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No. 1. 8 Noembre 1888.■ IHisDESBATERILE ADUNĂRE1DEPDTAȚILOR
ADUNAREA DEPUTATILOR

SESIUNEA EXTRA-OBDINARA 1888 

----- !
Ședința de la 1 Noembre 1888 j

La orele 12, M. S. Regele intră In sala j 
AdAărei și, suindu-Se pe Tron, dă citire i 
următorului Mesagiu: |

„ Domnilor senatori,
„ Domnilor deputati, ।

„ Sunt fericit de câte ori Mă aflu ! 
, în mijlocul aleșilor na ți unei, și cu [ 
„ o vie mulțumire deschid acăstâ pri- i

. „ mă sesiune a nouei Legislaturi. |
„ Concursul D-vostrc, tot-d’a-una 

, bine venit, este astădi cu atât mal 
„ prețios, cu cât sunteți mal de cu- 
„ rind eșițl din alegerile generale și, 
„ prin urmare, în cunoscința adevă- 
„ ratelor trebuințe ale țărei.

„ Proiectele de legi, ce guvernul
„ Meu le crede menite a răspunde a- ;
, celor trebuințe în ordinea econo- ’ 
„ mică, judiciară și administrativă j 
„ și cari vor fi supuse deliberărilor 
„ D-vostre în decursul acestei Legis- 
„ laturi, aâ fost publicate la timp; i 
„ pentru ca toți să ’șl p6tă forma ■ 
\ convingerea asupra lor flupe o ; 
„ matură chibzuință. _ i

„ Domnilor senatori, i
, Domnilor deputați, •

, Constat cu fericire că relațiile i 
„ Nostre cu Puterile străine sunt i 
, din cele mai înbucurâtore.

» „ Politica prudentă, ce un patrio-
/ , tism luminat a insuflat tutulor par • 

/ „ tidelor, dovedesce că regatul Ro- 
/ „ mâniei este un element puternic de I
i „ liniște și de siguranță. 1 n acăstă a- j 
z „ titudine corectă stă pentru Noi ga- î

( „ ranția că ne vom bucura, ca până '
„ acum, de încrederea Puterilor ce-
„ lor Mari și de amiciția sinceră a j

„ vecinilor noștri din peninsula Bal- 
„ canică, și ast-fel nu vom compro- 
„ mite întru nimic sforțările acelora 
„ cari caută a deslega cestiunile 
„ pendinte fără sguduirl violente și 
„ a ne asigura pacea, de care avem 
„ trebuință, pentru desvoltarea iu- 
„ bite! Nostre țări. j

i
„ Domnilor senatori, ' j
„ Domnilor deputați,

„ Cele mai importante și mal 
„ urgente obiecte ale desbaterilor 
„D-v6stre,în sesiunea presintă, suțt: 
„ legea pentru înstrăinarea unor 
B părți din bunurile Statului în folo- 
„ sul țăranilor și legea modificătore 
„ pentru tocmelele de lucrări agri- 
n cole. Aceste legi vor contribui, în 
„ măsură largă, la îmbunătățireasor- 
„ tei sătenilor, vor linisci în același 
„ timp unele spirite rătăcite și vor 
„ introduce o mal mare echitate în 
„ raporturile dintre proprietari și i 
„ săteni, spre binele și al unora și I 
s al altora. '

„ Sunt încredințat că, pentru a- 
„ căstă lucrare do cea mal mare în- ( 
, semnătate, guvernul Meii va găsi ' 
„ în D-v6stre sprijinul experienței । 
„ și al unei înțelepte îngrijiri.

„ In ceea-ce .privesce financele, ' 
„ preocuparea de căpetenie a guver- ! 
„ nulul ca și a D-vostre este de a • 
„ asigura echilibrul budgetului în- ; 
„ tr’un mod real și temeinic. i

„ Cheltuelile publice cu greu s’ar i 
„ putea reduce farâ a împedica des- ; 
„ voltarea normală a diferitelor ser- 
„ vicii ale Statului, și, pe de altă j 
„ parte, trebuesc acoperite golurile I 
„ ce s’au dovedit că lasă unele eva- ' 
„ luări exagerate. Cu tote acestea, | 
„ guvernul crede că va putea înde- 
B plini tote cererile momentului

„ prin remaniarea în condiții mal 
„ echitabile și tot-d’o dată mal pro- 
„ ducătore a unora din impositele 
„ existente, fără a sdruncina echi- 
„ librul budgetar.

„ Manținănd ast-fel sarcinele pu- 
„ blice, pe cât a fost cu putință, în 
„ limitele actuale, guvernul a cău- 
„ tat să întemeieze acăstă situație 
„ pe o basă solidă și, pentru viitor, 
„ să pâzăscă ordinea cea mai rigu- 
„ roșă în operațiile tesaurulul, și 
„ să veghieze ca tote instituțiile 
„ nostre de credit să funcționeze în 
„ marginile și în scopul ce le sunt 
„ destinate prin legile înființărel 
» lor.

„ Spre acăsta, pe. lângă alte mă- 
„ suri de o mal mică importanță, 
„ guvernul vă va supune proiec- 
„ tele de legi pentru transformarea 
„ dârei căilor de comunicație în- 
„ tr’un imposit proporțional pe ca- 
„ tegorii, ceea ce va permite a se 
„ desființa taxa de 5 °/0 asupra 
„ funcționarilor; pentru schimba- 
„ rea modulul de percepere a taxei 
„ asupra rachiurilor din fructe, pre- 
„ levându-se aceasta pe hectar, și 
„ pentru reducerea, în compensație, 
, a taxei asupra spirturilor din ce- 
„ reale; pentru stingerea deficitu- 
„ lui casei pensiunilor și, în fine, 
„ proiectul pentru retragerea bile- 
„ telor hipotecare de la banca na- 
„ ționalâ, ca o primă măsură în sco- 
„ pul de a consolida valorea mune- 
„ del fiduciar^ și de a face să dispară 
„ agiul asupra aurului.

„ Ministerul justiției vă va pre- 
„ senta mult așteptata lege pentru 
„ organ isarea judecătorescă, prin 
„ care se întinde, de-o-cam-dată, ina- 
, movibilitatea la curțile de apel,
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„ la președinții de tribunale și la 
„ judecătorii de instrucțiune. Râ- 
„ mâne ca mal târziu să se aplice 
„ același principii! de lege la t6te 
„ organele justiției și tot-d’o-dată 
„ să se sporească retribuția magis- 
„ traților.

„ In administrația județiană și 
„ comunală, experiența a dovedit, 
„ că legile actuale nu dai! un con- 
„ trol îndestulător asupra între- 
„ buințărel resurselor disponibile. 
„ Până când nouile legi, ce sunt în 
, studii, vor putea să vâ fie pre- 
„ sentate, veți avea a vă ocupa de 
„ situația financiară a unora din a- 
„ cele corpuri administrative cari, 
„ din causa legislației actuale, aii 
„ vâ^ut scăpând resursele lor în 
„ mod simțitor sad cari, prin ges- 
„ tiune» v- trecut, s’au împo- 

sură, fără ca resul- 
să corespundă sa-

„ Lucrările publice, în curs de exe
cutare,aii urmat mersul lor regulat 

„ și sperăm că în anul viitor Galații 
„ și Brăila vor avea instalări la 
„ înălțimea porturilor celor mai 
„ bine organisate.

„ Guvernul, luând în mâna sa ex- 
/ploatarea liniei ferate Ițcanl-Ro- 
„Jman-Botoșani-Iași, va putea rea- 
„*lisa, prin o administrare mai ef- 
„ tină, o economie destul de conside- 
„ rabilă în comparare cu trecutul.

„ România, pânăastâ-(Ji, aconsa- 
„ crat resurse însemnate la construi- 
„ rea de drumuri de fer; acestă operă 
„ trebue condusă mai departe, dar 
„ tot-de-odată cere imperios să fie 
„ completată printr’o împreunare 
„ de șosele cari, lipindu-se de dru- 
„ murile de fer, să mârgă in t6te di- 
„ recțiile, să strîngă și să trans- 
„ porte produsele pământului.

, Resultatul dorit însă de a avea 
„ o rețea Intregă de căi ferate și de 
„ șosele,tinzând către unul și același 
„ scop, reclamă un plan bine stu- 
„ diat și cu rigore executat.

„Mai multe proiecte de legi vi 
„ se vor presenta pentru acest sfâr- 
„ șit, prevăzând și mi^locele de 
„ plată, cari, fără a împovăra te- 
„ saurul, să’I permită a realisa a- 
„ căstă operă importantă din tote 
, punctele de vedere.

„ De departamentul cultelor și 
„ al instrucțiunel publice se vor su- 
„ pune desbaterilor D-vostre legile 
„ pentru întinderea învâțământului 
„ real și pentru numirea membrilor 
„ corpului didactic la scolele pri- 
„ mare. S-tu Sinod, precum și o co- 
„ misie specială, se ocupă a propune 
„ mâsurile necesare pentru îmbună- 
„ tâțirea posiției clerului de mir. 
„ îndată ce aceste lucrări vor fi . 
„ terminate se vor' presenta Cor- 
„ purilor legiuitore.

„ Nu putem de cât a Ne felicita 
„ cu toții de progresele și de des- 
„ voi tarea constantă a armatei, gra- 
„ ție deosebitei solicitudini a țerel 
„ care nu a cruțat nici un sacri- 
„ ficiii când a fost vorba de înarma- 
„ rea și întărirea ei.

„ Și de astă dată țâra va dovedi 
„ că scie să îngrijâscâ de sorta oș- 
„ teanului român, de a cărui abne- 
„ gațiune și devotament fără mar- 
„ gini a fost pururea încredințată, 
„ încuviințând mi^locele spre a îm- 
„ bunătăți, pe de o parte, instruc- 
„ țiunea și echipamentul armatei, 
„ și spre a pune, pe. de alta, prin o 
„ nouă lege a pensiunilor militare, 
„ resplata mai în raport cu jertfele 
„ ce ostașii sunt chemați a aduce 
„ în lunga lor carieră.

„ Domnilor senatori,
„ Domnilor deputati,

„ Precum vedeți, trebuințele țâ- 
„ rel cer de la D-vostre cea mal în- 
„ cordată activitate.

„Nu Mâ îndoiesc că veți pune 
„ tote stăruințele pentru a respun- 
„ de la legitima așteptare a Na- 
„ țiunei, care v’a ales, și pentru a 
„ duce mai departe opera de pro- 
„ greș începută de generațiunile tre- 
„ cute. Organisarea temeinică a țâ- 
„ rei inlâuntru și ocrotirea ei de ori 
„ ce pericole este cugetarea comună 
„ în care s’au întâlnit și se vor în- 
„ tâlni toți fiii prea iubitei nostre 
„ Patrii.

„ Dumnezeu să bine-cuvinteze lu- 
„ crările D-vostre.

„ Sesiunea Corpurilor legiuitore
„ este deschisă". CAROL.

Președintele consiliului de miniștri și ministru 
de interne, Th. Rosettl.

Ministru afacerilor străine și ad interim la 

agriculturii, industrie comerciti și domenii, 
P. P. Carp.

Ministru cultelor și instrucțiunel publice, 
T. Maiorescu.

Ministru lucrărilor publice, Al. B. Știrbeiu.
Ministru de resbel, General C« Barozzi.
Ministru de finance, M. Germani.
Ministru de justiție, A. Marghiloman.
No. 3.068

1 Noembre 1888
Bucurescl.

4 D. Th. Rosetti, președintele consi- 
liulul de miniștri: Sesiunea Corpurilor 
legiuitore este deschisă.

— Dupe citirea mesagiulul regal, M. 
S. Regele părăsesce sala Adunărei.

— Adunarea invită pe D. lacob F6tu, 
ca cel mai în verstă dintre deputății pre- 
sinți, a ocupa fotoliul de președinte pro- 
visoriă.

D. lacob Fetu: D-lor deputați, dacă 
nu se va ridica nici o contestațiune în 
privința vârstei mele, atunci primesc ma
rea onore ce mi se face și mulțumesc o- 
nor. Cameri.

Acum invit pe D-nii I. Lecca, N. Fi- 
lipescu, M. Marescu și M. Săulescu, ca 
cei mai tineri dintre deputății presenți, 
a bine-voi să 'mi dea concursul D-lor ca 
secretari provisorii.

— Se procede la facerea apelului no
minal, la care nu răspund 36 D-ni depu
tați și anume:

Bolnav
D. Dr. C. D. Severeanu.

Absenți fără arătare de stative :
D-nii M. Adamescu, D. Alexandrescu, 

T. Anastasia, C. Andrieș, G. Apostolea- 
nu, N. C. Aslan, L. Bogdan, U. Boldescu, 
G. Burghelea, T. Calimach, G. Cantaco- 
sino, C. Deleanu, I. Dimitriu, G. Emandi, 
I. lancovescu, N. loan, G. Leveseanu, I. 
Miclescu, I. Negulici, Gr. Pâucescu, V. 
Peiu, A. Peșacov, V. Pogor, I. Poiegaru, 
C. Raileanu, C. Ressu, G. Robescu, G. 
Rosnovanu, 6. L Sandulescu-Nenoveanu, 
N. Chirii Săveanu, D. A. Sturdza, M. 
Țoni, V. Urseanu, C. Vrabie.

D. președinte provisoriti: D-lor de
putați, suntem 136 presenți, și acum, în
dată dupe terminarea apelului nominal, 
procedem, conform regulamentului, la 
împărțirea prin sorți a Camerei în opt 
secțiuni, pentru verificarea titlurilor; din 
aceste opt secțiuni, șese vor verifica câte 
patru județe și duoe numai câte trei ju
dețe.

—Se procede la tragerea sorților și re
sultatul este cel următor:

Secțiunea I
Putna, Vasluiă, Bacăă și Buzăh.

Secțiunea II
Iași, Argeș, Teleorman și Vâlcea.

Secțiunea III
Dâmbovița, Botoșani, Covurluiă și 

Neamțu.
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Secțiunea IV
Roman, Dolj, Tecuciâ și Ialomița.

Secțiunea V ’ 
Olt, Muscel, Tutova și Romanați.

Secțiunea VI
Râmnicu-Sărat, Vlașca, Suceava și 

Dorohoiiî.
Secțiunea VII

Ilfov, Goq și Mehedinți.
Secțiunea VIII

Brăila, Prahova și Fălcii.
D. președinte provisorid: D-lor de

putațl, operațiunea tragerel la sorți a 
secțiunilor verificatdre fiind terminata, 
vă rog să bine-voiți a trece în secțiuni 
spre a vă ocupa cu verificarea titlurilor.

—Ședința este ridicată la ora unu dupe 
amă^i, și cea următore se anunță pe a 
duoa (Ji, 2 Noembre.

Ședința de la 2 Noembre 1888
Președința D-lui președinte provisoriă 

I. Fău.
Ședința se deschide la ora 1 dupe amia^I. 
rresențl 148 D-ni deputați.
Nu răspund la apelul nominal 26 D-nl 

deputațl, și anume:
Bolnav:

D. Dr. C. Dimitrescu-Severeanu.
Absenți fără arătare de motive :

D-nii D. Alexandrescu, T. Anastasiu, 
N. C. Aslan, L. Bogdan, O. Burghelea, 
lancovescu, N. Crețulescu, I. Lahovari, 
A. Mavrodineanu, V. Morțun, I. Nucșo- 
reanu, V. Pogor, D. Popescu, I. Poienaru, 
C. Raileanu, D. Sturdza, S. Șomănescu, 
Gr. Tocilescu, M. Țoni, A. vericeanu, 
G. Vernescu, C. Vrabie.

— Sumarul ședinței precedente se a
probă. -

D. președinte provisorid: D-lor de
putațl, permiteți’mi să vă pun în curent 
de ceea ce secțiunile aă lucrat în privința 
verificărei titlurilor.

Secțiunea ântâia a verificat alegerile de 
la județele Argeș, Teleorman, Vâlcea și 
Iași, și a numit raportori pe D-nii A. 
Hina, Ernest Sturdza, C. Boerescu și I. 
Dimitriadi.

Secțiunea a doua a verificat județele 
Botoșani, Covurluiâ, DâmbovițașiNeam- 
țu, și a numit raportor pe D. Gr. Pău- 
cescu.

Secțiunea a treia a verificat alegerile 
de la Roman și are a mai verifica pe cele 
de la Dolj, Tecucifi și Ialomița. Rapor
tor a numit pe D. A. Enacovici.

Secțiunea a patra a verificat județele 
Olt, Muscel, Romanați și Tutova, și a 
numit raportori pe D-nii Ulise Boldescu 
și M. Saulescu.

Secțiunea a cincea a verificat alegerile 
de la județele Dorohoiă, R.-Sărat, Vlașca 

și Suceava, și a numit raportor pe D. I. 
M. Costachi-Epureanu.

Secțiunea a șesea s’a constituit și a a
mânat lucrarea pentru astăzi 2 Noembre.

Secțiunea a șeptea a verificat alegerile 
de la județele Brăila și Fălciă, rămânând 
a examina acum și pe cele de la Prahova, 
ale căror dosare nu au sosit de cât astăzi. 
Raportator al acestei secțiuni a fost nu
mit D. G. N. Duca.

Secțiunea a opta a verificat alegerile 
județului Putna, și are a mai verifica pe 
cele de la Bacăâ, Vasluiu și Buzăâ. Ra
portator este D. M. Marghiloman.

Precum vedeți, D-lor deputațl, patru 
secțiuni n’ati terminat verificările și.de 
aceea 'mi permit să invit pe onorabilii 
membri ai acelor secțiuni a bine-voi să 
grăbescâ lucrarea verificărilor, și mal cu 
semă atrag atențiunea secțiunel a patra, 
care numai s’a constituit, însă n'a verifi
cat nici un județ.

Asemenea rog pe D-nii raportator! 
deja numiți, să grăbăscă cu facerea ra
porturilor; pentru ca sa putem începe ve
rificarea și In ședință publică.

Acum D. Palade are cuvântul.
D. G. D. Palade: Vă rog,D-lepreșe

dinte, să bine-voiți a interveni pe lângă D. 
ministru de interne casă aducă în secțiunea 
care are a verifica alegerile județului Il
fov, dosarul alegere! delegaților colegiu
lui al treilea din Capitală și libretele 
ă sauche de cărți de alegători a alegătorilor 
direcț! ai colegiului al treilea din Ca
pitală.

D. președinte: Se va invita D. minis
tru de interne a trămite dosarul la Adu
nare.

Acum, D-lor, ridic ședința pentru a 
trece în secțiuni.

— Ședința se ridică la ora 1 și 40 mi
nute dupe amia^i, anunțându-se cea ur- 
mătdre pe a duoa ^i, 3 Noembre.

Ședința de la 3 Noembre 1888
Președința D-lui lacob Fău. preșe

dinte provisoriiî.
Ședința se deschide la orele 12 și 50 

minute.
Presenți 157 D-ni deputați.
Nu răspund la apelul nominal 18 și 

anume:
D-ni! T. Anastasiu, N. C. Aslan, L. 

Bogdan, U. Boldescu, L Cincu, I. lanco
vescu, N. Crețulescu, C. Leca, I. Laho
vari, T. lonescu, I. Miclescu, A. Peșacov, 
V. Pogor, D. Popescu, I. Poienaru, D. 
A. Sturdza, S. Șomănescu, N. Voinov, C. 
Vrabie.

— Se citesce sumarul ședinței prece
dente.

D. G. Tocilescu: D-le președinte, am 
rugat în particular, încă din ședința de la 
1 Noembre, să se rectifice în apelul no
minal erdrea ce se face în privința nu
melui meii; căci eă mă numesc George 
Tocilescu, iar nu Grigore Tocilescu; însă, 
fiind-că acestă erdre nu s’a rectificat, de 

aceea, atât ieri cât și astăzi, nu am răs
puns la apelul nominal; căci nu înțeleg 
să răspund la alt nume de cât la acela pe 
care T am și sub care nume lașenii m’afi 
trămis aci. Prin urmare, vă rog, să Liați 
act de acestă declarațiune și să faceți să 
se rectifice erdrea cel puțin de astă-dată.

D. președinte provisoriiî: Se ia act 
despre acăsta și se va face rectificarea 
cerută.

Acum D. Deleanu are cuvântul.
D. Deleanu : D-le președinte, in 

nitorul de ieri am vă^ut publicat suma
rul ședinței de alaltăieri, și între cei ab
senți fără motive mă văd trecut și pe 
mine. Eîî am răspuns la apelul nominal 
și am ocupat chiar locul acesta unde mă 
aflu acum. Tot-d’o-dată fac apel și la me
moria D-luI președinte cu care am lucrat 
mal totă (jiua în secțiunea de verificare. 
Mă mir cum onor, biuroiî m’a trecut ab
sent fără motive, și vă rog, D-le preșe
dinte, să bine-voiți a dispune să se facă 
acăstă rectificare în procesul-verbal.

D. președinte provisoriiî: Este ade
vărat că D. Deleanu a luat parte alaltăieri 
la lucrările din secțiunea a cincea în 
care mă aflu și efi. Prin urmare, se va face 
rectificarea cerută de D. Deleanu.

Asemenea se va face rectificare și pen
tru D. Burghelea, care se afla în același 
cas de a figura din erore între cei absenți 
fără arătare de motive.

Acum, D-lor, să 'ml daț! voie a vă a
duce la cunoscință resultatul ce avem 
până astăzi din lucrările secțiunilor de 
verificare.

Mal^ntâifi ași putea ^ice că nu e de cât 
un singur colegiu careta împedicat mai 
mult terminarea lucrărilor din secțiuni 
și acesta este colegiul al treilea de Ilfov, 
care nu a putut ti verificat de secțiunea 
a șesea, din causă că nu am putut căpăta 
încă dosarul acelei alegeri de la ministe
rul de interne, unde de duoă ori am făcut 
cerere a ni se trămite. Cred că astăzi vom 
primi și acel dosar și se va termina și cu 
verificarea acestui colegifi.

E însă o pedică mal mare, D-lor, e că 
până acum nu s’au depus pe biuroul Ca
merei de cât raporturile pentru nuoă ju
dețe, și dar mai sunt a se depune încă 
duoă-^eci și'unu de raporturi. Regulamen
tul e categoric: ,Nu se pote începe cer
cetarea validărei titlurilor în ședință pu
blică de cât dupe ce vor fi depuse pe biu
roul Adunărei tdte raporturile/

De aceea rog pe D-nii delegați, cari 
încă nu ’și au depus raportul, să bine- 
voiască a face tot posibilul ca astăzi să 
se depună, pentru ca mâne să putem în
cepe discuțiunea în ședință publică.

Astăzi, neputând lucra în ședință pu
blică, rog pe D-nii deputați să trecă în 
secțiuni.

—Ședința se ridică la ora 1 și 20 mi
nute dupe amia<ji, anunțându-se cea ur
mă t6re pe a duoa 4 Noembre.
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Ședința de la 4 Noembre 1888

£5, Președinția D-lui președinte provisoriii, 
lacob Fău.

Ședința se deschide la ora 1 dupe 
anuali.

Presenți 160 D-ni deputați.
Nu respund la apelul nominal 15 

D-ni deputați și anume :
D-nii T. Anastasiu, N. C. Aslan, Dr. 

I. Atanasescu, L. Bogdan, I. Cincu, 
V. Dimitropolu, N. C.ețulescu, I. Mi- 
clescu, A. Peșacov, V. Pogor, V. Poe- 
naru, D. Sturdza, S. Șomânescu, G. Ver- 
nescu, C. Vrabie.

— Sumarul ședinței precedente se a
probă.

D. președinte provisoriii, L Fetu: 
D-lor deputați, am ondie a aduce la cu- 
noscința D-vdstre că raporturile tutu lor 
secțiunilor verificatore asupra alegerilor 
s’ad depus la biuroă. Acum dar Aduna
rea, conform regulamentului, pdte intra 
în cercetarea alegerilor, începând cu ra
portul secțiune! a opta.

— D. M. Marghiloman, raportatorul 
corni si unei de verificare, dă citire urmă
torului raport:

Domnilor deputați, *
Secțiunea VIII, pentru verificarea ale

gerilor efectuate în județele Putna, Ba- 
căâ, Vasluiu și Buzăâ, întrunindu-se în 
număr regulamentar șiconstituindu-se sub 
președința D-lui Dimitrie Brătianu, pro
cedând la verificarea alegerilor din jude
țul Putna, m’a însărcinat ca raportator 
pentru a vă expune resultatul deliberări
lor sale. ------ -

La colegiul I de Putna, numărul vo- 
tanților fiind 284, maioritatea absolută 
143, aii întrunit:

D. G. Apostoleanu, 196 voturi.
„ N. Voinov, 192 voturi.
w G. Gâță, 187 voturi. I

Secțiunea a proclamat de deputați ai ' 
acestui colegii, pe D-nii Apostoleanu, I 
Voinov și Gâță.

D. Radu Stanian a ridicat in sinul sec- 
țiunei observațiunea că, art. 109 din le
gea electorală necerând altă condițiune 
pentru a putea fi ales deputat de cât în
trunirea maiorităței absolute a voturilor 
exprimate, răii a făcut biuroul electoral 
de a proclamat de deputați ai acestui co
legii! pe D. Apostoleanu, Voinov și Gâță, 
de dre-ce și D. N. Sâveanu a întrunit a- 
căstă maioritate absolută, și anume 146 
voturi.

Secțiunea însă, considerând că legea 
electorală, vorbind de maioritate absolută, 
n’a avut în vedere de cât primul scrutin 
prin oposițiune la al duoilea scrutin de 
vot, când cineva se alege și cu maiorita
tea relativă, iar nici de cum cestiunea | 
concuienței între mai mulți candidați, 
care rămâne supusă la principiele pecari 
simplul bun simț le sugerează în materie 
electorală, adică că acel care aie mai 
multe voturi este cel ales, a trecut peste 

incidentul ridicat de D. Stanian, procla
mând de buni aleși pe D-nii Apostoleanu, 
Voinov și Gâță. .

D. Președinte provisoriu: Cere cine
va cuvcntul? . •

D.M Marghiloman: Domnilor, mă 
cred dator a vă comunica că la secțiune 
s’a primit și un protest din partea D-lui 
Sâveanu, identic cu incidentul indicat de 
D. Stanian.

D. președinte provisoriu : Voesce 
Adunarea să se dea citire acelui protest?

Voci: Nu e de trebuință; proclamați 
pe deputați.

—Ne mai cerând nimeni cuvântul și ne- 
fiind nici o contestațiune in Adunare, D. 
președinte provisoriu, proclamă deputați 
ai colegiului I de Putna pe D-nii G. Apos
toleanu, N. Voinov și 6. Gâță.

— D.M Marghiloman continuă citirea 
raportului în coprindere:

La colegiul II, numărul votanților 
fiind 530, maioritatea absolută 266. au 
întrunit: D. Doctor Macridescu 434 vo
turi, D. I. F. Robescu 386 voturi și D. 
Nicolae Kiril Sâveanu 454 voturi.

Secțiunea în unanimitate a validat ale
gerea colegiului II de Putna, și a procla
mat de deputațial acestui colegiu pe 
D-nii: Doctor Macridescu, I. F. Robescu 
și Nicolae Kirilă Sâveanu.

D. președinte provisoriii: Nefiind 
nici o contestațiune, proclam deputați al 
colegiului II de Putna, pe D-nii: Doctor 
Macridescu, I. F. Robescu și N. Kiril 
Săveanu.

— D. M. Marghiloman continuă ci
tirea raportului :

La colegiul III numărul votanților 
fiind de 449, maioritatea absolută 225, 
aii întrunit:

D-nii Dimitrie Nicolaidi 424 voturi, 
Lazăr Niculescu Voetineanu 421 voturi. 
’ Alegerea fiind făcută în regulă și ne i- 
vindu-se nici o contestaie, secțiunea a 
validat alegerea acestor domni și vă rogă, 
D-lor deputați, a ’i proclama de deputați 
ai colegiului III de Putna.

D. președinte provisoriii: Nefiind 
nici o contestare, proclam pe D-nii Di
mitrie Nicolaidi și Lazăr Niculescu Voe
tineanu deputați ai coleginlui III de 
Putna. •

— D. Anastase Si mu, raportorul co- 
misiuneide verificare, dă citire următoru
lui raport:

Domnilor deputați.
Secțiunea VIII prore lând la verificarea 

alegerilor efectuate în județul Bacău, are 
ondie, prin subsemnatul raportor, a vă ex
pune resultatul deliberărilor sale.

La colegiul I de Bacăâ, numărul votu
rilor exprese fiind de 204 și maioritatea 
absolută de 103, aii întrunit:

D. D. Ghica Comăneșteanu, 130 voturi.
. Ernest Sturdza, 124 voturi.
„ Ene Petru, 109 voturi.

Din dosarul alegerel constatându-se de 

secțiune că alegerea s’a făcut In regulă, 
unanimitatea secțiunel a validat aceste a
legeri și vă rogă a proclama deputați al 
acestui colegiu pe D-ni! Dimitrie Ghica 
Comânișteanu, Ernest Sturdza și Petru 
Ene.

D. președihte provisoriii: Nefiind 
nici o contestare, proclam deputați ai co
legiului I de Bacău pe D-nii D. Ghica Co- 
mâneșteanu, Ernest Sturdza și Petru Ene.

— D. A. Sima continuă citirea ra
portului :

La colegiul II de Bacăâ, numărul vo
turilor fiind 376 și maioritatea absolută 
189, au întrunit: .

j D. Caton 6. Leca .... 302 
; D. Ceorge Levezeanu . . .245

D. Costache Răileanu. . . 236
• Nefiind nici o contestare și alegerea 

petrecută conform cu legea, secțiunea în 
unanimitate a validat aceste alegeri în 
persdna D-lor Caton Lecca, George Leve
zeanu și Costache Răileanu.

D. președinte provisoriii: N -cerând 
nimeni cuvântul și nefiind nici o contes
tare, proclam pe D-niiCaton L c^;.Geor
ge Levezeanu și Costache Răii ?mu depu
tați ai colegiului II de Bacăii.

— D. A. Simu continuă citirea rapor
tului in coprindere:

La colegiul III numărul voturilor ex
prese a fost de 666. Maioritate absolu
tă 334.

D. Ion Leca a întrunit 494 voturi
D. Mihail Climescu. „ 458 „

Asupra alegerel acestui colegii! se gă- 
sesce o osebită socotință, atașată la dosar 
și semnată n^mal de umil din scrutători, 
D. C. Ștefânescu, și din care, D-nu Radu 
Stanian, membru al secțiune!, a relevat 
că D. V. Donici ar fi stat în tot timpul 
alegere! în sala de alegeri și pentru acest 
motiv cere numirea unei anchete parla
mentare.

Secțiunea obiectând că D. V. Donici fi- 
gurăză ca alegător al acestui colegii! și că 
a luat chiar parte la formarea biuroului, 
dupe cum se constată din dosar; că, mal 
departe, legea nu pdte fi considerată ca 
călcată, de dre-ce D. Donici n’a avut altă 
calitate de cât aceea de simplu alegător, 
fără ca să fi adus veri-o imbulzălâ în sala 
de alegeri, ceea ce constitue prima rațiu
ne a lege! în vigdre, și care fapt, dacă ar 
fi existat, ar fi trebuit să fie consemnat și 
de alțl domni alegători;

Că apoi D. Vasile Donici nici că este 
funcționar, ca ast-fel să fi exercitat veri 
o influență asupra alegătorilor și, în fine, 
față cu declarațiunea forte plausibilă, fă
cută de D. Climescu Mihail, alesul acelui 
colegiâ, în fața secțiune!, că D-sa însuși 
a desemnat la biuroii pe D. V. Donici de 
a 1 asista ca delegat al săâ și anume în 
calitate de alegător în acest colegii!.

Secțiunea, pentru tdte aceste conside- 
rante, a validat alegerea colegiului 111 în 
unanimitate, afară de D. Stanian, pro- 
puitorul anchetei, respingând de o dată 
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și cererea D-luI Stanian; și,vă rogi, D-lor 
deputați, a proclama ca deputați pe D-nii 
Ion Leca și M. Climescu.

D. președinte provisoriti: D-loi, a
supra acestei alegeri s’a primit chiar a^I 
la biurod o contestație. Voesce Adunarea 
să i se dea citire ?

Voci: Este tardivă.
D. R. Stanian: D-le președinte, ori-ce 

contestațiune se primesce de biurod mal 
’nainte de a se proclama deputatul ce se 
contestă, trebue să fie adusă la cunoscința 
Adunării, să i se dea citi»e. (întreruperi). 
Pentru a se da citire unei contestațiunl 
nu este de trebuință a se cere învo
irea Adunării... (întreruperi). Cum voițl 
D-vdstre să ne însușim o contestațiune a 
cărei doprindere nu o cundscem și mal 
’nainte de a sci dacă ea este destul de în
temeiată ?

Regulamentul prevede că cinci D-nl 
deputați pot contesta ori-ce alegere în 
Adunare; dar ca să putem usa de acest 
drept, trebue să fim puși în posițiune de 
a cunosce dacă faptele ce s’ad petrecut cu 
ocasiunea unei alegeri sunt de natură a 
atrage invalidarea alesului.

Așa dar, de datoria biuroulul este ca 
ori când piimesce o contestațiune contra 
unei alegeri, înainte de a se fi proclamat 
deputatul ales, să facă a i se da citire în 
Adunare, și dacă cinci D ni deputați b 
însușesc, ea se pdte pune în discuțiune; 
iar dacă contestațiunea» nu se susține de 
cinci D-nl deputați, atunci ea se consi
deră înlăturată și deputatul se proclamă 
bine ales.

D. N. N icoreseu: D-le președinte, 
sunt și eu de opiniunea D-lui Stanian că 
nu este nevoie de a se consulta Adunarea 
pentru a se da citire unei contestațiunl. 
Noi suntem datori să ascultăm ori-ce con
testațiune venită până în momentul pro- 
clamărel deputatului.

D. I. Nucșoreanu: D-le președinte, 
acestă contestațiune ... (Sgomot).

D. președinte provisorid: D-le Nuc
șoreanu, sunt alții înscriși înaintea D-vo- 
stre.

D. I. Nucșoreanu: Cer cuvântul în 
cestiune de regulament, fiind-că văd că 
regulamentul se aplică râd.. .

Di președinte provlsorid: D. Panu 
este înscris înaintea D-vdstre. ‘

D. I. Nucșoreanu: D-sa schimbă cu 
mine.

D. președinte provisorid: Atunci a
veți cuvântul.

D. I. Nucșoreanu: Mulțumesc D-lui 
Panu că ’mi a cedat cuvântul.

D-le președinte și onor. Adunare, când 
în contra unei alegeri nu s’a preșentat 
nici o contestațiune în secțiuni, și secțiu
nea este pentru validarea alegereî, D. 
președinte întrebă în ședință publică 
dacă cere cine-va cuvântul asupra acelei 
alegeri, și dacă nu se presintă nici o con
testațiune înaintea Adunărel, atunci se 
proclamă deputatul ales, acâsta este ade
vărata interpretațiune a regulamentului, 

cele-alte interpretațiuni, să mi dațl voe, 
cu tot respectul ce am pentru colegii noș
tri, să spun că sunt de un sistem înve
chit, și trebue să aplicăm regulamentul în 

* adevăratul și bunul sens al lui; am c^is. 
' D. președinte provisorid: Ed am 
! înțeles lucrul ast-fel, că în privința acelor 
! proteste sad contestațiunl cari nu s’ad 

presintat în timpul când lucrad secțiu
nile de verificare, ci aii venit în urmă 
dupe depunerea raportului la biurod, ace
lea să se aducă la cunoscința onor. Adu
nări de o-dată cu citirea raportului ; i$r 
cât pentru citirea lor în ședință publică, 
ed void face dupe cum onor. Adunare va 
decide.

D. C. Bobeica: D-lor, să ini dați voe 
a vă spune că se face o rea interpretare a 
precedentelor trecute.

De și acăsta este o Cameră nouă, în 
care din vechil deputați sunt puțini, cu 
tdte acestea sunt încă mulțl aci între noi, 
cari ad fost de multe ori aleși în Camerele 
trecute și sciâ care este jurisprudența par
lamentară în privința acestor reclamați uni; 
sunt mulțl cari scid că atunci când o peti- 
țiune se adresâză la biurou, biuroul face un 
resumat dupe acea petițiune, și acel resu- 
mat se supune Adunărel; dar dacă am 
merge cu acest sistem ce susțineți a^I, 
D-le Stanian, D-v6stra, ca membru al opo- 
sițiunel, ați putea întreține trei luni de 
<Jile Adunarea cu validarea titlurilor prin 
felurite contestări la fie-care alegere. Ed 
nu mă opun la citirea protestului; dar 
pentru viitor cer să se formeze resumate 
de tdte reclamațiunile de felul acesta.

D. N. Voinov: D-lor, contestațiunea 
acăsta nu este o petițiune ca acelea cari se 
comunică Adunărel numai în resumat, 
precum se susține de onor, preopinent, ci 
Adunarea trebue să ia cunoscință în de
taliu de tdte împrejurările cari serelatăză 
în acestă reclamațiune, pentru că numai 
ast-fel am putea judeca dacă este cas ca 
cinci din noi sâ subscrie o moțiune de 
contestare.

D. președinte provisorid : Fiind-că 
nimeni nu mai cere cuvântul, eh voiti pune 
la vot.

Voci: Fără vot.
D. președinte provisorid: D-lor,mă 

ertațl; trebue să am un vot al onor. Ca
mere care să ne serve de normă și în alte 
asemenea cașuri, pentru că se pot ivi mai 
multe asemenea contestațiunl.

— Se pune la vot propunerea de a se 
citi contestațiunea și se respinge.

D. președinte provisorid: D-lor, in 
urma votului dat de onor, maioritate a 
acestei adunări de a nu.se citi contesta- 
țiunile sosite în urma verificărei titlurilor 
de către secțiuni și chiar în urma facere! 
raporturilor, întreb dacă este cine-va în 

; contra acestei alegeri ?
Voci: Trebue ca contestațiunea să fiă 

formulată de cinci domni deputați.
D. G. D. Balade: Fără cinci nu se 

pdte contesta o alegere.
i D. președinte provisorid: Iată, D-lor, 

ce £ic articolele 5, 6 și 7 din regulamen
tul nostru.

„Art. 5. Când raporturile tutulor sec- 
țiunelor verificâtdre asupra alegerilor 
s’ad depus la biurod, Adunarea intră în 
cercetarea lor, începând de la acel al sec- 
țiunei a opta.

„ Alegerile contestate de maioritatea sec- 
țiunei cum și acele ce nu se pot verifica 
din causa lipsei actelor, rămân a se cer
ceta la urmă.

„Până la constituirea Adunărel insă, 
iad parte la vot toți deputății contestați 
și ne contestați.

„Art. G. Pentru alegerile necontestate 
de secțiune președintele întrdbă, mai ân- 
tâid în ședință publică, dacă cere cine-va 
cuvântul contra. Dacă nu se înfâțiș^ză 
nici o contestare în Adunare, președintele 
proclamă pe deputat.

„Art. 7. Dacă în secțiune alegerea s’a 
centestat cel puțin de o treime din mem
brii presințl la verificare, sad dacă cinci 
deputați o contestă în Adunare, se pune 
îndată în discuțiune luarea în considerare 
a acelei contestări, etc/

întreb dar: sunt cinci D-nl deputați 
cari să conteste acăstă alegere ?

D. Radu Stanian: Cer ed cuvântul.
Voci: Proclamați deputatul.
D. Radu Stanian: D-le președinte, 

am cerut cuvântul ca să constat că, dupe 
votul dat acum de onor, maioritate, este 
absolut imposibil de a se găsi cinci domni 
deputați, cari să susțină contestațiunea, 
pe câtă vreme nu s’ad au^it motivele ace
lei contestațiunl. Contestatoril cer să se 
constate faptele și D-v6stre ați refusat 
ceea ce eram în tot dreptul nostru, de a 
au^i citirea con testați unei, care arată ile
galitățile comise la acea alegere. (între
ruperi). Dacă s’ar fi au^it motivele con- 
testațiunel, sunt sigur că atunci s’ar fi 
găsit mai mulțl deputați cari să susțină 
acea contestațiune.

D. M. KogAlniceanu: Am luat cu
vântul, D-lor, ca să constat o mică erdre 
din partea onor. D. Stanian.

D-lui (^ice : Vread să se constate 
că maioritatea £ refusat. Dacă ar fi așa, ' 
D-sa, liberal, în față cu maioritatea—pe 
care o p6te credo dușmană a opiniunilor 
sale, capabilă de a comite o silnicie— 
D-sa ar avea dreptate. Dar aci nu a fost 
maioritate, ci unanimitate. (Aplause). 
Sunt între noi destul liberali și mai 
noul și mai vechi (aplause), cari nu ar fi 
putut consimți ca de la prima 41 a lucră
rilor nâstre să debutăm prin un act de 
violațiune â regulamentului. Onorabilul 
D. Stanian mă va înțelege, cred. (A- 
plause).

D. președinte provisorid: D-lor, în
tru cât nu mi s’a presintat nici o contes
tațiune în spiritul art. 7 din regulament, 
proclam de deputați ai colegiului III de 
Bacăd pe D nil Ion Leca și Mihail Cli
mescu.

— D. C. C. Dobrescu, raportorul co- 
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misiunel de verificare, dă citire următo
rului raport:

Domnilor deputați.
Secțiunea verificătore procedând la ve

rificarea alegerilor județului Vasluiii, m’a 
însărcinat a vă raporta următorele :

La alegerea colegiului I aii fost voturi 
exprese 105; maioritate absolută 53. Aii 
întrunit: D. P. P. Carp, 70 voturi; D. I. 
Negrea, 63 voturi.

Alegerea fiind făcută conform cu legea 
și neexistând nici o contestațiune, secțiu
nea în unanimitate a validat alegerea co
legiului I de Vasluiiî în persdna D-lor P. 
P. Carp și Ion Negrea și vă rogă a’i pro
clama deputați.

D. președinte provisoriă: Neflind 
nici o contestațiune, proclam deputați al 
colegiului I de Vasluiii pe D-nil P. P. 
Carp și I. Negrea.

— D. C. C. Dobrescu continuă citirea 
raportului :

La colegiul II numărul voturilor ex
prese aii fost 142; maioritate absolută 73.

A întrunit: D. Al. Hina 103 voturi.
Secțiunea în unanimitate a validat ale

gerea D-luI Hina ca bine și legal făcută.
D. președinte provisorid: Nefiind 

nici o contestațiune, proclam pe D. Hina 
deputat al colegiului II de Vasluiii.

— D. C. C. Dobrescu continuă cu ci
tirea raportului:

La alegerea colegiului III, făcută în 
persdna D-lui Sandu Rășcanu, s'a ivit o 
contestațiune semnată: Mihaiu Ciocalău 
din comuna Ciortescil, în care se spune 
că numitul fiind însărcinat de D. Ion Nă
dejde, candidat la acest colegiâ, a depune 
la tribunal buletinul tip pentru alegerea 
de la 14 Octombre, a venit D. comisar 
AsbiovicI și 'l-a ridicat de la tribunal, du- 
cându-1 la poliție, unde era și D. subpre
fect Eugeniu Miclescu, împreună cu alții.

Prin amenințări și cu d'a sila 'l-au luat 
buletinele și ’l-au trimis la gasdă, unde 
’l-aă stînjinit totă noptea ca să nu se 
p6tă duce la tribunal spre a face recla- 
mațiune. A duoa <ji, Vineri, 14 Octombre, 
D. subprefect Miclescu 'l-a urmărit până 
la satul Codăesci, și ’l-a amenințat ca să 
nu mai umble cu politica, ci să se ducă să 
'și culăgă păpușoiu. In urmă, numitul 
Ciocalău a voit să dea o depeșe din Co
dăesci, dar nu ’l-a fost primită.

In secțiune, asupra acestei contesta- 
țiuni, ivindu-se dre-carl desbaterl, în ce 
privesce amestecul agenților administra
tivi în alegeri prin sechestrarea buletine
lor unui candidat, s’a admis în unanimi
tate numirea unei anchete parlamentare.

Asupra validărel acestei alegeri maio- 
ritatea secțiune!, cu 12 voturi contra 7, a 
admis ca bună alegerea D-luI Sandu Răș
canu, care a întrunit 400 voturi din 404 
voturi exprese.

Minoritatea secțiunel a opinat a se 
chema D. Nădejde și D. Rășcanu în sinul 
secțiunel spre a da lămuriri. D-lor lip
sind, minoritatea a cerut amânarea discu- 

țiunei până a doua <ji. Maioritatea secțiu
ne! însă, a refusat cererea de amînare și a 
validat alegerea D-luI Sandu Rășcanu.

D. președinte provisoriii: D. Nă
dejde are cuvîntul.

D. I. Nădejde: D-le președinte, noi 
cerem de la onor. Cameră să pună în dis- 
cuțiune validarea alegerel D-luI Rășcanu, 
și vom dovedi cum că, departe de a trebui 
să fie validată, și de a se trămite o an
chetă parlamentară numai de formali
tate, din contră, alegerea trebue să fie in
validată fiind că, pe lângă cele ce se re- 
lateză în raportul secțiunel nostre de ve
rificare, mai sunt âncă o mulțime de fapte 
cari s'aii petrecut cu ocasiunea acelei a- 
legeri.

D. președinte provisoriă: Sunt cinci 
D-ni deputați cari susțin contestațiunea 
acestei alegeri?

D. I. Nădejde : Suntem cinci, și o de
punem în scris.

D. președinte provisoriă: D-lor de
putați, iată cum s’a formulat contesta
țiunea :

„ Contestăm alegerea D-lui Sandu Răș
canu la colegiul III de Vasluiii*.

7. Nădejde, V. G. Mortzun, Radu Sta- 
ni an, N. S. Micescu, G. Danu, Christu 
S. N.

Acum D. Nădejde are cuvântul spre a, 
susține moțiunea de contestare.

D. I. Nădejde: Onor. Adunare, eh 
și cu socialiștii din Iași am lucrat o serie 
întregă de luni, ast-fel că dmenil din ju
dețul Vasluiii aii găsit de cuviință să-mi 
propună candidatura la colegiul al III-lea 
din acel județ, și au venit la mine trei de
legați; unuia ’i-am dat suplica și buleti
nele să se ducă să le depună la tribunalul 
de Vasluiii; însă, când acest delegat, care 
se numesce Mihaiu Ciocalău, a ajuns la 

! tribunal, D. președinte al tribunalului era 
ocupat și delegatul aștepta ca președin
tele să iasă din ședință ca să 'I depună bu
letinele ; când, de o-dată, vine D. comisar 
AsbiovicI și ’l ia la poliție, unde vine și 
D. subprefect Eugenii! Miclescu Tari, cu 
fel de fel de amenințări, îl iau tdte bule
tinele și pun de-1 străjuesc la gasdă până 
a duoa <ji, când '1 gonesc din târg spu- 
nându’i să nu mal îndrăsnescă să facă po
litică, căci are să pață cutare și cutare ne
ajunsuri.

Atunci omul a voit să se ducă la Co
dăesci să dea o telegramă Regelui, dar a- 
colo nu 'l-a primit telegrama.

Așa dar sunt de părere că onor. A- 
dunare nu pote să recundscă alegerea 
D-lui Rășcanu ca legală; trebue. să o 
anuleze. Nu mai incape aci vorbă de an
chetă, fiind-că este un fapt categoric că 
s’aii oprit buletinele acestui delegat, și că 
D. Rașcanu a întrebuințat tote mi^locele 
pentru ca să împiedice reușita ori-cărei 
alte candidaturi de cât a D-sale.

Alt candidat, D. advocat Căzu, acesta 
candidat liberal, a fost destul de naiv și 
s'a lăsat ademenit într'o mahala la o câr- 
cimă unde se aflau 7 delegați. Dupe ce a 

vorbit cu dmenii și a eșit din casă, au tă
bărât pe dânsul agenții polițienești din 
banda D-lui Rășcanu și '1-aâ bătut de 
morte. Acest candidat a dat o depeșă 
M. S. Regelui și mă mir cum de nu se 
află acea depeșă la dosar, dar cerând’o, o 
veți avea.

Pe mine asemenea ah voit să mă bată, 
și pentru a'ș! pune acest plan în lucrare, 
mi aii întins o cursă, învitându-mă prin 
o scrisdre anonimă să mă duc la cutare 
oră săi a la o cârciumă unde aii să se în- 
trunescă mai mulți delegați, cari voiau 
să se consulte-cu mine. Dar eii nu am fost 
așa de prost ca să mă las a cădea în acea 
cursă. (Ilaritate).

O ast-fel de alegere dar, cred că onor. 
Camera va face bine să o invalideze.

O voce : Aduceți probe, nu alegațiuni.
D. I. Nădejde: Atunci să se facă an

chetă, și se vor găsi destule probe.
D. Președinte provlsoriă: D. Ne- 

gruzi are cuvăntuL
D. lacob Negruzi: D-le președinte, 

dupe cuvântarea D-lu! Nădejde declar că 
nu mai găsesc cu cale să răspund.

D.I. Nădejde: Forte de spirit răspuns.
D. Președinte provisoriă: D. Răș

canu are cuvăntuL
D. S. Rășcanu: Am fost chemat în 

secțiune ca să daii relațiuni asupra acestei 
alegeri, pentru care D. Nădejde vrea să 
facă atâta alarmă aducând cașul înaintea 
Camerei cu biletele D-sale.

D-lor, în ajunul alegere! mă plimbam 
și eii prin Vasluiiî pe ic! pe colo, umblând 
dupe voturi ca fie-care candidat. La un 
loc întâlnesc în fața mea un grup de veri-o 
20 țărani, printre cari eraii și prieteni de 
ai mei. Acești țărani vă^ându-mă aii în
ceput să râdă la mine și să 'm! spună: nu 
te mai alegem pe D-ta, D-le Rășcan, ci 
vom alege pe D. Nădejde, care vrea bi
nele și desrobirea țărei. Eii le-am $is, nu 
aveți de cât a '1 alege. Dupe aceea el mi-afi 
dat câte-va mănuchi de bilete și de pro- 
clamațiuni, ^icându-mi, tot râmând: ți le 
dăm D-tale, pentru ca să alegi D-ta pe 
D. Nădejde, fiind-că noi te alegem tot 
pe D-ta.

Aceste proclamațiuni eraii aduse de lo
cuitori! de la Ciortești și Țăenta, unde se 
înființaseră și comitete socialiste încă de 

. mai înainte, dar care comitete ah dispă- 
! rut în urma proiectului guvernului de 
j împroprietărirea locuitorilor.
! D. G. Panu: O primă recomandațiune 

guvernului..
D. S. Rășcan: Am întrebat pe acel 

țărani de unde aii luat acele bilete și ei 
’ml-ați răspuns: Noi suntem de la Cior
tești și am crezut că va fi rezmeriță, ca 
aceea care a fost anul trecut, adică cum 
era atunci când se smulgeai! certificate din 
mâna delegaților de către sbiril regimu
lui trecut cari, umblaii prefecții cu toți 
funcționarii administrativi și cu protopo- 
pu cu pâlelele în brâii, alungând preoții de 
la alegeri. Tot așa am crezut că va fișia- 
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cum,țcând D. Nădejde promite ca ne va 
da atâta pământ cât va fi cu prisosință. 
Dar nouă nu ne trebue D. Nădejde și te 
vom alege pe D-ta.

Ei ’mi-aă dat biletele și proclamațiu- 
nile și ne greșit că eă nu aveam interes 
să le iaâ de la dânșii și să le împart la 
alți alegători și am făcut ce am crezut 
nemerit.

Acum în privința protestului, care s’a 
făcut la dosar, ași întreba pe D. Nădejde, 
dacă are așa mare popularitate în județul 
Vasluiă, cum de n’a găsit 2, 3 dmeni 
mal deștepțl cari să ’l represinte, ci a gă
sit numai pe acel țăran fără știință de 
carte .. . .

D. V. G. Morțun: Noi prin țărani 
lucrăm.

D. S. RAșcan : Fiind-că sunt mai 
proști. (Ilaritate). Mal vorbesce încă de 
sub-prefectul Miclescu, care e unul dintre 
funcționarii cari ne fac ondre, și asemenea 
nu-’i este capabil a se coborî să facă fapte 
cari se făceau sub regimul trecut prin sbiril 
administrației, prin urmare rău se (jice că 
au fost îm pedicați de a depune acele bi
lete la tribunal.

Biletele mi le-aiî dat mie și eă le-am 
primit de la ei. Acăsta e ceea ce sciii în 
privința biletelor și ași ruga pe D. Nă
dejde să’ml lase și mie județul meii natal, 
să am și eă popularitatea, căci am căutat 
tot-d’a-una să fac bine locuitorilor, forte 
sincer, dar nu prin surprindere, și fâgă- 
duesc D-luI Nădejde că nici o-dată nu va 
avea popularitate în județul Vaslui, în
dată ce se vor împroprietări țăranii.

. Iată ce am avut de spus. (Aplause).
D. Nădejde: Dar în privința D-luI 

Cașu?
D. S. RAșcan: Uitasem; D. Cașu, un 

instrument al vechiului prefect, D. Ne- 
ron Lupașcu a găsit cu cale să ’și pună 
candidatura față cu a mea; și l-a învățat 
meșteșuguri de ale sale, adică că atunci 
când voiti aduna alegătorii, D-ta du-te 
pe la spate de ’l reguleză pe D. Rășcanu. 
(Ilaritate).

D. Cașu s’a dus la alegători și a înce
put să le cără voturi. D. Cașu exercită 
și profesiunea de advocat și pentru ne
norocirea lui s’a dus la alegători și ale
gătorii ’i-ati făcut acăstă observațiune.

Cum! D-ta te pui înaintea lui Rășcanu? 
Apoi D-ta, care ’mi ai mâncat atâtea pa
rale în cutare vreme și m’ai făcut să șe<J 
și la gros, voesci să te aleg ? In loc săi 
alegă ’l-a regulat cum sciu țăranii. (Ilari
tate). In ceea-ce privesce că m’am servit 
de agenții poliției, nu este esact, pentru 
că nu aveam nevoe de ei, când era vorba 
să lupt cu D. Cașu și chiar cu D. Nădejde, 
m’am luptat singur și sper că nici o dată 
D-lor nu mă vor învinge. Iată am spus și 
pentru aceștia; mai voiți ceva, D-le Nă
dejde ?

Voci: închiderea discuțiunel.
Voci: La vot, la vot.
D. R. Stanian: Voiu mai ânteiu să 

constat un lucru, care este fdrte adevărat. 

Este că efi nu am au^it cerându-se din 
partea a <jece deputați închiderea discu
țiunel; am au^it însă pe D. președinte 
întrebând Adunarea dacă cere cine-va 
închiderea discuțiunel.

Voci: Nu este așa.
D. R. Stanianu: Sunt întreruperi 

multe, fiind-că sunt puțini în oposițiune; 
puțini dar cari pdte se vor face mai 
mulți...

D. președinte provisorifi: Vorbiți în 
cestiune.

D. R. Stanian: Vorbesc tocmai contra 
închidere! discuțiunel. Am cerut cuvân
tul ca să rog pe D. președinte să facă a 
nu se închide discuțiunea, pentru că nu 
s’a lămurit încă nimic până acum. Am 
cerut cuvântul ca să insist a se discuta a- 
supra a duoă cestiuni principale.

Gestiunea cea d’ântâiă despre care ur- 
mă^ă să discutăm, este relativă la faptul 
că agenții administrativi din sala tribu
nalului cu forța aă luat pe un delegat 
care venise acolo ca să depună în mânele 
președintelui tribunalului o suplică și bu
letinele candidatului de deputat..(Sgomot)

Acest fapt ore, nu are el in sine cel pu
țin atâta gravitate, cât să merite a fi dis
cutat de maioritatea acestei onor. Adu
nări?....

O voce: La judecătorul de pace.
D. R. Stanian: O nur. întrerupător gă- 

sesce cu cale a ne trimite la judecătorul 
de pace. Nu înțeleg ce a voit să 4*că: a 
voit să facă spirit sau a voit să facă o în
trerupere fără nici un sens. (Sgomot).

D. Nucșoreanu: Să vă amintim tre
cutul.

D. R. Stanian: A! Ați început să vi
sați trecutul, pentru că despre viitor se 
vede că nu mal aveți nici o speranță.

D. Caton Lecca: Cer cuvântul.
D. R. Stanian: Cereți cuvântul, se vede, 

pentru ca să insistați să se închidă acăstă 
discuțiune. Apoi cum puteți cere închide
rea discuțiunel, când eă încă nu am ajuns 
la conclusiune ? Și dacă sunt necontenit 
întrerupt de D-vostre, cam cu greii voiti 
ajunge la conclusiune.

ț)iceam, D-lor, că ce pdte fi mai grav 
de cât faptul acesta, care a fost denunțat 
de către candidatul însuși, că cetățeanul 
care mergea la tribunal să depună, con
form legel electorale, în mâna președinte
lui tribunalului o suplică și biletele D-lui 
Nădejde, care 'și propunea candidatura, a 
fost gonit din sala tribunalului, unde a- 
ștepta pe președinte ca să’I înmâneze 
suplica și biletele de vot ale candidatului?

Faptul acesta nu are în sine meritul de 
a face obiectul unei anchete locale ?

Voci: Nu.
D. R. Stanian: Dar atunci care din 

cetățenii cari nu ar fi plăcuți autorități
lor administrative mai pot avea siguranța 
că ar putea ajunge să ’și propună candi
datura? Ce fel? De asemenea fapte ori
bile nu sunteți îngrijați ^fie-care din 
D-vdstre ?

Al duoilea fapt care s'a alegat de D. 

Nădejde înaintea Adunărei, este că ar fi 
fost victima unui atac din partea unei 
bande de bătăuși, între cari figurdză a- 
gențl de ai administrațiuuei. Să fie curat 
și acest fapt de alegere? Nu este b ne să 
se cerceteze, ca pentru viitor cel puțin, în 
urma anchetei locale ce se va face, să pdtă 
^iceonoi. D. Carp înaintea Adunărei: iată 
alegeri curate așa cum le-am făgăduit. 
De ce dar evitați mijlocul practic de con
statare a faptului ne mai pomenit, de a 
se lua cine-va din sala tribunalului, unde 
venise să petiționeze? (Aplause, mare ila
ritate). Mă bucur când văd ridicându-se 
maioritatea acestei Camere cu atâta gă
lăgie ; mă bucur când o văd că voesce să 
acopere aceste fapte; mă bucur din suflet 
de acest lucru, căci denotă cât de curate 
afi fost alegerile, în cât nu voiți să se facă 
nici cel puțin o anchetă care să stabilăscă 
ființa acestor ingerințe.

D. președinte provisoriti: D. Leca 
are cuvântul pentru închiderea discu
țiunel.

D. C. Leca: D-le președinte, nu am 
să^ic pentru închidereadiscuțiunel decât 
aceste puține cuvinte : că sunt iericit că 
am ajuns să aud peD-nu Stanian vorbind 
în contra închidere! discuțiunel. (Aplause).

— Se pune la vot închiderea discuțiu
nel și se primesce.

— Se pune apoi la vot moțiunea rela
tivă la alegerea D-lui S. Rășcanu, și re- 
sultatul scrutinului este cel următor:

VotanțI............................130
Maioritate absolută. . . 66
Bile albe...............................12
Bile negre........................ 118

D. președinte provisoriti: Adunarea 
a respins contestațiunea. Așadar proclam 
deputat al colegiului III de Vaslui, pe 
D-nu S. Răscan.

— D. Radu C. Pătărlăgeanu, raporta- 
torul comisiune! de verificare, dă citire 
următorului raport:

Domnilor deputați,
Secțiunea VIII, însărcinată de a veri- 

rifica titlurile aleșilor din județele Bacăîî, 
Buzătî, Pntna și Vasluiă, terminând lu
crările sale, ’mi-a făcut ondrea a mă numi 
raportator pentru operațiunile electorale 
a tutulor colegielor din județul Buzăâ.

Am ondre dar, D-lor deputați, a supune 
apreciăre! și desbaterilor D-vdstre resul- 
tatul deliberațiunilor sale, concernând sus 
^isul județ.

Mai ântâiu s’a luat în desbatere cole
giul I, unde din 348 voturi exprimate, jui 
întrunit:

D. Al. Marghiloman 246 voturi
„ Ion Demetriade 211 *
„ C. A. Borănescu 209 w

Asupra acestei alegeri neivindu-se nici 
o contestațiune, secțiunea în unanimitate 
a validat alegerea D-lor A. Marghiloman, 
I. Demetriade și C. A. Borănescu.

D. preșeeinte provisoriti: Nefiind 
nici o contestare, proclam deputați al co
legiului I de Buzăă pe D-nii A. Marghi
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loman, I. Demetriade și C. A. Borănescu.
— Z). R. C. Pătârlăgeanu, continuă 

citirea raportului:
Cercetându-se apoi colegiul II, s'a 

constatat că din numărul de 598 votanțî, 
D. Nicu Georgescu a întrunit 356 voturi, 
iar D Mateift Mateescu, 347 voturi, și 
neivindu-se nici o contestațiune, secțiunea 
în unanimitate ’l-a validat pe ambii ca de
putați ai acestui al duoilea colegiă.

D. președinte provisorid : Nefiind 
nici o contestațiune, proclam deputați ai 
colegiului II de Buză Ci D-nii N.
Georgescu și M. Mateescu.

— D. R. C. Pâtărlâgeanu continuă ci
tirea raportului:

Examinându-se și operațiunile colegiu
lui III, s’a constatat că din 970 voturi 
exprimate : D. Ion Marghiloman a în
trunit 858 și D. C. Christodorescu 848 
voturi; prin urmare și la acest colegii! 
s’a validat alegerea în persdnele D-lor 
Ion Marghiloman și C. Christodorescu, 
căci și aci nu s'a ivit nici o contestațiune.

Acesta fiind resultatul operațiunilor 
cu cari am fost însărcinat, am ondre a '1 
supune desbaterilorșiaprobărei D-v6stre.

D. Președinte provisoriti: Nefiind 
nici o contestare, proclam deputațl ai co
legiului III de Buzei! pe D-nii Ion Mar
ghiloman și C. Christodorescu.

— D. A. G. Hina^ raportorul comi- 
siunei de verificare, dă citire următorului 
.raport:

Domnilor deputați^
Membrii secțiunel I a acestei Adunări, 

compusă din aleșii colegielor electorale 
din județele Bacăh, Buzeâ, Putna și Vas- 
luib, constituită în secțiune de verificare 
a alegerei colegielor electorale din jude
țele Teleorman, Vâlcea, Argeș și Iași, în
trunind u-se la 1 ale corentei, sub preșe
dinția D-lui Ion Marghiloman, a proce
dat la verificarea alegerilor din județul 
Iași.

Dupe ce s’aă examinat dosarele for
mate și în urma discuțiunilor ce ah avut 
loc asupra alegerilor colegielor I, II și III, 
subsemnatul, fiind numit raportator, cu o- 
ndre supun D-v6stre resultatul lucrărilor 
secțiunel și care este următorul:

Colegiul I. Acest colegii! a avut a alege 
patru deputați și aii concurat nuoă can
didați. Numărul votanțilora fost de 305, 
însă biuroul electoral a anulat 6 voturi 
ca conținând semne de o prealabilă înțe
legere, fără’ ca să arate anume semnele 
ce s'ar fi constatat.

Numărul voturilor’ce au întrunit fie
care canditat este:

D . lacob Negruzi. . .175 voturi
„ Emil Mavrocordat .150 *
„ Const. Corjescu . . 147 „
„ Vasile Pogor . . . 146 -
. M. Kogălniceanu . . 141 w
- Colonel C. Langa. . 138 -
„ Al. D. Holban. . . 134 .
„ G. Tăcu......................84 „și
„ Eman il Vogoride . 70 .

Totă operațiunea electorală s'a efectuat 
în regula și fără să existe veri-o nefor- 
malitate oprită de lege. Sunt însă la do
sar duoă proteste din partea mai multor 
alegători, prin cari se arată că ai! luat 
parte la,vot duoi alegători, cari, de și în
scriși in listele electorale, aii perdut cen
sul legal.

Secțiunea de verificare nu a luat în 
conside^ațiune aceste proteste, nefiind în
soțite de veri-o dovada. Și, fiind că D. la
cob Negruzi a întrunit mai mult de cât 
maioritatea cerută de art. 109 din legea 
electorală, în unanimitate s’a pronunțat 
pentru validarea acestei alegeri, rugând, 
prin subsemnatul, pe onor. Cameră a pro
clama pe D. lacob Negruzi deputat al co
legiului I de Iași.

D . președinte provisoriu : Nefiind 
nicl-o contestațiune, proclam deputat al 
colegiului I de Iași pe D. lacob Negruzi.

— D. A. G. Hina continuă citirea ra
portului:

In ce privesce pe D. Emil Mavrocor
dat, care a întruuit 150 voturi și pe caTe 
biuroul de alegere, în maioritate, 'l-a pro
clamat deputat, de dre-ce n’a considerat 
cele 6 voturi anulate în numărul voturi
lor exprimate, așa că rămânând numai 
299 votanțl, D. Emil Mavrocordat întru
nea maioritatea calculată pe acest număr, 
secțiunea de vericare în maioritate de 12 
voturi,

Având în vedere că un vot, de și nul, 
conține însă voința exprimată a alegăto
rului ; că dar voturile anulate nu se pot 
considera de cât ca voturi exprimate, așa 
că ele urmeză a se compta în stabilirea 
maiorităței absolute;

Considerând că numărul voturilor ex
prese fiind de 305, iar nu de 299, cum a 
admis biuroul electoral, maioritatea legală 
era de 153 voturi, maioritate pe care nu 
a întrunit’o D. Emil Mavrocordat;

Pentru aceste motive a fost de părere a 
se invalida alegerea D-lui Emil Mavro
cordat.

Minoritatea de 6 voturi a acestei sec- 
țiuui,

Considerând că prin vot exprimat nu 
se pote înțelege de cât numai acel vot care 
este așa dat în cât să denote voința ale
gătorului ;

Considerând că nu se pote susține cu 
succes că un vot nul, ca și ori-ce act nul, 
pote totuși să exprime ceva, și încă ce 
este mai mult, voința alegătorului, care 
să facă să depindă de acțiunea sa nulă 
sorta unei alegeri;

Considerând că o asemenea interpre- 
tațiune a mai avut loc și cu ocasiunea va- 
lidărei alegerei D-lui Dimitrie Brâtianu 
în anul trecut;

Considerând pe de altă parte că biu
roul electoral nu a arătat cari sunt acele 
semne de prealabilă înțelegere pentru ca 
să fim puși în posițiune de a le putea a
precia; că între aceste bilete sunt și de 
ale D-lui Emil Mavrocordat,

Pentru aceste considerante, a fost de
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părere a se valida alegerea D-lui Emil 
Mavrocordat.

D..președinte provisoriiî: D-lor, aci 
avem regulamentul care ne ^ice că ale
gerile contestate de maioritatea secțiune! 

j rămân a se cerceta pe urmă. Pi in urmare, 
I acăsță alegere înpersdna D-lui Emil Ma- 

vrocordat o lăsăm la urmă.
’ — D. A. G. Hina continuă citirea

raportului:
In ceea-ce privesce pentru cei-alți 

duoi deputați, ce urma a da colegiul I de 
Iași, nici unul din candidațil ce s at! pre- 

I sintat în (Jiaa de 12 Octombre, neîntru
nind maioritatea cerută de lege, s’a pro
cedat la balotagiă în ^iua de 19 Octombre 

I și din 297 votauți,
D . M. Kogălniceanu a întrunit 164 vot.

„ Vasile Pogor, . 139 .
* Const. Corjescu, „ 135 „

D. A. D. Holban 123 voturi, iar biu- 
I rou* electoral a proclamat deputați pe 

D-nii Mihail Kogălniceanu și Vasile 
Pogor.

Prin urmare, D. M. Kogălniceanu și 
Vasile Pogor, întrunind maioritatea re
lativă, conform art. 109 din legea electo
rală, și alegerea fiind făcută în regulă, 
fără să fi avut loc veri-un protest, secțiu
nea de verificare, în unanimitate, a vali
dat acestă alegere, rugându-ve prin sub
semnatul să bine-voiți a proclama pe D. 
Mihail Kogălniceanu și Vasile Pogor 
deputațl a! colegiului I de Iași. .

D. președinte provisond: Nefiind 
nici o contestațiune, proclam deputați al 
colegiului I de Iași pe D. M Kogălni
ceanu și V. Pogor. .

— D. A. G. Hina continuă citirea ra
portului:

Colegiul II. Acest colegiu urma să dea 
6 deputați și uu concurat 13 candidați. 
Alegerea s’a operat la.duoă secțiuni și ai! 
luat parte la vot 1.238 alegători, din cari 
40 voturi s’aiî anulat.

Maioritatea legala nu a putut-o întruni 
de cât numai 4 candidați și anume:

D. Meltiade Tzone care a obținut 689 
voturi.

D. George Panu care a obținut 665 
voturi.

D. N. Ceaur Aslan care a obținut 632 
voturi, și

D. Nicolae lonescu care a obținut 630 
voturi, cari ah și fost proclamați deputațl 
de biuroul electoral.

Acestă alegere fiind făcută cu păzirea 
tutulor formalităților prescrise de lege și 
neexistând nici o contestațiune, secțiunea 
D-vdstre verificătore în unanimitate s’a 
pronunțat pentru a ei validare, rugând, 
prin sub-semnatul, pe onor. Cameră a 
proclama pe D. Meltiadi Tzone, George 
Panu, Nicolae lonescu, și N. Ceaur As
lan deputațl ai colegiului II de Iași.

D. președinte provisoriti: Nefiind 
nici o contestațiune, proclam deputațl al 
colegiului II de Iași, pe D-nii Meltiade 
Tzone, G. Panu, N. lonescu și N. Ceaur 
Aslan.
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— D. A. G. Hina continuă citirea 
raportului:

In ce piivesce pentru alte duoă locuri 
de deputați în acest colegiâ, nici unul 
din cel-alți candidați neîntrunind în ^hia 
de 13 Octombie maioritatea legală, s’a 
procedat la un scrutin de balotagiă în 
$iua de 20 Octombre, conform ari;. 109, 
legea electorală, între patru candidați ce 
s’aîî presentat și anume :

D. Dimitrie Alexandrescu care a obți
nut 643 voturi.

D. George Tocilescu 573 voturi.
, Const. Penescu 558 voturi, și
„ V. Sculy Logotetidi 514 voturi.

Numărul voturilor exprimate la ambele 
secțiuni unde s’a urmat votarea, a fost 
de 1.190, din cari 30 buletine s’aă anulat, 
iar maioritatea relativă, cerută de art, 109 
din legea electorală, întrunind’o D-nil D. 
Alexandrescu și G. TociLscu, secțfunea 
verificâtdre a fost pentru validarea acestei 
alegeri, rugând și pe onor. Cameră să 
bine-voiasca a proclama pe D-nil Dimi
trie Alexandrescu și G. Tocilescu deputați 
al colegiului II de Iași.

D. președinte provisorlii: Nefiind 
nici o contestațiune, proclam deputați al 
colegiului II de Iași peD-nilD. Alexan
drescu și G. Tocilescu.

— D. A. G. Hina continuă citirea 
raportului:

Colegiul III, Acest colegiu avea să dea 
un singur deputat, și în ț|iua de 15 0c7 
tombre expirat s’a presentat duo! candi
dați și anume D. Grigore M. Buicliu și 
Ion Nădejde.

Din 736 alegători înscriși în acest co- 
legiâ aă luat parte la vot 452, anulându- 
se 46 buletine și fiind-că ambii candidați 
n’aîî întrunit de cât fie care câte 203 vo 
turi, prin urmare, mai puțin de cât maio
ritatea legală, s’a procedat în ^iua urmă- 
tdre la scrutin de balot agiți între aceiași 
D-ni candidați.

In $iua de 16 Octombre efectuându-^e 
alegerea în balotagiâ, au luat parte la 
vot 300 alegatori, iar 26 buletine de vot 
s'aă anulat.

Maioritatea relativă a obținut’o D. I. 
Nădejde, avend 144 voturi și D. Gr. M. 
Buicliu a avut numai 130 voturi, așa că 
biuroul electoral a proclamat de deputat 
al colegiului III de Iași pe D.L Nădejde.

In dosarul acestei alegeri s’a obseivat 
un protest din partea mai multor alegă
tori prin care se arată că de către sub- 
prefecțl s’aă făcut ingerințe asupra ale
gătorilor In piață, în jurul localului pri
măriei și chiar în sala de alegere; iar în 
procesul verbal dresat do președintele biu- 
roulul de alegere pentru operațiunile elec
torale se arată că tumultul ce a fost în 
tot timpul alegere!, atât în jurul sâki de 
alegere, cât și în antreul acestei săli, pe 
la orele 10 și jumătate săra era așa de 
mare, în cât pentru a se protege opera
țiunile electorale a fost nevoit sâ recurgă 
la ajutorul forței publice; iar mai în ur
mă sgomotul a mai scăzut, în cât, de și 

cu greâ, s’a putut continua operațiunile, 
electorale și procede la despuierea scru
tinului.

Tot în acest proces-verbal se constată 
de D. președinte că duoă proteste prin 
caii se denunța delicte săvârșite în afară 
de sala alegere!, s’aă înaintat parche
tului.

In cursul discuțiunilor urmate, s’a pre
sintat o propunere subscrisă de opt D-ni 
deputați prin care se cere suspendarea 
validărei și numirea unei anchete parla
mentare.

Asupra acestei propuneri, secțiunea în 
maioritate văzând că dacă însuși preșe
dintele biuroului electoral a fost nevoit a 
recurge la puterea armată pentru a îm- 
pedica tumultul ce se făcea în localul a- 
legere! și a putea continua operațiunile 
electorale, este posibil ca libertatea ale- 
gerei să nu fi fost îndestul de garantată 
și ca resultatul ei să fi fost inlluențat de 
procedeuri nenorocite;

Ve^end că propunerea s’a făcut de opt 
deputați din 18 presenți, așa că ea este 
în conformitate cu art. 7 din regulamen- 

। tul Camerei,
Pentru aceste motive a admis propu

nerea de a se suspenda validarea alegere! 
D-lui Ion Nădejde și a se numi o ancheta 
parlamentară care să constate circumstan
țele în cari s’a efectuat alegerea.

Minoritatea acestei secțiuni a fost pen
tru validarea alegere! D-lu! Ion Nădejde, 
atât pentru motiv că protestul este sur
venit dupe terminarea operațiunilor elec
torale, cât și pentru că din faptul că s’a 
simțit necesitate de forța armată pentru 
a face să înceteze tumultul ce se făcea la 
alegere, nu se pdte conchide îâtr’un mod 
logic că alegerea a fost viciată.

D. președinte provisorid: Acesta 
alegere, ca și aceea a D-lui Mavrocordat, 
se va examina la urmă conform regula
mentului.

I. Demetriad, raportatorul comi- 
siunei de verificare, dă citire următorului 
raport:

j Domnilor deputați,
j Membrii secțiunei I, compusă din ju

dețele Buzeu, Bacău, Putna și Vasluiâ, 
întrunindu-se sub preșidenția D-lui Ion. 
Marghiloman, aii procedat Ia verificarea 
alegerilor din județul Teleorman. *

Dupe examinarea dosarelor și discuțiu- 
nile urmate in privința alegerilor cole- 
gielor I, II și III din acest județ, am a- 

! vut ondrea de a fi ales raportator.
In-ecestă calitate supun la aprobarea 

D-vostre resultatul lucrărilor preurmate și 
anume:

Colegiul I având a alege trei deputați, 
candidați aii fost D-nil general George 
Mânu, George D. Vernescu, Grigorie G. 
Păucescu, I. Hristodorescu, Grigorie T. 
Brătianu, Nicolae C. Furculescu și Dimi
trie Bildirescu.

Dintre acești candidați, D. Dimitrie 
Bildirescu și Nicolae C. Furculescu ah 

declarat înaintea biuroului electoral că'și 
retrag candidatura mai ’nainte de votare, 
și biuroul a dispus scdterea buletinelor 
D-lor din votare; iar în timpul alegerel 
D. candidat Ion Hristodorescu a declarat 
înscris că’și retrage candidatura. Biuroul 
a d'spus a înceta darea la alegători a bu
letinelor sale.

Numărul voturilor exprimate a fost de 
192, din care, maioritatea absolută e de 
97 voturi; prin urmare, D. general Geor
ge Mânu întrunind 178 voturi, D. Gri
gorie 6. Păucescu întrunind 174 voturi 
și D. George D. Vernescu întrunind 153 
voturi, secțiunea verificatore găsind ale
gerea regulată și neavând nici o contesta
țiune, a validat alegerea de la acest co- 
legiâ, rugând ca și D-vostre să bine-voițl 
a’i da aprobarea.

D. președinte provisorid: Nefiind 
nici o contestațiune, proclam deputați al 
colegiului I de Teleorman pe D-nii gene
ral 6. Mânu, Gr. G. Păucescu și 6. D. 
Vernescu.

— D. I, Demetriad continuă citirea 
raportului:

Colegiul II având a alege trei deputați, 
candidați aii fost D-nii Dimitrie Bădescu 
Roșiori, Idn G. Săndulescu Nenoveanu, 
Anton Dimitrescu Mavrodineanu, Petre 
Crâiniceanu, State Angbelescu și Idn I. 
Moghilescu. Numărul voturilor exprimate 
au fost de 568, din care, maioritatea abso
lută e^te de 285 voturi; prin urmare, 
D-ni! Dimitrie Bădescu Roșiori întrunind 
483 voturi, D. Idn G. Săndulescu Neno
veanu întrunind 462 voturi și D. Anton 
Dimitrescu Mavrodineanu întrunind 44& 
voturi, secțiunea verificâtdre a găsit ale
gerea regulată și neavând nici o contesta
țiune a validat alegerea de la acest cole
gii, rugând ca și D-vostre să bine-voițl a 
’I da aprobarea.

D. I. Demetriad : In urma depunerel 
acestui raport, s’a primit o contestațiune 
din partea unul număr de alegători din 
județul Teleorman.

’Mi fac datoria să pun în vederea onor, 
x Camere că contestatoril alegă că unul din 
aleșii colegiului II de Teleorman, D. 
Bădescu Roșiori, nu putea fi ales, pe mo
tivul art. 30 din legea electorală, de dre- 
ce se găsia primar la Alexandria.

Art. 30 din legea electorală $ice, în a- 
devăr, că primarul pdte fi ales în tdte 
cele-alte colegii afară de colegiul II din 
orașul unde ’șl exercită funcțiunile sale. 
D. Bădescu Roșiori nu se găsia primar 
în Turnu-Măgurale, ci în Alexandria, și 
’ml fac datoria să pun în vedeiea Came
rei, în substanță, motivele contestațiune!.

D. G. D. Paladi: D-lor deputați, legea 
electorală pot <jice că este încă nouă ast
fel că sensul multor disposițiunl va trebui 
să ’l fixăm prin interpretare. Astăzi ni 
se presintă cașul unu! primar al unul oraș 
din județ altul de cât orașul de reședință, 
care este ales la colegiul II. Gestiunea 
este de a se sci dacă primarul Alexan- 
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driel pdte fi valabil ales In colegiul II din 
județul Teleorman.

Eă cred că nu pdte fi ales, și acesta so- 
luțiune se impune in fața art. 30 din le
gea electorală combinat cu art. 60 din 
Constituțiune, permiteți, vă rog, să daă 
citire acestor texte de lege.

Art. 30. Vorbind de incompatibilități 
^ice: „Primarii pot fi aleși atât \n Ca- 
„meră cât și in Senat afara de colegiul 
„II in orașul unde 'și exercită funcți- 
„unea lor*.

Ce a voit și ce n’a voit legiuitorul ? 
A voit ca primarul să se p6tă alege în 
județul săâ, căci nu 'i-a închis tote cole- 
giele; dar n’a voit ca un primar să se a
legă în colegiul din oraș. Dacă legea este 
așa de clară mă veți întreba cum mai 
pote fi cestiune. In cașul de față, D-lor, 
dificultatea provine de acolo că, D. Bă- 
descu de și primar al Alexandriei, cel mai 
mare oraș din Teleorman, pretinde că in
compatibilitate ar fi fost numai când s’ar 
fi ales în Turnu-Măgurele. Cu alte cu
vinte se restrînge aplicațiunea art. 30 
numai la primarii orașelor de reședință.

Ei bine, eă cred că a înțelege ast-fel 
legea, este a o interpreta judaic. Și că 
vom avea ondrea să arăt că și textul și 
spiritul legei se opun la asemenea inter
pretare. In adevăr, ce a avut Îik vede
re legiuitorul când a edictat articolul 30 
din legea electorală ?

A avut în vedere ca primarul, care prin 
funcțiunea lui are o influență hotărîtdre 
asupra alegătorilor, că acest părinte al 
orașului, cum ’l numim cu toții, să nu se 
adreseze la copiii săi, când e vorba să ceră 
încrederea ca să fie representantul lor în 
Cameră; căci asemenea alegere n'ar fi fost 
liberă, ci mai tot-d’a-una ar fi fost influ- 
ințată.

In adevăr, orășenii sunt legați de 
primar prin o mulțime de interese, pri
marul are în mâna sa mi^ldce infinite ca 
să violenteze voința liberă a orășenilor, 
iată de ce legea n’a voit ca pe primar să 
1 voteze nici unul din acei pe cari 'I ad- 
ministreză.

Acum să ne întrebăm, cine votăză în 
colegiul al duoilea de oraș ?

Colegiul al duoilea e compus de toți a
legătorii din ori câte orașe ar fi într'un 
județ.

Din moment ce tdte comunele urbane 
1 voteză în colegiul al duoilea de oraș, va 

să ^ică primarul unuia din orașe alegân- 
du-se în colegiul orașului va fi votat și 
de orășenii pe cari ’i administrăză el.

In cașul nostru legea prevede că cole
giul al duoilea din județul Teleorman se 
compune din alegătorii din Turnu-Măgu
rele, din alegătorii din Alexandria, din 
alegătorii din Zimnicea și din Roșiori-de- 
Vede.

Eu cred, D-lor,că atunci când legea a <Jis 
că primarii nu pot fi aleși în colegiul de 
orașe, n’a înțeles numai orașul de reșe
dință, ci a înțeles primarii tutulor comu
nelor urbane, cari formăză colegiul. Alt

fel nu 'și-ar fi ajuns scopul. Și nici un 
cas n’ar fi putut mai bine ca speța nostră 
să vă arate că legiuitorul n'a avut în ve
dere numai pe primarul orașului de reșe
dință. In adevăr, comuna Alexandria e de 
trei ori mai mare de cât Turnu-Măgu
rele, care pentru diferite considerațiuni, 
fie că este port, fie altele, e reședință de 
județ.

Ei, cum voiți D-vdstre ca atunci când 
Alexandria conține maioritatea alegăto
rilor colegiului al duoilea, legiuitorul să fi 
făcut o disposițiune așa de nesăbuită, care 
să permită maiorităței alegătorilor cole
giului să vie cu primarul lor în orașul de 
reședință și aci să ’l voteze fără Incom
patibilitate ? Cu alte vorbe locul votărei 
să desființeze incompatibilități ? Vedeți 
dar că nu numai spiritul legei s’ar viola cu 
totul prin interpretarea D-lui raportor; dar 
chiar textul legei s’ar viola. In adevăr legea 
nu ^ice că primarul nu pote să fie ales 
numai în orașul de reședință. Legea $ice 
că nu pdte să fie ales în colegiul al duoilea 
al orașului, unde funcționăză ca primar. 
Când legea (jice colegiul orașului, se ra- 
portăză la tot colegiul al duoilea, și art. 60 
din Constituțiune ^ice:. Tote comunele ur
bane dintr'un județ formezi un singur 
colegiu cu orașul de reședință f va să ^ică 
tote comunele urbane fac parte din cole
giul de oraș, și alexandrenii nu puteîi să 
voteze pentru primarul lor.

Mulțumesc D-lui Panu, care 'mi spune 
că din 1.000 alegători ai întregului co- 

j legiiî peste 400 ’i dă numai Alexandria.
Prin urmare, dacă țineți ca să dațf le

gei o interpretare, care să corespundă 
scopului autorilor el, care era ca să se de
părteze de la urnă ori-ce influență, cât de 
indirectă nu puteți să nu vedeți în speciă 
că primarul de la Alexandria vine în Ca
meră trămis de acei pe cari ’I adminis- 
treză.

Spuneți deci alesului Alexandrenilor 
că nu pdte intra aci cu voturile orășeni
lor pe cari ’i administreză, căci art. 30 se 
opune.

Acăstă este interpretarea logică, care a 
fost în spiritul legiuitorului, și de aceea 
vă rog să admiteți contestațiunea.

D. Gr. Păucescu : D-lor deputațl, am 
cerut cuvântul ca să vă rog să nu luați în 
considerare acăstă contestai-e. Protestarea 
depusă la biuroâ este făcută de un singur 
alegător și acela din colegiul I.

D-lor, cestiunea caro se pune înaintea 
D-vdstre este acesta: Primarul din Ol
tenița pdte fi ales în colegiul al duoilea 
de Bucuresci? Primarul de Văleni pote 
fi ales la Ploesci ? Primarul de Odobesci 
pote fi ales la Focșani ? etc.

Mie mi se pare că acesta nu are cuvânt 
legal și logic de a veni în desbaterile nd- 
stre. Căci ce ijice textul legei electorale ? 
pice că primarul nu se pdte alege în ora
șul unde 'și exerciteză funcțiunile. întreb 
ce va să ^ică acesta ? Și totă lumea va răs
punde, orașul la care se referă acest text 
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al legei nu pdte să fie altul de cât orașul 
de reședință al județului.

Onor, preopinent ne (Jicea: vedeți că 
textul legei exclude orașul unde prima
rul ’șl exercită funcțiunile. Apoi, când le
giuitorul exclude un singur oraș, putem 
noi să excludem tdte orașele unui județ ? 
Acesta va să ^ică interpretare $ legei ? 
Voiți D-vdstre ca pe acest temeiă să in 
troducem necapacități și incompatibilități 
și să creăm o lege nouă pentru trebuin
țele causei ? Noi trebue să luăm textul 
legei așa cum este.............

D. G. D. Palladl: Legiuitorul s’a ocu
pat de ceea-ce se întâmplă mal des ....

D. Gr. P&ucescu : Dar ceea-ce se în
tâmplă mai des este că mal în tdte jude
țele sunt mai multe orașe, și dacă legiui
torul ar fi voit să ^Lică ceea-ce ijicețl D-vd- 
stre, ar fi spus că în colegiul al duoilea 
nu se pot alege primari de ofașe. Acesta 
ar li fost un text clar, pe care cu drept 
cuvânt ați fi putut întemeia argumenta
rea D-vdstre în contra alegerel pe care o 
desbatem acum. Dar când textul legei nu 
vorbesce de cât de un singur oraș, care 
nu pdte să fie altul de cât acela de reșe
dință, cum puteți D-vdstre pune în ace
iași categorie tdte orașele unui județ?

Și apoi, D-lor, chiar dacă am admite 
că ar putea fi locul aci pentru duoă in
terpretări, întreb pe care interpretare ar 
trebui să o adoptăm? Pe aceea in sens 
mal strîns sau pe aceea în sens mai larg ? 
Eu cred că trebue dată interpretarea în 
sensul cel mai larg.

D. M. Kogălniceanu: Și aceea pe care 
o dați D-vdstre este cea mai largă?

D. Gr. P&ucescu: D. Kogâlniceanu 
crede că interpretarea nostră e cea mal 
restrînsă.

D. M. Kog&lniceanu: Negreșit.
D. Gr. P&ucescu: Dacă credeți că a 

introduce incapacități și incompatibili
tăți este a da legei interpretarea cea mai 
largă, cea mai liberală, atunci eti nu pot 
fi de opiniunea D-vdstre.

Dar se vorbesce de spiritul legei ?
D-lor, dacă textul legei pdte să lase 

veri-o înduoială, apoi spiritul ei ridică 
ori-ce înduoială pentru că primarul de re
ședință e acela care formeză listele electo
rale; ele care judecă contestațiunile aduse 
lalista electorală, ele acela care convdcă pe 
alegători și care are de îndeplinit o mul
țime de îndatoriri relative la operațiunile 
electorale. Iată pentru ce legiuitorul nu 
a putut să prevadă în art. 30 de cât pe 
primarul de reședință, iar nu și pe cel- 
alți primari ai orașelor din acelaș județ, 
ale căror atribuțiuni sunt de o minimă 
importanță în operațiunile electorale, pe 
lângă acelea ale primarului din orașul de 
reședință a județului.

Am aiujit ^ic^ndu-se că alegătorii co
legiului alduoilea sunt copiii primarului. 
De ce vrea D. Paladi că numai alegăto
rii colegiului al duoilea să fie considerați 
ca copii al primarului, iar alegătorii co
legiului ântâiă și al treilea să nu fie con
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siderați tot ast-fel ? De ce face D-sa a- 
căstă distincțiune, când primarul e pri
mar in tot orașul, și are aceleași îndato
riri, și aceeași solicitudine pentru toți lo
cuitorii orașului ? Vedeți dar că v’ați pus 
pe o cale greșită, și că este lucru evident 
că, dacă legiuitorul a prevăzut orașul 
unde primarul 'șl exercită funcțiunile 
sale, a prevăzut acăsta pentru că acolo 
primarul, are o influență directă asupra 
alegătorilor.

Dar să venim și la cel-alt punct al ar- 
gumentațiunei D-lui Paladi. unde D-sa 
(Jice că orașul Alexandria, fiind cel mal 
important din județul Teleorman, a putut 
avea, prin numărul alegătorilor săi, o in
fluență decisivă asupra resultatulul ale
gerel. Este adevărat că orașul Alexandria 
e mai important de cât chiar Turnu-Mă- 
gurele, dar pentru acăsta el nu însemnăză 
nimic pe lângă întreguljudeț Teleorman.

In Alexandria sunt veri-o trei sute și 
ceva de alegători, dar în tot restul jude
țului sunt peste o mie de alegători, așa 
în cât, dacă orașul Alexandria are o im
portanță relativă în raport cu fie-care în 
parte din orașele Turnu-Măgurele, Rușir 
de-Vede și Zimnicea, el nu pdte avea o im
portanță decisivă în contra întregului 
județ, de <5re-ce numărul celor-alți alegă
tori, în afară de al Alexandriei, este cu 
mult mai mare.

Și apoi, D-lor, cât despre D. Bădescu, 
D-v6stre puteți să aveți convingerea că 
s’a ales prin concursul nu numai al ale
gătorilor din Alexandria, fiind-că D-sa și 
în sesiunea trecută era să fie ales, dacă nu 
se împedicati de la urnă alegătorii din 
Alexandria.

Vă aduceți aminte că atunci 200 de a- 
legători, pe timpul cel mal răti al iernei, 
aă fost nevoiți să stea sub cerul deschis, 
și când, în fine, le venise și lor rândul ca 
să voteze, li s’a închis urna la orele 12 
năptea și 'I-ati oprit de a vota, tocmai 
pentru că se scia că, dacă votati și el, a- 
lesul acelui colegiti era să fie D. Bădescu, 
iar nu candidatul cel patronat de admi- 
nistrațiune. Prin urmare, vedeți bine că, 
dacă D. Bădescu era sigur de alegerea 
D-sale chiar sub regimul trecut, cu atât 
mal mult candidatura D-sale era asigu
rată astăzi, când s’a lăsat tutulor alegă
torilor libertatea de a lua parte la vot.

Acestea sunt, D-lor, cuvintele pentru 
cari vă rog a nu lua în considerațiune 
contestațiunea ce se face acestei alegeri. 
(Aplause).

D. N. lonescu : Domnii mei, dupe o- 
norabilul nostru coleg, consumat juriscon
sult, ’mi ar fi cu greti să iati cuvântul 
pentru a susține contestațiunea ce s’a pre- 
sentat în contra acestei alegeri, dacă nu 
ași avea convincțiunea că D-sa este pe 
calea cea greșită și că dă o interpretare cu 
totul restrînsă textului legel electorale.

Voiti începe cu ceea ce a scăpat din ve
dere onor, nostru coleg, și ’i voiti spune 
că antecedentele parlamentare în privința 

acestui articol sunt contrarii interpretă- 
rei D-sale.

Eti am fost acela care, în Constituantă, 
am propus să nu se primăscă a fi aleși 
primarii sub nici un cuvânt, eti am fost 
care am cerut să fie incompatibilitate ab
solută între acești funcționari și mandatul 
de deputat; dar, fiind-că atunci erați mulțl 
primari în Cameră, propunerea mea nu a 
fost adoptată, primarii aii rămas cu drep
tul ce’l aveați de a putea fi aleși deputați, 
însă s’a admis acăstă restricțiune pe care 
D-văstre o puneți acum în contestare, 
restricțiunea de a nu se putea alege în 
circonscripțiunea unde el administrăză.

Iată cari sunt antecedentele, iată cum 
onor. D. Păucescu trebue să va^ă lucrul, 
dacă voesce să ne convingă într’un mod 
juridic despre adevărata interpretare a 
articolului 30 din legea electorală. Și ași 
putea ^ice, D-lor, că eti am chiar un in
teres personal în acăstă discuțiune, fiind
că, îndată ce eti am propus ca primarii să 
nu pătă fi aleși în jurisdicțiunea lor, ime
diat dupe aceea s’a propus ca nici profe
sorii să nu pătă fi aleși în orașele unde 
sunt scdlele lor.... (Ilaritate).

Onorabilul primar de Bacăti a venit cu 
un amendament prin care voia să lovescă 
pe profesori cu aceeași incapacitate ce eil 
propuneam pentru primari; dar Constitu
anta a înțeles marea diferință, cj este în
tre un primar și un profesor, și de aceea 
a recunoscut dreptul profesorilor de a pu
tea fi aleși ori și unde, pe când pe pri
mari ’l-a oprit de a se alege acolo unde 
’și exercită funcțiunea lor.

Acum, D-lor, ca cestiune de fapt, voiti 
să vă rog a observa un singur lucru, că, 
ceea ce s’a întâmplat laTurnu-Măgurele, 
se pdte întâmpla și la Bacăti și se pdte 
întâmpla și pretutindeni, unde județul are 
mai multe orașe și unde vin alegătorii tu
tulor orașelor din județ la orașul de re
ședință ca să alegă pe representanțil co
legiului al duoilea.

Legea electorală nu face în privința a- 
cestei incompatibilități restricțiunea pe 
care D-vdstre o mărginiți numai la ora
șul de reședință al județului; și aci ași 
puneb întrebare D-lui Păucescu, când le
giuitorul a avut în spirit de a crea acăstă 
incompatibilitate pentru primarii de o- 
rașe, de ce nu s'ar întinde ea asupra tu
tulor orașelor din județ, de dre-ce acești 
primari ati și ei de alegători pe cetățenii 
din orașele pe cari el le administrăză ? 
Și aci voiti observa că nu cetățenii sunt 
copii al primarului, ci primarul este co
pil al cetățenilor....  (întreruperi).

Dar să ’mi dați voie să citesc articolul 
acesta din lege, căci sunt mulți tineri în 
acest Parlament, și într’un parlament în
tinerit, nu junimit, trebue să dăm și ti
nere interpretări, adică interpretări în 
favdrea independenței alegătorilor; tre
bue să consacrăm modul de a practica li
bertatea alegerilor și să arătăm pentru 
ce legiuitorul Constituantei a judecat că 

primarul care se alege în jurisdicțiunea 
sa genează libertatea alegătorilor.

Iată ce <jice art. 30 din legea electo
rală:

„Primarii pot fi aleși atât în Cameră 
cât și în Senat, afară de colegiul al duoi
lea de Cameră în orașul unde'și exercită 
funcțiunea lor.a

Pentru ce a pus legiuitorul acest ar
ticol în lege? Pentru că voind să' înlă
ture pe funcționarii administrativi de la- 
operațiunile electorale, a încredințat tdte 
aceste operațiuni primarilor. Dar când a 
pus ace^tă încredere legiuitorul în pri
mari, a voit să facă în același timp un 
pas mai departe, și a $is că primarul, 
care în materie electorală este singurul 
representant al puterel centrale, să nu 
potă fi interesat în alegerile din circums- 
cripțiunea sa municipală.

Pentru că, D-lor, de și este adevărat că 
primarul a cărui alegere ne cereți să*o 
validăm acum este ales și de alegătorii din 
Turnu-Măgurele, din Roșiorii-de-Vede și 
din Zimnicea,legiuitorul însă nu a voit ca 
el să vină în Adunarea representanților 
națiunel ales de alegătorii săi din Ale
xandria, legiuitorul a avut în vedere pe 
alegătorii din jurisdicțiunea saca primar, 
și de aceea a creat acăstă incapacitate.

Iată adevăratul spirit al legel, și faptul 
este necontestat. Bună-6ră, primarul din 
Târgul-Ocnel, dacă se alege la Cameră 
ca deputat al Bacăului, el este ales, afară 
de alegătorii din Bacăti, și de acei din 
Târgul-Ocnel.

Ceea ce a făcut Constituanta este un 
progres, și noi trebue să dăm lege! o in
terpretare largă, așa cum reese din spiri
tul el; căci din art. 30 al legel nu resultă 
ceea ce susține onor, preopinent, că nu
mai primarul din orașul Bacăti nu pdte 
fi ales, ci și acel din Târgul Ocnei, pen
tru că legea se reportă la toți alegătorii 
unui colegiti, cari pot să concure la ale
gere. Iată interpretarea adevărată a legel.

Prin urmare, D-lor, vă rog să vă pătrun- 
deți de acest spirit de a asigura indepen- 
dința alegătorilor, care a condus pe Consti
tuanta din 1884, și să nu permiteți ca 
primarii să se alăgă în circunscripțiunea 
colegiului unde el exercită autoritatea 
lor, fie chiar și acel primari a căror auto
ritate se exercită numai într’o fracțiunea 
circunscripțiunel colegiului.

Eti nu pot să am duoăcumpene și duoă 
măsuri, când nu permit primarului de re
ședință să fie ales în colegiul al duoilea 
al județului săti, nu pot permite acăsta 
altul primar din același județ.

Iată, D-lor, de ce vă rog să admiteți a- 
căstă interpretare largă, căci ea este con
form cu spiritul cel bun al lege! și cu do
rința nostră de a garanta libertatea și in
dependența alegătorilor.

Un cuvânt și am terminat. Ceea ce cu 
toții am voit mai mult este ca alegerile 
să se facă fără cea mai mică imputare de 
veri-o ingerință ore-care, dai ceea ce noi 
am vă^ut de la chiar primarul capitalei,
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ne îndreptățesce și mal mult să facem a- 
căstă interpretare. (Aplause). De aceea, 
vă rugăm să bine-voiți a vă uni cu noi, 
ca să Învățăm pe toți primarii să stea la 
locul lor, la locul unde îi pune Constitu
țiunea, adică să fie agenți neutri In ope
rațiunile electorale din județul unde ei 
sunt primari, să garanteze libertatea ale* 
gerilor, iar nu să lucreze sub influența pu
tere! centrale.

D. Al. Lahovari: Onorabilii oratori 
cari m’aâ precedat ah vorbit în acestă 
cestiune de interpretare largă și de inter
pretare strimtă.

Eh cred că nu trebuesă vorbim nici de 
interpretări largi, nici de interpretări 
strimte, ci de interpretări drepte. Nu este 
In competința acestei Adunări de a lărgi 
sah de a strimta leg^a dupe persone, dupe 
împregiurări și dupe pasiuni; competința 
ei este de a aplica legea fără ură, fără 
părtinire, fără privire la persone. (A- 
plause).

Onor. D. lonescu a ’fost în Camera de 
revisuire, 11 felicit; noi nu am avut a- 
căstă fericire ; și fiind-că D-sa este unul 
din puținii membri al Camerei de revi
suire pe cari îi mai văd astă-Zi în Ca
meră pe aceste bănci...

D. N. lonescu : Cer cuvântul în ces 
tiune personală.

D. Al. Lahovari: Nu înțeleg pentru 
ce faceți o cestiune personală, când eh 
Zic că văd cu. plăcere și mândrie un 
membru din Camera de revisuire...,

D. N. lonescu : Vei înțelege îndată.
D. A. Lahovari: Onor. D. lonescu 

vine acum' ca martur al acelor mari lu
crări petrecute în absența nostră, și ne 
Zice: așa am voit, așa am cugetat noi, și 
așa trebue să voiți și să cugetați și 
D-vdstre cei din Camera de astăzi. Dar 
D-sa uită maxima aceea care Zice: Tes- 
tus unu% testus nulus. (Aplause).

D-vdstre nu aveați nevoia să veniți aicea 
și să vă ridicați ca martur când este vorba 
de un text precis de lege, și noi nu sun
tem datori să ascultăm mărturiaD-vdstre, 
să ascultăm impresiunile D-vdstre, să as
cultăm suvenirile D-vdstre mai mult sah 
mai puțin exacte, ci suntem datori să as
cultăm textul legei, și acest text, de și 
noi nu am luat parte la facerea lui, to
tuși trebue să ’l respectăm, pentru că 
este o lege* a țărei; acest text, bun sah 
răâ, nu trebue să fie discutat dupe suve
nirile și impresiunile nostre personale, ci 
trebue să fie aplicat așa cum este, pentru 
ca noi nu voim ca legile acestei țări să 
fie privite ca o materie care se pdte în
tinde dupe placul nostru, când la drdpta, 
când la stânga, când în sus, când în jos, 
dupe caprițiul astăzi al unora, mâne al 
altora; ci voim ca ori-ce lege, chiar și a- 1 
celea pe cari le-ați făcut numai D-vdstre 
singuri și ni le ați impus și noă, să le ' 
respectăm în intregimea lor și să le apli- ; 
căm egal pent) u toți. j

Negreșit D-vdstre, prin textul acesta | 
de lege, ați voit să luați tdte precauțiu- 

| urmă cuvinte ale articolului 80. De ce 
însă a mal adăogat legea : „Primarul nu 
pdte fi ales In orașul unde ’șl esercită 
funcțiunea sa?4 Legiuitorul nu s’a gândit 
de cât la orașul acela în care se face ale
gerea, unde se convdcă alegătorii, unde 
se judecă contestațiunile, etc.

D-vdstre cari ați redactat articolul așa 
cumes’e, se vede că ați avut trebuință 
de unii din primari. Dar din momentul 
când legea este redactată astfel, atunci, 
și din punctul de vedere al sintaxei și 
din punctul de vedere al literei, căci 
Zice: ,In orașul unde ’șl exercită funcțiu
nea/ și presupune că este numai un oraș, 
uitând că într’un județ pot să fie șase 
șapte orașe. Iu fața acestei redacțiuni, 
dacă interpretare voiți să mai faceți, sin
gura interpretare sănâtdsă, singura obici- 
nuință este, nu de a ne raporta la suve
nir! și impresiunl personale, nu de a cău
ta ^ă ghicim gândul revisioniștilor, car! nu 
seim ce ah voit să facă,ci de ane întemeia pe 
acel mare principiu, care domină și legile 
și constituțiunea, că capacitatea electo
rală, dreptul de a alege și a fi ales, este 
regula, excluderea este excepțiunea.

Prin urmare, nu puteți Zice unulcetățăn 
român că nu este alegător de cât atunci, 
când un text precis de lege 1’ declară ne
capabil. Nu puteți tăgădui dreptul acesta 
nici unul cetățen și mal cusemă alesului ce
tățenilor al cărora D- vostre Ziceți că el este 
copil. Nu puteți să o faceți fără să veniți 
cu un text clar, care să pună mâna în 
peptul acelui cetățian și să *1 op reșcă la 
ușa colegiului. Unde vă este acest text ? 
Nu veniți cu interpretări și suvenirl ale 
D-vdstre să interziceți unul colegii! de a 
alege pe acela în care are încredere. Adu- 
ceți-vă aminte de acea țără, de care vor
besce adesea ori D. lonescu, de En- 
glitera, unde respectul pentru textul le
gilor e împins așa de departe, în cât câte 
o dată cad în aplicațiun! ridicule ; dar a- 
cest respect al textului legei, e mult mal 
bun, mult mâl util, de cât acele explica- 
țiun! variate, cari se dab pe tdtă ^iba spi
rit ului legei și cari nu vin adesea ori de 
cât din pasiunile fie-căruia din noi. (Apla
use).

D. M. Kogălnlceanu: D-lor, am fost 
tot-d’a-una admiratorul putere! de cu
vânt al D-lu! Lahovari și, de și mal tot- 
d’a-una ne-am găsit în câmpuri deosebite, 
pururea ’i-am dat tot ce T se cuvine, și 
pot Zice cu lărgime, iar nu cu strimtdre. 
Sunt și eu, D-lor, unul din aceia cari, îm
preună cu D-sa, am eșit din Constituantă 
combătând revisuirea Constituțiunel, pen
tru că, dupe părerea mea, Constituțiunea 
trebue să fie ca o religiune, căreia ’i tre
bue multă vreme, până ce spiritul veacu
lui să vie să ’i ceră schimbarea.

AstăZI însă ’I cer D-sale voie să me 
ierte a’I spune —și singur D-sa îmi va d’a 
dreptate —că nu ’lmai cunosc, sad că ’l re
găsesc, cum ’l găsăm când era în oposițiune 
alături cu mine. D-sa a Zis că suntem da
tori să nu aducem în discuțiune nici pa-

nije pentru garantai a libertăței în ale- i 
geri; negreșit intențiunile D-vdst.e aii 
fost fdrte bune, însă ah fost lâh înscrise 
în textul legei, și pentru că noi nu tre
bue să ne conducem dupe nisceintențiuni, 
căci se Zice că nu numai paradisul, dar și 
chiar infernul este pardosit cu bune intenți 
uni, dar numai în diferite scopuri, de aceea 
noi găsim că nu este destul ca cineva 
care voieșce să facă o lucrare bună și fo- 
lositdre, să aibă cele mai bune intențiuni, 
ci trebue să fie în stare ca acele intenți
uni să le pue în lucrarea sa, așa cum ele 
să se vaZă fără a mai fi trebuință de a se 
invoca mărturia nimenui. (Aplause) Nu e 
destul să facă cineva o disposițiune legală 
cu o bună intențiune, ci trebue să fie în 
stare să o redacteze așa cum acea inten
țiune să reasă in mod clar din textul le
gei. (Aplause).

Să vă spun eu redacțiunea ce trebuia 
să dați acestui articol, dacă voiați să a* 
tiogețl scopul ce Ziceți că vă propusese- 
răți, ea este fdrte simplă. Ce este cole
giul al doilea? El se compune din alege- 
torii orașelor dintr’un județ cari aleg pe 
representautul orașului de reședință, și 
atât de adevărat este acăsta, în cât atât 
Constituțiunea, cât și legea electorală ah 
o altă numire pentru acest colegiu al duoi- 
lea de cât pentru cel d’ântâih și cel de al 
treilea. Constiti țiunea în art. 62, când 
vorbesce despre colegiul ânfâih și al trei
lea, ^ice colegiul de Dolj, Mehedinți, 
Teleorman, Ilfov, Prahova, etc., iar când 
vine la colegiul al duoilea nu mai între- 
buințeză acestă terminologie, ci Zice co
legiul de Craiova, Turnu-Severin, Tumu- 
Mâgurele, Bucuresci, Ploescl. Va să Zică 
acel colegih al duoilea pdrtă denumirea 
orașelor principale, orașelor de reședință.

D. N. lonescu : Colegiul orașelor...
D. Al. Lahovari*: Constituțiunea îl 

numesce colegiul de la Turnu-Măgurele, 
fără să se ocupe dacă lângă Turnu-Mă
gurele mal este Alexandria, sah Ruși-de- 
Vede, fără să se ocupe dacă lângă Iași este 
Târgul-Frumos... (Sgomot, întreruperi).

Vă rog să nu vă grăbiți, căci iată unde 
ținteză argumentațiunea mea; voih pur 
și simplu să vă’fac o lecțiune postumă, și 
cam inutilă, de modul cum trebuea să se 
redacteze acel articol.

D. N. lonescu : De ce nu ați venit și 
D-vdstre alături cu noi în Constituantă ? 
Nu aveți acum dreptul să ne imputați a- 
cdătă redacțlune.

D. Al. Lahovari: Acesta va fi o ce
stiune pe care o vom putea discuta altă 
dată mal pe larg, și merită să o discutăm, 
însă nu acum pe spinarea unul primar 
din Alexandria, a cărui alegere se discută 
acum.

Din momentul ce legea vorbesce de 
colegiul al duoilea, vorbesce nu de colegiul 
orașelor, ci de colegiul orașului. Prin ur
mare nu avea trebuință să Zică alt de cât 
că primarii .de orașe pot fi aleși atât în 
Cameră cât și în Senat, afara de colegiul 
al duoilea de Cameră, suprimând cele din
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siune, nici interes nici suvenire, când este ' 
vorba de a ne ocupa de disensiunea sau 
interpretarea unei legi.

1 ără, să fac cea mai mică imputare 
DJui Pănceșpu, însă D-sa va recundsce 
că aleșii Teleoimanului pot să aibă in
teres pro saă contra acestei alegeri mai 
mult de cât D. lonescu saă eă.

D-lor* județul Teleorman e pdte sin
gurul unde n’am fost nici o-dată ales, și 
n’am nici cunoscința onorabilului repre- 
sentant a cărui invalidare se cere a4L a 
colegiului despre care D. Păucescu cu 
atâta forță mare a spus că în alegerile 
trecute, pentru a nu fi ales, duoă sute de 
alegători din Alexandria au fost terori- 
sați, închiși și bătuți. Așa dar, acolo 
e un interes, care face pe onorabilii 
preopinenți să vorbăscă, și să mă ierte D. 
Labovari a’i spune că D-sa a pledat cu 
multă pasiune, amestecând în cestiune 
chiar rancunele D-sale personale. Eh 
voiă dovedi că n’am rancune, și că și eii 
am sentimentul dreptățel ca și D. Laho- 
vari, și mai ales când se atinge de a inva
lida un ales care, mai mult saă mai puțin, 
se apropie de ideile mele, și a se aduce în 
locul lui un candidat al partidului con
servator, din cei mai corecți, din cei 
cari n’aă vrut să traficeze nici cu ideile 
nici cu convincțiunile lui.

Onor. D. Lahovari a fost inspirat de 
suvenire, find că ne-a vorbit de Consti
tuantă; dar astăzi acea Constituțiune este 
pactul țărel, și noi ne deosebim de con
servatori întru acesta că, conservatorii 
voiesc să stea cât mai mult pe loc, și noi, 
liberalii, ținem șă întindem libertățile cât 
se pdte mai mult. Când dăm noi o inter
pretare largă Constituțiunei, în sensul 
libertăței, facem ceea ce face judecătorul 
când interpreteză o lege, mai cu semă 
când este vorba de orfani, de minori, de 
asupriți, dă interpretațiunea în favdrea 
lor.

Domnii mei, pentru ce s’a pus în Cons
tituțiune că primarii nu trebue să fie a- 
leși de orașe, acolo unde au influență ? 
Sciți fdrte bine ce influență mare se făcea 
de prefecți, și în Constituantă, conserva
torii și liberalii ah ^is: să luăm din mâna 
prefectului acostă autoritate și să o dăm 
unul magistrat municipal, care are mai 
multă independență^fimd că mț atârnă ca 
prefectul de autoritatea centrală.

EI, așa a fost ? Nici de cum ! Am dat 
din lac în puț. Atungi eraii în Consti
tuantă veri-o 20 de primari, despre cari 
4iceam noi că ei ar trebui să se ocupe de 
gospodăria orașelor lor, de a avea ulițe 
curate, igienă, bună administrațiune, îp 
loc de a face politică și mai ales o poli
tică rea și detestabilă ; însă ei aii prevalat 
și au făcut să li se dea dreptul de a se 
alege, afară de colegiul al II-lea. unde 
aveaă o influență legitimă.

D-lor, primarul de Alexandria este cel 
mai puternic din tote orașele Teleorma
nului. Turnul vine cu 289 alegători, Zim- 
nicea cu 157, Roșiori cu 157 și Alexan

dria cu 482. Cum vedeți, mai jumătate 
din alegătorii acestui colegii! sunt din 
Alexandria. Pdte dar cine-va pretinde că 
acest domn cu 432 voturi nu maiorisâză 
tote cele-alte orașe ?

Apoi când aveți un primar candidat 
cu 432 voturi, se mai pdte pretinde că 
mal este siguranță pentru cei-alțl candi
dați din Zimnicea, Roșiori, etc. ? Fac o 
întrebare, saă mal bine sâ vă dati un e- 
xemplu : s’a făcut alegerea colegiului al 
Ill-lea de Ilfov, veți vedea când se va cer
ceta, earedin duoi, prefectul ori primarul, 
funcț’onarul sau magistratul municipal, 
a avut mai multă putere ?

In tot dosarul, D-lor, veți vedea un 
rol forte obscur jucat de prefectul de llvov.

Dar ce a fost primarul ? A fost ceea ce 
era o-dată in Germania marele elector de 
Brandemburg, care alegea chiar pe îm
păratul și care este chiar suitorul familiei 
Hohenzollern... (Ilaritate).

D-lor, pdte că nu e un om care să fie 
în drept a voi mai mult răii D-lui Ion 
Brătianu, de cât mine.

Eă, când s’a făcut unirea, am recunos
cut pe D. Ion Brătianu ca șef al partidu
lui liberal și de aici și din Moldova, pen
tru că dânsul represinta Capitala țărei, 
care într’un stat constituțional și parla
mentar e forța Statului; ’l-am recunoscut 
și am luptat alături cu D-lui, precum am 
luptat alături de mulți dupe căderea gu
vernului de la Mazar-Pașa.

Ei bine, noi liberalii suntem în drept 
acum să ’I 4icem : ce ai făcut cu partidul 
nostru ? Ce ai făcut drapelul pe care ți 
’l-am dat în mână? (Aplause). Partidul li
beral era destul de tare și de strălucit ca 
să nu pdtă cădea prin un singur om.

Dar, dupe ce am adresat aceste obser- 
vațiuni D-lui Brătianu, am dreptul sâ 
întreb: Cum ! acest om care a greșit mult 
libertăței, dar care a făcut și multe lu
crări bune pentru libertate și pentru na
țiune, acest om sub a cărui firmă s’a fă
cut rezbelul din Bulgaria, care a ridicat 
armata nostră la stima Europei, acest om 
sub a căiul firmă s’a făcut independința 
țârei și regalitatea pe care D-vostre, ori 
conservatori, ori junimiști, ori ce veți fi, a- 
veți să le serbați o-dată pe an, acest om n’a 
găsit în tdtă țâra românescă un colegiu 
care să ’l alâgă ? Și Bucurescii pentru 
care Brătianu a sărăcit atâtea orașe, Bu- 
curesci, aleg pe Zerlendi; și cade Brătianu! 
Și cine a făcut acâsta? Eâ nu sunt ami
cul guvernului, dar sunt dator să declar 
ceia ce D. Th. Rosetti ’ml-a spus: D-sa 
mi-a 4’s : Te rog află unde ’și pune can
didatura D. Ion Brătianu pentru ca să ’l 
sprijinim. Ei bine, am convingerea că D. 
Th. Rosetti, nu a combătut pe D. Brâtia- 
nu, dar că D. Brătianu a fost combătut 
de către pseudo alegătorul de Branden
burg și câ e o nedemnitate, pențru Bu- 
curesci să alegă pe Zerlendi în luptă cu 
Brătianu.

Care e dar datoria nostră, a partidului 
liberal și care trebue să fie datoria tutu- 
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lor ? Datoria nostră e că acăstă putere o- 
cultă âă fie redusă la limitele el munici
pale. (întreruperi).

Puteți D-v. să spuneți între D-v. cum 
că primarul nu s’a amestecat, că nu a ve
nit cu armata lui de podariTcu curâțitorii 
de ulițl, cu câta de acsizari, cu armata lui 
de funcționari la alegeri, și eh afirm că n’a 
înrîurit; dar a înrîurit, a înrîurit, și a 
înrîurit tdte colegiurile, și n’a putut să 
reușescă a fi ales de cât acela care a avut 
permisiunea onorabilului și mult Influen
tului primar de Bucuresci.

Așa dar datoria mea de bătrân liberal 
este că aci unde văd o putere ilicită, rea, 
să viii să o combat.

Veți vedea cum am să vorbesc când se 
va trata cestiunea colegiului al treilea de 
Ilfov și cum voiCi 4ice: jos liberalule min
cinos !

| D. Pache Protopopescu: Cer cu
vântul.

D. M, KogAlniceanu: Puteți să ce
reți cuvântul în cestiune personală și cu 
bucurie voii! răspunde.

De aceea, D-lor, vă conjur să nu faceți 
o interpretațiune judaică, și rog și pe D. 
Lahovari, care nu face parte din guvern, 
să ’și aducă aminte de atitudinea care a 
avut'o când era în oposițiune, că atunci 
nu avea țâra un campion mai sdravăn 
pentru apărarea libertăților publice de 
cât pe D-sa.

. Onorabilul D. Lahovari, necunoscut în 
Moldova, a avut ondrea să fie ales în Bo
toșani, numai pentru că Botoșanii este 
un oraș eminamente liberal, și acest oraș 
indignat de lovirile ce *1 s’a dat, l-a ales 
pe D. Lahovari ca pe unul dintre cel mai 
distinși apărători ai libertăților publice. 
De aceea 1 conjur pe D-sa &ă-șf aducă 
aminte de vremea aceea și să fie sigur că 
reputațiunea sa, că creditul, că moralul, 
că talentul său, nu va perde nimic, când 
va apăra legalitatea.

LâsațI, D-lor, pe onorabilul primar de 
la Alexandria sâ’și dea demisinnea și să 
se alegă din noă ca deputat la nouile ale- 
gt ri, și atunci noi vom sprijini legalitatea. 
Noi nu voim să ’I facem D-sale un nea
juns, dar voim să protestăm în contra 
spiritului care la mulți primari din Ro
mânia, și mai la toți, fără deosebire, pot 
4ice, s’a introdus.

Am 4is-
D. Dimitriu: D-lor deputați, pentru 

că pentru prima dată iaH cuvântul în 
acesta Adunare, vă rog să fiți cu multă 
indulgență către mine, și în acelaș timp, 
să bine-voiți a face ca cele ce s'ar 4ice 
de mine într’un mod cam neînțeles, D-v6- 
stre să fiți atenți și să pricepeți în destul 
ceea ce voi Ci să vă spun.

Iată, D-lor, de ce este vorba: S’a ridi- 
■ cat o contestațiune asupra alegerel D-lui 

B;,descu Roșiori, sub cuvânt că D-sa nu 
pdte să fie ales in colegiul II de Cameră, 
și acăsta pentru cuvântul că D-sa fiind 
primar în Alexandria, prin influența și 
autoritatea D-sale, ar fi făcut ca alegerea
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ac&ta, care resumă resultatul voturilor 
din t3te orașele județului Teleoriian, să 
nu fie liberă, impunând alegatorilor să vo
teze pentru D-sa chiar fără voia lor.

D-lor deputați, ați au<jit că de către D. 
Alexandru Lahovari s’a că aciin Ca
meră noi nu suntem chemați nici să res- 1 
trîngem legile nici să le lărgim, și toc
mai pentru că și eu am venit in acâstă 
Cameră ca nici să restrîng legile, nici să 
le lărgesc, tocmai de aceea nu mă pot uni 
cu părerea onor, noștri colegi, cari com
bat acestă alegere, și iată cari sunt mo
tivele mele. (Sgomot).

D-lor deputați, vă rog să fiți puțin răb
dători, căci numai că te-va cuvinte am să 
vă spun, și cred că veți fi de acord, nu cu 
părerea mea, ci cu a D-lui Lahovari.

D-lor, ați văijut că legea, când vine la 
colegiul II de Senat, ^ice că primarii pot 
să fie aleși la colegiul al II-lea de Senat, 
și vă rog să răspundeți D-vdstre, cei cari 
combateți alegerea, pentru ce se dă acestă 
facultate primarilor, când este vorba de 
colegiul II de Senat ? Să vă spun eh pen
tru ce: pentru că în colegiul II de Se
nat, pe lângă alegătorii de oraș iau parte 
și alegătorii de la țără, și pentru acest 
cuvânt s’a lăsat facultatea pentru primarii 
de la orașe să fie aleși la colegiul II de 
Senat.

Acum vin la alegerea D-lui Bădescu 
Roșiori și vă spun că alegerea D-sale este 
forte bine făcută și trebue să fie validată, 
și iată de ce: Dacă la colegiul II de Senat, 
s’a lăsat facultatea de a fi aleși primarii 
orașelor numai în vedere că în acest co
legii voteză și alți alegători, afară de cel 
din oraș,numai încape nici o înduoialăcă 
și la Turnu-Măgurele, D. Bădescu Roși
ori, care șade în alt loc de cât în orașul 
Turnu-Măgurele, care șade în orașul A- 
lexandria, nu pote să aibă influența aceea 
pe care ar fi putut’o avea dacă era pri
mar la Turnu-Măgurele, și de care, in
fluență noi trebue să ne temem.

In fața celor ce amavutonore a spune, 
eh cred, D-lor deputațl, că numai încape 
nici o induoială că alegerea D-lui Bădescu 
Roșiori este bine făcută și vă rog a res
pinge acestă contestațiune validând ale
gerea D-sale.

D. Tache lonescu : D-lor deputați, 
nu am de loc de gând să sgândăresc a^I 
discuțiunea care s’a introdus aci asupra 
validităței sai nevaliditâței revisuirel 
Constituțiunei, nici să insist asupra aplică
rilor pe cari, fie-care din grupurile cari 
ah declarat resbel fostei revisuiri a Con
stituțiunei, ni le vor da mal în urmă. Ges
tiunea este cu totul alta. Și, cum forte 
bine a ^is D. Lahovari, este vorba nu să 
lărgim sai să strîmtăm legea, dar să o a- 
plicăm, însă să o aplicăm întrăgă ; și toc
mai pentru acesta mai înainte trebue să 
ne dăm sema de densa să 'I înțelegem și 
spiritul și să 'I despicăm și textul.

D. Lahovari dă cu totul de o parte spi
ritul legei din interpretarea ei, D-sa hu 

se întrebă de loc cari sunt motivele aces
tei incompatibități între funcțiunea de 
primar al unul oraș din județ și eligibili
tatea lui în colegiul II de cameră; nu se 
întrebă întru ce este mai puțină, mai 
inofensivă, înrîurirea primarului, asupra 
alegătorilor colegiului al duoilea, dacă el 
s’ar intâmpla să fie primar, nu în orașul 
de reședință, dar într'un altoi aș din ju
deț, oraș care, ca in cașul de față, pdte să 
aibă un înduoit număr de alegători de cât 
orașul de reședință.

D-sa se ține de slova legei. Să fac dar 
ca D-sa.

Și luând textul legei așa cum este, 
presupunând chiar legiuitorului atâta 
lipsă de inteligență, și urmând pe D. La
hovari în argumentațiunea D-sale, cu tec- 
stul legei în mână, trebue să dovedesc că 
D-sa nu are dreptate.

In adevăr, D. Lahovari s’a însărcinat 
să-mi faciliteze sarcina; D-sa a răspuns 
singur la mica nedomerire, ce resultă 
din redacțiunea textului.

Ce ^ice textul ?
„Primarii pot fi aleși atât în Cameră 

cât și în Senat............. *
Și vedeți lucru curios. De la început ne 

isbesce, în acest text, faptul că, cum am 
(Jice la bară, el in loc să încâpă printr’o 
prohibițiune, începe printr’o permisiune, 
ca și cum eligibilitatea primarului ar fi o 
excepțiune, deci strictissimac interpreta- 
tionis, iar nu o regulă generală.

Textul continuă: „afară de colegiul al 
duoilea de Cameră în orașul unde 'și exer
cită funcțiunea lor/

întreb: alesul de Teleorman, este el sai 
nu și alesul orașului Alexandria ? Exer
cită el sau nu în Alexandria funcțiunea 
de primar ? Ore faptul material că alegă
torii din Alexandria, în loc să ’și pună 
buletinele lor în urna electorală în Alexan
dria chiar, sad dus cu trăsura și ’și ah 
depus voturile în urna electorală din Tur- 
nu-Mâgurele, ore acesta schimbă faptul 
că primarul din Alexandria este alesul 
alegătorilor colegiului al duoilea din ora
șul Alexandria?

Cred că este destul să enunț acăsta, pen
tru ca răspunsul să fie gata.

Ceea-ce la prima vedere pote încurca 
puțin pe cine-va, este redacțiunea acestei 
disposițiunl legale. Textul vorbesce de 
primarul orașului unde ’și exercită func
țiunea sa, și D. Lahovari crede câ acestă re- 
dacțiune interpretată riguros nu coprinde 
de cât pe primarul orașului de reședință, 
al orașului unde se petrece faptul mate
rial al votărei.

Dacă D. Lahovari ar fi fost în consti
tuantă, D-sa ne-a spus că ar fi propus o 
altă redacțiune. D-sa ar fi (Jis „afară de 
colegiul al duoilea de Cameră/

Ei bine, mărturisesc că acâstă redac
țiune ar fi fost mult mai rea de cât re
dacțiunea actuală; căci dupe dânsa pri
marul din Alexandria nu s’ar fi putut 
alege în nici un colegii al duoilea de Ca
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meră din țâră, nici la Iași nici Ia Do- 
rohoii! <

Redacțiunea legei este dar mult mal 
bună de cât cea propusă de D-sa. S’a <Jis 
în lege că nu se pote alege în orașul, iar 
nu în orașele, pentru că nu pdte fi cine-va 
primar în mai multe orașe.

De alt-fel, D-lor deputațl, cum ^iceam 
la început, D. Alexandru Lahovari ne-a 
dat însuși, fără să bage de semă, explica
rea pentru ce legiuitorul a vorbit de ora
șul la singular, iar nu de orașele. Tntr'a- 
devăr, legiuitorul a făcut aci ceea-ce în 
termeni juridici se chiamă a vorbi de eo 
quod plerumque fit.

Așa legiuitorul, vorbind despre colegiul 
I dintr'un județ, ^ice: colegiul I de Il
fov, sai colegiul I de Teleorman când 
vorbesce de colegiul III, <jice de asemenea 
colegiul III de Ilfov.

Iar când ajunge la colegiul al duoilea, 
legiuitorul, cum drept a observat D. La
hovari, nu mai ^ice colegiul al duoilea 
de Ilfov, și nu ^icenici colegiul al duoilea 
de Bucurescl și Oltenița, sai de Turnu- 
Măgurele și Alexandria și Zimnicea, etc. 
Nu, legiuitorul ^ice dor colegiul al duoi
lea de Bucuresci, colegiul al duoilea de 
Turnu-Măgurele. Pentru ce acesta ? Nu 
cum-va colegiul este numai de Bucurescl 
și nu și de Oltenița? Nu, de sigur, dar 
legiuitorul se ocupă de eo quod plerum- 
que fit, și în adevăr în^cele mal multe ju
dețe este o singură comună urbană și prin 
urmare colegiul al duoilea este în reali
tate numai al orașului de reședință. Pre
ocupat dar de ideea că de cele mal multe 
ori lucrul este așa, legiuitorul a <jis ora
șul în textul nostru, cum a ^is colegiul al 
duoilea de Bucuresci în alte texte.

Așa dar, cred că ar fi nu o lărgire, dar 
o adevărată întortochiare a legei, dacă 
s’ar primi interpretarea D-lui Lahovari.

Alesul colegiului al duoilea de Teleor
man nu este bine ales, căci nu am ondre 
să’l cunosc.

Scii însă că este fdrte popular în lo
calitate, și scii că invalidarea nu'l va 
vătăma întru nimic. D-sa se va în- 
tdrce între noi, trămis tot de iubirea și 
popularitatea ce are în orașul Alexan
dria și în întregul județ Teleorman; dar 
atunci va veni conform cu legea și va o- 
cupa scaunul săi cu consciința împăcata 
câ este adevărata expresiune a alegători
lor săi.

D. Paehe Proțopopescu: D-lor de
putați, pote că nu mai era nevoe să se 
prelungească desbaterea asupra acestei a- 
legeri, dacă onor, domni lonescu și Ko
gălniceanu nu se îndeletniceai să arunce 
în mod anticipat mai multe petre asupra 
capului mei.

’MI voii face datoria să mă explic mai 
întâii asupra interpretărei art. 30 din le
gea electorală. Are multă dreptate onor. 
D. Lahovari și argumentarea D-sâle este 
întemeeată pe adevăratele principii de 
drept. In adevăr, prin acest articol pri
marul este oprit de a se alege în colegiul 

(
i

iill-ka ii
ad o'

' rițîune
ei ti

•Ix d'iC 
țr.lrL

fr.xk l
Dar i*

tu ac-:
1-

. .‘,c

3^

n. a

Z*!» c
.'"^ral 6

pan:.’
> .'a ,

Digitized by Google



8 Noembre 1888 DESBATERILE ADUNAREI DEPUTATILOR 15

al II-lea în orașul unde el funcționez». 
Este aci o privațiune de drept, și ca pri
vațiune de drept, nu putem întinde textul 
legei mai departe. Legiuitorul, prin acest 
articol, n’a voit să înțelegă alt ceva de cât 
pe primarul de la reședință. In specie, 
primarul de la Turnu-Măgurele, unde s’a 
făcut alegerea, nu are dreptul să repre- 
sinte coleginl al II lea de Turnu-Măgu
rele. Dar D. Bădescu nu se găsesce în a- 
c&tă condițiune, nu este D-sa primar în 
Turnu-Măgurele. Dacă legiuitorul voia 
să oprească alegerea în colegiul al II-lea 
de cameră a tuturor primarilor de orașe 
și orășele, nu avea de cât să o spue cate
goric. Dar legiuitorul nu a ^is așa, ci a 
interzis alegerea primarului numai în o 
rașul unde ’și exercită funcțiunea. Atât și 
nimic mal mult. Ori ce altă interpretare 
s’ar da acestui text atât de precis, s’ar 
face cu violarea principiilor de drept. Ale
gerea D-lui Bădescu nu s’a făcut la Alexan
dria, s’a făcut la Turnu-Măgurele, D-sa 
a putut forte bine să se aleagă la cole
giul al II-lea de Teleorman de dre ce ale
gerea s’a făcut la Turnu-Măgurele unde 
nu ’și exercită funcțiunea de primar.

Și, D-lor, dacă legiuitorul nostru ar fi 
voit să priveze pe primari de un drept 
politic, nu avea de cât să o spună ; dacă 
domnii din Constituantă avead atâta ord- 

r

r

re de primari, dupe cum se vede că au 
D-nii lonescu și Kogălniceanu de prima
rul Bucurescilor, de ce n’au scris cu litere 
clare că primarii nu pot să se alegă de
putați nicăieri, ci să caute a ’și vedea de 
apă, de strade, de legume, de carne, etc. ? 
pentru ce n’au făcut acesta ? Pentru că au 
recunoscut că primarul nu e un agent 
direct al guvernului, că el e, ca ori care 
cetățean, în drept de a represinta țera, că 
el nu pdte să fie în legătură strînsă cu 
guvernul, căci nu e funcționar direct al 
unul ministru, ci are libertatea de acțiune și 
nu ține de la guvern alegerea sa de primar.

Dar onor. D-nl Kogălniceanu și louescu 
nu s’aă mărginit numai în a se ocupa de 
cestiunea acestei alegeri; pe domniele lor 
’l frământă o altă idee; nu aă putut să 
vie maioritate în acesta cameră, nu ah 
putut să pătrundă nici în colegiul I-iă, 
nici în al Il-lea, nici in al IlI-lea de Il
fov și acesta tare ’i superă, nu le vine bine 
nu ’I lasă în pace. Pentru acesta în^ă, 
sunt eă întru ceva vinovat?

Ce sunt eu de viuă dacă oarșul Bucu- 
resci s’a pronunțat în favdrea liberalilor 
conservatori ? Ce sunt eu de vină dacă 
Bucurescii m’afi ales pe mine consiliar co
munal și a avut încredere să rne alegă în 
Cameră la colegiul I de Ilfov ? Ce sunt eu 
de vină daca cetățenii m’au desemnat sa 
fac parte din comitetul executiv al parti
dului liberal conservator ? Oare calitatea 
de primar exclude calitatea de represen- 
tant al partidului din care cineva fa- 
T deosebitele comitete, cari
trebue să lucreze în politica? Unde e 
scris în legile nostre, în Constituțîunea 
nostră că primarul nu pdte să fie membru 

în comitetul executiv, în comitetul central 
al unul partid dre-care, și că nu pdte lua 
parte la alegeri, nu se pdte duce la întru
niri publice, nu pdte vorbi în favdrea cu- 
tărui saă cu tarul candidat? Unde e tex
tul de lege care opresce acăsta? Pentru 
ce dar mă acusă onor. D-nl lonescu și 
Kogălniceanu ?

Onor. D. lonescu are o socotdlă veche 
cu mine și are drept să caute să %> răfu
iască cu o oră mai curând, ca să nu ’I iaă 
eu înainte. ’I era temă să nu ’I aduc a
minte ce s’a petrecut la Ploesci, acea tra
gere pe sfdră... (Sgomot, întreruperi).

D. președinte provisorifi: Vă rog 
să lăsăm de oparte cesiiunile personale.

D. Paehe Protopopescu: Onor. D. 
lonescu a prevestit Camera că are o soco- 
telă cu mine în privința alegerel colegiu
lui III de Ilfov; vom vedea când se va 
desbate contesta junea adusă asupra aces
tui colegiu, cum s’aă petrecut lucrurile; 
puțină răbdare și veți vedea că tdte acele 
șopte, tdte acele insinuări nu sunt de cât 
clăbuc de săpun; dar până atunci nu e 
bine să anticipăm și să aruncăm vorbe aci, 
cari nu pot da nascere de cât la discuțiunl 
intempestive.

Onor. D. Kogălniceanu însă nu pdte să 
ierte alt-ceva mal grav; D-sa se plânge 
înaintea Camerei cum e cu putință ca o
rașul BucurescI, ca Ilfovul să nu alegă 
pe D. Ion Brătianu! Ei bine, D-lor, eu 
nu mal cunosc pe D. Kogălniceanu. Mai 
acum câte-va luni, tot în acdstă Cameră, 
tot de la acea bancă unde este acum, ^icea 
căn'ar dori să fie nici chiar dsele D-sale a
lături cu ale D-luI Brătianu (aplause), și 
acum doresce să vadă pe D. Brătianu a
lături cu D-sa, ca representant al Bucu
rescilor !

D. Kogălniceanu uită însă un lucru, că 
dacă D. 1. Brătianu ar merita să fie ales, 
pdte să o merite ori unde alt, afară de 
BucurescI; și cuvântul puternic pentru 
care acesta, este că orașul BucurescI 
n’a uitat scenele de la 14 Martie, și as- 
tă-^i Verusi se înmormântăză cu chel
tuiala comunei una dintre acele victime 
cari aă fost călcate în picidre de caii gen- 
darmilor, în acea ^ide doliu, pentru țâră. 
(Aplause prelungite). Bucurescii nu uită 
acele oribile scene; pdte că D-lui Kogâl- 
niceanu ’i vine la socotelă să le uite, dar 
mulțl din noi nu le putem uita.

O voce: Dar la banchet de ce al stat 
alături cu Statescu ?

D. Paehe Protopopescu: La banchet 
am stat pentru codicele comercial, și ser
vere țera cu acdsta.

Așa dar să nu mal faceți imputări co
legiului de BucurescI, pentru ce n’a ales 
pe D. Ion Brătianu, fiind-că ranele acelor 
cari au fost loviți și tăiațl de sabiele gen- 
darmilor, sunt încă nevindecate.

Voiți să vorbesc de colegiul III de Il
fov? Sunt gata.

D. președinte : Vă rog să vă mărgi
niți în cestiune.

D. Pache Protopopescu: Atunci nu 

'ml rămâne alt-ceva să gic de cât ca eu, 
ca primar, a trebuit să’mi fac datoria în 
cercul competințel mele; ca cetățdn am 
fost dator să fac politică așa cum înțeleg 
efi și am făcut politică, am luptat în în
truniri publice și pretutindeni, fie în orașe 
ca și în sate; am luptat ca cetățăn să 
aduc în acesta Cameră, pe aceste bănci, 
alături cu mine dmeni cari merită încre
derea publică, dmeni de aceia cari aii lup
tat 12 ani pentru ca să facă să înceteze 
despotismul unui singur om. (Aplause).

Iată cum am lucrat ca cetățen, și ca 
primar sunt gata să răspund la ori-ce a
postrofări și la ori-ce interpelări mi s’ar 
face relativ la tdte alegerile diferitelor 
colegii din Ilfov ; sunt gata să dail tdte 
detaliele, ca să vedeți că nu s’a făcut cea 
mal mică ingerință, și dovadă de acâsta 
este că însăși D-vdstre în secțiuni ați va
lidat alegerile și nu v’ați reservat de cât 
alegerea colegiului III, pentru motive cu
rat personale... (întreruperi, protestări).

Voci: închiderea discuțiunel.
D. președinte provisoriti: D-lor, 

v’așl ruga să bine-voițl a asculta mai ân- 
teid și pe D. Bădescu, care este înscris.

Dar mal ântâifi să’mi dațl voe să vă 
comunic adresa Senatului prin care ne 
face cunoscut că s’a ales președinte al Se
natului cu maioritate de 57 voturi, D. 
general I. Floresu. (Aplause).

Acum D. Bădescu are cuvântul.
D. D.BAdescu Roșiori: D-lor deputați, 

nu credăm că cu ocasiunea cercetărei ale
gerel mele se va produce o discuțiune a
tât de vie între D-vdstre și în care văd 
că mulțl dintre preopinenți s’afi depărtat 
cu desăvârșire de la cestiune.

Ertați-mă, dacă pdte voiti fi emoționat, 
dar voesc să <jic numai duoă cuvinte. 
Respect fdrte mult pe onor. D. Kogălni
ceanu, însă ’l-așl ruga să’mi dea voe să 
rectific afirmațiunea D-sale, cum că în 
Alexandria sunt 400 de alegători.

O voce: Câți sunt.
D. D. Bădescu Roșiori’: Veri-o duoă 

sute și ceva...
D. G. Pana: Efi am vă^ut tn dosar că 

sunt 380.
D. D.Bădesu Roșiori: Nu ah votat toți. 

Apoi chiar daca ați dă de o parte pe ale
gătorii din Alexandria, încă ’ml rămâne 
o mare maioritate formată din cele-alte 
orașe ale județului.

D-lor, eh m’am presintat la alegere cu 
convingerea ca legea ’ml permite, fiind
că am citit și eu legea și nu credăm că 
alegerea mea va fi o causă de nemulțu
mire pentru unii din D-vdstre. Atât am 
avut de $is. (Aplause).

— Se pune la vot închiderea discnțiu- 
nel și se primesce.

D. I. Lahovari; D-le președinte, asu
pra punerel votului ași voi să atrag aten
țiunea Camerei în privința unei cestiuni 
de cea mal mare gravitate, relativă la 
maioritatea cu care trebue să se adopte sati 
să se respingă luarea în considerațiune a 
moțiunei.
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Voci; Cu duoă treimi.
D. I. Lahovari : Dacă opiniunea 

D-v6stre e acesta, atunci nu mai am ni
mic de<Jîs; însă, fiind-că adineauri am vă- 
^ut că opiniunea D-lui președinte era 
pentru maioritatea absolută, iar nu pen
tru duce treimi, ași fi voit să explic pen
tru ce opiniunea mea e că asemenea de- 
cisiuni trebuesc luate cu duoă treimi.

De o-cam dată, renunț la cuvânt, de 
dre-ce văd că opiniunea D-vdstre e pentru 
duoă treimi.

D. M. Kogâlniceanu: Regulamentul 
^ice că nici o invalidare nu se pdte face 
de cât cu duoă treimi.

Apoi, D-lor, contestațiune și invalidare 
sunt duoă lucruri cu totul deosebite. E- 
fectul invalidărel este că din deputat 1 
faci simplu particular, și legiuitorul a 
voit să ia tdte garanțiele pentru cel ales, 
și a <jis că trebue duoă treimi pentru in
validare.

Contestațiunea este numai o propunere 
de cercetare din noă, care nu desbracă pe 
ales de calitatea lui de deputat.

De unde dar ați luat D-vdstre că pen
tru luarea In considerațiune a uuel con- 
testațiuni trebue duoă treimi?

Ce ? suntem de ieri în Cameră ca să ne 
dați aceste lecțiunl de regulament ? De 
30 de ani în Parlamentul nostru ast-fel 
se procede pentru cpntestațiuni, pentru 
ordinea ^ilel și altele, numai cu maiori- 
tate absolută.

D. I. Lahovarl: Să ’ml permită onor. 
D. Kogâlniceanu, care m’a întrebat dacă 
'Lam crezut că enumai de ieri în Cameră 
ca să vifi acum a T da lecțiunl de regula
ment, D-sale bătrân parlamentar, sâ ’ml 
permită D-sa, să ’I spun un lucru, că mă 
mir fdrte mult de lipsa D-sale de memo
rie. Cum ! uită D-sa că în acestă Adunare 
prin interpelarea ce o dă D. Kogâlniceanu 
acum regulamentului, și pe care văd că 
o sprijină pe o teorie pe care o numesce 
liberală, uită D-sa că, tocmai pe temeiul 
acestei teorii pretinse liberale, maiorita
tea din Adunarea trecută era cât pe aci 
să dea afară pe întreaga minoritate care 
se alesese în ultimile alegeri ? Uită dre, 
D. Kogâlniceanu. că acăstă cestiune s’a 
discutat trei țjile în acăsta Adunare ? A- 
poi fac apel la memoria tutulor cari au 
fost aci și cari astăzi pot fi în diferite 
grupuri politice, dar cari atunci cu toții 
eram uniți în lupta care am dus-o îm
preună pentru respectarea diepturilor a- 
legătorilor, fac apel la toți să spună cum 
luptam noi atunci ca să susținem teoria 
contrariă aceleea pe care o susține D. Ko- 
gălnieeanu acum.

Tot ast-fel, D-lor, și astăzi susțin că 
tesa cea adevărată, cea constituțională, 
cea liberală, cutez a o țjice, este aceea pe 
care o susțin efi, și voifi să fie bine stabi
lită chiar de la cel d’ântăiă vot care se dă 
de acă^tă Adunare; căci iată care este in
teresul cel mare al cestiunel.

Gestiunea, D-lor, este cea următdre: 

Maioritatea de duoă treimi este garan
ția cea mal puternică a minorităței în 
contra abusului de putere al maiorită- 
ței, și notați că noi, cari suntem ma
joritate, noi venim să vorbim în favor ea 
respectărei drepturilor minorităței, și 
cred că cu acesta ne deosebim într’un 
mod favorabil de procedările fostei maio- 
ritațl, care, prin tdte mi^ldcele și prin 
tdte uneltirile, abusând de superioritatea 
ei numerică gonea din Cameră pe adevă- 
ra^ii represintanți al națiune!..

Ce (jicea fosta maioritate, care ședea pe 
aceste bănci ? picea că cu maioritate ab
solută, adică cu jumătate plus unul se ia 
în considerațiune o contestare făcută de 
cinci membri ai Adunărei, căci prin acel 
vot nu se invalidăză o alegere ; dar scițl 
care este resultatul acelui vot? Resulta- 
tul este că acel deputat rămâne la urmă, 
și din momentul ce a fost pus în acest fel 
de suspensiune, nu mai are dreptul de a 
vota. Vă aduceți aminte scanditlul care 
s’a întâmplat cu D. Filipescu, care a voit 
să voteze dupe ce fusese lusat la urmă.

Prin urmare, cum vedeți, luarea în 
considerațiune cu o maioritate de jumă
tate plus unul are de resultat că deputa
tul rămâne la urmă și perde și dreptul de 
vot. Iată, D-le lonescu, resultatul, și apoi 
ce s’ar mai întenipla ancă? Acesta am 
spus’o noi și în Camera trecută. Presu
puneți o Cameră împărțită în duoă ta
bere, din cari una numără 93 și cea-altă 
90 de deputați. Bunul simț ne spune că 
cu garanția de duoă treimi nu pdte un 
singur deputat să stea la ușa Camerei. Cu 
maioritatea însă primită de D. Kogălni- 
ceanu, vechili liberal, nu este tot așea.

D. M. Kogâlniceanu: Dupe 30 ani 
de liberalism al să mă înveți D-ta să fiii 
liberal ?

D. I. Lahovarl: D-vdstră, care sunteți 
vechiă liberal, dupe 30 de ani mal aveți 
de învățat în ceea-ce prhesce liberalis
mul, dacă susțineți o teorie ca acea pe 
care ați susținut’o astăzi.

Noi (jiceam maiontațel din fosta Ca
meră, care și aceea se ^icea liberală, să 
nu adopte o asemenea interpretare a re
gulamentului, care numai liberală nu 
pdte fi; '1 (jicăm să nu perdă din vedere 
că lucrurile se pot întdrce în lumea a- 
cesta, că rota sdrtel pdte duce jos pe acei 
cari sunt sus și sus pe acei de jos, și nu 
seiam că acestă profeție era să se reali - 
seze așa curând. . .(Sgomot).

ț)iceam, D-lor, alineaoii, când am fost 
întrerupt de D. Kogâlniceanu, să luăm 
ipotesa că acestă Cameră ar fi împărțită 
in duoă tabere; 93 de o part?, și 90 de 
altă parte. El bine, cu votul maiorităței 
simple, cei 93 contestă unul câte unul pe 
cei 90 pe cari ’i Iasă la urmă; Camera se 
constitue, și apoi cei 93,-avend duoă tre
imi, gonesc pe cel 90 din parlament. Iată 
teoria liberalului D-lui Kogâlniceanu, 
iată consecințele funeste ale votului cu 
maioritate simplă, consecințe în contra 
cărora am luptat în Camera trecută ală
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turea cu D-nil P. Grădișteanu, Tache lo
nescu și alții; cu toții am luptat în contra 
acestui abus, care se făcea de maioritatea 
de atunci în contra nostră.

Cu Simpla maioritate absolută, în Ca
mera trecută, s’a contestat alegerile D-lor 
N. Filipescu, Bădulescu și alții, și prin 
acest mijloc acești deputați aii fost pri
vați de atributul esențial al mandatului 
de deputat, de dreptul de a lua parte la 
vot dupe constituirea Adunărei, când 
textul formal al regulamentului Camerei 
este expres, când țjice că ori -cum s’ar 
pune votul, numai cu maiorit de de duoă 
treimi se pote priva un ales de integrali
tatea dreptului de deputat.

- Cu simpla maioritate absolută se pdte 
ajunge la resultatul trist ca o parte a Ca
merei să «cotă pe cea-akă din Cameră.

Acăstă teorie este imposibil a se admite.
M’am crezut dator, D-lor, să atrag cu 

multă insistență atențiunea D-vdstre a- 
supra teoriei pe care o susținem noi, și 
pe care am dori să o împărtășiți cu toții, 
și mal cu semă deputății cei noul, cari 
pentru prima oră vin în Cameră și n’au 
avut pote ocasiune să ’și dea semă de 
tristele resultate ale teoriei cu maiorita
tea absolută.

Tot de o-dată ve amintesc că, spre a se 
da o mai mare garanție minorităței, re- 
pausatul C. A. Rosetti formulase chiar 
un amendament în sensul teoriei ce sus
ținem noi, tocmai în scop dl sâ se evite 
acest abus al majorităților absolute.

Nu voi ii să vă obosesc mai mult, căci 
cred că sunteți cu toții pătrunși de in- 
tențiunea ce legiuitorul a avut de a ga
ranta pe minoritate în contra abusului 
de putere al ma’dritățel, când a introdus 
în regulameht votul de duoă treimi.

Fără acăstă maioritate, oii-ce contesta
țiune se pdte lua în considerațiune cu în
lesnire și o-dată Camera constituită, mi
noritatea cu înlesnire pdte fi eliminată.

Eu nu vorbesc pentru <jiua de a^I, 
fiind-că noi nu suntem în contra votului 
cu duoă treimi, ci vorbesc pentru ^iua de 
mâne, și de aceta trebue să stabilim prin
cipiul cel adevărat, fără pasiune, fără a 
consideia interesul meschin de moment și 
să (jicem in mod formal că cu maioritatea 
de duoă treimi trebue să se voteze luai ea 
în considerațiune a unei contestațiunl a- 
duse în contra alegerel orl-cărui deputat.

D. N. Nicorescu: D-lor, nu este vorba 
aci de principii, ci despre dispositivul 
art. 7 din regulament.

Dupe regulament lucrarea ndstră de 
verificarea titlurilor se împarte în duoă 
fase: Anteia fașă este a proclamărel de- 
putaților cari afi fost regulat și legal aleși 
și asupra alegere! cărora nu există nici o 
bănuială, și a duoa fașă este aceea a va- 
lidărei. Vă întreb dar în care din aceste 
duoă fase nă găsim noi cu lucrările nds- 
tre ? Negreșit în fasa cea d’ânteiu și a- 
vem să continuăm ast-fel cu lucrările 
ndstre până când te va constitui Camera, 
căci până atunci noi nu putem da veri-un 
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vot, nici cu maioritate simplă, nici cu ma
ioritate de duoe treimi.

De aceea mie mi se pare că interpreta' 
țiunea regulamentului făcută de onor, 
preopinent nu pote să fie de nici un folos 
onor, nostru coleg din Teleorman.

D. Lahovari a scăpat din vedere că in
validarea deputatului nu se pdte face de 
cât dupe constituirea Camerei, atunci când 
sunt proclamați definitiv deputății necon
testați în număr de duoă treimi; alt-fel 
s’ar putea să se excludă din Cameră un 
deputat cu 2, 3 voturi carl nu sescie dacă 
la validare rămân în Cameră sad nu. 
Care este dar adevărata însemnătate a 
votului de luare în considerațiune a unei 
alegeri contestate ? Este amânarea vali- 
dărei până după constituirea Adunărel. 
Iată pentru ce după disposițiunile art. 5, 
numai acele alegeri sad numai acel depu
tați se proclamă de președinte, asupra că
rora nu s’a formulat nici o contestațiune; 
alegerile însă cari aii fost puse în con
testațiune de maioritatea secțiunel rămân 
de drept la urmă. *Cele-alte, unde bănu- 
elile, unde vițiile nu sunt așa de caracte
ristice, intervine Adunarea și se pronunță 
în mod prealabil, dacă trebue lăsată dis- 
cuțiunea asupra lor la urmă, saă trebue 
proclamat deputatul.

Iată ce (Jice art. 7 din regulament:
„Dacă în secțiune alegerea s’a contestat 

cel puțin de o treime din membrii pre- 
sinți la verificare saâ dacă cinci deputați 
o contestă în Adunare, se pune îndată în 
discuțiune luarea în considerare a acestei 
contestări. Dacă Adunarea o ia în consi
derare se institue un comitet ales, com
pus din cinci membri, care să procedă ju- 
diciarmente la constatarea evidenței. El 
are drept a face anchetă în fața locului, 
a cita martori și dupe ce ascultă și apă
rarea alesului, dă sentința sa pe care o su
pune la hotărîrea definitivă a Adunărel. “

încă o-dată dar, în fasa în care ne a- 
. flăm noi nu avem dreptul să dăm voturi 
definitive, și dacă am primi teoria D-lui 
Lahovari ar putea fi periculos, dacă nu 
în cașul de față, dar într’un alt cas care 
ar putea să vie mâne. (întreruperi).

D-lor, venit-am noi, subscriitorii con- 
testațiunel, sad maioritatea secțiune! cu 
o propunere de invalidare ? Nu. Noi am 
intrat în prescripțiunile stricte ale art. 7, 
am exprimat o simplă induoială, am pus 
alegerea în contestațiune și cerem aplica- 
țiunea articolului 7 din regulament, adică 
ca Adunarea să se pronunțe cu maioritate 
absolută, dacă ia sau nu .în considera
țiune contestațiunea.

Cu acesta, D-lor, nu se prejudecă ni
mic, fiind-că chiar regulamentul a avut 
grija să ^ică „asupra luărei în conside
rațiune* , va să $ică nu este de cât un 
vot pregătitor. (întreruperi).

D. Lahovari ’și dă ostenăla să pună 
mai multe exemple pentru a invoca pre
cedente; dar disposițiunile art. 7, cari 
D-v6stre nu vă plac, sunt firescl.

Așa dar, pentru că nu ne aflăm în fața 

unei propuneri de invalidare, ci numai a u- 
nei propuneri de contestațiune, Camera 
nu are de cât să se pronunțe dacă ia sad 
nu în considerațiune contestațiunea, dar 
nu să ia o hotărîre definitivă. Fac apel 
la D. președinte și 1 rog să aplice cu ri- 
gdre regulamentul în adevăratul lui înțe
les, să pună la aprobarea Camerei luarea 
în considerațiune a acestei contestațiunl 
și acesta cu maioritate absolută.

D. președinte provisorid : D-lor, 
înainte de a da cuvântul altor oratori, cari 
sunt înscriși, consult Adunarea, fiind-că 
sunt 5 ore, dacă voeșce a prelungi șe
dința.

Voci: Da, da.
— Adunarea consultată, încuviințeză 

prelungirea ședinței.
D. președinte provisoriii : Acum, D. 

N. lonescu are cuvântul.
D. N. lonescu: D-lor, fie bine încre

dințat D. Lahovari cum că nu noi libe
ralii, liberi aleși înoposițiuneadela Iași, 
vom veni să lăsăm să se oprime dreptu
rile minorităților. Fie bine încredințat D. 
Lahovari cum că noi cel cari apărăm an
tecedentele Parlamentului român de la 
1866, nu facem nici o deosebire de par
tidele, cari aii fost la putere, fiind-că asu
pra tutulor partidelor planăză preroga
tivele parlamentare. M’am întrebat dar, 
dacă cu toții suntem dominați de acest 
spirit, cum se face că discutăm asupra ve
rificărilor titlurilor cu atâta animațiune? 
Cum se pote ca omeni distinși ca D. Al. 
Lahovari să vie să ^ică : Noi și D-vostre ? 
Ce însemneză acesta cu ocasiunea verifi- 
cărel titlurilor deputaților ? Sunt în ces- 
tiune dre-cari reforme ? Nu, e verificarea 
titlurilor ndstre, și în acesta lucrare, când 
se presintă un cas de contestațiune, noi 
nu putem avea în vedere de cât art. 7, 
care dă Adunărel dreptul a procede judi- 
ciarmente la cercetarea faptelor.

Dar pre îu cașul do față suntem noi 
în prevederile art. 7, de a numi un comi
tet judiciar pentru constatarea evidenței 
și îndeplinirea celoralte formalități pre
văzute de acest articol ? Eă cred că ce 
avem mai bine de făcut, este să procedăm 
la validarea alegerel cu maioritate de 
duoă treimi (aplause); pentru că aci e 
vorba numai de un principiu, dacă pri
marul pdte să fie ales într’un colegiă care 
cade în jurisdicțiunea sa municipali.

Noi o dată am ^is că nu pdte un pri
mar să fie ales în colegiul al duoilea, unde 
el se află în funcțiune, și ne-am rezemat 
pe Constituțiune care prescrie că colegiul 
al duoilea se formeză din tote comunele 
urbane dintr’un județ ; și ori-ce primar 
funcționeză într’una din aceste comune 
urbane este în incompatibilitate. D-vds- 
tre acum susțineți contrariul. Cu tdte a- 
cestea, aci, D-lor, nu este locul ca să ne 
aruncăm gratuite imputaiI că unii nu 
voiesc să respecteze drepturile minoriță- 
ței, etc. Nu este casai acesta, D-lor, și ed 
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spercă în acăstă Adunare, minoritatea va fi 
destul de curagiosă și va fi susținută de 
opiniunea publica ca să nu aibă nevoe de 
a posa in martiră. Sper pentru minoritate, 
ori-care va fi ea, conservatdre, liberal- 
conservtore, pur liberală, junimista, fie 
ori cum va fi, sper că în Adunarea acăsta 
nu ne vom oprime.

D-lor, să convenim cu toții ca să nu ni 
se impute cum că n’am făcut ceva în ^iua 
de astăzi, că am perdut timpul cu impu
tări, a procede la validarea acestei alegeri. 
(Aplause).

Voci: închiderea discuțiunel.
— Se pune la vot închiderea discuțiu- 

nei și se primesce.
D. președinte provisorid: D-lor, 

sunt trei deputați aleși în colegiul ai 
duoilea de Teleorman. Proclam dar de
putați al colegiului II de Teleorman pe 
D-nii Mavrodin Mavrodinariu și pe D. 
Săndulescu Nenoveanu.

In privința celui de al treilea, D. Bă
descu Roșiori, fiind că există o contesta
țiune, vâ rog să ’mi permiteți a ve da ci
tire art. 7 dm regulament, care iată cum 
sună: -

„Dacă în secțiune alegerea s’a contes
tat cel puțin de o treime din membrii pre- 
sinți la verificare, sau dacă cinci deputați 
o contestă în Adunare, se pune îndată în 
discuțiune luarea în considerare a acelei 
contestări. Dacă Adunarea o ia In consi
derare se institue un comitet, compus din 
cinci membri, care să procedă judiciar- 
mente la constatarea evidenței. *

D-lor, iată biuroul cum înțelege ces- 
tiunea: Se pune la vot cu bile contesta
țiunea, și dacă se va respinge cu maiori
tate absolută, ed voiti proclama deputat 
pe D. Bădescu; iar dacă va fi maioritate 
pentru admiterea contestațiune!, atunci 
vom trămite acâstă alegere în cercetarea 
comitetului prevăzut de art. 7.

Voci: Prea bine.
— Se pune la vot luarea în considera

țiune a contestațiune!, și resultatul scru
tinului este cel următor ;

Votanți ......................................... 122
Maioritate absolută....................... 62
Bile albe.........................................34
Bile negre....................................... 88
D. președinte provisorid: Adunarea 

a respinscontestațiunea; prin urmare pro
clam pe D. Bădescu Roșiori deputat al co
legiului II de Teleorman.

—Ședința se ridică la 5 ore și jumătate 
și cea viitdre se anunță pe a duoa ^i, 5 No
embre.

Ședința de la 5 Noembre 1888.
Președința D-luI președinte provisorid, 

lacol) Fetu.
Ședința se deschide la ora ll/a dupe a- 

miaZI.
— Presenți 158 D-nl deputați.
— Nu răspund la apelul nominal 

I 17 D-ni deputați și anume :
I D-nii T. Anastasiu, N. C. Aslan, I, A- 
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Tănăsescu, L. Bogdan, I. Cincu, N. Geor- 
gescu, A. Goilav, N. Crețulescu, A. La
hovari, I. Miclescu, A. Peșiacov, V. Po
gor, D. Popescu, R. Stanian, D. Sturdza, 
G. Vernescu, C. Vrabie.

— Sumarul ședinței precedente se a- 
probă.

D. președinte provisoriii, I. Fetu : 
D-lor deputați, acum intrăm In ordinea 
$ilei.

—D. I. Demetriad, continuă citirea ra
portului.

Colegiul al III avend a alege un depu
tat, candidați aii fost D-nii Dimitrie R. 
Rose ti și George A. Florian.

Numărul voturilor exprimate aii fost 
de 519, din cari maioritatea absolută este 
de 260 voturi; prin urmare, D. Dimitrie 
R. Roseti întrunind 515 voturi, secțiu
nea verificâtdre a găsit alegerea regulati 
și neavănd nici o contestațiune a validat 
alegerea de la acest colegiii, rugând ca 
și D-vdstre se bine-vuiți a’I da aprobarea.

D. M. Kog&lnîceanu: D-lor depu
tați, acăstă alegere făcută In persona D-lui 
D. Roseti, îndeplinind tote condițiunile 
cerute de legea electorală, nu putem face 
alt-fel de cât se o aprobăm; prin urmare 
nu am nimic de ^is în contra validărel a- 
legereF, însă, cu acăstă ocasiune, voiti să fac 
reservele mele, ca la discuțiunea răspun
sului la Mesagiul Tronului, să vorbesc 
în privința unanimităței care se întâmplă 
la mal multe din alegerile colegiului al 
IH-lea.

Cred că fie-care din noi, la aceste una
nimități, pune câte un purice în ureche.

D. D. Roseti: Atunci 'mi reserv și eh 
dreptul ca cu aceeași ocasiune să răspund 
D-lui Kogălniceanu.

D. președinte provisoriii: De dre- 
ce nu este nici o contestațiune, proclam 
deputat al colegiului III de Teleorman 
pe D. D. Roseti.

— D. Ernest Sturdza, raportorul comi- 
siunei de verificare, dă cetire următo
rului raport:

Domnilor deputați.
Secțiunea I a Camerei, sub președenția 

D-lui Ion Marghiloman, procedând în șe
dința de la 1 Noembre 1888 la verifica
rea alegerilor deputaților din județul 
Vâlcea, a luat în cercetare mai ânteiu do
sarul alegerel colegiului I. Din lucrările 
aflate in acest dosar se vede că la acestă 
alegere ah participat 262votanțl, din cari 
D. Alexandru Lahovari a întrunit 202 
voturi și D. Vasile Pleșoianu 160 voturi; 
iar D. Dimitrie G. Simulescu 72, D. Con
stantin Disescu 69 și D. George Fărcă- 
șanu 14 voturi; 4 voturi ah fost anulate 
ca nefiind conform cu legea.

Biuroul constatând că maioritatea ab
solută este de 182 din 262 voturi expri
mate, a proclamat de aleși pe D-til Ale
xandru Lahovari și Va iile Pleșoianu.

La începutul operațiune! electorale D. 
Vilacros a presentat biuroulul un pro
test In care se plânge că D. alegător A

lexandru Cristofi ar fi votat pe față bă
gând biletele în plic și lipind pe acesta 
chiar în sala de votare, iar nu în camera 
secretă. Biuroul constată prn proces-ver- 
bal, dresat în josul protestului, că acăstă 
aserțiune a D-lui Vilacros este neexactă 
și că D. Cristofi a votat în camera secretă.

Acestea fiind împrejurările alegerei, 
membrii secțiunel în unanimitate găsind 
contestațiunea neîntemeiată, a validat a- 
legerea colegiului Ide Vâlcea, și făcându- 
’ml onorea de a mă alege raportor, m’a 
însărcinat a vă ruga să bine-voiți a pro
clama debutați ai acestui colegiti pe D-nii 
Alexandru Lahovari și Vasile Pleșoianu.

D. președinte provisoriii: Nefiind 
nici o contestațiune, proclam deputați ai 
colegiului I de Vâlcea pe D-nii A. La- 
hovari și V. Pleșoianu.

— D. Ernest Sturdza continuă cetirea 
raportului :

Secțiunea procedând apoi la verifica
rea alegerel colegiului II de Vâlcea a con
statat următdrele din dosarul acestei ale
geri : a luat parte la vot 290 alegători; 
maioritatea absolută a fost dar de 146; 
dintre aceste voturi D. Valerian Ursianu 
a întrunit 204 și D. Alexandru G. Crăs- 
naru 64 voturi; Biuroul a proclamat de 
ales pe D. Valerian Ursianu.

Dupe terminarea alegerei și proclama
rea deputatului s’a presentat biuroulul 
un protest semnat de D. Alexandru Crăs- 
naru prin care contestă alegerea pe urmă
tdrele motive: 1) că D. Fărcășanu care a 
stat în sala de alegeri ca delegat al D-lui 
Valerian Ursianu nu era alegător din co
legiul II, ci din colegiul I; 2) că unii din 
alegători ati Introdus buletinele în plic 
chiar în sala de votare și nu în camera 
secretă; 3) că în timpul votărei ușa de 
la camera secretă comunicând cu antre- 
ul a fost deschise; și 4) că ati fost 
presiuni administrative.

Prin procesul-verbal, dresat în dosul 
protestului, biuroul constată că nimic din 
cele coprinse în protest nu s’ati urmat în 
fața biuroulul; că ușa de la camera se
cretă a fost în adevăr un moment des
chisă prin aglomerarea mulțimel care sta 
în antreul localului de vot, și care prin o 
presiune causată prin marea imbulzală a a- 
legătorilor a făcut ca ușa să se deschidă pen
tru un moment; că însă pe dată s’a și închis 
la loc. Iar în privința D-lui George Făr
cășanu, delegatul D-lui Valerian Urseanu, 
biuroul constată pe de o parte, că în tot 
timpul alegerel, D. Crăsnaru nu a fost re- 
cusat și că, în fine, nu ar resulta din spi
ritul lege! o asemenea prohibițiune.

Asupra acestei contestațiuni ridicându- 
se discuțiune în secțiune, D. Dimitriade, 
deputat al col. I de Buzăti, D. Hina, de
putat al col. II de Vaslui, și alții ati sus
ținut că alegerea D-lui Valerian Ursianu 
ar trebui invalidată, de dre-ce legea elec
torală, prin art. 87, prevede categoric că 
delegații candidaților cari pot sta în sală 
pentru controlarea operațiunilor electo
rale, nu pot fi luați de cât din alegătorii 

colegiului; că veri-cât de neînsemnată 
s’ar părea acăstă călcare a legel, - totuși o 
călcare este, și că nu este necesar ca ob
servarea formelor impuse prin cutare sati 
cutare articol din legea electorală să fie 

| prescris sub pedăpsă de nulitate, pentru a 
necesita casarea unei alegeri la care nu 
s’ar fi păzit cu stricteță îndeplinirea tu
tulor formalităților prescrise de lege.

D. Ion Marghiloman, deputat al col. III 
de Buzăti, președintele secțiunel, D. Di
mitrie Ghica Comâneșteanu, deputat al 
col. I de Bacăti, D. Ion Fotin Robescu, 
deputat al col. II de Putna, și sub-sem- 
natul raportor, am susținut din contra că 
alegerea trebue să fie validată pe urmă
tdrele motive : că, de și în adevăr, se con
stată o neobservare a formelor prescrise 
de art.87 din legea electorală prin faptul că 
D. G. Fărcășanu, delegatulD-luI Valerian 
Ursianu, era alegător într'un alt colegiti, 
totuși acestă minimă culcare de forma nu 
ne pdte îndritui a invalida alegerea, de 
dre-ce nu se probeză, în același timp, că 
D. Fărcășanu ar fi profitat de neregulata 
sa presență în sala de votare ca delegat, 
spre a exercita veii-o presiune sati influ
ență asupra veri-unui alegător; că proba 
contrarie, că adică în tot timpul operați
une! D. Fărcășanu n’a făcut de cât să a- 
siste la alegere într’un mod cu totul pasiv, 
reiese din impregiurareacă, în tot timpul 
alegerel, nu ’! s’a imputat nimic de D. 
Crăsnaru sati de delegatul D-sale; că D. 
Fărcășanu nu era învestit de nici o auto
ritate, care să dea loc la presupunerea că 
simpla sa presență putea să intimideze 
pe alegător!; și că, In fine, maioritatea 
voturilor întrunite de D. Valerian Ur
sianu este așa de mare în raport cu infima 
minoritate obținută de D. Crăsnaru, în 
cât, chiar dacă numai simpla privire a 
D-luI Fărcășanu ar fi putut să intimideze 
pe veri-o câți-va alegători, totuși d. Crăs
naru n*ar fi putut nici odată avea șansa 
de a întruni maioritatea.

Inchi^ându-se apoi discuțiunea, D. pre
ședinte a pus la vot validarea alegerel, 
care s’a admis de 16 membri contra 4, 
punându-se însărcinare sub-semnatulu! 
raportator de a vă ruga să bine-voiți a 
proclama pe D. Valerian Ursianu deputat 
al cot II de Vâlcea.

D. Președinte provisoriii : Nefiind 
nici o contestațiune, proclam deputat al 
colegiului II de Vâlcea pe D. Valerian 
Ursianu.

— D. Ernest Sturdza continuă citirea 
raportului :

Procedându-se, în fine, la verificarea 
alegerel col. III de Vâlcea, s’a constatat, 
din dosarul alegerel, următdrele :

Votarea la acest colegiti a urmat în 
duoă secțiuni. La secțiunea I ati luat par
te la vot 541 alegători, cari în unanimitate 
au votat pentru D. Ion N. lancovescu; 
La secțiunea II ati luat parte la vot 373 
alegători, din cari 371 ati votat tot pen
tru D. lancovescu; prin urmare, D. lan- 
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covetfcu a fost ales cu maioritate de 912 
voturi din 914 exprimate.

Nefiind nici o contestațiune și negă- 
sindu-se în tdte lucrările nici o neforma- 
litate prohibită de lege, secțiunea, în 
unanimitate, valideză acestă strălucită a- 
legere, și a însărcinat pe sub-semnatul 
raportator a vă ruga să bine-voiți a pro
clama pe D. Ion N. lancovescu deputat 
al col. III de Vâlcea.

D. președinte provisoriii : Nefiind 
nici o contestațiune, proclam deputat al 
colegiului III de Vâlcea pe D. N. lanco
vescu.

—D. Q. A. Borănescu, raportorul comi- 
siunei de verificare, dă citire următorului 
raport :

Domnilor deputați,

Secțiunea I, compusă din aleșii cole- 
giurilor din județele Buzăă, Putna, Vas
lui și Bacăă, sub președința D-lui Ion 
Marghiloman, ocupându-se cu verificarea 
alegerilor colegiurilor electorale ale jude
țului Argeș, aii constatat următorele:

Colegiul I : alegători înscriși 247; din 
cari aii luat parte la vot 195. La acest 
colegiii aii concurat patru candidați și 
anum.);

D. Alexandra Vericeanu a
întrunit......................................121 voturi

D JLon I. Rădulescu . • - 125 „
w Dimitrie Brătianu . . 74 „
* Petre Cecropide ... 65 „

Nu s’a ivit nici o contestațiune, iar 
biuroul a proclamat de deputați pe D. 
Alexandru Vericeanu, ales cu 121 voturi, 
și pe D. Ion I. Rădulescu cu 125 voturi, 

r pentru cari secțiunea a admis de bună a- 
। legerea, și vă r6gă să fie aprobată alege- 
I rea și de Cameră.
! D. președinte provisorld : Nefiind 
* nici o contestațiune, proclam deputați ai 
‘ colegiului I de Argeș pe D-nii A. Veri- 
' ceanu și Ion I. Rădulescu.

— D. O. A. Borănescu continuă citirea 
î raportului:

Colegiul II. Alegători înscriși 545, din 
cari aii luat parte la vot 369; prin ur
mare, maioritatea absolută e de 185.

Aă concurat pentru acest colegii! cinci 
candidați și aii întrunit :

D. George Berevoescu . .218 voturi
„ Nicolae Naușescu. . . 267 „
, M. Gr. Rădulescu. . . 82 w

Ion P. Crusăneanu . . 123 w
* Nae Constantinescu . . 44 „

Neivindu-se nici o contestațiune, sec
țiunea a validat de bună alegerea d-lor 
Berevoescu și Naușescu de deputați ai co
legiului II și vă răgă săT proclamați de 
deputați.

președinte provisoriii : De ăre- 
ce nu este nici o contestațiune, proclam 
deputați ai colegiului II de Argeș pe 
d-nii 6. Berevoescu și N. Naușescu.

— D. C. A. Borănescu continuă citirea 
raportului :

la colegiul III. Alegători înscriși aii 

fost 1,323; dar la vot aii luat parte 571, 
de unde maioritatea absolută este de 286 
vot.uii.

Și la acest colegiii s’afi presintat cinci 
candidați și anume : D. Constantin Do- 
brescu, întrunind 491 voturi; Alexandru 
Chirculescu, 19 voturi; Dimitrie Raco- 
viță, 2 voturi; Teodor T. Brătianu 28 
voturi și căpitan G. lonescu 1 vot.

Nefiind nici o contestațiune, secțiunea 
a validat alegerea și vă răgă să procla
mați deputat al colegiului III pe D. Con
stantin Dobrescu.

D. președinte provisorifi: Nefiind 
nici o contestațiune, proclam deputat al 
colegiului III de Argeș pe D. C. Do
brescu.

— D. Gr. G. Pducescu, raportorul comi- 
siunei de verificare, dă citire următorului 
raport:

Domnilor deputați,
Ales raportor al secției II pentru veri

ficarea titlurilor onor, deputați aleși în 
județele Botoșani, Covurluifi, Dâmbovița 
și Nemțu, am onore a aduce la cunoscința 
D-v6stre :

In ce privesce alegerile din județul Bo
toșani, s ati găsit îndeplinite tdte cerin
țele legii și nu s’a vă^ut nici o contesta
țiune la dosar.

D. Ion Nădejde a anunțat că sunt con- 
testațiunl în privința alegerel colegiului 
III; negăsindu-se însă nici o urmă de a- 
semenea contestațiunî, D. Nădejde 'și-a 
reservat dreptul de a susține contestațiu- 
nile ce ar fi existând înaintea Camerei.

Prin urmare, vă rugăm a proclama de
putați în județul Botoșani :

Pentru colegiul I, Dnil: A. Lahovari, 
A. Enacovici și Luca Goilav.

Pentru colegiul II, D-nii : Constantin 
Bobeica, Teodor Busdugan și G. I. Mi- 
clescu.

Pentru colegiul III, D. Teodor I. 
Silion.

— Necerând nimeni cuvăntul și nefiind 
nici o contestațiune în Adunare. D. pre
ședinte proclamă deputați ai colegiului I 
<le Botoșani pe D-nii : A. Lahovari, A. 
Enacovici și Luca Goilav, și ai colegiului 
II pe D-nii: C. Bobeica, T. Busdugan și 
G. I. Miclescu.

D. președinte provisorid : Asupra 
alegere! colegiului III D. Nădejde are 
cuvântul.

D. I. Nădejde : Ași voi să scifi dacă 
ah venit sau nu de la Dorohoiă nhce 
acte în privința alegerel colegiului 
III de Botoșani, și întreb pe D. preșe
dinte dacă le a primit sah nu ?

D. președinte provisoriii: Sunt în 
măsură să pot anunța onor. Camere, răs- 
pun^ănd la întrebarea D-lui Nădejde, că 
nu a venit nici o contestațiune în pri
vința acestei alegeri, nici de la Dorohoih, 
nici de aiurea.

Ast-fel, acăstă alegere fiind validată de 
secțiune, și necerând nimeni cuvântul ca 
să o conteste în Adunare, proclam depu

tat al colegiului III de Botoșani pe D. 
T. I. Silion.

— D. Gr. G. Piucescu continuă citirea 
raportului:

In privința alegerilor din județul Dâm
bovița, cerințele legei s’ah vă^ut îndepli
nite și nu există nici o contestațiune.

Observ însă că în colegiul III ah fost 
381 votanțî, maioritatea absolută fiind de 
191, maioritate care n’a fost întrunită de 
nici unul din candidați; căci D. Nichifo- 
rescu, acela ce a întrunit mai multe vo
turi, n’a întrunit de cât 188 voturi.

Biuroul electoral a proclamat totuși de 
deputat pe D. Nichiforescu, căci a scos 
din numărul cerut pentru a decide maio
ritatea absolută 28 voturi anulate de 
biuroh.

Secțiunea nu a avut nevoie să se pro
nunțe asupra acestei cestiunf, de dre-ce 
a observat că D. Politimos, candidatul în
vins, nu ar fi avut maioritatea chiar dacă 
’l-ar fi comptat și voturile anulate; de 
6re-ce D-luI Nichiforescu nu ’I lipsea 
pentru maioritatea absolută de cât trei 
voturi și între voturile anulate cari pur
tai! numele săi!, s'afi găsit 5 voturi anu
late pe nedrept.

Aceste 5 voturi ah fost anulate pentru 
cuvântul că nu erafi chitite drept în pa
tru. Secțiunea însă n'a crezut că trebue o 
exactitate geometrică, și examinând bu
letinele le a găsit bine exprimate.

Vă propun dar, să bine-voiți a proclama 
de deputați pentru județul Dâmbovița pe :

Pentru col. I D-nii Răceanu Constan
tin, Olănescu Constantin. ©

Pentru col. II D. Dimitropol Vasile.
Pentru colgiul III D. Nichiforescu Nae.
— Necerând nimeni cuvîntul și nefiind 

nici o contestațiune, D. președinte provi- 
sorih proclamă deputați la colegiul I de 
Dâmbovița pe D-nii C. Răceanu și b. 0- 
lănescu; la col. II pe D. V. Dimitropol 
și la col. III pe D. N. Nichiforescu.}

— D. Gr. G. Păucescu continuă citirea 
raportului:

In privința județului Neamțu nu există 
nici o contestare contra operațiunilor e- 
lectorale.

S’a vă^ut la dosar numai o plângere 
subscrisă de patru alegători, cari afirmă 
că s’a practicat mari ingerințe în favorea 
candidaților aleși în colegiul I și între 
altele s’ar fi oprit alegătorii de a veni 
la vot.

Secțiunea însă nu a crezut că trebue 
să se oprăscă înaintea unor alegațiunl 
vage și neprobate cu nimic.

Vă propun să bine-voiți a proclama 
deputați pentru județul Neam{u :

Pentru col. I, pe D-nii Rosnovanu G. 
(colonel), și Cozadini Grigore.

Pentru col. II D. Andreieș V. C.
Pentru col. III D. Adamescu Mihail.
D. președinte provisorid: Nefiind 

nici o contestațiune, proclam deputați la 
colegiul I pe D-nii 6. Rosnovanu și Gr. 
Cozadini și la colegiul II pe £). Andre
ieș V. 0.
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Asupra alegere! colegiului III D. Ko- 
gălniceanu are cuvântuț.

D. M. Kogâlniceanu : Este ales cu 
unanimitate deputatul colegiului al trei
lea, sati a avut un adversar? Adăsta aș 
dori să sciti.

D. Gr. Păucescu: Nu sciti dacă a a
vut adversari. •

D. Gr. Cozadinl: Să vă spun eti. D. 
Adamescu a avut un adversar, a avut pe 
D. Căpitan Paladi, care însă nu a avut 
de cât veri-o 15 sati 20 de voturi.

D. președinte provisoriii: Nefiind 
nici o contestare, proclam deputat al co
legiului al treilea de Neamțu pe D. D. 
Adamescu.

— D. Gr. Păucescu continuă citirea 
raportului:

In privința alegerilor din județul Co- 
vurluiti s’a observat asemenea că t6te for
malitățile prevăZute de lege ati fost re
gulat îndeplinite și nu s’a vă^ut nici o 
contestațiune. Vă propun dar să bine
voiți a proclama deputați:

Pentru col. I pe D-nii Lascar Catar- 
giu și Theodor Rosetti.

Pentru col. II pe D-nii G. C. Robescu, 
Virgiliu Poenaru și Moise Pacu.

Pentru col. III pe D. Constantin Resu.
D. președinte provisorld: Nefiind 

nici o contestațiune, proclam deputați la 
colegiul I de Covurluiti pe D-nii Lascar 
Catargiu și Theodor Rosetti, (aplause) ; 
la colegiul II pe D-nii G. C. Robescu, 
V. Poenaru și M. Pacu, și la colegiul III 
pe D. C. Resu.

— D. A. Enacovici' raportorul comisiu- 
nei d? verificare, dă citire următorului 
raport :

Domnilor deputați'
Secțiunea III compusă din represin- 

tanții județelor Covurluiti, Botoșani, Dâm- 
bovița și Neamțu, luând în verificare do
sarele alegerilor din județele Roman, Te- 
cuciti, Ialomița și Dolj, resultatul consta
tărilor sale ’l supun la deliberarea și vo
tul Adunărei în ordinea și cu expunerea 
ce urmeză:

Județul Roman
La alegerea colegiului I din acest ju

deț s’ati presintat patru candidați, din 
cari D-nii Lupu Bogdan și Anton Goilav, 
întrunind unul 67 voturi; al duoilea 60 
voturi din 114 votanți; biuroul, în fața 
resultatului scrutinului, din care se cons
tată că D. Mihail Kogălniceanu, obți
nând 43 voturi și D. Panait Donici 55, 
pe când maioritatea obsolută era de 58 
voturi, a proclamat de deputați pe D-nii 
Lupu Bogdan și Anton Goilav.

Alegerea fiind săvârșită conform cu le
gea, nici o contestațiune existând la do
sar, proclamații biuroului sunt buni a
leși al colegiului I de Roman.

D. președinte provisoriti: Nefiiind 
nici o contestațiune, proclam deputați la 
colegiul I de Roman pe D-nii Lupu Bog
dan și An&n Goilav.

— D. A. Enacovici continuă citirea ra
portului: j

Colegiul II de Roman având a alege 
trei deputați, s’a găsit în fața a opt can
didați. Din aceștia, la ântâiul sciutin ne
întrunind maioritatea absolută de cât D. 
Vasile G. Mortzun și D. George I. Dră- 
ghicl, cel ântâiti 182 voturi; cel al duo
ilea 181 din 307 votanți, s’ati proclamat 
aceștia de deputați ai colegiului II de 
Roman.

In ^iua corespunzătoare a săptămânel 
ce urma, având loc balotagiul între can
didați! ce se presintasela ântâiul scrutin, 
sfa constatat că dintre cel șese candidați 
ce rămăsese în minoritate duoi numai ’și 
ati presintat buletinele lor.

Urmând deci alegerea între D-nii Eu- 
geniu N. lonescu și Alexandru Gafencu, 
și cel d’ânlâiti întrunind 174 voturi, în 
timp ce D. A. Gafencu n’a obținut de cât 
124 voturi din 303 votanți, biuroul a 
proclamat pe D. Eugeniu N. lonescu al 
treilea deputat al colegiului II de Roman.

Secțiunea III. al căreea raportor sunt, 
constatând legalitatea operațiunel alege- 
rel, vă aduce acesta la cunoscința D-vds- 
tre, conform regulamentului acestei Ca
mere. .

D. președinte provisoriil: Nefiind 
nici o contestațiune, proclam deputați al 
colegiului II de Roman pe D-nii V. Mor
tzun, G. DrăghicI și E. lonescu.

— D. A. Enacovici continuă citirea ra
portului :

La colegiul III de Roman s’ati presin
tat duoi candidați: D-nii V. 6. Mortzun 
și Nicolae lonescu, și s’a proclamat de a
les al acestui colegiti pe D. V. 6. Mor
tzun, ca întrunind 223 voturi din 373 vo- 
tanțl, în timp ce D. N. lonescu n’a avut 
de cât 139 voturi.

In contra acestei alegeri și în timpul 
operațiunel el, s’a ridicat cinci proteste, 
dintre caid unul, iscălit de D-nii Vasile 
Mihaiti Jora și V. PopovicI, conține opt 
puncte.

Acest protest ca și capetele de nulitate 
ale operațiunel alegerel se pot resuma Ia 
trei puncte principale: nejustificarea ca- 
litățel delegaților diferitelor comune, vio
larea secretului votului, presiuni și inti
midări din partea candidaților urmate în 
chiar sala de votare și la ușa camerei se
crete. .

Secțiunea III luând în examinare tote 
aceste proteste ca și punctele separate cu
prinse în eleva constatat că în adevăr din 
diferitele comune ale acestui județ s’ati 
presentat delegații cu certificate netre
cute în registrele respective ale primăriei, 
fără număr, fără legalisarea, prin urmare, 
cerută de legea electorală. Actul ast-fel 
format, delegațiunea deci nefiind înves
tită cu tdte formele legale, nu putea pre- 
sinta garanția legel și nici putea face 
credință deplină că cel ce se presintă cu 
un atare act nelegalisat era în adevăr de
legatul ales în comună și din partea ale

gătorilor în numele cărora se presintă 
la vot.

Ceea-ce e mal neexplicabil în acăstă fa
bricare de certificate e că unii delegați ai 
acelei comune ati certificate învestite cu 
formele legale, în timp ce cele mai multe 
părtă o semnătură numai privată al ace
lui intitulat de primar. De ast-fel de cer
tificate găsim la comuna Chilu și Ave- 
resci din plasa Fundului, în comuna Da- 
găța; Heleșteu din plasa Siretulul-de- 
Sus; Cârligil, Cordin din plasa Unită. Mai 
mult de cât atât e că însuși capitala ju
dețului, urbea Romanu, a eliberat certi
ficate fără ca să existe numerile registru
lui, să fie învestite cu formele legale.

Cu ast-fel de acte, ce nu le putem numi 
certificate, s’ati presintat un număr de 43 
alegători și ati votat fără să fi putut le- 
galminte justifica calitatea lor de delegați 
al alegătorilor din diferitele comune ale 
acestui județ.

Acest număr scăZându-se din numărul 
votanților, găsim că maioritatea e cu to
tul deplasată. Ast-fel D. V. G. Mortzun, 
care a obținut 223 voturi din 373 votanți, 
rămâne numai cu 180, în timp ce maio
ritatea absolută e de 188 voturi.

La obiecțiunea ce ni se va face că de 
unde seim că acești așa numiți delegați 
ati votat pentru D. V. 6. Mortzun, res- 
pundem că se pote cu certitudine afirma 
întru cât și secretul votului a fost v^lat, 
în un mod ce până acum a fost pe alocurea 
recunoscut.

Ast-fel alegătorii presentându-se la biu- 
roti spre a’și primi buletinele declarati cu 
voce tare spre a fi auZiți de toți cei-ce ’I 
controlati că voteză pe cutare ori cutare 
candidat din cel duoi deja recunoscuți. 

■Mai mult de cât atât, pentru ca ori-ce 
dubiti să dispară din sinceritatea declara- 
țiunei lor, aruncati pe masa biuroului 
unul din cele două buletine de vot și in
trati însoțiți numai de un singur buletin, 
acela al candidatului pentru care voiati 
să voteze în camera secretă. Cu acest miZ- 
loc intrarea în camera secretă era de pri
sos, s’ar fi putut chiar desființa și alegă
torul să pună biletul săti în plic în fața 
delegaților și a biuroului, unde făceati 
tote operațiunile preparatorie pentru ca 
să se cundscă cum ati a vota.

Acest singur cas ar fi de ajuns pentru 
ca întrega operațiune a acestei alegeri să 
fie viciată și în conformitate cu legea 
electorală să fie declarată de nulă. (Art. 
98 legea electorală). Dacă încă pâ lângă 
aceste mai adăogăm și faptul că D. V* 
6. Mortzun a votat de duoă ori ca de
legat a duoă diferite comune, ceea-ce 
este inadmisibile, atunci maioritatea se 
slăbesce și mal mult și deja căZut mal 
jos de cât numărul maioritâței absolute 
prin omisiunea celor 43 alegători ce cu 
nedrept ati fost primiți la vot, lipsa votu
rilor sale până la completarea maiorită- 
țel devine și mai pronunțată.

Pluralitatea exercițiului dreptului de 
vot de către una și aceeași personă, fie ea 
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și delegată de mal multe comune, e inad
misibilă dupe principiul dominant al le- 
gel ndstre electorale. In adevăr, votul 
prin procurațiune e cu totul exclus dupe 
lege; dacă o excepțiune se face la alege
rea delegaților, acesta e o consecință ce 
derivă din însuși principiul admis al vo
tului indirect, fără însă a’Ise putea da o 
extensiune ce ar anihila principiul funda
mental.

Dacă contrariul s’ar admite, atunci ar 
trebui să recuntiscem că una și aceeași co
mună ar însărcina pe una și aceeași per
sană cu dreptul de a vota d’atâtea ori câți 
delegați ar avea de trămis ; și dacă mai 
multe comune ar repeta acelaș lucru ia- i 
tă-ne dar reduși la un singur elector ce I 
ar vota de 200 ori, daca am admite că re- 
presintă comunele cari dati 200 de dele
gați, și operațiunea alegerel ar depinde 
de la voința unui singur om.

Să fie adevărat că acesta a fost spiritul 
lege! ca și intențiunea legiuitorului când 
a admis vo*ul prin representațiune ? Sec
țiunea III n’a crezut acăsta și de acee^ 
constatând că răii a lucrat biuroul pri
mind pe D. Mortzun a vota de duoă ori, 
a considerat acesta ca o violare a legei și 
a adaos și acest cas de nulitate pe lângă 
cele-ai te, și vine prin noi, raportorele ei, 
a vă cere invalidarea acestei alegeri a 
colegiului III de Roman pentru motivele 
ce aci se arată.

Minoritatea Insă a propus ca, pe lângă 
invalidare, să se număscă și o anchetă 
parlamentară, spre a se cerceta în loc cău
șele neeliberărei certificatelor în regulă 
și a se convinge, și tdte presiunele ce s’ati 
exercitat atât cu alegerea delegaților, cât 
și în cursul operațiunel alegerel. Maio
ritatea a respins acesta propunere; căci 
o-dată constatate faptele ce o autoriză a 
invalida o alegere, cele-alte nu mai pre- 
sintă un interes real.

Prin urmare, unanimitatea secțiune! 
verificatore a membrilor presențl invali
dând alegerea colegiului III de Roman ce 
a avut de resultat a se proclama de depu
tat pe D. V. G. Mortzun, vine prin noi, 
raportorele el, a vă ruga să declarați va
cant acest colegiti.

D. președinte provisoriti: D-lor de
putați, eu cred că acăsta alegere cade sub 
previsiunile alineatului al duoilea de sub 
art. 5 și prin urmare trebue a se lăsa a
cesta la urmă.

Voci: Prea bine.
—D. A. Enacovici, raportorul comisiu- 

nel de verificare, dă citire următorului 
raport:

Domnilor deputați.
Secțiunea III a D-vostre verificătdre, 

compusă din D-nii deputați aleși în ju
dețele Dâmbovița, Botoșani, Covurluiti și 
Neamțu, pentru verificarea titlurilor 
D-lor deputați aleși în județele Ialomița, 
Tecuciti, Dolj și Roman, a cercetat 
menționatele dosare constatând următti- 
rele:

La colegiul I din județul Ialomița s’ati 
presentat patru candidați și ati întrunit 
D-nil Alexandru Marghiloman și Ion Poe- 
naru-Bordea, cel ântăiu 115 voturi și cel 
de al duoilea 122 voturi din 192 votanțl; 
iar D. Petre Grădișteanu și Tolonel C. 
Filitis întrunind cel d’ântâiti 74 și cel de 
al duoilea 68, biuroul a proclamat de de
putați al acestui colegiu pe D-nil A. 
Marghiloman și I. Poenaru-Bordea.

Secțiunea III, constatând alegerea legal 
efectuată și neexistând nici o contestațiu- 
ne, declară de bună alegerea colegiului I 
de Ialomița în persdna D-luI A. Marghi- 
oman și Ion Poenaru-Bordea.

Noteză însă că declararea de valabilă 
a duoă buletine de vot închise într’un car
ton și așezate în plic, constitue o violare 
a legei, presupunând o înțelegere prea
labilă și un semn distinctiv ce nimicesce 
garanția secretului votului.

D. președiiite provisoriti. Nefiind 
nici o contestațiune, proclam deputați a! 
colegiului I de Ialomița pe D-nil Mar
ghiloman Alexandru și I. Poenaru-Bor
dea.

—D. A. Enacovici continuă citirea ra
portului :

La colegiul II de Ialomița, presintân- 
du-se duol candidați, D-nil Gr. Crisenghi 
și G. I. Periețeanu, a întrunit D. Grigorie 
Crisenghi 220 voturi din 252 votanți, iar 
D. 6. I. Periețeanu neîntrunind de cât 
26 voturi, biuroul a proclamat de deputat 
pe D. Gr. Crisenghi, și secțiunea III vă 
aduce la cunoscință râsultatul acestei a- 
legerl, constatând legala operațiune a el 
și D. Gr. Crisenghi bine ales deputat al 
colegiului II de Ialomița.

D. președinte provisoriti: Nefiind 
nici o contestațiune proclam deputat al 
colegiului II de Ialomița pe D. Gr. Cri
senghi.

—D. A. Enacovici continuă’citirea ra
portului :

La colegiul III de Ialomița s’ati pre- 
sentat trei candidați: D-nil August Lau- 
rian, Gr. 6. Păucescu și G. H. Hristodo- 
rescu. Dintre aceștia întrunind D. August 
Laurian 305 voturi, iar D. Păucescu 51 
și D. Hristodorescu 30, fiind votanțl 386, 
s’a proclamat ales al acestui colegiti D. 
August Laurian.

In timpul operațiunel acestei alegeri 
s’a ridicat mal multe incidente relative la 
asigurarea secretului votului și la regu
lata operațiune a alegerel, tdte resolvate 
de biuroti în sensul legei și în scopul de a 
se garanta libertatea și secretul votului.

Duoă infracțiuni grave la legea electo
rală secțiunea III a constatat, fără ca biu
roul să fi procedat în conformitate cu spi
ritul legei electorale.

1) D. Grigore Păucescu cere biuroului 
a constata că afară din sala alegere! fra
tele și tatăl prefectului controlati pe ale
gători, biuroul a refusat a constata și a 
garanta libertatea și secretul votului, li
mitând cercul atribuțiunilor sale numai 
în sala de alegere.

Maioritatea, dacă nu unanimitatea 
D-lor deputați, cari compun acăstă sec
țiune, s’a exprimat într’un sens cp totul 
contrariti opîniunel biuroului colegiului 
III de Ialomița.

Intr’adevăr în textul și din spiritul le
ge! electorale reese că biuroul, și în spe
cial președintele săti, dispune de putere 
discrețională spre a garanta libertatea și 
secretul votului; și când fapte ce ating și 
nimicesc aceste, se relevă fără de a se in
terveni și a le înlătura, atunci biuroul se 
refusă a exercita atribuțiunile și puterile 
ce ’I sunt conferite prin legea electorală.

2) Delegatul D-lui Laurian, D. N. lo
nescu, fiind notar al comunei Arțari, nu 
putea, dupe lege, represinta pe delegat în 
sala alegerel, ca unul ce era salariat de 
comună.

Biuroul electoral, în urma reclamărel 
D-luI Păucescu, constată acesta aprdpe 
de la patru ore p. m. și se mărgincsce a 
pune pe notar să contrasemneze actul de 
delegații fără alte disposițiunl.

Secțiunea verificatdre declară că atât 
alegerea D-lu! N. lonescu ca delegat, cât 
și presența sa în sala de alegere ca repre- 
sentant al candidatului sunt făcute cu 
violarea legei electorale.

Biuroul dar n’a procedat din timp a se 
informa de calitatea delegaților și ast-fel. 
a violat texte precise ale legei electorale.

D. președinte provisoriti: Nefiind 
nici o contestațiune proclam deputat al 
colegiului III de Ialomița pe D. D. A. 
Laurian.

—D. A. Enacovici continuă citirea ra
portului :

Colegiul I de Tecuciu având a alege 
duol deputați a avut în fața sa șăse can
didați și anume: D-nil Mihail Balș, Cos- 
tică Vidrașcu, Tache Anastasiu, Dim. 
Mortzun, loniță Hrisanti și G. Dimitrescu 
Răzașiu. Dintre aceștia întrunind maio
ritatea absolută D. Michail Balș 84 vo
turi și D. Tache Anastasiu 74 voturi din 
146 votanțl, s’a proclamat deputați al co
legiului I de Tecuciti D-nil M. Balș și T. 
Anastasiu.

In sînul comisiunel verificatdre s’a ri
dicat contestațiune asupra validitățel ale
gerel D-lui T. Anastasiu pentru că biu
roul, fără drept, fără competință, a respins 
de la vot pe D.Teodor Cincu, deși figurăză 
înscris pe lista colegiului I de Tecuciti și 
deși este înscris și în lista apelului no
minal al votanților acestui colegiti; apoi 
a anulat, violând legea, un bilet al D-lu! 
Vidrașcu pentru motivul că s’a găsit în 
plic numai un singur buletin.

Secțiunea III însă, cu maioritate de 
voturi, a admis de bună alegerea D-luI 
Michail Balș și Tache Anastasiu, consta
tând operațiunea alegerel legal efec
tuată.

D. președinte provisoriti: Nefiind 
nici o contestațiune, proclam deputați ai 
colegiului I de Tecuciti pe D-nil Mihail 
Balș și T. Anastasiu.
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D. A. Enacovici, continuă citirea ra
portului :

La colegiul II de Tecuci tî, maiorita
tea absolută a voturilor întrunind’o D. 
Idn Cin cu, s’a proclamat de deputat, a
vând 155 voturi din 223 votanți; iar res
tul voturilor s’a împărțit între D-nii G. 
Petrovici și V. I. Gheorghiu, cari figurați 
ca candațl la acest colegii!.

Un singur protest ivindu-se înaintea 
alegere! acestui colegiă, cum că dimensi
unea buletinelorcandidatulrIV. I. Gbeor- 
ghiu n'ar fi în conformitate cu cerințele 
legei. Secțiunea verificatdre a trecut peste 
acest incident în fața numărului mic de 9 
voturi din 223 ce a obținut acest candi
dat la alegere ca neavând nici un interes; 
și dar constată de bună alegerea efectuată 
în persdna D-lui I6n Cincu și bine pro
clamat deputat al colegiului II de Te- 
cuciâ.

D. președinte provisorld : Nefiind 
nici o contestațiune, proclam deputat al 
colegiului II de Tecucii! pe D. Idn Cincu.

—D. A. Enacovici continuă citirea ra
portului :

D. Constantin N. Miclescu întrunind 
251 de voturi din 290 alegători votanți, 
iar D. Constantin Bobeica obținând 22 
voturi și D. lorgu P. Balș întrunind 13 
voturi, biuroul a proclamat de deputat 
pe D. C. N. Miclescu, ca cel ce a întrunit 
maioritatea absolută a voturilor exprese.

In timpul operațiunel alegerel s’aiî 
presentat trei proteste, dintre cari unul 
al D-lui P. Balș, coprin^ând opt puncte, 
înșiră diferite fapte neconstatate de biu- 
roă, din cari reese ingerințe și ilegalități 
făcute cu ocasiunea alegere! delegaților. 
Un alt protest al D4ul G. Balș prin care 
arată că puterea armată a făcut plimbări 
și exerciții pe stradele orașului și înain
tea localului primăriei, având chiar mu- 
sica militară în frunte.

Acest fapt se constată de biuroii ca a
devărat.

Un al treilea protest al D-lui C. Bo
beica, că sub-prefecții stati în camerile 
primăriei ingerând alegătorii. Acest fapt 
n’a fost constatat de către biuroii; din 
contră, mai mulți alegători susțin prin 
petițiunea dată biuroulu! că afirmațiunile 
D-lui Bobeica sunt nefondate.

Secțiunea verificatore, regretând că co
mandanții militari aă găsit în a^e“ 
gerei și în jurul localului primăriei mo
mentul oportun și locul favorabil al exer
ciții lor militare, constată în definitiv ca 
legal săvârșită alegerea colegiului III de 
Tecucii! și bine proclamat dbputat al a
cestui colegii! D. C. N. Miclescu.

D. M. Kogâlniceanu: D-lor, în pri
vința acestor alegeri sunt cu atât mai 
mult la largul meâ, cu cât se atinge de 
alegerea unui vechii! amic și nu eu voii! 
ridica vocea ca să contestez alegerea. Dacă 
comisiunea găsesce alegerea bună, o gă
sesc și ei! bună; dar, precum s’ad făcut 
ieri reserve în privința colegiului al III lea 
de Teleorman, asemenea vin și eâ acum 

să fac reservele mele în privința plim
bărilor militare și musicale de la Tecucii!. 
(Ilaritate).

D. președinte : Nefiind nici o con
testare în contra acestei alegeri, proclam 
deputat al colegialul al III-leade Tecucii! 
pe D. 0. Miclescu.

— D. A. Enacovici continuă citirea ra
portului :

Colegiul I de Dolj. La ântâiul scrutin 
din 9 candidați întrunind numai 3 ma
ioritatea absolută, s’ai! proclamat de de
putați ai acestui colegii! D-nil:

Alexandru B. Știr beii! cu 290 voturi.
Sava Șoraănescu . . „ 258 „
August Peșacov . . w 245 „

din 402 votanți; iar pentru al patrulea 
s’a anunțat balotagiu în £iua corespun- 
^ătdre din săptămâna vitdre.

La acăstă alegere întrunind D. Ștefan 
Pleșia 220 de voturi din 228 votanți, 
fiind 8 buletine anulate, s’a proclamat de 
al patrulea deputat al colegiului I de 
Dolj D. Ștefan Pleșia și secțiunea verifi’- 
catdre constată de bună acestă alegere.

D. președinte provisorid: Ne fiind 
nici o contestațiune proclam deputați a! 
colegiului I de Dolj pe D-nii A. B. Știrbeiii, 
S. Șomănescu, A. Peșiacov și St. Pleșia.

—D. A. Enacovici continuă citirea ra
portului :

Colegiul II de Dolj. Acest colegii! a
vând a alege patru deputați s’aiî pronun
țat intre 13 candidați fiind 811 voturi ex
prese; din aceștia ai! obținut:

D. Tache lonescu • . . 552 voturi.
w Ulise Boldescu . . . 494 „
w Dr. I. Atanasescu . . 493 w
„ M. N. Săulescu. . . . 438 „

Aceștia întrunind maioritatea absolută, 
biuroul 'i-a proclamat de deputați al co
legiului II de Dolj.

Secțiunea III găsind legal efectuată 
alegerea și neexistând nici un protest, re- 
cunâsce pe D-nil T. lonescu, U. Boldescu, 
Dr. I. Atanasescu și M. N. Săulescu de
putați ai colegiului II de Dolj.

D. președinte provisorid: Nefiind 
nici o contestare, proclam deputați ai co
legiului II de Dolj pe D-nil Tache lo
nescu, U. Boldescu, I. Atanasescu și M. 
Săulescu.

—D. A. Enacovici continuă citirea 
raportului:

Colegiul III de Dolj. La acest colegii!, 
s’au presintat trei candidați; din cari D. 
Petru I. Cernătescu a întrunit 933 vo
turi și D. Vasile Vlădoianu909 din 1.016 
votanți și ai! fost proclamați de depu
tați, căci al treilea candidat, D. I. Pazu, 
n’a obținut de cât 38 de voturi.

Neexistând nici un protest și secțiunea 
verificatdre examinând lucrările din do
sar, constată de aleși a! acestui colegii! 
pe D-nii Petru I. Cernătescu și Vasile I. 
Vlădoianu.

D. preșdinte provisorld : Nefiind 
nici o contestațiune, proclam de deputați 
ai colegiului III de Dolj pe D-nii P.Cer- 

| nătescu și V. Vlădoianu.

—D. M. N. Săulescu dă citire urmă
torului raport:

Domnilor deputați.
Membrii secțiune! IV luând în exa

minare alegerile efectuate în județul Olt, 
m’ai! însărcinat a vă supune resultatul 
desbaterilor urmate asupra acestei ale
geri.

Intrând în cercetarea operațiunilor 
alegere! colegiului I am găsit la dosar un 
proces-verbal prin care se constată că un 
D. alegător a presintat președintelui biu- 
roului electoral un plic nestampilut, dar 
că, invitat să reintre în Cameră, acel ale
gător s’a întors cu buletinele în plicul ce 'I 
se dedese de președinte, purtând stampilă.

D. Dim. Protopopescu a cerut anularea 
acelui vot ; iar biuroul în maioritate a ho- 
tărît că, având în vedere că plicul ne stam
pilat, presintat mai ântâiâ de alegător, nu 
se dovedesce cu nimic că ar fi aparținând 
veri-unu! candidat, și pe motivul că 
acest alegător s’a reîntors din nou în Ca
mera secretă și acolo a pus în plicul stam
pilat ce ’i s’a dat de președinte buletinul 
său de vot, fără să se pdtă sci de nimeni 
ce buletin a pus în plic, consideră votul 
ca bun și dispune punerea lui în urnă. 
Găsim alăturată opiniunea minorităței 
biuroulu!, care e de părere să se anuleze 
votul pe motiv că plicul nestampilat ar 
fi aparținut D-lor candidați Calinderu și 
Deleanu.

Secțiunea a hotărît în unanimitate să 
nu ia în considerațiune acestă contesta
țiune fiind lipsită de motive.

Continuând mai departe cu examinarea 
dosarului alegere! colegiului I, găsim în 
procesul-verbal No. 5, că D. candidat Di- 
mitrie Protopopescu a cerut să se men
ționeze că alegătorul George E. Caracos- 
tea, de și înscris în listele electorale, n’ar 
fi naturalisat; apoi că și D. N. I. Petro
vici a fost admis de biuroii să voteze, de 
și nu era înscris pe listă, pe basa unei 
decisiuni a curțel decasațiune investită 
cu titlul executoriii.

Am crezut de cuviință să aduc la cu- 
noscința D-v6stre aceste incidente asu
pra cărora am, convenit cu toții să nu in
sistăm, de 6re-ce nu ating întru nimic a
legerea efectuată și în conformitate cu pă
rerea secțiune), care a validat în unani
mitate pe D-nii Dimitrie Protopopescu 
și Constantin C. Deleanu, vă rugăm a ’I 
proclama deputați al colegiului I de Olt.

D. președinte provisorld: Nefiind 
nici o contestațiune, proclam deputați al 
colegiului I de Olt pe D-nii D. Protopo
pescu și C. Deleanu.

— D. M. N. Săulescu continuă citirea 
raportului ;

La colegial II, secțiunea văzând ac
tele alegerel, constatând că nu există veri - 
un protest ori contestațiune, valideză a
legerea D-lui C. D. Găbunea.

D. președinte provisorld: Nefiind 
nici o contestațiune, proclam deputat al 
colegiului II de Olt pe D.C.D. Găbunea.
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— D. M. N. Săulescu continuă citirea 
raportului:

La colegiul III de Olt ah fost 649 
alegatori înscriși, dintre cari au votat 309; 
s’ah anulat 18 voturi și maioritatea ab
solută. a fost 147. D. candidat Mihail 
Caracostea, a întrunit 273 voturi și a fost 
proclamat ales. Iar cel-alt candidat D. 
Constantin Iliescu, a avut 18 voturi.

Asupra acestei alegeri s’ah făcut trei 
contestațiunl. z .

Cea ântâih. D. C. Iliescu prin petfțiu- 
nea dată biuroului la ora 12 din ^i, decla
ră că se retrage din sala biuroului pentru 
că, în fața amenințărilor, insultelor și bă
tăilor, amicii săi politici nu îndrăsnesc 
a merge la votare.

A doua. D. C. Zăgănescu, delegat al 
comunei Geamăna, prin petițiunea tră- 
misă biuroului la ora 3 3/4 p. m., arată că 
agenții polițienesc!, îmbrăcați în cojoce 
noui și înarmați cu cuțite, '1-ahtârît, îm
brâncit, lovit cu cuțitele, rupându’I hai
nele și ast-fel a fost împedicat de a vota.

A treia. Petițiunea iscălită de D. D. 
Protopopescu și alți 14 alegă toii și dele
gați, dată biuroului la ora 5 și jumătate 
sera prin care arată că pompieri, agenți 
polițienesc! deghisați și alți nealegători, 
prin amenințări, insulte și lovituri ah in
trodus grdza între alegătorii colegiului 
și ah bătut veri-o 10 alegători, adăogând 
că art. 5 din legea electorală s’a violat 
căci între delegați se află primari și alți 
funcționari.

Comisiunea verificătdre observând ac
tele dosarului a constatat că din proce
sele-verbale dresate de biurou, resultă că 
în sala biuroului nu s’a întâmplat nici 
un scandal, numai pe stradă și piața de 
lângă biuroh s’a au$it în duoă rânduri 
vociferări și s’a ve^ut încăerături între 
alegători. Că tote reclamațiunile nu s’ah 
constatat, cu tdtă posibilitatea de a pro
duce acte medicale, dacă rănire și bâtae 
a existat, sah constatările parchetului, 
așa că maioritatea a fost pentru validarea 
alegere!. Pe când o treime din membrii 
presenți pe motivul că se constată retra
gerea candidatului C. Iliescu, încă de la 
ora 12 și alegătorii n’afi fost la votare de 
cât 309, mai puțin de jumătate din nu
mărul celor înscriși, a fost de opiniune a 
se face o anchetă asupra celor contestate 
la alegerea D-lui M. Caracostea.

D. președinte provisorid: D. Poe- 
naru-Bordea are cuvântul.

D. I. Poenaru-Bordea: D-lor depu
tați, fac și eh parte din minoritatea sec
țiune! care a opinat, nu pentru invalida
rea alegere! D-lui Caracostea, nici pen
tru validarea acestei alegeri, ci minori
tatea a fost de opiniune a se suspenda va
lidarea și a se trămite o anchetă parla
mentară, care să cerceteze și să constate 
la fața locului cele ce s’ah petrecut cu 
ocasiunea acestei alegeri.

D-lor, 'mi veți permite să motivez în 
puține cuvinte opiniunea minoritâței și 
8& vă arăt pentru ce noi ce! cinci cari com

punem minoritatea din secțiune, am fost 
de acăstă părere.

Nu voih aduce în acestă discuțiune 
animațiunea cu care s’ah tratat ier! unele 
cestiuni, car! nu scih până la ce punct me- 
ritah ca să pasioneze atâtdemult des bate
rile nostre; ci voih vorbi cu calm și sân
ge rece, și voiti căuta să vă comunic opi- 
niuuea mea în cât mai puține cuvinte ’mi 
va fi cu putință.

In cașul acestei alegeri nu este vorba 
nici de interpretarea veri-unui articol de 
lege, nici de veri-o incapacitate sad in
compatibilitate care ar putea să lovescă 
acestă alegere. Aci este vorba de un aten
tat, de o violare a libertății alegătorului, 
și crez că Adunarea mai mult de cât mine 
va fi geldsă de a nu lăsa să se strecdre o 
alegere care ar avea asupra ei o aseme- 
menea pată.

D-lor, în dosarul alegere! se observă 
un protest în care se denunță că încă de 
la începutul alegere!, alegătorii ah fost 
împedicați de a veni la vot, din causă că 
ah fost amenințați cu cuțite. Este un pro- 
ces-verbal la dosar prin care se constată 
că atunci când se denunță un asemenea 
sgomot președintelui biuroului electoral, 
președintele se mărginesce a tjice : eh văd 
că In sala alegere! asemenea scene nu sunt, 
dar observând pe ferăstră, în apropierea 
localului primăriei, pe piață și pe stradă, 
a vă^ut că în adevăr larmă, bâtă!, în fine 
acte reprobabile, acte nepermise de a se 
petrece în timpul alegere!, când consciința 
alegătorului trebuie să fie în liniște și cu de
plină încredere în paza bune! ordine.

Mai găsim dupe acea un alt protest, 
în care se declară, și spun acestea fără 
să fac veri-o acusațiune administrațiu
nel, de dre-ce și eh sunt de#opiniunea D-lui 
Kogălniceanu exprimată ieri, că nu ad- 
ministrațiunea face ingerințele, ci sunt 
dmeni cari se îmbracă cu acăstă haină 
a putere! centrale și exercită o terdre a
supra alegătorilor; de aceea fără să aduc 
un blam administrațiunel, și în special 
prefectului, către care am mare conside
rațiune, voih spune însă că ah fost alte 
persone cari și-ah permis mari scandale 
în acăstă alegere.

In acele duoă proteste se accentuăză 
fapte, că pompieri și sergenți s’ah vă^ut 
îmbrăcați in cojdce noui, având rolul de 
a impodica prin tot felul de intimidări pe 
alegătorii de a intra în sala de votare.

Un al treilea protest, presintat pe la 
orele 5 post meridiane, ^ice că parte din 
alegători ’șl reservaseră dreptul de a vota 
mai târziu; dar la ora 5 ei ah fost împe- 
dicați de a lua parte la vot, și de aceea 
s’ah vă^ut nevoiți a veni cu un protest 
la biuroh, pentru ca cel puțin să 'și înde- 
plinescă datoria de a protesta.

In fața unor asemenea denunțări, noi 
ne-am întrebat ce am avea mai bun de 
făcut ? A invalida alegerea, ar fi a ne ex
pune să admitem ca bine întemeiate nisce 
denunțări cari ar putea să nu fie adevă
rate. Pe de altă parte, a valida alegerea, 

ar fi să ne expunem a merita imputarea 
că noi am aprobat nisce asemenea fapte, 
când în adevăr vor fi existat și am propus 
Adunărel a primi de bună o alegere care 
este resultatul unor asemenea ilegalități.

In acestă situațiune aflându-ne, no! ne
am ^is că, atât pentru a pune pe Adunare 
în posițiune a lua o cunoscință exactă des
pre adevăratele împregiurări în cari s’a 
efectuat acestă alegere, cât și în interesul 
chiar al demnităței canditatului, care a ob
ținut mandatul acestui colegih, spre a nu 
fi bănuită alegerea sa de nici o pată și a 
intra în Adunare pe ușa cea mare, iar nu 
pe ferăstră, pentru aceste cuvinte noi am 
propus o anchetă parlamentară, care *să 
constate adevărul Ia fața locului; iar până 
atunci validarea alegerel să rămână în 
suspensiune.

La acăstă idee nu s’a raliat de cât nu
mai cinci din membri! secțiune!, dar noi 
ne am crezut dator! să facem acăstă pro
punere în secțiune și sâ o susținem și îna
intea onor. Adunări; pentru că, dupe ex
periența ce am putut obține până acum 
în afacerile politice, noi credem că în li
berul exercițih al dreptului de alegător 
consistă și legitimitatea instituțiunilor u- 
nej țări constituționale, și prin urmare, 
însăși siguranța Statului; iar dacă aș voi să 
merg mai departe, aș £ice chiar și sigu
ranța Regelui. Individul care atentă la 
libertatea exercițiului acestui mare drept 
pote și la instituțiunile cari fac temelia 
Statului și se pdte încerca a împinge pe 
popor la acte de violență care să aibă de 
scop a numai recundsce legitimitatea lu
crurilor stabilite.

De aceea, ori de câte ori vom găsi că 
la o alegere s’ah petrecut fapte ca acelea 
ce ni se semnalâză de către cei car! ah 
subscris protestele ce se aduc în contra a- 
legerel de care ne ocupăm acum, este de 
datoria Parlamentului de a căuta să’și lu
mineze consciința spre a nu se pronunța 
de cât în deplină cunoscință de causă, și 
ași putea să adaog că este chiar de dato
ria candidatului ales de a nu voi să intre 
alt-fel de cât într'un mod demn și fără 
nici o bănuială în mijlocul represintațiu- 
nei naționale. Acâsta însă rămâne cu to
tul la libera sa apreciare de a o face sah 
nu. Cât pentru noi, minoritatea din sec
țiune, am crezut că ne împlinim o dato
rie de consciința făcând acăstă propunere, 
prin care cerem să se constate adevărul 
faptelor grave ce ni se denunță, repetând 
încă o-dată ceea-ce am avut ocusiune a de
clara încă de la început, că în intențiunea 
nostră nu intră câtuși de puțin a aduce veri* 
o acusațiune administrațiunel din loca
litate, care a putut să nu aibă cunoscință 
de cele ce se petreceah în biuroul sah îm- 
pregiurul localului alegere!, de unde dn 
alegător a fost luat pe sus de ungeandarm 
și închis, fără ca prefectul să fi putut sci 
ceva despre acăsta.

No! ne am <jis, D-lor, fără să acusăm 
pe nimeni, și fără să aducem câtuși de 
puțin bănuială candidatului, că garan- 
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țiele pentru libertatea alegerilor trebue 
să fie o realitate, iar nu o literă mdrtă, 
dacă insă cineva s’ar găsi care să gică 
onor. Camere, că nu este Încă sosit tim
pul pentru ca aceste garanții să fie puse 
în practică, e liber s’o facă, noi ne am îm
plinit o datorie și, pentru respectul insti- 
tuțiunilor ndstre liberale, am crezut că 
este în interesul demnităței acestei Ca
mere să venim înaintea ei să’i cerem nu
mirea unei anchete parlamentare.

D. Gr. Triandafll: D-lor, eti în prin
cipii! sunt contra cercetărilor la fața lo
cului, și mai cu s6mă cont) a ascultare! de 
martori, căci dovada resultând din depo- 
sițiunile martorilor e fdrte fragilă, cum 
pdte mul ți din D-v6stre ați avut ocasiune 
a o constata în diferite împregiurări .

Neapărat, D-lor, că e bine ca Adunarea, 
judecătore în materie de validare de ale
geri, să caute a lua tdte informațiunile 
cari ar putea să'I lumineze consciința, 
pentru ca să se convingă dacă in adevăr 
o alegere s’a făcut în tdte condițiunile ce
rute de lege; dar iarăși nu trebue să îm
pingă aceste scrupule până acolo în cât 
la tot pasul să se oprăscă la cele mal mici 
pedice, și une-ori chiar numai la nisce 
simple șicane ce se pot găsi în dosarul 
unui colegiti electoral, unde au putut fi 
rivalități mai mult sati mal puțin pasio
nate. Cari din noi, cari am fost propuși 
ca candidați, nu am avut ocasiunea să în
tâlnim diferite obstacole, pe cari a tre
buit să le învingem, pentru ca să ajungem 
a fi aleși? Negreșit dacă nu de alte îm
pregiurări vom ține semă,,cel puțin acest 
lucru nu trebue săi perdem din vedere< 
că acei pe cari ’i am avut de adversari în 
luptele ndstre electorale erați tot atâta în 
drept cât și noi să facă tot casă ajungă 
să se alegă ei în locul nostru.

Ce s’a întâmplat,D-lor, la Olt? Vedeți 
că este vorba de ceva forte inofensiv, de 
puțină gravitate; un concurent al D-luI 
Caracostea, mi se pare D. Iliescu, s’a re

tras, pdte fiind-că a perdut coragiul de 
a mal lupta saîi din alte motive cari 1 
privesc pe D-sa. Cu ocasiunea retragere! 
acestei candidaturi, s’a produs un protest, 
lucru iarăși natural; protestanții au eșit 
în drum și acolo aii început să se certe. 
Ei bine D-lor, în alte țări certele acestea 
merg până la descărcare de revolvere, și 
cu tdte astea Parlamentul nu merge până 
a invalida acea alegere. Că președintele s’a 
uitat pe ferâstră și a ve^ut și el certe 
și gălăgie pe stradă, acesta pdte să 
fie adevărat; dar ore acest fapt al unei 
certe din stradă se pdte el considera atât 
de serios în cât să reclame o anchetă par
lamentară? D-vdstre sciți ce se întâmplă 
cu anchetele parlamentare ; veți trămete 
câțl-va dintre D-vdstre la fața locului, 
se vor face cheltueli de drum, de diurne; 
de cercetări și resultatul să fie sigur D. 
Poenaru-Bordea că nu va fi altul de cât 
de a constata că nu s’a întâmpalt nimic 
serios.

D.I. Poenarn-Bordea: Ve dau adresa 
unul înalt consilier de la Curte*, care’mi-a 
descris faptele; numele vi ’l voiu spune în 
cea altă sală.

D.Gr. Triandafll : D-lor, eă am as
cultat cu atențiune raportul, am ascultat 
cu atențiune cele spuse de D. Poenaru, 
ceea ce ’ml-a adus aminte de fosta mea 
calitate de judecător și atunci m’am în
trebat : dacă ași judeca contestarea ce se 
aduce în contra acestei alegeri ași putea 
eu să o primesc, sati m’ași crede dator du
pe cele ce mi se spun în protest, să ordon 
o cercetare la fața locului ? Ei bine, D-lor, 
în consciință vă tnărturisesc că convincțiu- 
unea mea ar fi fost că nu este nimic aci 
care să mă fi îndrituit a ordona o aseme
nea cercetare. Tot ce vedem este un pro7 
test care era natural să vină de la candi
datul care a că^ut.

Dacă D. Poenaru ar fi spus că are ca 
dovadă autoritatea unui însemnat per- 
sonagitî, a unul judecător saâ a unul mem

bru din biuroti, dacă ne-ar fi dat 6re-care 
indicii despre ilegalitatea operațiune! ale
gerei, atunci m’ași fi unit și eti cu propu
nerea D-sale de anchetă parlamentară. Dar 
cum am putea noi să oprim peD.Caracostea 
care a întrunit 400 de voturi, de a intra 
în Cameră, pe simplul motiv că s’a obser
vat că între alegători erați și câțl-va car! 
aveai! cojoce noul, ca și cum alegătorii 
când ’și exercită acest drept, ar trebui să 
vie cu cojcce rupte (ilaritate).

îtisce asemenea motive, D-lor, înțele
geți fdrte bine că nu pot câtuși de puțin 
să ne împedice pe noi de a valida alegerea. 
Noi nu avem înaintea ndstră de cât nu
mai nisce denunțări puțin seriose și onor. 
D. Poenaru-Bordea, care a examinat a- 
căstă alegere in secțiunea de verificare, 
nu a putut să ne dea alte detalii mal 
convingetore, ci s’a mărginit a ne relata 
cele ce a găsit în protestul candidatului 
căijut.

Apoi vedeți bine, D-lor, că cu asemenea 
mitjloce s’ar face imposibilă ori-ce validare, 
fiind-că ar fi de ajuns ca la fie-care alegere 
să se găsescă ci ne-va care să facă câte o 
denunțare și Camera să suspendeze vali
darea alegerei până ce se va face anchetă 
parlamentară. înțeleg să se facă anchetă 
când se arată fapte positive pe cari Ca
mera să potă pune un temeiă ore-care, 
dar nu pe arătări de felul acesta ale unul 
adversar care a și plecat de la alegere 
când a vetjut ce puțini sorți are de a 
triumfa.

Ast-fel fiind, D-lor, tote aceste denun
țări nu însemneză nimic, noi nu le putem 
lua în semă, trebue să trecem înainte și 
să primim pe alesul acestui colegiu, când 
vedem că în contra alegerel sale nu se 
aduce nici un argument serios care să '1 
potă opri de a 'și exercita mandatul ce ’i 
au încredințat acei cari au voit să 'I dea 
însărcinarea de a’i represinta în Adunarea 
legiuitore.

(Va urnia).

Imprimeria Statului. director, ALEXANDRU PEnCOVICL
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Ședința de la 6 Noembre 1888
Președenția D-luI președinte proviso- 

riâ, lacob Fău.
(Urmare)

D. Dumitru Proțopopescu: D-lor de
putați, am fost unul din adversarii D-lui 
Caracostea, și avăm de gând să nu iaâ 
parte la acostă discuțiune, pentru că 
cuvintele mele ar fi putut să fie bănuite. 
De aceea mă și voiă abține de a face ori
ce apreciațiuni; voiti căuta numai să enu
măr împregiurările în cari s’a petrecut 
alegerea colegiului III de Olt, rămânând 
ca ancheta, ce veți încuviința, să dovedăscă 
dacă sunt adevărate sati nu.

Las la o parte, D-lor deputați, că ale
geri de delegați nu s’ati făcut într’un mare 
număr de comune, căci peste o treime din 
comunele județului Olt n’ati consilii con
stituite, de mai bine de patru luni. In a- 
ceste sate comisiunile interimare ati făcut 
tot posibilul să împedice constituirea de 
noul consilii înainte de alegerile gene
rale, pentru ca atunci să se potă cu în
lesnire numi ca delegați persdne devotate 
administrațiunei. Este un protest depus 
la biuroii, semnat de peste 80 alegători, 
prin care se articulăză în mod precis fap
tul de care vă vorbesc.

Dar, dupe alegerea delegaților, certifi
catele nu li s’ati liberat nici în cele 24 
ore prevăzute de lege, nici în restul tim
pului; ci s’ati păstrat de primari și de pre
ședinții comisiunilor interimare pentru a 
nu se da în mâna alegătorilor de cât la 
comuna de reședință, și anume, în momen
tul chemărei la vot.

Listele de delegații aleși și de alegătorii 
direcți nu s’ati afișat cu trei ^ile înaintea 
alegerilor de cât pentru 60 comune ; iar 
pentru alte 36 comune listele s’ati comu
nicat numai In giua de 14 Octombre, ^iua 
alegerei colegiului III, din causă că se 
bănuia că alegătorii din acele comune ar 
fi partisani ai oposițiunei.

Pe de altă parte, se luase măsuri ca de
legații să nu pdtă pătrunde în oraș îna
inte de <jiua votului, așa în cât aii fost 
nevoiți să petrăcă ndptea din preziua ale
gerilor în comunele din giurul orașului 
sub paza agenților administrativi.

Apoi, între delegații aleși figureză o 
mulțime de funcționari comunali, jude 
țianl și de ai statului. S’ati găsit chiar 
primari, cari ’și-aă făcut plăcerea de a se 
alege delegați. Numele acestor funcțio
nari se pot vedea în dosarul alegerei, și 
ori-cine pdte verifica ceea-ce spun.

In fine, se ceruse administrațiunei lo
cale ca să oprăscă pe primari și pe preșe
dinții comisiunilor interimare de a veni 
și sta între delegați în £iua alegerei, dar 

ni s'a răspuns că primarii nefiind agenți 
ai guvernului) nici o autoritate nu ’i-ar 
putea împedica să asiste la alegeri.

Sosim la ^iua alegerei. In diminăța a- 
cestel <Jile, pe la 7 ore, alegătorii erați îm
pănați de agenți administrativi de totă 
mâna: subprefecți) pomojnici) primari, a- 
jutdre de primari) și de o parte dinpom- 
pierii orașului și din sergenții poliției) 
cari, pentru ocasiune, fuseseră îmbrăcați 
în haine țărănescl. Iar la 8 ore, piața pri
măriei și ulița diți față fiind deja ocupată 
de acești agenți, afi început amenințările, 
insultele și atacurile în contra celor ce 
luptati pentru candidatul oposițiunei. Cei 
ce ati avut a suferi primele insulte și a- 
menințări sunt tocmai membrii partidu
lui conservator. Ast-fel este D. Teodor 
Galitza, care, numai fiind prevenit de că
tre un amic despre ceea-ce 'I se pregătia, 
a putut scăpa de bătae; ast-fel D. S. Po- 
lichron, care, neclintit în timp de 12 ani, 
făcuse oposițiune guvernului liberal. Tot 
așa și cu D. Teodor Isvoranu.

Aci este locul, D-lor, să dafi o lămurire. 
Ce căutati acești conservatori în oposi
țiune?

D-lor, în județul Olt, lucrurile nu s'afi 
petrecut cum ar fi fost natural să se pe
treacă. Lupta, în alegerile trecute, n’a 
fost între cele duoă partide, liberal și con
servator ; ci între administrația locală, 
care, în dorința de a’și croi un grup spe
cial, o zestre prefectorală, a voit să sfâșie 
ambele partide; și între toți cei cari, li
berali sati conservatori, n'aîî voit să de
vină zestre administrativă, ci s’ati coali- 
sat pentru a lucra în contra acțiunel pre
fectului. Din acăstă causă voturile alegă
torilor independenți, fie liberali, fie con
servatori, s’ati întrunit la alegerile pentru 
Chmeră asupra candidaților liberali, iar 
la cele pentru Senat, asupra candidaților 
conservatori, în contra administrațiunei.

Acestă explicațiune dată, reviti la cele 
petrecute în ^iua alegerei colegiului III.

Dupe ce prima încercare le-a reușit, 
bătăușii ati dat atacul cu tdtă furia pe la 
orele 10, când s’a presintat în piața pri
măriei un grup mai numeros de alegători, 
cunoscuțl ca partisani ai oposițiunei. Nici 
unul din alegătorii, notați, ce ati luat parte 
activă în campama electorală n’a scăpat. 
Numele victimelor și ale bătăușilor se pot 
vedea în protestul depus la biuroti. In 
acest timp mă găseam în sala de alegeri, 
ca delegat al candidatului Iliescu. De a- 
colo văzând selbătăciile ce se petreceati în 
piață, am reclamat președintelui biurou- 
lui. D-sa însă ’ml-a răspuns că menține
rea ordine! în piață și uliță nu este în au
toritatea sa. Am părăsit localul alegerei 
și am mers să reclam parchetului; dar și 
procurorul 'mi-a răspuns că în piață nu 
p<5te merge, căci 'i s’ar putea atribui că 
face ingerințe. In fine, s’ati adresat plân
geri și prefectului, care a declarat că de 
ar merge, de sigur ar calma pe cei ce fac 
turburărl, dar că este oprit de lege de a 
se duce acolo.

Tote autoritățile, instituite de lege pen
tru a ocroti libertatea și siguranța cetă
țenilor, refusându-ne concursul lor, bătău
șii ’șl-aiî exercitat, în tot cursul <JileI,și 
în plină libertate, trista lor meserie. De 
Ia orele 10 și până la 6 săra, nimeni n’a 
mal îndrăsnit a mâl trece pe acele ulițe.

D. Caton Leca: Cine a organisat 
bătăușii, D-le Proțopopescu ?

D. D. Proțopopescu: Nu sciii cine 
'i-a organisat, dar tot ce sciă este că nu
mai membrii oposițiunei aii fost bătuți, 
și nici unul din partete cea-altă.

La orele 12, când candidatul Iliescu a 
depus protestul la biuroti pentru a se re
trage, nimeni din noi nu mal putea pă
trunde acolo; abia pe furiș am putut să 
prevenim pe candidat că nu mal putem 
intra ftl sala de vot.

Un protest semnat de mai muți alegă
tori n’a putut fi presintat de cât pe la orele 
patru și jumătate; și atunci, cel ce 'l-a 
presintat a trebuit să se pună sub scutul 
D-lui C. I. Munteanu, unul dintre D-nii, 
cari aveați darul de a trece printre bă
tăuși fără să fie atinși.

Tăte aceste terori ati făcut, D-lor, că 
din 640 delegați și alegători direcți n’afi 
putut să ia parte la vot de cât 309, din 
cari candidatul administrativ a întrunit 
270 voturi. (Sgomot).

'Mi-am permis, D-lor, să vă fac acestă 
expunere, fără să o însoțesc de nici un fel 
de apreciațiune, și ca să se dovedăscă dacă 
afirmările mele sunt exacte, rog pe ono
rabila Cameră să rânduiască o anchetă 
parlamentară, în cașul când ar crede că 
cele ce avuse! onore a vă relata, ar fi de 
natură de a învedera că nici legala; nici 
curata n’a fost alegerea colegiului III 
de Olt.

D.M.Caracostea: D-lor deputațl, re
gret că primele cuvinte, cari trebue să le 
pronunț în acestă incintă, sunt înt'o causă 
care mă concerne în mare parte. Dacă am 
îndrăsnit însă sa iafi cuvântul și să nu las 
altor voci autorisate, altor persdne mai 
maestre în maniera cuvântărel de cât mi
ne, apărarea dreptei mele cause, este că 
mă credeam dator să dafi explicațiuni a- 
ceste! onorabile Camerl, mai cu semă. în 
urma apelului făcut de fostul meii profe
sor, D. Poenaru-Bordea, la demnitatea 
mea personală.

D-lor, este vorba de libertatea alegeri
lor, și nu efi voiti fi acela care să împedec 
Camera legiuitdre de a 'șl face convinge
rea dacă alegerea colegiului III de Olt a 
fost liberă saii nu, când necesitatea se va 
simți; nu voiti face acăsta, cu atât mai 
mult, cu cât sunt dator să fac o declara- 
țiune, nu pentru a tămâia pe cineva, căci 
nu intră în obiceiul meii să tămâiiî pe ni
meni ; eti cred și am convingerea că mă 
găsesc într'o Cameră liber alâsă și că gu
vernului actual ’i-a fost dat să lase nu 
numai o libertate completă alegerilor, dar 
să fie completamente indiferent; are me
ritul acesta, eu atât mai mult, cu cât a- 
fară de câțl-va funcționari administrativi, 
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strict necesari pentru încrederea ce un 
guvern trebue să aibă in el, alegerile ac
tuale s’ah făcut cu tot aparatul funcțio
narilor vechiului guvern. (Aplause).

D. M. KogAlniceanu: Vorbesce de 
județul D-tale.

D. M. Caraeostea: Voih să trag o con- 
clusiune tocmai in ceea-ce privesce jude
țul meh, și voiti să trag conclusiunea aceea 
că nicăieri de cât in județul njeh funcțio
narii publici n’ah fost mal pe față în 
contra libertăței alegerilor, ingerând pen
tru candidați! colectivităței.

Am făcut acostă declarațiune, ^iceam, 
nu ca să tămâih pe nimeni, dar să trag a- 
căstă conclusiune: Ântâih, că dacă ași a
vea convingerea că ingerințe ar fi fost, 
ași cere eh însu-ml o anchetă parlamen
tară, pentru că n’ași voi să fiți singur pata 
alegerilor libere de astăzi și punctul ne
gru al unor alegeri influențate, cari s’ar 
imputa acestui guvern; in al duoilea rând, 
pentru ca să credeți că nu sunt din acel 
cari voesc să intre aci pe ferâstră, ci voiti 
să intru pe ușa cea mare. (Aplause).

Acum vih la județul nostru, și permi- 
teți’ml să fac și eh digresiuni, pentru că 
D. Protopopescu a făcut, și pentru că D. 
Kogălniceanu m’a provocat.

D-lor, în ce condițiuni s’a declarat lupta 
electorală în județul Olt?

De o parte D. Protopopescu, unul 
din cele trei patru pașale ale viziriatu- 
lui de tristă memorie... (Aplause pre
lungite); fost secretar general la minis
terul financelor și director general ale 
tutulor monopolurilor Statului... (A
p Iau se). Care, dacă s’ar face statistica, avea 
140 alegători Olteni puși în slujbe la 
monopoluri și la finanțe (aplause), și din 
cari nici unul n’a fost depărtat; și de altă 
parte alegători independenți completa
mente, și fără nici o inspirațiune guver
namentală, căci județul Olt, de astă dată, 
a avut încă o fericiie, aceea ca să aibă de 
prefect pe D. Constantin Colibășanu, cu
noscut pentru principiile sale eminamente 
liberale, unul din acei prefecți care s’a 
sacrificat și care nu este funcționar de 
meseriă, tocmai pentru a pune eșalonul 
unei educațiuni politice în ceea-ce pri
vesce libertatea alegerilor. (Aplause).

O voce : Ciomege!
D. M. Caraeostea: Voiti vorbi despre 

ciomege și veți vedea că ele ah fost în 
măna adversarilor mei... (întreruperi).

Atunci, D-lor, ne-am gândit cine ar fi 
cei mai buni candidați, și s’a luat pentru 
colegiul I de Cameră un liberal, fost pre
fect în timpul D-lui I. Brătianu, D. C. 
Deleanu.

S’a luat, în nl duoilea rând, o persdnă 
stimată și iubită de tdtă țâra, D. 16n Ca- 
lenderu, care a rămas neutru în luptele 
ndstre politice și care nu are nici o colâre 
politică. Dacă s’a propus D-lui Deleanu, 
D-lor, este că D-sa a fost fdrte corect în 
administrația sa, căci la noi nu s’a desco
perit nimic extraordinar, afară de terore 
In timpul alegerilor întrecut și în timpul 

acelor alegeri, D. Deleanu era ca și sus
pendat și alegerile se făcea de o altă per- 
sdnă, căreia ’i s’ar putea aplica cu drept 
cuvânt calificativul de ieri al D-lui Ko
gălniceanu, marele elector de Branden
burg, care la Olt era marele secretar 
al fostului ministru de finance și ma
rele director al tutulor monopolurilor 
Statului. (Aplause).

D. D. Protopopescu: AI fost func
ționar al Statului.

D. M. Caraeostea: Eh n’am fost de 
cât magistrat până la Februarie 1881.

D-lor, s’a desemnat pentru colegiul al 
duoilea un conservator pur, D. Constan
tin Gabunea, unul din veteranii conser
vatori, și la colegiul al treilea era lupta 
între mine și un țăran, D. Mateescu, plus 
D. Constantin Iliescu, care a făcut o pro
fesiune de credință, în limba franceză, 
alegătorilor săi. (Aplause).

Dar, D-lor, D-sa nu s’a adresat la ță
ranii din județul Olt, de cât printr’o co
respondență adresată farului „La Liberte 
Roumaino^ .(Aplause).

La colegiul I de Senat s’ah desemnat 
D. Alecu Qreceanu și loan Munteanu, și 
la colegiul II de Senat D. D. Mavro- 
din, acești duoi din urmă netnrolațl în 
grupurile ndstre politice, din acesta ve
deți, prin urmare, D-lor, că nu s’a făcut 
nici o distincțiune de nici un partid; a
tunci D. Protopopescu supărat că ’I s’a 
luat un liberal, ’și-a ^is: Ie voih lua și eh 
un conservator, se duce de face pact cu 
D. Constantin Mânu.

Nu am nimic de 4’8 în contra acelui 
pact, pentru că scih că fie-caie din can
didați trebue să se serve numai de forțele 
sale proprii, cum se cuvine să fie în lup
tele electorale libere, de cât voesc numai 
să constat un fapt, pe acela că ori și care 
ar fi fost numărul de conservatori, cari 
s’ah pus alături cu D. Protopopescu, acela 
însă care în localitate era port-drapelu 
conservator D. C. Găbunea, a rămas ală
turi cu noi și în contra D-sale.

In aceste condițiuni lupta electorală 
s’a început, adică cu funcționari de tot fe
lul și în special cu funcționarii financiari 
în păr, partisani ai D-lui Protopopescu, 
vin la vot. Resultatul care este ? D. Pro
topopescu are ondrea să se alegă la cole
giul I cu 104 voturi, adică cu voturile a 
14 conservatori, 20 funcționari finan
ciari și încă alți funcționari din alte au
torități.

D. V. Mortzun: Cunosceți fdrte bine 
împărțirea voturilor.

Voci: In colegiul I se scie cine sunt 
votanții.

D. M. Caraeostea: Alegătorii cole
giului ântâih voteză pe față și fără con
trol ca la al III-lea din Roman. (Apro
bări).

La colegiul al duoilea era în luptă un 
doctor, funcționar public, care ocupa pa
tru posturi, contrarih stărei lucrurilor de 
astăzi și care a avut 94 voturi, iar cel- 
alt candidat a avut numai 16 voturi mal 

mult, și âncă ah curagiul să pretindă că 
ah fost presiuni administrative.

Venim la colegiul al treilea. Cum se 
prepară lupta aci, și cine sunt turbură
torii '?

Antâih este o telegramă adresată M. S. 
Regelui în următdrele condițiuni:

D-lor, cundscețl că în țâră la noi sunt 
ruși de aceia cari umblă cu iedne și alte 
obiecte. Din acei ruși s’a întâmplat cu 
veri-o gece ^ile înaintea alegerilor să trâ- 
că duoi prin Slatina.

D. D. Protopopescu: Ah trecut 25 și 
telegrama este semnată de conservatori.

D. M. Caraeostea: Inexactă. (între
ruperi).

Un singur conservator, și nu un conse- 
vator, dar un oposant de la lanuarih trecut 
a semnat acea telegramă. (întreruperi).

Iată cam în ce termeni era telegrama 
adresată M. S. Regelui:

„Județul Olt inundat de iconari ruși, 
(aplause ilaritate) aduși de guvern ca să 
revolte țăranii din colegiul al treilea, și 
să facă voturi guvernului*1.

Iată telegrama iscălită și pentru exac
titatea arătărilor ei fac apel la banca mi
nisterială.

Cine iscălea telegrama? Șeful adveisa- 
rilor noștri D. D. Protopopescu.

Cine iscălesce protestul contra mea 
la Cameră? Șeful lor, D. D. Protopo
pescu. Apoi consecință logică: dacă cins
tea politică a D-luI Protopopescu merge 
până acolo, în cât să adreseze M. S. Re
gelui un neadevăr patent, cum vreți să '1 
credeți atunci când se adresâză Camerei.

D. D. Protopopescu: Afirm că ico
nari ah fost numeroși.

D. M. Caraeostea: ^Itât de adevărat 
este că ah fost numai duoi, în cât invoc 
chiar jurnalul D-vostre Democrația, care 
a făcut din asta un articol de fond In care 
spune că ah examinat și mânele acestor 
iconari, și ah constatat că erah generali 
ruși, examinare ce nu se putea face dacă 
erah mai mulți. De aci iconarii ah trecut 
la Drăgășani. D. Simulescu a fost insă mai 
prudent, căci n’a dat telegramă M. S. 
Regelui, și alegerea D-lui lancovescu a 
scăpat de acestă imputare.

Vin, D-lor, acum la lupta pentru ale
gerile delegaților. Trebue să sciți, D-lor, 

. că pentru acestă alegere de delegați, s’ah 
pus în joc de la 12—16 000 de lei ; la 
Olt toți afirm acesta, și s’a scosșiunpan- 
flet, în care se gAsesc insanități de ase
menea natură: ^Născuți din părinți a că
rora copilărie a apucat rămășițe de despo
tism, suntem nestrămutați în voința n6- 
stră de a ne lupta contra celor ce se în
cerc a readuce acele timpuri, căci nimeni 
mai bine de cât i»oi nu a au^it istorisirea 
faptelor din acele timpuri în care nimic 
nu era sigur, munca cetățenulul, ondrea 
lui, virginătatea copilelor sale, soția sa, 
nimic, nimic nu era respectat, totul apar
ținea bunului plac al ciocoiului. Omenii 
din resturile acelor destrăbălări astăzi ah 
ajuns a fi cârmaci ai țărei... /
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D. D. Protopopescu: Cine era au
torul ? H

D. M. Caracostea: Agentul D-tale 
direct, D. Zâgănescu, care a iscălit pro
testul alături cu D-ta.

Conținuți citirea:
^Țeranl, pământul in care odihnesc pă

rinții noștri, este aprdpe a fi dat pradă, 
voi toți pruncii noștri sunteți împinși, de 
o mână nevăzută, în marginea prăpastiel, 
unde o-dată căluți, veți reîncepe trista 
viață de robie, astăzi este ^iua mântu- 
irei........... u și alte insanități mai grave, 
nedemne de a se citi aci.

Ast-fel s’a făcut alegerea de delegați și 
atunci, la moșiele D-vdstre, nu prin dra
gostea țăranilor, o afirm, ci prin temerea, 
care ați sciut să o împlântați în inima 
țărani lor si ib administrația D-vd tre, 
atunci când el închis nu găsea dreptate ni
căieri, în contra impilărilor ce ’i făcăți, ați 
reușit să vă alegeți câți-va ca D-ta, D-le 
Protopopescu, ca D. Zâgănescu, frații Ilie- 
sci și încă 4,5 foști sub-prefecți și isprăvni- 
cei de pe la moșiele D-vdstre, și în ajunul a- 
legerei, încă de diminăță, bătăușii câte 7 în 
trăsură umblaâ liberi pe stradă, și între 
cari erați iscălitorii protestului, Radu Con- 
stantinescu , Constantin Constau tinescu 
foștii subprefecți al D-lui Protopopescu și 
agenții D-sale*, cari cutreeraâ orașul în 
stare deplorabilă; am întâlnit pe D-nu 
Protopopescu, am făcut apel la D-sa și ’i 
am ^is : Nu usa de aceste duoă micjldce, 
corupțiunea și violența, cari sunt mi^ld- 
ce nenorocite, nu le introduce în județul 
nostru. Va veni timpul pdte când, ne mai 
având avere, nu vei putea lupta cu aceste 
arme și va veni timpul când violența se 
întdrce. Săra era întrunire publică a D-lor 
în sala casinului în mijlocul orașului, 
sgomot pe strade, huiduell, înjurături 
în contra nostră.... (întreruperi).

D. D. Protopopescu : Era banchetul 
D-vdstre la al 2-lea colegiii.

D. M. Caracostea : N’a existat nici 
un banchet, D. Găbunea n’a făcut a- 
cestă cinste alegătorilor săi. (Aplause.)

Acesta este, D-lor, întrunirea No. 1; 
întrunirea No. 2 a fost în sala D-luI De- 
leanu, întrunire care degenerase în orgie 
și care a durat tdtă ndptea. 1002 lei a 
luat antreprenorul pentru tdtă băutara 
care s’a făcut până a duoa ^i. (Aplause, 
rîsete).

Eii, D-lor, am stat împreună cu amicii 
mei, cu D. Al. Greceanu, D. D. Mavro- 
din și alții fără să ne amestecăm în acest 
nenorocit sistem de luptă.

Dimineța, la 7 ore, am făcut întrunirea 
mea publică în scdla orașului, toți dele
gații eraii acolo, în urma explicărilor date 
și în urma profesiunel de credință, dată 
înscris, în care trecem, nu ca candidat 
administrativ, nu ca slugă plecată a gu
vernului, ci <jicăm voii să intru în Ca
meră ca adevărat represintant al opincei, 
gata a ’I apăra drepturile ei și a controla 
și discuta actele guvernului. In urma în
trunire! am venit cu toții la primărie. Aci

’ml pare rău că D. Poenaru a vorbit 
de un înalt magistrat, voiam să trec sub 
tăcere acăstă parte, dar fiiind-că nu ’ml 
place insinuările, voiti spune în ședință 
publică numele acelui personagiii, nu în 
particular cum dorea D. Poenaru.

D-lor, înaintea deschiderel biuroului, 
dupe ce m’am întors cu toți delegații, 
pe stradă găsesc pe D. Teodor Galița, și 
cine v’a spus D-vdstre, D-le Poenaru, este 
D. Cuculi, ginerile D-sale (întreruperi).

D. Galița facea propagandă în contra 
mea și între altele spunea alegătorilor că 
eii sunt grec, dar s'aii găsit între alegă
tori, cari să ’i răspundă și să ’l întrebe, 
D-ta ce escl (ilaritate); o fi grec, cum ^icl 
D-ta, dar cel puțin este om de omenie, pe 
când D-ta ne arunci pisici și câni morțl 
în fântâni ca să ne silescl să ne învoim pe 
moșia D-tale.

Acest lucru, D-lor, ^icea țăranii, este 
un lucru însă pe care ’l afirm și eii ca a
devărat, și pot invoca martor pe procu
rorul tribunalului. In luna lui Iulie am 
făcut o excursiune cu procurorul, și fiind 
căldura mare, ne am oprit la un țăran pe 
moșia D-luI Galița, Câmpu-mare, și ’l-am 
cerut să ne dea puțină apă, țăranul ne-a 
spus: nu avem apă, pentru că D. Teodor 
Galița ne-a închis isvdrele și ne face tote 
neajunsurile pentru ca să ne silescă să ne 
învoim pentru apă la D-luI.

Apoi vinovat sunt eii dacă un țăran ’și- 
a spus păsul lui? Cine strică dacă se gă
sesc in țeră omeni cari, în loc de a explo
ata pământurile, exploatăza brațele țăra
nilor? Nu înțeleg dar rarcuna prea mare 
a D-lui Galița. La aceste apostrofări ale 
țăranului, Cel alțl cari ascultai murmurau, 
și dacă D. Galița nu pleca 'I se putea în
tâmpla să indure veri-un neajuns ; dar nu 
s’a întâmplat nimic. Același lucru se pe
trece și cu D. Polichrone; Acest Domn 
vine pe piață și ^ice: voiți să alegeți un 
grec?

Dar D-ta Polichron de unde român ? 
(ilaritate)

S’aii găsit țărani cari aveați daraveri 
cu D. Polichron, și a început să ’l ia pes
te picior, și el nu avea nici scusa de a fi 

' delegat pentru a veni la primărie, deci nu 
I era de cât agent electoral al D-lui Proto

popescu. •
D-lor, se formeză biuroul în liniște, 

însă atunci D. Zâgănescu, advocat de aco
lo, care se vede că are perdele roșii a casă, 
se repede iute, smulge o perdea, o pune 
într’o prăjină și vine cu dânsa la primărie. 
Ajungând pe piață, D. Zâgănescu, agent 
electorala! D-lui Protopopescu, văzând că 
alegerea nu o să se isprăvescă tocmai bi
ne, se adresâză la D. Tudor Isvoranu și 
’i țjîce: Tudore, tu, ca un alt Tudor Vla- 
dimirescu, ține acest stindard (ilaritate). 
Omul cu minte ’i răspunde: Ține-1 D-ta, 
’ți fdrte mulțumesc. (Aplaus^). Se adresâză 
apoi la drăpta D-sale și găsesce pe popa 
Sfârlogea și ’i ^ice: D-ta ca un alt popă 
Șapcă, ține acest stindard

Popa, surprins, ’l ia în mână. Țăranii 

atunci încep a vocifera: Voiți bătae, voiți 
sânge. Se grămădesc la stindard, ’l ia, *1 
rup și, în învălmășela acea, se ^ice că s’a 
întâmplat duoă, trei lovituri, dar în rea
litate, singurul care a plătit mai scump 
ridicarea stdgului roș a fost popa Sfâr
logea.

Este inexat că a fost bătut alt-cineva. 
Tdte acestea s’ati petrecut în curtea primă
riei, și D. Protopopescu, care era sus și se 
uita cu mine la acest alaiă, văzând că pe 
unul din finii și foștii D-sale sub-profecțl, 
Negulescu, ’l gonăâ, a crezut că nu s’a dus 
încă timpurile fericite ale trecutului, și 
’și ia șapca și se scoboră jos, dar n’a avut 
succesul dorit de D-sa de a impune ca 
înainte țăranilor, căci succesul a fost aces
ta că unul dintre țărani ’l întrăbă: Dar 
D-ta tâlharule, ce cauți aci, mă mai cu- 
noscl, de când ’mi-ai luat 100 de napo
leoni ? (Aplause). D. Protopopescu, drept 
răspuns, a întrebat pe D. Greceanu 
cine este acesta? Și D. Greceanu ’l-a răs
puns : De unde voesci să sciti cu cine ai 
avtit D-ta a face? (Ilaritate, întreruperi).

Apoi D-ta, D-le Protopopescu, nu ai 
fost nici atins, afară de acel mic incident 
care ’l-am spus, nimic nu ți s’a întâmplat. 
D. Greceanu, senator, a stat tdtă ^iua în 
curtea primăriei rugat de mine ca să vadă 
să nu se întâmple nimic din partea țăra
nilor, și dacă D-vdstră nu ați suferit ni
mic, afară de acele lovituri, ce se <jice că 
au avut loc în timpul rupere! acelui stin
dard, a fost numai grație mie și D-lui 
Greceanu și D-lui Hași Pop, persdnă cu
noscută de D. D. Bratianu, căci alt-fel 
țăranii vă plătea bine trecutul.

Atâta a fost, D-lor, și nimic mai mult, 
dar curentul (?) format s’a supărat D-lor 
văzând că banii s’ati cheltuit și succes nu 
aii, și atunci face o declarațiune la 12 ore 
la biuroti că se retrage, dar în realitate 
candidatul șade cu mine până la ora 6 
sera, când am eșit împreună și am mers la 
masă. (întreruperi).

D. președinte provlsorifi: Rog pe 
D. Protopopescu să nu mai întrerupă dacă 
voiți să vorbiți înscrieți-vă la biuroă;

D. M. Caracostea: Este aci un protest 
care spune că viața D-luI Iliescu a fost 
amenințată, sub-semnat de D-ta, de fostul 
director al creditului agricol, de un fost 
vameș al D-tăle, de D. Galița, de D. Ză- 
gănescu, de D. Visulea și alții.

Iată de cine este sub scris acest protest, 
și procurorul v’a răspuns, poliția este a 
președintelui, eu nu mă pot duce în biu
roul electoral din momentul ce D-vdstre 
’ml spuneți că președintele biuroului este 
acolo.

Acum, D-lor, să vedem cine sunt con- 
testatorii ?

Iată-1.
Este D. G. Iliescu, candidatul colegiului 

al treilea.
Voci: Este de ajuns citirea.
D. D. Protopopescu: Sunt 80.
D. M. Caracostea: Da, toți la un loc 

pdte să formeze numărul de 80.
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Iată cine sunt acel cari sub-scriti acestă 
contestație și se plâng că tot ei ati fost 
bătuți; să vă-i spun mal pe larg : Va- 
sile Dimitrescu, condamnat la duol ani de 
pușcărie și ținut ajutor de judecător de 
guvernul; trecut să vă-I citesc pe toți ...

Voci: Nu mai trebue, pierdem vremea.
D. M. Caracostea: Era bine să 'I auriți. 

Acum asupra maioritățel. Din 649 înscriși, 
s’ati presintat 309, deci ^ic D-lor că causa 
trebue să fi fost ingerința. Apoî, D-lor, 
am aci Monitorul oficial și vedem dacă în 
alte localități s’ati presentat mai mulțl. Ve
dem că la Iași din 996 s’ati presentat numai 
400; la Argeș, unde s’a ales un țăran, din 
1.393 s’ati presentat numai 500; la Vlnșca 
și în alte locuri asemenea și totuși nimeni nu 
se plânge de violențe. Acum că v’am expus 
faptele în adevăratelor goliciune, care do- 
vedesce inexactitatea arătărilor celor ce 
protestăză contra alegerel mele, mă simt 
dator să vă declar, D-lor, că mă opun la 
anchetă, și acesta tocmai pentru că nu 
voiti să las ca Adunarea să cadă în cursa 
de a da D-lui Protopopescu o recoman
dare in localitate. (Aplause). Eti, D-lor, 
pun datoria mea mai presus de perstina 
mea, și datoria mea este, primind acest 
mandat, să lupt pentru ca să nu rămân la 
ușa Adunărei, ci voiti cu o oră mai ’nainte 
să particip la lucrările D-vtistre, și să 
particip chiar la prima lucrare, aceea a 
constituire! biuroului definitiv, care este 
principala semnificare în mersul parla
mentar. (Aplause).

— Ne mai luând nimeni cuvântul, se 
pune la vot contestsțiunea adusă alegerel 
colegiului III de Olt, șiresultatul scruti
nului este cel următor:

Votanțl.................................125
Maioritate de duoă treimi . 85
Bile albe.................................. 11
Bile negre............................ 114

D. președinte provisoriti: Aduna
rea a respins contestațiunea, prin urmare, 
proclam deputat al colegiului III de Olt 
pe D. Mihail Caracostea. (Aplause).

— D. M. N. Săulescu, raportorul co- 
misiunei de verificare, dă citire următo
rului raport:

Domnilor deputați.
Membrii secțiunel IV luând în exami

nare alegerile efectuate în județul Muscel, 
m’ati însărcinat a vă supune resultatul 
desbaterilor urmate asupra acestor ale
geri.

Asupra alegerel colegiului I al acestui 
județ, secțiunea în unanimitate a validat 
alegerea D-lor Nioolae Crețulescu și I6n 
D. Negulicl.

D. președinte provisoriti: Ne fiind 
nici o contestațiune, proclam deputați ai 
colegiului I de Muscel pe D-nil N. Cre
țulescu și I. Negulici.

— D. M. N. Săulescu continuă citirea 
raportului:

La colegiul II alegerea s’a făcut în 
persdna D-lui dr. A. Ștefănescu, validat 

। de secțiune în unanimitate, pe care vă ru- 
» găm a’l proclama deputat.

D. președinte provisoriti : Ne fiind 
‘ nici o contestațiune, proclam deputat al 
j colegiului II de Muscel pe D. A. Ștefă

nescu. .
— D. M. N. Săulescu continuă citirea 

raportului:
Alegerea colegiului III de asemenea 

a fost validată în unanimitate în persdha 
D-luI Grigore Andreescu.

La dosarele acestor trei alegeri nu se 
găsesce nici o contestațiune și nici un 
protest.

D. președinte provisoriti: Ne fiind 
nici o contestațiune, proclam deputat al 
colegiului III de Muscel pe D. Gr. An
dreescu.

— D. U. Boldescu, raportatorul comi- 
siunel de verificare, dă citire următorului 
raport:

Domnilor deputați.
Secțiunea IV, compusă din aleșii jude

țelor Dolj, Roman, Tecuciti și Ialomița, 
întrunindu-se sub președențiaD-luI Petre 
Cernătescu, ati procedat la verificarea a
legerilor din județele Tuto va și Roma- 
națl, făcându’mi onorea a mă numi rapor- 
tator. In acestă calitate viti a supune la 
cunoscința D vdstre următdrele:

Pentru județul Tutova
La colegiul I ati fost înscriși 193 ale

gători, din cari ati luat parte la votare 
172. Candidați! ati întrunit: D. I<5n M. 
K. Epureanu 172 voturi, D. C. Vrabie 
colonel 109, D. 6. D. Emandi 95, D. I. 
A. Sturdza 63, D. I. Codrescu 83 și D. 
lorgu Juvara 43. Maioritatea absolută a 
voturilor exprimate a fost de 87; ast-fel 
s’ati proclamat aleși D-niU(5n M. K. 
Epureanu, colonel C. Vrabie și George 
Emandi. <

Asupra acestei alegeri există o contes
tațiune din partea D-luI Lascar Costin și 
alți trei alegători, pe motivul că la nu
mărarea plicurilor stampilate dupe ter
minarea votărel s’ati găsit 192, adică 
unul lipsă și că acel plic a putut servi de 
șuveică pentru a contraria secretul votu
lui. Comisiunea verificatore, având în ve
dere procesul-verbal al biuroului prin 
care se constată că în timpul votărel un 
domn alegător rupsese plicul ce i s’a dat 
de biuroti și că președintele a distrus acel 
plic, dând ast-fel explicațiunea lipsei, 
este inadmisibil motivul invocat de con- 
testator! că acel plic ar fi servit de șu
veică. Pentru care comisiunea în unani
mitate a validat alegerea.

D. președinte provisoriti: Ne fiind 
nici o contestațiune, proclam deputați al 
colegiului I de Tutova pe D-nil C. Vra
bie, I. M. K. Epureanu și G. lamandi.

— D. U. Boldescu continuă citirea 
raportului:

La colegiul II ati fost înscriși 612 ale
gători din car! ati votat 489, maioritatea 

absolută a voturilor este de 245. D-nil 
candidați :
George D. Pflade a întrunit 416 voturi.
Nicolae Nicorescu * 397 „
lacob Fătu „ 342 w

Ast-fel ati fost proclamați de aleși a! 
colegiului II.

Comisiunea verificatdre observând că 
acestă alegere s’a făcut prin îndeplinirea 
disposițiunilor legei electorale și fără nici 
o contestațiune, în unanimitate a validat 
alegerea.

D. președinte provisoriti: Ne fiind 
nici o contestațiune, proclam deputați al 
colegiului II de Tutova pe D-nil G. D. 
Palade, N. Nicorescu și lacob Fătu.

— D. U. Boldescu, continuă citirea 
raportului:

La colegiul III ati fost înscriși 720 a- 
legătorl, dintre car! ati votat 507. Candi
dat a fost numai D. Dimitrie A. Sturdza 
care a întrunit 506 voturi, căci un bule
tin s’a anulat și ast-fel a fost proclamat 
de ales al colegiului III.

La dosar s’a găsit o contestație din par
tea D-lui Sava Slavu prin care arată că 
la comuna Vinderei, de către D. primar 
și notar nu s’a îndeplinit formele cerute 
de legea electorală relativ la delegați. A
vând în vedere că biuroul electoral a 
constatat că delegații acelei comune nici 
nu au luat parte la votare, comisiunea 
observând că tdte disposițiunile legei e
lectorale ati fost îndeplinite și că acea 
contestare e mai mult o plângere contra 
primarului și notarului, în unanimitate a 
validat alegerea D-lui Dimitrie A. Sturdza.

D. președinte provisoriti: Ne fiind 
nici o contestațiune, proclam deputat pe 
D. D. A. Sturdza la colegiul III de Tu
tova.

—D, U. Boldescu continuă citirea ra
portului :

Pentru județul RomanațI. La colegiul 
I ati votat 208 alegători din 251 înscriși 
și ati întrunit:

D. Dimitrie C. Popescu . . 147 voturi 
. Constantin Cezianu . . 141. „ 
„ Michail Dumitrescu . . 58 „
„ Eliodor Vergati ... 41 „

Maioritate absolută a fost de 105 vo
turi ; ast-fel s’ati proclamat aleși D-nil 
D. Popescu și C. Cezianu.

Asupra acestei alegeri sunt duoă con- 
testațiunl :

Prima, făcută verbal la biuroul electo
ral de către D. Eliodor Vergati candi
dat, cerând a se declara nule 12 plicuri, 
pentru că buletinele din ele s’ati găsit în
doite în duoă numai. Biuroul constatând 
că acele buletine nu ati nici un semn de 
o prealabilă înțelegere, le a considerat ca 
valabile.

Comisiunea verificatore mai ’nainte de 
a discuta dacă buletinele îndouite numai 
în duoă sunt sati nu valabile, observând 
că acele 24 buletine n'ati servit a da ma
ioritatea cerută aleșilor, căci fără de a
cele voturi ati mai multe de cât se nece
sită pentru alegere, și nici D-lor candidați 
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nealeși n'ah putut să le servăscă, chiar 
dacă li s’ar adăoga tote acele voturi, a 
respins contestațiunea.

Secunda, făcută de D. M. Dimitrian 
candidat prin petițiune, arătând că D. co
lonel Dimitrie Călinescu cu cinci fii ai 
săi ah perdut censul de alegători ai cole
giului I. Având în vedere că acesta nu 
s'a justificat cu nimic și nici pdte face 
obiectul unei discuțiuni înaintea comisiu- 
nei verificatore, pentru că cașul arătat de 
petiționar este prevăzut de art. 117 din 
legea electorală; *

Pentru aceste în ananimitate s'a res
pins ambele contestațiuni și s'a validat 
alegerea D-lor D. Popescu și C. Cezianu.

D. președinte provisoriti: Nefiind 
nici o contestațiune, proclam deputați ai 
colegiului I de RomanațI pe D-nii D. C. 
Popescu și C. Cezianu.

—D. U. Boldescu continuă citirea ra
portului :

La colegiul II ah votat 288 din 465 
alegători înscriși. Candidați! D. Pavel P. 
Brătășanu a întrunit 242 voturi, iar D. 
Michail I. Dimitrian 43.

Maioritate fiind de 145, D. Pavel Bră- 
tășanu a fost proclamat ales. Comisiunea 
verificatore observând că tdte formalită
țile cerute de legea electorală s’ah înde
plinit și nefiind nici o contestațiune, în 
unanimitate a validat acăstă alegere.

D. președinte provisoriti : Nefiind 
nici o contestațiune, proclam deputat al 
colegiului II de Romanați pe D. P. Bră
tășanu.

—D. U. Boldescu continuă citirea ra
portului :

La colegiul III au votat 517 alegători 
din 990 înscriși și D. Mihail G. Marescu 
a fost ales cu 431 voturi.
* Comisiunea verificatore observând că 
formele cerute de legea electorală s’ah 
îndeplinit și nici există contestațiune, în 
unanimitate a validat alegerea D-lui M. 
Marescu.

D. președinte provisoriti: Nefiind 
nici o contestațiune, proclam deputat al 
colegiului III de Romanați pe D. M. G. 
Marescu.

— D. loan M. Kostaki Epureanu, ra
portorul secțiunei de verificare, dă cetire 
următorului raport:

Domnilor deputați^
Membrii secțiunei V de verificare, 

compusă prin tragere la sorți din repre- 
sentanții județelor Olt, Muscel, Tutova și 
Romanați, întrunindu-se în Ziua de 1 No
embre a. c., sub preșidenția D-lui lacob 
Fătu și procedând la cercetarea dosarelor 
pentru validarea D-lor deputați ai jude
țelor Dorohoiu, Rîmnicul-Sărat, Vlașca 
și Suceava, ’ml-ah;fâcut ondrea d’a mă de
semna ca raportor.

In consecință supun în acăstă calitate 
la aprobarea D-v6stre, resultatul lucrări
lor acestei secțiuni.

S'a luat ântâih la verificare, titlurile 
representanților din județul Dorohoih.

La colegiul I din acest județ s’aiî ales 
ca deputați, D. Teodor Calimahi cu 64 
voturi și D. Constantin N. Stroici cu 63 
voturi din 88 votanți.

La dosarul alegerel e anexată o contes
tațiune a trei alegători, întemeiată pe 
faptul că plicurile, cari au servit la ale
gere, portă pe lângă sigiliul primăriei și 
sigiliul a unor domni cari nu eraiî nici 
candidați, nici delegați și sunt funcțio
nari al județului.

Secțiunea apreciând că protestul e lip
sit de seriositate, de 6re-ce în momentul 
când s’a efectuat stampilarea plicurilor 
nu s'a făcut nici o obiecțiune din partea 
nimenuî și având în vedere că stampila
rea s’a făcut în vă^ul tutulor, menționân- 
du-se în procesul-verbal al alegerel, în 
mod expres, că ea s’a efectuat cu sigilii 
străine din lipsă de alte sigilii; Secțiunea 
considerând în fine că acest fapt nu intră 
în nici unul din cașurile de nulitate pre
văzute de art. 104, a validat în unanimi
tate alegerea făcută în persona D-lui Teo
dor Calimahi și Constantin M. Stroici.

D. președinte provisoriti: Ne-fiind 
nici o contestațiune, proclam deputați ai 
colegiului I de Dorohoih pe D. T. Cali
mahi și C. Stroici.

— D. I, M. K. Epureanu continuă ci
tirea raportului:

La col. II de Dorohoih au luat parte 
la vot 165 alegători și s'a ales D. George 
G. Burghelea cu 153 voturi.

Neexistând nici o contestațiune la do
sar, secțiunea a validat pur și simplu a- 
căstă alegere.

D. președinte provisoriti: Neluând 
nimeni cuvântul, și ne-fiind nici o con
testațiune, proclam deputat al colegiului 
II de Dorohoih pe D. G. G. Burghelea.

— D. I. M. K. Epureanu continuă 
cetirea raportului:

Neexistând asemenea nici o contes
tațiune la dosar relativă la alegerea col. 
III, secțiunea în unanimitate a validat 
alegerea făcută în acest colegih în per
sona D-luI Uie A. Văsescu, care a întru
nit 48 voturi din 50 votanți.

D. președinte provisoriti: Neluând 
nimeni cuvântul, și nefiind nici o contes
tațiune, proclam deputat al colegiului III 
de Dorohoih pe D. Ilie Văsescu.

D-lor, onor. Cameră având validați până 
acum duoă treimi din membrii săi, adică 
117 deputați, eh declar Camera consti
tuită (aplause), și în baza art. 9 din re
gulament, vă rog ca să continuăm cu ve
rificarea mai departe.

— D. I. M. K. Epureanu continuă ci
tirea raportului:

Județul Râmnicul-Sărat
La colegiul I ah votat 186 alegători. 

Candidați! în presență ah fost D. loan C. 
Grădișteanu, care a întrunit 101 voturi; 
D. Menelas Germani, care a întrunit 94 
voturi; D. George Mărgăritescu, care a 
obținut 83 voturi, și în fine D-nii N. Fle- 

va și Cristoforeanu cari ah avut fie-care 
câte 42 voturi.

In privința alegere! D-luI loan 0. Gră
dișteanu ne existând nici un protest la 
dosar și D-sa întrunind maioritatea abso
lută cerută de lege, secțiunea în unani
mitate '!-a validat alegerea.

Alegerea D-lui Menelas Germani însă 
s'a protestat la biuroul electoral pe moti
vul că printre buletinele ce s'ah aflat în 
plicuri la despuiarea scrutinului, s’a gă
sit unul înduoit în duoă, existând âncă 
urmele vădite ale unei înduoituri primi
tive în patru.

Subscriitoril protestului considerând a
cest vot ca purtând semnele unei preala
bile înțelegeri, ah cerut anularea acestui 
vot, conchiZând că pentru al duoilea can
didat să se procădă la balotagih pe moti
vul că, votul acesta odată anulat, D. Ger
mani n'ar mai întruni maioritatea abso
lută cerută de lege.

Biuroul electoral cu tdte aceste în maio
ritate a admis acest buletin de bun, nu- 
mărându’l la activul D-lui Ghermani.

In secțiune s’ah unit cu părerea con
ținută în protest D-nii lacob Fătu, Nico- 
rescu și Protopopescu.

Maioritatea membrilor din secțiune a 
fost însă de opiniune contrarie, pe mo
tivul că adinițându-se chiar ca nul acel 
bilet, d. Menelas Germani întrunesce to
tuși maioritatea voturilor exprese. Maio
ritatea secțiunei a considerat că acest bi
let nu are nici o ființă legală, reducând 
ast-fel numărul voturilor exprese la 185 ; 
în cât chiar fără a număra acel buletin la 
activul D-lui Germani, precum a făcut'o 
biuroul electoral, D-sa rămâne bine ales 
cu 93 voturi.

Contestațiunea făcută de D-nii Fătu, 
Nicorescu și Protopopescu nelntrunind 
însă maioritatea de o treime din membrii 
presenți la verificare, ea n’a putut, con
form art. 7 din regulamentul interior al 
Adunărei deputaților să fie luată în con
siderare ; prin urmare secțiunea a vali
dat alegerea făcută în persOna D-lui Me
nelas Ghermani la colegiul I din Râmni- 
cu-Sărat.

D. președinte provisoriti: Ne luând 
nimeni cuvântul, și nefiind nici o conte
stațiune, proclam deputați ai colegiului I 
de Râmnicu-Sărat, pe D-nii I. Grădișteanu 
și M. Germani.

— D. E M. K. Epureanu continuă ci
tirea raportului:

La colegiul II s’a ales D. losif Oro- 
veanu cu 205 voturi din 346 votanți, față 
cu D-nil dr. N. Popescu, care a întrunit 
37 voturi, 6. C. Gealep 96 voturi, și Gri- 
gore C. Vulcan 8 voturi.

La biuroh nu s’a presintat nici o con
testațiune scrisă și în formă. S'a ivit nu
mai un mi o incident asupra identităței 
unuia din alegători. Acest incident fiind 
însă fără nici o influență asupra alegerel, 
secțiunea nu l’a luat în considerațiune. și 
a validat în unanimitate alegerea D-lui 
losif Oroveanu.

Digitized by v-ooQie



DESBATERILE ADUNAREI DEPUTAȚILOR30

D. președinte provisorid: D. rapor- 
tator are cuvântul spre a da o lămurire.

D. I. M. K. Epureanu: Trebue să vă 
pun în vedere, D-lor, că, dupe facerea ra
portului s’a primit de la Râmnicu-Sărat, 
o contestațiune subscrisă de mai multe 
persdne. Cred că, dupe procedura urmată 
acăstă contestațiune este tardivă.

Voci: Citiți resumatul.
D.I. M. K. Epureanu: Cei subscriși în 

contestațiune, spun într’un mod vag că ar 
fi luat parte la votare străini. Dar, din 
chiar petițiunea lor se constată că numai 
un alegător străin a luat parte la vot. 
Prin urmare, față cu numărul cel mare de 
voturi obținute de D. Oroveanu, un sin
gur vot nu însemnă^ă nimic.

— Ne mai luând nimeni cuvântul, D. 
președinte proclamă deputat al colegiului 
II de Râmnicu-Sărat, pe D. losef Oro
veanu.

— D. I. Uf» K. Epureanu continuă ci
tirea raportului:

La colegiul III ad fost trei candidați 
și 552 votanți.

Primul candidat, D. C. C. Datculescu a 
avut 482 voturi; al duoilea D. Constan
tin G. Lupescu 61; iar D. Petrovici d’a- 
bia 3.

Deci, D. Datculescu a fost proclamat 
de biuroul electoral ca deputat al acestui 
colegid.

La dosar sunt anexate :
1) O depeșe a candidatului Petrovici, 

adresată din Focșani, în care se jeluiesce 
că ar fi fost arestat și surghiunit din Râm
nicu-Sărat, în ajunul alegerel.

2) O plângere depusă de D-sa în tim
pul operațiunilor de despuiare a scruti
nului, prin care arată mai pe larg modul 
cum ar fi fost arestat și surghiunit din 
Râmnic, și prin care protestăză și în con
tra arestărei ilegale a unui delegat al săd 
anume Vasile Teodorescu.

Secțiunea, în maioritate, considerând 
forma sub care D. Petrovici a presintat 
o plângere de natură așa de gravă, D-sa 
mărginindu-se a o depune la biuroul e
lectoral fără a sesisa parchetul local; con
siderând că acest protest n’a fost spriji
nit de veri-un alt alegător, și în fine nu
mărul însemnat de voturi obținut de D. 
Datculescu față cu neînsemnatul număr 
de voturi obținute de D. Petrovici, a va
lidat alegerea făcută de col. III din Rîm- 
nicu-Sărat în persdna D-lui C. C. Dat- 
culescu.

D. președinte provisorid : Ne fiind 
nici o contestațiune, proclam deputat al 
col. III de Rîmnicu-Sărat pe D. C. Dat
culescu. *

— D.I. M, K. Epureanu continuă 
citirea raportului:

Județul Vlașca

La col. I s’ad ales D. George Em. La
hovari cu 167 voturi din 187 votanți și 
D. Ion N. Lahovari cu 131 voturi.

La colegiul II D. Ion Tănase Dimitriu 

cu 258 voturi și D. Constantin D. Rădu- 
lescu cu 317 voturi din 421 votanți.

La col. III D. C. D. Pariano cu 445 
voturi din 446 votanți.

Ne existând nici o contestațiune la do
sarele respective, ale acestor trei colegii, 
secțiunea a validat fără discuțiune la col. 
I, alegerea D-lor George Em. Lahovari. 
și Ion N. Lahovari la col. II acea a D-lor 
Dimitriu și Rădulescu, și la col. III ale
gerea făcută în persdna D-lui Pariano,

— Ne cerând nimeni cuvântul și ne 
fiind nici o contestațiune, D. președinte 
proclamă deputați la col. I de Vlașca pe 
D-nii G. Em. Lahovari șil. N. Lahovari; 
la col. II pe D-nil C. Bădulescu și I. Di
mitriu și la col. III pe D. C. Pariano.

— D. I. K. Epureanu continuă 
citirea raportului:

Județul Suceava
La col. I s’ad ales D-nii George Softa 

Cu 60 voturi și D. Costache G. Ghițescu 
cu 42 voturi contra D-lor D. lorgando- 
pulo cu 25 voturi și M. Millo cu 29 vo
turi din 78 votanți.

La biurod s’a presintat un protest iscă
lit de trei alegători, cari se jeluesc : 1) că 
s'ar fi stampilat numai 100 de plicuri în 
loc de 102, numărul alegătorilor înscriși; 
2) că s’ar fi respins de către maioritatea 
biuroului trei alegători sub cuvânt c’ar 
fi perdut censul cerut de lege pentru a 
face parte din col. I, și că biuroul proce
dând ast-fel 'șl ar fi însușit un drept pe 
care nu ’i '1 dă legea.

Secțiunea a validat cu tdte acestea în 
unanimitate alegerea făcută în persdna 
D-lui George Softa și C. T. Ghițescu, și 
cu drept cuvânt:

1) Fiind-că protestul s’a dat biuroului 
după despuerea scrutinului, constatarea 
voturilor și proclamarea deputaților, în 
cât acest protest pare a fi fost dictat par
tidului că^ut mai mult de nemulțumirea 
ce ’i-a causat neisbânda sa, de cât de o se- 
riosă convingere.

2) Fiind-că faptul că s’a stampilat nu
mai 100 de plicuri, în loc de 102, nu in
tră printre faptele prevăzute sub pedepsă 
de nulitate, și apoi acest fapt nu are nici 
o înrâurire asupra alegerii, de 6re-ce nu 
s’a presintat la vot toți alegătorii înscriși 
în listă.

3) Abstracțiune d’a sci dacă biuroul ca 
drept sad fără drept, a respins de la vot 
pe trei alegători, pe motivul că n’ar fi a
vut censul legal, faptul pierdere! censu
lui e adeverit prin ânsuși mărturisirea 
făcută de către alegătorii in causă înain
tea biuroului, în cât în ori-ce. cas votul 
lor ar fi fost nul, și apoi, admițându-se 
chiar de valabil și n’ar fi fost exprimat în 
favorea candidaților căluți, totu-și D-nii 
Softa și Ghițescu ar fi întrunit maiorita
tea absolută cerută de lege.

Prin urmare, vă rog, D-lor deputați, 
d’a vă uni cu opiniunea secțiunii și de 
a valida alegerea colegiului I- făcută în 
persdna D-lor Softa și Ghițescu,
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D. președinte provisorid: Nefiind 
nici o contestațiune, proclam deputați la 
colegiul I de Sucăva pe D-nil G. Softa și 
C. Ghițescu.

— D.I, HL K. Epureanu, continuă 
citirea raportului.

La colegiul II s’a ales D. G. Măcăre- 
scu, cu 98 voturi, din 149 votanți.

Ne ivindu-se nici o contestațiune la 
biuroul electoral, secțiunea a V a validat 
alegerea D-lui G. Măcărescu.

D. președinte provisorid: Ne fiind 
nici o contestațiune, proclam deputat la 
colegiul II de Sucăva pe D. G. Măcărescu.

— D. I. M. K. Epureanu, continuă 
citirea raportului:

Pentru același motiv a validat și ale
gerea la colegud III, făcută în persdna 
D-lui Constantin M. Kogălniceanu, care 
a întrunit 281 voturi, și aceea a D-lui 
Constantin Popovici, care a întrunit 276 
voturi, din 428 votanți.

D. președinte provisorid: Ne fiind 
nici o contestațiune, proclam deputați ai 
colegiului III, de Suceava pe D-nii C. M. 
Kogălniceanu și C. Popovici.

— D.C. Kogălniceanu, raportorul sec- 
țiunel de verificare, dă citire următorului 
raport:

Domnilor deputați,
însărcinat de secțiunea VI ca rapor

tor, am ondre a supune onor. Adunări, 
resultatul verificărilor acestei secțiuni.

Relativ la alegerea colegialul I de Me
hedinți, s’a presintat o contestațiune din 
partea mai multor alegători, pe temeiul 
că duoi alegători, D-nii Manolache Fra- 
toșticianu și Ștefan Nenovici, de și aflân- 
du-se pe lista definitivă, nu mal avead 
dreptul de a vota fiind-că înstreinaseră a
verea lor.

Secțiunea în unanimitate s’a pronunțat 
pentru validarea alegerel, fiind-că anu- 
lându-se aceste duoă voturi, candidați! pro
clamați de biurod și anume: D. dr. N. 
Gavrilescu, Gr. Constantinescu și C. Țe- 
părdea, totuși a întrunit maioritatea ce
rută de lege.

D. Burghelea însă a făcut reservele sa
la, cerând darea în judecată a președin
telui biuroului, fiind-că n’a ținut sad cel 
puțin n’a anexat listele celor ce ah votat.

Votanți ad fost 303; maioritatea ab
solută fiind dar de 152.

Dr. N. Gavrilescu 162 voturi, Gr. Cons
tantinescu 171.

La balotagid ah fost voturi esprese 257.
D. Constantin Țepărdea a avut 162 vo

turi maioritate relativă.
D. președinte provisorid : Nefiind 

nici o contestațiune, proclam deputați ai 
colegiului I de Mehedinți pe D-nii Gr. 
Constantinescu, N. Gavrilescu și C. Țe
părdea.

—D. G. Kogălniceunu continuă. citirea 
raportului:

La colegiul II nefiind nici o protestare, 
secțiunea în unanimitate s’a pronunțat 
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pentru validarea alegere! D-lor Ilarih Is- 
voranu și lancu Nucșoreanu.

D. președinte provisoriii. Nefiind 
nici o contestațiune, proclam deputați ai 
colegiului II de Mehedinți pe D-nii 1. Is- 
voranu și N. Nucșoreanu.

—D. G. Kogălniceanu continuă citirea 
raportului:

In contra alegerel colegiului III s’ati 
presentat duoe consestați uni.

Secțiunea în unamitate s’a pronunțat 
pentru validarea D-lor Ion Ștefăneanu și 
Dim. Stancescu, una din protestări nefiind 
de cât nisce iscălituri nelegalizate, tdte 
fiind scrise de aceiași mână și basându-se 
numai pe generalități, fără a arăta fapte 
precise, plângâudu-se de ingerințe din 
partea sub-prefectului.

Asemenea secțiunea n’a ținut sămă nici 
de a duoa contestație, emanată de la un 
candidat, D. Nicolae Armășescu, care să 
plânge în contra colonelului larca, care 
’i-ar fi ordonat se se deziste de la depu
tăție sub pedepsă de dare în judecată, ca 
făcând Încă parte din armată, pe când 
D-sa susține că de și mai purta uniforma, 
că de și decretul nu păruse încă, D-sa nu 
mai. făcea parte din armată de la 6 Oc
tombrie.

D. președinte provisoriii: Nefiind 
nici o contestațiune, proclam deputați ai 
colegiului III de Mehedinți pe D-nii I. 
Ștefăneanu și D. Stăncescu.

—D. O. Kogălniceanu continuă citirea 
raportului:

La alegerea colegiului I de Gorj s’a 
presentat o protestare din partea D-lor 
(p. 17) Titu Frumușeanu și alți alegători 
reclamând că agenții administrativi stă
teai la intrarea săleL

D. președinte al biuroulul constatând că 
acești funcționari erah alegători ai aces
tui colegiă, cari așteptat! să fie chemați 
să voteze, secțiunea în unanimitate s’a 
pronunțat pentru validarea alegerel cole
giului I făcută în persăna D-lui Alecu Că- 
mărășescu și Titu Maiorescu.

D. președinte provisoriii : Nefiind 
nici o contestațiune, proclam deputați la 
colegiul I de Gorj, pe D-nii T. Maiorescu 
și A. Cămărășescu.

D. C. Kogălniceanu: La colegiul al 
II nefiind nici o contestațiune, sec
țiunea in unanimitate a validat alegerea 
D-lui C. M. Danaric.

D. președinte provisoriii: Ne fiind 
nici o contestațiune, proclam deputat al 
colegiului II de Gorjiu pe D. C. Danaric.

—D,C, Kogălniceanu continuă citirea 
raportului :

La colegiul III de asemenea nu a fost 
nici o contestațiune și secțiunea în una
nimitate a validat alegerea D-lui N. Său- 
lescu.

D. președinte provisoriii: Ne fiind 
nici o contestațiune, proclam deputat al 
colegiul III de Goijiă pe D. N. Săulescu.

—D. C. Kogălniceanu: continuă citirea 
raportului :

In colegiul I de Ilfov nefiind nici o 

contestare, secțiunea în unanimitate a va
lidat alegerea D-lor general Mânu, Ver- 
nescu, Menelas Germani, Petre Carp și 
Em. Pache Protopopescu.

D. președinte : Ne luând nimeni cu
vântul, proclam deputați ai colegiului I 
de Ilfov, pe D.* general G. Mânu, D. Petre 
Carp, D. Menelas Germani, D. Pache 
Protopopescu și D. G. Vernescu.
—D. O. Kogălniceanu continuă citirea 

raportului:
Nefiind de asemenea nici o contestare 

la colegiul II, secțiunea în unanimitate a 
validat alegerea D-lor Grigore Triandafll, 
C. Dimitrescu Severeanu, I. P. Balanolu, 
C. C. Arion, G. D. Teodorescu, D. P. E-‘ 
conomu, T. I. Focșăneanu, T. Nica și A. 
Gr. lonescu. ’

D. președinte : Nefiind nici o contes
tațiune, proclam deputați ai colegiului II 
de Ilfov pe D-nii Gr. Triandafll, C. Di
mitrescu Severeanu, I. P. Balanolu, C. C. 
Arion, 6. D. Teodorescu, D. P. Economu, 
T. Focșăneanu, T Nica și A. lonescu.

D. C. Kogălniceanu: D-lor deputați, 
alegerea colegiului III de Ilfov fiind in
validată de maioritatea secțiune!, rămâne 
a se discuta la urmă și prin urmare cred 
de prisos să mai citesc acum raportul și 
un șir de contestațiuni.

Voci: Da, da. •
D. președinte: Așa dar, rămâne la 

urmă acăstă alegere.
Acum trecem la secțiunea VII.
— D. G. Duca raportorul secțiune! de 

verificare dă citire următorului raport:

Domnilor deputați.
Secțiunea VII, compusă din aleșii jude

țelor Ilfov, Mehedinți și Gorj, având a 
cerceta titlurile aleșilor din județele Bră
ila, Fălciti și Prahova, s’a întrunit sub 
președința D-lui George Vernescu și ’ml-a 
făcat onăre a mă. numi raportor.

In acăstă calitate, am dar onăre a su
pune la cunoscința D-vdstre resultatul 
desbaterilor urmate în secțiune, relativ la 
aceste alegeri.

La colegiul I de Brăila din 279 alegă
tori înscriși, ah votat 240. D. Nicolae Bla- 
remberg întrunind 162 voturi și D. A- 
nastase Simu întrunind 167 voturi, ah 
fost proclamați de deputați al acestui co
legii de biuroul electoral.

Membrii secțiune! constatând că acăstă 
alegere este în regulă și că nu există nici 
o contestațiune, a validat-o în unanimitate.

D. președinte provisoriii: Ne fiind 
nici o contestațiune, proclam deputați a! 
colegiului I de Brăila pe D-nii N. Bla- 
remberg și A. Simu.

— D G. Duca continuă citirea ra
portului :

La colegiul II de Brăila din 867 alegă
tori înscriși, ah votat 585. D. Mihail 
Marghiloman întrunind 473 voturi, 
D. Christodul 1. Sulioti întrunind 472 
voturi și I>. Constantin N. Vericeanu în
trunind 400 voturi, ah fost proclamați de 

deputați ai acestui colegiti de biuroul e
lectoral.

Membrii secțiune! constatând că acăstă 
alegere este în regulă și că nu există nici 
o contestațiune, a validat’o în unanimi
tate. *

D. președinte provisoriii: Ne fiind 
nici o contestațiune, proclam deputați a! 
colegiului II de Brăila pe D-nii M. Mar
ghiloman, Chr. Sulioti și C. Vericeanu.

— D. G. Duca continuă citirea rapor
tului.

La colegiul III de Brăila din 386 de 
alegători înscriși, ati votat 269. D. Nico
lae Gr. Filipescu întrunind 269 voturi, a 
fost proclamat deputat al acestui colegiti 
de biuroul electoral.

Membrii secțiune! constatând că acăstă 
alegere s’a efectuat în regulă și că nu 
există nici o contestațiune, a validat’o în 
unanimitate.

D. președinte provisosid: Ne fiind 
nici o contestațiune. proclam deputat al 
colegiului III de Brăila pe D. N. Fili
pescu.

— D. G. Duca continuă citirea ra
portului :

La colegiul I de Fălci ti ati votat 115 
alegători din 135 înscriși. D. maior 0. 
Teleman întrunind 82 voturi și D. Titu 
Maiorescu întrunind 67 voturi, ah fost 
proclamați deputați al acestui colegiti de 
biuroul electoral.

Membrii secțiune! constatând că acăstă 
alegere s’a efectuat în regulă și că nu 
există nici o contestațiune, a validat’o în 
unanimitate. .

D. președinte provisorid: Nefiind 
nici o contestațiune, proclam deputați al 
colegiului I de Fălcih pe D. T. Maiorescu 
și C. Teleman.

— D. G. Duca continuă citirea rapor
tului :

La colegiul II de Fălciti din 291 ale
gători înscriși, ati votat 252. D. Nicolae 
Volenti întrunind 203 voturi și D. Vasile 
G. Peiu întrunind 191 voturi, ati fost 
proclamați ca deputați a! acestui colegiti 
de biuroul electoral.

Membrii secțiunel constatând că a- 
căstă alegere s’a efectuat în regulă și că 
nu există mici o contestațiune, a validat-o 
în unanimitate.

D. președinte provisoriii : Nefiind 
nici o contestațiune, proclam deputați al 
colegiului II de Fălciti pe D-nii N. Vo
lenti și V. Peiu.

— D. G. Duca continuă citirea rapor
tului :

La colegiul III de Fălciti din 484 ale
gător! înscriși, ati votat 359. D. Nicolae 
Ion întrunind 319 voturi, a fost procla
mat deputat al acestui colegiti de către 
biuroul electoral.

In privința acestei alegeri s’a primit la 
secțiune un protest adresat D-lui preșe
dinte al Camerei și iscălit prin punere de 
deget de 38 alegători indirecți din comu
na Ghermănesc!, plasa Podoleni, județul 
Fălciti, prin care se plâng că primarul 
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comunei lor, anume Kroni Xoboc, 'i-a 
împedecat d’a vota delegații lor cu bilete 
tipărite, și că, dupe ce ati votat cu bilete 
scrise de mână, candidațil lor ati avut o 
maioritate de peste 40 de voturi. Prima
rul în^ a refusat a le libera certificate 
sub cuvânt că între biletele din urnă s’a 
găsit și unul tipărit.

Membrii secțiune! considerând că, dacă 
s’ar adeveri cele denunțate, primarul ar fi 
violat art. 74 și 114 și s’ar fi făcut prin 
urmare pasibil de penalitățile prevăzute 
de art. 116 și următorii, pe de o parte in
tervin pe lângă guvern spre a se face o 
cercetare în privința acestei plângeri și a 
se pedepsi primarul inculpat; iar pe de 
alta, considerând că acestă iregularitate 
nu pdte influența în nimic resultatul ale
gerei, față mai cu deosebire cu marea 
maioritate obținută de D. Nicolae Ion, 
care a întrunit 319 voturi, pe când cel- 
alt candidat n’a obținut de cât 10, și vă
zând că alegerea s’a efectuat în regulă și 
că nu există nici o altă contestațiune, a 
validat-o în unanimitate.

D. președinte provisoriti : Nefiind 
nici o contestațiune, proclam deputat al 
colegiului III de Fălcii! pe D. Ion Ni
colae.

— D. G. Duca continuă citirea rapor
tului :

La colegiul I de Prahova din 404 a- 
legetori înscriși, aii votat 312. D. George 
Grigore Cantacuzino întrunind 197 voturi, 
a fost proclamat de deputat al acelui co
legiu de biuroul electoral, remâind în ba- 
lotagiu cei-alți candidați.

Relativ la acestă alegere există la do
sar un protest iscălit de D. Radu Pătăr- 
lăgeanu și V. loanide, alegătorii colegiu
lui I de deputațl, prin care se plâng că 
biuroul n’avea dreptul.d’a înapoia D-lui 
6. lonescu (toptangiă) dupe a sa cerere, 
buletinul cu numele săă ce ’l depusese la 
tribunal.

Membrii secțiune! considerând că îna
poierea acestor bilete, nu putea înfluența 
în nimic alegerea făcută în persona D-lui 
George Gr. Cantacuzino; și având în ve
dere că alegerea este în regulă și că nu 
există nici o contestațiune, a validat-o în 
unanimitate.

La alegerea prin balotagifi a duoi de
putați în col. I de Prahova, din 404 ale
gători înscriși, aii votat 276. D. Constan
tin Enescu obținând 128 voturi și Radu 
Stanian obținând 100 voturi, ati fost pro
clamați de deputațl ai acestui colegii, de 
biuroul electoral.

Membrii secțiunel considerând că ale
gerea s’a efectuat în regulă și că nu exi
stă nici o contestațiune, a validat’o în u
nanimitate.

D. președinte provisoriti: Nefiind 
nici o contestațiune, proclam deputați ai 
colegiului de Prahova pe D-nii G. Gr. 
Cantacuzino, C. Enescu și R. Stanian.

— D. G. Duca continuă cetirea rapor
tului.

La col. II de Prahova din 1402 alegă

tori înscriși, aâ votat 706. D. Christu S. • 
Negoescu întrunind 403 voturi și D. Du
mitru Brătianu întrunind 356 voturi, aii 
fost proclamați deputațl ai acestui co
legii de către biuroul electoral; iar cei- 
alți candidați au rămas în balotagib.

Relativ la acăstă alegere s’a abservat o 
neregularitate în depunerea buletinelor 
D-lui loan N. Socolescu, căci buletinele 
D-sale nu aii fost remise la secția II, de 
cât la orele 12 și jumătate de și D. Soco
lescu depusese buletinele sale la tribunal 
la timp oportun, când votaseră deja 60 de 
alegători.

Membrii secțiunel aii constatat că a- 
cestă omitere este regretabilă și rdgă pe 
guvern d’a bine-voi a lua măsurile disci
plinare ce va găsi de cuviință contra mem
brilor formând biurourile și mai cu deo
sebire contra magistraților cari presi- 
daă aceste biurouri, fiind-că s’a consta
tat âncă alte mici iregularități și între 
altele s’a vă^ut prin plicurile cu buletine 
anulate trei plicuri cari nu purtai sigi
liul biuroului și cari cu tote acestsa fu
sese introduse în urnă, ceea ce nu s’a pu
tut face de cât numai grație nepăsărei 
membrilor și în special a președintelui 
secțiunel II, D. Petre Bălăceanu, primul 
președinte al tribunalului Prahova.

Membfll secțiunel considerând că a
ceste iregularități, de și regretabile, n'aîî 
putut avea nici o înrîurire asupra resul- 
tatului alegerei făcută in persdna D-lor 
Christu I. Negoescu și Dumitru Brătianu; 
având în vedere că din tote cele-alte puncte 
de vedere alegerea s’a efectuat în regulă 
și că nu există nici o contestațiune, aii va
lidat’o în maioritate.

Pentru alegerea celor-alți duoi depu
tați la colegiul II de Prahova rămași în 
balotagiă, din 1.402 alegători înscriși ati 
votat 694. D. G. T. Grigorescu obținând 
408 voturi și D. N. I. Micescu obținând 
326 voturi, aii fost proclamați deputațl 
ai colegiului II de Prahova de către biu
roul electoral. .

In privința acestei alegeri se găsesce 
la dosar o contestațiune a D-lui N. C. Să- 
ruleanu prin care se plânge că buletinele 
sale s’ati respins de biuroii ca nefiind con
forme cu modelul depus. Membrii secțiu
nel ati recunoscut că într’adevăr buleti
nele D-luI Săruleanu nu erați conforme 
cu modelul depus, și că prin urmare cu 
drept cuvânt s’ati respins de biuroii. Mem
brii secțiunel sunt într’adevăr de părere 
că un candidat ’și pote schimba Ia balo- 
tagiti buletinele sale sub condițiunea ex
presă însă, d’a depune noul model la tri
bunal.

Secțiunea a validat în unanimitate ale
gerea colegiului II de Prahova, efectuată 
la balotagiu în persdna D-lor C. T. Grigo
rescu și N. I. Micescu ca una ce s’a gă
sit în regulă și necontestată.

D. președinte provisoriti: Asupra a
legerilor colegiului al duoilea, D. rapor
tor are cuvântul.

D. G. Duca: Iu urma verificărei ale

gerei acestui colegiii, s’a primit un pro
test în care în substanță se «jice că s’ar fi 
respins de către biuroul electoral buleti
nele pe cari D. Săruleanu ar fi voit să le 
depună chiar în ^iua alegerei cu balo- 
tagiti.

Tot tn acest protest, se relată și alte 
fapte cari s’ar fi comis cu ocasiunea ale
gere! D-luI Socolescu, despre care voiă 
avea ondre a vă vorbi mai la urmă.

D. președinte: Ne mai cerând nimeni 
cuvântul, și nefiind nici o contestațiune, 
proclam de deputațl al colegiului II de 
Prahova, pe D-nii D. Brăteanu, Chr. Ne
goescu, C. T. Grigorescu și N. Micescu.

— D. G. Duca continuă citirea rapor
tului :

La colegiul III de Prahova, din 1.709 
alegători înscriși, ati votat 906. D. C. C. 
Dobrescu, întrunind 560 voturi, a fost 
proclamat deputat al acestui colegii, de 
biuroul electoral; iar cel-alt candidat, ne 
întrunind maioritatea absolută, a rămas 
în balotagiîî.

In privința acestei alegeri se află la do
sar o contestațiune iscălită de 269 alegă- 
gătorl, cari se plâng de ingerințe, presi
uni, amenințări de bătăi, comise de D-nii 
Scorțeanu, consilier comunal, și de ami
cii lor.

Membrii comisiunel, cred de a lor datorie, 
de a cere de la onor, guvern, de a lua, la 
cas când s’ar adeveri cele arătate de ale
gători în privința D-luI Alexandru Scor
țeanu, măsuri seriose de urmărire în con
tra D-sale; în basa art. 128 din legea 
electorală; iar pe de altă parte, având 
în vedere că faptele arătate în protestul 
întocmit de cel 269 alegători, cari ’l-ati 
subscris, nu sunt dovedite cu nimic; con
siderând că alegerea s’a efectuat în re
gulă și că nu există nici o altă contesta
țiune, au validat în maioritate alegerea 
efectuată în persdna D-lul 0.0. Dobrescu, 
deputat al colegiului III de Prahova, ru
gând însă pe onor. Adunare să ia cunos- 
cință de acel protest.

D. președinte provisoriti: Asupra 
alegerei acestui colegiâ, D. raportor are 
cuvântul.

D. G. Duca : Iată ce s’a întâmplat la 
acăstă alegere.

Protestul ce s’a presintat era relativ a
tât la alegerea D-lui Dobrescu, cât și la 
alegerea celui-alt candidat în balotagiti. 
Secțiunea însă nu a citit în deplin pro
testul și de aceea nu a avut în vedere și 
motivele indicate pentru invalidarea ale
gerei D-lui Dobrescu; ast-fel ca, a vali
dat alegerea acesta, rămăind numai ca să 
se aducă la cunoscința D-v6stre cele ară
tate prin acel raport, și căușele pentru 
cari a făcut ca alegerea în balotagifi să 
fie și ea validată. Noi dar, am validat a
legerea D-lui Dobrescu, când motivele 
din protest sunt identice în privința a- 
mânduror candidați, și am invalidat a
legerea D-lui Pătărlăgeanu.

Acesta e cașul ce avăm a aduce la cu
noscința D-vdstre, pentru ca să aveți în 
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vedere că protestul se referă la ambele 
aceste alegeri.

D. general G. Mânu: D-lor deputați, 
am fost membru al secțiunel a șeptea, 
care a cercetat alegerea colegiului al tre
ilea de Prahova. Alegerea s’a făcut In 
persona D-lor Dobrescu și Pătărlăgeanu. 
D. Dobrescu a fost validat, D? Pătărlă
geanu a fost invalidat. Căușele, cari ne-aă 
făcut pe noi să invalidăm alegerea D-luI 
Pătărlăgeanu, nu ne-aă venit la cunos- 
cință de cât dupe ce validasem alegerea 
D-luI Dobrescu, însă aceste cause sunt 
identice pentru amânduoă aceste alegeri. 
Ar fi fost pentru noi o îndatorire de a 
lucra în amânduoă cașurile în același 
sens, invalidând și alegerea D-lui Dobres
cu. Camera însă, pentru ca să fie într’o 
situațiune mal facilă, de cum am fost noi, 
și pentru ca să nu fie nevoită de a face 
ceea-ce, cu regret, am făcut noi, de a fi 
mai aspri cu unul de cât cu cel-alt can
didat, ar trebui să lase la urmă alegerea 
D-luI Dobrescu, dupe ce va fi luatcunos- 
cință despre alegerea D-luI Pătărlăgeanu, 
adică să intervertăscă ordinea discuțiunei

D. N. Voinov: D-lor, am luat cuvân
tul în cestiune de regulament. înțeleg, 
preocuparea onor. D-luI general G. Mânu, 
membru comisiunei de verificare; prin o 
•rdre, comisiunea a procedat la cercetarea 
alegerel D-luI Dobrescu și, neavând în 
vedere motivele cari se invocați în contes
tarea adusă acestei alegeri, a validat’o în 
persdna D-luI Dobrescu. Dar când a pro
cedat la a duoa alegere, aceea a D-luI 
Pătărlăgeanu, acolo a vă^ut un motiv 
care se aplica și la alegerea D-luI Do
brescu, și pe care putem să ’l spunem 
chiar acum; motivul că, un membru din 
biuroh, era învățător sătesc și prin urmare, 
nu putea face parte din biuroă.

Acest motiv a făcut să se anuleze ale-, 
gerea D-lui Pătărlăgeanu; motiv, care exi
stă și la alegerea D-luI Dobsescu. Acum, 
unul din membrii secțiunel, D. general 
G. Mânu, măriRirisesce că s’a făcut erdre 
în secțiune; căci, dacă ar fi avut în Vedere 
acest motiv, ar fi invalidat și alegerea 
D-luI Dobrescu și rogă, pe onor. Cameră 
să bine-voiască a lăsa la urmă alegerea 
D-lui Dobrescu.

D-lor, orl-cum ar fi lucrurile, acestă 
propunere nu este conformă cu regula
mentul, căci condusiunile raportului co
misiunei, piopun validarea alegerel D-luI 
Dobrescu. Dacă D-vdstre voiți să provo- 
cațl o suspensiune a alegerel, n’aveți de 
cât 5 deputați să presintațl o contesta
țiune în Cameră, contra alegerel D-luI 
Dobrescu, căci numai ast-fel putem obvia 
scăpărel din vedere a comisiunei; alt-fel, 
creăm un. precedent răii, și călcăm și re
gulamentul.

D. Președinte: D. N. lonescu are cu
vântul.

D N lonescu: D-le președinte, eh a- 
vdm de <Jis tot ceea ce a spus D. Voinov, și 
de aceea, vă rog, să 'nil păstrați rândul de 
a vorbi dupe D. tăucescu, care are să vor- 

bescă în sens contrariă de ceea-ce a vorbit 
D. Voinov.

D. I. Nucșoreanu : D-le președinte, 
dacă nu aveți o contestațiune depusă la 
biuroii, discuțiunea nu pote avea loc.

D. Gr. Păucescu : D-|or, eii voiesc să 
observ că se face o confusmne. Este vorba 
de cum trebue să fie pusă discuțiunea a- 
supra acestei alegeri. Ceea-ce s’a făcut 
până acum este acesta : s’a discutat fie
care alegere una câte una, și D. general 
Mânu cere ca să se discute de odată ale
gerea colegiului III pentru ambele per- 
sdne. Ceea-ce cereți D-vdstre nu este 
drept, ceea-ce cerem noi este ca să avem 
cunoscință de întrega operațiune a ale
gerel colegiului III.

Voci : Cer cuvântul.
D. președinte provisoritt : Dați'ml 

voe, Dior, să vorbesc șieii. Aci sunt duoă 
alegeri, una este validata de secțiune și 
alta este invalidată, și prin urmare nu 
putem să le luăm de odată pe amânduoă 
în discuțiuue, afară numai dacă vor veni 
5 D-ni deputați să contesteze acum și 
alegerea D-lui Dobrescu.

D. Tache lonescu: Eâ, D-le preșe
dinte, nu avem să (Jic de cât ceea ce ați £is 
și D-Vdstră și să spun D-lui Păucescu că 
nu este cu putință să luăm în discuțiune 
ambele alegeri de o-dată, fiind-că D. Do
brescu este ales la primul scrutin, iar D. 
Pătărlăgeanu la balotagid. Bine a proce
dat secțiunea și bine a procedat și biuroul.

D. N. lonescu: D-lor, secțiunea a va
lidat alegerea D-lui Dobrescu și a invali
dat pe aceea a D-lui Pătărlăgeanu, și a- 
cum vine un membru din secțiune și cere 
să se facă juncțiunea acestor duoă alegeri, 
adică una validată și alta invalidată. Apoi 
D-lor, noi, chiar când aceste duoă alegeri 
ar fi făcute de o-dată, tot avem dreptul să 
cerem despărțirea votului, cu atât mal 
mult, când alegerile acestea sunt făcute 
prin duoă diferite operațiuni, cum a spus 
și D. Tache lonescu.

Voiesce D. Păucescu să discutăm apro- 
posito de colegiul al III de Prahova, deo
sebita atențiune pe care a dat’o alegerilor, 
administrațiunea locală ? S’o facem acesta 
la Ilfov, capitala țârei, unde faptele s’aii 
petrecut untr’un mod mal expresiv de cât 
la Prahova.

Pentru aceste cuvinte și nefiind veri-o 
contestațiune în contra alegerii D-luI Do
brescu, eh, vă rog, D le președinte, să '1 
proclamați de deputat.

—Se cere închiderea discuțiunei și pu- 
nându-se la vot se primesce.

D. președinte: Eă, până când n’am la 
biuroii nici o contestațiune, nu pot să fac 
alt-fel de cât să proclam deputatul, și 
prin urmare proclam deputat al colegiu
lui al III de Prahova pe D. C. Dobrescu.

Acum, în ceea ce privesce alegerea D-luI 
Pătărlăgeanu, fiind contestată în secțiune, 
o lăsăm la urmă, și vă rog să începem cu 
alegerile contestate. Avem mai întâii! a- 
legerea de la Iași în persona D-lui Emil 
Mavrocordat.

Voel: Pe Luni.
Voci: Mercurl.
D. președinte provisoriâ: D lor, sunt 

duoă propuneri: una este ca ședința vii- 
tăre să fie Mercurl, alta este ca să fie Luni. 
Vă rog D-lor, să binevoiți a vă pronunța.

D. M. Kogălniceanu: Cum, D-lor ! 
Camera nu este de cât pe jumătate con
stituită; nu avem încă biuroul format și 
unii din colegii noștri deja voesc să 'șl 
dea vacanță ! Apoi, nu vă aduceți aminte 
D-vostră, că guvernul trecut pentru acest 
sistem s’a condamnat, și acum D-v6stre, 
ajunși la putere, faceți vacanțe și încă va
canțe cu diurne! (Aplause.) Așteptați, 
D-lor, să se constitue întâifi Camera și pe 
urmă să încăpă concediele. (Aplause).

Voci: Luni, Luni!
D. președinte provisorid: Atunci 

ședința viitdre va fi Luni. (Aprobări).
—Ședința se ridică la 5 și jumătate ore 

și se anunță cea următdre pe Luni 7 No
embre.

Ședința de la 7 Noembre 1888
Președința D-lui președinte provisoriă, 

lacob Fău. *
—Ședința se deschide la orele 11 și 40 

minute dupe amiagi.
—Presinți 164 D-ni deputați.
—Nu răspund la apelul nominal 11 și 

anume:
D-nii T. Anastasiu, C. Datculescu, A. 

Goilov, T. lonescu, N. Crețulescu, I. La
hovari, C. Leca, G. Macarescu, A. Peșia- 
cov, R. Stanian, C. Vrabie.

— Se citesce sumarul ședinței prece
dente și se aprobă.

D. președinte provisoriti: La ordi
nea ^ilei avem cercetarea alegerilor celor 
contestați.

In lipsa D-lui raportator al secțiunel 
I, rog pe D. Ernest Sturdza să bine- 
voiască a 'I ține locul.

—D. Ernest Sturdza dă citirea părțel 
din raport relativă la alegerea D-lui Emil 
Mavrocordat în cuprinderea următore:

In ce privesce pe D. Emil Mavrocor
dat, care a întrunit 150 voturi și pe care 
biuroul de alegere, în maioritate, 'l-a pro
clamat deputat, de dre-ce n’a considerat 
cele 6 voturi anulate în numărul voturi
lor exprimate, așa că rămânând numai 
299 votanți, D. Emil Mrvrocordat întru
nea maioritatea calculată pe acest număr, 
secțiunea de verificare în maioritate de 12 
voturi,

Având în vedere că un vot, de și nul, 
conține însă voința exprimată a alegăto
rului ; că dar voturile anulate nu se pot 
considera de cât ca voturi exprimate, așa 
că ele urmăză a se compta în stabilirea 
maiorităței absolute;

Considerând că numărul voturilor ex
prese fiind de 305, iar nu de 299, cum a 
admis biuroul electoral, maioritatealegală 
era de 153 voturi, maioritate pe care nu 
a întrunit’o D. Emil Mavrocordat,

Pentru aceste motive a fost de părere 
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a se invalida alegerea D-luI Emil Mavro
cordat.

Minoritatea de 6 voturi a acestei sec
țiuni,

Considerând că prin vot exprimat nu 
se pdte înțelege de cât numai acel vot care 
este așa dat în cât să denote voința ale
gătorului ;

Considerând că nu se pdte susține cu 
succes că un vot nul, ca și ori-ce act nul, 
pdte totuși să exprime ceva, și încă ce 
este mal mult, voința alegătorului, care 
să facă să depindă de acțiunea sa nulă 
sdita unei alegeri;

Considerând că o asemenea interpreta- 
țiunea a mal avut loc și cu ocasiune i va- 
lidărel alegerel D-luI Dimitrie Brătianu 
în anul trecut;

Considerând pe de altă parte că biu
roul electoral nu a arătat cari sunt acele 
semne de prealabilă înțelegere pentru ca 
să fim puși în posițiune de a le putea a
precia; că între acele bilete sunt și de 
ale D-lui Emil Mavrocordat,

Pentru aceste considerante, a fost de 
părere a se valida alegerea D-lui Emil 
Mavrocordat. “

D. președinte provisorift: Discuțiu- 
nea este deschisă; D. Robescu are cu
vântul.

D. L F. Robescu: D-lor deputați, fac 
parte din maioritatea secțiunel I, care, 
verificând alegerea D-lui Emil Mavrocor
dat, a găsit că acăstă alegere nu era în 
condițiunile cerute de lege, și a inva- 
Udat’o.

’Ml veți da voie, D-lor, să vă expun 
motivele pentru cari secțiunea veritica- 
tore a invalidat alegerea D-luI Mavro
cordat.

Colegiul ântâiă de Iași este compus de 
un număr-de^05 alegători; prin urmare, 
maioritatea ar fi de 153.

La despuierea scrutinului, anulându-se 
șâse voturi, pentru diferite motive, nu
mărul voturilor a fost redus la acela de 
299, a cărui maioritate este de 151. Prin 
urmare, primind ipotesa cea mal favora
bilă D-luI Emil Mavrocordat, că acele 
șâse bilete anulate, din cari avea și D-sa 
duoă, nu ar fi anulate conform cu spiri
tul legei, că înlăturându-se din discuțiu- 
ne cestiunea de a se sci dacă voturile a
nulate sunt sah nu voturi exprimate, 
precum și dacă se mal pot crea alte nu
lități de cât acele prevăzute de legea elec
torală, totuși, chiar în ambele ipotese, 
alegerea trebue invalidată; căci, în pri
ma ipotesă, că ah votat 305 alegători, 
’i-ar fi trebuit 153 voturi și D-sa nu a 
avut de cât 152, și în a duoa ipotesă, vo
tând 299 de alegători, ’i trebuia 151 vo
turi, și D-sa a întrunit numai 150.

Am examinat împreună cu D. Mavro
cordat buletinele anulate și am găsit că 
numai duoă din ele erați în favorea D-sale; 
deci, încă odată repet, adăogând aceste 
duoă voturi Ia cele 150, ce a întrunit D-sa, 
nu ar avea de cât 152 de voturi, ceea ce 
nu face maioritatea absolută de la 305 vo

tanțl, ci 'l-ar mal trebui un vot; iar dacă 
acele șăse buletine ar fi anulate, atunci 
'i-ar fi trebuit 151 voturi, maioritatea de 
la 299 votanțl, și D-sa nu a întrunit de 
cât 150.

Vedeți dar, D-lor, că secțiunea ndstră 
departe de a fi impresionată de numărul 
restrîns al votanților, comparat cu numă
rul celor înscriși în liste, și de balotagiul 
la care a dat loc acestă alegere, ținându- 
se strict pe tărâmul legalităței, n’a putut 
face alt-fel de cât a invalida alegerea 
D-luI Mavrocordat.

Declar însă că în contra tutulor teorie- 
lor contrarii cari se vor aduce în favdrea 
validărei alegerel D-lui Mavrocordat de 
către aceia din D-nii deputați cari o vor 
susține, 'ml reserv dreptul de a răspunde, 
și vă rog, D-le președinte, să bine-voițl a 
mă înscrie spre a’ml da cuvântul.

D. Al. Lahovari: D-lor deputați, în pri
vința alegerel D-luI Emil Mavrocordat, Ca
mera se găsesce în fața unei teorii și în fața 
a duoă fapte; o teorie discutabilă și duoă 
fapte nediscutabile. Teoria discutabilă 
este aceea care se pune înainte de onora
bila maioritate a secțiunel, care a invalidat 
alegerea D-luI Mavrocordat, că adică la 
numărul voturilor trebue să se țină în 
semă și voturile anulate, și maioritatea 
de jumătate plus unul trebue socotită, 
nu asupra voturilor legal exprese și bine 
primite de biuroă, ci asupra tutulor votu
rilor depuse în urnă, fie voturi albe, fie 
cu cheă, fie nule, fie anulabile ; acesta e 
teoria secțiunel, ast-fel că, la alegerea co
legiului I de Iași, găsindu-se în urnă 305 
bilete, dacă luăm maioritatea plus unul 
din 305, este evident că acăstă maioritate 
de 153 D. Mavrocordat nu o are, fapt in
contestabil; dar dacă se ține semă că șăse 
buletine s'aiî anulat, și că numărul votan
ților de la 305 s’a redus la 299 voturi ex
prese, voturi valabile, atunci orl-cine scie 
să facă socotălă va cjice că 150 este mal 
mult de cât jumătatea lui 299, așa că D. 
Mavrocordat, având un vot mal mult de 
cât jumătatea numărului total al voturi
lor legal exprese, are maioritatea plus u
nul cerută de lege.

Aci însă, D-lor, vine o teorie ciudată, 
se ^ice că D. Mavrocordat are maioritatea 
din 299 având 150 voturi, dar că 1*50 nu 
este exact jumătate plus unul, ci jumătate 
plus jumătate dintr’un vot.

Aceste subtilități sunt adevărate copi
lării, pentru că legea înțelege că cine trece 
peste jumătate din numărul votanților, 
este bine ales și nu este admisibil să ne 
coborîm la asemenea bisantinismuri și lu
cruri chinezescl, fiind-că jumătate de vo
tant nu pdte exista.

Are cineva mal mult de cât jumătate 
din numărul alegătorilor ? Este ales. Căci, 
D lor, cu teoria D-vostre unde am merge ? 
Presupuneți că ar fi trei votanțl; jumă
tate plus unul nu ar fi atunci duol, fiind
că jumătate din trei este unul și jumătate, 
și apoi plus unul, ar trebui do ui și jumă- 
iate, ceea ce este imposibil, și, prin ur

mare, când ne-am afla în fața unul cole- 
giă, compus din trei alegători, ar trebui 
să 4icem că alegerea este valabilă numai 
când candidatul va întruni unanimitatea 
de trei. Ei bine, D-lor, este penibil lucru 
ca să venim să ostenim Camera cu nisce 
asemenea teorii, cari ași putea 4^ c& 
sunt copilărescl. Nu suntem aici nici în 
Adunările din Bisanțih, nici nu avem să 
petrecem cu logaritme, cu enigme, sah cu 
jocuri chinezescl. Logica ne 4^ că cel 
care întrunesce mal mult de cât jumăta
tea voturilor este bine ales.

Am 4is că teoria este discutabilă, dar 
ceea ce nu este discutabil, sunt faptele. 
Iah ca exemplu alegerea de la Râmoicu- 
Sărat, unde ah fost 148 alegători; din a
ceștia, cei 74, cu cari s’a ales D. ministru 
Menelas Germani, nu formăză maiorita
tea, fiind-că 74 din 148 este tocmai jumă
tate, iar nu jumătate plus unul. Va să 
4ică, cu aceste voturi, D Menelas Ger
mani n’ar fi de loc ales. El bine, cum a 
trecut D. Menelas Germani în acestă Ca
meră? A fost un vot care s’a anulat, și 
nu mai examinez până la ce punct era în
temeiată acea anulare, dar constat numai 
faptul că, anulându-se acel vot, numărul 
votanților a rămas de 147, a cărui juma-’ 
tate plus unul ar fi trebuit să fie, dupe 
teoria secțiunel nostre, de 75, ast-fel că 
alegerea D-luI Germani urma să fie inva
lidată pentru același motiv ce se invdca 
în contra D-lui Mavrocordat, care se află 
într’un cas cu totul identic. Cu tdte aces
tea, alegerea aceea s’a găsit bună, și D. 
Menelas Germani a fost proclamat depu
tat, fiind-că s’a 4is că cele 74 de voturi, 
ce D-sa a întrunit, sunt mai mult de cât 
jumătate, sunt jumătate plus unul din 
147 voturi legal exprese. Același lucru vă 
cerem și noi, cu măsura cu care s’a măsurat 
pentru un ministru, tot cu aceeași măsură 
vă cerem să măsurațl și pentru un simplu 
deputat.

Dar să trec la un alt cas mal elocuent, 
căci veți vedea cum Adunarea, care a fost 
blândă cu representantul putere! execu
tive, a fost tot-de-odată generdsă cu re
presentantul oposițiunel, adică cu D. 
Tache Anastasiu, a cărui alegere a fost 
validată. Aici au fost 188 de alegători și 
D. Anastasiu a întrunit 94 de voturi, a
dică exact numai jumătate. Dar ce s’a 
întâmplat? S’a întâmplat că un alegător 
a fost împedicat, prin biurou, de a vota, 
ceea ce este o ilegalitate flagrantă, așa în 
cât numărul alegătorilor, de la 198, s’a 
redus la 197, și atunci voturile date pen
tru D. Anastasiu ah trecut peste jumătate 
tocmai cu atâta cu cât ah trecut și votu
rile D-lui Mavrocordat, și alegerea D-luI 
Anastasiu a fost validată.

Vedeți, D-lor, lucru ciudat, că în Ca
mera acăsta, pentru ca să fii validat, tre
bue să fii sau ministru, saiî membru al 
oposițiunel; iar masa imensă a deputa- 
ților, care este imensa maioritate, și care 
n’are fericirea de a fi nici pe banca mi
nisterială, nici pe banca oposițiunel, a

Digitized bykjOOQie



10 Noembre 1888 DESBATERILE ADUNAREI DEPUTATILOR 35

ceia sunt expuși a li-se face masurile 
strimte și a li-se aplica teorii cari nu se 
aplică celor-alți. De aceea noi vă pu
nem pe D. Mavrocordat în mijloc, având 
la drăpta pe D. ministru de finance și la 
stânga pe D. Tache Anastasiu, și în a- 
cestă bună societate sperăm că va eși la 
urnele în cari veți vota și va fi validat. 
(Aplause).

D. I. F. Robescu : Voiti r&spunde și 
la teoriele și la faptele invocate de D. La- 
hovari, și ac&ta cu atât mai mult că D-sa 
le caracteriseză de bisantine și de chine- 
zesci, de și acest calificativ s’ar putea 
lesne întdrce In contra D-sale, fiind-că 
D-sa alaltă-ieri a proclamat aici în Ca
meră urbt et orbi principiul restrîngerei 
interpretațiunei Constituțiunei, ca sin
gura garanție de legalitate, și că legali
tate nu pdte fi dacă facem interpretări 
largi sati strîmpte; iar astăzi chiar D. 
Lahovari a uitat acăstă prdspătă a sa teo
rie, și nu numai că nu face o interpretare 
strîmptă, dar încă largă de tot, și acesta 
în interesul causei ce apără.

Eă am susținut în secțiune invalidarea 
acestei alegeri, fiind-că am crezut că e 
drept să o invalidăm, o susțin și astăzi 
pentru aceleași motive și pentru că am 
fost obligat la acăsta de asentimentul 
maioritlțel secțiune!. Secțiunea s’a preo
cupat de duoă fapte, nu de teorii, pe cari 
le recundsce însuși D. Lahovari, dar le 
atenuăză, de și ele sunt concludente.

Dați-mi voe, D-lor, să vă atrag atenți
unea și asupra votului emis filele acestea 
de Senat cu ocasiunea alegere! D-lui C. 
Mânu. Senatul a admis jurisprudența că 
o jmnătâte de vot este tot-d’auna contra 
postulantului de a cărei validare este 
vorba. Gestiunea D-lui Mânu o aveți încă 
în memorie, nu aveți de cât să citiți des- 
baterile Senatului. D. Mânu s’a admis 
senator pe basa principielor invocate de 
mine. Nu vă mal atrag atențiunea și a
supra altor jurisprudențe mai vechi. A- 
căstă teorie este consacrată și de prece
denta legislatură care este recentă. Ast
fel dar D. Lahova) i a că^ut în interpre
tați uni și bisantine și chinezesc!, iar nu 
efi, interpretând legea când într’un sens, 
când într’altul. Faptele în privința ale
gere! D-lui Mavrocordat sunt positive, și 
în materie electorală trebuu să fim cât se 
pdte de stricțl.
b Conchid dar că în ambele ipotese D-luI 
Mavrocordat 'l-a lipsit câte un vot, nu a 
întrunit maioritatea absolută, și că prin 
urmare, teoria D-lui Lahovari nu pdte 
trece la nemurire prefăcându-se în doc
trină, căci o schimbă des. Ast-fel dar, în 
basa faptelor ce am avut ondre a vă ex
pune, cer invalidarea acestei alegeri.

D. Al. Lahovari: D-lor, eă dacă am 
vorbit de interpretațiunl bisantine și 
chinezescl, acăsta nu a fost câtuși de 
puțin cu intențiunea de a atinge pe D. 
Robescu, care n'are aface nimic nici cu 
bisantinii nici cu chinezii; acesta este 
un mod obicinuit de a vorbi, când in- 

terpretațiunile sunt prea subtile, sati prea 
inadmisisibile, tdtă lumea scie că se pun 
pe spinarea chinezilor, cari sunt prea de
parte pentru ca să se pdtă supăra, și pe 
spinarea bisantinilor, cari nu mai există. 
(Ilaritate). Eă recunosc faptul citat de 
D. Robescu, că în Senat s’a dat o inter
pretare în felul teoriei susținută de D-sa, 
dar acăsta nu ne lăgă pe noi. Senatul 
pdte să aibă modul săă de interpretare 
și noi pe al nostru, n’are aface nimic una 
cu alta; acesta este materie în care o Ca
meră nu este superioră celei-alte și nu 
se controleză una pe alta, ci sunt suve
rane și decide fie-care în deplină suvera
nitate, nu ca legiuitori, ci ca judecători, 
dacă o alegere este bună sau rea.

Eâ am invocat alte cașuri în privința 
alegere! D-luI Mavrocordat și la acele e
xemple D. Robescu nu răspunde. Am ^is 
că alegerea D-lu! Menelas Germani și 
aceea a D-lui Anastasiu s’aă validat fiind 
cu totul în aceleași condițiun! cu alegerea 
D-luI Mavrocordat, fără ca D. Robescu și 
nimeni altul să fi 41S un singur cuvânt 
contra acelor alegeri, și am adaos că pun 
pe D. Mavrocordat între un ministru și 
un oposant, cu tdte că convingerea mea 
este că atunci când este vorba în acestă A
dunare de validare sati invalidarea unei ale
geri, nu trebue să ne uităm nici la puterea 
supremă, represintatăde un ministru, nici 
la rolul de oposant pe care D. Anastasiu 
’l va avea în acăstă Cameră, ci la echitate, 
și v’am rugat să aplicați în privința D-lui 
Mavrocordat aceeași măsură ce ați avut 
cu ministrul și cu oposantul.

Dacă este să mergem cu suvenirile mai 
departe, ve voiti aduce aminte că, anul 
trecut, în Camera săvârșită din viață pe 
care o înlocuim astăzi, cea mai mare parte 
din alegerile oposițiunel nu ati trecut 
de cât grație acestei teorii, fiind-că atunci 
când cine-va se alege în oposițiune, tre
bue să fie mulțumit când pune mâna pe 
jumătate de vot mal mult, dupe multe 
lupte, totuși a validat acele alegeri fiind
că până în fine tot a fost mal puternică 
ideea dreptăței, care a făcut a se valida 
multe alegeri de ale oposanților făcute în 
aceste condițiuni, și mai cu sămă alege
rea D-lui Dimitrie Brătianu, care și D-sa 
trecuse la Ploescl numai cu o jumătate 
de vot.

Ceea-ce a făcut Camera trecută către 
oposanți, anul trecut, vă rog să faceți și 
D-vdstre acum către membrii maiorităței 
de astăzi, și să nu fiți mai puțin severi și 
mai răii voitori cu dânșii de cât a 
fost maioritatea D-luI Ion Brătianu.

Și în fine, D-lor, nu mai departe de cât 
ieri, D-vdstre ați fost de părerea acăsta 
în privința alegerel D-lui Tache Anasta
siu, și vă felicit de altminteri pentru a
cesta, căci eă am avut ondre să fac parte 
din secțiune și nu numai că n’am cerut 
invalidarea, dar nimenui nu 'i-a venit în 
minte să o cără, și alegerea a fost admisă 
ca bună în unanimitate.

Pentru aceste cuvinte, vă rog, să vali
dați și alegerea D-luI Mavrocordat.

D. președinte provlsorld: Ne mal 
fiind nimeni înscris și ne ma! cerând ni
meni cuvântul, se consideră discuțiunea 
închisă și prin urmare, pun la vot, invali
darea alegerel D-lui Mavrocordat, propusă 
de maioritatea secțiunel de verificare.

Adunarea procede la vot, și resultatul 
scrutinului este cel următor:

Votanți...........................130
Maioritatea de duoă treimi 88 
Bile albe.............................. 28
Bile negre........................102

D. președinte provisoriu: Adunarea 
a validat alegerea. Prin urmare, proclam 
pe D. Emil Mavrocordat deputat al co
legiului I de Iași.

— D. A. G. Hina dă citire raportului 
cestiune! relative la alegerea colegiului III 
de Iași în coprindere : '

Colegiul III. Acest colegifi avea să dea 
un singur deputat, și în (jiua de 15 Oc
tombre expirat s’a presentat duoi candi
dați și anume D. Grigore M. Buicliu și 
loan Nădejde.

Din 736 alegători înscriși în acest co- 
legiâ aii luat parte la vot 552, anulându- 
se 46 buletine și fiind-că ambii candidați 
n’aiî întrunit de cât fie care câte 203 vo
turi, prin urmare, mal puțin decât maio
ritatea legală, s’a procedat în giua urmă- 
tore la scrutin de balotagiâ între aceiași 
D-nl candidați.

In ^iua de 16 Octombre efectuându-se 
alegerea în balotagiă, ati luat parte la 
vot 300 alegători, iar 26 buletine de vot 
s’ati anulat.

Maioritatea relativă a obținut’o D. I. 
Nădejde, având 144 voturi și D. Gr. M. 
Buicb’u a avut numai 130 voturi, așa că 
biuroul electoral a proclamat de deputat 
al colegiului III de Iași pe D. I. Nădejde.

In dosarul acestei alegeri s’a observat 
un protest din partea mai multor alegă
tori prin care se arată că de către sub- 
prefecți s’ati făcut ingerințe asupra ale
gătorilor în piață, în jurul localului pri
măriei și chiar în sala de alegere; iar în 
procesul verbal dresat de președintele biu
roului de alegere pentru operațiunile elec
torale se arată că tumultul ce a fost în 
tot timpul alegerel, atât în jurul sălei de 
alegere, cât și în antreul acestei săli, pe 
la orele 10 și jumătate săra, era așa de 
mare, în cât pentru a se protege opera
țiunile electorale a fost nevoit să recurgă 
la ajutorul forței publice; iar mal în ur
mă sgomotul a mai scăzut, în cât, de și 
cu greii, s’a putut continua operațiunile 
electorale și procede la despuierea scru
tinului.

Tot în acest proces verbal se constată 
de D. președinte că duoă proteste prin 
cari se denunță delicte săvârșite în afară 
de sala alegerel, s’ati înaintat parche
tului.

In cursul discuțiunilor urmate s’a pre
sintat o propunere subscrisă de opt D-ni 
deputați prin care se cere suspendarea 
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validare! și numirea unei anchete parla
mentare.

Asupra acestei propuneri, secțiunea în 
maioritate vexând câ dacă însuși- preșe
dintele biuroulul electoral a fost nevoit a 
recnrge la puterea armată pentru a îm- 
pedica tumultul ce se făcea în localul a- 
legerel, și a putea continua operațiunile 
electorale, este posibil ca libertatea ale
gerel să nu fi fost îndestul de garantată 
și ca resultatul ei să fi fost influențat de 
procedeurl nenorocite;

Vă^end că propunerea s'a făcut de opt 
deputați din 18 presenți, așa că ea este 
în conformitate cu art. 7 din regulamen
tul Camerei.

Pentru aceste motive, a admis propu
nerea de a se suspenda validarea alegerel 
D-luI Ion Nădejde și a se numi o anchetă 
parlamentară care să constate circumstan
țele în cari s’ț efectuat alegerea.

Minoritatea acestei secțiuni a fost pen
tru validarea alegerel D-lui Ion Nădejde, 
atât pentru motiv că protestul este sur
venit dupe terminarea operațiunilor elec
torale, cât și pentru că din faptul că s’a 
simțit necesitate de forța armată pentru 
a face să înceteze tumultul ce se făcea la 
alegere, nu se pote conchide într’un mod 
logic că alegerea a fost’viciată.

D. președinte provisoriti: D. Voi- 
nov are cuvântul. •

D. N. Voinov: Am luat cuvântul în 
acăstă cestiune, pentru că sunt și eh unul 
din membrii secțiunei cari s’a ocupat cu 
examinarea actelor acestei alegeri.

D-lor, în dosarul relativ la acestă ale
gere, se găsesc ore-cari plângeri adresate 
către biuroul electoral, din partea unor a- 
legătorl, cum că, afară din sala de ale
gere, s’ar fi comis mal multe neorânduell, 
mal multe turburărl, și că unii din ale
gători ar fi fost chiar maltratați.

Tdte aceste plângeri nu emană însă, de 
cât numai de la amicii alesului, ai D-lui 
Nădejde, pe care n'am ondre de a’l cunhș- 
ce de aprdpe, pe care aci l’am ve^ut pen
tru prima oră, și ale căruia principii nule 
împărtășesc.

Fac de la început acestă declarațiune 
ca să nu fih bănuit de parțialitate pentru 
D. Nădejde.

Secțiunea de verificare, în vederea aces
tor reclamațiunl, opinează pentru face
rea unei anchete și punerea în suspensi- 
une a validărel alegerel.

Cum, D-lor! Amicii D-luI Nădejde se 
plâng că ah fost molestați în drepturile 
lor, și că arbitrarități s’ar fi comis contra 
candidaturel D-luI Nădejde, care cu tdte 
acestea a reușit să fie ales. Apoi, pentru 
ce noi am proceda acum, fie la invalidare, 
fie la suspendarea alegere! D-lui Nădejde ? 
Pentru mine unul o asemenea măsură n’ar 
fi nici drdptă, nici logică. Eh nu mă preo
cup aci de persdna D-lui Nădejde, ci 
de precedentul ce l’am putea crea dacă 
am adopta propunerea ce ni se face; căci 
iată ce se pdte întâmpla: Ori-când, un 
guvern sah un prefect ar voi să combată 

candidatura unui oposant, nu ar avea de 
cât să pro voce un tumult în cursul ope
rațiunilor alegerel, sigur fiind că prin a
cest mijloc s’ar putea ajunge la invalida
rea alegerel, prin facerea unei anchete în 
care s’ar căuta să se pună totul în favd- 
rea administrațiunei; și atunci de bună 
semă, nimeni n’ar mai putea să’șl pună 
candidatura în oposițiune cu ădministra- 
țiunea locală sah centrală.

D. Nădejde se plânge, cu drept sah pe 
nedrept, că amicii săi ah fost împedicați 
de a’și exercita drepturile lor; și cu tdte 
acestea D-sa a reușit să fie ales deputat.

EI bine, pentru ce am pune noi la ca
rantină alegerea sa ? Fie că plângerile ce 
se aduc înaintea nostră ar fi sah nu înte
meiate, totuși noi trebue să validăm a- 
cestă alegere; pentru că dacă plângerile 
ar fi întemeiate, ele nu pornesc de cât din 
partea susțiitorilor candidatului care a 
reușit a fi ales; dacă ar fi neîntemeiate, 
un cuvânt mai mult că alegerea este bună. 
Eh nu mă preocup de opiniunile politice 
ale D-lui Nădejde; acăsta este treba ale
gătorilor săi, și de aceea rog pe onor. Ca
meră să valideze acestă alegere, și, dacă 
voesce, pdte să facă o anchetă, spre a se 
încredința de corectitudinea sah necorec- 
titudinea administrațiunei. (întreruperi).

Se (Jice, D-lor, că neorîndueli s’ar fi 
urmat cu ocasiunea acestei alegeri, și 
prin urmare noi trebue să vedem de ce 
natură ah fost și daca n’ah fost provocate 
chiar de susțiitorii cnndidaturei D-luI 
Nădejde ; căci se pdte ca și ei să fi între
buințat mi^ldce sedițiose, să fi făcut tu
mult și chiar bătăi. Dar ore pe presupu
neri vage voiți D-vdstre să procedem la 
facerea unei anchete sah la invalidarea 
alegerel? Dacă neorîndueli și turburări 
s’ar fl făcut din partea amicilor D-luI Nă
dejde, de bună semă ar urma să fie pro- 
testațiuni din partea celor-l’alți.

Ei bine, n’am vă^ut la dosar nimic; 
nimeni nu s’ah plâns că din partea ami
cilor D-lui Nădejde s’ah întrebuințat vio
lențe, s’a provocat la loviri; din contra, 
plângerile sunt numai din partea amici
lor D-lui Nădejde.

Ast-fel fiind lucrurile, eh încă o dată 
cjic, că este fdrte just ca noi să procla
măm pe deputatul ales și să respingem 
contestațiunea.

D. Ernest Sturdza : D-lor deputați, 
n’așl fi luat cuvântul în ac&tă discuțiune 
dacă nu ași fi făcut parte din secțiunea 
care s’a ocupat cu alegerea D-luI Nă
dejde.

D-lor, în secțiune s’a spus vorbele re
petate astăzi de D. Voinov, că adică nu 
este rațional, când vin plângeri din par
tea amicilor D-luI Nădejde, care sâ pre
supune a fi fost candidatul combătut din 
partea amicilor guvernului, nu este rațio
nal ca în asemenea cas să se ceră anchetă 
parlamentară pentru a se rosti asupra 
faptelor urmate acolo; dar opiniunea sec
țiunei, contrariă D-lui Voinov, a fost că 
nu este vorba de contestațiunile sâh plân
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gerile aduse de D. Nădejde sah de amicii 
D-sale, ci de cele constatate de însuși biu
roul electoral, adică de sedițiunile și de 
tumultul cel mare din giurul localului a- 
legerel, în cât președintele biuroulul a 
trebuit să ceră intervenirea forței armate 
fără ca să scie din partea cui a fost pro
voca4: acel tumult.

Noi am fost în drept să presupunem 
că, dacă tumult a fost, neapărat că acel 
tumult n’a fost provocat de administra
ți une, căci ea nu avea interes să facă a 
interveni forța armată pentru a împe- 
deca pe agenții sâl de a exercita pre
siuni... (întreruperi).

D. Nădejde: Noi am chemat forța ar
mată.

D. Ernest Sturdza: Mâ ertațl să ve 
spun că afirmațiunea D-v6stre este în 
contradicțiune cu procesul verbal în
cheiat de biuroh. In acest proces verbal 
se spune că președintele biuroulul a cerut 
forța armată, din causa marelui tumult 
ce era în giurul localului de alegeri, fără 
ca să se constate de unde provenea acel 
tumult.

D. I. Nădejde : A cerut’o dupe stă
ruința ndstră.

D. E. Sturdza: Noi seim că D. Nădejde 
a luptat cu forțe mari, și că acele forțe n’ah 
putut fi întrebuințate de cât in contra 
adversarilor D-sale, dar în tot cașul, acele 
forțe n’ah putut fi desvăluite în contra 
D-sale, este fdrte probabil că partisanii 
D-luI Nădejde, ah căutat să teroriseze pe 
adversarii D-sale, așa în cât să 'I înlăture 
de la vot, și find-că acei cari erah să fie 
înlăturați cu <5re-care violență de către 
partisanii D-lui Nădejde, s’ah plâns biu
roulul, biuroul a constatat că neorându
ială era, că trebuință a fost de interve
nirea forței armate.

Acum ori din partea cui ar fi venit tu
multul și presiunile acelea cari ah făcut 
ca alegătorii să nu ’șl potă exercita în li
bertate dreptul lor, este just, este nece- 
sarih a se trămite o anchetă parlamenta
ră, pentru a se constata, de unde venise 
tumultul și presiunea, căci presiunea nu 
este admisibile, din partea ori cui ar pro
veni, fie din partea guvernului și în acest 
din urmă cas este încă și mal puțin scu- 
sabilă. ‘

De aceea eh, împreună cu maioritatea 
secțiunei, conchid rugând pe onor. Ca
meră să bine-voiască, a trămite o anchetă 
parlamentară, pentru a se vedea cine a 
exercitat presiuni In alegerea in care a 
triumfat D. Nădejde.

D. T. Maiorescu, ministru cultelor 
și instrucțiunel publice: D-lor depu
tați, dacă ar mal fi in acest moment un 
coleg lângă mine pe banca ministerială, 
ași fi preferit să vorbesc de pe banca de 
deputat.

Vă rog, dar să primiți vorbirea mea, 
ca venind din partea unul deputat, coleg 
al D-vostre, și vih să fac de la început 
reserva ndstră, pentru că scih că guver
nul nu trebue să se amestice în cestiuni 
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de validare sah invalidare a D-lor depu
tați.

D. M. Kogălniceanu: Banca minis
terială nu pdte interveni în cestiunl de 
validări.

D. N. C. Aslan : Nici direct, nici in
direct.

D. T. Maiorescu, minirtru cultelor 
și instrucțiune! publice: Nu scih dacă 
D. Kogălniceanu susține că nu pot vorbi 
nici ca deputat ?

Dacă țin să vorbesc ca deputat în a- 
căstă cestiune, este pentru că am citit în 
jurnale întroducându-se cuvinte cari mi 
se atribue că le ași fi în privința 
alegerel D-luI Nădejde în secțiunea din 
care am făcut parte pentru cercetarea a- 
legereî. Țin a declara, că aceste cuvinte 
ce mi se atribue în contra D-lui Nădejde, 
nu sunt exacte.

Eiî, din contra, rog pe onor. Cameră 
să bine-voiască a valida alegerea D-luI 
Nădejde.

Pe cât am vă^ut, cele mal multe ale
geri s'ah validat, ah mal rămas a se cer
ceta numai trei; din aceste trei sad pa
tru, două alegeri de cercetat privesc pe 
singurii duol socialiști pe cari ’I avem în 
mijlocul nostru.

Ori-ce motive plausibile s’ar fi dat de 
comisiune în secțiuni pentru cererea inva- 
lidărei—și de sigur, fiind că a fost o ma
ioritate în secțiune care a cerut invalida
rea, trebue să fie motive de <5re-care 
valdre, — nu s’ar putea totuși șterge im- 
presiunea generală, când s’ar invalida 
numai acești duol domni deputați, că a 
fost o preocupare de intoleranță politică 
față cu ideile sociale ale D-lor Nădejde 
și Morțun.

Fiind-că însă este sciut că există în 
țâră un număr de alegători, in colegiul 
III, cari sunt partisani al ideilor repre- 
sentate de D-nii Nădejde și Morțun; 
fiind-că este necontestat că asemenea idei 
aiî găsit și o espresiune sub forma alege
rilor, ele sunt și în drept să fie represen- 
tate. Și eh voiu adauge, că mai bine este 
să fie socialiștii representați aci în Parla
ment, de cât prin agitări afară din Parla
ment. (Aplause). Și de aceea vă rog să 
bine-voiți a valida alegerile D-lor Nă
dejde și Morțun. (Aplause).

Voci: închiderea discuțiunel.
D. N. lonescu: Cer cuvântul contra 

închidere! discuțiunel.
D. președinte provisorid : Aveți cu

vântul.
D. N. lonescu: D-lor, s’ar părea că 

noi trebue să facem un act de toleranță 
politică prin validarea acestei alegeri. Nu 
este Insă Gestiunea aci. Gestiunea este de 
ingerințele cari s’ah exercitat cu ocasiu- 
nea alegere! D-lui Nădejde, de presiunile 
ce s’ad făcut de către ajutorul de primar, 
și aci mă grăbesc a gice : nu de presiunile 
administrative, adică de representanții pu
tere! centrale, dar de acele ale unui aju
tor de primar, cunoscut prin temperamen
tul săd de agitator în totă puterea cuvân

tului, care a provocat și a lățit acel tumult 
care a însângerat pe partisani! D-lui Nă
dejde ; ast-fel stă cestiunea, iar nu ca o 
cestiune de toleranță. K

Lăsaț! dar să se facă lumină, căci Par
lamentul nu procede prin toleranță ; el 
trebue să valideze, fiind-că alegerea este 
în regulă și fiind-că alegerea D-lui Nă
dejde este un triumf asupra candidatului 
oficial și a ingerințelor administrațiunel 
locale.

Iată pentru ce vă rog să bine-voițl a 
lăsa discuțiunea deschisă.

D. președinte provisorid: D. Voi- 
nov are cuvântul pentru închiderea dis
cuțiunel.

D. N. Voinov : D-lor, tocmai în urma 
cuvintelor D-lui lonescu, eh vă rog să în
chideți discuțiunea, pentru că toți cei ce 
ah vorbit au conchis la validarea alegere! 
D-lui Nădejde. D. N. lonescu, mai mult 
de cât noi, recundsce că trebue să fie va
lidată acestă alegere ; D-sa, fiind din lo
calitate, trebue să scie presiunile ce s’ah 
exercitat cu acestă ocasiune de către un 
ajutor de primar, care devenise agent e- 
lecioral. Prin urmare, vă rog, domnule 
președinte, să bine-voițl a proclama 
pe deputat, ca să se scie că cel ales nu 
intră aci prin toleranță, ci printr'o înaltă 
considerațiune politică.

Voci: închiderea discuțiunel.
— Se pune la vot închiderea discuțiu

nel și se aprobă.
Voci : La vot.
D. Nicolae lonescu : Vă rog, D-le 

președinte, să bine-voițl a pune la vot 
mal ântâih conclusiunile minoritățel.

D. N. Nicorescu : D-le președinte, 
sonclusiunile raportului conchide la nu
mirea unei comisiunl de anchetă. Nici 
secțiunea de verificare, nici nimeni dintre 

' noi nu a propus invalidarea alegere!. Prin 
urinare, 'cred că D-vostre trebue să pro
clamați mai ântâih pe deputatul ales.

D. A. Hina : In calitate de raportor, 
am onore să vă dah acestă lămurire : 
Maioritatea comisiunei n’a admis invali
darea alegerel, ci suspendarea proclamă- 
rei deputatului până dupe facerea an
chetei.

D. N. Voinov : D. raportor ne-â citit 
conclusiunile raportului, cari nu tind la 
invalidare, ci la o anchetă; minoritatea 
însă a comisiunei propune validarea. Așa 
dar, D. Nicorescu a avut dreptate când a 
^is că, de dre-ce raportul nu conchide la 
invalidare, biuroul trebue să proclame pe 
deputat. (întreruperi).

Aud pe D. Lahovari, vecinul meh, pi
când că trebue să se pună la vot conclu
siunile raportului. Atunci întreb : ce are 
să se pună la vot ? Opiniunea maiorităței 
sah a minoritățel ? Eh cred că opiniunea 
minoritățel, fiind mai depărtată, trebue 
mai ântâih pusă la votul Camerei. Nu 
se pdte pune mai ântâih opiniunea maio
rităței. In tot cașul, ori cum s’ar pune 
votul, el trebue să'se facă cu maiori
tate de duoă treimi; căci, eh nu găsesc 

că ar fi just ca prin o simplă maioritate 
să se pună la ușe pentru un timp fre
care pe deputății aleși. In specie, eh mă 
unesc cu opiniunea D-lui Nicorescu pen
tru stricta aplicare a regulamentului. 
Când conclusiunile unui raport nu tind 
la invalidare, ci numai la numirea unei 
anchete, și când în Adunare nu se face o 
contestațiune subscrisă de cinci deputați 
pentru a se cere invalidarea alegerel, re
gulamentul prescrie că atunci președin
tele proclamă pe deputatul ales, fără a 
urma veri un vot din partea Adunărel.

Anc^ o-dată dar, vă rog, D-le preșe
dinte, să bine-voițl a aplica regulamentul, 
și în tot cașul, ori cum s’ar pune votul, 
maioritatea, care are să decidă în privința 
acăsta, trebue să fie de duoă treimi.

D. G. Vernescu: D-lor, dacă cestiu
nea ar fi simplă, dacă nu s’ar fi cerut de 
cât o anchetă parlamentară, și nu s’ar fi 
contestat de nimeni deputatul, D-vdstre 
nu aveți de cât să proclamați pe deputat, 
dâr fiind-că în raportul comisiunei se ^ice 
că se cere pe de o parte suspensiunea pro- 
clamărei deputatului, iar pe de altă parte 
anchetă parlamentată, Camera, în mo
mentul acesta, nu are să se pronunțe de cât 
asupra unui singur lucru : se admite, ori 
nu, suspendarea. Acesta este votul care pu
tem să ’l dăm; și, îndată ce suspendarea 
nu va fi admisă, precum sper că se va în
tâmpla, și contestațiune în mod regula
mentar nu se face, deputatul va fi procla
mat bine ales. Acest punct însă, trebue 
să fie votat; sah, dacă Adunarea ar^rimi 
propunerea secțiune! pentru suspendare, 
atunci deputatul nu mai pdte fi procla
mat, fiind-că, ce s’a suspendat o-dată de 
Cameră, nu pote tot Camera să <Jică că 
primesce să facă parte din Cameră.

Gestiunea acesta cade sub bunul simț 
al ori-cui.

Acuma, cu ce maioritate avem să admi
tem suspensiunea, acdsta e o cestiune de 
regulament pe care o va aplica biuroul, și 
dacă noi nu vom fi mulțumiți pe aplica- 
țiunea ce el va face, vom lua cuvântul 
contra decisiunei biuroului; nu putem noi 
însă, fără să se fi discutat acestă cestiune, 
să impunem biuroului de a face acest vot 
cu duoâ treimi sah cu simplă maioritate.

D. N. lonescu : D-lor, să ne felicităm 
că onor, leader al maiorităței, ’l vedem în 
bună sănătate, venit în mijlocul nostru, 
în momente așa de importante, și să dorim 
să’l avem în tot-d’a-una între noi.

Dar să venim la oițele ndstre. Ne aflăm 
în fața a duoe propuneri: propunerea 
maiorităței de suspensiune și anchetă, 
sah mai drept, ancheta; și, ca consecință a 
acestei propuneri de anchetă, suspensiu- 
nea; și în fața propunerel minoritățel, 
care este pentru validare.

Onor. D. ministru de culte și instruc
țiune publică a vorbit pentru validare, 
adică să se pună la vot opiniunea mino
ritățel. Acum vine întrebarea: ce trebue 
votat ? Dacă votăm ancheta și suspensiu
nea, atunci nu se cere de cât maioritatea 
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absolută, dar dacă punem la vot validarea 
sati invalidarea, atunci trebue maioritate 
de duoă treimi. Așa dar, D-le președinte, 
D-vdstre trebue să alegeți ce puneți mal 
ântâiă la vot: opiniunea minoritățel sati 
propunerea maioritățel.

D. N. Nicorescu: Dacă este vorba să 
alegem, ce trebue să punem mai ântâiă la 
vot, conform regulamentului, nu putem 
face alt-fel de cât să punem la vot opi
niunea minoritățel, care este cea mai de
părtată.

Afară de acăsta, n’ar fi drept să lăsăm 
la ușa parlamentului, cu o simplă maio
ritate absolută pe un coleg, a căruia ale
gere nici nu este contestată.

Eă, D-le, dupe cum am avut ondrea â 
vă spune adinea-orl, sunt de părere că nu 
este de trebuință vr’un vot în acăstă ma
terie ; pentru că, în adevăr, este curios a 
se vedea că o alegere, în contra căreia nu 
s’a formulat nici o denunțare, nici o con
testațiune, fie afară din Cameră, fie în Car 
meră, D-vdstre voițl să o supuneți votu
lui maioritățil. Regulamentul ^ice că 
numai acele alegeri se supun votului A- 
dunărel, cari sunt contestate, saâ de ale
gători, sau de maioritatea secțiunel de 
verificare, sati de către 5 deputați în Ca- 
meră.D-vdstre,aveți dar vr’o contestațiune 
sati vr’un protest din partea cui-va? Nu; 
Tot ce aveți este o simplă propunere a 
secțiunel de a se suspenda proclamarea 
deputatului până se va face ancheta.

Este acesta o contestațiune ?
In dosarul alegerii nu există alt-ceva, 

de cât numai o plângere din partea în
săși a candidatului contra ingerințelor 
administrațiunei, pentru că la noi, din 
timpi, tot-d’a-una administrațiunile au 
fost nărăvite a se amesteca acolo unde 
trebuia să nu se amestece de fel... (între
ruperi).

Dacă ar fi așa cum ^icețl D-vdstre, fie
care deputat, ales fără bunele grații ale 
administrațiunei, 'I ar plăcea să dea curs 
anchetei. Fac apel la președintele nostru, 
a căruia lealitate in conducerea desbate- 
rilor ndstre a fost^unanim bine apreciată, 
și ’l rog să bine-voiască a se pătrunde de 
spiritul regulamentului nostru. In Ges
tiunea de față nu e de trebuință să se dea 
un vot, să se consulte voința Parlamentu
lui nici chiar cu duoă treimi, fiind-că nu 
există nici o contestațiune în contra ale
sului, ci numai o plângere din partea 
candidatului, care, cu tdte acestea, a răușit 
în alegere; și, când vedeți D-vdstre că 
bărbați ca D-nii Maiorescu și lacob Ne- 
grutzi vin și cer a se valida alegerea, 
cred că D-vdstre, D-le președinte, nu a- 
vețl de cât să proclamați pe deputatul 
ales conform regulamentului, fără să mai 
consultați Camera, de dre-ce, cum am 
mal <Jis, nu există nici o contestațiune.

D. G. Apostoleanu: D-lor deputați, văd 
o preocupare din partea unora pentru re
sultatul votului, și din partea altora, ^i- 
cându-se că o asemenea cestiune trebue 
mal bine discutată.

Eă, vă rog, să bine-voiți a înlătura din 
spiritul D-vosre ideea că D. Nădejde tre
bue să fie Intre noi sati exclus dintre noi.

D-lor, noi avem o părere a secțiunel. 
Acesta părere a secțiunel este o sentință, 
care tiebue să vină în discuțiunea ndstră. 
Maioritatea ^ice: ca să mă pronunț, nu 
pot; trebue mai întâi u o anchetă parla
mentară, care să mă lumineze.

D. N. lonescu: Cer cuvântul in cesti
une de regulament ca să vă luminez art. 6.

D. G. Apostoleanu: Onor. D. lonescu, 
negreșit, care a avut fericirea să fie ne
contenit în parlament, este perfect stăpân 
pe regulament, eti insă n’am avut opini
unea publică sub D. I. Brătianu. (Apla- 
use). Cu regulamentul art. 6, ce o să do
vediți D-vdstre ? Că in părerea secțiunel 
nu s’a coprins cuvântul contestat ori ne
contestat? Dar este o hotărîre, D-lor, 
dată de secțiune și acăsta hotărîre ori 
este complectă, ori este necomplectă, și 
trebue să vă rostiți asupra ei dacă este 
complectă, și numai dacă nu este com
plectă, atunci înțeleg să (jiceț! secțiunea 
să trăcă dincolo să ’și complecteze hotârî- 
reasa, ceea-ce este imposibil; dar nu puteți 
să (jiceți D-vdstre: nu voiti să mă pronunț 
asupra hotărîre! maiori țâței secțiunii și 
să dăm o hotărîre, punând la vot opiniu
nea minoritățel. Secțiunea a (jis: ca să mă 
pronunț în cunoscință de causă, voesc să 
văd din ce parte a fost tulburările; și, dacă 
voiu vedea că a fost din partea candida
tului, *1 voiu invalida, iar dacă voii! vedea 
că a fost din partea administrațiunei, a- 
tunci ’l voiu valida. D-vdstre ce faceți, 
când puneți cestiunea validărei? Aveți 
aerul a ^ice că, de și s’au urmat tulburări, 
dar acele tulburări pdte vor fi fost din 
causa presiunel administrative, și prin 
urmare, ai să validăm pe deputat. Acesta 
nu este conform cu regulamentul.

Așa dar, trebue să vă pronunțați ân- 
tâiă: hotărirea, care a dat’o maioritatea 
secțiune!, este o sentință cum ar trebui să 
fie dată, ori nu? Eu ^Jic da; atunci trebue 
se vă rostiți asupra conclusiunilor ei, 
care cere ancheta. Prin urmare, trebue să 
vă. rostiți asupra conclusiunilor raportu
lui, căci cum voițl D-vdstre să vă pro
nunțați în necunoscință de causă. . . Văd 
că onor. D. Nicorescu <Jice câ nu este con
testație și am putea să ne pronunțăm, 
dar, D-lor, secțiunea (Jice că pentru ca să 
se rostescă asupra contestărei, trebue se 
facă mal ântâiâ cercetări asupra tulbu
rărilor, prin urmare, nu puteți susținea 
în mod absolut că nu este contestare. Tot 
ce puteți face este, ori să vă uniți cu ideia 
secțiune! ca să nu vă pronunțați până la 
cercetare, ori să suspendați hotărîrea 
D-vdstre, până ce 'și va complecta secțiu
nea hotărîrea el. Negreșit, onor. Parla
ment este în stare să facă tot, afară nu
mai de cum ^icea D. N. lonescu, din băr
bat femee și vice-versa; dar în cașul de 
față, a se pronunța alt-felr de cât asupra 
conclusiunilor secțiune!, n’ar fi conform 
art. 7 din regulament....
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O voce: Să se proclame deputatul.
D. G. Apostoleanu: Mi se pare că, 

dacă ar fi fost de acele precedente prin 
cari să se fi respectat legea, chiar când 
va fi fost contra dorințelor ndstre, ar fi 
fdrte bine; însă, din nenorocire, văd că în 
așa cestiune domnesce spiritul de a se a- 
vea în vedere ideile politice și personale, 
și, pe cât vor fi aceste, tot-d’a-una vor fi 
discuțiuni de acestea.

D-lor, în secțiuni, este adevărat, că ale
gerea nu s’a contestat; faptul acesta nu 
este; dar secțiunea a 4^ nu pot să mă 
pronunț, trebue să ’mi daț! elementele 
necesare ca să mă pot pronunța.

Ei bine, nu este acesta consciincios ? 
V’a declarat că nu pdte să se pronunțe și 
cu drept cuvânt, întru cât nu este con
testație și există numai reclamațiunea D. 
Nădejde, și neapărat că D-sa nu s’a con
testat însuși; întru cât este constatarea 
biuroulul câ tumult a fost, fără a precisa 
din partea cui. D-vdotre voițl dre să ^i- 
ceți că tumult a fost din partea agenților 
administrației, dar dacă tumultul era toc
mai din partea D-lui Nădejde ? Secțiunea 
Camerei, tocmai pentru a’șl putea da sen
tința, a voit să scie cu siguranță ceea-ce 
s’a petrecut, și de aceea a cerut ancheta. 
Acăsta D-lor, e un cas particular în care 
justiția acesta politică, nu are tdte ele
mentele necesare; prin urmare, daca voiți 
in suveranitatea D-vdstre puteți (jice sec
țiunel să vină cu un raport de validare, 

• saâ cum a spus D. Vernescu, să votăm a- 
supra acelei sentințe pregătitdre a maio
ri țâței.

Eâ, D-lor, ^ic că nu se pdte face alt
fel de cât se votăm propunerea maiori- 
taței de a se face ancheta, singurul mij
loc de a ne duce la votarea validărei sati 
invalidărei.

Voci: închiderea discuțiunei.
— Se pune la vot închiderea discuțiu

nei și se pnmesce.
D. președinte provisoriii: Dați-ml 

voie, D-lor, să vă arăt care este părerea 
biuroulul în acăstă privință.

Camera, în ședințele precedente, ocu- 
pându-se cu verificarea alegerilor, a gă
sit că un număr dre-care de alegeri sunt 
contestate, și conform regulamentului, 
cercetarea lor s’a lăsat la urmă. Intre a- 
cele alegeri, a fost și acesta de la cole
giul III de lași. Astă-^i, fiind la ordinea 
^ilel alegerea colegiului III de Iași, A- 
dunarea a luat’o în cercetare; s’a urmat o 
lungă discuțiune, mal mulți D-ni oratori 
au vorbit pro și contra alegerei făcută In 
persdna D-lui Nădejde, și prin urmare, 
biuroul este de părere că nu pdte procla
ma pe deputat, fără ca mai ântâiă Adu
narea să se pronunțe ^printr’un vot, de 
dre-ce s’a urmat o discuțiune asupra a- 
cestei alegeri.

Voci: Așa este.
D. președinte provisoriii : Conform 

regulamentului, pun dar la vot mai ân- 
teiu opiniunea minorităței.
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— Adunarea procede la vot și resulta
tul scrutinului este cel următor:

Votanți...................... . . 137
Maioritatea de două treimi 92
Bile albe.......................... 80
Bile negre...................... 57

D. președinte provisoriti: Conform 
art. 8 din regulament, proclam deputat 
al colegiului III de Iași pe D. Nădejde. 
(Aplause).

Acum trecem D-lor, la colegiul III de 
Roman.

—D. A. Enacovici, raportorul secțiu- 
nei dc verificare, dă citire următorului 
raport:

La colegiul III de Roman s*a& presin
tat duoi candidați: D-nii V. G. Mortzun 
și Nicolae lonescu, și s’a proclamat de a- 
les al acestui colegiâ pe D. V. G. Mor
tzun, ca întrunind 223 voturi din 373 vo- 
tanți, in timp ce D. N. lonescu n’a avut 
de cât 139 voturi.

In contra acestei alegeri și în timpul 
operațiunel ei, s'a ridicat cinci proteste, 
dintre cari unul, iscălit de D-nii Vasile 
Mi haiti Jora și y. Popovici, conține opt 
puncte.

Acest protest ca și capetele de nulitate 
ale operațiunel alegerei se pot resuma la 
trei puncte principale: nejustificarea ca- 
litățel delegaților diferitelor comune, vio
larea secretului votului, presiuni și inti
midări din partea candidaților urmate in 
chiar sala de votare și la ușa camerei se
crete.

Secțiunea III luând în examinare tote 
aceste pioteste ca și punctele separate co- 
prinse în ele, a constatat că în adevăr din 
diferitele comune ale acestui județ s’ati 
presentat delegații cu certificate netre
cute în registrele respective ale primăriei, 
fără număr, fără legalisarea, prin urmare, 
cerută de legea electorală. Actul ast-fel 
format, delegațiunea deci nefiind înves
tită cu tote formele legale, nu putea pre- 
sinta garanția legei și nici putea face 
credință deplină că cel ce se presintă cu 
un atare act nelegalisat era în adevăr de
legatul ales în comună și din partea ale* 
gătorilor în numele carora se presintă 
la vot.

Ceea-ce e mai neexplicabil în acestă fa
bricare de certificate e că unii delegați ai 
acelei comune aă certificate învestite cu 
formele legale, în timp ce cele mai multe 
portă o semnătură numai privată al ace
lui intitulat de primar. De ast-fel de cer
tificate găsim la comuna Chilu și Ave- 
resci din plasa Fundului, în comuna Da- 
găța; Heleșteu din plasa Șiretului-de- 
Sus; Cârligii, Cordin din plasa Unită. Mai 
mult de cât atât e că însuși capitala ju
dețului, urbea Romanu, a eliberat certi
ficate fără ca să existe numerile registru
lui, să fie» învestite cu formele legale.

Cu ast-fel de acte, ce nu le putem numi 
certificate, s’ati presintat un număr de 43 
alegători și ah votat fără să fi putut le- 
galminte justifica calitatea lor de delegați 
ai alegătorilor din diferitele comune ale 
acestui județ.

Acest număr scădăndu-se din numărul 

votanților, găsim că maioritatea e cu to
tul deplasată. Ast-fel D. V. G. Mortzun, 
care a obținut 223 voturi din 373 votanți, 
rămâne numai cu 180, în timp ce maio
ritatea absolută e de 188 voturi.

La obiecțiunea ce ni se va face că de 
unde Jscim că acești așa numiți delegați 
au votat pentru D. V. G. Mortzun, res- 
pundem câ se pote cu certitudine afirma 
întru cât și secretul votului a fost violat, 
în un mod ce până acum a fost pe alocurea 
recunoscut.

Ast-fel alegătorii presentându-se la biu- 
rofi spre a’și primi buletinele declarați cu 
voce tare spre a fi auriți de toți cei-ce ’I 
controlau că votăză pe cutare ori cutare 
candidat din cei duoi deja recunoscuți. 
Mai mult de cât atât, pentru ca ori-ce 
dubiti să dispară din sinceritatea declara- 
țiunei lor, aruncati pe masa biuroului 
unul din cele două buletine de vot și in
trai! însoțiți numai de un singur buletin, 
acela al candidatului pentru care voiau 
să voteze în camera secretă. Cu acest mij
loc intrarea în camera secretă era de pri
sos, s’ar fi putut chiar desființa și alegă
torul să pună biletul săti în plic în fața 
delegaților și a biuroului, unde făceați 
tote operațiunile preparatorie pentru ca 
să se cunoscă cum ati a vota.

Acest singur cas ar fi de ajuns pentru 
ca întrega operațiune a acestei alegeri să 
fie viciată și în conformitate cu legea 
electorală să fie declarată de nulă. (Art. 
98 legea electorală). Dacă încă pe lângă 
aceste mai adăogăm și faptul că D. V* 
G. Moitzun a votat de duoă ori ca de
legat a duoă diferite comune, ceea-ce 
este inadmisibile, atunci maioritatea se 
slâbesce și mai mult și deja că^ut mai 
jos de cât numărul maioritâțel absolute 
prin omisiunea celor 43 alegători ce cu 
nedrept aii fost primiți la vot, lipsa votu
rilor sale până Ia completarea maiorită- 
ței devine și mai pronunțată.

Pluralitatea exercițiului dreptului de 
vot de către una și aceeași personă, fie ea 
și delegată de mai multe comune, e inad
misibilă dupe principiul dominant al le- 
gel n6stre electorale. In adevăr, votul 
prin procurațiune e cu totul exclus dupe 
lege; dacă o excepțiune se face la alege
rea delegaților, acesta e o consecință ce 
derivă din însuși principiul admis al vo
tului indirect, fără însă a ’i se putea da o 
extensiune ce ar anihila principiul funda
mental.

Dacă contrariul s’ar admite, atunci ar 
trebui să recundscem că una și aceeași co
mună ar însărcina pe una și aceeași per- 
sdnă cu dreptul de a vota d’atâtea ori câți 
delegați ar avea de trămis ; și daca mai 
multe comune ar repeta acelaș lucru ia- 
tă-ne dar reduși la un singur elector ce 
ar vota de 200 ori, dacii am admite că re- 
presintă comunele cari dafi 200 de dele
gați, și operațiunea alegere! ar depinde 
de la voința unui singur om.

Să fie adevărat că acesta a fost spiritul 
legei ca și intențiunea legiuitorului când 
a admis votul prin representațiune ? Sec
țiunea III n’a crezut acesta și de aceea

89

| constatând că răii a lucrat biuroul pri- 
। mind pe D. Mortzun a vota de duoă ori, 

a considerat acesta ca o violare a legei și 
a adaos și acest cas de nulitate pe lângă 
cele-alte, și vine prin noi, raportorele el, 
a vă cere invalidarea acestei alegeri a 
colegiului III de Roman pentru motivele 
ce aci se arată.

Minoritatea însă a propus ca, pe lângă 
invalidare, să se număscă și o anchetă 
parlamentară, spre a se cerceta în loc cău
șele neeliberărei certificatelor în regulă 
și a se convinge, și tdte presiunele ce s’ati 
exercitat atât cu alegerea delegaților, cât 
și în cursul operațiunel alegerei. Maio
ritatea a respins acestă propunere; căci 
o-dată constatate faptele ce o autoriză a 
invalida o alegere, cele-alte nu mal pre
sintă un interes real.

Prin urmare, unanimitatea secțiunel 
verificatdre a membrilor presențl invali
dând alegerea colegiului III de Roman ce 
a avut de resultat a se proclama de depu
tat pe D. V. G. Mortzun, vine prin noi, 
raportorele el, a vă ruga să declarați va
cant acest colegiiî.

D. M. Paeu : D-lor deputațl, în inte
resul fidelitățel ce trebue să existe între 
lucrările secțiunel de validare și raportul 
făcut, ’ml permit a da dre-carl expli- 
cațiunl.

D. raportor, negreșit din scăpare din 
vedere, am onore de a spune, că secțiunea 
III care s’a ocupat cu examinarea alege
rei D-luI Mortzun n’a conchis numai la 
invalidare; ci, tot de o-dată a hotărît să 
se dea în judecată toți aceia cari ati con
tribuit la acele viții de formă pentru care 
se invalidăză acăstă alegere. Este adevă
rat, că mai ântăifi, s’a propus de minorita
tea secțiunel, și anume de D. Cozadini, să 
se facă o anchetă parlamentară și acestă 
opiniune a fost respinsă de secțiune; dar 
pe urmă s’a admis invalidarea și s’a ad
mis tot o-dată și darea în judecată a ace
lor cari s’ar găsi vinovați.

D-lor, înțelegeți D-v6stre că, atunci 
când se presintă la biuroul de alegere 
40 de persdne cu certificate fără număr, 
fără legalisare și, când aceste persdne 
sunt primite să voteze, nu este indife
rent ca asemenea fapte să remână ne
pedepsite. Negreșit, acele certificate tre
bue să fi fost date de primar, și, prin ur
mare, el este respun^ător de acest fapt și 
nu mal puțin și președintele biuroului, 
magistratul, care a presidat acea alegere, 
pentru că nu trebuia să permită acelor 
persăne ca să ia parte la vot. De aseme
nea, când cine-va voteză de duoă ori, să vi- 
oleză legea; când cine-va nu respectă se
cretul votului, este iar o călcare de lege 
și trebue oprit asemenea lucru. In fine, 
D-lor, aci sunt sume de viție, sume de 
fapte comise, cari trebuesc cercetate și pe
depsiți autorii lor. De aceea, 'ml permit 
a aduce la cunoscința onor. Camere că o- 
piniunea secțiunel a fosta se invalida a- 
ceste alegeri, și tot o-dată a se da în ju
decată toți aceia, cari ati contribuit la 
vițiarea el. (Va urma)

Imprimeria statului. DIRECTOR, ÂLMANDBU PENOOVICI.
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No. 3.

ADUNAREA DEPUTAȚILOR

SESIUNEA EXTEA-ORDINARA 1888

Ședința de la 7 Noembre 1888
Prejedința D-lui președinte provisoriti, 

lacob Fău.
(Urmare)

D. V. G. Mortzun: D-lor deputați, 
când am văijut pe D. Pacu luând cuvân
tul, am crezut câ D-sa, ca membru al 
secțiune!, care a însărcinat pe D. Enaco
vici să facă raportul relativ la alegerea 
colegiului III de Roman, era să vă spună 
că raportul e puțin cam tare, cam aspru; 
mai credeam că o să spună că e puțin cam 
în afară de actele, cari sunt la dosar și pe 
cari trebuia să se întemeieze, că acest ra
port isbesce mal tare în candidat, de cum 
s'ar putea deduce din actele de la dosar ; 
dar m’am înșelat; văd că minoritatea sec
țiune! a cerut ceva mai mult de cum șpu- 
ne raportul, că prin urmare, nu am de cât 
să fac scusele mele D- lu! Enacovici.

Ba chiar, în urma celor ^ise de D. Pacu, 
mă văd în perspectivă de a fi trimis îna
intea curței cu jurați.

Voiti începe deci răspunsul meti de la 
faptele pentru cari se cere trimiterea mea 
înaintea judecățe!; dar ceea ce mă mân- 
gâe, e că nu voiti merge singur, și că și 
alțl domn! deputați din sînul acestei Ca
mere mă vor urma, și nu doar numai to
varăși de idei și luptă, ci și colegi cu to
tul protivnici ideilor mele.

D-lor, înțeleg să se spună că a vota de 
duoă ori este în potriva legei; dar ar fi 
bine ca să se arate din partea D-lu! ra
portor și articolul din legea electorală, 
care ar cădea în sarcina mea, sub textul 
căruia aș! rămânea sdrobit, articolul pe 
care s’a întemeiat D-nil membri ai acelei 
secțiuni.

Dar iată singurul articol din legea e
lectorală, care prevede pedepsirea acelor 
cari votăză de duoă ori, art. 120, al. a, și 
care spune:

* Alegătorul care, profitând de înscrie
rea sa in mai multe colegiuri, va vota 
«sad va încerca să voteze de duoă sati de 
„mai multe ori;“.

Prin urmare, alegătorul care va vota in 
mai multe colegii, în mai m ulte colegii, ono
rate domn Pacu, adică alegătorul care, fiind 
înscris în mai multe colegii și profitând de 
acăstă înscriere, ar vota de duoă sati mai 
multe ori, și ed, onorate D-le Pacu, nu 
cred că, mă găsesc într’un asemenea cas, 
pentru că, de și am votat de duoă o; I, nu 
am votat în duoă colegii electorale, ci am 
votat în același colegii ca delegat, mai 
ântâiă ca delegat din partea a 50 de ale
gători din comuna Roman și apoi ca de
legat din partea a 50 de alegător! din co
muna Bahna.

Dar nu voiti fi așa de nesocotit, nici așa 

de presumpțios ca să mă pun la luptă în- 
tr’o cestie de drept, eti așa de slab înar
mat față cu întinsele cunoscințe juridice 
ale unul advocat de valărea D-lu! Ena
covici.

Eti unul voiti lăsa deci la o parte a- 
cestă cestiune de drept, rămânând ca D. 
Enacovici să o lămureșcă și desbată cu pa
tru D-nl membri al curței de apel din 
Iași, cari ati presidat biurourile electorale 
in ultimele alegeri, și car! ati avut părere 
deosebită asupra pluralitățe! votului, a
supra dreptului de a fi ales și de a vota 
ca delegat din partea mai multor comune.

La Bacăâ, la alegerea colegiului III, 
D. Eugen Ghica a votat de duoă or! ca 
delegat, acesta se dovedesce prin ordinea 
de votare în care se găsesce trecut la 
No. 234 și 298; asemenea se găsesce că 
a votat de duoă ori și D. luniu Leca, 
D-sa e trecut la No. 179 și 205.

Iată deci duoi adversari politici cu cari 
voiti avea fericirea de a mă întâlni înain
tea curței cu jurați.

Aci biuroul electoral era presidat de 
D. Nicolae Bîrzu.

La Iași, colegul meti, D. Ion Nădejde, 
pe care ’l-aț! validat ma! adinăorl, a vo
tat de 3 or! ca delegat a 3 comune deo
sebite.

La Iași, dupe cum scițl cu toții, s’a în
tâmplat să fie balotagitila alegerea colegiu
lui III, și din causă de bălă, D. membru, 
care presidase biuroul electoral la ântâiul 
scrutin, a fost înlocuit de alt domn mem
bru al aceleași curți apelative și D. loan 
Nădejde, la primul scrutin ca și la balo- 
tagiti, a fost primit să voteze de trei ori, 
fără să’i se facă veri o observațiune sati di
ficultate din partea acelor domn! membri.

La ântâiul scrutin presidase D. Duca; 
la scrutinul de balotagiâ D. V. Tasu.

La Roman, unde am votat de duoă ori 
ca delegat, ales în comunele Roman și 
Bahna, biuroul electoral era presidat de 
către D. Teodoreanu.

Deci rămâne, onorate D-le Enacovici, 
ca astă frumăsă cestie de drept, astă in
terpretare a legei electorale să o judecați 
cu acești patru domni menbri ai curței 
de apel din Iași, cari cu toții, dupe cum 
vedeți, ati avut o părere protivnică păre- 
rel D-vdstre; iar întru cât privesce fap
tul în sine, faptul călcare! legei, dacă se 
va dovedi că e o călcare de lege, ’ml voiti 
da sămă înaintea curței cu jurați, dacă 
onorata Cameră va hotărî trimiterea a
cestei cause înaintea juraților.

Dar o cestie și mal frumosă și care, 
— ori cât de înaintați în vârstă sunt unii 
dintre D-v6stie, ori cât de vechi parla
mentari ați fi, — nu cred să vi se fi înfă
țișat până astăzi, e că un candidat opo- 
sant, care ’și pune candidatura la colegiul 
III, să îndrăsnăscă să fabrice certificate 
de delegație; să fabrice certificate de de
legație, acestea sunt cuvintele raporto- 
inilui.

Acăstă grea și apăsătăre învinuire a
târnă de asupra mea în pricină că unele 

certificate de delegăție aveați număr, iar 
altele nu.

Chiar cu alegerea mea de delegat în 
duoă comune se înfățișăză un asemenea 
cas; certificatul meti de delegăție al co
munei Roman nu are număr și certifica
tul pe care ’l-am ca delegat din partea 
comunei Bahna are.

Rămâne acum ca onor, curte cu jurați, 
care mă va judeca să cerceteze și să sta- 
tomicăscă dacă semnăturile, cari întăresc 
aceste certificate, sunt sati nu falsificate 
de mine, prin mine sati pentru mine; 
dacă aceste certificate sunt adevărate sati 
plăsmuite. Eti unul vă depun aceste duoă 
certificate, pe cari le am aci pentru ca să 
pdtă sluji drept sdrobitdre dovedi de vina 
mea sati de netemeinicia învinuire! ce mi 
se aduce.

Dar și aci ’m! pare fdrte bine că am să 
fiți alături cu un alt D. coleg din acăstă 
Cameră , avându’l de tovarăși înaintea 
curței cu jurați, pe D. Caracostea; căci 
și la dosarul alegere! colegiului al treilea 
de la Olt se găsesc certificate nenumero
tate, și prin urmare, dupe teoria D-lor, 
trebue învinuit și D. Caracostea că falsi
ficase aceste certificate.

D-lor deputați, cred că și D-văstre veți 
^ice că un raport în mat erie de verificare a 
titlurilor năstre trebue să se întemeieze pe 
fapte constatate și să nu ni se aducă noă, 
deputaților aleși, dar contestați, învinuiri 
neîntemeiate, închipuite și cu totul în a
fară de actele coprinse în dosarul alegerel 
respective; ast-fel cum este în cașul de 
față, când se spune că ași fi în stare să 
fabric certificate.

Mal sunt acusat, D-lor, și vă voiii citi 
chiar textul raportului de presiuni și in
timidări ce ași fi exercitat chiar în sala 
de votare și vom vedea apoi dacă aceste 
învinuiri corespund cu actele din dosar.

Iată ce ^ice raportul:
rPresiuni și intimidări din partea can

didatului urmate chiar în sala de votare 
» și la ușa camere! secrete “•

Să vedem acum și actul din dosar pe 
care se întemeiază acăstă învinuire; 
iată-’l: „

* Domnule președinte,
„Am onăre a’reclama și protesta în con

tra D-lui Pite Gârleanu, secretar în biu- 
roti....“.

In contra D-lu! Gârleanu, nu în con
tra mea.

„ S'a pus la ușa camerei secrete, des
chidea ușa alegătorilor și le șoptea să vo
teze pe D. Vasile Mortzun.

„Vă rog, D-le președinte, să bine-voiți 
a regula, ca D. Gârleanu să nu facă pro
pagandă și a alătura presentul protest la 
procesul-verbal de alegere“.

Vasile Jora. .

Acum pentru desăvârșita D-văstre lă
murire să vă citesc și resoluția biuroului 
electoral:
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„ Faptul prevăzut în protest nu numai 
nu a fost la cunoscința nici unuia din 
membrii biuroului, dar întrebându-se 
alegătorul despre care este vorba, a de
clarat, în au^ul tutulor, că nu ’i s’a spus 
nimica de membrul biuroului relativ la 
alegere."

D-lor, la urma urmei, ași fi înțeles ca 
D. raportor să fi spus câ ah urmat presi
uni dm partea unuia din membrii biurou- 
lul, cu tdte că, în resoluția biuroului, se 
arată că astă Învinuire a D-lui Vasile 
Jora nu era adevărată; dar să mi se 
arunce în spatele meh, de către D. rapor
tor, să se spună că eh am făcut presiuni 
chiar la ușa camerei secrete^ acesta nu pdte 
fi o dovada de vinovăția mea, ci mai de 
grabă de patima și părtinirea D-lor mem
bri, cari alcătuiah acea secțiune de verifi
care, cari, în loc să se întemeieze pe actele 
din dosar, ati căutat să schimbe înțelesul, 
au siluit aceste hârtii în scopul bine vădit de 
a strica astă alegere, care este bine făcută 
și care nu ese din scriptele și marginile 
legei, în numele căreea voiah s’o sdro- 
băscă.

Mai sunt învinovățit că ași fi depăr
tat de la vot pe onor. D. George Gavri- 
lescu, învățător în comuna Cotul-Vame- 
șulul.

Iată protestul acestui domn învățător:

„Domnule președinte,
„Voind a vota, am fost împedicați de 

D. V. Mortzun și cu mai mulți omeni, 
din cari unii nefiind nici alegători, cari 
s’ah năpustit asupra nostră dându-ne 
afară."

„Protestăm contra acestei neorândueli.51 
G. Gavrilescu.

La acestea, iată ce răspunde biuroul în 
resoluția sa:

„Se constată că petiționarul a dat a
cest protest mai nainte de a’I veni rân
dul la vot, votarea făcându-se dupe ordi
nea arătată în listă, și anume afișată pe 
pereții exteriori, în fața primăriei, pen
tru cunoscința alegătorilor/

Și acum iată cum stă lucrul; dar aci 
pentru lămurirea lucrului trebue mai ân- 
tâih sâ vă declar că țăranii ah întâmpi
nat pe alocurea forte marî greutăți la a
legerea delegaților, și nu sunt eh cel care 
a făcut presiuni ca să isbutescă delegații 
partidei muncitorilor, ci D-nii subprefecțl, 
notari, primari, unii preoți și învățători 
vrăjmași noă, cari îngerah în potriva 
nostră.

Ast-fel, la comuna Cotul-Vameșuluî, 
D. Gavrilescu, văzând că pierde lupta, s’a 
dus să voteze acolo, căci ’și- a <Jis : mai 
bine să votez la comună, dor voih alege 
cinci delegați, cari vor vota pe deputatul 
ce le voih desemna eh, în care voih avea 
încredere eh, și nu pe Mortzun pe care nu 
T vreah, și deci a votat; când a venit 
D-sa în Roman, în localul de alegere, eh 
cunoscând că votase, în Cotul-Vameșului, 
la alegerea delegaților, ’l-am întâmpinat 

cu aceste vorbe : D-le Gavrilescu, nu pot 
să ^ic că 'ml esci prietin, din potrivă, scih 
că esci dușman, dar ne voind răul nime- 
nui 'ți citesc textul legei ca să scii la ce 
te expui; dacă vel vota astăzi votezi cu 
risicul de a merge la pușcărie, căci iată ce 
(jice articolul 61 din Constituție, în par
tea în care se statornicesce împărțela co- 
legielor electorale:

„Alegătorii acestui colegih (evorba de 
colegiul al IlI-lea), cari ah venit funciar 
rural de 300 lei în sus și cari scih citi și 
scrie, pot să voteze dupe voința lor, sah 
direct pe deputat la orașul de reședință, 
sah indirect pe delegat în comunele lor, 
împreună cu alegătorii fără sciință de 
carte și cari nu au venitul cerut!

„Votezi asemenea direct cu dispensele 
de cens:

„Invățătorilsătesci și preoții/
Acesta e articolul pe care 'i-’l-am citit 

înaintea și în autjul mai multor D-nl 
alegători.

Va să ^ică D. Gavrilescu se găsea chiar 
la ușa curței cu jurați, fiind-că D-sa vo
tase în comună la alegerea delegaților și 
acum venea să 'șl exercite dreptul de a
legător direct, drept pe care '1 perduse 
în (jiua alegere! delegaților.

Cred dar, D-lor, câ acest fapt trebue 
să vie mai de grabă în favorea mea, căci 
am înpedicat pe un om, pe un tată de 
familie să intre în pușcărie, lăsându-’și 
femeea și copiii pe drumuri, căci eh ași 
fi fost cel d anteih care cerăm darea sa în 
judecată, dacă D-sa vota. Dar acest fapt 
se va constata la fața locului.

Să venim acum la un alt punct din cele 
cinci acte de contestare a alegere! mele, 
care se află la dosarul acestei alegeri : 
Cum că un funcționar al primăriei ar fi 
stat în sala de votare în timpul votului.

D-lor, D-vdstre sciți prea bine ce se 
întâmplă la alegerea colegiului III, sciți 
că scrutătorii și secretarii, ne avend în de 
ajuns obiceiul de a mânui condeiul, sunt 
adesea ajutați, de către un funcționar al 
primăriei, cerut în adins pentru acest scop 
de însuși președintele biuroului electoral, 
și pentru adeverirea acestora, mă adresez 
chiar la D. Enacovici să spună dacă 
D-sa însuși nu a afirmat în secția ve- 
rificătdre cum că la BătoșanI s’a petre
cut tot ast-fel.

D. Enacovici: Așa este.
D. V. G. Mortzun: Dar iată câte-va 

deslușiri asupra acestei contestări a D-lui 
Vasile Jora, care vă pdte arăta măsura 
tutulor celor-alte puncte de acusare a
duse în sarcina și în potriva mea de acest 
Domn.

D. Jora s’a presintat la mal mulți ale
gători cu acest protest, cerându-le să ’l 
iscălescă; intre aceștia s’a presintat și 
la un domn învățător, D. G. Adam, căruia 
nici nu 'i-a lăsat timpul să va^ă ceea-ce 
’i se cerea să iscăliască, ’I spunea numai: 
iscălesce, iscălesce! și omul neîndrăsnind 
să cjică ba unui boieri mare, a iscălit, a- 
pol vine și ’ml spune: Uite ce am pățit,
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m’a făcut să iscălesc o contestare, și nici 
nu scih ce era într’ensa.

La acestea ’i-am răspuns, răh al făcut 
pentru că se pdte să fie ceva neîntemeiat, 
și atunci D-ta vei da seama alăturea cu 
D. Jora.

Când ’I veni rândul la vot, D. Adam 
cere contestația D-lui Jora, și iscălesce 
jos următorul rând:

„N’am avut cunoștință de ceea-ce am 
„iscălita *

Vedeți dosarul !
Iată, D-lor, contestațiunea D-lui Jora, 

vedeți în ce chip D-sa) a strins iscălituri 
pe aceste contestațiuni, vedeți dacă se pdte 
pune temeih pe asemenea contestații.

Dar, D-lor, acest fapt vorbesce de sine 
și’nu mă voih întinde mai mult asupra lui.

Mai rămâne un cas, și acesta este fap
tul voturilor date de cel 43 delegați, cari 
ah votat cu certificate nenumerotate.

D-nii din secțiune, găsind la dosar aste 
43 voturi, a căror certificate nu erah nu
merotate, ijic, dupe cum ați vă^ut, că le- 
am fabricat eh și unii chiar cer darea mea 
in judecată, și trec la cercetarea maiori- 
tăței.

Iată cum stă lucrul: i
La Roman, în colegiul al IH-lea, ah vo

tat 373 de alegători; maioritatea necesară 
pentru a fi proclamat era de 188.

Din cei duo! candidați, cari ne înfați- j 
șasem înaintea alegătorilor, D. Ni cola e 
lonescu a întrunit 139 voturi, și eh care, 
întrunind 223 voturi, am fost proclamat.

Domnii din secțiunea a 111-a, cari ah 
verificat alegerea mea, scad acele 43 vo
turi date de cei 43 delegați, cari votase 
cu certificate nenumerotate, din suma votu
rilor întrunite de mine; adică din 223, scă
pând 43, rămân 180, și prin urmare, maio
ritatea cexută fiind de 188,,nu ași ti putut 
fi proclamat.

Acestă socotălă e cam rea și chiar a^I, 
mai adineorea, D. Al Lahovari, când a 
vorbit de alegerea D-lui Emil Mavrocor
dat; ^icea câ voturile, cari sunt nelegal 
exprimate, trebuesc anulate, scăzute din 
numărul voturilor legal exprimate, și că 
nu se țin la formarea maioritâțel care tre
bue întrunită de cel ales.

Deci, dupe acăstă socotălă, deducând 
cele 43 voturi, ele nu trebuesc scăzute 
din cele 223 întrunite de mine, ci din nu
mărul total al voturilor* exprimate, și a- 
tuncl avem 373, fără 43, rămân 330, și 
atunci maioritatea necesară alesului nu 
mai e de 188, ci de 166 voturi; Și eh în
trunind, in cașul cel mal răh, 180 voturi, 
sunt forte bine ales, cu totul în lege; și 
prin urmare, în drept de a fi proclamat 
de biuroul electoral.

D-vdstre, nu puteți măsura drepta
tea și interpreta legea în duoă chi
puri, dupe cum vă este, prieten sah vrăj
maș, deputatul a cărui alegere vine înain
tea D-vdstre.

Domnilor, lucrurile s'ar termina aci, 
dacă eh nu ași fi de o părere cu totul con
trarie părerel pe care am au^it susținând'o 
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atât de mai mulți D-ni colegi din Ca
meră cât și de alte persdne străine Parla
mentului, părerea de a fi In potriva an
chetelor parlamentare, în materie electo
rală.

Eh, în ceea ce privisce mai cu sămă 
colegiul al 111-lea, *unt pentru anchetele 
parlamentare, sunt pentru a se merge la 
fața locului și a se constata faptele, atun
ci când sunt contestări In potriva veri- 
unei alegeri; de aceea mă unesc cu ono
rabilul D. Pacu, și cer numirea unei an
chete parlamentare, care mergând la fața 
locului să va<Jâ și să cerceteze, dacă faptele 
ce se aduc în sarcina mea sunt sah nu 
născocirile unui vrăjmaș politic, care 
caută să mă dobdre cu ori-ce preț, prin 
ori-ce chip, cu ori-ce armă, și cer darea 
mea în judecată, atunci când se vor dove
di că adevărate sunt învinuirile ce mi se 
aduc.

De voiti fi dovedit vinovat să 'mi iah 
pedepsa cuvenită, iar dacă nu, să* intru în 
acest Parlament, să intru cu fruntea sus 
și curată cum trebue. să intrăm cu toții.

Ceea ce pot să vă declar e că, în cașul 
când voiti fi validat în aceste alegeri și se 
va lăsa asupra mea să atârne aceste învi
nuiri și să rămân pătat înaintea D-vostre, 
colegii mei, eh voiti opta pentru colegiul 
II, și ’mi voiti pune din noii candida
tura la colegiul III.

Căci mai cu sâmă aleșii acestui colegiu 
trebue să intre în Parlamentul țărei stă
pâni pe încrederea alegătorilor fără căl
cări de legi și mârșave uneltiri.

Cugetul meii e senin și am deplină și 
temeinică încredere în valoroșii alegători 
ai colegiului III de Roman, în stator- 
niciea credințelor lor și în viitorea lor 
isbândă.

D. N. Voinov: D-lor, adinăorea, când 
am luat cuvântul și am apărat alegerea 
D-lui Nădejde, am declarat că apăr acea 
alegere, fiind-că, dupe părerea mea, este 
perfecta. Apăr alegerea, am adăogat eh, 
fără a mă preocupa de opiniunile politice 
ale deputatului. Aci însă lucrul se pre- 
sintă cu totul alt-fel.

Voiti ^ice și acum că n'am ondre să 
cunosc pe D. Mortzun și nici nu sunt din 
aceia cari se speria de ideele înaintate. 
Ași dori fdrte mult ca D-sa să rămână 
între noi, fiind-că in tot cașul este bine 
ca acele idei înaintate să se producă aci, 
căci din ciocnirea ideilor ese lumina.

Cu tdte acestea nu pot face alt-fel de 
cât să rog pe onor. Cameră să invalideze 
alegerea D-lui Mortzun de la colegiul 
acesta, și D-sa tot va rămâne între n<^ fiind
că este deja proclamat deputat al colegiu
lui II de Roman, și cer acăstă invalidare 
nu pe motivul că delegații ah avut cer
tificate nenumerotate, fiind-că ar fi redicul 
să presupunem că candidatul ar fi putut 
să fabriceze acele certificate, nici pentru 
că a stat în sală cutare persdnă fără drept, 
fiind-că și acest fapt nu se pdte pune în 
sarcina candidatului, dar pentru singurul 
motiv care se presintă înaintea ndstră ca

e 

o cestiune de interpretare. D. Mortzun 
a votat de duoă ori ca delegat. D-sa pune 
cestiunea cu succes când trimiteți- 
mă înaintea curții cu jurați și acolo se va 
vedea dacă sunt sah nu vinovat.

Ași dori ca votul pe care ’l-am da astăzi, 
și care nu atinge intru nimic pe D. Mor
tzun, să serve ca interpretare pentru vii
tor.

D-lor, eh nu pot fi pentru interpretarea 
ce se dă de D. Mortzun, că cine-va pdte 
vota ca delegat de mal multe ori. Avem 
în legea electorală un articol care pres
crie că cel ce este înscris in mal multe 
colegii, nu pdte să voteze în duoă colegii, 
fără a se face pasibil de penalitate. Ce ne 
spune însă D. Mortzun ? D-sa declară că 
n’a votat de cât o dată ; pentru-că o sin
gură dată a votat ca delegat pentru co
muna A, și o singură dată pentru comuna 
B. Dar, D-lor, presupuneți, și aci și atrag 
mal ales atențiunea D-lui Mortzun, presu
puneți, ^ic, că eti ași reuși, fie cu autorita
tea mea morală, s’ah materială, fie cu au
toritatea administrativă, de a mă alege 
delegat în tdte comunele dintr’un ju
deț. Prin urmare, eti ași putea atunci să 
votez pentru mine, ca delegat al fie căreea 
localități de duoă sah de trei sute de ori. 
Sah și mai răh, dacă ași fi un om venal, 
ași putea să nu votez pentru mine, ci să 
stati la târguială cu acel ce ar voi să se 
alăgă și să votez pentru cine ar da mai 
mult. Dar cu un asemenea sistem unde 
am ajungej?

Dacă litera legei nu este bine expresă, 
spiritul ei însă este destul de clar. Pen
tru ce dre eh, care sunt înscris în cole
giul I de Focșani, în colegiul al duoilea 
de Râmnic și în colegiul al treilea de 
Bu^ăh, nu ași putea și eh să 'mi exercitez 
dreptul de a vota în tdte aceste 3 județe ?

Pentru că legiuitorul spune că nu pdte 
nimeni să ’șl exerciteze votul seu de duoă 
ori. Dar se ^ice: In cașul de față 'ml 
exercitez votul de mai multe-ori, căci nu 

ț '1 exercitez pentru mine, ci pentru altul 
alții voteză prin mine separat de atâtea; 
ori,de câte ori eh ’i represint. Interpretarea 
acesta e cu totul subtilă și noi nu putem 
nici e bine să o admitem, pentru că nu e 
de crezut că in intențiunea legiuitorului 
a putut fi una ca acăsta. Vă mărtiuisesc 
dar că eh unul m'așl îngriji când ași ve
dea ca în urma cestiune!, așa cum a fost 
pusă de mine, D-vdstre validați acestă a
legere a colegiului III de Roman.

’MI-aduc aminte, D-lor, că în Consti
tuantă s’a ridicat cestiunea de a se sci 
dacă un alegător înscris într’un colegih 
dre-care, ar putea să voteze și ca delegat. 
Discuțiuni mari s’ah urmat în privința a
cesta; s’a <Jis că cineva pdte să voteze ca 
delegat. într’un colegih în care n’a mai 
luat parte la vot și sub impresiunea acă- 
sta s’a votat legea, adică a rămas bine în
țeles, că dacă cineva face parte din cole
giul I sah II și a votat într'unul din a
ceste colegii, pdte să fie mandatar al unei 
circumscripțiunl, pdte să voteze și în co

legiul III, odată însă nu de mal multe ori.
Așa dar, dacă litera legei suferă inter- 

4>retațiune, spiritul el însă e clar. Pentru 
aceste cuvinte cer invalidarea acestei a- 
legerl.

Cestiunea anchetei nu mă preocupă; 
ceea ce mă preocupă pe mine este cestiu
nea de principih ; țih să se stabilăscă, cel 
puțin de astă dată, o jurisprudență prin 
votul cel vom da ; să se scie că alegerea 
D-luI Mortzun a fost invalidată, pentru că 
D-luI a votat ca delegat de duoă ori în a- 
celașl colegiu; să se scie odată pentru 
tot-d’auna că acăsta este interpretarea ce 
se dă textului legei de către Corpurile le- 
giuitdre.

Voci: închiderea discuțiunei.
D. C. C. Arion: D-lor, vă rog să bine

voiți a lăsa discuțiunea să urmeze. Cesti
unea de principih pusă înainte deD. Voi
nov este o cestiune importantă. In mo
mentul când se discută validarea și inva
lidarea alegerilor, se stabilesce jurispru- 
dența care trebue să se urmeze în viitor. 
D. Voinov v'a întrebat: Ce s'ar întâmpla 
dacă în Ioc de duoă mandate s’ar da unei 
singure persdne 10—20—100 de man
date, și când într’un asemenea cas s’ar 
supune alegerea voinței unei singure per- 
sone ? S’ar putea valida o asemenea ale
gere ?

Eh, D-lor, ași întinde ipotesa acesta a 
D-luI Voinov și mal departe, și ași ^ice 
că cel interesat de a se alege n’ar avea de 
cât să se adreseze la alegători spre a 'șl 
procura atâtea delegațiunl câte voturi 
’l-ar trebui, spre a se alege el însuși pe 
dânsul deputat... (Sgomot).

Vedeți, D-lor, că chiar numai ast-fel 
pusă cestiunea încă merită atențiunea 
D-vdstre; și fiind-că nu mă înduoesc că 
mă adresez unei Camere eminamente li
berală, vă rog să o discutați și să stabilifl 
o jurisprudență care să serve în viitor de 
normă și care să cuprindă ideea adevăra
tului adevăr.

D. D. A. Sturdza: D-lor deputați, am 
cerut acum cuvântul pentru închiderea 
discuțiunei, pentru că m'am rugat mai a- 
dineori .de D. președinte să mă înscrie și 
nu ’mi-a dat cuvântul.

D. președinte provisoriti: Erați în
scris.

D. D. A. Sturdza: Fiind-că nu am pu
tut avea cuvântul mal nainte ca să pot 
discuta într’un mod «nai larg în privința 
celor spuse de D. Mortzun, apoi în mod 
indirect voih spune acum câte-va cu
vinte... '

D. președinte provisoriti: Vorbiți 
numai pentru închidere.

D. d. A. Sturdza: Când am cerut cu
vântul, voiam să spun că sunt cu totul de 
părere ca și D. Voinov, că nu putea D. 
Mortzun vota de duoă ori, dar m’a prins 
mirarea să aud că D. Voinov, punând ân- 
tâih cestiunea de principih, conchide la 
invalidarea alegerel numai pentru faptul 
că D. Mortzun a fost deja proclamat în co
legiul II; cu iotă cestiunea de principih, 
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alt-fel ar fi cerut validarea. Nu ’l-am în- i 
țeles. Ar trebui să avem un principii! 
bine stabilit, pe care să *1 susținem fără 
alte considerațiuni, ci numai pur și sim
plu în interesul legalităței.

Eil cred, D-lor, că ar fi periculos dacă 
s’ar admite sistemul D-lui Mortzun. Nu 
am să mă ocup de a judeca și cele-alte 
fapte, și de aceia pe cari a voit să ’l a- 
ducă ca copartașii D-sale, pentru că tdte 
acestea nu '1 pot apăra întru nimic pe 
D-sa, dar am voit numai să spun, și fac 
apel la colegii mei din județul Tutova că 
ei! și cu alți 5 amici ai mei am fi putut 
avea fericirea să fim aleși pdte delegați 
în 70 de comune, ei bine, noi 6 inși am fi 
adus un contingent de 420 voturi din 70 
de comuni, dar ce fel de alegere ar fi a- 
cesta? Acăsta este sistema cea mai peri- 
culosă. Și am ținut să vă rog ca cu nici 
un chip să nu admitețl asemenea idei e- 
ronate. Asemenea sistemă ne-ar aduce la 
cele mai mari pericole, vă rog deci să în
chideți discuțiunea și să invalidați ale
gerea.

— Se pune la vot închiderea discuțiu- 
nei și se aprobă.

— Se pun la vot conclusiunile rapor
tului și resultatul scrutinului este cel ur
mător :

Votanți ........ 128 
Maioritate de duoă treimi . 86 
Bile albe............................. 91
Bile negre..........................38

D. președinte provisorid: Aduna
rea a primit conclusiunile raportului care 
sunt pentru invalidare. Declar dar vacant 
colegiul III de Roman.

Acum, să ’mi dați voe, D-lor, să vă co
munic formarea biuroului definitiv al 
onor. Senat.

S’a ales: D. general I6n Em. Florescu, 
președinte.

D-nii D. 6. Rosetti, N. L. Gherasi, G. 
Mârzescu și C. Boerescu, vice-președinți.

D-nii I. Ciuflea, I. Ciurea, G. Petrescu, 
C. Daniilescu, T. Mavroneanu, P. Milo și 
E. Flondor, secretari.

D-nii C. Budișteanu, Gr. Alexandrescu 
și 0. Chintescu, cestori.

Acum trecem la alegerea colegiului 
III de Ilfov. D. C. Kogălniceanu are cu
vântul.

D. G. Kogălniceanu raportorul sec
țiune! a șâsea de verificare :

D-lor deputați, din numărul de 15 
membri presenți ai secțiune! care a veri
ficat alegerea colegiului III de Ilfov, cinci 
aii fos pentru validarea și <Jece pentru in
validarea acestei alegeri și pentru numi
rea unei anchete parlamentare.

In contra acestei alegeri s’ad adus o 
mulțime de contestațiunl, și anume în 
număr de opt.

Cea d’ântâid este a delegatului Ion 
Tănșanu (secț. 11, fii. 20) care se plânge 
că certificatul nu ’i s’a înaintat de către 
D. Brătescu, care ’l-a ridicat de la regis
tratură, de și se constată din procesul- 
verbal al delegaților că fîgurăză ca dele

gat. Președintele biuroului nu ’l-a admis 
la vot, neputând presinta delegațiunea.

A duoa protestare emană de la D. An
ton C. Bacalbașa, candidat, prin care de
clară că ’și retrage candidatura față cu 
ingerințele guvernamentale și bandele de 
bătăuși, fiind chiar lovit de aceștia. Re
clamantul nearătând la care biuroiî s’ar fi 
petrecut aceste ingerințe, s’a pus recla- 
mația la dosar.

Al treilea protest este al D-lui Al. Ca- 
targi, pe motivul că D. Negoescu, de și 
controlor al primăriei, a votat ca delegat.

Pe acăstă protestare președintele a pus 
resoluțiunea cum că ea n’a fost dată de 
cât dupe ce D. Negoescu votase deja.

Al patrulea protest a fost înaintat de 
către D-nii I. Băltăceanu, preotul B. 
Scărlătescu, Al. Catargiu și G. Constan
tinescu prin care susțin:

1) Că în mai multe comune și mai ales 
în plășile Sabarul, Mostiștea și Oltenița, 
alegerea de delegați nici nu a avut loc, 
primarii înșiși confecționând listele de 
delegați, precum se fac forte de a dovedi.

2) Că cărțile alegătorilor direcțl nu s’ar 
fi trimis de către însuși primarul Capita
lei, și acesta cu scop de a împedica pe a- 
legători! direcți, cari formeză clasa inte
ligentă și mai independentă a acestui co
legii!.

3) Că delegații, asistați de primari, no
tari și perceptori, aii fost duși la locuința 
D-lui candindat Stănescu, unde sub-pre- 
fecții plâșilor Sabarul și Oltenița d’im- 
preună cu pomojnicul, aii distribuit la 
cârciuma D-lui Stănescu biletele de vo
tare a candidaților administrativi.

4) Cum că la secțiunea II agenții co
munali și bătăușii s’aă năpăstuit asupra 
alegătorilor, bătând pe unii și huiduind 
pe alții, despre care s’a și adresat o plân
gere ministerului de interne, care a și dat 
parola de ondre că vor înceta ori-ce in
gerințe; însă cu tote acestea ingerințele 
ar fi urmat.

Al cincilea protest este al D-lui Eniu 
Bălteanu, prin care arată că alegătorul 
direct Stan Niculescu, învățător din Ra- 
dovanu-Oltenița, dupe ce a votat, a fost 
dus la secție de un individ ce s’ar fi pre
tins a fi comisar.

A șese a protestare, care emană asemenea 
de la D. Bălteanu, este relativă la năvălirea 
în sala alegerei a unui mare număr, peste 
40 de inși, provocând tumult asurzitor, 
în cât nu se mai putea nimic au^i— dupe 
cum — este ^is — constatați D-vostre în
suși, adică președintele.

Aci atrag atențiunea onor. Adunări că 
de și în protest reclamantul se raporteză 
la însuși mărturia președintelui biurou
lui, acesta se mărginesce a pune mențiu
nea: „La dosar4 fără a precisa dacă acest 
fapt fdrte grav, și pentru constatarea că
ruia reclamantul în însuși protestase se 
raportăză la mărturia președintelui, fără 
a precisa, ^ic, dacă acest fapt alegat s’a 
petrecut ast-fel sah nu.

11 Noembre 1888

Unul din scrutători! biuroului a făcut 
următdrea declarațiune:

„Sub-semnatul, preotul Ion Bănescu, 
am fost ales scrutător în colegiul III, sec
țiunea II, și am vă^ut neregularităț! și 
lucruri cari n’am vă^ut de când sunt. Am 
vă^ut un D. agent al D-lor Stănescu și 
Duca, care lua biletele de la biuroii și le 
a dat pe ale D-lor Duca și Stănescu, și 
D. președinte n’a putut face nimic, de 6re- 
ce a dispărut dinaintea ndstră fiind scoși 
pe ferestre. In ^iua de Joi, în ajunul a- 
legerei, fiind la D. Stănescu D. sub-pre- 
fect de Sabar, a ordonat de a mă bate și 
țăranii nu m’aă bătut, căci ceea-ce ’l sfâ- 
tuiam era de a ne întruni și a discuta pe 
căi legale. Chiar D, Stănescu da drumul 
alegătorilor în sală în număr de la 40 
până la 50.

In urnă eraiî mai multe bilete cu plic 
cu tot, cu adresa: Candidatul partidului 
liberal-conser vator. •

Partidul însă liberal-conservator, dupe 
cum se constată din ^iarul Romania, care 
este, cum am țjice, Monitorul oficial al 
partidului, nu a propus pe nici un candi
dat pentru acest colegiti.

Tot aci cred, că e locul de observat că 
ieri, în secțiune, D. I. Hagi Tudoraki, 
secretar al biuroului, a declarat că în ade
văr mai în tot timpul alegerei un număr 
însemnat dedmenl se afla în sala ședinței.

A șăptea protestare emană de la D-nii 
Bălteanu și Mănescu prin care arată că 
un individ, pe care ’l presupun a fi func
ționar, a smuls, chiar în sala ședinței, din 
mânele delegatului Neagu Fosnășianu 
biletele ce ’i dăduse președintele, dându-i 
altele înduoite de ale D-lor Duca și Stă
nescu, și că voind a pune mâna pe acel 
individ, el ar fi sărit pe o ferăstră din do
sul camerei secrete.

Președintele procedând la constatarea 
acestui fapt, delegatul Neagu Fosnășia
nu a confirmat faptele alegate de D-nii 
Bălteanu și Mănescu.

Tot aci se raportă și declarațiunea unui 
secretar, a preotului Bănesqu, că în ade
văr în sala ședinței eraii nisce omeni cari 
luaă biletele din mânele alegătorilor, dân- 
du-le altele.

In fine, al 8-lea protesfrși ultim, a fost 
înaintat secțiune! de D. Al. Catargiu, pe 
caro vă rog, să ’mi permiteți a vi’l citi în 
întregul lui, fiind-că este un complex, 
pentru a mă exprima ast-fel, de protes
tări, unele mai grave de cât altele.

Domnule președinte.
Cu adâncă părere de răii mă văd ne

voit a vă ruga să bine-voițl a supune la 
cunoscința și judecata onor. Adunări a 
deputaților călcările de lege și gravele 
ingerințe ale administrației, atât județene 
cât și a celei comunale din Capitală, cu 
cari aii fost pătate alegerile deputaților 
colegiului III de Ilfov.

Iată într’adevăr în tdtă a lor crudă 
realitate faptele petrecute la alegerea a- 
cestui colegii!:
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Alegerile delegaților in comunele rurale
Pe timpul alegerel delegaților, sub-pre- 

fecții cutreerah satele, terorizând pe pri
mari, și dându-le ordine cu liste de per
sane anume din Bucuresci, ce trebuiah a 
fi numite ca delegați ai comunelor, îm- 
pănându-se pe plăși câte una sah duoe 
persone de comune cu totul necunoscute 
sătenilor.

Ast- fel numele de Duci și Stănesci, mal 
cu sămă, se vede figurând printre dele
gații mai multor comune, de cari ah fost 
tot-d’a-una străini.

Chiar un prieten al subsemnatului, D. 
doctor Nikita Andrițianu, s’a pomenit a- 
Ies delegat al comunei Grecii-Micșunesci, 
unde nu cundsce pe nimeni, nici că a fost 
veri-o-dată prin sat, din care causă, ca 
bărbat cu demnitate, n'a voit a exercita 
mandatul de delegat, pe care nu '1 solici
tase și nici că fusese propus de un prieten 
din localitate, ci orânduit de administra- . 
ție al cărei represintant n’a voit să fie.

In cele mai multe comune, alegerea de 
delegați nici că s’a făcut, pentru că sub- 
prefecții dăduseră ordine a se ticlui din 
oficih mandatele pe numele unor locui
tori, cari, mai înainte de tdte, trebuiah să 
nu scie carte.

Iar în comuna în care alegătorii ah 
voit a 'și exprima voința, le-a fost cu ne
putință a o face din causa escamotărei 
actului de alegere, cum s’a urmat la Dri- 
du, unde un primar, revocat mal înainte, 
chiar de actuala administrație, pentru 
nenumăratele sale abusuri, a fost menți
nut anume spre a falsifica alegerea. Pre
cum de asemenea la Fierbinți, unde pri
marul a dat un mandat de delegat, aren
dașului Mihail Panaitescu, fără ca acesta 
să fi întrunit măcar un vot la alegere, 
ceea-ce se pote fdrte lesne constata prin- 
tr’o cercetare la fața locului. Și tdtă a- 
cestă silnicie s’a consumat, pentru că nu
mitul delegat interpus, avea însărcinarea 
din partea administrației de a mâna patru 
comune la alegerea deputaților.

Alegerea delegaților în Capitală
I. O mare parte a cărților de alegători 

liberate, precum și mătcele lor nu pdrtă 
subscrierea titularului, ceea-ce dovedesce 
că aii fost întrebuințate la vot de persdne 
interpuse. Ast-fel, în lista manuscrisă de 
alegătorii votanți, se văd însemnate per
sdne ce nici că s’ah presintat la vot. Pen
tru constatarea acestui fapt, alătur pe 
lângă acesta un număr de duoă-<jeci și 
șăpte de cărți de alegători ce aii votat, 
fără ca alegătorii titulari să se fi presin
tat la vot.

II. S’aii tăiat din matca, cărților de a- 
legători o mulțime de cărți, ce aii fost 
date spre votare unor agenți (sergenți de 
oraș ai primăriei) travestiți în alegători. 
Dovadă despre acăsta sunt șase-spre-^ece 
cărți ce alătur pe lângă acăsta, din care 
se constată că iscăliturile titularilor aii 
fost falsificate de aceeași mână care le-a 
liberat din ă souche. De unde resultă până 

la evidență, că voturile depuse în urnă 
n’aii fost ale alegătorilor însemnați, cari 
nici că s’aii presinfat la vot, căci ce este 
mai grav dintre acești 16 alegători, sunt 
persdne cu sciință de carte, cari n’aii vo
tat, și ale căror iscălituri aii fost plasto- 
grafiate.

III. Pe lista votanților se văd însem
nați alegători că aii votat, cărora nici că 
li s’aii liberat cărți și nici că s’aii presin
tat la vot.

IV. Lucru de necrezut, nesațiul admi
nistrației a împins lăcomia reușitei până 
la Impietate, făcând să voteze chiar mor- 
ții, așa sub carta de alegător No. 689, 
se vede votând alegătorul loniță Grigore, 
încetat din viață în Iulie 1888, și înmor
mântat la cimitirul S-ta Vineri-Nouă, în
registrat la decese sub No. 3.667; sub 
carta de alegător No. 34, se vede votând 
alegătoiul Dima Nedea, încetat din viață 
în Octombre 1887 și Înmormântat la ci
mitirul Ghencea, înregistrat la decese sub 
No. 5.066; sub carta No. 145, se vede 
votând alegătorul Palin Petre loan, înce
tat din via^ă la Noembre 1887, și înmor
mântat la cimitirul Ghencea, înregistrat 
la decese sub No. 5.553, și alții.

Ceea-ce e mal trist, D-le președinte, 
este că, aceste fapte s’aii săvârșit la biu- 
rourile electorale din Capitală, presidate 
de primarul, D. Protopopescu-Pache, și de 
unele din ajutorele sale.

V. Cărțile alegătorilor direcțl, în nu
măr de peste 400, n’aii fost trămise la co
munele rurale, ci reținute sub mâna D-luI 
Pache, primarul Capitalei, pentru a împe- 
dica pe acesci alegători, cari sunt toți cu 
sciința de carte, de a veni la vot, dovadă 
despre acăsta este lista alegătorilor di
recțl, în cea mal mare parte neînsemnați, 
de a fi luat parte la vot.

Alegerea deputaților
In preziua alegerel deputaților, ajutd- 

rele sub-prefecturelor, cu primarii, nota
rii și perceptorii aii escortat delegații în 
bună pază predându’I candidaților admi
nistrației, cari ’I aii internat în hanuri, 
împrejurul casei și cârciumel D-lui Stă- 
nescu, unul din candidați, unde aii fost 
peste ndpte dresați de sub-prefecți, con
centrați ad-hoc în Capitală, spre a vota pe 
candidațil administrației, înmânându-le 
și bilete cu numele acelor candidați în 
plicuri ce purtaii pe d’asupra legenda im
primată, că numiți! sunt candidațil par
tidului conservator, ceea-ce e un nea
devăr întru cât acest partid n'a procla
mat nici un candidat la colegiul III.

In ^iua alegerel, dis de diminăță, D. 
Pache, primarul Capitalei, cu ajutorul săh 
D. Brătescu, urmați de toți agenții poli
ției comunale, s’ah transportat în miijlo- 
cul sătenilor, cărora, dupe ce le-ah impus 
să alegă pe candidațil guvernului, ’l-ah 
pornit din casa D-lui Stănescu, escortați 
de tdtă droaia agenților administrativi, în 
cap cu cete de bătăuși, la localul alegerel. 
din Mântuleasa* și ah început actul alege

re! în mijlocul unei adevărate orgii de 
scandale și de silnicii nelegiuite.

Sub-prefecții, ajutorele lor, primarii și 
perceptorii satelor, agenții comunali ai 
Capitalei, comandați de un funcționar al 
ministerului de finance (care în urma a- 
legerel a fost destituit pentru prea marele 
exces de zel) mișuiah printre alegători, 
ațâțând pe bătăuși asupra celor înduoioși, 
cari au fost bătuți, terorisați și isgonițl 
din localul alegerel.

La un moment dat, desfrâul cetelor de 
bătăuși a atins culmea, năpustindu-se ca 
nisce turbați chiar asupra sub-semhatu- 
lul, care d’abia am putut fi ocrotit de 
nisce alegători săteni.

Pe lângă cele ce preced, Adunarea va 
putea lua cuhoscință chiar din acta ale
gere! de o mulțime de neregularităț! și 
călcări de lege, săvârșite la acăstă ale
gere.

Până în ^iua de alegere tdte faptele 
expuse aci, s’ah adus la cunoscința D-lu! 
ministru de interne, care a făgăduit în 
ma! multe rânduri că va lua măsuri pen
tru reprimarea acestor ingerințe. De s’ar 
fi dat ordine în «acest sens, faptele con
statate dovedesc că ele n’ah fost ținute în 
sămă,niclde administrația județiană, nici 
de cea comunală a Capitalei. Din potrivă, 
pare că pe măsura emiterei unor repri- 
mande de sus, desfrâul administrației în
trunite crescea cu furie pentru nimicirea 
candidaților independenți prin mi^locele 
cele mai nedemne. In cât, cu cea mai 
mare bună-voință, ar fi cu neputință u- 

1 nul om cinstit a susține, că alegerile co
legiului III de Ilfov ah fost libere și cu 
atât mal puțin curate.

Supuindu-vă cu cel mai profund res
pect, cele ce preced, cutez a spera, D-le 
președinte, că acestă onor. Adunare a de
putaților va înfiera amestecul administra- 
țiunei în alegeri spre a căpătui pe favo- 
rițil săi, chiar cu prețul celor mal îndrăs- 
nețe călcări de lege; și va dispune ca 
colegiul III de Ilfov să fie redat liberei 
expresiuni a voinței sale.

Sunt cu cel mai profund respect, D-le 
președinte, al D-vdstre prea plecat servitor,

Alexandru C. Catargiu.
Delegat al com. Maia, pl. Mostistel, jud. Ilfov

In adevăr, sunt la dosar veri-o 27 cărți 
de alegător unde nu se vede nici o sem
nătură pe dânsele; și mal sunt și protes
tări de la diferiți alegători cari ^ic că de 
și se află trecuți pe listele ținute de se
cretari, el însă n’ar fi votat; prin urmare, 
trebue să fi votat alții în locul lor. Iată 
protestele:

1) Subsemnatul Paraschivescu Alexan
dru, domiciliat în Bucuresci, suburbea 
Popa-Tatu, culorea de Verde, strada Ci
clopilor No. 20, alegător în colegiul III 
de Cameră, declar că nu am luat parte la 
alegere în ^iua de 2 Octombre 1888, ce 
a avut loc în scdla St. Ștefan, Cuibu-cu- 
Barză, și prin urmare n’am votat și nici 
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că am veri-o cunoscință despre acăstă ale
gere;

2) Subsemnatul George Gogu, domici
liat în Bucurescl, suburbia Popa-Tatu, 
strada Ciclopilor No. 34. alegător în co
legiul III de Cameră, declar că în $iua de 
2 Octombre curent, n’am luat parte la 
alegerea ce a avut loc în localul scdlei 
St. Ștefan, Cuibu-cu-Barză din culdrea de 
Verde, și prin urmare n’am votat și nici 
că am veri-o cunoscință despre acestă ale
gere ;

3) Subsemnatul Popovicî Vasile, de 
profesie precupeț, domiciliat în suburbea 
Popa-Tatu, strada Fracmazonă No. 29, 
declar că n’am luat parte la alegerea de- 
legaților colegiului III ce a avut loc în 
(Jiua de 2 Octombie curent, și prin ur
mare, n’am votat la biuroul de la scola 
Cuibu-cu-Barză și nici biletul de alegător 
nu mi s’a adus, sati dat de cine-va.

Afară de aceștia, ale căror declarațiuni 
am avut ondre să vi le citesc, s’a mai pre
sentat înaintea secțiunel și un domn Con- 
stantinescu, care e trecutf ca și când a 
votat, și cartea lui de alegător e subscrisă 
cu o cruce, pe când el scie a subscrie. S’a 
citat înaintea secțiunel, ’l-am pus de a 
subscris, și comparând iscălitura cu cea 
de pe carte, am constatat cu toții că nu 
e nici o asemănare.

D. A. Catargiu a adus și acte de deces; 
din comparațiunea acestor acte și cărțile 
unor alegători, se constată absolută iden
titate între densele, și acești morți, nu 
numai că ah votat, dar se văd chiar is
căliți.

Identitatea e completă și în ce privesce 
numele, locuința și diferite alte împreju
rări prin cari ea se pdte constata.

In adevăr, din caetele a souche pe care 
le-a presentat însuși primarul, el vede 
că din aprdpe 500 alegători direcți nu au 
votat cel mult de cât 25. întrebând pe D. 
primar, cum se explică acestă călcare a 
legel, fiind-că art. 59 din lege $i( e *

„îndată ce listele aii rămas definitive, 
primarul sati ajutdrele sale, va fi dator a 
da fie cărui alegător, din tdte treile co- 
legiuri, o carte constatatdre a calităței 
sale de alegător, în care se va arăta:

„1 ) Colegiul din care face parte; 2) nu
mele și pronumele; 3) etatea; 4) profe
siunea și 5) domiciliul.

„Aceste cărți vor fi tipărite, lăsându-se 
în alb locul pentru a se trece numele, 
pronumele, vârsta, profesiunea alegăto
rului ; vor purta sigiliul primăriei; vor 
fi subscrise de primar sati loco-ții torul 
săii și de alegătorul respectiv. In cas când 
acest din urmă nu va sci a scrie și a citi, 
acăstă Impregiurare se va menționa pe 
cartă și pe originalul listei în dreptul nu
melui său. Carta acelora cari nu sciii a 
scrie și a citi, va conține semnalimentele 
persdnei, adică: pe lângă cele-alte inscrip- 
țiuni, talia, fața părului și a ochilor, tră
surile particulare și caracteristice ale a- 
legătoruluP.

Și art. 60 <jice:

„Nici un'alegător nu va fi admis să vo
teze fără a presinta carta sa de alegător.

„Dacă până în^iuseonvocărei colegiu
lui, unul sati mal mulți alegători nu ’și 
aii reclamat cărțile, primarul va fi dator, 
în interval de trei ^ile» a le remite la do
miciliu sub luare de chitanțău. *

D. primar al capitalei ne-a declarat 
pur și simplu că acăsta nu s’a făcut, 
fiind-că nu se făcea nici o-dată, și fiind-că 
ar fi chiar imposibil de a se trimite la 
500 alegători cărțile la domiciliu.

D. Pache Protopopescu: Patru-^eci 
și duoă de mii alegători sunt, nu cinci 
sute.

D. C. Bobeica: D-le raportor, recla- 
mațiunile celor bătuți sunt atașate la do
sar, sau sunt Ia procuror ?

D. C. Kogălniceanu : Sunt atașate la 
dosar.

In secțiunea de verificare punând u- se 
în discuțiune validarea acestei alegeri, D. 
deputat Burghelea a cerut invalidarea a- 
legerei și numirea unei anchete parla
mentare pentru a pedepsi pe vinovați pe 
temeiul:

1) Că alegerea n'a fost regulată, vio- 
lându-se art. 60 din legea electorală, ne- 
trimițându-se alegătorilor direcți, cărțile 
de alegători, căci dupe cum se constată 
d n însuși caetul ă souche adus de primar, 
din peste cinci sute alegători direcți ru
rali, nu s’ah trimis cărțile de cât la veri-o 
trei-^eci;

2) Că au votat alte persone de cât a- 
devărații alegători;

3^ Că au votat chiar morții.
Dupe D. Burghelea, luând cuvântul D. 

loan Lahovari, D-sa a conchis pentru 
validare, pe temeiul că in cestiuni de 
lupte politice trebue făcută o parte mare 
pasiunel și pe temeiul că cele mai multe 
fapte alegate de reclamanți nu sunt de 
cât afirmațiuni genei ale, iar nu fapte pre
cise.

D. Ion Grădișteanu a vorbit pentru in
validare și numirea unei anchete, arătând 
că alegerea colegiului III este cu totul 
viciată, fiind-că mai totali tai ea alegători
lor direcți n'ah luat parte la vot.

Din tdte protestările, ^ice D-sa, resultă 
clar, că ah fost mari ingerințe, și că in
gerințele electorale nu se pot constata 
prin acte legalisate, ci membrii secțiune! 
verificatore trebue să judice ca nisce ju
rați, dupe convingere.

In fine, sub-semnatul, a vorbit aseme
nea pentru invalidare și numirea unei an
chete, pe motivul că nu se pdte explica 
decât printr’ un întreg sistem de ingerințe, 
fenomenal, straniu, de a vedea că tocmai 
în districtul Capitalei, contrar cu ce s’a 
petrecut în cele-alte districte, unde cole
giul al III-lea și mai ales alegătorii di
recți, preoții și învățătorii au dat semne 
vădite de viață, când era pe tapet o cts- 
tiune atât de gravă pentru clasele rurale, 
ca cestiunea pământului și a înbunătăți- 
rei sdrtei clerului, este, ^ic, de mirat că 
tocmai în districtul Capitalei preoții și
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Învățătorii să se fi abținut de la vot.
Cu atât mai mult, că prin venirea lor 

la vot, fie-caie alegător direct, prin in
fluența sa, ar fi]mai câștigat și câte veri- 
unul sati dnol delegați,ast-iel, încât fața 
lucrurilor s’ar fi schimbat cu totul.

D. Oroveanu propunând numirea sim
plă a unei anchete, punându-se acăstă 
propunere la vot, ea a fost respinsă, toți 
membrii presinți fiind contra acestei pro
puneri, afară de D. Oroveanu însuși.

Punându-se invalidarea la vot, ah vo
tat pentru 10, contra 4 și o abținere.

Au votat pentru :
D-nii I. Grădișteanu, C. Datculescu, 

loigu Softa, C. Ghițescu, G. Măcărescu, 
C. Kogălniceanu, T. Cnlimachi, G. Bur
ghelea, I. Văsescu, G. E. Lahovari.

Ah votat contra :
D-nii I. Lahovari, C. Pariano, C. Bâ- 

dulescu, C. M. Stroicl.
D. Oroveanu s’a abținut.
Prin urmare, secțiunea a invalidat cu 

maioritate alegerea col. III de Ilfov.
Dupe acăsta s’a pus la vot și propune

rea de a se numi o anchetă parlamentară 
pentru a afla pe agenții administrativi 
vinovați spre a fi pedepsiți.

Ah votat pentru numirea anchetei, și 
anume :

D-nii I. Grădișteanu, C. Datculescu, 
lorgu Softa, C. Ghițescu, 6. Măcărescu, 
C. Kogălniceanu, T. 0 ilimaki, 6. Bur
ghelea, I. Văsescu, 6. Lahovari.

Ah votat contra :
D-nii C. M. Stroici, 0. Pariano, C. Bă- 

dulescu.
D. I. Lahovari și losif Oroveanu s’ah 

abținut.
D. președinte provisoriii: Discuțiu

nea este deschisă.
D. Epureanu are cuvântul.
D. I. M. K. Epureanu: D-lor, femeia 

lui Cesar nu trebue să fie bănuită! Iată, 
D-lor, cugetarea care m’ă împins să iau 
cuvântul în acăstă împregiurare, câci, n’așl 
dori și nici nu trebue să apese asupra ca
pului veri-unuia din noi, dar mai cu seină 
asupra maiorităței Camerei, asupra par
tidului liberal-conservator, măcar un mi
nut, bănuiala că ar fi putut să lase să in
tre în acest Parlament pe unul din mem
brii săi, fără să fi fost expresiunea simți- 
mântelor, expresiunea dorințelor și a in
tereselor țârei.

Nu sciu, D-lor deputați, până la ce 
punct sunt întemeiate tdte acusațiunile, 
ce a adus D. Alexandru Catargiu contra 
alegerel de față, și nici nu suntem ținuți 
de a sci acăsta, pe cât timp nu se vor a
duce aci în public dovedi pipăite, neîn- 
duoidse, despre temeinicia lor; căci, în ade
văr, nici eu,‘nici unul din D-vdstre, nu 
suntem aci acusatori sau apărători al ni
mănui, ci nisce judecători, nisce adevărați 
jurați; șt în acestă calitate trebue prin an- 
ticipațiune să ne desbrăcăm de ori-ce pre
judecată, de ori-ce spirit de partid; tre
bue să lăsăm la o parte și preferințele și 
antipatiile ndstre și să avem înaintea o
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chilor noștri numai o singură țintă: des
coperirea adevărului; un singur ideal: 
dreptatea.

D-lor deputați, mulți dintre noi am 
aprobat, a priori, verdictul secțiunel VI 
de verificare și vă mărturisesc că și eâ, care 
am asistat la una din desbaterile acestei 
secțiuni relativă la alegerea colegiului III 
de Ilfov, am înclinat spre acestă părere ; 
însă mal în urmă ’ml-am ^is: 6re nu este 
mai bine să nu ne pripim? 6re nu este 
mal bine ca, înainte de a ne pronunța în 
ședință publică, să cumpănim bine dove
zile și ale unora și ale altora, și ale acu- 
sațiunel și ale apărărel, și să ne pronun
țăm în deplină cunoscință de causă, dupe 
ce se va face mal multă lumină, și acesta 
mal cu semă față cu acusațiunile grave 
ce s’aii adus de D. Alexandru Catargiu ?

Prin urmare, conchid din capul lo
cului, și vă voiu arăta pentru ce, la sus
pendarea alegerei și la numirea unei pre
alabile anchete parlamentare. Cred că 
acestă soluțiune este malnemerită pentru 
toți, atât pentru noi, cât și pentru acusațl, 
cât și pentru apărare; căci, în adevăr, noi 
ne vom putea lămuri mal bine; acusa- 
țiunea va putea mal bine stabili acusările 
el, și apărarea probele sale de descărca
re de acuzarea ce i se aduce.

' Acestă anchetă parlamentară se impu
ne mal cu semă, fiind-că s’ati "dus acusa- 
țiuni în contra primarului orașului Bu- 
curescl, a Capitalei țărel, și este de dem
nitatea sa să nu stea la locul înalt la care 
a fost ridicat, în câta vreme nu se va 
șterge cea mai mică umbră de bănuială 
de pe capul săti.

Și de ce ne-șm grăbi ? Căci, în defini
tiv, în ce s’ar schimba situațiunea D-lor 
Duca și Stănescu prin amânarea ce pro
punem ? Ni se va ^îce că D-lor se găsesc 
astăzi într’o posițiune displăcută, având 
spada lui Damocles spânzurată d’asu- 
pra capetelor lor. Dar mi se pare că și 
D-lor vor fi mulțumiți, dacă li se va putea 
purifica alegerea.

Apoi, D-lor deputațl, ore, ceea ce pro
punem, nu se întâmplă în tote filele ? Ore, 
nu stati adesea* ori acusațl din cei mal ino
cenți timp îndelungat în prevențiune ? 
Am ore nevoie să vă dati multe exemple 
întru acesta ? Nu avem de cât să ne a
mintim cum au stat în prevențiune ne- 
norocițil alegători de la Galați, nenoroci - 
ții tineri de la Vâlcea! Dar! De ce să^ 
mal recurgem la asemenea exemple ? E
xistă aci un interes mare, un principiti su
perior: triumful adevărului, înaintea că
ruia veri-ce alte comiderațiunl trebue să 
dispară! _

întrebarea, care trebue s’o facem însă, 
înainte de tote, este: Există sati nu indicii 
suficiente, cari să motiveze numirea unei 
anchete parlamentare ? Mi se pare că da. 
Să vedem mai ântâiă candidați! în pre- 
sență. De o parte avem pe D. Alexandru 
Catargiu de obște cunoscut în Bucuresci, 
fost prefect de Ilfov, fost de patru ori în 
Ilfov consilier județian, și In nenumărate* 

rânduri primar a unei comune a acestui 
județ, a comunei Maia, unde, pe lângă func
țiunea de primar, mai e și sentinela ne
adormită a mormântului nemuritorului 
Barbu Catargiu! De altă parte, avem 
alți duoi 6meni — de sigur forte onora
bili — pe D-nii Duca și Stănescu, dar să 
’mi permită a le spune că D-lor nu sunt 
așa de cunoscuți în județ. (întreruperi, 
sgomot); în tot cașul, n’afi jucat rolul 
D-lui Alexandru Catrargiu !

Ast-fel fiind împ regi urările, D-lor de
putați, e probabil, vă întreb, ca în o stare 
normală de lucruri, alegătorii fiind lăsați 
să voteze în deplină libertate, e probabil 
ca ei să se fi pronunțat în favorea celor 
duoi de pe urmă candidați și încă în ce mod, 
dând sute de voturi D-lor Scănescu și 
Duca și d’abia 160 D-lui Alexandru Ca- 
targiu ?

Mi se pare, D-lor, că ne găsim înaintea 
unei adevărate enigme și cred, că e de in
teresul tutulor, ca acestă enigmă să se des- 
lege cu o oră mai ’nainte. Dar, mi se va 
^ice pdte, că acesta e o simplă* alegațiune, 
iar nu un argument serios, pentru ca să 
motiveze numirea unei anchete. De sigur, 
D-lor, că n'ar fi suficient acest fapt, dacă 
ar fi isolat, dacă acest fapt n'ar fi corobo
rat prin multe alte fapte cu desăvârșire 
probate.

D. Alexandru Catargiu, în protestul 
D-sale, ^ice, între altele, că plășile ar fi 
fost împănate cu una, ori duoă persone, 
cu totul necunoscute de săteni.

In tot-d’a-una m’am ridicat contra a
cestui sistem; chiar mie mi s’a întâmplat, 
iarna trecută în Tutova, să văd eșind ca de
legați persdne cu totul necunoscute co
munelor; colegii mei din Tutova pot afir
ma acăsta.

Pe fie-care Zb D-lor, vorbim de demo
crație și de moralizarea poporului de jos; 
se p6te însă, vă întreb, moraliza acest po
por, când i se dă de sus o direcțiune așa de 
greșită? Prin urmare, dacă aceste fapte 
s’ar adeveri, ar fi cu desăvârșire blama
bile.

D. A. Catargiu aduce o a duoa acusa- 
țiune, acesta e mai gravă: că în cele mai 
multe comune, alegerea de delegați nici 
că s’a făcut; sub-prefecții dedeseră ordine 
să se număscă din oficiu delegați. Eu nu 
cred că am putea trece cu ușurință peste 
nisce acusărl așa de grave.

In tot cașul, dacă cele alegate de D. 
Catargiu suntsaă nu adevărate, acesta nu 
se pote stabili de cât prin o anchetă. .

In al treilea rând, D. Catargiu se plân
ge că ar fi luat parte la vot și ar fi fost 
aleși delegați omeni, cari n’ar fi întrunit 
nici un vot; și aci cităză faptul arendașu
lui Panaitescu. Mi se pare că, dacă n’ar fi 
de cât acest fapt isolat, încă ar merita sâ 
atragă atențiunea D-v6stre!

Dar unul din argumentele cele mal im
portante, care militeză în favdrea opiniu- 
nei, ce am avut onorea să emit înaintea 
D-vdstre, e modul cum s’a făcut votarea.

Sciți cu toții că, înainte d’a vota, ale

gătorul, care voiesce să'șl exprime voința, 
se duce la primărie, ia o carte, subscrie 
în registrul d souche și tot de o-dată și 
pe cartea de alegător. Legea cere, când 
alegătorul nu scie să scrie safi să cităscă, 
ca atunci să se trecă pe cartea de alegă
tor și în registrul d souche și semnale - 
mentele sale. Făcutu-s’a acest lucru în a
legerea de față? In alegerea de față, D. 

! raportor a adus, și am aci chiar însu’ml, 
; mal multe cărți de alegător, unde se vede 

în mod incontestabil că nu s’ati lua sem- 
nalementele alegătorilor și care nici nu 
sunt subscrise de dânșii, și cu tote acestea, 
dacă examinați lista ținută de secretari la 
biuroii, veți constata că acești alegători aii 
luat parte la vot, și în atarl împregiu- 
rărl, cine pdte, când are a face mal cu 
semă cu sute de alegători, să constate, 
să dovedăscă identitatea alegătorilor ce 
ati luat parte la alegere?

Și ceea ce agraveză faptul, este că, aii 
luat parte la vot alegători, fără ca pre
ședintele să constate participarea lor prin 
tăierea colțului biletului!

D-lor deputațl, precum a ^is D. ra
portor, unul din motivele, cari aii îndem
nat pe secțiune a invalida acăstă alegere, a 
fost că nu s’a distribuit cărțile de alegă
tori printre alegătorii direcți rurali, și 
sunt peste 500 de alegători în acăstă ca
tegorie. De acolo provine abținerea lor în 
un număr așa de însețnnat. Firesce că a
cest fapt e cu totul straniâ. Cum? Când 
cești uni așa însemnate sunt la ordinea (JiDl; 
când chiar în județul Ilfov, ca și în alte ju
dețe, s’a resculat populațiunea rurală din 
causa cestiunel agrarie; când sciți că tot 
clerul e în ferbere și cere pe fie-care 4'— 
cere, dar cere până astăzi în zadar, din 
nenorocire, să i se amelioreze sdrta; când 
sunt așa cestiunl mari la ordinea ^ilel, e 
firesc lucru că în județul Ilfov aprdpe în
tregul corp învățătoresc, aprdpe între
gul corp clerical să se abție de la vot, pe 
când se pdte vedea, din examinarea do
sarelor alegerilor din cele-alte județe, că 
atât învățătorii rurali, cât și preoții să- 
tescl, aîî participat la vot în număr forte 
mare ?

Prin urmare, acestă abținere din par
tea alegătorilordirecți, nu pdte să fie pri
mită de cât sub beneficiu de inventaria, 
așa că și din acest punct de vedere se im
pune o anchetă parlamentară, căci și aci 
ne găsim înaintea unei enigme de desle- 
gat.

Dar acusațiunea cea mal gravă, aceea, 
care încoroneză pe tote cele-alte, e că au 
luat parte la vot și mm-țil. Sărmanii ! Le 
albiseră deja dsele în ^mormintele lor, și 
de o-dată s’aîi ridicat dinele canisce sfinți 
Lazări ! Și pentru ce ? Pentru că era țara 
în pericol ? Fiind-că se agita o cestiune 
mare ? Nu ! Ci pentru a alege po D. lo- 
niță Stănescu !

D-lor deputațl, dacă nu ar fi de câtnu- 
mal acest fapt, el singur ar fi suficient 
pentru a motiva o anchetă parlamentară. 
Nu numai atât! Dupe tdte dovezile ce 
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am adus, dupe tdte arătările mele și din 
raport, am putea chiar a priori să invali
dăm acăstă alegere ! Cu tdte acestea, eă 
vreaă să fiii mal liberal și mă mărginesc 
de o cam-dată, atât în interesul admini- 
strațiunei comunale și județene, cât și în 
interesul D-lor Duca și8tănescu,mă măr
ginesc a vă cere numai numirea unei an
chete parlamentare prealabilă, pentru ca 
și o parte și cea-altă să 'șl aibă posițiu- 
nea clarificată, prin cercetarea și consta
tarea faptelor, și numai dupe ce vom a
vea înaintea ndstră acea anchetă, numai 
atunci să ne dăm verdictul în deplină cu- 
noscință de causă și cu tdtă nepărtinirea.

D. președinte provisoriti: Sunt cinci 
ore. Consult Adunarea dacă voesce să 
prelungăscă ședința.

D. C. Bobeica: Prelungirea ședinții 
se face cu duoă treimi.

D. președinte provisoriti: O seim.
— Adunarea tncuviințăză, cu maiori

tate de duoă treimi prelungirea ședinței 
peste ora 5.

D. Em. Paehe Protopopescu: D-lor 
deputați, atât D. raportor Kogălniceanu 
cât și D. Epureanu vă cer să faceți a se 
suspenda d’asupra capului meii sabia lui 
Damocles. Eti vă rog ca astă-seră să mă 
judecați și să mă executați, dacă veți re- 
cundsce că sunt culpabil.

Voiii fi fdrte scurt și nu voiii abusa de 
înaltaD-vdstrebună-voință, căci recunosc 
că ’mi-ațl aratat buna-voință votând pre
lungirea ședinței.

D-lor, sunt acusat că am făcut inge- 
rinți în alegeri. Iată acusațiunea cea 
mare pe care 'ml-a atribuit'o onor. D. N. 
lonescu și D. M. Kogălniceanu mai dău- 
nă-^i, ca și astă-^i, D. Kogălniceanu fiul, 
în calitate de raportor, iar D. Epureanu 
prin discursul ce ’l-a ținut acum; dar 
D-lor ar fi fost mai logici și mai conse- 
cințl, dacă cereaîi să se invalideze tdte co- 
colegiele de Ilfov. Toți, D-lor, trebuia să 
se înscrie în fals în contra alegerel cole
giului I și al II, cum aii făcut pentru al 
III de Cameră, dupe cererea D-luI A. Ca- 
targiu.

Dacă în adevăr, am fost marele elector, 
cum ^icea D. Kogălniceanu, de Bran- 
demburg. fără să ție socotelă că electorul 
de Brandemburg nu alegea deputați de 
Cameră, ci împărați, (ilaritate) apoi a
tunci, trebuia să căra invalidarea tutulor 
colegiilor din județul Ilfov, iar nu numai 
al colegiului III. In cele alte colegii pdte 
ași fi avut mai mult interes să ingerez, de 
cât în colegiul al III; dacă se presupune 
că am făcut ingerințe pentru alegerea al
tor deputați, de sigur că pentru alegerea 
mea ași fi avut mai mult interes să fac 
ingerințe.

- Nu înțeleg, cum fac ingerenți pentru 
D. Duca și loniță Stănescu și pentru mine 
să nu fac. Mai cu sămă D-lor, de unde ati 
început alegerile ? De la colegiul I, și ca 
să ajungă la colegiul al III; a trebuit să 
trecâ colegiul al II; ei bine, unde sunt in
gerințele de la colegiul I și al II? Sa 

^is că am ingerat și am făcut tdte infa
miile în colegiul al III; apoi pentru ce nu 
s’ati ridicat voci ca să arate că am făcut 
ingerințl și la colegiul al II, unde s’ati a
les 9 deputați, și <Jice cu am făcut inge
rințl la colegiul al III; unde se aleg nu
mai duol deputați; dar ce importanță ati 
duol deputați în raport cu nuoă? Și dacă 
vom lua și pe cel de la colegiul I, iac 14, 
prin urm are, vă întreb, ce inportauță ati 
duol, în raport cu nuoă și cu 14?

Și dacă n’am făcut ingerințl în cole
giul I și al II, cum am făcut manopere în 
colegiul al III ? Se ^ice că am influențat 
asupra delegaților țărani! Dar ce autori
tate am eti asupra țăranilor?

Cu dosaru I alegerel în mână demonstrez 
că la biuroul de la primărie, acolo unde vo- 
teză delegați din capitală, acolo tocmai a 
întrunit D. A. Catargiu voturi mal multe. 
Apoi dacă faptele sunt așa, cum pdte ci
neva să (Jică că am influențat, (murmure) 
într’u atâta în cât chiar țăranii să ’I su
pui mie ? .

Să venim la fapte, D-lor, cari sunt acu- 
sațiunile capitale ce se îndreptăză în con
tra mea ? Primarul Capitalei este negli- 
gent. Fdrte bine, dacă sunt gegligent, 
rugați pe primul ministru să mă revdce, 
eti sunt gata să ’ml dati demisiunea la 
cea ântăia invitațiune care mi se va face, 
căci eti n’am venit la primărie pentru sa
tisfacerea orgoliului meti, nici pentru a 
trage profite, ci am venit ca să fac un 
servicii de cetațen, partidului liberal-con- 
servator; daca acest partid liberal-conser- 
vator se va pronunța contra mea nu are 
nevoe să mă acuse, ei singur mă voiu 
duce, și mă voii duce chiar înaintea jura
ților daca va voi, dar nu pentru că am 
ingerat în alegeri, pot merita desaprobare 
pentru alte cause.

’ Lipsa midldcelor mă face să nu 'ml pot 
îndeplini cum doresce inima mea promi
siunea care am dat’o alegătorilor mei, și 
sub raportul acesta mă pun sub judecata 
cetățenilor că sunt vinovat, de a nu fi pu
tut aduce la îndeplinire tdte făgăduelile 
cari le-am dat; voința nu 'mi lipsesce, ci 
mi^ldcele de a satisface nevoile.

Dacă am fost în stare, precum se pre
tinde, ca să influențez 42.000 de alegători, 
apoi pdte voii fi în stare să pot influența 
și asupra unul număr mărginit de jurați, 
dacă mă veți trimite înaintea lor pentru 
delictul imaginar de Ingerință.

D. Oroveanu, D-lor, este în măsură să 
vă spună până la ce punct pot influența 
asupra cetățenilor cari compun lista ju
raților.

Ei nu am fost apărătorul D-sale 
înaintea juraților, dar am compătimit pen
tru suferințele sale, și pdte să ve spună, 
până la ce punct am putut influența pe 
acel cetățeni, cari venind ca jurați ’l-ai 
recunoscut inocența; Am pledat causa 
D-sale din om în om, din eetățen în cetă- 
țăn, și când va fi vorba de causa mea, de 
sigur că o vom pleda tot așa ca și pe a

D sale, fiind-că pe nedrept sunt acusat. 
(Aplause).

Dacă dar pot scăpa lesne de jurați, cari 
vor fi cel puțin în maioritate din alegă
torii mei, de ce să nu mă judecați D-vds
tre, representanțil țărei ? In adevăr, n’am 
putut distribui 42.000 cărți alegătărilor 
înscriși în BucurescI; da, numărul alegă
torilor pentru Cameră, Senat și comună 
trece peste 42.000 și tutulor acestora tre
buia să le dau cărți de alegător în termen 
de trei ^ile de la data decretului de con
vocare pentru alegere.

Acum fiind că nu este în cestiune ale
gerea colegiului I și II, vom vorbi numai 
despre alegerea colegiului III; aci sunt 
8349 de alegători și trebuia să le distri
buim cărțile în trei le, căci așa ^ice le
gea ; și răii face D. raportor când citesce 
numai un articol și nu citesce tdtă legea, 
incivile est judicare nisi tota lege perspec- 
ta,... (întreruperi). Era mai bine să citiți 
tdtă legea relativă, D-le raportor.

O voce : Inviați morțil!
D. Em. Pake-Protopopeseu: Vă voiiî 

arăta cine înviază morțil. (întreruperi).
O voce: D. Brătianu îngropa pe cel vii.
D. Em. Pake-Protopopescu: Iată ce 

«jice art. 62 din legea electorală :
„Când alegerile se fac în mai multe 

secțiuni — cum se face în BucurescI — 
primarul va pregăti pentru fie-care sec
țiune câte un registru ă souche și va de
lega câte un impiegat comunal pentru 
fie-care despărțire ca să libereze cărțile 
celor cari nu le vor fi posedând/

Acesta este articolul care spune ce tre
bue să fac; cel-alt articol, care spune că 
trebue să le împart în trei e®te un 
articol care se pdte aplica la cele mal 
multe comune, la generalitatea comune
lor iar nu la excepțiune, cum este capi
tala BucurescI; aci nu se pot împărți 
22.000 cărți de alegător în trei <JiIe. Des
fid pe ori-cine’să spună că se pdte face ace
sta, mai ales dupe împărțirea altor atâtea 
duoă (jeciml de mii de cărți de alegători 
comunali. Nu uitați, D-lor, că am avut 
a face și cu alegerile pentru consiliul co
munal și cu alegerile pentru Cameră și 
Senat, și de aceea s'a ^is că sunt marele 
elector, fiind că am fost ales și la Cameră 
și la comună; pentru că am avut ondre 
de a fi ales și într’un loc și într’altul, văd 
că sunt pismuit. Dacă sciam că va fi așa, 
vă declar că renunțam de a face politică.

Ce se mai ^ice D-lor ? Se mai ^tce, nu 
numai că n’am împărțit cărțile electorali, 
dar că am omis de a înscrie în dosul cărților 
fisiognomia alegătorilor. Așa s’a întâmplat 
pentru veri-o duoă-^ecl de cărți de alegă
tori indirecți.

Ia să vedem la Prahova, cum s’aiî pe
trecut lucrurile, căci acolo ați validat a
legerea făcută în persdna D-lui Dobres- 
cu; și nu numai aci dar chiar în întrega 
țera.

N’am amjit gicându-se nimic în contra 
cărților încomplejte din colegiul III și 
a ’și voi să seim dacă tote cărțile electo-
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rali din t<5tâ țâra aii fost distribuite și 
prev^ute pe partea opusă cu descrierea 
fisiognomiei alegătorilor.

Voci : Pretutindeni ca și la Bucuresci 
s’a urmat.

D. Em. P. Protopopescu: De o cam- 
dată, D-lor, unul din amicii mei, D. ma
ior Homoriceanu din Ploescl, aurind că 
sunt pus pe seletă și că am să fiii restig- 
nit pentru acăsta, s’a dus la primăria 
Ploescl și a cerut un certificat prin care 
să i se arate modul cum s’ai! împărțit a
colo cărțile de alegător și iată ceea ce i s’a 
dat; .
„Conform cerere! făcută de D. maior C. 

N. Homoriceanu, prin hârtia registrată 
la No. 6.824, se certifică de noi că cărțile 
tutulor alegătorilor înscriși în listele elec
torale ale colegiului I, II și III de depu
tați și I și II de senatori, parte s’ai! dis
tribuit prin poliția administrativă înainte 
de Ziua alegerilor, iar parte le-ah primit 
d’a dreptul alegătorii în Ziua de votare.

„Cât privesce însă dacă pe cărțile ace
lor alegători, cari n’aă sciut citi și scrie 
s’a trecut saă nu pe contra pagină signa- 
limentele lor, aoăsta dupe afirmațiunea 
copiștilor, cari ah fost însărcinați cu dis
tribuirea lor, la parte sal! trecut, iar la 
parte nu*.

Deci cărțile de alegător aii fost împăr
țite de către copiștii primăriei în Ziua a
legerilor, adică acolo s’a făcut tot așa 
cum am făcut și eh aici.

Dar se Zice că la o parte din alegători 
nu s’ai! trecut semnalmentele lor în do
sul cărților de alegere. Apoi și la Ploescl 
s’a întâmplat aceea ce s’a întâmplat și 
aci. Eă am însărcinat pe copiștii primă
riei să împartă cărțile și să scrie în dosul 
lor semnalmentele alegătorilor; el bine, 
unii din copiști, cari aă fost mal diligențl 
aă scris, iar alții, cari aă fost mai puțin 
diligențl, nu aă scris. Ș’apoi, D-lor, să fi 
fost toți copiștii nisce copiști din cei mai 
diligențl din lume, totuși nu era cu pu
tință să scrie semnalmentele tuturor ale
gătorilor, în Zilele de alegeri, pentru că 
fie-care alegător stăruesce să ’și ia cartea 
sa cu un minut mai curând.

Cu tdte acestea, care e resultatul aces
tor operațiuni așa de neregulate ?

S*a& ales delegații.
Cine sunt acei delegați ? Sunt toți par

tizani ai partidului liberal-conservator în 
număr de 160.

Ei bine, acești delegați în număr de 
160, cum ah votat ?

Ah votat 108 la biuroul central pentru 
D. Alexandru Catargi, și pentru că nu ah 
votat și alții, D-sa se scolă acum în con
tra acestor delegați și Zice că nu ah fost 
bine aleși.

Se face mare cas că ah votat trei morți? 
Mai ântâih, cu iertăciune, că nu sunt trei, 
ci numai duoi, (ilaritate). Nu am obice
iul de a tăgădui adevărul. Este adevărat 
că nu s’a presintat nici un certificat de 
la oficerul stărel civile. EH singur însă 
am cercetat registrele și am declarat că 

duoă erori de persdne s’ati făcut, din pa
tru mii votanți. Adevărul așa este. Dar 
cine s’a presintat la vot? Cine era intere
sați să substitue aceste duoă persdne ? 
Eh, personal ? Veri-unul din amicii mei ? 
Sah D. Al. Catargiu împreună cu cei-alți 
duoi candidați? Apoi dovediți că ah votat 
In locul celor duoi morți, dmenii propuși 
de D. Duca sah Stănescu ? Nu, și cum 
s’ati petrecut lucrurile ? Cu Zece Zile îna
intea alegere! delegaților, nu se scia cine 
eiah candidați!, și așa se explică lucrul, 
de ce a fost la alegerea delegaților o sin
gură listă , comună partidului liberal- 
conservator. Dacă D. Al. Catargiu era în 
contra acestei liste, era neapărat să ’șî 
facă o contra-listă. Unde este acea con- 
tra-listă ? EH era să fac contra-listă ? S’a 
dus D-sa să căra de la alegătorii din Bu
curesci să ’și dea voturile pentru alți de
legați partisani al D-sale ? Din contră, 
agenții D-sale electorali aii făcut propa
gandă pentru alegerea partizanilor parti
dului liberal-conservator, fiind cointe
resați.

De ce dar, când D. Catargiu vede că 
108 și mai bine voturi ale acestor dele
gați aleși, s’aîi dat în favorea D-sale, la 
biuroul central, unde este marele incon
venient, în cât sa se facă gaură în cer, să 
se dea în judecată primarul din Bucu
resci ? Și pentru ce ? Pentru că ah votat 
trei morți ? Dar 30 de morți dacă ar fi 
fost substituițl, tot nu însemna nimic din 
8.000 și mal bine de alegători. (Aplause, 
ilaritate).

Tdte acestea, D-lor, n»i înfluențdză întru 
nimic validitatea alegerel. Cine pdte săjfacă 
cercetare minuțiosă dacă toți câți voteză 
în colegiul III trăesc ? Cine, de cât acela, 
care are interesul de a se pregăti, adică 
candidatul ?

De sigur, că un candidat abil pdte fi 
interesat să facă a se substitui cine-va în 
locul unui mort și cum numai singur scie 
acăsta dacă este ales tace, iar dacă nu, se 
ridică și face gaură în cer. Ore sistema 
acăsta pdte fi ea încuragiată ? Ar fi să se 
dea în mâna orl-cărul adversar o armă 
periculdsă, dacă s’ar admite invalidarea 
alegerilor, pejmotiv că a votat duo! morți 
din 4 mii.

Votul a duoi morți, nare cea mai mică 
influență asupra resultatului votului. 
Dacă chiar colectiviștii n’ah îndrăsnit să 
’și pună candidați; evident este că curen
tul era tare în opinia publică. De ce D. 
Catargiu n’a bine-voit să-’șl pue lista 
D-lui la delegați ? De sigur, fiind-că pro
pușii erați agreați de D-sa. Numai la roșu 
s’a vă^ut o listă de delegați tipărită, de
pusă în urnă nu scih de cine, în un sin
gur exemplar.

Văd, că D. raportor, mă face răspunză
tor de tot ce s’a petrecut în județ.

EI bine, numai în capitală alegerea de
legaților s’a împărțit în 11 secțiuni; eii 
n’am putut presida de cât la o secțiune; 
nu puteți atribui că cei-alți consilieri cari 
ati presidat alegerea la 10 secțiuni ati fost 

dmenil mei. D. Catargiu cu tdtă dorința 
ce are de a mă prinde, nu pdte să aibă a- 
căstă satisfacțiune, căci repet, nu eh am 
presidat la tdte secțiunile, ci alți consilieri 
comunali.

S’a putut întâmpla din greșala copis
tului ca o cartă eliberată lui Ion Constan- 
tinescu din cutare suburbie, în loc de a se 
scrie adevărata lui profesie, să se scrie 
muncitor, calitate tot a unui Idn Con- 
stantinescu din altă suburbie, apoi acesta 
este un cas de invalidare. Apoi, chiar a
gentul electoral al D-luI Catargiu, cu
noscutul Leonti Constantinescu care a um
blat la drăpta și la stânga pentru alege
rea de delegați; el chiar să se fi presintat 
la biuroh cerând carta, și copistul văZând 
că un Idn Constantin din mahalaua Vlă
dica este muncitor, i-a dat carta fără a-’l 
pune să subscrie; dre acestăomisiune care 
nu pdte avea nici un efect, când votul a 
fost unanim în acea secție de delegați ca 
pretutindeni, pdte influența întru ceva a
legerea deputaților făcută osebit dupe 
Zece Zii® ?

înțeleg, să se fi comis o neregularitate 
de copist, să fi făcut o omisiune, duoă, 22, 
99, 100, 500, câte poftiți, dar, sunt trei, 
patru mii aprdpe cari ah luat parte la a
legerea delegaților în Bucuresci.

Apoi, în ce pdte să influențeze un vot 
sah 5, 7,9, câte voiți, asupra resultatului 
voinței a 3.000—4.000?

Apoi, D-vdstre, cari lucrați dupe maio
ritate, voiți să supuneți'maioiitățel voința 
minorității, voiți ca câte-va neregulari- 
tăți parțiale și fără consecințe să influen
țeze asupra alegerilor întregi? Câte ra
porturi nu s’ah citit aici, arătând neregu- 
larități petrecute ? E absolut imposibil, 
D-lor, ca alegerile de delegați la câte-și 
11 secțiuni să nu se streedre o mică neob- 
servare sah omisiune. Unde vedeți D-vd- 
tre însă, din tdte acestea reeșind că eh am 
fost marele elector, că eh am votat pen
tru toți ? (Sgomot, nu se aude....)

V’am demonstrat că a fost o singură 
listă Ia alegerea de delegați; n’a fost 
listă oposită, proprie a D-lui Catargiu; ce 
interes aveam dar a nu urma conform le
gei, ce zor avem să substitui alegători. 
(Sgomot).

Mă acu să că eh m’am dus în dimindța 
Zilei de alegeri la loniță Stănescu acasă. 
Dar cine e, D-lor, acest Stănescu, la care 
astă-Zi unii se uită cu ordre, pe când până 
ieri, alaltăieri 'I strângeai!, mâna cu căl
dură? Stănescu e acel proprietar mare 
de la gura oborului, negustor onorabil, 
care de 12 ani lucrăză în politică alături 
cu noi, la tdte întrunirile ndstre publice; 
el e acela care a suferit lovituri și ares
tări (mare ilaritate).

Pe când D. Kogălniceanu vorbea Ia 
întrunirea de la Bosel, cine ’i a adus cea 
mal mare parte din alegători. D. Kogăl- 
niceănu a fost forte vih aplaudat atunci 
dar printre cei cari ’l-ah aplaudai! era 
Stănescu cu rudele lui, cu amicii lui (mare 
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ilaritate), acel cari a& relații de afaceri 
in obor și in piață.

Acest Stănescu e acela care la binele 
public a contribuit cu mult puțin ce a- 
vea; e acela care a participat împreună 
cu noi la banchetul oferit D-luI Vernescu, 
banchet la care a luat parte și D. N. lo
nescu; acolo D. lonescu strîngea mâna 
lui Stănescu, pentru că era din acel mulți 
la număr care 'l-a aplaudat și striga ura 
D-lui Nicolae lonescu (sgomot, mare ila
ritate).

Asta-^i numai e bunStănescu, fiind-că 
am ajuns unde doream; apoi nu se face po
litică ast-fel; alegătorul ține semă de 
sacrificiele făcute pentru triumful ideilor 
și răsplătesce cu onore sacrificiele fie-cul. 
Se scie că, dupe întrunirea de la Orfeă, 
parte din public fu împins spre Palat, și 
eh însumi, văzând tendința gendarmilor, 
am recomandat D-luI Stănescu să se ducă 
la ușa Palatului și să împedice publicul 
de a nu intra pe scările palatului. Acolo 
făcându’și datoria de bun cetățen, împe- 
dicând publicul de ase urca pe scări, mă
car că gendarmii ’I gonea, puțin a lipsit 
ca Stănescu să ’șl piardă viața, căci un 
glonț de revolver a trecut pe lângă dân
sul. Astă-^I un asemenea om avea nevoe 
să fie ales de ai săi prin ingerințe?! Vă 
voiți demonstra cum în privința țăranilor 
D. Stănescu a lucrat în mod onorabil așa 
cum trebue să lucreze un devotat al unul 
partit care se respectă.

Dar dupe întâmplarea de la Palat cine 
a fost arestat? El cu Florea lonescu, cu 
frații lui și amicii lor. M'am dus eti de ’I- 
am scos de la închisdre dupe ce ati sufe
rit maltratări duoă ^ile și duoă nopți.

In mișcarea țăranilor, el a fost care s’a 
oferit să se ducă din sat în sat, să inter- 
vie pe lângă țăranii cunoscuți de el sâ se 
liniștescă. EL a explicat țăranilor cum că 
acel cari ’i-aiî îndemnat la turburări nu 
sunt bine-voitori pentru țeră. El a reco
mandat țăranilor să aibă încredere în 
noul guvern, și astăzi pretindețl că s aii 
ales prin ingerințe ? EI D-lor, pot ^ice 
cu drept: El m’a ales pe mine, iar nu eti 
'l-am ales pe dânsul (aplause). Și astăzi 
drept răsplată ce 'I ^iceți: Stal la ușea 
Camerei cum ai stat până acum. Ei bine, 
D-lor, nuedrept ceea-ce voițiD-vdstre să 
faceți.

Se cuvine altă sdrtă lui Stănescu de 
cât aceea care ’i-o dă D. Epureanu: să 
stea ca acusat în prevenție, asceptând sen
tința, pentru că ancheta nu însemneză 
alt-ceva de cât instrucțiune și sentința 
nu pdte fi de cât ordonanța de non lieu 
sati depunere sub acusare. Nu cred că me
rită acest luptător asemenea răsplătire 
din partea liberalilor, fiind-că alături cu 
toți liberalii el a luptat și a fost gata să 
’șl pună viața și averea lui în pericol, 
pentru triumful ideilor sănătdse ce cu toți 
am propagat. Acum, D-lor, să explic pen
tru ce m’am dus la Stănescu a casă.

M’am dus pentru că peste ndpte, în a- 
junul alegerel,s’apresentat la Stănescuo 

persdnă pe care nu voiă să o numesc, și 
în numele meă ’i-a ^is: părerea D-lui 
Pake e să se scdtă din listă D. Duca și să 
pună pe D. Catargiu.

M’am dus, când am aflat de acesta, și 
’l-am spus că nu suntacestea vorbele mele 
și a trebuit să mă duc pentru că alt-fel 
ași fi călcat hotorîrea comitetului parti
dului liberal conservator, care n’a fost de 
părere a susține și publica candidați la 
colegiul III.

N’am voit să las să planeze asupră’mi 
idea de a fi dispus eil alt-fel în afară de 
comitet.

lată pentru ce m’am dus la Stănescu 
a casă.

Dar, D-lor, cum ași fi putut efi să in- 
gerez? Ce, dre depind țăranii de mine? 
Și apoi în definitiv, unde este culpa ? Mă 
op reșce pe mine legea ca primar să fac 
politică ? Dacă m’ar opri, n’ar trebui să 
fiii eu aci și să particip la alegeri cu 
drept de alegător și cu drept de a fi ales, 
ori dacă legea ’ml permite să fiu ales în 
calegiul I ca și în colegiul III, recunosce 
că am dreptul de a face politică și a fi 
ales. înțeleg să nu fac pres’unl abusând 
de posițiunea ce ’ml dă cualitatea mea de 
primar. Bine-voițI a ’ml arăta pe cine a 
bătut veri un agent comunal ? Cui i s’a 
făcut cea mal mică vexațiune ? Cui i s’a 
făcut măcar un proces-verbal de contraven- 
țiune în vederea alegerilor? Se vorbesce me
reu de bătăuși, unde sunt? Cum se numesc 
ei ? Să vă spun eă cine l’a pus în spaimă 
pe D. Catargiu. D-sa s’a dus la Mântulesa 
și acolo a 4’8 țăranilor, ce mergeți boilor 
cu sub prefectul dupe voi ca fiind la jug? 
Țăranii s’aiî supărat și n’afi făcut D-lui 
Catargiu o bună primire. Dacă D. AI. Ca
targiu a făcut așa, prea răQ a făcut, fiind
că, cel puțin în^iuade alegeri, candidatul 
trebue să vorbăscă mal cu amabilitate a- 
legătorilor. (Ilaritate).

S’a vorbit de un funcționar care s’a in
trodus în sală pe ferestră. Să las că acăstă 
aserțiune nu pdte să fie veridică, pentru 
că ferestrele erați închise pe dinăuntru, 
dar eu chiar am întrebat pe președintele 
secțiunei, D. Mavrodin, judecătorul de la 
notariat, și D-sa ’ml-a declarat că n’a vă- 
vă^ut pe nimeni, așa în cât faptul acesta 
care se alăgă nu este de cât o imagina- 
țiune.

Așa dar, vedeți că tdte aceste acusa- 
țiuni nu aii nici un fundament și nu vă^ 
pe ce se întemeiază D. Kogâlniceanu, când 
’ml «jice că sunt marele elector.

înțelegeam să se plângă colectiviștii, 
Înțelegeam să vie D-lor să formuleze a- 
semenea acusațiunl închipuite;darsăvină 
un partisan al partidului conservator, cu 
care am luptat alături și să mă acu se pe 
mine că am făcut ingerințe, închipuiți-vă 
ce spectacol se dă țărel când un membru 
al partidului liberal conservator, se plânge 
că primarul capitalei a făcut ingerință!

Se mal vorbesce de alegătorii direcțl 
că n’ah luat parte la vot, fiind-că nu li s’a 

11 Noembre 1888

trimis cărțile electorale. Se vedem câți 
sunt.

In secțiunea I sunt 236 și în secțiunea 
III sunt 135, total 371.

D. N. Voinov: A constatat că D-ta 
n'ai voit să le dai cărțile?

D. Em. Pache Protopopescu: Nu, 
el nu s’aiî presintat ca să le ceră și n’ati 
venit nici în (jiua de alegeri la secțiunea 
unde li se putea da acele cărți. Dar toți 
acești alegători sunt în număr de 371.

Eă, 'X dati pe toți D lui Catargiu, și 
cu 160 voturi, cari le-afi avut, ar face 
peste tot 531. Apoi adversarii D-sale au 
avut 630! D. Catargiu striga că tot ju
dețul este D-sa și la urmă s’a vă^ut 
alt-fel.

Ne mal vorbesce de popi că n’afi luat 
parte la vot. Dacă popii n'aâ luat parte la 
vot,'causa este că mitropolitul nu vr^a ca 
popii să facă politică spre ase evita aceea 
ce s’a întâmplat adesea, spectacolul cel 
mal trist. Și eu ca primar am recoman
dat multor preoți a urma acestă părere.

Dar în fine D-lor, toți dascălii, toți 
popii, toți țîrcovnicil, toți primarii, toți 
notarii, dacă ar fi venit sâ voteze, toți a- 
ceștia cu delegați, cari aâ votat pentru 
D. Catargiu, fac 531, pe câd aleșii aîî în
trunit 630 de voturi. Prin urmare la ce 
bun să se anuleze acestă alegere și să mă 
puneți pe mine sub acusațiune și să.mă 
amenințați cu o anchetă parlamentară ? 
Dacă sunteți dispuși a cere anchetă cu 
ori-ce preț apoi mai ușor cereți de la 
primul-ministru revocarea mea și eti mă 
voiu retrage spre a vă face pe plac. (A- 
plause).

D. M. Kogâlniceanu: D-lor, este un 
proverb românesc care ^ice : Feresce-mă 
Ddmne. de amicii mei, căci de inamici mă 
feresc eti însumi. El bine, astăzi onor. 
D. primar al orașului Bucuresci a schim
bat cu totul acest proverb, și D-sa ne-a 
arătat că mai bine s’ar (Jice : Feresce-mă 
Domne de mine, căci inamicii mei mă vor 
apăra mai bine. (Ilaritate).

D-nii mei, eti am luat libertatea și în- 
drăsnela de a ’l califica pe D-sa de mare 
alegător de Bucuresci. *

D. G. Vernescu : Cer cuvântul.
D. Al. Lahovari : Nu faceți un com

pliment aleșilor din Bucuresci.
D. G. Vernescu: A <Jis un cuvânt care 

atinge pe totă lumea.
D. M. Kogâlniceanu: Vedeți ? Aîî 

fost atâtea cestiunl până astăzi, la cari o- 
nor. D. Vernescu nu a venit să ia parte, 
și astăzi, când e în cestiune primarul de 
Bucuresci, D-sa, fără ca să asculte ce am 
să vorbesc, ci numai fiind-ca am cutesat 
a ^ice un cuvânt D-lui Pache Protopo- 
pescu, vine și’I ia apărarea, înainte chiar 
ca eu să fi completat prima frasă a cu- 
vântărel mele, și încă ați vă^ut cu câtă 
vehemență... (Sgomot, întreruperi).

D. președinte provisoriti: Vă rog sa 
nu mal întrerupeți.

D. M. Kogâlniceanu : Onor. D. La
hovari ^ice că am insultat pe deputății 
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din Bucurescî, dar tocmai D-sa și depu
tății de Bucurescî erau mai mult datori 
de cât mine să protesteze la cuvintele 
D-lui Pache Protopopescu, când D-sa a 
^is că s’a ales primar de Bucurescî pentru 
ca să servescă interesele partidului liberal 
conservator. Eh însă ’mi-aduc aminte că 
D-sa, când s’a ales primar al Bucuresci- 
lor, a ^is tocmai contrariul, că nu se ale
ge pentru ca să facă politică, nici pentru 
ca să servescă interesele politice ale verl- 
unui partid, ci numai pentru ca să facă 
gospodărie. D-sa nu’și-a pus candidatura 
la primărie ca om politic, a <Jis că venia 
numai ca să facă gospodărie, și bine ar fi 
făcut să se fi ținut numai de gospodărie, 
căci acesta e principala trebă, acesta e 
misiunea cea mal frumdsă a unui primar, 
și de sat, și de oraș, și chiar de Capitală a 
țerel.

Primarii trebue să se ocupe, mai ântâiu 
de tdte, de edilitate, de starea igienică, de 
scdle, de biserici, de strade, de îmbunătă
țiri de tot felul, iar nu să se facă servito
rii cutăm! sati cutărui partid politic ; nu 
este treba D-sale acesta, și când D-sa 
vine și face o ast-fel de mărturisire, 
erați datori D-vdstre, D-le Lahovari, și 
aleșii de Bucurescî, și întreg partidul 
D-vdstre conservator, ca, înainte de a pro
testa eu, să protestați D-v6stre cu toții 
că nu aveți trebuință de concursul pri
marului, și al podarilor săi, și al mătu
rătorilor săi, și al sergenților săi, pentru 
ca să vă alegeți în Parlamentul țerel. Cine 
a ^is un cuvânt pentru alegerea D-vdstre 
la Râmnicul-Vâlcei? Cine a ^is un cuvânt 
pentru alegerea D-luI general Mânu la 
Bucurescî, unde a fost un demn, și activ, 
și capabil primar ? Cine a ^is un cuvânt 
pentru alegerea D-sale și la Teleorman ?

Dar când primarul de Bucurescî, al 
cărui tot timpul de dimineță până sera 
nu ’I pdte fi de ajuns pentru a se ocupa 
de păsurile și nevoile unul oraș ca Bucu- 
resci, când D-sa a crezut că face bine să 
se amestece și să ingereze în alegeri, a 
mea este vina dacă vin să ’I fac observa- 
țiunile mele ? A mea este vina și vă in
sult ore pe D-vdstre când ve ^ic că răii 
faceți de ’I tolerați asemenea lucruri și 
'I permiteți să 'șl ia o asemenea misiune 
în numele D-vdstre ? Eti cam de mult cu
nosc pe D. Pache; nu am nimic de ^is în 
contra calităților sale, dar ’l sciti că este 
pasionat, fdrte pasionat. Eli nu sunt din
tre amicii D-sale, din acei cari să 'I dea 
numai laude și să închidă ochii asupra 
defectelor sale; eh ’i le spun, și un defect 
al D-sale din cele mai vădite este că vo- 
esce să fie cu picidrele în tote luntrile. 
D-lui, bună dră, membru al partidului 
liberal-conservator, ce căuta să intre în 
minister sub principele Dimitrie Ghica ? 
(Aplause).

D. P. Protopopescu : Ce căuta! și 
D-ta. (Aplause, sgomot).

D. M. Kogădniceanu : Principele Di- 
ndtrie Ghica a fost președintele meii în 
ministerul de la 1869, dar de astă dată 

nu 'mi-a făcut propunere să intru în mi
nisterul ce D-sa era chemat să formeze, 
de astă-dată 'I se indicase mal d'inainte 
cu cine avea să formeze ministerul, și de 
aceea nu s’a adresat la mine ca să intru 
în aceea combinațiune. Dupe duoă ^ile a 
venit la mine și ’mi a țlis : M’ai întărîtat 
în contra colectiviștilor, și acum nu pot 
face nimic, căci nu pot compune cabine
tul. ’MI-a spus că avea la început pe prin
cipele Știrbei, dar pe urmă, D-sa n’a mal 
voit să primescă, și ast-fel fiind, m'a ru
gat să viii la Eforie la 2 ore. M’am 
dus și ’l-am găsit în conciliabul cu D. 
Pake..........

D. P. P. Carp, ministru de externe: 
Acăsta e o adevărată trădare. (Mare ila
ritate). ‘

D. M. Kogălniceanu: Trădarea vă 
voiti arăta-o eh unde este, și chiar fără 
să v’o arăt eu, o veți vedea D-vdstre în 
curând, peste vre-otrel 4Jle- • • • (Sgomot, 
întreruperi).

picăm, D-lor, că ducând u-mă la efo
rie, am găsit acolo pe D. Pake, și în urmă 
a venit și D. ministru de finance de as- 
iă^I. Principele Dimitrie Ghika, *ml-a 
spus că n’a putut face nimic, pentru că 
nu a găsit pe principele Știrbei. Atunci 
eii m’am dus cu D. Germani să caut pe 
principele Știrbei. Iată de ce, D-le Pake, 
m’ai găsit la eforie și la principele Știr
bei, și în alte părți.

A duoa venind Ia Cameră, am vă^ut 
pe D. Poenaru-Bordea și ’l-am întrebat: 
ce partid, ce idei, pe cine represintă D. 
Pake în noul minister; și D. Poenaru ’ml-a 
spus că D. Pache represintă pe D. Ver
nescu. Dupe aceea ducendu-me cu D. 
Poenaru la D. Vernescu, ’l-am întrebat 
dacă este adevărat că D. Pake ’l repre
zintă pe D-sa, și D. Vernescu ’ml-a răs
puns: eu nu dati dreptul nimănui să mă 
represinte. întâlnind u-mă dupe acăsta cu 
D. Pake și spunându’I ce declarațiune ’ml-a 
făcut D. Vernescu, ’l-am întrebat chiar 
pe D-sa, pe cine represintă, și cu acestă 
ocasiune am avut cu D-sa o conversațiune 
cam Ugere, pe care nu voiesc a o repeți 
aci. *

Eii, D-lor, n’am nimic cu D. Pache, 
ce am avut de a împărți cu D-s\ le-am 
regulat la întrunirile ndstre de la Mazar- 
Pașa, și astăzi nu mal e nimic între noi. 
Dar, fiind-că am au^it pe repausatul Ma- 
nolache Costache despre colegiul 
al patrulea că este o minciună, am voit 
să văd dacă D-sa ar putea 4ice tot așa și 
astăzi când colegiul al patrulea s’a re
format și s’a făcut colegiul al treilea.

Ați ve^ut că alaltă-ierl, când se dis- • 
cuta alegerea colegiului al treilea de Te
leorman, am întrebat dacă alesul a avut 
unanimitatea voturilor, și am făcut acăstă 
întrebare, pentru că mă reservez, a vorbi 
despre acestă cestiune la discutarea adre
sei la Tron, ca cestiune de reformă pentru 
viitor, și de aceea urmăresc în mod, cu totul 
obiectiv, resultatul alegerilor colegiului al 
treilea. Eh în privința acestor alegeri, 

'ml c» acolo unde în colegiul al 
treilea se alege un țăran, un dascăl, un 
proprietar mare care șede în județ, care 
face bine, Ia toți și e cunoscut de toți, a
colo alegerea nu este o minciună. Și când 
în Camera trecută se contesta alegerea 
D-lui N. Filipescu și a altora, am luat 
parte Ia discuțiune și ’l-am apărat; da, 
am apărat pe D. Filipescu, și fac apel la 
toți D-v<5stre cari ați fost atunci față, 
pentru că D-sa, represintă în mod leal, în 
mod sincer interesele locale, D-sa, este un 
bun proprietar și fdrte popular. Dar când 
văd că în colegiul al treilea se aleg dmenl 
necunoscuți, omeni cu totul străini, dmeni 
cari nu sunt de loc în contact cu țăranii, 
atunci vă mărturisesc că mă uit ceva mal 
departe, mă duc la originea lucrului, ca 
să aflu cum a eșit din urnă acel candidat ?

Când sciii eh că în Bucurescî machina 
primăriei este mal formidabilă de cât ma
china ministerială, atunci sunt dator să 
mă uit bine, să mă uit și cu ochii și cu 
ochelarii. Când văd ca în locul D-lui Ale
xandru Catargiu, care sciîî că este con
servatorul cel mal leal, cel mal devotat. .

O voce : Și cel mai nedisciplinat.
D. M. KogAlniceanu: D. A. Catar

giu a fost de mal multe ori ales delegat 
al țăranilor; D-sa este un fel de cavaler, 
care nu vrea protecțiunea nimănui, 'I 
place să se alegă prin propriele sale forțe; 
când văd că în locul D-sale, ese din urnă 
D. Stănescu... Să mă ferescă D-^eh să 
presupun ceva în răn despre D. Stănescu! 
D-sa, e om din popor, e mare comerciant, 
și nu m'ar prinde de loc mirare să repre
sinte pe țărani. Dar, D. Duca!... Și de 
ce D-ta, D-le primar, n'al <jis un singur 
cuvânt ca să aperi și alegerea D-lui Duca ? 
Eiî am onore a cundsce pe D. Duca, sciCi 
că D-sa a fost architect la construirea 
unor clădiri pentru regia tutunurilor.

Dar ce are a fa< e architectul Duca, ar
chitect în oraș, cu casele țăranilor înve
lite cu rogojini și cu stuf? Apoi, când 
sciu că în colegiul III nu se pote face 
nimic fără încuviințarea prefectului și a 
primarului, și când mal sciă că prefectul 
are în Bucurescî un rol secundar, când 
vedem că primarul se jdcă asupra textu
lui legei electorale care ordonă că fie-că
rui alegător direct să ’I se trimită carta 
de alegător a-casă, și când seim că chiar 
noi alegătorii din colegiul I, câte dificul
tăți încercăm până căpătăm carta n(5stră... 
(Sgomot, nu se aude).

Eu personal sunt cu totul indiferent 
pentru* alegerile colegiului al treilea 
de Ilfov, nu am nici un interes aici; 
dar mă indignez când, văd pe marele 
gospodar al Capitalei făcându-se mare 
alegător și 4ic^ndu-ne: dar ce! Mie 
nu 'ml e permis să lucrez pentru parti
dul meii ? *

Ce ! Nu ’mi e permis să usez de influ
ența mea ca să fac să triumfeze partidul 
cu care m’am aliat ? Tdte vă sunt per
mise, D-le primar, numai un singur lucru 
nu vă este permis: de a vă amesteca îq 
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alegeri, de a pune mi^ldcele și influența 
D-vdstre de primar în serviciul cutărul 
saă cutărul partid. Constituțiunea a luat 
o precauțiune în contra acestui amestec 
al D-vdstre în alegeri, când a ^is că nu 
se pot alege primarii în colegiul al duoi
lea al județului unde el 'șl exercită func
țiunea, fiind că primarul are influință în 
acel colegiii, și aici s’a făcut o gre- 
șală, căci primarul are influență în tdte 
colegiele, și în ântâiul, și mal ales în al 
treilea, căci mahalalele Bucurescilor, sea
mănă mult, din nenorocire, cu comunele 
rurale . . . (întreruperi).

D-vdstră, D-le primar, ați lovit auto
ritatea morală a juriului, când ați spus 
că D. Oroveanu a fost achitat, nu pentru 
că era nevinovat, ci pentru că ați alergat 
D-vdstră pe la amici.

Să mă ferescă Dumnezeii pe mine de 
asemenea amici! .. .

D-vdstră socotiți că eii 'mi am sdrun- 
cinat autoritatea morală, fiind că am fost 
în ministeriii cu D. I. Brătianu, eii care 
am ^is că n'aș voi să am nici dsele alături 
cu ale D-lui Brătianu.

Ei, D-le Protopopescu, mai ușor vor fi 
dsele D-tale lângă ale D-lui Brătianu, 
de cât ale mele, căci eii voiii fi îngropat 
la Iași, iar D-vdstră aici la Belu.

Eii m'am despărțit de la 1881 de D. Ion 
Brătianu, pecestiunea Dunărei, și fac a
pel la D. Constantinescu de la Severin să 
spună dacă nu este așa . . . (Sgomot, în
treruperi).

D. I. Brătianu nu mai pdte să fie la 
putere, și prin urmare nu aveți să vă te
meți, ba voiți ^ice mai mult, că D-lui I. 
Brătianu nu 'I se cuvine să mai vină la 
putere ; a fost 12 ani; a făcut acte mari, 
a făcut și greșeli mari ; și mal bine ar fi 
făcut dacă acuma se retrăgea cu totul 
din luptă și nu lăsa pe unii din amicii 
săi prea zeloși să ’l pună candidatura în 
actualele alegeri. .

Vedeți, dar, că nu avăți dreptate să a- 
trageți asupra mea blestemele acelora 
cari sunt nemulțumiți de D. I. Brătia
nu; dar nu mă puteți opri de a spune că 
sunt indignat, și cu mine tdtă țâra, când 
am vă^ut pe D. I. Brătianu, care, cu 
tdte greșelele lui, a făcut acte mari, când 
’l-am vă^ut că cade în fața D-lui Zerlenti.

Atunci am căutat să văd unde e isvo- 
rul de unde a provenit acest lucru. Gu
vernul, vă mărturisesc, nu 'l-a combătut; 
din contra, primul ministru când a venit 
la mine să mă vadă, pe când eram bolnav, 
m'a întrebat: unde 'și pune candidatura 
D. I. Brătianu, pentru ca să nu fie veri-o 
bănuială că guvernul ar voi să ’l combată. 
Atunci dar de cine a fost combătut ?

D. G. Vernescu: De noi. (Aplause).
D. M. Kogălniceanu: De D-vdstre ? 

Dacă D-vdstră l’ați combătut, D-le Ver
nescu, este trăba D-vdstră, dacă ați făcut 
bine sau răii. Dar dacă ați voit să ’l com
bateți, să vă fi pus D-vdstră, D-le Ver
nescu, saiî pe D. Lascar Catargiu, să fi pus 
omeni de valdre, de greutate, cari să vină 

cu importanța lor personală, cu inflența 
lor morală, cunoscuțl și țărel și Europei; 
căci ce va <jice Europa când va au^i că 
D. I. Brătianu a că^ut în luptă cu D. 
Zerlenti ?

O voce: Europa.
D. M. Kogălniceanu: Acei cari cu

nosc împregiurările de astăzi nu vor ^ice 
că eu am făcut o exagerațiune saă o iro
nie când am ^is că Europa se intereseză 
de cele ce se petrec la noi. Europa se in- 
teresăză de ori-ce mișcare politică din 
țera nostră ca și din cele-alte țări. Euro
pa se ocupă de ministerul din România 
cum se ocupă de ministerele din cele-alte 
țări, fiind-că tot d’auna vrea să fie în cu
rentul politicei și al tendințelor fie-cărei 
țări. Nu mai suntem acum ca în timpu
rile când Europa nu cunoscea de cât pe 
Domnul tributar; astăzi administrațiunea 
țărei se conduce de un guvern constitu
țional, și de aceea Europa se uită să vadă 
cine este în capul țărei, pentru ca să scie 
dacă este pentru pace, dacă este pentru 
resbel, dacă e un guvern stabil cu care să 
pdtă intra în tratări. Și D-vdstre nu veți 
putea nega că omul care a deslegat res- 
cumpărarea drumurilor de fer Strousberg, 
care a deslegat Gestiunea cea grea a e- 
mancipărei evreilor, care a făcut atâtea 
și atâtea acte importante, nu veți putea 
nega că el este un personagii cunoscut 
în Europa; și de o dată Europa să pri- 
mescă telegrame că D. I. Brătianu, care 
a fost președinte de consilii 12 ani, n'a 
găsit un colegii electoral în țera aces
ta ca să ’l alegă. Acesta este marea res- 
plată a faptelor sale.

Dacă el a făcut fapte rele, timiteți’l îna
intea curței de căsațiune ; dar ca să Zi
ceți că Brătianu a că^ut în Bucuresci, 
unde nu a fost combătut de guvern numai la 
luptă drăptă cu D. Zerlenti, acăstasă nu o 
susțineți. Pdte că ar fi căgut la Galați, 
Iași, la Dorohoii, sai în alte orașe pe 
cari le a sărăcit în interesul Bucuresci
lor, dar în Bucuresci el nu putea să ca^ă 
fiind-că este sciut că are destule simpatii 
aici. A! Dacă i s'ar fi opus ca> candidat 
un Lascar Catargiu, un general Mânu, un 
Vernescu, pdte că atunci s’ar fi ^is că ne
reușita lui se datoreză triumfului parti
dului conservator; dar ca să ca^ă în fața 
lui Zerlenti, acesta este neadmisibil.

Și ei am că^ut la Galați, dar am că^ut 
în fața președintelui consiliului. Ași pu
tea să ^ic ceva, dar nu $ic nimic.

La Iași însă ei ministrul, care am făcut 
pentru Iași mai mult de cât orl-care altul, 
pentru că am făcut universitatea, am făcut 
pinacoteca, am făcut conservatorul și amfă- 
cut cestiune ministerială din reconstruirea 
palatului administrativ care arsese, arun
când demisiunea mea în fața acelora cari 
me persiflai; el bine, la Iași numai prin 
balotagii am eșit. Și cum ? Ast-fel că s’ai 
indignat chiar adversarii politici ai mei, 
cari ’mi-ai dat voturile lor, precum D. 
V. Pogor, un conservator convins, D. Vo- 
goride, D-nii Balșeșcii, cari ai votat 

pentru mine, fiind-că a fost o indigna
ți une că ei, care de la 1857 lucram pen- 
trțr Iași, eram să cad ca să se aldgă dre- 
cari domni cari (jiceai : noi ținem pe Ko- 
gălniceanu la ușe și ne vom alege noi. 
Dar n’a fost așa și de aceea ei de aici ex
prim recunoscința mea curagiului, inde
pendenței și simțului de dreptate al ale
gătorilor de tdte nuanțele cari m’ai ales 
pe mine. Și ei, contimporanul cu Ion Bră
tianu și cu Dumitru Brătianu, ^ic că tre
buia ca Ion Brătianu să fie aci, pentru ea 
să răspundă la tdte atacurile care se fac; 
dar dacă nu s’a putut, căderea lui ei o a
tribui primarului și de aceea ’mi-am per
mis a'l califica de marele alegător de Bu
curesci, eu tdtă influența, care singur a 
mărturisit că pe D-sa 'l-a ales D. Stănes- 
cu în colegiul ântâii, și D-sa a ales pe 
D. Stănescu în al treilea. Priimăscă D-nii 
conservatori acăsta, daca le place, acăsta ’i 
privesce, dar ei cred că D-lor nu ai fost 
aleși de D. Stănescu, pentru că ei, ad
versar al conservatorilor, recunosc că 
colegiul I de Ilfov aparține conservato
rilor.

Se <jice că ei sprijin pe D. Alexandru 
Catargiu, ca să mă împace cu D. Lascar 
Catargiu, și să mă cheme la minister. 
Dar așa să fie ore ? Nu e de loc așa, fiind 
că D. Lascar Catargiu este tot așa de ve
chii și convins conservator, cum sunt ei 
vechii și convins liberal, și, în loc de a 
face alianță cu D-sa, ei de pe acum încep 
un mic resbel.

D. Epureanu în discursul săi plin de 
talent, începând a ^is că femeia lui Cesar 
nu trebue să fie nici măcar bănuită, și tot 
asemenea și maioritatea acestei Camere, 
care este a partidului conservator, nu tre
bue să fie bănuită. Așa este că o maiori
tate nu trebue să fie bănuită, dar până a
cum nu seim că partidul conservator este 
în maioritate aci; partid în maioritate nu 
există, va fi mâne pdte o maioritate când 
noi liberalii ne vom uni ori cu partisanil 
guvernului, ori cu conservatorii; fără de 
aceia are să fie luptă continuă. M’ați si
lit să vă spun tdte acestea, și vi le-am 
spus; să nu credeți însă că ați pus picio
rul în scară; aveți să stațî la tocmălă cu 
noi, căci dacă noi liberalii nu suntem în 
maioritate, dar suntem o minoritate pu
ternică și trebue să ne respectați; nu vă 
grăbiți să ne spuneți la tot momentul că 
sunteți maioritate; așteptați nițel până 
să vă vedeți cum stațî, căci până acum 
abia suntem la cea d’ântâifi luptă, până 
acum îucă n’am intrat bine în luptă; a
cesta este vorbă scurtă și coprin^ătdre.

Regret forte mult că D. Pache ’și-a 
compromis singur situațiunea, fiind-că 
D-sa scie fdrte bine că nu s’a ales primar 
al Capitalei de cât numai pentru că se 
presinta ca simplu primar, ca gospodar, 
iar nu ca organ al unui partid, lucrând 
ca partid acolo unde nu este de lucrat ca 
partid politic, căci la primărie nu trebue 
să se facă politică, ci gospodărie. D. Bla- 
remberg, cu care eii nu aveam ondre să 
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fih In relațiunl, s’a înfățișat ca om poli
tic, și ca om politic bătea pe tdtă li
nia pe D. Pache. Atunci D. Pache a 
$is: eh sunt gospodar și nu am să 
fac politică, și apoi vine în Parlament și 
ne spune: eh am primit primăria pentru 
ca să servesc partidul meh. In Bucurescl 
sunt mulți, cari nu sunt din partidul con
servator ; el bine, cu aceștia ce se face ? 
El trebue să fie victimele preferinței, sel- 
bătăciei politice a onor. D. Pache ?

In contra acestui lucru protestez eh, și 
cred că împreună cu mine protestăză și 
alții. Așa dar, mă resum și ^ic : forte rău 
a făcut D. tprimar Pache, când din pri
mărie a făcut o mașină de luptă, o ma
șină politică, ceea ce nu trebue să fiă.

D-sa ’șl-a uitat cu totul rolul; D-sa 
vine și spune că nu ah fost bătăuși și ne 
pune pe noi în posițiune să ’I arătăm nu
mele bătăușilor și ale capilor lor; bătăuși 
ah fost și sunt; numele lor se pot găsi în 
tdte fiarele și sunt în cunoscință tutulor 
acelora cari șed în Bucurescl.

Iată pentru ce mă unesc cu propune
rea D-luI Epureanu și cer, și eh să se sus
pende alegerea până se vor face cercetări, 
ca să se va^ă ce rol politic și electoral a 
avut primarul din Bucurescl, care nu tre
bue să se ocupe de cât de gospodărie, de 
hrană, de luminat, și altele de felul acesta 
de care orașul are nevoe.

D. președinte provisoriii: Acum D. 
Teodorescu are cuvântul.

D. G. D. Teodorescu: Cedez D-luI 
Vernescu.

D președinte provisoriii: D. Ver
nescu are cuvântul.

D. G. Vernescu: D-lor deputați, nu 
voih aluneca pe tărâmul pe care a alune
cat D. Kogălniceanu, pe tărâmul curățe
niei în alegeri. Dacă ar fi să ne punem pe 
acest tărâm, ca să căutăm a vedea cum s’ah 
făcut alegerile de fie-care din noi, și mai 
cu sămă cum s’ah făcut alegerile pe când 
era ministru D. Kogălniceanu, atunci ne
am aduce aminte că acum 20 de ani, s’a 
ales un deputat în Bucurescl, un lanov.

D. M. Kog£lniceanu: Nu este ade
vărat ! nu eh am ales pe lanov. (Sgomot.)

D. G. D. Vernescu: EI, D-le Kogălni- 
cene, dacă este să vorbiți de înalta mora
litate în alegeri....

D. M. Kogălniceanu : Nu am ales eh 
pe D.JIanov, ci ’l-a ales D. general Flore- 
scu, care pe atunci era ministru; și, dacă 
nu voesci să mă cre^i, eh declar că sunt 
gata să depun mandatul meh de deputat 
dacă nu va fi așa cum afirm eh. Nu avem 
de cât să căutăm dosarele, ca să vedem 
dacă eh eram ministrul care a ales pe la
nov .... (Sgomot.)

D.G.D. Vernescu: Te rog să nu atin
gem persdne cari nu sunt aici.

D. M. Kogălniceanu: Atunci pentru 
ce afirmi un ce nedrept ?

D/G. D. Vernescu: Te rog nu mă între
rupe neîncetat, pentru ca să pot termina 
mai curând.

D. M. Kogălniceanu: Atunci vorbe- 

sce cum se cade unui om în vârsta și po- 
sițiunea D-tale, când se adresăză către un 
om în vârsta și posițiunea mea. Nu spune 
că eh am ales pe D. lanov, când scil, sah 
ar fi trebuit să scii, că ’l-a ales generalul 
Florescu .... (Sgomot.)

Adu-ți aminte că și D-ta ’ml-al cerut 
telegraful .... (Sgomot.) .

D. G. Vernescu : Nu ’ți-am cerut nici 
o-dată nimic .... (Sgomot.)

D. M. Kogălniceanu: Ba, ai ce
rut ....

D. G. D. Vernescu: Nu ți-am cerut 
nici o-dată nimic, și nici ași fi primit de 
la D-ta, dacă al fi voit să ’mi dai ceva.

D. M. Kogălniceanu: Ai primit te
legraful meh, și prefectul.... (Sgomot, 
nu se aude.)

D. G. D. Vernescu: Ați dat telegra
mă ca să mă alăgă pe mine dupe cererea 
mea ? Bine-voesce de constată un aseme
nea fapt; căci nu numai pe D-ta, dar pe 
toți miniștrii cari s’ah succedat la putere 
în țâra acăsta, ’i sfidez pe toți să ’mi a
rate cel mal mic ajutor ce ’mi-ar fi dat veri 
unul dintr’ânșii la alegeri d’a rândul de 
când am intrat în Cameră până acum. 
Dah o sfidare generală tutulor acelora cari 
ah fost miniștri... (Sgomot, întreruperi).

D. președinte provisoriii: Rog pe 
D. Kogălniceanu să nu mai întrerupă, și 
pe D. Vernescu să vină la cestiune.

D. G. D. Vernescu: Mie ’mi <jicețl să 
vih la cestiune ?

D. președinte provisoriii: Pe D. 
Kogălniceanu ’l-am rugat să nu vă între
rupă.

D. G. D. Vernescu: Acăsta este im
parțialitatea D-vdstre?

D. președinte provisoriii: Sunt im
parțial când vă rog pe amânduol.

D. G. D. Vernescu: Revin la cestiune 
și încă o dată ^ic că nu tătă lumea pdte 
vorbi de curățenia alegerilor, și D. Ko
gălniceanu mal mult de cât ori-cine tre
bue să mă înțelăgă.

D. M. Kogălniceanu: Nu vă înțeleg 
de loc.

D. G. D. Vernescu: Cre^ că mă înțe
legeți, fiind-că singuri ați mărturisit că 
’ml-ațl dat mandat către prefect. (Aplause).

D. M. Kogălniceanu: De 20 și mal 
bine de ani, eh nu mai eram stăpân pe 
alegeri.

D. G. D. Vernescu: Dacă nu mai erai 
stăpân, acum s’a isprăvit cu desăvârșire. 
(Aplause). Acăsta mă duce la cel-alt argu
ment.

D. M- Kogălniceanu: Nu mă scdte 
din ale mele. (Aplause, ilaritate).

D. G. D. Vernescu: D-lor, onor. D. 
Kogălniceanu s’a revoltat că nu s’a ales 
aci în Bucurescl D. loan Brătianu, care 
a guvernat țăra 12 ani, și a cărui guver
nare a făcut să se revolte țăranii, și să 
curgă sângele pe stradele Bucurescilor. 
(Aplause). Se miră D. Kogălniceanu cum 
a îndrăsnit Capitala, când sub ochii el a 
vă^ut tdte infamiile acelui regim, cum a 
îndrăsnit să nu alăgă pe omul acela sub 

a cărui guvernare, nimeni din noi nu mal 
avea siguranța cailei de mâne! (Aplause 
prelungite).

Eh ^ic: cum e cu putință.ca un bătrân 
om politic, ca un om care are simțul mo
ral, să ridice o asemenea cestiune în Parla
mentul țărel. (Aplause)

Și să ne mai spună încă, că Europa, 
care ne privesce, e tristă de căderea ace
lui om ! Se miră Europa de căderea luiî 
Dar se miră și mal mult țăra întrăgă, cum 
a mai putut un asemenea om să cuteze a 
mal ridica capul, tocmai în capitala Ro
mâniei ! (Aplause prelungite).

D. I. Leca: D. Pache Protopopescu 
a banchetat cu D, I. Brătianu. (Sgomot).

D. președinte provisoriii: Vă rog, 
D-lor, să nu mal întrerupeți, respectul 
libertăței cuvântului, mai cu sămă de la 
aceia cari sunt înaintați în libertate.

D. G. Vernescu : Aveți răbdare să a
scultați, și când voih face o necuviință, 
când voih spune un neadevăr, sunteți li
beri să vă ridicați și să mă opriți.

D-lor, n’aș fi mal luat cuvântul ca să 
vorbesc, căci sunt și bolnav: dar când 
am au^it că se ridică aci o teorie care lo* 
vesce în libertatea alegerilor din Bucu- 
resci; când mal cu sămă am au^it pe D. 
Kogălniceanu că D. Mânu bine s’a ales; 
D. Vernescu bine s’a ales, dar adaogă 
necontenit că D. primar a derigiat a
legerile, și că a exercitat rolul de mare 
elector, atunci am vă^ut sentința D-lui 
Kogălniceanu! Și am vă^ut și apărarea 
ce pretindea că face guvernului, când ’I 
^ice, că șade cu mânile încrucișate și 
lasă pe primarul orașului, să înfluin- 
țeze pe alegători în modul cel mai îngro* 
zitoh Cum ? A vă^ut guvernul tdte aceste 
nelegiuiri, și a stat impasibil? Și când ^i- 
ce aceste cuvinte D. Kogălniceanu, pre
tinde că nu voiesce a lovi în guvern? Ve* 
dețl, D-lor, câte tăișuri are sabia D-lui 
Kogălniceanu, și crede că noi nu putem 
să ’l pricepem. Ei bine, vă pricepem tac
tica ; tătă lupta D-vdstre este de a lovi 
în primar, ca să loviți în alegerile din 
Bucurescl.

Dar de ce, D-le Kogălniceanu, n’ați a
vut cu răgi ui să loviți in tdte alegerile 
din Bucurescl, în alegerile colegielor I și 
II de Cameră și de Senat ? Ați gândit că 
ne puteți ofili cu istoriile ce le-ați poves
tit ? Dar nu sciți că noi aci de multe ori 
am luat cu sabia colegiile ? (Aplause). De 
ce vă mirați, dacă unii omeni cari ar fi 
putut să lase frumdse pagine în istoria 
acestei țări, și în loc de acesta ah că^ut 
atât de jos prin slăbiciunile lor, prin pa- 
timele lor, prin purtarea lor neomendsă, 
în cât ah ajuns în rândul celor mal din 
urmă dmeni, de ce vă mirați, dacă ei nu 
ah găsit un singur colț al țărei unde să 
se fi putut alege, de ce vă mirați că ah 
că^ut în tdte părțile, fără să fi fost cea 
mai mică influență, guvernamentală, fără 
să fi fost nici măcar a partidelor contra 
lor, ci numai prin singurul fapt că con- 
sciința cetățenilor s’a revoltat la atâta 
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grămadă de fapte rele ce apasă asupra ca
pului lor. (Aplause).

Acestă e istorie adevărată, istorie li
berală, dacă tot protestați că sunteți li
berali.

D-lor deputați, trebue să sciți că lupta 
contra primarului de Bucuresci e lupta 
contra îibertăței alegerilor în Bucuresci, 
(sgomot protestări).

Că primarul are o acțiune în orașul 
unde e primar, acesta e netăgăduit, și 
pote să aibă și o influență rea, dacă cei 
cari T priveghiază ’l voru lăsa să exrcite 
acestă acțiune rea. Se ^ice că a ingerat 
primarul în Bucurescl, și cu tdte acestea 
delegații cari s’aâ ales la Bucuresci și 
cari aii votat separat în secțiuni deosebite 
cari aii fost aleși pe o singură listă; acești 
delegați, cari erați în număr de 160, dacă 
nu mă înșel, din 160; 110. aii votat pentru 
D. Catargiu, și numai 50 pentru candida
tul cel-alt. Dar mare ingerință a mai a- 
vut primarul! Mare autoritate avea el în 
oraș, dacă el alegând dupe lista unui par
tid pe delegații din Bucuresci, nu a putut 
avea în favdrea sa de cât o treime din a- 
cești delegați iar duoă treimi dintr’ânșii 
s’ati dus cu partea adversă!

Se mai (Jice că aii votat și morții. Dar 
cei trei morți fost-ati ei între cei 110 ori 
intre cei 50 de delegați ?

Dacă trei dmeni au luat bilete cari re- 
presentau pe trei morți și s’ati dus la vot, 
ce o vinovat primarul de acăsta? Schimbă 
dre acesta situațiunea în privința alege
rei ? E posibil sâ’și închipuiasca cine-va 
că primarul a pus să voteze morții, o listă 
care s’a votat în unanimitate ?

Viă la partea a duoa, că primarul ajn- 
fluențat pe țăranii cari ah votat în deo
sebite secțiuni. Să fie adevărat acăsta ?

Ei, D-lor, acăsta este imposibil a se 
susține înaintea dmenilor cari cugetă.

Dar se mai ^îce că primarul nu a tri
mis cărțile de alegători. Să vedem ce este 
și acest lucru. Mai ântâiu, D-lor, chiar 
dacă unora din alegători nu li s’ar fi dis
tribuit la timp listele, ore prin acesta s’a 
luat dreptul alegătorilor de a veni să ’și 
ia cărțile și să voteze ?

Dar cu cărțile se dă în cunoscință d- 
menilor că ah dreptul să voteze ?

In cunoscință se dă cu publicațiunile 
care se fac și în Bucurescl și în ori-ce 

comună. Prin urmare erați pregătiți toți 
și mal cu sămă alegătorii direcți. Și apoi, 
venita cine-va să protesteze că nu are 
cartea sa de alegător ? Venit’a să o cără 
și n’a găsit biurourile deschise ?

Ce sunt aceste presupuse ingerinți? 
Sunt ceea ce ^icea D. Kogălnicean, o um
bră aruncată peste tdte alegerile din Bu
curesci.

Faceți imputare, că de ce un comer
ciant din Bucuresci a cutesat să se m£sdre 
cu D. loan Btătianu. Și de ce să nu se 
măsore ?

O voce: E pe drumul Atenei... 
(Sgomot).

D. G. D. Vernescu: Pe drumul Atenei?
Adineaori ^iceți că trebue să se ferescă 

cine-va de a calomnia și de a spune lu
cruri pe cari nu le pot verifica. De ce a- 
cum alunecați pe acestă cale ? Dar daca 
nu va fi pe drumul Atenei, atunci cuvin
tele D-vdstre cum se pot califica ? D. Zer- 
lenti este o personă onorabilă care are drept 
la respectul D-vdstre, nu trebue să ata
cați pe un om, când nu este aci ca să se 
potă apăra, și care a avut onorea să fie 
presentat ca candidat al partidului conser
vator, și să fie onorat și cu încrederea ale
gătorilor.

Așa dar, D-lor, ingerințe n’au fost în 
Bucuresci, ingerințe n’aă putut fi din 
partea primarului; singura ingerință pe 
care a făcut’o primarul, dupe ^isa D-vo- 
stre, este că a făcut o visită amicului său, 
unde s’a dus ca să ’i dea lămuriri asupra 
unor lucruri neexate ce ’i se atribuiah.

D-lor, vă rog, să bine-voiți a respinge 
acestă invalidare, și acestă ancheta, căci 
a invalida aceste alegeri, ar fi a da un 
vot de blam și de neîncredere, nu numai co
legiului III, dar și celor l’alte colegii din 
Ilfov; iar ancheta parlamentară ar avea 
o înduoită semnificare: anchetă pentru 
ingerințele ministerului și ancheta pen
tru ingerințele primarului de Bucuresci, 
care se scie că nu putea să facă nici o 
ingerință înjcolegiul țăranilor. (Aplause).

Voci: închiderea discuțiunei.
D. Tache lonescu: D-lor, am luat 

cuvântul ca să vă rog, să nu închideți dis- 
cuțiunea, fiind-că nu este cu putință ca 
într’acea cestiune, unde legea este in
teresantă, să se lase fără răspuns discur
sul D-lui Vernescu, care singur a vorbit 

în lege. Altmintrelea nu se va putea ^ice 
de cât că se păstrează tot vechiul obiceifi, 
de a se închide discuțiunea, îndată ce 
vorbesce oratorul plăcut al maiorităței.

D. G. Dem. Teodorescu: Dupe ce 
onor. D. raportor, a făcut un discurs, iar 
nu un raport, și a intercalat în acel dis
curs și o adevărată pledoarie în favo
rea D-lui Alexandru Catargiu; dupe ce 
D. Epureanu a vorbit duoă ore, dupe ce 
D. Kogălniceanu a vorbit o oră, credeți 
ore că nu s’a atacat îndestul alegerile 
din Bucuresci? D-lor, dacă se închidedis
cuțiunea, ea să se închidă sub tdte avan- 
tagiele pentru D-vdstre, pentru că n’a 
vorbit în favorea alegerei de cât D. Pa- 
che ca să se apere personal și D. Vernnscu, 
D-vdstre ați vorbit trei pe rând și aveți 
tdtă libertatea * să invalidați. Rămâne 
mal pe urmă, cu alte ocasiunl, să spunem 
cine face alegerile în Bucuresci.(Aplause). 
De o cam dată, discuțiunea acesta cred că 
se pdte închide și cestiunele personale să 
le facem la urmă. (Aplause).

—Se pune la vot închiderea discuțiunei 
și se primesce.

D. președinte provisoriti: Acum 
vom pune la vot condușiunileraportului. 
Aceste conclusiuni suntduoă: una pentru 
invalidarea alegerii, și alta pentru ancheta 
parlamentară.

Voci: Pentru amânduoă vom face un 
singur vot.

Dr președinte provisoriti: Atunci 
pun la vot conclusiunele raportului prin 
bile.

—Adunarea procede la vot, și resulta
tul scrutinului este cel următor:

Votanți................................. 121
Maioritate de,duoă treimi . 81 
Bile albe................................. 32
Bile negre.............................. 89

/
D. președinte provisoriti: Adunarea 

a validat alegerea, și proclam de depu- 
tați ai colegiului III de Ilfov pe D-nii G. 
Duca și L Stănescu.

—Ședința se ridică la 7 ore săra, a- 
nunțându-se cea următdre pe Mercur! 9 
Noembre.

IMPRIMERIA STATULUI, DmECiOR, ALEXANDRU PENC0V1CL
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No. 4

ADUNAREA DEPUTAȚILOR

SESIUNEA EXTRA-ORDINARA 1888

Ședința de la 9 Noembre 1888
Președenția D-luI președinte proviso- 

rih, lacob Fetu.
— Ședința se deschide la ora 1 dupe 

amiaijl.
—PresințI 166 D-ni deputați.
—Nu răspund la apelul nominal 9 și 

anume:
D-nil G. Gr. Cantacuzino, Gr. Chrisen- 

ghi, Gr. Constantinescu, C. Danaric, N. 
Crețulescu, A. D. Mavrodineanu, N. C. 
Săveanu, D. Sturdza, S. Șomănescu.

— Sumarul ședinței precedente se a
probă.

— Se acordă congediu de trei $ile D-luI 
A. D. Mavrodineanu.

D. președinte provisoriti: D. M. Ko
gălniceanu are cuvântul în cestiune per
sonală.

D. M. Kogălniceanu: Cu părere de 
răh văd că onor. D. Vernescu, care, în șe
dința de alaltă-erl, ’mi-a făcut o cestiune 
personală într’uu chip nepotrivit și pen- ■ 
tru D-sa și pentru mine, astăzi nu este 
aicfca să asculte răspunsul meti. D-sa e 
tot-d’a-uria sănătos când vine de atacă, iar 
cânde să răspundă, e bolnav. «Eâ nu voiesc 
să abusez de acestă situațiune, și de aceea 
amân cestiunea personală până când va 
veni D. Vemescu; cu condițiunea însă, ca 
biuroul să ’ml menție cuvântul; eh voiii 
aștepta până ce D-sa se va însănătoși.

D. președinte provisoriti: Biuroul 
nu pdte de cât a păstra acest drept, și dar 
vă va acorda cuvântul când va veni D. 
Vemescu. !

Pășim acum la ordinea <Jilei, unde a
vem verificarea alegerel colegiului III de 
Prahova.

— D. Gr. Duca dă citire următorului 
raport:

La alegerea în balotagih a unul depu
tat la colegiul III de Prahova, din 1.709 
alegători înscriși, ah votat 436. D. Radu 
0. Pătărlăgeanu obținând 228 voturi, a 
fost proclamat deputat al colegiului III 
de Prahova de biuroul electoral.

In privința acestei alegeri, aceeași con
testațiune afirmă că D. Dumitru Vasi- 
lescu, învățător în comuna Drajna-de-Sus, 
plaiul Teleajenul, județul Prahova* și sa
lariat în acăstă calitate de Stat și de co
mună, a făcut parte din biuroul electoral 
al secțiunel II.

Membrii secțiunel având în vedere pro
cesul verbal dresat în <jiua de 15 Octom- 
bre, de D. Petre Bălăceanu, prim-preșe- 
dinte al tribunalului Prahova și președinte 
al biuroului electoral, secția II, pentru a
legerea de deputați în colegiul III de 
Prahova, prin care se constată, că au des
chis biuroul electoral cu aceiași domni 
secretari și scrutători cari au figurat în 

biuroul electoral din ^iua de 14 Octom- 
bre; având în vedere procesul-verbal dre
sat de D. Petre Bălăceanu în aceeași ca
litate în (jiua de 14 Octombre, prin care 
se constată că la formarea biuroului elec
toral, Mateih Ene și Dumitru Vasilescu, 
cel doi d’ântâiu eșiți la sorți, s’au procla
mat secretari; având în vedere pe de altă 
parte certificatul eliberat de primăria co
munei Drajna-de-Sus, plaiul Teleajenul, 
județul Prahova, prin care se constată că 
Dumitru Vasilescu a fost numit învățător 
la acăstă comună din anul 1881, funcțiu
ne ce ocupă și actualmente și pentru care 
este salariat de Stat și de comună, declară 
că contestațiunea făcută este întemeiată 
și că s’a violat art. 83 din legea elec
torală.

Biuroul unui cblegiu electoral trebue 
în spiritul legei să presinte garanțiile 
cele mai temeinice de echitate și de ne- 
părtinire; căci lui incumbă în mare parte 
conducerea alegerilor și prin urmare, nu 
numai s’a violat art. 83 din legea electo
rală, dar prin acăstă violare s’a viciat 
compunerea biuroului electoral care nu 
mai presenta garanțiile de echitate cu 
cari legea ’l-a îngrădit și prin urmare s’a 
viciat în esența sa întrăga operațiune e
lectorală.

Pe aceste considerante, membrii comi- 
siunei în maioritate au invalidat alegerea 
în balotagih la colegiul III de Prahova, 
făcută în persona D-lui Radu C. Pătărlă
geanu.

Tot odată, membrii secțiune! atrag a
tențiunea onor. Adunări, că biuroul care 
a presidat la alegerea colegiului III de 
deputați în balotagih, a fost același care 
a presidat și la alegerea colegiului III de 
deputați la primul scrutin, când s’a ales 
D. C. 0. Dobrescu. Acăstă observațiune 
nu s’a făcut însă în secțiune de cât cu o- 
casiunea examinărei alegerel remasă în 
balotagih, dupe validarea alegerel D-lui 
C. C, Dobrescu.

D. președinte provisoriti: Discu- 
țiunea este deschisă.

D. Rădulescu are cuvântul.
D. 1.1. RAduleseu: Am cerut cuvântul 

dupe validarea acestei alegeri asupra or- 
dinei de ^i, relativ la alegerea biuroului.

D. preșdinte provisoriti: Atunci pun 
la vot conclusiunile raportului.

Adunarea procede la vot, și resultatul 
scrutinului este cel unmător :

Votanțl......................................... 139
Maioritate de duoă treimi ... 93
Bile albe pentru invalidare . . 14
Bile negre contra invalidărel . 125
D. președinte provisoriti: Adunarea 

a respins invalidarea și proclam deputat 
al colegiului III de Prahova pe D. Radu 
Pătărlăgeanu.

Acum, D-lor, fiind-că D. Vernescu a 
venit, D. M. Kogălniceanu are cuvântul 
în cestiune personală.

D. M. Kogălniceanu: Mulțumesc o
nor. D-lui Vernescu, care, de și bolnav, a 

avut buna voință să vie astăzi la ședință. 
Amicii D-sale ’ml spuseseră că este bol
nav, D-sa însă s’a grăbit să vie, și pentru 
acăsta 'I exprim recunoscința mea.

D-lor deputați, eh, în dreptul meh, am 
atacat erl alegerea colegiului III de Il
fov. Eram cu totul neinteresat în cestiune, 
și acesta cu atât mal mult, că in acel co
legiu s’a ales o persănă onorabilă, D. Stă- 
nescu pe care '1 cunosc; n’am nici o rela- 
țiune cu D-sa dar ’l cunosc din nume; 
scih că D-sa este un comerciant onorabil 
care șade la Obor, care este în relațiunl 
cu mulți locuitori din sate, a fost prin 
sate, a primit chiar misiuni; acestea le-a 
spus onor. D. Paehe, n’am să le spun eh; 
dar eh cât pentru mine nu pot de cât să 
fih pentru D-sa.

Pe onor. D. Duca ’l-am combătut, nu 
’l-am apărat, fiind-că aveam convincțiu- 
nea că D-sa nu represintă de loc colegiul 
III, pentru cuvântul că D-sa ca architect 
n’are nici o relațiune cu țăranii, cari o
bicinuit ’și fac case acoperite cu trestie. 
Și în favdrea cui eh atacam acestă ale
gere? In favorea D-lui Alexandru Catar- 
giu, care nu este de loc din partidul meh, 
care este uu om influinte, sdravăn, energic, 
din partidul conservator; iar cât pentru 
aceea dacă D-sa este disciplinat, sah ne
disciplinat, cum <jicea ieri onor. D. Gr. 
Triandafil, acesta urmăză a se regula în 
sînul partidului conservator, la club sah 
aiurea, acesta nu o scih; dar scih că este 
un om franc, leal, care nici o dată 
n’a tergiversat, n’a făcut nici o dată de 
cât ceea-ce a ^is, și nici o dată nu a £is 
alt de cât ceea-ce a făcut.

Eram dar cu totul neinteresat.
Ei bine, am fost atacat, și atacat, să mă 

erte D. Vernescu a o spune, într’un chip 
nepotrivit și pentru vârsta D-sale și pen
tru vârsta mea, și pentru posițiunea D-sale 
ce ocupă în partidul liberal-conservator, 
și pentru posițiunea mea ce ocup în par
tidul liberal

Dar sunt dator colegilor mei și adver
sarilor mei, să mă apăr de faptele eronate 
ce mi se impută.

Onor. D. Vernescu ieri, cu o violență 
cu totul nedreptă ’mi-a imputat că eh 
am ales, sub ministerul meh, acum 23 de 
ani, pe un lanov.

Ei bine, D-lor, eh nu merit nici acestă 
onore, nici acest blam, fiind-că nu eh am 
ales pe D. lanov.

D. lanov este un om onorabil, un cetă- 
țăn demn din Iași; D-sa este și poet, și în 
poesiele sale, nu numai a arătat talent, 
dar și curagih și independență; vă adu
ceți aminte de baronul de Kalikenberg. 
(Ilaritate).

Onor. D. Vernescu a ^is că eh am ales 
pe D. lanov. Eh atunci ’i-am spus că D. 
lanov nu s’a ales sub ministerul meh, ci 
sub acela al D4ui general Florescu, și 
când am dat acest răspuns, D-sa a ^is: te 
rog să nu ne atingem de persone cari nu 
sunt aci.

In adevăr, că nici D. lanov, nici D.
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Florescu nu eraii aici; erau la Senat și 
negreșit că eâ, care cunosc pe D, lanov ca 
o persdnă fote onorabilă, precum tot ast
fel cunosc și pe D. general Florescu, nu 
voiâ veni aci in Adunare, în ședință pli- 
nară să atac aceste persdne. Dar dacă ale
gerea D-lui lanov în Bucuresci, a fost o 
alegere greșită, dacă ea se impută ca un 
fapt desonorat pentru ministrul sub care 
s’a făcut, imputarea acesta nu mi se pdte 
adresa mie, ci unuia din capii actualului 
partid conservator, generalul Florescu, 
președintele Senatului. De ce dar, D. Ver- 
nescu ’ml-a făcut mie o crimă așa de mare 
din acea alegere, pe câtă vreme, nu eâ o 
făcusem, precum o voiâ dovedi îndată ? 
Dacă e ceva așa de monstruos ca D. la
nov să fie ales în Bucuresci, atunci n’are 
D-sa de cât să se lămurescă cu D. gene
ral Florescu asupra acestei cestiuni, fiind
că D, lanov a fost ales sub guvernul 
D-lor Nicolae Crețulescu și generalul 
Florescu.

^tă, D-lor, adresa din 10 Decembrie 
1865, trimisă de ministrul de interne, 
D-lui președinte al adunărei deputaților :

Domnule președinte,
„Convocându-se prin înalta ordonanță 

domnescă sub No. 1.569, colegiul electo
ral al capitalei Bucuresci, pentru a alege 
în $iua de 8 Decembre curent, un depu
tat din parte’i la onor. Adunare în locul 
D-lui Alecu Petrescu, care, primind func
țiune salariată, înceteză dupe art. 26 din 
legea electorală de a mai fi deputat, 4^" 
sul colegiâ electoral, întrunindu-se la 
^iua fixată de alegere, a ales deputat din 
parte’i pe D. loan lanov cu 93 voturi.

Actele acestei operațiuni electorale 
primite cu raportul D-lui prefect al jude
țului Ilfov, No. 18.767, am ondre a le 
înainta D-vdstre, și vă rog, D-le preșe
dinte, să bine-voiți a face cele de cuvi
ință.

Primiți, vă rog, D-le președinte, asi
gurarea osebitei mele considerațiunP.

Ministru, general I. Florescu.

Vedeți că D. lanov a fost ales cu 93 de 
voturi și aceste voturi au fost date, pdte 
în mare parte, de tineri cari cunoscând pe 
D. lanov și calitățile D-sale personale, 
ati votat pentru D-sa.

’Ml pare reâ însă că trebue să ^ic câ 
dacă onor. D. Vernescu cundsce istoria 
nostră contimporană ast-fel, atunci vai 
de istoria mai veche a țerel pe care o va 
fi cunoscând D-sa!

Eu am <jis ieri că me voiți lepăda de 
mandatul meâ de deputat, 'ml voih da de- 
misiunea din Adunare, dacă se va dovedi 
că eh eram ministru, când s’a ales D. la
nov, și astăzi am dovedit că atunci era la 
minister D. Crețulescu și D. general Flo
rescu, și prin urmare D-lor aparține o- 
ndrea sau blamul, pentru că ati făcut a- 
cestă alegere.

Al duoilea, D. Vernescu ’ml imputa 
ieri, cum că eâ, atacând alegerea colegiu

lui III de Ilfov, am voit să arunc o bă
nuială asupra tutulor colegielor de Ilfov.

D-vdstre însă sciți, D-lor, că, nu nu
mai nu am atacat alegerile din colegiele 
I și II, dar încă am : cine pdte (Jice 
un singur cuvent în contra D-lui general 
Mânu și a celor-alți representanți ai a
cestor colegii, unde alegerea s’a făcut în 
regulă și nu se găsâsce la dosar nici o 
protestațiune ?

Când însă a fost vorba de alegerile de 
la colegiul III, acolo în adevăr am spus 
că bănuiesc sinceritatea acelor alegeri. 
Dar dre, ^is’am eâ ceva așa de grav în cât 
să merite a supăra pe D. Vernescu așa 
de răâ în contra mea, și a ’l face să uite 
și versta mea, și chiar pe a D-sale, căci 
nici D-sa nu prea estet așa de tinerel ca 
să mă potă trata pe mine de tompatera, 
și să vie să me întrebe cu un ton atât de 
aspru cum ’mi-am permis eâ să susțin că 
Ion Brătianu trebuia să se alegă în Bucu
resci, și cum ’mi-am permis să atac pe 
D. Zerlenti ?

Eu nu am atacat pe D. Zerlenti, care, 
pe cât ’l cunosc, sciâ că este om onorabil, 
că are nisce calități pe cari nu le am eâ, 
cari staâ departe de mine. (Ilaritate). Dar 
mai departe nu ’l cunosc și prin urmare nici 
nu am putut să ’l atac. Din contră eâ am 
fost unul din acei cari a combătut mai mult 
pe cei cari susțineaâ că D. Zerlenti nu e ro
mân, unul din acei cari am votat pentru îm
pământenirea D-sale. D. Zerlenti e ban
cher, care împrumută pe cei bogați, care 
face împrumuturi și municipalităței, și re
gret forte mult că D. ministru de finance, 
nu este acum aici ca să ’și spună opidiunea 
D-sale în privința acestor împrumuturi. 
D. ministru de finance s’a exprimat în- 
tr’o ^i, când era vorba de un împrumutai 
municipalităței, într’un mod care numai 
D-lui Zerlenti nu’i pdte fi plăcut.

Dar mă întrebă D. Vernescu cum am 
putut eu să vin a apăra pe D. I. Bră
tianu ? Nu 'l-am apărat, din contră, am 
^is că sunt unul dintre acei cari sunt în 
drept să ’i voiască mai mult reâ, și că nu 
cred să fie nici unul din liberali care să 
voiască mai mult reâ D-lui Brătianu de 
cât mine; și acesta pentru greșalele co
mise de dânsul, dupe urma cărora păti- 
mesce astăzi partidul liberal. Eâ celd’ân- 
tâiâ sunt care am început să *1 osândesc 
pentru neaplicarea programului de la 
Mazar-Pașa. Duoă ^ile d’arândul ’i am fă
cut procesul în acăstă Cameră. ’L-am com
bătut apoi pentru că a arestat pe Panu, 
așa în cât era să mă strângă de gât. Dar 
o dată acesta făcut, nu puteam să las să 
trecă D. Zerlenti înaintea D-lui Brătianu. 
Pentru mine loan Brătianu are mult mal 
multe merite de cât D. Zerlenti; căci D. 
Brătianu are 40 de ani de luptă în parti
dul liberal ....

O voce : Și șese ani de cădere.
D. M. Kogălniceanu: Pdte; cu alte 

cuvinte, cel care m’a întrerupt critică ce 
am criticat și eu; dar tot ’i rămân D-lui 
Brătianu 34 de ani de o luptă de care se 

glorifică partidul liberal. Nu că a făcut 
totul loan Brătianu, dar a avut norocul 
ca sub firma lui să facem resbelul din Bul
garia, să se proclame independența, să se 
proclame regalitatea. Pentru indepen
dență, eâ, ca ministru al țârei în străină
tate, ași putea <jice că mal mult eâ am 
făcut independența, căci eâ am dobândit’o 
de la Francia, care ne-a dat concursul săâ 
moral, și în adevăr și Germania ne-a spri
jinit ....

O voce : D-ta esci mal modest.
D. M. Kogălniceanu: D. Roznovanu 

£ice că sunt modest, căci am lucrat și eâ 
la îndeplinirea acestor acte mari, iar nu 
numai D. Brătianu, și cu tdte acestea nu 
m’am lăudat că eâ le-am făcut . . . I

D. A. Lahovari: Dacă vă puneți pe 
tărâmul acesta, vă vom spune și noi pre
țul cu care s’a cumpărat independența.

D. M. Kogălniceanu: Eâ am fost 
ministru de externe, și sciâ că n’am vîn- 
dut nimic, n’am dat nimic .... (Sgomot, . 
întreruperi).

M’ați atacat, D-le Lahovari, și am drep- . 
tul să mă apăr, precum și D-vdstră v’ați 
apăra când ați fi atacat, căci acusațiuni 
tutulor ni se aduc ....

D. A. Lahovari : Toți avem păcatele 
ndstre.

D. M. Kogălniceanu : Vă rog-dar 
nu mă mai întrerupețl.

Ne temeam, D-lor, că la încheierea pă- 
cel, să nu ni se dea independența făcându- 
ni-se alte neajunsuri, și de aceea am lua- 
t’o noi înainte și am proclamat indepen
dența.

El bine, D-lor, pot eâ să refus aceste 
fapte lui Brătianu, subt a carul firmă 
ele s’aâ făcut, fapte pe cari tdtă țera 
le cundsce, și de cari beneficiază tdtă 
țera, și să i le contest pentru că a 
făcut în urmă greșeli dupe urma cărora 
toți liberalii suferă ? Căci dacă nu se fă
ceau acele greșeli, alt-fel era să fie com
pusă astăzi Camera. Noi toți am ^is D-lui 
Brătianu, dupe ce a că^ut, să se retragă; 
dar amicii săi cel devotați *i-aâ pus can
didatura, și a că^ut. Noi însă, liberalii 
cei disidenți, nu trebue să ’I ^icem: 
căijut în urma greșelilor tale, și fiind-că 
al făcut acele greșeli nu 'ți mal recu- 
noscem nimic, nici chiar ceea-ce ai făcut 
bine. Nu, D-lor, și nici chiar D-vdstre 
conservatorii nu trebue să ^icețl acăsta; 
fiind-că dmenil de stat trebue să aibă și 
inimă și minte nu trebue să ’și despre- 
țuiască inemicii, nu înjurându-șl cine-va 
adversarii săi politici se ridică pe sine. 
Sunt atâtea fapte cari s’aâ petrecut sub 
Brătianu, independența, resbelul prin care 
s’a ridicat prestigiul armatei, căci astăzi 
nu mal pot ^ice iubiți! noștri vecini Un
guri, că un regiment de honvezi pdte veni 
până în Bucuresci.

D. I. Lahovari: A ridicat prestigiul 
armatei luând comanda de la generala. 
Mânu și dând’o generalului Anghelescul

D. M.Kogălniceanu: Regret că adu
ceți cestiunea acesta. D-vdstre aveți tot
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dreptul să lăudați pe generalul Mânu.....
D. general G. Mânu: Nu da& voe ni

mănui să facă cestiune personală pe spi
narea mea.

D. I. Lahovari: Noi lăudăm pe ge
neralul Mânu, D-vdstre lăudați pe Anghe- 
Jescu, când e vorba de a se sci ce a făcut 
D. Ion Brătianu în oștire.

D. M. Kogălniceanu: Mergi prea de
parte, și nu pot face acum cestiune per
sonală și cu D-ta.

Așa dar, D-lor, ce sunt eti vinovat dacă 
și Ia activul meii, fiind în ministerul Bră
tianu, pun aceste acte ? D. Vernescu nu 
are la activul șeii acte de acestea, căci 
D-sa eșise mai nainte din minister. D-sa 
are la activul D-sale calpacul bulgăresc 
și referatul prin care trimitea la înaltul 
consiliii acel calpac.

Fie-care însă cu faptele sale: eti am 
apărat unele. D-sa a apărat altele, treba 
fie-căruia.

D. G. Vernescu : D-lor, tot-d’a-una e 
bine când are cine-va o nopte de cuge
tare saii o $i de cugetare. Recunosc as
tăzi pe D. Kogâlniceanu, nu *1 recunoscem 
alaltă-ieri. Astăzi, dupe ce a mal cugetat, 
este mai liniștit... (Nu se aude.)

D. președinte provisoriti : Vă rog 
să vorbiți mal tare, ca să puteți fi au^it.

D. G. Vernescu : Nu pot ridica vocea 
mai sus, căci s’ar întâmpla iar să mi se 
impute că sunt violent. In ridicarea vocei 
pdte că D-v<5stre ați v&Jut violență din 
parte’mi în ^iua trecută, iar nu în cu
vinte.

D. Kogâlniceanu ’ml impută că ași fi 
afirmat și asigurat Camera că D. lanov 
e alesul D-sale. De ce era însă vorba, 
D-lor, când am pronunțat numele D-lui 
lanov ? De curățenia alegerilor se tjicea: 
Cum se pdte ca un om ca D. Duca—și să 
mă ierte D-sa dacă ’i pun numele înainte 
— cum se pdte ca un om necunoscut ca 
D-sa să fie ales în Bucuresci la colegiul 
alIII-lea?

Eti am răspuns că nu aveți dreptul să 
vorbiți ast-fel, pentru că și altădată alți 
omeni mai puțin cunoscuțf de cât D-sa 
ati fost aleși ca deputați în Bucuresci.

E adevărat că am afirmat că s'a ales 
sub D. Kogâlniceanu.

D. M. Kogălniceanu : Sub ministe
rul D-lui Kogălniceanu.

D. G. Vernescu : D. Kogălniceanu a 
protestat imediat și eti ’i-am răspuns la 
rândul meti: nu mai protesta, D-le Ko
gălniceanu, fie ales D. lanov sub mini
sterul D-tale, fie sub un alt minister, este 
un lucru positiv că’curățeniafde care vor
besc! astăzi D-ta n’ai practicat’o, și dacă 
voiți să ridic cestiunea și mai sus, las per
inde la o parte și q ridic la cestiunea de 
sistem. Ei bine, sistemul D-tale n’a fost 
libertatea în alegeri.

D. m. Kogălniceanu: Sistemul 
D-tale a fost sbîrnîirea capetelor.

D. G. Vernescu : Sunt capete cari 
trebue să sbîrnîie atunci când sunt stricate 

fac răti țărei.
i
I

D M. Kogălniceanu : piceți acesta Ia 
adresa conservatorilor ?

D. G. Vernescu: Mica întrerupere cu 
care D. Kogălniceanu crede că va putea 
să mă pună în rele relațiuni cu conserva
torii este fără nici un efect; conservato
rii când s’ati aliat cu mine mă cunosciati, 
sciati fdrte bine că sunt o personă care 
nu vorbesce una și face alta. (Aplause).

Așa dar, încă o dată repet, dacă în tră- 
căt, și ’ml pare răti că am făcut acăsta, 
am pus în joc numele unui om, un fapt 
care nu era al săti, acesta însă n’a fost de 
cât pentru ca să^ie, D-lui Kogălniceanu, 
să se oprească, de a mai tot vorbi de cu
rățenia alegerilor, căci este sciut de tdtă 
lumea că D. Kogălniceanu are un sistem 
de care nu se mai pdte desbăra, astă-^i la 
vârsta înaintată în care este și acest sis- I 
tem este de a înriuri cu ori-ce preț în a
legeri. De acesta vorbiam, și când D. 
Kogălniceanu, mă va prinde în sfera mică 
și modestă a acțiunei mele, în societatea 
română, că urmez* sistemul D-sale, să 
ia cuvântul sa mă combată, să ’mî spue 
că sunt tot de sistemul D-sale.

D. Kogălniceanu se plânge cum că răti 
’i-am atribuit eti că a atacat colegiul de 
Bucuresci, căci D-sa a vorbit numai de 
colegiul III. Dar așa a făcut ?

D. M. Kogălniceanu: Așa.
D. G. Vernescu: Așa ? Prea iute v’ați 

perdut memoria celor ce ați alaltă- 
eri ? N’ați <jis în duoă rînduii că prima
rul a fost marele elector al județului Ilfov ?

D. M. Kogălniceanu: Da.
D. G. Vernescu: Atunci nu vă dați 

socoteala de ce ^iceți: când adinăorl ați 
afirmat în Cameră că colegiul I și II a 
fost scutit de ingerința marelui elector....

D. M. Kogălniceanu: N’am a“ 
ceasta.

D. G. Vernescu: Și acesta este un sis- 
sem, de a £ice și de a tăgădui; dar acesta 
nu cred că va avea trecere înaintea aces
tei Camere, care nu este de gustul D-tale.

Adineori $iceai: Dacă Brătianu lucra 
alt-fel, D-vdstre nu era să fiți pe aceste 
banei. Nu se cade însă, D-le Kogălni
ceanu, atunci când o Cameră este venită 
aci din alegeri libere, D-ta să ’i dai aces
tă desfidere, și mai cu semă când ne tot 
vorbesc! de păru cărunt. Chiar când ți s’ar 
părea D-tale că este alt-fel, trebue să o 
ții în fundul cugetului D-tale, iar nu să 
vil să arunci acăstă insultă în fața aleși
lor țărei.

D. M. Kogălniceanu: Nu te crede ni
meni.

D. G. Vernescu: Sunt mulți omeni 
cari ’și-ati mâncat de mult credința. (Ila
ritate). ’Ți-ai pus candidatura în tdte co- 
legiele dințeră, și ai că^ut, fiind-că ’țl-al 
mâncat credința....

D. M. Kogălniceanu: Pe D-ta te aleg 
prefecții.

D. G. Vernescu: Prefecții m’ati ales 
veri-o dată pe mine ? Este acesta un cu
vânt de om serios, de om bătrân ca D. 
Kogălniceanu ?

D. M. Kogălniceanu: Cuvântul unui 
om serios este care mă atacă pe mine și 
pretinde ca eti să tac? ’

D. G. Vernescu: Un om care se crede 
atacat pe nedrept nu trebue să cadă în 
păcatul de a spune lucruri pe cari nu le 
crede singur, ci trebue să răspundă la 
atac cu demnitate.

Acum, D-lor, viti la imputarea a treia, 
că adică m’ași fi înfuriat de ce D. Kogălni
ceanu să se mire că nu s’a ales D. Bră- 
tinu în Bucuresci, ci s’a ales D. Zerlenti.

Eti nu m’am înfuriat, dar m’am întris
tat și mă întristez de câte ori dmenii cari 
ar trebui să fie, nu numai mari cât sunt în 
viață, dar să trecă și la posteritate, cad 
așa de jos cum a că^ut D. Brătianu și alții.

D. N. Voinov: Așa am ^is și de D. 
Catargiu când a că<jut. (Aplause).

D. G. Vernescu: Mi-ar fi părut mal 
bine ca alt cine-va să (Jică cuvântul acesta; 
dar nu D. Voinov care a^is tot așa și contra 
D-lui Catargiu.

D. N. Voinov: Amândoi am ^is’o.
D. G. Vernescu: D-sa care a $is așa 

și contra D-lui Catargiu, de mult ^icea 
tot așa contra D-lui I» Brătianu și era în 
comitetul sincerilor liberali, unde lupta în 
contra D-lu! Brătianu și contra păcatelor 
lui; dar într’o bună dimineță D. Brătianu 
s’a gândit să ’i facă cu mâna un semn de 
chemare și îndată a încetat de a mai vor
bi așa. (Aplause).

D. N. Voinov: Cer cuvântul în cesti
une personală, pentru ca să arăt cui a fă
cut cu mâna D. Brătianu și cum ’i-a făcut.

D. G. Bobeica: La unii a făcut sem
nul de chemare și la alții semnul de tri
mitere. (Rîsete).

D. G. Vernescu: ’Mi-ați ^iscăam fost 
încontra D-lui Lascar Catargiu. Am fost, 
însă nu personal contra D-sale, pentru că 
nici o-dată n’am avut nimic personal cu 
D-sa. (Sgomot).

D. C. G. Dobrescu: D-le președinte, 
noi tinerii am venit pentru alt-ceva în 
Cameră, nu pentru asemenea lucruri. Este 
o rușine pentru Parlament, ca să dea un 
asemenea spectacol. (întreruperi, protes
tări, sgomot).

D G Vernescu: Bine-voiți D-le pre
ședinte, a observa tânărului advocat și 
profesor în Bucuresci, că în Camera a
cesta când vorbesce cineva nu întrebuin- 
țăză cuvântul de rușine. •

Voci: Așa, așa; să se cheme la ordine 
(Sgomot). .

D. G. C. Dobrescu: D-vdstre v’ați în- 
prietenit, v’ați sărutat și acum ați venit 
în Cameră să vă răfuiți socotelile. (Sgo
mot). Noi am venit aici pentru alt-ceva.

D. președinte provisoriti: D-le Do
brescu apelez la D-vdstră și vă rog să 
nu mal Intrerupeți.

D. G. Vernescu: Dacă no! am arătat 
țărei dre-carl fapte ale guvernului Catar
giu, pe cari le credeam că nu erati corecte, 
că nu erati constituționale, am trimis acăs- 
tă cestiune înaintea Curței de casațiune, 
căci era un proces între noi și între acel 
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minister, și se pdte de multe-ori, ca pati
ma de partid să orbescă pe omeni. Aci 
era o acusațiune și o defensă de făcut, și 
cine era să hotărască Intre noi, nu era nici 
Camera nici eă, ci curtea de casațiune.

Cine a înpedecat pe curtea de casațiune 
ca să hotărască?

Cine a retras acțiunea din curtea de 
casațiune? D. Ion Brătianu cu toți co
legii D-sale. Eă tot-d’auna am ^is: tre
bue luminată cestiunea acesta, și pentru 
ondrea Camerei și pentru ondrea guver
nului, care a ținut cârma țărei cinci ani: 
tot-d'a-una am susținut acăsta, dar nu am 
fost ascultat, și când am v&Jut unde merge 
D. Ion Brătianu cu ai D-sale, când am 
vă^ut declarațiunea ce făcea de pe banca 
ministerială unora din amicii săi din par
tid că le-a dat și iar le-a dat și că nu le 
mai pdte da nimic, atunci ’mi-am <^is: 
aide să scăpăm, dacă este cu putință, 
ceva în acestă țâră, să ne unim cu aceia 
cari nici o-dată nu aă dat cea mal mică 
probă că nu fac ceea-ce aii făgăduit. (A- 
plause).

Iată explicațiunile ce am avut să daii 
D-lui Voinov.

Dar acum reviti la cestiune. Se miră 
D. Kogălniceanu că noi nu am opus D-lui 
Brătianu un om mal însemnat prin^tre- 
cutul său politic de cât D. Zerlenti. La 
acesta ași putea să respund cu un singur 
cuvânt: Pentru un om că^ut este destul 
să ’I pui înainte un om în picidre, și nu 
este cu putință să ’mi tăgăduițl că D. I. 
Brătianu era că^ut și candidatul cel-alt 
era în picidre.

O voce : Scie românesce ?
D. C. G. Dobrescu: LăsațI cestiunea 

acesta. .
D. președinte provisorid: Vă rog, 

nu mal întrerupeți, căci nu mai termi
năm cu cestiunile personale.

D. G. Vernescu: Dar, D-lordeputați, 
nu este vorba să facem astăzi activul și 
pasivul nimănui, și dacă nu s’ar fi sculat 
un onorabil deputat ca să mă întrerupă, 
m’ași fi mărginit a răspunde simplu și 
curat la cele trei cestiuni ale D-luI Ko
gălniceanu. ,

Cred că am răspuns în privința acelor 
cestiuni și rog pe D. Kogălniceanu, care 
mă găsesce tot așa de bătrân ca și D-lui 
și se interesăză de sănătatea mea, să afle 
ca efi am un medic bun și acel medic sunt 
eh, pentru că nu fac dre-cari lucruri cari 
nu mai sunt de vârsta mea. (Ilaritate, a- 
plause).

D. C. C. Dobrescu: D-le președinte, 
propun ședință secretă, dacă este să ne o
cupăm cu asemenea lucruri, care este o 
rușine, o mai repet, să le discutăm în 
public.

D. președinte provisorid: D. Voi
nov are cuvântul în cestiune personală.

D. N. Voinov: Când am întrerupt a- 
dineori, fără nici o intențiune malițidsă, 
pe onor. D. Vernescu, de a cărui amiciție 
până acum credeam că mă bucur întru 
cât-va, am făcut’o numai ca să 'I aduc a

minte ceva, și D-sa din acesta ’mi face o 
cestiune personală. Ce am ^is ed? Când 
D-sa ataca pe D. I. Brătianu astăzi, am 
voit să stabilesc un fapt istoric, să atrag 
atențiunea unui om inteligent ca D-sa, 
că nu în momente de agitațiune a pasiu
nilor politice se face istoria, și ’l-am <^is: 
și noi, când a căijut guvernul Catargiu, tot 
așa am vorbit de D. Catargiu, cum vor
biți D-vdstre acum de D. I. Brătianu; și 
astăzi D. Catargiu vine în sînul Camerei, 
dându-ne a înțelege, că pdte prea mult 
am exagerat lucrurile în pasiunea lupte
lor de moment. Așa dar, precum nu ați 
îngropat un om politic ca D. Catargiu, 
nu vă grăbiți a cânta de profundis nici 
D-lui Brătianu. Atât am voit să <Jic; nu 
am venit să apăr pe D. Brătianu, căci nu 
mă cred de talie...

O voce: Cestiunea aceea ar fi prea 
grea.

D. N. Voinov: Este grea pentru mine 
cum ar putea fi grea și pentru D. Ver
nescu, fiind-că amânduoi am făcut parte 
din acel minister. Pdte să fie forte inteli
gent D. Vernescu ca și D. Brătianu, dar 
în ceea-ce privesce ondrea, nu vă dad pas 
nici unuia dintre D-vdstre înaintea mea. 
Am intrat în minister și am eșit din mi
nister fără să am nimic pe fruntea mea.

D. Vernescu ’mi ^ice: Ai fost alături 
cu mine, combătând pe D. Brătianu. Da, 
am fost cu D-vdstră până când ca libe
rali combăteam greșelele D-lui Brătianu, 
până când D-vdstră ați trecut la conser
vatori ; atunci am fugit toți de D-vdstră.

ț)ice D. Vernescu că s’a mai întâmplat 
și alt-fel, adică atunci când D. Brătianu 
’ml-a făcut cu mâna să viu la D-sa, m’am 
dus. Ei, D-le Vernescu, eăn’am să’mi fac 
istoria mea, sunt prea modest pentru a
cesta, dar acei cari mă cunosc sciu că nici 
odată n’am solicitat ministerul, și am fost 
nenorocit în momentul când am fost silit 
să’l primesc, și dovadă despre acăsta este 
că sunt tot așa de vechili parlamentai- ca 
și D-vdstră, D-le Vernescu, și eă nu am 
umblat în tripotage ministeriale, și vă 
declar că nici de acum înainte nu voiti 
umbla.

In istoria mea personală eu însumi 
voiu pune un punct negru, pentru slăbi
ciunea care am avut’o de a intra în acel 
minister, încre^ându-mă în promisiunile 
ce se dedeati.

Ca amic ’ți-am atras atențiunea adine- 
ori când te-am î ntrerupt, și dacă nu aveai 
inteligența orbită de pasiune, trebuia să 
ve^i că am făcut o întrerupere benevolă, 
când am (Jis că așa vorbiam și de D. Ca
targiu, și că nu e bine să se facă istoria 
în momente de pasiune, mai ales când nu 
este present nici D. Brătianu acum, cum 
nu era nici alaltă-ieri D. Florescu. Eu, 
D-lor, împreună cu D. Vernescu și ală
turi cu D. Kogălniceanu, voiă susține că 
dacă este ceva care a făcut că cuvântul de 
liberal să fie sinonim cu acel de potlogar, 
sunt numai greșelile și slăbiciunile D-lui 
Brătianu. (Aplause). Este o diferență însă 

între noi, când D-vdstră astăzi alături cu 
conservatorii, stigmatisați tot ce s’a făcut, 
chiar și de amicii D-vdstre, împreună ou 
D. Brătianu.

Acesta o faceți, nu pentru că rău s’a 
făcut, ci pentru momentul în care s’a fă
cut. Și dacă mie ’mi ^ici că m’am dus la 
D. Brătianu când ’mi-a făcut cu mâna un 
gest de chiămare la dânsul, nu te gândesc! 
că pdte mai cu drept cuvânt s’ar putea 
întorce D-tale o imputare de felul acesta, 
că te-ai despărțit de D. Brătianu pentru 
că ’ți-a făcut cu mâna gestul contrarii! 
de gonire ? (Aplause).

încă o-dată repet, D-le Vernescu, că 
poți avea capacitate, energie și tdte cali
tățile, pentru cari ’ți daii pasul, dar în 
onestitate nu vi-1 daă, și când subt acest 
din ui-mă raport, ași sci că ’ți sunt infe
rior, ași preferi să fug mai bine de aci. 
Fruntea ’mi e senină și curată, ori câte 
ași fi avut a suferi sub ministerul D-lui 
I. C. Brătianu, de la aliații D-vdstre. (A- 
plause).

D. președinte provisorid: D. Laho
vari are cuvântul în cestiune de regula
ment.

D. Al. Lahovari : D-lor, cred că s’a 
dat o interpretare greșită regulamentului 
în privința cestiune! personale. Dacă D. 
președinte, cu autoritatea pe care o are, 
nu va pune un capăt acestui mod de a in
terpreta articolul din regulament în ces
tiune personală, apoi ne vom instala aci 
veri-o duoă săptămâni ca să ne facem fie
care biografia și trecutul nostru politic, 
și atunci ne vom pune pe tărâmul pe care 
s’a pus astăzi discuțiunea de a spune pen
tru ce am venit aici, și pentru ce am fă
cut cutare și cutare act politic. In a
devăr, când D. Vernescu a <Jis că D. Ko
gălniceanu a ales pe D. lanov în Bucu- 
resci, recunosc D-lui Kogălniceanu drep
tul de a răspunde în cestiune personală, 
conform regulamentului, spre a arăta că 
s’a înșelat D. Vernescu, și cu acte în mână 
să probeze că nu sub ministerul D-lui s’a 
ales D. lanov. Are D. Kogălniceanu drep
tul acesta de a răspunde asupra acestui 
punct; acest drept este absolut și nimeni 
nu i’l pdte tăgădui. Dar a pleca de aci, și 
a face apologia D-lui Ion Brătianu în 
acăstă Cameră, să ’mi permiteți a spune, 
cu tot respectul ce am pentru vârsta și 
ilustrul trecut al D-lui Kogălniceanu, 
trecut contestat sub multe raporturi, dar 
despre care istoricii imparțiali ai viito
rului vor judeca mai bine de cât noi, 
dacă trebue să ’i dea o pagină bună sau 
rea în istoria acestei țări, să ’mi permi
teți, ȘLic, a’i spune, că D-sa a eșit și 
din spiritul regulamentului, și din mar
ginea politică dictată de vârsta D-sale, 
margine, pe care singur trebue să și-o 
însemneze, căci singur trebue să se regu- 
lamenteze fără a aștepta ca D. președinte 
să aplice regulamentul în privința D-sale. 
Apoi numai grație răbdărei, grație tole
ranței, grație liberalismului acestei ma- 
iorități, ne-am pus străjă gurei, fără să 
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ne ridicăm In contra acestui mod de a in
terpreta regulamentul, și am tăcut la tot 
ce s’a Zis făcându-se aci apologia D-lui 
L Brătianu, apologie, care nu trebuia a 
se face nici în acest moment, nici în a- 
căstă Adunare, care încă nu e constituită, 
pentru ca nu voim să atingem acum marile 
cestiuni politice cari nu aă ce căuta as
tăzi la ordinea $ilei. Vor fi alte ocasiuni, 
ca răspunsul la discursul Tronului, ori 
veri-o interpelare importantă, când vom 
putea discuta politica guvernului sati a 
maioritățeL Dacă sunteți minoritate, aveți 
dreptul să discutați tdte cestiunile, dar la 
timpul lor, și atunci fie-care din noi, și 
D. Vernescu, și D. Catargiu, și D. Ko
gălniceanu, și ori-care altul din noi, vom 
putea spune ce am făcut în oposițiune, 
pentru ce ne-am aliat, și cari sunt sco
purile ndstre; atunci cestiunea seva pune 
pe un tărîm demn, dar pe un tărim mal 
cu sămă neîntinat de nici o pasiune, și se 
va da tdte explicațiunile cari vor fi de 
trehiuță și cari nu se pot da astăzi, când 
o asemenea discuțiune se aduce aci în 
mod incidental, cu ocasiunea unor cesti
uni personale. (Aplause.)

A $is cine-va că D. I. Brătianu s’a în
gropat, și un altul, că D. Brătianu se va 
desgropa. Noi nu putem nici îngropa, 
nici desgropa pe D. Brătianu. Regula
mentul nostru ne arată marginea unde 
se opresce dreptul de discuțiune în ces
tiune personală. Noi credem că peD. Bră
tianu l’au îngropat faptele sale; țera însă 
este suverană, ea pdte să desgrdpe chiar 
morți, dar să așteptăm Z^ua aceea în 
care se va da verdictul mai depărtat al 
istoriei, istoria care va judeca și pe D. 
Brătianu, și pe D. Kogălniceanu, și pe D. 
Catargiu, și pe D. Vernescu și pe noi 
mai micii, dacă ea va voi să se ocupe și 
de dînșii. Pentru moment trebue să ne 
ocupăm de ceea-ce intră în competința 
ndstră, de constituirea Adunărei, și dupe 
aceea de afacerile țărei. (Aplause.)

Voci : închiderea discuțiunei.
— Se pune la vot închiderea discuți

unei și se primesce.
D. M. Kogălniceanu: Am cuvântul 

în cestiune de regulament. Socoteam că 
D. Lahovari, când a luat cuvântul în ces
tiune de regulament, a făcut’o pentru a 
stabili că este nedrept regulamentul, când 
acordă cuvântai în urmă tot aceluia care 
a insultat, credeam că D-sa, va susține 
pentru acusat dreptul pe care ’l-are îna
intea juraților, de a vorbi cel din urmă, 
onor. D. Lahovari însă, nu este de acestă 
părere.

Apoi, D. Vernescu, care a vorbit în 
privința procesului conservatorilor, să ’mi 
dea voie să mă înscriă de pe acum, în o 
altă cestiune personală, de dre-ce regula
mentul nu ’mi permite să mal vorbesc a- 
cum. Când cei vechi voiafi să oprescă pe 
Demostene de a mai vorbi, ’i arătafi nisi- 
sipul dintr'un ceasornic, care se scobora 
la vale, și ’l ^iceaă : s’a terminat nisipul 
nu mai poți vorbi.

’Mi reserv dar, cuvântul în cestiune 
personală pentru altă-dată, dacă regula
mentul ’mi Zice că pentru astă-Zî mi-s’a 
terminat nisipul.

D. președinte, provisoriii: La ordi
nea «Jilel avem, acum alegerea președin
telui Camerei.

D. președir^e al consiliului: Ași 
ruga pe onor. Adunare, să bine-voiască a 
consimți, la amânarea acelei alegeri, pe 
termen de duoă ^ile, adică până Vineri.

D. președinte, provisoriii: D. N. 
lonescu, are cuvântul în cestiune de re
gulament.

D. N. lonescu: Vă mulțumesc, D-le 
președinte, căci am să vă dah citire unui 
articol din regulament, prin care veți ve
dea că e o datorie imperiosă pentru noi, 
de a procede imediat, la alegerea preșe
dintelui, și voih aduce și dre-carl motive, 
pe cari D-vdstră le veți aprecia, în lipsă 
de aducere de motive din partea preșe
dintelui consiliului.

„Capitolul II despre biuroul definitiv.
„Art. 13. îndată ce Adunarea a ter

minat verificările, conform art. 5, 6 și 9, 
ea procede la alegerea biuroulul definitiv “.

Prin urmare, e o imperidsă obligațiune 
pentru noi, de a proceda imediat, la ale
gerea biuroulul. Iată motivul pe care ’l 
invoc, pentru a combate cererea fără mo
tive a D-lui prim-ministru.

Dacă D. prim-ministru, ar fi avut so
licitudine pentru demnitatea acestei Ca
mere, n’ar fi trebuit un moment să aducă 
acestă cestiune.

In tocmai ca o corabie fără căpitan, 
Adunarea, maioritate și minoritate, e lă
sată să plutescă astă-ZI în voia tuturor 
vânturilor pasiunilor personale, fiind-că 
e lipsită de un conducător, de un cârmaciu.

Ați vă^ut, cum din cestiuni în cestiuni 
personale, eram să facem un lanț de dis- 
cuțiuni, fără scop și, ași putea Șice, fără 
nicl-un fel de interes pentru țâră, care a- 
ștăptă să vadă ce facem. Dupe Zece Zile de 
lucru, a veni și a Zice Adunărei: n’am 
nici-un motiv, dar vă cer amânarea pen
tru duoă ^ile» mi-se pare că e a ’și bate 
joc de Adunare.

Cum ? Dupe caprițiul D-vdstre, puteți 
să amânați ședințele Adunărei, constitu
irea ei definitivă?

D. prim-ministru, care trebue să cu- 
ndscă istoria ndstră modernă, scie că e 
fără precedent ca un președinte de cabinet 
să fi cerut amânarea constituire! defini
tive a Adunărei. V’ațl deprins a lăsa țera 
întregă în provisoriii luUl întregi, și cre
deți că și representațiunea țărei va primi 
astăzi să amâne constituirea el dupe pla
cul D-vdstre. Veniți la mai bună apre- 
ciare a situațiuneî, căci e pericol în în
târziere; perdem pe tdtă Ziua din demni
tatea ndstră, și guvernul stă acolo fără 
a’șl face datoria sa.

D-lor, nu se trece 24 de ore la cele-alte 
parlamente, fără ca să se constituie defi
nitiv, și noi, dupe ce am terminat tdte 
lucrările validărei titlurilor în lungi și 
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laboridse desbateri, dupe ce ne-am luat 
duoă Zile de sărbători, veniți D-vdstre să 
mai cereți âncă duoă Zile pentru ca să nu 
facem nimic!? Oțioșitatea este mama tu
tulor lucrurilor rele, și dacă ne vom lăsa 
fără să lucrăm nimic, negreșit că vom în
cepe să ne și înjurăm; căci atât sunt de 
înfierbântate pasiunile, atât se simte co
rabia acăsta fără busolă și fără cârmacih, 
în cât vedeți că s’a perdut mal mult de 
jumătate, și era cât p’aci să se părdă în- 
trăgă ședința de astăzi în cestiuni perso
nale din cele mal animate.

Ore nu vă îngrijesce pe D-vdstre căpe
tenia Parlamentului, busola Parlamentu
lui acestuia ? Apoi cum veniți D-vdstre 
așa de ca vale reșce, fără nici un motiv, să 
ne cereți amânarea pe duoă Z^0 a Ședin
țelor ndstre, tocmai atunci când avem să 
ne constituim ?

Se pdte face acesta fără a ni se da un 
motiv, un pretext măcar ? Nu vă bateți 
joc de acestă tânără representațiune, căci 
pdte să vi se dea o lecțiune severă numai 
pentru acestă singură lipsă de respect.

Dar, D-le președinte, avem și alte mo
tive pentru a nu lăsa ca un moment mă
car să mărgă ă la derive acăstă nouă 
Adunare.

Seim că în sesiunea trecută Adunarea 
a lăsat, din motive ce nu am a le aprecia 
acum, fără răspuns mesagiul tronului. 
Avem să perdem un timp prețios neocu- 
pându-ne de cestiunile ardente, cari inte- 
reseză țăra, cum e cestiunea agrară și tdte 
cele-alte cestiuni, cari ating sorta țăranu
lui român. Socotiți D-vdstre că el, care 
nu are aici un singur representant din 
sînul săii, nu va privi cu îngrijire și cu 
temere verl-ce amânare ce ar semăna cu 
apucăturile din trecut ?

Ași dori ca acăstă Adunare să presimtă 
dorințele impaciente ale țărei și să dea 
dovadă că lucrăză. Mal presus însă de cât 
aceste motive, e un motiv mai mare de 
cât tdte, care ne face să combatem opi
niunea primului ministru, motivul că noi 
trebue să răspundem la așteptările țărei, 
punendu-ne pe lucru cu un minut mai 
nainte.

Ce însemnăză acăsta, când Adunarea 
este impacientă, primul-ministru să se 
înscrie contra acestei impaciențe ? Pare 
că ar voi să se arate că voința sa predom- 
nesce peste siroțimântele întregel Adu
nări. Pe ce motiv veniți D-vdstre a ne 
împedica să avem un cârmacifi pentru 
barca ndstră, cerându-ne amânarea toc
mai în asemenea momente ?

Ei, D-lor, când Majestatea Sa v’a che
mat la guvern, de ce nu ați Zis sa a“ 
mânați puțin acăstă. afacere ? (Ilaritate). 
De ce v’ațl grăbit să intrați în minister ? 
Tot ca și D-vdstre suntem și noi astăZi 
impacienți, să nu rămânem fără o consti
tuire definitivă.

Dez aceea, vă rog, D-le președinte, să 
suspendați ședința pentru o jumătate de 
oră, ca să ne constituim cum se cuvine 
unor representanți al țărei. Iar dacă nu 
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voiți acesta, spuneți-ne atunci, măcar la 
ureche, în secret, motivele ce v’au deter
minat să luați acostă hotârîre, pentru ca 
în cunoscință de causă să consimțim a a
mâna, nu pentru duoă ^ile, dar măcar 
pentru duoă ore, alegerea definitivă apre- 
ședmtelui nostru.

Ori-cât abil fi președintele nostru 
provisorih, ori cât de simpatic ar fi unora 
din noi, D-sa are autoritatea ceruta pen
tru a conduce desbaterile unei tinere A
dunări. *

De aceea, vă rog> și rog și pe D. preșe
dinte, ca Însuși D-sa să facă o cestiune de 
demnitate personală, să ^ică că dacă nu 
se lasă acum a se aplica regulamentul, ca 
Îndată să se procedă la constituirea biu- 
roului Adunăiel, nu ia răspunderea și se 
cobora de acolo.

D. președinte provisorid: D-lor, 
fiind Înscriși mai mulți domni deputați 
și D. președinte al consiliului ca să vor- 
bescă, suspend ședința pentru 10 minute 
cu Învoirea D-vdstre.

— La redeschiderea ședinței, D. preșe
dinte dă cuvântul D-lul prim-ministru.

D. T. Rosetti, președintele consi
liului : D-lor deputați, onor. D. Nicolae 
lonescu m'a acuzat că nu am arătat des
tulă deferență către acăstă onor. Adunare.

Departe de mine a fost un asemenea 
gând; nimeni nu doresce mai de grabă 
de cât mine să facă acte de deferență că
tre representanții națiune!, și tocmai din 
causa unui sentiment de înaltă deferență 
către representațiunea națională, tocmai 
din causa Însemnatei importanțe a unei 
lucrări ca constituirea definitivă a Adu- 
nărei, credeam că e mai bine să ne dăm 
dre-care timp de cugetare și consultațiune 
între noi înainte de a procede la o aseme
nea lucrare.

Noi am crezut că nu ar fi bine să pro
cedam la un act așa de important ca ale
gerea președintelui Adunare! fără o pre
alabilă consfătuire a D-lor deputați, pen
tru ca acestă alegere să nu fie o surprindere 
pentru nimeni, ci să fie resultatul unei 
mature cugetări a fie-cărui din noi.

Pentru aceste motive v’am adresat a- 
cestă rugăminte, invitându-ve să amâ
nați acestă alegere, și chiar să ajurnați 
ședința Adunărei, nu cu vre-un alt sco^ 
de cât numai pentru ca să avem dre-care 
timp liber spre a ne putea consulta cu 
toții împreună, atât asupra alegerei pre
ședintelui cât și a tutulor celor-alți 
membri ai biuroului definitiv al Adu
nărei.

D. C. Bobeica: D-lor deputați, să nu 
credeți că forțele mele, talentul meâ, mă 
încuragiază să mă urc la acestă tribună; 
acest loc aparține altor talente, altor băr
bați cunoscuți în acestă Cameră, și în 
primul loc aparține D-lui Nicolae lonescu, 
care în atâtea rînduri a ilustrat prin ta
lentul săâ chestiunile cele mari. Dacă 
’mî-am luat curagiul a mă sui astăzi aici, 
am crezut ca chestiunea pusă la ordinea k 
4ilei pentru alegerea președintelui Came

rei, care interesăză țăra întrăgă, trebue 
să fie tratată de sus; și dacă am luat cu
vântul în acestă importantă chestiune, 
este încuragiarea D-vdstre; căci cu ocasiu- 
nea proclamare! mele de deputat am fost 
primit în aplausele cele mai simpatice din 
partea acestei onor. Adunări. Acest sen
timent unanim din partea D-vdstre m’a 
încuragiat să vorbesc, și în același timp 
să vă aduc recunoștința mea pentru acestă 
simpatie care nu o consider de cât ca răs
plata afecțiune!, iubire! și respectului ce 
pururea am purtat acestei onor. Adunări. 
(Aplause).

D-lor, fiind-că vorbesc de iubire și stimă, 
’mi aduc aminte cu plăcere de neuitatul 
C. A. Rosetti, carele, pe când combătea 
guvernul D-lui I. Brătianu și ataca actele 
lui, scria: R Multe fac acești miniștri; cu tdte 
acestea eii ’I știm și ’I iubesc.* De ce dar 
nu mi-ațl da voie și mie să declar acestor 
miniștri cari până astăzi nu aii făcut de 
cât acte lăudabile, că ’i știm și ’i iubesc. 
(Ilaritate).

D-lor, țiă să vă fac o declarațiune: 
Până acum am fost pururea în oposiți- 
une; astăzi însă sunt guvernamental. Aii 
nu 'ml este dat și mie să susțin un gu
vern onest și capabil ? Mulți dintre D-vd- 
stre s’aii succedat pe rând susținând gu
vernul care le-a plăcut, și eii nu am țiis 
un singur cuvânt; pentru ce dar ași fi 
criticat când pentru ântâia dată susțin și 
eii un guvern ? Ași dori ca fdrte de grabă 
să mă întorc în oposițiune, ca să ’mi pot 
face anii de pensiune. (Ilaritate).

D-lor, m’am suit la acăstă tribună cu 
credință că cestiunea acăsta merită să fie 
tratată de sus. (Ilaritate). Alegerea pre
ședintelui este unul din actele cele’ mari, 
și astăzi avem să legăm sorta ndstră de a 
aceluiacaruia’Ivomîncredințaacest scump 
scaun, căci el are să conducă lucrările 
nostre, afb să fie sufletul și inima ndstră ; 
printr’ânsul voim să respirăm și filele 
bune și filele rele.... Ne trebue dar gân
dire ; ne trebue timp să cugetăm adânc 
în ale cui mâni încredințăm sdrta ndstră, 
căci de la acest președinte atârna viito
rul nostru politic.

D. N. lonescu ne spunea că chiar ma
turul Oorp, Senatul, a cerut o amânare 
a se chibzui asupra alegerel președinte
lui săă. Dacă dar un Corp matur, expe
rimentat, ’și-a cerut o prelungire de timp 
spre a se putea gândi, cum voiți ca noi, 
Corp tânăr, să nu vă rugăm să ne acordați 
o singură ^i de amânare, pentru anecon- 
sfătui împreună în mâna cui să încredin
țăm sdrta ndstră? Vedeți că chiar guver
nul consimte la acăstă amânare de o 4b 
chiar el o cere. Pentru ce ați pune D-vd
stre atâta grabă ? Sciți, D-lor, că tot-d’a- 
una Camerile noul au nevoie de consfă
tuire, de a se cundsce aleșii între el; că 
cestiunile importante nu se tratăză d la 
vapeur.

De aceea, D-lor deputați, fac un ultim 
apel la sentimentul acestei Camere, și o 
rog să fim cu7 toții uniți, să acordăm o 4* 

de amânare. D-vdstre primind propune
rea mea, 'mi veți da încă o dovadă de dra
gostea ce ’mi purtați și pentru viitor. (A- 
plause). '

Voci: închiderea discuțiunei.
Voci: Cestiune de regulament.
D. L. Catargiu: D-lor, socotesc că vom 

fi cu toți! de acord ca alegerea să se facă 
mâne; la acesta a consimțit și guvernul, 
și nu văd ce discuțiune de regulament mai 
încape aci, și ce nevoie este să mai dăm 
un vot. (Aplause).

D. G. D. Palladi: D-le președinte, 
s’a cerut de D. prim-ministru o amânare. 
D. lonescu a protestat în numele regula
mentului contra amânărei, și v’a arătat 
că art. 13 se opune la ori-ce amânare de 
dre-ce 4ice: că alegerea biuroului defini
tiv se face îndată dupe terminarea veri- 
ficărei titlurilor.

A venit cestiunea în discuțiune, și a 
vorbit un singur orator din partea guver
nului, care a susținut amânarea. S’a în
chis discuțiunea; nu discut cum s’a În
chis, dar ceea-ce voiâ să supun la aten
țiunea D-vdstre e că nu putem tranșa a- 
căstă cestiune fără un vot. s

D. lonescu a făcut propunere ca ale
gerea biuroului să se facă imediat; vă 
rog să puneți la vot propunerea acesta.

D. A. Lahovari: D-lor, interpretarea 
dată regulamentului de D. lonescu și de 
D. Palladi, e nițel cam severă. In adevăr, 
regulamentul ^ice: că îndată dupe verifi
cări, Camera procede la alegerea biurou
lui ; prin asta însă a voit a înțelege că 
între lucrările de verificare și alegerea 
biuroului să nu se facă altă lucrare. Nici 
un regulament nu pdte pretinde, și mai 
presus de regulament e cestiune de simț 
comun, ca în momentul când s’ah verifi
cat titlurile ultimului deputat să se pro- 
ceadă imediat la o lucrare așa de impor
tantă ca aceea a alegerei biuroului. Ca
mera e stăpână pe ordinea sa de ^i, 
prin urmare Camera pdte să procedă 
imediat la alegerea biuroului, ori dupe 
duoă 4ile, cum propune banca mi
nisterială, ori mâne, dupe cum am o- 
ndre de a vă propune eă; propunere pe 
care vă rog, D-le președinte, a o pune la 
vot. (Sgomot).

D. președinte provisorid : Constat, 
D-lor, un lucru, că ați acusat pe nedrept 
biuroul că nu ’ș! face datoria, causa e că 
nu vă luați locul.

D. N. lonescu: Rog pe onor, deputat, 
care a ridicat sgomotdse aplause să useze 
de indulgență pentru mine, care nu aspir 
la acăstă înaltă ondre.

Fac apel și la D-vdstră, D-le preșe
dinte, care sunteți represintantul nostru 
prin vârstă, astăzi când ați ajuns la ter
minarea însărcinărei ce ați avut, să faceți 
să se respecte regulamentul, conformân- 
du-vă Iul, adică punând la vot propune
rile. Sunt în presență trei propuneri : e 
propunerea ministerială, care cere amâ
narea până Vineri; e propunerea mea 
care nu admite nici o amânare, și e pro
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punerea D-lui Lascar Catargiâ, care pro
pune amânarea până mâne și la care s’a 
aliat și guvernul.

Eh fac omagii! și spiritului de conci- 
liațiune al D-lui Catargih și spiritului de 
concesiune al ministerului. (Ilaritate).

Prin urmare, D-lor, tot am dobândit 
ceva; ne amânăm pentru 24 ore, in loc 
de duoă jile. Pentru mine dacă n’aș am
biționa la ceva mai mult de cât colegul 
meh de la Botoșani, ași fi mulțumit cu 
hotărârea acăsta : că între duoă opiniuni 
extreme s’â luat cea mijlocie.

Nu trebue să precipităm resolu- 
țiunile, dar, D-le președinte, eh nu 
sunt ținut să aplec nici în drâpta nici 
în stânga; rolul meu e de a veni de o
dată a te sgudui în consciința D-tale și 
de a te întreba : Veji D-ta in consciința, 
dupe jece jile de laboriose lucrări parla
mentare, cum că ar mai avea trebuință 
acăstă Adunare să se gândescă până 
mâne ? Cre^i D-ta că până acum nimeni 
din noi nu s’a gândit în sine ce are să 
facă? Nu presupuneți D-vdstre că ne-am 
gândit fie-care la constituirea ndstră de
finitivă ? Dar apoi lucrările maturului 
Corp ar fi trebuit să ne deștepte pentru 
acesta. Eh sunt sigur că acest Corp june 
este de ajuns pregătit ca să ia resoluțiu- 
nea de a purcede imediat la vot.

Eh susțin, ca ocestiune de interpretare 
corectă a regulamentului, ca îndată ce se 
termină cu verificările, Ia veri-ce oră și 
în veri-ce moment, Adunarea trebue să 
fie geldsă de a se constitui, dându-și spea- 
kerul săh. De aceea rog pe D. președinte 
să bine-voiască a pune la vot propunerea 
mea, care e cea mai depărtată și de una 
și de alta, pentru că una ^ice dupe duoă 
jile, alta jice dupe o ji, și eh jic îndată, 
prin urmare are prioritate. Vă rog dar 
âncă o-dată, și cu consimțimăntul colegu
lui nostru de la Botoșani, să puneți a- 
cestă propunere la vot, căci îndată nu va 
să jică acum, ei însemneză și reflexiunea 
până la o ședință de astă-sâră; dar totul 
este să nu trecă acăstă ^i, fără să ne fi dat 
corona deliberărilor ndstre, care e preșe
dintele nostru. Să nu rămânem fără acel 
pilot, care e o garanție și pentru maiori
tate și pentru minoritate, că vom rămâne 
în tot-d’a-una în marginele cuviinței și 
demnitățel ndstre parlamentare.

Nu sunt de idee dar să amânăm până 
mâne, căci nu seim ce se pdte întâmpla 
până atunci; dar ceea ce sciti este că eh 
astă-iji sunt corect în interpretarea regu
lamentului, și consider ca contrarie ori
cărei jurisprudenți interpretarea D-lui 
Lahovari, care ocupă un loc eminent în 
maioritate, și care cere să se pună la vot 
regulamentul.

Eh sciu că pe român isce îndată va șă 
jică, la cel d’ ântâih moment; pdte insă 
că D. Lahovari va fi inventat un alt vo- 
cabularih, dar ori cum va fi, Adunarea tre
bue să dea un vot, și la vot trebue să se 
pună mai ântâiti propunerea mea, ca fiind 
cea mai depărtata.

D. președinte provisoriti : D-lor, 
ne mal fiind nimeni înscris, consider dis
cuțiunea închisă, și fiind-că la bioroh sunt 
duoă propuneri, una a D-lui N. lonescu, 
care cere ca de îndată să procedem la a
legerea președintelui, și a duoa, a D-lui 
Lascar Catargiu, la care s’a raliat și ban
ca ministerială și care cere a se amân i a- 
cestă lucrare pe mâne, eh pun la vot pro
punerea D-lui Lascar Catargiu, ca cea 
mai depărtată.

— Adunarea procede la vot și resulta
tul scrutinului este cel următor:

Votanți................................ 152
Maioritate regulamentară . 77 
Bile albe................................128
Bile negre.............................. 24

D. președinte provisoriti: Adunarea 
a adoptat propunerea; prin urmare, mâne 
avem la ordinea (jilei alegerea biuroului 
definitiv al Adunărei.

— Ședința se ridică la 3 ore și 20 mi
nute, anunțându-se cea următdre pe a 
duoa ^i 10 Noembre.

Ședința de la 10 Noembre 1888
Președința D-lui președinte provisorih, 

lacob Fetu.
— Ședința se deschide la ora 1 dupe 

amiajl.
— Presenți 170 D-ni deputați.
— Nu răspund la apelul nominal 5 

D-ni deputați, și anume:
In congediu:

D. A. D. Mavrodineanu.
Fără arătare de motive:

D-nii N. Crețulescu, V. Poenaru, D. 
A. Sturdza și S. Șomănescu.

— Sumarul ședinței precedente se a
probă.

D. președinte provisoriti, lacob 
Fetu: D-lor, la ordinea idilei avem mai 
ântâiu alegerea președintelui Adunărei.

—Adunarea procede la vot și resultatul 
scrutinului este cel următor:

Votanți........................... 167
Bilete albe . •............... 14
Voturi exprimate . . • .153
Maioritate absolută ... 77

Ah întrunit:
D. Lascar Catargiu . . . 105
„ Dimitrie Brătianu . . 40
„ G. Vernescu........................ 7

D. președinte provisoriti, lacob 
Fetu: Prin urmare proclam de președinte 
difinitiv al onor. Camere pe D. Lascar 
Catargih. (Aplause prelungite).

D-lor deputați, acum când onorabila 
Cameră ’și are ales președintele definitiv, 
în persdna onorabilului D. Lascar Ca
targiu, mandatul meh de președinte pro
visorih încetând, ’mi face o deosebită plă
cere de a ceda acest loc de ondre alesului 
D-vdstre și a mă cobori ca să merg a ’mi 
relua locul de deputat, pe băncile onor. 
Adunări.

înainte însă de a face acesta, să-’mi 

permiteți, D-lor deputațl, ca să vă exprim 
sentimentul meh de gratitudine, nu atât 
pentru distinsa ondre ce ’mi-ați făcut ri- 
dicându-mă aici, ci mai mult pentru marea 
D-vdstre indulgență către mine și pentru 
concursul bine-voitor ce ’mLați dat ca să 
pot îndeplini greaua sarcină încredințată 
mie; căci, dacă mă măgulesc a crede că 
am putut răspunde încrederel ce ați pus în 
persdna mea, meritul vă revine în cea mai 
mare parte D-vdstre, D-lor deputațl; mie 
nu ’mi rămâne de cât mulțumirea sufle- 
tescă că ’mi-ați procurat ocasiunea de a 
înscrie în * registrul vieței mele încă un 
serviciu dat țărei mele.

încă o-dată, vă rog, D-lor deputați, să 
bine-voiți a primi mărturisirea profundei 
mele recunoscințe. (Aplause prelungite).

Acum rog pe onorabilul D. Catargiu 
să vie a ocupa fotoliul președențial.

D. Lascar Catargiu:—Ocupând foto
liul președențiel in aplausele prelungite 
ale Adunărei—D-lor deputațl, permiteți- 
’ml să vă arăt recunoscința mea pentru 
încrederea ce ’mi-ați dat. Ca în tot-d’a- 
una de câte ori representanții țării ah a
vut încredere în mine și mă ah ales, ca 
președinte al Adunărei, ’mi voih face și 
acum datoria de a lucra cu siguranță și 
de a dirige desbaterile cu cea mai mare 
imparțialitate.

D-lor, voih să fac apel la tdte nuanțele 
în general din acăstă Cameră, și la toți 
D-nii deputați în particular, spre a ’I ruga 
să nu pârdă din vedere că țâra așteptă 
de la noi, D-lor, multe lucrări. Din neno
rocire, Camerele trecute, cam cu vacan
țele ce ’și luah, cam cu serbătorile, dese 
ce țineah, cam cu venirea târjih la șe
dințe, lucrah forte puțin, și tdte lucră
rile se îmbul^iah la sfârșitul sesiune!, 
când atunci într’o ji și o ndpte se votah 
sute de milione asupra țărei, o sumă de 
legi din cele mai importante și budgetele 
anuale din ce în ce mai încărcate. (A- 
plause).

D-lor, avem trebuință să ridicăm pres
tigiul Camerei, și de aceea vin încă o
dată și vă cer concursul, ca de la început 
să lucrăm ast-fel cum țâra să pdtă ur
mări pas cu pas lucrările nostre, și să 
va^ă limpede în ceea-ce se va vota, de la 
milion până la un ban ce se cere de la 
dânsa ; să nu se mal voteze în bloc și in 
întunerec ca până acum. (Aplause).

Prin urmare, în speranță că ’mi veți da 
bine-voitorul D-vdstre concurs, ca să pot 
îndeplini misiunea cea grea ce ați pus a
supra mea, viu a vă exprima din noh re
cunoscința și mulțumirile mele. (Aplause 
prelungite).

D. A. Lahovari: Cer cuvântul.
D. M. Kogălniceanu: Și eh am cerut 

cuvântul.
D. președinte, L. Catargiu: D. pre

ședinte provisorih/mi spune câ D. Ko
gălniceanu a cerut cuvântul înainte de D. 
Al. Lahovari, prin urmare D. Kog ălni 
ceanu urmâză să aibă cuvântul; dar eh 
aș atrage atențiunea onor. D. Kogălni- 
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ceanu, dacă nu ar fi mai bine să constituim 
ântâiti biuroul înainte de a intra în ori-ce 
discuțiune.

D. M. Kogălniceanu: Eu am numai 
câte-va cuvinte de $is ; am să fac o cerere • 
pentru un dosar.

D. președinte, L. Catargiu: Atunci | 
D. Kogălniceanu are cuvântul.

D. M. Kogălniceanu: D-le președinte, 
ve rog să bine-voițl, a interveni să mi se 
comunice deosebitele tocmeli agricole ce 
se află în ministerul de interne și în acel 
de justiție, și mai cu semă acele din ju
dețele Ialomița și Ilfov. Acesțea ’ml vor 
servi atât la desbaterea proiectului de 
lege relativ la aceste tocmeli, cât și la 
cercetarea căușelor insurecțiunei țărănesc!.

D. președinte, L. Catargiu: Se va co
munica guvernului.

D. A. Lahovari: D-lor deputați, eu 
am cerut cuvântul ca să rog pe onor. Ca
meră ca, prin un vot unanim, să arătăm 
mulțumirile nostre fostului președinte de 
vârstă, D. lacob Fătu, pentru autoritatea, 
nepărtinirea și lealitatea cu care a presi
dat desbaterile Adunărei, mai cu semă în 
cestiuni așa de dificile și pasionate, cum 
sunt verificările. Prin acest vot Camera va 
face un act de dreptate, care sperăm că 
va fi urmat de multe altele. (Aplause).

D. președinte, L. Catargiu: Eu văd că 
propunerea D-lui Lahovari va fi primită 
de unanimitatea Camerei. (Aplause).

—Se pune la vot propunerea D-luI A- 
lexandru Lahovari și se primesce în una
nimitate.

D. președinte, L. Catargiu: Acum, 
D-lor, suspendăm ședința pentru a ne în
țelege asupra alegere! D-lor vice-preșe- 
dințl. ' e

—Ședința se redeschide dupe o jumă
tate oră, sub președința J)-lui președinte 
Lascar Catargiu.

D. președinte, L. Catargiu : D-lor, 
procedem la alegerea a patru vice-preșe- 
dințl.

D. I. Dimitriade: D-le președinte, 
voiti a vă face o respectuosă rugăminte în 
privința poliției interidre a Adunărei.

Art. 107 din regulamentul Camerei vă 
conferă atribuțiunile exercitărel acestei 
poliții. Am vă^ut cu regret în incinta 
Adunărei, unde nu este permis să stea 
de cât deputății și miniștrii, am vâ^ut 
stând persdne străine, și aceste persdne 
fac în incinta Camerei acte cari ajung să 
umilescă prestigiul acestei Camere. Adi- 
neori am vătjut pe un domn, care mi s’a 
spus că se numesce Djuvara, scriind în 
sala ședințelor nostre numele vice-preșe- 
dinților cari trebue să se voteze.

Rog dar, în temeiul art. 107 și 108 din 
regulament, să exercite biuroul atribu
țiunile sale în privința poliției interidre 
a Camerei.

D. președinte^ L. Catargiu : Trebue 
mal ântâiti să ne constituim și pe urmă 
vor veni cestorii cari ati atribuțiunile a- 
cestea; fără secretari și cestori nu putem 

de o cam dată face nimic; bine-voițl a 
ne lăsa să lucrăm.

D. C. C. Dobrescu: Noi am vă^ut 
prefecți aci. Să se constate și acăsta.

Adunarea procede la alegerea a patru 
vice-președinți și resultatul scrutinului 
este cel următor:

Votanți................................ 166
Bilete albe.....................  . 8
Voturi exprimate • • . .158 
Maioritate absolută ... 80

Aii întrunit :
D. Ilariu Isvoranu......... 129 voturi

„ Vasile Pogor............... 97 „
„ Grigore Cozadini .... 84 „
„ General 6. Mânu .... 83 „
„ N. Voinov................... 76 „
„ N. Blaremberg..........50 „
„ Gr. Triandafil . «... 49 w
s lacob Fătu.................. 13 „
* N. lonescu.................. 10 „

Em. P. Protopopescu . • 7 „
„ G. Vernescu............... 3 „
„ G. Apostoleanu. . . . 1 „
„ T. Calimachi............. 1 ,
„ M. Țoni................  1 ,

D președinte. L. Catargiu: Proclam 
vice-președinți ai Adunărei, pe D-nii Ila- 
riu Isvoranu, Vasile Pogor, Grigorie Co
zadini și generalGeorgeMânu.(Aplause).

D. general, G. Mânu: D-lor deputați, 
de și cel cu mai puține voturi ales, să ’ml 
dați voe să vă exprim adânca mea mulțu
mire pentru onorea ce 'ml-ați făcut a fi 
alesul D-vdstre ca vice-președinte. Acest 
vot e te pentru mine o semnificare, este 
aplicațiunea acelui vestit proverb: să te 
ferescl de amici, să nu te temi de inamici. 
(Aplause prelungite).

Cu tote acestea, vă făgăduesc a fi ade
văratul representant al maiorităței din 
Cameră, adică a representa ideile unei 
împăcăciunl, unei comune lucrări, pentru 
ca scumpa nostră țeră să prospere. (A- 
plause).

Vă mai făgăduesc că, atunci când voru 
avea onorea să presidez acestă Cameră, 
voiti fi imparțial, și voiti fi vice-președinte 
al unei Camere, care are să dea dreptatea 
și minorităței și maiorităței. (Aplaus pre
lungite).

D . președinte, L. Catargiu: D. Gri
gorie Cozadini are cuvântul.

D. Grigore Cozadini: D-lordeputați, 
vă mulțumesc pentru destinsa onore ce 
’mi-ați făcut alegându-mă vice-președinte; 
recunoscința mea vă voiti proba-o prin 
absoluta nepărtinire ce voiti pune când 
voiti avea onorea să presidez. ați făcut 
un act de curtuasie minorităței; în nu
mele ei mulțumesc. Acesta, D-lor, dove- 
desce că vocea nimănui nu va fi năbușită. 
Inaugurați o era nouă, era desbaterilor li
bere, și ascultare! a ori-cărei opiniune 
se va emite în mod parlamentar.

Acum să ’ml permiteți a îndeplini o 
scumpă datorie, aceea de a face apel la 
patriotismul D-vostre, conjurându-vă pe 
toți, fără distincțiune, să uităm luptele de 
partid, să gonim ori-ce ură și resimțimânt 

și toți ca unul să votăm legile de cari țâra 
are neapărată trebuință.

Am fost, sunt și voiti rămâne liber; 
dar patriotismul meii ’l voiii pune mai 
pre sus de tote. Fără a mă uita cine sunt 
pe banca ministerială, eu voiti vota tdte 
legile, fără de care țera nu mal pdte mer
ge și pe cari le cere imperios. Il y a perii 
en la demeure / Țâra este sătulă de lupte 
sterile; ea are nevoe să ’i vindecăm ranele. 
(Aplause).

încă o-dată, D-lor, vă mulțumesc, pro- 
mițându-vă cea - mai strictă și osebită 
nepărtinire. (Aplause).

D. președinte, L. Catargiu: D. Ila- 
riu Isvoranu are cuvântul.

D. Ilarin Isvoranu: D-lor deputați, 
ondrea, demnitatea la care Adunarea na
țională a bine-voit a mă înălța, nu o atri
bui nici vârstei, nici meritelor mele per
sonale ; acest vot ’l privesc din partea ce
lor mai bătrâni, ca o încuragiare, ’l pri
vesc din partea celor mai tineri ca o re
compensă,

S’ati dat multe voturi în acăstă Came
ră, și este adevărat că în alegerea preșe
dintelui, ca și a vice-președinților, s’a cău
tat tot d’a-una trecutul unui om, s’a cău
tat meritele sale, cunoscințele sale. Astă 
mulțl dintre D-vostre ati bine-voit a ’ml 
spune pentru ce ’ml-au făcut acăstă onore: 
pentru că o eră nouă începe, pentru că 
pe terenul politic, afară de trecut, afară 
de merite, afară de cunoscințe, trebue ci- 
ne-va să aibă și independență și caracter. 
Așa dar, din partea celor mai tineri, nu 
o iati acesta de cât ca o recompensă pen
tru micul și modestul rol ce și eti am avut 
într’un timp de cincl-spre-^ece ani, și în 
care cel mai mare merit al meti a fost ca 
tot-d’a-una am rămas soldat credincios și 
nestrămutat al stindardului sub care am 
lucrat. (Aplause).

Ca vice-președinte ales de D-vostre, 
când D. președinte ’mi va face onorea să 
mă delege a presida acestă Adunare, voiti 
lăsa la treptele acestei tribune și simpa- 
tiele și ideile mele politice, nu voiu adu
ce de cât imparțialitatea, încuragiat pe de 
o parte de justiția și lealitatea maiori
tăței, de altă parte de atitudinea modera
tă a minorităței. Ceea ce pot spune la a- 
dresa minorităței, este că uu om care în 
curs de 15 ani a fost în minoritate, nu va 
uita nici o-dată posițiunea dificilă ce pote 
să o aibă o minoritate. (Aplause).

Acum, D-lor, că mulțumirile mele sunt 
făcute pentru acestă demnitate la care 
m’ați înălțat, chiar dacă în viața mea po
litică scurtă și neînsemnată ce am avut 
ar fi fost veri-o decepțiune, chiar daca 
moralul meu un minut ar fi fost clintit, 
fiți siguri că votul D-vdstre a fost pen
tru mine o încuragiare care pdte să ridice 
moralul cel mal decăzut, care pdte să 
înalțe până și sufletul care nici o-dată nu 
a fost înălțat. Dumnezeii să încoroneze 
lucrările acestei Adunări cu tdte succe
sele, pentru ca să corespundă cu așteptă
rile la cari națiunea aspiră, pentru că 
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până a^i, luptele ndstre parlamentare de 
multe ori ah fost puse pe un teien unde 
nu ah corespuns tot-d’a-una cu așteptă
rile acelora cari ne ah trimis aci.

Era cea nouă de care s’a vorbit altă-dată 
să dea Dumnezeii să încăpă sub acăstă 
nouă generațiune, sub acăstă tinerime, 
care cu sufletul plin de lealitate vine să 
vindece ranele cari ah fost făcute în tînul 
acestei țări. (Aplause.)

D. președinte, L. Catargiu: D. V. 
Pogor are cuvântul.

D. V. Pogor: D-lor deputați, nu am 
nevoie de a vă mulțumi pentru ondrea ce 
mi-ați făcut, nu am nevoie de a vă da a- 
aigurări de imparțialitatea de care tot- 
d’a-una am fost și vo.h fi condus In des
baterile acestei Adunări. Fiind însă, D-lor 
deputați, expresiunea unui grup care 
inaugurăză o politică de idei In contra 
politicei de persdne care s’a urmat adese
ori în țăra ndstră, sunt dator, împreună 
cu representanții minorităței, cu D. Co- 
zadini, a face apel la patriotismul D-vd- 
stre, pentru ca discuțiunile ndstre să fie 
mai mult pe terenul ideilor de cât pe acela 
al persdnelor, caritrebuesc date la o parte 
acum, fiind-că prea mult țăra a suferit de 
acest răti.

Așa dar, D-lor, dacă acăstă Adunare are 
dorința, precum cred că o are, să dea ță
rei acesteea instituțiuni solide și adevă
rate libertăți, am credința că concordia ce 
trebue să domnescă între noi va fi singu
rul mijloc pentru ajungerea acestui țel.

Intru cât nu vom lăsa de o parte inte
resele și pasiunile ndstre personale, pen
tru a ne întruni pe terenul ideilor, într’a- 
tât lucrările ndstre vor fi sterile.

Intru cât, din contra, vom lucra pe 
terenul ideilor, numai ast-fel vom da sa
tisfacere trebuințelor țărei.

Pe calea acăsta, cred că lucrările ndstre 
vor fi folositdre și cred că vom avea feri
cirea ca, dupe un timp de restriște, să dăm' 
țărei acesteea o ra^ă de libertate și o ra^ă 
de speranță in viitor. (Aplause).

D. președinte, L. Catargiu: Fiind 
ora 5, întreb Adunarea dacă voesce să 
prelungim ședința.

Voci: Nu, pe mâne.
Ședința se ridică la 5 ore, anunțându- 

se cea viitdre pe a duoa ^i 11 Noembre.

Ședința de la 11 Noembre 1888
Președenția D-lui președinte Lascar 

Catargiu.
— Ședința se deschide la ora 1 dupe 

amia^i.
— Presinți 157 D-ni deputați. .
— Nu răspund la apelul nominal 18 și 

anume:
In congediu ;

D. A. Mavrodineanu.

Fără arătare de motive :
D-nii M. Adamescu, I. Athauasescu, 

T. Busdugan, G. Cantacuzino, C. Dana- 

ric, V. Dimitropolu, L. Goilav, N. Crețu- 
lescu, E. Mavrocordat, V. Pogor, D. Po
pescu, V. Poenaru, 0. Ressu, I. Robescu, 
N. C. Săveanu, G. Tocilescu, N. Volenti.

— Sumarul ședinței precedente se a
probă. '

— Se comunică Adunărei adresa pre- 
șidenției Senatului prin care tncuviințăză 
câ Senatul procedând la a duoa votare 
pentru alegerea unui senator spre com- 
piectarea numărului de opt și a unui ces- 
tor spre complectarea numărului de patru 
a ales secretar pe D. C.Kotinși cestor pe 
D. A. Niculescu.

D. președinte, L. Catargiu: La or
dinea ^ilel acum avem mai ântăiă alege
rea a opt secretari.

— Adunarea procede la vot și resulta
tul scrutinului este cel următor :

Votanți.........................145
Bilete albe.....................12
Voturi exprimate • . • 133
Maioritate absolută. • . 67

S’afi ales :
D. Ion Leca................................ 128

w 6h. Tocilescu........................125
. Al. Hina................................ 116
F A. Simu.................................104

I. Grădișteanu........................ 102
B I. M. K. lepureanu ...» 99
, U. L. Boldescu..........................98
w 6. D. Teodorescu......................74

Adunarea procede la alegerea a patru 
cestorl și resultatul scrutinului este cel 
următor :

Votanți................................ 144
Bilete albe.......................... 1
Maioritate absolută ... 72

S’aâ ales :
D. N. Nicorescu.................135
„ M. Marghiloman . . • 131
„ 0. Teleman....................116

D. președinte, L. Catargiu : Al pa
trulea cestor, nelntrunind maioritatea ab
solută, vom procede la o nouă votare.

Adunarea procede la vot și resultatul 
scrutinului este cel următor :

Votanți .... .... 120
Bilete albe......................... 3
Voturi exprimate .... 117 
Maioritate relativă. ... 59

S’a ales D. 0. Bobeica cu 73 voturi.
D. președinte, L. Catargiu: D. Bo

beica are cuvântul.
D. C. Bobeica : N’am cuvinte, D-lor, 

ca să vă mulțumesc pentru încrederea ce 
’mi-ațl arătat. Pe lângă simpatia cu care 
mă onorați până acum, văd că mă bucur 
și de încrederea D-vdstre. (Aplause). Voii! 
lucra din tdte puterile mele ca încrederea 
ce ’mi-ațl acordat să o pun In concor
danță cu simpatiile D-vdstre. Și fiind-că 
văd că la votul acesta de încredere s’ah 
asociat și o mare parte din dușmanii mei, 
voiti căuta să lucrez ast-fel în cât să’mi 
atrag și pe dușmani (aplause); căci de iu

birea prietinilor nici o-dată nu m’am în- 
duoit. (Aplause). ‘

D. președinte, L. Catargiu: Pășim 
acum la tragerea la sorți a celor șăpte 
secțiuni ale Adunărei.

— Se procede la tragerea la sorț! a 
secțiunilor și resultatul este :

Secțiunea I
D-nii: Datculescu Constantin, Andrieș 

Constantin, A. Marghiloman, G. Săndu- 
lescu-Nănoveanu, I. lancovescu, L. Goi
lav, A. Stefănescu, I. Rădulescu, 0. Tele
man, I. Văsescu, D. Alexandrescu, M. 
Kogălniceanu, G. Popovici, I. Nădejde, N. 
Nichiforescu, T. Anastasiu, Gr. Cozadini, 

’ St. Pleșia, I. Marghiloman, G. Aposto- 
| leanu, A.Știrbeih, V. Mortzun, T. Silion, 
i V. Poenaru, C. Râceanu.

j Secțiunea II
j D-nii H. Goilav, C. Vrabie, L. Bog

dan, S. Rășcanu, V. Ursianu, G. Vericea- 
nu, M. Climescu, G. Tocilescu, Em. P. 
Protopopescu, M. Săulescu, Ion Nicolae, 
I. Ștefăneanu, I. Negrea, G. Sofia, G. O- 
lănescu, N. Săulescu, R. Pătărlăgeanu, 
A. Peșiacov, G. Răileanu, D. Nicolaide, 
Gr. Gonstantinescu, M. Balș, N. Grețules- 
cu, T. Maiorescu, C. Dobrescu.

Secțiunea III
D-nii 0. Ressu, G. Leca, Hr. Sulioti, 

I. Poenaru-Bordea, G. Emandi, C. Delea
nu, N. Volenti, M. Mateescu, G. Mânu, 
G. Livezeanu, D. A. Laurian, M. Gher- 
man, E. Sturdza, V. Pleșoianu, G. Boră- 
nescu, I. Leca, I. Macridescu, I. Dimi- 
triu, G. Vernescu, A. Lahovari, P. P. 
Carp, T. lonescu, G. Kogălniceanu, Gr. 
Triandafil, A. Câmarășescu.

Secțiunea IV
D-nii I. M. K. lepureanu, P. Brătășa- 

nu, I. Robescu, A. Simu, I. Cincu, D. 
Stancescu, R. Stanian, M. Mărăscu, T. 
Focșăneanu, G. Gâță, G. Bobeica, M. A- 
damescu, A. Enacovici, P. Ene, N. G. 
Aslau, I. Isvoranu, U. Boldescu, G. T» 
Grigorescu, G. Berivoescu, I. Balanolu, 
M. Uaracostea, I. Miclescu, G. Ghițesou, 
D. Protopopescu, A. Gr. lonescu.

Secțiunea V
D-nii G. Em. Lahovari, P. Cernătescu, 

1. Stănescu, C. Bădulescu, D. G. Teodo- 
rescu, N. Georgescu, N. Nanoescu, N. 
Voinov, C. Dimitrescu-Severeanu, T. Ca
limahi, G. Cantacuzino, G.Hristodorescu, 
M. Marghiloman, G. Găbunea, G. Rosno- - 
vanu, I. Fătu, Gr. Chrisenghi, C. Stroici, 
N. Filipescu, D. A. Sturdza, V. Dimitro- 
pol, A. Hina, Gr. Andreescu, N. Bla» 
remberg, I. Grădișteanu.

Secțiunea VI
D-nii: G. S. Dobrescu, I. Negulici, L. 

Catargiu, V. Pogor, I. Atanasescu, D. 
P. Economu, Ghr. Negoescu, G. Drăghici, 
C. Țăpârdea, D. Brătianu, I.Nucșoreanu,
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E. lonescu, 0. Cesianu, L, Nicolescu, A. 
Mavrodineanu, I. Oroveanu, S. Șomăne- 
scu, D Roaeti, M. Pacu, N. Micescu, D. 
Bădescu, G. D. Pallade, N. C. Săveanu, 
D. Ghica-Comănesceanu, 0. Enescu.

Secțiunea VII

D-nil: I. N. Lahovari, L Negrutzi, I. 
Demetriade, 0. 0. Arion, N. lonescu, 0. 
Miclescu, T. Nica, A. Vericeanu, D. Po- 
pescu, G. Robescu, Gr. Păucescu, V. Vlă- 
doianu, G. Duca, N. Nicorescu, T.Busdu- 
gan, C. Pariano, C. Danaric, V. Peiu, N. 
Gavrilescu, G. Măcărescu, E Mavrocor- 
dat, T. Rosetti, G. Burghslea, G. Panu, 
M, Tzone.

D. președinte, I». Catargiu: D-lor, 

D-nii miniștri având consilia și nefiind 
presing, noi nu mai putem continua lu
crările; prin urinare, rămâne ca mâne să 
urmăm cu alegerea diferitelor comisiuni.

D. II. KogAinioeanu: D-lor, ordinea 
^ilei o dată fixată, nu se pdte schimba de 
cât cu Învoirea Camerei. D-nii miniștri 
aii cerut amânarea alegerei președintelui 
pentru x> ^i, și Camera bine a făcut de a 
amânat, dar acum ce cestiune mare poli 
tică este pentru ca noi să suspendăm 
ședința pe mâne ....

D. președinte, L. Catargiu: Deja 
oia este Înaintată, nu mai avem de cât o 
jumătate oră, In care timp nu putem ter
mina Începând acum alegerea comisiuni- 
lor. De acea efi cred să amânăm pe mâne 
ședința.

D. C. Popovici: D-le președinte, re

12 Noembre 1888

gulamentul Camerei spune, că ședințele 
Încep la ora 12, adică la amia-<jl. Cred că 
ar trebui să se aplice regulamentul și sa 
nu mai deschidem ședința la ora unu.

D. președinte, L. Catargiu: Eă do
ream ca dupe ce ne vom constitui să rog 
pe Adunare, când va fi completă, să ho
tărască acâsta.

Acum suntem la sfârșitul ședinței, ră
mâne să hotărâm despre acâsta mâne când 
vor fi mai mulțl deputați.

—Ședința se ridicăla 4 ore și 35 minute 
și cea viitdre se anunță pe a duoa-^i 12 
Noembre.

Imprimeria statului. DIRXCTOR, ALMANOBU PKNCOVICI.
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No. 5.

ADUNAREA DEPUTAȚILOR

SESIUNEA EXTRA-ORDINARA 1888

Ședința de la 12 Noembre 1888.
Președenția D-lui președinte Lascar 

Catargiu.
— Ședința se deschide la ora 1 și jumă

tate dupe amia^L
— PresințI 157 D-nl deputați.
— Nu răspund la apelul nominal ! 8 și 

anume:
In congediu

D. A. Mavrodineanu.
Fără arătare de motive

D-nii M. Adamescu, I. Atanasescu, T. 
Buzdugan, G. Gr. Cantacuzino, C. M. Da- 
naric, V. Dimitropolu, L. Goilav, N. Cre- 
țulescu, E. Mavrocordat, V. Pogor, D. 
Popescu, V. Poenaru, 0. Resu, I. F. Ro- 
bescu, N. 0. Săveanu, 6. Tocilescu, N. 
Volenti.

— Sumarul ședinței precedente se a
probă.

D. președinte, L. Catargiu: D-lor 
deputați, D. președinte al consiliului ne 
fiind presinte, eâ v’ași ruga să trecem 
in secțiuni pentru a ne constitui până 
va veni D-sa.

D. M. Kogălniceanu: Dar pentru ce 
să așteptăm pe D. prim-ministru ?

D. președinte, L. Catargiu: D. prim- 
ministru are să citescă un Mesagiă.

D. M. Kogălniceanu: Va citi Mesa- 
sagiul când va veni și noi putem să lu
crăm fără a *1 aștepta pe D-sa, când sunt 
alți miniștrii aici.

D. președinte, L. Catargiu: Tocmai 
acesta și fac: La ordinea gilei avem mai 
ântâih constituirea secțiunilor. Prin ur
mare, vă rog, să trecem în secțiuni pen
tru a ne constitui și tot-o-dată să alegem 
și câte un membru delegat din partea fie- 
eărel secțiuni pentru a compune comisiu- 
nea pentru luarea socotelelor Camerei, 
cari nu sunt luate de mai mulți ani.

— Adunarea trece a lucra în secțiuni.
Dupe o jumătate oră ședința se redes

chide sub președințâ D-lui președinte, 
Lascar Catargiu.

D. președinte, L. Catargiu: D. Th. 
Rosetti are cuvântul.

D. președinte al consiliului, Th. 
Resetti: D-lor deputați, îndată dupe 
constituirea ambelor Corpuri legiuitdre, 
M. S. Regele, conform propunerel cabi
netului, a chemat pe D. președinte al Se
natului și pe D. președinte al Camerei, și, 
dupe consultarea D-lor asupra situațiu- 
nei parlamentare, a bine-voit a mă însăr
cina cu formarea cabinetului, care s’a com
pus ast-fel:

D. Th. Rosetti, președinte al consiliu
lui și ministru fără portofolii ;

D. G. Vemnescu la departamentul jus
tiției ;

. D. general G. Mânu la departamentul 
de resbel;

D. P. P. Carp la departamentul de ex
terne ;

D. Al. Lahovari la departamentul a- 
griculturel, comerciulul și domenielor;

D. T. Maiorescu la departamentul cul
telor și instrucțiunel publice;

D. Al. Știrbeii la departamentul de in
terne;

D. Menelas Germani la departamentul 
de finance și D. Al. Marghiloman la de
partamentul lucrărilor publice. (Aplause 
prelungite).

D. M. Kogălniceanu: D-le președinte, 
până acum scii că notificarea pentru for
marea nouilor ministere, sau pentru 
transformarea ori completarea lor se fă
cea prin mesagii Regal.

D. președinte, L. Catargid : Așa 
este și acum.

D. M. Kogălniceanu : Ei văd că D. 
președinte al consiliului în loc de a citi 
un Mesagii, ne a ținut un discurs.

D. președinte al consiliului, Th. 
Rosetti: Ar ti fost mai regulat să vă ci
tesc pe deplin tot decretul, însă ei, pen
tru a nu vă lua timp mult, v’am citit nu
mai partea relativă la numirea persdne- 
lor în minister.

D. președinte, L. Catargiu: Este 
Mesagiul regal și de astădată ca în tot- 
d’a-una....

D. M. Kogălniceanu: Dvdstră ne 
ați spus și ieri și alaltă-ieri că are să vină 
președintele consiliului să ne dea comu
nicare de un Mesagii. Acum văd că nu 
s’a făcut așa; căci D. președinte al consi
liului nu ne a citit nici un Mesagii, ci 
numai ne-a spus oral că în urma demi- 
siunei...

O voce : N’a fost demisiune.
D. M. Kogălniceanu : Apoi tocmai 

ca să nu fie jocuri de cuvinte, D. preșe
dinte al consiliului trebuia să dea citire 
Mesagiulul și apoi să ne spună verbal 
cum s’a făcut. Acele explicări nu se pu
teai coprinde în Mesagii, dar trebuia să 
citiți mai ântăii Mesagiul dupe cum o 
înaltă cuviință o cerea, și apoi să fi dat 
cele-alte explicări.

PutățI să citiți ântăii Mesagiul, du
pe cuviință, și apoi să faceți comunicări.

D. președinte al consiliului, Th., 
Rosetti : Am făcut greșălă de nu am în
ceput ântăii cu citirea Mesagiulul, o re
cunosc.

D. M. Kogălniceanu: Sunt fdrte re
cunoscător pentru acăstă lămurire, nu 
caut cărtă, nu fac joc de cuvinte, dar fac o 
întrebare: întreb pe D. prini-ministru, ca
pul cabinetului trecut și capul ministeru
lui care s’a format dupe alegerea biurou- 
rilor Corpurilor legiuitdre, alegeri cari 
ai fost semnificative, căci ai dat un ac
cent situațiunei, ’mi permit a întreba 
noul minister: Are o nouă programă sai 
se ține de programa trecută în puterea 
căreea s’ai făcut alegerile trecute ? (A- 
planșe.) Atât și nimic mai mult.

D. președinte al consiliului, Th. 
Rosetti: D-lor deputați, acest minister 
care, cum scițl, s’a presintat cu o pro
gramă a sa, astăzi s’a reformat, dar le
gile pe cari el le a elaborat formăză și 
astăzi obiectul acțiunel acestui minister, 
și legile acelea cari sunt publicate și cu
noscute de tdtă țăra, se vor presinta și 
Corpurilor legiuitdre, Acesta este pro
grama ndstră. (Aplause prelungite.)

D-le președinte, este necesitate ca să 
nu lipsim de deferență și față cu Corpul 
matur al Senatului și de aceea v’aș 
ruga să bine-voiți a suspenda pentru o 
oră ședința, spre a ni se lăsa timpul să ne 
punem în regulă și cu Senatul.

Voci: Sunt înscriși mai mulți deputați 
să vorbdscă.

D. președinte, L. Catargiu: D-nu 
prim-ministru ne-a spus că vine înda
tă înapoi la Cameră, și atunci se va 
putea urma discuțiunea. Acum cred că 
nu pdte nimeni să oprăscă pe D-nii 
miniștri de a se duce să cităscă Mesa
giul regal la Senat. Suspensiunea ședin
ței va fi numai de o jumătate oră, și în 
intervalul acesta D-vdstre vă veți con
sulta asupra compunerel comisiunilor ce 
vom avea a alege la redeschiderea ședin
ței dupe întorcerea D-lor miniștri.

— Ședința se suspendă la ora 2 și 15 
minute. ‘

— La 3 ore ședința se redeschide sub 
președințâ D-lui președinte L. Catargiu.

— Se comunică Adunărei următorul 
resultat al sonstituirei secțiunilor :

Secțiunea I
Președinte, M. Kogălniceanu; secre

tari, Rădulescu Idn, Alexandrescu Dimi
trie ; membru în comisia socotelilor ces- 
turei, I. Apostoleanu.

Secțiunea II
Președinte, Pache Protopopescu; secre

tari, Săulescu Mihail, Ștefăneanu Idn; 
membru în comisia socotelilor cesturel, 
C. Olănescu.

Secțiunea III
Președinte, Ernest Sturdza; secretari, 

Kogălniceanu Const., Leccaldn; membru 
în comisia socotelilor cesturel, C. De- 
leanu.

Secțiunea IV
Președinte, Isvoranu Ilariu; secretari, 

Marescu Mihail, Pavel Brătășanu; mem
bru în comisia socotelilor cesturei, Ba- 
lanolu P. Idn.

Secțiunea V
Președinte, Fătu lacob; secretari, I. 

Grădișteanu, C. StroicI; membru în co
misia socotelilor cesturel, Găbunea Con
stantin.

Secțiunea VI
Președinte, Dimitrie Brătianu; secre

tari, Dimitrie Rosetti, Ghristu Negoescu;
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i

membru In comisia socotelilor cesturel, 
Nucșoreanu Idn.

Secțiunea VII
Președinte, Vericeanu AL; secretari, 

Burghele George, Duca George; membru 
In comisia socotelilor cesturei, Dimi- 
triadi Ion.

D. președinte, L. Catargiu: Acum 
D. Aslan are cuvântul.

D. N. Ceaur Aslan: D-lor deputați, 
în urma cuvintelor rostite de către D. 
președinte al consiliului, mă simt nevoit 
sâ supun respectuos apreciârei D-vdstre 
urmâtdrele reflecțiunl ce acele cuvinte 
’mi-ati inspirat.

Fac o declarațiune, D-nii mei, și o fac 
in numele meii numai nesciind daca onor, 
mei colegi o vor aproba; nu țin a deschi
de o discuțiune, nici țin a provoca un vot; 
ci precum am avut ondrea a spune, simt 
câ este necesar sa fac o simpla declarați
une, conținând în ea o pură constatare 
de fapt.

Se vede, D-nii mei, că spiritul de con
cordie s’a coborît în fine cu ramura de 
măslin în sinul maioritaței, nu putem 
dar de cât să salutăm cu satisfacțiune e
fectuarea acestei împăciuiri, căci prin ea, 
jocul natural al partidelor va putea sâ 'șl 
aibă cursul săâ; țera este nerăbdătore de 
a vedea că pășim cât mai curând la lu
crări seridse.

Este chfcțjdatoria representanților țârei 
să grăbdsc^ închegarea lor ca partide pen
tru ca așa sâ se pdtâ proceda fără zăbavă 
la realisarea atâtor Îmbunătățiri și re
forme așteptate cu o legitimă nervositate. 
S’aivit,cu acestăocasiune, D-nii mei, unul 
din acele fenomene care pdte t rece de istoric 
în viața partidelor ndstre politice. Vechiul 
partid conservator ’și-a închinat drapelul 
înaintea Erei nouă ; vechiul partid con
servator a primit să fie regenerat, precum 
’i se promisese; acesta, D-nii mei, resultă 
în mudul cel mai clar din însuși afirma- 
țiunea D-lui prim ministru, care a șis: 
că nimic din programul așa Șișului gu
vern junimist nu a fost modificai! Prin 
urmare, să fie bine constatat că întreg 
partidul conservator vechili, cu arme și 
bagaj, fără discuțiune și fără veri-o împo
trivire a trecut sub acelora cari- amenin
țați cu regenerarea lor. (Aplause).

Țin ca acest fapt să râmână constatat. 
Țin, D-nii mei, să se mal constatate un 
alt fapt; acela câ țâra, în ultimele alegeri, 
a trimis pe vechiul partid conservator în 
maioritate in acest Parlament.

Dacă ași fi în locul D-sale, adică par
tid conseevator, regenerat, m'ași teme 
fdrte mult ca, la alte alegeri, țera nu 
cum-va să retragă cu desăvârșii e ori și ce 
încredere regeneraților ! Țera ve așteptă 
la lucru pentru a vă judeca; ea va putea 
atunci să aprecieze ce ați câștigat prin 
botezul ce ați primit și care e folosul ce 
ea însăși a tras din acestă neașteptată evo- 
luțiune.

D-nii mei, mai țin să se constate și un 
alt fapt, acesta, din nefericire, fdrte regre: 
tabil; căci, precum diminâța ne indică ade
sea cum va fi ^iua, așa mi separe case pdte 
presimți deja cum va fi acest cabinet, prin 
modul cum el s’a presintat înaintea nd- 
stră. Cabinetul s’a schimbat intr o bună 
ndpte, el chiar s’a înmulțit, fără să seim 
nici pentru ce, nici cum?

lată-ne dar iarăși în epoca de fericită 
memorie, epoca a acelor modificațiunl 
parlamentare in care cabinetele se schim
bați și se premeneau fără ca țera să scie 
pentru ce, și cu ce ocasiune. In loc ca ca
binetul actual, într’un mod leal și consti 
tuțional (mod pe care ’l trâmbița pe tdte 
tonurile), să fi depus retragerea sa în 
mânele Majestățel Sale, acest cabinet 
priutr’un soiQ de procedură întunecdsă și 
întortochiatâ, pe care nici D. prim-mini- 
stru nu a putut să ne-o explice, se pre
sintă astâc/i reconstituit înaintea nostră.

Apoi, dacă D. prim-ministru nu pdte 
parveni a găsi o justificare acestei rege
nerări ministeriale; apoi când noi îu?ine, 
mandatarii națiune!, nu pricepem nimic 
din pretinsele explicațiuni ce ni se dad, 
apoi cum voiți, D-nii mei, ca sărmana 
țâră să mai înțelegă ceva din cele ce se 
petrece!

Pentru ce ați operat augmentarea nu
mărului consilierilor Tronului, și în urma 
cărei exigințe? Datu-v’ațI mai ântâiti de- 
misiunea? Pentru care motiv s’a format 
noua combinațiune sub aceeași formă?

Mister complet în tc^te aceste!
Vedeți aceleași procedaii ca și acum un 

an, același mod de a mistifica lumea prin 
un nămol de vorbe pompdse în deplin des

. acord cu faptele.
Teorii vechi, cu omeni noui! Dacă a

cesta însemnezâ Era nouă să vă fie de bine.
La venirea sa la cârma trebilor, unul 

din consilierii tronului spunea în Martie, 
că cabinetul, neavând de cât încrederea 
Palatului, va solicita la timp și pe aceea 
a Parlamentului.

Făcuta-ți acesta ?
Ați lipsit la angagiamentulluat; ați si

luit exigențele constituționale, ați lăsat 
calea cea d^eptă, cea corectă, și ați apucat 
laturele, căile piezișe, înmulțind ast-fel 
pentru țera numărul numerdselor sale de- 
cepțiuni, iar in noi întărind convincțiu- 
nea câ regimul personal, regimul bunu
lui plac al Palatului ’și continuă opera 
de surpare a prerogativelor, ce sunt de 
esența regimului parlamentar.

Atdsta numai am ținut să constat de 
o cam dată, sub expresa reservă de a re
veni în curând, și la ocasiunea cuvenită, 
asupra situțiunei creată țârei prin aseme
nea periculos procedări!

D. președinte, L. Catargiu: D.Tanu 
are cuvântu.

D. G. Panu: D-lor, acum opt sQă 
nuoă luni salutam venirea ministerului 
junimist, acum venind iarăși la putere 
sub o nouă formă, sunt dator ca să ’l sa
lut din noă. Atunci ^icăm, luând de 

text cuvintele D-lui prim-ministru: aveți 
încrederea Regelui; dar încrederea țârei 
o aveți? Și facem o mică exagerațiune 
când (jicem: dacă v’a trebuit un timp ca 
să căpătațl încrederea unul singur om, 
cât vă va trebui ca să căpătațl încrederea 
acestui Pailament? Recunosc că era o 
simplă exagerațiune de limbagiti.

La acâstâ întrebare a mea însă D-Vos- 
tre ce ați răspuns? Da, recundscem că 
avem numai încrederea Regelui; dar ne 
vom adresa către țeră ca să ne o dea și ea.

Constat cu plăcere că țera v’a dat în
crederea ; și când 4*c cu plăcere o 4^ Iu 
ironie: țâra nu v’a dat încrederea el. Când 
^icern acum câte-va luni că sunteți mi
niștrii Palatului, am avut dreptate, căci, 
demisiunea simulată de ieri o dovedesce; 
căci dacă ați fi căpătat încrederea țerel, 
de sigur că nu am vedea figurând alătu
rea cu D-vdstre pe D. Vernescu, care, a
cum un an, era alături cu nuoi. Este însă 
un mic progres: țera v’a dat un vot de 
blam pe care ’l meritați, căci ați venit pe 
ușa de din dos ; și cu tdte că ați strigat că 
țera e guvernamentală, singura dată când 
ea a dovedit că nu este guvernamentală a 
fost in cașul D-vdstre. Tdte guvernele au 
avut maioritatea în Parlamente, numai 
D-vdstre n’ați avut; și n’ați putut avea 
nici măcar o fracțiune însemnată.

Care este morala ?
Morala este scurtă: e că încercările 

ambițio e ale câtor-va omeni cu calcule 
de culise și de anticamere nu reușesc tot- 
d’a-una; și e mai bine de a trece prin 
purgatorul națiune! de cât a veni pe ușa 
de din dos....

Aud șoptindu se că asemenea procedări 
reușesc pentru un portofolii ministerial.

Da, dar dre lupta este pentru portofolii 
ministeriale ? Dar portofoliul ministerial 
putea să ’l aibă și sub Idu Brătianu.

Alt-ceva se avea în vedere: Se făgăduia 
un partid nou, un partid de reforme: par
tidul vechiâ zero; totul degenerat, basa 
cea veche trebuia distrusă, era vorba de 
o coucepțiune nouă în politică, și ca cu o. 
sabie de foc D. Carp tăea în dreapta și in 
stânga, în tdte partidele.

Ei bine, cei tăeațl văd că se găsesc 
fort' bine. (Ilaritate). Și nu sciti dacă pur- 
fandorii de partide cari voeaâ să stâr
pească partidele în acestă țeră s’ati pur
tat bine.

Mai ^icem, D-lor, că regimul personal 
s’a înființat la noi cu venirea D-lui Theo
dor Rosetti, și fârâ de înconjor mă între
bam: unde are să mergâ țâra cu aseme
nea regim? Dupe teoria D-lui Carp ca 
țâra e guvernamentală, (jicâm ca dacă țera 
e guvernamentală era o consecință a re
gimului personal în tdtă goliciunea.

Ei bine, constat astăzi cu satisfacțiune 
că încercările de a înființa regimul per
sonal n’aă isbutit; și dovadă avem demi- 
siunea cabinetului de ieri. Și fiind-că vor
besc de demisiune, dațl-'mi voe să adaug 
duoă cuvinte.

Rog să mi se spună, căci avem acest 
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drept, care a fost semnificațiunea demisiu- 
nel de ieri? D. Aslan spunea: tot vechiul 
sistem.

Sămă ierte; asistăm la ceva mal răăde 
cât vechiul sistem. Ion Brătianu ’șl da de- 
mismnea și fugea la Florica, și în 24 ore 
venea de compunea iar el min sterul.

D. Theodor Rosetti a făcut aceeași o- 
petațiune numai in 5 minute; 'și dă de
misia și ddpe 5 minute tot D-sa vine și 
compune noul cabinet. (Ilaritate).

Ei !e semn de progres sciințific; căci 
un lucru care se făcea mal ’nainte în 24 
de ore, sub partidul sciințific se face nu
mai în 5 minute. Cată să ne felicităm.

OrI-cum ar fi însă constat cu plăcere 
că cabinetul de la Martie a suferit o în
frângere meritată.

Acum vin și la D-nii miniștri noul, și 
fără a mă grăbi ca D. Aslan să spun că 
au închinat steagul vechiului cabinet, ’mi 
(Jic: ăre ce ne-a isbit pe noi acum opt 
luni în formarea cabinetului Rosetti ? 
Ne-a isbit forma ne usitată, improvizarea 
unui cabinet, ne luat din nici un partid, 
din nici un grup, nici din maioritate, nici 
chiar din minoritatea camerilor trecute. 
In acăsta toți eram de acord și toți vor- 
bem de inauguiarea regimului personal; 
ei bine, D-lor, constat și aci că foștii 
noștri colegi au. trecut prea repele cu 
buretele asupra așa numitului regim per
sonal Să nu mi se spue că e o demisiune; 
v’am spus, demisiunea a durat cinci mi
nute ; a fost o simplă formalitate, și o 
petiție de demisiune nu șterge pata de pe 
fruntea unui partid care «jicea că el are 
în mână apăraiea drepturilor nostre con
stituționale ; ne așteptam ca să fie mai 
exigenți, ca să nu se mulțumăscă cu o 
simplă formali’ate. Căci ori-ce ați ^ice, 
presență D-vdstre nouă, pe banca minis
terială, e nici mai mult, nici mai puțin, 
de cât tot consacrarea vechiului regim 
personal; e continuarea sistemului inau
gurat acum 8 luni de $ile, și atunci mă 
întreb: pentru ce faceți atâta tapaj și cas 
de cestia regimului personal, dacă astăzi 
așa de ușor ștergeți cu buretele asupra ei, 
și figurați în armonie completă cu instru
mentele Palatului, cu represintanții re
gimului celui mai odios, regimului per
sonal. Aci e cestiunea și de aceea o pun 
cu tătă cruditatea el,căci, D-lor, eu înțe
leg un lucru; eu înțeleg ca să facă cine
va încercare de regim personal, dar acel 
cari fac asemenea încercare, să fie puși, 
dupe cum e expresia, la carantină când 
sunt învinși, măcar pentru scurtă vreme, 
până când vor avea timp să se pocăiască; 
dar o demisiune simulată nu pdte șterge 
pata. Să fim serioși. Când țera vede că 
D-nii Maiorescu și Carp, și dupe alegeri 
ca și înainte de alegeri, sunt miniștri, și 
nu ese nici măcar unul, ci rămân toți în 
întregimea întiăgă a cabinetului, mă în
treb atunci: cum trebue ță’-a să considere 
acest fapt? Nu pdte să’l considere alt-fel 
de cât că partidul care fusese lovit în 

I prerogativele lui, și care luase apărarea 

regimului constituțional, a cedat în acest 
punct, și dă sprijin guvernului cu origină 
impusă, expresia devenită clasică, căci 
mai notați un lucru, D-lor, in privința 
acesta, ministerul trecut a fost forte ener 
gic și fdrte abil; n’a voit să sacrifice nici 
un ministru. Insă a ^is atât; ședem cam 
larg pe banca ministerială; ne vom mai 
strînge nițel și veți încăpea încă trei din 
D-vdstre. (Ilaritate).

Și în adevăr că s’afi sirîns (între prie
teni acăsta e permis), așa că acum sunt 
destul de strînșl. Cestiunea este: începând 
a se destinde din noii, care din D-lor vor 
eși, pentru ca să fie locul larg pentru fie
care. Eu mă tem că are să o pățăscă acei 
cu regimul personal.

Acum, D-lor, sfârșesc atingând încă o 
cestiune, căci le ating numai, nevoind să 
discut asupra lor, ministerul ne declară : 
Noi vom continua programul nostru, 
presentându-vă proiectele nostre de lege. 
Minunat! De cât acăsta încă nu însem- 
năzâ mare lucru.

D-vdstre nu presentațl nici o lege nouă, 
nici o lege care să fie absolut inusitată în 
țără; modificați numai legea tocmelilor 
agricole, legea vîn^erel în loturi a bunu
rilor Statului, etc. Natural dar că cu o 
declarațiune așa de vagă, tdtă lumea pdte 
să fie de acord. De ex: D. Vernescu pdte 
fdrte bine să primăscă declarațiunea D-lui 
Rosetti, căci întru cât există o lege a toc- 
melelor agricole pentru ce D. Vernescu, 
ar <jice nu.

LuațI însă D-vdstre angagiamentul ca. 
cel puțin să căutați prin tdte mi^ldcele a 
da o soluțiune în sensul pro:ectelor D-văs- 
tre, în textul și litera legel; mai luațl 
D-vostre angagiamentul că întreg cabi
netul are să fie unanim în acăstă cestiune 
și are să vă dea concursul. Iată o cestiune 
care ar fi trebuit să fie pusă, dacă e vorba 
să luăm în seridsă considerare declarați
unea D-vdstre.

Pentru mine sciu un lucru, acela că 
partidul liberal conservator, acum 2 luni 
de (Jile, a publicat un program sati un 
manifest iscălit de comitetul executiv. In 
acel comitet figura D. Al. Lahovari, D. 
Vernescu și D. general Mânu, suntem 
deci nu în ipotesă, ci în plin positivism, 
în plină siguranță.

In acel program nu se atingea de loc ces
tiunea dărel pământurilor la țăianl; în a
cel program nu se vorbea de legea toc
melilor agricole, ci ce proclama numai un 
principiu contraria tutulor legilor D-luI 
Carp, și spiritului care le însuflețește.

Se (jicea, în adevăr, inițiativa individu
ală e totul și Statul nu are drept de a 
interveni de cât în fdrte mică măsură. 
Tdte proiectele de lege ale vechiului mi
nister sunt basate însă pe intervenția Sta
tului și legea tocmelilor agricole nu e de 
cât o aplicare modei ată și incompletă a 
intervențiunel Statului; legea vîn^ărei 
în loturi a bunurilor Statului de asemenea.

Apoi atunci eu mă întreb: cum rămâne 
cu acel miniștri noul cari vin pe acea 

bancă? Cum are să se împace interven- 
țiunea Statului cu ne intervențiunea Sfa
tului? Cine are să 'și lase principiile? 
Cine are să 'și găsăscă drumul la Damasc? 
Cine are să trăcă prin furcile Caudiene ? 
Acei trei, sati cei-alți ? Ast-fel în cât când 
se vor lovi, și cred că o să se lovăscă, cine 
are să se sfărâme ? Acestea le amintesc 
ca să aduc următorea conclusiune: cestiu
nea reformelor o consider ca înmormântată 
și ’i vecinica pomenire!

Nu e cu putință să presintațl un pro
iect de lege care să stea în picidre, nu e 
cu putință, și evenimentele aâ să o dove- 
dăscă. Văd pe D. Carp rî^ând, dar tot așa 
rîdea D-sa când ^icea că a *e să capete în
crederea țerel. Acum ride pentru că în loc 
să capete încrederea țărei a căpătat încre
derea D-lor genei al Mânu, Vernescu și 
Lahovari (ilaritate). Trei inși cari cu 
Regele fac patru, mal ati dar patru mi- 
li6ne și încă câte-va sute.

Nu sciu când va fi D. Carp în cestiune 
personală față cu acăstă Cameră și cu ma
ioritatea, nu sciti dacă pe lângă cele trei 
glasuri ale D-lor general Mânu, Vernescu, 
Lahova-i se va adăoga și voturile n aio- 
ritățel. Mi se pare că s^ va adăoga atunci 
când va fi vorba de D nil general Mânu, 
Vernescu, Lahovari, iar când va fi vorba 
despre cel-alțf miniștri, maioritatea acesta 
va fi în reservă. Dovada ați avut’o adi- 
năorl, când v’ațl pfesintat ântâia dată nu 
v’a aplaudat nimeni. Aplausele frenetice 
de adineori eraâ adresate celor trei noul 
miniștri, iar nu D-vdstre cari le puteți 
considera ca un blam.

D. ministru al justiției, G. Vernesc: 
Voih începe, D-lor, cu ceea ce a <Jis ter
minând onorabilul preopinent și voih $ice 
D-lui Panu că în a ie văr nu trebue să ne 
jucăm cu cuvintele. Aplausele de adinăorl 
nu s’ati dat nimănui in parte, ci noului 
minister constituit. Când am venit duol, 
trei din noi în Cameră înainte de a se 
cundsce compunerea noului minister, nu 
era cas de a se da nici un aplaus, dar 
când s’a anunțat compunerea ministeru
lui, Cameia a aplaudat, și prin urmarea- 
plansele revinde drept întregului minister.

Dar acăsta este o cestiune neînsemnată 
pe lângă altele în adevăr însemnate pe 
cari le-a ridicat D. Panu.

.D-lor, D. Panu elicea că și ministerul 
trecut și ministerul cel nou are aceeași 
sorginte, sorgintea cea necurată a mini- 
sterielor personale.

Dacă vom dovedi că D. Panu n’are drep
tate să «jică acăsta nici despre ministerul 
precedent, nici despre cel actual, cred că 
D-sa va fi mulțumit.

D. G. Panu: Negreșit.
D. G. Vernescu, ministru justiției: 

Să ne explicăm, fiind-că presupun buna 
credință la toți și cer respectul discuțiune! 
atât pentru deputați cât și pentru miniș
tri.

Vă aduceți aminte, D-lor, în ce situa- 
țiune a primit ministerul D. Th. Rosetti, 
era o maioritate compactă în acestă Ca-
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meră care era ostilă tu taior minorităților 
din Cameră; și accentuez aceste cuvinte, 
tutulor minorităților din cameră, căci nu 
era atunci un grup al minorităței, era o 
cualițiune de-lupte în contra acelora cari 
pe nedrept și în contra voinței țărei ți
neți puterea. In acest fel de situațiune, 
când impregiurările aâ silit pe capul ca
binetului de atunci, care avea moioritate 
și în Cameră și în Senat, să depună de- 
misiunea sa în mâna Regelui, ce avea să 
facă Majestatea Sa ? Să se adreseze la ma
ioritatea din Cameră și din Senat ? Dar 
acea moioritate ar fi cerut iar pe D. L 
Brătianu și nu ast-fel s’ar fi împăcat lu
crurile. Să se adreseze la coalițiunea care 
era în Cameră și care lupta în contra a- 
celel maiori tați ? Era aceea, erea o coali- 
țiune care nu putea să dea unii minister. 
Regele a usat de prerogativa ce are dupe 
Constituțiune și a chemat pe acela în care 
avea încrederea ca să reguleze situațiunea. 
Iată ce a făcut Regele.

Nu se pdte dar contesta că origina a- 
celuî minister a fost constituțională, a 
fost curată; nu se pote £ice că era minis
ter personal, afară numai dacă s’ar fi nu
mit ca minister definitiv, care nu avea să 
mai consulte țera, ci să rămână la putere 
numai prin încrederea Regelui; atunci 
neapărat că origina acelui minister nu 
ar fi fost constituțională, și cu drept cu
vânt ați fi putut ^ice că este un minister 
personal. Dar D-vdstră vă aduceți bine 
aminte ce aâ făcut liberalii conservatori 
atunci, piceați adineaori că cu toții am 
stigmatisat acea numire; ei bine, arăta- 
ți’mi care conservator a luat cuvântul și 
a ținut acel limbagiâ de stigmatisare ?

EI ati fost fdrte prudenți și ati respec
tat drepturile constituționale ale Cordnel. 
(Aplause).

Ața dar, origina ministerului de la în
ceput, n'o puteți contesta. Dacă n’o pu
teți contesta pe aceia atunci ași putea 
țjice a priori că nu puteți contesta nici pe 
a celui actual. Dar să ne mărginim numai 
la cuvinte; să vedem tot ce s’a întâmplat.

Sau făcut alegerile, și aci să 'mi per
miteți ca, în loc de a face veri-o imputare 
persanelor cari afi presidat biurourile e
lectorale, să le fac elogiele ce merită pen
tru demna și legala lor conduită.

Ați afirmat că eraă în minoritate per- 
sonele cari ai format atunci ministerul, 
și afirmați și astăzi că în minoritate aâ 
reni as, și dupe ce s'aîi făcut alegerile sub 
dânșii; și ați mai adoăgat un lucru, că ei 
n’aâ fost în.stare să facă ceea ce ati făcut 
alte ministere, adică se obțină maioritatea 
dupe alegeri. Ei bine acesta face lauda 
ministerului trecut. (Aplause).

D. G. Panu: Nu face de loc, fiind-că 
s’aă făcut presiuni și ingerințe.

D. ministru al Justiției, G. Vernescu: 
Din momentul ce D-vdstră ați afirmat că 
ori-ce minister Ia putere pdte să’și creze 
majorități, dupe placul săii, din momentul 
acela ați făcut o ofensă țărei întregi, că 
adică ea se pleacă fără discernământ îna

intea orl-cărui minister ar fi la putere.
D. N. Ceaur Aslan: Iar ați început 

cu vorbe late.
D. ministru al Justiției, G. Vernescu: 

Dar nu mă ocup de D-vdstre, care ați 
contrazis pe D. Panu, și mi se pare că 
ceeea ce a ^is D. Panu este mai serios de 
cât ceea ce s'a 4*$ mai înainte de a vorbi 
D-sa.

Așa dar, ministerul a respectat liber
tatea alegerilor și a venit înaintea D-vd
stre și v’a 4is' iată cum m’am purtat în 
alegeri.

Să vedem acum este vre-o neregulari- 
tate în compunerea noului cabinet ?

Dupe ce s’a ales președintele Senatu
lui și președintele Camerei, cu alte cu
vinte, după ce s’a constituit biuroul Ca
merei și al Senatului, care sunt repre- 
sentațiunea Corpurilor legiuitdre; dupe 
ce s’a desemnat situațiunea, ce rămânea 
să facă ministerul dacă voia să fie corect? 
Ceia ce a făcut ieri, a depus demisiunea 
sa în mânile Regelui, pentru ca Majesta
tea Sa să aviseze.

Cine avea dre dreptul să spună Rege
lui în cât timp trebue să aviseze? Cine 
s’ar putea plânge acum ca s’a făcut avi- 
sarea imediat și nu s’a lăsat loc la nici o 
incertitudine ? Representanții țârii să facă 
acestea! El să se plângă că li s'a dat o- 
casiunea ca să reguleze situațiunea cât 
mai curând. (Aplause).

Majestatea Sa a avisat. In ce mod ? In 
modul cum ^icețl D-vdstre? fără să scie 
țâra, fără să consulte maioritățile din par
lament? Nu; Regele a chemat pe preșe
dintele Camerei, înalta expresiune a 
D-vdstre, a chemat pe președintele Sena
tului, care represintă acel Corp, a chemat 
pe aceste duoă persdne cari în mod con
stituțional represintă țâra astăzi, le-a ce
rut avisul lor și, fiind-că situațiunea era 
luminată și cunoscută, Majestatea Sa n’a 
găsit nici o dificultate ca să compună 
noul minister, care avea tdtă încrederea 
și din partea președintelui Senatului și 
din partea președintelui Camerei.

Vă plângeți D-vdstre că crisa ministe
rială nu a durat mai mult ? Vă plângeți 
că D. Rosetti prea curând a constituit mi
nisterul ? S’ati pdte că nu vă plac persd- 
nele cari ati venit la guvern ? Acăsta e o 
altă cestiune, dar cât pentru graba pe 
care a pus'o capul cabinetului de a forma 
noul minister, acesta este tot ce pdte fi 
mal constituțional, și tocmai asupra acestu i 
punct nu se putea aștepta la cea mai mică 
imputare. (Aplause). Scia D. Rosetti din 
ce elemente se compune Camera și Sena
tul, ’și-a dat săma D-sa într'un mod re
gulat cum trebue să compue ministerul, 
și acei cari ati venit a ’i da concursul lor 
sunt veniți pe acăstă bancă dupe tdte ce
rințele Constituțiune!, căci așea voesce 
Constituțiunea, ca maioritatea Parlamen
tului să compue ministerul. (Aplause).

Iată, D-lor, explicațiunile ce aveam a 
da D-lui Panu.

Cât pentru ceea ce s’a mai 4*$ în pri- 

ivința ministerului personal, declar acelor 
cari arată acăstă îngrijire, că nu aii câtuși 
de puțin a face cu un minister personal 
ci cu un minister care cugetă, care înainte 
de a și propune ceva de <Jece ori se chib- 
zuesce, și apoi vine înaintea D-vdstre ca 
să hotăriți definitiv. Nu aveți grije des
pre programa ndstră și despre proiectele 
ce vom presenta; proiectele ndstre de 
legi vor veni înaintea D-vdstre studiate, 
și bine studiate, cum a spus’o D. preșe
dinte al consiliului și D-vdstre veți avea 
ultimul cuvânt asupra lor.

Mai ^ice D. Panu că proiectele de legi 
elaborate de ministerul precedent, nu aă 
meritul de a fi nisce adevărate proiecte de 
o reorganisare generală, ci numai câte
va scimbărl aduse la legile astă^* ÎQ ființă.

Dar dre credeți D-vostre că noi am ve
nit la guvern pentru ca să stricăm tot ce 
există astăzi, pentru ca să prefacem în- 
trăga legislațiune a acestei țări ? Credeți 
că, dupe constituirea noului minister de 
astăcjî, tdte proiectele de legi ale minis
terului precedent aâ să caijă în apă, pen
tru că prin ele nu se face o reorganisare 
generală și radicală a Statului român ?

D. G. Panu: Nu credeam acăsta.
D. ministru al Justiției, G Vernescu: 

Atunci pentru ce faceți acăstă acusațiu- 
ne; și de ce manifestați temerea că tot ce 
a lucrat ministerul trecut are să cadă a
cum în apă ? Noi seim că acele proiecte 
de legi sunt resultatul unei munci con- 
sciințiose și când vom găsi că acea muncă 
pdte să dea rdde folositore pentru țeiă 
vom pune umărul și vom ajuta ca acele 
proiecte de legi să devie un fapt îndepli
nit, și vom fi fericiți că vom lucra întru 
acăsta împreună cu D-vdstre. Dacă astă
zi D. Panu nu ne pdte acorda încrederea 
D-sale, bine-voiască a ne aștepta la fapte, 
și când va vedea că în ceea ce privesce 
legile folositdre țărei noi ne dăm în lă
turi, sati punem pedice la votarea lor, a- 
tuncl D-sa va fi în tot dreptul a ne ataca. 
Dar astăzi D-sa și amicii D-sale, cari se 
grăbesc a ne judeca și a ne condamna cu 
anticipațiune, ar face mult mai bine să 
aibă nițică răbdare până să ne pdtă vedea 
la lucru, pentru că atunci în cunoscință 
de causă să aprecieze conduita ndstră și 
îngrijirea ce avem de interesele țărei. (A- 
plause). Când vom lucra împreună, cred 
că atunci veți fi mai drepți și veți recu^ 
nosce că bune cugetări sunt și pe acăstă 
bancă, și vă promit că atunci când bune 
cugetări nu vor fi aci eti mă voiti retrage, 
și când cugetări rele vor fi acolo nu me 
voiu ralia cu ele, ci voiti căuta ale în
drepta. (Aplause).

D. ministru de externe, P. P. Carp: 
Dupe cuvintele D-lui Vernescu, pe care 
eti unul le subscrii! cu desăvârșire, și cred 
că o fac acăsta împreună cu toți colegii 
mei, nu am de cât puține cuvinte de a- 
dăogat. Este un lucru curios nedrepta
tea in politică și cu tdte că toți condamnă 
acăstă nedreptate «Jilnica, vedem că se re
produce, și, fapt și mai curios încă, se re
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produce cu aparința sinceritățel și drep- 
tățel. Acest spectacol ’l-a dat adinâorl D. 
Panu, vorbind de guvernul personal.

înaintea căderel D-lui I. Brătianu, în- 
trega presă oposițională, și, dacă mă în
șel, — rog pe D. Panu să mă rectifice, — 
|icea: țâra este Încătușată, s’a falsificat 
representanța publică, s’a falsificat regi
mul constituțional; nu mai avem recurs 
ca să scăpăm de cât, sati la revoluțiune, 
saă la Rege, așa era ?

Voci: Așa.
D. ministru de externe, P. P. Carp: 

’MI aduc aminte, și pot cita și numele a
celor cari aă cerut Regelui să vină ca să 
hotărască; și conservatorii, sigur, nu sunt, 
din acel cari în acest proces ar fi voit ca 
revoluțiunea să hotărască, iar nu Regele.

Era logic deci, ca partidul conservator, 
și prin urmare representanții săi cel mal 
luminați să gică: Majestate, scapăne. Dar 
nu numai conservatorii aă cerut inter- 
vențiunea Cordnel, între acel cari aă fă- 
cut’o, era și D. Panu; daca nu mă înșel 
am citit câte-va articole în Lupta, a că
ror răspundere, cred că D. Panu nu o tă- 
găduesce, care ^iceafi aceleași cuvinte ca 
și partidul conservator; și ’mi pare bine 
ca partide care nu eraâ conservatdre și 
care nu se sperie de revoluțiune, aii cerut 
ajutorul Regelui. Apoi; când Regele, în 
înalta sa Înțelepciune, găsesce că destul 
guvernase în țera acâsta D. Brătianu, 
cum a găsit și regele Leopold, în Bel
gia, că nu mal era conformitate în idei și 
aspirațiunl între maioritatea guverna
mentală și țâră, Regele a intervenit și a 
cerut demisiunea D-luI Brătianu. Unde 
vedeți D-vdstre în acesta regimul perso
nal? (Aplause). Dacă era cine-va în drept 
să se plângă, nu D-vdstre,^maioritatea de 
astăzi, sunteți în drept, pentru că ați ce- 
rut’o cu toții; să lăsați să se plângă D. 
Brătianu. Daca susțineți acum contraria, 
apoi ștergeți mai ântâifi iscăliturile 
D-vdstre de atunci. (Aplause).

Ast-fel am venit noi, D-lor, și am luat 
sarcina de a face alegerile, despre care ne 
acusă D. Panu, că nu ne-am făcut o ma
ioritate, Apoi da. Nu ne-am făcut nouă 
o maioritate, dar ne-am făcut noi al ma- 
ioritațel. (Aplause).

Este acâsta constituțional?Este acâsta 
leal ? (Aplause).

Cred că da, și când am simțit pulsul a
cestei maioritâți atunci, am armat proce
dura pe care v’a arătat’o onor. D. Ver
nescu (aplause), și pe aceste base s’a re
construit noul cabinet.

Rămâne acum să vedem duoă lucruri: 
antăiâ dacă reconstituirea acâsta se bu
cură de la început de sprijinul maiorităței 
acestei Camere; acâsta vă este în mână să 
o probați când veți voi; provoeați un vot 

veți vedea dacă ministerial așa cum as
tăzi este reconstituit, are saĂ nu, maiori
tatea acestei Adunări.

D. G. Panu: Era sâ’l provoeați D-vdstre.
D. Ministru de externe P. P. Carp 

Acum a discuta forma sub care acâstă în

credere se cere și se dă, acâsta este o apu
cătură bizantină. Destul că am cerut’o, de
stul că ne ați dat’o. Ca formă exterioră con
stituțională nu este nimic de zis, și rămâne 
să vedem forma exteridră constituțională 
o dată satisfăcută, să ne înțelegem și asu
pra unei cestiuni mal grave, adică asupra 
fondului constituțional asupra identitățel 
de păreri între maioritate și guvern? A- 
câstă cestiune nu se hotăresce într’o $i și 
nu prin un singur vot. Reformele presen- 
tate de noi se vor discuta și dacă nu mă 
înșâlă faptele, sper că vom avea chiar pe 
onor. D. Panu alături cu noi, la unele din 
acele proiecte de legi.

D. G. Panu : E fdrte posibil.
D. ministru de externe, P. P. Carp: 

Și dacă nu vom ajunge la acest resuitat, da
că ideile noului guvern nu vor fi în concor
danță cu ideile acestui parlament, atunci 
cred cum că am făcut ceva care nu a 
fost așa de des făcut în țâra acesta, a
dică că un guvern nu s’a inspirat de 
la atot puternicia lui, ci sa inspirat de 
nevoile și de tendințele acestei țări, a ți
nut compt de dănsele și că nu o maiori
tate eșită din guvern a guvernat țâra, ci 
un guvern eșit din maioritatea țărel, a 
cărei expresiune fidelă ea era. (Aplause).

D. Președinte, L. Catargiu: D. As- 
lan are cuvântul.

D. N. C. Aslan: D-nil mei, este o sar
cină ingrată, o mărturisesc de a persista 
în silințele sale pentru a convinge o ma
ioritate protivnică. Nu am dorit o discu
țiune ci o constatare de fapte, precum am 
^is’o deja; cer să mă ascultați cu bună vo
ință de se pdte, și acâsta în numele mi
noritățel oposiționale.

Vă rog deci D-nil mei, să credeți că 
disteuțiunea ce s’a închis este un fapt 
străin voințil mele.

De dre-ce însă discuțiunea urmâză, în 
proporțiunl la care nu mă așteptam, apoi 
silit sunt se respund pentru a nu lăsa cu
vintele D-lor miniștri fără replică.

Onor. D. ministru de externe nea vor
bit despre ingratitudinea partidelor poli
tice, iar D. ministru al justiției nea făcut 
explicațiunea evenimentelor din Martie și 
pretinsei actuale crise ministeriale în mo
dul cum l’ațl au^it dându-ne în același 
timp asigurările tipice, în asemenea im- 
prejurărl, despre tot binele ce va trage ța
ra din presența Domnielor-lor la putere.

Partidele sunt naive, iar nu ingrate; na
ive ele de a crede, precum și țera a fost și 
este naivă când 'șl-a închipuit că concor
danță între vorbe și fapte pdte exista la 
acei ce vorbesc una și fac alta; la acel ce 
în oposițiunl de pe banca de deputat, 
nu aâ de căt fulgere pentru fapte, pe care 
de pe banca de ministru, au tristul curagiă 
de a le scusa!

Cum ? Onor, ministru al justiției, D-ta 
găsesc! că cabinetul trecut a venit la câr
mă în mod regulat? D-ta faci o asemenea 
monstrudsă afirmațiune înaintea Parla
mentului?

El, D-lor, nu este veri-o surprindere 

pentru acâstă țâră, ca de pe băncile mi
nisteriale să se audă asemenea cuvinte; 
suntem și nu suntem de cât prea deprinși 
a au^i de acolo ori și ce teorie, fie ea cât 
de stranie, destul numai ca ea să fie ne- 
cesarie pentru justificarea unor acte, ce 
de altmintrelea nu pot fi susținute.

Răul, periculosul răâ, residă în aceea 
că schimbările la. față se fac la noi cu o 
desinvoltură surprin^ătdre : că este des
tul ca de pe banca de representant în o- 
posițiune să trâcă pe banca ministerială 
pentru ca—prin încântare—idei și con- 
vincțiunl să se prefacă, și pentru ca fap
tele condemnabile ieri, să devină de odată 
scusabile și chiar plausibile!

O! cât pentru cuvinte, ele nu lipsesc 
nici odată; aceea ce lipsesce este potrivi
rea între cuvinte și fapte și pe acâsta țâra 
o caută zadarnic și la dmenil el de Stat.

Ce schimbare, D-nil mei! Câtă dife- 
rință în 24 ore, între deputat și actualul 
ministru al justiției!

In loc se vă mărginiți a ne explica cum de 
vă aflațl pe banca ministerială, D-ta D-le 
Vernescu,începi ane face fantasticul istoric 
alcriselor prin care țâra a trecut de la că
derea ministerului I. Brătianu? și a găsi 
motiv nediscutabil pentru a justifica to
tul, așa în cât ministrul Vernescu biciu- 
eșce însuși pe sărmanul deputat Vernescu! 
Nici narațiunea faptelor nu este esactă, 
nici apreciările ce faceți nu sunt accepta
bile.

Căderea ministerului trecut era dato
rită încrederel țărel întregi, care, sătulă 
de regimul personal a vrut să ’l râstdrne. 
Când Regele s’a aflat în fața necesitățel 
de a chema la cârmă un alt guvern, era 
evident că acel guvern nu putea să fie de 
cât un guvern de transiție. Făcutu-sa a- 
câsta? Ragele are dreptul să 'șl alâgă con
silieri; dar și usanțele constituționale, sunt 
un drept tot atât de puternic ca și dreptul 
Cordnel!

Cine nâgă Cordnel dreptul de a 'șl 
alege consilieri; dar acest drept este tem
perat prin usanțele constituționale cari 
impun că acea alegere să nu se pâtă exer
cita de cât în mod de a ține sâmă de par
tidele politice, cari sunt în luptă.

Și să nu ne spuneți că față cu eveni
mentele din Martie trecut, Regele a fost 
nevoit să facă o derogațiune la acest us, 
căci atunci ați da consacrarea unei de
prinderi, ce nu ar depinde de cât de Palat 
pentru ca să devină regulă. Era nevoe de 
împăciuirea spiritelor, ^icețl D-vdstre și 
prin urmare, de chemare la minister a 
unor dmenl, cari, prin lipsa lor de verl-un 
caracter politic dre-care, să contribue la 
domolirea spiritelor. Apoi de când, D-nil 
mei, pică un minister fără ca spiritele să 
fie agitate; acesta este natural și contra
riul ar fi lucru extra-ordinar!

Unde găsiți un asemenea precedent? 
Ce însemnâză deci alta, acea derogațiune 
din Martie, de cât perpetuelile sforțări 
ale Palatului de a introduce în acâstă 
țâră, în mod precis, regimul personal, prin 

L

Digitized by LiOOQie



70 DESBATERILE ADUNAREI DEPUTAȚILOR 15 Noembre 1888

o neobosită intervențiune a Tronului îh 
afacerile nostre publice ?

EI bine, tocmai în contra acestor ten- 
dinți, țăra a luptat cerând ca toți factorii 
instituțiunilor el constituționale să rein
tre în strictele margini ale prerogative
lor lor legale; ea a voit și voesce un control 
serios pentru afacerile ei interidre precum 
și pentru relațiunile ei internaționale /

Ori când, din capul locului, ministerul 
din Martie tinde a se afirma la un mi
nister definitiv, ne arată reformele ce are 
de gând să facă, ne spune politica ce are 
să urmeze și contrarii asigurărilor sale, 
nici vine să solicite încrederea țărei, pen
tru că ast-fel, dupe ce nu a avut de cât 
pe acea a Palatului, să dobândăstă și pe 
aceea a Parlamentului, ce putem jice altă, 
de cât că nu ați încetat de a fi un mini
ster personal al Regelui, cu tdtă cârpăla 
cu care vă presintați înaintea năstră ; 
v’ați format prin Palat și v’ați completat 
prin culisele Camerei!

Așa dar, cuvintele D-vdstre, nu vor 
șterge faptele, precum nici aplausele ce 
culegeți nu indică o forță; și alții aâ fost 
aplaudați, în mod mult mal sgomotos 
încă de cât D-vdstre ; acăsta nu a împe- 
dicat însă ca beatificați! muritori să deșer
te acele bănci, de ore-ce în dosul acelor 
aplause nu era țera; ci manoperile prefec- 
torale ! Apoi cine o scie acăstă mal bine 
de cât aprigii luptători din oposițiunea- 
unită, între cari se afla și D. ministru ac
tual al justiției ?

Cine scie mai bine de cât D-sa ce va
lori se pot pune pe aplause...și că puterea, 
adevărata putere, nu este de cât acolo 
unde este și adesiunea țărei ? (Aplause).

Că aveți să reformați țăra, că o să ve- 
niți cu o serie de îmbunătățiri cari, să se 
pue ca o mână binefâcătore asupra țărei, 
care e ministerul care nu a venit cu ase
menea promisiuni ? care e Mesagiul de 
deschidere al Corpurilor legiuitore, unde 
să nu vedem fagăduinți că torente de fe
riciri ah să se reverse asupra țărei. Când 
țera se svârcolea ,ln dureri, de pe treptele 
Palatului, de la Înălțimea Tronului, pu
rurea reforme salutare eraă anunțate; seim 
însă cu toții câte s’ati realisat din acele' 
promisiuni sterpe... Pe o asemenea cale 
voiți și D-vdstre să vă puneți, pe calea 
vorbelor ? Și cu acăsta ați voi să obțineți 
încrederea țărei ?

Ne mal vorbiți că alegerile ati fost li
bere ? Neg acăsta și cum putea fi de alt- 
mintielea când actele colegilor D-vostre 
de astăzi ne dati măsura respectului ce ati 
avut și ati pentru asemenea alegeri !

Fiind-că onor. D. Vernescu a avut 
mână liberă în județul Ilfov, apoi D-sa 
vrea să ne facă a crede că și pe aiurea tot 
asemenea s’a urmat.

întrebați puțin pe colegul D-vdstre de 
la externe; cum venea D-sa în Parlamen
tul trecut, și dacă nu D-sa, noi vă vom 
spune că numai prin prefecții poliției 
pătrundea în Catneră; să mai fie nevoe 
de comentarii ? Cine pdte fi destul de naiv 

pentru a crede că un ministru va respecta 
alegerile, când ca om nu a făcut prin 
putereasa, de cât să profite de violenta
rea consciințelor pentru a obține un man
dat ? Când D. ministru al justiției ne mal 
vorbesce de alegeri libere, ar trebui să 
nu uite cel puțin, că a intrat în o com
binație ministerială, unde numai liberta
tea în alegeri^ nu este o dogmă !

Este posibil ca în BucurescI să fi dom
nit dre-care libertate în alegeri, dar ceea 
ce nu e adevărat e că acea libertate ar fi 
existat la Iași. .

La Iași D-lor, dmenii ati fost maltra
tați, răniți, uciși, unii sechestrați pe la 
locuința lor; s’ati exercitat ingerințe ne 
mal pomenite asupra alegătorilor. Din 
causa unei asemenea stări de lucruri, eti 
chiar mă și adresasem prin o telegramă 
către D. ministru de justiție, care în ma
rele respect ce pdrtă libertății în alegeri, 
nici nu ’și-a dat măcar osteneala să răs
pundă. Cum ? alegătorii sunt sechestrați 
în țera românăscă, un alegător e împie
dicat d’a merge la vot; acăsta se aduce la 
cunoscința parchetului, acesta parvine 
la urechile ministrului, și ministrul, care 
are pretențiunea a Inaugura faimdsa era 
nouă) nu-’și dă nici măcar osteneala să con
troleze acel fapt grav, constatat de mine, 
nu singur, ci alături cu primul procuror de 
la Iași. Individul sechestrat l’am găsit pă
zit de agenții poliției; acesta nu o va 
nega nici sub-alternul D-lui ministru! 
Delictul era flagrant, constatat și numai 
asupra refusului procurorului de a-și face 
datoria, am făcut ondre D. ministru de a 
mă adresa la el, contrariti decisiunei comi
tetului electoral din Iași care luase hotărî - 
re a nu intra în relațiuni nici cu ministerul, 
nici cu Regele, ci a primi lupta alegerilor 
pe ori ce teren ar fi voit guvernul si ne-o 
dea. Acăstă vă va explica de ce din Iași, 
atât acum cât și la alegerile de sub D. I. 
Brătianu nu s’a arătat nici o tânguire 
sciind de mal înainte sdrta unor asemenea 
în o țără în care respectul legei nu există, 
mai ales la cei de sus! Iată un fapt și 
cum răspundeți ? Prin frase.

Când e vorba de respectarea principii
lor constituționale, ce faptele D-vdstre 
violăză, ne răspundeți prin vorbe.

Când e vorba de libertatea în alegeri, 
pe care faptele D-vdstre nu o respectăză, 
ne răspundeți de asemenea prin vorbe, 
precum ati făcut tdte guvernele din trecut. 
Țăra însă, a început a fi sătulă de afirma- 
țiuni pe carele-a auijitsub tdte guvernele.

Nu mai veniți deci 8* ne spuneți că 
sunteți pentru întemeerea libertățel în a
legeri. Nimeni nu vă va crede; maioritatea 
pdte, minoritatea însă nici o dată, și țăra 
împreună cu noi, D-lor miniștri, să fiți 
bine încredințați de acăsta. (întreruperi).

Ași fi dorit să nu fiti întrerupt, mai a
les când întreruperea provine de la unul 
din colegii mei din Iași.

D. I. Negruți :Nu v’am întrerupt eti.
D. N. Ceaur Aslan : Atunci ’ml fac 

scuzele mele, căci n’ași voi să intru în- 

tr’o serie de detalii, în o sumă de fapte 
ce ar putea proba până la evidență, că 
nici libertate, dar nici că o tămă n’a exis
tat în alegeri.

încă o probă că tot sistemul actualului 
guvern nu este clădit de cât pe vorbe : ați 
au jit pe D. ministru de la externe că pen
tru a afunda situațiunea, a ascuns’o sub 
un cuvânt: nu maioritatea este a minis- 
teriului, ci ministerul al maiorităței...... . 
Altă dată a jis...: nu sunteți un partid li- 
beral-conservator, ci un partid conserva- 
tor-libernl-democratic, și... așa înainte cu 
frasele și cu încercările de a da soluțîuni 
prin un cuvânt; cuvântul, frasă gdlăy 
un aer resolut ca și cum ar exista o voință 
conscientă de ceea-ce vrea, pe când nu ese 
din o încurcătură pentru a intra în alta și, 
în definitiv, a reveni la punctul de ple
care, și tote acestea, D-nil mei, în mijlo
cul unor aplause, cari negreșit nici ele nu 
prea sciti de ce se produc!

Dacă e vorba de inaugurarea unei were 
nuoi4 în acăstă țără, acea era ar fi trebuit 
să se inaugureze, punând fap ele în con
cordanță cu vorbele. Ce voiți să ne spu
neți, când ne vorbiți de adesiunea sincera 
și spontanee ce vă dă acăstă maioritate ? 
Uitați, se vede, convorbirile ce în deose
bite ședințe le-ați avut la Hâtel de France, 
și în cari D. prim-ministru ca și D. minis
tru de externe, nu aveati destule cuvinte 
pentru a înfiera pe membrii marcanți ai 
acestei maiorități ?

Acestea s’ati petrecut în public, ele nu 
mal sunt de domeniul fabulei; ele sunt de 
astă-ji, de ieri! Când dar D văstre cântați 
astă-jl să ștergeți tăte acestea printr’un 
cuvânt, ce să mal credem atunci de D-vds
tre și de administrația O-vdstre? In întru
nirile de cari vorbesc, trecut, tradițiunile 
partidului conservator ati fost schimosit, 
negat, ridiculisat! Acesta este un fapt.

Cum se face acum, că în mai puțin de 
24 ore conservatorii să ’și închine drape
lul și să se pună, dimpreună cu liberalii 
D-lui Gună Vernescu, sub aripele prote- 
giu tdre ale pretinsei ere nuoi de rege
nerare ?

Este firesc, D-nil mei, ca acest cabinet, 
acum regenerat, să caute a scuza evoluțiu- 
nea făcută, de cât, în tot cașul, am ținut 
să fie bine constatat că noi nu primim, că 
țăra nu primesce să fie plătită cu cuvinte. 
Țăra va vedea cu îngrijire, cu întristare 
cbiar, câ acel cari până mal deună-ji lup
tai! pentru repunerea țârei în drumul le- 
galităței, în drumul respectului datorit 
instituțiunilor constituționale, ati deșertat 
de la drapel pentru a se sui pe băncile mi
nisteriale, spre a da concurs acelora ce 
sunt cunoscuți pentru profundul lor des
preț față cu instituțiunile liberale !

D. I. Lahovari : Cer cuvântul.
D. N. Ceaur Aslan : Mențiu cuvântul 

că ati desețtat de sub drapelul care singur 
făcea tăria lor în acăstă țără. Dacă parti
dul conservator a părăsit terenul legal pe 
care se afla, dacă el s’a decis a uita prero
gativele Parlamentului pentru a nu’șl a
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duce aminte de cât de drepturile și pre
rogativele Tronului, atunci el s’a pus In 
oposiție cu țera și nu mai este, și el, de 
cât un partid al Tronului, protivnic țârei!

Vâ rog sâ mâ scusațl, domnii mei, dacă 
v’am Întreținut mai mult de cât era în 
intențiunea mea, despre consecințele fap
tului actualei remanieri ministeriale, vor 
fi negreșit și alte ocasiuni pentru a spună 
țârei tot ce avem tn cugetul nostru; nu 
am putut Insă să las să trăcă, fără o pro
testare, presența D-lor miniștri pe acele 
bănci, și mai ales straniul mod cum D-lor 
ati înțeles a justifica ac&ta înaintea Par
lamentului.

D. A. Lahovari, ministrul agricul- 
turei, comei*ciului, industriei și do- 
menielor: D. Aslan se grăbesce să ne 
caute certă, D-lui nu ne lasă timp de a 
resufla, și din primul moment când ne-a 
vă^ut pe acesta bancă, ne a cerut socotâlă 
și de trecut și de viitor. Pentru trecut am 
să răspund prea puține cuvinte, pentru 
viitor nu voiti face apel la încrederea 
D-sale, pe care cu greti o voiti obține, ci 
voiti face apel la încrederea acestei Ca
mere, care represintâțera. (Aplause).

Onor. D. Aslan este un doctrinar par
lamentar cam aspru; un profesor de con
stituționalism cam subtil și un puritan 
cam greti de împăcat (ilaritate, aplause). 
Cu tdte acestea, fiind-că D-^a pune ces
tiunea pe tărâmul constituționalismului 
și prerogativei Majestâței Sale, ne vom | 
sili și noi sâ-’l împăcăm și să dobândim 
de la D-sa, dac i nu iertarea, dar cel puțin 
răbdarea. (Aplause).

D-lor, când la Martie 1888, dupe 12 
ani de un regim pe care eti acum nu am 
să-’l apreciez nici în tune nici în răti, 
fiind-că nu voiesc să pasionez aceste des- 
bateri, dar asupra căruia opiniunea, atât 
a D-lui Panu cât și a D-lui Aslan și a 
mea, era, mi se pare, tot aceeași; când 
dupe acel regim, în luna Martie 1888, 
Majestatea Sa a schimbat guvernul, sciți 
in ce împrejurări s’a făcut acăsta; D. 
Carp v’a adus’o aminte cu dre-care îndo- 
ință, eti o voiu afirma mai categoric, a- 
miutindu-vă câ în momentele acelea când 
D. Brătianu avea o maioritate strivitdre 
atât în Cameră cât și în Senat, D. Brâ- 
tianuera expresiunea aparentă, dar legală 
a voinței țărei. Atunci oposițiunea, noi 
într’un mod mai domol, D-nu Panu în- 
tr’un mod mai violent, fie-care dupe an
tecedentele și caracterul săă, toți însă 
fără excepțiune, lucru pe care nu ’l-am 
vă^ut In alte țări, am stabilit prin lungi 
articole în presă, și prin discursuri rostite 
și în Cameră și în întruniri publice, că 
sunt împregiurări când regele din pro
pria! inițiativă, pdte să chieme un mi
nister chiar afară din maioritatea Came
relor.

Se ridică acum veri-unul din D-vdstre, 
ori cât de liberal, ori cât de constituțio
nal, ori cât de puritan și chiar ori cât de 
radical ar fi, care să spună cu mâna pe 

-cuget că n’a susținut acdsta ?

D.’G. Panu: Dar cine ndgă acesta?
D. N. Ceaur Aslan: Veți regreta mai 

tânjii acăstă teorie.
D. A. Lahovari, ministru dome- 

nielor: Acdstă teorie este și a D-sale, și 
a D-lui Panu și a mea, și dacă va fi ceva 
de regretat, vom regreta cu toții împre
ună. Ceea ce insă nu veți contesta este 
ceea ce a susținut și D. Panu împreună cu 
noi, că Maiestatea Sa Regele era în drept 
să schimbe guvernul.

La cine trebuia să se adreseze ? La Se
nat? La Cameră? Ele respundeaiî: loan 
Brătianu.

La opiniunea publică ?
D. C. C. Dobrescu: La oposițiunea 

uaită.
D. A. Lahovari, ministru domeni- 

elor: Aveam ondre să fac parte din opo
sițiunea unită; dar ea nu avea nici un 
mandat legal de la nimeni; ea nu avea 
altă misiune de cât a represinta oposițiu
nea țărei și a lupta pentru a aduce căde
rea ministerului Brătianu și dacă Majes
tatea Sa Regele compnnea astfel minis
terul, pdte oposițiunea-unită, era sâ fie 
a duoa <ji guvernul-desunit.

D. G. Panu: Am să vă apăr eh în con
tra D-vostră......

D. Președinte, L. Catargiu: Vă rog 
să nu mai întrerupețl.

D. A. Lahovari, ministru domeni- 
elor: Vedeți câ noi ascultăm cu bună
voință pe D-nii deputați, și ar fi bine să 
se facă și ministrului aceeași dreptate și 
aceeași măsură de bună cuviință.

D. G. Panu: Nu este cestiunea de bu
nă cuviință aici.

D. A. Lahovari, ministru domeni- 
elor: Vă desfid să găsiți o linie măcar 
dintr’un tratat constituțional die-care, 
unde să se indice unui șef de Stat anume 
persdnele cu cari ar fi dator să 'și for
meze ministerul în cașuri excepționale 
când și Camera și Senatul sunt gonite de 
opiniunea publică și când Regele con
stituțional nu mai este călăuzit de maio
ritatea Adunărilor legiuitdre. Aci inter
vine dreptul sătî de alegere și de apre- 
ciare.

Majestatea Sa dar usând de o preroga
tivă constituțională, pe care o are, putea 
și fără încuviințarea D-lui Panu, dar încă 
având pe d’asupra și încuviințarea D-sale 
și a intregel prese liberale și chiar radi- 
dicale, putea sâ useze de prerogativa ^a, 
dupe cum a și usat când a numit ministe
rul de la Martie trecut.

A! Dacă acei miniștri numiți de Co
ronă, ar fi voit să se impue țărei, atunci 
lucrurile ar fi eșit de pe terenul consti
tuțional.

Așa dar, guvernul de la Martie 1888, 
este constituțional și bine numit. Incetat'a 
el de a mal avea astăzi acestă calitate ? 
îndată ce D-vostră ați venit aici prin a
legeri libere și îndată ce, constituindu-vă 
prin alegerea biuroulul, ați arătat Rege
lui și țărei care este direcțiunea politică 
ce voiți a se da afacerilor țârei.

Atunci suveranitatea regală a trebuit 
să ție compt de suveranitatea țărei. Dar 
unde este țâra ? Nu cunosc alta de cât cea 
legală, de cât pe D-vdstre, cari sunteți 
nuoil și liberii săi aleși (Aplause).

Ce s’a făcut ? N’ah trecut nici 24 de 
ore dupe constituirea biuroulul Camerei, 
și guvernul s’a retras, și, în loc să ne a
probați că ne-am grăbit a face ca compu
nerea ministeiului să fie efectuată în sen
sul representațiunei naționale, D-vdstră 
ne învinovățiți că n'am întârziat mal 
mult.

Pentru formarea noului cabinet pe 
cine trebuia să consulte Majestatea Sa ? 
pe D. Panu și pe D. Aslan ?

D. N. Ceaur Aslan: De ce faceți ces- 
țiuni personale? Cer cuvântul în cestiune 
personală, D-le președinte.

D. ministru al domenielor, Al. La
hovari : Apoi, din norocire sau din neno- 
cire, cum veți voi să o luațl, D-vdstre 
până acum nu represintați de cât o mică 
minoritate în acâstă Cameră, dupe cum 
ați recunoscut’o și D-vdstre. Trebuia dar, 
de o cam dată, până la alte timpuri, când 
D-vdstre veți fi în maioritate, ca M. S. 
să se adreseze la D. Lascar Catargiu și 
la D. general Florescu, cari sunt preșe
dinții aleși ai acestei maioritâți în am
bele Corpuri legiuitdre. D. Catargiu și D. 
Florescu, consultând spiritul și direcțiu
nea opiniunei Senatului și Adunărei, ah 
consiliat pe M. S. Regele să compună mi
nisterul ast-fel cum s’a presintat astăzi 
pe acdstă bancă. Nimic dar mai curat și 
mal constituțional, nimic care să potă sa
tisface mai bine pe puritanii cei mai sus
ceptibili în materie de drept constitu
țional.

Prin urmare, origina ndstră este pură, 
precum și origina fostului minister era 
iarăși curată, legală, și nimic până acum 
nu vâ dă dreptul de a critica nici actele 
ndstre, nici modul cum noi am venit pe 
acdstă bancă.

A! criticați persdnele ndstre? Spuneți- 
ne câ nu aveți încredere în noi, spuneți- 
ne că nu așteptați nimic bun de la noi; 
acesta este dreptul D-vdstre și aveți pdte 
chiar datoria sâ faceți; dar, încă o-dată 
repet, constituirea ministerului este co
rectă și constituțională.

Acum ce se mai râspund la alte cuvinte 
ale D-vdstre ?

Vâd că vă îngrijiți de. sdrta ndstră, 
că sunteți neliniștiți de modul cum avem 
să înpăcâm amorul propriă al fie-cărui 
din noi, și de modul cum ne vom înțe
lege asupra diferitelor proiecte de legi ce 
vom presinta Corpurilor legiuitdre, pre
cum și asupra guvernărei acestei țâri. Vâ 
rog să nu mai purtați grija nevoilor altora, 
și să 'mipermiteți săfacoobservațiunecă 
în acdstadiscuțiune nu sunteți cel puțin 
de acord între D-vdstre. Pe când onor. D. 
Aslan, care se vede că ține ceva mai mult 
la noi, pretinde că noi conservatorii ne
am umilit și ne-am supus așa numiților 
junimiști, D. Panu, care se vede că în- 
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clină mai mult pentru foștii miniștri, pre
tinde că ei 'și-aii înclinat drapelul, și 'șl 
au părăsit programul lor față cu parti
dul conservator învingător. Vă rog să nu 
aveți nici pe una nici pe cea-altă din a
ceste bine-voitore solicitudini pentru noi, 
nu sunt aci nici drapele închinate, pen
tru că n’aă fost duoă armate în resbel; 
(aplause), nu sunt nici învinși saă învin
gători, pentru că luptă nu a fost; nu sunt 
aci de cât mâini împreunate, inime sin
cere, cugete curate, care vor a lucra în- 
preună cu bună consciință și cu bună-vo- 
ință, în măsura slabelor lor puteri, pen
tru binele acestei țări, pentru îndrepta
rea relelor din trecut și împedecarea re
lelor din viitor. (Aplause.)

D-lor, să ’mi permiteți să spun că nu 
prea Înțeleg acestă discuțiune. Onor. D. 
Aslan ne a făcut un lung istoric al alege
rilor de la Iași. Acest lucru n’a fost la 
locul săă, ântăiâ pentru că nu iloi putem 
respunde‘despre aceste alegeri, la care n’am 
presidat, al duoilea, pentru că, dacă D-sa 
avea ceva plângeri de formulat contra 
modului cum aceste alegeri aâ fost făcu
te, mi se pare că a avut câmpul deschis, 
și larg deschis, cu ocasiunea verificărilor 
titlurilor. N’ați ^is nimic atunci, dar pen
tru acesta nu este câtuși de puțin discu
țiunea închisă, aveți calea interpelărei, 
aveți adresa la Tron, suntem gata și în 
stare să respundem la tdte atacurile D-v6s- 
tre, dar pentru moment, D-lor, noi care 
am venit astă-^i la guvern nu vă putem 
spune alt-ceva acum, de cât că, am venit 
pe un drum corect și în mod constituțio
nal, cu intențiuni curate.

O voce: Fapte, nu vorbe.
D. ministru al domenielor, Al. La

hovari : Onor. D. Pauu și Aslan ne cer 
fapte, iar nu vorbe. Eu ’i voi ruga să 
considere că noi ne-am înfățișat înaintea 
D-vdstre, la duoă ore, și acum suntem 
dabia la ora patru (ilaritate). EI bine, 
nimeni cred că nu pdte veni să ne ceră, 
ca noi numai in aceste duoă ore, să fi făcut 
deplina fericire a acestei țări. (Aplause).

Am vătfut miniștri cari prin progra
mele lor dădeaâ țârei cele mai mari spe
ranțe, promiteaă națiunel tdte fericirile; 
am vătfut mulți miniștri presentându-se 
înaintea națiunel, cu gura plină de pro
misiuni, dar mai în urmă am vă^ut cu 
toții ce s’a ales de tdte acele pompdse 
programe și promisiuni mincindse. Noi, 
D-lor, promitem puțin, sperăm însă că cu 
ajutorul D-vdstre vom face mult. Garan
ția ndstră este personalitatea ndstră, tre
cutul nostru, ondrea ndstră și de aceea vă 
rugăm, să lăsăm cestiunile de persdnă, și 
să mergem cu toții înainte să ne punem 
pe lucru cu inimă curată și cu deplină bu
nă credință.

Legile pe care vi le vom supune, acele 
legi vor fi programul nostru, și să nu vă 
neliuisciți creând că între noi ar fi diver- 
gințe, nu, D-lor, ori-ce divergință va dis
pare înaintea intereselur superidre ale 
țărei,

Pe lângă slabele ndstre mi^ldce, 
comptăm pe concursul și luminile D-vds
tre. Avem încredere în omul de bine care 
este în capul acestui cabinet. Și sperăm 
că pe lângă D. Rosetti, vor mai presida 
deliberările ndstre, buna credință și pa
triotismul. (Aplause).

D. ministrul al lucrărilor publice, 
Al. Marghiloman: D-nii mei, sunt în 
stare de a vă da imediat o lămurire asu
pra faptului articulat de D. Aslan, ca 
probă a incorecțiunei alegerilor de la Iași.

Vorbind de ele, D. Aslan s’a plâns de 
ministrul justiției—de mine deci, care a- 
văm ondrea să fiii pe acele timpuri în ca
pul acelui departament—care ar fi lăsat 
fără răspuns denunțarea unui grav delict.

Iată faptele în puritatea lor.
In ^ioa alegerei colegiului II de Iași, 

în balotagiu pare-mi-se, am primit o te
legramă, — într’un stil fulgerător ce e 
drept, — iscălită de D. Aslan, prin care 
mi se denunța că un alegător, Diogenidi, 
se găsesce secfestrat și împedicat de a 
vota. Nu avusesem timp să pun o raso- 
luțiune pe acăstă telegramă și primesc o 
nuoă depeșă, semnată de astă-dată de 
Diogenide tatăl, prin care acesta se plân
gea că D. Aslan și un amic al săâ ’l-au 
violat domiciliul..,. (Aplause). Voind să 
sustragă de sub corecțiunea paternă pe 
un fiii al săfi răsvrătit. (Aplause, între
ruperi).

De ce sunteți nerăbdători D-le Aslan ? Se 
vede că soluțiunea definitivă o prevedeți 
că nu va fi în favdrea D-vdstre...

D. N. C. Aslan: Nu avansez nici o 
dată un fapt care să nu fie veridic; prin 
urmare, nu prejudecăți chestiunea.

D. ministru al lucrurilor publice, 
Al. Marghiloman: Departe de mine de a 
prejudeca cestiunea; mă mărginesc nu
mai a repeta termenii telegramei ce 
am primit’o, nimic mai mult. Repet că 
D. Diogenide tatăl, s’a plâns că i 
s’a violat domiciliul de către D-nii As
lan și de un prieten al D-sale, cu in- 
tențiune de a sustrage de la o corecțiune 
părintăscă pe un fiți al săă resvrătit. Și, 
ertați’ml vorba, stricat. Spusa adevărul 
sah nu în telegramă ? Nu sciii. Dar între 
duoă telegrame atât de contradictorii, 
care ar fi putut fi simțul unui om câtuși 
de puțin prevenit? Neapărat, că cel ce a 
dat cel d’ântâiă, țipă mai tare, ca să în
cline cumpăna în partea lui. Eâ nu am 
făcut ca omul cu prevențiune și am dat 
imediat ordin parchetului să se informeze 
și cu osebire să limpezescă cestiunea vers
tei D-lui Diogenide fiul. Raportul pri
mului procuror fiind-că Diogenide tatăl 
asumăză responsabilitatea pentru copilul 
săă, am pus resoluțiuuea următdre: se va 
da în judecată ....

O voce: D. Aslan.
D. ministru al lucrărilor publice, Al. 

Marghiloman,: Da, dacă există în con
tra D-sale elemente cari se justifice plân
gerea tatălui. Din contră, am $is tot pe 
acea hârtie, că de se va dovedi că tatăl 
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'șl-a permis să secfestreze pe un om deja 
emancipat prin vârstă, și să ’l împedice 
de a’șl face datoria de alegător, să fie și el 
dat în judecată.

EI bine, D-le Aslan, dacă socotiți că 
purtarea ministrului n'a fost corectă, a- 
tund bine-voiți a lăsa pe alții mal puțini 
interesați de cât D-vostră să judece fap
tele .... In ori-ce cas, dacă aceste sunt 
faptele pentru cari să se arunce tină asu
pra modulul cum s’afi făcut alegerile, să 
așteptăm o altă ocasiune mai convenabilă 
pentru a se discuta cestiunea cu mal 
multă solemnitate, iar nu așa în mod in
cidental. Până atunci noi persistăm a 
crede că modul cum s’ah făcut alegerile a 
însemnat un pas de îndreptare în mora
vurile ndstre politice. încă o dată dar, vă 
rog, să aveți paciența și să reservați dis
cuțiunea alegerilor cu ocasiunea adresei. 
(Aplause).

D. N. lonescu: D-lor, aud în giurul 
mei că se cere închiderea discuțiunei...

D. președinte: N’am au^it.
D. N. lonescu: Aă fost fdrte puțini; 

dar sunt dator să țin socotălă, căci luând 
cuvântul n’ași voi să ostenesc pe onor. 
Adunare. Sunt dator să precisez griefu- 
rile Ieșenilor, fiind-că, cu ocasiunea des- 
baterel provocate de un coleg al nostru, 
văd că discuțiunea a luat nisce propor- 
țiuni la cari cei mal mulți din junii re- 
presentanți nu se puteai aștepta.

Este bună, D-lor, discuțiunea acdsta, 
spre a se sci dacă am intrat intr’o atmos
feră mal sănătdsă în privința desbaterilor 
din Parlament. Eă cred că am intrat. Un 
minister noii a venit dupe unul învechit. 
S’a format repede; a fost primit cu a- 
plause de imensa maioritate a Adunărei. 
Ce era mal natural de cât ca minoritatea 
să provdce explicațiuni ministeriale. Nu 
a fost în intențiunea nimănui de a pro
voca o discuțiune în afară de acestă or
dine de idei. Pe acăstă cale dar mă voiu 
ține, precisând punctele asupra cărora 
voesc, în interesul demnitățel acestei ma- 
iorități să avem un răspuns, fiind-ca nu 
voesc ca maioritatea acăsta, se semene cu 
cea trecută, căci cea trecută a fost nă
vălită de opiniunea publică, și n’a putut 
să’șl înde plin escă mandatul să ti. Să avem 
în vedere ântâiul punct, acela că maiori- 
tățile lipsite de autoritate, aplaudătore, 
și cu spirit de partid, nu sunt nici o dată 
dupe gustul României.

Ași dori să ne spună D-nii miniștri 
dacă D-lor, când s’aă complectat, vedeți 
câ întrebuințez termenul cel mai proprii, 
ah avut explicări asupra punctărilor a
tinse în Mesagiul Tronului; căci vedeți 
în ce sitnațiune ne aflăm: n’am răspuns 
încă la discursul Tronului și iată-ne în 
fața unui noii minister în care sunt in
troduse, ca să nu ^ic intruse, persdne 
nouă. Ei bine, am dori de la noui miniș
tri să ne spună dacă ’și apropiază cu de
săvârșire forma și fondul Mesagiulul Tro 

, nulul.
Pentru ce ceru acăsta?
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Pentru ca să nu înouim, cu ocasiunea j 
răspunsului la Mesagiul Tronului, nisce 
discuțiuni, cari sunt cu totul personale.

Ori-ce s’ar (Jice, persânele pe cari Ma- 
jestatea sa le învestesce cu încrederea sa, 
trebue să dea garanții că se vor ține de 
cuvânt, și avem dreptul pentru acesta să 
scrutăm trecutul lor, să cercetăm ac
tele lor.

Eu cred că vor bine-voi miniștrii cei 
noui a ne spune dacă în formă și în fond 
aprobă Mesagiul Tronului.

Al duoilea, să ne spun^ D-nii miniștri 
cei noui dacă ati adoptat tdtă propaganda 
care s’a făcut în curs de șăpte luni de că
tre presa ministerială și amicii miniștri
lor, propagandă care n'a ținut la nimic 
mai mult, la nimic mai puțin de cât a 
presinta un grup de dmeni, învestiți cu 
virtutea excelentă, meniți să guverneze 
țera acesta, eșind din sistemul vechiti 
constituțional. •

Acest al duoilea punct e esențial pen
tru că propaganda, și astăzi există. Așa 
se ^ice că s’a presintat țărei programa 
ministerială și că represintanții țărei tre
bue să adopte acestă programă, fiind-că 
pe acăstă programă s’ati făcut alegerile. 
Acesta e un punct fdrte însemnat. La 
Septembre s’ati publicat proiectele gu
vernului, și la Octombre s’ati făcut ale
gerile. Ei bine, înțelegeți D-vdstre că 
n’a pătruns programa ministerului până 
în cele din urmă strate ale societăței 
române, și tocmai de aceea voiesc să ne 
spună nouii miniștri, dacă înțeleg că a- 
cestă propagandă era sănătdsă, daca ’șl-o 
apropiăză, dacă cred cum că colegiele 
electorale ati fost pătrunse și de noua 
sistemă constituțională, și de nouile pro
iecte de legi, în temeiul cărora ^icea 
ministerul trecut că ati fost aleși repre- 
sentanțil țărei ? Nu vor scăpa, negreșit, 
din vedere D-nii miniștri, justiția între
bărilor mele.

Ministerul din Martie. . . —și ating 
acestă dată, fiind-că nu a pomenit nimic 
Mesagiul de dânsa, — s’a aflat în fața 
unei greutăți din cele mai mari, o răscălă 
agrară. Un cuvânt nu s’a <Jis în Mesagiti 
despre acesta, despre represiunile făcute 
acestor răscdle învinse; castigațiunile cele 
mai barbare s’ati aplicat locuitorilor ru
rali. Ei bine, cred D-nii miniștri cei 
noul cum că nu trebue să dea expUcațiuni 
asupra punctului acesta, domniele-lor 
cari ’și-ati apropiat programa ministe
rului? Cred domniele-lor cum că pro
gramele ministeriale ati fost cunoscute de 
către populațiunea rurală din districtul 
Ilfov ? Cred domniele lor că nimeni nu a 
reclamat pentru cei 400 locuitori închiși 
cari n’ati putut veni la vot, de și legea e
lectorală le dă voe, căci erați în prevenție ? 
Cred domniele-lor că alegerile din Ilfov, 
unde ati avut loc acele răscdle, s’ati făcut 
cu acea curățenie și ortodoxie constitu
țională cu care domniele-lor se laudă ? 
Asumă nouii miniștri răspunderea acestei 
situațiuni ? Atunci să spună că sunt so

lidari și de omisiunile calculate ale Me- 
sagiului întru cât privesce faptul cel ma
re al rescdlei din Ilfov....

D. ministru al justiții, G. Vernescu: 
Cer cuvântul.

D. N. lonescu: Nu ași dori caD.mini
stru care cere cuvântul, sati cei-alți co
legi ai D-sale, să crădă că eti le fac aci o 
certă de nămț. Ași dori să fiți pătrunși 
de un lucru: Ori care ar fi împăcăciunea 
dintre D-vostre, până când nu veți îm
păca Cordna cu țăra, până când nu veți 
împăca justele cereri ale țărei rurale, 
D-vdstre nu aveți rațiune de a fi pe acea 
bancă. Acesta e preocupațiunea cea d’ân- 
tâiti ce trebue să aveți: fi-veți comple
tați, sati fi-veți frați cari 'șl-ati dat mâna, 
fie-veți oposițiunea-unită care ne revine 
deși trunchiată, trebue să ne spuneți dacă 
aveți sati nu intențiunea, ba ceva mâi 
mult, ferma resoluțiune de a da sa
tisfacere celor răsculați împrejurul Ca
pitalei, care ati pus în cel mal mare 
pericol liniscea ei ? Fiind-că [ceea-ce ne 
importă înainte de tdte este ca guvernul 
de astăzi să dea mai mari garanții de cât 
cel de ieri.

Pentru acăsta ași fi dorit iarăși să ni 
se spună dacă în propaganda junimistă 
se agitatî idei, iar nu se făcea propagandă 
de frase sforăitore.

Ce înțeleg nouii miniștri să facă, nu 
cu cestiuni cari sunt de resortul Adu
nare!, cu cestiunile legislative, dar cu ad- 
ministrațiunea propriu ^isă, cu împăca
rea spiritelor, cu siguranța libertăței față 
cu absoluta absență a represintanților ță
rănesc! în acăstă Adunare ?

Ei, D-lor, s’a vorbit mult de era nouă, 
dar 'mi este tămă să nu fie o eră înve
chită; pentru că acei cari se ocupă de ces
tiunile constituționale trebue să ’șl aducă 
aminte că atunci când s’ati formulat do
rințele represintațiunei naționale, când 
s’ati exprimat dorințele țărei pentru re- 
organisarea Statului român, ati figurat, 
'alături cu proprietarii mari, și țăranii. De 
atunci sunt 30 de ani și în acești 30 de 
ani nu s’a făcut nici un progres așa în 
cât să vedem în represintațiunea țărei și 
opinca.

D. G. Duca: Schileru.
D. N. lonescu: A! onor. D-nu Duca 

«jice: n’am avut pe Schileru? Partidul 
care se rezema pe maioritățl obediente a 
fost care a adus pe D. Schileru aci; dar 
sperăm că partidul care a combătut acea 
sistemă va aduce representanți de aceia 
cari au figurat în divanul ad-hoc. Crede 
D. Duca că numai suntalți representanți 
ai țăranilor de cât D. Schileru ? Acest fel 
de progres mă înțristeză.

Dar întreb pe aceia cari ati cârpit acest 
minister cu noui elemente, a fost acăsta o 
cârpelă așa în cât să dea mai multă au
toritate representațiunei naționale ? Forte 
bine a ^is D. Carp: ne supunem maiori- 
tăței. Dar eti întreb maioritatea se supu
ne țărei ? Când voiti vedea că acăstă ma
ioritate dă încredere guvernului în măsu

rile car! interesăză masa agricolă a țărei, 
atunci voiti <}ice că n’ati trădat mandatul, 
acei veniți din colegiul III. Până atunci 
însă să’mi permită D-nii miniștri a le a
trage atențiunea, că ar trebui să se ia mă
suri de administrațiune prin care să in
sufle încrederea că acest minister va fi la 
înălțimea cerințelor populațiunei rurale.

Iată ce ași fi dorit să (Jică acest minis
ter noti din capul locului.

Acum voiti lăsa la o parte ori-ce se a
tinge de teoria constituțională, de veni
rea ministerului, de faptele lui în curs de 
șăse luni, pentru că voiti avea ocasiunea 
să ating aceste cestiuni la discursul Tro
nului. Onor D. Carp 'și-a făcut un merit, 
cu drept cuvânt, de a face câte un discurs 
cu ocasiunea adresei, și când a venit la 
putere n’a fost în posițiune să aplice ceea- 
ce vorbia în discurs, fiind-că n'a dat pen
tru țărani nimic; dar D-sa ne-a dat alt
ceva, ne-a dat o lege pentru cumpărarea 
și vinderea bunurilor Statului, pentru că 
acăstă lege fusese răti aplicată de D. Bră
tianu, căci în loc să se vîndă la acel cari 
cereati, se vindea la favoriții guvernului.

Iată, D-lor, ce a resturnat pe acel gu
vern, iar nu luptele de pe stradele Bucu- 
rescilor.

Ași dori ca acest guvern noti să satis
facă cerințele populațiunei rurale, iar nu 
să facă numai frase și declarațiuni vage, 
că va studia proiectele și împreună cu 
Adunarea le va pune la cuuoscința țărei, 
nu acăsta păte să răspundă la necesitățile 
țărei.

De aceea, D-lor, eti aș ruga pe D-nii 
miniștri să pună mâna pe conschnța lor, 
și să £ică, dacă n'ati ceva mai bine de a 
face în momentul acesta, de cât ceea-ce 
ati ^is până acum ?

Acăsta este ultima întrebare pe care o 
fac. Socotiți că sunteți plătiți către țără, 
când lingușiți maioritatea ?

Nu sunteți plătiți cu acăsta către țără, 
și țăra agricolă mai cu sămă aștăptă să 
^iceți un cuvânt.... *

O voce: Țăra aștăptă fapte, iar nu cu
vinte.

D. N. lonescu : De o-cam-dată să Zi
ceți cuvinte, fiind că vă vă£ că și de cu
vinte sunteți avari. Nu socotiți că noi 
stăm aci numai ca să ne devotăm unei 
misiuni ingrate, numai ca, să combatem 
frasele D-văstre; stăm aci pentru ca să 
obținem cuvinte și fapte, cari să redea 
țărei încrederea pe care nu o mai are nici- 
un guvern. De aceea daț! acum măcar cu
vinte, pentru ca să fiți angagiați. Cât 
pentru fapte, să ne permiteți să vă (Jicem 
un singur cuvânt, că faptele pe cari le veți 
face D-vostre, din inițiativa guvernamen
tală, nu vor avea meritu în fața țărei, de 
cât când veți asigura împlinirea lor, prin 
ămenl de bună credință, iar nu prin ămeni 
de partid, nici preocupați de interesele lor 
personale.

Și vă voi spune un cuvânt pentru acăsta.
La 1864 s’a făcut legea rurală, la 1866 

s'a paralisat efectul el; un singur an s'a 
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aplicat, și d’acolo a venit greutatea cu 
însurățeii, și de aceea, când am fost ne- 
voițl să facem împroprietărirea însurățe
ilor, ne am lovit de greutăți mari, așa în 
cât s’a paralisat acțiunea acăsta până la 
1888, când ați avut o protestațiune vio
lentă, chiar în jurul Capitalei.

Dacă D-vdstre credeți că numindu-vă 
conservatori sah liberali conservatori, sad 
nu sciâ mai cum, prin acesta numai veți da 
mai multă încredere țărei, vă amăgiți. Țăra, 
cum fdrte drept ^icea un țăran, țâra nu mai 
are nici o încredere în guvernul conser
vator, pentru că nu ne-a făcut de cât răii. 
D-lor, nu este târnă mai mare pentru țâră 
de cât ceea-ce vine din partea unui gu
vern, cares’ar ^ice conservator. Și D-vds- 
tre ați înțeles acâsta, pentru că toți v’ați 
pus cocarda liberalismului. (Ilaritate). 
Dar acum când liberalismul este compro
mis, socotiți D-vdstre că dacă ați pus a
cesta particulă calificativă la nominațiu- 
nea D-vdstre, țâra vă va crede mai mult? 
Așa dar, nu vă veți reabilita de cât numai 
prin fapte, și fapte de acelea cari se fie o 
soluțiune drâptă la trebuințele reale. S’a 
^is: Regele și dorobanțul. Regelui ați 
constituit domeniul Coronei; a venit tim
pul să constituițl și domeniul dorobanțu
lui, adică acelei clase care apără cu arma 
și cu sângele săh pământiii și neatârnarea 
țărei. (Aplause). Dacă voiți să faceți a- 
câsta, atunci spuneți'o pentru ca să o 
audă țâra, căci ea se îndoesce când vede 
că din luptă s’a eliminat liberalismul și 
l’ați eliminat într’un mod sistematic și cu 
multă meșteșugire. Pe ori-ce liberal i'ați 
făcut să se declare junimist, pe ori-ce con
servator l’ați făcut să se declare liberal con
servator, acesta a fost o sistemă a D-vds
tre. EI bine, gândiți că cu asemenea în
cercări inutile ați căpăta încrederea țărei? 
Noi ca minoritate nu vă dăm încrederea 
ndstră de cât când vom simți că țâra v’a 
iertat de ne încrederea de la 1866 până la 
1876, când veți dovedi că puneți în prac
tică legile ce veți face. Și D. I. Brătianu 
a făcut legi, a făcut legea vîn^ărel bunu
rilor pentru țărani, dar cum se aplica? 
Când cereah țăranii pământ, guvernul a
ștepta până să vină veri-un partisan al 
săh să câră cu mai multă ardore și dacă 
cerea acestuia i să dedea, iar țăranii ră- 
mâneah frustrați. Cunosc mai multe cașuri 
de asemenea natură în Prahova, în Roman 
și pretutindenea.

Vă rog dar, ca în explicațiunile ce veți 
da pentru venirea D-vdstre la putere, să 
nu uitați de a da asigurări pentru țâră că 
veți da soluțiune cestiune! pământurilor, 
și asupra justiției populare.

Asupra acestor duoă punte, mai cu să- 
mă, vă cer eh explicațiune, dacă voiți ca 
și noi să începem a spera că țera va avea 
încredere în D-vdstre; altminteri noi nu 
vom avea încredere de cât când țâra va 
începe a avea încredere.

D. G. Vernescu, ministru justiției: 
D-lor deputați, nu mă așteptam la nimic 
mai puțin de cât la cele ce a spus onor.

D. lonescu. Ați ascultat un rechisitorih 
întreg și contra ministerului trecut, și 
contra partidului conservator, și contra 
partidului liberal conservator; dar, D-lor, 
nu suntem acum în situațiune să respun- 
dem la rechisitorie.

Onor. D. lonescu ne contenit ne spune 
că suntem la rechisitorii; de un lucru se 
înșală onor. D. lonescu, D-sa spune mi
nister complectat, că suntem un minister 
de cârpâlă, și ne cere să spunem ce vom 
face când se va discuta respunsul la Me- 
sagiul Tronului ?

Noi, D;lor, am avut onorea să vă de
clarăm că suntem un minister noii, și prin 
urmare sunteți în greșelă când ne vor
biți de minister complectat sah cârpit. Iar 
cât despre Mesagiu veți vedea ce avem să 
facem când acestă cestiune va veni în dis- 
cuțiunea Camerei.

Ne puneți nisce întrebări fdrte ciudate, 
ne cereți să vă spunem cum înțelegem 
noi propaganda ce aii făcut jurnalele ju
nimiste ? Apoi noi de acâsta ne ocupăm, 
să vedem ce propagandă aii făcut jurna
lele în trecut și să respundem dacă pri
mim sah nu acea propagandă ?

Intră în programa partidului acâsta? 
Trebue să perdem timpul cu ast-fel de 
lucruri ? Nu ne-am ocupat de propagan
dele făcute până acum și nici astă-^i nu 
avem să le cercetăm împreună cu D. lo
nescu. Pentru mine unul, ar fi fdrte greii 
lucrul acesta. Ar trebui să presupuneți 
că am citit tote jurnalele și le am în min
te pentru a sci ce propagande aii făcut, 
și dacă acele propagande sunt sănătdse saii 
nu. Apoi de asemenea lucruri să ne ocu
păm? (Aplause).

Este o singură cestiune în adevăr se- 
ridsă, pe care o pune înainte D. N. lo
nescu, este cestiunea țăranilor, la care 
D-sa voesce numai de cât să aibă un răs
puns. Apoi, D-lor,ce alt răspuns pdte să 
vă dea ministerul de cât acesta, că o lege 
este făcută de D. I. Brătianu, care este ne
complectă, și care a fost răii aplicată, că 
asupra acestei legi ministerul va promite 
a vă propune dre-cari modificări, pe cari 
D-vdstre le veți vota așa cum să faceți 
legea mai complectă și mai în interesul 
trebuințelor agricultorilor; iar noi dupe 
aceea să o punem în sinceritate, și cu tdtă 
buna credință în aplicațiune. (Aplause).

D. lonescu scie bine că eii am luat cu
vântul și am criticat legea pe care am 
avut’o până astăzi, fiind că ea dedea cu o 
mână și lua cu cea-altă, pentru că se ce
rea țăranului să plătâscă de la început a 
treia saii a patra parte din preț, și țăranii 
nu avâh, și ast fel nu putâh veni la con
curență.

Prin urmare, ce încifpea să ni se facă 
acestă interpelare astăzi, când ideele 
ndstre vă sunt cunoscute de mult, și când 
nimic nu vă autorisă să ^iceți că ni le am 
schimbat ?

D. M. Kogălniceanu: Dar legea toc- 
melelor agricole?

D. ministru de justiție: Vedeți acum 

altă interpelare. Dar nici la acesta nu pot 
răspunde alt-ceva astăzi, de cât că noi 
vom căuta să punem raporturi bune în
tre proprietari și țărani, vom căuta să nu 
se facă abus în contra celui slab de către 
cel puternic, și cel puternic să fie prote- 
giat; din contră, cel slab să fie protegiat, 
și tdte acestea nu numai pe chârtie, ci în 
realitate.

O programă nu putem face acum, pen
tru că programele nu se fac pe vorbe în 
vânt. Aveți să constatați din $i în ^i fap
tele ndstre, și acele fapte vor fi programa 
ndstră; când vor fi conforme dorințelor 
țărei, ne veți da aprobarea D-vdstre, și 
când nu vor corespunde intereselor țărei 
ne veți desaproba.

Iată tot te am avut de $is ; nu putem 
merge mai departe cu acestă discuțiune, 
căci nu seim când am mai putea-o ter
mina, nevoiți fiind să răspundem la tdte 
acusările ce ne faceți, nu pentru fapte pe 
cari le-am făcut, ci pentru cele ce vă în
chipuiți D-vdstre că vom face sah nu vom 
face în viitor. Nu văd ce interes ar avea 
o asemenea discuțiune, și. de aceea cred 
că mal bine ați face s’o închideți.

Voci: închiderea discuțiune!.
D. V. Mortzun : Sunt contra închide

rii discuțiune! pentru motivul că, dupe 
cât ați putut observa, minoritatea astă-^i 
s’a scindat, s’a arătat în chip vădit că e 
alcătuită din deosebite nuanțe, din deose
bite partide, dându-și fie-care părerea sa 
asupra guvernului personal, deci cred că 
nu ar fi răh să ne spunem și noi socialiștii 
cuvântul nostru în acâstă mare cestiune 
care s’a discutat astă-<ji.

Cer să nu închideți discuția pentru că 
voim să desvoltăm și noi părerea ndstră; 
și dacă discuția nu va fi închisă, dupe cum 
nădăjduesc, vom arăta că noi nu conside
răm pe acest guvern personal răh și ne
legal pentru că ar fi ântâiul guvern 
personal care a ființat în țâra ndstră; 
pentru că, dupe noi, tdte guvernele cari 
s’aâ urmat până acuma la cârma Statu
lui, și cele ce vor urma până la schim
barea stărei de lucruri cari îngădue și 
ocrotesce asemenea nedreptate, tdte gu
vernele vor fi personale, dacă nu personale 
ale Regelui, dar personale ale unei clase 
sociale, ale clasei stăpânitdre și avută. 
Căci dupe alcătuirea colegielor electorale 
7.000 de alegători astă-tji trimit în Ca
meră peste 70 de deputați.

D. președinte, L. Catargiu: Acesta 
nu e în contra închidere! djscuțiunel.

D. G. V. Mortzun: Motivez, D-le pre
ședinte.

Și în acest chip representația țărei nu 
este egală, nu este proporțională. Atunci 
când un colegih electoral care se alcătu- 
esce din aprdpe un milion de alegători nu 
trimite de cât 38 de deputați și altul al
cătuit din 7.000 trimite 70...

D. președinte, L. Catargiu: Vă rog 
să vă țineți în cestiunea pentru care aveți 
cuvântul.
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D. G. V. Mortzun : D-le președinte, 
nu fac de cât să motivez.

Și fiind-că In acest chip numai iniere- 
sele unei singure clase sunt cu temeiă 
represintate și apărate in Corpurile le- 
giuitdre și represintate pe banca minis
terială , noi considerăm că nu numai 
acest guvern este un guvern personal ci 
și tote cele-alte guverne cari ființeză, 
întemeiate pe acăstă nedreptate, sunt gu
verne personale ; dacă nu ale Maiestăței 
Sale Regelui, dar personale ale unei sin
gure clase din societatea nâstră, ale clasei 
stâpânitdre, ale clasei exploatat 6re. Și în
tre aceste duoă, noi nu facem nici o deo
sebire.

Am ^is, D-le președinte.
— Se pune la vot închiderea discuțiu

nel și se primesce.
D. președinte, L. Catargiu: D. Ko

gălniceanu are cuvântul spre a adresa o ce
rere guvernului.

D. M. Kogălniceanu: Am cerut cu
vântul, și ’mi pare bine că văd aci pe D. 
ministru de interne, pe D. ministru de 
justiție și pe D. ministru de resbel, pe 
cari ’i rog să bine-vo&că a’mi comunica 
dosarele de la ministerele D-lor, relative 
la pretinsa răscdlă de la Islaz, precum și 

acele relative la conflictul iscat, cu ocasiu- 
nea acestei răscdle între magistratura și 
administrațiunea locala, care a comis acte 
de violență și bătae prin soldați și ser
genți asupra a peste 200 locuitori, chiar 
în fața magistratului care era însărcinat 
cu instrucțiunea acelei rebeliuni.

D. președinte, L. Catargiu: Se va 
comunica guvernului.

Acum D. T. lonescu are cuvântul pen
tru a anunța o interpelare. *

D. T. lonescu: Ași voi să fac o între
bare D-lui ministru de justiție, întrebare 
pe care o voii! transforma într’o interpe
lare, dacă nu voiă avea un răspuns satis- 

• făcător.
Cu ocasiunea alegerei colegiului III 

din județul Ilfov, alegere de alminteri 
validată de acăstă Adunare, s’a dovedit 
un fapt netăgăduit nici de cei cari aă vor
bit pentru, nici de cei cari au vorbit con
tra validărei, și a nume că duol morți aă 
luat parte la votul de delegați.

Este însă un alt fapt și mai grav, acela 
că acești morți cari aă votat aă și iscălit 
în condica d souche de eliberațiunea căr
ților de alegători.

Rog pe D. ministru justiției să bine- 
voiască a’mi spune dacă^va lua măsuri ca 

să se descopere de autoritățile judecăto
resc! autorii acestui fals în registrele pu
blice.

D. președinte, L. Catargiu: Se va 
comunica guvernului.

. Acum D. N. lonescu are cuvântul.
D. Nicolae lonescu: Interog pe D. 

ministru al justiției să ne spună pentru 
ce nu a grăbit cu darea în judecată a ță
ranilor resculațt din Ilfov, și pentru ce 
nu a dat publicităței raportul comandan
ților militari și a directorilor civili cari ah 
cooperat la represiunea cruntă a rescolelor.

D. președinte, L. Catargiu: D. mi
nistru voiesce a beneficia de termenul de 
trei <Jile spre a răspunde ?

D. ministru lucrurilor publice, A. 
Marghiloman': Voiă răspunde acum in 
puține cuvinte. Gea mai mare parte din 
faptele răscdlei din Ilfov aă fost calificate 
de crime, cari urmăză a se judeca de cur
tea cu jurați, și acăstă curte deschide se
siunea ei la 15 Decembre.

D. președinte, L. Catargiu: Sunt 5 
ore și consult Adunarea daca voiesce să 
prelungiască ședința ?

Voqî : Nu, nu.
—Ședința se ridică la 5 ore, anunțân- 

du-se cea următâre pe Luni 14 Noembre.

IMPRIMERIA STATULUI. DIRECTOR, ALEXANDRU PENCpVICI.
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No. 6.

ADUNAREA DEPUTAȚILOR

Ședința de la 14 Noembre 1888
Președința D-lui președinte Lascar 

Catargiu.
— Ședința se deschide la ora 1 și 15 

minu te dupe amia ji.
— Presenți 129 D-nl deputați.
— Nu răspund la apelul nominal 46 

D-ni deputați, și anume:
Bolnav:

D. G. Panu.
In congediu:

D. D. Bădescu, A. Hina, S. Rășcanu.
Fără arătare de motive:

D-nii D. Alexandrescu, T. Anastasiu, 
Gr. Andreescu, 6. Apostoleanu, I. Atha- 
nasescu, L. Bogdan, P. Brătășeanu, A. 
Cămărășescu, C. Christodorescu, I. Cincu, 
Gr. Constantinescu, Gr. Cozadini, C. Da- 
naric, C. Datculescu, V. Dimitropolu, 
G. Drăghici, N Georgescu, L. Goilav, C. 
T. Grigorescu, I. lancovescu, N. Crețu- 
lescu, C. Leca, M. Marescu, V. Mortzun, 
I. Nădejde, I. Oroveanu, A. Peșiacov, St. 
Plessia, V. Poenaru, C. Răileanu, C. Res- 
su, G. Robescu, I. Robescu, M. Săulescu, 
N. C. Săveanu, I. Ștefănescu, D. A. Stur
dza, G. Tocilescu, M. Tzoni, I. Văsescu, 
V. Vlădoianu, N. Voinov.

— Sumarul ședinței precedente se a- 
probă.

— Se acordă congediu D-lor S. A. 
Rășcan, A. Hina și D. Bădescu-RoșiorI,

— Se trimit] la comisiunea de indige
nat 18 proiecte de legi pentru naturali- 
sarea D-lor C. G. Andriopol, R. Gosto- 
vicl, P. Muller, I. Leon, H. de Burbure 
de Vesembeck, I. Lazinsky, Lagynsky, C. 
lenistea, C. G. Herbert, R. Tonciu, R. H. 
Knopf, T. Dumitrescu, A. Limburg, N. 
Knechtel, St. M. Hagi Zissu, B. Paciu- 
rea, M. Paciurea și Imbria Balaș.

D. ministru de externe, P. P. Carp: 
D-le președinte, acum când Adunarea s’a 
constituit, deputății aleși în duoă cole- 
giuri sunt puși în posițiune de a opta. 
Eh. am fost ales în duoă colegiuri și tre
bue să declar pentru care optez. Cred că 
nu se va mira nimeni dacă, pentru marea 
ondre ce 'mi a făcut Capitala țărei dea’mi 
da Încrederea ei, voiii opta pentru ântâiul 
colegii! de Ilfov, iar nu pentru cel de 
Vasluiă.

D. președinte, L. Catargiu: Declar 
dar vacant colegiul I de Vasluiîi.

I>. ministru de flnance, M. Ger
mani : Pentru aceleași motive optez și eh 
pentru colegiul I de Ilfov. •

D. președinte, L. Catargiu: Declar 
vacant colegiul I de Râmnicu-Sărat.

D. ministru al domenielor, A. La
hovari: D-le președinte, aducând aci în 

public mulțumirile mele concetățenilor 
mei din Vâlcea, cari în trecut m’ah ales 
de atâtea ori și cari m'ah ales și de astă 
dată, declar că o datorie de recunoscință 
mă face să optez pentru colegiul I de Bo
toșani, care m’a adoptat pe mine, străin 
de acest județ. (Aplause).

D. președinte, L. Catargiu: Declar 
vacant colegiul I de Râmnicu-Vâlcea.

D. ministru al Justiției, G. Ver
nescu : Recunoscător alegătorilor din ju
dețele Teleorman și Ilfov, cari tot-d a- 
una ’ml au dat mandatul de a’I representa 
în Cameră, declar că optez pentru colegiul 
de Ilfov, unde ’ml am și locuința.

D. președinte, L. Catargiu: Declar 
vacant colegiul I de Teleorman.

Acum D. Ernest Sturdza are cuvântul.
D. Ernest Sturdza: D-le președinte, 

am cerut cuvântai nu pentru o interpe
lare, dar pentru a vă ruga să bine-voițl 
a mijloci pe lângă D. ministru al dome
nielor ca să depună pe biuroul Camerei 
tdte actele relative la proprietatea rurală 
Incongiurătdrea orașelor Târgu-Ocna și 
Salinele-MarI din județul Bacăă, care 
proprietate nu e încă regulată, unica din 
întrăga Românie.

D. președinte, L. Catargiu: Se va 
comunica guvernului cererea D-vdstre.

D. A. Mavrodineanu: D-le preșe
dinte, prin mijlocirea D-vdstre rog pe D. 
ministru al lucrărilor publice să depună 
pe biuroul Camerei actele relative la lu
crările cheiurilor Zimnicea și Tumu-Mă- 
gurele.

D. președinte, L. Catargiu: Se va 
comunica guvernului.

D.M.Kog&lniceanu: D-niimel, moș
tenitorul unul mare nume, fiul lui Câm- 
pineanu, al eărul bust ’l avem în acăstă 
Adunare, Idn Câmpineanu, fost ministru 
și fost vice-președinte al Camerei, s’a să
vârșit din vieță ieri.

Nu e momentul acum a face necrologul 
lui, a arăta rolul ce el a jucat în desvol- 
tarea năstră națională. Ori-carl ar fi opi- 
niunile politice ale ndstre, trebue să re- 
cunoscem că el a fost un descendent din 
acea familie care avea ca motto : noblcsse 
oblige, și credea că cu cât cine-va portă 
un nume mal mare, cu atât desvoltarea li
bertăților publice și drepturilor poporului 
trebue să ’i fie mal scumpe.

De aceea eh cred că Adunarea se va 
asocia la durerea familiei sale și a țărei, 
trimițând o delegațiune la înmormânta
rea lui Ion Câmpineanu.

D. președinte, L. Catargiu: Cred 
că Adunarea în unanimitate primesce 
propunerea D-lui Kogălniceanu.

Voci: Da, în unanimitate.
D. N. Blaremberg : D-le președinte, 

am cerut cuvântul ca să depun o propu
nere.

Iată conținutul acelei propuneri: 
PROPUNERE

0 lungă și tristă experiență dovedind 
până la evidență că suprimarea porto- 

francurilor are de resultat fatal ruina și 
decadența desăvârșită a celor duoă porturi 
mari ale țărei, Galați și Brăila, fără nici 
un folos real și sigur pentru Stat, sub- 
scrișil propunem reînființarea lor.

Lascar Catargiu, Anastase Simu, Chr. 
I. Sulioti, N. Blaremberg, G. D. Palladi, 
Dr. Ștefănescu, Moise N. Pacu, N. Fiii- 
pescu, N. Nicorescu, G. Burghelea, L 
Dimitriad, O. Vrabie, Christu S.Negoescu, 
C. Vericeanu, N. Ceaur Aslan, Radu C. 
Pătărlăgeanu, T. Silion, T. Calimachi,

I. Marghiloman, I. Marghiloman, 
^0. Dobrescu, D. P. Economu., C. D. 
Gabunea.

D. președinte, L. Catargiu: Acăstă 
propunere, conform regulamentului, se va 
trimite în cercetarea secțiunelor.

D. N. Blaremberg: Propunem ur
gență.

D. I. Negrutzi: D-le președinte, acăsta 
e prima propunere ce se face în acăstă se
siune ; prin urmare ea se va discuta ân- 
tâih în secțiuni și nu mai este nevoe de a 
se vota urgența.

D. N. Nicorescu: D-lor deputați, D. 
Negrutzi cere a nu se mal da un vot asu
pra urgenței, pentru cuvântul că, acăsta 
fiind cea d’ântâih propunere veniU în a- 
căstă sesiune, prin acest singur fapt ea e 
de la sine urgentă. Nu este însă așa, fiind
că mâne se pote presinta o sumă de alte 
propuneri, cari ar putea să fie recoman
date de urgență la secțiuni și prin urma
re acelea ar avea precădere la urgență.

Cred dar că este absolută necesitate de 
a se da un vot de urgență, căci acăstă pro
punere intereseză pe cele matlnsemnate 
orașe din țără.

— Se pune la vot urgența și se pri
mesce.

D. Gr. Triandafll: D-lor deputați, 
sunt însărcinat din partea mai multor co
legi ai noștri să presint acestei onor. Ca
mere o propunere la care m’am unit și eh, 
relativ la viitorul familiei regretatului 
I6n Câmpineanu care a încetat din viață 
ieri.

Propunerea este cea următore:

Domnilor deputați,
Unul din bărbații cel mal distinși și 

mal patrioțl, fost ministru în mai multe 
rânduri și vice președinte al acestei Adu
nări, lăn I. Câmpineanu, a încetat din 
viață în jiua de 13 Noembre 1888.

Se impune o sacră datorie representan- 
ților națiunel a resplăti, în persona soți
ei și a copiilor râmași în urma lui, servi- 
ciele aduse țărei de defunctul soț și pă
rinte, servind acăsta ca o patriotică încu- 
ragia re pentru toți aceia cari, cu abnega- 
țiune, devotament și desinteresare, ’și ser
vesc țăra lor. De aceea subscrișii avem 
onăre a propune alăturatul proiect de lege 
prin care se acordă o recompensă națio
nală familiei defunctului, rugându-vă să 
bine-voițl a acorda urgența.
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O. Olănescu, D. C. Popescu, C. Paria- 
no, George Em. Lahovari, loan Tânase 
Dimitriu, Gr. Crisenghi, C. C. Dobrescu, 
Sturdza Ernest, C. C. Deleanu, loan Poe- 
naru-Eordea, C. V. Andricș, Stănescu L, 
G. Miclescu, Petre Ene, C. lenescu, D. 
Ghica, D. Protopopescu, lonescu Tache, 
M, Caracostea, C. IU. Stroici, N. I. Mi- 
cescu, G. Emandi, Radu Stanian, C. Te- 
leman, 1. P. Dalanolu, Dr. Gavrilescu, 
Gr. Triandafil, Caton G. Leca, N. Ni- 
chiforescu, V. Pogor, I. Dimitriad, D. 
Ni cotai de, E. Maviocordat, M. Adam^s- 
cu, C. Vrabie, Bobeica C., 1. G. iBă.

PROIECT DE LEGE
Art. 1. Se acordă o recompensă națio

nală viageră de una mie duoă sute lei pe 
lună D-nei Irina 1. Câmpineanu, soția 
defunctului Ion Câmpineanu, fost vice
președinte ai Adunărei deputaților, fost 
ministru, fost primar al Capitalei și gu
vernator al Bâncei naționale a României.

Art. 2. Acestă recompensa este insesi- 
sabilă, mcesibilâ și reveisibilâ, dupe înce
tarea din viața a D-nei Irina Câmpineanu, 
asupra copiilor de sex masculin până la 
majoiitate și celor de sex femenin până 
la măritișul lor.

Art. 8. Acestă recompensă se va plăti 
D-nei Irina Câmpineanu din casa Statu
lui și cu începere de la 1 Decembre 1888.

Voci: Cerem urgența.
D. președinte, L. Catargiu: D-nu 

Triandafil are cuvântul.
D. Gr. Triandafil: D-lor deputați, vă 

rog sâ ascultați intervenirea colegilor 
D-vdstre subscriși in acestă propunere și 
să acordați ceea ce se cere printr’ânsa.

Am putut mulți din noi ii, în luptele 
politice ce le-am avut, in divergințâ cu 
repausatul Câmpineanu; eâ însumi, care 
din copilărie am fost cel mai bun prieten 
cu dânsul, s’a putut să am a mă plânge 
de modul săă de a vedea și de a proceda 
in cestiumle politice cari s'aâ agitat în 
țâra ndstră.

Acăsta insă nu trebue să ne impedice 
de a recunosce meritele ce revine acestui 
om care, cu devotamentul cel mai desin- 
teresat, a lucrat pentru țeră așa cum con- 
sciința lui 1 consilia. El, în mai multe 
rânduri, a ocupat posiț»unile cele mai 
Înalte, unde nu a avut in vedere de cât 
împlinirea datoriei, și a murit sărac.

Este dar din partea ndstră un act de 
justiție, pe care tdtâ lumea *1 va aproba, 
de a încuragia pe cei ce ar urma aseme
nea exemple de devotament către binele 
public.

Cred dar că nu veți refusa propunerea 
ndstră și >e rugăm să o trimiteți de ur
gență la secțiuni.

D. președinte, L. Catargiu : D. Ko
gălniceanu are cuvântul asupra urgenței.

D. M. Kogălniceanu: D-lor, cu oca- 
8 iunea urgenței să ’mi dațl voie a ^ice și 
eă câte-va cuvinte. Eh voiă vota urgen

ța, precum voiti vota și propunerea, 

fiind-că prin acăstă propunere se recom- 
penseză o ilustră și mare familie și nu se 
cuvine ca ultimul moscenitor al acestei 
familii să nu aibă cu ce să 'și săvârșescă 
învățătura.

Tot-d’o-dată sunt dator să amintesc 
Camerei că este o altă văduvă, a unuia 
din veteranii luptători care a aruncat în 
Moldova cel d’ântâiă germene al unirei 
țărilor sorori și a jucat sub domnia lui 
Grigore Ghica un însemnat rol ca mi
nistru. Acesta este văduva repausatului 
Petre Mavroghene, care asemenea se află 
în mare lipsă. Cred că cu toții vă veți a
socia ca să se voteze și acăstâ pensiune 
care stă în cartdnele Camerei. (Aplause).

D. I. Lahovari: D-lor, îndeplinesc o 
datorie penibilă luând cuvântul contra 
propunere! și contra urgenței care se 
cere...

D. președinte, L. Catargiu : In dis- 
cuțiune nu este propunerea, ci numai ur
gența.

D. I. Lahovari: pic că este o datorie 
penibilă, dar pentru asemenea datorie ne a 
trimis țera aci, iar nu ca sâ ținem compt 
de sentimente, de simpatii sad de amici
ția care putem să o avem pentru cutare sad 
cutare persdnă.

Unul din abusurile cari s’aiî imputat 
mai mult regimului trecut a fo^t risipa 
banului public, și să nu uitați că banul 
public este banul săracului și al văduvei, 
este banul muncit cu suddre și trebue să 
fie sânt! (Aplause).

Multă vreme am asistat la acest spec
tacol sub regimul trecut, am vă^ut cum 
s’aiî dat recompense naționale la dmenii 
cari nu aveaă nici un titlu, nici un me
rit, nici o valdre morală. (Aprobări).

D-lor, in lungul timp c& am stat în 
oposițiune, am fost puși în contact direct 
cu alegătorii, cu acei contribuabili cari 
nu sunt aci, cari n’au rude sau prieteni in 
adunări, dar asupra cărora se resfrâng 
tote voturile cari le dăm noi aici. Am fă
cut promisiuni solemne și eâ unul, în pro
fesiunea mea de credință de astâ-iarnă, 
când am vorbit alegătorilor, am făgăduit 
în mod formal câ voifi combate acest sis
tem de prodigalitate.

N’am nimic în contra nenorocitului I. 
Câmpineanu; am fost în relațiuni bune 
cu el, de și în tabere opuse ’l-am stimat; 
sunt prieten și am o deosebita stimă pen
tru fratele să€i, unul din cei mai respec
tați magistrați ai curței din Bucuresci, 
sunt tot asemenea prieten și cu D. colo
nel Rosnovanu; dar am luat cuvântul fi
ind că am făgăduit că nu mă voiCi con
duce nici o-dată nici de simpatii, nici de 
considerați uni personale.

D-lor, in acestă țeră s’a făcut un nepo
menit abus cu recompensele naționale. 
Francia, acea țeră fecunda, care a născut 
atâția bărbați mari, din cari unii ’și-aă 
sacrificat viața, alții afi ilustrat’o, ’i aă 
mărit teritoriul, aâ cucerit țări întregi, 
Francia, în timp de un secol, n’a dat 
atâtea recompense naționale câte s’aiî dat 

la noi în câți-va ani. (Aplause). Iată 
de ce am luat cuvântul, și 'mi parerefică 
propunerea nu s'a întâmplat sâ fie în fa- 
vdrea unui prieten al nostru politic, ca nu 
cum-va să se crelă că din pasiune politi
că vorbesc, iar nu împins de simțimântul 
datoriei.

Dar, D lor, meritul care se <jice că '1 are 
Câmpineanu, pentru care se cere o recom
pensă națională, este că a ocupat atâta 
vreme funcțiuni înalte în acăstâ țeră și a 
murit sărac. Eă unul nu împărtășesc 
acesta idee ; acele funcțiuni a fost plătite 
de țeră dupe puterile ei și dacă nu s’a îm
bogățit, fiind 12 ani ministru și guvernator 
de bancă, acesta nu este o virtute, 'și-a 
făcut datoria, atât și nimic mal mult.

Pentru Dumnezeu, D-lor! unde a ajuns 
simțul moral în acestă țeră! unde a ajuns 
simțimentul demnităței și al moralitâțel 
publice, dacă suntem destul de nenorociți 
în cât să ^icem despre un om politic : a 
fost ministru și nu s’a îmbogățit, trebue 
resplătit! dați-'I acestui om o recompensă 
națională fiind-că n’a furat. (Aplause).

Voci: închiderea discuțiunei.
D. N. lonescu : Onor, representant de 

Vlașca a vorbit sub pretext de urgență în 
fondul cestiune!. Nu este just să se în
chidă discuțiunea asupra cuvintelor intem
pestive ^ise de D-sa.

Eu cred că trebue să votăm urgența, și 
Adunarea o va primi, dar trebue să vă 
dăm cuvintele pentru cari o votăm.

De aceea vă rog, D-le președinte, să 
nu puneți la vot închiderea discuțiunei, 
pentru câ urgența nu s’a discutat de către 
D. I. Lahovari, ci fondul cestiund.

D. președinte, L. Catargiu: Eâ de 
la început am spus, că discuțiunea trebue 
să se mârginescă asupra urgenței, și chiar 
D-lui Lahovari 'i-am amintit despre a
cesta.

— Se pune la vot închiderea discuțiu
nei și se primesce.

— Se pune la vot urgența și se res
pinge.

D. C. Bobeica: Eu cred că urgența 
vine de la sine, de 6re-ce în secțiune nu 
avem alte lucrări.

D. președinte, L. Catargiu: D. Ne- 
goescu are cuvântul.

D. Negoescu: D-le președinte, doresc 
să sciu, și rog pe D. ministru de finance 
sâ ’mi comunice, ce s’a făcut safi ce este 
să se facă cu proiectul de lege modificător 
unor articole din legea impositulul, asu
pra băuturilor spirtdse, votat de Camera 
trecută și rămas încă ne votat de Senat ? Mă 
grăbesc să fac acâstă rugăminte D-luI 
ministru de finance, din causă că ac&ta 
este o cestiune a căreia resolvare țera în- 
tregă o așteptă cu nerăbdare, căci ea pri- 
vesce una din principalele sorginți a ave
re! nostre naționale.

Dacă voiu avea ondrea să mi se dea 
imediat un răspuns satisfăcător, nu voiâ 
mal avea nimic de (jis; iar dacă nu, voiă 
ruga să considerați acesta ca o interpelare.

D. ministru de finance, M. Germani;
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D-lor deputați, precum am avut ondre în 
Camera trecută a lua angagiamentul să 
studiez cestiunea asupra impositului pe 
spirtoase, 'mi fac o datorie de a declara 
că am făcut acest studio, și în puține ^ile 
cred că voiti fi pus în posițiune să depun 
pe biuroul Camerei Legiuitdre proiectil 
de lege relativ la modificarea acelui impo- 
sit. (Aplause).

D.președinte, L. Catargiu: D. Do
brescu are cuvântul.

D. C. C. Dobrescu: D-le președinte și 
D-lor deputați, ’mi pare răii că nu este 
aci D. ministru de interne, pentru că în
trebarea mea privesce la departamentul 
D-sale; dar sunt de față colegii D-sale, 
cari pot să ’i comunice obiectul întrebare! 
mele.

D-lor, orașul Ploescl este aprdpe sin
gurul oraș care n’are primărie, de la A- 
prilie s’a disolvat consiliul comunal, și de 
atunci administrațiune regulată orașul 
nu are. Nu voiti să intru, cu ocasiunea a- 
cestel întrebări, în des voi tarea asupra 
modulul cum s’a purtat autoritatea cen
trală cu orășenii Ploescenl. Ceea ce cer 
este ca D. ministru să se grăbăscă cât mal 
curând să numescă pe primar, căci, de 15 
^ile de la noua alegere a primarului în 
urma casărei primei alegeri, nu s’a con
firmat tncă primarul.

O voce: Cum nu F
D. C. C. Dobrescu : D-lor, s’a confir

mat primarul, dar a venit o contestați
une și D. ministru de interne a casat a- 
cea alegere, dar s’a ales, acum duoă săp
tămâni, tot acel primar și tot acele aju- 
tdre, și nu a mal venit nici până astăzi 
confirmarea noului primar; prin urmare 
ceeace ași ruga peD. ministru de interne 
este ca să grăbăscă să resolve acăstă ces
tiune cât mal curând.

D-lor, Ploesci este un oraș mare și 
are dreptul să aibă și el autoritatea lui 
regulată; cred că nu intră în intențiunea 
autorităței centrale de a resplăti senti
mentele cetățenilor ploescenl de indepen
dență în luptele politice prin o suspendare 
de fapt a unui drept ce ah.

D. președinte. L. Catargiu: Se va 
comunica guvernului.

D. G. D. Theodorescu: D-le preșe
dinte și D-lor deputați, fiind-că ni s’a 
promis că are să se aducă o lege modifi- 
catore a legbl Bâncei naționale, en ași fi 
de părere că, în urma morții D-lui I. 
Câmpineanu, guvernul ar face bine să nu 
se grăbăscă a numi un noă guvernator, 
ci să aștepte până când se va vota noua 
lege a Bău cel naționale.

D. președinte, L. Catargiu : Aces
tea sunt atribuțiuni ce aparțin D-lor mi
niștri și cari nu privesc pe Cameră.

D. ministru de resbel, general G. 
Mânu : D-le președinte, am avut ondre 
să fiți ales deputat al colegiului I de Il
fov și în colegiul I de Teleorman. Mul
țumind în incinta onor. Adunări D-lor 
alegători din aceste duoă colegii, sunt 
dator să declar că voiti sci, ca represen- 

tant al țărei, să susțin și interesele Te
leormanului și ale Ilfovului; însă fiind-că 
acest cumul de înduoită alegere nu este 
permis de Con^tituțiune, declar că de ăre- 
ce în Ilfov aă fost și lupte, eii optez pen
tru colegiul I de Ilfov.

D. președinte, L. Catargiu: Prin 
urmare declar vacant colegiul I de Te- 
lorman.

Acum, D-lor, vă rog să pâșim la lu
crările de la ordinea (Jilei. unde mai ân- 
tâiii avem alegerea comisiunei de respuns 
la Mesagiul Tronului.

Adunarea procede la vot și resultatul 
este cel următor:

Votanți............................108
Bilete albe..................... 26
Voturi exprimate ... 82 
Maioritatea regulamentară 45

S’aă ales:
D. Gr. Păucescu cu 80 voturi.

„ 6. Apostoleanu „79 „
„ C. Răceanu „78 „
„ I. Lahovari „77 „
„ M. Tzoni n 77 „
„ I. Negrufzi „ 75 „
„ D. Laurian ,74 „

Adunarea procede la alegerea comisiu
nei de petițiunl:

Votanți...................... ,.88
Bilete albe.......................... 18
Voturi exprimate ... 70
Maioritatea regulamentară 45

S’aii ales:
D. N. lonescu cu 70 voturi.

„ C. Stroici ,70 „
„ U. Boldescu „69 „
„ M. Pacu „ 69 „
„ 6. Marescu „ 69 „
„ I. Miclescu „ 67 „
„ N. Voinov „ 65 „

Adunarea procede la alegerea comisiu
nei de indigenat:

Votanți................................. 84
Bilete albe............................... 8
Voturi exprimate .... 76
Maioritatea regulamentară. 45

S’aii ales:
D. I. Fătu cu 76 voturi

„ N. Blaremberg „ 72 „
„ D. Ghica Comânesceanu „72 „
„ S. Șomanescu „71 „
„ Chr. Negoescu „66 „
„ M. Caraeostea „61 „
„ D. Stăncescu . „ 59 „

Adunarea procede la alegerea comisiu
nei comunale: 

Votanți.........................68
Bilete albe ..*.... 8
Voturi exprimate .... 60
Maioritatea regulamentară. 45

S’aii ales:
D. St. Pleșa cu 60 vot.

„ Dimitrie Economu „ 60 „
„ Chr. Sulioti „ 59 „

D. I. Săndulescu Nanovăanu „ 59 vot.
„ C. Deleanu „ 59 „
„ C. C. Dobrescu „ 59 „
„ C. Vericeanu „ 58 „

D. președinte, L. Catargiu: Pentru 
mâne avem la ordinea ^ilel, pe lângă a- 
legerea comisiunei financiare și budge- 
tare. și alegerea unui vice-președinte în 
locul D-lui general Mânu.

— Ședința se ridică la ora 5 dupe a- 
mia^i. anunțându-secea viităre pe a duoa 
4i 15 Noembre.

Ședința de la 15 Noembre 1888

Președenția D-luI președinte, L. Ca
targ iu.

— Ședința se deschide la ora 1 dupe 
amia^i.

— Presenți 135 D-ni deputați.
— Nu răspund la apelul nominal 40 și 

anume:
In congediu:

D-nii D. Bădescu, A. Hina, S. A. Răș- 
canu.

Fără arătare de motive:
D-nii D. Alexandrescu, T. Anastasie, 

6. Apostoleanu, I. Atanasescu, L. Bog
dan, P. Brâtășianu, A. CămărAșescu, C. 
Christodorescu, I. Cincu, Gr. Constanti- 
nescu, Gr. Cozadini, 0. Danaric, V. Di- 
mitropolu, G. Drăghicî, N. Gavrilescu, 
L. Goilav, I. Tsvoranu, N. Crețulescu, I. 
Lahovari, C. Leca, M. Marescu, A. Ma- 
vrodineanu, V. G. Mortzun, I. Oroveanu, 
A. Peșacov, St. Pleșia, V. Poenaru, I. 
Rădulescu, C. Raileanu, I. Robescu, M. 
Săulescu, N. C. Săveanu, I. Stefăneanu, 
D. Sturdza, I. Văsescu, A. Vericeanu, V. 
Vlădoianu.

— Sumarul ședinței precedente se a- 
probă.

— Se acordă congediu D-lor Ion Ne
grea, N. Gavrilescu și D Sturdza

— Se comunică constituirea comisiu
nei pentru verificarea socotelilor cesturel 
sub președenția D-lui G. Apostoleanu și 
secretar D. I. Demetriade.

— Se trimite la comisiunea de peti- 
țiuni petițiunea D-nei Susana Esler; a 
D-nei Ana Rollea; a D-nei Frosa Bujo- 
reanu; a D lui G. Strachinariu ; a D-lui 
căpitan A. Soroceanu; a D-lui V. A. De- 
metrescu ; a D-nei Alexandrina Popazol; 
a D-lui Sc. Mihălescu; a mai multor lo
cuitori din Iași; a mai multor locuitori din 
comunele Provița-de-Sus și Provița-de- 
Jos, județul Prahova ; a mai multor lo
cuitori din comuna Broscenii, județul 
Râmnicu-Sărat; din comuna Dobrescii, 
județul Argeș ; din satul Slobozia-Bâlți- 
lor, județul Iași; din comuna Popăuții, 
județul Botoșani; a mai multor învăță
tori din județul Neamțu ; a mai multor 
cetățeni din Oltenița; a mal multor lo
cuitori din comunele Mogoșescii și Oțe- 
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scii, județul Olt; a mai multor locuitori 
din târgul Mihăileni, din satul Copăceni, 
comuna Racovița, județul Argeș ; a D-lui 
N. Neuwirt; a mai multor locuitori din 
comuna Albulesci, județul Mehedinți; a 
mai multor locuitori din comuna Pîrâu, 
județul Gorj, și a mai multor locuitori din 
comuna Preoțesci, județul Suceava.

— Se trimit la comisiunea de indi
genat petițiunile D-lor T. Coman dr. 
G. Dobreanu, E. Marin și Traian Poppa, 
prin cari cer recundscerea lor de români.

— D. ministru de resbel, general G. 
Mânu, presintă Adunărei proiectul de lege 
relativ la chemarea sub drapel a contin
gentului anului 1888-1889.

D președinte, L. Catargiu: Se va 
trimite in cercetarea secțiunilor.

D. ministru de resbel, general G. 
Mânu : Vă rog, D-lor, pentru că, dupe 
lege, suntem datori ca la 1 Decembre 
să procedăm la recrutare, să bine-voiți ca, 
Îndată dupe răspunsul onor. Camere la 
discursul Tronului, să luați In cercetare 
de urgență acest proiect de lege, ca să *1 
putem duce și la Senat în timpul o- 
portun.

— Se pune la vot urgența și se încu- 
viințeză,

D. președinte, L. Catargiu : D. Ni- 
chiforescu are cuvântul.

D. N. Nichiforesou: D-le președinte, 
vă rog să bine-voiți a pune In vederea 
D-lui ministru de interne următdrea in
terpelare :

„Este dispus D. ministru de a aduce 
un proiect de lege prin care să se decre
teze că veniturile din accisul băuturilor 
spirtdse la comunele rurale să se dea 
prin licitațiune, dedre-ce prin căutarea a- 
cestui venit în regie, precum este astăzi, 
nu se încaseză nici pe jumătate, pe cât 
se incasa înainte când era dat prin lici- 
tațiune ?g

D. președinte, L. Catargiu : Se va 
comunica guvernului.

Acum D. Pătărlăgeanu are cuvântul 
spre a anunța o interpelare.

D. R. Pătărlăgeanu : Pentru țăranii 
arestați în număr considerabil cu ocasi- 
unea așa <jisei răscole din primăvăra a- 
cestui an, am onore a interpela pe D. mi
nistru de justiție dacă, dupe un arest pre
ventiv de șdpte luni trecute, nu găsesce de 
cuviință a mijloci amnistia lor, mai cu 
semă câ, din expunerea de motive a însuși 
ministerului la proiectul pentru împro
prietărirea celor în lipsă de pământ, se 
recundsce și se justifică căușele acestei 
răscdle.

D. președinte, L. Catargiu: Se va co
munica guvernului.

D Dobrescu are cuvântul.
D. C. C. Dobrescu: Interpelez pe D-nii 

miniștri de interne și justiție să răspundă:
I. Pentru ce locuitorii din Fulga, ju

dețul Prahova, dintr'o simplă afacere de 
turburare, provocată din falsificarea ale
gere! delegaților de la 2 Aprilie, pentru 
deputatul colegiului III, ati fost și sunt 

acusațl de turburări agrare, când, în ma
terie de delict electoral și politic, ei nu 
puteati fi arestați și deținuți la închisdre?

II. Pentru ce acești acusațl, fiind aduși 
înaintea curței cu jurați din Ploesci, în 
sesiunea din Octombre expirat, pe timpul 
alegerilor, n'aă fost judecați, ci ati mai 
fost amânați pentru o altă sesiune ?

III. Pentru ce se țin nejudecați și cei- 
alți țărani din cele-alte comune ale Pra
hovei, acusați de revoltă agrară, când lu
crarea unei instrucțiuni, ori cât de con- 
sciincidsă ar fi ea, nu putea să se a- 
mâne, în curs de 9 luni, până la viitdrea 
sesiune din Decembre ?

IV. Pentru ce agenții administrativi și 
ai justiției, trimiși cu puterea armată prin 
comune, sub pretext de potolire a rescd- 
lelor, aii făcut cruzimi asupra locuitori
lor, când aceștia nu puneați nici o resis- 
tență autoritățel? Și pentru ce acele cru
zimi aii mers până să se împusce un ser
gent de dorobanți, anume Dimitrie Lău- 
taru, pentru că, transportând de la comuna 
Buda-Palanga la Ploesci o excortă de ță
rani legați, acel sergent, din compătimire 
către omenire, a slăbit pe drum legătu
rile pe cari nu le mal puteati suferi? Pen
tru ce la reclamările familiei ucisului ser
gent nu s’a dat nici o satisfacere ?

V. Și în fine, pentru ce armata a fost 
ordonată să dea drumul la buțile cu vin 
din pivnițele cârciumelor de la comuna 
Fulga și altele, și acăsta pe timp de li
niște? Cine plătesce daunele acelor comer- 
cianțl cari ati suferit de vandalism ?

D. președinte, L. Catargiu: Se va 
comunica guvernului.

D. Nădejde are cuvântul.
D. I. Nădejde: Interpelez întregul 

minister în privința cestiunei țăranilor, 
și anume:

I. Asupra căușelor mișcărel țerănescl.
II. Asupra micjldcelor întrebuințate 

pentru înfrângerea răscdlelor.
III. Asupra stărei celor arestați și dați 

judecăței și a măsurilor ce ar trebui de 
luat.

IV. In general asupra măsurilor ce are 
de gând să ia guvernul pentru a îndestula 
cererile drepte ale țăranilor, și pentru a 
preîntâmpina nenorociri pdte și mai mari 
de cât cele din primăvăra trecută.

D. președinte, L. Catargiu: Se va 
comunica guvernului.

D. G. Panu: D-le președinte, am cerut 
cuvântul ca să declar că mă asociez și eu 
la interpelarea D-lui Nădejde.

D. M. Tzoni: D-lor deputațl, în ședința 
de ieri și în absența mea. onorata maiori
tate a acestei Camere, în acord cu guvernul 
M. S. Regelui, ’mi-a făcut distinsa ondre 
a mă alege în comisiunea de răspuns la Me- 
sagiul Tronului, ca representant al mino- 
rităței. Permiteți-ml, D-lor deputațl, de 
a nu primi acăstă ondre. N’am nici titlu
rile resultând din o îndelungată viață 
parlamentară, nici autoritatea cuvenită 
pentru a represintă minoritatea în sînul 
unei comisiuni de așa mare însemnătate | 
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politică, cum este aceea din care, mulțu
mită buna voinței D-vdstre, fac astăzi 
parte. Sunt un membru modest, un sim
plu soldat al minorităței. Nod venit în 
sînul Parlamentului, cu tdte că înaintat 
îg vârstă, rolul meti se reduce pentru 
moment de a asculta și a învăța multe de 
la acei iluștri bărbați din tdte partidele, 
cari de ani figurăză printre cei mai dis
tinși legislatori ai țărei ndstre.

D-lor deputațl, este de sigur un semn 
de bun augur pentru lucrările acestui 
Parlament deferența ce maioritatea, în 
simțimântul său de echitate, arată mino
ri tăței, bine-voind a’I acorda porțiunea sa 
de represintațiune atât în biuroii, cât și 
în diversele comisiuni ce aii de misiune a 
prepara lucrările acestei adunări.

Faceți, D-lor, un pas mai mult pe ca
lea echităței, și, precum s’a făcut pentru 
alegerea biuroului, permiteți minorităței 
de a delega ea însăși aceia din membrii 
săi, cari sunt în stare a o represintă’ mai 
bine și mal complet în sînul acestei co
misiuni.

Cât despre mine, conformându-mă pre
cedentului stabilit în sesiunea din Noem
bre, anul trecut, de către însuși D. Carp, 
actualul ministru de externe, ceea ce nu 
’l-a împedicat d'atunci încdce, cum sciți, 
să sporăscă și să se îmulțescă. Permite- 
ți-ml, o repet, de a mă demite din mi
siunea cu care ați bine-voit* a mă însăr
cina, pentru motive încă și mai fundate 
ca ale D-sale.

Terminând, vă rog, D-lor deputațl, 
primiți expresia simțimântelor mele de 
adâncă recunoscință pentru ondreace'ml- 
ați făcut, alegându-mă în comisiunea de 
Adresă.

D. N. lonescu: D-le președinte, pre
cedentul invocat de onor, membru, ales ca 
representant al minorităței în comisiunea 
de Adresă, nu’și are locul săii. D. Carp a 
renunțat în sesiunea trecută de a figura 
în comisiunea Adresei, pentru cuvântul 
că nu era representantul nici unui grup, 
că nu avea ondre de a mal represintă pe 
nimeni de cât pe sine; iată adevărul ade
vărat. D. Tzoni represintă oposițiunea 
liberală în Iași, pentru că este ales la 
Iași, și ca atare rog pe onor. Adunare să 
considere că nu se pdte compara D. Tzoni 
tânărul, cu bătrânul D. Carp.

Acum, când din partea minorităței s’ar 
ridica veri-o voce care să ^ică că noi tre
bue să fim consultați în asemenea oca- 
siunl, adică să fim întrebați pe cine dele
găm, atunci ași avea și eă pdte ceva de 
4is. Dar, pentru moment, cred că nu este 
loc de a răspunde la cortesa cerere a re- 
presentantului de lașidecâtneprimindu’i 
demisiunea, fiind-că D-sa este represen
tantul legal al minorităței liberale din Iași.

D. N. Ceaur Aslan: Va părea straniii 
onor. Adunări ca s’o rog să primăscă de- 
misiunea D-luI Tzoni, amicul meii intim 
și conluptător în acelaș partid. D-lor, pe 
lângă motivele seridse aduse de D-sa pen
tru a fi desărcinat de misiunea ce ’i s’a 
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dat, D-sa nu a voit să adaoge un consi- 
derant fârte important în causă, acela că, 
dacă D-vâstre maioritatea țineți a stab:li 
un precedent îmbucurător, trebue să ’l 
faceți nu numai în formă, dar și în fond. 
Dacă țineți ca minoritatea să fie repre- 
sintată în diferitele comisiunl ce alegeți, 
atunci bine-voițl a vă adresa la minori
tate, pentru ca ea să vă desemneze, iar nu 
D-vostre să desemnați pe membrii el cari 
să o represinte în diferitele comisiunl ale 
Camerei.

Acesta este calea corectă, și când maio
ritatea desemnâză de la ea pe membrii 
minoritățel, mi se pare că nu face de cât 
concesiunea pe jumătate.

Acestea sunt considerantele la cari se 
va asocia și amicul meâ D. Tzoni, și rog 
pe Adunare să ’I primăscă demisiunea, 
fiind sigură că, pentru cașul când onor. 
Adunare nu o va primi, D. Tzoni nu ’șl 
va retrage cuvântul și prin urmare tot 
văduvă va rămânea comisiunea de repre- 
sentantul minoritățel.

De aceea să intrăm francamente șileal- 
mente pe calea acestei concesiuni, și să 
faceți lucrul pe deplin, iar nu cu măsura 
pe jumătate, pentru care nu putem să vă 
fim recunoscători, fiind-că nu vom fi re
cunoscători de cât dacă veți respecta în 
deplinătate acel principia, lăsând minori
tățel dreptul să desemneze ea pe repre- 
sentantul săti.

Prin urmare, vă rog să primiți demi
siunea D-luI Tzoni.

D. Gr. Peucescu: D-lor, mi se pare 
că între aceste duoă opiniunl, una de a 
primi demisiunea și alta de a o respinge, 
este o cale de mijloc. Dorința nâstră, a 
maiorităței, a fost ca minoritatea să fie 
representată în fie-care din comisiunile 
nâstre; dorința nâstră a fost ca să înce
pem cu acâstă practică cunoscută în alte 
țări, dar necunoscută încă la noi, ca fie
care lucrare a nâstră să fie controlată de 
către unul sati duol membri din minori
tate ; dar nu există nici un regulament, 
nici o jurisprudență constantă în acâstă 
privință, și de aceea, de cele mal multe 
ori, am procedat cum ne-a povățuit adi- 
nâorl D. Tzoni, și la lucrările importante, 
de exemplu, când a fost vorba de compu
nerea biuroului, precum și pentru alege
rea comisiunei de răspuns la Mesagiul 
Tronului, ne-am adresat la minoritate și 
am rugat-o să ne desemneze pe acel care 
voiesce să o represinte în biurofi saâ în 
comisiune. Acâsta a fost hotărîrea și in- 
tențiunea nâstră, dar se pare că acâstă 
consultare, în loc să o facem într’un mod 
ceva mai oficial, am făcut-o în mod ofi
cios, adică, în loc să consultăm întrâga 
minoritate, am consultat o parte a mino- 
rităței în privința alegerel în comisiunea 
de răspuns la Mesagiul Tronului; dar 
faptul necontestat este că dorința și in- 
tențiunea nâstră a fost ca să figureze în 
comisiune și minoritatea. In cașul de față 
cestiunea de a se sci dacă D. Tzoni repre

sintă safi nu minoritatea este controver
sată...

D. N. lonescu: Cer cuvântul.
D. Gr. Peucescu: Ați vă^ut, D-lor, 

că D. N. lonescu, care cu drept cuvânt 
este capul cel mal recunoscut al minori
tățel, a crezut, în contra părere! D-lui 
Aslan, că D. Tzoni pdte să represinte mi
noritatea în comisiunea adresei.

Efi cred, D-lor, că de âre-ce intențiu- 
nea nâstră a fost ca să consultăm pe mi
noritate, spre a arăta pe care dintre mem
brii săi voiesce să ’l delege ca să o repre
sinte, și de âre-ce noi cu acâstă intențiune 
am dat votul nostru D-luI Tzoni, D-sa ar 
face bine să nu ’șl dea demisiunea, sah, 
dacă 'șl-a dat-o și minoritatea crede că 
este în adevăr representată prin D. Tzoni 
în acea comisiune, atunci noi să respin
gem acea demisiune. Dacă însă minorita
tea crede că D. Tzoni nu pote să o repre
sinte, și că este alt cineva care ar repre- 
senta-o mal bine, atunci să ’I primim de
misiunea.

Așa dar, rugăm minoritatea să ne răs
pundă dacă D. Tzoni, dupe consultațiunea 
ce’l-am făcut în mod oficios iar nu ofi
cial, D-sa pdte representa minoritatea, și 
numai în cașul când ne va răspunde că 
n’am avut mâna fericită, alegând pe D. 
Tzoni în acâstă comisiune, sunt de părere 
să i se primâscă demisiunea, altminteri să 
nu i se primâscă.

D. N. lonescu: Voesc să distrug o e- 
rdre din spiritul D-lui Păucescu: oposi- 
țiunea nu m’a ales pe mine de cap al el, 
nici de organ al el; n’am acâstă însemnată 
ondre; eă sunt liber și independent și în 
oposițiune, și D. Păucescu cundsce fdrte 
bine pe liberalii aceia, cari aii fost capii 
oposițiunel unite; dacă D-sa ar fi voit să 
urmeze calea oficială saă oficidsă pentru 
a 'I găsi, nemerea negreșit pe'acei capi ai 
oposițiunel.

Dar cestiunea nu este aci, cestiunea 
este dacă maioritatea voesce să facă un 
mai larg loc minoritățel în comisiunea de 
adresă, de cât de a fi representată numai 
de un singur membru; căci atunci s’ar 
putea face apel la unul din membrii ma
iorităței ca să demisioneze pentru a se 
face loc încă unui membru din minoritate, 
pentru că atunci ar fi echitabilă intențiu- 
nea onor, maiorități. Dar noi nu dorim 
să se consacre jurisprudență ca bunul 
plac al maiorităței să decidă prin cari din 
membrii săi minoritatea să fie represin- 
tată în comisiunile Adunărel. Acâsta este 
obiectul obiecțiunei mele, și pentru acâsta 
vă rog să manțineți cestiunea cum este 
pusă, de se primesce saă nu demisiunea 
D-lui Tzoni, ca dupe aceea să putem jude
ca despre temperamentul onor, maiorități.

D. M. Tzoni: D-lor deputați, cu tdte 
argumentele ce s'aă adus spre a vi se cere 
să nu ’mi primiți demisiunea, eă totuși 
persist în demisiunea mea, și chiar dacă 
onor, minoritate va fi consultată și va voi 
să mă onoreze cu acâstă sarcină de a face 
parte din comisiunea de respuns la Me- 
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sagiul Tronului, eă aș! refusa, și ași lăsa 
acâstă sarcină delicată unul membru de o 
mal mare însemnătate de cât mine; cad aci 
nu este vorba de o comisiune ca acelea 
cari sunt însărcinate cu lucrări de tâtă 
(Jiua, ci este vorba de o comisiune din cele 
mai însemnate, care se pote numi de o 
Cameră, și de aceea mai repet că, chiar 
dacă onor, minoritate m’ar desemna pe 
mine ca să o represint la o asemenea lu
crare, eă tot nu ași primi, fiind că educa- 
țiunea mea politică și parlamentară nu 
este de ajuns făcută, pentru ca să pot par
ticipa într'o comisiune de o așa mare în
semnătate. Când va fi vorba de alte comi- 
siuni cu atribuțiuni mai modeste, sunt la 
disposițiunea maiorităței și a minoritățel 
și voi primi cu mulțumire și recunoscință 
votul cu care mă va onora.

D. președinte, L. Catargiu: D-lor 
deputați, în urma declarațiunei D-lui 
Tzoni, că sub nici un cuvânt nu va lua 
parte la lucrările comisiunei de răspuns 
la Mesagiul Tronului, și fiind-că D-sa nu 
pote fi silit la acâsta, vom pune la ordi
nea ^ilei alegerea unui alt membru în 
locul D-sale.

D. președinte, L. Catargiu: D..Aslan 
are cuvântul.

D. N. Ceaur Aslan: D-le președinte, 
voesc să interpelez pe onor. D. prim-mi- 
nistru asupra următorului fapt: Cu oca- 
siunea presentărei noului cabinet înain
tea Parlamentului, D. prim-ministru, de 
la tribună, ne a anunțat că întreg cabine
tul se’retrăsesedupece președintele Câme- 
rei și al Senatului aă fost consultați, 
că, în urma acestei consultațiuni, noul ca
binet se presintă înaintea Parlamentului 
în forma cum ați vă<}ut, și compus din 
persânele din cari se compune. Dupe 24 
de ore a apărat în Monitor decretul regal 
privitor la numirea noului minister.

Din acest decret și din diferite alte re- 
lațiuni, conținute în mod oficios în unele 
foi, resultă până la evidență, — nu voitî să 
caracterisez încă faptul, — dar <}ic numai 
că resultă o contradicțiune flagrantă între 
afirmațiunile date de D. prim-ministru și 
între actele oficiale, de cari țâra a luat 
cunoscință. Prin urmare, asupra acestui, 
punct declar că interpelez pe D. ministru.

D. președinte, L. Catargiu: Se va 
comunica guvernului.

D. N. Blaremberg: D-le președinte 
și D-lor deputați, am luat îndrăsnâlă să 
formulez o propunere alături cu mai 
mulți onorabili colegi ai noștri.

Iată conținutul acelei propuneri:

PROPUNERE
Un adevăr, care pâte fi pus în rându

rile axiomurilor de drept public, este că 
funcțiunile fiind create într’un interes pu
blic și nu în interesul privat al cui-va, 
ele ca atare n’aă cuvânt de a fi, de cât 
când sunt neapărate la mersul regulat al 
unei bune administrațiuni, și că acela 
care este chemat a îndeplini o funcțiune 
publică trebue să ’i consfințâscă tdte for- 
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{ele și timpul de cari dispune. Cumulul 
însă condamnă pe funcționar a ’șl împărți 
activitatea In mai multe direcțiuni. De 
unde din duoă lucruri unul: sad funcțiu
nile sunt înmulțite fără rațiune, de dre- 
ce unul și același om pdte îndeplini cu în
lesnire mal multe, dacă nu și pe tdte de 
odată; sati se dă unei singure persdne o 
sarcina prea grea pentru ca ea să o potă 
îndeplini consciincios și bine.

Și acăsta este numai o parte a cesiiu- 
nel și n’am ^is încă nimic de cumulul ca 
mijloc de presiune și corupțiune; ca mij
loc de a favorisa exclusiv pe unii în detri
mentul celor mal mulțf, în detrimentul 
carierei și drepturilor altora și de a închi
de indirect calea orl-cărei emulațiuni și 
concurențl și de a condamna la șomagiti 
o mulțime de intebgențl și activități tinere, 
cari nu cer mai bine de cât de a se afirma 
și produce.

Acestea sunt în scurt motivele cari ne 
ati determinat a propune din inițiativă 
parlamentară următorul proiect de lege:

PROIECT DE LEGE

Art. 1. Nimeni nu pdte ocupa în ser
viciul Statului, județului sati comunei de 
cât o singură funcțiune publică salariată, 
și nu pdte primi, sub nici un pretext și 
sub veri-ce formă, fie ea cât de deghisată 
și ori câte ar fi însărcinările ce 'I s’ar da 
sati 'șl ar lua, de cât o singură lefă sati 
diurnă.

Art. 2. Nici un impiegat al Statului 
nu pdte fi membru în consiliul de adminis- 
trațiune a nici uneia din societățile sau 
institutele de bancă sati de credit recu
noscute de Stat, precum asemenea, din 
nici o casă de economie.

Art. 3. Nici un funcționar al Statului 
nu pdte lua nici o întreprindere și nici o 
moșie în arendă de la Stat, județ sati co
mună.

Art. 4. Orî-cine ocupă mai multe func
țiuni retribuite de Stat, județ sati comună 
va avea un termen de ^ece <Jile de la pro
mulgarea presentei legi spre a opta în
tre dănsele. In cas de a nu o face în a- 
cest termen, guvernul va hotărî funcțiu
nea unică ce este învoit acestuia de a 
păstra.

L. Catargiu, T. Calimaki, T. Siliion, 
A. Stefănescu dr., G. G. Tocilescu, N. 
Nicorescu, G. C. Robescu, I. Negulid, 
N. Voinov, R. Pătărlăgeanu, G. Bur
ghelea^ Chr. Sulioti, C. D. Gabunea, C. 
Kogălniceanu, G. Emandi, N. Filipes- 
cu, I. O. Grădișteanu, G. B. Fallade, 
M. I. Marghiloman, I. Demetriad, N. 
lonescu, N. Ceaur Aslan, C. C. Dobres- 
cu. C. Cesianu, D. R. Roseti, C. Vra
bie, N. Georgescu, C. Dobrescu, Ernest 
Sturdza. lacob Fău, Ion N. lancovescu, 
D. P. Economu.

D. președinte, L. Catargiu: Se va 
trimite la secțiuni.

Voci: De urgență.

—Se pune la vot cererea de urgență și 
se primesce.

D. președinte, L. Catargiu: Acum 
la ordinea cailei avem mai ânteiu alegerea 
unui membru în comisiunea de respuns 
la adresa Tronului.

—Adunarea procede la vot și resultatul 
scrutinului este cel următor:

VotanțI.................................. 83
Bilete albe.......................... 5
Voturi exprimate .... 78
Maioritatea regulamentară 45

S’a ales: D. G. D. Palladecu 72 voturi.
— Se trimite la secțiuni proiectul de 

lege relativ la modificarea art. 159 din le
gea de poliție sanitară-veterinară din 1882.

— Adunarea procede la alegerea unui 
vice-președinte în locul D-lui general G. 
Mânu, numit ministru de resbel, șiresulta- 
tnl scrutinului este cel următor :

VotanțI ..... • . . 101
Bilete albe.......................... 5
Voturi exprimate .... 96
Maioritatea absolută . . 49

Aii întrunit:
D. N. Blaremberg 63 voturi.

„ Em. Pache-Protopopescu 30 „
„ G. Apostoleanu 2 „
„ Gr. Triandafll 1 vot.

D. președinte, L. Catargiu: Proclam 
dar vice-președinte al Adunărei pe D. N. 
Blaremberg.

D. N. Blaremberg: D-nii mei, sunt 
adânc mișcat și cu deosebire recunoscător 
de ondrea însemnată ce 'ml-ațl făcut a- 
cordându-mi încrederea D-vdstre.

Sciiî bine că datorez acăstă favdre iu- 
birel numai a unora, dar cutez a spera 
stimei tutulor.

Acăsta este pentru mine capitalul cel 
mai precis.

Inutil dar de a adăoga că voiiî face tot 
ca să '1 păstrez și de aci înainte intact.

In viața politică militantă am avut tot 
d’a-una de devisă aceste cuvinte ale unul 
mare orator engles: A apăra libertatea 
altora. Acăsta va fi călăusa mea și în 
funcțiunile înalte ce ’ml-ați încredințat, 
daca 'mi va fi dat și mie să presidez câte 
o-dată ședințele D-vdstre.

Aparțin iarăși la acea trampă de oa
meni cari, ori cât de sus ar fi puși de 
împrejurări și încrederea concetățenilor 
lor, dacă văd ondrea ce li se face, simt și 
mai bine răspunderea ce li se impune.

Ori-cât de mare ar fi dar exaltarea de 
astăcjl, nu voiiî uita nici o-dată că am fost 
și remân semănul și egalul nu numai al 
D-vdstre, dintre cari atâția și atâția mai 
bine-meritanțl, dar încă celui dupe urmă 
dintre Români.

In fine, D-lor, meritele mele sunt așa 
de neînsemnate, în cât, ori-ce s’ar (jice, nu 
pot vedea în ond ea ce ’mi-ațl făcut, de 
cât un omagii! la ideile liberale, carl^ din 
fericire, de la un timp înedee, aiî devenit, 
ca să (jic așa, atributul și patrimoniul co
mun al tutulor Românilor (aplause), și 

ca o dovadă strălucită că în stnul noului 
Parlament nici o opiniune nu va fi nă
bușită sati oprimată.

încă o-dată, D-lor, vă mulțumesc din 
inimă de acest semn măgulitor de încre
dere și simpatie. (Aplause).

D. președinte, L. Catargiu: D-lor, 
D. președinte al Senatului ’mi a comuni
cat că D-nii Th. Rosetti și Nicolae Crețu- 
lescu au optat pentru mandatul de senator.

Declar dar vacant colegiul I de Covur- 
luifi și colegiul I de Muscel.

Acum la ordinea $ilei avem alegerea 
comisiunei budgetare.

— Adunarea procede la vot și resulta
tul scrutinului este cel următor :

VotanțI....................................... 98
Bilete albe................................... 10
Voturi exprimate...................... 88
Maioritatea regulamentară • . 45

S’ati ales:
D. T. Calimaki cu 81 voturi.

„ G. Gr. Cantacuzino „78 „
„ dr. Dimitr.-Severeanu „ 78 „
„ G. D. Teodorescu „78 „
„ I. Lahovari „76 „
„ N. Nicorescu «76 „
„ I. Grădișteanu «75 „
„ M. Săulescu «75 „
„ C. Olănescu „ 751 „
„ I. Marghiloman «74 „
„ M. Tzoni n 60 „
„ Colonel Vrabie «50 w
„ I. Enacovici >57 „
„ G. Lahovari «57 „

* „ 0. Enescu «57 „
„ T. lonescu «55 w
„ I. M. K. lepureanu „52 „
* G. Apostoleanu «50 „
„ G. Panu „ 50 „
„ D. Popescu «49 „
* T. Nica « 48 „

— Adunarea procede la alegerea comi
siunei financiare și resultatul scrutinului 
este cel următor:

VotanțI.................................... 86
Bilete albe......................... .13
Voturi exprimate................... 73
Maioritatea regulamentară . 44

S’ati ales:

D. I. Balanolu .... cu 53 voturi
„ Em. P. Protopopescu * 49 „
„ I. Rădulescu . . . . „ 49 „

C. Răceanu........... „47 „
„ Gr. Triandafll . . . „ 45 „
„ D. Laurian...........„45 *

Iar pentru cel de al șăptelea membru, 
care n’a întrunit maioritatea regulamen
tară, rămâne ase face un al duoilea scru
tin în ședința viitdre.

— Ședința se ridică la 5 ore, anunțân- 
du-se cea următdre pe a duoa <Ji, 16 
Noembre.

Digitized bykjOOQie



17 Noembre 1888 DESBATERILE ADUNAREI DEPUTATILOR 83

Ședința de la 16 Noembre 1888
Președința D-lui președinte Lascar 

Catargiu. *
— Ședința se deschide la ora 1 dupe 

amia^I.
— Presenți 141 D-ni deputați.
— Nu răspund la apelul nominal 32, 

și anume:
In congediu*

D-nii D. Bădescu, S. Rășcanu, A. Hina.
Fără arătare de motive:

D. T. Anastasiu, G. Apostoleanu, I. 
Atbanasescu, L. Bogdan, P. Brătășianu, 
A. Cămărășescu, I. Cincu, C. Danaric, V. 
Dimitropolu, G. Drăghici, N. Gavrilescu, 
T. lonescu, G. Lahovari, D. A. Laurian, 
M. Marescu, A. Mavrodineanu, V. Mor
tzun, St. Pleșia, C. Răileanu, I. Robescu, 
M. Săulescu, N. C. Sâveanu, I. Stefânea- 
nu, D. A. Sturdza, E. Sturdza, I. Vasescu, 
V. Vlădoianu, Gr. Cozadini, I. Isvoranu.

— Sumarul ședinței precedente se a
probă.

D. președinte, I». Catargiu: D-lor, 
regulamentul ț|ice că ședințele Adunatei 
încep la 12 ore și se ridică la 5.

Fiind-că regulamentul permite ca A
dunarea să hotărască ast-fel, vă rog să 
fixați ora anume la care să venim cu toții 
exact la ședință.

Voci: La unu până la șăse.
D. președinte, L. Catargiu : Fiind

că văd că mai unanimitatea Camerei este 
de părere de a se deschide ședința la 1 și 
a se ridica la 6, pun la vot acăstă propu
nere.

Adunarea incuviințăză acestă propu
nere in unanimitate.

— Se acordă congediâ D-lui Grigorie 
Cozadini.

— Se comunică constituirea comisiunei 
depetițiuni,sub președenția D-lui N* lo
nescu și secretari D-nii C. Stroici si M. 
Pacu.

— Se comunică constituirea comisiu- 
nei comunale sub președenția D-lui C. 
Vericeanu și secretar D. C. C. Dobrescu.

■Ț-Se trimite la comisiunea de petițiuni 
petițiunea mai multor fabricanți de lu
minări de câră din Brăila, a D-lui G. 
Ungureanu Jiga, a D-lui G. Movilă, a 
D-nei Ecaterina Poenaru, a mai multor 
locuitori din comuna Rătesci-Furduiesci, 
jud. Argeș, a mai multor locuitori din 
comuna Târgu-Nicoresci, a mai multor 
locuitori din mal multe comune din plasa 
Nicoresci, jud. Tecuci, și a mai multor 
locuitori din comuna Otesci-de-Jos. iud. 
Olt. J

— Se trimite la comisiunea de indige
nat petițiunea D-lui Meer Faer.

7-Se trimite la comisiunea comunală 
petițiunea mai multor locuitori din co
muna Spriea, jud. Tecuci.

Se comunică constituirea comisiu
nei de indigenat sub președenția D-lui 
lacob Fătu și secretar D. M. Caracostea.

D. președinte, L. Catargiu: Acum [ 
D. Adamescu are cu văntul pentru a anunța 
o interpelare.

D. M. Adamescu: Interpelez pe D. 
ministru al lucrărilor publice și ’l rog să 
spună dacă a luat veri-o măsură pentru 
plata tărâmurilor expropriate cu ocasiu- 
nea construire! liniei Bacăâ-Peatra?

D președinte, L. Catargid: Bine
voiți a depune interpelarea la biuroâ spre 
a se comunica guvernului.

D. C. Dobrescu: D-le președinte, 
am primit plângeri mal multe din partea 
locuitorilor din județul Argeș și ași ruga 
pe D. ministru al domenielor ca, ținând 
se mă de excepționala asprime a codicelui 
silvic, având în vedere timpul de iarnă în 
care am intrat așa de timpuriâ In anul 
acesta și marea lipsă de lemne de foc a 
sătenilor, cari sunt așezați pe moșiele 
Statului, pe acele moșii unde nu se află 
de cât păduri, și considerând că până a
cum s’aâ scos în violare tocmai primâvera 
lemnele din pădure ^ise mdrte, să bine- 
voiască D. ministru a dispune ca acel ma
terial să fie scos imediat in vin^are, pen
tru ca locuitorii acelor moșii să nu sufere.

D. ministru de externe, P. P. Carp: 
Eu sunt gata a răspunde imediat.

D. președinte, L. Catargiu: D. in
terpela tor mal are ceva de adăogat în 
dezvoltarea interpelare! sale ?

D. C. Dobrescu: Nimic.
D. președinte, L. Catargiu: Atunci 

D. ministru are cuvântul spre a răspunde.
D. ministru de externe, P. P. Carp: 

Eâ, D-lor, de și nu mai sunt ministru al 
domenielor, dar sunt în posițiune să dati 
un răspuns imediat, și cred un răspuns 
satisfăcător.

In trecut, în adevăr, vîn^area acestor 
lemne mdrte trebuia, fiind dat sistemul 
nostru centralisător, să urmeze o filieră 
administrativă, care împedică vintjarea 
imediată. Deja, acum o lună, eâ am luat 
disposițiune ca acele lemne să se vln^ă 
de agenții inferiori în localitate, dar lem- 
pele acelea să se scotă din pădure, pentru 
ca să nu se facă abusuri, și să se depună 
în localități anume desemnate, dân^ace- 
lor funcționari un mic beneficia pentru 
acest adaos de munca. Cred că ast-fel ne
voile țăranilor sunt cu totul satisfăcute, 
și dacă D. Dobrescu se va duce la mini
sterul domenielor și va vedea cum am 
regulat afacerea, sunt încredințat că nu 
va mai avea nimic de cerut.

D. C. Dobrescu: Mă declar satis
făcut.

D. ministru de externe, P. P. Carp: 
Și presupun că și succesorul meâ la acest 
minister nu are nici un motiv dea reveni 
asupra unei măsuri pur administrativă, 
care nu face de cât a înlesni aceste nevoi.

D. C. Dobrescu: Mă declar satisfăcut 
cu răspunsul D-lui ministru.

Tot-d'odată, D-le președinte, am și o 
interpelare să adresez D-lui ministru al 
cultelor și instrucțiunel publice.

Iată acea interpelare:
„Acum când comisiunile financiare sunt 

alese și studiul budgetului general va în
cepe, rog pe D. ministru al cultelor și in
strucțiunel publice să bine-voiască a ’ml 
răspunde, dacă nu crede D-sa câ a venit 
timpul sâ înceteze acel arbitrar nesuferit 
ce domnesceîn chipul de distribuire alsa- 
larielor nu numai învățătorilor sătescl, 
dar și altor institutori și profesori de a fi 
retribuițf, cei de același curs, de aceeași 
categorie, cu remunerării deosebite?

Dacă da, atunci bine-voiască D-sa a 
face să ni se presinte un proiect de lege 
la budget pentru egalisarea în plus a sa- 
larielor personalului de aceeași categorie; 
iar dacă nu, a considera acăstă propunere 
ca interpelare.

Rog în același timp pe D. președinte 
de a mijloci pe lângă guvern să’mi pună 
la disposițiune statele și alte acte lâmu- 
ritive într’acesta.

D. președinte, L. Catargiu: Se va 
comunica guvernului.

D. V. Pleșoianu: D-le președinte, am 
primit o petițiune de la delegații a 20 co
mune din județele Dolj și Vâlcea, prin 
care cer mal multe ușurări asupra unor 
șicane cari li se fac, și prin care r6gă pe 
Cameră sa se grăbăscă cu desființarea 
taxei asupra țuicei.

Acestă petițiune am ondre să o depun 
la biuroâ.

D. președinte, L. Catargiu: Se va 
trimite la comisiunea de petițiuni.

Acum rog pe D. Enacovici, care a de
pus la biuroâ o propunere, să facă ca a- 
căstă propunere sâ fie subscrisă de șepte 
deputați, cum cere regulamentul.

La ordinea (jilei avem mai ântâiâ ale
gerea unui membru la comisiunea finan
ciară.

— Adunarea procede la vot, și resultatul 
scrutinului este cel următor:

Votanți ........ 123
Bilete albe.........................  10
Voturi exprimate.... 113

— Sa ales:

D. C. Cesianu cu 61 voturi
— Adunarea procede la alegerea a trei 

membri, cari fac parte din consiliul de 
administrațiune al casei de depuneri, con
form art. 9 din legea organică a acelei 
case:

Votanți.................................108
Bilete albe..............................11
Voturi exprimate .... 97
Maioritatea absolută. . • 49

—S’aâ ales:
D. Al. Vericeanu cu 70 voturi
* I. Negrutzi , 61 „
t D. Economu „ 56 „

— Adunarea procede la alegerea a patru 
membri, cari fac parte din comisiunea 
pentru revisuirea caselor publice, conform 
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art. 1 din legea de la 24 Ianuarie 1887, 
și resultatul scrutinului este cel următor;

Votanțl................................. 94
Bilete albe ....... 11
Voturi exprimate .... 83
Maioritatea regulamentară. 44

— S’ati ales:
D. P. Cernătescu . . . cu 57 voturi.
„ A. lonescu................„44 w

— Iar pentru cel alțl duol membrii, cari 
n’aă întrunit maioritatea regulamentară, 

se procede la un al duoilea scrutin al că
ruia resultat este cel următor:

Votanțl...................................96
Bilete albe.......................... 6
Voturi exprimate .... 90 
Maioritate relativă.

— S’ati ales:
D. I. lancovescu • . . cu 47 voturi.

„ G. Robescu . . . . , 47 „
— D. vice-președinte, V. Pogor, ocupă 

fotoliul președențiel.
— Adunarea procede Ia alegerea unul 

membru pentru supraveghierea lucrărilor 
casei pensiunilor:

Votanțl.................................. 70
Bilete albe .  .................. 4
Voturi exprimate .... 66
Maioritate regulamentară . 44

— S’a ales:
D. C. Borănescu ... cu 53 voturi. 
— Adunarea trece a lucra in secțiuni. 
— Ședința se ridică la 4 ore, anunțân- 

du-se cea următore pe a duoa 4b 17 No
embre.

Imprimeria statului. DIRECTOR, ALEXANDRU PENCOVICI.
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No. 7.

ADUNAREA DEPUTAȚILOR

Ședința de la 17 Noembre 1888

Președința D-lui președinte Lascar Ga- 
targiu.

— Ședința se deschide la ora 1 dupe 
. amia^i.

— Presenți 140 D-ni deputați.
— Nu răspund la apelul nominal 33 

D-ni deputați, și anume:
Bolnav:

D. N. Nicorescu.
In congediu:

D-nii D. Bădescu, N. Gavrilescu, L 
Negrea, S. Rășcanu, D. A. Sturdza, A. 
Hina, Gr. Cozadini.

Fără arătare de motive:
D-nii T. Anastasia, I. Athanasescu, 

P. Brătășeanu, G. Burghelea, I. Cincu, 
G. Danaric, I. Demetriade, I. Dimitriu, 
V. Dimitropolu, A. Goilav, G. LeveZeanu, 
M. Marescu, A. Mavrodineanu, V. Mor
tzun, St. Pleșia, D. Popescu, C. Răileanu, 
I. Robescu, I. Stefăneanu, E. Sturdza, 
S- Șomănescu, V. Vlădoianu, U. Boldescu, 
I. Leca, I. Isvoranu.

— Sumarul ședinței precedente se a
probă.

— Se trimite la comisiunea de pe- 
tițiuni petițiunea D-lui G. A. Calo- 
tescu, a D-nei Voica P. Georgescu, a 
D-nei Zamfira Plesnilă, a D-lui Anton 
I. Arion, a D-nei Agripiua Chinet, a fos
tului mitropolit din Dobrogea, Nichita, 
a mal multor locuitori din comuna Tu- 
lesci, județul Argeș, și a mai multor lo
cuitori din comuna Brancoveni, județul 
Romanați.

— Se trimite la comisiunea de indige
nate petițiunile D-lor Ion Achim, Gr. G. 
Munteanu, Mateih G. Munteanu, I. C. 
Doimaca și losef Meer.

— Se trimite la comisiunea budgetară 
petițiunea mai multor locuitori din co
muna Coșoveni, județul Dolj, și a mai mul
tor învățători din județul Dolj.

— Se comunică constituirea comisiunei 
pentru răspuns la Discursul Tronului sub 
președenția D-lui G. Apostoleanu și se
cretar D. A. Laurian.

D. președinte, L, Catargiu: D. Ni- 
chiforescu are cuvântul pentru a anunța 
o interpelare.

D. N. Nichiforescu: D-le președinte, 
vă rog a pune în vederea D-lui minis
tru de interne următdrea interpelare :

Gundsce D. ministru de interne desele 
certuri și chiar bătăi urmate între ță
rani din causa neparcelărei pământului 
cedat lor dupe legea rurală din 1864 ?

Și dacă este dispus a veni cu un pro
iect de lege prin care să se orânduiască 
ingineri plătiți de Stat a face ^isa lu
crare, și locuitorii să plătăscă în rate tri
mestriale costul inginerilor.

D. președinte, L. Catargiu: Se va 
comunica guvernului.

Acum D. N. Blaramberg are cuvântul.
D. N. Blaramberg : D-le președinte, 

am luat cuvântul ca să adresez duoă ru
găciuni băncei ministeriale: Una din a
ceste rugăciuni țintesce pe D. ministru 
al domenielor. Iată acea rugăciune: Ori 
cari ar fi divisiunile dintre noi, o cestiune 
asupra căreia cutez a ^ice că Adunarea 
este unanimă, este urgența legei care 
prevede parcelarea și vînZarea moșielor 
Statului la săteni.

Prin urmare, cred că sunt în acest mo
ment interpretul unui simțimânt unanim, 
ecoul întregei Camere, cerând băncei mi
nisteriale ca acest proiect să fie cu un mi
nut mai 'nainte depus pe biuroul Came
rei; că dacă guvernul ar întârzia a o face, 
suntem mai mulți cari am fi gata să se- 
sisăm Representațiunea națională cu un 
proiect venit din inițiativa parlamentară. 
Ori ce întârziere îu acăstâ cestiune este 
în paguba lucrului public și în paguba 
sentimentelor ndstre a tutulor. Acăsta 
este prima rugăciune.

Gea-altă rugăciune se adresăză D-lui 
ministru al afacerilor străine, pe care văd 
cu plăcere că se găsesce în acest moment 
la locul săh. Ași dori să mi se comunice 
dosarul negociărilor privitdre la concesi
unea care s'a făcut guvernului Austro- 
Ungar, companiei Dunărene sah Loydu- 
lui austriac, de a avea un servicii! tele
grafic pe săma sa pe teritoriul regatului 
României și cu totul independent de ju- 
risdicțiunea ndstră.

Rog să mi se comunice acest dosar, 
spre a putea decide în urmă ; și dupe ce 
voii! fi studiat piesele ce mi se vor comu
nica, dacă este sah nu loc la o interpelare.

In fine, a treia rugăciune, care la ne- 
voe pdte să fie considerată și ca o inter
pelare, este următdrea : Ași dori să scih 
dacă banca ministerială, căci nu scih bine 
de resortul cărui departament este aed- 
stă afacere, mi se pare, dacă nu mă înșel, 
că lucrul privesce pe D. ministru de fi
nance, dacă este hotărît sah nu să men- 
ție prohibițiunile și taxa ce s'a pus asu
pra medicamentelor importate din străi
nătate.

D. ministru de externe, P. P. Carp: 
D-lor deputați, una din cele d’ântâih legi 
pe cari guvernul are să le presinte este 
legea, dorită nu numai de D. Blaramberg, 
dar dorită de noi toți, a parcelarei moșii
lor Statului; înțelegeți însă prea bine 
cum că reconstituirea cabinetului a pus 
o întârZiere de câte-va Zile, și sper că, cum 
Zice francesul, vous ne perdrez rien ă at- 
tendre.

Intru cât privesce afacerea nu a Loy- 
dului, ci a companiei Danubiene, nu cred 
că este o afacere care privesce pe minis
terul de externe, ci este o decisiune a di
recțiune! poștelor, care atârnă de colegul 
meh de la interne, și nu cred să fie un 
dosar format pentru acesta cestiune; căci 
totă afacerea se reduce la următorul fapt, 
și faptele nu se pot schimba dupe umfla
rea care o dă presa. Faptele sunt așa cum 
sunt. Faptul este următorul: Este o sim
plă autorisare dată la 2 sah 8 biurourl de 
pe malul Dunărei de a avea un impiegat 
telegrafic, care să a viseze pe pasageri dacă ! 

în cutare și cutare Z* are să pornescă Ia 
ora indicată bastimentul; atât și nimic 
mai mult. Dacă credeți că acăstâ este o 
concesiune făcută de noi guvernului Au- 
stro-Ungar, că este o trădare națională, 
ac&ta se va discuta la timp. -

Dacă voiți să ’I dați cestiune! propor- 
țiunea unei interpelări, însoțită de tot a
paratul solemn, care trebue să însoț^că 
ori-ce interpelâre, este trdba D-vdstre; 
faceți ce voiți. M'am creZut insă dator ca 
să reduc faptul la nuditatea și la micimea 
lui. Intru cât privesce cestiunea medica
mentelor, acăstă cestiune nu privesce pe 
ministerul de finance, ci pe ministerul de 
interne, pentru că atârnă de consiliul su
perior sanitar.

Voci: Cer cuvântul.
D. președinte, L. Catargiu: D-lor, 

văd că mai mulți D-nl deputați ah cerut 
cuvântul; însă acum nu este discuțiune a
supra inter pelărel; s'ah cerut numai nisce 
acte.

D. ministru a declarat că în cașul de 
față nu sunt acte.

Prin urmare, cine voesce să ia cuvân
tul n'are de cât să facă propunere sah o 
nouă interpelare.

D. N. Blaramberg: 'MI permiteți, 
D-le președinte, să mă explic? înțe
legeți că nu se pdte admite ca D. mi
nistru de externe, prin anticipație, căci 
eh nici nu am anunțat, necum desvoltat 
interpelarea mea, să dea cerere! mele ca
racterul și proporțiunile ce ’i place.

Ca representant al națiune! aci sunt 
stăpân pe voință, și, prin urmare, a for
mula cererea mea cum o cred mai’drept și 
mai nemerit. Cererea mea trebue să ră
mână ceea-ce a fost de la început; o cerere 
pur și simplu de piese, o cerere de dosar.

Așa dar, nu atârnă de D. ministru de 
externe nici de a întinde, nici de a limita 
rugăciunea ce 'i-am adresat. Se Zice că 
n’ar exista un dosar? Acăsta nu se pdte; 
căci nu se pdte într'o cestiune de o aseme
nea însemnătate, într'o cestiune interna
țională să nu existe scripte. Ceea-ce cer dar 
este aceste scripte și încă pe tdte, de ore- 
ce cestiunea nu mai e pendintă, cel puțin 
pentru guvern.

încă o-dată cer acele scripte.
Prin urmare, cred că de astă dată m'am 

explicat de ajuns, și că nu mi se pdte o
pune nici un sfârșit de neprimire.

Nu fac de cât să exercit dreptul meh 
de control ca deputat și nimic mal mult. 
Numai dupe ce voih fi în posesiunea pie
selor, ’mi voih forma și eh opiniunea de
finitiv și voih vedea ce rămâne de făcut.

D. președinte, L. Catargiu : Eh 
voih comunica guvernului cererea D-vd
stre și dupe ce voih primi răspunsul, vi-*l 
voih comunica.

D. ministru de externe, P. P. Carp: 
Vă rog ca cererea să bine-voiți a o co
munica D-lui ministru de interne, căci pe 
D-sa '1 privesce.

D. președinte, L. Catargiu: Prea 
bine, dar noi comunicăm cu D-nu preșe
dinte al consiliului.

Acum D. Voinov are cuvântul.
D. N. Voinov: Am cerut cuvântul 

pentru o interpelare, căci în regulamentul 
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nostru nu se prevede un alt mod de a pu
tea adresa băncei ministeriale o Întrebare; 
dar, în realitate, acâstă interpelare a mea 
este mal mult o rugăciune. Dacă însă la 
acâstă rugăciune nu mi se va da un răs
puns satisfăcător, atunci o voii! transforma 
într’o interpelare.
. Iată, D-lor, care este acăstă rugăciune: 
Ași dori ca D. ministru de culte și in
strucțiune publică să bine-voiască a ne 
spune dacă nu găsesce momentul oportun 
pentru ca să punem termen unei cestiuni 
importante.

Acâsta este cestiunea de îmbunătățirea 
sârtei clerului mirean.

Necontenit se vorbesce despre acestă 
îmbunătățire, și de aceea atrag atențiu
nea D-lui ministru al cultelor, dacă nu 
crede și D-sa că a venit în fine timpul de 
a se resolva acâstă cestiune, pentru că a
cum este și sântul Sinod deschis; și dacă și 
D. ministru nu crede că ar fi bine să ne 
presinte un proiect de lege, și să facă ca 
acel proiect de lege să devină o lege chiar, 
în acâstă sesiune ?

Seini că mal este un proiect în Cameră 
asupra acestei cestiuni și putem să ni-’l în
sușim; dar eh cred că guvernul, care are 
la îndemână Sinodul, este în mal bună 
posițiune să ne aducă el un proiect de lege 
pentru îmbunătățirea sârtei clerului de 
mir. Noi ne plângem că nu avem cler la 
înălțimea cuvenită...

D. președinte, L. Catargiu: Văd că 
D-vostră desvoltați interpelarea ; dar că 
acâstă desvoltare ar trebui să o faceți a
tunci când guvernul va declara că vă răs
punde. Tot-d'a-una, când vine o Cameră 
nouă, se comunică guvernului tdte proiec
tele râmase din sesiunea trecută, pentru 
ca guvernul să declare pe cari le susține, 
pentru ca să le punem în discuțiunea sec
țiunilor. Am comunicat guvernului 170 
de asemenea proiecte, și îndată ce vom 
primi răspunsul săă ’l vom face cunos
cut Camerei, pentru ca să scie cu ce pro
iecte de legi are a se ocupa în secțiuni.

D. N. Voinov : MS supun interpretă- 
rel cu autoritate ce D-vostră faceți regu
lamentului nostru; dar eh am $is că e o 
rugăciune care o adresez guvernului. 
Dacă însă D-vâstră credeți că trebue o 
interpelare într’o cestiune unde nici gu
vernul, nici nimeni nu ridică greutăți, 
voih face interpelare. Până atunci însă 
permiteți-’mi să adaog că și eh fac parte 
de mult din Parlament, și sciă că aseme
nea dorințe s’ah arătat tot-d’a-una gu
vernului pentru a se evita interpelările. 
Credeți însă D-vâstră că noi din mino
ritate, ori de câte ori vom lua cuvântul, 
trebue să ne spuneți litera regulamentu
lui? încă o-dată vă declar că eti n’am in- 
tențiuni ostile în acâstă cestiune, și de 
aceea ’mi-am permis pur și simplu să rog 
pe guvern ca în sesiunea actuală să ne 
aducă proiectul pentru îmbunătățirea cle
rului. Dacă guvernul nu ne va aduce a
cest proect, atunci ne vom grăbi să facem 
noi unul din inițiativă parlamentară, care, 
negreșit, nu va fi complet, căci nouă ne 
lipsesc datele statistice.

D. președinte L. Catargiu: Rog pe

D. Voinov să bine-voiască a crede că do
rința mea nu este de cât executarea ad- 
literam a regulamentului; șiacâstapen
tru a nu ne perde timpul. Astăzi în re
gulament nu am de cât interpelări. Când 
*1 veți modifica, veți avea atunci tot felul 
de întrebări,și rugăciuni, și explicări, pe 
cari regulamentul de astăzi nu le admite. 
De aceea vă rog să faceți interpelare pen
tru ca să fim în regulament.

D. ministru de externe, P. P. Carp: 
Ași ruga pe onor. D. Voinov să bine- 
voiască a amâna acâstă interpelare, și iată 
pentru ce cuvânt: Guvernul s’a ocupat de 
cestiune; acâsta reese din însuși faptul că 
cestiunea preoților mireni a avut loc în 
Mesagiul de deschidere a acestei Adunări. 
Prin urmare, de la sine cestiunea ar fi ve
nit cu ocasiunea discuțiunel Adresei. 
Faptul este însă că guvernul s’a ocupat 
cu acâstă cestiune, și în iama acâsta are 
să vină cu un proiect bine întocmit, prin 
care să se dea satisfacțiunea cerută de 
tâtă lumea.

D. N. Voinov: Vedeți, D-le președinte, 
că am avut dreptate să provoc o expli
care din partea D-lui ministru, în urma 
declarațiunilor căruia nu mal este nevoe 
de nici o interpelare.

D. M. Kogălniceanu: Eh cerusem 
cuvântul în cestiunea de față în privința 
asigurărilor date de D. președinte că, 
dupe tipicul parlamentar, biuroul a co
municat guvernului actual tâte proiectele 
de legi rămase din legislatura trecută. 
Insă acâsta pe mine și pe țâră nu ne in
teresâză de loc ; ne interesâză acele pro
iecte, cari s’ah publicat prin Monitor și ah 
servit de programă guvernului și chiar 
maiorităței deputaților, cari, mal mult 
sati mal puțin, dupe spusa jurnalelor ofi- 
ciâse, s’au ales pe basa acelor proiecte; și 
pe urmă, dupe cum a spus D. ministru de 
externe, acele proiecte s’ah mal pus și în 
Mesagiul regal.

Fie că s’a demisionat ori nu, că s’a 
constituit din noii ori numai s’a comple
tat, cum veți voi a ^ice, noul mi
nister, faptul positiv este că declara- 
rațiunile miniștrilor ah fost contra^i- 
câtâre. Onor, președinte al consiliului 
a ^is că programa este aceeași și se vor 
aduce acele proiecte de lege. Ministrul de 
externe ne-a dat aceeași asigurare. A ve
nit însă pe urmă D. ministru de justiție, 
care ne-a făcut o declarațiune cu totul 
alta: Avem să studiem, avem să vedem ; 
și s’a pronunțat cu acest fel de rezerve, 
mal ales în privința legel tocmelilor a
gricole, lege care bate la ușă mal mult 
de cât legea vîn^ărei moșiilor în loturi, 
care nu interesâză pe tâtă lumea și pe care 
eh o voih vota. Dar este altă lege care 
bate la ușă, care interesâză pe tâtă țără
nimea, acâsta e legea tocmelilor agricole, 
și în privința acestei legi, D. ministru 
justiției a <}is: Avem să ne gândim și res- 
gândim; recunâscem că cestiunea acâsta 
e fârte importantă; o vom resolva; vom 
ține însă sâmă și de proprietatea mică și 
de proprietatea mare, lucru care nu e de 
loc în cestiune; acâsta e o cestiune fârte 
importantă, și o asemenea declarațiune

■ din partea onor. D. ministru al justiției, 
j ale cărui opiniuni de mult le cunosc, și 
I care e fârte statornic în opiniunile sale, o 

asemenea declarațiune din gura D-sale 
m’a îngrijat forte mult; prin urmare, eh 
reclam, și cred că și D. Blaramberg se va 
uni cu mine, ca să reclamăm aducerea a
cestei legi, mai ales în urma declarațiu- 
nei făcută de guvern în Senat, unde a £is: 
Noi nu ținem la legea nâstră; D-vâstre 
veți hotărî ce veți voi. Ei D-lor, acea 
lege e un angagiament pe care l’a luat 
guvernul trecut către țâră, și nu pâte 
că lasă pe maioritate să decidă. Trebue 
să vină să declare guvernul, că are să a
ducă și să susțină acea lege; căci ea este 
o programă, nu numai a guvernului, ci 
și o programă a țârei....

D. președinte, L. Catargiu: Dar nu 
e acâsta în discuțiune acum.

D. M. Kogălniceanu: Mâ Iertați, e o 
cestiune fârte importantă, și de atâta timp 
de când reclam să mi se aducă învoelile...

D. președinte, L Catargiu: Am făcut 
cunoscut guvernului despre cererea D-vâs- 
tre și aștept răspuns.

D. M. Kogălniceanu: Mâ adresez la 
președintele consiliului ca să ’i cer să se 
țină de cuvântul pe care l’a dat țârei, în
fățișând acele proiecte de legi, cari sunt 
mai importante de cât acele ce s’afi tri
mis de la președenția Adunărel fabricate 
de alți miniștri.

D. președinte, L. Catargiu: D-lor, 
la ordinea <Jilei avem interpelarea D-luI 
N. lonescu; pe D. ministru al justiției nu 
'1 vâd aci; râspunde veri-un alt D. mini
stru în locul D-sale ?

D. ministru lucrărilor publice, AL 
Marghiloman: Răspund eh.

D. Tache lonescu : înainte de acâsta 
cer cuvântul pentru o comunicare.

D. președinte, L. Catargiu: Aveți 
cuvântul.

D. T. lonescu: Vâ rog, D-le preșe
dinte, să interveniți pe lângă onor, mi
nister ca să bine-voiască a ’mi da o listă 
de moșiile Statului, cari, posterior răscâ- 
lei țârănescl, ah fost vîndute în loturi 
mari la particulari, precum și numele 
persânelor cari le-ah cumpărat. Am ne- 
voe de acâstă listă pentru studiul cestiunel 
agrare. (Aplause).

D. președinte, L. Catargiu: Bine
voiți a da cererea D-vâstre în scris pen
tru a o comunica ministerului. ,

D. M. Pacu: D-le președinte, presint 
și eh pe biuroul Adunărel o petițiune.

D. I. lancovescu : Vă rog, D-le pre
ședinte, să interveniți pe lângă onor, gu
vern să ’mi comunice resultatul anchetei 
făcută în urma circulărei D-luI ministru 
al agriculturei, privitâre la lipsa de pă
mânt a țăranilor.

Vă rog încă, D-le președinte, să inter
veniți pe lângă D. ministru de finance, 
pentru ca, în vederea discuțiunel ce are 
să se facă în privința cestiunel țârănescl, 
să ne dea o statistică de pe rolurile de 
contribuțiuni, de numârul contribuabili
lor financiari rurali împărțiți pe catego
rii de 100, 200, etc., până la 1.000 lei 
venit.
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D. președinte, L. Catargiu: Bine
voiți a da cererea în scris, pentru a se 
comunica guvernului.

Acum D. N. lonescu are cuvântul pen
tru a’și desvolta interpelarea D-sale.

D. N. lonescu: D-le președinte, D. 
ministru al justiției din ministerul trecut 
’ml-a răspuns îndată la întrebarea ce 
’î-am făcut, asigurându-mâ că la 15 De
cembre aii să fie dațl în judecată rescu- 
lații. Nu acesta însă e sensul întrebărei 
mele; eii am ragat pe D. ministru al jus
tiției să 'mi spună cuvintele pentru cari 
a întârziat atât de mult darea în judecată 
a țăranilor.

’MI pare bine că văd acum și pe D. mi
nistru actual de justiție la locul sâti; căci 
va înțelege, sper, de ce mare importanță 
era darea în judecată, cât mal neîntârziat, 
a resculaților din Ilfov. Am voit dar să 
stăruiesc a T ruga să 'mi deș sciință de 
motivele ce aii întârZiat darea în judecată 
a resculaților. Acăstă am întrebat, iar nu 
când ati să fie dațl în judecată.

Eii mulțumesc D-luI ministru de ceea 
ce ’ml-a răspuns în rândul trecut; dar 
astaZi ’l rog să vină înaintea nouei Adu
nări să spună motivele pentru cari a În
târZiat acăstă dare în judecată.

Nu am nevoe să spun unui ministru de 
justiție, care e simpatic și care a trecut 
de pe băncile oposițiunel pe banca gu
vernului, că are să înțelăgă mai mult de 
cât noi, că țăra e impacientă de a sci 
pentru ce nu s’aii dat în judecată imediat 
resculațil din Ilfov; pentru ce autoritățile 
publice aii fugit de lumina justiției ?

Acum, pentru ca să nu îndelungesc 
mult vorba, voiti trece la cea-altă parte a 
interpelărel mele: Pentru ce nu s’aii pu
blicat raporturile autorităților militare și 
civile cari aii cooperat la domolirea rescd- 
lel ? Și, fiind-că nu voiți ca D. ministru să 
crădă că numai pentru ostentațiune de 
liberal convins și de credincios principie- 
lor liberale ’i cer motivele cari ati făcut 
pe justiție să nu grăbăscă darea în jude
cată, ’i voiți spune că acăsta a duoa parte 
a interpelărel mele o transform în cerere 
de sciință. Pdte D. ministru să dea motive 
pentru ce nu le-a publicat; dar nu cred 
că are verl-un motiv de a nu depune, în 
urma cerere! mele, raporturile autorită
ților militare și civile în Adunare.

Iată dar obiectul interpelărel mele:
Mai ântâiti, întreb pentru ce nu s’ati 

dat mal curând în judecată țăranii rescu- 
lațl și al duoilea, cer să se depună rapor
turile.

Nu mă mai întind asupra celor publi
cate prin presă; fiind-că pdte lucrurile ati 
fost, cum Zicea adinăorl D. ministru de 
externe, atât de umflate în cât să nu poți 
cundsce adevărul. Ași putea aduce exem
ple fdrte recente, dar nu este locul, și pdte 
ar fi fără nici un fel de utilitate pentru 
obiectul interpelărel mele.

Acum aștept să mi se răspundă cum se 
cuvine din partea unui ministru al M. S. 
Regelui.

D. ministru al lucrurilor publice, 
Al. Marghiloman : D-lor deputați, D. 
lonescu în desvoltarea interpelărel D-sale 
astă-Zi, înaintea D-vdstre, a Întrebuințat 

o expresiune, care sunt sigur că este de 
ajuns să ’i-o semnalez pentru ca D-sa să 
o retragă: Zice, justiția a fugit de lumina 
judecăței.

Mult mal asemănată cu deprinderile 
D-sale, și mai dreaptă cu magistratura 
ndstră, este formula ce a dat înscris biu- 
roului: de ce justiția a întârziat cu jude
carea resculaților ?

Sunt convins ca D. lonescu, ca și mine, 
nu crede ca justiția ndstră este capabilă 
să tăinuiască un fapt, să pună, cum se 
Zice, adevărul sub cofă.

D-lor este un motiv peremptorii care a 
împiedicat ca judecarea țăranilor rescu- 
lațl să’și fi avut cursul până astă-ZL este 
acela al dificultăților materiale ce a întâm
pinat instrucțiunea, dificultăți cari ai 
fost mal pre sus de ori-ce bună-voință.

Unul din D-vdstre pdte să scie că în 
momentul turburărilor, când armata a 
fost nevoită să intervie pentru restabili
rea ordine!, comandanții militari împli
neai sarcina agenților civili, remașl ab
solut insuficiențl.

Acești comandanți, în punctele ce pa
cificau, nu puteai de cât să aresteze pe 
toți cari ’I găseai cu arma înmâna, și pe 
toți cari se opuneai forței publice, re- 
mănând în urmă ca agenții judecătorescl 
să potă alege respunderea. și să rețină pe 
adevărații culpabili, liberând pe cel cari 
se găseai prinși la miZloc, inconsciențl, 
tîrâți în tumult prin ademeniri. Și sciți 
D-vdstre că în Bucuresci, la un moment 
dat, se aflai peste 1.100 arestați, și în Ia
lomița, unde este un singur Cabinet de 
instrucțiune, se găsiati peste 300 de incul
pați ?

înțelegeți dar cât de uriașă a fost opera, 
care, pre cât justiția pdte fi expeditivă, a 
făcut o repede și prelumindsă deosebire a 
celor culpabili de cei nevinovați; cât de 
anevoiosă sarcina magistraților cari ai a- 
vut apoi să culăgă sarcinele în încărca
rea sai să verifice probele în descărcarea 
celor reținuți!

La Bucuresci cinci judecători, la Ia
lomița unicul judecător ai fost însărci
nați aprdpe exclusiv de acăstă lucrare. 
Ministerul pe dată a luat măsuri ca in
strucțiunea afacerilor ordinare să fie de
ferită supleanților. Și credeți, D-le lones
cu, că de și nu a fost un moment de ră
gaz, abia s’a terminat opera acestei in
strucțiuni în cele d’ântâii ZH® ale lunei 
lui Noembre....

D. G. Panu : Legea spune curat, când 
este absolută necesitate se pot delega 
alți judecători de instrucțiune.

D. ministru al lucrărilor public©, 
Al. Marghiloman : D. Panu ignoră de- 
taliurile mecanismului nostru judecăto
resc când afirmă acăsta. Este evident că 
se pot delega alți judecători la instrucți
une, când titularii sunt absenți sati ocu
pați, dupe cum s’a făcut peste tot unde 
trebuința a cerut, dar nu se pot crea 
judecători noul.

De altmintrelea, ori-care ar fi fost nu
mărul acelor judecători, încă nu ar fi pu
tut lucra mai repede; căci fie-care ar fi 
trebuit să facă aceeași serie de operațiuni 
și de cercetări locale.

D. G. Panu: De ce n’ați delegat mai 
mulți ?

D. ministru al lucrărilor publice, 
Al. Marghiloman: Nu pot numi mai 
mulți de cât în lege, D-le Panu; nu pot 
crea judecători ertra-or dinari, pentru 
DumneZeii!

In Bucuresci ca în Ialomița, s’ati luat 
aceleași măsuri pentru a lăsa pe judecă
torii titulari să 'și consacre tot timpul la 
instrucțiunea răscoleî.

Iacă fasele prin cari trebuia să trecă 
lucrarea lor. Le repet pentru a face tan
gibile anevoințele materiale. Ântâiti se 
lua interogatoriul tutulor resculaților cari 
ati fost arestați de armată; pe urmă se 
cereati de la comănduirile militare ra- 
pdrtele încheiate la fața locului de șe
ful detașamentelor militare ; din ele se 
extrăgeati ceea-ce privea anume pe fie
care arestat; apoi, cu ajutorul acestor 
documente și cu înfățișarea de persdne din 
localitate, a căror greutate presinta un te- 
meiti dre-care, se făcea o âlegere între 
cei arestați și se liberati provisoriti cei cari 
păreați mal puțin primejdioșl; în cât'tot 
ce nu fusese prins cu arma în mână, tot 
ce nu fusese constatat că a participat la 
un omor, căci din nenorocire ati fost și 
omoruri, tot ce nu era convins de flagrant 
delict se punea în libertate. Ast-fel nu s’ati 
depus în prevenție definitivă de cât vre-o 
duoă sute și ceva dintr’ânșil. Numai dupe 
ce s’a făcut acăstă primă alegere, a înce
put opera regulată a instrucțiunel atunci 
ati început judecătorii de instrucțiune să 
se informeze regulat și să îndeplinăscă 
numerdsele experimentări cari constitue 
o instrucțiune criminală: martori și con
tra martori, constatări locale, compara- 
țiuni de corpuri de delict, confruntări, 
raporturi medicale, etc.!

Și încă, trebuit’ati magistrații 'să țină 
seamă de munca câmpului, să nu ridice 
la fie-ce moment pe plugari de la dânsa: 
ei se duceati pe teatrul rescdlei și luati 
drumul pe care ar fi trebuit să ’l ia mar
torul, de multe ori însuși prevenitul!

Iacă numai cum s’a putut termina, pen
tru sesiunea de jurați ce vine, o instruc
țiune colosală în care aZi încă sunt re
ținuți mai multe sute de acusațl!

Judecătorii ati acuma să facă lumină a- 
supra faptelor din Aprilie.

S’ar putea Zice, D-lor, pentru ce nu s’a 
convocat o sesiune extra-ordinară a cur- 
ței cu jurați pentru luna lui Noembre ?

Motivul este, D-lor, că sunt numerdse 
acte de acusațiune și numerdse lucrări 
premergâtdre de făcut între terminarea 
instrucțiunel și adunarea juriului. Preci- 
pitațiunean’ar fi servit, întru cât nu ar fi 
ajuns timpul, ca cel puțin să se asigure 
pentru Zina judecăței atât înfățișarea de 
fapt a preveniților, cât și a celor cari se 
vor asculta ca martori în încărcarea sati 
descărcarea lor; mal mult de cât atât, 
sciți că mai toți magistrații ati fost în
sărcinați cu presidarea biurourilor elec
torale, și nu Ii se putea cere o nouă lu
crare extra-ordinară fără paralisare desă
vârșită a justiției ordinare.

Vine acum sesiunea juraților din De
cembre : tdte actele sunt terminate, tdte

1
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măsurile sunt luate ca cei dați In judecată 
să compare, localul este pregătit! Ast-fel 
că, dupe o lungă așteptare—o recunosc— 
lumina justiției se va face; atât mal bine, 
dacă dânsa va putea să rețină cât mal pu- 
ținl culpabili și se demită de sub mâna el 
cât mai mulți acusațl inocentați!

Rămâne acum a duoa cestiune a D-lui 
lonescu; de ce nu s’ati publicat raporturile 
militare ? Dacă ar fi bine-voit D. N. lo
nescu să preciseze mal de aprope cestiu- 
nea, ne-am grăbi să ’I dăm o deplină sa- 
tisfacțiune ; căci în raporturile militare 
sunt duoă feluri: unele ale afacerilor su- 
peridre, cari nu se mărginesc a raporta 
despre operațiunile militare, despre ces- 
tiunile technice ; dar cari arătati și ve
derile lor asupra căușelor de nemulțu
mire, asupra plângerilor de multe ori le
gitime ce le ati făcut țăranii asupra moti
velor reale, dar de multe ori drbe, nereflec
tate, ale mișcărei.

Acestea se pot comunica îndată: D. 
ministru președinte 'mi dă chiar acum 
asigurarea. Sunt însă și raporturile Silni
ce ale comandanților de detașamentercari 
se mărginesc a informa comănduirea de 
mersul și posițiunea trupelor, acestea nu 
privesc de cât administrația militară.

Alt-fel, din acestea, jumătate sunt în 
dosarele tribunalelor și curților cu jurați.

Pentru cuvântul că acele acte sunt cele 
ântăi procese-verbale dresate la fața lo
cului, pe cât dar regulele militare nu se 
opun, suntem gata a da cea mai largă 
satisfacțiune D-lui lonescu.

D-nii mei, în ceea ce privesce rescdla 
țăranilor este anunțată o interpelare care 
examina cestiunea sub tdte fasele. Cu 
ocasiunea ei se va cerceta de sigur moti
vele mișcărei, legitimitatea represiunel, 
și în fine forma și necesitatea soluțiuni- 
lor diferite pe cari Camera și guvernul 
sunt datdre să le dea, nu pentru a pedepsi, 
ci pentru a împedeca reîntorcerea răului. 
(Aplause).

Eti, D-nii mei, rog pe toți D-nii depu
tați înscriși și pe D. lonescu să bine-vo
iască a remite, pentru (Jiua desvoltărei 
acelei interpelări, replica ce voesce să ia, 
pentru ca atunci desbaterile să fie depline; 
nu vom fi ast-fel nevoiți a scinda intere
sele reale cari se legă de acestă cestiune. 
Iată singura întâmpinare ce am avut să 
fac. (Aplause).

D. președinte al consiliului, Th. 
Rosetti : Numai puține cuvinte am să 
spun ca să atrag atențiunea onor. D. lo
nescu și a tutulor D-lor deputațl asupra 
unor impregiurări speciale cari s’ati ivit 
cu ocasiunea rescdlel, și cari ati necesitat 
o trăgănire dre-care a instrucțiunel, a 
primelor fase ale instrucțiunel. #

Sciți, D-lor, ce se întâmplă în vreme 
de turburărl, pasiunele cele mai rele ale 
omului sunt puse în mișcare, și adesea ori 
s’ati vă^ut și constatat de autorități de
nunțări falșe, pornite din intrigi perso
nale. Era o datorie sacră, pentru admi- 
nistrațiune și justiție, să nu cadă în ase
menea cursă.

In ceea ce privesce raporturile militare, 
am luat disposițiuni de a se face o colec- 
țiune de tdte acele raporturi, cari presin-

IMPRIMERIA STATULUI ' 

tă un interes general, afară de acele cari 
sunt relative numai la simpla cestiu
ne de operațiuni militare, și tdte acele 
raporturi, colecționate într'un dosar, le 
voih depune pe biuroul onorabilei Came
re, spre a le avea la disposițiune toți 
D-nii deputațl cari s’ar interesa de dânsele.

Atât avăm de adăogat in acăstă ces
tiune; și rog pe toți D-nii cari ati cerut 
cuvântul, și în special rog pe D. Kogăl
niceanu să mai amâne pentru duoă, trei 
^ile discutarea acestei cestiunl; căci din 
causa dre-căror mici greutăți am fost în 
imposibilitate materială de a termina acea 
colecțiune de raporturi; și apoi, acestă 
amânare ’mi este și mie necesară, pentru 
ca să iau și eti cunoscință de cele ce se 
coprinde în acele acte. Dacă veți consimți 
la acestă amânare, mă veți îndatora per
sonal. 1

D. M. Kog&lniceanu: Voiti aștepta 
cu plăcere. ;

D. președinte, D. Catargiu: D-nii 
deputați, cari aii cerut cuvântul mai ân- 
tâiti, mai țin să vorbăscă în urma cuvinte
lor rostite de D-nii miniștri ?

D. N. C. Aslan: 'Mi reserv dreptul de 
a lua cuvântul atunci când se va discuta 
cestiunea.

D. I. I. R&cțulescu: Asemenea și eti 
’mi reserv acest drept.

D. N. lonescu: D-lor, luăm act de 
promisiunea ministerială. Publicarea do
cumentelor acestora este de cea mal mare 
importanță, precum și a raporturilor mili
tare; D. ministru al justiției părea că se miră 
pentru ce cer acăsta. O cer pentru că am 
pertinamente cunoscință că autoritatea 
militară s’a substituit autorităților civile 
chiar de la cel d’ântâiti moment, și ași 
dori să scifi cum s’a purtat peste tot locul 
autoritatea militară. Acesta e de mare 
interes, să nu se îndușmăn&că armata 
cetățenăscă cu cetățenii răsculați.

încă o-dată iati act de declarațiunea 
D-lui ministru, și '1 rog să ia disposițiuni 
de a se publica raporturile militare, spre 
a le putea controla și compara cu infor- 
mațiunile ce le avem și cu cele-alte docu
mente. Nu mai am nimic de ^is; și fiind
că D. ministru a cerut conexarea tutulor 
interpelărilor relative la acăstă cestiune, 
eu obtemperez la acăstă justă cerere, și 
aștept ^iua solemnă când se va face lumi
nă pentru toți.

D. președinte, D. Catargiu: D-lor, 
ne mai având nimic la ordinea ^ilel pen
tru ședința publică, trecem în secțiuni 
unde avem mult de lucru.

— Ședința se ridică la 3 ore, anunțân- 
du-se cea următore pe a duoa <Ji, 18 No
embre.

Ședința de la 18 Noembre 1888
Președința D-lui președinte Lascar 

Catargiu.
— Ședința se deschide la ora 1 dupe 

amiaiji.
— Presenți 144 D-ni deputați.
— Nu răspund la apelul nominal 29, 

și anume:
In congediu:

D-nii D. Bădescu, I. Negrea, S. Rășcanu.

Fără arătare de motive:
D. Gr. Andreescu, P. Brătășeanu, G. 

Burghelea, I. Cincu, C. Danaric, I. De- 
metriad, A. Goilav, G. Leve<Jeanu, A. 
Mavrodineanu, V. Mortzun, V. Peiu, A. 
Peșiacov, St. Pleșia, C. Răileanu, C. Resu, 
I. Robescu, E. Sturdza, S. Șomănescu, 
C. Vrabie, M. Marghiloman, U. Bolde
scu, I. Leca, I. Isvoranu.

— Sumarul ședinței precedente se a
probă.

— Se comunică Adunărei constituirea 
comisiunei budgetare sub președința D-lui 
G. Gr. Cantacuzino și secretari D-nii M. 
Săulescu și I. Grădișteanu.

— Se trimite la comisiunea de peti- 
țiuni petițiunea D-nei Ecaterina Mincu- 
lescu, a mai multor lucrători depărtați 
din serviciul de la gara de nord, a archi- 
mandrituluî Bariton Mateescu, a D-nei 
Zoe St. A. Proțopopescu, a D-nei Sevas- 
tița Timon și a mai multor locuitori de 
pe moșia Statului, Țuguresci, jud. Dolj.

— Se trimite la comisiunea de indigenat 
petițiunea D-lui Moise Aba Florea.

— Se trimite la comisiunea budgetară 
petițiunea mai multor profesori de la se
minarul din Roman.

— Se trimite la comitetul delegaților de 
secțiuni telegrama camerei de comerciti 
din Galați, prin care se exprimă mulțu
miri pentru propunerea făcută, din ini
țiativa’Adunărei, de a se reînființa por* 
tul-franc.

D. președinte, L. Catargiu: D. CL 
C. Dobrescu are cuvântul.

D. G. G. Dobrescu: D-lor, un număr 
de 70 de țărani de pe moșia Brătescii, co
muna Habudu, plasa-de-Jos, județul Pra
hova, m’ati rugat să intervin pe lângă 
D. ministru al domenielor ca să facă a se 
opri vin^area în întregul el a moșiei Bră- 
tesci, care este pusă în licitațiune chiar 
mâne.

’Mi pare rău că D. ministru nu este 
presinte aci, care ar fi putut lua îndată 
cunoscință de plângerea acestor locuitori 
rurali, cari sunt cinci ani de când cer ca 
moșia Brătescii să se vîn^ă în loturi, spre 
a se putea cumpăra de către ei; dar n’ati 
reușit a fi ascultați. Acum din noă se 
rdgă să nu se facă vîn^area acestei moșii 
în favdrea arendașului, sati a proprietaru
lui vecin, de 6re-ce ei sunt doritori a o 
cumpăra.

D. președinte, t. Catargiu: Se va 
comunica guvernului.

Acum, D-lor, fiind-că nu avem nimic 
la ordinea ^ilei, trecem a lucra în sec
țiuni.

Rog pe D-nii delegați să se ocupe cu 
proiectele de lege ce s’ati cercetat deja de 
secțiuni, și să depună raporturile cât mai 
curând.

—Adunarea trece a lucra în secțiuni.
—Ședința se ridică la ora 1 și jumătate 

dupe amia^I și cea viitdre se anunță pe a 
duoa ^i, 19 Noembre.

s
u

Pn
te»

m»

ȘUI

D
U

D.
Ciitt 
Bag 
1,6 
Peșia 
E. Si 
P.Vi

ui p 
ari, 
Sn 
k: 
tes

Ulii
Tam 
91

D, 
11.1

D. 
TBQj

D.

'&ri

D 
?tru

Câ!

tor 
te s-

itit'

'iep'

director, alexandru pencovici.
Digitized by odQle



DESBATERILE ADUNAREI DEPUTAȚILOR28 Noembre 1888

No. 8.

ADUNAREA DEPUTAȚILOR

Ședința de la 19 Noembre. 1888
Președința D-lui președinte Lascar 

Catargiu.
— Ședința se deschide la ora 1 dupe 

amiaZL
— Presențl 146 D-nl deputați.
— Nu răspun^ Ia apelul nominal 27, 

și anume:
In congediu:

D-nil I. Negrea, S. Rășcanu, I. Robescu, 
D. A. Sturdza, A. Hina, Gr. Cozadini.

Fără arătare de motive:
D. Gr. Andreescu, G. Burghelea, I. 

Cincu, M. Climescu, I. Demetriad, G. 
Drăghici, A. Enacovici, N. Georgescu, 
A. Goilav, G. Leve^eanu, V. Peiu, A. 
Peșiacov, St. Pleșia, C. Răileanu, C. Resu, 
E. Sturdza, S. Șom&nescu, A. Știrbeiâ, 
C. Vrabie, M. Marghiloman, I. Isvoranu.

— Sumarul ședinței precedente se a- 
probă.

— Se acordă congedih D-luI I. F. Ro
bescu.

— Se trimite la comisiunea de petiți- 
unl petițiunea D-luI locotenent N. Min- 
gard, a D-lui K. Pârjolea, a D-lui Stoica 
Suricescu, a D-luI Gr. Constantinescu, a 
D-nel Elena Dragoșescu, a D-luI S. An
dreescu, și a D-luI R. Popescu.

— Se trimite la comisiunea de indige
nat petițiunile D-lor N. Chinzerski, A- 
vram Leibu, Herșcu Aizic, G, Dumitrescu 
și A. Chinzerski.

D. ministru al lucrărilor publice, 
Al. Marghiloman : D-le președinte, 
sunt ales deputat și In județul Buzăă și 
In județul Ialomița. Declar că optez pen
tru județul Buzău, rămânând forte recu
noscător cetățenilor din Ialomița cari 
m’ati ales.

D. președinte, L. Catargiu : Declar 
vacant col. I de Ialomița.

D. Moise Pacu: D-lor deputați, in 
numele mai multor colegi al noștri, am 
onore avă presenta următdrea propunere :

PROPUNERE
Dupe legile nostre tn ființă, in

strucțiunea publică cade în sarcina 
Statului. Cu tote acestea multe co
mune și județe, setâse de lumină și 
propășire culturală, ai venit în aju
torul Statului și ati înființat singu
re scole de diferite categorii.

Intre datoriele învățătorilor, in
stitutorilor și profesorilor de am
bele sexe ale acestor scole este o 
deplină identitate cu ale celor de 
la scolele Statului. Aceleași condiții 
de admitere și aceleași sarcine sunt 
impuse și unora și altora.

Nu este tot ast-fel însă și în pri
virea drepturilor. Membrii corpului 
didactic comunal și județian nu se 
bucură nici de avantagiele legei pen
tru fixarea și gradarea remunera- 
rielor, nici de dreptul la pensiune.

Pelângă acestea, când o scolă co
munală sau județiană este luată în 
sarcina Statului, dupe legea din 6 
Martie 1883, drepturile la grada- 
țiune nu se țin în sămă de cât de 
la timpul când- Statul a luat acea 
scolă. Același lucru se întâmplă și 
când un învățător, institutor sati 
profesor de la o scălă comunală sau 
județiană este strămutat la o scolă 
a Statului.

Situațiunea acăsta a membrilor 
corpului învățător dependințe de co
mune și județe nu este cu nimica 
justificată; căci, în definitiv, și el nu 
servesc de cât tot societăței și Sta
tului? Instrucțiunea publică fiind lă
sată apoi, precum am spus la înce
put, în sarcina Statului, ori de câte 
ori comunele și județele întrețin 
scăle, Statul trebue să țină semă 
de sacrificiele făcute și de drepturile 
corpului didactic respectiv.

Pentru aceste cuvinte, subsem- 
nații membrii al representațiunei 
naționale propunem următorul

PROIECT DE LEGE
Art. 1. Legea fixărel și gradare! 

remunerarielor corpului didactic din 
6 Martie 1883 se aplică fără nici o 
deosebire și la învățătorii sătesci, 
institutorii urbani și profesorii de 
ambele sexe de la scolele întreținu
te de comune și județe.

Art. 2. Când Statul primesce în 
sarcina sa o scolă din cele prevă
zute în articolul precedent, mem
brii corpului didactic respectiv vor 
fi plătiți și gradați conform legei 
din 1883 sati altor legi posteriore, 
cari vor regula remunerariele cor
pului învățător, ținăndu-se sămă în
tru acăsta de tot timpul servit mai 
’nainte cu începere de la numirea 
provisorie.

Asemenea se va urma și în cașul 
când un învățător, institutor sati 
profesor comunal sati județian va fi 
transferat la una din scălele’ Sta
tului.

Art. 3. Prescripțiunile acestei 
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legi sunt aplicabile și pentru învă
țătorii, institutorii și profesorii ac
tuali trecuți deja de la comune ori 
județe la Stat.

Art. 4. Legea generală a pensiu
nilor pentru funcționarii Statului 
se aplică întocmai și pentru mem
brii corpului didactic comunal și 
județian.

In acest scop se vor face, de către 
autoritățile de cari depind acele 
scoli, reținerile cuvenite și se vor 
vărsa la casa pensiunilor Statului.

Art. 5. Dreptul la pensiune pen
tru membrii corpului didactic pre- 
vă^uți în acăstă lege va curge de la 
data începerel reținerilor ce se vor 
face.

Art. 6. Sumele necesare pentru a- 
plicarea acestei legi se vor înscrie 
în mod obligator și din oficii! chiar 
în budgetele comunelor și județelor 
respective.

Art. 7. Tăte legile și regulamen
tele contrarii acesteia sunt și rămân 
abrogate.

AL N. Pacu, C. Ressu, C. Dobres
cu, C. C. Dobrescu, C. O. Datculescu, 
C. V. Andrieș, I. N. lancovescu, 
A. Simu, D. C. Popescu, D. Alexan- 
drescu, V. G. Morțun, I. Nădejde, 
C. Robescu, N. Volenti, C. D. Gabu- 
nea, G. Emandi, C. Vericeanu, 
Chr. Sulioti, V. G. Poenaru.

— Se comunică Adunărei raportul co
mitetului de delegați al secțiunelor asu
pra proiectului de lege relativ la chema
rea sub drapel a clasei anului 1889.

D. președinte, L. Catargiu: D-lor, 
Camera a votat urgența asupra acestui 
proiect de lege; cred dar că D-vostre în
cuviințați a se pune la ordinea ^ilel de 
astăzi.

Voci: Da, da.
D. președinte, L. Catargiu: Acum 

D. Dimitrie Alexandrescu are cuvântul 
pentru a da citire unei propuneri.

D. D. Alexandresou: D-lor deputați, 
mal mulțl colegi de ai noștri m’aâ Însăr
cinat să daâ citire unul proiect de lege 
forte scurt și care intră chiar în progra
mul guvernului.

Iată coprinderea proiectului de lege :
Domnilor deputați,

Considerând că în principii! ori-ce im- 
posit trebue să lovâscă tdte clasele cetă
țenilor;

Că taxa de 5 la sută cu care s’a impus 
salariele tutulor funcționarilor publici 
este deci nedreptă și vexatorie ;

Considerând că acestă taxă a avut din 
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capul locului un caracter provisoriii, de 
vreme ce a fost admisă numai pentru 
timpul răsboiulul, așa în cât și din acest 
punct de vedere ea nu mai are nici o ra
țiune de a fi;

Considerând că suprimarea acestei taxe 
intră și în programul guvernului;

Pentru aceste motive, subsemnați! a- 
vem ondre a propune următorul proiect 
de lege:

PROIECT DE LEGE
Art. unic. — Taxa de 5 la sută asupra 

salarielor funcționarilor publici este și 
rămâne desființată cu Începere de la 1 
Aprilie. 1889.

Dimitrie Alexandrescu. Ion N. lanco
vescu, Const. Dobrescu. G. Emandi. D. 
C. Popescu. Christu Negoescu. A. Simu. 
G. I. Drăghici, Jf. N. Pacu. N. Volenti.

D. președinte, L. Catargiu: Se va 
trimite la secțiuni.

Acum D. C. Kogălniceanu are cu
vântul.

D. G. Kogălniceanu: D-le președinte, 
vă rog să interveniți pe lângă D. ministru 
de resbel ca să’mi pună la disposițiune 
lucrările din anul acesta, sati dacă ele nu 
vor fi încă terminate, lucrările din anul 
trecut, relative la recrutarea regimentului 
de dorobanți din județul Suceava, având 
trebuință de aceste lucrări pentru inter
pelarea ce voesc a adresa relativ la des
ființarea regimentului de dorobanți din 
Suceava, decretată prin decretul regal din 
6 Februarie 1888.

Asemenea, vă rog, să bine-voiți a inter
veni pe lângă D. ministru de interne pen
tru, ca să depună la biurofi datele statis
tice despre emigrarea musulmanilor din 
Dobrogea; căci emigrarea, dupe cum aflu, 
departe de a conteni, chiar anul acesta a 
luat nisce proporțiuni imense.

Dupe ce voiă fi luat cunoscință de da
tele statistice, 'mi reserv dreptul a atrage, 
printr’o interpelare, atențiunea D-lui mi
nistru de interne, spre a lua măsuri ur
gente pentru a pune un capăt tristei 
situațiuni în care se află noua ndstră 
provincie, grație relelor și vitrigelor dis- 
posițiuni luate de fostul guvern al D-lui 
Brătianu.

D. președinte, L. Catargiu: Se va 
comunica guvernului cererile D-vdstre.

D. I. Negrutzi are cuvântul.
D. lacob Negrutzi: D-le președinte, 

astăzi avem la ordinea ^ilei un șir de in- 
terpelațiuni, cari ati să#ne ocupe negreșit 
mai tdtă (jiua; însă, dupe o disposițiune a 
regulamentului acestei Cameri, ^iua de 
Sâmbătă este destinată* pentru cercetarea 
petițiunilor și indigenatelor. Vă rog, dar, 
D-le președinte, să puneți în vederea Ca
merei acel articol al regulamentului, pen
tru ca să se urmeze vechea tradițiune ce 
ține de mai bine de 2G de ani, și care n'a 
fost înlăturată de cât numai în cașurile 
când Camera a hotărît alt-fel în fața al
tor lucrări de mare urgență.

D. președinte, L. Catargiu: In regu
lament este determinată ^iua de Sâmbătă 
pentru aceste lucrări; și dacă nu le-am 
pus la ordinea pentru ședința de 
astăzi, causa este că nu am nici un ra
port de la comisiunea de indigenat, nici 
de la aceea de petițiuni. îndată ce se vor 
depune raporturi de la aceste comisiuni, 
se vor pune la ordinea $ilei pentru cea 
d’ântâifi Sâmbătă viitdre.

Acum D. Oroveanu are cuvântul.
D. I. Oroveanu: Rog pe D. ministru 

al lucrărilor publice să ne spună ce cu
getă D-sa a face in privința lipsei totale 
de vagdne ce se simte pe căile ndstre fe
rate, și ce măsuri a luatspreadadre-care 
satisfacere la nenumăratele cereri adre
sate din partea comercianților și agricul
torilor, ale căror mărfuri stafi pradă pld- 
iei și ninsorilor pe câmpiile ce încongidră 
gările ?

D. ministru lucrărilor publice, Al. 
Marghiloman: Eu sunt gata a răspunde 
acum chiar.

D. președinte, L. Catargiu: Atunci 
D. Oroveanu are cuvântul pentru desvol- 
tarea interpelărei.

D. I. Oroveanu: Dacă D. ministru 
va spune că a luat veri-o măsură, nu am 
să mai dati nici o desvoltare interpelărei 
mele.

D. ministru al lucrărilor publice, 
A. Marghiloman: Onor. Cameră scie că 
guvernul actual a moștenit o stare de lu
cruri cari lasă fdrte mult de dorit în ceea- 
ce privesce liniele ndstre ferate și posibi
litatea de a satisface exigențele comerciu- 
lui nostru.

In anul acesta nu s’a putut lua nici 
un fel de măsură pentru cumpărare de 
material rulant, din causă că nu aâ fost 
credite alocate pentru o asemenea chel
tuială. In momentul de față ministerul 
lucrărilor publice se preocupă de îmbu
nătățirea acestei stări de lucruri, mai cu 
sămă în ceea-ce privesce sporirea numă
rului vagdnelor, și al locomotivelor; căci 
și de unele și de altele suntem în mare 
lipsă. Tot asemenea se preocupă de înmul
țirea hangarelor Ia stații, de facere de 
noui halte pe linie și de lungirea puncte
lor de debarcare la Brăila și Galați, cari 
să permită chiar cu un material neîndes
tulător, o circulație mai frecuentă de tre
nuri.

Bine înțeles însă, că pentru realisarea 
acestui program se cere un larg concurs 
din partea Camerei care de sigur va voi 
să facă sacrificiele necesare.

D. I. Oroveanu : D. ministru a răs
puns la ântâia întrebare a mea, dar la a 
duoa nu a răspuns. Sunt cereri nenumărate 
pentru vagdne, și până să se dea vagdne 
mărfurile agricultorilor și comercianților 
stai! expuse sub cer împregiurul gărilor. 
Pot să spun că numai la gara Râmnicu, care 
nu este o gară mare, din cele mai îmbul
zite, se află marfă pentru mal bine de 
duoă sute de vagdne, care aștăptă să fie 
încărcată, și așteptă de 12 $ile; dar în 

intervalul acesta a scăzut prețul grâului 
cu un franc și jumătate la hectolitru, și 
acăsta este o perdere enormă pentru a- 
gricultorl, fără să mal vorbesc și de de
teriorarea ce afi a suferi productele când 
se țin ast-fel un timp așa de îndelungat 
fără nici o adăpostire.

D. ministru al lucrărilor publice, 
A. Marghiloman: Onor. D. Oroveanu 
are dreptate, și veri-ce plângeri aduse în 
public sunt mai pe jos de realitate, sun
tem lipsiți de instalațiuni la gări unde să 
se depună mărfurile destinate pentru în
cărcare ; dar, dupe cum am spus-o, sun
tem tot atât lipsiți și de mașini și de va- 
găne.

Tot ce s'a putut face pentru a se ușura 
situațiunea producătorilor de grâne și a 
comercianților, s’a făcut; tot cea fost 
mașini disponibile, fie în depositele excen
trice, fie pe liniile în lucrare, chiar la tre
nurile de balast, s'aii concentrat pe linia 
cea mal împovărată Galați-Roman.

Asemenea veri-ce material disponibil 
s'a concentrat pe la locurile unde erați 
mai multe producte de transportat și 
unde era mai multă lipsă de material ru
lant. Recunosc că Buzău, R.-Sărat, Vas- 
luifi, Podul-Iloiel, Botoșani, sunt încăr
cate și supra-încărcate de mărfuri. In de
finitiv pot asigura pe Cameră că direcțiu
nea generală a drumurilor de fer a trimis 
de o parte tot ce avea disponibil ca ma
terial rulant în punctele împovărate; de 
altă parte a detașat acolo personal direct 
însărcinat din Bucurescl să supravegheze, 
că acele vagdne libere să nu fie distrase, 
cum s’a constatat, de către șefii de gară, 
cari se credeați îndatorați să avantajeze 
pe unii și alți transportatori de alte 
mărfuri de cât de grâne.

Tdte disposițiunile și tdtă munca direc- 
țiunei converge spre ușurarea acelor 
puncte, cari sunt încărcate de grâne, ră
mânând cât-va timp în suferință cele-alte 
mărfuri cari suportă așteptarea. Acăsta 
este o stare de lucruri care nu se pdte u- 
șura așa de curând, "ori câtă activitate și 
ori-câte sacrificii s’ar face.

D. președinte, L. Catargiu: D. pre
ședinte al consiliului are cuvântul.

D. președinte al consiliului, Th. 
Rosetti: D-lor, voiesc să dati câte-va lă
muriri pe lângă cele date de către cole
gul meti de la lucrările publice. Ceea-ce a 
spus colegul meti datăză din timpul fos
tului titular al ministerului lucrărilor 
publice, D. Știrbeifi, care astă-^I este ab
sent. Situațiunea este așa cum a spus'o 
D. Marghiloman, și acăstă stare de lu
cruri a atras încă de astă primă-vără a- 
tențiunea guvernului și în special a mi
nistrului lucrărilor publice de pe atunci, 
ca să facă tdte sforțările posibile, pentru 
ca, în vederea recoltei abondente ce se 
anunța și a traficului însemnat ce puteam 
ascepta din acăstă causă, să preîntâmpi
năm , prin măsuri luate de timpuriii, 
lipsa recunoscută de toți de vagdne pe 
liniile ndstre.
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Ministrul de astă primă-vâră a căutat 
pretutindeni In Europa sa facă tratative 
pentru închiriere de vagdne; a trămis 
chiar agențl cari aveaâ deplină putere în 
străinătate ca cu ori-ce preț să contrac
teze și să închirieze vagdne pentru noi.

Tdte aceste sforțări însă, cu tdtă mări
mea prețului ce am oferit pentru acestă 
închiriere, au rămas zadarnice, pentru că 
se vede că lipsa de vagdne era generală 
în tdtă Europa, și tdte vagdnele pe cari 
le închinaserăm de la unele companii, 
când a venit momentul de a se realisa 
acea închiriere, nu le-am putut avea; acea 
închiriere a rămas nulă.

Acestea aveam de adăogit spre o mal 
deplină informațiune a Camerei, pe lângă 
cele spuse de onor, meâ coleg de la lucră
rile publice.

D. președinte, L. Catargiu: D. C. 
Leca are cuvântul.

D. C. Leca: D-lor deputați, am cerut 
cuvântul în cestiunea acâsta pentru ca să 
mal adaog ceva la cele jise de onor. D. 
ministru de lucrări publice.

In adevăr, D-lor, precum a declarat D. 
ministru și precum o recundscem toți, a
vem o mare trebuință de vagdne; dar nu 
este mal puțin adevărat, că avem încă o 
mal mare trebuință de magazii; căci, 
dacă am avea magazii destule, atunci cel 
puțin cerealele ce s’ar grămădi pe la gări 
sar putea înmagazina și nu ar fi expuse 
la stricăciune din causa ploilor și a altor 
intemperii.

De aceea atrag atențiunea D-luI mi
nistru al lucrărilor publice și asupra a- 
oestei cestiuni, și T rog să prevadă în 
budgetul căilor ferate, budget care se pu
ne în aplicațiune de la 1 Ianuarie, iar nu 
de la 1 Aprilie, ca budgetele generale ale 
diferitelor ministere, să prevadă sumele 
trebuincidse pentru faceri de magazii.

Acestă cerere am adresat’o și acum un 
an fostului ministru al lucrărilor publice, 
care a promis că va face acdstă îmbună
tățire, dar n'a făcut nimic, și noi ne-am 
ales cu o simplă promisiune, care nu era 
de cât vorbe în vânt ca tdte promisiunile 
acelui guvern. Repet și acum acdstă ce
rere cu mal multă speranță că ea va fi 
ascultată și rog pe D. ministru să vie cu 
un proiect de lege pentru un credit cu 
care să pdtă. pune în lucrare facerea de 
magazii pe la gări, pentru ca, cel puțin, 
să aibă comercianții unde să ’și adăpostd- 
scă marfa saâ grânele lor, până când le 
ya veni rândul de a le încărca în vagdne, 
iar nu să li se prăpădescă in pldie și în 
ninsdre.

D. președinte, L. Catargiu : Cred că 
cestiunea acesta este epuisată; prin ur
mare, putem trece la ordinea jilel. D. mi
nistru al cultelor și instrucțiunel publice 
are cuvântul:

D. ministru al cultelor și instruc- 
tiunel publice, T. Maiorescu: V6 rog, 
)-le președinte, să bine-voiți a lua act că 

optez pentru colegiul I de Qorj și să de
clarați vacant colegiul I de Fălciâ.

D. președinte, L. Catargiu: Declar 
vacant colegiul I de Fălciâ. D. ministru 
al domenielor are cuvântul:

D. ministru al domenielor, Al. La
hovari : D. Dobrescu 'mi-a adresat o in
terpelare în privința punere! în vîn jare 
a unei moșii a Statului din județul Pra
hova, și sunt gata a respunde acum Ia 
acea interpelare.

D. președinte, L. Catargiu: Sunt al
tele înscrise mal dinainte la ordinea ji- 
lel; să terminăm cu acelea și pe urmă 
vom veni și la interpelarea D-lui Do
brescu.

D-lor, mal ântâiâ trebue să terminăm 
cu interpelările cari sunt a se anunța 
astăzi.

D. Oroveanu are cuvântul.
D. I. Oroveanu: Nu crede guvernul 

că ar trebui să grăbescă aducerea acelui 
proiect de lege care ni s’a promis pen
tru stingerea agiului ?

D. președinte al consiliului, Th. 
Rosetti: Se va aduce în curând.

D. I Oroveanu : Până atunci, vă ru
găm să luațl în de aprdpe băgare de semă 
acâsta crescere a agiului, care nu a fost 
un fenomen numai de o singură ji, din 
causa morțil guvernatorului băncei, ci se 
menține.

D. președinte, L. Catargiu: Se va 
comunica guvernului.

D. I. Grădișteanu are cuvântul.
D. I. Grădișteanu: V6 rog, D-le pre

ședinte ca, prin mijlocirea D-vdstre, D. 
ministru de interne să bine-voiască a ’mi 
comunica un tabloâ de tdte reclamațiu- 
nile primite de tdte primăriile județului 
Râmnicul-Sărat pentru furturi de cai de 
Ia 1 Iunie 1888 și până aji. Asemenea rog 
pe D. ministru de justiție să 'mi comu
nice un tabloâ de tdte acțiunile penale 
intentate de parchetul de Râmnicu-Sărat 
pentru aceleași fapte și în același timp.

D. președinte, L. Catargiu : Se va 
comunica guvernului.

Acum, D-lor, trecem la legea contin
gentului.

— D. N. FiUpescu, raportorul comite
tului de delegați ai secțiunilor, dă citire 
următorului raport și proiect de lege:

Domnilor deputați^
Comitetul delegaților întrunindu-se în 

jiua de 18 Noembre, a luat In cercetare 
proiectul guvernului pentru contingentul 
armatei.

Sub-semnatul, în numele membrilor 
secțiune! a 5-a, a întrebat pe D. ministru 
de resbel dacă cifra contingentului cerut 
anul acesta nu este superior contingentului 
anului trecut, condițiune la care secțiu
nea 5-a a subordonat aprobarea proiectu
lui de lege în cestiune.

D. ministru de resbel declarându-ne că 
contingentul anului trecut se urca la cifra 
de 16.000 de dmenl, pe când anul acesta 
nu se cer de cât 14.000 de dmenl, comi
tetul delegaților a aprobat în unanimitate 

proiectul guvernului și a ales raportor pe 
sub-semnatul.

Raportor, N. Filipescu.

EXPUNERE DE MOTIVE
Domnilor deputați.

Conform art. 120 din Constituție am 
ondrea a supune deliberărilor D-vdstre 
alăturatul proiect de lege relativ la che
marea sub drapel a clasei anului 1889.

Aduc tot de o-dată la cunoscința D-vds- 
tre că contingentul necesar pentru a um
plea golurile existente în corpurile de 
trupă.din armata permanentă, de și se urcă 
la 12.500 dmenl, totuși, în vedere că lo
cuitorii nu aâ parvenit încă a cundsce dis- 
posițiile lege! de recrutare și ca ast-fel să 
scie drepturile de scutire și dispense ce 
legea le acordă, ceea-ce 'i face că în urmă 
vin cu asemenea cereri, ast-fel că, când 
ele sunt justificate, rămân goluri în arma
tă și cad serviciurile în suferință prin li
berarea celor cari s'ar constata că aâ drep
turi de scutiri saâ dispense dupe lege; 
spre a remedia acestui inconvenient, cer 
D-vdstre un spor de 20%, adică o cifiă 
de 14.000 tineri, rămânând ca, dacă nu 
se vor chema toți în armata permanentă, 
restul să se trâcă în dorobanții cu schim
bul, dupe ce mal ântâiâ corpurile ’și vor 
completa efectivele lor budgetare.

Contingentul călărașilor cu schimbul 
este fixat la 3.000 de tineri, cu cari se pot 
forma schimburi și pentru trebuințele 
serviciului în parte ale fie-cărui județ, 
și pentru trebuințele în cașuri de mobi
lizare.

Restul tinerilor înscriși pe tabelele de 
tragere la sorți, dupe ce se vor deduce 
cei destinați armatei permanente, călăra
șilor cu schimbul, exclușii și dispensațil 
pentru diferite motive prevâjute în legea 
de recrutare, se vor înscrie în regimen
tele de dorobanț! pentru a face serviciul 
cu schimbul, dupe cum prevede mențio
nata lege.

Ministru de resbel, G. Mânu.

PROIECT DE LEGE
Din clasa anului 1889 se vor chema sub 

drapel 14.000 tineri pentru armata per
manentă, 3.000 tineri pentru călărași cu 
schimbul, iar restul clasei, deducându-se 
cei dispensați, se va înscrie între doro
banții cu schimbul potrivit disposițiunilor 
legei de recrutare.

Recrutarea se va face și contingentul se 
va chema conform legei asupra recrutărei 
și conform cu cele prevâjute în legea a
supra organizărei putere! armate.

— Dupe adoptarea luărei în conside
rare și a articolului unic, se pune la vot 
proiectul de lege în total și rezultatul 
scrutinului e cel următor:

Votanți ..... • . . 98
Maioritatea absolută . . 50
Bile albe................................ 95
Bile negre........................ 3
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D. președinte, L. Catargiu: Adu

narea a adoptat proiectul de lege.
Acum vine la ordinea ^ilei interpela

rea D-luî Nichiforescu.
D. N. Nichiforescu : D-lor deputați, 

mal anul trecut s’a pus în aplicațiune o 
lege prin care se obligă nu numai comu
nele urbane, dar și cele rurale, ca veni
turile băuturilor spirtuose să le caute in 
regie. •

Pentru comunele urbane se pdte să fie 
nemerită acăstă măsură, iar pentru co
munele rurale este o sărăcie; pentru că, 
în urma punerel în lucrare a acestei legi, 
ele nu ah mai prins*nici pe jumătate de 
ceea-ce incasafi mal Înainte prin contracte 
din acele venituri, și acăsta din causă că 
aceste comune nu a& pază suficientă, nu 
aii agențl îndestulători pentru a prive- 
ghia contrabanda; ast-fel că, debitanții 
aduc băuturile n<5ptea în comună, scăpând 
de a plăti taxa.

Las de a mai gice că unele comune ru
rale s’aii apucat de aii înscris în budge
tele lor cheltuelile în comptul acestor ve
nituri, din cari n’ah putut percepe mal 
nimic, ceea-ce a sdruncinat cu totul situa- 
țiunea lor financiară, și a făcut ca multe 
comune rurale să nu aibă astăzi nici cu 
ce să ’șl plătiască vătășeil.

Iată de ce am făcut acăstă interpelare; 
căci mi s'a spus că nu pot face alt-fel, cu 
tdte că eh voiam să fac numai o rugă
minte D-lui ministru de interne, ca să a
ducă cât mai curând un proiect de lege 
ca aceste venituri să se pdtă incasa ca în 
trecut, adică să se dea în întreprindere 
prin contracte și să nu se mai caute în 
regie de către comunele rurale; fiind-că 
sunt sigur că D. ministru de interne are 
cunoscință de cele ce am spus eti, că sunt 
mai multe comune rurale cari nu ah cu 
ce plăti nici vătășeil.

O voce : Și urbane.
D. N. Nichiforescu: Nu sciti dacă și 

cele urbane se găsesc în acăstă stare, dar 
eti sciti că comunele rurale sufer din causa 
acelei legi.

D. președinte al consiliului și mi
nistru ad interim de interne, Th. Ro- 
setti: Guvernul s’a ocupat de starea 
acesta de lucruri denunțată de D. Nichi
forescu, și nu mai departe de cât ieri am 
sub-scris proiectul de lege modificător 
actualei legi, lăsându-se la facultatea di
feritelor comune de a întrebuința fie mo
dul de percepțiune în regie, fie modul 
dărei prin întreprindere, dupe cum inte
resul comunei va povățui pe consiliti.

Acest proiect de lege se va aduce fărte 
curând înaintea D-vdstre spre desbatere.

D. președinte, L. Catargiu: Ne mai 
fiind nimeni înscris în acestă cestiune, 
discuțiunea este închisă de la sine.

Acum, fiind rândul D-luI Pătărlăgeanu 
de a ’șl desvolta interpelarea înscrisă la 
ordinea ^ilei, declar că D-sa a anunțat 
biuroulul că amână acea interpelare.

D. C. C. Dobrescu are cuvântul tot pen
tru desvoltarea unei interpelări.

D. C. C. Dobrescu: D-lor deputați, 
în ședința de Joi, D. prim-ministru a de
clarat că are să ne pună la disposițiune 
dosarele și raporturile autorităților civile 
și militare, cari ah luat parte la represiu
nea ultimelor rescăle țărănesc!; și, fiind
că doresc să se facă cât mai multă lumină 
în acăstă cestiune, care face obiectul in- 
terpelărei mele, cred că e bine să amân 
desvoltarea ei până Marți, pentru ca în 
acest interval să putem studia dosarele 
cari D. președinte al consiliului a decla
rat că sunt aici.

D. I. Nădejde : Tot pentru aceste mo
tive amân și eh interpelarea mea, însă 
nu pentru Marți, ci pentru Mercuri.

D. președinte, L. Catargiu : Guver
nul consimte ?

D. președinte al consiliului, Th. 
Rosetti : Da.

D. N. G. Aslan : Ca să complectez fe
ricirea de pe banca ministerială, anunț 
că retrag interpelarea ce trebuia să desvoD 
tez astăzi, reservându’ml a vorbi de fap
tele ce erafi să facă obiectul ei cu oca- 
siunea răspunsului la Mesagiul Tronului.

D. președinte, L. Catargiu : Inter
pelările fiind amânate, nu mai e nimic 
la ordinea $ilel.

O voce: Interpelarea D-lui Dobrescu.
D. președinte L. Catargiu : Așa este, 

și D. ministru al domenielor este gata să 
răspundă.

Mai înainte însă consult Adunarea a
supra ^ilei când să ținem viitărea ședință 
publică; căci unii din D-nii deputați vo- 
esc să serbeze ^iua de Luni.

— Adunarea decide ca ședința publică 
să fie Marți.

D. președinte, L. Catargiu: Acum, 
D. C. C. Dobrescu are cuvântul pentru 
desvoltarea interpelărei sale.

D. G. G. Dobrescu: D-lor deputați, 
în ședința de ieri am presintat onorabi
lei Adunări o petițiune a locuitorilor co
munei Brătesci, județul Prahova, prin 
care el cer a nu se vinde moșia Statului 
Brătești așa cum s'a publicat în Monito
rul oficial, adică să nu se vîn^ă în corp 
întreg, ci în loturi.

Acesta e cererea lor și acesta e obiectul 
interpelărei mele; și, fiind-că D. ministru 
de domenii a declarat că este gata a 'mi 
răspiinde îndată, aștept răspunsul D-sale, 
pentru ca sâ văd dacă, în urma celor ce ne 
va spune D-sa că este decis să facă în a- 
căstă cestiune, mai este safi nu nevoe să 
daă dre-care desvoltare interpelărei mele, 
înainte de a cunăsce răspunsul D-lui mi
nistru, nu voesc să intru în desvoltări 
mai detaliate; fiind-că eh cred că, acestă 
cestiune a vîn^ărei moșii lor Statului în 
loturi mici la țărani, are să fie discutată, 
când vom avea să votăm proiectul de lege, 
ce guvernul a promis că ne va presinta în 
privința acestei cestiuni, și atunci fie-care 
din noi ne vom putea spune opiniunile 
ndstre mal pe larg de cât cu ocasiunea unei 
simple interpelări.

D. ministru al domenielor, Al. La

hovari : D-lor, răspunsul meh la între
barea D-lui Dobrescu va fi fdrte simplu, 
pentru cuvântul că are să fie bazat cu 
totul pe disposițiunile actualei legi asu
pra vîmjărei moșiilor Statului.

Moșia Brătești!, din județul Prahova, 
este scdsă în vîn^are pentru ^iua de 12 
Decembre 1888, iar nu pentru ^iua de 18 
Noembre 1888; prin urmare, mai este a- 
prdpe o lună până atunci. VînZarea acestei 
moșii s'a hotărît de fustul minister și ho- 
tărlrea aceea era luată în virtutea legei.

VînZarea moșiei Brătesci s'a publicat 
în Monitorul oficial No. 151 din 11 Oc- 
tombre, pentru ^iua de 19 Noembre 1888; 
însă mai în urmă s’a amânat vîn^area 
pentru (Jiua de 12 Decembre, precum se 
pdte vedea din publicațiunea înserată în 
Monitorul oficial No. 164, din 6 Noem
bre 1888, și acăstă amânare s’a făcut pen
tru cuvântul că, la prima publicațiune, 
s’a scăpat din vedere a se ține sămă de 
cele 40 ^ile ce trebue să trăcă între giua 
publicațiune! și ^iua în care se face vîn- 
^area. Acest termen de 40 ^ile nu se îm- 
plinia la 19 Noembre, ci la 12 Decembre, 
și de aceea s’a făcut acăstă rectificare de 
dată.

Acăsta este tot ceea-ce ași vrea a vă 
spune în ceea-ce privesce data scdterei în 
vîn^are a acestei moșii, că adică, este pen
tru 12 Decembre, iar nu pentru 19 No
embre. ’MI pare că atâta doriți să sciți.

Dar, dacă voiți să sciți mai mult de cât 
atâta, dacă doriți să cunosceți pentru ce 
s'a decis a se scdte în vîn^are în corp în
treg, vă voih spune pentru ce motive s'a 
luat acăstă decisiune.

Se vinde în corp întreg, fiind-că legea 
actuală permite asemenea vln^are a mo
șiilor Statului, și, prin urmare, din mo
mentul ce un ministru aplică o lege, iar 
nu o violăză, nu este loc la interpelare, a
fară numai dacă s’ar admite principiul a
cesta, că administrațiunea nu mai este în 
mâinile miniștrilor, ci în mâna nu scih 
cui alt cine-va.

Dar, D-lor, eh nu mă mulțumesc să 
dati numai acest răspuns topic; voih să 
mai adaog ceva spre a demonstra că nu 
se pdte face altmintreli.

Dupe legile astăzi în vigdre se pre
vede vîn^area moșiilor în corp întreg; 
asemenea se prevede în budget o sumă de 
duoă milidne lei din vîn^area acelor moșii. 
Va să 4ică, este un credit care este câș
tigat budgetului și pe care trebue să '1 
împlinim; căci altmintreli ne am vedea 
interpelați că nu împlinim tdte venitu
rile prevăzute în budget. D-vdstre sciți 
că, pentru moșiele cari se vînd în corp în
treg, se plătesce la cumpărătore o a patra 
parte din preț.

Va să (jică, pentru a obține duoă mi
lidne, trebue să se vîn^ă proprietăți de o 
valore de 8 milidne. Și, cu tăte că minis
terul trecut a luat măsuri de a se opri 
cât se va putea mai mult, vîn^area moșie- 
lor în corp întreg, ca o rezervă pentru 
prevederile legiuitdre, care însă nu este 
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astăzi de cât în stare de proiect, cu tdte 
acestea, nu a putut să ia o măsură așa de 
radicală în cât să oprâscă în mod absolut 
vînijarea moșiilor în corpuri întregi; căci 
atunci nu ar fi putut îndeplini previsiu- 
nile budgetare, de âre ce trebuia să se în
caseze duoă milione din aceste vîn^ărî.

Pentru aceste motive s’a luat o dispo- 
sițiune ministerială la 25 Iulie 1888, ca 
moșiile Statului mai mici de 200 hec
tare să se scotă în vîmjare în corp întreg, 
ceea-ce nu este întru nimic contrarii 
legei—care regulâză astăzi acâstă ces
tiune.

Moșia Brătesci este numai de 88 hec
tare și s’a amânat vîmjarea ei pentru 
<Jiua de 12 Decembre pentru cuvintele ce 
am avut onore a vă arăta.

Aceste sunt explicațiunile ce eram da
tor să le daii onor. Adunări.
, Rog pe D. Dobrescu să aștepte legea 
care s’a promis a se aduce în privința a- 
cestel cestiuni și budgetul cel noii, când 
vom putea lua alte măsuri; căci până a- 
tunci suntem legați de legea cea veche și 
de budgetul cel vechih și sciți că trecutul 
tot-d’a-una jenează și leagă presentul.

D. C. C. Dobrescu: D-lor, ’mi pare 
răii că nu mă pot declara mulțumit pe 
răspunsul D-lui ministru; pentru că D-lui 
ne spuse la urmă că trecutul leagă pre
sentul. Dacă acel trecut a fost răii și 
condemnat, n’ar trebui să ’l lege pe D-sa 
cu ori-ce preț; mai ales când D-sa face 
parte dintr’un guvern care a contribuit 
în mare parte la respîndirea în țăra ro
mânească a ideei că țăranii trebue să se 
aștepte a li se da p^nânt.

D. ministru al domenielor $ice că este 
o erâre din parte-mi în privința datei. 
Negreșit n’am căutat Monitorul ; căci la 
mine, numai eri s’ah presintat țăranii și 
’mi ah spus despre vîn^area moșiei Bră
tesci; ei nu scieah că la 6 Noembre s’a 
scos din vîmjare acestă moșie și s’a amâ
nat pentru ^iua de 12 Decembre.

Dar să lăsăm acâstă cestiune a amână- 
rei până la 12 Decembre, căci ea nu are 
nici o importanță. Eh voih să fac o în
trebare D-lui ministru al domenielor.

Nu scih bine, dacă legea autoriză pe 
guvern să întrebuințeze banii, ce ar re
zulta din vîn^area moșiilor, pentru chel- 
tueli ^ilnice. Mi se pare că acești bani 
sunt hotărîți pentru rescumpărarea rentei.

Dar să vin la altă cestiune. D-lor, în 
Aprilie trecut, șcim cu toții că s’a întâm
plat o mișcare care ne a impresionat pe 
toți. Guvernul cel d’ântâih—fiind-că de 
la Aprilie avem duoă guverne, — a spus 
prin programul săh că ține să dea pă
mânt la țărani. Profit de acestă ocaziune 
ca să întreb—pentru că* maioritatea ace
stui guvern văd că stă și astăzi pe banca 
ministerială,—’mi permit să întreb: bine 
e să se continue de la Aprilie până acum 
cu vîn^area moșiilor în corpuri întregi, 
când se spune că are să se dea pământ 
țăranilor ? Văd că ^ecl de moșii s’ah scos 
din vîn^are. Nu cum-va D-vdstre voițl 

să votați o lege care să nu se pâtă aplica 
din causă că nu vor mai rămâne moșii de 
dat? In ori-ce cas, cestiunea acâsta ră
mâne a face obiectul unei interpelări, 
când vom arăta, cu Monitorul în mână, 
cum în fie-care lună s’ah publicat vîn^are 
de moșii.

Viii la o altă cestiune. Țăranii cer să Ii 
se vîndă în loturi mici acâstă moșie, Bră
tescil, și ah dreptul să ceară a o cumpăra 
ast-fel; pentru că suma ce ar trebui să 
numere la început este mai mică, când ar 
lua moșia în loturi mici, de cât în total. 
Iată o cestiune prevăzută chiar în lege, 
și dar, ceea-ce cer acești țărani, nu e întru 
nimic o abatere de la lege, ca să fi de
șteptat atât de mult scrupulele de legali
tate ce ’șl face D. ministru.

Dar D. ministru vine și ne spune că a 
pus în vîn^are moșia în corp întreg. Ei 
bine, noi protestăm contra acestei mă
suri și am ridicat eri acestă cestiune 
pentru ca să vă rugăm să opriți la timp 
acestă lucrare, și puteți s'o opriți; căci nu 
sărăcesce Statul, dacă va incasa la înce
put a ijecea parte din prețul unei moșii 
de 80 hectare care s’ar vinde în loturi mici, 
în loc de a incasa a patra, prin vîn^area în 
corp întreg. De cinci ani cer țăranii să li 
se vîndă lor acestă moșie, dar necontenit 
li se refuză, și acum se scâte în vîn^are 
în corp întreg, tot așa precum s’a vîndut, 
tot în Prahova, moșia Adâncată pe care 
asemenea țăranii o ceruseră cu multe, dar 
zadarnice stăruințe. Vă văitațl că țăranii 
cer pământuri, dar ah drept să ceră, și mi 
se pare că nu D-vostre sunteți cel d’ân
tâih cari ați pus în programul D-vdstre 
acâstă idee, sunt alții. De ce să se vîn^ă 
moșia Adâncată pe un nume străin de cât 
cel care a cumpărat’o? De ce și acâstă 
moșie să se vîn^ă în acelaș mod ?

Ce amărîți aii să se întorcă acești ță
rani în satul lor, și cu câtă durere ah să 
spună și la cei-alți consăteni ai lor că 
D-vdstre nu voiți să le vindeți acâstă mo
șie în loturi, ci voiți să o vindeți în corp 
întreg; căci ei scih forte bine că, dupe 
lege, se pote vinde în loturi. Atunci nu 
mal înțeleg ce mal însemneză acea dispo- 
sițiune a legei actuale care vă autoriză să 
vindeți în loturi, când D-vdstre vă obsti
nați a vinde numai în corpuri întregi, pi
când că vă basați pe legea actuală, care 
vă impune îndatorirea să înscriți în bud
get suma provenită din aceste vîn^ări.

Dar iată ce (Jice art. 48 din lege:
„Prețul resultat din vînejarea a ori-ce 

bunuri mici și a bunurilor mari, având 
un venit până la 10.000 lei, cum și din 
embaticunle răscumpărate și nerăscum
părate, va forma un fond special la casa 
de depuneri, afectat anume pentru plata 
anuităței împrumutului autorisat prin 
legea de la 5 lunih 1882 în sumă de 
27.230.000 lei pentru înființarea de edi- 
ficiuri și construcțiunl publice.*

D. ministru al domenielor, Al. Laho
vari : Tocmai acest articol voiam să vi ’l 
citesc eh.

D. C. C. Dobrescu: D-vdstră ați spus 
că vîn^area acestor moșii se face pentru 
acoperirea cheltuelilor ^ilnice. Vedeți însă 
că legea spune alt-fel. Nu voesc să fac 
din acesta o cestiune gravă acum; o vom 
trata cu altă ocasiune. De o cam dată cer 
ca acâstă moșie să se vîn^ă în loturi, iar 
nu în întregul ei, mai ales că e un număr 
de hectare forte mic. Cred că acești țărani 
sunt în drept să aștepte de la D-vdstre, 
care v’ațl făcut apărătorul lor, îndeplini
rea acestor juste cereri, și nu veți fi D- 
vdstre aceia cari să ’l desilusionațl și de 
astă dată, cum necontenit aii fost până 
acum.

D. P. P. Carp, ministru de externe: 
D-lor, fiind-că eh am luat acâstă deci- 
siune, veți găsi firesc ca să ^ic și eh câte
va cuvinte în acâstă cestiune.

E forte exact ceea-ce a spus D. Laho
vari, cum că legea pe care aveam să v’o 
presintăm pentru înstreinarea domenielor 
Statului exclusiv la țărani, nu este încă o 
lege, ci un proiect; și până când acel pro
iect nu se va transforma în lege, legile 
existente trebue a fi aplicate.

Față dar cu ideile cari sunt puse în a- 
ceste legi, care era datoria mea ? Datoria 
mea era să caut mai ântâiii ca legile exis
tente să se aplice; al duoilea, să pregătesc 
tărâmul pentru legea viitdre. Acâsta am 
făcut-o, și atunci când ah venit țăranii la 
mine și ’ml-ah ^is că voiesc să cumpere cu
tare sah cutare moșie, eh le-am răspuns: 
astăzi trebue să depuneți o parte din preț; 
astăzi trebue să cumpărați moșia pe o 
evaluare care este de 20 de ori arenda ei 
anuală, cu condițiune încă ca acea arendă 
să nu fie nici odată mal jos de 10.000 lei. 
Erah deci nisce condițiuni onerâse.

Legea cea nouă nu mal evaluează’pre- 
țul moșiei pe 20 de ori arenda; acea lege 
stipulâză prețuri cari veți vedea că sunt 
cu mult mai inferiâre prețurilor de astăzi. 
Și atunci le-am mal ^is: ce interes aveți să 
cumpărați astăzi scump, când puteți cum
păra mai eftin peste trei sah patru luni ?

In acâstă privință cred că am făcut un 
bun serviciu acelor omeni ^icându-le să 
nu cumpere scump astăzi, când peste pu
țin timp ah să cumpere mal eftin. Și a- 
tunci, pentru ca să împac aceste duoă lu
cruri, ’mi-am ^is : trebue să rezerv mal 
multe moșii pentru țărani, și să nu aveți 
frică că nu are Statul pământ; fiind-că el 
posedă, afară de păduri, aprâpe 2.300.000 
pogâne pământ; să nu aveți frică că cu 
vinderea moșiei Brătescil, acei țărani de 
cari vă interesați atâta și de cari și noi, 
de și nu suntem așa aprâpe de ei ca D-vâ
stre, ne interesăm ceva mai mult de cât 
D-vâstre, să nu vă fie frică că dupe vin
derea moșiei Brătescil, ei nu vor mai a- 
vea de unde să cumpere pământ.

Așa dar, am <Jis ca tdte moșiile cari 
sunt mal mari de 200 hectare să nu le 
scotem în vânzare în corpuri întregi; cele 
mai mici de 200 hectare le scâtem, pen
tru că mă obligă cerințele budgetare.

Am luat acâstă măsură pentru că la 
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moșiile cele mari se pot crea noul comu
ne, noul aglomerațiuni de populațiune, 
iar la cele mici nu.

In realitate cred că in acăstă cestiune 
nu se apără un interes general, ci se a
pără pdte o dorință locală, și Încă dorința 
locală fdrte restAnsă a câtor-va țărani 
cari vor să cumpere aceste moșii; nimic 
mal mult, nimic mal puțin.

Nu transformați dar o cestiune locală 
fdrte mică într’o cestiune generală ; căci 
nu veți isbuti a convinge pe Adunare 
cum că faptul că, in urma cerinților bud
getare, s’a scos in vânzare o moșie de 88 
hectare; acăsta a compromis marea refor
mă care se pregătesce prin proiectul care 
are să vină Înaintea D-vdstre. (Aplause).

D. ministru al domenielor, Al. La
hovari : D-le președinte, eti mal aveam 
să £ic un cuvânt, de și nu am nici o spe
ranță să mulțumesc pe onorabilii inter- 
pelatorl; aveam să citesc art. 48 din legea 
pentru înstreinarea unei părți din bunu
rile Sfatului care ne obligă să vindem o 
parte pentru a face față la necesitățile ce 
acea lege prevede.

Legea vorbesce de bunuri mici, și cei cari 
nu sunt deprinși cu termenii aceștia, ar 
putea să confunde expresiunea de bunuri 
mici cu expresiunea de loturi mici. Iată 
ce $ice ari. 48:

„ Prețul resultat din vîn^area a ori-ce 
bunuri mici și a bunurilor mari, având un 
venit până la 10.000 lei, cum și din em- 
baticurile rescumpărate și nerescumpă- 
rate, va forma un fond special la casa de 
depuneri, afectat anume pentru plata a- 
nuităței 1 mprumutului autorisat prin legea 
de la 5 Iunie 1882 In sumă de 27.230.000 
pentru Înființarea de edificiurl și cons- 
trucțiuni publice, “j

Va să gică, acești bani sunt din aceia 
cari se depun la casa de depuneri pentru 
a face față Ia mărețele cheltueli de edifi
cii cari sunt prevăzute tot prin o lege In 
sumă de 27.230.000 lei. Prin urmare, nu 
se pdte cere de la guvern să facă față la 
nisce cheltueli deja făcute, iar pe de altă 
parte să i se taie resursele pe cari i le dă 
legea pentru acoperirea acelor cheltueli. 
Atunci In adevăr că am merita să fim in
terpelați, când vom ajunge să vă presen- 
tăm budgetele cu deficite și n’am face față 
cheltuelfior impuse prin lege.

D. R. PAt&rlAgeanu: D-lor deputați, 
la anul 1876 Camera a votat o lege prin 
care a autorisat pe guvern să vlndă mo
șiile Statului in mici loturi către țărani. 
Guvernul a aderat la acea lege și a pro- 
mulgat'o, dar până la anul 1880 n’a vîn- 
dut nici măcar o singură moșie. Atunci, 
pentru neaplicarea acestei legi, am avut 
ondre să fac o interpelare ministrului de 
atunci, și D. Vernescu, cu vocea sa auto- 
risată, a cerut un blam contra ministru
lui care a cutezat să nu aplice acea lege. 
Ministerul a făgăduit că o va aplica, dar 
nici de atunci și până astăzi nu s’a vă^ut 
aplicându-se.

D. A. Lahovari, ministru domenie

lor : Erdre mare; s’a vîndut o mulțime 
de moșii de amânduoă categoriile.

D. R. PAtArllgeanu: In județul Pra
hova s'a pus în parcelare mai multe pro
prietăți mici, precum Blejoiu, Aricesci și 
altele, dar dupe ce s’a făcut cheltuelile cu 
lucrările prealabile ingineresc!, în urmă 
s’ati vîndut acele moșii în corpuri mari la 
câte un proprietar bine vă^ut, dar nu ță
ranilor.

Voci: Așa este.
D. R. PAtArl&geanu: Dacă de la 1876, 

de cAnd s’a votat acestă lege, ea se aplica 
regulat până astăzi, nu era să se ivăscă 
la porțile Adunărei atâtea cereri și nu era 
să se ivăscă acăstă cestiune în modul cum 
s’a ivit prin resculări.

Ne-am bucurat când am vă^ut că mi- 
nisteriul chiar prin Mesagiul Regal pro
mite că va aduce o lege pentru a se 
vinde pământuri locuitorilor săteni cari 
s’ati constatat că sunt în lipsă, dar tre
bue să vedem cu durere că moșiile âncă 
se vlnd în mare parte în întregul lor, 
și voiti să întreb și eti, cum a între
bat onor, meti coleg, D. Dobrescu, când 
acea lege se va vota, pdte că nu se va 
mai putea aplica, din causă că nu ati 
să mai fie moșii. (Murmure). Apoi, D-lor, 
dacă acăstă lege de vîn^area bunurilor în 
mici loturi s’a votat acum 12 ani, și până 
astăzi nu s’a aplicat de cât în cei din ur
mă ani, și numai în mici părți, dacă se 
va aplica tot în aceeași măsură și legea 
nouă, care se va vota, atunci trebue să ne 
așteptăm tot la așa ceva și de aci îna
inte. (Murmure).

Dați-mi voe, D-lor, căci eti bănuesc că 
are să fie tot același cântec care ’l aud de 
12 ani. (Murmure). Vedeți că D. minis
tru ne ^ice: Dacă vînd acăstă moșie, Bră- 
tesci, în întregul ei, și nu vînd în mici 
loturi, causa este că am deficit budgetar 
și trebue să sevîndă;căci s’ati prevăzut în 
budget atâtea milidne din aceste vîn^âri. 
Apoi ce cerem noi, D-lor ? Nu cerem să 
nu vindeți; noi nu (jicem să vindeți dupe 
vederile legei viitdre, ci dupe legea ac
tuală, în mici loturi, iar nu în întregul ei.

D. Al. Lahovari, ministru dome
nielor : N’am avut fericirea să fiti înțeles 
de D-ta.

D. R. Pătărlăgeanu: D-vdstre sun
teți dator s’o vindeți în mici loturi și s’o 
puneți în vîmjare conform legei existen
te; căci aveți acăstă autorizare dupe legea 
actuală de a o vinde în loturi mici. (Sgo
mot).

D-lor, eti ași propune amânarea vîn- 
^ărel acestei moșii și ași fi fericit să văd 
că D. ministru primesce acăstă propunere; 
dar D. ministru (Jice : am o lege și trebue 
s’o aplic. Eti ’i răspund: D-le ministru, 
dar legea nu te opresce ca s’o vin^i .în 
mici loturi și cu acăsta să înlături și nea
junsul budgetar de care te preocupi; nu 
te opresce legea de la acăsta, și dacă ță
ranii nu vor depune a patra sati a cincea 
parte care prevede legea.

O voce: A $ecea parte.

D. R. Pătărlăgeanu : Atunci nu le-o 
vin^i lor și o vel vinde alt-fel; dar când 
cer ei ca s’o vin^I conform cu legea ac
tuală, se înțelege că vor depune acea 
parte prevăzută de lege și pe D-ta nimic 
nu te opresce să faci acăstă vîn^are în 
mici loturi. (întreruperi).

D-lor, ori-ce ați £ice, faptul este că 
astăzi avem o lege, și răti mi se răspunde 
de la banca ministerială că nu pdte să 
vîndă dupe legea de astăzi în loturi 
mici.

D-vdstre trebue să observați un lucru, 
că moșia Brătescil este o moșie în centru, 
și tdte moșiile din centru, cari s’ati vîndut 
în corpuri întregi, ati adus o fdrte mare 
vătămare țăranilor. Să nu se $ică că nu
mai pe moșii mari se pot face comune, 
căci aci este deja o comună și este o co
mună bogată, și dmenii cari nu ati dare 
de mână în acea comună voesc să ’și cum
pere din acest pământ spre a mări co
muna lor.

Prin urmare, dar, eti cred că ar fi o 
măsură care ar corespunde cu dorința 
onor, minister manifestată în Mesagiul 
Regal, de a parcela aceste moșii în loturi 
mici, și nici o dată să nu vîndă de cât așa, 
pentru a satisface exigințele legei, drep
tatea, exigințele budgetare și dorința în- 
tregei țări de a se împroprietări țăranii, 
cari sunt în lipsă de pământ.

Voci: închiderea discuțiunel.
D. președinte, L. Catargiu: D. N. 

lonescu are cuvântul contra închiderel 
discuțiunel.

D. N. lonescu: D-le președinte, la 
comisiunea de petitiuni sunt mai multe 
petițiuni în cari locmitoril explică pentru 
ce cer pământ. In țără, acei cari ati fost 
în contact cu alegătorii colegiului III, 
sciti că cererile acestea de pământ sunt 
generale.

Acum, D. ministru de externe vine și 
(jice: pdte să fie un interes local al câtor
va țărani, și, prin urmare, nh se opresce 
guvernul în drumul săti regulat numai 
pentru un interes de localitate. Mai vine 
apoi și D. ministru al domenielor, care ne 
dă o interpretare a articolelor pentru 
consolidarea veniturilor provenite din 
vîntjare; interpretare, care este fdrte co
rectă, dar în care se păstrăză o discretă 
tăcere asupra motivelor cari ati îndemnat 
pe guvern să pună în vîn^are acea mică 
moșie pe care o cer țăranii. Țăranii ati 
cerut vîn^area mal multor moșii în con- 
dițiunile legei existente; guvernul trecut 
și guvernul actual nu putea să facă alt
fel de cât să obtempereze la justele cereri 
ale țăranilor; când țăranii cer să cumpere 
pământ în condițiunile legei existente, 
nici o exigență budgetară nu pdte prima 
acăstă cerere. Iată convicțiunea mea^, 
iată spiritul general al colegiului al trei
lea țărănesc.

D. ministru de domenii ne vorbesce de 
necesitățile budgetare, de necesitatea de 
a îndestula fondul de amortisare al dato
riei făcute pentru constituirea unor edi
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ficii de utilitate publică. Dar cererile 
țăranilor de a li se vinde pământ in loturi 
sunt pentru a face față unei necesități 
care primăză pe ori-care alta, necesitatea 
de a întâmpina cheltuelele de tdtă ^iua ale 
existenței lor, și mie mi se pare că atunci, 
când am pune în cumpănă necesitatea edi
ficiilor, fie ele detcea mai mare utiEtate, 
cu necesitatea de a subveni la aceste ine
xorabile nevoi ale țăranilor, 'mi se pare, 
că acestă din urmă necesitate ni se impune 
în mod mult mai imperios de cât cea d’ân- 
tâiă. Prin urmare, nici un guvern nu pdte 
să esitese de a scote în vîn^are în loturi 
mici moșiile pe cari țăranii le cer. Iată 
cum stă cestiunea.

'Mi permit a da acăstă lămurire guver
nului, și guvernul rămâne stăpân de a 
scote ori-ce moșii în vîn^are pentru sco
pul determinai de lege; dar și noi suntem 
în drept a întreba pe guvern de ce a scos 
cutare moșie în vîn^are și nu alta? De 
ce a scos în vînijare în corpuri întregi 
tocmai acele moșii pe cari le-aă cerut ță
ranii în mici loturi ? De ce nu a vîndut 
aceste moșii țăranilor ?

Noi am vă^ut ce a făcut cu acăstă ces
tiune ministerul trecut, și când $ic mini
sterul trecut, înțeleg ministerul că^ut, 
acela al D-lui loan Brătianu; fiind-că 
ministerul cel4d’ântâifi al D-lui Theodor 
Rosetti nu’l putem numi minister trecut, 
de dre-ce '1 vedem și astă-^i pe acea bancă 
în fața năstră; dar voiți numi pe cel de 
Ia Marte edițiunea ântâia a ministerului 
Rosetti, și pe cel actual, edițiunea a duoa 
a ministerului Rosetti. (Ilaritate).

D-vdstre, miniștri din cabinetul de a 
duoa edițiune, ne^iceți acum că nu puteți 
să apEcați de cât legile cari sunt astă-^i 
în vigore, iar nu legea cea nouă elaborată 
de D-vdstre, care nu e încă de cât în stare 
de proiect. Dar nici noi nu vă cerem alt
ceva să faceți, de cât să apEcați legea ac
tuală ; fiind-că nu seim ce soluțiune se va 
da acelei legi, care este concepțiunea 
D-văstre, nici când ea va avea să fie pusă 
în apEcațiune. Când noi vă cerem să nu 
vindețl în corpuri întregi acele moșii, cari 
sunt cerute de țărani a le cumpăra el în 
loturi mici, suntem în strictă aplicare a 
legei actuale.

Noi EberaEi, și liberali „obrasnici", cari 
avem să vă importunăm necontenit cu a- 
căstă cestiune, până ce veți da satisfacere 
justelor reclamațiuni ale țăranilor, noi vă 
cerem acum ceea-ce ceream și guvernului 
trecut, de a aplica legea astă-^I existentă 
conform aspirațiunilor generale ala țărei 
și necesităților imperiose cari ati inspirat 
și sub cari s'a făcut acestă lege.

Iată ce voim noi și iată pentru ce ne 
plângem că legea nu a fost și nu este a- 
pEcată în adevăratul ei spirit. Sunt mal 
multe județe, între cari vi s’a citat adi
neaori anume județul Prahova, unde ță
ranii aă cerut pământuri; dar, dupeces'a 
făcut tdte formalitățile pregătitdre pentru 
vîn^area în loturi, pe urmă un favorit al 
guvernului a suflat moșia, cumpărând-o 

în corp întreg. De aceste lucruri ne te
mem noi și voim ca ele să înceteze *, ase
menea lucruri ati provocat răscdla ță
ranilor și este mult mai de preferit a avea 
un deficit de duoă mibone în budget de 
cât a exaspera pe țărani; căci mal mare 
necesitate este a împăca populațiunea 
rurală, de cât de a echilibra pentru un 
moment budgetul spre a'l desechiEbra în 
lymă cu cheltuielile de represiune a res- 
colelor. Rescdla de astă primă-veră a a
dus multe miserii, a adus pagube de mai 
bine de 20 milione, căci sunt famiEI să
răcite, și ceea-ce este și mai răii de cât 
sărăcia, e disperarea ce se aruncă în su
fletul populațiunel rurale.

D. ministru al lucrărilor publice ^icea 
adineori: nu sper să conving pe D. Dobres
cu. Etî (Jic D-luI ministru actual al dome- 
nielor: nu sper să vă conving ca să iubiți pe 
țărani cum trebue să 'I iubiți (aplause); 
nu vă cerem de cât apEcarea legei, dar o 
cerem de la D-vdstre cu discrețiune, cu 
prudență și in spiritul acelora cari aii 
făcut legea pentru vânzarea bunurilor 
în loturi mici. Acăstă și nimic mai mult.

Acum D-vostre subtiEsați, ca să nu 
^ic un cuvânt mai răii, și ^iceți : iată 
data în care s’a scos în vânzare moșia 
Brădesci. Apoi de acesta este vorba, D-le 
ministru, consumat jurisconsult? D-ta 
cretji că data licitațiunei a determinat pe 
țărani ca să vină să cără apEcarea legei ? 
Ceea-ce ’i-a determinat, este o nedreptate 
ce li se face când se vinde în corp întreg 
o moșie, pe care ei ar putea să o cumpere 
în loturi mici.

D-lor, nu este vorba de un cas isolat, 
de un interes local al unor țărani. Etî cu
nosc mai multe cașuri pe cari vi le pot 
cita. La SabaonI, în județul Roman, s'afi 
vândut în Ioturi mici Ia țărani, numai 
duoă din trei părți ale acelei moșii, iar 
partea a treia nu s'a vândut, ci s’a dat în 
arendă. EI bine, acea a treia parte a de
venit un cuib de presiune pentru acei ne
norociți țărani, cari afi devenit proprie
tari pe cele două părți.

Acesta e un fapt care probăză, că și 
chiar atunci când în rare cașuri se vinde 
câte o moșie în loturi ia țărani, vânzarea 
se face în astfel de condițiuni, în cât țăranii, 
cari ah cumpărat moșia să rămână expuși 
la aceleași asupriri și vexațiuni ea și mai 
înainte de a deveni proprietari. Nu însă 
ast-fel de vânzări vă cerem noi, ca să re- 
servațl partea cea bună a moșiei și să nu 
parcelați în loturi de cât pământurile 
sterpe, rîpe și mocirle, pe cari să le vin- 
deți țăranilor, pentru ca, și dupe ce aii 
devenit proprietari, să fie nevoiți a alerga, 
tot la arendașul căruia ați dat partea cea 
sănătdsă a moșiei și a primi onerdsele în- 
voieU ce el le impune.

V'am citat cașul de la Roman; vă mal 
pot cita un cas în Prahova, unde aseme
nea, moșia Slănicu s’a vândut tot numai 
duoă părți la țărani, și ei de atunci 
până astă-^I necontenit au cerut și cer 
să nu se mai dea în arendă, nici să 

se vândă în corp întreg cea-altă a treia 
parte a moșiei; ci să li se vîndă tot lor in 
loturi, pentru ca să pdtă avea pământ de 
muncă pentru dânșii și de pășunare pen
tru vitele lor.

Vedeți dar, că cestiunea nu se reduce 
Ia un simplu cas isolat de la o locaEtate 
dre-care; v’am citat până acum duoă 
exemple, și mai am și altele. . .

O voce: Acăstă e contra închidere! 
discuțiunei ?

D. N. lonescu: Nu vă mal obosesc 
cu aceste exemple, fiind-că mulți din 
D-vdstre le cunoscețl, și chiar ați avea să 
mai adăogați și altele pe lângă cele ce ași 
cita efi. Dar, iată ce ^ic D-lor miniștri, 
cari văd că 'și fac atâtea scrupule de a nu 
se viola legea prin aceste vîmjări: acolo 
unde țăranii cer să li se vîndă în loturi 
mici bucata rămasă dintr’o moșie mare a 
Statului, D-vdstre nu căleați legea când 
veți sedte în vîqjare în loturi mici ase
menea bucăți de moșii.

Nu mai scdteți în vîn^are în corpuri 
întregi moșiile pe cari țăranii vor să le 
cumpere; iată ceea-ce vă rugăm. Acăstă 
este de cea mai bună politică și financiară 
și conservatdre; conservați credința po
porului în representațiunea națională; nu 
luați așa peste picior representațiunea 
țărei. LiberaEi—și Eberalii de tdte colo
rile—când vin și ve vorbesc de apEcarea 
legei, vă fac cel mal bun servicii, și nu le 
mai vorbiți de călcarea legilor.

Ce forță majoră vă constrâge să vindețl 
acele 88 de hectare în bloc, tocmai când 
vedeți că țăranii vi le cer în loturi ?

Este uman lucru, este românesc lucru, 
ca D-vdstre, tocmai acolo unde vi se cere 
să dațl în loturi, tocmai acolo să ^iceți 
că trebuesă se vîndă în corp întreg? Voiți 
să vină și să se împlânte* în cdstele acelor 
sărmani locuitori în nevoie, un străin care 
să ’i exploateze ? Ei bine, trebue să ale
geți între țărani și un exploatator al ță
ranilor. Aveți destule moșii aiurea, pe 
cari le puteți vinde în corpuri întregi, 
dar feriți-vă și nu vă grăbiți a sedte în 
vîmjare în total acele moșii, pe care le cer 
țăranii, pentru a face față la primele ne
cesități ale existenței lor.

Prin urmare, ca să nu lungesc vorba, 
$ic D-lui ministru al domeniilor: nu sun
teți nevoit să scdteți cu ori-ce preț în 
vînjjare moșiile acelea pentru care sunt 
petițiuni din partea țăranilor că vor să le 
cumpere în loturi mici. Aveți destule alte 
moșii de vîndut, pentru ca să opriți pe 
acelea a căror vîn^are ar putea să irite, 
să aducă o nemulțumire justă din partea 
acelor țărani, cari afi cerut vîn^area lor 
în loturi mici.

Cestiunea dar pusă pe adevăratul tă
râm este acăsta: scdteți în vîn^are mo
șiile, căci nu puteți opri legea; dar nu 
scdteți acele bunuri pentru cari s’afi făcut 
și se fac cereri din partea țăranilor ca să 
le cumpere.

Acăstă e cererea ndstră. Este ea exor
bitantă ? Noi vă cerem ca cea d'ântâiă 
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soluțiune ce dați la o cestiune care se Idgă 
cu marea cestiune rurală, să fie ast-fel, în 
cât să insufle încredere, iar nu discredit 
asupra autorităței Parlamentului. Cerem 
să se scie că vocea acelora cari cer să cum
pere pământuri din domeniele Statului, 
este ascultată și de maioritatea și de mi
noritatea Parlamentului, și de consilierii 
Majestății Sale.

D-lor, ași dori ca în acăstă cestiune, ca 
în tdte cele-l'alte cari se lăgă cu pacea 
publică, să nu fie deosebire între cutare și 
cutare, să ne unim cu toții și să dăm ță
ranilor moșiile pe cari ei vor să le cum
pere din domeniile Statului, ca să ’i pu
nem în posițiune de a nu mai fi în mi- 
serie.

De aceea, vă rog, nu vă uitați la noi 
ca la nisce dmeni cari căutăm a înăspri 
lucrurile prin interpelări, cari căutăm a 
văsgudui; intențiunea acăsta e departe 
de noi; noi liberali curați, liberali cari 
am fost cei d’ântăiă la breșă pentru a 
combate guvernul care n’a aplicat legile, 
voim să ne dați atâta credință, pentru 
duoă, trei ile, până ce ne veți vedea la 
lucru, căci voim tot atât de mult binele 
țăranilor ca și D-vdstre, ca și D. Carp, 
care a elaborat proiectul cel noii de 
lege. Permiteți-’mi dar să vă adresez 
acăstă rugăciune, ca să scoateți din vîn- 
^are în întregul el acăstă moșie, căci nu 
va fi pericol pentru budgetul Statului, 
daca aceste 80 de hehtare se vor vinde în 
loturi la țărani... (întreruperi).

V’așri uga, D-le președinte, ca D-vostră 
să vă grăbiți, când noi vom face veri-o 
infracțiune la regulament, a ne aduce la 
cestiune, și a nu lăsa să ne facă proces 
membrii din maioritate, pentru că noi 
suntem în situațiune fdrte delicată; spe
răm însă că vom da exemplu de modera- 
țiune; dar și maioritatea trebue să fie 
mai generdsă pentru minoritate; nu ce
rem pomană, cerem generositatea D-vds- 
tre, și acăsta va fi mai mult spre folosul 
D-vdstre de cât al nostru; căci nu voim 
să vă discreditați chiar de la începutul 
carierei D-vdstre fdrte grele, forte sca- 
brdse, de a guverna țăra prin aplicarea le
gilor actuale, satisfăcăndu-i nevoile.

Noi vă oferim concursul nostru, dar 
vă cerem continuarea discuțiunei, căci 
nici o cestiune nu se resolvă prin închi
derea discuțiunei.

D. ministru al domeniilor, A. La
hovari : EH credeam, onorabile domn 
lonescu, că D-vdstră veți vorbi contra 
închiderel discuțiunei, și în acăstă ces
tiune n’aveam nimic de ^is; căci Camera 
închide sati lasă deschisă discuțiunea, 
dupe cum ’i convine; dar fiind-că văd, că 
D-vdstră ați reluat cestiunea, și nemul
țumit de oratorii cari ati desvoltat’o până 
acum, ați adus luminele D-vdstră perso
nale, pe cari de alt-fel sunt tot-d’a-una 
fericit să le am la îndemână, sunt silit a 
reveni și eti asupra cestiune!, de și s’a 
cerut închiderea discuțiunei, și voiti res- 

punde în fdrte puține cuvinte lungului 
și pasionatului D-vdstră discurs.

Aci este o cestiune din cele mai simple, 
căreia D-vdstră ’I dați proporțiuni 
cu totul nepotrivite cu importanța ei. 
Eti nu am fost și nu puteam fi întrebat 
de ce am violat legea punând în vîn^are 
cutare moșie in corp întreg, mai ântâiti 
pentru că violare de lege nu a fost, și al 
duoilea, pentru că, și daca o asemenea 
imputare s’ar fi formulat, ea nu 'mi se 
putea adresa mie; de ore-ce faptul de 
care este vorba, e anterior venire! mele 
la ministerul ce am ondre a dirige astăzi.

D. G. Panu : E din edițiunea ântâia.
D. ministru aldomenlelor, A. Laho

vari : Aveți mult spirit, dar mai reser- 
vați-1 și pentru viitor, nu’l cheltuiți pe 
tot în o singură ^i. (Aplause).

D. G. Panu: D-vdstre aveți spirit și, 
cel mai bun spirit al D-vdstre, consistă în 
aplausele maiorităței. (Sgomot).

D. președinte, L. Catargiu: Vă rog 
să nu mal întrerupeți, fiind-că cu chipul 
acesta e imposibilă ori-ce discuțiune.

D. ministru al domeniilor, A. Laho
vari : Mă adresez la dreptatea și la bu
nul simț al Adunărei, în o cestiune așa de 
simplă, care nu’mi pot explica cum a pu
tut să dea loc la atâta discuțiune și mai cu 
sămă la atâtea animositățl.

Nu este aci vorba, D-lor, și nimeni din 
D-vdstre nu puteți ^ice, că s’a călcat cu
tare lege, când s'a pus în vtnjare una sai! 
mal multe moșii în corp întreg, căci tre
buia dupe lege să se vîn^ă ast-fel; ci este 
vorba de cutare moșie anume, pe care un 
deputat ne cere să o punem în vîn^are în 
loturi mici. Apoi în Cameră sunt 180 de 
deputațl, și ar putea fie-care din D-lor să 
vină cu o cerere de asemenea natură....

D. G. G. Dobrescu: Dacă cererea e 
drdptă, nu trebue să vă supere.

D. președinte, L. Catargiu: Vă rog 
să nu întrerupeți. /

D. G. G. Dobrescu: Aci e cestiunea 
de dreptate, nu de popularitate... (Sgomot).

D. președinte, L. Catargiu: Ori-ce 
cestiune ar fi, regulamentul nu vă per
mite să întrerupeți. Puteți cere cuvântul 
și eti vă voii! înscrie ca să vi-’l daâ, când 
vă va veni rîndul.

D. G. G. Dobrescu: Vă rog să nu vă 
restițl așa, D-le președinte, căci pe mine 
nu mă sperie restdla D-vdstre. (Sgomot).

D. președinte, L. Catargiu: EH nu 
mă restesc, ci vă aduc aminte că regula
mentul vă opresce de a întrerupe.

Voci: Cer cuvântul.
D. președinte, L. Catargiu: Vă în

scrii! pe toți; dar până vă va veni rîndul 
a vorbi, vă rog să nu mai întrerupeți; 
fiind-că tot ast-fel voii! căuta să fac a vi 
se respecta și D-vdstre libertatea cuvân
tului și a nu fi întrerupțl.

D. ministru al domenielor, Al. La
hovari : D-lor, m'am adresat către Ca
meră și am gis • situațiunea care este a^I 
nu este creată de noi, este resultatul apli- 
cațiunei unei legi votate mai de mult, pe 

care noi nu putem de cât a o respecta pe 
cât timp ea va fi în vigdre.

N’am susținut în principii! că nu tre
bue să se vîn^ă de cât moșii în corpuri 
întregi; și iarăși nu pot susține în prin
cipia, în fața unei legi speciale, că nu se 
pdte vinde de cât moșii în loturi mici.

Daca n’ar fi o dificultate financiară, 
pdte am lăsa la o parte o jumătate din 
lege, și n’am aplica de cât cea-altă jumă
tate.

Dupe îndemnul atât de patriotic al 
D-lui lonescu, n’am vinde de cât moșii 
în loturi mici; însă atunci o dificultate 
financiară s’ar ivi, aceea că s’a prevăzut 
în budget o sumă de două milidne cari aii 
să se depună la casa de depuneri și con- 
semnațiuni, pentru a face față acelor 27 
milidne pentru edificii. Onor. D. lonescu 
ne $ice: apoi, vindeți moșii în loturi mici 
ca să aveți acele două milidne. D-sa însă 
uită că pentru moșiile cari se vînd în loturi 
mici se plătesce numai a (Jecea parte Ia în
ceput; ast-fel că, pentru ca să incasăm din 
asemenea vîn^ări duoă milidne de lei, ar 
trebui să vindem pentru duoă-^eci de mi
lidne în loturi mici.

Ei bine, cum ar fi fost cu putință ca 
ed, în 6 ^ile, de când sunt la acest mi
nister, să parcelez și să pregătesc vîn^area 
pentru 20 de milidne moșii de ale Statu
lui în loturi mici ? Dar chiar și predece
sorul meii D. Carp, cum putea D-sa în 
4 luni de (jile, să parceleze moșii pentru 
20 de milidne ? Era o lucrare absolut im
posibilă pentru un așa scurt timp.

Vedeți dar, D-lor, cum trebue a se 
pune cestiunea, fără pasiune, fără certă și 
fără a ne pune pe marele principii! al de
mocrației și al popularităței, ci pur și 
simplu pe cestiunea de aplicare a legei și 
de executare a budgetului. Vîn^ând mo
șii în loturi mari, ceea-ce nu exclude și 
\ în^area în loturi mici, noi credem că pu
tem fi cu toții de acord. In privința vîn- 
^ăreî moșiilor în loturi mari, D-vdstre 
sciți, că cumpărătorii aceia plătesc a patra 
parte înainte; așa că, pentru acoperirea 
acelor dubă milidne, noi nu trebue să vin
dem de cât moșii în valdre de opt milidne, 
și acesta pentru a executa un budget, o 
lege, care nu sunt făcute de noi, dar că
rora trebue să le dăm ascultare; fiind-că 
cea d'ântâiu datorie a ndstră este să res
pectăm legile în ființă, cestiunea pusă așa 
nu suferă nici o discuțiune. Se pot vinde 
moșii în loturi mari, se pot vinde în lo
turi mici, precum am și vîndut.

EH, chiar ieri, am luat disposițiuni în 
privința câtor-va moșii ce ati a se vinde 
în loturi mici, și dacă D. lonescu doresce 
a vedea lucrul mal de aprdpe, nu are de 
cât să bine-voiască a veni la minister pen
tru ca să se convingă și mai bine.....

D. N. lonescu: N’am ce căuta ei! la 
minister.

D. ministru al domeniilor, A. La
hovari: Ca să controlați.

D. N. lonescu: EH controlez de aici.
D. ministru al domeniilor, A. La- 
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hovari : Așa dar, vedeți că pe tărâmul 
de lege nu ni se pdte aduce nici o impu
tare, dar pe târâmul particular al cutărel 
sati cutărel localități, că de ce la Prahova 
sad la Ialomița am vlndut cutare moșie 
cutărel persdne, iar nu cutărel alteia, tot- 
d’auna pdte să ni se caute cărtă.

Acum, D-lor, terminând să ’mi fie per
mis a face și ed o mică observațiune: 
dacă D-vdstre cereți de la noi ca să fi 
putut face, D. Carp în patru luni și ed în 
șese ^le, ceea-ce nu s’a făcut în 12 ani, 
vedeți că sunteți cam severi pentru mi
nisterul actual și cam indulgenți pentru 
tdte guvernele trecute.

Voci: închiderea discuțiune!.
— Se pune la vot închiderea discuțiu

nel și se primesce.
D. N. lonescu: Cercuvântulîncestiu

ne personală.
D. președinte, L. Catargiu: Mai ân- 

tâid are cuvântul D. C. C. Dobrescu în 
cestiune personală.

D. C. C. Dobrescu: D-lor deputați, D. 
ministru al domeniilor ’și-a închipuit că 
ed am venit să răpesc timpul Camerei cu 
o cestiune care m'ar fi privind personal, 
ca o cestiune de popularitate. Acăstă bă
nuială ce D-sa aruncă asupra mea nu este 
câtuși de puțin întemeiată. Țăranii din 
acea localitate ad venit și 'mi ad atras a- 
tențiunea asupra acestei cestiuni, și ed am 
fost fericit când am vă^ut că D. Lahova ri 
voesce să tâspună astăzi. N’am avut în 
acăstă cestiune nici o prevențiune, și nu 
mă așteptam câtuși de puțin să aud că 
mi se face cu acăstă ocasiune imputarea 
cum că nuoi, cei din minoritate, voim să 
ocupăm timpul Camerei cu cestiuni de 
popularitate, sad de interese personale. 
Ed, D-le ministru, n’am nici un interes 
personal în vîn^area moșiilor Statului; 
nu sunt nici arendaș, nici amator de a 
cumpăra moșii; însă cestiunea acăsta este 
o cestiune mare, și mă felicit că am pu
tut să provoc o discuțiune asupra ei, pen
tru că s’a dat pe față o parte din inten- 
țiunile D-vdstre, pentru reformele ce aveți 
de gând a face.

Noi, cari așteptăm cu impaciență și cu 
entusiasm, reformele ce D-vdstre ați pri
mit prin Mesagiul Tronului, prin progra
ma D-vdstre, am putea dupe discuțiunea 
ce a avut loc astă-^i, dupe cuvintele și a- 
titudinea D-vdstre, să ne felicităm de pe 
acum de bunul început ce ’l inaugurați 
și de punctul D-vdstre de vedere în a- 
căstă importantă cestiune.

Cu ocasiunea acestei interpelări, atât 
de juste și atât de simple, D. Lahovari s’a 
crezut îndrept să ne ea cam peste picior, 
^icându-ne, că noi umblăm dupe democra
ție. Da, în adevăr, așa este; noi primim 
cu mâdrie titlul de democrați, și D. Laho
vari trebue să scie că noi suntem soldați 
ai democrației, și vom lupta din tdte pu
terile ndstre ca să ridicăm tdt 3 elementele 
poporului român, și pe țărani, și pe pre
oți și în fine tdte clasele cari trăesc prin 

muncă și cari sunt menite a consolida de
mocrația în acăstă țără.........

D. ministru al domeniilor, A. La
hovari : Și ne veți avea și pe noi alături 
cu D-vdstre.

D. C. C. Dobrescu: Dacă D-vdstre vi 
se pare că este o rușine a fi cine-va de
mocrat, pentru noi vă declarăm că este o 
ondre de a merita acest nume.

D-lor, nu voiesc să aduc aminte unele 
lucruri fdrte durerdse, pentru trecutul 
politic al D-lui Al Lahovari, (murmure) 
pentru că nici D-sa, trebue să o recunosc, 
n’a voit astă-^i de cât nu mai ușurel să 
ne atingă, picând că se reservă pentru vi
itor ; dar '1 previn că atunci eti unul nu 
voiti avea nici un menagement pentru 
D-sa.... (Ilaritate).

D. președinte, L. Catargiu: Vă rog 
să lăsați personalitățile.

D. G. G. Dobrescu : D-lor, eti admir 
pe onor, maioritate în rîsul ei nepăsător, 
și voiti avea ocasiune să o admir de mai 
multe ori pe viitor.

Voci: Și noi asemenea pe D-ta.
D. G. G. Dobrescu: Avem să Jne ad

mirăm reciproc.
D-lor, ceea-ce ’mi pare mie răti este că 

în acăstă desbatere, D. președinte cu noi 
aceștia tinerii să arată cam tiran. Cred, 
D-le președinte, că nu este bine nici să vă 
riști ți la noi, nici să ne sunați clopoțelul; 
suntem dmeni cu destul bun simț, ca să 
cundscem că nu trebue să facem necuvi
ințe, dupe cum nici nu am făcut; căci nu 
cred să fi fost cea mai mică necuviință în 
cuvintele mele, când ^iceam D-lui Laho
vari, să nu aducă discuțiunea pe tărâmul 
atacurilor personale, fiind-că ’î previn că 
în asemenea cas, nici noi nu '1 vom cruța, 
pe D-sa și vom sci să ’i răspundem. La 
aceste cuvinte D. președinte ’ml-a făcut 
observațiuni pe cari nu cred că le meritam.

D. președinte, L. Catargiu: D-le 
Dobrescu, de câte-ori vei călca regula
mentul și vei intrerupe am să fiti tiran; 
(Aplause). Maioritatea pdte să numescă 
alt președinte care să vă lase să faceți ori 
ce veți voi, dar eti nu voiti tolera ceea-ce 
regulamentul mă obligă să nu tolerez. 
Iată dedsiunea mea luată când am venit 
pe acest fotoliti. (Aplause). Eti vă dati 
cuvântul ori când vă vine rândul înscrie
re! și atunci caut să nu fiți întrerupt, du
pe cum tot asemenea sunt în drept a cere 
și de la D-vdstre, să nu întrerupeți pe 
alții și să nu provocați personalitățile 
cari ne fac să perdem timpul Camerei. 
(Aplause).

Acum D. N. lonescu are cuvântul în 
cestiune personală.

D. N. lonescu: Eti nu voiti să lun
gesc discuțiunea personală, am numai o 
explicare de dat, aceea că D. Lahovari, 
când era în picidre, s’a îmbătat de o frasă 
oratorică, și s’a adresat la mine ^icându- 
mi; pentru ce în 12 ani n’am cerut de la 
ministerul D-lui I. Brătianu, ceea-ce cer 
în 12 secunde de la ministerul D-lui Ro
setti ?

Acăstă întrebare nu trebue să se adre
seze mie, ci altora, și anume acelora cari 
ati stat atât timpt fără să dea o soluți- 
une cestiune!.

D-le președinte, eti nu mai $ic nimic 
care se pdte lungi acăstă discuțiune, pen
tru că astăzi este o ^i destinată pentru 
cercetarea petițiunilor și indigenatelor 
și avem la ordinea ^ilei 12 petițiuni ale 
țăranilor, pe car! le am resolvat și am 
depus raporturile. Vă rog dar se le pu
neți în discuțiune pe aceste.

D. președinte, L. Catargiu: Acum 
mi s’a adus raporturile și le voiti pune 
la ordinea ^ilel.

D. D. lonescu: Discuțiunea de astăzi 
'mi-a amintit utilitatea notiței ce am ce
rut alaltăerl de la ministerul de domenii, 
și de aceia vă rog să bine-voiți, D-le pre
ședinte, a interveni ca să mi se dea acea 
notiță, pentru că eti cred că nu multe 
moșii se vor fi vîndut în corpuri întregi, 
în urma rescdlei țăranilor.

D. președinte, L. Catargiu: Voiti 
interveni.

D ior, s’ati presintat acum mai multe 
raporturi de ale comisiunei de petițiuni, 
și vă consult dacă voițl să le punem as- • 
tă^i la ordinea jilei.

D. M. Kogălniceanu: Aș dori să mi
se dea cuvântul în cestiune de regula
ment.

D. președinte, L. Catargiu: Aveți 
cuvântul.

D. M. Kogălniceanu: Am stat aci ne
mișcat, de am ascultat multe, și nu am luat 
nici o parte la discuțiunea de adinăori; 
însă sunt dator să mă plâng de chipul 
cum s’a Încheiat discuțiunea care este 
chiar contrariti regulamentului; căci s'a 
dat cuvântul unui deputat sati duoi, dar 
nu am au^it ^icându-se un cuvânt măcar, 
tocmai asupra cuiului cestiune!, care este 
acea încheere a consiliului de miniștri, 
hotărîtdre ca să se vîn$ă în loturi mări, 
moșiile care ati un venit numai până la 
2.000 lei. Aci este cestiunea, și cestiunea 
acesta nu este atinsă. Eti nu o voiti ridica 
acum, o reserv pentru o interpelare, și 
voiti întreba : pe ce s’a întemeiat minis
terul spre a mărgini pe țărani să nu cum
pere tocmai acele moși! cari le vin lor 
mai la în demână ?

Acum, D-lor, în privința regulamentu
lui, este o cestiune de demnitate care me 
face pe mine, ca mai bătrân în Parlament, 
să protestez în contra modului cum se în
chid discuțiunile Camerei.

Una din imputările cele mai drepte ce 
se făceati Camerei trecute și guvernului 
de atunci, era ca îndată ce vorbea un de
putat și ministerul respuhdea, maiorita
tea închidea discuțiunea, lucru ce nu este 
nicăiri în lume, pentru că atunci se pdte 
ca ministerul să aducă în discuțiune ces
tiuni nouă, cari rămân fără răspuns; și 
ast-fel votul se pdte da prin surprindere.

Cu părere de răti văd, că acest precedent 
se urmăză și astăzi de acăstă Cameră, 
unde sunt ațâț! tineri, cari ar fi putut să 
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protesteze, Înainte de mine, contra acestei 
regretabile sisteme.

D. președinte, L.Cataf gin: In adevăr 
că dupe D. lonescu, care a vorbit contra 
închidere!, a vorbit și D. ministru răspun
zând D-lui lonescu, care s’a cam depărtat 
de la cestiune; dar, dupe regulament, eh 
sunt ținut să dah cuvântul miniștrilor veri- 
când 11 vor cere. Când veți modifica regu
lamentul și veți pune într’âusul un articol 
care să oprescă pe miniștri de a vorbi 
când se cere Închiderea discuțiunel; atunci 
voih urma și eh conform acelui articol, 
dar astăzi nu pot să fac alt-fel de cât cum 
mă obligă regulamentul actual, adică să 
dah miniștrilor cuvântul verl-când îl vor 
cere.

Acum trecem la ordinea ^ileî, unde a
vem mal multe raporturi ale comisiunel 
de petițiuni.

— D. Jf. Pacu, raportorul comisiunel 
de petițiuni, dă citire următorului raport:

^Domnilor deputați,
Comisiunea D-vdstre de petițiuni, con- 

stituindu-se sub președința D-lui Nicolae 
lonescu și având de secretari pe D. StroicI 
și subsemnatul, a pășit imediat Intru în
deplinirea datoriilor ce ’I incumbă.

Sunt, D-lor deputați, o mulțime de 
petițiuni, trămise Camerei de mai mulți 
ani, cari așteptă și a^i resultatul lor. în
țelegeți, negreșit, că e greh a ne ocupa 
de o-dată de tdte aceste petițiuni. Comi
siunea a socotit însă, că e mai nemerit, a 
se opri mai ântâih la cestiunile cele mai 
urgente, și cari sunt cele pentru pământ. 
In ședințele de la 16 și 18 curent, cerce
tând 10 din aceste petițiuni și duoă cu 
alt caracter, a bine-voit a mă numi ra
portor și a comunica D-vostre resultatul 
lucrărilor sale.

Iată acum și despre ce tratâză aceste 
petițiuni, precum și conclusiunile comi
siunel :

I. 20 locuitori români din satul Slo
bozia-Bălților, ținutul Iași din Basara
bia, aflători pe moșia cu același nume, 
proprietate a casei Sf. Spiridon din Iași 
(România), se plâng că; nefiind în numă
rul celor 108 clăcașl cărora li s’ah dat, în 
1871, câte 9 și jumătate dese tine pământ 
de fie-care, n’ah nici un palmac de pământ 
și sunt nevoiți a închiria de la evrei cu 
16—18 ruble dese tina. Cer, în urmare, 
de la Cameră să miZlocescă pe lângă epi- 
tropia Sf. Spiridon din Iași spre a le da 
pământuri cu plată.

Comisiunea, în maioritate, având în ve
dere că petiționarii rectinosc ânsăși că 
n’ah nici un drept, întru cât nu sunt ce
tățeni ai Statului român; că cererea de 
intervenire către casaSf. Spiridon din Iași 
nu se întemeiază pe nici un text de lege 
în vigdre în România, și că legea pentru 
vânzarea de pământuri în loturi nu este 
aplicabilă de cât la moșiile Statului, pen
tru. aceste cuvinte se declară în neputință 
d'a lua veri-o hotărîre privitdre la acestă 
petițiune.

Minoritatea însă, formată de subsem
natul, considerând că casa Sf. Spiridon 
din Iași este o instituțiune română, su
pusă sub controlul suprem al Statului ro
mân, considerând că scopul acestei insti- 
tuțiuni este eminamente creștinesc, uma
nitar și ușurător nervilor celor ce sufer, 
și deci e tot-d'a-una datdre, d'a nu per
mite exploatarea celor slabi de către cei 
puternici, celor simpli de către cei vicleni, 
celor săraci de către cei bogați, creștini
lor de către necreștini, mal ales acolo 
unde este ea proprietară, fie proprietățile 
în ori-ce loc și în ori-ce țâră; pentru ace
ste cuvinte este de părere (unanimitatea) 
a se mijloci către epitropia S-tului Spiri
don din Iași că, daca legile în ființă nu 
’I permite a vinde pământ în loturi peti
ționarilor din Slobozia-Bălților, cel puțin, 
să facă a se acorda înlesniri în cultivarea 
pământului închiriat însurățeilor, ast-fel 
ca să se simțâscă cât mai puțin lipsa lor 
de pământ proprih.

D. președinte, L. Catargiu: Discuți- 
unea generală este deschisă.

D. N. lonescu are cuvântul.
D. N. lonescu: D-lor, D-vdstre cari 

stațl la locul D-vdstre în fața unei ces- 
tiuni atât de interesantă ca aceea qe este 
pusă acum în discuțiune, vă mulțumesc 
că ați rămas aci să mă ascultați; voih 
vorbi dar, ca și cum Camera ar fi în com
plectul ei.

Petiționarii despre cari tratâză acest 
raport, sunt nisce locuitori de pe o moșie 
a epitropiei S-tului Spiridon din Iași, 
moșie care se află situată în Basarabia și 
prin urmare sub autoritatea guvernului 
rusesc. Locuitorii aceștia, aurind negre
șit de bunele disposițiuni ale Parlamen
tului Român în privința aplicărei legei 
rurale, și bucurându-se că el este animat 
de un bun spirit național, s’ah îndemnat 
și ei a se adresa către represintanții din 
Camera României, picând: Noi nu avem 
nici un drept a cere ceva de la D-vdstre, 
de și suntem români, pentru că ne aflăm 
stabiliți în Basarabia; dar pentru că sun
tem locuitori pe moșia unui institut de 
bine-facere din România, rugăm pe Ca
mera României să se milostivâscă a inter
veni pe lângă acel institut, spre a ne da 
și noă, cu plată, o porțiune de pământ din 
acea moșie, ca să fim și noi împroprietă
riți.

Majoritatea comisiunel, considerând că 
cererea acâsta nu este întemeiată pe lege, 
și abstracțiune făcând de ori-ce alte difi
cultăți diplomatice, s’a declarat în nepu
tință d'a lua vre-o hotărâre pentru satis
facerea petiționarilor. Un membru însă 
din comisiune, cetățean basarabean, cu 
mal multă căldură pentru Patria perdută, 
a rămas în minoritate, găsind de cuviință 
a se interveni pe lângă casa S-tului Spi
ridon, ca se facă ceva înlesniri acestor 
locuitori.

Motivele din ambele părți sunt curate 
și respectabile. Acum D-vdstre aveți să 
decideți înțre maioritate și minoritate, 

și în suveranitatea D-vdstre să dați veri- 
dictul ce veți crede mai nemerit.

D. M. Pacu: D-lor deputați, în urma 
cuvintelor pronunțate de D. președinte 
al comisiunel de petițiuni, retrag părerea 
mea; pentru că văd că cererea acâsta nu 
se întemeiază pe nici un text de lege.

— Ne mal luând nimeni cuvântul, se 
pune la vot conclusiunile comisiunel și se 
adoptă.

D. Pacu, continuă citirea raportu
lui în coprindere:

Mal mulți locuitori din comuna Pă- 
păuți, plasa Tîrgul-Meletinul, județul 
Botoșani, cer să'cumpere pământ de pe 
moșia Statului cu același nume.

Comisiunea în unanimitate, a opinat 
d'a se recomanda de urgență guvernului, 
ca să scdță în vînZare, în loturi, moșia 
Statului Păpăuți, conform cererel petițio
narilor și legilor în vigdre.

— Ne luând nimeni cuvântul, se pune 
la vot conclusiunile comisiunel și se 
adoptă.

D. Jf. Pacu, continuă citirea rapor
tului :

Mai mulți locuitori din comuna Mo- 
goșesei, plasa Vedea, județul Olt, cer a fi 
împroprietăriți pe mogia Statului din 
acâstă- comună. EI se mai tînguesc, că 
sufer o mulțime de neajunsuri, din partea 
arendașului acelei moșii; că s’ah plâns 
adesea-ori, fie la autoritățile locale, fie 
la cele centrale, dar fără resultat, din 
causă, ^ic petiționarii, că arendașul avea 
proptele atât pe la prefectura de Olt, cât 
și în Bucuresci, pe D. Tache Protopo
pescu, și tdte plîngerile lor erah puse în 
dos, dupe propria expresiune a subscrii- 
torilor petițiune!.

Comisiunea în unanimitate, opinâză 
a se recomanda guvernului acâstă plîn- 
gere, a se scote în vînZare în loturi mo
șia Mogoșesci și a se rândui o anchetă, 
care să cerceteze neajunsurile de cari se 
plîng petiționarii.

— Ne luând nimeni cuvântul, se pune 
la vot conclusiunile comisiunel și se adoptă.

D. Pacu, continuă citirea rapor
tului :

Mai mulți locuitori din comuna Al- 
bulesci, plasa Dumbrava, județul Mehe
dinți, cer să fie împroprietăriți pe moșia 
Statului Albulesci.

Comisiunea în unanimitate, opinâză a 
se recomanda guvernului să pună în vîn
Zare în loturi, sus-^isa moșie, în margi- 
nele legilor în ființă.

— Ne luând nimeni cuvântul, se pune 
la vot conclusiunile comisiunel și se adoptă.

D. Jf. Pacu, continuă citirea rapor
tului :

Mal mulți locuitori din cătunul Copă- 
ceni, comuna Racovița, județul Argeș, 
cer a li se da pământuri. Se mai plîng 
încă că adesea ori ah făcut acâstă cerere, 
dar fără nici un resultat satisfăaător.

Comisiunea este de părere a se reco
manda guvernului ca, având în vedere și 
cererile lor anteridre, să fiă improprietă-
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riți petiționarii prin cumpărare de pă
mânt in loturi pe unul din domeniele sta
tului și conform legilor In vigdre.

— Neluând nimeni cuvântul, se pun la 
vot conclusiunile comisiunei și se adoptă.

— D. HI. Pacu continuă citirea rapor
tului :

Mai mulți locuitori din comunele Pro- 
vițade Jos șiProvița de Sus, județul Pra
hova, cer să cumpere pământ In loturi de 
la Stat. EI declară că deja moșia Statului, 
Provița, din plaiul și județul Prahova, a 
fost cerută de dânșii In nenumărate rân
duri; că s'a delimitat chiar de D. inginer 
Georgescu încă de la 1885, dar până as
tăzi nu s'a vlndut în loturi.

Comisiunea opineză că, de vreme ce 
lucrările preparatorii sunt de mult ter
minate, guvernul să procedeze de urgență 
la punerea în vînZare în loturi a moșiei 
Provița, conform legilor țârei.

D. președinte, L. Catargiu: D. Voi
nov are cuvântul.

D. N. Voinov: Am luat cuvântul ca să 
atrag atențiunea onor. Camere asupra 
acestei petițiuni și să o rog să accentueze 
resoluțiunea comisiunei.

Mărturisesc, D-lor, că sunt cam descu- 
ragiat a discuta o asemenea cestiune, pe de 
o parte pentru că mă tem să nu indispun 
pe Cameră, ca să nu Zic mai mult, iar 
pe de altă parte, fiind-că am Încă prăspătă 
în memorie discuțiunea urmată cu ocasiu- 
nea interpelărei de adinăori.

D-lor, ne aflăm în fața unei petițiuni, 
care ne dă ocasiune să arătăm cum se pe- 
treceafi lucrurile la domeniele Statului, 
^ic cum se petrecea^, fiind-că cred că 
acum nu se mal petrec ast-fel și sper că 
așa va fi și de aci înainte.

Sub guvernul trecut m’am crezut da
tor a face mal multe interpelări privitdre 
la împroprietărirea locuitorilor săteni, și 
m’am v^ut nevoit a aduce în discuțiune 
chiar numele unor pers<5ne influente, cari 
ficeaă a se vinde în corp întreg moșiele 
ce trebuiai! a fi vîndute în loturi, de 6re 
ce acele moșii erati deja cerute de locuitori.

Este un timp îndelungat, D-lor, de când 
locuitorii din comuna Provița cer a li se 
vinde moșia cu acest nume, și de și lucră
rile de parcelare sunt terminate de mai 
mulți ani, totuși nici până astă-gi acăstă 
moșie nu este scăsă în vînZare în loturi. 
Sper că guvernul actual nu va lua de ar
gument, cum lua gurnul trecut, motivul 
ee s'a invocat și de onor. D. Lahovari, că 

. cestiunea budgetară aduce 6re-carî pie
dici la îndeplinirea unor asemenea dorin
țe ; căci și în trecut, când se făceați in
terpelări în privința vînZăril moșiilor la 
locuitori, și se cerea suspendarea vînZăril 
moșiilor în corpuri întregi, guvernul pu
nea înainte cestiunea financiară, sub im- 
pulsiunea unor stăruințe particulare, fă
cute nu în Cameră, cum s'a Zis de D. La
hovari, ci la minister, de către aceia cari 
sunt rozători de ministere, sper însă că de 
aceștia astăZI nu se mal găsesc pe acolo.

Eă, D-lor, nu cunosc pe nici unul din 

petiționari, nici localitatea unde se află 
situată moșia Provița; prin urmare, cred 
că cel puțin mi se va concede că nu 
susțin cererea acestor locuitori dintr'un 
punct de vedere personal, cum s'a Zis 
D-luI Dobrescu de către D. Lahovari. 
Negreșit acest nenorocit cuvânt 'l-a scă
pat fără intențiune D-luI Lahovari; cu 
tdte acestea mă așteptam ca dreptatea 
biuroulul, care a fost cam aspră cu D. 
deputat Dobrescu, să aibă loc și față cu 
D. ministru Lahovari.

D. ministru al domenielor ne Zicea a- 
dinăorl: Ce voiți, D-lor ? Câți deputați 
sunteți, fie-care să formulați câte o ce
rere ? înțeleg a se propune o lege de in
teres general, dar nu să fiii interpelat 
de fie-care deputat pentru fie-care mo
șie în parte! D. ministru printr'acâ- 
sta voia să dea a se înțelege că fie
care din noi nu am fi venițl aci de cât ca 
să stăruim pentru anume localități, îm
pinși de verl-un interes, saiî spre a ne 
câsciga popularitate. Cuvintele D-luI mi
nistru aii fost cam grele pentru noi toți; 
și, dacă eti mă mărginesc numai în a vi 
le semnala, este că am convincțiunea că 
ele nu aii fost de cât o scăpare de limbă 
din partea D-luI ministru, lucru care se 
întâmplă adesea ori oratorilor cari, mal ’na- 
inte d’a cugeta, lasă să le plece cuvântul.

Sciti, D-lor, că legea dă dreptul gu
vernului să vîndă moșiele Statului în lo
turi saiî în corp întreg; dar am voit a 
spera și crede, față cu proiectele de legi 
ce ați publicat, că D-vdstre veți fi mini
sterul acela care veți pune tdtă atențiu
nea și stăruința D-vdstre pentru vinde
rea moșiilor în loturi, iar nu în corp în
treg. Seim că, conform cu legea, se pot 
vinde duoă moșii în loturi și trel-Zeci în 
corp întreg ; dar, în fața proiectelor de 
legi publicate de D-vdstre în ajunul ale
gerilor generale, proiecte cari afi făcut pe 
mulți din noi liberalii să ’șl presinte can
didaturile lor ca neostile guvernului, 
speram să vă augim făcând o solemnă de- 
clarațiune că vă veți grăbi cu o oră mai 
înainte să dați pământ locuitorilor săteni. 
Argumentul D-vdstre budgetar mă face 
să bănuiesc că până ce va fi proiectul de 
organisațiune al D-vdstre gata de a se 
pune în aplicațiune, D-vdstre aveți să 
grăbiți atât de mult cu vânzarea moșiilor 
mici, în cât la acea dată să nu se mai a
fle de cât fdrte puține moșii din catego
ria acelora ce s’ar putea vinde în loturi, 
(întreruperi).

Bănuială pentru bănuială. Dacă lu
crările de parcelare ale moșiei Provița 
sunt gata, pentru ce nu scdteți imediat 
în vânzare acea moșie ? Ce însemnăză în
târzierea ce se pune la vânzarea moșiilor 
în loturi ? (întreruperi). Da, ușor se 
vând moșiile în corp întreg, și moșii mari, 
fiind-că pentru acestea sunt interesațil 
cari stăruiesc, și stăruințele lor tot-d’a- 
una se încunună cu succes ; dar pentru 
moșiile cari se cer a se vinde în loturi, se 
pun înainte multe greutăți; și chiar când 

aci, în Cameră, se ridică o asemenea ces
tiune, D-vdstre găsiți nemerit a ne răs
punde că cererile ndstre pornesc din do
rința ce avem de popularitate; nu pri
miți a se crede că adevărata ndstră do
rință este de a se face dreptate tutulor.

Ei bine, noi minoritatea, cu toții vă 
rugăm ca, până când proiectul de lege al 
D-vdstre pentru vinderea moșiilor Statu
lui va deveni lege, să bine-voițl, în con
formitate cu actuala lege, ar începe să 
scdteți în vânZare în loturi mici moșiile 
Statului ce sunt cerute de locuitorii în 
lipsă de pământ.

Ași putea chiar acum să întreb — și nu 
e vorba aci de guvernul trecut, căci pe a- 
tuncl se scie că din 100 moșii ce se sco
teai în vânZare, abia una se vindea în 
loturi — să întreb, Zic, de la venirea guver
nului actual, câte moșii s’aiî vândut în lo
turi mici și câte în corp întreg ? Pentru 
ca de aci apoi să trag conclusiunea dacă 
intențiunea în favdrea țăranilor a fost 
conformă cu proiectele de lege publicate, 
și cari pe mulți dintre liberali 'l-a făcut 
să dea concurs guvernului; dar voiți aș
tepta să fac acestă întrebare la timp o
portun. Până atunci însă vă rog să luăm 
act de acăstă pețjțiune, și să bine-voiască 
onor, minister ca cu o oră mai curând să 
pună moșia Provița în vânZare, și să se 
intereseze a cerceta în departamentul 
D-sale, spre a descoperi cine ’ sunt aceia 
cari în trebuințăză diferite miZldce pentru 
ca vânZarea moșiilor cerute de țărani, 
vecinie să se amâne. Și atunci va vedea 
D-sa dacă trebue să se țină mai mult să- 
mă de stăruințele acelora sati de rugăciu
nile țăranilor.

Declarațiunea făcută de D. ministru al 
domenielor că’l preocupă mal mult acope
rirea celor 2.000.000 lei înscriși în bud
get, de cât reclamațiunile stăruitâre a o 
jumătate milion de locuitori în lipsă de 
pământ, m'a întristat adânc. Pentru cele 
2.000.000 lei D. ministru se sperie a scăte 
în vânZare moșii de 20.000.000, pe cât 
timp noi nu ne-am speriat că s'a scos în 
vânzare pentru mal multe milidne moșii 
în corp întreg.

Termin rugând încă odată pe Cameră 
să bine-voiască a decide ca acăctă peti- 
țiune să fie recomandată ca un îndemn 
pentru guvern, iar nu numai pur și sim
plu, căci Camera nu pdte fi numai un biu
roii de înregistrare. Ministrul să fie înda
torat ca în timp oportun să aducă îna
intea Camerei resultatul acestei lucrări, 
să ne arate dacă a îndeplinit cerințele 
Camerei saiî din ce anume împrejurare 
nu s'a putut da satisfacțiune petiționa
rilor. Iată cum cred eti că trebue să se 
urmeze de aci înainte eu petițiunile ce se 
recomandă guvernului; iar nu dupe sis
temul cum s’a urmat până acum, și, ca să 
nu se simță nimeni atins, iati o-dată cât 
mai depărtată și Zic cum s a urmat de la 
1866 înedee și din acăstă causă petițiu
nile recomandate la minister n'aiî avut 
nici un resultat practic, dacă pe lângă a-

Digitized by VnOOQie



DESBATERILEADUNAREI DEPUTAȚILOR100
cea recomandațiune, nu a fost și câte o 
stăruință particulară care să facă a li se 
da curs Înainte.

D. ministru al justiției, G. Ver- 
nescru: D-lor, nu înțeleg pentru ce ces
tiunea se pune de unii dintre D-nii de
putați in acest mod? Mai este saă nuin- 
tentiunea ca țăranii români să fie împro
prietăriți ? Cestiunea așa pusă este ne- 
drâptă; D-vdstre n’ațl avut nici un fapt 
din partea ministerului actual care să vă 
dea dreptul să argumentați ast-fel. Cum ! 
Legea acâsta este ceva noii ? D-vdstre 
sciți că de mult este admis principiul dea 
se vinde țăranilor pământ, și tocmai astăzi 
are să se împedice cursul acestui prin
cipia de către guvernul actual ?

Dar, D-lor, aci este mai mult o ces
tiune națională și economică, de cât o 
cestiune parlamentară.

Tot ce pot să vă spun, și cred că sunt 
în cugetul intim al D-lui ministru de 
domenii, este că ori-ce lucrare se află 
pregătită pentru vîn^area moșielor în lo
turi mici, acea lucrare va merge înainte 
și moșiele parcelate vor fi scdse in vîn- 
^are ca să le cumpere țăranii. Nu este 
dar nici o împedicare de la minister; însă 
să nu cereți lucruri imposibile, adică ca 
moșiile cari aă fost puse •în vln^are în 
total, noi să le punem imediat în vînjare 
în loturi mici nefiind parcelate.

D-lor, dupe lege se pot vinde moșii în 
corp întreg și în loturi mici. Ministerul 
pdte să vă făgăduiască astăzi că, până la 
venirea legei celei noui, tot ce este gata 
a se vinde la țărani, se va vinde; dar el 
nu pdte să facă mai mult de cât atât. 
Sunt, D-lor, moșii parcelate în loturi 
mici și altele neparcelate; fie-care din a
ceste moșii aă a se vinde dupe cum s’a 
regulat și dupe trebuințele budgetare. 
lată tot ce vă pdte spune ministerul as
tăzi.

S’a ^is, D-lor, că D. ministru al dome
nielor a voit să facă o cestiune personală 
cu cutare safi cutare deputat, când a ^is 
că D-sa nu se ocupă de acâstă cestiune 
așa cum e pusă într’un mod parlamentar, 
ci ține a se ocupa de ea într’un mod ge
neral. Apoi, D-lor, ce găsiți atingător în 
aceste cuvinte? Neapărat aci nu este 
vorba de ce doresce cutare șati cutare depu
tat pentru cutare saă cutare țăran în mod 
particular; ci de dorințele țăranilor în ge
nere, și pe acestea ministerul dator este 
să le cerceteze și să le dea curs.

Iată ce a voit sadică D. ministru al do
menielor, iar nici cum să facă o alusiune 
răutăcidsă la adresa celor ce ^ic că aâ 
luat asupra lor causa țăranilor. Nu aveți 
trebuință să luațl asupra D-vdstre causa 
țăranilor, pentru că până acum ministe
rul nu v’a dat nici o ocasiune să faceți a- 
câsta și nici veți avea pentru ce să o pu
teți face chiar și în viitor.

D-lor, declar că tot ce legea prescrie în 
favdrea țăranilor se va aplica cu sânțenie 
și înjnodul cel mal curat, și acâstă afir- 

mațiune o fac din partea tutulor colegi
lor mei. (Aplause).

Obiceiul din trecut, despre care s’a vor
bit aci, a dispărut cu desăvârșire din mo
mentul venirel la putere a acestui minis
ter. Nici o-dată legea nu are să se aplice 
cu părtinire mal mult în favdrea unora 
de cât a altora. Noi credem că orl-cine 
are dreptul să beneficieze de o potrivă de 
bunele disposițiunl ale legei. (Aplause).

Iată, D-lor, ce putem să vă spunem în 
cestiunea țăranilor. Dea Dumnezeii să fim 
mai mult timp împreună și atunci cu toții 
veți vedea dacă s’a dat loc veri-o-dată la 
drepte plângeri contra ministerului; dacă 
afirmațiuuile făcute de noi a fost saă nu 
ținute cu sânțenie pe cât timp am stat pe 
aceste bând.

D. C. C. Dobrescu: D-lor deputați, 
onor. D. ministru de justiție a lăsat să se 
înțelegă că noi punem buna credință a 
ministerului în cumpănă și chiar '1 bă
nuim. Mi se pare că din discuțiunile ce 
s’aă urmat, cu ocasiunea interpelărei mele, 
nu reese nimic din tdte acestea. Ceea-ce 
ne-am permis a 6 a fost că unele din 
afirmațiuuile făcute de pe banca ministe
rială erați de natură a nu ne lăsa pe unii 
dintre noi să avem mari ilusiuni despre 
legea ce ni se promite; atât și nimic mai 
mult. (întreruperi).

Iată un fapt de care nu este răspun^â- 
tor nici D. Lahovari, nici D. Carp. Moșia 
Provița, care a fost publicată pentru as
tăzi, 19 Noembre, s’a scos din vîn^are la 
6 Noembre și s’a amânat pentru 12 De
cembre viitor. In cancelaria ministerului 
dar se continuă același sistem de mai îna
inte. De aceea $ic să nu luațl pe garan
ție pe toți funcționării acelui minister; 
căci tot aă rămas pe acolo unele din ve
chile tradițiuni, și nu este așa cum se ^ice 
de D. Vernescu, că din $iua când a venit 
la putere actualul minister tdte obiceiu
rile din trecut aă dispărut. Eă, în since
ritatea mea, declar că cel mai puțin ele nu 
afi dispărut cu desăvârșire.

D-lor, locuitorii din comuna Brătesci, 
sciaă că astăzi, 19 Noembre, este 4iua 
fixată pentru vîn^area acestei moșii; ei 
aă să se presinte acolo, și negreșit li se 
va spune că acâstă moșie nu se mai vinde, 
și vor pleca liniștiți la căminele lor, căci 
nu vor sci că vîn^area acâsta tot se va 
face, însă în giua de 12 Decembre viitor. 
Pentru ce vîn^area acestei moșii s’a amâ
nat cu câte-va ^ile înainte de termenul 
fixat prin Monitor? 6re cu asemenea pro- 
cedeuri nu se induce în erdre buna cre
dință a țăranilor, cari nu pot fi la curent 
cu publicațiunile din Monitor ?

Cred, că D. ministru va bine-voi să ia 
în de aprdpe cercetare lucrurile ce se 
petrec, atât în cestiunea acâsta, cât și 
în aceea despre care a vorbit D. Voinov, 
privitdre tot la nisce țărani din Prahova, 
și va face să se dea satisfacțiune unor a
tât de drepte cereri.

D. Ministru al domenielor, A. Laho
vari : D-lor deputați, cu tdte că cestiu-
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nea acâsta este epuisată, am luat însă 
cuvîntul numai ca să arăt D-lui Do
brescu că face o erdre, când se grăbesce 
a bănui pe funcționarii din minister.

D. Dobrescu întrâbă de ce S’a scos din 
vînfjare moșia Brătescil, care era pusă 
pentru 19 Noembre, și s’a publicat o 
nouă vîn^are a acestei moșii pentru 12 
Decembre ? Răspunsul este simplu : Pu- 
blicațiunea pentru vîngarea acestei moșii 
a apărut în Monitor în ^iua de 6 Noem
bre, și de la 6 până la 19 Noembre nu 
sunt 40 de £ile, cum cere legea. Obser- 
vându-se dar acest lucru, s’a publicat din 
noii vîn^area moșiei pentru 12 Decembre, 
ca ast-fel să se pdtă îndeplini cerințele 
legei.

Nu trebue dar ca D-vdstre să vă gră
biți a bănui nu numai pe miniștrii, dar 
nici pe micii funcționari cari sunt fârte 
corecțl.

D. G. Dem. Teodorescu: D-lor de
putați, doresc să adaog câte-va cuvinte, 
ca explicare, ou ocasiunea acestei lungi 
discuțiuni.

Onor, interpelaturi și preopinențl dacă 
ar fi bine-voit să'și dea osteneala să ci- 
tescă cel puțin Monitorul oficial de ieri, 
negreșit că n’ar fimai ținut să învenineze 
desbaterile cu animosități nejustificate, 
n’ar fi mai făcut insinuațiuni nedrepte, 
nici nu s’ar fi servit de atitudini și ges
turi amenințătdre, ci ar fi fost mai Cuviin
cioși, dacă nu către persdna miniștrilor, 
cel puțin către autoritatea ce ei repre
sintă și către indulgenta maioritate a a- 
cestel onor. Adunări.

La afirmarea continuă repetată că nu 
s’aă vîndut sătenilor moșii în loturi mici, 
răspunsul era dat prin acte oficiale. Nu 
mai departe de cât în Monitorul de ieri 
se vede publicată vîn^area în loturi a 
moșiei Cotorca-Mică, din județul Buzăii, 
în întindere de 434 hectare, și a moșiei 
Șipotul din județul Gorj, în întindere de 
210 hectare, cea d’ântâiă împărțită în 
87 loturi, a duoa în 45 loturi. Ceva mal 
mult: nu mai departe de cât în Monito
rul de alaltă-ieri se vede publicată vîn^a- 
rea moșiilor Valea-Stâlpului și Știubeiul 
chiar din județul Prahova, în întindere 
de peste 271 hectare, și așa mai departe, 
A cui este dar vina dacă nu ne ținem în 
curent cu lucrările privitâve la afaceri 
despre cari declarăm că atât de mult ne 
interesâză ?

Cred, D-lor, că în loc de a face inter
pelări, sgomot, propuneri de caracter a
grar, cari să ne dea aerul de Grachi, ar 
fi mult mai nemerit și mai folositor ca, 
înainte de a aduce în desbatere o cestiune 
âre-care, să căutăm a fi puși în deplină 
cunoscință de lucru, și numai când am 
vedea că, cel ce sunt însărcinați a^i cu a- 
plisațiunea legilor nu ’șl îndeplinesc da
toria, numai atunci să le facem imputări. 
Cât despre cașul de față, imputările ce 
s’ar putea face ar privi numai pe guver
nul trecut, căci ministerul actual, în câ
te-va gile, de când datâză, nu putea face 
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mal mult de cât se putea face în cinci- 
șăse luni sati în cincl-șâse ani trecuți.

D-lor, bine-voiți a crede că, afară de 
interpelatori și de cei ce fac paradă cu 
simțimântele D-lor democratice, mai sun
tem și noi cu dor de țâră și de stirta lo
cuitorilor săteni; și noi am cugetat și 
cugetăm la cestiunile sociale, și noi sun
tem convinși că basa, că tăria Statului 
este întinderea și consolidarea micei pro
prietăți ; căci, cu cât mica proprietate va 
fi mai bine stabilită și mi jldcele de cul
tură puse mai la îndemâna tutulor, cu a- 
tât și Statul va fi mai tare. (Aplause).

D. I. Marghiloman: D-lor deputați, 
daca legea de împroprietărire s’ar fi apli
cat cu sinceritate în tdte disposițiunele ei, 
negreșit nu am fi fost ndvoiți să asistăm 
la asemenea desbateri; nu s’ar fi au jit 
plângeri din partea țăranilor, nici ar fi 
fost amenințări de rescdlă in cas de a nu 
li se da pământ.

Iată insă ce s'a întâmplat: Multe din 
moșiele Statului s’ati dat cu arendă pe 
termen de jece ani. Dupe ce s’ati aren- ■ 
dat acește moșii, țăranii ati cerut să li se 
vlnjă lor în loturi. Guvernul trecut, fă
când lucrările necesare pentru parcelarea 
lor, a decis punerea lor în vînjare, și chiar 
a luat de la țărani a jecea parte din prețul 
moșiei și 'l-a depus la Casa de depuneri. Când 
a fost însă a pune în stăpânirea locuri
lor pe țărani, tocmai atunci s’a observat 
că acăsta nu se putea face, pentru că în 
contractul de arendare nu se prevedea nici 
o clausă în privința vîn jărei, și prin ur
mare trebuia să se respecte dreptul aren
dașului până la finele periodului de 10 ani.

In ?, 'stă categorie sunt mai multe mo
șii din județul Buzăti, pe cari le cunosc, 
și chiar eti am intervenit în acăstă afa
cere spre a se putea ajunge la un resul- 
tat satisfăcător pentru locuitori; dar nu 
s’a putut face nimic din pricină, cum am 
mai jis, că în contractele de arendare pe 
termen de 10 ani s’a omis a se trece o 
clausă ce există In alte contracte de ase
menea natură, și prin care arendașul este 
îndatorat să renunțe la contract în ter
men de un an de la comunicarea ce i s’ar 
face de către minister.

Iată dar unde este buba cea mare.
Ca ales al țăranilor declar că eti țin și 

voiesc din tot sufletul meti împroprietă
rirea lor; căci, vorbă limpede și curată, 
împroprietărirea sătenilor pe moșiele Sta
tului este asigurarea proprietățel parti
culare. (Aplause).

D-lor, la moșia Amara, țăranii s’ati 
răsculat astă primă-vără tocmai din causă 
că acăstă moșie, oare era deja parcelată și 
pentru care ei răspunseseră suma fixată 
de lege, nu li se da în stăpânire. Minis
terul, spre a’l împăca, le-a făgăduit că va 
face tot posibilul pentru a le da pămân
tul cerut; a luat angagiamentul că va a- 
corda o despăgubire arendașului moșiei 
numai ca să renunțe îndată la contract.

Cu tdte acestea, pe cât sciti, guvernul 
nu a putut ajunge la nici o înțelegere, și

IMPRIMERIA STATULUI.

țăranii dupe Amara, văzând că nu se pdte 
nimic face, ati declarat în cele din urmă 
că primesc și se mulțumesc să aștepte 
până la expirarea contractului de aren
dare, dar cel puțin atunci să li se dea 
pământul de care ati nevoe.

Din cercetările ce am făcut pe la mi
nisterul domenielor, v$ put spune, D-lor, 
ca sunt veri-o duoă-sute de moșii deja 
parcelate, moșii cerute de țărani a li 
se vinde, dar cari sunt arendate în 
condițiunile ce v'am expus. De nea
părată trebuință dar este să găsim mij
locul prin care am putea ajunge la o în
țelegere cu arendașii acelor moșii, spre a 
se putea desființa contractele lor și a se 
da acele moșii țăranilor cât mai curând.

D-lor, ase recomandapetițiunea acăsta 
la minister este lucru fdrte ușor. Lesne 
este a jice: Să se dea pământ țăranilor! 
Dar ce pote face guvernul în fața unor 
contracte cari '1 împedică de a putea da 
curs unor atât de drepte cereri ? Spre a 
se îndestula acăstă mare și simțită nevoe 
ă împroprietărirei țăranilor; trebue a se 
face sacrificii însemnate; alt-fel, chiar le
gea cea nouă neputincidsă va rămâne, de 
dre-ce arendările din trecut sunt făcute 
în condițiuni desastrudse pentru împro
prietărirea țăranilor. (Aplause).

— Ne mai luând nimeni cuvântul, se 
pun la vot conclusiunile comisiunei și se 
adoptă.

— D.M. Pacu continuă citirea rapor
tului:

Un numsr însemnat de locuitori din 
comuna Părîu, plaiul Vulcan, județul 
Gorj, cer a li seda pământ pe moșia Sta
tului, pendinte de monastirea Tismana.

Conclusiunea comisiunei este de a se re
comanda guvernului ca să scdtă în vln- 
jare, conform legilor în ființă, moșia ce
rută de petiționari.

— Ne luând nimeni cuvântul, se pune 
la vot conclusiunea comisiunei și se a- 
doptă.

—D. Uf. Pacu continuă citirea rapor
tului :

Mai mulți locuitori din orașul Iași, 
vechi oșteni din anii 1860—66, cer a fi 
împroprietăriți pe moșia Aroneanu, pro
prietatea comunei Iași.

Comisiunea, având în vedere că prin 
legea prin care s’a cedat comunei Iași mo
șia Aroneanu, cerută de petiționari; în 
cumpărătdre se stipulăză expres cașul 
vînjărei pământului în loturi la ță
rani sati alți înd rit uiți la acăsta, opi- 
năză a se recomanda cererea de față D-lui 
ministru de interne, rugându’l să bine- 
voiască a lua măsurile cuvenite pentru ca 
primăria de Iași să aplice disposițiunile 
legei din 13 Aprilie 1880 pentru petițio
nari, răm ânând ca ea să se substitue Sta
tului în drepturile de despăgubire.

—Neluând nimeni cuvântul, se pun la 
vot conclusiunile comisiunei și se adoptă.

— D. M. Pacu continuă citirea rapor
tului :

Mal mulți locuitori din comuna Ră- 

tesci-Furduesci, plasa Gălășesci, județul 
Argeș, se plâng că nu li s’a dat pămân
turile cuvenite lor dupe legea rurală din 
1864 de pe moșia decedatului Pantazi Ră- 
tescu, sub cuvânt că soția decedatului a 
reclamat că nu pdte da acele pământuri.

Gasul fiind de competința instanțelor 
judecătorescl, comisiunea este de părere 
ca petiționarii să se adreseze tribunale
lor.

—Neluând nimeni cuvântul, se pun la 
vot conclusiunile comisiunei și se adoptă.

— D. M. Pacu continuă citirea ra
portului :

Un număr de locuitori din comuna 
Broșteni, județul Rdmnicu-Sărat, cer a 
li se vinde în loturi, o parte din teritori
ul moșiei Pituliusa, pendinte de comuna 
Broșteni, proprietatea Statului, precum 
și acel da la cătuna Broșteni și comuna 
Vărtișcoiti, și îndeosebi pentru locuri de 
fânețe și islaz, de care duc mai mare lipsă. 
Ei se tânguesc că s’ati adresat adesea-ori 
cu reclamațiuni autorităților în drept, 
dar fără nici-un resultat.

Comisiunea opinăză a se recomanda de 
urgență guvernului ca să scdță în vîn- 
jare îu loturi pământurile cerute de pe
tiționari, conform legilor în ființă.

—Neluând nimeni cuvântul se pun la 
vot conclusiunile comisiunei și se adoptă.

— D. M. Pacu continuă citirea rapor
tului :

D. V. A. Demetrescu, ajutorul judecă
toriei ocolului Șerbănesci, din județul 
Olt, cere a se acorda, prin o lege și ajutd- 
relor de judecătorii, substituților de pro
curor și judecătorilor practicanțl, drep
tul de a fi trecuți în tablourile de advocațl.

Comisiunea opiniază a nu se da nici un 
curs petițiunei, până când se va presenta 
un noti proiect de lege pentru organisa • 
rea judecătorăscă.

—Neluând nimeni cuvântul, se pun la 
vot conclusiunile comisiunei și se adoptă.

—D. M. Pacu continuă citirea rapor
tului :

D. M. Neuwert, președintele societăței 
meseriași ror din Focșani, înainteză un 
memoriti spre a se avea în vedere când 
se va presintă convențiunea comercială, 
ce se va încheia cu Austro-Ungaria.

Comisiunea opineză a se tipări în foi 
volante acest memoriti și a se împărți 
D-lor deputațl ca document de consultare 
la timpul oportun.

— Neluând nimeni cuvântul, se pun Ia 
la vot conclusiunile comisiunei și se adoptă.

D. președinte, L. Catargiu: Ne mal 
fiind nimic la ordinea jilei, vă rog sâ tre
ceți a lucra în secțiuni.

— Adunarea trece a lucra în secțiuni.
— Ședința se ridică la ora patru și ju

mătate și cea viitdre se anunță pe Marți 
22 Noembre.

DIRECTOR, ALEXANDRU PENCOVICL
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No. 9.

ADUNAREA DEPUTAȚILOR

Ședința de la 22 Noembre 1888
Președințâ D-lui k vice-președinte -V. 

Blaramberg.
— Ședința se deschide la ora 1 dupe 

amiagi.
— Presențî 118 D-ni deputați.
— Nu răspund la apelul nominal 55 

D-ni deputați, și anume:
In congediu:

D-nii I. Negrea, S. Rășcanu, D. A. 
Sturdza, Gr. Gozadini, L. Catargiu.

Fără arătare de motive:
D-nii T. Anastasiu, G. Apostoleanu, 

N. C. Aslan, I. Athanasescu, D. Bă- 
descu, G. Berevoescu, P. Brătășeanu, 6. 
Burghelea, T. Buzdugan, T. Calimach, C. 
Christodorescu, Gr. Constantinescu, C. C. 
Datculescu, I. Dimitriu, A. Enacovici, 
I. Fătu, A. Goilav, L. V. Goilav, I. lanco- 
vescu, N. lonescu, T. lonescu, M. Kogăl
niceanu, I. Lahovari, C. Leca, G. Măcă- 
rescu, I. Macridescu, M. G. Marascu, V. G. 
Mortzun, L. Niculescu; C. Olănescu, Gr. 
Păucescu, V. Peiu, A, Peșiacov, St. Ple- 
șia, D.Popescu, I. Rădulescu, G. Robescu, 
N. C. Săveanu, C. Stroici, S. Șomănescu, 
A. Știrbeiii, Gr. Triandafil, M. Tzoni, V. 
Ursianu, C. Bobeica, N. Nicorescu, C. 
Teleman, I. Grădișteanu, I. Isvoranu, 
V. Pogor.

— Sumarul ședinței precedente se a
probă.

— Se comunică Adunare! cererea de 
congediu a D-luI președinte Lascar Ca
targiu.

D. vice-președinte, N. Blaramberg: 
D-lor,, obicinuit, președintele Adunărel 
nu cere congediu, dar onor. D. Lascar 
Catargiu, ca omagifi către onorabila Ca
meră, ’i se adreseză rugându-o să ’i se a
corde un congediu de șăse ^ile.

— Se pune la vot cererea de congediu 
a D-lui președinte al Adunărel și se a
cordă.

— Se acordă congediu D-luI D. Ghica 
Comănesceanu și D. Bădescu-Roșiori.

—Se comunică constituirea comisiunei 
financiare sub președenția D-luI Em. P. 
Protopopescu și secretar D. I. I. Rădu
lescu.

— Se trimite la comisiunea de petiți- 
unl, petițiunea D-nei Anastasia I. Boga- 
tian și a D-nei E. Stăuceanu.

— Se trimit la comisiunea de indige
nat cererile D-lor G. Teulescu, G.C. Gus- 
si și Th. Hristidi.

— Se trimite la comisiunea budgetară 
petițiunea mai multor institutori din Ca
pitală și a mai multor profesori ai semi
narului și scdlei normale din Galați.

— Se depune raportul comitetului de
legaților de secțiuni asupra proiectului 
de lege relativ la recompensa familiei 
Câmpineanu.

—D. ministru de finance, M. Germani, 
dă citire Mesagiulul regal, prin care se 
înainteză în deliberarea Adunărel un pro
iect delege modificătorlegei spirtudselor; 
(aplause) și apoi adaugă :

Cred, D-lor, că n’am nevoie să vă cer 
urgența pentru acest proiect de lege, 
fiind-că cred că el răspunde la o dorință 
aprdpe generală, și de aceea sunt convins 
că 1 veți lua imediat în desbatere în 
secțiuni.

— Se pune la vot urgența și se pri- 
mesce.

D. vice-președinte, N. Blaramberg: 
Mal ’nainte de a trece la ordinea ^îlel» 
D. Focșăneanu are cuvăntul pentru o 
propunere.

D T. I. Focșăneanu: D-le președinte, 
D-lor deputați, am cerut cuvântul ca să 
fac o propunere. Acăstă propunere este 
susținută de 15 deputați. Vă rog să ’mi 
permiteți a ’i da citire :

PROPUNERE

Intre disposițiunile legislative rele ale 
regimului încetat la Martie trecut, sunt 
duoă cari produc neajunsuri generalmente 
recunoscute și în contra cărora cetățenii 
s’ati pronunțat mai în unanimitate. A
cestea sunt disposițiunile relative la ale
gerea consilielor comunale și cele privi- 
tore la alegerea consilielor județiane, și 
cari prescriu ca aceste alegeri să se facă 
prin scrutin de listă.

Neajunsurile acestui mod de alegere 
sunt atât de mult simțite de către cetă
țeni, în cât la alegerile din filele trecute 
pentru consiliul județului Ilfov nu s’ati 
presintat la oficiele electorale de cât un 
numer fdrte mic de alegători și aceia încă 
abia cedând îndemnului celor interesați.

Subsemnați! deputați avem deci ondrea 
a propune onorabilei Adunări ca mențio
natele disposițiuni din legea de la 12 Iu
nie 1886, pentru alegerea membrilor con
silielor comunale și cele din legea pentru 
consiliele județiane, să fie modificate în 
sensul ca și aceste alegeri să se facă ca 
cele pentru Corpurile legiuitdre prin bu
letine individuale, spre a se lăsa cetățânu- 
lul deplină libertate de alegere în privința 
ori-căruia dintre candidațil cari ’i-ar so
licita votul.

Teodor I. Focșăneanu, C. D. Gabunea, 
Chr. I. Sulioti, M. G. Marescu, C. A. 
Borănescu, Al. G. lonescu, N. S. Săule- 
scu, V. Pleșoianu, N. lonescu, M. N. Pacu, 
I. P. Balanolu, G. Dem. Teodorescu, C. 
Christodorescu, Idn Negulici, Dim. Ale- 
xandrescu, I. Dimitriade.

D. vice-președinte, N. Blaramberg: 
D. dr. Severeanu are cuvântul tot pentru 
o propunere.

D. dr. C. D. Severeanu: D-lor depu
tați, a mal reaminti trecutul, e a face ca 
prin inimele fie-căruia dintre D-vdstre să 
trăcă câte un fior de spaimă. Este cu tdte 
acestea de datoria ndstră a tutulor să cău

tăm a face să se ia pe viitor măsurile de 
siguranță ca să nu se mal întâmple cele 
ce s’ah întâmplat în trecut. Pentru ac&ta, 
de o cam dată, îmi permit, împreună cu 
alți D-nl deputați, să fac duoă propu
neri. Cea d’ântâiă propunere este acăsta:

PROPUNERE
SubsemnațiI propunem ca D. ministru 

al justiției să ordone a se face o anchetă 
judiciară asupra devastărilor făcute în 
^iua de 5 Septembre 1886 la redacțiile 
fiarelor Epoca, România și Vlnddpen- 
dance Roumaine, pentru a se dovedi cul
pabilii și a se pedepsi.

A. Enacovici, M. Caraeostea, C. Ță- 
pâr dea, T. I. Focșăneanu, C. D. Gabu- 
nea, dr. Severeanu, D. P. Economu, Stăn- 
cescu, T. Calimach, I. Fetu, M. N. Pacu.

A duoa propunere, D-lor deputați, pri
vesce nu numai demoralisarea ce am avut 
durerea a vedea în trecut, dar și mi^ld- 
cele cari se întrebuințai pentru a demo- 
ralisa.

Acesta a duoa propunere se raportă la 
un credit de 60.000 lei, cari s’ah cheltuit 
în filele de 14 și 15 Martie.

Seim prea bine că administrațiunea a
ceea avea la disposițiunea el tot felul de 
agențl, și în filele de 14 și 15 Martie nu 
a făcut guvernul trecut de cât o singură 
cheltuială, aceea de a întrebuința un sin
gur glonț ca să omdre un om. (Aplause).

Noi credem că un singur cartuș nu pu
tea să coste 60.000 lei. De aceea, subscri- 
șii rugăm pe D. ministru de finance, da
că '1 privesce pe D-sa întrebuințarea a
cestor fonduri, iar dacă nu, rugăm pe D. 
ministru de interne să bine-voiască a a
răta onor. Camere, pe ce anume s’a chel
tuit creditul de 60.000 lei în filele de 14 
și 15 Martie trecut.

D. vice-președinte, N. Blaramberg: 
Aceste amânduoă propuneri ’mi pare că 
ati mai mult caracterul unor interpelări.

D. dr. Severeanu: Dacă voiți și acă- 
sta o voiă face.

D. vice-președinte,*N. Blaramberg: 
Sunteți liberi să le formulați într'un fel . 
sah în altul.

D. dr. Severeanu: Dacă D-nii mini
ștri cred de trebuință să le dah 6re-carl 
explicațiunl, atunci pot a o lua pe tărâ
mul de interpelare; de alt-fel acesta este 
o simplă cerere.

D. vice-președinte, N. Blaramberg: 
Eh, D-lor, dupe cum văd redacțiunea a
cestor moțiuni, cred că una are caracterul 
unei propuneri, și cea-altă, învederat că 
nu pdte fi de cât o interpelare. Prin ur
mare, una o păstrăm ca propunere, iar 
alta ca interpelare și o vom comunica 
D-lui ministru de finance.

D. ministru de finance, M. Germani: 
Nu privesce pe ministerul de finance; pri
vesce pe ministerul de interne.

D. vice-președinte, N. Blaramberg: 
Atunci noi o vom comunica președintelui
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consiliului, și D-sa va vedea de resortul 
cărui minister este.

Acum D. Micescu are cuvântul.
D. N. Micescu: Nu ași dori câtuși de 

puțin sâ răpesc timpul acestei onor. Ca
mere și să Întrețin în tot-d’auna pe D-nii 
miniștri cu interpelări. Cu t<5te acestea, 
din împregiurărl, sunt ținut să adresez o 
interpelare D-luI ministru al cultelor și 
alta D-lui ministru al domeniilor.

Repet încă odată că nu voiesc să răpesc 
timpul Camerei, pentru că ’ml este târnă 
ca țâra, care așteptă să ne vadă la lucru, 
și onor, representanțl al presei să nu ne 
facă socotelă de diurnele cari se dati și de 
timpul perdut, totuși însă, precum am 
£is, țin să adresez guvernului duoă inter
pelări.

In 4iua de 17 Noembre, onor, deputat 
Voinov a bine-voit a adresa o întrebare 
D-lui ministru al cultelor, cerându-i a 
declara dacă este sah nu dispus să pre- 
sinte în sesiunea acâsta un proiect de lege 
relativ la sorta preoților de mir.

Atât din răspunsul D-lui ministru de 
externe, în lipsa D-lui ministru al culte
lor, cât și din cele coprinse în Mesagiul 
Regal, să ’ml dați voie, ca rșpresentant 
al colegiului al duoilea și în mare parte 
al clasei preoților, cari ca cetățeni sunt 
apăsați de multe nevoi și sunt părinți de 
familie, să ’ml dați voie, ^ic, să fac o |u- 
milă întrebare, pe care am și scris’o, ru
gând pe D. ministru al cultelor, să bine- 
voiască, a ’ml răspunde dacă cu ocasiunea 
presentărel proiectului de budget pentru 
anul viitor, a luat dre cari disposițiuni 
ca să se satisfacă justele și legitimele aș
teptări ale clerului de mir.

Tot-odată ași ruga pe D. ministru al 
domeniilor să ne spună dacă din numă
rul moșiilor Statului, odinidră averi mo- 
nastiresci, și cari acum se scot și se vor 
scdte în vînZare, are să se reserve un fond 
pentru remunerarea preoților din comu
nele urbane. Dar în același timp ași mai 
ruga pe D. ministru al domeniilor, ca în 
ceea-ce privesce pe preoții din comunele 
rurale, să păstreze și pentru ei o părti
cică de pământ, pentru ca ei împreună cu 

* învățătorii rurali să aibă mi^ldce ca să 
servescă de model poporațiunel rurale, 
prin cultura pământului lor.

D-lor, sunt în adevăr multe și pdte jus
tificate observațiuni făcute asupra legei 
tocmelelor agricole. Acestă lege a fost 
pdte râh aplicată. Pdte chiar administra- 
țiunea a înțeles mai mult sah mal puțin 
drept modul de a o aplica....

D. vice-președinte, N. Blaram
berg : Scusați-mă dacă vă întrerup ; dar 
'mi se pare că D-vdstră desvoltați inter
pelarea.

D. N. Micescu: Nu, dar am voit să 
dah dre-care explicațiuni.

Acum dați-mi voie să presint și duoă 
petițiuni: una din partea corpului profe
soral din orașul Ploiesci, prin care se cere 
ca să se pună în armonie legea gradațiu- 
nei cu apuntamentele lor; iar alta din

partea unui învățător din comuna rurală, 
Cocoresci, districtul Prahova, prin care 
cere să ’i se dea uă bucată de pământ din 
moșia Statului Brătesci, pentru ca să facă 
o șcdlă de agricultură.

D. vice-președinte, N. Blaramberg: 
Interpelările se vor comunica D-lor mi
niștri iar petițiunile se vor trimite la co
misiunea de petițiuni.

Acum D. Panu are cuvântul.
D. G. Panu: D-le președinte, am o 

mică plângere la adresa D-lui prim-mi
nistru, în ceea-ce privesce dosarele mili
tare, pe cari mi le-a făgăduit acum șese 
$ile. Le-a făgăduit mai ântâih D-lui lo
nescu, și noi am amânat interpelările pe 
mai multe ^ile, pentru ca să avem în ve
dere acele dosare. ’Mi-am permis să mă 
duc la banca ministerială ca să întreb pe 
D. prim-ministru asupra lor, și D-sa ’mi-a 
spus că dosarele sunt venite la Cameră. 
In urmă eh le-am căutat la biurou, dar 
n’am găsit nici o urmă despre venirea lor 
la Cameră, așa în cât n’am putut să mă 
opresc de a me mira că D. ministru mă 
asigură despre un lucru care nu ’l are 
sub mână.

De aceea vă rog, D-le președinte, să 
comunicați acâsta D-lui prim-ministru, 
care cred, că de rîndul acesta, nu va mai 
fi indus în erore ca în rîndul trecut.

D. vice-președinte, N. Blaramberg: 
Biuroul ia act și va comunica din noh gu
vernului cererea D-vdstre.

D. G. Gr. Cantacuzino: Ași ruga pe 
D. ministru de finance să bine-voiască a 
a ne spune: când crede D-sa că pdte să 
depună pe biuroul Camerei budgetul Sta
tului, și cari sunt căușele cari’l ah împe- 
dicat de a le fi depus până acum ? Nu mă 
îndoesc, că D. ministru are aceeași dorință 
ca și noi, ca budgetul să fie supus cât mai 
curând în desbaterile Camerei, spre a pu
tea fi discutat și votat de Cameră în tim
pul util.

D. ministru de finance, M. Ger
mani : D-lor deputați, și eh cred că ar fi 
bine, dacă s’ar putea depune cât mai în 
grabă budgetul general al Statului în 
desbaterea onor. Camere; dar causa de nu 
’l-am putut depune până acum este că 
budgetele unor ministere, și mai în spe-^ 
cial acela al ministerului de resbel se află 
încă în studih și nu ’l-am primit până 
astăzi. De aceea și eh la rîndul meh n’am 
putut să vin a depune budgetul general 
pe biuroul onor. Camere. Cred însă că 
peste veri-o șepte,opt ^ile, voih fi în 
stare să vă presint budgetul.

D. vice-președinte, N. Blaramberg: 
Acum intrăm în ordinea ^ilei.

Mai ântâih este interpelarea D-lui M. 
Adamescu, adresată D-lui ministru al 
lucrărilor publice, relativă la despăgubi
rea ce se reclamă pentru terenurile ex- 

। propriate cu ocasiunea construire! liniei 
ferate Bacăh-Piatra.

D. Adamescu are cuvântul.
D. M. Adamescu: Rugăm pe D. mi

nistru al lucrărilor publice, să bine-voia- 1 

scă a ’ml spune: ce măsuri a luat pentru 
plata locuitorilor din județul Neamțu, ale 
căror terenuri s’ah luat cu ocasiunea fa- 
cerei drumului de fer. Pământurile s’ah 
luat din posesiunea lor de la 1882 și 1883, 
și de atunci necontenit acei locuitori um
blă pe la ușile prefectului și a comitetu
lui permanent, fără ca nimeni să le dea 
un ban.

Li s’a luat hrana din gura lor și a co
piilor lor de sunt 5 ani trecuți, și nu li 
s’a dat până acum nici o despăgubire pen
tru terenurile expropriate.

Erah mai multe plângeri, dar comite
tul permanent era în neputință să le sa
tisfacă cererile din causa lipsei totale de 
fonduri.

In urma interpelațiunei mele, văd că 
onor, minister a adus un proiect de lege, 
prin care ia asupra lui plata acestor da
torii. Prin urmare, de dre-ce proiectul este 
adus înaintea D-vdstre — dacă este așa 
conținutul lui dupe cum ’l-am înțeles eh — 
atunci interpelațiunea mea este cu totul 
subordonată acelui proiect.

Ași ruga însă, pe onor. Adunare, să dea 
precădere acelui proiect de lege, ca să fie 
votat cât mal curând, pentru ca, cu o oră 
mai înainte, acei locuitori să pdtă intra în 
posesiunea sumelor ce sunt în drept a pri
mi pentru pământurile ce li s’ah luat.

D. vicepreședinte, N. Blaramberg: 
Dacă nu mă înșel, D. Adamescu retrage 
interpelarea.

Voci: Nu ; renunță.
D. vicepreședinte, N. Blaramberg: 

Voesc să scih dacă renunță, căci alt-fel, 
trebue să dah cuvântul D-lui ministru al 
lucrărilor publice.

D. ministru al lucrărilor publice, Al. 
Marghiloman : D-lor deputați, D. Ada
mescu a atras atențiunea D-vdstre și a 
guvernului, asupra unei situațiuni care 
este demnă de tot interesul, însă a că
rei deslegare nu atârnă de ministerul 
lucrărilor publice, și mal mult chiar, eh 
socotesc că nu atârnă de nici un minister; 
căci fără legiferare este imposibil a satis
face cererea locuitorilor din Podoleni, de 
cari se interesâză D. Adamescu.

Iată de ce este vorba: la 1882, când 
, s’a votat legea pentru construirea liniei 

ferate Piatra-Bacăh, acâstă linie a fost cla
sată prin legea constitutivă între liniile 
de interes local; căci legea spunea câ tdte 
expropriațiunile să privâscă pe județ, și în 
cas când județele nu vor plăti indemnita
tea cerută de expropriați, aceștia să pdtă 
recurge la ministerul lucrărilor publice, 
care era dre-cum instituit în casier al ju
dețului. Pe acest temeih ministerul a fost 
obligat a face el avansări de bani, vestind 
pe ministerul de interne să înscrie din ofi- 
cih aceste cheltueli în budgetele județelor 
respective. Așa s’a făcut și cu linia ferată 
Piatra-Bacăh; s’ah presintat reclamațiunl 
pentru despăgubirea terenului expropriat, 
și ministerul, îndată ce s’a găsit în fața 
unei persdne capabile de a înstrăina imo
bilul săh, a plătit pe expropriat,
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Insă cu țăranii împroprietăriți conform 
legel rurale cari ah fost și el expropriați, 
lucrul nu s’a putut petrece tot ast-fel și 
iată pentru ce: D-v3stre scițl, D-lor, că 
art. 132 din Constituțiune impedică alie
narea locurilor țărănesc! alt-fel de cât în 
schimbul altor locuri; prin urmare, lor nu 
li se putea plăti în bani locurile de cari ah 
fost expropriați prin construirea acestei 
linii.

In fața acestei împregiurărl, țăranii din 
PodolenI s’ah adresat către Majestatea Sa 
Regele, reclamând că li s’ah luat opt fălci 
și câte-va prăjini, fără ca să li se fi dat 
banii datorați ca despăgubire. Cererea 
lor fiind îndreptată la ministerul lucră
rilor publice, acest minister a intervenit 
pe lângă ministerul domenielorca să li se 
dea acestor țărani, în spiritul Constituția 
unei, pământ câte o parte aferentă; ță
ranii însă ah refusat, cerând bani; și pre- 
tențiunea lor este justă; câci, ce fel de re- 
partițiunes'ar putea face între 60 de re- 
clamanți, când sunt numai opt fălci și 
câte-va prăjini de împărțit între dânșii? 
Ar fi o derisiune a ’i colloca pe câte o 
părticică de câte-va sferturi de prăjină. 
Ast-fel fiind, ne aflăm în impasul că, pe 
de o parte avem Constituțiunea, care ne 
împedică de a plăti în bani expropriările 
de felul acesta, iar pe de altă parte avem 
refusul țăranilor de a primi alte pămân
turi în schimb, și cererea lor stăruităre 
de a li se da bani pentru locurile ce li s’ah 
luat.

Vă aduceți însă aminte, D-lor, că în 
anul acesta a fost de depus un proiect de 
lege, în vedere de a ușura ast-fel de ex- 
propriațiuni, unde ne lovim de imposibi
lități de fapt, și rămâne acum să fac mi
jlocire către ministerul de interne, ca să 
vedem dacă nu se pdte lua pe cale de 
pro rect de lege, regularea acestei cestiuni 
dificlile, isvorlte din causa inalienabilită- 
țel ocurilor pe cari ah fost împroprietă
riți țăranii. Cred că D. Adamescu va fi 
de o-cam-dată mulțumit cu aceste expli- 
cațiuni.

D. M. Adamescu: Eh am reclamat 
pentru locuitori, începând de la marginea 
județului Neamțu și mergând până la ora
șul Piatra, și anume din satele Zănesci, 
Dumbrava-Roșie și altele. La unii li s’ah 
luat locurile de case, la alții ogdrele, în 
cât ar fi fdrte greh ca să li se dea în 
schimb pentru acestea, pământ în altă 
parte, neputend locuitorii primi porțiu
nile expropriate pe moșii în al cincilea 
otar, și cred că ministerul va lua măsuri
le ce va găsi necesarii pentru a satisface 
justele cereri ale locuitorilor.

Adaug că sunt 5 ani de când acești lo
cuitori nu mai pot cultiva pământul, și 
ast-fel sunt într’o situațiune fdrte rea.

D. ministru al lucrărilor publice, 
A. Marghiloman : Rog pe D. Adamescu 
să mă scuze dacă am răspuns numai în 
privința Podolenilor; căci aceștia sunt sin
gurii locuitori cari ah reclamat ministe
rului.

Pe cât scih, mal sunt și alții cari ah 
fost expropriați și ah primit plata locu
rilor lor în bani, așa că satisfacțiune în 
parte s’a dat, de și alăturea cu legea. Cât 
despre PodolenI, »m mai spus adineaori 
cari sunt dificultățile, dar cestiunea acăs
ta nu se pdte deslegă fără inter venirea 
Corpurilor legiuitore.

D. vice-președinte, N. Blaramberg: 
Cred că D. Adamescu este satisfăcut cu 
răspunsul D-luî ministru. Acum ne mal 
cerând nimeni cuvântul, cred că inciden
tul este închis și trecem la ordinea jilei.

La ordinea jilel avem interpelarea 
D-luI C. Dobrescu adresată D-lui minis
tru al instrucțiunel publice, în privința 
modului inegal cu care sunt retribuițl 
membrii corpului didactic.

D. G. Dobrescu: D-le președinte, ce
rusem o comunicare de acte, pe cari încă 
nu le am primit, și de aceea sunt nevoit 
a amâna desvoltarea interpelărei mele pe 
o altă ji.

D. vice-președinte, N. Blaramberg: 
Se va repeți din noh cererea D-vdstre 
ministerului, și, dupe ce acele acte de cari 
aveți nevoe se vor depune pe biuroul 
Camerei, se va fixa jiua^ând veți putea 
desvolta interpelarea.

Acum, D-lor, ne mal având nimic la 
ordinea jilel, vom trece în secțiuni.

Atrag atențiunea D-vdstre, că avem în 
secțiuni duoă proiecte de lege, cari ah ră
mas în suferință: ântâih este proiectul 
de lege pentru reînființarea porturilor 
france, în privința căruia tdte secțiunile 
’șl-ah făcut lucrarea respectivă, și ’și-ah 
numit delegații, afară de secțiunea a șăp- 
tea. De aceea rog pe D-nii membri al sec
țiunii a șeptea să bine-voiască a face și 
D-lor nițică diligență, casă avem același 
nivel de lucrări de la tdte secțiunile.

Tot așa este în ceea ce privesce pro
iectul de lege pentru cumul, în privința 
căruia numai patra secțiuni 'și-ah termi
nat lucrarea, iară trei secțiuni nu ah ho
tărî t nimic.

Vă rog să terminăm aceste duoă cestiuni, 
cari sunt în secțiuni, spre a avea ceva la 
ordinea jilei; căci vedeți că se ridică șe
dința fără ca noi să fi lucrat ceva.

— Adunarea trece a lucra în secțiuni.
— Ședința se ridică la 2 ore, anhnțân- 

du-se cea următdre pe a duoa ji, 23 No
embre.

Ședința de la 23 Noembre 1888
Președenția D-luI viee-președinte, N. 

Blaramberg.
— Ședința se deschide la ora 1 dupe 

amiaji.
— Presenți 133 D-ni deputați.
— Nu răspund la apelul nominal 40 

D-ni deputați și anume:
In congediu:

D-nii G. Berevoescu, I. Negrea, S. Ră- 
șcanu, D. A. Sturdza, N. Nicorescu, Gr. 
Cozadini.

Fără arătare de motive:
D-nii T. Anastasiu, N. C. Aslan, L. 

Bogdan, T. Buzdugan, T. Calimach, I. 
Cincu, Gr. Constantinescu, C. Danaric, G. 
DrăghicI, A. Enacovicl, A. Goilav, L. 
Goilav, N. lonescu, M. Kogălniceanu, C. 
Leca, G. Măcărescu, I. Macridescu, M. 
Marescu, L. Nicolescu, R. Pătărlăgeanu, 
V. Peiu, A. Peșiacov, St. Pleșia,V. Poe
naru, G. Robescu, N. 0. Săveanu, I. Șo- 
mănescu, A. Știrbeih, M. Tzoni, C. Bo- 
beica, 0 Teleman, I. Isvoranu, V. PogQt.

— Se dă citire sumarului ședinței pre
cedente.

D. G. Dobrescu (Argeș): D-le pre
ședinte, nu văd in sumarh motivul pen
tru care am cerut amânarea interpelărei 
mele; motivul meh scițl că a fost: neco- 
municarea actelor cerute de mine guver
nului.

D. vice-președinte, N. Blaramberg: 
De și acesta nu este de cât un sumarh, 
reclamațiunea D-luI Dobrescu fiind fdrte 
legitimă, se ia act de dânsa și se va face 
rectificare.

D. N. Micescu: D-le președinte, în șe
dința de ieri am avut ondre de a comu
nica Camerei duoă petițiuni despre cari 
nu văd menționându-se nimic în sumarh.

D. vice-președinte, N. Blaramberg: 
Pot linisci pe D. Micescu că acele peti
țiuni s’ah trimis deja comisiunel respec
tive; chiar eh am subscris adresa ; ’ 
care se făcea comunicare comisiunel.

— Ne mal cerând nimeni cuvânt * 
pune la vot sumarul ședinței precec 
și se aprobă.

— Se acordă congedih D-lor N. Nico- 
rescu și G. Berevoescu.

— Se trimite la comisiunea de peti
țiuni petițiunea D-luI Andrei I. Pârvanu, 
a mai multor locuitori din comuna Târ- 
gul-Berești, județul Covurlul, a mai mul
tor locuitori din comuna Milostea, județul 
Vâlcea, a învățătorului comunei Grecesci, 
județul Dolj, a mal multor locuitori din 
comunele Valea-Saca, Valea-Mare, Fa
raoni și Cleja din județul Bacăh, a mai 
multor locuitori din comuna Draguțesci, 
județul Argeș, a mai multor locuitori de 
)e proprietatea Statului, Vatra-Schitu- 
ui-Iordăcheanu, din județul Prahova, a 

mal multor locuitori din comuna Corbeni. 
județul Argeș, petițiunea mal multor co- 
mercianțl din Capitală și petițiunea mal 
multor locuitori din orașul Piatra, jude
țul Neamțu.

— Se trimite Ia comisiunea de indige
nat petițiunile D-lor: Th. H. Petri, La- 
zarovici Leibu, N. Befa, Th. Stan, N. 
Stinghe, V. Costilescu, Ion Soceo și două 
proiecte de lege pentru naturalisarea 
D-lor Carol Vincler și M. Focșăneanu.

— Se trimite la comisiunea budgetară 
petițiunea unor profesori ai seminarului 
din Buzăh.

— Se recomandă comitetului delegați- 
lor de secțiuni telegrama președintelui 
Camerei de comercih din Brăila, relativi
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la proiectul de lege pentru reînființarea 
porturilor-france Ia Brăila și Galați.

— Se trimite la comisiunea financiară 
proiectul de lege prin care se cere des
chiderea unui credit extraordinar în su
mă de 18.750 lei, subvențiune ce se cu
vine a se plăti până la finele anului 
curent șefilor de gări ai căilor ferate ro
mâne pentru efectuarea serviciului postai, 
șefilor de trenuri și personalului de con
trol și instrucțiunea personalului exe
cutiv.

— Se trimite la secțiuni proiectul de 
lege relativ la aprobarea actului adițio
nal, adoptat la 21 Martie 1885, la confe
rința poștală de la Lisabona, privitor la 
schimbul coletelor poștale și proiectul de 
lege pentru organisarea corpului factori
lor telegrafo-postali.

— Se depune raportul comitetului de
legaților de secțiuni asupra proiectului 
de lege pentru modificarea art. 159 din 
legea poliției sanitare-veterinară, precum 
și două raporturi ale comisiunei de indi
genat asupra naturalisărei D-lor I. C. 
Damaica și S. Halița.

— Se comunică Adunărei următdrea 
adresă din partea D-lui ministru de jus
tiție :

Domnule președinte^
„D. Costa-Foru, advocat, a reclamat 

parchetului tribunalului Ilfov că a fost 
calomniat de jurnalul România Liberă 
în numerile 3.330 și 3.332 și ’i-a cerut să 
cerceteze cine este autorul, sah, în lipsă 
de autor, cine ’și ia responsabilitatea ce
lor scrise în contra sa.

„In urma cercetărilor făcute de par
chet, s’a ajuns la resultatul că D. D. A. 
Laurian ’șl-a luat responsabilitatea celor 
publicate și voesce a se judeca cu D. Cos
ta-Foru la curtea cu jurați.

„Mai ’nainte încă de a transmite cur
ței cu jurați reclamațiunea D-lui Costa- 
Foru, D. prim-procuror al tribunalului 
Ilfov, în vedere că D. Laurian este depu
tat, ’mi-a adus la cunoscință cele ce pre
ced, înaintându’mi și dosarul afacerel sub 
No. 6.350 din 1881.

„De și urmărirea D-lui Laurian nu 
vine din partea parchetului, ci din partea 
D-lui Costa-Foru, de 6re-ce este vorba de 
o acțiune în calomnie, totuși, în vederea 
disposițiunilor art. 52 din Constituțiune, 
subsemnatul am onore a aduce la cunos- 
cința D-vdstre acesta, Inaintându-vă în 
același timp și dosarul sus menționat, cu 
rugăciune să bine-voiți a supune cașul 
onor. Adunări și a’mi comunica avi- 
sul săh.“

D. vice-președinte, N. Blaramberg: 
Iată, în acăstă privință, ce ^ice art. 52 din 
Constituțiune; căci e bine să împrospă
tăm în memorie textul Constituțiunel, 
când avem să statuăm asupra unul ase
menea cas:

„Nici un membru al uneia sah celel
alte Adunări nu pdte în timpul sesiune! 
să fie nici urmărit, nici arestat în mate

rie de represiune, de cât cu autorisațiunea { 
Adunărei din care face parte, afară de - 
cașul de vină vădită. .

„Detențiuneasah urmărirea unui mem- ’ 
bru al uneia sah celei-alte Adunări este j 
suspendată în tot timpul sesiunel, dacă 
Adunarea o cere/

De asemenea art. 87 din regulamentul 
nostru sună ast-fel:

„Membrii Adunărei nu pot fi arestați 
sah urmăriți, în materie de represiune, in 
timpul sesiunei, de cât cu autorisarea A- 
dunărei. Cererea de autorisare se adreseză 
de guvern președintelui Adunărei, care o 
comunică în ședință publică. Cererea se 
trimite îndată și fără discuțiune la sec
țiuni, cari examina de este motiv de a se 
încuviința urmărirea.

„Raportul comitetului delegaților în 
acăstă cestiune se supune Adunărei în 
timpul fixat de ea.

Prin urmare, cer de la D-vostre, ântâih, 
consimțimântul D-vostre pentru ca să tri
met acestă cerere la secțiuni, și al doui- 
lea să hotărîți în ce termen are să se 
depună, conform acestui articol din regu
lament, raportul privitor la acestă ces
tiune; căci regulamentul că: rapor
tul comitetului delegaților se supune A- 
dunărei în timpul fixat de ea.

Prin urmare, D-vdstre aveți să fixați 
acest termen.

Eh, care sunt însărcinat să aplic regu
lamentul, în numele regulamentului vă 
rog să bine-voiți a fixa acest termin.

O voce: Atunci trebue să trecem în 
secțiuni.

D. N. Voinov: O discuțiune asupra 
acestei adrese a ministerului de justiție, 
astăzi nu o putem face; dar, eh cred, D-le 
președinte, că este bine să convocați sec
țiunea de urgență și în termen de trei Zile 
să depună la biuroă resultatul deliberărei 
sale.

A priori ași putea $ice un lucru : din 
lectura textului positiv al Constituțiune! 
și regulamentului, resultă că nici un de
putat nu pote fi urmărit sah arestat fără 
autorisarea Camerei; dar acăsta nu va să 
Zică că Adunarea să dea autorisațiune de 
a sta în judecată în urma unei reclama- 
țiuni ce s’ar face de o parte lesată cu to
tul alta de cât ministerul public. Așa dar, 
secțiunile și Camera au să decidă, și pen
tru acesta eh propun trei Z^e.

— Se pune la vot propunerea D-luI 
Voinov, ca secțiunile să depună raportul 
în trei Zile, și se primesce.

B. vice-președinte, N. Blaramberg:
D. Burghelea are cuvântul.

D. G. Burghelea: întreb pe D. ministru 
al lucrărilor publice care este causa pen
tru care s’afi suspendat cu desăvârșire lu
crările pentru construcțiunea liniei Jijia 
sah Dorohoiă-Iași, care a fost votată de 
Corpurile legiuitore prinfo lege din anul 
1876 ?

De asemenea, întreb pe același D. mi
nistru să bine-voiască a ’mi răspunde care 
este causa de tot se amână punerea în cir- 

culațiune a liniei ferate Dorohoifi-Leorda ?
D. vice-președinte, N. Blaramberg: 

D-nil miniștri voesc a răspunde acum, 
sah peste trei <Jile ?

D. președinte al consiliului, Th. 
Rosetti: Fiind-că D. ministru al lucră
rilor publice nu este în momentul acesta 
aci, și pentru ca Adunarea să nu aștepte, 
cerem trei Zile.

D. vice-președinte, N. Blaramberg: 
Atunci se va comunica D-lui ministru, și 
peste trei <Jile se va pune la ordinea Zilei.

Acum D. Rădulescu are cuvântul.
D. I. Rădulescu: D-lor deputați,mai 

mulțl comercianți dintre cei de frunte ai 
Capitalei solicită Adunărei deputaților 
ca, împreună cu guvernul, să ia cât mai 
grabnice măsuri pentru a evita fluctua- 
țiunile aduse în comerciă din causa varia- 
țiunilor brusca ale agiului.

Petițiunea acăsta pdrtă semnăturile 
fruntașilor comerciului Capitalei, și dacă 
nu ar fi de cât acest interes, totuși ea ar 
avea dreptul la o solicitudine deosebită 
din partea nostră.

D. ministru de flnance, M. Germani: 
D-lor deputați, precum am avut onore a 
anunța chiar prin Mesagiul de deschidere 
a sesiunei, guvernul va supune Corpuri
lor legiuitore un proiect de lege pentru 
retragerea biletelor ipotecare, ca o primă 
măsură pentru a ajunge la consolidarea 
valutei ndstre fiduciare. Acest proiect de 
lege voiti avea ondre a ’l depune mâne. 
Până atunci însă, pe câtă vreme există 
agiul și pe câtă vreme nu zavem măsurile 
necesare pentru consolidarea valutei fidu
ciare, înțelegeți fdrte bine că nimeni nu 
pdte să fie în stare a evita fluctuațiunile 
agiului. Guvernul’și va face datoria, pre- 
sentând mâne proiectul de lege, și în ur
mă va veni cu cele-alte măsuri, cari sunt 
menite de a consolida definitiv valuta 
ndstră fiduciară.

D. vice-președinte, N. Blaramberg: 
Cred căD. Rădulescu este satisfăcut; prin 
urmare trecem înainte.

D. Ernest Sturdza are cuvântul.
D. Ernest Sturdza: Am cerut cuvân

tul, D-le președinte, ca să reînouesc o ce
rere pe care am adresat-o, prin organul 
D-vdstre, D-lui ministru al domenielor, 
spre a ’mi da sciințele relative la încon- 
giurătdrea moșiei Târgului-Ocna, care 
este o proprietate nedefinită, și am abso
lută necesitate de acele informațiunl, sah 
pentru a propune un proiect de lege din 
inițiativa parlamentară, sah pentru a ru
ga pe minister ca să aducă un asemenea 
proiect de lege. Astăzi sunt nuoă $ile de 
când am cerut acele dosare și ele încă nu 
s’aă adus.

D. vice-președinte, N. Blaramberg: 
Rămâne ca biuroul să reînouiască acestă 
cerere către minister. In adevăr, din causa 
acestor întârzieri, multe interpelări sunt 
amânate.

D. M. Pacu: ’Ml permit a face o res- 
pectudsă rugăciune D-lui prim-ministru, 
motivată pe o cerere a unul însemnat nu
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măr de locuitori din comuna Târgu-Be- 
resci din județul Covurluih, prin care el 
cer a se vota cu o oră mal nainte proiec
tul pentru răscumpărarea embaticurilor.

Neajunsurile ce sufer locuitorii de prin 
comunele embaticare sunt fdrte mari; 
embaticul este un fel de sclavie care ar 
trebui să dispară astăzi din Constituțiu- 
nile ndstre. Bunidră se plâng locuitorii 
din Beresci, că în cursul a 44 de ani ati 
plătit 220.000 lei embatic pentru o hăr- 
tdpă de pământ, de patru fălci, și nici 
pânea nu le este permis să o cumpere de 
cât de la proprietar.

Rog dar pe D. prim-ministru să facă ca 
asemenea stare de lucruri să înceteze, și 
D-sa să bine-voiască a veni cu un noii pro
iect de lege, sah să 'și-'l însușiască pe cel ve
chii! în privința rescumpărărei embaticuri
lor.

D. președinte al consiliului, Th. Ro- 
setti: Cestiunea embaticurilor face par
te din proiectul de lege, relativ la vîn^a- 
rea bunurilor Statului, și acăstă cestiune 
în curând se va regula prin votarea ace
lui proiect de lege,

D. vice-președinte, N. Blaramberg:
Cred că D. Pacu este satisfăcut prin 

răspunsul ce a dat D. președinte al con
siliului.

Acum D. Vericeanu are cuvântul pen
tru a face o propunere.

D. C. Vericeanu: D-lordeputați, ara 
ondrea a face următdrea propunere, pe 
care ah subscris’o mai mulți deputați:

PROPUNERE
Considerând că, prin legea actuală a li

cențelor de băuturi spirtuose, debitanțil 
plătesc licența nu dupe cantitatea băutu
rilor ce pun în consumațiune, ci o taxă 
fixă;

Considerând că a se percepe una și a- 
ceeașl taxă de la toți, fără distincțiune, 
este a face ca acest imposit să isbăscă in 
mod injust și inegal mal mult pe unii de 
cât pe alții.

SubscrișiI propunem ca taxa licenților 
să se înlocuiască cu o dare asupra decali- 
trilor de băuturi spirtuose.

C. Vericeanu, losef T. Oroveanu, A. 
Vericeanu, N, Blaramberg, C. Resu, N. 
Nanoescu, I. Marghiloman, V. G. Poe
naru yC. A. Borănescu, V. Pleșoianu, 
A. D. Mavrodineanu, loan M. K. Epu
reanu, D.R.Roseti, C. Olănescu, G. Du
ca^ Chr. Sulioti, C. lenescu, G. G. To
cilescu, N. Voinov, A. Simu, O. D. Ga- 
bunea, Cristu S. Negoescu, I. F. Robescu, 
G. Burghelea, I. Stephăneanu, I. Nuc- 
șoreanu, C. C. Deleanu, Urseanu Vale- 
rian, G. Dem. Teodor eseu, M. N. Pacu, 
M. Caracostea, I. Săndulescu-Nănoveanu, 
G. D. Pallade, Er. Sturdza, Ulyse Bol
descu, Ni c u Georgescu, M. Marghiloman.

D. vice-președinte, N. Blaramberg: 
Se va trimite la secțiuni.

Voci: De urgență.

D. vice-președinte, N. Blaramberg: 
Am au^it cuvântul de urgență.

D. I. Lahovari: Cer cuvântul contra 
urgenței:

D. vice-președinte, N. Blaramberg: 
Aveți cuvântul:

D. I. Lahovari: D-lor, iată ce obser- 
vațiune am făcut de când s'a deschis se
siunea acestei Adunări: Nu este <ji în care, 
la începutul ședinței, să nu ni se înfăți
șeze propuneri de duoă naturi deosebite, 
dar cari tdte ajung la același resultat.

Prima serie de propuneri inspirate de 
cele mai bune sentimente și de necesități 
respectabile, adică dorința de a se ameli
ora situațiunea materială a cutărei clase, 
sah a cutărei persdne interesante a soci- 
etăței ndstre, cum, spre exemplu, de a se 
egalisa retribuțiunea mai multor catego
rii analdge de funcționari, egalisare care 
neapărat se cere în plus, iar nu în minus, 
de a se acorda recompense naționale, și 
altele mai multe, cari tdte se resumă în*4 
adaose de cheltuell.

Tot de o-dată mai avem o altă serie de 
propuneri, cari iarăși sunt pornite din 
cele mai lăudabile intențiuni, adică de a 
se scădea darea cutare, de a se modifica 
impositul licențelor, de a se suprima taxa 
de 5 % de la salariele funcționarilor pu
blici, și altele multe de felul acesta, cari 
tdte se reduc în difinitiv la o împuținare a 
veniturilor.

Prin urmare, faptul incontestabil ce se 
produce pe fie-care $i, este că, pe de o parte 
ni se propun adaose de cheltueli ’iar pe de 
altă parte reduceri de venituri. Adineaori 
chiar, văzurăm un proiect de lege ema
nat de la guvern, prin care se propune o 
scădere în venituri de patru sute și atâtea 
mii de franci.

De aceea, fără a examina în special pro
punerea ce ni se presintă acum, dacă este’ 
bună sah nu, mă mărginesc, D-lor, a vă 
ruga să nu acordați urgența asupra ei, 
pentru că asemenea propuneri, cari pot 
să aducă desechilibrarea budgetului—căci 
unele scad din venituri și altele adaog Ia 
cheltueli, și, prin urmare, se combat unele 
pe altele—asemenea propuneri, (jic, trebue 
să fie examinate nu cu precepitare, nu cu 
entusiasm, ceea ce pdte să dea numai o sa
tisfacere momentană acelora cari doresc 
asemenea lucruri, iar în urmă să ne im
pună grele sacrificii pentru a readuce 
echilibrul în budgetul Statului, ci să fie 
studiate cu multă maturitate și prudență, 
și chiar să fie amânate de o cam dată până 
atunci când va veni marea discuțiune a 
budgetelor; fiind că fote aceste propuneri 
ating interesul cel mare al echilibrului 
budgetar, care trebue să ne preocupe mai 
mult de cât ori care alte considerațiuni.

Acestea sunt motivele pentru cari am 
luat cuvântul asupra urgenței cu care ni 
se cere să tratăm acăstă propunere; iar 
nici de cum pentru că ași fi în special con
tra unei propuneri privitdre la modifica
rea baselor pe cari este așezat impositul 
numit al licențelor; căci, de și s'ar putea 

ca tn adevăr să fie trebuință de o mal 
justă repartițiune a acestui imposit asu
pra acelora cari ah a T suporta, totuși 
cred că în o cestiune de asemenea natură 
nu este bine să procedăm cu precipitare 
și urgență.

D. N. Voinov: Nu am să mă preocup 
acum de proiectele de legi cari tind la 
augmentarea cheltuelelor, și în privința 
cărora înțeleg rolul unui deputat de a 
veni să se pronunțe a priori în contra 
augmentărei cheltuelelor. Nu am să mă 
preocup nici de acele proiecte de legi cari 
tind la împuținarea veniturilor Statului.

Eh, D-lor, am înțeles ca ministerul să 
aibă obiceiul de a cere mult, și Camera să 
caute a reduce la cât mal puțin posibil 
cererile guvernului; dar nu înțeleg punc
tul de vedere al D-lui Lahovari, nu înțe
leg ca deputatul să se revolte în contra 
cererilor sah proiectelor de legi venite de 
la guvern saiî din inițiativa parlamentară 
pentru reducerea impositelor; înțeleg ca 
ministerul să căra mult și Camera să 
caute a reduce, dar nu înțeleg ca deputa
tul să se recrieze în contra a tot ce ar 
tinde la micșorarea impositelor și, prin 
urmare, la ușurarea populațiunei.

In privința acestor proiecte însă, D-le 
Lahovari, voiți să vă atrag atențiunea, 
că D-vdstre, preocupat de idei budgetare, 
nu ați bine-voit a da atențiune la propu
nerea ce s'a făcut; căci ea nu tinde nici a 
micșora, nici a mări veniturile Statului, 
ea cere să se modifice impositul de licen
țe prin o altă dare pusă pe decalitru, prin 
urmare, să schimbe numai baza impositu- 
lui, ca să se arunce pe obiectul în consu
mațiune, și pentru acăsta proprietarii vor 
cere guvernului o statistică despre veni
tul acelui imposit pe licența,și o statistică 
despre ce se consumă, ca ast-fel să pdtă 
fixa darea pe decalitru fără a sdruncina 
budgetul.

Eh, D-lor, vă rog să admiteți urgența, 
pentru că numai cine nu voesce a sci, nu
mai acela nu pote sci cât de nedrept este 
astăzi așezată acestă dare; pentru că spe
culatorii cari vend mii de decalitri de vin 
și alții cari nu vând nici 500 și plătesc 
tot atâta licență și unii și cei-alți. Cre
deți D-vdstre că acăsta este drept ?

Afară de acăsta, chiar speculatorii cât 
și cultivatorii producători de vinuri, aii 
cerut modificarea acelui imposit.

Iată scopul propunere! pe care am sub
scris’o și eh, și vă rog, D-lor, să nu o a
mânați până la budget, ci să o discutați 
și să o votați, cu o oră mai înainte, tocmai* 
în interesul și în scopul budgetului.

Onor. D. Lahovari este membru al 
comisiunei budgetare, și ’l-ași ruga să vadă, 
că tocmai în interesul comisiunei budge
tare, este de a se sci d’inainte de votarea 
budgetului, dacă propunerea se primesce 
saiî se respinge, dacă adică se modifică sah 
nu, basele acestui imposit.

De aceea vă rog să bine-voițl a vota 
urgența acestei propuneri; căci ea atinge 
unul din cele mai mari interese ale unei 
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industrii pământene, din care avem fârte 
puține, și îndreptâză un râh care lovesce 
în mod inie pe vîn^Storii de spirtuâse și 
chiar pe proprietarii și pe cultivatorii de 
vil.

Voci: închideți discuțiunea.
D. vice-președinte, N. Blaramberg: 

D. Stanian are cuvântul contra închi- 
derel.

D. R. Stanian: D-lor, cestiunea care 
s’a discutat de către onor. D. Lahovari, 
de o parte, și onor. D. Voinov, de altă 
parte, a fost aceea de a se sci dacă trebue 
sah nu să admitem urgența asupra pro- 
punerel ce s’a făcut de a se schimba taxa 
de licență Într’o taxă pe decalitru. Cred 
că mal clar nu se pdte pune o cestiune 
Înaintea Adunărel.

Am luat cuvântul ca să combat cererea 
de închiderea acestei discuțiuni; fiindcă mi 
s’a părut că nu ne am putut cu toții da 
bine sâma, dacă trebue sah nn, să admi
tem o asemenea propunere. Și în adevăr, 
dacă s’ar lăsa încă discuțiunea să conti
nue, s’ar putea aduce motive ca să se în
vedereze că este un interes general care 
trebue să ne preocupe pre toți, pentru a 
elucida acâstă cestiune. De aceea vă rog 
a admite urgența și a face ca impositul 
licenței să se schimbe într’o dare propor
țională; căci așa cum este asță^i, acest 
impositeste'o inichitatea în contra căreea 
este un murmur general, de âre-ce chiar 
basa lui este nedreptate, nu este egaUta- 
tea, nu este dreptatea care trebue să re- 
side la basa ori cărui imposit, și am luat 
cuvântul, spre a vă ruga ca să lăsați a 
a continua încă discuțiunea spre a se pro
duce destule motive pentru admiterea ur
genței acestei propuneri.

D. vice-președinte, N. Blaramberg: 
D. Teodorescu are cuvântul pentru în
chidere.

D. G. Dem. Teodorescu : D-lor, fi- 
ind-că, propunerea presintată nu este me
nită să se discute astăzi în fond; pentru 
că acâstă propunere privesce o lege, care 
s’a aplicat și se află în vigâre de atâta 
timp; fără ca aceia cari susțin prelungi
rea desbaterei asupra urgenței (cum face 
D. Stanian), s’o fi combătut și să fi arătat 
la timp că basa actualei legi, asupra li
cențelor, este nedreptă, (întreruperi), pen
tru aceste cuvinte cred că ori ce desbate- 
re, acum, este inutilă.

Propunerea ce am făcut se va discuta 
pe larg în secțiuni și apoi în ședințele 
publice ale onor. Adunări. Cererea de ur
gență tinde numai ca să ne dea timp spre 
a cere să ni se aducă ore-cari notițe sta
tistice, pentru ca proiectul, bine studiat 

_ și întocmit, să dea bune resultate și să 
stabilescă venituri mal echitabile pentru 
Stat, ca și pentru comercianți.

Iată singura importanță ce are urgența. 
Onor. Cameră este liberă să admită ori nu 
proiectul; acesta se va discuta în secțiuni 
și în ședințe publice. Insă desbaterea de 
astăzi, urmată în privința fondului, nu’șl 
pdte avea locul; fiind-că fondul nu se pote 

discuta astăzi, de aceea vă rog să bine
voiți a admite urgența și a închide discu
țiunea.

—Se pune la vot închiderea discuțiunel 
și se încuviințâză.

—Se pune la vot urgența și se primesce.
D. vice-președinte, N. Blaramberg: 

D. Hinna are cuvântul.
D. G. Hinna: Respectuos întreb pe D. 

ministru al justiției, dacă D-sa are cunos
cință despre variațiunile jurisprudenței 
instanțelor judecătoresci, în ceea ce pri
vesce dreptul sătenilor de a înstreina pă
mântul rural ? Și tot-d’o-dată, dacă nu 
crede D-sa că astăzi, când solicitudinea 
nâstră, și în special a guvernului, are în 
vedere îmbunătățirea stărel cultivatorilor 
de pământ, dacă nu crede că ar fi timpul 
de a lua măsuri legale prin cari să se pună 
capăt unei stări de lucruri, ce aruncă in
certitudinea în transacțiunile țăranilor ?

D. ministru al justiției, G. Vernescu: 
D-lor, iată cestiunea de care 'mi se pare că 
vorbesce onor, representant delaVasluih.

Sunt proprietăți date țăranilor și de
clarate inalienabile, proprietăți asupra 
cărora țăranii fac între dânșii diferite 
transacțiuni, precum și acte de ultimă vo
ință. Cu asemenea transacțiuni și. acte, ei 
se presintă înaintea tribunalelor ca să le 
autentifice, și sunt tribunale cari dah au
tentificare, lăsând ca părțile cari ’șl fac 
actul să justifice valârea lui juridică, când 
va cere să fie pus în executare. Dar sunt 
alte tribunale cari, având în vedere dis- 
posițiunile legei, și în special art. 132 din 
Constituțiune,refusă autentificarea actelor.

M’am ocupat, D-lor, de cestiune, însă 
de când am venit la minister, nu ’mi s’a 
întâmplat să ’mi vie la cunoscință de cât 
un act sah duoă de o asemenea natură ; 
cu tâte acestea eh tot-d’a-unasunt dispus 
să las pe judecători să se pronunțe în liber
tate ; și când voih vedea că judecătorii ah 
trecut peste competința lor, și din igno
ranță ah făcut ceea ce legea ’I opresce de 
a face, atunci voih a visa; până atunci nu 
cred că e bine să dah ordine președinților 
de tribunale ca să refuse autentificarea 
actelor. Daca însă Camera voiesce să pro
cedă pe cale de interpretare a legei, eh 
nu mă opun; din contră, sunt la disposi- 
țiunea D-vâstre; dar până atunci nu-cred 
că este în căderea mea să iah disposițiunl 
parțiale în contra cutărul președinte sah 
cutărul tribunal.

D. G. Hinna : N’am înțeles de loc ca 
D. ministru să ia măsuri contra verl-unul 
tribunal sah verl-unul președinte; din 
contră, ca fost magistrat, sunt ge
los de dreptul magistraților de a inter
preta legea, și tot-d’a-una voih primi cu 
bucurie asigurările D-luI ministru al jus
tiției de a nu se amesteca în ceea ce pri
vesce decisiunile instanțelor judecătoresci.

Eh m’am crezut dator să atrag aten
țiunea D-luI ^ministru asupra cestiunel, 
dacă D-sa nu crede momentul venit ca 
prin disposițiunl legale să facă să înce
teze acâstă stare de lucruri, de a vedea va

riind de la un tribunal la altul, interpre
tarea art. 1 și 7 din legea rurală și art. 
132 din Gonstituțiune.

Dacă 'ml-am permis să atrag atențiu
nea D-luI ministru asupra acestei cestiuni, 
acâsta nu am făcut'o spre a solicita de la 
D-sa ea, prin disposițiunl ministeriale, să 
impună judecătorilor punctul D-sale de 
vedere; ci, din contră, spre a ne spune dacă 
nu este și D-sa de părere că ar fi bine să 
ia disposițiunl ca, prin o interpretare le
gală, să se reguleze acâstă cestiune, o in
terpretare în scop de a se ajunge la o uni
formitate de jurisprudență, care ar fi cu 
atât mal necesară, cu cât astăzi suntem 
în ajunul de a ne ocupa cu cestiunea îm
proprietărire! țăranilor pe o scară mult 
mal largă de cât s’a făcut până acum.

D. ministru al justiției, G. Ver
nescu : Gând voih constata că acea in
terpretare este de trebuință în țâră, voih 
veni cu un proiect de lege interpretativ.

D. vice-președinte, N. Blaramberg: 
Acum intrăm în ordinea ^ikL Avem mal 
ântâih interpelarea D-lui P. Pătărlăgea- 
nu; D-sa însă fiind absent, consult Came
ra dacă admite amânarea.

Voci: Se amână. — S’a admis.
D. vice-președinte, N. Blaramberg: 

Avem acum interpelarea D-luI 0. C. Do
brescu.

D. C. C. Dobrescu: D-le președinte, 
dosarele militare, pe cari le-am cerut D-lui 
ministru, nu le-am primit de cât a$I pe 
la o oră și ceva dupe amiagi; prin urmare, 
motivul care m’a făcut Sâmbătă să cer a- 
mânarea interpelărei mele, mă face să o 
cer și a^i. V6 rog dar, să amânați pe Vi
neri desvoltarea acestei interpelări pre
cum și acelei a D-luI Nădejde, ^cu care 
m’am înțeles în acâstă privință.

D. președinte al consiliului, Th. Ro- 
settl: Fac mai ântâih scuzele mele Ca
merei că nu m’am ținut esact de făgă
duință ca să trimit Sâmbătă dosarul. Gând 
’lam trimis Sâmbătă sâra, Camera era în
chisă; a duoa ^i, fiind Duminică, și Luni 
sârbătore, abia atji a putut veni la Cameră.

In ceea-ce privesce însă interpelarea 
D-lui Dobrescu, cred că face râh D-sa de 
o amână din causa întâr^ierel sosire! a- 
cestui dosar; pentru că, pe cât scih eh, în 
acel dosar nu va găsi nimic care să se re
fere la cestiune; sunt însă raporturi, pe 
cari le-am cerut noi în urmă în privința 
acâsta, cari sunt la disposițiunea D-luI 
Dobrescu, și unde va putea găsi ceea-ce 
’I trebue; dar, din raporturile militare, în 
privința obiectului special al interpelărei, 
D-sa nu va putea să culâgă nimic.

Cu ocasiunea acâsta 'mi-ași permite, 
D-lor, să vă adresez la toți o rugăminte.

Ar fi pâte mult mai practic și o pro
cedură mult mai repede și lesniciâsă care 
ne-ar face să câștigăm cu toții timp, dacă 
D-vostre, ori de câte ori aveți de gând să 
adresați o întrebare sah interpelare gu
vernului, ați face bine să vă înțelegeți 
mai ântâih cu miniștrii respectivi ; lucru 
care se pâte face de la main â la main.
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Când aveți nevoe de veri-o informa- 
țiune, dacă venițl să ne-o spuneți la mi
nister, când nu e vorba de nisce dosare 
mal complicate, puteți să afiațl de ceea 
ce doriți numai în 5 minute și în urmă 
numai, dacă nu sunteți satistacuți, puteți 
să adresați o interpelare; căci altminterea, 
D-lor, vă declar că perdem timpul.

Corespondența acesta, schimbarea de 
dosare între iote ministerile și Cameră 
n’are un resultat practic; căci nu putem 
lucra nici noi, nici D-vdstre. (Aplause).

D. C. G. Dobrescu: D-le președinte, 
vă rog atunci să suspendați ședința pen
tru 10 minute, până ce voih consulta do
sarele ce 'mi s’ah adus adinăorl, de dre- 
ce voiesc ca chiar astăzi să 'ml desvolt 
interpelarea.

D. vice-președinte. N. Blaramberg: 
Pun la vot propunerea D-lui C. C. Do
brescu.
—Adunarea încuviințeză a se suspenda 

ședința pe 10 minute.
—La redeschiderea ședinței, D. președinte 
dă cuvântul D-luI C. C. Dobrescu, spre a 
desvolta interpelarea D-sale.

D. G. G. Dobrescu : D-lor deputați, 
interpelarea pe care am avut ondre să o 
anunț în cestiunea mișcărei țărănesc! din 
Prahova, nu este o simplă deșteptare 
care s’ar adresa guvernului. Ceva mai 
mult, este un apel deschis la adresa fos
tului guvern, care a înăbușit răscdla țără
născă într’un mod, pe care de o cam-dată 
nu voesc nici de cum să ’I caracterisez ; 
rămâne ca, multe din faptele cari le voih 
aduce, să caracteriseze mal bine purtarea 
pe care ati avut-o toți agenții putere! 
publice față cu țăranii isolați și nevino- 
vațl. t

Mișcarea țărănăscă a început mai de 
mult și nenorocirea este că noi n’am pri
ceput-o atunci când ea ’șl-a arătat pri
mele semne. Mișcarea țărănăscă a început 
încă de la 1882. La 23 Martie 1882, mulți 
'și aduc aminte, că un număr de mai 
multe sute de țărani ah venit până la 
porțile Bucurescilor cu o petițiune aco
perită de mai multe mii de iscălituri prin 
care țăranii din Ilfov și Vlașca cereah pă
mânt.

D-lor, nu voih să intru în amănunte 
cum li s’a răspuns, sad cum ati fost tra
tați țăranii din Ilfov și Vlașca la 1882. 
Este un fapt pe care numai '1 reamin
tesc și rămâne ca, atunci când se va face 
aprecierea multor din faptele petrecute 
în anii trecuți, să se lumineze și acăstă 
cestiune.

De aceea cererea de pământ a țăranilor 
nu este nouă, ea a Crescut treptat, trep
tat și în anul acesta a luat proporțiuni 
fdrte mari. Așa, departe de a se micșora 
pretențiunile țăranilor, s’ah mărit, din pri
cină că mai tdte partidele ndstre politice 
n’ah voit să țină socotălă de adevărata 
stare a țăranului. Mai tdte partidele 
ndstre politice s’ah mărginit la resolvarea 
Gestiunilor ușdre și miei și n’aîî voit să 
să se pună față în față cu cestiunea cea 

mare, cu cestiunea drepturilor țăranului 
în România.

Dacă partidele ndstre politice, ori-cari 
ar fi, ar fi luat de a dreptul cestiunea a- 
căsta în mână și ar fi căutat treptat, trep
tat să’’i dea soluțiunea pe care o merită, 
și la care noi agi ne gândim cu toții, de 
sigur că nu ne-am găsi nici în fața unei 
revolte țărănescl, nici aci în Parlament 
să discutăm nisce nenorociri cari sunt o 
pată pe istoria ndstră contimporană.

D-lor, nu trebue să tăgăduim, că viăța 
politică, propria gisă, nu există în Ro
mânia de cât în orașe. Numai noi, cel din 
orașe, ceea ce voim să facem, facem; pentru 
noi se fac legi, pentru noi totul; acesta este 
un păcat al stratului social cârmuitor. 
Țăranul a fost lăsat cu desăvârșire la o 
parte, și eh am convingerea că, dacă la 
1882 și 1883 stratul cârmuitor ar fi avut 
atențiunea incordată asupra cestiunel 
acesteia, nu am avea a înregistra acăstă 
mare nenorocire, ca mișcarea țărănăscă. 
Ca dovadă a grozavei nepăsări a stratu
lui cârmuitor față cu țăranii, avem un 
fapt care este culminant. Când am văgut 
că țăranul se mișcă, cere pământ, că mdre 
de fdme, ne-am grăbit să ’I votăm mi
lidne pentru cumpărare de porumb, ca 
să se hrănăscă. D-lor, țăranii nu se mul
țumesc cu porumb, ei n'ah trebuință să 
fie tratați ca cerșetorii, ei ah drepturi ’de 
cari ar trebui să ne ocupăm și să resol- 
văm cestiunea acăsta; căci alt-fel perico
lul va cresce și nenorocirea și primejdia 
va fi mal mare în viitor.

Nu dară cu credite de milidne, precum 
nici cu gldnțe se pdte resolva cestiunea 
țărănăscă. Chestiunea țărănăscă se va re
solva, sunt sigur, desbrăcându-se de tdte 
prejudecățele claselor din cari facem par
te, și puind înaintea ndstră numai cu
getul de a mântui acăstă mare clasă soci
ală și care este păzitdrea naționalitățel 
ndstre.

D-lor, cum a început răscdla? Răs
cdla a început în același mod nu numai 
în Ilfov, Vlașca, Ialomița, ci și în tăte 
părțile. Hăscola a început atând mai ân- 
teiu un caracter politic, și apoi un carac
ter economic, agrar. La Ianuarie trecut 
se făcuse alegerile, și cum este obiceiul 
mai ales la alegerile colegiului III, can
didați!, cum a observat D. Kogălniceanu, 
într’o ședință, se întrec a promite alegă
torilor marea cu sarea și Oltul cu totul.

Țărani! ah început să fie și el, de la o 
vreme încoce, în curent cu mișcările de la 
oraș, și mai nu este gi în care să nu vie 
în oraș și să nu se intereseze prin cei cu 
cunoscință de carte, de cele ce se petrec 
în orașe.

In timpul acesta stratul cârmuitor din 
țăra românăscă, dete o luptă uriașă fos
tului guvern. Acăstă luptă a avut resul
tatul săh între țărani și atât la Urzi- 
ceni, cât și în alte comune din Ialomița și 
Ilfov, s’a constatat lămurit faptul, că ță
ranii în multe părți ah bătut pe foștii de
legați din alegerile trecute. Pentru ce ?

Pentru că ah votat pentru nisce candidați 
pe cari 'I susținea fostul guvern și cari 
nu erah în stare să ’I ajute pentru drep
turile lor.

D-lor, în Prahova lucrul a luat o for
mă și mai minunată.

Rămăsese în Camera disolvată un loc 
vacant în Prahova, se fixase alegerea la 14 
Aprilie trecut și alegerea delegaților tre
buia făcută la 2 Aprilie.

La Fulga, s’ah adunat țăran! să alăgă 
delegați, și cu toții știm că administrațiu- 
nea, nu vorbesc de cea actuală, ci de ad- 
ministrațiunea de sub tdte guvernele, ad- 
ministrațiunea crede că colegiul țărani
lor este apanagiul ei, și nimeni nu tre
bue să ’I discute acest colegih. Adminis- 
trațiunea, negreșit, se îngrijesce să aibă 
la Fulga o listă pe care o presintă țărani
lor. Câți-va țărani mai inteligenți nu ah 
voit să primăscă lista administrațiunei și 
3 din ei anume: Dragomir Radu, Ghiță 
Lefter și Ion Scarlat, cari mai venise la 
minister de ah reclamant în contra pri
marului și perceptorului, ah luat inițiativa 
de a propune țăranilor să nu voteze lista 
primarului, ci lista țăranilor care să ’I a
pere, cum zic ei. Ast-fel s’a început o 
discuțiune între cel ce susțineai lista pri
marului și între ce susțineah lista țăra
nilor.

La migloc s’a amestecat un grec. Sciți 
că satele ndstre sunt pline de greci. Gre
cul nostru se numesce Niculi Drosos. A
cest samsar de grâne procopsit din specu- 
lațiunea țăranilor, ia parte pentru lista 
administrației, și țăranii cei-alți, ea să 
nu mal lungesc vorba, pun mâna pe dân
sul, îl. bat bine, și ’l asvârlă într’un lac. 
Grecul, scăpând din lac, s’a dus la primar, 
și primarul a dat veste la Ploesci că ță
ranii s’ah resculat, că societatea e în pri
mejdie mare. Administrația iute dă ordi
ne armatei, și armata vine la Fulga. Am 
aci o listă de tdte satele unde s'a întâm
plat arestări: la Pucheni, Bărcănesci, De
gerați, Tomșani, Albești-Muru, Cioranii, 
Vadu-Parului.

Voih vorbi pe urmă și de Gherghița. 
In tdte aceste sate revolta așa a început. 
La Fulga a început din causa certei pen
tru delegați; în cele-alte sate țăranii ah 
bătut pe foștii delegați din Ianuarie.

D-lor, prin interpelarea mea am în
trebat pe D. ministru să bine-voiascâ a’mi 
răspunde pentru ce țăranii din Fulga, cari 
s’ah luat la cărtă, stah Închiși, și vedeți 
că aci este vorba de o certă politică, de 
dre-ce administrația voia să le încalce 
dreptul ce ah ei dupe Constituțiune, pen
tru ce, <Jic, acești țărani din Fulga, în nu
măr de 18, sunt și astăzi deținuți ?

Ei, D-lor, sunt personal angagiat se 
denunț Camere! și țărei următorul fapt:

Alaltăerl m’am dus la Ploesci și am ce
rut prefectului — un advocat fără pro
cese, un doctor fără bolnavi, și In sfârșit 
un antreprenor de băl — am cerut D-luI 
Garoflidis ca să mă lase să intru în puș
cărie să văd pe țărani; dar D. prefect nu 
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’mi-a permis, pretextând că ar fi cestiu
ne politică, ’l-am spus că la Bucuresci 
administrația penitenciarelor n'a refusat 
D-lui Nădejde de a pătrunde In Văcă
resc!, ca să vadă pe țăranii deținuți, și 
nu s’a mai făcut spărtură în cer. D. 6a- 
roflidis n’a voit cu nici un preț să ’mi 
permită să văd pe țărani. Denunț acest 
fapt D-lui ministru de interne și D-lui 
ministru de justiție.

D-lor, țăranii de la Fulga sunt ținuți 
în arest preventiv; am întrebat pentru ce 
n’ati fost judecați în Octombre? Chiar 
astăzi am vă^ut un raport al prefectului 
Garoflidis în care se (Jice că instrucțiunea 
în procesul țăranilor de la Fulga, nu s’a 
terminat definitiv, și, prin urmare, proce
sul nu s’a putut înfățișa în Octombre, și 
rămâne să se judece în Decembre.

Ei, D-lor, vă întreb pe D-vtisră: când 
faptele sunt așa cum vi le-am arătat, și 
vi le-am arătat în tdtă goliciunea lor, 
fără nici o umbră de alterare, de ce acești 
țărani să fie ținuți închiși opt luni, fiind
că ati bătut pe un grec, care se ameste
case în alegerile lor. D-lor, nici un omor 
nu s’a comis de acești țărani, și acăsta o 
veți vedea din raportul confidențial al 
prefectului către prim-ministru, și cu 
tdte acestea, ei sunt ținuți de opt luni de 
^ile închiși.

Vin acum la faptul mai grav de la 
Gherghița, unde a fost o -mișcare mult 
mai însemnată prin forma care a luat’o. 
La Gherghița, țăranii s’aii răsculat prin 
contagiune, ca să ^ic așa. Gherghița e o 
comună așezată în partea cea mai de jos 
a Prahovei, în contact cu județul Ilfov și 
Ialomița, unde bântuia mișcarea țără- 
nescă; țăranii din comunele vecine: Meri- 
Petchi și Sudiții aă venit la Gherghița 
și le-aâ spus: ridicați-vă și voi; căci 
noi ne-am ridicat și așteptăm să ni se 
dea pământ și o dijmă mal ușoră, și 
dacă nu vă veți ridica, aveți să rămâneți 
fără nici un drept. Țăranii din Gherghița 
s’aii ridicat imediat, și împreună cu cel- 
alți locuitori din Ilfov, au năvălit la casa 
arendașului Ion Machedon; aci s’a petre
cut un vandalism în tdtă puterea cuvân
tului; aă spart uși, gemuri, aâ dat dru
mul întregel lor răsbunări. Ceva mai 
mult, lucru care se asigură chiar din ra
porturile oficiale, ei au pătruns în piv
niță ; acolo ati spart buțile, au dat drum 
vinului, fără însă a se atinge de dânsul; 
ati eșit pe urmă în curte și jucati hora. 
Pe când jucati hora, sosesce, din nenoro
cirea lui, subprefectul I. T. lonescu, care 
e înconjurat de țărani și amenințat să li 
se arate ordinul. Care ordin, întrebă den
sul ? Ordinul pentru pământ; și, pentru că 
nu avea ordin, l’ati luat țăranii și l’ati 
dus la primărie, și pe urmă la o cârciumă 
a lui Toma Rădulescu, unde l’ati ținut 
aprdpe tdtă ndptea, constrângându-1 să 
iscălescă un raport, prin care ’I declară 
neculpabill de cele ce făcuseră în acea ^i. 
Dar, printr’un meșteșug fdrte șiret din 
partea a duoi preoți din comuna Gher

ghița, subprefectul a putut să scape ndp
tea într’o trăsură trecând cu zor Prahova.

A doua ^i, când a sosit armata, Gher
ghița era liniștită. Când aii vă^ut țăranii 
armata s’ati adunat cu toții să vadă ce 
era, și numai Colonelul Șișman — căruia 
se datoresce, trebue să recundscem acăsta, 
că nu s’a întâmplat crimă la Gherghița— 
a oprit instigările tinerilor procurori, 
membri ai magistraturei, cari voiati să 
tragă după somațiunile legale, nemuritti- 
rele somațiunl; una, dutâ, trei, foc!L 
S’ati făcut cu tdte acestea arestări; din 
56 de arestați însă, astăzi la penitenciar 
nu se găsesc de cât 36; 20 ati dispărut. 
Am întrebat în Gherghița de dânșii unde 
sunt și nici ei nu le sciau de urmă. A
cești dmeni speriați de torturile ce sufe
rise, scăpând din temniță sunt dispăruți 
nu se scie unde. Siguranța acestui fapt, 
pdte că nu ne-o va putea da decât D. 
ministru al justiției. Eii, din parte-mi, 
chiar Duminecă am întrebat pe timenii 
din Gherghița și nici atunci dânșii nu 
’mi-ati putut spune unde sunt dispăruțil. 
Trebue să mal adaog, că a mai dispărut 
un țăran din Fulga.

Acestă disposițiune D-lor, e fdrte mis- 
teridsă și ar fi drept ca noi, representanțil 
țărei; să ne ocupăm serios de acăsta, căci 
se pdte întâmpla să fie la mijloc veri-o 
taină a administrațiunei în de acord cu 
justiția. Din causa diferitelor torturi ce 
s’aii aplicat țăranilor, se pdte chiar ca 
unii din ei să fi murit și apoi s’a răspân
dit vorba că aâ dispărut.

Fapt positiv este astă-^i, că se găsesc 
în penitenciar 17 țărani de la Fulga și 
36 de la Gherghița.

Mișcarea de la Gherghița mai are pen
tru noi încă o altă parte fdrte interesantă.

Nepreocupându-mă de ceea-ce se va <}ice, 
ci numai de ceea-ce trebue să cugetăm cu 
toții în acăstă cestiune, trebue să vă spun, 
D-lor deputați, că Gherghița face parte 
din domeniul Coronei, și țăranii din Gher
ghița la tdte întrebările ce le-am pus în 
diferitele vorbiri ce le-am avut cu dânșii, 
’mi-afi declarat că sunt fdrte nemulțu
miți de starea în care se găsesc. Rescdla 
deci, în mare parte, se datoresce și faptului 
că sunt aruncați pe mânele unei adminis- 
trațiuni care nu îngrijesce de dânșii. Când 
va veni legea tocmelelor agricole, vom 
aduce noi, copii dupe contractele agricole 
originale din cari se va vedea cât sunt de 
năpăstuiți țăranii. Eti vă spun că țăranii 
din Gherghița ^iceaiî și colonelului Șiș
man și procurorilor și tutulor: dați-ne 
pâm&nt! In adevăr, D-lor, s’a dat la Gher
ghița pământ, dar dincolo de Prahova, la 
o depărtare de 8 sati 9 kilometri, în cât 
ei trebue să piardă multă vreme ca să se 
ducă acolo pentru a ’l lucra.

La întrebarea ce le-am făcut dacă ah 
cerut pământ înainte de a face parte din 
domeniul Coronei, ei ’mi-aâ răspuns că 
aii cerut, dar că nu li s’a dat și lor o bu
cată de pământ din multele pământuri ce 
s’aii hotărît să fie ale domeniului Corti

nei. Ce s’a întâmplat dar, D-lor, în defi
nitiv ? O simplă devastare, spargerea bu- 
ților, stricarea mobilelor arendașului. 
Atâta totul. N’a fost însă nici un omor, 
nici un fapt care să se ptită califica de 
crimă.

Instrucțiunea s’a sfârșit și în Octombre 
vine înaintea curței cu jurați. Ce s’a în
tâmplat?

Sunt martori Ploescenil că acest proces 
s’a amânat pentru motive pe cari nu voiii 
să le numesc.

Dar vom spune că interesul administra
țiunei și al guvernului era ca să nu se 
judece în Octombre, pentru că în acea 
lună se făceați alegerile, și era târnă ca 
nu cum-va membrii oposițiunei să nu se 
serve ca de o armă electorală cu acest 
proces.

Din 100 de martori erați față 80 ; prin 
urmare lipseați numai 20, și cu ttite aces
tea s’a amânat procesul.

D-lor, viii la un alt fapt, pe care ’l-am 
afirmat în interpelarea mea. Am ^is că de 
ce agenții administrației și justiției ati 
stat nepăsători la săvârșirea a o mulțime 
de cruzimi din partea armatei.

D-lor, sistemul represiune! militare a 
fost cu desăvârșire nenorocit: Inchipui- 
ți-vă D-vtistre, armata intră într’un sat 
și pune mâna pe câți-va țărani, ’i așa^ă 
pe marginea șanțului șoselei, duoi sol
dați ’i țin de picitire și alții se pune cu 
trăgătorile pe spinarea lor ca la casarmă. 
Acest sistem este general nu numai în 
Ilfov și Ialomița, dar și în Prahova.

D. C. Olănescu: AI vă^ut D-ta ?
D. G.G. Dobrescu: D. Olănescu mă în- 

trăbă dacă am vă^ut; eh ’l întreb pe D-sa 
dacă puteam să mă duc să văd. Noi seim 
cum se urmăreați timenii și voiti veni la 
circulara D-lui ministru al justiției, Mar
ghiloman. Prin urmare, vă rog, D-le Olă
nescu, nu puneți la înduoială afirmațiunile 
acestea, căci am o colecțiune de diferite 
fapte cari s’ah întâmplat. De aceea, da- 
ți-mi voe să vă citesc o petițiune a fe- 
meei Maria Tudor, din Afumați.

Iată coprinsul acelei petițiuni, publi
cată în ^iarul Lu^ta din Aprilie 1888.

Domnule redactor,
„Vă rugăm respectuos să bine-voiți a 

înscri în jurnalul D-vtistre, pe de o parte 
pe perstinele cari ati ațîțat resetila .din co
muna Afumați și cari sunt următtirele :

Cel d’ântâiu resvrătitor a fost Hfitu 
Limoncu, fost sergent în armată și ac
tualmente cârciumar la fortul de la Afu
mați, care a venit în comuna Afumați la 
cârciuma D-lui Ghiță, care se Po- 
pescu, dar este de origină Sas, constatat 
dupe rudele ce are în Bucuresci, care în 
unire fiind vorbiți precum și cu Ghenea 
Tonciu, Ivan Dragnea Parpale și Ristu 
Tonciu, dând câte-va vedre de vin locui
torilor, ati început a face propagandă că 
de ce stati și nu se revoltă, căci sunt or
dine în ttite satele de a se da porumb la 
locuitori și că locuitorii unde s’ati revol
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tat aâ și căpătat porumb; voi^icăndu-le, 
de ce stațl, căci primarul a dus ordinul la 
Grecii de la curte și voi ați rămas ca nisce 
proști și fără porumb.

Și când s’a ^is acestea, din noâ s’a dat 
vin la locuitori, ^ic^n^u“le : faceți totul; 
căci primarul este la curte și noi vă vom 
fi capii voștri; atunci âmenii, îndârjiți și 
încuragiați de dânșii, aâ plecat dupe pri
mar la curtea proprietarului Dumba, în 
capul cărora era Limoncu Bobbe, unde 
primarul ^isese îngrijitorilor de moșie să 
fugă că nu e bine, iar el s’a ascuns în 
turla caselor unde trage clopotul păntru 
servitori, de unde, găsindu-1, ’l aâ luat 
locuitorii să le dea ordinul pentru po
rumb, și el a ^is că nu are. Atunci locui
torii '1 aâ Întrebat, că acolo în turlă este 
cancelaria, și aâ început a ’l bate.

Apoi venind iarăși la cârciuma lui 
Ghiță Sasu, de unde plecase, ca să se în- 
tâlnâscă iarăși cu personele cari îi ațî- 
țaseră, ei aâ fost deja dispăruți, de cât 
numai acest Ghiță Sasu cu îngrijiri a stat 
în comună, dând felurimi de mese, cafele 
și băuturi D-lor șefi de armată, care stă 
astăzi în comuna Afumați, și acâsta ca 
să nu fie turburat.

Astăzi, în comună, ce se petrece ? Ar
mata, sub comanda D-lui Solomonescu și 
alții cari se găsesc acolo, în loc de a prinde 
pe acești capi de revoltă, nu face așa, ci 
de la acei capi cere a le spune, cine aâ fost 
alții, fiind-că li se puneaâ cafelele în nas.

Aceia, ca să pdtă scăpa, prin mită pdte, 
saâ cine scie cum, aâ Început să denunțe 
nisce persdne nevinovate. Mai ântâiâ pe 
Tudor Velicu, care, dupe ce a fost bătut 
peste obraz în dosul cancelariei cu sute 
de ciomege și peste mâni, fiind și în am
bele părți ale corpului, câte un soldat cu 
baioneta pusă sub subțidră, spre a nu se 
cârmi, apoi a fost dus în fața primăriei 
pe o podișcă care conducea de la un drum 
la altul, și desbrăcându-1 în pielea gdlă, a 
pus un soldat de vânători să stea cu pi- 
cidrele pe capul lui și cu un ciomag să se 
proptâscă în spinarea lui, ca să nu ca^ă. 
Alți duoi îl țineaâ de mâni restignit și 
duoi de piciore. Apoi, poruncind D-nii 
mari căpitani să începă a’l bate din noâ, 
care un soldat bătea cu o chingă cu cata
ramele de fier, și altul cu o bâtă de trestie 
cu plumb la cap. Fie-care ’l a bătut până 
a fost aprdpe mort, și așa și pe cei-alți, 
adică pe Ghețu Obrișcă, Dane Pencu, 
lancu Dane și Simion Stancu și alții. Iar 
resvrătitorii aâ scăpat, fiind fost partidu 
D-lui Brătianu.

Dupe tdte acestea, porniți fiind la Bu
curesci parte din locuitori, încongiurați 
de cavalerie, ’i aâ adus din comuna Afu
mați, legați și în gdnă la treapâtul cailor, 
prin apă, noroiâ, saâ veri-ce li s'ar fi ivit 
înainte, fără a putea ocoli; căci din acea 
gdnă, ne mai putând merge, aâ că^ut la 
bariera Colentina Tudor Velicu și alții, 
unde soldațil aâ trecut cu caii peste ei; 
apoi, neputându-se scula, aâ fost nevoiți 
a T pune în căruțe și transporta la Mal- 

maison; și rămânând comuna Afumați 
victimă, căci brațele dispăruse, ce s’a în
tâmplat ?

Mai ântâiâ de tdte, se vede că din D-nii 
capi de armată, preumblându-se prin co
mună, le-ar fi plăcut o preotesă a preo
tului Marin Grigore, și ca să pdtă prin 
gândul și năravul lor că ar putea profita 
de ocasie murdară, aâ ordonat aducerea 
preotului la locul de râsbunare, unde des- 
brăcându’l, ’l trăgea de barbă în fața 
consătenilor; apoi aâ început să ^ică: 
acâsta nu este nimica, ci să ne dai preo- 
tesa; in urmă, pe s^ră, au fost la casa 
popii unde, negăsind preotesă, au început 
din nou a bate pe popă și muma lui. Ose
bit de acâsta este o cârciumă la marginea 
satului și tot așa aâ voit a profita de mâr- 
șevii, dar nu a fost putință. In urmă, vâ
nând acâsta, aâ luat de pâr pe stăpâna 
hanului, soția lui Obrișcă, și aâ purtat-o 
tot satul, să le arate unde sunt fete mari 
și femei tinere și altele.

Acâsta petrecură locuitorii din comuna 
Afumați, cari nu mai sunt stăpâni pe de- 
mensiile lor, căci fetele silnic sunt desflo- 
rate și femeile batjocorite; și pradă cât se 
pdte, căci soldații cu forța intră in casă 
și obligă a deschide lada pe stăpână și ce 
găsesc mai bun înăuntru sau bani, ’i ia 
cu sine și dacă gazda începe a striga, a- 
rată baioneta; le ia pâinea din naintea 
copiilor și paserile dupe bătătură și dacă 
locuitorii reclamă capilor de armată, răs
punsul este: că Regele le-a dat ordin să 
facă așa.

Fapt, D-le redactor, mai rââ ca cel 
pe care bazbuzucii *l-aâ făcut în Bulga
ria și vâ rugăm a publica acâsta spre a se 
face o anchetă la fața locului, și a se des
coperi barbarismul ordonat de D. căpitan 
Solomonescu, precum și cei-alți capi, și 
a se deține și capii revoluției făcute, fără 
ca locuitorii să scie de unde a venit acest 
rââ. Cerem pe bătuții din Afumați, de
puși la Malmaison, a se înfățișa înaintea 
D-lui ministru, să se vadă torturele.

Cu stimă,
Maria Tudor, Afumați, și cu întrdga 

obștie.

D. deputat Olănescu și mulți ca D-sa 
o să spună: de ce tdte acestea, că nu se 
discută așa, însă noi, o parte din repre- 
sentanții țârei, credem că așa trebue să 
se discute, și în privința modului cum ne 
facem datoria, o să ne judece țâra; iar 
D-nii miniștri vor face cum vor voi.

D-lor, nu mai încape vorbă că armata 
a torturat, și a torturat fără folos. D-vos
tre ați luat mâsuri ca armata să potolâscă 
râscâla; fdrte bine! Dar ca armata să 
facă lucruri înjositore, acâsta nu o înțe
leg; căci de unde înainte nu exista vrăj
mășie între armată și popor, în urma a- 
cestor fapte, vrăjmășia a început să se 
nască, și trebue să ne plângem cu toții 
că încă nu s’a luat nici o măsură în acâstă 
privință.

Vin acum la un fapt care ’l-am articu

lat în interpelațiunea mea, anume că un 
sergent Dumitru Lăutaru a fost omorât 
în împrejurările următâre: Se dedese or
din lui Dumitru Lăutaru să conducă nisce 
țâraui legați de la Gherghița la Buda- 
Palanga, și când aâ ajuns la Buda-Pa- 
langa, țăranii fiind-că eraâ fdrte strâns 
legați, ’l-aâ rugat să le mal slăbâscă legă
turile. El, de milă, fiind-că era și el țăran, 
le-a slăbit legăturele, în urmă venind și 
maiorul și văzând pe țâranl cu legăturele 
slăbite, pune pe un sergent să bată pe 
Dumitru Lăutaru, și se ^ice că chiar ma
iorul ar fi dat cu patul puscel în acest 
nenorocit, care din bătaia sergentului și 
a maiorului a murit. Iată în copie peti
ția nevestei sale, a nume Catrina, care s’a 
dat la ministerul de resbel la 18 Aprilie 
1888:

Domnule ministru,
Cu lacrimile în ochi viăinaintea D-vds

tre a mâ plânge pentru marea nenorocire ce 
m’a lovit prin omorîrea soțului meâ, prin 
bătae de către • D. maior Canariu în ur- 
mătdrea împregiurare:

Soțul meâ, Dumitru Lăutaru, sergent 
în compania 7 din regimentul de doro
banți din Ploesci, fiind concentrat cu 
compania pentru astâmpărarea rescdlel 
țăranilor de la Buda-Palanca, și sub cu
vânt că s’a îmbătat, D. maior a pus sol
dațil de ’l-aâ legat cot la cot ca pe hoții 
de cal și dupe ce a ajuns în satul Buda- 
I^alanca, ostenit din causa strînsorel le- 
gaturei, a pus pe un sergent-major, anu
me Dianescu de la Filipesci, de ’I a tras 
palme și pumni până ’l-a omorât. Soldațil, 
cari aâ fost lângă dânsul la ceasul morțil, 
spun că <}icea soțul meâ înainte de a ’și 
da sufietul că pe când sergentul-major 'I 
da palme D. maior Canariu se plimba 
prin casă și $icea că nu ’l bate bine; dupe 
care aâ început a ’I da cu pumnul mai 
mult de 80 de lovituri în cap. Bătaia 'l-a 
dat-o pe la ceasurile 1 și jumătate și pe 
la 2 ore a murit. Vedeți dar, D4e minis
tru, că ori cât ar £ice doctorii că a murit 
din pricina băuturei, faptul sare în ochii 
fie-cărui creștin, care mal are nițică sim
țire în el.

De aceea, D-le ministru, vă rog, să mi 
se facă dreptate, căci am rămas muritore 
de fâme cu duoi copii mici și însărsinată. 
Dacă D-vostre nu ’ml veți face dreptate 
cât mai curând, trimețând a se cerceta la 
fața locului dimpreună și cu un doctor 
din Bucuresci, mă voiâ plânge M. S. Re
gelui și voiâ arăta cum soții noștri, cari 
slujesc în armată și ajung la gradul de 
sergenți, sunt bătuți și omorîți tocmai 
în ajunul când trebue să se libereze.

Sunt sigură că ’ml veți face dreptate, 
de aceea cu tot respectul mă subscriâ.

Catrina a lui Dumitru, văduvă prin 
omorîrea soțului meâ sergent Dumitru 
Lăutaru.

O voce: Ce s’a făcut ?
D. G. C. Dobrescu: Vă spun îndată ce 

s’a făcut. O să citâscă și D. prim-ministru 
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raportul confindențial de la prefectura de 
Prahova, unde o să vedeți că D. Garofli- 
dis, prefectul, ^ise că nici nu scie despre 
asemenea lucru că s’ar fi petrecut. (între- 
rnperl). Femeea a dat reclamația la mi
nister; relamațin nea s’a pus la dosar ca 
tdte reclamațiunile drepte și faptul a ră
mas petrecut și nepedepsit.

Avem aci acte oficiale, este declarația 
prefectului de Prahova către D. prim- 
ministrn în care se (jice că D. colonel 
Șisman nici du a au^it de acest fapt, când 
faptul a fost denunțat de atunci prin Zia
rul Democratul ce apare în Ploesci. 
z D-lor, eti nu mai insist asupra acestui 
fapt, ’l-am adus numai înaintea Camerei. 
Faptul acesta a preocupat opiniunea pu
blică din Ploești, și a trebuit să ajungă și 
la cunoscința ministrului de resboiti; căci 
a avutpetițiunea. Femeeaa rămas nenoro
cită, dar maiorului pote i s’a datoînaintare.

Acum, să ’mi permiteți a vă spune că 
nu așa înțelegem noi rolul armatei în a- 
cestă mișcare, și dacă D-vdstre, ca gu
vern, ați fost de părere că trebue să în
tâmpinați pe țărani așa cum ’i-ați întâm
pinat, apoi pe mine, deputat al țăranilor, 
nu mă ține nimic ca să discut motivele ce 
ați avut: pe mine mă interesăză un lucru 
de o ordine morală mai înaltă, faptul a
cesta, că vrăjmășia dintre clase la noi, în 
loc să se micșoreze, cresce; și noi suntem 
datori să căutăm prin tdte mițjldcele ca 
să facem să dispară acea vrăjmășie; căci 
înțelegeți D-vdstre că atunci-când inte
resele tutulor se vor satisface, nu vom 
mai avea să deplângem nenorociri ca a
cestea. Dar, D-lor, armata a făcut ceva 
mai mult, armata, <Jic eh în punctul al 5- 
lea al interpelărei, dupe ce se liniștise răs- 
cdla la Fulga și Gherghița, dupe ce nu 
mai era nimic și nu mai era nevoe de nici 
o măsură de represiune, s'a năpustit pe 
la prăvăliele din sate, a spart buțile, a 
dat drumul vinului și rachiului și a să
răcit pe mulțl omeni. Mai mulțl negustori 
întâlnindu-mă, mă întrebati, că ce se face 
cu averea lor; căci (jiceati ei că li s’a spus, 
ca din causa revoltei li se spărgeati buțile, 
cu tdte că răscdlă nu mai era.

Acesta este în întregul ei interpelarea 
mea, și acum să 'mi dațl voe a vă spune 
câte-va aprecieri asupra acestei mișcări 
înainte de a termina.

La satul Dobreni, un țăran, Zinca Stoica, 
a fost bătut din ordinul căpitanului Solo- 
monescu, pentru că ’i-a ^is aceste cuvinte: 
Ne-am răsculat, D-le, fiind că noi am fost 
în Bulgaria, pentru că noi am făcut in* 
dependința și Regatul cu care vă lăudați 
D-vdstre; cred că nvem dreptul să cerem 
pământ. Acestui Zinca Stoica i s’a răs
puns înfingându-i baioneta în piept. As
tăzi este mort.

La Bragadiru, soldați! au pus jos pe 
țărani și le trăgeati din ordinul loc.-colonel 
Vartiadi pe spinare cu trăgătdrea. ^icându- 
le : Na pământ, na dijmă, na pogdne ! 
Na să $îcă țăranii ati cerut pământ. Avăti 
ei dreptul să ceră pământ?

Multora li se pare că acăstă cestiune 
este înfiorătdre, și că nu este bine să li se 
dea țăranilor un fel de cuvânt de mulțu
mire prin promisiunile ce se fac de a li se 
da pământ. Unii merg mai departe și ^ic 
că răscdla țăranilor din jedețele ndstre nu 
a pornit de aici, ci din alte părți, viti aci la 
o cestiune fdrte gingașe pentru minister. 
S’a ^is și s’a repetat, că mișcarea țărani
lor nu este o mișcare agrarie; că ea nu 
pornesce dint/un motiv economic, din mi
zerie, din lipsă de pământ, din lipsă de 
locuri de pășune.

S’a mai afirmat că este resultatul unor 
calcule politice, că se datoresce unor a- 
genți străini numiți jugănari și iconari. 
A ajuns acest basm ca să fie, ca să ^ic 
așa, fdrte răspândit.

Ceva mai mult, D. prim-ministru, în- 
tr’o întrevedere ce a avut la 6 Aprilie 
1888 cu representanții presei, a confirmat 
acest lucru, că s’ar fi vdfând urmele unei 
mâni străine amestecată in aceste rdscdle.

Pdte că representanții presei nu l’ati 
înțeles bine, de și e greti de presupus, dar 
avem înaintea ndstră un ce positiv, avem 
circularea ministerială cu No. 3.462 din 
28 Aprilie, publicată în Voința națională 
din 28 Aprilie 1888.

O parte din circularea divulgată este 
contestată ^icându-se că este alterată, dar 
partea cea-altă este un ce fdrte auten
tic și fdrte adevărat. Acestă parte necon
testată, pdte intra în discuțiunile ndstre 
în mod fdrte serios.

In adevăr, circularea D-lui ministru al 
justiției către D-nil procurori din 7 ju
dețe „încep a fi indicii seridse că 
răscdla țăranilor în Ilfov, Prahova și Ia
lomița, nu este spontanee și că dânsa is- 
bucnesce în urma instigațiunei culpabile. 
Pretutindinea răscdla are de lozincă: dij
mă din 10 una și ierbâritul un leu, că 
începe prin agresiuni contra primarilor și 
notarilor și numai în urmă, și accesoriti, 
în contra proprietarilor.

„Este imposibil d’a se explica numai 
prin contagiune acestă uniformitate a re- 
vendicațiunilor și acăstă identitate a pro
cedărilor, de ore-ce răscdla sare din loc 
în loc cu aceleași caractere, și de multe 
ori la distanțe depărtate. S’a semnalat 
prin comunele cari s’au sculat trecerea de 
agenți provocatori, unii sunt pretinși ne
gustori de vite, alții ambulanți, unii prin 
trăsuri, alții călări. Făcendu-se chiar 
partea exagerațiunilor, nu se pdte ca să 
nu fie aici miezul afacer ei/

Vedeți că D. Marghiloman, atunci mi
nistru al justiției, a pus punctul pe i și 
cred că acăstă parte a circulărei nu este 
contestată, ci numai cea-altă.

D. ministru al lucrărilor publice, 
Al. Marghiloman: Dacă vreți să vă 
dati textul original.

D. C. C. Dobrescu: Vă rog pe urmă. 
D-lor, când D. ministru al justiției este 
convins că sunt instigatori și când are 
dovedi de natură a arăta pe instigatori, ’l 
întreb nu numai pe D-sa, care a trecut 

la alt minister, dar întreb pe guvern 
unde sunt acel instigatori ?

Cum! Se pdte întâmpla o rescolă în 7 
județe, se pdte ca armata să cutreere aceste 
județe, să se concentreze regimente întregi, 
să se cheltuiască fdrte mult, și cu tdte a
cestea să nu se pună mâna pe un agent 
provocator! Este cu putință acest lucru ? 
Țăranii ati fost prinși și legați, și *I-ațI 
dus cete, cete, la penitenciarul din Ploesci 
și în pușcărie la Călărași și BucurescI. Pe 
țărani ’I aveți în mână; dar instigatorii 
unde sunt ?

Ei, D-lor! Acum venim la o altă ces
tiune. Suntem convinși că nu sunt insti
gatori, atunci nu trebuia să vorbiți de in
stigatori în circulara D-vdstre. Dacă in
stigatori nu sunt, atunci D-vdstre, D-lor 
miniștri, edițiunea ântâia, nu puteți să ți
neți în pușcărie pe atâtea mii de dmeni. 
(Aplause). Veți ^ice că nu ’I cundsceți; îi 
cundsceți fdrte bine; dar nenorocirea în 
țăra românescă este că se iati sub protec- 
țiune toți omenii de nimica.

’Mi aduc aminte, dupe alegerile trecute,- 
prin Octombre, a fost o polemică fdrte 
vie între D. Alexandru Catargiu și jurna
lul guvernamental România Liberă. A
tunci România Liberă publica lista in
stigatorilor în frunte cu Leonte Constan- 
tinescu, pe care ^îcea că ’l cundsce D. mi
nistru al justiției. Nu voesc să sciti cine 
este acest Leonte Constantinescu, dar sunt 
ținut să vă cer D-vdstre, cari ^iceți că cu
ndsceți pe Leonte Constantinescu, să ne 
spuneți unde este el? Este la VăcărescI? 
Nu! Se plimbă liber!... De ce? ’L-ați cu
noscut că este agent provocator, și n'ați 
pus mâna pe el; și pe țărani ’I țineți de 
atâta vreme în arest preventiv și nejude
cați ? Dar să analisăm mai departe circu
larea, căci ea este un mărgăritar de măr
turisiri prețidse. '

Iată ce citim :
„Vă pun dar îndatorire, D-nii mei, a 

„da ordinele cele mai severe ca, ori-ce a- 
„gent al forței publice să aresteze ori-ce 
„strein de localitate, care ar cutreera o 
„parte a județului; și ori-ce persdnă a că- 
„rei presență nu s’ar explica firesce, într’o 
comună rurală.

„Să fiți cu osebire fără cruțare pentru 
„pretinșii socialiști, aperători de comandă 
„a drepturilor țeranilor, cari ’i îndemnă 
„la revendicațiune și pe urmă dosesc in- 
„dată ce se turbură lucrurile*.

D-vdstre, ca guvern, ați cunoscut pe 
lângă cei ântâi agenți provocatori și pe 
agenții socialiști. Ați închis în pușcărie 
vre-un socialist ? Nu. Atunci pentru ce 
D. ministru într’o circulară către procu
rori, afirmă că sunt pretinși agenți socia
liști, când nu ’i aveți în mână; căci hu 
ați arestat pe nimeni ? De ce ați acusat pe 
nedrept pe nisce dmeni, cari nici că se 
gândesc, și cari se vor rosti, fiind-că ati 
represintanți în Cameră, în cestiunea a
cesta.

Dar merg mai departe cu citația:
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^Nu uitați că una din formele agita- 
„țiunei este și petiționarea către guvern.

«Acești agențl se fac că Întocmesc 
.plângeri, adună pe săteni, le șoptesc 
.răscdla și apoi se fac nevă^uți cu peti- 
-țiuni cu tot; ast-fel că guvernul central 
rnicl cunoscință n'are de tânguiri, cari 
«pot fi legitime, pe de altă parte veghiați 
^cu stricteță ca să se restrângă abusurile 
„ce sunt $ilnic denunțate în contrapri- 
„marilor și notarilor^ și dați curs plânge
rilor sătenilor in acăstă privință. Aceste 
„nemulțumiri au dat, tocmai răsvrătirei, 
^n teren favorabil*.

D-lor, ne găsim aci înaintea unei ces
tiuni fdrte ar^ătdre. D. ministru ^ice pro
curorilor: puneți mâna pe agenții cari 
sub formă de petițiuni răscdlă, pe de altă 
parte, D-sa aruncă un condeiti, cum se 
$ice, face o mărturisire de consciință, ca 
să sfătuiască procurorii pe sub-prefecți și 
agenții cei mici ai administrației, să se 
porte mai bine, pentru că și în acest lucru 
a putut găsi teren favorabil mișcarea. Așa 
e. Să 'mi dați voe să vă spun un fapt, la 
care am asistat eti personal. In Septembre 

• trecut, se făcăti la Ploesci alegerile jude
țene; eti eram delegataduoă comune, și a
sistam în curtea liceului la primele opera
țiuni. Un număr de țărani vin la mine, și 
apucâudu-mă de piept, ’mi ^ic: D-le Do
brescu, uite beretele. Ce e acesta? Pomoj
nicul e în grădină, fură certificatele de la 
delegații țărani și fuge cu dânsele; mă duc 
atunci la pomojnic, '1 întreb dacă în ade
văr e pomojnic; 'ml răspunde că da; eti '1 
denunț acum D-lui ministru de interne, 
fiind-că și a^i e pomojnic; se numesce Pa
riano și se află la Văleni. Scițl ce ’mi 
răspunde ? cum? nu pot să viti eti aci ?

Treaba D-tale, D-le, e la Văleni, să 
ve^I cum merg lucrurile acolo, nu să vii 
aici să furi certificatele.

O voce: Și a D-tale la scdlă, nu la a
legeri.

D. C. C. Dobrescu: Vom vorbi altă 
dată și despre acesta. L’am luat atunci 
frumos de mână, și ’l-am scos afară din 
curtea liceului, când am vă^ut că țăranii 
se sbârleati de mânie.

Acesta este faptul, agenții administra
tivi sunt considerați ca nisce hereți, și mi 
se pare că faptul trebue să ne îngrijască 
pe toți. Negreșit că avea mare dreptate 
D. ministru al justiției, când a ^is că miș
carea țăranilor, prin acești hereți, găsesce 
teren fdrte favorabil pentru a se întinde.

Nu e însă locul aci să discutăm formele 
mișcare! țăranilor; acăsta se va vedea cu 
ocasiunea interpelărei D-lui Nădejde, dar 
trebue să mărturisim că în România stăm 
forte răti, și când am afirmat acest fapt 
Majestăței Sale Regelui, în audiența de 
la 2 Octombre la Sinaia, Majestatea Sa a 
rămas fdrte impresionat.

Ceva mai mult, D-lor, un sub-prefect 
de la FilipescI, Mache Cocorăscu, înaintea 
alegerilor a chemat pe primari și le-a 
spus lucrul următor: îngrijiți să nu se 
alăgă delegați partisani de ai oposiției.

Bine, D-lor, când administrația nu se 
ocupă numai și numai de alegeri, de poli
tică, numai de afaceri cari privesc pe gu
vern și nu de afaceri cari privesc intere- 
resele țăranilor, nu vedeți că declarațiunea 
D-lui ministru din circularea D-sale e fdrte 
adevărată. In adevăr mișcarea țărănăscă a 
câștigat un teren eminamente favorabil, 
prin nemulțumirile grozave ce a stăruit 
administrația în tdte stările sociale din 
țără.

Continuti, D-lor, cu citația circulărei: 
Prin tote căile putinciose îndemnați 
confidențial pe proprietari și aren
dași a îndulci condițiunile, când pres
chimbă contractele lor agricole.

Mărturisirea e fdrte bine venită, căci nu 
voesc să iati timpul Camerei cu citațiunl.

Ași putea să vă aduc aci mal multe 
mostre de tocmeli agricole, din cari D-vds- 
tre vă veți convinge de modul inie, de ne
dreptățile revolt ătdre cari se comit în sa
tele ndstre.

D ior, numai sunt tocmeli agricole; 
e o spoliațiune în tdtă puterea cuvântului, 
este o exploatare nenorocită care se face 
și în paguba țăranilor și în paguba pro
prietarilor; căci, D-lor, țăra Românăscă 
se răzămă tocmai pe elementul cel mal 
puternic, pe țărănime. Când noi din cele- 
alte clase sociale, căutăm să ’l exploatăm 
pe țăran și să ’l schingiuim prin condi
țiunile cele mal nedrepte cari le punem 
în contractele agricole, sădim în sufletul 
lui o ură, pe care mâine, poimâne are să 
o întorcă în contra ndstră. Prin urmare 
vedeți că circularea în acest punt are 
mare dreptate. Sunt de acord că D. mi
nistru al justiției a mărturisit un fapt 
care în adevăr, există, și care negreșit ne 
va face pe toți, ca la discuțiunea legel 
tocmelilor agricole, să căutăm din tdte pu; 
terile să oprim acăstă mare nenorocire care 
ne amenință, adică să căutăm să îndulcim 
relațiunile înăsprite dintre țărani și pro
prietari, să îndulcim relațiunile dintre a 
ceste duoă clase, care să vede că sunt 
menite ca să fie vecinie vrăjmașe.

D-lor, D. ministru în partea finală a 
circulărei spune că «militarii trebue să 
urmărăscă../ și la urmă de tot ^ice acest 
lucru: .

„ Vă recomand cu insistență tdte măsu- 
„ șurile, preventive ori cât vi sar părea că 
„ sunt în resortul administrațiunei.
9 bine sâ avem reclamațiunl de prea 
„rigurosă pazâ, de cât plângeri de 
„preaasprâ represiune*.

Văd din nenorocire însă, ca procurorii 
s’ati întrecut cu* comandanții militari și 
n’ati ascultat de sfatul ministrului, ast
fel în cât s’ati dat nascere la grozave re
presiuni !

D-lor deputați, iată cum s’ati petrecut 
faptele în mișcările din Prahova.

Am arătat că acăstă mișcare propriti 
^is n’a fost o mișcare atât de gravă, din 
causă că la Fulga, a fost o cărtă de ale
geri și la Gherghița a fost o instigațiune 
din partea satelor vecine.

Cu tdte acestea nenorocițil țărani stati 
în pușcărie și nu li s’ati făcut dreptatea 
de a fi judecați în Octombre, și dacă ju
rații ’I ar fi achitat, să fie redați familie- 
lor lor.

D-lor, s’a pronunțat cuvântul amnistie*, 
eti cred că cel mal interesați de a se da 
amnistie suntem noi, nu țăranii. Amnistia 
care s’ar da ar fio iertare a ndstră, căci 
nu ne am îngrijit de starea lor, și ei des- 
nădăjduițl s’ati resculat. Așa amnistia ar 
fi o faptă bună la început, arătăm țăra
nilor că mâine, poimâne, frățesce voim să 
ne apropiem de cestiunea cea mare a drep
turilor lor.

D. președinte al consiliului, Th. 
Rosetti : D-lor deputați, cată să mărtu
risim de la început că modul cum a re
dactat D. Dobrescu interpelarea D-sale 
și modul cum a desvoltat’o, este așadeaî- 
ferit unul de altul în cât aș putea cjice că 
astăzi mi s’a adresat o nouă interpelare, 
și nu sciti la care din duoă ar trebui să 
răspund. Cu tdte acestea voiti căuta să 
găsesc în desvoltarea cam variată și ceva 
cam confusă a D-luI Dobrescu, firul con
ducător care să ’mi indice puncturile esen
țiale la cari am să răspund.

Voiti începe mai înainte de tdte cu o 
observațiune, pe care să ’mi permiteți să o 
adresez D-vdstre tutulor, ’ fiindcă se pdte 
ca adesea-ori să aveți verl-oreclamațiune 
de făcut în contra unor agențl ai admi- 
nistrațiuneî s’ati ai forței publice; nimeni 
nu vă pdte tăgădui acest drept, și nicăieri 
mal de grabă, de cât pe acăstă bancă de 
unde am ondre a vă vorbi, nu veți găsi în 
tot-d’a-una dmenl gata a reprima ori-ce 
fel de abatere din partea funcționarilor 
publici, întru cât ele vor fi seridse. (A
p Iau se.) Un lucru însă, vă rog, să nu ui
tați că acei funcționari ai Statului, ace
ști servitori al causei publice, aceste slugi 
ale țărei, cum suntem noi toți, ati și ei 
dreptul la respectul nostru, și vă rog dar 
că de câte ori veți vorbi de dânșii, aveți 
bunătatea de a nu intra cu acea cavale- 
răscă ușurință cu care onor. D. Dobrescu 
'și-a permis să’I trateze astăzi, (aplause), 
fiind-că fie-care consacră ostenelile sale în 
serviciul acestei țări.

Sunt dator, D-lor, să fac acăstă reser- 
vă, fiind-că D-vdstre ’mî-ați făcut ondrea 
să mă numiți în capul administrațiunei 
acestei țări.

Să venim acum la obiectul interpelărei 
D-luI Dobrescu. In primul paragraf al 
interpelărei sale scrise, D-sa ^ice :

«Pentru ce locuitorii de la Gherghița, 
județul Prahova, dintr’o simplă afacere 
de turburare, provocată din falsificarea 
alegerel delegaților de la 2 Aprilie, pen
tru deputatul colegiului III, ati fost și 
sunt acusațl de turburări agrarie, când 
în materie de delict electoral și politic ei 
nu puteati fi arestați și deținuți la închi- 
sdre?*

Iată cum a formulat D. Dob ’ 
terpelarea sa în scris.

Acum să vă spun, D-lor, cei 
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eti despre ceea ce s’a întâmplat la Gher
ghița. In Ziua de 2 Aprilie, aă avut loc 
alegerile comunale în comuna Gherghița 
din județul Prahova, și la aceste alegeri 
comunale, unde dupe spusa D-lui Dobre
scu, spiretele eraă forte burexcitate, cine s’a 
ales ? S’a ales D. Grigorescu, D. Dobrescu, 
fratele interpelatorulul și încă un alt 
domn, presupun un prietin al D-lor. Dacă 
ac&tă alegere a fost de natură a surex- 
cita s’au nu spiritele locuitorilor, eâ nu 
pot aprecia acesta, necunoscând mal 
de aprope raporturile dintre acești domni 
aleși și dintre țărani.

Dar ori-cum ar fi acest fapt, rămâne 
cu desăvârșire indiferent, pentru că a fost 
anterior râscdlel. La 2 Aprilie a avut loc 
alegerea și la 3 Aprilie, o câtă de locui
tori veniți din județnl Ilfov, dintr’o co
mună învecinată cu Gherghița, afi făcut in- 
vasiune în acăstă comună și a resculatpe 
locuitori, parte cu vorba, parte și cu sila 
cum s’a întâmplat și în alte părți și atunci, 
locuitorii aă devastat casa arendașului, 
ati bătut pe omenii din curtea arendașu
lui, aîî bătut pe sub-prefect, care dupe 
cum spune însuși interpelatorul, numai 
grație șiretlicului a duoi preoți a putut 
scăpa.

Tdte acestea sunt un șir de fapte care 
în ochii D-lui interpelator par inocente, 
și se miră D-sa cum se pote, întâmplân- 
du-se asemenea petreceri, pdte și haslii, 
să se găsescă o administrația ne care să 
Zică câ are și ea dreptul să ceră socotdla 
făptuitorilor. (Aplause).

In fine trebue să ^ic, spre restabilirea 
adevărului, că sub-prefectul care era a
colo, a fost trimis de mine când am aflat 
că se apropie mișcarea într’acolo, fiind că 
am crezut de datoria mea a prevesti pe 
prefect ca să ia măsuri de priveghere.

Afară de acăsta, se întâmplase în acel 
sat un accident: se spânzurase cine-va și 
subprefectul era chemat să constate și a
cel fapt de sinucidere. Prin urmare sub
prefectul nu se dusese acolo nici din causa 
alegerilor, care deja se terminaseră, nici 
din causa celor-alte motive indicate de 
D. interpelator.

Așa fiind lucrurile, unde vede onor. D. 
Dobrescu, că dintr’un fapt electoral, fie 
acele alegeri comunale, fie politice, s’a 
provocat o răscdlă și tdte cele-alte con- 
secuențe, între care D. Dobrescu pune și 
pe acela că se sustrage de la judecători 
lor naturali acei cetățeni, induși de sigur 
în erdre, a căror sortă o deplângem cu 
toții ?

Dar orl-cât de deplâns ar fi sdrta lor, 
fie-care trebue să învețe un lucru : că ori 
cât de mare ar fi drepturile și interesele 
pe cari o parte a țărei pdte să le merite, 
aceste interese și aceste drepturi nu se 
pdte, într’un stat civilisat, să mărgă până 
acolo în cât cu parul și cu ciomagul să 
găsăscă soluțiunea lor. (Aplause).

Aceste interese trebue desbătute pe ca
lea legală și numai pe acăstă cale ’șl vor 
găsi satisfacerea ce merită a li se da și 

dacă s’ar pătrunde de acest adevăr toți, a
cei cari se interesăză la sorta țăranului, în 
loc de a’i tulbura creierii, cu fel de fel de 
basme, cu fel de fel de închipuiri, pe cari 
el nu le pdte judeca în mintea lui cea sim
plă, nici nu le pdte aprecia la drăpta lor 
valdre și în dosul cărora se ascunde cu to
tul alt-ceva de cât interesul pentru acel 
suferind; atunci, D-lor, n’am avea a de
plânge astăzi lucruri ca acele ce s’aiî în
tâmplat și n’am avea atâta perdere de 
timp aci, cu discuțiuni de felul acesta. 
(Aplause).
* Al duoilea punct al interpelărei este 

următorul:
„Pentru ce acești dmeni arestați, în ur

ma celor întâmplate în comuna Gherghița, 
staîî încă astăzi arestați și nu s’aiî jude
cat ?“

D-lor, seim cu toții că o instrucțiune 
de felul acesta, în care sunt implicați o 
mulțime de dmeni, ține, în cașurile cele 
mai simple, de multe ori cu lunile; chiar 
felul procedurei ndstre penale, miZldcele 
ndstre de acțiuni judecătoresc!, greutățile 
de tot felul, fac a nu se putea da o solu- 
țiune atât de grabnică, pe cât eiî singur 
recunosc că ar fi de dorit în genere pen
tru tdte afacerile; dar în specie, D-lor, în 
sesiunea de Octombre, cercetarea acestor 
afaceri nu era posibilă, și acăsta nu din 
causa pe care o indica, saiî cel puțin pe 
care părea a o indica D. Dobrescu, adică 
că administrațiunea s’ar fi temut de a 
face, cu ocasiunea alegerilor, acăstă opera
țiune a judecărei juraților, care ar fi pu
tut servi D-lui Dobrescu și altora nu sciti 
la ce scopuri, dar în fine ca miZloc de a
gitațiune; căci dovadă că n’a fost nici un 
fel de agitațiune, este chiar presența D-lui 
Dobrescu și a amicilor D-sale aci. (Apla
use). Nu acăsta dara fost causa întârZie- 
rei judecăței, ci imposibilitatea în care se 
află tribunalele ndstre in timp de alegeri 
de a se mai ocupa și cu alt-ceva. D-vdstre 
sciți că legea electorală prevede o partici
pare laboridsă a magistraților noștri la o
perațiunile electorale, și dar, cum voiți 
D-vdstre ca acel magistrați cari, dmeni 
sunt și ei, dupe ce aiî stat de multe ori 
câte 24 de ore în vîlva operațiunilor co
legiului electoral, cum voiți ca acei dmeni 
să iasă de acolo cu mintea destul de lim
pede și destul de odihnită, în cât să mal 
pdtă judeca o afacere criminală ?

Așa dar, nimic din tdte aceste imputări, 
câte sunt coprinse în punctul acesta al 
duoilea al interpelărei, nu sunt fondate.

S’a făcut o amânare pentru unul din a
ceste procese, din causă că mal mulți mar
tori nu eraiî presenți. Dar dre noi, mini
ștrii de la Bucuresci, suntem chemați a a
precia, dacă o cerere ce se face de presența 
unui martor, saiî o plângere de nepresența 
lui este fondată saiî nu ? Nu putem noi să 
ne substituim rolului necesar și legitim 
al părților; căci nici chiar curtea nu are 
altă atribuțiune aci de cât a judeca ceea- 
ce ’i-ati spus părțile și asistența lor. Voiți 
D-vdstre ca noi. să depășim drepturile 

ndstre și să ordonăm curților cu jurați că, 
de și nu sunt martorii presenți, de și pdte 
de la depunerea unuia din acel martori să 
atârne sdrta unul om saiî a mai multor 
omeni, pentru a fi condamnați saiî achi
tați, cu tdte acestea să procddă înainte cu 
judecata, fără a ține compt de aseînenea 
împregiurărl ? Dar tocmai când am pro
cede așa, ați avea dreptate să vorbiți de 
guvern puțin liberal și puțin corect ; însă 
nu de la noi, D-lor, veți avea a ve aștepta 
la asemenea ingerințe în afacerile justi
ției. (Aplause).

In fine onor. D. Dobrescu ne-a vorbit 
de o sumedenie de cruZimi, ce s’ar fi comis 
cu ocasiunea represiune! acestor rescdle.

D-lor, ’mi pare răii că D. Dobrescu ci
tind petițiunea acele! femei n’a găsit sin
gur de cuviință să seoprescăla jumătatea 
el, să stea acolo unde era vorba de cru
Zimi ; ar trebui ca în interesul demnităței 
acestui Parlament să luăm sdmă la ceea 
ce citim în ședință publică a Camerei, dar 
în fine acesta e o cestiune asupra căria 
nu voiă să mă mai opresc.

D. Dobrescu a dat citire unei petițiuni 
in care se denunță nisce pretinse cruZimi 
de o sălbătăcie rară. Nu sciii cărui jurnal 
a fost adresată acea petițiune, dar în fine 
o petițiune a fost adresată unui jurnal 
de către o femee ore-care de la țeră, care 
nu scie nici scrie, nici citi, și este de pre
supus că acel jurnal nu va fi fost tocmai 
guvernamental; dar o asemenea petițiune 
este destul de bănuită, dupe tradițiunile 
și obiceiurile acestei țări, de a fi făcută 
cam în coînțelegere cu redacțiunea acelui 
jurnal, saiî cel puțin cu prietenii jurna
lului.... (Aplause). Prin urmare, autori
tatea probatorie a unui asemenea act, mie 
unuia cel puțin, ca deprins cu acte jude
cătoresc!, ca fost membru și președinte la 
curtea de casație, mi-se pare cam îndoiel
nică. D-vdstre veți aprecia ce pdte ea să 
valoreze; mie unul însă, D-lor, 'mi veți 
permite a vă declara că nici nu pot intra 
în discuțiunea unor lucruri de o asemenea 
gravitate când nu se aduc alte doveZi 
înaintea Corpurilor legiuitdre, de cât jal
ba cutărei saiî cutărei femei de la țâră, 
a căreia autenticitate și veracitate nu se 
dovedesce cu nimic.

S’a vorbit de un alt fapt mai precisat, 
și să ’mi dea voe onor. D. Dobrescu, cu 
ocasiunea acestei interpelări, să ’i atrag 
atențiunea asupra unui mic lapsus ce a 
comis D-sa. D-sa prin interpelarea scrisă 
vorbesce de un sergent împușcat, așa este 
scris aci negru pe alb, și apoi D-sa sin
gur a arătat că nu a fost vorba de o îm
pușcătură.

D-lor, ar fi bine să ne informăm prea
labil asupra exactitățel faptelor ce avem 
a alega, înainte de a trage cd&clusiuni din 
acele fapte. Dar, ori-cum ar fi fost, îm
pușcat ori mort din altă causă acel ser
gent, pentru care soția sa a dat petițiu
nea pe care a citit’o D. Dobrescu, dupe 
mdrtea lui, s’a făcut o cercetare în ceea-ce 
privesce pe colonelul inculpat și s’a gă
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sit că nu era nici o relațiune, absolut nici 
una, Intre mdrtea acelui sergent și faptul 
ce se impută acelui oficer superior.

Așa fiind, D-lor, la ce se reduc tdte in
culpările ce onor. D. Dobrescu a făcut a
cestui guvern la un singur lucru, și a- 
c^ta mi se pare că este ținta onor. D. 
Dobrescu. D-sa s’a jeluit că, prin faptul 
că noi siliți fiind de împregiurărl, am 
chemat armata pentru ca să restabilăscă 
liniscea, prin acăsta am fi semănat ura în
tre populațiunea ndstră și între armată.

D-lor, acesta este o acusațiune cu to
tul nefondatâ. Nu există ură între ar
mată și între populațiunea ndstră, dar un 
fapt există, și acesta este faptul de care 
s’a plâns D. Dobrescu; faptul ce s’a con
statat că există și care sper că va exista 
în tot-d’a-una, este sentimentul de dato
rie în /irmata ndstră, sentimentul de a’și 
face datoria în ori și ce îmgregiurare, ori 
cât de tristă ar fi. (Aplause). Pdte acest 
lucru sâ fie neplăcut unora, dar să nu ui
tăm că acăstă calitate a armatei este una 
din condițiunile ei de existență morală, 
și este ceea ce face dintr’ânsa sprijinul și 
scutul ori-cărel țări civilisate.

Așa fiind, și pentru că nu mai rămâne 
nimic din interpelarea de față de cât o 
alusiune la un fapt care este relativ la 
spargerea unor buți cu vin și cu rachiă 
din pivnițele unor cârciumi, fapt care nu 
scîfi de s’a întâmplat saă nu, dar chiar 
dacă s’ar fi întâmplat, nu pdte avea ca
racterul unei cestiuni politice, ci al unei 
cestiuni de despăgubire, când faptul se 
va proba și se va vedea asupra cui tre
bue să cadă răspunderea; cred D-lor de
putațl, că prin cele ce am avut onorea a 
vă spune, am răspuns pe deplin la impu
tările ce ni s’aă adus de D. Dobrescu.

Cât pentru causa răscdlelor, atinsă de 
D. Dobrescu, acăsta este o cestiune care 
trebue a fi privită dintr’un punct de ve
dere mai înalt și care se va discuta altă
dată, căci ocasiuni destule ati să ni se 
presinte pentru acăsta, și nici persone nu 
vor lipsi cari să fie în tot-d’a-una gata a 
o suscita. Când acea ocasiune se va pre- 
sinta, vom vorbi și noi în privința acelei 
cestiuni, și vom arăta și noi părerile nds
tre. (Aplause).

D. vice-președinte : D. Panu are cu
vântul.

D. G. Panu: D-lor, măînscrisesem nu 
cu intențiune să fac desvoltărl mari, căci 
colegul meă, D. Dobrescu le-a făcut fdrte 
bine, dar ca să răspund D-lui prim-mi- 
nistru.

Când un deputat suscită o cestiune așa 
de însemnată, credeam că D. prim-minis- 
tru are să ne dea lămuriri și să ia tonu 
care comportă cestiunea; însă D-sa s’a 
mărginit, ca o cestiune ar^ătdre să o tra
teze, iertați-mi expresiunea, în zeflemea.

Acum opt luni, când D. prim-ministru 
a venit pe banca ministerială, aerul săă 
serios și blând făcea im presiune asupra 
ndstră. ’Mi ^iceam atunci: iată un om 
care este sincer, care voesce să discute în 

mod franc, și eti credeam că ne vom înțe
lege fdrte ușor. S’ati schimbat însă lucru
rile.

Astăzi, dupe opt luni de ^ile, aerul 
acela blând pe care ’l vedeam la D-lui, 
acel aer este o ipocrisie, iar francheța ’i 
este numai pe buze iar nici decum in ac
tele și în cugetul D-sale. Acum nu vă mai 
credem pe cuvânt, D-le prim-mînistru, 
nu vă mai credem pe cuvântul D-vdstre 
blajin; acum ne trebuesc fapte. Acum 
ne-am hotărît să vă luăm secotela de tdte 
vorbele și actele D-vdstre, pe cari acum 
opt luni nu vream să le relevăm, căci nu 
erați între noi înăsprite raporturile cum 
nu sunt, de altmintrelea, nici acuma. (Ila
ritate).

D-lor deputațl, ați au^it cuvântarea 
scurtă, prea scurtă, forte scurtă a D-lui 
prim-ministru; nu’l ași acusa de scur
time, căci fostul prim-ministru era fdrte 
lung, și cantitatea nu face calitatea; dar 
e scurtime și scurtime; și mi se pare că 
este un vicifi când tratezi asemenea ces
tiuni ar^ătdre cu o scurtime intenționată. 
Atunci nu mai e defect, este chiar viciâ.

Așa dar, ce ne spune D. prim-minis
tru ? Mai ântâiă face un fel de proces de 
advocat D-lui Dobrescu. Inchipuiți-vă, un 
advocat care ar imputa adversarului săă, 
că desvoltările orale nu corespund con- 
clusiunilor scrise date tribunalului. Așa 
e în fața instanțelor jud^cătorescl, dar în 
Parlament nu este așa. A putut fdrte bine 
D. Dobrescu acum 5, 6 $ile să ’și formu
leze într’un fel interpelarea și astă-^i s’o 
desvolte cam modificată. Sciam că D. 
prim-ministru are prea multă presență de 
spirit ca să nu se ție numai la desvolta- 
rea scrisă, ca să nu să se fi pregătit nu
mai pe ea spre a răspunde numai la ces
tiunea așa cum a fost formulată de D. 
Dobrescu. Deci, neputând bănui acesta, 
neputând bănui lipsa presențelde spirit a 
D-lui prim-ministru, trebue sâ presupun 
că D-sa a căutat o cărtă D-lui Dobrescu, 
într’o cestiune care n’ar fi valorat ostenăla 
să o releveze.

Este fdrte comod pentru D. prim-mi
nistru când se tratăză cestiuni importante 
ca cestiunea țăranilor, să ne spună că nu 
s’a petrecut nimica din ceea ce arătăm noi. 
La Gherghița n’a fost nimica ne spune 
D-sa. In privința ingerințelor pentru ale
gerea delegaților la Gherghița. acăstă ale- 
gațiune cade, de dre-ce (jice D. prim-mi
nistru, între delegații aleși la Gherghița 
este și fratele D-lui Dobrescu. Cum ? Din 
acăsta urmăză că ori-unde ne am ales noi 
în contra candidaților administrației, n’aii 
fost ingerințe? De ce nu «Jiceți dar, că 
ne am ales cu concursul guvernului ? Nu 
D-lor; colegiul țăranilor s’a deșteptat; 
nu se mai pdte ^ice de acest colegiă ce 
se (jicea acum câți-va ani cu dispreț: Au^I 
independență la sate! Astăzi nu pdte ni
meni să se mai îndoiască de spiritul de 
'independență al săteanului; dovadă, depu
tății ce ’i aveți înaintea D-vdstre, și pe 
cari ’i respectați căci nu puteți face alt
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fel; căci cu cât presiunea este mai mare 
în contra țăranilor, cu atât trebue să ve
nițl la conclusiunea de a vă lua adio trep
tat, treptat de la mi^ldcele de ingerință 
cu cari erați deprinse guvernele în trecut. 
Dacă Gherghița a trimis pe D. Dobrescu 
este că a resistat și învins tdte ingerințele 
de care D. Dobrescu vorbea.

D-lor deputați, v’am citat ca specimen 
de argumentare cașul cu ingerințele; tdte 
argumentele D-luiministru sunt de aceeași 
tărie. Acesta e calâpul: Insă D. prim- 
ministru a spus că D. Dobrescu ar fi tra
tat ca bagatele faptul că un arendaș a 
fost bătut și maltratat, faptul că servito
rii ati fost stâlcițl; nu este exact, D-lor, nu 
a așa D. Dobrescu, să nu luăm tonul 
de persiflator când e vorba de asemenea 
lucruri; D.Dobrescu n’a spus că sunt ni
micuri; a expus faptele în tdtă cruditatea 
lor; a vorbit cu seriositate de un arendaș 
bătut, de servitori maltratați; dacă D. 
Dobrescu ar fi voit să reducă faptele la 
simple bagatele, ar fi putut spune că la 
Fulga a tost numai o mică cărtă, o păru
ială ; ceea ce n’a făcut. Dacă e așa, de ce 
D. prim-ministru vrea să dea un caracter 
ironic faptelor expuse de D. Dobrescu? 
Pentru ca să potă usa și D-sa de ironie, 
când era să vorbăscă de partea represivă; 
căci D. prim-ministru pentru a justifica 
barbariele armatei, a (jis: când cine-va sare 
cu ciomagul Ia noi, nu cum-va noi trebue 
să asistăm la acdstă petrecere și să 'i în
curajăm? Prin ironie a voit șeful cabine
tului ca să evite cestiunea, să escamoteze 
gravitatea în acusațiune !Dar eti întreb pe 
D. ministru: nu cum-va, dacă nisce ță
rani se rescdlâ, și iati parul și ciomagul, 
urmăză de aci să vină armata să ’i mal
trateze, să ’I tortureze, să ’i ucidă ? Ce ? 
Ciomagul din partea țăranului atrage nu
mai de cât împușcarea din partea guver
nului? Dar țăranii resculațl avăâ pasiuni, 
formulati revendicări, putăă deci să se 
dea la excese, guvernul însă nu trebue să 
aibă nici pasiuni, de vreme ce nu avea 
nici revendicări, nici resbunări de înde
plinit.

Nu se pdte pretinde țăranilor sânge re
ce. Gel care trebue să aibă sânge rece, e 
guvernul și armata, și nu cum-va a fost 
drept și uman ca, dupe ce s’a luat țăranu
lui din mâni ciomagul, apoi a trebuit să 
fie trântit la pământ, bătut și chiar ucis?

Iată cum se pune cestiunea și ași ruga 
pe D. ministru să nu răspundă cu ironie, 
când e vorba de torturile cari s’ati comis 
de armată. Și aci mai adaog: D. Dobres
cu a insistat forte mult asupra acelei ces
tiuni și ’i face ondre curajul care ’la 
avut, când a insistat asupra torturilor 
comise de armată. Acesta e un punct fdr
te capital; căci căușele răscdlel sunt com
plexe, și putem să nu fim de aceeași pă
rere asupra lor, dar când e vorba de mi^- 
Idce de reprimare, nu pdte fi deosebire; 
când armata torturdză, eu cred că nimeni 
din D-vdstre n’are drept să gică: bine a 
făcut că a torturat, și eă credăm, că D. 
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ministru va pune cestia în mod clar, să 
spună: da D-lor, s’a torturat, ori nu s’a 
torturat. Nu a făcut acesta, sunt deci ne
voit să Întreb formal: să spună banca, să 
declare: comisu-s’ah torturi ori nu? In loc 
de acte, declarate franc, D. prim-minis
tru se mulțumesce să ne spună în mod 
evasiv că armata 'șl-a făcut datoria; cu 
acesta D. prim-ministru, nu a spus nimic. 
Căci, cine ^ice D-lor, ca armata să nu 'șl 
facă datoria? Reclamt'am noi ca, față cu 
răscâla țăranilor; să nu se trimătă armata? 
Nu. Dar ce însemnăză că armata 'și face 
sah nu-’șl face datoria? Aci e cestiunea. 
Cum înțelege D. prim-ministru că o ar
mată trebue să ’șl facă datoria față cu 
frați de ai ei, față cu țăranii răsculațl fără 
arme, fără nimic, cel mult dacă aveați cio
mege? Prin tortură, prin brutalizări ? A- 
căsta însemnăză a’șl face armata datoria ? 
Nusciu D-lor, care a fost gândul D-lui 
prim-ministru; căci nu'și’l-a exprimat; în 
tot cașul, asociindu-mă la întrebarea D-lui 
Dobrescu, rog banca ministerială să spună: 
aprobă guvernul purtarea armatei în tâtă 
deplinătatea față cu răscâla ? și, înainte de 
acesta, torturi, sah dacă nu torturi, excese 
de putere, ori cum ar fi ele explicabile, 
comisu-s’ah sah nu? Mai mult: armata, 
purtatu-s'a dănsa cu acel caracter de 
blândețe ce se cuvine unei armate care 
are misiunea penibilă de a potoli pe nisce 
omeni cari mureați de fâme și cari într’un 
moment de desperare s’ah răsculat? La 
acestă întrebare sși voi să aud răspunsul 
băncei ministeriale ca apoi, să ne dăm și 
noi părerile nâstre, în privința felului 
cum înțelege ministerul să 'și facă armata 
datoria.

D. prim-ministru ne spune — și cu a- 
căstă ocasiune ne dă o lecțiune de bună 
cuviință — nu trebue să coborîm demni
tatea Parlamentului, citind unele conres- 
pondențe sah făcând unele desvoltărl. 
Dar, D-lor, nu în acâsta consistă demni
tatea Parlamentului, nu într’un fel de 
pruderie ipocrită stă înălțimea desbaterilor 
nostre: ea stă în faptul de a spune franc 
lucrurile, când nu se amestică pasiunile 
și nu se întrebuințeză cuvinte injuriâse 
unii la adresa altora. .

Nu noi degradăm Parlamentul, precum 
până astăzi, nimeni n’a făcut acesta. De 
aceea, lecțiunea de bunăycuviință ași voi să 
nu ni se mai adreseze; căci și aci, sub acâstă 
lecțiune de morală, iarăși se ascunde o 
mică....... cum să ^ic......... o mică ipocri- 
sie. In adevăr, D-lor deputați, cum să 
spunem noi faptele cari s’ah petrecut, 
sah ce credem că s’ah petrecut, fără ca 
acele fapte să nu se întâmple a fi de o 
âre-care creditate ? A păstra dar, în 
felul D-lui prim-ministru, bună cuviință, 
însemnâză a nu mai vorbi de cât de tim

pul cel frumos sah de sârele care strălu- 
cesce la orizont; numai ast-fel am fi nu 
numai în deplină bună cuviință, ci și în 
plină literatură. Apoi noi, n’am venit aci 
ca să facem literatură, am venit să spu
nem adevărurile de cari suntem convinși, 
țărel. Simțimântul acela de pudâre, de pu- 
dicitate răii ales, răii plasat, 4ic încă o 
dată, tinde mai mult să ne închidă gura 
în acâstă privință.

Și dovadă că am dreptate, este D-lor, 
că imediat dupe aceea D. prim-ministru 
ne spune — iarăși cu blândețea ce ’l ca- 
racteriză, ne mal asvârle adică o mică să
geată, dar tot blând — ne spune aceste 
cuvinte: „o corespondență dintr’o gazetă! 
de sigur că gazeta nu era guvernamen
tală/

Atât mai trebuia ca D. prim-ministru 
să ’șl închipue că ar fi fost într’o gazetă 
guvernamentală; căci ori câte neînțele
geri ar exista între dânsele, totuși nu cred 
ca să mârgă până acolo lucrul, în cât una 
dintr ânsele să reproducă o asemenea co
respondență. De aceea, ironia, dacă a fost 
ironie, ea a fost la adresa gazetelor guver
nului, nu la a nâstră. Iată însă și ironia la 
adresa gazetelor din oposiție: „probabil 
că acea corespondența este eșită, după cum 
se obicinuesce încolaborare cu redactorul 
acelei gazete*. Eh iah act că D. prim- 
ministru are cunoscință perfectă de cum 
se petrec aceste lucruri, se dovedesce că 
prea în prospăt a avut ocasiunea ca să se 
amestece în asemenea lucruri. Eh nu scih 
dacă e posibil să se întâmple asemenea 
lucruri latdteredacțiunile; în genere însă 
articolele de politică, articolele scrise cu 
diplomație, desmințirile oficiâse, în gaze
tele guvernamentale nu se fac nici o-dată 
de cât în colaborare cu guvernul sah cu 
agenții guvernului.

Oficinele gazetelor guvernamentale 
sunt potrivite pentru asemenea lucruri; 
și dați'mi voe să vă citez un exemplu 
prdspăt: câte-va în urmă a eșit în 
România-Liberă un articol pentru ca să 
explice intrarea în minister a trei miniș
tri; și dupe o prealabilă înțelegere, s’a cre
zut de cuviință ca să se atribue acel arti
col unei corespondențe dintr’un jurnal 
străin, și dintr’o gazetă străină. Trebue să 
vă spun că atât corespondentul cât și ga
zeta străină era o plăzmuire a membrilor 
guvernului în colaborare cu redactorul 
fâei oficiâse!

Acum D-lor, mai rămâne o singură 
cestiune care ar fi fârte gravă: omorul 
sergentului.

D. prim-ministru, cu ocasiunea acestui 
fapt, a avut imprudența sah neparlamen- 
tarismul să spună că va lua din interpe
larea D-luI Dobrescu numai ceea-ce este 
serios, și tot D-sa dă lecțiunl de bună cu

25 Noembre 1888

viință; căci nu este parlamentar să spui 
unui deputat că interpelarea conține lu
cruri neseriâse. Dar a (Jis: cașul morței 
sergentului Lăut^ru este serios; am fă
cut însă ancheta și s’a constatat că faptele 
nu sunt așa. e

De vrenie ce ^ic^țl că ați constatat că 
nu sunt așa, noi nu putem face o contra 
anchetă în cât vă credem pe cuvânt; însă 
închei prin următârea declarație: să nu 
credeți că cu interpelarea D-lui Dobrescu 
s’a sfârșit acestă cestiune. Rescâla țăra
nilor pentru unii este indiferentă, dar 
pentru alții este o datorie săolămurescă, 
noi avem să vă aducem necontenit fapte. 
Și acele fapte D-vâstre aveți să spuneți 
necontenit că sunt pure fantasii. Și ce va 
urma? Va rămânea discuțiunea nâstră o 
discuțiune fără resultat practic; Căci 
D-vâstre o să ne întrebați, ați fost la fața 
locului, de vreme ce afirmați faptele ? Și 
noi o să vă răspundem: dar agenții D-vâ- 
stre, cari ah fost la fața locului spun ei 
adevărul? Atunci, unde o să ajungem? 
De aceea, este un mijloc fârte ușor de a 
se face lumină și asupra torturilor și asu
pra așa numitului vandalism al țăranilor 
și acel mijloc este ancheta; să numim o 
anchetă cu garanții de imparțialitate și 
atunci se va vedea cu cine este dreptatea. 
Neapărat că D-vâstre, maioritatea, aveți 
conducători și sunteți disciplinați și aveți 

| să vă pronunțați în sensul băncei ministe
riale.

De cât, vă întreb : cu tâtă disciplina și 
încrederea ce aveți în banca ministerială, 
n’ar fi bine să căpătați o convingere șî 
din alte mi^lâce ? Ei bine, D-lor, o sin
gură cale aveți pentru ca să vă convin
geți singuri de adevărul lucrurilor, acea 
cale este ancheta și eh cred că dacă propun 
acest mijloc nu propun nimic sedițios 
nici ceva lovitor băncei ministeriale; căci 
cred că chiar guvernul nu se va opune 
Ia anchetă și acea anchetă pâte ne-ar 
servi nu numai de a dovedi cine are drep
tate în cestiunea rescâlei țăranilor, dar 
ne-ar aduce și âre cari lumini, cari pâte 
ar întări proiectele de tocmeli agricole și 
agrarii ale D-lui Carp; deci, sfârșesc ce
rând ancheta, sunt sigur și ași putea ga
ranta că resultatul anchetei ar fi favora
bil proiectului D-lui Carp pentru învoe- 
lele agricole și natural că banca ministe
rială ar căpăta o foi ță mai mare în acestă 
privință, iar cei din maioritate, cari hesi- 
tâză, pâte că ar sfârși să voteze cu mai 
multă hotărîre proiectele de legi propuse 
de guvern.

(Va urma).

Imprimeria statului. DIRECTOR, ALEXANDRU PEKCOVICI
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Ședința de la 23 Noembre
Președenția D-lui vice-președinte, N. 

Blaramberg.
(Urmare)

D. ministru al lucrărilor publice, 
AL Marghiloman: D-lor deputați, n’am 
să iati înaintea D-vostre apărarea repli- 
cei făcută de D. președinte al consiliului. 
Comparațiunea pe care U-vostie o puteți 
stabili intre faptele reale și intre faptele 
desfigurate — desfigurate sunt sigur de 
bună credință — este singurul comentat 
convenabil al discuțiunei ce a avut loc.

D. Panu ne imbiâ să ne deprindem cu 
răul obiceiii ca in Cameră conclusiunile 
să nu fie conforme cu premisele. De la 
Începutul sesiune! am făcut deja acestă 
experiență; la fie-ce moment, sub ori
care pretext, se provocă desbateri nici a- 
nunțate, nici pregătite. Nu ne plângem 
de acâsta; căci nu e act al admiuistrațiu- 
nei ndstre de care să nu putem da tăniă, 
nu este ordin pe care să avem a’l renega.

Personal me plâng și mai puțin, căci 
grație acestei deprinderi, mă găsesc che
mat a interveni in interpelațiunea D-lui 
Dobrescu...

D-j-a ’mi-a făcut ondre să citeze o cir
culară a mea, și ’mi-a mai făcut ondrea 
s’o califice de mărgăritar. Dacă elogiul 
acesta ironic se raportă la stilul ciiculâ- 
rei mele, primesc ironia, căci la 6 Aprilie, 
când o parte a țărei era în foc, afle D. 
Dobre?cu că aveam alt-ceva de făcut de 
cât să’mi ascut pana și să'mi împodobesc 
stilul. Dacă însă D-sa califică ast fel cir
culara, din punctul de vedete al sinceri
tății convingerilor exprimate, primesc 
acest testimoniu. (Semne de aprobație din 
partea D-lui Dobrescu).

Pun de Îndată înaintea D-vdstre textul 
original al acestei circulari, care, printr’o 
culpabilă indiscrețiune, a fo.st dată In pu
blic. (Aplause). Și încă, prin o mai cul
pabilă manoperă, a fost alterată. (A- 
plause).

Circulara portă data de 6 Aprilie. In 
ce stare ne găsem atunci? Cinci județe 
eraă in foc. Se comisese pe alocurea ade
vărate atrocități. Adevărul era fdrte greii 
de despicat. Căi de informațiune lipseai! 
db pretutindeni. Primarii, notarii nu se 
aal găseau la locul lor.

Subprefecții, Prefecții intimidați și pe 
une locuri chiar culpabili, \nim a fost 
prefectul de la latomița. (Aplause). S vo
irile cele mai alarmante, cele mai con
tradictorii bubuiaii din tdte părțile. Se 
denunțai personage bănuite. Unii vedeai 
agenți mascați prin prejurul Buftei, alții 
o trăsură mkteridsă pe linia Baloteștilor. 
Aci se spunea—raportul era formal—că 
In comuna Dascâlu-Creața, șeful de gar- 
nisonă resculase cu gorna satul, dupe
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cap de revoltă căruia să se pdtă imputa 
mersul rescdlei.

țliceam mai departe în circulara mea: 
„S’a semnalat prin comunele, cari s’ati 
sculat, trecere de agenți provocatori: Unii 
sunt pretinși negustori de vite, alții am
bulanți, unii prin ttasuri,alții călăii. Fă- 
cendu-se chiar partea exagera}iunelor, nu 
se pdte ca să nu fie aici miedul afa- 
cerel../ •

Da. O credeam din convicțiune. Erați 
așa de concordante denunțările cari se 
făceați; alarma publică dedea atâta ființa 
ori cărui avon, în cât ei a de datoria mea 
cea mal elementară să văl dacă ambu
lanții aceștia nu eiaâ agenții depropaga- 
țiune a rescolei.

N’am nevoe să vă spun câte marșuri și 
contra-marșurl au făcut trupele in tdte 
părțile; n’am nevoe să vă spun gdna in- 
fructuâsă — risibilă ași putea (Jice a<JI — 
ce s’a dat misteridsei trăsuri de la Balo- 
tesci; nu am nevoe să vă expun cât s’a 
căutat și ce puțin s’a dovedit. Și cu tdte 
acestea, iconarii și jugănaril sunt încă le
genda pe care viețuesce o parte a presei 
și în ^iua de astăzi.

D. G. Panu : A slăbit deja.
D. ministru al lucrărilor publice, 

Al. Marghiloman: Circulara continuă 
mal departe:

„Vă pun dar îndatorire, Domnii mei, 
a da ordinele cele mal severe ca ori-ce a- 
gent al forței publice să aresteze ori ce 
străin de localitate care ar cutreera o 
parte a județului, ori cât de liniscită ar 
fi încă și ori-ce persdnă a cărei presență 
nu s’ar explica firesce într’uă comună ru
rală....*

Da. In privința acestui punct ca mi
nistru de justiție sunt criticabil! Ca cap 
insă al unei administrațiuni, într’un mo
ment de turburate, nu. Nu pot să ares
tez pe nimeni în timp de linisce pe sim
ple bănuell; dar în timp de rescola, când 
creditul țărei și buna sa famă sunt puse 
în joc, este de datoria mea să iah ori 
ce măsuri preventive chiar contra celor 
nevinovațl, remănând ca în urmă să cer 
un bil de indemnitate săi iertare de la cel 
arestați pe nedrept.

„Sa fiți cu deosebire fără cruțare, pen
tru pretinșii socialiști, apărători de co
mandă a drepturilor țăranilor, cari ’I în- 
dămnă la revendicațiunl și pe urmă dosesc 
îndată ce se turbură lucrurile. Nu ui
tați că una din formele agitațiunel este 
și petiționarea către guvern; acești agenți 
se fac că întocmesc plângeri, adună pe 
țărani, le șoptesc rescdla și apoi se fac 
nevă^uțl cu petiții cu tot, ast-fel că gu
vernul central nici cunoștință nu are de 
tânguiri cari pot fi legitime.,.^

Asupra acestui punct mă așteptam la 
protestări. Nu e vina mea, dacă D. Mor- 
tzun și prietinii D-sale se văd oglindiți In 
pretinșii socialiști de comandă apărători 
ai țăranilor. (Risete). Nu 'i-am vizat pe 
D-lor, pe cari ’I sciii constituiți în scălă 
ale cărei doctrine el caută să le lățăscă

lungă și tainică conferență cu un necu
noscut ; aci se raporta că lângă Oltenița 
isbucnise rescola, dupe invitațiunile a duoi 
agenți veniți din Ștefânesci!

Tot felul de mișcări, Incongiurate de o 
mulțime de versiuni, se semnalai și mis
terul acesta, umflat încă de jurnale, În
cingea alarma generală.

Vă aduceți aminte cum sute de pro
prietari și arendași ai v<nit aici In sala 
Adunărel și la Senat și ai hulit asupra 
celor cari credeai ei că nu iau măsuri e* 
nergice de represiune !

Iu asemenea circumstanțe, care era da
toria ministrului de interne și a ministru
lui de justiție?../

Cum ’și-a făcut ministrul de interne 
datoria, o sciți; cum ’ml am făcut’o, cel 
puțin oglinda o găsiți în acăstă circulară. 
Circulara acăsta era confidențială și tele
grafică către primii procurori de Ilfov, 
Prahova, Ialomița, Buzăh, Dâmbovița, 
Brăila și Vlașca, județele contaminate 
sau cel puțin vecine cu focarele resculă- 
rel. Ce ^iceam eâ prin acea circulară ? (Ci- 
tesce).

„ Încep a pune indicii seriăse că res- 
cdia țăranilor în Ilfov, Prahova și Ialo
mița nu este spontaneă și că dânsa isbuc- 
nesce în urma unor instigațiunl culpabile. 
Pretutindeni răscola are de lozincă: dij
ma din tjece una și ierbaritul un leii.

„Ea începe prin agresiuni contra pri
marilor și notarilor și numai în urmă și 
accesorii în contra proprietarilor. Este 
imposibil de a se explica numai prin con
tagiune acesta uniformitate a revendica- 
țiunilor și acestă identitate a procedeu- 
nlor de dre ce răscola saie din loc în loc 
cu aceleași caractere și de multe ori la 
distanțe depărtate....*

Ce făceam și ce putem să fac la 6 A- 
prilie, când nu venise Încă nici un fel de 
informațiune precisă și când justiția nu 
putuse încă să instruiască? Neapărat că 
a trebuit sa fiii isbit de procedarea rescu- 
lărei, să fiu isbit de uniformitatea desvol- 
tărei ei și cu deosebire de salturile aceste 
ciudate cari se constata dintr'un punct 
într’altul.

Era dar de datoria mea să văd : Este a- 
colo un plan preconceput ? Este acolo, în 
fine, revoltă dinainte pregătită ?

Era de datoria mea să mă luminez pe 
mine, să se lumineze justiția asupra a- 
cestul punct: De aci dar instrucțiunile cari 
aii fost date.

Asupra acestui punct D. Dobrescu $i- 
ce: Resultatul! Resultatul, D-le Dobrescu, 
este că nimic din ceea-ce se spunea nu 
s’a adeverit; resultatul este că negustorii, 
advocații oboreni din Bucuresci, din Olte
nița, Pavlicheanu, Plo^teanu, mai sciă eti 
cine ? Aii fost cercetați, unii chiar ares
tați. Nu este vorbă nesocotită pe care jus
tiția să nu o fi scărmănat’o ; nu este de
nunțare pe care justiția să nu o fi verifi
cat’o. Cu tdte acestea, mărturisesc cu u- 
milință că nu s’a putut găsi nicăieri un |
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cât mal mult și a căror tendințe merită 
ondrea unei discuțiuni.

EO, D-lor, am atras atențiunea par
chetului asupra acelor fâră carte, de 
multe ori nevârstnici, cărora nici cul
tura, nici experiența nu le-a dat timpul 
să 'șl cristaliseze ideile, și cari sub falsa 
aparență de bine-făcători ai muncitorului 
se fc jalbari, dar nici o-datâ jalbari de 
giaba, ci pe franc. Asupra acelor cari 
cutreerati satele sub nume de reportagih 
de jurnal, adunați pe țăiani, le voibiau de 
drepturile lor, ’i insuflețiaCi la revendica
rea dijmei și erbăritului, le luah petițiu- 
nile, cari nici o-dată n’ați vă<jut lumina 
£ilei, și dispăreați in urma.

Am găsit până In Brăila socialiști de 
acâsta nouă specie!

Când descoper agitatori de felul acesta, 
cu jelbile Insa in buzunar, potsă-'i calific 
de comandă, căci nu ’l-am găsit pe nici 
unul rămâind încăpui sătenilor resculați, 
când venea trupa, (aplause) nici în față 
cu comandanții militari ca să parlamen
teze pentru țărani!

La ceasul pericolului, ademenițil se ve- 
deati; ademenitorii însă dispăreați!

Dacă credeți că prin numirea de socia
liști de comanda data acestor omeni, am 
isbit intr'o scolă a cărei doctrină o com
bat dar o respect, când e de bună cre
dință, spuneți o.

Eâ, D-lor, cred că ’mi-am făcut dato
ria când am căutat să retez unul din mi^- 
locele de propagațiune a incendiului. So
cialiștii, ce am urmărit, sunt acei ce spe
culati in numele socialismului, acei cari 
luati haina unei doctrine pentru a pescui 
în turbure.

De alt-fel, Domnii mei, veți judeca 
prin următorul pasagid, dacă nu ținem 
cumpăna dreptă:

„Pe de o parte, veghiați cu stricteță ca 
să se refrâne abusurile ce sunt ^ilnic de
nunțate în sarcina primarilor și notarilor 
și dați curs plângerilor sâtenesciîn acestă 
privință. Aceste nemulțumiri au dat toc
mai r^svrătirei un teren favorabil,...*

In ceea-ce privesce admmistrațiunea 
primesc omagiul D-lui Dobrescu. Avăm 
acestă consciință a stâiei administra- 
țiunei și îndrâsnăm să o mărturisesc. Da, 
trebue să recundscem cu toții că mult 
timp ni^a fost administrațiune îa țeră; 
da, trebue să recundscem că primarii, no
tarii în loc să fie tutorii populațiunei ru
rale ati fost spoliatorii lor. (Aplause).

Trebue să recundscem că aii fost primă
rii, cu deosebire pe lângă centrările mari, 
In cari țăranii nu aveați acces pentru un 
act al stărei civile, pentru cea mai mică 
formalitate, fără dare în natură saii in 
bani.

Când ne-am făcut un cre$ politic din 
îndreptarea, și pe cale administrativă și pe 
cale legislativă a suferințelor reale ale 
clasei țărănescl, trebuia să privim >itua- 
țiunea in față și să avem, încă de la pri
ma ^i a venire! ndstre, curagiul de a măr
turisi adevărul.

Prin circulara mea^iceam mal departe: i 
„Prin tdte căile putincidse îndemnați 

„confidențial pe proprietari și arendași a 
.îmblânzi condițiunile când preschimbă 
„contractele lor agricole".

Aci iarăși era una din acele bdle decari 
suferă muncitorii noștri. Nu puteam găsi 
moment mai propice pentru a deschide o- 
chii proprietarilor și arendașilor, ca de la 
dânșii să purcădudescordarea și îndulcirea 
^aporturilor lor cu țăranii.

Era de datoria mea să parchetelor: 
Usați de influența vdstrâ legitimă, de dre- 
ce nu puteți da nici ordine, nici hotărîri 
in aresta privință, și convingeți re acești 
omeni că moderațiunea lor va fi primul 
pas al împăciuirel și al siguranței lor 
proprie.

Și, D-lor deputați, când constatam 
duoă bube durerose, nu o faceam nici pen
tru a scusa rescdla, nici pentru a discre
dita in vileag autoritatea și proprietatea. 
Circulara incâera limitată și confidenția
lă; ea nu constituia un program, ci era 
pur și simplu o călăuză, pentru ca mem
brii ministerului public să scie în ce sens 
sunt direse atențiunea și solicitudinea gu
vernului.

„In cașul când s ar ivi unde-va o res- 
„colă, avizați pe șefii militari să nu pur- 
'Cddâ la veri-o execuțiune până nu fac 
„soniațiunile legale, însoțite de apel de 
„tobă sah trâmbiță. Regulamentele mili- 
„tare autorisă pe comandanți a face in- 
rșile aceste somațiuni In lipsă de un a- 
„gent civil*.

Sciam ce suferise populațiunea bucu- 
rescenă din nesocotința legulamentelor 
militare în (jilele de 14 și 15 Martie, și 
era un cas de consciință ca să reamintesc 
șefilor civili și, prin dânșii, șehlor mili
tari ca, înainte de a face usagiu de arme, 
să deștepte pe insurgenți asupra conse
cințelor opunere! lor. Ai estă redeșteptare 
a datoriei ar fi trebuit să găsâscă ea, cel 
puțin, giație în ochii D-lui interpelator!

„Vă recomand cu insistenț i tdte măsu- 
„rile preventive, ori-cât vi s ar părea că 
„sunt de resortul administrațiuuel‘....

Am mărturisit de la început că n’am 
privit numai la căderile mele de șef al 
justiției. Am autorisat formal pe procu
rorii și judecătorii de instrucțiune să ia 
acest amestec în administrațiune. Am 
crezut că Intr’o administrațiune parali- 
sată, câte odată infidelă, alături cu șeful 
militar trebuia săpun un agent civil care 
să represinte blânlețea legei civile.

Judecați D-vostie dacă am făcut bine 
sati rââ.

„Mai bine, conchidea circulara, să a- 
„vem reclamațiuni de prea rigurdsâ pază 
„de cât plânger^ de prea aspră repre- 
„siune H

Asupra aces'ui punct ^icea D. Dobres
cu că circulara nu a dat rodul ce se aș
tepta; căci represiunea a fost de o aspri
me care apropia cruzimea.

Se înșelă D. Dobrescu. Informațiunile 
D-sale sunt eronate saii necomplete. Ar

mata ’șl-a făcut peste tot datoria și fără 
exces. Acum că, în timp de turburări ca 
acelea, să se fi găsit pe ici-colea un mili
tar care să’și fi depășit dreptul, care să fi 
comis o brutalitate... Ei bine, nu cereți o 
răbdare creștinescă unor dmeni cari ah 
întâmpinat amarnice neajunsuri. Cunds- 
ceți D-vostre ostenelile și privațiunile 
batalionului maiorului Lipan, ale călăra
șilor căpitanului Solomonescu și altor 
trupe ce uit? Sciți D-vdstre ce a pățit li
nia la Berce ni, unde mișelesce, pe la spate, 
fără piovocațiune, duoi tineri soldați ah 
fost cu parii culcați la pământ? Și crede 
D. Dobrescu, afară de a ’i presupune o 
candore angelică, că face bine să’și insu- 
șâscă copilărescile acusațiuni ale unei 
preiinse femei din Afumați, câud ne re- 
lateza cruzimi comise la Afumați?

D. Dobrescu ignoră un detahh. Afu
mați! ah fust cei din urmă pacificați și 
la un moment când cursul justiției se res
tabilise. Un procuror a însoțit armata la 
Afumați.

Pdte <;ine-va crede că în presența ma
gistratului s’ah putut comite scene de viol, 
de sâlbutăcii neauzite ? Atunci trebue sâ 
ne desnădajduim de ce avem mai respec
tabil în țeră, de armată și de justiție. (A- 
plause).

Suntem întrebați dacă guvernul aprobă 
purtarea armatei. Intru cât nu puteți a- 
vea fapte mai precise, mai concrete, da, 
guvernul aprobă intrăga purtare a arma
tei. (Aplause).

Nimeui nu ne pdte atribui intențiunea 
că, dacă chiar și astăzi, ați veni și ne-ați 
arăta un singur fapt positiv de sălbâtâ- 
cie, unde instrucțiunile precise ale mini
sterului s’ar fi depășit, noi am căuta să 
întindem vălul discret al prescripțiunei 
asupra lui. Ne-am face la moment dato
ria ; pentru atesta însă cerem ceva mai 
serios de cât lamentațiunile văduvei de la 
Afumați. (Aplause).

D. Panu termină picând că cestiunea 
acesta nu e închisă.

Vă găsiți, D-le Panu, pentru prima 
oră, probabil și pentru ultima dră, într’o 
concordanți perfect» cu D. prim-mim- 
stru, căci și D-sa a terminat picând câ nu 
este închidă cestiunea.

Cercul recriminațiunilor nu '1 vom pu
tea închide cât timp se va găsi ciue-va 
care, la tribuna Parlamentului, sase faca 
ecoul lor.

Câmpul însă al nemulțumirilor *1 vom 
l țărmuri, și asupra acestui punct are sa 

convergeze acțiunea mai fecundă a ace
stei Cameri; și cred că vom găsi în noi 
și luminile și curagiul necesar ca să du
cem ferul roșu pe plaga vie ce am consta
tat. (Aplause).

Rămâne conclusiunea ce D. Panu pro
pune la interpelarea D-lui Dobrescu. Ro
mâne ancheta parlamentară ce se soli
cită.

Anchetă parlamentara pentru ce ? Pen' 
tru a paralisa cursul justiției ? Apoi tot 
ce este relativ la rescdla țăranilor nu face
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6re în momentul acesta obiectul desbate- 
rilor tribunalelor și curților cu jurați ?

Ori care din D-vost/e nu are de cât să 
asiste pe țăranii acusațl și să ducă la bara 
justiției ori-ce tânguiri ar avea de făcut. 
Și nu e unul din D-vdstre, care, formu 
lându-le înaintea acelora, cari pot să ia 
act de dânsele, să nu fie sigur că curs le
gal se va da. Refusăm anchetă parlamen
tară Intru cât nu se articulăză nimic de 
precis, șr-o refusăm cu deosebire întrucât 
ea ar fi o înrlurire asupra justiției agi 
sesisată.

Nu avem, în fine, D-nil mei, nevoe să 
amestecam cestiunile de amnestie cu ces- 
tiunile ce putem examina a^i; acelea 
sunt prerogative reservate unei alte ini
țiative și unei alte înțelepciuni de cât a 
ndstră; asupra lor nu credem că este 
unul singur dintre noi care ar voi să im
pieteze. (Aplause prelungite).

Voci: închiderea discuțiunel.
D. vice-președinte, N. Blaramberg: 

D. Tache lonescu are cuvântul contra în
chidere! discuțiunel.

D. Tache lonescu: D-lor deputați, 
tocmai pentru a scurta timpul pe care 
Camera are să *1 consacre la desbaterea 
unei cestiuni așa de importante, v’așl 
ruga să nu închideți discuțiunea.

Vă puteți închipui, D-lor deputați, că 
atunci când, în mod incidental, a venit o 
propunere, ca aceea a D-Iul Panu, casă 
se facă o anchetă parlamentară asupra 
unuia din evenimentele sociale cele mal 
importante din istoria ndstră contimpo
rană, asupra unul eveniment care nu are 
la noi în țâră de cât un precedent fdrte 
mic în pie^iua lege! rurale de la 1864, 
mișcarea ce începuse tot în spre Maia și 
Fei binți la 1862, și care a venit până la 
bariera Bucurescilor ; vă puteți închipui 
că nu se va putea ca acăstă cestiune să 
nu se discute pe larg înaintea Carnețel. 
Nu pdte nimeni să se plângă, nici maio
ritatea, nici minoritatea, că D. Panu a 
pus în cererea acestei anchete pasiune 
contra cui-va sah măcar dorința ascunsă 
ca din acea anchetă să se înrgiăscă ad
versarii politici; a fost o cerere sincer 
formulată, la care trebue să recundscem 
că s’a răspuns de D. ministru așa cum de 
mult nu eram obiclnuițl să auZim respun- 
$ându se în Parlament din partea miniș
trilor, și eti din minoritate mulțumesc mi
nisterului pentru deferența arătată tutu
lor părerilor represintate în acăstă Ca
meră, și ca liberal regret că ministerul 
liberal nu trata cu același respect ca D-vds
tre pe socialiști. Dar vă întreb un lucru : 
credeți D-vdstre că are să se închidă as- 
t“Zl acestă discuțiune, și credeți D-vos- 
tre că nu putem noi să mal aducem îna
intea Parlamentului dorința acăsta legi
timă, căci eh cred că e legitimă, ca să se 
facă o anchetă parlamentară asupra aces
tei mișcări sociale ?

Nu cred că e unul între D-vostre ca să 
o tăgăduiască. Atunci pentru ce să luăm 
zadarnic timpul Parlamentului cu altă 

ocasiune, și să nu lăsăm să se continue 
astăzi discuțiunea, când alte cestiuni ur
gente nu sunt, la ordinea Z’leL când ora 
nu e întârziată, când Camera se află în 
una din acele disposițiunl sufletesci, cari 
am dori ca tot-d’a-una să președe la lu
crările nostre parlamentare; când nu ve
dem adresându-se vorbe supărătdre din- 
tr'o parte și din alta, când toți suntem 
cu inima curată și deschisă ca să discu
tăm o mare cestiune, cestiunea socială a 
Zilei ?

De aceea, vă rog, să lăsațl discuțiunea 
deschisă, pentru că cererea de anchetă tot 
trebue să vie mal curând sati mai târZih.

D. G. Caracostea: D-lor deputați, am 
onore a vă cere să închideți discuțiunea, 
tocmai pentru motivul acela că acăstă 
cestiune a numire! unei anchete pai lamen
tare trebue să se discute atunci când vom 
avea să ne ocupăm cu cestiunea cea mare 
a mișcărei generale din prima vă ra acestui 
an, iar nu cu ocasiunea unul cas isolat, 
ca cel care face obiectul interpelărel de 
astăZI.

Interpelarea D-luI Dobrescu este re
lativă numai la comunele Gherghița și 
Fulga.

Sunt alte interpelări la ordinea Z^el 
mal generale, cum e aceea a D-luI Nă
dejde, pe care nu o putem Înlătura. Când 
dar se va discuta interpelarea generală, 
asupra rescăMor țărănești, cu acea oca- 
siune vom avea destul timp a discuta ne
cesitatea unei anchete parlamentare.

Eh însu’ml sunt hotărît să mă înscrih, 
ca representant al colegiului III, spre a 
vorbi în privința rescolelor țăiănescl, a- 
tuncl însă când interpelarea aceea gene
rală a D-lui Nădejde, la care s’a asociat 
și D. Panu, va veni la ordinea Z^ei. As
tăZI a fost ceva particular a fost inter
pelarea D-luî Dobrescu pentru Gherghi
ța și Fulga, și dacă D-vdstre credeți că 
nu s’a spus în destul despre necesitatea 
numirel unei anchete pa« lamentare, totuși 
vă rog să închideți discuțiunea, pentru mo
tivul că cestiunea anchetei nu va fi închisă, 
ci va reveni mâne, când o vom putea dis
cuta pe larg acolo unde este mai la lo
cul ei.

— Se pune la vot închiderea discuțiu
nel și se primesce.

D. vice-președinte, N. Blaramberg: 
Acum la ordinea Zilei avem aduoa inter
pelare, aceea a D-luI Nâdejle.

Ora e 5, dar, dupe un vot al D-vdstre, 
ședințele Încep la ora 1 și se ridică la 
ora 6.

Prin urmare dar, sunt dator sa dati cu
vântul D-luI I. Nădejde, spre a ’și des- 
volta interpelarea D-sale.

D. V. G. Mortzun: D-le președinte, 
cer cuvâtul in cestiune de legulament.

D. vice-președinte, N. Blaramberg: 
Aveți cuvântul.

D. V. G. Mortzun: D-le președinte, e 
forte adevărat că sunteți in tot dieptulsă 
continuați ședința până la orele 6, și de 
a face pe D. Nădejde să’șldesvolte inter

pelarea D-sale în astă sără, însă iertat să 
ne fie a cere o garanție de la D-nil din 
maioritate, garanția că dacă se va pune 
în discuțiune acăstă interpelare să nu că
ra închiderea discuțiunel de îndată ce va 
răspunde D. ministru.

Vă rog, D-lor. să nu vă scandalizați, să 
nu vă indignați de asemenea cerere ; adu- 
ceți-vă aminte că adineaori, când venise 
rândul D-luI Panu să vorbăscă, D. preșe
dinte din greșală dăduse cuvântul D-luI 
PopovicI, maioritatea nu a cerut Închide
rea discuțiunel, nu a Zis cârc. Când însă, 
D. președinte a îndreptat greșala comisă 
anunțând că înaintea D-luI PopovicI, 
este înscris D. Panu, aduceți-vă aminte 
că s’ah ridicat mulțime de glasuri, cari 
ah cerut închiderea discuțiunel.

Apoi dacă adineaori, când erah 3 ore, 
s’a cerut închiderea, când era să vorbescă 
D. Panu, apoi cu atât mal mult sunt si
gur că se va cere acuma când vor fi orele 
6 trecute, pretextându-se înaintarea orei, 
și răpiodu-ni-se dreptul discuției. Cer 
dar, să ni se dea garanție că nu se va 
închide discuțiunea de îndată ce va răs
punde banca ministerială.

D. vice-președinte, N. Blaramberg: 
Asemenea garanții nu sunt prevăZute în 
regulamentul nostru.

Dah cuvântul acum D-luI Nădejde, și, 
când vor fi 6 ore, voih consulta Adunarea 
dacă doresce a continua discuțiunea.

D. I. Nădejde: D-lor deputați, eh 
n’am să voibesc așa de mult, sah de pe 
larg asupra părței de la miZloc, a inter
pelărel ce am anunțat; adică n’am să vor
besc pe larg despre miZlocele de represi
une, și anume, pentru ca D. Dobrescu, în 
mare parte a vorbit despre acăsta. cel 
puțin în mod general. Insă am să arăt o 
serie de fapte, cari cred că sunt stabilite, 
pentru ca să vedeți că ancheta trebue, ca 
să se constate tot felul de barbarii comi
se, nu numai în Muntenia, der și în Mol
dova și anume în județele Vasluih și Ro
man.

Voih vorbi mal mult despre căușele 
rescolei și despre partea din urmă, adică 
de pre leacuri, ca să văd ce crede onor, 
minister în privința acestor puncte. 
Voih să scih, adică, dacă am Inemerit cău
șele adevărate ale rescolei, și dacă în 
privința leacurilor este veri-o potrivire 
între vederile ndstre și între vederile 
D-lor miniștri.

Noi găsim căușele eficiente ale rescdlel: 
în exploatarea neomendsă a țăranilor de 
către proprietari și posesori; pe urmă în 
împilarea și jefuirea de către slujbașii co
munali, și in privința acestui al duoilea 
punct D. Marghiloman a mărturisit că 
în adevăr este așa, că slujbașii comunali 
ah fost împilători și că a fost una din 
căușele principale care a întărit mișcarea 
țăranilor.

Apoi mal este o causă: nepăsare din 
partea justiției care nu lua act mal nicl- 
o-dată de jeluirea unor locuitori, de ar fi 
fost ea cât de întemeiată. Și acest lucru 
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nu s'a întâmplat numai tu locuri unde a 
fost răscdle, dar și In alte părți, cum, de 
exemplu, In județul Iași a fost acăstă ne
păsare a justiției sub guvernul trecut; fi- 
ind-că să aruncase suplicile în obrazul d- 
menilor cari veueati a se jelui, pe urmă 
am se arăt că Intre căușele cari ati pro
vocat răscola, este și lipsa de ori-ce mij
loc legal prin care țăranii să ’șl arate vo
ința lor. Și dupe ce am schițat aceste pa
tru puncte ale causei răscdlelor, le voiti 
lua una câte una să le examinez.

Să Începem dar cu exploatarea din par
tea proprietarilor și posesorilor.............  
și, fiind-că ceea-ce face ca punctul acesta 
să fie explicat, este lipsa dă pământ, o să 
ating cestiunea acăsta. Mulți din D-vostre 
scițl și D. ministru al domeniilor pdte să 
vagă cantitatea enormă de dmeni cari 
sunt lipsiți de pământ; fiind-că s’ah trimis 
multe petițiuni din județul Iași, din Ro
man, din Vasluiti și din alte județe, prin 
cari țăranii se plâng că n’ati nici o palmă 
de pământ. Mal înainte se credea, sati cel 
puțin să spunea așa ca să se cregă, că mai 
toți sătenii sunt împroprietăriți și că n’ati 
nevoe de pământ. Acăsta o spunea D. I. 
Brătianu in tdte gilele. Cu ocasiunea le
gel din 27 Februarie s'a constatat însă că 
mal în tdte comunele, aprdpe jumătate din 
locuitori n’ati pământ de loc, cum este în 
comuna Țuțora, județul Iași, unde în că- 
tunu Cristesci numai 7 omeni ati pământ, 
iar cele-alte sute de locuitori n’ati de loc. 
Acum vine Întrebarea: cum de n’ati, dupe 
ce s’a făcut o serie de legi pentru ca să li 
se dea ?

Ântâiă este cestiunea lege! de la 1864, 
care s'a aplicat într’un mod extraordinar 
și nedrept. Cunosc prin Moldova locali
tăți unde s'a gis țăranilor, puțin înainte 
de aplicarea lege!: vă iert, nu mai aveți 
să faceți boeresc. Țăranii ati primit cu 
bucurie acăstă desrobire a brațelor lor, 
dar când a venit aplicarea legel de la 
1864 li s’a gis că el n’ati drept la pământ; 
fiind-că numai erati clăcași. (Cristesci).

In alte părți țăranii ati pățit’o alt-fel; 
era un proprietar Mavrocordat lângă Iași, 
care bătea cumplit pe locuitori; ei fugeați, 
dar dânsul făcea să ’i aducă înapoi prin 
administrațiune. Cu un an înainte ze le
gea de la 1864, el ’i-a bătut mai vârtos și 
’i-a gonit, spunându-le că s’a săturat de 
dânșii, fără a mai trimite administrațiu- 
nea dupe el ca să ’I aducă.

Țăranii ati fost bucuroși că ati scăpat și 
s’ati refugiat prin mahalalele lașilor și a 
altor localități; așa tn cât, când a venit 
aplicarea legel nu ’i-a găsit acolo și el ati 
rămas fără pământ. s

D. Negrutzi: De aceea s'a revoltat în 
Ialomița ?

D. NAdejde: Să nu mă credeți așa de 
prost D-le Negrutzi că nu pot pune legă
tură în argumentațiun^a mea, și dacă 
voițl să mă întrerupeți, întrerupeți-mă 
dupe ce fac tntrăga formulare a unei ar- 
gumentațiuni iar nu de la început: căci 
este prea din cale afară. (Ilaritate). Eti am 

luat exemple de la Iași, de unde sunteți 
și D-vdstre, dar dacă voițl pot să iati 
exemple și de aici, dupe cele ce ’mi ati 
spus’locuitorii închiși de JaVăcărescI, cari 
spun că sunt trei mii de dmeni în Lipia- 
Bojdan și că mai nimeni n’are pământ. 
Tot așa spuneați și din alte 8 comune. 
Unul gicea că de 5 ani n’a răsturnat o 
brazdă, măcar că e muncitor de pământ 
și că nu sciti copi I lui ce-’i porumbul 
verde; și ași putea să vă dati și alte exem
ple din cari ați putea vedea că aplicarea 
legel de la 1864 a fost falșificată pre
tutindeni. Că este așa se vede chiar din 
textul legilor făcute mai pe urmă unde se 
gice: care din greșălă n’a fost împroprie
tăriți la 1864, se vor împroprietări. Prin 
urmare, sunt mii și mii de dmeni cari n’au 
pământ.

Tot așa s’a făcut și cu legea pentru în
surăței; în sfârșit este un fapt constatat 
că astăgi 8unt în țăra românescă câte-va 
sute de mii de țărani, cari n’au de fel pă
mânt pe care să lucreze și cari sunt siliți 
să ’șl vîndă brațele lor; este deci un pro
letariat agricol, și lucrul acesta este re
cunoscut și de D. Carp; căci D-sa scrie 
că voesce să ia măsuri ca să Înlăture a
cest proletariat. Prin urmare, nu e nici 
o Îndoială că sunt sute de mii de țărani 
cari nu ati nici un petec de pământ și 
dacă legea de la 1864 și a însurățeilor 
ar fi fost aplicată consciințios, n’am fi a
juns aci. '

EI, cum se face că acești dmeni nu ati 
pământ? Negreșit că el ati fost victima 
falsificărel proprietarilor cari cumpărând 
pe ingineri, șî prin alte migloce diferite, ati 
făcut să ’i lase fără pământ.

Iată un cas frumos de aplicarea acestei 
legi: In județul Iași este o comună nu
mită Ceplenița care are un cătun care se 
chiamă Vărății, unde dmeni! ati primit 
90 de fălci de pământ, însă D. Zarifopolu 
proprietarul, îndată a pus mâna pe acele 
90 de fălci și tot D-lui le stăpânesce 
până astăgf, și țăranii nu ati de loc pă
mânt de și ati plătit tot pentru el. Și D. 
Zarifopolu pentru ca țăranii să nu pdtă 
ajunge vre-o dată cu petițiunile lor a’și 
căpăta dreptul lor, s'a ales și primar a
colo; și dacă dmenii vor să facă proces, 
trebue să cără act de paupertate și pri
marul care este D. Zarifopolu nu voesce 
să le dea, și prin urmare, aci vedeți că un 
cătun întreg nu are o palmă de pământ, 
de și a plătit despăgubirea clăcei. Noi 
le-am arătat calea, le-am gis să cără drep
tate la Cameră și la minister.

Un alt ca*, D-lor, cum dupe legea de 
la 1864, s’a dat pământ locuitorilor și pe 
urmă pe nedrept ati fost deposedați, așa 
în comuna Voinescii unde este proprie
tar D. A. Negrutzi, a luat de la țăranii 
împioprietăriți 80 fălci de pământ și le 
posedeză și astăgi; dmenii se duc la pri
mărie să cără harta spre a’și căuta drep
tate, și primarul ’I dă afară cu cuvintele 
cele mai insultătdre amenințându’i cu bă
taia; asemenea la Cucuteni, și vă pot asi
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gura, D-lor, că mai pe tdte moșiile din 
județul Iași, spun dmenii, că le lipsesce 
câte 20 până la 50 de fălci de pământ din 
acel ce li s’ati dat dupe legea de la 1864, 
și astăgi nu sunt stăpâni pe acele pă
mânturi vechil proprietari, de și ati dat 
plata pentru răscumpărare. In unele lo
curi s’ati judecat țăranii și ati căpătat 
înapoi pământurile; în alte locuri însă, 
nu s’ati judecat.

Alt lucru răti a făcut legea de la 1864. 
Eti acolo găsesc isvorul răscdlei de acum, 
și mă tem să nu fie isvorul și altor răs
cdle viitdre, dacă nu se vor lua măsuri.

Prin legea de la 1864, omenii ati per- 
dut drepturi cari le aveti mai înainte; s’ar 
părea forte ciudate aceste vorbe, dar noi 
nu suntem liberali, noi suntem socialiști, 
noi nu vedem în negru tdte cele ce erai! 
înainte de 1848, și nu credem că totul 
este frumos ce s’a făcut dupe 1848. D-lor, 
sub regimul vechiti, înainte de 1848, e- 
rati o mulțime de lucruri bune pe cari li
beralii le-ati șters și la cari ati luat parte 
și conservatorii; așa de exemplu, era o 
lege care în Moldova se numia legea mun- 
tel ui și în Muntenia se chema legea pa- 
durilor, Dupe aceste legi țăranii aveti 
drept să ia uscături pentru ars, aveti 
drept să ia lemn pentru ca să ’șl facă 
case, coșare, care, sănii și alte lucruri ce 
le tiebue, și ati dreptul să ia lemne vergi 
chiar, nu numai uscate și căgute, și pen
tru acestea plită ti pe an câte 6 lei vechi.

In legea de la 1864 s’a scris că, drep
turile ce ati țăranii dupe art. 44 din le
gea veche relativă la acăstă cestiune sunt 
și rămân în vigdre în timp de 15 ani, și 
dupe acăsta, proprietarii și Statul vor a
vea dreptul să răscumpere acăstă servi
tute, și dacă țăranii nu vor consimți de 
bună voe, lucrul să se facă pe calea jus
tiției.

Dar credeți că s’a făcut ceva ? îndată 
după 1864 țăranilor li s’a tăiat tdte a
ceste drepturi de a lua lemne din păduri, 
și măcar că nu s’a rescumpărat de nimeni 
acest drept de servitute, legea nu s’a mai 
ținut în semâ, și agi legea este călcată in 
picidre și ascunsă. z

Ce s’a făcut dar cu țăranii în cât pri
vesce lipsa de lemne ? Ei fiind în lipsă 
s’ati apucat și de furat. Li s’ati făcut o 
sumă de procese silvice și s’ati închis o 
mulțime dintr’înșii.

Ei bine, guvernul liberal și guvernul 
conservator ati tăinuit legea, și dacă par
ticularii s’ati făcut că nu sciti nimic des
pre drepturile ce ati țăranii asupra pădu
rilor, Statul despre care se gice că repre- 
sintă interesele generale ale țărei, de ce 
s’a arătat ca apărător al intereselor pro
prietarilor mari și nu s’a arătat ca apără
tor și al intereselor țăranilor?

Ași dori să mi se răspundă asupra a
cestui punct. Din causa lipsei de pământ, 
din causa perderei a o mulțime de drep
turi și forme patriarhale ocroti tdre pre- 
văgute de sistemul vechiti, cai e ati fost îna- 

1 inte de 1864, țăranii ati ajuns o materie 
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de exploatat, cu desăvârșire, în mâna pro
prietarilor mari.

Vine pe urmă legea tocmelilor agri
cole; acestă lege este forte ciudată, tdtă 
lumea se cărtă în privința acestei legi, 
unii ^ic că este bună, alții că este rea. 
Dar iată un lucru frumos: că acestă lege 
nu este cunoscută mai de nimeni din ță
rani, el nu sciii că este o lege a tocmeli* 
lor agricole; el fac tocmelile cum voesce 
proprietarul și primarul, și le execută tot 
așa cum vor el.

In Iași, Botoșani, Vasluiă. Huși și alte 
județe, nu era o singură comună rurală în 
care țăranii să scie că Vinerea și Sâm
băta este lăsată pentru țărani ca să 'șl 
lucreze lucrul lor; asemenea nu se scie de 
nimeni că primarul nu are dreptul să 
scdtă pe țăianl la muncă cu sila, ci nu
mai să 'I cheme; pretutindenea țăranii ati 
fost luați la muncă cu fo-ța și duși să lu
creze. și proprietarii pentru ca să se asi
gure de el *1 țineați închiși, și ca să nu 
fugă Dumineca să se ducă acasă, ’i țineau 
închiși ca pe robi; despre Vineri și Sâm
bătă nici vorbă, despre neex(ecutare cu 
forța armată nici vorbă, așa în cât legea 
acăsta dacă ar fi fost aplicată am fi putut 
sci despre resultatele ei; dar nu a fost 
aplicată, și țăranii aă fost lăsați în mâna 
proprietarilor și a arendașilor.

Acum, dacă facem abstracțiune de a- 
căstă lege ideală a tocmelelor agricole, 
lege care nu se va aplica nici o-dată, și 
ne vom întdree la tocmelile agricole din 
trecut, găsim o stare de lucruri mult mai 
rea de cât aceea care exista înainte de 
1864. Acest lucru este mărturisit de în
suși țăranii; căci eti ^ic că înainte de 
1864, în vremea boeresculul, era mult 
mal bine de dânșii. Nu am trebuință să 
vă citesc; nu am de cât să vă amintesc 
tocmelile agricole de la Dridu, tocmeli 
cari sunt cunoscute de toți.

Vă voiți spune numai cum se fac toc
melile de la Berceni-Dobrenl, dupe cât 
am aflat de la Văcăresc!. Se dă țăranului 
8 pogăne, și numai sămînță. Pentru acă
sta 1 se ia o dijmă una din trei, de și îna
inte se lua 1/4, 1/5, și era o vreme cu 10 
ani în urmă, când se lua și mai puțin.

Acum, pe lângă dijmă, mai aăde făcut 
duoă pogăne pentru posesor, unul de po
rumb și altul de grâfi, și să care răda la 
gara Vidra. Pe lângă acestea trebue .să 
dea găini, pul, ouă, limba și mușchiul 
porcului.

Acum din ce în ce merge mal răâ, și în 
anul acesta, la 1 Aprilie, s’a cerut țăra
nilor, în loc de dijmă, să dea 40 fr. în 
numerar de pogon. In urma acestei pro
puneri din partea proprietarilor, aă rămas 
sute de ămenl fără pământ; căci de unde 
avea țăranul să dea 40 lei ? Acăsta era 
nvmal un pretext, însă adevărul era ca 
țăranul sâ devie proletar, să lucreze cu 
brațele, cu ^ius, cum avea trebuință.

lată însă un alt exemplu fărte curios 
dela Vasluiă, din comuna Tăcuta. Acolo, 
dupe ce se termină munca pe un an, lo

cuitorii sunt chemați la primărie, unde 
Nică Lărgeănu luând pe fie-care țăran în 
parte, le ^ice:

— Ești dator atâta.
— Cum sunt dator, dacă nu am luat 

nimic ?
— Nu ești dator? Vei vedea că ești.
Atunci ea o vergea de fier cu care bate 

pe țăran până când acesta recnnăsce că 
este dator, și se obligă să plătăscă datoria 
în anul viitor, făcând munca cutare și cu
tare. Dar în privința celor ce se petrec la 
acea comună sunt multe de ^is, pe cari le 
voiti spune cu altă ocasiune.

Avem asemenea lângă Iași, la Cucu- 
tenl, proprietatea D-luI Cozadini. Acolo 
se plătesce 20 franci de falce de secerat, 
plus atâtea ^ile de cărat, cât are tre
buință, și când nu face căratul, i se pune 
în compt 4 fr., pe cari ’i plătesce în a
nul viitor, de și în contract nu se prevede 
nici un fel de cărat.

Prin urmare, starea relațiunilor de 
munci agricole, relațiuni între proprietar 
saă posesor și țăran, lasă mn1t de dorit, 
și chiar Mesagiul de deschiderea sesiune!, 
mărturisesce acăsta. Se înțelege că n’a 
putut să spună lucrul cu tdtă asprimea, 
ci numai s’a mărginit a ^ice că relațiu- 
nile dintre prorprietarl și săteni sânt inice, 
sunt nedrepte, și trebue schimbate. Noi 
însă ^icem despre aceste relațiuni căsnnt 
barbare șitrebue un leae» radical, ca să nu 
mai fie în privința acesta abuzuri de cât 
acele pe cari le permite legea actuală, să 
nu fie exploatat cu ciomagul, cu bătaia, 
și proprietarul saă arendașul să nu se 
folusăscă de cât numai de diferința între 
prețul cu care el a angagiat munca, și 
prețul ce a resultat din acea muncă. Iată 
tâtă exploatarea ce trebue să rămână pro
prietarului ; acăsta să fie dupe lege, cum 
se face și în alte țări din Europa; căci așa 
sunt legile burghese.

Atâta exploatare să fie, mal mult nu. 
Dar ei nu se mulțumesc cu atât, ci jefu- 
esc, pradă.

Dacă timpul n’ar fi înaintat, aș! putea 
să vorbesc de moșia CorMsca, aD-luI Ta
che Anastasiu ; acolo s’aâ comis nelegiu
iri asupra țăranilor, pentru car! a scris 
chiar jurnalul conservator Epoca, și nu 
cred că un jurnal conservator, vorbind de 
asemenea fapte, s’a condus numai de ura 
către D Tache Anastasiu, ca să vorbăscă 
de nisce fapte cari nu sunt adevărate. Va 
să £ică o dovadă de ură în contra proprie
tarului și a posesorului există. Acăstă ură 
în timpurile din urmă a ajuns la punctul 
cel mal înalt; era ca o bubă coptă ce aș
tepta să spargă. Pe lângă acăsta să mal 
adăcgăm împilarea și jafurile slujbașilor 
comunali. Nu sciă dacă deosebitele sume 
ce proprietarul sati posesorul ia de la țăran 
sub diferite pretexte sunt mai mari de cât 
sumele cari le storc slujbașii comunali. La 
TăuteștI, primarul de acolo — dupe cum 
recunoște un procuror, D. Nicolae Leo- 
nescu, care a scris chiar o broșură în ces
tiunea țăranilor — primarul de la Tău

teștI are un mijloc fărte ingenios de a 
ruina pe țărani; mijlocul este biletele de 
vite, adică actele stărei civile a vitelor. 
Dacă un țăran are o vită și capătă un vi
țel, trebue să se ducă să capete un act de 
nascere. Țăranii însă negligăză acăstă for
malitate și lasă să trăcă duoă, trei luni; 
și când vrea să 'și vândă vita, primarul ’I 
întrebă; a! act de naștere ? Dacă n’ai, este 
de furat. Și eti cunosc, D-lor, pe un țăran 
care de vre-o nuoă luni este purtat în tdte 
părțile pe la prefectură și sub-prefectură, 
tocmai prin județul Sucăva, pentru a face 
formalitatea că vitele sunt ale lui; în a
cest timp vitele îi stati sechestrate.

Ei bine, asemenea fapte se petrec pre
tutindenea.

Primarul Găman de la Mironăsa, jude
țul Iași, se duce fără rușine cu banda lui 
și tae din pădurea Statului 3—4 stejari; 
duoi îl pune stâlp! la părta lui, și pe cei 
alți duoi ’i vinde la proprietar; și când 
se denunță faptul inspectorului silvic, 
când se arată stâlpii prdspețl, cum și tul
pina de unde ’i-a tăiat, inspectorul rîde 
și se pune la petrecere cu însuși Găman; 
și pe dmeni! cari '1 denunțaseră că a co
mis acest delict silvic, 'I ține în ogradă 
tdtă ^iua, £i de lucru, ca să ’I vadă mân-. 
când găini fripte și bând vin.

In acăstă comună țărani! spuneaă, că 
nici nu îndrăsnesc să se jăluiască contra 
primarului care 'I amenință că 'I omora, 
în adevăr, se omără dmeni! în sate și ni
meni nu cerceteză. Trebue o mare doză 
de îndrăsnălă la un țăran, ca să se jălu- 
iască în contra primarului de la Mironăsa. 
Cu tdte acestea, s'aă găsit țărani îndrăs- 
neți și aă denunțat faptele D-lui ministru 
dc intern*. Primarul a fost dat în jude
cată, dar astăzi umblă cu duoă revolvere 
în mână și spune că le va sdrobi capul 
celor cari vor mai îndrăsni să se plângă.

Tot așa s’a petrecut și la comuna 
Mosna, bătăi câte voiți, din cele mai în- 
grozitore, loviți cu capul de perete, legați 
de picidre, în tote chipurile. Doctorii nici 
nu voesc să dea certificate. Cunosc eâ ca
șuri ; vine o dată un om de la Rădiul Mi
tropoliei cu capul spart; a mers la duoi, 
trei doctori la Iași, nimeni nu vrea să dea 
certificate. Acesta e Tudorașcu..... care a 
fost în procesul Scorțescu; tot așa e cu 
primarul de la Bădeni, care stă în fă *te 
multă prietenie cu Fischer (?), fratele a
celuia care a omorît un țăran la Pomăda, 
și a scăpat.

Când vine vorba de perceptori, cum se 
pdrtă ei cu țăranii ’mi pare bine că pot 
să vă dati o dovadă, iarăși din Epoca, 
pdte veți acorda o anchetă și în privința 
acesta.

într’o comună din Dolj, perceptorul a 
găsit de cuviință, fiind-că nu putea să 
plătescă țăranii, să ducă femeile Ia pri
mărie. Așa se face mai pretutindeni, de 
și legea de urmărire prevede alte forme 
pentru incasarea banilor, și fiind-că omenii 
aă fugit de acasă în <jiua aceia, fiind-că 
sciati că are să 'I poftdscă la primărie, a
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chemat femeile, le-ah desbrăcat in pielea 
grilă și le-ah trimes acasă gole. Acestea 
le spune Lpoca, și dă ca garant pe D. 
Vlădoianu, mare proprietar.

In alt loc, în Tecuci, s'a găsit alt mij
loc mai nostim; țin pe țărani in apă, și ’I 
păzesc cu milițieni, până ce pot plăti. 
La Putna s'a întâmplat că a mers cu da
rabana în piață și a vândut brațele omu
lui, ca să ia bir; nu mai era nimic ca să 
vândă; vindeah, închiriau pe țăran!

Va să £ică, pe lângă exploatarea cea 
mare din partea proprietarilor, mai pu
nând și jafurile, abusurile și tote batjo
curile cari se comit de funcționarii co
munali, vă puteți închipui în ce stare 
sufletăscă sunt țăranii; ce trebue să ’și 
închipuiască ei de țera română, de pa
tria lui, de multe alte lucruri cari se 
vorbesc între rimenii civilisațl; câtă iu
bire trebue să aibă ei pentru acăstă civi- 
lisație pusă pe capul lor.

Și când după tdte acestea rimenii se je- 
luesc undeva, la prefect, care e mai a- 
prripe, și care ar fi dator să ’i asculte; 
căci de sub-prefect nici nu vorbesc, și la 
minister, și la justiție, nu li se face drep
tate. Din sutele de cașuri arătate prin su
plici și trimese chiar acestui minister, 
numai într’un singur cas s'a ținut srimă 
de denunțările rimenilor, și anume în ca
șul unui perceptor de la moșia județului 
Fălcin, care batea rimenii cu capul de pe
rete. Acest perceptor, în adevăr, a fost 
dat în judecată și închis, făcându se cu 
modul acesta frirte multă liniște și mul
țumire între țărani. 'Șl ah ’• «ktă că 
se pdte găsi dreptatea dacă cine-va o ca
ută “. Ce folos însă c(i acăstă bucurie a tre
buit să piară față cu alte jalbe tot așa de 
întemeiate ca acăsta, dar de cari nu s’a 
ț’nut semă. Acuma miniștrii, prefecții și 
justiția sah nu vor, sah nu pot să ia mă
suri în acăsta privință.

Un alt cas este cu primarul Găman, a 
cărui afacere s’a trimes tutulor autorită
ților reale și pdte că din prea mult zel se 
va fi trimes și la minister, de al cărui 
resort nu era acestă afacere.

D. D. Alexandrescu: A fost achitat.
D. I. Nădejde: D-le președinte, de ce 

lăsați pe D. Alexandrescu să mă între
rupă ? .

D. D. Alexandrescu: Ați vorbit de 
primarul Găman și eh m’am crezut dator 
de a vă spune că a fost achitat.

D. vice-președinte : Sciam, că sunt 
oratori pe cari nu 'i supără întreruperile.

D. I. Nădejde : Nici pe mine nu mă 
supără, dar trebue să fie o regulă.

Alt cas, care iarăși n’a fost ținut în 
sămă, este cel de la Tăcuta în care s’ah 
petrecut grozăvii înspăimântătdre. Când 
'mi-ah spus țăranii cele ce se întâmplase 
în acăstă localitate, nu 'mi-a venit să cred, 
într’atât acele grozăvii erah atât de re- 
voltătrire. La început, am crezut că sunt 
beți, că aiurăză, faptele însă s’ah do
vedit că erah reale ; căci veneah rimenii, 
nu unul, duoi, ci 10, 20 și în mai multe 

rânduri și în felurite timpuri; veneah 
chiar dimineța când nu avăh timp să se 
îmbete și tot aceleași lucruri mărturi- 
seah. Ah fost fete violate, s'a aflat un co
pil mort pe lan, sunt rimeni omorîți și 
tdte acestea cu nume, cu date, cu martori. 
Era unul căruia ’I spărsese capul și rupt 
picirirele, dar fiind amenințat cu revolve
rul să se depărteze, a trebuit așa cum se 
găsea, pe genunchi și pe crite, de și cu 
capul spart și cu picirirele rupte să se tâ- 
râe 20 de stânjeni ca să scape cel puțin 
cu viață. Trite acestea le făceah D. Lâr- 
geanu și cu vizitiul săh Aslan, din causa 
unei neînțelegeri ce avusese cu acel ță
ran și care în urmă a trebuit să zacă mai 
mult timp în spital. Cașul s’a declarat 
D-lui procuror-gene^al, lucrul însă s’a 
făcut tot mușama. Tot acest D. Lărgea- 
nu organizase o bandă cu ajutorul căreia 
lua vitele locuitorilor, carele, tot ce a- 
veah, fără nici un fel de judecată. înțe
leg, să se ia avutul țăj anilor dar conform 
regulelor legale, să se dea în judecată, să 
se sechestreze, să se pue termen; el însă 
cu banda lui întâlnesce rimenii cu carele 
cu boi în mijlocul drumului și ’i duce fă
ră nici o vorbă în curtea sa. Ce voiți dar 
în aceste împrejurări să gândescă țăra
nul față cu asemenea lucruri ? Exploatat 
de proprietar, jefuit și bătut de pri
mar și slujbașii comunali, el ori unde 
se ad*-esăză nu găsesce dreptate. Ce fel 
de viață trebue să ducă acești rimeni? 
Dacă ne-am închipui că am fi noi în 
starea lui nici trei luni nu am putea să 
resistăm, și dânsul trită viața ’i este în 
acăstă suferință. Astăzi însă și pe dânșii 
Ta trecut răbdarea, și aci trebue să ve
dem causa reală și adâncă a răscrilei ță- 
rănesci.

La trite acestea li s’a arătat un mijloc 
de scăpare: să trimeță deputați în Cameră 
ca să le susție causa și să le facă drepta
tea. In adevăr ah și încercat țăranii acest 
lucru în Prahova, în Vasluih, în Fălciu, 
în Bacăh, în Botoșani și mal cu semă în 
Iași și Roman unde ah și reușit, fiind-că 
erah mai tari. Ce s’a întâmplat însă în 
cele-alte județe?

Ați vă^ut cu ocasiunea validărel cole
giului al III-lea de Vaslui cum v'am a- 
retat că D. Sandu Rășcan în înțelegere 
cu poliția a organisat o bandă de bătăuși 
condusă de comisar, a bătut pe candidați 
iar pe delegații țărani ’i-a dus la poliție 
și ’i-a căutat până și în ciobote; le-a luat 
trite buletinele și dupe aceea ’i-a pătjit să 
nu dea de știre miniștrilor, și funcționarul 
de la Codăesci a refusat telegrama. Apoi 
ce vor ^ice țăranii când văd că bandele 
bat chiar pe boer, cum este cașul D-lui 
advocat Cașh.

Față cu asemenea lucruri nu trebue 
să vă mirați dacă țăranii ah perdut răb
darea și ah pus mâna pe par. Nimenea 
nu $ice că sunt jucării nevătămătrire a
ceste fapte, cum a bine-voit a crede D. 
prim-ministru, însă sunt lucruri cari se 
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pot explica dacă ținem compt de starea 
psichologică a țăranului.

In privința ingerințelor în alegeri am 
avut exemplu cu cașul D-lui Caracostea, 
acolo ați vățjut administrațiunea de ce 
mi<jloce s'a servit; a adus ca alegători 
sergenții pe cari ’I-a îmbrăcat cu cojrice 
și ’i-a înarmat cu cuțite; la noi erah 
aduși sergenți cu bâte. La noi se mulțu- 
meah numai să bată pe alegători, dar 
acolo vroeah să-’i și înjunghie, și cu trite 
acestea alegerea de la Olt s’a validat.

Aci în județul Ilfov, sciți frirte bine 
cum s’ah petrecut lucrurile, aci nu numai 
că alegătorii n’ah luat parte la vot, dar 
aci ah votat și morții. La Galați, partidul 
socialist ’șl-a pus candidatura, și D Ta- 
tovicl a primit o bAtă în cap de la un 
bătăuș.

D. M. Pacu: Este el singur bătăuș.
D. I. Nădejde: A fi fost. (Ilaritate). 

Acum s’a făcut om noh și de treabă. (Ila
ritate). Despre D. TatovicI că va fi fost 
bătăuș, nu este adevărat; fiind-că dânsul 
numai ’și-a răsbunat contra D-luI Catar
giu care a bătut pe tată-săh.

D. M. Pacu: Nu este esact, el a bătut 
pe alții. Iată am semnul și acum.

D I. Nădejde : Și pentru ca să nu 
^icețl că vorbesc numai de guvernul de 
astăzi, fac o declarațiune că și guvernul 
trecut s’a purtat identic. Alegerile de la 
Iași, făcute sub guvernul Brătianu, se po
trivesc ca 2 picături de apă cu alegerile 
făcute sub guvernul de astăzi.

O voce: AI susținut pe D. Brătianu.
D. I. Nădejde: Eh am ^is că D. Bră- 

tianu este mal puțin răh de cât conserva
torii, nu am <jis că este bun, dar am^is că 
emal puțin rău; că liberalii ah voit să ne 
scriță un ochih, iar conservatorii vor să 
ne scriță pe amânduol. (Rîsete.)

Liberalii caută să le Ia punga, când 
conservatorii caută să le Ia și viața, așa 
este opiniunea nristră c^l puțin.

Acum acestea sunt căușele reale; să 
venim la căușele ocasionale. Dupe ce era 
pregătit materialul explosibil, apoi s’a 
întâmplat lucruri cari ah provocat ex- 
plosiunea.

La Urziceni, cum a spus D. prim-mi
nistru, a fost un prefect culpabil, a fost 
agitațiuni politice cari ah dat pe față un 
fapt.

Acolo s’a dat locuitorilor să iscălească 
o hârtie picând că este pentru păpușoih 
și când colo hârtia era pentru ca Brăti
anu să stea la putere.

Oamenii aurind că sunt amăgiți, ah a
lergat să prindă suplicași ah luat la bătae 
pe primar și pe notar, cerându-le să le 
dea păpușoih și să le arate ordinul care 
face dijma din 10 una. Țăranii d’inpregiur 
ah imitat pe aceia așa în cât răscrila a is- 
bucnit și prefectul cel vinovat este slobod.

Acăsta arată că toți rimenii sunt egali 
înaintea legei. (Aplause). Insă este sciut 
că musca mare sparge pânza păiagenu- 
lul, iar muscele cele mici se prind. ,

In Vasluih, D. ministru scie cum s'a
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făcut propagandă din partea prefectului 
Donici, din partea sub-prefectului Isăce- 
scu și din partea primarului Tiron, cum 
că la 10 Maiă are să vie D. Cuza și ei să 
iasă cu toții la comuna Delescii unde o 
să li se Împartă pământ. Oamenii amă
giți aă eșit in $iua de 10 Maift la Delesci, 
aii așteptat acolo o 4b așteptat duoă 
4’le, dar vă^nd că nu vine nimeni, s’aă 
dus la primar, primarul le-a 4is să plece 
că *1 împușcă; omenii s'aă dus apoi la 
sub-prefectul, dar și sub-prefectul le-a 
4is că 1 împușcă. Atunci ei au luat o bu
cată de pământ, aâ început să tragă brazde, 
să facă semne și mușurde. Eă ’i-am în
trebat mai târgiti: „pentru ce v’ați apu
cat să faceți acesta, nu scițl că este în 
contra legei?* Ei ’mi-afi răspuns: „noi 
n’am voit să luăm pă » ântul, dar am voit 
numai să facem semn de lucrarea pămân
tului, pentru ca să arătăm cum are să se 
împarte.

Se vede că în vechile tradițiuni ale po
porului român aă fost asemenea obiceiuri, 
juriștii trebue să scie mai bine, (ilaritate).

Va să ^ică în județul Vasluiu, precum 
în comuna Cosești! și alte comuni s aă 
făcut propagande ante-dinastice, și s’aă 
vorbit de Cuza-Vodă. In sfârșit, dmenii 
aceștia aă fost trimiși înapoi, dar ei au
riseră că în Muntenia s’aă resculat ță
ranii și ati căpătat pământ și de aceea ati 
crezut că a veuit vremea să capete și ei.

Acum, alt cas ocasional a fost de exem
plu în județul Prahova, despre care a 
vorbit D. Dubrescu; acolo ați vă^ut că 
scânteia care a dat foc pulbere! a fost a
legerile și D. Dobrescu pdte că a greșit 
In interpelarea D-sale scrisă, când a scris 
de Gherghița în loc de Fulga. Dar la 
Fulga ad fost omeni acusați de resculare 
agrară, de și acolo n’a fo t de cât un de
lict electoral, acolo a fost grecul cel bă
tut; la Gheighița însă, în adevăr, a fost 
resculare agi ară îndemnați de țărani! din 
Ilfov; dar acesta nu intră în cadrul in
terpelărei mele. In județul Ilfov, în mai 
multe comuni, dmenii aă luat la bătae 
pe delegați! lor, acuzându-i că de ce 
nu aii ales deputați cari să ’i apere. Va 
să țțică, D-lor, a fost o cestiune veche 
care a pus scânteia, și aceste sunt, dupe 
noi, căușele adânci și căușele ocasionale 
car! aii adus revolta țăranilor.

Acum sâ trec asupra răscolelor și a re
presiunilor lor.

Cestiunea răscdlelor ! Se constată în a
devăr cum că țăranii în unele comuni ati 
comis excese fdrte grave, adică aii ajuns 
până la mdrte de om, cum a fost la Ște- 
fanesci și în alte părți, însă în cea mal 
mare parte nu s’aii întâmplat de cât bă
tăi și în cele mai multe locuri s’aă în
tâmplat numai devastări. Noi nu putem 
aproba acdsta și am arătat tot-d’a-una că 
pe calea acesta nu vor ajunge țăranii la 
alt resultat de cât numai la ceea-ce s’a 
vă^ut, adică că aii fost numai torturați și 
bătuți; însă, D-lor, dacă am compara noi 
excesele țăranilor cu excesele comise nu 

de 20 de ani, dar numai de un an, duoi 
de autoritățile comunale sad de proprie
tari, ați vedea că țărani! nu sunt vino- 
vați în comparație cu funcționarii comu
nali, însă lucrul cel mai grav este că s’aă 
întrebuințat represiuni brutale, represiuni 
mânu militare și anume, dându-se ordin 
să se împusce dmenii fără dea parlamenta. 
Acăsta cred că nu se va nega ; căci s’aă 
scris chiar prin tdte jurnalele, și avem 
chiar mărturia guvernului că s’aă îm
pușcat dmenii dupe *omațiunile legale 
fără a parlamenta cu ei.

Oamenii spun că s’aă întâmplat câte
va cașuri caracteristice, așa de exemplu, 
s’a omorît omeni fără nici o somațihne, 
este un țăran de care a vorbit și D. Do
brescu care a fost spart cu baioneta și în
dată a și murit, este vorba despre Zinca 
Stoica de la Bercenii-Dobreni, care ță
ran n’a făcut nimic, n’a omorît pe nimeni, 
nu avea armă în mână de cât că vorbea 
numai cu câpitanu și ’i spunea, D-le că
pitan, noi am desrobit Bulgaria, am mân
cat porumb crud duoă ^ile etc., și numai 
pentru acesta să tragă soldatul cu baio
neta și să ’l omdre ? Apoi credeți D-vds
tre că pentru asemenea fapte nu trebue 
o anchetă parlamentară ?

Eă cred că ar trebui cercetat. Acesta e 
un fapt fdrte limpede formulat, ’l văd 
publicat în Lupta și ’mi’l-a spus și dmenii 
închiși la Vâcăresci. Trebue să fie adevă
rat; căci cei de la Văcăresc! sunt alții de 
cât cei cari ati relatat faptele la redacția 
Luptei și nu a putut să fie o înțelegere 
prealabilă.

Voiă vorbi de alt fapt hotărît, deter
minat, acela că D. Vartiadi ar fi arestat 
5 dmen! într’un sat, pe cari ’i a ținut 
ndptea închiși și a duoa ^i I a împușcat.

înțeleg ca în timp de răsboiâ civil să 
se împusce răsculațl! cari se opun, cari 
luptă, dar nu pe acei cari ’i ai prins și '! 
ai închis, acesta nu o înțeleg.

Apoi despre mărturisirea femeei Maria 
Tudor, or! cât ar fi de neîntemeiată, nu
mai dacă ar fi trimes suplica la minister, 
fără să fi ajuns a fi citită în Cameră, tot 
trebuia să se facă anchetă; căci era vorba 
de torturi, de siluiri de fete, maltratări și 
altele. In fine, încă odată 4ic, armata nu 
s’a purtat corect; căci nu trebuia să îm- 
pusce pe cei prinși ci numai pe cei cari 
se luptaă, dacă asemenea cas s’ar fi în
tâmplat la noi, chiar turci dacă era tot 
nu mai trebuia să-i împusce pe cei prinși.

S’a mai întâmplat încă un lucru ; în
țeleg, de și nu admit, să împușc! pe răs- 
culați, dar după ce ’i-ai prins, nu înțeleg 
să-! bați: se tjice —după gazete— că li se 
da câte 10—100 și chiar 1000 de lovi
turi. Acei cari ati îndrăsnit să bată tre
buia, să fie dațl în judecată și pedepsiți. 
Dacă îi Impusei dupe formele legale n’am 
ce face, dar dacă i-aă bătut, să se pedep- 
săscă pentru ca să învețe minte, că altă 
dată să nu iasă din limitele legei mili
tare, care îl dă voe sâ împusce pe cei 
răsculațl, dar nu să-i și bată pe cei prinși.

Apoi este faptul cu locotenentul Nicu- 
lescu, care singur a spus la redacția 
ziarului „L’Independance roumaine4 că 
a pus pe cel mai bun trăgaciâ să împusce 
pe nisce țărani pe cari’! vedea că vin cu 
ciomege, luând la țintă pe cel din frunte, 
apoi pe rând pe cel care era înainte. Ar 
trebui să se constate faptul și dacă este 
adevărat, locotenentul Niculescu să ia o 
pedăpsă.

Vedeți, D-lor, că sunt fapte în de-ajuns 
pentru a se face o anchetă; fiind-că alt
fel nu scotețl din mintea cetățenului că 
armata s’a purtat cu cea mal mare bar
barie în contra celor răsculațl, și să vă 
daă un esemplu din județul Roman. La 
comuna Bărcesci, a fost un început de 
răscolâ; căci locuitorii făcuseră mușurdie 
și începuseră a brăsda, a împărți moșia, 
dar a intervenit armata fără să întâm
pine nici o resistență. Insă împrejurul 
acele! comune, dmenii nici nu s’aă gân
dit la răscdlă, și de nnde era linisce, pro
prietarii și primarii aâ pus de ati bătut 
pe dineni dându-I și în judecată.

Un alt esemplu. Câți-va locuitori de 
laBoghicea au venit la mine, la Iași, cu o 
petițiune pe care am trimis’o D-lui mi
nistru al domeniilor, și când s’ati întors 
în satul lor, de odată Ursu care este în
vățător și împreună cu primarul aâ chemat 
armata, care a arestat vre-o 40 de d- 
meni, ’i-a închis tâtă £iua într’un bordeiâ, 
unde de abea ar fi putut sta bine 10; și 
ndptea, la me^ul nopții, ’i-a scos pe locui
tor! din sat aiară și pe vre-o 13 din ei a 
pus de ’i-a bătut cu trăgători, și, crezând 
că nu ar fi destul de bine bătuți cu tră- 
gătorile simple, ati pus plumburi la tră
gători. Eă însumi am vă^ut pe ace! ne
norociți bătuți cum erați de răniți. Pe 
urmă primarul a dat în judecată pe duo! 
din ei pentru ultragiti în exercițiul func
țiune!. Pentru ce ? Pentru că un om a 
stat rezemat înaintea lui și nu drept ca 

। soldați! și pe altul pentru că avea cuțit 
la brîti. Acela care a stat rezemat, era 
șchiop; cel-alt era cu cuțitul la brlti, pen
tru că așa e obiceiul țăranului. Cei dațl 
în judecată ati fost achitați dupe cererea 
procurorului, care a găsit că primarul 
era culpabil și nu dmenii.

In alte părți, s’ati comis alte fapte bar
bare. Deosebit că bărbați aâ fost bătuți, 
apoi ati violat 2 fete a cărora mamă se 
scie cine este, e văduva Buja din Burue* 
nes ci. Cerem să se facă o anchetă ca să se 
dovedăscă acest fapt. S’a <jis mumei să 
reclame parchetului, dar ea nu a îndrăs
nit; se teme.

Acum, dacă s*ar trimite o anchetă, s’ar 
afla adevărul, și nu s’ar cuveni ca soldați! 
român! să rămână sub acăstă acusațiune 
din causa câtor-va din el car! ’șl-aă per
mis asemenea acte barbare.

Aci este locul să amintesc despre ceea 
ce a prorocit Mortzun în Camera tre
cută, a că ați pus pe soldați! moldoveni 
să dea cu arma în locuitorii de aci și 
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vice-versa, și ci veți semăna ură între 
Munteni și Moldoveni.

Voiu spune că soldații cari ad operat 
în județul Roman erau munteni.

Voci: Erad călărașii din Roman.
D. Nădejde: Fie! Atunci trec la jude

țul Vasluid. Iată ce s'a petrecut. (între
ruperi).

Soldații cari ai fost aduși la Cosești, 
când se rugad țăranii să fie mai cu milă, 
^icead locuitorilor. „Așa ad făcut și la 
noi moldovenii/

lată D-lor, cum se răspândesce ura în
tre aceste duoă părți ale țărei ndstre. Nu 
rămâne de făcut alt-ceva de cât a se cons
tata ceea-ce se afirmă. Făcându-se o cons
tatare, veți putea sci positiv dacă erad 
soldați din Roman sad din Vasluid, ed 
afirm că cel ce ad lucrat în Vasluid erați 
munteni în parte.

Muntăn era ș: vahmistrul, care bătea 
pe unul Nicolae Țopa cu pumnul in pân
tece și în pept, 1 ținu legat o mulțime 
de vreme cu mânele la spate de o coj lete 
de cai, și căruia nu 1 dădea nici apă să 
bea.

Acum este ceva de observat.Unde D. 
Lupu Costache, directorul ministerului, a 
fost trimis ca să împace lucrurile, le-a 
împăcat fără in te rven ți unea armatei. Prin 
urmare, dacă se timi te pomeni ca D. Lupu 
Costache, cari să le spună că are să se 
facă legi noui pentru a li se da pămân

turi, că are să se facă multe îmbunătățiri, 
negreșit că aceste atrocități ar fi fost în
lăturate. Dar nu s'a făcut așa și s'a cău
tat a se băga terdrea în țărani. V ațl în
chipuit că nu vor mal gândi de acuma la 
răsbunare. Vă înșelați amar, altă lecție 
ah tras ei din experiența de acuma. Ță
ranii își ^ic astăzi că ad procedat răd de 
s'ad resculat în mulțime, ci trebuia câte 
unul, duoi să se înțelegă să omdre as ă<Ji 
pe un proprietar, mâine pe un posesor, 
să dea foc, până vor scăpa de el. Acăsta 
^ic țăranii astăzi. pic că au fost proști 
și câ nu trebuia să se sedle în masă...

Voci: Așa, dați-le lecț une.
D. I. Nădejde: Lecțiunea le-a dat'o 

guvernul junimist; faceți anchetă și veți 
vedea opiniunea țăranilor. Apoi voițl să 
începă terdrea agrară ca în Irlanda? Ar 
fi o mare nenorocire pentru țeră. .

Voci: Faceți tot ce puteți ca s’o aduceți.
D. I. Nădejde: D-vdstre; noi facem 

tot ce putem ca să n’o aducem.
D-vdstre ați voit să luați măsuri și în 

potriva socialiștilor șiD. ministru al jus
tiției a făcut deosebire; căci pe noi ne re- 
cunosce socialiști alevărațl, dar ^ice că 
mai sunt și alți socialiști pretinși, sau de 
contra-bandâ. Ei bine, chiar socialiștii 
adevărați ah fost bătuți.

Căpiță și cu Lupașcu sunt socialiști 
adevărați și ah fost bătuți; și fiind în
vățători, D. ministru de culte a găsit de 

cuviință să *1 și destitue, de și dâușil ad 
acte de la procuror că n’ad fost ameste
cați în ră cdlă. De asemenea ați arestat 
pe un profesor de aicea, din județul Ilfov, 
pe Timuș, care e socialist adevărat, și '1 
ați purtat legat cot la cot pe ulițile Bu- 
curesciului. De asemenea ați arestat pe 
un țăran care nu făcuse nici un răd, pe 
Toader Simion de la Vasluiti, comuna 
Ipatile, a căruia singură vină a fost că a 
adunat iscălituri pe o petițiunecare s'a 
trimis la minister; 'l-ați pus în fiară și 
l-ați dus la Va4uid, acolo 1-aJ ținut 
până ce a gătit de văruit și reparat (căci 
e și petrar sati zidar omul) penitenciarul. 
De asemenea ați arestat pe Bu^escu de 
la Dumești, pentru că aduna iscălituri 
pentru o suplică, întocmai ca șt T. Simion; 
l-ah trimis și pe acesta la Vasluiti. Ați 
arestat pe Gheorghe Molan de la Borzes- 
ci, județul Vasluiu, pentru că s’a aflat la 
el «Muncitorul* și suplici.

Ge fel de sistem e acesta? Oamenii cari 
se jeluesc pe cale legală, și cari cer pă
mânturi dupe legea existentă, sad dupe 
proiectele D-vdstre, să fie arestați și puși 
în penitenciare? Acesta n'o înțeleg.

Trec acum, D-lor, la partea a treia.
Voci: Sunt șese ore, Continuarea pe 

mâine.
— Ședința se ridică la orele 6 săra, a- 

nunțindu-se cea viitdre pe a duoa ții, 24 
Noembre.

Imprimeria statului. Director, ALEXANDRU PE^COVICI.
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No. 11.
ADUNAREA DEPUTAȚILOR

Ședința de la 24 Noembre 1888

Președințâ D-luI vice-președinte N. 
Blaramberg.

— Ședința se deschide la ora 1 dupe 
amia^i.

— PresențI 134 D-nl deputați.
— Nu răspund la apelul nominal 39 

D-nl deputați și anume:
In congediu:

D-nii G. Berevoescu, D. Ghica-Comă- 
neșteanu, I. Negrea, A. Peșacov, S. Ră- 
șcanu, D. Sturdza, N. Nicorescu, Gr. Co- 
zadini, L. Catargiu.

Fără arătare de motive:
D-nii T. Anastasiu, Gr. Andreescu, N. 

C. Aslan, L. Bogdan, T. Buzdugan, T. 
Calimach, I. Cincu, Gr. Constantinescu, 
C. Danaric, V. Dimitropolu, G.DrăghicI, 
A. Enacovici, N. Gavrilescu, L. Goilav, 
M. Kogălniceanu, C. Lecca, M. Marascu, 
E. Mavrocordat, V. Peiu, St. Pleșia, Em. 
P&che-Protopopescu, V. Pleșoianu, C. 
Ressu, G. Robescu, N.C. Săveanu, S.Șo- 
mănescu, A. Știrbeiii, G. Triandafil, C. 
Teleman, V. Pogor.

— Sumarul ședinței precedente se a- 
probă.

— Se acordă congediu D-luI A. Peșacov.
— Se trimite la comisiunea de peti- 

ținnl petițiunea D-luI Ghefsuleride, a 
D-nei Evdochia loanid, a D-nei Adriana 
Selagianu și a mai multor locuitori din 
comuna Stâlpeni, județul Muscel.

— Se recomandă comisiunei budgetare 
petițiunile D-lor Gr. Efremiade, Z. Gri- 
gorescu, profesori la seminariele din Ro
man și Buzăâ.

— Se trimit la comisiunea financiară 
următdrele proiecte : 1) Proiectul de lege 
relativ la legitimarea creditelor suplimen
tare și extraordinare deschise de guvern 
pesămaexercițielor 1887—88 și 1888—89 
în lipsa Adunărel. 2) Proiectul de lege 
relativ la trecerea saldului in suma de lei 
114.838, bani 56, resultat din împrumu
tul de lei 31.600.000 efectuat pentru 
conversiunea obligațiunilor rurale în
tre veniturile budgetare ale exercițiului 
1888—1889 și sporirea cu acestă sumă 
a fondului destinat pentru deschidere 
de credite. 3) Proiectul de lege relativ la 
anularea sumei de lei 994.590 din aloca- 
țiunile budgetelor diferitelor ministere pe 
exercițiul curent și afectarea ei la spo
rirea fondului destinat pentru deschidere 
de credite.

— Se trimite la secțiuni proiectul de 
lege relativ la deschiderea unui credit de 
26.000.000 lei prii! emisiuni de rentă a- 
mortibilă 5 la sută, pentru plata biletelor 
ipotecare, emise în virtutea legei din 12 
Iunie 1877.

— Se trimite la comisiunea budgetară 

proiectul de budget al căilor ferate ro
mâne pe exercițiul 1889.

D. vice-președinte, N. Blaramberg: 
D. Climescu are cuvântul.

D. M. Climescu: D-lor deputați, am 
ondre a presenta Adunărel următârea 
propunere:

PROPUNERE
Prin art. 30 al legei consilielor 

județene se Șice că sesiunea ordi
nară a acestor consilii se începe la 
15 Octombre a fîe-cărui an. Acăstă 
disposițiune era strict necesară în 
legea din 1864, pentru cuvântul că 
consiliul general, în sesiunea ordi
nară, votăză budgetul județului, și 
budgetul urmând a se aproba de mi
nisterul de interne și trebuind a in
tra în vigâre la 1 Ianuarie când se 
începea exercițiul anului budgetar, 
neapărat că data de 15 Octombre 
era de la sine impusă.

Astăzi însă, când anul budgetar 
se începe la 1 Aprilie, data de 15 
Octombre nu mai are rațiune, și fi
ind-că consilierii județeni sunt în 
mare parte cultivatoare pământ, 
cari încă n’aii finite lucrările câm
pului la acăstă dată și dar sunt ne- 
voiți a lipsi de la ședințele consiliu
lui general, făcând adesea-ori prin 
lipsa lor să nu se completeze con
siliul cu numărul legal de membri 
și ast-fel ședințele se amână, iar lu
crările sufer, subsemnați! suntem 
de opiniune ca art. 30 din legea 
consilielor județene să se modifice 
ast-fel:

PROIECT DE LEGE
Art. 30. Consiliul județăn se în- 

trunesce în sesiune ordinară la 15 
Ianuarie a fie-cărui an, în reședința 
județului.

Afară de sesiunea ordinară, con
siliul se pote convoca și în sesiune 
extra-ordinară.

M. Climescu, Er. Sturdza, Ulysse 
Boldescu, Ghika Dimitrie, Gh. Softa, 
I. G. Lecca, G. Levezeanu, C. Băi- 
leanu, G. Gâță, Const. Ghițescu.

D. vice-președinte, N. Blaramberg: 
Se va trimite la secțiuni.

Acum D. Andrieș are cuvântul pentru 
a anunța o interpelare.

D. C. V. Andrieș: Rog pe D. ministru 
al lucrărilor publice să’ml spună dacăcu- 
ndsce că prin orașul Piatra, jud. Neamțu, 
traverseze o șosea națională de la Bacăâ- 
Piatra-Puricenl, frontiera austro-ungară, 

șosea care s'a făcut de județ cu mari sa- 
crificiuri, și care șosea prin oraș n'a că
pătat nici o îmbunătățire,' existând tot 
șanțuri ca la 1848. Dacă a prevăzut sau 
are de gând să prevă^ă prin budget su
mele necesare pentru facerea trotuarelor, 
cari cad în sarcina Statului, dupe legea 
drumurilor din 1868.

Asemenea, dacă s'a prevăzut sati are de 
gând a prevedea sumele necesare pentru 
podurile pe apa Bistrița, ce sunt în par
cursul șoselei până la frontieră; precum 
și întreținerea și personalul de cantonieri.

D. vice-președinte, N. Blaramberg: 
Se va comunica guvernului.

D. V. G.Mortzun: Interpelez pe D. mi
nistru al instrucțiunel publice, rugându’l 
să bine-voiască a ne arăta motivele cari 
aă pricinuit destituirea învățătorilor să
tești N. Căpiță și G. Lupașcu ?

D. vice-președinte, N. Blaramberg: 
Bine-voiți a o formula în scris pentru a 
se comunica guvernului.

Acum intrăm în ordinea ^ilei. D. Nă- 
dqde are cuvântul.

D. I. Nădejde: D-lor deputați, am 
arătat ieri cari sunt, dupe noi, căușele res- 
colel, și am arătat cum s’ah început res- 
colele, cum le-a înăbușit guvernul, și ce 
părere avem noi în privința procedărel 
guvernului. Acum rămâne să arătăm mi^- 
locele ce le găsirg noi de cuviință în pri
vința preîntâmpinărei acestor rescdle, ră
mânând să ne răspundă D. ministru în pri
vința causei rescolelor, în privința înă
bușire! rescâlelor, cât și în a măsurilor de 
luat pentru preîntâmpinarea lor.

Ântâiul lucru pentru a putea aduce o 
împăcare a spiritelor țărănescl, este an
cheta și amnestia de care ati vorbit D. 
Panu și alții.

Dacă țăranii vor vedea că se orânduesce 
o anchetă ca să cerceteze faptele de cari 
sunt acusațl un număr de militari și de 
oficeri, vor începe a socoti că p, prin ur
mare, și pentru dânșii o dreptate. Și ace
sta, D-lor, trebue să se facă numai decât, 
căci pe câtă vreme țăranii nu vor fi con
vinși că sunt și el în drept să capete drep
tate, nu se vor liniști și ori-ce se va face 
ca ei să aibă încredere într'un viitor mai 
bun are să fie zadarnic.

Apoi dupe căușele rescdlei, cari le am 
arătat la început, se vede ce fel de leacuri 
trebue să se aducă.

Dacă e exploatare din partea proprie
tarilor și arendașilor, fiind-că țăranii n'afi 
pământ, conclusia e că trebue să se dea 
țăranilor pământ și mi^ldce de a '1 lucra.

Acum e întrebarea aci, cum trebue să 
se dea pământ, saâ mai bine cum ar trebui 
să se dea pământ ?

Noi, ca socialiști, suntem pe deplin în
credințați că prin împroprietărirea indi
viduală" nu are să se deslege cestiunea a- 
căsta.

Noi am admite sistemul așa numit, 
B naționalisarea solului “. De alt-fel la 
noi moșiile Statului și suntnaționalisate.
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Insă să nu se dea în bucăți de veci, ci ar 
trebui să se dea în posesiune la țărani, și 
Statul să aibă pururea stăpânirea asupra 
pământului; așa în cât dacă se îmulțesce 
numărul muncitorilor, să li se dea și acesto
ra pământ, pentru ca să pdtă găsi și dân
șii unde să muncăscă și să nu se producă 
din noti proletariat.

Prin urmare, dupe noi, sistemul care 
ar putea să lecuiască răul ar fi naționa- 
lisarea solului, și moșiile Statului să se 
dea imposesiunea țăranilor la comune, 
nu în bucăți mici, ci în posesiune generală, 
în colectiv, sau pe unde țăranii n’ar voi 
să lucreze colectiv, să li se dea și o parte 
pentru un timp, dar tot în posesie.

O voce : Numai țăranilor ?
D. I. Nădejde : Ba și la boieri, dacă 

vor voi să se transforme în țărani și să ’și 
muncăscă pământul ei singuri.

O voce: Cu plată ?
D. I. Nădejde : Se înțelege, cu plată. 

Ce mai e vorbă că fără plată? Nimic nu 
e fără plată în țâra Românescă ; până și 
aerul se plătesce. 4

Acest sistem însă de dare în posesiune 
a moșielor Statului numai la țărani nu 
se pote aplica numai de cât și noi nu sun
tem dintre aceia cari să ’și pdtă închipui 
că societatea se pdte transforma într’un 
an, duol sah trei, și noi seim că societatea 
e un organism și de aceea societatea se 
pote modifica numai încetul cu încetul, și 
ținând sâmă de nevoile actuale și de îm- 
pregiurările actuale admitem și noi cum 
că să se dea țăranilor pământuri de veci 
în loturi mici. Insă în privința punctului 
acestuia avem de ^is în potriva proiectului 
propus de guvern cum că e forte îngust, 
(întreruperi).

D. Bobeica face spirit.
D. C. Bobeica: Eti am ^is numai că 

nu e astăzi in discuțiune proiectul guver
nului.

D. I. Nădejde: Vorbesc de mi^ldcele 
de a preîntâmpina rescdlele. (întreruperi 
și protestări)

Voiți dar să vă vorbesc, D-lor, de ațâ- 
țarea rescdlelor? (întreruperi).

Vă rog, să mă lăsațisă vorbesc și să nu 
mă mai întrerupețl, că pierdem timpul.

In scurt, noi ^icem să se dea la fie-care 
țăran care a împlinit 21 de ani și nu are 
pământ să ’i se dea un alt pământ. Să nu 
se facă diferite categorii, ca unora să se 
dea și altora nu, ast-fel ca unii să aibă 
pământ și alții nu și proletariatul să existe.

Al duoilea punct pe care '1 credem ab
solut necesar este moralisarea funcționa
rilor de prin sate, căci am arătat că ei 
sunt o adevărată pestă pentru țărani. 
Prin urmare, trebue numai de cât să fie 
înfrânați, să intre în lege să nu îndrăs- 
născă a călca ei ântâiti legea și a da mo
del țăranilor că nu există lege de cât pe 
hârtie.

D. Ion Marghiloman: Primarii nu 
sunt aleși de țărani ?

D. I. Nădejde: Primarii sunt aleși 
de subprefecțl, mă mir cum D. Marghi

loman nu scie acăsta. Altă cestiune este 
legea tocmelilor agricole. Dacă însă s’ar 
da pământ de ajuns n’ar avea nici o im
portanță acestă lege, fiind-că atunci el 
n’ar fi nebuni ca să lucreze cu prețuri 
de rîs.

Altă cestiune care ar aduce ușurarea 
țăranilor este legea șoselelor. Țăranii sunt 
obligați să facă șosele cu prestație sati cu 
plată. Din acestă obligațiune ese un is- 
vor nesecat de abusuri și de impilări ne 
mai aurite, așa, de exemplu, legea ^ice că 
acela care are bol să facă trei <}ile și 
acela care n’are boi să facă cinci ^ile, 
însă nu sciti cum se face că acela care are 
boi, în loc de trei d^e^ 15 ^ile, pen
tru că i se dice: să ’mi aduci din pruntul 
cutare atâtea moșorde de piatră, și cum 
se întâmplă că pruntul să fie departe, el 
nu termină acest lucru de cât în 10—15 
dile.

O voce: Dacă sunt leneși!
D. I. Nădejde: Leneși! Vă e ușor 

D-vdstre să dicețl că țăranii sunt leneși... 
Leneși! V’așI vedea eti când v’ar pune 
pe D-vdstre Ja cărat prund de la depăr
tare de o poștă... Vă citez un cas. La Pi
pirig, în județul Neamțu, s’a făcut o șosea 
peste acest munte, și dmenil în loc de 3 
și 5 dile ati lucrat câte șase săptămâni.

Și apoi, nfE^e respectă legea, când ^ice 
că acestă muncă să o facă înainte de a în
cepe sati dupe ce termină lucrul lor; dar 
funcționarii’! scot tocmai în timpul mun- 
cel lor. Dar afară de acăsta mai este încă 
o nedreptate care li se face, este aceea că 
târgoveții și boerii nu plătesc acest lucru 
ca și cum ei nu ar strica șoselele. Boierul, 
care are 100 de perechi de bol, plătesce 
pentru trei perechi numai; iar țăranul care 
n’are boti la casa lui tot face trei ^ile (ce 
dile v’am spus) de prestație.

Și apoi cine strică șoselele și pentru 
cine sunt făcute, cui folosesc mal mult? 
Țăranilor ori proprietarilor mari și co- 
mercianților ?

Ce credeți D-vdstre că gândesce țăra
nul față cu asemenea uriașă nedreptate ?

Noi am fi de ideeă ca legea acesta să se 
desființeze și Statul să rămână ca să com
pleteze ceea-ce mai este de făcut.

Acăsta ar fi o ușurință pentru țărani, 
și ar contribui mult la liniștirea spiritelor. 
Alt lucru care ar contribui pentrn liniș
tirea lor, ar fi că constituțiunea să înce- 
pă să fie și pentru el o realitate. Sunt, 
D-lor, prin orașe diferite jurnale, cari ati 
dreptul să se trimită în tdte părțile țărei, 
orl-cărel persdne abonate, fie în comune 
urbane, fie în comune rarale.Ei bine, poșta 
rurală la noi nu există pentru țărani, fiind
că nu le duce la adresă nici un jurnal,anici 
un răvaș, nici nimic, și când țăranul se 
duce pe la stațiunea poștală, dacă are 
veri-un jurnal la adresa sa, ’l pune să de
clare că '1 refusă; precum se face cu jur
nalul „Muncitorul".

Vă citez și câte-va cașuri concrete. Un 
domn Filipescu din județul Dorohoiti, s’a 
abonat la „Muncitorul" și a trimis și 

banii; dar primarul nu ’i-a dat numerele, 
sub cuvânt că sunt scrieri revoltătdre, ci 
le-a trimis îndărăt scriind refus primirea.

La Moșna, județul Fălciti, când s’a di- 
solvat consiliul comunal și a venit sub
prefectul să dea pe sema comisiunei inte
rimare, a găsit lângă ușă un vraf de nu
mere din giarul „Muncitorului" lăsate 
în picidrele dmenilor și sub-prefectul ’l 
întrebă pe notar:

— Dar acestea ce stati aici ?
— Acestea, D-le sub-prefect, sunt, scițl 

D-vdstra, ^iare de la Iași, de cele....
— Ce vorbesc!, D-le, ce ’ți pasă D-tale 

ce fel de ^iare sunt acestea^ dă-le la abo
nați că poți să păți mare bocluc.

Dupe acestă scenă, în Moșna se împarte 
regulat „Muncitorul."

Mai sunt nenumărate alte cașuri, dar 
nu vreati să vă obosesc, le va veni rândul 
și acestora altă dată. Iar dacă are veri-o 
scrisdre, maf ântâiti ’i-o deschide, o cite
sce și apoi sati 'l-o dă sati nu *i-o dă, 
cum s’a întâmplat cu un răvaș al meti pe 
care ’l-am trimis unui țăran de la Țuțora 
și care răvaș s’a publicat în ^iarul conser
vator „Țara" din Iași ^icându-se că s’a 
prins. Cum s’a prins ? Nu s’a prins, D-lor, 
ci s’a furat și răvașul era recomandat.

Asemenea vexațiuni se întâmplă țăra
nilor pe tdtă ^iua și în tdte părțile. Așa 
dar este neapărată trebuință ca acest 
drept de corespondență să fie respectat și 
pentru țărani.

Acum mai este încă o cestiune. Tdte 
aceste măsuri trebue să fie luate, însă 
este o greutate. Cine să ia măsurile ace
stea ? Trebue să le ia guvernul adică cla
sa stăpânitdre ; Insă guvernul fiind con
dus de interese de clasă și nefiind adevă
rat ceea-ce se spune că Statul este mai 
presus de ori-ce clasă, resultă că con
ducătorii Statului, vrând nevrând o să 
fie siliți a nu executa acele măsuri; 
fiind-că nimeni nu pdte să lucreze în 
contra clasei lui. Dar, fac o declarație, 
să nu crădă cine-va cum că avem veri-o 
ură în contra veri-unei clase. Noi cunds- 
cem un timp când o clasă, clasă aristo
cratică la începutul timpurilor feudale a 
avut Importanța ei, a fost de o utilitate 
supremă în timpul năvălirilor barbarilor. 
De asemenea a fost o vreme când burge- 
simea a fost fdrte folositore, căci a adus 
o mulțime de lucruri bune, a întemeiat 
industria, a întins comerciul și a adus li
bertățile politice, .însă amânduoă aceste 
clase ’și-ati sfârșit rolul lor; (rîsete) acum 
a început a fi o pedică pentru progres. 
(Rîsete).

D-vdstre rîdeți, dar ast-fel nu ne dove
diți că nu este așa. Nu vă vine a crede 
acesta, dar cu tdte acestea așa este. D-lor, 
nu pot intra acum în mai mari detaliuri, 
dar acestă cestiune este dovedită în mo
dul cel mai sciințific. (întreruperi).

Iată care este conclusiunea practică a 
acestor considerațiuni asupra rolului cla
selor în societate, este că și țăranii tre
bue să se organiseze în clasă deosebită, 
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și trebue să aibă representanțl politici 
deosebiți, dupe cum au marii proprietari 
aici In Parlament...

O voce: D-ta pe cine represinți aici ?
D. I. Nădejde : Eâ represint pe ță

rani, se înțelege, dar suntem puțini. Când 
vom ajunge să fie în Parlament 40 saâ 
50 de representanți ai partidului munci
torilor, atunci eâ cred că se vor aplica a
ceste măsuri, dar până atunci cele mai 
bune intențiuni a claselor de astăzi aâ 
să fie sfărîmate de demonul cel mare al 
clasei. Noi însă, de o cam-dată, ne am 
mulțumi măcar în parte cu aplicarea ace
stor înbunătățiri, noi cerem să se dea pă
mânt și să se meraliseze amploiații, să se 
aplice legile, nu cum s’a aplicat legea de 
la 1864...

O voce : Să se facă abonamente la 
jurnalul „Muncitorul/

D. I. Nădejde : Ar putea să se facă 
multe abonamente la Muncitorul^ dar nu
mai să ne lase în pace și facem noi abo
namente, n’avețl grijă.

O voce : Țăranii nu sciâ să citâscă.
D. V. G. Mortzun : Cel puțin sciâ să 

citescă copiii lor.
D. I. Nădejde : Dar citesc și ei, căci 

l-a învățat Statul.
O voce : Copiii fac smeâ din Munci

torul. (Ilaritate.)
D. I. Nădejde: Asta nu etrăba D-vds

tre. Cât despre conclusiunea ndstră, 
D-lor, este acesta: că noi stăruim aci în
tre D-vdstre pe cât putem, unul, duoi, 
câți suntem, ca să putem scote cât mai 
multe reforme folositdre pentru țărani, 
noi vom urma a cere cât se pdte mai 
mult și vom organisa clasa țărănâscă 
ca să ajungă acolo în cât să se ție sâmă 
de voința ei și cu acâsta sfârșesc, D-lor.

Rugăm dar pe D. ministru să bine- 
voiască a ne răspunde asupra tutulor 
punctelor, cari le-am desvoltat, și să ne 
spue părerea D-sale, dacă noi suntem în
șelați în privința căușelor rescdlei țăra
nilor, să ne spue dacă suntem bine saâ 
răâ informați în privința caracterului 
rescdlei și asupra modului cum ea a fost 
năbușită; să ne spue opiniunea D-sale în 
privința lăcurilor propuse de noi și mai 
cu sâmă între altele și în privința anche
tei parlamentare, fiind-că acâsta intră în 
măsurile, cari se pot lua imediat; până la 
legea împroprietărire! și până la morali- 
sarea funcționarilor*, ancheta trebue să se 
facă imediat și cu acâsta am sfârșit.

D. C. Dobrescu: D-le președinte, dacă 
’ml acordați mie cuvântul acum, eâ ași 
avea să completez cele 4^e de D. Nă
dejde.

D. vice-președinte, N. Blaramberg: 
înaintea D-vdstre este înscris D. Panu; 
prin urmare, dacă D. Panu este înscris 
tot cu scopul de a completa pe D. Nă
dejde, D-lui are cuvântul ca să vorbâscă 
pentru a se epuisa ast-fel materia, pentru 
ca D. ministru să răspundă de o dată la 
toți.

D. G. Panu: D-le președinte, eâ cred 
că o interpelare de însemnătatea interpe- 
lărei D-lui Nădejde ar merita un răspuns 
special din partea băncei ministeriale. Eâ 
ași crede că ar trebui ca unul din D-nii 
miniștri să răspundă D-lui Nădejde, pen
tru ca discuțiunea să fie mai largă.

D. vice-președinte, N. Blaramberg: 
Să vidăm cestiunea. înțelegeți că D-nii 
miniștri sunt stăpâni să răspundă la mo
mentul oportun; eâ nu pot să le fac nici 
o silă; D-vdstre le-ați făcut invitarea, a
cum rămâne să au^im răspunsul D-lui 
ministru.

D. ministru al justiției, G. Ver
nescu: Noi, când vom voi să vorbim, 
vom cere cuvântul.

D. vicepreședinte, N. Blaramberg: 
D-vdstre voiți dar ca să se epuiseze ma
teria. Atunci D. Panu are cuvântul.

D. G. Panu: D-lor deputați, eâ m’am 
asociat la interpelarea D-lui Nădejde, cu 
tdte că D. Nădejde a vorbit ca socialist și 
eâ neavând ondre a face parte din acest 
partid nu am să vorbesc ca socialist, prin 
urmare, conclusiunile n’aâ să fie identice 
cu ale D-lui Nădejde.

D-lor deputați, în luna lui Aprilie, a
nul acesta, a avut loc nu una din cele mai 
grozave răscdle țărănesc!, care a existat 
la noi, ci unica. Nu vedem în Istoriă ur
me de asemenea rescdlă.

Prin urmare, D-lor, când în timpul 
modern vedem sub ochi! noștri că se în
tâmplă, ceea-ce la alte popdre s’aâ în
tâmplat în timpuri mai vechi și în epoce 
mai întunecdse, neapărat că pentru noi 
acâsta trebue să aibă o însemnătate ca
pitală.

’Ml aduc aminte, când s’a răspândit sgo- 
motul rescdlei, mulți dintre noi nu credââ 
că este seridsă; lumea ^icea nu este seridsă, 
trebue să fie omică mișcare într’un loc; când 
lucrul s’a constatat că era serios, atunci 
fie-care a început să se întrebe, cu dre- 
care înmărmurire, dre, care este causa? 
De unde vine rescdla ?. Cine a făcut’o ? Și 
atunci imediat aâ venit explicațiuni peste 
explicațiuni. Uni! ^iceaâ că rescdla a fă- 
cut'o oposiția-unită; alții că aâfăcut'o 
partisanii guvernului trecut; alții că aâ fă- 
cut’o Rusia, că sunt instigațiuni rusesc!, 
iconarii și jugănarii; alți! că răscdla a fă- 
cut’o pretendenții la Tron, tânărul Cuza, 
în sfârșit tot felul de svonuri, și mai ni
meni nu se gândea la o altă causă, adică 
că rescdla era venită din miserie, și avea 
un caracter economic.

Când noi democrații am ^is că causa 
acestei mișcări este miseria și alte cause 
cari apasă asupra țăranului, atunci ni se 
răspundea: Dar ce miserie? Județele răs
culate sunt județe bogate, județul Ialo
mița și Ilfov sunt județe bogate; iar când 
li se răspundea că nu e tocmai așa, că 
pdte județul să fie în genere bogat, și to
tuși sunt unele comune sărace, se nega și 
acest fapt; se ^icea iar, că de când este 
țâra românâscă a existat sărăcie și cu tdte 

acestea țăranii nu s’aâ resculat,’ cu acest 
argument voiaâ să ne închidă gura.

D-lor deputați, dacă ar fi cestiunea să 
facem numai o discuțiune academică cău
tând să vedem cari sunt căușele rescdlei 
țărănesc!, vă spun drept că nu ar merita 
ca să perdem timpul aici.

Insă, D-lor, fiind-că de la căușele res
cdlei depind o mulțime de alte consecințe, 
căci nu se pdte face încă o reformă, nu se 
pot lua măsuri privitdre la clasa munci- 
tdre, de cât numai dupe ce vom fi de a
cord asupra căușelor rescdlei. De aceea, 
întrebarea este de o capitală importanță 
și trebue să căutăm să discutăm cu im
parțialitate, căci în privința acâsta sun
tem într’o posițiune ușdră cu toții, căci 
rescdla a isbucnit tocmai când ministerul 
actual s’a așezat pe banca ministerială. 
Nimeni, nici maioritatea, nici minorita
tea de astăzi, n’a participat la guvernul 
trecut; prin urmare,suntem în posițiunea 
cea mai bună ca să cercetăm căușele, fără 
să ne aruncăm reciproc încriminări.

D-lor, pentru ca să ’și dea cine-va sâmă 
de causă, când e vorba de rescdle, trebue 
să considere lucrurile mai de departe; 
căușele unei rescdle nu pot să fie cunos
cute în momentul producerel rescdlei, 
trebue să ne scoborâm la un timp mai 
depărtat, și acolo să căutăm motivele; 
căci altmintrelea ar fi naiv și copilăresc 
lucru să căutăm căușele în momentul când 
se produce fenomenul.

In adevăr, închipuiți-vă că astăzi se 
întâmplă un eveniment, căderea unui gu
vern, și în același timp se întâmplă și o 
rescdlă cu caracter economic, și tot de o
dată să vie cine-va să spue că causa res
cdlei este căderea guvernului; pentru ce? 
Pentru că rescdla și căderea guvernului 
sunt concomitente 1

Nu, D-lor, trebue să distingem întâm
plarea care face să isbucnâscă o rescdlă 
de căușele adânci ale ei. Așa, pe când în
tâmplarea este ceva actual, căușele sunt 
ceva mal depărtate.

Deci, procedez din acest punct.
S’a spus un lucru care dovedesce că 

rescdla a avut la început o causă politică. 
Și eâ o cred. Cred că ântâiâ schînteă a 
fost produsă de agitațiunile și de turbu- 
rările ndstre din Bucuresci și din întrâga 
țâră în lupta ce o întreprinsesem față cu 
guvernul trecut.

Și cu atât mai adevărat este că causa 
este acâsta, de dre-ce rescdla a isbucnit 
mal ântâiâ la Urziceni, un târgușor, unde 
se urmăreaâ tdte agitațiunile ndstre.

Deci, să nu ne speriem, să recundscem 
un lucru : Ocasiunea rescdlei este produsă 
prin contra-loviturile din mișcarea ndstră 
politică.

Și când vă aduceți aminte de înăsprirea 
și dușmănia ce luase în cele din urmă ile 
raporturile ndstre cu guvernul trecut, 
atunci natural trebue să admitem că a
cele violențe de lupte lâ cari ne dedeam 
noi, aâ avut dre-care influență asupra 
producere! setatei!.
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Insă, D-lor, ce are a face ocasiunea cu 

causa ? Causa era alta, și fie-care dintre 
D-v6stre o scie.

D-lor, să nu ne ascundem; să spunem 
adevărul. Causa principală a fost nemul
țumirile adânci ale clasei rurale față cu 
proprietarii, cu-arendașil, cu administra- 
țiunea și cu tdte autoritățile; dar mal cu 
semă nemulțumirile gilnice dintre pro
prietari și arendași cu locuitorii.

Și aceste nemulțumiri nu sunt de 12 
sah 20 de ani, sunt seculare. Dacă nu ne
am dat semă imediat de acest adevăr este 
ca noi nu seim istoria ndstră sociala, seim 
numai istoria politică a D-lor români.

Cine insă ’șl-a dat ostenâlâ să urmă- 
răscă istoria socială a poporului român, 
acela s’a putut asigura că de văcuri in
tre țărani și proprietari există și aâ fost 
timpuri in cari aă luat un caracter fdrte 
acut. Și acele nemulțumiri n’aâ făcut alt-fel 
decât să se transforme; și, de exemplu, ca 
să vedeți că există o deosebire între ne
mulțumirile din veacul 18 și din giua de 
agi, voiă spune numai un singur lucru: 
Ideia de cerere de pământ din partea ță
ranilor, e o Jdeiă cu totul nouă, care n’a 
luat existență de cât la 1864. Țăranii îna
inte revendicați alt-fel, sub alte forme 
drepturile lor și in lupta care o întreprin- 
deati saiî mai bine în nemulțumirile, cari 
le arătaâ față cu proprietarii, alt ce-va 
cereaă de cât pământ. Numai de la 1864 
cer pământ. Explicațiunea e ușoră; îna
inte de 1864, ei nu erati de cât clăcași, 
iobagii, ideia de proprietate nu exista la 
dânșii, ei stau pe pământul altora.

Și mai e încă alt-ceva; ei nu sufereati 
de pământ, și sciți pentru ce? Țera era 
forte puțin populată și pământuri întinse, 
ședeati fără cultură, natural că era destul 
pământ la disposiția țăranilor; boierii le 
dedea cât voiati; și dovadă la acesta e ur
mătorul fapt: In tote așegămintele, cum 
am gice, tocmelele agricole astăgl din vecu- 
rile trecute, nici o-dată nu se pomenesce 
de determinarea pământului pentru clă- 
cașî, ca obligațiune pentru proprietari. 
Care erati deci nemulțumirile cari se ma
nifestati atunci ? Erati aceleași, cari există 

• și agi, minus cererea de pământ, era plân
gerea că erafi asupritdre raporturile cari 
exista între proprietari și țărani; și al 
duoilea era plângeri că condițiele fixate nu 
se executai cu bună credință de către 
boieri.

Mal fac încă o deosebire; am gis de la 
început că rescolele cu caracter agrar nu 
ati avut loc la noi, au fost rescole însă cu 
alt caracter; atunci, dacă existați nemul- 
țumiii, cum și le manifestati țăranii? 
Sciți cum ? Sad prin jalbe nesfârșite, sau 
prin emigrare; emigrarea era miglocul 
țăranilor în vecul 17 și 18 de a protesta 
când nu mai puteai! suferi împilările. El 
luau cât puteati din averea mobilă, și ple
cai! sau peste Dunăre, sati peste munți, 
și în mare parte coloniele române din 
Serbia și Bulgaria, se datoresc acestor 
emigrări, trebue insă să adaog că o causă 

a emigrărilor era și cestiunea impositelor 
și a răsbdelor, însă în mare parte era ces
tiunea împilărilor proprietarilor.

Am gis, D-lor, că de la 1864 datăză 
cestiunea cererilor de pământ. Am să 
spun acum ceva care pdte s’ar părea că e 
paradoxal, voiți să sciți care e origina 
rescolel de la 1888? Eî bine, D-lor, e 
legea împroprietărire! de la 1864; ea este 
germenul de la care a purces mișcarea, 
dar acăsta nu însemneză că acuș cum că 
n’ar fi trebuit să se facă o asemenea lege, 
ci fiind-că s’a făcut o lege incompletă cu 
desăvârșire și maieu semă fără nici o pre
vedere pentru timpul de la 1864 până 
acum.
Nu intru în desvoltarea acestei legi, căci o 
cundsceți cu toții, mâ mărginesc numai 
a pune un punct sati duoă în relief. Mai 
ântâiti prin acea lege se împroprietăresce 
numai clăcașii, iar pentru viitor se statu- 
âză printr’un articol că însurățeii vor fi 
împroprietăriți fără să se preciseze alt 
ceva. Și dupe acea ani Întregi lucrul ră
mâne baltă, nu se mai face nimic.

Ei bine, D-lor, când dai țăranului ideea 
de proprietate individuală, și împroprie
tăresc! numai câte-va sute de mii și aces
ta numai o singură dată, cum voiți D-vd
stre ca întrâga generațiune a celor năs- 
cuțl în anul 1864 și cari agi sunt bărbați 
de 24 de ani, precum și ce! car! devenise
ră majori peste puțini ani în urma acestei 
legi, încă o-dată gic, cum voiți ca acești 
dmeni să nu strige: Apoi bine, numai pă
rinților noștri se cuvin pământuri? Noi 
nu trebue să avem ?

Cât timp nimeni dintre țărani nu avea 
pământul lor propriii, afară numai de ră
zeșii cari erati considerați ca boieri prin
tre dânșii, nimeni nu se gândea la pro
prietate; când însă un număr de țărani 
sunt împroprietăriți, din acest moment 
toți se gândesc la dânsa. Pe lângă acesta 
răul se agravăză și mai mult, când cei 
cari au căpătat proprietate la 1864, tot 
împărțind pământul copiilor lor, ajung 
chiar ei în stare de a nu mai fi proprie
tari, dacă rămân, de ex., cu o singură falce 
de pământ din patru, cele-alte trei dân- 
du-le copiilor ce aveați. Și iată, D-lor, cum 
se explică că cea d’ântâiâ causă a resed- 
lei de la 1888 este legea din 1864. Dar 
nu e numai atât; la 1864 se face o schim
bare fdrte însemnată în relațiunile clase
lor sociale. In adevăr, cu o gi înaintea le
gei din 1864, care era sîtuațiunea țăra
nilor față cu proprietarii ? Țăranul era 
clăcaș,e adevărat, însă avea pământ, avea 
imaș, avea dreptul de a pasce vitele, de a 
le adăpa, avea tot ce ’i trebuia, avea chiar 
dreptul să ia lemne din pădure, negreșit 
cu condițiune ca să dea și el în schimb un 
număr de gile de lucru plus alte angarale. 
Pe lângă acesta notați bine că raporturi
le între proprietari și țărani, nu erati lă
sate ca acum în voia întâmplărei—și toc
mai punctul acesta voii! să ’l ating,— ci 
din contra erati regulate și consacrate 
prin legi. Boierul nu mai putea să facă or! 

ce vrea față de țăran; de ex., dacă țăranul ’I- 
ar fi cerut pământ el nu era volnic ca să 
nu dea, bine înțeles în condiție de claca ș 
pe moșie, boierul nu putea să ’i pună con- 
dițiuni imposibile pentru imaș, ci tdte se 
regulati prin legi.

Era principiul întervențîunei Statului 
pe care '1 vom discuta la cea d’ântâiâ o- 
casiune în tdtă deplinătatea lui.

D. T. Nica: Nu era așa.
D. G. Panu: Nu era așa? Am să vă 

arăt îndată că era așa. De la jumătatea 
vâcului al 18-lea, se stabilesc în mod po- 
sitiv raporturile dintre proprietari și ță
rani, prin așa numitele așăgâminte rurale 
prin care se fixa numărul gilelor de lucru 
cu mânile și cu caru, ba ceva mai mult 
se fixăză giua și ora.

D. minisrru al Justiției, G. Ver
nescu : Și pământul ?

D. G. Panu: Pământul pdte mal târ- 
giâ, insă cum am avut ondre să vă spun, 
find-că nici o-dată n’a fost discuțiune a
supra pământului, că li se dădea cu înde
stulare. Așa dar, D-lor, ca să vedeți că 
ceea-ce voiesce fdrte slab să facă D. Carp 
exista mai ’nainte cu mai multă tărie în 
Stat, am aci un docoment al lui Grîgore 
Al. Ghica, din care să vă citesc câte-va 
condițiuni ca să vedeți că nu era țăranul 
la discrețiunea boierilor.

Iată cum se exprima documentul:
„Voind domnia mea a se pune la orân- 

duială bună aceste pricini, ca și locuitorii 
ce șed pe moșiile altora să nu fie asupriți 
cu lucrul boeresc, peste orânduială și fără 
dreptate, cum și stăpânii moșiilor să nu 
se Hpsăscă de venitul ce li se cade a avea 
de pe moșiile lor, ce cu orânduială și drep
tate ce s’ar păzi, la amânduoă părțile, să 
rămâe odihnite și mulțumite. Știind atât 
locuitorii ce aii să lucreze stăpânilor mo
șiei, cât și stăpânii ce ati a nădăjdui, a 
avea venitul de pe moșiile lor, ca să nu 
se asuprească nici o parte, nici alta, mai 
mult peste cât s’a socotit a fi cu dreptate. 
Iată am hotărît domnia mea pentru fie
care pricină în ce chip să se urmeze, a
rătând prin 15 ponturi cari se vor scrie 
mal jos cu hotărîre : ca fie-care din lo
cuitori, mai mult din cât arată prin pon
turi să nu fie supărați, cum și din stăpâ
nii moșiilor, nimeni să nu cuteze a asu
pri mai mult pe cel ce vor locui pe mo
șiile lor, ci întocmai dupe cum se arată 
prin ponturi să se urmeze și să se păzâscă. 
Adică:

1. Duoe-spre-gece gile să lucreze fie
care sătean într’un an stăpânului moșiei, 
însă, patru gile de primăveră, patru gile 
de veră și patru gile de tomnă.

2. Fie-care sătean să lucreze aceste 12 
gile la rânduitele vremi, la ori-ce lucru 
ar avea trebuință stăpânul moșiei, insă 
din răsăritul sărelui și până la apus cu 
odihna^

In așegămintele vechi se prevedea și 
dijma, etc. Iată art. 7 din numitul docu
ment :

s7. Lucrând fie-ce om acele 12 gile pe 
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an, pe rânduiala arătată, să aibă a da 
toți și dijma din tdte dupe obiceiu de a 
jecea la stăpânul moșiei. *

Iată și alte Îndatoriri ale stăpânului 
moșiei:
Ce se îndaiorește a da locuitorilor stăpâ

nul moșiei
„Loc de hrană de tâtă vita ce va avea 

locuitorul, să ’I dea iarbă de câsă câte pol 
face socotindu-se pentru fruntaș până la 
12 vite ce va avea, adică 6 fălci, și dupe 
acâstă socotelă mijlocașului se va da pen
tru 8 vite, și codașului pentru patru vite 
ce vâ avea, va da stăpânul moșiei, și ima- 
șul trebuincios iarăși dupe acest analo- 
gon ; iar având mal multe vite, să cum
pere învoinduse cu stăpânul moșiei, și a
semenea va da stăpânul moșiei și loc de 
semănătură de hrană cu îndestulare^ și 
după glâta ce va avea fie-care locuitor, 
și locuitorii ce nu vor avea vaci de lapte 
și vor avea oi sati capre la casele lor pâ
nă la 12 să le pășuneze pe imaș fără plată, 
iar având mai multe peste numărul ară
tat, să cumpere imaș sau să se învoiască 
cu stăpânul moșiei.“

Iată, D-lor, cu deosebite modificări, care 
era regimul agrar al țârei până la 1864.

La 1864 se desărcinâză toți proprieta
rii de grija de a da pământ, fânâță și tdte 
cele-alte țăranilor în calitate de clăcași, 
așa în cât nu mai sunt obligați să dea 
nimic, căci li se dă o parte de moșii, cu 
plată bine înțeles. Dar dacă proprietarii 
aă rămas desărcinați, țăranilor li s’ati dat 
tutulor pământ? Nu, ci numai unei părți. 
Li s’ad dat mi jldcele de a cultiva pămân
tul lor ? Nu. Apoi atunci cum voiți ca 
țăranul să nu fie nemulțumit ? Țăranul 
având trebuință de pământ, de imaș și de 
altele, a trebuit să se adreseze la proprie
tar, însă acum nu s’a mai adresat cu 
calitatea lui de clăcaș, la un drept care 
era obligatoriii pentru proprietar, ci s’a 
adresat ca* un străin la libera tocmâlă și 
în puterea jocului liber al legilor natu
rale, pentru că contractul dintre țărani și 
proprietari, care era obligator înainte, 
s’a transformat într’un contract de liberă 
voință și țăranul care tot-d’auna s’a găsit 
mai împovărat de nevoi, a fost silit să 
primâscă tdte condițiunile onerdse făcute 
de proprietari; mai mult încă: o-dată 
cu împroprietărirea se înființeză și legea 
tocmelilor agricole. S’ar părea că legea a
cesta pe care noi o susținem acum, ar fi 
fost o minune. Așa ar fi fost dacă o-dată 
cu împroprietărirea, s’ar fi prevejut prin 
legea acâsta tdte di ficultățile,cari eraiî să le 
întâmpine țăranii în raporturile lor cu pro
prietarii,și dacă s’ar fi tranșat acele di ficul- 
tăți în mod echitabil și protector pentru ță
ran. El bine,nu s’a făcut acâsta, și legea toc- 
melelor agricole a fost în mare parte fă
cută ca să servâscă de garanție pentru 
proprietari ca să nu fie lipsiți de brațe. 
Legea acâsta este o primă de încuragiare 
data creărei proletariatului.

Legiuitorul a jis țăranului cu acea 

legez'Te fac proprietar mai mult ideal, dar 
fiind-că o să mori de fome, o să mai fac 
o lege pentru ca să te silesc cu jandarmi 
să muncesc! la proprietari îndată ce te vel 
tocmi. Acâsta este situațiunea țăranului 
și noi ne mai mirăm că există nemulță- 
miri adânci în pătura societățel rurale.

încă ceva, D-lor. Am jis că ideea de 
proprietate s’a comunicat țăranilor de la 
1864. D-lor, dacă este cine-va vinovat că 
acâstă ideeă a luat un caracter sedițios 
suntem noi adică tdte partidele fără de
osebire, clasă suprapusă, clasa dirigentă.

Apoi D-lor, mai bine de 12 ani, noi 
toți am amăgit pe țărani cu făgăduell de 
pământ și nu s’a împroprietărit de cât 
40.000. Mai mult, moșiele Statului pen
tru diferitele reclame electorale aii fost 
purtate pe la nasul țăranilor.

Tot-d’a-una li s’a spus că Statul are 
pământ mult și o să le dea. Reclamațiu- 
nile aă fost numerâse și ’mi aduc aminte 
că la 1880, nu sciu ce ministru a declarat 
în Cameră că erați sute și mii de petițiunl, 
prin cari se cereati pământ.

El bine, D-lor, când lași dmenii fără 
pământ, când el usâză de tdte mijlocele 
de a căpăta pământuri; și usâză nu un 
an de dreptul de petiționare, ci ani și ani, 
și când tdte încercările lor rămân zadar
nice, cum credeți D-vdstre că într’un mo
ment dat, fie acum la Aprilie, fie peste 
un an, nu are să isbucnâscă sub o formă 
dre-care cererea lor de pământ?

Cum credeți D-vdstre că tocmelele a
gricole cari apasă pe țărani, de cari abu- 
sâză proprietarii, nu are să ia odată o 
formă brutală ?

Prin urmare, când vedeți că efectul se 
produce în urma tutulor felurilor de în
cercări, petițiunl, rugăciuni, interveniri la 
domenii, etc., etc., din partea țăranilor, 
apoi vi se pare ne explicabilă mișcarea a- 
câsta, și mai rămâne îndoială că a putut 
să aibă alt caracter de cât o nemulțu
mire pentru lipsa lor de pământ, și în 
contra abusurilor de care sufer? Ei bi
ne, D-lor, au venit dmenî din fundul 
Dorohoiului și din fundul țărel de sus la 
Bucurescî să câră pământ. Informați-vă 
de la tdte ministerile și veți vedea că fap
tul este exact. Și ’mi aduc aminte că re
gretatul C. A. Kosetti când era ministru 
trezindu-se odată cu un număr însemnat 
de țărani de la Dorna cu cereri de pă
mânt, 'I a întrebat: Dar cum ați venit de 
acolo ? Pice: Pe jos. In cât timp ? O lu
nă de jile. Vedeți, D-lor, o lună de jile 
aă venit pe jos ca să câră pământ.

Afară de acâsta, D-lor, a mal fost un 
fapt care a stimulat ideea de a cere pă
mânt, a fost dotațiunea Coronei.

D-vdstră scițl când s’a votat legea do- 
tațiunel Cordnel că aii fost murmuri și 
protestări în țâră jicând: Cum se pdte ca 
să se ia 13 moșii și să se dea Cordnel?

Și s’afi ivit agitări din causa acestei 
cestiuni, și s’afi spus țăranilor că cum 
se pdte să se petrâcă acest lucru? Și ei 
negreșit aă cugetat: Cum se pdte să se 

ia din moșiile ndstre? Căci lor li se piro
nise deja ideea că moșiile Statului sunt, 
sati aă să fie odată ale lor. Și nu acuz pe 
nimeni pentru acâsta, voiii spune numai 
că unul din cei mai bravi luptători în a- 
câstă cestiune a fost și D. Sandu Rășcanu 
din maioritate, și acâsta o scie D. preșe
dinte al consiliului, D. Rășcanu ’șl a fă
cut datoria și a agitat cestiunea do- 
tațiunei Cordnel în județul Vasluiti și 
de acolo ati purces o serie de suplici 
prin cari țăranii pe de o parte protestai 
contra domeniilor Cordnel, iar pe de altă 
parte cereaă pământuri. Insă aveți să ji- 
ceți: Fdrte bine, dar de la cererea de pă
mânturi până la rescdlă deosebirea este 
mare. Ei, D-lor, nu vă mirați fiind că a- 
cestă cestiune a intrat în spiritul țărani
lor de timp îndelungat, nu de un an safi 
duol, ci sunt 24 de ani la mijloc de când 
cei în lipsă de pământ tot alerga să li se 
dea; și când sunt 24 de ani de cereri, de 
speranțe, de loviri și de abusurl, nu tre
bue să ne mirăm că a ajuns lucrul la res
cdlă, și apoi mai la urmă de ce vă mirați 
că țăranii cerând pământuri ati eșit din 
legalitate ?

Cine a dat, D-lor, țăranilor exemplu de 
legalitate în țâra acesta ? Căci ce însem- 
nâză o rescdlă ? Este a eși din marginele 
legalităței.

Primarii s’ati însărcinat să dea noțiuni 
de legalitate, notarii și sub-prefecții ? 
Apoi, D-lor, când țăranii văd cum 'I tra- 
tâză aceștia, cum se pdrtă cu el percep
torii, când ani întregi se văd expuși Ia 
arbitrariii, când văd că totul se face cu 
ei pe saraovolnicie, când văd că aceia ati 
dreptul să ’i bată; când ’i se ia birul de 
duoă ori, când notarul ’l jumulesceși pri
marul T apasă; când tâtă administrațiu- 
nea cade asupra lui ca un roi Ci de lăcuste, 
cum credeți că el, într’un moment dat, 
când tdte durerile sale iati o formă acută 
de pasiune, să jică: Ia stați, că dacă mă 
voiti rescula es din legalitate ? Dar dacă 
veți întrebapn țăran ce e legalitatea, no
țiunea legalităței ia la dânsul forma bă- 
tăei și a abusurilor, sati mal bine a nele- 
galităței. Și acâsta ’mi aduce aminte de 
un fapt care '1 povestea D. V. Alexandri 
cu ocasiunea rescolel de la 1848 — și să 
nu credeți că vorbesc de rescolâ din Bu- 
curescl, și am să pomenesc numele D-lui 
Brăteanu, ci de rescâla din Iași.—Atunci 
tinerii boieri fugise pe la monastiri, pen
tru că principele Mihail Sturdza pe câți 
’i-a prins ’I-a adus la casarme și le-a a
plicat câte 25 de palce, ei bine, ei s’ati 
dus la munte ca să rescâle țăranii contra 
lui Vodă, și le jicea : Omeni buni, scu- 
lați-vă; căci sciți ce nelegiuire a făcut 
Vodă ! Ne-a bătut. Țăranii ati răspuns : 
Apoi bine, Vodă bate pe boieri și boierii pe 
țărani.

Acâsta este simțul de legalitate. Când 
vede că tâtă lumea ese din legalitate, es 
și el. Dar nu e numai atât. Este ceva mai 
caracteristic. Nu uitați un lucru! Căres- 
câlele nu se produc așa, cum apar când
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ele sunt deja In plină lucrare. Credeți că 
s’ati concertat toți țăranii să se rescdle și că 
ei ati discutat cașul ce să facă când va veni 
armata, cum să 'șl răsbune pe cutare sati 
cutare arendaș ?

Nu, D-lor. Cine scie cum se fac rescdlele 
populare, va conveni îndată că ele iati nas- 
cere’ast-fel: Se adună un număr de dmeni 
pentru a’și exprima nemulțumirile.

Cu încetul încep a se ridica apoi gla
surile, ’șl aduc atunci aminte de arendași 
și de nelegiuirile ce fac arendașii; tocmai 
atunci se arăta armata; unii împinși de 
rușine și de un curagiti factice, ’șl iati a
vânt, și gic: Ce a venit armata să ne uci
dă? Să nu ne lăsăm. El se îmbată de vor
bele lor însă-șl, și de o-dată vedeți că o 
adunare care era formată la început fără 
nici un caracter agresiv, devine o adunare 
de rescdlă. Rescdla nu s’a făcut dupe co
mandă, ci a fost resultatul fatal al grupu
rilor de dmeni, și a evenimentelor cari s’ati 
petrecut. Acum neapărat că dacă într’un 
punct a isbucnit rescdla, ea s’a cominicat 
pe urmă din om în om și din sat în sat.

D. ministru al lucrărilor publice, nu 
s’a gândit la tdte acestea, când în circu
lara sa vede dre-cum rescdla așegată în 
țeră ca pionii pe un joc de eșec, și când 
explică în mod logic'și simetric căușele a- 
cestel rescdle și propagarea el, cum a 
isbucnit rescdla tn mal multe locuri ? Ati 
fost dmeni cari mergând dintr’un sat în 
tr’altul, ati comunicat germenii? rescdlei, 
și ast-fel s’a propagat fără să fie absolut 
nici o organisare anteridră, fără nici un 
plan preconceput.

Când vedem că clasa care se rescdlă are 
motive fdrte puternice de nemulțumire, a
poi de ce să căutăm motivele aiurea ? Când 
lumea scie lucrul ce am avut ondre a vi’l 
spune, pentru ce să căutăm explicațiune 
aiurea? Pentru ceacăstăexplicațiune care 
să nu satisfacă pe nimeni ? Așa s’a gis că 
rescdla este datorită pretendenților și s’a 
pronunțat chiar numele tânărului Cuza. 
Și scițl pentru ce ? Fiind-că pomeniati nu
mele lui Cuza tn rescolă. EI bine, a datori 
acestă rescdlă pretendenților, acăsta este 
de o naivitatejcapitala.

Când Cuza a făcut tnproprietărirea de 
la 1864, când numele lui este cunoscut în 
tdtă țăra, cum voițl ca într’o asemenea 
ocasiune, când resculații cer pământ, să 
nu se pomenăscă numele lui Cuza ? Acăs
ta este natural.

Ce fel, trebue numai de cât ca [ideea 
cerere! de pământ să se lege cu ideea de 
pretendent? Voițl să nu se mai pronunțe 
numele lui Cuza? Dați din noti pământ 
și atunci ideea de pământ va fi legată 
numai de numele lui Cuza, numele lui nu 
se va uita, însă nu va lua un caracter se- 
dițios.

Și cu acăstă ocasie,'în adevăr, trebue să 
acuz banca ministerială, că în cea d'ân- 
tâiti fașă a rescdlei/'și-a cam perdut capul, 
dând cregământ la o mulțime de versiuni, 
de cari în urmă a fost nevoită să se desbra- 
ce regretând că le a adoptat prea ușor.

Așa, D. prim-ministru, în cele din ur
mă gile ale închiderel Camerei trecute, 
precum și în conversațiunea ce a avut cu 
giariști, a spus că o mână străină este a
mestecată. Mai departe, giarul ofic’os a 
spus’o și el; apoi acăstă a transpirat și 
din circulara D-lui ministru al justiției, 
pe cât ’mi aduc aminte. Bine, D-lor, 
guvernul nu a lucrat cu pricepere și 
sânge rece, când a făcut să se acredi
teze, ce? O ideă susținută de partidul 
căgut cu scop politic și din vederi poli
tice, ideă că răscdla este provocată de i- 
conarl și de jugănarl. Dar iconari și ju- 
gănari circulă numai de opt luni prin 
țăra ndstră ? Iconarii circulă de când sun
tem ortodox!, ei circulă din sat în sat cu 
căruțe încărcate de icdne de mult timp. 
Cum ? Acei iconari se fac astăgi răsvră- 
titorllanoi? Nu mal vorbesc de jugă
narl (Ilaritate) cari sunt în acelaș cas. 
Prin urmare, cum iconarii ati revoltat sa
tele ? In ce interes ? Ce interes ati puterile 
străine să fomenteze agitațiunile agrare 
la noi ? Rusia are 50 de milione de țărani, 
și credeți că va semăna ea focul la noi 
pentru ca să se aprindă peste Prut ? Mai 
mult: unde sunt urmele? Este destul să 
se dea o formulă melo-dramatică pentru 
ca să se ascundă adevărul și tdtă lumea 
să se alarmeze ? Care trebuia să fie situa
țiunea D-lor miniștri? Când a isbucnit 
răscdla, nisce miniștri cari nu ’șl perd ca
pul, trebuia să caute căușele, și nisce mi
niștri cari sciti diferitele rapdrte dintre 
proprietari și țărani, cari cunosc tot ce se 
atinge de clasa țăranilor, acei miniștri 
nu putăti să gică, de cât că aci este o a
gitațiune cu caracter economic, și să pro
teste și în contra iconarilor, și în contra 
jugănarilor. Nu s’a făcut acăsta. Și acum 
sunt fericit când aud pe fostul ministru 
al justiției declarând că a fost indus în 
erdre.

Acum, o-dată că v’am expus causa — 
cele administrative judiciare ele le las la 
o parte, — vin la o a duoa parte, repre
siunea. Și mă întreb: dar represiunea ? 
Făcutu-s’a, executatu-s’a în modul cum 
trebuia sati nu? —

D-lor, aci iarăși trebue să fac o acusare 
fdrte severă băncei ministeriale: nu a lu
crat nici cu prudență, nici cu sânge rece, 
nici cu măsură; în sfârșit ’șl-a perdut ca
pul cu desăvârșire. In cele d’ânt’âiti gile, 
D-nii miniștri nu dedăti multă importanță 
mișcărel; când însă ati văgut că mișcarea 
ia un caracter învrăjbit, atunci de o-dată 
de la un fel de blândețe, hesitațiune, ati 
trecut cu desăvârșire la hotărîri energice 
și fdrte severe. Ce e drept, trebue să con
statăm că și opiniunea publică a îndem
nat pe miniștri la asemenea severitate. 
’Mi aduc aminte că maioritatea D-lui 
Brătianu striga: Măsuri represive! ’MI 
aduc aminte că un represintant al cole
giului al 3-lea, D. Stoicescu, a cerut o 
represiune severă; și 'mi aduc aminte cum 
deputați din maioritatea D-lui Brătianu 

i încuragia pe arendași la măsuri sedițidse; 
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pe cari îl introdusese în Cameră ca să lo- 
viască pe cei ce îndrăsnise să ia cuvântul 
în favdrea țăranilor. Nu vrăti să mă în
tind asupra tocmelelor agricole. Sunt 6, 
7 dosare de munci agricole la biuroti, 
voiti face acăsta cu altă ocasie. N’am a
vea de cât să luăm raporturile militarilor 
din timpul răscdlel. Toți comandanții 
sunt de acord a recunosce că sunt teri
bile tocmelele agricole, că țăranii mor de 
fdme, că sunt lipsiți de pământ; și acele 
rapdrte sunt împovarătdre mal ales con
tra arendașilor, și acei dmeni veniseră aci 
să ne sfărâme, să ne facă bucăți, el aș
teptati pe D. Morțun la ușa Camerei ca 
să ’l loviască, și hotărîse să vină in cor- 
pore la redacțiunea Luptei să ne sfărâme, 
pentru că noi am fi causa răscdlei. Au- 
giți D-lor! Noi, cari le-am luat apărarea 
țăranilor dupe fapt, suntem cei vinovațl, 
iar ei cari de 24 de ani 'prepară răscdla 
prin vexațiuni de tot felul, ei sunt victi
mele; nu aprob, D-lor, de Ioc violențele și 
vexațiunile cari s’ati făcut, dar sunt per
fect scusabile, sati mai drept explicabile, 
se explică fdrte lesne cum într’un mo
ment dat, nisce dmeni nemulțumiți se dati 
la lucruri sălbatice.

Dupe cum gicem, D-lor, în cele d’ân- 
tâiti gile, dupe ce ministerul a arătat dre- 
care blândețe, de o-dată a luat măsuri 
represive; eti cred, convingerea mea este, 
că nodul de represiune al rescdlei țărani
lor, va rămâne o pată în istoria ndstră, și 
va fi cel mai greti păcat pe care ’l va su
porta ministerul actual, chiar dacă va 
mai sta încă vr'o 12 ani; căci sunt lucruri 
cari sunt neiertate... D. prim-ministru 
zîmbesce; de sigur că suferințele celor 
cari ati fost torturați și omorîțl, nu ’l a
ting; căci alt-fel cum 'I ar veni să zîm- 
băscă, când e vorba de o cestiune așa de 
importantă. Pentru ce fac eti responsabilă 
banca ministerială de modul de repre
siune ? Pentru că n’a dat ordinele severe 
cuvenite, pentru ca armata s^nu 'șl trecă 
peste datoriele ei, și să nu reprime cu 
violință și fără măsură. ’MI pare răti că 
D. ministru al lucrărilor publice ne spu
nea ieri că aprobă cu desăvârșire purtarea 
armatei. Ce ordine s’ati dat din partea 
ministerului. Ar fi trebuit să vedem în 
Monitorul oficial ordine exprese fdrte de
taliate ca militarii să useze de tdte miglo- 
cele, și să nu întrebuințeze arma de cât 
în cașurile cele mai grave, și să nu fie un 
ofițăraș care să aprecieze gravitatea si- 
tuațiunel, ci un șef, un om serios, care 
săjaprecieze dacă trebue să se servdscă de 
armă sati ba. Ei bine, D-lor, nu s'a făcut 
acesta. S’a dat numai o singură instruc
țiune: faimdsele trei somații ale D-lui 
Carp: dupe trei somații, împușcare.

Sciți că rețeta acesta o recomandase și 
ministeru lui Ion Brătianu, cu ocasiunea 
turburărilor de la 14 și 15 Martie. D. 
Carp ne ar fi executat pe noi toți atât în 
dealul mitropoliei, cât și la Orfeti, cu 
fdrte mare facilitate, dupe cele trei so
mații reglementare și încă D-lor, mal este 
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ceva: dacă cele trei somații reglementare 
ati dre-care explicare, sunt Înțelese de noi, 
apoi când ele sunt recomandate pentru 
reprimarea unei rescdle țărănesc!, sun trei 
ordine de ucidere reglementară.

Căci, D-lor, înțelegeți că noi când eșiam 
In stradă, noi care avem cunoscință de 
tdte rigorile legei, de tot mecanismul, 
când ni se spunea că ati să ne someze de 
trei oti, noi sciam ce răspundere ne in
cumbă și la ce să ne așteptăm. Dar țăra
nul scie el despre cele trei somații regle
mentare ? Ce Înțelege el când ’i se spune 
de trei ori:

Linisciți-vă ?
Și mi se pare că de multe ori nu s'a a- 

plîcat nici cele trei somațiuni reglemen
tare ; mi se pare că în multe cașuri a fost 
numai un simulacru de cele trei somații 
reglementare.

Iată scusa guvernului: am dat ordin 
expres să se facă somații, le-am făcut; 
deci suntem absoluți.

Apoi, D-lor, așa se pdrtă cine-va când 
are respunderea unei rescdle? Cu cele 3 
somații să explică totul? Acolo să re
duce tot?

De aceea, în loc de cele 3 somații, mai 
bine era să se întrebuințeze alte mi^loce; 
să nu se lase comandanților inferiori de 
armată discrețiune absoluta asupra vieței 
și a persdnei țăranului... și acăsta s’a făcut 
și resultatele le sciți.

Dar acum, D-lor, să mai spun care sunt 
abaterile armatei ?

Nu ’mi dati ostenăla pentru ca să vă acuș 
pe D-vdstre, ca să vă citez cașuri pentru că 
la tdte cașurile aveți să respundeți: nu e 
așa, dovediți cașul.

Ei bine, D-lor, să sfârșim o-dată cu a- 
cestă procedură de a discuta.

Credeți, D-vdstre, că dacă se va scula 
un D. ministru și ar ^ice: D-le tot ce ar 
fi în D-ta nu e exact; și fiind-că nu ai do
vedi nu trebue să susții, credeți D-vdstre 
că ne ați convins cu acăsta ? Sati credeți 
D-vdstre, că voim să facem un fel de dis
cuțiune de convențiune; adică unii să acuse 
și cei-alți să ^ică că nu e așa, de pură for
malitate ca la teatru ?

Apoi, D-lor, oficerii singuri ati mărtu
risit. Faceți anchetă nu la fața locului ci 
printre ofîceri și dacă nu se va constata 
dupe propria lor mărturisire că ati bătut 
fără timp și fără ca să fie rescdlă, atunci 
să ^iceți că nu e exact.

Insă mai mult, D-lor; admitem încă că 
s’ati făcut, din împregiurări mai tari de 
cât voința armatei, s’ati făcut excese în 
reprimări, dar dupe reprimări ?

Ce s’a făcut dupe reprimări ?
Bătaea a fost un mijloc de corecțiune, 

un mijloc de a preveni rescdlele viitdre.
S’ati bătut în mod sistematicsate întregi 

dupe potolire, și acest fapt ori cât ’l-ați 
nega e cunoscut de tdtă lumea, e mărtu
risit de oficeri, cari se lăudati cu aseme
nea fapte și ^iceati : ’i-am bătut pentru 
ca să nu se mai rescdle altă-dată.

Apoi eti vă întreb: de când mă rog, ar

mata are rolul nu numai de a reprima ci 
și a educa populațiunile rurale și a educa 
cu ciomegele și cu vergele ?

De când mijlocul preventiv de a îm
piedica rescdlele e de a pune pe țăran jos 
și a’i aplica câte 20 bețe ?

Acesta e mijlocul cu care se educă po
pulațiunile țărănești sub era-nouă ?

Dar o să «Jiceți că nu le-ați ordonat 
D-vâstre ? Posibil; dar ați avut cunoscință 
de dănsele; le-ați aprobat chiar și ieri.

Deci protestez încă o-dată în contra 
barbariei ne mai aurite, care s’a comis cu 
ocasiunea potolire! rescdlelor.

Nu s’ati adus soldați! ca să reprime, 
ati fost un fel de dragonade și’mi pare 
răti că nu în cașuri puține, cum «Jicea D. 
ministru al lucrărilor publice, s’a întâm
plat asemenea fapte, ci în cele mai multe. 
Trebue să recundscem că ati fost excep- 
țiuni onorabile, lăudabile, precum a fost 
regimentul de geniti de la Focșani; care 
pe unde s’a dus nu s’a ivit nici o plân
gere nici de maltratare, nici de nimic, 
ci din contră s’a potolit mișcarea, și în 
același timp a fost cu desăvârșire la înăl
țimea misiunel care avea; nu ^ic numai 
de acest regiment, sunt și altele.

In general, însă, ati fost trupe cari 
’și-ati făcut așa numita datorie într’un 
mod deplorabil; de multe ori ’și-ati resbunat 
pe țărani, numai pentru că ati fost deran- 
giați de la Bucurescl.

Apoi, D-lor, cred că nu trebue să fa
cem numai educațiunea țăranilor, ci și a 
armatei, care mai ales fiind forța brutală, 
brațul țărei, pdte într’un moment dat să 
fie stăpână pe țâră și să useze cum voesce.

Sfârșesc prin următdrea conclusiune : 
Ați schimbat sistemul de raporturi cari 
existati înainte de 1864, și ați dat o altă 
bază raporturilor dintre țăranii proprie
tari, etc.

Complectați, dar, sistemul, luați măsuri 
ca sistemul actual să nu fie mai nenoro
cit de cât cel trecut, luați măsuri pro- 
tectore pentru ca abusurile cari nasc din 
asemenea regim, să nu dea causă țăranilor 
ca să se revolte, cu caracter, așa în cât 
într’un moment să amerințe nu numai 
siguranța Statului dar și viața apăsăto
rilor.

Când veți face din țărani proprietari, 
când ’i veți ocroti în contra arendașilor, 
fiți siguri că nu are să se ducă ei să de
vasteze casa arendașului nici are să pună 
plugul în pământul proprietarului. Pe 
câtă vreme însă vă veți mărgini la palia
tive pe atâta vreme, mă tem că nemul
țumirile în clasele rurale n’ati să se sfăr- 
șdscă și dovadă este că nici chiar în urma 
reprimărel nici cu bătăile preventive ni
mic n’a făcut veri-o impresiune asupra 
populațiunei rurale să renunțe de la re
vendicarea lor, ci imediat dupe rescdlele 
reprimate dincdce de Milcov, ati fost sem
ne de mișcare dincolo de Milcov și a fost 
o fericire pentru starea actuală de lucruri 
că rescdlele n’ati isbucnit în tdte părțile. 
De aceea D-lor, £ic să ne gândim cu toții 

să facem acele reforme necesarii cari vor 
fi cel mai bun dorobanț pentru clasele ru
rale.

D. C. Dobrescu (Argeș): D-lor depu
tațl, în urma celor spuse de colegul meti 
D. Panu, multe din cuvintele ce aveam 
să gic, le opresc; căci procesul ce face so- 
cietăței actuale dânsul, este așa de mare 
și de adânc și atât de coprin^ător, în cât 
ceea-ce eti ași mai adăoga, ar fi numai 
desvoltări.

Sciți D-lor, că aici sunt singurul re- 
presantant real al țăranilor (întreruperi 
denegări). Dați’mi voe să mă explic.

D. vice-președiute, N. Blaramberg: 
Eti mă socotesc în drept a vă întrerupe 
aducându-vă aminte disposițiunele regu- . 
lamentului nostru care £ice că, fie-care 
deputat represintă întrdga națiune, iar 
nu cutare colegiti sati cutare localitate 
(Aplause).

D. G. Dobrescu: Aplausele D-vdstre 
însemndză că, vă temeți de ceva, ca și 
cum eti ași voi să contest veri-un titlu 
al D-vdstre.

Eti, D lor, am voit să vă spun numai, 
că sunt expresiunea sinceră a țăranilor, 
fiind-că sunt dintre rei, cu nascerea, cu 
crescerea, cu deprinderile și cu costumul 
lor țărănesc. (întreruperi).

Intr’una din ședințele trecute s’a ^is 
aci, ce face guvernul cu siguranța publică 
față cu absoluta lipsă a representanților 
țărănesc!? Și acesta este răspunsul meti...

O voce: ’ȚI este palma tocită de sapă ?
D. G. Dobrescu: Mai mult de cât a 

D-tale de condeiti. D. Parianu mă întrd- 
bă, daca ’mi este palma tocită de sapă!

D-sa are plăcerea pdte să vadă aici re- 
presentanți ai țăranilor mai mult nisce 
moniăi, nisce dmeni de paie cari să voteze 
dupe poruncă! Se scie însă D. Parianu 
că se găsesc și în sînul țăranilor omeni 
fără palmă tocită de sapă, dar cari în i
nima lor nu sunt și în sufletul lor nu 
respiră de cât aerul țărănesc și dorința 
sinceră de a vedea, cu o oră mai înainte, 
făcându-se dreptate acestei clase numerd- 
se dar așa de asuprită.

Am ^is D-lor, că D. Panu a făcut aci 
procesul societăței actuale. D-sa a făcut 
într’un mod general istoricul proprietă- 
țel rurale și D. Nădejde, aducând șiruri 
de fapte, a voit să ajungă la aceleași ge- 
neralisațiuni. D. Dobrescu aduce afacerea 
de la Prahova, cu care confirmă încă o
dată cele spuse de D. Nădejde și de D. 
Panu. Eti voesc, dacă D-vdstre ’mi per
miteți, să aprofundez parte din aceste 
cause și să adaog încă-altele.

Spune D. Panu, că D-nii d’inainte de 
1848, ar fi făcut nisce decrete prin cari 
recunosceati țăranilor dreptul de a fi tova
răși cu proprietarii. Aceste documente le 
cunosc și eti, și, primesc asemenea argu
mente de care putem să ne servim la do
bândirea proprietățel. Dar, eti ași voi să 
explic că D-nii acei, cari făceati acele de
crete, nu că aveati veri-un interes către 
țărani, de și cu aceste legiuri confirmă un 
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obeciu dl pământului, un drept real, o 
veche instituțiune, dar fiind-că țăranii 
asupriți emigrați in alte părți și nu a- 
vea de unde să îndeplinăscă impositele, 

Domnii țărei dupe vremuri, în fața ma- 
rei lăcomii, a jafurilor ce îndurați de la 
proprietari și arendași, locuitorii rurali, 
veneai cu decrete de acestea, spre a stă
vili răul,* amintind apăsătorilor vechile așe
zăminte. Ast-fel odată în Moldova, loniță 
Sturdza dă un decret prin care spune că, 
de vreme ce mulți proprietari și posesori 
nu sciti a ocârmui pe locuitorii satelor, și 
cu asupririle ce le fac în lucrul filelor 
boerescului, peste coprinderea pontului 
noului așezământ, silesc a părăsi sălașu- 
rile lor, s’a încheiat hotărirea: că, verl- 
care din proprietari se vor dovedi asupri
tori prin asemeuea pravile, se vor lua mo
șiile de sub mânile lor și se vor vinde la 
alții, cari * vor sci mai bine a ocârmui pe 
locuitori, dându-se stăpânului numai ve
niturile acelei moșii, iar posesorii se vor 
depărta cu totul.

Ce însemnăză acăsta ? Insemnăză ore că 
proprietatea era absolută în România? 
Nu! Ea era... (întreruperi) constituțio
nală.

La 1848 se face revoluțiunea, și cu 
drept cuvânt, spune D. Panu, că revolu
țiunea n’a făcut-o numai poporul; căci a 
făcut-o și o parte din fiii de boeri.

Eti citesc în istorie și aflu că, acei cari 
erați vătafi, vechili, slujitori, dmeni de 
curte ai boerilor de soih, profitând de ri
sipa făcută de stăpânii lor, de puțina în
grijire ce aveați pentru moșiile lor, ati fă
cut stări și ’și-ah cumpărat moșii tot așa 
de întinse ca și ale stăpânilor lor, și ati 
început a disputa privilegiile boerilor; 
boerii însă refusah să le acorde slugoilor 
lor de odinidră, ciocoilor, cum ’i numeați 
atunci; de aici s’a încins acea luptă între 
boerii vechi și noul.

Pe atunci In Europa sufla un vânt de
mocratic, și de acolo venind tn țără câți-va 
tineri cu idei democratice, cari începură 
o propagandă, ei profitară de acăstă oca- 
siune și avertisară pe boerii de neam, <ji- 
cându-le: Ne dați privilegii sati facem 
causa comună cu cei veniți de la Paris, și 
facem și noi revoluțiune ? Credeți, D-lor, 
că acesta nu ar fi adevărat ? Istoria con
timporană vă va dovedi tdte aceste ade
văruri.

Cât pentru hotărîrea ce ah luat boerii, 
a împroprietări pe săteni, un vechih par
lamentar, profesor de istorie de aci, ne-a 
mai spus încă un motiv; că, la începutul 
văculul acesta se găsea republica numită 
Cracovia, că acea republică în.... (Nu se 
aude).

Boerii din Moldova când văzură acest 
lucru în altă țără ’și-ati ^is: ursul jdcă 
prin vecini, pote să vie și la noi, și ca să 
nu li se întâmple și lor tot așa, ati gis : 
Nu ar fi bine să facem o pace între noi și 
popor ? Să apucăm noi înainte cu o refor
mă, să le dăm libertatea individuală dân- 
du-le pământ.

D-lor, să nu așteptați de la mine să vă 
spun în șir istoria acăsta întrăgă, eti o să 
vă arăt numai câte-va cause, și pe urmă 
am să intru în alte desvoltări. V'ati spus 
aci D-nii Pann, Tache lonescu ieri, D-nil 
Nădejde și Dobrescu; că nu ar fi mai e- 
xistat nici odată o asemenea mișcare în 
țăra ndstră.

Ei, nu este așa D-lor, a mai fost încă 
o mișcare în țăra ndstră de felul acesta, 
în timpul lui Radu Mihail în Moldova, 
înainte de Vasile Lupu; a fost o mișcare 
țărănăscă care aîncongiurat palatul dom
nesc și a silit pe domnitor să abdice. (în
treruperi). Mă rog nu mă întrerupeți, nu 
vrăh să’mi dea nimeni lecțiuni de istorie, 
căci și eti am fost dascăl. (Ilaritate).

Da, țăranii ajunseseră din pricina biru
rilor grele și a exploatărei boerilor și slu
jitorilor, să părăsăscă satele și să umple 
pădurile; dar nu se resculati; numai când 
boerii vătjându-se puși la biruri ca și ță
ranii, făcură apel la aceștia, el se rescu- 
lară: /acum aveați și unii și alții aceeași 
suferință!

Acăstă mișcare s’a făcut fără veste, și 
în urmă atât de mare era pornirea țăra
nilor în rescdlă, în cât, dupe cum Zice un 
cronicar al nostru, era mare temere că 
boerimea nu va putea domoli mișcarea.

Dacă D-vdstre voiți, eti convin că și 
agi la țărani s’ati găsit îndemnuri ca să 
se resccÂe. Eti voiti stabili nisce împregiu- 
rări recunoscute în sciință, cari ati făcut 
și la noi pe țărani să se rescdle. Afară de 
acăsta, eu ca țăran cunosc prin mine în
sumi aceste motive, și le-am controlat 
încă prin dmeni siguri din locurile rescu- 
late. Sunt în stare să vă dovedesc acest a- 
devăr, nu mai insist asupra lui.

Eti susțin lucrul următor: Ori-ce țără a 
cărui pământ este roditor, gras, este lini
ștită ; locuitorii ei fie cât de lipsiți nu fac 
răscdlă; luați Istoria ndstră pe trei secole 
și veți vedea că n’a fost un popor mai a- 
păsat de cât țăranii de aci, în cât ah fost 
nevoiți să trăcă peste frontieră; iar în 
țără nu se găseați de cât 70.000 de con
tribuabili în timpul lui Mateiti Racoviță.

A ținut jugul Turciei 5 secole și țăra
nul nu s’a răsculat. Luați ori-ce țără bo
gată și veți vedea că acolo țăranul nu se 
răscdlă, dar numai când sărăcia ajunge la 
culme, atunci asupritul se răscdlă.

Eii mă fac forte să dovedesc că tot așa 
ne găsim și noi acum. Dar înainte de a 
ajunge acolo să urmăm șirul Istoriei.

La 1864 se împroprietăresc țăranii, și 
cu acăstă ocasiune proprietarii și arenda
șii, fiind uniți cu slujbașii, ș’ah bătut joc 
de acăstă reformă, căci atunci când a ve
nit comisiunea să determine pământurile, 
iată cum lucra: dacă era o luncă fertilă 
cum sunt tdte aluviunile, spunea că este 
un prundiș neroditor, dacă era unde-va 
pe moșie o baltă, în miglocul unei câmpii 
arabile, spunea că este pământ băltos; 
dacă găseați pe un loc câte va buturugi, 
spunea că este pădure; dacă găseați în ju
rul unui loc un gard ruinat, spunea că 

este parc sah grădină; tdte aceste lo
curi rămâneah nedate țăranilor; în jurul 
pădurilor s’a lăsat o periferiă mai mare 
de cât trebuia, nu treceah de asemenea în 
plan locurile bune de cultură de prin in
teriorul lor; și nu numai atât, dar pro
prietarii și arendașii în coînțelegere cu 
inginerii și comisarii ah mers până acolo; 
în cât ah dat țăranilor locuri de hișnă pe 
cdste și pe rîpi, pe unde era ceva arbori, 
și când locurile acestea ah început a fi 
muncite, s’ah surpat și s'ah transformat 
în stepe; vă pot cita plăși întregi isbite 
de acăstă nenorocire, unde locuitorii nu 
mai pot face alta acum, de cât să emi
greze, așa cum este plasa Topolog din Ar- 
geșl. Cei cari ah venit să facă împroprie
tărirea la 1864, ah avut în vedere un 
principih mare, formarea comunei rurale 
și garantarea libertăței individuale a ță
ranului, din care să iasă drepturile sale 
politice, formatu-s'a comuna rurală ? Or- 
ganisatu-s’a acăstă instituțiune ? Nu era 
atunci ocasiunea cea mal nemerită pentru 
concentrarea și alinierea satelor, singura 
reformă care ar fi asigurat civilisațiunea 
populațiunei rurale ?

S’a scăpat dar unica epocă bine-venită 
pentru acest mare scop. Legiuitorul a a- 
vut în vedere—dați’ml voe să deschid aci 
o pagină durerdsă a Istoriei ndstre,—să 
facă împroprietărirea; dar cum s’a făcut 
împroprietărirea? Nu s’a făcut de cât 
printr’o lovitură de Stat; până nu a șue- 
rat gldnțe, nu s’a putut face împroprie
tărirea ; clasa boerescă a fost contra îm
proprietărire!; la 1848, când s’a procla
mat Constituțiunea, s’a pus într’ânsa 
principiul împroprietărire! țăranului, dar 
nu s’a putut face până la 1864.

D-lor, n’a fost de ajuns numai șicanele 
și pedicele car! le-ah făcut proprietarii și 
arendașii, nimicind ast-fel tdte efectele 
acestei reforme, dar veniră și alte cause 
în contra emancipărel muncitorului; căci 
țăranii intră în acăstă mare reformă, ig
noranți, sărăciți, înfricoșați și tremurânZI 
de frica apăsătorilor. Țăranul, numai, purta 
arme, și făcea de gardă la granițele țărei. 
Căci boerul era scutit de asemenea lu
cruri; el nu se scobora ca să se amestece 
cu mojicii, el purta fes în cap și vorbea 
turcesce, grecesce și alte limb! pe cari 
mojicii de țărani nu erah în stare să le 
pricăpă. Prin urmare, reforma socială de 
la 1864, n’a schimbat întru nimica starea 
nenorocită a țăranului. Ce tot veniți și 
protestați că primarii sunt nisce gâZI al 
țăranilor? Ce vă legați de code? Legați- 
vă de capi.

La 1864, țăranii primesc pământ, dar 
nu li se dă în condițiunile legei; și de aci 
se nasc nisce procese între Stat și locui
torii țărani, cari ’i-ah sărăcit pe acești 
din urmă, cu totul.

Vă pot presintș un tabloh mare de co
mune întregi sărăcite.

Altă miserie. Pământ li s’a dat așa de 
puțin că nici nu ’l lasă pe țăran să mdră 
de târne, nici să trăiască; așa în cât a doua 
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ji dupe împroprietărire, el a fost nevoit 
să vie la Înțelegere cu arendașul și pro
prietarul pentru islaz, pentru finețe; și 
proprietarul pentru care legea rurală era 
o pagubă fdrte mare, când a vă jut pe ță
ran viind la dânsul și vorbindu'i de în
voială, Înțelegeți D-vdstre, cam ce fel de 
învoială se putea face între un om prost, 
apăsat, sărăcit, ilot și un bogat, cult, vi
clean și scutit de tdte greutățile; între 
aceia cari secole ati guvernat țâra, cari 
nu sciti nici românesce să vorbăscă, și 
între un iobag cum ajunsese. Ei bine, 
tocmai într’o asemenea situațiune s'a gă
sit de cuviință să se aducă In acestă țâră 
tdte reformele civilizătore din Occident. 
Negreșit ântâiti de tdte sarcinile publice. 
Ei, până la 1864 și 1866, cel puțin era 
un selbăticit de suferințe, o bietă ființă 
cu chip de om, care trăia aici de a<JI până 
mâine. Acum se pomenesce că trebue să 
’și dea copilul la șcdlă; sciți că copilul e 
mâna lui dreptă, capitalul lui prețios; să 
’l dea apoi la armată; să păzescă noptea, 
să facă căi naționale, județene, comunale 
și para comunale, să facă miliția națio
nală și peste tdte astea, să facă asculta
rea : jile de clacă pentru popă, primar și 
alți slujbași comunali. Acestea erah lu
ci uri noi, cari veneati să ’l civiliseze. 
Peste aceste sarcini mai vin impositele, 
rescumpărarea clăcei și altele multe. EI, 
de unde să ea el să plătescă tdte acestea, 
el care nu avea nici un venit, nici pămân
turi ? Tot de la proprietar și arendaș. El 
nu putea să plătescă nici a cincea parte 
într’un an din datoria care o făcea numai 
pentru vite, ne cum hrana lui, a familiei 
lui, și sarcinile publice? Iată, D-lor, is
toria țăranilor la 1865, 1866, 1867. La 
1868 se face lege că moșiele Statului să 
se pdtă vinde ori și cui, și atunci proprie
tățile Statului încep a se înstrăina; ori și 
cine în țâra românescă avea capital mare, 
putea să cumpere oii-ce moșie ori cât de 
întinsă, fără să fie întrebat de ce nație e 
el. Așa s'a început ca să se cumpere pro
prietățile Statului, de la cari țăranii spe
rai! că li se vor mal da pământuri.

Acăstă e o serie de nevoi puse asupra 
țăranilor. 'Mi veți da voe să încep cu 
altă serie de fapte. De ce plătesce țăranul 
imposite? Ca Statul, ca justiția să 'I asi
gure și lui banul, ondrea, existența lui. 
Ei bine, unde e justiția pentru țărani ? 
Ea e depărtată priu taxe și timbre, prin 
dări la portărel, plată la advocați, plată 
însăși a celui care scrie jalba.

Mai mult încă: ajuns în fața justiției, 
pdte el să’și câștige dreptatea? In cele 
mai multe cașuri sciți cum e la noi, și el 
săracul, care aurise cum se chiamă liber
tate, egalitate, frăție, justiție, nu scie ce 
să jică, vede cu durere că aceste lucruri 
el nu le pdte prinde, ori cât ar alerga să 
le ajungă. r

Plătesce contribuțiunile ca să ’i se facă 
bună administrație, și el la sate întâm
pină pe primar și slujbașii comunali, cari 
ati fost acusați cu foc mare pe când în rea

litate aceștia nu sunt de cât nisce unelte, 
cari comit tdte apăsările dupe o lege nu
mită naturală. Apăsarea venită de sus se 
comunică la cea din urmă moleculă, până 
la punctul final de resistență. PrimartA 
apasă, jefuesce pe țăran ca să pdtă și el 
duce plocdne celor mai mari de cât el; 
Primarul de la sate pune pe drumuri să 
umble sute de țărani cu procese, pentru 
ca aceștia să vină să jică: ai să facem 
ceva să stingem aceste procese; căci și 
primarul săracul plătesce o dijmă la alții 
mai mari: vine legea electorală și dă ță
ranilor dreptul de a’și avea represintanți 
în parlamentvin atunci și guvernele 
cari încep sistemul de a face din fie-care 
agent comunal un agent electoral perma
nent, obligându’l să nu aibă ji albă în 
care să nu se ocupe de alegătorii favora
bili guvernului îudatorându-’i, și să nu 
facă ne ajunsuri la dușmanii guvernului; 
acăstă sistemă a fost pusă în lucrare în 
deplinătatea ei; căci omul ignorant, când 
primesce o poruncă e dogmă pentru el, 
fără să mai întrebe. Iată pentru ce pri
marii persecută, apasă, jefuesc; iată pen
tru ce ei sunt gâ ji, instrumente de chi
nuire... da, nisce instrumente de chinuire 
ale populațiunei rurale. Câte procese nu 
s’aii făcut pe fie-care an! Câte scandale, 
câte bătăi, câte atentate la viață și chiar 
la avere, și tdte numai din causa cestiu- 
nei electorale. Administrația dar, pe care 
o primesce nenorocitul țăran de la auto
ritățile comunale, o vedeți cât de jalnică 
și durerdsă e.

Mai plătesce săracul țăran ca să aibă 
scdlă. Ce învață copilul lui la scdlă ? Să 
’mi dea voe, profesorii cari sunt aici, să 
mă asculte, pentru ca apoi dacă găsesc cu 
cale, să mă desmintă. Eh ’I întreb: tota
litatea cunoscințelor ce o dobândesce den
sul la scdlă sătescă, este sati nu, o înși- 
rare numai de formule, de definițiuni, de 
regule, de abstracțiuni, de confusiuni, de 
trunchieturî, care nici o-dată nu se vor 
putea lipi de capul feciorului de țăran, 
dupe cum nu se lipesce limba chineză de 
limba română ? Ce folos trage dânsul din 
scdlă sătescă? Spre ce scop tinde ca și 
care 'I este punctul de plecare ? Și dânsul 
pdrtă aceleași sarcine ca și târgovețul, și 
nu are de cât o singură scdlă cu un sin
gur dascăl care trebue să predea în 6 cla
se, să muncăscă; deci cât 6 ! Unde ’și pri
mesce el acum partea sa educativă, cât 
timp învăță ? Intru cât cunoscințele celor 
6 clase suntsuperidre celor ce învăță dân
sul într’o scdlă normală primară ? Iată 
cum stă lucrul și acesta e adevărul.

Dar tot în acest timp feciorul târgove
țului, feciorul spălătoriței merge să învețe 
până la facultate; afară de acesta, ală
turi de el, în țâra Românăscă, țâra e
minamente agricolă, până chiar și co
piii străinilor greci, armeni, pot și ei să 
urmeze cursurile la universitate. Numai 
copilul de țăran nu are scdlă, numai el 
nu pdte să învețe mai departe! Când să 
ridică câte un glas aci, să cdră o scdlă 

mai mult, numai de cât i se răspunde de 
acolo (arătând banca ministerială), că bu
getul nu permite, că suntem în deficit, 
sati alt-ceva.

Ce mai cere, D-lor, săracul țăran ? Să 
’l se garanteze siguranța sa și a bunuri
lor sale, căci după cum sciți și D-vdstre, 
unul din cele mal grozave flagele care 
bântue satele ndstre sunt furturile, tâl
hăriile, spargerile, cari nu e ndpte să nu 
se facă pe la câte 7—8 case d’o-dată. In 
potriva tutulor acestora, cine ’i garantăză 
viața? Tot el; rupt de ostenăla jilei și to
pit de muncă, e silit de primar să facă 
gardă. Nu cum-va însă vă închipuiți că 
’și păzesc casele lor? Nu, D-lor, păzesc 
pe proprietar. Acesta e adevărul crud, der 
adevărat.

Mai plătesce țăranul pentru ca să i se 
asigure sănătatea. Unde sunt însă spita
lele rurale de cari ni s’a vorbit atât de 
mult și pentru care s’a ținut atâtea dis
cursuri strălucitdre ? Unde sunt medicii 
de arondismente, de care iarăși ni s’a vor
bit și din care abia câte unul, se găsesce 
ca lucru rar prin județ? Unde sunt md- 
șele ce se jice că s’ati înființat prin co
mune pentru a da ajutor țărancei româ
ne ? Câte parale să cheltuesc din budge
tul Statului sati al comunei, ori al jude
țului pentru sănătatea țăranului ? Ce ve
dem însă în orașe? Spitale, medicî, tot ce 
trebue și unde și străinii profită de tdtă 
acestea, numai țăranul nu primesce nimic. 
Țăranul român de care vorbim neconte
nit, pe care '1 văicărăm și '1 plângem și 
socialiști, și radicali, și liberali, și conser
vatorii tineri și bătrâni, de ani întregi, 
fără ca din tdte acestea să iasă mare fo
los pentru dânsul, lucru care mă indignăză 
căci eti (nu se aude).

Lucru care m’a indignat a fost că, oând 
am cerut cuvântul ca să vorbesc după 
D. Nădejde am fost înlăturat așa precum 
am fost înlăturat din tdte acele 12 comi- 
siuni: nu jic că presența mea acolo putea 
însemna ceva, dar ducem la țărănime o 
veste de cele ce să petrecea în comisiunl.

D-lor, am văjut că haina albă în mij
locul atâtor haine albastre este ca un 
punct care să perde, am schimbat-o și am 
luat haina negra, și din causa acesta pdte 
D. lonescu nu m’a zărit aci.— Se mă erte 
D. lonescu că jic acăsta ca o glumă —

D-lor, țărănimea română din pricina 
muncei escesive care o face cu femei și 
copil de diminăță până în mejul nopții, 
din pricină că nu mănâncă de cât un co
dru de mămăligă, și de multe ori la mun
ca câmpului nu găsesc nici apă și sunt 
nevoiți să bea din mocirle, din pricină că 
umblă mai mult desculți; din pricina atâ
tor mizerii a ajuns ca nici talia să numai 
corespundă dimensiunel cerută pentru ar
mată; din pricina acestui trai fericit sub 
regim constituțional și a atâtor reforme^ 
țăranul stă fdrte răti.

D-lor, să ’mi dațl voe să iati o altă se
rie de fapte.

La 1876 vine la cârma Statului parti-
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dul liber» 1 și prin un program — am au
Zit de la Mazar-Pașa—s’a respândit prin 
sate vestea Îmbucurător© că o mulțime 
de Îmbunătățiri și reforme se vor face 
pentru țărani. Ei așteptati cu nerăbdare 
aceste Îmbunătățiri, și înainte de a fi res
belul, pe când era să trâcă soldați! Du
nărea, li se Zicea de căpitani, că dacă ei 
vor câștiga biruința, are să li se dea moși 
și ei voioși merg la luptă și curagiul 
care la arătat pe câmpul de bătaea spul
berat cenușa uitărei dupe numele nostru; 
ne-a regăsit titlele ndstre gloridse; bi
ruința curcanilor, ne-a făcut din noh lu
me! cunoscuți! Câtă ondre și laude n’am 
cules pentru dânșii Se Întorc a casă și aș
teptati să li se dea moșii fiind-că ei sciati 
că, In vechime Domnii țării avâh dreptul 
să dea pământuri la țărani.

Văd că se dădea marelui lor căpitan 12 
moșii; asceptă și ei ca a duoa Zi să le dea 
răsplata sângelui, semnul de recunoscință 
al patriei că aâ bine meritat de la dânsa; 
D-vdstre sciți că după fie-care biruință, 
în vechime Domnul țărei făcea o împro
prietărire căci clasa rămașilor era reaZă- 
mul Tronului, era garanția materială a 
neatâmărei naționale, deci în Z^a când 
acestă clasă a căZut sub apăsarea străinu
lui, din acea Zi a căZut și tronul în mâ
na altui neam. Ei ah așteptat, dar vă
Zură că pe nicăiri și nimeni nu ’și aduce 
aminte de dânșii; ast-fel că dorobanțul 
român să vede astăzi ca și dre-când Beli- 
sariu, întinde coiful cerșind.

La 1878 se aduce un proiect de lege 
pentru împroprietărirea țăranilor, dar pe 
cine a impropietărit ? Toți acei cari se 
chemați ciocoi de sate aâ luat pământ, 
iar țăranii ah fost înlăturați. Să scie 
că la 1864 dmenl de prin orașe fără 
căpătâih ah dat năvală prin sate și 
ati luat pământuri, iar de țărani ni
meni nu s’a îngrijit să le dea partea cu
venită. Atunci în acel vârtej de luptă, a
tunci când asupra autorilor acestei re
forme era furtuni ridicate și când nici tim
pul, nici piedicele neînlăturate, nu ’i lă
sară a ’și duce la cap opera lor, ea rămase 
neveghiată la aplicarea sa, și de aceia în
tre alții, cârciumarl, precupeți, maha
lagii, ahcoprins locurile sătenilor, și n’ci 
legea interpretativă din 1879 nu a putut 
stârpi cu desăvârșire acâstă substituire. 
Multe din înstrăinările sfărîmate prin le
ge, ah rămas de fapt în picidre ; căci acei 
usurpatori de proprietate s’ah înțeles cu 
unii primari, să dețină încă locurile, sub 
forma unor contracte de închirieri pe ter
mene scurte pe cari autoritățile continuă 
ale legalisa încă și astăzi...

Iată resultatele ce dete și acâstă lege.
Văd ei, că încă odată sunt înșelați, vin 

cu petițiuni și se pun bine pe lângă 6- 
menii cârmuire!, pe lângă deputați și se
natori pentru ca să le dea pământ.

Se aduce în fine legea prin care se ho- 
tărasce ca să li se dea moșii în loturi mici. 
Dar D-vdstre, sciți că, în acea lege s’a 
pus principiul solidarități în cât legea

românesc©; căci nu cunosc, că ar exista 
veri-o lege care să oprâscă asemenea per
sdne de a lua în arendă, de a cumpăra 
moșii in țâra românâscă, acești flămân
ziți venetici, atâta ah despuiat pe țărani, 
că ’i ah disperat, și ah grăbit și mal mult 
isbucnirea răscdlei deja întețită.

Acum, D-lor, să vă mai spun un lucru 
care a contribuit la înterîtarea și desnă- 
dejdea țăranilor.

S’a întâmplat de s’a ales la Mehendinți 
ca deputat al țăranilor fiul Dămnitorului 

Cuza. Acâstă alegere a principelui Cuza a 
produs între țărani o veste de bucurie, 
căci țăranul în naivitatea lui crede tot ca 
înainte, că Domnul pdte tot în acestă 
țâră; că de la el atârnă fericirea sah ne
fericirea țărei; deci de la el să aștepte 
mântuirea. Ei ah o legendă pentru Cuza- 
Vodă și apoi, s’ah mai găsit și dmenl cari 
s’ah dus între dânșii și le ah Zis : că în- 
tr'adevăr, fiul lui Vodă-Cuza are să le 
dea pământ; ei în suferința lor ah crezut 
acâsta, și s’ah aprins și mai mult, ah de
venit și mai nerăbdători și mai porniți. 
Dar ah văZut însă că principele Cuza re- 
fusa de a veni în Cameră; ah crezut ia
răși în desnădejde și s’ah gândit ce ar 
putea face ? Așa era poporațiunea rurală 
în 1887 și 1888. începe presa să protes
teze energic, să fac întruniri, ajung jur
nalele din oposițiune să critice pe miniș
trii de atunci, pentru reaua voință pen
tru țărani, de a ’și împlini odată făgădu
ințele date și tdte aceste proteste scrise 
în gazete, ajung până la sate, și trebue 
să sciți că, acum la sate sunt mal mulți 
cărturari cari pot să citâscă gazetele, ast
fel că, spiritul țăranului, numai putu încă, 
să aștepte in amorțire dreptatea cerută de 
atâta timp.

In poporațiunea rurală sunt acum a
tâtea elemente consciente de interesele 
lor, elemente, unele luminate, altele cu 
experiență, harnice, cari dah tonul în 
luarea hotărîrelor. Acestora li s’ah Zis e
lemente revoltante.

Ei văZuseră că, o parte a societăței ță- 
rănesci este sdrobită de asupriri, rămasă 
în nesciință, moștenind târna trecutului, 
și care numai are tdtă energia protestărei. 
EI luară dar hotărîrea de a se mișca 
dânșii cei d’ântâih.

Și deci in mare parte, rescdlele înce
pură la semnalul foștilor militari: Mina 
era gata de a isbucni, trebuia să se fixeze 
numai minutul.

Foștii militari, acești copii de țărani 
scoși din colibe, duși în orașe, dresați, 
suciți, întorși, subțiați, acești militari 
cari instruiți dre-cum se deprind a avea 
dispreț către societatea civilă, acești dmenl 
puși într’o lumină vie a unei societăți 
civilisate, plecă de acolo când termină 
anii, ca să se întorcă la satul lor în casa 
părintâscă, să pună căciula în locul chi- 
piului, să îmbrace zeghea în locul toni
cei; în locul pantalonilor să ia ițarii, și în 
loc de cisme să ia opinca sah să umble cu 
picidrele gdle, să mănânce mămăligă mu-

nu se pdte aplica, cu tdte acestea până 
s’a votat acea lege, fie-care deputat și se
nator, ^iși colectiviști, ah luat de la ță
rani bani, mulți bani. (Sensațiuni). 
- Voci : Numesce’i, numesce’i.

D. C. Dobrescu: D-lor, D-vdstre sciți, 
și nimeni nu va tăgădui, că în acâstă țeră 
a fost tradiționalul obiceih ca acei cari 
fac bine poporului să primâscă un plo
con, adică o găină, un curcan, câte-va 
ouă și altele. Acest obiceih s’a transfor
mat acum în bani și sunt mulți din Ca
merele trecute cari ah luat* bani de la ță
rani (Sensațiune). Așa dar țăranii ah rămas 
cu banii luați și încă odată înșelați. Ei 
bine, nu puteah să mai aștepte, și ah ve
nit cu petițiuni la Bucuresci; dar D-vdstre 
veți fi auZit că ei ah fost întâmpinați de 
jandarmi, cari 'I ah luat la gdnă în spăngi 
și în ghionturi, când ei veneah interne- * 
iați pe un drept constituțional, să re
clame, sub o formă pacinică, iar nu revo- 
luționră.

A trecut și acest timp nenorocit și li 
s’a <Jis să aștepte că o să li se facă o lege. 

’ Ei ah așteptat, darf ah văZut că moșiile 
cari erah făgăduite să li se vînZă lor în 
loturi mici, s’ah vlndut în corpuri în
tregi tocmai la deputății și senatorii cari 
le luase bani. (Mișcări).

Voci: Numesce’i.
D. N. lonescu: Spune nume, ca să nu 

Zică că defăimezi.
D. G. Dobrescu: Dupe ce țăranii s’ah 

văZut ast-fel dejucați și înșelați ah înce
put să se gândâscă la alte miZldce pen
tru a putea eși din acâstă stare de tică
loșie ; și atunci s’ah hotărît ca să câră în 
arendă acele moșii, dar ah fost respinși 
de la licitațiune și el ah văZut cu mirare, 
cum moșii cari se arendah mai înainte cu 
10.000 lei, acum se urcase la 30.000 lei, 
fără că să fi avut pe ele nici o îmbunătă
țire fiind-că locuri de pășune numai a- 
vâh, și într’uă țâră ca a ndstră unde vi
tele sunt basa agriculturei, asemenea mo
șii, în loc de a fi ridicate în valdre, ele 
sunt scăzute fiind-că numai produce pă
mântul atâta cât producea : că în loc de 
85 la sută, acum produce numai 25 la 
sută, totuși arendașii cresceah în număr 
mare; și se întreba și ei bieții țărani: Ce 
o mai fi însemnând și acâsta ?

Căci, D-lor, sciți forte bine că, și îna- 
câstă țeră ca și în tdte țările cari sunt 
prea puțin înaintate în desvoltarea sciin- 
țifică a agriculturei, când să ia cu arendă 
o moșie sah când se cumpără de tot, nu 
se socotesce pe valdrea intresecă a moșiei 
ci pe numărul de brațe, și cu mirare am 
vă^ut de multe ori guverne cari în gaze
tele lor Ziceah:
■ Sub noi ah crescut și valdrea moșiilor, 
de unde înainte era o mie acum este 
duoă! Ei bine, D-lor, care era causa? Că 
la licitație să punea in realitate, nu mo
șia, ci numărul brațelor, pe țărani săracii. 
Asupra acestora, asupra muncei lor, nă- 
văleah nouii arendași, nouii spoliatori în
tre cari erah unii de nici nu sciah vorbi
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cedă în loc de pane, acăstă transițiune 
bruscă de la civilisație la starea ce o gă
seai acolo, credeți că o pot suferi ?

Credeți ore că, acei militari cari ah 
gustat din traiul vieței mai regulate și 
ai v&Jut că, omul are pe lume o desti
nată mai demnă, pot ei să reia cu linisce, 
cu nepăsare, iarăși aspră-șl selbatica vieță 
a muncitorului ? Să mai îndure aceleași 
amaruri ale meseriei părintesc! ? Credeți 
că nu simte nimic, când la 27 de ani se 
vede, fără o para chidră în chimir și când 
vede fetele din sat că’și dai cu cotul ară- 
tându’l ca pe un golan ?

EI bine, el simte că nu mai pdte 
munci fără folos, munca cea mai grea. 
Cu ce pot însă trăi daca se întâmplă, ca 
să nu aibă o palmă de pământ ? Se duc 
dar unii să găsescă slujbe la comună, alții 
la orașe, pretutindeni se împrăștie a’șî 
asigura traiul; dar de câte-ori nu li se 
închid ușile în față ! Și nu e mirare dar 
când ei, constrânși de lipsă, cad în mișelii, 
ajung furi ce țin drumul, sah îmulțesc 
încă numărul bătăușilor guvernelor! Și 
din nenorocire statistica arată că, un 
mare număr de crime se săvârșesc de 
acești omeni desmoșteniți!

Ei bine, tocmai partea voinică, puter
nică a țărănimel, foștii militari, simțind 
mal mult miseria, sărăcia complectă, ei 
ai fost cel d’ântâiă în mișcările din pri
măvara trecută!

Altă dovadă despre miseria crescândă 
a țăranilor: sunt acei cari ai eșit din 
scdlele sătesc!, neavând primită nici o 
educațiune utilitară, acești dmeni, puțin 
cultivați, săraci lipiți, nu mai pot duce 
viâța țărănescă; la sate fac intrigi ca să 
potă dobândi ceva; și daca nu pot, vin în 
orașe de se bagă la prăvălii; iată și acest 
element nemulțumit și aceștia sunt gata 
a se pune alături cu nemulțumiții, cu a- 
păsațil, cu ruinațil de lăcomia jefuitori
lor de sate, căci și aceștia, fără pământ, 
sunt fără drept la viăță, și deci gata 
la ori-ce mișcare ! Și de câte-ori nu pre
feră el, în loc de o morte vie, o mdrte 
reală.

Iată elementele revoltante, adică omeni 
înăspriți și enervați de lipsă, cari prin 
cultură, având mal multă cunoscință de 
întrebuințarea vieței, nu pot îndura așa 
de mult, ticăloșia vieței ce duc. Ei ah 
credit în populațiunea rurală. Căci, de 
sunt militari, ei se întrebă. Ei ^ic: am 
fost în casarmă, m’am luptat în resboii 
și acum să mor defdme în acesta țeră, pe 
când streinii, favoriții puterei ajung a
rendași ai Statului, cumpără cele mai 
mari moșii din țâră ? Noi să nu avem 
pământ și să’l cumpere Tailer, Veisen- 
grtin, Netischoțen și alții ? Acesta ’I re
voltă ! 0

Una din căușele cari iar a împins pe 
țăran mal este și art. 14 din legea poli
ției rurale.

Prin acest articol se lămuresce : că vi
tele nu mal pot să calce pe pământul 

proprietățel fără învoirea prealabilă cu 
proprietarul.

Țăranul, orl-cât s’ar păzi e peste pu
tință a nu’I scăpa o vită, dar mai tot- 
d’a-una slugile proprietarului, arendașu
lui i le ia cu de a sila de pe pămân
tul său !

Ast-fel că, mai tote învoielile țăranilor 
se fac silite de acest mijloc imoral. Căci, 
cui ar protesta ei, când vitele li se în
chid ast-fel înse-și dupe locurile lor ? Ei 
ști ti la ce se pot aștepta, ca justiție din 
partea autorităților locale mal tot-d’a-una. 
Iată ce se întâmplă cu acest articol, și 
ori-ce lege, ori-ce reforme veți face vor 
remânea zadarnice.

Dupe acestă disposițiune, îi ia vitele 
și le închide; țăranul merge să și le scdță. 
Proprietarul sah arendașul nu i le dă.

Este în lege, în acăstă privință, veri-o 
sancțiune ? Nu este nimic scris, și îl si
lește să dea cât cere pentru vita lui care 
ține ca și la copilul său; se învoesce și 
primesce condițiunile cele mal impuse ca 
să’i dea vita.

Așa dar, daca voiți să vă ocupați în a
devăr de sorta țăranului, în loc de dism- 

^țîuni fdrte lungi, forte frumdse, forte pi
perate și însoțite cu fel de fel de docu
mente, cu fel de fel de protestări, mal 
bine ar fi să luăm resoluțiunl repezi, e
nergice și practice. Pe tdtă ^iua nu văd 
de câtr interpelări, de cât vorbe bune pen
tru țărani și așa mai încolo, și sunt 12 
ani de când interpelări ah curs, protesta- 
țiuni sau au^it, lacrăml de sânge s’au 
vărsat și cu mișcări patetice și gesturi 
dramatice, și reformele așteptate tot lo
cului ah remas. Țăranii astăzi nu mal 
cred în vorbe, și fac apel la toți repre- 
sentanții colegiului III, ca să se grăbăscă 
și să nu se desparță de aicea până nu vor 
da tdte reformele prin care să asigure 
existența acestor nenorociți; căci fără a 
da aceste reforme, nu știth, cu ce curagii, 
cu ce îndrăsnelă, se vor mal întorce în 
mijlocul sătenilor!

Să nu credeți că interpelările ce se fac 
și deosebitele proteste ce se înfățișă^ă, 
de ori-ce natură ar fi ele, ar fi singurele 
în stare să’l. liniștescă, necum să le ame- 
rioleze condițiunea.

Mandatul ce ah primit este imperativ 
în sens de a face ceva care să le îmbună- 
tățescă sorta. Și dacă nu se simt în stare 
de a îndeplini mandatul ce ’l-au luat, 
mal bine să’șl dea dimisiunea; să remâie 
locul vacant de cât sa 1 ocupe zadarnic.

Pdte că, nn pentru toți e lucrul necu
noscut, că țăranul român, în marea nds
tră familie este un alt popor de cât noi: 
el are ideile lui, interesele lui, credin
țele lui, aspirațiunile lui, simțimântele 
lui, cu totul altele de cât ale D-vdstre. 

. Acest popor nu vă p6te eundsce de cât 
prin rumori, prin legende, prin partea 
care zgândăre, și nu vă judecă de cât în 
răi. Sunt greșiți în mare parte, dar cu 
tdte acestea datoria D-vdstre este; ierta- 
ți-mă, nu am aerul să vă dai consilii, dar 

vă spun reflecțiunile mele, durerea mea, 
vă^ându-i în starea în care sunt. Gândi- 
ți-vă să’l revendidațl, să’l luațl D-vdstre 
în posesiune.

De nu vă veți grăbi să faceți acăstă 
.mare operă de constituire, de închegare 
a naționalitățel, să sciți că instigați unile 
de cari s’ah vorbit, se pot traduce în fapte. 
Căci, ce ah câștigat el în urma atâtor re
forme proclamate, dar neaplicate ? Nimic; 
căci clasa dominantă a societăței n’a sciut 
să și’l atașeze. Și prin ce se pdte lega a
cest popor rural de acăstăclasă? Negreșit 
că numai printr’o comunitate de idei și 
de simțimânte, printr’o solidaritate de in
terese ; căci, dre suntem numai de cât o 
națiune compactă, dacă vorbim aceeași 
limbă ? dacă vorbim românesce ? și în pa- 
rantes fie 4is *• Românesce vorbiți D-vd
stre ? (Ilaritate).

Este adevărat că avem în comun ace
leași instituțiuni, locuim aceeași expresie 
geografică.

Este asemenea adevărat că, s’ah dat și 
țăranului aceleași libertăți politice, dar 
numai atât; nu e destul a le proclama, 
trebue a stărui ca ele să intre în mora
vurile poporului; nu numai a recundsce 
de egal pe țăran, dar a’l face egal; trebue 
economicesce să’l emancipați ântâih, să ’i 
apropiați condițiunile culturale, sociale 
de D-vdstre clasă conducătdre. Când se 
constată tocmai din acestă mișcare că, un 
popor negligiat economicesce, nu vrea să 
scie de naționalism și de continuitatea 
credințelor și a idealului. Când la dânsul 
fdmea și miseria e bariera netrecută către 
cei ce’l conduc, trebue dre să ne facem i- 
lusiuni ?

Până când cele patru milidne de țărani 
zac în nesciință și în sărăcie, noi nu avem 
o temelie solidă pusă naționalitățel nd
stre. Să încetăm dar cu scdla trecutului, 
cu metoda și cu tendințele acelea cari nu 
ne-ah dat până astăzi ca resultat de cât 
decepțiunl. Și dmenii noștri politici în 
mare parte încă pe țăran îl hrănesce nu
mai cu vorbe, cu formule și cu speranțe 
frumdse. Puteți să contați nu scih pe ce; 
pe țăran nu.

D-lor, când am perdut Basarabia m’am 
încercat și eh să fac propagandă printre 
țărani. El m’ah întrebat: în cotro este 
Basarabia? Căci, nu înțelegeai ei că se 
pdte lua o țără politicesce. Le-am spus 
că Basarabia ne-a luat-o Rusia.

Ei bine, D-lor, sciți ce ’mi-ai <}is ță
ranii ? Apoi în Rusia noi seim că fie-care 
țăran are 25 de pogdne, și ’i mal dă îm
păratul și bol și unelte.

De unde scii țăranii tdte acestea? Tot 
noi le-am spus prin jurnale, prin discu- 
țiunile din Parlament. Le-ai spus-o, 
D-lor, și acel dmeni cari 'și împart marfa 
lor pe la sate, iconarii; aceștia vorbesc cu 
țăranii, și la căminul acestora, la foc, le-ai 
istorisit țăranilor cum este viața în Ru
sia. Și care este traiul economic al țăra
nului rus.

Cât nu trebue dar să lucrăm pentru în
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tărirea sentimentului nostru de naționa
litate!

Ni se face o imputare ca, de ce tot vor
bim de intervențiunea Statului în regula
re» raporturilor dintre proprietar și țâ- 
ran. Apoi, D-lor, cine a intervenit pentru 
tăte câte s’aă făcut în acăstă țâră, dacă 
nu Statul ? Căile ferate nu s aă făcut de 
către Stat pentru clasa dirigentă ? Pro- 
tecțiunea industriei naționale nu este tot 
în interesul clasei dirigente ?

Chiar aci și din colo la Senat nu sun
teți D-v6stre maioritatea? EI bine, nu 
Statul, nu D-v6stre v’ațl dat mi^loce bă- 
nescl ? Ați luat măsuri ca să opriți arti
colele din străinătate cari vă fac concu
rență ? Nimic nu a rămas care să nu vi 
se dea de Stat. Banca națională, creditele 
agricole, băncile fonciare nu le aveți tdte 
de la Stat ? De ce Statul n’ar interveni 
și pentru clasa nenorocită a țăranului, 
care așteptă mântuirea de verl-unde ? 
Priviți Transilvania; prisosul populațiu- 
nei dintr’ânsa vine aci și muncesce; tre
ceți acolo și veți vedea pentru ce țăranul 
transilvănean vine aci ? Țăranul nostru 
n’are nici un folos cătrăesce aici, și Dum- 
ne^eă scie ce se va întâmpla cu dânsul!

Deci, dar, cu ocasiunea acestei interpe
lări, aducem înaintea D-vdstre aceste a
devăruri cari trebue să ne călăuzescă de 
aci înainte întru ce vom avea să facem. 
Mai cu osebire dacă voiți să fim o țâră 
cu pretențiuni de civilisațiune și când ță
ranul muncitor este abandonat în voia 
sdrtei și lăsat ca să vegeteze...

EI bine, avem o unitate politică, pur
tăm toți în chip oficial numele de români, 
clasa dirigentă vorbesce în numele popo
rului român; tdte acestea sunt minunate. 
Dar când ne întrebăm în parte, dre stra
tul cult, cârmuitor este puterea și tăria 
Statului, sati țăranul? Cum? noi formăm 
națiunea? EI, țăranii o formeză, de aceea 
să avem mare grije; căci, din pricina 
muncei excesive, a răului traifi, a viețel 
sale aschetice și a sărăciei lucie la care a 
ajuns, a degenerat rasa; în unele locali
tăți s’aă idiotisat, s’ah imbecilisat; ace
stea sunt adevăruri; luați statisticile, ci
tiți și D-vdstre; căci sunt atâtea broșuri 
scrise de medici, atâtea tratate economice 
scrise de economiștii noștri; bdle ca pela
gra, ca alcoolismul, anemia, sunt min
ciuni ? De unde vin ele, dacă nu din mi- 
seria putredă în care trăesc ?

Mai îngrijiți, D-lor, încă un lucru: a
veți grije ca soldați!, să nu mai ducă în 
sate și otrava sifilisului, care a început a 
bântui pe țărani; căci, ei nu se caut, ci 
spun că au călcat în loc răâ; nici nu ah 
consciință despre răul care ’I-a atacat. 
Acestea sunt lucruri cari tdte la un loc 
reclamă totă grija ; nu e vorba numai de 
tocmeli agricole, e vorba de un sistem în
treg de regenerare și de ameliorare a ță
rei rurale, și D-vdstre, D-lor miniștri, 
cari spuneți că sunteți dmeni de era-nouă, 
cari ^iceți că studiați în mod științific 
cestiunile acestea, eă tocmai sciințificesce 

vă rog să aveți grije de ameliorările ce
rute, iar cât pentru morții din acele ^ile 
fatale, acești morți al acestei nenorocite 
clase martire; morți cari pdte ar fi fost și 
nebuni, pelagroșl, și cari puteaă să fie în 
număr și mai mare; căci, când într’un 
moment dat necazul deborddză, mânia sgu* 
due, atunci slăbiciunea atât de completă, 
preferă mortea; trageți un văl negru și ne
pătruns asupra lor, lăsați în istoria națio
nală să fie un tumul, o piatră de amintire 
tristă a unei stări de lucruri care să 
sfărșdscă aici, și căutați a face să se uite 
sângele vărsat prin îmbunătățiri urgent 
cerute; nu mai dați ocasie să se pue în 
luptă mal mult sânge, mai mulți copii al 
țărei ei sunt destui și gata să se jertfescă, 
dar să scie că, e pentru viață bună, pen
tru binele țărei. Și pentru că, eă pun ces
tiunea țăranilor mai pe sus de ori-ce de
osebiri în credințele partitelor ndstre po
litice, eă cred că patriotismul, inima no
bilă, sentimentele D-vdstre tutulor fără 
deosebire, căci eă nu sunt aliatul nimă
nui, nu m’aă trimes alegătorii aici să mă 
aliez cu un partit care e dușmanul celui 
alt, eh sunt aliat cu D-vdstre toți, și sper 
că veți face tot binele posibil; căci- 
că de câte ori a venit în discuțiune cestî^ 
unile țărănesc!, le ați ascultat cu mare 
răbdare, lucru care, pentru mine e de bun 
augur.

Eă voiă transmite fraților mei țărani 
aceste bune începuturi ca să aibă credin
ță în viitor. (Aplause prelungite).

D. vice-președinte: D-lor, în acest 
moment chiar se depune la biuroii rapor
tul și proiectul de răspuns la Mesagiul 
Tronului, conform art. 96 din regula
ment, rog pe D. raportor a ’i da citire.

— D. D. A. Laurian dă citire urmă
torului raport:

Domnilor deputați,

Comisiunea, pe care ați însărci- 
nat’o cu onorea de a pregăti proiec
tul de Adresă al Camerei către Co
ronă, ca răspuns la Mesagiul de 
deschiderea Parlamentului, ’și a ter
minat lucrările și m’a autorisat a 
vi le raporta D-vostre.

Acest act al Parlamentului, în 
țările unde există o întinsă libertate 
a presei și a întrunirilor și dreptul 
întreg al interpelărilor, a perdut 
mult din însemnătatea emoționantă 
de odinioră. El a încetat de a mai fi 
o ocasiune de luptă pasionată pen
tru guvern, și s’a redus încetul cu 
încetul la un act de curtenire către 
Capul Statului, act care nu resolvă 
nici o cestiune și menține întreg 
dreptul fie-cărui representant al 
națiune! de a cere sămă guvernu
lui de tote faptele sale.

In acăstă direcțiune a căutat să 
intre și comisiunea D-vostre. De 
aceea veți vedea, D-lor deputați, că 
proiectul de Adresă rămâne mai 
mult în liniamentele generali, fără 
să lege libertatea representanților 
țărei de o soluțiune anumită în ces
tiunile pendinte, dar exprimând în 
același timp sentimentele de cari 
este însuflețită maioritatea.

Am fi dorit ca, în acăstă direc
țiune, să ne întâlnim cu toții, și 
maioritate și minoritate, pentru ca 
Adresa Camerei să potă obținea su- 
fragiele unanime ale D-vostre. Cu 
acăstă dorință, fie-care am căutat să 
facem concesiuni. Nu s’a putut însă 
ajunge la o asemenea înțelegere. Re- 
presentantul minorităței, pentru 
motivele pe cari le va aduce la 
cunoscință Camerei, a stăruit în 
presintarea unui contra-proiect, ce 
se alăturăză la acest raport.

De și am rămas în acest cadru 
al Adresei, am căutat să ne dăm 
bine săma despre situațiune și, adu- 
nându-ne de mai multe ori, cerănd 
lămuriri de la guvern și discutând 
cu de-amănuntul cestiunile coprinse 
în Mesagiul Coronei, ne am oprit, 
noi, membrii maioritățel, la redac
țiunea ce cu onore o presint D-vostre.

Raportor, D. Aug. Laurian.

Sire,

Adunarea deputaților, cu o via 
mulțumire, este interpretul senti
mentelor de iubire și de devotament 
ale poporului român către Suvera
nul său.

Țera este recunoscătore către 
Majestatea Vostră, că s’a deslegat 
în liniște o situațiune îngrijitore 
și că a fost pusă ast-fel în posițiune 
de a’și spune liber voința ei.

De curând eșiți din alegerile ge
nerale, aducem cu noi impresiunile 
fidele ale trebuințelor și aspirațiu- 
nilor țărei. Ținând sămă de aceste 
aspirațiuni, vom studia cu totă lua
rea aminte proiectele anunțate de 
guvernul Majesțaței Vostre, și sun
tem convinși că, în înțelegere cu 
dânsul, vom ajunge să respundem 
îndestulător la feluritele trebuințe 
ale țărei, lăsate în suferință.

Sire,
Adunarea deputaților e fericită
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de a primi asigurarea că relațiile 
nâstre cu Puterile străine sunt din 
cele mal îmbucurătâre.

Fiind un element de ordine, de 
liniște și de cultură la Dunârea-de- 
Jos, România se va feri de a părăsi 
calea prudentă, care ’l a atras În
crederea Puterilor celor mari și sin
cera amiciție a vecinilor ei din pe
ninsula Balcanică. Ast-fel opera pâ- 
cei, de care avem nevoe, va găsi In 
noi sprijinitori convinși și stator
nici.

Sire,

Țâra împărtășesce simțimân- 
tele - Majestăței Vâstre asupra în- 
semnătâței și urgenței masurilor 
menite de a Îmbunătăți starea să- 
tânului nostru. Spre acest scop, 
vom studia cu interes și cu maturi
tate proiectele anunțate de guvern 
pentru înstrăinarea unor părți din 
bunurile Statului către cultivatorii 
de pământ,și pentru modificările le
gei tocmelilor agricole, fără a per- 
de din vedere ameliorarea celor-alte 
instituțiuni, cari aă o influență di
rectă și hotârîtâre asupra adevăra
telor interese ale sătânului, punând 
ast-fel base solide prosperităței ge
nerale a Statului.

Preocuparea guvernului de a asi
gura în mod real și temeinic echili
brul budgetului va întâlni tot-d’a- 
una sprijin în noi. Pentru acâsta vom 
căuta a introduce economii putin- 
ciose în cheltuelile ce nu ating func
ționarea normală a servicielor pu
blice, și vom studia cu tâtă luarea 
aminte remaniarea unora din im- 
positele existente în mod mai echi
tabil.

însuflețită de acest sentiment, 
Camera deputaților va da tot con
cursul săii la transformarea dârei 
căilor de comunicație într’un impo- 
sit basat pe principiul proporționa- 
lităței. Ea s’ar simți fericită de a 
colabora cât mai curând la conso
lidarea valârei monedei nostre fidu
ciare și la înlăturarea agiului asu
pra aurului, care în anii din urmă 
luase proporțiuni amenințătâre pen
tru averea .publică și pricinuise 
multe și mari pagube.

Țâra aștâptă de mult timp, Sire, 
o îmbunătățire în administrația jus

tiției ; ea va primi cu mulțumire un 
proiect de lege menit să asigure 
independenț^nagistraturel prin în
tinderea principiului inamovibili- 
tăței.

In așteptarea legilor cari să asi
gure o mai bună întrebuințare a re
surselor comunale și județene și un 
control mai eficace, Adunarea depu
taților va ajuta pe guvern ca să pună 
capăt desordinei financiare în care 
au că^ut unele din aceste organe 
administrative.

Guvernul Majestăței Vâstre,luând 
în mână administrația liniei ferate 
Ițcani-Roman-Botoșani-Iași, și fă
când să înceteze o exploatare pâ- 
gubitâre pe singura linie care nu 
e în stăpânirea Statului român, a 
răspuns sentimentelor țârei și a în
tâlnit o generală aprobare.

Lucrările publice în curs de exe
cutare nu puteau fi întrerupte; se 
aștâptă cu nerăbdare ca instalările 
proiectate să pună orașele Galați 
și Brăila în condițiunile unor por
turi bine organisate.

Convinși că scola și biserica sunt 
basa ori-cărei desvoltări sănătose, 
vom da tot concursul nostru pentru 
îmbunătățirea acestor instituțiuni.

întărirea putere! nostre militare 
este în cugetul tutulor Românilor.

Tot-d’a-una gata să dăm oștânu- 
lul nostru mi^lâcele de a ’șl putea 
îndeplini marea sa datorie, Aduna
rea deputaților nu va cruța sacrifi- 
ciele reclamate de apărarea națio
nală.

Sire,
încălziți de dorința unei organi- 

sărl temeinice a țărel în lăuntru și 
ocrotirel ei de ori-ce pericole, nă
dăjduim ca, în deplină înțelegere cu 
guvernul Majestăței Vostre,.să pu
tem răspunde cu vrednicie la aștep
tările Coronei și Patriei.

Trăiască Majestatea Vostră!
Trăiască Majestatea Sa Regina ! 
Trăiască Dinastia!... (Aplause).
Raportor, D. Aug. Laur ian.

Voci: Citiți și opiniunea minoritățel.
D. A. Laurlan: Pentru proiectul mi

noritățel, ași ruga pe colegul^ meâ D. 
Palladi, pentru câ eâ pâte să me împedic 
la citire, să bine-voiască a ’l citi D-sa.

D. Gr. Palladi dă citire următorului 
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proiect de răspuns la Mesagiul regal pro
pus de minoritatea comisiunei.

CONTRA-PROIECTUL 1IINORITĂȚEÎ COMISIUNEI
Sire,

Adunarea deputaților este feri
cită că pâte astăzi comunica Majes
tăței Vostre ceea ce națiunea simte 
și cugetă.

Intâr^iarea alegerilor și conti
nuarea la cârma țărel a unul guvern 
ce nu avea încrederea el, a produs 
o mare îngrijire în toți acei ce aă 
credința câ respectul Constituțiunel 
este basa desvoltărei nostre; nu mal 
puțin și corpul electoral s’a resimțit 
adânc de acâstă stare anormală, ast
fel că cu greii va fi Parlamentului 
să fie tot-d’a-una ecoul adevăratelor 
trebuințe ale țârei.

Sire,
Am aflat cu adâncă mulțumire că 

relațiunile nostre cu Puterile străine 
sunt din cele mai bune. Sperăm că, 
păstrând o absolută neutralitate și 
o egală amiciție față cu tâte Pute
rile, vom putea și pe viitor să ne 
asigurăm pacea, de care țâra are a- 
tâta trebuință pentru desvoltarea el.

Sire,
E timpul ca populațiunea rurală 

să preocupe serios representațiunea 
națională. Așteptăm cu nerăbdare 
ca guvernul să ne presinte legea 
tocmelilor agricole și a vin^ârei bu

nurilor Statului, cu atât mai mult 
cu cât însemnate modificări trebue 
introduse în acele proiecte în sensul 
de a satisface trebuințele urgente a 
populațiunel nostre rurale.

Când justiția va domni în tocme
lile agricole, când în locul sâtâuu- 
lui proletar vom avea sătânul pro
prietar, atunci populațiunea rurală 
va fi aptă pentru ori-ce desvoltare 
ulteriâră pe calea progresului.

Situațiunea nâstră financiară me
rită o deosebită atențiune.

Țâra vede cu îngrijire hotărîrea 
guvernului Majestăței Vâstre de a 
menține cheltuelile existente și a 
remania impositele în sens mai pro
ducător.

Dacă voim să ajungem la un echi
libru budgetar serios, trebue să ne 
gândim a ușura pe contribuabil, și 
nu puține sunt cheltuelile netreb
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nice și sinecurele în budgetele de 
până acum. Numai ast-fel vom pu- ! 
tea compta pe o incasare a imposi- 
telor regulată și conformă cu pre
vederile.

O revisuire generală a imposite- 
lor nostre se impune; dar, ca să 
corespundă așteptărilor țârei, tre
bue să fie animată de dorința ca 
justiția să presideze la impunerea 
întregei averi naționale.

Ast-fel procedând, vom putea 
face să înceteze era nenorocită a 
împrumuturilor, mai ales în stră
inătate , care cu drept cuvânt ame
nință financele nostre. x

Voim a garanta absoluta inde
pendență a magistraturei, față cu 
puterea executivă, și acăsta nu nu
mai pentru instanțele superiore, ci 
mai ales pentru acelea în cari se 
discută micele interese ale munci
torului.

O ameliorare a administrațiunei 
județiane și comunale nu o vom pu
tea găsi de cât în sincera aplicare a 
descentralisărei, căutând a întări 
autonomia comunei și județului, și 
a ne feri de ori-ce reforme aventu- 
rose cari ar compromite și resulta- 
tele obținute până acum.

In privința mișcărei comerciale, 
o îmbunătățire generalmente cerută 
e reînființarea porturilor france Ga
lați și Brăila. Sperăm că chiar în 
prima sesiune acestă cerință vom 
realisa-o.

Cât privesce căile de comunicație, 
credem că e bine ‘înainte de a ne 

gândi la construcțiuni de noui linii 
ferate, să căutăm a lega pe cele e- 
xistente cu un sistem de șosele, să 
le aprovisionăm cu un material ru
lant suficient, spre a putea pe de o 
parte Statul să tragă din ele tot 
profitul posibil, iar producțiunea țâ
rei să nu mai sufere din causa in
suficienței mi^locelor de transport.

Instrucțiunea populațiunei ru
rale trebue să fie prima nostră gri- 
je; și nu ne vom considera datoria 
împlinită până ce nu vom înființa 
în fie-care comună scolă și vom îm
bunătăți sorta preotului. Scola nor
mală și seminariele ne vor preocupa 
deci în deosebi.

Asemenea vom profita do lumi
nile celui mai înalt corp al instruc

țiune! : consiliul general, care în 
sesiunea din 1886 a arătat basele 
reformei legel învețamântului pu
blic.

In privința cultului, țâra așteptă 
o reformă a legei sinodale, în sensul 
de a se introduce în Sfântul Sinod 
și preoții de mir. Numai ast-fel 
completat, Sfântul Sinod va repre- 
sinta unitatea bisericei și va îngriji 
cu o egală solicitudine de interesele 
întregului cler.

In fine, în ceea-ce privesce ar
mata, suntem gata, Sire, la tote sa- 
crificiele compatibile cu resursele 
țârei și cu necesitățile apărârei na
ționale. Suntem însă de părere că 
controlul furniturilor armatei lasă 
mult de dorit, de vreme ce s’a putut 
petrece în timpul din urmă la mi
nisterul de resbel fapte culpabile 
cari au impresionat în mod atât de 
dureros țâra.

Sire,
Ne grăbim a asigura pe Majes

tatea Vostră că Adunarea deputa- 
ților e conscientă de marele datorii 
ce ’I incumbă. Țâra de mult aștâptă 
îmbunătățiri; credem că a trecut 
timpul promisiunilor deșârte. La 
lucru deci în serviciul țârei.

Trăiască România!.
Să trăesci Majestate!
Trăiască Majestatea Sa Regina! 

(aplause).
G. D. l’dllade.

D. vice-președinte: D-lor, în privin
ța proiectului de răspuns la discursul 
Tronului am să vă consult mal ânteiG a- 
supra ^ilel când decideți a se lua In dis
cuțiune. D. președinte al consiliului ’ml-a 
spus câ Luni se ia in discuțiune același 
obiect la Senat; prin urmare, ve propun 
^iua de MercurI In acord cu guvernul.

Voci; MercurI.
D. vice-președinte.* Se va inscrie dar 

la ordinea ^ilel pentru MercurI. A duoa 
cestiune, în privința căreea am nevoie de 
hotărirea D-vostră este înscrierea pentru 
darea cuvântului. Nu vă tăgăduesc câ 
dupe precedentele din acăstă Cameră, în
scrierile se fâceaiî și prin anticipațiune. 
Cu tdte acestea, cer de la D-vdstre să ho- 
târițl dacă înscrierile luate ieri și alaltă- 
eri, prin anticipațiune, valeză saG dacă 
biuroul trebue sâ începă înscrierea depu- 
taților cari voiesc a vorbi de la data de- 
punerel raportului.

Voci: Cer cuvântul.
D. vice-președinte: Dacă sunteți de 

acord cu biuroul că numai de astăzi să 
se deschidă lista înscrierilor....

Voci: Da, da.
Se pune la vot propunerile ca înscrie- 

le anteridre depunerel raportului să nu 
se țină în semă și se adoptă.

D. vice-președinte: Atunci lista în
scrierilor se deschide astăzi.

Acum D. președinte al consilinlul are 
cuvântul.

D. Th. Rosetti, președinte al con
siliului: Dacă nu mă înșel, este înscris 
ca să mai vorbăscă și D. Tache lonescu. 
Eu voiîî răspunde dupe D-sa.

D. Tache lonescu: D-le președinte, 
s’a vorbit atât de mult, în cât dupe răs
punsul ministerului cred că nu va mai fi 
loc la discuțiune; cu tdte acestea eh aștept 
răspunsul D-vdtră.

D. N. lonescu: D-le președinte, eu 
'mi manțin cuvântul.

D. președinte al consiliului, Th. 
Rosetti: Atunci ve rog, D-le președinte, 
să dați cuvântul D lui N. lonescu, ră
mânând ca eG sâ răspund dupe D-sa.

D. N. lonescu: Dupe regulament, in- 
terpelantul face interpelare, ministerul 
răspunde și pe urmă se continuă discuți
unea asupra interpelărei și asupra răs
punsului ministerului. Deci eh ’mi man
țin cuvântul, ca să vorbesc dupe D. prim- 
ministru.

D. vice-președinte: Atunci D. pre
ședinte al consiliului are cuvântul.

D. președinte al consiliului. Th. 
Rosetti: D-lor deputați, ’mi veți per
mite a fi fdrte scurt în răspunsul pe care 
’l voiu da la interpelarea D-lui Nădejde, 
și [acesta pentru cuvântul că s’a făcut 
atâta discuțiune, în cât cred câ acum ar 
trebui să fim cam economi cu timpul 
D-vdstre și al nostru, și pentru câ onor. 
D. Dobrescu, care a vorbit în urmă, ’mi 
a ușurat intru ceva sarcina....

B. I. Nădejde: Noi nu suntem soli
dari cu D-sa.

D. președinte al consiliului, Th. 
Rosetti: D. Dobrescu ’mi-a ușurat in
tru ceva sarcina, indicând Camerei câte
va din căușele rescdlei, pe cari D. Nădej
de ne a cerut sâ ’i le indicăm. Dar sunt 
silit cu tdte acestea să răspund Ia pnnctul 
d’ântâiu al D-luI interpelâtor: care sunt 
căușele mișcărei țărănescl ?

D-lor, afară de căușele mai adânci și 
mal depărtate, ore cum istorice ale aces
tei mișcări și ale întregei stări de lucruri 
din țera ndstră, asupra cărora, dacă am 
voi să ne întindem, am avea să vorbim opt 
^ile și pdte câ tot nu am ajunge la veri-o în
țelegere între noi, în de afară de aceste con- 
siderațiunl generale, trebue să semnalez 
între căușele mal apropiate ale ultimelor 
turburări, unele pe cari onor. D. Nădejde 
nu ie-a indicat, și în privința cărora D-sa 
întrebând de ună-^i pe banca ministerială, 
să ’i spună dacă este saG nu acord între 
vederile ndstre asupra acestor cause și ve
derile D-sale. Putea onor. D. Nădejde să 
se aștepte de la început la acest respuns 
că modul nostru de a cugeta, vederile 
ndstre asupra acestei cestiuni sunt atât 
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de diametral opuse vederilor D-sale In 
unele puncturi din cele mai de căpetenie, 
In cât o Înțelegere, o concordanță între 
D-sa și noi, nu credem a fi de loc admisi
bilă.

D-lor deputați, căușele turburărilor pe 
cari am avut ale deplânge și a le reprima 
In primăvara acestui an, sunt, precum am 
avut ondre a vă spune, multiple; ele sunt 
de o înduoită ordine, dupe părerea nds
tră, sunt de o ordine administrativă și le
gislativă In același timp, și de o ordine 
economică.

Relativ la ordinea administrativă-legis- 
lativă, să ’mi dațl voe să fac forte pe scurt 
istoricul măsurilor luate de la un timp 
încdce în privința acestei cestiuni, pentru 
că, în parte, cred că agitațiunea spirite
lor, care s’a manifestat prin ultimele miș
cări produse în unele județe, este dato
rită confusiunei introduse în capul ome- 
nilor prin o greșită legislațiune care a 
voit să reguleze acăstă delicată cestiune a 
împroprietărire! țăranilor.

Sciți, în adevăr, D-lor, că la 1864, când 
s’a votat legea rurală, s’a stabilit un prin
cipia fundamental prin acea lege; acel 
principii! era, nu că se dă locuitorilor să
teni o proprietate nouă, ci că li se recu- 
ndsce o proprietate pe care ab-antiquo ati 
avut’o, și ceea-ce rescumpărafi țăranii la 
1864 nu era pământul luat de la pro
prietarul moșiei și* trecut în proprietatea 
lor, ci era numai degrevarea muncel se
culare pe care o făceați țăranii, sub nume 
de clacă, dupe vechile așezăminte ale țâ
rei. (Aplause).

Dar legiuitorul din 1864, îngrijat și 
zelos de a prevedea și pentru viitor buna 
stare a populațiunel ndstre rurale, s’a 
gândit și la o parte de țărani cari, dupe 
principiile puse de dânsul în legea din 
1864, nu beneficiat! de acea lege, sat! 
cari, din alte diferite împregiurări, n’ar 
fi putut sai! n’ar fi voit să ia pământ pe 
moșiile unde se împroprietăriseră cei cari 
primiseră pământuri în 1864.

De aceea s’a pus disposițiunea de la 
art. 5 și 6 din legea rurală, care Zice că 
se deschide o perspectivă de a fi împro
prietăriți țăranii pe moșiele Statului,pers
pectivă care de altminteri nu era de cât 
enunțiâtă și întru nimic fixată și regula- 
mentată prin legea rurală; urma a se 
face ântâiti un fel de statistică prin așa 
numită tabela litera b, pentru ca legiui
torul să ’și pdtă da compt de numărul și 
de împregiurările în cari se afla acea 
parte a populațiunel, care ar fi avut să in
tre în prevederile acestor duoă articole 
pentru ca în urmă să se scie de adminis- 
trațiune ce măsură să se ia în privința 
vînZărel acelor bunuri ale Statului.

Nu s’a făcut însă acăstă lucrare așa pre
cum o cerea legiuitorul, și, cu tdte că se 
înscrisese în tabela litera b, în anii 1864 
și 1865, un număr dre-care de însurățel 
șaii alți țărani, cari intrat! în categoria 
acelei disposițiuni a legei, nu s’a făcut 
nimic în privința lor până în 1878.

Să vedem acum dacă în 1878 s’a apli
cat în spiritul și în esența ei legea din 
1864, și cum s’a procedat.

Dupe legea din 1864, aveai! dreptul de 
a fi înscriși în tabela litera b însurățeii 
cari în acel an ar fi fost să facă clacă, 
daca n’ar fi intervenit legea rurală, adică 
o categorie de omeni cari, dupe vechile 
așeZăminte, ar fi {pst, de nu intervenea 
legea rurală, puși în posițiune de a primi 
pământ de hrană de la proprietarii mo
șiilor. Nu s’a făcut însă așa la 1878, 
când s’a făcut o nouă împroprietărire, fi- 
ind-că nu s’a ținut compt de acăstă clasă 
a însurățeilor de la 1864.

Pe lângă că s’aii introdus și alte clase 
de însurățel sat! de țărani, s’a făcut să 
beneficieze de disposițiunile acestui regu
lament, căci prin regulament s’a făcut a
tunci treaba, persdne cari nu intrai! de 
loc în categoria legei rurale, persdne cari 
nu erai! și nu fuseseră nici o dată țărani, 
și, ca o ilustrațiune, D-lor, pot să vă spun 
un cas. Ei! eram pe atunci la curtea de 
casațiune și scii! că duoi din aproZii ace
lei curți ah fost împroprietăriți în costele 
Bucurescilor. (Rîsete).

O voce : In alte părți s’ai! împroprie
tărit și copiii de duoi ani.

D. președinte al consiliului, Th. 
Rosetti: Tot ast-fel și în alte puncte ale 
țărei s’ai! împroprietărit mahalale în
tregi din dre-cari orașe, dându-se pământ 
la o popula țiu ne care, ori cât de intere
santă ar fi, nu putea fi considerată ca in
trând în vederile legei rurale, și ast-fel 
s’a întâmplat că mulți din cei cari ar fi 
fost in drept să fie împroprietăriți aii re- 
mas pe din afară, pentru că alții ai! luat 
locul lor.

Acest mod de aplicare a legei a causat 
o adâncă nemulțumire și decepțiune în 
totă țâra. Dar, pe lângă acăstă greșeală, 
care era o greșeală dre cum technică și 
de execuțiune, a venit să se adaoge și o 
greșală de principii!, care a contribuit 
mai mult la perturbațiunea spiritelor și 
la confusiunea ale cărei triste resultate le- 
am văZut cu toții astă primăvără. Și iată 
cum, D-lor : care era posițiunea Statului 
voind a aplica art. 5 și 6 din legea rurală? 
Era el legat de vre-o disposițiune a aces
tei legi în ceea-ce privesce concesiunile ? 
Nu, pentru-că acolo nu se arată de cât 
un principii! pentru viitor, fără nici o 
regulamentare. Cari erai! relațiunile ce se 
creai! din noi! sai! cari existai! deja între 
Stat ca proprietar de moșii, care punea 
în vînZare sai! aliena o parte din dome
niul săi! la țăranii cari nu erai! de pe a
cele moșii, și între acești țărani ? Erai! 
cele din legea rurală sai! nu ? Evident că 
nu. Dacă dar, între proprietarii și foștii 
clăcași la 1864 era un fel de deosebire în 
stăpânirea pământului și în răscumpăra
rea clăcei și a muncel, de ceea-ce era pe 
moșiile Statului, a fost, prin urmare, o 
greșală radicală și de principii! de a aplica 
disposițiunile prevăZute în legea rurală 
la acăstă nouă ordine de idei, pentru că 

acesta era un miZloc, pdte inconscient, de 
a aduce o perturbațiune în capul dmenilor 
asupra drepturilor lor, lăsând a se crede 
că este un drept absolut al fie-căruia nu
mai pentru că este țăran, de a fi împro
prietărit în condițiunile legei rurale, de 
dre-ce D-vdstre sciți că legea rurală la 
1864 s’a aplicat o-dată pentru tot-d’a- 
una, producându'și efectul ei.

Dar, D-lor, acăsta n’a fost de ajuns. 
Dupe ce s’a făcut cum s’a făcut acea îm
părțire de pământ la 1878 și s’a creat un 
număr dre-care de comune nuoi, altă gre
șală a fost adăogită la cea vechie. Starea 
de nemulțumire creată prin modul puțin 
corect, prin graba, prin nechibzuința cu 
care se făcuse împărțirea din 1878 mer
gând din Zi în Zi crescând și dând loc la 
diverse reclamațiuni, guvernul s’a preo
cupat de acăstă stare de lucruri, și cre
Zând necesar de a reveni asupra lucrărei 
din 1878 pentru a îndrepta întru ceva 
erorile de atunci, miZlocul pe care 'l-a 
găsit practic și eficace în acăstă privință 
a fost următorul: s’au însărcinat comisiu- 
nile permanente de revisuire stabilite de 
legea financiară pentru revisuirea roluri
lor de imposite fonciare, cari fac adaose 
sat! scăderi din trei în trei luni de Zile, 
s’ai! însărcinat aceste colnisiunl să revi- 
suiască și operațiunile făcute la 1878. 
Dar aceste comisiunl, dupe modul și dupe 
scopul în care erai! instituite, dupe per
sonalul care le compunea și dupe atâtea 
și atâtea împregiurări, nu erai! organe 
destul de seridse, destul de sigure și de 
apte pentru o operațiune așa de delicată. 
Și s’a întâmplat atunci acel fapt stranii!, 
că o mare parte din cei împroprietăriți la 
1878 ai! fost mutați și răsmutați din 8 în 
3 luni de Zile din proprietățile lor, ast-fel 
că dmenii cari plătiseră în curs de trei, 
patru ani pământul lor, erai! luați și dațl 
afară, ca să se pună alții în acele locuri, 
rămânând apoi ca și aceștia din urmă să 
fie iarăși dațl afară, pentru a li se substi
tui și lor alții, în cât ajunsese o deplora
bilă perturbațiune între acești mici pro
prietari. (Aplause).

Atunci, D-lor, ca un suprem remedii! 
la acăstă încurcătură, a intervenit, din 
inițiativa parlamentară, un proiect de 
lege la 1887, anul trecut, prin care se 
Zicea că locurile așa împărțite în 1878 și 
tdte lucrările comisiunilor de atunci, să 
fie supuse unei revisuiri generale în fața 
unei comisiunl ad-hoc, prevăZută prin a
cea lege, comisiune care să fie instituită 
în fie-care județ; se mai Zicea în acea lege 
de la 1887, că acele comisiunl ai! să pro
cedă în modul următor : adică, cercetând 
cas cu cas și din sat în sat aplicarea fă
cută legei din 1878 la fața locului, să 
elimineze pe toți acei cari, fără drept, ar 
fi fost împroprietăriți la 1878, iar tărâ
murile, ast-fel devenite libere, să le între
buințeze pentru a îndestula reclamațiu- 
nile decari nu se ținuse sâmă cu ocasiunea 
aplicărei legei din 1878.

Cu tdte acestea, fiind-că trecuse un timp
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cam lung de la 1878 până la 1887, adică 
nuoă ani, și fiind-că legiuitorului de la 
1887 ’i s’a părut lucru greii, inechitabil 
safi imprudent de a scote de pe pământu
rile lor dmeni cari, cu drept sah fără drept, 
afi fost de atâta timp Împroprietăriți, și 
ale căror titluri emanau de la Stat, și prin 
urmare nu puteai! fi el răspunzători de 
neregularitățile urmate la ministerul do
menielor, s’a pus un temperament la a- 
căstă disposițiune, s’a făcut o excepțiune 
pentru acei împroprietăriți la 1878, cari 
ar fi apucat să sădăscă, să facă case, sati 
s’ar fi găsind cultivând ei singuri pămân
tul, așa în cât măsura acesta nu lovia de 
cât pe câți-va speculanți de tărâmuri, 
împroprietăriți pe nedrept, cari nu culti
vai! ei singuri pământul, ci ’l arendai! a- 
devăraților cultivatori.

Redus la așa proporțiuni numărul lo
turilor cari devenjau disponibile pentru 
îndestularea celor nedreptățiți la 1878, 
rămânea fdrte mic, ilusoriă, abia câte-va 
sute de pogdne într’un județ întreg, pe 
când reclam ați unile erai! fdrte numerdse. 
Ast-fel dar, fiind-că nu se deschisese nici 
o altă cale pentru satisfacerea trebuinți- 
lor, cerinților, dorurilor și apetiturilor 
fondate ori nefondate, cari se descepta- 
seră în cursul tutulor acestor ani, era ma
terialmente imposibil a aplica cu succes 
acea lege de la 1887.

Dar, afară de acăsta, legea de Ia 1887 
a mai comis greșala de a nu specifica cine 
sunt acei cu drepturi de a reclama; căci 
prin un anume articol Zice: că ori-ce ro
mân, ori-ce om care se crede în drept a 
avea pământ, să reclame într’un termen 
fatal de șese luni.

Un asemenea text de lege era neapărat 
de natură a surescita încă și mai mult, 
nu numai dorințele fondate, dar încă și 
apetitele nefondate ale acelor cari țineii 
a avea o bucățică de pământ și de îndată 
aii năvălit o sumă de cereri la ministerul 
domeniilor.

Afară de acestea, mai este încă și o a 
treia causă care a făcut aplicațiunea ace
stei legi imposibilă; acăsta este că mem
brii comisiunei prevăZute de acăstă lege 
avăâ o diurnă de câte 20 lei pe Zb ȘÎ 
fiind-că comisiunea se compunea din 5 
membri, costa câte 100 de franci pe Zi 
de județ, ast-fel că, pentru 30 de județe 
trebuiai! 3.000 franci pe Zh ceea-ce se 
urca la o cheltuială de 300.000 franci, de 
ăre-ce aceste comisiunl avei! să lucreze 
cel puțin 100 de Zile spre a putea ter
mina operațiunile cari erai! date în sar
cina lor. Dar pentru aceste cheltueli nu 
s’a prevăZut nici un credit. In lege se 
Zice: că cheltuelile întreținerel acestor 
comisiunl se vor acoperi din excedentul 
ce va lăsa casa de lichidare a obligațiu
nilor rurale, dar acest excedent nu exista, 
din contra, s'a găsit un deficit, așa în cât 
adresându-se ministerul domeniilor la mi 
nisternl de finance pentru a sci care este 
suma disponibilă a acelei case de lichi
dare a aflat că este zero. Așa dar, nu s'a 

aplicat și nu se putea aplica legea de la 
1887.

Este evident, D-lor, că acăstă stare de 
lucruri, acest șir de promisiuni reiterate 
și neîndeplinite nu era de natură a linisci 
spiritele în țără. Dar a mai intervenit pe 
lângă tăte acestea o altă serie de cause 
cari și acestea nu puțin ai! contribuit la 
neliniscea populațiunpl rurale, și aceste 
cause erai! următărele:

S’a făcut, nu ’ml aduc aminte când, o 
lege pentru vînZarea bunurilor Statului 
în loturi mici. Nu intru în amănuntele 
acestei legi; dar sciii că s’a întâmplat a- 
dese-orl, ca o moșie pe care o cerea un 
număr ăre-care de țărani a li se vinde în 
loturi mici, moșie care deja era parcelată 
și gata de pus în vinZare în loturi, să fie 
dupe cererea cutărel și cutărei persdne, 
sustrasă de la destinațiunea ei și vîndută 
în bloc acelei persdne. Neapărat că omul 
care veZuse înaintea ochilor lui acăstă do
rință aprdpe realisată, când a văZut că de 
o-dată și cu totul pe neașteptate 'i scapă 
bucățica din mână, a fost fdrte mâhnit.

S’a mai întâmplat încă și alt-ceva: s’a 
pus în vînZare în loturi mici nisce moșii 
cari, dupe contractele de arendare, nu 
putefl să fie vîndute de cât dupe un nu
măr dre-care de ani. Dupe ce aceste mo
șii aii fost parcelate, scdse în vinZare și 
adjudecate definitiv asupra țăranilor, dupe 
ce cumpărătorii aii depus cea d’ânteii! Ze" 
cime a prețului total, a venit arendașul 
sai! alt cine* va la minister să spună că 
acea moșie nu se pdte vinde, și că, de se 
va vinde, Statul va fi expus la un proces. 
Atunci vînZarea nu s’a mal reabsat, cum
părătorii nu aii fost puși în posesiune, 
însă li s’a Zis: vînZarea rămâne bună, 
banii rămân bine luați, și voi nu veți de
veni proprietari al moșiei de cât la expi
rarea termenului contractului, iar până 
atunci nu aveți de cât să vă puneți la 
cale cum veți putea cu arendașul. Acesta 
a fost încă una din căușele de nemulțu
mire în populațiunea rurală.

Acum, D-lor, vin la partea a duoa și la 
răspunsul ce trebue să dai! D-lui Nădejde 
în privința crâncenei lupte politice ce a 
urmat în sânul societăței ndstre, și care 
fără multă cumpănelă s’a dat drept causă 
acelor nemulțumiri și de unii și de alții 
în pasiunile lor, ațîțându-se spiritele 
populațiunilor rurale cu aceste cestiuni 
cari s’ai! întrebuințat ca o armă elec
torală.

Este trist, D-lor, ca noi, în divisiunile 
și certele ndstre politice, noi clasa diri- 
gentă, care trebue să avem consciința ac
telor ndstre și să ne dăm bine semă de 
consecințele lor, mergem uneori până a 
apela la elementele cele mai pasionate 
ale poporului, provocând apetite și re- 
vendicațiunl cari în asemenea împregiu- 
rărl iaî! proporțiunile cele mai exagerate, 
fără să considerăm că prin acăsta creăm 
o stare de lucruri de care avem să fim cu 
toții loviți, și a cărei cea mal grea răs

pundere morală noi trebue s’o purtăm. 
(Aplause).

Ast-fel, D-lor, în urma ultimelor ale
geri ale Camerei precedente, producăn- 
du-se un incident de o minimă importanță 
în comuna urbană Urzicenii, din județul 
Ialomița, unii din partisanii ministerului 
d’atuncl, cari tocmai în acele momente 
’și dedese demisiunea, ai! creZut că e bine 
să profite de ocasiunea acelui mic inci
dent pentru a aduna subscrieri pe un fel 
de petițiune prin care cetățenii din Ur
ziceni, pdte și alții, erai! chemați să ’și 
exprime părerea lor de răii pentru căde
rea guvernului trecut. Acăstă nuvelă s'a 
colportat prin tot orașul, și îndată aă 
căutat a se produce o reacțiune în contra 
acestui mod de procedare. Cel cari erai! 
în oposițiune atunci în contra guvernu
lui, s’ai! adresat locuitorilor, Zicând u-le: ve 
înșală acei cari vă pun să subscrițl acea 
hârtie; fiind-că ei vă pun să <JicețI sub 
propria vdstră iscălitură, că voi sunteți 
mulțumiți de starea în care vă aflați, și 
noi știm că numai mulțumiți nu sunteți 
și nu puteți fi. Atunci îndată s’a produs 
incidentul de răscdlă, ducându-se locuito
rii la telegraf să ’șl căra petițiunea 
înapoi.

A fost o nenorocire că nu s’ai! luat de 
îndată, pentru potolirea acestei miș
cări, tdte măsurile necesare. Pentru re
primarea acestei mișcări nu venise de 
cât un subprefect, care și acela n’a știut 
cum să ia lucrurile, care a întârZiat mă
surile așa în cât a dat timp dmenilor a 
se îndârji, și în duoe-trel mișcarea a 
luat din ce în ce mai mari proporțiuni. 
Atunci s’a trimis trupa la Urziceni de 
fostul guvern ; și a venit și D. prefect de 
Ialomița la Urziceni ca să astâmpere lu
crurile.

Aci, D-lor, trebue să vă spun că, pe 
lângă cestiunea politică care făcuse la în
ceput punctul de plecare al mișcărei, s’aă 
amestecat acolo, cum se întâmplă adese
ori când e vorba de a emoționa aglome- 
rațiuni de mase inculte, s’ai! amestecat și 
alte păsuri și trebuințe, și alte reclama- 
țiuni de dată mai vechiă ale populațiunei 
locale. Așa în Urziceni se ivesce cestiu
nea următdre : Se plângeai! locuitorii din 
partea locului că arendașul Urzicenilor 
nu le dedea pământuri de hrană, și în
voise pe moșie alțl locuitori străini. Prin 
urmare, era un fel de rivalitate și ură în
tre acel țărani, veniți de aiurea, cari ex
ploatai! moșia, și între locuitorii din Ur
ziceni. Și fiind-că aceste nemulțumiri lu
aseră un caracter cam aspru, cam ame
nințător; prefectul județului, pe-semne ca 
*și-a perdut capul, n’a găsit alt-ceva mai 
bine de făcut ca să împace pe locuitori 
de cât a le Zice : duceți-vă și voi de luați 
pământurile ce veți găsi nearate, ș1 Pu* 
nețl plugurile'de le arați; vom vedea pe 
urmă ce mal este de făcut.

In starea de surescitare în care erau 
omenii acolo, în stare de agitațiuni po
litice și sociale, e natural ca o vorbă așa 
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de imprudentă, rostită din partea unei 
autorități, să fie un adevărat fitil, așa tu 
cât mișcarea de la UrzicenI s'a lățit cu 
repeziciunea fulgerului în tdte satele ve
cine ; căci se răspândise vuetul că țăranii 
aii voe de la stăpânire să ia pământ cât 
le trebue să are. Și fiind-că tdte acele 
persdne cari împrăștiat printre* săteni a
semenea idei, făceați apel la interesele, 
sat mai bine la pasiunile populare, ele 
prindeaii asupra minții țăranului când li 
se Zicea : cereți pământul care vi s’a fă
găduit dupe art. 5 și 6. S’a răspândit tot 
de o-dată vorba în tdte satele de prin 
pregiur că sunt ordine de la stăpânire să 
se dea după art. 5 și 6, sat cum Ziceați 
țăranii, după ordinul cu No. 5 și 6, să se 
dea pământ, și nu se dă acel pământ pen
tru că primarul, în înțelegere cu subpre
fectul, reține acele ordine. Dar n’a fost 
numai atât: trebue să aduc la cunoscința 
Parlamentului și țărei, că mai ales în ju
rul Bucurescilor, în satele din jurul Ca
pitalei, se exercită un fel de meserie de 
exploatare, pe un câmp larg și întins, de 
mai multe categorii de dmeni; sunt de 
acei cari merg și iati bani de la țărani, 
pentru ca să facă să li se dea pământuri 
in loturi. Se fac liste și pantahuze prin 
sate, cu cari se strâng sute și mii de 
franci, sub pretext de a le procura pă
mânt. E o tagmă întrăgă de advocăței, 
cari trăesc din suddrea țăranului nostru, 
vârîndu'i în cap fel de fel de gărgăuni, 
stârnind fel de fel de pricine între ei, 
unele mai nedrepte de cât altele, unele 
mai absurde de cât altele, și cari, chiar 
când sunt drepte, nu îngrijesc de dânșii 
să ’I facă a 'și câștiga dreptul lor, ci nu
mai pentru ca să aibă un miZloc de a ’i 
exploata ani întregi.

Voci: Așa este.
D. Th. Rosetti, președintele consi

liului : E trist de a spune, dar așa e. Ca 
tot-d’a-una în timpuri turburate, ah aler
gat și acești exploatatori pe câmpul liber 
și deschis al manoperelor de tot felul, și 
n’aii făcut de cât să îndârjească, să înrău
tățească, să învenineze mișcarea.

Acum ni se aduce, și aci trec la a doua 
parte a interpelărei D-luI Nădejde, 'mi se 
aduce, mie și colegilor mei, o gravă im
putare, în privința miZldcelor de repre
siune pe cari le-am întrebuințat; ni s'a 
atras atențiunea în privința răspunderel 
ce purtăm asupra ndstră. EI, D-lor, când 
am primit la Martie sarcina spindsă de a 
forma un guvern in împregiurările de 
atunci, nu 'ml-am făcut nici un moment 
ilusiune asupra gravitățel situațiunel, și 
am primit'o cu fruntea curată și cu min
tea senină; căci ori-care ar fi fost gra
vitatea împregiurărilor, dificultățile si
tuațiunel, un lucru '1 sciam eă și co
legii mei, că cel puțin noi nu eram 
în nimic implicați și în nimic vinovațl 
la acăstă stare de lucruri; noi consciin- 
cioșl de nevinovăția nostră față cu o situ- 
ațiune anormală la a cărei creare nu lu
asem parte, am avut tot curagiul care ne 

trebuia pentru ca să înfruntăm greutățile 
acelei situațiunl.

Ețar, D. Nădejde și mal mulți din cole
gii săi politici ne Zic • 4c ce ați procedat 
cu asemenea rigore? Eti v’am răspuns și de
unăZI la acăstă întrebare, spunându-vă 
că sunt momente triste de acelea când 
Statul nu ’șl mal pdte afirma existența sa 
și nu mal pdte impune respectul ce 'i se 
cuvine lui și societăței întregi, de cât 
prin miZldce violente; pentru că, făcân- 
du-se de alții apel la violență, saâ fiind 
spiritele tulburate în așa fel, în cât să nu 
mai poți sta de vorbă, căci nu te mai în
țelege nimeni, ești silit atunci să te im
pui acolo unde nu ai dori de cât să con
vingi. Ori cât de durerdsă ar fi fost a- 
căstă sarcină, ea era pentru noi o datorie 
pe care am îndeplinit’o și cred că am în- 
deplinit'o așa cum trebuia să o îndeplinim, 
adică cu tdtă cumpătarea, cu tdtă mode- 
rațiunea, cu tdtă dulceța și blândețea cu 
care în împregiurările acelea se putea în
deplini.

Când am văZut însă, D-lor deputați, că 
spiritele surescitate ale locuitorilor noștri, 
'I prefac in fiare sălbatice, când am vă
Zut că acești dmeni aii devenit omorîtori 
și jăfuitori, aii început a pune foc, a prăda 
și a schingiui, când am văZut că spiritul 
de desordine se întinde și mai departe, în 
cât ah fost militari dorobanți, cari aii în- 
drăsnit să pună mâna pe căpitanul lor și 
să '1 aresteze, atunci 'ml-am Zis: a venit 
momentul de a fi mai energici; căci, alt
fel, o prea mare slăbiciune, saii o prea 
mare indulgență în acele momente, ar fi 
putut avea consecințe mult mai grave, și 
ar fi necesitat o represiune cu mult mal 
crudă. N’am hesitat dar a da ordine să se 
întrebuințeze chiar și arma; am făcut a
cesta însă, D-lor, numai la ultimă nece
sitate și totd'a-una cu multă reservă și 
prudență.

Acum*, D-lor, pentru ca să nu reeasă 
din aceste desbateri vre-o imagine falșă 
și contrarie adevăratei stări de lucruri, 
trebue să vă atrag atențiunea că nu tdtă 
populațiunea ndstră rurală, și mal ales 
nu tdtă populațiunea rurală din Ilfov, 
este așa de interesantă precum se arată. 

e Nu trebue să uitați, D-lor. că în giurul 
Capitalei, pe lângă adevărațil țărani cul
tivatori de pământ, sunt mulți indivizi 
cari nu aâ nimic de comun cu țăranii de 
cât locuința în același sat.

Sunt în satele din Ilfov și în unele din 
Ialomița făcători de rele de profesiune, 
cari de mult timp sunt așeZați pe acolo, 
lepădăture ale orașelor mari, ale Bucu
rescilor, cari se adăpostesc prin acele sate, 
și tocmai aceste elemente turbulente, 
anti-sociale prin tot trecutul lor, nu prin 
starea lor de apăsare dar prin trecutul 
lor certat cu legile și cu dreptatea țărei, 
tocmai aceste elemente, de cele mal mul
te ori, se pun în capul mișcărilor și cu o 
violență brutală ațâță și pe cei-alți la 
răscdlă.

Față cu acest element, clemența prea 

mare ar fi o crimă din partea unui gu- 
vem. Dacă țăranul harnic, muncitor, 
gospodar, ne inspiră, și trebue să ne in
spire tutulor, cea mai mare compătimire 
și cea mai mare atențiune pentru adevă
ratele lui interese, aceste rebuturi, aceste 
gunde sociale nu aii drept la același mod 
de a fi tratați. (Aplause).

Trebue să facem distincțiune între ceea- 
ce este laborios și onest, în satele ndstre, 
și între elementele perturbatdre țărei, cari 
nu sunt de cât bureți ce cresc pe corpul 
social. (Aplause).

Ni se mal impută de D. Nădejde că de 
ce noi în tdtă acăstă mișcare n’am venit 
de la început cu măsuri de împăciuire 
cari să aplaneze răul.

D-lor, în timpurile unor turburări cari 
se apropiaseră până lângă porțile Capi
talei și când Camera era în starea care vă 
aduceți aminte, puteam noi să venim cu 
proiecte de legi să le discutăm în acea 
Cameră? Nu vă amintiți D-vdstre pro
verbul : Roma deliberante Saguntum pe- 
rit? Nu era vremea atunci de deliberare, 
era de a stabili ordinea legală în tdtă 
țăra.

D-lor, s’ah semnalat un șir de abusurl 
comise de funcționarii comunali, comise 
de arendași și de proprietari, de judecă
tori, de militari, etc., și D. Nădejde, în 
desvoltarea interpelărei D-sale, a făcut o 
lungă enumerațiune de cașuri isolate, de 
fapte invididuale, numai ca simple alega- 
țiuni, nici o-dată probate, cari ’mi face 
mie unul cel puțin, mai mult efectul de 
a fi o colecțiune din tdte svonurile cari, 
dupe timp, în acăstă cestiune, aii umplut 
jurnalele din țâră, de cât un studiii real 
și cert al unor fapte anume bine determi
nate și asupra cărora D-sa ar fi luat in- 
formațiunl positive. Este evident, D-lor, 
când se adresăză cine-va la Lupta D-lui 
Panu saii alt jurnal de felul acesta, că 
trebue să ia faptele de acolo cu mult con
trol în privința exactităților, pentru că 
D. Panu, saii alt redactor, nu are nici un 
interes de a face un control sever tutulor 
diferitelor racontări cari ajung la urechea 
D-sale, și, dacă am face o colecțiune de 
tdte câte s’aii spus până acum, ați vedea 
că este o adunare de lucruri contraZică- 
tdre și absolut încreZibile.

Nu mă voiii ocupa dar de acăstă parte 
a arătărilor D-luI Nădejde, voiii recundsce 
însă împreună cu D-sa, și mai ales cu D. 
Dobrescu, că în adevăr starea țăranilor 
noștri, starea satelor ndstre este ast-fel 
în cât tdtă atențiunea ndstră, atât a guver
nului cât și a Camerei, trebue să fie ațin
tită spre o îmbunătățire a situațiunel ac
tuale cât mal neîntârziată și cât mai efi
cace, dar tot de o-dată nu trebue să ne 
facem ilusiuni că numai prin o lege saii 
duoă, vom fi în stare a îndrepta starea de 
lucruri existentă. Este evident că modul 
cum se administrăză, dupe legea comu
nală actuală, comunele ndstre rurale lasă 
enorm de dorit. Este neîndoios că contro
lul ce trebue se exerciteze o administrați- 
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une asupra subalternilor săi, este mal nul 
în sistemul actual. Este adevărat că în- 
trega ndstră organisațiune, așa cum o a- 
vem, este îngreunătdre peste măsură pen
tru viața Zilnică a omului simplu de la 
țâră; că el se înâcă într’un șir de forma- 
Utăți, că se încurcă în sumedenie de pro- 
cese-verbale de cari este încongiurat și 
că nu pdte eși din ele de cât punând 
mâna în posunar. Aci ne vom găsi tot- 
d’a-una pe același teren cu toți acel cari aâ 
o inimă caldă și un simțimânt drept pen
tru adevărata îmbunătățire a sdrtei locui
torilor comunelor ndstre rurale. Dar încă 
o-dată repet că nu trebue să ne facem i- 
lusiunea că prin o lege sad chiar prin 
mai multe se pot vindeca de o-dată relele 
învechite de cari suferă partea cea mai 
mare a societăței României. Aceste rele 
se par că ar fi în mare parte moștenirea 
a acestei interesante clase sociale și ah 
ajuns a fi ca un fel de tradițiune istorică.

Activitatea în administrațiune este de 
o neapărată trebuință, însă, ori cât de 
energică ar fi acea activitate, ea nu pdte 
transforma țâra de astăți până mâne, și 
este lucru periculos de a enunța asemenea 
pretențiunl, dar, că un remedih se pdte 
aduce în mare parte, sunt convins, și în 
ceea ce ne privesce pe noi, vom face tot ce 
vom putea pentru a aduce acest remedii!, 
comptând pe sprijinul și luminatul con
curs al D-vdstre. (Aplause).

Acum, înainte de atermina, ’ml-ași per
mite să mulțumesc D-lui Dobrescu, cu care 
D. Nădejde a declinat ori-ce t solidaritate, 
lucru de care nu mă înduoiam, de și amân- 
duoi vorbesc pentru țărani și în numele lor.

Dacă sunt de semnalat în cuvintele căl- 
durdse pe cari le-a rostit D. Dobrescu, 
unele erori și dre-cari exagerațiunl, înțe
lesul însă general resultând din discursul 
D-sale a fost in armonie cu realitatea lu
crurilor și este o mare deosebire între 
acest mod de a vedea cestiunea țărănâscă 
și de a o susține, și între modul întrebuin
țat de D. Nădejde și confrații săi, cari ah 
organisat în Moldova o adevărată agenție, 
dacă pot să Zic așa, fiind-că nu scih cum 
să o numesc, o agenție de turburări paci
fice (ilaritate).

D. Mortzun; N’am auZit bine.
1) . președinte al consiliului, Th. 

Rosetti: De turburări pacifice. Trebue 
să sciți, D-lor. că ne aflăm față în față 
cu nisce amici saii adversari, nu scih cum 
să ’i numesc, dar în ori-ce cas cu nisce 
Domni fdrte întreprinzători și fdrte ac
tivi, și chiar tînguirile violente pe cari le 
arată D-lor în privința unor neajunsuri 
de cari se plâng, lasă să se înțelâgă că 
causa adevărată a nemulțumirel nu este 
atât de mult râua stare a țăranului, ci 
pedicele pe cari le întâmpină unii din 
D-lor pentru a câștiga influența asupra 
spiritului țăranilor. (Aplause).

Noi, D-lot, cari suntem conducătorii 
țărei avem ’sarcine și obligațiuni morale 
idrte grele către țâră. Eh nu sunt pentru 
acea egalisare absolută, care se pronâză 

de unele scdle politice și sociale, fiind-că 
eh cred că un corp organisat nu pdte sta 
fără membri și fără cap, nu pdte exista 
fără o coordonare și sub-ordonare a dife
ritelor elemente din cari se compune, nu 
pdte exista când ar suprima importanța 
firâscă ori-cărui din aceste elemente; căci 
în ori-ce corp organisat, — și ori-ce 
societate este un corp organisat — trebue 
să fie, nu o unificare, ci o coordonare, o 
sub-ordonare, o închegare organică între 
diferitele sale elemente. De aceea, D-lor, 
acei cari ah sarcina și ondrea să fie par
tea gânditdre a corpului organic al so
cietăței ah datorii grele, ah respunderl 
mari față cu cele-alte elemente.

D-lor, este o crimă când noi transferăm 
interesele ndstre, pasiunile sah urele cari 
ne pot Însufleți la acestă rădăcină, la a- 
căstă matcă pe care stăm" cu toții și din 
care am eșit cu toții, și de aceea nu pot 
de cât să încheih cu aceste cuvinte: Mă 
veți găsi tot-d’a-una gata de a lucra pen
tru îmbunătățirea sdrtei poporului nos
tru în limitele posibilului; căci nu tre
bue să fim utopiști; mă veți găsi în 
contra acelora cari voesc să ațîțe pasi
unile claselor de jos pentru interese cari 
nu sunt tot-d’a-una ale acelor clase. (A- 
plause prelungite).

D. Ministru al lucr&rilor publice, 
Al. Marghiloman: D-lor deputați, soli
cit de la D-vdstre câte-va momente de a- 
tențiune înainte de a se curma, în ceea-ce 
ne privesce, cel puțin pe noi, discuțiunea 
asupra rescdlei țărănescl. Dacă sunteți 
dispuși să prelungiți ședința pentru câte
va minute, eh v.ași fi fdrte recunoscător...

Voci: Da, da.
D. Ministru al lucrărilor publice, 

Al. Marghiloman: Ați putut vedea, 
D-lor, spiritul nepărtinitor cu care înve
derăm rescdla țărănâscă. Facem parte largă 
erorilor de legislațiune; facem partea ero
rilor de aplicațiune cari ah scrîntit și ah 
întors în parte de la menire o reformă a- 
grară; facem partea desvoltărel economice 
anormale; facem partea unei administra- 
țiunl greșite și de multe ori culpabile; 
facem partea miseriei, facem partea lip
sei de pământuri, însă pentru că voim să 
cundscem binele și răul în tot adevărul 
lor, spre a aduce leacul trebuitor, trebue 
să doborîm duoă erori grave cari s’ah 
făcut în privința rescdlei țărănescl în dis
cuțiunea urmată.

S’a Zis că țăranii s’ah resculat numai 
de fonie și de miserie, și pentru că se 
credeah în drept de a da cu brazda în lo
cul vecinului. Cel puțin aci în Muntenia 
și în cercurile resculate, faptele desmint 
în multe locuri acâstă legendă. Lipsa și 
nevoile ah alimentat rescdla; singure nu 
o justifică. Dacă fdmea este unica causă, 
cum se explică că mai peste tot în ca
pul rescdlei erah șefii de garnizonă, adică 
dmenil cei mai răsăriți din sat P

D. G. Panu: Ați citit raporturile mi
litare în ele se constată miseria.

D. Ministru al lucrărilor publice, 
Jt t, .i . . ; î

Al. Marghiloman: Nu vorbesc nici odată 
de o cestiune fără să cunosc părțile el 
slabe, pentru câ e în interesul thesei mele 
de a nu putea fi desmințit. In alte lo
curi, în capul rescdlei s’ah găsit cârciu- 
maril cel mal bogați din sate, cum a fost 
la Conduratu - Popesci. Dacă , de altă 
parte, falsa credință că țăranul are drep
tul de a brăzda locul vecinului este a duoa 
causă a rescdlei, cum se explică că nici 
una din comunele resculate din Ilfov nu 
a pus plugul pe țarine ?

Când a avut loc prima mișcare din Ia
lomița, da, țăranii ah arat la Manasia; 
la Alexieni. Dar acea mișcare era deja 
potolită, fără rigdre, când a isbucnit ade
vărata rescdlă din Ilfov și din Prahova.

Aci nu e un resculat care să fi tras o 
brazdă; din contra, resculații băteah pe 
consătenii lor cari eșeah la plug chiar 
pentru locurile lor.

Nu este acâsta sedițiunea în contra că- 
reea am fost siliți să întrebuințăm arma. 
Revolta pe care am reprimaVo este cea 
care a urmat.

S’a aruncat atunci în public o frasă, 
frasă ce s’a reeditat de D. Panu sub o 
formă mal îmblânZită: „S’a cerut pâne și 
s’a dat plumb;“ frasă culpabilă, pentru 
că legitimâză pe de o parte rescdla, iar pe 
de alta nimicesce legitimitatea represi- 
unel....

D. G. Panu: N’am Zis’°> dar ’ml-o 
asum.

D. ministru al lucrărilor publice, 
Al. Marghiloman : Am Zis că ați reedi- 
tat’o sub o formă ÎmblânZită.

Apoi pâne mai cereah țăranii din Că- 
trunescl, când armata ’l-a surprins voind 
să ungă cu gaz pe primar și pe notar ca 
să’i omdre mai bine ?

Pâne mal cereah țăranii de la Micșu- 
nesci și Dobreni, cari, ca semn al neajun
surilor lor, nu ah găsit alt-ceva de făcut, 
dupe ce ah incendiat o casă, de cât să tae 
arborii roditori și pe cei mai tineri să’i 
smulgă și să’i îngrdpe cu vârful în jos ?

Pâne mai cereah cel de la Crețulesci, 
de la D. Stancu Bechianu, cari ah împins 
devastațiunea de nu a mai rămas din case 
nici pâtră pe pâtră; cari ah smuls lespe- 
Zile scărei din alveola lor și ah sfărâmat 
și tinichâua dupe acoperiș ?

Pâne mai cereah cei de la Lipia-Boj- 
dani, cari la casa D-lulToma Filitis,dupe 
ce ah prădat tot, ah scos din chelare în 
bătătură merindele, aprovisionările, și 
le-ah pisat cu picidrile ca să nu mai pdtă 
hrăni nici cânii ? «<

Pâne mal cereah cei de la Ferbinți, 
cari ah bătut un archimandrit și treL6- 
meni străini refagiați din alt sat?

Pâne mai cereah cel de la Dascălu-Crâ- 
ța, cari, dupe ce ah prădat casa proprie
tarului ah început a serbate între-dân
șii, a se prăda, a sparge cârciumile aface 
actele cele mai sălbatice?

Pâne mai cerâh cei de la Grădiștea, cari 
ah luat pe căpitanul Brațu, și ’l-aâ tor
turat, nu pentru că avâh răsbunare de 
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exercitat contra lui, dar pentru că voiaU 
să ’i smulgă un ordin către locotenentul 
săiî din Ferbinți, ca acesta să le predea 
pe arhimandritu Gherasem și pe cei-alți 
duol omeni refugiațl acolo.

EI, D-16r, eti am vă^ut pe căpitanul 
Brațu în spitalul militar!

Ostașul care, din campanie nu păstrase 
de cât amintirele voidse ale militarului 
care ’șl a făcut cu bine datoria, 'l-am vă- 
$ut încolăcit în spasme nervose la suveni
rul torturelor morale și fisice ce suferise 
în satul săti. Cu cdstele frânte, închis și 
păzit în primărie, față în față cu frânghia 
ce se pregătise pentru spân^urarea lui, 
reușind prin minune să se evadeze. Brațu 
cu tovaroșul lui, Ghiță Dima, n’a datorit 
mântuirea de cât trupelor sosite a doua-^h

Mai departe. Pane mal cerăii dmenii 
din Stefânescl, cari, ca manifestare a re- 
vendicațiunilor lor, n’aă găsit ceva mal 
bine de făcut de cât să tortureze cu cea 
mal mare sălbătăcie pe primarul Ion Ili- 
escu, om eșit din popor, țăran cult, căci 
avea bacalaureatul, și pe care o pornire de 
bun sătdn, ’l făcuse să vie în mijlocul 
consătenilor săi pentru a ’l servi ?

El bine, acest om nenorocit a fost tor
turat de la 9 ore de dimineță până la 3 
ore din ndpte, cu un rafinament de piei 
roșii. Când la 3 ore a venit armata ’l-a 
găsit cu ochii scoși, cu capul sdrobit, și 
ca derisiune, întins pe o canapea cu un 
mandat de plată desfășurat pe pept. Pâne 
mal cerăti autorii acestor torturi ?

Cu brațele încrucișate trebuia dre să 
așteptăm repetirea acestor fapte ?

Să deplângem, D-lor, cu toții că pdte 
fi în România o stare economică care să 
permită încolțirea unor asemenea pasiuni. 
Să deplângem, că pdte fi o stare de cul
tură care să permită deșteptarea instinc
telor celor mal sălbatice ale omului.

Să deplângem că am avut o administra
ție vitregă care nu a sciut să simță și să 
prevină la timp asemenea nenorociri. Dar 
să nu venim să gicem, când asemenea lu
cruri se petrec, că societatea n’are datoria 
să le înăbușescă cu o oră mai 'nainte. 
(Aplause). Dupe cum chirurgul când cons
tată gangrena nu esită să amputeze mem
brul gangrenat pentru a scăpa restul cor
pului, tot așa și guvernul s’a crezut da
tor să trăcă la măsuri de represiune. 
(Aplause). Dacă așteptam, D-lor, ca res- 
cdla să se organiseze, ar fi ajuns ca într’un 
singur punct dorobanții să fraterniseze cu 
resculațil, ca o linie de drum de fer, un 
telegraf să fie tăiat, pentru ca să avem 
resbelul civil în tdtă ordrea lui. Ați fi 
v&Jut atunci buna ndstră Românie ca va
sul, care, fără catarte, fără pân^e, fără 
cârmă, devine prada primului pirat care 
pune mâna pe dânsuL

Da, D-lor, resbelul civil pdte că '1-afi 
dorit unii; nu noi suntem aceia; noi am 
crezut că ar fi fost deserțiune din parte-ne 
dacă nu curmam răul. S’ati găsit gazete 
cari, departe să aline răul, vărsafi cu plă
cere unt-de-lemn pe foc. N’am sa judec 

pe nimeni; dar revendic pentru societate 
dreptul de a se apăra, de a nu lăsa pe 
nimenea să ’șl câștige dreptul cu violență.

D. G. Panu: Cer cuvântul.
D. ministru al lucrurilor publice, 

Al. Marghiloman: Aș putea, D-le Panu, 
să citez pasage din ^iarul D-vdstre, dacă 
n’ar fi fost altele mai violente . . .

D. G. Panu: Cer cuvântul în cestiune 
personală.

D. ministru al lucrărilor publice, 
Al. Marghiloman: D. Panu crede dre 
că are nevoe de un subterfugii în Camera 
acesta pentru ca să vorbescă ? Cred că 
maioritatea și guvernul ai arătat către 
D-vdstră, o condescendență absolută. V’am 
lăsat tdtă libertatea să aruncați asupra 
armatei și asupra administrațiunel pîrele 
cele mei nedrepte. Veți găsi drept, cred, 
să legitimăm și noi la rândul nostru, cari 
represintăm autoritatea, procedarea au- 
toritățel. D. Panu este acela care a adus 
ca probă că miseria era singura causă, 
— notați că însu-ml am recunoscut pute
rea ce acestă miserie a dat convulsiunel,— 
a adus, gic, ca probă faptul că și Moldova 
s’a resculat într’un sens absolut agrar. 
Sunteți sigur, D-le Panu, că Moldova nu 
este mal mult agitată ca România ?

D. G. Panu: Sunt sigur că nu.
D. ministru al lucrărilor publice, 

Al. Marghiloman: Ei nu afirm nimica 
ce nu pot dovedi; și vă voii citi îndată un 
document ce va arunca deplină lumină 
asupra stărel din Moldova.

Moldova este frământată de o propa
gandă care are capul el, organisația el, 
căile el de propagandă.

Și capii acelei mișcări, când o parte a 
României era în foc, agitai; veți vedea 
în ce mod!

Ideile D-luI Nădejde și partisanilor 
săi, nu am drept să le încriminez; faptele 
însă ale D-sale, cuvintele D-sale, cu deo
sebire când se rostesc în Parlament, ace
lea sunt dreptul mei și am dreptul să le 
judec.

Iată o scrisdre semnată Idn Nădejde, 
de la 12 Maii, și găsită asupra subloco
tenentului Chinezu, care din militar de
venise agentul de provocațiune în Mol
dova (citesce).

„Prietene,
„Tdte răvașele și cele trei suplici s'ai 

primit cu bine și s’ai și trimis împreună 
cu altele la Bucurescî, deci fii pe pace, cum 
^ic cel de dincolo.

„In No. 33 vom pune și călcările de 
lege ce ne-ați trimis. Trimit a$i și legile 
ce ceri. Cine este M. ? Micale de la Târ- 
nauca, ori Mironescu ?

„’MI pare tare bine că ai trecut Rubi- 
conul, al să muncești mult, dar simpatia 
țăranilor, și inteligența lor are să-’ți a- 
lunge din dse ori-ce pesimism/

Iată ce numesce D. Nădejde agitațiune 
politică permisă. D-sa care în ședința de 
ieri se fălea cu frasa următdre : „nu am 
întrebuințat învățători, pentru că nu 
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voiam să-’l compromitem*; dar ați în
trebuințat militari!

D. V. G. Mortzun: S’afi întrebuințat 
singuri. (Sgomot).

D. Ministru al lucrărilor publice, 
Al. Marghiloman : Se vede că vă pișcă 
de vreme ce nu mă lăsațl să merg înainte.

D. Nădejde e un om prea cult .pentru 
ca să nu scie ce semnificare are în istorie 
trecerea Rubiconulul; scie bine D-sa că 
a trece Rubiconul e a da semnalul răsbo- 
iulul civil; D-vdstră felicitați militarii 
cari aâ jurat credință Constituțiunel, le
gei, stindardului săă, pentru că aii devenit 
sperjuri și felonl. (Aplause). Probă des
pre felonia lor e că consiliul de resbel, 
semenii săi, ati fost siliți să-’l condamne 
la un an închisăre și la degradare.

D. G. Panu: Sentința a fost casată, e 
achitat. (Sgomot).

D. Ministru al lucrărilor publice, 
Al. Marghiloman: Cer iertare Came
rei că sunt silit prin o întrerupere să fac 
o digresiune; D-vdstră, D-le Panu, con
fundați casarea pentru vițiti de formă cu 
achitarea în fond. In ori-ce cas, fost-a 
sati nu D. Chinezu condamnat de consi
liul de resbel din Iași ? (Sgomot).

Voci: Da.
D. Ministru al lucrărilor publice, 

Al. Marghiloman: La ce soifi de coope- 
rațiune pofteați D-vdstră pe acest militar?

(Citesce).
„Ai să te bucuri și mal mult dacă vel 

afla că mișcarea a mai început în câte-va 
sate în județul Dorohoifi. Ast-fel la Bivol 
și la AvrămenI, lângă Darabani, sperăm 
în curând să se întindă pe Prut în jos.„

Sunt destul moldoveni în Cameră ca să 
vă spună ce a fost la AvrămenI, Ia Dara
bani. întrebați pe D. StroicI ce agresiune 
au făcut dmenii din AvrămenI când, cu si 
luința, a voit să libereze pe arestați din 
sub-prefectură! (Citesce):

„Mișcarea s’a început apoi la Pomârla, 
unde au fost studenții din scola normală 
superidră și s’ati întors entusiasmațl, și 
de acolo se va întinde......*

Nu întrebuințați institutori, nu voiți 
să 'I compromitețl, dar vă adresați la 
creeri mal fragezi, la studențl, ca mal 
lesne de impresionat cu pretinse teorii 
umanitare; vă adresați la firile mai lesne 
de scos din locul lor. (Aplause). (Citesce):

„La hotarul spre județul Botoșani, încă 
a început a merge la Sârbi, la Vlăsinesci. 
Tdte aceste locuri stati în legătură cu 
lașul, dar ’i vom putea pune cu Doro- 
hoiul, unde s'ar cuveni să mai lucreze și 
alții, nu numai D-ta,“

„Cât despre deputat țăran n’ar fi răti, 
etc.......•

D-nil mei, ce gravitate excepțională 
avea o propagandă de felul acesta între 
militari, o puteți lesne înțelege!

Și scițl care era organisațiunea adop
tată? Gândiți că sub-locotenentul Chi
nezu ’șl risca numai epoletul săâ și, stă
pân pe destinata lui, o juca cum ’I plă
cea? V’ați înșela dacă ați crede că aces-
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tea eraă procedeurile practicate în Mol
dova. Locotenentul Chineza in loc să 
învețe disciplina și teoria pe căprarii și 
sergenții din compania lui, densul ’i trans
formase în agenți de propagandă subver
sivă, Nu e sergent, nu e căprar din acea 
companie care să nu fi avut asupra lui 
scrieri, răvașe, jurnale, propagațiuni sub
versive pentru care utilisa puțina carte 
ce o învățase la regiment.

Iată unde e felonia militară; pe capul 
săfi, un ofițer pdte dispune; nu trebue 
însă să facă us de ascendentul și cultura 
lui pentru a rătăci pe nisce bieți dmeni 
cari ’i sunt încredințați pentru binele lor 
și al patriei, nu abandonați pentru rătă
cirea lor și minarea societăței. Pentru ce, 
cu osebire la 12 Maiâ, propaganda acesta 
era eminamente sedițidsă? Pentru că so
cietatea, represintată prin guvern, cu 
câte-va ^ile mal ’nainte, fusese silită să 
facă us de arme, să recurgă la tdte rigo
rile, ori cât ar fi fost ele de deplorabile, 
pentru a liniști resvrătirea. Tocmai în 
aceste momente, soldațil erai! îndemnați 
la rescdle în nordul Moldovei! Vă las să 
judecați D-vdstre asupra patriotismului 
procedeului și desinteresarea faptului. 
(Aplause).

Și, D-nii mei, dacă ași întdrce in- 
terpelatorului modul săti de discuțiune și 
m’ași agăța până și de vorbele imprudente 

pe cari le-a pronunțat în acestă Adunare, 
ce ar ^ice ? Nu este D. Nădejde care a 
lăsat să ’i ca^ă din gură cuvintele urmă- 
tdre, ce pdte că a^i regretă, văzând cum 
se pot restalmăci „Mâne se vor gândi 
„țăranii ca să nu se mal pună în pâlcuri 
^pentru a servi drept țintă armelor, ci 
„deosebiți unul departe de altul și cu cu- 
„țitul în mână ar ataca când pe proprie- 
„tar, când pe primar...

’ȘI dă sema D. Nădejde de ce pdte pro
duce o asemenea lozincă cărând în ure
chi inculte ?

Puteți vedea D-vdstre Ia ce duce o a- 
semenea propoveduire între nisce omeni 
scârbiți de viață de multe ori și amărâțl 
de suferință. In ori-ce cas D-ta care esci, 
nu profesorul Nădejde, nu socialistul Nă
dejde, dar care esci mandatar al țărei, 
trebuia să iei sema la vorbele ce $icl!

" (Aplause).
Pe drumul ideilor faceți cât doriți pro

pagandă, și e de datoria acelora cari se 
interesăză de existența Statului, să vi le 
combată tot pe tărâmul ideilor, și al pro- 
selitismului, însă pe tărâmul faptelor și 
al provocațiunei sedițidse sunteți justi- 
țiabill de critica ndstră.

D-nii mei, am fost silit să vorbesc de 
cele petrecute în Moldova, pentru ca să 
vedeți că rescdla socială ce a isbucnit în 
Muntenia pdte să producă mâne dincolo 

dâ Milcov o situațiune și maFdeplorabilă. 
Acolo aplicațiunea legei din 1864nus’a fă
cut mai de loc; acolo există în adevăr pro
letariat agricol; acolo în sfârșit nu există 
o întinsă clasă de mici proprietari, în care, 
mal curând sati mai târ^iă se va deștepta 
simțimântul conservărei și al respectului 
proprietâței altuia, care este și temelia 
proprietățel lor.

Nu sciti dacă male nevoe să mai adaog 
ceva. Am arătat dificultățile în care ne
am găsit dupe 22 Martie; dacă ne-am 
depășit atribuțiunile ndstre în stăvilarea 
unul răii, am avea cel puțin scusă, că am 
făcut’o în deplină sinceritate și cu ardenta 
dorință de a aduce cu o oră mai ’nainte, 
în mod sincer, bine informat, bine docu
mentat, lecuirea acestui răti. (Aplause).

Voci: închiderea discuțiunei.
D. vice-președinte, N. Blaramberg: 

D. Tache lonescu are cuvântul contra 
închidere! discuțiunei.

Voci: Nu mai suntem în număr.
D. vice-proședinte, N. Blaramberg r 

Atunci nu mai putem să mal continuăm 
ședința.

— Ședința se ridică la 6 Vi ore, anun
țându-se cea viitdre pe a duoa £i 25 No
embre.

Imprimeria Statului Director, ALEXANDBU PENCOVICL
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No. 12.

ADUNAREA DEPUTAȚILOR

Ședința de la 25 Noembre 1888
Președința D-lui vice-președinte N. 

Blaramberg.
— Ședința se deschide la ora 1 dupe 

amia^I.
— Presenți 134 D-nl deputați.
— Nu răspund la apelul nominal 39 

D-ni deputați, și anume:

In congediu:
D-nii 6. Berevoescu, A. Enacovici, D. 

Ghiâa-Comăneșteanu, A. Peșacov, S. Răș- 
canu, N. Nicolescu, Gr. Cozadini, L. Ca
targiu.

Fără arătare de motive:
D-nii T. Anastasiu, N. C. Aslan, L. 

Bogdan, T. Buzdugan, T. Calimachi, Gr. 
Constautinescu, C. Danaric, V. Dimitro- 
polu, N. Gavrilescu, L. Goilav, I. Laho
vari, G. Măcărescu, M. Marascu, M, Ma- 
teescu, E. Mavrocordat, V. Peiu, D. Po
pescu, V. Poenaru, C. Resu, G. Robescu, 
I. Robescu, N. C. Săveanu, D. A. Sturd
za, S. Șomănescu, A. Știrbeih, Gr. Trian- 
dafil, N. Voinov, C. Teleman, G. Toci- 
lescu, V. Pogor.

— Sumarul ședinței. precedente se a- 
probă.

— Se acordă congedih D-lui deputat 
A. Enacovici.

— Se comunica adresa președenției con
siliului de miniștri prin care se face cu
noscut că D. ministru al afacerilor străine 
susține proiectul de lege relativ la pen
siunea D-nei Mavrogheni și retrage pe 
cel relativ la pensiunea D-lui Picipio.

— Adunarea decide a se trimite la sec
țiuni proiectul relativ la pensiunea D-nei 
Mavrogheni.

— Se comunică Adunărei adresa preșe
denției consiliului de miniștri prin care se 
face cunoscut că D. ministru al justiției re
trage proiectul de lege relativ la pensiu
nea D-lui D. Zamfirescu.

— Se trimite la comisiunea de peti
țiuni petițiunea D-lui V. Torac, a D-nei 
Elena Popescu, a D-lor Florea Neacșu 
și G. Moldoveanu din comuna Bașcov, ju- 
dațul Argeș, și a mal multor locuitori din 
comuna Drăgoesci-Bitinele, județul Ilfov.

— Se trimite la comisiunea de indige
nat petițiunea D-luI D. Berlinski.

D. vice-președinte, N. Blaramberg: 
D. Alexandrescu are cuvântul pentru a 
anunța o interpelare.

D. D. Alexandrescu: Am cerut cu
vântul pentru a anunța o interpelare și a 
presinta și o propunere.

Am ondre a interpela pe onor, guvern 
și lu special pe D-nil miniștri de interne, 
de lucrări publice și de domenii ca să răs
pundă dacă ah sau nu intențiunea de a 
Înscrie în budget pe anul viitor suma ne

cesară pentru reclădirea teatrului națio
nal din Iași, care teatru se scie că a ars, 
sah dacă cred că acăstă a duoa Capitală a 
țărei, și Capitală a Moldovei e bine să ră
mână fără teatru ? Fac acăstă întrebare 
pentru că daca D-nii miniștri vor răs
punde că nu are să se Înscrie în budget o 
sumă în acest scop, ne vom vedea noi, 
deputății lașului, siliți să luăm inițiativa 
în Parlament pentru a surveni unei ase
menea chieltuiell.

D. vice-președinte, N. Blaramberg: 
Se va comunica guvernului.

D. D. Alexandrescu : D-lor deputați, 
nu trebue să ve mirați dacă vedeți In fie
care $i presintându-se diferite propuneri, 
pentru că multe sunt relele de îndreptat. 
Propunerea ce am ondre a presinta, sper 
că va fi bine primită chiar de D. ministru 
al justiției. Iată coprinderea el:

Domnilor deputați,
O lungă experiență a dovedit că mem

brii comercianți, cari, dupe actuala orga- 
nisare judecătorăscă, se alipesc pe lângă 
tribunalele civile pentru a judeca proce
sele dâ natură comercială nu sunt de nici 
uii folos, de vreme ce prea puțini comer
cianți ah ajuns la noi a avea <5re-cari 
cunoscințe speciale de drept.

Mai mult de cât atâta: adese-orl s’a 
observat că la unele tribunale unde nu 
există o secție comercială în permanență, 
dupe cum există la Iași și la Bucurescl, 
cu multă anevoe se pot completa din 
causa lipsei de comercianți, mai tot co- 
merciul fiind pe unele locuri în mâna 
străinilor; așa în cât, din acăstă causă 
s’ah vă^ut amânându-se cererile cele mal 
urgente, precum cererea pentru aplicarea 
de sechestre, pentru declarare de fali
ment, etc., ceea ce constitue un mijloc de 
trăgănire pentru litiganți.

Considerând că cele mai sus expuse fi
ind de notorietate publică, organisarea 
tribunalelor comerciale lasă de dorit și 
reclamă o îndreptare cât mal grabnică;

Considerând că însuși legiuitorul nos
tru a admis principiul că instanțele civile 
pot judeca afacerile comerciale, deferin- 
du-le pe de o parte judecătorielor de o- 
cdle, iar pe de altă parte curților de apel.

Pentru aceste și alte motive, cari mal 
pe larg se vor expune cu ocasiunea discu- 
tărel acestei legi în Parlament, subsem- 
națil, membri al Adunărei, avem ondre a 
supune în deliberarea b-vdstre următo
rul proiect de lege:

PROIECT DE LEGE
Art. 1. Tdte afacerile cari se judecă 

actualmente în primul resort de tribuna
lele comerciale se vor judeca de către tri
bunalele civile, car^ vor aplica legea și 
procedura comerciala cu dreptul de apel 
la curte, și cari vor judeca ca instanțe de 
apel afacerile comerciale judecate în pri
mul resort de judecătoriele de ocdle.

Art. 2. La tribunalele unde există mal 

multe secțiuni, atât afacerile comerc 
introduse de-a-dreptul, cât și apelurile 
nite de la judecătoriele de ocdle, se 
împărți pe rând la diferitele secții ale 
tribunalului ca și cele-alte afaceri civile 
și corecționale.

Art. 3. Ori-ce disposițiunl contrarii 
legel de față sunt și rămân abrogate.

Art. 4. Presență lege se va pune în a- 
plicare £ece ^ile dupe promulgarea și 
sancționarea ei.

D. Alexandrescu, G. Softa, N. Vclenti, 
Al. G. Hinna, N. Voinov, Lax. Nicu
lescu Voitineanu, G. Roznovanu, Chr. I. 
Sulioti, Nicu Gheorghescu, G. Maca- 
rescu.

D. vice-președinte, N.Blaramberg: 
Conform regulamentului, acest proiect de 
lege se va trimite în cercetarea secțiu
nilor.

Acum D. Theodorescu are cuvântuL
D. G. Dem. Theodorescu: Am luat 

cuvîntul pentru a presinta onor. Adunări 
următdrea propunere:

Domnilor deputați,
Există o instituțiune, datorită exclusiv 

inițiativei private și care — în interval de 
peste duoă decenii — s’a sciut ridica mai 
pre sus de ori-ce animosități politice, ca 
să aducă societăței foldse incontestabile.

Lucrările membrilor ei, desinteresate 
și menite să con trib ue la înălțarea cultu- 
rei naționale prin răspândirea gustului 
pentru arte, sciințe și literatură ; patrio
tismul câtor-va generoși donatori; con
cursul întregului public; devotamentul 
entusiast, perseveranța și energia condu
cătorilor acestei asociațiuni ah dotat țăra 
cu o preț io să instituțiune, iar Capitala ei 
cu un monument artistic, de care cu drept 
cuvânt pdte fi mândră.

Ca să asigure și să întărăscă viitorul a- 
cestel opere, subsemnațil cred a’și împli
ni o plăcută datorie venind să propună 
următorul

PROIECT DE LEGE
Art. 1. Se va înscrie anual în budge

tul Statului cifra de 30.000 lei, spre a se 
remite Ateneului Român ca să ’i serve 
pentru stingerea împrumutului contrac
tat la societatea creditului funciar urban 
din Bucurescl.

Art. 2. Ateneul Român va pune edifi
ciul săh din Bucurescl la disposițiunea mi
nisterului instrucțiune! publice, pentru 
congrese internaționale, pentru întruniri 
artistice, sciințifice și literare, pentru ser
bări și solemnități școlare, pentru ședin
țele consiliului general și pentru ori-ce 
alte necesități didactice.

G. Dem. Teodorescu. C. C. Arion, Dr. 
Severeanu, Stăncescu, A. Vericeanu, I. 
Ștefăneanu, O. D. Gabunea, Al Gr. lo
nescu, Ulyse Boldescu, I. P. Balanolu, 
A. Simu, D. C. Popescu, N. Filipescu, 
O. Pariano, Gh. Softa, C. D. Bădulescu, 
M. N. Pacu, Dr. Stefănescu, D. Bădescu-
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Roșiori, I. E. Săndulescu-Nănoveanu, 
Tache lonescu, I. Gr* Poenaru-Bordea, 
C. Olănescu, Gr. Em. Lahovari.

D. vice-președinte, N. Blaramberg: 
Se va trimite în deliberarea secțiunilor.

D. Burghelea are cuvântul spre a a- 
nunța o interpelare.

D. G. Burghelea: întreb pe D. ministru 
al instrucțiunel publice, dacă are cunos- 
cință că la Dorohoifi s’a numit ca proto- 
iereti o persdnă care nu însușesce condi- 
țiunile cerute de legea instrucțiunel pu
blice.

In același timp rog pe D. ministru să 
bine-voiască a’mi comunica dosarul aces
tei afaceri, căci sciâ că există o corespon
dență urmată Intre minister și mitropolia 
din Iași relativ la acestă numire, și am 
trebuință de aceste acte pentru desvolta- 
rea interpelare! mele.

D. vice președinte, N. Blaramberg: 
Se va comunica guvernului.

D. G. Chrisenghi: D-le președinte, 
îndată dupe constituirea comisiunei pen
tru elaborarea proiectului de răspuns 
la discursul Tronului, am cerut să 
fiii înscris între D^-nii deputați cari vo- 
iesc să ia cuvântul în discuțiunea gene
rală asupra adresei. Aflu acum că ieri, în 
lipsa mea de aci, s’ar fi luat o disposiți- 
une de a se interverti ordinea înscrieri
lor, și ceva mal mult, că s’ar fi exclus 
mulți din cei cari fuseseră înscriși să vor- 
bescă în cestiunea adresei.

Eă, D-le președinte, persist să am cu
vântul în discuțiunea generală asupra 
răspunsului la discursul Tronului, și pen
tru că am manifestat intențiunea mea de 
a vorbi în acestă cestiune încă de când 
s’a constituit comisiunea pentru proiectul 
de adresă și am fost atunci înscris între 
cei d’ântâiâ cari ati cerut cuvântul, soco
tesc că ar fi nedrept să fiii acum înscris 
la urmă.

Vâ ‘rog dar, D-le președinte, să bine
voiți a face să mi se respecte rândul în- 
scrierei mele.

D. vice-președinte, N. Blaramberg: 
Mă cred dator să dafi o mică explicațiune 
D-lui Chrisenghi care, precum a declarat, 
nu a fost ieri presinte aci; căci dacă D-sa 
nu ar fi lipsit, negreșit nu ar mai fi ridi
cat acest incident.

D-lor, Adunarea, în ședința sa de ieri, 
a hotărît că înscrierile anticipate sunt un 
abus; că jurisprudența urmată în trecut 
era greșita și a luat o măsură generală ca 
de aci înainte înscrierile să nu se mai 
facă de cât din momentul ce se comunică 
Adunărel lucrareacomisiunei. Acăstă mă
sură nu țintea pe nimeni în parte, și efi 
nu am putut face alt-fel de cât să urmez 
conform decisiunei D-vostre.

Acum dacă onor. Adunare voesce să I 
revie asupra unei hotărlri luate... j

Voci: Nu, nu se pote. (Sgomot). ;
D. vice-președinte, N. Blaramberg: ' 

Incidentul ridicat de D. Chrisenghi este • 
dar închis ? I

Voci: Da, da.
B. Chrisenghi: Atunci, D-le preșe

dinte, vă rog să bine-voiți a mă, înscrie 
acum.

B. vice-președinte, N. Blaramberg: 
Forte bine.

B. C. Bobeica: Rog pe biurofi să bine- 
voiască a ne spune dacă cei ce ati fost în
scriși să vorbescă în discuțiunea generală 
asupra răspunsului la discursul Tronului, 
acum când acea listă de înscriere este 
desființată, mai au ei dreptul a cere să fie 
înscriși în noua listă ce s’a format, saă 
numai când discuțiunea asupra Adresei 
va fi deschisă?

B. vice-președinte, N. Blaramberg: 
Pot cere să fie înscriși chiar de pe acum.

D. C. Bobeica: Atunci, D-le preșe
dinte, vă rog să mă înscriți și pe mine.

D. vice-președinte, N. Blaramberg: 
Veți fi înscris.

D.R.P&tArlAgeanu: D-le președinte, 
sunt câte-va dile de când am adresat o 
interpelare D-lui ministru de justiție. In
terpelarea mea a fost pusă la ordinea Zilei 
de alaltăieri, când eh din causă de bălă 
nu am putut fi present aci spre a o des- 
volta. Dacă guvernul primesce sunt gata 
a o des volta acum.

B. ministru de externe, P. P. Carp: 
D. ministru de justiție, căruia a fost a- 
dresată acăstă interpelare, nu este pre
sinte, căci n’a fost încunosciințat despre 
acesta.

B. R. Pătărlăgeanu: Atunci, D-le 
președinte^ vă rog să bine-voiți a comu
nica din nofi interpelarea mea D-lui mi
nistru de justiție.

D. vice-președinte, N. Blaramberg:
Se va comunica guvernului.

D. Hinna are cuvântul.
B. A. Hinna : Rog pe D. ministru al 

instrucțiunel publice să bine-voiască, cu 
ocasiunea formărel budgetului pentru 
anul viitor, a prevede suma necesară pen
tru înființarea unui gimnasiiî la Vasluiiî, 
fiind-că Vasluiul e unul din orașele pri
vate de asemenea așezământ. Acăstă con
form chiar cu legea instrucțiunel publice 
din 1864.

B. ministru al cultelor și instrucțiu
nel publice, T. Maiorescu: Am luat 
act de dorința exprimată de D. Hinna:

D. vice-președinte, N. Blaramberg: 
Acum la ordinea Zilei avem continuarea 
discuțiunei asupra interpelărel D-lui Nă
dejde.

D. Tache lonescu are cuvântul.
D. T. lonescu: Schimb rândul cu D. 

Mortzun.
B. vice-președinte, N. Blaramberg:

D. Mortzun are cuvântul.
B. V. G. Mortzun: D-lor deputați, 

anjătdre e cestiunea care s’a desbătut ieri; 
și alaltăieri; puternice sunt, dupe mine, 
dovezile cari s’ati adus în acăstă cestiune 
deD.Nădeje; puternică mal cu seamă ar
gumentarea istorică adusă de D. Panu. 
Deci, la rândul meii, luând cuvântul, nu 
voiti intra în aducerea altor argumente, 

nu voiti intra nici în aducerea altor fapte 
istorice, ci voiți căuta să urmăresc, în dis
cursurile, în cuvântările prin cari răspuns- 
aîî D-nii Rosetti și Marghiloman, păr
țile unde mi se pare că D-lor nu aii răs
puns tocmai dupe cum trebuia celor spuse 
de D-nii Nădejde și Panu. Intru cât pri
vesce cele Zise de D. Dobrescu nu pot să le 
iati asupră-ml, căci le-a luat D. Rosetti 
ieri seară.

S’a spus și de D. Panu, s’a Zis și de D. 
Nădejde că starea țăranilor înainte de 
1864, din punctul de vedere economic, că 
existența lui Silnică era mult mal garan
tată, era mult mal ocrotită de cât în urma 
lege! de împroprietărire; acăsta s’a Zis 
de D-lor, acăsta s’a dovedit cu prisosință, 
întemeindu-se pe vechile legiuiri și așeză
minte, pe legi abrogate, dupe cum Zicea un 
spiritual și erudit domn deputat din ma
ioritate.

La acestea D. Rosetti răspunse că le
gea de la 1864 e o lege rea întru cât pri
vesce art. 5 și 6, căci prin ele se deschide 
o portiță, prin ele s’a dat a se înțelege ță
ranilor că ei au un drept vecinie la îm
proprietărire, că prin urmare aceste arti
cole nu trebuiai să existe, fiind-că legea de 
la 1864, nu rescumpăra de cât claca. 
Fie, dar cum rămâne cestiunea care 
se discută, căci legea nu s’a discutat 
de cât întru cât se raportă la rescola de 
față; s’a Zis că starea rea în care se află 
țăranul, lipsa de pământ, lipsa de hrană 
de tdte filele, 'l-a făcut să iasă din calea 
legei, ’l-a asvârlit pe priporul rescdlei.

S’a Zis, D lor, ca la 1864 era mai bine, 
pentru că el avea asigurată pânea de tdte 
Zilele.

S’a spus că la 1864 aducând împro
prietărirea și punând art. 5 și 6 prin care 
se statornicea darea de pământ însurăței
lor, viitorilor căsăși din sate, acea lege 
ne fiind aplicată fireșce că trebuia să vie 
o vreme când un fdrte mare număr de ță
rani nu erați să aibă pământ, când eraă 
să fie lipsiți de hrana de tdte Zilele.

Acestea s’ati spus; și prin urmare la 
acest punct D. Rosetti nu a răspuns.

Pricinele ne aplicărei legei de la 1864 
sunt forte logice și vădite.

La 1864 boierii, conservatorii erați pro- 
tivnici împroprietărire!, sciți chiar că 
astă reformă nu s'a putut face de cât nu
mai prin o lovitură de Stat.

Dupe întemeierea legei, în scurgerea 
vreme! și schimbările guvernelor, ori de 
câte ori ei veneafi la cârma țărei, vrând 
ne vrând, ei se găseați protivnici acestei 
legi, protivnici pdte într’un chip incon
scient, și prin urmare căutafi să o stăvi
lească în aplicarea el.

De altă parte, liberalii viind la putere 
în deosibite rânduri ati comis marea gre- 
șelă de a căuta să atragă în sînul parti
dului lor elemente cu totul vrăjmașe or- 
ganisațiunei liberale, elementul boieresc, 
elementele conservatdre, jertfind în multe 
rânduri drepturile claselor nevoiașe, pe 
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care căuta să le apere și ocrotească întru 
cât-va.

Cred că în urma tristei experiențe ce 
le-a lăsat’o înfrângerea din 14 și 15 
Martie, ei se vor fi convins că altă dată 
trebue să fie cu mai multa prevedere în
tru cât privesce alianțele și concesiunile 
ce trebue să facă,

S'a spus fdrte bine că în urma resboiu- 
lui din 1878 s'a căutat a se aplica întru 
cât-va art, 5 și 6. S’aiî aplicat însă, D-lor, 
cu fdrte mari abusuri, însu-și D. Rosetti 
ne-a adus mărturisiri în privința acăsta 
spunându-ne că s’aiî dat pământuri unor 
dmeni cari nu eraiî în drept, că s’aiî dat 
la impiegați, la ușierii de la curtea de ca
sație, in sfârșit unor dmeni cari nu mun
ceai! ei înșiși pământul.

Dacă asemenea lucruri s’aiî putut în
tâmpla în Bucuresci vâ puteți închipui 
ce s’a putut întâmla prin alte părți.

Eti sciii că departe de centru unde ha
târurile și călcările de legi sunt mai pu
ternice, la Roman din 2.000 câți eraiî în
scriși ca să fie împroprietăriți la acea da
ta, numai 1.100 aiî primit pământ și prin
tre aceștia câți nu sunt de cei care nu mun
cesc ei direct pământul, câți nu sunt de 
cei care locuesc în oraș, și să îndeletni
cesc cu alte ocupațiuni.

In urmarea cercetărei acestei cause, s’a 
căutat într'una de către banca ministeri
ală, ca să se scindeze pricinele cari aii 
impus la rescdlă. Vrând intru cât-va, să 
se arate că nu peste tot locul lipsa de pă
mânt fusese pricina și obârșia nemulțumi
rilor ; dându-se vina numai pe administra
ție și mișcarea politică, pe când noi sus
ținem că pretutindenea nevoia și lipsa aiî 
fost pricina de căpetenie, iar cele-alte, 
scînteia care a dat foc pulbere!. Iată unul 
din aceste cașuri, pe care ’l supun dinaintea 
D-vdstre și care remâne să se contro
leze dacă e saiî nu este exact.

La UrgicenI, D-le Rosetti, ca și pretu
tindeni unde s’a întins rescdla era răul care 
dura de mult; n’a fost numai cestiunea 
politică, n’a fost numai pantahuzele și a 
fost și cestiunea lipsei de hrane, cestiunea 
lipsei de pământ. In Urziceni sunt duoi 
proprietari: D. N. Brătianu și D. colonel 
Stoica. La 1864 pe proprietatea celui d’in- 
ăntâiiî s’a dat pământ țăranilor, pe a celui 
din urmă nu s’a împroprietărit nici unul, 
așa în cât o sumă de omeni din Urziceni 
sunt fără pământ, lipsiți prin urmare de 
chipul de a ’șl câștiga hrana gilnică.

Nu voii! intra în discuțiunea chipului 
cum s'a respuns în privința politicei res- 
cdlei. S’a gis de D. Rosetti că s’a fwfre- 
buințat cu multă reservă represiunea prin 
arme.

Eă nu voih să aducd’inaintea D-vdstre 
multe fapte pentru ca să nu mi se spună 
și mie de către banca ministerială, că nu 
sunt exacte, că sunt numai nisce alegați- 
uni neîntemeiate. .

Voiți aduce numai duoă fapte, dar în 
privința cărora am îndrăsndla să desfid pe

D, Rosetti să ’mi spună că nu sunt ade
vărate și textuale.

Faptul petrecut la Petresci-Săftica; la 
Petresci-Săftica nu a fost rescolă, acolo 
țăranii din lipsă de hrană, merg, și în a
devăr, cu putere iati porumbul din coșa
rele D-nei Petrescu; D-na Petrescu femeă 
înțeleptă, care vede nevoia și lipsa lor, îi 
dojenesce și le spune, că răii ah făcut ur
mând ast-fel, le gice de ce n’ați venit 
la mine să ne înțelegem, apoi ajunge 
la o pacinică înțelegere, în cât D-na Pe
trescu le mai dă încă și altă cătime de 
porumb.

La trei gile dupe acesta când lucrurile 
erati fdrte liniștite, dupe trei gile, sosesce 
acolo D. căpitan Gorovei, cu un escadron 
de călărași și începe a bate și tortura pe 
săteni. D-na Petrescu se duce la D. căpi
tan și ’i spune : De ce pedepsiți și schin- 
giuiți omenii pentru un lucru, pentru o 
vină, în potriva căreea nu am reclamat 
eti cea în drept; nu mi s'a făcut nici un 
răti, în sat e liniște și pace, lâsați și nu 
mai bateți dmenil de găba.

Atunci D. căpitan ’i răspunde. Dacă 
nu 'ți place, D-nă, dute de te jeluesce un
de ’i vrea, eă am ordine și le execut; și 
ndptea întregă D-na Petrescu nu se pdte 
odihni de țipetele și vaietele țăranilor 
torturați și schingiuiți, dimindța vine la 
Bucuresci, merge la D-na Rosetti și îm
preună, se duc la D. Theodor Rosetti că- 
rui-a 'i spune cele ce se petrec la Petre
sci-Săftica, D. Rosetti s’a arătat fdrte 
mișcat de aceste crugimi nemotivate și gice: 
Fiți sigură, D-nă, că avem să luăm măsuri, 
că nu se vor mai petrece asemenea lucru
ri, avem să dăm ordine întru acăsta. D-na 
Petrescu se întdrce la moșie unde nu nu
mai că nu încetez» bătăile și torturile, dar 
unde D. căpitan ca să ’șl arate marea sa 
putere începe a bate și tortura din nod 
cu mai multă furie pe țărani; dar ceva 
mal mult, și mai caracteristic: dupe duoă 
gile vine acolo sub-prefectul plășei care 
spune următorul lucru D-nei Petrescu; 
Bine, D-nă, pentru ce D-vostră femee sla
bă vă amestecați în aceste lucruri, ce o 
să folosiți, gândiți-vă că în cas de judecată 
vă expuneți să mergeți din tribunal în 
tribunal, din anchetă In anchetă; lăsați 
acestea nu sunt pentru D-vdstră o femee 
slabă. Atunci D-naPetrescu răspunde: 
D-le, am cregut câ ’ml fac o datorie spu- 
ind faptele întâmplate, cregând că D-vds- 
tră veți stăvili nelegiuirele și abusurile, 
dar dacă D-vdstră sunteți nepăsători de 
călcarea legilor și ordinelor, sănătate; și 
a lăsat lucrurile baltă.

Al duoilea cas, D-lor, este cașul petrecut 
la Roman; acolo nu a fost rescdlă țără- 
născă, ci numai nisce vii nemulțumiri 
asupra cărora voi reveni mai pe larg 
când voiiî avea prilegiul de a desvolta in
terpelarea ce am anunțat-o ieri în ches- 
tiea distituirei învățătorilor sătesc! locali. 
De și rescdle propiu gis nu aiî fost, de și 
nu s’aiî întâmplat, vandalizme, dar oștirea 
călărașii trimiși să potolăscă satele, așa 

gis resculate, s’aiî purtat într’un chip a
tât de barbar în cât veneai omenii speri- 
ați și îngroziți, ’șl părăseai! satul, fugiaiî 
în păduri. Față cu acestea, m'am dus la 
D. prefect de Roman și 'I am gis: Iată în 
ce chip se petrec lucrurile, fii bun, te rog, 
și învoesce ca în ancheta care o vrei să o 
faci împreună cu procurorul, învoesce-’ml 
săjâ însoțesc și eâ. Acest lucru mi se re- 
fusă; plec Ia Bucuresci, vid la D. Rosetti 
și 'I spun faptele, crugimiele și barbariele 
basbuzucescl cari se făptuiesc, cum duoă 
fete aiî fost deflorate, 'I spun cum duoi 
învățători sătesc! aiî fost bătuți fără să fi 
fost vinovațl întru nimic, cum în lipsa u
nuia din ei i s’aiî spart saltarele de către 
căpitanul Antonescu și 'I s’aiî luat scri
sorile și gazetele cari le avea acolo, și 
D. Rosetti iarăși fdrte atins ’mi face o 
manifestațiune puternică de indignare, 
însă în urmă totul se reduce la... nimic nu 
se ia nici o măsură ca și cum nimeni n’ar 
ii reclamat nici pomenit. Dar acestea eraiî 
fapte cari se petreceaiî atunci, cari se puteâ 
ancheta, fapte pe cari, Domnilor, dacă 
ministerul ar fi avut dorința de a se face 
dreptate, le ar fi putut constata. AstăgI 
însă D. Rosetti cu o mare vioiciune vine 
și gice, că aste răscdle comparate cu ma- 
nifestațiunile de la 14 și 15 Marte, pdte 
că se datoraiî până la un punct, la pro
paganda puternică făcută în contra gu
vernului trecut. Cu alte cuvinte, D. Ro
setti, cu mare cucernicie vine și ne spu
ne: Noi junimiștii în cât privesce manifes- 
tațiunile de la 14 și 15 Martie, căci nu 
făceam parte din oposiția-unită, suntem 
cu totul nevinovați. Aruncă învinuirea și 
răspunderea rescdlei asupra oposiției- 
unite, fără să țină semă că alătur! de 
D-sa astăgl se găsesc D-nil Vernescu, 
Mânu și Lahovari, cari făceaâ parte din 
oposițiunea-unită, caredupespusaD-sale, 
prin gazete, întruniri și discursuri vio
lente ațâțase și împinsese orășenii bucu- 
resceni la rescdla de la 14 și 15 Martie. Și 
apoi este fdrte comod și fdrte lesne, ca un 
ministru să vină dupe 8 luni și să ne gică 
noă, acum nu aveți nici o dovadă, tdte 
cele ce spuneți sunt numai alegațiuni, 
fapte nedovedite, neîntemeiate. Negreșit 
că nu avem alte dovegi de cât cele ce s’aiî 
scris și publicat atunci, dar car! se aflaîî 
din însuși gura sătenilor îngroziți cari 
veneati cârduri, cârduri în Bucuresci, și 
numai îndrăzneați să se întdrne la casele 
si satele lor spăimântațl de grozăveniile 
și bazbuzuciile ce văguse și suferise; alte 
dovegi nu avem nici putem avea, căci 
dacă ne-am fi dus prin sate ca să consta
tăm prin noi înșine faptele, am fi fost în- 
vinuițl că noi facem rescdla.

Tocmai de aceea în Camera trecută am 
cerut anchetă parlamentară. Ce gicdm 
noi atuncea? Dicdm următorul lucru: 
Voiți să faceți o anchetă militară, dar ne 
temem că astă anchetă să nu fie ca și cea 
de la Bordeni, anchetă cu degete frânte, 
cu mâni rupte, bătăi și schingiuiri, Eti 
ceream o anchetă parlamentară alcătuită
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din txSte grupările Camerei trecute, an
chetă care să mergă din sat In sat și care s& 
spună țăranilor: lăsați acăstă cale păcă- 
tdsă și greșită, lăsați calea rescdlel și fiți 
Încredințați că noi o să ne ocupăm de ne
voile vdstre și de neajunsurile ce ați In
durat, Îndată ce veți intra In linisce în 
calea legei; fiți încredințați că ținând 
sdmă de cererile vdstre vom căta și cer
ceta leac nevoiel) vom îndepărta Împilă
rile, vom pedepsi călcătorii legei.

Pentru ce nu s'a făcut acest lucru ? Aci 
este vina D-vdstre. Vina D-vdstre este 
chipul, felul In care ați sdrohit mișca
rea țărănăscă, și chipul neomenos în care 
ați respins ancheta. D-vdstre, dmeni blânzi, 
cucernici și neaoși români, cari vecinie 
aveți In gură: Buna ndstră Românie l 
Excelentul nostru popor român!

Un lucru și mai frumos Intru cât pri
vesce răspunsul D-lui Rosetti la dovezile 
cari 'I se aduc In ceea-ce privesce neapli- 
carea legilor In comunele rurale In ceea- 
ce privesce Împilările suferite de țărani 
din partea acelora cari sunt puși să o- 
crotăscă, din partea primarului, mai pre
tutindeni slugele prea plecate și prea su
puse ale proprietarilor, din partea tutulor 
agenților guvernului. Sciți ce răspunde 
D-sa la acăsta ? pice: Acest lucru nu se 
pdte face într'o ^i sah duoă.

Mă iartă D-le Rosetti, dar aveai la în
demână o cale fdrte bună și sigură; ân- 
tâih anchetăză faptele cari se aduc la cu- 
noscința D-tale, anchetăză cu sânțenie și 
cu băgare de sămă și apoi convingându- 
te de adevărul lor fă ca In fie-care județ 
să ’și ia pedăpsa trei, patru, dintre pri
marii, dintre sbirif, cari schingiuesc și 'și 
bat joc de țăran și lege, fă acăsta și eh vă 
garantez că aplicațiunea și respectarea 
legilor ar deveni o realitate și în comu
nele rurale.

Făcând acăsta ’l-ați sili pe acești căl
cători de lege, pe acești Împilători să nu 
mai pună degetul în foc, căci vor sci că 
frige. Și curând răul ar Înceta.

Dar din ce In ce mergem spre lucruri 
mai frumdse.

Iată ce ni se răspunde asupra petițiu- 
nilor trimise de un mare număr de săteni, 
din mai multe ținuturi moldovene; ni se 
răspunde: Jalbile trimise erau mai mult 
din partea D-lor socialiști că nu puteau să 
’și întindă puterea lor în linisce.

D-lor, când într'uă discuțiune de În
semnătatea acestora, unul din adversari 
vine cu un asemenea răspuns eh nu gă
sesc alt-ceva de ^is de cât că, dacă adver
sarul judecă și ^ice ast-fel este că el dacă 
ar fi fost pus într’acea posițiune, ast-fel 
ar fi făcut. D. Rosetti ne judecă pe noi 
dupe chipul cum ur fi făcut dupe cum ar 
fi urmat D-sa. EI bine, afle D. Rosetti că 
nu pofta de a întinde puterea ndstră în 
sate ne-ah făcut să I se trimită acele jă- 
luiri, ci numai dorința de a face ca să se 
aplice și printre sătenii cari nu ah cunos
cință de lege, legile cari ne ocrotesc pe 
toți de o potrivă și Înaintea cărora sun

tem toțideo sămă; căci scris este In Con
stituțiune că drepturile garantate de ea 
nu sunt numai pentru D-vdstre, ci pentru 
Întregul popor românesc, scris este in 
Constituțiune, că intru cât privesce in
violabilitatea domiciliului, palatul D-lui 
Vernescu este tot una cu coliba țăranului, 
unul ca și alta trebue tot așa de respec
tate. Scris este in Constituțiune că În
trunirile publice sunt libere, și precum 
D-vdstre, boeril, aveați dreptul de a vă 
Întruni la Orfeh și ori-unde voiți, aseme
nea ah dreptul și ei ca să se întrundccă 
și să protesteze in contra guvernului care 
le-a călcat drepturile in picidre. Acăsta e 
pricina protestărilor, acăsta și nu alta 
pricina jalbelor și a tânguirilor.

Cu acăsta, D-lor, am mântuit cele ce 
aveam de răspuns D-lui Rosetti. Vih a
cum la D. Marghiloman.

Aci, D-lor, un fapt, vă mărturisesc, a- 
prdpe neexplicabil pentru mine, și cred 
că și pentru D-vdstre, fapt pe care am 
căutat prin slaba mea judecată săi des- 
leg, să mii explic.

Sunteți cu toții martori, că alaltă-ieri, 
când D. C. C. Dobrescu, alesul colegiului 
III de Prahova, a făcut alusiune la o cir
culară a fostului ministru de justiție, la 
circulara D-lui Marghiloman, cerând cu
vântul ca să răspund asupra termenilor 
aruncate socialiștilor, cari mi se păreah 
ofensătdre noă, D. Marghiloman a con
tinuat cuvântarea sa făcând un fel de scusă, 
dând un fel de lămurire acelor termeni, 
și picând că termenii întrebuințați nu se 
adresăză la noi, nu: D-vdstre sunteți, ^i~ 
cea D. Marghiloman, dmeni de șcdlă; cu 
D-vdstre ne place să stăm la vorbă; D - vos- 
tre nu puteți fi vinovațl, nici învinuițl de 
răscdkle făcute. Acestea ați spus alaltă
ieri și sunt sigur că le voih găsi reproduse 
în Monitor.

Insă ieri D. Marghiloman, cu o ușu
rință .... puțin ministerială, vine și ne 
aruncă pe noi o parte din vina și pricinele 
rescdlelor întâmplate, ne aruncă asu- 
pră-ne propaganda ndstră prin gazete, 
atitudine! ndstre în părțile de sus ale 
Moldovei, în vreme când era rescdla în 
Muntenia, ne arunca o parte din răspun
derea rescdlelor...........

O voce: Citiți scrisdrea.
D. Morțun: Voih veni și la scrisdre, 

D-le Stroici, aveți puțintică răbare. Ce 
s'a întâmplat dre în intervalul de 24 de 
ore? Mister! Dar iată cum ’ml-am expli
cat eh: D. Marghiloman, cel mai tânăr 
din cabinet, a venit spontaneh, față cu 
cererea ce făcusem de a mi se da cuvântul 
într'o cestiune personală, și a făcut o de- 
clarațiune care nu intră în vederile între
gului cabinet, și peste ndpte se vede că 
ah fost puțin dojenit, săpunit, silit de res
tul ministerului de a veni a duoa ji și a 
face o declarațiune nu particulară ideilor 
D-sale, dar corespuncjătdre cu vederile 
întregei bănci ministeriale.

Dacă D-vdstră, D-le Marghiloman, a- 
vețl o altă explicațiune, voih primi'o cu 

plăcere, dar eh vă mărturisesc că nu am 
găsit altă explicațiune mal logică, mal 
temeinică; și acăsta o declar D-luI Mar
ghiloman cu cea mai mare părere de râh, 
căci ținem sămă de purtarea D-vdstre de 
alaltăieri.

Fără înduoială că talentatul D. Mar
ghiloman, în cuvîntarea de ieri, a avut 
cuvinte puternice, ast-fel într’o apostrofă 
ciceronieană ne-a amintit faimosul: Quo 
usque tandem Catilina abutere tu pacien- 
tia nostra ?... . ț)icea, ce ne tot spuneți 
că miseria și calicia țăranului 'l-a împins 
la rescdlă! Pâne cerăh, ^icea D-sa, cel 
de la Crătulesci cari ah uns cu gaz pe 
primar și vroiah să-'i dea foc ? Pâne ce- 
rdu cei de la Lipia-BojdanI ? Pâne cerdă 
cei de la Fierbinți cari asediase monasti- 
rea și voiah să omdre pe arhimandrit ? 
Pâne cereah ?!

Ei bine, D-le Marghiloman, o mică lă
murire, D-ta vroiesci să lași la o parte 
obîrșia rescdle! și să privesc! numai 
faptul final, dar totuși noi susținem 
că nevoia și miseria țăranului sunt pri
cinile car! ’l-ah isbit afară din cale și 
numai în urmă ah fost coprinși de o por
nire diavol&că și selbatecă care ’I-a îm
pins pe țărani la violențe la faceri de 
răh.

Apoi, D-lor, ia să vedem istoria, trecu
tul ce ne spune ?

Aduceți-vă aminte de cele întâmplate 
în Francia în vremee Jaqueriei. Cum a 
început jaqueriea ? A început de la asupri
rile neomendse îndurate de clasele mun- 
citdre, asupririle feudalilor, a magnaților, 
a stăpânilor din acele timpuri; și pornind 
de aci a ajuns la ceea-ce istoria a carac- 
terisat cu numele de jaquerie, la uciderea 
a tot ce era nobil, la incendiarea castele
lor și devastarea țărei. .

'MI aduc aminte de un vers al celebru
lui Vilon: Necessitd fait sortir loup des 
bois. Omenii cari sufereah și ale căror su
ferințe trecuseră marginele suferinței o- 
menescl, n'ah mal vă^ut nimica înaintea 
lor, ah devenit lupi.

Este forte lesne să vorbăscă de umani
tate, acela care are masă la vreme, odaia 
caldă, somnul și odihnă bună; '! este lesne 
să deslege cestiuni psichologice.

Dar când esc! nevoiaș, când esc! gol, 
când a! burta gdlă și fdmea ’țl dă ghes și 
face să ’țl salte creieri!, când sângele 
fierbe tâmplele, când te frămânți cu in
somnia în nopțile gerdse, dre nu 'ț! sare 
înainte priveliștea nemicnicie! și a neno
rocire! tale și 'ți arată că tu cel care mun
cesc! de cu ^Iua până săra n’a! nimica, și 
că cel-alt, acel ce șade și odihnesce, are 
tdte cu belșug și prisosință. O! Atunci 
se pdte întâmpla ca creieri! Iu! să '1 facă 
să devie lup.

Nu pot învinovăți pe D. Marghiloman 
de lipsă de compătimire întru cât prives
ce suferințele omenesc!. D-sa ne-a dat o 
pildă cu căpitanul Brațu; D-sa s’a arătat 
fdrte mișcat de amintirea suferințelor a- 
cestu! militar, bătut, chinuit care, la a-
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mintirea celor suferite era apucat de spas
muri isterice. Da. vă înduoișați de sufe
rințele căpitanului Brațu; dar de ce nu vă 
gândiți și la sutele de țărani înpușcați, 
schingiuiți, nenorociți ? De ce nu vă gân
diți la tdte văduvile și orfanii acestor ne
norociți ?

Și de ce nu voiți măcar să dați o puter
nică pildă de înduioșare, pedepsind pe a
ceia cari aâ fost călcători de lege ?

D. Marghiloman ^ice că dacă potolirea 
rescdlei s’a făcut Într’un chip atât de 
crîncen a fost că o parte a corpului social 
era gangrenată; și pentru scăparea trupu
lui Întreg a trebuit să se tae brațul gan
grenat.

Apoi gangrena s’a declarat cu ocasiu
nea acelei rescdle, ori era de mai înainte ?

Nu, D-lor, gangrena era veche, era mi- 
seriațăranilor; era exploatarea neomend- 
să, nemildsă și crudă a arendașului și a 
propietarulul, a exploatărei fără milă și 
socotâlă. Aceea era gangrena care trebuia 
tăiată. Dar D-vdstre în loc să tăiați bra
țul bolnav, ați tăiat pe cel sănătos. Bdla, 
gangrena a rămas, și trupul nu e scăpat.

S’a mai vorbit ieri de D. Marghiloman, | 
de D. Rosetti, și întru cât-va și de prie
tenul nostru D. Dobrescu, despre demo- 
ralisarea adusă în sate de ostași, sloboziți 
la vatră, dupe sevârșirea serviciului ostă
șesc. Și apoi s’a mai $is și vă atrag aten
țiunea asupra acestui lucru:

Că armata română 'și-a făcut datoria; 
căci soldatul român e supus și în stare de 
a ’și călca pe inimă, de a face imense sacri
ficii ....

Da, câtă vreme e ostaș, el e bravul sol
dat român, e Peneș curcanul, el face iero- 
ice sacrificii, ’și calcă pe inimă, și e su
pus ordinului, dupe cum ’l laudă D. Ro- 
setii, trage în fratele săâ de calicie și de 
miserie.

Acest om moral, când e sub arme, devine 
om imoral, stricat, cu rele purtări de în
dată ce iese din dste și se întdrce Ia satul 
lui.

EI, D-lor, fdrte bună socotâlă e acâsta: 
cât aveți nevoie de un om, ’l lăudați, e 
lucru mare de dânsul, e un semi-^eâ, 'I 
ridicați statul și ardeți tămâe în calea lui, 
dar pe urmă când nu mal aveți nevoe de 
el ’l asvârliți ca pe zdreanță.

Și acesta nu este un singur cas; acesta 
e un sistem în partidul boieresc. Aveți 
aci față pe liberalii disidenți pe venera
bilul Dumitru Brătianu, care a fost luat 
de D-vdstre tovarăș de luptă atunci când 
combăteațl partidul trecut, partidul co
lectivist, ca tovarăș în vremea luptei, ’l-ați 
pus vecinie în frunte, vecinie la locul cel 
mal periculos, santinelă neadormită, fi 
apoi în urma luptei ați intrat binișor pe 
banca ministerială. Și acum, când aceștia 
vă cer câte ce-va fdrte legitim, răspun
deți : Obrăsnicia liberalilor n’are sâmă.

Eâ la acestea că obrăsnicia libe
ralilor nu întrece nerușinarea boierilor.

Vin acum la cestiunea locotinentului 
Chinezu.

D-le Marghiloman, aveți aici dosarul 
D-lui Chinezu ? ‘

D. ministru al lucrărilor publice, 
Al. Marghiloman: Nu.

D. V. G. Mortzun: ’Mi pare răâ, fi- 
ind-că ași fi dorit să citesc și eâ scrisdrea 
pe care ați citit’o D-vdstră ieri-sără.

D-lor, dați’ml voie să vă povestesc un 
fapt: Cunosciam acum duoi, trei ani, un 
părinte, a^I nu mai trăesce, care avea 
duoi copii în stăinătate; acel părinte ți
nea mai mult la unul din fiii săi, de cât 
la cel-alt, și de câte-orl, acel la care ținea, 
'I cerea parale, câte un supliment, dupe 
cum spuneam noi la Paris, vecinie ’i tri
metea, pe când cel-alt, de câte-orl făcea 
câte un mic atac la punga părintăscă, 
vecinie era refusat.

Intr’una din gile, acel părinte primesce 
de o-dată câte o scrisdre de la amânduoi 
copiii săi. Citesce ântâiâ scrisdrea celui 
iubit:

„Dragătată,am primit suma care ’ml- 
ai trimis'o, dar mal având nevoie de alte 
patru sute lei, te rog trimite-mi.... etc." 
citea cu glas duios, înecat în lacrăml, la 

| urmă părintele $ise: „Bietul copil are ne
voie de parale, o să ’I trimit.tt

Deschide și cea-altă scrisdre a fiului 
oropsit, care $icea:

„Dragă tată, 'mi-al trimis parale pe 
luna acâsta, dar cu tdtă economia ce am 
făcut nu ’mi-aâ ajuns, te rog mal trimite- 
’mi vr’o trei sute lei, am mare nevoiedar 
acum părintele nu mal citea cu același 
ton blând, ci cu ochiul întunecat și glasul 
întețat.

„Aug! minte, cu ce ton poruncitor 'mi 
scrie să ’i trimit parale, nu 'i trimit un 
gologan!*1

Cu acest din urmă ton, a citit și D. 
Marghiloman scrisdrea de ieri, care e o 
scrisdre fdrte nevinovată, și de loc revo
luționară. t

Da, D-le Marghiloman, o scrisdre fdrte 
nevinovată și din acea scrisdre numai du
pe tonul cu care ați citit’o, ați putut a
duce argumentele cari le-ați adus. De a
ceea vă rugam adineaori, să ’ml dați mie 
scrisdrea aceea și să v'o citesc eâ cu gla
sul părintelui, care citesce scrisdrea copi
lului seâ iubit.

Este însă un cuvânt revoluționar în 
acea scrisdre, un cuvânt care amintesce 
vremea Romanilor și de strămoșul nostru 
Cesar, și care a făcut pe D. Marghiloman 
să se înspăimânte, să se cutremure.

In adevăr, D-sa $icea ieri : Cum, D-le 
Nădejde, D -ta nu scii ce vrea să (Jică tre
cerea Rubiconului ? D-ta nu scii că acâsta 
însemnâză declarație de răsboiâ civil ?

Ei bine, D-le Marghiloman, să spun și 
eâ ce era Rubiconul.

Puterea lui Cesar venea până în apa 
Rubiconulul; dincolo de acest rîâ era zona 
neutră, în care nu putea intra nici unul 
din triumviri. Cesar se hotărî a păși asu
pra Romei, picând: Alea jacta est, și trecu 
Rubiconul.

Cum e însă cașul nostru? Porniaâ dre,

D. Nădejde și locotenentul Chinezu un 
răsboiâ civil în fruntea răscdlei? Veneaâ 
ei spre Bucuresci ?

Nu. Rubiconul, în acest cas, nu are 
nici pdte avea de cât următorul înțeles : 
Pentru noi, cei din pătura cultă, însemna 
că, lăsând la o parte prejudiciile în cari 
crescem, pășim pe calea muncei spre a 
lumina pe frații noștri cari zac în întu
necime, spre a le arăta foldsele ce pot 
trage din legile cari se află în ființă, în
semnă că începem a munci pentru desro- 
birea lui desăvârșită ; iată ce însemnâză 
Rubiconul nostru, care nu e declarare de 
răsboiâ civU, ci o pacinică și legală năzu
ință de a ajuta pe cel apăsat.

Pentru noi trecerea acestei gârle nu 
are același înțeles ca pentru D-vdstre.

Să vedem acum și propaganda pe care 
£iceți că o făcea locotenentul Chinezu. Ea 
consta în a spune țăranilor următdrele...

D. G. Stroici : Nu țăranilor, ci doro
banților, soldaților cu schimbul.

D. V. G. Mortzun : Fiți sigur, D-le 
Stroici, că. nu ’i voiâ uita și pe soldațil 
cu schimbul. Propaganda locotenentului 
Chinezu consta în acâsta: La 1882 s’a fă
cut legea tocmelilor agricole, și acâstă 
lege, în care numai un singur articol, 
art. 26, este pentru ocrotirea nevoilor ță
rănesc!, articol care spune că: veri-câi ar 
fi de dator țăranul la proprietar saâ a
rendaș, el e slobod de a lucra la ogorul 
s^u Vinerea și Sâmbăta. Despre acest ar
ticol însă nici într’un județ mu s’a sciut 
până mai ieri, nu s’a adus la îndeplinire, 
fiind-că acâsta nu venea la socotâla D-lor 
proprietari, și ca dovadă despre acâsta e 
faimdsa întrunire de la Iași, în care pro
prietarii se strînseseră ca să protesteze 
în potriva acestei legi, și venirea lor la 
Bucuresci cu jalbă în proțap. Vrea să 
^ică, vina cea mare a locotenentului Chi
nezu era că spunea țăranilor că aveaâ un 
drept, acela de a lucra Vinerea și Sâm
băta pe ogdrele lor ; vina lui mai era că 
le mai spunea că la 27 Februarie 1887 se 
votase o lege în privința regulărei art. 
5—6 din legea rurală de la 1864, lege 
care a rămas și dânsa în neaplicare, căci 
cerea ca tdte cererile să se facă în termen 
de 6 luni de la promulgarea legei; țăra
nii trebuiaâ să câră, dar ei, nefiind în- 
sciințațl, acel termen însă a trecut, și pu
tea să trâcă încă mii de ani, fără ca ei să 
aibă cunoscință despre acea lege.

D. G. Stroici : Cer cuvântul.
D. V. G. Mortzun : II veți avea, că c 

sunteți din maioritate.
Și numai dupe ce noi am început 

să spunem țăranilor, numai dupe aceea ei 
aâ aflat de ea, și sunt dator să vă aduc a
minte că în Camera trecută, am presentat 
un proiect de lege relativ la aplicarea art. 
26 din legea tocmelelor agricole, că am 
cerut urgența și că onorata Cameră a re- 
fusat’o. Că am făcut trei interpelări la fie
care din miniștrii cari s’aâ succedat atunci, 
dar n’am avut fericirea să le pot desvolta. 
EI bine, locotenentul Chinezu dacă a fost
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Învinuit și dat In judecată, este pentru că 
dânsul avea sub comanda sa soldați, do
robanți cu schimbul, cari aflase pdte de 
acestea de la consătenii lor..... (întreru
peri).

D. I. Rădulescu: Cer cuvântul, D-le 
președinte.

D. V. G. Mortzun: ’L vei avea și D-ta. 
(Ilaritate).

Dar tdte lucrurile spuse de la banca mi
nisterială sunt minunate. Ni se impută de 
ce făcăm propagandă printre țărani și mai 
cu semă In nisce momente ca cele de astă 
vâră. Propaganda ndstră era o propa
gandă de protestare tn potriva neaplicărei 
unei legi, era o cerere de îndreptare în 
potriva neaplicărei legilor și încălcărilor 
agenților administrativi atât și atâta tot. 
Și dacă propaganda am făcut'o printre 
țărani, e că printre el trebuia să o facem; 
căci la cine voia D. Marghiloman să ne 
adresăm ? Să ne adresăm la primari sat 
la notari, la călcătorii de legi ? Să ne a
dresăm la proprietarii sati arendașii cari 
asupresc și schingiuesc pe țărani ?

Noi credem, în materie de libertăți po
litice, că tdte drepturile cari se dati unei 
clase sociale, trebue să fle viti simțite de 
acea pătură socială, ele trebue să fie câș
tigate prin stăruința el, iar nu hărăzite.

Prin urmare, trebue ca țăranul să ’și 
dea săma de dreptul săti, trebue ca el să 
știe că este de o potrivă cu noi toți în 
fața Constituțiunel, trebue să 'șl cundscă 
legile sale și să cără să fie pedepsiți fdrte 
aspru aceia cari ar călca drepturile lui, 
dreptul țăranului trebue să fie tot așa de 
respectat ca și al nostru. Când ar veni un 
notar sati supleant de sub-prefectură să 
ne spargă saltarele și In lipsă să ne ia 
hârtiele ndstre, ce ați ^ice dre de un atare 
lucru? Ei bine, D-lor, astăzi în comu
nele rurale este destul ca să afle autori
tatea că la un țăran se găsesc duoă-trel 
gazete sati scrisori închise în lada lui, 
pentru ca să vie, pe când el se găsesce la 
câmp sati la pădure, să 'I spargă ușa ori 
saltarul și să 'I ia jurnalele din casă. Voiți 
dovadă, să vă spun despre un fapt petre
cut acum de curând și pentru a vă încre
dința nu aveți de cât să întrebați pe pro
curorul de la Roman. In comuna Icușeșci, 
în vreme ce locuitorul Ion Vasile Zaha- 
ria care, fiind ales delegat în alegerea 
trecută, votase pentru mine, și prin ur
mare 'și atrăsese urgia stăpânirel, fiind 
dus la pădure, în lipsa lui, notarul co
munei a intrat în casă și 'l-a luat gaze
tele din saltar. E o lună de $ile de când 
acel om a reclamat și a alergat pe la pro
curor și până astă-^I, D-lor miniștri, nu 
s'a făcut absolut nimic pentru satisface
rea lui.

Aci vin la un punct fdrte însemnat: 
Atitudinea ndstră în vremea rescdlel. D. 
Marghiloman ^ice că întru cât privesce 
gazetele în vremea rescdlel, unele din ele 
ati aruncat unt-de-lemn peste foc, de si
gur că gazeta Muncitorul* n'a fost din 
aceste, și nu ^ic acăsta ca să arunc vina 

pe spinarea altora, dar constat un fapt. 
Noi am păstrat de la început până la ur
mă aceeași atitudine care am avut'o eti aci 
în Cameră; am luptat cât am putut ca 
aceste rescdle să nu se întindă și dacă vo
iți dovedi mergeți la BerescI, în județul 
Bacăti, la Buhuș în județul Neamțu, și 
la PildescI, la Cârligi, la BogescI în jude
țul Roman, și întrebați de ce acel țărani 
nu s'ati resculat, și cu toții vă vor spune 
că numai stăruințele și sfaturile ndstre îl 
ati îndepărtat’de rescdle. Uitați că nol am 
fost împotriva ori și cărei agitațiuni re
voluționare, nu numai tn vremea rescdlel, 
dar în tot-d’a-una; atunci când cu venirea 
Regelui la Iași, când D-nii din oposițiu- 
nea-unită 'L-ati fluerat, noi am fost aceia, 
cari cu risicul de a fi batjocoriți și taxați 
de dmeni vînduțl guvernului de atunci, am 
eșit în strade și am împărțit un manifest 
către popor prin care ^icdm că poporul să 
stea la locul lui și să'și caute de calicia 
și nevoia lui, să nu se amestece în certile 
boerilor cari se ridică unii în potriva al
tora numai ca să pue mâna pe budgetul 
Statului, numai pentru ciolan și putere, 
noi vecinie am făcut acest lucru; acest lu
cru 'l-am spus și în $iua de 14 Martie, 
când cu rescdla din piața tătrului; ^icăm 
atuncea muncitorilor: ce cântați voi mun
citori aci, voiți răsturnarea colectiviș
tilor? Dar are să vie altă colectivitate care 
pdte vă vor face mal răti; și ați venit 
D-vdstre de ați împușcat sute de țărani. 
Singurul lucru ce ati muncitorii de făcut, 
le <jic acuma ca și atuncea este ca munci
torii să se alcătuescă în partid deosebit 
de partidele stăpânilor, de partidele boe- 
resci și de a căuta pe căile legale îndepli
nirea drepturilor lor.

Și 'ml aduc aminte, D-lor, de cele ce s'ati 
mal spus atuncea pe socotăla mea; o gazetă 
boerăscă ^icea chiar că eram spion poliție
nesc, pentru că îndrăznisem să merg și să 
'ml spun părerea mea așa cum o simțiam. 
Da, D-lor, mă tacsati de spion polițienesc. 
D-lor, aceia cari se indignati tn Camera 
trecută, când cel din maioritate le spuneati 
că sunt vînduțl Rușilor, vînduțl străinilor 
și pe de altă parte pe mine mă învinuiati 
că sunt spion polițienesc.

Nu credeți că voiti să fac frase sati 
caut să atrag aplausele D-vdstre; căci pen
tru mine aplausele și aprobările clasei 
culte sunt injurii. Atunci când le ași că
păta asta 'ml-ar dovedi că am eșit din 
drumul meti; din potrivă atunci când boe- 
rimea va fi mal amărîtă și mal îndârjită 
în potriva fiselor mele, atunci când mur- 
murile și întreruperile el vor fi mal dese, 
atunci mă voiti socoti mal aplaudat; căci 
prin acăsta 'ml veți dovedi că loviturile 
mele ati pătruns adânc și că ele vă dor și 
vă ustură. (Aplause, ilaritate).

D-lor, sunt dator să constat că aceste 
aplause nu ’ml pot fi aduse mie ci deș- 
teptăciunei D-vdstre, care a putut pri
cepe fisele mele.

D. Marghiloman, — nu voiti să £ic un 
i cuvânt neparlamentar, căci pdte ași fi si

lit să’l retrag, — nu voiti să $ic falsifi
când, ci alterând textul D-luI Nădejde, 
D-sa a ^is că D. Nădejde vine și ne ame
nință cu o lozincă de crime și făptuiri 
negre, făptuite individual. Acest lucru nu 
'l-a spus D. Nădejde; D-sa a spus ceea-ce 
vă spun și eti că am au<jit picând unii ță
rani atunci când vorbiati de înfrângerea 
rescdlel prin arme, „că nu vom fi noi ne
buni să eșim cete întregi la câmp, ci vom 
căuta să lucrăm la întuneric**, și dacă 
veți cere dovedi, voiti aduce dmeni; nu a- 
vețl de cât să faceți anchetă.

O voce: Cum 'I-ațl sfătuit.
D. V. G. Mortzun: ’l-am sfătuit așa 

cum nu 'I-ațl fi sfătuit D-vdstre; D-le 
Miclescu, deputat al colegiului țărănesc 
din Tecuciti, ne-am făcut datoria cum nu 
'țl-al făcut'o D-ta; le-am spus să stea li- 
nisciți și să'și trimită deputați cari să fie 
apărătorii lor, iar nu apărătorii clasei 
stăpânitdre; iată ce le-am spus. Lozinca 
n'a fost dată din partea ndstră; noi con
statăm un răti și venim să'l spunem D-vd- 
stre, băncel ministeriale, întregului Par
lament român, pentru că trebue să luați 
măsuri ca spiritele să se liniștăscă, ranele 
să se vindece, jafurile și impilările să în
ceteze și să nu se întâmple acele nenoro
ciri cari se întâmplă în Irlanda, și mai 
cu sămă pentru că noi suntem un popor 
mic între duoă State mari puternice și 
hrăpărițe, și nu voesc ca în țără să se în
temeieze un focar de rescdle, cari «ă slu- 
jescă de prilej pajurel austriaco sati vul
turului rusesc de a se amesteca în trebile 
ndstre; noi suntem patrioți tot cât și 
D-vdstre, și noi ne iubim țâra de și nu 
avem vecinie în gură cuvântul de patrio
tism, de și nu facem frase șoviniste pom- 
pdse și sforăitdre de buna ndstră Românie»

Intru cât privesce amenințarea ce aveți 
aerul de a ne face, vă răspundem că nu ne 
temem de nici o amenințare, pentru că 
noi de la început când am prins a lupta, 
am sciut că nu ne aștdptă drumuri așter
nute cu rose, nici laude, ci batjocuri, în
vinuiri vrăjmașe și uri puternice.

A^i ne aruncați mănușa ? Fie ! noi o 
ridicăm, dar o ridicăm așa cum ne-ați a
runcat-o, o ridicăm mânjită în tina ca
lomniei și în sângele țăranului.

D. vice-președinte, N. Blaramberg: 
D. lonescu are cuvântul.

D. Tache lonescu: D-lor, dupe o dis
cuțiune de trei ^ile, discuțiune petrecută 
într’o liniște de care trebue să ne mân
drim cu toții, o nepărtinire care de ase
menea trebue să ne bucurăm; căci de 
mult, focul luptelor ndstre de partid nu 
lăsase Camerelor putința să ție asemenea 
ședințe, a venit, cred, timpul să resumăm 
aceste desbateri, să punem în lumină cău
șele ultimelor rescdle ; și neapărat pe ici 
pe colo nu se pdte să nu încolțescă și 
ceea ce este sub stratul acelor rescdle; 
cestiunea agrară.

S'ati semnalat, D-lor, o mulțime de 
cestiuni, asupra cărora, dacă nu mă înșel, 
toți suntem de acord; ar fi o banalitate 
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din parte-mi a mal vorbi de relele unei 
administrațiunl ale căreia rele nimeni 
dintre noi nu este care să nu le cunoscă, 
și care se înrăia pe fie-care an, cu cât 
guvernul care era la putere se învechia, 
după o lege firâscă a lucrurilor, de la care 
nu se pdte sustrage nimeni, ori a mal în
vedera suferințele cărora le dă nascere o 
justițiă înecată și aprdpe inaccesibilă ma
sei poporului. Tdte acestea formâză unele 
din căușele cari aii fost Ia basa nemulțu- 
mirel generale.

Nu ca să repet acâsta m’am-înscris. 
Nu, dar s’a atins, s'a început cu ocasiu
nea acestei discuțiuni și cestiunea agrară, 
și s'a făcut încă un lucru : s'a căutat să 
se descopere, pe cât este cu putință, nu 
numai causa? reală, causa adâncă a nemul
țumirilor ; dar și acea serie de cause se
cundare, dar acumulate, aii isbucnit în 
rescdlă țăranilor, rescdlă pe care o deplân
gem cu toții.

Ce s’a 4is în cestiunea agrară? Onor. 
D. Panu a făcut istoria proprietățel nâs- 
tre rurale dm trecut până Ia 1864, alții, 
ca D. Th. Rosetti, a luat acestă istorie de 
la 1864 încdce. Dar îmi pare că și unii și 
alții insistând asupta păcatelor presinte ati 
comis o nedreptate în privința trecutului. 
De sigur că cu cât cine-va are inima mal 
caldă, și dorința mal vie să va^ă Vidreptân- 
du-se relele de cari suferă societatea, rele 
cari unele eterne căci sunt înerinte luptei 
pentru traiă, altele rode fatale a unor vâ- 
curl de umilință și de opresiune, iar cele- 
alte în putința ndstră de a Ie lecui, de sigur 
cu cât inima este mal caldă și dorința de în
dreptare mal vie, cu atât relele presentu- 
lui apar mal insuportabile, și ordrea ce ele 
inspiră face să se uite că relativ cu tre
cutul încă este un progres. Așa s’a făcut 
și a^I, și așa numai încă pot explica ui
tarea cu care aprdpe a fost învelită opera 
ndstră de 25 ani, patrimoniul sânt al li
beralismului și al democrației. (Aplause).

In urma unei administrațiunl rele, sub 
un guvern învechit, suvenirea a tot ceea 
ce se făcuse bine s’a șters încetul cu înce
tul. O înțeleg, dar tot așa înțeleg că aci 
cel puțin în Parlamentul țărel, judecata 
ndstră trebue să fie nepărtinitdre dacă vo
im să fie rodnică.

El bine, D-lor, s’a ^iscă de ]a 1864 în
cdce datăză și lipsa de pământ și, prin ur
mare, și cererile de pământ din partea 
țăranilor; este adevărat. S’a mal spus că 
cu reforma acâsta de la 1864 nu mal exis
tă siguranța pentru fie-care țăran, cum 
o avea înainte de 1864, de a avea pământ 
de cultură lângă vatra Iul, și prin singur 
faptul că are brațe cu cari să muncâscă. 
Este adevărat. S’a adaus că legea nu s’a 
îngrijit îndestul de nevoile generațiuni- 
lor viitdre. Și acâsta este adevărat.

Dar de acilea să nesocotiți opera din 
1864 ? Să nu’I vedeți de cât părțile el 
necomplete, și să uitați tributul de gra
titudine ce datorim reformei din 1864, 
este o distanță pe care o săriți] cu prea 
mare înlesnire.

Să ne aducem aminte, D-lor, ce era 
înainte de 1864. Atunci clasa cea nume- 
rdsă a națiunel, țăranii noștri, dacă avea 
ce e dreptul putință de a ara un număr 
de pogâne, în schimb însă nu erați omeni 
liberi. înainte de 1864 era claca, era 
umilința scrisă pe fruntea lor ! Nu, D-lor, 
cu ori-ce preț, orl-cât de amar s’ar fi 
plătit libertatea, și tot n’ar trebui să fim 
prea scumpi cu opera din 1864 !

Au^it-am pe D. Dobrescu cu mâhnire 
criticând legea rurală, și’ml ijiceam : dar 
presința D-lui Dobrescu în acest Parla
ment, instrucțiunea D-sale nu dovedesc 
ele mai mult de cât ori-ce mărimea ope
rei de la 1864 ?

Aduceți-vă aminte, D-lor, din ce lupte 
a eșit opera din 1864. Aduceți-ve aminte 
de resboiul de clase ce se încinsese.

Nu este, D-lor, nici o clasă în lume 
care să’șl abandone privilegiele el, pe 
cari tot-d’a-una le crede și drepturi, 
de bună voe. Societățile nu s’ati consti
tuit printr’un fel de transacțiuni asupra 
drepturilor, ele nu trăesc de cât dintr'un 
echilibru de forțe.

Ori-ce clasă își menține egemonia pe 
câtă vreme nu’I slăbesce energia, și nu se 
ridică in fața el o altă clasă în stare de a'i 
impune un tratat de pace, dacă nu pre
feră resboiul.

Așa s'a întâmplat și la noi în cestia 
acesta socială.

Clasa puternică dinainte de 1864 'șl-a 
menținut drepturile el, și necedând nici 
atunci când o altă clasă mal puternică 
căuta să’I impue un tratat de pace, echi
librul social nu s'a putut restabili de cât 
prin acea formă a resboiului civil care se 
chiamă lovitură de stat.

Cine a uitat cuvintele aceluia al căruia 
bust este colo, podâbă a Parlamentului 
țărel, ale aceluia care a fost oratorul cel 
mai ilustru al partidului conservator, ale 
aceluia care la un moment dat a întrupat 
ideea resistenței în contra valurilor cres
cânde ale democrației române, ale aceluia 
al căruia nume a fost invocat din prima 
ndstră ședință de către un distins mem
bru al junei conservatâre ca un simbol 
al unităței, ca o dovadă de continuitatea 
istorică a partidului conservator ? Cine 
nu scie că Barbu Catargiu era în capul 
acelora cari se opuneaiî la împroprietă
rire ?

Barbu Catargiu, întemeiat pe doctrina 
laissez faire^ laissez passer, cerea să se 
facă un singur lucru : să se declare liberi 
țăranii pe munca lor, liberi de clasă, dar 
în schimbul libertăței să pârdă cu totul 
acele pogâne de pământ la cari aveați 
drepturile cele mal netăgăduite, acele 
țarine pe cari le stropise veacuri întregi 
cu sudârea lor. Nu, să fiă drept, Catar
giu le oferea să li se vîndă moșiile Sta
tului !

Și mal adăoga un lucru, și aci a fost 
profet Barbu Catargiu : „pământul ce 
D-vdstre, liberalii, voiți să dațl țăranilor 
pe moșiile particulare, 4^cea nu 1® va 

fi deajuns, el tot vor fi siliți dar să facă 
învoeli cu proprietarii; dacă, prin urmare, 
îi forțați să trâcă prin aceste furci cau
dine, lăsați-’i mai bine să trâcă cu totul, 
lăsați-isă se invoiască pentru tot în tdtă 
libertatea*.

Ei bine, dacă lucrurile s’ati petrecut 
ast-fel, cum să nu fim recunoscători către 
aceia cari ati împroprietărit pe țărani la 
1864 ?

Istoria va înscrie cu litere de aur nu
mele aceluia care la 1864 a avut curagiul 
să suspende cursul unor legi nedrepte și 
să facă să intre în sânta dreptate mal 
multe milidne de români!

S’a vorbit de atâtea ori contra lovitu- 
rel de stat. Și eh acum 5 ani mal tânăr 
și cu mai puțină experiență, și eă credeam 
că lovitura de stat s'ar fi putut evita.

Când însă acum în urmă am vă^ut 
rescdlă țăranilor, și când simț resistența 
că din tdte părțile se opune, nu mai am 
nici o înduoială, și sunt sigur că istoria, 
ea, care va uita multe fapte cari noi le 
numim mari, va înscrie pe o pagină de 
ondre data de 1864.

Iată dar opera anului 1864. In locul 
unei clase umilite, aprdpe rdbe, căci da
tora claca, avem o clasă de proprietari 
mici în fața unei clase de proprietari 
mari. Acâstă stare n'a durat de cât duol 
ani.

Intr'adevăr, la 1866 s’a schimbat situa- 
țiunea. Atunci făcând partidele un com
promis asupra libertăților publice, a tre
buit să se dea o compensație inimicilor 
operei din 1864, cari însă votaseră o Con
stituție liberală. A se reveni înainte de 
legea rurală, era imposibil. Totuși, a tre
buit să fie temeri de una ca asta, dacă 
guvernul a găsit de nevoie ca la 12 Mar
tie 1866 să dea o circulară care să asi
gure pe săteni. Alta a fost compensația 
ce s’a dat proprietarilor mari, altul pre
țul cu care sătenii afi plătit fără să scie 
înscrierea în Constituție a libertăților ne
cesare. S'a făcut legea tocmelilor agri
cole, legea aceea care admitea executarea 
tocmelilor cu sila, cu dorobanți, lege care 
punea pe țăranii noștri în starea Malezi- 
lor din insula Java.

ț)ilele trecute, citeam o carte noă a 
unuia din cei mal mari istorici contimpo
rani din Englitera, Fronde, care visitând 
Antilele englezescl și mal ales Jamaica, 
a găsit acolo aplicat idealul socialiștilor : 
o țâră stăpânită numai de mici proprie
tari negri, dar cari o-dată ce 'șl-ati avut 
traiul asigurat, ah devenit, saâ mal bine 
4is, afi rămas leneși.

Și văzând starea asta, Fronde se în
treba dacă sclavagiul negrilor nu s'a a
bolit prea de timpuriii. Iată că se întâl- 
nesce cu un Olandez și, comunicându-I 
gândul săli, acesta indignat îl răspunde : 
— Noi suntem un popor creștin, noi nu 
putem suferi o instituțiune barbară ca 
sclavia.

— Dar atunci cum se face că Malezil 
lucrâză?
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— Fdrte simplu, răspunde Olandezul,* 

avem o lege care nu permite nimănui să 
fie leneș.

EI bine, așa s’a făcut și la 1866. Ca 
compensare, marilor proprietari li s'a a
cordat legea de atunci a tocmelilor agri
cole, lege care a durat până la 1882 ; gic 
1882, căci reforma din 1872 n’a alterat 
execuția cu forța.

A trebuit dar o muncă de 16 ani pen
tru ca să ne putem scăpa de acea lege 
barbară, sălbatică.

Legea tocmelilor agricole din 1882 este 
dar o mare reformă agrară. Ea a fost fă
cută de liberali, ca și legea din 1879 
pentru respectarea articolului 7 din legea 
de la 1864.

O altă reformă se impunea. încă din 
1864 rămăsese în germene, cum fdrte bi
ne spunea D. prim-ministru, cestiunea de 
a se sci ce se va face cu spornicii.

Legea de Ia 1864 pregătise terenul, în
scrisese cele duoă articole cari ne spune 
D. prim-ministru că ati fost transformate 
în urmă în adevărat steag de petiționare. 
De abia la 1878 însă s’a dat curs acestei 
drepte prevederi a legel din 1864, și când 
D. prim-ministru ieri avea aerul să acu se 
și să arunce întrăga răspundere a răscd- 
lelor asupra imperfecțielor legel de la 
1864, eH am dreptul să vă întreb: D-vdstre 
cei cari ați fost la putere de la 1864-1878 
de ce nu ați făcut nimic ? De ce să fiți a
tât de crugi cu cel cari ati făcut legea de 
la 1878, de și pdte cu dre-carl greșeli, 
dacă D-vdstre nu ați făcut nici atât ? Nu 
de la 1878 dateză cestiunea agrară*. Și 
D. Rosetti a spus un cuvânt, care mă a 
mirat. D-sa gice că a dat la 1878*pămân- 
turl spornicilor în condițiunile legel de 
la 1864, adică cu preț fix, inferior valdrei 
reale a pământului și fără a exige de la 
împroprietărit nici un avans de bani, a 
fost un pericol social; căci a avut de re- 
sultat a băga în capul țăranilor idea că el 
ati drept la pământ.

Acest raționament, dacă ar fi adevărat, 
s’ar întdrce și în contra proiectului D-lui 
Carp; căci și acolo se află idea de a da pă
mânturi nu ca la cumpărători ordinari, 
cu licitație, ci mal mult ca o reformă so
cială, cu un preț fix, inferior valdrei reale 
și ne luându-le de cât o anuitate, ba chiar 
ajutându'i la noua lor stabilire.

Critica adusă lege! din 1878, dacă ar fi 
drăptă, s’ar resfrânge și .contra lege! de 
agi; căci nu cred că veri-un om politic să 
gică că la 1878 nu trebuia făcut lucrul; 
căci nu fusese încă rescdlă, iar agi când a 
fost o rescdlă, trebue să se dea mai mult.

Critica dar este nedrăptă, și legea din 
1878 era bună; aplicația de sigur 'I a 
fost cum este aplicația tutulor legilor, și 
pdte și mai răii. Eti, D-lor, vă urez că a
tunci când se va aplica legea D-vdstre, să 
nu se întâmple abusuri; dar vă mărturi
sesc în consciință că dacă vor fi, nu vă 
voiti lua lesne socotelă despre dânsele, și 
în tot cașul nu voiti judeca dupe ele legea 
D-vdstre.

Nu o voiti face, fiind-că 'mi-am propus 
în politică o regulă neclintită, aceea de a _ 
nu acusa pe nimeni de ceea-ce nu sunt 
sigur, că dacă ași fi eti în locul săti, ași 
putea face mai bine, și de a nu cere nimă
nui nimic de care nu sunt sigur, că de ași 
fi eti în locul lui, 'l-ași putea da. Și în a- 
cestă privință sciti fdrte bine că de la 
D-vdstre și până la agenții inferiori, cele 
mai bone intențiuni se pot strica. Și dacă 
ar fi o nedreptate ca eti să viti să vă acuș 
legea D-vdstre, dacă abusuri se vor face, 
tot așa însă sunteți nedrepți dacă ne cu- 
ndsceți ideea care a însuflețit legea din 
1878. Deci, încă un pas spre resolvirea 
cestiunei agrare, s’a făcut de către liberali.

Al duoilea a fost vîngarea moșielor 
Statului în loturi mici, care s’a făcut ia
răși de către liberali. Și aci noi, liberalii, 
avem dreptul să ne plângem că, de și lu
crul s'a făcut, s'a început însă prea înce- 
tinel.

La Început, cum scițl, se cerea țărani
lor un avans de o cincime, și se admitea 
chiar licitațiunea, dar numai între țărani; 
iar la 1885 s'a scăgut avansul la o ge- 
cime, și s’ati desființat șilicitațiunile chiar 
cele dintre țărani.

Eti cred însă, că putea în adevăr par
tidul liberal să facă și mai mult, ba încă, 
gic, că dacă se simțea în așa stare în cât 
să nu pdtă face mai mult pentru țărani, 
trebuia să se retragă.

De aceea, D-lor, eti liberal, am luptat 
alături cu conservatorii la răsturnarea 
guvernului trecut, fiind-că vedem bine, 
că conducătorii acelui partid nu mai cău
tati de cât să se acațe cât mai mult de a
cele bănci ministeriale, numai și numai 
ca să mai guste câtă-va vreme avanta- 
giele materiale ale putere!, atunci când 
avantagiele sufletesci ale putere! le erati 
de mult intergise.

Așa dar, D-lor, acăstă mică cestiune 
de istorie politică închisă, resultă ca con- 
clusiune generală, adevărul că dacă cine
va a făcut ceva în chestia agrară în a- 
căstă țără de la 1866 încoce, a fost par
tidul liberal. Vor gice pdte unii că ati fă
cut puțin. Așa este, eti singur o mărturi
sesc; dar dacă recunosc că liberalii a fă
cut puțin, nu eti voiti avea egoismul să 
doresc ca conservatorii să nu facă mai 
mult.

In cestiunea agrară, D-lor, veți găsi în 
noi, liberali din inimă, o conlucrare cin
stită în opera ce o întreprindeți. Vă vom 
spune negreșit și no! părerile nostre, vom 
cerca să vă facem să mai lărgiți puțin 
cadrul D-vdstre, și chiar dacă nu vom 
reuși, nu noi vom vota negru în contra 
acestor legi. Și fiind-că unele din disposi- 
țiunile D-vdstre în privința îmbunătăți
re! sărtei țăranului constitue un progres, 
de veți reuși să le smulgeți partidului 
conservator din țără, împreună cu legea 
tocmelilor agricole, mă voiti felicita, căci 
nu voiti fi văgut nici o dată o probă mai 
mare de adâncimea curentului liberal din 
acăstă țeră, de puterea democrație! ro

mâne, de cât faptul acesta că, partidul 
conservator venit la putere în urma unul 
guvern liberal, care sfirșise în noroiti, a 
fost silit s’o ia și dânsul de unde o lăsase 
liberalii, ba încă și mai de sus.

Acestea gise, voiti să reviti puțin asu
pra căușelor rescdlei țărănesc!. Causa pri
mară dupe mine e miseria; fostul minis
tru al justiției a spus ieri, și regret că 
D-sa a spus acăsta, căci eti, D-lor, am o 
deosebită stimă pentru fostul ministru de 
justiție, care suindu-se la putere într’o 
stare de lucruri care era aprope o revo- 
luțiune, a sciut să rămână Cu sânge rece 
și nepărtinitor, și a făcut în personalul 
justiției cât mal puține turburări. Acest 
lucru i se va ține în socotălă de către toți 
dmenii de bine, cari pun mai pre sus dra
gostea de binele public, de cât patimele 
gilei,—de exemplu, D. ministru al justiției 
a Venit ieri—și încă o dată regret—să ne 
spună că nu miseria a fost causa rescdle- 
lor țărănesc!. Observați în trăcăt, D ior, 
că gicând acăsta, a dat implicit un fel de 
ușdră desaprobare autorităților judecăto
resc!, cari dacă nu cu miseria ati avut să 
lupte, ci cu autorii de rescdle, trebue să 
mărturisim că s’ati arătat cam nedestoi
nici de a pune mâna pe dânșii. Dar cu
vintele D-lui ministru erati de natură să 
învenineze situațiunea. La ce bun ? Pen
tru ce dar să mai înveninăm și noi acest 
trist trecut, dând la ivălă excesele inse
parabile de ori-ce mișcare omenăscă, mai 
ales atunci când cu toții ne hotărîsem 
să tragem o perdea peste trecut, dar să 
o tragem și peste excesele rescdlei ca și 
peste excesele represiune!.

In adevăr, D-lor, nu sunt destul de co
pil ca să nu'mi închipuesc că o trupă a- 
flându-se față cu o câtă de dmeni rescu- 
lați, nu va veni un moment în care să 
fie silită să useze de armă. Sciti că sin
gura superioritate a 100 de soldați asu
pra unei mulțimi resvrătite estepușcace 
ati în mână, și siguranța tuttilor că la 
timp hotărlt o vor putea întrebuința.

De altă parte sunt sigur că excese de 
omoruri nu s’ati făcut; cunosc prea bine 
temperamentul național casă cred un sin
gur moment că din el ar fi podidit cru- 
gimi. Dar bătăi așa gise de corecțiune, 
aplicate într’un mod regulamentar și ile
gal — și tot ce este ilegal este rușinos și 
demorabsator,— dar asemenea bătăi apli
cate prisonierilor ati fost, și să nu mă în
trebați unde și de către cine. Da, luăm 
hotărîrea și tragem o perdea ndgră peste 
aceste excese, și rog și pe D. ministru să 
uite excesele țăranilor; excese pentru ex
cese. Pdte că între excesele unei mul
țimi îmbătate de furia resvrătirei, și ace
lea ale unor dmeni răti instruiți cărora 
li s’a dat paza legel și a demnitățel fie
căruia din noi, alegerea nu este grea 1

Ei, D-lor, la început mulți aveau bă- 
nueli și mărturisesc că și eti am avut bă- 
nueli; cunosceam cât de îndelung răb
dător! sunt țăranii noștri, și când am vă
gut o rescdlă isbucniU într’un moment 
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în mal multe părți rn'am întrebat: se pdte 
că miseria să fie motivul rescdlei; nu cum
va să fie și uneltiri vinovate?

'MI«aduc aminte că venise In Bucuresci 
corespondentul unul jurnal străin, cores
pondentul lui Times, venise dintr’o țeră 
unde tot ce se petrece în Europa, este 
d’acapul pus In socotăla Rusiei, din An
glia unde rusofobia este aprdpe o bdlă 
națională.

Venise să afle adevărul, și grozav se în- 
duoia de ceea ced spuneam eti, cum că nu 
sunt rușii cari ati făcut rescdla, ci starea cea 
rea a țăranilor. Și ne-am dus împreună la 
Malmaison să vedem prisonierii; erati pes
te 2.000 de țărani ținuți destul de bine, 
o mărturisesc, în acele maneje unde aerul 
circula liber și de sigur mult mai bine de cât 
la vetrele lor, nenorociți!, de unde fusese 
aduși legați cot la cot, între baionete. Și 
vă mărturisesc — și nu sunt lesne la la- 
crămi — că am plâns și vă asigur că nu 
este nici unul dintre D-vdstre care să fi 
putut sta un ceas acolo să vorbiască cu 
prisonierii, să vadă acele figuri slăbăno- 
gite, cadaverice, căruia să nu i se spargă 
inima de compătimire și să plângă. Și a 
plâns și acel corespondent, și ’mi-ă spus: 
am văgut miseria din vestul Irlandei, am 
văgut miseria cea mai vestită, dar n’am 
văgut încă figuri de dmeni în halul aces
ta. Nu erati, D-lor, acolo dmenil gemeți, 
dmeni certați de justiția corecțioială, nu 
erati dmeni îmbătrîniți în păc ite, erati 
dmeni cari d'abia cutezai! să vo băscă, și 
cari când îi întrebai de ce s’ati resculat, 
nu făcea de cât să bage mâna kr uscată, 
tremurândă în sân, să scdță un contract 
de învoieli agricole, pergamentul de no
blețe al acestor nenorociți, contracte cari 
daca s’ar citi aci, nu ar mal remâne nici o 
înduoială în spiritul D-vdstre, că miseria a 
fost causa primă a rescdlei.

Dar de ce țăranii strigati dupe pământ? 
Ei bine, D-lor, cum vă mirați că țăranii 
cred că ati drept la pământ, când sciți bine 
că dreptul la pământ a fost veacuri întregi 
dreptul nostru național; cum vă mirați că 
nu s’a putut șterge încă din mintea popo
rului român drepturile ce avdti înainte de 
1864. Ideea dreptului la pământ, D-lor, es
te în datinele, în tradițiunile, în suveni- 
rile, ași putea gice, în earnea și în dsele ță
ranilor noștri. Nimic de mirare, dacă în 
vreme de rescdlă, acest strigăt îi prididesce.

Vfr mirați, D-lor, că țăranii noștri nu 
prea arată mare respect față cu dreptul, 
și el legitim, al proprietarului. Așa este. 
Dar ia cugetați un minut sub ce haină 
apere acest proprietar în ochii țăranilor 
noștri. El nu șade la țâră, dragostea pă
mântului ’i este terra incognito, el — în 
cele mai multe cașuri—nu lucreză singur, 
și când lucrăză, lucrăză cu învoeli; nu 
pune nici sciință, nici capital, nu riscă 
mai nimic în anii cel răi, câștigă prea 
mult în anii cei buni. Mărturisiți că un 
asemenea spectacol nu prea este făcut să 
impună respectul!

Vă mai_ mirați, D-lor, că țăranii nu 

prea ati un mare respect pentru lege, 
pentru ordinea socială. Așa este; dar lu
crul este firesc. Ordinea socială în spiritul 
țăranului nostru nu pdte apare ca o idee 
abstractă, ea ’I este înfățișată în carne și 
în dse în persdna celor cari sunt însărci
nați s’o facă să fie respectată. Acum cred 
că lesne vom înțelege toți de ce acăstă or
dine socială nu prea insuflă respect țăra
nilor noștri.

Acum, să trecem la partea a duoa. Dacă 
materia explosibilă era, și era multă, cum 
s’a puși însă schinteia? D. Panu a măr
turisit un mare adevăr : noi, oposițiunea 
unită, avem o parte de răspundere în a- 
căstă rescdlă; nu că am eșit din calea le
gală, dar pe acăstă cale am mers până la 
extrem și am usat de tdte căile permise 
de Constituțiune, cu o energie neusitată 
și chiar cu violență ce nimeni cred nu ar 
voi să o vadă repețindu-se.

EI, D-lor, într’o țâră ca a ndstră, unde 
libertățile sunt încă prdspete, nu trebue 
să vă mirați dacă agitațiunile ndstre pen
tru răsturnare, transportate în alte pături 
sociale, s’ati transformat în agitațiuni a
grare. Noi ceream puterea, pentru că pu
terea o credeam necesară casă îndreptăm 
răua stare de lucruri de care ne plângeam, 
țăranii ati cerut pământ; căci pământul 
e este lor necesar ca să îndrepteze reua 
or situațiune; Fost’a numai atâta? Vă 

mărturisesc că credința mea personală 
este că atâta numai a fost, însă sunt lu
cruri cari s’ati spus aici, și cari ar putea 
să ne facă a ne înduoi.

Ați văgut pe D. ministru al lucrărilor 
publice, fost ministru de justiție, acela 
care în timpul rescdlelor, a avut direc
țiunea justiției, ași putea gice chiar a re- 
presiunei și care de sigur are dreptul la 
multă indulgență din partea ndstră când 
ne gândim la greutatea sarcinel.

Ați văgut, gic, pe D. ministru al jus
tiției de duoă ori afirmând că nu are con
vingerea desăvârșită cum că rescdla a is- 
bucnit de la ea însăși. .

Da, D-lor, așa ne-a lăsat să înțelegem; 
căci în circularea sa, ce spune D. ministru? 
Ne spune că uniformitatea cererilor, si
multaneitatea cu care rescdla a iabucnit 
în mai multe localități de o-dată, și acea 
mulțime de indicii cari dati convingerea și 
cari nu se pot lesne înșira, ’l-ati dat adânca 
convingere că trebue să fi fost o agitare 
la mijloc, și în consecință picând procu
rorilor să ia măsuri de cercetare. Iar ieri, 
tot D-sa ne-a gis că nu miseria este sin
gura causă a rescdlei.

Atunci vă întreb dacă noi în urma a
cestor afirmațiunl ale băncei ministeriale, 
putem să ne mulțumim țumăl cu ceea-ce 
se spune.

Nu, D-lor, nu avem dreptul să o facem, 
este de datoria ndstră să nu neglijăm nici 
un mijloc de a descoperi adevărul în a- 
căstă privință. Ancheta judecă tor ăscă na 
putut să ajungă la descoperirea adevăru
lui, și în adevăr ea nici nu putea să ajun
gă; căci ancheta judecătorăscă era legată 
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de formulele codului penal, era legată de 
exigențele articolelor acelea din cod cari 
lovesce pe autorul intelectual numai în 
anume circumstanțe, ancheta judecăto- 
răscă nu putea să ia locul anchetei poli
tice. Ei bine, noi acăsta cerem de la 
D-vdstre, să ordonați o anchetă mare și 
largă, săSe facă acăstă cercetare, și nu
mai dacă nu va fi cu putință a se dovedi 
nimic, atunci numai să scrim pe prima 
pagină a acestei rescdle: Isvor necuno
scut.

Istoria, D-lor, nici o-dată nu se mul 
țumesce cu origini misteridse; afirmă în
ceputurile, cu diferență numai că dacă 
nu ’I dai fapte concrete, judecă dupe bă- 
nueli. ,

Ei bine, D-lor, acăsta noi nu o voim. 
Sciți că s’a ridicat în acestă țâră o acu- 
sație teribilă, un partid întreg printr'un 
manifest public, a adus bănuell în contra 
ndstră a tutulor cari formam oposițiunea 
unită; am fost denunțați țârei de către 
un fost președinte de consilii!, am fost de
nunțați de către foștii minștri, de către 
foștii deputați, și de persdne cari ati a
vut puterea în mână în acăstă țără 12 
ani; am fost denunțați ca autori intelec
tuali al rescdle! țărănesc!. Noi nu voim 
să rămânem sub aceste acusări, noi voim 
să oferim adversarilor noștri mijlocul de 
a afla tot, voim să le dăm o anchetă lar
gă, voim să le dăm tdte migFdcele de do
vedire, și să-’I invităm pe D-lor să ia 
parte directă la acăstă anchetă. De vor 
reuși să dovedăscă că noi suntem vinovați 
să ne luăm pedăpsa ce merităm, adică 
blamul țărei; de nu vor reuși, și seim că 
nu vor reuși, să rămâe ei cu pata de a ne 
fi acusat pe nedrept, de a ne fi bănuit de 
o crimă, numai din patimă politică. Noi, 
cel puțin, liberalii din fosta oposițiune- 
unită, cerem acăsta ca unii ce suntem cu 
frunțele curate, și fiind-că cred că și 
D-vdstre, conservatorii, sunteți cu frun
țele tot așa de curate, vă cerem ancheta. 
Iar dacă unii dintre noi ar fi fost măcar 
imprudenți, tot avem dreptul să cerem să 
înceteze o solidaritate periculdsă. Să facem 
dar o anchetă mare și largă, să chemăm 
pe toți să ne spună și să ne dovedăscă tot 
ce ati trâmbițat prin gazete opt luni de 
gile. Iată ce vă cerem noi, și dacă D-vdstre 
nu o veți face, atât mal răti.

Vorbim cu toții, D-lor, de cestiunea 
agrară, și când o facem nu putem să nu 
ne aducem aminte de figura mărăță a a
celuia care a jucat o-dată primul rol în 
acăstă cestiune, de figura lui Barbu Ca
targiu. Aduceți-vă aminte că legea agrară 
de la 1864, a fost precedată de un asasi
nat politic, asasinat al cărui isvor este și 
astăgi un mister. Câte bănueli, câte pa
timi vrăjmașe nu s’ati petrecut în acăstă 
țără, pentru că nenorocirea a făcut ca la 
origina acelui asasinat politic să se scrie 
cuvântul mister. Ei bine, D-lor, numai 
adăogați încă un mister în istoria ndstră 
contimporană, dați putința, dați tdte 
miglocele spre a eși totul la lumină. Iar

Digitized by knOOQie



DESBATERILE ADUNAREI DEPUTAȚILOR 30 Noembre 1888154
dacă și atunci nu se va dovedi nimic, cel 
puțin, vom putea jice țârei și posteritățel 
că ne-am făcut tdtă datoria ca să desco
perim adevărul; atunci vom avea dreptul 
să-l cerem ca dânsa să ne judece dupe 
faptele ndstre, iar nu dupe bănuelile și acu- 
sările adversarilor. (Aplause).

D. ministru al lucrărilor publice, 
A. Marghiloman: Nu am să reviii asu
pra explicațiunilor pe cari în duoă ședințe 
consecutive le-am adus înaintea D-vdstre; 
când se vor citi în afară de căldura discu- 
țiunilor cuvintele pe cari le-am rostit și 
unii și alții, se va vedea cel puțin un lu
cru : acela că, veri-cari ah fost expresiu- 
nile de cari m’am servit, gândul meh a 
fost pururea de a nu tăinui nici una din 
părțile procesului ce se desfășură.

Nu am negat nici miseria, nici nevoile, 
nici lipsa de cultură, nici unele împilări 
ale țăranilor, cari tdte, în adevăr, ah dat 
un tărâm propice pasiune! și sălbăticiei. 
Lucrul este așa de adevărat, în câtîn^iua 
d'ântâih ’l-am mărturisit înaintea Ca
merei.

Și pentru că am simțit acâstă bdlă so
cială, ne-am făcut din lecuirea ei prima 
și de căpetenia preocupațiune a ndstră; 
îndreptarea ei și pe cale legislativă și pe 
cale administrativă este principala rațiu
ne a ndstră de a fi pe acăstă bancă!

Nu doresc să revih, D-lor, pentru cu
vânt că este departe de mine intențiunea 
de a redeschide o desbatere ar^ătdre. Veri- 
cât ’mi s’ar imputa că am făcut provoca- 
ținui, că am operat restălmăcirl, că am 
alterat un text cum cu ușurință m’a acu- 
sat D. Mortzun. Acusațiuni, atât de ne
drepte, pot servi un orator la nevoe; nu 
mă pot atinge.

Când cererile agrare și manifestările 
miseriei ah depășit limitele manifestațiu- 
nei, când de la întruniri, de la vorbe, de 
la plângeri, de la atrupamente, mulțimea 
a recurs la asasinate, inceudiuri și, cum 
chiar deputății dupe acea bancă ^iceah, 
la vandalism, atunci a fost nevoe să re
curgem la o execuțiune militară, pentru 
a scăpa de un pericol iminent corpul so
cial. M’am explicat îndestul asupra aces
tui punct.

E timpul acuma ca, în ajunul unei re
forme ce se anunță, pe cât timp mai des- 
batem asupra unei stări generale pentru 
ca fie-care din noi să ’și pdtă aduce diag- 
nosa sa, să nu punem în acâstă cercetare 
nici ură personală, nici idei preconcepute, 
nici pasiune.

Numai așa vom putea cundsce exact 
răul și vom putea face opera de însăne- 
toșare la care sperăm să conviăm pe toți 
din tdte partidele.

Nu am să dah nici un fel de atenua- 
țiune cuvintelor mele pentru că faptele 
ah să vorbâscă mai sus de ori-ce protes
tare.

Acăsta am avut de alte conclusiunl 
nu am să pun. v

D. ministru al justiției, G. Ver
nescu : D-lor deputați, nu voih intra în

| teorii, nu voih face niclz istorie; peste 
| câte-va $ile se va putea face istorie, când 
• legea înstrăinărel bunurilor Statului va 

veni înaintea D-vdstre; acum voih răs
punde numai la un cuvânt care s'a impu
tat primului ministru,

S'a <Jis de către D. Tache lonescu că 
D. prim-ministru ar fi afirmat înainteă 
Camerei că condițiunile cu cari se dă pă
mânt țăranilor nu trebue să fie condițiu- 
nile legei rurale și că prin urmare însură
țeii nu puteah să beneficieze de acele 
condițiuni.

In ce sens a ^isacesta D. ministru? Vă 
aduceți aminte pdte bine că D. ministru 
a afirmat, dupe cum cred și eh, că țăranii 
la 1864 aveați un drept pe proprietățile 
particulare; că țăranii nu plăteați pro
prietarilor dreptul de proprietate prin 
plata rescumpărărei, ci numai redevențe; 
și, prin urmare, în rescumpărarea plătită 
de țărani n’a intrat de cât rescumpărarea 
unei redevențe. De aci, D. președinte al 
consiliului a afirmat că condițiunea de 
împroprietărire și estimațiune pe pro
prietățile Statului nu pot să fie aceleași, 
dar nu că D-sa n’ar ii dorit ca condițiuni- 
le dobândire! pământului pe moșiile Sta
tului să fie cât de ușurătdre.

La 1864, țăranii aveați drept de pro
prietate pe pământul pentru care făceah 
clacă, și, prin urmare, aveați dreptul săi 
desrobâscă și’l ati desrobit prin o despă
gubire justă. Cei-alți țărani, însurățeii, 
deveneah proprietari în virtutea unul 
drept de cumpărătdre, iar nu de răscum
părare.

Iată deosebirea între însurățeii cari 
cumpără pământ pe proprietățile Statu
lui, și acel cari s’ati împroprietărit pe 
proprietățile particulare.

Dacă acăstă deosebire există, ea trebue 
să fie basată pe motive puternice, și ni
meni nu pdte să câră ca condițiunile cum- 
părărei de pământ pe proprietățile Sta
tului să fie aceleași condițiuni ale împro- 
prietărirel țăranilor pe proprietățile par
ticularilor, când ei la 1864 se desrobiah 
de dijmă, clacă, etc.

Atât și nimic mal mult a voit să ^ică 
D. ministru de interne, și nu’ise pote im
puta nimica în acestă privință, căci a spus 
exactul adevăr.

Legea de vîn^are a bunurilor Statului 
o numesc unii lege agrară, drept la pă
mânt. Eh însă nu recunosc nimenul drep
tul de a redeschide cestiunea împroprie
tărire! de la 1864; căci drept la pământ 
astăzi nu mai are nimeni sah, mai bine 
^is, toți avem acest drept (aplause). Acea 
lege dar ce are să vi se presinte nu este 
o lege agrariă, ci o lege economică socia
lă, înțeleptă și bună pentru țâra ndstră. 
Mai bine să intre pământul Statului care 
astăzi se exploatâză de arendași, de dmeni 
străini, mai bine să intre acest pământ în 
mâinele țăranilor cari exploatândul să se 
îmbogățâscă și să devină adevărațl cetă
țeni și un isvor de bogăție și pentru Stat 
(aplause). Iată ce e legea de care se vor

besce ; este o lege economică socială pe 
care un guvern înțelept trebue să o adu
că tot-d’a-una în cașuri de natura acelora 
în care ne găsim noi.

Acum, dupe ce am spus ceva asupra a
cestei cestiunî, dați’mi voie, D-lor, să $ic 
câte-va cuvinte asupra conclusiilor D-lui 
lonescu.

D. lonescu ne cere o anchetă.
Dar care este motivul principal pentru 

care ne cere D-sa ancheta parlamentară? 
Este o bănuială că guvernul nu ’și a fă
cut datoria prin ancheta judecătorâscă ? 
Nu, fiind-că D-sa a recunoscut că guver
nul ’și a făcut datoria. Atunci dar pen
tru ce ancheta?

D-sa ne cere ancheta ca să scăpăm de 
învinovățirile ce ne face partidul liberal- 
național, că noi am fi fost acel cari ah în
demnat pe țărani la răscdlă.

Nefericită cerere, fiind-că nimeni din 
noi, nici din acestă Cameră, nici din acest 
guvern, nu are pe consciință că a ajutat 
în ceva la aceste răscdle (aplause). Dacă 
răscdlă a fost, și dacă căușele ei se pot 
prinde pe ici și colo, puteți să vedeți pre
cis și definitiv că principala causă a răs- 
cdlelor e tocmai regimul trecut.

Cine a grămădit pe grumajil țăranu
lui tdte nefericirile de cari se plânge el 
astăzi ? Cine a lăsat să se jăfuiască a
cești țărani? Cine ’i a împilat necon
tenit cu imposite ? Cine n'a ascultat de 
plângerile și suferințele lor? Noi? Ori 
guvernul care de 12 ani a fost la putere? 
Și dacă e o causă care a adus atâtea ne
mulțumiri și a provocat revoltă în țâră, 
mal pdte fi înduoială în privința adevăra- 
ților culpabili, mai pote fi un proces în
tre noi și dânșii? (Aplause). Mal pote fi 
esitațiune în consciință publică și fie-că- 
rul din noi ? Se mal pdte pune la înduo
ială, mal pdte crede cine-va că căușele 
acestei rescdle ati provenit din altă parte, 
din altă sorginte de cât din râua cre
dință și chipul cum se îndeplinia în tot 
acest interval aplicarea legilor, mal ales 
asupra țăranilor ? De ce dar proces între 
noi și dânșii, și tocmai asupra acestei 
cestiunî, când nenumăratele păcate ale 
lor ah exasperat lumea până a aduce o 
rescolă în țâra acăsta blândă și paclnica ? 
Noi să punem în bănuială că nu de la 
dânșii numai vine tot răul, că ar putea 
să se crâdă că ne revine și nouă o mică parte 
de respundere în acăstă rescolă, și de a
ceea să facem o anchetă, ca să dovedim 
lume! inocența ndstră, când lumea scie 
bine că noi n’am avut parte la nimic, n’am 
contribuit câtuși de puțin la nici una din 
nenorocirile ce s’aii aruncat asupra aces
tei țări în acești 12 ani? Noi să luăm 
ânși-ne rolul de acusatori ai partidului 
care astăzi se găsesce nu numai la minis
ter, dar și în Cameră, și care represintă 
expresiunea luminată a întregei țări ? 
(Aplause).

Nu putem dar admite acăstă anchetă. 
In adevăr, ce aii ^is toți cel cari aii vor
bit în privința rescdlei? Aii enumerat u-
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nul câte unul păcatele regimului trecut, 
unul câte unul jafurile făcute de dânsul, 

X una câte una violările legilor, saii nea- 
plicarea lor și indiferința imperturbabilă 
a guvernului Ia plângerile țăranilor. Nu 
spuneți D-vdstre singuri că învoelile cari 
se faceah cu proprietarii saii cu aren
dașii nu eraii executate conform cu tex
tul lor ? Nu spuneți singuri că acel cari 
eraii chemați să aplice legile, eraiY ne
demni, și câte o dată venali, saii mal 
tot-d’a-una venali ? Nu ați arătat D-v<5- 
stre înși-vă cum moșiile cari se par
celai! pentru țărani eraii cumpărate în 
bloc de favoriții regimului ? Nu ne ați 
desemnat D-vâstre cu culorile cele mai 
vii deplorabila miserie și exasperarea la 
care a redus pe țărani o administrațiune 
nesățiosă de jafuri și impilări, căreea to
tul era permis pentru serviciele ce ea a
ducea acelui regim tnalegeri? (Aplause). 
Și când ați constatat și recunoscut tote 
aceste adevăruri, cum puteți crede că a 
mal rămas înaintea cui-va cea mal mică 
înduoială asupra adevăratelor cause ale 
răscâleî ? Cum vă închipuiți D-vdstre că 
ar putea să subsiste un singur moment 
acea bănuială de care vorbiați adineori, 
cum că propaganda saii lupta care se fă
cea în Bucuresci contra guvernului tre
cut a putut fi de natură să rescdle pe 
țărani? Dar mai ântâih, tdtă lumea scie 
că la aceste lupte țăranii nici o dată n’aii 
luat parte. Am fost necontenit în lupta 
acâsta, și nicăiri n’am vă^ut tribunele 
nici de la Orfeh, nici din tdtă țâra, unde 
se făcea propagandă contra guvernului, 
nu pline, dar nici semănate ici și colea cu 
haina albă a țăranului. Câte o dată ve
neai! dmenl de pe la barierile Bucuresci- 
lor, de la bauliene, cum se £ice, dar nici 
o dată țăranii n'ai! fost convocați să ia 
parte la acele întruniri. Ce s’a produs 
însă? Acâsta e adevărat și din instrucțiune 
reese că mulți dmenl din Bucuresci ai! a
gitat pe țărani, că mulți din Bucuresci 
s’ai! dus prin comunele din Ilfov și aii a- 
țîțat pe țărani ca să câră pământ, să cără 
ușurarea dijmei și altele. Acâsta e adevă
rat, dar aceste constatări, în urma in- 
strucțiunei ce s’a făcut, dupe cum (Jicea • 
prea bine D. T. lonescu, nu reunesc tdte 
elementele pentru ca acești dmenl să pdtă 
fi dați în judecată ca adevărați instiga
tori, ca adevărați provocatori ai răscdlel 
țăranilor. Dar dacă el nu sunt adevărațil 
provocatori și instigatori, nu e mai puțin 
adevărat că o provocare a existat și acâsta 
era și natural să existe în starea de fer- 
bere socială în care ne găsiam cu toții 
atunci.

Așa dar, D-lor, căușele reale, căușele 
primordiale, sunt cunoscute. Mal mulți 
safi mai puțini dmenl pdte că vor fi scă
pat a fi cunoscuțl; pdte că vor fi dmenl 
vinovațl cari să fi mers cu propaganda 
lor până a îndemna pe țărani a lua cio
magul spre a’și face ei singuri dreptate, 
și pdte că justiția n’a fost norocită să’i 
descopere. Dar ceea-ce s’a putut constata 

mal pe deplin, e starea de exasperare în 
care ajunseseră țăranii, sunt suferințele 
acestor dmenl, fie ele provenite d’a-drep- 
tul din situațiunea lor socială, fie ele 
provenite din reaua administrațiune, 
ori din partea arendașilor saii pro
prietarilor, cari făceai! causă comună cu 
administrațiune venală și rapace pentru 
exploatarea acestor nenorociți; tdte aces
te lucruri sunt cunoscute și ancheta D-vds
tre nu mal pdte avea nici un scop; căci 
nu va dovedi alt ceva de cât ceea ce scie 
a^i instrucțiunea.

Ei! deplâng acâstă rescdlă, și nu o de
plâng pentru că ne a dat pe față căușele 
relelor pe cari suntem datori să le vinde
căm, căci acâsta e un bine; dar o deplâng 
pentru că tot acești nenorociți aii avut a 
suferi cel d’ântâiii consecințele rătăcire! 
lor, și acum justiția este chemată a se 
pronunța asupra greșelelor ce ah comis...

D. G. Panu: Nu aveți de cât să ’I am- 
nistiațl.

D. ministru al Justiției, G. Vernes
cu : Vă rog să nu vorbiți de amnistie; căci 
ea se dă în ore-cari condițiuni și dupe i
nițiativa M. S. Regelui, așa în cât nu noi 
aici avem dreptul să ne pronunțăm asu
pra amnistiei.Dupe cum ^icâm, D-lor, de
plâng acâstă rescdlă, nu pentru că ea a 
arătat pe față mizeria în care se găsesce 
țăranul, pe care datori suntem să '1 aju
tăm a eși din acestă tristă stare, dar o 
deplâng pentru că atunci când se întâm
plă ast-fel de turburare, când se comit 
delicte, fapte rele, societatea e datdre să 
le pedepsâscă.

De aceea dar, D-lor deputați, dacă 
voiți să continuați cu discuțiunea, eh din 
parte’ml nu am nimic de $is în contra, 
dar v’a-și ruga să nu încuviințați o an
chetă care ar avea de scop, dupe cum ^i- 
cea D. T. lonescu, să resolve un proces 
între fostul guvern și fosta maioritate a 
partidului liberal național, representat 
prin D. I. Brătianu și între’noi cești-alți.

Acest proces nu pdte să aibă loc, fiind
că acest proces este deja resolvit prin chiar 
presența D-vdstre aci. (Aplause).

Voci: închiderea discuțiunel.
D. Gr. Peucescu: D-lor, dacă cestiu- 

unea s’ar fi mărginit tn a se afla căușele 
rescdlei și în a se hotărî dacă trebue sah 
nu să se numâscă ancheta cerută, pdte că 
ar fi fost bine să urmăm discuțiunea în 
urma cuvintelor pronunțate de banca mi
nisterială. Dar, dupe cum sciți, cestiunea 
s’a pus mai sus și presintă mult mai ma
re însemnătate. S’a discutat în genere 
starea țăranilor și relele cari bântue ță
rănimea.

D-lor deputați, cred că sunteți cu 
toții convinși că cel puțin în momentul 
de față și mult timp încă, nici o cestiune 
mai seridsă nu s’a presintat discuțiunilor 
D-vdstre.

Eh nu cred ca timpul ce am consacra 
la o asemenea discuțiune este timp perdut 
și că trei, chiar patru $ile nu sunt prea 
mult pentru a ne lămuri asupra gravei 

probleme ce se impune cugetărilor ndstre.
Observați încă, D-lor deputați, că în 

acâstă cestiune s’ah rostit tdte nuanțele 
oposițiunel; dar nimenui din maioritate 
nu ’i-a venit rândul să vorbâscă.

Și eh cred că este datoria ndstră să 
spunem modul nostru de a vedea și să 
limpezim atitudinea ndstră față cu acâstă 
mare problemă socială.

Acâstă cestiune ar fi putut și ar putea 
încă să fie tratată cu ocasiunea răspunsu
lui la Mesagih, dar însemnătatea el este 
atât de mare în cât putem să ne felicităm 
că dânsa a fost isolată și că avem ocasiu
nea să o discutăm în parte.

închiderea discuțiunel ar însemna că 
maioritatea se desinteresâză în acâstă ces
tiune, ceea ce nu este.

Pentru aceste cuvinte, vă rog, să nu 
închideți discuțiunea.

— Se pune la vot închiderea discuțiu
nel și nu se adoptă.

D. vice-președinte: D. Gr. Păucescu 
are cuvântul în fond.

D. Gr. Peucescu: D-lor, am cerut cu
vântul și am venit la acâstă tribună pen
tru ca să'arăt însemnătatea ce pun eh pe 
cestiunea care este în desbatere.'

D-lor, acâstă cestiune este cea mal în
semnată ce se recomandă meditațiunilor 
D-vdstre; e cestiunea de a sci care e sta
rea economică a săteanului nostru, cari 
sunt căușele acestei stări economice, și 
cari sunt îndreptările ce trebue să aducem? 
Ați vă(Jut tabloul negru ce vi s’a făcut de 
către D. Dobrescu de la Argeș, tabloh 
complectat de D. N. lonescu; ați au^it 
ideea ce se susține: că miseria a fost cau
sa rescdlelor de astăzi. Nu voih să mă 
pronunț în acâstă cestiune; ceea-ce este 
sigur este că, starea sătenilor noștri, sta
rea economică a sătenilor este fdrte rea și 
că este momentul să ne ocupăm de ea și 
să răspundem la acâstă întrebare: de unde 
vine acâstă rea stare economică ? Ca să 
putem răspunde la cea-altă întrebare: Ce 
este de făcut ca să tămăduim acâstă stare 
de lucruri ?

D-lor, diferiți oratori, cari ah luat cu
vântul înaintea mea, ah căutat să răs
pundă la întrebarea de a se sci cari sunt 
căușele stărei de miserie în care se gă
sesce țăranul nostru; ați au^it mal ales 
pe D. Dobrescu de la Argeș, care v’a spus 
diferitele greutăți pe cari le întâmpină, 
și D-sa a numerat una câte una diferițele 
greutăți la cari e supus.

Vi s’a spus: E exploatat de proprietar; 
legea rurală se aplică răh; e exploatat de 
administrație. Ar fi putut să mal adaoge 
că țăranii noștri, din nenorocire, se ex- 
ploatăză și între dânșii; cel mal abili, cel 
mal inteligențl, exploatâză pe cei-alți, 
și nu sunt rare cașurile când ve^i în sate 
câți-va âmeni lucrând câte 50, 60 de po- 
gone, fără să pună mâna pe cdrnele plu
gului, fără să lege un snop de grâh.

Ar fi putut să adaoge 'încă că în Mol
dova există exploatarea ovreilor, de care 
n’a vorbit nimeni, și care cu t<5te astea 
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meriți si fie luati In considerație și meriți a ne preocupa.

Ori-cum ar fi, iată cari sunt căușele 
cărora se atribue starea cea rea a țăranu
lui nostru.

Dupe părerea mea, acestea nu sunt 
cause, ci sunt efecte, și eti am luat cuvân
tul să mă Întreb care e causa principală 
care a adus acestă stare de lucruri; causa 
care face ca țăranul să fie exploatat. 
Vi s'a presintat țăranii ca o turmă de ol, 
înconjurați de lupi din tdte părțile, de 
alături, din sus. Primesc comparația, și 
viti să mă întreb, de ce acăstă turmă de ol 
e încongiurată numai de lupi, de ce toți 
aceia cu cari sunt în contact s'ati trans
format în lupi ? Pretindeți că proprieta
rii și posesorii, arendașii, exploatezi pe 
țărani. E adevărat că proprietarii și pose
sorii exploatezi pe alocurea pe țărani, 
dar pentru ce? D. Dobrescu Argeș v'a 
dat răspuns la acăstă întrebare în mod 
fdrte scurt: Cum vreți D-vdstre, vă ^icea 
D. Dobrescu, ca o brută, cum e țăranul 
nostru, să pdtă lupta contra proprietaru
lui, care e înarmat cu tdtă puterea care 
'I dă averea, învățătura, viclenia. Iată 
care e causa, a spus D-sa: Țăranii sunt 
prea slabi economicesce ca să lupte cu 
proprietarul. *

Mergem mai departe. Pentru ce sătenii 
sunt exploatați de administrație ? Vi se 
spunea că primarul torturăză pe săteni, 
'I pune să lucreze pentru el, face din el 
tot ce vrea, '1 exploatezi în tot felul, și 
acăsta fiind că și primarul la rândul lui îm
parte cu autoritatea superidră. Mă întreb 
dar, pentru ce primarul, pentru ce con
siliul comunal 'I exploatăză? Răspunsul, 
fără înduoială, nu va fi anevoe de dat: 
Pentru că pot să exploateze, pentru că 
găsesc materie de exploatat. (Aplause).

Sătenii noștri sunt prea slabi politi- 
cesce ca să se apere contra autorităței.

întreb, D-lor, mal departe: Vi se vor- 
bia căt de răti se aplică legea rurală, și e 
adevărat că în acăstă lege figurăză un 
articol care e singura causă pentru care 
într’o mare parte a țărei nu s'a aplicat; 
voesc să vorbesc de art. care ^ice că în 
moșiile unde există învoeli particulare 
legea rurală nu se aplică.

Iată partea care se lăsase și pe care s’a 
strecurat tdte abusurile ce s’ati săvârșit la 
aplicarea legei rurale.

Toți dmenil abili, toți dmenil mteli- 
gențl și vicleni, s’ati opus la împroprie
tărire sub cuvânt că ati învoeli particu
lare și mulți a ii isbutit să înlăture apli
carea legei rurale.

D. M. Kogălniceanu: Cum gice legea?
D. Gr. Peucescu: D. Kogălniceanu 

mă întreabă prea mult. Eti nu am textul 
legei dinaintea mea, 'I spun numai înțe
lesul. Dacă vrea să va^ă chiar cuvintele, 
rog pe D. Kogălnieeanu să cițescă legea 
rurală.

Vi s'a spus că în Moldova clăcașii aii 
fost goniți cu totul dupe unele proprie

tăți, ca să nu 'I apuce legea rurală făcând 
claca.

In părțile ndstre mulți proprietari aii 
luat biletele de clacă de la locuitori ca să 
pdtă susține că n’ati făcut clacă, și prin 
urmare nu ati dreptul la împroprietărire, 
pe alocurea proprietarii le-a vlndut câte 
o mică bucată de loc și legea rurală ’i-a 
găsit proprietari.

Iată pentru ce legea rurală a rămas pe 
alocurea ne aplicată. Dar chiar în locu
rile în cari țăranii ati fost împroprietă
riți, proprietatea lor a fost călcată. Ve
dem în tdte filele procese înaintea tribu
nalelor din causă că * pământul dat prin 
legea rurală a fost călcat fie de autorită
țile comunale fie de dmeni chiaburi de 
prin sate, fie de proprietari. întreb dar 
încă o-dată, pentru ce se calcă pământul 
țăranilor și nu se calcă pământul altora? 
Răspunsul la acestă întrebare e că țăranii 
nu sunt în stare să 'șl-'l apere, pentru că 
sunt inculți! Omul inteligent, în starea 
actuală de lucruri, pdte să abuseze de 
slăbiciunea țăranului, pdte să abuseze de 
necunoscința și neexperiența celui mal slab 
pentru ca să trăiască dupe spinarea lui.

Când veți lua fie-care din aceste ces
tiuni și le veți studia și când veți lua tdte 
greutățile cari apasă pe țărani, tdte abu
surile cărora sunt victime și, pentru fie
care, vă veți întreba în consciință sin
guri, dupe cum mă întreb eti, care este 
causa, veți ajunge la acest resultat că ță
ranii noștri nu sunt în stare să 'și apere 
drepturile lor, nu sunt în stare să susțină 
lupta pentru traiul la care ’i-ați chemat 
D-vdstre, la care ’i-am chemat cu toții 
înainte de vreme.

Ei sunt slabi politicesce și slabi econo
micesce. Și acăsta este causa primă, causa 
cea mare care a adus starea de lucruri pe 
care o deplângem și pe care căutăm să o 
tămăduim.

Dați’mi voe să mă explic, printr’o pri
vire generală, ca să înțelegeți mal bine 
cee-ce voiti să fie.

Când Europa întrăgă s’a deștep
tat din letargia evului de mijloc, când 
la aurora timpurilor moderne ’și-a des
chis ochii, ea s’a găsit încatenată în 
lanțurile feudalităței. Feudalitatea se 
forma dintr'o mulțime de straturi sociale 
superpuse, având în sus regalitatea, la 
bază servagiul șila mijloc straturi de boie
rime superpuse. Nici un om nu era stă
pân pe proprietatea lui, căci proprietatea 
era desmembrată, mai multe persdne având 
drept asupra ei, așa în câ4- nu se sciacare 
din diferiți! proprietari superpuși era a
devăratul stăpân al pământului. Și nimeni 
nu putea să dispună de el. Munca era și 
ea tot atât de încatenată, și nimeni nu pu
tea să dispună nici chiar de persdna și de 
activitatea sa. Ca să scape de aceste lan
țuri, societatea a alergat la duoă mi^ldce: 
La ajutorul Regelui, pe de o parte și la a
jutorul asociațiunilor particulare, pe de 
alta. S'a adresat la cel mal mare care pu
tea să ajute pe cel slabi, s’a adresat Ia el 

înșiși constituindu-se In societăți parti
culare, pentru ca ast-fel să pdtă lupta în 
contra feudalităței. S'a întâmplat însă că 
a pățit ceea-ce a pățit calul din fabulă 
care voind să 'șl răsbune în contra cerbu
lui, a alergat la ajutorul omului ; ea să 
scape de un stăpân ati dat peste altul. Re
gii și societățile formate sub pretext de 
a ajuta pe cei slabi 'l-a înglobat sub 
pretext de a ajuta pe cel slab a țesut 
pe individ într'o pânză în care nu se pu
tea mișca; munca era legată, proprietatea 
era și ea legată. Ast-fel încât, la începu
tul secolului nostru s'a găsit omul înfă- 

i șat îu scutece strimte în care nu putea să 
I resufle. Dar între acestea literile, artele, 

sciințele, mai ales studiele filosofice luase 
un sbor însemnat, cestiunile politice și 
sociale se discutati cu pasiune și se îm- 
prăștiaseră în tdte stratele societățel.

Tdte aceste cause avură acest resultat, 
că copilul înfășat crescuse în fașele supu
sului, se des voltă cetățănul! Atunci sciți 
ce s'a întâmplat: Fașele ati plesnit și ce
tățănul a eșit din fașele supusului, cu do
rința neînfrânată de a fi liber și cu ura 
neîmpăcată in contra ori-cărei legături, 
fie a persdnei, fie a averel. Las la o parte 
utopiile cari s’ati născut din acăstă stare 
a spiritului omenesc, las la o parte cri
mele pe cari le-a produs dorința de liber
tate.

Aceste timpuri triste trecură ca o a
mintire rea și ceea-ce rămase este fiotărî- 
rea omului de a fi liber și a 'șl întemeia li
bertatea. Atunci s'a fondat teoria liberală, 
liberalismul. Se vorbesce în tdte părțile de 
libertate și liberalism, dar fie-care îl în
țelege cum pdte sati cum vrea. Puțini pri
cep acest cuvânt. Adevărata teorie care 
s'a fondat atunci, care s'a lămurit mai 
târ^iti este acăsta.

Omul este liber și trebue să rămănă 
liber.

Deci persdna lui este inviolabilă, do
miciliul inviolabil. Omul este liber.

Deci omul este liber de a cugeta și de 
a 'șl manifesta cugetările sale.

Omul este liber, deci are dreptul de a 
crede și de a ’și manifesta credințele lui. 

. Omul este liber, deci munca e liberă și 
proprietatea inviolabilă.

Iacă corpul de doctrine, care s'a format 
atunci și în acest corp de doctrine, ca ur
mare neapărată și ca încoronare a tutulor 
celor-alte libertăți, s'a stabilit libertatea 
nemărginită neîngrădită a muncei și in
violabilitatea propriităței.

Nici o-dată, D-lor, omenirea n’a conce
put o idee mai mare despre persdna 
omenăscă, nici o-dată individul nu fusese 
pus pe un piedestal mal înalt și mai fru
mos. De atunci acăstă scdlă s'a răspândit 
ca o evangelie în lume, și toți a adoptat’o 
cu arddre, este ideea cea mare a demni- 
tăței, a sfințire! persdnei omenesc!. Insă, 
D-lor, se pare că și în acesta trebuia 
să se arate acea lege fatală a omenire!, 
că nu este nici un bine care să nu aibă 
partea lui cea rea.
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Ați văZut, vedem cu toții, minunile 

pe cari le-a desvoltat doctrina liberală 
de care am vorbit. Descoperirile s’ati suc
cedat cu repeziciune spăimântătdre. Pro- 
ducțiunea a crescut In proporții de care 
lumea nu 'șl putea face idee.

Omul Îmboldit, atras, Întărâtat de tdte 
părțile, s’a respândit cu ardorea apostola
tului In tote câmpurile activităței muncei 
cugetărei. Asistăm cu toții la aceste mi
nuni pe cari le-a produs ideea cea mare 
a liberalismului. Dar pe când omul liber 
de ori-ce legătură, ajunsese să realiseze 
aceste minuni, pe atunci se dede pe față 
vițiul origine! răului care exista de la în
ceput în acăstă doctrină nețărmurită. Și 
veniră filosofii, și veniră publiciștii, și ve
niră filantropii ca să arate și resultatele 
sale nedespărțite de acăstă doctrină, și se 
născură ca reacțiune contra ei, și ca adver
sari ai ei neîmpăcați, se născură acele 
scole socialiste, comuniste și altele cari 
tdte pretind să vindece relele pe cari le-a 
făcut libertatea deslănțuită a individului. 
Atunci se observă că în mijlocul splen
dorilor civilisațunei, masa imensă a ome
nirii ducea o viață de miserie, așa în cât 
abia putea câștiga Zi cu Zi nisce slabe miZ- 
Idce de existență, și se demonstră că marea 
maioritate a omenirel abia putea câștiga 
cu ce trăi.

Ce pretind aceste teorii ? N’am să mă 
ocup dt ele. Ceea ce este sigur, și acesta 
este meritul lor, este că ele vin să dove- 
dăscă că sunt multe și mari rele cari re- 
sultă din libertatea individului, din doc
trina liberalismului.

D-lor, să 'mi dați voe să vă citesc un 
pasagiti pe care ’l-am mai citit și cu altă 
ocasiune, ca să vedeți ce cugetă dmeni! 
car! se ocupă de acăstă plagă a pauperis- 
mului.

Acum câți-va ani D. Păreire, un ban
cher bogat, a oferit 100.000 Iei, cari 
să se împartă ca premii între acei car! 
vor constata căușele miserie! omenesc!, și 
vor arăta remediele.

- Premiul cel mai mare de 10.000 lei s’a 
dat unui domn Baron, un om de sciință, 
un filantrop. O frasă din memoriul aces
tuia se exprimă ast-fel:

Dupe ce se întrebă de unde vine mi- 
seria și constată că răul trebue căutat în 
libertatea nețărmurită, adaogă aceste cu
vinte vrednice de meditat:

„ Poporul ignorant a voit să fiă liber. 
Filosofii '1 convinseseră că nu pdte trăi 
fără libertate. Constituanta a sfărâmat 
stărostiele și isnafurile în aplausele mul- 
țimel imbecile. AstăZi noi suntem ceea-ce 
nu înțeleseseră părinții noștri, că liberta
tea nu este atât un dar, cât o sarcină; că 
ea implică răspunderea fie-căruia și că răs
punderea este grea pentru acela ce nu este 
bine armat în lupta viețel44.

Dacă aceste resultate ati putut să se pro
ducă în țări ca Francia. ca Fnglitera, ca 
Belgia. Dacă asemenea cuvinte se pot rosti 
pentru societățile acelea, cari ati cel puțin 
trei, patru secole înaintea ndstră pe ca

lea civilisațiunei/ce s’ar putea Z^ft des
pre starea în care ne găsim noi, peste 
car! a isbucnit doctrina liberalismului 
ca un potop devastator, care in loc de a 
veni ca o pldie bine-făcătdre, s’a revărsat 
ca un potop ?

Cu ajutorul acestor refiecțiuni putem 
să găsim, putem să vedem causa relelor 
în contra cărora ne sbatem.

Am venit într'o Zb ȘÎ amoresaț! de a- 
căstă ideă abstractă, și fără să ne uităm 
la starea societăței ndstre, am decretat 
că : Tot românul este cetățăn liber, și a
tunci ce s’a întâmplat? S’a întâmplat 
ceea-ce vedeți că s’a întâmplat. Vă spu
nea o vorbă adevărată D. Mortzun adi- 
năorl când Zicea : Noi nu voim ca liber
tățile și drepturile să ni se dăruiască, ci 
voim să le câștigăm, să le merităm prin 
munca ndstră!

Acăsta este un mare adevăr și dacă s'ar 
ținea de dânsul D. Mortzun sunt sigur că 
ar avea bune povețe să dea în acăstă Ca
meră și în societatea românăscă.

Ați decretat că tot românul este cetă- 
țăn liber; ați Zis * Tu,sătănule, să te ad
ministrezi singur. In fapt însă ce se do- 
vedesce ? Că cetățănul acesta căruia 'I s’a 
dat dreptul să se administreze singur, că
ruia ’I s'a dat dreptul să 'șl alăgă prima
rul săti, este exploatat de primarul pe 
care '1 a ales el. Ați Zis sătănulul: EscI în 
stare și al dreptul să 'ți alegi pe percep
tor și prin urmare, esc! respunZător de 
perceptor; și atunci se găsesce, ce ? Că 
perceptorul mănâncă bani! și sătenii cari 
’l ati ales trebue săplătăscă pentru el. Cu
ndsceți cu toții, și eti cunosc mai multe 
sate cari ati fost sărăcite pentru că ati 
plătit delapidările făcute de perceptor, 
dupe legea de atunci/

Ați Zis sătănulul: EscI liber, esc! om 
format, esc! cetățăn liber, cautăți singur 
drepturile tale. Și atunci ce s'a întâm
plat ? S'a văZut că omul la care s'a a
dresat, advocatul care trebuia să 'I apere 
drepturile ’l înșălă și nu 'I tace nimic, și 
judecătorul, cu cea mai mare bună-vo
ință, nu pdte să ’I facă dreptate; pentru 
că advocatul pe care '1 a plătit sătănul nu 
scie să vorbăscă și sătănul singur nu scie 
să se apere. Constatăm cu durere că plân
gerile lor rămân neascultate! Suntem 
convinși cu toții că de la ministru până 
la cel din urmă funcționar toți sunt bine 
dispuși să asculte și să dea dreptate sătă- 
nului, dar este cu neputință, pentru că el 
nu scie cui să se adreseze și cum să se 
plângă ; căci pentru o afacere care este 
de competința judecătorului de ocol, el se 
adresăză cu petițiune, dacă nu la Rege, 
cel puțin la ministru. Nu pot dar să fie 
ascultați că nu sciti cui să se adreseze și 
nu sciti cum să vorbăscă; acăsta este a
devărul.

Ați mers mai departe, seti am mers mai 
departe, am Zis: Esc! liber și om civilisat, 
și al să te porți ca om liber și civilisat; ai 
să constațl conform dmenilor civilisați bo
tezul, căsătoria, mdrtea. Ai să îndeplinescl 

la fie-care act al vieței tale, la donații, la 
testamente, etc., cutare formalitate; și a
tunci ce s’a întâmplat în realitate? S'a 
întâmplat că nici la botez, nici la cunu
nie, și nici la mdrte nu se îndeplinesc 
formalitățile cerute de lege și că adop
țiuni și testamente nu exist pentru el.

Vedeți dar, D-lor, cât de adevărat este 
cuvântul pe care ’I spunea ieri D. Do
brescu, că D-vdstre legiferați numai pen
tru D-vdstre; iar pentru imensa maiori
tate a poporului legile D-văstre nu se a
plică. Acesta este adevărul, dar care este 
vina ? Vina este că nu poți cu frase sfo- 
răităre să transform! un om slab într'un 
om tare, care să fie capabil să 'ș! apere 
drepturile și să 'și îndeplinăscă obliga
țiunile. Nu se pdte prin decrete transfor
ma un om slab economicesce în om care 
să pdtă lupta în lupta grea a vieței.

Iată, D-lor, car! sunt adevăratele cause 
ale sărăciei sătenilor, ale rescdlel. Este a- 
căstă ideeă nenorocită a ndstră a tutulor 
că nu vuim să vedem că nu putem face 
tot ce dorim, nu voim să ne convingem 
că nu putem să realisăm dorințele ndstre 
de progres, prin articole scrise pe hârtie.

Și acum, D-lor, dacă acesta este ade
vărul, întreb care este remediul în con
tra acestui răti ? Și sunt fericit, D-lor, că 
nu voiti să spun nimic de la mine, ci voiti 
împrumuta o frasă a unuia din oratorii 
car! ati venit înaintea mea, care este re
mediul? Dar mal ântâiti ce ne propuneți 
D-vdstre, cari ați propus câte ceva, ne 
propuneți să desființăm libertatea ome- 
născă, să desființăm libertatea muncei, să 
desființăm libertatea tocmelilor și invio- 
labilităței proprietăței. Pe acăstă cale nu 
putem să vă urmăm, și sciț! pentru ce ? 
Pentru că seim bine, ântâiti că nu putem 
să facem lucrul acesta, că sunt legi eco
nomice, sunt legi naturale în contra că
rora în zadar te vei lupta, pe cari poți să 
le desființezi prin decret cât vei pofti, dar 
cari vor continua a domni în societate cu 
tdte decretele ndstre. Iată pentru ce nu 
suntem în stare a primi propunerea D-vds- 
tre, pentru că am dobândit convincțiu- 
nea, și până acum n’aț! ajuns s’o răstur
nați, că fără sfințenia proprietăței, a li- 
bertăței și a muncei nu numai ca nu 
pdte prospera, dar nici nu pdte un mo
ment trăi o societate. (Aplause). Ceea ce 
cereți nu se pdte, căci cu acăsta ați face 
un mal mare răti de cât răul care este 
deja în societate. Punând mâna în buzu
narul unuia ca să dăruim altuia, sărăcim 
pe unul și nu îmbogățim nici pe cel alt; 
din contră îl sărăcim și mai mult,, (apla
use), și 'I umilim pe amânduoi. Iată pen
tru ce remediile D-vdstre sunt rele, sunt 
mai rele de cât răul ce pretind a vindeca. 
Mai cereți să întindeți Constituțiunea și 
la țărani. Dar cum să întindem Constitu- 
țiunea la țăran! ? Țăranii ati absolut ace
leași drepturi ca și noi. Să mai înscriem 
un articol ? Dar deja este scris. Să pri- 
măscă jurnale? Ce, nu ati dreptul dupe 
lege ? Dar să transformăm pe țăran în 
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om capabil, care si se ducă să ia de piept 
pe acela care nu *1 lasă să 'și ia jurnalul, 
acesta nu o putem face. D-lor, trebue să 
ne iasă din cap că tot ce visăm ndptea, 
putem să facețn ^iua. încă o-dată, ceea ce 
putem face noi este un paragraf mai 
mult și ceea ce ne trebue este un om tare 
politicesce. Ce putem dar să facem, ce 
trebue să facem ? Eti sunt fericit să cons
tat că însuși D. Panu a întrebat ce este 
de făcut și a răspuns un lucru fdrte sim
plu : Să alergăm la măsuri protectdre. 
(întreruperi).

Sunt sigur că n’a bănuit că picând a- 
ceste cuvinte s’a proclamat conservator. 
Dar ceea ce a afirmat este un adevăr 
mare, este ideea prin excelință a sistemu
lui conservator. (întreruperi).

Eti sunt fericit s'o constat, și m& aș
teptam ca un om cu inteligență pătrun- 
^âtdre, un om cu inimă caldă, avănd de 
față faptele și cugetând ^iua și ndptea la 
ce este de făcut, mă așteptam să ajungă 
la conclusiunea cea adevărată că nu este 
nimic de făcut de cât măsuri tutelare 
pentru partea slabă a societăței. (A- 
plause).

Acesta este ideea mare conservatdre, 
în ac&ta se resumă tdtă doctrina conser
vatdre ; acăsta este ideea ascunsă și cu
vântul de a fi al doctrinei conservatdre.

Doctrina conservatdre, dușmană a vor
belor sforăitdre și a fraselor gole, nu se 
îmbată de cuvinte și studiază starea reală 
a populațiunilor.

Doctrina conservatdre desprețuesce ab
stracțiunile și studiază realitatea faptelor.

Țineți săma de dmeni, de adevăr, de 
realitate. Și atunci vede că în ori-ce socie
tate organisată sunt dmeni slabi din punc
tul de vedere politic, și dmeni slabi din 
punctul de vedere economic, și atunci 
proclamă datoria societății de a da pro- 
tecțiune celui slab, de a veni în ajutorul 
celui nevoiaș. Acista este sistemul con
servator.

Intre acei cari ^ic liberalism, și sunt 
mulțl cari nu sciti ce însemnăză acest cu
vânt. (Aplause). Audiam pe unulspuind: 
eti sunt liberal, îmi trebue o mână de fer 
ca să fac să nu iasă nimeni din cuvântul 
meti. (Aplause, ilaritate).

D. G. Panu: Așa este.
D. Gr. Peucescu; Intre acei cari ^ic 

să desființăm tdte adăpdstele, să ridicăm 
tdte barierile, si să lăsăm pe cetățeni față 
în față în lupta vieței și între ideea D-vos • 
tre ca Statul să spună cât are să muncăs- 
că, și cât are să mănânce un om, între 
aceste duoă idei, singura adevărată, sin
gura reală în tdte timpurile este ideea de 
protecțiune pentru cel slab, ideea conser
vatdre. (Aplause).

Iată mijlocul de a îndrepta relele so
ciale, fie aici, fie în insulile engleze de 
care ne vorbea D. Tache lonescu. Și ca 

. să putem ajunge la acest resultat, iarăși 
sunt mulțumit când pot să primesc o po- 
vață de la unul de pe banca aceea, a <jis 
D. Dobrescu de la Prahova, un cuvânt pe 

care 'l-am notat: Noi stratul dominant să 
ne desbrăcăm de prejudiții. Ei bine, tre
bue să ne desbrăcăm cu toții de prejude
căți. Și mai ântăiti liberalii să se desbrace 
de acăstă veche prejudecată de a crea rea
lități prin decrete, de a crea cetățeni prin 
decrete, și de a crea proprietăți prin de
crete, trebue să înțelegem cel puțin îna
intea suferințelor ce constatăm, de a crede 
că prin legi creăm dmeni tari politicesce 
și economicesce.,

Noi conservatorii avem și noi preju
decățile nostre, cea mai rea, cea mai vă- 
tămătdre este dorința de a ne arăta libe
rali. Cuvântul ne gâdelă urechea și luând 
cuvântul mai tot-d’a-una '1 luăm cu răul 
lui și ne plătim și noi cu vorbe gdle și 
frase sforăitdre ca și dânșii,

Să ne desbrăcăm de acest nărav, să ră
mânem ceea ce suntem omeni cari nu pre- 
țuesc de cât realitatea și desprețuisc ab
stracțiunile.

Dupe ce am spus cari sunt prejudițiile 
ndstre; permiteți-ne la rândul nostru să 
vă rugăm să vă desbărați de prejudițiul 
D-vdstre; acest singur prejudițiti este mai 
vătămător de cât tdte cele-alte. Desbăra- 
ți-vă de prejudițiul ce aveți în contra au- 
torităței și contra proprietăței.

Acăstă prejudecată este așa de vătămă- 
tdre în cât ea singură pdte să zădărnicăscă 
tdte silințele ndstre în favdrea țăranilor.

Țăranul are trebuință astăzi de măsuri 
protectdre, tutelare menite ca să ’i ridice 
starea materială.

Ei bine, cine să realiseze acele măsuri ? 
Nu sunt de cât duoă pârghii capabile de 
a ridica țărănimea din sărăcia în care 
face pe alocurea: Proprietarul cel mare 
și guvernul.

Și D-vdstre le respingeți pe amânduoă!
Veți conveni cu mine câ ce» d'ântâiti 

înbunătățire durabilă, este îmbunătăți
rea individului, ridicarea culturală și mo
rală a individului. Cine va lucra la acestă 
operă? Nu pdte fi de cât proprietarul ori 
autoritățile și între acești duol agenți, eti 
unul prefer pe proprietar.

Cine pdte să facă ceva ? Un singur ele
ment ; tocmai acela pe care ’l bănuiți și 
contra căruia aveți prejudecăți; e pro
prietarul cel mare, nu rîdeți, D-le Panu, 
sunt multe lucruri pe cari le-ați contes
tat, dar pe cari le-ați recunoscut dupe 
o matură chibzuire.

D. G. Panu: Fiți siguri că nu voiti 
recunosce nici o-dată că lupul să pro- 
tegă dia.

D. Gr. Peucescu : 'Mi pare fdrte răti 
să aduc aminte D-lui Panu, un proverb 
frances : fontaine, je ne boirai pas de ton 
eau; 'mi pare răti să 'I aduc aminte că 
un om sincer și leal nu afirmă nici o-dată 
mai d’inainte că n’are să se convingă de 
cutare lucru.

Să judecam puțin, piceam că ceea-ce 
înainte de tdte trebue în satele ndstre e îm
bunătățirea individului, e cultura, e mo- 
ralisarea lui; tdte cele-alte sunt bune 
dacă săteanul va fi om cultivat și moral; 

tdte sunt rele dacă săteanul va fi o brută 
și un om imoral. Dar de unde veți aș
tepta D-vdstre acăstă cultură? Cine va 
face școlile trebuincidse în sate, cine le va 
dirige ? Cine ? Nu pdte de cât sati admi
nistrația sati proprietarii. Nu vreți nici 
pe unul nici pe cei-alți, de la cine aștep
tați îndreptarea ? Erati biserici în țera 
românăscă înainte de 1864, biserici bine 
întreținute, bine servite, pentru că le in- 
trețineati proprietarii; a$i sciți bine că 
numai sunt biserici, sciți bine că numai 
sunt îngrijite, pentru că nu mai sunt pro
prietari să le îngrijăscă. Vorbeați debdle 
molipsitdre, cari infectă satele, și în ade
văr, D-lor, nu e nimic mai nenorocit, ni
mic mai dureros de cât să au^i cum cu
tare molimă, cum cutare boia epidemică 
seceră satele, județele, mai ales pruncii 
din cutare sati cutare localitate. Anul tre
cut în Teleorman și Vlașca; estimp în 
Dolj și Gorj, vărsatul omdră mii de su
flete; cine să'ți îngrijască de igiena pu
blică ?

D-lor, dați'ml voie să vă spun: Ați 
comparat pe săteni cu o turmă împregiu- 
rul căreia s’ati strlns toți lupii, sciți care 
e adevărata causă ? E că acestei turme 'I 
ați ridicat păstorul, ’i ați ridicat și câinii, 
(aplause), ați isbutit prin propaganda 
D-vdstre să învățați pe oi ca să se tămă, 
să fugă de păstor, care le tunde și le mă
nâncă miei; dar nu le ați învățat în des
tul ca să scie să se apere contra tutulor 
celor-alți cari ’I încongidră, și cari dupe 
recuudscerea ndstră tutulor ati devenit 
lupi!

Ce e de făcut ?
Este să împăcați turmele cu păstorii, 

și atunci nu veți mai au^i că țăranii n'ati 
hrană.

Vă vom spune cu altă ocasie cum să 
faceți acesta, vă vom arăta cum să legați 
interesele țăranilor de ale proprietarilor 
mari și să’i asociați pe amânduoi să lu
creze din tdte puterile la înavuțirea lor 
reciprocă.

Până atunci să fie numai atât: Săriți 
să împăcăm turmele cu păstorii, căci nu
mai aceștia pot să le scape de lupi.

Și ați mai făcut ceva mai răti, ați omo
rât câinii. Erati dmeni bogați și inteli- 
genți în fie-care sat, erati chiaburi, cari 
erati din mijlocul lor și cari, având abso
lut aceleași interese cu denșii, ’I apărati 
contra proprietarilor mari, contra auto- 
rităței chiar. 'I-ați despărțit însă prin 
munca pentru traiti. Și de atunci acești 
dmeni cari erati apărători naturali ai ță
ranilor, s’ati făcut exploatatorii cei mai 
răi ai lui. Iată de unde vine răul. (A- 
plause.) Credința mea adâncă și puter
nică e că aceste rele ati să înceteze îndată 
ce ne vom desbrăca noi de prejudițiul li
beralismului, D-vdstre de prejudițiul ce 
aveți în contra proprietăței celei mari. 
Și în contra autorităței singurile mi^ldce 
cari pot servi de pârghie ca să ridicăm 
clasa țărănăscă. (Aplause).

D. N. lonescu: D-nii mei, de ce este 
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vorba In aceste desbateri Ia cari a dai loc 
interpelarea onorabilului nostru coleg de 
la Iași ? Să aducem remedii unei stări de 
lucruri care este efectul unei rele admi- 
nistrațiuni.

D. Păucescu vine și ne spune lucrul 
următor:

Până când nu veți face o administra- 
țiune conservatdre, nu veți putea reme
dia acăstă stare de lucruri. Nu vi se pare 
D-vdstre că acăsta e a predica pentru 
sântul săti ?

D-sa, ca filosof cugetător, ne mai Zice: 
Să ne desbrăcăm ș? noi conservatorii de 
prejudițiile ndstre, și D-vdstre liberalii de 
prejudițiile D-vdstre. Cu alte cuvinte, să 
încetăm și liberalii de a fi liberali adevă
rați, și conservatorii de a fi liberali-con- 
servatori precum s’ati arătat înaintea ale
gerilor, punendu-ne ast-fel cu toții să 
remediăm răul de care ni se vorbesce.

Dar cea d’ântăiti condițiune este că toți 
cari ați răsturnat vechia stare de lucruri, 
să vă puneți la lucru fără a face nici o 
deosebire, acum când trebue să luați res
ponsabilitatea remediului, între ideile 
mai mult sati mai puțin conservatdre, și 
între ideile mai mult sati mai puțin li
berale.

Preocuparea D-vdstre e mai mult de 
cât o prejudecată, este un egoism, e o su
pere tițiune.

D-nii mei, D. Păucescu a început să ne 
vorbăscă de feudalitate și a terminat prin 
a ^ice că răsturnarea feudalităței e astăZi 
un răti, fiind-că a produs pe omul liber, 
fără să 1 fi făcut și luminat și tare și 
virtuos.

Așa e, dar conservatorii și ideea conser
vatdre câștiga t-ati ceva de când s’a răs
turnat feudalitatea și până astăzi? Idola
tria autorităței ne duce drept la cesarism, 
și nu cred să fie veri-un conservator care 
să predice cesarismul ca un remediti al 
stărei ndstre actuale.

D. Păucescu a făcut multă politică ab
stractă, și nu ași dori să cad și eti în pă
catul acesta. Din parte'mi, eti nu am să 
glorific aci liberalismul, căci el nu se pdte 
tăgădui, e domnitor în Europa modernă; 
în tdte Constituțiunile și în tote legile 
civile domnesce ideea liberală adică cre
dința de a face din individ o persdnă în 
tdtă puterea cuvântului, care, când po
sedă proprietatea, scie și ce să facă cu 
dânsa; o persdnă care, când are un drept, 
scie să și’l exercite.

D-sa Zice că ideile conservatdre repre- 
sintă elementul tutelar în societate. Dar 
cine va tutela pe conservatori, căci cei 
mai căluți la noi sunt conservatorii. (Ila
ritate). Și acei cari ati venit în locul lor, 
sunt fiii liberalismului. (Aplause).

D-lor, când vorbiți că turma nu mai 
are câni și păstori, și ne presintați auto
ritatea ea o provedință tutelară, acăsta 
pentru noi este o idolatrie nepricepută, 
căci autoritate pentru noi este numai 
aceea căreia noi numai ’i dăm forță și 
misiunea de a fi dreptă și de a protege pe 

individ, iar nu de a se protege pe sine. 
(Aplause).

D-vdstre voițl să instituiți asupra păs
torilor și a cânilor ceva care nu există de 
cât în fantasia teocraților, adică persd- 
nele providențiale; însă acest lucru este 
judecat și putrezit de mult.

D-lor, ca să ne dăm săma bine de ceea- 
ce vrea D. Păucescu prin idealisarea sa 
fantastică a ideilor conservatdre, trebue 
să ne întrebăm : Făcut-am noi diagnosa 
relelor de cari ne plângem, pentru ca să 
Zicem că numai țăranii sunt într’o stare 
atât de rea și miseră ? Constatat-am noi 
că stratul superior este mal bun de cât 
stratul inferior? Ați luat pesimismul ne
gru al onor, coleg de la Argeș! și ați Zis 
că țăranii ati nevoe să fie ridicați de clasa 
înaltă. Eti mă tem că clasa înaltă are ne
voe de a fi ridicată, și dovadă de acăsta 
este că conservatorii singuri n’ati putut 
răsturna guvernul corumpător al D-lui 
Brătianu, și a trebuit să facă apel la cele- 
alte clase ale societăței. (Aplause). Dacă 
a căZut Brătianu este prin ideea liberală 
pe care a falsificat-o. Ați citit raporturile 
militarilor asupra rescdlelor țărănesc!? 
Apoi scițl că acești căpitani sunt mai pri- 
cepuți în politică de cât D. Păucescu ? 
Ei sunt adevărați filosofi pe lângă emi
nentul jurisconsult care face panegericul 
unor ide! de mult timp morte și putre
zite. (Aplause). D-lor, căpitanii nu fac 
un pas fără a constata că căușele cari ati 
adus rescdla a fost surexcitările din ale
gerile de cu iarnă. La acele alegeri, can
didați! aleși ati dat promisiuni exagerate, 
mai exagerate de cât chiar promisiunile 
autorităților cari trebuiati să susțină can- 
didaturele oficiale.

Ceea-ce s’a văZut în urmă nu s’a im- 
provisat atunci, la Martie, ci a fost efec
tul unor cause anteriore, cari ati făcut ca 
jjopulațiunile rurale să perdă încrederea 
în cei cari le promiteati marea cu sarea. 
El, ași dori să sciti, D-vdstre care fă- 
cdți oposițiune împreună cu noi, cari am 
pus umărul la resturnarea acelui regim, 
ve desbrăcați ore acum de răspunderea că 
ați combătut guvernul conrupător al 
D-lui Brătianu ? Apoi cum credeți D-vds
tre că agitațiunea care ați făcut'o la cen
tru pentru resturnare, nu era să se răs
pândească mai departe ? Dar în numele 
cui vorbiați D-vdstre atunci ? In numele 
poporului oprimat. Și când acest popor 
se deștdptă, D-vdstre Ziceți: poporul nu 
scie ce Zice!

Apoi, D-lor, când vorbiți în numele 
lui, când vă agitați pe stradele Capitale! 
Bucurescilor, și vorbiți de libertatea in
dividuală și a întrunirilor, el Înțelege că 
revendicați aceste libertăți pentru ca să 
aduceți remediti la relele cari erati con
statate de mal înainte.

D. Vernescu, ministru de justiție actual, 
și pdte prim-ministru mâne, nu șciti, a- 
cestea atârnă de la un vot al D-vdstre, a 
fost într’o anchetă acum trei ani de Zile 
cu alți duoi liberali, cu reposatul general

Lecca și cu profesorul de facultate D. 
Cantilli; D-lor ati fost numiți de Adu
nare în comisiunea însărcinată să facă o 
anchetă asupra unor ferberl cari erati în 
giurul Capitalei. Nu este așa D-le Ver
nescu?

D. Ministru de justiție, G. Ver
nescu : Așa este.

D. N. lonescu: Apoi, când cu trei ani 
în urmă Adunările acele servile ati recu- 
noccut necesitatea de a face anchetă, 
D-vdstre astăZi Z^V că nu trebuia an
chetă? Când s’a constatat cu trei ani îna
inte că țăranii cari veneati cu petițiuni 
la Palat; la Păstorul acela la care făcea 
alusiune D. Păucescu, și nu ati fost pri
miți, ba încă mai pe urmă ati pus și gen- 
darmii să ’I respingă cu brutalitate ca să 
nu mai vină să petiționeze, vă mirați 
D-vdstre, cari pe stradele Capitalei vor
biați de resturnarea guvernului, care ’I 
respinsese cu atâta brutalitate, vă mirați 
că s’ati revoltat și voiați ca ei să fi remas 
indeferențl la iritațiunea generală în 
care erati spiritele atunci ?

D-lor, țăranii s’ati arătat mai energici 
de cât însăși Capitala țărei când a fost 
vorba de resturnarea acelui guvern, căci 
el în cele mai multe locuri ati refusat să 
aleagă candidațil guvernamentali, pe când 
Capitala a ales lista întreagă a candida- 
turelor oficiale; și îndată ce ati văZut că 
D. I. Brătianu a revenit la putere, dupe ce 
demisionase, ei ati apucat pe D. Protopope
scu, prefectul de la Ialomița, să le spună 
unde este scrisdrea prin care se îndepli- 
neati promisiunile ce li s’ati dat? Exas
perarea lor a fost la culme când ati auZit 
că a venit din noti la minister tot D. 
Ion Brătianu.

Iată, D-lor, pentru ce s’ati revoltat ță
ranii; pentru că e! se vedeati din noti a- 
măgiți în speranțele lor, și D-vdstre, în 
loc să constatați unde există răul și în ce 
consistă remediul, nu găsiți nimic mal 
bun a face de cât autopsia cadavrului ță
rănesc. Dar țăranul român nu este un 
cadavru, el este plin de viăță și de 
vigdre; mal putregaie sunt clasele acele 
cari gândesc astăZi să se întdrcă la cele 
ce erati înainte de 1832. (Aplause). Acelea 
sunt cadavre, iar nu țăranul român, și 
prin urmare unde este putrejunea acolo 
trebue desinfectare, iar nu la țărani. A 
recunoscut și D. președinte al consiliului 
că inima poporului român este vie și în- 
trăgă și prin urmare cu atât mal mult el 
are drept la respectul D-vdstre, cu cât el 
a dat până acum tot ce s’a putut vedea 
mal desvoltat ca energie și pe câmpul de 
resbel și prin contribuțiunile sale ca să 
facă față la tdte trebuințele țărei; el ati 
plătit de trei, de patru ori același lucru 
fără ca să aibă justiție. Și vă mirați 
D-vdstre, când i se mai cere încă supre
mul sacrificii! de a renunța la ori-ce spe
ranță, că atunci el ia ciomagul și dă în 
capul acelui notar și acelui primar care 
’i a fost perpetuă opresor!

Vă mirați D-vdstre că nădejdea lor 
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este aici, nu vorbesc de D. Nădejde, căci 
D-sa este o expresiune politică a lor, voi- 
besc de noi, Camera, aci este adevărata 
lor nădejde; și adevărata semnificare a 
presențel D-luI Nădejde aci este că țăra
nii din Iași aă rupt cu candidaturile o- 
fîpiale în fața guvernulu actual, trimi
țând pe D. Nădejde in Cameră»

Li se punea țăranilor din Iași un candi
dat guvernamental, și el aâ ^is: Nu voim 
pe acesta, voim pe Nădejde al nostru. A- 
căsta însemnăză o cucerire socială și po
litică asupra candidaturel oficiale cu neru
șinare practicată la Iași, și representanțil 
lașilor vor putea protesta contra ori cărei 
alte Interpretări ce s’ar da presențel D-luI 
Nădejde aci.

D-lor, nu m’ași fi întins asupra acestei 
materii, dacă D. Păucescu nu făcea teo- 
riele cele mal reacționare, sub cuvănt de 
glorificare a idee! conservatore.

D-lor, și alte cause, afară de aceea a | 
agitațiunilor electorale din iarna trecută, 
ah contribuit la rescdla țăranilor în sate 
că nu este o justiție populară, pentru ca 
să decidă în litigiele rurale; creditul a- 
gricol s'a exploatat în folosul unul mic 
număr de favoriți; nu o $ic eiî acăsta, ci 
raporturile militare spun că plângerile 
celor pe cari 'i-aâ întâlnit și îngenuchiaii 
la prima somațiune erad acestea. Vina e 
a D-văstre; căci nu avăți nevoe de pus- 
cile militarilor ca să aduceți la cunos- 
cință și la pocăință, și chiar la pedăpsa, 
dacă era loc, pe acei cari Într’un moment 
ah perdut răbdarea. Când D-văstre Înși
vă în Bucuresci, oposițiunea-unită, erați 
atât de surescitați, cum voiți, când D-vds- 
tre cereți Regelui răsturnarea, să nu se 
gândăscă și ei la răsturnare? (Aplause). 
Erați nisce devastatori constituționali în 
tdtă puterea cuvântului, și ați indus pe 
Rege în erdrea de a se face primul factor 
al acestei devastațiuni.

Iată adevărul adevărat, Tdtă lumea £i- 
cea: Facem apel la justiția Majestăței Săle; 
și miniștrii de astă-^i ai Majestăței Săle 
vor să scuseze faptul că Regele a format 
cabinetul în afară de cadrele partidelor, 
și în disprețul oposițiunei-unite. In pri
vința acăsta am să am ondrea a vorbi pe 
larg când voiii pune un amendament cu 
ocasiunea Adresei,dar acum suntem datori, 
ca buni Români, să spunem Majestăței 
Săle că nu putea să lase țăra în momen
tele acelea, fără să fie represintată la pu
tere prin oposițiunea-unită conservatore, 
liberală, cu disidențl, independenți, cu to
ții la un loc, căci oposițiunea-unită ar fi 
avut răspundere fiind-că venise din ale
geri libere, și față cu maioritatea de a- 
tunci, care nu avea acăstă pecete a libe
relor alegeri, oposițiunea-unită era sin
gura In drept a lua răspunderea situațiu- 
nel. Dupe sistema constituțională, Regele 
trebuia să dea puterea minorităței, ca ea 
să ia răspunderea, și atunci era să fim cu 
toții în Constituțiune, iar nu să vină în 
dosul Cordnei un minister care în 6 luni 

nu a'făcut alt de cât să caute a’și înălța 
prestigiul prin foile oficiose.

Eh am lipsit din țără duoă, trei luni 
pentru afaceri. Când m’am întors am vă- 
^ut în România libera vorbindu-se de sus 
până jos tot de colectiviști și ^icându-se: 
fiind-că aceia ah fost așa de răi, tolerați 
și pe aceștia. Ei bine, un guvern nu tre
bue să fie de toleranță și de suferință. 
Cea mal mare rușine pentru un minister 
este de a fi tolerat. Trebuia ca minorita
tea, cu tdte elementele ei, să ia răspunde
rea conducerel afacerilor poporului până 
când poporul s’ar fi pronunțat în comiții.

De la acăstă greșală vine tot răul. Iată, 
pentru mine, causa reală și cea mai gravă 
a răului; iată ce trebue, cel puțin acum, 
să recundscețl că era bine să se facă, iar 
nu să vă bateți capul căutând îndreptarea 
prin ^timpurile ‘ feudalitățel, parcă scih 
țăranii ce este feudalitatea; dar nici boe- 
ril noștri nu scih; dar nici tinerii noștri 
luminați, crescuți în alte idei. Feudalita
tea este mărtă și îngropată pretutndeni, 
și D-vdstre ne vorbiți astăzi de feudali
tate. (Aplause).

Iată causa răului, și ^ic acăsta fără a 
atinge pe nimeni. Aii fost câți-va dmeni 
cari se făceați a nu fi din oposițiunea uni
tă, și aceștia aă luat cârma guvernului, 
ca să ^ic așa, în nisce momente așa de 
grave. Adevărații culpabili sunteți D-vds
tre, D-lor miniștri. (Aplause). Și pentru 
acăsta eiî sunt de opiniunea poporului, 
care <Jice că totul yine de Ia guvern, și 
binele și răul. Iată osuperstițiune pe care 
D. Păucescu, convins conservator, trebue 
să o desrădăcineze din spiritul poporului 
și să’l convingă că răul și binele vine de 
la fie-care din noi, individual; că binele 
vine atunci când cu toții vom fi în ace
leași simțiminte de legalitate și când fie
care va fi la locul săti: Regele, în regiunea 
etereă a iresponsabilităței și inviolabili* 
tăței constituționale, maioritatea guver
nând cât ea are autoritatea morală, și mi
noritatea așteptând când țăra se va pro
nunța în favdrea ei. Când am eșit din 
acăstă strictă legalitate, ați vă^ut câte 
rele am avut a suferi, și cine scie câte 
vom mal suferi din acăstă causă.

Astăzi ați remaniat ministerul și ați 
vă^ut cât timp a trebuit până să intre în 
el elemente conservatdre. Pdte acum, când 
veți veni să vă presintațl cu proiectele de 
legi, cari fac programa D-vdstre, veți 
căuta să vă împăcațl și cu liberalii. Dar 
cât timp vă va trebui pentru acăsta ? căci, 
până în cele din urmă, țăra trebue să vă 
va<Jă într'o ^i ferbând într'o dlă cu toții, 
pentru ca să va<jă ce puteți face pentru 
binele el, pentru că numai ast-fel binele 
va fi făcut. Acăsta nu este o superstițiune; 
în țările constituționale, măsurile cele 
mari se adoptă cu consimțimântul diferi
telor partide; dar la noi trebuie să luăm 
aceste măsuri cu consimțimântul, nu pot 
țjice al tutulor partidelor, ci al tutulor 
nuanțelor, cari s’aiî înmulțit atât, în cât 
este o distincțiune pentru cine-va să ^ică 

că este cu D. Nucșoreanu, care nu mai 
are nici un partid. (Ilaritate, aplause).

D. Nucșoreanu : Cer cuvântul. (Ila
ritate).

D. N. lonescu : D-lor, gluma de o 
parte.

Până când cel din urmă dintre noi nu 
va face un voiagiti prin tdtă incinta a- 
căsta, din loc în loc, și nu ne vom găsi cu 
toții întruna, până atunci nimic de Dv. 
și nimic de noi. Camera acăsta se va dis
credita, ca tdte cele-alte, căci și ea este 
un lucru omenesc, și prin urmare vă rog să 
nu luațl pe D. Nucșoreanu ca un om care 
nu gândesce, când ^ice că a vă^ut în D-vds
tre nisce representanțl voiagiorl. Acăsta 
este o inspirațiune de bun simț. Trebuie 
să voiagiațl de pe tărâmul D-vdstre, să 
puneți la mijloc tot ce ați găsit înțelept 
în voiagiul D-vdstre, ca să faceți binele 
țăranilor.

Eiî, D-lor, în locul acesta de unde cu
tez a vă vorbi adevărul, și de unde dacă 
voii mal avea câte-va ^ile, nu voiii înceta 
de a avea curagiul a vă vorbi cu aceeași 
obrăsnicie, în locul acesta de unde vă vor
besc mă inspir de la divanul ad hoc, care, 
la 11 Octombre, prin organul mitropoli
tului țărei RomânescI, a conviat pe toți 
la unire și înfrățire. Să arătăm lamei că 
de astăzi începem o nouă eră, așa ^icea el.

Iată un cuvânt care există și astăzi; și 
cu tdte afirmările României Libere că era 
nouă a început de astăzi, noua eră a în
ceput de la 1857. Repurtați-vă cu me
moria la anul 1857. Țăranii eraiî repre- 
sintațl atunci de adevărațl dmeni din 
sânul lor, pe când astăzi aveți numai 
unul singur.

O voce’: Uitați pe Schileru.
D. N. lonescu: Nu 'ml tot aduceți a- 

minte de Schileru ; căci eiî vă pot arăta 
D-vdstre tipuri de guvernamentali, de 
lingușitori, de aplaudători pe cari 'I gă
sim sub tdte guvernele. Voiți clase? Vor
biți de clase ? De elita societăței ? Ei bine, 
eiî vă spun că nu veți putea face bine pentru 
țărani, nu veți putea asigura nimic ban 
fără țărani. D-vdstre voiți să faceți bine 
țăranilor; așa ^icețl; dar nu aveți țărani 
aici, cum nu aveți nici în consiliele jude- 
țiane; 'I ați gonit de peste tot locul.

D. Păucescu trateză populațiunile ru
rale ca pe nisce paria, și vrea să ’I țină 
sub perpetuă tutelă. Noi *1 fdrte mul
țumim de ast-fel de reforme. Țăranii a- 
șteptă de la D-vdstre să vadă ce voiți să 
faceți cu dânșii, de la D-vdstre cea din 
urmă represinsațiune artificială a Consti- 

rtuțiunei ndstre.
De la 1857 se agită în acăstă țără nu 

numai cestiunea guvernului represinta- 
tiv, dar și cestiunea țărănăscă. ’Mi par0 
bine că sunt între noi duoi veterani re- 
presintanți ai divanului ad hoc, D. Ko
gălniceanu și D. D. Brătianu; lipsesce D. 
Lascar Catargiu, care era cestor în diva
nul ad hoc din Moldova.

D. Kogălniceanu era principele orato- 
torilor noștri, care atunci era ardinte ca 
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D. Dobrescu de la Argeș. Acești veterani 
pot să vă spună că de atunci a Început 
era-nouă la noi în țâră. D. Kogălniceanu 
a fost comentatorul acelor patru puncte 
cari s’aii votat.

Cum voiți D-vdstre să vă dațl de re- 
presintanți ai clasei țărănescl fără ca a- 
acestă clasă să fie represintată? In ade
văr, represintarea pe clase e un lucru al 
trecutului, dar presența țăranilor, a ță
rănime!, a stratului țărănesc cultivat și 
luminat, și dresat Ia viața parlamentară, 
e cestiune de viitor. Prin urmare, nu vor
biți cu dispreț de libertatea alegerilor, și 
convingeți-vă că atunci vor fi alegerile și 
libere și curate, cănd vor veni 33 de re- 
presintanțl din sinul colegiului al treilea.

D-lor, la divanul ad-hoc din Bucuresci, 
țăranii aâ avut bunul simț de a lăsa dis- 
cuțiunile pentru ameliorarea sdrtel lor, 
pentru timpuri când țera va fi în pose
siune de sineși, c&nd va obține unirea, a
u ton om ia, principele străin și regimul 
represintativ. Țăranii din Bucuresci aă 
avut acest patriotism și D. D. Brătianu, 
în actul săli explicativ, piesă cum nu s’a 
mai produs de atunci până acum și care 
face ondre acestui venerabil bătrân pen
tru sentimentele sale patriotice, a vorbit 
atunci în termeni excelențl despre abne- 
gațiunea și patriotismul țăranilor, cari 
s’aii înfrînat de a’și spune dorințele pen
tru ameliorarea stărei lor, numai pentru 
că erați pătrunși. și ei că trebuia în fața 
Europei să se arate că aii simț politic.

Când la 1857 țăranii din Ilfov aii a
vut atât simț politic, cum veniți D-vos- 
tre astăzi să 'i luați sub tutela D-vds- 
stre ? Nu vedeți că voiți să faceți un pas 
îndărăt, inexplicabil în tdte privințele, și 
un pas brutal, pentru că voiți să le im- 
puneți, în numele măsurilor economice 
cari trebue luate, teoria că țăranul e atât 
de decăzut, în cât a perdut chiar și sim
țul săi! politic. Dar cei de la Iași, aceia 
n’aii vrut să renunțe.....

D. G. Popovic!: Mai sunt și alte dis
tricte cari n’aii vrut să renunțe și cari 
aii ales deputați la colegiul al treileatcon- 
tra guvernului.

D. N. lonescu: De la elita socială nu 
mă așteptam la o întrerupere tocmai când 
am să vorbesc despre elita socială. In 
numele acestei elite s'aii făcut alegerile, 
în numele glorificărel reacțiunel, în nu
mele batjocurilor contra liberalismului, 
iar nu pe proiectele D-lui Carp, cari aii 
fost publicate în Septembre, pe când șepte 
luni de $ile ați suflat într una în trâm
bița batjocurilor contra liberalismului și 
contra a tot ce se făcuse până atunci.

Domnii mei, țăranii la 1857, văzând 
că ei formafi atunci în societatea română 
o clasă desmoștenită, cum se ^icea, alături 
cu clasele cele-alte, cu proprietarii mari, 
cu proprietarii mici și cu orășenii, aii ex
primat o dorință de ameliorarea sdrtel 
lor prin împroprietărire. Iată de unde s’a 
născut ideea de împroprietărire la 1857, 
și ea s’a exprimat în mod autentic în. fața 

Europei, care a apreciat de atunci in
stinctele de ordine și de progres ale po- 
pulațiunei rurale române. Și, domnilor, 
expresiunea dorințelor din Moldova a de
terminat începutul adevăratei ere-nouă; 
căci dacă acea provincie, făcia atunci un 
pas rătăcit, un pas înapoi, dacă nu avea 
simțul național în cel mal mare grad, nu 
am fi avut astăzi o Românie, un Parla
ment român, nu am avea rangul ce ținem 
între popdrele orientului.

Iată dar de unde se începe era-nouă, ea 
se începe sub auspiciele de guvernământ 
representativ, cu dorința îmbunătățirel 
tutulor străinilor și a țăranului mai cu 
se mă și sub auspiciele împroprietărireljță- 
ranului, adică a cultului pentru proprie
tatea individuală.

Iată de unde trebue să vă inspirați, 
iată fântâna de care vorbea D. Păucescu, 
căci tot D-sa ne-a vorbit și de fântână.

D-nii mei, s’ati făcut predicațiuni în 
curs de atâtea luni de către guvernul.....  
nu voiti să ^ic nici-un cuvânt răii, dar 
trebue să '1 caracterisez, nu mal încape 
înduoială, căci alt-fel pdte că D. Păuces
cu are să 'ml spună că n’am nici o idee, 
s’ati făcut, ^iceam, predicațiuni de către 
guvernul de expediente Constituționale, 
s’a făcut propaganda elitei sociale, a cla
sei guvernante, și chiar ieri D. prim-mi
nistru ne spunea că ideea împroprietări
re! țăranilor datăză de la 1864, uitând, se 
vede, că încă de la 1857 țăranii se pro
nunțaseră în acestă privință, și a adaos 
D-sa că s’ati făcut greșeli economice, te
rn ându-se să ^ică greșeli sociale ca nu 
cum-va să ceară cuvântul în cestiune per
sonală D. Nădejde.

Apoi, D-lor, când D-vostre vorbiți de 
elită socială, de clasa guvernantă, uitați 
că Constituțiunea ndstră e cu totul demo
cratică ?

Uitați că D. Carp, în broșura cea albă a 
erei-nouă ^ice că cel mal mare bine ce 
'l-a făcut partidul liberal a fost democra- 
tisarea ? Cum veniți dar acum să ne vor
biți de elita socială, de ideea conservatdre, 
de guvern autoritar ? Astă-^i se scie că 
nu mai desparte nimeni autoritatea de li
bertate, căci aceste duoă lucruri merg 
împreună în timpurile moderne. Așa fi
ind, cum vine apostolul maiorităței, al e
litei sociale și fldre a acelei maiorități să 
ne vorbesc* noă astă-^i că trebue să a
vem guvern tutelar conservator ?

Pdte veni un guvern conservator, eii nu 
contest acăsta; dar când vine cine-va să 
facă genesa și apoteosa ideiei conserva
tdre astă-^i, să o facă la bara Constitu- 
țiunei ndstre, la bara Regelui nostru de
mocratic, la bara codicelui nostru civil, 
față cu toți car! s’aii luptat pentru de- 
mocratisarea țărei, nu vi-se pare că e un 
strigoii! eșit din pivnițele acestei Cameri? 
(Aplause, ilaritate).

S’a mal rostit aci și cuvântul de de* 
rîmarea claselor. Dar dre, nu se sta
tua prin convențiunea de la Paris Că 
tdte privilegiele de clasă rămân desfiin- 

țațe? Nu a Ș(is cornițele Walewskică Eu
ropa ne-a dat o singură Adunare, fiind-că 
recunoscea că acăsta era forma prin care 
putea să se regenereze acest popor ?

Abia dupe șăse luni de guvern tinerel, 
tocmai D-vdstre veniți astă-^I să ne faceți 
pe noi să renegăm ideea democratică, să 
renegăm Constituțiunea, să renegăm prin- 
cipiele liberalismului modern? Aii trecut, 
D-lor, și boierii și răzașii din 1856.

Eâ, în ceea ce mă privesce, nu am să 
cred în nici o idee cu care vă veți făli, 
până când nu vă voii! vedea pe toți, și li
berali și conservatori, uniți în ideea aces
ta, de a realța starea țăranului român. 
Până atunci, eii nu ^ic că sunteți o Adu
nare legitimă, sunteți numai o Adunare 
legală; nu pdte să facă țăra o căsătorie le
gitimă cu D-vdstre.

Prin urmare, nu veniț! cu idei cari să 
iriteze încă mal mult spiritele în poporul 
român; nu veniți în incinta Parlamentului 
cu teorii periculdse cari pdte să aducă 
ceva mai rău de cât rescolă de astă pri- 
măveră, să vă aducă în necesitatea de a 
întrebuința oștirea pentru a domoli Capi
tala României; căci sunt sigur că Capitala 
României nu are să sufere, că în cetatea 
Dâmbovițel, pe care o fortificați, să se pa
troneze un guvernământ reacționar care 
pe ascuns și fățiș să caute a ne duce îna
poi, dincolo de 1832.

D-lor, fiind-că sunt partide, fiind-că sunt 
programe, eii declar că mă tem de partide, 
și blestemul cel mal mare pe țăra acăsta 
sunt partidele; să găsesc trei la un loc, 
fac o programă și ^ic: suntem partid; dar 
lumea cea-altă, nici nu visăză de pro
grama lor. Iată că și eii adineaori cât 
p'aci era să fac un partid cu D. Nucșo- 
reanu... (ilaritate).

D-lor, vă rog să respectați defectul meu 
de a nu putea să'mi domin iritațiunea ce 
'mi-a causat discursul D-luI Păucescu, 
să respectati în mine pe representantul 
lașilor, pe representantul acelui colegii! 
care a venit să dea un exemplu de alegeri 
libere. Ați ve^ut, D-lor, cum D. Nădejde, 
care e profesor, s’a desbrăcat de acestă ca
litate și a ^is: Pentru că presupun că tre
bue să ținem compt de reformele ce se pot 
cere, ei! nu vă cer de cât numai cutare și 
cutare lucru; prin urmare, D-san’avenit 
aci ca socialist; căci până acum socialism 
românesc nu există (aplause); precum 
sper că nu va exista nici reacționarism 
românesc. (Aplause). Și acăsta pentru bu
nul scop ca piedestalul fundamental pe 
care persăna cetățănului trebue să se în
temeieze, să nu fie clintit.

Ast-fel fiind, D-lor, elita socială este o 
eresie, și de aceea ^ic că elita socială gu
vernantă este astăzi, nu o utopie, dar un 
mucigaiii din alte timpuri, un lucru per
dut cu totul. ’

Prin urmare, gândind la viitor și gân
dind că noi ieșenii avem o datorie ca în 
sînul cetăței principale a României să a
rătăm cugetul cu care vom fi fericiți de 
a lucra împreună cu D-v<5stre, trebue să 
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vă spunem duoă-trel cuvinte asupra an- 
gagiamentelor ndstre.

Constituirea proprietăței individuale, 
fără de a atinge de aci înainte nimic din 
proprietatea particulară; căci avem do
meniile Statului. Acesta este cel d’ântâiîi 
lucru care vă cerem. O serie de amenda
mente la legile existente, așa ca să facem 
accesibilă pentru toți proprietatea mică.

Proprietatea mare trebue să o garan
tăm mai mult de cât până acum, și o ga
rantăm din capul locului când spunem că 
nu avem nimic cu cestiunea socială; căci, 
cum gice D. Kogălniceanu, ea este sfîr- 
șită.

Proprietarii mari sunt asigurați; căci, 
nici țăranii nu ne cer să atacăm In pro
prietatea privată; fiind-că nici ei nu sunt 
așa de proști ca să nu înțelăgă că, atunci 
când vor să se facă proprietari, trebue să 
respecte proprietatea altuia. (Aplause).

Dar, D-lor, ceva ași mai avea să adaog, 
și aci ating o cestiune istorică, pentru că 
mai toți ati vorbit de istorie. Ași dori să 
nu excludem din acăstă accesibilitate la 
domeniile Statului pe bieții moșneni, cari 
se luptă și astăzi pentru proprietate. Este 
o istorie durerăsă de a spune cum moșne
nii s’ati luptat în contra proprietarilor 
mari și cum domeniile mari s’ati făcut în 
detrimentul moșnenilor. EI bine, să facem 
o reparațiune și să nu mai admitem dis- 
posițiunea care s’a pus în legea de la 
1864. Prin urmare, vedeți că voim să con
solidăm pe base mai tari proprietatea 
mică.

Dupe aceea să trecem la instituțiunile 
de credit. Precum creditul fonciar rural a 
fost o bine-facere pentru proprietari, ase
menea sperăm că și instituțiunea creditu
lui agricol va fi de aici înainte o realitate 
pentru țărani, iar nu o causă de turburărl, 
cum s’a constatat de căpitanii din armată.

Noi mai dorim încă un lucru și acesta e ca 
Majestatea Sa să bine-voiască a înțelege 
că este mai sigură Corăna și mai respec
tată când nu este guvern personal.

D. Ministru al justiției, G. Ver
nescu : Cer cuvântul, D-le președinte.

D. N. lonescu: D-lor, a trebuit să vă 
spun acest lucru, pentru că creditul și 
ideia contrarie guvernului personal sunt 
acele cari se legă cu cestiunea proprie- 
tăței.

Dar o altă cestiune care se impune, și 
se impune de îndată, este aceea așa nu
mită a învoielelornevoiose rurale ; acestea 
nu sunt învoieli în înțelesul adevărat al 
cuvântului, sunt învoieli de nevoie, im
puse în modul cel mai inuman, este legea 
exploatărei celei mai crude învestite cu 
formele cele mal mincinose ale legalită- 
ței. (Aplause).

Iată D-lor programa ndstră, iată cum 
venim noi aci între D-vdstre și vă rugăm 
să lăsați tdte cele-alte cestiuni, și să vă 
ocupați numai de aceea care constitue 
mănuchiul reformelor ce sunt de făcut, 
pentru ca să împăcăm țăra cu legalitatea 
și populațiunea cu Cordna. Iată pentru 

ce ne-ati trimis pe noi aici cetățenii Ie
șeni. Noi voim a regula acestă cestiune 
a proprietăței, și cu acăstă regulare de 
astăzi și cu o sistemă de tocmeli care 
să fie pusă sub tutela justiției populare, 
așa cum justiția populară să aibă de a- 
prdpe ochiul asupra lor; cu aceste reforme 
noi credem că vom fi realisat cea mal 
bună programă ce țâra aștăptă de la noi 
toți, și vedeți că renunțăm la tdte cele- 
alte cestiuni, dre-cum mal de detaliu, 
renunțăm la tdte cele-alte floricele poli
tice, renunțăm la însghebărl, renunțăm 
la agrupări, cum le 4ice România liberă, 
renunțăm la tot, numai pentru resolvarea 
acestei programe, care va face ca țera să 
aibă încredere în Adunarea el, dupe cum 
trebue să aibă, căci cea mal ticăldsă re- 
presentațiune a țârei, tot pdte da mal 
mult pentru popor de cât păstorul de care 
ne-a vorbit D. Pâucescu; căci păstorul 
dacă te pdte tunde, te pdte și despoia. 
Iată de ce eh nu sunt pentru o turmă și 
un păstor și de ce ne adresăm la D-vdstre, 
nu ca la o turmă, ci ca la cetățeni cari 
vor binele țărei.

Aceste câte-va cuvinte, domnii mei, a- 
veamsă vă spun pentru a susține ancheta. 
Ceea ce v’am spus eiî aci, este o rețetă și 
pdte că doctorul Severeanu să (Jică: este 
bună rețeta, dar n’ai făcut diagnosa. El 
bine, mă însărcinez, cu ocasiunea discută- 
rel răspunsului la Mesagiul Tronului, să 
aduc o diagnosa din raporturile militare. 
Dar dacă astăzi voiți să dați o probă de 
încredere în țâră, trebue să admitețl an
cheta, ca să facem o cercetare parlamen
tară consciincidsă, de căușele cari afi adus 
nemulțumirile ce cu toții am constatat 
că sunt în țără.

Nu voim să persecutăm partidele, căci 
declarăm că noi n’am venit aci nici ca să 
consolidăm partidul conservator, nici ca 
să reînviem partidul liberal, ci să facem 
suma cea mai mare de bine ce vom putea 
țăranilor, și cu acăsta pdte că ne va ierta 
Dumnezeii multe din păcatele și din 
greșelile câte am comis până acum.

D-lor, acum se pune pentru noi ces
tiunea parlamentară și legislativă, și eh 
nu înțeleg ca o Adunare legislativă să 
facă nimic în acestă cestiune fără o an
chetă. De aceea, eă susțin propunerea de 
anchetă ca un mijloc de a face diagnosa 
acestei situațiunl grave, și cerem de la 
D-vdstre să ne dați un gagib că aveți 
bună voință pentru minoritate și pentru 
representațiunea lașilor în particular.

D. vice-președinte, N. Blaramberg: 
D-lor, permitețl-ml, înainte de a da cu
vântul D-luI ministru al justiției, să vă 
încunosciințez că este o propunere depusă 
la biuroii și pdte că și D. ministru ține să 
aibă cunoscință de dânsa înainte de a lua 
cuvântul.

Iată acea propunere:

MOȚIUNE
SubsemnațiI propunem să se facă o an

chetă parlamentară asupra căușelor res

cdlelor țărănescl din Ilfov și județele li
mitrofe.

Tache lonescu, Kogălniceanu, D. Bră
tianu, G. D. Pallade, N lonescu, Cristu 
S. Negoescu, C. C. Arion, C. T. Grigo
rescu, I, G. Lecca.

Tot de o-dată, D-lor, mă cred dator să 
vă amintesc articolul din regulament care 
(Jice că ori-ce propunere care se presintă 
asupra unei interpelări trebue a fi tri
misă la secțiuni.

Acum D. ministru al justiției are cu
vântul. '

D. ministru al justiției, G. Ver
nescu: D-lor deputațl, eh n’aș mal fi 
luat cuvântul, fiind-că în cestiunea de care 
se trata rescdla țăranilor, D. lonescu n’a 
^is de cât un singur lucru, că causa este 
venirea la putere a D-luI Rosetti în mi
nisterul din Martie trecut. Iată singura 
causă reală, după părerea D-luI lonescu, 
singura causă eficientă a rescdlel. Asupra 
acestui punct n’am să răspund de cât un 
singur cuvânt, aducând aminte D-luI lo
nescu că înainte de a pleca D. I. Bră
tianu de pe banca ministerială rescdla în
cepuse, atât am de respuns în privința 
acestei alegațiunl și nimic mal mult. 
(Aplause).

Dar am să fac o protestațiune în con
tra unei alte părți a discursului D-lui lo
nescu. D-sa a tăgăduit necontenit Rege
lui dreptul constituțional ce are de a numi 
pe miniștri.....

D. N. lonescu: Protestez contra aces
tei interpretări; am spus numai că nu 
este politic și constituțional să se ia mi
niștrii afară din Representațiunea consti
tuțională a țărei.

D. ministru al justiției, G. Verne-’ 
seu: D. lonescu protestăză că nus’aăluat 
miniștri din minoritatea Camerei dupe 
ce a că^ut D. I. Brătianu de la putere. 
Dar, D lor, tocmai din minoritatea Ca
merei Majestatea Sa a crezut de cuviință 
să ia persăne cărora să le încredințeze 
frînele guvernului; cestiune de absoluta 
apreciare a Majestățel sale; în loc să ’I ia 
din un grup sati din o parte din oposiți- 
une unde era Stan, Vlad, etc., ’i-a luat 
din alt grup, care putea să fie mai mic 
sati mal mare, dar care inspira mai multă 
încredere Majestățel Sale. Apreciarea era 
curat a Suveranului și nimeni nu putea 
să discute acăstă apreciare.

D. lonescu mai (Jice un lucru, care a- 
cesta e la adresa Camerei, (Jice că acăstă 
Cameră este cea din urmă expresiune ar
tificială a representațiunei naționale. (Ila
ritate).

D-lor, sunt unii cari pot să rîdă și ’mi 
pare răâ că râd când se găsesc pe acele 
bănci și ati putut să fie aleși, ah putut 
veni în representațiunea națională, pe 
când cu sistemul anterior nu avuseseră de 
cât fdrte puțini din D-lor onorea să pdtă 
pătrunde în Cameră. (Aplause).

O voce : Și atunci am fost,
D. ministru al justiției, G. Vernes- 
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cu: N’ați fost mulți, aâ fost numai aceia 
cari aâ avut sprijinul ore-căror influențe 
în cercul unde se aflaâ, ’și mi se pare că 
este o ingratitudine când într’un mod ge
neral se representațiunei actuale a 
țărei, că acâstă representațiune nu este 
representațiune națională, nu este consti
tuțională, nu este a țerel, ci a guver
nului.

Ei bine, acâsta este o afirmațiune ne
exactă și puțin cuviinciosă către Parla
ment. Ca să nu mai îndelungesc acestă 
discuțiune la acâstă oră înaintată, nu voiâ 
mai releva de cât un singur punct din 
discursul D-lui lonescu.

S’aâ făcut âre-carl teorii de către un 
membru al maiorităței cu ocasiunea aces
tei discuțiuni; s’a răspuns la aceste teorii 
de către un membru al minorităței; ambii 
din punctul lor de vedere aâ arătat cum 
trebue să se conducă țera nostră ca să a- 
jungă la fericire. Eâ nu am să esaminez 
aceste teorii; nu am să judec argumentele 
cu cari ele aâ fost susținute, nici animo- 
sitatea cu care aâ fost combătute; acestea 
sunt lucruri cari pdte nu aâ prea intere
sat pe Cameră, dar care de sigur pe gu
vern nu T privesc întru nimic. Ceea-ce 
voesc a releva însă este conduși unea gre
șită ce a tras D. lonescu din acestă dis
cuțiune. D-sa a ^is că guvernul de astăzi 
este un guvern retrograd care are de gând 
să ducă țâra cu 50 de ani înapoi, care are 
de gând să sfărâme Constituțiunea, și să 
nu lase pâtră pe- pâtră din instituțiunile 
ndstre liberale de astăzi.

Nu vă temeți, D-lor, de libertățile con
sacrate prin Constituțiune; nu le va adu
ce nimeni nici o atingere; suntem datori 
cu toții să le pă^im, și când D-vdstre ne 
veți găsi pe o cale rătăcită, atunci numai 
veți avea dreptul să ne aruncați petra. 
Aceste disposițiuni constituționale vor 
sta tdte în picidre cât vom sta și noi pe a- 
cestă bancă. (Aplause).

Voci: închiderea discuțiuneî.
— Se pune la vot închiderea discuțiu

nel, și se primesce.
D. vice-președinte, N. Blaramberg: 

D. Nucșoreanu are cuvântul în cestiune 
personală.

D. I. Nucșoreanu: N’am au^it, D-lor, 
tocmai exact cuvintele onorabilului și ve
teranului luptător D. Nicolae lonescu. 
’Mi pare bine însă că dupe 32 de ani de 
cunoscința a bine-voit să ’ml pronunțe 
numele de la tribuna Parlamentului,

D-lor, cel ântâiâ om liberal de peste 
Milcov pe care’l-am cunoscut acum 32 de 
ani, este D. N. lonescu, care, pe atunci 
era redactor la gazeta Steaua Dunărei,

Există la noi în țâră un obiceiâ de a 
«Jice: Din momentul ce am un titlu supe
rior, mă înscriâ în cutare partid, și mă 
numesc membru în statul-maior strălucit 
al acelui partid. Acest stat-maior strălu
cit pricepe saâ nu pricepe cestiunile poli
tice, asta e o altă cestiune; ceea-ce pri
cepe este pretențiunea de a impune vo
ința lui până și șefilor partidului.

Ei bine, dacă a fost o nenorocire în a- 
legerile trecute, ea n’a fost provocată 
nici de guvern nici de partid; a fost, 
D-lor, provocată de acel stat-maior stră
lucit.

Intr’o ^i am apucat pe unul din acest 
stat-maior strălucit, și ’l am întrebat de 
opiniunile sale politice: Ce esci D-ta ? 
Liberal, conservator? Sciți ce ’ml a răs
puns ? Dupe circumstanțe. (Ilaritate).

Da, da, D-lor. (Ilaritate).
Dacă esci liberal, unde ’ți e partidul ? 

Partidul meâ nu sciâ unde e. (Ilaritate).
Ca liberal am avut și eâ un șef; am 

fost Rosettist. De când ’ml-a murit șeful 
nu mal am nici unul. Cu cine mergem ? 
E mai bine să mergem cu guvernul, e 
mal sigur. (Ilaritate). Acesta a fost răs
punsul săâ. Și atunci am ^is și eâ: AI să 
ne numim liberali voiagiorl. (Ilaritate).

D-lor, ce se înțelege prin liberal voia
jor ? Liberal voiagior e acela care nu apar
ține la un drapel; e un om care nu recu- 
nosce un șef; și pdte să aibă dreptate, 
căci nici el nu pdte să găsâscă pe șef la 
ora pericolului. (Ilaritate).

Liberal voiagior, D-lor, va să ^ică un om 
care nu face nici un sacrificiâ pe terenul 
politic. (Ilaritate).

Cuvântul desemneză o situațiune. Am 
fost un luptător de principii contra gu
vernului trecut, luptător serios, cu cre
dință de îndreptare; dar am vă^ut că nu 
e așa cum începusem.

Revin la definițiunea liberalilor voia
jori. Partidul liberal e distrus, compro
mis, fiind-că a voiagiat prea mult. (Ilari
tate). Cuvântul voiaj va să ^ică a bate 
câmpii. (Ilaritate). Și am întrebat pe un 
altul: D-ta pe cine recunoscl de șef? 
N’a răspuns absolut nimic. Partidul li
beral dacă s’ar constitui are duoi șefi — 
liberalii desidenți, sunt numai o fracți
une. Partidul în întregul lui nu mai există, 
(ilaritate) — sunt atâtea capacități cari 
poftesc șefia în cât nu pdte să fie niși o 
direcțiune și trebue să voiajeze. (Ilaritate).

Cel tineri pretind că știâ franțuzâsca 
modernă, și că bătrânii aâ învățat fran
țuzâsca cea veche. EI bine, D-lor, la ast
fel de argumente nu am nici un răspuns. 
Nu poți să te apuci cu omul; ’ți ei «jiua 
bună, și ’l lași să formeze un partid.

Noi liberalii voiagior!....
D. vice-președinte, N. Blaramberg: 

D-lor, ve anunț că sunt 6 ore.
D. I. Nucșoreanu: Dacă poftiți, n’a- 

vețl de cât să ridicați ședința.
Voci: Nu, continuăm.
D. I. Nucșoreanu : D-lor, sciți însă ce 

am răspuns la omeni de talent ? Nu sunt 
de cât duoi omeni cari pot să fie șefii par
tidului liberal; al treilea pentru mine nu 
există. (întreruperi). Nu ’mi cereți nu
mele, căci nu le pot pronunța.

Credeți D-vdstre că acâstă tinerime, 
presupusă instruită pdte să fie în frun
tea partidului ? Nu, D-lor, și de aceea eâ 
voiagiez. (Ilaritate). Credeți D-vostre că 
țâra admite ca tinerimea să stea în ca

pul unui partid ? Nu, D-lor, vă $ic încă 
o-dată, și de aceea eâ voiagiez. (Mare ila
ritate). Dar mai mult de cât atât, se în
tâmplă D-lor, că tinerimea apucă înain
tea ndstră în voiagiâ, (ilaritate). Pe câtă 
vreme nu sunteți partid liberal organisat 
dupe cum D. N. lonescu, respectabilul, 
venerabilul D. N. lonescu prin un joc de 
cuvinte a afirmat constituirea acestui 
partid e cestiune a viitorului și eâ nu pot 
să figurez într’ânsul, și cred că nici o- 
dată nu voiâ figura. Căci, D-lor, parti
dul liberal care a căijut de la guvern s’a 
basat pe o altă politică nesănătdsă, pe 
politica de dijmă și de pretexte : muncea 
unul și lua el dijma, ba și recolta.

Noi, D-lor, cari am fost liberali vechi, 
și eâ unul, întru cât me privesce, nu mă 
voiâ mal întdrce în acest partid, și cred 
că este mai bine să voiagiez de cât să fac 
politică de pretexte, (Raritate) ; da, da, 
D-lor, eâ nu pot să daâ concursul meâ 
unui partid care pune pe fiul unul pro- 
tegiat în slujbă sub pretext de nouă achi- 
sițiune. (Nu se aude). Mai bine cu mi$- 
Idcele lui proprii, fie-care să ocupe o ca
rieră și să vină aici în Parlament, de cât 
să vie pe umerii mei. Nu voiâ, D-lor, 
când cineva are un râzăm în Parlament, 
să ’l înainteze partidul pe el; și când vin 
conservatorii tot pe el, și eâ să fiâ o vic
timă; de aceea eâ voiâ voiagia. (Ilaritate).

Da, da, D-lor, voiâ voiagia până când 
veți constitui un partid și veți pune în 
capul lui nu tinerimea.... (Ilaritate, a- 
plause — nu se mai aude).

— Ședința se ridică la orele 6 și jumă
tate și cea viitdre se anunță pe a duoa-^i, 
26 Noembre.

Ședința de la 26 Noembre 1888
Președenția D-luI vice-președinte, N. 

Blaramberg.
— Ședința se deschide la ora 1 și ju

mătate dupe amia^I.
— PresențI 130 D-ni deputați.
— Nu răspund la apelul nominal 43 

D-ni deputați și anume:

In congediu:
D-nii G. Berevoescu, M. Caracostea, 

A. Enacovici, D. Ghica-Comănișteanu, 
A. Peșacov, I. Rășcanu, N. Nicorescu, 
I. M. K. lepureanu, G. Tocilescu, L. Ca
targiu.

Fără arătare de motive;
D-nii D. Alexandrescu, T. Anastasiu, 

N. C. Aslan, I. Balanolu, L. Bogdan, 
T. Buzdugan, T. Calimach, Gr. Cons
tau tinescu, I. Demetriad, V. Dimitropolu, 
I. Fătu, N. Gavrilescu, N. Georgescu, L. 
Goilav, I. Lahovari, 6. Macarescu, M. 
Marascu, G. D. Pallade, V. Peiu, Em. Pa- 
che-Protopopescu, V. Poenaru, I. Radu- 
lescu, C. Ressu, I. Robescu, D. Sturdza, 
E. Sturdza, S. Șomănescu, A. Știrbeiâ, 
C. Vericeanu, N. Voinov, C. Teleman, I, 
Isvoranu, V. Pogor.
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— Sumarul ședinței precedente se a- 

probă.
— Se acordă congegifi D-lor G. Toci- 

lescu, M. Caracostea, S. Rășcanu și I. M. 
K. lepureanu.

— Se trimite la comisiunea de peti
țiuni petițiunea D-lui G. Baronzi, a 
D-lui L. Wiest, a D-lui St. Grigorescu, 
a mai multor comercianți de băuturi 
spirtudse din Capitală, a mal multor lo
cuitori din comunele Bărbuksci, Manasia 
și Coșerenii din județul Ialomița, a mai 
multor locuitori din comuna Târgul Mi- 
hăileni, și petițiunea D-lor C. Păun și G. 
Stoica.

— Se trimite la comisiunea de indi
genat petițiunea D-lor F. Falon, G. Fa- 
lon și F. N. Falon.

— Se depun cinci raporturi ale comi- 
siunei de indigenat, relative la naturali- 
sarea D-lor W. Atanasievici, D. Minga- 
reli, C. Hristodor, I. D. Bănciulescu și A. 
Capățînă.

— Se depune raportul comisiunei de 
petițiuni asupra petițiunilor următore: 
a D-lui C. Mihălescu, L. Mingard, Ex- 
mitropolitului Nichita, a unor locuitori 
din județul Neamțu, a D-nei Susana Es- 
ler, a D-lui G. Străchinaru, a ddmnelor 
Agripina Chimet, Ana Rolea și Voica P. 
Georgescu.

—Se comunică Adunărei adresa D-lui 
președinte al consiliului prin care face 
cunoscut că din proiectele de lege rămase 
de la precedenta legislatură guvernul 
susține pe cele următore:

1. Proiectul de lege relativ la legiti
marea creditului suplimentar de lei 7.146 
bani 75 deschis de guvern pe seama bud
getului casei de depuneri și consemnați- 
uni în lipsa Adunărei, conform art. 24 și 
29 din legea comptabilităței generale.

2. Idem relativ la regularea definitivă 
a budgetului exercițiului 1879.

3. Idem relativ la acordarea unei pen
siuni viagere de lei 150 pe lună D-lui 
Ion Nisipeanu.

4. Idem relativ la legitimarea creditu
lui suplimentar de lei 30.000 deschis de 
guver în lipsa Adunărei pe seama budge
tului regiei monopolului tutunului, con
form art. 24 și 29 din legea comptabili
tăței generale.

—Se comunică Adunărei adresa D-lui 
ministru de justiție în coprinderea ur- 
mătdre:

Domnule președinte^
D. prim-procuror al tribunalului Dolj, 

cu raportul No. 19.965, ’mi trimite aci 
anexata în original petițiune ce a primit 
de la D. T. Isvoranu, proprietar din Cra- 
iova, prin care solicită obținerea autori- 
sațiunei onor. Adunări a deputaților pen
tru ca D. V. Vlădoianu, alesul colegiului 
III de Cameră din județul Dolj, să pdtă fi 
judecat pentru faptul de bătae gravă ce 
’i-a aplicat.

împrejurările faptului pentru *care D 

deputat Vlădoianu este dat judecăței sunt 
ast-fel:

D. Vlădoianu, convenind verbal cu D. 
T. Isvoranu a ’I închiria mașina pentru 
treerat grafi, trimite la ^iua fixată dme- 
nil D-sale a o ridica.

Aceștia însă se înapoiază la Predesci, 
proprietatea D-luI Vlădoianu, spunând 
stăpânului lor că D. T. Isvoranu lipsea 
de la moșie, iar dmenii D-sale afi refusat 
de a le preda mașina.

D. Vlădoianu, supărat de acăsta, por- 
nesce în Craiova la 23 Iulie și chiar în 
acea sără, întâlnind la clubul național pe 
D. Isvoranu, ’l ia de o parte și în urmă ’i 
aplică câte-va lovituri de baston în cap, 
rănindu’l grav.

Primul-procuror, fiind chemat în loca
litate, în urma declarațiunilor D-lui doc
tor Vercescu că rănile pot fi de natură a 
causa mortea, a trimis afacerea Ia instruc
țiune. D. Isvoranu de și a suferit câte-va 
^ile din causa acestei bătăi, astăzi însă 
se află completamente restabilit. D-sa a 
declarat parchetului că refusul de a libera 
mașina* D-lui V. Vlădoianu a fost din 
causă că nu terminase încă treeratul 
grâului.

Faptul imputat D-lui Vlădoianu se do- 
vedesce prin chiar mărturisirea D-sale și 
procesul se află pendinte la secția II a 
tribunalului Dolj, fiind fixată cercetarea 
lui pentru ^iua de 9 Decembre viitor.

Aducând la cunoscința D-vostre cele ce 
preced, am onore a vă ruga, în temeiul 
disposițiunilor art. 52 din Constituțiune, 
să bine-voiți a supune cașul onor. Adu
nări, pentru a se obține autorisațiunea 
cerută.

D. vice-președinte, N. Blaramberg: 
Dupe cum sciți, D-lor, acăstă cerere se 
trimite la secțiuni; însă regulamentul 
mal cere un lucru, că D-vostre să hotă- 
rîți termenul în care are să se depue ra
portul privitor la acăstă cerere. Vă rog 
dar să fixați acest termen.

•In rândul trecut ’lați fixat la trei ^ile. 
Mențineți aceeași hotărîre și pentru a- 
căstă cerere ?

Voci: Cinci (jile.
D. Gr. Triandafil: D-lor, asupra ter

menului în care se propune a se aduce ra
portul privitor la acăsta cerere de autori- 
sare a urmărire! a unui din colegii noștri, 
noi trebue să lăsăm timp necesar pentru 
ca secțiunile să hotărască. Dacă vom fixa 
un timp prea scurt, se pdte ca secțiunile 
fiind ocupate de alte afaceri, safi neîntru- 
nindu-se din o causă ore-care să nu se 
potă lua o hotărîre. De aceea efi ași pro
pune să fixăm un termen de opt

— Se pune la vot termenul de opt (Jile 
și nu se admite.

— Se pune la vot termenul de trei ^ile 
și nu se admite.

D. vice-președinte, N. Blaramberg: 
Atunci, D-lor, vă propun efi un termen 
de ^ece ^ile.

— Se pune la vot termenul de $ece 
<Jile și se primesce.

D. Ulysse Boldescu : D-lor deputați, 
a<JI s’a depus raportul pentru câte-va pe
tițiuni, pe cari le a cercetat comisiunea 
de petițiuni și nu sunt înscrise la ordinea 
(jilei; bine-voiți dar a hotărî dacă urmeză 
să se ia în cercetare a^i, safi să se trimi
tă la secțiuni.

D. G. Bobeica: D-lor deputați, de ună^I 
s’a luat o hotărîre ca Sâmbătă să fie la 
ordinea (Jilei indigenate și petițiuni, prin 
urmare, trebue să ne ocupăm de aceste 
cestiuni, căci nu avem nimic mai impor
tant la ordinea ^ilei.

D. vice-președinte, N. Blaramberg: 
Cestiunea acăsta este hotărîtă prin art. 89 
din regulament, care $ice ca ^iua de Sâm
bătă este consacrată pentru petițiuni și 
indigenate; dar tot regulamentul ^ice că 
tote raporturile trebue imprimate când 
se depun; D-vdstre însă sunteți stâpăni, 
văzând că nu aveți nici un raport imprimat 
să decideți a se lua în discuțiune și ra
porturi manuscrise.

— Adunarea decide a se trimite la tipar 
aceste raporturi.

D. vice-președinte, N. Blaramberg: 
Acum D. Popovici are cuvântul spre a 
anunța o interpelare.

D. G. Popovici: Rog pe onor, guvern 
să bine-voiască a ’mi răspunde la urmă- 
torea întrebare: Cel d’ântâifi proiect de 
lege ce s’a anunțat înaintea alegerilor ge
nerale că se va pune cu precădere în des
baterile Camerei a fost acela pentru îm
proprietărirea țăranilor.

Sunt acum aprdpe trei săptămâni de 
când am intrat în lucru ; în acest spațifi 
de timp s’afi depus pe biuroul Adunărei 
o mulțime de proiecte de lege, însă pro
iectul de lege relativ la împroprietărirea 
țăranilor nu s’a depus încă, și nu scifi 
când se va depune.

Rog pe onor, guvern să bine-voiască a 
răspunde dacă are intențiune și când vo- 
iesce să aducă proiectul de lege pentru 
împroprietărirea țăranilor.

Acesta este obiectul interpelărei mele.
D. ministru al domeniilor, Al. La

hovari : D-lor, proiectul acesta de lege 
a fost studiat și cred că filele acestea ’I 
vom putea presinta. Acest proiect de lege 
însă nu este pentru împroprietărire, ci 
pentru vânzarea de moșii ale Statului în 
loturi mici Ia săteni.

D. vice-președinte, N. Blaramberg: 
Cred că D. Popovici este satisfăcut.

D. C. Popovici: Dacă un asemenea 
proiect de lege se va presinta în filele 
acestea declar că sunt satisfăcut.

D. vice-președinte, N. Blaramberg: 
D. Cozadini are cuvântul.

D. Gr. Gozadini: D-le președinte, a- 
vem să fac o întrebare D-lui ministru al 
domeniilor, dacă este adevărat ceea ce s’a 
au^it, că camerilor de comercifi li s’ar fi 
cerut avisul în privința modificare! unor 
articole din tariful autonom, votat de Ca
mera de la 1884 în urma resboiului vamal 
crâncen iscat între Austro-Ungariași noi, 
fiind-că scie D. ministru și scie tdtă lu
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mea, că sunt unele articole impuse într’un 
mod așa de neînțeles și așa de exagerat, 
în cât nu se aduce nici un folos nici indus
triei ndstre născânde și nici comercianților 
și nici consumatorilor. Nu vreaă acum să 
încep o discuție, nici să numesc acele arti
cole exagerat impuse; îl întreb numai dacă 
are avisul Camerilor de comerciă, și dacă va 
veni să câră modificarea acelor taxe exa
gerate din tariful autonom, ca să nu fiii 
silit să fac interpelare și să perdem tim
pul Camerei, care are alte lucrări mal 
mari, mal importante de cât modificarea 
materiilor prea impuse din tariful au
tonom.

D. ministru al domeniilor, Al. La
hovari : D-lor, este exact ceea ce $ice D. 
Cozadini, că sunt mal multe articole în 
tariful autonom făcute în mod forte gră
bit, și unele chiar puțin înțelese, așa că 
s’ar putea $ice că sunt mal mult vătămă- 
tore intereselor economice ale țârei de cât 
folositdre.

Studiem acâstă cestiune și vom veni cu 
modificări la tariful autonom, însă cerem 
cât-va timp ; căci vedeți cât puțin timp 
avem să ne ocupăm de interesele generale 
ale țârei și de legile ce trebue să pregă
tim pentru a le aduce Corpurilor legiui- 
tdre.

Suntem venițl de 12 (Jile la minister, 
și noi a trebuit să fim în tdte <Jilele pre- 
sențl Ia ședințele Adunărel și ale Senatu
lui. Sperăm însă că vom găsi câte-va ore 
ca să ne ocupăm și de cele mal neapărate 
interese economice ale țârei.

D. Gr. Cozadini : Declar că sunt sa
tisfăcut cu răspunsul D-luI ministru.

D. vicepreședinte, N. Blaramberg: 
Ne mal cerând nimeni cuvântul și D-nil 
miniștri neavând să ne facă nici o comu
nicare, intrăm în ordinea ^ilei.

D. Negrutzi are cuvântul asupra ordi- 
nel gilel.

D. I. Negrutzi: Sunt îndemnat de mal 
mulțl colegi să propun, nu pentru ^ua 
de astăzi, dar pentru filele de Luni și 
Marți, ca onor. Cameră să hotărască de 
astăzi că lucrâză în secțiuni proiectele a
supra cărora s’a declarat urgența.

MercurI, precum sciți, intrăm în discu
țiunea adresei; astăzi avem interpelări; 
Luni și Marți n’avem nimic la ordinea 
^ilel; și proiectele a cărora urgență s’a 
votat pentru secțiuni, în special cele fi
nanciare, sunt încă netratate. De aceea, 
propun ca filele de Luni și Marți să le 
consacram proiectelor urgente și să lu
crăm în secțiuni.

D. vice-președinte, N. Blaramberg: 
Eh nu'pot de cât a mâ supune hotărîrel 
onor. Camere. ’Mi permit însă să vâ a
trag atențiunea că și aci e vorba de a an
ticipa. Presența miniștrilor se cere și în 
secțiuni, mal ales fiind vorba de nisce 
proiecte cari sunt din inițiativa guver
nului.

De aceea, părerea mea este ca cestiu
nea acâsta să o reservăm pentru Luni. 
Dacă Luni nu vom avea nimic la ordinea 

^ilel, vom trece imediat în secțiuni spre a 
ne ocupa de tâte proiectele declarate ur
gente.

Cu tdte acestea, consult onor. Adunare 
asupra propunere! făcută de D. Negrutzi.

D. M. Kogălniceanu: Eh ași dori să 
fiii agreabil D-luI Negrutzi, dacă sub 
propunerea D-sale nu s’ar inaugura o eră 
de labdre ca să nu facem nimic. ’MI ga
rantați D-vostre că Luni și Marți secțiu
nile nu vor fi gole ?

O voce: Pentru ce ?
D. M. Kogălniceanu: Pentru că, cum 

ne-am plimbat în sărbători și am făcut 
vacanță, tot așa mulțl din noi vor stră
luci prin absența lor din secțiuni.

O voce: Se va deschide ședința.
D. M. Kogălniceanu: Ședința se va 

deschide, dar păsărică va sbura.
De aceea, D-lor, eh combat propunerea 

D-lui Negrutzi. Luni, daca nici un mi
nistru nu va fi present, vom putea să tre
cem în secțiuni, dar acâsta Luni se va 
hotărî.

— Se pune la vot propunerea D-lui 
Negrutzi și nu se adoptă.

D. vice-președinte, N. Blaramberg: 
D. Nucșoreanu are cuvântul.

D. I. Nucșoreanu: Am observat că 
mai mulțl deputați până acum n’ah ve
nit încă la ședințele Camerei. Rog dar pe 
D. președinte să 'I învite a veni în Par
lament, iar daca nu acceptă ondrea comi- 
tenților cari ’i ah ales, atunci să se de
clare colegiul vacant. Intre acestea, mi se 
pare că se află și D. Tache Anastasiu, 
care ași fi dorit să fie între noi, cel puțin 
ca să’l fac cunoscința. (Ilaritate).

D. vice-președinte, N. Blaramberg: 
Ca răspuns la acâstă observațiune, amin
tesc regulamentul care prevede o lipsă ne
motivată de 6 ședințe consecutive, dupe 
aceea o încunosciințare din partea biu
roului, și în urmă un termen de 10 $ile 
până să vină răspunsul.

Astăzi nu se află nimeni în cașul aces
ta, și prin urmare incidentul ridicat de 
D. Nucșoreanu este de la sine închis.

D. Nichiforescu are cuvântul spre a ’șl 
desvolta interpelarea.

D. ministru de externe, P. P. Carp: 
D. ministru de interne nu este aci.

B. N. Nichiforescu: M’am înțeles cu 
D. prim-ministru ca acâstă interpelare să 
o retrag.

D. vice-președinte, N. Blaramberg: 
Se ia act.

Acum avem interpelarea D4ul M. Ko
gălniceanu.

D. M. Kogălniceanu: D-le președinte, 
pentru ca să pot face interpelările, am 
cerut să mi se dea mal ântâih. înche
ierea consiliului de miniștri, pentru ca 
să nu fiii pus în posițiunea tristă de a 
nu cita bine faptele; văd însă că nici pâ
nă astăzi n’a venit acea încheiere.

D. ministru de externe, P. P. Carp: 
Nici nu putea să vie, fiind-că nu există; 
a fost numai o hotărîre administrativă 
luată de mine ca ministru al domeniilor 
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în marginele competințel mele. Consiliul 
de miniștri nu are a face nimic în acâstă 
cestiune.

D. M Kogălniceanu: Apoi atunci, 
dacă se întâmplă ca eh să mă găsesc față 
cu duol miniștri al domeniilor, dintre cari 
unul ^ice că e o încheiere a consiliului de 
miniștri și cel-alt o tăgăduesce, cum vre
ți să ’mi fac interpelarea?

D. ministru al domeniilor, Al. Laho
vari : Cine v'a spus acâsta?

D. M.Kogălniceanu: Chiar D-vâstră.
D. ministru al domeniilor, Al Laho

vari : Sunteți în erdre.
D. M. Kogălniceanu: Să se citâscă 

cele tipărite în Monitor, unde D-vdstre 
ați ^is că s’a hotărît în consiliul de mi
niștri, că moșiele cari sunt de o valdre 
mai mică de duoâ-^eci de mii de lei, 
să nu se vân^ă de cât în loturi mari.

D. ministru al domeniilor, Al. La
hovari : Nu ați înțeles ce am «jis, sah 
am fost răti reprodus.....

D. M. Kogălniceanu: D-lor, eh țin 
să fac interpelarea, însă trebue să am a
ceste acte, și acum vine D. Carp și ’mi 
spune că nu există; trebue atunci să 'mi 
schimb interpelarea în alt-fel.

D. ministru al domeniilor, Al. La
hovari : Cer cuvântul, D-le președinte, 
ca să dati o explicare.

D. vice-președinte, N. Blaramberg; 
Aveți cuvântul.

D. ministru al domeniilor, Al. Laho
vari : D-lor, D. Kogălniceanu a făcut o e- 
rdre completă, sati nu m'a ascultat bine. Eti 
am ^is că este o decisiune, nu că moșiele 
cari ati venit de 20 mii lei, ei moșiele cari 
sunt în întindere mal mare de cât 200 hec
tare, să nu se vîmjă de cât în loturi mici, 
iar cele cari sunt în întindere mai mică de 
200 hectare, să se vîndă în corpuri în
tregi. Am <}is apoi că acesta e o decisiune 
ministerială; nu ’mi aduc aminte să fi ^is 
că este o încheiere a consiliului de miniș
tri. Fie însă o decisiune a ministerului 
domeniilor, fie o încheiere a consiliului de 
miniștri, acâsta e un fapt indiferent și 
asupra căruia ati să se explice D-nii mi
niștri de atunci, căci eti nu făceam parte 
din minister când s’a luat acâstămăsură.

D. M. Kogălniceanu : Mai ânteh fac 
o rugăciune biuroului ca să recomande 
bine D-lor stenografi, să reproducă exact 
cuvintele D-lui .ministru al domeniilor, 
pentru că 'ml-e târnă să nu (jică și altă 
dată ca adinâorl, că a fost râd reprodus.

Dar, D-lor, n’a fost răti reprodus, căci 
eh de duoe ori ’l-am întrebat și numai 
dupe ce 'mi-a afirmat și a duoa oră tot în 
același mod, m’am hotărît să fac acâstă 
interpelare, pe care am și scris’o îndată. 
Interpelarea mea am făcut’o în privința 
moșiilor celor mici cari, în contra spiritu
lui și a textului legei, tocmai acelea cari 
trebuiai să se dea țăranilor, căci el dispun 
de capitaluri mici, tocmai acelea s’ah ho
tărît a se vinde în corpuri întregi, pen
tru ca ast-fel, vecinii, cum se ^ice, să le 
ia tot ei mai ușor, căci sunt moșii mici, 
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cari s’aă luat de vecini, pe lângă loturile 
cele mari.

Am fost cu desăvârșire în memoria mea 
întrăgă când s'a discutat acăstă cestiune, 
și prin urmare, sunt încredințat că tot 
ast-fel trebue să fie și în Monitorul oficial 
reproduse cuvintele D-luI ministru. Sunt 
hotărît însă să amân interpelarea mea 
pe ședința viitdre, dacă și D. ministru 
consimte.

D. ministru al domeniilor, Al. La
hovari : Eti nu consimt de loc să amâ
nați interpelarea; Monitorul oficial e de 
față.

D. ministru de externe, P. P. Carp: 
D-lor, D. Lahovari, intrat numai de opt 
Zile în minister, a putut să fie în necu- 
noscință de ceea-ce s'a petrecut când D-sa 
nu era ministru, așa că a putut forte bine, 
de și eti nu Z*c acăsta, dar a putut să se 
întâmple a fi înșelat asupra unui fapt la 
care D-sa nuaconlucrat. Puteți6reD-vd
stre să '1 faceți răspunzător pentru acă- 
sta ? Când eti însă, care sunt și astăZi și 
am fost și ieri ministru, vă Zic cum că nu 
a existat nici o încheiere a consiliului de 
miniștri în acăstă cestiune, cred că nu 
mai aveți nevoe de alte inform ațiunî. Eti 
am luat acestă decisiune și sunt gata să 
vă dati și motivele ce le cred puternice în 
sprijinul acestei deciși uni. Prin urmare, 
dacă faceți interpelarea, eă sunt aci spre 
a vă răspunde. încă o-dată însă Zic că în
cheiere a consiliului de miniștri nu există.

D. M. Kogălniceanu: Eti fac rar in
terpelări, dar când le fac voiti să fiți con
secințe. D. Lahovari a afirmat acăsta și 
acăsta a motivat trecerea la ordinea grilei.

D. ministru al domeniilor, Al. Laho
vari : Iată am găsit Monitorul, și vă ci
tesc cuvintele mele, ca să vedeți că n'am 
afirmat nici un lucru inexact:

„Pentru aceste motive s’a luat o dispo- 
țiune ministerială, la 25 Iulie 1888, ca 
moșiile Statului mai mici de 200 hectare 
să se scotă în vînZare în corp întreg, 
ceea ce nu este întru nimic contraria le- 
get*

Putăm să mă înșel, cum Zicea D. Carp, 
dar nu m’am înșelat; ceea ce v’am afir
mat este fdrte exact, că s’a luat o decisi
une ministerială la 25 Iulie 1888, ca mo
șiile mai mici de 200 hectare să se scdtă 
în vînZare în corpuri întregi.

Va să Zică afirmarea este exactă, și ceea 
ce pot să adaog este că decisiunea fiind 
de la 25 Iulie 1888, ca deputat nu o cred 
câtu-și de puțin ilegală, iar ca ministru 
abia de ieri nu sunt răspunZător de un fapt 
cu mult anterior venirel mele la minister; 
dar nu sunteți păgubiți întru nimic, fiind
că ministrul care a luat acăstă disposițiu
ne este și astăZi pe acăstă bancă și vă pote 
răspunde.

D. vice-președinte, N. Blaramberg: 
D. Kogălniceanu ’și menține cuvântul?

D. M. Kogălniceanu: Eă vă rog să 
miZlocițl să mi se dea de către ministrul 
actual al domeniilor decisiunea ministe

rială care portă data arătată, și atunci 
voiti discuta în cunoscință de causă.

D. ministru de externe, P. P. Carp: 
Credeți ore, D-le Kogălniceanu, că D. mi
nistru al domeniilor va face dificultate ca 
să vă trimită acel dosar? Nu. Dar în dosar 
nu veți găsi de cât exact aceste duoă rân
duri, și jos P. P. C.:

„Moșiile mai mari de 200 hectare să se 
vândă în loturi/

D. vice-președinte, N. Blaramberg: 
D. Kogălniceanu este stăpân să subordo
neze interpelarea D-sale la acăstă comu
nicare de dosare. Luăm act de acăsta și 
biuroul va repeți rugăciunea D-lui mi
nistru respectiv; iar până atunci declar 
interpelarea sa amânată.

Acum la ordinea Zild vine interpela
rea D-luI C. Dobrescu.

D. C. Dobrescu (Argeș): D-lor depu
tați, astăZi era la ordinea Zikl interpela
rea ce făcusem pentru a cere D-luI mi
nistru al instrucțiune! publice ca să spună 
ce crede D-sa de cuviință în privința ne- 
egalisărei sati a stărei anormale în care 
se găsesc salariile profesorilor, instituto
rilor, învățătorilor corpului didactic ro
mân, și dacă D-sa crede cuviincios ca să 
pună legea de la 1883, care a fixat sala
riile și gradațiunea remunerariilor în a- 
cord cu budgetul. Căci, D-lor, cred că 
principiile fundamentale ale unei socie
tăți democratice, cele mai însemnate sunt: 
Ăntâiiî, justiția, dreptatea, atât în impu
nerea sarcinilor cât și în compensarea lor ; 
al duoilea, echitatea de a se plăti fie-căruia 
dupe sforțările ce face în interesul obștesc. 
Eu cred că corpul didactic aduce servicii 
în Statul român, pote așa de însemnate, 
în cât ele reclamă o solicitudine din par
tea nostră mai mare de cum ar avea pen
tru alte corpuri, fiind-că el ocupându-se 
cu educațiunea culturală a societăței ro
mâne are un drept la deferență; că acest 
corp lucrând pentru împrăștierea în so
cietate a principiilor de justiție, de echi
tate și de legalitate, societatea este datâre 
sa i arate recunoscință resplătindu’i munca 
și devotamentul. Și când, deci, D-văstre 
găsiți că legea organică de la 1864 regu- 
lăză numai principiile generale ale învă
țământului public și nu vorbesce nimic 
despre comptabilitate, despre retribuțiu- 
nea corpului didactic; când scițl câ de la 
1864 până la 1883 a trecut un timp des
tul de lung fără ca să se. facă veri-o re
formă pentru a se regula remunerariile 
corpului didactic, atunci datoria nostră 
devine și mai obligatorie pentru noi.

D-vostre, guvern și Camere, v ați plâns 
de un singur lucru, că spiritul de legali
tate nu este desvoltat în România, și ați 
protestat necontenit, ați adus doveZi și 
ați tras conclusiunea că, tocmai din causa 
acăsta, societatea nu respectă ordinea so
cială; că acăstă ordine este turburată și 
că ordinea socială fiind turburată dă loc 
Ia nesiguranță și împedică progresul și 
propășirea.

Ținăm fdrte mult ca să fac acăstă deșira- 

re de principii generale, pentru ca, intrând 
în cestiune, să nu fiți nevoit a face prea 
mar! desvoltări, ci numai să arăt în ce 
chip corpul didactic a suferit neajunsuri și 
nedreptăți în resplata muncel sale. 'Ml 
veți da voie dar să proced în chip induc
tiv și să încep cu starea anormală în care 
se găsesc învățătorii sătesc! în privința 
fixărei salariilor.

In adevăr, în nici o categorie a corpu
lui didactic, ca în acăsta a învățătorilor 
sătesci, n’a domnit mai mult arbitrariul 
și neregula. Găci corpul didactic rural 
ocupând ultima trăptă în marele corp de 
învățământ, el e lăsat mai în umbră, ex
pus cu desăvârșire loviturilor tutulor, 
fără ca glasul săĂ înăbușit să se audă veri- 
o-dată.

Și apoi învățătorul sătesc, deși reînouit, 
primenit radical în elementele sale, totuși 
asupra sa mai trăesce Încă credința gre
șită, că el e mai mult un impiegat, un 
mic funcționar obscur, și numai atât.

De aci isvorul tutulor umilințelor, per- 
secuțiunilor și disgrațiilor ce îndură.

De aci acea clasificare de salarii, In 
care numărulcelor nedreptățiți este enorm.

’Mi pare răii, D-lor, că nu am la înde
mână actele pe cari le-am cerut, căci ași 
fi putut să vă presint un tabloă de câți, 
anume, sunt salariați cu câte 60 lei, și de 
câți cu câte 80 lei, ca să vedeți în ce con- 
tradicțiune flagrantă se găsesce cu legea, 
dar mă voiti mărgini a vă citi câte-va ar
ticole din legea de la 1883, care fixăză 
salariele pe lună pentru învățătorii sătesci.

Acestă lege fixăză, pentru o parte din 
acești învățători, salariile de 60 de lei 
pe lună, și pentru altă parte 90 de lei pe 
lună. Cum vedeți sunt duoă categorii de 
învățători sătesci, privindu-I din punctul 
de vedere al salariilor lor; unii ia în mâ
nă 46 de lei, alții ia 75 sati 76 de lei pe 
lună, și aci nu este nici o normă, nici un 
criterii, nici un cuvânt, pentru ce ei se 
împart în duoă categorii, căci nu se Zice 
în lege că, acei cari vor fi absolvenți ai cu- 
tărei școli, sati cari vor întruni cutare con- 
dițiune să primăscă 90 de lei, iar acei cari 
nu vor întruni acele condițiuni să pri
măscă 60 de lei, și nu sciâ nici cum pe 
ce se întemeiază acăstă deosebire în plata 
salariilor!

Mai sciti alt-ceva, că revisorii școlari, toc
mai din causa nerevisuirei legel de la 1864, 
ati putere discreționară asupra învățători
lor sătesci, ei pot să ’i mute unde voesc și 
când voesc, ei pot să le aplice ori-ce pedăp- 
să; și în privința salariilor pdte să ’i pună 
la un loc unde se plătesce 90 de lei și pdte 
să ’I pună la un loc unde se plătesce nu
mai 60 de lei, și învățătorul sătesc trebue 
să tacă, căci când ar reclama n'ar găsi o 
satisfacțiune imediată și eficace, fiind-că 
nu există în lege nici un articol care să 
prevadă cașul, fie pentru revisor, fie pen
tru învățător. Din pricina acesta, învăță
torii sătesci, pentru ca să pătă parveni, 
să trăcă în gradul ântâih, caută să se ia 
bine cu revisorul, și când nu păte să ajungă 
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la acest drept, pdte meritat pentru dansul, 
^int nevoițl a alerga la alte mi^ldce, a- 
tunci rin plocdnele sati alt-ceva cari ho
tărăsc de resultat, dupe vechiul sistem; 
iată una din marele rane ale societățel 
ndstre; una din corupțiunile cele mai ne
suferite cari ah pus In pericol moralitatea 
publică.

Dar acâstă Axare de salarii a învăță
torilor mai servi guvernului trecut și ca un 
mijloc de constrîngere pentru unii, ca 
un mijloc coruptiv pentru alții! Da, gu
vernul acela, fostul guvern n’a lăsat ni
mic neexploatat, nimic neîntrebuințat și 
neusat în serviciul causei sale electorale ; 
da, învățătorii cari ah părut în ochii so- 
cietăței oficiale că au dre-care indepen
dență de caracter, ah suferit asupra lor 
presiuni și neînlăturata condițiune : ori 
primesce a fi învățător de gradul ântăih 
și atunci să votezeașa, sah la din contra 
vei rămânea la gradul al duoilea.

Cei mai tari în cerbice ah rămas la 
gradul al duoilea; așa, v’ași putea aduce 
exemple din Argeș. Ori-cum, D-lor, este 
un lucru constant că acești învățători nu 
pot să fie stăpâni pe consciință lor, când 
sunt puși la discrețiunea unui funcționar 
superior care nu are nici o răspundere.

De aci sciți, D-lor, că este și un alt 
răh, când fixarea salariului atârnă de 
voința revisorulul sah a ministrului; 
sciți câte compromisuri se pot face, sciți 
câte umiliri pdte să sufere funcționarul 
subaltern! Este bine dar ca Să se pue ca
păt acestor abusuri repetate și nerepri- 
mate; și cred că este trebuință ca D-vos- 
tre, D-lor deputați, când auriți despre 
acest răh, să conveniți cu toții ca să se 
curme cu desăvârșire.

Ca și învățătorii sătesci, o altă catego
rie de profesori sunt institutorii urbani. 
Ei, dupe legea din 1883, sunt plătiți cu 
225 Iei, și cu tdte acestea veți găsi învă
țători urbani abia cu 200 lei cari primesc 
170 ; și aci ca și la cei d’ântâih nici un 
criterih, nici o normă nu există, ci tot 
numai arbitrariul, nepotismul decide ab
solut. Mai sunt apoi profesorii de la 
scdlele secundare de fete, de la scdlele 
reale, de la scdlele centrale, toți aceștia 
clasificați dupe legea din 1883cu«sala- 
riul anume fixat uniform, identic acestei 
categorii.

Dar și aci veți afla în budgetul minis
terului, unii având salarii mai mari, alții 
mal mici iarăși fără nici o justificațiune 
legală. Apoi tdte scdlele acestea dupe im
portanța și felul lor, de și clasificate ca 
identice cu gimnasiele clasice, scdlă co
mercială, liceele, etc. Totuși profesorii lor 
respectivi, primesc un salarih cu mult mal 
mic.

Ast-fel că, ’mi e peste putință a pri
cepe cum s’ah suferit până astăzi aceste 
patente nedreptăți tocmai asupra celui 
mai luminat corp din țâră ! Și acăsta, cu 
atât mai mult, eu cât atâția miniștri cu 
tendințe reformătdre trecură necontenit 
pe la acest minister.

Iată, D-lor, aci încă un punct care ’l 
ating în trecăt, și vă rog să judecați asu
pra lui, dacă nu este loc de revisuire în 
lege asupra lui, că, cum profesorii de 
gimnasih de la scdlele reale, de la scdlele 
secundare de fete sunt plătiți cu o sumă, 
și o altă categorie de profesori, având ace
leași greutăți, plătiți cu 300 lei. Pentru 
ce acâstă distincțiune în plus, când mai 
cu semă, celor ântâih li se cere atâtea ti
tluri, obligându-I să fie licențiațl și să 
muncescă 21 de ore în loc de 15 ca cei 
alți?

In lege el se clasifică în duoă catego
rii ; pentru ce acești din urmă sunt clasi
ficați cu 300 lei când munca lor, dacă nu 
este mai ușdră, este însă egală ?

Iarna trecută mi se pare că D. Pacu, 
profesor, a făcut o interpelare asupra a- 
cesteî cestiunî, și D. ministru de atunci a 
răspuns cu interpretarea care a gătit’o 
drâptăși înțeleptă asupra acestei cestiunî, 
careesteurmătorea: Acel cari pânăla 1883 
ah fost numiți, se vor lăsa a se bucura 
de salariile ce le aveah înainte, căci sciți, 
că de la 1864 și până la 1883, voința 
ministrului hotăra fixarea salariilor; acei 
cari s’ah numit de la 1883 încdci, să se 
bucure de drepturile acordate de acea lege.

D-vdstre sciți că o lege are de scop să 
curme o serie de nedreptăți existente, să 
satisfacă un gen de interese, să uniformi- 
seze osebirile aparente, să facă justiție 
în fine.

Acesta era și scopul legei din 1883. Ea 
voia să țărmuiască voința ministrului, să 
îndreptățâscă pe cel asupriți, și să stabi- 
lescă norma de fixarea salariilor și a gra- 
dațiunilor. Acea lege dar pune într’un 
acord de dreptate salariile acelor profe
sori, și în acord cu sarcinele lui. Deci, 
când ministrul a făcut acăstă interpre
tare, a făcut’o numai pentru a nu tăcea 
înaintea interpelatorului și a Camerei, dar 
nu că acesta putea fi un argument serios, 
când legea e clară ca lumina ^ilei!

D-lor deputați, D-vdstre sciți că învă
țământul rural, așa precum el este astăzi 
organisat, nu e de cât o îngrămădire de 
sarcini monstrudse, adunate de la 1864 și 
până astăzi: încărcări de programe, a- 
daose de noul studii, adaose de noul clase, 
în sarcina aceluiași personal, a unui sin
gur învățător, într’același local primitiv, 
cu aceleași lipse totale de mobilier și a- 
parate de învățământ!

Sarcină care răpesce ori cărui muri
tor, fie el cât de zelos, ca instructor, pu
tința de a dobândi vre-un progres !

Și apoi în contrast cu acestă muncă 
uriașe, legislatorii, miniștrii, ah lăsat în 
uitare până la un timp fixarea salariilor, 
iar dupe aceea, aplicațiunea sinceră a le
gei din 1883.

Este tristă și durerosă acâstă intențio
nată neregular itate! Ea nu mai pdte încă 
fi suferită!

De alt-fel cumțlegea este clară în pri
vința salariului săh, învățătorul sătesc 
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putea, și pdte face proces Statului pentru 
reținerea arbitrară ce ’I face.

Dar nu ! Gândiți-vă și la starea amar
nică în care se găsesce acest luminător al 
țăranilor.

Este lăsat acolo adese-ori la prigonirile 
autorităței comunale, care nu vede în el 
de cât un dușman.

Ast-fel învățătorul sătesc lipsit de pro- 
tecțiunea autorităței înalte, prigonit de 
autoritatea comunală nu pdte găsi de cât 
în șcdlă și în citire mijlocul de a’și alina 
necazurile sale, Eh nu amestec aci ces
tiunea cererel, de a '1 declara inamovibil, 
acesta va fi în curând adusă in discuție, 
căci ea trebue a face obiectul unei anume 
preocupări, nu trebuesc tîrîte zadarnic în 
discuție cestiunî, ce vor fi și mai impu- 
nătdre lăsate la rândul lor. Acum nu voih 
a vorbi de cât de anomalia ce domnesce 
în fixarea salarielor.

Cum credeți D-vdstre ca un învățător 
sătesc cu 50 lei pe lună pdte să’și sus
țină familia și să se țină el însuși la înăl
țimea sciințifîcă, să ’și ție prestigiul în 
fața copiilor pe cari este chemat a! in
strui și a ’i educa?

Partea lui materială este dar miseră și 
influența acestei miserii e decisivă asu
pra lui.

Un om care materialicesce trăesce răh 
nu pdte nici o-dată să aibă energia mo
rală ce o are omul care trăesce bine.

Și de aceea, învățătorul sătesc e tot- 
d’a-una victima societățel. Nici o-dată 
nu pdte el să atingă înălțimea aceea de a 
fi propagatorele adevărului, al luminei, 
într’un cuvânt, al reformărei moravuri
lor sociale.

Rog dar pe D. ministru, să bine-vodscă 
a ne spune ce mitjldce crede D-sa mai 
nemerite pentru a pune capăt acestei ne- 
dreptățiri revoltătdre care se face corpu
lui didactic sătesc cum și celor-alte ca
tegorii, nedreptățiră a căreia consecință 
a fost tot-d’a-una tristă și descuragiatore. 
Datoria ndstră este de a face să înceteze 
nedreptatea către acest corp care este 
premergătorul reformelor ce voim să in
troducem. Cu cât vom ridica nivelul dem- 
nităței personale a Învățătorului sătesc 
cu atât el ne va înlesni calea reformelor.

’Mi reserv dreptul de replică dacă onor, 
ministru are obiecțiunl de făcut asupra 
celor cjise de mine.

D. ministru al cultelor și instrucțiu
nel publice, T. Maiorescu: D-lor, plân
gerile D-luI interpelator asupra nepotri
virilor între budgetul instrucțiune! pu
blice și între legea gradațiunel profesori
lor sunt întemeiate. In adevăr, așa cum 
găsim budgetul alcătuit la intrarea ndstră 
în minister (căci budgetul era făcut de 
fosta Cameră, de și a fost votat sub mi
nisterul nostru), cele mal multe cifre de 
salarii ale corpului didactic nu se potri
vesc cu legea normativă pentru salariile 
corpului didactic. Iată o stare de lucruri 
ce trebue să dispară.

Este inadmisibil să se facă o lege or-
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ganică pentru fixarea salariilor, și tocmai 
budgetul care este punerea In lucrare a 
fixărei salariilor să vie să contrazică legea 
organică votată ad-hoc.

Causa care a făcut însă ca în budget să 
nu fie respectată legea gradațiunel este 
greutatea financiară.

Iată cum stă cestiunea: legea instruc
țiune! publice din 1864, la art. 387 Z^0® ‘ 
învățătorii dupe 12 ani de serviciâ îșl 
vor avea salariile lor primitive înduoite; 
și daca admitem că trebuia să se aplice 
acest principia de la punerea în vigâre a 
acelei legi, adică de la 1865, atuncea la 
1877—1878 venea momentul în care tdte 
salariile de o-dată să se fi fosttnduoit. în
țelegeți imposibilitatea de fapt în acăstă 
procedare față cu starea ndstră budgetară, 
să vie de o-dată în un an budgetar să se 
propună îndoirea tuturor lefurilor. Față 
însă cu multa stăruință ca să se dea o 
satisfacere acelui drept acordat prin le
gea instrucțiunel publice, guvernul din 
1883 a făcut ceea ce se numesce acum 
„legea pentru fixarea și gradarea remune- 
rariilor membrilor corpului didactic". Le
gea este promulgată la 6 Martie 1883 și 
s’a pus în lucrare la 1 Octombre 1883. 
Insă disposițiunile acestei legi se vedea 
că sunt prea îngreuetdre pentru budget; 
este mal ântâiâ fixat acolo că ori-ce în
vățător sătesc să aibă ca salariâ primitiv 
90 lei pe lună, ori-ce institutor urban 225 
lei pe lună (până atunci avea cam 200 lei 
și învățătorii sătesci cam 60 lei pe lună); 
ori-ce profesor de seminar de externat se
cundar, de scdle reale să aibă 280 lei pe 
lună, ori-ce profesor de gimnasiâ clasic și 
liceâ să aibă 360 lei pe lună, iar profeso
rii de universități 500 lei.

Al duoilea s’a Z^ daca însă veri un 
membru al corpului didactic în acel mo
ment al aplicăreilegilareolâfă mai mare, 
dreptul la acăstă lâfă să fie respectat; al 
treilea că după acăstă normă de lefuri, de 
90 lei pentru învățătorii sătesci, de 225 
pentru institutori și așa mai departe, să 
se socotăscă gradațiunea, adică la fie-care 
5 ani de servicii, să se sporăscă salariul 
cu 15 % 5* acăstă gradațiune să se repete 
de patru ori ast-fel încât gradațiunea să 
ajungă la 60% dupe 20 de ani de servicii.

Acum, D-lor deputați, principiul așa 
pus în lege, se presintă fdrte avantagios 
pentru corpul didactic: cine avea mai 
mult de cât atât in momentul acela, i se 
păstra; cine nu avea, i se promitea. Insă 
punerea în lucrare imediată atunci în Oc
tombre 1883 saâ cel puțin la noul bud
get din Aprilie 1884, ar fi însemnat o 
imediată înscriere tn budget a unui plus 
de peste 3.000.000 lei pe an. Se vede că 
aceste 3.000.000 nu s’ati găsit, căci legea 
nu s’a aplicat în budget. S’ati putut în
scrie numai următârele cifre: pentru gra
dațiune găsesc, în budgetul astăZi lucră
tor, capitolul IXX, cifra special afectată de 
1.616.000. Gradațiunea se înțelege că 
cresce din an în an, așa în cât, pentru a
nul acesta, va trebui să fie Introdus un 

alt spor de 154.000 lei, așa în cât s’ar 
face o cifră de 1.770.000, rămânând lu
crurile încă în stătu-quo, adică cu sala
riile dupe cum stati în budget, prin ur
mare mâi mici de cât în lege.

Dacă însă am înscrie în budget și gra
dațiunea și salariile dupe lege, atunci ar 
mai trebui o altă cifră de 844.000 lei, 
adică cu noul spor al gradațiunel 1 mi
lion, cu care nu s’ar face nici o scâlă mai 
mult prin sate, nu s’ar cumpăra nici un 
instrument, nici o chartă, nici o bancă 
mai mult pentru scdle, ci s’ar spori nu
mai lefurile existente.

Dacă comisiunea budgetară, delegațiu- 
nea D-vdstre, va crede că este bine să 
se facă acâsta și dacă va găsi miZlâce 
pentru a o face, atunci înțelegeți că nu 
este nimic mai plăcut pentru un ministru 
al instrucțiune! publice de cât a Z*c® •am 
dat completă satisfacere corpului profe
soral. Insă am văZut, D-lor deputați, un 
fel de deosebire de curente în acâstă Ca
meră. Aud pe mul.ți din D-vâstre cerând 
economii, și aud pe alții cerând creațiu- 
nile cutare și cutare în budget.

Așa, de exemplu, ceea-ce cere onorabi
lul D. interpelator, v’am arătat că se 
traduce într’un milion mai mult în bud
get. Eri auZeam o altă propunere de la 
un onorabil deputat ca să înscrie un alt 
milion în budget pentru teatrul de la Iași; 
alt D. deputat cere ca să înscrie o anuitate 
de 30.000 lei, anual, care corespunde la 6 
emisiune de rentă de 650.000 îei, pentru 
subvenționarea Ateneului; este apoi inter
pelarea D-lui Micescu pentru îmbunătăți
rea stăre! clerului de mir, ceea-ce ar însem
na dupe regularea parohiilor, o sumă de 3 
miliâne pe an. Vedeți, D-lor, că dorințele 
tutulor sunt ca să se facă îmbunătățiri, 
dar este evident, că vor trebui să se în
sumeze tdte aceste cereri și să se vadă, Ia 
comisiunea budgetară, dacă se pot rea- 
lisa fără să desechilibreze budgetul.

Revenind acum la întrebarea onor, in
terpelator, răspund că: nu cred că starea 
ndstă budgetară ne va permite să înscrim 
în afară de orl-.ce alte îmbunătățiri pen
tru șcdlă, în afară de ori-ce școli noul de 
creat, un milion de franci mai mult peste 
ceea-ce este astă-Zî în budget numai pen
tru lefurile profesorilor. Pe de altă parte 
aveți dreptate a Zice, că între lege și în
tre aplicarea budgetului nu trebue să fie 
deosebire. Este neiertat ca să fie favoruri 
de cari, cu drept cuvânt, vă plângeți, a
dică pentru unii din membrii corpului 
didactic să se facă îmbunătățiri de sala
rii și pentru alții să nu se facă; va să 
Zică, o modificare de lege așa în cât să 
se pună în deplin acord cu budgetul, este 
trebuinciâsă, și voiâ avea onârea să pre
sint onor. Camer! o asemenea modificare; și 
al duoilea, ori cum va fi de făcut modifi
carea, o măsură egală în gradarea drep
turilor trebue să fie aplicată la toți mem
brii corpului didactic. Acâsta o promit și 
o voii! supune aprobărei D-vostre prin 
proiect de lege și prin budget.

D. M. Paou: D-lor deputați, am avut 
onârea să desvolt o asemenea interpelare 
și în Camera trecută în Ziua de 11 Mar
tie a. c.; de aceea socotesc că este bine să 
spun și eâ câte-va cuvinte cu acâstă oca- 
siune.

Cestiunea care se înfățișâză înaintea 
D-vostre este fârte importantă, nu numai 
din punctul de vedere al dreptăței, cum 
a spus onor. D. Dobrescu, dar mal ales 
din punctul de vedere al legalităței.

Se cuvine âre în țâra acâsta ca legile 
să rămână neaplicate saâ literă mărtă ? 
Se cuvine ca legea să rămână literă mârtă 
mal ales în privința drepturilor, celor 
mici și slabi? Cred că orl-care dintre 
D-vdstre va Zic®, nu!

In adevăr, ca să se înlăture arbitrarul 
și hatîrul ce se făcea, — căci așa s’a ur
mat până la 1883, — cu înscrierea lefu- 
rilor profesorale la diferitele școli, ah ve
nit bărbați de Stat și aâ voit să hotărască 
în mod limpede și categoric suma cu care 
trebue să se recompenseze munca celor ce 
vă instruesc și educă copiii, și în același 
timp să se dea și o sancțiune mal practică 
principiului legei de la 1864, care spune 
că salariele profesorilor au să se în- 
duoiască dupe un serviciâ de 12 ani. Și 
atunci s’a făcut o lege pentru fixarea și 
gradarea salarielor.

’MI pare fârte bine, D-lor deputați, că 
aZL când discutăm asupra legei de la 
1883, avem în fața nâstră pe unii din 
progenitorii el, pe D. Kogălniceanu, pre
ședintele comitetului de delegați ai sec
țiunilor de pe atunci, și pe D. ministru 
de culte, unul din delegații acelor secțiuni; 
căci le putem pune întrebarea: dacă a 
putut fi în gândul D-lor ca acâstă lege 
să nu se aplice în tâte amănuntele ei, con
form spiritului și litera ei ?

Nu mă înduoesc că D-lor vor răspun
de, nu!

Ge s’a întâmplat însă cu acâstă lege ? 
Ceea-ce se întâmplă și cu alte legi, cari, 
când nu se pot înlătura, se aplică ast-fel 
în cât să nu corespundă scopului pentru 
care aâ fost făcute.

La 1883 s’a făcut o lege pentru fixarea 
și gradarea salarielor corpului didactic, și 
este de notat că principala idee a acestei 
legi nu a fost gradarea, ci fixarea sala
rielor ; pentru că era o lipsă generală de 
normă în acâstă privință. Legiuitorul a 
căutat dar să stabilâscă minimum sala
riului ce s’ar putea plăti profesorilor; și 
acâsta pentru că exista un'număr însem
nat de scoli unde profesorii eraâ prea pu
țin compensați în raport cu munca lor, 
cum, de exemplu, învățătorii sătesci, in
stitutorii urbani, profesorii de seminarie 
și de scdle normale; și spre a veni mai 
ales în ajutorul lor s’a făcut legea de la 
1883.

In acâstă lege, la art. 1, se Zi®® • Re- 
munerațiunea primitivă la numirea pro- 
visorie a învățărorilor, institutorilor și 
profesorilor de ambele sexe, se fixâză pre
cum urmâză:
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a) 90 lei pe lună pentru învățătorii 

rurali; .
b) 225 lei pe lună pentru institutori și 

institutrirele urbane;
c) 280 lei pe lună pentru profesorii de 

seminarii (cursul inferior), serile normale, 
serile reale, serile centrale și secundare de 
fete. ’

Cele-alte aliniate din acest articol pri
vesc pe alți membri al corpului didactic, 
pentru cari legea, în genere, s'a aplicat.

Mal departe, art. 3 prescrie că din cinci 
în cinci ani emolumentele profesorilor se 
vor spori cu 15 %, avându-se drept normă 
la acostă sporire sumele de la art. 1, iar 
nu altele. Și în fine, un articol de sub 
No. 13 — număr care în adevăr se vede 
că este fatal — gice că legea se va pune 
în aplicare la 1 Octombre 1883.

Ei bine, se cădea ca budgetul anului 
1884 și 1885 să nu prevadă pentru cor
pul didactic alte cifre de cât cele prevă
zute în legea acăsta. In realitate însă aă 
rămas trite cifrele, vechi pentru membrii 
corpului didactic de la aliniatele a, b și c 
a art. 1, gradațiunea s'a dat în raport cu 
acele cifre, ast-fel în cât o parte din cor
pul didactic se află într'o stare prosperă, 
iar alții într'o stare miseră; s'a creat în 
corpul profesoral, ca să £ic așa, o aristo
crație și plebe.

Și ceea-ce este mai curios și mai bla
mabil este că acăstă neaplicare a legei s'a 
făcut tocmai către învățătorii săteni și 
către cel ce lucrăză la temelia nristră cul
turală, și s’aiî făcut de acei ce pururea aă 
purtat în gură cuvântul de liberal și de 
dragoste către popor.

In tote însă guvernul că^ut a ținut să 
desmințăscă în mod flagrant titlul și prin- 
cipiele ce ^icea că are.

Acum dacă întrebăm, ce s’a invocat pen
tru neaplicarea legei din 1883 ? Nu s'a 
invocat numai lipsă de fonduri, ci prin- 
tr’un fel de interpretațiune judaică s'a^is 
că legea de la 1883 nu privesce pe profe
sorii numiți mai înainte de acăstă dată, 
ei numai pe cei numiți de la 1883 încrice.

De unde s’a putut deduce acesta, nu 
înțeleg, pentru că nici textul, nici litera 
în spiritul legei nu sufer o asemenea in
terpretațiune.

Ceva mai mult, pe când se susținea 
pentru unii acest lucru, pentru alții, cari 
erați mai bine vă^uți, în mod pieziș, pe 
sub mână, ca să gic așa, se aplicati bine 
și integral disposițiunile legei. Așa, de e
xemplu, profesorilor de la facultatea de 
medicină din Bucurescl — și aci recunosc 
că s’a făcut bine de s'a aplicat legea — 
cari erați plătiți mai înainte de 1883 
cu câte trei sute de lei pe lună, în 
mod nedrept negreșit; căci trebuiai să 
fie plătiți ca toți cei-alți profesori de fa
cultăți, în 1884 li s'aegalisat lefurile, fi- 
xându-li-se la suma de 500 lei pe lună, 
ca și la cei-alți profesori de universitate. 
Și raportorul budgetului din 1884 și 1885, 
D. doctor Măldărescu, prin raportul săfi, 
spuneacă aceste lefuri sunt înscrise în bud

get conform legei dela6 Harțe1883 pentru 
fixarea salarielor. Tot asemenea se urmă 
și în privința profesorilor de la liceul din 
Ploiesci, a căror lefuri erați de 300 lei pe 
lună, în loc de 360 ; și tot așa, în mod 
personal, s’a mărit lefurile și la alțl pro
fesori.

EI bine, drept este ca unii profesori să 
fie avantagiați și alții nu ? Ca profesorii 
din învățământul superior să fie favori- 
sațl, iar cei din învățământul inferior dați 
uitărei ? Bine este ca pentru unii să flm 
mumă, iar pentru alții ciumă ?

Eu gic nu ! pentru că acăsta nu pdte 
fi conform nici cu legalitatea, nici cu 
dreptatea, nici cu cel mal elementar bun 
simț.

De aceea, intrând acum într'o vieță nouă, 
în cari legile trebuesc să fie respectate și 
bine aplicate pentru toți, și pentru cel 
mari și pentru cei mici, dacă acele legi sunt 
bune—iar de unde nu, să fie îndată desfi
ințate,—fac acum apel atât la simțimân- 
tele de legalitate și dreptate ale onor. Ca
mere, cât și la sentimentele onor, guvern, 
și vă rog să faceți să înceteze cu o oră 
mai curând o asemenea monstrurisă ano
malie și strigătrire nedreptate; și acăsta 
cu atât mai mult, cu cât cestiunea regu- 
lărei salarielor profesorilor este în strînsă 
legătură cu cestiunea ameliorărei sortei 
sătenilor. In adevăr, daca veți da săteni
lor învățători bine pregătiți și bine re
munerați, ei atunci vor putea avea în 
schimb nisce buni crescători ai copiilor 
lor și buni povățuitori în nevoile lor. Pe 
cât timp astăzi ce voițl să facă pentru ei 
un învățător care este plătit cu 45 lei pe 
lună ? Este rire posibil să trăiască cine
va care are o numerrisă familie, șăse, șăpte 
copii, numai cu 45 lei pe lună ?

Fac apel dar încă odată la sentimentele 
D-vristre de dreptate, și vă rog, și rog și 
pe onor. D. ministru, care tot-d’auna a 
fost pătruns de acest sentiment, să gră- 
bescă a face ca legea din 6 Martie 1883 
să fie aplicată cu nepărtinire și tn între
gime pentru toți.

Nu este tocmai exact că lipsa de mi^- 
Irice a fost causa reală a neaplicărei legei 
salariilor profesorale, și pentru acăsta vă 
pot cita exemple: Profesorilor serile! nor
male de institutori din Capitală, o scrilă 
frirte necesară de alt-fel, dar care nu are 
o basă legală; căci nu este înființată prin 
o lege, ci numai prin o disposițiune bud- 
getară, profesorilor de la acea scrilă, £ic, 
li s’ati alocat prin budget câte 500 lei pe 
lună, întocmai ca celor de la universitate, 
de și acelor profesori (ai scrilei normale) 
nu li se cereati, pentru a fi admiși la con
curs, de cât numai titlul de bacalaureat. 
Ei bine, D-lor deputați, la o scrilă nor
mală infeririră (pentru învățători), unde 
profesorii sunt plătiți cu 200 lei pe lună, 
se cere diploma de bacalaureat și duoi ani 
de studii universitare ori pedagogice; pe 
când la scrilă normală de institutori unde 
pentru admitere nu se cere de cât diploma 

de bacalaureat, li se acordă 500 lei pe’ 
lună.

Și ca să vedeți și mai bine extravaganță 1 
acestui lucru, vă citez un fapt întâmplat 
filele trecute că, un aspirant respins de 
cinci ori la concursul unei serile normale 
de învățători, unde este plătit cu 200 lei, 
a fost admis la concursul serile! normale 
de institutori, unde aceeași catedră e plă
tită cu 500 lei. •

Cu privire la seminarii, lucrul e și mal ’ 
revoltător. Pe când profesorilor acestor 
scoli li se cer titluri academice de licen- 
țiațl și doctori, ca și la licee și gimnâsil 
clasice, în privirea remunerariilornusunt 
plătiți nici pe jumătate ca cei din urmă.

Pentru convingere vă citez următrirele 
cașuri: In Monitorul oficial'din 11 Noem
bre 1888 se publică la concurs catedrele 
de istorie și geografie de la seminariul 
din Huși, unde se cere de la candidați 
condițiunile art. 1 și 4 din legea numire! 
profesorilor, din 20 Iunie 1879, adică li
cență sati doctorat.

Asemenea în Monitorul oficial de la 24 
Noembre a. c. se publică Ia concurs cate
dra de matematică de la seminarul din 
Galați, junde se cer aceleași condițiuni.

Și pe când în privirea condițiunilor de 
admitere este o deplină identitate ca la li
cee, în privința lefurilor diferența e colo
sală ; un profesor de liceti e plătit cu 360 
lei lăfă primitivă, plus gradațiunea pro
porțională, pe când un profesor de semi
nar are numai 200 lei, ba și mai puțin.

Diferența apoi e și mai mare, dacă a
vem în vedere că la seminarii multe cate
dre sunt încă unite, pe când la licee nu;

Aceste anomalii și nedreptăți strigătri
re trebue să înceteze odată, D-lor depu
tați. Ele semănă descuragiarea tocmâi în 
corpul cel mai cult și mal simțitor. Prin- 
tr’ânsele se produce cel mai mare răii, a

, cel adică că tocmai cel destinați d'a lucra 
la propagarea dreptățel, legalităței și a 
moralitățel, sunt victime ale nedreptăței, 
ilegalităței și arbitrariulul.

Iată de ce ’mi-am permis a ruga Res
pectuos și eu, atât pe onor. Cameră, cât 
și pe onor, guvern, să bine-voiască a pune 
capăt unei asemenea nesuferite stări de 
lucruri, chiar prin budgetul anului viitor.

Aplicarea legilor trebue să fie un cult 
pentru toți, și pentru ca acăstă aplicare 
să 'și dea radele ei, ea trebue să plece de 
sus și să străbată până în paturile cele 
mai inferirire. Alt-fel nu se face nimic so
lid și salutar.

Am ^is.
D. C. C. Dobrescu: In urma celor 

£ise de D. Pacu, puțin 'mi mai rămâne1 
să adaog relativ la interpelarea colegului 
nostru de la Argeși, D. Dobrescu.

D-lor, D. ministru a ^is că art. 387 
din legea instrucțiune! de la 1864, nu s'a 
aplicat. EI bine, marea nenorocire a aces
tei legi este tocmai, că s'a făcut și nu s’a 
aplicat. Prite că a^I nu s’ar fi presintat 
acăstă cestiune așa de gravă dacă treptat; 
treptat s'ar fi aplicat art. 387 de la în-
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ceput. Din nenorocire nu s’a aplicat și ne 
am pomenit în fața unei situațiunl de
plorabile.

Același lucru s’a întâmplat și cu legea 
de la 1883.

Acostă lege făcută cu cumpănâlă cum 
s'a gis, din prima gi, de la 1 Octombre 
nu s'a aplicat.

Nu vrei! să intru a vorbi despre dife
ritele subterfugii ce s'aii întrebuințat 
pentru neaplicarea legei din 1883; voesc 
să spun numai un fapt, că astăzi starea 
materială a învățătorului sătesc este nu se 
pdte mai rea.

Sunt revisori, cum ne spune colegul de 
la Argeși, cari 'și-aii făcut din aplicarea 
legei la învățători un mijloc nenorocit de 
îmbunătățirea materială a stărei lor, ca 
să nu gic ceva mai mult.

D-lor, sunt scdle rurale cari aă fost 
anul acesta de gradul ântâiâ, cu 90 lei pe 
lună, salarii! învățătorului; și la anul nu 
vor mai fi de gradul ântâiii.

O voce: Vă înșelați, gradele aparțin 
nu revisorelui, ci ministrului.

D. G. C. Dobrescu: N'ați citit legea 
de la 1864. Acest lucru nu se face prin 
minister. In legea de la 1864 nici există 
grade, scălele rurale sunt una.

Dar cestiunea lefei e o cestiune perso
nală și tocmai asupra acestui fapt noi 
denunțăm în Parlament dbusul și nedrep
tatea ce se face.

D. ministru a afirmat că salariile învă
țătorilor și înainte de 1883 erati mici de 
60 lei. Ei bine, nu este așa.

Erati învățători cari aveați 90 lei, și 
prin legea de la 1883 s’a consfințit o stare 
de lucruri ce exista de mai înainte pentru 
un mic număr de învățători, rămânând 
cei mal mulți și agi sub legea din 1883 
în starea d’inainte.

Ceea-ce ar fi de dorit în acăstă privință, 
ar fi să se aplice treptat legea de Ia 1883, 
și să se încăpă în mod normal, iar nu în 
mod arbitrar, așa cum am observat cu 
toții, și cum a observat de sigur și D. 
ministru.

D-lor, D. ministru a vorbit de economii/ 
Eti cred că comisiunea budgetară ’i va 
arăta câte-va paragrafe, de unde trebue 
să se facă economii. Așa, un paragraf de 
exemplu, e mărirea neînțelesă și nejusti
ficată a lefei membrilor consiliului per
manent. Până anul trecut membrii con
siliului permanent aveai! 300 lei pe lună; 
anul acesta li s'ai! făcut 500 lei!

Mai sunt și alte sinecure așa mi se 
pare sunt inspectorii.

Inspectoratul la noi în învățământ, așa 
cum e făcut, și cred că și D. ministru e 
de părerea mea, nu dă nimic în schimbul 
sacrificielor cari se fac. Ar fi de dorit 
prin urmare, a se reorganisa pe alte base 
serviciul inspectoratului nostru școlar. 
Mai e suma de 40.000 lei, care se chel- 
tuesce cu subvențiuni. D. ministru actual 
pdte să nu fie implicat la întrebuințarea 
subvențiunilor. Dacă am lua dosarul sub- 
vențiunilor, am descoperi fapte, cari în 

adevăr ne-ar speria pe toți. Iată câte-va 
paragrafe, numai vorbesc de altele, de 
unde se pot face economii seridse, dictate 
de însuși mersul în condițiuni mai bune, 
al învățământului. Prin urmare, se pot 
face economii și se pdte inaugura o ade-k 
vărată și reală aplicare a legei din 1883; 
D-lor, o dată ce D. ministru a declarat în 
cuvântarea D-sale că situațiunea de as- 
tăgi e în adevăr imposibilă, și că acestă 
stare de lucruri trebue să dispară, cred 
că ar face un serviciu din cele mai puter
nice șcdlei, când ar adopta un sistem care 
să'i permită aplicarea treptată a legei. 
Nu sunt bani destui pentru moment; fa
ceți anul acesta cel puțin un început, și 
apoi continuați în viitor, căci alt-fel are 
să se întâmple și cu legea acesta, ceea- 
ce s'a întâmplat cu legea din 1864, 
n’are să fie de cât o lege mai mult în 
arhivă. Acum ’mi aș’permite un sfat: A
plicarea legei să încăpă de jos, de la în
vățătorii rurali.Crei că pentru acăsta n’are 
să se supere nimeni. E un ceva mai pre
sus de ori-ce înduoială, că viața învăță
torilor rurali e imposibilă în sate, din 
causa micșorimei lefei. Cu 40 de lei pe 
lună nu pdte să trăiască un învățător, și 
din acăstă causă e silit să recurgă la o mul
țime de expediente, care '1 fac să piardă 
din prestigiul șeii moral, care trebue să ’l 
aibă printre țărani. Așa se explică pen
tru ce autoritățile de multe ori ai! să se 
plângă de lipsa de prestigii! a unora 
din învățătorii noștri de prin sate.

începeți D-vostre aplicarea legei din 
1883 cu învățătorii rurali,7 anul acesta 
jumătate, anul viitor cea-altă jumătate și 
atunci și restul corpului didactic văgând 
că s’a început în mod sistematic aplicarea 
acestei legi va aștepta, se va resemna.

Dacă din contra, starea de lucruri tre
cută, de a se aplica treptat, în fie-care an, 
numai la căți-va cunoscuți mai de aprăpe 
ai ministrului va continua, atunci, D-lor, 
aplicarea legei din 1883 se va transforma 
într’un adevărat scandal, căci avem o 
mulțime de fapte, cari ne dovedesc a- 
căsta.

De aceea ași cere ca D. ministru sâ facă 
aci o declarațiune, că va sprijini înaintea 
comisiunei budgetare aplicarea treptată 
a legei din 1883, începând cu învățătorii 
rurali, cari sunt cei mal în necesitate.

D. G. Dem. Teodorescu: D-lor de
putați, cestiunea ce ne preocupă astăgl, 
va reveni adesea în desbaterile onor. Ca
mere; mai ântâiii cu respunsul la Me
sagiu; apoi cu ocasiunea numerdselor pe
tițiuni, ce ’i s'aii adresat de către diferiți! 
membri ai corpului didactic în privința 
âplicărei legei de fixarea remunerarielor; 
a treia oră când ni se va presinta rapor
tul asupra propunere! făcută de mal mulți 
colegi, dupe inițiativa D-lui Pacu, îm
preună cu proiectul D-lor pentru grada- 
țiune; în fine la cercetarea și votarea 
budgetului ministerului instrucțiunel.

De și dar cestiunea nu va putea do- 

bîndi o soluțiune definitivă, astăgi, nici 
prin moțiune, nici prin alte măsuri, to
tuși îmi veți permite să spun câte-va cu
vinte, în calitate de membru al comisiu
nei budgetare, căci, ca profesor, sunt cu 
totul desinteresat în causă.

In privința faptului amintit de onor, 
interpelator, că profesorii, dar mai cu 
sâmă învățătorii rural! și institutorii ur
bani, nu sunt respectați și nulisemăn- 
ține prestigiul, cestiunea merită să ne a
tragă atențiunea și să formeze obiectul 
unor măsuri legislative. De o cam dată, 
țin a ruga pe toți aceia, cari sunt dori
tori de prestigiul corpului didactic, să fie 
alături cu mine spre a cere decretarea i- 
namovibilităței membrilor învățământu
lui public.

Atunci nu va mai fi permis adminis
trațiunei, represintată fie prin prefect saii 
sub-prefect, fie prin primar saii notar, să 
nesocotescă pe învățători saii institutori, 
să le nimicăscă prestigiul de* care ai! a
tâta necesitate. Trebue să nu se mai în
tâmple cașurile nenorocite din trecut ca, 
pentru vederi politice, să se permute un 
profesor saii institutor de la o catedră la al
ta, dintr’ un oraș într’ altul, susținându-se 
că e „în interesul serviciului, “ că nu se calcă 
legea, pe când în realitate permutarea e 
o pedăpsă din cele mai grele, și se aplică 
discreționar pentru adevărate persecuțiu- 
nl politice. (Aplause).

Iată o rană, pe care suntem datori a o 
vindeca. Dacă suntem dispuși să dăm ma- 
gistraturel independență și prestigii! prin 
inamovibilitate, trebue să facem același 
lucru și pentru învățământ. Stabilitatea 
există 6re-cum de fapt, să o facem a 
exista și de drept. Dacă am realisat ore- 
care progrese, în tdte direcțiunile și ra
murile de activitate, acele progrese se da- 
toresc scdlei și în special stabilităței sis
temei, programei și personalului. Dar, 
fiind-că s’a ivit și contrariul, fiind-că une
ori s’a nesocotit principiul stabilităței, în 
ce privesce pe învățător și profesor, e 
bine și drept a se confirma, printr’o a
nume lege, ca membrii corpului didactic 
să fie inamovibili.

Nu e răii mal mare, în învățământ, de 
cât perturbațiunea. Adoptând inamovibi
litatea învățătorului, unul din factorii 
principali ai scolel, vom evita perturba
țiunea personalului didactic și vom aduce 
un folos real învățământului. ,

In desbaterea de agi, care e obiectul și 
scopul interpelărei ? Ce se afirmă? Că nu 
s'a aplicat legea fixărei salarielor și gra- 
dațiunel. Eti unul cred că ar fi mai corect 
să se recundscă faptul că s’a aplicat lu- 
tr’un mod parțial. Legea, D-lor, s'a apli
cat, dar numai la aceia, cari aii avut câte 
un sprijinitor în Cameră, cari aii avut 
mal multă trecere saii cari s’aii bucurat 
de favore în diferite timpuri.

In adevăr, deschideți budgetul instruc
țiune! publice, și veți vedea că profesorii 
unor scdle, (ca liceiele din Bârlad, Ploesci, 
etc.) de și acele scdle nu erai! din cele mai
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vechi, de și profesorii lor nici grade a
cademice mal înalte de cât alții nu pose
dai, nici muncă mai mare nu depuneai!, 
totuși afi fost și se află puși în legea gra- 
dațiunei cu salariul de câte 360 de lei pe 
lună. Din contra, la alte scdle, ca liceul 
St. Sava din BucurescI, liceul Mateiu- 
Basarab, gimnasiul Lazăr și altele, cari 
sunt mai vechi și împovărate cu o mult mai 
numerdsă poporațiune școlară, profesorii 
acelorași catedre n’afi fost puși în lege. 
Acăstă nedreptate sti-igătdre ridică plân
geri fundate. E timpul, cred, să li se dea 
satisfacere; e timpul să se pună capăt 
procedărilor trecute, cari preferați ochii 
cutăruia safi cutăruia, iar nu ochii legei. 
(Aplause).

Ca membru al comisiunei budgetare, 
rog pe D. minisru al instrucțiune! (și 
sunt sigur că va bine-voi să fie alături cu 
no!) să admită a se reduce unele cifre cam 
umflate din budgetul trecut, elaborat sub 
fostul regim, dupe altă sistemă de cât 
aceea care trebue să ne conducă. Și dacă 
se va încredința, ca și mine, că în adevăr 
sunt alocațiuni cam umflate, atunci să 
facem cu toții reduceri raționale, cari 
negreșit să nu oprăscă mersul regulat al 
administrațiunei.

Ast-fel cred că pe de o parte vom rea
lisa economii în budget, iar pe de alta că 
le vom putea întrebuința spre a îmbună
tăți scdlele, spre a da satisfacere drepte
lor cereri ale corpului didactic, aplicând 
legea cel puțin unui grad din învățământ, 
fie că vom începe de jos,, cu învățătorii 
rurali, cum Zicea onor, preopinent, fie că 
vom începe de sus, de la profesorii secun
dari.

Prin reducerea cheltuelilor de prisos, 
a lefurilor și diurnelor exagerate, a tutu
ror alocațiunilor cari pot fi desființate, 
Camera și guvernul ar ajunge să dea ță
rei o instrucțiune reală și solidă, fără să 
mai recurgă la modificarea legei pentru 
fixarea salariilor și gradâțiunei membri
lor învățământului.

Fără a voi să fac teorii, să acuș per
sane safi să par ostil guvernului, cred a 
'mi împlini o datorie de om onest, spu
nând D-luI ministru că — înainte de a 
ține cine-va să 'șl aplice vederile, când e 
vorba de instrucțiune—e mai bine, e mai 
practic să încerce a pune în aplicnțiune 
legile existente fiind avar la cheltuelele 
de lux și neproductive, dar fdrte darnic 
cu cele folositore. Mie unuia mi se pare 
că va inspira o mare temere corpului di
dactic neasceptata amenințare a D-lui 
ministru că legea fixare! și gradațiunei 
salarielor se va revedea și modifica. Și a- 
căsta mai cu semă când nu se lămuresce 
în ce sens are să se propună modificarea 
în cestiune în urma cuvintelor cam grave, 
că budgetul nu pdte corespunde trebuin
țelor prevăzute prin actuala lege. N’ar fi 
dar bine, să se dea loc la interpretări, sase 
$ică că se face amenințare corpului di
dactic cu micșorarea salarielor și grada- 
țiunei.

Orl-cine a cugetat matur la organisa- 
rea învățământului, conform necesităților 
țărei nostre, a ajuns la conclusiunea că, 
de cât să avem scdle multe numai pe hâr
tie și profesori răfi plătiți, răfi preparați 
și răfi tratați, 6 mai bine, e cu mult mai 
bine să ne mulțumim cu calitatea, nu cu 
cantitatea; că, de cât să înmulțim scdlele 
înalte, iar basă să nu avem, e preferabil 
să suprimăm ce e lux, să lărgim, să orga- 
nisăm și să consolidăm învățământul pri
mar, îngrijind scdlele secundare și supe- 
ridre ce posedăm astăzi.

E vorba de fonduri ? Dar cine nu scie 
că instrucțiunea costă muncă și cheltuială? 
E absurd să voîască cine-va a mânca ju- 
mări fără să cumpere ouă. De aceea să 
facem cu toții economii la alte capitole 
și să dăm pentru învățământ.

Mai notați, D-lor, că cu acăsta se lăgă 
și cestiunea țăranilor. Se Zice că țăranul 
este slab, neputincios, minor, pentru că 
zace în ignoranță. D. Gr. Păucescu a pro
pus ca Statul și proprietarii să-l ia sub 
tutelă, fiind-că nu e în stare să 'și exer
cite drepturile cetățenesc! care i s’afi dat. 
Neapărat că trebuea să începem prin a 
instrui poporul ca să bazăm pe lumină 
practicarea libertăților și regimului cons
tituțional. Dar ce s'a făcut, bine safi răfi, 
rămâne făcut. Drepturile politice nu le 
putem lua înapoi; cată însă să ridicăm 
pe țărani prin instrucțiune, ca să pdtă 
profita de aceste drepturi. Numai dându- 
le instrucțiune vom stabili echilibrul care 
lipsesce, și nu vom mai avea o națiune 
despărțită în duoă, o parte cultă iar res
tul, marea maioritate, lăsându-se a fi 
condusă de cine e mai îndrăsneț ori mai 
puternic.

Și acum cred, D-lor, că nu mal e ne- 
voe să continuăm acăstă desbatere, ră
mânând a o relua când va veni proiectele 
menționate și cercetarea budgetului.

Un lucru mai rog pe D-nii miniștri, 
să presinte cât mai neîntârziat budgetele 
ca să fie timp îndestulător pentru buna 
lor întocmire de către comisiunea budge- 
tară, iar Camera să aibă o lună safi o 
lună și jumătate pentru a lor desbatere, 
iar nu să se voteze ca o diurnă, fără dis- 
cuțiuni amănunțite și numai în ultimele 
nopți ale sesiunei. (Aplause).

D. N. lonescu: Onor, preopinent Zicea 
că de cât scdle multe și rele, mai bine 
puține și bune. Dar dre voiți să desființați 
ceea, ce există? S'afi mai încercat unii 
miniștri să desființeze scdle tot pentru a
cest motiv, și cu tdte acestea cele ce afi 
rămas nu s'afi făcut mai bune. Prin ur
mare să nu Ziceți, domnii mei, că sunt 
prea multe scoli și de aceea sunt rele; 
sunt bune și legea a fost bună, dar apli
carea ei a fost de rea credință, și acăsta 
o mărturisesce însuși D. ministru actual. 
Noi însă sperăm că D-sa va eși cât va 
putea mai curând din acăstă aplicare de 
rea credință.

D-lor, este o cestiune de duoă, trei 
milidne, și efi cred că D. ministru cu dre- 

care bună-voință va putea face economii 
de un milion și jumătate în budgetul ins
trucțiune! publice, unde sunt multe chel
tueli cari se pot lăsa în suferință. învă
țătorii nu se pot lăsa în suferință, pentru 
că ei nu mai pot să 'și îndeplinăscă înda
toririle lor cum ar putea să 'și-le înde
plinăscă când ar fi mai bine plătiți.

Să nu uităm, D-lor, că dacă am putea 
face economii de un milion și jumătate, 
apoi am mai putea găsi încă câte-va sute 
de mii de lei, ca să putem o-dată aplica 
legea în spiritul ei. Și aci onor. D. Au- 
relian este marele culpabil, pentru exem
plul care 'l-a dat ca ministru al instruc
țiune! publice, subtilisând legea și făcând 
cele mal mari nedreptăți. Ast-fel, D-lor, 
învățătorii de la seminare, adică membrii 
de gradul al duoilea în instrucțiunea pu
blică, nu primesc aZi ca lăfă, pe lună, de 
cât suma de 177 lei, o cifră nu numai 
insuficientă, dar încă ridicolă și odidsă. 
Și apoi nu uitați, D-lor, că sunt în
vățători car! afi familii grele; efi cu
nosc pe directorul universităței care are 
12 copii, și mai cunosc mulțl alț! învă
țători cari afi câte cinci, șdse copii. 
Prin urmare ceea ce vom face, vom face 
în binele unor numerdse familii. Un mi
lion și jumătate economii din cheltuelile 
de lux se pdte realisa fără nici o genă 
pentru îndestularea cerințelor legei....

D. G. Dem. Teodorescu: Cer cuvântul.
D. N. lonescu: Efi, ca să nu mai lun

gesc vorba, fiind-că văd că a cerut cuvân
tul onor, nostru coleg care este membru 
în budget.... (sgomot), efi nu sunt mem
bru în budget, nu m'am obrăsnicit până 
acolo, nu sunt de felul meâ obrasnic și de 
aceea nu mănânc la prasnic. La ocasiunea 
discuțiune! budgetului, D. ministru al 
instrucțiune! publice va fi, cred, atât de 
bine-voitor ca să permită învățătorilor 
cari sunt în acăstă Adunare să câră eco
nomiile posibile, fără a se desorganisa 
serviciele.

Vom rade însă fără milă misiunile și 
sinecurile, pentru a face dreptate unor 
dmeni cari așteptă aplicațiunea lege! din 
1883. Legea din 1883 a avut o concep- 
țiune, o gestațiune și o nascere fdrte la- 
baridsă, pentru că și atunci se căuta un 
miZloc ca să subtiliseze. Credem însă că 
legea se va aplica, pentru ca să nu se 
Zică că tocmai ministrul instrucțiunel pu
blice care se presupune fdrte moral, fdrte 
pios pentru departamentul săfi, tocmai el 
ar fi alt-fel de cât așa; căci nu scifi cum 
se face că tocmai acolo este un demon 
care face ca tot-d'a-una legea să se aplice 
cu rea credință.

Ministrul actual a găsit budgetul făcut 
și votat în câte-va secunde și cu câte-va 
secunde înainte de închiderea sesiunei, 
așa în cât pentru starea deplorabila de 
astăZi nu 'i-am putea imputa nimic; vom 
vedea însă acum cât de ingenios ar fi pen
tru a realisa economiele trebuincidse. La 
discuțiunea viitdre a budgetului, vom ve- 
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deâ’eâ vâ fâtte D. miliistni procurii și 
D-vdstre în acâstă cestiune.

D. vice-președinte, NV Blaramberg: 
Sunt dator acum fiind-că nu mai este ni
meni înscris, să citesc o propunere care 
s’a depus la'biuroti.

Iată, D-lor, coprinderea el:
SubsemnațiI propunem ca chiar prin 

budgetul* anului viitor financiar 1889— 
1890 să se aplice întocmai disposițiunile 
articolelor 1 și 3 din legea pentru fixarea 
și gradarea salariului corpului didactic 
din 6 Martie 1883 pentru toți învățătorii 
sătescl, institutorii urbani și profesorii 
de seminaril, scoli normale primare, fără 
nici o deosebire între profesorii vechi și 
noul.

IonN. lancovescu, C. C. Datculescu, 
Uf. N. Păcu, C. Miclescu, G. C. Dobrescu, 
Chr. I. Sulioti, G. Burghelea, I. Cincu, 
Mitvrocordat, Ion C. Grădișteanu, Paul 
P. Brătășanu, G. C. Robescu, A. Simu, 
O. Dobrescu, losif T. Oroveanu, K. St. 
Cezîanu, Urseanu Valerian, Al. G. Hinna, 
Vlăăoianu, M. Balș, C. Olănescu, C. Ko
gălniceanu^ C. Popovici, M. Tzoni, I. G. 
LeCca, P. I. Cernătescu.

Acâstă propunere este subscrisă de un 
număr de deputați mal mare de cât cel 
regulamentar, însă D-vdstre sciți că dupe 
regulament asemenea propuneri se tipă
resc și se trimit la secțiuni.

Voci: La comisiunea budgetară.
D.N. lonescu: Nu se pdte trimite la 

comisiunea budgetară; căci trebue votată 
de Adunare, dupe regulament. DarD-vâs- 
tre raportați-vă la buna-voință aD-lui mi
nistru și a membrilor din comisiunea bud
getară ca să facă prin câte-va iconomil 
a se putea ajunge la scop; cu buna-vo
ință se pdte face ceea-ce nu se pdte face 
cu legea.

Voci: Cerem urgența.
— Se pune la vot urgența și se primesce.
D. vice-președinte, N. Blaramberg: 

D. Teodorescu are cuvântul în cestiune 
personală.

D. G. Dem. Teodorescu: D-le pre
ședinte, cu puține și dulci cuvinte ași dori 
să răspund, în cestiune personală, la cele 
$ise de onor. D. Nicolae lonescu. Nu cu 
plăcere o fac, la adresa unul bătrân, par
lamentar ca D-sa. Dacă a fost o glumă, 
ea are hevoe de explicare. Dacă va fi fost 
o alegațiune seriâsă, cum nu cred, atunci 
țin să afirm că nici în budget n’am intrat 
cănd am fost ales în comisiunea budge
tară, nici să mă obrăsnicesc n’am avut ne- 
voe. Nu scih dacă cine-va s’a îmbulzit 
sati nu; ’l pot însă încredința pe D. Ni
colae lonescu: Că nu m’am rugat și nu 
m’am umilit nimenui în viață; că nici 
spre a fi ales in Cameră n’am alergat la 
trepădărl sati solicitări; colegiul II de Il
fov pdte s’o mărturisâscă; cu atât mai 
puțin am alergat să fiti ales în biuroti și 
în comisiunea budgetară.

In Cameră ca și in comisiuneâ budge- 
tară, voih căuta ca să ’mi împlinesc da

toria ca om onest, cu tdtă independința 
și cu tdtă tăria. N’am nevoie să fiii căpă
tuit; nu umblu dupe chivernisâlă: din 
contra, sunt decis a combate aceste ne
norocite tendințe, chiar de ar fi să ’mi creez 
înamiciții.

Nici de câștiguri ilicite n’am nevoe 
(o sciți acâsta) și mai puțin de alte avan- 
tage. Ș’apoi sciți că în comisiunea bud
getară nimeni nu este plătit. Se cere o 
muncă continuă de (ji și de ndpte, pentru 
cel ce voesce să lucreze consciincios. Voiti 
fi pdte fericit, când voiti putea să fac 
dreptate pentru toți, aplicând legile, dupe 
mi^ldcele Statului, și în special legea gra- 
dațiunel, despre care s’a ridicat vocea în 
acâstă ședință.

D. N. lonescu: D-le președinte, sunt 
dator o explicare a cuvintelor mele. Eti 
mă adresez la*D-vâstre ca să primiți ex
plicările mele, cu echitatea care vâ carac- 
terisâză.

N’am gis un cuvânt care personal să se 
adreseze laD. Teodorescu; am ^is că eti 
nu m’am îndesat la budget, n’am obrăs- 
nicea acâsta, și cu acâsta am făcut alusi- 
une la un jurnal guvernamental, minis
terial, care sub titlul de „obrăsnicia libe
ralilor* impută acelora cari se vîră în co
misiune că sunt nisce Eberali obrasnici, 
că toți liberalii sunt obrasnici.

Să ’și reguleze dar situațiunea colegul 
nostru cu colegii săi din maioritate, care 
fac obrasnici pe cel cari primesc aceste 
sarcine. Iată explicațiunea mea.

D. vicepreședinte, N. Blaramberg: 
Cred că acum D. Teodorescu este satisfă
cut, și eh declar că n’am aucjit nici un cu
vânt ofensator la adresa D-luI Teodorescu 
din partea D-lui lonescu ; căci nu ași fi 
așteptat să câră D-lui cuvântul în cestiune 
personală, ci singur 'mi ași fi făcut dato
ria să atrag atențiunea D-lui lonescu.

Acum D. Severeanu are cuvântul pen
tru a’șl desvolta interpelarea D-sale.

D. Dr. Severeanu : D-lor, în una din 
ședințele trecute am cerut să ni se pună 
în vedere cum s’a cheltuit o sumă de bani, 
destul de însemnată, într’un așa scurt 
timp. Am adresat atunci acâstă cerere 
D-lui ministru de finance, sciind că D-sa 
are cheile casei țârei; mi s’a ^is atunci că 
ar trebui să cer acâstă sciință de la D. 
ministru de interne, căci acea cheltuială 
pâte că privesce pe acel minister, și eh 
am răspuns că veri-care ar fi, puțin ne 
pasă, numai să ne dea acâstă lămurire. 
Acum, dacă credeți că acâsta privesce pe 
D. ministru de finance, și pentru că D-sa 
nu este presinte astăzi, am putea, cu în
cuviințarea D-vâstre, să amânăm acestă 
discuțiune până va veni D-sa. Dacă însă 
D-nil miniștri presenți cred că se pâte să 
descurcăm chiar acum acâstă cestiune, să 
mergem înainte. . .

D. președinte al consiliului, Th. 
Rosetti: Se pâte.

D. Dr. Severeanu: Atunci încep des- 
voltarea interpelărei mele.

D-Ior,u m’am întâmplat aci în Cam’âră, 

în filele de puțină liniște, dupe o tortu
rare care venise în urma vijeliilor trecute, 
și fiind, cum am <Jis, aci într’o tribună, 
am au^it că ministerul de la Martie a • 
„Iată un credit pentru o sumă care n’am 
cheltuit’o noi, dar cari bani, cu tâte ace
stea, ah eșit din visteria Statului; suntem 
nevoițl dar să votăm acest credit*. Și în 
adevâr, cine era să’l plătâscă ? Turcul ? 
Prin urmare, tot noi trebue să’l plătim. 
Acel credit s'a votat de Camera trecută, 
sub guvernul actual. Pe mine m'a scan- 
dalisat lucrul acesta și cred că și pe toți 
aceia cari ah aflat că, în duoâ 41!0 s’a pu
tut cheltui 60,000 lei, când sergenții erati, 
cavaleria care s’a adus la mitropolie era, 
gendarmii de pe strade, erati tot cel vechi; 
nu s'a înființat dar nimic ad-hoc pentru 
acele <jile; chiar cartușul, care s’a stricat 
aci în curtea mitropoliei era plătit deja 
la fabrica Krupp; căci rentă s’a votat vr’o 
800.000.000. Incuragiat de credința ce am 
avut în bună-voința guvernului de a 
face bine, ’mi am permis eti, umilul, ca 
să întreb dacă nu se pâte da pe față pen
tru ce s’ati cheltuit acel bani ? Căci se 
<jice în public că nu s’ati cheltuit numai 
60.000 lei, dar mult mal mulțl bani în 
filele de 14 și 15 Martie. Eti însă nu 
sciti nimic despre alt credit, numai pe 
acesta ’l cunosc.

Ași fi voit, D-lor, ca cu ocasiunea a- 
câsta, să se dea pe față acele meșteșugirl 
cari s’ati întrebuințat ca să sdrobiască ca
petele âmenilor celor paclnici; și acâsta 
spre a se pedepsi culpabilii și a nu se 
mal permite să se facă asemenea lucruri 
și in viitor.

Eti sciti fârte bine că acel 60.000 lei 
s’ati cheltuit pentru mi^lâce de corup- 
țiune, și cred că acâsta nimeni nu pâte s’o 
tăgăduiască.

EI bine, D-lor, ar trebui o-dată să în
ceteze asemenea barbarii; căci numai re
comandabile nu se pot numi nisce chel- 
tuell de asemenea natură. Să înceteze 
aceste meșteșugirl neoneste, cari nu fac 
de cât a înlesni traiul la o mulțime de 
părăsiți al societățel, cari nu ati fost alt
ceva de cât nisce sbirl, nisce nelegiuițl, 
cari omorati lumea.

D-vâstre vâ aduceți aminte de scenele 
petrecute în Bucurescî cu acea ocasiune, 
în care acel âmenl nu se dati în lături de 
a tortura, de a omorî chiar, căci până 
acolo ajunseseră.

Sciti din istorie că sunt în Europa un 
fel de domniate mititele, cari există și 
astăzi, mal ales pe lângă Montenegru. 
Fie-care beg îșl alege câte 10, 20 âmenl, 
îl plătesce din punga lui și se duc de se 
bat cu âmenil altul beg.

Mai sciti tot din istorie, că mal ’nainte 
boeril îșl aveati fie-care arnăuțil lor, dupe 
puterea pungii, și arnăuțil unuia se 
duceati de se băteati cu arnăuțil unul 
boer din altă tagmă.

El bine, la noi astăzi nu se face așa; 
la noi este mal lesne ; se emite rentă cu 
sutele de miliâne, și renta se preface în 
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bani sunători și banii se împart pe la 
bătăuși ca să dqșndde lumea.

EI bine, fiind lucrurile ast-fel, eti cre
deam și eram convins că guvernul ce a 
succedat pe cel căZut va căuta să dea o 
pildă, ca prin pedepsirea celor răi să nu 
se mai potă repeta în viitor scene bar
bare.

Credeam că ar fi bine să începem cu 
acest mititel lucru ; să vedem pe ce s’ati 
cheltuit acești 60.000 lei și pe urmă să 
venim și la cele petrecute în $iua de 5 
Septembre 1886. Eti ’mi Ziceam : D. mi
nistru Ion Brătianu îșî avea lăfa sa, și o 
lefă destul de bună ; de ce nu’șl angagia 
mal mulțl luptători pe cari să’I plătescă 
din lăfa sa ?

Să vină pe de altă parte și unul bogat 
ca D. G. Cantacuzino să plătescă mal 
mulțl luptători, cari să se bată cu acei 
ai D-lui Brătianu ? (Ilaritate, aplause.) 
Cel puțin acăsta nu s’ar fi făcut cu banii 
contribuabililor. Cu chipul acesta ar fi 
fost o luptă între avut și avut, iar nu în
tre contribuabil și guvern. Acăstă luptă 
este neegală ; căci guvernul, pe lângă 
tdte instrumentele plătite de țără, ’și mai 
permite a avea și fonduri secrete, cu cari 
să corumpă pe cei ce se preteză la mișelii.

Lupta între bogat și bogat ar fi fost 
cavalerăscă, pe când așa cum s’ati prac
ticat la noi, a fost o nelegiuire.

D-lor, ori cât ar fi de displăcută u- 
mila mea rugăciune, eti ași crede că bine 
este să vă uniți cu mine ca să cerem să 
se dea totul pe față; căci se vorbesce 
că persdne de înaltă demnitate s’ati fo
losit din fondurile secrete. Se păte 
ca într’o Z* ele să fie date pe față ; dar 
până atunci, D-lor, cred că e de demnita
tea acestei Camere, și a guvernului, și a 
țărei întregi, care trebue să fie răsbuna- 
tă, a se arăta și pildui acea tagmă de d- 
meni cari nu a avut tămă nici de Dumne
zeii, nici de lume; care n’a avut nici milă 
de dmeni, căci ’I batea fără milă. (Aplau
se). Dar să plătescl din banii contribua
bilului, ca să pui să *1 omore tot pe el ? 
Acăsta e de ne înțeles. (Aplause).

Aplaudă D. Pacu. aplaudă sărmanul, 
că răti a mai pățit ! ’i am văZut eti capul 
spart și ordine fusese date de sus să nu 
*1 caute nici un doctor. Inima Iui aplaudă; 
căci speră că a scăpat, că n’are să 'i se mai 
întâmple nimic.

Dacă, D-lor, nu se pot da pe față în 
ședință publică lucrurile acestea, căci pote 
sunt prea rușinose, atunci să se arate, cel 
puțin, la o comisiune secretă. (Protestări).

Dacă s’a întâmplat ca în acestă aface
re să fie ceea-ce se numesce, în limbagiul 
înalt, ceva secrete de Stat, comisiunea a- 
ceea să ne spuie la urechie cum s’ati chel
tuit banii.

Voci: Nu așa, în ședință publică.
D. Dr. Severeanu: In special, eti sunt 

de părere să se numescă o anchetă forte 
seridsă ca să se pilduescă acei dmeni ne- 
legiuiți și să fie siliți a se duce în pustii.

(Ilaritate). Șă nu mai remâie aici, căci 
mâine iar ne vor sdrobi. (Ilaritate).

Iată, D-lor, în scurt, ce voiam să Zic în 
acăstă cestiune, și rog pe D. ministru ca, 
dacă ’l voiti fi supărat întru ceva, să mă 
ierte; căci fără voia mea și împins de un 
sentiment de indignare, am făcut acestă 
interpelare, crezând că ast-fel ’mi înde
plinesc o datorie de român. (Aplause).

D. Th. Rosetti, președintele consi
liului: D-lor, încep prin a declara că su
părare între mine și D. Severeanu nu 
pdte exista, pentru cuvântul forte simplu 
că nu eti am fost acel ministru care am 
cheltuit acei bani.

Prin urmare, întru cât interpelarea 
D-sale n’are alt scop de cât de a critica 
împreună cu alțl colegi al D-sale, între
buințarea cea rea, dupe părerea D-sale, a 
unor fonduri secrete, și întru cât acele 
fonduri secrete nu erati la disposițiunea 
mea, înțelegeți ușor că guvernul și aces
ta și cel care ’l-a precedat, sunt cu totul 
afară din causă.

D. Severeanu, in legitima sa indigna- 
țiune asupra unor fapte cunoscute tutu
lor, și făcându-se ecoul unor inculpațiunl 
cari ati fost mal în gura tutulor, a unor 
svonurl cari ati circulat printre noi toți, 
cum că cu ocasiunea Zilelor din 14 și 15 
Martie anul acesta, s’ar fi făcut un apel 
extraordinar și neobicinuit la ceea-ce se 
numesce fonduri secrete, ar fi dorit ca 
ministerul să ’I dea lămuriri în privința 
întrebuințărel în acele Zile a acelor fon
duri. D-sa Zicea : dacă este la mijloc un 
ce rușinos, sati un ce de înaltă politică, 
să ne-o spună D. ministru la urechiă.

D-lor, nu ași avea nici o sfială să vă 
dau veri și ce lămurire, și dacă ași sci 
ceva, ași spune-o în public. Dar se vede 
că onor. D. Severeanu nu 'șl-a dat bine 
compt, sau nu cundsce cât este de deli
cată acăstă cestiune a întrebuințărel ace
stor așa numite fonduri secrete. Aceste 
fonduri, cari în esența lor sunt fonduri de 
siguranță publică, destinate de a face față 
unor cheltueli neprevăzute, extra-ordina- 
re, și unele chiar și prevăzute și ordinare, 
dar cari prin natura lor nu se pot man
data și constata dupe regulele comptabi- 
litățel generale a Statului, aceste fonduri 
sunt hotărîte, de exemplu, pentru urmă
rirea făcătorilor de rele ; și este o tristă 
necesitate, dar in fine o necesitate ca, pen
tru descoperirea făcătorilor de rele, auto
ritățile să se servăscă și de agențl secreți. 
Este evident acum că, dacă s’ar face man
datele pe numele acestor agențl, ei s’ar 
face cunoscuțl prin acesta făcătorilor de 
rele și n’ar mal putea să'șl exercite trista, 
dar necesara misiune ce ati să o îndepli- 
născă și în societate.

Mal sunt apoi și alte cheltueli nepre
văzute cari ati dat loc acestor fonduri. 
Dar întru cât privesce comptabilitatea 
lor, ea se mărginesce într’atât numai că 
se mandatăză pentru manținerea liniștel 
publice, pentru că așa este formulat para
graful în budget. Casierul nu plătesce de 

cât având un mandat tras asupra unul 
paragraf anume din budget și acest para
graf pdrtă în budgetul nostru numole.de 
manținerea liniște! publice.

Mandatul se face în genere, fie pe nu
mele unui agent, fie pe numele ministru
lui, care dispune dupe voia lui de acele 
fonduri, așa în cât nu rămâne nici o ur
mă în comptabilitatea ministerială, afară 
numai de sciința personală a ministrului 
sati agentului care a primit banii; așa în 
cât, schimbându-se un guvern și venind 
altul, înțelegeți fdrte bine că nu pdte mi
nistrul cel noti a găsi absolut nici o urmă 
de cheltuelile făcute de predecesorul săti.

Singurul lucru pe care '1 sciti este ace
sta: că la intrarea ndstră în minister, fon
dul acesta care era de 120.000 sati 150.000 
lei, se afla sleit cu desăvârșire și că se ce
ruse de predecesorul meti încă 60.000 lei 
pe lângă cel 120.000 sati 150.000 cari erati 
înscriși în budget și cari se cheltuiseră, fie 
pentru manținerea ordine! publice, fie pen
tru baterea pacinicilor cetățeni, cum spu
nea D. dr. Severeanu, sati pentru un alt 
scop de înaltă politică. Acestea sunt lu
cruri cari se sustrag de la cunoscință mea; 
și, prin urmare,’mi este imposibil de a vă 
da o lămurire, și chiar actele n’ar putea 
să vă dea, cred eti, nici un resultat.

Iată ceea-ce avăm de respuns în acăstă 
privință.

D. doctor Severeanu Insinua că ar fi 
fost persdne înalte car! s’ar fi alimentat 
și ele din fondurile secrete. Protestez în 
contra cuvântului de înalte persdne; căci, 
dupe părerea mea, nu pdte fi înalt pusă 
o persdnă care....

D. N. lonescu: înalț! demnitari a! Sta
tului a Zis.

D. președinte al consiliului, Th. Ro
setti : Mă re fus, onorabile D-le lonescu, 
a crede că ati fost înalț! demnitari al 
Statului car! ar fi putut să se alimenteze 
din acele fonduri, pentru că atunci ei ar 
fi trebuit să fie în conexitate și coniven
ță cu serviciul secret al poliției, și înalții 
demnitari nu ati nici un amestec cu acest 
serviciti; nu cred că s’ar fi putut găsi o 
persdnă înaltă care să aibă recurs la ase
menea mijldce de a ’șl căuta în acele fon
duri un supliment ilegitim al tratamen
tului săti.

Acăsta este tot ce pot respunde la in
terpelarea D-lui doctor Severeanu; și chiar 
dacă a ’ți întreba pe ministrul de finance, 
nici D-sa n’ar putea să vă spună mai mult 
de cât ceea-ce v’am spus eti. Acela care a 
întrebuințat acele fonduri, numai el ar 
putea să spună în ce și cum a întrebuin
țat banii din acest paragraf.

D. G. Lecca: D-lor deputați, noi, când 
în camera trecută ni s’a propus să votăm 
creditul de 60.000 lei, acest proiect de lege 
a venit împreună cu mai multe alte credi
te îndată dupe căderea guvernului trecut, 
și ’mi aduc aminte că în o singură ședință 
s’ati votat veri'o șepte sati opt credite, dar 
ele s’ati votat ast-fel că, de și am fi voit 
să ne opunem la votarea lor, nu o puteam 
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a o face; fiind că era maioritatea guver
nului trecut, și sciți cum vota acea ma
ioritate tdte legile, și mai cu semă cre
ditele și budgetele.

Prin urinare, noi astăjl avem dreptul 
să cerem ca să se descopere căușele cari 
ah făcut de s’a votat acest credit așa de 
repede, a doua ji chiar dupe întrebuința
rea lui; când noi seim cu toții că credi
tele, cari sunt afectate la cheltuelele 
pentru siguranța publică, de se votăză 
de o dată cu budgetul la Începutul anu
lui financiar sub rubrica unui paragraf 
anume destinat la cheltuele de felul a
cesta, și dacă în cursul anului se găsesce 
că cifra alocată în budget nu a fost sufi
cientă, ministerul cheltuesce din alte fon
duri și vine peste câte-va luni a cere un 
noii credit pentru acoperirea acelor chel- 
tueli. .

Creditul acesta însă a venit imediat 
duoă, trei jile dupe evenimentele ce ati 
avut loc în jilele de 14 și 15 Martie și 
s’a votat în câte-va minute, cu tdte pro- 
testațiunile ndstre.

e Prin urmare, D-lor, ca să se deslușdscă 
și să se scie bine că nimeni în țăra acăsta, 
chiar cât de puternic ar fi, nn pdte s’o 
ducă mult cu sistemul acesta cu care a 
a dus’o guvernul trecut în jilele din 
urmă, este de neapărată trebuință, să se 
descopere tdte cele petrecute în filele de 
14 și 15 Martie, și de aceea noi, mai mulți 
deputați, propunem să se facă o anchetă 
parlamentară, la care să se pdtă aduce 
martori, să se pdtă întreba toți agenții 
și alte diferite persdne cari vor des
tăinui mai multe lucruri. Avem inte
res a se face acăstă anchetă cu atât 
mai mult, cu cât astăzi vedem ce răs
punsuri , s’ati dat în procesul căpitanu
lui Stănciulescu de foștii prefecți de poli
ție, de persdne puse la posițiune înaltă în 
Stat, răspunsuri cari, pe mine unul, vă 
mărturisesc, m’ah pus în mirare, precum 
cred că mulți din D-vdstre vă mirați de 
asemenea răspunsuri.

De aceea, D-lor, este bine ca să punem 
o-dată stavilă la asemenea lucruri, pentru 
ca să se scie că nimeni nu pdte să ’și bată 
joc nici de instituțiunile, nici de libertă
țile, nici de punga țărei. Eâ cred că an
cheta va constata că fondul acela a fost 
cheltuit numai ca să bată pe cei cari lup- 
tah pentru libertățile publice. Prin ur
mare, noi propunem ancheta parlamen
tară și iată propunerea ndstră :

PROPUNERE
Propunem anchetă parlamentară care 

să aibă de scop cercetarea faptelor ilegale 
comise de fostul guvern și de toți agenții 
săi în Capitală în filele de 14 și 15 Mar
tie 1888, și cum s’ah cheltuit cei 60.000 
lei din fondurile secrete în acele jile. 
(Aplause).

Dr. Severeanu, I. Kogălniceanu, O. 
Olănescu, G. Rosnovanu, C. G. Lecca, G. 
Burghele, N. Filipescu, Vlădoianu, Ion 
N. lancovescu, K. St. Cezianu, C. Popo- 

vid, M. N. Pacu, M. Marghiloman, M. 
Ralș, C. Miclescu, G. Softa, Ion C. Gră- 
dișteanu, D. R. Roseti, Ulyse Boldescu, 
losif Th. Oroveanu, A. Simu.

D-lor, vă rog să bine-voiți a admite 
urgența. .

— Se pune la vot urgența și se pri
mesce.

D. vice-președinte, ’N. Blaramberg: 
Așa dar propunerea se trimite Ia secțiuni 
de urgență. Acum D. Micescu are cuvân
tul pentru a’și desvolta interpelarea 
D-sale.

D. N. Micescu’:.D-lor deputați, în șe
dința de la 22 ale’’ acestei luni, ’mi am 
permis, usând de prerogativa art. 76 din 
regulamentul acestei onor. Adunări, a 
adresa duoă interpelări în privința sdrtel 
preoților de mir. Una din aceste interpe
lări a fost adresată D-lui ministru al cul
telor și alta D-lui ministru al domeniilor.

Când am presentat aceste interpelări, 
am căutat în câte-va cuvinte să semnalez 
circumstanțele ce m’ah determinat a le 
face și importanța ce trebue a se da aces
tei cestiunî, importanță de care, trebue 
să o mărturisesc cu o deosebită satisfac- 
țiune, am vă jut că atât onor, guvern prin 
Mesagiul regal se ocupă, cât și D-vos- 
tre, fără deosebire, fie din maioritate, fie 
din minoritate. Am fost însă rugat de D. 
președinte ca să'mi reserv acest drept în 
momentul când voih desvolta interpelarea 
mea. M’am supus acestei invitațiunl; 
căci ’mi place înainte de tdte, D-lor de
putați, să respect regulamentul. Astă-ji 
fiind jiua destinată ca să dah tdte desvol- 
tările acestei interpelări, profit de bună
voință a D-vdstre și vă rog să’mi dațl 
dre-care atențiune.

In adevăr, D-nii mei, cestiunea preoți
lor de mir, a îmbunătățirilor cerute de 
biserică, mănținătdrea credințelor ndstre 
religidse, a fost preocupațiunea atât a 
onor, guvern cât și a D-vdstre tuturor, 
dupe cum se pdte vedea atât din Mesa
giul regal, cât și din proiectele de răs
puns la acest Mesagih.

Lucrul nici nu se putea în alt-fel; căci, 
în adevăr, într’o represintațiune națională, 
în mijlocul unei asociaținni de bărbați 
culți, unde fie-care din noi, guvern și re- 
presentanți ai țărei, am venit cu inima 
plină de iubire și de focul sacru al pro
gresului nostru național ca Stat, în mij
locul orientului Europei, ce ne) privesce 
cu uimire și încredere, nu se putea ca noi 
să trecem în uitare biserica și scdlă, pe 
acești puternici factori ai ori căreia miș
cări de cultură. Căci, cum s’a jis de marii 
cugetători, biserica'și scola sunt pârghiele 
cele mai puternice cari mănțin echilibrul 
și prosperitatea ori cărei națiuni; și de 
sigur nu aci se va găsi un singur mem
bru care să nege importanța bisericei și 
credințelor religidse în buna organisare 
morală, pacinică și progresivă a unui Stat.

Nu voiesc câtuși de puțin să abusezde 
paciența D-vdstre și să vă descria aici cu 

cuvîntări lungi rolul bisericei în consti
tuirea societăților, și mă voih mărgini în 
trăcăt a spunerea pentru noi, Românii, bi
serica a fost în trecut farul de mii de ori 
luminător, care ne-a luminat întunecimea 
împregiurărilor prin cari am trecut, cari 
ne-a luminat cărările în mijlocul celor 
mai mari pericole naționale. Pentru noi, 
D-lor, credințele religidse ah fost stânca 
de care s’ah isbit de atâtea ori, fără a o 
putea dărîma, tdte invasiunile barbare din 
trecut. Credința înDumnejeh și în cruce, 
dragostea ndstră de pământul în care ne
am născut și unde s’ah înmormîntat stră
moșii noștril, ah pus în respect în mii de 
rânduri pe dușmanii României.

Nici adâncimile Dunărei, nici creștetul 
Carpaților, nici pădurile nestrăbătute cari 
umbriah odinioră țera ndstră mai până 
către țărmurile dunărene, nici posițiunile 
ndstre strategice, nu ah fost,—D-vdstre o 
sciți ca și mine,—mal puternice puncte 
de reazăm, fortărețe de adăpost contra 
invasiunilor atât de puternice, precum aii 
fost credințele ndstre religidse, cari dife- 
riah fdrte mult de acelea ale vecinilor 
noștri, ale națiunilor ce ne încongiuraii.

Iată pentru ce, D -nil mei, luceferii scân
teietori ai românismului, acei Domni 
mari cari strălucesc în istoria ndstră, aă 
semănat teritoriul României, atât dincolo 
de Moldova, cât și dinedee, de o mulțime 
de monumente și așejăminte religidse, 
dupe cum a fost Ștefan cel Mare, Ale
xandru cel Bun, Neagoe, Mircea, Vasile 
Lupu și alții.

Dar, pe când acești Domni semănah te
ritoriul românesc cujnonumente și așejă
minte religidse, el căutah în același timp 
să le doteze; și cine nu scie că nu a 
fost instituțiune religidsă, n'a fost bise
rică, n’a fost monăstire fără ca să fie do
tată în mod destul de prodigai de acești 
Domni, numai și numai ca să servăscă de 
model generațiunilor viitdre. ,

Noi, după exemplele lor, căutăm a reedi- 
ficași restaura pe cari timpii le-ah sdren- 
țuit, pentru că ele ne reamintesc faptele p 
împregiurările în cari ele s’ah ridicat, în
treg trecutul nostru istoric. Dar am pn- 
tea să jicem că dacă acea ‘epocă de evla
vie, de religiositate a ridicat simțimântul 
românesc la eroism, ’l a făcut să dea pept 
cu invasiunile barbare, am putea să ji
cem că tocmai acea epocă a fost și pentru 
representanții bisericei, pentru acești îna
inte mergători ai credințelor ndstre reli
gidse, epoca lor cea mai frumdsă de în
destulare; pentru ca pe atunci cultul re
ligios era dotat cu îmbelșugare de veni
turi sigure, de daruri frumdse și prețiose.

Ce facem noi acum, noi aceștia din ge- 
nerațiunea actuală creștină ordodoxă, noi, 
bărbați din era nouă, ce facem noi pen
tru cult și servitorii cultului ? w

Răspunsul e fdrte simplu: fie-care sa 
’și pună mâna pe consciință și să răspundă 
dacă facem ceea-ce trebue să facem. In 
orașe, des de dimineță, p e când preotul 
oficiază sânta leturghie, noi cu toții sbu- 
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răm dupe afaceri, afaceri ar^ătdre; unii 
chiar isbesc în casinurl, în cafenele, unde, 
trebuie să o spun, mulți iati bere în loc 
de anaforă.

Ce facem noi pentru preoții de mir, 
pentru acești dmeni împovărați de fami
lii, de^greutăți sociale ca fie-care din noi, 
pentru cari câmpul vanelor ocupațiuni 
productive este deschis în tdte direcțiu
nile ? Noi, la oraș, lăsăm pe bietul preot 
să ridice singuratic glasul către a tot pu
tințele Dumnezeii pentru noi, și vocea lui 
se isbesce în ecoul pustietății bolțelor bi- 
sericesci; pentru că acel ce se mai duceați 
la biserică, acel ce mai duceați o luminare, 
un ban și o prescură, o leturghie, acei ce 
mai aduceați pe preot în casa lor la un 
paraclis, aceia, D-nii mei, s’ati împuți
nat; aceia erați bătrânii evlavioși cari 
purtati grije de trebuințele bisericesci și 
ajutati pe preoții de mir.

Ce facem noi ? Pdte că vom găsi o 
scusă indicând numărul cel mare al semi- 
narielor ce avem și căutând cu modul a
cesta să explicăm că ridicăm pe preoți la 
nivelul cultural la care se găsesce socie
tatea în care ei trăesc. Da, avem semi
nare 2 în Bucurescl și câte unul în fie
care eparhie, și lucru curios, cu cât nu
mărul seminarielor a devenit mai mare și 
cunoscințele ce se predati sunt mai nume- 
rdse, cu atât numărul celor ce îmbrățișăză 
înalta misiune a preoției a devenit mal 
mic.

Aci, dați’mi voie, D-lor, să fac o mică 
digresiune:

In anul 1871 onor, nostru președinte, D. 
Lascar Catargiu, atunci ministru preșe
dinte, pe care regret că nu ’l am aci ca 
o dovadă vie, venind despre Buzăti în 
gara din Ploesci, unde aștepta sosirea 
Majestățel Sale ce trebuia să vie din Si
naia, fuse întâmpinat de corpul profesoral 
și funcționarii diverselor administrațiuni; 
căci, pe atunci, recepțiunile erați de rigdre. 
Eti eram director al liceului și presen- 
tând pe profesori, între cari figura pe a
tunci și Prea Sânția Sa părintele archie- 
reti Calistrat Orleanu, atunci preot de mir 
și profesor de religiune la liceti, D. prim- 
ministru, îndată ce vă<ju că 'I presentăm 
un preot, dânsul care venise supărat din 
spre Buzeti unde avusese o anchetă la se
minar, 'mi făcu acăstă întrebare: „De ce, 
D-le director, seminariștii nu se mai fac 
preoți ? *

Pe atunci, D-lor, nu eram căsătorit și, 
prin urmare, nu ’mi puteam da socotelă 
de trebuințele unui părinte de ^familie, 
sciam însă caracterul blajin și bun al pă
rintelui Calistrat. Sciți ce am răspuns ? 
Zîmbind, spuseiti D-lui Lascar Catargiu, 
ceea-ce D-vdstre acum vă pot spune serios; 
căci acum sciti ceea-ce se cere de la un 
părinte de familie. „Cum voiți, D-le mi
nistru, ca seminariștii să îmbrățișeze mi
siunea de preot ? Dupe ce ’l înveți, și 'I 
rupi vălul ignoranței dupe ochi, pe urmă 
1 pul însr'o mână căldărușa și într'alta 
pămătuful și ’i ^ici : Du-te de te fă cer

șetor ! Atunci zimbi și D. Catargiu și 
discutarăm în trăcăt mi^ldcele de în
dreptare.

Este o vorbă pdte grea, dar scusați-mă, 
D-lor, dacă o ^ic, dar aci trebue să spu
nem adevărul: Preoții de mir, servitorii 
lui Dumne^eti, sunt mal răti îngrijiți de 
cât Servitorii dmenilor.

In adevăr, la oraș, preotul de mir ofi
ciază în biserică sfânta leturghie și noi 
suntem afară. Noi lucrăm Dumineca și 
sărbătorile ca și în cele-alte <Jile. Prăvă
liașii deschid magazinele tot ca în filele 
de lucru, și cunosc un primar ce era să o 
pață, pentru că și el avusese nenorocita 
greșală de a se face primar înainte de 
veacul XX sad XXI, când lumea pdte 
va înțelege că trebue să respecte orele de 
rugăciune; acel primar dedese o ordo
nanță ca prăvăliele să fie închise până la 
£ece ore diminăța în (jile de sărbători.

Dacă dar, la oraș, așa se petrec;lucru- 
rile, ce credeți că este la țeră, acolo unde 
D-vdstre ați semnalat atâtea rele cacause 
ale miseriel, descuragierei și rescdleî ță
rănesc! ?

La țâră, domnii mei, Dumineca des 
de diminăță primăriele gem de reclamanțl, 
cârciumile de lăutari și drumurile de ca
rele cu petriș; pentru că căratul petrișu- 
lui pe șosele se face numai Dumineca și 
sărbătdrea; iar preotul cântă singur în 
biserică și numai ecourile zidurilor 'i răs
pund.

D-lor, D-vdstre cundscețl legea din' 
1864 prin care se dispune vîmjarea bunu
rilor Statului; se pdte ca legea să fie răti 
aplicată; se pdte să fie și lipsa de pămân
turi ; dar nu este mai puțin adevărat că 
și starea miserabilăîn care se găsesc preo
ții este un ce răii. Și cum voiți să se facă 
poliție în comunele rurale, când legiuito
rul din 1864 nu a avut grije ca comunele 
să le formeze într’un mod mai mare, iar 
nu să lase a se face aci 10 case, mal de
parte alte 5—6 și în altă parte alte 6—-7? 
De trebuință ar fi fost să le adune pe tdte 
la un loc, ca ast-fel să fie o comună de 
5—6 sute de locuitori; căci numai așa or- 
ganisate comunele ar fi fost în stare să 
îngrijăscă mal bine și de biserică și de 
șcdlă și să dea garanții pentru averea și 
vieța locuitorilor. El, D-lor, sciți astăzi 
cine îngrijesce și păzesce viăța și averea 
cetățănului atât în sate cât și în orașe ? 
Nu streaja, nu poliția, nu parchetul, ci 
numai credința și temerea de Dumne^eâ. 
Și când credința se împuținăză, se perd 
nu numai preoții, dar și noi ca societate.

D-lor, țâra nu ne întrăbă cine a ridi
cat vocea pentru cutare cestiune sati cine 
a făcut cutare sad cutare lucru ; ea înre- 
gistrăză numai faptul și dupe ce lucrul 
s’a făcut, atunci vine și caută, ca bolnavul 
pe doctor, dupe ce ’i a vindecat bdla, să 
mulțumăscă celui care ’i a făcut bine. 
Prin urmare, sunt sigur că ori de unde 
ar veni binele el va fi bine venit și țâra 
va fi recunoscătdre.

D-lor, ’mi-am permis să adresez o in

terpelare în acăstă privință și D-lui mi
nistru domeniilor. Pote mă veți întreba 
D-vostre ce are a face biserica și preoții 
de mir cu ministerul domeniilor ?

EI, D-lor, odinidră Domnii pioși, boie
rii mari cu dor de țâră și de instituțiunile 
religidse, ati dotat monastirile cu proprie
tăți întinse, cu averi sigure, și aceste in- 
stituțiuni serviati în timpuri de restriște 
la adăpostirea și ospitalitatea omenirel 
suferinde. Acele timpuri s’ati dus; astăzi, 
cu drumurile de fer și cu misticele de co- 
municațiune ce avem, suntem siguri că nu 
ne vom nămoli în drum de aici până la 
Ploesci sati în altă parte, ca să mai avem 
nevoe de a ne adăposti la asemenea os
picii. Astăzi s’a constatat că aceste ospi
cii nu mai corespund trebuințelor tim
pului și s’ati redus. Am vă^ut cu durere 
de inimă, cum chiar monastirea Cozia, un 
monument fdrte frumos, făcut de Mircea 
Vodă, s’a transformat într’un penetenciar. 
Lucrul este de regretat, dar nu este tim
pul astăzi să ne ocupăm de acăstă ces
tiune.

Tot ce vă pot spune acum, este că ași 
dori să sciti dacă din aceste averi mari, 
cari s’ati concentrat în mânele ministeru
lui domeniilor, nu s’ar cuveni o parte pen
tru a se veni în ajutorul preoților de mir? 
Nu s’ar putea da și preoților o porțiune 
de pământ care să fie a bisericei și din 
fondul căreia ei să trăiască? Nu ^ic că a
cest pământ să li se dea pentru a ’l arenda, 
ci pentru a T cultiva.

Când preotul în sat ar avea pământ, 
când învățătorul din sat de asemenea ar 
avea pământ și ’l-ar cultiva, nu credeți 
D-vostre că ei ar putea să serviascăpopu- 
lațiunilor rurale de un bun model pentru 
o cultură mai sistematică, și exemplul 
dat de ei ar schimba mult în bine starea 
lucrurilor ?

In seminare, D-lor, se predati și sciin- 
țeleculturel pământului. Ei bine, pe când 
ministrul cultelor se ocupă în adevăr de 
cestiunea îmbunătățirel sărtei preoților, 
pe de altă parte în S-tul Sinod, unde ar 
trebui să fie și preoții de mir, se discută 
monopolul luminărilor de ceară. Nu a 
apucat să transpire bine acăstă idee în 
câte-va ^iare și îndată s’a ivit o mulțime 
de reclamațiunl din tdte părțile țărei. 
S’ati ridicat glasuri picând: Ce, voiți încă 
un monopol ? Și apoi să vedem dacă pro- 
puitorii acestui monopol 'și-a dat bine 
socoteala de cele ce voesc a face. Mono
polul acesta abia ar produce câte-va sute 
de mii de lei, sati cel mult un milion. Ei 
bine, nu găsesc ca pentru acest sfârșit ar 
fi nemerit să urmărim pe țăran în ajunul 
Crăciunului și al Pascelul, cu monopo
lul asupra luminărilor de ceară, pe cari 
el le cumpără, ori cât de strimtorat ar fi, 
spre a da copiilor cât mai multe să aprindă 
la biserică; căci țăranii, D-lor, aprind 
lumînări mai multe la biserică de cât a
prindem noi. Cum! și din luminările de 
ceară voiți să facem un măr de discordie 
între preoți și săteni și între comercianți ?
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Căci când, vine țăranul de afară să ’și cum
pere luminări, se Îndemnă de mai cum
pără și unt-de-lemn saâ alt-ceva ce se 
mai găsesce în prăvălia în care intră.

Pentru mine, D-lor, dați-’mi voe să 
spun, cred că un asemenea monopol este 
un lucru derisoriâ și care are să dea loc 
la multe aspre critice. Avem prea multe 
și juste plângeri contra monopolurilor de 
tot felul i să nu mai facem și pe acesta !

D-lor, regulamentul nostru nu prevede 
o altă cale pe care să se pdtă adresa o 
rugăciune guvernului, de cât numai a 
interpelărilor; de aceea eâ a trebuit să 
daâ rugăciune! mele forma de interpela- 
țiune.

Fac apel dar la D-vdstre, D-lor mi
niștri și D-lor deputați, ca să bine-voiți 
a ține compt de măsurile de îmbunătă
țire ce nu mal pot fi înlăturate, In cât 
privesce trista sdrtă a preoților de mir, 
și a le asigura o modestă existență. Prin 
garantarea veniturilor de la comunele ru
rale, despre cari am vă^ut pe câți-va 
D-nl deputați spuind că nu este bine să 
se caute in regie; căci acest mod de per
cepere â veniturilor este o sărăcie pentru 
comune, ceea-ce este fdrte adevărat, și 
prin darea de pământ din moșiile monas- 
tiresci preoților de mir, am putea nu să 
satisfacem tdte trebuințele legitime ale 
lor, dar să le venim în ajutor într’o bună 
parte.

Acesta trebue să. facem, D-lor, dd dre 
ce avem preoți de mir. La noi, orl-cine a 
avut credința în Dumnezeii și o evlavie 
deosebită, când nu a dispus de destul 
ban! ca să facă singur o biserică, atunci 
s’a dus cu pantahusa din sat în sat, din 
oraș în oraș și a adunat suma necesară 
pentru acest scop și a clădit biserica. 
D-vdstre sciți că românul din fire are a
plicare la facerea de biserici; și o-dată 
biserica făcută, a trebuit să 'i se dea unul 
saâ duoi preoți cari să oficieze acolo; dar 
acel preoți cu ce voiți să se mal hră- 
nescă astăzi, când dmenil cel bătrâni cari 
’i mai chiămaâ să le citâscă câte un pa
raclis saâ o sfeștanie, aceia s’aâ dus, și 
nu mal e cine să dea câte ceva preotului.

Iată, D-lor miniștri, cuvintele pentru 
cari ’mi-am permis să fac acest căldu
ros apella sentimentele de dreptate ale 
D-vdstre.

D. ministru al domeniilor, Al. La
hovari : D-lor, 'ml-ar fi cu neputință, 
chiar de m’ași fi pregătit mai mult, să 
răspund onor. D-luI interpelator, D. Mi
cescu, în privința numerdselor considera- 
țiuni religidse ce D-sa a adus în desvol- 
tarea acestei interpelări. A trata cu a- 
câstă ocasiune cestiunea imensă a istoriei 
bisericei la noi, și ceva mai mult, a isto
riei religidse, ’mi se pare că am eși din 
cadrul unei discnțiuni relative la reser- 
varea a câtor-va pogdne pe moșiile Sta
tului pentru preoții din comunele rurale, 
și am da loc la o desvoltare de diferite 
teorii într’o ordine de idei în care se vor 
putea ciocni multe opiniuni, dar care nu 

ne vor duce la nici un resultat. Cred că 
domeniul legislațiunel, cel puțin în pri
vința unei cestiuni așa de simple ca aceea 
ce ni se pune astăzi înainte, nu ar putea 
merge așa de departe de o camdată, în 
cât să ne apucăm noi a scruta acum sta
rea consciințelor în societatea română și 
a examina pentru ce astăzi obiceiurile 
s’aâ schimbat de cum eraâ în alte tim
puri, și pentru ce dmenil merg, cum ^i- 
cea D. iMicescu, la cârciumă în loc să 
mergă la biserică.

De sigur, D-lor, că eâ nu pot de cât 
să aplaud și să împărtășesc preocupațiu- 
nea înaltă care a dictat D-lui Micescu 
interpelarea pe care D-sa a desvoltat'o 
astăzi. Dar ’mi veți permite să mă măr
ginesc a răspunde numai la partea prac
tică a cestiunei, la partea positivă a in- 
terpelărei D-sale.

Onor. D. Micescu întrâbă pe ministrul 
de domenii dacă este saâ nu decis ca din 
fondurile resultate din vîmjarea în loturi 
mici a moșiilor Statului, odinidră averi 
monastiresci, să ajute cu o sumă pe mi
nisterul cultelor în formarea fondului 
pentru salariarea preoților de mir din co
munele urbane, și dacă, în vîn^area mo
șiilor în loturi, reservă și preoților de mir 
din comunele rurale pământuri necesare 
posițiunel și existenței lor.ff

Acum, la rândul meâ, ași întreba și eâ 
dacă interpelarea acâsta este adresată pen
tru trecut saâpentru viitor? Dacă ea^ste 
adresată pentru trecut, atunci iată starea 
de lucruri din trecut, pe care o avem și 
astăzi.

Legea rurală a prevăzut pentru fie-care 
biserică de sat un număr dre-care de po
gdne pentru îndestularea trebuințelor 
preoților din comunele rurale. Legea as
tăzi în vigdre pentru vîmjarea moșiilor 
Statului, fie în loturi mici, fie în corpuri 
întregi, nu prevede nimic în acâstă ces
tiune. Acâsta e starea legislațiunel ac
tuale. Banii cari es din vîn^area moșiilor 
Statului aâ o destinațiune specială, care 
se găsesce indicată în articolele 2 și 48 
din actuala lege; iată care este acâstă 
destinațiune.

In art. 2 al legei pentru înstrăinarea 
bunurilor Statului se $ice!

„Sumele provenite din vîn^area aces
tor categorii de moșii se vor vărsa la casa 
de depuneri și consemnațiuni și vor servi 
la stingerea datoriei publice, conform 
unei legi speciale.

Iar prin art. 48 din aceeași lege se ^ice: 
„Prețul resultat din vîntjarea a ori-ce 

bunuri mici și a bunurilor mari, având 
un venit până la 10.000 lei, cum și din 
embaticurile rescumpărate și nerescumpă- 
rate, va forma un fond special la casa de 
depuneri, afectat anume pentru plata a- 
nuităței împrumutului autorisat prin le
gea de la 5 Iunie 1882, în sumă de 
27.230.000 pentru înființare de edificiuri 
și construcțiuni publice.*

Iată la ce destinațiune sunt reservate 
fondurile provenite din vîn^area moșii

lor Statului în corpuri întregi saâ în lo
turi mici; ele servesc la stingerea datan 
riei publice, și mal târ^iâ, printr’un ar
ticol adițional, ca să ^ic așa, s’a designat 
în mod special care datorie publică înțe
lege legea să o stingă prin aceste resurse, 
aceea este datoria de 27 miliâne și atâtea 
sute de mii lei, contractată pentru edifi
cii și construcțiuni publice. Atât $ice le
gea actuală și nimic mai mult în pri
vința destinațiune! banilor ce se vor in
casa din aceste vîn^ărl. *

Trebue însă să mal adaog că, chiar 
dupe legea actuală, nu sunt opriți preo
ții de mir și cei-alți servitori a! bisericei 
de a cumpăra pământ în loturi din mo
șiile vîndute în condițiunile prevăzute 
pentru cei-alți cultivatori de pământ.

Iată pentru trecut și present. Acum, 
cât pentru viitor, avem o lege care se va 
presenta Corpurilor legiuitâre și care va 
produce un venit în budget, resultând din 
vîn^area moșiilor Statului. Venitul însă 
va fi ma! mic acum, pentru că spiritul 
legei celei nuoă este de a nu se mal cere 
de la cei cari vor cumpăra moșii să de
pună, cum prevede legea de astăzi, o de
cime saâ o pătrime, dupe cum ar cum
păra moșii în loturi mici saâ în corpuri 
întregi, dar totuși va fi un venit care va 
resulta din plata anuităței, în care va 
intra dobânda și amortismentul. întreba
rea însă este, dacă pdte acum Adunarea, 
cu ocasiunea unei interpelări, să discute 
o lege viitore și să determine cu antici- 
pațiune unele din disposițiunile ei? Chiar 
ceea-ce spun eâ acum în acâstă privință, 
o spun fără competință și fără drept, 
pentru că legea nu este depusă; și dacă o 
spun, e numai ca o sciință personală pe 
care o am eâ.

Cât pentru cestiunea de a se hotărî ce 
trebue să se facă cu banii ce vor proveni 
din aceste vîn^ărf, acâsta, D-lor, este o 
cestiune care rămâne cu totul la chibzui- 
rea D-vdstre.

Legea va fi adusă înaintea D-vdstre și 
sunteți stăpâni să faceți cu aceste sume 
ceea-ce veți voi, să le dați destinațiunea 
pe care o veți crede cea mai bine neme- 
rită, și atunci va fi timpul ca cu mai 
multă utilitate și în mod mai priincios 
să vină D. Micescu cu acâstă cestiune 
atât de însemnată și să propună Camerei, 
ca o parte din aceste venituri să fie 
destinată la îmbunătățirea posițiunel ma
teriale a clerului mirean din sate și din 
orașe, și Camera va hotărî. Atunci se vor 
îndestula acele trebuințe ce le veți găsi 
urgente; și desigur una din cele mai 
respectabile este aceea pe care a pus’o 
înainte D. Micescu. Camera va resolva 
atunci cestiunea ținând compt de tdte in
teresele respectabile în acâstă țâră.

D.T.Maiorescu, ministrul cultelor 
și instrucțiunel publice : D-lor depu
tați, eâ voiâ fi și mai scurt de cât colegul 
meâ de la domenii.

Legea pe care o cere D. Micescu, legea 
de îmbunătățire a sdrtei clerului mirean.

Digitized by VnOOQie



DESBATERILE ADUNAREI DEPUTAȚILOR 17730 Noembre 1888

este legată de deliberările Sântului Sinod.
Dupe spiritul legei constitutive a Sân

tului Sinod, episcopii eparhioțl numesc 
și revdcă pe preoți. S’a arătat In Sinod 
că a crescut prea mult numărul de preoți 
și că o parte a răului vine din concurența 
a prea mulțl aspiranți la puținul salarii 
ce 1 pdte da comuna rurală.

Sântul Sinod este In momentul de față 
în cercetarea unor măsuri de propus pen
tru remedierea acestei stări, adică pentru 
fixarea și reducerea numărului parohiilor; 
prin urmare, și reducerea treptată a nu
mărului preoților.

Acăsta trebue să fie ântăifi făcută de 
Sântul Sinod, și nu o pdte face alt-cineva 
de cât Sântul Sinod.

După ce va fi odată fixat atât numărul 
parohiilor cât și numărul preoților de 
fie-care parohie, vom avea o basă pentru 
calcularea totală a cifrei cerute pentru 
îmbunătățirea salariului. Și resolvirea a
cestei lucrări, precum și combinarea ei cu 
mi^ldcele financiare, tdte acestea vor fi 
supuse deliberărilor D-vdstre.

D. M. Kog&lniceanu: ’Mi pare răti 
să fac o mică rectificare la cuvintele gise 
de onor. D. ministru al cultelor.

In loc de a ne cere să ne ocupăm cu un 
moment mai ’nainte de îmbunătățirea sdr- 
tei clerului de mir, care este adevăratul 
susțiitor și propoveduitor al religiunei și 
moralei creștine, și în privința sdrtei că
ruia societatea civilă are dreptul să’și $ică 
cuvântul săfi, D. ministru vine și afirmă 
un fapt care nu este așa cum spune D-sa.

Până astăzi preoții de mir de prin sate 
se Întăresc de episcopl, dar se aleg de co
mune. Este un principia democratic care 
trebue să ne bucure că a rămas încă din 
vechime în biserica ndstră. Nu putem dar 
primi să se £ică că numai Sinodul are drep
tul să facă legea pentru îmbunătățirea po- 
sițiunei clerului. Sunt dator a spune cum 
că Sinodul a făcut veri duoă trei propu
neri, a stăruit cât ’i era prin putință, și 
pe de altă parte afi venit și numerdse pe
tițiuni și s'afi făcut multe propuneri în 
acăstă privință, atât in Cameră cât și în 
Senat Era, prin urmare, destulă materie 
pentru ca noi, societatea civilă, să ne o
cupăm de acăstă cestiune și să facem acel 
proiect dupe arătările, dupe jaldnele puse 
de Sinod. O greșală a guvernului trecut, 
pe lângă altele, e și acesta, că nu s’a o
cupat în destul și n'a pus zelul necesarifi 
pentru ca îmbunătățirea sdrtei clerului, 
să devie un adevăr.

Nu ași putea dar primi ca să așteptăm 
ce va face Sinodul. Cu părere de răfi, cu 
durere constat cum că legea Sinodului, 
așa cum s’a făcut, n’a produs rddele aș
teptate și că o reformă mare trebue in
trodusă în organisarea Sinodului. Acea 
reformă s’a proiectat în divanul ad-hoc 
până în punctele cele mai mici de repre- 
sentații, de membri ai Sinodului, dintre 
cari cel de pe urmă supraviețuitor e eru
ditul, ortodoxul Episcop de Roman.

D-lor, trebue să introducem în Sinod 

elementul preoților de mir, și dacă ar fi 
cu putință, efi, cât pentru mine, ași in
troduce și elementul mirean. Ori cât s’ar 
4ice, între elementul călugăresc și între 
elementul preoților de mir există o duș
mănie mare.

Vod: Așa e.
D. M. KogAlnîceanu: M’am plâns de 

multe ori mitropolitului reposat. ’MI pare 
răfi că trebue să vorbesc răfi de dânsul, 
dar era om prea de lume, prea alerga pe 
la gări în întâmpinarea celor mari, ca să 
mai aibă timp să se ocupe de cler. Actu
alul mitropolit e un adevărat preot, dar 
mă tem cum că nu e destul de ajutat pen
tru ca să facă din reforma Sinodului și 
îmbunătățirea clerului, ceea-ce așteaptă 
țâra întrâgă și chiar ortodoxă.

Nu trebue dar noi să așteptăm mult 
de la Sinod; dar trebue o dată să se țină 
cuvântul ce s’a dat țărei în acăstă Adu
nare și să se ia în serios acăstă cestiune; 
trebue să- ne îngrijim de preot, care să 
află în cea mai tristă posițiune, și care 
nu mai are acea autoritate morală ce tre
bue să o aibă un preot.

Efi sunt deplin convins că prin îngriji
rea pe care vedem că o are D. ministru 
al instrucțiune! publice, va înțelege și 
rolul ce este chemat preotul să jdce în 
țără la noi. Efi dar ’l rog să nu se uite la 
formalități și într’o ast-fel de reformă să 
nu se uite nici la greutăți, ci să se pună 
îndată pe lucru, fără să aștepte ce va veni 
de la Sinod.

Noi vom vota cu toții îmbunătățirea 
clerului și apoi pdte să vie Sinodul să ’și 
facă arătările asupra defectelor legei; le
gea însă făcuta de noi vă încredințez că 
va fi mal bună pentru preoții de mir de 
cât acea pe care ar face-o Sinodul.

D. ministru al cultelor și instruc
țiune! publice, T. Maiorescu: Cestiu
nea pusă pe acest tărâm, adică dacă tre
bue modificată legea Sinodului, e cu to
tul altă cestiune decât aceea pusă de onor. 
D. interpelator, și e o cestiune ce nu o 
vom deslega în acăstă sără.

Până când este însă legea actuală în 
vigdre, să ’ml permită onor. D. Kogăl
niceanu să ’i spun, că efi nu pot admite o 
călcare a unei legi în vigdre.

Legea de constituire a Sinodului la 
art. 19 lasă fixarea eparchiilor la propu
nerea Sinodului, se înțelege cu aprobarea 
posteridră a Camerelor, iar la art. 11 lasă 
ministerului cultelor în Sinod numai un 
vot consultativ.

Vrea să 4ică> dupe organizarea Sântu
lui Sinod, Sinodul care are să fixeze epar
hiile, trebue să fixeze ântâifi parochiile 
și înainte de a fi vorba de o lege budge- 
tară pentru preoții de mir, trebue să se 
facă mai ântâifi regularea parochiilor. 
Sesisat, cum s’ar ^ice în franțuzesce, Sân
tul Sinod încă în sesiunea de primăvără, 
se ocupă și acum cu parochiile; lucrarea 
sa sper că va fi terminată în filele aceste, 
înainte însă de a eși din Sinod, efi nu pot 
face nimic; căci, mai ântâifi, numărul preo

ților în funcțiune atârnă de Ia acea lucrare a 
Sinodului. Dupe art. 24 al lege! Sinodului, 
protoereii și proistoșii se numesc și se 
destitue numai de către mitropoliți safi 
Episcopii EparchioțI. Urmeză dar, ca tot 
Episcopii să se ocupe mai ântâifi și de 
gradele inferidre a preoților de mir, în a 
căror numire și schimbare ministerul a
semenea nu se pdte amesteca dupe legea 
astăzi în vigdre. Competința lui ar începe 
numai la partea financiară, care pentru 
protoierei aduce cu sine necesitatea recu- 
ndscerel lor de către minister.

Când va fi vorba să se reformeze legea, 
dupe cum cere D. Kogălniceanu, atunci 
pdte vom ajunge la o mai mare influență 
a societăței laice asupra acestor lucruri. 
Până atunci, dați-'mi voe a rămâne dupe 
spiritul legei în bună înțelegere cu Sân
tul Sinod care, trebue să o recunosc, ’și dă 
cea mai mare silință de a propune o so- 
luțiune acestei reforme fdrte urgente.

D. N. lonescu: D-le președinte, mă 
surprinde D. ministru cu modul de a in
terpreta legea organică a Sinodului. Si
nodul este o instituțiune prevăzută de 
Constituțiune, cu atribuțiuni exclusiv ca
nonice, disciplinare și dacă voiți și orga- 
nisatdre tn sfera atribuțiunilor curat re- 
ligidse. Dar în cât se atinge de condițiu- 
nUe materiale ale clerului, de subrențiu- 
nl, Sinodul nu are nimic a vedea în ase
menea cestiuni.

Când noi vorbim în tdte filele, și mal 
ales D-nii miniștri, de ameliorarea po- 
sițiunel clerului mirean, nu este vorba 
de numărul bisericilor și de numărul e- 
parchiilor, precum n’ar fi vorba de nu
mărul comunelor, de numărul districtelor, 
este vorba, că în districte, în comune ce 
posițiune materială putem și trebue să 
facem clerului mirean; este o cestiune de 
dotațiune a clerului și, prin urmare, rog 
pe D. ministru să se pătrundă de datoria 
ce Statul are de a îngriji ea în comune să 
fie asigurată condițiunea materială a cle
rului. Când vom avea acăstă condițiune 
materială asigurată, atunci preotul, îm
preună cu învățătorul și cu medicul, a- 
ceștl trei vor fi agenții cei mai eficaci 
pentru fericirea omului; cât nu vom a
vea acești trei agenți dotați de Stat, sub 
controlul Statului, sub auspiciele Statu
lui civil, n’am făcut nimic pentru popu- 
lațiunea ndstră de la sate.

De aceea, rog pe D. ministru să înțe- 
legă alt-fel datoria sa de administrator al 
fondurilor cari sunt donate bisericei de 
mir, bisericei domnesci și altele; căci de 
acolo are un mijloc ca să sub-venționeze 
și bisericele și clerul mirean. Biserica ca 
și scdla trebue să o sub-venționeze tdtă 
lumea. Statul plătesce pe invățător, *1 
dresâză și ’l numesce, și tot asemenea va 
fi și cu preotul. El pdte să primescă e- 
ducațiunea sa de la autoritatea spirituală 
a Sinodului; dar în ceea-ce privesce con
dițiunea lui materială, el atârnă de co
mună, de județ, atârnă de Stat.

De aceea, efi cred, că D, ministru trebue 
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să se pătrundă de acăstă idee, și chiar 
dacă ar fi să amelioreze condițiunea cle
rului numai cu lumînărilede ceră, încă 
tot ar trebui să se pătrundă de adevărul 
că numai cu aceste luminări, numai cu 
acestă luminare fisică nu se lumindză po
porul; poporului ’i trebue un luminător 
sufletesc în tdtă puterea cuvântului, așa 
precum are pe învățător și pe medic. Sta
tul are datoria ca din fondurile sale să 
sub-venționeze pe preotul, pe învățătorul, 
pe medicul poporului.

Iată cum înțeleg efi datoria Statului și 
cred că toți acei cari ati susținut în con
stituantă libertatea de consciință și cari 
aii înființat o autoritate sinodală, n’afi în
țeles ca să lăsăm în sarcina sântului Si
nod condițiunile de Îmbunătățire a sdrtei 
preoților de mir.

Secularisarea averilor monastiresci, care 
aiurea s’a făcut tocmai pentru ca fondul 
să fie administrat mai bine, trebue să de
ștepte pe D. ministru asupra datoriei 
sale în cât privesce obligațiunea Statului 
de a subvenționa materialmente pe preoți. 
Ori cât de sceptic ași presupune pe D. 
ministru al cultelor, și 'mi place a crede 
că un filosof nu pdte fi de cât fiul Îndoie
lii, totuși cred că se va pătrunde de dato
ria sea.

In Bucovina s’afi secularisat averile mo
nastiresci, dar împăratul filosof a consti
tuit un fond religionar, din care se Între
ține agi clerul poporului.

D. Micescu a vorbit ceva despre cons
tituirea unui fond pentru clerul mirean, 
dar efi insist asupra acestui punt că, pre
cum In Bucovina fondul religionar s'a 
constituit din averile monastiresci, tot a
semenea și Statul nostru, care a luat în 
mâna sa averile monastiresci, are o dato
rie imperidsă de a subvenționa biserica 
poporului, Intru cât poporul este în mi- 
serie și în suferințe, și încărcat de atâtea 
datorii în cât trebue Statul să'I vie în a
jutor dacă nu vrea să’l lase fără mângâiere 
sufletescă.

Efi termin picând că D. ministru are 
ceva de învățat în privința acăsta, D-sa 
să pună cestiunea în studifi, să nu aștep
te totul numai de la Sântul Sinod, fiind că 
Sântul Sinod nu este mai competent de 
cât ar putea să fie D. ministru.

Făgăduințe multe s’aiî dat din tdte păr
țile și preoții, cari sunt un element civil 
Însemnat, ati nevoie ca Statul să le pro
beze că nu’i consideră ca un element re
trograd, ci-'I consideră ca pe un element 
de progres pentru luminarea poporului. 
Când D. ministru va fi pătruns de aceste 
idei, cred că va găsi migldcecasă răspun
dă la așteptarea generală a clerului laic.

D. M. Kogălniceanu: D-lor, ași voi 
să complectez^isele mele. De și am luat 
cuvântul în mod incidental, însă socotesc 
cum că în momentele de față, unde nu 
avem nici unul din acele proiecte subt im- 
presiunea cărora, mai mult safimai puțin, 
s’afi făcut alegerile, este bine să mai in
sistăm puțin asupra acestei cestiuni, pen

tru ca cel puțin în mod teoretic să enun
țăm principiile societății moderne și să 
facem ca D. ministru să înțelăgă care es
te pulsul acestei Camere, unde sunt ațâți 
tineri învățați.

D. ministru s’a pus la adăpostul legi
lor actuale și a gis un adevăr recunoscut 
de noi toți, că nu pote să facă nimica fără 
să modifice legea.

Negreșit că nu efi voifi gice D-lui mi
nistru să calce legea, dar cred că D-sa 
pdte prin temperament, pdte prin reser- 
ve, prin studiile D-sale, este prea timorat 
în față cu autoritatea bisericăscă superi- 
dră, și nu este destul de îndrăsneț ca să 
vină să dea țărei, să dea clerului o îmbu
nătățire promisă de atâta timp și tot amâ
nată. D-sa a arătat că, după legea Sinodu
lui, ministrul nu are acolo voce hotărîtdre, 
ci numai asistă. Apoi, acolo unde D-sa ve
de frică și împedecare, trebue din contra 
să vadă dreptul de a fi energic și cu ini
țiativă, represintând acolo societatea ci
vilă față cu călugărimea, care, de! nu 
o ddre atât de mult suferințele preoților 
de mir; și, prin urmare, cred că acolo unde 
este frică, D-sa trebue din contra să tragă 
coragiul ca să bată la ușe, să dea ușa de 
părete, să intre în întru și să gică: îmbu
nătățiți clerul mirdn; căci voi, cari sunteți 
aci, aveți posițiunea vdstră îmbunătățită; 
voi nu aveți nici femei, nici copii, nici 
nu plătiți veri-o contribuțiune și, prin ur
mare, sunteți datori să îmbunătățiți sdrta 
clerului de mir ; căci la din contra, vă vom 
pune și pe voi la tdte dările, Prea sfinți- 
ților Părinți și Prea Inalților stăpâni!

Domnii mei, iertați'mi o mică aducere 
aminte cam de demult. Când în Divanul 
ad-hoc, în Moldova, s’a tratat cestiunea re- 
ligidsă și deslipirea drepturilor politice de 
confesiune, de religiune, am fost unul 
din cei mai mari luptători contra acestei 
idei și pentru asimilarea preotului de mir 
cu cetățănul laic. Eram tânăr și energic 
atunci, și am stăruit să se dea și catoli
cilor, și luteranilor și armenilor și tutulor 
eterodoxilor drepturi politice, și propu
nerea ndstră a fost bătută numai cu duoă 
voturi. îndată dupe aceea, am venit la 
Bucuresci, unde era comisiunea interna
țională, și am stăruit mult până ce con- 
venținea de la Paris a dat dreptate cere
re! ndstre. De atunci am căutat să urmă
resc ce progres a făcut și clerul ortodox 
și clerul eterodox, și am văgut că clerul 
eterodox prin întindere de mână a făcut 
biserici, a făcut scdle, a făcut seminare, 
a făcut chiar catedrale, și o spun cu du
rere de inimă că atunci când mitropolitul 
trecut a deschis o subscriere pentru a 
face o catedrală mare, Mitropolia, nu 
scifi dacă a adunat o mie de lei.
^Prin urmare, nu vedeți prin acăsta că 

autoritatea morală a clerului nostru a 
dispărut ? Un primat al României care 
face o subscripțiune, ca să avem alt-ceva 
de cât mitropolia ce avem astăzi și care 
plăcă capul înaintea mitropoliei catolice, 
să nu găsăscă un milion ! Un simplu ce- 

tățdn, fără veri-un rol politic, ci numai 
animat de dorința binelui, a înzestrat ca
pitala cu Ateneul, cu o construcțiune din 
cele mai frumdse, de care se pdte mândri 
ori-ce capitală; el s’a zeflemit, cerând 
cu leul, cum gice autorul Zeflemelelor: Dați 
un lefi pentru Atenefi, și în adevăr cu 
leul s’a făcut.

Să ne ocupăm dar, D-lor, de temelia 
religiune! ndstre, de preotul de mir. 
Vă mărturisesc că mă ddre inima când 
văd că clerul eterodox face mai mult de 
cât clerul nostru, când văd că și dacă 
se găsesce în miglocul clerului nostru 
un om care onorăză biserica ortodoxă, 
cu tdte acestea este gilnic atacat cu pam
flete ; mă ddre inima când văd că dupe ce 
noi am fost în tot-d’a-una atât de tole
ranți către tdte cultele, cari afi putut găsi 
o deplină libertate în țâra ndstră, și mai 
cu sdmă cel catolic care nu a avut a în
tâmpina cea mai mică dificultate în des
voltarea sa necontenit crescândă, mă ddre 
inima, gic, când clerul catolic s’a arătat 
atât de intolerant cu ocasiunea morței dr. 
Ludovic Russu. Se hotărîse ca sicriul ace
lui bărbat de bine să intre în curtea S-tului 
Spiridon unde este spitalul, pentru care 
el a lucrat mult și unde a salvat viața a 
mii de dmeni; dar preoții catolici afi re- 
fusat să intre acolo, și efi cred că Archie- 
piscopul Palma va descuviința acăsta, cu 
atât mai mult cu cât Mitropolitul Mol
dovei, capul religiunel ndstre, sciind că 
mortul era de ritul catolic, cu tdte aces
tea a ordonat de s'a tras tdte clopotele 
bisericelor ndstre, și pentru acăsta îl arăt 
tdtă recunoscința mea; fiind-că el a fost 
pătruns de adevăratul spirit al tradițiu- 
nilor ndstre de toleranță.

Dacă S-tul Sinod, în loc de a’și perde 
timpul în discuțiuni ușdre.........

D. ministru al cultelor și instruc- 
țiunel publice, T. Maioresou: Cer cu
vântul. "

D. M. Kogălniceanu: Negreșit că D. 
ministru are datoria să apere S-tul Sinod, 
dar efi am înainte de tdte să mă constitui 
apărător al societăței și trebue să exprim 
regretul ce am de a vedea, cum că Sino
dul ast-fel cum este compus, nujmal pdte 
sta, chiar pentru salvarea sa, a clerului și 
chiar a religiunel ndstre.

No! ținem Ia ortodoxie, este religiunea 
părinților noștri și o vom apăra chiar în 
contra acelora cari sunt puși în capul ei 
și nu scifi să o apere, vom da bani, pen
tru că speranța este în religiune, și reli
giunea trebue să fie în contact cu popu
lațiunea nostră.

D. Maiorescu ar trebui să scie că nici 
unul din miniștri de sub Cuza-Vodănu’șl 
ar fi pus ștrăngul în gât câ să facă legea 
secularisărei averilor monastiresci, lege în 
contra căreia erafi șepte puteri, dacă noi 
am fi sciut ce întrebuințare avea să se 
facă de acele fonduri, întrebuințare pe 
care nu voifi să o mal calific. Animați 
de cele mal bune intențiunl, noi am se
cularisat acele averi ca să facem bine, ca
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servim biserica, scâla, spitalele și în loc 
acâsta, fondurile monastiresci s’ati în

trebuințat la echilibrări budgetare și a
desea ori lâ cheltueli destrăbălate sati ne- 
trebuinciâse.

Așa dar, înainte de tdte, să ne aducem 
aminte că averile monastiresci ati fost 
date de bătrânii Domni și boeri ai țârei, 
și adesea ori de dmeni cari nici nu avâti 
drepturi in acâstă țâră, pentru biserică, 
pentru scdlă, pentru spital. La asemenea 
cheltueli trebuia să fie întrebuințate a
ceste fonduri.

Noi seim câte milidne s’ati încasat din 
vln^area moșiilor monastiresci, dar ce s’a 
dat din acele milidne bisericei și scolei ? 
Dacă ati mai rămas moșii nevîndute, a
celea să se dea țăranilor; căci legea secu- 
larisărei averilor monastiresci este un 
compliment, este o idee înainte mergă- 
târe a emancipărei țăranilor și a salvărei 
proprietăței mari din sclavie.

De- aceea, eti vă ^ic, D-lor, că a venit'tim
pul ca să faceți aceste imperiâse înbune- 
tățiri. Dacă D-vdstre vă dațl înlături, 
vom lua noi acâstă inițiativă. Cu noi bă
trânii se vor asocia ațâți tineri energici, 
zeloși de progres, și vom vota cu toții 
nouile legi pe cari le reclamă societatea. 
Vom vedea atunci dacă S-tul Sinod va 
avea să ^ică ceva, dar eti cred, din con
tră, că ne va fi recunoscător; căci mă cred 
dator să declar aci că nu S-tul Sinod este 
causa de nu s’ati votat până acum aceste 
legi cari ar fi trebuit să fie de mult vo
tate, ci noi, puterea civilă, cari, pentru 
ca să ne complăcem reciproc unii altora, 
am votat multe cheltueli de prisos, refu- 
sând altele din cele mai folositdre.

Rog pe D. ministru să compteze pe * 
maioritatea de astăzi a Camerei că '1 va 
ajuta și ’I va da tot sprijinul, când D-sa 
va veni să întărâscă biserica și scdla; căci 
maioritatea va vedea în acâsta o cestiune 
de ordine și de apărare în contra furtune- 
lor socialiste. (Aplause). Vedeți, m’ațl a
dus până acolo, ca să mă pun râti cu so
cialiștii. (Ilaritate).

D. ministru al cultelor și instrucțiu
ne! publice, T. Maiorescu : D-lor, ați 
fost martori la reserva intenționată, din 
partea mea, cu care am căutat să nu daii a- 
cestel discuțiuni o mai mare proporțiune 
de cât credeam că era în spiritul D-luI 
interpelator. Dar D-vâstre sunteți suve
rani de a da cestiunel întinderea ce voiți. 
Nu vă mirați dar, dacă vă mâi iati și eti 
câte-va minute ca să răspund ; căci așa 
cum a presintat cestiunea celebrul nostru 
adversar in cașul de față, D. Kogălnicea
nu, nu se pâte bine susține anume de D-sa.

Cum ? Mie, care sunt la minister de 7 
luni, mie să 'mi impute celebrul și încă- 
runțitul prin faptele sale istorice, D. Ko
gălniceanu, de ce nu am și făcut ceva 
pentru clerul de mir ? Dar D-sa care a 
încărunțit in istoria țărel ? (Aplause).

Atunci, când a luat averile mdnăsti- 
rescl în administrarea Statului, la 1864, 
$e ce nu a făcut D. Kogălniceanu, ceea-ce 

D-sa cere numai de cât acum ? Atunci 
era momentul cel adevărat! S'a seculari-» 
sat atâtea averi mănăstirescl, averi răma
se de la moși și strămoși, destinate a se 
cheltui pentru întreținerea bisericei și a 
scâlei; la secularisare D. Kogălniceanu 
era a tot putinte; de ce nu a făcut D-sa 
ceea ce ’mi cere să fac eti acum ?

Au(JI, în țâra acâsta s’ati secularisat a
verile bisericesc! hărăzite in interesul 
cultului bisericesc și școlar, și D. Kogăl
niceanu nu s'a gândit atunci să facă o 
casă specială in care să se păstreze o parte 
din aceste averi secularisate pentru îm
bunătățirea clerului și a scâlei, și s’ati a
runcat toți Imanii în casa generală a Sta
tului spre a servi la te miri ce alte chel- 
tuell, adese ori luxose; și D-ta, D-le 
Kogălnicene, mă întrebi pe mine de ce nu 
fac eti acâsta acum, dupe 24 de ani ? Dar 
D-ta, care al mai fost ministru de interne 
și de externe sub D. Brătianu, D-ta, care 
ori la guvern, ori in Cameră, n’al găsit 
vreme să te ocupi în timp de 24 ani cu 
acâstă cestiune, mă întrebi pe mine, venit 
la guvern de câte-va luni numai, de ce 
nu resolv eti cestiunea fârte grea a îmbu- 
nătățirel clerului de mir?

Am terminat. Scuzați-mă, dar trebue 
să spunem lucrurile dupe dreptate; și nu 
âmenl de autoritatea D-lui Kogălniceanu, 
să vină astăzi și să mal facă, când e mem
bru în oposițiune și neresponsabil, încer
carea de a mă pune în luptă cu episcopa
tul român.

Eti, D-lor, în înțelegere cu episcopatul, 
caut să fac ceea-ce trebue să se facă pen
tru îmbunătățirea clerului de mir; și am 
găsit din partea Sântului Sinod tâtă buna 
voință pentru acâsta. Nu eti, ^ic, mă voiti 
pune în luptă cu dânsul numai pentru a 
complace D-luI Kogălniceanu. Dacă voiti 
putea să aduc îmbunătățire împreună 
cu episcopatul, o voiti face; numai în 
giua când ași dobândi convingerea că e
piscopatul nu voesce îmbunătățirea cle
rului mirân, atunci mă voiti adresa de-a 
dreptul la D-vâstre. Astăzi însă sunt 
convins de buna voință ce o are Sântul 
Sinod în acâstă cestiune.

Voci: închiderea discuțiunel. (Sgomot).
D. ministru al cultelor și instruc

țiune! publice, T. Maiorescu: Vă rog, 
și sunt convins că și Camera va primi ru
găciunea mea, să nu închideți tocmai a
cum discuțiunea.

Cred că nu e bine ca în acâstă Cameră 
să se creeze precedentul de a se închide 
discuțiunea imediat dupe vorbirea unul 
ministru. (Aplause). Din contra, vă rog 
ca tocmai în urma vorbire! unul ministru 
să fie discuțiunea deschisă, pentru ca mal 
ales veri unul din membrii oposițiunel să 
pâtă răspunde. (Aplause).

D. vice-președinte, N. Blaramberg: 
Conform cu simțimintele Camerei și chiar 
ale băncei ministeriale, cred că nu mal 
este nevoe să consult Camera asupra ce- 
rerel de închiderea discuțiunel.

D. N. lonescu are cuvântul.

D. N. lonescu: Ced D-lui Kogălni
ceanu.

D. M. Kogălniceanu: 'MI pare răti 
că D. ministru mă atacă de ce n'am făcut 
eti îmbunătățirea posițiunel clerului. A
poi suntem noi aci ca să ne întrebăm de 
ce ati făcut și n'ati făcut miniștrii trecuțl, 
sati suntem ca să ne ocupăm de actuali
tate, de ce trebue să facem acum ?

Sunteți de șâpte luni la guvern, și eti 
nu v’am făcut nici o imputare, și chiar 
acum nu v’am <Jis nimic alt de cât că a
colo unde D-ta al vedea frică, eti nu văd 
de cât un subterfugiti. *

Cum ? Eti să vă pun în intrigă cu cle
rul înalt ? Eti am voit, tocmai din contra, 
să vă fac posițiunea mal ușâră; fiind-că 
credâm că o persână care are o posițiune 
delicată față cu un înalt corp constituit, 
cum bune âră sunteți D-vâstre față cu 
Sinodul, trebuia să se simtă fericită când 
vine Camera și ’! dă ajutor ca să pâtă 
<Jice: nu eti, ci Camera cere. Dar D-vâs- 
tră n’ațl înțeles acâsta. Nu mă așteptam 
de la D-vâstră să judecați așa de meschin 
pe un om de vârsta mea, de trecutul meti. 
Eti să voesc să vă pun răti cu clerul? Ce? 
Voiti să vă succed, sati să vă răstorn ca 
să pun altul în locul D-vâstre ? EI bine, 
dacă e să vă spun la ce ași răvni, dacă 
lucrul ar fi cu putință, iacă la ce ași răvni 
eti : la postul de mitropolit. (Ilaritate). Și 
vă pot încredința că ași fi mitropolit ener
gic și reformator. (Ilaritate).

Vin acum la o mică cestiune de amor 
propriti: la întrebarea că de ce nu am fă
cut eti aceste reforme la 1864 ? El bine, 
la 1864 sciți că eti am dat preoților de mir 
dreptul de cetățeni; le am jis: Aveți co
pil și femee, sunteți membri al societă- 
țel civile, sunteți în drept să fiți cetățeni; 
le-am dat la toți dreptul să fie membri 
în consiliul comunal, etc. Când a venit 
cestiunea rurală, am păstrat bisericei cât 
era cu putință atunci; nu puteam să în
flăcărez tâtă lumea, nu puteam să cer 
proprietarilor sacrificii prea mari, dar tot 
am făcut ceva.

Ați că am fost ministru; dar D-ta 
al fost mal mult, al fost ministru chiar 
de culte; și apoi eti de și am fost ministru 
de ma! multe ori, dar n’am fost mal mult 
de un an, s’ati un an și 2 luni. ț)icețl că 
am stat cu loan Brătianu 12 ani; dar eti 
n’am fost de cât 2 ani cu Brătianu, iar 
$ece ani am fost în oposițiune. La 1880, 
eram alături cu D Brătianu, și am lup
tat împreună cu agitările opiniune! pu
blice de am silit pe Boerescu să se retra
gă, și la urmă, în cestiunea Dunărei, am 
făcut pe D. Brătianu să ^ică congresului 
de la Londra : hotărîț! ce voiți, noi nu 
putem primi.

Iată pe ce târâm m’am retras la 1881 
și de atunci până la 1888 am fost conti
nuii în oposițiune; dar ca om, aparținând 
aceluiași drapel, ca om care am lucrat 
împreună cu Brătianu 40 de ani, de și 
deploram greșelile lui, căci greșelile lui 
ati slăbit partidul liberal și ideea Lbera-
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lismulul în țâra ndstră, și dacă e ci ne-va 
pe care ’l-a durut mai mult acăstă cădere 
a liberalismului, suntem noi bătrâ
nii liberali, cari nu mai avem timp să 
lucrăm la reconstituirea și reîntărirea 
partidului liberal, și de aceea pe tdtă ^iua 
am arătat ciuda mea, regretele mele, im
putările mele contra D-lui Brătianu; dar 
cu tdte acestea eh nu puteam să iati pur
tarea aceluia care, dupe ce vede căacăgut 
omul, vine să 'I mai dea cu piciorul. Eti 
’i-am dat cu piciorul cât timp a fost la 
putere, acum însă nu T mai daâ.

Așa dar, D-le ministru, cum ^iceam, 
eti înțeleg posițiunea D-tale delicată, dar 
venim noi, Parlamentul român, și te în
demnăm, și 'ți dăm putere, ca ast-fel, 
când vei merge în Sinod să te servesci de 
autoritatea cuvintelor ndstre. Acolo vei 
gice: iată Parlamentul întreg, și conser
vatori și liberali, fii ai aceleeași religiuni 
ortodoxe s’ati unit cu toții să dea preoți
lor de mir, mai ales celor din sate, tot ce 
trebuesce. De aceea, eti astăgi rog și pe 
liberali și pe conservatori să ne unim cu 
toții ca să vindecăm acăstă rană națio
nală.

N’am de gis nimic D-lui Maiorescu; 
căci, ori-care ar fi deosebirea ndstră pe 
tărâmul politic, în cestiunile cele mari 
’l-am recunoscut tot-d’a-una meritul, in- 
teligința și patriotismul, și de aceea mă 
bucur că se afiă pe acea bancă, și ’i gic 
și astăgi: curagifi și înainte! Nu trebue 
să te sperii.... ce cuvânt să gic ? ... De 
nisce meschinării ca acelea că eti ași vrea 
adică să te pun răti cu Sinodul.

In tinerețele mele, pdte că am căutat 
să pun răti unul cu altul pe bărbat cu fe- 
mee (ilaritate) ; acum însă numai caut să 
pun răti pe nimeni] cu ori-cine ar fi; ci 
doresc să trăiți în cea mai bună armonie 
cu Sinodul, ca ddră ast-fel va da Dumne
zeii să faceți ceva și pentru preoții de mir.

— Ședința se ridică la 6 ore, anunțân- 
du-se cea următdre pe luni 28 Noembre.

Ședința de la 28 Noembre 1888

Președința D-lui vice-președinte I. Is~ 
voranu.

— Ședința se deschide la ora 1 și 15 
minute dupe amiagi.

— Presenți 182 D-ni deputați.
— Nu răspund la apelul nominal 41 

D-ni deputați și anume:

In congediu:
D-nii A. Enacovici, A. Peșacov, S. Răș- 

canu, N. Nicorescu, I. M. K. lepureanu, 
G. Tocilescu, L. Catargiu.

* Fără arătare de motive:
D-nii D. Alexandrescu, G. Apostoleanu, 

C. Bădulescu, T. Calimach, C. Christodo- 
rescu, I. Demetriad, V. Dimitropolu, G. 
Drăghici, G. lamandi, Petre Ene, I. Fătu, 
N. Gavrilescu, G. Gâță, N. Georgescu, A. 
Goilav, G. Măcărescu, I. Macridescu, M.

Marascu, E. Mavrocordat, V. Mortzun, 
L. Nicolescu, G. Panu, G. Gr. Păucescu, 
St. Pleșia, D. C. Popescu, V. Poenaru, C. 
Răileanu, N. C. Sâveanu, D. A Sturdza, 
A. Știrbeiii, I. Văsescu, A. Vericeanu, 
V. L Vlădoianu, U. Boldescu.

— Sumarul ședinței precedente se a
probă.

D. vice-președinte, Ilarid Isvo- 
ranu: D-lor deputați, conform regula
mentului, noi nu putem urma nici o des- 
batere fără să fie presinte cel puțin un 
domn ministru. D-nii miniștri fiind ocu
pați astăgi la Senat cu adresa de răspuns 
la Mesagiul Tronului, vă rog să trecem a 
lucra în secțiuni.

— Adunarea trece a lucra în secțiuni.
Ședința se ridică și cea viitdre se anunță 

pe a duoa gi, 29 Noembre.

Ședința de la 29 Noembre, 1888
Președința D-lui vice-președinte Ilariu 

Isvoranu.
— Ședința se deschide la ora 1 dupe 

amiagi.
—Presenți 138 D-ni deputați.
—Nu respund la apelul nominal 35 și 

anume:
Bolnav:

D. G. Panu.

In congediu
D-nii A. Enacovici, I. Pășeau, N. Ni- 

coreanu, I. M. K. lepureanu, 6. Tocilescu.

Fără ar tiare de motive:
D-nii I. Atanasescu, C. Bădulescu , 

T. Calimach, M. Caracostea, C. Christo- 
dorescu, C. Datculescu, I. Demetriad, V. 
Dimitropolu, G. Drăghici, I. Fătu, N. 
Gavrilescu, N. Georgescu, A. Goilav, M. 
Marascu, V* Mortzun, Gr. G. Păucescu, 
St. I. Pleșia, D. C. Popescu, I. Rădule- 
scu, C. Raileanu, C. Receanu, M. N. Său- 
lescu, N. 0. Săveanu, C. M. Stroici, A. 
B. Știrbeiii, I. Văsescu, V. I. Vlădoianu, 
I. Grădișteanu, L Leca.

—Sumarul ședinței precedente se a
probă.

—Se trimite la comisiunea de petițiuni, 
petițiunea D-nei MariaSimonide; aD-nel 
Maria G. Tăut; a președintelui consiliu
lui general al județului Romanați; a mai 
multor locuitori din comuna Cucueții, 
județul Olt; a mai multor locuitori din 
comuna Provița-de-Sus și Provița-de-Jos, 
județul Prahova; a mai multor proprie
tari din târgul Moinescii, județul Bacăii; 
a D-lui G. Păreșeanu; a mai multor pre
oți din județul Neamțu; a D-luI H. Ro- 
binski; a D-nei Maria C. Nicolaă și săse 
petițiuni ale mai multor locuitori din 
Iași.

— Se trimite la comisiunea de indige
nat, petițiunea D-lui W. Klinkievici, a 
D-lui Năstase Panaite, a D-lui Velisko 
și a D-lui E. Baeram.

— Se trimite la comisiunea budgetară 
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petițiunea mai multor institutori din Bră
ila și acea a învățătorului scdlei rurale 
din comuna Iloveț, județul Mehedinți.

—Se depune raportul comisiunel de in
digenat, asupra cerere! D-lui P. I. Ban- 
cotescu și raportul comisiunel socotelelor 
Statului asupra exercițiului 1879, asupra 
primului trimestru al exercițiului 1880 
și asupra exercițiului 1880—81.

—Se recomandă comitetului delegați- 
lor de secțiuni, petițiunile D-lor H. Pop- 
per și Conzelman din Galați, înaintate 
de ministerul comerciului, spre a se avea 
în vedere la desbaterea proiectului de 
lege, pentru reînființarea porturilor france 
la Brăila și Galați.

—Se comunică cererea D-lui ministru 
de finance, de a se delega un membru 
din partea Adunărei care să ia parte la 
lucrările comitetului rural, conform art. 
2 din legea pentru desființarea casei o
bligațiunilor rurale și domeniale.

— Adunarea decide a se înscrie la or
dinea gilei alegerea acestui membru.

— Se trimite la comisiunea financiară 
proiectul de lege relativ la un credit su
plimentar de lei 12.500, necesar la cap. X, 
art. 43 al budgetului armatei pe exerciu- 
țiul 1888—1889; proiectul de lege rela
tiv la un credit de lei 13.630, bani 76, 
la cap. I, art. 3 al budgetului pe 
1888—1889 și proiectul de lege relativ 
la un credit extraordinar de lei 150.388, 
bani 20, pentru plata indemnisației cuve
nită oficierilor cari ad fost cu armata spre 
a restabili ordinea cu ocasiunea rescdlei 
locuitorilor săteni din unele comune ale 
județelor Ilfov și Ialomița, precum și pla
ta transportului ahnatei cu calea ferată.

—Se trimite la comisiunea comunală pro
iectul de lege relativ la înființarea de taxe 
peste prevederile legel maximului, în co
muna rurală Coșoveni-de-Jos, din județul 
Dolj; proiectul de lege relativ la înființarea 
de taxe asupra vîngărei vitelor din târgul 
de săptămână din comuna urbană Roșiori- 
de-Vede, județul Teleorman, și proiectul 
de lege relativ la preschimbarea numire! 
comunei rurale Căciulățenii, din județul 
Dolj.

—Se trimite la secțiuni proiectul de lege 
relativ la autorisarea comunei urbane 
Râmnicu-Sărat de a ceda fără plată jude
țului Râmnicu-Sărat un loc, proprietate 
a comunei, necesar la construirea graj
durilor escadronului de călărași din loca
litate: proiectul de lege pentru modifica
rea art. 4 din legea pentru constatarea, 
perceperea și urmărirea veniturilor co
munale; proiectul de lege relativ Ia tran- 
sacțiunea, votata de cosiliul comunei ur
bane Galați a se închieia cu D-nii frați 
Ștefan și Anghel Dimitriu, și proiectul de 
lege relativ Ia modificarea legel pentru 
înstrăinarea bunurilor Statului și răs
cumpărarea embaticurilor.

D. I. Negul Ici: Am cerut cuvântul, 
D-le președinte, ca să vă presint mal 
multe petițiuni acoperite de semnâtureie 
absolvenților scdlei de agricultură de la
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Herăstrăti, prin care el solicită de la 
D-vdstre, de la întrăga Cameră, a li se a
corda și lor dreptul de a cumpăra loturi 
de pământ pe moșiile Statului. Cu acăs
tă ocasiune ași voi să adresez o simplă 
Întrebare D-lu! ministru al agriculturel, 
dar, pentru că D-sa nu este aci, las a o 
face când va fi present D. ministru.

D. C. PopovicI: D-le președinte, am 
ondre a presenta următdrea propunere :

Domnilor deputați,
Comitetul delegaților de secțiuni, în 

ședința de la 26 Martie 1887, în unani
mitate a admis alăturatul proiect de lege, 
prin care se acordă mindrei Sevastița 
Motaș, fiica căpitanului Ștefan Motaș, 
pensiunea de 100 lei lunar, plătiți din 
casa Statului. Sesiunea fiind la sfirșit, a
cest proiect, din lipsă de timp, a rămas 
nevotat de Cameră.

Subsemnați!, în vedere că căpitanul 
Ștefan Motaș a servit țăra 18 ani, 7 luni 
și 15 ^ile, iar la mortea sa a lăsat pe so
ția sa cu duoă copile mindre în o sărăcie 
complectă; în vedere că a^i femeia Ana 
Motaș, împreună cu copilele Sevastița și 
Lucreția Motaș, trăiesc din mila publică, 
cerșind, care constitue o rușine pentru 
țără și armată, ne însușim acest proiect, 
trecut deja prin secții, rugându-vă a *1 
lua de urgență în desbatere, de dre-ce 
acăstă familie, care nu are nici unde se 
adăposti, pe frigul ce a început, e expusă 
a muri pe stradele capitalei României.

C. Popovici, T. Silion, C. Cezianu, N. 
Nichiforescu, V. G. Poienaru, Gh. Softa, 
C. Kogălniceanu, Al. Cămărășescu, N. 
S. Săulescu.

PROIECT DE LEGE
Art. 1. Se acordă mindrei Sevastița 

Motaș, până la măritare, o pensiune de 
100 lei lunar.

•Art. 2. Acestă pensiune se va plăti din 
casa Statului.

D. vice-președinte, Ilarid Isvo- 
ranu: Acăstă propunere, conform regu
lamentului, se trimite la secțiuni fără 
discuțiune.

D. Pleșoianu are cuvântul.
D. V. Pleșoianu : Am ondre a anunța 

următdrea interpelare D-lui ministru de 
externe:

Să bine-voiască a ne arăta în ce rela- 
țiuni se află D-sa astăzi cu ministerul 
austro-ungar pentru facerea convențiunei 
comerciale, și cari sunt căușele de nu se 
pdte veni la o înțelegere cu guvernul ve
cin, ca să termine o-dată acăstă conven- 
țiune de mult așteptată de întrăga țără 
și mai ales de județele de munte, unde nu 
ati alte resurse de întreținere de cât co- 
merciul vitelor și al lânei.

D. vice-președinte, Harid Isvo- 
ranu: Se va comunica guvernului.

D* Er. Sturdza: D-lor deputați, un nu
măr regulamentar de deputați, împreună 
cu mine, facem următdrea propunere:

PROPUNERE
Un număr regulamentar de deputați 

m’a însărcinat a face următdrea propu
nere :

Având în vedere că prin legea din 7 
Iunie 1886 s’a votat de Adunare o rentă 
viageră de 200 lei pe lună D-nei Eleo- 
nora Ciugolea, văduva defunctului Con
stantin Ciugdlea din Târgu-Ocna (județul 
Bacăti), pentru serviciele ce defunctul a
dusese Statului.

Având în vedere că motivul principal, 
care a făcut să se voteze acăstă lege, este 
că defunctul a lăsat mai mulți copii lip
siți de mi^ldce de existență;

Având în vedere că scopul principal al 
legei, de a asigura viitorul copiilor, a fost 
negligiat;

Propunem a se adăoga un articol în 
acest sens la legea din 7 Iunie 1886.

PROIECT DE LEGE
Articol adițional la legea din 7 Iunie 

1886 :
Renta viageră de 200 lei, acordata 

D-nei Eleonora Ciugolea, va fi reversi
bilă asupra copiilor săi minori până la 
majoritatea ultimului copil.

Er. Sturdza, D. Ghica, C. G. Lecca, 
M. Climescu, G. Em. Lahovari, C. Ko
gălniceanu, O. C. Deleanu, Const. Ghi- 
țescu, G. Levezeanu.

D. vice-președinte, Ilarlu Isvoranu: 
Se va trimite Ia secțiuni fără discuțiune.

D. I. Dimitriu: Am ondre a anunța 
următdrea interpelare D-lui ministru ad- 
interim la interne:

1. Dacă D-sacundsce și încuvințăză ad
ministrația în general a județului Vlașca.

2. Dacă cundsce și încucuviințăză des
tituirea funcționarilor onești și capabili, 
și a lor înlocuire cu funcționari necinstiți 
și parte din ei condamnați judecătoresce.

3. Dacă este cu consițimântul D-sale 
ca în localitate și aci unii dintre noi să 
caute a băga zîzanie intre membrii ace
luiași partid.

D. vice-președinte, Ilarlu Isvoranu: 
Se va comunica guvernului.

D. A. Verlceanu: D-le președinte, acum 
câte-va $ile s’a depus în Cameră o pro
punere pentru înlocuirea taxei de licență 
prin o taxă fixă pe decalitru. Acestă pro
punere a fost trimisă la secțiuni de ur
gență ; însă, mai înainte de a se depune 
raportul comitetului de delegați asupra 
acestei propuneri, vă rugăm să bine-voiți 
a interveni mai ântâiti pe lângă D. mi
nistru de interne, spre a’mi da o tabelă 
de sumele ce s’ati încasat in tdte comu
nele urbane din aceste venituri, cari s’ati 
căutat în regie, și al duoilea să interve- 
niți către D. ministru de finance, ca să 
ne dea o tabelă în care să se arate la cât 
se urcă suma totală de licențele puse in 
tdte comunele urbane.

Cer aceste tabele pentru ca, avându-le 
în vedere, să putem redacta un proiect de 
lege așa cum să nu sufere capitolului bud- 

getar unde sunt prevăzute aceste veni
turi.

D. vice-președinte, Ilarlulsvoranu: 
Se va comunica D-lor miniștri respectivi 
cererea D-vdstre.

Acum intrăm în ordinea $ilel, care în
cepe cu interpelarea D-luI Burghelea a
dresată D-lui ministru al lucrurilor pu
blice.

D. G. Burghelea: D-lor deputațl, în 
anul 1882, D. Idn Brătianu și-a adus 
aminte că există în țera acăsta un ju
deț, care ’I-a fost de mare folos în tim
puri grele. Atunci când D. Brătianu nu 
mai găsea un colegiti electoral în țâră ea 
să se alăgă, Dorohoiul ’l a ales represen
tant al națiunel. Când a venit la putere, 
D. Brătianu ’șl-a adus aminte și de Do- 
rohoiti și pentru ca să ’și arate recunos- 
cința sa—dar uitasem să vâ spun că a
colo s’a ales tot cu sistemul D-luI de urne 
sparte și bilete falsificete—pentru ca să 
’și arate recunoscința sa, ^ic, a poruncit 
maiorităților sale să voteze pentru Do- 
rohoiti o bucățică de drum de fer, de 21 
și jumătate kilometri. Acăstă linie de drum 
de fer se numesce Leorda-Dorohoiti. Ter
menul pentru punerea în exploatațiune 
a acestei linii a fost[fixat la 1886, adică 
mal în urmă de cât tdte cele-alte li
nii ce se votaseră prin legea de la 1882. 
Cu tdte acestea, construcțiunea acestor 
linii abia a început către sfârșitul anului 
1885. De atunci și până acum necontenit 
se lucrăză și tot nu se mal pune în circula- 
țiune. Din causa acesta, județul în general, 
comerciul și agricultura sunt în mare su
ferință. Județul este cu desăvârșire lipsit 
de șosele, căci puternicii $ilel din regi mul 
trecut, în timp de 12 ani, n’ati căutat să 
facă șosele pentru binele public, ci ati 
căutat să’și facă șosele pe moșiile lor.

D. R. Stanian: Cităză cașuri.
D. G. Burghelea': Aș! putea să citez ca- 

sul șoselei de la D. Cortazi, care trece pe 
la curtea D-sale ; cașul șosele! de la mo
șia D-lui Moruzi și acela de la moșia 
D-lui Eduard GhergheL

D. R. Stanian: Apoi ori-ce șosea tre
bue să trăcă pe la o moșie.

D. G. Burghelea: Se pdte; dacă nu este 
satisfăcut cu cașurile spuse de mine, D. 
Stanian mai pdte găsi multe alte cașuri 
de felul acesta în tdte județele țârei.

picăm, D-lor, că șoselele lipsesc cu de
săvârșire în județ, fiind-că puternicii ^i- 
lei ati căutat să focă șosele pentru înde
mânarea lor personală, iar la interesele 
generale nu s’ati gândit de loc. Și aceste 
șosele de serviciti particular să nu credeți 
că le-ati făcut cu banii lor, ci cu filele 
de prestațiune, în chipul cel mal neome- 
nos, și ’mi pare răti că D. Dobrescu de la 
Argâș nu este aci........

D. G. Dobrescu (Argeș): Ba sunt aci.
D. G. Burghelea: Pentru ca să augă 

și să ia act de acest sistem al construire! 
șoselelor, de a lua pe locuitori pentru 10 
și 15 gile, și a’! duce la curțile boieresc! 
distanță de 80 s’ati 40 kilometri,
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Dar să revin Ia cestiunea drumului 

de fer.
Acest drum de fer, de și trebuia să fie 

dat drculațiunei Încă de acum 2 ani, nu 
e dat nici astăZI; fiind-că construcțiunea 
lui e fdrte defectuâsă, și când Zic acăsta 
nu fac nici o imputare inginerilor, fiind 
că el nu sunt în nimic de vină, ci vina 
este tot a favoriților cailei; căci el, pentru 
ca să aibă gări pe moșiele lor, aă făcut 
ca traseul, In loc să 1 ducă pe tărâmuri 
sănâtâse, pe o linie naturală, aă căutat 
să '1 ducă pe locuri rele, mlăștinâse, așa 
in cât cu mari anevoințe se lucra necon
tenit la umplutura acelor locuri, dar ceea 
ce se lucra Ziua ndptea se surpa.

Mai mult de cât atât. Pentru ca să aibă 
avantagiul de a trece acâstă linie pe mo
șiile D-lor și a avea și gările la îndemână 
tot pe acele moșii, aă făcut acest drum de 
fer numai tn curbe, în loc să ’l facă in 
linie drâptă, așa în cât el are să circuleze 
numai 2 s’aii 3 luni ale anului, iar pe tot 
timpul râă și ploios în unele locuri are să 
se înfunde, iar pe alte locuri are să dera- 
lieze pe la curbe. Cu tdte acestea așa răii 
cum este, tot nu se pune în circulațiune 
și necontenit tot se amână punerea lui în 
circulare» Se svonise în Dorohoiti că în 
luna lui August acest drum de fer avea 
să se pue in circulațiune, când tot ar fi 
fost un avantagiti pentru agricultori și 
comercianți, dar nici atunci nu s’a pus 
în circulațiune. Mulți dintre agricul
tori, crezând că drumul de fer are să se 
deschidă în August, aii contractat cu 
cumpărătorii de grâne ca să transporte 
grânele lor la gara de Dorohoiii, dar in 
cele din urmă aii fost forțați să angageze 
tot care, pentru transportarea productelor 
lor la gara Leorda ca mai înainte ; căci 
n’aii putut face alt fel, de 6re-ce drumul 
de fer nu s'a pus în circulațiune, resiliind 
ast-fel contracte și perZând o mulțime de 
bani.

La gara aceea Leorda, pe lângă aceste 
perderl din causa transportului, aii mai 
încercat agricultorii și alte perderl; căci, 
din causa lipsei de vagâne, aii fost siliți 
să lase productele lor la voia întâmplări
lor, în cât aii putrezit pe loc, negăsind 
magazii unde să le adăpostâscă, până să 
pâtă găsi vagdne în care să le încarce.

Prin urmare rog pe D. ministru să bine 
voiască a lua măsurile cele mai urgente, 
pentru ca să facă să aibă și Dorohiul un 
petic de drum de fer, cât s’ar putea mai 
curând, căci cu acăsta va înlesni și agri
cultura și comerciul în general; și nu nu
mai să dea în circulațiune acâstă linie, dar 
să caute să asigure ea circulațiunea să fie 
în bune condițiuni, și să nu fim expuși la 
fel de fel de întreruperi, dupe cum sunt 
convins că are să se întâmple.

Acâstă este ântâiul punt al interpelărel 
mele.

Al duoilea punt este că seim cu toții că 
în anul 1886, către finele sesiune!, s’a vo
tat între alte linii și linia de drum de 
fer Dorohoiâ-Iași, sati așa numita linie 

Jijia. Maioritatea nu vrea să acorde acâstă 
linie, precum nu voise să acorde nici pe 
cea de la Dorohoiti, nici o altă linie, care 
pe cât 'mi aduc aminte, era de mare uti
litate, linia Craiova-Calafat.

Atunci deputății olteni, uniți cu cel 
moldoveni, aă făcut maioritate și ati im
pus votarea acestor linii: s’aii votat cre
ditele necesare pentru studii, studiile s’ati 
făcut și pentru linia Jijia ca și pentru cele- 
alte, ele sunt gata de un an și jumătate, 
și cu tdte acestea, nu sciti din ce cause, 
construirea acestei linii este întreruptă.

D-lor, acâstă linie este de cea mal mare 
importanță; căci este de o necesitate eco
nomică capitală.

D-vdstre sciți că partea de sus mat cu 
deosebire a Moldovei este fdrte avută în 
grâne, dar acestă avuție In mare parte se 
perde prin prețul enorm ce agricultorii 
sunt forțați să plătâscă la drumurile de 
fer austriaco, pentru că se face un încun- 
giur din cele mal mari pentru ca să ajun
gă la Galați. Acâstă linie însă, mergând 
de la Dorohiti la Iași, trece prin valea Ji- 
jiel, partea cea mal roditdre a țărei, și pe 
lângă acest avantagiti mal are și avanta
giul scurtimel; căci este calea cea mal 
drâptă. Onor. D. Kogălniceanu cundsce 
situațiunea fdrte bine, și D-sa cred că vă 
va putea da dre-carl explicațiuni.

Pe acâstă cale se economisesce fdrte 
mult la vagonul de grâă, mi se pare, dupe 
calculele făcute, se realisâză o economie 
de 100 lei la fie-care vagon, dacă se" 
va construi linia Jijiel; căci productele 
ndstre, o-dată încărcate în vagon la Do- 
rohoiti, ajung la Galați mult mal repede 
și pe o cale mult mal scurtă de cât acum.

Prin urmare, vedeți că din tdte punc
tele de vedere înființarea acestei linii este 
de cea mal mare utilitate, și nu sciti pen
tru ce s'a întrerupt lucrarea ei, fiind de 
o așa mare importanță. De aceea rog pe 
D. ministru să bine-voiască a ne spune 
care este causa că s’a întrerupt lucrarea 
acestei linii ? Și în același timp 'l-ași ru
ga ca pentru anul budgetar viitor, dacă 
fonduri suficiente nu vor fi, dacă fondul 
votat prin legea din 1886 este epiuisat, să 
caute alte fonduri pentru ca să se pună 
în lucrare acâstă linie de o așa mare 
importanță ; căci prin acâsta va fi de un 
mare folos mal cu sâmă pentru agricul
torii noștri din țâra de sus. Aștept să văd 
ce va răspunde D. ministru.

D. vice-președinte, Ilarlu Isvoranu: 
D. ministru al lucrărilor publice are cu
vântul.

D. ministru al lucrărilor publice, 
Al. Marghiloman : D-lor deputați, cer 
mal ântâiă scusele mele onor. Camere și 
onor. D-luI Burghelea, dacă ieri, fiind silit 
să fac câte-va momente de întârziere, nu 
am fost aci imediat dupe deschiderea șe
dinței, ca să răspund la interpelarea care 
era la ordinea Zilei»

Dați-ml voe, D-lor, să mă mărginesc 
în limitele interpelărel, fără a mă preo

cupa de recrimațiunile în contra unul 
trecut care noă nu ne este imputabil.

Mă întrâbă D. Burghelea pentru ce nu 
s'a pus în lucrare linia Dorohoiti-IașI ? 
Motivul este forte simplu. La 1885, prin 
o lege promulgată la 29 Martie, Camera 
a acordat ministerului lucrărilor publice 
o sumă de 400.000 lei pentru a face stu- 
diele a Zece proiecte de lini! ferate, între 
cari se găsesce și linia Dorohoiti, pe va
lea Jijiel, la Iași.

Proiectele s’ati făcut, și lucrările sunt 
studiate, ast-fel în cât construcțiunea ar 
putea începe de mâne, dacă am avea miZ- 
lâcele necesare pentru acâsta.

In anul 1887, ca compliment al anga- 
giamentului luat de legiuitor în anul 
1885, s'a votat o lege ale cărei duoă ar
ticole sunt cele următore:

flArt. I. Pentru construcțiunea căilor 
ferate Dorohoiîi-IașI, Târgul-Ocna, Moi- 
neci, PitescI-Curtea-de-Argeș, se deschide 
pe sâma D-lui ministru al lucrărilor pu
blice un credit extra-ordinar de lei noul 
24.20L554/

wArt. II. Suma trebuitâre pentru con
struirea acestor linii, se va înscrie trep
tat în fie-care an în budgetul Statului, 
în raport cu lucrările ce vor fi de execu
tat anual. “

Cu alte cuvinte, ceea-ce legiuitorul dă
dea cu o mână prin art. I, lua cu cea altă 
mână prin art. IL

înțelegeți lesne, D-nii mei, că era im
posibil să se înscrie în budgetul ordinar 
al Statului, partea aferentă a 24 miliâne 
necesarii pentru aceste trei ramure, când 
din nenorocire budgetul ministerului lu
crărilor publice nu este suficient nici pen
tru alimentarea și întreținerea șoselelor 
și căilor naționale. într’o asemenea stare 
de lucruri, nici un predecesor al meă nu 
s'a gândit a pune în lucrare disposițiunea 
acestui articol al legei din 1887, și nici 
eă nu sciă cum aș putea lua asupra mea 
acâstă sarcină, până când nu va veni mo
mentul de a se începe alte lucrări pentru 
cari țâra va fi chemată a face noui sacri
ficii, și când vom putea veni să cerem 
pentru tdte aceste lucrări resurse extra
ordinare ; căci cu resursele ordinare nu se 
pot construi nici una din aceste linii.

Acâsta avâm de Zis în privința punc
tului ântâiă al interpelări.

In privința punctului al duoilea : de ce 
s’a IntârZiat până acum necontenit des
chiderea liniei Dorohoiă-Leorda ?
Asupra acestui punct noă voiă da satisfac- 

țiune deplină, onorabilului interpelant, 
spunându-i că exploatarea regulată a 
acestei linii va începe Sâmbăta viitâre la 
3 (15) Decembre. Mai de unăZi am avut 
să aprob regulamentarea acestei puneri în 
circulațiune, încuviințând un numâr de 
patru trenuri, pentru călâtori și pentru 
mărfuri, cari vor circula pe acâstă linie, 
și cari vor fi îndestulătâre.

D. G. Burghelea: Dar vagâne de măr
furi sunt suficiente ?

D. Ministru al lucrărilor publloș, 
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Al. Marghiloman: Neapărat că numă
rul vaginelor de mărfuri trebue să fie în 
proporțiune cu numărul trenurilor mixte, 
cari aâ să alimenteze linia.

Acestea sunt lămuririle ce am a da ca 
răspuns la cele duoă puhcturi ale inter- 
pelărei ce am avut onore a primi din par
tea D-lui Burghelea.

D. vice-președinte, Ilarlu-Isvora- 
nu: D. Kogălniceanu are cuvântuL

D. M. Kog£lnioeanu: Nu am nimica 
de ^is în ceea ce privesce legea despre ca
re ne a vorbit D. ministru de lucrări pu
blice, precum și în ceea ce privesce mi- 
jldcele cu cari urmăză a se construi 
acăstă linie de drum de fer; dar voiti să 
spun un fapt fdrte curios ce se petrecea 
în Camerile trecute, când era vorba să se 
facă aceste diferite bucățele de drum de fer.

'Mi aduc amite că de câte ori era vorba 
să se facă o linie mică de drum de fer, 
pentru partea de dincoce de Milcov, atun
ci deputății din Moldava ^iceaâ: Noi vom 
vota, dar să ne dați și noă ceva; și atunci 
ministerul le-a răspuns: Vă vom da și 
D-vdstre linia cutare. Dar mai tdte aces
te făgădueli rămâneaâ nerealisate. Așa, 
de exemplu, linia făgăduita Târgul-Ocna- 
MoinescI nici astăzi nu e făcută. Aseme
nea linia Ocna-Slănic, iarăși făgăduită, 
a rămas baltă; linia Odobesci tot așa; li
nia Huși-Crasna s’a făgăduit chiar anume 
cu termen, însă tot nu s’a făcut. S’a votat 
cu cel puțin trei ani înaintea liniei Flo- 
rica-Gâmpu-Lung; dar linia Florica s’a 
făcut frumdsă, largă, iar linia Huși, care 
trebuia să se facă mai 'nainte, umblă în 
adevăr, dar numai pe sdre, pe când din 
Noembre până în Maiâ cu greii umblă; 
căci nu s’a făcut cea mai mică lucrare de 
apărare, nici chiar din acelea cari se fac 
lalucrările ordinare, și, de și sunt veri-o 36 
dfpoduri, însă nu s’a făcut cea mal mică 
lucrare de apărare.

Vin acum la linia Jijia. Aci e altă ces
tiune, a îmbunătățire! și înlesnirel comu- 
nicațiunei și stărei materiale a întregei 
Moldovei de sus.

Linia acâsta e de cea mai mare trebu
ință, pentruacomerciul și agricultura aces
tei însemnate părți a țărei.

Eâ cer ca cu o oră mal curând să 
se dea țărei liniele făgăduite, și plătite 
cu multe voturi grele; să se pună în lu
crare și să nu ne ^ică D. ministru, în scru
pulul săâ constituțional, cum că nu pdte 
să facă nimic fără bani, și că trebue să 
chibzudscă când și cum să le facă. Când 
D-sa va veni cu inima tânără și va studia 
cestiunea, și va cere sumelele trebuitore, 
cred că dreptatea Parlamentului ’i va 
acorda ceea ce D-sa va cere pentru 
linia Jijiei, care este o cestiune de viață 
saâ de morte pentru Moldova de sus; căci 
prin ea se pdte da o față nouă stării ma
teriale a Moldovei și de sus și de jos.

D. vice-președinte, II. Isvoranu : 
Ne mai cerând nimeni cuvântul, trecem 
acum la ordinea gilei.

D. ministru de resbel, General

Mânu: dă citire Mesagiului regal, prin care 
se cere a se autorisa ministerul de resbel 
ca să comande și să contracteze de mai 
’ nainte materialul necesar armatei, pe e
xercițiul următor, in limitele resurselor 
ce sunt alocate pentru asemenea mate
riale prin budgetul exercițiului curent, 
și apoi adaogă:

D-lor deputați, în acăstă privință pdte 
că e bine ca de pe acum să vă daâ o expli
cări asupra acestui proiect de lege.

Materialul și furniturile de care are ne
voie ministerul de resbel nu le putem 
contracta de cât dupe ce s’a votat budge
tul. Dar budgetul nu e încă votat și nu 
seim când se va vota, și în tot cașul nu 
e aplicabil de cât cu începere de la 1 A
prilie anul viitor. Până acum se obici- 
nuia ca să se facă pentru fie-care proiecte 
de legi ca acela ce am ondre a vă presin- 
ta acum. Predecesorii mei veneaâ în fie
care an cu un asemenea proiect de lege. 
De astă dată s’a făcut un proiect de lege 
general și pentru tot-d’a-una, pentru a 
nu mai veni în fie-care an să vă facem o 
asemenea cerere.

D. vice-președinte, II. Isvoranu: 
Se va trimite la secțiuni.

Acum la ordinea cailei avem proiectul 
de lege relativ la modificarea unui arti
col din legea poliției sanitare.

—D. D. R. Rosetti, raportatorul comi
tetului de delegați a secțiunilor, dă citi
re următorului raport și proiect de lege.

Domnilor deputați,
Comitetul delegaților de secțiuni, în- 

trunindu-se în giua de 19 Noembre 1888, 
spre a lua în deliberare proiectul de lege 
presintat de D. ministru de interne, prin 
care se cere modificarea art. 159 din le
gea poliției sanitare veterinare, unanimi
tatea membrilor presenți, in număr de 
cinci și anume:

D. Dobrescu Const. pentru secția II;
„ Dr. Macridescu „ „ III;
, Cernătescu P. , * V;
„ Buzdugan T. „ „ VII,

și subsemnatul pentru secția VI, a admis a
cest proiect de lege, numindu-mă raportor.

D-lor deputați, scopul pentru care s’a 
cerut modificarea acestui articol din le- 
geapolițieisanitare veterinare este cel ur
mător:

Legea din 1874, pentru constituirea 
fondului de epizootie, dă dreptul proprie
tarilor ale căror vite se vor ucide în ca
șuri de pestă-bovină la despăgubire cu 
întrăga valăre a acelor vite; iar legea de 
poliție sanitară veterinară din anul 1877, 
pe lângă despăgubirile arătate mai sus, 
mai conferă acest drept și proprietarilor 
de cai, catâri și măgari bolnavi de răp
ciugă și cârtiță până la maximul de lei 200.

Gasuri de natura celor din urmă se i
vesc însă forte des, iar sumele ce se re
clamă pentru asemenea despăgubiri nu 
întrec de multe ori suma de 50 lei.

Disposițiunile art. 159 din acea lege, 
cari prescriâ a se cere pentru fie-care din 

aceste despăgubiri încuviințarea onor, 
consiliâ și aprobarea Majestăței Sale Re
gelui, sunt o împovărare pentru serviciâ 
și o străgănire pentru^cei în drept a ’și 
primi mai curând banii.

Pentru aceste motive s’a alcătuit ală
turatul proiect de lege pentru modificarea 
art. 159 din legea poliției sanitare vete
rinare, prin care se stipulăză ca tdte des
păgubirile pentru vitele ucise de răpciugă 
și cârtiță să se facă numai cu aprobarea 
ministerului respectiv, de dre-ce legea de 
comptabilitate generală a Statului dă 
dreptul acestuia a aproba cheltueli până 
la suma de 10.000 lei fără aprobarea o
nor. consiliâ.

Subsemnatul dar, de acord cu unani
mitatea membrilor presenți ai delegaților 
de secțiuni, vă rdgă să bine-voiți a da a
probarea D-vdstre următorului proiect de 
lege.

LEGE
pentru modificarea art. 159 din legea 

poliției sanitare veterinare
Art. unic. — Despăgubirile prevăzute 

la art. 144 lit. c se vor face dupe avisul 
comisiunel veterinare, printr’un mandat 
al Casei de depuneri și consemnațiunl, 
care se va plăti, conform legei, prin ca- 
sieriele generale de județe, dupe aproba
rea ministerului. *

Raportor, D. R. Rosetti.
—Neluândjiimeni cuvântul în discuțiu

nea generală, se pune la vot luarea în 
considerare a proiectului de lege și se a
doptă în unanimitate.

Articolul unic se adoptă fără discu
țiune.

— Se pune la vot proiectul de lege în 
total și resultatul scrutinului este cel ur-
următor: 

Votanți...........................79
Maioritate regulamentară . 44
Bile albe................................ 74
Bile negre.........................   5

D. vice-președinte, II. Isvoranu: 
Adunarea a adoptat proiectul de lege.

Acum, D-lor deputați, fiind că D-nii 
miniștri aâ să mârgă Ia Senat, vă rog, să 
trecem în secțiuni, unde avem mai multe 
lucrări importante. *

— Adunarea trece a lucra în secțiuni.
Ședința se ridică la 3 'j* ore, anunțân- 

du-se cea viitdre pea duoa-gi 30 Noembre.

Ședința de la 30 Noembre, 1888
Președenția D-luI vice-președinte, Ha- 

rin Isvoranu.
— Ședința se deschide la ora 1 dupe a- 

mia^i.
Presenți 155 D-ni deputați.
— Nu răspund la apelul nominal 18 

D-ni deputați, și anume:

In congediu
D-nii S. Rășcanu, N. Nicorescu, I. M. K, 

lepureanu, G. Tocilescu,
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Fără arăare de motive
D-nil 0. Bădulescu, I. Cincu, D. P. Eco- 

nomu, I. Fătu, M. Marascu, T. Nica, Gr. 
G. Păucescu, St. Pleșia, I. Rădulescu, C. 
Raileanu, N. C. Săveanu, D. A. Sturdza, 
A. Știrbeifi, G. Triandafil.

— Sumarul ședinței precedente se a
probă.

D. vice-președinte, Ilarii! Isvoranu: 
D-lor deputați, ne fiind nici un domn mi
nistru presinte, discuțiunea asupra ordi
ne! ședinței publice nu se pdte face, și de 

aceea vă rog să trecem in secțiuni fiind o 
mulțime de proiecte urgente cari trebuesc 
a fi presentate onor. Camere. Rog însă pe 
D-nil deputați să bine-voiască a urma în 
secțiuni cu discuțiunea proiectelor de 
legi dupe ordinea de ^i care s'a întocmit 
de biuroul Adunărei, căci alt-fel nu se 
pdte Înfățișa nici un proiect de lege îna
intea Camerei, de dre-ce p&nă acum acea 
ordine de ^i s'a intervertit de unele sec
țiuni.

— Adunarea trece a lucra în secțiuni.

30 Noembre 1888

— Ședința se ridică la una oră și 20 
minute, anunțându-se cea următdre pe a 
duoa $i 1 Decembre.

Rectificare
In procesul-verbal al ședinței de la 23 

Noembre, cuvintele pentru închiderea dis
cuțiunel asupra interpelărei D-lui Do
brescu, s'afi trecut din erdre sub numele 
de G. Caracostea, în loc de Jf. Caracostea.

Imprimeria statului. DIRECTOR, ALKIANDBU PENOOVICL
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No. 13.

ADUNAREA DEPUTAȚILOR

Ședința de la 1 Decembre 1888
Președința D-luI președinte, L. Ca

targiu, asistat de D-nii secretari U. Bol
descu și G. Dem. Teodorescu.

— Ședința se deschide la ora 1 dupe 
amia^I.

— Presenți 164 D-ni deputați.
— Nu răspund la apelul nominal 9 

D-ni deputați, și anume:

In congediu:
D. N. Nicorescu.

Fără arătare de motive:
D-nil I. Cincu, Gr. Constantinescu,' I. 

Demetriade, V. Dimitropolu, St. Pleșia, 
I. Nănoveanu-Săndulescu, D. A. Sturdza, 
A. Știrbeifi.

— Sumarul ședinței precedente se a
probă.

— Se comunica nota președenției con
siliului de miniștri pe lângă care se îna- 
intăză lista proiectelor de lege pe cari D. 
ministru de resbel le susține.

— Adunarea decide a se trimite la sec
țiunii aceste proiecte de lege și anume:

1) Proiectul de lege relativ la introdu
cerea de cursuri militare în școlele de a
gricultură, meserii și școlele normale.

2) Idem pentru acordarea unei pen
siuni D-nei Maria Știrbei^.

8) Idem pentru acordarea unei pen
siuni D-nei Constanța Nicolescu.

4) Idem pentru acordarea unei pen
siuni D-nei Maria Popovici.

5) Idem relativ la scutirea de taxele de 
importațiune a cailor remontați din străi
nătate pentru armată.

6) Idem relativ la resolvarea reclama- 
țiunilor de ordine administrativă militară 
votat de Senat.

7) Idem pentru autorisarea de a se 
pune la ddsposițiunea administrațiunei res- 
belului terenurile cerute pentru diferite 
necesități.

8) Idem la servituțile militare.
9) Idem relativ la declararea de utili

tate publică a lucrărilor de apărare a 
țărei.

10) Idem relativ la acordarea unei pen
siuni D-nei Viola Constantinescu.

11) Idem relativ la acordarea unei pen
siuni D-nei Elisa Prajinski.

12) Idem pentru acordarea unei pen
siuni D-nei Ana Romanescu.

-ySe trimite la comitetul delegaților de 
secțiuni petițiunea mal multor comerci- 
Mițî, industriași și proprietari din Brăila, 
relativă la proiectul de lege pentru reîn
ălțarea porturilor franco la Galați și 
Brăila.

■— Se trimite la comisiunea de petiți- 
2^1 petițiunea D-nei Elena RadovicI, a 
D-nei Dominica Burdulescu, a D-luI 
lorgu lonescu, duoă petițiuni a D-luI B.

Bondreanu-Athanasiu, a mal multor lo
cuitori din comuna Măgura, jud. Buzăfi, 
a mai multor comercianți fabricanți de 
luminări din Craiova, a mal multor pro
prietari din plasa Tăslăul-de-Si^s din jud. 
Bacăfi, a mal multor locuitori din Cora
bia jud. Romanați, a mal multor locui
tori din comuna Măgurenijud.Teleoman, 
a mal multor locuitori din comuna Bră- 
nescl, jud. Gorj, a D-nei Sofia 6. Nicu- 
lescu, a D-luI A. Ecsino Creangă, a mal 
multor locuitori din comuna Meru, jud. 
Putna, a mai multor locuitori din comuna 
Hotăreni, jud. Romanați, a D-nei Ma
ria Drăgulănescu, a mai multor locuitori 
din comunele Cucueți și Dumitrăsca, 
jud. Olt și petițiunea mai multor locui
tori din plasa Filipesci, jud. Prahova.

— Se trimite la comisiunea de indige
nat petițiunile D-lor lulius Pavlosievici, 
G. loachimescu, H. I. Speer, Diogenloa- 
chimescu, G. Eitel și Ion Eremia Popa.

— Se trimite la comisiunea budgetară 
petițiunea preoților monastirei NămăescI, 
jud. Muscel, a mai multor institutori din 
Buzăfi și Tecuci, și a învățătorului C. 
Petrescu.

— Se depun următorele raporturi: 1) 
asupra cererilor de urmărire a D-lor de
putați V. Vlădoianu și D. Laurian și 2) 
asupra a duoă credite extraordinare, unul 
de 34.894 și altul de 40.000 lei pe sema 
ministerului de externe.

D. președinte, L. Catargiu : Domnu 
D. Alexandrescu are cuvântul pentru a 
anunța o interpelare.

D. D. Alexandrescu: D-le președinte, 
se scie că la începutul lunei Octombre 
guvernul a luat măsură de alt-minterl 
nemerită de a secuestra liniile ferate stră
ine Lemberg-CernăuțI-BotoșanI și cele- 
alte. Ceeace nu seim însă este dacă guver
nul a luat veri-o măsură pentru asigurarea 
sortel funcționarilor români de pe acele 
linii.

'Ml permit dar a întreba pe D. minis
tru al lucrărilor publice, pe care nu 1 văd 
aici, rugându’l să bine-voescă a răspunde, 
ântâiii, dacă acest sechestru, din provi- 
soriu devenind definitiv, dupe cum spe
răm, guvernul are de gând să înlocuiască 
pe cel trei mii și mal bine de funcționari 
străini cu funcționari români, safi dacă 
vor rămâne tot acei străini ? Al duoi
lea, dacă a luat saii are de gând să ia 
veri o măsură pentru asigurarea pen- 
siunel sah restituirea reținerilor făcute 
de către compania generală de la Vi- 
ena. Sunt dator să mal spun Dlul mi
nistru al lucrărilor publice și guvernului 
întreg, cum că funcționarii liniilor se
chestrate sunt forte îngrijiți și că aș
tept să audă, cu o oră mai ’nainte, de la 
guvern care e soluțiunea acestei cestiunl 
și ce sortă li se reservă.

Rog dar pe D. ministru să bine-voâscă 
a răspunde la aceste duoă puncte cari 
sunt de căpetenie.

D. ministru de externe, P. P. Carp: 
Rog pe D. Alexandrescu să 'șl amâe in

terpelarea ; căci în starea actuală a afa- 
cerel ne va fi absolut imposibil a 'I da un 
răspuns.

Noi am sechestrat linia Lemberg-Cer- 
năuți și așteptăm propunerile companiei, 
înainte de a primi acele propuneri, îna
inte de a le discuta, nu cred că nici efi, 
nici unul din colegii mei, va putea da 
verl-un răspuns. Prin urmare, rog pe D. 
Alexandrescu a amâna interpelarea până 
ce voifi lua înțelegere cu D. ministru al 
lucrărilor publice, care ’i va putea spune 
dacă este în posițiune de a'I răspunde a
cum. Astăzi însă, efi cred că, cu tdtă ma
rea deferență ce avem către Cameră, nu 
am putea răspunde; fiind-că de o cam 
dată răspunsul nu atârnă de noi, atârnă 
de tratativele cari vor avea loc între com
panie și noi.

D. D. Alexandrescu: Efi consimt la 
amânare, numai să nu fie pentru calen
dele grece.

D. ministru de externe, P. P. Carp: 
Atunci efi propun D-lui Alexandrescu să 
amâne până când vaperde răbdarea. (Ila
ritate).

D. I. Nădejde: Interpelez pe D. mi
nistru al justiției safi pe orl-care ministru 
pe care ’l privesce, în următdrea privință:

In ședința Camerei de la 14 Ianuarie 
1884, s’a votat conclusiunile maiorităței 
comisiunei de petițiuni, și deci s'a reco
mandat guvernului să renunțe la urmă
rirea unei creanțe moștenită de Stat în 
anul 1880, la mdrtea unul călugăr, anu
me Ghedeon, locuitor în satul Spinescii, 
plasa Vrancea, județul Putna. Acăstă 
creanță era din anul 1873 safi 1874, și 
provenea din faptul că numitul călugăr 
dăduse la 17 capi de familie din satul 
SpinescI 120 galbeni, în codițiuni așa de 
grele și de nedrepte, în cât, de și ’I lu
crase dmenil 6 ani, tot rămăseseră ne
plătiți.

Atunci s’a oprit vîn^area averel aces
tor 17 dmeni, și cu tdte acestea, anul 
acesta tribunalul de Putna a scos în vîn- 
^are pe cjiua de 24 Septembre 1888 și a 
și vîndut averea lor.

Deci, să bine-voiască guvernul a ne da 
lămuriri în acestă privință, și a anula 
vîmjarea nedreptă și a lăsa pe cel 17 ță
rani nesupărațl, conform votului de la 14 
Ianuarie 1884.

D. R. Pătărlăgeanu: Am cerut cu
vântul ca să depun pe biuroul Camerei o 
petițiune subscrisă de mal mulți locuitori 
din plasa Filipesci, cari cer să se reîn
ființeze acolo o judecătorie de ocol; căci 
sunt siliți a trece rîul Prahova cu mare 
cheltuială la judecătoria actuală.

D. președinte, L. Catargiu: Se va 
trimite la comisiunea de’petițiunl.

D. M. CaracosteA: D-le președinte, 
sunt autorisat de locuitorii țărani de la 
duoă localități din județul Olt a depune 
duoă petițiuni pe biuroul Camerei pen
tru cereri de pământ. Inresumat, locuito
rii din comuna Cucueții, în virtutea drep
tului de împroprietărire a însurățeilor,

Digitized by VnOOQie



, 186 DESBATERILE ADUNAREI DEPUTAȚILOR 6 Decembre 1888
cer să li se dea pământ pe moșia Statului 
CucuețiI și locuitorii din comuna Deme- 
tresci cer vîn^area în loturi mici a unor 
părți de pământ din moșia Statului,Ezerul.

Sciii, D-lor, că acâstă petițiune se va 
trimite la comisiunea de petițiunl și de 
acolo se va recomanda guvernului, și de 
aceea 'mi permit să fac o umilă rugăciune 
D-lui ministru al domeniilor ca, până la 
votarea legei generale relativă la vîn(jarea 
bunurilor Statului, să caute a da satisfac- 
țiune, în marginile legilor existente, ce
rerilor de asemenea natură.

D. președinte, L. Catargiu: Aceste 
petițiuni se trimit la comisiunea de peti
țiunl și de acolo vin în Cameră cu un ra
port, iar nu se trimit d’adreptul la gu
vern; prin urmare, vă rog să amânați 
discuțiunea acâsta până ne va veni de la 
comisiunea de petițiuni un raport în 
regulă.

D. ministru al domeniilor, Al. La
hovari : D-lor, fiind-că sunt mai multe 
cereri de felul acesta, eh cred că ar fi mal 
practic ca să grăbim votarea lege! pentru 
vîn^area moșiilor Statului în loturi. Cât 
pentru faptul că moșiile se vînd și în corp 
întreg, am onâre a răspunde că până acum, 
de când sunt eh la minister, nu s’a vîndut 
nici una; este însă adevărat că sunt câ
te-va moșii publicate pentru ast-fel de 
vîmjărl, și vom vedea atunci lamina fixată 
dacă vom menține aceste vîn^ări sah nu. 
Așa dar, până ce Camera nu va suspenda 
legea în ființă, vîn^ările se fac în aceste 
duoă feluri; în corp întreg și în loturi.

D președinte, L. Catargiu : D-lor, 
legea s’a trimis Ia tipar și când ne va 
veni se va împărți, și dupe ce se va exa
mina Iii secțiuni, ea va fi pusă la ordinea 
^ilel. Acum D. Mavrodineanu are cuvân
tul pentru o interpelare.

D. A. D. Mavrodineanu : Adresez 
D-lui ministru al lucrărilor publice ur- 
mătârea interpelare :

I. Dacă în urma scufundărel celor duoă 
cheiuri de Ia porturile Zimnicea și T. Mă
gurele din Teleorman, nu crede D-sa că 
trebue a se părăsi ori-ce lucrări de recon- 
strucțiune sah reparațiune, întru cât s’a 
dovedit că acest sistem de cheiuri și mal 
ales în zona unde sunt așezate nu pot re- 
sista curentului apelor.

II. Dacă nu crede D. ministru că ur- 
mâză a se face noul studii și nou! lucrări . 
în condițiuni durabile și de un folos real 
pentru aceste duoă porturi lăsate în sufe
rință.

III. Dacă s’a avisat sah se va avisa la 
mi^loce pentru prelungirea liniei ferate 
la portul T. Măgurele ca o trebuință a- 
dânc simțită pentru comerciul nostru na
țional.

D. președinte, L. Catargiu : Se va 
comunica D-lu! ministru.

D. C. Popovici : D-lor deputați, am 
luat cuvântul spre a vă presinta urmă- 
torea propunere :

Domnilor deputați

In 1884 mal mulțl D-ni deputați aii 
depus pe biuroul Camerei un proiect de 
lege prin care se cerea o pensiune via
geră D-lui Gh. Murat, care mal mult de 
17 ani a servit țera ca director de poliție 
al Capitalei, sub-prefect, prefect și alte 
funcțiuni.

D. 6h. Murat, în acel timp, se afla pe 
patul de mo'rte, și în scurt timp mâre, 
lăsând dupe el o soție care mai mult de 
cât atunci când bărbatul seh era în viață 
are nevoe de o pensiune.

Subsemnați!, în vedere că alăturatul 
proiect nu s’a votat de Camerile de atunci 
din lipsa de timp material, ni-1 însușim, 
rugendu-vă a se lua In desbatere.

C. Popovici, M. Mateescu, T. Silion, 
Borănescu, N. Pacu, Ni cu Gheor- 
ghescu, C, Râceanu, G. Christodorescu.

PROIECT DE LEGE

Art. unic. — Se acordă văduvei Sița, 
soția repausatulu! Gh. Murat, vechih 
funcționar administrativ, o pensiune via
geră de 300 lei mensual, plăti bila din casa 
Statului.

D. președinte, L. Catargiu: Se va 
tipări și se va trimite la secțiuni.

D. I. Robescu : ’M! permit să anunț 
o interpelare D-lui ministru al domenii
lor, ce intențiune are D-sa în privința a- 
plicărei legei din 1878, și anume :

1. Dacă nu este de opiniune a suspenda 
măsurile de expropriare a însurățeilor 
cari, dupe legea din 1878, nu s'aîî stră
mutat în curs de duo! ani, sah nu ah fost 
exacțl cu plata rescumpărărei ?

2. Dacă în noua lege de împroprietă
rire nu găsesce de cuviință a prevedea o 
clausă și pentru acei foști clăcași cari nu 
ah primit locuri în condițiunile legei de 
împroprietărire din 1864 ?

Astăzi, D-lor, s'a dat comunicare unei 
petițiunl de la comuna Meru, județul 
Putna, prin care unii locuitori se plâng 
că ei fiind împroprietăriți de mal mulțl 
ani pe moșia Statului Gălesci, din județul 
Râmnicul-Sărat, de câte or! ah voit să’șl 
facă așezări, primarul acelei comune și 
notarul le strieah, le luah lemnele și pro
ductele adunate, ast-fel că el din acâstă 
causă, mal cu osebire, n'ah putut să ’șl 
facă așezări, nici a se strămuta până a- 
cum; prin urmare, aș! ruga pe D. mini
stru, să bine-voiască a suspenda măsura 
de expropriere până se va vota noul pro
iect de lege, care este menit a regula de
finitiv interpretarea art. 5 și 6 din legea 
rurală de la 1864.

D. ministru al domeniilor, Al. La
hovari : Nici- un ministru nu are căde
rea să suspende legile în ființă, însă, eh 
cred că cestiunea acâsta nu este fârte ur
gentă și iată pentru ce: Sciți D-vâstre 
că legea, sah mal bine regulamentul de 
la 1878, pentru împroprietărirea însură
țeilor, în virtutea art. 5 și 6 din legea ru-

। rală, a dat loc la o sumă de abusuri, mai cu 
semă prin modul cum s'a executat acel re
gulament ; sciți că nu pretutindeni însură- 

1 țeil cei adevăraț! aii fost împroprietăriți, 
ci multe persâne cari nu aveți drept a pri
mi pământ.

Sciți tot-de-odată că Camera trecută la 
1887, a făcut o lege specială prin care in
stituia nisce comisiunl de revisuire, cari 
aveați să revisuiască tâte aceste împro- 
prietărirf. Dar acâstă lege a fost suspen
dată de fapt, căci nu s'a putut aplica din 
causă că aplicarea ei cerea nisce cheltu
ieli fârte mari cari nu erati prevăzute în 
budget și de aceea nu a putut fi pusă în 
aplicare.

Tdte aceste lămuriri, D-lor, ce am o- 
nâre a vă da acum pe scurt le puteți găsi 
în expunerea mea de motive care însoțesce 
proiectul de lege, relativ la vîn^area mo
șiilor Statului, și rog pe D. Robescu să 
bine-voiască a citi acea expunere de mo
tive și va găsi acolo întrega cestiune.

Tot odată în legea ce am avut ondrea 
se aducem înaintea Camerei pentru vîn- 
^area domeniilor Statului, în loturi la 
săteni, acestă cestiune este resolvată. Rog 
dar pe D. Robescu săcitescă textul legei, 
și prin acâsta mă va scuti de ori-ce între
bare; căci tote aceste cestiuni pe cari le 
pune acum ministerului, sunt prevăzute 
în proiectul nostru de lege.

Prin urmare, răspunsul meh este că 
învit pe D. Robescu să citâscă expune
rea de motive și proiectul de lege care 
s’a depus în Cameră.

1 D. I. F. Robescu: Aș fi satisfăcut de 
răspunsul D-lui ministru dacă mă va a- 
sigura câ va lua măsuri ca exproprierile 
locuitorilor din comuna Meru, se vor a- 
mâna până se va vota proiectul de lege, 
la care se raportă și care mai pâte aștep
ta mult soluțiunea dorită de țâră.

D. ministru al domeniilor, Al. La
hovari: Nu cunosc nici un cas de felul 
acesta, dar voii! cerceta și voiti vedea ce 
este de făcut.

D. BrâtAșanu: In sensul cerere! fă
cute de D. Caracostea am primit o peti
țiune de la mal mulțl locuitori din co
muna Hotovanii județul Romanațl, prin 
care se plâng că peste 50 de cereri 
ah făcut la minister ca să li se vîndă lor 
acea moșie în loturi, și, de și s’ad făcut 
lucrări ingineresci în sensul acesta, nu li 
s a vîndut încă aceea moșie. Mă cred da
tor să comunic Adunărel petițiunea ace
lor locuitori și să rog pe D. ministru să 
bine-voiască a satisface cererea acelor lo
cuitori.

D. președinte, L. Catargiu: Petiți
unea se va trimite la comisiunea de pe
tițiunl.

Acum, D-lor, intrăm în ordinea ^ilel, 
unde avem proiectul de răspuns la Me
sagiul Tronului.

— D.D. A. Laurian raportorul comi- 
siunel, dă citire următorului raport și 
proiect de răspuns:
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Domnilor deputați,

Comisiunea, pe care ați insărcinat’o cu 
onărea de a pregăti proiectul de Adresă 
al Camerei către Corănă, ca răspuns la 
Mesagiul de deschiderea Parlamentului, 
’și a terminat lucrările și m'a autorisat a 
vi Ie raporta D-văstre.

Acest act al Parlamentului, In țările 
unde există o întinsă libertate a presei 
și a întrunirilor și dreptul întreg al in
terpelărilor, a perdut mult din însemnă
tatea emoționantă de odiniără. El a încetat 
de a mal fi o ocasiune de luptă pasionată 
pentru guvern, și s’a redus încetul cu în
cetul la un act de curtenire către Capul 
Statului, act care nu resolvă nici o ces
tiune și menține întreg dreptul fie-cărul 
representat al națiunel de a cere semă 
guvernului de tdte faptele sale.

In acăstă direcțiune a căutut să intre 
și comisiunea D-vdstre. De aceea veți 
vedea, D-lor deputați, că proiectul la A
dresă rămâne mal mult în liniamentele 
generali, fără să lege libertatea represen- 
tanților țărei de o soluțiune anumită în 
cestiunile pendinte, dar exprimând în a- 
celașl timp sentimentele de cari este în
suflețită maioritatea.

Am fi dorit ca in acăstă direcțiune să ne 
întâlnim cu toții, și maioritate și mino
ritate, pentru ca Adresa Camerei să potă 
obținea sufragiile unanime ale D-vdstre. 
Cu acăstă dorință, fie-care am căutat să 
facem concesiuni. Nu s'a putut însă ajunge 
la o asemenea înțelegere. Representantul 
minorităței, pentru motivele pe cari leva 
aduce la cunoscința Camerei, a stăruit în 
presintarea unui contra-proiect, ce se a- 
lătureză la acest raport.

De și am rămas în acest cadru al A- 
dresel, am căutat să ne dăm bine săma 
despre situațiune și, adunându-ne de mal 
multe ori, cerând lămuriri de la guvern 
și discutând cu de-amănuntul cestiunile 
coprinse în Mesagiul Coronei, ne am o
prit, noi, membrii maiorităței, la redac- 
țiunea ce cu ondre o presint D-vdstre.

Raportor, D. Aug. Laurian.

Adresa Adunărei deputaților

Sire,
Adunarea deputaților, cu o vie mulțu

mire, este interpretul sentimentelor de 
iubire și de devotament ale poporului ro
mân către Suveranul săfi.

Țăra este recunoscătdre către Majesta- 
tea Văstră, că s’a deslegat în liniște o si- 
tuațiuue îngrijitdre și că a fost pusă ast
fel în posițiune de a ’și spune liber voin
ța ei.

De curând eșiți din alegerile generale, 
aducem cu noi impresiunile fidele ale tre
buințelor și aspirațiunilor țărei. Ținând 
sămă de aceste aspirațiuni, vom studia cu 
tdtă luarea aminte proiectele anunțate de 
guvernul Majestăței Vostre, și suntem con
vinși că, în înțelegere cji dânsul, vom ajun
ge să răspundem îndestulător la feluritele 
trebuințe a le țărei, lăsate în suferință.

Sire,
Adunarea deputaților e fericită de a 

primi asigurarea că relațiile ndstre cu 
Puterile străine sunt din cele mai îmbu- 
curătore.

Fiind un elemeut de ordine, de linisce 
și de cultură la Dunărea-de-Jos, Româ
nia se va feri de a părăsi calea prudentă, 
care ’I-a atras încrederea Puterilor celor 
mari și sincera amiciție a vecinilor ei din 
peninsula Balcanică. Ast-fel opera păcei, 
de care avem nevoe, va găsi în noi spriji
nitori convinși și statornici.

• Sire,
Țăra împărtășesce simțimântele Majes

tăței Vostre asupra însemnătățel și ur
genței măsurilor menite de a îmbunătăți 
starea sătănulul nostru. Spre acest scop, 
vom studia cu interes și cu maturitate 
proiectele anunțate de guvern pentru în
străinarea unor părți din bunurile Statu
lui către cultivatorii de pământ, și pentru 
modificările legei tocmelilor agricole, fără 
a perde din vedere ameliorarea celor-alte 
instituțiuni, cari afi o influență directă 
și hotărîtdre asupra adevăratelor interese 
ale sătănulul, punând ast-fel base solide 
prosperităței generale a Statului.

Preocuparea guvernului de a asigura 
în mod real și temeinic echilibrul budge
tului va întâlni tot-d’a-una sprijin în noi. 
Pentru acăsta vom căuta a introduce eco
nomii putinciăse în cheltuelile ce nu a
ting funcționarea normală a servicielor 
publice, și vom studia cu totă luarea a
minte remanierea unora din impositele 
existente în mod mal echitabil.

însuflețită de acest sentiment, Camera 
deputaților va da tot cnncursul săfi la 
transformarea dărei căilor de comunicație 
într’un imposit basat pe principiul pro- 
porționalităței. Ea s’ar simți fericită de 
a colabora cât mal curând la consolidarea 
valărei monedei năstre fiduciare și la în- 
lăt’irarea agiului asupra aurului, care în 
8 .11 din urmă luase proporțiuni amenin- 
^ătăre pentru averea publică și pricinuise 
multe și mari pagube.

Țăra aștăptă de mult timp, Sire, o îm 
bunătățire în administrația justiției; ea 
va primi cu mulțumire un proiect de lege 
menit să asigure independența magistra- 
turei prin întinderea principiului inamo- 
vibilităței.

In așteptarea legilor cari să asigure o 
mai b.ună întrebuințare a resurselor co
munale și județene și un control mal efi
cace, Adunarea deputaților va ajuta pe 
guvern ca să pună capăt desordinei finan
ciare în care afi că^ut unele din aceste 
organe administrative.

Guvernul Majestăței Văstre, luând în 
mână administrația liniei ferate Ițcani- 
Roman-Botoșani-IașI, și făcând să înce
teze o exploatare păgubităre pe singura 
linie care nu e în stăpânirea Statului ro
mân, a răspuns sentimentelor țărei și a 
întâlnit o generală aprobare.

Lucrările publice în curs de executare 
nu puteafi fi întrerupte; seaștăptă cu ne
răbdare ca instalările proiectate să pună 
orașele Galați și Brăila în condițiunile 
unor porturi bine organisate.

Convinși că scăla și biserica sunt basa 
orl-cărei desvoltărl sănătăse, vom da tot 
concursul nostru pentru îmbunătățirea 
acestor instituțiuni.

întărirea putere! năstre militare este 
în cugetul tutulor Românilor.

Tot-d’a-una gata să dăm oștănulul nos
tru mi^lăcele de a ’și putea îndeplini ma
rea sa datorie, Adunarea deputaților nu 
va cruța sacrificiile reclamate de apărarea 
națională.

Sire,
încălziți de dorința unei organisărl te

meinice a țărei în lăuntru și ocrotirel ei 
de ori-ce pericole, nădăjduim ca, în de
plină înțelegere cu guvernul Majestăței 
Văstre, să putem răspunde cu vrednicie 
la așteptările Gorănei și Patriei.

Trăiască Majestatea Văstră!
Trăiască Majestatea Sa Regina!
Trăiască Dinastia!
Raportor, D. Aug. Laurian.

Conlra-proieclul minorităței comisiunei
Sire,

Adunarea deputaților este fericită că 
pdte astăzi comunica Majestăței Văstre 
ceea ce națiunea simte și cugetă.

Intâr^iarea alegerilor și continuarea la 
cârma țărei a unui guvern ce nu avea 
încrederea el, a produs o mare îngrijire în 
toți acei ce afi credința că respectul Con- 
stituțiunei este basa desvoltărei năstre; 
nu mai puțin și corpul electoral s’a re
simțit adânc de acăstă stare anormală, 
ast-fel că cu grefi va fi Parlamentului să 
fie tot-d’a-una ecoul adevăratelor trebu
ințe ale țărei.

Sire,

Am aflat cu adâncă mulțumire că rela- 
țiunile năstre cu Puterile străine sunt din 
cele mai bune. Sperăm că, păstrând o ab
solută neutralitate și o egală amiciție față 
cu tăte puterile, vom putea și pe viitor 
să ne asigurăm pacea, de care țâra are 
atâta trebuință pentru desvoltarea ei.

Sire,

E timpul ca populațianea rurală să 
preocupe serios representațiunea națio
nală. Așteptăm cu nerăbdare ca guvernul 
să ne presinte legea tocmelilor agricole și 
a vîn^ărei bunurilor Statului, cu atât mai 
mult cu cât însemnate modificări trebue 
introduse în acele proiecte în sensul de a 
satisface trebuințele urgente a populațiu- 
nel năstre rurale.

Gând justița va domni în tocmelile a
gricole, când în locul sătănulul proletar 
vom avea sătănul proprietar, atunci po-

Digitized by VnOOQie



r

188

i

pulatiunea rurală va fi aptă pentru ori
ce desvoltare ulteridră pe calea progre
sului. » ■ - uxȘituațiunea ndstră financiara menta o 
deosebită atențiune.

Țâra vede eu îngrijire hotărîrea guver
nului Majestățel Vdstre de a menține chel- 
tuelile existente și a remania impositele 
în sens mal producător.

Dacă voim sâ ajungem la un echilibru 
budgetar serios, trebue să ne gândim a 
ușura pe contribuabil, și nu puține sunt 
cheltuelile netrebnice și sinecurele în bud
getele de până acum. Numai ast-fel vom 
putea compta pe o incasare a impositelor 
regulat și conformă cu prevederile.

O revisuire generală a impositelor nds
tre se impune; dar, ca să corespundă 
așteptărilor țărei, trebue să fie animată 
de dorința ca justiția să presideze la im
punerea întregei averi națiănale.

Ast-fel procedând, vom putea face să 
înceteze era nenorocită a împrumuturilor, 
mai ales în străinătate, care cu drept cu
vânt amenință fiinancele ndstre.

Voim a garanta absoluta independență 
a magistraturei, față cu puterea execu
tivă, și acăsta nu numai pentru instanțele 
superidre, ci mai ales pentru acelea în 
cari se discută micele interese ale mun
citorului.

O ameliorare a administrațiunei jude- 
țiane și comunale nu o vom putea găsi 
de cât în sincera aplicare a descentrafisă- 
rei, căutând a întări autonomia comunei și 
județului, și a ne feri de ori-ce reforme 
aventurdse cari ar compromite și resulta- 
tele obținute până acum.

In privința mișcărei comerciale, o îm
bunătățire generalmente cerută e reîn
ființarea porturilor france Galați și Bră
ila. Sperăm că chiar în prima sesiune a- 
cesta cerință vom realisa-o.

Cât privesce căile de comunicație, cre
dem că e bine, înainte de a gândi la con- 
strucțiunl de noul linii ferate, să căutăm 
a lega pe cele existente cu un sistem de 
șosele să le aprovisionăm cu un material 
rulant suficient, spre a putea pe de o 
parte Statul să tragă din ele tot profitul 
posibil, iar producțiunea țârei să nu mal 
sufere din causa insuficienței mi^ldcelor 
de transport.

Instrucțiunea populațiunei rurale tre
bue să fie prima ndstră grije; și nu ne 
vom considera datoria împlinită până ce 
nu vom înființa în fie-care comună scdla 
și vom îmbunătăți sdrta preotului. Scdla 
normală și seminariele ne vor preocupa 
deci în deosebi.

Asemenea vom profita de luminele ce
lui mai înalt corp al instrucțiunel, con
siliul general, care în sesiunea din 1886 
a arătat basele reformei legel învățămân
tului bublic.

In privința cultului, țâra așteptă o re
formă a legel sinodale, în sensul de a se 
introduce în Sântul Sinod și preoții de 
mir. Numai ast-fel completat, Sântul 
Sinod va represinta unitatea bisericei și
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va îngriji cu o egală solicitudine de inte
resele întregului cler.

In fine, în ceea-ce privesce armata, 
suntem gata, Sire, la tdte sacrificiele com- 
patibele cu resursele țărei și cu necesită
țile apărărei naționale. Suntem însă de 
părere că controlul furniturilor armatei 
lasă mult de dorit, de vreme ce s’a putut 
petrece în timpul din urmă la ministerul 
de resbel fapte culpabile cari aii impre
sionat în mod atât de dureros țăra.

Sire,
Ne grăbim a asigura pe Majestatea 

Vostră că Adunarea deputaților e con- 
scientă de marele datorii ce ’i incumbă. 
Țera de mult aștăptă îmbunătățiri; cre
dem că a trecut timpul promisiunilor de
șarte. La lucru deci în serviciul țărei’

Trăiască România!
Să trăescl Majestate!
Trăiască Majestatea Sa Regina !

Gr. D. Pallade,

D. președinte, L. Catargiu : Discu
țiunea generală este deschisă. D. G. Panu 
are cuvântul.

D. G. Panu : D-lor deputați, am îna
intea mea adresa Adunărei deputaților, 
către M. S. Regele. Acăstă adresă ni se 
presinta ca să o votăm, prin urmare avem 
dreptul să o discutăm și să o analisăm din 
punct în punct ca să vedem întru cât ea 
răspunde la ideile și convingerile ndstre.

încep prin a citi ântâiul pasagiu : „ A- 
dunarea deputaților cu o vie mulțumire 
este interpretul sentimentelor de iubire 
și de devotament ale poporului român 
către Suveranul său.tt

Vrea să ^ică acăsta e părerea maiori- 
tățel comisiunel și prin urmare și a Ca
merei ! Este ea dre bine pusă aci ? Ia să 
ne dăm puțin semă.

Acum opt luni, înainte de căderea gu
vernului D-luI Ion Brătianu se scia că o 
surescitare, o nemulțumire mare domnea 
în spirite, în ceea-ce privesce atitudinea 
Majestățel Sale în cestiunea menținerel 
saâ concediere! ministerului Ion Brătianu.

Mai toți eram de acord că menținerea 
cu ori-ce preț a ministerului Ion Brăti
anu era un desastru pentru țâră; și pot 
^ice că ajunsese în ajunul ^ilei de 14 
Martie, adică la 13 Martie, că afară de 
grupul junimist și de câțl-va conserva
tori scrupuloșl cum era D. general Mânu, 
toți cei-alțl hrăneați sentimente nu toc
mai aprope de sentimentele de devotament 
către Tron pe cari le vedem astăzi expri
mate în. răspunsul maioritățel, fapte pa
tente dovedesc acesta.

Așa, de exemplu, ve aduceți aminte că 
M. S. Regele a făcut o călătorie la Iași; 
că oposițiunea«unită din Iași, din care 
parte liberali și conservatori a lansat un 
manifest către Ieșeni și către țeră, unde 
se ^icea : Faceți gol în jurul Regelui la 
venirea Sa. Manifestul era iscălit de în
semnați membri din partidul conserva-
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tor și liberal. Și între aceia pot cita pe D. Emil Mavrocordat, actualmente depu
tat al lașilor.

D. Emil Mavrocordat: Nu retractez 
nimica din ceea-ce am spus atunci.

D. G. Panu : Mai mult, în rândurile 
maiori țaței care are să voteze acăstă A- 
dresă și care prin gura raportorului lor 
exprimă sentimente de iubire și de devo
tament astăzi pentru Rege, văd tineri ca 
D. Filipescu, lancovescu, Rosetti, cari 
duceai o campanie nu tocmai ortodoxă 
pe acea vreme, pentru a nu (jice mai 
mult cu privire la Rege. Dar aveți să Zi
ceți că acestea sunt mici incidente poli
tice ; manifestul de la Iași, precum și ar
ticolele din Epoca. Am aci însă ceva mal 
serios, am manifestul oposițiunei centrale 
din Bucurescl, din care avea ondrea de a 
face parte grosul armatei conservatdre, 
împreună cu șefii lor, precum D-nii L. 
Catargiu, Al. Lahovari, Vernescu, etc.

Așa în manifestul publicat în Noembre 
trecut, înainte de deschiderea Camerei 
colectiviste, manifestul discuta rolul Ma
jestățel Sale, și ’i arăta îndatoririle ce 
are. Dați-'ml voe să vă citesc un pasagiă 
ca să vedeți tonul la care ajunsese opo- 
sițiunea de atunci, actuala maioritate.

D. N. C. Aslan : Parte devenită ma
ioritate.

D. G. Panu: Un factor important e- 
xistă încă în sistemul nostru constituțio
nal, Regele are dreptul și datoria de a 
veghea la libera expresiune a voinței a- 
legătorilor, la exercițiul franc și sincer al 
acestui drept de suveranitate națională.

El este în drept și dator să înlăture de 
la presidarea alegerilor un guvern preva- 
ricator, sugrumător al tutulor libertăți
lor, falsificator al tutulor principiilor, în
jositor și pervers, care nu se menține de 
cât prin corupțiunea ridicată în sistem și 
prin cinismul forței brutale.

El scie, trebue să scie, că alegerile sub 
acest guvern nu pot fi de cât o parodie 
nerușinată, safi o dramă sângerdsă.

Suveranul, căruia țăra ’i-a încredințat 
destinele sale, scie, trebue să mai scie, că 
dacă nu 'i va cruța acăstă durerăsă în
cercare, poporul român, blând și lung în
durător, va arunca în fine răspunderea, 
nu asupra acelora ce inconjără Corona, ci 
asupra Aceluia ce o portă !

D. C. Bobeica : ’I-a înlăturat.
D. G. Panu : Deci atitudinea oposițm- 

nel unite era dârje; spunea Majestățel 
Sale îndatoririle ce are.

Aveți însă să spuneți ca D. Bobeica, 
că a înlăturat ministerul, deci ne am îm
păcat. EI, nu este așa. Sentimentul de 
devotament și iubire către Tron, nu se 
schimbă dupe împregiurărl; nu este un 
contract, care dacă ’l execuți ’țI daă de
votamentul, iar dacă nu ’l retrag. Devo
tamentul este ceea-ce a făcut grupul ju
nimist, când în contra tutulor, în contra 
curentului țărei, când noi toți strigam că 
Regele are datoria să disolve Camera, Ș1 
să înlăture ministerul. Grupul junimist cu
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D. Carp, în cap, ^icea: Nu putem cere aces
ta este o lipsă de devotament, către Rege, 
el are drept să facă ce vrea; cu alte cu
vinte devotamentul sciți ce însemnâză ? 
însemnă că devotatul nu ’și permite să 
discute actele Suveranului, el pdte să facă 
ori-ce și devotatul trebue să găsâscă totul 
bine, Regele pdte să ’l calce în picidre, 
să *1 mortifice să ’l umilâscă și el totuși 
să nu ’și schimbe iubirea și devotamentul.

Este acesta aerul D-vdstre al maiori- 
tăței?De loc.

Prin urmare, ce încredere pot avea eh 
în sentimentele de iubire și devotament 
ce acum le ară tați, când dacă mai con
tinua guvernul I. Brătianu, încă duoă luni 
de <Jile, nu seim ce ați fi fâcut ?

Și dacă n’am și nu pot avea încredere 
în sentimentul de iubire și de devotament 
al D-vdstre, vă întreb: De ce ’l expri
mați ? Și dacă ’l exprimați, de ce faceți 
mai mult și ’l exprimați și în numele po
porului român ? D-vdstre, pentru devo
tamentul și iubirea poporului român, vă 
dați D-vdstre garanți, vă cam riscați, pot 
să vă asigur. Dar fie !.. Cine însă, vă ia 
pe D-vdstre sub garanție? Iată ce ar 
trebui să 'mi spuneți...

Am ținut să relevez acest lucru pentru 
că e trist când se schimbă limbagiul de 

pe mâne, și când punem într’o oca
siune solemnă — pentru ca să întrebuin
țez și eh acest cuvânt — asigurări mai 
mult sah mai puțin de paradă, în tot ca
șul mai mult sah mai puțin de circum
stanțe.

Am ținut să denunț cum partidele la 
noi trec de la un limbagih la altul cu to
tul contrar îndată ce pun mâna pe putere.

Trec mai departe cu critica Răspunsu
lui la Discursul Tronului.

Țdra este recunoscătdre către Majesta
tea Vdstră, că s’a deslegat în liniște o si- 
tuațiune îngriji tor e și că a fost pusă ast
fel în posițiune de a ’și spune liber vo
ința ei.

Dar de ce, D-lor, țâra să fie recunoscă
tdre ? A fi recunoscător cui-va e numai 
atunci când dânsul face un act nu de drep
tate, când el îndeplinesce nu o datorie, ci 
face un act de grațiositate și din buna lui 
plăcere fără să aibă nici o datorie; este, 
ceea-ce făceah regii de drept < divin? la 
cari tdte actele «purcedeah din buna lor 
plăcere și acest bun plac constituind le
gea și legalitatea pentru supușii săi. In 
adevăr, sub un regim de drept divin lim
bagiul acesta, pe care raportorul maiori- 
tăței 1 ține, s’ar potrivi.

La noi însă nu pdte fi ast-fel. Noi a
vem un regim constituțional de drept pă
mântesc, omenesc.

Noi am fost toți de acord, și dovadă 
sunt manifestele ce s’ah relevat, că Regele 
avea datoria ca să concedieze ministerul 
D-lui I. Brătianu, și Majestatea Sa 'și-a 
îndeplinit numai o datorie făcând acâsta.

Putem dar noi să fim recunoscători 
pentru faptul că cine-va ’și îndeplinesce 
datoria ?

6re cuvântul nu mirdse a o măgulire 
și dacă ar fi numai o simplă măgulire 
n’ar fi nimic, dar nu mirdse el a neconsti- 
tuționalism ?

Prin acest fel de a gândi caracterul re- 
galităței ndstre nu tinde ea dre să se 
schimbe din regalitate de drept constitu
țional în regalitate de drept divin ?

Mal mult, D-lor, să ^icem că țâra a 
fost recunoscătdre fiind-că a scăpat-o de 
D. I. Brătianu.

Majestatea Sa însă n'a făcut numai un 
act de concediere a ministerului trecut, 
Majestatea Sa a făcut un act de punere 
în funcțiune a unul minister noh.

Țâra dar e ea recunoscătdre și pentru 
numirea ministerului din luna lui Martie ?

Dar, D-lor, acâstă cestiune am discu
tat-o cu altă ocasie, nu mai voih prin ur
mare să revin asupra ei. Mai am să a- 
daog însă ceva pentru ca să răspund la 
obiecțiunile ce mi s’ah făcut atunci de 
banca ministerială și pentru ca să se vadă 
care e adevăratul caracter al venire! a
cestui minister.

Atât D. ministru de externe cât și D. 
ministru al domeniilor, în ultima dată 
când am avut ondre să discut acâstă ces
tiune, ah voit să ’mi închidă mie și altora 
gura cu următorul argument: Cerut-ai, 
D-le Panu, ca Regele să intervină pentru 
casă concedieze ministerul I. Brătianu? 
Da. Dacă al cerut acâsta și Majestatea Sa 
a concediat ministerul, ce mal voesc! acum ?

Ei bine, D-lor, nu. Acest teribil argu
ment e specios, este fals, căci în duoă feluri 
cine-va, și mal cu semă Majestatea Sa, 
pdte interveni: Pdte interveni ca un act 
personal, ca o pură inițiativă, cu un act 
de impulsiune al bunului Săh plac, și mal 
pdte interveni pentru a 'șl îndeplini o da
torie.

Apoi, D-lor, când am cerut la Majes
tatea Sa să intervină, eh nu ceream un 
act de grațiositate nici de bun plac, nu 
ceream un act personal, ceream să 'șl în- 
deplinâscă o datorie ce și D-vdstre recu- 
nosceațl că o avea. Când însă cine-va 'șl 
îndeplinesce o datorie, acâsta se face în 
dre-carl condițiunl legale; îndată ce nu 
se îndeplinesc condițiunile atunci numai 
e o datorie, e un act personal.

Vă întreb acum: dre modul cum s’a 
adus ministerdl, origina lui, împrejură
rile în cari s’ah format, însemnâză că 
Majestatea Sa ’șl-a îndeplinit o datorie 
sah a făcut un act personal de bun plac ? 
Un singur fapt am să vă citez pentru ca 
să vedeți că în tot cașul, în cașul cel mal 
bun era un act în contra cerințelor par
lamentare.

In adevăr, D-lor, în afară de partide se 
chiamă la cârma Statului cine ? Un pre
ședinte de la curtea de casație. Trebue să 
recundscem că în usanțele parlamentare 
nu există acâsta, ca un șef al Statului să 
ia pe un președinte de la curtea de casa
ție, un om care de 15 ani numai făcuse 
politică, care trecuse numai prin un mi
nister conservator și renunțase la politică; 

să ’l pună să formeze cabinetul, și nu un 
cabinet de alegeri, ci un cabinet cu pro
gram care să presinte la alegeri pro
iecte de legi, cu pretenție de a guverna 
țâra, etc. etc.

EI bine, a parte de constituționalism, 
a parte de regim personal, vă întreb, era 
și este în usanțele parlamentare luarea 
unul președinte de la curtea de casație ca 
să '1 faci prim-ministru ? Dacă nu, și nu 
este, putem noi Parlamentul să fim recu
noscători M. S. Regelui pentru că nu a 
respectat usanțele parlamentare? Să nu 
credeți că numai eh am gândit în acest fel 
în acâstă privință, și D-vdstre maioritatea 
ați gândit tot așa. In adevăr dacă nu ați 
crezut că trebuia să fiți recunoscători pen
tru formarea acestui minister din ântâiul 
moment? De ce nu 'I ați dat concursul franc? 
Pentru ce ați tărăgăit luni întregi con
cursul D-vdstre? Pentru ce ați așteptat 
în ultimul moment să îucheiațl pactul ? Și 
pentru ce în pactul încheiat ați ținut 
mult la o condițiune: ca ministerul de Ia 
Martie să demisioneze? O sciți de ce, 
pentru ca să se șteargă urma regimului 
personal.

Apoi dacă singuri prin purtarea D-vds- 
tre ați recunoscut că venirea acestui gu
vern la putere nu era ortodoxă, cum voiți 
să se voteze frasa că țâra este recunoscă- 
tdre că a adus guvern junimist la putere ? 
Continuh cu analisa răspunsului. D. ra
portor ne mal spune un lucru, că acest 
guvern ne-a pus în posițiune să ne expri
măm liber voința ndstră și mal adaogă că 
noi aducem expresiunea fidelă a țărei.

D-lor, a ajuns o banalitate în țâra nds
tră de a mai critica alegerile ca fiind lip
site de libertate și sciți pentru ce ? Pentru 
că sunt obicinuite încălcările de libertate 
ale alegerilor; de aceea când vine cine-va să 
constate că libertatea a lipsit de la alegeri 
afirmă ceva sciut și cunoscut de toți, și vă 
mărturisesc că cu tdtă condemnarea care o 
fac în contra presiunilor Acute în alegeri 
în acest moment, nu mă pot indigna pen
tru că sunt obicinuit cu acâsta; fiind-că 
tdte partidele câte ah fost în oposițiune 
ah promis libertatea și toți câți ah fost la 
guvern ah călcat-o. Ast-fel că ori-cât ar 
protesta este cu neputință cel puțin pen
tru partidul actual să se facă o schimbare 
radicală în moravurile ndstre polititice. 
Este o protestare platonică. Totuși cred 
de datoria mea a protesta în contra cu
vintelor D-lui raportor și a spune, liber
tate în alegeri n'a fost; este adevărat că 
nu ah fost presiuni ca sub regimul trecut 
mai cu sâmă în timpul din urmă când a
junsese alegerile un adevărat scandal. Ei 
bine, în alegerile de sub acest guvern s'ah 
întrebuințat presiuni în tdtă țâra, iar în 
unele părți s’ah întrebuințat și manoperile 
regimului trecut și n’am de cât să vă a
mintesc cele întâmplate în câte-va ju
dețe !....

In adevăr, ați vă^ut protestările cari 
s’ah făcut cu ocasiunea verificărilor ale
gerilor.
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La Iași... D. Negrutzi 'ml face semn, și 
eu 'I fac semn (ilaritate, Întreruperi).

Pentru colegiul al treilea v’am spus eă 
acesta, D-le Negrutzi?Nu. (întreruperi).

D. președinte, L. Catargiu : Ve rog 
nu mai întrerupeți.

D. G. Panu : D-lor, nici o-dată nu s'a 
făcut mai multă presiune la alegerea co
legiului al treilea de cât cu ocasiunea 
alegerei D-lui Nădejde. D. prefect Ne- 
grutzi ședea într’un stabiliment din veci
nătate și acolo se aflai! și sub-prefecții 
și tot.

D. I. Ne gr ut zi : Nu este exact.
D. G. Panu : D-le Negrutzi, eă afirm 

ca și D-ta, afirmarea mea însă mai tinde a 
stabili faptele, pe când D-vdstre aveți 
misiunea de a apăra guvernul, ast-fel că 
afirmarea D-vdstre este cu mult mai in
teresată de cât a mea. De altminterea eu 
am stat tot timpul acolo, pe când D. Ne
grutzi n'a fost față.

Ei bine, D. Kogălniceanu a făcut o re
marcă cu ocasiunea alegerilor colegiurilor 
al treilea, a căruia justeță trebue să ore- 
cundscem cu toții.

D. Kogălniceanu se minuna: ce însem- 
nâză unanimitățile de la colegiul al trei
lea ? Eii cu tdtă prietenia și stima ce o 
am pentru domnu Constantin Miclescu 
întreb :. Care a fost mijlocul, care a fost 
popularitatea D-lui Miclescu de s’a ales 
în colegiul al treilea de la Tecuci ?

D. C. Miclescu : N’am avut unanimi
tate.

D. G. Panu : Sciți de ce n’ați avut 
unanimitate ? Pentru că ai avut un can
didat, care pdte ar fi eșit, dar o mare 
parte din comuni aă fost împedicate de a 
merge la vot fiind-că le-aii lipsit cărțile 
de alegători ; ași face apel la D. Balș, dar 
D. președinte ^ice să nu mai facem dia
loguri, de aceea renunț.

Mai mult, D-lor, eii sciii un lucru, ci
neva într’o localitate nu pdte să se alegă 
de cât saii fiind din acea localitate și a
vând relațiuni personale, sati existând a
colo un partid cunoscut care '1 susține, 
în lipsă de acestea apoi nu rămâne de 
cât partidul cel mare general, adică gu
vernul....

Eii, nu sciii dacă cutare deputat...., nu 
mai citez numele D-lui Miclescu.

D. C. Miclescu : Cer cuvântul în ces
tiune personală.

D. G. Panu: Vedeți D-lor, tocmai 
când numai citez numele D-lui Miclescu, 
atunci D-sa cere cuvântul în cestiune per
sonală.

Am ^is, D-lor, nu sciii dacă cutare de
putat are popularitate în localitate, sciii 
însă că partidul junimist în acele locali-' 
tăți nu există ; rămâne deci ce? Rămâne a 
treia bănuială, adică partidul cel mare, 
guvernul, care prin presiunea prefectului 
din localitate a făcut a fi aleși. Ei bine, 
D-lor, acestea sunt lucruri cunoscute; 
când se contestă, este o contestațiune de 
formă, natural că D-vdstre nu aveți să 

<jiceți că așa este, căci atunâi vă puteți in 
chipui ce consecuențe ar fi să urmeze.

D-lor deputați, viii la politica exteridră 
adică la un punct iarăși fdrte delicat; în
colo lucrurile aii să fie mai puțin delicate.

Iată ce (jice adresa în acăstă privință: 
„ Adunarea deputaților e fericită de a 

primi asigurarea că relațiile ndstre cu 
Puterile străine sunt din cele mai îmbu- 
curătdre.

„Fiind un element de ordine, delinisce 
și de cultură la Dunărea-de-Jos, Româ
nia se va feri de a părăsi calea prudentă, 
care 'i a atras încrederea Puterilor celor 
mari și sincera amiciție a vecinilor ei din 
peninsula Balcanică. Ast-fel opera păcei, 
de care avem nevoe, va găsi în noi spriji
nitori convinși și statornici"

Minunat; dacă n’am sci istoria politică 
a anilor acestora; cuvintelele citite ne-ar 
înălța în nori, ar trebui să ^icem că nu 
se pdte o țâră mai fericită de cât Româ
nia, care are relațiuni egale cu tdte pute
rile, nici un dușman, nici un punct ne
gru pe orisontulalbastru, totul frumos!

De cât, D-lor, eii întreb și am dreptul 
să întreb, căci este o cestiune fdrte capi
tală; guvernul D-luI I. Brătianu avea o 
politică lămurită, guvernul D-lui I. Bră
tianu se exprima categoric în cestiunea 
externă, el a (jis în multe ocasii: Suntem 
cu Germania, ba mai mult, facem parte, a 
declarat, din alianța puterilor centrale, din 
liga de pace; acestea le-a ^is când a ve
nit de la Berlin saii mai bine de la Gas- 
tein, acum câți-va ani și când bătând cu 
pumnul în masă aici în Cameră, și ame
nințând pe Rusia, ^icea: Noi suntem pen
tru pace.

Cât timp a ținut guvernul D-lui I. 
Brătianu, am sciut minunat care este po
litica ndstră externă, eram inglobați în 
tripla alianță din centrul Europei și mer
geam pe acâstă cale.

întreb pe guvernul actual, moscenit-a 
în totul politica D-lui I. Brătianu? Gu
vernul actual a continuat aceleeași rela
țiuni, cari le avea și regimul trecut ?

Eâ sciii că pe atunci când grupul juni
mist era în oposițiune, aproba acea po
litică, era partisanul acelei politici; deci 
'mi vine să cred că nu dupe ce aii venit 
la guvern, nu dupe ce membrii săi aii 
devenit consilierii Majestățel Sale ’și-aii 
schimbat părerea în acâstă privință.

Totu-și în cestiunea acâsta guvernul 
nu este tocmai lămurit, nu se exprimă 
cu prea multă claritate, așa, de exemplu, 
guvernul a făcut un apel înainte de ale
geri către țâră și în acel apel ’și expunea 
tdte părerile sale în tdte privințele, nu
mai în privința cestiunel externe nu spu
nea nimic, era tăcere; deci, dacă într’un 
manifest, fie chiar în anul alegerel, îți 
exprimi tot programul și nu vorbesci ni
mic de politica externă, am dreptul să 
întreb : Ce este cu politica externă ? Ce 
politică externă aveți ? Dar aveți să spu
neți că este acea care reese din Mesagiul 
Tronului, adică, că relațiunile ndstre cu 

puterile străine sunt din cele mai îmbu- 
curătdre.

D-lor, acâsta este o frasă sub care se 
pot ascunde multe lucruri. Și iată de ce: 
Este un fapt că imperiul german este 
aliat cu Austria și cu Italia. Ei bine, în 
Mesagiul împăratului Germaniei, precum 
și în acela al împăratului Austriei și al 
Regelui Italiei, frasa acâsta este identică: 
relațiunile ndstre cu puterile străine sunt 
din cele mai îmbucurătore; acâsta însă nu 
împedică ca să se scie că sunt relațiuni 
fdrte strînse ale Germaniei cu Austria, și 
ale Austriei cu Italia; generalitățile sunt 
o politeță către alte popdre, dar se scie 
că lucrul nu este tocmai așa.

Mai mult încă, D-lor, pe mine mă face 
să bănuesc că aceeași politică și aceeași 
alianță continuă a avea și guvernul ac
tual și din altă frasă a Răspunsului. Iată 
cum sfârșesce pasagiul din urmă : „Ast
fel opera păcel de care avem nevoie,..../ 
(Citesce până la cuvintele și statornici).

D-vdstre sciți fdrte bine că tripla a
lianță este basată în ochii lumei pe men
ținerea păcei, este liga de pace, acea ligă 
formidabilă. Asta este așa de adevărat în 
cât D. Brătianu a fost întrebat în Cameră 
de ce a intrat în acea alianță, D-lul a 
răspuns am intrat ca să menții! pacea. 
De aceea când văd că limbagiul Austriei, 
Italiei și Germaniei, cele trei puteri a
liate, când, <Jic, vedem acest limbagiii în 
gura maiorităței, dupe ce a avut între
vedere cu ministerul, atunci noi trebue 
să credem că nimic absolut nu s’a schim
bat din ceea ce era înainte, și că frasa 
din proiectul de Adresă, că relațiunile nd- 
stre cu tdte puterile sunt din cele mal 
îmbucurătdre, nu mal este un adevăr per
fect, exact, ci este o politeță. In adevăr, 
când sciți că am intrat într’o constela- 
țiune politică, fie chiar de pace și ce pace 
este acâsta, când ne înarmăm‘până în dinți? 
Cum putem noi să ne facem ilusiune, că tdte 
cele-alte puteri în contra cărora alianța 
’și dirige tdte puterile el, sunt în cele 
mal perfecte relațiuni, și în cel mai buni 
termen cu noi și ne privesce de amici sin
ceri și desinteresați ? Acâsta este inadmi
sibil. t

EI bine, când intrăm într’o alianță, și 
acea alianță este dirigiată în contra Fran- 
ciei și în contra Rusiei, dre faptul că sun
tem noi mai mult saii ifial puțin legați 
în acea alianță, nu însemnâză că este un 
fel de amenințare pentru puterile în con
tra cărora facem alianță ? .

înțeleg ca într’un moment dat să ne unim 
cu cine-va, dar acâsta atunci când este 
pericol, când Impregiurările justifică a
lianța; însă a te alia mai înainte și a pune 
basele alianței de ofensivă și de defensivă 
nu mai însemnâză a întreține relațiuni 
amicale, ci însemnâză o hotărîre luata 
înainte, și o deșteptare ce face cutărei și 
cu tarei puteri. Ei bine, vă întreb dre si- 
tuațiunea ndstră comportă o asemena po
litică azarddsă ? Ore situațiunea ndstră 
politică se potrivesce cu acea a statelor
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mari cari sunt în stare să puepe picior de 
resbel milidne de soldați ? Cred că nu, și 
cred că politica ce ni se cuvine ar fi neu
tralitate absolute, fără angagiamente, 
fără legătură, fără nimic. (Aplause).

Dar mal mult de cât atât.
6re D-vdstre credeți că o asemenea po- 

lică are ca consecință rele numai în do
meniul pur politic și nimic alta ? Credeți 
D-vdstre ore că o semnătură a ndstră 
pusă pe un asemenea tratat de alianță nu 
are ca consecință și financiară și econo
mică și cele-alte?

Da, D -lor, căci din nenorocire, faptele 
urmate de atunci și până astăzi, ne dove
desc ; căci de când am intrat tn alianță cu 
Germania, am intrat cu dânsa și în alian
ță economică, în mod definitiv pentru că de 
când am intrat în geronul politic al Ger
maniei ’I-am acordat favoruri comerciale 
dovadă că prelungind tratatul de comercih 
cu Germania, am rupt cu desăvârșire tdte 
relațiunile ndstre tdte tratativele ndstre 
comercialele cu tdte cele-alte țâri în fa- 
vdrea el.

Apoi faptul că am intrat în aliauță cu 
Germania se mal traduce și princheltue- 
lele de milidne ce trebue să facem pentru 
diferite fortificațiunl.

EI, D-lor, să nutăgăduim,fortificațiele 
sunt o consecință a intrărei ndstre în a
lianța, așa Zisă de pace, fiind-că noi dacă 
fortificăm Bucuresci!, nu o facem acăsta 
pentru că la un moment dat să putem apăra 
Moldova saiî părțile cele-alte ale țârei 
cari rămân cu totul descoperite și fără 
apărare, ci noi fortificăm Bucurescil pen
tru alt-ceva. Noi nu fortificăm Bucurescil 
nu pentru ca să ne apărăm de Bulgaria 
sah de Serbia, și fortificăm Bucurescil 
dupe cererea altora, pentru ca Rusia să 
găsescă în calea el fortificațiunl, cari să 'I 
țină câte-va corpuri de armată în loc.

Dar este ceva și mal mult. Vă întreb, 
D-lor, cine ore conduce la noi acăstă po
litică externă ? Cine este inspiratorul și 
diriguitorul ? Ministeriile saii alt-cineva ? 
D-lor, noi cu toții vedem un fapt cu
rios, faptul că deși s’aii schimbat duoă mi
nistere, cu tdte acestea prin schimbarea 
ministeriilor, nu vedem că s’a produs și 
veri-o schimbare în politica ndstră exte- 
ridră. Duoă ministere s’aiî schimbat și 
politica rămâne aceeași.

întreb, ce este cu politica exteridră ? 
D-lor, în Parlament, în fața țărei sutem 
datori să spunem tot ce se atinge de in
teresele țărei. Ei bine, circulă un vuet 
care se acredisâză din ce în ce că politica 
exteridră este dirigiată nu de guvern, nu 
de miniștri, cari sunt răspunzători, ci per
sonal de Șeful Statului. Acăstă cestiune 
s'a pus în comitetul de Răspuns la Mesa- 
giul Tronului, dacă sunt bine informat, 
D. raportor n'are de cât să mă desmință, 
și s’a recunoscut acolo că Șeful Statului 
are dreptul să conducă politica exteridră.

D. I. Lahovari: Nu este exact; nu 
s'a vorbit nimic despre acesta.

D. G. Panu: Cu tdte acestea, eiî ’mi 
mențin părerea și afirmarea.

Acum este întrebarea — numai discut 
dacă lucrul e constituțional saiî ba , căci e 
sigur că nu e constituțional,—dmeni cari 
nu sunt răspunzător, cum e Regele, este 
drept să conducă fie politica exteridră, fie 
politica interidră? Dar mă întreb și Zlc: 
cum se pdte ca miniștrii cari ’șl înțeleg 
datoria lor, cari pricep răspunderea lor, 
cărora țera le-a încredințat puterea, cum 
se pdte să se desbrace de acăstă preroga
tivă și să aibă răspunderea unor fapte cari 
nu sunt ale lor, ci ale Regelui ? Acăsta 
nu âste o lovitură dată Constituțiunel ? 
De sigur că da.

Și trebue să mărturisec că tot Ion Bră
tianu a fost inauguratorele acestei poli- 
tece. Ca să se manțină cu ori-ce preț la 
putere, avea dreptate D. Maiorescu, când 
spunea într’un articol publicat în J?o- 
mânia liberă, că D. Brătianu creează 
precedente deplorabile. In adevăr, a cre- 
eat fdrte triste precedente.

Mai mult, nu sunt de vină numai cel 
șepte miniștri, cari, într’un moment dat, 
abandonă dreptul lor de a guverna Șefu
lui Statului; dar sunt de vină și partidele 
cari încuragiază pe represintanțil lor de 
la guvern să urmeze o asemenea politică. 
Și sciți pentru ce ? Pentru că partidele 
actuale fiind mai mult produsul suprafe
ței societăței, neavând o basă solidă și a
dâncă în popor, natural că nu ah cu- 
ragiul să lupte cu Șeful Statului, și să a
pere prerogativele țârei față cu Corona. 
Ele se fac docile îndată ce vin la guvern.

Și, D-lor, acest lucru’l semnalez fiind
că nu e vorba numai de politica exteridră, 
dar e vorba și de cea interidră ce s’a ina
ugurat de cât-va timp, aceea de a schimba 
caracterul regalităței ndstre pe nesimțite.

In adevăr, din aceea ce acum 20 de ani 
Regele era Șef constituțional, astăZi In 
spirutul partidelor Regele începe a deveni 
un Rege de drept divin....

Aud pe D. Calimachi Zicând că nu este 
așa; dar eh ceea ce spun, nu spun relativ 
la D. Calimachi; eh vorbesc în genere, 
vorbesc de un curent ce domineză, cu tdte 
că există și alte curente mai sănătdse.

Așa, D-lor, credeți D vdstre că s’ar fi 
votat legea do tați unei Cordnei, dacă par
tidul D-luI I. Brătianu nu s’ar fi simțit 
slab, și dacă n’ar fi voit D. Brătianu să 
rămână cu ori-ce preț la putere ? Am 
spus că caracterulRegalităței se schimbă. 
Evident că se scimbă când văd omeni 
cari recunosc în mod natural că Șeful Sta
tului pdte să dirigă politica externă. Dacă 
acum 20 de ani ar fi întrebat cine-va pe 
mal mulți dacă cred că Regele pdtă să 
conducă politica externă, ar fi fost un stri
găt general că Regele e iresponsabil, că 
Regele nu pdte, nu are dreptul, nu tre
bue să se amestice în afacerile Statului.

AstăZi, la 10 omeni politici întrebați, nu 
scih dacă nu se găsesc 6 cari vor spune 
că Regele are drept să conducă politica 
externă, are drept să se amestice în afa- !
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cerile Statului are drept să formeze un 
minister personal. Mai mult încă; din 
ceee-ce înainte era admis că Șeful Statu
lui este adus prin voința țârei, astăZi Re* 
gele devine Șef de drept divin și acăsta o 
spune, între alții, și D. administrator al 
domeniilor Coronei, funcționarul cel mal 
intim al Majestăței Sale, către elevii din 
scdlele fudate de Majestatea Sa, pe dome
niul Cordnei.

Iată ce spune D. administrator al do
meniilor Cordnel, către copii:

„Morala este sciința binelui, a virtuței. 
Unde o găsim ? In cele Qece porunci pe cari 
DumneZeh însuși ni le-a dat pentru a ne 
călăuzi în tot cursul vieței ndstre.

„Aceste porunci ne spun mai ântâih : 
. Să iubesci și să slăvesci pe Dumnezeii, 
făptuitorul și tafăl t^u, care I represintă 
pe păment; s£ iubesci și să, cinstescl și 
pe suveranii tel, aceste imagine ale 
lui Dumnezeii, cari le împrumută lor 
o parte din Majestatea Sa și care, ei, 
ne privesc pe toți ca pe copiii lor*.

Va să Z^ă DumneZeh împrumută o 
parte din Majestatea Sa regelui. Apoi, 
D-lor, nu vedeți că înotăm în plin drept 
divin; nu mai suntem în regimul consti
tuțional, și notați bine că acăsta o spune 
un funcționar particular al Majestăței 
Sale.

Dar aveți să Zicccl: Acăsta e un act de 
curtenie. Ei, nu e așa, nu admistratorul 
domenielor Cordnei trebue să vorbescă ast
fel. Acestea nu sunt lucruri neînsemnate, 
ci trebue să sciți, D-lor, un lucru că așa 
s’a format dreptul divin, să nu credeți că 
teoria dreptului divin a eșit din capul 
cuiva o-dată cu un rege, că o-dată cu 
urcarea pe tron a unui rege s’ar fi for
mat și dreptul divin. Nu. S’a făcut înce
tul cu încetul; a fost elaborat în veacuri 
de măgulitorii tronului și de juriscon- 
sulțl; măgulitorii propuneah ideea și ju- 
risconsulțil găsăh formula juridică, și ast
fel s’a ajuns incetul cu încetul la fabrica
rea teoriei dreptului divin, care, când o 
examinez, veZi că e o enormitate.

Ei bine, D-lor, eh n’așl voi ca în țera 
Românăscă ceea-ce încep măgulitorii să 
sfârșescă jurisconsulții și de aceea am 
semnalat faptul înaintea Camerei.

Am sfârșit cu partea politică și vih a
cum la cestiunile acelea de mare impor
tanță despre care discută Mesagiul.

Rog însă pe D. preșdeinte să bine- 
voiască a suspenda ședința pentru câte
va minute.

—Ședința se suspendă pentru 5 minute.
—La redeschiderea ședinței, D. preșe

dinte acordă cuvântul D-lui Panu.
D. G. Panu: Vih acum, D-lordeputați, 

la o cestiune care ne preocupă pe toți, la 
acele 2 proiecte de legi anunțate de gu
vern, anume, al vînZârel în loturi a bu
nurilor Statului și a legei tocmelelor a
gricole. D-lor, în principih suntem de a
cord cu toții ca să dăm moșiele sah o 
parte din moșiele Statului locuiturilor ță
rani, de cât ne deosebim în modalitate în
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întindere, și de asemenea ne deosebim și 
în motivele ce ne fac pe unii sati pe alții 
de a da aceste moșii, și fiind-că motivele 
sunt variate, și fiind-că motivele afi în
semnătatea lor și de la ele atârnă mai 
mult safi mai puțin lățimea safi îngustarea 
baselor proiectelor de legi, de aceea voifi 
semnala numai câte-va ca să le vedeți.

Proiectele guvernului safi mai bine 
<Jis ale D-lui Carp, se basăză pe un mo
tiv. Iată ce Zice D-sa : voesc să dăm pă
mânt ca să consolidăm tăria Statului care 
are nevoe de o clasă țărănăscă puternică, 
și de aceea pe cei împroprietăriți ’i 
împarte în duoă categorii: în țărani con
ducători și țărani neconducători. Acăsta 
este părerea junimiștilor. Părerea conser
vatorilor este cam încurcată. Unii susțin 
ca să dăm pământ pentru că Statul este 
un răfi administrator al pământului, și 
fiind răfi administrator mai bine să *1 des
facem și să '1 dăm țăranilor; alții spun să 
dăm pământuri pentru cuvântul că țăranii 
sunt înculți, minori, nerăspunZători și 
trebue să venim în adjutorul acestor d- 
meni minori și inculți. Ei bine, mă ridic 
în contra acestor motive și cred că și alții 
se vor ridica cari gândesc ca mine, căci 
în definitiv ce Zice guvernul ? Ideea care ’l 
preocupă este tăria Statului, ca organi- 
sarea actuală să aibă basă puternică. Pre
ocuparea pentru îmbunătățirea sdrtei ță
ranului vine în a duoa linie. Așa dar 
preocuparea guvernului este îmbunătă
țirea temeliei Statului, și ce temelie pdte 
fi mai tare de cât aceea de a transforma 
pe țărani într’un fel de material care să 
ajute la temelia ? Cestiunea țăranilor 
cu acest motiv nu mai este o idee de îm
bunătățirea sortei lor, nu mai e o cestiune 
socială, ci o cestiune de organisarea Sta
tului de rolul ce i se cuvine țăranului să 
jdce în partea materială pentru ca Statul 
să se intărăscă ; iar puterea actuală diri- 
gentă să aibă un strat mai gros pe care 
să se rezeme. Să mai vorbim de al duoilea 
motiv, anume că este răfi administrator și 
că de aceea trebue să dea țăranilor moșiele 
lui? Inchipuiți-vă că Statul ar fi bun 
administrator; atunci ar urma ca să nu se 
dea pământ țăranilor.

Inchipuiți-vă că Statul ar avea ideea să 
exploateze el direct moșiele sale, dupe cum 
exploatdză monopolul tutunului, chibri
turilor și sărei; atunci țărani ar deveni 
proletari Statului și starea lor în loc să 
se îmbunătățăscă ar deveni mai răfi. In 
tot dasul nu se schimbă nimic dinfceea-ce 
este. Vedeți, D-lor, cât de absurd este a
cest motiv.

Vifi la al treielea motiv al D-luI Pău
cescu, ca Statul să împartă moșiele sale 
țăranilor, fiind-că aceștia sunt inculți, 
slabi și afi nevoie de un fel de ocrotire, 
de tutelă. *

D-lor, ca să discutăm puțin nu poți să 
deschis gura pentru ca să ceri ceva pen
tru țărani, ca să nu auZI că ți se răspun

de că țăranul nostru este încă înapoiat, 
că este încă incult.

Dar ore, dacă țăranul nostru este incult, 
acul e vina ?

Dacă este vinovat cineva aci, apoi nu 
este țăranul, ci vinovați suntem noi, pen
tru că sunt patru-Zeci de ani, de când 
noi ne am pus să ’l conducem, de patru
zeci ani de când noi am luat în manele 
nostre autoritatea de a face educație și 
cultură țăranului și cu tdte acestea ce 
am făcut pentru țărani în cursul acestor 
patru-Zeci de ani? Nu am făcut mai 
nimic.

Pentru noi am creeat universități, am 
ridicat scoli, am creeat o mulțime de in- 
stituțiuni bune și utile, în fine pentru noi 
am făcut totul, pe când pentru țăran 
nu am făcut mal nimic, și cu tdte că pen
tru dânsul nu am făcut nimic, totuși tot 
noi venim și la fie-care ocasie Z^cem• 
țăranul este incult, ignorant, și trebue să 
’l punem sub tutelă.

Apoi, D-lor, dacă este vorba să punem 
pe cineva sub tutelă, apoi să ne punem 
sub tutelă tot pe noi, pentru că noi am 
avut în timp de patru-Zeci de ani totul 
în mâna ndstră și nu am făcut nimic pen
tru țărani.

Dar mal mult de cât atât. Credeți 
D-vostre că egalitatea politică există așa 
cum o susținea un orator ? Apoi ce fel de 
egalitate politică când patru milidne de su
flete trimit numai 38 de representanți din 
183! Inchipuiți-vă că țăranii ar fi fost fdrte 
luminați și cu consciință de dreptul lor, ce 
ar fi trimis mal mult de cât 38 de depu
tați ? Și ce ar putea să facă acești 38 de 
deputați țărani față cu numărul cel mare 
dat de cele-alte colegii ?

Deci, dacă D-vdstre numiți egalitate 
politică acesta, mi se pare că vă înșelați.

Mai mult, patru milidne de suflete nu 
pot să dea un singur representant în Se
nat. Cum voiți ca să se facă legi fără să 
trecă prin ambele Corpuri. In Senat cari 
sunt representanții țăranilor ? Deci egali
tate politică nu există. Mai mult încă. D. 
Păucescu,onorabilul nostru coleg, ne spune 
ca să facem legi tutelare, însă să punem 
pe țărani nu sub tutela Statului, ci a mari
lor proprietari. Propunând acăstă, D-vds- 
tră voiți să faceți o experiență, D-le Pău
cescu ? Apoi experiența este făcută de vă- 
curi; secole întregi țăranul a fost sub 
proprietar; ce a făcut proprietanul pentru 
dânsul? Noi seim ce a făcut proprietarul 
eând a avut în mână pe țărani; seim că a 
trebuit să intervie Domnii cu autoritatea 
lor ca să oprescă abusurile și asupririle! Și 
voiți să reîncepem astăZi din nofi o ase
menea experiență? Și în ce condițiuni? 
In condițiunile, când țăranul nu mai este 
acela de acum câte-va secole, când există 
dușmănie între el și proprietar.

D. Gr. Peuceseu: N’am propus nici o 
dată să pun pe țăran sub tutela proprie
tarului. Ați înțeles răfi.

D. G. Panu: D-lor, ni s’a spus că a
devărata causă a stărei țăranilor, ar fi 

lipsa lui de cultură, și că din acăstă causă nu 
'și cundsce interesele. Iarăși o erdre. Cre
deți D-vdstre că numai omenii neculți și 
ignoranți sunt exploatați în Stat? Dar 
câți dintre D-vdstre, din societatea de la 
oraș, dmeni culțl, nu se văd în imposibi
litatea, cu tdtă cultura lor, de a lupta in 
contra curentelor sociale ? Apoi lucrătorii 
din orașe sunt dmeni proști? Uvrierii din 
Paris și din Londra, de exemplu, n’afi ei 
consciință de drepturile lor și curagiul 
de a lupta ? Pentru ce sunt doborîți de 
organisația actuală socială ? Credeți dre 
că țăranii noștri n’afi sentimentul de ne
dreptatea ce li se face, când sunt exploa
tați?

Nu este, D-lor, mare lucru ca un om 
să’și cundscă dreptul și să nu simtă când 
’I ceri condițiuni mai grele de cât pdte el 
să suporte.

Fiind așa unde pdte să fie explicațiu- 
nea dacă nu lipsa de cultură face pe cine
va să fie exploatat?

Explicațiunea scițl unde este? E în 
condițiunile inferidre economice!... Ori ce 
om, fie cult, fie incult, îndată ce e pus în 
condițiuni inferidre economice, îndată ce 
organisațiunea socială ’l strînge ca în
tr’un cerc de fir, 'I e cu neputință să 
lupte; puneți pe ori și cine în locul ță
ranului, în condițiunile lui economice, nu 
va putea să lupte, va trebui să sufere le
gea de aramă care ’l apasă, dar aci pdte 
să mi se obiecteze: Dacă țăranii sunt în 
condițiuni economice inferidre, a cui e 
vina ? Vina e a lui, se va Zice. Ce putem 
face noi dacă dânșii sunt slabi economi - 
cesce, și dacă nu pot să lupte? Scițl ce 
răspund la acesta? Dacă inferioritatea lui 
economică ar fi resultatul unei desvoltărl 
normale a societățeî, atunci în adevăr 
n’ar fi nici un remedifi, dar nu e așa; so
cietatea nu e produsul natural basat pe 
echitate și justiție, dupe cum a spus D. 
Peuceseu și alții, ci e produsul artificial 
a vecuri de violințl, apăsări, și tot felul 
de exacțiuni, și nu vorbesc numai de so
cietatea ndstră, ci de tdte societățile.

Căutat-ați D-vdstre să vedeți cum s’a 
format marea proprietate la noi? Scițl 
D-vdstre cum a dispărut mica proprietate? 
Scițl din ce causă s’a format iobăgia, claca? 
Scițl cari afi fost căușele cari afi dus 
pe țărani în starea actuală economică? 
Cause naturale? Nu. Repartițiunea bogă
ției, și a culturei chiar, afi o origină impu
ră, nedreptă, și dacă veți urmări istoria 
cu impărțialitate, o veți găsi-o, căci e cu
noscută ; n’am nevoe să intru în desvol
tărl; numai ating cestiunea. De ce țăranii 
o-dată proprietari afi devenit iobagi și 
apoi clăeași? Căușele sunt cunoscute, a
păsările, exacțiunile, violențile, imposi- 
tele grele cari cădeafi numai asupra lor, 
răsbdele lungi cari ’i țineafi mai tot anul 
în expediții și din cari întorcându-se aca
să nu mai găseafi nici vitele nici nimic.

Acestea afi fost căușele cari '1-afi făcut 
să plece capul sub jug, întocmai ca un 
animal domesticit. Dacă e așa, și istoria 
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o spune, să veniți D-văstre să 'ml dove
diți contrariul, și să spuneți că societatea 
e fructul natural al unei des voi tari fdrte 
echitabile și fdrte juste, și prin urmare, 
nu e absolut nimic de făcut in cestia eco
nomică actuală! Ei bine, D-lor, normal era 
acum o suta de ani, ca trei milidne de sufle
te să fie robi ai pământului, despărțiți ca 
țiganii tată de mamă, și copil de părinți ? 
Normal era la 1864, când patru milidne de 
suflete să fie clăcașl ? Dacă era normal și 
drept de ce ați modificat acea stare pe câtă 
vreme ea era produsă de legi naturale ? 
Și cum ați fi putut modifica acea stare 
dacă ea era basată pe legi naturale ? Ace
lea dar veți spune că nu le-ați modificat 
D-vdstre conservatorii; în tot cașul ați 
priimit acea modificare făcută de alții, și 
sciți ce însemnă actul acesta al D-vdstre ? 
Când ați admis modificarea stărel de atun
ci, ați recunoscut implicit că desvoltarea 
istorică care adusese acea stare de lucruri 
nu era naturală; că avea impuritate Ia 
basă, că era nedreptă.

Și în acest cas, nu mai aveți dreptul 
ca să vorbiți în numele jocului liber al 
legilor naturale. Și mai adăogati unii din 
D-vdstre, cum se pdte să susțineți inter
venția Statului și să regulați raporturile 
dintre proprietari și țărani ? Nu aveți a
cest drept, Statul nu cere acestă compe- 
tință. D-lor, în loc să caut a dovedi ca 
Statul are acest drept, mă voiti mulțumi 
de o cam dată la un alt argument D-lor, 
intervenția Statului nu este o idee nouă, 
ci veche ca lumea.

Societatea actuală, așa cu nedreptățile 
el și cu inferioritatea economică a țăra
nului, este fructul intervențiunel Statu
lui, de văcurl, al Domnilor, al boierilor, 
al clasei dirigente. Ei 'I-ati dat calâpul 
de a^I, ei aii fasonat proprietatea, ei aii 
dat societăței organisarea actuală cu oul- 
tură și ignoranță, cu bogăție și sărăcie, 
cu distribuirea neegală a tutulor forțelor 
economice și sociale. Așa, de exemplu, 
D-vdstre trebtie să sciți că ideea de pro
prietate, așa cum e la noi actualmente, e 
o idee romană îngustă; priviți la rapor
turile dintre țărani și proprietari, la an
garalele pe cari cei din urmă impun celor 
d'ântâiîî și vă veți convinge că totul pdrtă 
pecetea intervențiunel vechi, despotice și 
arbitrară a Statului concentrat în mâna 
unei clase dominante. Acum ce voiți 
D-vdstre? Voiți că dupe ce societatea ac
tuală este fructul Statului, dupe ce acea 
intervenție v'a dat puterea socială și eco
nomică, apoi când simțiți că și alții voesc 
să o aplice în favdrea cel^apăoațl, D- 
vdstre veniți și vă opuneți, vă revoltați 
contra ei și ne spuneți că intervențiunea 
Statului e o grozăvie, o eresie și că nu
mai inițiativa individuală e totul, cu jocul 
liber al legilor naturale ?

Dupe ce v'ațl stabilit o situațiune pu
ternică economică, veniți pe urmă să vă 
treziți cum că intervențiunea Statului nu 
mal e bună ?

Atunci, pentru ce ați usat de dânsa de 

văcurl și de ce nu dați voe ca și alții să 
useze în favdrea celor apăsați ?

D-lor, am intrat în aceste desvoltări, 
am analisat deosebitele motive ce ati unii 
pentru a da pământ țăranilor, le-am com
bătut pe rând, pentru ce? Pentru ca să 
ajung a arăta adevăratul motiv. Ei bine, 
care e dar adevăratul motiv pentru care 
cerem să se dea pământuri și să se regu
leze raporturile dintre țărani și proprie
tari ? Motivul e că trebue îndreptată o 
situațiune inferidră economică a țăranu
lui care e o categorie istorică, un fruct 
nedrept produs de văcurl. Noi avem drep
tul și datoria să restabilim echilibrul pe 
care nedreptatea, violența și brutalitatea 
seculară ’l turburase. Iată principiul pe 
care trebue să ne basăm.

Ne mal vorbiți de legi naturale ? Dupe 
mine nu e de cât o singură lege naturală, 
comună întreg regnului animal, aceea că 
cel mai tare mănâncă pe cel mai slab, 
adică lupta pentru existență.

Credeți D-vdstre că o lege animală, o 
lege pe care Darwin ne-o arată pentru ca 
să dovedăscă cum speciele slabe dispar 
înaintea celor tari, credeți D-vdstre că 
o asemenea lege naturală se pdte aplica și 
societăței actuale omenesc! ? Dar tdte si
lințele dmenilor culțl și drepți sunt tocmai 
în a face să dispară acea lege teribilă, lege 
a unei sosietățl de animale în stare de na
tură. Dacă sunteți pentru acăstă lege și 
voiți să o aplicați în raporturile D-vdstre 
cu țăranii, spuneți-ne-o pentru ca să seim 
și noi. Dar dacă nu oadmitețl, apoi atunci 
trebue să admiteți intervențiunea Statu
lui și principiul restabilire! justiției în 
nedreptățile seculare. Din acest punct de 
vedere plecând, eti 4ic' dacă n’ati țăranii 
pământ să li se dea. Pentru ce? pentru că 
el ati dreptul secular asupra acestui pă
mânt și pentru că a nu le da, însemnăză 
a’I ține într’o condițiune economică infe
ridră ce’I pune în imposibilitate de a lupta 
cu cele-alte categorii economice superiore. 
E nevoie să se reguleze raporturile din
tre proprietari și țărani ? Să se reguleze 
în mod echitabil, nu pentru cine scie ce 
considerațiunl mal mult sati mal puțin 
metafisice, ci pentru că a nu regula acele 
raporturi însemnăză a menține pe țăran 
în condițiunea de inferioritate economică, 
ceea-ce nu e drept, noi având datoria, 
cum am spus, să restabilim echilibrul!

Iată, D-lor, punctul de vedere al nostru 
și dintr’ânsul, dupe cum vedeți, decurg 
consecințe cu desăvârșire logice.

Când D-vdstre voiți ca să dați pămân
turi, le dați dupe măsură și în scopul ce’I 
aveți ; iar noi nu urmărim nici un scop, 
noi urmărim restabilirea condițiunilor e- 

rconomice, și a da armă de luptat la pa
tru milidne de suflete pe cari ’i-ațl tratat 
ca ignoranți, ca minori.

Termin cu acăstă cestiune picând, onor, 
maioritate în cestiunea țăranilor, nu a a
tins de cât aceste duoă puncte.

Cu tdte acestea cestiunea țăranilor este 
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complexă, nu cu duoă legi veți face îm
bunătățire generală a țăranilor; de acăstă 
cestiune se lăgă cestiunea justiției, ad
ministrației, impositelor țăranilor, tdte se 
legă, și vă întreb cari vă sunt ideile în 
privința acestor cestiuni? M'am uitat 
in Mesagiti și nu am vă^ut nimic.

Despre imposit se vorbesce numai un 
singur lucru că are să se desființeze căile 
de comunicație, să se înlocuiască cu un 
imposit proporțional. Ei bine, acăsta este 
o reformă care atinge mal puțin pe țărani 
de cât pe ori cine, căci căile de comuni
cație sunt fdrte ușdre pentru țărani. Con- 
stitue o nedreptate că alții nu plătesc mal 
mult.

Despre scolă D. ministru al instrucțiu
nel spune cel mult că are să se ocupe de 
scălele reale. Acăsta nu atinge pe țărani.

Despre justiție, se făgăduesce inamo
vibilitatea la curți și parte la tribunale; 
acăsta este iarăși o instanță la care cu 
greti ajung țăranii. Despre cele-alte in
stanțe, despre administrațiune și altele, 
nu vorbiți nimic. Se vorbia odată despre 
nisce capitanate, acum văd că nu se mal 
aude nimiâ.

D-lor deputațl, acum, dupe ce am atins 
principiul general al acestei cestiuni, am 
să mal ating încă duoă cestiuni. Cestiu
nea impositului 'ml reserv dreptul a o 
trata la budget, iar în ceea-ce privesce 
instrucțiunea, asemenea mă reserv a vorbi 
la paragraful special, pentru ca să nu mă 
obosesc mult.

D-lor, D. ministru al justiției vine cu 
o făgăduință, cu inamovibilitatea magi- 
stratureî. Acăstă inamovibilitate, D-lor, 
a devenit legendară; dupe cum este poli
teța ca cine-va când intră în o casă să 
^ică ton jour, așa este politeța când ci
neva vine la minister să spună că va veni 
cu inamovibilitatea magistraturel. Eti vă 
mărturisesc, dacă ași deveni ministru 
vre-o dată, vedeți ce ipotesă imposibilă 
fac, (ilaritate) și ași fi pus în posiție să 
mă ocup despre reforma magistraturel, 
n'ași îndrăsni să vorbesc despre inamo
vibilitate, într’atât s’a usat. Cum însă 
eti, radical, privesc inamovibilitatea ? Mă 
explic.

D-lor, ce însemnăză inamovibilitatea ? 
Dacă însemnăză un fel de funcțiune pe 
viață și să fii stăpân pe dânsa, cum erati 
acei ce cumpărati funcțiunile în Francia, 
înainte de revoluțiune, atunci se înțelege 
că protestez contra cuvântului și ideel de 
inamovibilitate; dar dacă inamovibilita
tea se înțelege nisce măsuri, nisce garan
ții luate ca judecătorii să nu fie supuși la 
bunul plac și la capriciul ministrului, a- 
tunc! nimeni dintre noi nu are absolut 
nici un interes ca să fie contra garantăre! 
judecătorilor. Prin urmare, garanție ce
rem cu toții, de cât, dacă este așa, eti 
v’așl întreba: Dacă este vorba de a da 
garanții pentru ca judecători! să nu fie 
expuși la capriciul ministrului, pentru ce 
nu întindețl acăstă solicitudine la toți 
funcționarii țărei ? Dar absolut la toți!
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Pentru ce nu faceți o lege de inamovibi
litate pnn care să garantați pe toți func
ționarii în contra capriciului și a bunului 
plac a*miniștrilor ?
Dar aveți să 'ml faceți obecțiune, aceea 
că magistratura are tn mănă viața, ond
rea și averea cetățenilor, că magistratura 
este a treia putere tn Stat, deci ea trebue 
să fie mal tn special sub solicitudinea 
ndstră.

D-lor, când este vorba de magistratură 
că este a treia putere tn Stat, dați’mi voe 
să spun că acăstă distincțiune este sim
plă onorifică pe care Constituțiunea o de
cerne puterel judecătorescl, care însă în 
realitate nu are absolut nici importanța 
practică.

Sciți, D-lor, fdrte bine că nimenea nu 
ia în serios acăstă a treia putere în Stat, 
ca putere, cum este puterea legiuitdre, 
de aceea argumentul acesta nu mi se pare 
serios; dar pdte veți <Jice că este acela 
că ține în mână viața și ondrea cetățeni
lor ; apoi, D-lor, este altă serie de func
ționari cari nu țin în mână nici viața 
nici ondrea cetățenilor, este corpul pro
fesoral ; el bine, acela are inamovibilita
tea ; de aceea vedeți un cas în care le
giuitorul a fost tot așa cu solicitudine 
pentru un alt ordin de funcționari; când 
^ic inamovibilitatea corpului profesoral 
fac excepțiune de învățătorii rurali cari 
sunt mai răti expuși la amovibilitate de 
cât cel mai din urmă funcționar, și a că
ror inamovibilitate este imperios cerută.

Mai mult, D-lor, este un alt corp de 
funcționari în care disciplina, supunerea 
drbă la care sunt condamnați se pare că 
nu merge cu garanția de stabilitate, și 
cu tdte acestea o are; acăsta este armata. 
Ori-ce veți (jice, ori cât ar fi de arbitrar 
felul de disciplină, este însă o stabilitate 
în armată; oficerul nu este supus în mod 
absolut la bunul plac și capriciul minis
trului.

Așa fiind, D-lor, de dre-ce vedem cor
puri de funcționari cari sunt protegiațl 
de lege față cu arbitrarul miniștrilor, mă 
întreb: Pentru ce să nu lățim acăstă pro- 
tecțiune la toți funcționarii ? Dar la toți 
fără deosebire.

D-lor, pentru ce legiuitorul a voit ca 
profesorii, oficeril, etc., să fie inamovi
bili ? Pentru că a voit să creeze o carieră 
acelora cari se destină. Nu pdte, în ade
văr, exista carieră fără stabilitate ; apoi, 
D-lor, dre nu este timpul ca să creăm 
cariere și din funcțiunile administrative 
și de cele-alte naturi ? Dar aveți pdte să 
’mi ^iceți, parcă vă aud că vă revoltați 
și mă întrebați: Cum ? D-ta ești pentru 
regulamentarea funcționarismulul? Dar 
funcționarismul este o plagă socială în 
potriva căreia din contră trebue să lup
tăm, etc.

D-lor, tdte aceste frase sunt minunate, 
un fapt însă este constatat: că al nevoe 
de funcționari, că al nevoe de funcționari 
administrativi tot așa de onești și buni 

cum al nevoe de funcționari ca profesorii 
și ca oficeril în armată.

Mal mult, D-lor, ori-cât am striga în 
contra funcționarismulul, numărul func
ționarilor, eti (Jic are să crăscă în fie-care 
an. D-vdstre veți putea <Jice că numă
rul lor să fie staționar, dar nu aveți săi 
micșorați, aveți să tăiațî din o parte ca 
să înființați în altă parte, și acăsta, D-lor, 
nu este un răti și nu este o plagă teribilă; 
căci funcționarismul este necesar întru 
cât servesce la trebuințe reale ale oiga- 
nisației societățel.

Sciți când este plagă ? Când funcțio
narii sunt lăsați la discreția ministrului, 
când înaintea lor nu ati o carieră, ci o 
fluctuațiune de carieră, a^i pus, mâne 
scos, iar pus $i iar scos. Și sciți pentru ce 
s’a strigat în contra funcționarismulul ? 
S’a strigat pentru că prin funcționari 
ține în mână puterea executivă o forță 
însemnată la alegeri, că funcționarii sunt 
agențl electorali, și cu cât numărul func
ționarilor este mal mare, cu atât și influ
ența guvernului este mal mare pentru a 
putea Înăbuși vocea cetățenilor liberi, in
dependenți.

Ei bine! Noi voim a garanta indepen
dența lor și când veți lua garanții pen
tru acăsta, atunci vor fi funcționari puri, 
iar nu și agențl ai guvernului.

De aceea, D-lor, să nu ne mărginim 
cu cestiunea inamovibilităței numai la 
funcționarii judiciari, ci să luăm garan
ții, pentru ocrotirea tutulor funcționa
rilor.

Să mai discutăm, D-lor, că inamovibi
litatea așa cum este propusă de D. mi
nistru, nu are să aibă mult efect, nu vo- 
iesc, pentru că argumentele sunt cunos
cute de toți. Când garantezi numai men
ținerea fără să iai garanții la numire și la 
înaintare, nu ai făcut nimic, ba încă ai 
făcut ceva mai răti; numindu-se funcțio
nari răi, îl garantezi cu precauțiune ca 
să nu’i potă da nimeni afară.

De aceea este absolut ca să iai garanții 
și la numire și la înaintare..., dar acestea 
sunt cestiuni cari se vor trata cu ocasiu
nea legel speciale.

D-lor deputați, de justiție, de depar
tamentul acesta mai atârnă încă câte-va 
ramure de activitate cari sunt de cea mai 
mare importanță. D-vdstre scițl, că sta
tele, guvernele în aviditatea lor fiscală, 
ati făcut, ca fie-care act judecătoresc să 
fie un isvor de venit pentru Stat, și că lo
vind cu timbre mobile, proporționale, taxe, 
înregistrare, etc., tdte actele, îți vine să te 
întrebi mai la urmă: 6re justiția este 
pentru justițiabill, ori pentru ca să se 
pdtă percepe cât mal multe taxe ?

De aceea, în acestă privință este nea
părat că trebue o reformă. Ori trebue s^ 
dăm justiție, sati legi fiscale cu ocasiunea 
justiției . • • Dacă voițl să creăm resurse 
budgetare, să păstrăm tdte taxele actuale, 
dacă însă, voițl să dăm justiție cetățeni
lor, atunci taxele trebue să se reducă, cel 
puțin pentru clasele muncitorilor, și cred, 

că D. ministru al justiției, în înțelegere 
cu ministrul financelor, va face acest lu
cru care este imperios cerut.

încă ceva: noi de 20 de ani aprdpe fa
cem tot felul de legi și modificări de legi, 
mai cu deosebire, acele vamale, fiscale, ale 
impositelor pe cari din an in an le îmul- 
țim, este insă, legislația civilă și p nală, 
partea juridică, care numai din când în 
când ati fost atinse, in cât rămâne ca un 
monument care din ce în ce ia caracterul 
unui lucru sacru; acel monument e codul 
civil. De acest cod nu trebue să te atingi; 
căci a început a se forma o idee că ace
ste legi sunt un fel de legi ale lui Ma- 
nou. De codul penal nu trebue de aseme
nea să te atingi; de procedura civilă ase
menea. D-vdstre modificați organisarea 
funcționarilor judecătoresc!, le dați altă 
basă, altă garanție, insă, legislația în 
puterea căreia se judecă, rămâne ne
atinsă. Este acesta drept? Nu vedeți că 
societatea progresăză în fie-care ^i, și 
codul penal nu mai este la înălțimea 
sciințifică de astăzi. Scițl că în sciința 
dreptului penal s’ati făcut studii și cerce
tări noul cari ati adus conclusiuni noui. 
Apoi în dreptul civil, în partea unde tra- 
teză de persdne, se lasă multe de dorit din 
punctul de vedere al raporturilor sociale 
de astăzi. Nu sciți că îifceea-ce privesce 
instituțiunile, mulțime de lucruri noul și 
mulțime de cestiuni s’ati agitat sub dife
rite forme cari dati conclusiuni cu desă
vârșire altele ? Ar trebui să ne gândim și 
la partea acăsta de reforme; căci nisce 
legi cari nu mai sunt ale văculul în care 
ne aflăm, cari nu corespund la ideile nd
stre sociale de astăzi, asemenea legi cad 
în discredit neputând cădea în desuetudi
ne. Și sciți ce faceți din funcționarii aceia 
cari sunt chemați a le aplica ? Faceți din 
ei nisce exilați sociali, ca să <jic așa, de- 
prin^endu-’I să gândăscă prin formule 
vechi, puneți într’un fel de retrogradare 
o clasă întregă de funcționari, cari ar 
trebui să fie vecinie în vie comunicațiune 
cu societatea, cari prin legi noui să 'șl 
păstreze prestigiul, imparțialitatea și lu
minile necesarii. De aceea și în acăstă 
privință ar trebui să ne gândim în legis
latura acăsta de 4 ani.

Trec la armată.
D-lor, suntem deprinși cu frase ca: ar

mata care este apărătdrea țărei în mo
mente seridse, care 'șl varsă sângele, are 
întrăga nostră solicitudine. De ce să fa
cem numai laude și să nu facem într'ânsa 
dre-cari modificări cari se simt necesarii.

Așa, spre pildă, eti voiti avea ondre să 
viti și să propun reducerea termenului de 
serviciti în armată.

D-vdstre scițl că cestiunea acăsta s'a 
tratat și se mai tratăză, nu numai în țără 
la noi și nu numai odată, dar mai în tot- 
d'a-unași în tdte statele; D-vdstre sciți că 
termenul de cinci ani pentru armata teri
torială este un ce fdrte exorbitant, și când 
o <jic acăsta, nu voiti aduce și argumentele, 
pentru că nu este locul aci, dar am venit
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numai cu ocasiunea ac&ta să vă enunț 
numai că, acest termen de servicii de 
cinci ani este prea lung și că trebue să 
ne gândim la micșorarea lui. De aseme
nea In termenul de trei ani pentru armata 
permanentă, D-vdstre cari sunteți în cu
rent, sciți fdrte bine că în alte părți ter
menul de servicii sub drapel a fost discu
tat nu numai din punctul de vedere al 
lui, ci a fost discutat și din multe alte 
puncte de vedere.

D-vdstre sciți că în Francia când a ve
nit la ordinea ^ilei termenul de serviciu 
în armată, s'a discutat și vorbit nu numai 
din punctul de vedere ca împedicător al 
industriei și al comerciului, dar s'a discu
tat chiar și din punctul de vedere de 
lipsa de crescerea, de îmulțirea popu- 
lațiuneî; căci tânărul care este tocmai 
în anii cei mai buni pentru procreare se 
ia în armată și acolo - se ține sub drapel 
un timp cam prea lung.

Prin urmare, dacă în Franța s’a atins 
acestă cestiune, dre la noi în țâră, unde 
trebue să ne îngrijim și mai mult pentru 
înmulțirea, pentru înaintarea națiune! 
ndstre, pentru că numai prin înmulțirea 
ndstră vom putea fi mai siguri pentru 
apărarea și a independinței și a naționa- 
lităței ndstre nu trebue atinsă ?

De aceea fără a intra în tratarea ei în 
mod sistematic, <Jic dacă trebue să ne în
grijim pentru garantarea independinței 
și apărarea ndstră, trebue să ne mai gân
dim că acei cari sunt in serviciul militar 
ati și alte interese de ocrotit, și că, prin 
urmare, trebue să faceți să concordeze și 
interesele cele-alte cu interesele armatei. 
Cu atât mai mult că voluntariatul este o ex- 
cepțiune pentru cei culți la regulă: îndată 
ce are cine-va bacalaureat timpul de ser
viciu ’i se scurtâză; cei-alți cetățeni trec 
prin legea cea dură a unui servicii de 
3 ani.

Dar nu este numai atâta. E ceva de făcut 
și asupra justiției armatei. Părerea nâs
tră este că noi trebue să luăm prin un 
proiect de lege, judecarea delictelor ordi
nare de la tribunalele militare și să le dăm 
la cele civile. Nu văd de ce comisiunile 
militare ar judeca dupe codul comun de
licte comise de militari ca simpli cetă
țeni. Și în contra proiectul minoritățel 
se vorbesce de un' lucru, că modul cum 
s’ah făcut furniturile lasă mult de dorit 
la ministerul de resbel. Eh cred că acest 
lucru e în strînsă legătură cu tribunalele 
militare ; cred că ar fi mult mai mare 
control și mult mai puține abusuri în fur
nituri și altele dacă procurorul și jude
cătorul de instrucțiune ar avea dreptul 
să intre în casarme să facă anchetă. De 
aceea acâstă reformă e necesarie.

D-lor, sfirșesc prin câte-va considera- 
țiuni generale; vă rog să ’mi mai acor
dați câte-vamomente bine-voitârea D-vos
tre atențiune. Nu pot sfîrși fără ca să 
nu revih de unde am purces, adică de la 
banca ministerială și să întreb ce repre
sintă guvernul actual ? Ce încredere, ce 

speranțe ne dă ca să ne înveselim că a
vem un guvern bun într’un period de 
4 ani.

D-lor , când guvernul junimist a 
venit în Martie la putere; cum s’a 
presintat ? Ca guvern de reforme. A
cesta era cuvântul de ordine. Ceva mai 
mult. Se presinta un guvern rupt de 
mult din partidul conservator, lucrând 
pentru programul lui și cu tendințe re- 
generatâre.

Pentru ca un guvern să fie reforma
tor, se cer duoă lucruri: ântâih, ca toți 
membrii ce ’l compun să fie convinși de 
necesitatea reformelor, și al duoilea, să 
fie în putință de a face acele reforme.

MS întreb : dre gândit-a cabinetul din 
Martie la necesitatea reformelor ce le-a 
anunțat ?

Dați’mi voe să spun că numai unul a 
cugetat la reforme, D. Carp ; cei-alți să 
mâ erte dacă nu am despre dânșii aceeași 
părere.

Așa, de exemplu, D. prim-ministru, vă 
mărturisesc, nici o-dată nu s’a arătat că 
este om de reforme. Despre D. ministru 
al justiției de atunci, D. Marghiloman, 
cu tâtă stima ce am pentru D-sa, nici o
dată nu mi ’l-am închipuit ca om care să 
ia taurul reformelor de corne și să’l trân- 
tâscă la pământ.

D. Marghiloman natural că a suferit 
ascendentul D lui Carp, dupe cum luna 
primesce lumina de la sore, de cât lumina 
e palidă, și o primesce chiar fără voie, 
căci așa e situațiunea în constelațiune.

Așa dar, nu ’mi l-am închipuit pe D. 
Marghiloman ca pe un campion înflăcă
rat al reformelor.

Despre D. ministru de finance, ’mi-am 
făcut aceeași idee, mai ales când ’l-am 
vâ^ut schimbându-șl de duoă ori ideea a
supra aceleeași cestiuni în curs de aprdpe 
un an de ^ile. Dacă nu mâ înșel, D-sa a 
fost cel d’ânteih care a stăruit fdrte mult 
ca retragerea celor 26 milidne bilete ipo
tecare să se facă, conform legei votate sub 
guvernul D-lui I. Brătianu, în 26 de ani, 
iar acum D-sa susține ca să se retragă în
tr’un an. Acâsta o afirm fără a garanta 
faptul în mod positiv.

Nu mai ^ic nimic de cei-alți miniștri, 
ca D. Barozzi. Cât despre D. Maiorescu, 
care ar fi fost natural să fie un organ voi
nic al reformei, a trebuit mal în urmă să 
’mi schimb din părere; căci ^ice că nu s’a 
gândit nici măcar la reformele absolut 
necesare în învățământ, ci a adus în Ca
meră pur și simplu un proiect de lege de 
numire a corpului profesoral urban. Un 
ministru care iubesce reformele, și care le 
are la inimă ca D. Carp, natural că se pre- 
sintă cu o mai mare forță de reformisare de 
cât D. Maiorescu. Am spus că a duoa condi- 
țiune se cere să fie puși în stare de a realisa 
reformele. Apoi în privința acâsta, stăm 
și mai râh de cât în privința ântâih;’căcl, 
când cabinetul vine pe calea reformelor, 
și acesta e singurul sâh titlu către țâră, 
cată să se adreseze la elemente și parti- 

saui de aceia, cari scih că dacă nu sunt 
pentru reformele cele mai radicale, dar 
sunt pentru reforme seridse și cinstite.

EI bine, ministerul junimist n’a făcut 
nici acâsta; s’a adresat la partidul cel care a 
arătat mai puțină dorință de reforme din 
tdte partidele ndstre, și le a arătat prin ma
nifeste, și prin tdte caile, s’a adresat la par
tidul conservator. Nu fac o încriminare 
partidului conservator că nu voesce re
forme; căci dacă ar voi, n’ar mai fi par
tid conservator. (Ilaritate). Fac deci acu- 
sare miniștrilor cari dacă aveați focul sacru 
al reformelor de ce s’ah adunat la aceia cari 
ah nu focul sacru, dar nici scânteia re
formelor.

De aici a urmat că cei cari voiah să 
regenereze pe cei-alți, încep ei înșiși a fi 
regenerați, așa mi se pare mie.aResulta- 
tul îl sciți.

Din ceea-ce voia ministerul să formeze 
o maioritate reformătâre, alegerile sah 
mai bine <Jis cei 25 de prefecți conserva
tori ah adus o maioritate care în tot ca
șul nu este reformătâre în sensul focului 
sacru al D-lui Carp. Acâsta, D-lor, mi 
se pare că taie mult din ideea ce ’șl o fă
cea țâra de guvernul junimist. S’a întâm
plat dar, ceea-ce se numesce un fel de a- 
amesteca duoă lichide turnate în același 
pahar; în vinul pur și generos al D-lui 
Carp, a venit D. Lahovari ca să târne 
apă, însă în loc să iăsă vin cu apă, mi se 
pare că are să fie apă roșită.

D. ministru al domeniilor, Al. La
hovari : Nu se urcă la creeri. (Ilaritate).

D. G. Panu: Deci, D-lor, și la acâsta 
voiam să ajung, nu mai avem guvernul 
acela de reforme generdse pe cari u
nii ’și-'l Jnchipuiah înainte. D. Carp 
tace de mult timp ; pdte că nu se simte 
în tdtă libertatea ca să vorbâscă, nu față 
cu noi dar față cu colegii D-sale. .

In tot cașul sfirșesc, picând următârele: 
Avem un guvern care nu mai e. guvern 
de reforme, avem un guvern cum a fost o 
mulțime altele în țâra românâscă, un 
guvern care are să o ducă minunat de 
bine de agi pe mâne, care, ori de câte ori 
va putea face câte o mică reformă, o va 
face; iar când ar fi vorba de una seridsă, 
are să se dea înapoi; un minister in sfîr- 
șit de compromisuri cari vecinie ah să 
fie făcute pe comptul bietelor reforme. 
Avem dar, un guvern conservator și cred 
că nimeni nu se va induoi asupra acestui 
punct.

D. Rosetti ne-a spus acâsta de atâtea 
ori și în Cameră și în întruniri, și D-v. 
sciți că primul-ministru dă tonul și co- 
Idrea întregului cabinet. Faptul că pri
mul-ministru a numit 20 și mai bine de 
prefecți conservatori, a fost semnifica
tiv. De atunci am înțeles la ce să ne aș
teptăm, încă de pe atunci ne-am convins 
că d. prim ministru nu avea focul sacru 
al D-luI Carp în cestiuni de reforme.

Alt-minterlea nu ne puteam închipui 
ca și domnia-sa să ne înșele în mod așa 
de grosolan; căci trebuia să fie cine-va nu
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miop dar orb ca sa nu vadă că lucrurile 
s’ati desvoltat dupe o idee hrănită de mal 
'nainte de a ajunge acolo unde se doria 
să se ajungă, adică la un regim pur con* 
servator. •

Când ^ic că avem un guvern conser
vator, mai ^ic acesta și fiind-că D. prim- 
ministru ne-a făcut filele trecute o de- 
clarațiune pur conservatore saâ mai bine 
$is reacționară, când ne-a ^is : Eâ înțe
leg ca în țâră să fie dmenl cari comandă 
și alții cari să asculte, subordonați.

Acesta a ^is'o cu ocasiunea interpela
re! D-lui Nădejde, iar D. Marghiloman 
care a suferit pentru un moment de as
cendentul solar al D-lui Carp a revenit 
la simțimintele D-sale naturale și a vor
bit în cestiunea țăranilor întocmai ca un 
reacționar. D-sa a acusat pe țărani ară
tând că nu miseria, nu lipsa de pământ, 
ci vandalismul, setea de distrugere a in- 
pins pe țărani Ia răscdlă, picând acestea 
în celebra apostrofă : pâne voiaii {eranii? 
D-sa a conchis apoi la aceea că țăranii 
sunt barbari și vandali, tăcând însă asu
pra tutulor celor-alte cești uni cari ar fi 
adus măcar circumstanțe atenuante dacă 
nu alt ceva țăranilor.

In sflrșit, termin mal adăugând cum 
că chiar D. Vernescu, actualul ministru 
al justiției, ne-a făcut să avem decepțiuni 
asupra liberalismului D-sale; căci de 
când a venit pe banca ministerială, de și 
a avut destul timp să studieze cestiunea 
nenorociților țărani, și cu tdte acestea n’a 
făcut absolut nimic; căci țăranii sunt tri
miși cu sutele înaintea curței de Ilfov, și 
vorba care era pe tdte busele și în inimele 
cele mal sincere și imparțiale, amnistia, 
despre dânsa D. ministru de justiție m'a 
oprit să vorbesc ca fiind o cestiune apar
ținând inițiativei Regelui. Eu sciâ că a- 
cesta nu e tocmai exact; căci nu e vorba 
de o grațiare ci de o amnistie politică ; 
însă eh am înțeles din observațiunea 
D-lui Vernescu, ministru al justiției, un 
lucru: să ne luăm speranța de la mult a- 
șteptata amnistie, rrin urmare, astăzi, 
pentru mine, situațiunea este limpezită; 
avem un guvern conservator, și mâne, 
poimâne de va fi o remaniare fiți siguri, 
D-lor, va fi în sens, din ce în ce mal con
servator.

D. Gr. Grisenghy: Nu ași fi luat cu
vântul in acăstă primă sesiune; nu ași fi 
luat mal cu deosebire cuvântul în discu
țiunea generală asupra răspunsului la 
Mesagiâ, dacă situațiunea politică a diferi
telor grupări din acăstă Cameră ar fi fost 
deja bine definită, pe deplin lămurită.

Tn acest cas, ve mărturisesc, D-lor, ași 
fi așteptat încă mult timp ca o îndelungă 
viață, o îndelungă practică parlamentară 
sa ml dea experiența necesară ca să mă 
pot rosti aci cu tdtă autoritatea unul om 
politic care a cugetat asupra evenimen
telor, asupra nevoilor țărei lui.

In situațiunea însă în care ne aflăm 
câțl-va tineri intrați aci pentru ântâiâ oră; a căror educațiune, ale căror aspirațiunl 

ne-aâ trimis să ne adăpostim sub stindar
dul pe care stă scris cu litere mari cu
vântul: „Liberalismul dupe atâțea ani 
de luptă contra unul guvern care se ri
dicase sub auspiciile liberalismului; dupe 
o luptă încordată care a oprit pe loc ori
ce lucrare de organisare a Statului român, 
și în care principiile au fost înlăturate în 
vârtejul luptei pasionate; astăzi când sun
tem pe cale de a reintra într’o stare nor
mală de lucruri, când momentul a sosit 
ca să ne reculegem ; un sentiment de co
rectitudine politică ne impune cred da
toria să ne explicam aci cu un moment 
mai 'nainte, și expunându-ne vederile în 
mod franc și leal să ne lămurim încă de 
la început situațiunea ndstră.

Despre parte’ml, D-lor, punând acăstă 
considerațiune mal presus de ori-ce te
mere, mal presus de tot, m’am hotărît să 
înfrunt dificultatea imensă a unul debut 
prematur pdte. Și iată pentru ce, luând 
cuvîntul aci pentru ântâiâ dră, me reco
mand indulgenței și bine-voitdrei D-vds- 
tre atențiuni;

D-lor deputați, iată cuvintele cu cari va
lorosul fost representant al colegiulu al 
duoilea de Brăila începea discursul sââ cu 
ocasiunea discuțiunel răspunsului la Me- 
sagiul din anul trecut. ’MI permit să vi 
le amintesc căci ele aâ înduoitul merit de 
a fi descris bine situațiunea de pe timpu
rile acelea; și de a fi precis cu exactitate 
cele ce s’aâ întâmplat în urmă. Iată în 
adevăr cuvintele D-luI Djuvara membru 
al minorităței.

„0 experiență îndelungă, tristă, ne-a 
„edificat pe fie-care din noi asupra fâ- 
„găduelilor anuale ale Mesagiului*.

„Dacă dar Mesagiul nu este pentru 
„noi o încuragiare, o speranță în viitor, 
„el este de sigur o amintire durerdsă, o 
„privire desilusionată asupra trecutului ; 
„aurind câte ni se spune să facem, ne a- 
„ ducem aminte fără voe că nu am fă- 
„cut nimic !*

„Suntem încă asupra discuțiunel te- 
„meliilor ce trebue să punem Statului 
„nostru; și mai înainte de a saluta resă- 
„ ritul erei nuol atât de făgăduită, vom 
„vedea sigur apusul acelora cari ne-aâ 
.promis’o41.

Vedeți, D-lor, câtă dreptate a avut D. 
Djuvara : Suntem în adevăr încă asupra 
discuțiunel temeliilor ce trebue să pu
nem Statului nostru, și nu a trecut un 
an că ne-a fost dat să asistăm la apusul 
acelora cari prea târ^iâ pentru a mai fi 
crezuți ne făgăduise răsăritul erei noul. 
(Aplause).

Regimul D-lui Ion Brătianu a apus; 
căci el trebuia să apună țărei; 12 ani sd
rele politic al D-lui Brătianu a stat pe 
orizontul țărei ndstre.

Dacă pentru cel d’ântâl ani suntem 
datori cu toții să recundscem că el ne-a 
trimis radele bine făcetdre ale democra
ției, trebue să recundscem însă că de un 
șir îndelungat de ani, el nu mai ne trimi- | ’

tea lumina de cât prin prismul celor șepte 
umbre ministeriale.

Sdrele politic al D-luI Brătianu nu a 
apus în mod normal. Sdrele D-sale a apus 
într’una din acele ^ife, care înfățișânduse 
privire! cu un cer acoperit de nori nupu- 
tea săsesfârșiascăde cât printr’o furtuna.

De fapt căderea D lui Brătianu a coin- 
cidat cu o adevărată catastrofă; busola 
care ’I conducea barca politică, per^ându’șl 
nordul a remas fără nici o aperare și fără 
nici o țintă în voia valurilor pe cari pa
siunile politice le deslănțuiaâ. (Aplause).

Nu ași fi voit să fac tocmai un bilanț, 
un rechibitoriâ al regimului căijut; nu 
tocmai acesta ași vrea să formeze subiec
tul modestei mele cuvântări.

Pentru a putea însă examina situațiu
nea de a^I, suntem nevoițl cred să arun
căm o privire asupra trecutului, și ce gă
sim?

Ca prim punct de plecare, Constituția 
de la 1866, ale cărei disposițiuni emina
mente liberale și democratice, făceaâ ca 
dânsa să fie icona, credul politic, pro
grama fundamentală a partidului liberal.

Miniștri pe timpul locotenenței dom- 
nesci eraâ D-nii D. Ghica, I. Ghica, I. 
Cantacuzino, P. Mavrogheni, D. Lecca și 
D. Sturdza.

Iar miniștri în timpul revisuirel erau 
D-nii L. Catargiu, I. Brătianu, I. Canta
cuzino, C. Rosetti, P. MavroghenL gene
ral I. Ghica, D. Sturdza. '

Precum vedeți, D-nii mei, la alcătuirea 
Constituțiunel de la 1866, care punea ba- 
sele unul program liberal, a luat parte 
atâțea omeni politici al țărei fără deosi- 
bire de etichete: liberali și conservatori. I 
Dupe multe peripeții sciți că resultatul I 
coalițiunel dela Mazar-Pașa a fost că, dupe | 
guvernul regretatului Manolache-Cos- | 
tache de scurtă durată, D. Ion Brătianu I
a luat frânele putereî pe cari le-a deținut I
în decurs de 12 ani. I

In acest spațiâ de timp D-sa s’a bucu- I 
rat nu numai de încrederea cea mal ab- I 
solută, dar încă de ceva fără precedent I :
aprope în viața politică a partidelor : I ;
D-sa s’a bucurat de o omnipotență fără ■ } 
de margini și de o lipsă aprope completa I ; 
de ori-ce control, de dre-ce opoșițiunea I j
s’a retras din Cameră, și s’a abținut un | :
șir îndelungat de ani de la ori-ce alegeri. I j
Suntem dar cu atâta mai în drept, întor- I ;
cendu-ne privirile spre trecut, cercetând I }
bilanțul politic al D-lui Brătianu să fim 
mai exiginți, mai severi de cât pentru 
ori-care altul. e i

Ori-cât însă urile personale, pasiunile 
interesele de partid ar îndemna pe u- j 

aii să conteste tot, să tăgăduiască tot, ; 
storia însă le va da o desmințire; căci a- . 
levârat este, D-nii mei, că în cei d’ântâl | 
ml al guvernului D-lui Brătianu, multe I . 
tete bine-facătdre și chiar mărețe aâ fost I ? 
ăvârșite... Opera democratisărei începută I j 
u atâta arddre, și terminată cu atâta I .
acces se datoresce în mare parte neuita- I f
ilul C. A. Rosetti, care a rămas și va ră- I s
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mâne ca cea mal măruță figură a demo
crației române.

Când insă a venit momentul ca prin 
legi practice, și în întrul cadrului Con
stituantei de la 1866 să se asigure drep
turile, libertățile și neatârnarea cetăția- 
nulul român; când adevărata eră de 
muncă și de organisare trebuia să în- 
câpă; o deșănțare se produce în sînul 
.partidului, unul câte unul din vechil lup
tători părăsesc guvernul D-lul Brătianu 
acusându’l de rea credință în administra- 
țiunea interidră a țărei, și că diferitele 
legi votate tot-d’a-una în grabă nu mal 
corespundea^ spiritului Constituantei de 
la 1866.

Părăsit de D. Dumitru Brătianu care a 
arborat ca stindard de luptă aceste trei 
cuvinte memorabile: „Hoții la pușcărie, 
bănuițil la carantină și omenii cinstiți la 
lucruu.

Părăsit de vechiul săiî amic C. A. Ro
setti pentru cestiunea libertățel presei.

D-sa a făcut apel la tinerimea onestă, 
inteligentă și luminată, pe care a voit să 
o resădăscă ca un altoiă pe arborele ve
ștejit al liberalismului.

Când tinerii noștri camarajl ah consta
tat că acel arbore nu mal era de cât bu
șteanul putred pe care nu mal putea prinde 
de cât mucigaiul corupțiunei al legilor 
personale și al atâtor abusurl, atunci ei 
’l-aă părăsit, lăsându’l pradă parasiților 
budgetar! cari singuri mal putead trăi 
pe dânsul. (Aplause).

Părăsit și de tinerii liberali, în dorința 
de ase menține cu ori-ce chip, a făcut apel 
Ia elemente din alte partide, cari, ca atari, 
nu puteafi susține guvernul nici pe basa 
principiilor, nici măcar pe basa unor tra- 
dițiunl. Ei ati susținut guvernul pe basa 
budgetului. De aci partidul este botezat 
cu drept cuvânt, de unul din fruntașii 
lui, de: „Colectivitate*. De aci adevărata 
descompunere, adevărata corupțiune. Dar 
să concretisăm puțin faptele :

Legea cumulului chemat a stârpi un 
imens răh social și a ridica puțin nivelul 
moral al națiune! atât de căjut în tim
pii din urmă; ea stă îmormântată în car- 
tdnele Senatului pentru că un ministru 
jis liberal a declarat că partidul liberal 
nu pdte guverna fără cumul. Vedeți, D-nii 
mei, cum în acăstă privință declarațiunea 
ministerului nostru se potrivesce cu legea 
bitului de abnegațiune din parlamentul 
engles.

Legea electorală comunală presentată 
de guvernul iarăși' pretins liberal și vo
tată de maioritatea sa este cea mai asu- 
pritdre lege a drepturilor electorale și a 
drepturilor de control ale cetățânului ro
mân.

Acăstă lege introducând principiul scru
tinului pe listă,'forțat monopolisăză ad- 
ministrațiunea comunală pe sâma partide
lor politice. Cu acăstă lege nu mai păte fi 
vorba pentru cine anume are să se pro
nunțe alegătorul ca să gospodorăscă inte
resele comunei, ci pe săma cărui partid 

politic are să se dea absoluta și omnipo
tenta ei gestiune.

Consilierii Tronului nu pot lucra fără 
controlul bine-voitor al maiorităței, și 
fără controlul sever al minoritățel, care 
cu legea electorală politică pdte pătrunde 
în Parlamentul țărei. Și consiliile comu
nale pot lucra la adăpostul ori cărui con
trol.

Și cine validăză cel puțin alegerea con
silierilor? Tot acești consilieri; ei sunt ju
decători și parte în același timp. Când 
dar un guvern nu respectă egalitatea ce- 
tățenului d’inaintea legei, când 'i răpesce 
dreptul ce are de a participa prin o legi
timă'și proporțională representațiune la 
votul impositului și la conducerea aface
rilor comunale; când Introduce monopo
lul și lipsa de control; acel guvern înce- 
tâză de a mai represinta principiile con
stituantei de la 1866.

Dar dacă la alcătuirea diferitelor legi 
nu a presidat mai nici o-dată altă idee de 
>cât ideea de guvern, ideea de conservare 
a puterel; să vedem cel puțin cu ce mă
sură s’a aplicat libertățile înscrise în pac
tul fundamental al țărei ?

Libertatea întrunirilor a fost nesocotită 
în modul cel mai tiranic. Felul cu care 
representanții regimului căjut ah înțeles 
să respecte acestă libertate, ’mi aduce a- 
minte povestea celor duoi amici cari jil- 
nic se întreceafi în protestări de amicie 
și devotament fără de margini.

într’o ji cel mal sceptic se adresâză ce
lui alt și-’i spune: dacă din întâmplare 
copilul meii ar cădea în colivia leilor și 
eh nu m’ași putea mișca, ai intra tu în co
livie ca să ’l scapi? Amicul încurcat, răs
punde: dar cine nu intră în colivia lei
lor ? Greul e însă cum eșl de acolo ?

Ast-fel și guvernul trecut ne spunea: 
mergeți la întruniri, intrați în sală ata- 
cați-ne, nimenea nu vă împedică. Să ve
dem însă cum eșiți ? Căci la eșire sciți 
D-lor, că ne aștepta șarjele de cavalerie, 
paturile de pușcă și baionetele vânători
lor. AducețI-vă, în adevăr, aminte de Bo- 
sel, Orfeu și atâtea altele. (Aplause).

Libertatea presei. AducețI-vă aminte de 
5 Septembre; o pagină negră în istoria 
regimului căjut. Aduceți-ve aminte de 
procesele de presă contra D-lor Panu, 
Tzoni, Mârzescu.

Libertatea individuală. Aducețî-vă a- 
minte de arestațil de la Vâlcea și Boto
șani; aduceți-vă aminte de arestul pre
ventiv al studenților universitari. Și când 
cu toții în întru și în afară din Parlament 
ceream o lege care să garanteze liberta
tea individuală; acâstă lege stă înmor
mântată la Senat, și retrasă chiar în urmă 
de temă ca nu cum-va reînviind guver
nul să piardă o armă electorală.

In fine, D-lor, pavăza tutulor libertă
ților :

Libertatea alegerilor. Aci pentru ca să 
ve înăbușescă acâstă libertate devenită 
periculdsă pentru un guvern devenit ti
ranic, el a întrebuințat trei mijlâce: co- 

rupțiunea, intimidarea și tortura. Aceste 
mi jldce se aplicați în mod sistematic și 
treptat dupe temperamentul alegătorului 
intocmal ca ordonanțele medicale. Trans- 
formându-se instituțiunile de credit și de 
bancă, magistratură și tdte puterile admi
nistrative într’un imens aparat electoral, 
voința alegătorului sta mută sub jugul 
veninos al corupțiunei.

Funcționarii publici erah vânturați ca 
o pleavă în interesul sprijinirel candida
turilor guvernamentale.

Acolo unde aceste mi jldce nu mal erah 
destul de eficace, bâta și reteveiul înce
peau sa manevreze.

Spre acest sfârșit sciți că s’a fundat un 
regiment de civili cunoscut sub numele 
de cetățeni pacinici pe timpul operațiu
nilor electorale, și indignați de veselie 
dupe reușita alegerilor. (Aplause).

Aci dați’ml voe, domnii mei, să termin 
cu rechisitoriul regimului trecut. Făcând 
scusele mele onor. Adunări pe care am 
întreținut'o pdte prea mult cu o cestiune 
deja învechită. Am făcut însă acâsta, pre
cum am avut ondrea să spun Ia Jînceput, 
ca o necesitate pentru examinarea situa- 
țiunei de ajl.

In acâstă situațiune desastrdsă, când tot 
ce rămăsese neatins de corupțiune se seu** 
lase în piciore ca să protesteze, când ali
anțele cele mai monstrudse s’ah făcut: 
liberali, conservatori, radicali, socialiști 
’și-ad dat cu toții mâna contra inamicu
lui comun; când țâra sta împărțită în duoă 
tabere vrășmașe; în mijlocul deslănțuirei 
pornirilor pătimașe a mal tutulor grupu
rilor nâstre politice, ochiul observatorului 
ar fi căutat în zadar un punct de sprijin 
pentru destinele acestei țări,dacă mijlocirea 
nimerită, constituțională și patriotică a Su
veranului nostru nu ar fi venit să curme o 
stare de lucruri nenorocită, primind demi- 
siunea forțat a D-lui Brătianu, aducând 
un guvern de ordine și legalitate făcând 
să reintre puterile Statului în atribu- 
țiunile lor firesc!, și răspunjând cu felul 
acesta cerințelor legitime ale țărei opri
mate, și a șefilor întregei oposițiuni-u- 
nite. Răspunjând dar aci primei acusați- 
uni a D-lul Panu*, '1 întreb : Nu este dre 
la locul ei frasa din frontispiciul adresei 
prin care țera manifestă recunoscința ei, 
către Suveranul care a deslegat în linis- 
ce o situațiune îngrijitdre, punând’o ast
fel în posițiune de a 'șl exprima liber vo
ința ei ? Noi credem cu toții că și D. Pa
nu în forul consciinței D-sale o găsesce 
justă și la locul ei.

Gând guvernul D-lor Rosetti și Carp a 
luat conducerea afacerilor țărei, ce mosce- 
nire a găsit de la predecesorii D-lor ?

Dați-’ml voe și aci să fid franc, D-nii 
mei. A găsit o desmembrare aprope com
pletă a partidelor politice, și o corupți
une nu numai a caracterelor, nu numai a 
moravurilor, dar ceva mai mult; o co
rupțiune de idei, o corupțiune de princi
pii politice.

In acâstă stare deplorabilă, prima da-
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torie patriotică ce incumba guvernului, e 
era să se presinte țărei cu un program 
de idei, cu proiecte de legi precise, pen
tru ca cu felul acesta strămutând lupta 
dupe terenul steril și violent al persona
lităților pe terenul fecund al ideilor, să 
facă un prim pas spre reînălțarea carac
terelor și al nivelului moral al națiune!. 
(Aplause).
, Cele alte îndatoriri ce se impunea^ gu
vernului, era să dea țărei o administrați- 
une onestă, și să urmărăscă fără părtinire, 
dar și fără ură pe toți aceia-ce erati acu- 
sațl că o aiî făcut culpabili de delicte de 
drept comun.

Guvernul ’șl-a împlinit cu cinste iote 
aceste îndatoriri.

Pe când partisanii regimului că^ut fă- 
Ceă să se acrediteze, fără comentarii, sgo- 
moțul că guvernul junimist nu mai disolva 
Corpurile legiuitdre; alții aiî âcusat gu
vernul că nu face imediat apel la țeră.

Guvernul însă ținând semă de agita
țiunile din țără, ținând sâmă de misiunea 
sa nu a dat ascultare nici unora nici al
tora, și a pronunțat disolvarea atuncea 
când țâra se liniștise și luase dre cum 
posesiune de ea însăși.

Ultimele revolte agrare cari aîî isbuc- 
nit în primele gile ale guvernului aă dat 
o nouă armă oposițiunei contra sa. Pe 
când oposiția striga în Cameră că guver
nul nu ia măsuri destul de aspre pentru 
a oprima revolta; tot dânsa apoi a strigat 
că măsurile aîî fost prea aspre și că gu
vernul a debutat prin vărsare de sânge.

Fără a intra în detaliuri mai precise, 
ca representant al județului Ialomița, 
împreună cu toți colegii mei, cred că vă 
pot afirma cu exactitate că causa de că
petenie a rescdlelor din acest județ a fost 
administrațiunea destrăbălată de sub gu
vernul trecut și mai cu deosebire lipsa de 
tact, pentru a nu întrebuința alt cuvânt, a 
fostului prefect.

EI bine, D-lor, ca representat al aces
tui județ care sciți că a fost dre cum fo
carul răscolelor sunt în măsură a afirma 
aci înaintea D-vdstre că cu toții acolo am 
apreciat măsurile nemurite, înțelpciunea 
și cinstea cu care guvernul a eșit din a- 
căstă grea și durerdsă încercare. (Aplause).

Oposițiunea a acusat guvernul D-lor 
Rosetti-Carp de a fi un guvern personal. 
Acăstă teorie cu o aparență de constitu
ționalitate, nu în timpurile anormale în 
care acest guvern a fost chemat, nu în 
acea atmosferă de corupțiune a principii
lor s’ar putea aplica.

Acusațiunea plecă de acolo că guver
nul nu avea rădăcini în țeră, și că în țâra 
acăsta nu aîî rădăcini de cât cele duoă 
vechi partide liberală și conservatore.

Cred dre de bună sămă adevărat cei-ce 
susțin lucrul acesta ? Dați-’mi voe să mă 
înduoesc, D-lor, și să atribui acăstă acusa- 
țiune mai mult dorinței de oposițiune cu 
ori-ce chip.

Credeți în adevăr, Domnii mei, că dupe 
atâțea ani de amăgire, dupe atâțea ani 

de suferințe, dupe atâțea ani de etichete 
falșe, preocuparea alegătorului liber este 
eticheta de liberal sau conservator ? Saîî 
că dânsul nu cere alt de cât să ’șl dea vo 
tul lui pentru aceia cari 'i vor da o bună 
și onestă administrațiune, cari 'I vor u
șura povara în limitele posibilului prin- 
tr’un just echilibru al impositului, și cari 
prin legi pipăite ’i vor asigura libertă
țile, drepturile și exercițiul activitățeî 
sale?

Și Majestatea Sa care ține cumpăna 
între partide când vede că situațiunea 
politică în țără și confusiunea în spirite 
a ajuns atât de desastrdsă in timpii din 
urmă, susțin cu tdtă tăria convingerel 
mele nu numai că Majestatea Sa a fost și 
este în drept să facă ceea-ce a făcut, dar 
că legitimă, patriotică a fost și este pre- 
tențiunea guvernului de a voi să se men
țină pe basa unui program de idei.

S’a acusat guvernul de ingerințe în a
legeri pentru a ’șl asigura o maioritate 
ca guvern personal. Dacă acusațiunea ar 
fi întemeiată, lucrul ar fi grav. Dați-’mi 
voie însă să vă spun, domnii mei, că și 
aicea faceți o imputare greșită, și inten
ționat greșită. Nu cred în adevăr ca un 
alt guvern să fi lăsat o mai mare liber
tate de alegeri.

Și pentru a stabili acest punct de dis- 
cuțiune voiii face apel nu la argumentele 
obicinuite prietenilor guvernului, voiîî 
face apel la însăși presința adversarilor 
săi aci.

Grupatu-v’ațI pentru a pătrunde în a- 
căstă Adunare, D-lor membri al minori
tăței, afară de rare excepțiuni, grupatu- 
v’ațl pe un program precis, presintatu- 
v’ați înaintea alegătorilor ca o formațiune 
politică care avea să lupte contra forțelor 
administrațiunei saiî intrând fie-care per
sonal nu în necesitățile situațiunel gene
rale ale țărei, ci în trebuințele locale ale 
păsurilor D-vdstre personale, v’ați vă^ut 
aleși în combinațiunl electorale cari de 
sigur v’ar fi surprins dacă nu v’ați fi £is 
în tăcere, în fondul consciinței D-vdstre, 
că alegerile aîî fost libere.

Și cine semndză, D-lor, contra proiectul 
de răspuns al minorităței ? Cine se adre- 
seză către M. S. Regele, pentru a afirma 
că alegerile nu aiî fost libere ? Cine zîm- 
besce, cine se impacienteză ? Cine mă în
trerupe? D. Pallade, alesul cualițiunei 
liberală-conservatore de la Bârlad! (A- 
plause).

Presupunând chiar că aiurea alegerile 
nu aîî fost libere nu tocmai D. Pallade ar 
fi în drept să afirme lucrul acesta de dre- 
ce pe timpul alegerilor D-sa se afla la 
Bârlad, unde de sigur alegerile aîî fost 
libere. (Aplause).

Dar dacă argumentațiunile unora și 
altora nu ar avea destulă valdre în acestă 
privință; un fapt însă ne vorbesce, și el 
este mai elocinte ca ori-ce cuvintare a 
ndstră.

Ultima crisă, ultima neînțelegere ce se 
ivise în sînul maiorităței vă dă dovada
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cea mai temeinică că preocuparea guver
nului în alegeri nu a fost ca să ’șl asi
gure o maioritate, deci dar ingerințe nu 
aîî putut avea loc.

Dacă însă guvernul are asta-<}I o ma- 
ioritete aci, acesta dovedesce dupe cum cu 
drept cuvânt v'a observat D. ministru 
al afacerilor străine că nu maioritatea este 
a guvernului dar că guvernul este al 
maiorităței.

Acum, D-lor deputați, pentru a reveni 
la premisa d’ântâiâ pentru a ’ml lămuri 
situațiunea aci față cu D-vdstre toți, da- 
ți’mî voe să vă spun pentru ce motive ți 
în ce condițiuni voiîî face și eîi parte din 
maioritate. Dupe atâtea decepțiunl a
mare, dupe o atmosferă de corupțiuni 
cari ar fi putut ușor ofili ilusiunile nds
tre ; dupe ce am constatat că etichetele 
politice, atuncea când golul stă la spatele 
lor, nu pot servi de cât a împărți țera în 
duoă tabere vrăjmașe; că ele nu sunt de 
cât consacrarea nenorocitei idei: scolă-te 
tu, să vin eu; m’am hotărît, D-lor, ca 
tradițiunile și legendele să le alung din 
mintea, să Ie alung din inima mea.

Considerațiunile de persdne, afecțiunea 
saîî ura să dispară aci în Represintațiu- 
nea țărei, unde binele și interesele el cată 
să le punem mal presus de ori ce altă 
gândire, mal presus de ori-ce alt senti
ment. (Aplause).

Voiîî sprijini dar guvernul, care credin
cios promisiunilor date se va înfățișa 
înaintea ndstră cu diferitele proiecte de 
legi de organisare cari dupe părerea mea 
corespund cerințelor democratice ale țărei.

Voiîî sprijini guvernul care pătrun^ân- 
du-se de acest mare adevăr: că o națiune 
care are la basele ei un element țărănesc 
avut și neatârnat furtunele cele mal mar! 
nu ’I lasă de cât urme trecătdre, să pre- 
sintă țărei cu o lege agrară care stârpind 
proletariatul preîntâmpină un imens reâ, 
scdte pe țăran din ghiarele acelora cari 
speculeză munca lui, îmbunătățesce în 
mod simțitor sdrta populațiunilor rurale 
și întăresce cu felul acesta temelia, talpa 
țărei. (Aplause).

Voiîî sprijini guvernul care credincios 
promisiunilor date se va înfățișa înaintea 
ndstră cu proiectul de lege al organisărel 
judecătorescl de atâta timp dorit, prin 
care sustrăgând pe magistrat de la bunul 
plac al puterel executive, ’i înalță pres
tigiul 'i dă neatârnarea și dă ast-fel jus- 
tițiabilulul mic și mare garanția eficace 
a drepturilor lui.

Intru cât privesce aci pretențiunea 
D-luI Panu ca să se decreteze inamovibili
tatea și pentru funcționarii administra
tivi, să 'mi dea voe să ’I răspund că pre
tențiunea D-sale este exagerată față cu 
capitalul de funcționari de cari dispunem, 
și că pentru un moment cată să ne mul
țumim cu o lege de admisibilitate în func
țiunile administrative.

Voiîî sprijini dar guvernul care preo
cupat de ideea unei bune și oneste adnn- 
nistrațiunl se va presința înaintea ndstră 
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cu un proiect de lege pentru admisibili
tatea in funcțiunile administrative.

Voiâ sprijini în fine guvernul care prin 
diferitele proiecte de legi ce aii presentat 
țărei ne-a dat dovadă că el înțelege și do- 
resce ca încordărilor sterile ce aii frămân
tat până acuma țara legală trebuesc să 
urmeze sforțări rodnice de muncă, că lup
tei pentru recucerirea libertăților ndstre 
publice trebue să urmeze o muncă temei
nică de organisare.

D. G. D. Pallade: Sunteți conservator?
D. Chrissenghi : Nu D-văstră, D-le 

Palladi, aveți să mă siliți să spun mai mult 

de ceea-ce ’mi-am propus să spun. (A- 
plause).

Intorcându-mă dar către maioritate 
declar că voiii fi în tot-d’a-una alături cu 
densa pentru realisarea acestor idei.

Intorcându mă către minoritate declar 
că mă voiii găsi alături cu dânsa pentru 
a combate răul ori de unde și ori de la 
cine ar veni.

Să ’ml dea voe însă să 'I declar că eti
chetele nu mă vor amăgi, etichetele nu 
mă vor mai atrage când golul stă la spa
tele lor, și că nu voiii fi alături cu dânsa 
și cu nimeni pentru a servi urile, pasiu

nile și ambițiunile câtor-va in detrimen
tul acelora cari ne aii trimis aici să în
grijim de nevoile lor și cari de atâta timp 
aștăptă era de muncă și de organisare.

Declar dar că voiii vota adresa maio
rităței comisiunei care termină cu aceste 
cuvinte :

Sire, încălziți de dorința unei organi- 
sări temeinice a țărei înăuntru și ocroti
rea ei de ori-ce pericole nădăjduim ca în 
deplină înțelegere cu guvernul Majestăței 
Văstre să putem răspunde cu vrednicie la 
așteptările Corănei și Patriei. (Aplause 
prelungite. (Va urma.)

Imprimeria statului. Director, ALEXANDRU PENCOVICL
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No. 14-

ADUNAREA DEPUTAȚILOR

Ședința de la 1 Decembre 1888
Președinția D-luI președinte, L. Ca

targiu, asistat de D-nii secretari U. Bol
descu și O. Dem. Teodorescu.

(Urmare)

D. președinte, L. Catargiu: D. Ta- 
che lonescu are cuvântul,

D. Tache lonescu: D-lor deputațl, 
printr’o excepțiune rară, vedem că pro
iectul de răspuns la adresa Tronului, de 
est-timp, este Însoțit de un raport din 
partea D-lui raportore.

Nu mi pl&ng de cât țin să întreb pen
tru ce un om ca onor. D. Laurian, cu cu- 
noscințele D-sale parlamentare, ne-a dă
ruit cu un raport în care, ce e dreptul, ni 
se amintesce că discuțiunea unor aseme
nea proiecte de răspuns, nu are nici o im
portanță politică, că este un simplu obi- 
ceiii învechit și că prin urmare, acăstă 
discuțiune nici nu legă pe nimeni, și nici 
nu pdte da cheia cu care să se deschidă si
tuațiunea politică.

într’adevăr, D-lor, iată ce ^ice D. ra
portor în raportul D-sale:

„Acest act al Parlamentului, în țările 
unde exista o întinsă libertate a presei și 
a întrunirilor și dreptul întreg al inter
pelărilor, a perdut mult din însemnătatea 
emoționată de odinidră. El a încetat de a 
mai fi o ocasiune de luptă pasionată pen
tru guvern, și s’a redus încetul cu înce
tul la un act de curtenire către Capul Sta
tului, act care nu resolvă nici o cestiune 
și menține întreg dreptul fie-cărui repre
sentant al națiune! de a cere semă guver
nului de tăte faptele sale.*

Și mai la vale adaogă că tocmai de a
ceea „proiectul de adresă rămâne mai mult 
în liniamentele generale, fără să lege li
bertatea representanților țărei de o solu- 
țiune anumită.... etc., etc.*

- Ei bine, D-lor, aci dupe mine este cheia 
situațiune!, aci vom găsi explicarea neli- 
niscei opiniunei publice, care, ori-ce ați 
^ice D-vdstre, simte că este ceva în aer. 
într’adevăr, esitările D-lul raportor do
vedesc și dânsele că nu avem în fața nds
tră nici guvern, nici maioritate, că sun
tem în fața unei cnalițiunl, cualițiune în
tre duoă elemente cari până astăzi erah 
despărțite prin urile din trecut și prin țe
lurile din viitor, cualițiune care s’a înche
gat de puțin timp, și care ca ori-ce lucru 
răii închegat se va desface ma! curând de 
cât vă puteți închipui, cualițiune care pe 
calea reformelor vafineputincidsă ca tăte 
cualițiunile.

Iată ceea-ce ’mi propun să dovedesc as- 
Și eh unul vă mărturisesc că de la 

început, și sunt mulți ca mine, nu am pu
tut să iah luptele dintre D-vdstre de cât 
ca lupte pentru idei, iar nu ca lupte de 
persăne, lupte pentru egemonie. Ar fi să 

vă facem cel mal răii compliment dacă ar 
fi să credem că D-vdstre luni întregi ați 
stat în resbel, că ați adus ecoul desbină- 
rilor D-vdstre până în incinta Camerei, și 
nu v’ați hotărît de cât în ultimul moment 
să încheiaț! tratatul de pace, care nu este 
în realitate de cât un tratat de armistițiii, 
fără ca să fi fost cel puțin între D-vdstre 
deosebire de idei. Acăsta vă explică și im
portanța ce ata dat noi episodului demi- 
siunei, rămas până acum obscur, nu pu
tem a vă căuta o certă bisantină, ci pen
tru a ’l semnala ca o trăsură caracteristică 
a păcei D-vdstre, și anume că, până în 
ultimul moment, în momentul de a vă 
pune iscălitura, ați esitat și ați cercat să 
reluați ceva din posițiele ce abandonați 
protivniculul.

Și într’adevăr, D-lor, dacă căutăm bine, 
deosebiri, și deosebiri seriose există între 
D-vdstre, și ele sunt cu atât mai însem
nate cu cât ’șl-aii rădăcinele în trecut.

La 1881, vedeți că sunt silit să iaii 
de departe, națiunea română căpătase deja 
aureola gloriei, reînviată dupe viacuri 
de umilinți, independența și regalitatea, 
și primul Mesagih al Cordne! regale trîm- 
bița deja că se deschide o eră nouă. Tdtă 
lumea era preocupată, și partidul liberal, 
care era pe atunci la putere, căci se pu
nea cestiunea de a se sci care va fi ten
dința, cari vor fi basele acestei ere-noui. 
Era vorba atunci să se stabildscă orienta
rea pe care o va lua noul Regat în poli
tica sa din afară, și direcțiunea ce avea 
să se dea lucrărei legislative ce nu mai 
putea fi amânată.

Și repausatul Rosetti, când a anunțat 
pontica cunoscută sub numele de Plevna 
internă, iTa făcut de cât a afirma și dân
sul marele adevăr cum că la acea epocă 
avea să începă, trebuia să încăpă o eră- 
nouă.

Ei bine, D-lor, atunci s’a arătat deose
birea între D-vdstre, conservatorii cari 
n’ațl propus nimic și grupul junimist, 
care încă de atunci ’șl-a publicat un pro
gram întreg de reforme, program rămas 
întreg până acum câte-va luni, dar ciun
tit cu ocasia apelului la alegători, ciuntit 
iarăși prin Mesagiul de deschiderea Parla
mentului, ciuntit din noii prin acest răs
puns la Mesagiii și care se va ciunti și mal 
mult în cursul discuțiunilor din sesiunea 
actuală.

Programul junimist se reducea în duoă 
cuvinte: In politica externă să ne rese- 
măm pe Occident, ca să ne apărăm în con
tra colosului de la Nord; în politica in
ternă să punem organisațiunea Statului 
în servicul celor mai mulți în contra ce
lor mai puțini. Aceste erah basele, acesta 
era esența programului junimist. întreb: 
Vă vor urma aliații D-vdstre de astăzi în 
aceste idei ? Nu, de sigur, afară numai 
dacă vor renunța la tot trecutul lor. Scii! 
bine câ la început se vor ivi numai mici 
dificultăți, dar încetul cu încetul ele vor 
deveni mal acute, și la cel d’ântâih mo
ment oportun, scisiunea se va produce.

Dar revifi la trecut. Pe când D-vdstre 
junimiștii vă făceați programul D-vdstre, 
repausatul Rosetti întocmea și el progra
mul Plevnei interne. Și semănat! mult 
cele duoă programe, căci și Rosetti cerea 
breslele, monopolul cârciumelor la sate, 
reforma legei tocmelelor agricole și adă- 
oga și plata de către Stat a datorielor ță
ranilor. Vă aduceți aminte ce sgomot a- 
sur^itor s’a făcut atunci contra lui Ro
setti. Chiar Camera, deși in mare maiori
tate liberală, ’i era ostilă, și detalii! carac
teristic, la 1882, când cu discuțiunea legei 
tocmelelor agricole; a fost cât p’aci ca 
ideea lui Rosetti d’a se lăsa țăranilor duoă 
^ile pe săptămână pentru munca lui să nu 
fie primită. într’adevăr, amendamentul 
D-lui Alexandru Lahovari care cerea șter
gerea acelui articol, la prima votare a 
întrunit 37 bile albe contra 35 negre, și 
numai grație anulărei votului și repe- 
tirei Iul în altă ședință amendamentul a 
că^ut și legea Rosetti a putut eși biruitdre.

Și fiind-că vorbiiii de cele duoă ^ile pe 
săptămână lăsate țăranului de către Ro
setti, nu pot să mă mir îndestul că D. Carp 
a șters din proiectul D-sale de acum a- 
cestă binefăcătdre disposițiune.

Atunci, D-lor, față cu îndărătnicia Ca
merelor, s’a născut în sînul partidului li
beral ideea revisuirei Constituției în sens 
mai democratic, a reușit ea măcar pe ju
mătate sah nu, nu mă importă a$I, destul 
că cu acel prilegiii a trebuit să se facă în
tre D-v6stre ruptura definitivă. Unii pu- 
nându-se în adversari hotărlțl— țâra cel 
puțin vă credea pe atunci hotărîți — și a 
unei mai mari întinderi a democratisărel 
și a reformelor cari trebuiai! să fie con
secința ei, ați declarat răsboii! nonei re- 
visuiri și ați iscălit aceea faimăsă hotă- 
rlre, care va remâne ca o poliță protes
tată în contra partidului conservator, în 
care declarați revisuirea actuală ca o vio
lare a pactului fundamental, și luați an- 
gagiamentul de a lucra pentru a reintra 
în legalitate. Junimiștii apărai! el revi
suirea ? Nu, dar intrând în Cameră prin 
presența lor dai! reformei caracterul le- 
gitimitățel și ridicai! oposițiunei pretex
tul că revisuirea a fost făcută față cu un 
singur partid.

Mai era încă o idee în'sînnl partidului 
liberal, la realisarea căreia junimiștii a- 
veah să conlucreze. Partidul liberal, sah 
mai bine ^is mulți liberali aveai! să li se 
erte multe anti - dinasticisme de odi- 
niără, și doreai! să o facă cu atât mai în 
grabă cu cât nu sciai! încă că alții aveai! 
să cadă în aceleași păcate, atâta este de 
adevărat lecțiunile trecutului că n’ati în
vățat pe nimeni nimic în astă privință.

Partidul liberal crezând că întăresce 
ideea dinastiei, și sacrificând — și scia că 
face un sacrificii!—o bună parte din ma
rea sa popularitate a creat domeniul Co- 
roneî, junimiștii ’l-aiî urmat în acăstă o
peră și D. Maiorescu a primit chiar să fie 
raportator al Camerei; iar oposiția con- 
servatâre trăgând asupra sa însăși o a
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duoa poliță care avea să fie protestată, 
iscălea faimosul proces*verbal prin care 
declara că nu recundsce domeniul Coro
nei, și înscena chiar agitațiuni în tdtă 
țăra cari ajunseseră până în straturile ce
le mai adânci ale populațiunei, și al că
ror ultim echoh l-am auZit în ultimele 
răscdle din Ilfov, în care țăranii strigah : 
dați-ne și noi papanaje. Ba, pentru ca lu
crul să fie luat și mai în serios, conserva
torii desmormântau din arhivele ndstre 
prăfuite blestemul Iui Mateih Basarab în 
contra celor cari se vor atinge de moșiile 
monăstiresci, și în care se afurisea în tdte 
modurile „acela, domn să fie,.... ori stră
in, ori de țeră, care.. etc/

Iată două deosebiri seridse; și n’a fost nu
mai atât. Pe la 1883 s’a desemnat lim
pede politica externă a acestei țări, și eh 
cred, și, cel puțin în privința acesta, mă 
refer la toți cari mă cunosc și ah vorbit 
veri-o-dată cu mine, să mărturisescă că 
nici o-dată nu am clintit în ideea mea că 
politica externă așa cum s’a desemnat era 
și este politica cea bună, și vă asigur că 
în acăstă privință mă veți găsi tot-d’a- 
una alături cu D-vdstre, dacă și D-vdstre 
vă hotărîți să o mențineți.

Ei bine, tdtă lumea scie că oposiția 
conservatdre de pe atunci nu primea a
ceea direcțiune dată politicei ndstre ex
terne. Iar junimiștii nu numai că o ac
ceptati, dar se făceați apostolii ei. D. Ma
iorescu o expunea în „Deutsche Revue", 
iar D. Carp încă de la 1869 conținuți o 
trîmbița in acăstă Cameră. D-vdstre, con
servatorii nu numai că erați în contra a
celei politici, dar o combateați pe față, și 
târnă 'mi este că din succesul ce aveați la 
întruniri, din aplausele căpătate, trei pă
trimi nu sunt datorite de cât credinței 
publicului că D-vdstre veți schimba po
litica externă când veți ajunge pe băncile 
ministeriale. Eh unul sciam bine că nu, 
eram convins că, o-dată ajunși la treptele 
puterei, veți lepăda opinia D-vdstre în 
privința politicei externe a României, 
cum se lasă la vestier o haină incomădă.

îmi aduc chiar aminte că un prietin, 
căruia 'I expuneam ideile meleasupra po
liticei externe, mă mustra de ce n’am ră
mas cu D. Ion Brătianu, ori-care ar fi 
fost păcatele sale, și de ce conlucram cu 
o oposiție în care nu era loc pentru o a
semenea politică. Și eh ’I am dat întâlnire 
a duoa Zi dupe venirea la putere a con
servatorilor ca să vedă pentru ce nu mă 
tem de politica externă pe care o afișau !A treia deosebire, în public, în Cameră 
junimiștii s’ah închinat înaintea demo- 
cratisărei acestei țări. D-vdstre din con
tră, continuh, ori de câte oii ați putut, 
ați căutat să rupețl, să striviți ceva din 
democratisarea acestei țări.

Ei, cam acestea sunt liniile generale 
ale deosebirel dintre D-vdstre, și când 
voih ajunge la detalii, voih veni cu do
vedi. Dacă acestea sunt liniile generale 
ale despărțire! D-vdstre din trecut, cum să mai cred eh că armistițiul ce s’a înche

iat acum între D-vdstre este un armis- 
tițih durabil? Ar trebui să’mi Încbîpuesc 
că ați imitat dacă nu o pildă din vechiul 
testament, aceea a lui Esah care pentru 
un blid de linte.... cel puțin una din noul 
testament, aceea a Sântului Pavel, care 
plecând pe drumul Damascului, D-vdstre 
pe drumul puterei, a avut o aparițiune 
care ’l-a făcut să schimbe într’o clipă tdte 
părerile lui de mal înainte/ și ’mi ar ră
mâne numai indiscrețiunea de a vă întreba 
cam ce fel să fi fost acea visiune.

Și să nu credeți, D-lor, că dacă găsind 
în trecut deosebiri adânci între D-vdstre, 
nu le am adus în discuție pentru deșarta 
plăcere ca să pun în contrazicere pe nisce 
adversari politici. Contrazicerea, schimba
rea este în firea omenescă, și bine s’a Z*8 
că omul absurd este acela care nu se schim
bă nici o-dată.

In adevăr, D-lor, cine ar putea fi așa 
de absurd în cât să acuse de contrazi
cere pe onor, nostru președinte pentru că 
s’a schimbat in cestiunea porto-francuri- 
lor, pe D-sa care la 1874 cerea desființa
rea lor, iar aZi susține reînființarea lor.

Nu, D-lor, ah trecut la miZloc 14 ani 
de Zile, și în 14 ani câte nu vede omul, 
câte circumstanțe nu se întâmplă să ’l 
facă să ’și schimbe părerea ?

Când însă schimbarea este subită, și 
când ea coencide și cu ajungerea la pu
tere, ce este dreptul la o fărămitură nu
mai a puterei, o fărămitură așa de mi
că în cât sunt sigur că nu a fost pri
mită de cât în speranța că va cresce 
mai târZih, apoi în cașul acesta, D-lor, 
suntem în dreptul nostru să vă facem pro
ces. Să închidem dar acest regretat tre
cut, să ’l închidem exprimând’ nădejdea 
că partidele ndstre politice în viitor, nu 
vor mai da asemenea exemple ! Fie ca a- 
căsta să fie cea din urmă schimbare la 
față pe care o dăm în spectacol opiniu- 
nel publice, fie ca de aci înainte să fim 
toți nestrămutați in hotărî rea de a nu 
mai promite în oposițiune ceea ce seim 
că nu vom da, și de a nu mal face, o-dată 
ajunși la guvern, tocmai contrariul de 
ceea-ce am făgăduit.

Și mai ales pentru d-v6stre, conserva
torii este un interes mareea 6ă se încheie, 
era transfigurațiunelor.

Scițl, într’adevăr cum toți ne plângeam 
că nu avem la noi în țeră opiniune pu
blică, și nn avem consciință publică, 
și sciți cum D. Panu din ale ndstre tân
guiri trage conduși unea, că egemonia 
politică trebue răpită păturile diligente 
cari ah dovedit că nu scih să facă alt us 
de dânsa, de cât numai pentru a 'și satis
face apetiturile egoiste.

EI bine, D-vdstre, cari vreți să păs
trați acestă egemonie, începeți a da țârei 
exemplu că ura politică, pofta de a răs
turna nu vă pdte orbi până a vă face să 
promiteți ceea-ce sciți că nu veți da, și 
acusați pe alții despre nisce fapte pe cari 
sunteți siguri că le veți comite și D-vdstre, 
când veți fi în locul lor. Alt-fel opiniu

nea publică desgustată va deveni și mai 
inobilă de cât acum, egemonia păturelor 
aZi diriginte și mai contestabilă și D. 
Panu va fi ascultat mult mai curând 
de cât credeți Dacă nu ar fi însă de 
cât deosebiri din trecut, discuțiunea nds
tră ar fi numai academică, și eh vă 
mărturisesc că nu sunt dintre aceia că
rora le pdte place să facă în Parlament 
ast-fel de discuțiuni.

Deosebirea dintre D-vdstre însă este și 
în present și ea este mare, căci ea nu se 
raportă la detalii sah la proiecte de legi 
numai, ea se ridică până în acele sfere 
înalte de unde plecă firul conducător al 
ori-cărel politice, unde se întocmesce ori
ce ideal.

încep cu cestiunea cea mal importantă, 
cu aceea care domină din tdtă înălțimea 
pe cele-alte, adică cu cestiunea politicei 
din afară, și vă întreb care este politica 
D-vdstre a nouei coalițiuni ? '

Subscrieți D-vdstre, partidul conserva
tor, pe de întregul la politica junimistă ?

Da, sah ba? Malântăih însă să’mi dați 
voie să ve arăt cu doveZi că și unii și alții 
v’ațl pronunțat deja prea categoric în 
astă privință ca să mai puteți eși din a
cest impas fără a ne da un răspuns tot 
așa de categoric.

Trebue să recundscem, D-lor, că parti
dul liberal a avut o politică exteridră, 
bine h oțărîtă.

La 1881, când ne amenința încă cesti
unea Dunărei, dânsul în adevăr n’a pu
tut să se afirme pe deplin, căci atunci e
ram în discuțiune cam vie cu Austria pu
terea tocmai către care ținea partidul li
beral.

Și atunci chiar, în focul cestiunei Du
nărei, D. Carp apăra politica austro-ger- 
mauă, și o apăra cu vigdre, când dupe ce 
spunea în ședința de la 3 Decembre 1881 a
ceste memorabile cuvinte: „ Suntem, D-lor, 
centrul unei mari mișcări care ține deja 
de mii de ani și care fără voia ndstră ne 
târasce într’o acțiune, ce nu stă în raport 
cu mărimea țărei ndstre. Vorbesc dema
rca luptă dintre Occident și Orient? Și 
dupe ce explică că aZi, acestă luptă mărâ- 
ță se personifică în rivalitatea dintre A
ustria si Rusia, arată lămurit în ce parte 
trebue să ne întdrcem privirile, aZi când 
nu mai putem să ne bisuim pe „ideea in- 
tegritației Turciei care a fost globul de 
sticlă care a apărat frageta plantă ce se 
numesce România, în contra vânturilor de 
la Nord, și care ne a permis a cresce și * 
ne întări?

Dupe cum vedeți, deja la 1881 D. Carp 
era categoric, mal categoric chiar de cât 
ânsuși partidul liberal care tocmai la 1883, 
prin gura D-luI Ion Brătianu, se rostea 
într’un mod definitiv.

Era, D-lor, dupe intervenirea de la 
Gastein unde D. Brătianu se dusese ca să 
ofere intrarea României în liga păcei. 
Interpelat în Cameră de către D. Stolo- 
jan, care și el d’altminterl indica aceeași 
politică, primul-midistru făcea următdrea 
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8 Decembre 1888 DESBATERILE ADUNAREI DEPUTAȚILOR ăoâ
declarațiune: „Noi suntem pentru pace, 
și ori-cine va provoca resbelul safi va fa
ce invasiune, vom fi inamicii lui*.

Pentru cine scie să înțelâgă limbagiul 
diplomatic, mai ales în gura unul prim- 
ministru, răspunsul D-lui Ion Brătianu, 
în privința politicei ndstre externe, era 
destul de categoric.

Mai tăr^ifi, D-lor, a venit o ocasione și 
mai solemnă, în care să se afirme politica 
ndstră externă; a venit £iua de 5 Febru
arie 1887, când maioritatea Camerei a o- 
ferit guvernului Brătianu 80.000.000 așa 
picând ca să ne apere neutralitatea. Sciți 
bine că D. Brătianu avea obiceiul să nu 
spună tocmai verde ce vrea, și să se as
cundă dupe degete. Toți sciam că în fond 
nu era, nu putea fi vorba de neutralitate, 
dar în maioritatea brătienistă eraă mulțl 
naivi cari credeai că politica D-lui Bră
tianu tindea la acea minune numită ne
utralitate. Ei bine, nici chiar cuvântul 
n’a plăcut D-lui Carp, și D-sa s’a sculat 
și a spus că „neutralitatea nu este posibilă 
și nici nu o doresce^ iar D. Kogălniceanu 
care este de altă părere în politica exter
nă, ’i ^icea D-lui Carp, pentru acâsta te 
am combătut în tot-d’a-una.

Mai târlii Ia 1888, când a venit gu
vernul junimist la putere, D. Carp nu s’a 
dat în lături ca să spună verde care este 
politica sa externă. D-sa^icea: „Trebue 
dar să ne asociem cu aceia cari al lucrat 
tot-d’a-una pentru liniscea și pacea nece
sară prosperităței și mărirea poporului 
român. Acâsta e politica germană și în 
acest sens guvernul actual e pentru po
litica germană, pe care a recunoscut-o și D. 
Brătianu cu un tact ce trebue să aibă a- 
probațiunea ndstră, și n’am avut nici-un 
motiv de a nu ’i da, chiar fiind în oposi
țiune, întrâga mea aprobare pentru o 
politică atât de conformă cu adevăratele 
interese ale țârei.*

Cuvintele D-lui Carp erai consecința 
logică a acelor-ce spusese D-sa în tot-d’a- 
una, a acelor ce spusese și la 1881 cândre- 
fusase să agite cestiunea Dunărei numai 
pentru că bănuia că acâstă agitațiune a 
fost scornită de Democrația națională, 
un jurnal care propaga confederațiunea 
Statelor Balcanice, sub patronagiul Ru
siei, și a acelor ce spusese îa 1879, când 
nu voia să opună Europei în cestiunea e- 
breilor un veto îndărătnic, care ne ar a- 
runca în brațele Rusiei, și când adăoga: 
„Ce sunt aceste brațe, noi o seim; o seim 
într’atât în cât ne întrebăm când sunt 
ele mal periculdse ? atunci când ne strîng 
cu ură, sal atunci când ne strîng cu drag ?*

Acum, să trecem la conservatori; să 
vedem dacă în politica străină ei al tre
cut sal s’al exprimat și s’al exprimat 
destul de lămurit.

La 1881 când se agita în Cameră ces
tiunea Dunărei, din rândurile conserva
tdre, și în numele lor lua cuvântul D. A- 
lexandru Lahovari, și dupe ce acusa poli
tica externă a D-lui Brătianu, exclama: 
„Când intesele ndstre sunt aceleași cu ale 

Rusiei, putem fi ruși, fără a înceta de a 
fi români* întocmai precum atunci când 
interesele ndstre sunt aceleași cu ale Au
striei, putem fi austriac! fără a înceta de a 
fi români.*

Iar la 7 Decembre 1886, într’un arti
col publicat în jurnalul „L’Indâpendance 
Roumaine*, tot D. Alexandru Lahovari, 
lua în acâstă cestiune posițiune cum tre
bue să ia ori-ce om de Stat.

Era vorba de maiorul Haberling, care 
într’o comisiune a Reichstagului german 
expunând cari ar fi forțile de cari pdte 
dispune la vreme de nevoe liga păcei, 
punea și armata română la socotâlă și ’I 
desemna chiar rolul de aripa drâptă a ar
matelor aliate.*

D. Lahovari scrie:
„De multă vreme bănuiam (acâstă ali

anță), dar astăzi înduoiala nu mai este 
permisă și tăgăduelile nu mai sunt luate 
la serios. Iată causa menținere! la putere 
a unor dmeni cari, în gece ani, aă sleit 
lista greșalelor pe car! pdte să le comită 
un guvern răii. Acesta este faimosul se- 
creț ăl Regelui! . . . Iată pentru ce to
tul este jertfit cheltuelelor militare; . . . 
iată pentru ce se asvârlă duoă sute de mi
lidne în costisitdrele fortificații ale Bucu- 
rescilor; iată pentru ce se prodigă dru
murile de fer zadarnice, într’un scop nu
mai strategic. . . *

Și mai la vale, dupe ce D-sa arată pen
tru ce la 1877 soldați! noștri s’ah bătut 
vitejesce, între altele și fiind că era ală
turi cu rușii, adaogă: „Țăranii ortodoxl 
n’ar merge de cât cu părere de răii în 
contra altor ortodoxl, vechil lor libera
tori și aliați, și contra unor trupe a căror 
valdre aii învățat s’o cundscă luptând a- 
lături cu dânsele.*

Mal pe urmă D. Lahovari, dupe ce 
spune că la 1877, Regele avea cu el țâra 
întregă, afirmă că astăzi u'ar mal fi așa : 
„Clasele laboridse ar fi cu desăvârșire, de 
și în secret ostile unei asemenea aven- 
ture; cât despre clasele dirigente, ele sunt 
în luptă pe față cu guvernul care se im
pune țărei. Nu rămâne dar ca să susție 
pe Regele în formidabila sa întreprindere 
de cât bugetivorii și un fdrte mic grup 
de politician! representați, cred, de către 
România liberă. Ei bine nu este destul 
contra înduoitului și grozniculul curent 
care ar porni de sus și de jos, și ar putea 
să măture totul în cale-i.*

Dar, D-lor, să vă ^ic că acâsta este 
numai părerea personală a D-lui Laho
vari?

Vă voiâ da atunci și alt ceva, din lec
tura căruia veți vedea chiar părerea ofi
cială a partidului din care face D-sa parte; 
vă voifi da chiar documentul iscălit de 
D-lor toți.

Care este acest document ? Precum altă 
dată, printr’un manifest, v’ați angajat că
tre țâră ca să ’I redați domeniul coronei 
și să dărîmați revisuirea Constituțiunei, 
tot așa, acum înaintea alegerilor, v’ați 

angagiat să schimbați politica externă a 
D-lui Brătianu.

lată ce spuneați în manifestul D-vds
tre electoral: „In domeniul politicei ex
terne, partidul conservator înțelege că 
țâra ndstră să fie un element de ordine, 
de pace și de progres în Orient.

„ O politică pacinică și amicală către tdte 
puterile, o atitudine neted nepărtinitâre, 
și sincer neutră este singura folositdre 
țărel ndstre. Am condamnat politica ex
ternă a guvernului trecut, când servilă, 
când provocătdre, și nici odată corectă.*

Suntem cam departe de tactul ce D. 
Carp recunoscea D-luI Brătianu!

Așa dar, D-lor, asupra acestui punct 
mi se pare că înduoialănu mai pdte fi, că 
este dovedit că junimiștii aă lucrat îm
preună cu liberalii, desfășurându’și pro
gramul lor încă de la 1881, că nu s’aă 
schimbat o iotă până la căderea D-lui 
Brătianu, și că în urmă venind la putere 
afi spus verde în ce constă acâstă politică 
externă, aă recunoscut-o de bună și ’și-aă 
luat îndatorirea, de a o susține. Am efi 
veri-o înduoilă că junimiștii vor părăsi a- 
câstă politică? Nu; căci e! o susțin încă 
de la 1879. Dacă este, așa atunci întreb: 
sunteți D-vdstre conservatorii cari ați 
capitulat, sa& guvernul actual, guvernul 
nouei coalițiuni nu are nici o politică ex
ternă?
. Și să nu mi se spună că o țâră pdte să 
trăiască în timp de pace fără o politică 
externă. Acest lucru nu este serios; în 
timp de pace tocmai se alcătuesce politica 
externă, căci în timp de pace se prepară 
resboiul, în timp de pace se încheie alian
țele, în timp de pace se ia hotărîrea de 
care parte trebue să te găsesc! în câsul 
în care va isbucni resboiul.

Și acum dupe ce am înregistrat capi- 
pitulațiunea D-vdstre, căci ați capitulat, 
și ați capitulat nu într’o cestiune secun
dară, într’o cestiune de la care tdte* cele- 
alte atârnă, într’acea cestiune asupra că
reia când eine-va nu este în completă, în 
desevârșită armonie de vederi cu cole
gii săi, nu are dreptul să se suie pe acea 
bancă, dați-’mi voie să vă spun pentru ce 
sunt vesel că vă văd reveniți dupe o cale 
greșită, și adoptând singura politică ex
ternă care este compatibilă cu interesele 
țărei ndstre.

Sciă, D-lor, că mulțl îșl fac în politica 
externă un vis frumos, cu atât mai im
posibil cu cât este mai frumos: neutra
litatea.

Nu există, D-lor, și nu pdte exista as
tăzi, în acâstă Europă armată din dinți 
până în picidre și gata a se împărți în 
duoă tabere vrăjmașe, nici un stat care să 
fie neutru.

Arătați-’mi o singură țâră europeană, 
una singură, și nu vă cer una situată ca 
noi tocmai pe locul unde are sase dea bă- 
tăliele viitdre, arătați-’mi o singură țâră 
europeană care să fie cu adevărat neutră. 
0 să’mi vorbiți de Belgia, dar Belgia nu
mai este neutră. Cine nu șcie că astăzi 
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Belgia intră și ea în acel cerc de alianțe 
care împarte Europa? Neutralitatea Bel
giei nu era garantată numai de tratate, 
ea era garantată de interesele Engliteriel 
care nu putea să sufere ca An versul, acest 
pistol îndreptat în contra dânșii, să cadă 
pe mâna unei mari puteri europene, de 
aceea și sistemul de fortificații al Belgiei 
până mai dâună<ji consista într’un mare 
câmp întărit, Anversul, unde armata bel
giană era destinată să se concentre și să 
aștepte ajutorul Engliterei. Astăzi insă 
când din ^i în <ji Englitera devine o pu
tere cât mal insulară, astăzi când ea se 
retrage din afacerile contenentulul, neu
tralitatea Belgiei numai este garantată. 
Și de aceea Belgia caută aiurea, de aceea 
ea se fortifică pe Meusa. Care este dar 
țăra din Europa care pdte să fie neutră ? 
Și mal ales noi, aici unde ne-a pus istoria 
putem să fim neutri? Ca să răspundem la 
acăstă întrebare, n’avem de cât să ne adu
cem aminte că ne aflăm în acel loc unde 
are să se dea marea bătae, care are să ho
tărască de stăpânirea Orientului, și prin 
urmare, cum bine a spus-o Napoleon, și 
de egemonia în Europa.

Am au<jit că s’a susținut în Senat neu
tralitatea absolută de către un inteligent 
și învățat senator, care a conchis că a- 
căstă absolută neutralitate nu este posi
bilă de cât cu condițiune ca să lăsăm pe 
Ruși să trăcă liber prin Dobrogea ca să 
mărgă să năbușăscă libertatea născândă a 
fraților noștri bulgari. Dar acăsta nu 
vrea să <jică neutralitate, acăsta nu este 
alt-ceva de cât alianța cu Rusia și încă o 
alianță fără glorie, căci ce vrea să ^ică o 
neutralitate în care ai lăsa pe Ruși să 
trăcă prin țăra ndstră ori de câte ori ar 
voi să se ducă în Bulgaria?

Lăsând neutralitatea nemților care se 
împacă lesne, dmeni! cu adevărat politici 
trebue să aibă o părere în privința poli
ticei externe, trebue să se hotărască pen
tru una ori alta din alianțe, ori cu Occi
dentul, care represintă independența Eu
ropei și civilisațiuea modernă . ori cu 
Nordul cuceritor, și o-dată hotărî rea 
luată trebue să o și spue. Pentru ce dar 
noi, câțl-va, fdrte puțini dacă voiți, cari 
nici nu suntem la putere și nici nu avem 
șanse de a ajunge, noi cari nu avem prin 
urmare nevoe să menagiăm pe nimeni, 
pentru ce noi aceștia, ^ic, să nu spunem 
limpede care este politica externă cea 
bună, care este aceea care corespunde in
tereselor țărei. Ei bine, acea politică este 
aceea care ne va face străjă în contra in- 
vasiunei Nordului.

Acăstă politică, D-lor, o impune ra
țiunea implacabilă a situațiunei geogra
fice și învățămintele tot așa de implaca
bile ale istoriei.

Suntem, D-lor, în pragul celei mal 
mari împărății din lumea modernă, sun
tem vecinii unui popor de 100.000.000 
care în 50 de ani ’și înduoesce populații|- 
nea, suntem în drumul unei națiuni ti
nere, inteligente, pline de viitor, al unei 

națiuni de care mă tem cu atât mai mult 
cu cât o stimez, suntem la hotarul unui 
popor care, ca tdte poporele Nordului, de 
când datăză istoria lumei, se simte atras, 
printr’o invincibilă și eternă pornire, că
tre mările de smaragd ale Sudului. Este 
o lege nestrămutată, o pornire a firei ca 
națiunile, ca și indivizii, să alerge dupe 
aerul îmbălsămit și dupe sdrele arzător 
de la mia^ă-^i. Rusia, cu tot vastul și 
tristul ei teritorii!, înăbușe în cețurile 
Balticei, și caută să respire către Sud 
prin trei locuri de o-dată, în Extremul- 
Orient în apele Japoniei, la Golful Persic 
în jumătatea vastei împărății și la Medi- 
terana cea scăldată de sdre, la acea Medi- 
terană către care ai! aspirat toți dmenil 
Nordului și pe țărmurile căreia toți ’șl-afi 
găsit mormântul. Din aceste trei drumuri 
cel mai important este de sigur al Medi- 
teranei, acolo sunt faimdsele strimtori, 
cheile Europei, acolo este cetatea cesari- 
lor din Orient și Metropola Ortodoxiei. 
Ei bine, pe noi sorta ne-a pus d’a curme
zișul tocmai pe acest drum, așa că Rusia 
nu pdte merge acolo unde o chiamă logica 
desvoltărei ei de cât trecând peste trupu
rile ndstre.

Este un post greii acesta, o scifi, D-lor, 
dar este și un post de ondre. Istoria a fă
cut din noi ante-garda civilisațiunei eu
ropene contra invasiunei Nordului, cum 
ne făcuse altă dată ante-garda Europei 
occidentale în contra invasiunei asiatice, 
când invasiunea venia de la Sud. Am în
deplinit cu bravură și cu demnitate rolul 
nostru de odinidră, să îndeplinim până in 
capăt cu aceeași bărbăție, cu aceeași dem
nitate și rolul nostru de astăzi. Sabie în 
contra potopului, fie că el venia despre 
Dunăre, fie că el vine despre Nistru, tot 
sabie fost-a și fi-va ursita ndstră!

Și de alt-fel, D-lor, la ce ne-ar servi o 
esitare ? In piciore sau culcați la pământ, 
primejdia tot ne va atinge. Istoria e*te 
de față ca să ne spună că de duoă secole 
se sforțăză Nordul ca să ne țtărgă din 
cartea nămurilor. întâmplarea singură a 
făcut că din acăstă luptă inegală n’am 
perdut până acum de cât frumosa și îm
belșugata țără dintre Prut și Nistru.

Și când vorbesc ast-fel, D-lor, nu vor
besc nici din dragoste pentru unii, nici 
din ură contra imperiului vecin; nu, con
stat numai o situațiune care purcede din 
logica lucrurilor și din situațiunea Eu
ropei. Este așa de firăscă tendința Rusiei 
în contră-ne, în cât dacă ași fi ei! safi ori
care dintre noi stăpânul politicei rusesc!, 
tot așa am face, afară numai de a voi să 
fim răi patrioți. De aceea nici nu mă in- 
teresăză faptul că cutare împărat safi cu
tare ministru e pacific ; a^i safi mâne, 
mal curând safi mai târ^ifi Rusia trebue 
să încerce, Rusia va cerca nimicirea 
ndstră.

Noi dar trebue să urmăm o politică 
occidentală, cu consciință deplină că ast
fel este misiunea ndstră istorică, să cer
căm vecinie să ne alipim cu acea putere 

europănă care la un moment dat va ține 
In mânele sale stăgul independenței eu
ropene.

Până mal acum câți-va ani, D-lor, 
Francia și Englitera representafi acestă 
idee de resistență Rusiei, și de aceea și 
politica ndstră era francesă și englesă; 
acum Insă când Francia a abandonat O* 
rientul pentru a ’și satisface scopurile ei 
de revanșă, și când Englitera, ocupată în 
Irlanda și în Indii, și stăpână pe Cipru și 
pe Egipt, pune din ce în ce mal puțin 
interes in cestia Orientului, politica nds- 
tră trebue să tindă către acele puteri cari 
le-afi luat locul, către acele puteri cari 
represintă a^i resistență în contra colo
sului de Nord, politica ndstră trebue să 
fie austro-germană. Iar dacă mal târlii! 
Germania va lăsa să cadă din mâna-i pu
ternică causa civilisațiunei europene, și o 
altă putere, ori-care ar fi ea, va Înălța 
acest steg, către acea putere va trebui să 
tindă tdte gândurile ndstre.

Vecinie cu aceia cari ’și vor lua drept 
misiune de a pune o stavilă Invasiunei de 
la Nord; atât și nimic mai mult.

Și acum, D-lor, mă întreb : Acăstă po
litică externă, traspiră ea dre în proiec
tul D-vdstre de răspuns la Mesagifi ? Da. 
Răspunsul D-vdstre este identic cu răs
punsul Camerei D-lui I. Brătianu de astă 
iarnă.

Iată într'adevăr ce ^icea Camera D-lui 
Ion Brătianu:

„Avem, Sire, motive de a crede că si
lințele ce se fac pentru manținerea păcei 
vor isbuti; și că ea va fi asigurată... etc.a

Iar D-vdstre spuneți că: „Opera pacei 
de care avem nevoe, va găsi în noi spri
jinitori convinși și statornici/

Acăsta pare dar a fi, D-lor, politica ex
ternă a D-vdstre, a nouel cualițiuni, și dacă 
este așa nu am dre efi dreptul să vă în
treb: Nu ar fi fost mai bine ca atunci când 
vă afiați în oposițiune să vă dațl mal bine 
sămă de nevoile țărei ndstre în acăstă pri
vință ? Nu ar fi fost mai bine să dați în 
lături interesele mici de oposanți ? Căci 
nu trebue să ne facem ilusiunl; acăstă 
politică externă nu are darul să fie popu
lară ; ea pare o operă prea gigantică pen
tru populațiunea ndstră neobicinuită cu 
măreția unui asemenea steag; ea lovesce 
în sentimentele religidse ale poporului 
ea se bate în cap și cu suvenirele națio
nale, căci românul s’a obisclnuit să vadă 
pe Ruși tot-d’a-una victorioși—pdte pen
tru că nu ’i-a vă^ut bâtându-se de cât cu 
turcii — și cu grefi 'și va putea închipui 
că pdte să fie și învinși. Dar cu cât acăstă 
politică este mal grea de împlântat în 
stratele profunde ale națiune!, cu atât 
este mal netăgăduită datoria dmenilor de 
stat ca, cu ori-ce preț, cu ori-ce jertfa să 
o facă să pătrundă până și în rărunchii 
națiunel.

D-vdstre însă, D-lor, sentimentului da
toriei îndeplinite, ați preferit efemerul 
succes al întrunirilor, v’ați îmbătat de 
gloria unor aplause pe cari chiar în lo
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cui luptelor ndstre contra D-lui Brătianu 
nu le-am solicitat; prea ușdre pentru ca să 
pdtă ațâța rîvna ndstră! El bine, pentru 
acăsta nu se pdte să nu vă cerem soco- 
tălă. Ia închipuiți-vă, D-lor, că în lupta 
care ați întreprins'o contra guvernului tre
cut, și în care ați pus de basă politica sa 
externă, ați fi isbutit, închipuiți-vă că 
țera mai puțin cunoscătdre de dmeni v'ar 
fi crezut ad literam, când ’l spuneați: în 
„România* că este vasala Germaniei, în- 
chipuiți-vă că s’ar fi stăruit In țera acăsta, 
în contra Germaniei, un curent violent 
destinat să desrădăcineze totul în dru
mul lui.

Ei, ce ați fi făcut în acăstă întâmplare, 
D-vdstre cari punând a^i ministerul ală
turi cu D. Carp, afirmați că un asemenea 
cuvânt ar fi o nenorocire națională. Ce 
ați fi făcut, vă întreb ? Ați fi rămas to
tuși la putere, ca și cum D-vdstre ați fi 
gata să urmați ori-ce politică numai să fiți 
la guvern, sad ați fi pus peptul D-vdstre 
în contra torentelui pe care ați fi avut 
ușurință de a '1 stărui, și pe care sunt si
gur că nu ’l-ați fi mai putut împedica, 
pentru că cunosc slăbiciunea pepturilor 
D-vdstre.

încă un cuvânt, D-lor, asupra acestei 
cestiuni și voiti termina. Să fie dre a^i o 
înțelegere deplină între D-vdstre în pri
vința politicei ndstre externe ? V’ați ho- 
torît D vdstre toți să adoptați politica pe 
care D. Carp continuă a susținut’o și pe 
care D-vdstre vecinie ați criticat’o. Sunt 
lucruri cari mă fac să £ic da, și sunt lu
cruri cari mă fac să ^ic nu!

Și, D-lor, lucrul are și o importanță 
imediată, căci cine pdte tăgădui ca o po
litică externă curagidsă atrage dupe sine 
și înarmarea ndstră în exstremo, și forti- 
ficațiunea Bucurescilor, și mai ales aceea 
a liniei Focșani-GalațI, a acelei pâlnii 
prin care s’ati scurs tdte invasiunile de 
la căderea lume! romane, și pe care se 
vor scurge și nouile invasiunî ale Nordu
lui, dacă nu vor găsi stâncă de piatră în 
drumul lor.

Ce ați căutat să fortificați linia Foc- 
șanl-Galați dacă nu ați înclina către po
litica occidentală ? In privința acesta ați 
făcut o critică amară, ați acusat guver
nul trecut că aruncă milidnele țărei pen
tru nisce cărămizi fără de nici un folos! 
Văd acum că ați uitat acele critici; Și 
sunt sigur că D-vdstre veți continua cu 
fortificațiunile, și veți face și mai multe 
fortificații dacă va fi nevoiă. In pri
vința acăsta vă veți supune aceleași 
politici pe care combătând’o numai v'ați 
putut ridica acolo unde sunțeți. Eti pen
tru acăsta vă felicit. Dar capitula-ta’ți pe 
deantregul? Ei bine, cum să cred una ca 
asta când văd pe președintele Senatului, 
președinte ales în contra guvernului ju
nimist, căci acesta avea un alt candidat.

D. I. Lahovari: Ruso-fil.
D. Tache lonescu: Find-că mă între* 

rupeți, D-le Lahovari, sunt silit să vă 
spun ce este Rusp-filia acelui candidat. 

i D. Crețulescu fusese acusat de rusofilie. Da 
printr'o scrisdre trimisă la jurnalul In- 
d^pendance^ răpunde:Eb nu sunt nici 
Ruso-fil, nici Ruso-fob; eti sunt neutru; 
nu am motiv să urăsc pe nici una din pu
teri nici pe Rusia, nici pe Germania, și 
cu atât mai puțin pe Germania.

Iar Independance, publicând scrisdrea 
D-lui Crețulescu, pune drept comentar a 
ei nemulțumire și reînouirea asigurare! că 
dânsul are ură pe Germania care ne tâ
răște, etc. etc.

Vedeți dar, că Ruso-filia D-lul Crețu
lescu era fdrte dulce.

ț)iceam că atunci când văd pe D. pre
ședinte al Senatului picând că D-sa este 
de părerea D-lui Grigorie Sturdza, adică 
este pentru o neutralitate absolută în o- 
posiție cu neutralitatea de paradă de până 
acum, sunt în dreptul meii să vă întreb ca
tegoric ce ați stipulat în astă privință, în 
acel tratat de pace saii de armistițiu la 
care noi nu am fost presenți, și care nu 
s’a publicat încă?

V'ați supus pe d'antregul D-lui Carp, 
închinând steagul pe care ’l ridicaseți în 
luna lui Septembre ? Dacă este așa, nu 
mai am de cât un lucru a face, acela de a 
vă felicita pentru că ați venit la nisce idei 
mai chibzuite. Dar, dacă nu este așa, dacă 
lucrul este încă nedomerit, nu suntem noi 
dre în drept să ne întrebăm: cum credeți 
D-vdstre că țăra va ajunge la liniștea de 
care are nevoie, pe câtă vreme va rămâne 
bănuială că nici cel puțin asupra politi
cei externe a țărei miniștrii Majestăței 
Sale nu sunt de acord ? Cum vreți să ce
reți încrederea masei celei mări a națiu
ne!, când va sci că în sînul consilierilor 
Tronului sunt divergințe asupra cestiune! 
primordiale în politica ori-căru! statcivi- 
lisat ?

Trec acum la politica internă, și vă în
treb : Sunteți de acord în acăstă privință; 
aveți D-vdstre același ideal, aceleași ve
deri în ceea-ce privesce direcțiunea Sta
tului român, sati sunt și acolo divergințe, 
divergințe cari dacă nu vă ati împedicat 
de a încheia o suspendare de arme, vă va 
desbina de sigur mai curând sati mai 
târziii ?

Noi credem că o divergință există și nu 
pdte să nu existe, pentru ca credul D-vds
tre nu este credul junimiștilor, nici idealul 
lor idealul D-vdstre.

Tesa junimistă a fost constantă, și tre
bue să ’i recundscem statornicia pentru că 
tesa junimistă de la proclamarea Rega
tului a fost și este neclintită. Acăstă tesă, 
cum bine sciți, se resumă in ideea că de 
atunci înedee, nu mal are rațiune de a fi 
nici un partid din cele vechi din țără, nu 
mai este loc nici pentru vechea drăptă, 
nici pentru vechea stângă, și că a venit 
vremea pentru noui formațiuni indepen
dente de partidele de odinăoră. Și ca să 
ilustreze tesa sa și mai bine, D. Carp pe 
când era în oposițiune, a spus-o și a re
petat-o și la 1881, și la 1882, și la 1886, 
și chiar la 1888, când a intrat în acest 

minister, când s'a exprimat în privința a- 
căsta, într’un mod fdrte limpede și fdrte 
categoric :

„Că vechea drăptă și vechea stângă, 
^icea D-sa, în forma lor actuală, ăparțin 
mai mult istoriei de cât realităței presen- 
tului, este lucru care nu va apare ca noti 
în gura mea. Noui formațiuni trebue să 
se producă pe base de legi positive, de 
idei nu doctrinare, de idei ce nu stati în 
aer, dar de idei practice și bine codificate, 
acesta a fost tot-d’a-una părerea ndstră 
și când D. Panu întrăbă cu ce vă presen- 
taț! țărei,când aveți să formați partidul? 
II răspundem: Cu acestea avem să ne pre- 
sentăm țărei, pe basa lor se pdte procede 
la reformarea interidră a partidelor și a 
Statului român. Cine le va admite va fi 
cu noi și cine nu le va admite va fi în 
câmpuri adverse. Noi nu ne vom schimba 
părerile ndstre.......... •

Iaca, D-lor, teoria junimistă și ca să nu 
ostenesc Camera nu mai reproduc ceea 
ce a spus D. Carp de la 1881 și până as
tăzi, e absolut același lucru.

Mai este o idee junimistă, aceea că pro
cesul de democratisare al Statului român 
a fost o operă ințelăptă, bună și drăptă, 
și că acel proces a fost îndeplinit și tre
bue primit așa cum este fără regret. In 
duoă rânduri mai ales s’a explicat D.Carp 
în astă privință în mod categoric: la 
1881 când se întreba de unde provine 
faptul că partidele ndstre politice luptă 
cu atâta înverșunare unele contra altora, 
de și amânduoă sunt liberale? „De unde 
provine deci, (Jicea D-sa, acăstă înverșu
nare ? Ea provine din causă că pe lângă 
revoluțiunea pur potitică din acăstă țără, 
paralel cu dânsa s’a făcut și o revoluțiune 
socială imensă. Unii, deși admiteaăprin
cipiile, reclamati însă într’un mod tacit 
că aplicarea acestor principii să fieapana- 
giul exclusiv al unora; alții primiati și el 
aceste principii, reclamati însă că aplica
rea lor să fie apanagiul tutulor. într’un 
cuvânt era cestiunea de a se sci dacă se 
democratisăză s’ati ba Statul român/ Și 
dupe ce ^icea acăsta, D. Carp constată că 
democratisarea s’a făcut și bine este că 
s’a făcut.

Iar la 1884, revenind asupra cestiune!, 
D. Carp $icea: „conservatorii ati gândit 
că puterea trebue să rămână exclusiv în 
mânile lor. In acăsta dacă voiți, consta 
în mare parte deosebirea între conservator! 
și liberali, și, dacă voiți, în acăstă constă 
și astăzi deosebirea între vechii conser
vator! și partida liberală. “

Iată, D-lor, teoria junimistă: Partidele 
cele vechi 'și-ati îndeplinit programele lor; 
cea ce ati făcut bine ati făcut; democra
tisarea Statului român este o operă bună, 
și nimeni n’are să se întdrcă în contra ei. 
Și aț! vă^ut pe D. Carp adăogând : Sciti 
că conservatorii vechi nu gândesc ca noi, 
sciti că dânșii ar vrea să aibă monopolul 
putere! în Stat.

Fost- a, D-lor, acăstă teorie un lucru lip
sit de interes practic ? Nu. Ga dmeni de
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guvern ce aii făcut junimiștii când aâ ve- 
gut că vechil conservatori nu le primesc 
programul, că intră pe tărâmul revolu
ționar, că nu recunosc revisuirea Consti- 
tuțiunei, că nu recunosc domeniul Coro
nei ? Pur și simplu s’ăâ apropriat de li
berali, și dați'mi voie să 'mi aduc aminte 
că am intrat pentru ântâiâ oră In luptă 
electorală, braț la braț cu D. Laurian, 
expresiunea maiorităței de agi, și că din- 
tr'aceeași urnă cu D-sa eșit-am acum 5 
ani, atunci când și eâ și D-sa nădăjduiam 
Încă că se pdte începe o eră nouă cu D. 
Ion Brătianu.

Iată în politica internă ideia conducă- 
tdre a grupului junimist. Să vedem acum 
și ideea conducâtdre a partidului con
servator, și dacă va fi o deosebire adân
că, să căutăm să arătăm apoi și consecin
țele practice ale acestei deosebiri.

Ei bine, D-lor, partidul conservator 
nici odată n’a acceptat teoria sfârșirei ve
chilor partide și creărei de noul forma
țiuni, el vecinie a revendicat întreg tre
cutul săâ, el vecinie s'a presintat ca o 
continuare a regimului de odinidră, și agi 
a ajuns și să pună în socotâlă operei libe
rale a celor 30 de ani din urmă relele de 
cari suferă societatea română și cari nu 
sunt de cât o mică rămășiță din relele de 
altă-dată. Idealul partidului conservator 
este altul de cât idealul junimist. Nu sciâ 
dacă democratisarea D-lui Carp e împăr
tășită de toți junimiștii, e un lucru chiar 
care mă face să mă înduoescșide care voiâ 
vorbi cu ocasia legei comunale, dar sciți 
că D. Carp a spus'o și noi, cel puțin până 
la dovada contrarie, suntem datori săi 
credem. Conservatorii însă, de sigur, nu 
primesc acâstă democratisare. Ei ’și-aâ 
spus programul lor, și D. Păucescu în a- 
plausele D-vdstre a ridicat puțin vălul 
asupra firului conducător al partidului 
conservator. D. Păucescu vorbind în urma 
deputaților cari arătaseră relele cari bân- 
tue societatea română, ne-a afirmat că 
tdte se datoresc operei întreprinse de par
tidul liberal în acâstă țâră. D. Păucescu 
a pus pe comptul liberalismului, și vă 
voiâ dovedi că liberalism și democrație 
însemnâză același lucru, cel puțin la noi 
în țâră, D. Păucescu a pus în comptul 
democrației păcatele situației de agi, ne
norocirile stare! ndstre sociale. Și D. Pău- 
cescu nu a putut să ne spună tdte astea 
numai ca să ni le spună, fără a propune 
alt-ceva în locul operei de agi, nu; D-sa 
este un om serios și când critică o stare 
de lucruri este că are și un remediâ la 
îndemână. Și într'adevăr, D-sa cu un cu
vânt ne-a desfășurat pe d’intregul inten- 
țiuuea D-sale: în locul democratisărei 
de până acum de la țâră, D. Păucescu v’a 
spus: De aci înainte proprietarul cel mare 
va avea tutela țăranului; nu vă așteptați 
ca țăranul să se ridice el însuși, cum cere 
democrația, noi proprietarii cei mari sin
guri putem să’i ridicăm acolo unde trebue 
să se sue.

Și dacă e în spiritul cui-va cea mai 

mică înduoială asupra acestui lucru, da- 
ți-mi voe să vă citesc ce spunea D. Pău
cescu într’o conferință al cărui ecoâ numai 
a fost discursul săâ de la Cameră.

„Proprietarul mare, funcționarul inte
ligent și luminat, iată ce ne trebue. Pe el 
să’i înarmăm cu scdla, cu biserica, cu 
igiena publică, dându-i un loc în consi
liul comunal.*

D. Păucescu, prin urmare, nu vorbea 
numai ca să ne facă teorii, ca să se tângu- 
iască ca spiritele acelea neputinciose asu
pra relelor gilei de agi; D-sa e un spirit pu
tinei os, e un om politic, și ca om politic ne 
descrie relele, dar ne dă și remediele, spu
nând că acest remediâ e: Să dăm comuna 
rurală pe mâna proprietarului mare, să’i 
dăm lui de drept scdla și biserica.

E acâsta o ideiă nouă la partidul con
servator? Nu, D-lor. Acâstă ideeă contra- 
riă democrației, contrariă operei între
prinsă de partidul liberal de 40 de ani tn 
acâstă țâră, nu e de cât ecoul celor făcute 
de conservatori în 1874, când aveaâ pu
terea. Să nu se uite legea comunală din 
1874. Ce spunea ea? împărțea comuna 
rurală în Wuă colegii comunale: în cole
giul ântâiâ eraâ numai cei cari plăteaâ 
imposit fonciar pentru bunuri din acea 
comună de 120 lei pe an, și cari vă pu
teți închipui că eraâ numai proprietarii 
cei mari. Acești alegători alegeaâ jumă
tate membrii consiliului comunal.

Iar acolo unde eraâ numai trei alegă
tori de acest fel, nu se mai făcea alegere 
și ei intraâ d'a dreptul în consiliul comu
nal. Dar nu e numai atât: Acești domni 
membri, d’a dreptul în consiliul comunal, 
puteaâ să’și exercite nobila lor funcțiune 
chiar prin delegați, puteaâ dar să’și tri
mită pe vechilii lor să stea alături cu 
fruntașii satului și să discute interesele 
democrației române.

Aceste idei din alte timpuri credeam, 
nădăjduiam că nu vor mai fi îmbrățișate 
de partidul conservator, credeam că nu va 
mai cutesa nimeni să ridice în acâstă A
dunare glasul pentru a reclama un privi- 
legiâ. M’am înșelat însă, am văgut că o 
așa cerință a fost enunțată de D. Peu
cescu, și că D-vostre ’l-ați aplaudat. Se 
potrivesce, D-lor, acâstă cerință cu de
mocratisarea D-lui Carp ? De sigur că nu 
se potrivesce cu ceea-ce a spus D. Carp 
țărei în privința democrației! Permiteți - 
’mi însă să’i fac o întrebare. Știți că îna
inte de alegeri, guvernul a publicat un 
proiect organisator al comunei rurale.

Dar lucru curios, acest poiect vorbesce 
de tdte, absolut de tdte, până și de mono
polul cârciumilor, nu coprinde însă nici o 
vorbă asupra cestiune! de a se sci cine va 
fi alegător, câte colegii vor fi și cum se 
va face alegerea în comuna rurală ?

Acest proiect însă nu aparține D-lui 
Carp, ci D-lui Rosetti.

Se pdte ca în iscălitură să stea tot se
cretul acestei tăceri, eâ m’aștept însă în 
tot cașul de la guvernul junimist să spună 

ce însemnâză tăcerea sa din acest proiect 
de lege.

Dacă junimiștii vor să înființeze cole
gii electorale la sate, în sensul ideilor 
D-lui Păucescu, atunci voiâ mărturisi că 
eâ 'sunt acela care m’am înșelat în aștep
tările ce le puneam în guvernul junimist. 
Ar fi atunci o înțelegere deplină între 
D-vdstre, numai cuvintele de altă-dată nu 
ar mai îsemna nimic.

Dacă însă am citit bine în discursurile 
D-vdstre de altă-dată, dacă v'ațl închinat 
și bine ați făcut că v’ațl închinat d’inain- 
tea democrației, atunci vă întreb: Ce unire 
politică pdte să fie între acei cari aâ ochii 
înapoi și între cei cari se uită în viitor?

Și fiind-că sunt asupra acestei cestiunl, 
vă rog ,să ’ml dați voiâ să discut și eâ 
puțin ideile D-lui Păucescu.

D. Păucescu ne cere să dăm proprieta
rilor mari o înrîurire legală în comune. 
Și vedeți,D-lor,că nu întrebuințez cuvântul 
de boieri, căci boierii și proprietarii mari 
sunt mulți ani de când nu mai sunt termeni 
sinonimi. Cunosc țâra de unde a copiat 
D. Păucescu acâstă idee, pe care nu o voiâ 
combate nici în numele principielor ab
stracte, nici în numele egalităței, ci o voiâ 
combate istoricesce, pe tărâmul practic al 
realităței țârei ndstre.

In Englitera, da, a fost, D-lor, acestă 
stare socială; și gic a fost pentru aceia 
cari cunosc Englitera, numai dupe căr
țile publicată în franțuzesce acum 20 de 
ani, și ’și închipuesc pdte că există și a
cum tot ats-fel. In Englitera a fost în 
adevăr înrîurirea legală a marelui pro
prietar, pot gice chiar a tot puternicia 
lui în comuna rurală.

Dar, D-lor, să întreprindă D. Păucescu 
o călătorie până în Englitera, să studieze 
pe marii proprietari de acolo, și apoi să vie 
să câră și la noi sâ dăm proprietarului 
nostru ceea-ce aâ marii proprietari din 
Englitera.

Ei, D-lor, de veri-o opt ani 'mi petrec 
verile în Englitera, la țâră în casa unui 
mare proprietar, dspe al unul om care era 
dintr’o familie a cărei vechime datâză din 
timpul cucerire! normangilor, și care a 
avut bunul gust să nu ’ml-o spună 
nici o dată. Căci acolo cu cât familiile 
sunt mai vechi, cu atâta sunt mai puțin 
limbute asupra trecutului lor.

Ce am văgut acolo? Mal ântâiâ înmig- 
locul unui parc cu arbori seculari, la a 
căror umbră răcorosă se plimbă locuitorii 
satului ori de câte ori vrââ, o casă care 
datâză de 3—4 secole; în dânsa a trăit 
proprietarul tot-d’a-una vâra ca și iama, 
în vremurile urâte ca și în cele bune, în
tocmai ca și strămoșii lui. înăuntru por
tretele strămoșilor familiei, dintre caj 
fie-care reamintesce veri-o pagină dm 
Istoria națională. .

Acea casă, simbolul autorităței sale, 
locuința lui de tdte gilele, este bine cu
noscută, acolo de vâcuri s’aâ dus P11’ 
goniți să reclame, bolnavii să câră u 
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ajutor, nenorocițil să capete o mângâere 
sufletăscă.

Așteptați acum să vie Dumineca și veți 
vedea ceva și mal caracteristic. Diminăța 
veți vedea pe stăpânul casei ducându-se 
la biserică, și in cor cu poporul cântând 
psalmii; dupe prân^, soția va merge să 
facă lecturi publice In sat, și săra fetele 
vor merge sa dea lecții la adulțl. Și dacă 
este vremea frumdsă, de sigur că nu va 
fi putut să nu asiste—neapărat nu Du
mineca—și la o partidă de crikel în care 
nobilii și uvrierii se amestecă într’un joc 
care dă trupului sănătatea, și sufletului 
mulțumirea.

Alte ori vel vedea soția marelui pro
prietar deschizând parcurile și dând ba
luri pentru săraci, și adese ori vel fi mi
rat d’a vedea acea nobilime care datăză 
de secole danțând cu propriile lor slugi. 
Să ne transportăm acum la noi.

Unde sunt castelele proprietarilor noș
tri, al căror drum să’l fi învățat de secole 
țăranii în nevoe ? Unde se află portretele 
strămoșilor cari afi scris Istoria nămulul? 
(Aplause).

Unde sunt marii noștri proprietari, 
cari merg Dumineca la leturghie, și ale 
căror neveste fac cursuri pentru adulțl, 
unde sunt chiar marii proprietari cari 
dănțuesc cu masa poporului? Arătați-I 
și pe urmă cereți privilegiurl!

V’a apucat dorul pentru nisce mari 
proprietari cari în mare parte nu sunt de 
cât capitaliști, dintre cari mulți nici nu 
scifi pe unde le sunt moșiile, cari în loc 
d’a locui acolo le arendăză cu sufletul ță
ranilor cu tot la greci și la ovrei, care 
sleesc și moșia și pe locuitorii el, v’a apu
cat dorul de nisce proprietari dintre cari 
unii s’afi înavuțit de erl, și cine scie cum. 
Acăstă clasă fără tradițiunl, fără iubire 
de sol, fără iubire de țerani, acestei clase 
care ’șl zidesce palaturi la Bucuresci ca 
să cheltuiască veniturile stdrse de la ino- 
șii, care nici pădurilor nu le lasă vremea 
să crescă, așa de nesățioși sunt să scdtă 
cât mai repede șLmai mult, acestei clase 
voiți să’l dați nobila misiune de a ridica 
pe țăranul român ?

Și credeți cel puțin că o va primi ? Vă 
încetați! Absenți cum sunt, la ce le- 
ar folosi privilegiele D-vdstre, afară nu
mai dacă ca la 1874 voiți să le dați și drep
tul d’a lăsa pe vechilii lor în locu-le.

Și apoi la ce nevoe legea ce cereți ?
Arătați’mi marii proprietari cari lo

cuind la țără și voind să se ocupe și de 
scdlă și de biserică, nu afi reușit să se a- 
lăgă în consiliile comunale; arătați’mi 
pe acei mari proprietari cari ducându-se 
la scdlă să dea poveți, afi fost dați afară 
de bieții noștri învățători; arătați’mi pe 
acel mari proprietari cari ducându-se la 
sărmanii preoți de sat, nu afi voit săTas- 
culte; arătați’mi pe acel mari proprietari 
cari ocupându-se cu drag de sdrta țăra
nilor, țăranii ’l-afi respins de Ia ei!

Nu, D-lor, nu’i veți arăta, căci lucrul 
este imposibil! D-vdstre, în loc să vă dați 

săma de țăra ndstră, vă interesați de ce 
se petrece aiurea, vă luați de copiațl și la 
noi tânguirile aristocrației francese care 
și ea, tot din păcatele el, ’șl-a perdut 
pentru vecia influența sa de odinidră! 
V’am făcut, D-lor, adindori zugrăvirea 
vieței nobilului englez. El bine, acest nobil 
chiar astăZi ’șl-a perdut mal tdtă puterea 
pe care a avut’o, și ’șl-a perdut’o nu pen
tru câ a păcătuit, dar pentru că și acolo 
curentul democratic este iresistibil. Chiar 
anul trecut a perdut administrațiunea 
ținuturilor care s’a dat la consilii alese, 
cam ca consiliele județene de la noi, și ce 
este mai grav, acăstă mare reformă s’a 
făcut sub conservatori. Afi făcut’o con
servatorii de frică ca să nu vie libe
ralii și să o facă mal radicală. Și ’mi a
duc aminte, D-lor, cum în Camera lorZilor 
a venit marchizul de Salisbury care re- 
presinta ultima resistență în contra va
lurilor democrației și capitulând a susți
nut reforma cu limbagiul omului întristat 
care ’șl Z^ea și dați atât, căci daca nu 
veți da atât, vă vor lua mai mult. Ba la 
urma urmei ca să încurageze pe cei în
dărătnici, se trudea să arate că reforma 
este anodină, pentru că aceste consilii ju- 
dețiane vor avea puține atribuțiunl, între 
cari tot menționa inofensiva supraveghe
re a podurilor de peste rîurl.

Și D-vdstre când vedeți că în tdte păr
țile democrația se ridică, când vedeți că 
chiar acolo unde nobilimea avea igemonia, 
unde istoria este scrisă de dânsa, în aceea 
țără unde în 20.000 de ofițeri nu sunt 
de cât 300 de nume, democrația a eșit 
biuruitdre, D-vdstre ați vrea ca aci, unei 
nobiliml de ieri și de alată ieri, fără tra
dițiunl, fără drepturi la recunoscința ță
rei, să ’I dăm comunele rurale ?

Deosebire fundamentală dar în linia 
care vă conduce în politica din afară; de
osebire fundamentală și în politica d’inăun- 
tru. Și daca junimiștii se apropie de cine
va, el se apropie mal mult de liberali. 
Căci care a fost în acăstă țără linia con- 
ducătdre a partidului liberal ?

In treburile din afară, o politică cura- 
gidsă și chiar temerară, iar înnăuntru o 
politică democratică.

La noi în țără liberal însemnăză de
mocrat. Atât și nimic mal mult. Citesc 
D-lor, în unele jurnale că liberalismul 
piere în Europa. Șisciți pentru ce? Pen
tru că—și nu pot să nu dafi din umeri— 
pentru că în Europa învinge idea inter- 
vențiunei Statului. Ei bine, D-lor, de 
când este lumea, tot-d’a-una Statul a in
tervenit, altă dată însă pe când Statul 
era în mâna unei clase, el intervenea 
în folosul acelor clase superpuse, și de a
ceea când democrația a început să se ri
dice, ea ca să slăbăscă pe protvenic, a 
cerut ca Statul să nu mai intervină. As
tăZi însă când democrația s’a înstăpânit 
pe putere, la rândul ei vrea și ea ca să 
întrebuințeze acăstă puternică mașină a 
Statului, dar în folosul ei, ca să îndrep- 
teze unele suferințe ale claselor nume- 

r6se. Și cu cât democrația se ridică cu a
tât intervenția Statului cresce. Și cu cât 
democrația devine intervenționaiă, cu a
tât conservatorii ca să resiste asaltului ce 
’I amenință din tdte părțile, se drapăză 
în haina veche, doctrină a neîntervenirel, 
a libertăței muncel și a contractelor.

Liberalismul piere 1 Să luăm D-lor ță
rile din Europa una câte una pentru ca 
să vedeți daca liberalismul piere și unde 
piere.

Piere el în Englitera? Da, intervenția 
Statului cresce acolo, dar și democrația 
nicăiri nu merge mal repede ca în Engli
tera, nicăirl cu pași mal gigantici. Da, 
conservatorii sunt la putere, dar nu se 
mențin de cât cu voturile disidenților și 
ale radicalilor. Și acolo cine este pentru 
intervenirea Statului? Conservatorii? Nu! 
când Gladstone a venit cu reformele lui 
agrare, pe ce principifi l’afi combătut 
conservatorii care aZI sunt siliți să ’l ca- 
peze într’un mod servil ? Pe principiile ca 
Statul nu datorăză de cât justiție și n’are 
să se ocupe ca să facă fericirea neamului 
omenesc. Și astăZi lupta este tot pe acest 
tărîm, numai că conservatorii afi început 
să cedeze, dar cedăză ca tot-d’a-una bu
cățică cu bucățică. Și lucrul a ajuns așa 
de departe în cât d’abia în Camera lor
zilor din când în când șă mai discută de 
formă principiul intervențiunel Statului, 
iar în Camera comunelor nici nu se mai 
pune în discuțiune acăstă cestiune.

In Franța, unde democrația este pre
tutindeni, în Franța unde chiar nebunia 
boulangerismului tot mișcare democratică 
este, cine este în contra intervențiunel 
Statului, daca nu tot conservatorii? Am 
citit într’un jurnal că liberalismul piere 
în Belgia fiind-că acum sunt catolicii la 
putere; daca se scria articolul acum pa
tru ani, era să Zică de sigur că conserva
torismul piere în Belgia! Unde piere dar 
liberalismul? In Italia? Unde de Zece ani 
ați văZut guvernele se succed numai in
tre liberali, dupe Cairoli, Depretis și dupe 
Depretis, Crispi, și dupe el un altul, căci 
de drâpta nici vorbă nu mal este.

In Spania unde suntem în ajunul unor 
reforme democratice, a unei întinderi aje 
drepturilor electorale? *

Unde vedeți D-vdstre că piere libera
lismul? La noi chiar liberal n’a însemnat 
de cât democrat, iar conservator anti-de- 
mocrat

Mal alaltăerl luam de exemplu legea 
agrară. Cine a cerut atunci la noi înter- 
vențiunea Statului ? Democrații.

Cine a fost în contra acelor legi agrare ? 
Barbu Catargiu, care combătea reforma 
tocmai în numeld neîntervenirel Statului! 
Și când D-v<5stre, astăZL aduceți proiecte 
de legi, prin cari, sub pretext d’a vă de
clara pentru intervențiunea Statului voiți 
să dați comunele rurale pe mâinele pro
prietarilor, D-vdstre nu faceți intervenția 
Statului, D-vdstre faceți reacțiune.

D-le președinte, vă rog să bine-voițl a 
’ml acorda un repaus de 5 minute.
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Voci: Sunt șăse ore trecute; continua
rea pe mâine.

— Ședința se rică la 6 ore și (Jece mi
nute, și cea viitdre se anunță pe a duoa 
^i 2 Decembre.

Ședința de la 2 Decembre 1888
Președenția D-lui președinte, Lascar 

Catargiu, asistat de D-nii secretari U. 
Boldescu, G. Dem. Teodorescu și I. Lecca.

— Ședința se deschide la ora 1 dupe 
amia^I.

— Presențl 162 D-ni deputați.
— Nu răspund la apelul nominal 11 

D-ni deputați și anume:

Fără arătare de motive:
D. I Demetriadi, V. Dimitropolu, C. 

Ghițescu, I. N. Lahovari, A Peșacov, I. 
Săndulescu-Nenoveanu, I. Stefăneanu, A. 
Știrbeiu, V. Vlădoianu.

—Sumarul ședinței precedente se a
probă.

Se trimite la comisiunea de petițiuni, 
petițiunea D-lor T. Vasiliu, C. Gavriles- 
cu, și G. Costiniu; a mai multor locuitori 
din comuna Urlueana, județul Olt; a mai 
multor locuitori de pe moșia Statului Va
tra Schitului Pătroia, județul Dâmbovița, 
și aceia a D-lui V. Cojocaru.

Se trimite la comisiunea de indigenat 
petițiunea D-lui Anton Zibrzid.

Se depune duoă raporturi ale comisiu
nei financiare asupra a duoă proiecte de 
lege, relative la legitimarea creditului de 
714, deschis pe săma casei de depuneri și 
a creditului de 80.000 lei deschis pe să
ma budgetului regiei.

D. președinte, L. Catargiu: D. Șo- 
manescu are cuvântul spre a face o pro
punere.

D. S. Șomănescu: D-lor deputațl, am 
să fac o propunere spre a se da o pensiune 
viageră familiei reposatului Vasile Po
pescu, revisor școlar. Propunerea este 
subscrisă de peste 20 D-ni deputațl.

Am făcut acăstă propufiere, în vederea 
dificultăței termenului celui lung de 20 
ani, ce trebue să însușăscă acela care 
voesce să aibă dreptul la pensiune.

Propunerea este acăsta:

Domnilor deputați,
Sub-semnați! representanți ai țărei a

vem onorea a vă face următdrea propu
nere și a vă ruga să bine-voiți a vota ală
turatul proiect de lege.

D. B. I. Popescu, din Craiova, a servit 
ca revisor școlar șăpte-spre-^ece ani tre
cuți prin județele Dolj, Gorj, Romanați 
și Mehedinți.

In timpul funcțiune! sale, din pricina 
intemperiilor suferite cu ocasiunea inspec- 
țiunilor ce avea de făcut prin comunele 
rurale și urbane, a contractat un reuma
tism articular acut, care nu numai că Ta 
făcut incapabil de ori-ce muncă dar, dupe 
o îndelungată suferință, ’l-a trimis în 

mormânt, lăsând în completă lipsă soția 
și duo! copii ai săi.

Serviciul săvârșit de numitul se dove- 
desce prin certificatul liberat de înalta 
Curte de compturi, iar maladia contracta
tă se probăză prin duoă atestate, liberate 
de D-nii doctor! Antoniu, Roscovschy, 
Vercescu și Fabriciu.

Dupe legea în vigdre, familia deceda
tului B. I. Popescu, care de și a servit 
17 ani trecuți, nu are nici un drept la 
pensiune; de aceea, în împrejurările ară
tate și fiind constatat că maladia și inca
pacitatea de muncă, cari 'l-ah făcut de a 
nu ’și împlini anii pentru pensie, 'i-ah 
provenit din causa îndeplinirel funcțiunel 
sale, credem că nu este bine a se lăsa fa
milia unui asemenea om fără un ajutor. 
Se cuvine a se încuragia aceia car! 'șl în
deplinesc datoria și nu ne îndoim că veți 
bine-voi a consacra prin voturile D-vosre 
răsplata datorită familei unui modest 
funcționar, victimă a serviciului înde
plinit.

PROIECT DE LEGE
Art. unic. — Se acordă soției și copii

lor defunctului B. I. Popescu, fost revi
sor școlar, o pensiune viageră de duoă- 
sute cinci-^eci lei pe lună.

C. Receanu, I. Tănase Dimitriu, Stăn- 
cescu, Dr. Ștefan eseu, Șomănescu, D. A- 
lexandrescu, I. Poenaru-Bordea, Cons- 
tandinescu, Gr. Chrisenghi, C. C. DeUnu, 
I. Rădulescu, D. Bădescu-Roșiori, T. 
Ni ca, A. Vericeanu, Gk. Burghete, D. 
Proțopopescu, G. Dem. Toodoreseu, D. R. 
Rosetti, M. N. Seulescu, C. Mielescu, C. 
C. Arion, D. O. Popescu.

D. președinte, L. Catargiu : Se va 
tipări și se va trimite la secțiuni.

Acum D. Panu are cuvântul.
D. G. Panu: D le președite, ași dori 

să fac o întrebare, sati mai bine o inter
! pelare D-lui ministru de justiție, fiind-că, 

dupe regulament, nu avem alt mijloc de 
a ne adresa către guvern, interpelare pe 
care o desvolt chiar acum; căci pdte pu
ține cuvinte am de 4is.

D-lor, sciți că peste câte-va $ile pro
cesul țăranilor dați în judecată are să se 
presinte la curtea cu jurați din Ilfov. D. 
Nădejde, acum câte-va ^ile, s'a dus la 
penitenciarul de la Văcăresc! și s’a pus 
în contact cu țăranii, cari ’i-ah declarat 
că, între alți apărători, ar voi să aibă pe 
D. C. Miile, pe mine și alții.

Acum duoă <jile unii din apărătorii lor 
ah voit să se pună în contact cu țăranii, 
dar de astă-dată nu li s'a permis acesta.

Atât D. director al penitenciarului, 
cât și D. procuror-general, le-a declarat 
că nu le dă voe să se pue în contact cu 
țăranii, de dre-ce ei nu ah cerut pe ni
meni de advocat, și de dre-ce în aseme
nea cas are să se numdscă advocați din o- 
ficih. Noi seim însă că țăranii ah expri
mat dorința de a avea apărători.

De aceea ași ruga pe D. ministru al 
justiției ca să fie așa de bun a ne lăsa să 
ne punem în contact cu țăranii.

Eh, cred, că între dmenii care se ofer 
de bună voe se ’i apere și între advocați! 
numiți din oficih, trebue să dați prefe
rință acelora cari de bună voea lor, voesc 
să ia apărarea țăranilor, iar nu ace
lora pentru cari apărarea are să fia o 
sarcină.

De aceea ași dori să am o deslușire din 
partea D-lu! ministru al justiției, și dacă 
nu aci, cel puțin în particular, căci ținem 
să apărăm pe țărani.

D. președinte, L. Catargiu : Se va 
comunica interpelarea D-vdstră D-lui 
ministru al justiției fiind-că D-sa nu este 
acum aici.

D. Tache lonescu : D-lor deputațl, 
in ședința de ieri am căutat să dovedesc 
pe cât 'mi a fost cu putință că e o diver- 
gință profundă în ceeea-ce privesce idea
lul politic, atât în politica din afară cât 
și în cea dinăuntru, între cele duoă frac
țiuni ale cabinetului Majestățel Sale.A£I 
voi continua aceiași temă și mă voih în
treba : Dacă divergință profundă e și în 
trecut și în idealul politic al viitorului, 
nu cum-va asistăm la o coalițiune a duoă 
doctrine deosibite, cari 'și-ah dat însă 
mâna pentru a realisa un mănuchih de 
reforme, și care prin urmare e tot așa de 
legitimă ea ori ce coalițiune și înjghe
bare de guvernământ. Și voih dovedi* 
sper, că nu avem în fața ndstră nici acăsta, 
nici măcar unirea a duoă grupe cari de 
și având ideale deosebite, s’ah învoit pen
tru aplicarea unei serii de reforme pe cari 
le aceptă voios.

înainte de tdte dați-mi voe să vă a
mintesc cum s’a făcut acestă unire. Dacă 
'mi aduc bine aminte, — și în privința 
acăsta ah fost mărturii în Parlament și 
din partea D-lui I. Brătianu și din par
tea D-luI Maiorescu, — la 1884 fusese 
vorba de o unire între junimiști și domna 
Brătianu. Cum se pusese atunci cestiu
nea între junimiști și D. Brătianu ? Se 
pusese pe program, D-lor, pe idei și fiind
că n’a reușit să se ajungă la o înțelegere 
— dacă nu mă înșel, nu s’ah înțeles nu
mai asupra băncei — coalițiunea nu s a 
făcut; nu s'a discutat însă cum să îm- 
parță puterea, atunci când nu erah de a
cord asupra ideilor.

La 1886, când noi am făcut disidența, 
noi un grup fdrte neînsemnat de câțl-va 
tineri liberali, disidenți pe care D. Maio
rescu a salutat’o cu ocasia discuțiunei la 
Mesagiul de atunci ca pe un eveniment po
litic, despre care cerea chiar să se faca 
mențiune în răspunsul Camerei către 
Tron, ah fost tratative, conversații Ș1 l11’ 
tre noi cu junimiștii; tratam no! împăr
țirea puterel ? Nici vorbă n’a fost vre 
o-dată de împărțire de putere; Am dis
cutat între no! asupra ideilor, asupra pro 
gramei, și am avut lungiși labonosedis 
cuțiuni, și nu ne-am înțeles pe dep • 
Iată cum se fac coaliți umle car! ah u
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*1 scop de îndeplinit, dar ast-fel e coalițiu- 
sâ nea de .azi? Făcutu-s’a ea pe tărâmul 

ideilor, al unei programe, sati numai pe 
e acest program fdrte scurt și fdrte simplu: 
21 Ai să împărțim putere ; 6 mie, 3 ție, sati

5 mie și 2 ție. Vă aduceți aminte din luna 
a lai Aprilie când au venit junimiștii la 

putere, în acestă Cameră, cum ati fost 
: primiți junimiștii de conservatori ? Fost’a

ei primiți cum 'i primesce a^i D. preșe- 
- dinte al Senatului care a spus că conser
vi vatori și junimiști, că nu există între
: unii și alții de cât acele nuanțe legitime

cari vor fi în tot-d’a-una între un om și
3 un altu ? Nu, din tdtă Camera, maiori- 

tate și minoritate, un singur om a cerut
* să nu dăm budgetul junimiștilor, era ac

tualul nostru președinte, D. Lascar Ca
, targiu.

1 A trecut o lună de ^ile dupe acest eve
niment și ati venit alegerile comunale din 
Bucurescl. Cum s’ati presintat conserva
torii în acele alegeri? Dacă junimiștii 
erati conservatori ca și dânșii, dacă erati 
de acord asupra programului de idei, ce 
căutati conservatorii să mănție alianța cu 
D. Dumitru Brătianu, și să se presinte la 
alegeri sub firma oposițiunei-unite^ ei 
cari pretind că încă da la Aprilie sunt la 
putere ? Nu cum-va putem să bănuim că 
voiati să târască pe D. D. Brătianu încă 
multă vreme lângă dânșii? Nu D-lor. 
Adevărul este că, or că nu erati încă în- 
voițl și voiati să pună mâna pe primăria 
Capitalei în alianță cu D. D. Brătianu, 
pentru ca ast-fel să aibă un argument 
mai tare la acea.tocmălă de portofolii ce 
vreati să o facă cu junimiștii, ori că pro
gramele respective nu se potrivesc.

Dar să mergem mai departe și să a
jungem în ajunul alegerilor. In ajunul 
alegerilor atunci când s’a grăit către țără, 
când s’a cerut încrederea națiune!, făcu- 
tu-s’a atunci o alianță de idei, o conto
pire de programe ? Venit’a cele duoă gru
puri să ^ica: Avem idealuri deosebite, 
e adevărat, dar am că^ut de acord asupra 
cutărel sati cutărel reforme necesare Sta
tului Român; nu, D-lor, ati venit în ale
geri cu duoă programe cari nu să isbesc, 
nicî în politica internă, nici în politica 
externă. V’am arătat ieri cum aceste 
progoame nu să isbeati în politica ex
ternă, dațim voe să arăt a$i că ele nu 
să isbeati nici în politica internă.

Pe lângă o mulțime de frase gole și 
lipsite de înțeles, cari împodobesc mani
festul partidului conservator înainte de 
alegeri, pe lângă o mulțime de dorințe 
fdrte vage, pe lângă frase ca acăsta de 
exemplu : că vom contribui cu consiliile 
ndstre sati să resolvăm cestiunea agrară, 
— permiteți-mi un surîs involuntar, — 
Sati ca acăsta ; ^Voim îmbunătățirea ad
ministrațiunei printr'o reformă cugeta
tă etc., în acest neant de idei, era una 
care strălucea printre cele-alte, aceea că 

' partidul conservator nu primesce inter
venția Statului în afacerile economice. 
Iată un adevăr ce ^icea manifestul: „ Par

tidul conservator va lucra pentru păstra
rea liniscei publice, și va contribui prin 
consiliile și măsurile ce va lua, la înfrăți
rea diferitelor stări sociale, asigurând cla
selor muncitore înlesnirile de producțiune 
și prin urmare etc.... “ și mai la vale :

„Mal adăogăm că partidul liberal-con- 
servator în tdte ramurile activitățel na
ționale se va arăta favorabil inițiativei 
individuale și spiritului de asociațiune 
privată, reservând acțiunea și interven- 
țiunea Statului numai în cașurile de ab
solută și vădită necesitate/ (Aplause).

Mal program categoric în contra inter
venției Statului nici că se mal pdte, căci, 
D-lor, nimeni nu e absolut, și acei cari 
sunt în contra intervențiunel Statului, 
nici o-dată n’ati spus că Statul nu va in
terveni de loc. Dar nu e numai atât: pen
tru ca programul acesta să nu lase nici 
un fel de îndoială în spiritul cul-va, D. 
general Mânu, în numele partidului con
servator, a și luat cuvântul într’o întru
nire publică ca să comenteze acest pro
gram.

D-sa, „Partidul liberal-conser- 
vator șl păstrăză individualitatea sa. Do
vadă este că el 'și-a publicat programul 
săti deosebit de acela al guvernului, etc/ 
(citesce):

„Să nu mai fim birnici străinilor și 
de proiecte de legi nu pdte fi vorba acum, 
căci acesta nu coustitue un merit practic, 
de dre-ce se pdte prea bine ca împregiu- 
rările să cără schimbarea lor“.

Iată dar cum s'a făcut acăstă unire, 
unire pur și simplă electorală.

La întrebarea pentru ce s’a făcut acăstă 
unire răspunsul e fdrte categoric și fdrte 
esplicit: amânduoă grupurile aveati să 
câștige din acăstă unire electorală.

Pot să mărturisesc însă că acolo unde 
am vă^ut eti alegeri ele ati fost libere, 
dar e un lucru pe care nimeni nu ’l va tă
gădui, acela că e destul ca cine-va să trecă 
de a avea guvernul cu sine, pentru ca să 
se bucure în corpul electoral de o înrîu- 
rire puternică de care, ori-cât ar vrea, e 
cu neputință să se lepede.

Câți sunt alegătorii cari întrăbă, noi 
cum votăm? EI, D-lor, de acest ade
văr ati profitat ambele grupuri... (între
ruperi, sgomot mare).

D. președinte, L. Catargiu: D-lor 
deputați, noi avem aci un regulament pen
tru care D-vdstre m’ațl ales președinte, ca 
să ’l execut. Cum dar socotiți că voiti per
mite aceste continue și sgomotdse între
ruperi cari ajung la o adevărată desor- 
dine?

Vă rog dar să nu mai întrerupețl, să 
luați note, să cereți cuvântul și fie care la 
rîndul săti ’I va avea ca să răspundă.

Rog pe D. lonescu să urmeze.
D. Tache lonescu: ț)icăm D-lor de

putați, și nu voiti întrerupe de loc șirul 
acestei desvoltări, că de acestă alianță 
electorală ambele grupuri avea să profite, 
unii mai mult de cât alții. Junimiștii 
dacă ati făcut alianța acăsta, credința mea 

este că pricina a fost că nu toți junimiș
tii aveati aceiași credință în junimism cum 
avea D. Carp; conservatorii dacă ati făcut 
acăstă alianță ati făcut-o fiind-că 'și adu
ceau aminte un lucru, că de 22 de ani de 
când avem regimul parlamentar nici o-dată 
n’ati reușit să fie în maioritate în parla
ment fără ca să fie la putere. (Sgomot).

Voci: Nu este adevărat. (Sgomot).
D. președinte L. Catargiu: D-lor, 

încă o-dată vă rog să faceți liniște.
D. Tache lonescu: De 22 ani ^iceam 

D-le președinte, în tdtă viața ndstră par
lamentară, nici o-dată fără a fi la putere, 
n’a eșit din urnă o maioritate conser- 
vatore. •

A eșit din urnă o maioritate liberală, 
de și nu era la putere la 1875 în alege
rile senatoriale. A eșit din urnă o maio
ritate liberală la 1870, sub ministerul 
D-lui Manolache Costache. A eșit din 
urnă o maioritate liberală Ia 1866 sub 
ministerul loau Ghika.

De trei ori prin urmare, în oposițiune, 
s’a întâmplat acest fenomen în istoria 
năstră parlamentară, ca să iasă o maiori
tate liberală fără a fi Ia putere. Așa este 
adevărul faptelor și nu încape multă su
părare în acestă privință.

Eradarfolositore alianța pentru amân
duoă grupurile. Că nu s’a abusat de a- 
cestă alianță este adevărat. Asemenea este 
adevărat că peste tot a voit să se continue 
acestă alianță, și cu liberalii din fosta o- 
posiție-unită, și că nu s'a pus nici o pe- 
dică celor cari ati voit să intre în alianță. 
Că nu s'a abusat de putere în alegeri, cel 
puțin unde am vă^ut eti, p6te să afirm 
acăsta. (întrerupere). D-lor, mă mir de 
D-vdstre că protestați, ca și cum ați £ice 
că în alte județe s'a abusat de putere.

Daca credeți acăsta, atât mai răti pen
tru D-v6stre; eti n’am nimic de retras din 
cele ce am ^is.

Ei D-lor, s’ati făcut alegerile pe acăstă 
alianță pur și simplu electorală. S’ati fă
cut alegerile pe basa a duoă programe.

D. N. lonescu: Trei.
D. T. lonescu: D. N. lonesu, ^ice trei. 

Ele ati fost mal multe, dar eti vor
besc numai de cele duoă oficiale. El! dupe 
alegeri contopitus'ati aceste duoă pro
grame ? Am vă^ut, D-lor, alegeri de biu- 
roti; am vă<jut un membru actual al ca
binetului reușind la vice-președinție cu 83 
voturi contra 78, dar n’am vă^utoconto- 
de programe, n’am vă<jut un act, o decla
rați une care să ne spue: iată care este 
programul nostru comun. S'a făcut și în 
Senat și în Cameră întrebarea, dar ce s’a 
spus de către D. ministru al justiției? 
programul nostru ’l veți vedea când vor 
veni proiectele de legi.

EI, D-lor, un guvern trebue să spue 
programul săti îndată ce vine la putere 
iar nu să le amâne până la venirea pro
iectelor de legi. Cu tdte acestea este o 
mică trăsură prin care putem să ne orien
tăm ca să vedem programul acestei noui 
alianțe.
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Care era programul junimiștilor Înain
te de alegeri? afară de politica externă, 
programul lor era mal ales îndreptarea 
sdrtei țăranilor. In acăsta privință rețeta 
junimiștilor este făcută încă de la 1879, 
—și daca a’și deschide un parantes, și v’ași 
întreba: — fosta veri-un om în acăstă 
țără care să fie acusat de mal multă nes
tatornicie, care să fie acusat că a fost o- 
posiție umilită, că a stat când în grajdu
rile liberalilor când în grajdurile conser
vatorilor, mai mult de cât D. Carp?

El bine să vedem ce a gândit partidul 
acesta la 1879 și ce are în gând astă-ZI, 
(întreruperi).

Vorbesc, D-lor, de la 1879. Care era 
atunci, D-lor, programul junimist în pri
vința țăranilor sati mai bine Zis al ces- 
tiei sociale? el se compunea din 5 punte : 
1) monopolul cârciumelor la sate, 2) co
muna rurală transformată, vom vedea mai 
tânjiâ cum ? 3) tocmelile agricole refor
mate; despre tocmelile agricole D. Carp 
a vorbit pentru prima dră la 1879 în dis
cursul săiî relativ la cestiunea ovreilor, 
(întreruperi). Am luat note și nu voi spu
ne nimic neexact, 4) braslele, nu este toc
mai țăranul, dar tot clasa muncitore, 5) 
majoratul la țărani sah ori-ce altă măsu
ră, care să asigure indivisibilitatea pă
mânturilor. Mai târ^iă tocmai, și după 
D. Panu, s'a adaos și legea împământe
nire! sătenilor.

Acesta a fost, D-lor, programul; acest 
program deja a decrescut! în ce a decres- 
cut ? majoratul a fost părăsit, s’a aban
donat , căci am veZut într’unul din ulti
mele discursuri ale D-lul Carp Zicându-se, 
că îl lasă de o parte din momentul ce se 
va asigura inalienabilitatea pământurilor 
țărănesci, și în locul acestuia a intrat un 
element nofi darea de pământuri la țărani 
și o numesc darea de pământ la țărani iar 
nu vînZarea bunurilor Statului, căci este 
o difennță între aceste două lucruri, și 
vom dovedi acum că D. Carp nu vinde 
moșiile Statului la țărani, ci dă pămân
turi la țărani. (întreruperi).

D-lor, recundsceți că discuțiunea în ase
menea condițiuni devine forte grea și ne
profitabilă pentru nimeni.

Acesta era, D-lor, programul junimist; 
acest program a suferit o știrbitură când 
s'a compus ministerul; căci programul 
când a fost presentat alegătorilor în fai
mosul apel nu mai era întreg; într’ade- 
văr cestiunea comunei rurale a că^ut, 
căci care era tema D-lui Carp în privin
ța comunei rurale ? Era dublă; pe de o 
parte D. Carp (jicea: Desărcinez comuna 
rurală de atribuțiunile putere! centra
le, cari ’i sunt a^i delegate ; al duoilea, 
dafi comunei rurale o completă auto
nomie.

Partea ântâiti: Desărcinez pe comuna 
rurală, a rămas în program, și ași putea 
Zice un lucru : că acăstă parte nu este ce
va cu desăvârșire personală, căci in pro
gramul D-lul D. Brătianu de la 1883 safi

1884 este acest punct prevăzut la No. 8 
al programului.

Partea a doua: Darea unei complete 
autonomii comunei rurale, era un lucru 
forte frumos venind de la un conservator! 
Dar unde este autonomia comunei rurale 
în legea care s’a presintat alegătorilor 
înainte de alegeri ? Și înainte de tdte, ce 
însemneză o autonomie comunală P Unde 
să caut în lege să văd dacă există, safi 
nu, o autonomie comunală ? Neapărat la 
partea privitdre la atribuțiunile comunei!

D-lor, citiți vă rog articolul din legea 
guvernului art. 36 până la 41 și artico
lele corespunZătdre din legea actuală și 
veți vedea că sunt aprdpe identice atri
buțiunile comunei rurale din legea acăsta 
a D-lul Th. Rosetti cu cele din legea e- 
xistentă, cu o singură diferință, că în- 
chierile consiliului comunal cari puteafi 
să fie anulate de comitetul permanent, un 
corp ales, acum pot fi anulate de prefect, 
un funcționar numit; că închierile consi
liului comunal cari pentru a fi valabile 
aveafi nevoe de aprobarea expresă a co
mitetului permanent, afi acum nevoe de 
aprobarea căpitanului general ; acăsta 
este singura diferență. Așa dar, D-lor, o 
petală din aceea roșă junimistă care se 
chiamă soluțiunea cestiune! sociale s’a 
rupt înainte chiar de a veni înaintea 
D-vdstre. Și când am ajuns la Mesagiul 
Tronului a căZut o a duoa fde din acea 
roșă ; în Mesagiul Tronului nu se vor
besce nimic despre legea meseriilor; și 
ce era în acăstă lege? Pe lângă o mul
țime de măsuri restrictive ce desaprob, 
era și principiul angajare! obligatorie 
pentru uvrieri, și câte-va reglementări 
ale muncei, cum maximul orelor de lu
cru, regulele protectdre ale muncei co
piilor cari lucrăză în fabrici etc.

U ude dar este legea meseriașilor ? In 
apelul către alegători era, din Mesagifi 
însă a dispărut.

Afi rămas prin urmare, numai trei 
puncte : modificarea legii de tocmeli a- 
gricole, vânzarea pământurilor la țărani 
și monopolisarea cârciumelor.

In ceea-ce privesce cârciumile, despre 
acăstă cestiune în Mesagifi nu se vorbesce 
nimic, prin urmare, din întregul program 
nu afi mai rămas de cât numai duoă punc
te, acela al modificărei legii de tocmeli 
agricole și al vân^erei pământului la ță
rani. Ei bine, să examinăm aceste 2 
puncte și să vedem dacă este cu putință 
o înțelegere asupra lor între D-vdstre și 
maioritate ? bine înțeles fără a le desna- 
tura. Zicăm că D. Carp ne propune vânza
rea moșiilor Statului la țărani, ci că în rea
litate nu ne propune împroprietărirea lor.

Erafi 2 lucruri înaintate în legea D-lul 
Carp : ântâifi expunerea de motive care 
era francă și leală, în care se vorbea des
pre regularea relațiunilor dintre pro
prietari și țărani, cari astăZI sunt ne
drepte și ne echitabile, se punea deci în 
principii! datoria legiuitorului să vie cu 
o lege și să pue aceste relațîunl între 

proprietari și țărani pe niște base mai 
echitabile, că despre acăsta nu se vor
besce nimic în răspunsul D-vdstre.

In loc de dorința d'a „introduce o mal 
mare echitate* cum se exprimă Mesagiul, 
răspunsul maiorităței, ne vorbesce de 
nisce proiecte cari vor fi studiate: „cu in
teres și cu maturitate!*

Unde e dar acel cuvânt de încuragiare, 
aceea făgăduială de o mai mare echitate? 
S’a jertfit pe altarul nouei coalîțiunl!

Dar să intrăm acum în fondul lucrului, 
se Zicea ântâifi în lege că în viitor vom 
vinde moșiile Statului numai la țărani. 
Acăsta nu este lucru mare, nu este un 
lucru nouă, pentru că și răposatul Barbu 
Catargiu voia să dea moșiile Statului la 
țărani. Dar D-vdstre Ziceați, le vom vinde 
fără a cere țăranilor un avans. Bine, efi 
vă felicit de acăsta, dar da4e-vețl D-vd- 
stre sătenilor Improprietăți și un avans 
în bani, cum a cerut de mult D. Panu și 
a promis D. Carp ? Dacă da, vă felicit din 
nofi.

Dar nu este destul; era alt-ceva pe 
lângă vinderea moșiilor Statului în legea 
D-lui Carp. D-ta D-le Carp, mai aveai o 
lege în adevăr democratică, lege despre 
care nu se face mențiune în Mesagifi, și 
prin care se prevedea schimbări și cum
părări de pământuri, în cașul când cu 
moșiile Statului namai, nu s’ar atinge 
scopul legei de față. „In acest cas, Statul 
era autorisat să cumpere moșii safi părți 
de moșii de la particulari în condițiunile 
următore „: Z*ce articolu!3 iar în expu
nerea de motive ne spuneți că fără acăsta 
vă temeți că scopul legei nu s ar putea a- 
tinge.

lată ceea-ce era original, democratic, 
curagios în acest proiect de lege.

Și, D-lor, acestă măsură nu avea ni
mic extraordinar. Iată Englitera, țără 
conservătdre ! când în faimosul discurs 
pe care ’l a ținut Chamberlain la Birmin- 
gham în 1884, dacă nu mă înșel, a pro
pus o lege radicală care avea de scop de 
a cumpăra Statul pe cale de expropriere 
pentru causă de utilitate publică, locuri 
de la particulari din giurul orașelor spre 
a se vinde apoi în loturi mici la grădi- 
naii și mărginași, s’a ridicat în acel mo
ment un strigăt de indignare, și cu tdte 
acestea mai târZifi întâmplarea a făcut 
ca conservatorii chiar ca să nu părZă cele 
30—40 de voturi ale lui Chamberlain, afi 
fost siliți să facă acăstă lege, și am fost 
fericit să iafi cunoscință de tdte detaliile 
acestei legi de la Jessie Collings, autornl 
chiar al legii. Cine ar fi creZut că în An
glia se va face o asemenea lege dupe care 
proprietățile particulare din jurul orașe
lor să se cumpere forțat și să se revânZ^ 
apoi în loturi ?

El bine, articolul 3 al D-lui Carp, de 
și în mic, de și pe furiș, îutroduce totuși 
un principii! înaintat.

Ei bine, până ce nu mi se va spune ca 
maioritatea înlrăgă cu noua coalițiune, 
primesce art. 3, până atunci nimica nu 
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remâne din legea D-luI Carp asupra în- 
streinărel moșiilor la țărani.

Trec acum la tocmelile agricole. Aci 
dați’ml voie să vă amintesc iarăși o suve
nire de la 1882. Când s’a discutat legea 
tocmelilor agricole în Camera liberală de 
atunci, a fost o luptă vrăjmașă. D. Ver
nescu susținea dreptul comun, și D. Carp 
susținea pe D. Rosetti în contra D-lui 
Vernescu; și pe când D. Carp vorbea, era 
întrerupt de duoă ori de D. Alexandru 
Lahovari: Ce’mi tot citați contractele de 
învoeli D-le Carp; acâsta este demagogie; 
iar când a venit la art. care reservă 2 
$ile pe săptămână țăranului, atunci s'a 
hotărât și D. Lahovari să ia cuvântul, și 
iată ce a gis:

-aci este vorba de libertatea învoelilor, 
de libertatea muncei, de libertatea pro- 
prietăței*,

„nu puteți regula lucrurile cari scapă 
regulei, nu puteți mărgini ceea-ce trece 
peste tdte marginele*,

„nu este exat că proprietatea face lege 
muncei*,

„din acâstă lege nu mai remâne de cât 
o pură șicană*, .

„acâstă lege va fi odidsă dacă nu nepu- 
tincidsă*.

Atunci dați’ml voie să ^ic, că, acâstă 
doctrină â D-lui Lahovari, este cu desă
vârșire opusă cu legea tocmelilor agricole 
care aveți să o aduceți. Se pote ca lumi
nile țărei să vă fi luminat și pe D-vdstre, 
și partidul conservator să vină astăzi cu 
o lege de tocmeli agricole cum o vrea 
D. Rosetti. Până atunci sunt în drept să 
vă întreb : legea D vdstre cea nouă pri- 
mi-va ea art. 8 al D-lui Carp relativ la 
contractele pentru pășune și fânțe ca în
voiala să se facă pe pogon nu pe cap de 
vită, primi-va art. 4 relativ la dreptul 
d’a paște miriștea, primi-va art. 5 relativ 
la abolirea rușfetului ? Primi-va partidul 
conservator art. 1, mai ales în care con
stă tot mecanismul legei ? Și iată de ce 
pun aceste întrebări. In legea de la 1888, 
prin contracte agricole se înțelege ce? 
Lucra în bani, pășune pe bani p muncă; 
dare de pământ pe bani și muncă, safi 
muncă și parte de recoltă, sati și una și

In legea din 1882, se admitea dar cu
mulul, se putea stipula pentru același pă
mânt și dijmă și muncă și bani, și tocmai 
sub aceste forme se ascundea ușura. Le
gea D-lui Carp pune cuvântul sati unde 
era cuvântul și, așa că cumulul dispare, 
și nu se mai pdte stipula duoă feluri de 
chirii pentru unul și același pământ.

Acesta este tot fondul reformei D-lui 
Carp.

Avem dar dreptul să vă întrebăm pe 
D-vdstre cari sunteți nouă maioritate, pri
miți art. 1,3,4 și 5 ? Și până nu vom avea 
răspuns, nu putem crede în eficacitatea re
formei D-vdstre. Până atunci ce remâne ? 
rămâne o simplă dorință, dorința tutulor 
de a îndrepta sdrta țăranilor! Apoi, D-lor, 
nu de dorințe e vorba. De sigur că nu e 

nimeni între noi, care să nu cundscă sta
rea rea a țăranilor, care să nu vadă și pe
ricolul național care resultă din acâstă 
stare.

Când D. Dobrescu de la Argeș venia 
în acâstă Cameră și spunea un mare ade
văr că țăranii noștri mulțl dintre ei ar 
primi o invasie străină fără murmure, 
căci nu 'și închipuesc că sdrta lor ar fi 
mai rea, mulțl dintre noi ne-am ^is pdte, 
ne patriotic a fost D. Dobrescu. Am gre
șit, D-lor, și trebue să spunem că fdrte 
patriot a fost D. Dobrescu; căci dacă răul 
există, de ce să nu ’l spunem ? Când însă, 
comparați sentimentele țăranilor de acum, 
cu acelea de acum 30 de ani, vă înșe
lați, dacă credeți că atunci eraă mai bune. 
Nu, D-lor, ele nu sunt a^i mai rele de cât 
erati atunci, singura diferență este că altă 
dată nu ar fi eșit dintre ei un Dobrescu, 
care să deplângă asemenea sentimente și 
să le combată.

Dați’ml voie, D-lor, și mie, celui mai 
neînsemnat dintre D-vdstre, să vă spună 
că atunci când pentru prima dră am luat 
cuvîntul într’o conferință la Atenefi, 
n’am putut să mă opresc de a mă gândi 
la marele pericol național care resultă 
pentru noi din nemulțumirea țăranilor, și 
să esclam: „Târnă 'mi este că dacă nu vom 
face nimic, nu vom putea rămâne în pi
cidre, și, ce este mai grav, că nu ne vom 
putea ridica, dacă din nenorocire am fi 
doborîți de grdznicile vijelii cari de si
gur în curând aii să sufle peste orientul 
Europei.* Ca să vedeți cât de adânc e 
pericolul național, aduceți-vă aminte de 
sdrta Poloniei. Cum vă explicați D-vds- 
tre, că în Polonia, acestă nație cavale- 
râscă, bravă, al cărei genifi nu e stins; 
căci în acest seeol ea a putut produce încă 
pe Chopin și MiskievicI, cum vă explicați 
că ea a că^ut așa de jos ? Pentru că Ru
șii ati sosit în Polonia când păturele so
ciale erati nemulțumite, și aiuavut inte- 
ligința să dea și să dea cu prisos; fiind-că 
da din ce nu era al lor. Pericolul dar, e 
adânc, e mulfrmal mare de cum ne închi
puim noi. Acest pericol însă, nu ’l veți 
îndrepta numai cu dorințe, știrbind în fie
care (Ji din promisiunile făcute, rupându- 
le tdte colțurile, până când la urmă să 
nu rămână de cât un guvern cu bune in
tenții, însă care nu va face nimic; căci 
nu va putea face nimic. Nu voiti’să urmă
resc și în materii mal mici acâstă dife- 
rință dintre D-vdstre, care sare în ochi; 
spre exemplu un lucru fdrte neînsemnat: 
Vine Mesagiul și spune ca o laudă că lu
crările publice în curs, sau continuat^ iar 
Camera răspunde ca o scusă că lucrările 
publice nu puteau fi întrerupte; tot așa 
despre rețeaua drumurilor de fer, care 
trebue completată, răspunsul tace. Vine 
Mesagiul și spune că birurile nu se pot 
scădea, că cheltuelile nu se pot împuțina 
fără a desorganisa serviciile publice, și 
vine răspunsul și spune că trebue să se 
facă economii pentru că țâra nu pdte să 
suporte cheltuelile, etc., etc., o mulțime 

de nuanțe din cari răsare în mod evident 
o diferință profundă.

Acum, D-lor, mă resum și mă întreb : 
dacă în adevăr prevederile ndstre nu se vor 
îndeplini, dacă există o maioritate, dacă 
dânsa are un program și dacă acest pro
gram e programul junimist, așa cumfâl- 
fâise înainte de alegeri; dacă dânsul nu 
s’a pus în tâcă și dacă din contra e desti 
nat să stea în fruntea D-vdstre, atunci 
trebue să spunem și noi ce avem de gând 
să facem.

De sigur că nu aveți nevoie de votu
rile ndstre, trei, patru, ori câți om fi; căci 
maioritatea e așa de mare în cât pdte să 
facă ce va vrea.

Datoria ndstră însă e să vă spunem 
dupe cum am spus și alegătorilor noștri, 
și pentru acâsta, rog pe toți colegii mei, 
pe D. Șomănescu, care a fost față la tdte 
întrunirile, dacă declarațiunile ce le voiti 
face acum nu le-am făcut și înaintea ale
gătorilor ?

D. Dr. Atanasesou : Cer cuvântul.
D. T. lonescu: Am spus, D-lor, acest 

lucru : Suntem liberali și liberali rămâ
nem. Nu facem parte nici din partidul 
liberal conservator, nici din partidul ju
nimist. Am intrat în viața politică acum 
4—5 ani, tocmai în epoca în care și ju
nimiștii se apropiase de D. I. Brătianu. 
Noi am intrat în partidul liberal cu cre
dința ca să facem o eră nuoă împreună 
cu D. I. Brătianu.

Am stat insă acolo spațiul... unei di
mineți, un singur Mesagiti numai am vo
tat pentru^ se vede că sdrta mea a fost să’l 
votez numai pe acela; căci de atunci veci
nie am votat contra.

Am crezut că vom putea face acea eră 
nuoă pe care toți o aștâptă repede, însă 
am căpătat convingerea că acâsta era ab
solut in neputință sub acel regim; căci, 
D-lor, nu erau numai abusurile de cari 
ni s’a vorbit; dar era sterilitatea ce stă 
tipărită pe fruntea guvernului. Fie oste- 
nâlă, fie bătrânețe, regimul nu mai era 
capabil de nimic, era cu desăvârșire steril. 
Trecut-am însă noi pentru acâsta la con
servatori ?

Nu, D-lor, nimeni nu va putea spune 
acâsta. Ne-am rupt din maioritate, nu 
ne-am constituit în un partid; căci eram 
prea puțini și prea tineri ca să avem pre- 
tențiunea să facem un partid.

Am rămas dar un număr de prieteni 
cari am luptat în Cameră dupe puterile 
ndstre în contra D-lui I. Brătianu. Duol 
ani a fost vorba dacă trebue sati nu să in
trăm în oposiția-unită, în sfârșit am in
trat pe când junimiștii ati refusat până 
în sfârșit.

Ne-am păstrat însă individualitatea 
ndstră propriă; căci sciți bine că n’am 
voit să intrăm în nici unul din cele 
2 grupuri cari formați oposiția-unită. Am 
luat însă parte la luptele ei așa cum am 
putut, și nu cred să fie nimeni care să 
spue că am scutit măcar o oră din activi-
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tatea ndstră, un dram din puterile ndstre । 
In acăstă luptă. j

Nu cerem pentru acăsta nici un fel de 
răsplată; căci nu ne-am făcut de cât o da
torie și în materie politică nu există răs- J 
plată.

A venit guvernul junimist la putere, 
și 'mi se pare că din tdte grupurile din 
Cameră, noi am fost aceia cari 'l-am pri
mit cu mai multă bună-voință. Nu că a- 
șteptăm ceva pentru noi de la junimiști, 
am sciut încă cu 2 ani mal înainte cum 
că dupe căderea D-luI Ion Brătianu are 
să vie junimiștii la putere. Sciam acesta 
și nici nu era lucru mare casă o seim, era 
le secret de Polichinele, cum că dupe D. 
Brătianu nu putea să vie alt cine-va de 
cât D. Carp sati D. Kogălniceanu. Obser
vați însă, D-lor, că dacă am fi vrut să ne 
bucurăm de avantagiile puterel, puteam 
să ne facem junimiști încă din ajun, iar 
nu de a duoa <Ji.

Ati venit alegerile. Pentru noi aceștia 
puțini la număr eraiî numai duoă căi 
deschise : Saiî să ne unim cu cel pe cari’i 
răsturnasem, saiî să continuăm în alegeri 
în mod franc și cinstit acțiunea ndstră de 
mal nainte. Așa am crezut că e mal bine 
și așa am și făcut. Mă raport la D-vdstre 
să spuneți dacă în întrunirile publice 
n’am spus că suntem liberali adăugând 
însă următdrele cuvinte: Sciti că în acest 
moment liberalii sunt departe de putere, 
nu ne vom încerca, prin urmare, să cău
tăm nod în papură.

De se va aplica acest program, spunăm 
eiî atunci, iată puntele cari 'ml convin și 
acele cari nu’mi convin. ț)iceam dar, legea 
tocmelilor agricole, în trăsurile el gene
rale, ’mi place, legea înstrăinărel bunuri
lor Statului, dș asemenea; și pentru re
forma băncei, am și luptat în Camera tre
cută. Și dupe ce expuneam și legile ce ași 
voi eti să văd presentându-se Camerilor, 
combateam și căpitănatele, și cantonul și 
comuna rurală așa cum e organisată prin 
proietul guvernului, și în acăstă privință 
vă mărturisesc că n’ati fost 10 candidați 
la alegerile trecute cari să nu fi combă
tut căpitănatele.

Ast-fel, D-lor, m'am presentat înain
tea alegătorilor, tot ast-fel mă presint și 
a^l, (întreruperi).

Mă faceți să intru în detalii. D. Nico- 
laidi, Pop și Ciocazan....

întrebați pe toți din Craiova dacă nu 
s’aiî făcut propuneri și D-luI PopșiD-lui 
Ciocazan să primăscă să intre în acăstă 
alianță pur electorală, și D-lor aiî refusat.

EI, D-lor, care este a$I atitudinea nds
tră? ...

Duoă idei ne conduc: în politica din 
afară convicțiunea adâncă că țăra acăstă 
are dinaintea ei destinele cele mai fru- 
mdse, că sdrta el este nu numai să tră
iască de a^I până mâne; dar că sabia nds
tră va juca un rol, și un rol însemnat la 
deslegarea cestiunei Orientului; în poli
tica din năuntru noi credem că democra
ția s’a făcut stăpână pe națiunea română.

D. Olănescu: In numele cui vorbesc! ? 
(Sgomot).

D. Tache lonescu: Sunt convins, 
D-lor, că ceea-ce a <}is Leon Sey cum că 
domocrația în societățile moderne a ajuns 
o atmosferă, este un mare adevăr. Cine nu 
pdte să se acomodezecu democrația în lu
mea modernă este ca omul care nu ar pu
tea să trăiască în atmosfera pământului, 
acela n’are de cât să emigreze în alte 
state.

Dacă veți veni cu reforme democratice, 
vom fi cei d’ântâl să le votăm; nu vom 
știrbi încă nici o iotă din ceea-ce am spus, 
nu vom închina în nimic ceea-ce face credul 
nostru, cre^ de la care nici o-dată nu ne 
am dat înapoi! Sciti că un asemenea rol 
este plin de amărăciuni, sciti că cu un a- 
semenea rol nu poți atrage nici aplausele 
publicului, nici chiar aprobarea prieteni
lor politici, însă sciii că poți da alt-ceva, 
poți da consciința împăcată că 'țl-ai fă
cut datoria.

Permiteți-’ml, D-lor, să termin cu un 
suvenir din viața mea militară.

Ați vă^ut veri-o dată defilând pe o 
câmpie întinsă o colonă numerdsă, în ceea 
ce se cheamă, ordine de bătae. Mulți ad
mira modul cu care umblaii soldați! și pu
țini se gândesc că greutatea cea mare a colo
nel este ca să descrie pe teren o linie drep- 
tă; ca să ajungă la acăsta, regulamentele 
pun duoi direcționali, unul la drepta și al
tul la stânga. închipuiți-vă că direcționa
lul din stânga, un simplu soldat, fixând 
un punct pe teren înaintea sa, merge 
drept la el, și ar descrie el singur linia 
drăptă pe când restul colănei ar face co
tituri. Ei bine, ilusiunea va fi că nu co- 
16na ci el s’a tot cotit; căci colăna, fiind 
mai numerdsă, ea va ave^ cel puțin apa
rența liniei drepte.

Dar dacă s’ar întâmpla ca acea colănă 
să defileze pe zăpadă, și să lase, prin ur
mare, urmg în trecerea ei, așa este că a- 
tunci, dupe ce a trecut colona, ilusiunea 
de adinăorl s’ar perde, și în ochii tululor 
ar apare realitatea și nimeni nu s’ar 
mal putea înduoi că obscurul soldat din 
stânga urmase linia drăptă? Ei bine, în 
politică ori-ce pas al nostru lasă urme, și 
urme mai durabile de cât cele cari se în- 
semnăză pe zăpadă!

D. președinte, L. Catargiu : D. mi
nistru al afacerilor străine are cuvântul.

D. ministru de externe, P. P. Carp: 
D-lor deputați, dacă ași fi un om vanitos 
și superficial, ar trebui să fiii încântat de 
ședința de eri și de ședința de astăzi. Am 
avut satisfacțiunea de amor propriu de a 
vedea eri pe D. Panu, care luni întregi 
m’a tratat de curtesanși de lacheti, ^icân- 
du-’mi că sunt singurul om convins în 
acest minister.

D. G. Panu: Convins și curtesan sunt 
duoă lucruri deosebite. (întreruperi).

D. președinte, L. Catargiu: D-le 
Panu, 'ți-a plăcut eri când nu te a între
rupt nimeni ? (Ilaritate, aplause).

D. ministru de externe, P. P. Carp: 

Am avut satisfacțiunea de a vedea că un 
adversar politic 'șl-a dat ostenăla de a 
urmări trecutul meti și de a constata în 
el ore-care consecuențe, și o repet că dacă 
ași fi vanitos și superficial, ar trebui să 
fiti încântat; însă, când se uită cine-va 
mai de aprope, vede că lucru ia o altă 
aparență. Ceea-ce era în ochii D-lui Panu 
și al D-lui Tache lonescu o înălțare a 
mea, nu era in realitate de cât o degra
dare.

Ati voit să mă ia ca pe o măciucă și să 
se serve de mine ca de o armă în contra 
colegilor mei (aplause). EI, acest scop 
nu’l vor ajunge; și din tdte încercările 
D-lui Panu și D-luI lonescu nu va rămâ
nea de cât talentul care ’l recunoscem și 
unuia și altuia; resultatul însă, sper că va 
fi zero. O dată acesta spusă, și a trebuit 
să o spun, ca să explic de ce intervin de 
acum în desbaterile D-vdstre; căci îmi re- 
servara a răspunde mai târ^iti la toți. 
Vin la chestiunile cari ne preocupă.

Și D. Panu și D. lonescu ati început 
cu politica externă. Mal ântâiti, D-lor, o 
întrebare: credeți D-vdstre, ca Români 
consciințioșl, ca Români patriotici, că po
litica externă este o chestiune de discu- 
țiuni parlamentare? (Aplause). Credeți 
D-vostre, ca Români consciințioșl și pa
triotici, că politica exteridră este o ches
tiune de partid ? Eti cred că nu. (Aplause). 
Și voiti proba de ce nu. Să admitem cum 
că liberalii sunt cu Germanii, să admitem 
cum că conservatorii sunt cu Rușii. Vă în
chipuiți D-vdstre o politică în asemenea 
condițiuni ?

Vă închipuiți D-vdstre că atunci când 
chestiuni interidre, chestiuni constituțio
nale, și pur constituționale, reclamă o 
schimbare de regim, chestiunile exteridre 
cari nu sunt constituționale, că sunt ale 
țărei întregi, trebue să primăscă și ele o 
modificare o dată cu modificările de gu
vern ? Este imposibil să admiteți acăsta, 
și când vine D. Panu și D. lonescu și vor 
să introducă o conexitate intimă între po
litica ndstră exteridră și între politica 
ndstră internă, când D-lor se încărcă de 
a ne arăta pe unii ca Germani, pe alții ca 
Ruși, atunci eti, nu ca conservator, nu ca 
liberal, dar ca Român, ridic glasul meii și 
protestez energic. (Aplause).

Trebue, D-lor, o continuitate în poli
tica externă, și când D. Panu (Jicea în cu- 
vîntarea lui: „Politica externă nu este a 
țărei, politica externă este a Regelui, și 
de aceea a primit’o numai ca să vie la 
putere liberalii, de aceea a primit’o iarăși 
numai ca să vie și conservatorii. D-lui de
dea o formă meschină adâncului adevăr, că 
politica externă trebue să aibă un țel bine 
definit, bine stabilit și o continuitate ce 
stă la adăpostul fluctuațiunilor politice 
de partid și acăstă continuitate o repre- 
sintă Cordna, care este arbitrul suprem 
față cu partidele și care are o preponde
rență mai mare de cât șeful conservato
rilor și decât șeful liberalilor. Acesta este 
un adevăr pe care nimeni nu’l va con
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testa; căci nu avem a face cu luptele in
terne, avem a face cu politica externă, și 
ori-care ar fi părerea D-lui Panu și a D-luI 
lonescu eâ sunt convins că fie Rusia, fie 
Francia, fie Germania, fie ori-care altă 
Putere, cănd va avea a face ceva, la Su
veran se va adresa; căci Suveranul repre- 
sintă suveranitatea țărei, ori-cât de iluștri 
ar fi șefii diverselor partide In țâră. (A- 
plause din maioritate, protestări din mi
noritate).

D. G. Panu: Noi protestăm. (Sgomot).
D. N. Voinov: Se va face alianță fără 

Cameră ?
D. G. Panu: Nu primim noi acăstă 

teorie; noi avem regim constituțional, noi 
suntem representanții țărei. (Sgomot, în
treruperi).

D. președinte, L. Catargiu: Vă rog 
nu mai întrerupeți; cereți cuvântul și 
veți răspunde la rândul D-vdstră.

D. ministru de externe, P. P. Carp: 
D-le Panu, eâ nu sunt liberal, dar v’am 
ascultat pe D-vdstră duoă £ile d'arândul 
și nu v’am întrerupt; vă rog urmați și 
D-vdstră cu mine tot așa.

D. președinte, L. Catargiu: Am ru
gat pe D. Panu și pe toți să nu mai în
trerupă; căci cu întrerupțiuni nu se pdte 
discuta.

D. G. Panu: D. ministru are cuvântul 
în tot-d’a-una, dar noi nu 1 putem avea 
ast* fel. .

D. președinte, L. Catargiu: Vi ’l 
voiâ da tot-d’a-una când vă veți înscrie.

D. ministru de externe, P. P. Carp: 
Vă rog să constatați, D-le Panu, că cu 
tot privilegiul meii, D-ta ai vorbit în a- 
căstă cestiune trei ore și eâ nici cinci mi
nute. Ca să stabilim egalitatea, lăsațl să 
vorbesc și eâ trei căsuri și atunci vă daâ 
dreptul să mă întrerupeți....

D. G. Panu: Acordați-'ml măcar cinci 
minute acum.

D. președinte, L. Catargiu: D-vdstră 
sciți că regulamentul nu permite să în
trerupeți.

D. ministru de externe, P. P. Carp: 
D. Panu mă întrerupea adineaori și ^icea: 
In afară de noi, nu este nimeni mal mare 
în acâstă țâră. Tot acest D. Panu se în
scria eri în contra putere! mistice a drep
tului divin. Dar D. Panu este pe cale de 
a înlocui acea putere mistică a dreptului 
divin, prin o altă putere și mal mistică, 
și mai tiranică, puterea aceea care, în nu
mele suveranităței naționale, se revendică 
de apostolii poporului și cari se identifică 
pe dânșii cu țâra. Când ^ic ei, ^ic țâra, 
repetând un cuvânt care era măreț în 
gura lui Ludovic al XlV-lea, dar care de
vine comic în gura D-lui Panu. (Aplause 
prelungite).

D. G. Panu: Represint țâra aci, în 
ceea-ce mă privesce pe mine, îți bați joc 
de un representant al țărei, și am să ’ți 
arăt eâ în cestiune personală. (Sgomot). 
Și D-vdstre din maioritate vă deconside- 
rați singuri, când aplaudați pe D. mi
nistru. (Sgomot).

D. președinte, L. Catargiu: Dacă nu 
se face liniște, voiâ fi nevoit să suspend 
ședința.

D. G. Duca: D-le Panu, v’am ascultat 
trei câsuri eri, fără să vă întrerupem cu 
o vorbă măcar; pentru ce D-vdstră între- 
rupeți acum necontenit? (Sgomot).

D. președinte, L. Catargiu: Vă rog 
să încetați cu dialogurile și cu întreru
perile.

D. ministru de externe, P. P. Carp: 
Este un lucru însă, care țâra este in drept 
să ’l câră de la Suveranul el: să nu facă 
nimic în contra voinței el. (Aplause). Dar 
a crede, D-lor, cum că putem noi, uitând 
simțimântul de responsabilitate, să ne a
runcăm, ca deputați saâ ca miniștri, în 
divagațiuni de politică externă asupra 
cutare! saâ cutărei combinațiunl, a spune 
că unul este mal tare saâ că altul este 
mai slab, a ne arăta cari sunt răsbdiele 
car! aâ să vină într’un viitor mai apro
piat saâ mai depărtat, și a spune că în 
cutare împregiurare, dacă se va întâmpla 
cutare saâ cutare lucru, avem să luăm 
cutare saâ cutare hotarîre, înțelegeți că 
acâsta ar fi posibil în club, dar nu în Ca
meră; de aceea, la asemenea combina
țiunl, să nu vă așteptați ca să se răspundă 
ceva dupe aceste bănci. (Aplause).

Când am venit la guvern, D-lor, v’am 
spus în puține cuvinte cari sunt trăsătu» 
rile politicei ndstre, am spus că aceea de 
care, înainte de tdte are nevoie țâra a- 
câsta, care are atâtea cestiuni interiore și 
cestiuni grele de deslegat, este înainte de 
tdte pacea, și am spus că vom face tot ce 
va sta in slabele ndstre roujldce, ca să nu 
ingreuiăm întru nimic acâstă operă, o vom 
face, să înțelegeți că dacă politica mare 
într’un mod positiv numai cei mari pot 
să o facă, în mod negativ pot cei mici să 
provdce mari desastre. De și nu putem 
avea o politică mare europână, însă prin- 
tr’un pas imprudent, printr’o măsură ne
cugetată, cât de mici suntem, cât de ne- 
însemnațl suntem, putem să compromi
tem o situațiune chiar europeană. Acâsta 
am ȘLis’o, și în acâsta nu este nimic schim
bat de astă primă-vâră până astăzi, și am 
ferma convingere, că în acâstă privință 
vom avea întrâga Cameră cu noi, și pdte 
chiar pe D. Panu.

Aceste idei, D-lor, aâ găsit expresiu
nea lor atât în Mesagiâ cât și în Adresă, 
și nu cereți de la mine să adaog un cu
vânt măcar mai mult la explicațiunile ce 
v’am dat. Viâ acum și la Gestiunile înte- 
ridre.

Acum vom vedea când ne vom uita 
mai de aprdpe la aceste cestiuni, dacă 
există monstrudsa alianță între partidele 
opuse dacă aâ existat programe, dacă ele 
aâ fost părăsite, dacă aâ fost inconsecin- 
țe saâ nu. Înainte de tdte, D-nu lones
cu a relevat cuvintele rostite de mine în 
diferite rânduri, cum că vechia stângă și 
vechia drâptă ’și-aâ făcut vremea lor, și că 
trebue să procedăm la nuoi formațiuni; 
da, v’am tjis, și nu numai că v’am ^is’o, 

dar v’o repet și astăzi. Vechile forma
țiuni, cum eraâ ele până astăzi, nu mai 
sunt posibile.

Dacă veți strînge cestiunea de aprdpe, 
veți vedea cât adevăr e coprins în acâstă 
afirmațiune. Dar mai ’nainte de tdte, 
D-lor, ași voi să elucidez față cu D-vdste 
un punct. E curios cum liberalii și con
servatorii se admit în teorie dar se exclud 
în practică. Nu este un conservator care, 
ca să nu ^ică că e în jocul firesc al insti- 
tuțiunilor constituționale să vină conser
vatorii în urma liberalilor și liberalii în 
urma conservatorilor. Dacă vei întreba 
pe un liberal ’ți va spune același lucru. 
Ce dovedesce acâsta de cât că aceste duoâ 
partide, a căror rădăcini pornesc din a
dâncul naturei umane, sunt duoi factori 
de o-potrivă egali, de o-potrivă de tari, 
pentru că un egal amor de țâră îi însu- 
flețesce, și pentru că fie-care aduce, con
form cu cerințele evenimentelor, piatra 
lui la edificiul Statului. In mijlocul lup
telor, acâstă frumdsă și adevărată teorie 
se uită. Mai toți liberalii contestă con
servatorilor dreptul de a guverna acâstă 
țâră și declară că tdte relele, tdte neajun
surile, tdte ilegalitățile făcute în țâră, 
sunt făcute de conservatori, și conserva
torii la rândul lor aâ făcut același lucru, 
și dânșii contestă dreptul liberalilor de 
a guverna țâra, pun în capul liberalilor 
tdte păcatele cari în realitate ar trebui 
să se pună în capul tutulor.

Dar dacă viâ să afirm eâ acâsta, mă 
veți întreba: cum viâ eâ și afirm acâsta, 
cum cred eâ că vechii liberali și vechil 
conservatori nu mai aâ rațiune de a fi.

O pentru că nu numai la noi, dar 
în tdtă Europa se pdte constata, de cine 
urmâză mișcările politice, o modificare 
profundă în chestiunele ce agită partidele 
și le imprimă caracterul lor.

Dupe era de despotism a venit era 
liberalismului, care ne-a făcut să credem 
multă vreme că o-dată cu libertatea vine 
și prosperitatea; țări întregi aâ gândit 
că îndată ce vor avea libertatea presei, a 
întrunirilor, îndată ce vor avea constitu- 
țiunl și minister responsabil, totul este 
făcut, și de acolo și numai de acolo va 
isvorî fericirea țărei. Ei bine, în realitate 
nu a fost așa. Tdte aceste îmbunătățiri 
nu eraâ de cât înlăturarea necesară a unor 
piedici cari împedicaâ munca, dar rămânea 
să se vadă pe urmă dacă în realitate acele 
popdre se servă de libertate pentru o mun
că numai roditdre în desvălirea lor socială.

De aceea, ceea-ce se numesce libe
ralism modem, este un ce care a fă
cut bancrută nu numai la noi, dar în tdtă 
Europa. (Aplause). Dar cine crede că as
tăzi pdte merita guvernul numai și nu
mai pentru că se £ice liberal; numai și 
numai pentru că a adoptat bunurile co
mune cari aâ fost adoptate de civilisațiu- 
nea Europei: presa liberă și cele-alte li
bertăți despre cari Thiers ^icea că sunt 
„Ies libertâs necessaires" și crede că acest 
bagagiâ politic mai pdte juca un rol pre-
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ponderent în desvoltarea ulteridră a so
cietăților moderne, aceia se înșelă amar.

O voce: Iertați’l pe Thiers; a murit.
D. ministru de externe, P. P. Carp: 

De aceea, D-lor, vechile contracte dintre 
conservatori și liberali nu mai ah loc de 
a fi; căci tărâmul pe care se îndeplinesce 
astă-Zi desvoltarea condițiunilor sociale 
s'a schimbata Ei bine, care este acest noh 

• tărâm ? Acest noh tărâm sunt cestiunile 
sociale, și fața cu aceste cestiunî trebue 
să ne punem întrebarea cu cari elemente 
le putem mai ușor deslega ?

Cu elemente liberale, orl-cu elemente 
conservatdre ? Și când Zic elemente libe
rale și elemente conservatdre nu vorbesc 
de vechele formațiuni, vorbesc de acea 
deosebire radicală, eternă ca natura uma
nă care constă în repeziciunea mai gră
bită sah mai cumpătată a transformărilor.

ț)icăm că reformele sociale astăzi cred 
că mai de grabă se pot realisa cu idei 
conservatore de cât cu idei liberale. (A- 
plause). Să vă spun pentru ce o cred a
cesta.

' 0 cred D-lor, pentru că chiar educa- 
țiunea partidului liberal e contrarie unei 
desvăliri sociale, sănătdse. Isbânda liber
tăților de care v’am vorbit adinăorea, a 
fost în mare parte obținută prin revolu- 
țiuni; și tdtă educațiunea scdlei liberale, a 
avut să sufere de acest păcat original.

Și acum nasce întrebarea: dacă cestiu
nile pur politice constituționale se pot— 
fără pericolul existent unei țări—deslega 
prin revoluțiune; același procedeh se pote 
aplica la cestiunile sociale—fără a com
promite existența unei țări— ?

Noi credem D-lor, că cestiunile sociale, 
dacă voiți să fie roditdre pentru o țeră, 
trebue să fie produsul conlucrărei amice 
a tutulor claselor societăței. Și când ve
dem încercări de acelea cari gândesc că 
se pot deslega cestiunele sociale prin lup
tele claselor unui popor, sunt obligat a 
mă lupta în contra lor; și cu omeni ca D. 
Panu și scdlă socialistă mă lupt mai cu 
înverșunare de cât cu alții, pentru că văd 
în D-lui nu un adversar cu alte idei dar 
un adversar care compromite idei ce ne 
sunt comune.

Un mic incident și vă va convinge de 
ce vă spun eh. Ah vorbit D-nii Panu și 
Dobrescu de cestiunî sociale. 6re inima 
D-lui Dobrescu era mai puțin caldă de 
cât a D-lui Panu ? Cred că nu. Din con
tră, în cuvîntarea D-lui Dobrescu am vă
Zut un om’ fără artă oratorie, dar care a- 
veaelocența naturală ce isvorăsce dintr'un 
adânc simțimânt. Cu tdte acestea, ați ve- 
Zut cum D. Dobrescu a fost renegat de 
colegii săi socialiști. Pentru ce ? Pentru 
că D. Dobrescu făcea apel la toți ca să 
deslege cestiunea; pe când D-nii Panu și 
Nădejde Ziceah : numai noi o să deslegăm 
și să o deslegăm în luptă nu în concor
danță cu cele-alte clase sociale. (Aplau
se, ilaritate).

Acăsta vă explică, D-lor, pentru ce sim
țind nevoe de reforme sociale, pentru ce 

înțelegând mai înainte pdte de cât alții 
că vechiul teren de luptă al conservato
rismului și al liberalismului sunt lucruri 
trecute, sunt lucruri cari aparțin istoriei 
iar nu presentului, m’am gândit ca mai 
de grab cu elemente conservatore se pot 
deslega reformele sociale de cât cu ele
mente liberale cari nu pot uita nici o-dată 
educațiunea lor revoluționară. (Aplause). 
Cari sunt acele reforme ? D-vdstre le cu- 
noscețl. Dacă pe ici pe colea unele ah fost 
lăsate la o parte așteptând un timp mai 
fericit, vă pot încredința că ori cu noi, 
ori fără noi acele reforme ah să fie înde
plinite; că în sinul cabinetului se pot ivi 
discuțiuni cărora D-vdstre le dați o im
portanță mai mare de cât nu ah în rea
litate, apoi acesta se întâmplă Zilnic și 
dacă voiți să vă fac o destăinuire, apoi 
chiar satelitul D. Marghiloman despre 
care Zicea D. Panu că e luna sdrelui Carp, 
apoi gândiți că nu o dată s’a revoltat a
cel satelit și gândiți că nu o dată am fost 
nevoit să întrebuințez ascendentul firesc 
ce ’mi dă experiența și perii mei cei suri 
ca să-’l fac să înțelegâ că ori-cât de mare 
ar fi arddrea ndstră, ori-cât de strălucite 
ar fi idealurile ndstre, realisarea lor atârnă, 
înainte de tdte, de vreme și de dmeni. Și 
când D. lonescu vine și ne arată inconse- 
cința aparentă pentru că o lună de Zile 
de când Camera se adună și vedeți, deja o 
reformă, care va fi opera a ani îndelun
gați de muncă; ’mi pare rău pentru D. lo
nescu, dar o asemenea acusațiune nu era 
demnă de talentul D-sale.

De aceea, D-lor, când se caută să se 
stabilescă o diferință între programul ju
nimist și cel conservator nu se Zice de cât 
un vechih adevăr cum că atunci când 2 
programe sunt aprdpe identice e o parte 
a unuia care se acoperă de cel-alt; și altul, 
nu'și D. lonescu, care de sigur n’a studiat 
numai legile, cunosce în filosofic acele fi
guri matematice unde se pune un cerc 
peste altul și unde cea mal mare parte a 
cercului e acoperită de cel-alt cerc rămâind 
cu tdte acestea și într’un cerc și în cel-alt 
o părticică gdlă, ci admițând ca pentru un 
moment ar rămâne o părticică gdlă rămâ
ind ca să fie și aceea îndeplinită mal în 
urmă, unde ai vedea D-ta inconsecința ? 
Unde ai vedea din o parte și din alta, căci 
apărându’i pe D-lor mă apăr pe mine, in
consecința politică? Când D-ta, D-le 
lonescu, vii și în loc să tratezi cestiunea 
ceva mai de sus, te agățide o vorbă rostită 
de unul ori altul, ești amar nedrept cu noi.

Nu e misiunea mea de a apăra pe D. 
Lahovari; căci D-sa e de talie a se apăra 
singur. Să luăm însă lucrurile în trăsu
rile lor generale, să nu ne agățăm de lu
crurile cele mici,

E adevărat cum că n’am făcut parte din 
oposiția-unită, dar dacă, precum s'a Zis 
și precum în realitate e, oposiția-unită 
n’ar fi putut isbuti să restorne pe D. I. 
Brătianu fără acțiunea ndstră și dacă 
noi cu acțiunea ndstră n’am fi putut nici 
noi aă’l resturnăm fără acțiunea lor, ce 

vă miră dacă odată acăstă resturnare ope
rată, cele duoă forțe cari ah contribuit 
în mod egal la resturnare, vin aZi să co
opereze, nu la o resturnare ci la o operă 
de restaurare. (Aplause).

Ași putea să intru în mai multe amă
nunte, dacă însă n’ași fi convins cum că 
proiectele de lege ah să fie tdte în discu
țiunea D-vdstre și dacă n’ași fi convins că 
are să vie momentul în care să putem 
spune ideile și amănuntele lor în tdtă 
întregimea și în tdtă claritatea. Dar fiind 
convins de acăsta, și sper că un viitor 
apropiat nu mă va desminți, de aceea 
nu intru în amănuntele de program în 
care a intrat D. lonescu ; un lucru însă 
vă rog: să nu uitați cum că nici-odată 
pdte România nu s'a găsit față cu pro
bleme mai grele de cât astăZi și nu 
probleme ce sunt resultantă a unei ope
rațiuni logice intelectuale, dar cu pro
bleme mai grele, isvorite din realitatea 
lucrurilor cari vin și vă impun și vă obli
gă să vă ocupați de dânsele; fiind dat 
acăsta, vă întreb, dre tocmai acum e mo
mentul să căutăm ceea-ce Zice românul 
nod în papură; dre tocmai acum e mo
mentul să căutăm dacă pdte fi o mică 
desbinare trecătdre între D. Lahovari și 
mine sah între D. Filipescu și D. Negru- 
tzi ? Eh cred că nu; căci situațiunea e 
așa în cât are nevoie de opera seridsă 
a tutulor fiilor acestei țări;laacestăoperă 
conviăm și sper că nu ne veți refusa con
cursul. (Aplause).

— Ședința se suspendă pentru 10 mi
nute.

—La redeschiderea ședinței D.președinte 
dă cuvântul D-lul ministru de domenii.

D. ministru al domeniilor, Al. La
hovari: D-lor deputați, vă veți mira 
pdte că un ministru vine și ia cuvîntul 
dupe un alt ministru. Acestă mirare este 
și mai legitimă când am auZit și am aplau
dat cu toții pe D. Carp. Dupe cuvintele 
patriotice, înțelepte, pline de moderațiune 
cari s’ah strecurat cu atâta tact prin
tre tdte cursele oratorilor oposițiunei, res- 
punZând tot aceea-ce trebuia să răspun
dă, și nimic mai mult, ceea-ce este un 
mare merit, ar fi de temut ca eh să împu
ținez efectul cuvintelor împăciuitdre ale 
colegului meh, și să vih să ațâț nisce pa
timi pe cari D-lui a contribuit așa de mult 
sălerăcăscă și să le astâmpere. Ar fi acăstă 
cu atât mai mult de temut cu cât de 
duoă Zile, și ași putea Zice de patru Z^e» 
sunt pus înaitea D-vdstre pe banca de a- 
cusațiune, tras direct la răspundere, și 
personal interpelat, atât în Senat de onor. 
D. Fleva, căruia nu ’i-am răspuns, cât și în 
Cameră de cei duoi oratori cari ah luat 
cuvîntul în acăstă desbatere, și cari ’mi- 
ah făcut ondre deosebită și nemeritată de 
a se ocupa, nu de colegii mei din minister, 
toți mai cu merit de cât mine, ci numai 
de mica mea personalitate. Ar fi dară de 
temut că ași putea să mă las să fih atras 
pe tărâmul personalităților, ceea-ce nu 
se cuvine posițiunei și rolului ce ’l-*m 
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aci. Rog însă pe amicii aceia cari se tem 
de un asemenea lucru, să 'și astâmpere 
temerile, și pe inimicii aceia cari sper 
una ca acesta din partea mea să’și amâne 
speranța pentru altă-dată. (Aplause.)

Precum onor. D. Carp nu s’a înbătat 
de tămâia bănuită care ’i se arde sub nas 
de veri-o duoă Z^e încdce, (aplause), așa 
nici eti nu me voiti supăra de atacurile și 
împunsăturile ce 'mi se adresdză, și meri
tul meti va fi mai mic; căci este mai lesne 
de a resista la îmboldirea mâniei, de cât 
la dulcea amețălă a laudei. (Aplause.)

Am avut duoădiscursuri: Dnu al D-lui 
Panu, inspirat de idei generale, pe cari 
nu le împărtășesc și nu le voiti împăr
tăși nici o-dată, discurs însă obiectiv, mal 
general, și un discurs al D-luI T. lone
scu, în care am găsit mult talent, multă 
dibăcie, multă perfidie, dar puține idei, 
ori idei fdrte puțin clare.

D. lonescu a căutat ușurea satisfacți- 
une de a pune în contrazicere pe D. Al. 
Lahovari, publicist sati orator de acum 
2, 3 ani, cu ministrul domeniilor de as
tăzi, tot-d’o-dată a 'Impune D-lui mini
stru de externe, D. Carp; a încercat să 
arate că D. Rosetti, de la Martie 1888, 
nu se asămănă cu D. T. Rosetti de la Oc
tombre 1888, și chiar că programul D-luI 
Carp, deputat, ar fi suferit diferite modi
ficări și îndreptări și n’ar fi programul 
D-lui Carp, ministru.

Chiar dacă ar isbuti să facă acestă de- 
monstrațiune, și voîtrdovedi că n’a isbu- 
tit s’o facă, uu sciti ce ar câștiga și Ca
mera și țera, care aștăptă de la noi legi 
atât de mult și îndelung timp dorite, a
ceste legi cari stati la ușa Adunărei adăs
tând sfârșitul periodelor D-vdstre reto
rice. (Aplause.)

D. Panu a fost mal general; D-sa nu 
ne iubesce pe nici unul, și prin urmare, 
nu s’a sfiit întru nimica ca să ne critice 
pe toți de o potrivă; D-sa nu a căutat 
sa arunce pe D. Carp, în contra D-lui La
hovari, și pe D. Lahovari în contra D-luI 
Carp; A desprețuit aceste mititele miZ- 
Idce și a atacat de front politica generală 
a guvernului. Și iată pentru ce : pentru 
că D. Panu nu a avut ocasiune să facă 
parte până acuma nici din ministerul li
beral, și nu spera să fadă parte din mini
sterul junimist, sati din cel conservator; 
de aceea nu se amesteca în criticile sale 
resimțimântul personal al unor speranțe 
înșelate sati al unor ilusiuni perdute. (A- 
plause, ilaritate.)

EI bine, nu ast-fel merge cu D. lo
nescu ; D-sa a Zis : ’Mi place D. Carp, 
nu’mi place D. Lahovari; sunt fdrte ne
norocit de a nu fi pe placul D-lui, dar 
mi-se pare mie că principala vină a aces
tui minister pentru D. lonescu, este că nu 
face parte din el. Ce voiți ? Sunt dmeni 
cari, cu tdtă graba ce pun, perd trenul, 
și sunt nevoiți să alerge pe jos dupe dân
sul. (Aplause, Ilaritate).

Ministerul nu e constituțional ne Zice 
D. Panu. Acăstă acusațiune am mai au

Zit’o : ’Mi s’a spus la Senat, ’mi se repetă 
aci. Este inconstituțional, pentru ce ? în
treb, la rândul meti, dupe crisa care a fă
cut să cadă de la putere pe bătrânul de
mocrat care de 40 de ani conducea opi- 
niunea publică a liberalismului în țâra 
acăsta, și de 12 ani a condus, la putere, 
destinele acestei țâri; dupe căderea sa 
având maioritate in cameră și ’n Senat, 
întreb, cine putea să mai fie constituțio
nal dacă D. I. Brătianu încetase de a mal 
fi ? La cine putea să se adreseze Regele ? 
In golul ivit în situațiunea politică, pe 
cine putea să numdscă ? Oposițiunea-unită 
nu avea alt titlu, de cât pe acela care și'l 
dedese singură, prin lupta generdsă și e
nergică în presă, în întruniri publice, dar 
care până la botezul sâti electoral nu pu
tea să’I constituie un titlu legal la încre
derea Cordnel; căci aclamați unile chiar 
entusiaste ale mulțimel au se potrivesc 
cu un mandat în regulă.

Regele, în acest gol ..trebuia să se adre
seze la cineva; căci puterea nu pdte să 
stea văduvă ; și aci este drept să se Zică 
adagiul: a murit ministerul, trăiască gu
vernul î

Regele s’a adresat la aceia cari aveati 
încrederea Sa personală și despre cari pu
tea să spere că vor avea încrederea țerel. 
Acăsta este neconstituțional ?

Ce găsiți că este neconstituțional aici ?
EI D-lor! să ne înțelegem ! In altă 

țâră, în care omenii sunt băețl mari, în 
care merg, cunTse laudă D. Panu, de se 
adresâză la popor și es din alegeri prin 
aclamațiunile și voința poporului, din ră- 
dăcinele poporului, ei nu au trebuință să 
se mal întdrcă și spre Rege; In ast-fel 
de țeră pdte să se lipsescă cine-va de 
intervențiunea Regelui, chiar într’o crisă 
de asemenea natură. Dar aci la noi așa 
de puțin credeți că vă puteți lipsi de a
jutorul Majestățel Sale Regelui în cât, 
nu noi conservatorii, nenorociți! de reac
ționari, învâțați să cerem puterea de 
la ușa Palatului, ci liberalii, ci radi
calii; ci ultra radicalii, socialiștii, (nu sciti 
dacă mai este veri-un partid) toți acești 
trufași democrați, mândri fii ai poporu
lui, toți forte categoric ati venit să ceră 
de la Rege să’I scape de D. I. Brătianu!

D. V. G. Mortzun: Protestăm.
D. ministru al domeniilor, A. La

hovari : Protestarea D-lui Mortzun pdte 
fi individuală, (— fac o parantesă și pui 
pe D. Mortzun afară,) dar e cum se Z^ : 
cantitate neglijabilă, (ilaritate) deminimis 
non curat praetor. D. Panu, din contră, 
personalitate politică importantă, care 
redacteză un jurnal citit, a cerut de la ușa 
Palatului să fim scăpați de ministerul 
Brătianu. Poporul să vă trimită în Adu
nare; fie! Va să Zică poporul ne deschide 
ușa, dar cheia e ținută de Majestatea Sa, 
și când ați cerut ceva Regelui nu puteți 
să trâmbițați neîncovoiata trufie a prin
cipiilor republicane!; (sgomot) toți am 
cerut același lucru; însă noi suntem re
cunoscători Regelui, și D-vdstră nu sun

teți; iată tdtă ’diferința; noi Zicem în a
dresă: bine al făcut Majestate, 'ți mul
țumim că ai deslegat situațiunea și că al 
arătat minunata și frumdsa elasticitate a 
monarchiei constituționale, care desldgă 
prin asemenea înțelept arbitragiti situa- 
țiunl iucordate cari în republică se des- 
legă prin sabie și foc. (Aplause).

In asemenea crise se vede cât e de utilă 
monarchia constituțională.

Alegerile s’ati făcut. Aici găsesc iar o 
contrazicere între aprecierile oposițiunei; 
vedeți că contrazicerile nu sunt numai pe 
băncile guvernului sati maiorităței con- 
servatdre, ci se află și pe băncile oposi- 
țiunel. D. Panu Zice: alegerile n’ati fost 
libere, și D. lonescu reclamă: alegerile ati 
fost libere.

D. C. Aslan: La Craiova, nu la Iași.
D. ministru al domeniilor, A. La

hovari: Trecând de la particular la ge
neral D. lonescu a Zis: alegerile ati fost 
libere în tdtă țera, fiind că ati fost libere 
la Craiova; și eti pot întdrce argumentul 
D-luI Aslan; fiind-că D-sa Zice că n’ati 
fobt libere la Iași, unde totuși D-sa s’a ales, 
nu reșultă de aici că n’ati fost libere ni- 
căiri. Ochiul D-sale de acuilă n’a putut 
pătrunde așa departe, a ocolit mal cu sdmă 
cercul electoral în care s'a mișcat per
sonal.

Dar negațiunea D-luI Aslan e naturală, 
fiind-că vine din partea unui oposant; 
însă mărturisirea tot a unui oposant, cum 
că alegerile ati fost libere, e o mărturisire 
prețidsă care ’și are greutatea sa.

D. lonescu a făcut procesul partidului 
conservator de la potop și până astăZL

Voiti reveni la acăstă mare cestiune ce 
se discută înaintea țârei de veri-o 40 de 
ani, D. lonescu Zicea: N'ați eșit nicl-o- 
datâ prin alegeri libere din sînul națiu
ne! și aducea ca exemple alegerile din 
1866, 1870 și 1875, petrecute sub con
servatori, și din cari ar fi eșit adunări li
berale.

Eti răspund: Cel puțin o-dată am fost 
aleși liberi și am venit în maioritate în 
urma unor alegeri libere, la 1888, dupe 
propria D-vdstre mărturisire, (aplause) ; 
și fiind-că presentul e important mal 
mult de cât trecutul, căci morții sunt lă
sați să 'șl îngrdpe morții, nu voiti mai 
vorbi pe larg nici de 1866, nici 1870, 
nici de 1875, cu tdte că D. lonescu a fă
cut istoria pe care nu o cundsce și la care 
nu a luat parte, și cu tdte că noi am avea 
mal mult drept să vorbim, noi cari am 
făcut parte din dânsa și cari putem Z^e 
ca și eronl lui Virgiliu: Et quorum pars 
magna fui.

Nu e exact însă că în 1866, maiorita
tea era liberală.

In 1866 D. I. Brătianu a fost chemat 
la guvern din inițiativa Majestățel Sale 
Regelui și în duoă ore Adunarea era să 
'1 răstorne, dacă la rândul seti a doua-Zi 
chiar n’ar fi râsturnat’o dânsul!

Dacă acea adunare din 1866, ar fi fost 
liberală, cum n'ar fi aclamat ea pe șeful 
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in contestat al liberalismului de atunci ?

In 1870, nu e adevărat că liberalii 
erai! In maioritate în Adunare; căci pre
ședintele Adunărei era D. G. Costaforu, 
și se scie că dânsul represinta partidul 
conservator.

In 1875, nu e adevărat, că Senatul era 
înmaioritate liberală; Senatul de atunci 
era In oposițiune cu guvernul D-lui L. 
Catargiu, dar pentru acesta el nu era din 
partidul liberalilor; căci aceștia erati abia 
15 în Senat și dovadă e că D. Brătianu 
a disolvat acest Senat. Senatul era con
servai or, dar conservator nemulțumit, con
dus de D-nii Vernescu și Manolache Cos
tache în potriva D-lui Catargiu. Acesta 
e adevărata istorie, nu aceea pe care o im- 
provisăză D. T. lonescu.

In 1888 alegerile ah fost libere dupe 
spusa chiar a D-lui lonescu; ele ah dat 
în Senat o imensă maioritate conservatd- 
re, și sper că și în Cameră va fi o impor
tantă maioritate conservatdre sah liberal

. conservatdre.
Sper de altminterea că acesta o vor do

vedi chiar lucrările ndstre. Suntem dar 
legitimi pe acăstă bancă.

Ceea-ce dovedesce, afară de acesta, că a
legerile ah fost libere e și faptul că din 
dânsele ah eșit nu o Cameră de guverna
mentali, ci o Cameră de omeni de partid, 
de dmeni de principii, de liberali conserva
tori în maioritate, de alte grupuri în mi
noritate, dar cari cu toții ne uităm la un 
steg nu la un om; a trebuit să se compuie 
un minister dupe nuanțele Adunărei, nu 
a venit aci un om ca într’o casarmă po
litică ca să comande un regiment parla
mentar! (Aplause).

Iată dar un alt progres pe care ’l da- 
torim partidului liberal-conservator pe 
lângă multe altele ce țăra le a vâgut de 
la dânsul în trecut, în present și sper că 
le va vedea și în viitor. (Aplause).

CalomniațI istoria acestei țări când gi- 
ceți că partidul conservator din trecut, 
partidul boeresc, dacă vreți, dupe 'tim
puri, n’a făcut de cât lucruri netrebnice 
sah infame; căci ah fost secole în cari 
țera românăscă n’a fost representată de 
cât prin căpeteniele ei, și nu e bine să 
gicețl că acele secole de glorie și de neno
rociri ah fost mânjite cu o largă pată de 
dolih și de rușine. (Aplause).

Protestez în numele trecutului care 
este moștenirea ndstră comună. (Apla
use). Protestez în numele viitorului care 
este periclitat prin aceste ațâțări de uri 
străine cari n’ah eco la acăstă înțelăptă 
națiune. (Aplause).

Hrăniți la școla revoluționară francesă, 
la șcdla clasică a urelor de clase, mergeți 
pe o cale periculdsă care a adus scăderea 
celei mai nobile, mai puternice și mai glo- 
ridse națiuni. Urmând ast-fel nu veți face 
de cât praf din mica ndstră Românie. (A- 
plause).

De la aceste cestiuni mari, ne coborîm 
la micile fapte, la micile raporturi cam 
polițienesc!, ca să gic așa, prin cari ați 

venit și a’ți căutat să ne puneți în contra- 
dicțiune cu noi înșine mai ântâih între 
noi.

S’a mai gis că într’un timp ore-care, 
noi conservatorii ne-am opus revizuire! 
Gonstituțiunel și acum recundscem revi- 
suirea, prin urmare, suntem onești în idei 
politice.

D-lor, nu numai noi conservatorii ne 
am opus la revisuirea Gonstituțiunei, dar 
încă liberalii, și liberali de frunte ca D. 
Kogălniceanu și D. N. Blaramberg. Și 
dânșii erah reacționari ? Nu creg că veți 
contesta că democrația vechie a^D-luI Ko
gălniceanu are mai multe titluri de cât 
democrația prdspătă și nechezășuită a 
D-lui Tache lonescu.

Sciți pentru ce s’a opus D. Kogălni
ceanu ? Pentru că i s’a părut că în mo
mentele în cari eram, umbra democratisă- 
rei colegiului electoral, să nu ne facă să 
perdem bucata reală, care era indepen
dența colegiului electoral. I s’a părut 
D-sale, cu drept cuvînt, că prin suprima
rea colegiului I, se suprimă un control 
mai puternic în adunările țârei.

Dar lucrurile s’ah îndeplinit. Eh am 
mers împreună cu D. Kogălniceanu la 
Iași, și am căutat să facem propagandă, 
am spus alegătorilor colegiului I: nu vâ 
spintecați ca japonezii pântecile cu pro- 
priele D-vdstre mâni; dar nu ne-ah as
cultat. Ei, aceia cari s’ah sinucis, nu me- 
ritah să trăiască! Veclnica pomenire lor! 
Noi nu putem să oprim mersul istoriei 
înainte și să legăm sorta ndstră de sorta 
acelor cari n’ah sciut să trăiască și n’ah 
sciut să mdră!

In fond, revisuirea s’a făcut de către 
un singur partid, prin migldcele cele mai 
scandaldse mărturisite de însuși I. Bră
tianu; în aparență formele ah fost pă- 
gite, și ast-fel s’a rupt de un singur par
tid pactul lucrat și jurat de tdte partidele. 
(Aplause). Prin urmare, noi cari avem 
obiceiul să ne închinăm legilor țârei, chiar 
când nu sunt făcute de noi, ne supunem 
și o primim așa cum este făcută. Dar 
dreptul de revisuire este înscris în Cons- 
tituțiune, și se pdte într’o gi revisui re
visuirea. Nu scih viitorul ce va decide, 
acăsta nu este în puterea mea; viitorul 
nu este nici al nostru, nici al D-vdstre, 
viitorul este al împregiurărilor, este al 
lui Dumnezeh.

In politica externă, fdrte bine a spus 
D. Carp, că nu este prea patriotic, nici 
înțelept, să punem asemenea cestiuni în 
discuțiunea publică a Camerilor; deja 
prea mult se pune în presă, prea mult se 
pune în adunări publice.

Dar în zadar sperați că eh, ministru al 
țârei, chiar pentru a mâ apâra personal, 
voih pronunța un cuvânt imprudent care 
ar putea să compromită interese mal mari 
și cari nu ’mi aparțin; acăsta este un cal
cul greșit, și de gece ori prefer a primi 
învinovățirea de inconsecință presupusă 
în opiniunile politice, de cât să înaintez 
pe un teren intergis, care nu aparține de 

cât țârei, iar nici mie nici D-lui T. lo
nescu.

Dar în acel articol, care mai ântâih 
este un articol neiscălit, un articol ano
nim, de și nu am aci nici a '1 tăgădui, 
nici a ’l afirma, în acel articol care nu 
s’a citit în întregul sâh, ce se gice ? Din 
el nu reese de cât o idee generală, lăsând 
la o parte frasele mal violente usitate în 
polemica giarelor, căci se scie că la noi 
când nu strigi prea tare nimeni nu te as
cultă ; în acel articol nu se gice, ca idee 
generală, de cât că țăra ar trebui să fie 
neutră și prudentă, și nu spune că va 
trage sabia sah în contra Rusiei sah în 
contra Germaniei.

Este cine-va dintre D-vdstre care să 
aibă altă propunere de făcut ? In Senat 
s’a propus idea de a ne alia cu Rusia, 
aici vâg alte idei de a fi cu Englitera, cu 
Germania sah nu scih cu care, altă putere 
pentru a opri mersul către sdre al dme- 
nilor de la Nord.

Nu este nici timpul, nici locul de a ne 
ocupa de asemenea cestiuni, cari sunt 
sah prea seriose sah cu totul comice; dar 
în tot cașul D-vdstre puteți vedea că ră
sar pe ici pe colo chiar în mijlocul opo- 
sițiunei, diferite idei care sunt diametral 
opuse.

Gât pentru mine, mal repet încă o-dată 
că sufer ori-ce învinovățire că m’am schim
bat, că nu sunt consecuent, dar nu voih 
avea nici o-dată imprudența nepatriotica 
de a cădea în cursa pe care ’mi-o întin- 
dețt (Aplause).

In privința cestiunel Dunărei și a con- 
vențiunei consulare la care D. lonescu a 
făcut alusiune, voind să mâ denunțe la 
nu scih cine, declar că nu regret acțiunea 
mea politică în aceste duoâ cestiuni na
ționale. Sunt mulțl dmeni de Stat pro
fesând opiniunea ca politica ndstră să se 
orienteze către Austria și Germania dar 
care pentru acesta n’ar sacrifica un drept 
interior, un drept suveran al țârei, n’ar 
suferi o atingere la independența sa. 
Chiar partidul D-luI Carp de atunci a 
combătut convențiunea consulară.

D. Tache lonescu: Eh am combă- 
tut’o atunci; eram raportor.

D. ministru al domeniilor, Al. La
hovari : Un act meritorih în viața D-tale 
politică cam scurtă (ilaritate); vi-’l vom 
trece la activ. Credem însă că și eh și noi 
toți am contribuit cu ceva pentru ca D-vds
tre maioritate a D-luI I. Brătianu să nu 
votați un asemenea act. N’am deci nimic 
de regretat, ori cât de râh mâ va încon
deia D. lonescu, și este un merit când cine
va într'o cestiune de asemenea natură sa
crifică, nu persdnă sa care este ceva neîn
semnat, dar sacrifică ceea ce se pare a fi 
viitorul partidului sâh ! Pentru o datorie 
de consciință către țâra sa, pentru un act 
de patriotică abnegațiune, partidul con
servator s'a vâgut atunci amenințat de a 
'șl închide pentru tot-d'una calea puterei. 
EI bine, el n’a dat îndărăt, acel partid 
pe care D-ta ’l maltratezi din vârful ce
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lor trei ani ai D-tale de viață politică. 
(Aplause).

Mi se pare că mai aveți o cârtă cu noi.
Căutați să ne Întrebați cari sunt opi- 

niunile ndstre In cestiunea pe care o nu
miți agrară; ne ’ntrebați dacă în cestiu
nea vîn^erei, sati cum Zici D-ta, împăr
țirea bunurilor la țărani și în cestiunea 
tocmelelor agricole , suntem de una și a- 
ceiașl părere, și ne faceți acâstă întrebare 
cu dulcea și mângâietdrea speranță că nu 
vom fi de aceiași părere; căci, D-lor, am 
și eti poliția mea ca D. lonescu, și am a
flat,— a ! acesta nu vă compromite prea 
mult,— am aflat că ați ^is înainte chiar 
de a se alege Camera acâsta, că cestiunea 
interesantă pentru partidul D-vdstre va fi 
în viitorea Cameră lupta între D. Carp și 
D. Lahovari, și pe speranța acestei lupte 
intestine, între dmenii cari sunt din ace
lași partid, cari cu mici deosebiri, ah a.- 
celeași vederi și aceleași tendințe. D-ta 
ridicai edificiul stărei D-tale poli
tice, nu Zic a partidului D-tale, căci 
partid nu vă cunosc până acum. Și, 
acâstă dulce speranță nu s’a îndeplinit 
până acum, și sper că nu se va îndeplini 
mult timp. In cestiunile acestea nu sun
tem așa de despărțiți cum o credeți D-vds- 
tre. Iată duoă cestiuni cari ies ântâifi 
Înainte; cestiunea ven^ărei bunurilor 
Statului, și cestiunea tocmelilor agricole; 
una s’a resolvat, căci este deja depus 
proiectul pe biuroul Camerei; cea-laltă se 
va resolva, și vom face totul să se resolve 
prin bună înțelegere. (Aplause).

In cestiunea vânZărei moșiilor la ță
rani v*a nemulțămit, nu proiectul de 
lege, v’a nemulțumit, nu disposițiunile 
lui; fiind-că de când s’a format noul mi
nister am mai lărgit ceva aceste disposi- 
țiuni suprimând chiar unele restricțiunl 
ce erafi în proiectul D-lui Carp în pri
vința celor ce aă moștenit sati vor moș
teni; v’a nemulțămit expunerea de mo
tive care însoțesce proiectul, dar nu ex
punerea de motive se vinde la țărani, ci 
hectare de pământ. (Aplause).
' Expunerea mea de motive are să vă 
nemulțumâscă și mai mult, căci din 
tr’ânsa am șters tot ce putea pasiona, tot ce putea irita cestiunea, tot ce putea face 
a se crede că există la noi cestiunea a
grară pe care caută să o invente scdla 
socialistă sati comunistă.

D-lor, la noi cestiunea agrară nu există, 
de și 'mi pare răti să mă cert cu domnii 
socialiști, dar așa este, acesta cestiune a 
fost sfârșită prin importanța legei de la 
1864; atunci împăcându-se greutățile și 
nedreptățile trecutului cu cerințele viito
rului, proprietarii din țâra românescă au 
făcut ce n'ati făcut încă lorzii D-tale din 
țera Englezâscă, dând duoă treimi din 
moșiile lor țăranilor. (Aplause prelun
gite).

D. N. Voinov: A dat lovitura de Stat, 
nu proprietarii.

D. ministru al domeniilor, Al. La
hovari: Când vor face și lorzii D-tale 

așa, atunci să stăm și să vorbim cu ei, de 
și efi personal n’am avut ondrea să me a
șeZ la mesele lor, nici să mă duc la balu
rile lor din Ziua când se primesc slugile 
de către stăpâni odată pe an și jdcă slu
gile cu stăpânii. (Ilaritate, aplause). So
cietatea română este mai democratică, 
mai egalitară de cât societatea englesă, 
și în aceste ceremonii cari v’ați mișcat așa 
de mult n’ați sciut să vedeți ceea-ce este: 
imensul abis care este între clasele dife
rite ale societățel englese, în cât acâstă 
împerechere de o singură Zi este cea mal 
mare dovadă că abisul este prea mare, ca 
să se târnă cine-va că se pdte umplea; căci 
altmintrelea te-ași întreba pe D-ta, D-le 
lonescu, pentru ce D-ta, democrat, nu 
faci ca lorzii englesi ? AI văZut fără să 
înțelegi acestă apropiere odată pe an. Ea 
semăna cu saturnalele Romanilor, unde 
într’o Zi pe an sclavii luati rolul stăpâni
lor. Ei, noi suntem mal egalitari, mai 
democrațl și diversele stări sociale la noi 
stati în mod mai permanent în relațiune 
unele cu altele. Nu ne mai aduceți dar 
exemple din țSri cari nu le-ați studiat 
destul de bine pentru ca să le înțelegeți.

Ne-ațI adus alt exemplu mai impor
tant, ne-ați vestit că se pregătesce acolo 
o lege prin care să se cumpere, Dumne^eti 
scie cu ce sume, de la lorzii englesi mo
șii și aceste ati să se distribue la cultiva
tori, și ați Zis că aristocratica Engliteră 
ne apucă înainte. Fdrte frumos! Dar sciți 
D-vdstră, D-le lonescu, că în marele te
ritorii! al Engliterei cu atâtea milidne de 
locuitori, care este numărul proprietari
lor? Să vi ’l spun eti: sunt 270 de pro
prietari mari, nici mal mult nici mai 
puțin, cari ’șl împart trei sferturi din te
ritoriul Engliterei; cundsceți acâstă si- 
tuațiune? 270 de proprietari ’și împart 
trei sferturi din întinsul pământ al En
gliterei, și un sfert numai aparține la 
200.000 de proprietari mici; va să Zică 
270 și 200 de mii fac duoă sute de mii 
duoă sute șăpte ^eci de proprietari, din 
cari o neînsemnată minoritate deține a- 
prdpe tot pământul englezesc. Apoi așa 
este proprietatea fonciară la noi în mica 
Românie ? Să vedem. Avem patru mi- 
lidne și jumătate de locuitori, din cari 
trebue să scădeți copiii, femeile și străi
nii ; prin urmare mai rămân numai 800 
de mii de capi de familie, cari toți sunt 
proprietari; fdrte puțini din locuitorii 
săteni ati mai puțin de duoe hectare, și 
încă mai puțini au mai rămas nelmpro- 
prietărițl; proiectul nostru este făcut pen
tru dânșii.

Noi avem 12 milione pogdne loc arabil; 
din aceste aparțin 3 milidne moșnenilor, 
3 milidne clăclașilor, 2 72 milione Statu
lui, și 3 72 milidne tutulor celor-alți pro
prietari mari și mici, cari acești din urmă 
sunt fdrte mulțl, p^ când proprietarii 
mari sunt fdrte puțini. Cât pentru pro
prietari în felul lorzilor din Engliteră nu 
creZ să fie unul sati duol să aibă o întin

dere de pământ comparabilă cu cel mai 
sărac din ei.

Acâsta este o stare mai democratică, 
mal egalitară, mai omenâscă și mai creș- 
tinescă de cât nu numai cea din Engli- 
tera, dar pdte din tdtă Europa, și D-ta 
vii și potrivesc! aceste duoă stări cu totul 
diferite, și ceri ca proprietatea mare ro
mână să facă nu sciti ce sacrificii cari nu 
sunt la locul lor; fiind-că tdte sacrificiele 
cu putință sunt deja făcute.

Când ne compari cu lorzii englezi, cari 
270 de inși 'și împart 3 sferturi din teri
toriul englez, abusezi de ceea-ce creZ! că 
este ingnoranța ndstră, acelor cari nu ne
am plimbat în Engliteră și n’am șeZut 
la mesele lorzilor. (Aplause). Dar ctmds- 
cem și noi ceva istoria și ceva statistica și 
fără supărare putem să răspundem cu Zi- - 
cerea financiară căreia te rog să nu T dai 
un înțeles vătămător a beau mentir qui vient 
de loin, cine vine de departe povestesce 
multe. Ați mai Zis în digresiunile D-vdstre 
un cuvânt cam asardat, ați Zis că liberal 
va să Zică democrat și că se înțelege că 
orl-cine este democrat, este liberal; eti 
cred că conservatori ar putea aspira la 
titlul de liberali și chiar de democrațl, 
dar să lăsăm acâsta la o parte. Ceea ce 
contest cu istoria țărei în mână, și cu is
toria celor-alte țări este că cuvântul de 
democrat echivalâză cu acel de liberal. Ah 
fost democrațl cari ah dat probă de cel 
mai cumplit autoritarism, și aă călcat în 
picidre tdte drepturile și tdte libertățile o- 
menesci. Camașas’afi purtat la noi, acei doi 
dmeni de stat cari se pretind șefi și creatori 
ai scâlei liberale în România.

Și nu dupe 12 ani de regim Brătianist, 
este permis cui-va a rosti că democrat și 
liberal este unul și același lucru.

Dar liberal era Marat care a cerut ca
petele a duoă milidne de francesi, pentru 
singurul cuvânt că aceste capete nu gân
deai ca capul lui, capete din care a și 
obținut o parte destul de însemnată ? Dar 
liberal era Robespierre, care a făcut să 
funcționeze duol ani ghilotina în perma
nență în contra tutulor partidelor cari nu 
îmbrățișați doctrinele lui și a făcut să 
curgă șirde de sînge ilustru și nevinovat 
până când aduse pe același eșafod capul 
lui de nebun criminal ?

Toți aceștia se pretindeati și democrațl. 
’I puteți numi așa, cu tdte că el sunt 
dupe mine cei mal mari inimici ai popo
rului. Ast-fel de democrațl ati pus pe frun
tea revoluțiune! francese, o pată de sânge 
care în parte a făcut să se uite bine-face- 
rile ei, și a întunecat în istorie memoria a- 
cestel mișcări. (Aplause).

Dar a numi liberali pe dmenii cari pe
depseați cu mdrtea nu numai manifestă
rile cuvâhtului și ale tiparului, dar cele 
mai intime cugetări ale sufletului ome
nesc, acâsta este a nu cundsce valdrea 
cuvintelor ori a le desnatura sensul.

Și D-ta tot pe aceeași teorie care te 
face a numi liberală tdtă scdla jacobină 
din care se trag socialiștii și comunarzii
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▼el numi reacționare, nobile, liberale, doc
trinele acelei minunate scdle economice, 
care la începutul secolului acestuia a fă
cut în fine o sciință aprdpe positiva din 
obscura cestiune a modului cum viețuesce 
societatea omenăscă, care a descoperit ma
rea lege a producțiunei bogățiilor, care 
a indicat raporturile cererei și ale o
fertei, ale muncei și ale capitalului, și 
care a demonstrat că la aceste fapte eco
nomice presidati legi tot așa de sigure 
ca legile cari presidati la viața fisică, 
și cari ati demonstrat că libertatea este 
marele motor al raporturilor economice 
dintre dmeni. 6re Adam Șmith, B. Say 
Bastiat, Rossi, Michel Chevalier nu erati 
liberali pentru că nu sunt din scdla D-vds- 
tre, scdla socialismului și a regulamen- 
tărei excesive, scdlă veche, de și vrea să 
se întinerăscă acum, și ale cărei doc
trine se pare că le-a adoptat de curând 
D. T. lonescu. Dăruire ca să trecem în 
Englitera, scdla lui Cobden, vestita scdlă 
de la Manchester nu este o scdlă liberală, 
ea care a stabilit pentru prima dră prin
cipiile liberului schimb?

In tesă generală raporturile între 
muncă, capital, între ofertă și cerere sunt 
libere prin firea lucrurilor, iar nu prin 
voința dmenilor. Ele sunt conduse prin 
regule generale, sciințifice, necesare, că
rora nu trebuesc substituite regulele gro
solane, arbitrare, corupte, nepricepute ale 
unei biurocrațil despotice și inepte, care 
se amestecă acolo unde nu are nimic a 
face? Nu este acăstă scdlă liberală, ci 
alta, scdla revoluționară, acea scdlă care 
în 1793 a împins regulamentarea până Ia 
nebunie și sălbătecie, care a prescris acea 
faimosă lege a maximului, care a decretat 
nu numai cursul forțat, dar și valdrea le
gală a monetei de hârtie, pedepsind cu 
mdrtea pe ori-cine ar avea veri-o monetă 
de argint sati de aur în busunarul săti, 
crezând, nebunii, că cu asemenea măsuri 
artificiale vor Încovoia legile eterne ale 
naturei. (Aplause). Crezând nebunii că 
ar putea să înduplece acele raporturi așa 
de delicate, așa de variabile ale cererei și 
ale ofertei, ale capitalului și ale muncei, 
să asculte de ineptele lor decrete.

Cu aceste legi ati ajuns să cumpere o 
pereche de cisme cu 30 de mii franci în 
asignate în anul de grație 1794 sati 1795. 
(Aplause).

Pentru onor. D. T. lonescu dmeni cari 
ati făcut asemenea lucruri sunt liberali, 
scdla economică este reacționară și D-lui 
deslega într’un cuvânt aceste imense ce
stiuni ale regulamentărel și ale libertă- 
ței în raporturile economice asupra că
rora stati atârnate și indecise spiritele cele 
mai eminente ale lumel sciințifice, de și 
marea maioritate s’a pronunțat pentru po
litica libertățel. Voiți să regulăm aseme
nea cestiuni imense cu ocasiunea răspun
sului la Mesagiti, și din vârful acelor 5, 
6 volume de drept cari le-ați citit și le 
scițl, și cu facilitatea care v’a dat’o na
tura de a trata o cestiune dre-care, veniți 

și deslegați cestiuni așa de înfricoșate 
unde trebue maturitate și liniște, și de 
unde pasiunile trebuesc cu desăvârșire înlă
turate ? (Aplause, întreruperi, protestări). 
Vorbim de cestiuni sciințifice, și sciința 
nu pdte să ofenseze pe nimeni; nu înțeleg 
de ce se alarmăză onor, domni cari mă 
întrerup ?

Iată D-lor, câte-va lucruri interesante 
pe cari pot să vi le citez asupra teoriei 
regulamentărel și a maximului. La 1793 
convențiunea francesă a fixat un maxi
mum pentru tdte obiectele de consumațiune 
începând cu cerealele și fânețele, obiectele 
de consumațiune în cele din urmă, și de îm
brăcăminte sfârșind cu tdte mărfurile, tot 
într’un timp dânsa popresce și exportațiu- 
nea. într’un articol final mai decretă că 
tdte persdnele cari "și vor înceta comerciul 
în urma acestei regulamentari vor fi tra
tate ca suspecte adică, dupe stilul vreme!, 
trimise la ghilotină.

Acest decret aduse în mai puțin de un 
an fdmetea și falimentul general.

Este lesne de înțeles, spune un scriitor, 
in ce încurcătură fără sdmăn se găsi 
prinsă administrația teroristă. Trebue ca 
cine-va să cităscă înspăimântătdrele anale 
ale Trib, revoluționar și să 'și aducă 
aminte îngrozitorul despotism al biuro- 
orației de atunci, ca să ’și facă o idee de 
primejdiile și persecuțiunile la cari fu- 
seră supuși cumpărătorii și vîn^dtorii din 
acele timpuri, adică tdtă lumea, pece luni 
abia dupe acăstă nefericită încercare con
vențiunea ea însăși ’și retrase decretul. Iată 
câte-va frase din proclamația înțelăptă pe 
care o făcu atunci ca să explice măsura.

Spiritele cele mai puțin luminate, cu
nosc astăzi că legea maximului desfiin
țase comerciul și agricultura. O fdmete 
generală a fost consecința el firăscă. De aci 
înainte industria deslănțuită, comerciul 
regenerat, vor îmulți bogățiile și miZld- 
cele de schimb. Republica încredințăză 
aprovisionările sale concurenței și liber
tățel pe basele comercialul și agriculturei.

Când veți pune cestiunea socialismului 
modern care nu este de cât întinerirea a
cestor vechi și resuflate încercări, o vom 
discuta fără supărare și pe terenul sci- 
ințel.

Viti acum la alte învinovățiri.
Iarăși D. lonescu, prdspăt sosit din 

Englitera, ne Zicea: Vedeți ce face lor
dul engles; el șed la țără, în castelele lor, 
cultivatorul mic e împregiurul lor, dacă 
e bolnav '1 caută, dacă e sărac ’l ajută, 
dacă e neînvățat, ’l dăscălesce. D-lor, e 
lesne ase vorbi in asemenea mod, e lesne 
a compara clasa proprietarilor noștri 
mari, cu clasa lorzilor englesl, în defa- 
vorul clasei proprietarilor noștri. Acăstă 
comparația ne puțin patriotică s’ar putea 
întinde la tdte clasele societăței române 
și comercianți și țărani ar putea D. T. 
lonescu să pună tn paralel cu neguțătorii 
și cultivatorii din Englitera. Insă trebue 
noi să fim așa de nedrepți pentru țăra 
ndstră. și să uităm tot trecutul el, pentru 

ca să ne punem în comparațiune cu țăra 
cea mal bogată și fericită care a fost 
veri-o dată, și care de la invasiunea nor
manzilor de la anul 1000 n’a cunoscut o 
singură invasiune străină. Scițl ce s’a 
petrecut la noi în acest timp. Scițl că de 
la 270 de când Aurelian a retras legiu
nile romane până la 1290, la prima sta
bilire a unul principat regulat sub Radu 
Negru, pe când tot Occidentul se civilisa 
și se așeZa cu încetul, țăra ndstră era ca 
un maidan deschis tutulor invasiunilor și 
selbătăciilor triburilor barbare de la Nord, 
Sud, Apus și Răsărit. Scițl că avem dar 
1000 de ani fără stat, fără guvern, pro
babil, fără cultură, fără populațiuue în 
ori-ce cas fără istorie.

De la 1290 primul așezământ al Dom
niilor istorice, nu trece un secol de liniile 
și invasiunea turcăscă cu Orchan și Ama
rat, pune piciorul tn Europa, și de atunci 
500 de ani am luptat și contra turcilor 
și tătarilor și contra acelor cari, ca po
lonii și ungurii, făceati din țăra ndstră 
câmpul lor de bătălie în contra puterel 
otomane.

Acăsta e starea amărâtă, tristă, aceste 
sunt neajunsurile și suferințele țărei nds
tre de când există.

Nu sunt bătrân, și chiar în copilăria 
mea am văZut asemenea lucruri. De la 
1853—1858, numai în 5 ani am avat 
cinci invasiunl de armate streine, 
duoă holere și mal multe invasiunl de 
locuste. Un scriitor însemnat, un poet 
cam uitat, Bolise, scria atunci aceste ver
suri pe cari să ’ml permiteți să vi le 
aduc aminte, căci descria admirabil situa- 
țiunea: “

Sabie și foc în țdră 
Cu holera pe picidre, 
Vin muscalii de la Nistru, 
Turcii Dunărea împresdrâ, 
Bălțile abia ii incap, 
Nemțimea din munți cobdră 
Cu locustele pe cap.

Sunt de abia 35 ani de atunci, și în țăra 
ndstră se petreceati fapte ca în Europa 
din secolul IV și V.

Acăsta era starea nenorocitei ndstre țări» 
și D-vdstre veniți să ne întrebați, de ce pro
prietarii mari nu s’ati purtat ca lorzii en
glesl, de ce nu ati castelurl, de ce nu ati 
învățat, ajutat, căutat pe cel alți mici 
cultivatori ?

Dar merităm noi dre aceste reproșuri ?
Apoi în cinci sute de ani de luptă, 

când am răsuflat? Dar cum puteatisă cau
te pe alții când nu se puteati căuta pe ei 
înșiși, când la 1850 erati duol medici în 
BucurescI? Cum să învețe pe alții, când 
de abia el începeati să scie puțină carte?

De la fundarea acestui principat 
până în filele ndstre, am luptat cu tdte 
invasiunile și am fost maidanul peste care 
ati trecut tdte semințiile barbare.

Nu veți aduce o piatră edificiului na- 
țiunel românesc! pe care trebue să 1 
dim cu toții, asmuțind urele între diferi’
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tele clase sociale, Într’o țâră mică cum e 
a ndstră și Incogiurată de vecini puter
nici, ci din contră,cum gicea D. ministru 
de externe: concordia, unirea Înfrățirea 
tutulor.

Cănd repausatul Rosetti în $iua când 
s’a luat Plevna, și când pentru prima-dră 
stindardele române se plimbați victorios du
pe secole de înjosire, umilire și uitare, ^i- 
cea că: Acum e de luat Plevna internă, a 
$is, dupe mine, un cuvânt forte nenorocit 
și f6rte nepotrivit, dacă acel cuvânt are 
interpretarea pe care ’i-o dați D-vdstre, 
adică dupe lupta cu străinul trebue să 
încâpă lupta între cetățeni, resboiul civil 
ca să desființeze partidul advers pretinși
lor liberali, dar eh I fac ondrea de a cre
de că vorbind de luarea Plevnei interne, 
a voit să ^ică că trebue să luăm cu asalt, 
să desființăm urile, abusurile, nedreptățile 
și să înfrățim tdte clasele pe basa drep* 
tăței și iubire! acestei țări. (Aplause).

Din 22 de ani de putere, ce am trăit 
sub domnia M. 8. Regelui Carol, care 
este aprdpe cea mal lungă din domniele 
ndstre, dacăluați istoria veți vedea că afa
ră de 8,4 principi, nici unul n'a putut să 
domnâscă mal mult de 7 ani și de cele 
mal multe ori efemera lor putere se 
încheia într’un an saâ duoi.

Din 22 de ani, $ic, de domnie a Ma- 
jestăței Sale, 16 ani a ținut puterea 
partidului liberal: Duoi ani sub D. I. 
Brătianu, la 1866, duoi ani sub D. Ko
gălniceanu, la 1868 și 12 ani tot sub D. 
Brătianu, de la 1876 până la 1888.

Din tot acest lung interval, partidul 
conservator n’a avut puterea de cât nu
mai 6 ani.

Când liberalii dar se ridică cu atâta furie 
contra relelor ce s’ati făcut, în contra vi- 
țiurilor claselor diriguitdre, în contra abu- 
surilor, în contra greutăței impositelor, în 
contra neonestitățel administrațiunel, con
tra im oralităței publice, în contra scepticis
mului general, dupe curo ^icea mai de 
ună$i D. Micescu, nu partidului conser
vator, care a avut numai 6 ani de putere, 
’I se pot îndrepta aceste acusărl.

Am putea în adevăr să întdrcem chiar 
acest rechisitorih în contra D-vdstre, dar 
nu prin rechisitorii, prin atacuri mal cu 
sâmă în contra celor căluți vreati să ter
min acest lung discurs.

D. lonescu, D. Eleva precum și toți 
aceia cari se ridică în contra ndstră, ah 
crezut că Ion Brătianu o-dată că^ut și 
cu el a venit rândul D-lor ; și că libera
lismul disidenților e destinat a lua locul 
liberalismului vechib; să'mi dea voie să 
le spun că 'și fac o ilusiune de optică. 
Popdrele ah un mod mal simplu de a ju
deca; corpul electorale, ca să ^ic așa, 
mai logic, și când i se ^ice, cu drept cu
vânt, că liberalismul împreună cu Ion 
Brătianu în cap și cu tot statul major de 
dmenl cunoscuți, încercați a dat resul- 
tate desastrudse, apoi poporul nu are 
încredere nici în acel cari s’ah despărțit 
de dânsul în momentele din urmă dupe 

: ce pdrtă răspunderea faptelor lui. Și acel 
| liberali disidențl s’ah despărțit ouată și 
J printr’o demonstrație solemnă de Ion Bră

tianu? Nu; unii '1-ab părăsit la 1884, 
alții la 1887, alții chiar la 1888, cu veri-o 
lună înaintea căderel. D-lor, mahome- 
tanii, de șidespărțițl în mal multe secte, 
datâză era lor de Ia data unică, fugirea 
lui Mahomet la Medina, ce se numesce 
hegira. Liberalii disidențl însă ah mal 
multe date. D. Ion Brătianu dupe dânșii 
a început să nu aibă încrederea țârei nu 
de la cutare nelegiuire ori de la cutare 
epocă, ci de la o hegiră variabilă, care 
este ^îna în care unul sah altul dintre 
D-lor ’l-a părăsit.

• Țâra însă nu pricepe asemenea distinc- 
țiunl subtile, de aceea ea ’șl-a ^is: Par
tidul liberal a făcut greșeli, abusuri, ne-a 
strivit sub imposite, ne-a înglodat în da
torii ; el bine, remediul e simplu și capul 
mulțimel merge dupe ceea-ce e simplu; 
ei bine, să vie partidul advers, liberal-con
servator la putere, și, când ijic partidul 
liberal-conservator nu iah un nume care 
nu mi se cuvine, căci în programul nos
tim stă respectul libertăților publice. Dar 
sub acest nume sah sub cel de conserva
tor, țâra ne scie că suntem adversarii 
D-vdstre și de aceea ne-a chemat ca să 
vindecăm relele ce le-ați făcut.

Ei bine, țera este sătulă de guvernă
mântul lung al D-vdstre, țera v’a condam
nat și a ales partidul conservator.

Ei bine, astâmpărați-vă un moment se
tea putere!, lăsați să se facă acâstă expe
riență. Lăsați-ne să încercăm a face mai 
bine de cât D-vdstre, și dacă nu vom is- 
buti, ei bine, va fi timpul atunci să vă re- 
mitem acea putere, care pentru D-vdstre 
este o plăcere și pentru nol o datorie grea, 
căci în ceea-ce mă privesce, cel puțin pe 
mine, nici odată ea n’a fost scopul prin
cipal în lunga mea viâță politică. (Apla
use).

—Ședința se suspendă pentru $ece mi
nute.

— La redeschiderea ședinței, D. preșe
dinte dă cuvântul D-lui D. Brătianu.

D. D. Brătianu: D-lor deputați, do
resc să nu pasionez aceste desbaterl, do
resc să nu imitez pe oratorul oficial care 
m’a precedat, cu atât mal cu sâmă că 
eh nu ași avea scusa D-sale; se vede că 
discursul D-lui Tache lonescu ’i-a făcut 
o mare plagă, și durerea ’l-a făcut să țipe.

Dupe mine, D-lor, discursurile elo- 
cinte...

Voci: Nu se aude, venițl la tribună.
D. D. Brătianu: Mă tem că se va 

au^i mai răh de acolo.
Voci: Nu.
D. D. Brătianu: Diceam, D-lor, că 

găsesc că discursurile elocinte ce ați au^it 
ieri și astăzi, nu respund tocmai la ceea- 
ce se numesce discuțiunea generală asu
pra Adresei de răspuns la Mesagiul Tro
nului; în adevăr, D. Panu s’a ocupat mai 
cu sâmă de cestiunea țărănâscă și de drep
turile și datoriele Șefului Statului; D, 

Chrissenghi mai cu deosebire a vorbit în 
contra fostei colectivități; D. Tache lo
nescu ’șl-a consacrat brilianta sa cuvân
tare mai tdtă conservatorilor și tutulor 
acelor cari cred, cari vor, că în cas de 
resboih România să prefere amicia Ru
siei amiciel puterilor centrale. Cât pen
tru cuvântarea D-lor miniștri numai D. 
Lahovari a generalisat cestiunea, și în 
mare parte va găsi răspuns în ceea-ce 
voih avea ondrea să $ic. D. Carp a răs
puns D-lui Tache lonescu. D-sa n’a ne
gat că există, precum a <jis D. Tache lo
nescu, o mare diferență între opiniunile 
D-lui și opiniunile partidului liberal- 
conservator; numai a pretins că prin con
cesiuni reciproce se va ajunge la o înțe
legere, și a comparat lucrarea de apro
pierea D-sale cu conservatorii ce figurah, 
a duoă cercuri superpuse unul altuia, în
tre care rămâne un gol care pdte fi mai 
mare sah mai mic, care gol nu’I va împe- 
dica de a sta împreună la putere pentru 
binele țărei.

Eh, D-lor, mă tem că acel gol să nu 
fie așa de mare în cât să nu se pdtă da 
o soluțiune seridsă cestiunel țărănescl, și 
să se mărâscă sub amenințarea unei re- 
voluțiuni teribile, sângerase, iar nu cu 
apă de rose ce am făcut’o noi bătrânii li
berali și căria datorim tot ce avem astăzi.

D-lor, uitasem un lucru; uitasem că D. 
Carp ne mai spunea ceva, ne-a spus aceea 
ce sciam deja toți, în privința politicei 
D-sale la externe, dar a uitat să ne spună, 
cum D-sa și cu junimiștii D-sale, cari 
toți împreună erah în număr de 2 și ju
mătate, ah avut o parte de acțiune egală 
cu aceea a coalițiunel la resturnarea gu
vernului lui Ion Brătianu. Voit-a dre să 
ne dea să Înțelegem că și Palatul a lu
crat la resturnarea lui Ion Brătianu? 
(Aplause).

Acum vib la ceea-ce am de ^is eh.
Voih încerca, D-lor, să examinez mer

sul lucrurilor la noi de la căderea guver
nului trecut, să examinez ce putem aștepta 
de la regimul actual, și ce trebue să fa
cem mai ântâih de tdte noi representan- 
ții țârei, începând cu răspunsul nostru 
la Mesagiul Tronului, frumdsa, unica 
ocasiune ce avem de a ne pune in comuni- 
cațiune directă cu Corâna, de a vorbi în 
numele țârei cu Șeful Statului.

D-lor, toți seim că Mesagiul Tronului 
este un act prin care Șeful Statului spune 
Corpurilor legiuitdre care este politica 
guvernului săh. ce a făcut și ce are de gând 
să facă guvernul, și că răspunsul nostru la 
Mesagih este actul prin care aducem la cu
noscința Șefului Statului vederile ndstre 
asupra politicei guvernului și tot de o-dată 
să ’I arătăm păsurile, trebuințele, dorin
țele țârei, precum și mi^locele pe cari le 
credem cele mai proprii de a da satisfa
cere acelor trebuințl, acelor dorinți, ceea 
ce a și făcut delegatul minorităței în pro
iectul săh de respuns la Mesagih, proiect 
fdrte succent, dar care va primi aci la 
tribună tdte des voi țări1© ce el comportă.
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Pe când proiectul de răspuns al maiori- 
țaței nu este de cât o simplă parafrasă, un 
simplu act, ce se Zice de curtenie, și pe 
care eh ’l numesc un act lipsit cu totul 
de curtenie și care e o perfectă nulitate^, 
căci ce este o parafrasă? Prin para- 
frasă întorci aceluia căruia voesc! să răs
punzi propriele sale cuvinte, aducând 
dreși cari schimbări la alcătuirea frase- 
lor. Cu tdte acestea, saă mai bine tocmai 
pentru acesta guvernul a fost pentru pa
rafrasă, căci precum sciți, proiectul de 
răspuns al maiorităței se face tot-d’a-una 
cu concursul guvernului și preferința gu
vernului căZut era pentru parafrasă, și 
iată cum motiva el acăstă preferință: Ne 
Zicea să trecem iute asupra răspunsului 
la Mesagiul Tronului, să nu ne perdem 
vremea, să ne punem pe lucru.

Mai ne Zicea aveți destule ocasiuni în 
tdte Zilele ca să hărțuițl guvernul; puteți 
să faceți acăsta prin propuneri, prin pro
iecte de lege, din inițiativa parlamentară, 
și prin interpelări. Ce se întâmpla insă? 
îndată ce se vota Adresa, la tdte interpe
lările ce ’I adresa membrii Camerei, gu
vernul răspundea într’un mod evasiv, și 
când nu’I venea la socotălă ca să răspun
dă, nu răspundea de luc, Zicând că se face 
obstrucționism, că se pun bețe în rdte gu 
vemului, că acele cestiunî aâ fost deja tra
tate cu ocasiunea desbaterel a răspunsului 
la Mesagiul Tronului; că în sfârșit budge
tele ne vor da ocasiunea să discutăm politica 
internă și externă și tdte actele guvernu
lui. Dar ce se întâmplă și la desbaterea 
budgetelor? Budgetele veneai în Cameră 
în ultimele Zile ale sesiunel, ast-fel că 
timpul material ne lipsea pentru a face 
cea mai mică discuțiune/ Abia puteam pri
didi a Ie vota în bloc, pe capitole. Cei 
cari le votaâ, căci eii nu votam, amețiati 
tot învârtindu-se împregiurul urnei ca 
să ’și depue bilele cari ne costai milidne 
și Zecimi de milidne. Pare că aud pe D. 
ministru Zicându-’mi: faci un anacronism, 
vorbesc! de timpii colectivităței, și noi am 
intrat în o eră nouă. Pentru DumneZeîi, 
D-lor miniștri, slăbiți-ne cu era nouă! Și 
sub fosta colectivitate am avut eră nouă, 
am avut încă mai multe ere noul, și fie
care eră nouă era o agravare a răului; nu 
mai ne speriați dar cu eră nouă.

O să mai Ziceți pdte este deosebire în
tre noi și predecesori! noștri din colecti
vitate, ca s’o vedeți, comparați numai 
Mesagiul la care răspundeți cu ultimul 
Mesagifi din timpul colectivităței. Mesa- 
sagiul present vă vorbesce despre idte 
este o inciclopedie, este, cum Zice Humbold, 
un cosmos; pe când Mesagiul ultimei se
siuni colectiviste avea abia câte-va rân
duri, vă cerea numai budgetul. Așa este. 
Aveți dreptate. Vedeți că nu sunt un ad
versar înverșunat, când aveți dreptate o 
recunosc cu plăcere. Amintirea preceden
tului Mesagifi ’mi mai aduce aminte ceva 
analog, care s’a petrecut acum câțl-va 
ani într’un bal la Paris. Vestitul Rots- 
child, afiându-se la balul de la operă, este 

urmărit din cameră în cameră de un 
domino care ’i Zice mereti: de Vargent, de 
Vargent. Bani, bani. Rotschild penând 
răbdarea se întorce către domino, și 'i Zice: 
frumdsă mască, convine că esci prea de 
tot monotonă nu mai găsesc! alt-ceva să 
’mi Zici; tot de Vargent, de Vargent. Masca 
’I răspunde : imbecilule, ce alt de cât bani 
’ți pdte cere țiecine va?

Ei bine, așa s’a întâmplat și cu gu
vernul trecut. El ajunsese a crede că nu 
mal avea trebuință să stea la vorbă cu 
camerele sale. De aceea s’a mărginit ale 
cere budgetul; Mesagiul le-a vorbit nu
mai de budget. Nu uitați, D-lor miniștri, 
că și sub fosta colectivitate Mesagiilemai 
mulți ani pe rând ne promiteafi câte în 
lună și !n sore, și că numai dupe 12 an! 
de domnie a guvernului bunului plac ni 
s’a presintat acel laconic Mesagib care nu 
ne vorbea de cât de budget.

D-vdstre, cari sunteți mal ageri, cari 
mergeți așa de iute, nu 12 ani, dar nici 
2 n’o să vă trebuiască ca Mesagiile să ne 
vorbească numai de bani.

Mai mult de cât atâta, tâmă’mi este că 
cum ați apucat, de veți trăi 2 ani nu o să vă 
dațl nici ostenâla de a ne mai cere bani. 
Veți Z^e: budgetele nu ni se refuză nici 
o-dată; de ce dar să ne pierdem vremea de 
a le, mai cere ? N’avem de căt a lua banii 
ce ne trebuiesc.. ț)is și făcut. Se pdte chiar 
să nu mai fie nici Mesagiu la deschiderea 
sesiune! Parlamentului. Să nu mi se Zică 
că este cu neputință un lucru așa de grav, 
căci s’a petrecut deja ceva și mai grav, 
și nimeni n’a Zis nimic. In adevăr, ofen
sa este mai mică, de a nu da cuiva bună 
dimineța, de cât când ești salutat, să nu sa
luți, să întorci spatele fără să mulțumesc!.

La deschiderea sesiunel trecute noi 
n’am Zis un cuvânt în răspuns la Mesa
giul Tronului; și cu tdte acestea nu s’a 
supărat, nu s’a formalisat nimeni, nici 
Palatul, nici guvernul trecut, nici guver
nul actual.

Prescripțiunile Constituțiunei când în
cep a nu mai fi ținute *în săma, când ele 
devin nisce simple formalități, cari nu 
mai însemnâză nimic, acele formalități 
încetul cu încetul cad în desuetudine, dis
par fără să mai impresioneze pe nimeni 
disparițiunea lor. Tâmă’mi e să nu ajun
geți în curând £colo.

D-lor, aci să ’mi permiteți a deschide 
o mică parentesă: Ieri s’a vobit de drep
turile și îndatoririle Regelui. Eii nu nu
mai că nu voiă trage aci la răspundere pe 
Șeful Statului, dar nici voiâ pronunța 
cuvântul de Rege. Este mult timp de 
când n’am mai pronunțat acest cuvent. 
N’am mai Zis Regele, Je când repausatul 
ministru Stătescu ne-a amenințat Zicându- 
ne : Nu prea tot vorbiți de Rege, nu ’l 
supărați ca să nu o pățiți, să nu vă restrîn- 
gă, să nu vă suprime libertățile la cari spu
neți că țineți așa de mult. De atunci 'mi 
a intrat frică în inimă; și m’am ferit d’a 
mai pronunța cuvântul: Regele, pic aci: 
Șeful Statului, aci Cordna, aci Palatul, dar

Regele nici o-dată. Dar și fără acea a
menințare, eă n’ași fi tras și nu ași trage 
aci la răspundere pe Rege, căci Regele nu 
se trage la răspundere în Parlament. Nu 
se pdte trage la răspundere în același 
timp și miniștrii și Regele ; eă prefer a 
trage la răspundere pe miniștri, pentru 
că de ași avea a trage la răspundere pe Re
ge, n’ar mal fi Parlament, Regii și ei 
sunt trași la răspundere, dar nu în Par
lament, acâsta din norocire se întâmplă 
mai rar, căci tragerea la răspundere a 
Regilor are consecințe mult mai grave 
de cât scărmănăturile ce dăm aci pe tdtă 
Ziua D-lor miniștri

D-lor, m’ațl auZit mereti Zicând: fosta 
colectivitate, Zic fosta colectivitate ca să 
nu o confund cu colectivitatea actuală, 
pentru că acum avem o colectivitate nouă 
care s’a înjghebat, s’a format mult mal 
iute și mal de timpuriii de cât vechea co
lectivitate. I. Brătianu a guvernat mult 
timp fără să aibă nevoe de a ’și crea o co- 
lictivitate. Numai când a început s’o scrîn- 
tescă, și prin urmare, să slăbescă, a cre
Zut că trebue să ia și buni și răi, și con
servator! și liberall-conservatori, și juni
miști,ce 'I-aă venit sub mână,casă*șiînmul- 
țescă partisanil, ca interesând maimulț! la 
sdrta lui, să se pdtă manține la putere. 
De vreme ce D-vdstre, D-lor junimiști, 
ați început a vă face o colictivitate îna
inte chiar de a forma ministerul D-vdstre; 
nu vă fac pentru acâsta o imputare. Vă im
put că ați primit sarcina să formați mi
nisterul în condițiunile în cari vă găsiți; 
dar o-dată că ați primit o asemenea sar
cină, n’avețl încotro; din nimic nu se pdte 
face nimic, vă trebuia o colectivitate, v6 
trebuia o adunătură de dmeni chiar pen
tru a înjgheba personalul ministerului.

D. Carp rămăsese singur, însuși D-sa 
o recuuoscea, o declarase în ultimii timpi 
și în Parlament și în conferințele ndstre 
de la D. Marghiloman ; când a început 
însă să mi roșă a minister a mal eșit în 
front, D. Maiorescu și fracțiunea Marghi
loman ; toți, toți, duoi și jumătate. Apoi 
s’a luat un membru al Curței de Casațiu- 
ne ca paravan, paravan cam transparent 
prin care se văd lucrurile în adevărata lor 
coldre; magistrat a cărui mână, când ține 
cumpăna politicei, tremură mereâ. Ne
greșit de prea multă modestie, de prea 
multă timiditate.

D. Rosetti era și junimist, era și con
servator, și ca magistrat mai era și inde
pendent de ori-ce partid politic. Norocita 
inspirațiune ! Nu se putea găsi un om 
mai nemerit ca să fondeze și să presideze 
colectivitatea junimistă. Intradins să fi 
fost creat n’ar fi putut eși mal bun. Adu
nătura continuă. Vine principele Știrbeiă, 
membru comitetului executiv al partidu
lui conservator.

D-sa a intrat în minister fără voiea to- 
văreșilor să! de luptă și a primit chiar 
imputări de la dânșii pentru acesta, dar 
când ise face aceste imputări, D-sa se uita 
Zîmbind, pdte că cuvântul nu e proprii 
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cad pâre-mi-se D. Știrbeifi nu scie să rîtjă, 
se uită lung, se uită galeș la colegii săi, și 
avea aerul d'a le ^ice: Dragii mei, mal 
domol, mal domol, căci peste puțin vă 
veți lua toți dupe mine. Așa, că dacă n’a 
sciut mai mult de cât noi cești-alțl, pe 
vremea aceea, D. Știrbeiti, trebuie s’o recu- 
născem că este un adevărat prooroc. Dupe 
prințul Știrbeifi vine la grămadă ca mi
nistru de finance D. Menelas Germani, 
membru al comitetului executiv conser
vator, censor al băncei a cărei constituire 
și modul de a opera avea negreșit totă a
probarea sa, colectivist, junimist cu ju
nimiștii, negustor de bani, și este sciut 
că banul n'are patrie ; cu atât se mal 
pdte $ice că banul n'are nici un partid. Cine 
mai vine ca să completeze omogeneitatea 
ministerului junimist^? Cine? Cine? Ei, 
bată! să’l bată, 1 uitasem, (ilaritate) ge
neralul Barozzi, fost ministru al D-lui 
Ion Brătianu până In ajunul cădere! sale, 
adevărată plămadă colectivistă fără de 
care nu .se putea Inchiega bine o nouă 
colectivitate. D-lor miniștri, de și vă 
combat, de și consider ministerul D-vdstre 
ca o nenorocire pentru România, vă rog, 
să credeți că nu vă voiii acusa de trădare, 
câ nu vă voifi numi trădători. Asemenea 
cuvinte nu intră în vocabularul meii. Avem 
omeni slabi, cari fac prostii, cari fac nnii 
chiar mișeii!; dar trădători nu sunt In 
țăra Românesc». Recunosc că sunteți toți 
omeni fdrte onorabili, D-lor miniștri, și 
aveți din parte’ml tdtă stima ce vă dato
rez; cuvintele mele dar să nu vă supere 
căci nu sunt ^ise cu intențiunea de a vă o
fensa câtuși de puțin. Ele pdte să vă gâ
dile puțin câte o-dată; ce vreți, nu de 
geba sunteți miniștri. Am ^îs că ați fă
cut o nouă colectivitate care a luat locul 
celei vechi, și am arătat cum ea s’a for
mat; dar o să’ml ^icețl: bine noi furăm ?

Aveți răbdare, n’ațl avut încă când. 
(A! A ! protestări).

Dar Ion Brătianu, fostul D-vostre co
leg generalul Barozzi a furat ? Nu; sub 
dânșii însă s'a furat; tot ast-fel pdte se va 
petrece și sub D-vdstre, când veți scrîn- 
ti-o și ați scrântit-o deja binișor, o să în
chideți adesea ochii ca să nu pierdeți pu
terea. ’

O Voce: Dar subscrierea națională ?
D. Dlm. Brătianu: D-lor deputați, 

nu cer să mă credeți pe cuvânt nici să 
judecați dupe aprecierile mele, veți ju
deca dupe propriele cuvinte și acte ale 
D-lor miniștri pe cari permiteți'ml să le 
amintesc aci.

Să aruncăm ochii asupra celor petre
cute în politica ndstră externă și internă, 
încep cu politica externă fiind că sunt mai 
puține de ^is.

D. Carp care, ori-ce s’ar e3^e ha
hamul acestui guvern (rîsete) adică omul 
cel mare, a spus nu o-dată că aprobă în 
tdte’ politica externă a D-lui Ion Bră- 
tiahu. Dacă 'l-ași întreba de ce o aprobă, 
’ml-ar răspunde: o aprob pentru că po

litica lui Ion Brătianu este politica mea. 
Nu’l voifi mai întreba, dar politica D-tale 
a cui este.

De prisos a‘l mai întreba cum stă po
litica ndstră internațională, căci D-sa e 
prea discret ca să’ml spună ceva; și ’i este 
fdrte lesne a fi discret pentru cuvântul 
că habar n'are, precum habar n'avea nici 
Ion Brătianu de cele ce se petrec cu pri
vire la politica ndstră exteridră; să tre
cem înainte; politica exteridră nu e treba 
D-vdstre. Acum să venim la cele din întru; 
aci este mal mult de vorbit.

In prima linie avem cestiunea financi
ară. D. Carp continuii a ^is că cestiunea 
financiară de sub guvernul lui Ion Bră
tianu era excelentă, perfectă, avea numai 
veleități să aducă schimbări în organisa- 
rea băncei naționale și mai cu semă în 
privirea agiului; dar se vede că s’afi mai 
slăbit și aceste veleități, de vreme ce a 
luat la ministerul de finance pe fostul 
censor al băncei, care se ^ice că era mâna 
dreptă a lui Ion Brătianu în materie fi
nanciară, care a aprobat tot-d’a-una or- 
ganisarea băncei și operațiunile el. Ceva 
mai mult, D. Carp tot-d’a-una a <jis că 
trebue să Înmulțim dările ca să putem 
face față cheltuelilor cari, având preten- 
țiunea să fim un stat civilisat, afi să crăscă 
din î» 4L

Lucru curios, Mesagiul ne spune nu 
numai că n'o să mal sporescă dările, dar 
că unele din ele o să scadă, o să se des
ființeze chiar, și cu tdte acestea cheltue- 
lile cresc, nu se reduc, afi să semăr&că... 
Mare minune! In vremele vechi pe când 
erafi sfinți, minunile le făceafi sfinții; în 
timpii moderni minunile le fac scama
torii; D-nil miniștri nu sunt nici sfinți 
nici scamatori, cum o să facă el dar o ase
menea minune! O să facă la împrumuturi 
tot la Berlin și Francfort, cum afi făcut deja 
și pentru plata anuităților merefi cres
cânde ca să nu ne speriem ca să înghițim 
mal lesne hapul 'l-a poleit, ne spune că nu 
înmulțesce impositele, ci le remaniază, 
ca să pdtă ajunge a plăti tdte cheltuelile.

Cât pentru administrațiune ea este în
tocmai, ea este administrațiunea fostei 
colectivități; singura el preocupațiune 
sunt alegerile. Ea nu este de cât un apa
rat electoral.

La activul guvernului mal avem fai- 
mdsele proiecte cu cari D. Carp are de 
gând să organiseze, sau mal nemerit, să 
desorganiseze acăstă țâră, căreia ’I lip- 
sesce mal cu semă respectarea instituțiu- 
nilor și sincera aplicare a legilor sale.

Adevărat, multe sunt acele proiecte ; 
dacă ar fi fost mai puține negreșit, ele ar 
fi fost mal bine făcute și ar fi putut servi 
la ceva, grație apropierel așteptate cu 
conservatorii, D. Carp a aruncat el însuși in 
gârlă cele mai multe din acele proiecte ca 
să mal ușureze vasul Statului. Câteafi mal 
rămas din ele, ni s’a spus că prin intra
rea în minister a celor trei membri din 
partidul conservator ele afi să fie studiate, 

remaniate, bine potrivite 'ca să nu mâh- 
născă pe nouii venițl.

Efi nu ^ic ca D. Kogălniceanu, că prin 
intrarea acestor trei domni în minister s’a 
făcut o nouă’ edițiune a ministerului juni
mist. Nu. D-nil junimiști nu 'și-afi dat nici 
măcar ostenăla de a ne presenta o nouă edi
țiune. Este aceeași edițiune a ministeru
lui primitiv cârpit safi mai bine $is com
pletat. N’a fost demisiune dată ș' pri
mită. Dovadă despre acăsta este ca nu
mai cei din nofi intrați în minister afi 
depus jurământ. Este aceiași comedie ju
cată în ultimele ^ile ale fostei colectivi
tăți, când D. I. Brătianu dupe ce ’șl dăduse 
demisiunea reveni în Cameră cu noul gu
vern compus de aceiași miniștri, ce ni se 
spusese că demisionaseră, plus nenoro
ciți! Tache Giani și Nicu Ganea.

Acum ministerul junimist s’a comple
tat cu D-nu general Mânu și cu D. Ale
xandru Lahovari, uitasem numele D-lui 
Vernescu. (Rîsete). Presența D-luI Ver
nescu pe acea bancă, o mărturisesc că m’a 
mirat și m’a mâhnit, căci ori cât să fi 
fusionat, ori cât să se fi boerit, efi tot un 
liberal văd într’ănsul. (Ilaritate).

Ce e drept, sunt în favărea D-sale cir
cumstanțe atenuante. In adevăr, sunt, mi 
se pare veri-o $ece ani de când D. Ver
nescu a fusionat, de când 'și mănâncă a
marul cu conservatorii, de când dărme și 
postesce cu ei. Ei bine, acum, că din mila 
Domnului a venit <jiua prasniculul, con
servatorii să se pue la masă și nu mal el, 
sărmanul Vernescu, să rămâe la ușă? Ar 
fi prea de tot....

Pentru ce, de exemplu, D. Marghiloman, 
iafi pe cel mal tânăr, să fie ministru 
și D-lui nu?Pentru, ce mă rog, nu-ipdte 
ore ^ice D. Vernescu: Ce 'mi ești tu ce sunt 
efi ? AI învățat dreptul și efi am învățat 
dreptul! AI avere și efi am avere! Ai 
case mari și efi am case și mal mari, în 
tot cașul mai poleite. Ești de la Buzăfi și 
efi sunt de la Buzăfi! (Ilaritate).....  Ar
gumente sdrobitdre, fără replică. D. Ver- . 
nescu s’a mulțumit încă pe puțin, pri
mind ministerul justiției, atât era de ah
tiat omul să 'șl servescă patria. Este un 
sfert de veac de când D-sa a fost deja 
ministru al justiției. La 1876 n’a vrut 
să primăscă de cât ministerul de interne. 
'L-a muiat bătrânețele; numai este așa 
de țanțoș.

In fine, D-lor deputați, de bine de răfi, 
ministerul junimist s’a completat cu 
liberal-conservatori; dar noi ce am câș
tigat, ce a câștigat țera de la acestă în- 
perechere ? Iată ce am câștigat: Conser
vatorii intrând în minister afi primit gu
vernul personal, botezul junimist, și nașii 
junimiști afi dăruit conservatorilor ca 
present de botez proiectele lor de’ refor
me ; prin urmare, D. Carp ne a ușurat de 
reformele ce ne promisese și tot de o-dată 
avem un guvern personal mărit și întărit 
cu conservatorii... Frumos de tot!

Dacă 'ml aduc bine aminte, D. Verne
scu a ^is aci într’o ^i, că nu este adevă-
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rat ca D-sa a considerat guvernul juni
mist ca guvern personal, dacă a Zis așa, 
memoria sa ’l-a înșelat; emoțiunea porto
foliului ministerial dupe o așa de lungă 
văduvie T-a făcut se vede să uite ceea ce 
s'a petrecut.

Eti voi chema aci măituria venerabi
lului nostru președinte, care negreșit n’a 
uitat că, cel puțin până in momentul când 
conservatorii s’ati rupt de liberali, Domnu 
Vernescu și eti am considerat guvernul 
Rosei ti-Carp ca guvernul cel mai personal 
ce ar putea exista. D. Catargiu cred că 
n'a uitat acăsta, căci n'a putut să! emo
ționeze într’atâta ocupațiunea D-sale de 
astăzi d'a citi biletele de vot și d’a nu
măra bilele. D-sa trebue să fie liniștit a
cum că e regularisit, că este pus la pensie.

D-lor deputați, fiind-că vorbii de gu
vernul personal, sunt dator să vă arăt 
cum este personal, să vă arăt esența lui, 
să mergem la obârșie; să vedem cum s'a 
produs, cum a venit acest minister. El a 
căZut, cum Zice Milo într'o comedie, ca 
o bombă neașteptată pe acea bancă. Da, 
el a picat aci; n'a venit, căci ca să vie, 
trebuia să vie de unde-va, și D-nii juni
miști n'ati avut de unde să vie. D-lor ne- 
având nici un domiciliti politic în nici un 
partid, afară numai dacă vor pretinde că 
domiciliul D-lor politic este la Palat.

Pdte să mi se Zică, n'ai dreptul să vor- 
besci așa; D-ta care ai cerut Regelui să 
ne scape de guvernul lui I. Brătianu, și 
să aducă la guvern pe ori-cine va voi 
M. Sa. Nu eti am cerut ceva Regelui; a
devărul este însă că mai mulți oposanți 
ati ținut un asemenea limbagiti Regelui 
în numele oposițiunei-unite.

Dar cui putea trece dre o dată prin 
gând, că pentru a salva situațiunea era 
să se facă apel la rămășițele împrăștiate 
și îmbătrânite ale unei societăți mai mult 
sati mai puțin artistico-literare de acum 
20—30 de ani. Dacă Regele a făcut una ca 
acăsta, este c'a putut să o facă. Toți credeti 
că pentru formarea noului cabinet Șeful 
Statului avea să alăgă pe un membru al 
oposițiunei-unite, pe unul din aceia cari 
resturnaseră guvernul colectivist. S'a Zis 
că Șeful Statului s'a temut ca nu cum-va 
oposiția-unită să nu fie prea severă cu d- 
menii regimului trecut, și să nu pdtă ga
ranta în destul libertatea în alegeri. Dacă 
o asemenea temere a existat, nimic n'o 
pote justifica. Din contra, oposițiunea u
nită singură însușia condițiunile cerute 
pentru a nu fi persecuțiuni și pentru ca 
alegerile să se facă în deplină libertate. 
Șeful Statului a preferit să pue încrede
rea sa în cei duoi-trei junimiști ca să pre- 
sideze ei nouile alegeri. Șeful Statului 
avea dreptul să facă acesta, și acăsta a 
făcut.

Noul prim-ministru, făcând în Parla
ment declarațiunea acesta, adică că ati ve
nit la guvern numai cu încrederea Regelui, 
a adâogat, că vor căuta să dobândescă și 
încrederea țărei.

Lumea a crezut că guvernul înțelege 

să dobendăscă încrederea țărei făcând în
dată nouile alegeri în cea mai perfectă 
libertate. El a înțeles alt-fel modul d'a 
dobândi încrederea țârei, și a amânat a
legerile sub pretext că trebue să potolescă 
mai ântâiti rescdla țăranilor. Ca să poto- 
lăscă rescdla. a năpustit armata asupra 
țăranilor, și s'a pus tot de o dată să pu
blice în Monitor la proiecte în cari 
le făgăduia marea cu sarea. Ambele 
măsuri ati fost greșeli mari comise 
de frică. Frica este un răti consilier, 
frica a făcut pe D-nii miniștri să’și pârdă 
mințile. Târnă 'mi este că sângele vărsat 
a dat naștere unei teribile bdle endemice, 
care este o amenințare continuă d'a se ivi 
când ne va fi lumea mai dragă.

Adevărata domolire a rescdle!, se putea 
face nu cu gldnțe și cu făgăduell puse în 
Monitor de frică. Trebuia să mergeți 
D-vdstre în persdnă, D-lor miniștri, în 
localitățile resculate împreună cu dmenil 
cunoscuți și iubiți de popor cari se ofe- 
reati a ve însoți; să cercetați pe resculați, 
să'i povățuițl, să’i mângâiați, săT încre
dințați prin presența vostră că guvernul 
a auZit și a vă^ut nevoile lor, și că acum 
dreptate li se va face; să fi schimbat în
dată toți funcționarii în contra cărora se 
plângeati; să le fi dat porumb, să proce- 
deți la alegeri fără întârziere, făcând cu
noscut țăranilor că representanții țerel 
se adună ca să primăscă tânguirea lor și 
să îmbunătățâscă a lor sdrtă. Alegerile, în 
loc de a ațîța rescdla, ar fi contribuit mai 
mult de cât orl-care altă măsură a linisci 
spiritele și a potoli răscdla. Ca dovadă că 
nu rescdla putea împedica libertatea ale
gerilor, avem mai multe alegeri guverna
mentale făcute în cea mai perfectă linis
ce, în timpul răscdlei.

'îmi aduc aminte că D. Maiorescu a 
fost ales cu o mare maioritate la Goq, cum 
sciam că D. Maiorescu n'are așa mari 
daraveri cu acest județ, am întrebat un 
gorjan de unde vine că D. Maiorescu are 
atâta popularitate la Gorj. Mi s’a răspuns: 
gorj anii nu cunosc nici numele D-lui 
Maiorescu. Cei mai mulți ati votat pen
tru D. ministru Marinescu, căci ati diver
se interese în joc și doresc să se pue bine 
cu D. Marinescu. Din nenorocire, aadăo- 
gat gorjanul, lumea este învățată a crede 
că alegerile se fac de guvern pentru gu
vern și că vai de cei ce nu vor sci să se facă 
plăcuți guvernului.

Guvernul a lucrat cum la tăiat capul. 
Cu gldnțe cu torturi, răscdla a fost năbu
șită; dar nici dupe acestă ispravă nu s’ati 
făcut alegerile. A trebuit 7 luni guver
nului ca să se decidă ale face, căci el n’a 
înțeles să dobânddscă încrederea țărei ce 
’i lipsea prin alegeri, ci să dobândăscă 
ântâiti acea încredere și apoi să proceadă 
la alegeri. Pentru a dobândi dar încrede
rea țărei guvernul a schimbat în mare parte 
funcționarii. Numai în administrația pro-' 
priti Zisă și în departamentul finanțelor sati 
revocat vre-o 1.600 de funcționari; și s’ati | 
înlocuit nu cu dmeni mai cinstiți și mal ca- 1 

pabill, ci cu cei cari treceati de mai buni 
copoi învânătorile electorale, asemenea și 
pentru același scop a disolvat o mulțime 
de consilii județene și comunale, urbane 
și rurale. O circulare a ministerului agri- 
culturei amenința pe profesori de se vor 
ocupa de alegeri și nu s’ati mulțumit 
D-nii miniștri junimiști aingera în alegeri 
numai prin agenții, prin subalternii lor 
precum se făceati în timpurilede tristă me
morie, ci, vrând să întrdcă și într’ac&ta ati 
cutreerat ei în persdnă județele, ati adunat 
înprejurule în fie-care oraș pe alegătorii 
cei mai influențl, ’l-ati exortat, ’l ati ademi- 
nit, ’I ati amenințat, ati desemnat ei însuși 
pe candidațil fie-cărui colegiti, ati mers 
până a face și în Monitor apel, înfavdrea 
lor, și să nu mai să Zică că alegerile ati 
fost pe deplin libere. Chiar aici în Capi
tală D. Alexandru Catargiu, unul din cel 
mai onorabili și mai de frunte conserva
tori n’a putut fi ales la colegiul al III-lea, 
fiind-că n’a voit să se presinte la alegeri 
cu teșcherdua administrațiunei.

Dupe 7 luni de lucrări pregătitore gu
vernul cu prefecții sub-prefecții și con- 
siliele comunale și județene de cari se a
sigurase, s’a creZut în drept să se consi
dere că are deja încrederea țârei, și s’a 
hotărît să pue în lucrare formidabilul săti 
aparat electoral și să încăpăalegerile;dar, 
pe cine să alăgă. Acum posedati mașina, dar 
le lipseati stofa, materia cu care să făurâs- 
vă membri pentru Parlament; căci juni
miștii sunt puțini la număr, și se vede ca 
este mal lesne a fabrica deputați și sena
tori de cât a face junimiști.

Atunci D. Carp ’și aduse aminte de 
degenerați! săi și ’și Zise : iată momentul 
să ’I regenerez, să ’I bag în Parlament și 
în guvern, cu atât mai cu sâmă că apa
ratul electoral tot cu dânșii ’l-am pregă
tit, ei sunt căZuți la pământ; se vor simți 
fericiți că le întinZ mâna. Acum vre-o 10 
ani a luat pe D. Vernescu, ca să mai în- 
vieze el; dar s’a întâmplat cu totul din con
tră; a adormit și el cu dânjH și sati pus 
cu toții pe abținere tot-d’a-una și pretu
tindeni. In anii din urmă s’ati aliat cu li
beralii independenți și toți împreună înce
puseră a prinde putere, ati restumat pe 
Ion Brătianu. Alianța aceea nu ne venea 
la socotâlă, și am dobândit de la dânșii a 
ei rupere, acum dar degenerațil de con
servatori sunt cu totul la discreția mea, 
ati să fie deputății și senatorii mei, și c0* 
legi al mei în guvern. Știti că ei n’ati re
cunoscut revisuirea Constituțiune!, ca 
sunt în contra guvernului personal, că 
s’ati declarat în contra fortificațiuniloi» 
că s’ati angagiat să reia când vor veni la 
putere domeniile Cordnei. Dar tdte a
cestea sunt cuvinte de oposanți amărîțî. 
o-dată băgați în minister o să ’I vedeți 
cât sunt de patrioți cu ce entusiasm o sa 
susție și o să apere tot ce ati combătut în 
oposițiune; el sunt dmeni cu minte, sun 
oposiționiști. e

încep alegerile. Conservatorii sunt a
leși pretutindeni. EI pretind că datoresc 
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alegerea programului, s'a Încercat deja 
și s’a vâgut ce pote programul conserva
tor. Junimiștii la rândul lor gic că alege
rile se datoresc proiectelor lor de legi, dar 
cine a citit acele proiecte ?

O voce : Tdtă lumea le-a citit.
D. -Dlm. Brătianu : Cei cari le-ah ci

tit, In loc să dea încrederea lor guvernu
lui, In loc să devie partisanii lui, s’ah 
speriat și ati fugit de el; In adevăr, cine 
pdte fi în țăra acesta pentru majorate, 
pentru bresle, pentru căpitanate, pentru 
jandarmi rurali și alte asemenea vechi
turi feudale teutonice.

Alegerile nu le-ah făcut programele ju
nimiste sah conservatdre; le-ah făcut pre
fecții conservatori numiți de junimiști. Sub 
acest punct de vedere este drept a gice că 
conservatorii și junimiștii ah făcut alege
rile împreună.

Cocoloșul junimist-conservator umplu 
Parlamentul; o-dată aci, începură să se 
numere și unii și alții. Conservatorii pre * 
tind că ei ah numărul, junimiștii gic că 
puterea este a lor, și încep a se amenința 
unii pe alții. De la amenințări trec la 
fapte. Aci ’mi vine în gând ceea-ce a gis 
un coleg al nostru în Senat, despre gâina 
cloșcă și bobocii de rață. Junimiștii cloșca, 
cârâe, cloncănește pe mâlul lacului, pe 
banca ministerială, și conservatorii, bo
bocii intrațl In lac, In incinta Corpurilor 
legiuitdre, îndtăjdupe placu-le : Aleg pre
ședinți pe general Florescu la Senat, și pe 
D Lascar Catargiu la Cameră.

D. Tache lonescu a gis că s'a făcut o 
coalițiune între junimiști și conservatori, 
ceea-ce nu pdte fi; căci coalițiunea se face 
între persdne cari se Înțeleg, de vreme ce 
înțelegerea nu pare prea mare între ju
nimiști și conservatori, ceea-ce a făcut 
ca să se tragă pe sfdră unii pe alții; dar 
și tragere pe sfdră de ar fi, iar n’ar avea 
mare însemnătate pentru dânșii; căpetâile 
sforilor nu sunt in mânile lor.

Pentru o mai mare apropiere, membrii 
maiorităței s’ah băgat între conservatori, 
în minister. D Carp a gis că dacămaiorita- 
tatea nu este a D-lui, D-sa este al maio- 
rit&ței. S’ar părea că înfrățirea s’a făcut, 
că ah intrat împreună în joc ; dar este 
un joc silit, târîți piciorul. Tot vă ame
nințați cu degetul. D. Carp n'a gis în au- 
gul tutulor că președintele maiorităței nu 
are încrederea sa. Simțim noi Inși-ne și n’o 
puteți ascunde, că hora ce ați încins nu 
e horă românăscă.

întâmplă-se ce se va întâmpla, D-vdstre 
D-lor junimiști-conservatorl, ați reușit a 
face un minister mare. Permiteți-’ml să 
T numesc eh un minister mic, tocmai 
că se compune numai de dmeni mari. Prin 
acăsta nu înțeleg să micșoreze întru ni
mic mărirea D-vdstre, căci dacă vă pre- 
tindeți dmeni mari, nu gic că pretențiu- 
nea D-vostre nu pdte fi fondată.

Aci 'mi se pare nemerit să amintesc ce 
s'a întâmplat unui nenorocit voiajor: în 
urma unui naufragih el a scăpat pe o in • 
sulă nelocuită. Acolo găsesce însă duoi 

alți europeni, victimile unui alt naufra
gih. Acești duoi din urmă gic noului ve
nit : Bine că te a adus Dumnegeh printre 
noi, căci acum suntem trei și ne putem con
stitui. Fii D-ta președintele Statului și 
numeștețl; guvernul. Șeful Statului a
tunci gise unuia din cei-alțl duoi: pe D-ta 
te numesc președintele consiliului. Tova
rășul lui începu să protesteze și să strige 
de ce să nu fie și el președinte. Șeful Sta
tului ca să împace pe reclamant ’l numi 
și pe el președinte bis. Reclamantul tot 
nemulțumit de ce să fie el președinte bis, 
șeful Statului ’I spuse că bis însemnâză 
că el este mai mare, ceea-ce revoltă pe pri- 
mul-ministru cerând să fie și el tot bis; 
se luară la certă și detronară pe șeful 
Statului ca incapabil de a asigura pacea 
în republică. O să ’mi giceți: Acesta nu 
se pdte întâmpla nuoă; căci noi avem un 
vizir care va sci să ne pună la regulă. Așa 
este aveți un vizir, și ce vizir ? Un deli 
vizir ! Vizirul fostei colectivități nu vrea 
să scie nici de regi, nici de împărați, dar 
deli vizirul el pdte să nu vrea să scie nici 
de rațiune, nici de forța lucrurilor. D-lui 
Carp 'I plac năsdrăvăniile; căci și dme
nii mari ah năsdrăvănii ; deci, dacă n’ar 
avea năsdrăvănii, D. Carp n'arfiommare.

'Mi plac temeritățile năsdrăvanilor, și 
dacă D. Carp ar fi la teatru l’așl aplauda. 
Dumnâta, omul mare care ai pacificat Eu
ropa, frumos e să vii acum să turburi 
biata țârișdra ndstră ?

Dumnâta vrei ca tdtă lumea se vadă 
lucrurile prin monoclul D-tale. Aud că s'a 
și înființat o societate, societatea mono- 
cularilor; dar dacămonocularil se vor în
mulți tot așa de iute precum s’ah înmul
țit junimiștii, târnă'mi este că 'ți va cădea 
și dumitale monoclul din ochih înainte de 
a avea destul monoculari ca să mai for
mezi un minister.

Scițl, D-lor, pe ce se semețesce D. Carp ? 
D-sa 'și gice, nu voih să scih de nimeni: 
Am pe Rege, am pe dorobanț. Ei, te în
șeli amar D-le Carp; nu ai nici pe Rege, 
nici pe dorobanț. Dorobanțul n’a fost, nu 
este, și nu va fi nici odată cu D-ta; nu se 
va lua nici odată dupe D-ta. O să’mi gi
ceți : pdte se va lua dupe D-ta! Nu scih 
dacă se va lua dupe mine dar ceea-ce e 
positiv, ceea de care puteți fi sigur, e că de 
te vei presență înaintea dorobanțului ca 
să’l magnetisezi, ca să’l atragi cu monoclu 
D-tale, nu numai că nu se va lua dupe 
D-ta, dar el te va lua la gdnă. Nici Re
gele nu e cu D-ta, și dacă mal este, nu o 
să fie mult timp. Regele trebue să scie, 
și o să scie că ai abusat de numele lui, 
că 'l-ai compromis, că în timp de șâse luni 
al făcut în numele Regelui atâtea năs
drăvănii cari ah revoltat consciința în
tregei Românii, și dacă ’țl-a fost permis 
să le faci, trebue să gic că Regele te-a 
uitat. Nu ai de cât poliția; dar nici poli
ția nu o al; ați vâgut aici în Capitală po
liția e a primăriei, e a D-lui Pache ; cu 
ajutorul D-lui Pache te ai ales aici. Mi
nunat este D. Pache! El este adorat de 

toți, nu numai pentru că are barometru 
la portă, și acăsta nu e puțin lucru, dar 
Pache este adorat pentru că a avut fran- 
cheța de burtă verde de a spune verde 
aici în Cameră : De ce m’am ales la pri
mărie ? ca să ajut pe ai mei să vie la pu
tere. Să trăesci D-le primar! bravo ! a
dorabile Pache.

Da,D. Carp este omul care face mai mult 
râh Regelui și Dinastiei Și de aceea mai cu 
sămă ’l combat; și eh sunt dinastic; dar nu 
sunt dinastic fanatic sah curtesan; sunt di
nastic prin rațiune, sunt dinastic pentru că 
cred că Dinastia e o garanție de stabili
tate fără de care nu e progres, nu e forță, 
nu e prosperitate; că ea este o garanție 
pentru libertățile și instituțiunile ndstre; 
dacă însă D. Carp va reuși a mă face să cred 
că Dinastia e uciderea tutulor libertăți
lor ndstre, atunci voih deveni antidinastic, 
vom( deveni toți antidinasticl. Programul 
D-lui Carp nu sunt proiectele sale de legi, 
din Monitor. Adevăratul sâh program a 
apărut în România Liberă de la s/t6 Au
gust. El ne spune că țara acăsta e prea 
decăgută, prea incultă, ca să pdtă să dea 
o represintațiune înțelăptă, energică și o- 
neștă— proprii termeni — și că numai 
Regele cu câți-va dmeni pdte să ia tre- 
bile în mână și să ne scdtă la liman.

Democrație e acăsta, ori cesarism, dă- 
rîmarea tutulor libertăților ndstre? Vrea 
să gică noi suntem dmeni fără energie, 
fără înțelepciune, fără cinste, vâ place 
complimentul ?

Dupe o jumătate de secol de lupte, dupe 
ce nuoi înși-ne ne-am creat tdte libertă
țile, monarchia, dinastia, independența, 
repeta-vom acum faimosul : ticăloși Mă
ria Ta?

D-lor deputați, mâ adresez la toți fără 
deosebire și vâ gic : Să ne venim în fire 
căci cu păpușerii, cu minciuni, cu echi- 
vocuri, cu expediente, cu trageri pe sfdră 
și cu năsdrăvănii n’avem să mergem de
parte, ne inomolim din ce în ce mai mult, 
ne pierdem, D-lor.

Guvern e acesta? Dnii dupe acea 
bancă, ei guvernăză ? (Ilaritate).

încă o-dată, este acesta un guvern 
care să pdtă satisface cerințele diferitelor 
departamente ministeriale; D-nii Al. La
hovari și Vernescu ah să resolve cestiu
nea țârănescă, cestiunea împroprietărire! 
sah a vângârei pământurilor și a tocme
lilor agricole cu jocul liber al legilor na
turale și cu dreptul comun? Cu D. Al. 
Marghiloman ah să mârgă înainte lucră
rile ndstre publice ? N'am nimic în con
tra D-lui Marghiloman; din contra 'ml 
este simpatic; căci e singurul junimist 
june (Ilaritate). D-sa este un grațios om 
de „lume, un elegant onorat. La ce pdte 
servi însă acâsta la lucrările publice ? 
Dar prințul Al. Știrbei, om fdrte de is
pravă, care ar putea face chiar un bun 
archiereh (ilaritate), ce caută la ministe
rul de interne mai cu sâmă în împreju
rările de astă-gi ? Mai adăugați că preșe
dintele acestui mare minister este un ma-

/
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gistrat care cum francesul nu este 
nici chaire ni poisson, nici carne nici pesce, 
care este și șârece și pasere, un fel de 
Liliac, președintele Liliac.

Este sindicatul menit a face lichidarea 
regimului nostru constituțional. (Aplause).

D-lor deputați, vă conjur pe toți, chiar 
pe D-nil miniștri, căci suntem toți româ
ni, să luăm în serios greutatea situațiu- 
nel și pe noi inși-ne. Toți împreună prin- 
tr’o suflare puternică eșită din pepturl 
românescl să împrăstiăm acestă atmos
feră ucigătâre care ne sufocă, ne orhesce, 
ne ucide.

Trebue să avem bărbăția d’a ne afirma 
în gura mare, d’a spune lămurit pentru 
binele țărel și al Coronei, care este voința 
nestrămutată a țărel. Să facem să se pue 
tdte la locul lor. Să facem să intre apele 
care aii debordat în albia lor, să ne gră
bim D-lor deputați, mâine va fi prea t£r- 
4iii, mâine junimiști, conservatori libe
rali, pe toți ne va lua apa. (Aplause).

D. președinte, L. Catargiu: D. Dim. 
Popescu, are cuvântul.

D. D. Popeseu: D-lor deputați, eram 
hotărît să nu iah cuvântul în discuțiunea 
proiectului de răspuns la Mesagiul Tro
nului, lăsâd acâsta sarcină altora mai 
competențl de cât mine; am fost silit insă 
să vorbesc, fiind-că mi s’a făcut o adevă
rată provocațiune din partea unora din 
oratorii oposițiunel; în special de către 
D. Tache lonescu. D-sa, precum i s’a ob
servat fdrte bine, nu a vorbit tocmai în 
discuțiunea adresei către Tron, ci a găsit 
cu cale să facă un rechisitoriă în contra 
partidului liberal-conservator, rechisito- 
rifi violent și cu desăvârșire nedrept.

Primim cu mulțumire discuțiunea pe a- 
cest tărâm, pentru că ni se dă ocasiunea 
să arătăm cari sunt ideile, cari sunt as- 
pirațiunile partidului liberal-conservator.

D-lor deputați, ce este, ce voiesce par
tidul liberal-conservator? Avem o Con- 
stituțiune, pe care o respectăm și ținem 

. la libertățile coprinse în acâstă Constitu- 
țiune. Este adevărat că noi nu am luat 
parte la revisuirea el, este adevărat că a- 
cea Constituțiune s’a schimbat fără par
ticiparea nâstră și ași putea adăoga, în 
mod nu tocmai regulat și nu tocmai con
form cu adevăratele interese ale țărel. Cu 
tdte acestea, ne supunem și o respectăm 
așa precum este. Dovadă învederată că a- 
câstă revisuire s’a făcut într’un mod ne
folositor pentru țâră, este că ideea domi
nantă ce se găsia în vechia Constituțiune, 
a fost ne socotită, fără să se pună în loc 
altă idee. Eraă duoă idei față în față: re- 
presentarea intereselor prin cele patru 
colegii prin Constituțiunea vechie și co
legiul unic propus de repausatul Rosetti. 
Prin revisuirea ce s’a făcut nu avem nici 
colegiul unic, nici representarea interese
lor, avem o amestecătură care nu cores
punde nici cu colegiul unic, nici cu re
presentarea diverselor interese din Con
stituțiunea de la 1866. Că acâstă revisui
re a fost rea și nefolositare pentru țâră, 

se stabilesce prin lecțiunea pe care a pri- 
mit-o chiar D. Brătianu, autorul acestei 
opere. D-sa, care 12 ani neîntrerupt a 
monopolisat tot în țâra românâscă, care 
avea unanimități aprdpe în Cameră, când 
a că^ut de la guvern, nu a putut găsi cu 
legea D-sale un singur colegii! unde să 
pâtă fi ales. (Aplause). Noi dar primim 
revisuirea Constituțiunel și ne supu
nem el.

Ce mal voim încă? Voim ca în țâră să 
fie duoă partide cari regulat să se succâdă 
la putere atunci când țâra dă uneia sah 
celel-alte încrederea el; nu mal voim ace
le grupulețe cari se improviseză dintr'un 
moment fntr’altul; fiind că nu mal voim 
să vedem pe bărbații noștri politici 
călătorind din grup în grup. (Apla
use). Nu mai voim să vedem dmeni cari 
încep cu Costache Rosetti, primesc elec- 
tivitatea magistraților, apoi alergă în 
brațele D-luI Ion Brătianu și idealisâză 
inamovibilitatea. (Aplause). Și dupe a- 
câsta, când vine un alt guvern la putere, 
cum a fost cașul cu guvernul trecut, a- 
lârgă sub aripele acelui guvern, pentru 
ca să vină aici în Cameră să ne sfideze pe 
noi toți. (Aplause).

Voim, D-lor, și acâsta nu o putem îu des
tul repeți, să fie duoă partide seriose cari 
să ’șl împarță pe rând conducerea aface
rilor țărel, iar nu grupulețele acestea care 
mistifică lumea și strică caracterele. (A- 
plause). Căci, D-lor, păcatul cel mare in 
țâra ndstră este că nu avem omeni de ca
racter (aplause); este că alergăm dupe 
interesul nostru, pentru a ne crea o posi- 
țiune la care am putea ajunge cu munca, 
dar mal târziu. Aci este nenorocirea mare 
a țărel, și Ia acâsta nu se pdte remedia de 
cât convingându-se tdtă lumea politică 
că atunci când este vorba despre trebele 
țărel trebue să fie numai duoă partide 
bine hotărite și fie-care din ele să ia pe 
rând în mâini frânele Statului, când în
crederea națiune! o chiamă.

Ce mal voim noi liberalii conservatori ? 
Voim duoă lucruri: Voim proprietatea 
individuală, repudiând proprietatea co
mună. Proprietatea comună a Statului 
sah a comunei este o idee nenorocită, este 
o idee care condamnă progresul și adevă
rata civilisațiune. Cerem un al duoilea 
lucru, cerem respectul și înălțarea indivi
dului; nu voim ca individul să fie absor
bit în Stat, nu voim ca Statul să fie, cum 
se <jice, creerele, iar individul, cetățianul, 
membru inconscient al corpului (aplause); 
nu voim ca Statul să fie societatea, față 
cu individul lăsat în părăsire, cu indivi
dul inconscient care ar fi o rotilă în me
canismul corpului social și care ar primi 
mișcarea numai de la Stat. Noi voim ca 
individul să se bucure de drepturile lui și să 
fie independent de Stat.

Și, D-lor, nu credeți că Statului nu ’I 
reservăm un rol frumos; are un rol așa 
de frumos Statul în cât dacă ar fi cu pu
tință ca el să *1 îndeplinescă, atunci de 
sigur câ cele mai mari folâse se pot aduce 

asupra unei țări. Nu este vreme, D-lor, 
să facem un studih mai aprofundat asu
pra acestei cestiuni, dar să concretisăm 
puțin lucrurile prin câte-va fapte, ară
tând ce ar fi de făcut pentru ridicarea 
Statului român.

Așa, D-lor, este vorba de scâlă. Dato
ria Statului este să facă scdla și, cel mal 
mal bun și folositor lucru este să facă pe 6- 
meni să cundscă drepturile și datoriele 
lor. Tot în scâlă se face și educațiunea. 
In adevăr, ne plângem că starea țăranu
lui este nenorocită. Ei bine, chiar în a- 
câstă privință este mult de făcut prin in
fluența Statului. Trebue nu numai scolă 
să ’i dăm țăranului, dar și o educațiune 
adevărată. Pentru ce ne'plângem că țăra
nul trăesce răh ?

Noi ’i facem scoli, acele scoli însă de 
multe ori ah ferestrele sparte, tavanul 
găurit în cât pică înăuntru, gropi în par- 
dosâlă. Ce educațiune dăm noi țăranilor, 
ce idee de bun traih și de civilisațiune le 
dăm de mici copil ?

Mal departe era regula ca pentru fie 
care scâlă sătâscă să se facă o grădină 
unde să se învețe țăranul cum sa culti- 
vâză legumele ca să trăiască bine. Tdte 
acestea nu s’ah făcut, și tâte acestea intră 
în rolul Statului să le facă. Este în rolul 
Statului să ’I dea justiție, este în rolul 
Statului să facă totul pentru a protege pe 
cei slabi fâră să jignâscă pe cei tari. (A** 
plause). Acâstă distincțiune trebue să o 
facem: Statul nu este creerul care rațio- 
nâză pentru tâtă lumea, el este puterea 
tutelară datâre să sprijine pe cel slab fără 
însă ca să atingă de drepturile celor-alțl.

Acâsta este idea adevărată care trebue 
să ne conducă atunci când avem se dăm 
soluțiunea asupra Gestiunilor de organi- 
sarea instituțiun;lor ndstre.

De aceea, D-lor deputați, refqpmele cari 
se propun le vom discuta plecând din 
acest punct de vedere, primindu-le în esen
ță și aducând îmbunătățiri țăranilor. Ast
fel, când va fi vorba despre pământul ce 
este a li se da, nu avem să ridicăm ces
tiunea împroprietărire! lor căci acâstă 
cestiune s'a resolvat de la 64. Astăzi ceea 
ce are să fie, este numai o vîmjare: Sta
tul vinde proprietățile lui țăranilor, pen
tru că așa ’l povățuesce interesul 
Acesta este sensul adevărat al legei ; și 
dovadă despre acâsta este că toți băr
bații noștri politici ah considerat lucrul 
în modul acesta, și dovadă despre acâsta 
este că chiar D. prim-ministru a spus o 
într’un mod fârte lămurit, cu ocasiunea 
unui frumos discurs, D-sa a 4“ \ Nu este 
vorba de împroprietărirea țăranilor, este 
vorba de vîntjarea moșiilor Statului în 
mici loturi țăranilor. Și, D-lor deputați, 
Statul făcând acâstă vîn^are, pâte să pu
nă și condițiunile de vîn^are ca ori-ce 
particular, Statul pdte să stipuleze cât se 
hotărasce țăranului pentru hrana lui și 
cât pentru vitele lui. In primul rând, m- 
tr'adevăr, interesâză pe țăran cestiunea 
islazului, pentru care închee adesea în- 
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▼oiell grele, și de aceea Statul este dator 
să facă aceste vinari, privind lucrul din 
punctul de vedere al inlesnirei țăranilor 
pentru islaz. Lucrul se petrece și tn alte 
state; treceți într’adevăr dincolo de ho
tar și veți vedea că așa se practică acolo; 
se dă pământ și se prevede că atâta are 
să fie pentru hrana omului, și atât pen
tru hrana vitelor.

Va să gică, D-lor, aceste sunt ideile cari 
ne conduc pe noi: Voim ca individul să 
’șljăstreze independența și libertatea lui, 
nu voim ca Statul să fie opresorul asupra 
individului, pentru că atunci ar trebui 
ră renunțăm la tdte libertățile ndstre. 
In fine, voim ca Statul să aibă tutela asu
pra celor slabi, fără insă să jignescă drep
turile celor-alte persdne.

Atunci, D-lor, mă Întreb efi, dacă aces
te sunt ideile ndstre, de unde iafi adver
sarii acusațiunile ce ni aruncă, și atacu
rile ce’ne aduc. Că suntem reacționari și 
că ne uităm tot-d’a-una Îndărăt? Cum este 
cu putință să concorde aceste invinuiri 
cu ideile și aspirațiunile ce declarăm Îna
intea D-vdstre? D-lor delutațl, dacă ar fi 
să fim drepți, atunci am <jice cu tdtă lu
mea că noi suntem adevărații liberali, că 
acestea sunt adevăratele idei liberale. 
(Aplause).

Statul să fie puternic, dar să 'și facă 
numai datoria sade Stat, ne mai fiind so- 

• cietatea care să Înglobeze tdtă lumea și să 
transforme pe cetățeni In nisce iloțl safi 
rotile mecanice’ supuse impulsiunei Sta
tului.

Liberalii vin și declară Înaintea D-vos- 
tre că primesc intervențiunea Statului, 
și unde vor să ajungă D-lor cu acăstă in- 
torvențiune ?

Este ciudată amestecătura ce se face de 
D. Tache lonescu între liberali și demo- 
crați. Democrația există In țăra româ- 
n5scă, a existat tot-d’a-una, și dovadă 
despre acăsta este că tdte ideile mari nu 
afi Întâmpinat mari dificultăți în țera ro- 
mânăscă. Avemsecularisareamonastirilor, 
Împroprietărirea țăranilor de la 1864, 
și atâtea cestiuni in cari totă lumea a fost 
de acord, și nu cu multă dificultate s’a pu
tut ajunge la resultate folositdre. Țera 
lomânăscă este o țără de bun simț. De
mocrația curge în valuri, nebun e acela 
care se opune contra ei, dar noi, liberalil- 
conservatori cu ideile ndstre, suntem ade
vărații democrați. (Aplause).

Nu voim ca Statul să ia inițiativa la 

tot, voim ca fie-care să judece și să rațio
neze, să aibă voia lui, să nu ia dreptul 
altuia și să se piărginăscă In întrul drep
turilor ce *1 recundsce Constituțiunea.

Nu scifi la ce resultat pot să ajungă 
adversarii pronând cu ori-ce preț inter
venția Statului, nu sciâ pe ce se pdte ba
sa în acăstă privință. Țifi minte că D. 
Panu 4icea a până acum clase 
diriginte și că este vremea să fie date la 
o parte, iar masele poporului să fie de 
aci înainte clasa dirigentă și ele să dea 
legile. Dar atunci gânditu-v’ațî ce se 
fac tdte libertățile ndstre publice ?

Masele vor hotărî numai în propriul 
lor interes, pe când este mult mal bine ca 
fie-care cetățean să aibă dreptul săfi și să 
fie apărat de Stat în exercitarea lui, iar 
Statul să nu pdtă desființa nici o-dată 
dreptul cetățenulul. Cu aceste idei ale 
liberalismului D-v., ajungeți la suprima- 
realiberțăților. V’ați gândit la un Stat om- 
nipoten^ monopolizând cele din urmă li
bertăți ale cetățănulul, ce se mal face cu 
acele libertăți ? Neapărat că Statul este 
stăpân absolut. Ori-ce libertate ar dispă
rea, și nu cred că acesta să fie resultatul 
la cari vor să ajungă liberalii. Este fatal 
pdte, dar resultatul definitiv va fi că unii 
din liberali trebue să se contopăscă între 
conservatori; căci aceștia sunt adevărații 
liberali, iar alții să se alipăscă către radi
cali sati socialiști pentru ca Statul să fa
că distribuțiunea bunurilor la fie-care 
cetățăn. Acesta este resultatul inevitabil, 
și nu puteți scăpa de acestă alternativă.

Ne vorbia D. Tache lonescu de curen
tul democratic ce se observă în Englitera.

Este forte adevărat acest lucru, și fiind
că vorbia tocmai de Englitera, o să ’i aduc 
și efi un exemplu tot de acolo, un exemplu 
relativ la intervențiunea prea exagerată 
a Statului în afacerile particulare.

S’a făcut o statistică în Englitera de 
la 1867 până la 1877, de când a început să 
înflorescă ideea socialistă de Stat, și s’a gă
sit datoriile comunelor, județelor și Statului 
reducându-se din an în an în mod îngro
zitor. Ceea-ce s’a întâmplat în Englitera 
s’a întâmplat și la noi; căci, D-lor, D. Idn 
Brătianu nu a fost un liberal, D-sa a fost 
un socialist de Stat, D. Brătianu a impins 
nu numai pe Stat dar și comunele și județele 
la executarea unor lucrări, la diferite con 
strucțiuni cari cereai! nisce cheltueli exor
bitante și în nici un raport cu budgetele co
munelor și ale județelor, așa în cât astăzi ve
dem că tdte județele și tdte comunele ndstre 

sunt pline de datorii, datorii provenite 
din causa acelor lucrări nechibzuite. Și 
de aceea vom fi siliți săjvotăm acel proiect 
de lege care este relativ la regularea a- 
cestor datorii. S'a proiectat facerea unor 
linii de drum de fier în diferite județe cu 
condițiune ca și județele să contribue la 
plata acelor cheltueli; județele afi înce
put să plătdscă dar astă-^I nu mal sunt 
în stare să plătăscă, în cât guvernul s’a 
v&jut silit să vie și să declare că ia în 
sarcina sa acele datorii. Dar mal înainte 
ca guvernul să vie la acăsta, s’a petrecut 
alte lucruri; când județele afi venit și afi 
declarat că nu mal pot să plătăscă acele 
anuități, guvernul a fost nevoit să mărgă 
până la urmăriri, până la sechestrarea ve
niturilor acelor județe; execuțiunea a- 
cesta însă nu s'a putut face, căci nu avea 
pe ce, și atunci guvernul, dupe ce a vă- 
4ut că nu pdte executa, că nu pdte scdte 
de la județe sumele datorite, a venit prin- 
tr’un proiect de lege să declare că le 
ia în sarcina sa, proiect delege ce este la 
ordinea <jilei.

Iată dar ce vrea să <jică intervențiunea 
exagerată a Statului, iată consecințele 
sale: pe de o parte suprimați libertățile, 
pe de altă parte încărcațl budgetul Sta
tului, județului și comunei, în cât ajung 
aprdpe de faliment.

Nu vrem să mergem acolo; vrem să 
rămânem cum suntem, cu ideile ndstre. 
Ideile ndstre sunt adevărat liberale, și 
cum ^iceam, parte din liberali veți veni cu 
noi; căci, în definitiv, aci este viitorul, iar 
cei-alțl vor merge la radicali safi socia
liști, și nu cred că aleg calea cea bună. .

Acestea sunt ideile ndstre reacționare, 
precum le numesce D. Tache lonescu; 
dar ’mi pare că sunt adevăratele idei li
berale și noi vom lucra fără șovăire pen
tru realisarea lor. Și, D-lor deputați, ne 
vom da multă muncă în cestiunea acăsta.

Este trebuință de multă luptă din par
tea ndstră a tutulor. Starea în care se 
găsesce țăra astăzi este fdrte nenorocită ; 
sarcina deci pentru maioritate și pentru 
guvern este forte grea, fiind-că sunt atâ
tea lucruri de îndreptat și de făcut în 
țeră.

D. președinte, L. Catargiu: D. Po
pescu ’mi declară că este obosit.

Voci: Atunci, continuarea pe mâne.
— Ședința se ridică la 6 ore dupe a- 

mia^I, anunțându-se cea viitdre pe a doua 
4i, 3 Decembre.

IMPRIMERIA STATULUI. DIRECTOR, ALEXANDRU PENCOVICi
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No. 15.

ADUNAREA DEPUTAȚILOR

Ședința de la 3 Decembre 1888

Președințâ D-lul președinte Lascar Ca- 
targiu, asistat de D-nii secretari G. Dem. 
Teodorescu, I. Grădișteanu și U. Bol- 
descu.

— Ședința se deschide la ora 1 dupe 
amiaZi.

— PresențI 161 D-nl deputați.
— Nu răspund la apelul nominal 12 

D-ni deputați și anume :

Bolnavi:
D. V. Pleșoianu.

Fără arătare de motive:
D-nii M. Adamescu,C. C. Arion, I. De- 

metriade, P. Ene, C. Qhițescu, I. Miclescu, 
A. Peșacov, St« Pleșia, V. Poenaru, I. 
Stefaneanu, A. Știrbei.

— Sumarul ședinței precedente se a- 
probă.

— Se trimite la comisiunea de peti- 
țiunl: petițiunea D-nei Sevastița Pelimon, 
a mai multor locuitori din comuna Și- 
șesci-de-Jos, județul Mehedinți și aceea a 
mai multor locuitori din comuna Otesci, 
județul Olt.

— Se trimite la comisiunea de indige
nat : petițiunea D-lui lulius Gaigher.

D. președinte. L. Catargiu : D. De
leanu are cuvântul spre a face o comuni
care.

D. Deleanu : Sunt autorisat din par
tea locuitorilor din comuna Otesci-de Jos, 
județul Olt, a depune pe biuroul Adună
rel o petițiune prin care se rdgă să li se 
dea și lor pământ.

D. președinte, L. Catargiu : Bine
voiți a depune petițiunea la biuroti, pen
tru ca să se pdtă comunica comisiunei res
pective.

Acum D. D. Sturdza are cuvântul spre 
a anunța o interpelare.

D. Dimitrie A. Sturdza : Interpelez 
pe D. ministru de interne și ’l rog să bine- 
voiască a ’mi răspunde, dacă scie ca în 
județul Tutova se dati ordine a se pune 
străjer! comunali de ndpte pe la diferitele 
arii ale proprietarilor și arendașilor, afară 
din vatra satului; și, tn asemenea cas, ași 
dori să sciii dupe care legi anume se 
mențin și se execută asemenea ordine ?

Rog încă pe D. ministru să dispună a 
i se înainta un asemenea ordin mai recent, 
dat sub No. 5.587 din Noembrie anul 
curent, de către D. subprefect al plășei 
Tutova către primăria comunei Bogesci, 
care ordin rog să mi se pună și mie la 
disposițiune.

D. președinte, L. Catargiu: Se va co
munica guvernului.

Acum la ordinea ^ilei avem continua
rea discuțiunei asupra adresei.D. Popescu are cuvântul.

D. D. Popescu: D-lor deputați, în 
ședința de ieri am început răspunsul con
tra acusațiunilor adresate partidului libe- 
ral-conservator de D. Tache lonescu, și 
m’am silit ca să schițez în puține cuvin
te ideile și aspirațiunile acestui partid.

piceam: Partidul liberal-conservator 
ia ca punct de plecare Constituțiunea pe 
care o avem, și căreia ’i dă completă su
punere ; iar scopul ce și '1 propune este 
ca să facă a se ridica lumea, a se ridica 
poporul la înălțimea instituțiunilor ce 
are. Facem bună politică noi, conserva
torii, arătând lumel drepturile pe cari le 
are, și puind’o în posițiune ca să le cu- 
ndscă și să se folosescă de dânsele.

Ca să ajungem la acest resultat, punem 
duoă base fundamentale organisațiunei 
ndstre: recundscerea și respectarea drep
tului de proprietate individuală, și ridi
carea, întărirea, înălțarea individului pen
tru ca să ’și pdtă exercita în libertate și 
în deplină Independență drepturile pre
văzute în Constituțiune și in legi. Cu a- 
căstă ocasiune, cercetăm și rolul pe care 
trebue să ’l aibă Statul în afacerile poli
tice și sociale și încă de la început, pen
tru garantarea libertăței individului și 
progresarea adevărată a societățel ndstre; 
ne ridicăm în contra idee! nenorocite a 
intervențiunei exagerate a Statului în 
daraverile cetățianului. Spuneam că nu 
primim Stat-societate care să înglobeze 
drepturile individului; nu primim Stat- 
creare, care să cugete, să voiască pentru 
indivizi, ci voim ca față cu Statul a tot- 
puternic să existe individul puternic și în 
stare de a ’și manifesta drepturile sale. 
Și, D-lor, mă întrebam: Aceste idei, aceste 
aspirațiuni pot să fie ele tratate precum 
s’a făcut de adversarii noștri!, de idei și 
aspirațiuni reacționare? D-lor cari ne a- 
tacă din acest punt de vedere, D-lor nu 
sunt adevărați liberali. Căci, D-lor, inter- 
vențiunea exagerată a Statului a-tot-pu- 
ternic care s’a preconișat de unii din ad
versarii noștri, ingerința Statului în a- 
facerile particulare, acăsta numai liber
tate nu se pdte chema. Căci, atunci când 
Statul are o putere exorbitantă și atribu
țiunile sale sunt forte mari, ce i se mai 
lasă cetățianului pentru ca să ’și exercite 
dreptul săti ? Atunci numai avem liber
tate, libertatea a trăit. Pentru a se sus
ține că Statul să cugete și să voiască pen
tru toți, este a recunosce că numai câți
va dmenl ati creiri ; iar cel-alțl, poporul 
întreg, națiunea întrăgă, nu sunt de cât 
nisce rotile mecanice. Acesta nu se mai 
chemă democrație. Și, D-lor, consecințele 
la cari ajunge un asemenea sistem, sunt 
din cele mai nenorocite. Aceste urmări 
rele le vedem nu numai în țără la noi, 
dar pretutindeni. Pretutindeni ideea ne
norocită a socialismului de Stat a produs 
multe neajunsuri. Acăstă idee s’a repudi
at de marea revoluțiune francesă; pe a- 
tuncea se proclamase preceptul: laissez 
faire laissez passer sati cum spunea A- 
batele Galliani, il mondo va da se. Toc

mai pe la jumătatea secolului nostru pe 
când înflorea acăstă teorie, a venit scdlă 

7ul Michel Chevalier, care a ridicat ro
lul statului, redus prea mult de scdlă 
francesă, specificându-se bine că el nu tre
bue să jignăscă libertatea dmenilor...

Socialismul de stat a trecut în Ger
mania. D-vdstre cunosceți bine sistemul 
filosofici germane, sistem mistic, și dorin
ța acestei filosofii de a crea ceva care să 
fie național. Acolo în Germania socialis
mul de stat ’șl-a atins tdte limitele posi
bile, începând mari lucrări, pornite din 
inițiativa Statului cari lărgeaă cu totul 
atribuțiunile Statului, fiind ajutați de cele 
5 miliarde luate de la Francia. Exemplul a- 
cesta însă a fost nenorocit pentru tdtă 
Europa ; căci toți ati început să T imite, 
lățind atribuțiunile Statului, comunei și 
județului, făcându-le să cadă în nenumă
rate datorii. In privința acăsta pot să vă 
dati o statistică. Nu vorbesc de Francia în 
care ce stiunea a ajuns o adevărată cala
mitate; pentru că proiectele Freycinet ati 
împovărat'o cu peste 100.000.000 anual 
numai dobânZi și anuități.

Asemenea în Italia precum și la noi se 
văd consecințele acestui sistem nenorocit. 
Am avut însă curiositatea să observ și 
cheltuelile budgetelor englese, ale statu
lui și comunei. Acolo în 10 ani cheltue
lile s’ati înduoit, ati luat proporțiuni cari 
nu sunt cunoscute în alte părți.

Așa, dacă la 1817 figura în budget, ca 
cheltuell pentru serviciile civile, suma de 
1.721.000 lire, la 1877 aveați 13.000.000 
și la 1880, 16.000.000. Și dacă conside
rați 10 ani îndărăt, la 1870, vedeți că fi
gura numai 8.000.000 de lire, ast-fel că 
vedeți că în acest scurt interval s'a în
duoit acăstă sumă.

Dacă acum cercetam și cheltuelile pro
vinciilor, burgurilor, paroisselor, vom ob
serva aceeași disproporțiune colosală. 
La 1868, vedem în budgete 913.000.000, la 
1873, cheltuială se ridică la 1.025.000.000; 
iar la 1884, peste 10 ani, se cere 
1.570.000.000. Va să Zică acăsta e situâ- 
țiunea care s’a observat în Anglia ca și 
în tdte țările, în Italia ca și la noi. In a- 
devăr, D-lor deputați, dacă veți avea bu- 
na-voință să cercetați budgetele nu nu
mai ale Statului, dâr ale comunei și ju
dețului, veți vedea încărcarea lor cea mare 
cu cheltuell peste pute rele lor, veți ve
dea imposibilitatea de a le satisface și a- 
căsta numai în urmărirea idee! nenorocite 
de socialism de stat, a crescerel atribuțiu- 
nilor Statului, a creărel de iustituțiunl, 
cari trec peste puterile ndstre de produc- 
țiune.

EI bine, într’o asemenea situațiune, a- 
vem dreptul să ne Zicem că acăsta nu e 
adevărat sistem liberal, adevărat sistem 
democratic, și că adevăratul sistem liberal 
sunt ideile pe cari noi conservatorii, noi 
partid liberal-conservator, ne propunem 
să punem în aplicare, pentru ca să reușim 
la salvgardarea proprietățel particulare, 
la ridicarea individului, la înălțarea lui,
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și la limitarea Statului în atribuțiunile 
încredințate anume misiunel lui. (A- 
plause).

Dar deja asupra acestei cestiuni, care 
cam scapă discuțiune! la Mesagiu, ne am 
întins cam mult; vina însă nu e a ndstră, 
e a acelora cari ne aii atacat.

Era de datoria ndstră să răspundem și 
să arătăm într’un mod limpede și lămu
rit cari sunt ideile și aspirațiunile nostre, 
și să dovedim înaintea țărei că nu putem 
să fim taxați cu numele de reacționari.

Mal rămâne acum ca, în puține cuvinte, 
să cercetăm cele alte puncte relative la 
Mesagiâ, precum și obiecțiunile cari s’ati 
adus în acestă privință.

D-lor deputați, prima parte a Mesa- 
giului nostru e relativă la gratitudinea 
ce o exprimăm Majestățel Sale, pentru că 
ne a scăpat de guvernul D-lui I. Brătia
nu. Adversarii noștri însă ne opresc și ne 
^ic: Nu aveți să ridicați acăstă cestiune. 
Vă aduceți aminte, D-lor deputați, de situ
ațiunea nenorocită în care ne aflam în luna 
lui Martie, când dmenii liniscițf, părinții 
de familie eraă exasperați în așa grad in 
cât aii eșit cu toții pe strade. Pericolul 
era iminent și fără înțelepciunea Suvera
nului nu seim ce s’ar fi putut întâmpla. 
Mașinistul, când vede că e vorba de o ex- 
plosie, ridică supapa de siguranță. (Apla
use). Așa a făcut și Majesttatea Sa in a
ceste împregiurâri; căci era peste putință 
să dăinuiască lucrurile în starea în care a
junseseră, și numai grație intervențiunet 
Majestățel Sale a putut a^I țera să se ex
prime în libertate în alegerile ce le a făcut.

De aceea dar, D-lor, suntem datori să 
'I arătăm gratitudine, pentru că s’a folo
sit de o prerogativă a sa într’un mod fo
lositor pentru țeră.

Și, D-lor, când Majestatea Sa a format 
cabinetul, procedat-a ast-fel în cât să fie 
criticat și să primăscă învinuirile ce ’I 
se aduc de oposiție în acăstă privință ? 
Dupe Constituție era dreptul săti de a se 
adresa la cine va crede de cuviință, și în 
adevăr s’a și adresat, precum (jicea D. 
Dimitrie Brătianu, Ia cel mai onorabil, la 
fostul președinte al curței de casație.

D-lor, era imposibil ca Majestatea Sa să 
nu procedeze ast-fel. Dacă vă aduceți bine 
aminte, reposatul Leca, președinte al Ca
merei, a fost chemat să dea concursul săti 
Coronei. Densul însă n’a fost în stare să 
combine un minister, sati, oferindu-se tot 
nisce elemente ale D-lui I. Brătianu, nu 
mai era nici o rațiune ca, ducându-se D. 
Brătianu de la putere, să vie al duoilea 
rând de dmeni ai săi.

S’a chemat în urmă președintele Sena
tului. Dânsul s'a încercat să facă o com- 
binațiune și n'a putut reuși, așa în cât a
cești duoi representanți al țărei legale, 
în acele momente, aii dat consilii Tronu
lui să se adreseze la o altă parte. Majesta
tea Sa s’a adresat Ia D. Rosetti, considerat 
chiar de D. Dimitrie Brătianu ca unul din 
cei mai onești dmeni ai țărei, și care se im
punea în acea situațiune.

Vrea să ^ică, D-lor, n’a fost nimic in- 
constituțional In procedarea Majestățel 
Sale. Pe lângă acăsta, D-lor, cum s’a re
gulat cestiunea ? S’a& făcut alegerile, 
s’aii adunat Camerile și s’a constituit biu- 
rourile. Majestatea Sa atunci s’aii adresat 
la președintele Camerei și la acela al Se
natului, cari ’I aii dat consiliile lor. A
cest minister dar, ce se află înaintea nds
tră, e ministerul acestei maiorități. (A- 
plause).

Prin urmare, situațiunea legală e re
gulată. Majestatea Sa avea dreptul ca să 
cără demisionarea D-lui Brătianu, mai a
les în momentele nenorocite în cari ne 
găsem atunci. Nu ne facem dar de cât da
toria venind a^I să ’I arătăm recunoscința 
ndstră pentru acest lucru.

S’a făcut alegerile, s’a adus liniștea în 
țără, maioritatea Camerilor a fost consul
tată de Majestatea Sa prin președinții 
săi, și avem ast-fel ministerul actual, care 
este nu numai ministerul Majestățel Sale, 
dar și ministerul maiorităței Corpurilor 
deliberante. (Aplause).

O altă cestiune s’a ridicat. S’a vorbit 
despre politica ndstră exterioră și s’a fă
cut o învinuire, pentru ce anume nu se 
arată care este punctul de plecare, care 
este sprijinul acestei politice exteridre. 
D-lor deputați, nu voiti insista mult asu
pra acestui lucru pentru că a răspuns D. 
ministru de externe în așa condițiune în 
cât nu pot să ’mi permit a adăoga ceva. 
O țeră mică ca a ndstră nu pdte face gâl- 
ceavă, nu pdte face provocațiuni prin A
dresa de răspuns; pentru că ar fi ridicul 
dacă ne-am permite să regulăm noi charta 
Europei; avem altă trăbă de făcut, să 
stăm liniștiți, să nu atacăm pe nimeni, 
să ne folosim de buna-voință a tutulor ; 
căci acesta este datoria celor mici. Cei 
mari se ceartă și se împac adesea între ei 
pe socoteala celor mici. Datoria ndstră, 
D-lor, este de a nu accentua nimic în a- 
cdstă privință. Vom avea să examinăm 
cestiunea când ocasiunea se va presinta, 
și atunci vom face discuțiunl, și atunci 
Capul Statului va primi politica care o 
vrea țâra; căci, de și Capul Statului are 
firul politicei exteridre, și acesta este bu
nătatea regimului constituțional și mo
narhic față cu cel republican, El, cum a 
^is prea bine D. Carp în ședința de ieri, 
Capul Statului, <jic, urmdză dupe asenti
mentul națiunel.

D-lor, pentru țările mici este adevărată 
nenorocire când se pronunță precipitat 
în asemenea cestiuni, și ași putea ilustra 
acăsta cu câte-va fapte din istoria ndstră 
contimporană. Vă aduceți aminte de de- 
clarațiunile cari se făceați la 1870: „Unde 
este drapelul Franciei, acolo este inima 
ndstră*4. Vă aduceți aminte că pe urmă, 
în stradă, afacerea de la Slătineanu, po
porul a căutat să aplice acel strigăt al 
inimel. Dar sciți D-vdstre câte neajun
suri, câte nenorociri aii urmat pe țâra 
ndstră din causa acelui act precipitat. Vă 
aduceți aminte asemenea de cestiunea in

ternațională, suscitată de așa fisele măr
găritare ale Coronei lui Ștefan, cum și de 
atacurile aduse unei puteri mari de D. 
Brătianu în anul 1882 sati 1883, daca nu 
mă înșel, și reprimandele ce am suferit 
cu acea ocasiune. De aceea să nu mai în
trebuințăm asemenea procedări; este bine 
să fim cuviincioși, să ne gândim numai 
la dreptul nostru, și numai când ne vom 
afla înaintea primejdiei, cu toții să ne 
gândim ce este de făcut pentru regularea 
intereselor țărei. (Aplause).

S’a ^is, D-lor, că cestiunea țăranilor este 
abandonată, că va fi regulată într’un mod 
nedrept pentru țărani, și ca în definitiv 
nici o măsură nu se va lua în acăstă pri
vință, căestedesbinare în minister, că este 
desbinare în maioritate. D-lor, am auijit 
cu multă plăcere ieri declarațiunile făcute 
depe banca ministerială; vă mărturisesc 
că nu mă așteptam alt-felșinu mă aștep
tam ca cuvintele răti voitdre să nască zi- 
zanie pe banca ministerială. Am aplăudat 
din tdtă inima acele declarațiunlși aplau
sele maiorităței dovedesc un lucru, că 
maioritatea este nedespărțită, este una și 
singură. (Aplause).

Sciti însă un lucru, D-lor deputați, că 
tdte aceste invinuiri ni se fac numai pen
tru ca D-lor să nu conlucreze la opera care 
se face, operă depusă de minister pe biu
roul Camerei.

Nu mă înduoesc însă că maioritatea va 
lua lucrarea în consideratiune, și că cu 
toții vom dovedi că suntem hotărîți să 
votăm legile pentru țărani. (Aplause).

Dar D-lor nu primesc acele legi. D-lor 
acum pun pedicl și ne întrăbă care este 
ideea dominantă a acestei legi și ne com
bate înprivința acesta pentru că nu îm
părtășim ideile D-lor. Și, în adevăr, D-lor, 
cum este cu putință să împărtășim ideele 
acelora cari ne vorbesc despre împroprie
tărirea țăranilor, și despre dreptul lor la 
pământ ?

Acesta ar fi negațiunea dreptului de 
proprietate și noi nu o primim. Noi $i- 
cem: Statul proprietar vinde în loturi 
moșiele sale, și în condițiunele cari crede 
către locuitori.

D-lor <Jic, acăsta este un drept al țăra
nilor la pământ. Or, acest drept, îndată 
dupe terminarea moșielor Statului, ar fi 
să mergă îhainte și să se întindă la mo
șiele particulare. Ei bine, la acest resul- 
tat nu voim să ajungem nici o-dată! Idea 
acăsta nu pdte să fie reprodusă în Mesa
giu ; din contră, în mod lămurit se spune 
în Mesagiu cuvinte de solicitudine pentru 
acestă clasă a țăranilor și se dă fagă- 
duăla că vom împlini acesta dorință. Prin 
urmare dar, nu aii dreptate D-lor înobb 
ecțiunele cari le fac.

Ar rămânea acum alte puncte de de^ 
taliii, cestiunea funcționarilor publici, și 
fără înduoială asupra acestui punct idea 
D-vdstre, a maiorităței, nu pdte fi de cât a
sigurarea situațiune! funcționarilor. Este 
o adevărată nenorocire, D-lor, schimbarea 
ddsă a funcționarilor. Acest sistem este o 
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mare plâgă pentru societatea ndstră, pen
tru că de fie-caite funcțiune sunt 20 de 
amatori; aceștia, In loc să muncescă, se 
gândesc numai la miZldcele prin cari ar 
putea.să înlocuiască un funcționar, și din 
acăstă causă se face și o rea gospodărie 
pentru că atâtea brațe nu muncesc, și se 
mal face și o rea politică, pentru că de 
multe ori acești amatori de funcțiuni în
curcă trebile și aduc resultate rele.

La aceste observațiuni reducându-se ob- 
jecțiunile mai principale ce se fac în con
tra răspunsului, mai am duoă cuvinte de 
Zis și voiîî termina.

D-lor deputați, ați auZit discursul 
D-lui T. lonescu, ați auZit acusațiunile 
aduse, ați văZut scopul în care erati fă
cute, să bage zîzanie în minister și în 
maioritate; ați auZit răspunsul ministe
rului și nu mă înduoesc că același răspuns 
se va da și din partea maiorităței, și răs
punsul cel mal frumos ce se pdte da este 
de a lua în cercetare proiectele relative 
tocmai la cestiunile acelea unde se ^ice 
că deosebirea între noi este mai mare, a
dică proiectele relative la asigurarea sdr- 
tei țăranilor.

D-lor, dupe cum vedeți, dorința vrăș
mașilor este să fim împărțițl; dar nu cred 
că vor ajunge la acest resultat pentru că 
ar fi ea pentru cestiuni bizantine, pentru 
cestiuni de detaliti, pentru cestiuni mici, 
să perdem o situațiune splendidă care se 
găsesce in mânele ndstre. (Rîsete).

Avem maioritatea și suntem datori să 
dăm țării ceea ce se cuvine și ceea ce a 
voit ea atunci când ne-a trimis aici. (A- 
plause). Rolul nostru este destul de fru
mos, dar în același timp și destul de greti. 
S’a făcut atâtea rele în țăra ndstră in cât 
va trebui multă muncă și conlucrarea tu
tulor pentru îndreptare. Se făceti răspun
suri frumdse la Mesagiti și sub guver
nul trecut, dar aceste răspunsuri rămâ- 
neati numai nisce cuvinte gdle și zadar
nice. Este timpul ca același lucru să nu 
se mai petrăcă; de la vorbe gdle și de la 
frase declamatdre trebue să ajungem la 
fapte (Aplause).

De aceea, D-lor, termin și vă rog să 
lucrăm, să lucrăm, și iar să lucrăm, căci 
acesta este mântuirea ndstră. (Aplause.)

D. președinte, L. Catargiu, D. Pal
lade are cuvântul

D. G. D. Pallade, D-lor deputați, ra
portorul maiorităței comisiunei de răs
puns la discursul Tronului in raportul 
pe care '1 face Camerei Z^e: „Am fi do- 
9rit ca în acăstă direcțiune să ne întăl- 
Bnim cu toții, și maioritate și minoritate 
«pentru ca Adresa Camerei să pdtă obți- 
«nea sufragiele unanime ale D-vdstre. 
«Cu acăsta dorință fie-care am căutat să 
„facem concesiuni. Nu s’a putut însă a- 
«junge la o asemenea înțelegere. Repre- 
«sentantul minorității, pentru motivele 
»pe cari le va aduce la cunoștința Ca- 
«merei, a stăruit înpresentarea unui con- 
«tra- proiect ce se alăturăză la acest ra- 
«port/

In adevăr, D-lor, minoritatea vede cu 
totul alt-fel și situațiunea politică și si
tuațiunea economica a țărei ast-fel că eti 
ca representant al el n’am putut să iscă
lesc proiectul de adresă al maiorităței. 
Și pentru ca să nu perdem timpul cu 
preambuluri intru imediat în materie, 
încep ânteiu cu situațiunea politică. Iată 
modul cum se exprimă contra proiectul:

„întârzierea alegerilor și continuarea 
„la cârma țărei a unul guvern ce nu avea 
„încrederea el, a produs o mare îngrijire 
„în toți acel ce ati credința că respectul 
„Constituțiune! este basadesvoltărel nds- 
„tre, nu mai puțin și corpul electoral 8 a 
„resimțit adânc de acăstă stare anormală 
„ast-fel că cu greti va fi Parlamentului 
să fie tot-d’a-una ecoul adevăratelor tre- 
„buințe ale țărei/

De ce credem așa ? De ce credem că 
în privința situațiunel politice acesta este 
ceea ce țăra simte și cugetă ? D-lor, pen - 
tru ca să vă dovedesc acesta mă voiti 
servi înșiși de premisele cari le-a dat 
D. Dimitrie Popescu.

D-lui Vorbind în numele partidului li- 
beral-conservator, a venit aci, și, între 
alte lucruri, a pus o dogmă la care mă 
închin și eti; D-sa'a Z’s că lupta consti
tuțională nu pdte fi productivă într’un 
stat, de cât atunci când este între par
tide ; D-sa a afirmat că pentru a aspira 
cine-va la ondrea de a sta pe banca mini
sterială, trebue să se razăme pe forța o- 
piniunel publice, ca miniștrii nu sunt de 
cât căpitanii unei armate politice. .

Acăsta este și credința mea în privința 
luptelor constituționale. Dacă este așa ia 
să rememorăm puțin cele întâmplate? D. 
Ion Brătianu exasperase țăra în ultimii 
ani ai guvernului săti; tdte partidele, toți 
aceia cari ati un resunet în țără, liberali 
și conservatori se aliase și cu puteri unite 
făceati oposițiune in contra lui.

Atunci am vă^ut uniți pe D. D. Bră. 
tianu cu D. L. Catargiu, și grație acestor 
forțe unite și conlucrări desinteresate și 
pline de abnegație, guvernul lui Ion 
Brătianu a trebuit să cadă pentru că țăra 
întreagă o ceruse prin vocea oposițiunei- 
unite. Dar uitam ceva, și acel ceva are 
importanța lui. încă pe timpul când gu
vernul lui Ion Brătianu era la putere s’a 
văZut d’asupra partidelor un fel de cu- 
cuvae care din când în când striga, că 
stânga veche și dreapta veche, numai ati 
rațiune de a exista, aceste partide ati trăit, 
de aci înainte trebue să înceapă o eră 
nouă și acea eră nouă începe de la mine. 
Acea cucuvae era D. P. Carp. Vă mărtu
risesc, D-lor, că nu luam în serios aceste 
prevestiri, nu credeam că pretențiuuile 
D-luI Carp trebue să îngrijească pe cine
va, căci 'ml Ziceam că în politica nu tre
bue să conteze de cât acei cari se reazimă 
pe un partid.

Apoi, onor. D. Carp era departe de a 
avea un partid, sad de a conlucra cu par
tidele existente. D-sa nu făcea parte din 
oposițiunea-unită; din contră, pe când o- 

posițiunea-unită se lupta în contra gu
vernului lui Ion Brătianu, D. Carp se 
vedea părăsit de puținii amici pe cari ’i 
avea, așa că a fost silit la începutul anu
lui acesta chiar, să refuse de a face parte 
din comisiunea de răspuns la masagiti, de 
dre ce nu mai represinta pe nimeni, ră
măsese singur.

Apoi putea cine-va, D-lor, să creadă că 
acestui solitar politic, ’I trecea prin minte 
să guverneze țăra ?

Nimeni nu putea să crădă că dupe căde
rea lui Ion Brătianu supt loviturile opo- 
sițiunei-unite, D-nu Carp va fi chemat la 
succesiune și rațiunea era puternică. D. 
Carp nu se arătase așa de dușman guver
nului Ion Brătianu, D-sa era forte in
dulgent cu D. Brătianu în fărte multe 
părți ale administrațiunei sale. Și am 
fost adânc surprins când ’l-am augit ieri 
că a luptat alături cu oposiția-unită și 
în parte egală. Cred că D-sa este prea 
indulgent pentru nimicnicia partidului 
săti când ’l pune alături cu oposiția-unită.

Apoi, toți seim că oposiția D-lui Carp 
era făcută cu apă de roșă și când ’țl era 
lumea mal dragă, atunci te pomeneai cu 
D. Carp dând câte un atestat de bună 
purtare^gtivemului căZut.

Mal era, D-lor, și alt cuvânt care mă 
făcea să nu mă îngrijesc de prevestirele 
D-lui Carp. Este că sciam că D. Carp 
face parte din partidul conservator pe care 
’l părăsise când 1 văZuse că stă prea mult 
în oposiție. Seim că ceea ce se numesce 
regeneratorea junime, fusese ceea ce com
promisese mal mult partidul conservator. 
Nu credeam deci, că transfugii unei par
tide chiar când 'și ia rolul de regenera
tori, puteati fi luați în serios de cine va 
și să li se încredințeze destinele țărei.

Ei bine, D-lor, acest Domn Carp care 
a lucrat fdrte puțin la răsturnarea gu
vernului Ion Brătianu, care nu avea nici 
un resunet în opiniunea publică, care 
singur mărturisesce câ a rămas singur, '1 
vedem dupe căderea D-lui I. Brătianu că 
vine sâ formeze un guvern care nu are 
încrederea țărei.

Dar vă întrebați de unde D. Carp a 
găsit opt miniștri, de dre-ce rămăsese 
singur.

D. ministru al lucrărilor publice, 
Al. Marghiloman : Vă înșelați, Domnu 
Rosetti a constituit cabinetul.

D. G. D. Pallade : Iată că a găsit. 
Se vede că este mal ușor sâ găsesc! ama
tori, când este vorba să ’I inviți la gu
vern, decât în oposițiune. Acesta a in- 
curagiat pe D. Carp sâ creZâ că tot atât 
de ușor ’i va fi să 'și formeze și partid ; 
aci ’mi se pare că s’a înșelat.

Ei bine, D-lor, în fața acestei stări de 
lucruM, putem sta noi nepăsători ? Ar fi 
o crimă. Iată de ce minoritatea s’a creZut 
datdre sâ afirme că in viața ndstră poli
tică a fost un punct negru venirea aces
tui cabinet la putere, de ore-ce el însăm- 
nă suspendarea regimului constituțional. 
Faptele s’ati însărcinat să ’I dovedăscă, 
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cât de greșit a fost când a luat puterea; 
pare că a fost o provedință care s'a în
sărcinat să pedepsâscă acest guvern pen
tru imprudența sa, și să amintescă tutu
lor că numai partidele ah dreptul să câr
muiască țâra.

Și care v’afost pedâpsa, D-lor miniștri? 
Este că In momentul' venire! D-vdstre la 
putere, s'a întâmplat să aveți în față una 
din cele mai mari probleme sociale, ma
nifestată prin răscdla țăranilor. Ei bine, 
în loc să lucrați ca dmeni cu experiență 
ca să o astâmpărați, sciți ce ați făcut. 
(Aplause). ,

Am convincțiune intimă că acăstă res- 
cdlă plecase din dureri adânci pe cari noi 
cu toții le denunțasem, le analisasem cu 
ocasiunea diferitelor imposite ce se arun
case pe spatele nenorociților săteni, și 
asemenea rescdle nu se înâcă în sânge. 
Am credință că dacă era la cârma țărei 
un guvern chemat de încrederea națiunel, 
revolta țăranilor era să ia cu totul altă 
față, căci alt* ceva să fie la minister un 
D. Germani, sah un Domn Carp, pe care, 
să mă erte D-lor, că populațiunea rurală 
nu 'I scie cine sunt și cu totul alt-ceva e 
să fie un Kogălniceanu, un Dumitru Bră
tianu, un Lascar Catargiu, un Fleva.

Voci : Un Pallade. (Sgomot).
D. G. D. Pallade: Vă asigur, D-lor, că 

scirea că frânele țărei ah intrat pe mâ- 
nile acelora cari cunosc țera, că scirea că 
la cârmă se află omeni cari cunosc păsu
rile țărei, ar fi fost cea mal mare garanție 
pentru împăcare. Și sunt sigur, că onor, 
D. Kogălniceanu, D. Catargiu, D. Bră
tianu, D. Fleva n'ar fi trimis numai pe 
dorobanț în mijlocul rescdlei, ci s'ar fi 
dus ei în persdnă, și mai ușor 'Ipotolesce 
un Kogălniceanu, de cât un regiment de 
ale D-vdstre. Așa se trateză cu poporul, 
el se revoltă !n contra puscei, dar se în
clină înaintea acelor bărbați cari vin la 
dântul cu persuasiunea plecată din inimă, 
iar nu cu cele trei somații rostite prin 
tobă.

N'aveți dreptul, D-lor miniștri, să văr- 
sați sânge, până ce nu cercaserăți tdte 
cele-alte mi^ldce de potolire. Nu s’a fă
cut așa; și acăsta a fost pedâpsa guver
nului junimist. Eti nu voiti ^ice ca unii 
din colegii mei, să tragem un văl negru 
peste cei morți; eh nu voiti trage vălul 
nici peste aceia, nici peste D-vdstre ; ’l 
voih lăsa să vă uitați la dânșii pentru că 
ați luat pe sufletele D-vdstre sângele lor 
nevinovat.

Vă este ușor D-vdstre să dați comanda 
ca să se împusce lumea. Să nu credeți 
însă că n’ațl făcut prin acesta o rană a
dâncă în inima țărei. Soldatul când se 
întdrce din resbel — din resbelul contra 
dușmanilor patriei — vine vesel că a 
ucis pe dușmanul țărei lui; Dar vă asigur 
că soldațil săteni, cari ah ucis pe consă
tenii lor, de șiscih că*’și ah făcut datoria, 
totuși ah pe sufletul lor mustrarea cuge
tului, că ah ucis pe frații lor. De aceea 

vă (jic, datoria D-vdstre era să demisio
nați, iar nu să împușcați.

4 Ei! Dar cum o să ’țl dai demisia când 
alergi atâta timp dupe putere ? Când scii 
că o-dată demisionat nai să te mai in- 
tâlnesci cu ea? Atunci ce face D. Carp ? 
Merge înainte. Oposițiunea-unită '1 în
treba : Dar alegerile ?

Alegerile ? Alegerile le voih face peste 
veri-o Z®ce Z^e, mult peste o lună. Așa 
spunea D. Carp pe atuncea. Dar pe urmă 
s’a resgândit și alegerile, cum sciți, le-a 
făcut tocmai peste șapte luni.

Apoi, eh ’l întreb pe D. Carp, cu ce 
drept ai deținut puterea atâta timp fără 
încrederea națiunel ? Aci însă am să ex
prim un regret.

In loc ca partidul conservator mână în 
mână cu partidul liberal, oposiția-unită, să 
se fi presentat la alegeri, și să vie în maio
ritate în Cameră, ca să congedieze pe D. 
Carp și să ’l trimită în capătul celei de a pa
tra bancă unde șade D. Rosetti, să 'șl facă 
obicinuitele discursuri cu apa de roșă, în 
loc să facă acăsta a dat concurs guvernului 
junimist și vă asigur că de aci vor veni 
consecințe pe cari partidele vor avea 
scump să le plătâscă. (întreruperi). D. 
Miclescu (Tecuci) mă întrerupe și are 
drept...

D. G. Miclescu : De ce ai plecat de la 
Tecuci în ajunul întrunirel ?

D. G. D. Pallade : Are drept să mă 
întrerupă, căci dacă s'ar fi întâmplat ceea- 
ce voesc eh, apoi desigur că Tecucenii nu 
s’ar fi gândit la D-sa. Cum, D-ta împre
ună cu D. Crisenghi și alții caută a jus
tifica tdte cele petrecute. Mai ales D. 
Crisenghi ș dat un argument în favârea 
nedisolvărei, pe care rog ca junimiștii să ’l 
pue sub sticlă, să nu 'I iasă parfumul: 
spuneți că acest guvern trebuia să disolve 
Camerile, Zicea D. Crisenghi, că trebuia 
să facă alegeri imediat, dar Camera aceea 
’i-a dat dre vot de blam ca să o disolve ? 
AuZiți, D-lor, întrebare profund consti
tuțională ! Camera colectivistă, întrebă 
D. Crisenghi, a dat dre vot de blam gu
vernului actual ? Natural că nu, deci nu 
trebuia s’o disolve nici acum. Acăstă cu
getare constituțională a D-lui Crisenghi 
e așa de frumdsă că e păcat să intre chiar 
în analisa ei, să lăsăm roșa acăstă tânără, 
inocentă, să o punem, cum Ziceam, sub 
sticlă, ca să o conserve guvernul ca un 
suvenir de la un neofit al săh. D. Crisen
ghi continuând apărarea guvernului, a 
Zis că tdte elementele erah în turburare 
la căderea lui Ion Brătianu, partidele nu 
se mai vedeah, se zăpăcise totul, și în a- 
căstă lipsă de idei, de principii, Majes
tatea Sa, s’a adresat la omul care putea 
să ’i dea garanții pentru libere alegeri. 
Vă mărturisesc că aurind pe D. Crisen
ghi făcend acăstă descripțiune pitorăscă, 
parcă credeam că am scăpat din potop, 
când spunea că totul se distrusese, cre
deam că ved curgend nori de apă, că tdtă 
lumea e acoperită de valuri, și că sin
gur D. Carp, un al duoilea Noe Constitu-
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țional în corabie cu câți-va porumbel ca 
D. Crisenghi, Miclescu, etc., (ilaritate), 
plutea pe d’asupra apelor turburate.... 
pentru ca să se oprăscă mai târ^ih, unii 
la Araratul bâncei ministeriale, alții să 
se ducă la Călărași, alțl porumbei pe la 
Tecuci. (Ilaritate.)

EI, D-lor, nu așa se explică situațiu- 
nile politice. Oposiția-unită, ori-ce ați 
Zice D-vdstre, era în stare să dea un gu
vern pentru că dacă fusese în stare șefii 
partidelor să ’și dea mâna pentru o con
lucrare, el nu pqteah fi atât de neprevă
zători, să nu vadă momentul când vor fi 
chemați la putere, și să nu scie ce ah să 
facă în acel moment. Iată de ce am Z^t 
D-lor, în răspuns la Mesagih că starea a
cestui guvern într’un mod prea lung la 
cârma țărei, a îngrijit, precum trebuia să 
îngrijâscă pe ori-cine crede în regim con
stituțional; căci dacă regim constituțio
nal înseamnă acela în care maioritatea 
trebue să comande, cum să nu mă îngri
jesc când vin dmeni cari nu numărah nici 
8, și ah pretenție să conducă țâra. M’am 
separat deci de maioritate, și am adăugat 
că acestă stare anormală a introdus o ză- 
păcâlă în spirite în timpul alegerilor și a- 
câsta a făcut ca Parlamentul să devie cu 
greh echoul trebuințelor țărei.

Eh am vorbit în timpul alegerilor cu 
mai mulți dmeni însemnați ai partidelor 
cari venind din campania electorală ’mi 
spuneah : Junimiștii ah zăpăcit țâra și în 
adevăr, D-lor, când sunt duoă partide în 
luptă, lucrul e lămurit că una din ele are 
să reușâscă, presența însă a junimiștilor 
la putere a făcut pe lume să nu mai scie 
ce are să fie a duoa Zi» și probă că așa a 
fost este că și aZI e tot ast-fel.

Trec mal departe. Speram, D-lor de
putați, că dacă n’am putut să me înțeleg 
cu colegii mei cât privesce cestiunea con
stituțională relativă la formarra cabine
tului și facerea alegerilor, cel puțin voih 
fi de acord în cele-alte puncte din răspun
sul la Mesagih. Credeam acăsta, căci ve
deam în comisiune maioritatea din mem
bri aijpartidului liberal-conservator cu cari 
luptasem împreună și numai duoi mem
bri ai comisiunei erah legați de Mesagiul 
de deschidere, care, ori-ce s’ar Zice, nu e 
de cât un Mesagih junimist, cam timid, 
ce e drept, mal lăsând la o parte câte-va 
pene colorate, dar în sfîrșit e un Mesagih 
junimist.

Iată, D-lor, modul cum am pus cesti
unea înaintea comisiunei. Am Zis colegi
lor mei liberali-conservatori: D-lor, noi 
cari venim acum dintr’o luptă electorală, 
am discutat cestiunea diferitelor părți ale 
administrațiunei înaintea alegătorilor no
ștri către cari am luat angagiamente. E 
bine dar să căutăm ca în răspunsul no
stru, negreșit cu moderațiunea ce com
portă un asemenea act, să căutăm a fi a
devărata expresiune a dorințelor țârei. 
Ast-fel fiind, prima cestiune ce am ridi- 
cat’o a fost aceea apoliticei externe. Iată 
ce Zice Mesagiul în acăstă privință : „ Po- 
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lirica prudentă ce un patriotism luminat 
a Insuflat tutulor partidelor, etc.“

El bine, D-lor, eâ am Întrebat Îndată, 
dar bine, nu vedeți că aceste cuvinte, tutu- 
lor partidelor, sunt cam curidse ? Noi cari 
am combătut politica guvernului trecut 
să ne dezicem acum de la ceea ce am a
firmat Înainte ?

Tdtă lumea a fost de părerere că poli
tică D-luI I. Brătianu n’a fost o politică 
legală pentru tdte puterile, ea era exclu
sivă pentru că D-sa inclina Într’un mod 
fățiș numai spre una din puteri, spre 
Germania. Acestea aâ fost cuvintele pe 
cari le am Zis și înaintea alegătorilor. Și 
In adevăr, D-lor, dacă a fost verl-un fapt 
care să impresioneze mal adânc țera, a 
fost acest angagiament, dupe care țera 
ndstră, In politica externă, se dă cu 
mânele legate In mâna unei singure pu
teri străine.

De aceea eâ am cerut să răspundem a
cestui pasagiâ din Mesagiâ prin afirma
rea neutralitățel.

Iată și formula pe care am propus-o 
In acăstă privință :

w Sperăm că păstrând o absolută neu
tralitate și o egală amiciție față cu tdte 
puterile vom putea și pe viitor să ne a
sigurăm plicea de care țâra are atâta tre- 
vuință pentru desvoltarea ei.*

Se putea ceva mal moderat și care să 
fie mal conform cu voința țărei ?

EI bine, comisiunea a primit formula 
guvernului care se termină la urmă cu 
cuvintele:

„Vom fi sprijinitorii convinși și stator
nici ai operei păceP.

Noi, D-lor, avem datoria să protestăm, 
căci cu acest mandat ne-a trimis țera să 
protestăm în contra acestei ipocrisii, că 
servim opera păcei când In realitate sub 
acăstă formulă se ascunde, faptul brutal 
că ne facem sateliții altora. Și acăsta nu 
mai este un mister. Vă aduceți aminte 
de ceea-ce Zicea D. Carp ; sciți că D-sa a 
ridicat ieri cu totul perdeaua în ccea- 
ce privesce politica externă, căci în a
devăr ne a Zis în mod franc, dupe cum 
obicinuesce D-sa: Ia, mă rog, lăsați 
în pace politica externă, ea nu e pen
tru D-vdstre, nu privesce Parlamen
tul. Dar bine, D-lor, sub ce vizir am 
intrat noi dre, în cât să nu ni se permită 
să vorbim asupra acestei cestiuni? Dar 
bine, n’a fost dre una din cerințele ndstre 
tn oposițiunea-unită, n’a fost unul din 
strigătele ce cu deosebire D. Kogălnicea
nu, 'l-a ridicat prin numerdse interpelări 
că guvernul este dator să dea compt Ca
merei în privința politicei externe și a re- 
lațiunilor ndstre cu străinătatea pentru 
ca țăra și Parlamentul să ’și pdtă da săma 
de ceea-ce voiți să faceți D-vdstre ?

Cine vă autorisă pe D-vdstre să știr
biți drepturile Parlamentului, oprindu-’l 
de a vă controla tocmai în ceea-ce pdte 
angagia mai mult destinele țărei, în po
litica externă? .

D. Carp Zicea ieri Parlamentului: Nu 

te amesteca, și în același timp lăsa să se 
înțelâgă, nu numai că nu ne dă garanție 
despre neutralitate, dar încă că am o po
litică preconcepută și exclusivă. D. Carp 
când a venit la minister a spus că este de 
politică germană.

D. Bobeiea : Când a spus acesta ?
D. G. D. Pallade: Atunci la început, 

când nu erai D-ta aici, ce a mai Zis D. Carp 
ieri, dupe ce altă dată spusese cine este 
D-sa ? D-sa Zice: De și suntem mici^ dar 
mari desastre putem face. Cui le spune 
D-sa acestea ? Și în numele cui le spune ?

Apoi când se scie cine esci și când spui 
că mari desastre putem face, pe cine a
meninți cu asemenea politică provocă- 
tdre ?

Și în asemenea circumstanțe interziceți 
dreptul Parlamentului de a vă întreba ce 
faceți cu politica externă a țărei. D. Carp 
are nevoe să se explice, dar fiind-că D-sa 
este bănuit și mi se pare că are dreptate 
Zicătdrea latină : Non semper fama errat.

Neutralitatea seim că tdte partidele o 
doresc, numai D. Carp nu o doresce. Apoi 
când un guvern spune așa, nu este bine 
să spuneți și D-vdstre că nu ’l doriți ?

De aceea în privința politicei externe 
am crezut de datoria mea să protestez, și 
acestă protestare am făcut-o fiind adevă
ratul ecoâ al cerințelor țărei.

Acăsta am auZit că este voința țărei în 
tdte întrunirile ndstre, în tdte conciliabu
lele, acăsta am auZit de la toți dmenil po
litici, acăsta am pus-o și în răspuns.

Mal departe.
Vine cestiunea agricolă. Aci D. Carp 

a venit cu duoă proiecte: Proiectul pen
tru vînZarea bunurilor Statului și proiec
tul tocmelilor agricole.

D-lor, vă mărturisesc că în privința a
cestui punct am avut mai puține de Zis ; 
am cerut însă un lucru. Am Zis • Trebue 
să recundscem că din aceste duoă serii de 
idei, din vînZarea bunurilor Statului și 
din tocmelile agricole, ceea-ce este mai 
general sunt tocmelile agricole; prin ur
mare, este bine să afirmăm preferința pen
tru acăstă lege, căci tocmelile agricole 
din prima Zi interesăză întregul organism 
al țărei pentru că ele se adresăză la tdtă 
țărănimea țărei și prin urmare, trebue să 
începem cu ce este general și pe urmă cu j 
ce este particular. Nu s’a primit însă mo
dul meâ de a vedea. Am mat făcut apoi 
o reservă în privința alcătuirel acestor 
proiecte de lege.

In adevăr, D-lor, proiectele D-lui Carp 
trebue să le analisăm de aprdpe și cu 
mare luare aminte, căci ele în multe părți 
aâ darul de a da cu o mână și a lua cu 
duoă; ast-fel proiectul D-lui Carp pentru 
vînZarea pământurilor, dacă vine să afir
me că dă pământ, pe d’altă parte însă pune 
atâtea condițiunl și face atâtea distinc- 
țiuni în cât nu sciâ cine se va alege că 
are să ia pământ.

De aceea am Zis că trebue să introdu
cem modificări importante pentru ca a- 

câstă lege să fie conformă cu cerințele 
țărei și nevoile sătenilor.

EI, D-lor, D. Lahovari vorbind de a- 
cestă lege, Zicea ieri D-lui Panu, că ță
ranii nu aștdptă expunere de motive ci a
șteptă hectare dejpământ; eâ vă asigur 
că din expunerea de motive curg hecta
rele; și este de ajuns ca să ’ți aflu scopul la 
care tinZi ca să sciâ pe ce cale ai să apuci.

Apoi expunerea de motive a D-lui Carp 
tinde la formațiuni de clase; D. Carp este 
un fel de creator, D-lui voesce să creeze 
clase în acăstă țeră la săteni, voesce să 
facă un fel de aristocrație sătenâscă. Eâ 
protestez contra acestei tendințe.

Ei, D-lor, nu are Statul trebuință să 
favorîseze inegalități, societatea are în 
sine atâtea resorturi cari o duc la ine
galități, în cât nu trebue să mai Vie chiar 
Statul prin legi să mai facă inegalități. 
Iată, D-lor, pentru ce m’am opus la for
mula maiorităței care adera în totul la 
proiectele guvernului, și am cerut să a
ducem modificări pentru a le face să co
respundă mai bine trebuințelor reale ale 
sătenilor.

Trec la pungă.
D-lor. In acâstă parte a Mesagiului 

se oglindesce D. Carp; pe D. Carp '1 
cundscem ce cugeta în acâstă materie 
de pe când făcea discursuri de oposi- 
țiune. Când toți veniam ca să spunem 
în numele țârei greutățile cari le suferea, 
atunci când ne opuneam la impositele 
cari se cereaâ, D. Carp avea un cuvânt 
tot-d’a-una: „Nu mâ plâng contra dări
lor, din contra cred că trebue create noul 
resurse țârei!* Iată politica D-lui Carp, 
D. Carp ca să realiseze planurile D-sale, 
palaturile D-sale de cristal; trebue bani, 
și cere prin Mesagiâ acâsta. EI, D-lor, 
în acâstă privință am spus maiorităței 
lucrul următor: D-lor, ori-unde puteți să 
vâ dați dupe deget, dar când este vorba 
de finance trebue să fiți adevărata expre- 
siune a țârei! El bine, țâra, prin tdte în
trunirile sale, a spus în tot-d’a-una: Sunt 
sleită, nu mai pot să mai sufer adaose de 
imposite! Acesta este strigătul general al 
unei țârei sărăcite.

Apoi, când venim din miZIocul țârei 
care simte ast-fel, și când întâmpinăm un 
guvern care în loc de bună $iua ne Zice: 
N’am să continesc cu cheltuelile și am să 
fac imposite mai producâtâre, putem noi 
subscrie acâsta? Nu.

D. Carp vrea să trâcă la nemurire, să 
lase urme neperitâre, dar eu ce ? Situația 
ndstră financiară vâ spune că nu puteți 
satisface caprițiile D-lui Carp. Țâra nu 
mai pdte suferi alte dări, ea a ajuns la 
punctul sââ de saturație, prin urmare, 
gândiți-vâ la alt-ceva, recomandați eco
nomii pe de o parte, pentru ca să se îm- 
plinâscă golul provenit din evaluări exage
rate; pe de alta să recomandăm o revisuire 
generală a impositelor ca să se impună 
întrâga avere națională. Prin acâsta în
țeleg ca justiția să domnâscă în imposite, 
căci astăZi nu domnesce, pentru că aoel 
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care are milidne In bani sati efecte e seu- । 
tit de a da imposit, și acel care are o bu
cățică de pământ plătesce mal mult de 
cât milionarul-cămătar.

Am recomandat aceste măsuri, D-lor, 
pe de o parte spre a putea echilibra bud
getul, și pe de alta spre a putea scăpa și 
de o altă plagă, aceea de Împrumuturi In 
străinătate. (Aplause). Mențin, D lor, și 
aci ceea-ce am <jis sub guvernul D-lui I. 
Brătianu; dacă continuați cu împrumu
turile în străinătate, vai de viitorul a- 
cestel țări ?! Căci atunci când datoria 
ajunge la 40 la sută din veniturile țărei, 
atunci trebue să te opresc), atunci abisul 
este aprdpe, și noi, D-lor, am ajuns la 
40 la sută.

Aceste desiderate, aceste dorinți ale 
țărei îngrozesc guvernul junimist, de dre- 
ce el ’și-a inaugurat venirea sa cu un îm
prumut de 100.000.000 și vor fi mai multe 
sute dacă vom mai sta mult de vorbă cu 
guvernul junimist. In justiție, tdtă lumea 
ceie reforma magistraturei și In adevăr, 
acest desiderat a ajuns o banalitate și cu 
tdte acestea tot mă tem că suntem departe 
de reformă.

Proiectul însă, ce nil anunța Mesagiul 
se gândesce a întinde inamovibilitatea 
numai la curțile de apel și la președinții 
de tribunale. Și cu acăsta crede că a sa
tisfăcut cerințele unei bune justiții. Cât 
de departe e de realitate. Pre lângă că nu 
asigură meritului intrarea în magistra
tură și nu sustrage atot puterniciei mi
nistrului înaintările și transferările, dar 
apoi e ceva mai grav. Am întrebat, deci: 
Voiți să faceți duoă feluri de justiție, 
justiție clasa I bună, și justiție clasa II 
prdstă? Voiți ca, dupe Însăși mărturisi
rea D-vdstre, cei necapabili să judece la 
tribunale? Acâsta nu se pdte. Și apoi cine 
are mai multă nevoe de bună justiție? 
Tocmai muncitorul; pentru că ei cu greii 
pot avea advocațî, și în contra proprieta
rului cu greii se lupt.

Ei bine, prin proiectul D-vdstre, tdte 
interesele clasei muncitdre, cari adesea nu 
trec competința tribunalului le lăsați în 
mâna justiției prdste. Acâstă clasificație 
e cu totul arbitrară și lipsită de îngrijirea 
ce trebue să aibă un guvern pentru inte
resele numerosel clase a muncitorilor.

Veți găsi deci în răspunsul minorită- 
ței și Ia partea relativă la justiție reser- 
vele nostre.

D-lor, o parte iarăși care trebue să ne 
intereseze, este aceea pe care Mesagiul o 
lasă cam în umbră, cam într’o parte, și 
aceea este reforma legilor comunale și ju
dețene. Ce este drept, când Mesagiul vine 
și vorbesce despre aceste lucruri, se cam 
încurcă, nu spune limpede, lămurit ceea- 
ce vrea să spue. Dar noi seim ce se as
cunde sub acea umbră; noi cundscem pro
iectul de lege care se furișăză aci, noi 
cundscem inovațiunile ce guvernul juni
mist voesce să introducă în acâstă materie. 
Trebue să scie țâra că acest guvern care 
In tot-d’a-una ^ice că tdte le face pentru 

fericirea țărel și că între aceste fericiri, 
voesce a'I da și descentralisarea, când 
este vorba să pună îu practică descentra
lisarea, atunci făuresce o lege care crează 
cea mal mare centralisare, acea lege este 
legea căpiță natelor.

Iată proiectul de lege ce ni se va pro
pune ; el bine, noi nu putem primi niște 
asemenea modificări aventurdse.

D. ministru de resbel, G. Mânu: 
Nu discutați proiectul, căci nu vi s’a pre
sintat încă.

D. G. D. Pallade: Acesta nu face ni
mic, dar nu sciți că guvernul pretinde că 
J)-v6stre și tdtă Camera s’a ales sub egida 
programului săă, în care figurâză și legea 
pentru căpitănate?

Nu vă aduceți aminte despre ceea-ce 
s’a imprimat în jurnalele guvernamentale 
cu litere grdse și negre, cum că maiori
tatea e alesă în vederea acelui program, 
și că cu el va trăi sah cu el va peri? Onor. 
D. general Mânu protestâză contra cu
vintelor mele și ’mi pare bine că D-sa 
protestâză, pentru că acestă ’mi dă con
vingerea că numai amintirea căpitănate- 
lor aă făcut ca să se Ingrijescă și să tre
salte D. general Mânu.

Eă însă, în numele minoritățel, nu 
m’am putut opri de a nu protesta la timp 
în contra unui proiect care tinde la uci
derea vieței județene. Se tinde a se tran
sforma 20 județe în 20 de subprefecturi; 
în cât în loc de a căuta să favoriseze des- 
voltarea centrurilor de viăță provincială, 
din contra ucide 20 centruri de viăță ale 
țărei.

Ei bine, acăsta nu se pdte și de aceea, 
în numele minoritățel, am protestat con
tra unor asemenea reforme aventurdse.

D-lor, un alt punct pe care trebue să’l 
ating, este cestiunea porto-francurilor 
Galați și Brăila.

Nu mă voiâ întinde mult cu acâstă o- 
casiune, de dre-ce am cuvântul la para
graf; voiti (jice numai un lucru. Am avut 
ondre să mă duc la câte-va întruniri din 
Galați; am avut ondre să vorbesc cu gă- 
lățenii; am avut ondre să aud adevăratul 
strigăt al inimei lor, și vă asigur că toți 
aceia cari nu sunt puși la cale pentru 
alte circumstanțe de ocasiune, toți aceia 
cer porto-francurile. Și nu pot să nu le 
câră, pentru ei și pentru țâră, căci porto- 
francul esle un debușefi, unde mărfurile 
străine sunt chemate să vină la concu
rență cu cele ce sunt favorisate prin con- 
vențiun! nenorocite, și pe de altă parte 
un debușeâ. pentru productele ndstre cari 
vor găsi navele străine gata a le tran
sporta consumatorilor din alte părți.

Acest desiderat, acâstă dorință pe care 
Galații ati exprimat'o și pe care noi încă 
sub guvernul D-lui Brătianu am susți- 
nut’o, care, ce este drept, D. Carp atunci 
a combătut’o, acest desiderat îl aducem și 
astăzi la cunoscința D-vdstre, și vă ru
găm să bine-voițl a admite modul de ve
dere al minoritățel, care este singurul al 
țărei și al Galaților.

Trec la instrucție și culte.
D. Dimitrie Popescu, vorbind deunăzi 

în numele partidului liberal-conservator, 
â vorbit de scdla rurală.

EI bine, am fost nenorocit și cu scdla 
rurală. In comisiune am spus lucrul ur
mător : înainte de tdte, în fața mișcare! 
țăranilor care a avut loc, nu trebuia să 
ne gândim să dăm țăranilor numai pânea 
gurei, dar trebuia să le dăm și pânea 
minței. De aceea să luăm angagiamentul 
de a face ca scdla rurală să lumineze in 
fie-care comună.

Mi s’a refusat și acest desiderat și sed- 
lele rurale nu se văd figurând în răspun
sul D-vdstre.

Când am avut imprudența să mă refer 
la aceea ce a <jis în 1886 consiliul gene
ral al instrucțiune!, când am avut cura- 
giul să cer ca să se facă experiența do
rințelor manifestate de acel mare corp, 
mi s’a spus : Ei, și D. Maiorescu a voit 
să încalece pe acel cal al reformei, și a 
fost Irântit altă dată. Dar ce vreaă să 
sciti eă de nedibăcia călărețului, el tre
bue să încalice.

Am mai atins un punct, în privința 
clerului de mir. Cestiunea acăsta, D-lor, 
a ajuns o banalitate. Eh am cerut o re
formă, care este o revendicare a partidu
lui liberal, este reformarea legei Sinodu
lui și Introducerea principiului ca în Si
nod să ia parte și preoții de mir, ca ast
fel Sinodul să represinte întregul cler. 
Ei bine, D-lor, am fost tratat de un ere- 
ziac și mi s’a ^is că atac biserica. Noroc 
că am găsit un certificat care mă apără 
de acâstă vină. Părintele Melhisedec, ac
tualul episcop al Romanului, a propus în 
Divanul ad-hoc intrarea preoților de mir 
în Sinod pe următdrele motive:

^Preoțimea de mir trebue să ia parte 
„la Sinod : 1) căci este o datină veche în- 
„trebuințată în tdte Sinodele ecumenice 
„și locale; 2) căci episcopii cârmuesc bi- 
„ serica în fapt cea mai mare parte prin 
w preoți de mir; 3) căci preoții de mir 
„sunt partea din cler cari trăiesc nedesli- 
„pițl de lume și cunosc mai bine nevoile 
„și suferințele ei; 4) căci în representan- 
„ția bisericei trebue să fie representate 
„tdte interesele bisericei, precum în Adu- 
„ narea națională tdte acele ale națiunel."

D-lor, trec la ultimul punct, despre 
armată.

In privința armatei, proiectul minori
tățel are un cuvânt înțelept, care n’a fost 
primit de maioritatea comitetqlui. Eă 
am <jis așa (citesce):

Și acesta am ^is'o îngrigiat de propor- 
țiunile ce iaă cheltuelile apărărei țârei, 
în adevăr, cât putem să ne îngrijim mai 
mult ca astăzi, când D. general Mânu in 
Senat întrebat asupra fortificațiunilor, 
sciți ce a ^is? S’aH cheltuit milidne; dar 
ce s'a cheltuit până acuma este o pică
tură de apă în mare.

Ei bine, când am augit acest lucru, 
n’am putut de cât să mă înspăimânt.
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Dar, D-lor, aci este mormtntul financelor 
ndstre! Dar trebue să scie o-dată țăra căt 
are să o coste aceste fortificații. Căci e o 
greșită teorie aceea care tinde la apărarea 
națională prin sleirea forțelor vitale ale 
națiune!; in deșert vei ridica ori câte tur
nuri, în deșert vei face ori câte for
turi, dacă cei pe cari ’i trimiți acolo vor 
eși din cea mai cruntă miserie, dacă, pen
tru a ridica acele forturi, a trebuit să 
storci măduva națiunei. ’

Ei, D-lor, când e acest pericol pentru 
financele ndstre, când D. general Mânu 
spunea că nu scie cât vor costa fortifică
rile și că ce am cheltuit până acum e nu
mai o picătură de apă — repet acăsta, 
fiind-că îl văd acum pe bancă pe D. mi
nistru— acăsta ne îngrozesce, trebue lă
murit, trebue să seim cu ce plătim, să nu 
stdrcem vlaga națiunei ca să o turnăm a
colo, căci acăsta nu va fi pentru apărarea 
națională, ci pentru destrucțiunea națio
nală. Iată de ce am <jis cuvântul „compa
tibil* cu resursele țărei.

încă un punct pe care T-am atins în 
răspunsul la Mesagifi, este acela relativ 
la controlul furniturilor armatei.

In privința acăsta trebue să fac o de
clarație : Nu m’am» gândit câtuși de pu
țin să arăt prin acăsta o personală neîn
credere în D. general Mânu. Dar ultimele 
evenimente întîmplate la ministerul de 
resbel, delapidările, furturile al căror 
proces se judecă a£i și s’afi mai judecat, 
ne-afi îndemnat să facem apel la Majes
tatea Sa, ca în privința controlului fur
niturilor să se ia măsuri severe, pentru 
că, D-lor, abusurile comise afi îngrijit și 
Întristat țăra.

Nimic n'a fost mai dureros și mai în
tristător de cât când s'a aflat că acela, care 
era plătit pentru ca se cumpere mi^ldcele 
de apărare ale țărei, acela cu banii țărei 
căutând să trafice a pus în mânele sol- 
daților bombe cari secerafi armata ndstră. 
Acăsta nu putea să nu găsăscă un strigăt 
din partea Parlamentului.

Iată, D-lor, ce am ^is în Mesagifi, 
D-vdstre și țăra va trebui să judece, da
că el exprimă cugetarea și simțirea țărei. 
In contra-proiectul minorităței nu veți 
găsi beatitudinea din adresa maiorităței, 
am crezut însă că ast-fel exprimăm mai 
sincer acea îngrijire, acea durere de in
teresele ei, acel spirit de sacrificii la care 
e gata dar în acelaș timp dorința de e
conomie pe care ea '1 recomandă repre- 
sentanților ei; cred, D-lor, că în răspun
sul minorităței, care de sigur n’a putut 
îmbrățișa tdte dorințele țărei; căci a tre
buit să ne ținem numai de adresă, cred 
însă că în ceea-ce am ^is, represintăm a
devăratul cuget al țărei. Dar să venim a
cum la adresa maiorităței și la Mesagifi.

Cu acest Mesagifi, D-lor, se presintă 
Înaintea D-vdstre guvernul actual, pen
tru ca să ducă frânele Statului. Voifi a- 
nalisa în a duoa parte în ce condițiuni ni 
se presintă guvernul, ce represen’ă el, și 

dacă țâra pdte aștepta bine de la guver
nul actual.

— Ședința se suspendă pentru cinci 
minute.

— La redeschiderea ședinței, D. pre
ședinte dă cuvântul D-lui Pallade spre 
a continua discursul D-sale.

D. G. D. Pallade: D-lor deputați, 
am analisat în scurt răspunsul maiorită- 
țeî și răspunsul minorităței.

Acum mă întreb, luând chiar răspun
sul maiorităței de basă, cine are să ’l pue 
în aplicare ? Cine ia răspunderea aduce
re! la îndeplinire a acestor promisiuni. 
Avem un cabinet, avem un minister, să 
examinăm puțin ce represintă el. Mărtu
risesc că întru cât privesce caracterisarea 
cabinetului și mai ales a elementului juni
mist trebue’să difer de unii din colegi! mei.

Am spus de la început că consider gu
vernul junimist ca un accident care a in
trodus confusiune în regimul nostru par
lamentar. Acăsta este convincțiunea mea, 
cu tdte acestea, lucru curios, sunt mulți 
dmeni pe cari guvernul junimist, D-nu 
Carp cel puțin, nici nu scifi cum 'i-a fer
mecat în cât nu ’l văd sub adevărata sa 
față. Mulț! 'și <jic, dacă ar fi D-nu Carp 
singur, lucrul ar merge bine. D-nu Carp 
este un spirit democratic.

Dacă ar avea D sa singur direcțiunea, 
democrația n’ar avea de cât să se felicite, 
dovadă proiectele sale de legi relative la 
țărani, dovadă tendința sa pentru inter
vențiunea Statului, și așa mai departe. 
Acest mod de a vedea sunt sigur că a 
surprins chiar pe D. Carp și dacă D-sa 
n’ar fi vanitos ar fi putut să se măgu- 
lăscă de acăsta.

EI bine, realitatea este cu totul alt-fel. 
Am credința că guvernul junimist, D-nu 
Carp în special, este tot ce pdte fi mai 
puțin democrat și liberal.

Ia să ne amintim puțin din trecut, ce 
a fost D. Carp, ce sunt junimiștii. Să 
mă ierte să întrebuințez expresiunea, dar 
D-sa a fost tot-d’a-una conservator-vo- 
iajor. (Ilaritate). D. Carp a făcut parte 
din partidul conservator, și atunci când 
a voiajat, despărțindu-se de partidul săfi, 
nu s’a afișat înaintea țărei prin un 
program liberal. Contra proiectul săfi 
din 1881 absolut nu arată că ar fi un de
mocrat. Din contră, tdtă lumea ’l consi
dera ca medieval. D-sa este un om hotă- 
rît, are în mintea sa o serie de reforme 
pe car! vrea să le realiseze cu ori-ce preț, 
D-sa consideră tdtă lumea ca o căra mole, 
care trebue să ia forma ce ’i-o va da D-sa. 
Până la D-sa n’a fost nimica în acăstă 
țără. Acum ne vorbesce că a venit timpul 
organisare! țărei.

Va să $ică tdte căpeteniile partidelor 
acestei țări n’afi cugetat, n’afi făcut ni
mic, totul e haos și organisarea țărei a
cesteia are să dateze de la venirea D-lui 
Carp la putere.

Și mai departe, vorbind de conservatori, 
(jicea : Voifi să regenerez partidul conser
vator, de 10 ani mă muncesc âă ajung aci, 

voih să organisez statul și să intemeez 
era nouă. Pote să ia cineva în serios ase
menea idei, asemenea pretenții ? Nu, 
D-lor.—D. Carp nu aduce nimic nofi de 
cât pretențiile sele. D. Carp a fost și este 
un conservator, dar ca ori-ce om care se 
depărtăză de la trunchiul partidului săfi 
și 'și adaogă ceva. Și scițl, că ceea-ce ’și-a 
adaos numai democratic nu era.

Și să nu se (jică că D. Carp e democrat 
căci a venit cu legea vîngării pământuri
lor. Aci să mă ertațl. Nu se numesc de
mocrați acei cari afi venit cu legea de pă
mânt după vărsarea de sânge; ci aceia 
cari ș fi venit cu asemenea lege, înainte 
de vărsare de sânge; să ne arate D-sa în 
viața'i politică, dacă, de câte ori s'a pre
sentat cestiunea vîn^ărei de pământuri în 
loturi pe la țărani, a îmbrățișat acăstă 
cestiune și a propus ce propune astăzi.

Am avut ondre să propun în camera 
trecută ca moșiile Statului să se vlnda 
în loturi mici și numai la săteni, fără a 
plăti nimic înainte. D. Carp n’a susținut 
amendamentul, nu s'a afirmat cu aceste 
ide! ; D-sa e democrat de necesitate nu 
de convingere.

Scifi, că nici un guvern nu putea să vie 
acolo fără acest proiect de lege; dar nu e 
un merit să T aduci acuma, trebuia 
înainte. Nu'l-a adus.

Vin la cel-alt proiect de lege : legea 
tocmelilor agricole.

Și aci D. Carp numai prin alusiuni, 
prin crâmpeie de discursuri a vorbit de 
invoielile țăranilor, dar nici odată n'a ve
nit în mod luminos cu aceste idei înain
tea ndstră. D-sa a venit cu 3 lucruri, 
atât și nimic mal mult: comuna rurală, 
majoratul și breslele.

O voce : Și etalonul de aur.
D. G. D. Pallade : Etalonul de aur e 

iarăși ideea partidului liberal; în camera 
din 1884 am fost însărcinat efi de libe
rali să aduc acăstă idee cel d'ântâifi 
d'inaintea camerei; prin urmare, nici eta
lonul de aur nu e o idee proprie a D-săle. 
D-sa a venit cu majoratul, breslele și co
muna rurală.

Aci putem să cundscem pe D. Carp 
cine este și ce vrea; căci aci; ’l găsim așa 
cum e D-lui în realitate nu impodobit cu 
penele puse după ce a venit pe banca mi
nisterială, când vrea să îmblâncjăscă lu
mea. Acum văd că s’a mai încovoiat nițel, 
înainte de alegeri am întâlnit odată pe 
D. Carp, și acăsta cred că nu e o destăi
nuire care nu se păte face ; atunci D-sa 
'mi-a spus: am să guvernez cu ideile mele 
și efi 'i-am răspuns : ai să mai lași, ai să 
te pleci; căci dacă ai să te ții țanțoș, dacă 
nu oi lăsa nimic, afi să te facă să pleci.
* Ei, trebue să recunăsceți că s'a cam 
plecat D. Carp, și efi cred că are să se 
mai plece, dacă ’i va placea să nu plece.

Dar să reiafi ideea :
Vorbeam de comuna rurală a D-lul 

Carp; D-sa ce e drept, vorbesce de auto
nomia comunei, dar e curiăsă autonomia 
D-lui Carp. D-sa o lasă autonomă după 
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ce însă a desbrăcat'o bine, după ce ’l-a 
luat mai tdte atribuțiuile, acăsta e ideea 
D-lui Carp. D-sa e consecuent când des- 
pde pe primar și pe consiliele comunale 
de atribuțiele lor; fiind-că D-sa nu crede 
In alegerile sătesc!; D-sa vrea să înfiin
țeze căpitănatele și comisarii de ocdle, a
ceștia sunt îngrijitorii, păstorii D-lui 
Carp, câinii și păstorii D-lui Păucescu.

Vedeți dar, autonomia D-lul Carp este 
golașe de tot. EI bine, nu acăsta se chiamă 
autonomie, nu în modul acesta se mani
festă democratul. Dar când vine D. Carp 
cu breslele, cari acum și le-a poleit dar tot 
se vede în ele spiritul de casarmă, de re
gulamentare al omului, mal puteți să'l 
credeți liberal și democrat ?

D-sa, prin legea sa ar vrea să suprime 
viața liberă a meseriașilor. D-sa voesce 
să Introducă spiritul de regulamentare în 
așa grad în cât să sufoce, să strivăscă pe 
meseriași. Eti am luat parte la un ban
chet al meseriașilor întruniți în congre
sul cooperatorilor din întrăga țără, ban
chet unde 17 județe erați representate și 
în unanimitate ati protestat contra aces
tei legi, care voesce să subjuge pe mese
riași, să facă dintr'ânsul o armată bună 
pentru ori-ce întrebuințare.

Tot D. Carp a putut să cugete că în 
țăra românăscă, așa cum e organisată, 
pdte să vie cu majoratul. Ori cine pdte 
vedea în acest proiect spiritul de violență 
care animăză pe D. Carp. Dupe D-sa, 
trebue să înceteze și iubirea părintăscă și 
legăturile de sânge, în sfîrșit totul; a 
poruncit D. Carp ca cel mai mare numai 
să moștenăscă, așa trebue să fie. Dar ce 
a pățit biata țără ? Ce însemnăză acestă 
comandă ? In proiectele D-sale, eti văd pe 
omul care nu se uită absolut de loc la 
ceea-ce ordonă; căci devisa lui e : așa 
voiti, așa fac.

D. Carp și scdlă D-sale crede că toți 
sunt făcuți ca să se supună și el ca să 
comande.

In urma acestei scurte analise, mai 
pdte fi vorba de democrația D-lul Carp ? 
Adevărata democrație se basăză pe cultul 
poporului înainte de tdte, și ea nu e ser
vită sincer de cât de omul care pune ure- 
chia la adevăratul strigăt al masei elec
torale.

D. Carp și popor? Dar D-sa n’a veZut 
comițiile electorale de cât prin ochii pre
fectului; căci se scie că D-sa, de și tot- 
d’a-una s’a ales în Vasluiti, întrunirile e- 
lectotale însă nici o-dată nu 'i-ati auZit 
frumosul D-sale talent oratoric.

Pentru mine, D-lor, omul care n'are 
cultul comițiilor electorale ci vrea să ’și 
facă din dânsele numai un instrument 
pentru ca să ’și pună în practică politica 
sa, acel om nu pdte fi democrat; căci de
mocrația fără libertate, dupe mine, nu e
xistă. Și să nu credeți că D. Carp are 
dispreț numai pentru popor, același dis
preț îl are și pentru partidele acestei 
țări, și mărturisesc că am fost surprins 
când erl, având alături pe D. Lahovari și 

pe D. Vernescu, ne-a vorbit totuși de 
marțea partidelor, de vechia drăptă și 
vechia stângă, cari nu mal ati rațiune de 
a fi. Eti sciam că partidele se transformă 
dar nu se desființăză, că ideile noul se al
toiesc pe vechile trunchiuri, dar să vină 
D-sa să distrugă totul ca să croiască din 
noti, ce însemnăză acăsta?

Ieri când vorbia ’mi făcea impresia u
nul meșter mare care'și alegea numai că
rămizile și prefera pe cele conservatdre, 
fiind-că cele liberale sunt revoluționare.

Tdte acestea, D-lor, mie 'ml fac o pro
fundă impresiune; căci văd uu pericol 
pentru regimul nostru parlamentar. D. 
Carp, prin modul săti de a vedea și de a 
cugeta, împedică ori-ce mișcare liberală 
și democratică și alterăză regimul parla
mentar ; în el văd omul care are o idee 
în capul sâti și care, de și scie că e în 
contrazicere cu tdtă lumea, totuși cutăză 
a cerca să o aducă la îndeplinire în dis
prețul opiniunel publice și al bunului 
simț al țârei.

Acum, D-lor, vă întreb cum se împacă 
D. D. Popescu cu D. Carp. D. Popescu a 
făcut un rechisitoriti politicei D-lui Carp 
de la început și până la fine, de când a 
afirmat că nu înțelege luptă constituțio
nală de cât între partide și de când a 
spus că e în contra intervențiunei Statu
lui. Vedeți dar că D. Carp nu se împacă 
nici cu conservatorii. De aceea eti nu văd, 
dupe cum am Zis și mai înainte, în D. 
Carp nicj un democrat, nici chiar un con
servator obicinuit; văd, din contra, un 
conservator reacționar, și în acăstă pri
vință D. Catargiu e mult mai avansat de 
cât D. Carp. (Ilaritate).

D. Carp pe mulți ’i înșălă, fiind-că nu 
e cunoscut; mai are apoi și obiceiul de a 
'și ascunde fondul ideilor sub o etichetă 
falsă; când îl analisezl însă în fond, veZi 
că D-sa e reacționarul cel mai înverșu
nat, pentru că ’l carac^erisăză disprețul 
voinței poporului și comanda voinței o- 
mulul ambițios.

Dar, D-lor, ved alături de D-sa ele
mentul conservator.
Acel element represinta un partid care 
credeam că o să pună la penitență pe vo- 
iagiorl, dar văd că voiagiorii pun la pe
nitență pe cel-alțl. (Ilaritate).

Partidul conservator are în acăstă țără 
tradițiunile sale, are partisanii săi, are 
căpeteniele sale, în fine este așa constituit 
că am putea să stăm cu el la discuțiune. 
El ar fi avut dreptul să guverneze dacă 
avea o maioritate parlamentară, astăZi 
însă prin transacțiele și compromisurile 
făcute 'și-a perdut prestigiul și asistăm 
la lupta intestină ce o duce cu junimiș
tii săi..

Pe acea bancă eti văd o agonie. Ce va 
eși dintr'acăstă luptă nimeni nu va putea 
ghici.

Eti ași dori cât mai curând să se în
tâmple lucrurile așa în cât să văd un gu
vern lămurit. Pdte să fie și D. Carp în 
guvern, dar să fie la regulă—nu voiti să 

Zic regularisit—(Ilaritate). Dar voiti să 
Zic ca să scie și D-sa că este cine-va mai 
mare în țăra acăsta. Trec acum la analisa 
ideeî conservatdre.

D-lor, este o confusiune care s’a năs
cut în spirite. Unii Zic că dacă ești libe
ral trebue să te lege cot la cot așa în cât 
să nu te mai poți mișca. Acăsta se chiamă 
guvern liberal.... laissez faire, laissez 
pas ser.

Cei ce cred ast-fel se înșălă și uită tre
cutul partidului liberal.

Ei, D-lor, când analisezi un partid, 
trebue săi iei ca o scdlă, ca o biserică, să 
te uiți în trecutul săti și numai ast-fel 
vei sci ce este și ce va fi. Noi, cari facem 
parte din partidul liberal, îndreptăm pașii 
noștri în viitor inspirându-ne de suve- 
nirile acestui partid. Seim că acest partid 
a început lupta, mai cu deosebire de la 
1857, din acel moment conducătorii par
tidului liberal iatioparte activă și falnică 
în dirigiarea țârei. Munca lor neobosită 
și energică formăză tesaurul de tradiție 
al partidului liberal. Partidul liberal 
când a intrat pe arenă a găsit legături, 
a găsit privilegii, a găsit interdicții, a 
găsit distincțiuni, a găsit că puțini erati 
socotiți demni pentru a dirige, și țăra mal 
tdtă condamnată la ascultare mută; el 
bine, în fața acestei stări de lucruri, libe
ralii sunt acei omeni, cărora națiunea le 
va fi tot-d’a-una recunoscătdre, cari ati 
rupt/ati tăiat acele legături, ei ati liberat 
națiunea și nu va înceta partidul liberal 
de a merge înainte pe calea acăsta, de cât 
atuncea când fie-care cetățăn va face 
parte din clasa dirigentă a națiunel. A- 
căsta este caracteristica partid ului liberal. 
D. Dimitrie Popescu Zicea: Ce voiți ? Să 
ne conducem dupe mase ? In adevăr, D-lor, 
partidul conservator și D. Popescu care 
vorbesce în numele lui, areordredemase. 
Masa poporului tot-d’a-una ’i-a speriat?

EI, D-lor, de găba vâ speriați de acăstă 
fiară sălbatecă; căci nu este săraca așa 
cum o credeți D-vdstre. De cât are și ea 
simpatiele ei, trebue să’i scii natura, tre
bue să scii să intri în casa ei, trebue să 
scii să vorbesci cu ea, trebue să te inte
resezi de ea.

Și sunt sigur, D-lor, că exprim un ade
văr adânc când afirm aci că nu pdte fi 
politică basată pe morală de cât aceea a 
maselor populare. E falș argumentul a- 
acelora cari Zic: Nu voim masa poporu
lui pentru că înaintea lui trebue să te dud 
să vorbesci de lucrurile cele mai josnice, sa 
faci contractele cele mai compromițătdre, 
să faci promisiunile cele mai hasarddse, 
în fine să le promiți marea cu sarea ca să 
le al adesiunea. Eti protestez contra a- 
cestul mod de a vedea; am convi cțiunea 
că înaintea unei mase electorale întinse, 
târgurile cari se fac sunt cu mult mal 
inocente de cât târgurile cari se fac la u- 
rechiă între puținii cari alcătuesc cole- 
giele restrînse; căci acelea se fac în taina, 
pe când cele-alte se fac în fața lumei.

Caracteristica, distincțiunea între par" 
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tidul liberal și cel conservator este că u
nul voesce ca țâra să 'șl facă binele prin 
ea Însăși pe când cel-alt, conservator, vo
esce să ’I facă ei binele. Dar prin inter- 
vențiune și unii și alții sunt pentru in- 
tervențiunea Statului în favdrea maselor 
populare, dar intervențiunea conservato
rilor este de grație pe când liberalii o 
consideră ca o datorie. Conservatorii mai 
ati alt păcat, odată o conchistă liberală fă
cută, se plâng necontenit contra ei.

picea D. Păucescu, vorbind de libera
lism, dar nu vedeți resultatul ? Nu vedeți 
comuna rurală ? Nu vedeți consecințele 
libertăților ? Nu le văd, D-le Păucescu ; 
căci consecințele nu sunt nici ale libera
lismului nici ale liberalilor. Nu 'mi ară- 
tați pe primar și pe notar, arătați-ml 
prefectul și subprefectul cari stati la spa
tele lor; căci am convincțiunea că dacă 
primarii ati făcut răti este că ati fost po
runciți să facă așa, și dacă ar fi fost lă
sați In libertate sunt sigur că n'ar fi a
juns la acest resultat. Nu criticați insti- 
tuțiunile liberale ; căci ele n’ati fost lă
sate să crăscă în puterea lor, este o sevă 
puternică în trunchiul liberalismului, lă- 
sați-o să crăseă și sunt sigur că va pro
duce rddele cari vor fi folositdre națiunel 
acesteia. Prin urmare, D-lor, ca liberal 
sunt pentru intervențiune, ca liberal sunt 
pentru consultarea sinceră a națiunel, și 
atunci când avem de la dânsa un verdict, 
atunci când prindem cu urechia o voință 
a sa, liberalul nu pdte să facă alt-ceva de 
cât s'o execute; căci el crede că acăstă 
consciință mare, care se cbiamă consci
ința națiunel, că acăstă minte imensă 
care se chiamă mintea țărei, pentru acel 
ce scie să o asculte este mult mal înțe- 
lăptă de cât mintea pitică a celui mai 
prudent conservator.

Și acum când suntem In oposiție și când 
pe acea bancă avem un amestec conser
vator, noi vom căuta a vă controla și de 
a vă împinge mai departe pe calea refor
melor populare. Spuneați că sunteți și 
D-vdstre pentru libertate; sciti că sunteți, 
dar de nevoe, pentru că nu puteți face 
alt-fel. D-vostre nu vi se pdte • cum 
veți așterne așa veți dormi; nu. D-vdstre, 
conservatorilor, mai cu drept cuvânt ar 
trebui să vi se $ică: cum vă va așterne 
partidul liberal așa veți dormi; îndată ce 
este o cucerire făcută de partidul liberal, 
trebue să o acceptați, în cât dacă astăzi 
vă găsiți și D-vdstre molipsiți de libera
lism este numai grație luptelor uriașe ale 
liberalilor cari v’ati impus acăstă atmos
feră. Când vă audiam picând că astăzi li* 
berall sunt toți, observam pe D. Kogăl
niceanu stând pe gânduri de sigur că 'I 
trecea pe d’inaintea ochilor luptele ce au 
avut pentru ca să cucerească una câte una 
aceste libertăți de cari ne bucurăm; a
cum când buchetul liberalismului este 
frumos, îl mirose și conservatorii, meritul 
însă este al acelor ce ati scos florile din 
spini și aceia sunt liberalii, lor trebue să 

le fie recunoscătdre țăra pentru că ati a
dus acăstă transformare. (Aplause).

Audiam pe un represintant al partidu
lui conservator picând în cel-alt corp că 
ar voi un partid liberal puternic; căci 
este necesar. Fiți siguri că ’l aveți, și '1 
aveți mai tare de cât '1 doriți; sunt si
gur că sciți cum că în corpul națiunel 
este un curent democratic și liberal pu
ternic, pe care nimic nu ’l pdte opri de a 
merge înainte. Valul democrației ’și ur
măză încă cu putere cursul săti și este de
parte de a atinge țărmul pe care se va li
niști.

Ne imputați câte o-dată că în sînul 
partidului liberal sunt diverginți de pă
reri, și acesta ar fi o slăbiciune. Vă înșe
lați. Divergințile de opinii ati rațiunea 
lor de a fi în partidul liberal, dacă unii 
mai înaintați în idei formăză avan
garda partidului liberal, aceștia sunt ra
dicalii, și în urma lor vine grosul parti
dului liberal care execută reformele pri
mite deja de opinia publică.

In mersul progresiv al națiunel, parti
dul conservator este partidul ^ilei a șăp- 
tea, în ^iua Duminecei care este ^iua o
dihnei, atunci și partidul conservator 'și 
are rolul săti; îndată însă ce vine 
lucrului, liberalii trebue să fie la post.

Pentru ca să ne cundscem mai bine 
voiti răspunde la o altă insinuare ce 
ne-o aruncați adeseori arătându-ne ca 
dușmani al proprietăței. Vă asigur că nu 
sunt apărători mal convinși al proprietă
ței individuale de cât liberalii; pentru că 
în acăstă țără maioritatea țărei este pro
prietară și restul doresce să fie, și nimeni 
nu ține mai mult la proprietate, la pă
mânt de cât săteanul, el este apărătorul 
proprietăței, și când va fi vorba de pro
prietatea comună veți găsi pe toți libe
ralii tot așa de convinși adversari ca și 
partidul conservator ; voim proprietatea 
individuală, pentru că acesta este iubită 
de corpul națiune! care nu primesce ino- 
vațiuni de fantasie, fie venite de la D. 
Carp fie din altă parte.

înainte de a termina, dați-mi voe să 
exprim regretul meu că partidul conser
vator, care avea dreptul să stea în picidre, 
a capitulat, și de aceea prevăd că în loc 
de lupta normală între partide vom intra 
într'o periodă de confusiune și de lupte 
intestine cari nu pot să fie de cât pentru 
răul acestei țări. Un represintant al ma- 
ioritățel în alt Corp (Jicea , adresându-se 
unui liberal, aveți puțină răbdare. Vă a
sigur că D-văstre sunteți acei cari faceți 
ca partidul liberal să n’aibă răbdare, el 
vede că în curând va fi chemat să ia răs
punderea ; căci partidul conservator s’a 
sinucis.

Dacă partidul conservator avea con
sciința forței sale n’ar fi cedat în fața 
pretențiunilornesănătdse ale junimiștilor, 
dacă era ferm și reținea pentru sine o 
situațiune ce 'I aparține, pdte că țâra ’i 
ar fi acordat cât-va timp de vieță, dar 
agi când umilit a intrat în minister, nu de 

fusiune ci de confusiune, părerea mea 
este că acest pas l’a compromis în fața 
națiunel, și se pdte ^ice despre el propter 
vitam vivendi perdere causas. (Aplause).

D. ministru al lucrărilor publice, 
Al. Marghiloman: D-lor deputațl, sun
tem pentru a duoa dră siliți să interve
nim într'o desbatere de care am fi dorit 
să ne ferim. Sunt însă unele acusațiunl, 
pe cari — de și ele trec de ținta care o 
vizeză — nu le putem lăsa neridicate fără 
a abdica de la dreptul, și de la îndatori
rea ce ne impune presența ndstră pe acă- 
stă bancă.

De la deschiderea acestei sesiuni asis
tăm la atacurile cele mai pasionate. Nu 
sciti dacă realitatea faptelor, sati greuta
tea situațiunel actuale le justifică. Nu 
voiti fi însă destul de nedrept ca să le pun 
tdte pe același plan.

Când D. Panu, când D. Tache lonescu 
ati atacat, mai violențl în fond, însă mai 
dulce în formă, am avut înaintea ndstră 
adversari cari se resboiati din punctul de 
vedere al unei doctrine.

D. Panu visăză o nouă organisare so
cială ..........

D. G. Panu: Eti gândesc, nu visez.
D. ministru al lucrărilor publice, 

Al. Marghiloman: Nu am întrebuințat 
un termen care v’ar putea supăra. A visa, 
în sensul acesta, va să ^ică a concepe, a 
dori cu arddre un lucru spre atingerea unul 
scop. D. Panu doresce o nouă organisare 
a societăței. Este dreptul D-sale de a ataca 
cum înțelege mal bine și mai în cadrul 
acțiunel D-sale pe toți aceia cari caută 
să încetinesc sati chiar să oprăscă acăstă 
mișcare.

D. Tache lonescu, el, urmăresce rede
șteptarea liberalismului pe care, fie 4^®, 
nimeni nu ’l amenință. Când deci, D. lo
nescu sare în adjutorul stăgulul ce crede 
în pericol, loviturle lui merg la o țintă: 
Sfărâmarea a tot ce în acăstă maioritate 
pdte contribui la eclipsa lui.

Și Unul și altul sunt adversari ; acțiu
nea lor însă nu exclude nici recundscerea 
faptelor, nici respectul intențiunilor nd
stre.

Dar când D. D. Brătianu și D. Pallade 
ne atacă în modul cum ați vă^ut, atunci 
D-lor inaugurăză o nouă politică, politica 
ce voiti numi de parii pris^ pentru că ata
curile D-lor nu ati altă justificare de cât 
o d’inainte luată hotărîre de a fi absolut 
nedrepți cu noi. (Aplause.)

Sunt autorisat, D-nil mei, să vorbesc 
ast-fel prin cele ce ati preces deschiderea 
acestei Camerl, și prin cele ce se urmăză 
necontenit și în presă și aci.

La 24 Martie, când înfațișându-ne pen
tru prima dră în acăstă Adunare, am mers 
la D. D. Brătianu, D-sa ’ml-a aruncat în 
obraz următdrele vorbe : flVă voiti impu
dica de a face chiar și binele !*

Vorbele acestea nft'ati îndreptățit pe 
mine, om tânăr, să ’I «Jic D-sale care are 
un trecut așa de mare : „Nu ești un om 
politic; căci omul politic care ’și iubesce 
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țera nu împedică pe nimeni de a face 
binele/ Când D. Brătianu 4^ că va opri 
de a face chiar binele — ori cine ar fi a
cela — acăstă declarațiune mă face să cred 
că va împedică pe ori cine de a face bi
nele, fiind-că nu este D-luI care săi facă. 
(Aplause.)

Și acăsta este lozinca politică pe care 
ati urmat o D-lor. Campania care ati fă- 
cut’o atunci, ati urmat'o — o constat cu 
durere — chiar în timpuri grele pentru 
țeră, și o desăvârșesc astăzi la tribuna Ca
merei !

Nu ași voi să amintesc atitudinea D-lor 
In timpurile convulsiunei din luna lui 
Martie, de cât spre a precisa că nu la D. 
Panu mă gândeam deună-^i când vorbiam 
de cei cari prin presa lor ati suflat asu
pra focului, din nesocotință, 'mi place să 
cred: Pasiunea este pururea nesocotită. 
(Aplause.)

Nu voiti răspunde la tdte amenințările 
pe cari ni le-a debitat D. Brătianu asără. 
Telum imbelle sine ictu ! Căci, când D. Bră
tianu ne spune că nu am furat încă, pen
tru că nu am avut vreme, (ilaritate), și 
copiii s’ar scula să protesteze pentru noi! 
Nu este pe acăstă bancă unul care să nu 
fie gata a se coborî de la putere fără re
gret cum s’a urcat fără rîvnă, dar care 
să nu pdtă esclama cu mândrie, ca con
venționalul Lakanal: „Mă duc, nimic pe 
mână, nimic în buzunar ! (Aplause.)

Când D. D. Brătianu ne chema unii 
dupe alții, fracțiune, colectiviști, neguță
tori de bani și altele, ce importă D-lui 
epitetele P

Cu epitete se vor adeveri sterilitatea 
sati incapacitatea nostră, sati vom proba 
noi fecunditatea și destoinicia năstră? In 
tot cașul, tot e mal bine să fie cine-va ne
guțător de bani de cât neguțători de 
vorbe. (Aplause.)

Neguțătorie de vorbe ni se face destulă 
în presă și aci—de eri cel puțin încdce— 
pentru ca să sciti că ea nu cere nici trudă, 
nici sacrificii. (Aplause.)

Când ne mal acusați că visăm justiție 
de clasa I și de clasa a 11, dupe boieri sati 
săteni, pentru că în dorința ndstră de a 
face posibilă o reformă de mulți cerută, 
nu de toți acceptată, am voit să mergem 
treptat cu inamovibilitatea, nu mă îndrep
tățiți dre să vă amintesc că de patru ani 
încdce nu v’am vă^ut alături cu noi ce
rând ceva pentru justiție ?

Când ne mal acusați de alte dorințe 
vage, căpitanate, corporații, cari nici a
duse nu sunt în proiectele campaniei și 
pe cari le-ați denaturat fără a le cundsce, 
cine nu vede că, lipsindu-vă acusațiunl 
seridse de cari să vă legați, inventați. Or, 
D-nii mei, acesta nu e neguțătorie de 
vorbe ? (Aplause.)

Dar ce să mai insist asupra unor acu- 
sațiuni de felul acesta cari sunt furibunde 
în formă, dar anodine în fond!

Nu pot însă să trec peste duoă afirma- 
țiunl cari s’ati făcut și pe cari sunt da
tor să le relevez. Nu o să am mare oste- 

nâlă pentru a face clasificațiunea acestor 
duoă afirmațiuni; pentru că le găsesc în 
aceeași ordine expuse și de D. Brătianu 
și de urmașul D-sale. Se pare că D. Pal
lade simțind lacune în cele spuse de D. 
Brătianu a găsit de cuviință să '1 com
pleteze ! Și unul și altul ati început — 
pentru că este o temă lesne de exploatat 
acăsta, și asupra căreea se vor găsi tot- 
d’a-una câte-va aplause rătăcite — ati în
ceput amânduoi prin variațiuni asupra 
rescdlei țăranilor.

Scii ce vorbă ’țl-a scăpat D-tale adi- 
nâori, D-le Pallade ? Mă desfideam de me
moria mea și m’am dus de am cules no
tele stenografilor.

EI bine, D-ta al avut curagiul, D-le 
Pallade, aicea în fața Parlamentului, în 
fața țârei, să proclami că ostașul care ’șl a 
făcut datoria are pe cugetul lui că este 
omorîtor! Pentru Dumne^ăti, spuneți că 
suntem noi vinovați, tîrîți-ne pe noi la 
ori-ce răspundere vă place; dar vino aci, 
D-le Pallade, și mărturisesce că ai păcătuit 
înaintea soldatului care ’șl a făcut dato
ria. (Aplause).

D. G. Pallade: E om și acela.
D. ministru al lucrărilor publice, 

Al. Marghiloman: Mergi, mergi iute, 
D-le Pallade, și șterge vorbele ce ai ^is și 
te plâcă cu pălăria până jos înaintea sol
datului care a stat neclintit!

D. G. Pallade: Nu șterg nimic; nu 
puteți șterge din inima țărei acestă cre
dință.

D. ministru al lucrărilor publice, 
Al. Marghiloman: D-le Pallade! Dacă 
voescl să asculți de un prieten care te cu
ndsce de mult și căruia ai arătat ceva sti
mă, mă crede că nu vei fi unul din punc
tele pe cari să se razime aspirațiunile ti- 
neritulul, nu vei putea realisa ambițiu
nea legitimă de a pune mâna pe cârmă, 
până nu vei fi învățat a recundsce ce este 
de măreț în actul soldatului, care 'șl calcă 
pe inimă spre a asculta de ordinul ce pri- 
mesce!

Soldatul care ’șl a făcut datoria nu este 
un omorîtor!..............................

M’am încins puțin; mă iertați, D-nil 
mei, că de câte ori sunt pus asupra aces
tui punct, e în mine un sânge cald care 
se rescdlă și care mă face să uit că ’mi e 
impusă o reținere. Să mă credeți că de 
multe ori sufer de acestă constrîngere de 
a nu protesta în fața nedreptăților când 
se ^ic și se comit.

Ași dori deci să ajung fără transiți- 
une; pentru că nu fac nici discurs, nici 
nu recurg la artificiele oratorice;.... m’am 
găsit târît de a vorbi. Marturi 'mi sunt 
colegii mei că nici gând nu avâm de a 
interveni.

Ași dori să tratez un al duoilea punct 
în care sunt D-nii Brătianu și Pallade de 
adâbcă nedreptate și cu guvernul și cu a- 
cestă Cameră.

Când D. D. Brătianu ^icea aseră: „Ca
mera acestă conservatore a fost alâsă de ‘ 
prefecții D-lui Carp/ 'mi spunea că a- 

căsta era una din butadele cu cari suntem 
deprinși din partea D-sale; trâcă și de la 
noi acăstă acusațiune subliniată de Ca
meră prin câte-va surîsuri ironice, fără 
alte protestațiuni!

Dar când găsesc aceeași frasă, reedi
tată, învăluită ca formă, deci și mai peri- 
culo§ă în proiectul minorităței :

„Nu mal puțin și corpul electoral s'a 
resimțit adânc de acăstă stare anormală, 
ast-fel că cu greti va fi Parlamentului să 
fie tot-d’a-una ecoul adevăratelor trebu
ințe ale țărei/

Dațl-'mi voe, D-le Pallade, să fac 
în numele maiorităței acestei Camere o 
protestare solemnă (aplause). D. Pallade 
are cusurul că recurge câte odată la ima
ginile biblice; să ’mi permiU atunci pe 
același limbagiti familiar să 'i le com- 
plectez spre edificarea tutulor. Ați com
parat, fără multă justeță de almintrelea, 
dacă vorbim literatură, alegerile din urmă 
cu corabia lui Noe, în care D. Carp, (nu 
seim pentru ce D-sa, căci nu e președinte 
al consiliului), a închis tote viețuitdrâle 
pe cari vrea să le scape din deluviul ale
gerilor. Ați mers cu odisea acelei corăbii 
până la eșirea porumbeilor dintr'ânsa. 
'Mi veți da voe să modernisez nițel le
genda arcei lui Noe.

Noe a pus în corabia sa un specimen 
din tdte viețuirile; în corabia sa electo
rală D. Carp cată și el să fi cules câte 
un specimen din tdte localitățile și pdte 
că nici Tuto va n’a fost lăsată d'o parte. 
(Ilaritate).

D. G. Pallade: Te înșeli.
D. ministru al lucrărilor publice, 

Al. Marghiloman: Intre acele viețui- 
tdre, mai continuă biblia, ati fost unele pe 
cari vechiul testament le numia impure, 
altele mai pure. Când a ajuns la muntele 
Ararat, și când s’a înseninat cerul, când 
a început să se aline agitațiunea deluviu- 
lul electoral, am $iee noi, Noe a deschis 
corabia și a dat drumul ântâiti uneia din 
viețuitdrele aripate care s’ati $is impure: 
aceea nu s’a întors îndărăt; ’mi e târnă 
că va fi fost din Bârlad. (Aplause, ilari
tate). .

Numai pe urmă a dat drumul uneia din 
viețuitdrele mal pure, porumbelul, care 
recunoscător pentru adăpostul ce primise 
în corabie pe timpuri grele, s’a întors cu 
ramura de măslin, simbolul împăcăciunei.

Nu cred că nici D. Chrisenghi, nici D. 
Miclescu să fi..........................

D. G. Pallade: Fac apel la D-ta să 
spui dacă eti m’am ales acolo cu ajutorul 
administrațiunei ?

D. ministru al lucrărilor publice, 
Al. Marghiloman: Ați vorbit în mod 
familiar, D-le Pallade, de ce nu mă lași să 
vorbesc și eti în același sens ca D-ta.

D-ta ești acela care reclami dreptate ? 
Dă pildă atunci Camerei și nu spune de 
la tribună lucruri pe care în forul inte
rior al D-tale le scii că nu sunt.

'Mi am permis, D-le Pallade, să fac și 
eti us de reminiscențe literare cam ar
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haice dar cari nu sunt mai malițiăse de 
cât ale D-vdstre; de almintrelea nu sunt 
eâ care să 'ml permit să afirm că D-ta 
saâ ori care deputat s’a ales cu ajutorul 
administrațiune!! Vă arătam numai cum 
pildele biblice se pot întărce fără multă 
răutate tn contra autorilor lor.

Dacă dar nu sunteți D-vostre pasărea 
aceea,—testamentul vechiâ ^ice Corbul,— 
care nu s’a mai întors în arcă, nu vă su- 
părați; căci nesupărându-vă se va proba 
că sunteți în dreptul D-vdstre; (ilaritate) 
dar lăsați cel puțin porumbeii cari s’aâ 
Întors să se mândrăscă cu credința lor și 
să se înapoieze aducănd ramura de măs
lin.

Ramura de măslin tot-d’a-una a sem
nificat pacea și alianța.... (întreruperi pe 
banca din drăpta tribunei).

Colegii noștri dupe acea bancă țin a-mi 
complecta imaginea reamintind până și 
cacofonia ce căta să existe în corabia 
lui Noe! (arată banca oposițiunei). (Ila
ritate.)

In definitiv, D-nii mei, ca să rămân 
tot la adăpostul precedentelor, mă voiâ 
autorisa de o formulă pe care & dat-o aci 
D. Kogălniceanu și pe care o găsesc plină 
de mie^.

Să spun acum „al acestei scurte cu
vântări care este lungul înțeles.*

înțelesul, D-lor, e următorul: Ori de 
câte ori în acăstă Cameră veți voi să fa
ceți operă seridsă, veți găsi o maioritate 
compactă, o maioritate în care nu e o 
disciplină și nici nu trebue să fie; o ma
ioritate compusă din dmenl aleși din li
berul sufragiâ al alegătorilor și pe cari 
îi unesce numai o comună gândire, aceea 
de a asigura, chiar cu sacrificiul perso
nalităților lor, chiar cu dre-care știrbire a 
amorului lor propriâ, un partid de gu
vernământ care să pdtă da țărei refor
mele pe cari le cere și repaosul la care 
aspiră. (Aplause). Acăstă maioritate nu 
triturată, no aruncată în calapod, acăstă 
maioritate pdte să se sfărâme; să sciți 
insă că dacă se va sfărâma, acăsta va fi 
pe disentimente de principii adânci, nici-o 
dată însă pe cestiuni de persdne, ori cât 
ați căuta să le sgândăriți.

Mai ^ic încă ceva. De câte ori veți voi 
să discutați pe tărâmul fecund al proiec
telor de legi, al discuțiunilor organice, 
chiar cu nedreptate, vă vom răspunde; și 
pe acest tărâm suntem siguri că ne vom 
întâlni și cu D. Panu, și cu D. Nădejde și 
cu D. Tache lonescu.

Dar de câte ori veți voi să continuați 
lupta sterilă a acusațiunilor personale și 
nedrepte, cred că cu mine, cel mai tânăr 
din cabinet, s’a încheiat seria răspunsu
rilor. (Aplause).

D. președinte, L. Catargiu : D. As
lan are cuvântul.

D. N. Ceaur Aslan: D-lor deputați, 
ca în acăstă însemnată discuțiune să fie 
de interesul guvernului ca ea să alunece 
pe alt teren de cât pe acela unde a trebuit 

să se afle, acăsta o înțeleg; acăsta însă nu 
este, nu pdte fi în interesul nostru.

Nu acum și în acestă ocasiune pdte fi 
vorba, D-nii mei, despre marile princi
pii cari trebue să domineze în deslegarea 
Gestiunilor pendinte înaintea Parlamen
tului; nu pdte fi vorba, D-nii mei, des
pre amestecul Statului în afacerile cetă
țenilor, despre limita până la care acea 
intervențiune pdte avea loc cu folos saâ 
fără folos, despre modul cum pretențiu- 
nile, cerințele diferitelor interese ale so
cietăței urmăză a fi regulate și a începe 
chiar acum lupta decisivă.

Este vorba în acest moment, D-nii mei, 
de o cestiune mult mai importantă, după 
mine. Văd cu viue părere de răâ că 
de pe banca ministerială Parlamentul a 
fost acusat că ’și perde vremea în discu- 
țiuni sterile pe când țăra aștăptă de la 
el ca să abordeze cestiunile cele-alte. 
Ce cestiune însă mai importantă pdte fi 
pentru o țără de cât aceea de a sci, înde- 
finitiv, care este regimul care o guver- 
năză; care pdte să fie cestiunea care să 
intereseze tdte clasele din acăstă țără mal 
mult de cât aceea de a sci care este direc
țiunea care are să le dea acelor interese ? 
Și pentru aceste, D-lor, mi se pare, că 
prima ndstră preocupațiune trebue să fie 
de a ne da bine sămă despre semnifica- 
țiunea politică a persdnelor chemate a 
presida la diriguirea acelor interese.

D-lor, viuiciuneași întinderea discuțiu
nilor la cari asistăm de duoă <Jile se da- 
toresce, fără înduoială, stărei țărei de acum 
un an.

Crâncena incordare a țărei din Martie 
al anului present nu a tins la resturna
rea unui minister; ea avea de țel de a 
face să încetele funcționarea regimului 
personal, ce încetul și pe furiși căuta să 
se Introducă definitiv în moravurile nds
tre constituțioale. Și când, cu tdte opin
tirile gigantice de atunci, vedem că acel 
regim continuă a esista, să nu fie dre țăra 
în drept să se arate adânc îngrijată? Să nu 
fie dre țera în drept să se întrebe : la ce 
’l-a servit tdte încercările făcute, tdte pro
misiunile dmenilor cari stăteaâ în capul 
luptei ? Să nu fie ea dre in drept să se 
întrebe: ce 'I reservă viitorul ?

Ați au^it cum ministerul caută a jus
tifica atât formarea sa din Martie cât și 
complectarea sa din ultimii timpi. Ce 
voiați ca Regele să facă, ne $icea un 
ministru ? Regele n’a făcut de cât să as
culte indemnul acelora cari cereaâ inter- 
vențiunea Sa personală, și, prin urmare, 
când Regele s’a adresat la persdnele cari 
aâ constituit cabinetul, Regele a fost în 
dreptul Săâ și acel D. ministru a mai a- 
dăogat : „Vedeți bine-facerile jocului 
„constituțional, vedeți cum la permis să 
„eșim dintr’o crisă adâncă fără ca intere- 
„sele publice să fie sguduite !*

D-lor, persist a crede că Cordha nu ’șl-a 
făcut datoria când a chemat la cârma 
treburilor pe ministerul actual; persist a 
declara că Majestatea Sa în loc să asculte 

indemnul din ultima dră a țării, ar fi pu
tut tot atât de bine să useze la timp de 
prerogativele Săle ne îngăduind ca mi
nisterul cătjut să apese în timp atât 
de îndelungat pe țară prin o Recalifica- 
bilă parodiare a instituțiunilor constitu
ționale, în cât ajunsese a compromite to
tul, și a’șl putea adăoga că a ajuns a com
promite chiar și Tronul.

Ne spun necontenit D-nii miniștri că 
Regele chemând la cârma Statului pe gu
vernul actual a usat de prerogativele 
Săle. Nimenea din noi, nimenea din țără 
n’a contestat Majestățel Sale dreptul de 
a’șl alege consilieri, dar aceea ce țăra era 
în drept să aștepte, era ca Majestatea Sa 
să nu privăscă cu nepăsare la o stare de 
lucruri ce a dus la o închegare a tutu
lor elementelor de resistență, cărora nu 
rămăsese altă scăpare de cât.........revolta 
de pe strade......... mijloc de a’șl mani
festa cugetările sale, de cât eșind pe 
strade •..

D. G. Vernescu, ministru de justi
ție : D-le președinte, protestez în contra 
chipului de argumentare a D-lui deputat; 
aici nu se pdte face proces M. S. Regelui, 
aici deputății nu pot să facă de cât pro
cesul miniștrilor, și rog pe D. președinte 
să oprăscă pe D. deputat de pe acăstă cale 
pe care sunt sigur că fără voia D-sale a 
alunecat. (Aplause).

D. N. Ceaur Aslan: Rog ca acăstă 
lecțiune să o reia D. ministru al justiției 
pe săma sa; nu admit ca banca ministe
rială să desemne unui deputat modul de a 
discuta în Parlament.

D. G. Vernescu, ministru de justi
ție : Bine-voiți, D-le președinte, de spu
neți D-lui deputat că D-sa nu pdte să’mi 
facă observațiuni. Nimenea nu pdte să’mi 
facă observațiuni când protestez, cum am 
făcut.

O vooe: Nici D-ta n'ai dreptul să faci 
observațiuni (Sgomot).

D. președinte. L. Catargiu : Vă rog 
să mă lăsați să presidez ; nu presidați 
D-vostre.

D-le Aslan, vă rog mărginiți-vă în dis
cuțiune, conform regulamentului și cons- 
tituțiunel. Numai pe miniștri puteți să’i 
trageți la răspundere și vă rog să nu mer
geți mai departe...

D. N. Ceaur Aslan : D-lor deputați, 
^iceam că nu primesc observațiunile ce 
’ml vin din partea D-luI ministru al jus
tiției, și ar trebui D-sa să le reserve pen
tru alte ocasiuni când T vor fi mai folo- 
sitdre.

D. președinte L. Catargiu: D-le 
Aslan, v’am rugat să nu mai faceți alu- 
siune la Majestatea Sa. Acăstă rugăciune 
vă o mai repet încă odată, și acum mai a- 
daog a vă ruga să nu faceți nici perso
nalități.

D. N. Ceaur Aslan: Când vorbesc, 
vorbesc în puterea dreptului meâ de man
datar al națiune!, și să ’mi fie permis a 
crede că acea putere ’ml dă dreptul de a 
critica și Tronul, când el usăză răâ de 
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prerogativele Sale. Nu primesc dar nici 
un fel de observațiuni de la nimeni. Nu 
este nicăeri scris că când D-vdstre vă este 
permis de a vă incovoia Înaintea puterei 
și a o tămâia, nouă să nu ne fie permis a 
^îce puterei că ’șl a călcat datoria, câni 
circonstanțele ne impun a face acăsta! 
Pentru acăsta suntem aci, iar nu pentru 
a tămâia puterea, lucru de altmintrelea 
ușor de Înțeles, din partea acelor intere
sați în causă.

D-lor, este facil a face aceea-ce onor. 
D. ministru al justiței face, cu atât mai 
mult că nu ’l costă absolutamente nimic, 
din contră pdte, dar este mai greii a face 
ceea-ce fac eh: a’mi îndeplini în consciință 
mandatul meii de deputat.

Așa, dar D-lor, când la Martie Corona 
era pusă în posițiune a căuta alți consi
lieri, mă întreb daca Cordna nu ascunse
se în atâtea rânduri atâtea deșteptări a
supra mersului neregulat al afacerilor 
publice dip partea cetățenilor.

Daca Cordna nu scia că ceea-ce forma 
maioritatea în parlament, nu era de cât o 
maioritate trimisă de prefecții numiți 
de Coronă ?

D. președinte, L. Catargiu: Nu Co
rdna numesce pe prefecți, ci ministrul, 
care e singur responsabil de acele numiri.

D. N. C. Aslan: Daca Cordna nu scia 
că miniștri Majestățel Sale in contra vo
inței țărei Întregi și a protestărilor ei 
dețineați puterea, Cordna fusese în atâtea 
rânduri, In ultimii ani, deșteptată... Cum 
se face deci, că ea nu a usat de prerogati
vele ei de cât numai atunci.... când exas
perarea trimisese pe strade și pe cei mai 
pacinici ? Fără a mă coborî la detaliurl, 
cunoscute de D-vdstre toți, vă întreb: 
când de o serie de ani instituțiunile nds
tre constituționale sunt sistematic falși- 
ficate, în spiritul și litera lor: când a- 
căstă stare de lucruri e semnalața Coronei, 
în tdte filele, la tdte ocasiunele de tdte 
organele prin cari țăra mai putea să ’șl 
manifesteze cugetările ei, nu era dre de 
datoria Cordnei a avisa încă la timp... și 
a nu lăsa ca lucrurile să fie împinse până 
la punctul în care o catastrofă părea i
minentă?

Prin urmare nu ne spuneți D-vdstre că 
Cordna... .

D. președinte, L. Catargiu: D-le 
Aslan, de ce mă siliți să vă repet necon
tenit aceeași observațiune ?

O voce: Miniștri, nu Cordna.
D. N. C. Aslan: Nu ne spuneți, o re

pet că Cordna, mențin cuvântul, 'șl ar fi 
făcut datoria prin aceea că s’ar fi adresat 
către D. Theodor Rosetti; și vedeți, chiar 
și atunci când s’a gândit că în fine, o în
dreptare era datorită, chiar și atunci Ea 
nu a făcut acăsta de cât trecând alăturea 
cu usanțele parlamentare!...

Căci, pentru formarea noului cabinet 
ea s’a adresat la personalități ce nu fă- 
ceaii parte din nici o grupă politică și 
.prin urmare și pretinsa îndreptare nu 
constitue și ea, de cât o incorectitudine 

din partea Cordnei. Trec peste o sumă de 
alte considerațiunl, D-nii mei, și ajung 
la alegerile din urmă; ele se fac și precum 
sciți, ele daă o maioritate partidului con
servator, iar nu ministerului: iată deci 
față în față un minister fără maioritate 
și o maioritate fără miniștri! Ministerul 
a dat trei’ portofoluri maiorităței și a
tunci maioritatea a promis concurs mi
nisterului și iată* o situațiune transfor
mată într’un mod radical... Fără ca nici 
noi, nici țăra să fi putut afla, în difinitiv 
căușele constituționale al unei asemenea 
subite transformări....! Nu ce toceam și 
gândeam noi despre o asemenea proce
dare să luăm părerea unui membru din 
actualul cabinet, părerea D-lui Maiore
scu, el pe când D-sa făcea în parlamen
tul D-lui I. Brătianu, aceea comodă o- 
posițiune, de tare s’a mal vorbit aici. Iată 
ce spunea D-sa:

„Capii diferitelor administrațiuni mi- 
„nisteriale nu se numesc dupe veri-o apti- 
„tudine specială pentru resortul lor, ci nu- 
„mai dupe feluritele interese ale partidu
lui sati ale partisanilor și mai departe: “

„Constatăm dar, urmăză D. Maiorescu 
că al 2-lea precedent creeat de guvernul 
Brătianu este următorul: modificările 
parțiale ale cabinetului sunt la discreți- 
unea ministrului președinte și nu au tre
buință să fie explicate înaintea {erei.*

Procedat'a însă alt-fel cabinetul din 
Martie, din care face parte și censorul ca
binetului Brătianu? Nu.
precedentele deci formate de cabinetul 
actual, sunt întocmai aceleași de cari 
membrii acestui cabinet acusaii pe cabi
netul lui Ion Brătianu; tdte le aflăm și 
în usanțele parlamentare ale cabinetului 
actual.

Ca respect pentru constituționalism, 
am ve^ut D-nii mei, ceea-ce sunt, să ve
dem acum ceea-ce promit a fi, și pentru 
acăsta să deschidem Mesagiul Majestățel 
Sale.

S’a vorbit despre spiritul democratic 
de care par inspirate proiectele guvernu
lui, programul săă. D-lor, ar trebui odată 
să ne explicăm asupra unor cuvinte ades 
întrebuințate, cărora li se dă însă o in
terpretare ce ele nu pot primi.

Instituțiunile ndstre sunt democratice 
și acăsta resultă din însuși pactul nostru 
fundamental. Guvernământele nu se pot 
presinta de cât ori sub forma unui gu
vernământ al unuia, ori sub forma unui 
guvernământ al mai multora, ori în fine 
sub forma unul guvernământ al tutulor 
sau forma democratică; la noi, Constitu- 
țiunea din 1866 a stabilit forma de gu
vernământ prin toți; în o asemenea stare 
de lucruri, importantul este de a se sci 
dacă proiectele de lege ale unui asemenea 
guvern sunt întocmite în sens liberal sati 
în sens conservator restrictiv; or numai 
spirit liberal nu există în economia proi
ectelor presintate de guvern, precum res
pect pentru imunitățile parlamentare.

Și să abordăm imediat paragraful re-1 

lativ la relațiunile ndstre internaționale. 
Ședința se suspendă pentru 5 minute. 
La redeschiderea ședinței, D. președinte 

acordă cuvântul D-lui Aslan spre a con
tinua.

D. N. C. Aslan: D-lor, sunt din neno
rocire cu totul indispus; nu ’mi este bine 
chiar tn acest moment.

V’așI ruga deci să mă ascultați cu bună 
voință pentru a ’mi putea termina sar
cina pentru care m’am suit la acăstă tri
bună;

Voci: Nu au^im nimic.
D. președinte, L. Catargiu: D. As

lan ^ice că nu 'I este bine și nu pdte vorbi 
mai tare.

D. M. Kogălniceanu : D-lor, cred că, 
nu numai o considerațiune de dreptate, 
dar și de indulgență, văzând că oratorul 
este bolnav, ar trebui să facă să înceteze 
acest huet care se face și care se asămănă 
cu valurile mărel.

D. președinte, L. Catargiu: Efl ne
contenit cer tăcere ca să se audă.

D. N. C. Aslan : Nu pot nici să ridic 
glasul mai tare și nici să fac să dispară 
răul de care sufer.

D. președinte, L. Catargiu: Vă rog 
să continuați; Camera acum este lini
ștită.

D. N. C. Aslan: D-lor, țăra luptase 
în contra regimului personal; se vorbesce 
necontenit de regimului personal; și ’mi 
permiteți și tn acest punct să elucidăm 
lucrul; este regim personal atunci când 
în loc de concursul tutulor factorilor che
mați a crea o situațiune legală^ numai unul 
singur din acei factori concură la acea si
tuațiune, eliminând pe cei-alți, fie prin 
violință, fie prin falsificarea și înlătura
rea concursului celor-alți factori.

Dacă nu prin violență, cel puțin prin 
falsificarea instituțiunilor ndstre consti
tuționale se introdusese regimul personal 
la noi; Ori, tocmai acestui regim datore- 
sce și ministerul actual sosirea sa la câr
ma trebilor; nu sunteți deci nici un mi
nister mare, nici un minister mic, sun
teți pur și simplu continuarea ministeru
lui trecut, care introducând regimul per
sonal în acăstă țără a făcut posibilă ve
nirea D-vdstre la putere.

Sunteți, D-lor, un minister pur de ex- 
pedițiune de afaceri, în tot cașul nu un 
minister de reforme ! Pentru a fi un mi
nister de reforme trebue a veni cu acelea, 
ce în adevăr, se pot considera ca reforme; 
și pentru acăsta trebue idei, ce să fi fost 
puse în acord cu adevăratele și seridsele 
trebuințe ale țărei; ori în nici unul din 
proiectele D-vdstre nu se află veri-o ideie 
de reformă; să reluăm Mesagiul, în care 
se oglindesce întrăga D-vdstre voință și 
gândire ; el ne arată până la evidență că 
nu sunteți de cât o palidă continuare a 
sistemului trecut. Când veniți înaintea 
țărei cu pretențiunî de a fi reformatori, 
trebue ca acestă intențiune a D-vdstre să 
se manifeste în mod positiv, prin anume 
ucrări ce ar urma se introducă în tdte 
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ramurile activităței ndstre ca Stat; nu e 
de ajuns să venim cu duoă proiecte de 
legi cari și ele la rândul lor nu conțin ni
mica noii, și in tot cașul, nu ating de cât 
într’un mod defectuos și cu totul circon- 
scris, interesele la cari aii pretențiunea a 
se referi, nu e de ajuns ca în discursuri 
pronunțate la o ocasiune dre-care, un mi
nistru să fi £is cuvântul că trebue să de- 
mocratisăm acăstă țără care n’are nevoe 
de democrațiunea D-vdstre, pentru că e 
democratisată prin însăși instituțiunile 
de cari e cârmuită. Ea are nevoe de o în
tocmire de reforme. Ori acăstă direcțiune 
liberală lipsesce tutulor ideilor, concep - 
țiunilor D-vdstre. De ne vom adresa în 
Mesagifi la partea aceea care se referă la 
financele acestei țări, ce găsim ? Vorbă 
despre un budget ca tdte budgetele din 
trecut, ba încă cu afirmațiunea că '1 
veți menține așa cum e, pentru ca nu 
cumva să ne facem veri-o ilusiune ; prin 
urmare, nimic nofi.

Unde vă este urma veri-unei preocu
pări de a dispovăra unele din clasele pro- 
ducătdre ca apăsate prea tare, de a tinde 
la o așezare a impositelor mai juste, mai 
dernocratice^ fiind că le place cuvântul; de 
a Introduce în adevăr, reforme adânci, 
ca să corespundă cu situațiunea ndstră eco
nomică. In asemenea disposițiuni, ce este, 
ce pdte alta însemna marea ndstră lege 
financiară—Budgetul— de cât tot deprin
derile financiare din trecut? Unde vă sunt 
reformele, mai ales reformele liberale ? 
Când ne vorbiți D-vdstre de justiție, care 
e ideia nouă cu care veniți înaintea țărei? 
ț)icețl am înscris inamovibilitatea pen
tru unele părți din organele cbiămate 
a distribui justiția.—Acăsta să fie o ideie 
nouă ?

Dar acăstă ideie să plimbă ca o terfe- 
Idgă prin tdte programele partidelor, nu 
mal vorbim deci de ea. înțeleg să ne 
vorbiți de reforme când pe lângă îmbu
nătățirea ce evident va nasce din intro
ducerea chiar și restrînsă a inamovibili- 
tățel, ați fi venit cu ceva nofi pentru 
acăstă țără: prin o remaniare totală a 
modulul actual de a face accesibilă jus
tiția tocmai acelor straturi cari, mai 
mult de cât ori cari altele, sunt lipsite 
de o bună justiție ; a le-o face posibilă, 
garantând în același timp independința 
morală și materială a unor asemeni ju
decători.

D-ta, D-le ministru al justiției, care 
de o-dată esc! atât de zelos de preroga
tivele Cordnei, de ce n'ai venit cu același 
zel să ne arăți solicitudinea și pentru 
acei justiciabifi. Unde vă este reforma ? 
Unde ideia nouă ? Dar, n’ai nici vechi în 
acăstă privință. (Ilaritate).

Dar să mergem mai departe.
In cestiunea administrărei județelor și 

a comunelor, ce idee nouă aveți cel puțin 
aicea? Absolut nici una; și nici aveți pre
tenția că ați avea idei noul. Căci ce ne 
diceți:

9In administrația județiană și comu

nală experiența a dovedit că legile actuale 
nu dafi un control îndestulător asupra în- 
trebuințărei resurselor disponibile.

„Până când nouile legi ce sunt în stu- 
difi vor putea să fie presintate, veți avea 
a vă ocupa de situația financiară a unora 
din acele corpuri administrative cari, din 
causa legislației actuale, afi vă^ut scă
pând resursele lor în mod simțitor, safi 
cari prin gestiunea lor din trecut s'afi îm
povărat peste măsură, fără ca resultatele 
obținute să corespundă sacrificielor fă
cute.

Este o adevărată deriziune de a vedea 
cu câtă ușurință pretinșii noștri omeni 
de Stat pun la serviciul lor naivitatea pu
blică.

D. președinte al consiliului vorbind în 
Senat de desordinele din județe și comune 
dice: anarchze organisatâ.

Ei bine, marele anarchist, organisato- 
rul anarchieî este primul-ministru. (în
treruperi).

D. prim-ministru am $is este organi- 
satorul anarchiei; și când d^c acesta o 
voifi proba. -

O voifi proba prin fapte ce cunosc bine, 
dupe unul putem judeca pe cele alte.

D. prim-ministru care era și ministru 
de interne, a disolvat consiliul comunal 
din Iași. Socotiți insă, D-vostre, că ’l-a 
disolvat pentru a face posibilă o adminis- 
trațiune comunală mai bună ?

Nu, D-lor; și declar imediat că nu am 
nimic de ^is dacă nu în bine, despre per
sonalitatea actualului primar, prieten 
stimat al mefi; era nevoe însă ca sub ban- 
diera acestui om de bine să se furișeze un 
agitator politic de rând, așa în cât pentru 
alegeri, administrațiunea locală să potă 
în tdtă tihna să 'și exercite presiunile 
sale.

Acest personagiii violent era instru
mentul administrațiunei, care a înarmat 
pe bătăuși și a provocat ast-fel luptă sân- 
gerdsă, cu ocasiunea alegere! deputatului 
colegiului III.

Ingerințele fuseseră atât de brutale, în 
cât nici primul-procuror nu a putut sus
trage pe acel consilier de la turbarea ale
gătorilor, decât ușurândui eșirea din os- 
pelul comunal, prin o ferestră din dos, 
legat de o frânghie!

D. prim-ministru însă mai e organisa- 
torul anarchiei și pentru alte fapte. D-sa 
este acela care n'a voit să încuviințeze 
disolvarea consiliului județian din Iași.

Scițl, D-vdstre ce e consiliul județian 
de Iași? E un cuib de abusuri. (A! A! 
sensație).

Mai bine de cât v’ați esclama, ați tră- 
mite o cercetare la fața locului spre bi
nele țărei și al județului!

Când cine-va are pudorea cuvântului, 
ar trebui, în același timp, să aibă și pu- 
ddrea faptului!

Pentru ce nu ’l-a disolvat D. ministru, 
fiind-că avea nevoie de acel comitet per
manent pentru a ’și face alegerile, care 

cu tote acestea nu afi reușit dupe placul 
D-sale.

Apoi cineeorganisatorulanarhiei? Ne
greșit că acela care se servă de aparatul 
administrativ, pentru alte scopuri, de cât 
acele pentru care el a fost creat; acela 
care nu cere acestui aparat să 'și facă 
datoria, nu ’I cere onestitate și control 
pentru cuvântul simplu că în mod nele
gal și dăunător intereselor contribuabili
lor, se servă de el pentru alegeri; orga
nisatorul anarhiei e omul care împlântă 
credința în cetățeni că tdte aceste insti
tuțiuni nu sunt făcute pentru a ocroti 
dreptul, nu sunt făcute pentru a controla 
banii contribuabililor; ci că ele servă de re
ceptacul tuturor acelora, ce fac profesiu
ne de a servi cerințele guvernanților !

D. preșdinte, L. Catargiu: Faceți 
propunere de anchetă.

D. N. Ceaur Aslan: A! propunere 
de anchetă D-le președinte (jicețl D-vds
tre, dar seim ce se întâmplă cu acele pro
puneri de anchetă.

Iată ce se întâmplă cu acele propuneri. 
M’am adresat, precum scițl, D-lul minis
tru al justiției dupe atunci, D. Marghilo
man, și am arătat D-sale prin telegramă că 
un alegător era secuestrat, și ’l rugam să 
dea ordin imediat ca asemenea scandal să 
înceteze. D-vdstre nu ați dat nici un or
din, ci numai aci în Parlament ne-a spus 
că a primit o-dată cu telegrama mea și o 
telegramă de la unD. dre-care, cu plân
gere că 'I-așI fi violat efi domiciliul. In 
urma cărora ar fi ordonat să se urmărăs- 
că ambele plângeri.

Apoi D-le ministru, D-vdstre nu ați 
deschis ; se vede legea electorală și mai 
mult de cât atât, lăsați la o parte chiar 
și dreptul comun. Apoi ast-fel trebue să 
se comporte un ministru față cu un ase
menea fapt ? (întreruperi).

D. ministru al lucrurilor publice, 
Al. Marghiloman: Am avut ondre a 
răspunde la interpelare; n’am nimic de 
adăogat.

D. N. Ceaur Aslan: Bine-voiți a 'mi 
răspunde Ia 2—3 întrebări ce am să vă 
fac....

D. ministru al lucrArilor publice, 
Al. Marghiloman : Faceți o interpelare 
să vă răspund.

D. N. Ceaur Aslan : Nu aveți de cât 
să ’mi răspundeți imediat.

(D. ministru eșind de pe banca ministe
rială).

D. N. Ceaur Aslan : Iată, Domnii mei, 
alurile unui ministru constituțional.

Un membru al Parlamentului, expune 
un fapt grav și ministrul respectiv, in 
Ioc să stea pe banca sa spre a răspunde...

D. ministru al justiției, G. Vernes
cu: Suntalți miniștri, cari să vă răspundă.

D. N. Ceaur Aslan: D-vdstre în spe
cial voiți să răspundeți la prea multe D-le 
ministru, și ’mi-e tămă că nu o să răspun
deți la nimic.

Să spunem curat lucrurile: D. minis
tru a fost, cu acea ocasiune, mistificat de 
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subalternul săti; căci nti voiti putea crede 
că a fost complicele săti. Nu puteam fi 
nici chiar, bănuit că am violat verl-un do
micilii; căci dupe legea electorală 10 ale
gători ai dreptul a se substitui în locul 
ministerului public; iar dupe dreptul co
mun cum putea fi vorba de violațiune de 
domiciliti, când eram Însoțit de primul 
procuror; când era vorba de un flagrant 
delict, și când chiar nu pătrunsesem in 
domiciliul unde se ținea secuestrat ale
gătorul !

Atunci ce însemnăză modul D-vdstre, 
de a vă face datoria ?

Apoi dacă faceți acâsta cu mine, care 
sunt representant al țărei, care sciti și 
pot să mă apăr și care nu permit și nu 
voiti permite nici o-dată să mi se încalce 
veri-un drept, atunci putem să ne facem 
o idee de cea-ce se întâmplă cu cei mici 
din acâstă țâră, de dre-ce nici pot exista 
chiar, când e vorba de justiție!

Iată D-lor deputați adevărații organi- 
satori ai anarhiei. Aceștia sunt: D. prim- 
ministru care are tristul curagiti de a se 
se servi de instituțiunile țărei pentru a ’șl 
fece alegerile și D. ministru al justiției 
care răspunde făcând spirit, la arătările 
grave ce se mai aduc la cunoscința sa.

Apoi, și sub guvernul trecut, în ultimii 
ani nu se făcea alt-fel!

Am au^it pe D. prim-ministru picând: 
era vorbelor a trecut, fapte cere țăra, fie 
de la conservatori fie de la liberali. Care 
vă sunt faptele D-vdstre ? Vi le-am arătat: 
tot vechile deprinderi, sub o formă care 
are pretențiunea de a fi nouă. Ideile D-v. 
financiare sunt ideile vechi; regimul per
sonal infloresce acum ca și în trecut; ori
gina D-v. cea adevărată nu este din Mar
tie al anului acesta; ea datâză din tjiua 
în care regimul personal a fost introdus, 
în ^iua aceea v’ați născut deja. Ca ori
gine deci vă cundscem. Ca fapte de aseme
nea ce sunteți; ca viitor, Mesagiul ne 
răspunde în de ajuns.

La lucrările publice !
D. D. Alexandrescu: Concesiunea 

Crawley! (Aplause).
D. președinte, L. Catargiu: Vă rog 

să nu întrerupeți.
D. N. C. Aslan: Care este acel domn cu 

spini care mă întrerupe cu cuvîntul de 
Crawley ?

D. D. Alexandrescu: Eti, D-le As
lan.....(Sgomot).

D. N. G. Aslan: Nu voiti răspunde 
acum, dar sunt fericit de întrerupțiunea 
D-vdstră, ea ’mi este prețidsă.

D. D. Alexandrescu: Te ddre că n’ai 
pus mâna pe comuna de la Iași. (Apla
use).

D. N. C. Aslan: D-le Alexandrescu, 
de bine de răti, mulți din D-nii deputați 
presenți mă cunosc.

O voce: Nu toți.
D. N. C. Aslan: Mulți am gis.
D. președinte, L. Catargiu: D-lor, 

lăsați dialogurile.
D. N. C. Aslan: De bine, de răti, însă 

pe D-vdstră nimeni nu vă cundsce încă, 
D-le Alexandrescu, și mă Însărcinez cu a- 
câstă misiune Ia timp, cerând de pe acum 
cuvântul în cestiune personală.... (între
ruperi).

D. președinte, L. Catargiu: La ces- 
tiune personală veți răspunde, vă înscriti 
pe toți câți veți voi, acum însă vă rog să 
lăsați a se urma discuțiunea Adresei.

D. N. C. Aslan: D-lor, dupe ce în 
trecăt v’am arătat că faimosul program 
guvernamental este sec și lipsit de ori și 
ce element, ce ar constitui un program 
de reforme, că nici măcar în nici unul din 
proiecte nu există nici umbra unei idei 
nouă, atunci ce însemnați ? Ce sunteți alta 
de cât o reediție a vechilor păcate din re
gimul trecut?

Am fost întrerupt, D-nii mei, la lu
crările publice; aici 'mi permit a atrage 
în mod special, atențiunea D-lui ministru 
de resbel, asupra importantei cestiuni a 
lucrărilor ce se refer la fortificațiuni; aș
tept de la luminele sale, de la caracterul 
săti independent și consciincios, pentru a 
crede că va scuti pe țâră de experimen
tarea |pnui sistem de apărare, ce sciința 
militară modernă, grație atâtor probe 
convingătdre, consideră ca ilusoriti și rui
nător.

Pecimi de milidne s’ati cheltuit și aces
te nu pot figura, ne-a (Jis D-sa însuși, 
de cât ca o picătură de apă, față cu restul 
de sume ce vor mal fi necesarii pentru a a
duce la finit fortificările.

Țăra are atâtea alte nevoi; resursele 
ei ati ajuns la o limită atât de strictă, în 
cât ase gândi la alte sacrificii ar fi a exige 
sleirea întregului nostru capital național, 
și acâsta fără nici o seridsă justificațiune.

Nu mai provoeați în mod intempestiv, 
resistența țărei. Ea nu este de cât prea 
setosă de a ajunge la o odihnă, pentru a 
’I fi odată permis de a lucra cu spor.

Opriți-vă... Căci țăra nu vă va urma.
D-lor, la instrucțiunea publică care vă 

este reforma? Venita-ți cu o reformă care 
să se cobdre până la acele pături ale so- 
cietățel, cari ati mai multă nevoe de în
vățământul public? Venita-ți cu verl-un 
sistem din care să vedem preocuparea 
D-vdstre, de a duce lumina, moralitatea, 
sciința, practica de nevoe ^Lilnica pentru 
acea parte a populațiunei române, care 
merită atâta solicitudine din partea nds
tră! Vorbiți necontenit de România, de 
Națiunea Română, dar în ce stare este a
cea țeră?

In proiectele anunțate prin Mesagiul 
Majestăței Sale, vedeți D-vdstre vre unul 
care să he arate preocupările unor refor
matori? Nu vedem nimic, absolut nimic.

Pentru a vă resuma: In finance, în in
strucțiunea publică, în justiție, nicăirea 
nici umbra verl-unei idei nouă.

Era, pretinsă nouă; eră, pretinsă a re
formei ; și, în fond, continuarea vechiului 
și ruginit sistem!

Iată întregul și puțin prețiosul bagagiti 
cu care vă înfățișați înaintea țărel!

Vă vorbeam D-lor, de deprinderile <5- 
menilor de Stat, de a vorbi unele în opo
sițiune și de a face altele la guvern ! Na 
vă citez acestea pentru ca să sperăm veri- 
o îndreptare, vreati să le semnalez țârei și 
ea va judeca.

Când un liber schimbist ar veni la pa
tere în Anglia, socotiți, D-nii mei, că ar 
fi chip să stea la guvern dacă ar părăsi 
ideile liber schimbiste ? Nu, D-lor, nici 
este cu putință a se admite un asemenea 
lucru.

Apoi dmenii noștri politici n’ati luat 
ei angajamente formale înaintea țărel ? 
Iată ce citim în programul partidului li
beral-conservator din care trei fruntași 
stati astăzi pe băncile ministeriale : Ci
tesce : „ Partidul liberal-conservator, cre- 
„dincios Constituțiunel, consideră^ revi- 
„ suirea actuală și darea Apanagiului ca 
„o violare a pactului fundamental și 'șl ia 
^angajamentul de a lucra pentru reintra
rea în legalitate*.

Când în față cu un asemenea angaja
ment, unul dintre actualii miniștri a de
clarat că fiind conservator, el nu a înțe
les a reveni asupra faptului îndeplinit, 
vă întreb care e considerațiunea de care 
se mai pdte bucura ?

Care este încrederea ce angajamentele 
date mai pot merita!?

Din duoă lucruri, unu : ori ați luat a
ceste angajamente fără a vă gândi la ceea- 
ce faceți, ori ați făcut ceea-ce demagogii 
fac, vorbesc și apoi întorc spatele... Sun
teți deci nisce simpli demagogi!

Puțin îi pasă țărei de frasele D-vdstre 
întortochiate, de întorsăturile ce vă în
cercați a da vorbelor D-vdstre; țăra Au 
scie de cât un lucru : Ați luat un anga
jament pe care astăzi, pentru un porto- 
fbliti, îl negați, și prin urmare, cu greti 
ea vă v’a mai crede la alte împrejurări!

D. președinte, L. Catargiu : Ora 
fiind șâse, consult adunarea dacă prelun- 
gesce ședința.

— Camera consultată primesce A se 
prelungi ședința.

D. N. Geaur Aslan : D-lor, dacă mi
nisterul actual pretins reformator nu 
vine cu nici o idee care să ne facă a crede 
că a existat veri-o intențiune de reforme 
(Sgomot).

Voci; Nouă, nouă.
D. N. Geaur Aslan : Dacă e ast-fel 

apoi atunci bine-voițl a continua cu țe- 
frenul D-vdstre.

D. R. Stanian : Fac apel la D-vdstră, 
D-le președinte să bine-voițl a spune, 
dacă mai pdte fi posibilă discuțiunea în 
Adunare în asemenea condițiuni

D. președinte, L. Catargiu : Eti 
v’am rugat într’una pe toți, și vă rog și 
acum să faceți tăcere.

D. N. Geaur Aslan : Răti serviciti 
face maioritatea causei pe care o apără, 
dacă socotesce că ne respectând libertatea 
discuțiunel îșl sporesce autoritatea mo
rală, fără de care ea nu este de cât o în
chegare fără de prestigiti.
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Eă însumi nu sunt bine, o sciți; dacă I 

sunteți obosiți atunci nu aveți de căt să 
amânați ședința.

Voci: Nu, nu. • !
D. N. Ceaur Aslan : Bine-voiți dar a ' 

mă asculta.
Să trecem la politica externă, în spe

ranță că cel puțin aici să întâlnim veri-o 
modificare de natură a ne satisface.

Găsim așa aceleași asigurări banale ce 
le întâlnăm în tdte Mesagiele, din toți 
anii.

„Relațiile nostre cu puterile străine 
sunt din cele mal îmbucurătore*.

„Politica prudentă ce un patriotism 
luminat a insuflat tuturor partidelor do- 
vedesce că Regatul României este un ele
ment de linisce și de siguranță, etc.tt

1H paragraful acesta vedem mărturisi
rea limpede și clară că guvernul actual 
este decis a adopta aceeași linie de pur
tare politică ca și fostul cabinet. Și D. 
ministru de externe a mal adăogat, pen
tru a lămuri și mal bine posițiunea cabi
netului înaintea ndstră, că politica exte- 
ridră trebue să rămână în afară de con
trolul Parlamentului. Nu este acum mo
mentul de a se pronunța asupra direcțiunel 
ce relațiunile ndstre internaționale are a 
primi. Ceea-ce Parlamentul are de mani
festat, cu acăstă ocasiune, este decisiunea 
sadă a nu primi modul de vedere al Ca
binetului Majestățel Sale și de a accen- 
tua, în mod energic, că el nu înțelege a 
aliena, sub nici un pretext și sub nici o 
formă, prerogativa de a exercita un con
trol serios și eficacift asupra afacerilor 
exteridre ale țărei. Un Parlament cu 
dreptul de a vota numai subsidii și con
tingente, și fără drept de control asupra 
înțrebuințărei banului și al sângelui co
piilor acestor țări 1 ?

Puteți, D-vdstre, să vă închipuiți ceva 
mai anormal, și adaug, ceva mai ridicul ?

A lăsa totul la bnnul plac al unui om; 
Ia buna chibsuință a Palatului ?

Sfașiățl atunci mai bine Constituțiunea 
și spuneți verde că în acestă țără nu mai 
există de cât drepturile Cordnei!

Declar sus și tare că noi consilierii 
Majestățel Sale și nici nimeni din acest 
Parlament nu are dreptul de a se atinge 
de aceste prerogative ale țărei! Ele sunt 
inalienabile și rupe pactul ce leagă țăra 
cu Tronul acel ce ar cuteza să răpăscă ță- 
rei dreptul ei de control asupra tuturor 
afacerilor ce intră în sfera intereselor ei 
naționale.

Nimic din ceea-ce s’a făcut nu ne leagă; 
fiind-că nimic nu a fost făcut cu concur
sul nostru, și nici vom putea veri o-dată 
recundsce veri-un act s’ati veri-un anga
jament făcut fiară sciința și aprobarea 
ndstră!

D-lor, sistemul ce ni să propune de pe 
banca ministerială, sistem ce a avut con
sacrarea sa în timp de mai mulți ani sub 
ministerul trecut, și care a făcut unul din 
marele păcate ale acelui minister; acel sis
tem de a lăsaderiguirea afacerilor exteridre 

inclusivamente sub îngrijirea Palatului 
n’a avut numai ca consecință de a consti
tui o știrbire a imunităților ndstre, dar a 
adus și o altă mare calamitate asupra ță
rei, a adus aservirea intereselor ndstre e- 
conomice. Când un stat mare face onorea 
unui stat ca al nostru de a ’l primi să in
tre într’o alianță politică, acea ondre se 
traduce tot-d’a-una pentru statul mic cu 
o serie de aserviri economice, cari ’l re
duc la o adăvărată îngenuchiere.

D-lor, a face politică în sensul cum ne 
o recomandă D. ministru al afacerilor 
străine, este a face o politică exteridră 
pentru usul cabinetului, politica de du
rată ministerială se admit chiar: politică 
de durată de domnie; nu acesta mai tre
bue să fie politică urmărită de noi.

Noi nu trebue să admitem altă politică, 
de cât o politică națională, spre fericirea 
intereselor ndstre In mod durabil; ea tre
bue să fie o politică inspirată de preocu
pați uni cu totul alt-fel de cât acele ce fac 
îngrijirea acelora ce nu admit controlul 
nostru.

In ori și ce parte vom arunca privirile 
ndstre, D-nii mei, nu vedem, din neferi
cire, nimic care să ne ofere veri-o satis- 
facțiune. Nihil nervi în Africa! Nimic 
noh în Regatul Român! Ludovic al 18, 
intrând în Franța Zice prin proclamațiu- 
nea sa, că nimic nu avea a fi schimbat în 
Regat; un frances numai mai mult!

Am putut la noi Zice, cu priviri la acest 
minister, că nimic nu s’a schimbat în săr
mana ndstră țâră; o nouă și amară de- 
cepțiune numai mai mult!

Terminând vă întreb încă o-dată: Unde 
vă sunt D-lor miniștri ideile de reforme ? 
Arătați-mi una, una singură, vă cer.

Ce representați atunci ? Ce puteți re- 
presenta alta de cât sistemul unui bizan
tinism de frase ce servă a acoperi golul i- 
deilor D-vdstre, și cu tdte aceste situați
unea este gravă.

Totul este compromis în acăstă țeră; și 
nu pot mai bine caracterisa situațiunea, 
în întregul ei, de cât Zicându-vă că peri
colul este mai iminent de cât credeți. Ați 
așternut regalitatea pe aservirea dreptu
rilor țărei, iați pus sub căpătâiCi Apana- 
gile...........feriți-vă, D-nii mei, cât este 
încă timpul, ca nu cum-va să fiți tot 
D-vdstre și acei ce veți întinde giulgiul 
pe regalitatea română!

Țera a cerut modificarea unei întregi 
situațiuni și nu trebue să puneți țera la 
încercări periodice de asemenea natură; 
dmenii politici nu ’și-aiî ținut cuvântul 
lor, Corona nu ’și-a făcut datoria ei!

D. președinte, L. Catargiu : Iar re- 
venițlla Cordnă, când aveți pe miniștrii 
aci în fața D-vdstre ?

D. N. C. Aslan: Țera nu pdte vedea de 
cât cu o adâncă îngrijire, calea pe care a 
apucat pretinsa D-vostre, Eră nouă; căci 
ea ’i impune necesitatea unor lupte noul, 
de care ne face răspunzători pe a cei ce 
vecinie născotesc legitimile și legalele ei 
revindecațiuni!

Nu vorbiți de reforme pe cari nu le 
aveți, nu vă dați deci de reformatori.

D. prim-ministru este un distins ma
gistrat, dar nu este un om politic; nu 
sunteți de talia acelora ce pot pune secu
rea pentru a tăia uscăturile de pe arborele 
naționalitățel ndstre. Nu cu magistrațl 
cinstiți se pot vindeca asemeni rele, și se 
pdte cârmui o țeră.

Acestea sunt motivele seridse pentru 
cari nu avem încredere în D-vdstre, situ
ațiunea e prea gravă în țâră pentru ca 
noi să ne preocupăm de altmintrelea de 
persdnele ce stati pe banca ministerială 
de cât pentru a căuta să dăm țărei un gu
vernământ care să fie la înălțimea cerin
țelor seridse ce sunt în inimile tutulor 
românilor. Iată motivile pentru cari ’mi 
am permis aceste critici cam acerbe la 
adresa băncei ministeriale. (Aplause).

Voci: închiderea discuțiunei.
D președinte, L. Catargiu: D. Ko

gălniceanu are cuvântul contra închiderei 
discuțiunei.

D. M. Kogălniceanu: D-lor, pentru 
ântâia dată, dupe ce 30 de ani, am luat 
parte în tdte Parlamentele, mă văd nevoit 
astăzi a mă sui la tribună pentru a cere 
să nu debutați cu închiderea discuțiunei 
în prima desvoltare seridsă ce avurăm în 
acăstă sesiune. Criticați, cu drept cuvânt, 
presiunea exercitată de guvernul trecut, 
vă plângeți că nu era libertate de cuvânt, 
și D-vdstre acum ce faceți: unii din D-vds- 
tre, căci am convingerea că numai zeloșii 
vor cere închiderea discuțiunei; sper că 
tinerii nu vor debuta cu închiderea dis
cuțiunei într'o cestiune atât de impor
tantă, unde sunt în joc cele mai mari 
drepturi ale Parlamentului.

D. Ion Brătianu, căruia ’I aruncați în 
tot momentul pătra de osândă, luați Jfo- 
nitorul și vedeți, că nici o-dată, când se 
atingea de discuțianea Adresei, nu a venit 
a duoa Zi sau a treia Zi să cără închide
rea discuțiunei, mai ales că cea mai mare 
parte din discuțiunea urmată până acnm, 
nu s’a făcut cu ministerul, ci aii venit ze
loșii tineri conservatori, casă facă proce
sul liberalismului și lauda reacțiunei, el 
cari datoresc posițiunea lor de astăZi, și 
dreptul de a vorbi aici, liberalilor! (Apla
use).

Vă rog, D-lor, să nu închideți discuțiu 
nea; s’a născut procesul între conservatoir 
și liberali și dator sunt a Zice câ vechii 
conservatori, că boierii vechi, cari ah un 
nume în instoria țărei, n’aîî Z*8 Încă cu‘ 
vântul lor; ah venit aceia cari s’ah făcut 
conservatori să ne aducă timpurile tre
cute, fără a se gândi că, dacă acele tim
puri și acel regim ar mai reînvia astăZi, 
regimul boieresc va fi prima victimă a a- 
celei reîntdreeri spre trecut. Pdte că ’mi 
veți închide gura în acăstă sără, dar adu
nați la 1 x/9 și retrăgându-vă la 4 x/9, 
tocmai D-vdstre să veniți a cere închide
rea discuțiunei ? Nu vedeți că guvernul 
nu a înfățișat din programul său de cât 
un singur proiect, și chiar acela ne sub
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scris și fără număr ? In adevăr s'a citit 
acum patru Mesagiul, dar proiectul 
n'a venit de cât ieri. Senatul 'și dă va
canță, pentru că n’are ce lucra, și D-vd
stre veniți, stăpâniți de nisce friguri de 
activitate pe cari voiți să o întrebuințați 
la împământeniri, sati la discuțiunea pro
iectului onor. D. Popovici, ca să dați 
pensiune văduvei unui Murat, veniți să 
opriți și glasurile tinerilor și celor bă
trâni și mie de a vorbi cu acea prevedere 
cu acea profetisare pe care o dati bătrâ
nețile pentru a protesta în contra afir- 
mațiunilor că liberalismul e mort, din 
contra domnilor, nu cu ochii viitorului; 
căci eti pdte în curând nu voiâ mai fi, 
dar cu ochii sufletului prevăd că atmosfe
ra se va limpezi, norii vor trece și libe
ralismul va triumfa ; căci țăra acesta e 
democratică și nimeni nu va putea să 
înece în acestă țără democrația (Aplause); 
fiind-că din nenorocire chiar boierismul 
cel vechili e corupt prin boierismul bisan- 
tin, străin pe care numai o aristocrație 
coruptă se pdte întemeia.

Din parte-mi eii am datoria să protes
tez, și cu mine sunt sigur că tdtă junimea 
din partidul liberal conservator se va uni 
a protesta în contra teoriilor D-lui Pău
cescu, și mai cu deosebire ale D-lui D. 
Popescu.

Vă conjur, D-lor, în interesul D-vdstre, 
să nu vă începeți cariera politică cu im
punerea tăcerel în acest Parlament, unde 
s'a ^is totul afară de ceea-ce trebuia să 
se ^ică. Avem să discutăm cu ministerul 
și numai cu ministerul, alt-ceva însă, de 
cât numai vorbe. Astupându-ne nuoă vo
cea, vă veți compromite și pe D-vdstre 
și prestigiul Adunărel și veți arăta că vo
iți a urma pe foștii colectiviști și chiar 
a’i întrece în acte arbitrarii, căci aceea- 
ce D-vdstre voiți să faceți astăzi nu este de 
cât un act arbitrarii.

D. M. Caraeostea : D-lor deputați, 
sciți că voii fi desagreabil somităților din 
acest Parlament cerând închiderea discu
țiunei generale, o fac însă din convingere 
că e timpul să închidem acum acestă dis
cuțiune, și vă voii demonstra numai de 
cât acăsta. 'Mi ar fi destul un singur ar
gument să aduc înaintea D-vdstre, pen
tru a vă dovedi că discuțiunea a ajuns la 
limita ei, acesta este obosita argumemen- 
tare a D-lul Aslan. (întreruperi).

Ori-ce ar ^ice D. Dobrescu, de la Ar
geș, cred câ represent aci opinca, și știi 
că românul de la țără, românul care 
muncește ^ice cu mare dreptate, că vorba 
multă e sărăcia omului.

Dacă am face bilanțul activitățel nds
tre legislative de la începutul lunei lui 
Noembre până astăzi, am găsi la pasiv 
200.000 lei, luați din vistierie și la activ 
numai vorbe.

Dar în fine, de ce este vorba ? Este 
vorba de răspunsul la discursul Tronului.

D-lor, țăranului când 'i dai bună ^iua 
el 'ți-o întdrce în dărăt; când 'i mulțu
mesc!, el <jice : mulțumim; când 'I 4^1

Imprimeria statului.

ai să lucrăm cutare lucru el 4^ • lu
crăm.

Vedeți că și el cundsce ce-va cam ana
log cu regimul constituțional. (Ilaritate).

Ce este D-lor, răspunsul la Mesagii, 
de cât o datorie de politeță care trebue 
îndeplinită către Cordnă ?

Dar 4iceți, că cu acăstă ocasiune țăra 
vorbesce cu Cordna. Ați vorbit trei 4^e 
și ați acusat guvernul, v’ați făcut proce
sul reciproc și de o parte și de alta, 
conservatorii liberalilor și liberalii con
servatorilor și nu sciu ce a mai rămas să 
ne mal 4^cem, unii altora. Acum aud 
spunăndu-ni-se că nu s’a 4is destul în a- 
cest proces.

Ei, D-le Kogălniceanu, știți când se va 
termina procesul acesta început la 1868? 
Când se va da sentința, și sentința o 
va da istoria, în favorul acelora cari 
au lucrat pentru a se pune o-dată 
basele edificiului social prin reorganisarea 
completă a țărei, și nu cu discuțiuni ca 
acelea la care asistăm de trei 4ils, se re- 
organiseză țera și se remediază suferințe
le poporului.

S’a mai 4is, D-lor, un lucru, că D. I. 
Bratianu nu închidea discuțiunea. Se pote 
ca D-lui Brătianu să ’l fi plăcut și să 'i 
fi convenit acăstă sistemă de a se consu
ma tot timpul sesiune! în discuțiuni ste
rile, pentru ca proiectele de legi cele im
portante, budgetele și emisiunile de rentă 
să rămână pe ultima pentru ca atunci 
să se voteze cu vaporul și să trăcă ast-fel 
cum le cerea D-lui. Dar D-vdstre în opo- 
sițiune ați fost cei cari ați strigat mai 
mult în contra acestei sisteme, și acum 
ați voi ca și noi să ne lăsăm a cădea în 
aceleași păcate ?

Dacă se va închide acum discuțiunea 
generală asupra proiectului de răspuns la 
Mesagiul Tronului, se va deschide îudată 
discuțiunea pe paragrafe și acolo veți a- 
vea ocasiunea să vorbiți asupra fie-căreia 
din cestiunile ce ați fi voit să atin
geți în discuțiunea generală; maioritatea 
nu va închide discuțiunea îndată dupe 
primul orator ce va fi vorbit, ci va lăsa 
discuțiunea liberă pentru toți, dupe cum 
a fost și până acum.

Dar în privința discuțiunei generale 
subiectul este epiuisat, și dacă ea ar mai 
continua nu ar fi de cât a ne resigna să 
le au4im repețindu-se aceleași lucruri pe 
cari le au4im de trei 4ile.

Prin urmare, vă rog, să închideți dis
cuțiunea generală.

— Se pune la vot închiderea .discuțiu
nei, și neputându-se constata maioritatea 
prin sculare și ședere, se pune la vot cu 
bile:

Votanți......................... . . 95
Maioritatea regulamentară. 47
Bile albe................................. 53
Bile negre............................. 42
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D. președinte, L. Catargiu: Aduna

rea a închis discuțiunea.
O voce: Când avem ședință, D-le pre

ședinte ?
Voci: Mercurl.
D. președinte, L. Catargiu: Mal ân- 

tâifi trebue să pun la vot luarea în consi- 
derațiune a proiectului de Adresă, și apoi 
vom hotărâ ședința viitâre când are să fie.

D. N. lonescu: Cer cuvântul asupra 
punerei votului.

D. președinte, L. Catargiu: Aveți 
cuvântul.

D. N. lonescu: D-lor este o cestiune 
de (naltă conveniență ca să stabilim or
dinea 4ilei până la terminarea Adresei. 
S’a 4is că am prea Întâr4iat pentru a răs
punde la bună 4iua ce Majestatea Sa a 
dat representanților națiunel.

Atunci D. Caraeostea să bine-voiască a 
se uni cu mine, ca să terminăm discuțiu
nea adresei până mâne seră. Voiți D-vds
tre, dupe ce s’a dat un vot de închiderea 
discuțiunei cu o așa de mică maioritate, 
să puneți la vot tot astăzi luarea în con
siderare a Adresei? Eu cred că acest vot 
trebue să '1 lăsăm pentru ședința viitâre, 
când vom fi în numâr mai mare de cât 
suntem acum la 7 ore săra, și cât pentru 
fixarea 4ilei în care vom ține viitârea șe
dință, se decidem de pe acum a nu ne lua 
nici o sărbătore până ce vom termina dis
cuțiunea și votarea Adresei. Camera Ita
liei ține duoă ședințe pe 4b chiar în luna 
Iulie la Roma sa ținut câte duoă ședințe 
și noi, în timpul acesta răcoros, să amâ
năm ședința până Mercurl, ar fi prea de 
tot comod. Mal bine am face să imităm pe 
legislatorii Romei modeme și să comba
tem acel dolce far niente a legislatorilor 
noștri, cari cer amânarea ședinței viitâre 
tocmai pe Mercurl.

Eâ, dar, propun să fie ședința mâine, 
și să o deschidem la 10 ore de dimineță.

Voci: Luni.
Adunarea, consultată, decide a ține șe

dință Luni.
p. președinte, L. Catargiu: Find-că 

’mi se spune că nu mai suntem In numă
rul regulamentar, nu se mai pdte pune 
acum la vot luarea în considerațione a 
Adresei rămâne ca acest vot să se dea în 
ședința viitâre, care va fi Luni.

— Ședința se ridică la 7 ore, anunțân- 
du-se cea următâre pe Luni 5 Decembre.

DIRECTOR, ALEXANDRU PXNCOV1C1.
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No. 16.
ADUNAREA DEPUTAȚILOR

Ședința de la 5 Decembre~1888
Președenția D-lui președinte, Lascar 

Catargiu.
— Ședința se deschide la ora 1 dupe 

amia^i.
— Presenți 140 D-ni deputați.
— Nu răspund la apelul nominal 83 

D-nl deputați și anume:

In congediu:
D. O. Popovici.

Fără arătare de motive:
D-nii T. Anastasiu, G. Berevoescu, A. 

Cămărășescu, I. Cincu, M. Climescu, C. 
Datculescu, G. Drăghici, N. Georgescu, 
C. Ghițescu, A Goilav, L. Goilav, E. lo
nescu, T. lonescu, C. Lecca, G. Macares- 
cu, I. Miclescu, V. Mortzun, I. Negulid, 
L. Nicolescu, G. Panu, A. Peșacov, St. 
Pleșea, V. Pleșoianu, C. Raileanu, S. Răș- 
canu, N. Săulescu, N. C. Săveanu, I. Sțe- 
f&nescu, A. Știrbeifi, N. Voinov, C. Vra
bie, A. Hinna.

— Sumarul ședinței precedente se a- 
probă.

— Se trimite la comisiunea de petiți
uni: petițiunea mai multor locuitori din 
comuna Vișina, județul Romanați, a D-lui 
Ion Albini, a D-lui Marin Apostol, a mai 
multor locuitori din comuna Farcașa, ju
dețul Suceava, a D-lui Gr. Miculescu, a 
mai multor ajutori de la diferite judecă
torii de ocol, și a D-nei Elena Bendescu.

— Se trimite la comisiunea de indige
nate : petițiunile D-lor M. Manassiu Mun
teanu, 6. Ghimbășanu și Th. Vasilescu.

— Se trimite la comisiunea budgetară: 
petițiunea unor profesori de la seminarul 
de Argeș, a Învățătorului scdlei din co
muna Căciulata, județul Dolj, a Învăță
torului și învățătdrei Presbiterianu, și a 
judecătorilor și adjutorilor lor, de la ju
decătoriile de ocol din județele Neamțu 
și Suceava.

— Se recomandă comitetului delegați- 
lor de secțiuni: petițiunea mai multor 
factori de la oficiul telegrafic central din 
Bucuresci.

— Se depune raportul comitetului de- 
legaților de secțiuni asupra proiectului 
de lege relativ la modificarea art. 6 și 8, 
din legea de la 15 Maifi 1882.

D. președinte, L. Catargiu: D. Er- 
nest Sturdza are cuvântul.

D. Ernest Sturdza: D-lor, Însărci
nat de mal mulți D-ni deputați, am ondre 
a face următârea propunere:

PROPUNERE
Un număr regulamentar de deputați fa

cem următârea propunere:
Având iii vedere că, Într’o mare parte 

din comunele rurale din tote județele Ro
mâniei, locuitorii foști clâcași sunt ur- 
jnăriți pentru pretinse jtămășițe din banii 

răscumpărărei clăcel pe anii 1865, 1866, 
1867, 1868, 1869, 1870 și 1871;

Având în vedere că acești locuitori afi 
achitat toți banii datoriți pentru răscum
părarea clăcel, dar astăzi numai sunt în 
stare a dovedi achitarea lor; căci mare 
parte din el nu afi păstrat chitanțele, iar 
altora li s’afi luat asemenea chitanțe cu 
ocasiunea inspecțiunilor făcute de inspec
torii financiari în comunele unde un nu
măr de perceptori afi fost dați sub jude
cată pentru delapidațiuni și prevaricări ;

Având în vedere că cea mai bună do
vadă că locuitorii afi achitat din timp ba
nii răscumpărărei clăcel este că nu afi fost 
apucați de aceste pretinse rămășițe de cât 
la 1887, când s’afi început urmăririle în 
contra lor, și că în decurs de 16 ani, nu li 
s’a cerht nimic;

Având în vedere că chiar dacă (ceea- 
ce nu este în specie) locuitorii foști clâ
cași n’ar fi plătit banii răscumpărărei 
clăcel pe anii sus menționați, totuși, atât 
dupe legea de percepțiune a veniturilor 
Statului, cât și dupe art. 1.907 cod. civ., 
ei afi în favorul lor prescripțiunea de 3 
safi 5 ani,

SubsemnațiI, pe aceste motive, propu
nem onor. Adunări următorul proiect de 
lege, pentru care cerem a se admite ur
gența :

PROIECT DE LEGE
Art. unic. — Locuitorii foști clăcași, 

urmăriți pentru rămășițe din banii răs
cumpărărei clăcel pe anii dela 1865 până 
la 1871 inclusiv, sunt și rămân scutiți de 
plata acestor rămășițe.

Er. Sturdza, I. Negrea, V. G. Poie- 
naru, G. Ressu, E. Mavrocordat, G. 
Emandi, M. Balș, G. Levedanu, I. G. 
Poienaru-Bordea, G. D. Pallade, D. 
Alexandrescu, Dr. Macridescu, Gh. Apos* 
toleanu, G. C. Deleanu, D. Ghika, D. 
Stăncescu, O. Dobrescu, I. Kogălni
ceanu, Vasile I. Vlădoianu, N. Ceaur 
Aslan.

Asupra acestei propuneri, vă rog, D-lor 
deputați, să bine-voiți a admite urgența.

— Se pune la vot urgența și se pri- 
mesce.

D. I. Nădejde : D-le președinte, sunt 
trei ^ile de când am adresat o interpelare 
D lui ministru de justiție, și nu o văd 
pusă la ordinea ^ilei de astăzi.

D președinte, L. Catargiu: Inter
pelarea D-v6stre este înscrisă la ordinea 
£ilel, și veți avea cuvântul să o desvol- 
tați îndată ce vom termina cu desbaterile 
asupra Adresei, căci nu putem întrerupe 
o lucrare deja Începută.

D. I. Nădejde: Am ondre a adresa ur- 
mătdrele duoă interpelări.

I. Interpelez pe D. ministru de interne, 
în următdrele privințe:

1) Ce măsuri are de gând să ia pentru 
a constrînge pe consiliul comunal de Iași 
să dea pământ muncitorilor agricoli do- 
m ic ii ia ți in mahalalele lașilor ?
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Acăstă interpelare e motivată de fap
tul că de și s’afi dat comunei Iași, un nu
măr de moșii în valdre de 10.000.000, ca 
despăgubire pentru strămutarea Capita
lei, dar cu obligațiune de ale vinde în lo
turi la cultivatorii de pământ ieșeni, to
tuși legea de la 1880 a rămas neaplicată 
și moșiile se speculeză și servesc la îmbo
gățirea arendașilor, în timp ce muncito
rii din mahalale sunt nevoiți a plăti pe 
falce prețuri înduoite, întreite și chiar și 
mal mari.

2) Ce măsuri are de gând să ia pentru 
a constrînge pe consiliul comunal de Iași, 
să respecte regulamentul alcătuit de un 
fost consilifi comunal în privința imașu- 
lui târgului, regulament care nu s’a apli
cat nici de vechiul consilifi, nici de cel 
nofi, ci e călcat în folosul câtor-va 
oieri, etc ?

II. Interpelez pe D. ministru al lucră
rilor publice, în următdrea privință :

Ce are de gând să facă în cestiunea 
lucrătorilor de la gară, cari în urma gre
vei afi fost isgoniți de la atelierul gărei 
și în privința cărora s’afi dat circulări la 
tote atelierile cele-alte, la ale Statului, 
cât și la cele particulare, ca să nu fie pri
miți ? Nu crede guvernul că nu se cu
vine a face pe acești muncitori, așa $iși 
capi ai grevei, să fie peritori de fome el 
și familiile lor, pentru că s’afi folosit de 
drepturile ce le dafi legile țărei de a căuta 
să ’șl imbunătățăscă starea ?

D. președinte, L. Catargiu : Se vor 
comunica ministerului.

Acum, D-lor, la ordinea ^ilel avem 
mai întâifi votul asupra luărei în consi
derațiune a proiectului de răspuns la dis
cursul Tronului.

Adunarea procede la vot, și resultatul 
scrutinului este cel următor :

Votanți................................124
Maioritate absolută ... 63 
Bile albe.................................. 95
Bile negre............................. 29
Abținuți....................................1

D. președinte, L. Catargiu : Aduna
rea a luat In considerațiune proiectul de 
răspuns la Mesagiul Tronului.

D. N. lonescu: D-le președinte, v’ași 
ruga să luațl act de protestarea ce fac 
pentru aplicarea regulamentului cu oca
siunea votului ce s'a dat.

Trebuia să se pună mai ântâifi la vot 
contra-proiectul minorităței, iar nu lu
crarea maiorităței. (întreruperi).

Fac acăstă protestare de formă, fiind-că 
scifi că ce s’a făcut nu se mai p6te des
face.

D. președinte, L. Catargiu: Dațî-’mi 
voe să vă dafi o explicațiune. Textul pro
pus de minoritatea comisiunei se consi
deră în tot-d’a-una ca amendamente ce 
se propun la diferitele paragrafe ale pro
iectului maiorităței; și de aceea am cre
zut că acea lucrare are a fi discutată și 
votată cu ocasiunea paragrafelor din pro
iectul maiorităței. Efi am îmbătrânit în 
lucrările Parlamentului și scifi că în tot- 
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d’a-una așa s’a urmat; căci înțelegeți 
bine că nu am avut nici un interes de a 
nu pune votul chiar și ast-fel cum doresce 
D. lonescu.

D. N. lonescu: D-le președinte, pro
iectul de răspuns la Mesagiul Tronului, 
ca ori-ce moțiune sati ori-ce proiect de 
lege, nu se pdte sustrage de la regulile 
generale ale unei discuțiunl. Regulamen
tul prescrie că atunci când sunt duoă o- 
piniuni, una a maiorităței și alta a mino
ritățel, mai ântâiti se pune la vot opiniu
nea minoritățel.

Dacă D-vostră ați îmbătrânit în altă 
practică, vă rog, cu tot respectul, să luați 
act de protestațiunea mea, căci și eti am 
îmbătrânit, dar într’o practică deosebită 
de a D-vostre.

D. președinte, L. Catargiu: Când 
vom veni la votarea adresei pe paragrafe, 
negreșit că atunci se va pune la vot mai 
ântâiti opiniunea minoritățel și amenda
mentele propuse în cursul discuțiune!, și 
apoi lucrarea comisiunel.

D. N. lonescu : Regulamentul spune 
lămurit că opiniunea minoritățel are tot- 
d’a-una precădere la vot; prin urmare, 
D-vostră trebuia să puneți la vot mai ân
tâiti opiniunea minoritățel. Dacă însă nu 
s’a urmat ast-fel, acăsta cred că nu a fost 
de cât o scăpare din vedere, o greșelă ce 
se pote face de către ori cine, fie el tânăr 
sau bătrân și mai ușor încă de către un 
bătrân. (întreruperi).

Acum eti n’am alt scop practic de cât 
să protestez în favdrea aplicărel bătrâ- 
nesci a regulamentului; căci dacă D-vds- 
tră sunteți bătrân, mai bătrân de cât 
D-vostră, D-le președinte, este Parlamen
tul. Vă rog dar să luați act de protesta
țiunea mea.

D. Gr. Triandafll: D-lor deputați, eti 
nu cred că onor. D. lonescu pdte să aibă 
dreptate. Nu s’a pus la vot proiectul de 
răspuns la Mesagiul Tronului, ci numai 
luarea în considerațiune a acestui proiect. 
Când este vorba de luare în considera
țiune, nu se pdte pune la vot de cât lu
crarea aceea care a servit drept basă a 
discuțiunilor ce s’ati urmat, și în cașul de 
față a fost proiectul maiorităței comisiu
nel. (întreruperi).

Pe cât sciti, nici o-dată nu s’a procedat 
alt-fel de cum s’a procedat astăzi. Noi 
dar nu avem de cât să pășim înainte cu 
lucrarea ndstră, și Ia votarea pe paragrafe 
a adresei atunci se va pune mai ântâiti 
la vot opiniunea minorităței.

D. M. Kogălniceanu: Regret că onor. 
D. Triandafll, amicul meti, pe care ’l stimez 
fdrte mult, nu a putut fi între noi de mai 
mult timp, căci atunci ar fi fost pus în posi- 
țiune de a cundsce mai bine precedentele 
Parlamentului și textul și spiritul regu
lamentului nostru.

D-lor, cu ocasiunea răspunsului la dis
cursul Tronului, partidele tot-d’a-una se 
încearcă de a face să intre în discuțiune 
opiniunile lor. Minoritățile fac multe sfor
țări spre a căpăta și ele câteva glasuri în 

comisiunea de răspuns, și misiunea delega- 
ților minoritățel este tocmai de a face un 
contra-proiect, pentru ca ast-fel Adunarea 
să se pdtă rosti în favdrea opiniunilor emi
se. Proiectul de răspuns al minoritățel tre
buie dar să se pună la vot, pentru că se 
pdte ca el să capete maioritatea voturilor 
și astfel discuțiunea pe paragrafe să aibă 
de basă acel proiect, rămâind ca proiectul 
maiorităței să se aducă în discuțiune nu
mai pe cale de amendamente.

’Mi aduc fdrte bine aminte că, în lun
ga mea carieră parlamentară, ’mi s’a în
tâmplat să văd luându-se în considera
țiune contra-proiectele minorităței, și a- 
căsta mă însărcinez să o probez în ședința 
viitdre.

Ceea ce s’a făcut astăzi, cred că nu este 
dejcât o scăpare din vedere din partea biu
roulul, și nu este de mirat ca o asemenea 
greșeală să se strecdre într’o Cameră atât 
de tânără în viăța parlamentară. Eti însă, 
ca decan al D-vdstre, iertați-mă să <Jic 
ast-fel, sunt dator să protestez, și, profi
tând de acestă ocasiune, să spun că și 
ceea ce s’a făcut alaltăieri cu închiderea 
discuțiune! generale, reti s’a făcut.

Am auZit, D-lor, (Jicându-se atunci: 
Apoi de ce D. Blaramberg, D. lonescu și 
Kogălniceanu nu s’ati înscris mai dina
inte ; căci ar fi avut cuvântul. Răspund 
junilor, și mai cu semă acelor juni pe cari 
D. Pallade cu mult spirit ’i-a calificat de 
porumbel, și eti mai adaog că istoria 
spune că în acea corabie nu erati numai 
porumbel, dar și corbi, și acelor juni li 
s’ar fi putut da numele de corbi, mai ales 
că dupe stampilul lor erati cam negruți; 
răspund, Zic, acelor juni cari atunci fă- 
ceati mult sgomot și mare propagandă 
pentru închiderea discuțiune!, că dacă ce! 
bătrâni s’ati înscris mai la urmă, ei ati 
făcut acăsta ca un omagiti ce ’l dedeati 
tinerilor, și pentru ca țăra să aibă oca
siune de a cundsce pe aceia ce ea ’i-a tri
mis aici, de a vedea câți din acei tineri 
erati fructe producătdre și câți fructe 
seci i4i s’a dat ocasiune tinerilor să pdtă 
vorbi, fiind-că mai ales la Adresa către 
Tron și la discutarea budgetelor se^dis^ 
ting și se produc talentele.

Iată pentru ce noi, bătrânii, ne-am lă
sat să vorbim mal la urmă.

D-lor, nu s’a văZut nici o-dată în acest 
Parlament o discuțiune închisă așa cum 
s’a făcut alaltăieri, prin forța brutală a 
acelor porumbei, porumbei negruți, dar 
porumbel; și sunt prea politicos ca să nu 
'I calific de corbi, cum s’a Zis de D. mi
nistru de lucrări publice.

Terminând, găsesc nemerit să Zic un 
cuvânt cu privire la corabia despre care 
s’a vorbit. In acea corabie, D-lor, erati și 
porumbei și corbi. Corbii, dupe ce li s’ati 
dat drumul, nu s’ati mai întors, n’ati mai 
intrat în corabie ; porumbeii însă s’ati în
tors. Dar pentru ce s’ati întors ? Pentru 
că ’și-ati adus aminte că ati uitat în co
rabie sacul cu grăunțe. (Ilaritate).

Ei, D-lor, va veni vremea unde noi
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vom recundsce pe porumbeii c^rj ati in
trat în corabie într’un chip nevinovat, și 
pe porumbeii cari ati intrat pentru șacpl 
cu grăunțe; căci pe aceștia avem să ’i 
vedem cu gușile pline. (Aplause, ila
ritate).

D. președinte, Lascar Catargiu: 
Ne mai fiind nimeni înscris, incidentul 
este închis.

Acum, D-lor, trecem la discuțiunea A- 
dresel pe paragrafe.

— D. C. Răceanu, în lipsa D-lui ra
portor, dă citire paragrafului ântâiti din 
proiectul maiorităței și paragrafului co
respunzător din proiectul minoritățel.

D. D. Alexandrescu: D-lor depu
tați, dupe o discuțiune generală de trei 
Zile, care era să devină și mai lungă, dacă 
nu se închidea alaltăieri, dupe o discuțiu- 
ne atât de îndelungată, Zic, este pdte teme- 
rariti din partea mea de a mal lua astă-ZI 
cuvântul înaintea acestei onor. Adunări; 

căci tot sati aprdpe tot ce se pdte Zice în 
acăstă privință, s’a Zis de la acăstă tri
bună ; cu tdte acestea, nu pot scăpa oca
siunea de a răspunde la câți-va din ora- 
toși, cari m’au precedat la acăstă tribună, 
și cari mi se pare că, cu sati fără voința, 
ati cam alterat adevărul în mai multe 
puncte.

D. președinte, L. Catargiu: Vă rog, 
nu asupra acestui punct este discuțiunea, 
ci asupra paragrafului.

D. D. Alexandrescu .* Să fie bine în
credințat D. președinte că voiti vorbi nu
mai asupra paragrafului pentru care 
m’am înscris. Și mai înainte de tdte, țiti 
a vă declara, D-lor, că nu am intențiunea 
de a apăra guvernul, ci numai de a con
stata faptele așa dupe cum s’ati petrecut 
și le-am văZut însumi. Se pdte chiar în
tâmpla ca să Zic ceva de neplăcut la adre
sa guvernului, rog pe D-ni! miniștri să 
nu se supere. In ori-ce cas vă fagăduesc 
că voiti fi scurt căci este un talent pe 
care constat că nu ’l-a avut D. Aslan 
alaltăieri, este un talent, dic, de a sci a 
se opri la timp. (Aplause).

D. N. C. Aslan: Vă rog ocupați-vă de 
persona D-vdstre.

D. D. Alexandrescu: Ați vorbit trei 
ore de la acăsta tribună, și trebue să vă 
citez.(Intreruperi din partea D-lui Aslan,). 
Puteți să mă întrerupeți cât de mult, 
căci eti nu sunt teribil în apostrofe, dupe 
cum era un fost deputat al Camerei tre
cute, de colectivistă memorie. (Ilaritate).

D. N. C. Aslan: Acum intră în rolul 
D-tale.

D. D. Alexandrescu: Voiti vorbi și 
despre rolul D-vdstre. D4or, am să ve în
trețin despre alegeri în genere, și mal 
ales, despre cele de la Iași; fost-ati sati nu 
aceste alegeri libere ? Dacă noi nu sun
tem de cât resultatul ingerinților admi
nistrative și al corupțiunei, atunci să șter
gem din răspunsul la Mesagiti frasa re
lativă la libertatea alegerilor, pentru că 
noi nu trebue să facem ca guvernanții de 
ieri să inducem Cordna în erore, trebue 

i

Digitized by AnOOQie



13 Decembre 1888 DESBATERILE ADUNAREI DEPUTAȚILOR *245

să spunem Regelui adevărul și nimic de 
cât adevărul; daca sunteți din contră con- 
vinșl că alegerile ati fost libere, atunci să 
spunem acăsta Regelui categoric!

D. N. C. Aslan: Nu vorbiți de Rege.
D. D. Alexandrescu: D-v6stre ați 

vorbit de Corână, dați-mi și mie voe de a 
vorbi despre Rege. Și apoi, în ori-ce cas, 
D Aslan are să mă învețe ceea-ce trebue 
să vorbesc ? D-lor, In colegiul I, la Iași, 
nu a fost nici un incident, nici un desor- 
din, nici un soiti de ingerințe; fac apel la 
D. Kogălniceanu, care atât la ântâiul 
scrutin cât și la balotagiti a stat neclintit 
alăturea cu mine și cu D. Aslan în sala 
de alegeri. Să vă spună D-sa dacă a vă- 
$ut cea mai mică neregularitate și dacă 
pdte să aducă veri-o plângere în contra 
administrațiunel. Ba din contra, cunosc 
funcționari cari ingerati pe față, în favâ- 
rea candidaților oposanți. Ast-fel, voiti 
cita pe casierul comunal D. Velciu (func
ționar de altmintrelea la locul săâ), care 
nu ascundea, ci din contra spunea cui voia 
să’i audă că nu votâză și nu sfătuesce pe 
nimeni a vota pe D. Holbau.

O voce: Prea bine.
D. D. Alexandrescu: Bine sati răâ, 

acâsta este altă cestiune. Destul este să 
constat acest fapt, pentru ca fie* ca re să 
se convingă despre adevăr. D. Holbau a 
picat, (căci în locul săti a eșit la balotagiti 
D. Kogălniceanu), și cu tdte acestea func
ționarul în cestiune a stat, stă și sper că 
va sta și de acum Înainte neclintit la pos
tul săâ, pentru că nimeni nu se gândesce 
a deschide era persecuțiunilor. Ei bine, 
arătați-mi D-vdstre, dacă în curs de 12 
ani ați vă^ut pe veri-un funcționar făcând 
oposiție pe față, și spuneți-mi dacă ase
menea funcționar ar mai fi rămas un sin
gur moment la locul săă ?...

O voce: Așa este!
î). D. Alexandrescu: Apoi, dacă este 

așa, pentru ce spuneți, saâ mai bine £is, 
pentru ce unii din D-vdstre spun că aceste 
alegeri ca tdte cele-alte aâ fost pătate de 
ingerințe administrative ?...

Trec la colegiul al duoilea. Acolo, de 
asemenea la ântâiul scrutin nu se ivesce 
nici un incident, nu se tângue nimeni. 
Intr’adevăr, toți candidați! eșiți sunt din 
oposițiune și anume: D-nii Panu, Tzoni, 
N. C. Aslan, conservator înfocat altă dată, 
astăzi liberal și mai înfocat, și D. Nico- 
lae lonescu care avea darul de a fi în a- 
celașl timp candidat radical la Iași și... 
guvernamental la Roman... cel puțin așa 
spun limbele rele... Nu sciâ dacă trebue 
să le dăm veri-o crezare ?

D. N. lonescu: Cer cuvântul în ces
tiune personală.

D. D. Alexandrescu: Nu afirm fap
tul, nici nu vă pot judeca eâ mal tânăr 
de cât D-vdstre. Spun numai ceea-ce am 
auijit din gura unor alegători influenți de 
la Roman precum este Alexandru Dele- 
marcu și alții. D. Mortzun, care a fost ad
versarul D-vdstre la colegiul III, pdte să 

ne spue sub ce culore ați figurat și ați 
picat la Roman...

La balotagiul colegiului II nu se ive
sce iarăși absolut nimic afară de inciden
tul Dioghenide la care cu altă ocasiune 
s’a respuns îndeajuns de către D. minis
tru Marghiloman. Ce era ? Un părinte 
de familie găsesce cu cale (nu aprob 
faptul) a lua în ^ina alegerilor ghetele 
fiului săâ care era alegător și în același 
timp funcționar comunal. Alegătorul ne 
putând să mârgă la alegeri în pantufle, 
ceea-ce ar fi fost fdrte desplăcut în luna 
lui Octombre, de aci s’a făcut un mare 
cas și s’a 4’8 că persdna unui alegător a 
fost sechestrată, pe când în realitate se 
sechestrase numai ghetele sale. (Ilaritate). 
Ei bine! din acest incident, demn de a fi
gura într’o comedie, puteți D-vdstre de
duce că 1.400 saâ 1.500 de alegători n’aâ 
votat în consciință și nu aâ sciut ce aâ 
făcut când aâ depbs votul lor în urnă? 
Acesta n’o puteți susține în mod serios, 
cu atât mai mult cu cât tot D-vdstre ați 
eșit și la balotagiâ în persdna D-lui To- 
cUescu. De ce dar vă tânguiți ? De ce stri
gați că aâ fost ingerințe, pe câtă vreme 
toți ați eșit în cea mai perfectă liniște în 
contra guvernului, afară de mine care am 
lunecat pe lângă D-vdstre. Dar D. Panu 
găsesce și aci răspunsul și <jice că popu
laritatea candidaților ’i-a făcut să iasă 
cu tdte ingerințele guvernului.

Așa să fie dre? Atunci mă întreb și în
treb pe D. Aslan, de ce D-sa n’a eșit la 
alegerile trecute din Ianuarie, pe când 
tot atât de popular era ca și astăzi ? Pen
tru că atunci ingerințele aâ fost intr’a
devăr la culme. Aduceți-vă aminte ce pă- 
țiam noi atunci cu toții când mergeam 
la alegători și le ceream voturile cu că
ciula în mână pentru Panu, care aștepta 
resultatul peste graniță, la Suceava. A
tunci eraâ într’adevăr ingerințe ne mal 
aurite, atunci se controlaâ și se intimi- 
daâ alegătorii... Atunci alegătorii din 
Târgul-Frumos, cari sunt aprdpe 100 și 
cari mai tot-d’a-una defeid de maioritate, 
se țineaâ închiși și pecetluiți într’un va
gon, ca un balot de marfă, pentru ca nimeni 
să nu pdtă comunica cu dânșii. Atunci 
era o adevărată falsificare a voinței na
ționale iar nu astăzi când, cu tdtă bogata 
D-vdstre imaginațiune, n’ați putut cita 
de cât nevenirea unui singur alegător la 
vot, aceea a tânărului Dioghenide!

Vin acum, D-lor, la colegiul al IlI-lea, 
unde a reușit tot oposițiunea; căci acolo 
aâ eșit pe neașteptate și dupe un balotaj 
D. Nădejde. Se vede că lașul a devenit 
socialist de la Ianuarie până la Octom
bre; căci D-sa prin Ianuarie abia a în
trunit 20 de voturi. (Ilaritate.)

D. I. Nădejde: Nu am fost atunci 
candidat.

D. D. Alexandrescu: Ați fost perso
nal la colegiul al II-lea, iar delegații 
D-vdstre la colegiul III de abia au avut 
câte-va voturi.

La ce se datoresce de astă-dată eșirea 
D-lui Nădejde?

D-lor, Președintele biuroului afirmă 
în procesul săâ verbal că aâ fost ore-carl 
desordine, că a chemat armata și procu
rorul, fără ca nici armata, nici procu
rorul să pdtă intra în sala de alegeri, 
pentru că toți delegații D-lui Nădejde 
eraâ spete 'n spete, formaâ un batalion 
carrâ așa în câte ra cu neputință să intre 
cine-va; am voit să intru și eâ și nu am 
putut. Iată ce ați făcut D-vostre și cu 
tdte acestea pretindeți că alții aâ făcut 
ingerințe; eraâ pdte unii din partisanii 
noștri cari făceaâ exces de zel, dar admi
nistrația constat că n’a ingerat; dacă in
gerințe aâ fost, aâ fost din partea D-v. 
Aduceți-vă aminte de modul cum a că^ut 
D. Maiorescu când ați mers până acolo 
în cât ați pus afișe prin cari 4’c^țl că 
D-sa eșind și în alte părți la colegiul I 
se desistă și ’și retrage candidatura, și ați 
mai spus și alte lucruri, pe cari nu le pot 
spune de la acăstă tribună, in privința 
altul candidat care a că^ut. ’L-ațI atacat 
într’un mod neertat, speculând asupra re-’ 
ligiunei și naționalităței sale, inducând 
în erdre pe săteni și exploatând ast-fel 
buna credință a acelora cari n’aâ consci
ință și nu’șî daâ sâmă de drepturile lor. 
Iată la ce manoperi se datoresce eșirea 
D-vdstră, dar nu dâră că lașul s’a trans
format tn câte-va luni într’o imensă me
tropolă socialistă! Nu numai că n’a fost 
ingerințe din partea guvernului, dar nici 
măcar alegătorii n’aâ fost aduși la vot; 
căci din vr’o 2.000 de alegători cari vo
tâză indirect aâ votat de abia 400....

D. I. Nădejde: Ca tot-d’a-una.
D. Alexandrescu: Apoi, dacă e așa, 

de ce n’ați eșit la alegerile trecute din 
Ianuarie ? Pentru a vă face să cădeți la 
balotagiâ administrația nu avea nevoe să 
ingereze; era de ajuns ca să se trimetă 
să se aducă țăranii cari plecase pe la ca
sele lor în urma primei votări. Dar nici 
acâsta nu s’a făcut măcar, și tot ve plân
geți. Aveți darul de a fi în tot-d’a-una 
nemulțumiți!

ț)iceți că prefecții aâ ingerat, dar ei 
nici nu’șî aâ bătut capul; căci nu mult_ 
înainte de alegeri unul era la vie, iar cel- 
alt la vânătore. lata ce fel de prefecți 
ne-ați trimis, D-lor miniștri! (Ilaritate). 
Ați mai spus o altă inesactitate când ați 
afirmat că în timpul votărel colegiului III 
prefectul de județ a stat la cârciuma jido- 
vescă numită Pomul-Verde din strada Pri
măriei; și în acâstă privință D. Nădejde 
a afirmat atâtea fapte inesacte, în cât îmi 
este cu neputință de a-’l urmări pe acest 
teren!

Tdte acestea le-am <jis în privința ale
gerilor de la Cameră; căci în cât privesce 
alegerile de la Senat, nimeni nu le-a con
testat și însu-și D. Nădejde a mărturisit 
că acolo a domnit cea mai perfectă ordine 
și legalitate.

Dacă ne referim Ia alte județe, vedem 
că și acolo alegătorii ’șl-au exprimat vo-
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ința lor în liniște și în libertate. Dovadă 
la acăsta este că toți disidențil cel mal 
marcanțl, precum D Blaramberg, Dim. 
Brătianu, Mârzescu, Fleva și alții afi eșit 
în județele lor respective, unii la Cameră, 
iar alții la Senat. D. Panu se mira într’o 
^i, cum se face că la colegiul III de Te- 
cucifi să fi eșit D. Miclescu. Dar de ce nu 
se miră D-sa de eșirea D-lui Tache Anas
tasiu; căci în timp de 12 ani n’afi vâ$ut 
eșind veri unoposant la Tecuciti, mai ales 
de talia onor. D. Anastasiu....

De ce s'a ales?
Pentru că n’a ingerat nimeni, cu tdte 

că de altmintrelea erafi atâtea mi^ldce de 
întrebuințat pentru a face să cadă acăstă 
canditatură care numai populară nu era 
în acel județ.

Afi eșit dar, D-lor, toți oposanțil, a 
eșit tot ce a fost onest și capabil în țără, 
pentru ca să ’și ia locul pe băncile aces
tei Adunări.

Pentru ce dar strigați și sunteți ne
mulțumiți ?... Nu cum-va unii din D-vds
tre ar fi dorit ca să iasă o maioritate co
lectivistă, ca să fi eșit toți sbirii regimu
lui trecut cu care D. Panu a dat mâna în 
ajunul alegerilor, uitând că el sunt aceia 
cari cu câte-va luni înainte ’l-afi aruncat 
în temniță. (Aplause).

Acăsta nu se putea, D-lor, pentru că 
țăra era sătulă de atâtea abusuri, pentru 
că cuțitul ajunsese la ciolan, dupe cum 
<jice românul, pentru că tot ce este onest, 
capabil și independent Sn acăstă țără era 
în contra regimului trecut. Guvernul n’a 
ingerat deci și nici nu avea nevoe să în- 
gereze în alegeri. Guvernul a făcut însă 
o greșhlâ mare lăsând în picidre întregul 
aparat colectivist. Pentru ce n’ațl mătu
rat într’adevâr, cu o oră mai înainte, func
ționarii compromiși... pentru ce n’ați cu
rățit nici până astâ^I grajdurile lui An- 
gias și care să fie-dre causa unor mena- 
giamente inexplicabile ?... (Aplause).

Și aci a venit momentul ca să răspund la 
o întrebare a onor. D. M. Kogălniceanu. 
D-sa cu ocasiunea verifică re I cole
giului III de Ilfov, că cea mai bună dovadă 
despre ingerența guvernului în alegeri 
este faptul că Ion Brătianu n’a găsit în 
tdtă țera nici un colegifi care să-’l alăgă. 
Și D. Kogălniceanu adaogă: Ce va (jice dre 
Europa despre acăsta?... Admițând pen
tru un moment ca Europa nu avea alt 
ceva mai bun de făcut de cât a ’și bate 
capul de D. Ion Brătianu, efi întorc frasa 
D-lui Kogălniceanu și ^ic: Ce ar fi ^is 
Europa dacă dupe o cădere atât de ruși- 
ndsă țera ’l-ar fi trimis din nofi în Parla
ment?

Negreșit ar fi ^is că suntem lipsiți de 
caracter și că în țăra ndstră nu există o- 
piniuhe publică. (Aplause).

Ar fi ^i8, D-lor, că acest om a fost 
resturnatnud^țăra întiăgă ci de o coterie 
politică, de un partid, ceea-ce seim cu toții, 
că nu este.

D. I. Brătianu ca să fi avut dreptul la re
cunoscința țârei, trebuia să fi făcut re

formele promise, trebuia să fi realisat 
programul vestit de Ia Mazar-Pașa; D-sa 
însă n’a făcut nimic în curs de 12 ani de 
cât numai de a creea slujbe și sinecure; 
D-sa a făcut revisuirea Constituțiune! a- 
tuncl când maioritatea țârei nu o voia și 
a lărgit cercul electoral cu scop numai 
de ase menținea, cu ori-ce preț, la putere. 
D. I. Brătianu a făcut drumuri de fer și șo
sele pe la moșiile și casele tutulor favori- 
ților, a făcut legi personale pentru ca mi
niștrii sâl să-’șl câștige procesele când nu 
vor mal fi la putere; D-sa a dat județele 
în exploatarea câtor-va bași-buzuci; a fă
cut ca acei cari tremurafi acum 13 ani 
în pantaloni de dril și în surtuc de doc să 
umble astăzi pe pod în cupe și cu blană 
de samur.

D. I. Brătianu a făcut într’adevâr și ban
ca națională, instituțiune de altmintrelea 
bună și neapărată, însă a făcut-o în așa 
condițiuni în cât să îmbogățâscă numai 
pe câți-va favorițl de ai sâl și să aducă 
acest flagel, acăstă filoxeră colectivistă, ne
cunoscută până atunci, adică: agiul. A fă
cut și creditul agricol, instituțiune iarăși 
bună și necesara, dar în așa condițiuni în 
cât să aducă pe țărani la sapă de lemn; căci 
țăranul îninexperiența sa a pus vitele sâle 
amanet cari s’afi vîndut pe nimica, iară el 
a rămas și dator și fără vite. D. Brătianu 
a făcut din acăstă țără un imens bazar 
unde se precupețăfi consciințele cetățeni
lor ... în fine, el a făcut ceva mai mult 
pentru care istoria nepărtinităre care ne 
judecă pe toți va fi fără ertare... a infil
trat adânc veninul și corupțiunea în sân
gele și în vinele tinerimel, speranța și vii
torul acestei țări. (Aplause).

Iată activul D-lul I6n Brătianu. Putea 
el în urma unor asemenea fapte să mai 
găsesca un colegifi care să-1 alegă ?

Nu , de o mie de ori nu !... Să rămâe 
deci la ușa Parlamentului, afară, pentru 
ca de acolo să audă cuvintele crude ce ’i 
vom svîrli vecinie în față ! (Aplause).

Parcă vă aud spunându-mi Insă că lăn 
Brătianu a făcut fapte mari, precum res- 
boiul, regatul, independența, și câte al
tele. .. Regatul s’a făcut și în Serbia, și 
cu tdte acestea nu cred că tot D. Brătianu 
să-1 ti făcut și acolo ! (Ilaritate).

Fapte mari s’afi făcut într’adevâr în 
acăstă țera, însă ele nu se datoresc per
sonal lui Idn Brătianu, ci înprejurărilor; 
căci independența s’ar ti dobândit ori-cine 
ar fi fost la putere, și chiar însu-și D. Ko
gălniceanu ar fi nemerit, dacă ar fi fost 
la putere să cedeze Basarabia !

Corona de oțel, pe care o pdrtă astă-^i 
Regele, nu T-a p js’o pe cap D. I. Brătianu, 
ci ostașul român care muria de duoă ori 
sărmanul, ucis nu numai de ghiulele vrăj
mașe, dar și de propria sa armă! (Aplause)

Dator sunt însă, D-lor, să constat că 
D Brătianu în lunga sa domnie a făcut 
și o faptă bună.

într’un moment de uitare pesemne, ca
merele trecute afi înscris în legea elec
torală secretul votului, pe care trebue să-1 

păstrăm și să-1 îngrădim mal mult, de se 
pdte; căci este garanția cea mai mare a li- 
bertăței în alegeri... (întreruperi din partea 
D-lui Stanian). Nu este vina mea, D-le 
Stan;an, dacă atâta găsesc la activul lui 
Idn Brătianu .. vina este a lui... Și pen
tru acăstă faptă bună și lăudabila, câte 
fapte rele, câte infamii, câte abusurf, câte 
jafuri, câte pașalâcuri, câte asasinate to
lerate și mărturisite fără rușine de la ca
pătul acelei bănci. (Arată banca ministe
rială).

D. R Stanian: Lasă să-1 judece isto
ria, nu D-ta.

D.D. Alexandrescu: Oare Parlamen
tul n’are dreptul de a judeca astăzi omul 
care a făcut atâta râfi țârei, și numai 
onor. D. Stanian să-’i fie ore permis de 
a-1 lăuda ?

V’ați intitulat liberali, ba încă și na
ționali ... Mergeți astăzi la Casație de 
vedeți cum se judecă acolo acei cari ati 
compromis liberalismul și armata, acei 
cari ati purtat o mână sacrilege pe tdte 
instituțiunile acestei țâri! (Aplause).

Nu ... nu veți purta numele de libe
rali în istorie, veți râmânea ceea-ce ați 
fost, o tristă colectivitate, o adunătură de 
dmeni cu pasiuni josnice și interese mes
chine, pentru a nu mânji cuvântul de li
bertate și de liberalism ! (Aplause).

Unde,unde piere liberalismul?... Stri
ga deunăzi onor. D. Tache lonescu într’un 
moment de entusiasm ? Să ne înțelegem, 
care liberalism? Liberalismul adevârat și 
onest, sincer, reformator, care doresce bi
nele țârei ? Acela într'adevâr nu piere; 
acela pot să ^ic că este astăzi la putere« 
Dar liberalismul de contrabandă al D-lul 
Brătianu, acela a perit definitiv, a ela 
a picat în noroifi, acela ’l-ați înmormân
tat în filele memorabile de la 14 și 15 
Martie. (Aplause).

D. Panu ^icea mal deunăzi: avem un 
minister conservator; însă, trebue să adâo- 
gâm, cu idei și reforme liberale; căci, dacă 
D-lor înțeleg a guverna țâra cu idei reac
ționare, țâra nu va fi cu D-lor și vor fi 
părăsiți de elementul tânâr.

Dar, D-lor, care minister era cu putință 
în aceste împrejurări și față cu elemen
tele actualei Camere ? Ministerul disident 
liberal?... Nu scifi insă dacă sunt în Par
lament liberali de aceeași nuanță în 
deajuns pentru a compune un asemenea 
minister. Avem într’adevâr pe onor. D. 
Dimitrie Brătianu care represintă o viață 
întrdgă de probitate și de onestitate, dar 
mai este și D. Kogălniceanu care cu drept 
cuvânt revendică și D-lui de a fi șef. Cari 
din duol?... Va să ^ică ministerul liberal 
cu bucluc! (Ilaritate).

Alte ministere... cari ar fi fost cu pu
tință?... Ministerul radical? Nu sunt de 
cât duol radicali în Parlament: D. Panu și 
D. N. lonescu. Despre D. Panu nu mal 
vorbesc, iar D. N. lonescu a fost la mi
nister și am vâ^ut ce pdte. (Aplause).

Cât pentru ministerul socialist, nu vâd 
de o cam dată nici o nădejde. (Ilaritate).
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Prin urmare, singurul minister posibil 

astăzi este miois erul conservator, insă 
Cu idei liberale, reformătâre; numai de ar 
sfârși dupe cum a început; căci mulți fâ- 
gâduesc la început; și D. Brătianu înce
puse binișor și pe la mijloc a scrîntii-o.

D. Aslan ^icea mai deunăzi, ce fel de 
minister este acesta? Nu are nici o idee 
nouă; tdte sunt vechi șl tiecute de modă. 
Dar ași întreba pe D. Aslan dacă se mai 
pdte găsiastă 1̂ ceva no&? Nihilnovi sub 
sole. Numai Emile de Girardin avea câte 
o idee nouă pe fie-care ^i. Fie ideile mi
nisterului actual cât de vechi, eti admit 
discuțiunea lor, numai de ar fi bune și fu- 
lositore țârei, și numai de s'ar pune o
dată îu aplicare; căci prea multe legi a
vem cari nu s’ati aplicat nici o-dată. 
Criticați ideile și ireformele D-lui Carp. 
Nici eti nu le admit tdte. Ast-fel, mă de
clar de pe acum în contra căpităniilor 
(Bezirkshauptmannschaft^ dupe cum se 
gice în Au tria), tn contra proiectului rela
tiv la posițiunea meseriașilor, ect. Acâsta 
nu dovedesce însă că asemenea reforme nu 
trebue să vie în discuțiunea Camerelor. Să 
le discutăm, și noi cari nu suntem o Ca
meră servilă, dupe cum era acea trecută, 
▼om admite numai ceea-ce este bun, iar 
ceea-ce este răti și nefolositor va fi respins.

Prin urmare, să încetăm aceste discu
țiuni zadarnice și să procedăm, cu o oră 
mai 'nainte, la examinarea reformelor pro
puse. cari sunt așteptate de țâra întiâgă cu 
o vie nerăbdare^.

Să dăm deci pământuri la țărani cât 
mai îngrabă; căci unii, mai ales în Moldova, 
mor literalmente de fome, și în ori-ce cas 
locuitoi ii săteni merită dea avea o bu
cată din acea pâine pe cari noi cu toții o 
mâncăm tot din munca lor ! Să ne gân
dim de asemenea, cu o oră mai 'nainte, la 
asigurarea sârtei justiției și a împricina- 
ților. Să lucrăm pentru înbunătățirea sâr
tei clerului de mir; căci multe s'ati pro
mis în acâstă privință de tâte guvernele 
și nimic nu s’ati licut! Să desființăm taxa 
de 5 la sută care apasă pe nedrept asupra 
tutulor funcționarilor și chiar a particu
larilor; căci guvernul a promis desființa- 
rea^cestei taxe vexatorie, și nu ne este 
peimis nici nouă deputaților, nici mai a
les guvernului de a amăgi corpul electo
ral. Să ne gândim la sârta funcționarilor 
mici Ia cari nimeni nu s'a gândit până a
cum; căci este cu neputință ca un scriitor 
sati un sub-comisar să-și intreție familia 
sa cu 90 lei pe lună ! Dațl funcționarilor 
mi^lâcele de trai dacă voiți să stârpiți 
acest lucru nricios între tâte, care se nu- 
musce mituirea și care era adânc înrădă
cinată în vechili* nâstre moravuri Citiți 
într’adevâr pravila lui Andronachi Don ici, 
anteriâră codului Calimach, și veți vedea că 
acâstă lege permitea însu-și judecătorilor 
de a lua rușfert de la înpricinațl in cât 
privesce ale mâncărei și ale Maturei, însă 
intr’un mod omenos și nu prea din cale 
afară.Să procedăm dar la tâte aceste reforme; 

căci numai ast-fel vom dovedi țârei că 
suntem liberali în adevăratul sens al cu
vântului. Numai ast-fel veți avea încre
derea cetățenilor și veți putea rămâne la 
putere; numai ast-fel veți putea tămădui 
ranele adânc deschise și săpate prin regi
mul arbitrarului, al jafului și al corup- 
țiunei! (Aplause prelungite).

D. președinte, L. Catargiu: D. Aslan 
are cuvântul.

D. N. G. Aslan : D-lor deputați, nu mă 
voiti ocupa de rechisitorul onor, nostru 
coleg de la Iași; sunt alții cari vor răs
punde la faptele pe cari D-sa le a pre- 
seutat înaintea D-vâstre. Eâ, în cât mă 
privesce. nu cer de cât introducerea ur
mătorului amendament la paragiaful ân- 
tâiti:

.Cer suprimarea cuvintelor de iubire 
și de devotament din primul aliniat*.

Și in același timp, D-nil mei, pentru a 
nu întrebuința veri-un cuvânt, ca-e ar pu
tea să fie răti interpretat, mi-am și permis 
a pune în câte-va rânduri motivele pen
tru cari cer acâstă supresiune.

D-lor deputați, cer suprimarea expre- 
siunilor de iubire și de devotament din 
răspunsul la Mesagiul regal pe motivul 
că acele expresiuni în împregiurările ac
tuale nu exprim și nu pot exprima în 
mod exact adevăratele simțiminte ale 
țărei.

Țera nu pâte vedea în chemarea la 
cârma trebilor a actualului minister în
deplinirea cerințelor manifestate de ea în 
Martie al anului present; ea, din contra, 
constată cu întristare persistarea în prac
ticarea unor deprinderi ce sunt negațiu- 
nea regimului constituțional, și, prin ur
mare, menținerea regimului personal re
pudiat de ea.

Modul formărei ministerului din Mar
tie, modul transformărel acelui minister 
în actualul minister; actele sale din tre
cut precum și îngrijirile ce el ne inspiră 
pentru viitor sunt atâtea cause pentru a 
impune țărei cele mai mari reserve în 
privirea simțimintelor ei față cu Tronul.

Acâstă reservă ’I ește cu atât mai mult 
comandată cu cât noui motive grave ati 
tenit să spoiescă legitimele ei îngrijiri.

Ați au^it cu toții. Domnii mei, nu fără 
o profundă uimire negreșit, declarațiunea 
îndrăsnâță ce consilierii Majestăței Sale 
ati făcut in sînul Parlamentului spre a-'i 
tăgădui dreptul de control asupra rela- 
țiunilor nâstre internaționale.

Față cu acâstă învederată încălcare a 
imunităților parlamentare, ce constitue o 
violațiune a pactului nostru fundamental, 
țâra nu este astăzi în posițiune de a-'și 
manifesta simțimintele ei în sensul con
ținut în expresiunile de răspuns la Me
sagiul regal.

Țâra, neavând deci nici un motiv de 
a fi satisfăcută, ea nu pâte manifesta nici 
iubire nici devotament pentru Tron.

Acesta este adevărul și acestea sunt și 
cuvintele pentru cari, cu vie părere de 

r$iî, mă văd silit a cere suprimarea acelor 
expresiuni.

D. președinte, L. Catargiu : D. Er- 
nest Sturdza are cuvântul.

D. Emest Sturdza : D-lor deputați, 
am cei ut cuvântul pentru a sprijini și eti 
primul paragraf al adresei relativ Ia li
bertatea alegerilor, și fârte puține cuvinte 
am de adăugat la cele ^ise de d. D. Ale- 
xaodrescu ; căci nu voesc să răpesc pre
țiosul timp al onorabilului Parlament.

Iată cura sună primul aliniat al adre
sei : .Țâra este recunoscătâre către Ma
jestatea Vostră că s'a deslegat In liniște 
o situațiune îngrijitâre și că a fost pusă 
ast-fel in posițiune de a-'și spune liber 
voința el.“ Susțin, D lor, că alegerile ati 
fost libere, absolutamente libere, și când 
fac acâstă afirmațiune, sunt sigur că cu 
mine am nu numai pe D. Alexandrescu, 
ci marea maioritate a acestei Camere. 
Dacă unii din deputății de prin județele 
din Moldova ar avea de formulat veri* o 
plângere contra guvernului, acâsta nu ar 
putea fi pentru că el a făcut ingerințe în 
alegeri, dar pentru că n’a dat nici cel mai 
mic sprijin moral amicilor și aderenților 
săi, lucru ce 'i era permis a face.

O voce : Dar la Iași ? (Sgomot.)
D. E. Sturdza: D-lor, eti vorbesc în 

special de județul în care colegiul I 'mi-a 
făcut onârea a mă alege și anume de ju
dețul Bacăti.

In județul Bacăti alegerile ati fost cu 
totul libere; și atât de puțin guvernul a 
cugetat să comită veri-o ingerință. în cât 
prefectul, represintautele guvernului, în 
tot timpul alegerilor a stat la țâră, ocu- 
pându-se de afacerile sale particulare, 
fără a se îngriji nici cum de modul cum 
se grupâză diferitele partide în localitate.

Nu-'mi voiti permite să discut acum 
dacă bine sati răii s'a făcut în centru, la 
Bucurescî, că s'a disolvat partidul oposi- 
țiunel-unite; mă mărginesc numai a spu
ne că Ia 'noi oposițiunea-unită a rămas 
strîns legată, și acâsta a făcut-o numai 
în scop de a se împedica revenirea la pu
tere a fâstei colectivități Fac apel la co
legii mei de la Bacăti, la D-nii frați Lecca 
și la D. Live^eanu să spună dacă oposi- 
țiunea-tmită nu a lucrat în cel mal de
plin acord și dacă alegatorii nu 'și ati e
xercitat la noi dreptul lor de vot în tâtă 
libertatea.

Amestec, ingerințe în alegeri din par
tea guvernului nu ati fost;și singura im
putare ce 'i s'ar putea aduce este că a to
lerat ca o mulțime de funcționari să lu
creze pe față contra amicilor săi. Și a- 
câsta nu s'a petrecut numai la noi în Ba
căti dar și în alte localități. D. Alexan
drescu v'a spus că și Ia Iași tot ast-fel s'a 
urmat. (întreruperi).

Eti nu voiti da aci nume proprii; nu 
intră nici cum în cugetul meti de a cere 
represalie, țin numai să se constate că o 
deplină libertate a domnit în alegeri. Fac 
apel la D. Ene să spună dacă reușita
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D-sale în alegeri nu o datoresce acelor 
funcționari.

A insista dar mai mult asupra acestui 
punct nu este de nici o trebuință; căci, ori 
ce s’ar (Jice de D-nii Aslan și Nădejde, 
presența D-lor pe aceste bănci este cea 
mal bună dovadă că nu ati fost ingerințe 
tn alegeri.

D-lor, eh am fost raportatorul secțiu
nel care s’a ocupat cu validarea alegeri
lor de la Iași, unde s’a ridicat contesta- 
țiuni contra alegerel D-lul Nădejde, și 
am vă^ut din acte că consilierul Curței, 
care presida alegerea de acolo, D. Tas- 
su, unul din cel mal integri magistrațl, 
constată că tumult a fost In timpul ale
gerei; că el a fost silit să ceră interveni- 
rea forței armate; nu (Jice însă că de că
tre agenții guvernului s’ati făcut vre-o in
gerință ci că tumultul a provenit din par
tea D-lui Nădejde și a amicilor săi, cari 
nu lăsah pe alegători să-’șl exprime în 
libertate votul lor. De aceea eti în sec
țiune am fost de opiniune că alegerea 
D-lui Nădejde trebue să fie invalidată ; 
pentru că, ori și de unde ar porni, inge
rința nu trebue să existe în alegeri, și 
terorisarea de atunci a alegătorilor a 
fost de natură să vițieze acea alegere, 
măcar că ea nu venia din ptartea agen- 
ților guvernului ci din par ea candida
tului.

Iată dar că, în loc de a aduce acusări 
guvernului că a făcut ingerințe în ale
geri, ar trebui să exprimăm recunoscința 
ndstră Regelui pentru libertatea ce a 
domnit în alegeri, libertate de care ne 
am bucurat și în virtutea căreia atât cei 
din oposițiune, cât și noi ne aflăm pe a- 
ceste bănci.

Acum, în cât privesce amendamentul 
D-lui Aslan, prin care propune supri
marea expresiunilor de recunoscința, de 
iubire(și devotament către Tron, cred că 
un asemenea amendament nici nu merită 
să fie discutat.

D. președinte, L Catargiu : D. A- 
postoleanu are cuvântul în cestiune de 
regulament.

D. G. Apostoleanu: Domnule preșe
dinte, conform regulamentului, când se 
presintă un amendament se dă cuvântul 
propunătorului să-’l desvolte, și după a- 
cesta se trimite în cercetarea comitetului 
sad comisiuniî spre a se pronunța asu- 
pră-i mai ’nainte de a se pune în discu
țiunea Adunărel.

D. președinte,X. Catargiu: Amen
damentul D-lui Aslan s’a desvoltat de 
D-sa și s’a trimis comisiunei.

D. I. Nădejde : Fiind că se afirmă 
necontenit de către D-nii deputați din 
maioritate cum că n’aii fost ingerințe în 
alegerile de la Iași și că eu am făcut in
gerințe ca să mă aleg, trebue, cred, ca 
măcar acum voiiî putea să arăt cura s’ati 
făcut alegerile colegiului al 3-lea de Iași.

Voci: Seim acesta. (Sgomot).
D. I. Nădejde : D-le președinte, văd 

că n’aii gând să mă lase să vorbesc.

Eii vă spun însă d’inainte că n’am să 
cedez; veți striga, eii am să tac, veți tă 
cea am să continuii mai departe.

D. Alexandrescu a spus că de la Ia
nuarie până Ia alegerile din urmă 
n'a avut timp lașul să se prefacă în 
Metropolă a socialismului; D-sa însă 
a confundat resultatul colegiului al duoi
lea cu acel de la al treilea; căci la Ianu
arie trecut candidatura mea a fost pusă 
la colegiul al duoilea unde nu am preten- 
țiunea că socialiștii sunt acum în maiori
tate, dar la al duoilea a fost pusă candi
datura unui țăran, Mihaih Măgdici de la 
Cucuteni, dar care din causa presiunilor 
agențilorD-lui Brătianu, din pricina unui 
cinstit popă care ’l-a luat la batae, și a al
tora cari 'l-ah dat de adura pe scări, el 
n’a putut sta la alegeri, rămâind numai 
cu 25 de voturi. Acesta însă nu dovedesce 
că Măgdici n’ar fi reușit, dacă alegerea 
s’ar fi făcut în libertate.

Să venim acum la alegerea din urmă, 
de la 14 Octombre, mi se pare. Să vă 
spun ântâih cum s’a făcut alegerea de de
legați în comunele rurale. D-vostre sciți 
forte bine, cred, și dacă nu recundsceți 
pricina, e că nu vă vine la socotălă, cum 
că în comunele rurale nu există până a- 
cum în realitate alegere de delegați de 
cât cu fdrte ne însemnate excepțiuni; mai 
pretutindeni primarul făcea o listă, dupe 
cum i se poruncea de autoritățile superi- 
dre și de multe ori, ne presentându-se ni
meni, se treceai! prin falșificare numele 
omenilor trimițându-se în urmă raportul 
că cutare și cutare a fost ales. O aseme
nea alegere însă nu s’a putut face în ju
dețul Iași din causă că n’aii voit țăranii, 
dar în câte-va comune ca la Gropnița, 
Holboca și Movileni, s’a petrecut urmă
torul lucru: Primarul, văzând că s’aii strîns 
veri-o sută de alegători și văzând că toți 
aceștia sunt din partida muncitorilor cari 
nu voiah să primescă lista propusă de pri
mar, constatând, prin urmare, că resulta
tul are să ’i fie defavorabil, a făcut raport 
că nepresentându-se un număr suficient 
de alegători, alegerea nu s’a putut face. 
Un asemenea raport s'a trimis de la Hol
boca unde aii votat verl-o sută de dmenf, 
de la Movileni unde ah votat verl-o 40 și 
de la Gropnița unde aii votat peste veri-o 
sută.

De și dar a reușit lista ndstră și cu tdte 
că legea nu prevede un număr determinat 
de alegători, dânșii s’ati găsit în drept să 
^ică că alegerea nu eTrană pe motivul că 
nu s’a presentat un număr suficient de a- 
legători.

Acesta ș'a făcut în trei comune și am 
perdut 20 de delegați.

La comuna Voinesci a reușit lista nds
tră cu 157 voturi contra listei primaru
lui care n’a avut de cât 5, 6 voturi. Pri
marul însă s’a crezut în drept să anu
leze acăstă alegere, raportând comunei de 
Iași. Prin urmare, încă 6, 7 delegați per- 
duți. De și, cum sciți, nici un articol din 

legea electorală nu dă asemenea drept pri
marilor.

La comuna Bădeni primarul a fost mai 
expeditiv, a declarat fără nici o lege că 
nu este voe să se voteze cu bilete tipărite, 
ci numai cu bilete scrise de mână. Parti
dul nostru avea bilete tipărite și deci au 
fost re fu sa te biletele ndstre.

Am perdut încă 10 delegați.
La comuna Șipotele listele erai! tipărite 

amânduoă. Dar fiind-că în lista ndstră s'a 
trecut din greșelă un alegător care, dupe 
spusele primarului n’avea dreptul, prima
rul a anulat lista ndstră. Ast-fel am per
dut 20 delegați.

La comuna Stânca s’a făcut alegerea 
ast-fel că nu lăsa pe dmenl cu buletinele 
ndstre să voteze, ci ’I lua, le deschidea bi
letul și dacă vedea că este lista ndstră, 'i 
amerința și-’i silia să voteze lista lor ; 
primarul a pus pe notar în camera secretă 
să observe să nu pună în plic de cât lista 
lor.

EI bine, acest lucru este pedepsit de 
lege și atrage dupe sine nulitatea alege
rel ; cu tdte acestea însă noi am avut 93 
voturi și ei 113.

La comuna Brăesci, acolo buletinele 
guvernamentale erah albastre, iar ale nds
tre albe și ast-fel fdrte ușor se putea ob
serva în ce sens se votăzâ și primarul a 
pus pe șeful de garnisonă să observe pe 
alegători, și pe cel cari avăh buletine albe 
’I amerința; fiind-că mai toți erah mili
țieni, ^icându-le că de nu vor vota lista 
guvernului vor păți cutare și cutare lu
cru, adică vor fi trimiși numai ei la adus 
lemne pentru companie, și la unii chiar 
le dădea câte o însărcinare cu care ’I tri- 
miteah pe dată de la alegere. Afară de a- 
cesta s’a adus să voteze omeni cari nu a- 
veah drept și cu tdte acestea la comuna 
Brăesci lista guvernului a avut un vot 
mai mult, adică 96 și lista ndstră 95 de 
voturi.

Acum, dupe descrierea acestor alegeri 
în comunele rurale, puteți să vă închi
puiți ce libertate a domnit la alegerea de* 
legaților din județul Iași.

In orașul Iași, (Jice D. Alexandrescu: cum 
se face că din 1000 de alegători indirecți 
ah votat numai 460. Lucru forte simplu; 
așa a fost în tot-d’a-una, că 4—500 de d- 
menl să nu vie la vot; se vede că nu există 
și că figurăză pe listă numai pentru că ah 
existat o-dată. Și când este vorba despre re
sultatul alegerii, D. Alexandrescu ne în
trebă de ce n’am isbutit la alegeri sub 
Brătianu.

Apoi am (Jis noi că alegerile s’ah făcut 
mai bine atunci de cât acum ? Și atunci 
s'a făcut ingerință și acum s’a făcut.

D-sa ne mai pentru ce am dove
dit acum și n’am dovedit la Ianuarie.

Apoi, D. Alexandrescu n’are de cât 
să cerceteze la primăria din Iași și să va
dă că’am înscris 200 de omeni mai mult 
în Ianuarie trecut.

Acum, dupe ce am vorbit de alegerile 
din comune, să venim la alegerea de de-
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putat Întâmplata la 14 Octombre. Se ^ice 
că noi am făcut acolo ingerințe. Ingerin
țele s’aîî făcut din partea politiei din Iași 
care s'a ținut la tote barierile, și in spe
cial la bariera Păcurarului unde ținea pe 
omeni, *1 plătia și le a dat să mănânce și 
să bea de diminăță până la amia-^f, când 
a plecat cu el in corpore, cu răcnete și cu 
alarmă mare ca să vie în sala de alegeri 
și să ne scotă pe noi afară.

Proiectul acesta nu Ie-a reușit bine; 
pentru că țăranii dupe ce aâ ajuns acolo 
n'aâ strigat „trăiască Buicliu* ci „să 
trăiască partida muncitorilor/

Nu este dar vina ndstră dacă docot&a 
de acasă a guvernului nu s'a potrivit cu 
cea de la târg.

picea domnul care a vorbit înaintea mea 
cum că dupe procesul-verbal al D-luI 
Tassu se vede că partida muncitorilor a 
făcut ingerința și că în contra ndstră 
a fost chemată armata. D-nu Alexan
drescu mal spune că procurorul n'a pu
tut să străbată în întru și că chiar 
D-sa s'a încercat în zadar a intra. Că nu 
o fi străbătut D-sa în întru, se pdte, dar 
procurorul și giandarmil ah străbătut și 
aii venit acolo chemați de noi; fiind*că 
bandele de sergenți deghizați asediase 
primăria și nu lăsafi pe delegați să vină 
la vot, întorceai! dmenii înapoi fără să-'I 
lase să se sue acolo. Noi am chemat, prin 
urmare, pe procuror și armată și la dosar 
este însemnat că D. Tassu a dat acele acte 
ale ndstre primului procuror și D. rapor
tor putea să vadă acea notă. Așa, din par
tea ndstră s'a dat protest la D. procuror 
de la Iași, prin urmare, ingerințile aii fost 
din partea bandei D-lui P. Nițescu, iar nu 
din partea partidului muncitorilor. Noi la 
ce ne-am mărginit? Ne-am mărginit la 
aceea ca să nu ne lăsăm a fi biruiți și de 
aceea se explică că dintre dânșii nimeni 
n'a fost bătut, pe când din partidul mun
citorilor a fost Gheorge losub dc la Stân
că cu mâna ruptă, și Gheorghe lonescu 
din Iași cu capul spart și alții atâțea.

Tot acăsta bandă a D-luI Nițescu a 
voit să omdre pe Mortzun. Cred că n'afi 
voit să omdre pe Mortzun partisanil noș
tri. Banda D-lui Nițescu *1 luase pe sus 
pe Mortzun ca să-*l ducă să-’I înece în ca
nalul latrinei de acolo (ilaritate) și dacă 
nu săriafi țeranii “să 'I scape el era să fie 
omorît. Tdtă acăstă bandă a D-luI Ni
țescu a fost dată în judecată ; începând cu 
primarii de la țeră și sfârșid cu D. Ni
țescu pe toți 'i-am dat în judecată dupe 
dreptul ce ne dă legea electorală ca ^ece 
alegători să pornăscă acțiunea; fiind-că 
deD. procuror, nu scii! dacă în înțelegere 
cu D. ministru al justiției safi nu, nu s'a 
luat nici o măsură.

O voce: S'a prescris.
D. I. Nădejde: Nus’aprescris;pentru 

că am întrerupt noi prescripțiunea prin 
suplici către primul procuror.

Prin urmare, când este vorba de alege
rea colegiului al treilea de Iași, nu înca
pe nici o înduoială, că dupe tdte actele 
cari sunt îu dosar se constată până la e
vidență că noi suntem acel cari am cerut

| armata și am chemat pe procuror, iar nu 
. adversarii noștri!, cari erah susținuți de 
। bande și de administrație. Acum aci avem 

“Nin fapt așa de positiv care pdte să ser- 
văscă ca model de chipul cum s'afi făcut a* 
legerile la colegiile al treilea de pretu- 
tiudene, cari semănă ca duoă picături de 
apă cu alegerea colegiului al treilea de 
la Olt; de cât la Olt a reușit ingerințele 
administrative și dovadă este că avem pe 
D. Caracostea proclamat deputat; iar 
Ia Iași cu tdte acele ingerințe și bande 
organisate administrația n'a reușit și de 
aceea am venit efi aici. 111

Alegerile de la Iași pot servi ca model 
pentru tdtă țăra; tot așa s'a făcut la Vas- 
luiâ, când v*am cerut invalidarea alege
rei D-lui Râșcanu Sandu, și-’mi pare răti 
că nu am actele aici să vă probez și astă
zi cum s’a făcut acea alegere; tot așa s'a 
făcut și Ia Botoșani unde o bandă coman
dată de dmeni fdrte cnnoscuțl acolo și aici 
a condus alegerile combătând pe D. G. 
Râșcan, comițându-se cele mal mari ne
legiuiri. Și vă rog să notați că eh nu vor
besc de colegiile ântâiti și al duoilea ci 
numai de alegerile de la colegiile al 
treilea.

Eti ași fi fdrte mulțumit dacă alegerile 
din colegiul al treilea s’ar face numai cu 
atâta ingerință cu cât se fac alegerile din 
colegiul ântâiti și al duoilea. Prin urmare, 
în cestiunea alegerilor nu pot să fiți de 
cât contra modulul cum este redactat răs
punsul maioritățel la Mesagiti, unde se 
spune că alegerile s'afi făcut liber și de
putății sunt representanțil voinței națiu
nel; cel puțin când este vorba de depută
ții colegiului III, afară de mine și alții 
câți-va din oposițiune, sunt sigur că nu 
represintă pe țărani.

D. C. Receanu: Comisiunea D-vds- 
tre întrunindu-se în unanimitate a res
pins amendamentul propus de D. Aslan.

D. M. Caracostea: D-lor deputațl, 
voiti fi fdrte scurt cu atât mai mult că nu 
am pretențiunea de a vă face un discurs.

D-lor, se discută paragraful 1 la adre
să, și atât în discuțiunea generală cât și 
D. Aslan ajl a propus un amendament.

In discuțiunea generală 'ml aduc a
minte că D. Panu £icea: cine vă autorisă 
pe D-vdstre să exprimați îu numele po
porului sentimente de iubire către Tron...

Pe noi ne autorisă calitatea ndstră ; 
suntem represintanți ai națiunel, repre- 
sintăm poporul și în numele lui vorbim 
Tronului.

Dar vine cestiunea cea-altă : nu repre- 
sintați națiunea, alegerile n’ati fost libere 
D-lor, și pentru acăsta ați au^it înaintea 
D-vdstre pe D. Nădejde; ’mi aduc aminte 
când D. Panu vorbia întrerupt de D. I. 
Negrutzi răspundea da! Mărturisesc că 
In colegiul I și II la Iași alegerile ati fost 
libere, în al III-lea, nu! îmi aduc aminte 
că D. Tache lonescu în discursu-I $icea 
da! Mărturisesc că alegerile ati fost li 
bere. Eâ sunt convins că nimeni în con- 
sciință în acăstă Cameră nu ar putea 4^ 
că alegerile făcute de astă-dată de guver
nul actual ati fost ingerate. Dar £ic D-lor:

alegerile colegiului III, și aci D. Nădejde 
voesce să dovedescă cu ori-ce preț că 
colegiul III de Iași este socialist și nu a 
dat greș, vorbind cu expresiunile din scri- 
sdrea D-sale, (jic că alegerile colegiului 
III n’ati fost libere, și că ati fost inge
rințe din partea administrației, și că D-sa, 
D-l Nădejde, numai grație popularităței 
D-sale aisbutit. D-le Nădejde, ca să aveți 
acăstă pretențiune, ar trebui să vă adu
ceți aminte că din 996 alegători înscriși,..

D. I. Nădejde: Nu sunt atâția, ci nu
mai 765. .

D. M. Caracostea: Am vă^ut acăstă 
cifră de 996 în Monitor, vă vorbesc cu 
date exacte, din acăstă cifră ați întrunit 
numai 180 voturi, și dacă administrația 
voia să ingereze în contra D-vdstre avea 
destule migldce ca să vă aducă 300 ale
gători în colegiul III ca să nu fiți pe a
ceea bancă.

Colegiul III este unul din colegiile cele 
mai independente, dovadă presința D-sale 
acolo, dar este independent de câte-ori 
se găsesce cine-va care să se ocupe de el, 
dovadă colegiul III de Vlașca, care încă 
de când se $icea că acest colegii! este o 
minciună nu putea nimeni să lupte cu 
Cesar Boliac; dovadă este colegiul III de 
Severin care în tot-d'a-uua a ales însu-și 
pe Cuza și fiul lui Cuza, dovadă colegiul 
III de Brăila, care în alegerile cele mai 
ingerate din Ianuarie a ales pe D. Fili- 
pescu.

Dar acolo unde nimeni nu se ocupă de 
alegere, neapărat că nu pdte să aleagă de 
cât aceia cari 'și pun buletinele la biu
roii, și nu se pot alege de cât aceia cari 
'și-ai! depus buletinele. Iată maioritatea 
unanimă de care s'a vorbit. Colegiul III 
nu pdte Inventa dmeni când el nu vin la 
luptă.

Un singur cuvânt, D-le Nedejde, des
pre colegiul III de Olt.

Cundsceți Oltul? Fost-ați acolo?
D. I. Nădejde: Nu!
D. M. Caracostea: Dacă n'ați fost 

permiteți-ml a vă spune că ceea-ce ați 
spus despre el este o calomnie.

D. I. Nădejde: A spus D. Protopo- 
pescu.

D. M. Caracostea: Și pentru că o an - 
dosați D-vdstră voii^ spune și la adresa 
D-vdstre.

îmi aduc aminte că cu ocasiunea dis
cuțiunei în privința cestiunel țăranilor, 
D. Nădejde întrerupt cu cuvintele: .AI 
susținut regimul lui Brătianu* a răs
puns : „Da! Căci acela lua numai punga; 
iar D-vdstre și punga și viața/

Din punctul de vedere al D-vostre, a
veți mare dreptate; căci de câte ori vor 
fi la cârma țărei omeni cari se vor ocupa 
în mod serios să ridice pe țăran, pe po
porul de jos, din condițiunile economice în 
cari se găsesce și să-’i amelioreze sdrta, 
de atâtea ori și punga și viața D-vdstre 
de socialiști va fi primejduită; căci dacă 

| astăzi puteți trăi este numai din causa 
miseriei țăranului pe care o exploatați.

I (Aplause.)
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D. președinte, L. Catargiu : D. Bla
ramberg are cuvântul.

D. N. Blaramberg: Domnii mei, iaâ 
cuvântul într’o stare a sufletului,—și acâ
stă stare sufletâscă cutez a afirma că nu 
’mi e particulară, că ’mi e comună cu mulți 
din D-vdstre, — cari predispune pe cine
va nu numai a fi drept, dar încă și in
dulgent, de a se mulțumi cu puțin, fdrte 
puțin, de a se mulțumi chiar cu relativul; 
căci am trecut prin prea multe Încercări, 
am avut deja cu toții prea multe decep- 
țiuni, pentru ca să mai cerem negreșit 
idealul și absolutul. Dar dacă, tu ceea-ce 
privesce dmenil, nu ași avea multe reserve 
de făcut și ași putea la rigdre să mă Îm
pac cu ei, nu voiâ ^ice tot așa în ceea-ce 
privesce lucrurile, în contra cărora cine
va nu se pdte în destul ridica,

S’aâ făcut cu ocasiunea acestor discu- 
țiuni atâtea revelațiuni grave și im pruden
te,atâtea declarațiunl îndrăsnețe,carl pun, 
ca să^icașa, totul în cestiune, până și re
gimul de control și de libertate de care ne 
bucurăm, încât nu maieiertatnimenui a 
tăcea; căci a tăcea ar fi a abdica sah a con
simți. Până acum, în spiritul celor mai 
mulți, ceva dobândit țărei acesteia, cel pu
țin în drept, dacă nu în fapt, este un re
gim constituțional ca în Belgia și cine 
^ice ca în Belgia pdte adăuga și ca în An
glia. Astăzi însă acest adevăr elementar 
se contestă și se face nu numai procesul 
sistemului parlamentar, dar încă teoria 
și apologia guvernului personal. Iată 
ceea-ce nu pdte remânea, sub pedâpsa u- 
nei deșeance morale și fără pericol pentru 
lucrul public, fără răspuns.

Cât pentru mine voiâ ^ce ceva mal 
mult: Nu numai litera legei, adică pac
tul nostru constituțional, trebue să fie pă
zit cu sfințenie, trebue să se impună gu
vernanților întocmai ca și guvernaților, 
dar încă și usurile parlamentare ortodoxe 
din alte țări, Înzestrate cu instituțiuni li
berale ca ale ndstre; căci acele usuri sunt 
complementul și corolarul necesar ah 
unui regim temperat, și ca atare trebue 
să fie considerate ca un capital dobândit 
României, cum este dobândit țărilor cari 
ne aâ precedat pe acâstă cale; căci obi
ceiurile sunt pentru legi aceea-ce e sufle
tul pentru corp. Fără acest respect chiar 
superstițios al obiceiurilor și tradițiunilor 
din țările liberale, ce ne aâ servit de mo
del, tdte garanțiile înscrise în texte și co
duri, devin ilusoril, devin carte închisă 
și literă mdrtă. Mnntesquieu și atâția alți 
omeni de geniâ, cari s’aâ ocupat cu filo- 
sofia istoriei, înainte și dupe dânsul, aâ 
4is’o și repetat'o, că ce a făcut și face mă
rirea saâ decăderea unui popor, nu este a- 
tâta instițuțiunile și legile de cari se bu
cură, cât moravurile sale.

Când, prin urmare, văd că se face aci 
apologia tutulor capitulărilor de con- 
sciințâ, că ni se dă ca modele de imitat 
tot ce pdte născoci un oportunism grăbit 
și fără scrupule, eâ mă încleștez și pro
testez, din tdte puterile mele; căci văd aci 

un pericol național; căci vgd în tdte a- 
cestea o îndrumare spre o scădere și mai 
mare a caracterelor.

Suntem pe o pantă nenorocită și estș 
bine să ne oprim la limp.

Guvernul personal care există de fapt 
în România, revendică astăzi ostensibil 
dreptul de cetățenie și caută să se impună 
consciințelor ndstre, cum s’aâ impus 
deja voințelor ndstre. Dar acesta e prea 
mult!

E timpul dar să restabilim adevăratele 
principii în materie constituțională, ade
văratele maxime ale unul guvern basat 
pe suveranitatea națională; e timpul ase
menea să se scie că nu capriciul Capului 
Statului, ci voința națională liber și so
lemn manifestată, trebue să hotărască, în 
România, ca și în cele-alte State înzestra
te cu o constituțiune, de sdrta puterel; 
că puterea la noi ca și acolo nu este un 
dar saâ o milă a Coronei, ci semnul de 
iubire și încredere al cetățenilor, al nu
mărului celui mare.

S’a făcut cu ocasiunea acestei discu- 
țiunl, pe lângă exaltarea regimului per
sonal, procesul partidelor, procesul liber- 
tățel și al democrației.

Să făcut ceva mal mult: s’a cântat, ca 
să așa, un de profundis liberalismului 
în România, pretinzând că el ’și-a făcut 
timpul; și că o nouă eră, eră pe care D-lor 
o numiaâ a democrației, prin oposiție la 
era liberală,—ca și cum aceste duoă lu
cruri s’ar putea serios despărți saâ exclude 
veri-o dată—și pe care ar fi mult mai drept 
a o numi era socialistă, a socialismului 
de Stat,—ar fi gata să răsară pe cerul în
tunecat al scumpei Românii.

Vă întreb cum să ne resimnăm și să 
tăcem, față cu asemenea enormități? Dar 
pe ce lume aâ trăit acei câți* va fericiți ? 
în ce regiuni senine și eterate aâ locuit, 
spre a fi deja blasați de bine-facerile li
beralismului, în loc de a constata cu în
tristare dimpreună cu noi, absența per
manentă a lui ? Cutes din contra a sus
ține că, cu puține, fdrte puține excepțiuni 
și afară de câte-va intermede, nu am avut 
încă la cârmă, liberalismul convins și sin
cer.

Liberalismul nu 'l-am vă<jut profesat și 
apărat de cât în opodțiune și atunci de 
tdte partidele, fără deosebire și pe între
cute La guvern însă nu am vă^ut înflo
rind de cât sistemul absolutist; mal mult 
saâ mai puț n deghisat. Susțin cu tărie 
că experiența liberalismului este la noi 
singura încă de făcut, de și el e din nu
mărul acelor adevăruri care ca sdrele nu 
are nevoe de demonstrațiuni, care ca sd
rele încăl^esce și pe cel ce ’l neg.

Cum, liberalismul, acel suflet al socie
tăților moderne, acea primă nevoe mo
rală a omenire!, ar fi deja în România 
un anacronism, ceva învechit, ceva nepu
tincios, ceva condemnat în mintea dma
nilor setoși de bine și de progres ?

Dar acesta este un adevărat blasfem în 
contra căruia ar trebui să ne ridicăm cu 

toții, revendicând, într’un gla% drepturile 
eterne și imprescriptibile ale omului și 
cetățânulul.

D-lor, mai sunt dator să fac câte-va 
declarațiuni prealabile, pentru ca nimeni 
să nu se înșele asupra adevăratului meâ 
mobil, asupra adevăratei mele cugetări.

D-lor daca e vorba de cabinet, în com
punerea sa actuală, sunt datur să recunosc, 
—bine înțeles reservă făcută asupramodu- 
lui ocult cum s’a ajuns la o înțelege-e între 
diferitele grupuri din care el e compus; 
căci totul s’a petrecut în culise,—sunt da
tor, gic, să recunosc că cabinetul actual 
din punctul de vedere, nu al actelor și ten
dințelor saâ formațiunel, ci al compunere! 
sale, este de sigur un cabinet constituțional. 
E o datorie de onestitate pentru minesăfac 
acâstă declarațiune. (Aplause). Tocmai 
pentru ca să dovedesc sinceritatea consi- 
derațiunilor de un alt ordin, considerațiu- 
nilor critice în cari am să intru. Și în ade
văr, D-nii mei, când în capul biuroului Ca
merei vedem pe unul din leaderi! partidului 
liberal-conservator, caexpresiunea D-vds- 
tră; iar pe băncile puterel pecel-altleader 
al aceluiași partid, a susține că un guvern 
ast-fel combinat nu este un guvern consti
tuțional în compunerea sa, este a nega e- 
vidența chiar, este a se înscrie în contra 
proprielor sale principii, contra teoriilor 
chiar constituționale.

Acâsta constatat, în afară de ori-ce ces
tiune de preferință, de ori-ce cestiune de 
simpatie saâ antipatie, trec la o altă măr
turisire.

Declar că în afară de câte-va cașuri iso- 
late, datorate mal ales excesului de zel al 
unor dmenl în subt ordine, cum acâsta s’a 
întâmplat, de exemplu la Iași și la Bucu
resci, nu se pdte 4^ înțesă generală, că 
alegerile actuale s’aâ făcut, ca altă dată 
sub terorism și presiuni materială. (A- 
plause).

Și cât pentru cei pe cari ’i preocupă și 
’i întristâză căderea desăvârșită și ruși- 
ndsa a D-lui I. Brătianu, 'ml va fi de a- 
juns să ’I întreb, care e colegiul pe care 
D-lor '1 condamnă la nedemni ta tea de a 
aproba saâ macar amnistia crimele acelui 
regim, care a că<jut cum a trăit: în no- 
roiâ și sânge și dupe ce chiar aici la por
țile Adunărei aâ făcut o adevărată vână- 
tdre de dmenl, dirigintă contra represin- 
tanților țărei ce ’I resistase ?

Mal mult de cât atât, sunt dator să re
cunosc cel d’ânteiâ că, afară de cașul de 
ieri când, dupe urma lasitudinel saâ ne- 
răbdărel a câtor-va, maioritatea acestei 
Camere s’a arătat dre-cum intolerentă, a- 
fară, <jîc, de acest incident regretabil, unde 
ea și a dat, până la un dre-care punct, o des- 
mințire și a compromis gratuit un capital 
câscigat, Camera actuală a fost fdrte largă 
în discuțiunl și dă mereâ probe de un a- 
devărat și inteligent liberalism. Chiar eâ, 
căruia mi s’a închis gura alaltă-ieri, sunt 
dator să recunosc că până la acel incident 
care sunt convins că nu are să se mal re
producă, acâstă cameră putea să fie dată 
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ea exemplu la cele mal multe din acelea 
ce afi precedat'© saii cari vor veni dupe 
dânsa.

Am gis, tdte acestea ca si fifi mal In 
largul mefi, ca să fifi mai sigur de a fi 
ascultat și cregut, când voiti aborda Ges
tiunile ce voesc a trata și adevărurile ce 
voesc a enunța și apăra.

Ce gice adresa maiorităței comitetului ? 
Se felicită de modul pacinic, cu care s’a 
deslegat crisa. Aci dar nu mai e o alu- 
siune la present; căci crisă nu am avut 
de o cam dată, o avem pdte în stare latentă 
și cronică, dar crisă în sensul unui des- 
nodămănt n’a existat, de cât în momen
tul cădere! cabinetului Brătianu. Ade
vărat că și de astă dată acomodementele 
s’ati făcut în culise și acăsta e partea 
umilitdre și regretabilă; este adevărat că 
și țeastă dată totul s’a petrecut șiaran- 
giat în umbră, fără avisul și participarea 
ndstră, lucru puțin ortodox.

Dar acăsta față cu noi, cei din mi
noritate, este o cestiune de menagifi și 
de familie între junimiști și maioritate și 
dacă acest târg ar fi un târg de amăgiți, 
chiar dacă conservatorii 'și-ar fi dat drep
tul lor de primi născuți, pe un blid de 
linte, acăsta nu e treba ndstră e trăba lor.

Ce s’a petrecut însă înainte de acăstă 
primenălă ministerială, adică la epoca la 
care tocmai face alusiune proiectul de a
dresă ce discutăm și unde norma n’a 
fost și nu putea fi cea de astăgi ?

Exista o oposițiune unită, formată de 
diferite elemente și unde liberalismul do
mina. Acea oposițiune unită contra că- 
ria nu se găsesce astagi de unii destule 
expresiunii desprețuitâte, de și cineva ar 
putea cu drept cuvânt să întrebe pe a

* cești detractori a ultimei ore; pe acești 
detractori complesenți și retrospectivi, 
în ce loc ar fi ei, în ce loc ne-am găsi 
cu toții, dacă acea oposițiune unită n’ar 
fi existat, dacă ea n’ar fi răsturnat pe 
D. L Brătianu și acel regim de terore și 
minciună care a murit, repet, dupe cum a 
și trăit, în noroifi și sânge! Oposițiunea 
unită era—chiar cuvântul o spune,—o 
coalițiune. E bine dar să ne întrebăm pe 
ce base să făcuse acea coalițiune și dacă 
se pdte susține de bună credință că mi
siunea el era terminată în giua c&nd Co
rona a chemat în capul trebilor, guver
nul, așa gis, junimist. Mă serv și efi de 
acăstă expresiune care de altmintrelea 
n’are nici un înțeles, de dre-ce ea agi e 
consacrată și pentru ca să evit confu- 
siunea ce s’ar putea face între ediția ăntâifi 
și ediția a duoa a cabinetului Rosetti.

Coalițiunea de care vorbesc, oposițiu- 
nea-unită, ca s’o numesc pe numele ei, 
era înainte de tdte o ligă de resisțență Ia 
guvernul personal, filele de 14 și 15 
Martie îi asigurase victoria. Ea n’avea de 
cât să persiste în intransigența el și era 
să ne întdrcem la jocul regulat al institu- 
țiunilor.

Acăsta nu s'a făcut și e bine să spu
nem de ce nu s'a f&cut și care e partea de 

răspundere a fie-căruia în tdte acestea.
Nicăieri mai mult de cât la noi istoria 

modernă nu este carte închisă pentru cei 
mai mulți. Suntem așa de distrați, așa de 
uitători, in cât chiar faptele contimpo
rane, chiar faptele cari le-am putut ur
mări, cu chiar ochii noștri, sunt dena
turate cu îndrăsneală dupe nevoile gi- 
lei safi ale diferitelor ti a na figurări ale 
dmenilor noștri politici. E birfe dar, pe 
cât avem încă fericirea să posedăm în 
carne și în dse pe unii din actorii ultime
lor evenimente, să restabilim faptele și să 
fixăm răspunderile. Sunt cu atât mai în 
largul mefi, vorbind de aceste lucruri, că 
apăr un pact Ia care n’am participat, con
tra căruia am protestat chiar, căci de și 
liberal safi mai bine, tocmai fiind-că 
liberal, nu sunt colectivist la nici un grad, 
și nu recunosc un liberalism de drept 
divin.

Iată proiectul la căre fac alusiuue.
„Sub-scriși( representând ambele par

tide ale oposițiune! aliate, adică partidul 
liberal-conservator și partidul național 
liberal, în vederea scopului ce ne am pro
pus a răsturnărei guvernului personal al 
D-lui I. Brătianu și a formărei unui 
guvern de transițiune menit a presida la 
liberi alegeri în care sâ fie respectate 
drepturile adevăratei maiorități a țărei 
și ale minorității, am convenit despre 
cele următăre :M

Ori-care din partidele ndstre va fi che
mat să formeze ministerul, îl va compune 
din ambele partide, în număr egal. Com
punerea însă se va face prin înțelegere 
prealabilă între delegații ambelor par
tide. Nici unul din noi nu va intra în 
veri-ce altă combinare formată altminte- 
rea și care ar urma căderea ministerului 
actual.

D. Brătianu, G. Vernescu, M. Kogăl
niceanu, 1 Florescu, Al. Lahovari, N. 
Haralambie.

Acăstă piesă iscălită, se găsesce în o
riginal și în dublu, în mânile leaderilor 
respectivi.

D. I. Lecca : Să temea să nu scape 
trenul și a luat-o pe jos.

D. vice-președinte, N. Blaramberg: 
Mă faceți a deschide un parantes. Dacă 
aș! voi să mă serv la rândul mefi de a
ceste imagini a'și putea observa că dacă 
trenul are ghișefi, cum s’a gis cu drept 
cuvânt că și Palatul are vistier safi antica- 
meri și dacă la ghișeul unuia și la vistierul 
celui-alt se face chiar cddă; fericirea și 
mândria mea este de a sci că sunt ca 
și D-ta dintre aceia ce nu întind nici 
odată nici mâna, nici se înbulzesc pentru 
onoruri și putere.

încă din ședința Camerei de la 25 Ia
nuarie 1874 spunem aceste cuvinte cari afi 
fost și afi rămas deviza mea în politică:

„Duoă căi se deschid astăgi înaintea 
omului politic la noi: Pe pragul uneia stă 
scris cu litere mari ostracism; dar ea de 
și ingrată și aridă, de și plină de spin! 

pentru cei ce o întreprind duce la binele 
public. Pe pragul celeî-alte, fie-căre pdte 
citi la focul lampioanelor și al lucirel po- 
leelelor oficiale, măriri și favori, dar cel 
ce se angagiază pe dânsa trebue să depună 
]a plecare convicțiunile, scrupulele și re- 
putațiunea lor, ca un bagagifi prea grefi 
și bun numai de a ambarasa, cu siguranță 
a nu le mai regăsi la întdreere.

Acestă cale așa de bătută și înpodobită 
cu tot ce pdte linguși și satisface vanita
tea și egoismul omenesc, abutisăză la ca
taclisme. In fața acestei durerdse alterna
tive, alegerea mea e de mult făcută și 
binecuvintez acea alegere: voifiremânea, 
chiar și când, voifi remânea tot-d'a-una 
omul națiune!, campionul adevărului, li- 
bertățel și al justiției4.

Așa dar sunt dintre aceia cari nu nu
mai nu scapă dar nici caută trenul oficial.

Dar revifi la cestiune, iată pactul so
lemn contractat de diferite grupuri poli
tice ce luptase pentru răsturnarea cabi
netului I. Brătianu. Ce s’a făcut cu el ? 
0 sciți cu toții: Numai câți - va din liberalii 
conservatori cari urmez pe acela pe care cu 
drept cuvânt ’l-ați onorat cu încrederea 
D-vdstre, ca pe un caracter, punându-1 în 
cupul acestei Adunări, afi rămas credin
cioși acestui pact, de și tocmai D. Catar
giu nu este iscălit, ca și mine, într’ânsul; 
încolo compunerea ministerului actual vă 
spune îndestul că bucățilele acelui pact afi 
sburat și afi fost măturate de vânt.

Dacă am amintit acest lucru și am pus 
acea piesă supt ochii D-vdstre, nu este 
pentru simpla plăcere de a recrimina și 
a face procesul cutăru! safi cutărui grup, 
cutărei safi cutărei persdne, ci numai pen
tru că luciul n’a rămas fără înriurire a
supra rea uitatului alegerilor, pentru că 
cabinetul actual nu este el însuși de cât 
saldul de compt al tovărășiei ce s’a sub
stituit pactului ce v'am citit și pentru că 
acei ruptori se datorăsă că lupta în con
tra guvernului personal este astagi de 
reînceput.

Trebue să recnndscem cu toții, că si
luirile făcute neîncetat corpului safi or
ganismului electoral la noi,’l-a enervat cu 
totul și a făcut dintr'ânsul un fel de sensi- 
tivă care nu mai aștăptă un contact bru
tal și direct, ca să se înconvdie safi să se 
impresioneze. Nu mai e trebuință de vis
cole și de furtună, este destul o simplă 
adiere a vântului, într’un sens safi altul, 
pentru a smulge acestui luth suspens su
nete plângătdre.

Astăgi corpul electoral în tesă generală 
nu se mai întrăbă de cât un lucru : cine 
pdrtă panașul și de ce culore e acesta, 
spre a se supune și a lucra în consecință, 
spre a sci eui trebue să caute să placă, cu! 
trebue să dea cele mal multe sufragii.

Faptul dar că guvernul n’a exercitat 
presiuni și n’a intervenit direct nu dove- 
desce de loc că proporțiunea respectivă 
a grupurilor politice în acăstă Cameră 
era să fie aceeași dacă pactul primitiv 
se respecta, dacă în guvernul acela de
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transițiune intrau tdte elementele cari 
formali oposițiunea unită, spre a se neu
traliza și controla reciproc. Prin urmare, 
iată pentru ce noi, cari n’admitem privi- 
legiuri pentru nimeni, nu putem, ori-cât 
am aprecia persdnele, să fim mulțumiți 
de resultatul general al alegerilor, și să 
vedem in acel resultat adevărată normă 
și un criteriu al opiniunel.

Se ^ice dupe banca ministerială, spre a 
justifica soluțiunea adoptată de Cordnă că 
oposițiunea unită ceruse ea Însăși inter
vențiunea personală a Regelui, și că ast
fel fiind era răfi venită de a se plânge de 
usul ce acesta a făcut de acea interven- 
vențiune.

Că noi cari solicitasem pe Rege a usa 
de inițiativa sa personală, de Înaltele sale 
prerogative, spre a congedia un cabinet 
ce avea maioritatea In Parlament, recu
noscusem implicit dreptul discrețional 
Sentru Cordnă de a’și alege consilierii și 

e a’și impune voința. Acăstă pretinsă 
contradicțiune nu e una. Alt ceva este a 
nega că o Cameră și un guvern mal e In 
comuniune de idei și sentimente cu țăra; 
că ele ’i sunt impuse, și alt ceva a recu- 
ndsce Regelui dreptul de a nu ține semă 
de adevărata voință a țărei.
> D. Panu, cu drept cuvânt, n’a declinat 
răspunderea acestui mod de a vedea, care 
era în adevăr a întregei oposițiuni. Dai 
sunt cașuri unde Regele trebue să inter
vină personal, dar acăsta, tocmai In sco
pul unic de a reda țărei mijlocul de a’și 
manifesta din nofi voința, de a’și afirma 
o dată mai mult drepturile. Apelul Ia țără 
când e sincer este un omagifi la suverani
tatea națională, nu o lipsă de respect safi 
un desfid. Acăsta este așa de adevărat în 
cât iată ce <Jice Prevdst Paradol, acolo 
unde vorbesc© de dreptul de disoluțiune 
regal, prin oposițiune la așa ^isa disolu
țiune penală safi ministerială, In cașurile 
de conflict între cabinet și una din ramu
rile putere! legislative. De altmintrelea 
este evident că dacă Regele are dreptul 
până și să dea în judecată din propria sa 
inițiativă și mișcare, un cabinet, chiar când 
acesta are maioritatea în Camere, are ne
cum pe acela de a ’l congedia, neatârnat 
de voința unei maiorități servile ce'l sus
ține și pe care o pdte asemenea disolva; 
căci cine pdte multul păte și puținul.

Prevdst Paradol se exprimă ast-fel: 
„Arexista, în monarchia constituționa

lă, ast-fel precum o înțelegem, observă 
unde-va Prevdst-Paradol, duoă feluri de 
disoluțiunl: 1) Disoluțiunea pronunțată 
de un cabinet care ’șl-a perdut maiorita
tea safi care n’ar avea de cât o maioritate 
neîndestulătdre și dorind de bună voe a 
se reîntari în opiniune; 2) disoluțiunea 
pe care o voifi chema-o regală, proprifi 
(jis, pronunțată de suveran în plenitudi
nea puterel sale și fără concursul miniș
trilor, spre a chiema națiunea ca să con
firme safi să distrugă o maioritate și un 
cabinet, bănuiți de a nu mai represintă 
simțemintul general.

„Acest mare servicii! național, pe care 
cine-va nu 1 pote aștepta rațional de la 
un președinte de republică, este la ochii 
noștri oficifi proprifi și particular a mo
narhului constituțional. Pus d'asupra par
tidelor, neavând nimic de sperat safi de 
temut de la rivalitățile și vicisitudinile 
lor, unicul săfi interes, ca și prima sa da
torie, este de a observa cu vigilență jocul 
machinef policice, spre a preveni întrânsa 
ori-ce desordin grav. Cel mai pericolos 
din aceste desordine este desacordul ce 
pdte surveni în cursul unei legislaturi în
tre maioritatea națiunei și adunarea ce o 
represintă. A studia merefi starea spirite
lor, a compara cu o atențiune nepărtini- 
tdre pe cât și luminată tendințele actuale 
ale țărei și purtarea represintanților săi, 
a se întreba pe fie-ce ^i dacă înțelegerea 
există între națiune și mandatarii sei, a in
terveni în fine în timp oportun pr in drep
tul de disoluțiune, spre a stabili acest acord, 
dacă el e turburat, iată sarcina exlusivă 
a regelui constituțional, iată felul de con
curs pe care constituțiunea ’l aștăptă de 
la dânsul, iată neprețuitul servicifi ce pdte 
face patriei sale și pe care nu pote să ’l 
spere de cât de la el singur/

Nu o-dată, în adevăr, s’a întâmplat în 
viața popdrelor libere, că parlamentele, 
chiar când origina lor era ireproșabilă, 
să degenereze și să ajungă a nu mal res- 
frânge adevărata opiniune a țărei la un 
moment dat, întocmai ca apele stagnante 
cari sf^rșec dupe un dre-care timp a se 
corum^e. In tdte acestei cașuri leacul e 
numai în mâna Capului Statului care sin
gur pdte să pună din nofi în mișcare su
veranitatea națională, și să redea țărei li
berul săfi arbitru; leacul e numai în di
soluțiune.

Iată dar, D-lor, oposițiunea-unită pe 
deplin justificată și în acesta, parte a re
vendicărilor ei; și, pentru că am avut o- 
ndre să fac și efi parte dintr’ânsa, țin a 
stabili legitimitatea, nu voifi $ice a dolean
țelor, dar a protestărilor și solicitațiunelor 
ndstre din trecut.

S’a mai ^is încă un lucru, s’a pretins 
și se pretinde că Regele, în alegerea con
silierilor Săi, ar avea mânele cu totul li
bere, față mai ales cu țăra și cu Parla
mentul. Acăsta este iarăși o eresie con
stituțională, în contra căreia mă grăbesc 
să mă înscrifi.

Evident că atunci când Ion Brătianu, 
prin mijlocul unor meșteșugii! și unor 
siluiri ne mai pomenite își asigurase pen
tru nu scifi a câtea dră un Parlament 
docil, în care oposițiunea, cu toi heroismul 
de care făcuse probă, în acea luptă uriașă 
și supremă, nu resbise de cât într’o slabă 
minoritate, a aștepta în asemenea cas 
mântuirea, de la o deplasare a maiorităței 
frelatate din Cameră, era a’și rîde de lu
cruri și de omeni, era a crea voluntar un 
cerc vicios.

Trebuia dar fatal intervențiunea re- 
presintantului permanent al națiunei. Dar 
dre, o dată acăstă intervențiune admisă, 

ca mijloc pentru națiune de a’și recuceri 
liberul săfi arbitru, trebue negreșit, cum 
se pretinde, să admitem și lipsa totală a 
orl-cărei norme, în ceea-ce privesce ale
gerea succesorilor D-lui I. Brătianu? 
Cum, nu mai exista în acestă țără par
tide ? Nu existafi dmeni la glasul cărora 
se răsculase Capitala în filele de 14 și 15 
Martie, într’un cuvânt oposițiunea-unită 
și pe care țera o trimisese în Parlament 
tocmai ca o protestațiune vie contra re
gimului personal? In mână, cu doctrina, 
în mână și cu precedentele safi analele 
parlamentare ale țărilor clasice în materie 
de liberalism și în special ale Engliterel 
am să demonstrez, până la evidență, că nu 
este de loc exact că alegerea miniștrilor 
este lăsată veri-o dată la discrețiunea ca
pului Statului; și fiind-că este lesne când 
unul <jice: Da, ca cel-alt sase mărginesc» 
a răspunde ba, este bine să sprijinim afir
mările ndstre reciproce pe autorități ire- 
cusabile safi mai bine să lăsăm grija de a 
ne judeca și dejudeca altora, să lăsăm a- 
căstă grijă celor desinteresați și neutri în 
cestiune, acelora cari n’afi scris nici pen
tru noi, nici la noi.

Dupe principiile strict constituționale, 
sciți ce este cabinetul ? Este și el un co
mitet, dacă e vorba să mă serv d’o expre- 
siune usitată în Anglia, safi o comisiune, 
cum se <Jice la noi, a Parlamentului, des- 
dinată a forma porțiunea puterel execu
tive responsabilă, nimic mai mult. Acăsta 
este astăzi un adevăr, trecut în stare de 
axiomă, care nu se mai tăgăduesce nici 
controvers^ză în țările libere. Nu! Nici 
tory nici wighiiîn Englitera nu mal con
test acest adevăr elementar.

Este evident că corona are și aci înrîu- 
rirea el în fapt, și că acea înrîurire fă
țișă safi ocultă este și dânsa pentru ceva 
în soluțiunile adoptate safi de adoptat, cn 
ocasiunea unei crise. *

(D. vice-președinte, Gr. Cozadini ocupă 
fotoliul presidenției.)

Iată ce ne spune în acăstă privința Ba- 
gehot, ’L am luat pe D-lui de preferință 
pentru că este mai precis și mai clar în 
expunerea acestei teze, de și de alminte- 
rea n’ași avea de cât greutatea alegerel:

„ Eficacitatea tainică a constituțiune! en- 
glese residă, se pdte $ice, observă W. Ba- 
gehot, în unirea strimtă, în fusiunea mai 
desăvârșită a puterei executive și a pute
re! legiuitore. Dupe teoria tradițională pe 
care cine-va o găsesce în tdte cărțile, ceia 
ce recomandă constituțiunea ndstră este 
despărțirea absolută a puterel legislative 
de puterea executivă; dar în realitate, ceea 
ce face meritul ei, este tocmai rudenia 
acestor puteri. Legătura carele unescese 
chiamă cabinetul. Prin acest cuvânt noă 
înțelegem un comitet al corpului legiui
tor ales spre a forma corpul executiv.

„Camera legislativă coprinde mai multe 
comitete, dar acest din unnă este cel mai 
însemnat din tdte; spre a forma acest co
mitet principal, ea alege dmenii ce *1 u1’ 
spir mai multă încredere. Ea nu ’i alege 
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direct, este adevărat, dar alegerea ei este 
mal a-tot puternica, de și e indirectă. 
Cordna avea încă acum o sută de ani 
dreptul real de a alege miniștrii săi, de și 
nu mal avea dreptul de a determina linia 
politică de urmat. In timpul lungel sale 
dominațiuni Sir.R. Walpole fu silit să ’șl 
facă favorabil no numai parlamentul, dar 
însuși palatul; el fu silit să vegheze pen
tru ca o intrigă de curte să nu isbutăscă a 
1 lipsi de posițiunea sa. Națiunea dicta pe 
atunci politica Engliterel, dar cordna a
legea miniștrii engleșl. Aceștia nu erati 
numai cu numele cum sunt astăzi, dar 
erati de fapt slujitorii coronei. Favdrea 
arbritrară a lui Guillaume IV a făcut din 
lordul Melboume, șeful partidului Whig, 
atunci pe când acest titlu ’I era disputat 
de mai mulți rivali. La mdrtea lordului 
Palmerston, este fdrte probabil că regina 
ar fi putut alege liber între duoi și chiar 
trei omeni de stat dar, în regulă generală, 
este puterea legislativă care alege perso
nagiul însărcinat de a fi nominal primul 
ministru; și un personagiii care sub cele 
mal multe raporturi, este în realitate 
prim-ministru, este leaderul camerei co
munelor ; și acdsta, ca să Șicem așa, fără 
excepțiune. Există tot-d’a-una ver-o in
dividualitate pe care 1 desemnă de șef al 
ei vocea partidului predomnitor în ca
mera comunelor; și cum acăstă cameră 
predomnesce la rândul «săti în Parlament, 
este acest șef de partid care cârmuesce 
națiunea. Englitera are un prim-minis
tru care este tot așa de adevărat elec- 
tif, precum e electif în America omul 
din care alegătorii fac primul magis
trat al țărei. Regina este numai în ca
pul părților impunădre pe cari le co
prinde Constituțiunea; primul ministru 
este în capul părților eficiente, dupe ^i- 
cătdrea cunoscută, cordna este isvorul 
onorurilor; dar tresoreria (adică budgetul, 
financele) este isvorul afacerilor.

„Cu tdte acestea primul nostru magis
trat diferă de primul magistrat american, 
în acest sens că el nu este ales direct de 
popor, ci de represintanțil poporului. A
cesta este un exemplu al înduoitel alegeri. 
0 adunare alăsă înQprincip, spre a face 
legi, are în realitate, drept funcțiune prin
cipală, aceea de a crea și de a păstra pu
terea executivă.

„Dupe ce a fost ales ast-fel, primul 
ministru trebue la rândul săti să ’șl alăgă 
colegii, dar alegerea sa este țărmuită în
tr’un cerc fatal. Cei mal mulțl membri 
cari compun parlamentul ati în posițiu
nea lor obstacole cari ’I impiedică de a 
intra în cabinet; câțl-va membri, din con
tră, sunt chemați prin posițiunea lor a 
face parte dintr'ânsul. Intre lista acelora 
pe cari trebue, mal obligatoriti, să ia de 
colegi și lista acelora ce 'I e imposibil de 
a ’șl-o alipi, primul ministru n’are, în ceea- 
privesce formațiunea cabinetului săti, o 
neatârnare de alegere prea mare; acăstă 
independență se exercită mal curând în 
repartisarea funcțiunelor ministeriale de 

cât în alegerea persdnelor. Parlamentul 
și națiunea arată în mod destul de clar ce 
dmenii trebue să intre în cabinet, dar a
rătarea nu este tot așa de limpede în ce
ea-ce privesce locul de ocupat de fie care 
dintr'ânșil.

„Cabinetul, în cele din urmă, este un 
biuroti de control pe care legislatura ’l a
lege între personele în care are destulă 
încredere și pe cari le cundsce îndestul 
spre a le da sarcina de a guverna na
țiunea».

„Trăsura care ’l caracterisă, este că el 
trebue să fie ales de legislatură printre 
persdnele ce ’I plac și care ati încrederea 
el.......... “

(V. La Constitiition Anglaise per W. 
Bagehot, p. 14—18).

Se pdte, D-lor, ca aceste citațiunl să 
vă obosăscă, dar când este vorba de a a
păra drepturile ndstre constituționale, 
mereti contestate și amenințate, cine-va 
nu se pdte îndestul înarma.

Trebue însă să recunosc că meritul par
tidului conservator, al vechiului partid 
conservator, orl-care ar fi unele din păca
tele ce i s’ar putea imputa de altminterea, 
este că a fost un partid independent, un 
partid de control și de resistență, prin 
excelență, și fac apel la D. Kogălniceanu 
să mă desmință* dacă nu este așa, dacă 
partidul conservator sub Convențiune era 
un partid dispus a ceda lesne și a se ple
ca înintea exigențelor Cordnei.

D. Kogâlniceanu: Așa este.
D. N. Blaramberg : Fac, o repet, apel 

la toți cel în vârstă din acăstă Cameră să 
declare dacă partidul conservator în tre
cut și anume în timpul lui Barbu Catar
giu, a fost un partid de camarilă, un par
tid servil, un partid care să lingușăscă 
Tronul sati un partid gelos de prerogati
vele parlamentare ?

D. M. Kogâlniceanu : Așa e și nici nu 
putea să fie alt-fel.

D. N. Blaramberg: Acăsta, D-lor, e 
strictul adevăr, adevărul istoric, și de 
aceea vă rog să nu vedeți, în citațiu- 
nea cu care voesc să completez și întă
resc fisele mele, o alusiune cât de depăr
tată la împărțirea sati clasificarea parti
delor astăzi U noi.

Eata ce ne spune D. Cornewal Lewis 
despre tendințele partidelor în Anglia și 
despre starea cestiunel ce ne preocupă.

„Dar ori-carl ar fi fost aplecările am
belor partide, nu din causa tendițelor lor 
democratice, Regele prefera pe terii. El 
respingea oligarchia familiei whige, pen
tru că ivhigii ’I puneati un frîti la gură, 
pe când partidul tory era o vită (bâte de 
somme) liniștită pe care putea s'o încalice 
și s'o conducă dupe poftă. Adevărata 
luptă, a acel epoci nu era între aristo
crație și monarchie. Torii erati cel puțin 
tot așa de aristocrațî ca whigil, dar se su- 
puneaula dominațiunea 7?^ZuLWhigii 
căutati a menține un partidid parlamentar, 
neatârnat de înriurireapersonala a Rege
lui, și a stabili supremația sa asupra vo

inței regală. Acestă stare de lucruri este 
aceea pe care o exprimă aceste versuri 
din Rolliade:

Quand Ies whigs triomphants saluaient 
Theureux jour.

Oii Vintrigue vaincue expirait ă la 
cour.

, Marele familii whige pot să fi fost 
o oligarchie, dar ele deteră Cordnei bătălia 
poporului și când Corona, în cel 20 de ani 
d’ântâiti ai domniei lui George al IlI-lea, 
poseda mi^ldce de corupțiune așa de în
tinse; posesiunea de bogate domenii, de 
care lordul Stanhope face așa de puțin 
cas ca instrument de politică, era d’o asis
tență reală spre a urmări resbdul in ace
lași timp in contra Curței și a ministeru
lui. Pretențiunea lor de a numi miniștrii 
regelui, dupe noi necesară la acțiunea 
regulată a guvernului parlamentar; 
și dupe o lungă luptă, acesta este astăzi 
un drept care se acordă ori-cărui partid 
politic care dofândesce succesiv prepon
derența.

(Ve^i Sir George Cornewal Lewis, 
p. 87, 88). 4

Acestea ati fost și sunt principiile să- 
nătose în materie de constituționalism.

Nu mai amintesc că Pitt în luptă cu 
Fox și când se desbătea regența în șe
dința din 16 Decembre 1788, vorbesce ca 
de un princip fundamental menținut de 
Fox, că miniștrii Cordnei trebuiati să fie 
numiți de partidul care triumfă în Par
lament.

Văd că D. prim-ministru rîde, dar rt- 
sul D-sale nu mă impresionăză, căci de la 
un timp încoa e cam stereotipat.

piceam, D-lor, că aceste adevăruri se 
recunosceati în Anglia încă’în 1768, și cu 
cât aceste adevăruri’și aceste exemple sunt 
mai vechi și ne întdree mal mult îndărăt, 
cu atât ele se impun mai cu putere presen- 
tulul, față mal ales cu o Constituțiune 
care a codificat, ca să £ic așa, mal tdte a
ceste maxime. Și credeți D-vdstre serios că 
ce nu se mal făgăduia în acăstă privință în 
Anglia la 1788 s’ar putea pune în înduoială 
în democratica României în secolul XIX, 
mal ales când în Constituția ndstră stă 
scris cu litere mari că tdte puterile Sta
tului, până și Cordna și Dinastia emană, 
adică purced de la națiune și că Regele 
n’are alte drepturi de cât acelea ce ’i con
fer anume Constituțiunea ? Dreptul divin 
nu pdte găsi la noi, nu ^ic apărători sati 
drept de cetate, dar nici măcar dmeni care 
să 'șl stăpânească rîsul când el’șl-ar for
mula serios pretențiunile și revendicările.

D. N. Ceaur Aslan: De sigur nici nu 
mal încape vorbă.

D. N. Blaramberg: Nu mai încape 
vorbă, 'ml răspunde onor. D. Aslan; așa 
ar fi în adevăr daca toți aci ar cugeta în 
acăstă cestiune ca țăra, ca D-lui și mine. 
Din nenorocire ecourile Camerei resună 
încă de argumentări meșteșugite consa
crate apărare! tesei contrarie.

Așa dar alături cu aceste principii 
sfinte și primordiale, căci, numai acesta 
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este reproșul ce 'ml ați putea face cu 
dre-care dreptate, este de a desfunda uși 
deschise, este de a vă întreține cu lucruri 
elementare, cu locuri comune sciute de 
toți. Nu este Insă vina mea daca am a
juns ca însuși evidența să aibă nevoe de 
demonstrațiune în România. Acâsta nu 
este mal puțin un semn al timpurilor și 
de aceea trebue să veghem cu grijă ca nu 
erorile să ia, numai pentiucâ se învechesc, 
locul adevărurilor celor mai strălucitdre 
și ca nu astăzi sati mâine să trecem de la 
teorii hasardate la fapte mal nesocotite 
încă; căci unele conduc fatal la altele.

Ce ni se răspunde la tdte acestea? An- 
tâiti că Regele pdte să alâgâ în mod dis
creționar consilierii săi; că pdte la nevoe 
face apel la dmeni de bună voință ca să 
le propună de a accepta puterea; că pdte 
recruta 7 sati 8 dmeni, orl-care ar fineîn- 
semnătatea lor, și să compună cu dân
șii un cabinet. Acâsta este o adevărată e
normitate! A duoa enormitate este că Re
gele pdte să fie propriul săă ministru al a
facerilor exteridre.

Că într’un Stat chiar constituțional, 
politica din afară ese din sfera de acțiune 
a parlamentului, că țera n’are nici drep
tul să cunoscă pe aceea ce o urmăresce 
guvernul săâ, nici să exercite, prin des
baterile și voturile ei, veri o înrîurire sati 
veri-un control asupra mersului afaceri
lor tn acâstă direcțiune.

Ei bine, bănuiam de mult acest lucru, de 
cât el nki odată nu s'a etalat cu mal 
mult răsfăț pe băncile ministeriale ca de 
astă-dată. Ori cum, ceea-ce era numai In 
stare de conjectură, a^i a luat corp și a 
devenit o brutală realitate.

A^i acâstă pretențiune a puterel exe
cutive de a concentra și monopolisa In 
mânele sale tdtă politica ndstră externă și 
de a o sustrage ori cărui control, este 
mărturisită și proclamată oficial.

Lucrul este pdte de o cam dată numai 
un balon de încercare, dar dacă D’am pro
testa cu toții într’un singur glas și cu e
nergie, îndată ce asemenea veleități s’ati 
trădat, teamă 'mi e că va veni un minut 
unde va fi prea târ^iti ca să o mai facem, 
cel puțin ca să o mai facem în mod efi
cace.

Faptele împlinite vor hotărt despre tot, 
până și de sdrta ndstră și a țărei.

Tot ce s'a petrecut până astăzi în con
tra voinței ndstre, dar dre-cum pe furiș, 
de a^i înainte are să se facă la lumina 
mare, ca ceva presupus, acceptat impli
cit și pe tăcute de țâra întreagă.

D-lor, dacă o asemenea teorie este pri- 
mejdidsă chiar acolo unde prin forța lu
crurilor și prin acțiunea secolilor, o casă 
domnitdre a ajuns să se identifice desăvîr- 
șit cu o națiune; judecați de temerile și 
preocupările legitime ce ea trebue să de
ștepte în inimele ori cărui patriot, acolo 
unde Națiunea și Dinastia fac duoă, acolo 
unde experiența alianței lor abia începe...

Câte lucruri nu se explică prin acest 
singur fapt!

Nu mă întrebați deci, pentru ce unii 
ati trebuit să capituleze înaintea ministe
rului junimist, fără rădăcini și consis
tență în țâră, pentru că in sânul acelui 
minister era confidentul Cuțârei Regale, 
era ministrul de externe inamovibil; nu 
mă întrebați pentru ce cabinetul trecut și 
până la un punct dre-care și cel actual, a 
primit puterea și moștenirea cabinetului 
Ion Brătianu fără beneficiti de inventaria ! 
Nu mă întrebați pentru ce nu veți putea, 
schimbând chiar dmenii, schimba nimic în
semnat în mersul lucrurilor, tn direcțiu
nea politică internă și externă.

De aceea vă prevestesc că nu veți pu
tea face și D-vdsre nimic din ce cugetați, 
din ce vă stă la inimă. In cestiunea por
turilor france, In cestiunea fortificațiuni- 
lor, tn cestiunea convențiunei cu puterile 
străine, vă veți agita in zădar, vă veți 
isbi de același veto, vă veți simți strînși 
In același cerc de fer. ca și predecesorii și 
urmașii D-vdstre; veți dovedi aceeași ne
putință; căci țâra Românească astâ^I nu 
'șl mal aparține, ea nu e numai o țâră 
infeudată, politicesce și economicesce al- 
teea, ea mal câ a devenit și un fel de do- 
meniti privat și poporul român in Între
gul să ti un fel de servi daca nu și un fel de 
turmă.

A afirma că politica din afară a unei 
țări nu este o cestiune de partid, este tot 
una cu a nega acestora patriotismul, a 
nega ca acea politică este o afacere de 
convicțiuni și opiniuni; a (jice că ea nu 
trebue să fie supusă fiuctuațiunilor poli
tice interne și schimbărilor provocate de 
rațiuni constituționale, este tot una cu a 
afirma că politica externă a Statelor nu 
variază dupe timp și tmpregiurări, când 
din contra, în cele mal multe dintr’ânsele, 
tocmai acea schimbare de politică aduce 
gilnic căderea sati înălțarea unui cabinet.

Ceva mal mult, o asemenea teorie im
plică și ideea că cine-va pdte angagia 
Statul și acâsta pentru veci, fără concur
sul și în contra chiar a voinței țărei. ceea 
ce este învederat nu numai monstruos, 
dar și contrariti textelor celor mal posi- 
tive ale Constituțiunel ndstre, care, la 
art. 96, ne spune că Domnul sati Regele 
n’ati alte puteri decât acelea ce'i dâOon- 
stituțiunea, care, la art. 92, declară că 
nici un act al Domnului nu are tărie dacă 
nu e contrasemnat de un ministru, care 
la aliniatul final al art. 93 spune că dacă 
el încheiă cu Statele străine convențiu- 
nile necesare, aceste acte n’ati autoritate 
îndatoritdre de cât dupe ce aâ fost mai 
ânt&u supuse puterei legislative și apro
bate de ea. In fine. art. 98 interzice până 
și membrilor familiei Domnitdre de a fi 
miniștri, ne cum Regelui de a se substi
tui acestora sati a se lipsi de dânșii.

Tot paragraful ântâiti al adresei vor- 
besco de proiectele de legi venite din ini
țiativa guvernului, negreșit o alusiune 
discretă la așa fisele reforme din progra
mul junimist.

Acel guvern care a simțit că nu putea 

să revendice ca titlu la existență un par
tid sati o maioritate dre-care, fie In Par
lamente, fie In țâră, găsise mai comod să 
poseze in guvern ce 'șl-a impus sarcina 
mârâță și lahoridsă de a reforma și rege
nera dintr’o bucată, de voe sati fără voe, 
popoiul român; în guvern care lăsa idei
lor sale noul și geniale grija de a cu
ceri inimele. Și ceea ce la început era 
numai vag, s’a concretisat în fine și a ve
nit să'și ia locul In colonele Monitorului 
oficial ca lucruri deja dobândite bunului 
popor român. Vom dovedi însă că numai 
acele pretinse reforme sunt singure o re- 
velațiune asupra regimului ce înfloresce 
asb^i Pe malurile Dâmboviței și una din 
verigele aceluiași lanț care ne lâgă și ne 
strânge fără milă înăuntru și In afară.

Nu sciti dacă aceasta este și cugeta
rea și impres*unea D-vdstre, dar s’ar pă
rea de la un timp încdce când au^I pe 
vre-tinul din consilierii Tronului, că pe 
băncile acelea este așezat un telefon, ceva 
care ne aduce nu accentele inimel, ci eco
uri caracteristice, ecouri din regiuni de- 
de păr ta te, dar bine cunoccute. Acâsta am 
s’o dovedesc și In privința acestor inova- 
țîuni și încă cu probe irecusabile în mână. 
Vă veți putea ast-fel convinge și D-vds- 
tre, ca și mine, că tn realitate și aci avem 
a face cu uu pastiș^ o contrafacere a sis
temului Bismarkian pentru usul români
lor sati provinciei de la Dunăre.

Ce să vâ ^ic despre legea vtnjârel mo
șiilor Statului în loturi la săteni, care o 
dorim cu toții, singura lege bine venită, 
bine înțeles, tn părțile ei esențiale, dar 
care neg tn modul cel mal formal că a 
eșit din creerii tn muncă și tn durerile 
de nascere a miniștrilor junimiști.

Fără a face paradă peisonal de senti
mente, cari erati comune celor mal mulțl, 
ași putea, dacă timpul ar permite-o, să 
vă arăt cum ideea acâsta a fost preconi- 
satâ și agitată în nenumărate rânduri, 
până și cu ocasiunea primei atingeri a
duse domeniilor Statului când ele s'ati 
ipotecat.

In adevăr, sprijinind un amendament 
subscris de D-nil N. A. Lahovari, V. 
Ghica, T. B. Lâțescu, C. Borănescu, Gr. 
Ventura, C. Suțu și mine, care ^icea: că 
legea aceea nu va fi un obstacol la apli- 
cațiunea art. 5 și 6 din legea rurală pri- 
vitore la însurăței și cele-alte categorii 
de săteni, ce pot cere de a fi Împroprietă
riți pe domeniile Statului, in ședința din 
9 Iunie 1871, mă exprimam ast-fel:

„Acest articol (adițional) este privitor 
la însurăței și cei-alți săteni cari, dupe 
legea rurală, sunt In drept a cere de a fi 
împroprietăriți pe moșiile Statului. Și 
fiind-că acâstă lege de împrumut ipote- 
ceză o parte însemnată din domeniile 
Statului și ipoteca precum sciți, fiind un 
început de înstrăinare, ain crezut de da
toria mea a cere să se salvgardeze aceste 
drepturi câștigate ale foștilor clăcași.*

Dar este o parte în proiectul junimist 
a cărei paternitate nu le-o disput, cât pen
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tru mine ceea-ce le revine esclusiv, n'o neg, 
este cești mea avanselor înbani, unde sim
plul fapt al nevoe! devine sinonim cn drep
tul la Împrumut sati capital, care ne face să 
navigăm cu pânzele întinse In plin socia
lism de Stat, acel socialism care este cugeta
rea 8< umpă și intimă a regimului, spre a’și 
desăvâi și opera de nivelare și apăsare. Dar 
c&nd de aci trecem la proiectul reînființărei 
corporațiunilor sati breslelor aci sistemul 
Bismarkian se revelâză și eetaleză în tdtă 
splenddrea, ca să nu ^ic goliciunea lui.

Iată cum este privită și judecată acăstă 
reformă, de-a-nddsele, chiar în Germa
nia. Este nuanța socialistă a D-lui Gher- 
lach de la gazeta Crucii, care a pus îna
inte ideea, și acea reformă este desemnată 
și cunoscută în Prusia sub numele de 
Zunfi reaction. Ea amintește teoriile din 
cartea consilierului Wagener un alt con
fident al cugetărilor marelui cancelar, in
titulată :

D ie 16sung der socialen Frage van stand- 
punkt der wirklichkeit und JPraxis, von 
eintm praktischen Staatsmanne și care 
trimis de principele de Bismark la întru
nirea congresului economico-socialist din 
Eisenacb, expunea ast-fel teoria sa a re* 
galităței socialiste:

„Instituțiuneamonarchică, nu pdte avea 
un viitor asigurat de c&t dacă, suindu-ne 
la originile sale, ea se va arăta atât în 
teorie, cât și tn practică egida drepturi
lor celui slab, protectdrea nenorociților. 
Cum $ice Stein, regalitatea trebue să re- 
înfigă rădâcinelele sale în pământul a- 
dânc al maselor populare. Monarchia vi* 
itâre va fi monarchia socială, ori va încete 
de a exista. Dacă regalitatea va căuta 
sprijinul săti printre baronii industriei, 
Intre principii bursei și în rândurile celor 
gece mii de privilegiați, autoritatea sa va 
scădea și se va sfârși prin a se cufunda în 
acea mare transformațiune democratică 
care fcce să ajungă poporul în locul aris
tocrației și organele sciinței, în locul mi
niștrilor dcgmelor.*

Acâsta nu este dre, se exclamă D. La- 
veleye savantei cărți a căruia împrumu
tăm aceste citațiuui, programul D-lui de 
Bismark? Din norocire cum ^ice Thiers, 
pe fie-care pogon posedat de un țăran, 
cine-va va găsi în România și o pușcă gata 
a ’l apăra și de aceea asemenea încercări 
vor rămânea la noi zadarnice.

Așa dar, D-lul resumă lucrul ast-fel: 
Monarchia viitdre va fi monarchia socială 
ori va înceta de a exista; deci piară li
bertatea, piară chiar societatea, numai mo
narchia să fie scăpată.

Acesta este cesarismul sub o formă ce
va mai modernisată.

D-lor, eti nu sunt un socialist, sunt din 
contra un liberal cum am avut deja ondre 
să v’o spuiti, și s’o dovedesc în tdtă cari
era mea publică, dar declar că respect 
tdte convicțiunile, prin urmare și pe 
cele socialiste, când ele sunt sincere și se 
manifestă la lumina mare ca doctrină indi
viduală ; când însă ele caută a se impune 

prin viclenii sati forță din inițiativa pu- 
terei sati guvernului, eti văd într’ânsul nu 
numai un instrument de tiranie, dar daca 
e vorba de România, și un adevărat peri
col național, și de aceia m’am crezut da
tor să dati alarma.

Socialismul de Stat care substitue ve
chiului jug al corporațiunilor jugul Sta
tului, a acei mari unități abstracte im
personale, nerăspun^ătdre, care are la 
disposițiunea sa tot atiraiul putererl, nu 
este pentru mine de cât o formă hipocrită 
și deghisata a absolutismului. (întreru
peri). Opun dar ca adevărat și sincer li
beral, dreptul individual, dreptului colec
tiv împins până la arbitrar.

Acum o să ’mi <jicețl: dar acâsta o 
spune D. Gherlach de Ia gazeta Crucel, o 
spune Vagener, dar pentru ce atribuiți 
aceste idei și principelui de Bismark ?

Iată proba pipăită că acâsta este și cu
getarea intimă a marelui cancelar, amicul 
lui Lassales. Mal ântâiti o mică digre
siune. Felul acesta de socialism se mai 
chiamă și socialismul creștin sau conser* 
vator.

Iată cum D. Laveleye îl caracterisâză:
„In fine socialismul conservator nu 

vede mântuire de cât in intârcerea la ins* 
tituțiunile cari chezășuiau âmenilor, sub 
vechiul regim, ordinea și pacea. Liberul 
schimb, libera concurență, libera usură; 
iată dupe dânsul, ciumele cari pră
pădesc societatea unde se stabilesc.* (A 
se vedea opera Socialisme coniemporain 
de Emile Laveleye, pag. 95).

Acum, D-lor, să trecem la proba pro
belor, să venim la însuși declarațiunile 
făcute de Principele de Bismark, dupe 
înălțimea tribunei parlamentului prusian 
de 6re*ce el, astăzi, găsesce numeroși 
emuli și imitatori la noi. (Citesce):

«Domnii mei, gicea Principele de Bis
mark în parlamentul prusan, apărându-se 
în contra acelora ce ’l atacati că introdu
sese la rege o deputațiune de uvrieri din 
Silesia, ce doreati a ’și expune doleanțele, 
regii Prusiei n’ati fost nici odată de pre
ferință regii bogaților. Frederic Cel Mare 
^icea : Când voiu fi rege, voiu fi adevăr a* 
tul rege al desculților (des gueux). El voi 
dupe atunci să se facă apărătorul săraci
lor. Regii noștri ati rămas credincioși a- 
cestui p rinei piti. El ati provocat emanci
parea șerbilor, ei ati creat o clasă de ță
rani înflorită. Pdte asemenea — cel puțin 
acesta este pentru dânșii obiectul a seri- 
dse silințe — reuși-vor ei a contribui la 
îmbunătățirea sdrtel uvrierilor."

Tendințele socialiste ale Principelui de 
Bismark s’ati mai revelat, adaogă D. La
veleye, în cestiunea luărei în stăpânire a 
drumurilor de fer de către Stat. întocmai 
ca la noi.

Numai atunci apostolul sati organul 
acelei politici era D. D. Sturdza. Citiți 
discursul D-sale și veți regăsi aceeași 
notă, aceleași pretențiuni la regenerări 
și transformări violente în numele Sta
tului Providență, aceleași disprețuiri pen

tru ideile liberalismului occidental tratate 
ca atâtea probe de ignoranță, ca atâtea 
probe că cineva nu se găsesce în curentul 
mișcărei care transformă astăzi lumea.

Acâsta cred că este destul și fără a mai 
insista asupra legei tocmelilor agricole 
pentru ca să vă edificați asupra origine! 
acestei tendințe nuoi în favdrea inter- 
vențiunei Statului mereti și în tdte. V’am 
înfățișat originalul, puteți acum recu- 
ndsce lesne copia sati plagiatul.

Să abordăm o altă reformă; ideea cantd- 
nelor. Sciți ce este și acâstă idee? E și 
ea o idee veche modernisată pentru usul 
vulgului, adică a Românilor. De astă dată 
însă nu Germania, ci Francia a fost pusă 
la contribuțiune și acâstă reformă s’a pre- 
conisat pentru că favorisâză centralisarea, 
acel complement necesar al socialismului 
de Stat. Acâstă lege este împrumutată 
anului al III-lea al Republicel francese, 
c&nd reacțiunea deja începuse. Iată ce ne 
spune despre dânsa D. Rambeaud :

„ Creați unea municipalităților de can
ton nu era, ^ice D. Rambaud, o inova- 
țiune fericită : Ori cât de mică ar fi co
muna, ea are interes ca funcționarii săi 
municipali să locuiască pe loc, spre a ho
tărî imediat dificultățile; dacă trebue să 
cauți municipalitatea afară din oraș, lu
crurile se prelungesc; în fine afacerile ace
stor mici comune sunt afaceri de familie în 
cari nu’i place cuiva a amesteca străini.* 
—(Ve^I histoire de la Civilisation Con- 
tempoiaine).

Istă dar unde și când s'anăscut și ideea 
cantdnelor; prin urmare, și aci un sim
plu plagiat și ce e mal mult un plagiat 
nenorocit. Să mai ne oprim la legea că- 
pitănatelor, de care pare că acum însuși 
guvernul are de ajuns și se rdgă să ’I fa
cem grație ? Voiti spune numai atât, — 
că acel dintre noi cari sunt mal în virată, 
’și aduc fără înduoială aminte de o lege 
asupra guberniilor din timpul ministeru
lui Barbu Catargiu, cu care acâstă le
ge este rudă de aprdpe și care s’a în
gropat încă de atunci și zace și astăzi în 
arhivele Camerei; căci avuse privilegiul 
a speria și pe conservatorii acei ce se re- 
presentă astăzi ca cei ruginiți și reac
ționari.

Și, în adevăr, nu trebue să fie cine-va 
negreșit reformator, este destul să fie în 
curentul regimului creat la 1866, să fi 
citit cu atențiunea Constituțiunea în vi- 
gdre pentru ca să scie că ea departe de 
a favorisa centralisarea prevede necesita
tea, obligațiunea chiar, a unei descentra- 
lisări mai largi. Cum s’a putut dar veni 
cu acest proiect, care este chiar inconsti- 
tuțional, dar cum mal ales s'a putut pune 
d’asupra Iul ca oculmedederîdere eticheta 
de lege de descentrai isare ?Ca și c&nd cu
vintele ar putea schimba lucrurile! Dar să 
lăsăm acel proect să dormă de somnul 
vecinie. Față cu tdte aceste proecte nu 
mă mai întreb eti ce idee avea guvernul 
junimist de sine, dar ce idee avea de 
noi și de cunoscințele ndstre ?
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Iată dar, D-lor, titlurile guvernului 
junimist, întru căt guvern de reforme.

Ținăm se le amintesc pentru că nu are 
ca grupare politică altele și pentru că In 
socialismul de Stat eă văd o îndrumare 
spre absolutism, eh văd scopul vădit de a 
distruge ori-ce control, ori-ce resistență 
în acăstă țără, și de a oprima conseiințele 
ce pot încă protesta de a reduce la nepu
tință, daca nu și a nimici partea cultă a 
țărei, terorisând’o cu aceia cari nu cere 
de cât pâine și petreceri. într’un cuvânt 
de a trece nivelul robiei peste tdte cape
tele, de a face să se plece și acele frunți 
ce nu sciti ce 'i frica sati mlădierea.

E vorba de aci înainte de a se a
dresa apetitelor și patimelor celor mai 
rele; de a face din România ceea ce a 
făcut un moment din Galicia, un guvern 
vitreg, un guvern vecin.

De și democrat sincer de și dintre aceia 
cari cred la progresul indefinit al ome- 
nirei și de și chem lumina și progresul 
cu tdtă căldura și energia unui suflet des
chis la tote aspirațiunile nobile și gene- 
rdse, de și cred că idealul pentru toți ar 
trebui să fie, și acăsta cât mai curând, 
dacă nu același nivel intelectual, lucru 
cu neputință, cel puțin ridicarea acelui 
nivel la un minimum care să nu per
mită celui mai favorisat de cultură de a 
exploata nepedepsit pe cel mai slab și 
mai ignorent, dar recunosc că acel ideal 
este din nenorocire încă departe de noi, 
și că o mare inegalitate, tocmai din 
punctul de vedere al difusiunei lumine- 
lor, domnesce în societățile moderne, la 
noi mai ales făcând din numărul mare 
un instrument de apăsare și exploatare 
în mâna demagogului curonat sati ne- 
curonat. (Aplause). Până în ^iua bine
cuvântată, unde fie-care va sci, cel pu
țin a seri și a ceti, eh unul tremur la 
ideea că s’ar detrona cu totul partea cultă 
a țărei; căci ar fi a decapita națiunea, a o 
da pradă despotismului ce ar veni de sus 
sati de jos, a o părăsi în voia întâmplărei, 
chiar față cu râvnele puternicilor noștri 
vecini!

Acei ce se adresez numai la apetituri, 
sciu că dreptui-ile și libertățile cetățe
nesc!, că însăși ideea naționalităței sunt 
pentru cei mulți, pentru cei desmoșteniți 
din punctul de vedere al instrucțiunel, 
abstracțiuni și lucruri mai adesea fără 
înțeles și interes.

D. ministru Lahovari mai de ună-^i 
vă cita nisce publiciști și economiști cla
sici, spre a stabili unele din aceste ade
văruri. A uitat să adaoge că și cei mai 
mulți din cei moderni văd lucrurile tot 
ast-fel.

Așa, de exemplu, nimeni nu e mai ne
milostiv, față cu intervențiunea statului, 
ca Herbert Spencer în cartea sa intitulată 
Individul contra Statului.

D-sa cualifică acest sistem de torismul 
radical sau liberal și intituleză pretinsa 
era nouă de robia viitore.

Este evident că sistemul acesta sub a- 

parințele unei filantropii răii înțelese duce 
la apăsarea cea mai desăvârșită. Și eti ca 
un liberal ce pot vedea ceva mai departe 
de cât ^iua de astă-^i sunt silit să mă 
ridic și să protestez.

S'a <Jis de cineva: neintervențiunea 
Statului însemnăză egoism, însemnăză 
de o potrivă cu maxima economică, lais- 
ser faire, laisser passer. Așa să fiă ? Erore, 
erore manifestă.

Dreptul comun pe care ’l am preconi- 
sat alături cu D. N. lonescu, Vernescu și 
alții, în materie de tocmeli agricole, e si
nonim cu un singur lucru : repudiarea 
legilor de excepțiune, cari implică tot- 
d’a-una privilegiu și tutelă.

Văd că D. Negrutzi face nisce gesturi 
de desperare. Aștept opera D-lui de eco
nomie politică sati de drept constituțio
nal sati public.....

D. I. Negrutzi: Nu fac nici un gest.
D. N. Blaramberg:"Aștept ^ic până 

când îmi va fi dat a citi teoriile D-sale, 
dogmatic și clar formulate cari au să 
deschidă sciinței noul orizonturi, ca să mă 
edific și eti. Până atunci însă mă țin de 
operile unui Spencer, unui Lăon Say și 
Laveley cu cari sunt mai sigur a nu 
mă rătăci.

D I. Negrutzi: Vă înșelați; vă ascult 
cu mare băgare de sămă.

D. vice-președinte, G. Cozadini : 
Dialogurile nu sunt permise.

D. N. Biaramberg: S’a luat în derîde- 
re protestațiunea câtor* va omeni de inimă, 
cari s’ati înscris în falș in contra revișui- 
rei constituțiune), cari ati protestat în 
contra apanagiilor sau domenului coronei.

Acăsta m’a durut și m’a durut înduoit 
nu numai pentru că în acea critică mă 
găsiam și eti anglobat, dar mai ales și 
pentru că mi s’a dovedit cât de întune
cată este astăzi la noi noțiunea binelui și 
răului. înțeleg ca curagiul civic al unora 
să sperie curagiul mai timid al altora, și 
să nu găsăscă prea mulți imitatori, dar 
ca chiar un grad de civism pe care nu e 
dat tutulor a’l atinge, să fie luat în de- 
ridere tocmai de acei ce ati dovedit că 
sunt lipsiți de dânsul, iată ce găsesc nu 
numai suveran nedrept, dar și revoltător.

Sunt și eu dintre aceia care m’am în
scris în falș în contra revisuirei unilate
rale, în contra revisuirei în sensul restric
tiv și absolutist și acesta încă de la fai- 
mdsa scrisore adresată lui Aw^bach.

Am fost deci și rămân în contra revi
suirei Brătienesci și departe de a avea în 
acestă privință de regretat sati de re
tractat ceva, declar că revendic și astăiji 
acel lucru ca un titlu de glorie ; căci în 
virtutea acelei revisuiri și D. Panu și D. 
Balș ati fost judecați de tribunalele per
manente și osândiți la închisore. In vir
tutea acelei revisuiri s’ati luat duoă-spre
fece din cele mai frumdse moșii ale Sta
tului și s’ati dat ca apanagii Cordnei. Și 
când se gândesce cine-va că acei cari au 
făcut acel dar periculos sunt tocmai acel 
cari plâng mai cumplit astăzi sorta țăra

nului român! (Aplause). Dacă n’am făcut 
mal mult în acăstă cestiune, este că lucrul 
nu atârnă numai de voința mea. Dar în 
tjiua când veți fi dispuși veri unul se vă 
asociați la acele revendicări, vă rog, să 
mă însoriți în capul listei D-vdstre. As
tăzi chiar, nu sunt aci de cât ca o protes
tare vie și permanentă contra acelui a
tentat la libertățile consimțite și jurate, 
și am trista satisfacțiune de a sci că dacă 
glasul meii ar fi fost ascultat, pe când 
printr’un fel de intuițiune vă denunțam 
prin anticipațiune de la tribună aceste 
cugetări ascunse, nimic din tdte acestea 
nu s’ar fi întâmplat. Dar nerevisionismul 
meh de altă dată nu se mai împacă cu sta
rea arbitrară și violentă creată de pre
tinsa reformă. Sunt astăzi dar, cel d’ân 
tâih, cel mai nemilostiv revisionist cum 
ăm declarat'o încă în întrunirile publice 
de la Iași din 1883, de dre-ce alegătorii 
censitari ’șl-aă pronunțat singuri propria 
lor osândă. Aștept dar numai ca ideea 
unei revisuiri în sensul liberal și demo
cratic să ’și facă drumul, să câștige teren 
și aderenți și în ^iua aceea fiți siguri ca 
mă veți găsi între campionii cei mai 
deciși ai reformei. Pentru mine astăzi nu 
mai încape înduoială, nu în cens se mai 
pdte găsi garanția de independență, garau - 
ția unui control vigilent și eficace. Sunt 
și a^i pentru sufragiii universal mitigiat, 
adică pentru principiul de a nu se ex
clude nimeni de la vot, dar sunt cu Stu- 
art Mill, Bluntschly și alțl publiciști mo
derni de părere că trebuesce făcută lumi- 
nelor o parte de influență mal mare. In- 
tr’un cuvânt sunt pentru sistemul plura- 
rităței voturilor basat pe gradul de in
strucțiune sati pentru un sistem care ar 
asigura o sferă de acțiune proprie ele
mentelor culte dintr'o societate. Și acum 
o ultimă reflexiune la adresa acelora cari 
ah votat apanagiile.

Ei ati fost tot, afară de dinastiă; și omul 
care, dupe mine, va avea mai multe ti
tluri de recunoscință la ochii dinastiei, a
cela care ’I va face serviciul cel mai sem
nalat, omul în fine superior, salvatorul ca 
să <jic așa al Tronului, va fi acela care 
va convinge pe Rege că acest dar este un 
dar funest și care îl va hotărî să’i arunce 
spontaneti departe de dânsul.

Mai ales în ajunul presentărei unei 
legi care se ocupă de împroprietărirea 
țăranilor pe domenurile Statului, a ex
clude pe ale Cordnei, ar fi un non sens și 
de sigur că țera recunoscătore va găsi a
tunci o compensație măreță de oferit la 
aceste sacrificii, la aceste perderl, dacă 
perderi sunt.

D-lor, tot ce v’am spus până acum e 
deja de natură a îngriji pe ori-cine, ceva 
însă care agraveză și mai mult tdte aces
tea este că nu vedem în apucăturile fun- 
datorelui dinastiei nimic din ceea-ce fran- 
cesul numesce l'absence de Vesprit de 
retour, adică proba că acela ce a asociat 
destinele sale la destinele ndstre, a făcut’o 
în mod irevocabil, ast-fel în cât să nu ni 
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se pdtă întâmpla de aci înainte nimic refi 
safi bun de care să nu se resimtă și dân
sul personal. Dar în acest ordin de idei, 
mă întreb unde e moștenitorul Tronului? 
El a ajuns în stare de ficțiune și demyth. 
Nu vă mai vorbesc de dreptul ce aveam 
de a cere ca el să fie crescut intre noi, 
spre a se identifica mai bine și mai sigur cu 
noi, ca să nu mai facem o a doua oră ex
periența unui Domn străin țărei, și străin 
de țără și de moravurile ei, pentru ca ge- 
n erați unea actuală să fie singură sacrifi
cată. Ca cel puțin sub a doua domnie fie
care cetățăn de dre-care valdre să fie cu
noscut personal de Suveran și apreciat 
dupe faptele și meritele sale, dupe cre
ditul săfi in ochii opiniunei, iar nu dupe^ 
spusele saii intrigela interesate a câți
va favoriți.

Dațî-ne cel puțin cât mai de curând a- 
cea garanție că atunci când periclitați 
existența nostră, dinastia riscă și ea ceva; 
iar nu că ele pe tot momentul se pot des
părți cu aceeași înlesnire cu care s'aii u- 
nit, dar cu pagubă numai pentru una din 
părți, cea mal scumpă inimei unui patriot.

D-lor, înainte de a termina și ca să 
completez cugetarea mea, vreafi să vă 
arăt nu temerile și speranțele mele în 
fața acestei stări de lucruri; căci n’am 
destule titluri pentru ca să hasardez con
silii la adresa altora, ci ceea-ce ne învață 
experiența văcarilor, o experiență scump 
câștigată de alte popdre. E bine să fa
cem profitul nostru de dânsa.

într’un moment, unde trebue să recu- 
ndscem cu toții că trăim într'o atmosferă 
politică grea și plină de miasmele cele 
mai deletere, e bine tocmai fiind-că am 
multă încredere in elementele nuoi de 
cari se compune acăstă Cameră, în însăși 
varietatea acestor elemente cari crează 
emulațiunea și controlul în permanență, 
în chiar sînul ei, e bine, gic, într'o stare 
așa de încurcata ca cea de astăgi, care 
mai că amintesce amestecul limbilor, unde 
chiar eti în ceea-ce mă privesce sunt si
lit a recunosce că, dacă n'ași avea ca bu
solă de cât slaba mea inteligență și nu și 
dre-care experiență a omenilor, dar mal 
ales acea busolă infailibilă care se chiamă 
instinctul de conservațiune și elanurile 
unei inimi bine puse, care te face mașinal 
să ocolescl răul și să te apropii de bine, 
m'ași rătăci gilnic, e bine, gic, să medi
tăm, să medităm mereti preceptele mora
lei și învățămintele istoriei.

Voifi termina dar, cum am început, cu 
duoă citațiuni; căci lucrurile ce ași avea 
să vă spun sunt așa de bine exprimate a- 
colo, în cât, trecând prin gura mea, ele 
n’ar face de cât să slăbăscă, și fiind-că 
urăsc plagiatul și nu voifi să vifi înaintea 
D-vostre ca Gaița împodobită cu penele 
Păunului :

„Dacă se va întâmpla vre-o dată ca 
marile State ale continentului să se în
cerce de a merge pe acăstă cale la cuce
rirea unui guvernământ popular, exor- 
tăm vifi pe șefii parlamentari a ’șl aduce

IMPRIMERIA STATULUI, 

bine aminte că primul obiect de care 
trebue să se asigure este ore-care formă 
de guvernământ parlamentar safi de corp 
deliberant; ure-cari reguli cari să nu a- 
târne de voința unui singur om, dar 
cari să învestăscă o corporațiune cu pu
terea supremă; dre-care constituțiune care 
să garanteze publicitatea desbaterilor în
tr'o Cameră legiuitdte, libertatea presei, 
și securitatea în contra închisorei arbi
trare. Când se va ajunge acest obiect d'o 
importanță suverană, și când conform a- 
cestor principiuri cineva va fi contractat 
obiceiul unul guvern regulat, timpul va 
fi sosit de a decide în ce proporțiune e- 
lementul aristocratic și elementul demo
cratic trebue să intre în Constituțiune, și 
de a agita cestiuni susceptibile de a di- 
visa partidul anti-despotic. Dar este pre
matur de a ridica aceste cestiuni, de a se 
întinde asupra perfecțiunilor unul gu
vern liber, asupra curonărel unui edi- 
ficifi constituțional înainte de a fi pus 
temeliile lui. Șefii partidelor liberale ar 
trebui să aibă merefi present în spiritul 
lor că despotismul este starea normală a 
neamului omenesc, și că guvernele libere 
sunt rare excepțiunî, precum asemenea 
că în ori ce stare de societate nehotărîtă 
încă, este o tendință pe atât de tare, cât 
și de permanentă la forma guvernului 
despotic/ (Sir George^Cornewal Lewis p. 
72-73).

Am făcut, adaogă el, aceste observări 
îndreptând privirile ndstre mai mult spre 
viitor de cât spre trecut.

D. Ernest Sturdza : Cine este acel 
autor?

D. N. Blaramberg : Faceți fdrte bine 
de mă întrerupeți pentru că autorul este 
nu numai o gravă autoritate in lumea li
terelor dar un om de Stat consumat, un 
om care ca ministru a făcut parte din 
cabinetul Palmerston, Sir George Corne- 
wal Lewis.

Ni rog să ascultați încă câteva rân
duri gise tot de el, și atunci veți înțelege 
și mal bine de ce am insistat ca să vă 
dafi citire acestor extrase :

„Acăstă parte a istoriei ndstre, gice un- 
de-va sir George Cornewall Lewis, vor
bind de epoca lui Fox și Pitt, ne procură 
învățăminte de mai multe feluri, dar ea 
aruncă o lumină specială asupra celor 2 
puncturl cari ne par a forma dificultățile 
caracteristice a acel formi de guvernă
mânt care este obclnuit cunoscută sub 
numele de „ Monarchie limitată*, adică un 
Rege hereditar asociat la un corp parla
mentar. Acestea sunt: 1) Dorința Rege
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lui de a cârmui tot așa de bine ca și de a 
domni, încercările sale fățișe safi ascunse 
de a face să nu isbutăscă politica miniș
trilor în cari maioritatea a pus pentru 
moment încrederea sa; 2) Gelosiele și ri
valitățile șefilor parlamentari, nerăbdarea 
lor de a avea un superior safi măcar un 
egal; repumnența lor de a coopera la mă
surile publice din causa pretențiunelor 
lor particulare safi a ambițiunel lor per
sonale, și, prin urmare, înlesnirea dată 
Regelui de a guverna priiTdivisiune, de a 
unelti discordiele lor și vrășmășiele lor, și 
în sfârșit a-i reduce pdte la neputință și 
tăcere. Căpeteniele parlamentare de par
tid sunt expuse, în sfera lor mai mărgi
nită, a se lăsa să fie târîți la simțimin- 
tele cari însuflețeafi cei 2 mari șefi de 
partid din Roma în lupta lor pentru su
veranitatea lumei.....

„Dar există acăstă^diferență însemnată 
în situațiunea lor respectivă, că pe când 
Pompefi și Cesar luptară spre a se sci 
cine va fi stăpânul, șefii parlamentari cari 
lucreză separat și îpcurcă tot cu gelosiele 
lor reciproce, sfârșesc toți prin a fi puși 
sub picerile unui stăpân comun.

(Vegi istoria guvernamentală a An
gliei de la 1770 până la 1830 de sir Cor
newall Lewis, p. 70—71).

Acesta dovedesce odată mai mult cât de 
vinovați afi fost politicesce vorbind aceia 
cari afi început o luptă de resistență 
mână în mână, cu alte grupuri, în contra 
guvernului personal și cari mal 'nainte 
ca să ne fi ajuns deplin scopul, mai 'na
inte de a fi făcut întdrcerea acelui regim 
cu neputință, afi perdut iute răbdarea și 
cari afi depus armele, numai împinși de ri
valități și ambițiuni personale, părăsind nu 
numai tovarășii de luptă, dar însuși lupta, 
’șl afi transformat ast-fel o adevărată vic 
torie, o victorie sigură și scump câștigată 
în înfrângere — cel puțin într’o înfrân
gere morală. Acum, D-lor, termin cu un 
cuvânt: Cunosc și văd multe rele cari aș
tept o vindecare safi o ușurare.

Mă uit însă pe aceste bănci, mă uit și 
pe acelea (arată banca ministerială)^ caut 
vrășmașul și nu îl găsesc; cu tdte acestea 
el există, ’l zăresc la dre-care depărtare, 
el însă nu este pe malurile Dâmboviței, 
nu scifi chiar dacă e pe malurile Dunărei, 
dar este de sigur pe malurile unui^ alt 
rîfi. (Aplause).

— Ședința se suspendă pentru cinci 
minute.

(Va urma).

DIRECTOR, ALEXANDRU PENCOVICi
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No. 17.

ADUNAREA DEPUTATILOR

Ședința de la 5 Decembre 1888
Președința D-lui președinte, Lascar 

Catargi.
(Urmare)

La redeschiderea ședinței D. vice-pre- 
ședinte Gr. Cozadini dă cuvântul D-luI 
ministru de justiție.

D. ministru al justlțel, G. Vernescu: 
D-lor deputați, de și am luat cuvântul a- 
supra ântâiului paragraf al râspunsului 
la Mesagiul Tronului, trebue Insă să re- 
cundsceți, ceea-ce recunosc și eh și ceea- 
ce sunt convins că recundsce și Însuși o- 
ratorul care a vorbit înaintea mea, că nu 
ași avea nimic de gis; fiind-că acest para
graf ași putea gice că a fost consacrat 
prin tăcere, de dre-ce nu s’a gis nimic în 
contra lui.

Dar voih avea să râspund la dre-cari 
cestiuni cari n’ah in nimic a face cu para
graful ântâih al Adresei, și cari chiar in
dependent de acest paragraf, nu scih daca 
puteah avea loc de a se aduce în acest 
Parlament. Nu voiesc câtuși de puțin cu 
acesta să fac vre o obserVațiune biuroulul, 
ci numai să constat că, daca s’a lăsat a- 
cestă latitudine discuțiunel, sunt silit să 
gic și eh câte-va cuvinte, în cestiuni cari 
sunt în afară de obiectul desbaterilor ce 
avem astăgi la ordinea gilei.

Ni s’a imputat, D-lor, unora din noi, că 
in rolul politic ce avem astăgi purtăm 
responsabilitatea călcărel unul tractat, ca 
să mâ servesc de expresiunea ce s’a între
buințat, tractat pe care ’l închieiaserăm, 
pe când ne aflam în o altă sitiuațiune po
litică, și s’a lăsat a se înțelege că acel 
care e în stare să trădeze un tractat par
ticular pote fi capabil a trăda și în ori-ce 
alte împregiurări s’ar afla.

Nu era bine, D-lor, să se vorbâscă ast
fel înaintea Parlamentului țârei, mai cu 
sămă când lucrurile nu sunt tocmai așa 
cum s’ah spus.

A fost în adevâr un tractat între duoâ 
partide diferite, partidul liberal-conser- 
vator și partidul nuțional-liberal; un 
tractat care, cum ați augit, avea de scop 
lupta în contra regimului Ion Brătianu, 
lupta contra despotismului, și mai avea 
de scop ca, dupe biruință să conlucreze 
împreună pentru a da țârei alegeri libere..

D. Ceaur Aslan: Și a reintra în le
galitate.

D. ministru al justiției, G. Ver
nescu: Din momentul când se dă liber
tate în alegeri, intrarea în legalitate era o 
consecință forțată și necesară. (Aplause).

Ce s'a întâmplat în urma încheerei a- 
cestui tractat? Am luptat cu toții, nime
ni n'a făcut defect, ba încă alături cu o- 
posițiunea unită proprih gisă, și alții ah 
dat concursul lor ca să scăpăm de regi
mul nefast care guverna țera. Am isbu- 
tit; regimul acela a căgut. Ce ne mai ră
mânea de făcut? Să venim la minister 

ca să dăm țârei alegeri libere. Ei bine, 
fost'a chiemat veri unul din noi la minis
ter, fost'a partidul liberal-conservator 
chiămat la minister? Fost'a partidul na- 
țional-liberal chiămat la minister ca să 
pdtă realisa și ai âstă a duoa legătură din
tre noi ? Faptele sunt recente și nimeni 
nu le pdte tăgădui: nici unul din noi nu 
a fost chiemat ca să putem realisa și acest 
al duoilea angagiament. Ce mai rămânea 
de comun în asemenea cas între noi par
tid liberal-conservator cu p^tidul națio
nal-liberal? Evident este, contractul era 
sfârșit, cu desăvârșire sfârșit, și daca dupe 
aceea fie-care 'și lua locul sâh în sfera 
sa de acțiune, care era cu totul diferită a 
unora de a celor-alțl, nimeni prin acăsta 
nfP trăda verl-un angagiament luat.

Era de dorit dar ca un jurisconsult, ca 
un mandatar al țârei, când invoca o con
vențiune să o fi interpretat așa cum ea era 
făcută și consimțită de ambele părți. Nu a 
făcut defect nici partidul liberal-conser
vator, nici partidul național-liberal unul 
altuia; dar pdte că mal râmânea o ces
tiune de resolvat între noi, aceea de a se 
sci daca, din momentul când a doua parte 
a convențiune! .ndstre nu s’a putut efec
tua, trebuia noi să mal râmânem sah nu 
în unire pentru ca să ducem cu toții îm
preună, iar nu fie-care partid în parte, 
acăstă dorință înaintea alegătorilor.

Ei bine, D-lor, crimă găsiți, călcare de 
contract, ceea-ce nu era de cât o cestiune 
de oportunitate ? Ce ? Credeți D-vdstre, că 
dacă s’ar fi presentat aceste duoâ partide 
unite în luptă la alegeri nu era să aibă 
fie-care partid representanți! săi, nu era 
să vedem și atunci acel joc natural și lo
gic ca fie-care partid să caute a avea re- 
presentanții săi prin cari să'și realiseze 
programa sa ? Credeți D-vdstre că, dacă 
partidele acestea s'ad unit între eld pentru 
un scop determinat, dupe ce acest scop se 
împlinise, trebuia să mărgă și înaintea a- 
legătorilor tot așa fusionate ?

Dar, D-lor, s'a făcut o acusațiune și 
mal gravă, și ași fi trecnt peste dânsa, 
dacă n'ași fi cregut că este bine ca tot- 
d’a-una să restabilim faptele așa cum 
sunt. S’a gis că toți liberalii-conservatori, 
toți, afară de unul, ah rupt acest pact, 
așa că numai unul se mai ținea de el. 
Exact să fie acăsta? Ușor o vom putea 
vedea, fiind-că este vorba de un fapt ma
terial care nu se pdte tăgădui. Când a- 
cdstă desfacere a pactului s’a făcut, eh 
nici nu eram în țeră, eram la Paris, și 
D-vdstre ne învinovățiți că noi cu toții 
am rupt pactul...

D. C. C. Dobrescu: Scrisdrea D-lui 
Lascar Catargiu.

D. ministru al justiției, G. Vernescu: 
Nu este vorba de persdne, ci de întregul 
partid. Din minutul când partidul a luat 
o hotărâre, toți membrii lui sunt datori 
să se supună (aplause), afară numai dacă 
n’ar fi vorba de o cestiune unde ar putea 
sa aibă loc scrupule de consciință. Maio
ritatea partidului conservator a găsit că 

este bine să lase în fața alegătorilor pe 
fie-care partid cu individualitatea sa, și 
toți membrii partidului s’ah supus aces
tei decisiuni. Trecem dar asupra acestui 
punct, ca să venim la alte cestiuni mai 
însemnate cari s’ah ridicat cu acăstă oca
siune.

Vâ mărturisesc, D-lor, că la începutul 
discursului D-lui Blaramberg, eh credăm 
că și D-sa are să revină asupra acelei in
terminabile imputări de minister per
sonal, și că voih fi nevoit să mâ mai apăr 
și de astă dată pe mine și pe toți colegii 
mei de acest păcat de a fi minister per
sonal ; dar D. Blaramberg m’a pus în lar
gul meh; căci D-sa a gis că ministerul a- 
cesta este un minister constituțional și 
a dat și dovegi, gicând: Când un leader 
al partidului este pe acăstă bancă și când 
un alt leader presidăză Camera, ar fi un 
non sens ca să se gică că este un regim 
personal. Și ași putea și eh să mai adaog: 
Când maioritatea Camerei aprobă perso- 
nele cari sunt pe acăstă bancă, nu mai 
pdte fi vorba de regim personal. (Aplause). 
Dacă sunt câțl-va nemulțumiți, nu va să 
gică că ministerul acesta este imagina re
gimului personal când el are asentimentul 
Camerei mai întregi, când are asentimen
tul țârei mal întregi. (Aplause).

Cestiunea dar cea însemnată că Adu
narea s'ar afla față cu un guvern perso
nal dispare. Ne-a deslegat D. Blaramberg 
însuși de acăstă imputare, recunoscând că 
cel puțin guvernul actual este un guvern 
regulat, constituțional și nu are pata de 
guvern personal. (Aplause). Dacă cei cari 
stau pe acele bănci în fața ndstră cred că 
nu ah nimic a'și imputa în privința co
rectitudine! lor constituționale, e bine să 
se scie că și pe banca unde stăm noi sunt 
dmeni cari pot să aibă pretențiunea de a 
nu primi nici o dată să vină pe acăstă 
bancă cu pata pe frunte de guvern perso
nal. (Aplause). Dar atunci se revine la 
chiriela obicinuită și se dice: Nu sunteți 
acum guvern personal, dar a fost o dată 
un guvern personal.

Ași întreba mai ântâih ce interes de 
actualitate are acăsta, când afirmați din 
tdtă convingerea că acum pe banca mi
nisterială este un guvern constituțional ? 
Un interes istoric ca să se scie că a fost 
o dată un guvern personal ? Fdrte bine !

Onor. D. Blaramberg a citit mal mulțl 
autori, a discutat dupe acei autori, și a 
voit să ne dovedescă că guvernul de la 
Martie era în adevâr un guvern personal.

Să ne amintim lucrurile, D-lor, să luăm 
mai ântâih Constituțiunea ndstră și apoi 
să vorbim de Constituțiunile străine și 
de ceea-ce se gice în Constituțiunile străine.

Este adevărat sah nu că avem o Con
stituțiune care gice că Regele pdte să nu- 
măscă sah să destitue pe miniștrii săi, și 
că pdte să'I trimită chiar și înaintea jus
tiției? Este adevărat acesta? Mal este 
încă adevărat că atunci când miniștrii se 
găsesc în conflict cu maioritatea Camerei, 
Regele are dreptul să alăgă între maio- 
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ritatea Camerei și miniștri, și sâ Z^, saâ 
miniștrilor: retrăgeți-vă, sati maiorităței 
Camerei: mergi Înaintea țărei și afirmă- 
te din noii daca mal ești expresiunea el; 
căci Eu cred că miniștrii Mei n’aă eșit 
din condițiunile legei, că ’și fac datoria și 
duc țera la bine. Pdte să Zică M.S. acăsta? 
Atunci când este o maioritate pronunțată 
în Cameră, pdte M. S. să trimită acea ma
ioritate înaintea alegătorilor și să păs
treze miniștrii, cum ar putea să trimită 
pe miniștrii și să păstreze maioritatea Ca
merei. Cestiune de apreciere absolută a 
Regelui. Vedeți dar că nu aveți dreptate 
când ne vorbiți de acel comitet, de acea 
comisiune care este în Englitera, pentru 
că nu se cam potrivesce cu Constituțiunea 
ndstră. Prin urmare, vedeți că M. 8. Re
gele are un drept absolut în acăstă ma
terie.

Acum, dacă am face concesiunea de a 
ne pune cu desăvârșire în sistemul onor. 
D. Blaramberg, când D-sa Zice că acolo 
unde este leaderul maiorităței și maiori
tatea, acolo trebue să fie și ministerul, am 
fi cu totul de acord cu D-sa, dupe cum și 
suntem asupra acestui punct; căci nici 
noi nu contestăm acest principii! consti
tuțional, fie el din Englitera, fie de ori
unde; dar în ceea-ce nu putem fi de a
cord cu D. Blaramberg, este că D-sa nu 

’ ține sămă de împregiurările în cari s'a 
format ministerul de la Martie, uită cum 
stăteai! lucrurile atunci, uită cum s’ai! pe
trecut faptele și în ce mod s'a făcut che
marea la putere a acelui minister.

Să vedem, D-lor, era dre situațiunea a- 
tuncl la noi așa cum să se fi putut face 
apel la maioritatea Camerelor saii la lea- 
derii el pentru a da țârei un guvern? 
D-vdstre scițl că, dupe o luptă de mult 
timp încinsă în contra unul minister care 
avea maioritatea și In Senat și în Cameră, 
și încă o maioritate sdrobitdre, capul ace
lei maiorități se găsesce de o dată in ne
putință de a mai conduce afacerile țârei 
cu maioritatea aceea și se condamnă prin 
neputința lui la demisionare, și prin ur
mare la căderea lui și a maiorităței ce 
avea în ambele Camere. Cred că asupra 
acestui punct nu mâ veți contrazice, nu 
veți susține că atunci când D. Brătianu 
'și-a datdemisiunea M. S. Regele era încă 
ținut să se adreseze la maioritatea lui, la 
leaderii acelui partid; căci acea maioritate 
era confundată cu D. Ion Brătianu, era 
condamnată de țera, era căzută cu desă
vârșire și Regele nu putea să se adreseze 
la acea maioritate.

O dată acăsta câștigat, că nu mai era 
o maioritate parlamentară și leaderl ai ei 
la cari să se ti putut adresa M. S. Regele, 
să vedem ce mai era în Cameră, în afară 
de acea maioritate atât de compromisă. 
Nu era, D-lor, ca să mâ serv de chiar ex
presiunea D-lui Blaramberg, nu era o 
minoritate compactă, care să aibă aceleași 
principii, la cari să fi putut a se adresa 
M. S. Regele, ci era, dupe cum ați Z*8 
D-vdstre, o coalițiune de deosebite frac

țiuni, care făcea oposițiune guvernului 
trecut, coalițiune care se compunea din 
mai multe grupuri și nu putea pretinde 
că are maioritatea țârei, și că este în 
drept a guverna țâra.

Apoi, din momentul când era așa, când 
nu exista un alt partid politic în fața 
partidului căZut de la putere, ci numai o 
coalițiune fracționată în diferite grupuri, 
cum puteți să tăgăduiți M. S. dreptul de 
a alege între acele grupuri pe acela pe 
care ’l crede mai desinteresat în luptele 
electorale, pentru a da țârei alegeri libere 
din cari în urmă să iasă un guvern regu
lat? (Aplause).

Ce vâ autorisă să Ziceți că M. S. a gre
șit adresându-se la D. Rosetti și la D. 
Carp, cari represintai! unul din grupftile 
minorităței din Parlament? Dacă se a
dresa la D. D. Brătianu, liberalii-conser- 
vatori n’ar fi Z*8 că a greșit, sai! daca se 
adresa la liberalii-conservatori, D. D. Bră
tianu nu putea să Zică același lucru că 
Maiestatea Sa a greșit ?

Prin urmare, vedeți că în ori-ce cas, 
acel cari nu ai! în vedere interesele gene
rale ale țârei și mersul regulat al meca
nismului constituțional^ pot să Zică ca 
Regele a greșit. Dar Majestatea Sa nu a 
greșit; căci ați vâZut că s'a adresat la un 
grup din Cameră, care mal târZih v’a dat 
alegeri libere, și am constatat cu fericire, 
că mai toți, vorbind de alegeri, ați măr
turisit că libere ai! fost; dupe cum nu mâ 
îndoesc că tot libere ar fi fost și dacă ve- 
nâm, sai! noi liberalii-conservatori, sai! 
D-vdstre naționalil-liberali la putere, 
pentru că și unii și cei-alți promiseseră 
țârei alegeri libere. Prin urmare, vedeți 
că, nici D-vdstre, nici noi, nu am fi făcut 
mai bine de cât ceea-ce a fâcut guvernul 
de la Martie; fiind-că și el a dat țârei a
legeri libere, cum am fi dat și noi oposi
țiunea-unită. (Aplause).

Așa dar alegerile fiind libere, datu-s'a 
dupe aceea țârei un guvern constituțio
nal? Da, D-le Blaramberg, pentru că gu
vernul are maioritate in Cameră și re- 
presentațiune în biuroi! și are și confiența 
Majestăței Sale. Ce dar mai aveți de Zis 
în privința acestui punct?

Dar, D-lor, trec asupra acestui punct, 
care a fost atât de mult și atât de des dis
cutat, și care vâd că revine la fie-care pa
ragraf din Adresă, fără ca in textul pa
ragrafului să fie cea mai mică alusiune 
la acestă cestiune, și viii la un punct mai 
grav.

Onor. D. Blaramberg ceea-ce a dat 
cu o mână a luat cu cea-altă, de și 
ei! până astăZI nu 'I cunoștem acest o- 
biceiti. D-sa, pe de o parte Zice că gu
vernul acesta nu e guvern personal, dar 
pe de altă parte adaogă că este un guvern 
care nu se ocupă de politica exterioră a 
țârei, că nu o cundsce și că politica ndstră 
externă nu este în mânele lui, că nu este 
cunoscută de țâră, că este în mânele unei 
persdne neresponsabile, și că acestă Ca
meră nu are nimic să vaZă tn politica ex- 

teridră. Atâtea lucruri neexacte, permi- 
tă’mi D. Blaramberg să o spun, câte afir- 
mațiuni a făcut D-sa.

Cine a spus D-lui Blaramberg că o per- 
sdnă neresponsabilă, sus pusă, are să dis
pună de politica externă, de voința mi
nisterului și a Camerei, fără ca nimeni să 
cunoscă cele ce se petrec în străinătate ?

D. Carp v'a declarat positiv că nimic 
nu se va face fără scirea și fără învoirea 
D-vdstre ? Ce altă declarațiune mai cate
gorică voiți ?

D. N. G. Aslan: Corectați astăZI pe 
colegul D-vdstre, citiți procesele-verbale.

D. ministru al Justiției, G. Ver
nescu : Nu coreg nimic; spun numai ceea 
ce are în consciință sa ministerul acesta.

Dar D-vdstre asociați acăstă idee cu o 
alta: ați.auZit vorbindu-se ori în Senat, 
ori în Cameră, în ședință publică ori în 
culise, că ministerul acesta a îmbrățișat 
politica externă a D-lui I. Brătianu, că 
va fi fidel acelei politice și de acolo ple
când ne Ziceți: de dre-ce politica lui Ion 
Brătianu era o politică vitregă pentru a- 
câstă țâră, și cele-alte, și fiind-că o conti
nuați, atunci și politica lui Ion Brătianu 
fiind și poltica D-vdstre, aveți și. D-vdstre 
o politică vitregă, etc. .

Ei bine, D-lor, pledați în acest sens 
cât veți voi; căci nu ne veți convinge nici 
pe noi nici pe țâra că greșim, din minutul 
ce în fie-care cestiune gravă noi nu vom 
lucra de cât așa cum va crede și cum va 
voi națiunea să lucrăm. (Aplause).

Iată și asupra politicei exteridre.
Acum, ce mai râmâne ? Mai râmâne po

litica interidră. Și acestă politică, spune 
D. Blaramberg, este o politică străină. 
Pentru ce? Fiind-că minister ol trecut a 
dat la lumină câte-va proiecte de legi 
înainte de a se deschide Parlamentul, pro
iecte pe cari le veți discuta, și dacă le 
veți găsi bune, le veți adopta; dacă nu le 
veți găsi bune, le veți respinge. Dar, de 
altmintrelea, ce sunt aceste proiecte de 
legi ? Sunt ni^ce proiecte cunoscute, căci 
deja fuseseră votate de Copurile legiutdre. 
Ce ? Când D-vdstre ați votat legea privi- 
tdre la înstrăinarea bunurilor Statului 
către țârani, când ați votat legea tocme- 
lelor agricole, ați făcut o politică străină? 
Vâ erai! impuse de străini aceste legi ?

Dar, D-lor, dacă este vorba de împro
prietărirea țăranilor, dacă este vorba să 
facem lesne și ușdră viața țăranului, dacă 
este vorba să-I îmbunătățim condițiunile 
lui actuale, fie acăstă lege chiar o idee 
venită din străinătate și adoptată de noi, 
ea tot va fi bine venită și bine primită de 
țâră. (Aplause).

Nu a fost însă nevoie să mergem în 
străinătate ca să aducem de acolo o ase
menea lege. Cum ? așa de răi! suntem noi 
căZuți în cât să nu ne pricepem dupe 
propria ndstră experiență și inspirațiune 
în cestiunile economice și sociale ale țârei 
ndstre ? Și trebue pentru acesta să mer
gem să căutăm prin cărți în străinătate, 
prin Germania sai! prin Francia, pentru 
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ca să învățăm ce trebue să facem pentru 
Îmbunătățirea sdrtei țăranului nostru, cu 
care trăim împreună, căruia ’I cundscem 
suferințele ? Când *1 cunoscem așa de 
bine, să mai mergem în țări străine ca 
să împrumutăm principiul socialismului 
de Stat pentru îmbunătățirea sdrtei ță
ranului nostru ? Ce analogiă de idei! Ce 
măritiș în aceste idei ! Și dacă este verl- 
un măritiș, apoi el este forțat. Mă mir 
cum ați putut concepe o asemenea argu
mentare. Altă dată *ml-a plăcut să vă 
văd mai luminat în cestiuni ca acestea.

Când noi avisăm la îmbunătățirea sdr
tei țăranului, nu suntem siliți Ia acăsta 
de nimeni, și pentru a realisa acăstă îm
bunătățire, nu avem nevoe să împrumu
tăm socialismul de Stat strein, ci ne 
facem o datorie, și acăstă datorie ne o 
vom îndeplini pe o scară largă, așa cum 
D-vdstre nici nu v'ațl putut închipui 
până acum.

Ați mai vorbit de legea tocmelelor a- 
gricole. In acestă cestiune sciți că Statul 
s’a amestecat, și nimeni nu ’l-a imputat 
că a împărtășit o idee străină în privința 
acăsta. A crezut să facă acesta; eâ eram 
de altă părere, dar dacă noi individual 
suntem de altă părere, de aci urmâ^ă ca 
părerea tutulor să nu fie mai bună de cât 
a ndstră ? Putem să credem că capul nos
tru singur judecă mai bine de cât cape
tele tutulor ? Dacă lumea întrăgă crede 
că alt ceva este mai bun de cât concep - 
țiunea ndstră, am fi, saii prea îngîmfați 
de noi înșine, saii prea îndărătnici, dacă 
am persista a o convinge că ideia ndstră 
este cea mai bună și singura care trebue 
să fie admisă (Aplause).

Să lăsăm dar, domnilor, la or parte a- 
ceste idei strimte și egoiste, să lăsăm la 
o parte și teoria aceea că numai inițiativa 
privată este folositdre și să admitem, când 
ne-am convinge că este just și practic, că 
ar putea fi bună în unele cașuri și teoria 
cea-altă, că și Statul pdte interveni ca să 
îndrepteze multe rele și să ușureze multe 
suferințe în țâra acesta,

Lăsați ambele teorii să mârgă alăturea; 
și când vom avea și intervențiunea Sta
tului și cea pacticulară, fiți siguri că țăra 
va fi mult mai fericită ; că mai multe rele 
vor dispare cu modul acesta, de cât cu 
teoria aceea extremă ca intervențiunea 
Statului să se anihileze cu totul (aplause); 
destul numai să avem în vedere că inter
vențiunea Statului să nu se exercite în 
mod arbitrar și inechitabil, neținând semă 
de legile imutabile ale justiției și de drep
turile dobândite (Aplause).

Iată puținele cuvinte ce avâm să răs
pund D-lui Blaramberg în privința a- 
cestui punct:

Cât pentru cele-alte observațiuni ce 
onor. D. Blaramberg face în privința le
gilor presentate de noi și a principiilor 
ce am înscris într’ânsele, tdte aceste ces
tiuni le vom discuta la rândul lor, atunci 
când acele proiecte de legi vor veni la or
dinea 4ilei,și fiți siguri că le vom discuta nu 

numai cu sânge rece și în cea mai deplină 
libertate, dar încă lăsând în acâstă pri
vință a libertăței cuvântului, să se calce 
chiar regulamentul, dupe cum ați văijut 
că s’a făcut chiar astăzi, când discuțiunea 
generală fusese deja închisă, și cu tdte a- 
cestea s’a deschis și s’a continuat din nod, 
fără ca o singură voce să se fi ridicat ca 
să protesteze și să câră aplicarea regula
mentului.

Tot așa vom face și cu discuțiunea le
gilor ce vom discuta în cea mai deplină 
libertate și promit D-lui Blaramberg, nu 
numai în numele meii, dar și al colegilor 
mei că atunci când ni se vor aduce lu
mini și observațiuni bine fondate le vom 
primi cu mulțumire; nu primim lumini 
numai de la maioritate, primim și cu mai 
multă recunoscință de la minoritate și do
rim ca ea să spună cuvântul săâ din urmă 
în privința tutulor îmbunătățirilor și re
formelor ce vom avea să discutăm, îmbună
tățiri și reforme pe cari am dori să le fa
cem nu numai în privința clasei țăranilor, 
ci în privința tutulor claselor societăței 
române. (Aplause).

D. N. lonescu: Domnii mei, eâ nici o 
dată n’am avut mai multă mulțumire de 
a veni să vorbesc dupe D. Vernescu de 
cât astăzi când în adevăr D-sa e un lea- 
der al maiorităței, și ca un vechiâ amic, 
voiâ păstra tot calmul ce trebue să-'l a- 
vem unul către altul. De aceea voiâ și 
intra de îndată în materie, voiâ vorbi nu
mai asupra ântâiului paragraf și voiâ a- 
vea ondre să propun un amendament; 
căci dacă n’ași fi avut acest amendament 
în vedere ași fi păstrat o tăcere discretă.

D-lor, Mesagiul din acest an are o la
cună însemnată, el nu vorbesce de starea 
țărei așa cum obligă pe Capul Statului 
Constituțiunea. Un Mesagiâ trebue să 
cuprindă acest lucru ântâiâ, și apoi pro
gramul lucrărilor legislative. M’am în
trebat pentru ce acestă tăcere ? M’am în
trebat pentru ce, nu voiâ ^îce acâstă tre
cere cu vederea, dar pentru ce aceste omi
siuni principale în Mesagiâ ? și n’am pu
tut să-’mi daâ alt răspuns de cât că aâ 
fost genați miniștrii Majestăței Sale la I 
Noembre ca să ne spună situațiunea ță
rei. Dar acum când discutăm răspunsul la 
Mesagiâ cu ministerul din 12 Noembre, 
care e recunoscut ca constituțional și care 
s’a grăbit a lua act de acâstă declarațiune 
a unuia din colegii noștri liber și inde
pendent, mi se pare că avem dreptul să-'l 
întrebăm pentru ce acâstă omisiune ?....

Rog pe D. Kogălniceanu să nu ocupe 
pe D-nii miniștri, și-’mi permit să-'l fac 
acâstă rugăciune; căci cândD-savorbesce 
cu miniștrii nu mai e loc pentru nimeni 
de a mai fi ascultat. (Ilaritate, aplause.) 
Atâta atențiune datoresc miniștrii celor 
bătrâni; fiind-că și ei cred că aâ să devie 
bătrâni, dar vor înbătrâni în mal 
bune, în cât sunt gelos negreșit când văd 
că un ministru 'șl împărtășesce atențiu
nea obligată și oficială cu toții.

Revin, D-lor, lacriticace făceam Me^a- 

giulul și la discreta tăcere pe care o pă- 
zesce ministerul din 12 Noembre asupra 
evenimentelor la cari nu se face, alu- 
siune de cât în răspuns. Pentru ce acâstă 
tăcere? Raportorul nostru ne a spus’o 
când ne a ^is : aveți calea interpelărilor, 
a presei, a întrunirilor, etc.

Eâ credeam că un raportor liberal con
servator—permiteți-’mi să-'l numesc ast
fel fiind-că acesta e titlul ce 'l-a dat lea- 
derul maiorităței,—când vine a vorbi ca 
liberal-conservator, expresiune, prin ur
mare, a maiorităței comitetului și făcând 
parte din acel minuscul grup care are răs
punderea ideală a situațiunei, când vine 
și ne conviază la acâstă tăcere în numele 
cărei idei face acâsta ? căci D-sa ne spune 
numai atât: E de prisos să mal facem, 
cu ocasiunea răspunsului la Mesagiul 
Tronului, discuțiunea politicei generale 
a guvernului. Este âre acâsta constitu
țional ? Eâ <jic că nu ; fiind-că Constitu
țiunea cere ca Suveranul să facă expune
rea situațiunei și fiind-că noi, în răspun
sul nostru, nu avem altă ocasiune de cât 
acel paragraf care atinge situațiunea ge
nerală a țărei pentru ca să-'l expunem 
griefurile el. De aceea mi se pare că nu 
trebue să lăsăm a se interpreta frasa a- 
câsta ast-fel ca cum noi am fi voit să se 
pună un văl asupra unor triste eveni
mente. D-vdstre sciți că acâstă idee și a- 
câstă expre dune a simpaticului nostru co
leg de la Argeș a provocat un entusiasm 
meritat, în cât ne am precipitat cu toții 
în brațe'i ca să-'l felicităm; căci, ca re- 
presentant al țăranilor el ne a vorbit cu 
atâta elevațiune de limbagiâ și de simți- 
mânt, în cât a răpit și pe primul-ministru.

Atunci ne am dat sâmă cu toții cari 
sunt simțimintele miniștrilor, precum și 
acelea ale simpaticilor săi partisani. în
dată ce voim să aruncăm un văl asupra 
situațiunei, atunci suntem bine vă^uți de 
miniștri, noi însă avem o mai mare da
torie, aceea de a ridica acest văl față cu 
ministerul din Noembre; căci nu ne pu
tem sustrage de la datoria de a aprecia 
acâstă situațiune; fiind-că numai ast-fel 
vom putea să avisăm la bune măsnri le
gislative, numai ast-fel vom putea să a- 
probăm saâ să desaprobăm politica și ex
ternă și internă a ministerului, și refor- 
matâre și conservatâre.

De aceea cer voe simpaticului nostru 
leader, și-’l numesc ast-fel fiind-că în a- 
cestă cestiune maioritate și minoritate fac 
una, rngându-'l să ne spună pentru ce 
nu se $ice nimic în răspunsul comisiunel 
asupra situațiunei țărei de la 25 Martie 
până astăzi ?

Iată prima întrebare. Noi, când vor
bim cu Corâna, nujputem să tăcem des
pre simțimintele și resimțimintele cari 
le are poporul de la țâră de la 15 Martie 
și până a£I.

D-lor, eâ nu voiesc să întind peste mă
sură aceste critice, le indic numai și le 
precisez. Socotesc consilierii Majestăței 
Sale că nu este momentul oportun, nu de a 
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trage un văl, dar de a lua responsabilitatea 
pentru un act de clemență, pentru amnis
tia pe care M. S. Regele ar crede că tre
bue să o decreteze pentru acel cari sunt 
închiși și nejudecați ?

Să nu se răspundă că judecata începe 
mâine la Ploesci, și că cei de la Fulga 
vor fi judecați îndată. Cestiunea nu este 
aci, cestiunea este dacă dmenii închiși și 
nejudecați, dacă familiile lor cari sunt în 
miserie nu merită compătimirea consilie
rilor Tronului; dacă nu este bine să libe
reze pe valoroșii mari criminali, cari din 
causa miseriel la cari erati reduși, ati fost 
nevoiți să reclame, și în reclamarea lor 
ati trecut marginile legalităței. Nu soco- 
tesce D. ministru al justiției că Majesta
tea Sa ar face un act echitabil ca cu o mi- 
nută mai 'nainte să descue ușile temni
țelor pentru aceia pe cari ’i aștăptă fami
liile lor peritdre de fome, și cari, dupe 
tdte anchetele făcute de guvern, se con
stată că extrema miserie ’i-a impins la 
acele acte, și că răspunderea este mai 
mult a societățel care 'i-a adus la acâstă 
exasperare ? Când D-vdstre pe tdtă ijiua 
aruncați atâta răspundere asupra guver
nului trecut, a cărui administrațiune nu 
o puteți îndestul stigmatisa, mi se pare 
că nu trebue să uitați pe aceia cari ati 
fost victimele unor suferințe atât de în
delungate.

Eh cred că D. ministru al justiției ar 
face un act de inaltă politică când, cu pre- 
sentarea Adresei, ar spune Majestăței Sale 
că țâra recunoscătdre, prin iubirea și de
votamentul săti către Tron, va primi cu 
o nespusă mângâiere un act de amnistie 
pentru cel compromiși în răscolele țără- 
nescl. Eti socotesc că D. ministru al jus
tiției este obligat să dea acâstă probă de 
înțelepciune; fiind-că alt-fel ni se înăs- 
presce nuoă situațiunea, minoritatea și 
maioritatea, când vom avea în fața ndstră, 
nu numai prevenițl, dar și condamnați, și 
condamnați irevocabil, orfani și văduve, 
pentru că capiL familiilor lor aiî ridicat 
ciomagul în contra primarului și a nota
rului ; căci nicăiri^țăranul n’a înfruntat 
armata; la cea d’ântâiti somațiune a ar
matei țăranul se culca la pământ, așa în 
cât nu putem £ice că a fost o adevărată 
revoltă în propriul înțeles al cuvântului.

Eâ, D-lor, vă mărturisesc că atâta nai
vitate avaem eă de a crede că miniștri Ma- 
jestâței Sale aveați inimă română și de 
creștini, în cât așteptam din ^i în ^i acâs- 
tă amnistie. Și fiind-că nu voiesc să-’mi 
impute cine-va că judec lucrurile acestea 
cu spirit de partid, vă voiîî spune, D-lor, 
că efi n’am avut ondre de a fi nici soldat, 
nici căprar în oposițiunea-unită. Când a 
că<jut guvernul trecut sub reprobarea 
maiorităței populațiunei Capitalei, atunci 
m’am raliat și eti pentru a spune, în nu
mele celor cari erati departe de Capitală 
și cu cari Capitala s’a unit în cugete, a 
spune că era un desert făcut prin căderea 
ministerului, și că acum era timpul să se 
gândescă Majestatea Sa ca să împlinâscă 

acel gol, cu ceea ce este mai bun tn opo- 
sițiunea care adusese răsturnarea ministe
rului.

In momentele acelea am crezut că este 
bine să fac adesiunea mea; fiind-că refu- 
sasem de la început leaderului meu, D. 
Vernescu, de a mă duce la conservatori 
pentru luptă; am venit numai când lupta 
era terminată pentru ca să dati o adesiu- 
ne curată și desinteresată faptelor oposi- 
țiunei-unite. De aceea nu pot fi taxat 
nici de parțialitate nici de animositate 
In privința oposițiunel... O <Jic acâsta, 
pentru că am speranță în D. ministru de 
justiție, și trec la cel-alt punt delicat 
pe care ’l atinge articolul acesta.

Sciți, D-lor, că articolul I 4ic® ci re" 
presentanți! țărel arată recunoscința lor 
Cordnel pentru că a deslegat în liniște o 
situațiune îngrijitdre.

'Mi se pare că aceste cuvinte nu fac a- 
lusiune la răscdlele țărănesc!, dar fac a- 
lusiune la acțiunea Capitalei.

In Capitală s'a putut resolva dificulta
tea prin numirea noului minister. Puțin 
importă poporațiunel rurale, țerel în
tregi, cine a venit dupe D. Ion Brătianu; 
dar partidelor nu trebue să li se atribue 
aceleași sentimente, nu merită partidele 
acâstă ondre ca să fie confundată opiniu
nea lor cu a țărel întregi; partidele ah 
altă datorie și acel care este supremul ar
bitru al partidelor iarăși are o datorie, și 
negreșit trebue să-'i mulțumim că ’șl a 
îndeplinit-o în împregiurările acelea ex
traordinare, aducând o deslegare în liniște 
a crisel de atunci.

Dar cred că prima datorie a persdnel 
pe care Majestatea Sa ar fi însărcinat-o 
cu compunerea noului minister era de a 
se duce d'a dreptul la oposițiunea-unită, 
fără a se preocupa de angagiamente sau 
de contracte antei idre, dupe cum ^icea 
onorabilul D. ministru al justiției, ci nu
mai condus de bunul simț, a se duce în
dată la oposițiunea-unită și a-’i (jice: Uite, 
Majestarea Sa Regele 'mi-a încredințat 
deslegarea situațiune!; m’a însărcinat să 
compun un guvern; care este opiniunea 
D-vdstre? Căci mă cred dator să vă cer 
concursul ca să lucrăm împreună, de dre- 
ce voi sunteți acel cari ați adus acâstă 
schimbare prin luptele vdstre.

Eii, D-lor, nu sunt judecătorul Cord
nel, mai bine ași da trei pumni la spate 
D-lor miniștri de cât să arăt cu degetul 
M. S. Regelui. (Âplause).

Pentru ce dar nu a avut ministerul din 
Martie acâstă consultațiune cu minorita
tea? Nu a ținut-o în sâmă, a lăsat în ne- 
activitate de serviciti pe leaderii minori
tățel, adică oposițiunea, a lăsat țâra fără 
busolă, a descuragiat acea porțiune din 
corpul electoral care alesese așa de valo
roși representanți, a lăsat’o în afară de 
ori-ce acțiune.

S’a ^is cu drept cuvânt: Resturnarea 
s'a făcut, restaurarea trebue făcută!

EI! la acestă restaurare, cine ati fost 
acei cari aii luat asupra lor sarcina de a 

domina singuri situațiunea? In numele 
cărei idei și al cărui drept veniati el ? 
Care a fost acel ^eti necunoscut care ’I-a 
făcut să lucreze ei singuri la deslegarea 
situațiune! ? Acestea sunt atâtea între
bări cari împresdră spiritul nostru când 
voim să ne dăm socotâlă de situațiune.

D-lor, aâ făcut o greșelă consilierii Ma
jestăței Sale când nu s’ah consultat cu 
minoritatea; și acâstă scăpare din vedere, 
calificând-o ca termenul cel mai ușor, me
rită ea în sine să o criticăm înaintea Tro
nului și înaintea țâre! ? Nu! Dar o criti
căm și o blamăm pentru precedentele cari 
se crează, pentru consecințele ce pdte avea 
o asemene incorectitudine constituțională, 
și pentru acesta să-’mi permiteți a mai 
insista asupra acestui punct.

D-lor, când o minoritate vine și contri- 
bue la resturnarea unui guvern, acea mi
noritate are și ea o răspundere către 
țâră, când face acâstă resturnare cu asen
timentul țărel și când mai vîrtos restur
narea unui guvern se face pentru că acel 
guvern s’a scufundat în nămolul desgus- 
tător a tot felul de abusuri și a întristat 
o mare parte din corpul electoral care ’șl 
a pus încrederea în acea maioritate și în 
acel guvern. Ore aceia cari ati restumat 
acea stare de lucruri odidsă și cari fâceaiî 
parte din Cameră, nu trebuia el să fie con
silieri ajutători de tdte filele al guver
nului celui noii? Presupun pentru mo
ment, ceea-ce nu pot admite, că Majesta- 

: tea Sa nu a avut încredere în oposițiu
nea-unită, dar trebuia să aibă egard pen
tru minoritatea cea însemnată a alegăto
rilor cari aii trimis acea oposițiune-unită 
în Cameră în fața unei maiorități gro
zave, maioritate, fie <Jis în parentese, for
mată în numele unui om, nu în numele 
unei politice, maioritate care a meritat 
să se confunde cu omul care ’și-a compro
mis tdtă încrederea.

In asemenea tmpregiurări, ce s’a petre
cut dre în spiritul consilierilor Majestăței 
Sale când aii voit să înlăture pe naturalii 
coajutători pe cari țâra le cerea să și-'I 
asocieze la opera lor de restaurare? între
barea acâsta este fdrte grea de deslegat.

Eti am multă simpatie pentru acei cari 
aii venit la guvern și mai cu sâmă că în
tre dânșii, între opt sunt duol cari repre
sintă provincia amărîtă de dincolo și cu
nosc suferințele țărei din partea aceea ; 
ei sciți că răscdla agricolă s’a produs și a- 
colo, în județele Roman, Vasluiti, Boto
șani ; și acolo aii fost represiuni, dar cel 
puțin acolo aii bătut pe țărani cu vergi, 
nu ’i-ati ucis, ca să mai adaoge la sărăcie 
și usturimea perderei capului de familie; 
’i-ati bătut și 'i-ati lăsat, cum <jicea ger
manul Arminius despre Romani; de a- 
ceea se revolta Arminius contra Romani
lor și a nimicit armata lui Varu, pentru 
că Romanii veniaii cu vergele și cu secu- 
rele, și dupe ce ’i Învingeați, apoi ’i bă- 
teati cu vergele și-'i tăeati cu securele și 
numiati acâsta pace. Și la Vasluiti s’a fă
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cut pace, însă numai cu vergele, nu și cu 
securele, dar In fine pacea s'a făcut.

Când situațiunea era ast-fel de Înăs
prită peste tot locul, cum s'a făcut că asu
pra represiunel rescdlelor din giurul Ca
pitalei guvernul, care are o responsabili
tate morală a acelei represiuni, nu a voit 
să Imparță acea responsabilitate cu opo
siția-unită care era representată In Ca
meră?

Acesta e un răii precedent care descu- 
ragiază corpul electoral de a mai trimite 
minorități curagiose și îmbărbătâză ma- 
ioritățile supuse și devotate de a face nu
mai ce ^ic leaderii și a nu discuta.

Când s’a decis represiunea armată, când 
s’ati mișcat escadrânele și regimentele a- 
supra nearmatelor cete, nu se vedea ni- 
căiri unde era minoritatea, unde era opo- 
sițiunea-unită, unde erați acei consilieri 
naturali, dmeni de Încredere ai țărei, cari 
contribuiseră la resturnare și cari trebu- 
iati să contribue și la restaurare.

De acest absenteism politic trebuia să 
răspundă cine-va, acei cari, l-aii dictat, 
acei cari, 1-ati impus, acei carfaii creat o 
ast-fel de situațiune.

Am Zis câ acest punct ne interesâză, 
pentru că nu e bine să fie discontinuitate 
In representațiunea țărei și aci trec la cel 
d’al duoilea punct mai Însemnat de cât 
cel d’ântâiti: Cum aii cutezat miniștrii 
Majestății Sale din Marte să prelungăscă 
atâta facerea alegerilor.

Observați, D-lor, că nu convocarea 
Adunărilor, cum se așteptai unii; căci a- 
cele Adunări eraii fără autoritate morală, 
purtati pe frunte stigmatul maiorităței 
care nu valora nimic prin idei, ci numai 
prin numărul voturilor.

Nu vorbesc dar de aceste maioritățl 
triviale, vulgare, compromițătdre, înfun
date. E sciut Insă că o țără nu pote fi 
fără representațiune, nu pdte fi aci u$ 
moment de discontinuitate.

Representațiunea țărei nu trebue să fie 
un moment suspensă, și representațiunea 
țărei a fost suspensă mai mult de cât o 
permitea Constituțiunea în mod implicit.

Acesta e al treilea punct grav, pentru 
care trag trei pumni în spatele D-lor mi
niștri. (Ilaritate).

Eti nu propun nimic, cer numai atât 
de la D-lor, să se unâscă cu mine și să 
cerem amnistie pentru acei cari ati fost 
reprimați cu violență și fără concursul 
representațiune! naționale.

D-nii mei, să recundscem mai ântâiti 
că Statul român nu era în pericol, de a- 
semenea nici dinastia; să mai recundscem 
că nu erati nici dmeni străini cari mișcati 
acele lucruri.

Citind raporturile militarilor, am găsit 
cuvântul, dmeni străini; dar acest cuvânt 
se aplica la acel cari veniati din alte co
mune, și când se citi la minister cuvântul 
de dmeni străini, nu se lua în sensul de 
străini pentru acea localitate, și se credea 
că e vorba de cine scie ce liftă străină.D-lor, eti vă mărturisesc că acest punct 

al d iscon ținui tăței representațiune! legale 
a țărei este fdrte grav; fiind-că Constitu
țiunea Zice că de la disolvare în termen 
de duoă luni de Zile trebue neapărat să 
se facă alegerile și până în trei luni să 
fie întrunite Camerile. Și acelor cari vor 
susține că nu ati fost Camerile disolvate 
ci numai închise, eti voiti răspunde că a- 
câsta e o absurditate. Cum ! o Cameră al 
cărei minister s’a dus pe copcă și a cărei 
maioritate nu mai putea da țărei un gu
vern, este ea o representațiune constitu
țională a națiunel ? Dar tocmai pentru 
acest motiv nu trebuia prelungită acăstă 
stare de lucruri.

D-lor, dacă veți consacra acest prece
dent, să nu uitați că se pdte întâmpla să 
avem un resbel și atunci ar fi o stare neno
rocită pentru nplde a n>avea representa
țiunea națională.

Rog pe Majestate să se gândăscă serios 
la acesta. Numărați timpul cât a trecut 
de Ia momentul când miniștrii ati jurat 
pana la momentul când s’ati făcut cele 
d’ântâi alegeri în Prahova. Eti am a- 
vut ondre să fiti ales in colegiul III de 
Prahova dupe ce m’am înfățișat înaintea 
alegătorilor și le-am Zis : să faceți aci ale
gere, pentru că sunteți liniștiți, și când 
se vor liniști și cei-alți are să se facă și 
acolo.

El bine, de la Aprilie până la Octom
bre să nu se gândăscă guvernul că țâra 
este fără representațiune legală ! Dar se 
va Zice că s’a așteptat până să se facă 
proiectele de legi cari s’ati publicat la 
Septembre.

Apoi aci este vorba de proiecte de legi ? 
Este vorba de cestiuni mult mal impor
tante car! ar putea să se ivdscă, și cari ar 
avea consecințele cele mal regretabile când 
n’ar găsi o representațiune națională.

Acestă explicațiune a Constituțiune! 
are, D-nii mei, și meritul că întăresce mai 
mult inviolabilitatea Suveranului. Ați lă
sat Suveranul descoperit de acăstă invio
labilitate în curs de mai multe luni. Dum
nezeii ne-a ferit de evenimente compli
cate, dar să nu mai facă nimeni în țâra 
acăsta asemenea încercări; căci lesne vom 
fi expuși la grave nenorociri.

ț)icea D. ministru de externe în ședința 
precedentă că noi nu putem face resbel, 
dar, că și cei mici pot să determine de- 
sastre. Și eti Zic că nu putem fi nimic în 
determinarea resbelelor, dar cu negligența 
și cu disprețul jocului instituțiunilor nds
tre putem să ne găsim într’un moment 
dat fără busolă și fără cârmă. Ați expus 
Tronul la critica lumei, și dacă ați vâ^ut 
că se vorbesce de guvernul personal, a- 
câsta este pentru că un viti simțimânt de 
durere a pătruns inima tutulor acelora 
cari cunosc dreptul constituțional și cari 
ati văZut în faptul D-vdstre o suspensi- 
une, o eclipsă în suveranitatea națională.

Acesta este punctul cel mai greti și fi
ind-că suntem la primul paragraf al Adre
se! către Tron, aș! dori să admiteți amen
damentul prin care cerem clemența Re

gelui, și Regele va înțelege pentru ce o 
cerem; o cerem pentru că și noi avem să 
vă ertăm multe lucruri și mai cu sâmă 
acăstă nepricepută întârZiere în consti
tuirea representațiunel naționale.

D-lor, eti v’am spus că fac aceste cri
tice, nu pentru ca să pun în joc Cordna, 
nu pentru ca să fac răspunZător pe mi
nisterul de la 12 Noembre, nici pentru ca 
să taiti capul ministerului care ’șl-a per- 
dut capul la Martie, atunci când nu se 
aștepta și s'a trezit de o-dată în miZlocul 
răscolei țărănesc!.

Când m’am ales eti la 14 Aprilie, m’am 
ales numai pentru aceste puține cuvinte: 
Răti ati făcut miniștrii că la ciomag ati răs
puns cu arma; fiind-că trebuia să răs
pundă cu pâine la cei cari cereati pâine.

Iată ce am Zis și 8 a supărat ministe
rul, și de atunci n’am mai avut nici un 
adjutor. (Ilaritate.) Am rămas copil sărac, 
dar cu convingerea fermă că D-nii mi
niștri ati să-'ș! pună câte o iconiță la care 
să se rdge tot-d’a-una ca cât vor fi mi
niștri să nu pârdă acăstă noțiune consti
tuțională că țâra nu trebue lăsată nici un 
moment fără representațiune legală și 
conformă cu principiile Constituțiune!.

D-lor, la acest articol n'ași vrea să vor
besc mai mult, de cât să rog pe Majesta
tea Sa ca să useze de prerogativele Sale, 
pentru a revărsa asupra familiilor celor 
cari zac în închisore bine-facerile demen
ții regale, decretând amnistia cu o oră 
mal înainte. Acăsta este dorința mea, pen
tru care n'ași voi să fac un amendament.

O voce: Faceți-1, căci va fi susținut 
de mai mulți.

D. N. lonescu: Eti ași fi mulțumit 
să-’l susțină numai șâpte miniștri.

O voce : De ce nu 'l-ar susține ?
D. N. lonescu : Nu ca să trec la pos

teritate am să propun acest amendament; 
ministrul justiției în special nu are de cât 
să Zică: Ne vom face organul acestei idei 
și eti atunci nu mai voesc să modific 
prosa D-lu! Laurian cu acest amenda
ment; căci nici nu văd undesă-'l interca
lez, nu 'I prea găsesc locul, acăsta e o 
adresă de curtesie, banalitate, și eti voesc 
să pun o idee care să fie fecundă; luați-o 
dar, vă rog, sub patronagiul D-vâstre, și 
eti voiti fi mal fericit cu acăsta și mă 
voiti bucura stând în umbră mai mult de 
cât dacă ași intercala amendamentul în 
Adresă. (Aplause.)

D. ministru al justiției, G. Vernes
cu : Voiti să lămuresc pe D. lonescu în 
privința unei cestiuni. D-lui afirmă că 
de mult timp țăranii aceia cari ati fost 
complici în răscâle sunt arestați. Nu ati 
fost arestați peste tot de cât 80, și sunt 
traduși înaintea justiției 400 și mal bine. 
Dacă acuma sunt date ordine ca să fie a- 
restațl, ordinele sunt date pentru cuvân
tul că, dupe previsiunile codicelul penal, 
nu pot să compare înaintea justiției 
âmenl acusațl de crimă cari sunt lăsați 
liberi, trebue cel puțin cu câte-va Zile îna
inte să fie arestați, ca să pdtă să compare
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înaintea justiției; altminteri, toți aceia 
cari fuseseră complicați în crime atrocl, 
adică omoruri, dări de foc și devastări, nu 
erați închiși.

D. R. Pătărlăgeanu: In Prahova 
nu s’a făcut omor.

D. ministru al justiției, G. Ver
nescu: La Ploescl judecătorul a fost mal 
strict, a aplicat legea cu totul in sensul 
el, și neapărat datoria judecătorilor era 
aceeași în tdtă țera, că ori când este cine
va acusat de crimă și s'a pronunțat auto
ritatea competentă că este o crimă, auto
rii acelei crime să fie închiși, și nu este 
putință să fie liberați pe garanție. Cu 
tdte acestea, fiind-că era un eveniment 
grav, fiind-că era o mulțime de dmenl 
cari erati traduși în justiție, a fost o for
țare asupra aplicărel legei în privința a- 
restărel; faptul positiv este însă acesta, 
că din 400 și mal bine, cari erați implicați, 
numai 80 ah fost arestați Ia deosebite 
epoci, nu toți o-dată.

Acum, D. lonescu, vine a face o apă
rare țăranilor; eti ’I adresez felicitările 
mele; D-lul este om generos, este om 
politic care iubesce pe țărani și care vo- 
iesce să-'I apere; comite însă o greșală 
că în preziua când el sunt înaintea in
stanțelor judecătorescl, să facă acăstă a- 
parare, acestă justificare a faptelor ce li se 
impută; căci acăsta ar putea să mă silăscă 
pe mine să fac rechisitorul lor. Nu-’l voiti 
face însă, pentru că ar fi răti să fac acă
sta tocmai atunci când ei ah să fie jude
cați în curând; căci pote magistrații, 
pdte procurorii s’ar găsi mai împinși la o 
acusațiune mai severă, dacă ar au<ji un 
rechisitor făcut de la acăstă bancă. Pen
tru interesul dar al țăranilor, la apărarea 
ce le face D. Nicolae lonescu, eii nu voiti 
$ice un singur cuvânt în greutatea lor.

D. lonescu însă ar voi ca cuvântul de 
amnistie să ajungă până la au^ul Majes- 
tățel Sale. Dar dre credeți D-vdstră că 
ceea-ce se spune în Cameră prin organe 
atât de autorisate nu ajunge la au^ul 
Majestăței Sale? Credeți că miniștrii 
Majestăței Sale nu ’I spun cele ce se 
petrec în Corpurile legiuitdre ? Prin ur
mare, dacă acesta vă este scopul, este a
juns acest scop; căcivăvoiii spune ceva 
mai mult, vă voiii spune că Majestatea 
Sa se interesăză de lucrările D-vdstre 
și citesce desbaterile Camerei, cugetă 
asupra lor, și adese ori s'a întâm
plat ca Regele să ia inițiativa unei idei 
bune și generdse înainte ca ea să se fi 
manifestat prin organul representanților 
națiunel.

Nu cred dar, Domnilor, că este bine 
să primiți amendamentul D-lui lonescu, 
pentru cuvântul că inițiativa acestei am
nistii este lăsată la apreciarea Regelui.

O voce: Grațierea , nu amnistia.
D. G. Vernescu, ministru de Jus

tiție : Și grațiarea și amnistia, ambele 
aceste prerogative sunt puse în Consti- 
tuțiune în același articol.Nu veniți dar a infirma un drept pe | 

care '1 are Regele în virtutea Constitu- 
țiunei, și distincțiunea ce faceți nu sciti 
cum ar reeși din Constituțiune. M. S. are 
acest drept, și M. S. este și generos, are 
și cunoscința de tot ce s’a întâmplat, și 
prin urmare, în înțelepciunea Sa va face 
ceea-ce va crede de cuviință pentru liniș
tea țărei și ușurarea stărel țăranilor. Nu 
este nevoe să dațl un stimulant clemen
ței și înțelepciunel regale; nu este nevoe 
să vă însușiți D-vdstre acăstă inițiativă; 
este cineva care cugetă la acesta, lăsați-I 
libertatea întregă să cugete cum se cu
vine și cât se cuvine. Majestatea Sa are 
să cumpănescă lucrurile în înalta Sa în
țelepciune, areșă aibă în vedere cle
mența și tot de o dată are să mai 
aibă și alt ceva în vedere, are să 
apere societatea, 4kre a fost cu drept cu
vânt alarmată; are dreptul Majestatea 
Sa să aprecieze tdte aceste considerațiunl, 
are să combine clemența cu dreptul ce 
are societatea de a fi liniștită, cel puțin 
pentru viitor, și dacă Majestatea Sa ar 
întinde generoșitatea Sa pentru o mul
țime din acești dmenl cari ah fost îm
pinși laturburărl, sunt unele cașuri unde 
Majestatea Sa pdte că nu ar face ceva ce 
credem unii din noi, unde justiția are să 
se pronunțe și numai în urmă Majesta
tea Sa va aprecia și de va crede de cu
viință va usa și de dreptul de grație.

Așa dar ceea-ce v’așl ruga, D-lor de
putați, este să lăsațl ca Majestatea Sa să 
facă ceea-ce va crede în privința amnes- 
tiel; destule drepturi aveți D-vdstre de 
exercitat pentru a da satisfacere atâtor 
alte aspirațiuni și nevoi ale țârei; destul 
este că v’ați încredințat că acăstă dorință 
va ajunge, după cum cerea D. lonescu, 
la amjul Majestăței Sale, și prin urmare, 
nu aveți de ce să mai veniți cu aseme
nea amendamente. (Aplause).

D. vlee președinte: Sunt 6 ore și 
consult Adunarea dacă încuviințăză pre
lungirea ședinței.

Adunarea încuviințăză prelungirea șe
dinței.

Voci: închiderea discuțiunei.
D. vice președinte: D. M. Kogălni

ceanu are cuvântul contra închiderel 
discuțiunei.

D. M. Kogălniceanu: Așa debutați 
D-vdstre, D-lor? Așa începeți era cea 
nouă cu care vâ făliți ?

Alaltă-ierl ați închis discuțiunea ge
nerală asupra proiectului de adresă în
tr’un mod precipitat; astăzi onor, maio
ritate a fost mai tolerantă, însă tocmai 
când intram în focul discuțiunei s'a ri
dicat de D. Nicolae lonescu cestiunea am- 
nistiel și D. ministru de justiție ne-a 
pus înainte teoria cea mal nedreaptă, dupe 
care M. S. Regele este expus la ttite a
tacurile, remânând descoperit. Grațiarea, ; 
dupe ideea ntistră, este dreptul Cortinei; _____ r_______________ x v
dar amnistia este un act de guvernă- ? putea î de aceea dacă veri o-data a 
mânt. Dacă și amnistia era un drept ex- ; fost mal drept să se închidă discuțiunea 
cljisiv al Cortinei, cum este grațiarea, j apoi e de astă-dată.

suut sigur că Majestatea Sa de mult ar 
fi usat de acest drept.

Eh nu sunt om care să măgulesc pa- 
timele și să răscol poporul, dar $ic că 
sunt momente în cari e cu neputință ca 
un român să stea rece la aceste teorii reci 
ca ghiața.

M’ați înghețat pe mine care sunt bă
trân, cum nu veți îngheța pe cei tineri ?

ț)iceți că acesta e un drept care apar
ține Regelui. Se înțelege de la sine că 
Regele are acest drept; căci dacă grați- 
ează pdte să și amnistieze. Dar chiar ve
nirea ministerului actual și proiectele de 
lege ce ah să ni se înfățișeze arată că 
Regele a apreciat buba regretând ceea*ce 
s’a întâmplat, și am să vă arăt in acâstă 
privință cum armata a usat de drepturile 
el. S'a ^is că dorobanțul 'șl-a îndeplinit 
bine datoria; uitați însă că de la doro
banțul care trage dupe comandă și până 
la oficerul care comandă e o mare deose
bire. Oficerul care vede că se despart din 
mulțime duoi țărani cari vin înaintea lui 
ca să-'I vorbiască și comandă la 400 să 
tragă și ’i împușcă... (Sgomot protestări).

D. Th. Rosetti, președintele consi
liului : Spuneți unde s'a întâmplat ca 
400 să tragă în duoi ?

D. M. Kogălniceanu: ’l-ati împușcat 
în cap de ati că^ut morți și pe urmă ati 
venit să le facă autopsie. (Sgomot).

Voci: închiderea discuțiunei.
D. M. Kogălniceanu: Nu veți în

chide discuțiunea; în viața mea am pă
timit multe, dar până voiti muri trebue 
să rămân tot același.

D. prim-ministru, care a fost prefectul 
meti, nu trebue să se indigneze ducă ’I 
fac un compliment ^icându-'i că recunosc 
în dânsul pe vechiul liberal... (Sgomot).

Din gura mea nu a eșit nici o-dată un 
cuvânt în contra Regelui, am fost puru
rea corect, pururea devotat, fără să fac 
paradă de liberalism și când eram pe 
băncile oposițiunei și când eram pe banca 
ministerială.

Am dreptul să spun că înainte de a 
muri eti nu voiti înceta să apăr pe țărani 
și voiti merge chiar înaintea juriului ca 
să ’I apăr.

Cerând Majestăței Sale amnistia, eti 
nu fac un act de trădare către Rege ci 
un act de devotament. De aceea termin pi
când : Amnistie, amnistie, amnistie!

Voci: închiderea discuțiunei.
D. Gr. TriandafU: Voiti să vă spun, 

D-lor, că D. lonescu nu a făcut un amen
dament la paragraf ci o propunere. D-sa 
a ^is câte-va cuvinte în favărea țăranilor, 
și acele cuvinte ati să ajungă la au^ul ce
lui în drept ca să amnistieze.

Dar ce discutăm noi acum? Numai pa
ragraful I de la răspuns și acest paragraf 
mi se pare că e destul de elucidat. De afli 
di mi ne ță până acum s’a epuisat tot ce se
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D. N. Nlcorescu: Iată ci depune un 
amendament.

__ Se pune la vot închiderea discuțiu
nei și se primesce.

D. G. Vernescu, ministru de Jus
tiție : D-lor, am ondre a depune decretul 
M. S. Regelui prin care vă aduc o lege 
pentru Brăila. Sciți nenorocirea întâm
plată la Brăila, ne trebue o lege de mu- 
ratoriă; am pregătit tot, este tot ca aceea 
pe care ați votat-o pentru Palatul admi
nistrativ. Vă rog dar să o luați de ur
gență in discuțiune în secțiuni ca să o 
putem vota în > ședința viităre; fiind-că 
dacă va sta mult în secțiuni se prescrie 
terminele prevăzute într’ânsa.

D. D. Laurian: D-lor, la § I, s'a pro
pus un amendament și o propunere; o- 
piniunea comisiunei, unde era față și de
legatul minorității a fost de a respinge 
în unanimitate amendamentul D-lui As
lan. In ceea-ce privesce propunerea D-lui 
lonescu.

D. N. Nicorescu: Amendament nu 
propunere.

D. D. Laurian: D-lor, aci sunt re- 
presentantul comisiunei și comisiunea a 
considerat ca propunere amendamentul 
D-lui lonescu, pe care a respins-o.

— Se pune la vot amendamentul D-lui 
Aslan și se respinge.

—Se pune la vot amendamentul D-lui 
N. lonescu cu bile, după cererea a 15 
deputați, și resultatul scrutinului este 
cel următor:

Votanți  ..................... 78
Maioritatea regulamentară .47 
Bile albe..............................19
Bile negre ....... 58

. D. vice-președinte: Adunarea a res
pins amendamentul.

—Se pune la vot paragraful ântâiii din 
adresa minorităței și se respinge.

—Se pune la vot paragraful ântâiă al 
maiorităței și se adoptă.

—Ședința se ridică la 6 și jumătate ore, 
anunțându-se cea următore pe Mercur! 
7 Decembre.

(Ședința de la 7 Decembre 1888
Președința D-lui președinte Lascar Ca- 

targi.
— Ședința se deschide la ora 1 dupe 

amia^i.
— Presenți 135 D-ni deputați.
— Nu .răspund la apelul nominal 38 

D-nl deputați și anume:
In congediu:

D. C. C. Arion.
Fără arătare de motive:

D-nil T. Anastasiu, G. Apostoleanu, 
N. C. Aslan, G. Berevoescu, L. Bogdan, 
P. Brătășanu, A. Cămărășescu, G. Canta
cuzino, C. Christodorescu, I. Cincu, C. 
Danaric, C. Datculescu, V. Dimitropolu, 
C. Dobrescu, G. Drăghici, G. Duca, P. 
Ene, N. Georgescu, C. Ghițescu, A. Goi
lav, L. Goilav, T. lonescu, I. Miclescu, V. 

G. Mortzun, I. NegulicI, R. Pătărlăgeanu, 
A. Peșacov, V. Pleșoianu, V. Poenaru, 
S. Rășcanu. G. Robescu, I. Robescu, N. 
Săulescu, N. C. Săveanu, S. Șomănescu, 
C. Vrabie, I. Grădișteanu.

— Sumarul ședinței precedente se a- 
probâ.

—Se trimite la comisiunea de petițiuni: 
petițiunea D-lui Th. Popovici, a D-lui C. 
Sacanu, a D-nei Zinca Zefcopolu, a D-lui 
Toma Adam, a D4ul Th. Carale, a D-lui 
V. C. Sion, a mai multor reserviști din 
comuna Vrata, județul Mehedinți, a mal 
multor locuitori din comunele: Vâlcelele, 
Tutana, Corbeni și Uda din județul Argeș, 
a mai multor locuitori din comuna Vi- 
șani, județul Râmnicu-Sărat și a mai 
multor locuitori din comuna Gura-Mo- 
trului, județul Mehedinți.

— Se trimit la comisiunea de indige
nat: petițiunile D-lor Ch. Ephraim-Roscu, 
C. Litarczek și V. Silvianu.

— Se trimite la comisiunea comunală: 
petițiunea mal multor locuitori din cătu
nele Preutescii-Adamadei, Tunddea și 
Monastiora din județul Suceava.

— Se trimite la comisiunea budgetară: 
petițiunea D-lor Th. Nicolescu și G. Po
pescu.

— Se trimite la comitetul delegaților 
de secțiuni: comunicarea președintelui ca
merei de comerciă din Galați, pe lângă 
care depune <jece exemplare a memoriului 
camerei de comerciă în cestiunea portu- 
rilor-france.

D. ministru al justiției, G. Ver
nescu: Am să fac o propunere, D-le 
președinte. Rog pe onor. Cameră să trecă 
pentru câte-va minute în secțiuni spre a 
discuta proiectul de lege moratoriă; fiind
că expiră termenul, și urgența acestei 
legi e deja votată de D-v6stre.

Voci: Da, da.
— Se pune la vot propunerea D-lui 

ministru de justiție și se primesce.
— Adunarea trece a lucra în secțiuni.
— Ședința se redeschide peste o jumă

tate de oră sub președenția D-luI preșe
dinte Lascar Catargi.

D. președinte, Lascar Catargi: D. 
I. Lahovari are cuvântul spre a presința 
o propunere.

D. I. Lahovari: Iată, D-lor, propu
nerea ce un însemnat număr de deputați 
ne credem datori a vă presința:

PROPUNERE
Subsemnățil,
Având în vedere că, în starea de 

strîmtorare în care fostul guvern 
a lăsat tesaurul public, o datorie 
imperiosă se impune representanți- 
lor țărei, aceea de a căuta tăte mi$- 
locele de a împuțina cheltuelile și de 
a spori veniturile, lovind în tote abu- 
surile, mai ales în acelea cari au 
fost stabilite de fostele Adunări în 
folosul lor personal;

Având în vedere că între aceste 
abusuri figurăză dreptul exorbitant, 
creat de acele Adunări în favorea 
deputaților și a senatorilor, de a cir
cula fără nici o plată în tot cursul 
anului pe tote liniile ferate din 
țără;

Având în vedere că nu e nici un 
motiv serios ca deputății și senato
rii, afară din timpul sesiunilor, să 
călătorescă, pentru trebile saă plă
cerile lor, în socotăla contribuabi
lilor ;

Având în vedere că, în fața enor
melor sume ce le plătesce țăra în 
străinătate pentru anuitățile căilor 
ferate, este de neapărată trebuință 
ca acele căi să producă cât mal mult 
venit, spre a ușura puțin sarcinele 
ce ni s’ati impus pentru construc- 
țiunea lor;

Având în yedere că din comptu- 
rile direcțiune! drumurilor de fer 
resultă că cărțile de liber parcurs 
ale deputaților și senatorilor aduc 
Statului o pagubă anuală de aprope 
200.000 lei.

Propunem următorul proiect de 
lege:

PROIECT DE LEGE

Art. 1. Deputății și senatorii vor 
primi o cartă de liberă circulațiune 
între reședința județului unde sunt 
aleși și Capitală.

Acăstă carte li se va libera și va 
fi valabilă, opt (Jile înaintea deschi
dere! sesiunilor Corpurilor legiui
tore, în tot timpul sesiune!, și opt 
(Jile dupe închiderea sesiune!.

Art. 2. Ori-ce disposițiune con
trarie legei de față este și rămâne 
abrogată.

I. N. Lahovari, G. Dem. Teodo- 
rescu, C. Pariano, A. Simu, Dr, 
Gavrilescu, Em. Protopopescu-Ifyke. 
loan C. Grădișteanu, Văsescu, George 
Em. Lahovari, C. Kogălniceanu, Di- 
mitrie Ghika, I. Stănescu, Cernătescu, 
L Săndulescu-Nanoveanu, E. Mavro- 
cordato, C. lennescu, Al. Gr. lonescu, 
Dr. Athanasescu, Vlădoianu, N. Fi
lipescu, Gr. Chrissenghi, I. Fătu, 
loseph Th. Oroveanu, I. P. Bala- 
nolu, Lazăr Niculescu, C. Cesianu, D. 
Aug. Laurian, M. Balș, loan Tănase 
Dumitriu, G. Duca.

Acum rog pe onor. Cameră să ml per

Digitized by Google



266 DESBATERILE ADUNAREI DEPUTAȚILOR 13 Decembre 18S3
mită a solicita urgența asupra acestei 
propuneri.

D-lor, de la Începutul acestei sesiuni, 
cum ați putut observa cu toții, a defilat 
la acestă tribună o serie de propuneri, cari 
tindeafi unele a agrava cheltuelile Statu
lui, iar altele a diminua veniturile. Pro
punerea ce am onore a vă presinta este 
dar cea d’ântâifi măsură care tindea ușura 
ăre-cum sarcinele Statului.

Dupe statistica făcută la drumurile de 
fer, cheltuelile de transport ale D-lor de
putați și senatori se ridică pe an la aprope 
200.000 lei. Privilegiul creat de fostele 
Adunări In favărea lor tn timp de 4 ani 
a costat pe Stat aprăpe un milion.

Ei bine, cred că o propunere, care, prin 
derogațiune la obiceiurile de până acum, 
tinde a aduce o mică ușurare la grelele 
nevoi în care a că^ut țera, merită onărea 
de a fi votată de urgență.

Este demn, D-lor, ca acestă Adunare 
să dovedăscă țărei că ceea-ce a criticat 
când era în oposițiune... (întreruperi).

D. C. Bobeica: Nu s'a criticat acăsta. 
(Sgomot).

D. I. Lahovari: D-lor, perimiteți-mi 
a vă spune că acestă propunere e bine să 
fie discutată fără pasiune și fără alarmă, 
ca să nu crădă țera că Adunarea pune 
pasiune în discuțiunea unor asemenea 
cestiuni... (Sgomot).

D. I. Nucșoreanu : D-lor, ’mi este 
forte greii să combat un laureat din Pa
ris. (Ilaritate). Scifi că D. Lahovari este 
doctor în drept, laureat, adică mal mult 
de cât doctor, și mă așteptam ca D-sa, 
când va face servicii țărei, are să încăpă 
de jos în sus, iar nu de sus în jos. (Ilari
tate). Propunerea presintată de D-sa pu
tea să fie făcută de un om de o altă talie, 
nu însă de talia unui laureat. (Ilaritate).

D. președinte, L. Catarg! : Nu se 
discută acum propunerea, ci numai asu
pra urgenței.

D. I. Nucșoreanu: Țăra nu ne-a trimis 
aici ca să aruncăm pulbere în ochii ei. 
Dacă între D-văstre sunt și de acei cari 
aii aerul de a voi să facă ast-fel... (Pro
testări, sgomot).

D-lor, am avut onore să fac parte din
tre cei 40 de deputați din oposițiunea- 
unită, și nu scifi să fi fost acesta progra
mul oposițiunel-unite.

<D. președinte, L. Catarg! : Bine
voiți a vorbi asupra urgenței, căci acăsta 
este în cestiune acum.

D. I. Nucșoreanu: D-nil Nicolae lo
nescu și Kogălniceanu aii vorbit duoă ore 
afară din cestiune și D-văstră nu *I-ațI 
întrerupt. Pentru ce? Pentru că D-lor 
sunt ămeni cu multă învățătură și sciință. 
EI bine, eti de și nu am învățătura ace
lor D-nl, am însă inimă și experiență. 
(Aplause).

D ior, țăra cere de la noi să vidăm mal 
ântâifi cestiunile principale. Vidat-am 
însă până acum veri-o cestiune principală? 
Credeți D-vostre că alegătorii sunt așa 
de naivi în cât noi ne putem dispensa de

Imprimeria Statului.

angagiamentele ce am luat față cu dân
șii, făcând numai nisce asemenea pro
puneri ?

Ia să vedem acum cine face propune
rea? Intre acel ceiafi subscris-o văd că fi- 
gurăză și un domn doctor, care are trei 
lefuri și duoă bilete de liber parcurs. (A- 
plause, ilaritate).

D. președinte, L. Catarg!: Bine
voiți a vă mărgini în cestiunea urgenței 
și a nu provoca personalități.

D. I. Nucșoreanu: Permiteți-’mi dar 
să spun că propunerea acăsta nu este ur
gentă, pentru cuvântul că nu respunde 
la interesele generale ale țărei, și rog pe 
onor. Parlament să ia în desbatere de ur
gență mal ântâifi legile cari sunt de in
teres general.

Acum ași întreba pe onor. D. Laho
vari : acesta este curagiul D-sale civic ? 
Pentru ce nu vine D-sa cu acea propu
nere, care se simte în aer, și pentru care 
D-sa, ca membru din oposițiune, a luat 
angagiamentul de a o face?... înțelegeți 
D-vdstre despre ce este vorba...

O voce: Fă-o D-ta.
D. I. Nucșoreanu : Efi nu am atâta 

curagifi. De ce nu o face D. Lahovari ?...
In fine, regret că un laureat din Paris 

vine cu propuneri de felul aceleia pe care 
a presintat-o (Aplause, ilaritate).

— Se pune la vot urgența și nu se 
admite.

D. președinte, L. Catargiu: Conform 
regulamentului, propunerea presintată 
de D. Lahovari se va trimite la secțiuni.

Acum D. Voinov are cuvântul.
D.N. Voinov: D-lor deputați, în urma 

propunere! făcută de onor. D. I. Laho
vari, ’ml-a venit și mie în idee să fac o 
propunere cam în același sens. De și în 
principifi nu sunt pentru propunerea ce 
vi s'a presintat, însă fiind-că pe cât se 
pare scopul ei ar fi economisarea banu
lui public, căci din alt punct de vedere 
cred că nu a putut fi făcută, apoi atunci 
ași ruga pe D-nil subscriitori al propu
nere! să bine-voiască a primi modificarea 
ce’ml permit a cere să se introducă în 
propunerea D-lor. Iată în ce constă ea :

PROPUNERE
Biletele de liber permis vor fi valabile 

numai pe timpul sesiunei de la domicilifi 
până în BucurescI și vice-versa.

Propunem și suprimarea diurnelor de
putaților șezători în BucurescI.

N. Voinov, Radu Stanian, Ulysse Bol
descu, C. Bobeica, N. I. Micescu, Con
stantinescu, Ghițescu. (Aplause).

D-lor, dacă în preocupațiunea năstră 
de a realisa economii pentru tesaurul pu
blic ne este ertat a împinge lucrul până 
acolo in cât să nu mai ținem compt de prin
cipiul democratic că munca trebue să fie 
plătită; că depututui are drept la o diurnă, 
că lui trebue să i se pue la disposițiune 
mi<j!6cele de a se transporta în ori-ce parte 
a țâre! spre a putea studia diferintele lo- 
localități și a se încredința de necesitățile 

lor, și ast-fel când vine aci să ’și pătă 
îndeplini în consciință mandatul ce i s’a 
încredințat, datoria ce are către țăiă; da
că, ^ic, un asemenea principifi democratic 
găsiți că astăzi este cu totul desoodat, a- 
pol atunci înțeleg durerea D-vdstre de 
inimă pentru tesaurul public, pentru e- 
conomil, durere atât de bine manifestată 
prin propunerea ce ați presentat. Dar în 
cașul acesta mâ întreb : pentru ce D-văs- 
tre nu ați găsi nemerit că deputatului să 
i se acorde un bilet de parcurs numai de 
la reședința sa și până la Cameră, adică 
de la județul unde 'șl are stabilit domici
liul real și până la BucurescI ? Pentru ce 
n’ațl refusa acest drept deputatului care 
șade în ^BucurescI ? Iată ceea-ce mâ face 
să me măgulesc a crede că D-vdstre veți 
primi a se modifica în acest sens propu
nerea ce ați făcut. (Aplause).

Trec acum mai departe.
Legea prevede că deputatul are drept 

la o diurnă. Dar pentru ce i se dă acăstă 
diurnă F Negreșit ca compensare acheltu- 
ielelor ce necesită deplasarea sa. In ade
văr, deputatul care vine din afară din ju
deț, cu o mână primesce diurna și cu cea 
alta o dă oteLerilor. Tot așa este însă cu de
putatul care șede în BucurescI ? Depla
sare să fie venirea sa în preumblare până 
la Cameră ? (Aplause). Socot dar că In 
dorința ce aveți de a se face cât mal multe 
economi!, cu plăcere veți primi propune
rea ce fac de a se suprima diurnele depu
taților cari 'și afi locuința în BucurescI.

O Voce: Dar senatorii ?
D. N. Voinov: D-lor, propunerea mea 

va merge la secțiuni, și acolo D-vdstre o 
puteți modifica, acum însă ea rămâne 
ast-fel cum e formulată. (Aplause).

D. președinte, L. Catarg!: Propu
nerea D-lui Voinov, conform regulamen
tului, se trimite la secțiuni.

Acum D. Negoescu are cuvântul.
D. Negoescu : D-le președinte, vă rog 

să bine-voițl a mijloci pe lângă ministe
rul de lucrări publice spre a mi se pune 
la îndemână un tablofi de toți funcționa
rii căilor ferate, de numele, pronumele și 
funcțiunea ce ocupă de titlurile ce afi și 
de naționalitate, cu lămurire dacă este 
safi nu recunoscută de Cameră ; acăsta vă 
ași ruga să mi se procure înainte de a 
veni în discuțiune budgetul cailor ferate ; 
și pentru că cererea mea în acăstă parte 
privesce trecutul, doresc ca și pentru 
present să mi se comunice un supliment 
la acest tablofi de unde să se vadă func
ționarii numiți și scoși în timpul de când 
s’a reconstituit noul minister. 'Mi trebue 
aceste elemente pentru că voifi să văd 
cum se aplică legea în privința numirilor 
funcționarilor la căile ferate, și atunci, 
de voifi crede de cuviință, voifi anunța 
o interpelare în regulă D-lui ministru.

D. președinte, L. Catarg!: Se va 
comunica ministerului.

Acum la ordinea ^ile avem continuarea 
discuțiunel pe paragrafe a adresei.

(Va urma).
DIRECTOH, ALEXANDRU PENCOVICL
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Ședința de la 7 Decembre 1888
Președința D-lni președinte, Lascar 

Catargi.
(Urmare)

— D. D. A. Laurian, raportorul co- 
misiuniî, dă citire paragrafului al duoilea 
din proiectul maiorităței și paragrafului 
coresp jucător din proiectul minoritățel 
comisiunel.

D. președinte, L. Catarg!: D. Ni
colae lonescu are cuvântul.

D. N. lonescu: D-le președinte,a vor
bi despre politica din afară este tn același 
timp a gândi la armata ndstră; căci poli
tica din afară nu pdte fi de cât tn raport 
cu forța de care dispune un stat tn tntrul 
săă. Acel stat care este preparat să res
pingă atacul, acel stat are o politică mai 
netedă de cât altul care se află într’o si
tuațiune contrariă. Prin urmare, cea d’ân- 
iâiă idee care ni se presintă aci este dacă 
noi tn Intru dispunem de tdte elemen
tele cari sunt necesarie pentru a susține 
o politică dre-care.

D. ministru de externe, vorbind tn alt 
loc, a spus acolo ca este și D-sa pentru 
neutralitate; vorbind aci, și ca deputat și 
ca consilier al Tronului, a arătat cât de 
ilusorie este acăstă credință în neutra
litate ; prin urmare, ar fi contrazicere în 
chiar cuvintele persdnelor însărcinate de 
a dirige politica ndstră din afară.

O voce: Când am Zis una, când am Zis 
alta?

D. N. lonescu: Aud întrerupându- 
mâ cineva: când am Zis una, când am Zis 
alta? Acel cine-va nu pdte fi de cât D. 
ministru de externe.

Apoi într’una din ședințele trecute, 
vorbind incidental despre cestiunile exte
ridre, D. ministru a exprimat, negreșit 
în alte cuvinte, următorea idee: cestiunile 
exteridre nu sunt constituționale, sunt ale 
țărei. Ce ar însemna acăsta? Că în poli
tica exteridră nu este permisă intervenți- 
unea indirectă a națiunel prin represen- 
tanții el, ’și-a dat cuvântul pentru ce cere 
acest privilegii; Z*®® • trebue o continu
itate în politica din afară.

Mal departe, politica exteridră trebue j 
să aibă țărmuri difinite și continuate. Su- ’ 
veranul represintă întregimea țărei. Va | 
să Zică, dacă politica exteridră este în 
mâna țărei direct, și fiind-că noi suntem 
o țără democratică, în politica ndstră ex
teridră ar fi o democrație pur și simplă 
lace lemoniană, și acea democrație ar fi 
representată prin eminentul representant 
al Statului, prin Suveran. *

Iată ce a Zis D. ministru de externe în 
auZul tutulor. Prin urmare, întrebărilor 
D-sale: în ce loc și când ? Ei răspund: 
aci, sunt câte-va Zile- Ei am înțeles că 
ministrul de externe ar erige, în axiomă, 
pentru România modernă,^dogma- Rege

lui Sdre: L^Etat c'est moi; și acăsta pen
tru cuvintele că în politica externă trebue 
continuitate și cele-alte. In Senat, D-sa 
respunZând la o interpelare făcută de unul 
din representanți! Iașilor, a Zis că și D-sa 
e pentru neutralitate. Ași dori dar ca D. 
ministru, cu ocasiunea discuțiune! pasa- 
giulul din.discursul Tronului...

D. ministru de externe, P. P. Carp : 
N’am răspuns așa.

D. N. lonescu: Eu așa am citit.
D. ministru de externe, P. P. Carp: 

Ed vă vorbesc de Monitor.
D. N. lonescu: Aci deschid o paren- 

tesă. Monitorul ese fdrte neregulat, ed am 
citit in gazetele oficidse și acăsta pentru 
cuvântul că în politica externă fibra na
țională e prea delicată și trebue căutat și 
în presă ca să se vadă reflectul celor Zise. 
Ed am citit într’un jurnal oficios; Moni
torul este tn întârZiere, și dacă D. minis
tru de externe va obține de la colegul 
săi de la interne ca să publice Monitorul 
Zi cb Zi desbaterile Corpurilor legiuitdre 
atunci vom fi mal bine înarmați, spre a 
răspunde chiar cuvintelor textuale ale 
D-lor miniștri. Până atunci însă ed cred 
că n’a fost rea intențiune din partea jur
nalelor cari ad reprodus cuvintele D-luI 
ministru. Dar acceptez cu fericire desmint 
țirea dată de D-sa că nu s’a pronunțat 
pentru neutralitate. Sunt dar în regulă;

In privința acăsta D. ministru de ex
terne are un mod al săi particular de a 
înțelege controlul țărei asupra politicei 
sale. Țara, Zic® D-sa, e represintată prin 
Suveran, și Suveranul e arbitrul suprem 
în politica externă. Scid că se pot invoca 
exemple din Englitera chiar, dar acolo 
era o stare anormală, era un domn care 
intrase cu armata în Englitera, având de 
apărat ideile protestante, și ca suveran 
protestant se încoronase. Cașul însă nu 
se vede în nici una din monarchiile mo
derne ; și Constituțiunea ndstră e precisă, 
ea Zi®® ca națiunea nu-’șl exercită de cât 
prin delegațiune suveranitatea sa; prin 
urmare, nu putem să admitem altă dele- 
gațiune de cât aceea prevăZută în Consti- 
tuțiune. pic acăsta, pentru că e un arti
col precis In Constituțiune care spune că 
nici un act al Domnului, că ori ce act al 
Regelui trebue să fie contra-semnat de un 
ministru, așa că negreșit când vom avea 
să criticăm un act al Suveranului, vom 
întreba pe ministrul care ’l-a contra
semnat, iar nu pe Suveran; pentru că ast
fel să rămânem corecțl și ortodox! con
stituționali. N’avem în vederea ndstră de 
astă-dată nici un act de asemenea natură, 
dar, prin indiscrețiune, la alegerile din 
iarna trecută, la ministerialele alegeri de 
atunci se spunea, căci era vorba numai de 
un singur om care dirigea întrăga poli
tică, se spunea că d. I. Brătianu n’a sub
scris nici un angagiament. Așa spuneați 
amicii săi, pot Z’c® idolatrii săi, către 
corpul electoral, și cu acăstă declarațiune 
a căpătat încrederea amicilor săi.

Ei, punând acăstă întrebare d-lui mi

nistru de externe, voiesc să fii asigurat 
și de astă dată că nici un angagiament nu 
e luat de Suveranul României, că nici un 
ministru n’a pus semnătura sa pe vre o 
stipulațiune dre-care secretă, întru cât 
privesce cooperarea ndstră eventual la un 
resbel dre-care. Politica externă se pdte 
defini ast-fel: a face totul pentru a nu se 
încurca într’un resbel; a menține pacea 
e starea normală;'a preveni resbelul este 
a se îngriji de apărarea din întru și a în
treține relațiuni bune cu lumea din afară.

Prin urmare, eh cred că, pentru a fi 
țăra asigurată pe deplin cum că n’are să 
fie surprinsă de o politică exteridră care 
șă o implice într’un resbel general, cred 
că e momentul oportun ca d. ministru să 
ne dea explanațiuni mai categorice și mai 
precise de cât ne-a dat cu altă ocasiune în 
mod incidental.

Să vedem cum se justifică acăstă cerere 
a mea.

E o dre-care deosebire între redacțiunea 
respunsului și aceea a Mesagiulul; sunt 
lucruri pe cari respunsul le-a trecut sub 
tăcere, și când comparăm Mesagiul de an 
cu răspunsul care a rămas atunci numai 
în proiect, căci d-vdstră sciți că nu s’a 
făcut respuns, atunci curiositatea ndstră 
e legitimă ca să vedem de astă-dată cum 
înțeleg actualii consilieri ai Tronului a- 
căstă politică de pace, de care fac o pro
fesiune imperturbabilă.

Dați-mi voe, Domnilor, să citesc câte
va cuvinte din Mesagiul de an :

„Suntem îndreptățiți a crede că silin
țele ce se fac pentru manținerea păcei vor 
isbuti și că ea va fi asigurată spre binele 
și fericirea tutulor. Cu tdte acestea, fără 
a ne abate un singur moment de la calea 
prudentă pe care am urmat’cTde la înce
put, suntem datori, în momentele grele 
prin cari trece Europa, să ne gândim ne
contenit la întărirea ndstră interidră, spre 
a putea privi cu încredere în viitor/

CAROL.
Președintele consiliului de miniștri și mi

nistru ad interim la resbel, I. C. Brătianu.
Ministru cultelor și al instrucțiune! pu

blice, D. Sturdza.
Ministru justiției, Eug. Statescu.
Ministru afacer. străine, M. Pherekyde 
Ministru lucrăr. publice, P. S.Aurdian 
Ministru financelor, C. Nacu.
Ministru de interne, R. Mihaiu.
Ministru agricultura!, industriei, co- 

merciului și domeniilor, V. Gheorghian.
Iată ce respundea comisiunea Camerei 

la acăstă frasă prin care se anunță că Eu
ropa trece prin împrejurări fdrte grele.

„Față cu evenimentele mari ce par că se 
pregătesc în Europa țâra e îngrijită.

„Speranțele exprimate de Majestatea 
Vostră „căsilințele pentru manținerea pă
cei vor isbuti* sunt menite a contribui la 
liniștea spiritelor.

„Sacrificiile făcute pentru desvoltarea 
miZlocelor de apărare a țârei ne fac să pri-

। vim viitorul cu încredere. Progresele re- 
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alisate de armata română și patriotismul 
de care e însuflețită acăstă - armată sub 
înalta conducere a Majestăței Vdstre pun 
țera în stare de a-’șl face datoria cu ondre 
când va fi vorba de apărarea teritorului 
și a neatârnărei ndstre/

Acum să vedem ce <jic documentele de 
astăzi.

„Constat cu fericire, ^ice Mesagiul, 
că relațiunile ndstre cu puterile străine 
sunt din cele mai îmbucurătdre.

„ Politica prudentă, ce un patriotism lu
minat a insuflat tutulor partidelor, dove- 
desce că Regatul României este un ele
ment puternic de liniște și de siguranță. 
In acestă atitudine corectă stă pentru noi 
garanția că ne vom bucura ca până a- 
cum de încrederea puterilor celor .mari 
și de amiciția sinceră a vecinilor noștri 
din peninsula balcanică, și ast-fel nu vom 
compromite întru nimic sforțările acelor 
cari caută a deslega cestiunile pendinte 
fără sguduiri violente și a ne asigura pa
cea de care avem trebuință pentru desvol- 
tarea iubitei ndstre țări.*

Iată ce ni se propune să răspundem la 
acest pasagifi:

„Adunarea deputaților, ^ice răspunsul, 
este fericită de a primi asigurarea că re
lațiile ndstre cu puterile străine sunt din 
cele mai îmbucurătdre.

„Fiind un element de ordine, de liniște 
și de cultură la Dunărea-de-Jos, România 
se va feri de a părăsi calea prudentă, care 
’l-a atras încrederea puterilor celor mari 
și sincera amiciție a vecinilor ei din pe
ninsula balcanică. Ast-fel opera păcei de 
care avem nevoe va găsi în noi sprijini
tori confinși și statornici.*

Deosebirea mare care este între docu
mentele de, astă primă-vâră și între cele 
analdge de acum stă aci, că România, care 
până acum se ^icea că este element de 
ordine și progres, se lasă afară progresul 
și se vorbesce numai de liniște.

Ași dori să sciU dacă în acest paragraf 
destinat a fi combinat și criticat și în afară 
este veri-o idee deosebită între ceea-ce se ^i- 
oea până acum și între ceea-ce se ^ice a- 
cum; dacă trebue România să renunțe la 
desvoltarea progresivă în intru pentru ca 
să fle un element de liniște în orient.

Relațiunile ndstre sunt de duoă cate
gorii: atitudinea ndstră către puterile 
cele mari, cari 'și daâ sforțări să manțină 
pacea generală, și atitudinea ndstră către 
puterile cele mici, cari nu sunt și nu pot 
fi mulțumite de pace; fiind-că vedem Ser
bia cum ’și schimbă Constituțiunea, Bul
garia care nu a ajuns încă în stadiul in 
care să pdtă fi un element de ordine, de 
stabilitate în orient.

Nu mai vorbesc de Grecia, nu mai vorbesc 
de Muntenegru, nu mai vorbesc nici de 
însă-și Turcia, pentru că cred că trebue să 
fim modești în sfera relațiunilor ndstre 
exteriore, și să nu ne prea ocupăm așa 
mult de cei mari a-tot-puternici, cari aâ 
în mâna lor responsabilitatea păcei gene
rale» ci să ne ocupăm mai mult de vecinii 

noștri imediați, cu cari avem de a ne în
țelege mai de aprdpe de £ât cu cei-alți.

Pacea nu este în sarcina ndstră, nu este 
în grija ndstră. D. ministru de externe, 
mai filele trecute, a ^is fdrte bine: Noi 
nu putem turbura pacea, dar putem să 
aducem cu nesocotință mari desastre. Nu 
sciâ la ce putea să facă D-sa ajusiune, 
sciu atât, că la pacea generală suntem in
teresați și noi ca tdte cele-alte state mari 
și mici; dar trebue să ne pătrundem de 
ideea că grija de a manține pacea nu este 
numai în sarcina ndstră, și că, a face sa
crificii pentru pacea generală, este a ne 
impune cheltueli și griji cari nu sunt pro
porționale cu modesta ndstră posițiune. 
Și pentru acăsta pdte că ar trebui ca po
ntica ndstră să fie aceea-ce a dorit’o Di- 
vanurile ad-hoc, ceea-ce s’a exprimat la 
1877, cu ocasiunea celui din urmă resbel, 
să fie ceea-ce este în programa tutulor 
partidelor....  Vă rog să mă scusați dacă 
introduc partidele în discuțiune, dar le’in
troduc fiind-că Mesagiul însu-și, într’un 
mod insolit, introduce partidele în acestă 
cestiune fdrte gravă.

D-lor, nu este ope& partidelor, și nu 
trebue să fie politica exteridră la noi 
opera lor, pentru cuvântul că la noi, dupe 
însă-și credințele D-lui ministru de ex
terne, nu mai sunt partide, ne trebuesc 
formațiuni noui. Ei! dacă nu sunt par
tide, și dacă se aștăptă formațiuni noui, 
apoi pentru ce să mai rezimăm un interes 
așa de mare ca pacea ndstră, pentru ce să 
o rezimăm pe oficiul partidelor?

Eâ sunt convins de un lucru: că atunci 
când o politică este bine definită, când ea 
a câștigat, ca să <jic așa, asentimentul 
țărei întregi, când prin discuțiuni clare 
și practice a ajuns o politică să fie con
sacrată, atunci nu mai este politică a par
tidelor, atunci ea nu mai este în grija 
cabinetului, ci în grija țărei întregi.

In sensul acesta putem $ice că practica 
ndstră și moravurile ndstre constituțio
nale ar fi mai bune de cât ideea și idea
lurile ndstre de partid. Când o politică de 
neutralitate, presupun eâ, sah de absolută 
independență, care este contrarie neutrali- 
taței; când o politică dre-care va avea 
rădăcini în consciința națiunei, nu în mis
terele cabinetului, când o politică va fi 
nediscutată în comițiile electorale, ci afir
mată în tot-d’a-una de câte ori se reîno- 
iesc Camerile în sensul punctului de ple
care a ei, atunci acea politică se pdte 
numi națională, acea politică caracteri- 
seză un popor, acea politică ne dă prin 
acesta chiar garanția continuităței. Nu 
trebue să vedem garanția continuităței 
nici într’un partid, precum nici în voința 
Suveranului, ci trebue să o vedem mai 
cu semă în consciința națiune!, în persis
tența națiunei, într o politică definitivă.

Acum, dacă acesta este adevărul, a- 
tunci politica neutralităței a fost defi
nită, a fost expresă, a fost consacrată 
mai de multe ori de cât politica neprecisă, 
de cât politica vagă, de cât politica vapo- 

rdsă, dacă pot să ^ic așa, a diferitelor par
tide. Ancă de la Divanul ad-hoc, în Mol
dovă, s’a expres o dorință pentru neutra
litate. Neutralitate se înțelege când Pu
terile cele mari sunt în luptă, atunci Ro
mânia nu trebue să speculeze din lup
tele lor pentru a juca existența ei. Neu
tralitatea pdte să o combată cineva la un 
popor ambițios, la un popor care are 
cuceriri de făcut în întru și în afară; 
dar la un popor precum suntem noi, 
care ne-am oprit numai la desvoltarea 
ndstră, care ne-am mulțumit cu o situa- 
țiune determinată, neutralitatea este cea 
d’ântâiâ din onestitățile datorite con- 
sciinței unui popor.

Dacă am lua istoria ndstră întrăgă de 
șepte secole și până acum, am găsi în 
luptă duoă curente : politica de neutra
litate, de a nu ne amesteca în certele ce
lor mari, politica de vasalitate; pentru 
că amestecul nostru în certele celor mari 
a luat tot-d’a-una forma acesta că am 
fost ludele cuiva, că am fost omul cuiva, 
că am fost vasalul cuiva. Nici odată n’am 
jucat un rol independent și n’am putut 
să jucăm un rol absolut independeut. 
Când ne-am luptat cu Ungurii și Polo* 
nii, ceream independența ndstră, recu- 
noscerea independenței Statului; Ungu
rii și Polonii voiaâ să fim vasali ca 
să aibă aci un contingent; era dar o poli
tică de vasalitate în luptă cu o politică 
în care instinctul de conservare al popo
rului domina, în care poporul avea ondre 
de a juca rolul secundar de simbriac, de 
contingent, de vasal.

D-lor, ași putea să fa# observațiunea 
acăsta pentru tot cursul celor șdpte se
cole de la car! dateză aceste duoă State, 
dar mă mărginesc a spune că de la Adu
narea mumă, de la 1857, când represen- 
tațiunea țărei s’a ocupat de atitudinea, 
ndstră față cu puterile cele mari, și când 
a rostit neutralitatea, ea a expres o do
rință care purcedea din însu-și rărunchii 
consciinței națiunei. N’aveam nici un in
teres, nici o datorie ca să luăm posițiuițe 
pentru marile puteri cari ’și disputai, 
fie hegemonie, fie predomnie, fie subju
gare. Posițiunea ndstră naturala e să 
fim în tot-d’a-una cu cei cari aâ aceleași 
interese ca și noi; căci ne aflăm încon- 
giurați de duoă formațiuni mari: forma
țiunea austro-maghiară și formațiunea 
slavă , cari se luptă pentru a degaja Eu
ropa de dominațiunea otomană.

Ei bine, in mijlocul luptelor celor mari, 
nouă nu ne rămâne de cât să ne manți- 
nem în stare de neutralitate, și în cas de 
resbel, dacă avem pact de făcut, să-’l,fa
cem cu acele popdre cari ah aceleași in
terese ca și noi.

D-lor, îa apelul către țeră al concilie
rilor Majestăței Sale, despre politica ex
ternă nu s’a vorbit nimic, cred cu bună 
sciință, dar s’a ^is un lucru: că noi prin 
originea ndstră, prin limba ndstră, prin 
trecutul nostru aspirăm să ne apropriem 
civilisațiunea occidentului, și se arată în 
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ce parte trebue să graviteze sforțările 
ndstre. N’am nimic de ^is în privința a- 
câsta; acesta e al duoilea punt însemnat 
în istorie; noi nu am gravitat de cât a
colo uude era o putere latina. Dar aci e 
cașul sâ facem puțină geografie: unde în
cepe occidentul ? Pentru noi începe din
colo de Germania-. Unde începe slavonis- 
mul ? Pentru noi slavonismul începe as
tăzi la Prut. Prin urmare, când ni se a
rată occidentul, eti înțeleg puterile la
tine : Italia în primul rang, Francia, En- 
glitera, precum și Ispania cu Portugalia. 
Acestea sunt puterile către cari gravi
tam. Și acesta e atât de adevărat, în cât 
Italia, când a intrat în marea ligă a pă- 
cei, în tripla alianță, 'și a expres părerea 
în privința Bulgariei, că voesce să fie in
dependentă, și n’a socotit de cuviință să 
exprime vre-o părere în privința Româ
niei, pentru că România, prin declara- 
țiunile sale anteridre de neutralitate, și 
prin aspirațiunile sale la civilisațiunea 
occidentului, naturalemente nu putea să 
fie nici odată satelitul vre unei puteri 
alta de cât din cele latine.

Italia are astăzi o politică și se înar- 
mezâ în consecință ; Italia pentru noi a 
fost și este și astăzi farul luminător în 
politica externă Italiei, în diverse epoce, 
datorim deșteptarea ndstră; republicele 
italiene prin comerciti, și în filele ndstre 
casa de Savoia prin sângele vărsat în 
Crimeea, ati câștigat un drept de influ
ență legitimă asupra națiune! latine de 
la Dunăre. Prin urmare, când vom ^ce 
că vom urma pe Italia ori unde ea se va 
duce în interesul păcei, negreșit facem o 
alegere, dar pentru acâsta nimeni nu pdte 
să ne facă veri-o observațiune; căci sun
tem popor de origină latină, căci am fost 
aduși aci în interesul civilisațiune! latine 
și am fost menținuți aci fiind-că am avut 
simpatiile occidentului latin. De aceea eti 
cred că occidentul pentru noi, occidentul 
protector, începe dincolo de Austria și de 
Germania.

Unde va fi Italia va fi atrasă și Româ
nia. Dar Italia nu va impune României 
ca să facă sacrificii utile și pentru alte 
cause de cât ale existenței ei.

Când nimeni nu atacă România în exis
tența ei, întru cât manținem o neutrali
tate egală pentru toți, întru cât Româ
nia se mărginesce la evoluțiunea progre
sivă a naționalităței sale, când e vorba de 
pacea generală, România pote fdrte co
rect și fdrte prudent să gică : Nu e grija 
mea de a manține pacea generală, aspirați
unile mele nu ating nici-unul din intere
sele cele mari ale Europei, și prin urmare, 
ea nu pdte să câră ca să fie satelitul nici- 
unei puteri.

Acâstă politică modestă, circumscrisă, 
bine determinată și pe care aii întrevâ^u- 
t’o dmenii noștri! de Stat de la 1857, a- 
câstâ politică care, ori cât s’ar $ice, e po
litica tutulor statelor mici din peninsula 
balcanică, trebue să fie politica expresă 
a ndstră. De acâsta trebue să mulțumim 

Majestăței Sale că manținem' relațiuni 
bune cu tdte puterile și mai cu sâmă cu 
cele cari sunt vecine cu noi și cu cari noi 
ne declarăm în bune relațiuni.

Ele în adevăr n’ati de cât același interes, 
și trebue să constatam cu fericire că po- 
pdrele de viță slavonă s’ati slavonisâte 
astăzi ati o politică independentă de poli
tica ambițidsă a panslavismului. Acâsta 
doresce idealul modest și bine definit ce 
'1 ati aceste națiuni din peninsula balca
nică. De aceea, când noi vom declara că 
forțele Românie! nu vor fi puse de cât în 
causa comună a independenței popdrelor 
orientului, în acest cas n’avem a ne teme 
de nici-un fel de presiune din afară ; pen
tru că vor compta toți cei mari pe Ro
mânia ca o putere independentă mal mult 
și ca o vasală mai puțin ; căci ne-am să
turat de vasalitatea Turciei. Nu cred că 
România modernă este nevoe să se mai 
conducă de o politică de sacrificii, fiind-că 
sunt prea mari puterile cari ne încongid- 
ră, ca să nu ne lase liberi de ori-ce servi
cii am putea da uneia sati alteia. Astă
zi am ajuns în acest punct ca să : 
Numai desvoltărei ndstre interidre, nn- 
mai cultnrei ndstre, numai relațiunilor 
de tot felul datorim mărirea și prosperi
tatea și prestigiul moral al României.

Eti sciti că spunând aceste cuvinte, 
spunând că acâsta trebue să fie politica 
ndstră actuală, mâhnesc o mulțime de as- 
pirațiun! românesc!, sciti că irridentiști! 
pot £ice : Prea ar dispune România mo
dernă, fără să mal întrebe ce mai gân
desc și ațâți alți român! cari sunt în afara 
de România liberă. In adevăr, sunt ațâți 
români în afară de România liberă, cât 
și în România liberă. Dar dre numai ro
mânii sunt în acâstă situațiune ? Germa
nia, cât de mare și de forte este, nu are 
și ea afară din imperiul german popula- 
țiuni germane ? Așa dar ne vom măr
gini și noi să lucrăm pentru ca popula- 
țiunile române cari sunt în afară de Ro
mânia liberă să ’șl câștige o situațiune 
independintă, ca un element deosebit de 
elementul predominant.

Mă explic : Precum Austro-Ungaria 
a recunoscut individualitatea politică a 
Ungurilor,* asemenea și regatul ungu
resc pdte să recundscă și el Români
lor, Germanilor și Slavonilor cari sunt 
sub cordna Sântului Ștefan autonomia 
națională, ca să nu împedece desvol- 
tarea lor firâscă și ca să facă din nisce 
națiuni nemulțumite nisce populațiuni 
fidele cordnel; și atunci noi nu am avea 
nimic de dorit cum nu are nimic de dorit 
populațiunea francesă din Elveția, și* ni
mic de invidiat de la marea Republică 
francesă, pentru că cantdnele din Elveția 
sunt mai independente de cât provinciile 
din Republica francesă. Asemenea și can
tdnele germane nu ati de ce ’șl îndrepta o- 
chil spre imperiul german, precum nici 
cantonul Tecinulu! către regnul Italiei. 
Atunci vom fi și noi în situațiune de a 
ne bucura de buna stare a fraților noș

tri, cărora nu le vă rămânea nimic de 
dorit pentru viața lor națională, pentru 
viața lor culturală.

Tot acâsta voiti gice și în privința Ma
cedonenilor. Singurele popdre din penin
sula Balcanică, cari âțtdptă încă conse
cințele tratatului de Berlin, cârf aștâptă 
încă constituirea lor, Știut Albanezii și 
Românii macedoneni. El bine, când ei 
vor forma un stat autonom ca Bulga
rii, v’ați înduoi D-vdstre că nu vom avea 
în acel stat un element care să nu dea 
mai multă siguranță de cât chiar dacă 
am voi să întindem Cordna ndstră până 
acolo ? 1 ‘

Eti cred, Că viitorul popdrelor Balca
nice are să fie stabilit pe fundamente eu 
totul altele de cât cum s'a făcut până d- 
cum cu formațiunile cele mâri. Eti cred, 
că tipul Elvețian, unde credințele și na
ționalitățile sunt de o^potrivâ respectate, 
va fi hat de model de către popdrele Bal
canice, și vor trăi alături în pacea civi- 
lisațiunel ca și în pâcea intelectuală a 
Spiritelor; vor trăi alătur! Grecii cu Al
banezii și Macedonenii, și Bulgarii cu 
Sârbii și Muntenegrenii.

Cu un cuvânt, idealul nostru în pri
vința relațiunilor exteridre este să in
trăm în mare frăție orientală cu acele 
popdre, din cari unele ati început înainte 
de noi, și altele vor veni dupe noi ca se 
afirme independența lor, și prin urmare 
se constituim cu toți! un element 1 de or
dine și de progres în peninsula balcanică,

D-lor, fie-care politică trebue să aibă 
idealul seti, se nu mai fie cum era Elveția 
până la revoltițiunea francesă, adică gata 
tot-d’a-una de a da soldați mercenari 
pentru Europa monarhică. Acesta este 
un rol care ntf s'a mai cerut de la Elveția 
și nici de la Români nu se Va mai cere; 
ca să iasă afară din hotarele lor spre a 
apăra egemonia altor state. '

De aceea să ne pătrundem de un lu
cru, că politica ndstră trebue să fie bine 
definită, clară și națională. Ori-ce altă 
politică este numai o ficțiune, este un 
miragiti care, dacă nu ne ar duce la de- 
sastre, pdte de sigur să ne ducă la mari 
greutăți și cheltueli imense, și se pățim 
cum a pățit vice-regalitatea Egiptână, 
cafe a avut ambițiuni mai presus de for* 
țele sale materiale și aspirațiuni în desa- 
cordcu aspirațiunile generale ale Europei.

De aceea mâ restim și jic că, pentru câ 
se urmăm în afară o politică continuă, 
constantă, națională și fidelă, trebue a
cea politică să fașă de-a dreptul din con
sciința națională, și trebue de astă dată 
mal cu deosebire, să se scie ce este acâstă 
politică.

D-lor, eti când am cutesat să iati cu
vântul ca se fac ăceste observațiun! asu
pra paragrafului din respuns, am avut* 
numai un singur scop, acela de a provoca 
o definițiune âctnalâ, oportună, raționată 
de ceea ce a fost până acum politica nds
tră. Se pdte ori nu se pdte acâstă? Daca 
ași fi crezut că nu se pdte firă a jicni „ 
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ore-cari interese, n’ași fi nimic, dar 
eti cred că nu numai este posibil acest 
lucru, dar Încă este necesar.

S’a ^is, și D. ministru Însuși a repetit, 
cum că politica externă este In de afa
ră de desbaterile Parlamentului, și acesta 
pentru cuvântul că ea este cunoscută și 
că este consacrată de simpatia puterilor 
celor mari. Este Insă o simplă obiecțiune 
de făcut: Acăstă politică declarată ast-fel 
că este cunoscută, și că acum cu schim
bările survenite la noi, cu desorganisa- 
rea partidelor, nu trebue lăsată In sus- 
pens, nu trebue lăsată In misterele di
plomației. Dacă sunt documente de comu
nicat Parlamentului, a prea Întârziat 
ministru de externe de a ni Ie comunica; 
dacă nu este nimic scris, și ati fost nnmai 
convorbiri, și acelea în memoria Suvera
nului și ministrului de externe, este tim
pul ca să trăcă din acest nimb al neîncre
dere!, în usul constituțional al încredere!. 
Eti n’am nici o îndoială că dacă se va spu
ne astăzi țărei că noi suntem angajați cu 
cuvântul ca să stăm linisciți ori de câte 
ori ar isbusni un resbel Intre duoă puteri, 
cări ar putea să tragă dupe sine sdrun- 
cinarea păcei generale, și dacă noi vom 
făce acăstă declarațiune care ar intra în 
consciința țărei am face un pas mai mult 
de cât dacă am lăsa ca ttită lumea să se 
întemeieze numai pe cuvântul Suveranu
lui. Cuvântul unui Suveran constituțio
nal, cum a ^is D. ministru, este supus 
rectificărei voinței naționale. Ei bine, 
pentru ce acum când este linisce, acum 
când este pace, acum când constelațiu- 
nile sunt formate, acum când nu este nici 
o îngrijre despre turburarea păcei din 
partea celor mici, pentru ce noi cel mai 
tânăr popor din peninsula Balcanică pen
tru momentul când am declarat indepen
dența, dar cel mai numeros, noi n’am spune 
ce cugetăm, și întemeiând cugetarea ntis- 
tră prin tradițiunile istoriei ntistre întregi, 
vom câștiga, cred, prin acăsta chiar, sim- 
patiele celor mari, și vor sci câ ati a face 
cu un popor care ’și mărginesce ambițiu
nea sa în desvoltarea internă, și care 
voiesce ca cu o minută mai înainte să facă 
tot posibilul ca să ajungă la acel fapt al 
constituirel confederațiunei Balcanice; 
căci nu este altă scăpare pentru poptirele 
Balcanice de cât în legătura lor prin con
stituirea unor anficționii moderne, prin 
constituirea confederațiunei Balcanice, 
așa cum a prevăzut chiar tratatul de la 
Berlin când a stabilit ca și Albania și Ma
cedonia să fie constituite.

Dacă ar trebui să presint un amenda
ment în sensul celor ce am avut ontirea 
să vă spun, și pentru ca să fie concreti- 
sată cugetarea mea, ași propune:

„ Fă, Majestatate, ca pe întregimea 
poporului să se răzime prestigiul Cortinei, 
iar nu numai pe unele trunchiuri de par
tide. Numai representanții țârei eșiți din 
libere alegeri, vor fi în stare să îndepli- 
născă dorințele tutulor/

Eti înlăturez ideia de politică a parti

delor pentru că nu voiti ca politica ex
ternă să se trăcă de moștenire la partide, 
pentru câ partidele nu-’mi dati o garanție 
așa cum trebue să fie....

D. președinte, L. Catarg!: Dacă 
voiți a presenta un amendament, vă în
treb dacă este susținut de cinci deputați ?

D. N. lonescu: Nu T presint de cât 
dupe ce voiti avea răspunsul D-lui mi
nistru de externe.

D. ministru de externe, P. P. Carp: 
D-lor deputați, cuvântarea de a^i a D-lui 
lonescu este o dovadă puternică dedrep- 
tatea care am avut’o deună-^i, când am 
£is, că cestiunile de politică externă prin 
natura lor se sustrag de la o discuțiune 
publică seritisă.

Dacă ași vrea se despic ceva cuvânta
rea D-lui lonescu ași ajunge la nisce con- 
clusiuni așa de înfricoșate în cât D-vtistre 
singuri v’ați speria de dânsele. D. lonesscu 
^ice neutralitate și pe urmă ^ice aspira- 
țiuni către occident, însă occidentul D-lui 
lonescu nu începe la Carpați, începe la 
Alpi și puterea conducăttire în politica 
ntistră trebue să fie sora mai mare Ita
lia. Apoi Italia este sciut, — tratatul 
a fost publicat, — că este în liga de 
pace cu Germania și Austria. O iden
titate absolută între politica FrancieîT 
Angliei și Italiei, este asemenea sciut că 
nu se ptite constata; care este dar busola 
care o indică D. lonescu ?

Un alt punct în argumentarea D-vtistre, 
D-le lonescu, care vă deschide iar o pers
pectivă ftirte contrarie tesei ce susțineți, 
este că noi înainte de ttife trebue să apă
răm desvoltarea naționala a poporelor din 
peninsula balcanică. Apoi este sciut iar, 
nu am nevoia să fiti ministru de externe 
să spun acăsta, că punctul de divergință 
între politica austriacă și rusâscă este că 
Austria — ceea-ce $ice D. lonescu,— 
voiti ca conform cu tratatul din Berlin re
lativ la noua formațiune, să-'și urmeze 
poptirele din peninsula balcanică o desvo- 
tare. Rusia răspunde: Da, însă reclam 
pentru mine un cerc de înrîurire ce ati 
dobândit soldați! mei cari s’ati luptat pe 
câmpiile Bulgariei; dar până unde trebue 
să-’șl întindă acțiunea sa, acolo începe 
divergință și până a^l nu s’a putut ob
ține o resoluțiune. Apoi voesce D. lo
nescu să ne vârîm în asemanea conflicte? 
D. lonescu susținând tesa neutralitățel 
mal £ice: trebue să facem o confedera- 
țiune balcanică, și atunci vom fi atât de 
tari în cât ori-ce înrîurire ostilă se va 
sdrobi înaintea forțelor ntistre.

Confederațiune balcanică? Cine gice 
confederațiune ^ice cel puțin aceste duoâ 
lucruri: unitate în privința cestiunilor 
externe și în ceea-ce privesce armata; cine 
dice confederațiune, ^ice că unul din con- 
federațl are direcțiunea acestor duoă forțe, 
are prin urmare preponderența; și întreb 
pe D. lonescu. cine are în mână prepon
derența?.... (întreruperi). Noi, Bulgarii 
ori Sârbii, ori vrea să fim o confedera
țiune, însă preponderența să fie aiurea ?

Putem noi să intrăm în asemenea discu- 
țiuni și considerațiuni ? Și ce răspuns aș
teptați de la mine la asemenea lucruri ? 
Absolut nici unul! D-lor, am mers însă 
mai departe și am ^is : Că cestiunile de 
politică externă nu pot și nu trebue să fie 
un teren pentru luptele ntistre de partidă, 
pentru că ori și ce politică exteritiră nu 
atârnă de propria și exlusiva ntistră voință 
ca în cestiunile interitire. De geba ați lua 
D-vtistre astăzi hotărâri virile ori nevi
rile ; căci hotărârea de astăzi ptite fi mo
dificată mâne de împregiurări, pe cari nu 
le puteți cuntisce înainte, pe cari nu le 
puteți prevedea.

Adăogam, D-lor, că nici nu trebue să 
fie politica exteritiră un teren de luptă 
pentru partide. In adevăr, nu ași vrea să 
se crâdă în țâra acăsta, că atunci când 
cutare partid vine la putere, vine cutare 
politica, și când vine cutare partid vine o 
altă politică.

Ia închipuiți-vă D-vtistre. suntem Stat 
mic, trebue să admitem o înrîurire tire- 
care, fie chiar momentană a uneia din pu
terile cele mari; ia închipuiți-vă că s’ar 
sci, câ numai când vine cutare partid la 
putere vine cutare politică, și când vine 
cutare alt partid vine o altă politică, dre, 
credeți că nu ar avea atunci, una sati alta 
din puterile cele mari, interes de a se a
mesteca în luptele ntistre interne, de a pro
fita de desbinările ntistre ca să ne impue 
ceva, care nu este în voința ntistră, fa- 
cându-ne să luăm decisiunl cari nu sunt în 
interesul țârei ? Acesta nu se ptite admite. 
Și eti ași vrea ca glasul meti să nu resune 
numai înăuntru acestor Riduri, ași vrea ca 
glasul meti să resbată cât de departe și 
cât de sus, spre a se sci că nici un străin 
nu are interes să se amestece în luptele 
ntistre; căci nu ptite trage nici un profit 
din ele. (Aplause). Dar dacă este așa, dacă 
nu este o cestiune de luptă de partid, care 
este simbolul unități! naționale altul față 
cu străinul de cât Cortina? (Aplause). Cine 
represintă unitatea ntistră națională față 
cu străinătatea, de cât acela care, fiind 
mal presus de ttite partidele, represintă 
în numele țârei, continuitatea existenței 
el, continuitatea în tot mersul desvelirel 
ei în întru și în afară.

Acestea le-am <Jis, și am adăogit: însă 
un lucru cer, și acest lucru 11 cereți și 
D-vtistre : să nu se facă nimic în contra 
voinței țârei. (Aplause).

Dar când se manifestă voința țârei ? 
Se ptite manifesta cu profeții, se ptite ma
nifesta cu discuțiunl lung! asupra cută- 
reia și cutăreia perspective, asupra cută- 
reia sati cutăreia combinațiuni fantastice ? 
Când ^icea adineori d. lonescu, că trebuie 
să isvorâscă din consciința națională, a- 
tuncl dacă este așa, de ce mâ întrebați pe 
mine și nu se adreseză la consciința na
țională ca ea să vâ spună ce politică are ?

Când va veni evenimentul acela în care 
se cere să luați o hotărâre, atunci și nu
mai atunci, veți lua o hotărâre pe o basă 
seritisă, iară nu pe fantasii, pe ipotese; 
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căci atunci veți cundsce și împregiurările, 
și veți sci unde vă conduc interesele și 
unde aveți să mergeți. (Aplause).

Iată ceea ce aveam să vă £ic:
Vă rog să nu cereți de la noi lucruri 

cari nu vi le putem da; vărog să nu cereți 
de la noi să urmăm pe toți d-nii deputați 
cari vor voi să facă ca Buttoren o sută 
două variațiuni asupra^ unei teme dre- 
care, să-’I urmăm și noi pe acăstă cale, 
să facem și noi variațiuni, să vorbim și 
noi de peninsula balcanică, de frații noștri 
de peste Carpați sati de peste Prut și de 
o sumă de alte lucruri cari nu ati a face 
absolut nimic cu cestiunile interidre pe 
cari sunteți D-vdstre chemați a vă ocupa 
de dânsele și a Ie deslega.

Aceasta aveam să vă spun.
Ceea-ce v’am ijis în Mesagiti și deunăzi 

în Senat, e tot ce se pdte spune în privința 
politicei ndstre externe, și când am spus 
că acăsta e o politică prudentă care a fost 
a tutulor partidelor, tocmai am voit să 
accentuez acăstă continuitate în politica 
ndstră externă; să vă dati un exemplu: 
dacă când s’ati întâmplat evenimentele 
cari ati precedat resbelul între sârbi și 
bulgari, dacă noi împinși de grandomanie 
dre-care am fi dorit și am fi încercat să 
facem ceea-ce ati făcut sârbii, și am fi 
trecut în Bulgaria, nu crede D. lonescu 
că consecințele ar fi fost mult mai grave 
și mult mal mari de cât a fost intrarea 
sârbilor? Eh cred că da. Iată un exem
plu, un fapt positiv, care vă va face să 
înțelegeți cum că chiar o țără mică care 
nu are o politică mare, pdte dar prin fapte 
necugetate să provoce o conflagrațiune 
desastrdsă nu numai pentru dânsa, dar 
pentru Europa întreagă. Acestui adevăr 
’i-am dat o expresiune în Mesagiti, și in 
respunsul Camerei; și vă rog D-lor, fără 
a preluugi mult acestă discuțiune, care 
vă asigur, nu pdte să vă ducă la nici un 
resultat, să vedeți acest paragraf, și să 
nu votați nici un amendament, ori cât de 
inofensiv ar părea, pentru că ar accentua 
o sdruncinare a dreptei cumpeni pe care 
noi voim să o menținem. (Aplause).

D. M. KogAlniceanu: D-lor, eram 
hotărît să nu vorbesc nici un cuvânt în 
cestiunea politicei ndstre externe; împăr- 
tășiam în totul opiniunea exprimată, de 
D. Carp că nu se cuvine ca cestiunile 
ndstre politice externe să dea loc la repe
tate discuțiuni publice, corampopulo. Ces
tiunile politice din afară, în adevăr nu se 
pot trata ca cestiunile din întru. La tri
buna unei țări mici, când se tratăză des
pre politica exteridră se cere o mare pru
dență, se cere ca fie-care cuvânt care ese 
din gura unui ministru sati chiar din gura 
a însuși unui simplu membra al Parla
mentului, acest cuvânt, repet, trebue să 
fie cumpănit, ca să nu se compromită in
terese scumpe ale țărei, ca să nu se pro
voca conflicte internaționale! Dacă D. mi
nistru de externe s’ar fi mărginit numai 
de a profesa acăstă regulă de prudență 
atât de impusă mal ales statelor secun

dare, eti ași fi tăcut, și chiar ași fi votat 
proiectul maiorităței! Insă D. Carp nu 
s’a oprit aci; de la aceste premise a a
juns la nisce conclusiunl, pe cari eti cred 
că Parlamentul nu le pdte aproba; pen
tru că adoptându-se, ele ar lovi în drep
turile Parlamentului, cari sunt: că tot ce 
privesce națiunea, că tot ce privesce in
teresele națiunel fie în întru, fie în afară 
este supus controlului Representațiunei 
naționale. D. Carp a mers și mai departe. 
D. ministru ne-a $is : „Vă promit că nu se 
va face nimic fără scirea țărei.* Iată un cu
vânt mare; iată un angagiament solemn; 
și dacă numai acăsta ar fi ^is guvernul, 
ar trebui noi cu toții, chiar din opo- 
sițiune, să aplaudăm, precum a aplaudat 
o parte din maioritate. Insă aceste cu
vinte rostite s’aâ precedat de alte cuvinte 
rostite de D. Carp, și cari, dupe mine, as
cund pericolul cel mai mare nu numai 
pentru drepturile ndstre constituționale, 
dar mai ales pentru însăși existența Sta
tului român. Spre a fi înțeles, permite- 
ți'ml, D-lor, o mică digresiune. Onor. D. 
ministru de externe a prea studiat isto
ria omenire!, pentru ca sa nu scie că ace
leași cause produc aceleași efecte, și că 
efectele revin la cause.

Pun acum o întrebare: Ce pdte o țără, 
care nu are nici o idee despre direcțiunea 
politicei ce ’i este dată, și atunci când 
tdte sunt de mai ’nainte arangiate, în a
junul isbucnirei unor evenimente ce nu 
se mal puteati înlătura, când acea țără este 
chemată și i se comunică starea lucruri
lor, și i se cere de a se rosti. Se pdte ea 
alt-fel rosti de cât de a primi faptele în
deplinite? De și mic om politic, ’mi-a 
fost însă dat să cunosc duoă asemenea 
cașuri, când țera a fost chemată să accepte 
efectul unor cause create și stabilite în 
deafară de sciință și voința ei.

Puterea executivă nu de a$I, dar tot- 
d’a-una și în tdte țările a căutat să aca
pareze în mânile săle politica exteridră, 
să fie adică stăpână pe situațiune, pe causă, 
ca să fie tot așa stăpână și pe efect. Dom
nul ministru de externe tăgăduind Parla
mentului controlul asupra direcțiune! po
liticei ndstre din afară, a $is aceste cu
vinte: w Politica exteridră nu se pdte, nu se 
cuvine să se schimbe cu schimbarea fie-că- 
rui minister. In relațiunile externe este 
trebuință de o continuitate intemeiată pe 
durată. Numai durata pdte insufla încrede
rea. Cine dar, de cât Suveranul pdte oferi 
puterilor străine o mare stabilitate și prin 
urmare și o mare încredere? Suveranul 
trebuie să dirige politica în afacerile 
ndstre din afară, într’alte cuvinte, chiar 
și fără miniștri.* In ce mă privesce,când 
am avut ondrea de a fi consilier al Tro
nului, nici odată nu am consiliat pe su
veranul meti să ia asupră’și o responsabi
litate plină de pericole, de a conduce po
litica țării în deafară de miniștri respon
sabili și în al doilea rând în deafară de 
Parlament. Relevez cuvintele D-lui Carp, 
că Suveranul are dreptul de a da singur 

o direcțiune politicei țărei, dar ca atunci 
când momentul acțiunel sosesce, nu se 
pdte lua vre-o hotărîre, adică nu se pdte 
întreprinde o acțiune, fără scirea țărei.

Am dinaintea ochilor mei, duoă cașuri, 
unul al istoriei trecute și altul contimpo
ran, unde țăra a fost pusă în posițiune ca 
să scie, dar unde ea a sciut prea târziu și 
unde prin urmare ea n’a putut face alt
fel de cât de a pleca capul.

In 1710 domnia în Moldova Dimitrie 
Cantemir, iar în Rusia era pe tron Petru 
CelMare, intemeătorul politicei rusesc!, 
care avea de obiectiv sfărâmarea imperiu

* lui turcesc și așezarea Sântei Cruci d’a- 
supra boitei Sântei Sofii! Popdrele creș
tine din Moldova, Valachia, Bulgaria, 
Serbia, se frământati, în speranța, curân- 
deî veniri sati ajutorului Muscalului cel 
alb.

Dimitrie Cantemir om invățat, istoric, 
politic, format la scdlă bizantină preve
dea primejdiile mari ce avea să atragă asu
pra țărilor române și mal cu sdmă asupra 
Moldovei, intrarea lui Petru cel Mare, în 
luptă cu Turcia. In adevăr nenorocireă 
cea mare a bietei Românii era că din tim
purile cele luai străvechi, și Moldova mai 
în special era osândită prin posițiunea ei de 
a deveni câmpul de bătae la tdte marele 
ciocniri ce ati avut loc între Nordul și Su
dul Europei. Cantemir mal cunoscea și a
devărul că națiunele ce se pregătesc să 
intre în răsboiti, caută să se ferăscă de a 
aduce resbelul pe teritoriul lor, și se si
lesc de a’l transporta pe teritoriul neami
cului !

Cu opt-spre-^ece ani mal înainte, noi 
contimporanii am vă^ut acest adevăr puin- 
du-.se in practică cu ocasiunea resboiulul 
dintre Francia și Germania !

Când s’a declarat răsboiul, eti mă aflam 
la Eihs ; ’mi-a fost dat să urmez de a- 
prdpe tdte tratativele ce ati precedat în
ceperea resbelului. Cunosceam mai multe 
persdne din diplomația francesă, și cea 
prusiană. Chiar publicul adunat la băi 
era în posițiune de a cundsce unele din 
actele ce se petreceati între ambele puteri; 
ba chiar de a asista ca spectatori și la în
trevederile representanțUor ambelor sta
turi. Am asistat și eti la ultima între
vedere de adio ce a avut loc între repau- 
satul împărat german Wilhelm, atunci re
ge, și între ambasadorul franciel, D. Be- 
nedetti. Pe dată dupe declarațiunea de res
bel, autoritățile germane ca să lîniscescă 
populațiunile germane de la Rin îngrijate 
că resbelul s’ar face pe teritoriul german, 
se grăbiră prin o proclamațiune dată din 
partea capilor armatei germane, că dupe 
disposițiunile luate, era de sperat că 
teatrul resboiulul nu va fi în Germa
nia, între alte cuvinte că va fi trans
portat în Francia, precum s’a și întâm
plat.

Asemenea și în anul 1711, Cantemir 
se sili de a face ca Rusia să treacă în Tur
cia în de afară de hotarul de sus al 
Moldovei. In adevăr, pământul nostru,
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până și dânsul se găsea între duoă ar
ipate; la Dunăre erati oscirile turcescl 
cari se înaintați repede In susul Moldovei 
spre a Întâmpina armatele rusescl înain
te de a intra în Moldova; tot așa de re
pede venlafi rușii Intru Întâmpinarea tur
cilor: Cantemir speriat și crezând in stâua 
lui Petru cel Mare, el 'I expidiă Înainte 
încă când era ini Polonia, pe căpitanul 
Procopie spre a * Îndemna de a se co
borî Ia Marea-Neagră pe valea Nistrului. 
Mal apoi trimise și pe confidentul săfi, 
vistiernicul Luca, la lavorov, și prin acesta. 
a încheiat un tratat secret. Acest act 
asigura neatârnarea țârei Moldovei, re- 
cunoscea pe Dimitrie Cantemir de domn 
hereditar, și tn cas de nenorocire 'I asigu
rați lui și famliel sale un refugia în Ru
sia cu mari avantage. Acest tratat fu ți
nut secret consiliului boerilor Moldovei; 
și numai c&nd armata rusăscă a ajuns la 
Țuțora pe Prut, atunci c&nd prin urmare 
era sosită tn centrul Moldovei, și se afla 
numai duoă ore de Iași, numai atunci 
Cantemir a chemat sfatul boerilor, și le a 
comunicat cele încheiate de dânsul cu 
Petru cel Mare. Iată ce ne spune cronica
rul contemporan al Moldovei, Idn Ni- 
culcea, el și spatar adică comandant cap al 
armatei Moldovei, și pe care țăra T In vi
novăția că sciuse de mal înainte trătările 
Domnului Moldovei cu Țarul Rusiei.

„Atunci am sciut și eti, că ati fost scris 
Dimitrașcu Vodă să vină muscalii, că efi 
tot g&ndeam că vom purcede în jos spre 
Huși, precum sfătuisem; iar dacă am în
țeles că afi sosit Muscalii la Prut, mult 
m’am mirat, și am £is lui Vodă să scrie 
să se întdrcă Muscalii Înapoi, și să mer
gem precum scrie Vizirul să prindem pe 
Brâncoveanul Vodă, și să se lase de Mus
cali, că pdte să 'I bată turcii, și tătarii or 
robi țâra. Pun pe Dumnezeii martor că 
așa ’l-am gis, și tare am stătut că ddră 
*1 voifi întdrce, și n’am putut; și încă cu 
m&nie ’mi-afi răspuns, picând: „Că voi 
toți vă chivernisiți cu toții ca să rămâ
neți la creștini, și numai efi singur să 
răm&ifi pentru voi la păgâni; că v’am 
vă^ut efi credința vdstră că ați fugit toți 
și efi am rămas singur. Pentru țărăn’or pră
da-o tătarii, că muscalii acum sosesc, și efi 
prea bine scifi că n’or bate turcii pe musca
li/ Deci văzând și efi că 'mi-afi răspuns așa 
cu sc&rbă, m’am temut a ’I mal răspunde 
să nu cum-va să cad în veri-o primejdie 
a vieței. Măcar că mulțl ^ic că efi 'l-am 
îndemnat să se închine la muscali, dar 
grăiesc cu năpaste și ca nisce dmeni ce nu 
pricep și nu scifi; că atunci erafi toți cre
știnii bucuroși muscalilor, nu numai efi, 
că erafi alții mai înainte vreme de chemafi 
pe muscali, mal înainte de cât Dumi- 
trașcu Vodă; Muntenii, sârbii, moldo
venii cu câți ani mal înainte; numai 
pismașil zavisnicl scomia asupra mea o
cară, și dmenii cei proști și neprietini și 
nepricepuți credeafi că este așa. Dar efi 
tăina stăpânului căruia ’l-am mâncat pita 
n'am putut-o descoperi, uitându-mă la

sânta scriptură ce a $is îngerul către Tobia, 
picând: „Taina împăratului să o acoperi; 
iar faptele lui Dumnezeii la arătare să le 
mărturisesci / Ce și efi nu am vrut să 
mă fac al duoilea Iudă, safi să ’l viclenesc, 
să fug de la dânsul; că de ași fi făcut așa, 
ce laudă ași fi dobîndit, ce numai osândă 
de la Dumne^efi și ocară de la dmeni ?

„Iar efi, aceste răbdându-le cu dreptate, 
din tdte nevoile am scăpat, care le am 
tras pe strâmbătate în nuoă ani. Ce în- 
tr’aceste ce mi s’afi întâmplat m’am lă
sat tot în nădejdea lui Dumnezeii, până 
m’afi scos, precum mărturisesce David 
prorocul, psalm: 39: „Răbdând am aș
teptat pe Domnul, și ’mi-afi luat minte, și 
afi ascultat ruga mea, și m’afi scos din 
grdpa patimelor și din tina cea adâncă, 
și a pus pe peatră picidrele mele, i proci/ 
Chematu-și-afi atunci Dumitrașcu Vodă 
pre boierii săi câți mal rămăsese lângă 
dânsul numai așa sprinteni, anume pre 
Costantin vel logofăt, pe lordachi Ruset 
Vornicul, pre loan Sturdza Vornicul și 
pre Ilie Cstarginl Visternicul, și le afi spus 
precum a chemat pe muscali, și afi ve
nit de trec Prutul la Zagarance. Atunci 
boierii aurind afi respuns către Vodă și 
afi 4is • „Bine al făcut, Măria Ta, de te-ai 
închinat, că noi ne temeam că te-I duce 
la turci; și așa aveam gând că de te-om 
vedea că mergi la turci, să te părăsim și 
să ne ducem să ne închinăm la muscali/

Și le părea bine: numai lordache Ru- 
săt Vornicul afi ^is atunci: „Te-ai cam 
grăbit Măria Ta, cu chematul muscalilor ; 
să fi mal îngăduit, Măria Ta, până li s’ar 
fi vă^ut puterea cum le-o merge? Res- 
puns-aj)umitrașcu Vodă picând: „Nu mai 
era vreme a mă chivernisi, temându-mă 
ca să nu nă apuce turcii; iată că și din 
D-vdstră m’ați părăsit o samă, și nu sun
teți într’un cuvânt și într’o credință cu 
minp.g

Aceste cuvinte a le lui lordache Roset, 
care de și era de origină grec, însă dupe 
afirmarea cronicarilor era fdrte isteț și 
se punea pentru țără, ne arată tradițiu- 
nile și politica românilor, și pe care și as
tăzi trebue să o urmăm. Și astăzi politi
ca acăsta este : <

Să stăm să nu ne grăbim, să așteptăm 
evenimentele.

Scițl D-vostre ce s’a întâmplat a
poi la 1711. Petru-cel-Mare, a fost 
nevoit să încheie pacea de la Stăni- 
lescl, Cantemir mai cu tdtă boerîmea 
compromisă în fața turcilor biruitori afi 
fost siliți a se disțera. Moldova mal ân- 
t'âifi și apoi Valahia, ’șl-afi perdut dom- 
niele pământene, și pe mal mult de o sută 
de ani afi intrat sub jugul fanarioților 
cari afi corupt boeriele române, și afi stri
cat moravurile ndstre. Onor. D. A. La
hovari, mal deunăzi ne vorbea de vechil 
boerl; însă s’a înșelat în aprecierea s a, 
despre dânșii. Boerimea veche a că^ut o da
tă cu capul lui Miron Costin; atuncea afi că- 
^ut și energia și patriotismul vechilor boerl 
români, el afi fost înlocuițl prin boerii fa- 1
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narioți cari afi supt măduva țârei, cari 
afi stricat caracterele, cari afi secat virtuți
le cari le aveafi boerii vechi. Atunci ura 
poporului a devenit sdrta meritată a boe
rilor greci. Ca să scape de lipitorile străi
ne poporului nostru ’I-a trebuit mal mult 
de 150 de ani. Și aci e locul de ane în
treba. Oare tot atâta timp, tot un secol și 
jumătate va trebui poporului român de 
astăzi ca să scape de boerii noștri cei 
noul ?

Eâ, cât pentru mine, cred că pentru a
cesta nici 30 ani nu va fi trebuință, 
pentru că cu rare excepțiunl, nouil boerl 
n’afi moscenit de cât vițurile boerilor ce
lor vechi ; fără a păstra și calitățile și 
virtuțile lor.

Dupe dureri seculare, dupe răsbdie 
crunte între Turcia și Rusia, care pas cu 
pas mergea înainte necontenit în realisa- 
rea politicei lui Petru-cel-Mare, cuceri
rea Turciei și în care și România ’și-a 
perdut părți mari din trupul săâ, am a
juns în fine, dupe tratatul din Paris 
am ajuns în fine a vedea unirea am
belor principate, am ajuns a avea o pa
trie, am ajuns a fi români de sine stătă
tori ! încă nu bine organisațl ne-am vă- 
^utîncă o-dată în fața unul nofi resbel 
între Rusia și Turcia.
Urmând exemplul lui Petru-cel-Mare A

lexandru al II se hotărî a emancipa cu 
armele poporul creștin al bulgarilor; din 
nenorocire iarăși trebuia ca armatele ru
sești să trecă prin țera ndstră. Onor. 
D. Vernescu, era în ministerul din 1876 
și prin urmare D-sa este în stare de a vă 
spune, ce rol a jucat atunci diplomația nds
tră, spre a putea, în timpul oportun, 
feri țera ndstră de relele resbelulul. D-sa 
aducându’șl aminte de acele timpuri, nu 
ne spunea mal alaltăerl, nu ne asigura, 
că precum și atuncea asemenea și acum, 
sciind tot D-sa ne va feri de ori-ce surprin
dere. „Fiți siguri, D-lor, ne^iceaD-sa,că 
pe cât timp efi voifi sta pe acăstă bancă, 
nu aveți a vă teme că se va face ceva fără 
scirea D-vdstre/

Țera nu cunoscea încă nimica de cele 
ce avea să facă guvernul nostru. Numai 

' în ultimul moment, adică când resbelul 
era deja declarat, D. loan Brătianu, a 
sfătuit pe Domnul nostru, să facă în 1877 
ceea ce în 1711 făcuse și Dimitrie Can
temir cu boerii lui tot în aceeași împre
jurare, adică tot în ultimulmoment !

împăratul Alexandru, era la Chișănăfi 
cu tdtă armata, sa; gata a intra în cam
panie și ordinul era dat și chiar ^iua era 
hotărîtă. Când oștirele sale avea să trecă 
hotarele turcești în Asia.

Numai toți foștii presidențl de con
silii, C. Bosianu, Manolachi-Costachijoan 
Chica, C. A. Rosetti, pe lângă dânșii am 
fost chemat atunci și efi la Palat, împre
ună cu presidenții Camerilor. Aici ni 
s’a vestit că împăratul Rusiei în câte- , 
va Șile avea să pornăscă oștirile sale 
în contra Turciei prin România-, și ni 

I s’a pus întrebarea: Ce trebue să facă
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țera ndstră! Unii din noi afi propus 
să se facă o zonă, adică un fel de linie de 
cale largă, de la Prut până la Dunăre, 
prin care să se permită se trăcă rușii In 
mergerea lor In Bulgaria, fără a atinge 
restul țărei ndstre. Un altul a propus ca 
Domnitorul cu autoritățile cele mari și cu 
armata să se retragă In munți, și ast-fel 
că la cea ântâiu ocasiune bunii noștri 
vecini unguri să pue mâna mal ușor 
pe armata ndstră, pe guvernul nostru, 
pdte chiar pe Domnul nostru. Sciam 
că D. N. lonescu carele cu câte-va luni 
mal înainte se retrăsese din minis
terul de externe, a fost stăruit fdrte mult 
pentru a face a ni se respecta neutralita
tea de către marile puteri europene. Repau- 
satul I. Câmpineanu succedase D-luI lo- 
nescu la acest minister. (întreruperi din 
partea D-luI EugeniU lonescu, spre a aduce 
aminte D-lui Kogălniceanu despre o cir
culară a sa din acea epocă, contra neutra
lităței.)

D. M. KogAiniceanu: Onor. D. Eu- 
genifi loneșcu, confundă datele. Efi In a
cea epocă n’am fost în minister; și prin 
urmare nici am putut scrie circulări în 
contra safi în favdrea neutralităței. Efi 
am intrat în minister în ajunul subscrierel 
convențiunei din 4 Aprilie, pregătită de 
predecesorii mei...

D. ministru al Justiției, G. Ver
nescu : Când am văgut că se face acea 
convențiune 'ml-am dat demisiunea.

D. II. Kogălniceanu: Tropo tarde.
D. ministru al Justiției, G. Ver

nescu : Cu trei luni mai înainte.
D. M. Kogălniceanu: Cu trei luni 

mai înainte, safi cu trei luni mai în urmă, 
repet că era tropo tarde, pentru ca țăra 
să mai pdtă preface starea lucrurilor cum 
ea se crease încă de mai înainte, pe la 
Reichstadt, pe la Livadia etc., tdte aces
tea întâmplate atunci când erați la mi
nister, D-le Vernescu.

Dar revifi la adunarea dmenilor poli
tici ce se adunafi la palat sub preșe- 
denția Domnului. Când veni rândul mefi 
ca să vorbesc, întrebaifi pe ministrul de 
externe să’ml spue, dacă afi făcut demar- 
șele necesarii pentru a se recundsce neu
tralitatea României. Miniștrii ’ml răs
punseră că da, afi făcut acele demarșe.

întrebai apoi... ce resultate doblndiseră 
acele demarșe. Mi se răspunse că din ne
norocire nici un succes nu a încoronat 
demarșele ndstre!

Și într'adevăr era prea târgifi ca țăra 
să pdtă schimba faptele îndeplinite. Cum 
ar fi fost cu putință ca România să facă 
a i se recundsce neutralitatea, atunci când 
Europa întrăgă, dupe neisbutirea confe
rinței marelor puteri ținută în Constan- 
tinopol, dase conșimțimântul săfi la res- 
belul contra Turciei, atunci când în Rei
chstadt se recunoscuse deja Rusiei dreptul 
de a’și rectifica frontierele sale de Sud, a
dică să reia României partea din Basarabia 
ce prin tratatul de Paris din 1856 se dase 
Moldovei! Mie mai târgifi 'ml-a fost dat 

să citesc chiar textul convențiunei de la 
Reichstadt, privitore la retrocedarea Ba
sarabiei. Și iată dacă nu mă înșel chiar 
cuvintele din textul acestei convențiuni:

„Maiestatea Sa împăratul Rusiei ’șl 
„păstrăză dreptul de a face o rectificare 
„a fruntarielor imperiului Săfi despre 
„România, prin o cesiune către acăsta de 
„teritorii situate în adrăptă Dunărei!4

Dupe ce D. I. Câmpineanu 'mi-a spus 
că nu era nici o speranță pentru obține
rea și recunăscerea neutralităței ndstre 
în viitorul resbel; efi atunci am opinat: 
De vreme ce nu ne este cu putință de a 
depărta de la buzele ndstre acest pahar 
amar, de vreme ce resbelul e eminent, de 
vreme ce nu găsim sprijinu nicăieri, atunci 
țăra trebuie să cedeze faptului îndeplinit.

Nu ne rămâne de cât să tratăm cu Ru
sia, ca cel puțin să obținem recunoscerea 
independenței ndstre, și integrității hota
relor ndstre,sâ asigurăm libertățile ndstre, 
să ferim țăra de nenorocirile unui resbel 
făcut nu de amici ci de inamici. După a- 
căsta Regele atunci... Domn al României a 
întrebat dacă acestea sunt tdte opiniunile 
și conduși unile ndstre! Am răspuns că da, 
și desbaterile afi fost închise, plecând cu 
toții. Peste câte-va ore a venit la mine d. 
I. Brătianu și ’mi-a spus: Măria Sa Vodă, 
în vederea opiniunei d-tale care acceptă 
situațiunea, te Invită la Palat. Voesce a 
’ți propune să iei direcțiunea afacerilor 
străine.

Domnilor, păstreg amăruntele acestei 
ședințe memoriile scrise de chiar mâna 
unul martur ocular, de un om care agi e 
mort, și care prin urmare nu pdte fi bănuit 
de neadevăr.

Procesul verbal al acelei ședințe s’a 
stenografiat, de însuși mâna repausa- 
tulul I. Câmpineanu, și ast-fel pot gice 
că are caracterul unul document oficial. 
D. Brătianu a adăogat, în mergerea la 
Domn și mi-a spus cum v’am povestit câ 
prin convențiune Rusia asigură țărei tdte 
bine-facerile păcel, și mal cu sămă inte
gritatea fruntariilor ndstre și menținerea 
instituțiunilor șîTfbertăților ndstre.

Domnul ml-a repetat cele deja anun- 
ciate mie de președintele de consiliu. A- 
tuncl replicând, că înainte de a primi por
tofoliul de externe voiam să văd însumi 
textul convențiunei proiectate. Atunci 
m’am suit în trăsură cu D. I. Brătianu, 
și ne am dus la consulatul rusesc. Acolo 
d. Brătianu m’a presintat baronului Stuart 
ca viitorul ministru de externe, care vo- 
iesce să vadă convențiunea. Baronul Stu
art a scos cheile din bosunar, a deschis 
biuroul său, și ’ml-a dat chiar textul ori
ginal al convențiunei, gata numai de a fi 
subscris. La citire m’am oprit: căci ar
ticolul 2, nu ne garanta într’nn chip sa
tisfăcător fruntariile, ci se marginea nu
mai, a spune că: Majestatea Sa Împăratul 
tuturor Rusiilor garantăză României te
ritoriul și instituțiunile sale din lăuntru. 
Acest text al convențiunei am declarat că 
nu '1 puteam accepta, pentru că nu ne dă 

o garanție positivă. Cerând ca în text 
să fie adăogit acăstă frasă: menținerea 
integrităței fruntarielor actuale ale Ro
mâniei. Baronul Stuart ’ml respunse, 
că nu va putea modifica de la sine, 
textul deja convenit, și efi am răs
puns atunci D-luI Brătianu, că în a
semenea cas efi nu puteam fi ministru de 
externe al țărei. Agentul Rusiei a tele
grafist atunci împăratului la Kișinefi, 
despre acest incident. A treia gi a venit 
răspunsul cum că Majestatea Sa primea 
amendamentul mefi, adică că se garanta 
României integritatea fruntariilor sale 
actuale : Vint^grit^ des frontitres actudles 
de la Roumanie. Atunci am primit mi
nisterul, de externe, am subscris conven
țiunea din 4 August, modificată dupe 
cererea mea, și peste duoă gile am pre- 
sentat proiectul modifiat în Cameră. Insă 
ordinele fiind date atât în Europa cât și 
în Asia, pentru că armatele rusescl să 
trăcă peste fruntarie,de și prin convențiune 
era stipulat că oștirile Imperatorulul nu 
vor putea intra în România de cât dupe 
ce convențiunea va fi aprobată de Parla
ment,—trecerea Prutului s’a efectuat îna
intea votului Parlamentului. S’a obiectat 
că ordinele erafi date armatei din Asia, 
cu date certe pentru începerea ostilități
lor, și prin urmare nu se mal putea re
voca acele ordine. Ast-fel resbelul isbucni 
cu scirea țărei dar atunci când nu ne mal 
rămânea de cât a accepta faptul îndeplinit.

Iată al duoilea cas istoric pe cari T 
pun înaintea D-vdstre spre a vă dovedi, 
că declarațiunea făcută de D. ministru de 
externe că nimic nu se va face fără scirea 
țărei, nu este de natură a ne garanta, că 
vom fi stăpâni de a hotărî într’un fel safi 
în altul.

Asemenea declarări sunt numai cum gic 
francezii une fiche de cansolation, o sim
plă mângăere, și nimic mal mult. Așa a- 
tuncl adică la 1877 am dat ordine la pre
fecții de Iași de Botoșani, de Fâlcifi și 
Covurluifi ca să nu iasă înaintea arma
telor și să se abție de ori-ce demonstra- 
țiune politică, ci numai primăriile să dea 
înlesnirile cuvenite, spre a nu se îngreuna 
posițiunea locuitorilor! Insă împedicătu- 
s’afi prin acăsta evenimentele în mersul lor? 
Intru nimic.Convențiunea peste câteva gile 
s’a votat de Cameră, adică de țără, silită 
a accepta faptele îndeplinite. Și pdte gice 
onor. D. Carp, ce folos a avut faimosa sa 
vorbă : nimic nu se va face fără scirea și 
aprobarea ț^rei ? Țăra a sciut și a apro
bat ! Dar când ? Atunci când ea sciind nu 
putea de cât să aprobe ! Ce puteafi să facă 
Camerile din 1877 de cât ceea-ce afi fă
cut și consiliul boierilor de sub Cantemir 
gicându-i: bine ai făcut Măria ta că te-ai 
unit cu Muscalii.

Crede onor. D. ministru de externe, că 
dacă țăra adică Parlamentul, în timpul o
portun ar fi sciut cele ce s’afi tratat la Li
vadia, cele ce s’afi arangiat la Reichstadt, 
dacă puși de cu vreme în posițiune de a 
ne prenumăra, credeți că și Parlamentul
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și țăra, România întregă n’ar fi căutat 
să scape de resbel sati dacă ne putând în
lătura de la buzele el acest pahar amar, 
scund că n’are nimic a spera de la Europa, 
n’ar fi căutat cu resimnațiune, cu sânga 
rene să trateze direct cu Împăratul Ru
siei și neputând scapa Basarabia nu s’ar fi 
adresat,—cum ne consilia principele de 
Bismark la începutul resbelului,—la ge
ne roși ta te a și curtenismul lui Alexan
dru II și n’am fi dobândit concesiuni și 
despăgubiri cu totul altele de cât cele ob
ținute de la congresul de la Berlin, și mal 
ales n’am fi fost scutiți de umiliațiunea 
de a rescumpăra recundscerea indepen
denței Statului Român prin emanciparea 
israeliților, impusă nouă de străini ? Cre
deți, D-lor, că cunoscând la timp împre- 
giurările politice și ceea-ce ni se pregătea 
am fi făcut fără scirea ndstră, trebile și 
interesele străinilor protestând contra 
tratatului de la San-Stefano, și In loc ca 
să tratăm direct cu Rusia pentru modifi
carea condițiunilor jignitore drepturilor 
României—ceea-ce Alexandru II era gata 
să facă—am fi comis greșelele mari de a 
pune in causă pe împăratul și de a ’l duce 
înaintea congresului din Berlin, de unde 
ne am întors desmembrați și umiliați pe 
de asupra ?

încă un cuvânt, D-lor miniștri; eti am 
o mare încredere în înalta înțelepciune, în 
marea prevedere, în adIncul patriotism al 
Majestățel Sale Regelui. Eti recunosc Re
gelui dreptul și chiardatoria de a-’șl^ice 
cuvântul săti în afacerile țărei ndstre și 
în cele dinăuntru și în cele din afară. Mi
nistru al Majestățel Sale ’i ficâm : Nu 
numai la masa consiliului de miniștri pre- 
sidat de Majestatea Sa, dar și chiar în față 
cu fie-care ministru, Regele era o inteli
gență, era o voință, el are dreptul și dato
ria să ’șî spue opiniunea și să arate chiar 
voința sa; liber miniștrilor de a ’și în
suși acăstă opiniune, și de a executa a- 
căstă voință în mnrginele Constituțiune!, 
sau de a demisiona dacă urmati divergințe 
de opiniunl între Cordna și consilierii săi! 
Dar de aci până a ^ice că direcțiunea poli
ticei din afară aparține numai, și absolut 
numai Regelui, este departe ca cerul de 
pământ 1

Eti contestez acest drept Coronei, și ’l 
contest în însuși interesul Dinastiei. Pun 
cașul, și Dumnezeii să ne ferăscă că ne am 
afla încă o-dată în fața unor eveni
mente ca cele din 1711 și 1877 și lucru
rile să se sfirșăscă și astă-dată în detri
mentul țărei ? Credeți, D-nii mei, că prin 
acăsta noi și împreună cu noi și Dinastia 
nu ne am resimți amar de nenoroci
rile ce ar cădea pe țăra ndstră ? Așa dar, 
D-lor miniștrii, nu ne mai veniți cu teo
rii neconstituționale că direcția politică 
aparține direct Regelui, și că țăra nu are 
alt drept de cât de a sci atunci cănd sci- 
ința nu mal pdte folosi, și că nimic nu se 
va face fără hotărîrea țărei, atunci când 
țăra este tn față de angagiamente luate 
și de fapte îndeplinite, când ea nu mai 

are nimic de hotărît și prin urmare de 
schimbat.
Mesagiul Tronului, și răspunsul la Adresă 
ne vorbesc de o politică înțelăptă, patri
otică și prudentă care s’ar fi urmat și se 
urmă^ă de tdte partidele ! Bine ar fi și 
Dumne^eâ să dee ca să fie așa. Din neno
rocire nu este așa. Chiar sub unul și a- 
celașl minister, s’ati urmat duoă politice 
diferite.

Dupe încheerea păcei și dupe recu
ndscerea independenței ndstre de către tdte 
puterile, D. Ion Brătianu, ne putând 
uita că la congresul din Berlin am găsit 
un prea slab sprijin din partea imperiu
lui dualist, și aflându-ne apoi și în fața 
marel și naționalei cestiuni a Dunărei, 
negreșit avu mare greutate de a putea 
întreține relațiuni cordiale în tocmai 
precum i se cereati, cu acăstă putere, și 
mal ales de a tot da fără a primi și noi 
ceva. De aicea o regretabilă răceală în 
relațiunile ndstre cu cabinetul de Viena, 
și fie-care act al guvernului nostru primea 
greșite interpretațiunl dincolo de CarpațI.

Parlamentul din inițiativa sa votase gu
vernului nostru vr’o 20 milidne sati 30 
milidne, nu ’mi aduc bine aminte , 
pentru întărirea fruntariilor ndstre, D. 
Ion Brătianu nu primi de cât 10 milidne, 
picând că de’o-cam-dată acestă sumă îl era 
de ajuns. Acest vot se primi tn Viena ca 
o demonstrațiune în contra Austro-Un- 
gariel. Când se chemă în Bucurescl 
generalul Brialmont, vă aduceți aminte 
la câte recriminări nu dădu loc acăstă 
chemare ?

Așa apoi, se făcu Ia Iași, inaugurarea 
statuel lui Ștefancel-Mare. La banchetul 
dat de Cameră cu acăstă ocasiune, un se
nator, nici măcar guvernamental, ^ise a
ceste cuvinte :

„La cordna lui Ștefan-cel-Mare lipsesc 
încă pietre nestimate !u

D. Petre Grădișteanu făcea alusiune ’a 
Basarabia și Bucovina care odinidră fă
ceați parte din țăra lui Ștefan-cel-Mare. 
Dacă aceste cuvinte de durere pentru tre
cut, de speranță pentru viitor se puteati 
privi ca o amenințare pentru statele cari 
astăzi stăpânesc aceste părți a vechii 
Moldovei, negreșit că trebuia să fi fost 
Rusia care stăpânesce piatra cea mare 
nestimată „Basarabia.* Rusia însă^’a 
^is nimica. Nu a fost tot așa cu Aus
tria care stăpânesce piatra cea mai mi
că : Bucovina !

Cabinetul din Viena vedea în cuvintele 
senatorului o amenințare făcută în coni
vență cu guvernul român. El ne ceru 
explicațiunl; i sedădură, dar nu se mulțu
mi cu acestea ori cât de îndestulătdre 
și chiar umilitdre ele erati !

Ni se ceru o notă oficială, o declarați- 
une formală, că guvernul român recundsce 
faptele îndeplinite, recunoște ca legiuită 
posesiunea Bucovinei de către casa Aus
triei, Ba se dedu. Acăstă notă fu apoi pu
blicată în duoă limbi francesă și germană 
în capul foiei Wiener Zeitung, ^iarul ofi

cial al imperiului Austriei! OrI-care ro
mân care a vă^ut acăstă notă umilitdre,’I-a 
curs lacrimi de sânge! Insă cu publi
carea acestei note, de o-dată s’ati schimbat 
cu totul și relațiunile dintre Austria și Ro
mânia. Cu ocasiunea unei călătorii între
prinse la Berlin, contele Kalnoky a pri
mit din chiar mâna Regelui marele Cor
don al Stelei României.

Onor. D. T. lonescu a acfeentuat poli
tica ce de atunci a îmbrățișat-o guver
nul român.

D-sa sprijină acăstă politică care nu
mai egală către cele-alte puteri nu este; 
politica dmenilor din guvernul trecut, se 
numesce politică de prudență, și D. mi
nistru de externe se laudă că are aceiași 
politică! Ast-fel, acum dmenii noștri! 
politic! nu se mal mândresc, că urmăijă 
o politică românăscă, adică neaparținend 
nici unei politice exclusive străine, ci se 
califică de ruso-fill, de austro-fill, de ger- 
mano-fili! Ast-fel, astăzi nimeni în acăstă 
țără nu mal ajunge la putere, dupe pro- 
priele sele sentimente, sati dupe partidul 
constituțional la care aparține; astăzi nu 
mai suntem clasați ca liberali, or! ca con
servatori ; nu mal suntem arătațl ca omeni 
a! țârei ndstre, ca români; suntem cla
sați unii ca nemț! și alții ca ruși, și nu
mai dupe curentul din afară avem drep* 
a aspira la guvern !

De aceea un străin aflând despre acăstă 
nenorocită clasificare, mă întreba într’o 
<ji: Dacă toți dmeni! politici ai D-vdstre 
sunt clasați unii ca ruși, alții cu nemți, 
unde vă mal sunt dmenii politici români? 
Ce este de făcut, D-lor deputați, ca să 
eșim din acest haos, că să ajungem a fi 
noi, in țera ndstră ? Este să revenim la 
vechia politică a strămoșilor noștri, la 
politica românăscă, de a fi bine cu toții, 
de a nu ne lega de nimenea și cu nime
nea ! De a studia evenimentele și de a 
profita de ele ! Să facem politică cum a ur
mat-o secole casa de Savoia, și care astăzi a 
făcut-o stăpâna Italiei! Acăsta este poli
tica celor mici. Si vis pacem para beUum. 
Pentru poporele mici, traducțiunea aces
tei maxime, nu este aceeași ca și pentru 
statele mari; pentru noi este că dacă voim 
a avea pace trebue să ne ferim de a face 
resbel, ca să respingem ori-ce politică 
ofensivă, ca armata ndstră să nu fie avan
garda cutărel sati cutărel puteri mari; 
armata ndstră, înainte de resbel sa nu fie 
aliata nimărui.

Așezată la hotare, ea să flie amica*ace- 
lora cari vor respecta hotarele ndstre; și 
dușmană acelora cari le vor călca! Când 
Europa va fi sigură că acăsta este nes
trămutata ndstră politică, și că cu armele 
în mână suntem hotărâțl a o apăra să fiți 
siguri D-lor, că atunci și Europa o va 
respecta; și încet, câte încet vom ajunge 
ca neutralitatea ndstră să devie o realitate, 
precum este aceea a Svițerel, și cum mal 
până deunăzi era și a Belgiei! , , v

In tot cașul, repudiăm ori-ce politica 
hasardată de mal înainte. Să mai aștep-
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tăm. Acesta o ^icea lordaki Rusei, sunt 
acum aprdpe 200 de ani. Să mai așteptăm 
o ^ic și eâ. Acesta trebue să fie politica nds
tră tradițională; și cât pentru mine eâ a
parțin acestei politice. Sciâ că sunt unii 
cari mă califică de rus. Aci rog pe D. mi
nistru de externe să bine-voiască a ridica 
sechestrul pus pe Cartea Verde făcută 
la 1878, carte care aâ sechestrat’o ur
mașii mei în minister! Atunci se va 
vedea dacă în grelele împregiurărl prin 
cari am trecut, eâ am fost alt-ceva de cât 
român. Eâ nu sunt de cât român; în vi
nele mele curge sângele lui Constantin 
Kogălniceanu, al lui Enaki Kogălnicea
nu cari în tdtă viața lor, și prin fapte, și 
prin scrierile lor, aâ fost dmenil țărei lor, 
aâ fost români!

Prin urmare, eâ revendic pentru guver
nul țării mele politica românăscă. Ce re
clamă acăstă politică? Să nu luăm de mal 
înaite angagiamente și nici să nu provo
căm pe nimeni, nici pe Austria, nici pe 
Rusia. (Aprobări).

Eâ nu am aprobat politica D-lui I. 
Brătianu încă de la 1879 încdce; aseme
nea n’am putut aproba nici apelul, ce 
dupe eșirea sa din minister l’a adresat ță
rei; fiind-că s’ar fi putut bănui că acea po
litică ce este coprinsă în acel apel era și a 
Cordnei în timpul când era ministru. Pen
tru binele și al Cordnei și al țărei, nici mă
car bănuăla nu trebue să existe că Co- 
rdna înclină, ori către Nemți, ori către 
Ruși, când ea nu trebue să incline și să 
lucreze de cât pentru români. (Aplause).

Am £is: Nu este de folosul țărei să 
ne aruncăm în cap unii altora epitete 
de Nemți, saâ Ruși. Sunt câți-va ani, 
unii din noi califîcaâ pe adversarii lor de 
Austro-Maghiari; și acum aceiași dmenl 
tratează pe aceiași adversari de Rusofili! 
Onor. D. T. lonescu, să măertedaeă^iccă 
cu talentul săâ cel mare, ar fi trebuit să 
fie mai circumspect în cuvintele sale des
pre politica din afară.

D-sa a dat aprobațiunea sa completă po
liticei D-luI I. Brătianu din anii din urmă 
al ministerului săâ, politicei urmată și de 
el, și de ministerul actual. Acăsta era în 
dreptul săâ. Dar ’ml permit a 'I ^ice: bine 
era, profitabil era pentru țăra ndstră cam
pania ce cu acăstă ocasiune ați întreprins 
contra Rusiei ? Este în folosul nostru ca 
să stârnim în contra ndstră pe poporul 
rus, care este încă adolescent, care prin 
urmare, are încă un rol mare de jucat în 
istoria omenirel ? Nu este mal înțelept 
ca noi să nu întărâtăm fără folos pe co
losul Nordului, cel puțin până când ’și 
va juca rolul săâ în lume, pre cum l'aâ 
jucat popdrele latine, precum ’l jdcă as
tăzi rasa germană!

D. lonescu nu gândesce că insbucnind 
un resbel, mal mult de cât jumătate din 
România ar cădea în mânile dușmanului 
chiar în ântăile $ile, fiind-că acea parte 
nu se pdte apăra! Ce apărare vor face 
Moldovei fortificațiile de la Bucuresci ? 
Cum, D-vdstre nu sciți că chiar un res

bel făcut de prietini încă este o calami
tate pentru România și mal ales pentru 
Moldova ?

In ultimul resbel s’aâ îmbogățit în ade
văr birtașii, cafetieril, neguțitoni de mă
runțișuri din Bucuresci, dar restul țării 
ce a câștigat ? Apoi dacă armata rusăscă 
ca prietenă nu ne-a adus foldse, vă întreb 
ce va fi atunci când acăstă armată rusescă 
sau austriacă ar intra ca inamică tn țăra 
ndstră ? Ce va deveni buna stare a Mol
dovei, ce va deveni civilisațiunea care a 
dobândit'o România prin munca și acti
vitatea ndstră, ce se va face cu scdlele, cu 
spitalele, cu magasiele, cu palatele nds
tre și cele-alte construcțiuni? Ruine și 
praf! •

Dar ni se $ice că vom avea aliați. A
poi cine ne garau tdză nouă că resbelul va 
eși în favorea aliaților noștri?

Dar trecutul nu ne arată, că chiar în 
cașul de a triumfa aliațil noștri, încă 
păgubesc popdrele cele mici, cari se a
mestecă în certele celor mari, și aice 
pdre ni se va respunde: că avem miniș
tri înțelepți, iubitori de țeră, și cari ^i 
și ndpte veghdză la pdrta cetății. Slabă 
speranță. Eâ prefer vegherea unei na
țiuni întregi, prefer mai mult înțelepciu
nea bătrândscă care ne (jice, nu te ames
teca unde nu’țl ferbe dla.

D-lor, D-vdstre vă aduceți aminte că 
D. I. Brătianu odată revenind din desele 
sale peregrinațiuni, de la Gastein, și în- 
timpinat fiind la gară de o mulțime de 
lume, scoborîndu-se din vagqn le-a (jis: 
D-lor, vă aduc o ramura de măslin! Văa- 
duc pacea !

Cu singure aceste cuvinte a spus țării 
sale, că România intrase în liga păcii! 
Cum și ce fel nu ne-a spus un singur cu
vânt. Urmarea politicei adoptată de D-sa 
în ultimii săi ani de putere, o găsim în 
faimosul săâ apel adresat țării, curând 
dupe căderea sa de la minister! Ce folos 
era pentru țeră, de a ne arăta în străină
tate că românii sunt despărțițl în partide. 
cari se sprijine pe străini, și atacă unii 
pe o putere, alții pe altă putere? Nu a
parține mie de a ridica aice greșelile 6- 
menilor politici cari nu mal sunt la gu
vern! Dar nu mă pot opri de a nu ridica 
faptul, că prin acel apel D. I. Brătianu a 
perdut pe mai toți liberalii din Moldova. 
Când aâ fost chemați să subscrie acel apel, 
mai toți liberalii și chiar prefecți de ai săi 
aâ refusat să iscălăscă, întâmpinând că cu 
tdtă încrederea ce o aveaâ ei nu se puteaâ 
uni cu acel apel, care era o desfidere fă
cută Rusiei, care în viitor putea să pro- 
voce pericole mai ales pentru Moldova. 
De abea s’aâ găsit duoi, trei dintre libe
ralii naționali de peste Milcov cari aâ a
probat acest apel. Unul, și mal cu greu
tate politică care 'și a dat aprobarea a 
fost generalul Lecca, acesta desaprobat 
de amicii săidinBacăâ și pdte căindu-se 
singur de ușurința sa dupe câte-va <jile 'șl 
a dat obscescul sfârșit!....

D-lor, bine-voiți a-’ml erta acăstă di

gresiune. Acăsta am făcut-o spre a vă do
vedi că mult lăudata politică prudentă 
urmată de tote partidele, cum $ice Mesa
giu], nu este acea politică adevărat pru
dentă pe care România trebue să o ur
meze.

D. Ion Brătianu în 12 ani al puterii sale 
a avut duoă politici: la început a avut o 
politică de alianță cu Rusia și acum în 
urmă o politică contra Rusiei.

Este de datoria și dreptul Regelui, să 
scie că în țâra ndstră monarhii nu este de 
secoll întemeiată, că chiar pentru binele 
acestei tinere monarhii, nu este bine ca 
Suveranul să ia asupra sa* și în deafară 
de Parlament conducerea afacerilor pu
blice, și mai ales direcțiunea politicei 
străine acărel resultate pre cât câte o
dată pot fi folositdre, pre atâta alte dățl 
pot fi păgubitdre. In acest din urmă cas, 
negreșit că răspunderea nu pdte cădea de 
cât asupra aceluia care a condus și di- 
rigiat acăstă politică. El bine, acăsta nu o 
voesce Constituțiunea * ndstră, care de
clară pe Rege inviolabil. Precum în cele din 
lăuntru asemenea și în cele din afară, recu
nosc Cordnei dreptul și datoria de a sci, și 
chiar de a hotărî, însă împreună cu miniș
trii săi, și pe respunderea lor, și acăsta bine 
înțeles, respectându-se și drepturile Par
lamentului de a nu se angaja țăra fără 
scirea sa. Tocmai în cele din afară n'așl 
putea în viața mea aproba ca Parla
mentul să fie numai un biuroâ de înre
gistrare! Eâ am avut ondrea de a fi de 
mal multe ori consilier al Tronului; tot- 
d’a-una și neschimbat am fost pus în 
posițiune de a cundsce și experimenta 
că Regele recundsce acel chip de vedere 
și ’l și practică ! Nici odată Majestatea 
Sa nu a întreprins nimica fără, scirea și 
participarea miniștrilor. De aceea rog pe 
D. ministru de externe actual să bine 
voiască a ne scuti de o teorie neconsti
tuțională, adică de a da Regelui atribu- 
țiunl neconstituționale și cari în reali
tate nu aâ alt scop de cât de a face ca 
puterea executivă să hotărăscă singură 
despre sdrta și viitorul acestei țări, în de 
afară de voința Parlamentului! Prin a- 
căsta permiteți-ml a ^ice că numai di
nastică nu ar fi o asemenea politică!

Precum nu am putut a mă uni cu chi
pul de vedere al D-luI T. lonescu, tot a
semenea nu mă pot uni cu planul poli
tic al principelui Grigore Stujdza expus 
mai deunăzi în Senat. D-sa preconisăză 
cu ori-ce preț o alianță cu Rusia, dând 
Rusiei chiar dreptul ca armatele sale să 
trecă prin Dobrogia ndstră ca să ajungă 
în Bulgaria saâ la Constau tinopol. Nu 
pentru asemenea planuri ni s’aâ dat Do
brogia, și mal ales gurile Dunărei; nu 
prin asemenea planuri putem noi să 
asigurăm României amiciția și buna 
voință a celor alte puteri, și a trăi în pace 
cu toți vecinii noștri.

Eâ recunosc, mal ales pentru sta
tele mici, legea de prudență care ne 
prescrie de a fi circumspecți în dis-
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cuțiunile ndstre privitâre mal ales la a
facerile internaționale. Pdte tdte nu se pot 
spune la tribuna publica. Insa de aicea 
și până a renunța Ia dreptul Parlamen
tului de a ^ice și el cuvântul săti In a
facerile ndstre din afară, este o mare 
deosebire. Cine ne opresce ca să tratăm 
aceste cestiuni și în ședințe secrete, cum 
se face și în alte Parlamente ? Și cu acestă 
ocasiune sunt dator să mulțumesc depu
taților tineri cari ati ascultat glasul unui 
deputat care dacă nu are alt merit are 
cel puțin că represintă o viață politică de 
50 de ani.

Și iată pent-i] ce rog pe D. ministru de 
externe să nu ne vie cu o nouă dogmă* 
care este însu-și negațiunea Constituțiune! 
ndstre, susținnâd că Suveranului aparține 
direcțiunea exclusivă a politicei externe! 
Că politica externă nu trebue să dea Ioc 
la discuțiuni publice. Dacă le facem, este 
tocmai pentru că de mal mulți ani nouă 
ne este sustrasă posibilitatea de a cundsce 
ce este cu politica ndstră externă, și unde 
ne va conduce acâstă politică. Profităm dar 
de ocasiunea discuțiunel asupra răspunsu
lui la Mesagiul Tronului, ca să facem și 
noi nițică politică externă.

Seim noi, D-lor, cum s'a dobândit acea 
ramură de măslin care ne asigură paeea ? 
Seim dar asemenea ce însemnâză aceste 
cuvinte din Mesagiti:

„Politica prudentă, ce un patriotism 
luminat a insuflat tutulor partidelor, do- 
vedesce că Regatul României este un ele
ment puternic de liniște și de siguranță. 
In acâstă atitudine corectă stă pentru noi 
garanția că ne vom bucura ca până acum 
de încrederea Puterilor celor mari și de 
amiciția sinceră a vecinilor noștri din 
peninsula balcanică, și ast-fel nu vom 
compromite întru nimic sforțările acelora 
cari caută a deslega Gestiunile pendinte, 
fără sguduirl violente și a ne asigura 
pacea de care avem trebuință pentru des- 
voltarea1 iubitei nâstre țări11. Va să £ică 
dintre puterile mari cu cari ne aflăm in 
relațiunile cele mal bune, ar fi unele cari 
se silesc să ne asigure pacea. Sunt altelâ 
cari nu fac acelea-șl sforțări, și cari, prin 
urmare, nu sunt pentru pace, ci sunt pen
tru resbel. Așa dar, crede D. ministru 
Carp că vom fi pururea în relațiuni bune 
și cu puterile cari lucrâză pentru pace și 
altele cari sunt pentru resbel? Mi se 
pare că acâsta ar fi o pură ilusiune! Noi, 
Parlamentul, avem dar dreptul și datoria 
să seim unde ne aflăm, și cu cine sun
tem ? Din parte-mi eti ^ic, că politica 
nâstră cea veche, cea românâscă este de 
a nu fi îndeosebi cu nimenea, și de a fi 
bine cu tâte puterile, pe tâte acele a le 
iubi ca buni vecini Întrucât armatele lor 
se vor ținea afară de otarele nâstre; și.... 
să devenim însă imediat dușmanii lor'daeă 
intră fără voe în țâra nâstră, sati fără de 
voia nâstră voesc a ne facealiații ori avan
garda lor. (Aplause).
. Veți găsi, D-lor, că pâte vorbesc prea 
mult; dar n’am ce face; căci totul ată 

în necesitatea să scie țâra la timp, ce o 
aștâptă, ca Parlamentul să nu fie surprins 
prin evenimente.

Credeți, D-lor, că dacă în 1877, Româ
nia scia cele otărîte un an înainte, dacă 
cunoscâm în timpul oportun cele otărîte 
la Reichstadt, ne-am fi mărginit la o 
simplă aprobare ?

In mijlocul resbelului, înainte ca 
România să fi luat parte la resbelul 
ruso-turc, mâ aflam la Viena. Grație 
unor cunoscințe personale în corpul di
plomatic, mă găsii în posițiune de a cu- 
nosce convențiunea de la Reichstadt. Dom
nul nostru se afla pe țărmurile Dunărei 
în capul armatei, în momentul când deja 
ordinele erati date pentru intrarea în Bul
garia. Am telegrafia! atât Alteței Sale, 
arătându-i cele ce aflasem, cât și interi
marului meii răposat Ion Câmpineanu.

Dar duoă regimente române trecuseră 
deja fluviul când ajunse depeșa mea în 
cuartierul regal.

Din momentul în care armata nâstră 
trecuse Dunărea și luă și ea parte la ope
rațiunile resbelului alăturea cu armata 
rusă, era natural ea să împărțim cu alia- 
ții noștri resultatul succeselor obținute 
împreună!

Ei bine, nu am dobândit nimic, pentru 
că în momentul de a împărți trofeele, a- 
liațil noștri s’aîi stricat cu noi, saii noi 
ne-am stricat cu aliațil noștri.

Dar onor. D. Vernescu ’ml-a mal 
și pâte 'ml va mal ^ice: Când al văjut că 
lucrurile aii luat o asemenea direcțiune 
în contra opiniune! D-tale, de ce nu ’ți-ai 
dat demisiunea?

Nu ’mi-am dat demisiunea pentru că e
ram în mijlocul resbelului, pentru că arma
tele rusescl ocupati țâra, pentru că era 
o datorie a fie-cărul român, fie ministru, 
fie simplu cetățăn, era de a feri cu ori
ce preț o sporire de neînțelegeri între 
Rusia și România.

Sunt dator să mal arăt încă âre-șl 
cari fapte generațiunel tinere din acest 
Parlament: Se hotărîse a se protesta în 
contra retrocesiunel Basarabiei. Ducerea la 
Berlin a D-lui prim-ministru, și a minis
trului de externe se socoti neapărată. La 
presintarea nâstră la ministerul de ex
terne dm Berlin, între alții bătrânul de 
Bulow, secretarul de Stat și părintele ac
tualului ministru al Germaniei pe lâugă 
Regele României, ne ^ise că cedarea Ba
sarabiei era de mult otărîtă de Europa, 
că acâsta se comunicase guvernului ro
mân și prin baronul de Alwensleben fos
tul agent al Germaniei în Bucurescî, și 
chiar prin princepele Bismark, și că așa 
fiind nu a mal fost trebuință să ne fi os
tenit de a veni la Berlin !

D. de BUlow ne mal adaose : ati prin
cepele Gorceakof nu v’a spus și el așa ? Nu 
v’a ^is că împăratul Alexandru II, na
tură eminamentă leală și generâsă, avea 
scrupul de a dispoia o țâră aliată, și că 
era hotărît a da României tâte compensa- 
țiunile, miliâne și miliâne și teritorii peste 

Dunăre. Cereți, ^ese chiar princepele de 
Bismark, miliâne, sute de miliâne, cu a
ceste veți răscumpăra drumurile de fer, 
cari și aceste constitue o proprietate teri
torială, pâte chiar mal cu valâre de cât 
chiar Basarabia. Cereți pământuri peste 
Dunăre, de o întindere înduoită de căt 
Basarabia ? Cereți cadrilaterul, vi se va da. 
Vi se va da Vidinul cu o populațiune tot 
românâscă ! Aicea o mică digresiune pen
tru istorie. Austria se refusa ca România 
să se întindă peste Dunăre în partea Vi- 
dinulul. La Dunărea-de-Jos, ni se ^icea 
la Viena, la Marea-Neagră, luațl cât 
voiți! EI, D-lor, noi n’am ascultat sfatul 
ce ni se da la Berlin. Opiniunile în țâră 
erati supraexcitate, am refusat ori-ce în
țelegeri îu privința cedărel Basarabiei. 
Pâte că bine am făcut; căci nu este bine 
ca o țâră, ce d’abia ’șl dobândise indepen- 
dința, să facă ântâiul act de țâră indepen
dentă, înstrăinând o parte din hotarelesale! 
Am intrat, D-lor, în tâte aceste amănun
țimi spre a vă arăta că afacerile diploma
tice reclamă prudență; inteligență, expe
riență, și mal ales sfat și tot sfat3 cum 
^iceati bătrânii noștni. Vie unul din cel 
șâpte filosofi al Greciei antice și <jică-ne 
credeți-mă, ascultați-mă pe mine. Viito
rul este al vostru. Eti ’I voiti răspunde cu 
cuvintele poetului frances, la exclamați- 
unea lui Napoleoni. „L’avenir est ă moi. 
Non, non Sire, l’avenir n’est pas ă Vous, 
l’avenir est ă Dieu!* Viitorul nostru, vii
torul României, nu ni ’l pâte da nimeni. 
Numai noi, adică numai noi Rege, gu
vern, Parlament, națiunea întrâgă, ni’l 
putem da, ni’l putem asigura, uniți în 
sfat, uniți în acțiune ! Dar ce sunt, D-lor, 
voiagiunle necontenite, pe cari le fac mi
niștrii noștril din primă-vâră și până 
în iarnă ? De ce să nu facem și noi ceea 
ce se ^ice că fac femeile cele oneste, 
a cărora mare silire este ca să nu se vor- 
bâsca de dânsele. Să căutăm dar a face 
pe străini să ne uite; noi suntem o țâră 
agricolă, prin urmare, o țâră strîns legată 
cu pacea 1 Devotați Regelui și ingtituțiu- 
nilor nâstre, să facem pe puterile străine 
să fie asigurate că noi nu visăm nici 
conchiste, nici incUnăm a ne amesteca în 
certele celor mari! O mărturisesc franc și 
leal, și fac scusele mele miniștrilor ac
tuali pentru cari în tâte cele-alte am 
cea mal mare stimă, și pentru unii din 
D-lor am chiar și o vie amiciție, politica 
externă a D-lor sale mă îngrijesce.

Sunt, D-lor, duol bărbați de stat cari 
ati contribuit fârte mult la formarea mi
nisterului actual! Aceștia sunt președin
tele Senatului și fostul președinte al con
siliului; și unul și altul ati fost bine plă
tiți, să le fie de bine!...

Eti cred că și aceștia, adică Principele 
Dimitrie Ghika și D. Ion Brătianu, ca 
și mine vor recunâsce că aserțiunea eronată 
a ministerului actual că direcțiunea poli
ticei aparține exclusiv Regelui este ne
constituțională, este jicnitâre intereselor 
țărei, și maipresus de tâte periculâsă pen
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tru însăși dinastia ndstră,ta vederea res- 
ponsabilitățel ce atrage asupră’I.

Cred că Înțelepciunea și adevărata pru
dență, reclamă ci Parlamentul să redo- 
bânddscă dreptul ce/i dă Constituțiuneaa- 
dică de a’-șl Zice puternicul săti cuvânt 
și In politica ndstră exteriori.

Ei nu am nici o idee precugetată în 
contra D-lui ministru de externe. Din 
contra ei am tdte simpatiile pentru cele 
duoă mari proiecte de legi privitdre la 
vînZarea moșiilor Statului în loturi mici 
la țărani și la tocmelile agricole. De mai 
înainte le promit micul meti sprijin și vot, 
pentru că deja am dobândit convincținnea 
că reformele ce se vor introduce de unele 
elemente ce ati intrat în minister se vor 
face în paguba democrației, în paguba 
claselor muncitdre.

Mă resum: eti nu votez paragraful din 
adresă privitor la politica ndstră exte- 
rioră, pentru că nu Zice nimic sati £ice 
prea mult.

Și sfârșesc picând: chiar existența Sta
tului nostru refusă ori-ce amestec în 
certele celor mari; reclam aceleași bune 
relațiun! cu statele vecine mari și mici, și 
mai cu deosebire cu Austro-Ungaria și 
cu Rusia, fără nici o preferență pentru 
una din ele. Armata ndstră este o armată 
cu un^ caracter pur defensiv, o armată 
neavând altă misiune de cât de a apăra 
fruntariile ndstre înaintea ori și cui, iar 
nu o armată de avan-gardă fie a uneia, 
sati a alteia din marile puteri ce ne în- 
congidră.

D. Eug. lonescu: D-lor, am întrerupt 
pe D. Kogălniceanu și țiti să dati expli
care întrerupere! mele, pentru ca să nu 
aibă aerul unei necuviințe parlamentare.

D. Kogălniceanu amintindu-ne de ceea- 
ce s’a întâmplat în Moldova la 1709 ne
a spus că boeriî moldoveni puși în pre- 
sența unui tratat secret între domnul 
Moldovei Dimitrie Cantemir și Petru-cel- 
Mare, s’ati înspăimântat de consecințele ce 
avea să decurgă din acel tratat și pentru 
acăsta D-sa ne-a citat din cronicarul Ne- 
culcea, cuvintele boerului lordache Ro
setti, pe care acesta le-a Zi® domnului: 
„Te-ai prea grăbit Măria ta.

Trecând dupe aceea la resboiul din 
1877 D-sa a ^is: într’o ocasiune aseme
nea Suveranul țărei, a convocat pe pre
ședinții ambelor Camere pentru a ’I în
treba asupra atitudinel ce era de luat * 
’Ml-am permis atunci să ’i Zic: Uitați să 
ne vorbiți de circularea D-vdstre, la care 
D-sa mi-a răspuns: Te desfid să o arăți; 
căci eti n’am fost ministru atunci ci dupe 
acăsta.

Să ’mi permită D. Kogălniceanu să ’i 
spui că D-sa a fost ministru tocmai pe 
timpul când treceati voluntarii ruși prin 
țâră ca să se ducă să se bată în Sârbia la 
1876.

Era o mare emoțiune căci tdtă lumea 
vedea trecând ca simplii particulari, mi
litari ruși, lesne de recunoscut și care ob

ținând congedii să duceati ast-fel să se 
bată în Sârbia.

Tocmai în acest timp D. Kogălniceanu 
ca ministru de externe a adresat o circu
lare puterilor In care se ^icaa...

D. M. Kogălniceanu: Când a fost a
cea circulară ?

D. Eug. lonescu: La 1876, 24 Iulie... 
In care să Zicea, că emoțiunea e așa de 
mare în țeră îu cât dacă puterile nu in
tervin, România are să fie obligată «ă se 
depărteze de la linia ei de conduită. Câte
va Zile dupe aceea cabinetul să schimbă, 
Manolache Costache se retrage și în lo- 
cu-i veni D. I. Brătianu.

Noul cabinet pus în posițiune să cu- 
noscă acea circulare, s’a înspăimântat de 
consecințele el, și s’a adresat chiar fos
tului președinte Manolache Costache, în- 
trebându-1 dacă avea cunoscință de ea. 
D-sa respunse că nu. Și atunci celd’ân- 
tâiti act al noului cabinet a fost de a re
voca circulara D-luI Kogălniceanu.

Voci: închiderea discuțiunei.
—Se pune la vot închiderea discuțiunei 

și se primesce.
—Se pune la vot paragraful al duoilea 

din proiectul minorităței, resultatul scru
tinului este cel următor:

Votanți.......................• . 108
Maioritate absolută . . .’ 52

Bile albe.......................29
Bile negre ....... 74

D. președinte, L. Catargiu: Aduna
rea a respins amendamentul minorității.

— Se pune la vot paragraful II din 
proiectul maioritățil și se primesce.

— Se suspendă ședința pentru 10 mi
nute.

— La redeschiderea ședinței D. preșe
dinte acordă cuvântul D-lul Gr. Păucescu.

— -D. Gr. P^cescu, raportorul comi
tetului de delegați al secțiunilor, dă ci
tire următorului raport și proiect de lege.

Domnilor deputați,

Comitetul delegaților de secțiuni, com
pus din D-ni! :

0. Receanu pentru secția I
C. Vericeanu „ „ II
N. Volenti „ „ III
A. Simu „ „ IV
N. Voinov „ „ V
G. Pallade „ „ VI

și subsemnatul pentru secția VII, a exa
minat proiectul de lege înaintat în deli
berarea D-vdstre prin decretul Regal 
No. ... și ’l-a admis în unanimitate, în
sărcinând pe subsemnatul a vi’l presenta 
în cualitate de raportor.

D-lor deputați, deosebitele legi ati în
chis în termene anume determinate exe
cutarea unor drepturi și conservarea al
tora, așa în cât, dupe expirarea acelor 
termene, dreptul nu se mai pdte exercita 
sati este irevocabil perdui

De altă parte în convențiunile speciale 
ale părților sunt obligațiuni ce trebuesc 
îndeplinite la epoce hotărâte, iar de nu, 

aw
partea care a stipulat este în drept să 
cără pe calea justiției punerea în întâr
ziere a debitorilor, ce nu ’și ati îndeplinit 
obligațiunile câte o-dată chiar sub pe- 
dăpă de a perde, In parte, drepturile lor.

Ast-fel fiind, incendiul care a distrus 
localul în care se găsesce tribunalul de 
Brăila și judecătoria ocolului ântâiti din 
acel oraș, ar causa multe și mari per- 
der! particularilor, dacă printr’o inter- 
vențiune venită la timp, puterea legiui- 
tdre nu ar prelungi acele deosebite ter
mene, până când autoritățile de care e 
vorba să pdtă funcționa regulat.

Iacă scopul proiectului de lege ce am 
ondre a vă presintă. Nu s’a făcut într'ân- 
sul de cât duoă modificări :

S’a fixat timpul de suspensiune la 
40 Zile, atât pentru tribunal, cât și pen
tru judecătoria de ocol,

Și s’a înlocuit cuvintele „prin acăstă 
legeu de la sfârșitul art. II prin cuvintele 
„prin legi* cari dati adevăratei înțeles a
cestei disposițiuni.

PROIECT DE LEGE
Art. I. Termenele tutulor prescripțiu- 

nilor și perempțiunilor în materie, fie ci
vilă, fie comercială, termenele pentru 
luare de inscripținnl ipotecare sati pentru 
reînouirea lor și pentru efectuarea tran- 
scripțiunilor, cum și termenele orl-căror 
alte acte judecătoresc!, car! dupe lege 
trebuesc îndeplinite într’un timp deter
minat; asemenea tdte termenele prescrise 
de lege pentru a ataca prin ori-ce mi^ 
Idee de drept, fie ordinare, fie extraordi
nare, actele și hotărîrile judecătoresc! de 
or!-ce natură, civile, comerciale, electo
rale sati penale, sunt puse în suspensiune 
pe timp de 40 gile pentru tribunalul 
Brăila și pentru judecătoria ocolului I 
din urbea Brăila, cu începere de la 30 
Noembre expirat. '

Se acordă aceleași termene și pentru 
facerea, recursurilor în Casație, în ori-ce 
materie.

Art. II. Persdnele în profitul cărora 
se face acăstă suspensiune nu vor avea, 
dupe trecerea timpului sus arătat, alte 
termene, pentru a’ș! exercita dreptul, de 
cât timpul ce mal rămânea să curgă în 
profitul lor de la 30 Noembre inclusiv 
anul curent 1888 până la împlinirea ter
menelor acordate lor prin legi.

Art. III. Pentru termenele convențiu- 
nilor a căror scadență s’ar împlini în in
tervalul de la 30 Noembră 1888 inclusiv 
până la un noti termen, ce rămâne a se 
fixa printr’un decret, se acordă celor inte
resați 10 Zile de la data acelui decret, 
spre a face actele judecătoresc! de pro
test, punere în întârZiere, notificațiunl, 
somațiunl și altele de asemenea natură.

Actele făcute în aceste 10 Zib vor 
avea același efect ca și când ar fi fost fă
cute în Ziua scadenței.

Ministru justiției, G. Vernescu.

— Neluând nimeni cuvântul. în discu- 
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țiunen generală, se pnne la vot luarea In , 
considerare a proiectului de lege și resul
tatul scrutinului este cel următor : *

Votanți.................................. 90
Maioritate absolută .... 46
Bile albe.............................. 88

* negre.....................  . 2
D. președinte, L. Catarg!: Adunarea 

a luat în considerare proiectul de lege.
— Se dă citire art. 1 și se primesce.
— Art. 2 și 3 se primesc fără discu

țiune.
— Se pune la vot proiectul de lege în 

total și resultatul scrutinului este cel ur
mător :

Votanți................................. .70
Maioritate absolută. ... 44
Bile albe............................ 70

D. președinte, L. Catarg!: Adunarea 
a adoptat în unanimitate proiectul de 
lege.

Acum continuăm discuțiunea asupra 
răspunsului la discursul Tronului.

— D. D. A. Laurian dă citire para
grafului al 3-lea din proiectele maiorită- 
ței și minorităței comisiunei.

D. președinte, L. Catarg!: D. lanco- 
vescu are cuvântul.

D. I. lancoveseu: D-lor deputați, atăt 
proiectul de Adresă al maioritățel, cât și 
acela al minorităței sunt aprâpe identice, 
cu singura deosebire că prin proiectul mi
norităței se pare că se voesce a se accen
tua nițel mai mult și mal departe prin
cipiile coprinse în cele duoă proiecte de 
lege relative la îndreptarea stărel sătea
nului. Este Insă o deosebire mal seriâsă 
în proiectul maioritățel, și acăstă deose
bire este în cele câte-va cuvinte cari spun 
că pe lângă proiectul de lege pentru toc
melile agricole și cel pentru vîn^area mo
șiilor Statului la săteni, se va îngriji a se 
lua și alte măsuri menite la da prosperita
te sătenilor.

Tocmai acăstă deosebire, acăstă adăo
gire mă face să iaâ cuvântul și să susțin 
proiectul maioritățel, de și întru cât pri
vesce legea tocmelelor agricole declar de 
pe acum că ’mi fac reservele mele.

D-lor, iertați-mă că vă vorbesc din noh 
de cestiunea țăranilor, dupe ce ați tra
tat-o trei (Jile. O fac însă fiind-că vorbin- 
du-vă despre ea, vă voiti vorbi despre lu
cruri despre cari nu s'a vorbit și fiind-că 
'ml este necesar, pentru a stabili punctul 
meti de plecare. Sunt dator ca să iuti lu
crurile ceva mal de departe și să caut 
mal cu sămă în trecut âre-cari norme, 
ăre-carl argumente pentru ceeea-ce voiti 
propune pentru viitor.

D-lor, să 'ml dațl voiă să mă ocup 
puțin de îndelunga activitate a partidu
lui liberal în cestiunea intereselor țăra
nilor, și resemat pe opiniunile celor mal 
însemnați din membri acestui partid să 
vă arăt că, ceea-ce se cere acum, de totă 
Camera, de tăte partidele năstre politice 
și ceea-ce eti nu combat sunt nisce aten
tate la egalitatea civilă, la proprietate și 

la libertate, sati cel puțin așa era părerea 
liberărilor acum câtă-va vreme.

Să 'ml dațl voie D-lor, să mă întreb 
cum? Prin ce concurs de împregiurări 
ciudate și fatale, partidul liberal care a 
început cariera sa în țăra românâscă la 
1848 prin cuvintele: libertate, egalitate, 
fraternitate, respect la persdne, respect la 
proprietate, a ajuns astăzi prin faptele, 
prin legile propuse de cel mal autorisațl 
membri al săi, să compromită și liberta
tea și egalitatea civilă și proprietatea și 
dacă este să credem cele spuse de D. Do
brescu de la Argeș cu privire la senti
mentele sătenilor și naționalitatea.

A ajuns, D-lor, partidul liberal la acest 
resultat desastros nu din causa ideilor li
berale atât, cât tocmi pentru că nici o
dată nu a lucrat prin libertate, și prin 
principiile sale, sati când s'a întâmplat 
să se conforme principiilor liberale, nu 
a făcut acesta de cât cu partea cea mal 
exagerată a principiilor liberale, de cât 
cu partea aceea a acestor principii care 
era mal egoistă și mal puțin umanitară.

C*nd s’a discutat cestiunea țăranilor 
de D. Panu. Dobrescu și Nădejde, s'a de- 
gagiat din discursurilor D-lor aceste lu
cruri, cari pentru mine sunt adevărate 
deposițiunl în contra partidului liberal, 
în fața istoriei, s'a degagiat din discursu
rile D-lor următorul lucru: că țăranii nu 
ati noțiune de legalitate, de noul drept 
public care ne guvernăză, că țăranul nu 
se bucură de beneficiile legilor cari gu- 
verneză țâra românescă.
Așa este D-lor, dar dacă țăranii nu ati no
țiune de legalitate, dacă mai cu sămă 
țăranii nu ati noțiune de drept public, 
dacă după cum sciți din istoria răscolei 
țărănesc! au crezut lucrul cam ciudat 
pentru o țâră care se pretinde Constitu
țională și care se guvernâ^ă singură, dacă 
ati crezut că Statul pdte să intervie, să le 
atribue lor în loturi, proprietăți străine, 
să intervie în tocmelile agricole și să re- 
gulamenteze așa în cât să atenteze la 
proprietate; causa e după mine tot par
tidul liberal, care n'a făcut nimic ca să 
distrugă vechia noțiune de drept public, 
istoric, care este cam exagerată când se 
spune că Domnii cei vechi avâti obiceiti 
de 'șl împroprietăreați soldați!, după răs- 
boie, dovadă că de mult domeniul public 
să sfârșise de 6re-ce sunt Domnii cari ati 
trebuit să cumpere moșii chiar când vo
iai! să doteze căte-o monastire. Ori cum 
însă, D. Dobrescu de la Argeș, v’a spus 
că țăranii cred în atot puternicia Statu
lui și în acâstă legendă a împroprietărire!, 
care vine de acolo, că Domnii noștri cel 
vechi concentrând în manile lor și pute
rea executiv și puterea legiuitdre și pu
terea judiciară, părâti în ochii maselor, 
că sunt în adevăr distribuitorii pămân
turilor în acâstă țâră.

Partidul liberal însă, nu numai că n’a 
căutat să facă să se depărteze din mintea 
țăranilor acâstă noțiune a dreptului pu
blic, care devenise arhaică, dar încă, 

prin proiectele sale de legi, prin discur
surile sale, prin atitudinea sa a încuragiat 
din contră continuarea acestei noțiuni 
greșite a dreptului public, și ast-fel mă 
veți ierta să spun că partidul liberal față 
cu răscdla țărănescă a jucat aprdpe rolul 
de agent provocator.

Pe de altă parte partidul liberal a să
răcit pe săteni prin lipsă de protecțiune, 
prin ne îngrijire, prin lipsă de solicitu
dine care a mers fdrte departe. Să iati 
numai un exemplu: față cu condioa ci
vilă, l’a lăsat mai lipsit de pretecțiune 
mai isolat de cât e lăsat țăranul în tdte 
țările cu regim liberal, de și acolo drep
tul civil este resultatul desvoltărel isto
rice a țărei și deci mai cunoscut și mai 
accesibil tutulor.

In tot-d'a-una D-lor, pentru interese , 
electorale partidul liberal a căutat să fă- 
găduiască sătenilor în numele Statului, 
lucruri pe cari nu avâd dreptul să le fă- 
găduiască, și ceea-ce e și mai trist, după 
ce aâ făgăduit, aâ căutat tot-d'a-una ca 
să nu le împlinâscă. 'Ml veți da voe să 
ve citesc câte va părți din discuțiunile 
urmate în Cameră, atât în privința legei 
tocmelilor agricole cât și în privința le
gei pentru vinderea moșiilor Statului la 
săteni pentru ca să vedeți cum aceste 
legi, cu expunerile lor de motive și cu 
discuțiunile urmate în Cameră asupra 
lor, erafi de natură după opinia unor li
beral! din cel mai autorisațl, săhrănâscă 
ilusiuni deșerte în mintea sătânului.

încep cu vinderea moșiilor Statului. 
La 1885 s'a propus un proiect prin care 
se modifica întru cât va legea peutru 
vinderea bunurilor Statului. Atunci a 
venit D. Pallade și a propus un amenda
ment în care să coprinde întrâga econo
mie a legei, pe care o s’o votăm; D. Pal
lade cerea ca moșiile să se vân^ă numai 
la săteni, numai în loturi mici și fără 
nici o plată la început. El bine iată pă
rerea membrilor autorisațl din partidul 
liberal asupra acestor idei; D. Kogălni
ceanu combătând pe D. Pallade :

„Dar vă pot asigura un lucru, că acel 
care a decretat acea lege mare și a plă
tit-o murind în exil, și efi care 'l-am pre- 
sentat-o ca să o subscrie și am plătit-o cu 
amare lacrimi, nu am înțeles nici el, nici 
eti, să sfărâmăm privilegiile proprietățel 
celei mari ca să creăm privilegii pentru 
proprietatea mică . . . .“

Și mal departe tot D. Kogălniceanu 
4ice: (Citește.)

„Dar eti dacă ași fi sciut că, în urmale- 
gei de la 1864, avea să vină un timp să nu 
mai râmână o singură proprietate mare 
în România, mal bine 'ml-așl fi tăiat 
mâna ca să nu mal subscriti acea lege.*

Sfârșind D. Kogălniceanu, ^ice :
„Iată ce vă (jice omul de la 1864 care 

am adus acâstă soluțiune silnică, care am 
călcat jurământul meii ca să fac pe țăran 
proprietar; el vine să combată astăzi ori
ce încercare pentru a creea în acâstă țâră 
bine cuvântată o nouă lege revoluționară.*
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Iată acum, D-lor, și opinia D-lui Fleva, 

care combătea nu . amendamentul D-lui 
Pallade, dar chiar modificarea legei vin- 
găre! bunurilor pe care o propunea guver
nul de atunci, adică legea care este astăzi 
în vigdre:

„Principiul este cel enunțat de D. Ko
gălniceanu c&nd a combătut pe D. Pal
lade, că Statul nu dăruesce nimenui mo
șii, că noi nu mai împroprietărim agi pe 
nimeni, că era împroprietăririlor a tre
cut, și că fie-care om nu are de cât un sin
gur drept, dreptul de a munci liber și prin 
muncă liberă să-'și îmbunătățăscă sdrta. 
Dacă dar Statul este stăpân pe moșiile 
sale, cu ce drept veniți D-vdstre să giceț! 
că Statul nu pdte vinde cutărei persdne? 
Greșită este ideea acăsta, căci are un ca
racter străin de legea vîngărel bunurilor 
Statului. Asemenea idei ne pot duce prea 
departe până la violarea dreptului de 
proprietate/

Și mai departe D. Fleva continuă 
ast-fel:

„Trebue să mă îngrijesc, D-lor, fiind-că 
afi început pe ici pe colea a se ivi idei de 
acestea, cari nu ati fost până acum, că 
pentru unii ar fi un drept la pământ, că 
de ce numai cutare și cutare să aibă pă
mânt ? Și ori cât de imaginară, uri cât 
de rătăcită ar fi sursa din care se trag 
aceste idei, eti nu voesc să se încuragieze 
propagarea lor/

Așa calificai! membrii autorisațiai par
tidului liberal legea pentru vîngarea 
moșiilor Statului.

Eti n’ași avea nimic de gis, ba chiar re
cunosc că D-nii Fleva și Kogălniceanu 
erai! în doctrina liberală când vorbiati 
așa. Iată tnsă ce gice expresiunea cea mai 
autorisată a partidului liberal, președin
tele consiliului D. I. Brătianu.

„Efi, sciind că astăzi are să se discute 
acăstă cestiune, am venit cu un autor 
care e economistul reacțiunel Paul Leroy- 
Beaulieu, care nu cade pe tărâmul socia
lismului care însă, față cu ce!-alțl mai 
înaintați e reacționar, nudereacțiunedi
vină feudală, dar reacțiunea acelora cari 
vor mari domeniuri/

Așa dar, pe când D. Fleva și D. Ko
gălniceanu se speriafi unul de amenda
mentul D-lui Pallade, și cel-alt de proiec
tul, care a devenit legea astăzi în vigdre, 
D. I. Brătianu venia și numia reacționari 
pe unul dintre economiștii cei mai libe
rali, desemnându-'l ca atare opiniunei pu
blice din țără, fiind-că dânsul voia și do
menii mari. Acăstă execuțiune sumară a 
unui economist pentru că voia și domenii 
mari, și cari nu cu puțin a contribuit a 
deștepta dușmănii primejdidse în contra 
proprietăței mari; iată pe ce o întemeia 
D. Ion Brătianu : „De aceea am venit cu 
Beaulieu, și ca să nu vă citesc mult, vă 
voifi spune numai atât, fiind-că n’am citit 
mult din acăstă carte, abia astăzi 1» 4 ore 
diminăța am luat-o în mână/ (Ilaritate.)

Va să gică D. I. Biătianu califică pe 
representantul cel mai autorisat al eco

nomiei politice liberale de reacționar dupe 
ce însă ’l avusese în mână numai o] ju
mătate de ceas. (Aplause, ilaritate).

Trec, D-lor, la legea tocmelilor agri
cole și înainte de a veni la discuțiunea ce 
a avut loc în Cameră, dați-’mi voe să vă 
citesc câte-va extracte din jurnalul oficios 
de pe atunci, Romanul, giar cu atât mai 
oficios cu cât era giarul însuși al minis
trului de interne.

D-nu Rosetti propunând modificarea 
legei tocmelilor agricole, proprietarii a
larmați s’afi întrunit la Iași și iată cum 
Românul de la 13 Ianuarie 1882 trata pe 
proprietarii cari se întrunise ajolo:

„întrunirea a avut caracterul conver- 
„ticalelor stăpânilor de negri, cari ade- 
„sea se întrunesc, se sfătuesc și hotărăsc 
„împreună migldcele de a exploata pe acei 
„pe cari ’i cred ursiți numai de a munci 
„tot-d’a-una fără a avea nici măcar drep- 
„ tul de a spune că munca ce li se cere 
„trece peste putința omenăscă/

Și în Românul de la 3 Februarie 1882 
iacă ce se spune :

„Și fiind-că mărginirea termenului de 
„învoială oprea ca învoiala să nu trăcă 
„nici In muncă, nici în preț peste drep- 
„tate și peste cât omul pote lucra, apro- 
„băm acest proiect/

Iar la 17 Ianuarie Românul gicea :
„Pentru ce dre proprietarii întruniți 

„la Iași protestară cu atâta energie?
„Afi dânșii interes ca naționalitatea 

„română să dispară?
„Afi interes ca răul văgut, cunoscut și 

„recunoscut de toți să dureze încă?
„Nu credem; și dacă în capul și în ini- 

„ma cuiva a putut pătrunde o asemenea 
„rătăcire, aruncă'și ochii peste fruntarie 
„și va vedea unde duce nepăsarea in re- 
„solvarea echitabilă a cestiunelor agri- 
„cole, va vedea ce resultate durerdse și 
„sângerdse aduce împotrivirea de a resolvi 
„asemenea cestiuni mai nainte de a a- 
„junge cuțitul la os.

„In Irlanda curge sângele șirde, ome- 
„nil se omdră pe strade și forța publică 
„este neputinciosă de a potoli ura și in- 
„dignarea/

In contra acestei legi și mal cu sămă 
contra motivărei ei, așa cum s’a fă
cut, s’a ridicat cu drept cuvânt D. Ko
gălniceanu și iarăși a repetat că D-sa, 
care a făcut împroprietărirea la 1864, nu 
înțelege că în țăra Românăscă să se mai 
vorbăscă de cestiunea agricolă; D-sa gice:

„Pentru ce sunt tratați proprietarii 
„din Moldova ca nisce exploatatori de 
„negri, pentru ce proprietarii de dincolo 
„de Milcov sunt luațf, când unul când 
„altul întocmai cum se face cu acel cap 
„de turc vopsit negru, în care fie-cine 
„pdte să tragă cu pistolul și cu carabina 
„injuriei și a calomniei/

Și când a venit legea la Senat D. Voi
nov gicea: *

„Mai am încă o autoritate în favdrea 
„mea. Am în mâna mea o broșură care 
„mal cu drept s’ar putea intitula broșura 

„de jos în sus, șide sus în jos; căci tot ce 
„am înțeles că cată să se speculeze cu 
„acăstă broșură, este ... de sus în jos safi 
„de jos în sus; iar c&nd vom citi’o întrăgă 
„vom vedea că, începe cu dre-cari princi- 
„pif, ca cum acăstă personă pune princi- 
„piul sacru și nestrămutat al adevărului, 
„și apoi conchide îndată contra acelui 
„principiu. D-lor, cu tot respectul ce port 
„persdne! subscrisă în josul acestei bro- 
„șure, ve declar că n’ași fi citit’o și luat 
„ca o autoritate în sprijinul mefi, dacă 
„n’ași sci că acăstă broșură este refrenul 
„a tot ce s’a gis în jurnale autorisate și 
„dacă n’ași sci că acăsta este tendința ca- 
„pilor partidului dominant, prin urmare, 
„spiritul care împinge, safi dă direcțiune 
„chiar și în guvern. Așa dar, vedeți că 
„acăstă broșură are mare autoritate în in- 
„ cin ta Senatului, și pentru aceea mă ra- 
„portez la ea. Ce ne gice ea, și prin ur- 
„mare, corefeil partidului liberal, aceia 
„cari de la 1848 și până agi, afi căutat să 
„arunce și să prindă rădăcină ideile libe
rale ?

„Iată ce se gice în acăstă broșură: Le- 
„gea tocmelelor agricole din 1866 și 1872 
„este contrară Constituțiune!. • .

„Ea provocă, încuragiază și ocrotesce 
„abusul. E ucigetore pentru săteni și deci 
„pentru țăra întrăgă.

„Constituțiunea ndstră, ca tdte cele-ce 
„recunosc drepturile omului proclamă 
„principiul egalitățel înaintea legeL

„Acest principifi a rămas până agi pen- 
„tru marea maioritate a țărei, nu numai 
„neaplicat, ci cu îndrăsnălă a fost călcat 
„în piciore.

„ O lege de excepțiune, o lege nu egali* 
„tară, pătâ^ă încă frumdsele instituțiuni 
„ale României. Acâsta este legea tocmeli* 
„lor agricole.

„Și mai departe adaogă, că ea sapă 0 
„prăpastie între proprietari și muncitori 
„de pământ, mai departe ^ice: că o tocmdld 
„nu pote exista de cât ca resultat a două 
„interese sau dou^ voinți....

„Iată, D-lor, ce gice și organul autori- 
„sat al partidului liberal, care în mare 
„maioritate este în Senat și în Cameră și 
„care este representat prin banca ministe- 
„rială.

„Legea de tocmeli agricole' este o lege 
„excepțională, ea este în contra Gonsti- 
„tuțiunel, ea pătăză frumdsele institu- 
„țiun! ale României.

„Apoi întreb, c&nd aveți acăstă con- 
„ vincțiune, că Constituția la 1866, a creat 
„dreptul de egalitate și libera acțiune a 
„tutulor, înaintea legei, c&nd credeți 
„D-vdstre, că a mai exista o lege excep- 
„țională de munca agricolă, este contrarii! 
„Constituțiune!, apoi cum veniți cu o lege 
„contra Constituțiune! ?“

Așa gicea D. Voinov.
Mal este încă ceva care pdte să explice 

rescola țărănăscă, și Onor, nostru vice
președinte, D. Cozadini, a adus In Cameră 
la 1882, c&nd se discuta legea tocmelilor 
acest lucru, și a protestat în contra cuvin
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telor neînțdepte ral le rostea D. Bibi- 
eescn» prim-redactor al Românului, care 
publicând o broșură, ficea : „Țăranii su
feră și tac, ei n’aă vorbit, dar va fi te
ribil lutru când va veni timpul să vor- 
băseă/

Fiind-tik, D-lor, suntem in acăstă ces- 
tiune^ și fimd-că aWtă-erl D. Lahovari, 
\^punfând D-lul Tache lonescu, aducea 
exeinplul proprietarilor mari români, cari 
cu ocasiunea împroprietărire! țăranilor, 
afi făcui sacrificii eu două treimi din mo
șiile lor; și fiind-că s'afi ridicat contes- 
tațiuni și s'afi fis că acăsta s’a făcut prin 
lovitură de Stat, dați'ml voe să iafi măr
turia D-lni Rosettii șeful partidului li
berei.

Iată ce spunea D-sa:
„In fine, eu o fi înainte de lovirea de 

„Stat, adunarea aceea, a înțeles și a dat 
„împroprietărirea țăranilor ... Va fi fost 
„pdte pentru acăsta un Catargi revoln- 
„ționar pe vremea aceea, cum se găsesce 
*și afi un fost ministru de interne, D. 
„Rosetti. Faptul însă positiv este că în 
„cale din urmă toți proprietarii, toți de- 
„putații afi dat tot, și în mod negreșit 
„mult mai bun de cât ori-ce bine ar pu
ntea să dea o lovire de Stat. D. Kogâlni- 
#ceanu, chiar in dina aceea de la acăstă 
„tribună, fise : „Să mă trăsnăscă D-fefi, 
„în fiua când voifi lovi libertatea acestei 
^tribune/ ^Representanții națiune! ’Lafi 
„crefnK A duo* fi însă, D. Kogălni- 
„cram aruncă pe biuroul Adunărei Me- 
„aagiul de lovire de Stat și luă fuga fără 
„căciulă ttfarăt ca să aducă jandarmi în 
„sala Adunărei/

Acăsta^ D-for, este o mărturisire nepăr- 
tinitore făcută de șeful partidului libe
ră! ^și același lucru ’l spunea și D. Bla
ramberg într'o însemnată operă a sa.

Dar mai este alt-ceva: D. Kogălni- 
ceanu repetând pe D. Codrescu și pe D. 
Cozadini^ spune Camerei că D. Rosetti, 
când a venit eu legea' modificătdre legei 
tocmelelor agricole, a iăeut’o în scopul 
de a-face din aceață lege un mifloc de o
presiune și de a răpi independența* cole
giilor electorale ale țărei. Și vedeți lucru 
ciudat: o lege pentru tocmelile agricole, 
care trebuia să facă fericirea săteanului, 
iaâă a doua fi dnpă os* s^r votat, cer efect, 
spuma«hmr^nriul'  ̂ că a avui:

„Vofbirăm de protecțiunea legilor, noi 
„credem că însu-șl proiectul pentru mo- 
„dificarat legii tocmelilor agricole n'a 
„ea&tribnii cir puțin la sporirea de peste 
„30 la sută naren ^ilor moșiilor Statului.* 

laiăeaiâcerfel dr protecțiune a fostăceea 
prin tecmelile agricola și împrejurul că- 
reiws’a făcut atâta sgomot. In loecață- 
rasâi să so bucure și să se fblosăscă, să 
bucurafi arendașii cari plătea* 30 la sută 
mai mult pentru moșii.

Vrea să fieă^ pe de o parte partidul li
beral n’a făcut nimicea prin acăstălege pe 
care a luat’o de pretext, pentru binele ță
ranilor, iar pe altă parte le afi fahifi- 
cat noțiunea de legalitate și a provocat 

în spiritul lor nisce ilusiuni primejdidse 
pentru liniscea Statului, și 'i-a înșelat și 
a pregătit ast-fel rescdla de care am fost 
atât de surprinși. Și tot așa a fost și cu 
legea pentru vlnfarea moșiilor Statului.

In resnmat activitatea partidului libe
ral a fost următorea: Se proclama prin 
discursuri și prin expuneri de motive la 
legi, principii pe cari chiar liberalii le 
considerai! ca primejdidse, ca socialiste și 
anti liberale și se traduceai! în legi disposi- 
ții mult mai înguste și pe cari apoi, nici 
pe acestea nu le aplicafi dupe cum v’a 
spus D. Dobrescu, Argeș, că s’a făcut cu 
vînfarea moșiilor Statului. Pentru inte
rese de reclamă electorală, partidul libe
ral a violat libertățile și a realisat refor
me, în afară de libertate, or iară-șl pen
tru interese de reclamă electorala afi 
făgăduit lucruri în afară de principiile 
liberale. Dar acăsta n’a fost destul: dupe 
ce a jucat rolul de agent provocator, apoi 
a contribuit fdrte mult și la sărăcirea să- 
tănulul, aplicând dupe cum spuneam toc
mai partea cea mai egoistă a ideilor li
berale.

Am auf it cu destulă părere de răfi pe 
D. N. lonescu denaturând cuvintele D-lui 
Păucescu, și am văf ut și presa vorbind 
mult despre cuvântul de tutelă întrebuin
țat de D. Păucescu. ... și denaturând 
înțelesul teoriei liberale a elitei făcute de 
fiarul Epoca. Dar elită și clasă dirigentă 
este acelaș lucru și cuvântul de clasa di
rigentă, ca și cuvântul de tutelă, ca și 
cuvântul de protecțiune n'a fost rostit 
pentru ântâia oră de D. Păucescu aici, și 

: de Epoca aiurea. In Camera liberală, 
în fața D-lul lonescu, s’a spus de D. 
Stolojan, s'a spus de D. Codrescu și s’a 

i repetat de D. Kogălniceanu acest cuvânt; 
alaltăerl chiar D. Blaramberg a vorbit de 
clasele dirigente, și când D. Păucescu a 
vorbit de tutelă, a întrebuințat un cuvânt 
forte obicinuit în sciințe, cuvânt pe care 1 

' găsiți la fie-care pagină a economiei po
litice. Și economiștii liberali întrebuință- 
ză cuvântul de tutelă și de protecțiune 
tot-d’a-una fără să ’i dea sens reacționar. 
Era, D-lor, un mifloc ca să se protăgă 
țăranul și fără să se jignăscă libertatea. 
Și iată ce incoveuiente, ce suferințe trage 

. țăranul în urma codului civil. Nu cri
tic codul civil în care sunt trecute prin
cipiile cari trebue să guverneze lumea 
modernă și liberală, dar critic lipsa de 
legătură între viața de tdte filele a țăra
nului și condica civilă. Scițl, D-lor, că 
tdte actele mari a vieții civile nu le fac 
țăranii, scițl că țăranul nu 'și pdte proba 
filiațiunea, scițl că țăranul nu pdte să 
adopte, nu pote să testeze, nu pdte să i- 
poteceze, căci tdte aceste acte trebuesc 
făcute sub forma autentica și că țăranul nu 
scie să îndepliudssă tdte aceste forme, și 
mai tot-d’a-una el vede actul săfi anulat 
din pririna acesta. Scițl, D-lor, tdte abu- 
surile, tdte suferințele pe cari le întâm
pină țăranul pentru ca să revendece o bu
cățică de pământ? Scițl D-vdstre că a pa-
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tra parte din populați unea acestei țări, 
—vorbesc de moșneni, — și ei se bucură 
de o procedură specială,—scițl că moșne
nii, de la aplicarea codului civil, din.șep- 
te, opt sute de procese de revendicare ale 
lor, cari erafi pendinte, nu cred ca să fi 
putut să-'și vadă resolvate un sfert din 
ele până acum ? scițl D-lor, că revendi
carea unei jumătăți de pogon de pământ 
costa de trei ori mai mult de cât valorea 
acelui pământ ? Și f icețl: cum să se facă 
protecțiunea ? La prima vedere, D-lor, 
s’ar părea că ori-cine critică acăstă stare 
de lucruri, critică și codul civil, dar nu 
este așa. Dacă în Francia este un cod ci
vil, este și contenciosul administrativ; 
dacă în Francia este cod civil este într'a- 
celași timp și instituțiuneâ notarilor; 
dacă în Francia aceleași reguli presidăză 
la formele pentru revendicarea de pă
mânt este în același timp hotărnicie, lo
cuitorii afi hotare și titluri de proprietate 
și cadastru. Cu ce se presintă țăranul nos
tru înaintea judecăței? El n'are nici hotăr
nicie, nu are uici titlu de proprietate. 
Și ar fi o încercare reacționară, dacă, 
spre exemplu, în loc de notar s'ar fi 
introdus pe lângă judecătoriile de pace 
un alt magistrat care la trei luni o dată, 
ar fi avut sarcina să mergă prin sate să 
facă actele solemne și autentice folositore 
țăranilor? Unde s’ar viola principiile li- 
bertăței? Dacă s’ar hotărî o dată pentru 
tot-d’a-una să se delimiteze moșiile săte
nilor, să se facă planurile cari să rămână 
în cancelaria comunelor, ar fi acăsta un 
atentat la liberalism, ori ar fi un mifloc 
fdrte nemerit de a protege, de a tutela 
cum ficea mal deunăfl D. Păucescu?

Dați-ml voe acum, D-lor, în acestă 
ordine de idei să vă vorbesce de inter
vențiunea Statului. In numele liberalis
mului, se cercă, cum ficea D. Fleva altă 
dată, a se merge departe, fdrte departe, a 
se merge până a decreta încetarea ori
cărei libertăți tn țâra acăsta, și fiind-că 
s'a vorbit de Englitera, să-mi dațl voe și 
mie să mă ocup mal în urmă puțin și de 
Englitera. Să vedem de o cam dată ce e 
intervențiunea Statului pe aiurea; și dupe 
ce scițl cum afi voit'o și cum vor liberalii să 
intervie, să vedem în ce sens vor conser
vatorii ca același lucru să se facă și la noi.

D-lor, sunt duoă feluri de intervențiunl 
ale Statului, safi mal bine, Statul pdte să 
intervină în duoă chipuri posibile: safi ca 
să ajute, să împuternicăscă prin deosebite 
mif Idee directe clasa care '1 interesăză, 
safi să vie și sub pretext de a face bine 
unora să violeze drepturile și libertatea 
altora, să facă binele unuia, făcând răfi 
altuia. Acăsta se ch iarnă regulamentare 
și constrîngere; și acest lucru ciudat 
cer acum liberalii, safi cel ce se dafi 
de liberali; contra acestui soifi de in- 
tervențiune cred că partidul liberal- 
conservator 'șl face o glorie de a se opune 
din tdte puterile. (Aplause). Așa, D-lor, 
când se cere ca Statul să intervină în re- 
gularea raporturilor dintre proprietari și 
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săteni, se uită un lucru că nici o dată nu 
e bine ca să se caute să se lov&că în efec
tele unui răh, ci să se c^ute cât mai cu
rând să se lovăscă causa; și ori de câte 
ori ați voi să regulamentari raporturile 
proprietarilor cu sătenii, și să Îndreptați 
starea sătânului prin limitarea drepturi
lor proprietarului, faceți o operă nega
tivă, nu positivă; scutiți pdte pe țăran 

* de un răă, dar nu îmbunătățiți starea lor.
Și apoi de ce acăstă încredere generală în 
intervenția nemărginită a Statului, în 
ceea-ce Leroy Beaulieu numia acum câte
va luni, cea mai din urmă idolatrie cu 
care se cerca să se plece grumazii demo
crației ? De ce vedeți lăcul tot în inter
venția regulamentară, în rețete cari ați 
vă^ut ce resultate funeste ati dat ? Cum, 
credeți D-v6stre că Statul ar putea prin 
legi sumare să Înlăture efectele celei mai 
mari și celei mai generale dintre legi, 
legea ofertei și cerere! ? Credeți D-v6stre 
că acăsta e ceea-ce ar trebui sătenilor 
noștri ? Sah ar fi mult mai nemerit să 
ne ocupăm să îndreptăm relele de cari 
vă am vorbit și acela că țăranii cari ah 
pământ, și aceștia sunt cei mai mulțl, nu 
sciți să tragă dintr’ânsul tote folosele ce 
ar trebui să tragă?

'Mi veți da voe să fac o mică statis
tică : țăranul nostru posedă acum 6 mili
dne pogdne din 12 milidne cât e suprafața 
arabilă a țărei ndstre; și se mai oferă prin 
vinderea moșiilor Statului încă 2 și ju
mătate milidne; se fac 8 milidne cel pu
țin ; împărțițl aceste 8 milidne la 800.000 
capi de familie, și vi se va da o mijlocie 
de 10 pogdne pentru fie-care; ei bine, ță
ranii In Belgia, Elveția, Olanda, peste 
tot prosperă cu 5 pogdne, și daca 
Europa s’a entusiasmat de proprietatea 
mică, și dacă un om ca Stewart Mill și ca 
Sismondi a cântat proprietatea mică e că 
ati avut sub ochi exemplul acestor! pro
prietari mici fdrte prosperi și cari nu po
sedati mai mult de 5 pogdne.

Care e dar causa că având 8 pogdne 
sătdnul nostru totuși recurge la proprie
tar ? Causa stă în acăsta : Pământul a în
ceput să sârăcescă și sătdnul nostru nu 
face cultură intensivă și lipsa de produc- 
țiune îndestulătdre din bucata de pământ 
ce o are, el caută să o compenseze, culti
vând din ce în ce o mai mare întindere 
de pământ, crezând că dacă are pământ 
mai mult dar ’l lucreză slab are să aibă 
mai multe avantagii de cât muncind mai 
puțin pământ, dar lucrându-’l bine.

Cu chipul acesta s’a întâmplat că în 
mod excepțional și artificial s’a ridicat 
prețul pământului tocmai din causa a
cestor cereri ale țăranilor, cari merg 
crescând.

Ast-fel cât timp va dăinui sistemul a
cesta, cât timp țăranul va căuta să cul
tive o întindere din ce în ce mai mare de 
pământ pentru ca să acopere golurile ce 
le lasă cultura sa nesistematică, vom avea 

tot d’a-una dar tot d’a-una o uscare, usoum- 
pire a învoelilor.

Și vă înșelați dacă credeți că așa fiind 
lucrul, dacă aflăndu-vă în fața unei cereri 
din ce în ce crescânde și în fața unei o
ferte staționare, veți putea lua măsuri 
regulamentare să Îmbunătățiți acăstă stare 
de lucruri ori-care ar fi legile ce veți face.

Recunosc însă un mijloc, acela ald-lui 
Panu, care ne spunea: Nu vreah să auto- 
risez pe proprietari să închirieze țăranului 
pământ de cât pe cutare preț, și care mai 
adaogă ceea-ce nimeni afară de d-sa nu va 
putea să primăscă. Ași vrea să obUg în a
celași timp pe proprietari să dea dre-care 
cantitate de pământ țăranilor pe prețul 
de mine fixat.

Eu nu cred, repet încă o dată, că vre
un partid ar vrea să ajungă așa departe; 
căci acăsta ar fi o nouă expropriere, cu 
atât mai nedrăptă și mai nereahsabilă, cu 
cât nu se pdte justifica, prin nici un drept.

Și acum este timpul să vin la principiul 
teoretic al intervenției Statului.

Se vorbesce tn numele sciinței pentru 
intervenția Statului modern și se tratăză 
cu dispreț vechia sciință economică, care 
este contra ori-cărei intervenții, după 
unii, și în ori-ce cas contra ori-cărei in
tervenții exagerate și despotice după toți 
economiștii.

Să vedem însă cum s’a făcut că s’a re
venit pe continent la vechia idee a inter- 
vențiunei Statului, să vedem dacă e sciin- 
țifică, dacă e liberală și dacă pdte să con- 
vie liberalismului și democrației chiar.

D-lor, peste tot locul, îndrăsnesc 
a spune aceasta, ideea intervențiunei 
Statului, și aici nu mă ocup de so
cialismul curat, e pornită din dorința ve- 
c bel or partide conservatdre din țările Mo
narhice de a recăpăta terenul perdut față 
cu liberalismul, cari partide ah profitat 
în unele țări industriale de efectele rele 
ale excesivei libertăți a concurenței pen
tru a discredita teoriile liberale. Și înce
pând chiar cu Anglia, de care ne vorbia 
D. Tache lonescu, cel d’ântâih care a vor
bit de intervențiunea Statului în timpii 
noștri dintre dmenii politici cunoscuți a 
fost șeful partidului conservator, lordul 
Beaconsfield într' unul din romanele sale 
politice în care descria cu culori negre sta
rea lucrătorilor englezi, și in care roman a 
^is următorul lucru atacând liberalismul: 
Acăstă oligarhie venețiană egoistă care a 
despuiat poporul și a ciuntit prerogativele 
țegale.

De atunci acestă idee a făcut scdla, și 
de pe la .1860 ah luat’o și liberalii, și a^l 
s’a făcut un fel de mezat, spune Spencer, 
între partidele politice pentru a făgădui 
care de care mal mult ca intervenție a 
Statului. Se înșală însă D. lonescu când 
crede că în Anglia s’a mers atât de de
parte pe calea intervenției Statului, cât 
ar voi D-sa să mergem noi. Se înșală; 
căci afară de legea pentru regularea ra
porturilor dintre proprietarii și fermierii 

irlandezi, raportori cari aă mwHă asemă
nare cu cele ce erai land înainte de 1864, 
și unde fermierii aii un desmembrământ 
al dreptului de proprietate, tdte cele-alte 
acte de intervențiune ale Statului sunt, 
chiar când sunt exagerate, mai mult cu 
caracterul intervenției pentru a garanta 
siguranța, igiena și salubritatea publică. 
Și întru cât sunt excesive și vexatdre, se 
ridicăchiar și în contra lor, în numele liber- 
tățelj spiritul cel mai luminat al văculul, 
Herbert Spencer. Nicăeri Insă ele n’ah 
caracterul de atentat la proprietatea care 
este manifestația cea mai puternică a li- 
bertăței individuale.

Alt unde-va intervențiunea Statului, și de 
acolo a pornit curentul cel mare, s’a ma
nifestat în Germania. Dar și acolo și mal 
cu sămă acolo cei d’ântâi cari ati vorbit 
pentru intervenția Statului ah fost iarăși 
conservatori. E! ah vorbit cei d’ântâi în 
acăstă jumătate a văcului, bine înțeles 
iarăși afară de socialism, de intervenția 
Statului, și mai cu săma așa ^ișii conser- 
vatorl-socialiști ca Robert laghetzow.

Intru cât privesce pe Wagner,s’ar pu
tea £ice ceea-ce s'a ^is de Bluntschli 
adecă ceea-ce a Schopenhauer de He- 
gel: că sunt profesori de filosofie salari - 
ați de Stat!

S'a vorbit adesea de teoriile din urmă 
ale lui Blunțschli și Wagner și s'a jis de 
mulțl că aceste teorii nu sunt expresiu
nea propriei gândiri, nu sunt efectul cer- 
cetărel, ci ar fi de multe ori șoptite de la 
Varzin.

Așa dar la ce se reduce curentul pentru 
intervențiunea Statului. El se reduceîntru 
cât este real și nu-i socialist la o reacți- 
une a vechilor conservatori, a veacului 
de mijloc în contra Europei moderne.

Și pentru acăsta să fie demodat dre sis
temul care este apărat, nu în trecut dar 
în present, de un sociolog ca Spencer, de 
un istoric ca Taine, de un economist ca 
Leroy-Beaulieu ? Sfârșesc cerând, că dacă 
este vorba să se îmbunătățăscă serios 
sdrta țăranilor apoi să căutăm să ne suim 
la căușele reale, să nu ne mulțumim nu
mai cu paliative ci să faâem proiecte de 
lege cari în adevăr să însuflețăscă, să 
împuterniceze pe țărani.

Să le vindem moșiile Statului în lo
turi, să le delimităm pământurile și să le 
dăm titluri de proprietate, să le dăm li
bertatea de a testa, și mi^loce de a se bu
cura de tdte legile țărei, să le dăm capi
tal pentru cultură prin institute bune de 
credit, să nu-’i mai apăsăm cu imposite, 
și să le dăm în afară de cultura generală 
și cultura agricola.

In acest sens, D-lor, partidul conserva
tor, cred că ar putea revendica pentru el 
cel mai glorios dintre titluri: acela de a 
apăra, deaa îmbunătăți starea săteanului 
fără să atenteze la libertate. Și el care a 
fost acusat de dușmanul libertăților, a- 
stăfi să se facă apărătorul tutulor con- 
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chistelor mari ale liberalismului în sen
sul adevărat al cuvântului. (Aplause pre
lungite.)

D. președinte, L. Catargi: D. Nă
dejde are cuvântul.

D. I. Nădejde: Schimb cu D. Panu.
D. președinte, L. Catargi: Atunci 

D. Panu are cuvântul.
D. G. Panu: D-le președinte, sunt a- 

prope 6 ore așa încât cred că am pu

14 Decembre 1888

tea lăsa discuțiunea acăsta pe mâne.
Voci: Da, da.
—Ședința se ridică la 5 ore 50 minute, 

anunțându-se cea viitore pentru aduoa-^i 
8 Decembre.

IMPRIMERIA STATULUI. DIRECTOR, ALEXANDRU PEx\ COVACI.
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ADUNAREA DEPUTAȚILOR

Ședința de la 8 Decembre 1888
Preșidenția D-lui președinte, Lascar 

Catargi, asistat de D-nii secretari A. Si- 
mu, U. Boldescu și L Lecca.

— Ședința se deschide la ora 1 dupe 
amia^I.

— Presenți 140 D-ni deputați.
— Nu răspund la apelul nominal 33 

D-ni deputați și anume:

In congediu:
D. C. C. Datculescu.

Fără arătare de motive;
D-nii T. Anastasiu, Gr. Andreescu, C. 

Arion, N. C. Aslan, G. Berevoescu, L. 
Bogdan, P. Brătășanu, A. Cămărășescu, 
G. Cantacuzino, L Cincu, 0. Danaric, I. 
Demetriad, G. DrăghicI, G. Duca, P. Ene, 
C. Ghițescu, A. Goilav, 6. Leve^eanu, M. 
Marascu, I. Miclescu, V. Mortzun, Gr. 
Păucescu, A. Peșacov, V. Pleșoianu, V. 
Poenaru, S. A. Rășcanu, I. Robescu, D. 
Sturdza, S. Șomănescu, C. Vrabie, A. 
Hinna.

— Sumarul ședinței precedente se a- 
probă.

— Se acordă congediu D-lor I. T. Di
mitriu și C. C. Datculescu.

—Se trimite la comisiuneadepetițiunl: 
petițiunea D-lui Ion Georgianu, a D-lui 
V. Beliu, a D-lui lordache Vârtosu, a 
D-lui M. M. Popescu, a D-lui loan Mari- 
nescu, a D-luI V. Andreescu, a mai mul
tor locuitori din comuna Târgul-Mihăi- 
leni, a mal multor locuitori din comuna 
Băseovu, județul Argeș, a mai multor lo
cuitori din comuna Cucueți-Plătăresci, 
jud. Ilfov, a mal multor locuitori din co
muna Dranicu, jud. Dolj, a mai multor 
locuitori din comuna AlimănescI, jud. 
Argeș și a mai multor locuitori din co
muna Drăgușeni, jud. Sucâva.

— Se trimit la comisiunea de indige
nat : petițiunile D-lor Aureliu Capșa și a 
D-luI M. Fair.

~ Se trimite la comisiunea comunală: 
petițiunea mai multor locuitori din cătu
nul IliescI, jud. Gorj.

— Se comunică lista de proiectele de 
legi rămase din legislatura trecută, pe 
cari D. ministru al agriculturei, indus
triei, comerciulul și domeniilor le susți
ne în actuala sesiune.

—Adunarea încuviințâză a se trimite la 
secțiuni aceste proiecte de legi și anume:

Proiectul de lege relativ la aprobarea 
transacțiunel încheiată între ministerul 
domeniilor și D. I. Demetriade.

— Idem, pentru cedarea gratis comu
nei Vintilă-Vodă din județul Buzeti pen
tru scdla din acea comună, li vedea Sta
tului numită Brădeanu, înfundată între 
locurile date locuitorilor dupe legea ru
rală, în întindere de 7.800 m. p.

— Idem, pentru cedarea gratis primă

riei urbei Galați, un hectar teren din 
proprietatea Statului Balta-Brateșului, 
pentru a strămuta pe el abatoriul.

— Idem, relativ la stingerea neînțele
gerilor ce se urmâză între rufetașil și târ
goveții din Târgul-Ocnel cu Statul, pentru 
dreptul ce el pretind a avea de a stăpâni 
moșia Ocnelor din județul Bacăti.

— Idem, relativ la scutirea D-lui Ilie 
Hagi Sandu Dudea din Târgoviște, de 
plata sumei de lei 3.803, bani 13 cu pro
centele legale de la 20 August 1866, rest 
ce mal datoresce Statului, dupe sentințe 
judecătoresci, pentru delict silvic comis 
în comuna Luncani din județul Dâmbo- 
vița, de către decedatul săti părinte Hagi 
Sandu Dudea, în anul 1851.

— Idem, pentru a se autorisa guver
nul a vinde locuitorilor din comuna Co- 
chirlenii, plasa Medgidie, județul Con
stanța, balta numită Cochirleni.

— Idem, pentru cedarea gratis, consi
liului general al județului Iași, a unui 
hectar teren din proprietatea Statului, 
Mânzătescii și Fălfăescil din județul Iași, 
în scop de a se construi pe el un spital 
rural.

D. președinte, L. Cat&rgl : Tdte 
aceste proiecte se vor tipări și se vor tri
mite la secțiuni.

Intrăm acum în ordinea ^ilel.
D. Panu are cuvântul asupra art. 3 din 

răspunsul la Mesagiu.
D. G. Panu : D-lor deputați, voiti fi 

scurt și chiar nu ași fi luat cuvântul dacă 
D. lancovescu nu ar fi atins asără mai 
multe cestiuni de principiti la cari cred 
că trebue să se răspundă. D-lor deputați, 
e aprdpe o săptămână de când se discută 
o cestiune și mărturisesc că și eti sunt vi
novat de acesta ; se discută cestiunea in- 
tervențiunel Statului; toți mal mult sati 
mal puțin ati tratat’o; D-nii miniștri s’ati 
amestecat, D. Carp a vorbit pentru inter- 
vențiune, ba 'ml dedea chiar mici lecții 
de democratism; D. Lahovari a vorbit 
contra intervențiunei; noi am vorbit unii 
pentru, alții contra, în sfârșit discuția se 
eterisase. D. lancovescu a sără ’i-a pus, 
ca să ^ic așa, vârf, și ’I-a dat o formulă 
strimtă, logică și inexorabilă. Ce ne-a 
spus D. lancovescu ? Nu admite interven- 
țiunea Statului de cât sati când e vorba 
de siguranță, salubritate și igienă pu
blică, sati când pdte să o facă fără să lovâscă 
absolut nici un alt interes social. De alt
fel discuțiunea acesta, mie mi se pare că 
din punct de vedere al cestiunei ce ne 
preocupă, e cam academică; D. lancovescu 
a vorbit contra intervențiunei Statului, 
ca și când acest principiti ar fi cu desă
vârșire necunoscut în țeră la noi și acum 
ar fi vorba de a se aplica pentru ântâia 
oră ; el bine, D. lancovescu se înșâlă ; el 
există, el pătrunde întrega ndstră legis- 
lațiune; el nu mai e un principiti, o teo
rie, el e un fapt, și la argumentarea 
D-lui lancovescu, care e contra interven
țiunei Statului, ași putea răspunde cum 
a răspuns un atenian unul filosof grec, 

care voia să'I dovedăscă că nu pdte merge, 
„dovadă că pot merge, iată merg*, și a 
mers.

Am nevoe să dovedesc ? Că e interven- 
țiune a Statului, e că există în tdtă legis
lația? Când la 1864 facem o lege emi
namente intervenționistă, adică când 
regulăm raporturile țăranilor cu proprie
tarii, când luăm o parte din moșiile pro
prietarilor și le dăm țăranilor, când ridicăm 
claca de pe țărani și ’i emancipăm; când 
ne amestecăm în detalii de regulare a 
raporturilor dintre țărani și proprietari, 
ce am făcut? Am intervenit. Când la 
1866 se face legea tocmelilor agricole, și 
când se regulâză în mod cu desăvârșire 
excepțional acest contract între agricul
tori și proprietari, când îti legislația nds
tră nu exista nici o execuție somară cu 
giandarmi, și când totuși în acea lege se 
pune principiul că țăranul să fie exe
cutat cu giandarmul ca să mărgă la 
lucru, ce am făcut noi ? Am intervenit. 
Când la 1881 am modificat legea tocme
lilor agricole iarăși am intervenit.

Pote însă că aveți să'mi spuneți, acele 
legi nu le-ați făcut D-vdstre conservatorii, 
ci liberalii sati alții. Apoi, D-lor, ce sunt 
proiectele de lege actuale ale guvernului, 
proiectul de vîn^are al moșielor în loturi 
și proiectul de tocmeli agricole dacă nu o 
expresiune eminamente intervenționistă? 
Și să vă spun pentru ce. D. președinte al 
consiliului în cuvântarea D-sale de acum 
câte-va (jile, voind să dea o formă mai 
blajină acestei vîn^ări în loturi, $icea că 
e numai o simplă vîn^are pe care Statul 
o face țăranilor.

EI bine, nu; nu e o simplă vîntjare. In ge
nere un vîn^ător caută tot-d’a-una condiți
unile cele mai bune, când voesce să vîndă, 
voesce să intre cât mai în grabă în capitalul 
pământului pe care ’l înstrăinăză; nu res
pinge cumpărătorii, cari se oferă să ia mo
șia întregă; nu primesce ca cumpărători 
dmeni, cari nu pot să plătăscă la moment 
când cumpără și cărora este silit să le facă 
tote concesiunile posibile, respingând pe 
cei cari vin cu capital întreg. Mal mult, 
ați văijut D-vostre vîn^ători cari să mai 
scdtă încă și din pungă ?

EI bine, tocmai acâsta o face proiectul 
de lege când stipulâză că Statul se face 
garant pentru suma de 600 lei dată ca 
avans cumpărătorului pentru ca să’și facă 
case și cele-alte. Ni se pare că nu se 
mai pote $ice că ceea-ce face Statul e o 
simplă vîn^are, ci o intervenire a Statu
lui față cu societatea, deci raporturi cu 
desăvârșire noul se stabilesc între Stat și 
țărani.

Viti la tocmelile agricole. Citit-ați pro
iectul de reformă în acâstă privință al 
D-luI Carp ?

E o intervențiune de la început și până 
la fine, căci, când D. Carp fiixâză întin
derea imașuluî de fie-care vită și prețul, 
când precisâză cum să se răspundă munca, 
dacă trebue să fie adică în bani sati în 
muncă, când desființâză diferitele tocmeli
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numite angarale cari există de mai mult 
timp, nu face D-sa prin acăsta o operă de 
intervenire ?

La noi, D-lor, principiul intervențiunei 
există de aprdpe 40 de ani, fără a mai 
vorbi de trecut, și tdte guvernele, fie con- 
servat6re,fie liberale, aii fost intervențio- 
niste. De aceea mă mir când văd că D. 
lancovescu se ridica în contra unul prin
cipia care la noi în țeră e admis de în- 
trăga legislațiune, și, D-lor, când ^ic că 
principiul intervențiunei a fost aplicat, 
a intrat în legislația ndstră, nu ^ic acăsta 
fiind că a plăcut cutărui sau cutârui om 
de Stat să’i adultă, ci ^ic câ intervențiu
nea e o necesitate, e ceva fatal care se im
pune ori-cârei societăți, e un. principii! 
eminamente sociabil?, căci fără dânsul nu 
pdte exista de cât o societate în perpetuă 
dușmănie, unele pături sociale cu altele, 
de cât o societate unde dreptul brutal ce
lui mai tare este singura lege. A retrage 
acțiunea Statului și a o reduce la acțiu
nea de salubritate publică și de igienă, 
dupe cum pretinde D. lancovescu, e a lăsa 
In societate pe cel slabi în mâna celor 
tari, este a începe desființarea acestui 
agregat.

D. lancovescu ne mai spunea și de fai- 
mdsa lege a ofertei și cererel, picând: iată 
legea universală, iată principiul funda
mental.

Să’mi dea voe să'i spun că acea lege e 
meschină, e o lege de negustor lacom și 
exploatator care impune cumpărătorului 
prețul; legea eminamente socială einter
vențiunea Statului; acesta e marele prin
cipii!. Și când vedem că atât conservatorii 
cât și liberalii și tdte Statele admit 
principiul; ași întreba pe D. lancovescu 
pe ce fapte, pe ce experiențe și pe ce so
cietate se rezemă când combate acăstă 
intervențiune ?

D-lor. mai mult, dacă D. lancovescu 
s’ar fi mărginit să spună sunt contra in
tervențiunei, fiind-că ’mi place principiul 
neiniervențiunei, n’ași fi avut nimic de 
obiectat. Dar D-sa s’a încercat să facă is
toricul principiului intervenției, și a ’i pre
cisa origina în mod matematic, acea ori
gină dupe D. lancovescu, este într’un 
roman al lordului Beaconsfield precum 
și în inițiativa principelui Bismarck care 
a înființat câte-va catedre de socialism 
de Stat, până atunci societatea modernă 
și cea veche habar nu aveați. Apoi vă sciu 
prea mult, D-le lancovescu, pentru ca 
să’mi închipuesc că ați putut afirma în 
mod serios asemenea lucruri. Căci nu 
sciți că principiul intervențiunei este ve
chii! ca lumea. Sciți ce este noă ? Este 
principiul neintervențiunei.

D-vdstre sciți un lucru, că nu a existat 
in omenire societate fără ca să nu fie in
tervenția Statului, și că principiul ne
intervențiunei este fdrte noii, mai mult, 
el nu a fost aplicat nici o dată.

In adevăr iată care este, în câte-va cu
vinte, principiul neintervențiunei.

Statul n’are dreptul să se amestece în ‘ 

afacerile particolarilor de cât pentru ces
tiuni de siguranță publică, de salubritate 
și D-vdstre sciți că cei mai aprigi econo
miști partisani a aceste idei ai! redus 
statul la cea mai simplă expresiune, aceea 
că statului ’i trebue un judecător și un 
giandarm in colo nimic în ceea ce privesce 
școlile, drumurile, poștele și telegraful, 
etc., etc., nu este de câttrdba particularu
lui. Apoi, D-le lancovescu, ve rog, să-mi 
arătați un stat care să realiseze acest 
principii! ? Nici unul. De aceea v’am 
spus adine ori că nu numai că este noi! 
principiul neintervențiunei, dar că n’a 
fost aplicat nici odată. Statele sunt or
ganice și simt necesitatea organisare!; 
viața și nervele lor sunt mai presus de 
cât elucubrațele câtor-va economisci cari 
se încercă să fasoneze societatea în mod 
îngust și să restrîngă atribuțiunile so
ciale întocmai cum se îngusteză un corp 
elastic. Ei bine, cum am mai 4*s, unde 
este statul cu giandarmul și judecătorul ? 
Să luăm statele cele mai neinterven- 
ționiste și vom vedea scoli, drumuri de 
fer sub protecțiunea sa; statul are pro- 
tecțiunea vamală, adică statul regu- 
lăză raporturile comerciale și industriale 
dintre el și cele-alte state; el crează 
bănci priviligiate; statul face pe banche
rul, adică deschide case de economii unde 
cetățenii să pdtă depune economiile lor; 
statul are ministerul domeniilor, statul 
are ministerul financelor, statul are mi
nisterul lucrărilor publice, așa în cât 
statul are tdte atribuțiunile mari sociale. 
Arâtați-’mi un stat măcar cu un giandarm 
și cu un judecător? Prin urmare, când 
vedem că teoria acăsta nu numai că nu 
are absolut nici o aplicațiune și n’a avut 
nici o dată—căci, D-lor, dacă ea n'a avut 
aplicațiune nici în fldrea ei, fiind-că te
oria neintervențiunei nu este nouă astăzi, 
ea acuma este în decădere; principiul a- 
cesta a fost acum 40 sai! 60 de ani.— 
Daca dar în fldrea ei n'a avut nici o a- 
plicațiune, cum veniți să o susțineți as
tăzi la noi ? Și să susțineți un asemene a 
lucru pe care democrația l-a dărâmat cu 
desăvârșire ?

D. lancovescu a vorbit despre origina a- 
cestui principii! și a ^is, dupe cum am 
spus deja, câ origina lui este într’o carte 
a lui Beaconsfield și în inițiativa lui Bis- 
mark. Ei bine, dați’mi voe să fac și eti, 
nu istoricul, dar să fac câte-va observa- 
țiuni și să arăt cum s’a născut principiul 
neintervențiunei statului, și cum acest 
principii! când s’a născut s'a născut 
mort.

Am spus, D-lor, că tdte statele ai! fost 
interveniționisie, și n’am nevoe să mâ mai 
întind asupra acestui punct; ar fi destul 
o privire numai asupra breslelor și me
seriilor, precum și asupra modulul cum 
se regula înainte industria. Dar majora
tul D-lui Carp ce este ? Este o interven
țiune a statului prin care regulăzâ fe
lul de proprietate, adică dreptul de moș
tenire ’l dă numai fiiului celui mai mare.
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Acest principii! a dispărut. Dar ei! vo
esc să vă amintesc că tdte industriile în 
Francia, în Anglia și in cele-alte state 
tndustriale s’ati născut prin intervențiu
nea statului, și vreai! să vă spun că chiar 
protecționismul vamal actual este o for
mă a intervențiunei. Dacă intervențiunea 
a existat, ce caracter avea însă aceea in
tervenție? Era intervențiunea unei mâni 
de dmeni, a putere! superficiale sociale, 
care însă se exercita în detrimentul ma- 
iorităței națiunel. Era clasa dirigentă 
care lua principiul intervențiunei ca o 
armă și o îndrepta în contra celor-alț! 
pentru a 'și acumula bogățiile, așa în cât 
prin acăsta dedea ca resultat miseria, 
sărăcia și lipsa de cultură, pentru imen
sa maioritate a populației. Intervențio- 
niștii eraă puțini, cei-ce sufereaii interven
ția, era masa întrăgă populară. Și atunci 
s’a făcut o reacțiune, și dmeni cu spirit 
generos au : Asemenea intervențiune 
este desastrudsă, și s’ati revoltat nu în con
tra principiului intervențiunei, ci în con
tra felului cum se aplica, căci se săturase 
lumea de asemenea interveuțiuni, și ai! 
venit câți-va gânditori, între care și 
Turgot și a : De vreme ce acest sistem 
nu este bun, și de vreme ce el aduce atâ
ta nemulțumire societăților, cel mai bun 
lucru este să desființăm intervențiunea și 
să cerem libertatea și egalitatea, să cerem 
intervențiunea particulară; fie-care să fie 
stăpân pe munca lui, fie-care să facă ce 
va voi cu forțele lui proprii.

Ei bine, D-lor, acest lucru s’a făcut 
la început și ei! afirm că bine s’a făcut 
ceea-ce s’a făcut; s'a distrus o rea aplica
țiune a intervențiunei, dupe cum, de e- 
xemplu, ai în latura o rea aplicațiune a 
strichinei sat! altei otrăvi, dupe cum al 
înlătura o rea aplicațiune a alfabetului 
care '1 poți utilisa în bine dupe cum ’l 
poți utilisa în reî!; s’a paralisat o armă 
de a lovi acolo unde nu trebue să lovescl. 
Principiul intervenției însă nu a fost în 
cestie, a fost numai reaua aplicare făcută 
din el. Ce a urmat de aci ? A urmat ceea- 
ce scium cu toții. Libertatea acesta saă 
inițiativa particulară, D-lor, a fost scump 
plătită de aceia car! o ceruse, și sciți de 
ce? Să vâ spun în duoe cuvinte: Când 
s’a desființat privilegiele, fie care a fost 
lăsat în ceea-ce a avut el; deci era o clasă 
avută care poseda tot și era marea ma
ioritate săracă. Deci egalitatea proclamată 
era ilusorie, căci cum să fie egalitatea în
tr'o parte care era înarmată până în dinți 
cu capitaluri și cu tot felul de mi^loce și 
între cea-altă parte care avea numai li
bertatea individuală și egalitatea politică 
și încă aceea numai pe hârtie și atunci 
cele mai mari abusuri aii început a se nasce 
din acesta; consecințele le cundsceți cu 
toții, este pauperismul claselor muncit 6 re, 
este proletariatul actual ; însă recunosc 
un lucru, D-lor, fiind-că aci nu facem po
litică nici pasiune, recunosc că dacă pro
clamarea principiului de egalitate a avut 
un efect detestabil, proclamarea princi- 

'UrgiteecHo^_ google



DESBATERILE ADUNAREI DEPUTAȚILOR 28515 Decembre 1888
piulul inițiativei particulare a avat un 
resultat admirabil în ceea-ce privesce pro
gresul și desvoltarea luată în industrie și 
comerciâ precum, invențiunile, drumul de 
fer, căile de comunicațiune, etc., etc., a 
dat o desvoltare imensă.

Și atunci, D-lor, s’aâ găsit câți-va dmenl 
cari s’aâ îmbătat de acăstă stare înflori- 
tdre factice. Economiștii clasici al D-luI 
lancovescu, când aâ vă^ut că într’o fa
brică câțl-va dmenl făceaâ milidne de ace 
într’o singură Zb când aâ vă^ut cerințele 
de mărfuri ce se făceați din tdte părțile, 
când aâ vă^ut și sborul care ’l-a luat in
dustria cu mașini, când aâ vă^ut și bu
nul traiu la câte-va pături sociale aâ (Jis: 
Acesta este idealul sciințel economice, 
deci concurența, oferta și cererea, iniția
tiva individuală, producția în mare și tot 
cu mal mare, iată marele principii ale 
economiei sociale! Acești economiști aâ 
fost imediat însă desmințiți în modul cel 
mal crud, nu de socialiști, nu de Beacon- 
sfield, nu de Bismarck, ci însuși de eco
nomiști ca Ricord, de esemplu, și alții... 
D. lancovescu face cu capul că nu... D. 
lancovescu are în adevăr obiceiul de a 
afirma fără a dovedi, dovadă dre-cari ar
ticole din dre-cari gazete; dar fiind-că eâ 
nu viâ pregătit cu hărții, de aceea mă 
pun la disposiția D-lui lancovescu ori
când să 'I arăt textele ce probdză răul 
care decurge din acăstă libertate, joc al 
legei naturale.

’ Tari pe aceste principii, economiștii nu 
se mal uitară la desastrudsele consecințe 
pentru marea maioritate a muncitorilor, 
și cânddmeni mai puțin fanatisați arătaâ 
relele ce decurg, acei economiști ^iceaâ 
că nu este nimic de făcut pentru a reme
dia acele rele, că este o lege fatală care 
apasă pe umerii celor săraci, că așa le 
este destinul, că vina este lupta pentru 
existență, că cel mai tare înghite pe cel 
mai slab, etc.

D-lor, acestea eraâ și sunt conclusiuni 
nu de omeni de sciință, ci acestea sunt 
conclusiuni de egoiști, cari servesc o 
causă nedrăptă, cari se fac apărătorii u
nei stări sociale din care pot trage profit, 
precum Maltus și alții.

De aceea, D-lor, s’a întîmplat reacțiu- 
nea, a început a ’și ridica iar capul prin
cipiul intervenționist, însă nu din causa 
lordului Beaconsfield, nici a principelui 
Bismark, ci din causa miserie! care se a
cu mul ase alături cu grămada de bogății.

Atunci aâ început uvrierii și micii co- 
mercianți și toți aceia cari se vedeaâ sdro- 
biți, a striga că legea ofertei și a cerere! 
este o cruzime; bogățiile se adunaâ însă 
numai pentru un mic număr de dmeni, 
pe când marea maioritate a omenire! mu- 
ria de fdme. Indienii, cari produc sute de 
milione de hectolitri de grââ, mor de fdme 
cu milidnele, și aZI chiar încă sunt în a- 
căstă miserie; se exportă cantități colo
sale pentru Anglia, din locul de unde se 
produc, și Indienii mor de fdme.

Reacțiunea se face fiind-că cel cari mo- 

nopolisase forțele capitaliste și în mare 
parte și cele ale naturei, exasperase pe 
muncitori, dovadă grevele, revoltele, pro
testările claselor lucrătd re. Când deci prin
cipele de Bismark, târZiâ de tot, vine ca 
să inaugureze politica sa, acesta nu o face 
din plăcerea lui, ci fiind-că vede un cu
rent puternic înainte, vede că păturile 
sociale de lucrători și sărăcii se insurgeză 
în contra legei de aramă, vede că reven
dicările juste populare iaâ un caracte- 
din ce în ce mai alarmant pentru ordinea 
stabilită; și pus în acestă necesitate, 
vrea mai bine să caute să mai domo- 
lescă, până este timp, acel curent. Ori
gina socialismului de stat este acăsta : 
El este inspirat de nevoile claselor popu
lare, nevoi puse în relief cu vigdre și zur- 
bavă de cei ce sufer. Principile de Bis
mark nu este democrat, este un democrat 
falș; și D. Carp, care ne vorbea de demo
crație, nu este un democrat, este un imi
tator al principelui de Bismark; voesce să 
străpânăscă curentul domolindu’l dar nu 
vrea să dea libera satisfacțiune nevoilor 
reale; iată cum, D-le lancovescu, s’a în
tâmplat că ideea intervențiunel a deve
nit un principiâ politic în Germania, de 
cât când ne întdrcem la adevărați! de- 
mocrați și examinăm cum înțeleg ei in
tervenția Statului, atunci vedem că asu
pra aplicare! el este o mare deosebire de 
ceea ce fusese în veacurile trecute. In a- 
devâr, pe când înainte intervențiunea 
servise unei clase diriginte, aZI partisanil 
intervențiunel cer să intervină statul în 
favdrea belor mai săraci, în favorea imen
sei maiorităței a populației ; pe când 
înainte păturile de jos ale societăței nu 
avea o destulă forță democratică, deci ereaâ 
silite a suferi intervenția clasei diriginte, 
aZI democrația devenind o forță politică, 
’și revendică pe terenul economic ceea ce 
’și revendicase pe terenul politic; și cu 
cât statul, D-le lancovescu, se democrati- 
săză mai mult, cu cât la cârma statului 
vin bărbați, nu din păturile superficiale, 
ci din păturile populare mai de jos cu a
tât ideea intervențiunel devine mal pu
ternică, cu atât statul ’și lărgesce atribu- 
țiunile lui, cu atât ideea de neinterven- 
țiune devine o utopie, o utopie pentru că 
este o teorie care n’a avut nici o-dată a- 
plicațiune completă, și curentul noâ ’și ia 
ori-ce speranță de a se putea realisa, de 
a avea aplicațiune. Acum așa o înțelege 
și D. Carp, sunt sigur; am să mă servesc 
în acestă expunere de motive din proiec
tul de lege al tocmelelor agricole pe care ’l 
voiâ cita îndată.

D. Lahovari nu Înțelege în teoria a- 
căsta este contra, dar în realitate presin
tă un proiect mal larg în unile părți 
de cât acela al D-luI Carp. Este un fel 
de duplicare la noi în cestia intervenției 
când vorbesce cine-va este neintervențio- 
nist, când faci, ești intevenționist. Și 
sunt sigur că în același cas se află și D. 
lancovescu.

Acum un punct și termin,

Deci, ne-am înțeles asupra interven- 
țiunei Statului.

Dar mai mult, să ne închipuim, D-lor, 
că în acăstă țără nu ar fi fost nici un act 
de intervențiune; am dovedit însă că țăra 
este intervenționistă în tdte, în politică, 
sub tdte guvernele, cu tdte contrazicerile 
pe cari le-a relevat cu multă dreptate D. 
lancovescu, citind din discursurile D-lor 
Voinov și Kogălniceanu, dar în fapt D. 
Kogălniceanu a dat pământ țăranilor, D. 
Voinov ar fi făcut același lucru, și așa 
mai departe, în cât pot Zice că tdte par
tidele ajungând la putere aâ fost inter- 
venționiste.

Deci , închipuiți-vă pentru moment 
că nu ar fi fost în țăra acăsta aplicat nici 
o-dată principiul intervențiunel, și ne-am 
găsi în situațiunea în care ne găsim as- 
tăZL care ? Patru milidne de suflete într’o 
stare de miserii și de viață tulburată, dacă 
nu patru milidne, cel pulin duoă milidne, 
cu o situațiune încordata în urmele unei 
rescdle; căci este înecată în sânge, și în 
fața unui curent puternic în țără care 
consistă în acea că totărlumea spune că 
trebuie să se facă ceva.

Căci, D-lor, este un lucru adevărat, din 
răscdla țăranilor a eșit o formulă: trebue 
să se facă ceva. Nu am aaZit pe cel mal 
îndărătnic conservator, saâ reacționar să 
Zică să nu se facă nimic, toți Zic 86 
facă ceva. Dacă trebue să se facă ceva, ia 
să discutăm 4b trebue să se facă? Și a
tunci vin la partea duoa a discursului 
D-luI lancovescu.

Față cu miseria țăranilor, cu lipsa de 
pământ, de instrumente de muncă și al
tele, socialiștii D-nii Nădejde și Morțun 
aâ dat o soluțiune radicală care este lo
gică în cât răspunde la tdte trebuințele.

D. Nădejde spune că neavând țeranii 
pământ spre a '1 utilisa, să se naționalizese 
solul declarându-se proprietate a Statului 
și apoi să se dea pământul în comun de 
lucrat, instrumentele de muncă să fie ia
răși în comun, și cu toții să se bucure de 
productele solului în raport cu munca.

In cestiunea industrială, D. Nădejde 
dă aceeași soloțiune. Este o lege de in
dustrie, și voiâ vorbi îndată de ea.

Ce Zice D. Nădejde? Văd, Zice D. Nă
dejde, că lucrătorii, mulți câți sunt, sunt 
exploatați. Puneți instrumentele de lucru 
în comun, și fie-care lucrând, să 'șl ia 
partea ce i se cuvine din productul mun- 
cel lut

EI bine, primiți soluțiunea D-lui Nă
dejde ? Nu o primiți ? (Ilaritate).

Dacă nu o priimițl, ia să căutăm alt
ceva.

D. M. Marghiloman: D-vdstre pri
miți acâstă soluțiune?

D. G. Panu: O primesc în principiâ, 
însă nu o propun, având altesoluțiunide 
propus. D-vdstre o primiți ?

D. M. Marghiloman: Ferdscă Dum- 
nezeâ.

D. G. Panu: Deci să înlăturăm discu
ția asupra propunerilor D-luI Nădejde și 
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să venim la alt-ceva, rămâne o altă alter
nativă, propunerea extremă : voiți să nu 
faceți absolut nimic? Eă sunt sigur că 
ar voi acăsta unii din D-vdstre, dar nu 
pot; fiind-că mal ânt&ift nu le dă mâna să 
spună acesta și al duoilea fiind-că nu lu- 
crâză numai cel ce voesce din inimă ci cel 
nevoit să lucreze.

D-vâstre simțiți acăstă situațiune și cu 
tdtă dorința unora de a nu face nimic, 
tot voiți insă să faceți ceva.

Dar ce voiți să faceți ? Daca e vorba 
să Înlăturăm propunerile radicale ; fun
damentale cari modifică societatea și să 
înlăturăm și neintervenirea, atunci rămâ
ne un lucru: să faceți ceva, insă așa in cât 
să se vadă că se face ceva; căci daca s’ar 
face numai de formă atunci revenim ia
răși la ideia că nu voim să facem nimic 
ci voim să aruncăm numai pulbere in o
chii lumel.

Ce voesce să facă D. laucovescu ?
D. laucovescu ne spune : ce mai um- 

blați D-lor cu reforme ? Țăranul mai 
’nainte de tdte n’are administrație, n’are 
justiție; pentru dânsul codul civil nu 
există; sărmanul om nu pdte testa, nu 
pdte să facă un act autentic, etc.

Așa e, dar ce resultă de aci ? Să ne în
chipuim că țăranul ar avea o justiție mi
nunată, nisce judecători intergri, și s’ar 
presenta D. X, cu o reclamațiune in con
tra țăranului cutare, cerând 60 safi 70 de 
franci pe pogonul Închiriat și mal cerând 
să fie obligat de a transforma in bani ne- 
ținerea cuvântului, sau in angarale, ca lu
cratul pământului și altele.

Negreșit că acel celebru și ideal jude
cător integru ar condamna pe țăran, dând 
dreptate proprietarului.

Apoi, D-lor, dacă țăranul ar avea sa- 
tisfacțiunea că a fost bine judecat însem
nâză acâsta că are să fie mai puțin sărac ? 
Daca țăranul ar vedea că are un judecă
tor care '1 condamnă dupe contractele im
puse de împrejurările miserabile în cari 
se află, care ar fi satisfacțiunea lui ?

Vin la testament. Țăranul în adevăr 
nu pdte să testeze. Mai înteifi însă e în
trebarea : ce pdte să lase un țăran ? In- 
chipuiți-vâ un țăran cu 5 hectare de pă
mânt și ar mai avea și 4—5 copii mari ; 
unde are să fie paguba că n’a putut bie
tul om să testeze in formă, când cele 5 
hectare are să le împartă in 5 părți, ră
mânând 5 miserabili cu câte un hectar 
fie-care; iată dar o lacună care chiar daca 
s’ar împlini nu ar aduce așa mare folos.

Mai mult încă, să ne închipuim că ță
ranul ar avea o administrație minunată.

După D. lancovescu, acâsta ar consista 
în absolutul neamestec, în raporturile 
dintre locuitori, cu proprietarii.

In acest cas sciți ce satisfacție ar avea 
țăranul ? Ar vedea pe sub-prefect cu 4 
cal trecând pe lângă dânsul, Iar saluta, 
i-s’ar respunde și ar (jice : iată un sub
prefect care nu se amestecă în treburile 
npstre.

Dar acestea sunt remediele unei ces- 
tiuni sociale economice ?

D. laucovescu ne dă în sfârșit un re
media...

Ei D-lor $ice D. laucovescu, sciți unde 
este scăparea țăranului: în cultura inten
sivă; și eh sunt partisanul ei, și cine nu 
este. Dar D. laucovescu trebue să scie un 
lucru că nu ori-ce țâră este proprie pen
tru cultura intensivă.

D-sa trebue să scie când $ice cultura 
intensivă, <jice instrumente perfecționate, 
gice mai cu sâmă îngrășemânt.

Ei bine, D-lor, dacă țăranul s’ar dădea 
la cultura intensivă, este cestiunea cu ce să 
cumpere îngrășemânt.

Dar pdte D. laucovescu ar <jice că ță
ranul are băligar. Apoi acest îngrășemânt 
este de cea mai prdstă calitate; fiind-că 
98 % are apă și numai 2 îngrășemânt. 
Numai îngrășemântul himic redă pămân
tului ceea-ce perde în fie-care an.

Dar eii întreb de ce nu introduce acâs
ta marii proprietari. Va să tjică pentru 
bietul țăran care are o bucățică de pământ 
’i trebue cultura intensivă; iar proprie
tarii mari cari dupe D. Păucescu, trebue să 
dea exemplu țăranului, ei să facă cultura 
cea veche estensivă și țăranii inspirându- 
se de principiile noul și procurând din 
străinătate îngrășemânt să facă cultura 
intensivă. Acâsta să’mi dea voe D. lanco- 
vescu sâ’I spun că nu este serios.

D. lancovescu : D-vdstră, D-le Panu, 
ați scris un articol în care spuneți că cul
tura intensivă este în cădere pentru cei 
mici.

D. G. Panu: Așa este, dar acesta era 
ca un desiderat. Ori noi acum facem de- 
siderate; noi legiferăm, noi trebue să pro
punem soluțiuni practice și imediate, prin 
urmare cultura intensivă astăzi cu toții 
să o înlăturăm; căci nu este nici practică 
nici imediată.

Așa dar, ce rămâne din propunerea 
D-lul lancovescu? Nimic. Dar D. lanco
vescu, ’mi face ondrea să mă citeze și pe 
mine, și în argumentațiunea D-sale ^ice 
numai propunerea D-lui Panu are rațiu
nea de a fi adică: fixând maximum de po
gonul de cultivat și de imașiâ, însă D. 
lancovescu adaogă; fiind-că aceste propu
neri nu pot să fie susținute de nici un 
partid de și ar fi logică în sine dar o în- 
lătureză. Să’mi dea voe D. lancovescu 
să’I spun că propunerea mea nu este toc
mai așa utopică și în cas dacă sunt uto
piști sunt împreună și cu D. Carp.

D-lor, cundșteți D-vdstre că In momen
tele actuale o mulțime de asemenea uto
pii sunt pe cale de a se realisa în diferite 
state? Apoi se pdte o utopie mai mare 
de cât fixarea carelor de lucru pentru u
vrieri în Occident? Ei bine, acâstă uto
pie este pe cale de a se realisa....

D. Tache lonescu: Este chiar rea- 
lisată.

D. G. Panu: In Svițera da; însă în 
Germania și Francia încă nu. Este o uto
pie mai mare de cât formarea de case de 

economii pentru a veni în ajutorul lucră
torilor cari sunt lipsiți de hrană saii bol
navi, și la cari case de economie trebue 
să contribue și patronii ? Se pdte un a
tentat mal mare ca acesta la proprietatea 
omului ? Cum! să siliți pe patron ca să 
contribue la o casă de la care el n’are să 
tragă nici o-dată beneficii ? Cu tdte aces
tea acestă utopie s’a realisat. Și D. lan
covescu trebue să scie că mai sunt și al
tele relative la lucrul femeilor, la lucrul 
copiilor, la lucrul în fondul minelor, etc., 
etc., etc.

Apoi bine, D-lor, dacă este așa, când 
viii eii și (jic că nu este altă soluțiune mo
mentană, și acâsta nu o fac de cât pentru 
a evita o catastrofă, când ^ic dar că, pen
tru a da soluțiune acestei cestiunî, trebue 
să dațl cutare întindere de pământ și sub 
anume cutare condițiuni, ce «jic eh așa de 
exorbitant în cât se vă speriați ?

Apoi iată ce spune însuși D. Carp în 
expunerea de motive la proiectul de lege 
pentru tocmelile agricole:

Iată cum începe expunerea de motive: 
„Aplicația legei tocmelilor agricole a 

pus în evidență un număr de neajunsuri 
cari cer o grabnică îndreptare dacă nu 
voim să transformăm în lege de asuprire, 
o lege menită a ușura raporturile dintre 
proprietar și sătân.

„Aceste neajunsuri s’au ivit, mai ales 
cu prilejul invoelilor pentru închirieri de 
pământuri, in cari disproporțiunea în va- 
lorea de locuțiune și prețul obținut de la 
săteni dau acestor contracte un caracter 
usurar. Nu puține sunt cașurile unde a
ronda unui pogon se sue la 40, 50 și până 
la 60 de lei, prețuri cari se obțin abia in 
țeri cu cultură intensivă, și cu opopulațiune 
induoit de desă de cât a ndstră.

„Pe când în urma crizei generale, care 
a lovit agricultura europână, venitul și 
prin urmare valdrea proprietăței funciare 
a scăzut cu 20 la sută în Moldova, unde 
se lucrâză în bani, moșiile din Valahia 
nu numai că nu ah rămas staționare dar 
ah vă^țut crescând veniturile lor, ca să nu 
fie însă nedrept, voiu recunâsce ca îmbu
nătățirea culturei a contribuit și ea în 
parte la acest fenomen, dar nu mai puțin 
cred a fi in adever, când afirm că proprie
tatea cea mare a aruncat exslusiv pe spa
tele sătdnului pagubele isvorâte din criză, 
pagube cari trebuiau să lovescă pe amen- 
duoi.

„Mijlocul ce se întrebuința în privința 
acâsta a fost următorul : pe lângă prețul 
ce se stipula pentru închiriere de păment, 
se mai adaogă o sumă de prestațiuni ne
însemnate in aparență, ca de exemplu : o 
chirie, $ile cu carul, cu brațele, furnituri 
de objecte de hrană, dar cari, adunate, mă
reau peste mdsură prețul de locuțiune, 
fără ca sătdnul să-și dea bine sâmă de a
cesta.

«Era deci indicat a se pune o sta
vilă acestor rele deprinderi : proiec
tul de față scote pe de o parte din legea 
pentru tocmelile agricole transporturile 
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și angajamentele de servicii cu anul și cu 
luna, iar pe de altă, suprimă, prin art. 5. 
furniturile în natură ce nu ar fi produsul 
pământului închiriat. x

„In Moldova aceste servicii se plătesc 
în momentul când se fac, fără ca prin a- 
căsta să se aducă vre-o stânjinire intere
selor proprietăței celei mari.u e

Apoi când D. Carp vine și constată că 
prețul locațiunel este ceva exorbitant, 
mai mult de cât uzurar, atunci pentru ce 
vă mirați de măsurile cari vi le propun 
efi ! Dacă părerile mele în acăstă privință 
sunt utopice, pentru ce mențineți pe 
banca ministerială pe D. Carp ?

D. lancovescu ^ice: că nu se pdte partid 
politic care să susție asemenea lucru. Ei 
bine, s’afi găsit multe partide și mulți o
meni din acăstă țără și în multe altele.

Dar d. lancovescu vine la legea ofertei 
și a cererei, și <jice că pentru ce nu am 
lăsa ca totul să se petrăcă în libertate.

D-lor, legea acesta a ofertei și a cere
rei ar trebui o dată discutată, nu este o- 
casiunea acum, dar când am discuta am 
vedea că este nu numai inechitabilă, dar 
este un fel de hoție deghizată, și în apli
carea ei întâmpină cele mai colosale e
rori. Dar, D-lor, mă mărginesc numai la 
o singură observațiune : Când se pune la 
frontieră o taxă; de exemplu, când se îm
pedică ca să nu se introducă lemne la noi 
în țeră, safi petroliul, safi un alt articol, 
ce se face cu acăsta ?

Mai întâiti de tdte se face un lucru, se 
atacă legea ofertei și a cererei; căci legea 
ofertei și a cererei presupune că toți din 
tdte părțile voesc a veni să concureze și 
numai din concurența aceea ese prețul; 
când oferta este exclusă din întrăgă Euro
pa, pe piața ndstră și este deci redusă nu
mai la oferte mici și înguste în țera nd
stră, ce se face prin acăsta ? Se face un 
lucru, se lovesce acea lege atât de mult 
căutată de D. lancovescu. Mai mult, prin 
acăsta rădici și fixezi prețul în mod 
oficial; căci îndată ce lași întreprinderea 
In mâna a câtor-va cari nu pot fi în con- 
dițiunl tot atât de eftine, — chiar dacă ar 
voi cu alți ofertanți din Europa, — ce ’mi 
impui mie? 'Mi impui mie consumator un 
preț oficial, 'mi impui ca în loc să plătesc, 
de exemplu, 2 fr. kilogramul de zahăr, 
să ’l plătesc cu 3 franci. Apoi acăsta este 
D-lor, a regulamenta prețul. Dacă este așa 
cum veniți D-vdstre și pretindeți că noi 
când voim să fixăm prețul pogonului de 
arendat, când obligăm pe proprietar să 
dea porumbul în ast-fel de condiții, când 
pe an prețul imașului ’l lovim cu legea 
ofertei cu a cererei ? Apoi D-vdstre nu o 
loviți în fie-care (ji ?

De aceia, D-lor, să lăsăm tdte acestea 
la o parte. Noi avem duoă cestiuni cari 
nu se pot resolva de cât prin interven- 
țiune, ei bine, dar, să intervenim într’un 
mod larg, cinstit și eficace. (Aplause).

D. președinte, L. Catarg!: D. Teo- 
dorescu are cuvântul în cestiune de re
gulament.

D. G. Dem. Teodorescu: D-le pre
ședinte, sunt opt <jile de când s’a început 
discutarea proiectului de răspuns la Me- 
sagiul Tronului. In loc însă să se discute 
ideiile politice, cari se propun de maio
ritatea și minoritatea onor, comisiuni; In 
loc să studiăm și să vedem daca cele co- 
prinse într’o redacțiune safi alta din pro
iectul de Adresă corespund ori nu cu sim- 
țimântul țărei, ne îndeletnicim cu ces
tiuni oțidse. Nu numai că discuțiunea ge
nerală, de și închisă, a revenit din nofi; 
nu numai că aceleași lucruri ni se repetă 

* de cât-va timp; dar acum se inaugurăzâ 
altă procedere: se inventă desvoltări și 
digresiuni cu totul departe de cestiune, 
ni se aduce să discutăm teorii academice, 
cari ar putea forte bine să fie publicate în 
broșuri, să umple colăne întregi de (jiare 
safi—fiind-că * Ateneul român* are să ’și 
încăpă conferințele—să se rostăscă ca dis- 
cuțiunl publice. Aci, D-ni deputați, sun
tem trămiși nu ca să petrecem, nu ca să ne 
arătăm talentul, nu ca să dovedim cunos- 
cințele ce am poseda în economia politică, 
în sciința dreptului, în ori-ce altă spe
cialitate.

Elucubrațiunile de felul acesta tre
bue să le citim acasa, în ore libere, iar 
nu să răpim timpul Corpurilor legiuitore 
cu dânsele. Aci suntem trămiși ca să lu
crăm, iar nu să perdem zadarnic un timp 
pentru care suntem plătiți. Opiniunea 
publică, alegătorii, încep a ne atrage a
tențiunea asupra excesului de indulgență 
al onor. Adunări, care tolereză a i se re
clama și impune o nenorocită sistemă, 
aceia de a prelungi forte mult discuțiu- 
nile, puind ast-fel și pe onor. Senat în 
neputință de a lucra, de 6re-ce nu i se 
pot trămite legi desbătute și votate de 
Cameră.

Rog, dar, pe onor. D. președinte să re- 
chiăme pe D-nii oratori la cestiune să ’I 
op reșcă de a readuce desbaterea generală, 
să 'I limiteze la ideile atinse în paragra
ful aflat în discuțiune, iar nu să desvolte 
în mod academic, teorii vagi în discur
suri ne sfârșite. Acăsta o $ic fără distinc- 
țiune daca oratorii aparțin maiorităței 
safi minorităței. Am avut până acum des
tule ocasiuni, de la 1 Noembre până a^i, 
să constatăm din partea minorităței tac
tica de a prelungi, cât mai mult și fără 
folos, ori-ce discuțiune. Sper că opiniu
nea publică va ținea compt de acăsta.

De altminteri, e natural, ca minorita
tea să fie obstrucționistă; se află în drep
tul și în rolul ei să ne împedice de a 
lucra.

Dacă ași fi din minoritate, ași face și 
efi același lucru. Maioritatea însă are sin
gură răspunderea; de aceia trebue să fie 
atentă; căci asupra ei se va răsfrânge im
putarea că safi este novice și naivă, safi 
că este neputinciosă, ast-fel în cât se vede 
nevoită să accepte linia de purtare ce mi
noritatea 'i impune.

In cașul de față, cestiunea se presința 
în mod cu totul clar. Ori-ce s’ar ^ice, 

trebue să îndeplinim actul de înaltă cu
viință constituțională, de a răspunde la 
Mesagiul Tronului. Prin acăsta nu dăm 
nici o soluțiune definitivă reformelor pro
iectate. De ce dar atâta paradă de vorbă?

încă o-dată, D-le președinte, vă rugăm 
să atrageți băgarea de sămă a oratorilor 
(ori-cărei grupe ar aparține) să nu iasă 
din cadrul paragrafului ce se discută, să 
renunțe la expunerea de teorii abstracte; 
fiind-că alt-fel va trece sătămâna, fără să 
terminăm răspunsul la Adresa Majestăței 
Sale, adică lăsând în suferință lucrările 
ce sunt în studifi la secțiuni safi aflate la 
ordinea ^ilei. (Aplause.)

Voci: închiderea discuțiunei.
D. N. lonescu: Cer cuvântul contra.
D. președinte, L. Catarg!: Dați-’mi 

voie să răspund efi întâiâ. Cu părere de 
răfi văd și constat că se fac abateri de la 
cestiune, dar nu pot împedică pe nimeni 
de a vorbi de și în vorbire sunt prea 
lungi; ar trebui ca însuși D-nii deputați 
să caute a vorbi mai scurt.

D. N. lonescu: D-lor, la Adresă a
vem dreptul de a pune amendamente. Ca
mera, maioritatea și minoritatea, și mai 
cu sămă, maioritatea care a ascultat cu 
bună voință discuțiunile ce s’afi urmat, 
nu a înțeles ca Adresa ndstră să fie un 
simplu act de curtenire, ci un răspuns la 
teoriile ce s’afi pus prin Mesagifi. Când 
membrii din maioritate vin în grup și 
expun o teorie, nu este vina minorităței 
dacă ea având dreptul de a pune amen
damente, combate acea teorie.

Reclamațiunea unul singur membru de 
a se pune margine discuțiunei, cred că 
este însoțită, și prin urmare, rog pe D. 
președinte, să nu asculte de reclamațiunl 
individuale, ci să consulte voința colec
tivă a maiorităței, care nu mă înduoiesc 
că nu va urma pe fosta colectivitate; căci 
în acest cas minoritatea ’șl va face dato
ria de a combate și acăstă nouă colecti
vitate.

— Se pune la vot închiderea discuțiu
nei și se piimesce.

— Se pune la vot paragraful al treilea 
din proiectul minorităței și se respinge.

— Se pune la vot redacțiunea maiori
tăței comisiunei și se primesce.

— Se dă citire paragrafului al patru
lea din proiectul de răspuns al maiorită
ței comisiunei și aceluiași paragraf din 
proiectul minorităței.

D. A. Vericeanu: D-lor, am cerut cu
vântul pentru a cere suprimarea unei 
frase pe care o cred nu numai inutilă, dar 
și periculăsă, pentru că va fi citită în 
străinătate, și va face să se crădă că avem 
monedă fiduciară. Acăstă frasă, ce cer a 
se suprima este în paragraful al patrulea 
relativ Ia agifi, unde se $ice:

„Ea s’ar simți fericită de a colabora 
cât mai curând la consolidarea valdrei 
monedei ndstre fiduciare și la Înlăturarea 
agi ului asupra aurului, care în anii din 
urmă luase proporțiunl amenințătore pen-
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tru averea publică și w pricinuise multe și 
mari pagube*.

D-vostre, D-lor, scițl că moneda nu e 
de cât o bucată de metal prețios, aur sati 
argint a căreia cantitate și calitate e 
constatată de guvern și certificată prin in- 
scripțiunea pusă d’asupra , inscripțiune 
prin care asigură pe fie-care că acel metal 
conține cutare greutate și calitate. Moneda 
dar nu pdte de cât să fie o avuție cu va
ldre intrensecă și care servă nu numai de 
măsurătdre a valdrei ci și de echivalent 
In același timp, de gagiii aceluia care dă 
un obiect dre-care in schimbul monedei. 
Ce e moneda fiduciară ? E un semn re- 
presentativ de monedă, și e răfi numită 
monedă fiduciară, pentru că e basată nu
mai pe încrederea ce guvernul inspiră, 
cum că acea bucată de hârtie safi acel 
metal, care n’are valdre intrensecă, va fi 
convertită In numerar peste un an, duoi, 
peste 10 saii 20 de ani.

Moneda fiduciară saii moneda repre- 
sentativă nu e alt-ceva de cât hârtia mo
nedă saii biletele de bancă al căror curs e 
declarat forțat, cu alte cuvinte neconver
tibile în numerar la presentare.

Acestea fiind, D-lor, noțiunile cari nu 
pot să sufere nici cea mai mică discuți
une, mă întreb care e moneda ndstră fi
duciară ?

Onorabila comisiune de răspuns la Me- 
sagiul Tronului a voit să facă alusiune 
la biletele de bancă pe cari le considera 
ca monedă fiduciară.

Apoi, D-vdstre trebue să cundscețl că 
biletul de bancă de la Început, și sperăm 
că și tot-d’a-una va fi plătit în numerar, 
a fost plătibil și este plătit în numerar la 
ori-ce moment ne-am presență cu el.

D. R. P&t&rl&geanu: S’a făcut alu- 
siune la biletele Statului, cari nu erai! 
ale băncei.

D. Al. Vericeanu: Pe cât timp banca 
nu refusă pe nimeni în plata biletelor în 
numerar... (întreruperi). Biletele acestea 
nu pot să fie considerate ca monedă fidu
ciară ; acestea sunt titluri fiduciari.

Singura obligațiune a băncei e ca să 
plătdscă in numerar, și agiul nu există 
intre bilete și argint ci între aur și ar
gint ; agiul resultă de acolo că moneda 
legală a țărei a fost admisă din duoă me
tale : Aur și argint, adică bimetalismul.

D. Brătianu, care a admis acest bime- 
talism, n’a voit să ție compt de legile eco
nomice și s’a crezut atât de puternic ca 
să le ducă dupe voința sa. D-sa a ^is: 
Puțin ’mi importă mie dacă argintul nu 
mal valorăză a^i, ceea-ce valora în 1883, 
când s'a admis proporțiunea de 1: 15 și 
jumătate, pe când a^I în piață ea e de 
1: 18 și mal mult, chiar merge până la 
1: 23. Cu tdte acestea D-sa a admis am
bele metale ca monedă legală, fără a ține 
compt nici de prevederile convențiunel 
monetare a uniunii latine care a avut 
grije ca, admițând bimetalismul, să de
clare că monedele de 50 de bani, 1 franc 
și 2 franci sunt considerate ca monete di- 

visionare și bătute încă cu mal puțin ar
gint de cât moneta de 5 franci; s’a avut 
grija, ^ic, de a dispune că particularii nu 
sunt obligați de a primi plata în aseme
nea monetă de cât până la suma de 50 
franci.

D. Brătianu a făcut legea ast-fel în cât 
să pdtă plăti a^I 5 milidne chiar în băn
cuțe de 50 bani; iar banca, conform sta
tutelor sale, când i se presintă la ghișefi 
bilete chiar în valdre de 10 milidne, ea 
pdte să le plătăscă numai în monetă mă
runtă de 50 bani safi monetă de 1 lefi ori 
de 2 lei. De aci a resultat că D. Ion Bră-^ 
tianu pentru a’și crea resurse budgetare, 
ceea-ce nu era permis, a bătut monete de 
argint de aprdpe 80 milidne, la care mal 
adâogând peste 100 milidne bilete de 
bancă în circulațiune, avem un total de 
180 milidne monetă de argint în circula
țiune ; căci și biletele de bangă fiind plă- 
tibile în argint sunt considerate ca argint.

Prin urmare avem mai mult de cât 
țâra simte trebuință pentru schimburile 
interne.

Așa dar, în temeiul acestei legi gene
rale și cunoscute de toți că moneta cea 
rea gonesce din circulațiune pe cea bună, 
tot acest argint împreună cu biletele de 
bancă afi gonit moneta de aur și n’a ră
mas de cât moneta de argint safi bilete de 
bancă, cari nu represintă de cât tot argint.

Causa dar a agiului nu sunt biletele de 
bancă; ele nu sunt discreditate și n’afi 
trebuință să fie consolidate; ele sunt so
lide prin ele înse-le. Și de ar fi discredi
tate, nu prin legi se pot consolida, fiind
că atunci se transformă în monedă fidu
ciară.

De aceea, pe cât timp biletele de bancă 
n’afi trebuință de consolidare și pe cât 
timp •consolidarea lor n’ar aduce dispa- 
rițiunea agiului , pentru că agiul nu 
este între argint și bilete de bancă, ci 
între argint și aur, efi cred că nu 
trebue să vorbim de consolidarea mo
nedei fiduciare; ânteiu pentru că nu a- 
vem monede fiduciare, și al duoilea, pen-, 
tru că acăstă consolidare n’ar aduce dispa- 
rițiunea agiului, altele fiind căușele cari 
'1 produc, și cred încă, că guvernul va 
veni cu legi, cari de sigur vor face să 
dispară agiul, cum, de exemplu, ar fi o 
lege prin care s’ar retrage o cantitate de 
argint, și alta prin care s’ar obliga banca 
să aibă stocul în aur. Afară de aceste 
duoă disposițiuni nici, una nici alta n’ar 
putea ajunge la resultatul de a face să dis
pară agiul.

De aceea am ondre a propune un a- 
mendament pentru suprimarea acestor 
cuvinte: „laconsolidarea monedei ndstre 
fiduciare/

D. D. Laurian: D-lor, comisiunea 
D-vostre respinge acest amendament pen
tru motivele următdre:

Antâifi, biletele de bancă representând 
o monetă care are o valdre deasupra va- 
lorei sale intrensece, este întru cât-va în 
mare parte o monetă fiduciară; al duoilea, 

nu trebue să uităm că aceste bilete cir
culă representând și câte-va milidne cari 
n’afi nici o valdre de stock în casa băncei, 
și prin urmare, ele pot fi considerate ca o 
monetă fiduciară.

D. G. Pal Iade: D-lor, obiecțiunile a- 
duse de D. Vericeanu acestei părți din 
adresă, nu sunt de cât, erte-mi-se cuvântul, 
o cărtă de vorbe asupra cuvântului fidu
ciar, de dre-ce asupra realităței este și 
D-sa de acord cu noi. Ce $ice D. Ve
riceanu? D-sa <jice: nu aveți dreptul 
să spuneți că consolidați valdrea monetei 
fiduciare, pe câtă vreme noi n’avem în 
circulație de cât moneta de argint, și bi
letele de bancă și nici una nici alta nu e 
monetă fiduciară.

Apoi, mi se pare, că chiar D-sa se com
bate singur. N’ați recunoscut D-vdstre că 
argintul față cu aurul are un raport le
gal mai ridicat de cât adevărata sa va
ldre ? N’ați recunoscut că raportul argin
tului față cu a aurului este stabilit de lege 
cu unul la cinci-spre-^ece, iar ca marfă, 
este unul la opt-spre-^ece ? Apoi dacă este 
așa, moneta ndstră de argint nu vedeți că 
are într'ânsa ceva fiduciar.

Ori de câte ori, D-lor, avem un instru
ment de schimb, a cărui valdre reală e 
mai jdsă de cât cea legală acela nu mal 
este o adevărată monetă, este o monetă 
fiduciară.

Mergem mal departe, ce este biletul 
nostru de bancă în circulațiunea monetară 
de cât tot o monetă de argint ? Biletul de 
bancă pe câtă vreme nu e plătit de cât 
tot cu argint, are aceleași caractere și dă 
nascere acelorași fenomene monetare ca 
și moneta de argint; și unul și altul, prin 
urmare, din momentul ce singur D-vdstre 
recundsceți că nu are o valdre intrinsecă, 
însu-și D-vdstre prin acăsta chiar le dați 
caracterul unui instrument de schimb fi
duciar; nu mai vorbesc de biletele ipote
care cari sunt în casa băncei ca stock, și 
cari slăbesc încă mai mult valdrea reală 
a biletelor de bancă.

Ce (jice adresa? Că instrumentele de 
schimb ce circulă în piața ndstră trebue să 
facem ca să represinte o valdre reală, iar 
nu o valdre convențională. Puteți D-vdstre 
fi contra unei asemenea tendinți ? Dar 
spuneți că biletul de bancă nu are nici o 
legătură cu moneta fiduciară! Vă înșelați. 
Biletele de bancă afi aceleași influențe ca 
și moneta asupra cresetor monetare. Nu 
înțelegeți D-vdstre că dacă moneta de ar
gint ar fi rămas singură, ea ar fi fost ab
sorbită de necesitățile circulației, așa că 
nu ar fi produs crisa monetară prin care 
am trecut, când însă prin bancă ați în
treit și ați înpătrit numărul instrumen- 

J telor de schimb cari se basafi pe un stock 
de argint, agiul a trebuit să apară.

Iată pentru ce cred că partea din pro
iectul de adresă care ne asigură că nu 
vom mai avea nici în biletele de bancă, 
nici în moneta de argint nimic fictiv ci 
vom avea o valdre reală, nu pdte fi de 

Diqiti. .
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cât bine primită; căci corespunde unei 
adevărate necesități.

Ori-ce s'ar ^ice, D-lor, cestiunea agiu- 
lui este o cestiune eminamente monetară, 
prin urmare, trebue să vă gândiți la mi^- 
Idcele cari x să aducă leacul, ameliorând 
sistema ndstră monetară. Negreșit că cău
șele cari influințdză asupra unei crise 
monetare sunt multiple, dar trebue să dis
tingeți căușele principali de căușele oca- 
sionale sati secundare.

Când guvernul vine să atingă răul la 
rădăcină și $ice că voesce să consolideze 
valuta, eti ^ic că nimic nu este mai ne- 
merit de cât să primiți acăstă idee; de 
dre-ce ea atacă răul in origina sa.

Vă rog dar să primiți redacțiunea a- 
dresei așa cum este. (Aplause).

D. ministru de finance, M. Ger
mani: D-lor deputați, onor. D. Veri- 
ceanu a cerut să se suprime din proiec
tul de respuns la Mesagiul Tronului cu
vintele următdre: „la consmidarea mo- 
netei ndstre fiduciare', și să se man- 
ținu cuvintele următdre: „la înlăturarea 
agiulul asupra aurului.*

Va să «jică recundsce și D-sa că este 
bine să se înlăture agiul asupra aurului.

Vă rog a nota acest punct, fiind-că este 
fdrte important. D-sa, cerând suprima
rea cuvintelor pe cari am avut ondre a 
le citi, ^ice că nu trebue să se pună a- 
ceste cuvinte în adresă, pentru că nu 
există valdre fiduciară în țâra ndstră.

Să examinăm acest punct în puține cu
vinte; căci nu voiâ să vă iaâ mult timp, 
de dre-ce acâstă cestiune se va discuta 
mai pe larg cu ocasiunea proiectelor de 
lege cari aâ de scop consolidarea valorei 
ndstre fiduciare.

pice D. Vericeanu că nu există valuta 
fiduciară în țâra ndstră. La acâsta voiti 
respunde mai ântâiâ în mod general că 
nu e o țâră unde să nu existe valdre fi
duciară. Ce va să ^ică valdre fiduciară ? 
Ori-ce valdre care prin ea însă-și nu re- 
presintă o valdre intrinsecă, sati mai bine 
^îs, o valdre comercială, o valdre care este 
basată numai pe simplu credit, pe încre
derea pe care T-o dă acela care o ia în 
schimbul altor mărfuri sati a unor bani 
reali, sati aur. Dar biletul de bancă ce 
este ? In esența lui biletul de bancă este 
o valdre fiduciară, de și este basat pe o 
valdre reală care există fie ca stock me
talic în banca națională, fie ca creanță a- 
snpra lui X și Y, dar în esența lui, ca 
bilet de bancă, ca hârtie, dacă o vel vinde, 
nu velina nici a suta mie parte din ceea- 
ce represintă. Pe ce este el basat ? Pe în
crederea ce ’i dă acela care ’l primesce; este 
dar o valdre fiduciară; o susțin acâsta, și 
cred că cu mine sunt toți economiștii; ni
meni nu va putea contesta că biletul de 
bancă nu este o valdre basată pe simpla 
încredere.

Venim acum la al duoilea punct, la ces
tiunea argintului. Să vedem dacă argin
tul, în raport cu aurul, nu este și elpână 
la un punct dre-care o valdre fiduciară ?

De dre-ce se dă și argintului o valdre pe 
care nu o are ca valdre intrensecă, și a- 
câsta este incontestabil, însu-și D. Veri
ceanu a recunoscut că raportul între aur 
și argint este de 1 la 15; D. Pallade^icea 
de 1 la 18, și ed cred că astăzi este de 1 
la 22 și mai bine, pentru că argintul în 
fie-care ^i scade ca valdre, din acâsta în
vederat resultă că și argintul represintă, 
dupe cum ijiceam, până la un punct dre- 
care o valdre fiduciară.

Așa fiind, noi am <Jis că voim să conso
lidăm vâldrea ndstră fiduciară compusă, 
ântâid, din biletele de bancă, și al duoilea, 
din stockul de argint al băncei ns ionale; 
dar când am ^is acâsta nu a trecut un sin
gur moment prin spiritul nostru sad al 
comisiunei ideea de a acusa banca națio
nală că n’a făcut față angagiamentelor 
sale ca bancă națională, că nu a plătit bi
letele sale așa cum trebuia să le plătâscă.

Dar să vedem cum trebuia să le plă
tâscă? Cum a fost obligată să le plătâscă? 
Banca națională nu putea și nu era obli
gată să plătâscă biletele sale de cât în ar
gint; și agiul care s’a produs nu este pro- 
prid 4is agid asupra biletelor de bancă în 
raport cu aurul, ci mal ales asupra ar
gintului, care este valuta ndstră legală 
astăzi. Ați vă^ut că de multe ori a fost 
mult mai jos agiul, că mâl nici o-dată 
nu a atins proporținnea dintre aur și ar
gint, și nici o-dată nu s’a dus nimeni 
la banca națională să câră argint ca cu el 
să ’șl facă plățile, ci a preferit ca cu bi
letele de bancă să cumpere aur pentru 
ca să ’șl facă plățile.

De ce casa băncei naționale a plătit bi
letele sale în argint? Din causă că siste
mul nostru monetar este basat pe bime- 
talism, adică unitatea națională monetară 
este francul de argint, și mal mult, D-lor, 
francul de un led, care este monetă fidu
ciară, care este bătut cu un titlu încă mal 
inferior de cât moneta de 5 franci. Nu am 
trebuință să vâ spun proporțiunea; o cu- 
ndsceți toți. Prih urmare, banca națională 
nici nu era obligată, nici putea să plă
tâscă alt-fel biletele sale de cât în argint, 
pentru că numai argint avea ca stock me
talic în mare parte.

Ce voim noi, și ce a comisiunea în 
proiectul sâd de răspuns la discursul Tro
nului? Noi voim să consolidăm valuta 
ndstră fiduciară, sad valdrea monetel nds
tre.

D. G. D. Pallade: Tot aceea este.
D. ministru de finance, M. Ger

mani : Valdrea monetel ndstre.
Ei bine, să mă ertațl dacă întrebuin

țez și ed cuvintele ^ise de onor. D. Palladi; 
aci este o cârtă de cuvinte și nimic mal 
mult; căci tftot același lucru când se ^ice 
valuta ndstră fiduciară sad valdrea mo
netel ndstre fiduciare.

El bine, biletele de bancă, când ele ser
vesc de plată, când biletul este liberator, 
nu e așa că el este un fel de monetă, dar 
o monetă fiduciară ?

Qe voim noi, și ce $ice comisiunea?

Voim, și acelaș lucru ^ice și comisiunea, 
să consolidăm valuta ndstră fiduciară, fie 
ea represintată prin bilete de baocă, fie 
ea represintată prin bucăți de câte cinci 
lei de argint.

Noi, țâră eminamente agricolă, fdrte 
puțin industrială, care, precum o cundscețl 
toți, tdte raporturile ndstre internaționale 
de bani le lichidăm prin aur, și numai 
aur, căci numai aurul este astă-^î valdrea 
internațională admisă în tdte țările, noi 
trebue, cu o oră mai curând, să punem sis
temul nostru monetar în așa condițiuni 
în cât să nu mai fim expuși la agio, tre
bue să consolidăm sistemul nostru mone
tar, să admitem etalonul de aur, și dupe 
ce ’l vom admite, trebue să punem pe 
banca națională în posițiune ca ea, atunci 
când i se presintă un bilet de bancă, să 
potă să-1 plătâscă în aur.

Acesta este scopul nostru și acâstă idee 
exprimă răspunsul comisiunei la Mesagiul 
Tronului.

Ca să ajungem la acest scop ce trebue 
noi să facem? Ceea-ce am făcut; căci am 
avut ondre a presintă un proiect de lege 
prin care cer creditul necesarii ca să 
plătim biletele ipotecare, bilete în privința 
cărora nu va fi contestațiune că acestea 
cel puțin sunt o adevărată valdre fiduci
ară. . .

D. Al. Vericeanu: Așa este.
D. ministru de finance, M. Germani: 

Iată o valdre fiduciară incontestabilă, și 
încă pentru o sumă importantă.

Onor. D. Vernescu, recundsce că bile
tele ipotecare sunt o adevărată valdre fi
duciară! EI bine, unde există astă-^I bi
letele ipotecare ? Prin legile succesive cari 
s’ah votat de D-vdstre, și cari sunt în vi- 
gdre, biletele ipotecare s’ati retras din cir- 
culațiune și zac în pivnițele băncei nați
onale. Din 110 milidne de bilete de bancă 
cari sunt în circulațiune, care este partea 
aceea care represintă biletele ipotecare ? 
Nu vedeți că s’ah confundat? și bine este 
că s’ad confundat căci și unele și altele 
sunt valori fiduciare basate pe credit.

Așa dar, ceea-ce este absolut necesar, 
este ca biletele ipotecare—cari sunt o va
ldre fiduciară, precum ați recunoscut cu 
toții—să se retragă din circulațiune, pen
tru ca să ajungem a consolida valdrea 
ndstră monetară, valdre care se compune 
din bilete de bancă, în cari intră implicit 
și cele ipotecare, și din stockul de argint 
care și el, în parte cel puțin, este o valdre 
fiduciară până când nu o vom consolida.

In acest scop am supus Corpurilor le- 
giuitdre un proiect de lege, și vom veni, 
nu înaintea sărbătorilor, fiind-că e peste 
putință, dar imediat după sărbători și cât 
de curând, căci afacerea e în studiu, vom 
veni și cu cele-alte măsuri necesare pen
tru consolidarea valutei fiduciare.

De aceea, eti cred că e de prisos să mal 
prelungim discuțiunea; căci răspunsul co
misiunei e fdrte la locul săti și fdrte în 
raport cu dorința Camerei și a tutulor. 
(Aplause)i
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D. președinte, L. Catarg!: Ne mal ; 
fiind nimeni înscris, discuțiunea e închisă. |

—Se pune la vot amendamentul D-lui 
Vericeanu și se respinge.

— Se pune la vot opiniunea minorită- 
- țel și se respinge.

—Se pune la vot opiniunea maiorităței 
și se primesce.

—Se dă citire paragrafului al cincelea. j
—Ne luând nimeni cuvântul, se pune j 

la vot redacțiunea minorităței și se res
pinge.

—Se pune la vot paragraful 5 din pro
iectul maiorităței și se primesce.

—Asemenea se primesce paragraful al 
6-lea din proiectul maiorităței comisiunel.

—Se dă citire paragrafului al 7-lea din 
proiectul maiorităței și din al minorităței.

D. D. Laurian: D-lor, aci mă cred da
tor a vă face o comunicare : atât maiori
tatea cât și minoritatea comisiunel ati re
tras aliniatul privitor la lucrările portu
rilor Galați și Brăila, însuflețită de do
rința a menține acăstă cestiune întrăgă și 
a se discuta atunci când va veni la ordi
nea $ilei propunerea din inițiativa par
lamentară relativă lâ acestă cestiune. 
(Aplause).

—Ne luând nimeni cuvântul, se pune la 
vot paragraful al 7-lea din proiectul mi
norităței și se respinge.

—Se pune la vot redacțiunea din pro
iectul maiorităței comisiunel și se pri
mesce.

— Se citesce paragraful al 8-lea din 
ambele proiecte.

D. președinte, L. Catarg!: D. Pacu 
are cuvântul.

D. M. Pacu: D-lor deputați, una din
tre instituțiunile cele mai părăsite și mal 
neîngrijite în țăra ndstră este biserica. 
Ca represintant al națiunei, ca fiți cre
dincios și devotat religiunei ortodoxe a 
răsăritului, care a fost tot-d’auna în cur
sul văcurilor, este și astăzi și sper că va 
fi d’a pururea religiunea dominantă a 
Statului român, vin cu acăstă ocasiune 
solemnă, când țăra este chemată de a ’și 
arăta păsurile și dorințele ei către Capul 
Statului, să arăt și efi, In marginile mo
destelor mele puteri, cari sunt nevoile 
bisericei și ale clerului român.

Intru acăsta sunt încuragiat cu atât 
mal mult, cu cât și M. S. Regele, prin 
Mesagiul de deschiderea Corpurilor le- 
giuitore, și comisiunea nostră de răspuns 
la Mesagiă, recunosc, sunt convinși chiar, 
că „basa ori-cărei desvoltări sănătdse a 
Statului român este biserica și scdla,* și 
ca urmare, făgăduesc „tot concursul pen
tru îmbunătățirea acestor instituțiuni*

Vă rog dar, D lor deputați, să ’mi a- 
cordați totă atențiunea D-văstre bine- 
voitore în cele ce voii avea ondrea să vă 
spun, ca apoi, cunoscând răul, Represen- 
tațiune națională și Tron, să ne punem 
cu toții pe lucru, spre a aduce grabnică 
remediare.

înainte însă de a ajunge la neajunsurile 
și rănile de cari suferă biserica ndstră, 

dați-’ml voe să vorbesc pe scurt despre i 
bine-facerile bisericei creștine in genere ; 
și ale bisericei creștine ortodoxe române I 
în deosebi.

Ce este biserica creștină, D-lor depu
tați ? Este totalitatea celor ce cred în 
principiile Domnului nostru lisus Chris- 
tos, Mântuitorul omenire!. Acăsta în sens 
tecnic teologic, așa picând.

Ce este biserica însă în sens comun, în 
sensul acela In care preocupă astăzi spi
ritele ndstre ? Este acea instituțiune care 
are de scop moralitatea și fericirea popo
rului, și care se represintă prin duoă for
me concrete, prin agenții săi ce pdrtă nu
mele generic de clerici și prin edificiile 
publice, unde mai ales acești agenți își 
exercităză sacerdoțiul lor.

Am spus că scopul acestei instituțiuni 
este moralisarea și fericirea poporului. 
Da, așa este. Și de aceea, cât va fi lumea 
cu slăbiciunile și pornirile ei spre răâ, va 
exista deapururea și biserica, cu caracte
rul ei divin și la bine îndreptător.

Principiile bisericei creștine sunt dupe 
aceea cele mai salutare și mai potrivite 
pentru a pregăti fericirea omului, ori 
unde și în ori-ce condiții ar fi el. Acăsta 
este un lucru netăgăduit și clar ca lu
mina ^ilei.

Creștinismul spune tuturor: Că Spirit 
este D-$eu, și cel ce se închină Lui, tre
bue să se închine cu spiritul și cu ade
vărul.

Creștinismul declară că are ca menire 
de a propaga orbilor vedere șt robilor er- 
tare.

El spune omului ca sa iubăscă pe a- 
prdpele său ca pe sine însuși, ba chiar 
să mărgă cu iubirea până a face bine 
celor ce ’i fac rău, și întru acăsta s’a 
dat ca exemplu pe sine însuși Capul și 
întemeetorul acestei religiuni, Domnul 
nostru lisus Christos, care, pironit pe 
cruce, se ruga pentru ucigașii săi, picând: 
Domne, iartă-le, că nu sciu ce fac!

Creștinismul spune bogaților: Avuția 
de ar curge, să nu vâ lipiți inima de , 
ea, căci mai lesne este de a trece funia 
corăbiei prin urechile acului, de cât bo
gatul nemilostiv întru împărăția ceru
rilor.

El <Jice ori-cărui lacom de câștig : In
tru suddrea frunței, "ți vei agonisi hra
na ta.

El cjice miserilor și celor lipsiți : Hai 
tenăr am fost și am îmbătrânit, dar n’am 
vă^ut pe dreptul părăsit, nici seminția 
lui cerând pâne.

El ^ice capilor de state și tuturor dre
gătorilor : Cel ce voesce să fie ântâiti, să 
fie tuturor slugă, și cel ce voesce să fie 
mai mare, să fie mai mic; iar cei tari 
și mari datoresc a ajuta nevoile celor 
mici și slabi.

El <jice stăpânilor: Cel ce răpesce sim
bria servitorului, varsă sânge nevinovat; 
iar slugilor le prescrie de a se îngriji de 
viața, ondrea și averea stăpânilor ca de 
a lor proprie.

El ^ice fiilor : Să cinstdscă pe părinții 
lor, ca să le fie lor bine și să trăiască 
ani mulți pe pământ; iar părinților: să 
'și crâscă fiii intru frica lui D-^eu, care 
este începutul înțelepciunei.

El 4^ tuturor: înaintea lui D-^eu 
nu este rob sati slobod, parte bărbătăscă 
sau femeească, ci toți sunt frați.

El ^ice bărbaților: Iubiți pe femeile 
vostre, ca pe voi înși-vă, căci sunteți a- 
celași trup; iar femeile, pe lângă iubire, 
care le e firăscă, să ’și respecteze pe băr
bații lor.

El (Jice celor înfumurați și îngânfați : 
Mândrilor, D-^eu le stă în protivă, iar 
celor umiliți (modești) le dă har. Și în 
alt-fel: Pământ esci și în pământ te vei 
intorce, o omule!

El spune ipocriților și fanfaronilor : 
Nu tot cel ce ^ice ; Domne, Domne, va 
intra întru împărăția cerurilor, ci cel ce 
face voia Tatălui ceresc.

El <jice Mor păcătoși și plecați spre 
disperare: Unde se înmulțesce păcatul, 
acolo prisosesce darul sau mila lui D-^eu.

El <Jice celor ce suferă pentru drepta
te și adevăr: Nu vă temeți de cei ce omd- 
ră corpul, iar sufletul nu pot să omore, 
căci adevărul tot-d’a-una ese la lumină.

El <Jice calumniatorilor și pârîtorilor 
cu gând de a sdrobi pe vinovat, iar nu de 
a ’l corigea: cel ce este fără de păcat, să 
ia pătra și să arunce în altul!...

El propagă pacea între toți omenii și 
numesce fii ai lui Dumnezeu pe făcătorii 
de pace.

El 4^ celor cu porniri rele: temeți-ve 
de representanții legei și ai autorităței, 
căci nu în zadar pdrtă sabia; iar pentru 
cei buni autoritățile n’au alt rol de cât de 
a-’iprotege, la nevoe, contra celor răi.

EI, bine, D-lor deputați, aceste subli
me și mântuitore principii, cari constitu- 
esc fondul religiunei creștine, și multe 
altele de acestea, cari ’mi scapă acum din 
minte, nu sunt ele ore neapărate pentru 
propășirea ori-cărei societăți ? De sigur 
că da.— Biserica le a propogat în tot-d’a- 
una, și acăsta e chiar rațiunea ei de a fi.— 
Le-a propagat prin Capul și credincioșii 
săi, cari aîi mers până la sacrificiul vieței 
pentru credința și ideele lor. Nu este 
în istoria omenirel altă credință și altă 
religiune, care să fi produs mal mulți 
martiri ca religiunea și biserica creștină.

Biserica ortodoxă apoi, pe lângă prin
cipiile universale de morală, are încă și 
un caracter de naționalitate, așa picând.— 
Ea este identificată cu limba și națiunea 
căriea aparține.— Prin preoții, și de mir 
mal ales, legătura cu națiunea e și mai 
puternică, căci e legătura familiei la 
mijloc.

Serviciile aduse de biserică națiunei 
române sunt forte mari. In de cursul 
timpurilor de reștriste biserica a fost tot- 
d’a-una paladiul naționalităței și cultu- 
rei năstre, mare mică cât am avut-o. In 
pragurile bisericilor și ale monastirilor 
se învăță multă puțină carte românăscă,
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cu cari trăiai moșii și strămoșii noștri. 
Toți istoricii noștri, ca Miron Costin, Ni- 
culcea, Petru Maior Clain, Sincai, Kogăl
niceanu, Urechiă, etc. o spun acăsta. Co- 
rezi, Varlam, Dositei, Grigore Tam- 
blachiu, AntimIvereanu,Grigorie ai Un- 
guro-Vlahiel, Veniamin Costache, Scri- 
ban, Șaguna, Melhisedec și alții iluștri 
represintanțl ai culturei ndstre naționale 
din trecut și din presint, ce erah și ce sunt 
alt ceva de cât clerici și conducători de 
ori-ce grad ai bisericei ?

In epoca redeșteptărei ndstre naționa
le, care a avut loc în prima jumătate a 
veacului în care trăim, cine dre a con
tribuit mai mult la acestă operă, dacă 
nu cel mai mare arhipăstor al isto
riei ndstre, daca nu Veniamin Costache, 
mitropolitul Moldovei și Suceavei, sub 
al căruia îndemn și sfătuire, cu hrisovul 
domnesc a lui Constantin Moruzi-Vodă 
din 24 Maih 1803, s’ah înființat cele 
d’ântâih scoli naționale—dupe epoca de 
năgră amintire a Fanarioților — din ora
șele Iași, Focșani, Galați, Bârlad, Chiși- 
năh, Roman și Huși.

Tot inițiativei acestui lucăfăr al bise
ricei și națiunel române 'și datoresce fiin
ța și primul așezământ cultural de grad 
secondar din țeră. E vorba de seminarul 
central din monastirea Socola, care s'a 
Înființat în anul 1804 și care și astăzi 
pdrtă numele de Seminarul Veniamin, în 
amintirea fericitului săh întemeitor.

Tot cu privire la rolul național al câr- 
muitorilor noștri bisericesc!, este fapt 
constatat până Ia evidență că ei nu se 
dislipeah nici o-dată de popor. Vorbesc 
de păstorii și arhipăstorii adevărați, de 
cei eșițl din rărunchii poporului credin
cios chiar, iar nu din cei străini aduși de 
influențe străine, sah impuși contra vo
inței poporului.

Tot-d’a-una ierarhii adevărați ai bi
sericei ndstre erah și conducătorii firesc! 
ai poporului, erah acei păstori sah câni 
de pază, cum ’i numea deunăzi eminen
tul nostru coleg și jurisconsult, D. Gr. 
Păucescu, în remarcabilul și judiciosul 
săh discurs rostit în cestia țărănăscă.

La ori-ce nevoe, mitropolițil și epis
copii țărei erah în fruntea poporului, a- 
părându-1 adese ori contra neajunsurilor 
și asupririlor ce suferea din partea verl- 
unor dregători lumesc! sah chiar din par
tea domnitorilor răi. De multe or! în a- 
cestă luptă ierarhii noștri 'și riscah po
sițiunea și chiar viăța; dar cu tdte acestea 
mergeah înainte și sufereâh tdte priva
țiunile și prigonirile, cum a suferit mi
tropolitul Moldovei, Veniamin Costache, 
pentru causa poporului și a națiunel 
sale, fără să se incovde putere! tiranice 
și anti-naționale ale inimicilor d'inăuntru 
țărei și din afară.

Sub punctul de vedere umanitar și a- 
linător al durere! celor ce suferă, cui dre 
datorim, D-lor deputați, atâtea instituți- 
uni filantropice cu cari se fălesce țăra 

ndstră ? Cui datorim spitalele cele mai 
bune, dacă nu pietățe! și carităței crești
ne a strămoșilor noștri ? Eforia spitalelor 
din Bucuresci, așezămintele Brâncove- 
nescl, eforia spitalelor S-tu Spiridon din 
Iași, institutele culturale, orfanotropice și 
filantropice Nifon Mitropolitul, arhiereul 
Calist, protopopul Tudor din Bucurescl, 
arhiereul Marcian din Botoșani, etc., și 
chiar acele întinse domenii, fdste averi 
monastiresci, cu car! întâmpină Statul 
nostru astăzi o mulțime de nevoi, sunt 
tdte fructul pietățe! și carităței creștine.

Și, dacă băgați D-vdstre de sămă, D ior 
deputațl, chiar astăzi, mai tdte daniile ce 
se fac instituțiunilor de bine-facere, sunt 
provenite de la inimi creștine și pidse. 
N’am vă jut pe nici unul, sah dacă vor fi 
existând, sunt rara avis, din acei ce se 
pretind dmeni de sciință, dmenii ideilor 
moderne anti-religidse, cari să fi strălu
cit prin actele lor filantropice.

E fapt constatat și neînduoios că pe 
când caritatea creștină face pe om de a 
se sacrifica adese-ori pe sine și a se con
damna la un traih frugal și abstinent în 
folosul altora, din contra ateismul și ma
terialismul mai tot-d'a-una ’l vejl la acei 
cari nu se mulțumesc nici o-dată mai pu
țin de cât cu biftecuri și șampanie pen
tru ei, iar bieților nevoiași și suferinzi 
nu le dah de cât vorbe dulci și frase sfo- 
răitore.

Din cele ce am avut ondre de a spune, 
resultă dar, D-lor deputațl, până la evi
dență însemnătatea rolului ce ’l jdcă bi
serica ndstră în Stat. Pe lângă că e o in- 
stituțiune eminamente moralisătdre, este 
încă și o instituțiune curat națională, 
care are menirea de a insufla în popor 
simțul național și a-’l protegia (pe popor) 
contra celor ce ar voi să-’l conrupă și să-T 
exploateze. Căci, ori-ce s’ar jice, D-nii 
mei, fără povățuitori și conducători mo
rali permanenți, cum sunt mai ales 
preoții, ori cât s’ar îmbunătăți adminis- 
trațiunea și cele-alte condițiuni ale vie- 
țe! ndstre cetățenescl și economice, popo
rul nostru rural în special nu va putea a
junge la acel grad de prosperare, la care 
dorim să ajungă. Numai acolo unde bise
rica și clerul ei sunt în flldre, poporul e 
prosper, și vice-versa. Probă în parte e 
chiar poporul român din Transilvania și 
Bucovina, ba chiar și din Basarabia, unde 
din causă că clerul e mai luminat și ma! în 
bune condițiuni de a-’și îndeplini misiu
nea lui ca la noi, și sătănul e mal supe
rior de cât în România liberă, atât din 
punctul de vedere al bunului traih, cât și 
chiar (afară de nefericita Basarabia) din 
punctul de vedere al simțului național.

Dupe ce v'am arătat scopul și im
portanța bisericei atât ca factor de mo
rală generală, cât și ca factor al conser- 
vărei naționale, permiteți-mi acum, D-lor 
deputați, să vă pun în reliev dacă bise
rica ndstră națională ’și îndeplinesce as
tăzi acest rol, și dacă nu, cari sunt căușele, 

precum și ce e de făcut pentru îndrepta
rea răului.

Dupe părerea mea, care din nefericire 
hu este numai a mea, biserica română 
este în starea cea mai jalnică posibilă. 
Ignoranța, miseria și indolența sunt tră
surile caracteristice ale acestei stări. Tdte 
instituțiunile țărei ah propășit mal mult 
sah mai puțin ; biserica însă a rămas pe 
loc, sah mai bine jis, a dat înapoi. Pen
tru dânsa nu s’a făcut nici o îmbunătă
țire, s’ah dacă s’a enunțat veri-o disposi- 
țiune bine-voitdre bisericei în veri-o lege, 
ea a rămas literă mortă și nimenea nu s’a 
gândit la aplicarea ei.

Voih dovedi cele ce înaintez cu fapte 
necontestate și necontestabile. Pentru a
cesta voih lua în cercetare tdte elemen
tele cari constituesc biserica română, spre 
a vedea în ce stare se găsesc.

Și fiind -că un adagiu frances jice: ă tout 
seigneur iout honneur, voih începe și eh 
cu S-tul Sinod și membrii ce T compun.

Se scie că, dupe legea organică a bise
ricei române din 19 Decembre 1872, 
S-tul Sinod, sah autoritatea supremă a 
bisericei autocefale române, se compune 
numai din mitropolițil și episcopii epar- 
hioți, în număr de 8, plus 8 arhierei ti
tulari dupe numărul eparhielor. Iar mi
nistrul de culte ia parte în Sinod cu vot 
consultativ.

Atribuțiunile Sinodului sunt de a sta
tua asupra tutulor afacerilor spirituale, 
disciplinare și judeciare curat bisericesc!, 
în conformitate cu sântele candne ale bi
sericei răsăritului și cu legile Statului 
român.

Duoă defecte principale găsesc eh, 
D-lor deputați, în legea organică a bise
ricei de la 1872: Ântâiu că n’a ținut sămă 
de întregul organism al bisericei, adică 
și de preoții de mir și chiar de credin
cioși, ast-fel ca să fie și aceștia represin- 
tațl în marele Sfat al bisericei; și al duoi
lea, pentru că n’a cerut nici o condiție de 
sciință pe timp de 20 de ani candidaților 
la episcopat și mitropolii.

In adevăr, ori cât s’ar crede că Episco
pii și Mitropolițil represintă în mod ofi
cial și nevoile clerului mirean, totuși în 
realitate, prin caracterul lor monahal, a
dică străin de ale lumel, și în multe pri
viri și prin crescerea lor de 6rbă supunere 
către superiori, nu pot sci nici simți așa 
de bine nevoile preotului familist și nici 
chiar ale poporului credincios, cu care nu 
se găsesc în contact nemijlocit.

Bunăstare apoi materială ce a asigurat 
Statul clerului înalt, 1 face să nu prea 
compătimescă cu clerul mirean, care a 
fost lăsat în cea mal mare miserieși lipsă, 
de și el e cel mai numeros, de și el e care 
suportă cele mai multe poveri, fie sacer
dotale fie sociale.

Se cădea dar ca și clerul mirean să-’și 
aibă represintanții săi în S-tul Sinod.

S’a invocat însă că canoanele n’ar în
voi participarea clericilor mireni și chiar 
a mirenilor simpli în S-tul Sinod.
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Mai ântâiâ caninele bisericesc! nu opresc 

categoric asemenea lucru, și nici pot să-1 
oprescă, lutru cât și logica și bunul simț 
ne spun ca o representațiune ori-care a 
unui organism social, atunci represintă 
mai bine și mai fidel organismul, când 
coprinde delegați direcți al tutulor mem
brilor acelui organism. Pe acest princi
pia se basăză și representațiunea națio- 
nadă, pe acest principiâ se basăză și re
presentațiunea școlară, care pdrtă numirea 
de consiliul general de instrucție, unde 
sunt represintate tdteYategoriile de scoli, 
de la universități până la sediile primare, 
prin delegați speciali ai lor. In așa mod 
sunt constituite apoi și representațiunile 
sinodale ale bisericelor naționale răsări
tene române din Ardeal și Bucovina, fără 
a fi isbite de necanonicitate și fără a se 
plânge în acelaș timp cineva tn contra lor, 
pentru că n'ar conrespunde misiune! ce aâ. Din contra, am dori și noi ca biserica 
ndstră să fie măcar ca a fraților noștri de 
peste CarpațI și Moina.

Dar în sprijinul participărei clerului 
mirean tn S-tul Sinod voiâ aduce chiar pă
rerea ce a avut-o la divanul Ad-hoc sufle
tul Sinodului nostru actual, Eminenția Sa 
Episcopul Melhisedec al Romanului, cel 
mai învățat dintre ierarhii noștri actuali, 
atunci simplu arhimandrit și membru al 
divanului.

Iată amendamentul propus de părintele 
Melhisedec și susținut, între alții, și de 
un alt stâlp puternic al bisericei ndstre 
și un înfocat apărător al canoanelor și 
ortodoxiei, de arhimandritul Neofit Scri- 
ban, fost în urmă episcop de Argeș, acum 
repausat:

* Subscrișii sunt de socotință, ca la proi
ectul de încheiere a chestiei atingătdre de 
înființarea unei autorități sinodale, să se 
adauge la sfârșitul numărului 2 de la 
urmă cuvintele: unde va fi represintată 
și preuțimea fie-cărei eparhii, întreg nu
mărul 2 să se exprime așa: înființarea u- 
nel autorități sinodale centrale pentru 
trebile duhovnicesc!, canonice și discipli
nare, unde va fi representată și preoți- 
mea fie-cărei eparhii.

(s s), Arhimandrit Melhisedec 
Sprijinim acest amendament.
(ss) D. Matcaș Iconomu, arhiman

drit Neofit Scriban, Gr, Balș, D. Gri- 
goriu, A. Botez Florescu.

Iată acum și temeinicile cuvinte cu 
car! părintele Melhisedec a sprijinit în 
divanul Ad-hoc amendamentul săâ:

Preoțime» eparhială trebue să ia parte 
la Sinod. '

1) Istoria bisericăscă ne arată că la Si- 
nddele vechi, atât ecumenice, cât și locale, 
împreună cu Episcopii, Mitropoliții și 
Patriarhii aâ luat parte și preoțimea, ba 
ce este mai mult, diaconii și alți clerici 
vestiți prin învățătură și moralitate. (Ve^i 
prolegomenile Sinddelor în Pidaliâ). Nu- 
o-dată s’aâ vă^ut în Sindde presviter! re- 
presentând chiar pe patriarhi și pe Pap!; 

pentru că datoria de a păstori și dirigui 
biserica de și nu în deopotrivă măsură, 
este încredințată atât Episcopilor, cât și 
presviterilor. Datorința de a invăța pe 
popor legea lui Dumne^eâ este încrediii- 
țată, și presviterilor, de și sub priveghe
rea Episcopilor. Datorința de a săvârși 
cele sânte, de și nu în acea întindere ca 
Episcopilor, este încredințată și presvi
terilor. Presviterii sunt organele prin 
car! învățarea poporului în legea lui 
Dumne^eâ, diriguirea bisericei și sân- 
țirea credincioșilor, se împarte la tdtă 
obștea creștinilor. Este deci firesc lu
cru că trebue să ia parte în statul cel 
mai înalt al chiriarhiei bisericești, nisce 
persdne cari sunt miniștri! și executorii 
ordinelor el, și de a cărora relație spiri
tuală cu turma cea cuvântă tdre și experi
ență în aplicarea mântuire! și a dirigui- 
rei pe calea moralitățe! tot-d’a-una are 
nevoe chiriarhia bisericăscă.

„2. Chiar până acum prea sânțiții E- 
piscopl, cari concentrez» în persdna lor 
chiriarhia bisericăscă, în faptă aâ diriguit 
biserica în cea țnal mare parte prin per
sdne din clerul preoțesc. Protoereil, bla- 
gocinii, decasterioții, nu sunt de cât simpli 
preoți, cu a cărora sfaturi, propuneri, re
lații se servesc Episcopii în lucrările lor 
pastorale către biserică și popor.

„Prin urmare, însăși experiența de vă- 
curi arată că preoțime» nu numai pd
te,^dar trebue neapărat a fi față în Adu
narea Episcopilor la consultarea despre 
trebile bisericescl.

„3. Dupe candnele bisericei ortodoxe 
de răsărit, trebuind ca Episcopul să fie 
dintre monahi, acăsta firesce presupune 
la Episcop o viață mai mult saâ mai pu
țin retrasă de sgomotul și valurile lumei, 
spre a putea mai slobod înfățișa în sine 
modelurile virtuților pastorale mai înalte, 
atunci când preoțime» trăesce nedeslipită 
de lume și îndtă în valurile ei, este mar
tor văzător al tutulor greutăților, nevo- 
elor și ispitelor omenire!; și aceea-ce un 
om singuratic pdte să ’și închipuiască 
ori să audă, preotul o vede, o simte, o su
feră ânsuși. Prin urmare, experiența lui, 
cel puțin în aplicarea hotarîrilor biseri
cescl la viața practică a poporului este 
neapărat și trebue a fi manifestată înain
tea Șefilor bisericei și luată în privire. 
Dacă însă preoțime! s’ar nega dritul de 
a lua parte la adunarea bisericăscă, acăs- 
ta ar însemna că experiența preotului 
despre nevoile spirituale a poporului nu 
âr trebui luată în considerație.

„4. Nu de mult noi toți am rostit și 
subscris dorința ca în Adunarea națio
nală a țârei să fie representate tdte inte
resele societăței. Acum când ne rostim 
dorința ca biserica să aibă a ei Adunare 
saâ Sinod deosebit de Adunarea cea mare 
a nației, nu trebue dre să avem în privire 
acelaș principiâ de dreptate de a fi repre
sentate tdte interesele bisericei de o po
trivă ?

„Biserica având în genere un mare in

teres, mântuirea sufletăscă a membrilor el, 
în aplicare ’l specifică dupe deosebirea a
cestor membri. Unul din aceste interese 
speciale ale bisericei este luminarea și 
sânțirea poporului, lucru cu deosebire în
credințat preoțimel.

„Dacă preoțimel nu s’ar învoi a lua 
parte la Sinodul bisericesc, acăsta ar în
semna a trece cu vederea acest vital in
teres al nației, învățarea poporului în le
gea lui Dumne^eâ și diriguirea morală a 
lui.

„5. împărătescul firman dupe care 
s’a format și convocat acăstă Adunare ad- 
hoc, ne dă între altele și o specială ară
tare a deosebitelor interese a societăței 
ndstre, cari nu se pot confunda unele cu 
altele. In firmanul acesta ca interes deo
sebit al societăței ndstre se pune clasa 
preoților.

„Deci, precum despre cele-alte interese 
ale societăței, ce astăzi se ved represin
tate în acăstă Adunare, suntem siguri că 
pe viitor vor avea a lor representanți în 
Adunarea țărei, cu același drept do
rim ca și interesul ce înfățișăză în socie
tate preoțime», să nu fie trecut cu vede
rea în Adunarea bisericăscă ce va forma 
Sinodul.*

Va să (Jică, iată că chiar dupe părerea 
celui mai distins episcop al bisericei nds
tre, participarea clericilor mireni și chiar 
a mirenilor simpli în Sinod nu e contra 
canonelor și usului bisericei antice.

Dar sciâ că părintele Melhisedec nu 
mai este astăzi de acăstă părere, saâ cel 
puțin nu era în 1885. O sciâ acăsta, de și 
nu 'mi-o pot explica. 'A admite aici apli
carea maximei mișcătdre că honores mu
tant mores saâ că arhimandriții Melhise
dec Ștefănescu și Neofit Scriban de la 
1857 susțineaâ amendamentul în favdrea 
preuțimei mirenesci numai pentru popu
laritate saâ pentru că încă nu eraâ epis
cop!, iarăși nu-mi vine a crede.

Am spus, D-lor deputați, că al duoilea 
defect al legei organice bisericesc! din 
1872, este că scutea pe timp de 20 ani pe 
candidați! la episcopat și mitropolii de 
ori-ce condiții de capacitate și sciință. 
Art. 2, al. 4 din acăstă lege, iată ce ^ice:

^Dupe trecerea de 20 ani de la promul
garea acestei legi, pe lângă calitățile de 
mai sus, spre a putea fi ridicați la dem
nitatea de mitropolit sau episcop, candi- 
dații vor trebui să posedă titlul de licen
țiat sau de doctor in teologie, de la o fa
cultate de teologie ortodoxă.

Este în adevăr straniâ lucru ca, pe 
când pentru preutul celui mai mic cătun 
se cere încă de la 1864 să fi absolvit cel 
puțin 4 clase primare și 4 serninariale, 
pentru episcop și mitropolit, dupe legile 
ndstre în ființă, nu se cere nici un curs de 
scdlă până la 1892! Faptul în adevăr e 
fdrte ciudat, și care nu mai la noi se pdte 
observa!

Din acăstă causă s’aâ vătjut aleși epis- 
copi, și sunt și astăzi, dmenl tineri de alt 
fel, dar cari n’aâ trecut de loc prin scolele 
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ndstre bisericesc!. Nomina odiosa sunt.
Ce a resultat de aici, este destul să-ș! 

amintescă cine-va despre scandalul cu fos
tul episcop de Huși Calinic Dima, ca să 
vadă răul.

Osebit de acesta, trebue să mărturisim 
cu toții adevărul, D-lor deputați, că ac
tualul nostru episcopat, cu fdrte Ari ex- 
cepțiuni, este departe d’a fi corespuns 
Înaltei sale misiuni In biserică. Măsurile de 
îmbunătățiri luate de Sf. Sinod sunt fdrte 
puține și neînsemnate. Ca exemplu, pu
tem cita faptul că, de și Sinodul actual 
există de 16 ani, și era dator de la înce
put să reguleze parohiile, cu tdte acestea 
d'abia a^I se ocupă de acestă cestiune 
primordială organisărel ndstre bisericesc!. 
Activitatea episcopilor și mitropoliților 
apoi în Senat, unde țăra 'i-a pus repre- 
sentanți pe viață a! păsurilor bisericei, a 
fost și este aprdpe nulă.

Mai este încă și alt-ceva. Lipsesce ie
rarhilor noștri acea abnegațiune evange- 
lică, acel avânt spre sacrificii și binele 
turmei cuvântătdre ce conduc, care trebue 
să mărgă până la mdrte, și care tocmai 
trebue să constituiască fondul caracteru
lui adevărat episcopal. Nesciința, frica de 
a nu’și perde folosele materiale, adese ori 
chiar indolența, l-a făcut să fie fără ini
țiativă și chiar fără voință proprie. Sub 
regimul trecut mai ales, cei mai mulți 
dintre prelații noștri, cu mitropolitul pri
mat în cap, fuseseră așa de mult înjosiți, 
în cât 1 trimitea să întâmpine pe la gări 
pe cutare sah cutare personagii politic 
străin, întocmai ca pe polițai *, ba chiar 
episcopii și mitropoliții luai parte în 
diferitele delegațiuni colectiviste, cari 
mergeai la Florica, ca să îmbune pe ^eul 
colectivităței, ori de câte ori acesta se su
păra pe închinătorii săi.

Inotarea episcopatului nostru în apele 
colectivităței mersese așa de departe, în 
cât răposatul mitropolit primat Calinic 
Miclescu, a făcut o enciclică generală în 
tdtă România, prin care apăra cea mai 
impopulară instituțiune din câte a făcut 
regimul trecut, prin care apăra domeniul 
Coronei sau apanagiele; și acăsta contra 
candnelor și în contra legei organice a bi
sericei ndstre chiar (art. 20), care opresc 
pe mitropolițl și episcop! d’a da enciclice 
în eparhii altele de cât ale lor și mai ales 
privitâre la legile civile și politice.

Ca dovada cea mal convingătdre încă 
despre decăderea episcopatului nostru, va 
servi d’a pururea atitudinea sa în cestiu
nea propagandei catolice (papistașe), care 
sub regimul că^ut a luat proporțiuni în- 
grijitore. Toți sciii că episcopul catolic 
resident în Bucuresci, care în timpul cel 
mai posomorit al istoriei ndstre n'avea 
dreptul de cât de petrecâtor sau mosafir 
tolerat in țâră, și purta numele de episcop 
in partibus de Nicopoiis, sub guvernul 
trecut s'a înaintat în grad și a luat nu
mele de Mitropolit latin de Bucuresci. Și 
ceea-ce este mai grav, acest titlu i s'a re
cunoscut oficial de către consiliul de mi

niștri, prin jurnalul săii din luna Octom
bre 1879, fără ca Sf. Sinod al bisericei 
ndstre să scie de acăsta sah să-și dea a- 
visul.

Ce-va mai mult. Când în Senat, în șe
dințele memorabile de la 17 și 19 Ianua
rie 1887, eminentul orator și jurisconsult, 
D. G. Mârzescu, a interpelat guvernul 
asupra acestei chestiuni de o importanță 
vitală, lucru dureros dar în același timp 
și rușinos pentru ori-ce român, dintre a- 
părătoril de drept ai bisericei ndstre or
todoxe, în maturul Corp, cei mai mulți, 
cu mitropolitul primai in cap, au votat 
moțiunea de încredere în guvernul care 
știrbise drepturile bisericei ndstre națio
nale, unii s’au abținut, iar alții au lip
sit de la ședință V.

In tdte cestiunile mici însă, episcopii și 
mitropoliții noștri sunt toți față la Se
nat, mal ales de când și senatorii aii 
diurne; și unii din ei iaii parte la ședin
țele Senatului chiar și în septămâna pa- 
timelor, cum observa mai anii trecuți 
presa despre episcopul de Buzăii. Și, pen
tru cel mai slab cunoscător in ale biseri
cei, absența unui episcop de la serviciul 
divin în septămâna patimelor, este un 
fapt cu desăvârșire neertat.

Atitudinea fricosăși am puteas'o numim 
vinovată a episcopatului nostru față cu 
propaganda catolică contrastăză în mod 
isbitor cu atitudinea demnă și înălțătore 
de suflet ce ati ierarhii ortodox! români 
din alte părți. Intru acăsta cine nu ’și a
duce aminte cum anii trecuți eminența 
sa Dr. Silvestru Andrievici-Moraru, mi
tropolitul Bucovinei, protesta împăratu
lui și regelui Franț losif al Austro-Un- 
gariei contra uneltirilor propagandiste 
ale unul episcop catolic, Țelinschi, mi se 
pare, refugiat în Bucovina, și cerea ex- 
pulsarea lui.

Ge deosebire! într’un Stat catolic și po
liglot, cum este Austro-Ungaria, un mi
tropolit ortodox român protestăză capu
lui Statului, care e cel mai mare protec
tor al catolicismului, contra unul episcop 
catolic refugiat în eparhia sa; pe când 
într’un Stat ortodox și de sine-stâtător ca 
România, Sf. Sinod nu face nici uu act 
de protestare, ba în mod tacit dă adesiu- 
nea sa înălțărel în rang a episcopului ca
tolic, care pe față și prin enciclici îndrăz
nețe uneltesce 'contra ortodoxismului de- 
clarându-ne schismatici și infideli; ba chiar 
ne insultă, cum ne-aii insultat prin car
tea apărută în 1886 sub numele de Pra- 
voslavia română față cu dreapta credință 
romană, sub pseudonimul de Dr. Nerset 
Marianu, dar în realitate datorită penei 
unui episcop catolic din România.

Cât despre toleranța catolicismului și 
respectul său față cu biserica ndstră, am vă- 
£ut cașul înmormântărei doctorului Russ

’) Aâ votat pentru moțiunea de încredere: 
Mitropolitul primat, episcopii do Râmnic, de 
Buznii, de Huși și Dun&rel-de-Joa ; s’ati abținut: 
Mitropolitul Moldovei și episcopul de Argeș; 
absent: Episcopul de Roman.

senior de la Iași, care, conform dorinței 
familiei, dus fiind în curtea Sf. Spiridon, 
spre a i se citi câte-va rugăciuni acolo 
unde servise 40 de ani ca medic-șef, pre
oții catolici ah refusat da însoți cortegiul 
și ah stat afară în stradă, iar rugăciunile 
cuvenite s’ati citit de către preoții noștri.

Cu alte cuvinte pe când noi foștilor pe- 
trecători episcop! catolici le dăm tdte o
norurile în țăra ndstră ortodoxă, ’i In
tim piuăm chiar pe la gări cu alaiă, cum 
se făcea sub regimul trecut, permitem ca 
trăsura mitropolitului catolic să meargă 
alăturea cu cea regală, cum s'a întâmplat 
la mdrtea regretatului doctor Obedenaru, 
căruia catolicii ’i-aîi făcut mare cinste, 
numai pentru că în una din scrierile sale 
a lăudat catolicismul; pe când facem tdte 
acestea, represintanții catolicismului la 
noi ne disprețuesc în tot ce avem mai 
scump, și ne tratează ca pe nisce sălba
tici din Africa!

D apoi cu instituțiunile catolice și în 
genere eterodoxe de cultură, ce se în
tâmplă ? Ele fac pași gigantici de pro
gres, nu sufăr absolut nici un control din 
partea Statului și bisericei ndstre, con- 
tribuesc fdrte mult la propaganda con
trară religiunei ndstre. In nici una din 
aceste nu se învață religia ortodoxă și în 
unele locuri nici chiar limba română, de 
și cele mai multe sunt alimentate cu co
pii români. Toți ne aducem aminte cum 
D. Mârzescu a probat mai anii trecuți 
că directorul unui institut confesional 
german din Iași a refusat categoric rec
torului universităței din Iași, delegat al 
ministerului instrucțiunel, ca să inspec
teze acea scdlă, trimițându-1 la consulul 
german, și acesta spunând că scdlă este 
sub protecția împăratului German, și deci 
nu permite nici unei autorități române de 
a o inspecta !

Și cu tdte acestea episcopatul nostru, a
fară de cunoscuta și singura excepțiune 
în persdna episcopului de Roman, tace și 
nu se ocupă de aceste lucruri, precum nu 
se ocupă nici de propaganda și mai pri- 
mejdidsă a doctrinilor subversive și atee, 
ce se face cu mare activitate prin socie
tate și chiar prin școlile ndstre. Gasul cu 
scdlă normală din Iași, unde școlarii, des
tinați a fi învățătorii satelor, aă stricat și 
dat jos icdnele din cLise, cred că este încă 
proaspăt în amintirea D-vdstre.

Am spus încă, D-lor deputați, că și in
dolența caracterisdză episcopatul nostru. 
Voiți probe ? Gea mai elocuentă este aceea 
că nici unul din el, fie din cel mai vechi 
chiar, nu se pdte lăuda că a visitat tdte 
satele din ăparhia sa. Cunosc episcop!, 
cari ah stat în fruntea unei eparhii câte 
8 și 10 ani, dar cari n’aii fost nici o-dată 
prin județele eparhiei de cât numai inci
dental la veri-o sfințire de biserică. Vi- 
site canonice insă, d’acele menite d’a cu- 
ndsce nevoile bisericesc! și morale ale po- 

: pulațiunei rurale, n’aii făcut nici o-dată. 
| Ei bine, nu așa procedează episcopii 
I din alte țări. Când Rușii ne-aii răpit Ba
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sarabia sudică, arhiepiscopul de Chișinăfi 
de duoă ori a visitat din comună în co
mună cele trei județe alipite eparhiei sale.

Și nu vă puteți închipui, D-lor depu
tați, cât de mare bine produc asemenea 
visite ale înalților dregători bisericescl 
prin sate; mal ales astăzi, când popula- 
țiunile ndstre sătene sunt bântuite d’a- 
tâtea răni și nevoi!

Mal este încă și alt răfi. Episcopii fac 
regulamentele bisericescl în S-tul Sinod 
și tot el le calcă apoi pe la eparhiile res
pective.

Un cas. Regulamentul S~tulul Sinod 
pentru buna conduită a clerului în ge
nere, la art. I al. 2, $ice: „Armonia în lu
crări și in cugetări sunt cerute imperios 
de solidaritatea ce trebue să domniască 
într’un corp înalt de administrație bise- 
ricâscă.*

EI bine, cum se împacă acest articol 
cu măsurile luate de episcop!, de pildă, 
pentru timpul când să se încăpă serviciul 
divin ?

Mitropolitul Moldovei a luat măsura 
ca acest servicifi să se începă la 5 ore di- 
mineța (Iași), Mitropolitul Primat la 6 
(Bucuresci), iar episcopul Dunărei-de- 
jos la 7 și jumătate, cum e acum în luna 
Decembre.

Unde e armonia și solidaritatea în lu
crări?!

Deja în porturile Galați și Brăila, unde 
lumea muncitdre se scolă fdrte de dimi- 
năță la lucru, se aud murmuri contra 
acestei măsuri a Episcopului; căci ori
cine scie că muncitorul nostru, trecând 
pe lângă o biserică și găsind'o deschisă, 
fdrte dese-ori merge de se închină în ea, 
spre a 'I fi D-^efi spre spor și ajutor, 
cum £ice el, înainte d’a începe munca 
^ilnică ; ceea-ce astăzi nu pdte să facă, 
căci până la 7 și jumătate ore biserica e 
închisă.

Trec acum, D-lor deputați, la clerul 
mirăn, la clerul familist.

Starea în care se găsesce acest cler e și 
mai tristă de cât a clerului înalt. Mai 
tristă, pentru că, să fim drepți, țăra a 
fost darnică pentru clerul înalt și l’a în 
zestrat cu cele mai frumdse avantage 
materiale și morale. Ceea ce n’a făcut cu 
clerul mirăn pe care l’a lăsat în voia în- 
tâmplărei. Pe dânsul l’a exclus de la re- 
presentațiunea bisericăscă, precum am 
spus mai sus; pe dânsul l’a asvârlit in 
brațele miseriei, de și ar fi fost vrednic de 
o mai mare solicitudine chiar de cât cle
rul înalt; căci are mal multe nevoi ca pă
rinte de familie și cetățăn.

Pentru clerul mirean nici chiar puți
nele disposițiunl bine-voitdre din legiui
rile existente nu s’afi aplicat, safi dacă s’afi 
aplicat pe alocurea, acăsta s’afi făcut numai 
în bătae de joc, mal ales la bisericile așa 
^ise comunale cari formăză imensa maio
ritate a bisericilor din orașe și totalitatea 
bisericilor din sate.

Voifi dovedi acăsta.
In legea comunală, D-lor deputați, la 

art. 11, citim următdrea disposițiune :
^Fie-care comună este datore a îngriji 

de cultul, de biserica sau bisericile reli- 
giunei la care aparține. Ea este datore a 
plăti pe preoții și servitorii bisericilor 
sale.*

Acăstă disposițiune a legei comunale 
a fost apoi specificată și mai bine prin 
art. 4 dintregulamentul Sf. Sinod pentru 
întrețineiea clerului bisericilor comunale, 
care sună ast-fel:

r Pentru întreținerea clerului pe la bi
sericile comunale se va lua de normă în
treținerea clerului pe la bisericile Statu
lui atăt urbane căt și ruraler

Aci trebue să lămuresc că prin biserici
le Statului se înțeleg fostele biserici mo
nastiresci, în număr neînsemnat, cari 
în adevăr sunt întreținute de Stat. Sumele 
alocate în budgetul Statului pentru aces
te biserici sunt de trei categorii:

a) In Bucuresci și Iașii pentru un preot 
se plătesce anual 1.200 lei; un diacon 
1.080; cântărețul I. 1.200 ; cântărețul al 
II, 888; paraclisierul 420 ; și de la 430 la 
940 cheltuiala bisericel;

b) La bisericile Statului din cele-alte 
orașe, salariul anual al preotului și dia
conului variază de la 600—1.000 lei ; a 
cântărețului I, de la 600—880 lei; a cân
tărețului al II, de la 444—600 lei; și de 
la 190—592 cheltuiala bisericel.

c) In comunele rurale Statul plătesce 
la bisericele monastiresci 600 lei pe an 
unui preot, 300 unui cântăreț, 168 unui 
paraclisier și 120 cheltuiala bisericel.

El bine, D-lor deputați, credeți că a
ceste disposițiunl ale legilor în ființă s’afi 
aplicat cu stricteță pe unde-va pentru 
bisericile comunale ? Absolut pe ni- 
căierea. Safi dacă s’afi aplicat pe unele 
locuri, acăsta s’a făcut, precum am mai 
spus, numai în bătae de joc, cu cifre in
fime și cari nici acestea nu se plătesc mal 
de loc. Prin budgetele comunale cel mult 
s’a vă^ut trecuți câte 10—20 safi 25 lei 
pe lună pentru preoți, dar cari erafi tre- 
cuțî pe hârtie numai, fără să fie achitați. 
S’a vă^ut însă, lucru ne mai pomenit de 
batjocoritor pentru Țăra ndstră, și salare 
pentru preoți de câte 30—20 și chiar 5 
lei pe an!...

Contra acestei miserabile stări de lucruri 
s’afi plâns preoții adese-ori; dar nime
nea nu’I-a ascultat. Este lucru sfâșietor, 
D-lor deputați, să audă cine-va asemenea 
plângeri, cari nu puține afi fost publicate 
și de ^iare. Pentru probă însă, din miile 
de aceste plângeri, vă voifi citi câte-va, 
pe cari le iafi din Biserica Ortodoxă Ro
mână, gazeta oficială a Sf. Sinod, din Iu- 
nele Maifi și August 1882.

„Mai toți preoții din comunele rurale14, 
$ice preotul D. Lianu din comuna Tur
bați!, plasa Novaci, județul Gorj, „nu a
vem alt salar, de cât o baniță de porumb 
în drugi (cu coceni), și chiar și aceștia 
de rea calitate, și încă pe la unele co
mune nici atâta.

Prin budgetele comunei de și se trec 

(de formă) câte o sumă de bani pentru 
preotul respectiv, care se aprobă de co
mitetul județean, dar banii stafi în pun
gile funcționarilor comunali, budgetul se 
conservă în archiva comunei, iar preo
tul adastă suferind. Cerându-și preotul 
dreptuj săfi, primarul i respunde că d’a- 
bia a avut cu ce 'și achita vătășeil. Mal 
repetând cererea, i se <jice în mod deri- 
sorifi că, dacă'voesce a fi în pace și a 
mai primi puțin porumb de la parohieni, 
să-I dea o chitanță că ’șl-a primit sala
rul după budget, alt-fel va face pe lo
cuitor! să nu-I mal dea nimica. Preotul e 
silit a da chitanța fără a primi verl- 
un ban, și ast-fel plecă plângându'șl 
trista sdrtă și pe copilașii, cari n’afi nici 
ce mânca. *

Un alt preot, Ștefan Papiu, din co
muna Oboga-de-jos, plasa Oltețul, ju
dețul Romanați, iată cum se exprimă a
supra aceleeașl cestiuni :

„Fiind fifi de preot sărac, am intrat în 
seminarul de Râmnic, studiind patru ani 
ca bursier al Statului și în 1874 m’am 
devotat pe viață de preot Domnului 
la acestă biserică. D. perceptor comunal, 
anume C. I. Pielmuș, care funcționâză 
de la 1866 inclusiv, ne-a adus în cea 
ma! deplorabilă miserie, nevrând a ne da 
micile salarie dupe budget, conform man
datelor ce le posedăm, și de câte-ori m’am 
presintat împreună cu cântăreții cu man
datele în personă, suntem refusaț! și ni 
se respunde : Nu am bani. Așa că pe 
anul 1874 mi s’a oprit 135 lei noul, po
sedând mandatul neachiat; pe un tri
mestru al anului 1875, 'ml-a oprit 65 
lei noul, posed mandatul neachitat; pe 
anul 1877, ’ml-a oprit 120 lei, posed 
mandatul neachitat; pe anul 1878, ’ml-a 
oprit 120 lei noul, posed mandatul nea
chitat ; pe anul 1879, 'ml-a oprit 120 lei 
noul, posed mandatul neachitat; pe anul 
1880, ’mi-a oprit 120 Iei noul, posed 
mandatul neachitat; pe anul 1881, ’ml-a 
oprit 240 lei noul, posed mandatul, nea
chitat.

Numai pe trei trimestre din anul 1875 
și pe întregul an 1876 sunt achitat; căci 
având aprobat pe amânduoi anii câte 
12 napoleoni pe an, și neputând scdte 
nimica de la perceptor, și fiind-că ’mi 
trebuia imediat, fiind constrîns de ne
cesitățile traiului, tocmindu-mă cu nu
mitul până într’una, ’i-am lăsat 100 de 
franci la duoă mandate ce mi le-a scomp- 
tat și car! conțineafi numai 21 napo
leoni, din cari am primit 16 și ast-fel m’a 
achitat, fiind față Constantin Gagiu și 
fratele mefi Constantin Popescu.

Altă plângere și mai expresivă:
„La formarea budgetului comunei pen

tru anul 1882—83, (jice preutul Dimitrie 
lordăchescu, din comuna Miclaușeni, dis
trictul Roman, presentându-mă înain
tea consiliului nostru comunal, am arătat 
cum că salariul de 144 lei pe an și cu pa
rohie de 60 locuitori, nici hrana ^ilnică 
nu ’mi-o pot procura, și ’I-am rugat să 
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bine-voiască a-mi hotărî un salar confom 
regulamentului Sf. Sinod, la care toți dom* 
nil consilieri s’ati unit și ati hotărît a 
se prevedea în budget suma pretinsă de 
regulament, dar nenorocirea pentru mine 
a provenit din causă că nici primarul, nici 
consilierii nu sciti scrie și citi, și ducân- 
du-mâ a duoa ^i la primărie și cercetând 
budgetul (pe care D. notar nu voia să 
mi-1 arate), am vâ^ut că ceea-ce era ho- 
tărît de consiliul comunal nu era scris, 
ci am vâ^ut o adevărată ghibăcie a D-lui 
notar, Lupu Bogza că prevede în budget 
suma de 1.444 lei pentru întreținerea a 
patru biserici) salarul a patru preoți și 
opt cântăreți) adică din acăstă cifră să se 
întreție 12 persone împreună cu familiile 
loT) iar pentru D. notar singur ș*a pre
văzut suma de 1.200 lei; iată dreptate ! 
Și întrebând pe D. notar ce este asta de 
nu e cifra hotărîtă de consiliti? Dânsul a 
răspuns: Că așa a avut gust, și că e rudă 
cu D. prefect (ceea-ce este adevărat), și 
cu dre-care de la comitet și că are să fie 
așa cum va vrea, că are antre ori și unde. 
Văzând acestea m’am adresat către onor, 
comitet permanent (unde numitul se în
țelesese mai înainte) și unul din D-nii 
membri ai onor, comitet s'a arătat cu așa 
fel de cuvinte, de unde nu numai eti dar 
ori și cine s'a aflat față, a înțeles destul 
de bine că Ia noi în țâră mai nu mai face 
trebuință de preoți! Iată dar cât de exact 
se aplică regulamentul Sf. Sinod pentru 
întreținerea clerului pe la comunele ru
rale, precum și art. 9—11 din legea co
munală.

Un alt preot, N. Atanasiu, din comuna 
Făureni, plasa Bilesci, județul Putna, se 
exprimă ast-fel:

„Disprețul ce ^ilnic îndurăm din par
tea fiilor României, în special a ortodoxi- 
lor frați, este la gradul cel mai înalt, ast
fel că și la întâlnirile ce avem cu unii, ni 
se respunde la salut, prin aruncare cu pae 
sati alte obiecte, deprindere moștenită pote 
de la ovrei sati fanarioți.

Prin comune, nu putem avea nici un 
prestigii!, de dre-ce chiar autoritatea co
munală nu dă nici un merit (considera
țiune) preotului, ba de multe ori este și 
maltratat de primarul și scriitorul comu
nei. Prin unele comune, dacă s'a găsit 
preotul ca învățător, a trebuit să fie de
părtat din acestă funcțiune și înlocuit 
prin civili, cari în multe locuri sunt mai 
mult vătămători prin ateismul, ce parti
cular '1 arată, prin nemergerea la biserică 
și chiar prin puțina religiune ce o predati 
copiilor.

Bine a ^is respectabilul senator D. N. 
Voinov, în sesiunea curentă, „că numai 
de la mustața răsucită nu se va înveța 
morala*; se înțelege însă că sunt și ex
cepții.

Cred, D-lor deputați, că aceste extracte 
din plângerile preoților zugrăvesc pe de
plin starea clerului nostru mirân, mai a
les a celui de prin sate.

Dar din nefericire nu-’i numai atâta.

Nu numai legea comunală și regulamen
tul Sf. Sinod nu s’ati respectat față cu 
clerul mirăn. Mai sunt și alte legi călcate 
în picidre, și acestea sunt călcate nu de 
autoritățile inferidre, ci chiar de episcop! 
cu învoirea de multe ori a ministerului 
cultelor. Ast-fel art. 245 din legea orga
nică a instrucțiune! din 1864 glăsuesce 
cele ce urmăză:

„Tineri! cari ati terminat cursul semi
narului de gradul I sati 4 clase din semi
narul de gradul al II-lea, ati dreptul d'a 
fi numiți fără veri-un alt examen: a) 
preoți; b) învățători la scdlele sătesc!; c) 
secretari la protopopi.

Tinerii cari ati certificat pentru studiile 
din un seminar de gradul alII-lea, se vor 
numi cu preferință: a) preoți la oraș; b) 
proestoși, protopopi, membri de consis- 
torii.

Disposițiunile acestui articol sunt con
firmate și de regulamentul Sf. Sinod pen
tru posițiunea seminariștilor, din 19 Iunie 
1874, care la art. 5 spune același lucru, 
făcând însă o mică excepție pentru diaco
nii și cântăreții seminariști de gradul al 
II-lea, găsiți în orașe la promulgarea re
gulamentului, cari prin un îndelungat 
serviciu și o conduită exemplară vor fi 
meritat a deveni preoți orășenesc!.

Cu tdte acestea, în fapt, nici o-dată nu 
s’ati respectat aceste disposițiunl legale, 
nici pentru seminal iști! de gradul I, nici 
pentru cei de gradul al II-lea.

Seminariștii de gradul I sunt sistema
tic înlăturați de la posturile de învăță
tori, de și legea le dă acest drept. De aice 
s'a reprodus prin sate un antagonism în
tre învățătorul normalist și preot sati se
minarist, un antagonism care de multe 
ori e păgubitor amândurora și societă
ții chiar. In multe locuri dupe aceea, în
vățătorii 'și fac o fală în a lucra fățiș 
contra religiei și bisericei, sati se fac a- 
genți ai ideilor subversive și ateiste, 
cum s’a vă^ut în diferite ocasiuni și mai 
ales în ultimele rescdle țărănescl.

Disarmonia între învățător și preot eti 
o socot, D-lor deputați, în deosebi la țeră, 
absolut desastrosă. Dupe mine, preotul 
și învățătorul tot-d’a-una trebue să mărgă 
mână în mână și să se complecteze unul 
pe altul. Ei sunt luminătorii și conduc
torii morali și permanenți ai satelor; ei 
dar trebue să se ajute unul pe altul; pre
otul să se găsăsca ca în oficiul lui la scdlă 
și învățătorul trebue să fie cooperatorul 
preotului la biserică, prin ducerea copii
lor la serviciile divine și participarea lor 
la citirile și cântările bisericesc!.

Acestea s'ar cădea să fie obligațiuni im- 
peridse și pentru unul și pentru altul. Deci 
excluderea preotului sati seminaristului 
din șcdla rurală e nenorocită. El trebue să 
aibă acest drept; căci învățătoria e o mi
siune similă cu preoția; și, dacă în u
nele locuri preotul nu pdte fi învățător 
de tdte studiile din causa lipsei de timp 
necesar, s’ar cădea desigur însă să fie în- 
vățor pretutindenea cel puțin de studiul 

religiune! și moralei. Cu acăsta s’ar ri
dica mult moralul preutului sătăn, și 
s’ar. putea îmbunătăți și posiția sa ma
terială, ba chiar învățământul șcdlelor 
ndstre sătesci ar câștiga.

In privirea seminariștilor de gradul al 
II (cu șăpte clase), legea d’asemenea nu 
se respectă. Episcopii și mitropoliții re
comandă și ministrul de culte aprobă ea 
preoțipn orașe seminariști cu 4 clase, ba- 
chiar în unele locuri se aduc preoți de la 
țeră la orașe din cei vechi, cari n’ati nici 
un curs seminarial. Protopopia apoi, care 
e cea mai înaltă ondre și funcțiune pen
tru clerul mirean, nu se dă, conform le- 
gei instrucției, preoților absolvenți de 7 
clase, ci favoriților episcopilor și mi- 
tropoliților, cari une-ori sunt fără nici un 
curs de seminar. In acestă privire aț! 
vă^ut că s’a anunțat chiar o interpelare 
de către colegul nostru, D. Burghelea, în 
privirea numirel ilegale a protoereului 
județului Dorohoiti. Asemenea de curând 
s’a scos din funcțiunea de protoereti al 
județului Constanța un venerabil preot 
economu A. Frimu, vechiti institutor 
public și absolvent de seminar central, 
care și-a părăsit cariera didactică pen
tru acel post, și s'a înlocuit în protoerie 
cu un preut, care n'are nici un curs se
minarial, dar care are meritul d’a fi ruda 
sati prietenul episcopului Dunărei-de-Jos.

Protoereul de Covurlu!, economul C. 
Caciuc, un absolvent de 7 clase semina- 
riale, care servesce de mai mulți an! în 
acăstă calitate cu cea mai mare corecti
tudine, a fost silit d’asemenea să demi
sioneze, și probabil că și în acest post e
piscopul va pune tot pe vre-un favorit al 
săti, pdte iar contra prescripțiunilor for
male ale lege! învățământului și regula
mentului Sf. Sinod.

E regretabil că ministerul instrucțiu
ne! trece ușor peste asemene acte ale e- 
piscopatulul, considerându-se ca un biu- 
roti de înregistrare numai, ceea-ce după 
lege n’ar trebui să fie. Căci în definitiv 
dacă e să nu să dea preferință semina
riștilor de 7 clase sati absolvenților din 
facultatea teologică, pentru posturile 
mai superidre bisericesc!, de ce mai chel- 
tuesce Statul atâția bani pentru aseme
nea școli ?!

Este drept, D lor deputați, că și posițiu
nea precarie în care se găsesce clerul nos
tru mirean în privirea materială, a făcut 
pe mulți seminariști de 7 clase de talent 
să nu îmbrățișeze acăstă carieră și să 
caute altele mai compensătore muncei o- 
menescl. Dar iară-șl, trebue să mărturi
sim că la acăsta a contribuit și neapli- 
carea legilor și regulamentelor existente, 
care neaplicare a gonit pe acești tineri 
de la preoție. Și paguba a fost mare 
pentru biserică în țără; căci s’a cheltuit 
sume însemnate fără a se realisa resul
tatul dorit. Ast-fel de tineri alungați de 
cei datori a-’I atrage la misiunea sacer
dotală, ocupă astăzi posițiun! alese în 
profesorat, magistratură și alte cariere; 
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pe când ar fi trebuit să fie in cler și să 
lucreze în cariera pentru care ati fost 
crescuți în seminaril. Vina însă nu este 
a lor, ci a celor ce ati avut și ati condu
cerea trebilor bisericescl.

Un neajuns însemnat a suferit, D-lor 
deputați, clerul nostru sătân și din fap
tul că prin legile de împroprietărire de 
la 1864 și 1879, el a fost înlăturat de 
la avantagiile acordate sătenilor. Nu i 
s’a dat pământ cu destinație personală, 
ci numai pământul bisericei, și acesta în 
multe locuri lipsesce.

Sunt de părere că legiuitorul a greșit 
aicea, excluzând pe preot, pe capul mo
rala! satului, dintre săteni, ca și cum ar 
fi exclus pe părinte din sinul familiei 
sale. Și preotul e șaten și cultivator de 
pământ ca și cei-alți țărani, și el e fiii 
de clăcaș, din opincă e răsărit; căci și 
înainte d’a fi seminariele și dupe înfiin
țarea lor, de aici se recruteză tinerii ce 
îmbrățișeză cariera preoțescă. Tdte în
grijirile părintescl dar ce are și e dator 
să aibă Statul pentru țărani, în mod fi
resc se cuvine să se resfrângă și asupra 
preotului ca și asupra învățătorului.

Obiecțiunea că preotul are pămâutul 
bisericei nu e întemeiată; căci acest pă
mânt e pentru tot clerul bisericesc și pen
tru nevoile materiale ale bisericei. Ș’a- 
poi un preot, ca ori-ce om, pdte să se în 
bolnăvâscă, să devie infirm și să mdră; 
atunci nu mai beneficiază de pământul 
bisericei, și familia sa rămâne în miserie.

Tdte legiuirile menite dar a ridica 
sdrta sătânulul trebue să îmbrățișeze și 
pe preot.

Când vorbim despre biserică,D-lor de
putați, datori suntem să vorbim și despre, 
școlile bisericescl de la noi din țâră.

In adevăr, învățământul bisericesc în 
România se predă în 9 seminare, 8 ale 
Statului, din cari 6 cu patru clase și 2 cu 
câte 7, iar unul particular numit Nifon 
Mitropolitul din Capitală, tot cu 7 clase, 
a căror coronament e o facultate teologică 
la Universitatea din Bucurescî.

Trebue să spuiă însă că învățământul 
bisericesc nu e la noi mai prosper de cât 
însăși biserica. Seminariile. Statului în 
genere lasă mult de dorit. Programele 
sunt defectudse și necomplecte; personalul 
nesuficient și desconsiderat. Profesorii 
seminariilor sunt mai răti tratați de cât 
institutorii primari. Până la 1873 erati 
tratați mai bine ; d’atuncl însă o fatali
tate planează asupra lor. Legea din 6 
Martie 1883 pentru fixarea ,și gradarea 
salariilor pentru dânșii a rămas literă 
mdrtă, cu tdte reclamațiunile făcute.

, In privirea programelor seminariale s’a 
făcut o încercare de ameliorare în 1884. 
Consiliul general de instrucție în ședința 
sa de la 25 Septembre acel an, a votat 
programa seminariilor, reducându-le la 
patru (in Bucurescî, Iași, Galați și Cra- 
iova), și făcându-le tote de câte 8 clase, 
adică 4 clase gimnasiale propriti Zise și 
4 exclusiv seminariale. Programa acesta a 

fost votată cu aprdpe unanimitatea mem
brilor consiliului general, afară de epis
copul de Argeș care a fost contra. Acest 
episcop este unul din cel intrațl în epis
copat fără nici un curs seminarial. înțe
legeți dar de ce s’a opus.

Spre a vedea tot-o-dată, Domnilor de
putați, înaltele cuvinte cari aă îndemnat 
pe consiliul general să voteze acea pro
gramă, dați-mi voe să vă citesc o parte 
din raportul în chestie, datorit D-luI Em. 
Leonescu, profesor la liceul din Botoșani, 
și unul din eminenții absolvenți ai Semi
narului Veniamin (Socola) din Iași.

„In adevăr, Zice raportorul programei 
seminariale, dacă băgăm bine de sâmă 
scăderea simțului religios în poporul nos
tru și cu el al preceptelor de înalta mo
rală ce-I recomandă religia, care e singura 
filosofie a poporului de jos și aprdpe sin
gura regulatdre a actelor Iui morale, nu 
putem a nu recundsce că, în cea mai mare 
parte, acâstă se datoresce lipsei de cul
tură a servitorilor bisericei. Ei sunt lip
siți de prestigiul și autoritatea pe cari 
numai educațiunea și instrucțiunea le 
pot da omului. Ei nu pot fi conducătorii 
sufletesci și morali al poporului; fiind că 
nu sunt în stare a se ridica mai pe sus 
de mulțime nici prin cuvânt nici prin 
faptă. Biserica nu mai atrage pe credin
cioși în filele de sărbători, pentru că am
vonul este mut, și nu se aud de pe el a
cele învățături înalte de morală, cuprinse 
în spiritul religiunel creștine, cari să aibă 
caracterul de noutate, inspirându-se de 
actualități pentru a combate apucăturile 
rele și vicidse ale populațiunel. Servitorii 
bisericei se mărginesc astă-ZI în a repeta, 
in mod tipic, ritualul și misterele pre
scrise în cele mal multe locuri într’un 
mod lipsit până și de un apărat extern 
atrăgător. Acestea puteaă merge cu un 
secol în urmă, dar astă-ZI nu mai pot fi 
menținute, fără a aduce o totală depre- 
ciare a religiunel în poporul nostru.

„Avem convingere că seminarele cum 
sunt astă-ZI (vorbim special de cele de 
gr. I), produc mai răi preoți, de cât cel 
cari se formaă pentru acest apostolat nu
mai pe lângă biserică și în biserică. Aceș
tia aveați cel puțin o consciința deplină 
a practicei bisericesc! și o credință neclin
tită în tainele ce el îndeplineați. Semina
riștii de astă-ZI n’ati nici acestea cum se 
cade nici sciințe, pentru că ei nu învață 
nimica solid nici din sciințele bisericescl 
nici din cele laice. EI capătă din tote nu
mai nisce noțiuni necomplecte, confuse 
și adeseori în contrazicere, cari mal mult 
*1 strică de cât să-i facă meritorl la ceva 
bun. Dovadă la acâstă este decadența sim
țului religios și a convingerilor morale la 
poporul nosțru mal mult de cât la ori ce 
națiune creștinăm.

Posițiunea tinerilor seminariști, după ce 
es din scoală și înainte chiar de a se hi- 
roni preoți, este de aseminea fdrte deplo
rabilă. După legile lucrătore, copii intră 
în seminariti de la vârsta de 14 ani; deci 

es din seminariul de gr. I la 18 ani, și 
din cel de gr. II, de și puțini sunt cel ce 
urmeză acest curs, la 21 ani. Sf. Sinod a 
regulamentat apoi ca să nu se facă dia
con! de cât de la 25 an! în sus și preoți 
de la 30, și numai prin excepție vârsta 
se reduce la 24 pentru diaconi și 26 pen
tru preoți.

Ce fac până atunci acești tineri ? EI 
sunt cu desăvârșire săraci; de la ori ce 
servicii laice sunt sistematic respinși; ba 
nici în cele bisericescl, ca cântăreți, se
cretari pe la episcopii etc., nu sunt de 
multe ori primiți.

Se găsesc deci în miseria cea mal 
mare. La 21 de ani trebue să tragă la 
sorți. Cărând la sorți, pot să fie amânați 
până la 25 de ani, plătind o taxă de 100 
lei. Dacă nu ati taxa sunt Înrolați. Acum 
dacă un tânăr seminarist, după ce a pe
trecut mal mulți ani în armată, mal pdte 
fi propriu pentru preoție, vă las să jude
cați D-vdstre singuri. In tot cașul ches
tiunea acâstă este forte seridsă și merită 
atențiunea cârmuiturilor țărel.

Am spus, Domnilor deputați, că coro
namentul învățămăntului bisericesc este 
facultatea teologică din Bucurescî. Dar 
și acestă înaltă instituțiune culturală n'are 
până aZI o temelie legală și solidă. în
ființată în 1884, nici până acum nu s’a 
votat o lege, care să-I legitimeze ființa și 
să-I asigure organisarea necesară. In a- 
căstă privire e un proect de lege, mi se 
pare, depus în Cameră de ma! mult timp, 
dar care nu s’a votat până aZI.

E întristător, Domnilor deputați, că 
pe când românii de sub jug străin ati o 
facultate teologică ortodoxă bine organî- 
sată la Cernăuți, românii din România 
liberă să întârzie așa de mult de a avea 
o asemenea instituțiune culturală și să 
n’o pue cât mai de grabă în condițiunl 
d’a da rodele dorite de la ea !

Vorbind de nevoile bisericei, D-lor de
putați, nu pot să nu ating și alte ces
tiuni privitdre tot la acâstă instituțiune. 
Nu insist asupra stărei materiale în care 
se găsesc edificiile bisericești, acâsta e cu
noscută de toții. Și, dacă cel puțin partea 
morală a bisericei ndstre ar fi ca cea ma
terială, tot n’ar fi așa de jelit. Cea d’ân- 
tâiă este mai rea însă, și mal rea pentru 
că a atîrnat numai de la noi, generațiu- 
nea actuală, pe când partea materială e 
moștenită de la pioșil noștri strămoși. Să 
nu credem însă că și aici nu lipsesc forte 
multe și nu e nevoe de înbunătățiri.

Țin însă a atinge mai mult chestia e- 
pitropiilor bisericescl. Se scie, D-lor, că 
gospodăria așa picând abisericelor nostre, 
mal ales a celor Zise comunale, se conduce 
de o autoritate întocmită de lege numită 
Epitropia bisercei^ compusă din proistosul 
saă preotul paroh al bisericei, un membru 
ales de enoriași și unul numit de guvern. 
Epitropiile sunt ținute, dupe regulamen
tul respectiv al Sf. Sinod și dupe legea 
comunală, să ție comptabilitate în regulă, 
și să presinte în fie-care an budgetele și
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compturile lor consiliului comunal spre 
cercetare și aprobare. EI bine, în reali
tate este o neorînduială din cele mai mari. 
Nici budgetele nu se fac, nici nu se a- 
probâ de consiliul comunal când se fac ; 
nici cu compturilo bisericesc! nu se ocupă 
nimenea. Legea comunala în acăstă pri
vire este cu desăvârșire lăsată la o parte.

Alt-ceva. Dupe legile în ființă, biseri- 
cele ndstre, dacă aii dre-carl proprietăți 
de unde trag mici venituri, plătesc Sta
tului foncieră și alte dări. Acesta, D-lor 
deputațl, e ceva revoltător, mai ales când 
vedem că alte instituțiuni, cum e de pildă 
domeniul Cordnei, la care se exploatâză și 
solul și sub-solul, sunt scutite nu numai 
de fonciar, dar și de advocați și de taxe 
judiciare în cas de proces.

O cestiune iarăși care a devenit intere
santă prin caracterul săti de actualitate 
stă numai puțin în legătură cu biserica. 
E vorba, D lor, de iconarii, cari cutreeră 
satele și orașele vîn^ând icdne și tablouri 
rusesc!.

Socotiți dre că asemenea dmeni ar mai 
veni în țera la noi, dacă n’ar găsi des
facere marfa lor ? De sigur că nu. Ei vin, 
’și fac negoțul lor aici, pdte că chiar fac 
și pe agenții pol ticl a cui-va, dupe cum 
susțin unii; ei vin, ^ic, pentru că la noi 
nu s’a desvoltat și încuragiat de loc ico
nografia biseri< escă, mai ales cea popu
lară. De aceea, prin tdte casele și 
chiar în unele biserici, găsim icdne ru
sesc!, cu inscripții rusesc!. Și pe lângă i- 
icdne, strecdră acești iconari, și portrete 
d’ale împăraților și dmenilor mari ai Ru
siei, precum și diferite alte tablouri cari 
tind adesvolta imaginațiunea și consciința 

\ țăranilor noștri așa cum noi nu dorim.
Dacă dar ne plângem că simțul națio

nal la țăranul nostru nu e desvoltat, și așa 
este, causa e că n’am făcut nimica pentru 
acăsta. Am desprețuitinstituțiunile vechi, 
le am lăsat în părăsire, și alții mai cu 
minți de cât noi s’au folosit din acesta; 
căci precum natura are grdză de deșert, 
așa și societatea, și ori ce deșert social, e- 
conomic intelectual se umple de către alt- 
cine-va, dacă cel direct interesat nu voesce 
a ’l umple.

Și acăstă cestiune trebue dar să pre
ocupe pe conducătorii Statului și bisericei 
ndstre.

Duoă cuvinte țin să spun, D-lor depu
tațl, și în privirea monopolului lumină
rilor de cără în folosul bisericei. In acestă 
privire opiniunile sunt împărțite, chiar 
între prelațiî noștri. Părintele Melhise
dec, episcop de Roman, susține că mono
polul acesta nu va fi de cât un slab mij
loc pentru îmbunătățirea bisericei și a 
clerului. Părintele episcop Ghenadie de 
Rdmnic, în studiul săii de curînd împăr
țit și D-lor deputațl, susține din contra 
că trebue înființat acest monopol; căci ar 
aduce un mare bine bisericei. Și eă cred 
că nu pdte fi un mijloc îndestulător pen
tru îmbunătățirea sortei clerului, mono
polul luminărilor de cără. Insă mal cred 

că e bine a ’l înființa, chiar dacă n’am a- 
vea alt avantagiă de cât al reînviere! cul- 
turei albinelor, așa de prosperă In țeră 
ndstră altă-dată, al ferire! bisericilor de 
luminările falsificate de a^I, cari le dete- 
rioreză prin fumul lor și vatămă sănăta
tea închinătorilor. Sigur însă sunt că va 
resulta și beneficia în folosul bisericei.

Domnilor deputațl! Socotesc că v’am 
dat în deajunse desvoltări și probe despre 
starea jalnică și demnă de compătimire 
în cari se află biserica și clerul nostru. 
Mai doresc a vă arăta acum, măcar în 
treacăt, cum s’a tradus miseria bisericei 
și a clerului, în miserie și descompunere 
morală a poporului nostru, mal ales cel 
de sate, care este cel mai curat și mai nu
meros element al nămului nostru. In a- 
cestă privire, 4ați-mi voe să vă citesc câ
te-va pasage dintr’o importantă broșură 
a unui magistrat din Iași D. N. Leonescu, 
broșură care pdrtă numele de Starea Ță
ranului ro^nân. Broșura e apărută în anul 
trecut (1887). Autorul e un procuror, 
născut la țeră și care a umblat mult 
prin sate, mai ales în județul Iași.

„Sentimentul religios — $ice D. Leo
nescu — la țăran este cu desăvârșire de
căzut, și acesta e un mare reă. Religia 
era singura busolă, dupe care își regula 
viața sa morală, conform credinței în re
compensa și pedâpsa lui D*(jeft, în cas de 
merit și nemerit.—Acum este cu desăvâr
șire indiferent, nepăsător și incredul. — 
Acest sentiment (cel religios) care era 
singurul ce ’l înobila în tdte împre
jurările vieței sale, nu este înlocuit prin 
nimic noâ, ast-fel că țăranul sub rapor
tul religios se află înir’o completă des
trăbălare, confusiune, el nu are nimic 
nobil, nimic sfânt, el nu mai scie de ce 
să se conducă în acest haos de confusiune“.

Autorul broșurei starea țăranului ro
mân spune apoi că acestă ucidere a sen
timentului religioș în popor se datoresce 
în primul loc decăderel intectuale și mo
rale a clerului mirean și monahal; „iar 
în al duoilea loc se datoresce contactului 
^ilnic cu evreii (D. Leonescu vorbesce mai 
mult de Moldova), ^caripun cel mai mare 
interes a corumpe pe țăran din tdte punc
tele de vedere, și mai cu semă cel religios, 
pentru că ast-fel să se păta apropia de el, 
spre a* și ajunge scopul urmărit d’a-i stor ce 
averea și munca, reducăndu-l la extrema 
sărăcie pentru a'l domina*.

Aici, D-lor deputațl, permiteți’mi să 
deschid o parentesă la adresa socialiștilor 
și radicalilor noștri din Cameră. Cum se 
face că acești domni, car! mai toți sunt 
moldoveni și cunosc bine Moldova, să 
plângă într’una sorta țăranului, să infe
reze fără milă pe acei ce ’i numesc dânșii 
^exploatatorii țăranului,* și să nu <jică în 
bocetele lor, dacă ’mi e permis a mă ex
prima ast fel, un cuvânt, un singur cu- 
vent măcar, despre cei mal mari și mai 
primejdioși exploatatori ai țăranului no
stru dip Moldova, despre jidovii, cari ca '

lipitorile sug sângele și măduva sătenilor 
noștri ? !

Nu pretind ca D-lor să vorbescă de a- 
căstă cestiune din punctul de vedere re
ligios; căci scifi că sunt contra religiunei, 
dar pretind să vorbăscă din punctul de 
vedere economic, căci acesta-i calul lor 
de bătae.

Acăstă tăcere, D-lor deputațl, a socia
liștilor și radicalilor noștri despre evrei, 
este fdrte semnificativă, și pentru mine 
unul ’mi dă tdtă cheia primejdidselor 
D-lor teorii și scopuri.—Mă fac mai ales 
să cred câ nu e tocmai sinceră dragostea 
ce trâmbițeză pentru țăran. — Saă, dacă 
’mi explic atitudinea D-lor în acăstă ces
tiune, n’o pot face de cât întemeindu-mă 
pe considerațiunea că socialiștii șiradica- 
lii-socialiști, urmărind un scop disolvant 
societăței actuale, consideră ca aliați ai 
lor firești pe ori-cine lucrează în acest 
sens. — Și jidovii sunt tot-d’a-una fac
tori disolvanțl pentru o societate creștină. 
—Dar tocmai de aceea socialiștii și radi
calii noștri trebue combătuți din tdte pu
terile de către ori-ce român patriot și 
creștin adevărat.

închid acum parentesul și trec iar la 
broșura D-lui Leonescu.

„In privirea familiei sub raportul mo
ral" —continuă mai departe autorul bro
șurei starea țăranului romăn — țăranul 
singur n’o mai înțelege. — Atât de mare 
este lipsa respectului de fiă către părinte, 
atât de mare este lipsa sentimentului de 
părinte către fin și atât de mare este 
lipsa de iubire între soți, în cât simțim o 
prea mare durere a intra in descrierea 
vieței sale familiare, și trecem opinând 
numai că căușele acestor mari rele se dar 
toresc vieței desfrînate a proprietarilor, 
posesorilor, vechililor, vătafilor, prima
rilor, notarilor, perceptorilor, învățători
lor și vieței de casarmă a soldatului, cari 
toți par a se fi întrecut unii pe alții în 
a conrupe viața de familie a țăranului 
atât de curată și lăudată altă dată. Căsă
toriile legitime diminuiasă din în <ji, 
concubinagiul își ia locul, ast-fel că tinde 
a deveni căsătoria escepțiă și concubina
giul regula*.

Tot re’ativ la decăderea vieței fami
liare a țăranului nostru, D-lor deputați, 
decădere care e o urmare fatală a decă
derel simțului religios și moral, vă voiți 
presintă o dovadă și mai conchi^ătdre.— 
Răposatul episcop de Huși Calinic Dima 
a presintat Sf. Sinod în sesiunea de pri
măvară a anului 1881 un raport fdrte 
interesant asupra acestei cestiuni. — In 
acel raport se constată că în tdtă Eparchia 
de Huși, compusă din județele Fălciâ, 
Vasluiâ, și Tutova, erați în 1881, 3851 
bărbați și tot pe atâtea femei, cari trăiafi 
în concubinagiâ, având 2700 copii natu
rali. — Dupe județe, cifrele se împărțiaiî 
ast-fel: Fălciiî: 849 bărbați și 849 femei, 
cu 557 copii naturali; Vasluiîi: 157o băr
bați și 1576 femei, cu 1112 copil natu-
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rall; Tutova : 1456 bărbați și 1456 fe
mei, cu 1031 copil naturali.

Cifrele acestea sunt spăimântătdre; 
ele ne arată starea de stricăciune In care 
se află familia poporului nostru.—Și dacă 
familia se găsesce ast-fel, îș! pdte închi
pui ori-cine relele ce decurg de aici. — 
Asupra acestora nu mai insist, căci ele 
se pot înțelege ușor.

D-lor deputați! Cred că am probat în 
de ajuns starea de decădere în care se gă
sesce biserica și clerul nostru, și ca ur
mare firăscă starea de decădere morală în 
care se află poporul, mal ales cel de la 
țără, care, sărmanul, nu pdte fi înarmat 
așa bine ca cel de la orașe contra celor ce 
’I fac răâ, și cari nu caută de cât săi 
exploateze, să’i eonrupă și să’i ucidă tru- 
pesce și sufletesce.

Se înșală amar cei ce cred că tdtă ces- 
tiunea țărănâscă stă numai In acordare 
de pământ sau numai în înbunătățiri ma
teriale.

Aceștia își fac o rea idee despre om; îl con
sideră ca pe o brută, ca pe un animal, căruia 
nu’I nevoie a’I da de cât hrană trupâscă,fân, 
pae, apă și adăpostire în vreme de iarnă 
ca un cal sau un boii de pildă. — Protes
tez contra acestei desconsiderări a ființei 
omenești. — Omul e o ființă morală, care, 
pe lângă necesitățile fisice, are o mulțime 
de necesități sufletesc!; și cel ce doresce 
a îmbunătăți pe om, trebue săi îmbună- 
tățăscă în întregul săti, printr’un complex 
de măsuri de ordine morală și materială.— 
Alt-fel ori-ce încercare unilaterală, fiind 
nefirăscă, este zadarnică și nefructudsă.— 
Așa e și cu țăranul nostru.

Sufletul țăranului are tot atâta nevoe, 
dacă nu mai mare, d'a fi îmbunătățit și 
îndreptat la bine. Măsuri dar, cari să tinetă 
a’I face religios, moral, luminat, harnic, 
păstrător, sănătos, abstinent, iubitor de 
bunul traiti, sunt tot așa de importante 
ca și acele pentru acordare de păment. 
Altmintrelea cine nu scie că bogăția ma
terială cea mai mare, se risipesce într’o 
clipâlă, dacă cade pe mâna unui vițios sah 
prost.

Ridicarea factorilor cari ah menirea d'a . 
sădi moralitatea și lumina în popor, ridi
carea bisericei și a scdlel, se impun în mod 
imperios conducătorilor Statului român.

E neapărată nevoe dar, d'a se face ur- 
mătorele reforme și îmbunătățiri pentru 
biserica ndstră națională și clerul ei:

1) Reforma Sinodului prin introduce
rea in el a representanților clerului mir^n. 
Desființarea de urgență a disposițiunei 
legei organice a bisericei, din 1872, prin 
care nu se cere candidaților de episcopi 
nici un titlu de sciință. Stipulațiunea 
care prevede titlul de licențiat sau doctor 
in teologie să fie fără nici o întârziere a
plicată.

2) Aplicarea strictă a legilor existente 
in ce privesce drepturile seminariștilor de 
gradul 1 și II, așa ca să nu fie refusați 
seminariștii și preoții din sate de la pos
turile de învățători, etc., iar preoții din 

orașe și protoereii să nu mai fie de cât 
dintre seminariștii de gradul II. In cas 
de mai mulți aspiranți egali in titluri, să 
se întrebuințeze concursul.

Ar fi bine chiar ca prin o lege specială, 
dacă nu se pot contopi seminariele cu șco
lile normale, adăogendu-se la cel d’ănteiu 
un curs de pedagogie, să se prevadă cel 
puțin ca preoții de pr in sate să predea re
ligia in școlile rurale.

3) Reforma și îmbunătățirea invăță- 
mentului religios și bisericesc. — Ase da 
o întindere mai mare învățământului re- 
ligiunei de prin școlile laice și a se intro
duce acolo unde nu există de loc, cum e 
la școlile de comerciu etc. — Iar semi
nariele, reduccndu-se la patru, să se com- 
plecteze tdte cu 7 sau 8 clase.

Votarea de urgență a legei pentru înfi
ințarea facultăței de teologie.

4) Cultivarea musicei vocale corale, prin 
coruri la cel puțin fie-care episcopie și 
seminar. — In posturile de cântăreți să 
nu se primescă de cât seminariști.

5) îmbunătățirea sdrtei celui miren 
prin salarii fixe preve^ute în lege, și cu 
garantarea plăței lor, sau prin crearea 
unui domeniu al bisericei din moșiile Sta
tului. Resolvarea acestei cestiuni chiar în 
sesiunea acâsta, fie prin admiterea ca basă 
a proiectului votat de Senat de la 1882, 
și aflat de mai mulți ani in cartdnele Ca
merei, fie prin un altul.

Să se studieze mai de aprdpe și mono
polul lumânărilor de câră, și să se admită, 
de se va dovedi util.

6) înființarea unui atelier de iconogra
fie bisericescă la tipografia cărților bise
ricești, sau a unei secții iconografice la 
scdla de bele-arte.

7) Aplicarea cu stricteță a legilor și 
regulamentelor privitore la epitropiile bi
sericești.

8) înglobarea clerului mirân sătdn în 
tdte legiuirile menite a ridica sorta săte- 
nului, fie acele pentru pământ fie altele.

Acestea sunt, D-lor deputați, măsurile 
pe cari eh, și împreună cu mine, cred că 
toți românii doritori de propășirea bise
ricei naționale, le socotim necesarii pentru 
ridicarea bisericei și a clerului.

Biserica ca și scdla, nu sunt cestiuni de 
partid, ci sunt cestiuni naționale, cari tre
bue să intereseze pe tdte partidele, pe 
toți românii patrioți. Nu pot însă trece 
cu vederea că partidul liberal-conserva
tor, din care am ondre a face parte, este 
chemat astăzi de încrederea țărei, ca să 
realiseze îmbunătățirele cele mal urgente 
și mai anjătore pentru popor. In vederile 
acestui partid tot-d’a-una a intrat întări
rea temeliilor societăței. Intre aceste te
melii face parte și biserica cu clerul ei, 
precum face parte famiilia și proprietatea. 
Sunt sigur dar, că partidul liberal-con
servator, este menit să facă și ridicarea 
bisericei și clerului român. Pentru aceea, 
ca modest cunoscător al nevoilor biseri- 
cescl, m'am crezut dator a i le pune în 
cunoscință și a '1 ruga precum rog pe în

treg Parlamentul să le remedieze cu o oră 
mal înainte.

Regimul trecut a promis într’una îm • 
bunătățirea sdrtei clerului mirăn. Promi
siunile ah fost exprimate Sn forma cea 
mai solemnelă, în forma mesagielor re
gale. Cu tdte acestea, ca în multe alte 
priviri, și în acăsta, promisiunile nu s’ati 
ținut. Pare'că în adins sefăceati spre a se 
insulta dorințele țărei și ale Cordnei, care 
are ca devisă: Nihil sine Deo.

Sper, sunt chiar sigur, D-lor deputați, 
că sub regimul liberal-conservator, sub 
regimul erei nouă, acăsta nu se va în
tâmpla, și țăra și biserica vor avea a se fe
licita de îmbunătățirile dupe cari aspiră 
de atâta timp. (Aplause).

Voci: închiderea discuțiunel.
D. Valerian Ursianu : ’Mi pare reti 

că pentru prima oră când iati cuvântul în 
acăstă Cameră trebue să vorbesc contra 
închidere! discuțiune! și cu atât mai mult, 
cu cât văd că este un curent puternic de 
a se face acăstă închidere a discuțiunel 
dupe atâtea ^île de desbaterl, din cari, 
fără înduoială, mulți dintre noi ati profi
tat și a profitat și țara. D-lor, îndată dupe 
alegerea comisiunel de răspuns la discursul 
Tronului, eu m’am adresat la D. Blaram
berg care atunci presida Adunarea, și am 
cerut să fiti înscris la discuțiunea generală 
asupra adresei; și când am făcut acăsta am 
ve^ut că erati deja înscriși înaintea mea 
alți nouă domni deputați. De și îndată am 
înțeles că puține șanse ’mi rămân de a a
vea și eti cuvântul în discuțiunea gene
rală, totuși am insistat să fiti înscris.

D. Blaramberg ’mi a obiectat atunci că 
acest mod de a ne înscrie cu anticipați- 
une nu ’l crede regulat și că D-sa are să 
pună cașul înaintea Camerei ca să se pro
nunțe dacă se pote cine-va înscrie cu o 
săptămână mai înainte de a se pune în 
discuțiune proiectul de adresă; atunci am 
declarat D-sale că 'mi reserv dreptul de 
a mă înscrie când se va presintă lucrarea 
comisiunel. In adevăr, în £iua când s’a 
pus la ordinea (jilei proiectul de răspuns 
la discursul Tronului, eti am cerut să fiti 
înscris, însă atunci a fost un adevărat a
salt de înscriere, în cât eti care cerusem 
să fiti înscris al cincilea, am fost înscris al 
25-lea. Văzând și de astă dată că n'am să 
pot vorbi, am luat precauțiunea de a mă 
înscrie la tdte paragrafele aduse. M’am 
înscris la paragraful relativ la împroprie
tărirea țăranilor, la justiție, la culte și la 
armată, așa în cât credem că cel puțin 
la acest paragraf are să ’m! vie și mie 
rândul să vorbesc.

D. președinte, U. Catargi; La a
cest paragraf sunteți cel d’ântâiti înscris 
ca să vorbiți.

D. Valerian Ursianu : Dar cum voiti 
putea să vorbesc dacă se închide discu
țiunea ?

D. președinte, U. Catargi: Discu
țiunea se închide numai asupra paragra
fului al optulea, iar nu și asupra celor 
următdre.
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D. Valerian Ursian*: Atunci nu 
mal am nimic de ^is.

— Se pune la vot închiderea discuțiu
nei și se primesce.

—Se pune la vot paragraful al optu
lea din proiectul minorităței și se res
pinge.

—Se pune Ia vot redacțiunea maiori
tățel comisiunei și se primesce.

—Se dă citire paragrafului 9 atât din 
proiectul maioritățel, căt și din proiectul 
minorităței.

D. președinte, L. Catargi: D. Va
lerian Ursianu are cuvântul. •

D. Valerian Ursianu : D-lor depu
tați, există o mică deosebire între redac
țiunea proiectului de respuns la Mesagiul 
Tronului al maioritățel și între redac
țiunea făcută de minoritatea comisiunei.

In proiectul maioritățel se (jice: «în
tărirea puterel ndstre militare este în 
cugetul tutulor Românilor.—Tot-d'a-una 
gata să dăm oștânulul nostru mi^ldcele 
de a’șl putea îndeplini marea sa datorie, 
Adunarea deputaților nu va cruța sacri
ficiile reclamate de apărarea națională “.

Paragraful relativ dîn proiectul mino
rităței se rostesce în modul următor: wIn 
fine, în ceea-ce privesce armata, suntem 
gata, Sire, la tdte sacrificiile compatib ile 
cu resursele țârei și cu necesitățile apără- 
rel naționale*4.

Dupe cum vedeți, D-lor deputați, exis
tă o deosebire, în aceea că în respunsul 
maioritățel se ia apărarea națională ca 
un ce absolut, pe când in acel al minori
tăței, de și se recundsce, în adevâr, că a
părarea națională este una din condițiu- 
nile esențiale ale orl-cărul stat, se pre
vede însă că sacrificiile ce se cer națiu
nel trebue să fie compatibile cu resursele 
țârei. .

Să nu vâ prindă mirarea, D-lor depu
tați, dacă eh am îndrăsnit să iati cuvân
tul într’o cestiune care s’ar părea că este 
cu totul străină de competința mea, adică 
în care eii a’șl fi cu totul profan. Silit 
fiind, sati având menirea dea preda drep
tul internațional, de a vorbi de resbele, 
de sacrificiile ce trebue să facă națiunile 
pentru apărarea Statului, de a vorbi de 
armată; din când în când a trebuit să pun 
și eii mâna pe un manual care tratâză 
despre apărarea națională, despre arma
tă și despre fortifîcațiunl, așa în cât pdte 
să-mi fie permis să ^ic și eh câte-va cu
vinte în acestă cestiune. Ceea-ce m’a fă
cut însă să iaii cuvântul asupra acestui 
paragraf, este mal cu sâmă conexitatea 
ce există între acâstă apărare materială 
și externă și acea apărare internă care 
este instrucțiunea și cultura poporului. 
Dupe mine, cel mal mare vrășmaș al u- 
nel națiuni nu sunt străinii cari emigrez 
într’un Stat, cari vin și se încuibez acolo 
pentru a face comerciti sati a se deda la 
alte ocupațiuni, ci vrășmașul cel mai 
mare al unei națiuni este ignoranța și 
miseria; prin urmare, : pentru ca nn Stat 
să se pdtă fortifica, pentru ca o națiune 

să pdtă propăși, trebue ca ea să-și desvol- 
te activitatea sa în tdte ramurile desvol- 
tărei sale; nu se cuvine, fără înduoială, u
nui Stat, dupe cum nu se cuvine unui 
individ să caute desvoltarea numai într’o 
parte a sa în detrimentul celei-alte părți, 
tot asemenea și într’un Stat trebue să exis
te o proporțiune de o parte între desvol
tarea materială și de altă parte între des
voltarea morală și intelectuală. Căci dupe 
cum fdrte bine observă Dantes; care dă o 
definițiune dreptului, pe care nu o găsim 
la alții : „ Jus est realis et personalis pro- 
portio, quae serrata, serrat societatem, 
conrupta, conrupit*.

Cu alte cuvinte dreptul este proporțiu- 
nea ce se pdte păstra între lucruri și d- 
meni, și acesta proporțiune fiind păstrată, 
pdte și ea păstra societatea, iar propor- 
țiunea conruptă, conrupe și societea; cu 
alte cuvinte acesta maximă pdte să’și 
aibă aplicațiunea sa din tdte punctele de 
vedere, atât în ceea-ce privesce desvolta
rea unei noțiuni, pe tesaurul industrial, 
comercial, cultural și al armatei, cât și în 
ceea-ce privesce răsplata ce se face ome- 
nilor în proporțiune cu munca și cu me
ritele lor. Dacă vom căuta să răsplătim 
pe dmenl nu dupe merit ci dupe favdrea 
și simpatia ce ne inspiră, cum s’a întâm
plat sub regimul trecut, veți vedea că 
conropțiunea bate la ușe, și de aceea gic, 
îneă o-dată, că acâsta maximă este fdrte 
înțelâptă, că se pdte să fie aplicată și din 
punctul de vedere al cetățenilor între dânșii 
și din punctul de vedere politic și inter
național.

Ceea-ce m’a făcut, D-lor deputați, ceea 
ce m’a împins inal mult să iati cuvântul 
în acâsta privință; este răspunsul D-lul 
ministru al instrucțiunel la interpelarea 
ce i s’a făcut de unul din representanțil 
țărei în privința gradare! profesorilor și 
a fixare! lefilor unora din el....

O voce : Dar care nu are a.face cu ar
mata.

D. Valerian Ursânu: Are a face, pen- 
tru-că nu trebue să dăm mal mult unei 
ramure de cât alteia. Ce ați ^ice D-vâs- 
tre de un om slăbit, fără nici o instruc
țiune, prăpădit, dar pe care ’l aț! pune 
în nisce zale și ’l-ațl îmbrăca ca în evul 
megiă? Nu este așa că ar semăna cu un ! 
Don Chișot ? Mi se pare dar că ar trebui 
că și națiunile să păstreze proporțiunea, 
să țină acâstă linie de conduită.

Nu trebue să se îmbrace națiunea în 
fer; nu trebue să ridice fortifîcațiunl peste 
puterile el; nu trebue să aducă flote ma
ritime, când T lipsesc alte lucruri de cari 
are mal absolută necesitate; trebue dar 
prin mi^ldce cari pot să o facă să pro
greseze, să aibă o îmbrăcăminte solidă, 
dar nu de fer pe care să n’o pdtă purta, 
D. ministru al instrucțiunel, pentru care 
am multă stimă, a <jis : este adevărat că 
există o lege care fixâză onorariile profe
sorilor, și de și în aceea lege se prevede 
gTadațiunea,. dar noi nu putem face mal 
nimic, pentru cuvântul că sunt duoă cu

rente în Cameră: unii 4*0 să dăm ; alții 
să nu dăm! In acâstă privință D. minis
tru are dreptate; nu se pâte îmbunătăți 
acâstă stare fără mijlâce materiale. Dar 
atunci întreb pe D. ministru al instruc
țiunel, care cred că va face tot posibilul 
ca să înflorâscă instrucțiunea dacă nu ar 
putea D-sa să dea o direcțiune favorabilă 
unui asemenea curent? Și când D-sa nu 
ar putea, ca ministru al instrucțiunel, 
guvernul nu ar putea să dea o direcțiune 
așa în cât să vină în avantagiul instruc
țiune!? Desigur că da; pentru că seim 
că basa pe care se fundâză un guvern este 
sprijinul sâti pe încrederea maioritățel. EI 
bine, guvernul actual are destulă forță— 
pentru acâsta nu are să se plângă și nici 
no! nu ne plângem — și de aceea putem 
cere ministerului de instrucțiune să dea 
acea direcțiune, în cât să vină în avanta
giul instrucțiune!.

Există o lege, prin urmare e ceva scan
dalos, e imoral ca o lege care există să nu 
fie adusă la îndeplinire. Ceva ma! mult; 
profesorii de gradul inferior ne inculpă 
nuoâ că am tras singur! benefici! din a- 
cestă lege; dacă nu sunt resurse ca să se 
facă gradațiunea dupe cum prevede legea, 
atunci cel puțin să se facă un fel de ana
logie, să se ia de la cei superior! și să se 
dea la cel-alțl; dar nu numai unii să pro
fite și cel-alțl să nu capete nimic.

Vico £icea: Viitorul națiunilor ^bâră 
de pe băncile scâlelor. Dacă acâsta e ade
vărat, atunci nu se cuvine ore ca noi să 
facem sacrificii cu avantagiele ce dobîn- 
dim din instrucțiune și cultura ndstră na
țională? Nu trebue să ne gândim numai 
la fortificări și la armate colosale.
Ceva și mal mult: Leibnitz a gis, imitând 
în acesta pe Arhimede: Dați-ml instruc
țiunea publică în mână și voiti schimba 
fața lumel. Noi nu pretindem lucruri așa 
de mari, pentru că ar fi nepotrivite cu 
resursele țârei ndstre; suntem însă în 
drept a pretinde să fie o justă proporțiune 
între sacri ficiele făcute de contribuabili, 
ca banii să fie întrebuințați în așa mod 
în cât să se observe un fel de armonie In 
desvoltarea activitățel ndstre naționale. 
Nu voim no! ca cea ma! mare parte din 
fondurile țârei să se ducă în instituțiunl, 
cari de și fblositdre, însă dacă nu e ținută 
o justă proporțiune, o drâptă cumpănă, 
departe d’a fi folositdre, ele pot să fie vă- 
tâmătâre.

Deosebit de acâsta, D-lor deputați, re
sultatul ce ’l dă instrucțiunea și cultura 
într’o țâră, sunt mult mal practice de cât 
ne am închipui. Se observă cu statisticele 
în mână că, cu cât se îmulțesc sediile, cu 
atât se închid închisorile; prin urmare, 
vedeți că și din acest punct de vedere ba
nii ce s’ar consacra pentru instrucțiunea 
și educațiunea poporului nu ar fi nici de 
cum bani aruncați în vânt, din contra 
scutesce pe Stat de a construi mereti în
chisori, scutesce pe tribunale de acea a
fluență de deliquenți cari numai ati loc 
înaintea lor. Așa că, din ori-ce punct de 
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vedere, banii ce se cheltuesc pentru in
strucțiune și cultură, sunt banii cei mai 
bine întrebuințați, pentru că acestea pot 
să ne păzăscă de o mulțime de rele.

El, D-lor, dacă vom căuta să desvoltăm 
numai forțele ndstre materiale, și vom 
neglige cele-alte ramuri, atunci fără în
doială avem să ne isbim de inconvenien
tul de a ne găsi în adevăr cu armate pu
ternice, cu fortificații, dar în neputință 
de a sci să profităm de ele. Nu fără drept 
cuvânt, dupe cum scițl și D-vdstre, dmeni 
mari de Stat s'afi ridicat contra unui ar
mament așa de grozav, care vine să opri- 

-me, să sdrob&că, să strivescă și să sleiască 
activitatea popdrelor. S’a mers până a* 
colo în cât să cugete omenii și cei de Stat 
și cei teoretici, a pune un fel de barieră 
acestei furii de a înarma merefi popdrele 
unele contra altora; și s'a propus, s’a fă
cut vorbă cel puțin de un fel de desar- 
mare obligatorie și proporționată a Sta
telor, cari se văd din Zi în Zi îngreunate, 
sărăcite de acele colosale armate, resulta
tul și creațiune a rivalității și a egois
mului lor ucigător.

Ce face ca Statele Americei să propă- 
șăscă mult mai repede și să se găsescă 
mai bine de cât Statele Europei ? E fap
tul că acolo activitatea lor nu se absorbe 
ca în Europa, de către armate și de tdte 
preparațiunile de resbeL

D-lor, nu voifi să intru, dupe cum Zi
cea D. Panu, în organisațiunea armatei; 
căci fără îndoială nu e de competința mea 
să scifi care e mijlocul cel mai bun pen
tru a se forma o armată, dupe cum nu 
scifi dacă e mai bine ca serviciul militar 
să fie de trei ani safi de șăse ani. E destul 
să scifi că avem dmeni competinți, cu dor 
de țâră, cari se vor îngriji, fără îndoială, 
să găsescă mijlocul cel mai bun de a a- 
vea soldați de carieră. Căci, dacă în unele 
arme pdte soldatul să ajungă bun în trei 
ani, sunt însă altele unde pdte că ’i-ar 
trebui 6—7 ani.

N'am nimic de Zis în acăstă privință, 
dupe cum n’am nimic de Zis asupra des- 
voltărei armatei ndstre. Ceea-ce am de 
Zis e în contra fortificațiunilor.

S'a întâmplat, D-lor deputați, și cu 
Statul nostru ceea-ce se întâmplă cu ori 
și ce tânăr care se emancipăză; îndată ce 
e emancipat, începe să'și mobileze casa, 
pentru ca să pdtă primi; începe în sfârșit 
să facă tdte cheltuelile ce ordinar le fac 
tinerii la acea epocă. Tot asemenea și noi. 
îndată ce ne-am emancipat, ne-am pro
clamat independența, am căutat să avem 
un armament în tdtă forma: armată de 
uscat; fortificațiuni; flotilă și așa mal de
parte.

Tdte bune! Nimeni n’ar dori negreșit 
alt-fel de cât să avem tot ce ne trebue; 
e întrebarea însă: tdte aceste cheltueli 
ce le-am făcut sunt ele în raport cu re
sursele acestei țări ? Nu gândim că avem 
să ajungem o dată într’o dependență cu 
totul economică, deplorabilă, o dependență 
ca aceea în care se găsesce Egiptul? Ce 

ne-ar folosi atunci independența, dacă am 
fi dependenți din punctul de vedere eco
nomic la cele-alte State, cari într’o bună 
diminăță ne-ar lua sub tutelă ca că ne 
administreze financele? Nu vedeți că da- 
toriele pe cari le-am făcut în străinătate 
ajung la cifra de 40 %? 6re cu tdte aceste 
datorii trebue să mergem înainte cu for- 
tificațiunile decari nu seim cum vom pro
fita la un moment dat ?

Să nu credeți, D-lor deputați, că efi 
sunt contra apârărei naționale în limitele 
posibilităței. Ar fi ceva stranifi, ca efi, 
care mă ocup de dreptul internațional, 
să fifi contra apârărei naționale. Modul 
insă cum se face acăstă apărare națională 
nu o cred tocmai priincidsă spre a forti
fica tdte forțele corpului nostru național. 
Dacă ne vom întreba acum, din punctul 
de vedere istoric, ce avantagie afi adus a- 
ceste fortificațiuni popdrelor, vedem că 
nici un popor n’a scăpat prin fortifica
țiuni. Din contra în istorie e un fapt care 
nu se pdte contesta de nimeni că, atunci 
când popdrele afi început să ridice forti
ficațiuni, ele erafi în decadență. Despre 
acăsta, D-lor deputați, permiteți’mi să vă 
aduc autoritatea altora mult mai mari de 
cât mine în acăstă privință.

Machiavel este unul din istoricii cel 
mai însemnați, că este contra fortificațiu
nilor ; și autoritatea acestui ilustru flo
rentin, este cu atât mai mult puternică 
pentru noi, cu cât el a fost un om de 
Stat în tdtă puterea cuvântului; aluat 
parte In tdte ramurile administrațiunei 
publice, și dacă nu mă încel, a făcut chiar 
parte dintr'o comisiune însărcinată cu 
plănuirea fortificărei Florenței.

Ei bine, iată ce Zice Machiavel.
Dupe ce observă cu drept cuvânt că în

tăririle nu numai că n’afi putut să întă- 
răscă de loc popdrele cele moleșite, dar că 
ele afi devenit de multe ori cuiburi de ti- 
•ranl, vine și ne dă exemplul Spartanilor. 

„ Spartanii, observă acest istoric, nu sufe- 
reafi nici chiar ziduri împregiurul orașu
lui lor; pieptul cetățenilor: iată, cari erafi 
întăririle lor.g

Mai departe vorbind despre Romani, 
pentru cari Machiavel era un mare admi
rator și cunoscător profund al politicei și 
tacticei lor militare, observă că Romanii 
ori de câte ori concuistafi o țără și voiafi 
să o țină în stăpânire, nu numai că nuri- 
dicafi întăriri, dar dărâmafi și pe cele 
cari le găseafi făcute.

Și, D-lor deputați, aceste apreciări ale 
marelui istoric florentin sunt așa de juste 
și adevărate, în cât ce dânsul Zice despre 
Spartani, un om de Stat din filele ndstre 
Zice despre Prusia: „Situată ca un lagăr 
în mijlocul Europei, fără hotare naturale 
și fără altă apărare de cât a soldaților săi, 
Prusia a fost opera succesivă a politicei 
și a armelor sale.*

Un alt învățat, Montesquieu, ale cărui 
lucrări și studii ingenidse, vor fi tot-d’a- 
una isvdre folositor© pentru dmenii de

Stat, Montesquieu, în opera sa, grandeur 
et dăcadence des Romains, observă:

„Când Roma nu mai avu de cât armate 
rele, hotarele ne mai fiind o apărare pen
tru interiorul țărei trebui să se facă întă
riri ; ea poseda atunci mai multe întăriri, 
dar mai puțină putere, mai multe locuri 
de retragere dar mai puțină siguranță. 
Țărinele nu mai erafi locuibile de cât îm
pregiurul forturilor și de aceea se con- 
struiră o mulțime. Erafi tocmai ca în 
Francia In timpurile Normanzilor, care 
n’a fost nici o dată mai slabă decât atunci 
când tdte satele sale erafi încungiurate de 
ziduri.*

„Tdte acele liste de numirea fortifica
țiunilor ridicate de Justinian, și cari aco
pere pagine întregi în Procopifi, nu sunt 
de cât monumente de slăbiciune ale im
periului.*

Iată, D-lor deputați, care este părerea 
și credința, cari sunt convicțiunile, ba
sa te pe justa observațiune, a unora din 
învățații cei mai competinți în acăstă 
materie.

Să vedem acum, ce Zic omenii speciali, 
în acăstă privință.

Iată cuvintele lui Napoleon, cel mal 
mare căpitan al timpurilor moderne:

„Se pdte Zice despre forturi ce se ob
servă și în așeZarea trupelor. Ai preten- 
țiunea să aperi o frontieră printr’un 
cordon ?

Atunci ești slab pretutindinea, căci ce 
este omenesc este mărginit; artilerie, bani, 
buni oficeri, buni generali, tdte acestea 
nu sunt inepiuisabile, și dacă ești silit a 
împrăștia forțele pretutindenea, nu ești 
tare nicăeri.*

Și, D-nii mei, cum că credința acăsta 
a lui Napoleon era atât de puternică în 
el, este decretul săfi prin care desființăză 
trei'Zeci forturi în Francia. însuși gene
ralul Brialmont, care este dacă nu mă în
șel, conductorul fortificațiunilor la noi, 
safi acela care a dat planul, iată ce Zice:

„Adevărul este că nici Frideric II, nici 
Napoleon, ale căror idei le vom expune 
mai la vale, nici generalii pe cari ulti
mele resboie i-afi pus în evidență, nu sunt 
ostili fortificațiunilor.*

Apoi, dacă însuși Brialmont Z^ ci 
nici Frideric al II, nici Napoleon n’a fost 
ostili. De aci se deduce că nu a fost fa
vorabili ; alta este a Zice, a nu fi ostil și 
alta a Zice, să fie favorabilă o asemenea 
instituțiune.

Iată, D-lor deputați, ceea-ce m'a în- 
curagiat pe mine să iafi cuvântul și să 
arăt că aceste fortificațiuni, pentru care 
noi avem să cheltuim multe milidne; nu 
sunt așa controverse dupe cum pare Ia 
primul moment.

Un alt general Gassendi este mai ex
plicit în acăstă privință:

„In sistemul resboelor de astăZI, for
turile sunt neputincidse a opri torentul 
invasiunilor vrăjmașe; ceva și mai mult, 
sunt pdte chiar vătămătdre.*

Vă aduc D-lor deputați, aceste citați- 
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uni, a unor dmeni speciali și cari au îm- 
bătrînit in ale armatei, spre a vedea și 
a vă convinge, dupe cum (Jiceam mai a- 
dineaorl, că eiî n’am vă^ut nici un po
por mântuit de fortificațiunl, și că contra 
năvălirilor străine, peptul și curagiul ce
tățenilor, organisațl în armate a fost și 
va fi cele mai bune cetăți, cele mal pu
ternice întăriri.

Din contră, in istorie faptul acesta se 
repetă tot-d’a-una, și ori de câte ori po- 
pdrele au ridicat fortărețe, ele aîî fost in 
ajunul decadenței.

Generalul Brialmont, vorbind de cam
pania lui Napoleon I, de la 1806, $ice:

„Este netăgăduit că locurile întărite 
nu aduseră nici un servicii în acestă cam
panie, dar acăsta resultă din aceea că o
perațiunile armatei fuseseră așa de răii 
conduse în cât să facă nefolositdre tdte 
resursele regatului.*

Va să ^icâ însuși generalul Brialmont 
nu este tocmai un favorisator așa entusi- 
asmat și fanatic pentru fortificațiunl.’I 
s'a cerut planul, 'I s'a cerut părerea sa, 
și nu este de mirare să fi consiliat pe M. 
S. Regele, saîî pe generalul Majestăței 
Sale, că putem și noi să facem fortifica
țiunl.

Dar mal avem și un alt autor, un alt 
om special și competinte, un rival și tot- 
d’o-dată compatriot al generalului Bri
almont, c ste învățatul belgian Vandevelde, 
care ne spune că: „Dacă în 1870 frontie
rele franceze ar fi fost lipsite de fortifi
cațiunl, Bazain nu s'ar fi oprit în Metz și 
n'ar fi perdut armata sa; consiliul belic 
din Paris nu s'ar fi înșelat asupra avan- 
tagielor ce credea că va găsi în fortifica- 
țiunile de nord, și n'ar fi indicat acăstă 
direcțiune lui Mac-Mahon, pentru a veni 
în ajutorul Metzului, de unde resultă că 
mareșalul, negăsind fortărețe în calea sa, 
n'ar fi comis greșala de a căuta un reazim 
în Sedan.*

D-lor, recunosc că este fatigător de a 
vă aduce aceste citațiuni, însă am fost 
pus în acăstă posițîune pentru cuvântul 
că, ne fiind om special, a trebuit să vă 
aduc autoritățile cari sunt competinte în 
materie, și din ale căror opinîuni veți 
vedea că fortificațiunile nu sunt de na
tură a salva națiunile acelea cari nu se 
îngrijesc de sdrta lor și cu alte mi^loce.

Dar deosibit de acăsta, înțelegeți D-vds
tre că cestiunea fortificațiunilor pdte fi 
privită și din alt punct de vedere, adică: 
nu numai din punctul de vedere istoric, 
dar și din punctul de vedere technic. 
Partea sa cea mal slabă este partea eco
nomică, și mal cu sămapartea politică.

Nu tdte țările sunt prin natura lor to
pografică favorabile pentru a fi fortificate.

Partea țărei ndstre cea mal slabă, re
cunoscută de toți este despre Nord și 
despre răsărit. EI bine modul cum se 
aleg punctele strategice de fortificare, 
mi-se pare că pdte să dea motivul de 
a. cugeta cum că noi n'am păstrat toc
mai acea neutralitate cu care ne fălim.

Apoi când vedem un asemenea desa- 
vantaj politic, de a^atrage o rea privire 
în contra ndstră de la vecini, fără a avea 
măcar avantajul de a ne apăra într'un 
mod efectiv, atunci mă întreb : care pot fi 
resultatele acestor sacrificii mari ce se 
cer națiunel ?

In acăstă privință, D-lor, vedeți că for
tificațiunile se lăgă în mod intim și cu 
politica ndstră exteridră; cestiunea arată 
până la un punct dre-care, care trebue să 
fie politica ndstră. Nu voesc să intru în 
amănunte, de și am o punte de trecut na
turală de la o cestiune la alta ; nu voesc 
să intru în politica exteridră, de și D. 
ministru ne a dat mult să gândim, ară
tând că politica exteridră n'ar fi de do
meniul Parlamentului, ci numai de com- 
petința altor persdne mal înalte, însă 
ceia-ce mă face să trec peste acăstă ces
tiune este că, în urma asigurărilor cari 
mi-s'aîîdat de D. Vernescu, cred că Parla
mentul a putut până la un punct dre-care 
să se liniștăscă în acăstă privință, și să 
nu crădă că politica exteridră nu este de 
domeniul regimului parlamentar.

Partea lor cea mal slabă a fortificațiu
nilor, privite din punctul de vedere poli
tic, internațional, este că ele pot să dea 
motive unora și altora să ^ică : Din vorbe 
te lau^I că ești neutru, însă în realitate 
faptele vorbesc alt-fel.

Ceva și mal mult, D-lor deputați, din 
punctul de vedere economic noi trebue să 
ne întrebăm: sacrificiile ce se cer națiunel, 
imensele sacrificii sunt ele corespun^ătdre 
cu folosul fie într'o '1 vom trage ? Sunt 
sigur că mulți dintre D-vdstre vor <Jice : 
da ! și D. ministru de resbel va £ice da, 
de și in principii mi-se pare că D-sa este 
contra fortificațiunilor.

Eiî însă, cred câ din punctul de vedere 
economic, națiunea nu va trage nici odată 
foldse corespun^ătdre cu imensele sacrifi
cii ce se fac. Deosebit de acesta, făcutu-sa 
vre-o lege ca să seim cari sunt acele sa
crificii ? S'a cerut odată mi se pare, 20 
safi 30 de milidne și de atunci nu mai 
seim nimic. Punctele se fortifică, lucrările 
merg înainte și noi nu seim nimic; nu 
seim câte milidne are să coste complecta - 
rea acestor fortificațiunl. Căci înțelegeți, 
D-lor, că nu se pdte fortifica numai un 
punct ci trebue să fie mal multe, cu duoă 
safi trei fortificațiunl n'am făcut nimica ; 
am cheltuit fără să tragem nici un bene
ficii, trebue dar să se aducă și arme pen
tru a se așetja acolo. El bine, părerea mea 
este că cu banii ce s'afi chieltuit și are să 
se mai chieltuiască și care sumă pdte să 
se urce la două trei sute de milidne, noi 
am fi putut să avem un corp de armată 
care să ne fie mult mai folositor la un cas 
dat, de cât aceste fortificațiunl; acăsta 
este părerea ce 'ml-am format din cele ce 
am cetit; fiind-că nu este destul să ai for- 
tificațiuni, dar trebue ca aceste fortifica
țiunl să fie bine armate și bine populate 
cu oștire în mod permanent, de și nu în- 
tr'un număr prea mare,

Deosebit de acăsta D-lor, la cașuri de 
răsboifi aceste fortificațiunl nu lucră^ă 
prin ele singure; trebuie să fie un corp de 
armată formidabil la fie-care fortific a- 
țiune. EI bine, număratați D-vdstre a
ceste fortificațiunl; vă^uta'țl câte corpuri 
de armată trebuie să le ocupe ? făcuta’țl 
calculul câte corpuri aveți și câte are să 
pdtă rămâne afară din aceste fortifica
țiunl pentru alte trebuințe ale răsboiului?

Apoi, D-lor, fortificațiunile nu se pot 
mișca din loc în loc cum se pdte mișca 
un corp de armată. înțeleg să se facă for
tificațiunl acolo unde ar fi fost cu nepu
tință să nu se facă, așa cum a fost, de 
exemplu fortul de la Bard, unde s’a o
prit Napoleon la 1802 saiî 1801, și n’a 
putut să trăcă de cât prin o stratagemă 
de acelea cum numai unor geniuri mari 
le este dat să le facă, geniuri ca Napo
leon, Anibal și alții ca el, cari scii să în- 
vălue rotele tunurilor cu pae și altele ca 
acestea; alt-fel ar fi rămas acolo armata 
lui Napoleon. Iată unde ași înțelege să se 
facă fortificațiunl; dar acolo unde nu pu
tem să tragem acest avantagiîî, noi să 
înființăm linii de fortificațiunl cari aiî să 
ne coste duoă trei sute de mii de lei, cred 
că este o cheltuială prea îngreunătore 
pentru națiune, fără de a fi în interesul 
bine înțeles al apărărei naționale.

Cu asemenea cheltueli vom ajunge să 
aducem țăra în sapă de lemn; va veni 
mâine poimâine vremea să se instituiască și 
la noi un sindicat ca în Egipt. Apoi ce veți 
^ice D-vdstre când resursele acestei țări 
sărăcită, nu vor fi în stare să corespundă 
la atâtea cheltueli, și când vor veni străi
nii să ne impute că n'am fost în stare să 
ne administrăm financele, și că ei trebue 
să ne arate cum e bine să fie administrate ? 
Credeți că este prudent și Înțelept să a
jungem la acest resultat ?

D-lor, vă rog, să credeți că dacă am 
luat cuvântul să vorbesc, acăsta am făcut 
numai pentru ca să vă arăt că eiî sunt 
fdrte îngrijat de situațiunea datoriei nds
tre publice, care cresce in străinătate; ar 
trebui ca datoriei acesteia să i se pună o sta
vilă, și ca împrumutul nostru pentru for
tificațiunl să se realiseze în țără. Las la 
înțelepciunea dmenilor competinți acăstă 
cestiune.

Declar, D-lor, că eiî nu mă opun la fa
cerea fortificațiunilor, dar cu o condițiu- 
ne: ca sacrificiile ce se cer de la țără să 
nu oprime cu desăvârșire generațiunile 
viitdre; să nu ne aducă în situațiunea de 
astăzi a Egiptului. Dacă suntem în stare 
să facem aceste cheltueli cu bani din țără, 
să le facem; în cas însă de a nu fi posibil 
să le facem prin bani din țără, sunt de 
părere să căutăm întărirea ndstră pe un 
alt tărâm. Nu $ic să neglijăm armata; 
însă cred că alături cu armata trebue să 
dăm o desvoltare înstuucțiunei și comer- 
ciului; și atunci când țăra va fi puternică 
din punct de vedere intelectual, moral și 
economic, puteți fi siguri că vom fi mult 
mal tari de cât atunci când vom avea o 
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mulțime de fortificațiuni și vom fi săraci 
și ignoranți, și nu vom sci să beneficiem 
de aceste fortificațiuni. (Aplause).

D. N. lonescu: D-le Președinte, eh ași 
dori să presint numai ore-cari observațiuni, 
de cari rog pe D. Ministru de resbel să 
bine-voiască a ține socotelă cu ocasiunea 
reformelor de introdus în administrațiu- 
nea armatei. Am rămas surprins de tă
cerea Mesagiului în privința administra
țiunei armatei, mai vârtos după scandalul 
constatat în înalta administrațiune a ar
matei. Tăcerea acăsta ne a umplut de 
mâhnire. Se propun alte reforme în di
verse ramuri, și, tocmai în ramul care ne 
stă mai mult pe inima, n’am veZut pro- 
puindu-se nici o reformă care sâ aducă 
un remediu la o stare de lucruri așa de 

* deplurâbilâ. .. .
bciu că Mesagiul este un act de simplă 

curtuasiă in spiritul maiorităței; scih că 
s’a recomandat expresă de către D. ra- 
portator, fără să fie contrazis, să nu se 
caute a se aduce soluțiuni la vre-o ces
tiune cu ocasiunea Mesagiului ; căci Me
sagiul este un act de curtuasie, și nu are 
de scop resolvarea diferitelor cestiuni.

Eh m’am pătruns de acest spirit cal
mant de care este inspirat întreg Me
sagiul.

Observațiunile mele le voih adresa D-lui 
Ministru, și D-ta rămâi liber a face cu 
ele ce vei voi. Nu voih pune nici un a
mendament; dar D. ministru va înțelege 
că dacă eh am cutezat Înaintea Parlamen
tului cu acăstă solemnă ocasiune, să fac 
dre-cari critice, este câ le găsesc forte în
temeiate. Nu cred că d-sa va rămâne mai 
pe urmă de colegii săi cari introduc re
forme în diversele administrațiuni de o 
mal puțină importanță, cutez a Zice de 
cât aceea a armatei. Armata este copilul 
de predilecțiune al liberalilor, și acum el 
este adoptat și de conservatori. Prin ur
mare am putea Zice că armata este copi
lul tutulor partidelor.

Și în adevăr, când ar compara cine-va 
stilul Mesagielor din diversele epoce nu 
ar vedea deosebire în Mesagiul din epoca 
presență. La tdte epocele s’ah găsit en- 
tusiaști ca să laude armata. îmi aduc a
minte că a fost un timp unde s'a mers 
până a se Zice că armata este o scdla, lă
sând a se înțelege că altă scdlâ nu ne tre
bue. Și eh sunt de părere că armata este 
o scolă; dar și aci, ca în tdte școlile, se 
produc elevi și răi și buni; cei răi sunt 
mai puțini, cei buni sunt mai mulți. Cu 
tdte acestea voih cuteza a Zice D-lui Mi
nistru, să bine-voiască a se inspira și de 
un spirit civil, și dacă se militarisâZă în- 
trăga țară, apoi atunci să se gândescă și 
la miZldcele de a civilisa armata; căci are 
să vie un timp când chiar întregul nostru 
Parlament să nu fie de cât de dmeni de 
armată, și nu este de mirat acolo unde 
tdtă țăra este o armată. Trebue dar de 
pe acum să ne gândim a civilisa ar
mata.

Alia este disciplina civilă, și alta este 

disciplina militară, și ași dori ca D. mi
nistru să intre pe acăstă cale.

Am vă^ut cu plăcere că s’a anunțat în 
jurnale, — nu sciu însă dacă și cele ofi
ciale ad ^is ceva în privința acesta, — că 
D. ministru de resbel a luat măsuri ca să 
nu fie maltratate ordonanțele de pe la o- 
ficerl. Eh voih adresa D-lui ministru o 
rugăminte ca să fie măi omenesce tratate 
ordonanțele ; căci este un scandal pentru 
noi, civilii, când auZim că se bat în mod 
tiranic fii armatei române. Când ofîcerul 
are o ordonanță în serviciul săh civil, și 
s’ar putea Zice mal adesea ori în serviciile 
familiei sale mal mult sah mal puțin le
gitime, atunci ar trebui dre-cum să se 
menajere chiar simțul moral al acelei or
donanțe, care nu este o simplă și vulgară 
ființă. Insist asupra acestui punct, pentru 
că D. ministru este un om care a fost 
mult timp în stare civilă, și pus și în ca
pul unei cetăți civilisate, capitala Româ
niei. Prin urmare, este un om care pdte 
să țină cumpăna justă între vigorile mi
litare și între cerințele civile.

Nu găsesc că ar fi o măsură rea dacă 
D. ministru ar opri cu totul baterea cu 
vergele a ordonanței când este în servi
ciul civil. Nu intru să cercetez ceea ce se 
petrece în serviciul militar; căci s’ar putea 
Zice că voesc să se slăbâscă disciplina; dar 
cel puțin în cât privesce serviciul civil in
sist cu atât mal mult, cu cât din rapdrtele 
nu oficiale, ci private pe cari le am des
pre acăstă batere, — și nu voih să ^ic că 
ofițerii bat, — se constată că sergenții 
sunt mai cruZl de cât ofițerik Rog dar 
pe D. ministru ca să ia dispoaițiuni de a 
civilisa ântâih pe ofițeri pentru ca apoi 
aceștia să civiliseze pe sergenți, și așa mai 
departe până se va Civilisa întrega fami
lie a armatei.

D-lor, din raporturile private sunt per- 
tinamente autorisat a aduce rugăciunea 
D-lui ministru ca să se deosebăscă bine 
sfera disciplinei militare de aceea a disci
plinei civice. Militarii ah comis excese, 
în așa Zisa rescdlă țărăneseă, și-'mi place 
a crede că numai cei mai de jos, și în ca
șul acesta ar reveni o mare resposabili- 
tate superiorilor. Nu discut însă acum 
lucrul, ci ’l las îmbrobodit, dar nu sub 
vălul în care voia colegul meh de la Ar
geș ci sub un văl transparent pentru ca 
să vadă numai D. ministru că din acel ra
port reese că dupe ce populațiunea civilă 
a fost pusă la pământ și desarmată, câți
va din aceia dând cu ciomegele, s’a făcut 
apoi un fel de castigațiune, o certare cu 
vergile, cu trăgătorile.

Așa dar vergele și trăgătorile ah jucat 
un mare rol, pot Zice rolul acela pe care 
’l juca mănuchiul de verge cu care lic- 
torii se preumblah prin cetatea eternă.

Trăgătorile acestea nu s’ah aplicat mai 
cu semâ de cât la cei desarmațl, cari că
zuseră la aman, cum se Zice. Dacă înain
tea turcilor creștinul afla grație când Zi“ 
cea aman! Apoi durerea mare a fost pen
tru noi când am aflat că înaintea ofițeri

lor noștri țăranul nu a aflat grație nici în 
cașul acesta și a fost castigat. D. minis
tru se va mal informa că nu departe de 
Capitală într’o localitate pe care nu o nu
mesc, a fost un comandant al cărții nuihe 
'1 tac, care a luat pe învățătorul de scolă 
din acea localitate și ’l-a supus la o cer
tare crudă sub trăgători, așa In cât el a 
fost 40 de Zile bolnav în spital.

Eh am avut durerea de a întâlni, în 
peregrinațiunile mele împrejurul Capita
lei, pe acel învățător care ’mi-a spus sin
gur cum a fost maltratat; și ’mi pare răh 
că D. ministru al instrucțiunel publice nu 
e aci; căci ’l-așl fi rugat ca .să permute 
pe acel învățător de acolo, de și nu s’a 
găsit asupra lui nimic, în urma instruc
țiune! ce s’a făcut, care să-’l implice în a- 
cusațiune; și ca acesta încă alți vre-o șese 
ah suferit aceeași castigațiune crudă. A
cest lucru, D-lor, eh ’l numesc un fel de 
inutilă rigore.

Așa dar ca să nu dah cuvintelor mele 
nici o asprime, pentru că lucrul în sine e 
destul de crud și aspru pentru noi, și fi
ind-că sunt informat că acei cari ah fost 
supuși la asemenea castigațiuni nu numai 
că ah fost nevinovați, dar nici nu s’ah 
permutat până acum din localitatea lor, 
și pentru că s’a vorbit că unii ofițeri ar 
dori anvasament pentru meritele ce /și 
le-ah câștigat în acăstă campanie internă, 
ași ruga pe D. ministru ca să intervie pe 
lângă colegul D-sale de la instrucțiune 
pentru ca sâ transfere pe învățătorii cari 
ah fost maltratați, iar D-sa să nu sporăscă 
numărul generalilor.

Eh am mare admirațiune pentru o 
țără, care și ea e destul de mihtarisată; 
căci pdte se pună pe picior de resbel In 
trei săptămâni 200.000 dmeni armați 
până în dinți; acăsta e Svițera care pdte 
să armeze la un moment dat și până la 
500.000 dmeni. Ei bine, acolo în Svițera, 
să conciliasă aceste duoă lucruri: exigența 

I discipline! militare cu independența și 
demnitatea personală a cetățenilor. De ce 
n’am imita și noi pe acăstă mică țără când 
ast-fel am iconomisi nu nutnai bani, dar 
și atâtea ‘pedepse ce să aplic cu cruZime 
soldaților? Nu cred că trebue să insist 
mai mult asupra acestui lucru. D-lor, in 
Elveția este un singur general, care și a
cela ’șl a câștigat acest titlu în concen
trarea cea mare care s’a făcut in apărarea 
locală, în timpul răsboiului franco-ger- 
mau. Nu scih dar pentru ce când ou o așa 
însemnată oștire a unei țări care are a 
apăra o așa Însemnată posițiune politică 
să cheltuește mult mai puțin de cât la 
noi chiar pentru armament; noi am căuta 
să îmulțim peste măsură generalii ? In 
tot cașul eh ași protesta când s’ar face a
vansări pentru acăstă tristă expedițiune 
asupra țăranilor.

Rog pe D. ministru să nu facă nici o îna
intare pentru campania acăsta durerdsă 
și eh dacă ași fi acolo chiar ași face o dis- 
tinâțiune de dolih, ca și armata să pdrte 
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doliul pentru că a fost In necesitate de a 
face nisce asemenea represiuni.

D. general Barozi, a căruia amicie am 
făcut’o în timpul regulărei frontariilor, 
mi-a spus că cu părere de răh a dat or
dine. El, dacă nu se găsia un militar în 
capul ministerului de resbel, care să dea 
asemenea ordine, pdte că primul-minis- 
tru nu se făcea general ca predecesorele 
săh, fără epolet, fără experiență și fără 
competință. In tot cașul, rog pe D. mi
nistru actual să ia notă de aceste obser- 
vațiuni, cari nu sunt de cât o expresiune 
de durere culesă de pretutindeni de pe 
unde am fost. Am vă^ut căpitani cu ochii 
înecați în lacrămî regretând necesitatea 
în care s'ah aflat de a da ordine. Am vă- 
$ut sergenți cari asemenea cu durere 
spuneai! că lor însi-și le părea răh de ceea- 
ce se făcea, am întrebat pe unul din a
ceștia care lucra la Albesci, cum s’ah pe
trecut lucrurile și mi-a spus că s'a întâm
plat ca tocmai el să primăscă o lovitură 
și atunci căpitanul supărat a dat ordine 
de represiune; dar îndată ce a ve^ut că 
compania se înăpustesce cu furie asupra 
mulțime! a venit și a oprit’o imediat de a 
mai Înainta.

D. ministru de resbel, general G. 
Mânu: Civilisațiunea oficerulul.

D. N. lonescu.: Fie încredințat D. 
ministru că nu voih spune alt nimic de 
cât exactul adevăr.

Ei bine, acel oficer, care a domolit fu
ria trupei, a lăsat în inima ei un mai a
dânc sentiment de disciplină, de cât ori 
care altui; pentru ca trupele ah vă^ut că 
cel care comanda era pus in trista nece
sitate de a face ast-fel.

Eh, D-le ministru, am avut în vedere 
numai rapdrtele comunicate prin cance
laria ndstră, dar când D-vdstre vă veți 
arunca ochii in tdtă istoria acestei dure- 
rdse campanii, cred că veți vedea epizo- 
duri cari ve vor bucura, despre sentimen
tele .umanitare și despre gradul de civilii 
sațiune al oficerilor.noșțri, și vă veți con
vinge că în armata ndstră sunt elemente 
de a face și buni cetățeni civili, și buni 
cetățeni militari.

D-lor, eh am voit numai să atrag a
tențiunea, D-lui ministru asupra acestor 
ordine de . fapte, și las cu totul la absolu
tul săh arbitru să facă ce va crede mai 
nemerit.

Me mărginesc dar a; spune că D. minis
tru ane o misiune delicată, aceea de a ci- 
vilisa pe sergenți, și de a se servi de ofi
țerii cei buni cari, recompensați ast-fel 
pentru, sentimentele lor omendse, nu vor 
fiice de cât să întărăscă mai mult disci
plina.

Iată ce avăm de ^is ; și fiiind-că cred 
că atâta este destul pentru un om așa de 
priceput ca D. ministru de resbel actual, 
mă aștept să citim în tdtă^iua în Moni
tor câte, o idee nouă ca aceea care a avu- 
t'o cu solicitudinea luată pentru ordo
nanțe.Terminr rugând pe D. ministru să nu 

se supere dacă. l-am întreținut atât de 
mult.

D. ministru de resbel, general G. 
Mânu: D-lor deputați, onor. D. Valerî- 
auu a voit să pună în contradicțiune ma
ioritatea cu minoritatea în ceea-ce prives
ce disposițiunea și a unora și a altora în 
privința îmbunătățirel armatei. D-sa a cre
zut că maioritatea care n'a pus în para
graful acestei frase că îmbunătățirile vor 
fi în raport cu resursele țărei, D-sa a cre
zut că maioritatea ar fi tn divergință de 
opiniuni cu minoritatea, și că maioritatea 
ar fi avut în gând de a lăsa ca îmbunătă
țirile armatei să se facă peste resur
sele țărei.

Ei bine, acăsta nu este și nu pdte să fie 
nici în intențiunea maiorităței și nici 
chiar în intențiunea guvernului.

Este, D-lor, evident că ministrul de 
resbel nu este numai pur și simplu un 
ministru care să tragă, cum £ice expre- 
siunea populară, spuza pe turta sa, care 
să acapareze pe sema, în folosul săh, tdte 
resursele țărei. El este în același timp un 
ministru secretar de Stat și când el propune 
îmbunătățiri pentru armată, caută să 
țină compt și de cele-alte nevoi ale țărei 
și vede daca resursele generale pot să ’i 
permită de a realisa planul ce are pen
tru îmbunătățirea armatei. Este dar evi
dent că contradicțiune nu pdte fi în ceea- 
ce privesce îmbunătățirea armatei față 
cu resursele țărei. Așa dar să fie bine 
încredințat D. Valerian că ori ce vom 
propune, vom propune cu cumpătare, 
pentru ca să nu jignim nici un interes al 
țărei.

D. Valerian a mal voit să pue în con
tradicțiune pe ministrul de resbel cu mi
nistrul instrucțiunel publice. D-sa a cre
zut că ministrul de resbel va cere tot ce 
pdte da resursele țărei, numai spre a des- 
volta armata și D. ministru instrucțiunel 
publice n’ar mal avea atunci resurse pen
tru ca să se gândescă la îmbunătățirea 
gradațiunei profesorilor. Dacă D-sa s’ar 
fi preocupat de instrucțiunea publică în 
genere, tot mal înțelegdm observați unea 
D-sale, dar s’a mărginit numai a se preo
cupa de îmbunătățirea posițiune! mate
riale a câtor-va profesori, ceea-ce nu în- 
semneză tocmai strict îmbunătățirea și 
răspândirea instrucțiune! publice în Ro
mânia. Ast-fel fiind, D-lor, nici acăstă 
contradicțiune nu există. D. ministru de 
culte și instrucțiune publică discută bud
getul înpreună cu ministrul de resbel în 
consiliul de miniștri, unde fie-care din 
noi apără interesele ministerului săh și 
cădem de acord de a le satisface întru cât 
resursele țărei ne permit, și întru cât ele 
permit a se distrage și pentru instruc
țiunea și pentru apărarea țărei.

Dar când D. Valerian ține atât demult 
a se desvolta instrucțiunea în România, 
dre D-sa perde din vedere că unul din 
mi^dcele cele mai puternice pentru des- 
voltarea instrucțiune! primare în popo
rul de jos este tocmai oștirea? Ore D-sa 

nu scie că procentele de tineri cari se în
torc inapoi în comunele rurale cu ceva 
instrucțiune sunt tocmai acei foști sol
dați ? Dacă vom compara numărul copii
lor car! es din scdlele primare ale comu
nelor rurale cu acela al tinerilor cari se 
întorc îndărăt de la armată, am vedea în- 
tr'un mod incontestabil că populațiunea 
câștigă mal mult, sub raportul instruc
țiune!, de la acel cari se întorc de la ar
mată, de cât de Ia ace! cari ah rămas a 
se instrui în scdlele din comunele ndstre 
rurale. Acăsta este cu atât mal adevărat, * 
D-lor, cu cât D-vdstre sciți bine că in
strucțiunea nu trebue să se mărgindscă 
numai în punctul de vedere al instruc
țiunel proprih ^ise, ci să se complecteze 
și prin educațiune, și fie-care din D-vds- 
tre ați putut compara cum se face edu- 
cațiunea tinerilor cari trec prin oștire 
și cum se face în scdlele primare din co
munele rurale.

Așa fiind, cred că D. Valerian va re
cundsce împreună cu mine că oștirea este 
un mijloc puternic de răspândire a in
strucțiune! în țeră. Tot de odată nu tre
bue să pdrdă din vedere D-sa că, dacă 
este vorba să dăm instrucțiune țărel ro- 
mânesci, trebue ca mal 'nainte de tdte să 
facem ca România să existe, și apoi să'I 
dăm instrucțiune. Or, cine 'I dă acestă 
asigurare de existență dacă nu forțele 
sale de apărare ? (Aplause). Și ce am face 
cu profesorii plătiți din timp în timp cu 
sporiri de lefuri când România n’ar mal 
aparține fiilor săi, când dânsa n'ar mai 
avea oștire care să 'I apere existența?

Vedeți dar că nu trebue să facem o 
parte prea mică oștire! și să tragem re
sursele țărel numai în partea instrucțiu
nel; căci instrucțiunea nu am avea cui să 
o dăm, dacă țera nu 'și ar aparține el 
însă-și. (Aplause). Și pentru ca țâra să 'șl 
aparțină ei însă-și, pentru a-și asigura 
independența și existența ei, trebue să 
aibă o oștire de apărare. (Aplause).

D. Valerian nu a mărginit însă numai 
asupra acestui punct criticele D-sale, ci 
a căutat să trateze și o cestiune financi
ară, arătând disproporțiuneace ar fi, dupe 
părerea D-sale, între mi^locele bănesc! de 
cari dispune țăra ndstră și sacrificiile ce 
ea face pentru armată. Dar eh cred că o 
cestiune atât de importantă ca acăsta nu 
o putem discuta acum, în mod incidental, 
cu ocasiunea unui paragraf al răspunsu
lui la Mesagiul Tronului, ca să ne pro
nunțăm astăzi care trebue să fie cota- 
parte a budgetului țărei pe care o desti
năm ministerului de resbel; precum tot 
asemenea nu cred că am putea intra acum 
pe tărâmul pe care a alunecat onorabilul 
preopinent, ca să discutăm asupra sumei 
totale la care ar avea să se urce fortifica
ți unile ce țâra a găsit sah ar găsi cu cale 
că trebue să se facă pentru apărarea ei, 
sah asupra cifrei anuale ce ar trebui să 
înscriem în budget pentru acele fortifica- 
țiunl.Iu ceea-ce privesce cursul ce D. Vale- 
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rian ’șl-a dat osteneala a-mi face asupra 
fortificațiunilor, In ceea-ce privesce ces
tiunea dacă ele sunt bune sati rele, 
dacă ele trebue să fie făcute tn cutare sati 
In cutare loc; dacă unii autori sunt pen
tru fortificațiuni și alții sunt contra; în 
ceea-ce privesce exemplele pe cari le-a 
citat D-sa contra fortificațiunilor, și e
xemplele ce ași putea să aduc eti în fa- 
vdrea fortificațiunilor, arătând că fortifi
cațiunile de la Plevna ati fost causa de a 
putut a se prelungi atât de mult resbelul 
din Bulgaria, dacă nu ași avea de cât să 
aduc aminte apărafba Parisului, care a 
permis părței de Sud a țărei a forma o 
nouă armată de apărare, dacă numai la 
aceste puține cașuri m'ași mărgini, ar 
putea să vadă D. Valerian că se pot cita 
exemple și în contra și In favorea forti- 
ficațiunitor, dar nu acum la acest para
graf Camera pdte să discute acăstă ces
tiune. Ea reclamă studii seridse din par
tea dmenilor competența și atunci când 
vom avea să ne pronunțăm asupra mi^ld- 
celor celor mai nimerite pentru apărarea 
țărei, atunci vom examina și vom vedea 
dupe care sistem avem să ne conducem, 
dupe acela al fortificațiunilor sati numai 
dupe acela al sporirel armatei.

De aceea, D-lor, vă rog să-mi permi
teți a trece peste acăstă parte relativă la 
fortificațiuni. Vom discuta acest punct 
mai pe larg când s’ar întâmpla să fiti ne
voit a veni cu o cerere de credit înaintea 
Camerei; atunci voiti arăta cât s’a chel
tuit până acum cu fortificațiunile, cât 
mai este nevoe a se mai cheltui și cât 
putem cere țărei pe fie-care an în raport 
cu resursele sale; căci este natural că o 
țără care ar recundsce că este nevoe să 
’și facă fortificări, să nu le facă de o-dată, 
ci să le repartiseze pe un timp mal înde
lungat. Așa dar, încă o-dată, repet că las 
cestiunea fortificărilor pentru acea oca- 
siune când voiti veni cu un credit sah când 
'mi veți face veri-o interpelare asupra a
cestei cestiuni, care astăzi nu pdte face 
obiectul desbaterilor Camerei.

Un singur punct voesc numai să rele- 
vez, pentru ca să nu se dea o interpretare 
greșită destinațiunei la care sunt menite 
fortificațiunile cari s’ati făcut până acum 
sati acele cari se vor face în viitor. D. Va
lerian a lăsat să se vadă că fortificațiu
nile ndstre ati numai scop politic anume 
determinat. Sunt dator să protestez în 
contra acestei alegațiuni. Când dme
nii noștri technici, militarii competenți 
în cestiune ati hotărît să se facă for
tificarea țărei, pentru ca să nu se apere 
numai prin forțele vii ale armatei, d- 
menii noștri technici ati avut și un plan 
general de fortificare, care îmbrățișa nu 
numai frontiera ci și interiorul țârei, 
și acel plan, ca să se execute, a trebuit 
să se încdpă de undeva și nu din ca
usa unei idei politice s’a început de 
la o parte dre-care, ne avându-se în 
vedere vre un eveniment sati vre un ina
mic; și dovadă că este așa, este că cea 

d’ântâiti parte a planului care s’a pus 
în executare este fortificarea capita
lei Bucurescl, și fortificarea Bucures- 
cilor nimeni nu va $ice că este spre 
amenințarea sati spre avantagiul cutărui 
sati cutărui vecin. Am ținut să relevez 
acestă alegațiune pentru ca să se scie că 
predecesorii noștri pe cari nu am să ’i a
păr eti, și mai puțin încă noi, nu suntem 
conduși în ridicarea acestor fortificațiuni 
de o cestiune politică, ci numai de apă
rarea României, și mai ales în partea cea 
mai slabă.

Iată ce am avut de privința păr
ței din discursul D-lui Valerian relativă 
la fortificațiuni; iar cât pentru exame
nul la care voesce a mâ supune D-sa, 
întrebându-mâ cum cuget eti și care este 
convicțiunea mea asupra acestei cestiuni, 
atâta numai 'I pot răspunde, că, ori cât 
ar fi ideile mele personale favorabile sati 
nefavorabile fortificațiunilor, înțelegeți 
bine că eti nu pot decide cestiunea acăsta 
fără a mă consulta cu autoritățile r mili
tare din țâră, și dacă dânsele ar crede că 
este trebuință să facem fortificațiuni, în
țelegeți fdrte bine că chiar dacă perso
nal eti ași avea opiniune contrarie, voiti fi 
nevoit să țin compt de opiniunile lor, și 
acăsta nu 'mi-o puteți imputa, fiind-că 
este o datorie pentru ori care guvern, 
pentru ori-care ministru, de a adopta 
și susține opiniunea acelora cari ati au
toritatea de a ’I da consilii. Dacă dar, în 
urma unor asemenea consultațiuni, voiti 
fi chemat să pun în lucrare una sati mai 
multe fortificațiuni, atunci neapărat că 
mă voiti afla în necesitatea de a veni să 
cer creditul necesariu de la Cameră, și a
tunci D-vdstre veți avea deplina și abso
luta libertate de a judeca dacă trebue a 
se abandona cu totul ceea-ce s’a început, 
în cașul, spre exemplu, când ar prevala 
ideile D-luI Valerian, sati sistemul cel 
alt de a se repărți cheltuelile pentru for
tificațiunile cari s’ar recundsce necesarii 
pe un timp mai lung, pentru ca resur
sele țărei să nu fie prea mult sleite prin 
lucrarea prea repede a fortificațiunilor. 
Asemenea vă voiti lăsa pe D-vdstre ju
decători spre a decide dacă e mal bine să 
fie aruncate în gârlă tdte cheltuelile fă
cute până acum pentru fortificațiuni, sati 
dacă renunțând de a mai face alte pe vii
tor, nu ar fi mai prudent să se continue 
lucrarea înainte pentru a se termina cel 
puțin acelea cari sunt deja executate 
până la un punct dre-care mai mult sati 
mai puțin înaintat, pentru ca ceea-ce s’a 
făcut să nu se deterioreze cu desăvârșire. 
Tdte aceste cestiuni însă sunt cestiuni 
pur de budget, de credite extraordinare, 
și le vom discuta atunci.

Trec acum la observările D-lui Ni
colae lonescu. D-lui lonescu ’I fdrte mul
țumesc pentru încrederea ce a binevoit 
să-mi arate; însă, de și ’mi a arătat în
credere, tot a găsit de cuviință să-mi 
facă și dre-cari lecțiuni. Mi se pare că 
sunt oștân prea vechiti pentru ca să am 

nevoe de lecțiuni de felul acela. A 'ml 
spune mie, spre pildă, că trebue să civi- 
lisăm oștirea, e a da să se înțeldgă că a
cest sentiment nu ’l-ași avea, și civilisa- 
țiunea n’ar exista în oștire. Ei bine, eti 
protestez și declar că nu în acdstă stare 
înapoiată e oștirea ndstră, după cum chiar 
D. lonescu ne a dat dovadă că s’a înșelat 
când ne-a citat acel exemplu că cu cât e 
cineva mai înalt pus în oștire cu atât are 
sentimentul de civilisațiune mai desvoltat. 
Dacă dar așa este, ce nevoe aveți să ne 
recomandați noă, mie, ministrului de 
resbel, și prin mine celor-alți oficerl, că 
avem nevoe de a ne civilisa când singur 
dovedescl că civilisațiunea în armată e cu 
atât mai desvoltată cu cât suntem mal 
înaintați in grade. Dacă dar, D. lonescu 
înțelege prin jocul săti de cuvinte, prin 
întrebuințarea cuvântului civilisațiune, 
că e nevoe de a ne vernisa, de a avea ma
niere mai plăcute, îl rog să cră^ă că nu 
avea nevoe să manifeste o asemenea do
rință, și să facă o asemenea alusiune pe 
care nu o merităm, pentru că *1 pot în
credința pe D-sa că civilisațiunea în ar
mata ndstră există. (Aplause). Dar, dacă 
voiți prin acest cuvânt să înțelegeți că 
oștirea trebue să dobândescă idei de ace
lea că ea să devie baionetă inteligentă, 
și să nu se supue la ordinele ce primesce 
de cât după ce se va fi convins că a
cele ordine sunt juste și bine fondate, 
o civilisațiune în sensul acesta eti o res
ping.

D. N. Voinov : Cer cuvântul.
D. ministru de resbel, general G. 

Mânu: Din nenorocire, D-lor, armata 
n’are datoria numai de a apăra țdra 
în contra inamicului care ar voi să 
calce drepturile și teritoriul ei; ea mai 
are încă o datorie fdrte tristă și durerdsă, 
aceea de a menține ordinea în țâră. Pu
teți fi încredințați, D-lor, că nu le pare 
bine, în fundul inimei lor, acelora cari 
sunt siliți să dea ordine de a se usa de 
dre-care forță, de dre-care brutalitate 
chiar în contra celor cari tulbură ordinea 
publică și amenință siguranța societăței.

Ei fac acdsta cu lacrimile în ochi, cu 
inima sfâșiată în adevâr, dar o fac fără 
a esita; căci acesta e datoria lor și dacă n’ar 
fi așa, dacă armata, de la mic până la 
mare, nu ar respecta acestă tristă, dar 
inexorabilă datorie, atunci chiar existența 
Statului român ar fi periclitată. (Aplause).

Dacă în adevâr se va fi întâmplat în 
vre-o localitate dre-care cașul acelei bru
talități de care ne-a vorbit D. lonescu, 
de și D-sa nu ne-a adus nici un exemplu, 
dar chiar dacă ar fi adevârat, și eti admit 
că e adevârat acel cas, ar trebui să scie 
D-sa că ostașul e și el om și că are și el 
o margine a răbdărei. Când el merge cu 
inima sdrobită de durere să execute ordi
nele ce avea pentru represiunea râscdlelor 
de astă primăveră, și când pe lângă tot 
felul de dificultăți și resistențe ce i se 
opun, mai întâmpină și batjocură și in
sultă, nu e de admis că și dânsul, într’un

Digitized by Google



15 Decembre 1888 DESBATERILE ADUNAREI DEPUTAȚILOR 305
moment dre-care, pdte să-și piardă răbda
rea și, înainte de a usa de armă, pentru 
ca să reprimeze desordinea, să înlăture 
batjocura ce i se aruncă, să se lase să a
lunece la vre un act de brutalitate ?

Negreșit că actul acesta e regretabil și 
cel care *1 a comis este pasibil de o pe- 
dâpsă, c&nd cașul se aduce la cunoscința 
șefilor lui. C&nd dar D. lonescu va cita 
anume cutare exemplu, pdte fi D-sa sigur 
că cel care se va fi făcut culpabil de ori
ce abatere de la datoriile sale, ’și va pri
mi pedâpsa ce va merita.

Dacă bătaia nu e permisă față cu pu
blicul particular, scie fdrte bine D. lo
nescu că cu at&t mai puțin ea e permisă 
în rândurile armatei. Bătaia la noi nu 
există. Să nu crâdă dar D. lonescu că ar 
fi fost autorisat vre-un șef sati soldat de 
a bate; acăsta nu se atribue de cât unui 
moment de perdere a răbdărel, și dacă 
s’ar denunța acel care ar fi comis vre-un 
exces va fi pedepsit.

Acum ași ruga pe D. lonescu să nu ne 
facă lecțiuni așa de atingătdre pentru noi 
cum a fost aceea de a ne £ice : Audiam 
vorbindu-se că oficierii că cu cât 
vor fi bătut mai mult în acăstă campanie 
internă cu atât mai multe probabilități și 
șanse afi de a fi înaintați.

Dar cum pdte D-sa să crădă că înain
tările în armata ndstră ar fi dictate de a
semenea simțiminte josnice, ca să gic așa, 
și acordate ca răsplată pentru asemenea 
fapte ?

Nu scie dre onor. D. lonescp în ce con
dițiuni grele se cere și*se capătă înainta
rea ? Cum dar ar putea presupune D-sa 
că e cu putință ca vre-un ministru de 
resbel să răsplătăscă cu înaintare pe un 
ofițer pentru faptul că ar fi bătut lumea 
cu trăgători sati cu nuele ?

D. lonescu a mai atins o altă cestiune 
de ordine cu totul secundară și în privința, 
căreia a bine-voit a-mi face un elogiâ, a* 
atins cestiunea ordonanțelor și a trata
mentului ordonanțelor de Jcătre oficerl.

Este evident, D-lor, că a avea mai mul
te ordonanțe de cât prescrie legea este 
ceva care nu pdte fi tolerat și dar nu este 
nici un merit pentru mine că am oprit de 
a se călca legea. Pdte să fie sigur D. lo
nescu că mai sunt multe alte călcări de 
legi, și pdte mai grave, pe cari le am o
prit. Este o datorie a ori-cărui ministru 
de a face ca disposițiunile legei să fie pă
zite și mai cu sâmă în armată. Despre bă
taia ordonanțelor nu sunt informat că ar 
fi existând. Dacă D. lonescu cundsce ca
șuri de felul acesta, și dacă mi se va aduce 
la cunoscință că verl-un oficermaltrateză 
ordonanța, fie prin bătae, fie în ori-ce alt 
mod, nu numai va fi pedepsit, dar i se va 
și lua ordonanța, fiind-că n’ar sci să re- 
cunoscă că soldatul ce 'I este dat ca ordo
nanță este ostaș ca și dânsul, un camarad 
al lui de arme, însă în grad inferior. (A- 
planșe).

Acăstă civilisațiune însă nu am nevoe 
să o impun militarilor, fiind-că ei o aă, 

și numai în cașuri cu totul isolate și fdr
te rari s’ar putea găsi câte un exemplu 
care să facă excepțiune la regula generală 
de bună-voință a oficerilor noștri către 
ordonanțele lor.

Ceea-ce vă rog, D-lor deputați, este să 
nu vă luați cu înlesnire dupe svonuri, să 
nu dațl îndată cre^Smânt la tot ce se vor
besce și să veniți a le relata aci în Ca
meră, fiind-că se aduce jignire și presti
giului armatei și mai cu sâmă, când se 
citâză nume proprii, se aduce vătămare 
prestigiului persdne!. Ast-fel, D-lor, cu 
ocasiunea desbaterilor asupra revoltelor, 
s'a citat de mai mulți D-ni deputați nu
me ale oficerilor cari, când aâ vâ^ut cât de 
neîntemeiate eraă cele ce spuneați în contra 
lor, aii fost dureros indignați și aii venit la 
mine spunându-mi că nu le am luat apă
rarea; dar dacă nu am luat apărarea a
celor oficerl, a fost că eram pe deplin 
convins că, dacă nu unanimitatea, dar 
marea maioritate a Camerei nu pdte crede 
că cele ce se spuneați din svonuri în con
tra lor erați lucruri adevărate. (Aplause).

D-lor, profit de acâstă ocasiune să spun 
câte-va cuvinte în privința unui aliniat 
din proiectul minorităței, pe care sunt si
gur că nu '1 veți primi, este vorba de alinia
tul unde (Jice: „Suntem însă de părere că 
controlul furniturilor armatei lasă mult 
de dorit, de vreme ce s’ati putut petrece în 
timpul din urmă, la ministerul de resbel, 
fapte culpabile cari aii impresionat în 
mod atât de dureros țâra*.

D-lor, acâstă idee era coprinsă, sub o 
altă redacțiune, și în proiectul maiorită- 
ței, dar eti am avut fericirea să conving 
pe maioritate că nu este bine a lăsa acea 
frasă în adresă și onor, maioritate a su- 
pjimat’o ; însă minoritatea a menținut’o 
și de aceea vă rog să-mi permiteți a vă 
spune cari sunt vederile mele asupra a- 
cestul paragraf.

D-lor, acest paragraf este atingător, 
nu numai pentru mine ca ministru, dar 
dupe cât înțeleg, este atingStor chiar mai 
sus de cât noi. Când se $ice că Adunarea 
este de opiniune că controlul furniturilor 
armatei lasă de dorit, nu înțelegeți că a- 
câsta este o imputare care se adresâză a
celora cari erați chemați să exercite acel 
control ? Apoi v’ați convins D-vostre că 
acel control n’a fost exercitat de acela 
care trebuia să’l exerciteze? Sunteți con
vinși că MajestateaSa, la care acest răs
puns se adresâză, n’a exercitat acest con
trol ? (întreruperi, protestări).

Voci: Cer cuvântul.
D. ministru de resbel, general G. 

Mânu : Să presupunem că n'ați avut in- 
tențiunea acâsta ; apoi atunci imputarea 
D-vdstre se adresâză chiar onor. Camere 
care trebuia să exercite controlul. De ce 
nu ’l a exercitat ? Pentru ce exprimați 
părerea că controlul trebue exercitat în 
viitor dacă predecesorii D-vostre nu '1 aii 
exercitat?

Dar mai giceam, D-lor, că acest pa
sagiu atinge și pe ministrul actuaL Nu 

vedeți că a gice așa este a-ml da o lecțiune 
în privința datoriilor mele ? Nu vedeți 
că, a-mi (jice că sunt dator să exercitez 
un control, prin acâsta mă învățați ce tre
bue să fac? Apoi credeți D-vdstre că sun
teți tn drept de a-ml da acâstă lecțiune ? 
înțeleg să mă chemați la răspundere, în
țeleg să mă interpelați, înțeleg să mă 
dațl în judecată; dar a-ml da lecțiuni a
supra datoriilor mele, mi se pare că a
cesta ar trece peste căderile Camerei.

Iată motivele pentru cari m’am ri
dicat în contra acestui pasagifi, și rog 
chiar pe minoritate să nu-1 mai susție.

Acum, D-lor, credeți D-vdstre că eă, 
vorbind așa, fug de control ? Credeți că 
nu sunt la disposițiunea D-vdstre ori 
c&nd, de a vă face să vedeți clar în admi- 
nistrațiunea ministerului de resbel ? Nu, 
D-lor; acel control '1 cer chiar eti, și pu
teți să fiți siguri că dacă s’a întâmplat 
ca un predecesor al meă să uite demni
tatea posițiune! sale at&t în Cameră c&t 
și in oștire.,.

D. N. lonescu : Faceți cestiune per
sonală ?

D. ministru de resbel, general G. 
Mânu : Fac cestiune pentru ministerul 
de resbel. C&nd voih fi vinovat puteți să 
mă dațl în judecată, dar să nu-mi dațl 
lecțiuni cum mi-ați dat și adineaori în 
privința civilisațiunel. A-mi fice ca să 
exercitez controlul este a presupune că 
eti nu, l-ași exercita de la mine însu-ml. 
Acest lucru ed nu-1 primesc.

D-vdstre ați vă^ut exemplu alaltăieri 
cu predecesorul med care a fost dat în 
judecată de Senat, unde ne-am constituit 
parte civilă și am apărat interesele Sta
tului. Asemenea exemple vom avea în 
tdte cele-alte părți ale administrațiunei 
ndstre. Suntem la disposițiunea D-vdstre 
tot-d’a-una; vă rog însă să menagiați și 
D-vdstre demnitatea ndstră și să nu ne 
dațl lecțiuni cum trebue să ne facem da
toria (Aplause).

Voci: închiderea discuțiunei.
D. M. Kogălniceanu': D-nii mei, D. 

general Mânu cundsce tdtă stima ce o am 
pentru D-sa; am avut ondre să fiii cole
gul D-sale și, de și D-sa aparținea altul 
partid, dar am păstrat pentru D-sa suve- 
nirile de stimă și afecțiune cari nu le-am 
păstrat mai pentru nici un altul din foștii 
mei colegi, de și aparținâfi partidului și 
opiniunilor mele; prin urmare, c&nd astă
zi viîî și '1 rog să unâscă puternica sa 
voce ca să păstreze maioritățel și minori
tăței Parlamentului dreptul de a (jice și 
noi cuvântul nostru în urma cuvintelor 
rostite de onor. D. ministru, și să nu lase 
să se închidă discuțiunea fără a gice și 
minoritatea ceva în privința unui fapt ri
dicat numai de D. ministru; socotesc că 
cu acâsta D-sa va arăta că este gelos și 
pentru drepturile Parlamentului, pe care 
de multe ori D-sa l-a ilustrat c&nd nu 
era ministru, și tot-d’o-dată și pentru 
D-sa, căci va dobândi o satisfacțiune.

Cu mare durere am vă^ut că un vice* 
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președinte al Parlamentului, neprovocat, 
vine și cere Închiderea discuțiunel, acel 
vice-președinte care a avut și voturile mi
norităței ; să mă ierte onor. D. Ilarion 
a-I spune că astăzi nu-1 mai cunosc. (Ila
ritate).

Voci: Ilariâ....... •
D. M. Kogălniceanu: ’l-am greșit și 

numele, atăt nu mă așteptam la acesta, ca 
să vină D-lui să câră Închiderea discu- 
țiunei.

Cum? D. ministru deresbelface impu
tări și pune Înainte cestiunea de compe- 
tință, contestând Camerei dreptul de a 
arăta dorințe, nu de a da lecțiuni.... (În
treruperi).

D-lor, vă rog să mă lăsați pe mine să 
vorbesc In limbagiul meâ cu D. ministru 
Mânu, care sunt sigur că ’ml va da drep
tate.

Eâ, cu atât mai mult cer acăsta, pen
tru că n’am aprobat acel pasagiâ care n’a 
fost discutat de noi, și prin urmare, să 
mă erte onor. D. representant al minori
tăței, că nu am cea mai mică greutate d'a 
mă uni cu cererea d'a se șterge acel pa
ragraf; Insă voesc să daâ Înțelesul cel a
devărat al acelor cuvinte, că nici prin 
minte a trecut D-luI Pallade să facă o 
alusiune la D. general Mânu, a cărui ve
nire la minister a fost atât de bine vă
zută de maioritate și de minoritate; și de 
aceea voesc să nu rămână acăstă im pre
siune asupra nimănui dintre noi. Am fost 
și eâ militar; și eâ, care am ^is D-lui Ion 
Brătianu ce cauți D-ta praporgic la mi
nisterul de resbel, nu voiâ <Jice generalu
lui Mânu ce cauți la ministerul de resbel ; 
din contră, D-sale ’l voiâ ^ice : mă voiâ 
deosebi de D-văstră In politică, dar ca 
ministru de resbel mă felicit că sunteți la 
locul D-vdstre.

Așa dar, pentru ce aceste imputări, și 
pentru ce acăstă propunere de Închidere a 
discuțiunel, când cred că discuțiunea 
care va urma va fi folositore și armatei, 
și va onora încă mal multpresența D-văs- 
tțe In capul armatei.

De aceea mă adresez la maioritate, și 
cer să lase să vorbim și noi In acăstă ces
tiune; căci și noi și fiii noștri aâ lucrat In 
rândurile armatei, unii servind In activi
tate și alții plătind birurile.

Mă adresez la Intrăga maioritate și o 
rog să ne lase să vorbim, saâ atunci să 
declare, dacă va primi propunerea D-lui 
Ilariu Isvoranu, că noi suntem afară din 
lege, că suntem numai pentru a plăti 
contribuțiuni, și nu avem dreptul să fa
cem a se au^i și cuvântul nostru.

D. N. lonescu : D-le președinte, am 
cerut cuvântul pentru explicarea cuvin
telor mele.

D. președinte, Lascar Catargi: 
Veți avea cuvântul pe urmă dupe vida
rea cestiune! de închiderea discuțiunel. 
Acum are cuvântul D. Ilariu Isvoranu.

D. Ilariu Isvoranu : D-nii mei, în 
altă ocasiune dacă ași fi luat cuvântul 
dupe D. Kogălniceanu, ași fi avut desa- 

vantagiul pe care 1 pdte avea un. om care 
are mai puține cunoscinți mal puțină au
toritate, și o vârstă mai mică.

In cașul de față însă voiu avea și eâ 
un avantagiâ Înaintea D-sale...(Intreru- 
peri).

Voci : Pentru închidere.
D. Ilariu Isvoranu : Cred că D. pre

ședinte mă va lăsa să vorbesc pentru în
chiderea discuțiunel așa precum a lăsat 
și pe D. Kogălniceanu să vorbâscă pen
tru continuarea discuțiunel.

D. Kogălniceanu nu se pdte plânge că 
nu i s’a respectat libertatea cuvântului, 
fiind-că, nu numai a avut cuvântul, dar 
încă a vorbit adese ori în fond, când nu 
avea cuvântul de cât in cestiune de re
gulament saâ contra închiderel discu
țiunel. Ast-fel D-sa a avut în tot-d’a-una 
înaintea maiorităței acest privilegiâ pp 
care ’l datoresce atât maioritatea cât ș 
minoritatea cunoscințelor, experienței 
trecutului și vârstei D-sale. 1

De astă dată însă, modul ardent cu 
care a vorbit D-sa l-a făcut săîntinerâs- 
că și să pună atâta căldură într’o ces
tiune care nu era de loc de natură a ne 
pasiona. Eâ însă voiâ lua vârsta D-sale 
și prin calmul ce voiâ arăta voiâ mal tem
pera nițel căldura acestei discuțiuni. (A- 
plause).

D-nii mei, nu cred că se pdte găsi ci
ne-va care să gică că eâ nu am avut în 
tot-d’a-una cea mai mare deferență către 
minoritate și cel mai mare tribut de de- 
ferența ce am putut da minorităței a fost 
tăcerea mea în multe privințe, când ași 
fi avut și eâ pdte un cuvânt de $is asupra 
unor idei la cari nu mă putem asocia. Dar 
să revenim la închiderea discuțiunel.

Dacă ’mi-am permis ca vice-președinte 
să cer închiderea discuțiunel, a fost nu
mai fiind-că am crezut că în alt mod se 
putea face acâstă discuțiune, de cât așa 
cum ea s’a urmat astăzi; fiind-că mie mi 
s’a părut că acea lecțiune de onestitate 
ce cu ocasiunea acestei discuțiuni s’a dat 
unui ministru de a cărui venire la guvern 
am vă^ut că se felicită chiar și membrii 
minorităței,. acea lecțiune mi s’a părut 
mie întocmai ca și cum, intrând cine-va 
în casa unui om onest, în loc de bună 
^iua ’i-ar $ice : să fii onest. (Aplause).

De altminterea, nu intră de loc’în obi
ceiurile mele de a cere închiderea discu
țiunel, și e cu totul departe de cugetarea 
mea de a voi să se suprime dreptul cuiva 
și mai cu sâmă dreptul minorităței de a 
vorbi, mai ales când este să autjim voci 
autorisate ca aceea a D-lui Kogălnicea
nu, și a D-lui lonescu, părintele meâ su- 
fletescu pe tărâmul politic.

Cu tdte acestea, D-lor, când se vorbesce 
de armată, care este copilul resfățat al 
tutulor, cred că nu trebue să ne desvălim 
pasiunile și nu trebue ca acest copil, vrând 
să-1 înfășăm, să-l sugrumăm.

Voci: închiderea discuțiunel.
— Se pune la vot închiderea dîscuțiu- 

nei și se primesce.

— Se pune la vot opiniunea minorită
ței și se respinge.

— Se pune la vot opiniunea maiorită
ței și se adoptă.

— Se citesce ultimul paragraf din pro
iectul maiorităței și din acela al minori
tăței.

D. președinte, L. Catargi: D. Ko
gălniceanu are cuvântul.

D. M. Kogălniceanu: D-lor, negreșit 
că nu este un român care să nu a” 
ceste cuvinte: Să trăiască Majestatea Sa 
Regele! Să trăiască Majestatea Sa Re
gina ! Dar unii '1 ^ic de formă, alții *1 $îc ca 
rațiune, și mal sunt și alții cari '1 £ic, și 
trebue să-1 <jică, și doresc să-1 ^ică chiar 
cu entusiasm. Și cel din urmă sunt aceia 
cari cei ântâiâ In acâstă țâră, la 1857, aâ 
rupt cu domnia pământână, și aâ strigat 
principele străin!

Gel mai vechiâ din aceștia sunt eă, și 
nu pot fi bănuit; căci nu am luat nici o 
dată, în oposițiune, tn guvern, pretutin
deni, o atitudine care să nu fie corectă 
către acela pe care și eâ am contribuit ca 
să-1 aducem în țeră.

Sunt autorul propunerel de unire, și al 
celor-alte trei puncte: Adunarea generală 
care să represinte tdte clasele societăței, 
principe străin și neutralitatea.

Și astăzi dar £ic aceste cuvinte: Să 
trăiți Majestatea Vdstră! Să trăiască 
Majestatea^ Sa Regina! Să trăiască Di
nastia !

Insă ca să le putem £ice cu acel entu
siasm ca la 1857, precum ați ^is și D-vds- 
tre, D-le președinte, trebue cu toții ca 
să rugăm pe M. S. Regele să facă ca în 
țâra acâsta luptele de pasiuni să fie înlă
turate ; dar să fie lupte de opiniuni, dar 
să nu vină unii să sdrobâscă pe cei-alți.

In adevăr, D-lor, nu de astăzi, ci de 
mai multă vreme, asistăm la tristul spec
tacol că atunci când vine un partid la pu
tere să sdrobâscă fără milă pe cel-alt par
tid. Așa a făcut din nenorocire partidul 
trecut; și pentru binele țârei mele, doresc 
ca pe acâstă cale să mârgă și ministerul 
actual.

Am mai asistat și Ia spectacolul dure
ros unde maioritatea sdrobia pe minori
tate și sunt dator să declar că sub guver
nul D-luI Catargi nu eraâ de cât vre-o 
șâpte liberali oposiționiști; și pe atunci 
eraâ dmenl mai catolici de cât Papa, mai 
guvernamentali de cât guvernul, care ne 
închideaâ gura ori când voiam să vorbim. 
Mă adresam atunci la D. Catargi și ^i- 
câm: D-le președinte, mai opnesce-ți gâs- 
cele să nu mal girîe și gâscele nu mai 
gîrîiaâ. A^I începe maioritatea același 
lucru; căci de trei ori până acum mi s’a 
închis gura; socotesce că face zel, nu scie 
că face cel mai reâ serviciâ guvernului.

Audiam adiniaori pe onor. D. Isvo- 
ranu.... (Sgomot, întreruperi).

D. I. Isvoranu: Cer cuvântul.
Voci: Acâsta e la paragraful : Să tră

iască Majestatea Vdstră ?
D. M. Kogălniceanu: Socotiți D-vâs-
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tră că efi mai pot să fifi alt-fel de cât când 
strigam: Să trăițl Majestatea Văstră, să 
trăiască M. Sa Regina, când mie nu mi 
se lasă cuvântul? Am augit și banca mi
nisterială și oratori al maiorităței, dar 
mai cu sămă pe D. Carp, gicându-ne că în 
țâra acăsta nu pot fi de cât duoă partide: 
partid conservator și partid liberal; și D. 
Popescu mergea Încă și mal departe, când 
gicea că trebue să dispară grupulețele^ 
Dar bine, D-lor, în tdte țările sunt duoă 
mari partide cari se subdivid în grupu
lețe și nimeni nu gice acolo să se exter
mine grupulețele.

Am augit pe D. N. Blaramberg recu
noscând că guvernul actual e un guvern 
constituțional, pentru că în capul Sena
tului e un președinte conservator, în ca
pul ministerului iarăși e o personă care 
până mal eri era conservatăre și în capul 
Camerei e ca președinte D. Lascar Ca
targi. Acesta e o definițiune fdrte spiri
tuală și fdrte ironică și sunt sigur că D. 
Blaramberg va recundsce că nu suntem 
un regim parlamentar constituțional când 
în loc ca maioritatea să dea ministerul, 
noi am văgut acum că ministerul a for
mat maioritatea.

D. N. Blaramberg: Dați-mi voe să 
vă întrerup. Efi am vorbit de compune
rea ministerului, n'am vorbit nici de for
mațiunea lui primitivă, nici de modul cum 
funcționăză.

D. M. Kogălniceanu: Efi, ca liberal, 
cunosc că dupe D. I. Brătianu nimeni nu 
trebuia să vină la putere de cât conserva
torii, el trebuia să ajungă la putere, dar 
nu prin pdrta din dos, ci prin jocul natu
ral constituțional. Așa dar el afi fost lo
viți mal mult de cât noi liberalii.

Voifi vota dar, D-lor, aceste cuvinte: Să 
trăesci Măria Ta, dar declar că ceea-ce am 
cerut la 1857 nu este încă îndeplinit și 
că speranța este încă în Rege, care va 
face ca în acăstă țără puterea să se ia pe 
față, iar nu prin scara din dos.

Efi am multă stimă către președintele 
consiliului, dar mărturisesc că n'așl fi a
vut curagiul să iafi situațiunea pe care 
a primit-o D-sa.

Când dupe alegerea lui Cu za-Vodă am 
fost chemat ca să compun ministerul, am 
întrebat: 'mi dai legea rurală ? Dacă nu, 
rămâi sănătos, Măria Ta. Efi nu umblu 
nici dupe portofolifi, nici dupe guvern cum 
a declarat că umblă D. Carp.

D-lor, efi cred că conservatorii trebue 
să facă concesiuni și să se democratiseze. 
D. Lascar Catargi a fost 40 de ani în 
în luptă și de aceea doresc astăgi să vină 
D-sa la putere, pentru că în 40 de ani de 
luptă D-sa a învățat multe și scie să facă 
concesiuni liberale.

In cestiunea tocmelelor agricole, nu 
scifi dacă era deosibire între D-sa și mine.

La putere trebue să vină numai acela 
pe cari 'I desemnează ori maioritatea ori 
minoritatea, dupe căderea guvernului. 
Și onor. D. Carp, a cărui francheță o re
cunosc, gicea anul trecut: sunt păîăsit de 

toți amicii mei, toți afi trecut unul la 
drăptă altul la stânga și am remas nu
mai efi...

D. D. Alexandrescu: Să trăiască Re
gele e acăsta ?

D. M. Kogălniceanu: Da, să trăiască 
Regele. Efi n'am șuerat pe nimeni, și vă 
rog să mă lăsațl să vorbesc cum scifi efi.

D. Carp a recunoscut că era părăsit de 
toți; D. Negrutzi trecuse la conservatori, 
alții nu mal erafi; și D. Maiorescu gicea 
că nici nu mai cutăză să-și pue candida
tura. Cu tăte acestea dupe 6 luni vedem 
pe D. Carp venind la minister cu 30 de 
partisanl, și pe D. Maiorescu că se alege 
în nisce județe unde n'a fost nici o-dată...

D. președinte, L. Catargi: D-le Ko
gălniceanu, permiteți-mi să vă spun că 
aceste cestiuni nu sunt relative la acest 
paragraf.

D. M. Kogălniceanu: Să nu socotiți 
că acăstă discuțiune ce fac acum este un 
act al ingeniăsei mele descoperiri; un o
rator mare englez s'a servit de acăstă 
formulă pentru ca să pătă spune ceea-ce 
a fost împedicat de a spune la timp.

De aceea gic și efi: Să trăiască Majes
tatea Sa Regele! Să trăiască Majestatea 
Sa Regina! Să trăiască mai cu seamă di
nastia ! Dar voifi gice cu entusiasm să 
trăiască dinastia, efi care nu am pe ni
meni spre a pune în locul EI, atunci când 
ne vom găsi în plină viață constituțio
nală și cu înfrățirea celor duoă partide 
cari astăgi trăesc în țără ca turcii cw 
muscalii.

—Se pune la vot opiniunea minorită
ței și se respinge.

— Se pune la vot ultimul paragraf al 
maiorităței și se primesce.

D. președinte, L. Catargi: D-lor, 
sunt șăse ore trecute. D. lonescu vrea să» 
explice cuvintele D-sale.

Voiți să prelungiți ședința?
Voci: Să rămâe pe mâne.
D. președinte, L. Catargi: Atunci și 

votarea în total o vom face tot mâne:
Voci: Da, da.
D. ministru al lucrărilor publice, 

Al. Marghiloman: Comunică Adunărei 
Mesagiul și proiectul de lege relativ la 
constituirea unui fond de reservă pentru 
drumurile de fer, și apoi adaogă:

D-lor, proiectul de lege acesta este în 
legătură cu budgetul drumurilor de fer, 
care se pune în aplicare peste 9 gile. Vă 
rog deci să acordați urgența.

—Se pune la vot urgența și se pri
mesce.

—Ședința se ridică la 6 și jumătate ore, 
anunțându-se cea următăre pe a duoa gi 
9 Decembre.

Ședința de la 9 Decembre 1888
Președenția D-lui președinte, Lascar 

Catargi, asistat de D-nii secretari G. D. 
Theodorescu, U. Boldescu și A. Simu.

— Ședința se deschide la ora 1 dupe 
amiagi.

807

— Presenți 144 D-nl deputați.
— Nu răspund la apelul nominal 29 

D-nl deputați, și anume :

In congediu:
D-nii G. Cantacuzino, G. Datculescu, 

I. Dimitriu.

Fără arătare de motive:
D-nii T. Anastasiu, N. G. Aslan, G. 

Berevoescu, G. Brătășanu, I. Cincu, Gr. 
Constantinescu, 0. Danaric, I. Demetriad, 
0. Ghițescu, A. Goilav, I. lancovescu, G. 
Lahovari, G. Levegeanu, M. Marascu, V. 
Mortzun, A. Peșacov, G. Robescu, I. 
Robescu, V. Poenaru, N. 0. Săveanu, D. 
Sturdza, M. Marghiloman, I. Grădișteanu, 
A. Hinna, G. Tocilescu, V. Pogor.

— Sumarul ședinței precedente se a
probă.

— Se acordă congedifi D-lui 6. Ros- 
novanu.

— Se trimit la comisiunea de petiți
uni : petițiunea D-nei Olimpia Etiad, a 
mai multor locuitori din orașul Tecucifi, 
a mai multor locuitori din comuna Ibă- 
nesci, județul Olt, a mai multor locuitori 
din comuna Uda, județul Argeș, a mai 
multor locuitori din comuna Cilibichioiu, 
județul Constanța, și aceea a preoților bi- 
sericei lonașcu din Slatina.

— Se trimit la comisiunea de indige
nate : petițiunile D-lor dr. Gamner și I. 
Parulski.

— Se trimite la comisiunea comunală 
petițiunea mai multor locuitori din cătu
nul Dorobanțul, pendinte de comuna Ga- 
rol I din județul Constanța.

— Se depune raportul comitetului de- 
legaților de secțiuni, asupra proiectului 
de lege relativ Ia creditul de 26.000.000 
lei, pentru retragerea biletelor ipotecare 
de la banca națională; șăpte raporturi 
ale comisiunei de indigenat, asupra, natu- 
ralisărei D-lor N. I, Macri, Ed. Contes- 
veller, St. Beck, Ghr. MogardicI, VI. 
KlinkievicI, Ion Fabini, G. I. Dogărescu; 
patru raporturi ale comisiunei financiare, 
asupra proiectelor de lege pentru deschi
derea unui credit de 18.750 lei, pe săma 
ministerului de interne, și a trei credite 
de 12.447, de 18.630 și de 50.000 lei, pe 
săma ministerului de resbel.

— Se trimite la comitetul delegaților 
de secțiuni petițiunea mai multor comer- 
cianți din Ploescl, relativă la proiectul de 
lege pentru reînființarea porturilor france 
la Galați și Brăila.

— Se trimit la comisiunea financiară: 
proiectul de lege relativ la deschiderea 
unui credit suplimentar de lei 65.000, pe 
săma ministerului de finance, și a unui 
credit extraordinar de lei 9.016, pe săma 
budgetului datoriei publice.

— Se trimite la comisiunea financiară 
proiectul relativ la deschiderea unui cre
dit suplimentar de lei 2.800, la cap. 3, 
art. 11 din budgetul ministerului dome
niilor.

— Se trimite la comisiunea financiară*.
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proiectul de lege relativ la deschiderea 
unul credit suplimentar de lei 13.130, 
pentru plata remiselor cuvenite factorilor pentru distribuirea telegramelor.— Se trimit la secțiuni: proiectul de lege relativ la determinarea condițiunilor 
și drepturilor ce trebue să aibă Statul de a stabili comunicațiuni telegrafice safi telefonice pe proprietățile private, comunale safi domeniale ale Statului, și proiectul de lege relativ la Înființare de taxe peste prevederile legei maximului In comuna rurală Răducănenii din județul Fălcifi.— Se trimit la comisiunea financiară: 
duoă proieete de lege pentru deschiderea pe sân* ministerului de resbel, a duoă credite suplimentare, unul de 13.000 lei, la cap. XVI, art. 64 și 65, și altul de 
25*000 lei, la cap. I, art. 3 din budgetul acelui minister pe exercițiul 1888—1889.— Se trimite Ia comisiunea financiară proiectul de lege relativ la deschiderea unul credit extraordinar de lei 1.500, pe 
âăma ministerului agriculturel, industriei, comercialul și domeniilor.D. ministru de flnanee, M. Germani, presintă Adunărei proiectul de lege prin care Statul renunță la beneficiul adjudecațiunel din ordonanța tribu
nalului de Fălcifi No. 267 din 1887, și apoi adaogă:

D-lor deputați, prin acest proiet de lege 
guvernul cere ca Statul să renunțe la be
neficiul de adjudecațiune rămasă pe săma 
sa, prin o ordonanță a tribunalului de 
Fălcifi. S'a vîndut o casă pentru 47 lei și 
45 de bani pentru imposite datorite. Ad- 
judecațiunea a rămas definitivă; expropri- 
ații sunt doi; se răgă să plătăscă Statului 
ceea-ce datorăză, ca să rămână proprie
tari. Am crezut că nu e bine ca Statul să 
beneficieze de acestă vln^are, și prin vo
tarea acestui proiect de lege. Statul ar 
putea să renunțe. (Aplause).

Voci: Urgență.
—Se pune la vot urgența și se primesce.D. G. Drâghiel: D-lor, mal mulțl D-nl 

deputați, văzând că actuala lege a pensiu
nilor e nedrăptă, afi formulat următorul 
proiect de lege:

PROIECT DE LEGE
Subsemnați!, vânând că actuala 

lege a pensiunilor nu este echita
bilă, propunem reformarea ei în 
parte, și ast-fel:

Art. 1. Toți funcționarii Statu
lui civili și eclesiastici, fie ei ro
mâni sati străini, cărora li s’a re
ținut parte din salarii, ati dreptul 
la o pensiune calculată proporțio
nal din salariul celor trei ani din 
urmă, și anume:
a) 25 la sută dupe 10 ani de servicii;

. 15 »

. 20 ,
6J85

*aJ50

d) 6 5 la sută dupe 2 5 ani de servicii;
^80, „ 30 „ „

Acel cari au cumulat diferite func
țiuni vor avea dreptul numai dupe 
salariul cel mal mare.

Art. 2. Persona care va cere pen
siunea va trebui să aibă etatea de 
50 ani împliniți sad o b61ă incura
bilă, care *1 va face impropriii ser
viciului, constatată de trei medici 
jurați și aprobată de consiliul me
dical superior.

Art. 3. Soția fără copil a func
ționarului defunct va avea dreptul 
la jumătate din pensiunea soțului 
săă, dacă va proba că a fost căsăto
rită cu el cel puțin trei ani.

Art. 4. Fie-care copil al func
ționarului sad pensionarului de
funct, fie el bărbat sau femee, va 
avea dreptul la o pătrime din pen
siunea tatălui lui, pănă la etatea de 
21 ani împliniți. Dacă numărul co
piilor va fi mal mare, întrăga pen
siune se va divide egal între copii 
și mama lor.

Art. 5. Femeea care se va căsă
tori cu un pensionar nu va avea 
dreptul la pensiunea soțului săfi, 
dacă nu va proba că are copii năs- 
cuți din acea legitimă căsătorie.

Art. 6. Soția funcționarului sad 
pensionarului defunct perde pen
siunea, dacă se va remărita. De a
semenea perde pensiunea și fata 
pensionarului sad funcționarului în 
momentul căsătoriei ei.

Art. 7. Dacă din o causă 6re-ca- 
re, copiii minori s’ar pune sub o al
tă tutelă de cât aceea a mamei lor 
naturale, sad dacă soția nu ar fi 
mama acelor copii, atunci pensiu
nea cuvenită se va împărți, luând 
soția și minorii fie-care câte o por
țiune egală.

Art. 8. T6te pensiunile existente 
se vor controla și, nefiind conforme 
legei presente, se vor reduce sad a
nula cu totul.

Rugăm pe onor. Cameră a admite 
urgența pentru votarea acestei legi.

G. I. Prăghici, E. Mavrocordat, 
G. Emandi, Ulyse Boldescu, C. Vra
bie, D. Stăncescu, M. N. Pacu, I, 
Stefănescu, Gh. Softa, I. Nucșo
reanu, G. V. Andrieș, M. Climescu, 
G. M. Stroici, Dr. Atanasescu, C. 
Răileanu, N. S. Săulescu, Gh. Bur- 

gliei ea, N. Nichiforescu, T. Silion, 
I: Negrea, Er. Sturdza, Chr. Suli- 
otis, G. Macarescu, C. Bobeică, N. 
Voinov, D. Alexandrescu, P. I. Cer- 
nătescu, I. Rășcanu, Lazăr Niculescu 
Voitineanu, C. D. Găbunea, M. A- 
damescu, Dr. Macridescu, L. V. 
Goilav, G. G. Deleanu, Miclescu C. 
I. G. Poenaru-Bordea, N. Ion.

D. președinte, Lascar Catarg!: Se
va trimite Ia secțiuni.D. N. Dr&ghicl: Un număr de peste 
40 deputați vă răgă să bine-voițl, D-lor, 
a admite urgența în secțiuni asupra a- 
cestul proiect de lege.D. N. lonescu: D-le președinte, efi 
sunt contra urgenței, nu pentru că n’așl 
recunăsce necesitatea de a se reforma le
gea pensiunilor, dar pentru că o aseme
nea lege trebuia să vină din partea gu
vernului; și un guvern care a adus atâtea 
proiecte de reforme vă înduoițl D-vdstre că 
nu ar aduce și refoma acăsta?

D-lor, acăsta este o cestiune financiară 
in cel mal mare grad și in cestiuni finan
ciare este mal mult in căderea guvernu
lui să aducă reforma, mal cu sămă că a- 
căsta e o reformă anunțate deja. Dar afară 
de acăsta, ceea-ce faceți D-văstre este o 
lipsă de Încredere in minister. Vedeți, efi 
pun cestiunea de încredere și acei cari afi 
Încredere In minister să bine-voiască a 
nu vota urgența.D. ministru de flnanee, M. Germani : D-lor deputați, guvernul n’a a
nunțat o reformă in ceea-ce privesce le
gea pensiunilor; guvernul a anunțat un 
proiect de lege relativ la stingerea safi a
coperirea deficitului care se produce in 
casa pensiunilor; acel proiect de lege voim 
să’I presentăm neapărat in sesiunea ac
tuală.

Nu e insă mal puțin adevărat că și gu
vernul s’a preocupat de legea pensiunilor, 
având in vedere că funcționarii Statului, 
dacă dafi serviciele lor țărei, trebue să aibă 
și ei In vedere o asigurare pentru exis
tența lor in viitor, și e drept, e bine să se 
voteze o lege prin care funcționarii Sta
tului să fie pentru viitor mai bine garan
tați de cât prin legea actuală. Cu tăte a
cestea, guvernul nu pdte promite pentru 
sesiunea actuală o nonă lege a pensiunilor, 
pentru că o asemenea reformă ar aduce 
negreșit un gol însemnat in budget. Și 
apoi nici nu pot să’mi dafi săma de golul 
ce ar aduce acest proiect de lege care se 
propune acum, pentru că el cere un stu
dii! dre-care și la prima citire nu cred că 
ar putea cine-va să vadă care ar fi golul 
ce s’ar produce.

Efi am studiat acăstă cestiune și m’am 
preocupat în special de sdrta funcționa
rilor actuali, cari speră, cu drept cuvânt, 
la o posițiune tn viitor mai bună și mal 
asigurătăre de cât aceea pe care le-o dă 
legea de astăzi. De aceea declar că voifi
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lua tn considerațiune acest proiect ce s’a 
propus astăgi, voifi studia cestiunea și 
cred că pentru sesiunea viitdre pot veni 
cu o propunere de reformă a legel pensiu
nilor. Pentru astăgi atât este tot ceea-ce 
pot promite.

Acăsta e declarațiunea guvernului.
D. N. Voinov: D-lor, iată pentru ce 

am cerut cuvântul spre a susținea urgen
ța : Nu este aci cestiunea de încredere 
sati neîncrederea în minister; acel cari 
aii subscris acest proiect de lege nu pro
pun un proiect definitiv, care să nu se 
pdtă modifica dupe Cerințele împregiură- 
rilor financiare, dar el aii simțit o-nece- 
sitate ca cu o oră mai înainte să se aducă 
în discuțiune acăsta cestiune, și tocmai 
motivele pe cari le-a dat D. ministru de 
finance mă fac pe mine să insist mai 
mult spre a se admite urgența. Sunt ani 
mulți de când se tot gice că guvernul are 
să aducă un proiect de lege pentru modi
ficarea legel pensiunilor, și unele guver
ne chiar ’l-aâ. adus, dar tdte afi rămas în 
cartdnele Camerei, și promisiunile afi fost 
numai vorbe în vânt.

D. ministru de finance, căruia trebue 
să 'I fim recunoscători că în tdte cestiu
nile nu face paradă de promisiuni și spu
ne curat lucrurile cum sunt, declară că 
anul acesta nu pdte aduce un asemenea 
proiect de lege, și acăstă declarațiune mă 
face să susțifi și mai mult urgența pro- 
punerei ce s’a presentat astăgi.

Atât este de adevărat că legea actuală 
a. pensiunilor este o lege strigătdre la Cer, 
din punctul de vedere al dreptății, în cât 
vedem pe tdtă giua sub ochii noștri ne
dreptatea care se face de Cameră când 
vin petițiuni de la văduve cu copil, safi 
de la funcționarii bătrâni, cari afi servit 
19 ani și 11 luni și cari ne având un ser
vicifi de 20 de ani împliniți și vârsta de 
60 de ani, nu afi nici-un drept la pensi
une. Insă ce se face ? Ce facem pe tdtă gi
ua ? Facem nedreptatea cea mal stregă- 
tdre la Cer; acel cari afi în acăstă Came
ră amici, cunoscuțl, rude, vin și ne cer 
subsemnăturile ndstre și facem pe fie-care 
gi câte un proieet de lege de pensiuni lui 
X, lui Y, lui Z, și acăsta, pentru ce ? Pen
tru că vedem inichitatea legel ; însă ce 
facem cu acăsta ? Facem o reparațiune a 
inichităței actualei legi, numai în folosul 
acelora cari pot găsi sprijin, favdre safi 
trecere în Cameră; iar alții, cari afi ace
leași drepturi, dar nu și aceleași protec- 
țiuni, stafi prin coriddrele Camerei safi 
chiar în curtea Mitropoliei și plâng.

Ce se mai întâmplă, D-lor ? Pe de o 
parte budgetul pensiunilor este încărcat 
până a lăsa necontenite deficite, iar pe de 
altă o sumă de pensionari de aceștia fa- 
vorisațl de Cameră se înscrifi în budget 
sub felurite denumiri de rente viage
re, recompense naționale, ajutări, etc. 
Când s’a votat legea actuală a pensiunilor 
și s’a hotărît ca casa pensiunUor să fie o 
casă separată, legiuitorul a avut în vede
re să pună o limită până unde să se o- 

prăscă sarcina Statului în privința fon- । 
durilor ce are a servi casei pensiunilor.

Dar ia vedeți cum inichitatea legel ne 
a silit să eludăm acăstă disposițiune a ei, 
și să încărcăm necontenit și fără nici o 
normă budgetul general al Statului cu 
tot felul de pensiuni, sub diverse titluri.

Astăgi avem duoă budgete de pensio
nari, unul al casei pensiunilor pentru 
pensionarii înscriși conform lege! actu
ale, și altul pentru pensionarii cari nu afi 
putut îndeplini condițiunile nesăbuitei 
legi a pensiunilor, dar cari afi avut tre
cere în Parlament și cari sunt plătiți de 
ministerul de finance; iar nenorociți! a
ceia cari n’afi găsit șăpte deputați cari 
să facă și pentru dânșii o propunere în 
Cameră, aceia mor de fome cu o spuză de 
copil pe capul lor, dupe 19 ani și 360 de 
gile de servicifi, și ne blestemă când văd 
că votăm pensiuni la alții, de și drepte, 
dar pentru dânșii nu facem aceeași drep
tate.

Iată dar, D-lor, motivele cari mă 
fac să susțin urgența acestei propu
neri, pentru ca să punem o-dată capăt 
acestei monstruăse inichitați. Efi nupledez 
causa mea, nu am rude cari să aspire a fi 
pensionari, și cât pentru mine, mulțu
mesc lui Dumnegefi că n’am ajuns la si
tuațiunea aceea de a trăi din pensiune; 
dar nu trebue ca aceia cari avem miglăce 
să ne recriăm în contra pensionarilor, nu 
este bine ca acei cari avem o avere câști
gată de noi safi moștenită de a gata, să 
ne uităm cu ochi răi safi nepăsători la 
acei cari afi sacrificat cei mai frumoși ani ai 
vieței lor în serviciul Statului, nu trebue 
să uităm că pensiunea este averea cea mai 
nobil câștigată, prin o muncă asiduă și 
onestă, căci abusurile și prevaricațiunile 
sunt cașuri isolate și excepționale, iar o
nestitatea și sărăcia este regula generală 
a bieților funcționari; nu esterdrept, nu este 
uman, nu este moral chiar să trimitem a 
cerși pe funcțiănarul infirm căruia ’I mal 
lipsesc duoi, trei ani până la vârsta de 60 
ani safi duoă, trei săptămâni până la ter
menul de 20 ani de servicifi, safi încă, 
ceea ce nu este mai puțin monstruos, 
chiar când a împlinit 30 de ani de servi
cifi, și nu mai e în stare a-’și continua 
înainte serviciul împovărător care ’I-a rui
nat sănătatea, să ’l lăsăm în prada mi- 
seriei cu întrăga lui familie așteptând 
sub bolta cerului încă patru, cinci ani 
până să împlinăscă etatea de 60 de ani.

De aceea, D-lor, cred că proiectul de 
lege ce s’a propus astăgi este de cea mai 
imperiosa urgență, căci prin el se va re
gula situațiunea funcționarilor pe viitor, 
și se va face o mare dreptate funcționa
rilor bătrâni safi moștenitorilor lor să
raci, cari bat pe tdtă giua la ușa Came
rei, și cari ne silesc să avem astăgi, deo
sebit de budgetul ordinar al casei pen
siunilor, un al duoilea budget pentru cei 
desmoșteniți de legea actuală, dar numai 
pentru acei cari afi putut găsi protectori 
aci între noi.

309
Iată, D-le președinte, motivele pentru 

cari susțin urgența.
D. G. Apostoleanu: D-lor deputați, 

’mi permit a vorbi contra urgenței, fără 
a invoca înaintea D-vostre nici acele con
siderente că unii din funcționarii Statu
lui pot să se afle într’o stare penibilă, 
nici împregiurarea că legea pensiunilor 
presintă 6re-carl neajunsuri, căci nici o 
lege nu păte fi așa de perfectă în cât să 
nu pdtă fi supusă criticei. Este constatat 
că ori-ce lege a pensiunilor, și orl-cum 
se va face, până ce nu ’și-va schimba cu 
totul principiul de a se da pensiune nu
mai conform reținerel, are să ajungă la 
un grad ore-care de nedreptate, căci dacă 
nu va fi termenul de 20 ani, și va fi de 
17 safi de 15, atunci, precum cel ce 
nu are agi 20 ani împliniți, și ’i mai 
lipsesce 10 safi 11 luni, nu păte lua pen
siune, tot așa se păte întâmpla și cu cele- 
alte termene. Prin urmare, ori-ce s’ar 
face, pe cât timp legea pensiunilor va fi 
basată pe principiele actualei legi, răul 
nu va putea fi îndreptat; acesta nu se 
păte îndrepta de cât numai când legea 
pensiunilor va fi basată pe principiul re
ținerel și restituire!, care ori când se păte 
da. Efi sunt contra urgenței, pentru că 
cestiunea acăsta cere un studifi amănun
țit, și este în legătură strînsă cu budge
tul țărei. S’a vorbit despre viitorul func
ționarului; trebue lăsat la inițiativa lui ca 
săsegândăscă la viitor; înțeleg sentimen
tele generăse de cari sunteți conduși, dar 
nu trebue perdut din vedere și responsabi
litatea ce trebue a sejăsa individului pen
tru faptele sale... (întreruperi, sgomot).

Nu trebue discutată cu iuțălă o lege 
de atâta importanță, cu care sunt legate 
atâtea principii și mai cu sămă o cestiune 
financiară de atâta importanță, cum a 
gis onorabilul representant de Iași, când 
noi nu cunăscem destul de bine situațiu
nea financiară și când sunt alte cestiuni 
la ordinea gile! mult mai importante, cari 
ating întrăga țâra, cum este cestiunea re
lativă la săteni.

Așa dar, fiind-că onor. Cameră nu se 
păte ocupa mai ântâifi de cât de cestiu
nile cele mai importante, și acăsta nu este 
cea mai importantă, și fiind acăsta o ces- 
țiune financiară, rămâne ca guvernul să 
se pronunțe, când miglăcele financiare ’i 
vor permite.

Efi rog pe onor. Cameră să nu admită 
urgența, ci să ne dăm timpul la studiul 
altor cestiuni mult mai importante de 
cât acăsta.

— Se pune la vot urgența și se res
pinge.

D. președinte, Lascar Catarg!: D 
Stanian are cuvântul.

D. R. Stanian : D-le președinte, re- 
servându’’mi dreptul de a vorbi la timp 
când va veni în discuțiune propunerea 
pentru reînființarea porturilor-france Ga
lați și Brăila, am onăre acum a depune 
pe biuroul onor. Camere o petițiune și 
un memorifi semnat de un număr consi-
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derabil de locuitori din Ploescl, din. cari 
mulțl sunt comercianți și industriași, cari 
protestă cu o îngrijire deosebită in contra 
acestei reînființări a porturilor-france.

D. președinte, Lascar Catargi: Se 
va trimite la comitetul delegațior.

D. Duca are cuvântul.
D. G. Duca: D-le președinte, am ondre 

a vă comunica o petițiune a mal multor 
locuitori de pe moșia Sinesci-Crătunesci, 
din județul Ilfov, cari cer a li se da pă
mânt, fiind-că el, cu ocasiunea aplicărel 
legei Însurățeilor din 1878, aii fost ne
dreptățiți ; in loc de a li se da căte 11 po
gdne, adică un pogon pentru casă și 10 
pentru arătură, li s’ad dat numai câte 8 
pogdne și acâsta fiind-că comisiunea nu
mită pentru Împroprietărirea lor a pro
cedat rău când a constatat numărul po- 
gdnelor ‘ moșiei Sinesci a Statului, căci 
atunci a luat In considerațiune numai nu
mărul pogonelor moșiei Sinesci, care era 
de 1.200 pogdne. In loc dea lua numărul 
total al trupurilor moșiei care era format 
din moșia Sinesci și Crătunesci, cu care 
se arenda împreună.

Prin urmare, în loc de a număra 2.600 
pogdne, a numărat numai 1.200 pogdne. 
Și fiind-că, conform legei, nu se putea da 
de cât jumătate din numărul pogdnelor 
cari compunea moșia acești locuitori aâ 
fost nedreptățiți.

De aceea, supuind la cunoscința D-vds
tre acâstă petițiune, vă rog să le faceți o 
dreptate In privința acesta.

D. președinte Lascar Catargi: Se 
va trimite la comisiunea de petițiunl.

Acum D. Deleanu are cuvântul.
D. C. Deleanu : D-lor, ași ruga pe 

D. ministru al cultelor și instrucțiunel 
publice să bine-voiască a ne face cunoscut 
dacă este dispus să dea satisfacțiune ne
număratelor cereri ce s’a& făcut împri- 
vința bisericei lonașcu din Slatina.

D. președinte, Lascar Catargi: 
Bine-voiți a depune interpelarea la 
biurod.

D. C. Deleanu: Iată interpelarea mea:

„Aduc respectuosă întrebare D-lui mi
nistru al cultelor și instrucțiune publice 
dacă nu crede că este timp să acorde sa- 
tisfacțiunea nenumăratelor rapdrte făcute 
acelui onor, departament din partea în
grijitorului bisericei lonașca din Slatina, 
privitdre la facerea unei reparațiuni in- 
dispesabile acelei S-te biserici, cum și in- 
ființarea unui clopot, căci câte-’și trefle 
clopotele ce existați sunt sparte.

Acea sântă biserică dispune de un ve
nit anual, pvovenind din moșii de mai 
mult de 150.000 lei, dar care se întrebu- 
ințeză cu totul în alte cheltueli de cât 
nevoile bisericei. Cred că este timp a se 
trece la budget alocați unea necesară în 
scopul propus mai sus.“

D. președinte, L. Catargi: Se va 
comunica guvernului.

Acum D. Blaramberg are cuvântuL
D. N. Blaramberg: Am cerut cuvân>- 

tul, D-le Președinte, pentru ca să depun 
pe biuroul Camerei următdrea propunere, 
care de sigur va merge la secțiuni.

Acostă propunere e privitdre la expo
sițiunea de la Paris și e subscrisă de a- 
prdpe 100 deputați. (Aplause).

Iată propunerea :

PROPUNERE
Având în vedere că e de o însem

nătate de ântâiul ordin pentru Ro
mânia de a ocupa un loc vrednic și 
onorabil la exposițiunea universală 
de la Paris din 1889, pentru că a- 
câstă ocasie ’I va permite să dea do
vadă despre progresele realisate atât 
de agricultori cât și de industriași, 
să facă cunoscute produsele el, și, 
prin urmare, să pregătâscă expor- 
tațiuni și desfaceri al căror progres 
și desvoltare va putea fi un isvor 
de bogăție pentru țâră;

Având în vedere că de 4 luni un 
mare număr de producători se pre
gătesc și ’și impun chiar jertfe spre 
a putea lua parte la acest mare 
concurs internațional;

Având în vedere că este în inte
resul general ca dorința expunăto- 
rilor, de a ’șl vedea expuse produ
sele muncei și industriei lor, merită 
să fie încuragiată prin tâte miȘlo- 
cele și de către toți;

Având în vedere că un comitet 
național s’a înființat In Bucurescî, 
în scopul participărel României la 
exposițiunea universală de la Paris, 
care comitet numără în sinul săti 
persone din tote partidele, fără de
osebire de colore politică, și are ra- 
mificațiuni deja într’un mare număr 
de județe;

Având în vedere că acest comitet 
național, pe lângă lucrările proprii 
ale exposițiunel, îșl propune a tri
mite la Paris — cu cheltuiala sec
țiunel române, dacă miȘlocele ’I vor 
permite — un 6re-care număr de a- 
gricultorl și industriași, cari vor 
putea ast-fel să cerceteze la fața lo
cului progresele îndeplinite, și să fo- 
losâscă de studiul lor spre a intro
duce, fie-care în ramura sa, îmbu
nătățirile ce va fi observat, resultat 
care va fi spre folosința țărel întregi;

Având în vedere că tote cele-alte 
State ale lumei civilisate — chiar 
acele cari nu iau parte oficială la 
exposițiune — vin în ajutorul ini- 

țiativel private, fie prin subvenți- 
unl, precum a făcut guvernul Bel
gian care dă 600.000 lei, cel Spa
niol care dă 500.000 lei, fie precum 
a făcut Anglia care a împuternicit 
pe lordul-primar al Londrei să se 
pună în fruntea comitetului național 
al exposițiunel engleze; și că Ro
mânia , fără înduoială, nu va rămâ
nea mai îndărătul acestei mișcări și' 
nu se va pune ea singură la index;

Având în vedere că pentru chel
tuelile secțiunel române la exposi
țiunea universală de la Paris din 
1867, guvernul Român alocase su
ma de un milion, și pentru exposi
țiunea de la Viena din 1873 suma 
de 800.000 lei;

Având în vedere că guvernul de 
și nu ia parte oficială la exposițiu- 
nea dm 1889, cum a făcut’o altă 
dată, totuși nu pote rămânea ne- 
păsător față cu o cestiune națională, 
și să nu răspundă dorinței producă
torilor români, rîvnitori de a arăta 
lumei progresele săvârșite de dânșii, 
și de a se folosi de învățăturile ce 
vor culege la acâstă întâlnire a po
potelor;

Având în vedere că Românii, cari 
s’ati arătat pe câmpii de bătălie în
tr’un mod atât de strălucit, trebue 
șă vizeze și la mândria de a se înfă
țișa tot ast-fel în domeniul pacific 
al industriei, agriculturel, sciințel 
și artelor,

SubsemnațiI
Facem apel la patriotismul și la 

iubirea de progres de cari sunt în
suflețite Corpurile legiuitore, și pro
punem a se acorda o subvenție de 
200.000 lei noul, spre a se acoperi 
parte din cheltuelile cărora comi
tetul național al exposițiunel va 
trebui să facă față, ca să potă re- 
presenta România cu demnitate la 
exposițiunea universală din 1889.

Lascar Catargi, Ion N. Lahovari, 
N. Filipescu, E. Mavr acordai, Ion 
M. K. Epureanu, Gr. Triandafil,C. 
Olănescu, M. Caracostea, C. C. A- 
rion, Ion O. Grădișteanu,C. Kogăl
niceanu, G. Măcărescu, Dr-I- Atana- 
sescu, I. Stănescu, P. Brătășanu, 
C. Ressu, Al. Gr. lonescu, I. P- Bar 
lanolu, A. Simu,'Gr. Crissenghi, I. 
Văsescu, loseph T. Oroveanu, D- 
B. Bosetti, D. P. Economu, Al. Fe-
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riceanu, Dr. Severeanu, George Em. 
Lahovari, G. Miclescu, D. Alexan
drescu, N. S. Săulescu, A. Enaco- 
vici, Th. Silion, T. Galimaki, G. D. 
Gabunea, Ion D. Negulici, Chr. Su- 
liotis, G. G. Lecca, M. Marghiloman, 
I. Dimitriade, G. Roznovanu, Gh. 
Softa, Receanu C., C. Dobrescu, C. 
C. Dobrescu, M. Tzoni, P. I. Cernă- 
tescu, Radu C. Pătărlăgeanu, G. T. 
Grigorescu, Christu S. Negoescu, I. 
N. lancovescu, B. Dimitropolu, V. 
G. Poenaru, M. Mateescu, T. Buzdu
gan, K Vlădoianu, N. Nicorescu, I. 
Nucșoreanu, Gr. Constantinescu, M. 
N. Pacu, L. Niculescu, D. Nicola- 
ide, II. Isvoranu, S. Șomănescu, An. 
Ștefănescu(dr.),I. Macridescu (dr.), 
D. Stăncescu, Er, Sturdza, G. Gâță, 
O. Popovici, I. T. Dimitriu, G. G. 
Tocilescu, Urseanu Valerian, G. D. 
Bădulescu, N. Nichiforescu, N. Bla- 
ramberg, G. D. Pallade, N. Ceaur As
lan, Tache lonescu, G. Burghelea, C. 
Gesianu, U. Boldescu, C. Bobeica, 
M. N. Săulescu. C. D. Popescu, Fdtu 
lacob, M. Balș, C. C. Deleanu, St. I. 
Pleșia, N. lonescu, G. lamandi, I. 
G. Lecca, M. L. Adamescu, G. A* 
Borănescu, G. Vrabie, Lupu Bog
dan, C. Vericeanu.

D. președinte, L. Catargl : D-lor. 
Adresa la Tron nu s'a votat ieri In total; 
prin urmare, se pune acum la vot cu bile.

D. C. Bobelca: D-lor, este un prece
dent cunoscut de toți că resp unsul la Me
sagiul Tronului se votăză cu apel nomi
nal, adică cu vot pe față pentru și contra.

D. C. Leca: D-lor, conform regula
mentului este să se voteze tot-d’a-una cu 
apel nominal, afară dacă 15 daputați cer 
votul cu bile.

Voci: Suntem 15.
I). președinte, X. Catargl: Atunci 

se pune la vot cu bile.
Adunarea procede la vot, și resultatul 

scrutinului este cel următor:

Votanți................................132
Maioritate absolută . . .67
Bile albe.................................. 95
Bile negre............................. 37

B/preșeâUte, X. Catargl: Aduna
rea a adoptat Adresa.

Acum tragem la sorți comisiunea care 
trebue să însoțăscă biuroul pentru pre- 
sentarea Adresei.

—In urmatragerei sorților, comisiunea 
se compune din D-nii deputațl al căror 
nume urmăză:

D-nii T. Calimach, Caton Leca, A. E- 
nacovici, I. lancovescu, L.Nicolescu Voi- 
tineanu, N. lonescu, 0. Raileanu, Cr Vra

bie, I. Negulici, Chr. Negoescu, M. Balș, 
D. Alexandrescu, C. Ressu, T. Nica, Gr. 
Păucescu, C. StroicI, *M. Climescu, M. 
Pacu, G. Softa, C. C. Arion.

D. C. Ressu: Am ondre să adresez 
D-lui ministru al lucrărilor publice urmă
tdrea interpelare:

„Are D. ministru cunoscință că taxa de 
cheiagiti înființată prin legea de la 26 
Martie 1873, sub cuvânt că la Galați este 
o bucățică de cheiti, se percepe exclusiv 
numai de la bastimentele ce ancorăză în 
Galați; și dacă, prin urmare,în fața aces
tui excepțional tratament ce se face a- 

.cestul port și care ’i causăză mari daune, 
D*sa are de g&nd să ia veri-o disposițiune 
pentru a face să înceteze o așa stare de 
lucruri

D. ministru lucrărilor publice, Al. 
Marghiloman : Voiti studia cestiunea și 
voiti răspunde în termenul regulamentar.

D. C. Ressu : Fiind-că am ondrea să 
fiti ascultat de D. ministru, 'mi permit a 
*1 mai ruga să bine-voiască a ’mi respunde - 
dacă scie D-sa că orașul Galați nu este 
legat, ca tdte cele-alte capitale de județ 
din țără, prin un tren accelerat cu partea 
de sus a Moldovei, și dacă are de gând 
D. ministru să ia veri-o măsură pentru a 
face să se pună capăt acestor miserii ce 
se fac acelui oraș ?

D. președinte, L. Catarg!: Se va co
munica D-lui ministru.

Acum d. N. lonescu are cuvântul pen
tru o explicare.

D. N. lonescu: D4e președinte, este 
un drept al fie-cărui din noi, consacrat 
prin o disposițiune expresă a regulamen
tului, acela de a da explicațiuni asupra 
cuvintelor ndstre, pentru a evita ori-ce 
neplăcută interpretațiune ce s’ar putea 
da unor cuvinte. Acăsta ar fi mai mult o 
afacere Intre fie-care din noi și D-vdstră, 
D-le președinte, căci dacă D-vdstră n'ațl 
găsit cas de chiemare la cestiune sati la 
ordine a deputatului pentru cuvintele ros
tite, nimeni altul nu mai are dreptul să 
dea o defavorabilă interpretare acelor cu
vinte.

Eti ieri țm avut ondre să vorbesc asu
pra paragrafului Adresei relativ la armată 
și am presentat dre-cari observațiuni, 
dre-carl criticism e, în cari regretam că D. 
ministru al instrucțiune! publice nu era 
de față, fiind-că speram că vom avea un 
răspuns satisfăcător, de dre-ce criticismele 
ati avut un caracter cu totul anodin. Nu 
așa a înțeles D. ministru de resbel, care 
pentru acăsta este la resbel, ca să nu ia 
lucrurile de anodine și D-sa s’a plâns cu 
un ton acerb că eti ’i-ași fi făcut lecțiuni.

Eti nu sunt amic politic al D4ui mi
nistru de resbel, dar țin să 'I fiti amic po
liticos, și când am Zis că aștept de la D-sa 
o înțelegere cu D. ministru al instrucțiu
nel publice, pentru ca să transfere pe în
vățătorii cari ati fost maltratați cu oca
siunea represiunilor militare, D-sa a Zis 
că eti am atacat demnitatea armatei. Mi 
se pare că D. ministru a pus o interpre

tațiune malevolă și gratuită asupra cu
vintelor mele. Acum sunt dator să dati 
explicațiuni asupra acelor cuvinte și acăs
tă explicațiune este : sunt Învățători cari 
s’ati maltratat de oficeri cu ocasiunea re
presiunilor militare. Acel învățători sunt 
la locul lor și ași fi dorit ca ministrul de 
resbel să fi făcut anchetă și să se încre
dințeze de adevărul fiselor mele pentru 
ca D. ministru al instrucțiune! publice 
să dea satisfacțiune acelor învățători, din 
car! pot cita, ca exemple, pe învățătorul 
din Jilava, pe învățătorul din Fulga, pe 
învățătorul din Păucesci, pe învățătorul 
din Slănic. Aceștia ati fost maltratați de 
oficeri, dar ei nici nu sunt dați judecățel 
nici nu sunt puși în suspensiune din func
țiune, așa în cât posițiunea lor înaintea 
copiilor este o posițiunedin cele mai triste, 
când copiii sciti că învățătorii lor ati fost 
pălmuițl fără a fi trădați înaintea justiției.

Iată ce-am Zis eti : las pe D. ministru 
de resbel să cerceteze aceste fapte și aș
tept de la D. ministru al instrucțiune! 
publice să ia o măsură reparatrice pentru 
acești învățător! cum și pentru âlțil; căci 
nu este destul de a (Jice, cum a $is D. 
ministru de resbel, că în armată nu se 
bate, când noi seim cu toții că se bate. 
Acum pdte nu se bate cum s'a bătut cu 
ocasiunea represiunilor, dar în tot cașul 
avem dreptul să ne adresăm Majestățel 
Sale Regelui, de ale cărui Simțiminte 
suntem convinși că sunt în consonanță cu 
ale poporului întreg, când este vorba de 
a se trata soldatul ca și oficeful, adică cu 
politeță.

D. ministru răspunzând a Zis: D. lo
nescu cere să civilisăm armata și tot D-sa 
Zice că sunt oficeri fdrte umani, fdrte ci- 
vilisați. Apoi ce însemnăză acăsta ? Pen
tru că sunt oficeri civilisâțf, nu era ne
voie armata de a fi civHisată ? D. minis
tru a răspuns că oficierii sunt fdrte poli- 
ticoși; D-sa s’a înșelat asupra cuvintelor 
mele, și nu’l voiti trimite la Academie, 
dar '1 voiti trimite la scolele divisionare, 
pentru că cuvântul de civilisațiune este 
altul și cuvântul de civilitate este altul. 
Oficieri! o recunosc că sunt fdrte civili- 
sațl,dar armata îu campania rescdlelor nu 
a fost civilisată.

Prin urmare, D-lor, dati acăstă expli
cațiune cuvintelor mele: N’am înțeles să 
atac armata și nici am atacat’o; dar am 
exprimat o dorință și cred că sunt în drep
tul meti de a o exprima, că armata—când 
face operațiuni, mal ales de acele pe cari 
le-a făcut în județele resculate astă primă- 
vără—să fie pătrunsă de înaltul sentiment 
de civilitate, că adică nu merge ca într'o 
țeră străină ca să se pdrte aspru, căci 
chiar când merge în resbel trebue să se 
pdrte cu civilitate; și când s’ati atacat în
vățători! și s’ati maltratat este de datoria 
guvernului să dea o satisfacțiune, nu nu
mai persdnei acelui învățător, dar simțu
lui public.

Iată, D-lor, explicațiunile pe cari le 
dati cuvintelor mele că este nevoe de a sș
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civilisa armata; manținând expresiunea, 
nu am Înțeles că oficierii ati nevoe de ci- 
vilisațiune, dar am înțeles că armata tre- 
buesă fie pătrunsă desimțimentul frater- 
nitățel cu poporul din sinul căruia aii eșit 
și soldațil și oficierii.

D. ministru de resbel s’a adresat la 
mine ca la un anarhist de profesiune, de 
și acum nici în scdla socialistă nu mal 
sunt anarhiști și revoluționari. D-sa gice: 
D. lonescu prin acăsta vrea să ne ducă la 
baionetele inteligente. Nu am înțeles a- 
cesta când am făcut observațiunile mele, 
dar am înțeles ca comandanții să fie in- 
teligenți și umani și civilisați, și am dat 
probe că aâ fost căpitani cari au man- 
ținut trupele în limitele bunei cuviințe 
chiar dupe ce se dedeseră ordine severe.

Acestea sunt cuvintele ce am avut să 
spun ca explicare către D. ministru de 
resbel, în urma cuvintelor D-sale acerbe, 
și mal ales dupe pretențiunea D-sale ca 
să nu’i facem observațiuni, picând că nu 
primesce lecțiuni. Ei, D-lor, noi suntem 
aci pentru a ne da lecțiuni reciproce, căci 
controlul fără censură nu pdte să fie.

Am usat de un drept pe care fie-care 
din noi ’l are, și nu admit ca să se dea 
altă interpretare de cât aceea pe care o 
daâ eâ cuvintelor mele. Eh am voit ca D. 
ministru să fie pătruns că armata, prin 
comandanții ei, are nevoe să fie civilisată.

Fiind că D. ministru de resbel a mai 
lăsat să întrevedem că Occidentul este viza 
ndstră, ’i voiâ spune D-sale că în nici o 
parte din Occident, nici în Italia, nici în 
Francia, nici în Englitera, afară de ma
rină, nu se mai bat ostașii și cu acesta 
am terminat.

D. Dr. I. Atanasescu: D-lor deputați, 
discursul rostit de D. Tache lonescu, re- 
presintantul colegiului II de Dolj, m’a 
impresionat fdrte viâ, căci sunt aprdpe 2 
luni de când am fost aleși în același co- 
legiâ și pe aceeași listă, și mă mir că D-sa 
’și-a schimbat așa de repede principiile 

‘în virtutea cărora a fost ales.
Alegătorii cari ’l-aâ trimis pe D-sa ca 

și pe mine precum și pe cei-alți colegi de 
Dolj, nu ne-aâ trimis aci ca să facem pro
ces guvernului și care mai ’nainte de a’I 
condamna să așteptăm să’i vedem la lucru.

D-lor deputați, vechia și noua combi- 
. națiune ministerială până acum a dat 
probe de onestitate, capacitate și de fru- 
mose intențiunl pentru viitor; bărbații, 
cari constitue actualul cabinet sunt din
tre cei mai distinși și inspiră destulă în
credere în viitor. Deci D. Tache lonescu, 
talentatul orator și colegul meâ politic 
de odinidră, prin cuvintele ce a pronun
țat cred că nu represintă ideile și prin
cipiile alegătorilor cari ’l-aâ trimis în 
acest Parlament ca amic al guvernului, 
precum însu-și a declarat că D-sa vine 
aci ca susținător al guvernului și pe 
acesttemeiâ ați fost trimis, onor. D-le lo
nescu, în acestă Cameră.

O voce: Nu este aci.
D. I. Atanasescu: 'Mi pare răâ că nu 

este aci, o să citescă discursul meâ în Jfo- 
nitor și va răspunde. Așa dar protestez 
contra conduitei D-sale în numele alegă
torilor cari m’aâ trimis aci pe mine ca și 
pe D-sa, și văd că D-sa nu este consecințe 
cu' angagiamentul ce 'șl-a luat mai îna
inte de a fi ales; regret că nu represintă 
opiniunea alegătorilor. (întreruperi). D-le 
președinte, D. Tache lonescu a făcut apel 
la colegii noștri de- la Dolj, să răspundă 
de atitudinea sa în timpul alegerilor și 
eâ nu fac de cât răspund relativ la atitu
dinea sa; am ținut să fac acăstă declara- 
țiune în fața representanților țărei, pen
tru ca să se scie de alegătorii noștri cum 
’i representăm în acestă Cameră și cât* 
suntem de consecinți.

D-lor deputați, D. Tache lonescu când 
a făcut apel la noi ca să spunem despre 
conduita sa în timpul alegerilor, a spus 
că D-sa a declarat că este liberal; dar să 
vedem ce liberal ? Liberal în acest mod că 
va susține proiectele guvernului câ recu- 
ndsce de drăptă succesiunea partidului 
conservator la cârma țărei; în atare mod 
a fost primit de comitetul electoral ca să 
figureze pe lista liberală-conservatore. 
(întreruperi).

In fine a fost primit ca liberal pocăit, 
ca liberal luat pe garanție. (Aplause).

Pot asigura pe D. Tache lonescu că 
dacă a fost ales deputat, este grație nu
mai comitetului liberal conservator; căci 
altmintrelea dacă D-sa ar fi spus a ^ecea 
parte din ceea-ce a ^is aici la adresa li
beralilor- conservatori, era să aibă aceeași 
sortă ca cei altl liberali.

Iată dar, D-lor, diferința între libera
lismul D-lui Tache lonescu și al celor 
alți liberali.

Iată dar diferința între D. Tache lo
nescu din timpul alegerilor și cel d’acum.

Este întocmai aceiași diferință ca în
tre liberal-conservator și liberal-voiagior.

Iată dar adevărul crud, dar așa cum 
este. Am (jis.

D. președinte, L. Catargi: D. lo
nescu are cuvântul.

D. N. lonescu: D-le președinte, avem 
un privilegiâ fdrte mare fie-care din noi, 
dar acest privilegiâ este limitat prin 
art. 38 din regulament care <Jice: „Este 
tot-d’a-una libertate de a lua cuvântul în 
cestiune de regulament, în cestiune de 
explicațiune a cuvintelor sale, și în ces
tiune personală; în asemenea cașuri insă 
nu se pdte vorbi de cât o-dată.

Va să ^ică nu este discuțiune, este o 
declarațiune. Mă întreb acum, când cine
va vine să facă procesul unul coleg al 
săâ, și să atingă raporturile dintre dân
sul și alegătorii lui, pe ce drept se pdte 
întemeia ?

O voce: Pe dreptul moral.
D. N. lonescu: Dați-mi voie. Eâ sciâ 

că Constituțiunea, nu regulamentul, are 
un articol expres care este art. 38 și care 
^ice:

„Membrii amânduror Adunări repre

sintă națiunea, iar nu numai județul și 
localitatea cari ’I a ales/

Prin urmare, când cine-va vine aci, nu 
trebue să 'și mai aducă aminte de locali
tatea sa de cât atunci când interesele lo
cali tăței sunt în joc. Este interesul loca
lităței din Craiova să scie că este A și nu 
B ministru al Majestăței Sale? Nu este 
acesta interesul localităței; atunci s'ar fi 
numit interesul unei elice, unei coterii, 
unui partid care să formâză snb influen
ța guvernului. Ori cine vine aicea și in- 
vdcă angagiamentele luate către partid 
de a susține un guvern, acela voesce să 
se justifice pe sine că a abdicat la liberta
tea consciințel sale. (Aplause). Dar în 
cașul special pdte să ^ică ori-cine dintre 
noi: am promis să susțin guvernul, care 
a făcut apel la țeră, dar noi de la 12 No
embre suntem în fața altui guvern, toți 
suntem deslegațl de legăturile ce le-am 
luat, și eâ unul n’am luat nici un anga- 
giament. Prin urmare cabinetul la 12 
Noembre modifidându-se, ori-cine să pdte 
considera deslegat de angagiamentul ce 
a putut lua față cu alegătorii. Acela care 
vine să facă acestă cestiune personala a- 
pără interesele localităței care ’l-a ales? 
D-sa, saâ crede D-sa că servesce interesele 
și urmeză tradițiunile partidului conser
vator când vine să facă imputări unui co
leg că el nu ’și-a menținut religiunea pe 
care ar fi profesat-o către alegători îna
inte de a se presenta la cele din urmă a- 
legeri ? D. Tache lonescu a fost disident; 
nu s’a lepădat nici astăzi de disidență 
către partidul liberal. Prin urmare când 
vine astăzi în Adunare și susține ceva în 
libertatetea consciințel sale, nu este ni
meni interesat și nu are nimeni dreptul 
ca să ’l întrebe pentru ce ia acestă atitu- 
dene ? D-lui este astăzi ceea-ce a fost eri. 
Atât mai răâ pentru alegătorii săi cari 
s’aâ amăgit asupra calităței cu care s’a 
presintat.

Așa dar luptele de partid nu autorisă 
pe nimeni dintre noi se facă imputări de 
felul acesta.

Iată pentru ce*suntem în drept a cere 
să se mențină art. 38 din Constituțiune, 
ca ne discutabil, și articolul din regula
mentul nostru care îndreptățesce pe pre
ședinte a nu da cuvântul pentru nici o 
altă cestiune de cât pentru cele anume 
prevăzute acolo adică pentru cestiune de 
regulament, personală și de explicațiune.

D. președinte, L. Catargi: Eâ,am 
dat cuvântul în cestiune personală, și 
D-lui vedeți ce a vorbit. (Aplause).

D. Tache lonescu are cuvântul în ces
tiune personală. <

D. Tache lonescu: Cred D-le preșe
dinte, că pentru mine cel puțin cestiunea 
e fdrte personală.

D-lor deputați, nu mă miră de loc 
ceea-ce s’a întâmplat atji în Cameră, dar 
de loc. Mă așteptam, eram chiar prevenit, 
fusesem prevenit nu numai de amab ili ta 
tea unui jurnal care nu pdte să uite । 
în vremuri de grea cumpănă prinusâ ,
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ajutor efectiv de la mine și de la prietenii 
mei, fusesem prevenit și din localitate, și 
am trei scrisori cărora le-am păstrat și 
plicul, în cari mi se anunță acăstă fru- 
mdsă descoperire cum că agenții forței 
publice din localitate, cutreeră mahala
lele ca să facă să se iscălăscă o pantahu
ză tn contra mea, tocmai precum agenții 
colectiviști iarna trecută făcând să se is- 
căl&că pantahaza că jn’am ales cu bani. 
Țiu să mal adaog un lucru : nici nu mă 
indignez; căci ca să se indigneze cine-va 
trebue să se simtă atins, și de cele spuse 
de D. doctor nu mă pot simți atins. Sunt 
dator lasă Camerei să mă esplic: Am fost 
la Craiova pentru prima dră iarna trecu
tă, chemat ântâih de un amic din locali
tate când cu alegerile cari se făceai in 
contra Guvernului D-lul Ion Brătianu, 
și sciți sub ce presiuni. Am făcut atunci 
cu oposițiunea unită Intrăgă, alianță elec
torală, și dupe multe tratări am ajuns la o 
listă in care ne împărțise in doi și doi, din 
fie-care grup: din grupul liberal conser
vator și din grupul liberal oposant. Ast
fel a fost pusă pentru prima dră candida
tura mea la colegiul al duoilea din Cra
iova, și, lucrul curios, pe când duoi din
tre colegii noștri nu reușeai să se alăgă, 
eti eșiam împreună cu D. Ciocazan; aveam 
prin urmare nu numai voturile pe cari le 
avea intrăga oposiție unită, dar aveam și 
un stok de voturi date mie personal. La 
alegerile cele noi ah fost iarăși la Cra
iova până în ultimul moment tratative 
de unire electorală, dar numai electorală, 
între elementele cari lucraseră iarna tre
cută împreună, și până trei ^ile înainte 
de alegeri s’ati propuneri, și D-lul Pop 
cunoscut de liberal ca să primăscă să fie 
candidat la colegiului I pe aceiași listă 
comună, bine înțeles, fără nici o abdicare 
de la ideile sale, întocmai precum eram 
și eti la colegiul al duoilea. lati de mar
tor pe colegii noștri, pe D. Pleșa, pe D. 
Boldescu, și daca ar fi și D. Săulescu aici, 
’așilua 1 și pe D-sa. (Sgomot).

Mă întrerupeți și spuneți că pe D. Să-- 
ulescu nu ’l voiți; căci este de aceeași o- 
piniune cu mine. Suntem dar mai mulți 
trădători, nu unul!

'Mi aduc aminte că la Craiova s’a fă
cut o întrunire însemnată în casa D-lui 
Nicolaă Racoviță, și dupe ce fie-care a 
luat cuvântul, D. Racoviță a trimis la 
mine pe D. Boldescu să iati și eâ cuvân
tul, și eti am început prin a spune că țin 
să fac o declarare, și anume că sunt libe
ral, și am adaos: să nu vă înșelați, D-lor, 
dându’ml concursul D-vdstre; să sciți că 
nu sunt liberal-conservator, nici conser- 
vator-liberal, ci liberal sadea, absolut și 
nimic mai mult. Acăsta am spus’o în pu
blic în față cu 50, 60 de persdne.

A început apoi campania întrunirilor 
publice. Deja la prima întrunire, în sala 
lănci, am început discursul mefi așa: 
«D-lor, dacă ași fi liberal-conservator nu 
ași avea nevoe să fac programa; căci pro
gramul liberalilor-conservatorl s'a publi

cat ; dacă ași fi junimist de asemenea n’ași 
avea nevoe să vă fac un program; căci și 
acesta s'a publicat, ba încă prin Monitor; 
dar pentru că sunt liberal și liberal sadea, 
fără nici un epitet, și fără a avea nici în 
clin, nici în mânică cu nici unul din cele 
duoă grupuri de cari v’am vorbit, sunt 
dator să vă spun programul med, și dupe 
ce am spus pentru ce în aceste alegeri nu 
mă unesc cu colictiviștil, am spus pentru 
ce m’am unit cu cel-alțl, și în urmă ’ml- 
am spus și programul mei, combătând 
proiectele de reformă administrativă; com
bătând proiectul meseriilor în făptura 
lui actuală, și susținând principiile legei 
tocmelilor argicole pe cari și a^I sunt 
gata să le susțin în Cameră; am mal sus
ținut și legea vîn^ărel bunurilor Statului 
în trăsurile ei generale, afară de unele 
prescripțiuni.

Iată ce am spus alegătorilor, și acăsta 
am spus și aci la Mesagiu.

Eti nu eram adianeorl în Cameră, dar 
mi s’a comunicat că colegul meii de la 
Cameră ar fi ^is că am spus alegătorilor 
că eh cred că este anormal ca să nu vie 
partidul liberal la putere dupe căderea 
D-lul Brătianu. Așa este ? Acest lucru ’l 
am spus la Craiova și l’am repetat și în 
Cameră, și nu este de mirare; căci ’l am 
spus și acum duoi ani când s’a făcut disi
dența maioritățel de atunci care ne acusă 
că am făcut disidența în vederea unor in
terese personale, unor ambiții exagerate, 
le spuneam: Nn, D-lor, disidența este de 
bună credință, noi seim bine că dupe 
D-vdstre nu vom veni la putere, ci alții, 
seim bine că noi nici un profit nu vom 
trage, și că la urma urmelor tot în opo- 
sițiune ca și D-vdstre vom fi cănd vom 
reuși să vă doborâm de la putere.

Mă întorc la Craiova. Ah venit cele 
trei întruniri de la teatru, unde pot £ice, 
fără teamă de nemodestie, că am dus o 
largă parte din povara campaniei electo
rale. Și acolo am spus că liberali suntem 
și liberali rămânem. Ba încă ml aduc a
minte că la o întrunire de culore, la Răs
cruci, dacă nu mă încel, unde a vorbit 
dupe mine și doctorul, am declarat verde: 
când v’așl spune că m’am făcut conserva
tor, ar trebui să 'ml dațl cu tifla; căci și 
origina și instrucția și cultura mea, tdte 
mă fac liberal, și când v’așl spune că sunt 
conservator, n’ași fi conservator, ci slugă 
la boerl, și de I eti unul nu sunt d’alde- 
ăștia. D. Doctor a luat cuvântai și a spus 
că și D-lul, fiii de mic negustor, tot sen
timente liberale are. Și, D-lor, daca a- 
căstă listă a reușit, a reușit fiind-că a 
cre^ut’o craiovenil o listă de dmenl cu 
sentimente liberale. Fac apel la D. Ștefan 
Pleșea dacă nu este așa, și daca senti
mentele liberale în Craiova nu sunt sen
timentele dominante. El D-lor, situațiu- 
nea la alegerile trecute în Craiova era 
ast-fel: ori să faci alianță cu partidul li
beral-conservator, ori cu foștii colectiviști. 
Și eh care iarna trecută dusesem lupta în 
Craiova. (întreruperi). Da, D-lor, am dus 

iama trecută contra colecviștilor o luptă 
mal pre sus de puterile mele, o luptă în 
care n’am cruțat nici unul din migldcele 
mele, și chiar bănescl, nu că am cumpă
rat voturi; dar sciți D-vdstre că în ase
menea lupte trebue să faci cheltuell. Și 
am mai pus și alt-ceva la mijloc, 17 dis
cursuri am făcut în 15 ^ile, pentru causa 
oposițiunel-unite, și de acea recunosc că 
resplata care mi-o dă a^I aceia dintre noi 
cari din munca comună ah câștigat sin
guri, este fdrte meritată. (întreruperi).

Da, D-lor, am dus lupta nu singur, am 
dus-o cu Știrbei, cu Varlam, cu Boldescu, 
cu Pop, cu Nicolaid, cu Ciocazan, cu Să- 
ulescu, cu alții dar cu D-ta, D-le Doctor, 
nu. Nu, pe atunci nu te cunoscem, D-le 
Doctor, D-ta al venit la spartul târgului, 
dupe ce se luase cetatea; dupe ce a că^ut 
guvernul colectivist, al venit D-ta la ale
geri. D-ta nu ești dintre cel cari muncesc, 
D-ta ești dintre cel cari se folosesc.

Iată, D-lor, ce am făcut eh la Craiova: 
’naite de a se hotărî lista candidaturilor 
m’am întâlnit cu șefii partidului liberal- 
conservator din localitate, cari, drept să 
spun, nu sunt de loc liberali-conservatori, 
ci sunt dor dmenl desgustați de cârmui
rea trecută, animați de dorința de a ve
dea un guvern care să dea reforme și 
liniște țărei; m’am întâlnit cu ei și le-am 
spus că nu mă pot despărți de colegii mei 
Nicolaide și Pop, și comitetul a făcut o 
listă în care figurati și D. Pop și Nico
laide și D. Scarlțt Mateescu. Ast-fel for
mată lista ni s’a adus ndptea la D. Bol
descu a casă. D. Pop era la Anvers nu se 
întorsese încă, nu puteam trata cq D-lui, 
dar cu D. Nicolaide am tratat duoă 4ile, 
și n’am reușit pentru că D-lul credea că 
pdte să ia tdte colegiile * și că prin ur
mare n’are de ce să facă alianțe. Credința 
mea însă era că era mal bine să se im- 
partă colegiile.

Nereușind cu D. Nicolaide 'l-am spus: 
cel puțin uniți-vă cu D. Stolojan și cu D. 
Romanescu. Nici la acăsta nu a voit să 
mă asculte^ A venit în urmă și D. Pop și 
ne-a convocat la D-sa acasă. Era acolo și 
D. Pleșa Ștefan. Am repetat și D-lul Pop 
același lucru; că nu se pdte de cât una 
ori alta din aljțnțe. Eh* le-am spus că nu 
cred posibil să fiți în aceste alegeri ală
turi cu D. Stolojan și Romanescu; căci 
luptele dintre noi erah fdrte prdspete, și 
mal ^iceam că noi cari suntem martori 
la tribunal la Craiova, că D-lor ne-ati bă
tut iarna trecută nu putem să ne presin- 
tăm într’un mod decent pe aceiași listă.

D. Pop n’a acceptat alianța ce eh pri
misem, dar purtarea mea ’l-a părut așa 
de puțin necorectă din punctul de vedere 
liberal, în cât în circulara ce a adresat 
alegătorilor colegiului al duoilea reco
manda și canditatura mea, și numai câpd 
eh la întruniri am declarat că rog pe a- 
legătorl să nu ’mi dea voturi numai mie, 
ci la toți aceia cu cari eh m’am întovărășit, 
grupul Pop-Nicolaide a recomandat un 
alt candidat
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A venit giua alegerilor. EI bine, cine 

a Întrunit mal multe voturi ? Efi, D-lor, 
am eșit cel d'ântâifi din urnă, cu 60 de 
voturi mal mult de cât colegii mei. Pen
tru ce? Pentru că Craiova mă cunoscuse 
la ora grea de luptă, atunci când viețile 
ne fusese în pericol, mă vâguse șegend In 
picidre 60 de dre fără să mă dresbrac, 
fără să mă mișc de la urnă. Craiova 
mai scia un lucru, că atunci când am ve
nit în Cameră de iarna trecută atâția di- 
sidenți ni se făcuse propuneri din partea 
D-lui Brătianu ca să luăm patru, cinci 
ministere și că noi am refusat. Craiova 
mai scia, și fac apel la foștii noștri colegi 
din oposiția unită să spue dacă nu a ve
nit D. Fleva aci la Cameră să ne anunțe 
că Beizadea Mitică ’i oferă să împarță 
puterea, și dacă noi consultând pe cole
gii noștri conservatori, cu care totuși noi 
disidenții n’avem nici un angagiament 
nici scris nici verbal, nu am refusat ca
tegoric.

Acestea le scia Craiova și de aceia ’mi- 
a dat votul săfi. (Aplause). Am, D-lor, și 
efi la Craiova voturile mele. Nu că am o 
clientelă acolo, n’am și nici nu voifi să o 
am. Nu am făgăduit, D-lor, să pun în 
slujbă pe nimeni din Craiova, nici nu am 
pledat pentru nimeni nici un proces, dar 
Craiova m’a văgut luptând bărbătesce și 
bărbătesceși dezinteresat, pentru causa 
libertăților ndstre, și de aceia Craiova, 
orașul sentimentelor calde și generdse 
m’a ales.

Fac politică de 5 ani de 4ile; am fost 
ani de gile în cea mai mare intimitate cu 
C. A. Rosetti, și desfid să mi se arate că 
am profitat în ceva de acea intimitate, că 
am primit veri-o diurnă, veri-o slujbă, 
veri-un proces de al Statului, veri-o de
corație ori măcar veri-o misiune în stre- 
inătate.

Am fost în maioritatea D-lui I. Bră
tianu, și cu tdte acestea nu am primit 
nici o slujbă, nu am pledat nici măcar 
nici uh proces al Statului. Am făcut ser
vicii reale oposiției-unite. Și când o parte 
din ea a ajuns la putere, spuneți ce parte 
ficutu-mi-am ? Și credeți că dacă ași fi 
voit nu ași fi putut ? Ași < putut fdrte 
lesne, d’ar nu am voit, căci mulțumirea 
mea cea mal mare este sa am consciința 
împăcată și curată. (Aplause).

Acestea âm avu.t de spus Camerei. Iar 
D-tale, D-le doctor, care ’mi datorezi mie 
în bună parte alegerea D-tale, ’ți dafi în
tâlnire la alegerile viitdre.

D. M. Kogălniceanu: Efi socotesc că 
ori-ce discuțiune trebue să fie întemeiată 
pe regulament. Ceea-ce văd că se urmăză 
de mal multe gile, și mai cu sămă ceea-ce 
văd astăzi, mă îndrituesce să spun că re
gulamentul nostru ori câtă bună-voință 
ar pune D. președinte în conducerea des- 
baterilor, este un regulament defectuos. 
Acăsta s’a simțit și de Camera trecută, și 
de aceea s'a numit o comisiune de omeni 
competințl, de dmeni versați în dificultă

țile regulamentului, ca să revisuiască re
gulamentul nostru.

Proiectul acela este făcut și socot de 
cuviință, fără a opri în loc mersul lucră
rilor ndstre, ca în momente de îndelete să 
ne ocupăm de acel regulament.

D-lor, cu durere am văgut astăgi că un 
deputat care nu a vorbit până acum cere 
cuvântul, sub pretext de cestiune perso
nală și face procesul unui coleg a cărui 
atitudine în Cameră nu 'I este D-sale pe 
plac.

Apoi, dacă ne-am pune toți să ne facem 
ast-fel de procese, efi să iafi bună dră cu
vântul și să fac cestiune personală cu D. 
Alexandrescu care a vorbit de alegerile 
de la Iași, și D. Panu asemenea, atunci 
ași veni și efi în acest cas cu propunerea 
D-lui Lahovari și cu aceea a D-lui Voi
nov, ca să ștergem cu desăvârșire și căr
țile de liber parcurs și mai ales diurnele, 
ca cel puțin să scutim țâra de a mai purta 
aceste cheltueli pentru ca noi să facem 
aci ast-fel de discuțiuni.

In adevăr, efi în Camera trecută ’ml- 
am permis să gic că tinerii aleși de atunci 
afi debutat ca nisce irogide la videi mfâcân- 
du’și profesiunile de credinți pe rând la tri
bună și am avut dreptate, dupe cum însuși 
D. T. lonescu a recunoscut'o mai în ur
mă; și acum'mi parerăfi să văd că vine un 
nofi vicleim și noul Irogi.... (întreruperi); 
’mi pare răfi de onor, deputat de la Craiova, 
care cum am văgut cu toții, vorbesce 
fdrte bine, vine astăzi fără nici un motiv 
să ne vorbescă de o cestiune care n’avea 
ce căuta aci în Cameră; sunt destule ces
tiuni la ordinea gilei unde fie-care are o- 
casiunea de a vorbi și de a’și arăta talen
tul; am văgut câți-va tineri, am văgut pe 
D. Păucescu, pe D. Popescu, pe D. lanco
vescu care cu talent afi expus vederile 
D-lor asupra unor cestiuni care interesa 
țăra întrăgă, dar așa din senin să se scdle 
un deputat și să'și lase visiera în jos gi- 
cănd că cutare deputat ’șl-a schimbat opi- 
niunile politice ce le avea până la alegeri, 
și de aci să facă un discurs de luptă, a- 
căsta nu o înțeleg. Apoi tocmai în Ca
meră 'șl pdte cine-va schimba opiniunea; 
căci acăsta pdte fi un progres. Iată bune- 
oră libertatea, egalitatea, fraternitatea, 
cuvinte care pe la 1848 aveau atâta resu
net, astăgi numai însemnăză nimic; astăgi 
sunt alte cestiuni cari le-afi luat pasul 
înainte, sunt cestiuni sociale și economice; 
acei cari ridică drapelul îmbunătățirilor 
sub raportul material, aceia sunt liberali. 
Dar să gicem că cutare a fost conservator, 
și a trecut la liberali, acăsta nu însemnăză 
nimica. Prin urmare onor, coleg, nu veni 
cu imputarea că D. Tache lonescu, con
form cu credințele a pus liberalismul față 
cu conservatorii pe un tărîm mal larg.

De aceea, D-lor, vă rog ca să tragem 
un rost practic din acăstă împregiurare, 
ca să îmbunătățim regulamentul nostru 
și să’l facem potrivit cu nouile trebuințe 
ale Camerei, ca să ne putem pune serios 

pe lucru și să nu ne mal perdem timpul 
ca astăgi.

D. președinte, L. Catargi: D-lor, la 
ordinea gilei avem raportul comitetului 
delegaților, asupra autorisațiunei de ur
mărire în judecată a D-luI deputat Vlă
doianu, asupra căruia votându-se urgența, 
trebue să’l luăm cel ântâifi in desbatere, 
și pe urmă vom lua pe cel relativ la D. 
deputat Laurianu. *

D. I. G. Săndulescu-Nenoveanu , ra- 
portatorul comitetului de delegați ai sec
țiunilor, dă citire următorului raport.

Domnilor deputați^
Comitetul delegaților secțiunilor, com

pus din D-nii :
Constantinescu Gr. pentru secția II;
Volenti, Nicolae „ III;
Voinov Nicolae „ * V;
Oroveanu losef „ w VI;
Lahovari I. „ „ VII;

și a subsemnatului „ , I,
în lipsa D-lui Caracostea, delegatul sec
țiunei IV, întrunindu-se in giua de 29 
Noembre a. c., sub președința D-lui Voi
nov Nicolae, a luat în discuțiune cererea 
D-lui T. Isvoranu, adresată onor. Adu
nări a deputaților, prin miglocirea D-lui 
ministru ai justiției, pentru a obține au- 
torisațiunea.ca D. Vlădoianu Vasile, ale
sul coiegiului III de Cameră din județul 
Dolj, să pdtă fi judecat pentru faptul de 
bătaie ce 'I a aplicat.

In urma desbaterilor petrecute în sinul 
comitetului asupra acestei cestiuni, sub
scrisul, fiind numit raportor, am ondre a 
supune la cunoscința D-vdstre, D-lor de
putați, soluțiunea ce s’a dat cereref D-lui 
T. Isvoranu.

Părerile afi fost împărțite.
Minoritatea, compusă din D-nil Voinov 

Nicolae și Oroveanu losef, a fost de opi- 
niune ca cererea de autorisațiune să fie 
respins^, de ore-ce faptele cari se impută 
D-lui Vlădoianu, nu pot fi de natură a 

^pstrage de la lucrările Parlamentului pe 
un representant al săfi, și împregiurările 
în cari s’afi petrecut faptul nu sunt a
tât de grave în cât deputatul să perdă 
beneficiul imunităței parlamentare.

Maioritatea compusă din D-nii Con
stantinescu Gr., Volenti Nicolae, Laho
vari I. și subsemnatul, afi fost de opiniu- 
ne contrariecâ: beneficiulimunităței par
lamentare nu pdte fi intins așa departe, 
în cât să tmpedice cursul justiției pentru 
un fapt comis de D. Vlădoianu, în tim
pul când D-sa nu era deputat; că imuni
tatea parlamentară e creată de art. 52 din 
Constituțiune în vederea proceselor de o 
gravitate mai mare, cum ar fi bune-oră 
un proces de presă, care s'ar dirige în con
tra deputatului din calcul spre a’l sus
trage de la îndeplinirea îndatoririlor sale 
de mandatar al țârei.

Acestea fiind în resumat desbaterile ur
mate în sînul comitetului, cu ondre se su
pune la cunoscința și deliberările D-vdstre.

Raportor, I. G, Săndulescu-Nenoveanu,
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—Ne luând nimeni cuvântai, se pune la vot opiniunea minoritățel cu bile ți re
sultatul scrutinului este cel următor:

VotanțI............................93
Maioritate absolută . . . 47
Bile albe....................... 40
Bile negre....................... 53

D. președinte, L. Gatargi: Aduna
rea a respins autorisarea.

—D. G. Dem. Teodorescu, raporta - 
torul comitetului de delegați ai secțiuni- 
’.or, dă citire următorului raport:

Domnilor deputați^
D. ministru al justiției, prin adresa cu 

No. 13.583 din 22 Noembre 1888, a adus 
la cunoscință onor. Adunări că advocatul 
D. Costaforu reclamând parchetului de 
pe lângă tribunalul Ilfov că afost calom
niat prin tjiarul România liberă^ 
și 3.332, dupe cercetările făcute nu s’a 
ajuns la descoperirea autorului acelor 
articole; dar că D. Dem. A. Laurian, di
rectorul politic al menționatului ^iar, a 
luat asupră-șl răspunderea celor publica
te, declarând că voesce a se judeca cu D. 
Uostaforu la curtea cu jurați. D. minis
tru, în urma comunicărel făcută de pri- 
mul-procuror al tribunalului Ilfov, în a- 
lăturare cu dosarul afacere! sub No. 6.350 
din 1888, observând art. 52 din Consti- 
tuțiune, a cerut onor. Camere să se pro
nunțe dacă autorisă saii nu a se da curs 
acțiunel intentate In contra D-lui repre- 
sentant al colegiului III de Ialomița.

Deliberând asupra cașului, secțiunile 
onor. Adunări și anume I, IV, VI, VII 
aii respins autorisarea, iar secțiunile II, 
III, V aiiadmis'o, numind ca delegați din 
parte-le:

Sec. I pe D. Rădulescu loan;
II „ „ Constantinescu Grigore; 

III „ „ Dolenti Nicolae; 
IV „ „ Ceaur Aslan Nic.;
V „ „ Teodorescu 6. Dem.;

„ VI „ „ Nucșoreanu;
„ VII „ w Lahovari loan;

Comitetul delegaților, întrunindu-se 
tn Șiua de 28 Noembre, cu maioritate de 
voturi, a admis cererea de autorisare și 
m'a Însărcinat a vă înaintaresultatul des- 
baterilor sale.

Minoritatea, compusă din delegații sec
țiunilor IV și "VII, a respins cererea; 
fiind-că urmărirea vine nu din partea 
parchetului, ci a unui particular pentru 
calomnie prin presă, dar mai cu sămă 
spre a se păstra intactă imunitatea acor
dată prin art. 52 din Constituțiune ori
cărui membru al represintațiunei națio
nale, în timpul sesiunilor.

Maioritatea, compusă din delegații sec
țiunilor II, III și V— în considerare că 
acțiunea intentată nu are caracterul unei 
persecuțiuni politice, și ținând compt de 
împregiurarea că însuși D. Dem. A.Lau
rian nu ține a se prevala de mandatul cu 
care e învestit, ci 'și-a exprimat dorința 
să se dea curs afacere!, spre a fi judecată 
chiar în actuala sesiune acurței cu jurați 

din Ilfov—pentru aceste motive, maiori
tatea delegaților vine a vă propune și a 
vă ruga, D-nl deputați, să bine-voiți a 
încuviința autorisarea cerută prin inter
mediul onor, minister al justiției.

Raportor, G. Dem. Teodorescu.

D. președinte, L. Catarg! : Discu
țiunea este deschisă.

D. Laurian are cuvântul.
D. Laurian: D-lor deputați, dupe cum 

am rugat pe colegii din secțiunea din cari 
fac parte de a nu ridica nici o dificultate 
la urmărirea contra mea, tot asemenea vă 
rog și pe D-vdstre a nu ridica nici o di
ficultate ; pentru că de la început am de
clarat că nu voifi să mă prevalez de nici 
un fel de dispensă pentru aîmpedica cur
sul justiției. Este o afacere cu totul parti
culară și nu voifi să dafi nici un motiv de 
nemulțumire persdne! care a făcut recla- 
mațiunea.

D. președinte, L. Gatargi : Prin ur
mare cestiunea este terminată, de ăre-ce 
D. Laurian voesce să fie urmărit.

D. N. lonescu: Cer cuvântul in ces
tiune de regulament.
D. ministru al justiției, G. Vernescu: 

D-le președinte, efi vă rog să puneți la 
vot acăstă cestiune, fiind-că maioritatea 
Camerei este singura aprețietdre a auto- 
risațiunei care este a se da. Partea pdte 
să voiască să mărgă înaintea justiției; cu 
tdte acestea maioritatea pdte să creadă 
contrariul; de aceea am cerut autorisa- 
țiunea Camerei.

—Se pune la vot opiniunea minorită
ței de a nu se autorisa urmărirea și re
sultatul scrutinului este cel următor :

Votanți...............................93
Maioritate absolută ... 47
Bile albe.......................... . 28
Bile negre.......................... 65

D. președinte, L. Gatargi: Aduna
rea respingând opinia minorităței, a ad
mis pe acea a maiorităței, care autorisă 
urmărirea.

Acum D. Andries, are cuvântul pentru 
a ’și desvolta interpelarea adresată D-lui 
ministru de lucrări publice.

D. G. Andrieș : Dupe ce am avut o- 
ndre a anunța interpelarea D-luI minis
tru de lucrări publice în privința șoselei 
din munții județului Neamțu, am primit 
o comunicare din partea comitetului per
manent al județului, în urma căreia am 
nevoe de dre-eari informațiunl și pentru 
acăsta sunt silit a ruga pe D. ministru să 
bine-voiască a consimți la o amânare.

D. ministru al lucrărilor publice, 
A Marghiloman : Mă pun la disposi- 
țiunea D-vdstre pentru ori când veți voi.

D. președinte, L. Gatargi : D. Ale
xandrescu are cuvântul, pentru a des
volta interpelarea D-sale.

D. D. Alexandrescu: M’am Înțeles 
cu D. prim ministru că să o amân, fiind
că sunt bolnav și 'mi este cu neputință 
de a vorbi acum.

D. președinte, L. Gatargi: Atunci, 
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vine la rând interpelarea D-lui Pleșoianu. 
D. Pleșoianu are cuvântul.

D. V. Pleșoianu: Nu am făcut acăstă 
interpelare pentru că țăra are mare ne
voie de dânsa, din contra nefacerea con- 
vențiunei a fost o norocire pentru țări; 
căci s’afi deschis și se vor deschide 
multe fabrice și industrii naționale.

Am făcut acestă interpelare numai din 
punctul de vedere că fostul guvern al 
D-lui Ion Brătianu, specula cu acăsta 
consciința țărei și a comercianților, dân- 
du-le din în când scirea că s’a dus cutare 
ministru la Viena să termine încheierea 
convențiune!; căsafi numit delegați ai 
țărei să negociere cu delegații Austro- 
Ungariel; că se așteptă delegații Austriei 
să vie în Bucurescl să termine cu minis
terul nostru de externe, etc.. etc., cu cari 
scirl afi făcut mare pedică și pagube chiar 
însemnate comercianților noștri cari în 
adestarea facere! acestei convențiuni, și 
făceafi calcule greșite, până când afi în
ceput a 'și căuta și deschide alte debu- 
șeuri în alte țări. Și pentru că acum nu 
mai avem acel guvern ci un guvern de la 
care țăra adastă mult și în care 'și a pus 
tdtă încrederea, de aceea rog pe D. minis
tru de externe a ne spune în ce relațiuni 
se află deja D-sa cu guvernul vecin asupra 
acestei convețiuni și cari sunt căușele de 
nu se păte ajungeJa învoială, spre a cu- 
născe, țăra întrăgă spre a sci cum să 
’și facă calculele asupra comerciului săfi 
îndreptându-se spre alte debușeuri.

Mai este încă ceva care m’a îndemnat 
pe mine la acăstă interpelare ; este că cir
culă multe versiuni între cari cea mai 
gravă este că chiar Majestatea Sa Regele 
ar fi poprind facerea acestei convențiuni 
în defavărea ambelor țări vecine și în fa- 
vărea altei țări.... (Sgomot).

D. președinte, L. Gatargi: Vă rog 
să nu aduceți în discuțiune persăna Ma
jestățel Sale.

D. V. Pleșoianu : Efi spun ceea-ce să 
vorbesce prin $iare.

D. președinte, L. Gatargi: Dar nu 
se păte aduce în Parlament tot ce se ^ice 
prin £iare. (Aplause).

D. V. Pleșoianu: Efi scifi și cred 
că nu este acăstă causă ; dar nu vo- 
iesc ca poporul să creadă asemea lu
cruri și să aibă ură contra Majestățel Sale, 
ceea ce este fărte grav ca Majestatea Sa Re
gele să fie disgrațiat de poporul săfi...« 
(întreruperi și sgomot).

D. președinte, L. Gatargi : încă o- 
dată vă rog să nu aduceți în discuțiune 
persăna Majestățel Sale.

D. V. Pleșoianu: Aștept răspunsul 
D-lui minisuru.

D. ministru de externe, P. P. Carp: 
D-lor, nu veți împedica nici o-dată, nu 
numai la noi ci și în alte țări, ca unii ă- 
meni să spună minciuni și alții să le crâ- 
dă. Prin urmare la vuetele cari sunt în 
public nu am să răspund aci nimic.

D. M. KogAlniceanu: Chiar noi opo^ 
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sițiunea nu putem aproba ceea-ce a spus 
D. Pleșoianu :

D. ministru de externe, P.P. Carp: D. 
Pleșoianu nu a spus ca e părerea D-sale 
de cât a comis imprudența de a aduce in 
Cameră ceea-ce se <Jice pe uliță, luciu 
care nu trebue să facă un deputat.

Vifi acum la cestiunea în sine.
In momentul de față tratativele între 

guvernul Austro-Ungar și guvernul nos
tru în privința încheiere! unei eonven- 
țiuni comerciale sunt suspendate.

Guvernul D-lul Brătianu trimisese în 
primă-văra trecută, ultimele propuneri 
asupra cărora nu s'a putut incă ajunge 
la un resultat definitiv. Numai nu pot să 
tăgăduesc că întru cât mă privesce pe 
mine, și cred și pe întregul guvern, noi 
nu avem nici un parti-pris de a nu con
tinua negociațiunele.

Trebue însă să recunosc ca greutatea 
cea mare sta în cestiunea vitelor și că as- 
stă^I nu pot să spun dacă acăstă greutate 
pdte fi învinsă sad ba.

Dacă Insă în cursul negociațiunilor, 
cari pot să reîncăpă în curând, greutățile 
aceste se vor putea înlătura, cred că cele- 
alte părți ale cestiune! nu oferă o greutate 
așa mare în cât să ne împedice de a încheia 
o convențiune comercială cu Imperiul 
Austro-Ungar. •

Un lucru însă pot promite chiar de a
cum ; noi avem să căutăm să ferim acestă 
cestiune de tdte agitațiunile cari s’afi fă
cut în giurul e!. Multe dificultăți afi pro
venit din faptul că s'a făcut dintr'o ces
tiune comercială, o cestiune politică, și 
mulți dmeni afi contribuit pdte la înăspri
rea raporturilor comerciale dintre ambele 
țări, nu pentru că afi studiat cestiunea, nu 
pentru a o aprecia din punctul de vedere 
economic, dar pentru a o aprecia din punc
tul de vedere politic. Ei bine, acesta e un 
punct de vedere pe care efi unul ’l am con
damnat tot-de-a-una și pe care efi unul 
nu mă voifi pune nici o dată.In stadiul a- 
facerei a^I nu pot să vă dafi un alt răs
puns ; efi singur aș! crede .scifi, — acum 
vorbesc și ca ministru și ca Moldoven,— 
că în (Jiua în care se va putea încheia o 
convențiune cu Imperiul A ustro-Ungariei 
o mare parte din Moldavia va fi fericită, 
însă cu condițiune: nu cer absolută ega
litate, dar cer ca convențiunea acestă să 
aibă părți echitabile și pentru unii și pen
tru alții.

Dacă putem ajunge la acest resultat safi 
ba, nu vă pot spune; vom lucra ca să a
jungem acolo.

D. Pleșoianu: In urma respunsulul 
D-lui ministru, mă declar satisfăcut.

D. președinte, L. Catargi : Acum 
vine la rând interpelarea D-lui Alexan
drescu relativă la funcționarii liniei Lem- 
berg-Cemăuțl-IașI.

D. Alexandrescu are cuvântul.
D. Alexandrescu : Guvernul a cerut 

amânarea acestei interpelări până când 
se vor termina tratativele, vă rog dar s’o 
amânați.

D. președinte, L. Catargi: Acum 
avem interpelarea D-liri Nădejde.

D. Nădejde are cuvântul.
D. I. Nădejde : încă din anul 1873 

fiind fdmete, 17 familii de răzeși din co
muna Spinesci, catunu Bădeștii, plasa 
Vrancea, județul Putna, afi împrumutat 
120 de galbeni de la călugărul Ghedeon, 
care în același timp era și preot acolo, și 
ca asigurare a luat călugărul ipotecă pe 
tdtă averea imobilă a celor 17 familii de 
răzeși, și a pus procente de 2 la sută pe 
lună, clausa penală de 5 lei pentru fie
care <Ji de întârziere, și 30 galbeni chel
tueli de avocat. La 1874 văzând sătenii 
că nu pot plăti acei bani, s'afi învoit cu 
creditorul Ghedeon ca să-I muncăscă și 
afi făcut munci agricole pentru cari afi și 
chitanțe, și după acele chitanțe, dacă s’ar 
socoti munca plătită de dânșii sub cuvânt 

jle dobândă s'ar vedea că e împătrit a- 
prdpe cât suma împrumutată ; prin ur
mare țăranii afi plătit și resplătit datoria; 
fiind-că afi muncit 6 ani, de la 1874 până 
la 1880, muncă în valdre de 4080 de lei. 
La 1880 mdre călugărul Ghedeon, și Sta
tul intră In posesiunea avere! lui, făcân- 
du-se stăpân și pe chitanțele acelea, Sta
tul nu pune pe țărani să muncăscă sub 
formă de dobândă, dar la 1883 scdte în 
vânzare averea sătenilor. Atunci retjașil 
se adresăză la Cameră și în ședința de la 
14 Ianuarie 1884, într’o ședință la care 
iafi parte D-nii Simeon Guriță și D. Di- 
mancea.

Camera primesce părerea D-lui Simion 
Guriță ca Statul să renunțe Ia urmărirea 
acelor creanțe grele și nedrepte.

Iată conclusiunile comisiunel cari afi 
fost primite de Adunare:

„Membrii comisiunel, tn maioritate 
găsesc că creanța pusă în urmărire de 
Stat este dubidsă, și opinăză ca să se re
comande guvernului de a renunța la ur
mărirea ei în favdrea acestor 17 familii 
de săteni.*

Fiind-că Statul a încetat cu urmărirea, 
ași admite ca probabil că a ținut compt 
de recomandația Camerei și s'a hotârăt 
să nu mal urmărescă pe dmeni. Cu tdte 
acestea anul acesta la 3 Iunie văd că Pre
ședintele Tribunalului din jud. Putna face 
o publicațiune prin care scdte în vîn^are 
averea celor 17 familii și la 24 Septem- 
vre se face vînZarea și tdtă averea rămâne 
pe sema Statului.

Efi rog pe Onor. Cameră, să bine-vo
iască a interveni pe lângă D. ministru ca 
să ierte pe acești țărani de o sumă așa de 
colosală; fiind-că cu clausa'și dobânda sti
pulată de călugărul Ghedeon se urcă la 
3000 galbeni, așa încât Statul ar trebui 
să nu se folosăscă de rapacitatea acestui 
călugăr ; și fiind-că, s’a vorbit de ințer- 
vențiunea Statului în favdrea sărăcim ei, 
cred că ar fi bine-venit momentul casă 
intervină.

D. ministru al justiției, G. Ver
nescu : D-lor, acăsta e o cestiune neno
rocită, pentru că ați vă^ut condițiunile 

prin cari a trecut acăstă afacere. Este a
devărat că țăranii s’afi împrumutat cu 
120 galbeni cu dobânda de duoi la sută 
pe lună și cinci lei pentru fie-care ^i de- 
întâr^iere. Din nenorocire, noi la 187& 
nu ne gândiam prea mult la clausele pe
nale din contracte și la ușura ce se lua de- 
la săteni. Dar să vedem cum stâ cestiu
nea: ați vă^ut că o reclamațiune a venit 
înaintea Camerei și Camera n’a votat ceea- 
ce spunea D. Nădejde, adică că guvernai 
să renunțe la acăstă moștenire, ci a făcui 
numai ceea-ce se face tot-d’a-una: a reco
mandat petițiunea ministerului, ca el să 
vină cu un proiect de lege, dupe părerea 
unora, iar dupe părerea altora, s’a lăsat 
libertate ministrului să facă ce va crede 
de cuviință în acestă afacere.

Ministrul a urmărit pe acești omeni și, 
dacă nu mă înșel, pentru dobânda și cla
usa penală nu 'i a urmărit, 'i a ertat fără 
ca să mai consulte pe Cameră.

Prin urmare, împrumutul care se făcuse 
locuitorilor de 120 galbeni, din minutul 
când ministerul a ertat dobânda și clausa 
penală, era un împrumut din cele mai u- 
șdre care se pot face; căci a da cu împru
mut fără dobândă, fără clausă penală și 
a aștepta numai plata capetelor peste ter
mine destul de lungi, înțelegeți că ni
meni n'ar împrumuta pe țărani ori cât de 
mult 'I ar iubi în asemenea condițiuni.

întreb dar ce putea guvernul să facă ? 
In adevăr, moșiile lor s'afi pus în vînejare. 
VînZarea s'a amânat cu consimțimântul 
guvernului, crezând că răzeșii vor plăti 
cei 120 galbeni și s’a lăsat în suspensiune 
de trei ori tot cu aceeași speranță. EI 
n’afi plătit, moșia s’a vîndut și a cum- 
părat'o Statul.

Ei bine, la (Jiua de supra-licitare, îw 
loc ca Statul să căra ca să se adjudice de

. finitiv asupra sa, căci nu se presentase 
nimeni ca să supra-liciteze, Statul a cerut 
încă o amânare de trei luni, tot în spe
ranța că țăranii vor veni să plătăscă cel 
100 de galbeni. El însă n’afi venit.

Acesta este situațiunea actuală. Dacă 
D-vostre credeți că ministerul pdte să facă 
ceva mai mult, nu aveți de cât să spuneți^ 
dar efi cred că ministerul nu este în defect, 
și »u vorbesc de ministerul acesta, fiind-că 
lucrurile s’afi petrecut sub ministerul tre
cut, care a făcut chiar acte de generosi- 
tate către acei țărani, ertându-le și do
bânda, clausa penală și cheltuelele.

D. Nădejde: Cu părere de răfi vă spun 
că publicațiunea pentru vîmjare coprinde 
și clausa penală și dobânda și cheltueli.

D. ministru al Justiției, G. Ver
nescu : Statul renunță cu tdte acestea.

D. G. Apostoleanu: In adevăr, D-lor, 
că locuitorilor nu se pretinde de cât 100 
galbeni. Efi când am sfătuit pe locuitori 
să vină la București, ei afi trimis duol 
dintre dânșii cerând termin de la guvern; 
însă ei se gândiafi mal mult ca să nu plă- 
tescă de loc, fiind-că sunt unii cari le sus
cită acăstă idee că țăranii nu trebue să 
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plătâscă, și ar fi bine ca ei să nu rămână 
în ideea acesta.

D. R. Stanian: D-lor deputați, inter
vin in acâstă discuțiune pentru a spune 
și eti cuvântul mefi, de și ’mi pare că ces
tiunea este fdrte simplă și nu trebue să 
se continue o discuțiune asupra el.

Din desvoltarea interpelărei și din răs
punsul D-luI ministru al justiției ce re
sultă? Se constată faptul următor: Că 
nisce săteni s’ati Împrumutat de la un că
lugăr cu 120 galbeni, că ati stabilit înscris 
acâstă datorie pe o ipotecă, cu o dobândă 
exorbitantă și Încă mai mult, 5 franci pen
tru fie-care Zi de întârziere, adică clausa 
penală; mai resultă un lucru, că Statul 
a moștenit acâstă creanță; dar eti ași 
crede că guvernul, ori care ar fi el, nu tre
bue să moștenâscă și rapacitatea călugă- 
râscă....

D. ministru de Justiție G. Vernes^ 
cu: N’a moștenit-o.

D. R. Stanian: Lăsați-mă, căci nu 
sunt greoiti la vorbă, nici nu vă fac o im
putare, voiti să deschid o cale de bine 
pentru săteni; de voiti nemeri-o, cu at&t 
mal bine pentru ei, de nu voiti nemeri-o, 
voiti căpăta desaprobarea Adunărel și a 
D-vdstre.

Ce resultă ca consecință din desbateri ? 
Resultă că călugărul, fiind In viață, de la 
debitorii săi a Încasat sume de 4800 lei 
ca procente sati ca clausă penală. Dacă 
moșteniți, atunci vă întreb pe D-vdstre, 
bine este că dupe ce creditorul pe care-'l 
succedați a primit 4800 lei pentru acei 
120 galbeni Împrumutați, să mai cereți 
de la acei țărani Încă o sumă afară de 
cea dată? Căci resultă încă un alt fapt 
constant,că acești debitori sunt nisce să
teni cari se găsesc in absolută imposibi
litate materială de a mai face încă odată 
către noul creditor plata acelei sume de 
120 galbeni, pe care ati plătit-o de pa
tru ori.

întrebarea mea dar este dacă nu s’ar 
putea găsi un mijloc legal ca să nu se 
mai ia nuoă pei dupe acești săteni ? Eu 
cred că se pdte. Cum ? Moștenitorul, adică 
Statul, nu a arătat că a plătit In urma a
cestei datorii vre-o altă creanță, și cum 
este drept ca un moștenitor să ia și 
drepturile și datoriile unei persdne pe 
care o moștenesce, cred că pdte Statul să - 
vie cu un proiect de lege ca să stingă a- 
câstă nenorocită datorie recunoscută ast
fel și de D. ministru al justiției; fiind-că 
se vede de o parte nisce săteni împrumu
tați cu 120 de galbeni și plătind credi
torului lei 4800, și pe d’alta li se cere 
tot suma întrâgă de 120 galbeni. Efi cred 
că ar fi bine să veniți cu un proiect de 
lege care să facă acâstă ușurare acestor 
nenorociți săteni, mai ales acum tocmai 
în epoca când ne ocupăm cu îmbunătăți
rea sdrtei sătenilor.

D. ministru al Justiției, G. Ver
nescu : Sunt dator să dah o mică expli- 
cațiune D-lui deputat.

Pe când s’ati făcut tocmelele acestea, 

din nenorocire în mod legal, ele se pu- 
tâ& face așa cum s’ati făcut, și nu se pdte 
Zice că este o rapacitate din partea ace
lui care a moștenit, pentru că acela exe
cută nisce tocmeli legal făcute. Nu pu
neți dar cestiunea așa, pentru că noi nu 
o punem așa; am Z^ că tocmâla a fost 
legal făcută, dar cu tdte acestea nu este 
bine ca Statul să beneficieze de aceste 
dobânZi enorme, și să ia clause pe
nale atât de mari; a renunțat Statul 
cu desăvârșire la aceste clause și procente 
și n’a luat acei patru mii și atâtea sute de 
lei; căci atunci s’ar fi plătit acei 120 gal
beni.

O voce: S’a luat de creditorul pe care 
’l moșteniți.

D. ministru al Justiției, G. Ver
nescu: Cu ce probați acâsta? Am auZit 
pe D. Nădejde spunând că ati dat câte-va 
sute de lei, și că nu ar fi mult până la 
plata celor 120 galbeni.

O voce: Este o nouă urmărire.
D. ministru al Justiției, G. Ver

nescu: Nu este nouă și vechea urmărire, 
este numai o singură urmărire care s’a 
făcut înaintea justiției.

Eă v’ași ruga să nu interveniți în a
faceri de asemenea natură, fie pentru să
teni, fie pentru dmeni de la orașe. Când 
cine-va datoresce un lucru și când nu i se 
cere de cât datoria simplă, nici dobânZi 
nici nimic, trebue să scie cum că are să 
plătâscă o-dată acâstă datorie; nu trebue 
nimeni a se învăța cu ideea că pdte să se 
împrumute, fie de la Stat, fie de la par
ticulari, și să nu plătâscă nici o-dată ceea 
ce a luat cu împrumut.

Iată pentru ce, âncă o-dată, repet onor. 
Camerei că, dacă acești țărani vor plăti 
cei 120 galbeni, capitalul luat cu împru
mutare, moșia lor nu se va vinde; căci 
din norocire a rămas asupra Statului și 
Statul n’a voit ca vinderea să se confirme 
definitiv, ci a dat o amânare de trei luni 
ca să-și pdtă plăti acești 120 galbeni; 
iar dacă n’ar fi nevoe de o altă amânare, 
promit Camerei că se va acorda, numai 
să-și plătâscă datoria.

D. I.Nădejde: Iată, D-lor, propune
rea ce am ondre a presinta în acâstă pri
vință :

PROPUNERE
Jos iscăliți! propunem ca Statul să erte 

cu desăvârșire suma ce urmăresce de la 
cele 17 familii de răzași din cătuna Bă- 
desci, comuna Spinesci, plasa Vrancea, 
județul Putna, dacă se va constata că ah 
plătit călugărului Ghedeon peste 4.000 
de lei.

I. Nădejde, C. Dobrescu, C. C. Dobre- 
seu, Hadu Stanian, Nanoescu, N. I. Mi^ 
cescu, Lazar Ni cote seu Voitineanu.

D. președinte, L. Catargi: Acâstă 
propunere, conform regulamentului, se 
va trimite la secțiuni.

— Acum la ordinea Zilei urmâză in

terpelarea D-lui Mavrodineanu adresată 
D-lui ministru al lucrărilor publice.

D. Mavrodineanu are cuvântul.
D. A. D. Mavrodineanu: D-lor de*» 

putați, interpelarea mea este ecoul plânge
rilor și îngrijirilor legitime ale întregei 
populați uni din județul Teleorman și 
mal ales ale acelei din orașele Zimnicea 
și Turnu-Măgurele. Vă rog dar să bine
voiți a-mi acorda binevoitdrea D-vdstre 
atențiune; rugând asemenea și pe D. mi
nistru al lucrărilor publice, care nu mă 
înduoesc că va ține sâmă despre ceea-ce 
voiti spune.

La anul 1881 se proiectâză construc- 
țiunea unui cheiti de lemn la Turnu-Mă
gurele, având o platformă în spate, care 
să se racordeze cu șosâua Turnu-Măgu- 
rele-Portu; se decide astfel ca cheiul să 
mârgă dupe șosea, iar nu șosâua dupe 
cheiu; prin urmare, lucru bun nu putea fi.

Ceea-ce vă spun eti acum se confirmă 
prin ceea-ce s’a întâmplat în urmă.

Dupe ce se construesce cheiul se obser
vă imediat o mișcare, și mai târZiă che
iul se potmolesce rămânând pe continent.

Și pentru că se atribuesce potmolirea 
unei cause particulare, atunci se însărci- 
nâză D. inspector al serviciului hi
draulic ca să descindă în localitate, și ca
re, în urma» inspecțiunel, a referit minis
terului prin raportul săă din 1883, că 
depositul format în fața cheiului de la 
Turnu-Măgurele este datorit apelor mari 
din prima-vâra trecută și împregiurării că 
curentul Oltului care intră pieziș în Du~ 
năre micșorâză vitesa de curgere a ape
lor și facilită depunerea materiilor în sus- 
pensiune. Deci, formarea bancului de ni
sip nu putea fi imputabilă antreprenoru
lui.

Mai târZiâ se observă o mișcare mai 
pronunțată și în definitiv o mare parte 
din cheiă se scufundă ; ministerul numesce 
atunci o comisiune sub președința inspec
torului general clasa I, D. lorceanu.

Acâstă comisiune este de părere :
„Că în vederea situațiunii topografice 

a malului român, ar fi fost mai prudent 
a se evita de la început așeZarea cheiului 
într’o asemenea Zonă, alegându-se saă 
un alt loc, unde malul stâng e fix și regi
mul rîului pe cât se pdte mai uniform, 
sah să fi înaintat cheiul mai mult în apă 
spre a se dobîndi o mai mare adâncime și 
evita ast-fel Zona supusă potmolirii.*

Va să Zică, comisiunea ndstră recunds
ce că este o greșâla enormă de a se fi a
șeZat cheiul în acâstă zonă.....

O Voce: Drept studii, s’a preferit a 
se oferi buchete de flori unui ministru ce 
venise atunci în localitate.

D. A.D. Mavrodineanu: Este adevă
rat, comisiunea acâsta a propus, D-lor, a 
se face lucrări de dragagiti ; dar s’a recu
noscut că asemenea lucrări reclamă însem
nate și continue cheltueli, fără să ajungă 
la nicLun resultat.

Observați că la minister sunt 11 do
sare din cari se pdte vedea câte lucrări
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s’ati făcut, cât s'a cheltuit cu acel cheih 
de lemn al cărui proiect s'a recunoscut In 
definitiv a fi defectuos.

Recunosc că D. ministru actual n'are 
să răspundă de nisce fapte petrecute cu 
mult înainte de venirea D-sale la acest 
minister. Dar ceea-ce D. ministru pdte 
face este să bine-voiască a ține semă de 
aceste legitime plângeri și să ordone a se 
părăsi ori-ce lucrări de reparațiune saii 
reconstrucțiune a unui asemenea cheih 
condemnat, și să ordone a se face noul 
studii seridse, dupe cari să urmeze o ope
ră durabilă și de un folos real pentru co- 
merciul nostru național.

D-lor, ca să termin în privința Tumulul- 
Măgurele nu este destul atâta; trebue să 
mai adaog ceva de o importanță capitală.

Se scie că linia drumului de fer Cos- 
tesci-Turnu-Măgurele aduce un venit în
semnat. Se fac atâtea deposite de pro
ducte în saci, cari nu se pot transporta 
la apă și une-ori ca să se pdtă transporta 
grânele la apă, trebue să se plătescă câte 
3 lei de chilă din oraș până la port. Ast
fel comercianții de cereale sunt nevoițî 
sad să expedieze marfa lor la Brăila prin 
calea ferată, sau să aștepte un timp mai 
favorabil spre a putea veni la apă.

Pentru aceste motive se cere imperios 
prelungirea liniei la port. Sunt dificul
tăți in adevăr, dar se pot învinge făcen- 
du-se lucrări de artă cu un cheiii de pe
tră. Se pdte face o cheltuială de 3 — 4 
milidne; și nu este mare in raport cu tra
ficul ce se face pe linia Costesci-Turnu- 
Măgurele, care în primul an a produs 
venit un milion.

Cine a fost în localitate s'a putut con
vinge că este posibilă o asemenea lucrare, 
destul să se schimbe sistema actuală care 
este vicidsă ; căci, ori-ce s’ar face, cheiul 
de lemn nu pdte resiste curentului apelor.

Trec la Zimnicea.
Mal înainte de a se face și acolo un ase

menea cheih, care a avut aceeași sdrtă, s’ah 
ridicat reclamațil și protestații din partea 
locuitorilor din Zimnicea, cari cereau ca 
o asemenea lucrare să se facă pe canalul 
ce este mal apropiat de oraș. El însă 
n’aii fost ascultați, și prevestirea lor că o 
asemenea lucrare la locul ales nu va avea 
durată, din nenorocire, s'a realisat.

Banii s’ah cheltuit în zadar, și ar fi fost 
mai bine ca acești bani să se fi aruncat 
în Dunăre ; căci pdte seca veri o-dată și 
i găsea veri-un sărac care ar fi rămas 
recunoscător! (Mișcare).

O voce : Arătați numele inginerului.
D. A. D. Mavrodineanu: Vă rog, 

D-lor, să nu mă siliți să spun nume, pen
tru că a’șl dori ca serviciul nostru hydra- 
ulic să nu fie adus în desbateri. Sciu însă 
că D. inginer Frunză, inspectorul, este cel 
d’ântâih care a recunoscut greșala în ale
gerea terenului unde a fost așezat cheiul 
de la Turnu-Măgurele. Trebue însă să 
recunosc că la cheiul de la Zimnicea s’a 
semnalat inai multe viciuri de construc- 
țiune chiar în cursul lucrărei, cum de 

exemplu că dințaril erah retezați; că pi- 
loții nu erah înfipțl la adâncimea indicată 
în caetul de sarcini; că anrocamente nu 
erah puse în fața cheiului, ceea-ce se vede 
că a provocat derîmarea mai înainte chiar 
de a se termina lucrarea.

'Mi aduc aminte că la o observație ce 
se făcea inginerului delegat din partea 
societățel de construcțiuni, acesta răspun
dea că ține la cheiul Zimnicea ca la pri
mul săh născut; dar acest prim-născut a 
fost înghițit de valurile Dunărei. Ași pu
tea (Jice de acest inginer ceea-ce s’a (jis 
de Ugolin, că 'și-a mâncat copiii ca să 
scape pe tatăl lor.

Expunând acăstă situație trebue să a- 
daog că sunt temeri in localitate că acăstă 
lucrare defectuosă se va manține, și aceste 
temeri se justifică prin faptul că se găsesc 
deja, în cele 11 dosare, proiecte de lucrări 
de apărare, adică de a se face acele epiuri 
amonte de cheih, cari vor costa 85.000, 
fără nici o utilitate.

Eh am convingerea intimă ca D. minis
tru actual nu va primi să continue acăstă 
stare de lucruri care este desolată pentru 
cele duoă porturi ale unuia din cele mai 
fertile județe ale țărei, și că va părăsi 
aceste lucrări.

Cu acăstă încredere termin așteptând 
răspunsul D-sale.

D. vice-președinte, 1. Isvoranu ocupă 
fotoliul președenției.

D. ministru lucrărilor publice, A. 
Marghiloman: D-lor deputați, acel din
tre D-vostre cari s’ah găsit în Cameră 
acum trei ani, sah cari ah urmat discu- 
țiunile de atunci ’și pot aduce aminte de 
istoricul lamentabil al cheiurilor ndstre 
făcut de un deputat din maioritatea de 
atunci, de D. Lupulescu, care a spus cum 
s’a cheltuit peste patru milidne cu cheiuri 
cari, în scurt timp, duoă treimfs’ah dus în 
apă, iar o treime a rămas pe uscat. Situa- 
țiunea acăsta a fost datorită în mare parte 
precipitațiunei cu care s’ah făcut lucră
rile. Nu am să desvelesc tdte rațiunile, 
din cari unele erah politice, cari ah împins 
pe predecesorii noștri de a începe de o 
dată lucrări numerdse și delicate fără 
mult studih; s’a găsit în cartdnele minis
terului un proiect de cheih pentru Giur
giu, făcut de inginerul englez Hârtie^ 
care proiect s'a adoptat ca tip și fără alte 
sondări, fără alte studii, cari caută să 
varieze dupe fie-care localitate, s’a înce
put aplicarea lui nemodificată. Resulta
tul a fost lesne de constatat; câți-va ani 
în urmă, banii s’ah cheltuit, insă cheiuri 
nu avem. De altmintrelea tot țermul nos
tru pe marginea Dunărei e defectuos; e 
mole, jos, nu are stâncă, nu are faleză, 
ast-fel că dificultățile technice se mai în- 
mulțeah încă prin configurațiunea geo
logică a rîpei ndstre. Aceste neajunsuri 
naturale sunt causa principală pentru 
care s'a recurs la construcțiune de basi- 
nurl in Galați, Brăila și Giurgiu, cari 
pot oferi in pământ ferm marginele de 
descărcare și încărcare pe cari malurile 

firesc! din port nu le dah cu destulă ușu
rință. Pentru cele-alte porturi, cestiunea e 
încă netranșată și așa e pentru Zimnicea 
și Măgurele, cari cu drept cuvânt preo
cupă pe D. Mavrodineanu.

Cum stăm cu Măgurelele ? La Măgu
rele orașul e pe deal și între oraș și incăr- 
cătdre, adică port, e cum am (jice o plage^ 
o întindere de pământ de peste patru kilo
metri. Dunărea nu vine până la Măgurele.

De altmintrelea și punctul unde, pe a- 
cest șes, se făcuse până atunci descărcă- 
tdrea, era răh ales pentru că se găsesce 
la confluența Oltului cu Dunărea care, 
dupe cum Oltul e mai urcat sah mai scă
zut în raport cu Dunărea, produce ori 
potmoliri, sah affouillemente, spălaturi.

într’un moment răh inspirat s’a ales 
tocmai punctul culminant al afluenței a- 
cestia ca să se facă cheiul. Cheiul s’a făcut 
dupe tdte regulele, și cu cele duoă dimen
siuni. Căci — trebue să sciți — nu avem 
duoă dimensiuni.

Denivelările fluviului ajung a fi de șăpte 
metri, de unde necesitate de a avea duoă 
înălțimi de cheiuri: Una pentru apele ur
cate, alta pentru apele scăzute.

Cheiul, deci, se făcuse conform proiec
tului când se observă că progresiv ră
mâne pe uscat. Oltul formase la piciorul 
cheiului adevărate aluviuni ce (jilnic spo
reau. Perplexitatea a fost mare și dacă s’a 
reținut garanția constructorului, când tot 
natura s'a însărcinat să îndrepte lucrurile.

Oltul ’și a modificat cursul, jocul ape
lor s'a schimbat și într’o bună $i tot de- 
positul de pământ a fost spălat și cu dân
sul și o bucata din cheih! Insă, să nu exa
gerăm lucrurile, surparea nu a fost decât 
parțială, cheiul încă servesce.

De aci preocuparea locală; are dre gu
vernul de gând să refacă cheiul ? Am să 
asigur pe D. Mavrodineanu că nu. Insă 
pentru că avem o porțiune de cheih, care 
servesce, o întreținem fără a face sacrificii 
mari, și o vom întreține până când vom 
găsi un debarcader mal bun. Acâsta va a- 
târna și de traseul ce se va adopta pentru 
trunchiul de linie ferată ce trebue să lege 
Măgurelele cu Dunărea.

In acest punct rămâne cestiunea întrâgă; 
căci este un mic conflict între datimle 
sciinței și dorințele, fdrte legitime de alt
mintrelea, ale localilor.

Prelungirea liniei de la Măgurele până 
la apă este hotărîtă; rămâne numai să 
seim unde se punem capul ei. Dacă '1 pu
nem în punctul indicat de D-nii prefecți 
și de D-nii primari, tâlmaci ai cerințelor 
măgurelene, ne vom expune să aibă și a- 
câstă lucrare sdrta cheiului; dacă ’l punem 
însă unde ne obligă sciință, la Flămânda, 
vom depărta puțin portul de oraș dar cel 
puțin creăm pentru Măgurele un refugih 
sigur cum este Smârda pentru Giurgih. 
Ast-fel, cărând de acord asupra acestui 
punct, sper că în primă-vâra viitdre vom 
începe lucrarea acelor patru kilometri de 
racordare. In acăstă privință sper că D. 
Mavrodineanu și toți represintanții Te- 
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leormanulul ne vor da concursă] necesar, i 
ne vor acorda și timpul trebuincios pen
tru ca sa facem o operă desăvârșită iar nu 
o lucrare de satisfacțiune vremelnică. 
Chiar a«jl am primit asigurarea D-lui di
rector general al căilor ferate că nu per- 
de proiectul din ochi, și am aci jurnalele 
consiliului de miniștri —jurnale încheiate 
de predecesorii noștri — cari dau tote în
lesnirile pentru terminarea acestei lucrări 
chiar în primă-vera viitdre.

Asupra cehii de al duoilea punct, por
tul Zimnicea, iată situațiunea : Orașul nu 
se găsesce pe marginea Dunărei, ci se gă
sesce pe marginea unui braț al Dunărei. 
El este despărțit de ambarcader printr’o 
insulă. In acesta insulă s’a făcut cheiul 
care devine ast-fel de un acces dispendios 
nu numai din causa distanței de percurs 
și a podului de trecut, dar și din causa 
submersibilităței insulei când apele sunt 
mari.

Dacă menținem, deci, cheiul unde se 
află, nu răspundem necesităților trafi
cului.

De altă-parte, brațul care desparte a- 
cestă insulă este navigabil în dre-care 
timp al anului; când apele sunt mari, șle
purile pot trece, dar când apele sunt mici, 
ele sunt împedicate depotmoliri. Rămâne, 
prin urmare, cestiunea de a se sci dacă 
dregând și îndreptând acel braț al Du
nărei putem da apei uri fir suficient ca ea 
singură să 'șl curețe depositele și să facă 
lucrarea de dragare ce alt-fel am fi siliți 
să reîncepem la fie-care șdse luni.

Un studifi a fost făcut în tdmna acăsta 
de către D. Mironescu și de un servicifi 
de ingineri așa în cât în momentul de 
față proiectul se elabordză și nu rămâne 
de cât la timp să se aviseze la mi^ldcele 
pecuniare pentru a face acestă lucrare 
forte priinciosă pentru Zimnicea și Te
leorman.

D. A. D. Mavrodineanu: Mă declar 
satisfăcut pe răspunsul D-lui ministru.

D. vice-președinte, II. Isvoranu: 
Ne mai fiind nimeni înscris, incidentul 
este închis.

—2). ZI. Rădulescu, în lipsa D-lul ra
portor, dă citire următorului raport și 
proiect de lege :

Domnilor deputați,
D. ministru secretar de Stat la depar

tamentul afacerilor străine, prin Mesa- 
giul regal No. 210 din 22 Noembre tre
cut, a cerut deschiderea unui credit extra
ordinar de lei 40.000 pentru lichidarea 
restului de cheltueli făcute cu delimita
rea frontierei ndstre despre Austro-Un- 
garia, și care credit să se înscrie ‘prin 
compturi pe săma exercițiului 1888-1889.

Comisiunea D-vdstre financiară, luând 
în cercetare creditul menționat și apro- 
bându'l, am ondre a vă ruga ca, în con
secință, să bine-voiți a vota alăturatul 
proiect de lege.

Raportor, R^ceanu.
PROIECT DE LEGE

Art. 1. Se deschide pe săma ministe- 
XMPfUNSBU STATULUI.

tulul afacerilor străine un credit extra
ordinar de lei 40.000 pentru lichidarea 
restului de chieltueli făcute cu delimita
rea fruntariei dintre România și Austro- 
Ungaria.

Art. II. Acest credit se va înscrie prin 
compturi pe sema exercițiului 1888-1889, 
și se va acoperi din fondurile destinate 
pentru asemenea credite pe acest exercițiu.

D. vice-președinte, II. Isvoranu : 
Discuțiunea generală este deschisă.

D. Kogălniceanu are cuvântul.
D. M. Kogălniceanu: ’MI place a cre

de că onor. D. raportor, când vine cu un 
raport așa de scurt și coprin^ător, va bine
voi a ne spune că D-sa a studiat cestiu
nea și cundsce sumele întrebuințate de 
mal ’nainte în acestă afacere. Prin urmare, 
pdte să ne dea lămuriri D-sa de câți bani 
s’afi cheltuit cu acăstă delimitare ?

D. 1.1. Rădulescu: Ca să delăturez 
o cestiune personală pe care ’ml-o faceți 
D-vdstră, cată să vă pun în cunoscință că 
raportorul acestui credit nu sunt efi, în
deplinesc sarcina D-lui Răceanu.

Lista cheltuelilor cari s’afi făcut cu de
limitarea nu mi s’a comunicat de D. mi
nistru de externe o-dată cu proiectul de 
lege, însă s’a cheltuit peste suma alocată 
la început, acăstă sumă luându-se dintriun 
credit extra-ordinar de la paragraful spe
cial al budgetului, acum D. ministru de 
externe cere legitimarea acestui credit

D. ministru de externe, P. P. Carp: 
Lămurirea pe care o cere D. Kogălnicea
nu ași putea să o dafi efi. Ministerul de 
externe n’a avut pentru cheltuelile deli
mitărilor nici o sumăladisposițiunea lui; 
a trebuit prin urmare, ca cheltuelile ace
lea să le facă din fondul de un milion a
locat pentru deschiderea de credite supli
mentare și extraordinare. Creditul acela 
fiind epuisât, consiliul miniștrilor n’a voit 
să mai încuviințeze o sporire a acestui 
credit, și a gis să vin înaintea D-vdstre cu 
acest proiect de lege, ceea-ce am și făcut

Acăstă cheltuială figurăză la ministe
rul de externe, dar în realitate ea e fă
cută de ministerul de resbel; căci el a dat 
inginerii cari figurafiîn comisiuni, fiind
că erafi diferite comisiuni: era o comisiu- 
ne pentru Bucovina, o alta pentru Mol
dova ; era o comisiune pentru Valachia- 
Mare și o alta pentru Valachia-Mică. Tre
buia să fie mai multe comisiuni; căci alt
fel n’ar fi putut termina lucrările.

Asupra fondului de un milion, minis
terul de resbel cheltuise veri-o 50.000 lei.

Tot ministerul de resbel a mai cheltuit 
36.000 lei și 4.000 lei s’afi cheltuit ca 
diurne pentru inginerii civili, cari trebuiafi 
să mărgă și ei în urma comisiunei technice 
ca să constate în unele locuri cestiunea de 
proprietate privată, care nu se modifică, 
dar care se alteră întru cât-va prin trage
rea nouei fruntarii; acea sumă se urcă la 
3.800 lei și cu 36.000 face în total 39.800 
și s’afi cerut 40.000.

Acestea sunt lămuririle ce aveam să le 
dafi D-lui Kogălniceanu»

Acum, dacă D-sa voesce a sci și anu

319

me pentru ce a cerut ministerul de resbel 
acești bani, și acăsta se pdte să i se a<|ucă 
la cunoscință.

D. M. Kogâlniceanu: Sunt forte re
cunoscător pentru lămuririle pe cari din 
memorie ni le dă D. ministru, dar efi nu 
caut cărtă de loc numai ași dori ca o Ca
meră nouă, cu o eră nouă, să bine-vo- 
iască a schimba modul în care înainte se 
vota creditele.

Efi în tot anul m’am aflat în posițiune 
de a vota credite, fără să am în tot-d’a- 
una lămuriri precise, și socotesc că inte- 
resăză pe țără și mai ales pe unii depu
tați, cari vin cu simțiminte de economie, 
într’un mod mai serios, ca să scie în ce 
și cum s’afi cheltuit creditele pe cari sunt 
chemați ale legitima. .

întrebarea pe care am făcut'o efi este de 
competința D-lui raportor, nu personal a 
D-lul Rădulescu; căci efi n’am nimic per
sonal cu D-sa, dar a D-lui raportor și mal 
ales a comisiunei financiare,care nu este o 
comisiune de delegați, cari delegați repre- 
sintă discuțiunile din tdte secțiunile, ci 
este o comisiune ad hoc, și prin urmare, 
este datdre să studieze pentru deputății 
din tdtă Camera cestiunile financiare.

Socotesc că nu este bine să se urmeze 
ca în trecut. Comisiunea văzând că s’a 
cerut 40.000, a acordat 40.000; D. mii 
nistru a răspuns scurt. • •

D. ministru de externe, P. P. Carp: 
Am spus că s’afi cheltuit 50.000, plus 
acești 40.000 cari se cer acum.

D. M. Kogâlniceanu: Efi am ondre 
să spun că s’a cheltuit și mai înainte de 
acei 50.000; prin urmare, s’a cheltuit 
mal mult.

D-lor, efi nu caut cărta, dar ași dori ca 
onor, comisiune, când va mal examina 
credite, să bine-voiască a fi mai scrupu- 
Idsă in cercetările ei, ca să ne arate cât 
s’a cheltuit, pentru a sci ce ne costă. Sunt 
sigur că și în Parlamentul Pestei tot așa 
se va face cu creditul pentru aceste deli
mitări.

Efi dafi acești 40.000 lei, dar, cu tdtă 
supărarea ce ar putea fi la Pesta și aici, 
rog pe D-nil membri ai comisiunei să fie 
mal scrupuloșl.

— Ne mal luând nimeni cuvântul, se 
pune la vot luarea in considerare a pro
iectului de lege:

Votanți ....... 61
Maioritate regulamentară 44

Bile albe •  ..................47
Bile negre...................... 14

D. vicepreședinte, Ilariâ Isvoranu: 
Adunarea a luat in considerare proiectul 
de lege.

— Art. 1 și 2 se primesc fără discu
țiune.

— Se pune la vot proiectul de lege în 
total, și scrutinul se declară fără residtat, 
nemai fiind Adunarea in numărul cerut 
de regulament.

Ședința se ridică la 5 ore, anunțându-se 
cea următdre pe a duoa gi, 10 Decembre.

DIRBGTOB, ALKXANDBU PKNCOVICL
i
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No. 20.

ADUNAREA DEPUTAȚILOR

Ședința de la 10 Decembre 1888
Președința D-lui președinte Lascar Ca

targi, asistat de D-nii secretari A. Simu, 
U. Bold eseu și G. Dem. Theodorescu.

— Ședința se deschide la ora 1 dupe 
amia^i.

— Presenți 142 D-nl deputați.
— Nu răspund la apelul nominal 31 

D-ni deputați și anume :

In congediu:
D-nii 0. Datculescu, I. Dimitriu, G. 

E. Lahovari și G. Rosnovanu.
Fără arătare de motive:

D-nii T. Anastasiu, P. Brătășanu, G. 
Cantacuzino, I. Cincu, Gr. Constantinescu, 
C. Danaric, I. Demetriad, V.Dimitropolu, 
C. Ghițescu, A. Goilav, 6. Levezeanu, M. 
Marascu, I. Miclescu, V. Mortzun, C, Olă- 
nescu, A. Peșiacov, V. Poenaru, C. Gre
ceanu, 6. Robescu, I. Robescu, D. Sturdza, 
I. Săvescu, M. Marghiloman, I. M. K.Ie- 
pureanu, G. Tocilescu, V. Pogor.

— Sumarul ședinței‘precedente se a
probă.

— Se acordă congediâ D-luI G. E. La
hovari.

— Se trimit la comisiunea de peti
țiuni: petițiunea D-lulG. Belisariu,amal 
multor locuitori din comuna Slătioarele, 
județul Argeș, a mal multor locuitori din 
comuna Scaenil, județul Prahova și a mal 
multor locuitori din comuna Dranoveți.

— Se trimit la comisiunea de indige
nat: petițiunile D-lor Alfons L. Brociner, 
H. Petrescu, losef Cociș, Ion Vâja și G. 
Cetalopolu.

— Se comunică Adunărei raportul co
misiunel de petițiuni asupra cerere! arhi
mandritului Hariton Mateescu.

— Se comunică raporturile comisiunel 
de indigenat relative la cererile D-lor O. 
Arbizan, 6. Ghinbășanu, R. Samitca, A. 
Oraveț, 0. D. Neguț.

— Se comunică raporturile comisiunel 
financiare asupra proiectului de lege pen
tru deschiderea unui credit de 994.590 
lei și asupra proiectului de lege pentru 
deschiderea unui credit de 114.838 lei.

D. președinte, Lascar Catargi: 
D-lor, ați hotărît ca ședințele să începă la 
ora 1, și să se ridice la 6. Ieri, de la o
rele 4 și jumătate, nu am mal putut lu
cra. Vă rog să ședeți până la 6 ore.

D. Dobrescu are cuvântul pentru a face 
o propunere.

D. C. Dobrescu: D-lor deputați, am 
on6re a presenta o propunere subscrisă de 
mal mulți D-nl deputați pentru vînZarea 
moșiilor Statului în corpuri întregi la li- 
citațiunea de la 12 Decembre.

Propunerea se exprimă în modul ur
mător :

PROPUNERE -
SubsemnațiI, având In vedere dis- 

poițiunile enunciate atât prin des
baterile urmate cu ocasiunea răs
punsului la Discursul regal cât și 
prin proiectul de lege depus de gu
vern, ca moșiele Statului să nu se 
mal vîndă de cât în loturi la ță
rani ;

Văzând că prin Monitorul oficial 
No. 192 din 30 Noembre se pun în 
vînZare cu licitație în corp întreg 
27 moșii pentru ^iua de 12 De
cembre,

Propunem să se suspende licita- 
țiunile moșielor menționate spre a 
se vinde apoi în loturi.

C. T. Grigorescu, Christu S. Ne- 
goescu, C. C. Dobrescu, Dobrescu C., 
I. Nădejde. N. Voinov, Ion C. Gră- 
dișteanu, G. Burghelea, G. Panu, 
Radu Stanian, Chr. Suliotis, Tache 
lonescu, P. I. Cernătescu.

D-lor, am aci Monitorul oficial de la 
30 Noembre în care s’a publicat acestă 
licitațiune. Din el veți vedea că cea mal 
mare parte din moșiile puse în vînZare 
sunt învecinate cu moșii de ale Statului; 
cu alte cuvinte, s’ah rupt părți din mo
șiile Statului și s’ah scos în vînZare prin 
licitațiune.

Noi vă propunem de a încuviința sus
pendarea acestei licitațiunl, mal ales că 
avem înaintea ndstră un proiect de lege 
în acăstă privință, și apoi aceste moșii 
sunt situate In localități unde țăranii cer 
să li se dea pământuri.

Tot-d’o-dată vă rog să bine-voiți a încu
viința urgența acestei propuneri, urgență 
care cred că este necesară într’o asemenea 
cestiune.

— Se pune la vot urgența, și se pri- 
mesce.

D. președinte, Lascar Catargi: A
cum, D-lor, fiind-că unii din D-nii depu
tați aâ plecat ieri la 4 ore și jumetate, și 
din acestă causă a fost incomplet votul 
dat asupra creditului de 40.000 lei cerut 
de D. ministru de externe, pentru acope
rirea cheltuelilor comisiunel pentru fixa
rea fruntariilor ndstre despre imperiul 
Austro-Ungar, procedem acum din noâ 
la acel vot.

— Adunarea procede la vot și resulta
tul scrutinului este cel următor:

Votanți.............................. 95
Maioritate regulamentară 47
Bile albe..............................83
Bile negre........................... 14

D. președinte, L. Catargi: Aduna
rea a adoptat proiectul de lege.

D-lor deputați, ași ruga pe D-nii dele
gați de la comisiunea budgetară, precum 
și de la cele-alte proiecte de legi, să bi

ne-voiască a se întruni pentru a activa 
lucrările.

Eâ ’l-am convocat de mal multe ori 
până acum și ’I mai rog și de astă-dată 
să se întrunăscă pentru a lucra.

Acum, D-lor, avem Ia ordinea «Jilel pe
tițiuni și indigenate.

—D. U. Boldescu, raportorul comisiu
nel de petițiuni, dă citire următorului ra
port :

Domnilor deputați,
Comisiunea pentru petițiuni, întrunin- 

du-se sub președința D-lui N. Voinov, a
vând de secretar pe D. Pacu, a luat în 
examinare diferite petițiuni, numindu- 
mă raportor pentru a supune la cunos- 
cința D-vostre resultatul lucrărilor sale 
asupra următdrelor petițiuni:

1. D. Scarlat Mihălescu, fost adminis
trator clasa II, a cerut a fi reprimit în 
armată, arătând că răâ a fost reformat.

Comisiunea având în vedere că petițio
narul a fost reformat conform legei posi- 
țiel oficerilor și negăsindu-se competentă 
a lua veri-o decisiune, a dispus ca acâstă 
petițiune să fie recomandată D-lui minis
tru de resbel.

— Ne luând nimeni cuvântul, se pun 
la vot conclusiunile comisiunel și se a
doptă.

—D. U. Boldescu continuă citirea ra
portului :

D. locotenent N. Mingard, prin peti
țiunea sa, arată că, dupe un serviciâ de 
22 ani în armată, a fost reformat și că nu 
primesce de cât un ajutor de 72 lei pe lu
nă de la ministerul de resbel, care sumă 
este insuficientă, cerând să i se acorde o 
pensiune de 150 lei, saâ să fie reprimit în 
armată spre a’șl îndeplini anii necesari 
pensiune!.

Comisiunea, având în vedere că cererea 
pentru pensiune a mal fost făcută de pe
tiționar și nu i s’a putut acorda, nefiind 
în condițiunile legei pensiunilor, și de a- 
cestă dată i se respinge, rămânând a se a
dresa D-lui ministru de resbel, ca singu
rul competinte a laa veri-o decisiune pen
tru cererea sa de a fi reprimit în armată.

— Ne cerând nimeni cuvântul, se pun 
la vot conclusiunile comisiunel și se a
doptă.

—D. U. Boldescu continuă citirea ra
portului :

Asupra petițiunel fostului mitropolit 
din Dobrogea, Nikita, prin care cere a i 
se spori subvențiunea de 250 lei pe lună.

Comisiunea, văzând că nimic tiu justi
fică o sporire și găsind fdrte suficientă su
ma de 250 lei, a respins cererea.

— Ne luând nimeni cuvântul, se pun 
la vot conclusiunile comisiunel și se a
doptă.

—D. U. Boldescu continuă citirea ra
portului :

Mai mulți învățători din județul Nem- 
țu cer ca pământurile cedate scdlelor să 
fie scutite de plata foncierei.

Comisiunea, având în vedere că aceste 
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pământuri sunt date învățătorilor tn sco
pul de a se face o cultură mal sistematică 
și exemplară sătenilor, servind în același 
timp ca un ajutor la micele salarii ce au 
acești învățători; că în aceste condițiuni 
ei nu sunt proprietarii acelor pământuri 
și prin urmare, nici nu pot fi obligați la 
foncieră. Pentru acestea, comisiunea a de
cis a se interveni pe lângă D. ministru de 
finance spre a lua disposițiuni a se scuti 
de plata foncierei locurile date scălelor. 
Cu acestă ocasiune, comisiunea a arătat 
dorința ca acăsta disposițiune de scutire 
a foncierei să fie luată și pentru locu
rile bisericelor.

— hie luând nimeni cuvântul, se pun 
la vot conclusiunile comisiunel și se a
doptă.

—D. U. Boldescu continuă citirea ra
portului :

D-na Suzana Esler, prin petițiunea sa, 
cere o pensiune pentru câ decedatul săfi 
soț a servit ca medic timp de 22 ani.

Comisiunea, având în vedere că dece
datul a fost de naționalitate austriacă și 
ne naturalisat și fără a fi în condițiunile 
cerute de legea pensiunilor, a respins ce* 
rerea.

— Ne luând nimeni cuvântul, se pun la 
vot conclusiunile comisiunel și se adoptă.

—D. U. Boldescu continuă citirea ra
portului :

Asupra petițiunel D-lul Gheorghe Stră- 
chinaru, prin care cere o pensiune de 35 
lei pe lună pentru 21 ani serviți la gra
niță și ca giandarm.

Comisiunea, vânând că petiționarul n'a 
presintat nici un act constatator celor re
clamate, a decis a se recomanda D-lui mi
nistru de culte spre a’i acorda un ajutor 
din fondurile destinate în acest scop.

— Ne luând nimeni cuvântul, se pun 
la vot conclusiunile comisiunel și se a
doptă.

— D. U. Boldescu continuă citirea 
raportului:

D-na Agripina Chimet, soția decedatu
lui Ștefan Chimet, fost director al scălei 
primare Cuza-Vodă din Galați, cere a i 
se acorda o pensiune, căci soțul săfi a fost 
27 ani profesor și a contribuit la înfiin
țarea acelei scoli Cuza-Vodă.

Comisiunea, având în vedere că, dupe 
‘ disposițiile legei actuale a pensiunilor, 

nu se pot acorda pensiuni de cât cu forte 
mari dificultăți; căci diferitele disposiți
uni din acea lege, mal cu osebire aceea 
care supune acordarea pensiunel la etatea 
fixată, sunt inechitabile, așa că numeroși 
funcționari civili și militari, chiar dupe 
un servicii! fdrte îndelungat, nu pot a 
primi pensiuni, cu tdte că lor li s’afi fă
cut rețineri din salarifi în acest scop; co
mis unea găsesce că este momentul ca de 
urgență să se facă o lege modificătdre ce
lei actuale a pensiunilor; iar asupra pe
tițiunel D-nei Chimet, în maioritate, a 
decis a se recomanda D-lui ministru de 
culte pentru a ’i da un adjutor corespun

zător cu serviciile aduse de decedatul 
săfi soț.

Iar D. membru Pacu, în minoritate, a 
fost de opiniune ca, din momentul de prin 
actele presentate de petiționară se con
stată că într’adevâr decedatul profesor a 
adus servicii Statului și comunei Galați; 
că dânsa, văduva, a rămas cu mal mulți 
copii și fără miZloce de existență, să i se 
acorde o recompensă prin o mică rentă 
viageră.

D. M. Pacu: D-lor deputați, am avut 
ondre să fifi de opiniune deosebită de ma
ioritatea comisiunel asupra acestei peti
țiuni.

Este vorba de o văduvă a repausatului 
Ștefan Chimet din Galați, care a servit 
comunei Galați 27 de ani, și astăzi vă
duva lui se găsesce fără nici o avere, și se 
constată din acte că soțul ei, nu numai 
că a servit 27 de ani, dar încă a făcut un 
act care a contribuit la întinderea învă
țământului cel puțin în acel oraș; căci, 
D-lor, este constatat că una din lipse în 
țără la noi este și lipsa de scdle în număr 
suficient.

In comuna Galați sunt numai duoă 
scdle; una care datăză din timpul lui Mi
chail Sturdza, numită scdla Domnăscă, și 
a duoa numită Cuza-Vodă, care s’a făcut 
cu stăruința acestui institutor; el a um
blat cu talerul în drăpta și în stânga și a 
adunat cu paraoa de la bogat și de la să
rac pentru înființarea acestei scdle.

De aceea efi am opinat ca să se dea o 
mică pensiune acestei văduve, pentru că 
bărbatul ei a contribuit mult la facerea 
acestei scdle.

D. președinte, L. Catarg!: Atunci 
trebue să faceți o propunere subscrisă de 
șăpte deputați.

O voce: Sunt conclusiunile comisiunel.
D. președinte, L. Catargi: Acăsta 

nu este destul când se cere o pensiune.
D. ministru de flnanee, M. Ger

mani : Pe cât am înțeles efi, repausatul 
Ștefan Chimet a fost funcționar al pri
măriei ....

D. U. Boldescu : A fost și al primă
riei, a fost și al Statului.

D. ministru de flnanee, M. Ger
mani : Intru cât privesce calitatea sa de 
funcționar la primărie, nu scifi dacă i 
s’afi făcut rețineri; numai în cașul când 
i s’ar fi făcut rețineri la lăfă pe timpul 
cât a servit la primărie ar putea să re
vendice un drept la pensiune ; întru cât 
însă, nu i se vor fi făcut rețineri în fa- 
vorea Statului ca funcționar al primăriei, 
nu are nici un drept la pensiune.

In ceea-ce privesce însă timpul cât a 
fost în serviciul Statului, și unde neapă
rat i s’afi făcut rețineri din lăfă, acolo 
începe dreptul săfi la pensiune, dacă are 
anii de servicifi în deajuns pentru a i se 
acorda o pensiune; iar dacă nu va fi a
vând anii de servicii ceru ți de legea pen
siunilor, hu i se pote recunăsce dreptul 
la pensiune, afară numai dacă Corpurile 
legiuităre i-ar încuviința o pensiune prin 

o anume lege ; și de aceea onor, nostru 
președinte a avut dreptate să Zică că în 
asemenea cas trebue să faceți o propu
nere ca acăstă pensiune să se acorde prin 
un anume proiect de lege.

A recomanda însă cererea guvernului, 
nu va fi de nici un folos pentru acăstă neno
rocită femee, fiind-că nu se pote înscrie ni
meni între pensionarii Statului de cât în 
virtutea drepturilor ce va fi având pentru 
anii serviți la Stat, și dacă nu va fi având 
anii ceruțl de lege nu i se pote face nimic.

D. N. Voinov : D-lor, iată pentru ce 
maioritatea comisiunel a respins cererea 
reclamantei. Sunt exacte cele spuse de D. 
ministru de finanțe; acest profesor a ser
vit la Stat o sumă ore-care de ani, însă 
anii serviți la Stat nu ’I dafi dreptul Ia o 
pensiune, neavând pe deplin teimenul ce
rut de legea pensiunilor; pe de altă parte 
el a mai servit o sumă de ani la primă
rie, și legea pensiunilor nu acordă func
ționarilor primăriilor pensiuni, iar pri
măria locală nu are o lege specială pen
tru pensiuni. Este însă un fapt constatat 
că acest om a servit mulțl ani, dar ce să ’i 
facem ? Conform cu legea pensiunilor nu 
păte avea dreptul la pensiune; ce putem 
face este ceea-ce a spus D. Pacu, dar a- 
căsta numai printr’un proiect de lege; 
noi însă maioritatea am respins cererea 
din acest punct de vedere, că la comiaiu- 
nea năstră sunt sute de petițiuni de na
tura acăsta, și de aceea am avut dreptate 
ieri când am Zis că în tote Zilele vin cereri 
de la văduve nenorocite ale atâtor func
ționari cari cer a li se da pensiuni; dar 
să nu uităm că sunt altele mai nenoro
cite cari n’afi pe nimeni cari să Z^ă în 
Cameră un cuvânt în favărea lor; acăsta 
femee s’a întâmplat să aibă pe D. Pacu, 
care ’i-a introdus cererea la comisiunea de 
petițiuni; acum fie că ’l-ațl da pensiune 
printr’un proiect de lege, safi în alt mod, 
noi maioritatea comisiunel nu am putut 
primi să ajutăm pe un X, pentru că are 
pe cine-va care stărue în favorea sa, și să 
lăsăm afară pe o sută de Y, cari nu afi 
pe nimeni aci ca să pună un cuvânt și 
pentru dânșii.

De aceea, precum Ziceam și ieri, efi 
cred că o asemenea stare de lucruri nu se 
pote regula de cât prin refoi marea legei 
actuale a pensiunilor, căci sunt mulțl ne
norociți cari afi câte 17 safi 18 ani de 
servicifi, cărora li s’afi făcut rețineri și 
cari n’afi nici o pensiune.

D. președinte, L. Catarg!: D. Pacu 
menține opiniunea D-sale ca să o pună la 
vot?

D. M. Pacu : 0 mențin.
— Se pune la vot opiniunea D-lui 

Pacu și se respinge.
— Se pune la vot opiniunea maiorită

ței și se primesce.
— D. U. Boldescu continuă citirea ra

portului :
Asupra petițiunel D-nei Ana Rolea,care 

cere o pensiune pentru că decedatul săfi 
soț N. Rolea a servit ca silvicultor și în 
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alte funcțiuni timp de 18 ani, 8 luni, 9 
£ile, și

Asupra petițiunei D-nei Voica, soția 
desedatulul Petre Georgescu, fost profe
sor la comuna Poenari-Burcbi timp de 
17 ani, pentru care cere pensiune,

Comisiunea, având în vedere că dupe 
actuala lege a pensiunilor nu se pdte da 
nici o soluțiune acestor cereri și nici ne- 
numeratelor petițiuni ce se află la co- 
misiune, opineză ca guvernul să bine- 
voiască a veni de urgență cu un proiect 
de lege modiflcător legel pensiunilor ac
tuale pentru civili și militari.

— Ne luând nimeni cuvântul se pun 
la vot conclusiunile comisiunel și se pri
mesc.

D. președinte, L. Catarg!: Acum 
la ordinea (Jilei avem indigenate.

D. lacob Negrutzi : D-lor deputați, 
Bcîâ forte bine că tdte raporturile rela
tive la indigenate cari sunt făcute de co
misiunea Camerei trecute trebue să fie 
încă o-dată trecute prin comisiunea de 
indigenat, pentru ca să fie studiate din 
noii conform regulamentului nostru; 
Insă iată ce se întâmplă: sunt o mulțime 
de raporturi relative la cereri de indige
nate din partea unor militari, cari sunt în 
armată, din partea unor români de peste 
hotare, cari ocupă funcțiuni în Statul 
nonstru, din partea unor farmaciști și din 
partea altora, a căror existență atârnă de 
la votarea indigenatelor lor, și ași dori, 
dacă D. președinte crede că este corect, că 
aceste raporturi, cari ati trecut prin co
misiunea de indigenate din sesiunea tre
cută, să fie puse la ordinea £ilel o-dată 
cu aceste, cari afi trecut prin comisiunea 
actuală; căci este nedrept că acei cari ah 
venit cu petițiuni mal în urmă și ati fost 
cercetate acum să fie votați înaintea ace
lora cari, ati petiționat de ani de «Jile, și 
cari aii trecut prin comisiune mai de mult. 
De aceea cred că ar fi bine ca aceste ra
porturi să se pună în desbaterea Adună
rei o-dată cu acestea și să le votăm dupe 
ordinea cronologică în care s aii presentat 
la Cameră.

D. președinte, L. Catarg!: Camera 
le-a trimis pe tdte la comisiunea ac
tuală de indigenat, pentru cuvântul că, 
ne mai fiind aceeași Cameră și raportorii 
de atunci ne mai fiind astăzi deputați, 
cine ar avea să dea explicațiuni Camerei ? 
Trebue ca comisiunea să numescă din noti 
raportori cari să le presinte Camerei, mai 
cu seină că avem mai bine de 1.200 cere
ri de indigenat.

D. N. Voinov: D-lor deputați, cred 
că cererea D-lui Negrutzi este, în adevăr, 
forte expeditivă, dar nu o putem admite, 
mai ântâiti, pentru că am avea să discu
tăm nisce raporturi ai căror raportori nu 
mai sunt astăzi deputați, și al duoilea 
pentru că am avea să ne pronunțăm asu
pra lucrare! unei comisiuni care astăzi 
nu mai există, și prin urmare, nu pdte să 
ne explice și să justifice lucrarea sa.

De aceea tot-d’a-una s’a urmat conform 

regulamentului, care prevede că raportu
rile comisiunilor, unei Camere anteridre 
să se trimită din nuofi la comisiuniie Ca
mere! cele! noul, ca ast-fel, examinate 
să se aducă înaintea Camerei.

Tot ce putem face pentru persdnele de 
car! vorbesce D. Negrutzi, este să rugăm 
comisiunea de indigenat, că cu precădere 
să studieze mai ântâifi petițiunile româ
nilor și ale funcționarilor aflați în servi
ciul public, cari în adevăr aii nevoe să 
'și reguleze cu o oră mal 'nainte posițiu
nea lor.

D. I. Negrutzi: Sunt și alții car! afi 
fost votați de Senat.

D. președinte, L. Catarg!: Sunt 
1.514 cereri de indigenat, acesta e cifra 
exactă.

D. M. Kogălniceanu: D-lor, cifra pe 
care ne o spune D. președinte ne dove- 
desce cât de greșită ar fi procedura nds
tră și cât ar merge în absurd, dacă am 
primi ca tdte acele raporturi să mărgă 
din nofi în cercetarea comisiunel.

Efi, în acestă privință, fac o întrebare 
D-lor membri din comisiune, dacă pot 
lua asupră-le să studieze într’o sesiune 
1.500 de împământeniri, căci ar fi o lu
crare cu totul năsdrăvană.

Efi cunosc cereri de împământenire 
cari datâză de 27 de ani, și acum acela 
neputând’o obține pentru dânsul o cere 
pentru fiul săfi, căci cel d’ântâifi fiind bă
trân a^I, în curând are să fie împămân
tenit pentru veci.

Ce e o cerere de împământenire ? Este 
un act în care se arată unde omul e năs
cut, dacă are safi nu act de emigrare, dacă 
are purtare bună și dacă e folositor ca să 
fie încetățenit. El bine, pentru acăsta nu 
trebue așa mare studifi; când se va citi 
raportul, fie-care din noi va vedea dacă 
întrunesce safi nu condițiunile.

Nicăieri, D-lor, împământenirile nu se 
mal dafi de către corpurile legiuitdre în 
mod individual.

Eu cred că e o lacună la noi acăsta, și 
când se va face și alte revisiuni de Cons- 
tituțiune, e bine să se ia și acăstă cestiu
ne în băgare de sămă, căci numai noi ne 
aflăm în acăstă curiosă posițiune, că se 
grămădesc unele peste altele cererile de 
împământenire.

O cerere de felul acesta e pururea ba
sată pe lepădarea naționalităței sale; a
vem omeni cari trăesc o viață întrăgă la 
noi în țără, și ei nu scifi încă ce sunt, 
căci s'afi lepădat de protecțiunea cea ve
che și pe cea nouă nu o afi. Ei bine, D-lor, 
acăsta nu este drept; înțeleg, să dureze 
acăstă situațiune a unu! om șăse luni, un 
an, dar nu ^cimi de ani ? .

Trebue dar să căutăm a face o stare 
de lucruri care să folosăscă și țărei și dme- 
nilor. r

Mai este încă o cestiune, care și aceea 
este reservată. Ge se face cu fiii acelora cari 
s’afi împământenit; fiind-că unele tribunale 
recunosc că sunt fii de români și altele 
nu ’I recunosc spunând că sunt străini.

Trebue dar lămurită și acăstă cestiune 
într’un fel.

Prin urmare, D-lor, în ceea-ce privesce 
ordinea lucrărilor, cred că nu este drept 
a se da precădere acelora cari vin cu ce
reri acum, și aceia cari așteaptă la ușa 
Camerei de ^ecimi de an! să fie lăsațl la 
urmă.

De aceea efi mă unesc cu opiniunea 
D-lui Negrutzi să dăm ântâietatea cere
rilor celor mai vechi.

D. M. Garacostea: D-lor deputați, 
în ceea-ce privesce propunerea D-luI Ne
grutzi, a respuns D. președinte; în ceea- 
ce privesce recomandațiunea D-lui Voi
nov, sunt autorisat a spune că comisiunea 
de la început a avut în vedere observa- 
țiunea ce face D-sa, și a căutat să nu ia 
în cercetare de cât cererile cele mai 
vechi, și în special pe acelea de recunds- 
cere a calităței de ' român. Comisiunea 
însă ’și a mai pus ceva în vedere, a 
<}is că cercetările să se facă și dupe stă
ruința persdnelor în drept. (întreruperi.)

Ați au^it, D-lor, că cererile sunt peste 
1.500; ei bine, între acestea sunt și cere
rile unor Omeni cari afi murit, și s’ar pu
tea acorda împământenirea dupe morte, 
fără ca noi să avem cunoscințe de acest* 
lucru. Există însă un răfi, și cum fdrte 
bine a observat D. Kogălniceanu, răul 
este lu modul de a procede; efi nu înțe
leg de ce votul asupra recundscerilor să 
se facă individual, și pentru ce nu s’ar 
admite ca comisiunea să facă un singur 
raport asupra mai multor cereri de recu- 
nosceri. Acesta cred efi că ar fi o proce
dură și bună și care ar înlesni lucrările 
ndstre; căci dupe cum vedeți, avem pe li
stă la ordinea ^ile! 23 de raporturi, și vă 
asigur că astăzi nu veți putea vota de 
cât patru, safi cinci; fiind că sciți aseme
nea că urmăză a se da duoă voturi, unul 
asupra luăre! în considerațiune și altul 
asupra legel în total.

D. I. Lahovari: D-lor, onor. D. Ko
gălniceanu a atins o cestiune destul de 
importantă în ceea-ce privesce naturali- 
sarea, cestiunea de a se sci ce se face cu 
copilul minor al unei persdne care a do
bândit, fie recundscerea calităței de ro
mân, fie indigenarea.

La prima vedere, D-lor, s’ar părea că 
cestiunea nu face înduoială, că dacă pă
rintele este naturalisat, copii sunt recu- 
noscuț! ca români; însă nu este așa dupe 
lege, ace! copil rămân străini. Dacă un 
copil se nasce în urma naturalisărilor ta
tălui, acela este recunoscut ca român, iar 
cel d’imunte rămân străini, și ast-fel s’ar 
întâmpla ca un părinte să aibă duoă serii 
de copii, unii străini și alții români.

Cum vedeți, D-lor, acesta este o cesti
une seridsă și cred că ar fi bine să atra
gem atențiunea D-lui ministru al justi
ției a aduce un proiect de lege în acăstă 
privință, safi no! din inițiativă parlamen
tară să regulăm acestă cestiune.

De aceea Miceam că cestiunea este de 
mare interes; Iiiud-că nu se pdte înțelege 
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câ dacă primim pe un cetățăn noii în ce
tățenia română să Z^em că aceleași for
malități să se facă peste 20 de ani și pen
tru copiii acelui om; și prin urmare, daca 
primim pe părinte, de sigur că trebue să 
primim și pe copiii lui; acesta însă trebue 
să se reguleze prin un proiect de lege 
venit, fie din inițiativă parlamentară, fie 
de la guvern.

D. președinte, L. Catargl: Dupe 
Constituțiune naturalisațiunile nu se pot 
acorda de cât prin lege și în mod indivi
dual. Prin urmare așa se va face.

D. Chr. S. Negoescu raportorul comi
siunei de indigenat, dă citire următorului 
raport și proiect de lege:

Domnilor deputați,
D. Solomon Halița, prin petițiunea a- 

dresată onor. Camere, cere a i se recu
ndsce calitatea de cetățăn român, basân- 
du-se pe următdrele acte:

1. Actul de nascere, botez și naționa
litate;

2. Actul de emigrare da sub protecțiu- 
nea Austro-Ungară;

3. Certificatul de absolvirea cursului 
facultațel de litere și filosofic din Viena ;

4. Decretul onor, minister al instruc
țiune! publice pentru numirea sa în func
țiune la Galați;

5. Alt decret al acelui minister pentru 
transferare de la Galați la Bârlad;

6. Un cetificat din partea primăriei 
Bârlad constatator de buna sa conduită.

Comisiunea D-vdstre de indigenat, în 
basa acestora, a admis cererea petiționa
rului, și vă rdgă prin subsemnatul rapor
tor a vota aci mai jos menționatul proiect 
de lege.

PROIECT DE LEGE
Art. unic. — Se recundsce D-lui Solo

mon Halița, din comuna Bârlad, calitatea 
de cetățen român, în virtutea art. 9 din 
Constituțiune.

Raportor, Christu S. Negoescu.

D. președinte, L. Catarg!: Discuți
unea generală este deschisă. D. Negoescu 
are cuvântul.

D. Chr. Negoescu: D-lor, vin să com- 
plectez acest raport prin o explicațiune 
în ceea-ce privesce actul de nascere și de 
botez. Din actul de nascere se vede că D. 
Halița este născut în orașul San-Giorgio 
în Transilvania, din părinți de naționa
litate română la 1859, Aprilie 17 și s'a 
botezat la 18 Aprilie.

Ne mal cerând nimeni cuvântul se pune 
Ia vot luarea in considerațiune a proiec
tului de lege și se primesce.

— Se pune la vot proiectul de lege în 
total și resultatul scrutinului este cel ur
mător :

Votanți................................ 91
Maioritate absolută ... 46
Bile albe ....... 89
Bile negre..............................2

D. președinte, L. Catarg!: Aduna
rea a adoptat proiectul de lege.

D. D. Stănescu, raportorul comisiunil 
de indigenate, dă citire următorului raport 
și proiect de lege :

Domnilor deputați,
D. Ion C. Daimaca, prin petițiunea 

adresată onor. Camere, cere a i se recu
ndsce calitatea de cetățen român, basân- 
du-se pe următdrele acte :

1. Un certificat al comunei Vlaho-Cli- 
sura, legalisat de consulatul general ro
mân din Salonic, doveditor de naționali
tatea română din localitate;

2. Un certificat al primăriei din urbea 
Turnu-Severin, constatator de buna sa 
conduită ;

3. Un certificat al percepției din Seve- 
rin, care dovedesce că tot-d’a-una a achi
tat ca comerciant dările lui către fisc, și

4. Un pașaport eliberat de prefectura 
urbei Turnu-Severin, din care se constată 
că n’a fost și nu este supus verl-unei pro- 
tecțiuni străine.

Comisiunea D-vdstre de indigenat, în 
basa acestor acte, a admis cererea petițio
narului și vă rdgă prin subsemnatul ra
portor a vota aci mal jos menționatul 
proiect de lege.

PROIECT DE LEGE
Art. unic.—Se recundsce D-lui Ion C. 

Daimaca; din comuna Turnu-Severin, ca
litatea de cetățen român, în virtutea art. 
9 din Constituțiune.

Raportor, Stâncescu.
D. I. Negrutzi: Intre actele înfățișate 

de petiționar nu se vede nici actul prin 
care se constată că s'a lepădat de protec- 
țiunea străină, nici dovadă că a tras sorții 
la noi. Aceste acte sunt esențiale, cel 
d’ântâiii, fiind-că, fără el, putem avea 
conflicte cu țera al căreia a fost supus 
până acum, și al duoilea act e necesarii, 
fiind că, fără densul nu putem vota ; căci 
dacă n’a făcut serviciul militar înainte 
nu’l va face nici pe urmă ; căci pdte să’i 
fi trecut vârsta.

D. D. Stăncescu: D. Daimaca e un 
om de 50 ani, prin urmare nu i-se pdte 
cere să presinte actul de tragere la sorți 
pentru armată, precum asemenea nu i-se 
pote cere nici actul de emigrare de la pro- 
tecțiunea străină, de dre-ce D-sa nici o- 
dată nu s'a aflat sub o protecțiune străină.

Afară de acesta, D-sa e stabilit în Se- 
verin de 20 de ani, unde ca întreprinză
tor de păduri a făcut în județul nostru 
și în județele vecine un mare servicifi; căci 
a introdus o industrie care până atunci 
nu exista la noi în țeră, facerea furcelor, 
lopeților, rdbelor, necesarii agriculturei 
române și pe cari articole le fabrică din 
materialul ce '1 exploatăză din pădurile 
ce le are închiriate în județul Mehedinți 
și Gorjtî.

Daca voiți, pot să vă citesc și actele.
D. I. Isvoranu: D-lor, în privința 

actelor ce cere D. Negrutzi, eiî, ca unul 
din localitate, pot să vă dafi următdrea 
deslușire :

Persdna a cărei cerere de împământe
nire avem să o votăm acum, este unul din 
cei d’ântâiii comercianțl în orașul Seve- 
rin, om de trăbă, bine văZut și român de 
origină, dupe cum vedeți.

In ceea-ce privesce tragerea Ia sorți D. 
raportor v’a dat deslușiri.

Din actele onor, comisiuni de indige
nat, am fost puși în posițiune să judecăm 
daca e bine sah nu să i-se dea împămân
tenirea.

Tot ce pot să mai adaogeh. ca unul care 
cunosc din localitate pe acăstă persdnă, 
este că nu ar avea nimeni nimic de regre
tat votând acăstă împământenire.

D. M. Hogălniceanu: Nu am onorea 
de a cunosce pe acestă persdnă, prin ur
mare, cu tdtă bucuria voiti urma cererel 
onor. D. Ilariu. Insă am să vorbesc și de 
o măsură bună care a fost și adoptată în 
Senat.

Ne contenit ne vin de peste Dunăre fel 
de fel de străini cu titlu de români. E 
bine dre ca noi să ne încredem numai pe 
nisce afirmaținni? AZI când avem consul 
la Salonic, la Bitolia, avem posibilitatea 
să seim dacă personele cari ne vin sunt 
în adevăr români.

Dacă nu sunt români, eh ași cam sta 
la înduoială a le da împământenirea cu 
ochii închiși, cu atât mai mult că sunt 
duoă meserii mai cu sămă cari atrag fdrte 
mult pe acești domni cari astăzi să nu
mesc români și cari eri erah mai cu sămă 
greci; căci sciți că legea oprește pe stră
ini de a vinde băuturi spirtudse. Din a- 
cestă causă, precum în Moldova sunt E- 
vreii, aici la noi sunt pretinșii macedo
neni, și Z^h nu prea sciți care e mai grefi, 
mai avar în relațiunile lui; cel puțin Is- 
raelitul din Moldova, dacă câștigă ceva 
cu vînZarea rachiului, în schimb însă 
mulți T înjură; românul să resbună asu
pra lui cu înjurăturile. Aici la noi însă 
nu e așa; onor, noștri vecini de peste Du
năre tratăză pe români cu numele de 
Vlachi și întrebați D-vdstre ce însemnare 
are acest cuvânt.

Ceva mal mult, fiind cârciumar încetul 
cu încetul începe a se face din cârciumar 
arendaș și din arendaș proprietar.
Nu mă plâng de acăsta, este activitatea 
lor; dar eh ca român trebue să mă preo
cup de idea dacă acești reclamanți sunt 
de origină română.

Eu am la mână o serie de învoeli a- 
gricole, mal cu sămă din localitățile a- 
celea unde ah fost răscdle; am făcut com- 
parațiunea între deosebitele învoeli și ve 
mărturisesc că m’am speriat de unele, 
dar când am căutat, am văZnt că cele 
mai grele învoeli erah făcute de către a- 
rendașil sah proprietarii de naționalitate 
străină.

De aceea zic ca să facem și noi cum 
se face în Senat, adică să cerem certifi
catul consulului nostru că asemenea pe- 
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tiționarl sunt de naționalitate români.

D. Ilariu Isvoranu: Este asemenea 
certificat.

D. M Kogălniceanu: Am v6^ut și eu 
certificatul și este în regulă.

D. Nădejde : D-lor, eă, pe lângă cele 
$ise de D. Kogălniceanu, ași cere ca a- 
semenea petiționari să fie supuși și la un 
examen de limba română. (Ilaritate).

D. Stefăneanu! D-lor deputați, am 
ondrea să cunosc pe acest comerciant, pe 
care ’l sciă că este de mult timp în țara • 
Românescă, și el scie să vorbdscă româ- 
nesce tot așa de bine ca și D. Nădejde și 
mine.

D. N. lonescu : D-le președinte, este 
un articol în Constituțiune care ne im
pune datoria la bucurarea de drepturi 
politice pe tot românul născut în ori-ce 
Stat.

Nu mă preocup despre locul nascerei a- 
cestui petiționar, dar, dupe cât să vede din 
acte, el este născut într-o provincie tur- 
căscă unde nu sunt de cât români. Prin 
urmare sunt de părere să-'I recundscem 
calitatea de român fără examenul cerut 
de D. Nădejde. (Ilaritate).

Se pune la vot proiectul de lege în to
tal și resultatul scrutinului este cel ur
mător :

Votanți.................................... 85
Maioritate absolută . ... 44
Bile albe................................ 78

» negre.............................. 7
D. președinte, L. Catargi : Aduna

rea a adoptat proiectul de lege.
D. D. Stancescu, raportorul comisiu

nei de indigenat, dă citire următorului 
raport și proiect de lege:

Domnilor deputați,
D. Edmond Valsamaky, prin petițiunea 

dată ministerului justiției la 5 Decembre 
1885, a cerut a-’i se acorda împământe
nirea cu dispensa de stagiă.

Prin Mesagiul regal de la 14 Decem
bre 1885, același an, cu No. 2 924, cere
rea sa a fost trimisă In deliberațiunea 
Camerei.

Comisiunea D-vostre de indigenat, pro
cedând la cercetarea tutulor actelor, a 
vă^ut:

Că D-sa este născut la 1851 în comuna 
Grand Saconnes, canton de Geneva (El
veția) și că este botezat tn religiunea 
creștină;

Că de la 1866 este venit în țeră, din 
care timp s’a și stabilit în orașul Craiova, 
conducând un institut de instrucțiune și 
educațiune;

Că s’a căsătorit cu o româncă cu care 
are și trei copii botezați în religia or
todoxă ;

Că D-sa se bucură în orașul Craiova, 
după atestațiunea mai multori orășeni, 
de cea mai bună reputațiune tn societate;

Că a plătit tote contribuțiunile câtre 
Stat încă de la 1873 și până a<ji;

Că nu s’a bucurat nici o dată de pro- 
tecțiunea străină, după cum se certifică 

de consulul general al Confederațiunel 
Elvețiene din România.

Comisiunea în unanimitatea membrilor 
presențl, a admis acestă cerere de împă
mântenire și prin sub-semnatul raportor 
vă rogă să bine-voițl a vota următorul 
proiect de lege.

Raportor, Stancescu.

PRPIECT DE LEGE
Art. unic. — In virtutea art. 7, § II, 

lit. a din Constituțiune, se acordă D-luI 
Edmond Valsamaky, din comuna Craiova, 
județul Dolj, împământenirea cu dispensa 
de stagii.

După adoptarea luărei în considera
țiune, se pune la vot proiectul de lege în 
total și resultatul scrutinului este cel ur
mător :

Votanți...................................65
Maioritate regulamentară . 44
Bile albe...............................60
Bile negre. ....... 5

D. președinte, L. Catargi: Adunarea 
a adoptat proiectul de lege.

— D. Chr. Negoescu, raportorul comi
siunei de indigenat, dă citire următorului 
raport și proiect de lege :

Domnilor deputați,
D. Vasile Simionov, prin petițiunea 

dată ministerului justiției la 1888, Mar
tie 8, a cerut a i se acorda împământeni
rea cu dispensă de stagifi.

Prin Mesagiul regal de la 19 Noembre 
1888, cu No. 3.892, cererea sa a fost tri- 
mesă în deliberarea Camerei.

Comisiunea D-vdstre de indigenat, pro
cedând la cercetarea tutulor actelor, a 
vă^ut:

Că D sa este născut în urbea Iași la 
1859, din părinți de naționalitate rusă, 
de religiunecreștină-ortodoxă, stabiliți tn 
țeră de la 1830 ;

Certificat de bună conduită din partea 
urbei Bârlad ;

Certificat de tragere la sorți;
Certificate de studiele ce a făcut, și a- 

nume licența în litere și filosofic, precum 
și licența în drept;

Decretul de numire ca profesor cu tit
lul provisoriă la catedra de filosofic la 
liceul din Bârlad, cursul superior, pe basa 
concursului ce a depus.

Comisiunea D-vdstre de indigenat, lu
ând în deliberare tdte acestea, în ședința 
de la 24 Noembre 1888, în unanimitatea 
membrilor presențl, a admis acâstă cerere 
de înpământenire, și prin subsemnatul 
raportor vă rdgă să bine-voițl a vota ur
mătorul proiect de lege.

PROIECT DE LEGE
Art. unic. — In virtutea art. 7, § II, 

lit. a din Constituție, se acordă D-lui Va
sile Simionov, din comuna Bârlad, jude
țul Tutova, împământenirea cu dispensă 
de stagifi.

Raportor, Christu S. Negoescu.

— Dupe adoptarea luărei în conside
rațiune și a art. unic, se pune la vot pro
iectul de lege în total și resultatul scru
tinului este cel următor:

Votanți .................................86
Maioritate regulamentară . 44
Bile albe......................... ..81
Bile negre.............................. 5

D. președinte, L Catargi: Adunarea 
a adoptat proiectul de lege.

— D. Chr. Negoescu, raportatorul co
misiunei de indigenat, dă citire următo
rului raport și proiect de lege.

Domnilor deputați,
Onor. Senat, prin legea votată în șe

dința de la 7 Martie 1887, a acordat îm
pământenirea cu dispensă de stagiă D-luI 
Vladimir Atanasovici.

Comisiunea de indigenat, prin proce
sul-verbal al ședinței de la 25 Noembre 
anul curent, a admis în unanimitatea mem
brilor presențl acestă lege.

Din observarea actelor s’a vă^ut că pe
tiționarul este născut în Bucurescî la 23 
Maiă 1864 și s’a botezat în religia orto
doxă ;

Că ’și-a urmat studiile în țâră la liceul 
Mateiu-Basarab, în urma cărora, obți
nând diploma de bacalaureat, ’șl-a com
plectat studiile în Francia, luând diploma 
de licențiat în drept;

Reîntors în țâră, a intrat în armată în 
regimentul 7 de linie, unde se află a^I ca 
caporal;

Nu a fost supus nici unei protecțiuni 
străine și se bucură de o bună reputație 
în societate.

Delegat raportor, vă rog, D-lor depu
tați, a vota următorul proiect de lege.

Raportor, Christu S. Negoescu.

LEGE
Art. unic. — In virtutea art. 7, § II, 

lit. & din Constituțiune, se acordă D-luI 
Vladimir Atanasovici, din comuna Bu- 
curesci, județul Ilfov, împământenirea cu 
dispensa de stagiâ.

Dupe adoptarea luărei în considera
țiune și articolului unic, se pune la vot 
proiectul de lege în total și resultatul 
scrutinului este cel următor:

Votanți................................... 83
Maioritatea regulamentară. 44
Bile albe . . ...................... 77
Bile negre.................................6

D. președinte, L. Catargi: Aduna
rea a adoptat proiectul de lege.

— D. D. Stancescu, raportorul comisi
unei de indigenat, dă citire următorului 
raport și proiect de lege :

Domnilor deputați,
D. Anton Căpățână, prin petițiunea sa 

dată onor. Camere la 18 Februarie 1887, 
cere a i se recundsce calitatea de cetățân 
român, conform art. 9 din Constituțiune, 
având de temeid actele coprinse in peti
țiune :

Că D-sa s’a născut din părinți greco£ 
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neuniți la 17 Ianuarie 1843 și s’a botezat 
la 21 ale aceleeașl luni și an în religia orto
doxă de către preotul Andreii! Vasilovici 
al bisericei greco-orientale din Cernăuți;

Ca la 1848, August 11, a încetat din 
viață muma sa Ecaterina Căpățănă, vă
duvă ; dovadă certificatul municipiului 
Iași din 8 Februarie 1887;

Telegrama D-lui primar Guști, prin 
care anunță pe D. loan Căpățănă, la Bu
curesci, că este Înscris la sorți In despăr
țirea III, casa No. 2.196;

Certificatul consiliului de revisie al re- 
crutărei tinerilor din județul Vasluiti, din 
13 Iulie 1870, prin care s’a exclus In te
meiul art. 33 al legei recrutărei din 
1864;

Pasportul român sub No. 1.164 din 
1868, luat cu ocasiunea trecerel sale în 
străinătate pentru complectarea studi- 
elor;

Dovada mai multor cetățeni din urbea 
Panciu, plasa Zăbrăuți, județul Putna, a- 
testă că D. Anton Căpățănă este domici
liat In acea comună de la 1871 și s'a bu
curat de bună opiniune în societate;

Adresa direcțiunel generale a servici
ului sanitar din 14 Ianuarie 1871, prin 
care *1 comunică că, prin decretul dom
nesc No. 53, i se acordă dreptul de a des
chide farmacie în urbea Panciu din jude
țul Putna;

Că este înființătorul unei farmacii din 
Panciu, unde se găsesce și până astă* 
^i; și D-sa, ca farmacist, în mai multe o- 
casiuni grave, în lipsă de doctor, a dat 
mult concurs orășenilor, ba și chiar aju
tor de medicamente săracilor.

In fața acestor acte dar, comisiunea, în 
unanimitatea membrilor presenți, a admis 
cererea de împământenire a D-lui Anton 
Căpățănă, conform art. 9 din Consituțiu- 
ne, și vă rdgă, D-lor deputați, prin sub
semnatul raportor, să bme-voiț! a vota 
următorul proiect de lege.

PROIECT DE LEGE

Art. unic. — In virtutea art. 9 din 
Constituțiune, se recundsce calitatea de 
cetățen român D-lui Anton Căpățănă, 
domiciliat în urbea Panciu din județul 
Putna.

Raportor, D. Stâncescu.

Dupe adoptarea luărei în considerați- 
une și a articolului-unic.

Se pune la vot proiectul de lege în to
tal și resultatul scrutinului este cel ur
mător:

Votanți . ............................71
Maioritate regulamentară . 44
Bile albe.................................65
Bilete negre.......................... 6

D. președinte, L. Catarg!: Aduna
rea a adoptat proiectul de lege.

— D. M. Caraeostea, raportorul comi- 
siunii de indigenat, dă citire următorului 
raport și proiect de lege:

Domnilor deputați,
D. locotenent Dimitrie Mingareli, din 

regimentul 17 dorobanți, prin petiți
unea adresată Adunărel, cere să i se re- 
cunoscă calitatea de cetățen român.

Din actele anexate la petițiune se con
stată :

1) Că părintele săi! Dr. M. Mingareli 
este naturalisat român, precum se con
stată din legea publicată în Monitorul 
oficial No. 224 din 4 Ianuarie 1883;

2) Că petiționarul este născut în țără 
și că servesce în armata română încă de 
la 1876, când a intrat ca voluntar, îna
intând până la gradul de locotenent;

3) Că a luat parte în resbelul de la 
1877—78, în care a fost și rănit la ata
cul de la Grivița;

4) Că se bucură de o bună conduită in 
societate.

Pentru aceste cuvinte, comisiunea a 
admis cererea petiționarului și vă rogă, 
D-lor deputați, prin subsriSul numit ra
portor, să bine-voiți a vota alăturatul 
proiect de lege.

PROIECT DE LEGE

Art. unic. — In virtutea art. 9 din Con
stituțiune, se recuăsce calitatea de cetă- 
țăn român D-lul locotenent Dimitrie Min
gareli.

Raportor, M. Caraeostea.

— Dupe adoptarea luărei în conside- 
rațiune a art. unic, se pune la vot proi
ectul de lege în total și resultatul scruti
nului este cel următor:

Votanți...................... • . 73
Maioritate regulamentară . 44
Bile albe.............................. 72
Bile negre ....... 1

D. președinte, L. Catarg!: Aduna
rea a adoptat proiectul de lege.

D. D. Stâncescu, raportorul comisiunei 
de indigenat, dă citire următorului raport 
și proiect de lege:

Domnilor deputați,
Prin Mesagiul regal din 1881, Iunie 10, 

No. 1.463, s'a trimis deliberărel D-v6stre 
cererea de împământenire cu dispensa de 
stagii! a D-lui Costea Hristodor din ju
dețul Mehedinți.

Comisiunea de indigenat, luând în cer
cetare actele depuse, a constatat:

1. Că părinții D-lul Costea Hristodor, 
stabiliți în comuna Plenița, nu s’aii bucu
rat nici o-dată de protecțiune străină și 
au avut cea mal bună purtare, lucru care 
a făcut pe locuitori a alege pe tatăl D-lul 
C. Hristodor primar (certificatul primă
riei Plenița);

2. Că D. C. Hristodor a desvoltat agri
cultura în județul Mehedinți,, unde se 
bucură de cea mal bună reputație (actul 
acelor mal însemnați proprietari din Me
hedinți) ;

3. Că aservit ca milițian până la etatea 
de 37 ani, când a trecut în gldte (certifi
catul comandantului companiei a 6-a din 
regimentul No. 17 de dorobanți);

4. Că în comuna Oprișoru, unde locu- 
esce, a construit cu cheltuiala sa local 
pentru scdlă și primărie, și că în 1872 a 
fost chiar primar (certificatul primăriei 
Oprișoru No. 280 din 1881);

5. Că D. C. Hristodor este născut în 
comuna Plenița, județul Mehedinți, la 
1842 (extractul No. 704 din 1879), din 
părinți stabiliți în țâră, și cari nici unul 
nici altul nu s’aii bucurat de protecție stră
ină ; în fine că D-sa a plătit și plătesce 
tdte contribuțiunile și fonciera (recipise 
de la 1859—1881);

Și apreciând că D. Costea Hristodor are 
drâptul de a beneficia de dispensa stagiu
lui, vă rogă prin mine a vota următorul 
proiect de lege.

PROIECT DE LEGE
Art. unic. — In virtutea art. 7, § II, 

lit. b din Constituțiune, se acordă D-lul 
Costea Hristodor, din comuna Oprișoru, 
județul Mehedinți, împământenirea cu 
dispensa de st agiți.

Raportor, Stâncescu.

— Dupe adoptarea luărei înconsidera- 
țiune a articolului unic, se pune la vot 
proiectul de lege în total și resultatul 
scrutinului este cel următor:

Votanți.................................... 78
Maioritate regulamentară . 44 
Bile albe.....................  64
Bile negre.............................. 9

D. președinte, L. Catarg!: Aduna
rea a adoptat proiectul de lege.

D. M. Caraeostea, raportorul comisiu
nei de indigenat, dă citire următorului 
raport și proiect de lege :

Domnilor deputați,
Comisiunea D-v6stre luând în exami

nare cererea D-lui Petru I. Bancotescu, 
prin care solicită de la onor. Adunare de 
a i se recunâsce calitatea de cetățen ro
mân, în virtutea art. 9 din Constituțiune, 
și examinând actele aflate la dosar, axon- 
statat următârele :

1) Un act de nascere prin care constată 
că este născut din părinți români din co
muna Satu-Lung, județul Brașovului din 
Transilvania și botezat la biserica orto
doxă din acea comună în anul 1851;

2) Actul de emigrare prin care se cons
tată că s’a lepădat de protecțiunea aus- 
tro-ungară la care aparținea;

3) Un act al tribunalului Brăila dove
ditor că numele de familie Bancotă este 
identic cu numele de Bancotescu;

4) Un certificat liberat din partea pri
măriei urbei Brăila, prin care se atestă 
că conduita și onestitatea numitului este 
cea mai exemplară, în cât până astăzi 
n’a lăsat nimic de regretat.

In basa acestor acte, comisiunea D-vos
tre de indigenat vine prin subsemnatul 

Digitized by Google _



17 Decembre 1888 DESBATERILE ADUNAREI DEPUTAȚILOR 327
raportor a vă ruga, D-lor deputați, să 
bine-voiți a vota aci mai jos menționatul 
proiect de lege.

PROIECT DE LEGE
Art. unic. — In virtutea art. 9 din 

Constituțiune se recunosce calitatea de 
cetățân român D-lui Petru L Bancotescu, 
român din Transilvania, domiciliat în ju
dețul Brăila, urbea Brăila.

Raportor, M. Caracostea.

Dupe adoptarea luărei în considera- 
țiune și a articolului unic, se pune la vot 
proiectul de lege în total și resultatul 
scrutinului este cel următor :

Votanți..................................72,
Maioritatea regulamentară • 44
Bile albe................................. 62
Bile negre.......................... 10

D. președinte, L. Catargi : Aduna
rea a adoptat proiectul de lege.

D. Chr. S. Negoescu, raportorul comi- 
siuneî de indigenat, dă citire umătorului 
raport și proiect de lege :

Domnilor deputați^

„Cu Mesagiul regal No. 3135 din 
4 Noembre 1888, s’a depus pe biuroul 
Adunărei de către D. ministru al justi
ției proiectul de lege pentru a se acorda 
D-lui Hector de Burbure de Wessembeck, 
împământenirea cu dispensă de stagiâ, 
sprijinită pe următorele acte :

I. Un extract de nascere prin care se 
constată că D. Hector de Burbure s'a 
născut în anul 1843, Iulie 30, în orașul 
Gând din Belgia.

II. Un act al legațiuneî Belgiane prin 
care se certifică că D. Hector de Burbure, 
dorind a dobândi naționalitatea română, 
renunță la protecțiunea belgiană.

III. Un extract din registrul dez căsă
torie, liberat de primăria comunei Vlă- 
sinenii, județul Dorohoiti, prin care se 
constată căsătoria D-lui Hector de Bur
bure cu D-na Maria Uhrinovski în anul 
1867.

IV. Un certificat din partea primăriei 
comunei Hudesci-MarI, din plasa Herța, 
județul Dorohoiti, prin care se constată 
că numitul domn în timp de la 1868 până 
la 1886, în calitate de proprietar al mo
șiei Conceștil, a făcut agricultură achitând 
tdte dările către Stat și comună.

V. Un certificat al primăriei comunei 
Dersca, plasa Berhometele, județul Doro
hoiti, precum și un certificat eliberat de 
comitetul permanent al județului Doro
hoiti, prin care se arată că D. Hector de 
Burbure, proprietarul moșiei Dersca, ’și 
are domiciliul în acea comună încă de la 
anul 1883; că se ocupă cu cultivarea pă
dure! de pe moșie în mod sistematic; că 
a introdus în acea comună fabrică de 
șindrilă, a înființat o carieră de petră, 
procurând printr’acâsta mi^ldce de traiti 

la o mulțime de locuitori; că D. Hector 
de Burbure este un bine făcător al comu
nei Dersca, procurând gratis lemnele ne
cesare pentru reparări și construcțiuni de 
poduri, pentru îngrădirea cimitirului și 
pentru încălzirea școlel. De asemenea a 
dat tot materialul necesar pentru cons- 
trucțiunea din noii a șcdlei din cătunul 
Dersca, comuna Dersca. Tot materialul 
necesar pentru localul primăriei a fost 
oferit de D-sa. In fie-care an oferă pre
mii școlarilor cari se disting la învățătură.

Comisiunea de indigenat, pe basa aces
tor acte, în unanimitatea membrilor pre
senți, a admis naturalisarea D-lui Hector 
de Burbure și vă rdgă, D-lor deputați, să 
bine-voiți a aproba următorul proiect de 
lege:

PROIECT DE LEGE
Art. unic. — In virtutea art. 7, § II, 

lit. a, din Constituțiune se acordă D-lul 
Hector de Burbure de Wessembeck, din 
comuna Dersca. județul Dorohoiti, împă
mântenirea cu dispensă de stagiti*.

— Dupe adoptarea luărei în considera
ția ne și a articolului unic se pune la vot 
proiectul de lege în total și resultatul 
scrutinului este cel următor:

Votanți..................................79
Maioritate regulamentară . 44 
Bile albe..................................77
Bile negre............................... 2

D. președinte, L. Catargi: Adunarea 
a adoptat proiectul de lege.

D. D. Stăncescu, raportorul comisiu
nel de indigenat, dă citire următorului 
raport și proiect de lege:

Domnilor deputați,

Comisiunea D-vdstre de indigenat, în- 
trunindu-se în Z^a de 25 ale lunei cu
rente, în maioritate, a luat în examinare 
cererea D-lui Ion Droc Bănciulescu, spre 
a i se acorda recundscerea calităței sale 
de român.

In susținerea cerere! sale a alăturat pe 
lângă petițiune următdrele acte:

1) Un certificat liberat din partea di
recțiune! generale a căilor ferate române, 
prin care se atestă că D-sa se află actual
mente impiegat definitiv în cancelaria a- 
cele! direcțiuni;

2) Un certificat liberat din partea mi
nisterului afacerilor străine, prin care se 
atestă că D. Ion Droc Bănciulescu a fă
cut cunoscut că renunță pentru tot-d’a- 
una la protecțiunea austro-ungară la care 
aparțineați părinții D-sale, și D-sa, ca co
pil, de la anul 1865 de când se află în 
România, nu s’a folosit nici o dată de 
dânsa;

3) Un act de botez emis din partea pa
rohiei comunei Reșinari (Transilvania), 
prin care se adeveresce că este român și 
botezat în religia ortodoxă la August 26, 
anul 1854;

4) Un pașaport liberat din partea pre- 

fecture! poliției Capitale! în anul 1878 
pentru a trece în Bulgaria, trimis din 
partea direcțiune! căilor ferate în intere
sul țărei ;

5) O dovadă subsemnată de mai mulți 
proprietari din culdrea Galbenă din Bu
curesci, prin care se atestă că D. Ion Droc 
Bănciulescu, venit în țâră ca copil, n’a 
fost nici o dată dat justiției și a avut și 
are o conduită exemplară în societate.

Comisiunea D-vdstre de indigenat, în 
urma examinărei mai sus menționatelor 
acte, admițând cererea petiționarului, 
subscrisul, în calitate de raportor, vin, în 
numele comisiunel de indigenat, a vă 
ruga să bine-voiți a vota aci mal jos men
ționatul proiect de lege.

PROIECT DE LEGE
Art. unic. — In virtutea art. 9 din Con

stituțiune se recundsce calitatea de cetă- 
țân român D-lui I. Droc Bănciulescu, din 
comuna Bucuresci, român din Transil
vania.

Raportor, Stancescu.
— Dupe adoptarea luărei în conside- 

rațiune și a articolului unic, se pune la 
vot proiectul de lege în total și resultatul 
scrutinului este cel următor:

Votanți.................................. 72
Maioritate regulamentară . 44
Bile albe................................ 69
Bile negre................................3

D. președinte, L. Catargi: Adunarea 
a adoptat proiectul de lege.

— D. Chr. S. NegoescU) raportorul co- 
misiunei de indigenat, dă citire următo
rului raport și proiect de lege:

Domni’or deputați^
Cu Mesagiul Regal No. 2.910 din 24 

Noembre 1886, D. ministru al justiției a 
depus pe biuroul Adunărei proiectul de 
lege prin care se acordă D-lui Nicolaus 
I. Macri, din comuna Galați, împământe- 
rea cu dispensă de stagiti.

Comisiunea D-vdstre de indigenat, în- 
trunindu-se în maioritatea sa, în ședința 
de la 15 Ianuarie 1887, a luat în cerce
tare cererea petiționarului făcută pe ur
mătdrele motive:

Că D-sa este născut în România, în 
comuna Mdra-Ddmnel, județul Vasluiii, 
la anul 1863 și botezat în religiunea 
creștină;

Că tatăl săâ de și de origină grec, însă 
a dobândit împământenirea în anul 1883;

Că este student în medicină la univer
sitatea din Lipsea;

In fine, că se bucură de bună reputa- 
țiune în societate.

In fața acestora, comisiunea, în una
nimitatea membrilor presenți, a admis 
cererea petiționarului și prin sub-scrisul 
raportor vă rdgă să bine-voiți a adopta 
următorul proiect de lege.

PROIECT DE LEGE
Art. unic. — In virtutea art. 7, § II, 

lit. 6 din Constituțiune, se acordă D-lui 
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Nicolaus I. Macri, din comuna Galați, 
împământenirea cu dispensă de stagii.

Raportor, Chr. 8. Negoescu.

— Dupe adoptarea luărel în conside
rațiune și a articolului unic, se pune la 
vot proiectul de lege în total și resultatul 
scrutinului este cel următor :

Votanți ........ 60
Maioritate regulamentară 44
Bile albe.............................. 58
Bile negre .......................... 2

D. președinte, L. Catargi: Adunarea a 
adoptat proiectul de lege.

— D. Af. Caracostea, raportatorul co
misiunei de indigenate, dă citire următo
rului raport și proiect de lege:

Domnilor deputați,
D-lui Eduard Konteschweller, farma

cist din comuna Craiova, județul Dolj, 
prin Mesagiul regal No. 1.493 din 7 
Maiă 1884, trimițându-se înaintea onor. 
Adunări proiectul de lege prin care, în 
virtutea art. 7, § II, lit. a din Constitu
țiune, i se acordă împământenirea cu dis
pensă de stagii.

Membrii comisiunei de indigenat, 
luând în examinare actele numitului, a 
constatat:

Că D-sa este născut la 1 Noembre anul 
1851, și botezat la 16 același an și lună 
în religiunea catolică,—dupe cum probă- 
ză actul tradus de ministerul afacerilor 
străine din Bucuresci din 1884, Ianua
rie 30 ;

Actul de emigrare al ministerului un
guresc din Buda-Pesta din 15 Noembre 
1883, prin care atestă că D. Eduard Kon
teschweller se demite din tdte obligațiu
nile către Statul unguresc,—și acesta a- 
semenea tradus de ministerul afacerilor 
străine din Bucuresci;

Certificatul percepției comunale a ur
bei Craiova din 28 Ianuarie 1884, No. 68, 
prin care arată că a plătit dările contri- 
buitdre către Stat și prestații ca fruntaș 
de la 1883 și până la 1884;

Altul tot al percepției urbei Craiova 
din 30 Ianuarie 1884, cu No. 75, prin 
care arată că D. Eduard Kontesch- 
weller este înscris în acel oraș cu paten
tă și căi de comunicație ;

Certificatul primăriei urbei Ploescl din 
22 Martie 1884, prin care afirmă că D. 
Konteschweller, în timp de peste 10 ani 
cât a stat în acel oraș ca practicant asis
tent și dirigent al farmaciei D-lul Carol 
Schuller, a avut o bună conduită în so
cietate ;

Certificatul primăriei urbei Craiova din 
27 Martie 1884, cu No. 1.317, prin care 
asemenea afirmă tdte cele conținute în 
menționatele acte.

Comisiunea D-vdstre, în unanimitatea 
membrilor presințl, a admis cererea de 
împământenire cu dispensa de stagii! a 
D-lui Konteschweller, și a numit pe sub
semnatul raportor spre a vă depune în 

deliberarea și aprobarea D-vdstre urmă
torul proiect de lege.

PROIECT DE LEGE
Art. unic. — In virtutea art. 7, § II, 

lit. a din Constituțiune, se acordă D-lui 
Eduard Konteschweller, din comuna 
Craiova, județul Dolj, împământenirea cu 
dispensa de stagii!.

Raportor, Af. Caracostea.
Dupe adoptarea luărel în considerațiu

ne și a articolului unic se pune la vot 
proiectul de lege în total și resultatul 
scrutinului este cel următor:

Votanți...................... .... • 69
Maioritate regulamentară . 44
Bile albe.........................53
Bile negre.........................16

D președinte, L. Catargi: Adunarea 
a adoptat proiectul de lege.

D. D. Stăncescu, raportorul comisiu
nei de indigenat, dă citire următorului 
raport și proiect de lege :

Domnilor deputați,
D. Ștefan Beck, prin petițiunea adre

sată D-lul ministru al justiției, solicită a 
i se acorda împământenirea.

D. ministru al justiției, cu Mesagiul re
gal sub No. 121 din 21 Ianuarie, anul 
curent 1887, a presintat onor. Adunări 
proiectul de lege prin care, în virtutea 
art. 7, § II, lit. a din Constituțiune, se a- 
cordă D-lui Ștefan Beck împământenirea 
cu dispensă de stagiâ.

Comisiunea D-vdstre de indigenat, lu
ând în examinare actele aflate la dosar, 
alăturate pe lângă cererea petiționarului, 
a constatat următdrele:

1. Un act de botez prin care se constată 
că este născut la anul 1835, Iulie 16, și 
botezat în religiunea româno-catolică ;

2. Un act de renunțarea la protecțiu- 
nea austro-ungară la care aparținea, le- 
galisat de autoritățile competinte;

3. Un certificat al primăriei urbei Zim
nicea, prin care se constată că este stabi
lit în acea comună de un numer de mal 
mulți ani, unde exercită profesiunea de 
agricultor;

4. Un alt certificat liberattot din partea 
acelei comune, prin care se constată buna 
sa purtare în societate ;

5. Un certificat al prefecturei de Te
leorman, prin care asemenea se atestă 
buna sa conduită;

6. Un act semnat de mai mulți pro
prietari și arendași din județul Teleor
man, prin care se constată specialitatea 
sa de agricultor și purtarea sa, și

7. Un act semnat de mai mulți locui
tori din urbea Zimnicea, prin care ase
menea se constată bunele sale relațiuni cu 
locuitorii acelei urbe.

Comisiunea D-vdstre de indigenat, în 
basa acestor acte, a admis cererea peti
ționarului, și vâ rdgă prin subsemnatul 
raportor să bine-voiți a vota aci mai jos 
menționatul proiect de lege:

Raportor, D. Stăncescu.

PROIECT DE LEGE
Art. unic. — In virtutea art. 7, § II, 

lit. a din Constituțiune, se acordă D-lui 
Ștefan Beck, din comuna Zimnicea, jude- 
dețul Teleorman, împământenirea cu dis
pensă de stagii!.

D. președinte L. Catargi: Discu
țiunea generală e deschisă.

D. Pallade are cuvântul.
D. G. Pallade: D-lor deputați, legea 

permite în adevâr împământenirea cu dis
pensă de stagii!, dar numai în vederea 
ore-căror servicii excepționale aduse de 
un strein în țâră; căci alt-fel acel articol 
n’ar mal avea rațiunea de a fi. A veni a- 
cum D. Beck, care se spune că e agricul
tor și numai pentru acest cuvânt să i se 
acorde dispensa de stagii!, acesta însem- 
nâză a eluda legea, a .’I da alt înțeles de 
cât acel pe care i l’a dat Constituanta.

Dar să vedeți, D-lor, pentru care scop 
D. Beck cere împământenirea : pentru ca 
să pdtă cumpăra în tdtă regula nisce vii 
de la țărani, ca străin neputând face acesta.

Mai observați, D-lor, că raportorul nu 
vorbesce nimic în privința veri-unor ser
vicii excepționale cari ar justifica acăstă 
cerere de dispensă de stagii!.

O voce: Când a făcut cererea ?
D. D. St&ncescu: La 1887.
D. A. D. Mavrodineanu: D-lor depu

tați, se ^ice de unii că acest om ar fi intere
sat să ceară împământenirea din causă că 
ar vrea să cumpere nisce vii. Ei! care sunt 
din localitate, cunosc pe acest om; dânsul 
în adevăr e străin, dar nu evrei!, dupe cum 
se $ice; căci în acăstă privință stă de față 
actul șeii de botez. Afară de acăsta, el are 
deja imobile cumpărate în Zimnicea, 2 
hoteluri mari; e posesorul unui domeniu 
privat din cele'mai mari din Teleorman 
(sgomot, întreruperi); are fermă model în 
acest județ.

Voci: Să’și facă stagiul.
D. Mavrodineanu: In sfâșit, D-lor, 

să nu<;redeți că eu sunt* interesat •. să’l 
apăr....

Voci: Aluat viile de la țărani. (Sgomot),
D. BAdescu-Roșiori: D-lor deputați, 

e adevărat că fie-care din noi trebue să 
fim geloși de drepturile cetățeniei de ro
mân, dar în același timp nu trebue să fim 
părtinitori pentru unii și asupritori pen
tru alții. Eă nu înțeleg ca onor. Cameră 
să nu voteze indigenatul acestui om când 
s’ati votat atâtea indigenate sub diferite 
nume, cari însă se cunoscăCi lesne că erau 
Ovrei.

EI bine, D-lor, când vi se aduce la cu
noscința D-văstre că acest om e un aren
daș însemnat din Teleorman, că are in
strumente aratoril de cele mai perfecțio
nate. ... (întreruperi), eu cred că trebue 
să fie încuragiat un ast-fel de om. Intru 
cât privesce cestiunea cumpărărei de vil, 
pot să vă spun că nimic nu e adevărat.

D. C. Dobrescu: Să’și facă mai ântâiii 
stagiul de 10 ani și apoi să vie să ceră 
împământenirea.

—Ne mal având nimeni cuvântul, se 
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pune la vot proiectul de lege în total și 
resultatul scrutinului este cel următor:

Votanțl..................................74
Maioritate regulamentară . 44
Bile albe..............................19
Bile negre............................. 55

D. președinte, L. Catarg!: Adunarea 
a respins proiectul de lege.

D. D. Ghica, raportorul comisiunel 
de indigenat, dă citire următorului raport 
și proiect de lege:

Domnilor deputați,
Cu Mesagiul regal No. 559 din 23 Fe

bruarie 1887, s'a presintat de către D. 
ministru de justiție votul Senatului din 
16 Februarie același an, prin care în vir
tutea art. 7, § II, lit. b din Constituțiune, 
se acordă D-lui Christea Măgârdici, din 
comuna Bacăfi, județul Bacău, împămân
tenirea cu dispensa de stagii.

Comisiunea D-vdstre de indigenat, lu
ând în cercetare actele din dosar, a con
statat :

Că numitul este născut la 18 Iulie 
1864, din părinți stabiliți în România;

Că nu s’a bucurat nici o-dată de veri-o 
^protecțiune străină;

Că devenind major a fost recrutat în 
clasa anului 1886 în armată ;

Că la 1 Octombre 1886 a fost însumat 
în bateria a 6-a din regimentul 7 arti
lerie, ca soldat, unde servesce și acum;

Că se bucură de bună conduită în so
cietate;

Că studiile atât primare cât și liceale 
și le-a făcut în țâră, la Institutele-Unite 
din Iași.

In fața acestora, comisiunea, în unani
mitatea membrilor presinți, a admis vo
tul Senatului și prin subsemnatul rapor
tor vă rogă să bine-voiți a ’l adopta și 
D-vostre.

Raportor, D. Ghica.

PROIECT DE LEGE
Art. unic. — In virtutea art. 7, § II, 

lit. b din Constituțiune, se acordă D-lui 
Christea Măgârdici, din comuna Bacăfi, 
județul Bacăfi, împământenirea cu dis
pensă de stagifi.

— Ne luând nimeni cuvântul, se pune 
la vot proiectul de lege în total și resul
tatul scrutinului este cel următor :

Votanțl ........ 67
Maioritatea abs :..................44
Bile albe ........ 57
Bile negre.......................... 10

D. președinte, L. Catarg!: Aduna
rea a adoptat proiectul de lege.

— D. D. Stăncescu, raportorul comi- 
siuneb de idigenate, dă citire următorului 
raport și proiect de lege :

Domnilor deputați,
Cu Mesagiul regal din 10 Noembre 

1883, No. 2.360, s’a înaintat deliberărel 
D-vdstre proiectul de lege relativ la îm
pământenirea D-lul Vladislav Clinchie- 
vicl. O-dată cu cererea sa de împământe

nire D. ClinchievicI a presintat următâ- 
rele acte :

1 Actul de nascere în copie, legalisat 
de primăria comunei Dărmănesci, din 
care se vede că este născut Ia 9 Martie 
1839, din părinți de naționalitate poloni 
și că este botezat în religia romano-cato- 
lică la 25 al aceleeașl luni, că este născut 
în comuna Waszkovtz, din districtul Viz- 
nitz, ducatul Bucovinei;

2. Certificatul prefecturel de Bacăfi cu 
No. 193 din’9 Ianuarie 1882, constatând că 
D. ClinchievicI a fost angagiat a delimi
ta pământurile date foștilor clăcașl și că 
lucrările sale afi fost aprobate de minister;

3. Certificatul prefecturel de Bacăfi cu 
No. 193 din 9 Ianuarie 1882, constatator 
că D. ClinchievicI a servit în corpul te- 
chnic al județului Bacăfi de la 20 Ianua
rie 1872, și că în tot timpul a avut o con
duită exemplară;

4. Certificatul primăriei Văsăesci ară
tător că D. ClinchievicI a domiciliat în 
acea comună de la 1868—1873, a plătit 
tote dările, fiind înscris în rol la No. 313, 
și că a avut o bună conduită ;

5. Certificatul primăriei Dărmănesci a- 
rătător că de la 1873 D. ClinchievicI a 
domiciliat în acea comună, că a plătit 
tdte dările către Stat, că a avut bună con
duită și că a fost ales membru în consiliul 
comunal și a fost ales și perceptor ;

6. Mărturia unul însemnat număr de 
locuitori din comuna Dărmănesci, arătând 
că D. ClinchievicI s'a căsătorit în acea 
comună la 1874, că domiciliază acolo și 
că are bună conduită ;

7. Certificatul comunei Dărmănesci cu 
No. 1.452 din 18 Octombre 1883, prin 
care se constată că de la 1873 de cândD. 
ClinchievicI domiciliază în acea comună, 
nu s'a bucurat de nici o protecțiune 
străină.

8. Certificatul prefecturel de Bacăfi cu 
No. 8.228 din 17 Octombre 1883, prin 
care se constată că D. ClinchievicI este 
venit în județul Bacăfi de la 1864, că afi 
fost întrebuințat ca inginer delimitator 
la mai multe comune rurale, că a ocupat 
mal mult timp funcția de conductor pe 
lângă corpul technic al județului, că nu 
este trecut în lista supușilor străini păs
trată de prefectură, și că în tot timpul 
nu s'a bucurat de veri-o protecție străină.

Comisiunea D-vdstre de indigenat, în ma
ioritate a admis cererea de împământenire 
a D-lul Vladislav ClinchievicI, și m’a în
sărcinat ca raportor să vâ rog pe D-vdstre 
să bine-voițl a vota alăturatul proiect de 
lege.

PROIECT DE LEGE
Art. unic. — In virtutea art. 7, § II, 

lit. a din Constituțiune se acordă D-lui 
Vladislav ClinchievicI, din comuna Dăr
mănesci, județul Bacăfi, împământenirea, 
cu dispensă de stagifi.

— Ne luând nimeni cuvântul, se pune 
la vot proiectul de lege în total și resul
tatul scrutinului este cel următor :

Votanțl ......................... . . 62
Maioritatea regulamentară . 44
Bile albe ... ..... 56
Bile negre...........................6

D. președinte, L. Catarg!: Aduna
rea a adoptat proiectul de lege,

— D. D. Ghica, raportorul comisiu
nel de indigenate, dă citire următorului 
raport și proiect de lege:

Domnilor deputați.
Cu Mesagiul regal No. 300 din 7 Fe

bruarie 1887, înaintându-se onor. Camere 
votul Senatului din 24 Ianuarie 1887, 
prin care, în virtutea art. 7, § II, lit. a 
din Constituțiune, se acordă D-lul loan 
Fabini, din comuna Târgu-Ocna, județul 
Bacăfi, împământenirea cu dispensă de 
stagifi.

Comisiunea D-vâstre de indigenat, lu
ând în cercetare actele coprinse în dosa
rul ministerului justiției a constatat:

Că numitul este născut în comuna Me
diaș (Transilvania) la 6 Martie 1857, și 
s’a botezat în religiunea evangelică la 29 
ale aceleiași luni și an;

Că este venit și stabilit în România de 
la 1872 în orașul Giurgiu, unde a exerci
tat profesiunea de farmacist;

Că de mal mult timp se află stabilit în 
urbea Ocna, județul Bacăfi, unde dirige 
o farmacie, în basa dreptului ce i s’a a- 
cordat de juriul examinator de liberă prac
tică în țâră, care s’a publicat în Monito
rul oficial No. 163 din 17 Octombre 
1882;

Că pe când se afla în Giurgiu a adus 
diferite servicii orașului;

Că a emigrat de la protecțiunea aus- 
tro-ungară, dupe cum certifică actul eli
berat de ministerul de interne din Buda- 
Pesta de la 13 Octombre 1886;

Că la 20 Aprilie 1884, s'a căsătorit cu 
fica D-lul Martin Binder, farmacist din 
Giurgiu;

Că are copil născut în urbea Ocna pe 
care ’l cresce în țâră.

In fața acestor constatări, comisiunea 
în unanimitatea membrilor presinți, a ad
mis cererea de împământenire a D-lul 
loan Fabini, conform art. 7, § II, lit. a 
din Constituțiune, și vine prin subsemna
tul raportor spre a vâ supune la cunoscință 
următorul proiect delege votat de Senat, 
și a vâ ruga să bine-voițl a'l aproba.

Raportor, D. Ghica.

PROIECT DE LEGE
Art. unic. — In virtutea art. 7, § II, 

lit. a din Constituțiune, se acordă D-lul 
loan Fabini, din comuna Târgu-Ocna, 
județul Bacăfi împământenirea cu dispensă 
de stagifi.

—Dupe adoptarea luărei în considera- 
țiune și a articolului unic,’se pune la vot 
proiectul de lege în total și scrutinul se 
declară fără resultat neîntrunind numârul 
de votanțl cerut de regulament.
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—Ședința se ridică la orele 5 dupe a- 

mia^i și cea viitdre se anunță pe Luni 12, 
Decembre.

Ședința de la 12 Decembre, 1888
Preșidenția D-lu! președinte Lascar 

Gatargi, asistat de D-nii secretari I. Gră
dișteanu, A. Hinna, I. Lecca și A. Simu.

— Ședința se deschide la ora 1 dupe amiagi.
Presenți 128 D-n! deputați.
— Nu răspund la apelul nominal 45 

D-nl deputați și anume:

Bolnavi:
D. 6. E. Lahovari, I. Negulicl.

In congediu:
D* D. Alexandrescu, C. Datculescu, G. 

Rosnovanu.

Fără arătare de motive:
D. G. Cantacuzino, 0. Christodorescu, 

I. Cincu, C. Danaric, I. Demetriad, G. 
Drăghici, G. Emandi, I. Fătu, G. Gâță, 
N. Georgescu, A. Goilav, L. Goilav, N. 
lonescu, C. Lecca, M. Marascu, V. Mor
tzun, D.Nicolaide,G. D.Pallade, G.Panu, 
C Pariano, A. Peșiacov, St. Pleșia, V. Ple
șoianu, I. Poenaru-Bordea, C. Ressu, N. 
C. Săveanu, T. Silion, 0. StroicI, D. Stur- 
dza, Chr. Sulioti, Gr. Triandafll, M. Tzone, 
I. A. Văsescu, A Vericeanu, V. Vlădoianu, 
N. Nicolescu, U. Boldescu, I. M. K. le
pureanu, 6. Tocilescu, V. Pogor.

— Sumarul ședinței precedente se a- 
probă.

— Se acordă congediă D-lor: D. Alec- 
sandrescu, Er. Sturdza și Negulicl.

— Se trimit la comisiunea de petițiu
ni: petițiunea D-nei Sultana StanovicI, 
a mai multor locuitori de pe moșia Sta
tului Gura-Vitiorei, județul Prahova, a 
mai multor locuitori din comuna Grop- 
șani, județul Romanați, a D-lui 6. Lu- 
găcescu, a mai multor locuitori din co
muna Borlesci, județul Neamțu, a mal 
multor locuitori din comuna Vizantea, 
județul Putna, a învățătorilor scdlei din 
comuna Glodeanu-Siliștea, județul Buzăâ, 
a D-nei Profira Burgbelion, a D-nei Ma
ria Zottu și a D-lui Chivu Voicu.

— Se trimit la comisiunea de indige
nat : petițiunile D-lor R. Torceanu, S. 
Birnherg, Ed. Peikert, Ion Coltofeanu, 
St. Dobreanu și C. Caufman.

— Se trimite la comisiunea comunală 
petițiunea mal multor locuitori din cătu
nul Cioroiu, județul Dolj.

— Se depune raportul comisiunel fi
nanciare asupra proiectului de lege rela
tiv la creditul de lei 150.388; raportul 
comitetului delegaților de secțiuni asupra 
proiectului de lege, prin care autorisă co
muna Iași a ceda fără plată terenul nece
sar pentru construirea liniei ferate lași- 
Vaslul, și asupra proiectului de lege pen
tru modificarea art. 1 din legea de la 15 
Martie 1886, și 14 raporturi ale comisiu

nel de indigenat relative la naturalisarea 
D-lor: Con>tantintin Nicolescu, I. Lehrer. 
I. lonescu, U. Mertke, I. D. Șaitan, Sc. 
Bonches, R. Zerman, C. Reiniche, C. Oje- 
hovski, D. Berlinski, I. Teulescu, Fr. 
Bergamenter, V. Costilescu și 6. Maior.

— Se trimite de urgență la secțiuni 
proiectul de lege modificator legel tocme
lilor agricole.

— Se trimit la comisiunea financiară: 
proiectul de lege, relativ la deschiderea 
unul credit suplimentar de lei 385.942 la 
diferite articole din budgetul ministerului 
domeniilor.

D. președinte, L. Catarg!: D. Pacu 
are cuvântul.

D. M. Pacu: Am ondre a interpela 
pe D. ministru de interne să bine-voiască 
a ’mi spune ce măsuri are de gând să ia 
pentru îmbunătățirea sdrtei precarie a 
funcționarilor telegrafo-postall în genere 
și în deosebi pentru aplicarea strictă a 
legel organice respective în ce se atinge 
de femeile telegrafiste.

D. președinte, L. Gatargi: Se va co
munica guvernului.

Acum D. Păucescu are cuvântul.
D. Gr. Peucescu: D-lor, sunt însărci

nat să depun pe biuroul Camerei o peti- 
țiune din partea unor locuitori din Tele
orman, cari cer să Ii se dea pământ; și 
cu acestă ocasiune am mai găsit în biu
roul meii o altă petițiune, tot pentru ce
reri de pământ, ce mi s’a trimis mal de 
mult, dar pe care n’am putut să o aduc 
atunci înaintea Camerei, pentru că pe a-, 
tunel nu eram încă deputat. Aceste peti
țiuni le depun pe biuroul Camerei; dar 
cu acăstă ocasiune atrag atențiunea gu
vernului, și în special a D-lui ministru 
de interne, asupra unul fapt care păte să 
devină forte păgubitor pentru țeră. De 
când a început să se vorbescă necontenit 
de împroprietărirea sătenilor, de atunci 
se ivesce acest fapt regretabil că, în aș
teptarea împroprietărire!, locuitorii nu 
mai fac învoell agricole.

Scitî că adunarea este forte bine dispusă 
în favdrea legei pentru vîn^area moșiilor 
Statului la țărani; scitică cel d’ântâiă 
proiect ce guvernul a depus pe biuroul 
Adunărei este acesta, și cunosc că și A- 
dunare și guvern vor face tot ce este prin 
putință pentru a se vota și pune în apli- 
cațiune acest proiect cât mai curând po
sibil, cu tdte acestea sunt sigur că se vor 
găsi multe dificultăți în practică și că le
gea acesta nu se va putea pune în aplica- 
țiune, ori-care ar fi îngrijirea și diligența 
guvernului, de cât în puțină măsură în 
anul viitor.

Atrag dar atențiunea guvernului asu
pra acestui punct, ca să facă cunoscut ad- 
ministrațiunilor locale, de a îndemna pe 
locuitori să facă învoell și a nu aștepta 
acea lege, care negreșit nu se pdte aplica 
așa în grabă. (Sgomot).

D. N. Voinov: Atunci cer cuvântul.
D. președinte, L. Catarg!: Vedeți, 

D-le Păuceccu, că provocațl o discuțiune 

asupra unei cestiuni care nu a venit încă 
la ordinea $ileL De aceea vă rog să vă 
mărginiți numai a depune la biuroă acele 
petițiuni, al căror obiect ’l-ați anunțat în 
resumat, și cari, conform regulamentului, 
se trimit la comisiunea de petițiuni fără 
discuțiune.

D. I. Nădejde: Interpelez pe D. mi
nistru de interne și pe D. ministru de jus
tiție, în următdrea cestiune:

I) Pe D. ministru de interne: Ce are 
de gând să facă în privința alegerel de 
consilii! comunal la comuna Copăceni-de- 
Sus, plasa Sabar, județul Ilfov, întâm
plată în ^iua de 27 Noembre 1888? Are 
D-sa intențiune de a ordona o anchetă în 
privința abusurilor și delictelor electorale 
comise de președintele comisiunel interi
mare, Zamfir Gr. Barbu, și de al lui, și 
la cas de a se dovedi adevărul denunță
rilor înșirate atât în protestul adresat 
comitetului permanent de Ilfov, cât și 
D-sale chiar ?

II) Pe D. ministru de justiție: Are D-sa 
de gând a ține semă de cererea dată de 
către un alegător din Copăceni-de-Sus la 
D. prim-procuror de Ilfov, și a ordona sa 
se începă cercetarea în privința delictelor, 
denunțate cu cestiunea alegerei de la 27 
Noembre 1888 ? Ori trebue să se consti
tuie ^ece alegători de acolo pentru a da 
în judecată pe cei vinovațl, conform legel 
electorale ?

D. președinte, L. Catarg!: Se vor 
comunica guvernului.

Acum D. Kogălniceanu are cuvântul 
pentru a preseuta duoă propuneri.

D. C. Kogălniceanu: Iată, D-lor, 
propunerile mele:

Domnilor deputați,
D. Ion Botez a servit țărei timp de 34 

ani, din cari 20 ca archivar al acestei 
Adunări, cu salarifl de 362 lei mensual; 
Ia Februarie 1888 încetând din viață, 
lăsă în urma sa o soție și trei copil fdrte 
mici de etate și în lipsă de miijldce pen
tru existență și instrucțiune; actuala 
lege a pensiunilor nu le dă drept de cât 
la o pensiune de 200 lei mensual, din 
cari, cu reținerile ce se opereză la dânsa, 
nu le revine de cât 150 lei, sumă cu totul 
insuficientă necesităților lor.

Mulți dintre D-vdstre s’aii găsit în posi
țiunea cundsce de aprope și a aprecia mo
dul consciincios și onest cu care acest 
funcționar model se achita de îndatoririle 
funcțiunel sale; modest în aspirațiuni, de 
și destul de capabil, el nu schimbase func
țiunea și ast-fel, redus a servi într’o can
celarie ca a Adunărei, unde înaintarea 
mal nu există, n’a putut avea un salariă 
din care să-economisescă un ban pentru 
familia sa, care per^ându-l pe el, a per
dut și dreptul la o suficientă existență.

Pentru a remedia la acesta, subsemna
ți! propunem un proiect delege, prin care 
cerem a se acorda familie! Iu! un supli
ment la pensiunea ce deja primesce ș* cu
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care s’ar echivala salariul ce repausatul 
primea.

PROIECT DE LEGE
Art. I. Pe lângă pensiunea ce prime

sce dupe legea pensiunilor în vigdre, se 
acordă D-nei Luiza I. Botez, văduva de
functului Idn Botez, fost funcționar al 
Adunărei deputaților, și fiicelor sale mi- 
ndre până la măritiș, o pensiune de lei 
250 pe lună.

Art. II. Acestă pensiune se va plăti 
din casa Statului.

G. Macarescu, Gh. Softa, N. Voinov, 
dr. Severeanu, AI. Caracostea, Gh. Bur
ghelea, D. Bădescu-Roșiori, Andrieș, C. 
Cesianu, Stăncescu, G. Dem. Teodorescu, 
C. C. Deleanu, Ulysse Boldescu, I. G. 
Poenaru-Bordea, 1. P. Balanolu, C. C. 
Arion, Laz. Niculescu-Voitineanu, C. 
Kogălniceanu, Er. Sturdza, C. Popovici, 
I. G. Lecca, N. Nichiforescu, I. E. Săn- 
dulescu-Nănoveanu, Panu G., Gr. An- 
dreescu, AI. L. Adamescu, Bădulescu.

PROPUNERE
Considerând că în starea în care se află 

afli calea Fălticeni-Brosceni-Dorna din ju
dețul Suceava, în urma celor mai mici 
ploi comunicația este cu totul întreruptă, 
ast-fel că locuitorii părților muntose stati 
dile și chiar săptămâni fără a se putea co
borî în vale spre a se aprovisiona cu po
rumb și cu cele-alte trebuincidse de hrană;

Considerând că construcțiunea acestei 
căi cere, mai ales în părțile muntdse, nisce 
lucrări grele de artă cari nu pot fi făcute 
cu filele de prestație;

Considerând dorințele exprimate de 
consiliul județian în 1882, 1883, 1884, 
1885 și 1886, ca Statul să bine-voiască a 
lua pe săma lui facerea acestei linii, pe 
motivul că județul n’ar fi în stare să plâ- 
tăscă măcar amortisația capitalului ce ar 
trebui să împrumute pentru acest scop;

Considerând că acăstă cale, chiar prin 
destinația ei, intră în categoria căilor na
ționale, căci lăgă Regatul României cu 
imperiul Austro-Maghiar prin punctul 
de trecătdre Dorna,

Subscrișii fac următdrea propunere:
«Calea județiană Fălticeni-Brosceni- 

Dorna, din județul Suceava, este decla
rată de cale națională.11

C. Kogălniceanu, C. Popovici, Atha- 
nasescu (dr.), Gh. Softa, Ghițescu, Oro- 
veanu, G. Ala car eseu.

D. președinte, L. Catargl: Ambele 
aceste propuneri se vor trimite la sec
țiuni.

D. Grădișteanu are cuvântul pentru a 
anunța o interpelare.

D. I. Grădișteanu : D-lor, am ondre 
să interpelez pe D. ministru de interne 
asupra administrațiunii județului Râm- 
nicu-Sărat, și eti rog să bine-voiască a'mi 
răspunde dacă este hotărît, da, ori nu, 
să rupă cu sistema predecesorului D-sale, 

sistemă care consista întru a pune tdtă 
administrățiunea județului, cu prefectul 
dimpreună, la ordinile unei coterii politice.

D. președinte, Lascar Catargl: Bine
voiți a depune interpelarea în scris spre 
a se comunica guvernului.

Acum, D. Rășcanu mai menține cu
vântul ?

D. Sandu Rășcanu: ’L mențin, D-le 
președinte, și vă rog să bine-voiți a face 
de a se lua de urgență în cercetare proiec
tul de lege pentru vinderea moșiilor Sta
tului în loturi la săteni căci acăstă lege este 
mult așteptată și dorită de țeră, și a se 
lăsa la o parte cestiunile acelea cari sunt 
de mai puțină importanță, și cu cari ocu- 
pându-ne ar fi să perdem timpul degeaba.

D.președlnte, Lascar Catarg! : A- 
vem încă un proiect de lege pe care ’l cere 
D. ministru dupe care intrând în secțiuni 
ne vom ocupa și cu proiectul de lege de 
care vorbiți D-vdstră.

Acum, D-lor, am ondre să vă comunic 
răspunsul ce a bine-voit M. S. Regele a da 
dupe citirea adresei ce am presentat-o ieri:

Domnule președinte,
Domnilor deputați,
Am ascultat cu o deosebită mulțumire 

Adresa Adunărei legiuitdre și primesc cu 
recunoscință expresiunea simțimintelor 
de devotament și bunele urări ce ’Mi-a- 
duceți cu acest prilegiîi.

Spiritul înțelept și patriotic de care Re
presentațiunea națională se arată însu
flețită, este pentru Mine o dovadă că gu
vernul Med va găsi în D-vdstre un spri
jin puternic și luminat spre a asigura acel 
mers bine cumpănit al trebilor publice, 
pe care ’l cere neapărat propășirea poli
tică și economică a țărei.

Mai ales așezarea pe o temelie solidă a 
mi^ldcelor Statului, ce se va datori înțe
lepte! D-vdstre chibzuințe, ne va conduce 
cu mai mare siguranță la acest țel dorit 
de toți.

Numai prin o strînsă înțelegere între 
Cameră și guvern se vor putea înlătura 
greutățile și resolvi diferitele cestiuni a 
căror regulare va fi primită cu o adevă
rată satisfacțiune de către țâră.

Ast-fel România, unită și liniscită în 
năuntru, ’și va păstra renumele dobân
dit în afară.

Mulțumindu-vă încă odată și în nume
le Reginei pentru simțimintele de dra
goste ce ’mi exprimați, urez din tot su
fletul ca lucrările D-vdstre să aducă rd- 
dele cele mai bogate pentru viitorul și 
fericirea scumpei ndstre Patrii. (Aplause 
prelungite).

D-lor, din ședința de alaltă-ieri a ră
mas un vot incomplet, votul asupra in
digenatului D-lui I. Fabini.

Adunarea procede la vot, și resultatul 
scrutinului este cel următor:

Votanți...................................98
Maioritate absolută ... 50
Bile albe.............................. 87
Bile negre.............................. 11

D. președinte, L. Catargl: Aduna
rea a adoptat proiectul de lege.

D. președinte, L. Catarg!: Acum D. 
Burghelea are cuvântul pentru a ’și des- 
volta interpelarea.

D. G. Burghelea: D-lor deputați, am 
interpelat pe D ministru al instrucțiune! 
publice să bine-voiască a ’mi răspunde 
care este causa de a confirmat în funcți
unea de protoiereti la județul Dorohoiti 
pe o persdnă care nu tntrunesce condițiu- 
nile cerute le lege. Fac o declarațiune de 
la început că voiti exclude din acăstă dis
cuțiune ori-ce cestiune personală. Obiec
tul interpelărei mele este de a face să se 
respecte dreptul și legea de către ori-cine 
fără deosebire, și voiti avea ondre să vă 
citesc mai târzia și textul legei.

D-lor, în Alonitorul oficial cu No. 183, 
citesc decretul prin care se numesce ca 
protoiereti la județul Dorohoiti cucerni
cul Sachelarie.

In momentul aparițiunei acestui de
cret, toți noi, cetățenii de la Dorohoiti, 
fără distincțiune, am fost surprinși de a- 
cestă numire și ne-am întrebat: cum se 
pdte ca într’o funcțiune de o importanță 
așa de mare în ierarhia bisericăscă, să 
se număscă o persdnă care nu întrunesce 
condițiunile cerute mai cu sămă de legea 
instrucțiunel publice ? Și ne-am (jis: ar fi 
trebuit ca într’o funcțiune de asemenea 
importanță să se numescă o persdnă ca
pabilă din tdte punctele de vedere, adică 
să aibă instrucțiunea cerută de lege și să 
intrunăscă capacitatea de a îndeplini în
datoririle unul post așa de însemnat.

In tdte filele cerem cu toții îmbună
tățirea sdrtei clerului. In acest Parlament 
s’ati făcut interpelări asupra acestei ces
tiuni și noi toți suntem de acord ca să 
dăm acăstă îmbunătățire care se reclamă; 
dar mi se pare că în același timp ar tre
bui și acei pentru cari se cer îmbunătă
țiri, să ne dea concursul lor, facându-se 
demn de o sortă mai bună. Cu părere de 
răti însă vedem că ei nu prea lucrăză în 
acest sens.

D-lor, la Dorohoiti devenind vacant 
postul de protoiereu, în urma încetărei 
din viăță a lui Grigore lonescu, noi ce
tățenii de acolo, încă din Aprilie trecut, 
am cerut la Mitropolie ca sâ se confirme 
ca protoiereti un preot din localitate fdrte 
bine cunoscut, care întrunesce tdte con
dițiunile cerute de lege, și pe care ’l cu- 
ndscem cu toții că are o conduită exem
plară și în același timp ocupă cu demni
tate postul de profesor de religiune la 
gimnasiul de acolo. Cea mai mare parte 
dintre confrații săi s’ati unit cu cererea 
ndstră; dar cu tdte acestea cererea n’a 
fost luată în considerațiune, fără să cu- 
ndscem nici un motiv. In cele din urmă, 
văzând că acest post tot rămâne vacant, 
am renunțat de a mai cere confirmarea 
persdnei pe care o cunosceam așa de bine, 
și am ^is în line ca să se număscă o altă 
pers5nă, fie din Iași, fie din Bucuresci, 
străină de localitate, dar numai să întru-
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nășea condițiunele cerute. Cu tdte acestea 
și acea cerere a ndstră n’a avut nici un 
eco, nu i s’a dat nici o satisfacțiune.

Mi se pare că în cestiuni de asemenea 
natura trebue să se uite și la glasul cetă
țenilor, cred că mal cu deosebire repre- 
sentanțil religiunel trebue să se uite la 
glasul poporului, aci malcu.sâmă maxima: 
Voxpopuli tox Dei trebue să ’șl aibă a- 
plicațiunea sa; dar cu tdte acestea, pre
tinșii representanțl al religiunel aă pre
ferit cea-altă maximă: Așa voiti, așa fac; 
și ast-fel recomandă pe o persdnă care 
nu întrunesce condițiunile cerute de lege. 
Persdna care este numită prin acest de
cret nu are studiele cerute de lege; nu 
voiă să mai discut în privința celor-alte 
calități.

Iată ce £ice art. 245 din legea instruc
țiune! publice:

„Tinerii cari aii terminat cursurile se
minarului de gradu} I, sau patru clase din 
seminarul de gradul 11, aii dreptul de a 
fi numiți fără verl-un alt examen:

a) Preoți;
b) învățători la scdle sătescl;
c) Secretari pe la protopopii.
, Tinerii cari aii certificate pentru stu

diile din un seminariiî de gradul II se vor 
numi cu preferență:

a) Preoți la orașiă;
b) Proestoși, protopopi, membri de 

consistorie, etc.
Ei bine, persdna care este numită prin 

acest decret nu are de cât cursul studiilor 
seminare de gradul ânteiii, nu are pe 
cele de gradul al duoilea. Ar fi trebuit 
dar ca în acest post să se numescă o per
sdnă capabilă, nu ^ic din localitate, dar 
fie chiar dintr’o altă localitate, însă să 
aibă cel puțin studiele cerute de lege.

Este adevărat că în dosarul de numire 
de sub No. 13 al ministerului de culte, 
pe adresa Mitropoliei de Iași cu No. 1.077, 
din 19 Iulie anul curent, văd pusă de D. 
ministru următdrea resoluțiune: „Să se 
refereze ce condițiuni se cere prin lege 
pentru acâstă funcțiune; al duoilea, de 
când începe plata salariului, etc.44

Fdrte bine a făcut D. ministru când a 
pus acâstă resoluțiune, căci când i se 
cere confirmarea unui funcționar, trebue 
să ’șl dea socoteala și D-sa dacă persdna 
este aptă și întrunesce condițiunile legei 
pentru a ocupa acea funcțiune; căci mi
nisterul nu *este numai un biurod de în
registrare, ci trebue să ’șl dea socoteala 
când se duce să ceară de la Majestatea Sa 
Regele acâstă confirmare, și să fie convins 
că este basată pe dre-care merite și că 
este în conformitate cu legea. Cu tdte a
cestea, resfoind acest dosar, văd că refe
rat, ori nu s’a făcut, ori, dacă s’a făcut 
acest referat, el nu există la dosar ; văd 
însă că în urma unei repetirl, făcută prin 
o altă adresă de către aceeași mitropolie, 
se confirmă persdna recomandată prin 
prima adresă.

Acestă numire a nemulțumit pe cea 
mai mare parte din cetățeni și mai cu

seamă a nemulțumit pe preoți în genere, 
căci preoții, cum v’am spus, se unise cu 
noi cesti-alțl laicii în cererea de a se 
confirma ca protoiereti o persdnă capabilă 
și în condițiunile legei.

Rog pe D. ministru să bine-voiască a 
vedea că persdna acesta care s’a numit 
nu întrunesce condițiunile cerute de lege 
și prin urmare, nu pdte să ocupe postul 
acela la Dorohoiâ, și dacă mai este timp 
a se da satisfacțiune cetățenilor din Do- 
rohoiă, rog pe D. ministru să o dea; iar 
dacă nu mai este timp, dacă este prea 
târ^iă, rog pe D. ministru, în care de
clar că am tdtă încrederea, ca cel puțin 
pentru viitor să nu se mai repete acest 
lucru.

D-lor, în timpul trecut am luptat cu 
toții contra numirilor ilegale ce se făceați; 
în timpul trecut nu se respecta nici drep
tul, nici legea; singura calitate ce se lua 
în considerațiune nu era alta, de cât fa
vdrea și susținerea regimului. Cred că a
cest timp a trecut acum, și prin urmare 
cu toții trebue să căutăm numai la lege, 
fără distincțiune de ministru, deputat sati 
orl-care cetățen în țara acâsta ; căci cu 
toții trebue să cerem respectarea legilor.

Am încredere în actualul D. ministru, 
că D-sa, care a dat atâtea dovedi de res
pectarea drepturilor, precum a fost și ca
șul cu D. Pacu, căruia D-sa în cea din
tâi ^i când a intrat în ministerul in
strucțiunel ’i-a dat satisfacțiune, va 
face și aci a se respecta legea.

D. Pacu a fost pe nedrept lovit de câtre 
regimul trecut, pe nedrept desbrăcat de 
drepturile sâle, și trimis numaîsciăunde. 
Rog pe D. ministru să bine-voiască, dacă 
mai este încă timp, să dea satisfacțiune 
legitimelor cereri ale concetățenilor noș
tri de la Dorohoiti.

D. ministru de culte și instrucțiune 
publică, T. Maiorescu ; D-lor deputați, 
în adevăr legea instrucțiune! publice, la 
articolul citat de D. interpela tor, prevede 
că absolvenții seminarielor cu 4 clase vor 
avea dreptul să fie numiți preoți și că 
absolvenții seminarielor cu 7 clase vor fi 
preferiți la numirea de preoți în orașe, 
proto-popl și proistoșl. ’

Legea instrucțiune! publice însă din 
1864 trebue să o complectați, în ceea ce 
privesce întrebarea de față, prin o altă 
lege posteridră, legea de la 1872 pentru 
constituirea Sfântului Sinod, elaborată de 
ministrul cultelor de atunci, generalul 
Tel. Acâstă lege posteridră în art. 24 
$ice : „protoereii și proistoșil se vor numi 
în funcțiunile lor și șe vor distribui nu
mai de câtre MitropolițI, sati Episcopii 
eparchioți/

Vedeți dar din capul locului, că ceea 
ce am să răspund D-luI interpelator ’șl 
va avea o limită impusă prin acest arti
col din legea Sinodului.

Cuvântul numai, care este introdus aci, 
dă acestui articol o deosebită energiă, și 
dacă n’ar fi și budgetul Statului,ca să mal 
aibă administrația civilă dre-care influință
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aci, înțelegeți că tdte numirile și tdte des
tituirile ar fi prin legea acâsta sustrase 
de la ori ce amestec al meti.

De și dar, prin lege este dat dreptul Mi
tropolitului de a numi și destitui, însă 
când vine cestiunea plății lefel celui nu
mit, fiind-că este pusă în budgetul Sta
tului, se înțelege de sine, că trebue ca 
aceste numiri să aibă și recundscerea Mi
nisterială.

Ast-fel s'a introdus în practică ca tdte 
funcțiunile eclesiastice, cari figurâză în 
budgetul Statului, să fie recunoscute și 
de ministerul cultelor.

Pe temeiul acestei practice, când mi 
s’a propus acest protopop pentru Doro- 
hoiă, am hesitatsă ’l confirm; fiind-că nu 
avea 7 clase seminariale; am făcut dre- 
carl dificultăți, și când ’l-am vă^ut tre
cut în primul stat de salarii, ’i-am refu
sat plata.

Am căuatat să mă explic cu înalt 
prea sfinția sa Mitropolitul din Iași, și 
la ocasiune m’am și explicat și iată ce 
mi-a spus înalt prea sființia sa. Fie 
zis în parentes : ași fi preferat să se fi fă
cut o asemenea interpelare în Senat pen
tru că este și Mitropolitul de Iași acolo 
și ar fi putut să dea și înalt prea sfinția 
sa dre-carl explicări.

Aici în Cameră nu se pdte explica de 
cât ministrul singur, dre-cum unilateral.

înalt prea sfințitul Mitropolit din Iași 
mi-a spus, că acest protoiereti din Doro- 
hoiti era sub-protoierefi mal ’nainte și că 
era recunoscut de fostul ministru în a- 
câstă calitate, și de și nu are 7 clase se
minariale, dar o dată ce a fost sub pro
toiereti, este mal firesc lucru și este chiar 
și dupe tdte usurile și tradițiunile mai 
bine să se înainteze și să trâcă tot el în 
postul de protoiereti devenit vacant în a- 
celașl jtfdeț.

Atunci i-am răspuns, că ar fi totuși 
bine să pă^im și articolul din legea in
strucțiunel publice, și am vorbit de acel 
aspirant din Dorohoiâ, pe care ’l chiamă 
Ciocoiu, care are 7 clase seminariale și 
pe care îl cer poporanii și o parte din 
cler. I. P. S. mi-a spus, că i s’a făcut în 
adevăr asemenea petițiunl, dar că vede 
în asemenea agitări un fel de răsvrătire, 
și că tocmai asemenea mișcări precum 
le-a făcut acel aspirant, sunt o dovadă că 
el nu ar fi bun pentru administrarea bi- 
sericescă, și că nu pdte nimeni silui con
sciința I. P. S., și întru cât legea ’l dă 
acest drept, I. P. S. crede și ia răspun
derea înaintea lui Dumnezeu și înaintea 
consciinței sale, că așa cum îșl exercită 
acest drept, este bine pentru biserică.

Onorata Cameră, ar face acum un con
flict între Mitropolitul din Iași și înțr® 
ministrul cultelor, j pentru acesta, nu mi-a 
părut lucru destul de important; căci 
era de o camdată un cas isolat și perso
nal, și după o așteptare de câte-va luni 
având în vedere art. 24 din legea consti
tutivă a sfintulul Sinod, și sperând ca 
dificultatea făcută va fi deja nn bun în-
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cepul, ca în viitor să nu se mal repete a
semenea precedente, am propus M. S. 
Regelui confirmarea acestui protoiereii.

D. președinte, L. Catarg! : Ne mai 
cerând nimeni cuvântul, incidentul este 
închis.

Acum D. Nădejde are cuvântul spre 
a-și desvolta interpelarea D-sale adre
sată D-lul ministru lucrărilor publice.

D. I. Nădejde: D-lor deputați, cred 
că e destul de cunoscută mișcarea întâm
plată la gara de Nord, sunt acum câte-va 
luni, pentru ca să n’am nevoe să intru în 
amănunte, și am să stăruiesc numai în 
privința punctului asupra căruia am făcut 
interpelarea. In urma grevei întâmplată 
acolo, D. ministru al lucrărilor publice 
de atunci, D. Știrbei, a găsit de cuvi
ință să ia următdrea măsură: a îndepăr
tat din serviciul atelierului de la gară un 
număr de 30 sati 40 de lucrători sub cu
vânt că acei lucrători ar fi șefi al grevei.

Lucrul nu era întemeiat, nu era dove
dit; fiind-că la mișcarea aceea n’afi fost 
șefi; greva a isbucnit pe neașteptate; lu
crătorii de la gara de Nord nici nu visati 
să facă grevă; el dăduse o petiție către 
directorul de acolo, D. Duca, în care aveai! 
o serie de puncte în privința cărora ce
reai! îmbunătățire, și numai, fiind-că, D. 
director al gărel le-a respins cu fdrte mare 
asprime suplica lor, acăstă respingere ’La 
făcut ca într’o întrunire publică să decidă 
greva, fără nici o pregătire, fără nimic; 
prin urmare chestia de grevă, de combi
nație, de pregătiri bine organisate, nu 
putea să fie; afară -de acesta, chiar dacă 
ar fi fost șefi, greva dupe legile ndstre 
nu e ceva ilegal, ci e permisă, lucrătorii 
aă drept să se unescă, să se înțelegă în
tre dânșii și să pună dre-cari condițiuni, 
să refuse de a lucra, întru cât nu atinge 
libertatea altora cari vreai! să lucreze, 
ceea-ce ei n’aî! făcut. Chiar dacă ar fi fost 
șefi de grevă, nu era pentru ce să fie is- 
gonițl, dar să ^icem că isgonirea se im
punea pentru viitor, că n’ar fi putut să fie, 
liniște mai departe; însă D. ministru nu 
se mulțumesee numai cu excluderea lor 
din atelier, ci a făcut o circulară care s’a 
împărțit în tdte atelierele, nu numai ale 
Statului, ca pirotechniaetc. dar și în ate
lierele particulare, așa în cât acei 30, 40 
de lucrători nu puteai! și nu pot să’și gă- 
sâscă nicăieri de lucru, și sunt peritori de 
fdme. Dacă veri-unul din acești lucrători 
mergeai! spre exemplu la arsenal și lucrați 
2, 3 (Jile, îndată ce se afla numele lui și se 
găsea pelistacirculărel,ise spunea: avem 
ordine să nu te primim, și fără să’I plătescă 
filele deja lucrate era imediat dat afară.

Tot ast-fel se întâmpla și la atelierele 
particulare; stăpânii le spun că nu’I lasă 
poliția ca să primescă veri-unul din lista 
circulară; eti ași dori ca D. ministru al 
lucrărilor publice să trimetă o nouă cir
culară prin care să desființeze acea circu
lară trecută, și să se lase libertate acelor 
nenorociți să’și câștige hrana ^iluică mun
cind cel puțin în atelierele particulare;

căci nu văd să fi comis nici un fapt în 
potriva legilor țârei așa de grav în cât 
să fie condamnați să piară de fdme, ei 
și copii lor.

Acestea am avut de (Jis pentru D. mi
nistru al lucrărilor publice.

D. ministru al lucrurilor publice, 
Al. Marghiloman: D-lor deputați, voii! 
urma discrețiunea D-lui Nădejde asupra 
descripțiunei faptelor cari aii preces ș 
însoțit greva; D-sa se înșelă însă, când 
crede că grevă atelierului din Bucuresci 
n’a fost nici pregătită, nici n’a isbucnit 
în urina unui concert d’inainte făcut...

Vă aduceți aminte, D-lor, că greva fu
sese mai ântâiî! in atelierele de la Galați 
în luna Februarie; constatându-se însă 
pe dată, prin ancheta oficială, inanitatea 
griefurilor articulate, greviștii intrară 
repede în ordine. Acum, ce legături a a
vut acea grevă cu întocmirea unei socie
tăți din Galați numită „înfrățirea", ce 
raport a avut dânsa cu placardele afișate 
și apelurile publicate prin ^iare, e un 
punct asupra căruia D. Nădejde refusă 
desbaterea.

D. I. Nădejde: Nu refus discuțiunea, 
dar o cred de prisos.

D. ministru al lucrărilor publice, 
Al. Marghiloman: Din parte-ne, pen
tru greva din Bucuresci, avem datele cele 
mai precise ca să afirmăm că greva a is
bucnit în urma unei d’inainte făcute în
voiri și în condițiuni cari puteau să fie 
forte periculose pentru traficul căilor nos- 
tre ferate.

întâii! greva isbucnesce în atelierul de 
reparațiune al drumurilor de fer. Desfid 
pe ori și cine să-mi citeze un cas, de 25 
ani încdce în Europa^unde să fi isbucnit 
o grevă în atelierele veri-unui drum de 
fer, fie al Statului, fie al unei companii; 
acesta, pentru bunul cuvânt că, nu e o 
parte a industriei unde să fie mal favora
bili și mai bine tratați lucrătorii; atât 
compania cât și Statul nu caută să lesi- 
neze asupra salarielor; ei nu aii eco- 
nomiele unul patron de făcut, pentru că 
la spatele lor este un budget care plă
tesce.

Al duoilea, acestă grevă a isbucnit în 
luna lui August tocmai in momentul când 
eram siliți să facem cum (jice francesul 
fltche de tont bois ca să reparăm vagonele, 
față cu traficul colosal și cu lipsa de ma
terial rulant ce întâmpinam. Eram siliți, 
în acele momente, să adăogăm și ore și 
uvrieri suplimentari. Ast-fel, D-lor, în 
12 ^ile numai, s’aii reparat 326 vagone.

El bine tocmai acest moment ’l-aă gă
sit bun greviștii pentru ca să facă o ma
nifestare.

Al treilea, în ce mod se produc reven
dicările lucrătorilor ? Se presintă un nu
măr de 7 din dânșii cu o petițiune d’ina
inte formulată care conținea 10 capete de 
cereri și pe care dacă voiți le vom exa
mina pe dată. Deci tot în aceea-șl (Ji și 
fără să aștepte respuns, fără să dea tim
pul necesar de a se avisa saii a se lua mă- |

suri de îndreptare, ei se și pun în grt 
și odată cu aceștia 800 de lucrători pă 
sesc atelierele gărel.

In aceste împrejurări, direcțiunea 
tuși nu ’i-a tratat de greviști ci de luc 
torl cari s’aii retras din servicii!. Așa d 
D-lor, direcțiunea n’a recunoscut gre 
n’a recurs la mi^ldce de represiune, ’ 
considerat pur și simplu ca nisce luci 
torl cari părăsesc lucrul și ne mai avâ 
lucrători a închis atelierele pentru cât- 
timp. S’a adresat apoi pe la deposib 
din restul țărei precum și în străinăti 
pentru a nu întrerupe serviciul și a i 
tepta.

Dupe un timp de ... . principa 
lucrători ai! venit singuri de ai! făcut ( 
reri de reintrare în servicii!, așa că atui 
când s’a completat un număr suficient 
cereri s’ati redeschis atelierele fără n 
un fel de acrimonie din partea direcți 
nei. Acei însă cari aii fost în capul mi 
cărei și cari de altmintrelea ati refus 
singuri de a subscrie cererile de intrar 
au rămas pe din afară.

împreună cu aceștia aii mai fost el 
minați cei cari se semnalaseră ca agitate 
și cari împinseseră la grevă pe cei-a] 
lucrători ce nu’și dădeai! bine sema 
importanța faptului ce 1 făceați. Dintr’i 
număr total de 1073 de lucrători din 6; 
lăți și Bucuresci at! rămas pe d’inafară 1 
numai la Galați și 33 la Bucuresci dini: 
cari 14 sunt străini. Pe acești lucrăto 
direcțiunea refusă de a’i relua în servic 
și nu cred să fie veri-o administrațiui 
prevă^ătore care să găsăscă bine să adu< 
din noi! pe nisce agitatori în mijloc 
unor omeni cari ’și văd de trebă și ca 
până acum n’aii formulat nici o plânge 
în contra administrațiunei. (Aplause).

Voiți acum D-lor, să ve pun în ci 
rent ?...

Voci : Nu, nu. E destul.
D. ministru al lucrărilor publici 

Al. Marghiloman : Asentimentul D-vc 
sire asupra acestui punct mă dispensez 
de a prelungi desbaterea.

Rămâne de vă^ut ce este cu ordinu 
circular ce cu ușurință afirmă D. Nădej 
de, că ’l-aâ dat drumurile de fer către iu 
dustriile private pentru ca acestea s 
refuse un servicii! greviștilor eliminați.

Este erore.
Acum patru ani, Arsenalul armatei 

luat disposițiunea de a comunica admi 
nistrațiunilor Statului și cu deosebii 
drumului de fer numele lucrătorilor cai 
erai! concediațl pentru abateri din servi 
eii!, ca să nu paraliseze administrațiunei 
căilor ferate, pe nesciute, măsurile disci 
plinare luate de Arsenal. De unde] reci 
procitatea administrațiunei căel ferate d< 
a usa de aceiași comunicare.

îndată ce greva a fost mântuită și în 
dată ce a remas pe dinafară 31 lucrător 
români și 14 străini, sa comunicat numel 
or Arsenalului pentru ca acesta să nu s< 

încurce cu nisce agenți provocatori de de 
sordine.

1
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Dacă acuma este veri-o Industrie pri
vată care a voit să se prenumâscă, nimeni 
nu 'I va nega dreptul de a lua informați- 
unile el. (Aprobări). Am aflat ast-lel că 
turnătoria Lemaitre a cerut lista lucrăto
rilor concedia ți.

Dacă i se va fi comunicat lista, n’ași 
vedea nici-un răâ, și n’ași voi să neg fap
tul. (Aprobări). Insă neg absolut casă fie 
veri-o presiune, fie chiar morală din par
tea direcțiune! saâ din partea poliției care 
să împedice pe acești greviști de a'și găsi 
munca; a trebuit însă din partea ndstră 
să menținem acest fel de carteluri între 
atelierile Statului. (Aprobări, aplause).

D. I. Nădejde : D-le ministru, eâ mă 
leg să vă aduc un ordin circular de a- 
celea cari sunt date pe la atelierile par
ticulare (întreruperi) găsesc că D-vdstre 
prea mult aprobați acestă intervențiune a 
Statului în contra acestor lucrători și vo
iți a infiera nisce omeni cari caută să-și 
libereze starea lor. (întreruperi).

Piotestez și în contra cuvăntului D-lui 
ministru care ^ice că nicăiri, în lumea ci- 
vilisată, nu s’a întâmplat să fie grevă în 
atelierele căilor ferate; fiind-că compani
ile aâ avut grijă să plătească pe lucrători 
cu galantomie și 'I atrag atențiunea, că 
cererile greviștilor din gara de Nord 
sunt aprdpe identice cu acelea cari aâ 
existat la compania nemțescă la Pășcani 
și o companie particulară 'și trateză mai 
bine pe lucrătorii ei, de și Statul este 
mai degrabă în stare a fi mai darnic de 
cât o companie particulară, căci n’are de 
incasat dividende.

Voci: închiderea discuțiunel.
— Se pune la vot închiderea inciden

tului și să primesce.
D. președinte, L. Catargi: D. Nă

dejde mai are acum o interpelare la adresa 
D-lui ministru de interne.

D. ministru de externe, P. P. Carp: 
D. ministru de interne neputând veni as
tăzi să ia parte la lucrările Adunărei, ași 
ruga pe D. interpelator să amâne inter- 
pelațiunea sa pe altă (jh

D. I. Nădejde : Consimt, la amânăre.
D. președinte, L. Catargi: La ordi

nea ^ilei avem acum proiectul de lege re
lativ la răscumpărarea biletelor ipotecare.

— D. T. Nica, raportorul comitetului 
de delegați al secțiunilor, dă citire urmă
torului raport și proiect de lege :

Domnilor deputați.
Comitetul delegaților secțiunilor D-vds- 

tre, și anume:
D. Cozadini Grigore pentru sec. I;
„ BalșM. „ w II;
, VolentiN. „ ,111;
9 Balanolu I. , n IV;
„ Cantacuzino G. Gr. * „ V;

Economu D. „ , VI și
subsemnatul pentru secțiunea VII, întru- 
nindu-se în țjia de 5 Decembre și luând 
în examinare proiectul de lege prin care 
se deschide pe săma ministerului de finance 
un credit extraordinar de 26.000.000 

lei, prin emisiune de rentă amortibilă 5 la | 
sută, pentru plata biletelor ipotecare e- 
mise dupe legea din 12 Iunie 1877, a ad
mis în unanimitate acel proiect, și 'mi a 
făcut ondrea a mă numi raportor.

In seria de măsuri pe cari guvernul 
este decis a se lua spre a consolida valuta 
ndstră națională, vi se înfățișeză, D-lor 
deputați, în prima linie retragerea defi
nitivă și desființarea biletelor ipotecare 
emise la 1877.

Cum vă este cunoscut, acest mijloc de 
circulațiune fiduciară constitue, în reali
tate, un împrumut al Statului în formă 
de ipotecă asupra unui număr determi
nat de moșii ale sale.

La constituirea Băncei ndstre naționale, 
prin legea de la 11 Aprilie 1880, i s’a 
impus Băncei sarcina de a retrage din cir
culație, în termen de 4 ani cel mult, a- 
ceste bilete ipotecare, înlocuindu-le cu 
bilete de ale sale și urmând ca fiscul, la 
rândul său, să le plătăscă în monetă, trep
tat, proporțional cu vînZarea proprietă- 
tăților domeniale, cari formâză garanția 
lor.

Se găsesc astăzi (Situația de la 3 De
cembre) retrase și în posesiunea Băncei 
naționale bilete ipotecare pentru suma de 
lei 25.741.300 și în locul lor se găsesc 
în circulație o sumă egală de bilete emise 
de bancă.

Acăstă parte din totalul biletelor Băn
cei ndstre naționale, de 109.412.560 lei, 
nu este fondată nici pe stok metalic, nici 
pe portofoliâ comercial, nici pe efecte pu
blice cursabile.

Ea constitue o inflațiune a circula- 
țiunei ndstre fiduciare, care apasă simți
tor asupra ei și aduce o atingere creditu
lui de imediata realisare tn monedă, de 
care trebuesce să se bucure fie-care bilet 
emis de Banca națională.

Afară de acăsta, D-lor deputați, mai 
există și o altă rațiune puternică, care o- 
bligă pe guvern de a avisa la retragerea 
grabnică a biletelpr în cestiune.

Conform legei care a presidat la emi
siunea biletelor ipotecare, urma ca fiscul 
să vîmjă treptat o sămă de moșii ale Sta
tului, cari fusese expres afectate ca ipo
teci pentru plata acelor bilete. In urmă s’a 
înstrăinat o parte din aceste domenii, și 
pentru că ratele convenționate cu Banca 
națională s’aâ .modificat, echelonându-se 
pe o serie mai lungă de ani, Statul a plă
tit până astăzi, sub acest titlu, Băncei 
numai 508.810 lei, iar moșiile urmăză a 
se înstrăina, și din cele rămase, în curând 
cu deplinul D-vostre asentiment de sigur, 
se vor mai scâte încă în vînZare in lotnri 
mici către țărani ori câte se vor cere. 
Ast-fel, ultima garanție a biletelor ipo
tecare primind alta destinațiune, se impu
ne necesitatea pentru ministerul de finance 
de a avisa la stingerea acestei sarcine prin 
contractarea unui împrumut de rentă, spre 
a putea degreva domeniele afactate și a 
retrage biletele ipotecare cu desăvârșire 
din circulațiune.

17 Decembre 1888

Proiectul presintat Camerei, atingând 
acest îndoit scop, merită deplina D-vos- 
tre aprobare, și comitetul delegaților 
D-vdstre vă răgă prin mine să bine-voiți 
a'l vota.

PROIECT DE LEGE,
Art. I. Se deschide ministerului de fi

nance un credit extraordinar de 26.000.000 
lei, pentru plata imediată, saâ cel mul In 
termen de un an, al biletelor ipotecare e- 
mise în virtutea legei din 12 Iunie 1877.

Până la efectuarea acestei plăți, Banca 
națională va benificia de o indemnisare 
proporțională, calculată pe basa de 1 la 
sută pe an, prevăzută în art 3 al conven- 
țiunei aprobată prin legea din 3 Martie 
1886.

Art. II. Acest credit se va acoperi prin- 
tr’o emisiune de rentă amortibilă 5 la sută, 
saâ printr’un împrumut efectuat sub ori
ce formă guvernul va găsi de cuviință.

Art. III. Biletele ipotecare, cari nu s’aâ 
putut încă retrage de Banca națională a 
României, se vor plăti, în termen de un 
an de la promulgarea acestei legi, de că
tre ministerul de finance. Dupe trecerea 
acestui termen, valdrea biletelor nepre- 
sintate la plată rămâne în folosul Statu
lui.

Art. IV. Dupe rambursarea totală a 
biletelor ipotecare, ele se vor arde de o co- 
misiune compusă din delegați al curței 
de compturi și ai ministerului de finance.

Raportor, T. Nica.

D. N. C. Aslan: Cer cuvântul în ces
tiune prealabilă.

D. președinte, L. Catargi: Ges
tiunile prealabile avănd precădere dupe 
regulament, D. Aslan are cuvântul.

D. N. C. Aslan: D-le președinte, dacă 
'mi-ați fi dat cuvântul să desvolt cestiu
nea prealabilă de la început, n’am fi ajuns 
să ascultăm raportul căruia i s’a dat citi
re, și tocmai din acest punct de vedere 
cerusem cuvântul, ca să ’mi permiteți să 
desvolt motivele în cestiune prealabilă, 
tocmai ca să nu ascultăm inutila citire a 
raportului.

Și iată de ce, D-lor, voiâ să mă serv de 
acâstă cestiune prealabilă, nu pentru a 
ține în loc lucrările Camerei, nu pentru 
a amâna în mod indefinit discutarea și 
votarea acestei cestiuni; căci veți vedea 
ce scurtă amânare am a solicita de la bună
voință a D-vdstre.

Mai ântâiâ, D-lor, ași putea invoca dis- 
posițiunea aceea a regulamentului nostru 
care ^ice că: un proiect de lege nu se 
pdte discuta de cât dupe trei ^ile de la 
distribuirea raportului; or, raportul aces
ta ni s’a împărțit Sâmbătă și astăzi avem 
Luni, prin urmare, nu sunt trei ^ile.

D-lor, aceste trei ȘLile nu sunt cerute de 
regulament numai ca o simplă formă, ci 
pentru a lăsa deputatului timpul necesar 
de a putea să cerceteze tdte elementele de 
cari are nevoe, pentru a discuta o cestiu- 
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ne de o importanță ca aceea a proiectului 
de lege ce ni se presința acum.

Acest raport, nefiindu-ne distribuit de 
cât Sâmbătă, abia am avut timpul a mă 
adresa către D. ministru de finanțe ca să 
*1 rog a ’mi da dre-cari deslușiri impor
tante relativ la acest proiect de lege.

In adevăr, nu tăgăduesc că D-sa, ca tot- 
d’a-una, a avut amabilitatea să ’mi pună 
la disposițiune ori-ce dosar ’mi-ar trebui 
spre a lua lămuririle ce ’mi-ar trebui de 
la ministerul de finance, fixându-ml pen
tru acesta $iua de astăzi. Eh însă, sciind 
că pe la cancelariile ministeriale lucrările 
nu încep de cât pe la 12 ore, așteptam să 
es de aici sa să mă duc la minister. Dar, 
independent de acăsta, am de luat lămu
riri și de la bancă, lămuriri cari ’mi sunt 
necesarii în acestă discuțiune, și pentru 
acesta nu cer o amânare mai mare de cât 
până mâine.

Ast-fel fiind, în considerațiunea impor
tanței ce presintă acestă cestiune și a so- 
luțiunei bine chibzuite ce urmăzâ să i se 
dea, vă rog să bine-voiți a acorda amâna
rea discuțiunei până mâine, și rog și pe 
D. ministru de finance a nu se opune la 
acestă amânare, pentru că discuțiunea și 
votarea acestei legi să se facă în deplină 
cunoscință de causă.

De altminteri, dacă nu veți încuviința a
mânarea, voiti lua parte la discuțiune chiar 
astăzi, neputând face alt-fel de cât a mă 
supune decisiunei D-vdstre.

D. președinte, L. Catargi: In ade
văr, nu sunt trei împlinite de la dis
tribuirea raportului; însă Adunarea a 
votat urgența asupra acestei cestiuni, și 
de aceea s’a înscris la ordinea ^ilei îndată 
dupe depunerea raportului.

D. ministru de externe, P. P. Carp: 
Suntem gata a da D-lui Aslan tdte lă
muririle în cursul discuțiunei...

D. N. C. Aslan: Dar am nevoe de a
cele lămuriri tocmai pentru a întreținea 
discuțiunea.

D. ministru de externe, P. P. Carp: 
Eiî nu v’am întrerupt... D. Aslan nu are 
nevoe de informațiunl pentru D-sa, ci 
pentru a lumina pe Cameră, căci așa a 
^is că pentru luminarea Camerei Ie cere. 
Dar, D-lor, D-vdstre veți recundsce cu 
toții că acest proiect este anunțat prin 
Mesagih și că a fost discutat și în comi
țiile electorale, în cât fie-care a avut 
tot timpul ca să ’șl dea seama de dânsul, 
și nu scih de ce D. Aslan a amânat până 
în cel din urmă moment acel studiu din 
care are să iasă lumina.

Părerea mea este că D-vdstre nu vă 
lipsesc luminele și mal am credința că nu 
atât de lumini are nevoe D. Aslan în a-. 
căstă cestiune, ci numai pentru a face 
oposițiune...

D. N. G. Aslan: Duoă-^ecI și patru 
de ore!

D. ministru de externe, P. P. Carp: 
Nu cred însâ că oposițiunea D-lui Aslan 
în acestă cestiune să fie așa de tare, în 
cât să vă hotărască pe D-vdstre ca să a

mânați soluțiunea unei cestiuni, pe care 
țera întreagă o cundsce și o așteaptă cu 
o oră mal ’nainte.

D. N. G. Aslan : Este evident că nu 
mă voiîî ocupa de motivele aduse de D. 
ministru pentru a nu se admite amâna
rea de 24 de ore. Acele cuvinte s’aiî spus 
tot-d’a-una când a fost cestiunea de vo
tarea în acăstă Cameră a legilor celor 
mal importante. Apoi eiî nu am nevoe 
de luminele D-lul ministru în acestă 
cestiune, am nevoe de a avansa cifre. 
Ce fel de lucrare ar fi aceea când în 
mijlocul discuțiunei ar trebui să prin
dem din sbor cifrele ce ne va arunca 
D. ministru și acele date cari ar bine
voi să ne asvârle D-sa de la banca 
ministerială? Eu trebue să am cifrele 
exacte, să le verific cu cele din proiect și 
expunerea de motive ca să vi le arăt și 
D-vdstre, iar nu să vă cer ca să mă cre
deți numai pe cuvânt. Atât de seridse aii 
fost motivele, cari m ah făcut să cer a
mânarea, în cât D. ministru de finance 
însuși a recunoscut că am nevoie de ace
le lămuriri. D. Carp pdte să fie a tot 
sciutor, dar D. miuistru de finance, re
cunoscând că aveam dreptate, a și pus la 
disposițiunea mea materialul trebuincios.

Așa dar cererea mea de a se amâna 
discutarea acestui proiect de lege pentru 
24 de ore nu provine din spirit că voe.sc 
să fac oposițiune, ci este numai spre a 
studia mal bine cestiunea.

Las acestei onor, maiorități, maiorita
tea care este luminată, dar care la rândul 
ei cere să adune lumini, ori din ce parte 
ar veni ele, las acestei maiorități, 
care are tot atâta independență în tdte 
cestiunile, să judece dacă este bine să se 
refuse unui membru al Camerei putința 
de a culege nisce elemente necesari© în- 
tr’o discuțiune financiară, căci în aseme
nea discuțiuni noi am avut marele păcat 
în acăstă țeră ca asemenea cestiuni să se 
discute și să se voteze în cele din urmă 
24 de ore ale sesiune!, dupe curo necon
tenit s’a făcut în timp de veri-o^ece ani.. 
(Sgomot).

Acestea sunt motivele seridse, iar nu 
de oposițiune, cari mă fac să cer amâna
rea acestei discuțiuni. Nu încape oposiți
une în materie de finance, căci financele 
sunt ale țerel, și ar fi din partea mea un 
act de nepricepere ca să țin în loc Came
ra pentru ca să fac oposiținne D-lul mi
nistru de externe.

Apoi, D. ministru de externe are des
tule afaceri cu cari se ocupă; să ’l lăsăm 
pe D-lui în pace, să ne adresăm la D. 
ministru de finance; să ’l rugăm pe D-sa 
să bine-voiască a se uni cu noi ca să ad- 
miță amânarea pe termen de 24 de ore.

Nu sunteți D-vdstre, cred eh, în stare 
să ne dațî lămuririle de cari avem nevoe, 
căci altmintrelea v’așl propune să se sus
pende ședința pe cinci minute, sâ trecem 
dincolo și să ne dați acele lămuriri. Fa
ceți acestă încercare, suspendați ședința 
pe cinci minute, și D. ministru să declare 

că este dispus să-mi dea lămuririle de 
cari am nevoe, eiî le primesc; saii dacă nu, 
atunci bine-voiți a încuviința amânarea 
până mâne.

D. ministru de finance, M. Germani: 
D-lor deputați, îmi veți permite, înainte 
de tdte, să protestez în contra cuvântului 
de surprindere, de onor. D. deputat 
Aslan.

D?N. G. Aslan : Nu m’ați înțeles.
D. ministru de finance, M. Germani: 

D-lor, acest proiect de lege s’a 'presintat 
Adunărei de mai mult timp; el a fost dis
cutat în tdte secțiunile unde am dat tdte 
explicațiunile de cari a fost necesitate și, 
în special, în secțiunea din care fac și 
eâ parte, D. Aslan a combătut aprdpe 
duoă ore acest proiect de lege, și prin ur
mare, cunosc tdte argumentele D-sale 
contra acestei legi. Se pdte ca D-sa să 
aibă astăzi și alte obiecțiuni de făcut; 
dar obiecțiunile D-sale ridicate în secți
une eraiî că D-sa este în contra acestui 
proiect de lege, într’un mod absolut fără, 
a voi să intre cât de puțin în examinarea 
cifrelor. D-sa a declarat că combate acest 
proiect din principih și a argumentat ast
fel:

In zadar voiți D-vdstre să restabiliți 
valdrea fiduciară prin acestă lege, pentru 
că față cu cheltuelile ce s’aiî făcut de Stat 
până astăzi și cu datoria publică ce se 
ridică la un miliard, nu veți găsi în des
tul aur la noi cu care să puteți acoperi 
plata unei atare datorii colosale.

D. N. G. Aslan : Să nu anticipăm.
D. ministru de finance, M. Germani:
Voih să probez onor. Camere că ați 

discutat cu mine acest proiect de lege în 
secțiuni, sunt acum opt ^ile și de atunci 
până acum ați avut, cred, îndestul timp ca 
să meditați asupra’! și să vă formați con
vicțiunea.

D. N. C. Aslan: Am fost bolnav și ab- 
sinte de aci. (Sgomot).

D. ministru de finance, M. Germani: 
Raportul asupra acestui proiect de lege 
s’a depus încă de vinerea trecută....

Voci; Sâmbătă.
D. ministru de finance, M. Ger

mani : Raportul s'a depus de Vineri pe 
biuroii, dar vi s’a împărțit tipărit Sâm
bătă dimineță. .

Eh cred că în mod util, în ceea ce pri
vesce acest proiect de lege, sunt în stare 
să vă daiî tdte lămuririle de cari veți pu
tea avea nevoe ; dacă însă discuțiunea ar 
lua proporțiunl de acelea cari să îmbră
țișeze datoria publică și situațiunea fi
nanciară a țărei în întregul el, se pdte ca 
atunci D. Aslan, asupra unei cifre dre- 
care, să mă găsescă în defect, să nu fiți în 
stare adică a-’i răspunde care anume e 
suma ce s’a prevăzut în cutare paragraf 
din cutare budget. In ceea ce privesce însă 
acest proiect de lege, încă o dată declar, 
sunt în stare să vă răspund imediat și să 
vă dau tote lămuririle de cari veți putea 
avea nevoe.

De altminteri, în cât mă privesce, nu 
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mă opun la amânarea discuțiunel până 
mâne ; dar sunt dator sa supun onora
bilei Camere că dacă nu întrega țera, 
dar marea maioritate a țărei așteptă cu 
nerăbdare votarea acestui proiect de lege. 
Suntem, D-lor, în ajunul sărbătorilor; le
gea acesta scițl că trebue să trăcă și prin 
Senat; prin urmare, D-vdstre veți judeca 
dacă trebue sati nu să acordați amânarea 
ce se cere de D. Aslan.

Voci : închiderea discuțiunel.
D. N. C. Aslan: Ca să vă probez, D-lor, 

că nu ți ti nici cum la amânare din punc
tul de vedere al șicanei, vă rog, să nu în
chideți discuțiunea, și să ’mi permiteți a 
cere D-lui ministru deslușiri asupra a 
trei sati patru puncte .... (întreruperi, 
sgomot).

Acei cari vor închiderea discuțiunel, 
se vede că sunt atât de luminați în causă, 
în cât n'ah nevoie de nici un element pen
tru ca să tranșeze o cestiune de o așa 
importanță. Este sciut că tot d'a-una 
până acum cestiunile financiare s’au tran
șat cu repeziciune, cu grabă și tot în aju
nul sărbătorilor. Ati și D-vdstre tot ase
menea voiți să isprăviți în grabă o cesti
une așa de însemnată ? (întreruperi.)

Ași ruga dar pe onor. Cameră să bine- 
voiască a nu închide discuțiunea pentru 
cuvântul, cam impropriii, că voiti să mă 
adresez D-lui ministru într’un mod par
ticular să ’mi dea dre-carl explicări. 
(Sgomot.)

D. N. Voinov : Atunci să se suspende 
ședința pentru câte-va minute.

D. N. Geaur Aslan : D-lor, D. minis
tru de finance a avut amabilitatea să de
clare că e gata să răspundă la întrebările 
mele ; bine-voiți dar și D-vdstre a îngă
dui ca D. ministru să ’mi răspundă.

Voci: închiderea discuțiunel.
D. ministru de finance, M. Ger

mani : D-lor, mi se pare, pdte fiind-că 
nu sunt așa de consumat parlamentar, că 
onor. D. Aslan propune o procedură cu 
desăvârșire nouă și care nu pdte fi admisă 
de Cameră ; și, în ori-ce cas, ea nu va fi 
admisă de mine.

Onor. D. Aslan cere să supună minis
trul al căruia proiect de lege se află pus 
în discuțiunea Camerei la un interogato- 
rih detaliat. (Aplause.)

Fie-'mi permis de către onor, meh amic 
D. Aslan a ’i spune că eh nu pot primi a 
fi pus în o asemenea situațiune.

D. Aslan a Zis că s’a adresat la mine 
cerându-mi să ’i pun la disposițiune tdte 
actele din cari ar putea lua informațiu- 
nile ce ’i sunt necesare cu privire la acest 
proiect de lege, și că eh ’i-am răspuns că 
pdte veni la minister .... (întreruperi.)

Probă că memoria nu v’a servit destul 
de bine, este că ați uitat, D-le Aslan, 
orele ce vi le-am indicat. Sâmbătă am 
vorbit cu D-ta și ’ți am spus că compta- 
bilul ministerului de finance e pus la dis- 
posițiunea D-tale ca să ’ți dea informa- 
țiunile cele mâi detaliate de cari ai avea 
necesitate, fie pentru trecut, fie pentru 

present. Acăstă declarațiune o fac înain
tea Parlamentului pentru toți D-nii de
putați cari ar voi să ia ori-ce informați- 
uni de la ministerul de finance, pentru că 
eh n’am nimic de ascuns. (Aplause.)

întrebat apoi, D-le Aslan, în privința 
orelor, eh ’ți am spus că comptabilul se 
găsesce la minister de la 9—12 ore și de 
la 2—6, și atunci D-ta ’mi-ai Zis că vei 
veni Luni la 10 ore.

D. N. Geaur Aslan : N’am Zis așa.
D. ministru de finance, M. Ger

mani : Afirm acăsta în modul cel mai po- 
sitiv ; și așa de puțin 'mi face defect me
moria, în cât aZi pe la 11 1/2 ore, când 
am plecat de la minister, am și întrebat 
pe comptabil dacă ai venit D-ta să iei in- 
formațiunile ce Ziceai că ’ți sunt necesare 
și mi s'a răspuns că nu te-a văZut pe acolo. 
Acum D-ta propui a se amâna discuțiu
nea până mâne, iarăși ca să poți lua 6re- 
cari informațiunl de la minister, dar dacă 
și de astă-dată s'ar întâmpla tot cum s'a 
mai întâmplat, adică să nu poți veni 
acolo, atunci Adunarea va trebui să-’ți 
acorde o nouă amânare.

Termin, D-lor deputați, declarând încă 
o-dată că sunt gata a da tote informațiu- 
nile și explicațiunile ce mi s'ar cere,

Voci: închiderea discuțiunel.
— Se pune la vot închiderea discuțiu

nel și se primesce.
D. președinte, L. Gatargi: D. Do

brescu are cuvântul în cestiune de regu
lament.

D. C. C. Dobrescu: D-le președinte, 
art. 55 din regulament sună ast-fel:

„Raporturile vor fi tipărite și împăr
țite la toți deputății, cel puțin trei Z^e 
înaintea discuțiunel în Adunarearea ge
nerală. “

D. președinte, L. Gatargi: Citiți mal 
la vale. (Aplause).

D. C. C. Dobrescu: „Afară de cașurile 
când Adunarea decide altmintrelea/

întreb dar când a hotărît Adunarea 
alt-fel?

D. președinte L. Catarg!: In mo
mentul când a votat urgența asupra aces
tui proiect de lege.

Acum D. raportor are cuvântul.
D. T. Ni ca: D-lor deputați, sunt dator 

să aduc la cunoscința Camerei că in sinul 
comitetului delegaților s’a făcut din par
tea D-lul Cozadini, delegatul secțiune! I, 
duoă observațiunl, sah mal bine Zicând, 
s’a exprimat duoă desiderate, și anume: 
Ântâiti ca împrumutul să se facă în formă 
de rentă sah orl-care alta, adică să nu fie 
obligatoria a se realisa numai sub formă 
de rentă.

D. Gr. Cozadini: Acăsta a fost do
rința secțiunel, nu desideratul meh.

D. T. Nica: Negreșit, al secțiunel pe 
care D-vdstră o represintațl în comitetul 
delegaților; dar secțiunea nu a propus un 
amendament, ci numai a exprimat acestă. 
dorință.

A duoa dorință exprimată a fost ca 
termenul în care urmăză să se presinte 

biletele ipotecare aflate în circulațiune la 
ministerul de finance spre incasare, să fie 
mal lung de cât se propunea prin proiec
tul de lege; căci se Zicea că pdte să fie 
succesiuni neregulate, averi de minori ne
lichidate, și multe alte împregiurări cari 
să împedice pe posesorii unei sume de 
bilete ipotecare de a se presenta cu ele în 
cursul unui an, de la data promulgare! a- 
cestel legi. Se propunea deci să se acorde 
un termen mal lung. Acăstă dorință ar 
părea justificată; însă suma biletelor în 
aceste condițiuni este fdrte minimă, dupe 
cum resultă din situațiunea publicată de 
banca națională la 3 Decembre curent. 
Din acăstă situațiune se vede că din to
talul de 26.000.000 bilete ipotecare e
mise se găsesc în posesiunea băncei 
25.741.300 lei, așa că în circulațiune n’ar 
mai putea fi de cât suma de 258.700 lei, 
o sumă atât de minimă, în cât este pro
babil că bilete ce represint acăstă sumă 
ah putut fi distruse, sah arse la diferite 
incendiurl ce s’ah întâmplat, în fine că ah 
putut fi distruse.

Dupe experiența făcută de tdte băncile, 
cari ah în circulațiune bilete-hârtie, o 
semă din ele dispar și nu se mal presintă 
la ghișeh spre incasare. Suma dar fiind 
atât de mică se pdte spera că în curs de 
un an de Zii® de la publicare ori câte din 
aceste bilete vor mal fi existând în mânele 
publicului se vor presenta la ministerul 
de finance pentru a nu fi lovite de para- 
grafia ce se pune prin lege.

Ambele aceste desiderate n’ah găsit a
probarea comisiunel delegaților’și proiec
tul de lege a fost primit în total nemodi
ficat, așa cum s’a presentat de guvern, 
nefăcând nici D. Cozadini din aceste desi
derate nici un fine de neprimire. M’am 
creZut dator, D-lor deputați, a aduce la 
cunoscința D-vdstre aceste dorințe expri
mate, înainte ca D-vdstre să intrațl în 
discuțiunea generală a proiectului delege.

D. președinte, L Gatargi: D. Pă
tărlăgeanu are cuvântul.

D. R. Pătărlăgeanu: D-lor deputați, 
am luat cuvântul în contra acestei legi ca 
să vă demonstrez în câte-va cuvinte că ea 
este inutilă și că nu atinge nici de cum 
scopul ce’șl propune; căci în adevăr, care 
este pretinsul scop al acestei legi ? Prin 
ea se cere ca să se facă un împrumut cu 
care să se plătăscă datoria de 26.000.000 
către banca națională și care datorie este 
deja regulată prin legea din 3 Martie 
1886, și D. ministru crede că prin plata 
anticipată acestei datorii, va face să în
ceteze căușele ridicărel agiului la un grad 
atât de simțitor pe piețele ndstre.

• Mal ’nainte de tdte, D-lor deputați, 
trebue să seim că legea constitutivă a 
băncei naționale, are un păcat original 
și pe care suntem siliți să ’l expiem as
tăZI prin propunerea acestei legi. Iată 
care este acel păcat: Prin articolul final 30 
al legei constitutive, banca ndstră este au- 
torisată ca peste emisiunea regulată, în ra

l port cu stokul săh metalic să mal facă I ncă o 

Digitized by VnOOQie



17 Decembre 1888 DESBATERILE ADUNAREI DEPUTAȚILOR 337

emisiune extraordinară de 26.000.000, care 
să aibă menirea de a retrage din circula
țiune cele 26.000.000 ipotecare circulânde 
deja In virtutea legel din 12 Iunie 1877, 
și pe care Statul este obligat a le plăti 
către bancă îndată ce ea le vastrînge și le 
va puneladisposițiunea ministerului spre 
distrugere.

Cât pentru emisiunea neregulată și fără 
stok metalic, de care banca s'a servit în 
mod provisoriii și numai în scopul de a 
scdte din circulațiune cele 26.000.000 bi
lete ipotecare', legea este obscură, nu Zice 
nimic. Ea cere ca Statul să plătescă băn
cei valorea reală a acelor 26.000.000, dar 
pe bancă nu o obligă ca o dată plătită să 
și le tragă din circulațiune. Iată cum 
sună art. 30. (Citesce)

Prin acest articol se obligă banca na
țională, ca dupe ce Statul va plăti aceste 
26 000.000 și va distruge biletele ipote
care, să tragă și ea din circulațiune cele 
26.000.000 emise fără stok metalic? Nu.

Se obligă măcar a asigura publicul prin- 
tr’un stok metalic regulat și conform art. 
12 din legea constitutivă a băncei? Nu.

D. Nechlforescu: Ce are a face una 
cu alta.

D. R. P&tArl&geanu: Dă’mi voe, D-le 
Nechiforescu, să cunosc o cestiune finan
ciară tot atât cât D-ta, fără însă să îm
ping devotamentul guvernamental până 
a crede că tot ce vine dupe banca minis
terială cată să ’l primesc fără discuție.

Eă când s'a votat legea constitutivă a 
băncei am observat acest mare inconve
nient, dar ’mi a astupat glasul și atun- 
cea ca și acum nisce devotați cari prefe
rai a ’șl arăta devotamentul, prin între- 
rupțil, către banca ministerială, de cât a 
discuta și a se lumina în nisce cestiuni 
așa de importante și atât de grele.

Nu s’a observat acăstă lacună a legel 
și a rămas lucrul nedescurcat în cât a a
juns aci unde ’l vedeți astăzi.

Cum vedeți dar, D-lor deputați, banca 
de și a plătit cu 26.000.000 biletile ipo
tecare ale Statului, dar le-a plătit nu ca 
din capitalul ei, ci cu o emisiune extra
ordinară și ne garantată care nu a cos
tat-o de cât cheltuiala tipăritului bilete
lor, și dupe ce cu acest mod a strîns în 
lada sa biletele ipotecare, s’a dus apoi la 
Stat și ’i-a Zis: bine-voiți a vă primi bi
letele ipotecare ce le-am tras din circula
țiune și plătiți-ne 26.000.000 valdrea lor 
reală conform art. 30 din legea constitu
tivă a băncei.

Și fiind-că Statul nu avea bani la în
demână, a regulat plata acestei datorii 
printr'o convențiune cu data de 10 Decem
bre 1885, și ratificată printr’alta poste- 
ridră de la 3 Martie 1886, ca să plătăscă 
cu amortisment și cu dobândă de 1 la sută 
până la 1912.

Cum vedeți dar, D-lor deputați, prin 
sus fisele convențiuni intervenite între 
Stat și banca națională, s’a regulat plata 
sumei de 26.000.000, s'a regulat arderea 
biletelor ipotecare, dar nicăieri nu se vede 

nici un cuvânt despre tragerea din circula
țiune a neregulatei emisiuni de 26.000.000.

Chiar prin legea de față nu se prevede 
ceva de felul acesta.

Văd că în legea ce propuneți astăzi se 
prevede ca să vă autorisăm a face un îm
prumut de 26.000.000 cu care să plătiți 
biletele ipotecare, se prevede modul cum 
trebue să ardeți aceste bilete ipotecare; 
dar nici un cuvânt, nici un singur cuvânt 
că obligați pe bancă a scdte dm circula
țiune aceste 26.000.000.

Vă temeți cu drept cuvânt de a pune 
asemenea obligație băncei, căci nu sun
teți siguri că ea vă va asculta, căci legea 
ei constitutivă nu o obligă la acăsta.

Și apoi când ea are o convențiune cu 
Statul ca să ’i plătăscă acăstă datorie cu 
amortisment, și fără ca s’o oblige de a 
trage din circulațiune cele 26.000.000, ce 
nevoe mai are ca să sconteze acăstă dato
rie cu condiție de a ’și trage din circula
țiune un capital deja câștigat ?

Și cum va fi cu putință ca banca să 
primăscă a renunța la o convențiune atât 
de avantagidsă pentru dânsa, numai pe 
simpla presupunere că ’i plătim capitalul 
integral cu anticipație ?

JQic presupunere, căci cine nu scie un 
principii atât de elementar în materie de 
finance că, operațiuni de asemenea natură, 
cu cât se fac, pe termene mal lungi cu a
tât este mai avantagios pentru creditor.

In zadar vă dați ostenelă a mă convin
ge că se va găsi un consilia de adminis- 
trațiune care să primăscă în numele ac
ționarilor băncei naționale a renunța la o 
convențiune atât de avantagidsă și care 
deja este pusă în lucrare de duoi ani tre- 
cuțl, ca să primăscă a se supune legel 
de astăzi în condițiunl grele și păgubitdre.

Și apoi scurt și coprin^ător.
Dacă în adevăr aveți consimțimântul 

băncii, precum susțineți, de ce n’ați venit 
cu o convențiune în regulă încheiată în
tre Stat și banca națională ? Și de ce ne 
veniți cu acăstă lege care scițl prea bine 
că nu este și nici că pdte fi obligătdre 
pentru bancă ?

Ne spuneți numai că banca consimte.
Dar acăsta nu se pdte sci cu siguranță ; 

căci nu este suficient a ^vea promisiunea 
unui director de la bancă și nici chiar a 
întregului consiliu de administrațiune.

In cașul de față fiind vorba de inter
pretarea unui articol din legea constitu
tivă a băncii și pentru o sumă atât de În
semnată de milidne de lei, secere, conform 
statutelor, a se avea avisul adunărei ge
nerale a acționarilor. D. ministru cundsce 
fdrte bine aceste formalități. D-sa scie 
mai bine de cât orl-care din noi că dacă 
ele nu se îndeplinesc nu pdte fi valabilă 
nici promisiunea ce ’I va fi dat veri-un di
rector de la bancă, nici chiar asigurarea 
particulară a membrilor din întreg con
siliul de administrație al acestei bănci, 
însă chiar dacă am admite că banca pri
mesce ca Statul plădindu-I ea va primi a re
trage din circulațiune aceste 26.000.000 

totuși am cuvânt a crede că și Sta
tul face o rea și păgubitdre afacere prin 
operațiunea de față, căci în adevăr, pe cât 
timp el a regulat plata acestei datorii 
prin amortisment până la 1912 și cu do
bândă numai de l°/0 pe an, de ce am 
contracta nesiliți de nimenea un noii îm
prumut cu 6 °/o ca să plătim o datorie 
deja regulată ?

Iată o afacere rea din partea Statului.
Dar D. ministru de finance, prin expune

rea de motive a proiestulul, voesce să do ve- 
dăscă, în acord cu D. raportor, că prin acăs
tă operațiune se consolideză valuta ndstră 
fiduciară, termen, de! cam fără sens în ca
șul de față, și că prin acăsta se opresce 
urcarea agiului care amenință piețele 
ndstre în chip îngrozitor.

Ia să cercetăm puțin dacă prin acăstă 
operațiune se scade agiul.

D-lor, este elementar că agiul la noi 
nu a putut să fie ridicat la un grad așa 
de mare de cât prin aglomerația plăței 
cupdnelor atât a scriselor ce emanați de 
la creditele fonciare cât și a obligațiuni
lor de Stat cari tdte trebuiaă plătite în 
aur.

Acum 15 ani capitalele ndstre nu erati 
obicinuite a se plasa în efecte de aseme
nea natură și financiarii noștri ati fost 
constrînși a regula plata cupdnelor în aur 
spre a da credit efectelor lor și spre a le 
putea negocia pe piețele străine.

Din acăstă neprevedere, făcând a fi cău
tat aurul mal mult de cât trebuințele 
obicinuite ale piețil, a trebuit fatalmente 

. să se ridice aurul dupe legile ofertei și a 
cerere!.

Agiul tot-d’a-una a existat și la noi ca 
in tdtă lumea, dar bălăbănindu-se între 
trebuințele firescl ale exportului și im
portului, el nu era de cât forte neînsem
nat și nu era cunoscut de cât comercian- , 
ților ce lucrati cu piețele străine.

. De aceea noă ni se pare că nu a exis
tat de loc.

Dar când peste cererile obicinuite ale 
pieței cari adesea se balanța între trebu
ințele exportului și al importului cu mici 
deosebiri numai, când peste cererile obici
nuite Zic s’ah adăogat în balanța cerere! cu- 
pdnele scriselor fonciare rurale, cupdnele 
scriselor fonciare urbane, cari mal tdte s’ati 
negociat și se negociază încă în străină
tate, și când peste acestea s’a adăogat și 
datoria Statului ale cărei anuități trec 
peste 60.000.000 pe an, tdte contractate 
pe piețele străine și plătibile în aur, vă 
întreb, domnii mei, dacă este veri-unul 
dintre D-vdstre cari să credeți că pdte fi 
veri-o altă causă care să fi ridicat agiul 
asupra aurului la un grad așa de mare ?

In zadar vom căuta aiurea căușele a
cestei bdle ce bântue piețele nostre.

Și până când nu ne vom pătrunde de 
acest adevâr ori-ce vom face, ori-ce me- 
suri vom lua vor fi zadarnice și nu vor 
lecui râul.

Nici un exemplu nu pdte fi mai con
vingător spre a dovedi într’un mod atât
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de strălucit adevărul ce conține acea lege 
economică care se numesce legea cererei și 
a ofertei.

Aci viîî la a duoa parte a scopului ce 
’și propune legea de față.

D. ministru de finance precum și D. 
deputat Nica, raportorul acestei legi, pre
tind prin expunerea de motive a legei, de 
față că făcând un împrumut de 26.000.000 
prin emitere de rentă amortisabilă, și 
întrebuințându-1 a plăti o datorie către 
banca națională de la care speră să ob
țină scdterea din circulațiune a unei sume 
egale, print’acăsta va consolida valuta 
fiduciară și va contribui printr’acestă mă* 
sură a scădea agiul.

Să lăsăm că tenninul de consolidare a 
valutei fiduciare este cam fără sens în 
cașul de față, dar vă întreb: dacă vom mal 

. arunca pe piețile străine încă un împru
mut de 26 milidne pentru care vom fi 
siliți a plăti încă vre-o 2.000000 pe an 
în aur, nu este așa că mal mărim și cău
șele ridicării agiulul ?

D. ministru de finance M. Ger
mani : Un milion șese sute de mii.

D. R. P&tărlAgeanu: In tot cașul, 
agiul se va ridica iar nu va scădea cum 
pretindețl D-vdstre. Așa dar, D-lor de
putațl, atât pentru cuvântul că nu sun
tem datori să plătim aceste 26.000000, 
pentru că sunt deja plătite prin o con- 
vențiune ce o avem cu Banca, dupe care 
nu se plătesce de cât 1 la sută și care are 
să fie într’un termin de 23 ani de a^I 
încolo.

D. ministru de finance, M. Ger
mani : Pe 2 ani.

D. R. Pătărlăgeanu : D-lor, acestea 
sunt deja plătite, pentru cuvântul că 
Banca nu pdte să scotă din circulație a- 
cele 26.000.000 și nu cred că 'șl va găsi 
un consilia de administrație care să pri- 
măscă acesta.

D. Teodor Nica: Permiteți-ml să vă 
spun că consiliul Băncel a primit.

D. R. Pătărlăgeanu : Ași voi să văd 
acea declarațiune; căci, dați-mi voe, D-lor, 
să vă spun că nu cred. (întreruperi).

D. T. Nica: Afirm acăsta.
D. R. Pătărlăgeanu: Trebuia să a- 

vețl acea declarațiune. Eâ. am spus D-lui 
ministru de finance în particular rațiu
nile mele și D-sa 'ml-a spus numai atât 
că, dacă nu va primi Banca, D. ministru 
de finance va cumpăra bilete de la Bancă 
și le va arde.

Acăstă argumentațiune mi s’a părut 
fdrte puțin financiară; căci Banca nu cere 
mal mult de cât ca detentoril de bilete de 
bancă să le ardă; căci ce vrea mal bun 
câștig ca arderea biletelor el. Eă însă nu 
pot să votez acăstă lege; căci acesta în
semnăză a goli punga Statului cu 26 
milidne fără nici un cuvânt.

De aceea, D-lor, eu voiă vota contra 
acestei legi; căci ea în loc să oprăscă ur
carea agiulul din contra ’l va ridica, iar pe 
d’altă parte nu se atinge nici măcar sco
pul de a se vedea scdse din circulațiune 

. aceste 26 milidne acăror emisiune s’a fă
cut încă de la început într’un chip atât 
de neregulat.

D. ministru de finance, M. Ger
mani : D-lor, dacă am luat cuvântul în
dată după D. Pătărlăgeanu este ca să 
dati dre-cari explicațiuni prin cari cred 
a înlesni, ca să ^ic așa, discuțiunea, iar 
nu pentru că mă tem că argumentațiu- 
nea onor, preopinent a putut induce în 
erdre pe vre-unul din D-vdstre; căci acăsta 
e ceva peste putință. Voiu începe dar 
prin o cestiune de fapt. ‘Mi s'a pus între
barea : Banca națională primesce ca mi
nisterul de finance să plătăscă cu antici- 
pațiune aceste 26 milidne lei, pe cât timp 
ea are încheiată cu ministerul o conven- 
țiune care se execută în mod regulat ?

D-lor, se pdte să fi greșit că nu am 
făcut de la început chiar o asemenea de
clarațiune onorabilei Adunări; dar eti 
n’am crezut că este de trebuință să fac 
acesta, fiind-că nu ’ml-am putut închipui 
că ar putea intra în spiritul cui-va că 
un ministru de finance ar fi capabil să 
cără Parlamentului acordarea unui cre
dit pentru plata unei datorii, fără 
ca mal întâiti să ia o înțelegere cu credi
torul săti.

D-lor, când am conceput acăstă idee 
’ml-am ^is: Banca are o convențiune cu 
Statul prin care se regulăză ca plata da
toriei de 26 milidne să se facă în 27 de 
ani, plus, ceea-ce este mal important pen
tru Bancă, i se acordă dreptul să perce- 
pă la acăstă sumă l%dobîndă și comision.

D. N. Voinov: Plus că i se prelun- 
gesce și terminuL

D. ministru "de finance, M. Germani: 
Asupra acestui punct vom discuta la timp.

In fața acestei situațiunl m’am adre
sat către Bancă și ’l-am făcut cunoscut 
că eti am intențiunea să plătesc cu anti- 
cipațiune acestă datorie către public, și 
/l-am cerut să răspundă dacă este sati nu 
de acord cu mine în privința acăsta ; și în 
cașul de a fi, apoi atunci să bine-voiască 
a se înțelege cu mine în privința facere! 
convențiune! respective pentru plata ime
diată a datoriei, care convențiune să o 
supună și Adunărei acționarilor. Consili
ul general al Băncel 'mi-a răspuns în 
mod oficial că el crede că Statul este în 
drept să plătiască cu anticipațiune și este 
gata să primăscă plata prin anticipațiune.

Iată dar un punct dobândit din partea 
Băncel.

Vine acum a duoa cestiune pusă de o- 
nor. D. Pătărlăgeanu; D-sa $ice: Ce fa
ceți D-vdstre ? Plătiți Băncel naționale 
26 milidne și ea va continua a emite a- 
ceste 26 milidne bilete în circulațiune și 
va beneficia de procente la acăstă sumă, 
prin urmare, nu ajungeți la nicl-un re
sultat satisfăcător. D-vdstre plătiți o a- 
nuitate mai mare în sarcina Statului și 
biletele de Bancă, pe cari voiți să le retra- 
geți, vor rămâne tot în circulațiune.

Dar de unde tragi D-ta acăstă condu - 
siune, onor. D-le Pătărlăgeanu ? Fie-'mi 

permis a ^ice că acăsta este o curată e- 
rezie.

D-lor, când m’a interpelat în particu
lar D. Pătărlăgeanu, eu ’l-am răspuns că 
am consimțimântul Băncel; că am un 
răspuns categoric din partea consiliului 
general al Băncel că primesce plata cu 
anticipațiune. Atunci D-sa a adăogat: 
Cum veți face D-vdstre? Negreșit, veți 
lua biletele și le veți plăti; dar Banca le 
va emite din noii. M’am încercat să con
ving pe D. Pătărlăgeanu că aceste bilete, 
o-dată plătite și retrase din circulațiune, 
Banca nu le-ar mai putea emite, pentru 
că Statutele mărginesc pe Bancă la emi
siunea întreită a stokului metalic. îndată 
ce eă voiți retrage biletele ipotecare la mi
nisterul de finance, pentru acea sumă 
Banca nu va mai putea emite bilete. (A- 
probări).

'Mi-a fost însă peste putință să con
ving pe D. Pătărlăgeanu cu modul acesta 
și atunci am alergat la un alt mijloc de 
convingere. (Ilaritate).

Am $is D-sale: eu voiti lua biletele de 
Bancă și le voii! închide în ladă la minis
ter. EI bine, atunci cum le va mal pune 
Banca în circulațiune ? Acăstă nouă în
cercare a mea ’la speriat și mal mult; căci 
D. Pătărlăgeanu ’ml-a răspuns: ve<JI, D-le 
ministru? Banca va câștiga și mal mult 
atunci! In fața unul asemenea răspuns nu 
m’am mai încercat să '1 conving. (Apla
use, ilaritate).

D-lor, am aci bilanțul Băncel de la 3 
Decembre; ce figureză în acel bilanț ? 
32.000.000 stok metalic, argint și aur, și 
25.741.000 bilete ipotecare. Prin statute 
și prin lege, Banca este autorisată să e- 
mită de tre ori stokul el metalic, adică 
96.000.000 plus 25 .000.000 bilete ipote
care, total 121.000.000. Când eh voiu re
trage cele 25.000.000 bilete ipotecare, con
form cu legea, conform cu bunul simț, con
form cu sentimentul general, la care nu se 
pdte opune decât D.Pătărlăgeanu, nimeni 
nu pdte gândi că o-dată acele bilete retrase, 
Banca va mal putea emite un singur 
bilet în comptul biletelor ipotecare. Ne
greșit că atunci circulațiunea va fi redusă 
cel puțin la 96.000.000, adică cel mult la 
intreita sumă a stokului metalic.

D-lor, nu pentru D-vdstre ținăm să dau 
acăstă explicațiune; căci, încă o-dată repet, 
nu cred că a putut să fie indus în erdre 
verl-unul din D-vdstre, dar se pdte ca a- 
fară din acăstă incintă să se găsdscă d- 
menl profani cari să fie induși în erdre 
și să dea cre^ămănt unei asemenea argu- 
mentațiuni. De aceea ținăm să daă aceste 
explicațiuni.

Acum, D-lor, este adevărat, că prin 
plata anticipată a biletelor ipotecare, Ban
ca renunță la beneficii! de unul Ia sută; 
dar, dupe credința mea, nu pdte face alt
fel ; fiind-că, chiar dupe convențiunea în
cheiată, Statul este în drept a plăti prin 
anticipațiune; căci terminele sunt stipu
late în favorea Statului, iar nu în a Băn
cel. Cred însă mal mult ceva: că daca s’ar 

Digitized by knOOQie



17 Decembre 1§88 DESBATERILE ADUNAREI DEPUTAȚILOR 339

convoca acționarii, înși-șl ei vor primi și 
vota plata prin anticipațiune ; pentru că 
și ei voesc să fie consolidată valuta.

în ceea-ce privesce consolidarea valutei, 
dacă cu acest proiect de lege s’ar obține 
sah nu, mă reserv să respund mal în ur
mă, ca să răspund tot o-dată și la alte o- 
biecțiunl ce s’ar produce în cursul discu
țiunel. (Aplause).

D. N. Ceaur Aslan: D-lor deputați, 
ași fi dorit ca în acestă cestiune să mă pot 
presinta înaintea D-vdstre cu tdte elemen
tele necesare spre a o putea discuta în 
tdtă întinderea ei. Ași fi avut nevoe pen
tru acesta de o serie de informațiunl, pe 
cari nu le putem culege de cât la minis
terul de finance sati la Banca națională; 
acesta ’ml-ar fi permis, în acelaș timp, a 
vă convinge pe deplin pentru ce cred că 
proiectul în discuțiune departe de a co
respunde la scopul pentru care el a fost 
întocmit, el nu va contribui de cât la în- 
greunarea situațiunel ndstre financiare. 
Și mai înainte de tdte, fără a voi să șica
nez prea mult pe D. ministru al finance - 
lor, voiti observa că modul cum acest proi
ect ne parvine nu este prea corect. Nu 
voiti pune la înduoială declarațiunea prin 
care D-sa ne arată că Banca națională 
ar pritni să fie plătită cu anticipație; a- 
cesta o cred cu atât mal mult cu cât Ban
ca nu pdte să refuse o asemenea plată.

Convențiunea insă, în puterea căreia tra
gerea din circulațiune a acelor 26.000.000 
bilete ipotecare se află regulată între Stat 
și Bancă, mal coprinde și o clausă fdrte fa
vorabilă pentru Bancă, însă fdrte dăunătdre 
pentru Stat: aceea a prelungirel privile
giilor Băncei încă pe 12 ani, adică o pre
lungire până la 1912, pe când dupe legea 
constitutivă, privilegiul el urma a înceta 
la 1900. Așa dar, în schimbul pretinsei 
îndatoriri ce Banca făcea Statului prin 
inofensiva obligațiune ce lua de a retra
ge din circulațiune acele 26.000.000 
bilete ipotecare, pe lângă comisionul de 
1 la sută, Banca mal obținea și o pre
lungire de termin.

In schimb, Banca consimțise a fi plătită 
de acele 26 milidne în rate ce corespun- 
deaă ca termin final cu însu-șl noul ter
min final al privilegiului el, adică în a- 
nul 1912.

D. ministru însă insistă ca să i se vo
teze presentul proiect de lege pentru a 
opera chiar acum acea plată; prin urma
re, Banca nu ne mal face nici îngăduință; 
veri-o îndatorire din parte-I numai există 
sati, cel puțin, nu va exista la momentul 
plățel; atunci de ce ați menținut prelun
girea terminulul până la 1912? Care mal 
pdte fi causa unei asemenea favori ? Men
ținerea fără rațiune seridsă a prelungire! 
terminulul privilegiului Băncei până la 
1912,mai are și imensul desavantagih de a 
vă lega brațele în aplicarea reformelor me
nite a suprima agiul; în situațiunea nor
mală, ați fi trebuit să așteptați numai 
expirarea din anul 1900 pentru a pune 
condițiunile D-vdstre la veri-o nouă pre

lungire; pe când astăzi, veți fi nevoiți a 
aștepta expirarea terminulul la 1912, cu 
brațele încrucișate, sad în situațiunea in- 
feridră de a primi condițiunile Băncei, de 
voiți să procedați mal de timpuriă la în
dreptarea valutei ndstre sdruncinate !

D-lor, acesta este așa de clar în cât 
vă mărturisesc că nici credâm că putea 
să facă obiectul veri-unei controverse. 
Cum, D-nii mei ? In articolul respectiv 
din convențiune se ^ice: „Banca națio- 
„nală consimte să primescă plata, și în 
„art. următor, în art. 4, ^iceți că se pre- 
„lungesce terminul Băncei până 31 De- 
„cembre 1912... Și noi ce am face ? Pe de 
o parte am plăti prin anticipație suma de
bită, iar pe de alta am lăsa terminul prelun
git așa în cât din o asemenea situațiune 
nu rămâne pentru noi de cât tot partea 
dăunătdre!

O-dată acestă cestiune de formă eluci
dată, voih aborda întrâga economiej a le
gei, și sper că voih avea fericirea de a vă 
convinge că acest proiect nu este numai 
inutil, dar e în același timp și vătămător.

D-nil mei, cari sunt cele duoă motive 
seridse invocate deD. ministru de finance, 
pentru a ne cere ca să votăm acâstă lege ? 
Ântâih: că prin retragerea acelor 25 mi
lidne veți consolida valuta ndstră, că prin 
retragerea acestor 25 milidne care îngreu
iază piața, 25 milidne în dosul cărora nu 
se vede veri-o garanție seridsă, vom par
veni de nu a stinge, dar, de sigur, ^ice 
expunerea de motive, a reduce în mod 
simțitor agiul.

Că neastâmpărul, neodihna, sub pre
siunea cărora se află întrâga ndstră miș
care economică, vor ceda unei insănăto- 
șări financiare ce nu va mal expune avu
tul tutulora acelor năprasnice fluctua- 
țiuni ce se manifestă prin nisce urcări și 
scăderi în valorile ce posedăm între 1 la 
sută și 20 la sută.

Aceste tendințe ale guvernului, le a- 
prob cu desăvârșire.
Rog, deci, pe D. ministru de finance și în 
același timp și pe D. ministru de externe, 
să crâ^ă că cel puțin în acestă cestiune, 
cestiune pură de finance, suntem hotă- 
rîți a nu le aduce nici o piedică; din 
contra că le vom da tot concursul nos
tru. Acestă declarațiune făcută, să exa
minăm, Domnii mei, dacă proiectul de 
lege presentat de D. ministru pdte să 
conducă la atingerea acestui ântâih de
siderat.

Să fie dre adevărat, că retrăgând din 
circulațiune aceste 26.000.000, agiul va 
fi împuținat în mod simțitor, și că el 
chiar dispărând pentru un moment, chiar 
și numai în părți, el nu va reveni ime
diat ?

Ve pot cita, de o cam-dată, duoă fapte 
cari prin brutalitatea elocinței lor vă vor 
proba că D. ministru de finance se hră- 
nesce cu ilusiuni în privirea scă(Jămen- 
tulul de agio.

Domnilor, probă că presența acestor 
26.000.000 pe piață nu a jenat circula- 

țiunea în mod atât de extraordinar, în
dată ce aurul a început a intra în țeră, 
fie prin vîn^area bunel și abondentei re
colte din acest an, fie prin împrumutul 
de 100.000.000, efectuat de D-vdstre, a- 
cest împrumut punându-vă în posițiune 
a nu mai cere aur pentru plățile anuită
ților datorite, ați vă<Jut o imediată scă
dere a agiului până la mai puțin de 1 la 
sută, și cu tdte acestea, acești 26.000.000 
erati în circulațiune! Ce însemnâză acâsta 
alta de cât că causa agiului trebue cău
tată aiurea de cât în pretinsa apăsare ce 
aceste 26.000.000 exercită asupra târgu
lui nostru financiar.

Ele sunt multiple și greii de vindecat. 
Vă voih mai cita și faptul, tot atât de 
probator că, în momentul când ați depus, 
D-le ministru, acest proiect pe biuroul 
Camerei, piața T a salutat cu o urcare a 
agiului de 2 la sută, adică agiul s’a urcat 
de la 4 la 6 la sută !

Ce să însemneze acâsta, Domnii mei, 
dacă nu că piața nu împărtășesce opti
mismul D-vdstre, D-le] ministru, și că 
aurul nu este dispus a vă face plăcerea de 
a scade pretențiunile sale cu tdtă reduce
rea ce propuneți să se opere în câtimea 
valutei fiduciare din circulațiune.

D. Al. lonescu : Vă înșelați.
D. N. C. Aslan: Vă rog, D-le lonescu, 

să nu mă întrerupeți, pentru că nu țin 
nici de cum a mă ocupa de interese de 
bancher, când sunt în joc interese de fi- 
nancele unui Stat. (Sgomot).

Alte sunt interesele de Bancă și cu totul 
altele pot fi interesele' fiscale; regret că 
D. intreruptor și D. ministru de finance 
este și Domnia-sa bancher; acesta mă 
cam jenâză în acâstă discuțiune, însă 
Domnia-sa nu se va supăra.

D. ministru al flnancelor, M. Ger
mani : De loc, D-le Aslan.

D. N. C. Aslan : Pentru ce credeți dre 
D-vdstre, că prin retragerea acestor 26 
milidne din circulațiune o să faceți ca a- 
giul să sca^ă ?

Să ne închipuim împrumutul făcut, în 
urma căruia D. ministru îrapuțineză tit
lurile fiduciare în circulațiune cu suma 
de 26.000.000 bilete de a le Băncei, pe 
cari le restitue Băncei în schimbul celor 
26.000.000 bilete ipotecare. Iată opera
țiunea săvârșită precum o doriți.

Ce ve face a crede că veți *fi obținut 
resultatul la care tindețl ? Pe ce datini 
vă basațl pentru a afirma că agiul va 
scade? Suma biletelor în circulațiuneeste 
de aprdpe 110.000.000, în care intră și 
suma de 26.000.000, emise pentru a re
trage cele 26.000.000 bilete ipotecare; 
acâstă emisiune de 110.000.000 ar fi a- 
prope justificată și atunci când nu ar fi 
fost nevoită a acoperi cu biletele sale pe 
acele ipotecare; căci Banca dupe statu
tele el este în drept a emite titluri fiduci
are pe suma de 3 ori mal mare de cât 
stokul el metalic în argint, și acest stok 
al el fiind actualmente de 33.000.000 ve
deți, prin urmare, că suma biletelor astăzi
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în circulațiune’nu ar depăși prea mult su
ma autorisată.

Atunci pe ce vă rezămați când susți
neți că presența în circulațiune a acelor 
26.000.000 ar fi una din căușele urcărei 
agiului ?

Safi credeți ore, D-le ministru, că Banca 
emițând o cantitate mai mare de cât pot 
suporta trebuințele ndstre monetare, ea 
prin o asemenea măsură necbibsuită a 
provocat agiul ? Dar în ce legătură se 
pote pune scumpetea aurului cu emisiu
nile Băncei care opereză pe basa unui stok 
metalic în argint ?

D. ministru de flnanee, M. Ger
mani : Nu am înțeles bine.

D. N. Geaur Aslan : Dacă aceste 25 
milidne de bilete constitue un prisos, el 
va fi retras; însă declar că prin faptul a- 
celei retrageri nu ați înmulțit aurul, și 
prin urmare, aurul atunci ca și acum, ca 
și mal târziii va fi scump ; căci va fi cău
tat tot în aceleași proporțiuni, de aceiași 
clienți, ce ^ic în aceleași proporțiuni ? El 
va fi căutat pentru cantități și mal mari, 
grație noului împrumut, așa în cât pre- 
tențiunile lui vor spori cu drept cuvânt!

Agiul, Domnii mei, este datorit unei 
serii de cause, pentru indicarea cărora am 
trebui să ne suim la momentele fondărel 
tutulor instituțiunilor de credit din acăstă 
țără; el mai este legat și cu starea de
fecte dsă a sistemului nostru monetar.

Trebue însă să mărturisim, Domnii 
mei, că din tdte instituțiunile financiare 
una nu s'a creat în condițiuni mal nefe
ricite pentru avuția ndstră publică de cât 
„ Banca de scompt și de circulațiunett, 
nu există nici una care să fi contribuit în 
proporțiuni mal mari la Introducerea și 
menținerea acestui flagel numit agiul, și 
ne va trebui multă vreme, vom fi nevoiți 
a face mari sacrificii pentru a scăpa de 
funestele resultateale acestei instituțiuni.

Nu este cu putință a nu vedea în înfi
ințarea ei preocupări pur politice, față cu 
cari tdte considerațiunile de sciință și de 
experiență afi fost cu totul lăsate la o 
parte.

Acum, Domnii mei, într’o țără unde 
guvernul consumă pe fie-care an între 50, 
60 de milidne^ în aur, unde trei a patra 
din trebuințele Zilnice ale unui întreg po
por se importă și se plătesc în aur; într’o 
țeră unde deprinderile ndstre financiare 
sunt ast-fel în cât la fie-care trebuință 
Statul alergă cu cea mal mare ușurință 
la emisiuni de rentă, vă întreb: cam ce 
soifi de instituție înlesnitdre represintă 
Banca ndstră ? Pe ce capital inițial de ga
ranție e basată Banca ndstră ? Pe un ca
pital de 12 milidne, 8 ale societăței și 4 
ale Statului. Bună parte din aceste 12 
milidne se află pusă în clădiri, sucursale 
la Brăila, Galați, Iași. Stokul metalic este 
de argint. Or, precum seim, afară de o 
cantitate determinată de bilete de Bancă 
pentru trebuințele ^ilnice ale țărei sub 
formă de monedă divisionară, tot restul 
trebuințelor ^ndstre ca stat, pentru rate 

debite, ca comercifi, ca industrie, ca me
serii și altele, nu pdte fi satisfăcut de cât 
cu aurul, singurul echivalent de valdre cu 
un caracter internațional! Și cu tdte a- 
cestea biletul nostru de Bancă nu este și 
nu pdte fi plătit de cât în argint! Când 
avem la basa întregului nostru sistem, 
a întregei ndstre mișcări economice ; când 
avem argintul ca unică temelie vă mai 
puteți mira că există agiul atât de urcat?

Când, pe de altă parte, nu veți perde 
din vedere masele de aur ce consumăm 
la Stat și la particulari, în rarile ndstre 
trebuinți ca producători și ca consumatori, 
mal puteți dre crede că vom putea ajunge 
la o seridsă îndreptare altmintrelea decât 
prin un complex de măsuri ?

Apoi seridsă să fie măsura ce ni se pro
pune ?

împuținând circulațiunea fiduciară cu 
26 milidne, să fie dre cine-va care să cră^ă 
că vom parveni a face ca aurul să scadă 
pretențiunile sale ?

îndată ce veți fi scos din circulațiune 
acele 26 milidne, scițl ce are să se întâm
ple ? Alte milidne afi să vină să ia locul 
lor, prin efectul acelui fenomen fisic că 
natura uresce deșertul; îndată ce se va 
ivi acel gol, el va fi imediat umplut cu 
alte bilete, care văzând că cele d'inteifi afi 
fost bine plătite, vor avea pretențiunea 
și tendința a fi și ele bine plătite la rân
dul lor, așa încât agiul scăZut în primul 
moment, prin retragerea celor 26 milidne, 
va reapare din nofi.

Nu vă faceți ilusiunl că convingerea 
mea este atât de puternică asupra acestui 
punct, în cât de pe acum îmi fac reservele 
mele cele mal exprese.

Ce veți fi obținut deci ?
Absolut nimic !
Pe lângă căușele ce am semnalat ca in- 

troducătdrele de agio, nu voifi uita, Dom
nii mei, să vă amintesc și o alta, care și 
ea a avut o mare înrîurire asupra desvol- 
tărel ndstre economice.

Ca tdte popdrele tinere și neexperimen- 
tate, am crezut, că ar fi a da un semn de 
rigurdsă impulsiune stărel ndstre econo
mice, creând o sumă de instituțiuni de 
credite, Bănci de asigurări, de întreprin
deri prin propriile ndstre forțe, făcând 
apel numai la capitalul nostru național, 
și ca consecință întreprinZând o luptă 
fățișă și pătimașă contra capitalurilor 
străine, ca și cum capitalurile ar avea 
vre-o patrie alta de cât locul unei folosi- 
tdre întrebuințări.

Capitalurile atunci afi început a e- 
migra, nu însă fără a se resbuna ; și pre
cum Părții, fugind, aruncafi în urma lor 
săgeți dușmanilor, ast-fel și capitalurile 
plecând, ne afi aruncat săgeata lor care 
sub formă de agio stă și astă-Zi adânc 
înfiptă în cărnurile ndstre financiare !

Apoi mal târZifi a sosit și Banca nd
stră de „Scompt și de Circulațiune care, 
grație facultățel de a nu plăti de cât în 
argint și a dreptului de emisiune pe de o 
parte, și pe de altă parte pentru a realisa 
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pe cât se putea mal multe beneficii prin 
scompt, coborîsă câtul acelui scompt la 4 
la sută ! Peste tot locul aurul putea găsi o 
mal remunerdsă plasare; alt motiv pentru 
aur de a pleca din țară.

Câte măsuri, atâte greșeli; atâtea e- 
rezil economice!

D. ministru de externe, P. P. Carp : 
piceți, ei, nu D-vdstră.

D. Geaur Aslan : Este bine înțelesei 
și nu D-vdstră.

Ei, cum voiți ca la asemenea stări de 
lucruri, situațiunea ndstră financiară să 
fie Ia adăpostul sdruncinului (jilnic ?

Ne Ziceți că acesta nu este de cât o 
primă măsură ; că peste curând aveți să 
ne aduceți și restul din reformă, de na
tură a complecta întregul sistem de la 
aplicarea căruia așteptați strivirea a- 
giului.

Aveți să introduceți stokul metalic în 
aur, aveți să mărginiți dreptul emisiunel, 
pe acel al conturilor curente,al scomptului 
pdte chiar; tdte aceste măsuri, în între
gul lor vor avea un bun resultat, nu me 
înduoiesc; vor îndrepta în mare parte răul 
de care suferim și vor fi primite cu mul
țumite de țară ; însă repet, încă o dată, 
nu promitețl stingerea cu deseverșire a 
agiului; căci rațiunea existenței agiului 
este mult mai adâncă și mai întinsă de 
cât o credeți.

Ceea-ce în mod neînduoelnic ar putea 
să reducă agiul la o scădere seridsă ar fi 
consolidarea întregei valute prin înlocui
rea stokului argint în stok aur: Acesta, 
iar nu paliativul propus ar putea să ne 
dea resultate reale, iar nu retragerea ce
lor 26 milidne; căci atuncea vă întreb: 
cum rămâne cu restul biletelor în circu
lațiune ? Lăsându-i ca representant, în piv
nițele Băncei, tot numai argintul, cum 
'I-ațl îmbunătățit situațiunea ?

Nu (Jic că biletele ipotecare, și prin 
urmare, și echivalentul lor de pe piață nu 
ar trebui retras; susțin însă că așteptați 
de la acea retragere nisce efecte pe cari 
ea nu le va avea, dacă nu o veți însoți 
imediat și în același timp și cu restul de 
reforme de cari ne vorbiți.

De ce nu veniți cu tot de o-dată ? De 
ce atâta insistență numai pentru luarea 
unei măsuri fdrte anodine ?

Isolată, acăstă măsură anodină, mai are 
și defectul de a constitui un împrumut; 
prin urmare, o sporire în trebuințele.nds
tre de aur; prin urmare, o nouă causă 
pentru agifi !

Veniți cu complexul tutulor reforme
lor necesarii; înțeleg atunci și cererea de 
astăzi, nu însă fără înlocuirea stokului 
argint prin acel de aur; nu fără mărgi
nirea dreptului de emisiune și interzice
rea pentru Bancă a unor serii de opera
țiuni, ce pot micșora, dacă nu pune în pe
ricol, starea ei de solvabilitate.

Dar, din nefericire, nici modul de apli- 
cațiune propus de guvern nu este turnai 
din cele mai nemerite. Dacă acei ce ar fi 
aplicați a primi proiectul în principiu 
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nu ’i vor modifica disposițiunile ce se re
feră la modalitatea retragere! biletelor, 
atunci vom asista la un agiotagifi din 
cele mai daunătore pentru interesele bine 
înțelese ale fiscului.

Și în adevăr, ce ^ice D. ministru prin 
art. I al acestei legi ? pice: Guvernul 
este autorisat de a face o emisiune de 
26.000.000 rentă, safi un împrumut sub 
ori-ce formă va voi.

Apoi nu credeți, D-le ministru, că aveți 
în giurul D-văstre omeni cari se închin 
(jicetăre! francese: Prefer să fifi amicul 
ministrului de cât ministrul amicilor mei.

’Mi permit a vă mai aduce aminte și 
deprinderile unul mare ministru, care 
pentru a protegia pe unii din amicii săi, 
avea de obiceifi, în momentul când se des- 
brăca safi se îmbrăca de a spune în glas 
tare și ca cum nu ar reflecta de cât pen
tru sine însu-și: „de ași avea bani, ’i-ași 
pune în cutare întreprindere; căci dupe 
scirile ce am, mâne cutare efecte afi să se 
urce safi afi să scadă.

Cine vă pdte garanta, D-le ministru, 
că prin o indiscrețiune făcută în un mod 
safi altul, persdne interesate nu vor fi 
puse în curentul operațiune! de retra
gere cu 24 ore mai înainte de efectuarea 
ei; și atunci când vă veți adresa la piață 
vă veți găsi față cu oferta acelor persdne 
cari în ajun monopolizase bilete pe curs 
de 6 safi 7 % agio pentru a vi le trece cu 
un agio fdrte scăzut ?

Se cere prin lege un an pentru reali- 
sarea acestei operațiuni.

Cine va alege momentul realisărei ? 
D-vdstre, negreșit.

Nu vedeți, D-nii mei, inconvenientele 
unei asemenea latitudine ? O, de sigur, în 
asemenea împregiurări, numai interesele 
fiscului nu vor fi cruțate. Statul va plăti 
scump, și ast-fel beneficiile ce ar fi putut 
resultă pentru el vor trece, fără înduoială, 
în busunarile speculanților pe agiotagifi.

Să vă mai vorbesc, D nil mei, și de ne
fericita coincidență că D. ministru de 
finance este în același timp și bancher ?

’Mi este, D-lor, displăcut de a mă afla 
față cu acest fapt și acăsta cu atât mai 
mult cu cât personal am o sinceră stimă 
pentru D. ministru de finance. Dar pen
tru țără, cum veți face ca calitatea D-vds- 
tre înduoită, de bancher și de ministru, să 
nu arunce o umbră nejustificată, o scifi, 
asupra unei operațiuni în care ministru 
va fi silit să ^ică bancherului să se abțină 
de la ea, lăsând altor bănci câmpul liber ?!

Nu voifi să fac nici o alusiune perso
nală ; mă fac numai ecoul reflexiunei, ce 
n’a rămas fără înrîurire și asupra mea.

De voiți ageotagifi, adică afacere de 
bancă, atunci adoptați economia coprinsă 
în articolele de lege, de voiți să faceți fi
nance adică o operațiune să devină favo
rabilă fiscului fără a vătăma interesele pri
vate, atunci trebue să determinați, în mod 
exact, epoca și condițiunile efectuărei îm
prumutului, pentru ca concurența se vă 
dee condițiuni bune de împrumut și pen

tru ca surprinderea se dispară pentru pu
blic în privirea epocei când rescumpăra- 
rea se va efectua.

Apoi mai este necesar, D-nii mei, a 
elucida și un alt punct important, fdrte 
important în causă. Se «jice că cu ocasiu
nea împrumutului de 100.000.000, gu
vernul nostru s’ar fi îndatorat a nu con
tracta, alte împrumuturi ulteriore, fără con- 
simțimîntul casei de bancă din Berlin 
Bleichroder. Să fie acesta adevărat ?

D. ministru de finance, M. Ger
mani : Cine ’ți a spus acesta ?

D. N. C. Aslan: Vă rog să declarați dacă 
aveți manele legate; căci dacă da, apoi 
atunci operațiunea întrăgă se află la dis- 
crețiunea și bunul plac al casei Blei
chroder.

D. ministru de finance, M. Ger
mani : Unnați-vă D-vdstre discursul, efi 
voifi răspunde la rândul mefi.

D. N. C. Aslan: Vă rog, D-le preșe
dinte, să bine-voiți a suspenda ședința 
pentru cinci minute.

— Ședința se suspendă.
La redeschiderea ședinței D. președinte 

acordă cuvântul D-lui Aslan.
D. N. C. Aslan: Nu cred că D. minis

tru de finance să fie în stare a ne proba 
că prin rătragerea celor 26.000.000 lei 
din circulație, se va opera un scă^ământ 
în agifi și în tot cașul chiar dacă am ad
mite acest scă^ământ el nu va putea fi 
de cât timpurifi spre a începe a se resui 
imediat.

Acăsta, D-nii mei, nu se va putea tă
gădui de nici un om, obicinuit în aseme
nea materii.

Vifi acum la al duoilea motiv pentru 
care D. ministru ar părea indrituit să ne 
ceră votarea legei.

Proiectul de lege ne spune că retra
gerea acelor bilete ipotecare este cu atât 
mai imperios cerută, cu cât acele bilete 
sunt garantate în moșii, ce afi a fi vln- 
dute în loturi către săteni; vă întreb însă 
de ce v’ați grăbi cu plata acelor bilete 
chiar acum, când aveți termen de plată; 
în situațiunea actuală fiscul plătește a
nual 250.000 lei către bancă, calculat 1 
la sută pe capitalul de 25.000.000; prin 
noua combinațiune, adică, prin combina- 
țiunea de plată anticipată, împrumutul 
va costa anual cel puțin 1 % milion. De 
ce nu mențineți deci situațiunea actuală 
până la momentul cel puțin când veți pu
tea veni cu întregul proiect de reforme, 
menit a așe^a pe o basă solidă valuta 
nostră?

Deci proiectul D-vdstre nu va avea alt 
resultat real de cât acel de a augmenta cu 
l1/, milion pe an angagiamentele ndstre 
în aur, cu alte cuvinte, în loc de a contri
bui la scăderea agiului, mă tem fdrte mult 
că el va contribui la urcarea lui.

Pentru a mă resuma, vă sfătuesc să nu 
veniți cu mijldce mici, unilaterale; luați 
timpul; un răfi atât de adânc nu se le- 
cuește în vre-o câte-va luni; retragerea 
acelor 26.000.000, negreșit că trebue 

să se efectueze, de ore-ce ele consti- 
tue un împrumut deghisat ce trebue 
plătit; dar veniți în același timp și cu 
reforme radicale cu privire la stokul me
talic, la scompt, la emisiune și restul de 
operațiuni, în așa mod în cât din între
gul lor să resari, cu credința, însănătoșa- 
rea seriosă și durabilă a situațiunel nds
tre financiare.

Este timp, D-nii mei, este mare timp 
ca să ne gândim o dată la înlăturarea 
unor vicii, ce rod, ca o cangrenă ucigă- 
tdre, Ia rădăcinele întregei ndstre miș
cări eoonomice: să nu uităm ma! ales, 
D-nii mei, că numai acele națiuni pot 
spera în întemeierea și prosperarea lor 
seriosă, cari să dădeafi cu tdtă energia 
la soluțiunea sănătosă a cestiunilor eco
nomice. Trebue ca travaliul național 
să fie bine garantat, și înzestrat de tdte 
elementele ce ’i pot asigura o desvoltare 
vitală.

D. I. Lahovari: D-lor deputați, o
norabila Adunare este cam obosită; fiind
că discuțiunile de felul acesteia sunt tot- 
d’a-una aride, puțin interesante ; dar, 
D-lor, efi cred că dacă se va adopta pro
iectul acesta, no! vom face o lucrare utilă 
și că a^I vom plăti ântâia poliță dintre 
acele pe car! le afi tras alegătorii asupra • 
ndstră, care a venit la scadență, și că 
vom face ondre iscăliturei ndstre.

D-lor, proiectul acesta a fost atacat de 
duoi adversari, de onor. D. Aslan, care 
în criticile sale a avut o parte pe care o 
aprob cu desăvârșire, partea în care a 
atacat politica financiară a fostului gu
vern, și a mai fost criticată din alt punct 
de vedere de către D. Pătărlăgeanu. As
cultând savantele teorii ale D-lui Pătăr
lăgeanu, îmi părea că au^ăm ca un ecofi 
al luminoselor discuțiuni ce s’afi urmat 
în acea Cameră a D-lui Ion Brătianu, 
care a presidat la instituirea în acăstă 
țară a Băncei naționale și a sistemului 
nostru financiar, a sistemului nostru mo
netar; ’mi aducem aminte de savantele 
discuțiuni din acea Cameră, de concep- 
țiunile strălucite ale financiarilor regi
mului trecut, cari ne afi înzestrat cu bine
facerile agiului și ale agiotagiului.

Iată, D-lor, care este interesul și ra
țiunea de a fi, a proiectului de a^i; este 
de a degaja banca națională de o neno
rocită solidaritate cu o dătoriă a Statu
lui, cu un împrumut deghisat pe care ’l-a 
făcut guvernul D-lui Ion Brătianu, care 
a falșificat încă de la început tot meca
nismul Băncei naționale, și prin acea fal- 
șificare a produs acest resultat ciudat că, 
fondarea unei bănci de scompt și circu- 
lațiune care trebuia să fie un progres în a- 
căstă țără, care trebuia să înlesnăscăși întă- 
răscă creditul public, să facă să prospereze, 
să ajute agricultura și comerciul, acăsta 
instituțiune a Băncei a produs duoă feluri 
de resultate ; unul la care păte s’afi gân
dit mal mult aceia cari afi făcut Banca, 
a fost câștigul personal al favoriților re
gimului, cari s’afi grăbit de a subsrie 

Digitized by VnOOQie



342 DESBATERILE ADUNAREI DEPUTĂȚII

prin persdne interpuse acțiunile Băncei, 
și prin mi^ldce ilicite de a le ridica la 
prețuri exorbitante, de a le trece în urmă 
în posesiunea persanelor naive cari le-aâ 
cumpărat cu 2000 de lei bucata, și de a’și 
improvisa ast-fel acele averi pe cari le 
am vâ^ut răsărind de a^i pănă mâne......  
(întreruperi).

D. N. C. Aslan: Și sunt persdne mari 
cari ati luat de acele obligațiuni.

D. președinte, L. Catargi : Vă rog 
să nu întrerupeți.

D. I. Lahovari: Al duoilea resultat a 
fost că răul agiului, care de puțină vreme se 
arătase în acăstă țără, care altă dată era 
necunoscut, a mers din ce în ce crescând și 
dacă nu se vor lua măsuri energice și 
grabnice ca să se pună o stavilă acestui 
răâ, nu putem sci până unde are să mărgă.

Iată, D-lor, care a fost origina răului; 
ea a fost falsificarea mecanismului Băncei:

Guvernul D-lui Ion Brătianu, având a 
face față necesităților resbelului din 1877, 
neputând să facă un împrumut în străi
nătate, a alergat la măsurile desperate 
pe cari le iaâ guvernele strîmtorate în 
momente de crisă supremă, la una din cele 
mai periculose măsuri, la emisiunea de 
hârtie monedă, și a creat biletele ipote
care în valdre de 27 milidne.

Există, D-lor, o deosebire radicală în
tre hârtia monedă și biletele de bancă; 
hârtia monedă este o bucată de hârtie 
care nu represintă nimic serios, nici o va
ldre sigură, saâ, dacă represintă ceva, 
este așa de problematic așa de greâ de 
realisat, cum a fost în speciă nisce moșii 
despre cari se ^icea că se ipotecează pen
tru a garanta biletele ipotecare, și cari 
în urmă s’aâ înstrăinat, așa în cât putem 
^ice că moneda hârtie nu este de cât o 
minciună.

Tipul acelei monede ’l găsim tîn asig
natele revoluțiunei francese acelea cari aâ 
adus într’un moment în Republica fran- 
cesă prețul lucrurilor acolo în cât o pe
reche de cisme se plătea cu 30.000 lei. 
Biletele de Bancă sunt cu totul alt-ceva; 
persdnelor profane în asemenea materie 
s’ar părea că hârtia monedă și biletele de 
Bancă sunt tot una, este însă o deferință 
radicală între aceste duoă feluri de bilete 
unele nu represintă de cât o ficțiune, și de 
aceea când ele aâ fost puse în circulațiu
ne, li s’aâ dat un curs forțat de către, gu
vern ; alte bilete de Bancă represintă din 
contra valori seridse cari sunt în portofo
liul Băncei, și în lăzile sale. Aceste va
lori sunt pe de o parte incasso metalic, 
monedă sunătâre, care se află în pivnițele 
ei; pe de altă parte, este portofoliul Băn
cei care consistă în efecte comerciale, in
vestite cu trei iscălituri, ori împrumu
turi garantate prin lingouri de metale 
ori prin deposite de efecte publice.

Așa dar, biletele de Bancă sunt emise 
pe basa unor valori corespun^âtore va
lori cari sunt sigure prin ele însă-și și 
lesne de realisat. Iată ce este biletul de 
Bancă în oposițiune cu hârtia monedă.

Ce a făcut însă guvernul trecut ? Gu
vernul D-lui Ion Brătianu, a cheltuit cele 
27 de milidne, de bilete ipotecare nu pen
tru trebuințele resbelului, ceea-ce ar fi 
putut justifica o măsură atât de periculâ- 
să, ci pentru a’șl echilibra budgetele și 
a acoperi cheltuelile ordinare.

Din chiarjaportul comisiunel budgetare 
de atunci resultă că cheltuelile resbelu
lui din 1877 aâ fost acoperite prin pro- 
priele resurse extra ordinare isvorâte din 
r^șboiâ, și că cele 27 de milidne s’aâ chel
tuit pentru echilibrarea de budgete.

Neavând de unde să plătiască acea da
torie a aruncat sarcina asupra Băncei 
naționale, a căreia lege, prin art. 101, 
^ice: „Banca va retrage din circulațiune 
biletele ipotecare și le va păstra în pivni
țele sale ca monedă, putând emite pe basa 
lor, o sumă conrespun^ătdre de bilete de 
Bancă. Iată de unde vine tot răul.

Acum, fiind-că biletele ipotecare era o 
monedă fictivă, și dacă Banca ar fi voit 
să facă plata acestor bilete, în monedă de 
aur, când ar fi venit detentorii acestor 
bilete, bilete cari nu represintaâ nici aur, 
nici argint, nici alte titluri, ci nisce mo
șii vîndute, valori greâ de realisat, când 
ar fi venit detentorii la Bancă să ^ică: 
Dați-ne aur în contra acestor bilete, 
Banca nu ar fi avut de cât să’și închidă 
ghișeul și să’și suspende plățile sale.

De aceea savanții noștri economiști, aâ 
inventat o teorie nouă, necunoscută încă 
în asemenea materii; Banca națională bă 
aibă un incaso metalic așa de greâ, în cât 
să se apere singur, prin greutatea sa în 
contra cerințelor indiscrete ale publi
cului.

In alte cuvinte, Banca națională să nu 
facă plăți de cât în argint.

De ce s’a țjis că se apără incașul prin gre
utatea sa? Fiind-că, argintul este depre
ciat, și el în raport cu aurul perde aprdpe 
25 la sută din valdrea sa nominală.

Prin urmare nimeni nu avea interes să 
se ducă să câră argint în contra biletelor 
de Bancă pentru cuvântul că dacă ar fi 
voit să facă plățile sale cu argintul luat 
de la Bancă, acel argint nu’i represintă 
de cât o valdrea reală de 75 la sută. Și 
prin urmare din faptul că Banca a fost 
silită să primâscă acele bilete ipotecare, 
că le a amestecat cu biletele sale, și că 
prin urmare nu ar fi putut să dea o mo
nedă de o valdre internațională, cum e 
aurul, în schimbul acestor bilete, a fost 
silită Banca, să facă tdte operațiunile sale 
în argint, care era o monedă depreciată, 
fără curs afară din granițile ndstre. Care 
e dar utilitatea mâsurei ce vi se pro
pune a^I? E tocmai că ridicându-se 
acâstă ghiulea, legată de piciorul Bănceî 
naționale prin legea de la 1880, și care o 
împedică în mersul el, îndată ce se va li
bera Banca de acâstă sumă nenorocită de 
26 milidne pe care o posedă în moșii— 
Băncile nu aâ lă^I ca să pue moșii în ele, 
ci pentru polițe de comerciâ, marfă lesne 
de realisat și datorii cu scadență scurtă— 
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ea va putea să intre în condițiunile In 
cari sunt tdte Băncile, așezate pe adevă
ratele principii ale sciințel financiare. 
Iar pe câtă vreme Banca între cele 115 
milidne pe cari le are în circulație va avea 
25 milidne cari nu represintă de cât o va
ldre fictivă, fără nici o basă, tdte biletele 
cele-alte vor continua de a fi isbite de a- 
ceiașl depreciare. Avantagiul dar pe care 
’l contesta D. Aslan proiectului de față, 
e că se retrag din circulație 26 milidne, 
retragere care va produce un înduoit e
fect bine-făcâtor: I, agiul cresce saâ scade 
dupe cum raportul între numărul bilete
lor și aur, e mai mare saâ mal mic, dupe 
legea vechiă a ofertei și a cerere!.

Este evident că dacă din cele 115 mi
lidne de bilete în circulație vom suprima 
de o dată 25 milidne, circulațiunea fiind 
ușurată, numărul biletelor în raport cu 
aurul fiind mal mic, e evident, (Jic, că a
cesta e deja un prim motiv că agiul să 
sca^ă imediat în virtutea acelei legi, care 
l’a făcut deja de a scăzut astă-vâră când 
a intrat aur în țâră, în urma recoltei și 
împrumutului, când oferta aurului deve
nise mai mare, iar aceia a hârtiei remă- 
sese aceiași.

Al duoilea avantagiâ e și el forte mare; 
dupecum £icea D. Aslan: Acâstă măsurăe 
începutul unui complex de măsuri care e 
menit a face ca agiul să dispară; fiind-că, 
nu am face lucru mare dacă ne am măr
gini aici: De a face să fie 25 milidne bi
lete de Bancă, mai puțin în tdtă țâra ro- 
mânâscă.

Dar ca să putem să transformăm ope
rațiunile Băncei, cu alte cuvinte ca Banca 
să ’și pdtă face operațiunile sale în aur, 
în acest cas negreșit că biletul de bancă îu 
loc d’a represintă o valdre depreciată ar
gintul și d'a îmulți acea valdre, va re- 
presenta moneda în aur, așa că îmulțin- 
du-se moneda de aur, prin acâsta chiar 
vom scăpa de acest răâ care e agiul, până 
mai ieri necunoscut în țâră. A ! este a
devărat, că nu vom mai putea să avem 
atunci scomptul și dobânda de 4 la sută, 
dupe cum am av ut’o când s’aâ emis bi
lete fără nici o măsură, dar acâsta nu va 
fi un răâ ; căci în adevăr, de și dobânda 
era mică în aparență, în fond însă dife
rința era plătită și resplătită prin scum- 
petea agiului. Comerciantul care să du
cea să scompteze o poliță la Bancă, tre
buia mai ântâiâ să plătâscă dobânda de 4 
la sută și pe urmă se ducea cu biletele ce 
i se dase de Bancă, să cumpere aur pen
tru a face față angagiamentelor sale din 
străinătate. Acest aur însă el ’l plătea 
cu 18 și 20 la sută agio, și prin urmare, 
resplătea întreit și împătrit mica dobândă 
de care să bucura. Dacă se vor face ope
rațiunile Băncei în aur, ’i vine mai bine 
atunci comerciantului să plătâscă o do
bândă mai scumpă; dar acesta o-dată plă
tită, să pdtă să facă față angagiamentelor 
sale fără o altă plată a agiului,

Pentru ca să se facă însă acâstă ope
rațiune, de trebuință va fi ca și portofo
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liul Băncei să fie in aur, adică în loc de 
a se scrie pe biletele scomptate : La or
dinul D4ul cutare 1.000 lei, să se scrie: 
La ordinul D-luI cutare 1.000 lei în aur 
și portofoliul Băncei, fiind în aur și fiind 
și in casa Băncei metalul în proporțiu- 
nile pe cari experiența financiară le a do
vedit că sunt îndestulătdre pentru a putea 
face față la ori-ce cerere de plată, atunci 
vom scăpa și de acăstă nenorocire a agiu- 
lul; căci prin acesta vom avea în comer- 
ciu o monedă adevărată, iar nu, ca până 
acum, o monedă parte fictivă parte de
preciată, fictivă, dupe cum erai! biletele 
ipotecare și argintul. Iată dar, de ce e 
absolută necesitate să votăm acest pro
iect de lege.

Ne mai spunea însă D. Aslan și alt
ceva, și în acăstă privință D-sa are drep
tate și n’are dreptate. D-sa are dreptate 
când critică fostul guvern și n’are drep
tate când atacă pe actualul guvern.

In adevăr, iată ce ^icea D-sa: Acăstă 
prelungire de termen până la 1912 a 
rambursărei biletelor, D-vostre o supri
mați ; căci vreți să le plătiți imediat și 
prin anticipațiune; de ce atunci nu su
primați și prelungirea până la 1912 a 
privilegiului acelei Bănci cu care s’a în
cheiat acestă convențiune? Eu ^ic: are 
dreptate D. Aslan, dar are dreptate când 
critică pe fostul guvern; căci ce a făcut 
guvernul D-luî Ion Brătianu pentru a- 
cel copil răsfățat al colectivității și care 
se numea Banca Națională ? Iată ce-a fă
cut : Cu ocasiunea retragere! biletelor 
ipotecare Banca națională nu avea drept 
la nici un ban dobândă pentru că nu îm
prumuta întru nimic pe guvern când da 
26.000.000 de bilete de bancă în contra 
biletelor ce le retrăgea din circulație: bi
letele emise atunci de Bancă nu erati în 
realitate ale el; căci nu represintati nici 
creditul, nici portofoliul, nici incașul ba
ni; ele represintati pur și simplu hârtia 
monedă a Statului, creată de dânsul în 
virtutea legii care ’i dă dreptul să impue 
ca 25 milidne hârtie să fie considerate ca 
25 milidne monedă bună. Ei bine, pentru 
acăsta Statul ’l-a dat Băncei un cadoti de 
1 la sută dobândă; spoia ochii celor naivi, 
cari nu pricep aceste lucruri, picând gu
vernul D-lui Brătianu :

Vedeți că plătim numai 1 la sută do
bândă, în loc de 5 sati de 6 la sută.

Dar, D-lor, acest 1 la sută era un cu

rat cadoti ce s’a făcut din banii publici 
acționarilor băncei.

Ceva mai colosal; privilegiul Băncei la 
început a fost comedat pe 20 ani de la 
1880—1900. Pentru ce s’a mai prelungit 
încă pe 12 ani, acest privilegiti lucrativ 
al Băncei naționale, grație căruia dânsa 
pdte având în casă numai 30 milidne me
tal, să emită 90 milidne lei în bilete și 
pentru acelea să percăpă dobândi cari la 
încheierea bilanțului să traduc prin divi- 
dente. Acest privilegii! pe care statele 
cele-alte ’l acordă numai în schimbul 
unor avantagiuri, D. Brătianu ’l-a acor
dat Băncei prin acăstă convențiune încă 
pe 12 ani, fără ca Banca să ’i facă nici o 
înlesnire.

D-lor, băncei Franciei, căreia ’i-a fost 
concedat privilegiul de Napoleon cel ma
re, peste câtă-va vreme îi expiră privile
giul și de mai mulți ani ea bate la ușa 
ministerului și a adunărilor, rugându-se 
să i-se mai prelungăscă privilegiul săă, 
și oferă avantage peste avantage ; dar 
guvernul nu o ascultă și 'I $ice : Mai aș
teptă și vom intra în tocmălă; pentru că 
eă vreaă să’ți vînd scump acel privilegia, 
de dre-ce represint interesele contribua
bililor, pe când o bancă represintă inte
resul unui număr limitat de acționari, la
tă, D-lor, ce face guvernul francez pe când 
guvernul D-lui Brătianu a venit și a dă
ruit băncei în mod gratuit, cu multă ga- 
lantonie prelungirea privilegiului săti, 
încă pe 12 ani!

Dar D-nu Aslan $ice : De ce nu supri
mați acăstă prelungire ? Apoi, D-lor în 
acestă convențiune sunt două lucruri : pe 
de o parte se acordă Statului un termen 
de plată, și fiind că principiul este că, de
bitorul este totd’a-una liber să plătăscă 
cu anticipațiune creditorului, de aceea 
Banca a consimțit la asăstă plată antici
pată. Dar dacă n’ar fi voit nu aveam de cât 
să o constrângem, depunând banii la Casa 
de consemnațiuni, și atunci era nevoită 
să consimță.

Dar dacă am fi sciut să cerem ca să re
nunțe Banca la al duoilea punct din 
convențiune, adică la prelungirea privi
legiului, apărătorii firesc! ai Băncei ar fi 
^is: nu, ferăscă D-^eă, nu consimțim! Iar 
noi nu avem mi^ldce să o constrângem.

Am avea, este adevărat, un mijloc, dar 
acela ar fi un mijloc tiranic, revoluționar. 
Nu este cetățăn în acestă țără care să nu 
se supună legilor, și prin urmare, nimeni 

nu s’ar putea împotrivi dacă noi am face 
o lege pentru desființarea acelei conven
țiuni.

Dar D-lor, nu putem să intrăm pe a- 
căstă cale. Sunt legi de interes general 
cari se pot schimba fără tiranie, dar sunt 
și alte soiuri de legi cari conțin în ele 
nisce convențiuni încheiate între Stat și 
terțe persdne.

Asemenea legi, ori-ce Stat este dator 
să le respecteze, și ar fi răsturnarea tu
tulor principiurilor de a desființa o lege- 
contract. De aceea, cu tdtă dorința ce am 
avea de a desființa acăstă prelungire, 
n’am putea-o face fără consimțimântul 
Băncei, care ni l’ar refusa. Apoi fiind-că, 
nu putem remedia la tdte relele, să facem 
cel puțin ceea-ce este în putința ndstră. 
Dar D. Aslan, (Jice să facem întregul com
plex de legi pe care le reclamamă resol- 
varea definitivă a cestiune! agiului. Bine 
ar fi, dar când este vorba de reformă, și 
când avem o parte matură, gata, pe când 
sunt alte părți neajunse încă la maturi
tate unde pot fi divergențe mari de opi- 
niuni, de ce să nu începem cu partea care 
este, ca să ^ic așa, bine rumegată.

Este adevărat, că cu acăstă lege unică 
nu se suprimă agiul, dar, este iarăși ade
vărat că fără acăstă lege nu puteți lua 
nici o măsură în contra agiului. Acăstă 
lege esteun preliminariii indispensabil este 
pdrta pe care trebue să o deschidem ca să 
putem să intrăm să o parcurgem. De 
aceea fiind-că, acăstă lege este folositdre și 
de natură a produce un efect imediat, fă
când să scadă agiul, eti cred că este bine s’o 
votăm—permiteți-mi să întrebuințez și 
eă o expresiune care a ajuns banală în 
acestă Adunare—s’o votăm, ^ic, cu o oră 
mai înainte.

Voci: închiderea discuțiune!.
— Se pune la vot închiderea discuțiu- 

nei și se primesce,
— Se pune la vot luarea în considera

țiune a proiectului de lege și resultatul 
scrutinului este cel următor :

Votanți..................................72
Maioritate regulamentară . 44
Bile albe.................................. 58
Bile negre............................. 14

D. președinte L Gatargi: Adunarea 
a luat în considerațiune proiectul de lege, 

— Ședința se ridică la 5 ore și 45 mi
nute, și cea viitdre se anunță pe a doua 
<ji, 13 Decembre.

IMPRIMERIA STATULUI. DIRECTOR, ALEXANDRU PENCOVICL
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No. 21.

ADUNAREA DEPUTAȚILOR

Ședința de la 13 Decembre 1888
Președenția D-Iul președinte, Lascar 

Catargi, asistat de D-nii secretari G. D. 
Teodorescu, A. Hinna, I. Lecca, și A. 
Sima.

— Ședința se deschide Ia ora 1 dupe 
amia^i.

— Presenț! 135 D-ni deputațl.
•— Nu răspund la apelul nominal 38 

D-n! deputați și anume:

Bolnavi:
D-nii G. Em. Lahovari, I. Negulicl.

In congediu:
D-nii D. Alexandrescu, G. Rosnovanu.

Fără arătare de motive:
D-nii I. Athanasescu, G. Berevoescu, 

C. Burghelea, T. Buzdugan, G. Gr. Can
tacuzino, C. Hristodorescu, I. Cincu, Gr. 
Constantinescu, 0. Danaric, I. Demetriad, 
I. T. Dimitriâ, N. Dimitropolu, G. Dră- 
ghicl, G. Emandi, A. EnacovicI, N. Geor
gescu, L. Goilav, N. lonescu, M. Marascu, 
D. NicoJaide, A. Peșiacov, St. Pleșea, I. 
Poenaru-Bordea, N. C. Săveanu, T. Si- 
lion, D. Sturdza, C. Stroici, Chr. Sulioti, 
I. Văsescu, V. Vladoianu, U. Boldescu, 
G. Tocilescu, I. Isvoranu, V. Pogor.

— Sumarul ședinței precedente se a- 
probă.

—Se trimit la comisiunea de petițiuni: 
petițiunea Ddmnei Rusanda Ghenciu, a 
D-nei Theofanal. Iliescu, a D-nei Eufro- 
sina Theodoru, a primarului comunei ur
bane Ploesci, a mai multor locuitori din 
comuna Mărcesci, jud. Dămbovița și a 
mai multor locuitori din comuna Rădu- 
lesci, jud. Ilfov.

— Se trimit la comisiunea de indige
nat: petițiunile D-lor Ch. Efraim-Rosen, 
Vil. Biederman și Bercu Israel Schonfeld.

D. ministru de externe, P. P. Carp: 
comunica Adunărei Mesagiul și cu pro
iectul de lege pentru prelungirea pe șăse 
luni a convențiunel comerciale cu Francia, 
și apoi adaogă :

Atrag atențiunea Camerei asupra ur
mătorului punct: La 1 Ianuarie, stil vechili, 
Be termină prelungirea actuală; prin ur
mare, ca să nu aducem o stânginire co- 
merciului, v’aș ruga să votați urgența 
pentru a o lua imediat in deliberare.

— Se pune la vot urgența și se admite.
D. președinte, L. Catarg!: D. Chri- 

senghi are cuvântul pentru o propunere.
D. Gr. Chrisenghi: D-lor deputațl, soțul 

D-nei Zinca V. Săvescu, decedatul V. Să
vescu, a servit țărei peste 35 ani; însă 
din împregiurări independinte de voința 
reclamantei neputând a'și procura un cer
tificat din partea Înaltei curți de corup
turi de cât pentru un servicii! de 17 ani;

Având în vedere tot-d'o-dată că repa
usatul V. Săvescu era decorat cu medalia 
Serviciul credincios;

Că s’a bucurat de o bună conduită și a 
fost un funcționar activ și devotat servi
ciului săh,

Pentru acecte motive, subsemnațil a- 
vem ondrea a vă propune următorul

PROIECT DE LEGE

Art. unic. — Se acordă D-nei Zinca V. 
Săvescu soția decedatului V. Săvescu, o 
pensiune viageră de 60 lei pe lună, re
versibilă asupra copiilor săi până la ma
joritate.

Gr. Chrisenghi, G. Duca, C. Bobeica, 
Ghițescu, Brâtășeanu, I. Stănescu, M. 
N. Săulescu.

D. președinte, L. Catargl: Acum, 
D-lor, intrăm în ordinea cailei, unde avem 
discuțiunea și votarea pe articole a pro
iectului de lege pentru retragerea bilete
lor ipotecare.

— D. T. Nica, raportor, dă citire 
art. I.

D. G. Duca: Am un amendament la 
acest articol.

D. președinte, L. Catarg!: Bine-vo
iți a 'I da citire.

D. G. Duca: Iată amendamentul ce am 
ondre a propune la art. I:

«Propunem înlocuirea cuvintelor sau 
cel mult in termen de un an prin cuvin
tele sau cel mult iu termeni de șăse luni*.

G. Buca, I. C. Negrutzi, M. I. Marghi
loman, D. A. Laurian, I. Stănescu, A. 
CâmărășescU) Volenti, Dr. Gavrilescu, S. 
Bășcan, A. Gr. lonescu, O. Țepârdea.

D. N. Ceaur Aslan: D-lor deputați, 
am avut ondrea să arăt onor. Cameri ieri 
care ar fi incovenientul ce ar resulta 
din adoptarea art. I, așa cum el este re
dactat în proiectul de lege presentat de 
guvern, și în același timp, Domnii mei, 
am avut ondrea să explic și mi^Idcele de 
îndreptare cari mi s’ah părut mai com
patibile cu cerințele situațiune!.

Aplicațiunea disposițiunilor din acest 
proiect ar constitui în adevăr o îmbună
tățire, cu condițiunea expresă însă ca el 
să facă parte integrantă din restul de re
forme, destinate a ne aduce însănătoșarea 
valutei ndstre.

Prin el însuși acest proiect nu pdte în
semna alt de cât o pură retragere din cir
culațiune a unor efecte lipsite de garan
ție și cari, prin urmare, nu ah rațiunea 
lor de a circula; atâta și nimic mai mult. 
Gând Insă ne propunem a așe^a Banca 
națională pe base solide, este evident că 
a regula sdrta acelor titluri se impune 
de la sine; cu tdte că retragerea lor ar fi 
trebuit să urmeze chiar și fără alte inten- 

। țiuni, de dre-ce guvernul era obligat a le 
plăti, o dată ce luase de la public bani 

' pe ele.

Dar Încă o dată, acăsta nu are nimic a 
face cu agiul.

Sunt nevoit să re viii, D-lor, și astăzi 
asupra întrebărel puse de mine ieri D lui 
ministru, și la care D-sa 'mi-a rămas da
tor cu răspunsul.

Avem sah nu veri-un angagiament cu 
casa Bleichroder, de natură a constitui o 
prohibițiune pentru noi de a face veri-un 
împrumut sah a emite veri o rentă, fără 
prealabilul ei consimțimânt ?

In cas când da, atunci înțelegeți că 
suntem dați, cu mâni și brațe, la discre- 
țiunea financiarului din Berlin, și nu ne 
mai rămâne de cât să deplângem o ase
menea stare de lucruri.

Fie pentru împrumut, fie pentru emisi
une de rentă, condițiunile nu vor fi puse de 
casa de Bancă în cestiune și atunci pri
cep pentru ce guvernul insistă cu atâta 
tărie ca să se lase regularea acestei ope
rațiuni numai la chibzuință sa.

Nu ar fi dre mai prudent de a se auto- 
risa pe guvern de a emite bonuri de tesa- 
ur pentru suma de 26.000.000, plătibile 
într’un an în aur și cu procente de 4 la 
sută, primind în schimb de la public o 
sumă echivalentă In bilete de Bancă al 
pari ?

Cum s’ar simplifica lucrurile prin o a- 
semenea operațiune ? Cu acele bilete gu
vernul ar plăti Băncel și ar retrage de la 
ea faimdsele bilete ipotecare; dar prin 
acăsta guvernul ar mal câsciga și timpul 
necesar pentru a pregăti reformele nece
sarii pentru introducerea stokului meta
lic de aur, și consolidarea seridsă a opera
țiunilor Băncel.

Pentru ce ne am expune din noii, D-le 
ministru, la capriciele unei operațiuni de 
curat împrumut și am face emisiuni pe 
basa de 86%, precum mi-s’a încre
dințat că s'a întâmplat cu împrumutul 
de 100.000.000 ?

D. ministru de finance, M. Germani: 
Nu mă pot pune în conversațiuni parti
culare.

D. N. Ceaur Aslan : D. ministru ne 
spune astăzi că nu pdte intra în conver
sațiuni private; pe când ieri, la obiecțiu- 
nile ce ridicasem, D-sa ne declara că este 
gata, în cursul discuțiunei, a ne da ori-ce 
lămuriri.

Acum când cer aceste lămuriri, D. mi
nistru refusă a ni le da, și spune...

D. ministru de finance, M. Ger
mani: Nu refus.

D. N. Ceaur Aslan: Atunci, bine
voiți a'mi spune precis care este prețul 
emisiune!; este el de 86 %?

O voce: Este de 90 %.
D. N. Ceaur Aslan: Pe ce vă basațl 

când spuneți că este de 90 % ?
D. ministru de finance, M. Ger

mani: Vă voih răspunde.
D. N. Ceaur Aslan: Mie mi s'a spus 

că contractarea cu Bleichroder a fost pe 
basa de 86 %; astăzi acel împrumut este 
cotat cu 93 %, prin urmare cu un spor 
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de 7 %... Rămâne acum ca D-v6stre să 
trageți cele-âlte conclusiunl.

In tot cașul propunerea mea este mult 
mai simplă și mai avantagiosă din tdte 
punctele de vedere, fără a vă mai aminti 
că ea va pune pe fisc la adăpost de ori și 
ce soiti de trafic.

Din tdte reformele de cari ne vorbiti, 
mă tem, D-nii mei, mă tem mult că nu 
veți fi venit de cât cu acest proiect, pe 
care vă complăceți a'l desemna ca ântâiul 
pas făcut, până la sosirea și a celor-alte 
reforme. Nu vorbim cum Banca va primi 
a^l argintul în aur.

D. A. Vericeanu: Banca primesce.
D. N. Geaur Aslan: Grație stokului 

ei de argint, pentru care nu are nici o li
mită, dar pe basa căruia ea pdte emite ti
tluri fiduciare de valdre întreită a stoku
lui ei; grație eftinătăței scontului și 
grație certitudine!—de altmintrelea fon
dată—ce ea are că nu se va presenta cașul 
unei imbolziri extraordinare la ghișete 
pentru a cere schimbarea biletului în nu
merar de argint. Banca, (jic, D nil mei, 
grație acestor împrejurări, face astăzi o- 
perațiuni pe o scară fdrte întinsă: Folos 
mare prin urmare pentru acționari, folos 
de tantieme pentru tot personalul admi
nistrator intereselor ei.

Pentru ce ar schimba acăstă situațiune 
bună și o ar înlocui prin o alta mult mai 
puțin spornică pentru ea?

Căci în momentul când stokul ei va fi 
în aur, atunci năvala ^ilnică la lăzile ei 
va fi mare, și din temere pentru o aseme
nea eventualitate, emisiunile ei vor fi po
vățuite de la sine de cea mai mare pru
dență.

Gândiți puțin, D-nii mei, că cea mai 
mare parte din trebuințele ndstre, ca na
țiune, se acoperă prin aur!

Uitați-vă la Francia; în sumă rotundă, 
Banca ei posedă în pivnițe pentru trei 
miliarde metal contra trei miliarde bilete 
în circulațiune.

O. ministru de finance, M. Ger
mani : In aur ?

D. N. Ceaur Aslan: Este peste un mi» 
liațd și argint, rog insă să nu uitați că 
Francia se afla sub regimul bimetalismu- 
lui, și că ea face parte din Uniunea-la
tină, împregiurare ce o obligă a primi în 
casele ei piesele de 5 franci in argint cu 
putere liberatorie ale Italiei, Belgiei, 
Greciei și Svițerel, care în Francia for- 
meză aceea ce se numesce Uniunea- latină,

D. ministru de finance, M. Ger
mani: Nu e echivalentă.

D. N. Geaur Aslan: Ar fi să deschi
dem o altă cestiune și să intrăm în o 
discuțiune străină de o cam dată celei 
ce ne ocupă, dacă am voi să abordăm ces
tiunea sistemului monetar. Am voit acum 
numai să susțin că nu veți avea mare ne
voe, în reformele la cari vă gândiți, de 
veri-o limitare prea exagerată a emisiu
ne!; căci pretind că înlocuirea argintului 
prin aur, va aduce de la sine, și în mod 

natural, și o temperare a tendinței spre o 
emisiune hasardată.

D-nil miniștri, ca și D-vdstre, și noi 
suntem doritor! de a vedea o-dată curma
rea răului produs prin agiti; ca și D-vds
tre și noi suntem îngrijaț! de sdrunci- 
nul la care este expus avutul nostru na
țional și în consecință fdrte dispuși a nu 
vă târgui tot concursul nostru întru an
ticiparea scopului la care tindem cu toții.

Din nefericire nu putem vedea — cu 
cea mal bună voință — în măsura ce pro
puneți de cât o încercare fără utilitate, 
daunătore intereselor fiscului.

Terminând, nu’mi rămâne de cât să vă 
invit a veni cu adevăratele reforme, pen
tru realisarea cărora seim că sacrificii se» 
ridse vor fi necesare. Țăra le va face bu
curos în schimbul avantagiului ce ce ob
ține prin ridicarea agiului, care numai în 
cât privesce obligațiunile Statului s’ati 
înghițit până acuma aprope 86.000.000, 
fără a vorbi de perderile suferite în alte 
direcțiuni.

Să punem tdte silințele, să punem tdte 
energiile pentru a stîrpi acest răti; să nu 
cruțăm nici un sacrificii. Ei, D-nii mei, 
ași merge până și chiar la suprimarea 
„Băncei de scont și de circulațiune pe 
care o consider ca un adevărat flagel, mai 
ales în o țără agricolă ca a ndstră. In- 
drăsnesc chiar a afirma că în secolul în 
care trăim o asemenea instituțiune este 
un adevărat anacronism fiinanciar.

Timpul nu a sosit încă, se vede, în 
care acest adevăr să fie recunoscut.

Voii aveaonoreaa vă întreține despre 
acăsta la altă ocasiune ; de o cam dată, și 
pentru motivele arătate, sunt contra a- 
dopțiune! acestui articol ântăii din legea 
presentată.

Vă recomand în același timp adopta
rea unu! amendament.

D. președinte, L. Catargi : D. mi
nistru de finance are cuvântul.

D. ministru de finance, M. Germani: 
D-lor, onor. D. Aslan, în cuvântarea 
D-sale de astăzi în contra art. 1, care 
este principiul legei, mi-a înlesnit situa
țiunea. Mie mi se pare că și D-sa voiesce, 
ceea-ce este în dorința tutulor și a gu
vernului D-vdstre, ca agiul să dispară cât 
s'ar putea mai curând. Onor. D. Aslan a 
recunoscut împreună cu noi toți necesi
tatea ce este ca agiul să dispară; dar nu 
este tot așa de acord cu noi și când e 
vorba de plata celor 26.000.000.

El bine, dacă cu toții suntem de acord 
că trebue să facem sacrificii mari — și 
D. Aslan, fdrte galantom, a ^is că dă 
20.000.000 și mai mult, — ei bine, dacă 
așa este, care e prima măsură ce ni se 
impune, când este vorba de a face să dis
pară agiul? întreb pe ori cine și rog să 
judece cu bună credință dacă scopul fiind 
de a face să dispară agiul, nu este cea 
d’ântâiti măsură ce se impune ca guver
nul să retragă acele 26.000.000 de bilete 1 
ipotecare, cari sunt în circulațiune sub I 
formă de bilete de Bancă ? Chiar în acea I 

sistemă extremă arătată de D. Aslan, 
care ^ice să desființăm Banca naționali, 
ceea-ce recunosc și eti, că ar fi să lovim 
răul la rădăcina lui făcând să dispară eti 
totul biletele de Bancă....

D. N. Geaur Aslan : Voiți să intrăm 
în discuțiunea sistemei monetarie ? Eu 
primesc.

D. ministru de finance, M. Germani: 
Nu; dar chiar în sistema D-vdstre extre
mă de a desființa Banca națională, cea 
d’ântâiti măsură ce s'ar impune când am 
admite lichidarea Băncei, nu ar fi mai 
ântâiti de tdte achitarea celor 26.000.000 
de bilete ipotecare ? Acăsta este incontes
tabil.

Dar onor. D. Aslan ne ^ice: Nu faceți 
acest împrumut de 26*000.000 pentru ca 
să plătiți biletele ipotecare, nu retrageț! 
din circulațiune acăstă sumă de bilete e- 
mise de Bancă pe basa biletelor ipotecare 
ce ea a retras din circulațiune, pentru că 
eti vă dati un termen de un an In care 
termen să adunați tdte elementele, să gă
siți măsurile cele mal bune și să ni le 
presintațl ca să le apreciem și noi, și a- 
tunci, adică dupe un an, veți veni și ne 
veți cere ori-ce sacrificii pentru ca să con
solidăm valuta ndstră fiduciară.

Dar în fine soluțiunea ce ne propune D. 
Aslan pentru acăstă amânare nu este alt
ceva de cât iarăși un împrumut cu care să 
plătim Băncei naționale aceste 26.000.000. 
Și aci nu voiti insista ca să relevez con- 
tradicțiunea ce este între ceea-ce propu
nea ieri D. Aslan și ceea-cesusține astăzi; 
căci văaduceți aminte; D-lor,că ieri D-sane 
consilia să emitem bonuri de tesaurcu do
bândă de 1 % Pe an» pentru cari să primim 
bilete al pari și apoi dupe un an~guvernul 
să plătăscă acele bonuri de tesaur în aur; 
căci cu modul a cesta publicul ar alerga 
și ar vărsa la vistierie biletele de Bancă, 
pentru că, pe lângă acea dobândă de 
1 la sută pe an, ar avea în avantagiul 
să ti și agiul de astăzi. Se vede insă că 
D. Aslan nu 'și dedese bine săma ieri de 
resultatul unei combinațiuni, și de aceea 
'și a făcut acăstă ilusiune că, cu 1 la sută 
procente la aceste bonuri de tesaur, plus 
5 la sută agio care era ieri și care este și 
astăzi, ar fi o bunicică remunerare pen
tru public de a alerga să acopere aceste 
bonuri de tesaur cari în aparență ar o* 
feri numai dobânda de 1 la sută și în rea
litate ar da 6 la sută. Dar se vede că 6- 
menii mai dibaci, mai cunoscători de si
tuațiune, îi vor fi ^is de ieri până astăzi 
că acel agio care astăzi este de 5 la sută, 
când s’o cere pe piață 26.000.000 de bi
lete cari ati să se verse la tesaur în loc • 
de bonuri de tesaur plătibile peste un an 
în aur, acel agio va dispare, și dacă nu 
va dispare cu totul, cel puțin din 5 la 
sută, cât este astăzi, va ajunge la 3, 
pote la 2 la sută, și cu 1 la sută ca pro
cente la acele bonuri de tesaur ar face 3 
la sută, și cu asemenea procente, vor fi 
spus d-lui Aslan acei ămeni experimen
tați, că nu e cu putință să plasăm astăzi 

)igitized by LiQ —------ — —



20 Decembre 1888 DESBATERILE ADUNAREI DEPUTAȚILOR

bonurile ndstre de tesaur nici pe piața 
Bucurescilor, nici pe alt& piață. Atunci 
D-sa 'șl ș ^is : dacă e așa, neapărat că 
trebue să 'ml schimb propunerea, și In 
loc de 1 la sută, să propuih 4 la sută. 
EI bine, nici 1 la sută, nici 4 la sută nu 
resolvă cestiunea; pentru că emițând bo
nuri de tesaur și pentru plata biletelor 
de Bancă, și acele bonuri fiind plătibile 
In aur dupe un an, ce constitue ele pen
tru Stat ? Constitue o adevărată datorie, 
o datorie tn formă de bonuri de tesaur, 
cari vor trebui a fi plătite peste un an, 
adică peste un an să fim tn aceeași posițiune 
tn care ne aflăm acum de a avea să plă
tim o datorie de 26.000.000.

Ei bine, tocmai același lucru v'am ce
rut și noi, v'am cerut să ne autorisațl să 
contractăm o datorie, un Împrumut tn 
comptul Statului pentru plata acestor bi
lete ipotecare; nu văd In ce diferă pro
punerea D-lui Aslan de propunerea nds- 
tră. Diferă In acăsta că ^ice : luați bo
nuri de tesaur; primiți în vărsăminte, 
contra acestor bonuri, bilete de Bancă, 
angagiați-vă să le plătiți tn aur. Care 
e diferința ? Este că la anul, când va veni 
scadența bonurilor de tesaur pe care le- 
am fi emis chiar cu 4 la sută, cum gice 
D. Aslan, și care ar reclama, prin urmare, 
o cifră de 1.000.000 ca dobândă, la anul 
viitor, ^ic, vom fi nevoițl a contracta un 
împrumut In aur cu 1.000.000 mai mult 
pentru a plăti și dobânda acestor bonuri 
de tesaur, fără să mal vorbesc și de difi
cultatea cea mare de a putea găsi 30 de 
milidne pe bonuri de tesaur cu 4 la sută 
dobândă.

Prin urmare, D-lor, tdtă argumenta- 
țiunea onor. D-lui Aslan nu tinde de cât 
a vă îndemna să decideți o operațiune de 
natură a nu fi realisabilă, ca să rămâe 
legea întrâgă literă mdrtă.

D-lor, ce am propus eh prin proiectul 
de lege ? Iată ce am gis tn art. 2 :

„Acest credit se va acoperi printr'o e
misiune de rentă amortisabilăde 5 la sută 
sah printr'un împrumut efectuat sub ori
ce formă guvernul va găsi de cuviință/

E evident că pentru mine, ca ministru 
de finance, ar fi fost mai comod să vă pro
pun una și singură soluțiune: Emitere 
de rentă 5 Ia sută. Dacă am cerut să 'mi 
lăsați facultatea de a putea realisa acest 
împrumut și sub o altă formă, ori care, e 
că voiam să caut mi^ldce ca să obțin pdte 
condițiunl mal avantagidse, din cari mi^- 
Idce nu era exclusă și ideea pdte de a emite 
bonuri de tesaur; dar nu pot eh să vin 
să vă ^ic în mod positiv astăzi: Iată care 
este forma definitivă pe care noi o prefe
rim. Avem un tip, o formă comodă, e 
renta amortibilă 5 la sută; nu voiam însă 
să fiii mărginit la acăstă formă, de și mai 
comodă pentru mine, și cred căemal bine 
să-mi lăsați facultatea să caut ori-ce alte 
miijldce posibile mai avantagidse cari să 
ne apere de tdte inconvenientele înșirate 
de D. Aslan.

' Onor. D. Aslan mă întrdbă dacă sunt 

legat eu Bleichrdder ? 'Mi-a mai făcut 
încă o întrebare, pentru care ’ml pare răii 
că nu ';I-a dat ostenălă să vină la minis
terul de finance, dupe cum 'ml promisese ; 

’ n'a voit să vină, nu sunt eii culpabil; ar 
fi avut tdte deslușirile de cari avea nevoe. 
Din situațiunea tesaurului încheiată la 
30 Septembre, care va apare peste câte-va 
$ile și vi se va distribui și D-vdstre, veți 
vedea că acel curs fatal cu care s'a emis 
împrumutul nu e de 86; v'a indus în 
erdre sah v'ați indus singur în mod bene
vol în erdre, D-le Aslan; acel curs e de 
90 suta.

Dar vin la cea-altă întrebare ce 'mi 
face D. Aslan, dacă sunt cum-va legat 
cu casa Bleichrdder ?

D-lor, ori de câte ori se face o emisi
une pe o piață, sindicatul care face acă
stă emisiune 'șl reservă pe un ore-care 
timp dreptul de a cere ca acel guvern să 
nu mai emită un timp determinat pe ace
eași piață un nod împrumut de aceeași 
categorie. Pentru acăsta însă eh nu sunt 
oprit ca să nu fac împrumut în altă țără 
sah pe altă piață, mă pot înțelege chiar 
cu același sindicat la un moment dat.

D. N. Geaur Aslan: Numai pentru 
Berlin sunteți oprit ?

D. ministru de finance, M. Ger
mani : Numai în Berlin, adică în Ger
mania nu pot emite pe un timp dre-care 
același titlu, pot emite ori ce alt titlu a
colo, sah chiar același titlu pe o altă 
piață, însă nu '1 mal pot emite la Berlin 
până la o-dată dre-care, cu tdte că '1 pot 
emite, cum ^[iseih, pe altă piață.

Iată dar un punct care e regulat.
Permiteți-mi acum să trec la a duoa 

cestiune care mi s'a pus ieri. Onor, ora
tor care a combătut proiectul 'mi a făcut 
următdrea întrebare: Cre^i D-ta, ești 
sigur că va dispare agiul prin acăstă mă
sură ?

D-lor, n’am spus nici o-dată acăsta; vă 
rog să recitiți Mesagiul sah ori-ce decla
rația ne voih fi făcut, pentru a vă încre
dința că n’am susținut nici o-dată că prin 
acăstă măsură isolată va putea să dispară 
agiul definitiv.

D. G. Resu : Cer cuvântul.
D. ministru de finance, M. Ger

mani : Agiul nu £ic că va dispare, dar 
că va scădea prin acăstă măsură într'un 
mod fatal; pentru că ori de câte ori o 
marfă se oferă mal mult pe o piață, ea se 
eftinesce și cu cât o retragi din circu
lațiune ea se urcă. In privința biletelor 
de Bancă este neapărat aceeași lege a ce- 
rerel și ofertei, adică cu cât sunt mal 
multe bilete în circulațiune cu atât vald
rea lor scade, cu cât vor fi mai puține, 
cu atât valdrea lor se urcă. E dar incon
testabil că retragerea acestor 26.000 000 
din circulațiune va face să scadă într'o 
măsură simțitdre agiul.

Ni se ^iceînsă că propunem un împru
mut și că prin acăsta încărcăm budgetul 
Statului cu un milion și jumătate mal 
mult pe an. Ei bine, dacă am admite că 

numai cu 3 la sută va scădea agiul prin 
faptul retragere! acestor 26.000.000, ve
deți D-lor, că sunt modest picând numai 
3 la sută...

D. N. Ceaur Aslan: Numai pentru 
veri-o trei luni și iară-șl va începe să 
crăscă.

D. ministru de finance, M. Ger
mani : Dacă dar vom admite că numai cu 
3 la sută va scădea agiul în cursul anu
lui, deja diferința adaosului de un milion 
și jumătate e acoperită, fiind dată cifra a- 
nuităței la datoria ndstră publică din străi
nătate de 50.000.000. Nu trei luni nu
mai, dupe cum $ice onor. D. Aslan, ci 
tot-d'a-una va fi mai jos agiul și ar fi fost 
și până acum dacă nu era acest adaos de 
26.000.0u0 în circulațiunea biletelor de 
Bancă. ...

D. N. Geaur Aslan: Erdrede fapt, nu 
numai de apreciare.

D. ministru de finance, M. Ger
mani : S a mai £is ceva, s'a gis: vedeți 
cum a salutat publicul legea D-vdstre, 
vedeți că publicul nu ține compt de dânsa; 
căci este convins că ea nu este menită să 
facă a dispare agiul; căci nu numai nu a 
scăzut agiul dar încă s'a mai urcat cu 
ceva. EI bine, D-lor, răspunsul meh la 
acăstă obiecțiune este fdrte simplu, este 
că, pe cât timp va exista agiul, nu veți 
putea evita fiuctuațiunile aceste, și fluc- 
tuațiunile vor fi pururea ori de câte ori 
biletele de Bancă sah circulațiunea fidu
ciară nu va represintă aur, adică monetă 
internațională. .

Dar dre, D-lor, numai biletele de Ban
că să fie causa agiului la noi P Iată o în
trebare pe care n’ați pus-o nici o-dată...

D. G. Panu: Am pus-o eh de multe ori.
D. ministru de finance, M. Ger

mani : Am ondre să vă declar că nu ab
solut biletele de Bancă sunt causa agiului; 
pentru că înainte de existența lor a fost 
un agih care s’a urcat până pe la 7 la su
tă, era agih între argint și aur.

Așa dar, pe câtă vreme monetă ndstră 
legală va fi piesa de 5 lei, pe atâta vreme, 
chiar suprimând biletele de Bancă și ori-ce 
circulațiune fiduciară, veți avea agio; pen
tru că sciți fdrte bine—și aci sunt de a
cord cu D-nu Aslan—că tot ce ne tre
bue, afară de pâne, vin și sare, le aducem 
din străinătate, și străinătatea în raportu
rile sale n'are alt mijloc de schimb de cât 
aur, și numai aur. Prin urmare, ce ne ar 
folosi suprimarea biletelor de Bancă dacă 
n’am suprima piesa de 5 franci ca mone
tă liberatorie P

Ceea-ce a causat mal mult agiul, D-lor, 
este că s'a bătut fdrte multă monetă de 
5 franci de argint, căreia i s’a dat valdrea 
legală de 5 franci contra aurului, valdre 
pe care nu o are în comercih, și când te 
duci cu piesa de 5 franci în străinătate 
’ți-o cântăresce pe valdrea argintului și 
nu'țl dă mai mult de cât 4 franci sah 3 
franci și 90 centime.

De aceea, D-lor, cea d'ântâih măsură 
ce propunem este plata acestei datorii că
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tre public de 26.000.000; căci nu Banca 
națională este creditorea ndstră ci publi
cul, acela care a fost silit în transacțiu- 
nile sale să primdscă biletele de Bancă 
cari se substituiafi biletelor ipotecare, și 
imediat dupe acăsta să venim cu modifi
carea legei și a statutelor Băncei așa că 
biletele de Bancă să represinte numai aur 
și când se va presenta cineva la un gui- 
chel al Băncei să fie plătit în aur.

Și nu cred că vom avea nevoe de un 
sacrificii așa de mare, cum ni’l indica 
Onor. D. Aslan în galantomia sa adi
neaori.

A duoa măsură, D-lor, este de a se mo
difica legea ndstră monetară, de a stabili 
ca monetă liberatorie numai moneta de 
aur, de a face ca piesa de un lei, de duoi 
lei și cea de cinci lei, să fie piesă divisio
nară, să servăscă numai pentru micele 
schimburi și ca apoint\ fiind-că însă suma 
de 47.000.000 a pieselor de 5 franci cari 
sunt bătute parte în străinătate, parte în 
țără, este o sumă prea mare pentru circu- 
lațiunea divisionară de mici schimburi, 
și dovadă pentru acăsta este că ea s'a a
glomerat în casa Băncei; căci din 30 de 
milidne cari sunt în casele Băncei, argint, 
numai vre-o câte-va sute de mii de lei 
sunt tn piese divisionare de 1 lefi și 2 lei, 
iar restul este numai bucăți de 5 lei; de 
aceea credem că va fi necesitate de a ne 
impune acest sacrificifi pentru Stat de a 
transforma aceste 30.000.000 de argint 
în aur.

Pentru acăsta, în proporțiunea de as
tăzi a aurului cu argintul, mi se pare, 
dacă nu mă ’nșel, că maximum ce va tre
bui va fi o sumă de 10.000.000. Cred dar 
și sunt convins că odată statutele și legea 
Băncei modificate în sens ca Banca să fie 
obligată să plătăscă ori-ce bilet la vedere 
și în aur; cu sistemul nostru monetar 
schimbat, stabilind ca etalon numai au
rul și transformând în aur cele 30 de mili
dne cari formăză, ca să ^ic așa, excedentul 
circulațiune! în argint, agiul nu mai pdte 
exista, nu va mai putea avea rațiune de 
a exista ; pentru că însu-șionor. D. Aslan 
trebue să recundscă cu mine că în ^iua 
când biletele de Bancă în circulațiune nu 
ar mai fi plătite în argint și când piesa 
de 5 franci nu ar mai circula de cât ca 
monetă divisionară, de unde va mai veni 
agiul ? Cum s’ar forma el ? Și să nu 
mi se tot ^ică: aveți să plătiți 50 de 
milidne aur pe an în străinătate, de 
unde ne veți procura aurul pentru ele ? 
Din producțiunea țărei, D-lor, care a 
găsit tot-d’a-una mijlocul de a ’și plăti 
cu generositate tdte greșelele cari s’afi 
făcut pe spinarea ei; fiind-că dacă am ad
mite că balanța ndstră comercială este în 
contra ndstră și că cu bilete de Bancă 
safi cu ori-ce altă circulațiune fiduciară 
vom putea plăti diferența, vă înșelați. 
Căci atunci puteți să ajungeți lesne la o 
circulațiune fiduciară de un miliard și, mi 
se pare, că vi s’a spus mai deunăzi cum 
puteți ajunge cu acăstă sistemă să plă

tiți o pereche de cisme cu 30.000 franci. 
Prin urmare, o dată măsurile acestea rea- 
lisate, și suntem deciși să le realisăm, 
căci luăm angagiamentul ca după săr
bători să venim cu legile necesare: ântâifi 
cu modificarea legei Băncei naționale, al 
duoilea cu modificarea legei ndstre mo
netare, și al treilea cu legea pentru tran
sformarea stockului de argint al Băncei 
în stock de aur; o dată £ic, aceste mă
suri realisate, agiul nu va mai putea 
exista, și va dispare cu desăvârșire. Cea 
d’ântâifi măsură însă care impune ori cui 
voesce să ajungă la resultatul dispari- 
țiunei agiului, este legea acăsta care am 
crezut că trebue să o propunem corpu
rilor legiuitdre și vă rugăm să bine-voiți 
a o vota. S’a mai vorbit de terminul de 
12 ani, prelungire care s’a acordat Băn
cei naționale cu ocasiunea votărel con- 
vențiunei care regula plata biletelor ipo
tecare în timp de 27 de ani.

D-lor, n’am putut și nu putem să vă 
presintăm nici o modificare In acăstă pri
vința; terminul de prelungire a fost a
cordat Băncei naționale cu ocasiunea re- 
gulărei plăței biletelor ipotecare în 27 
de ani; acăsta este un drept dobândit la 
care ea nu renunță; Banca națională as
tăzi ^ice: am o convențiune între D-ta, 
D-le ministru, și între mine care regu- 
lăză prin anuități plata acestor 27 mi
lidne; pe mine nu mă jenăză câtuși de 
puțin acăstă convențiune; voesci D-ta, 
din punctul de vedere al unui interes su
perior, în afară de interesul mefi ca 
Bancă națională, ca societate de acționari, 
să plătescl cu anticipațiune ? Liber ești 
să o faci, îți recunosc acest drept, pri
mesc plata cu anticipațiune, dar mai de
parte nu am să ’ți fac nici o concesiune. 
Și efi nu cred că sunt în drept să cer alte 
concesiuni.

D-lor, permiteți-mi să^ic duoă cuvinte 
numai asupra unei acusațiuni care s’a adus 
aci cu altă ocasiune în ceea-ce privesce a- 
căstă convențiune de 27 milidne franci. 
Onor. D. Panu, și recunosc că a fost pru
dent fiind-că a declarat mai d’inainte câ ceea 
ce spune o spune sub tdtă reserva, (jicea 
mai deunăzi că ministrul actual de finance 
acum un an a fost un susțiitor al conven- 
țiunei de față, și astăzi vine și cere resi- 
fiarea ei, adică plata cu anticipațiune a 
acestor 26.000.000 bilete ipotecare.

Efi, D-lor, n’am fost nici odată susții- 
torul acestei convențiuni; tot-d’a-una de 
la 1885, fiind censor la Banca națională, 
am cerut guvernului să bine-voiască a 
plăti acăstă datorie ; guvernul a declarat 
că nu se crede obligat să plătăscă în vir
tutea legei constitutive a Băncei naționa
le, acționarii pe de altă parte se plân
geați și cereafi o remunerare dre-care 
pentru acest servicifi pe care Banca ’l a
duce guvernului; și atunci guvernul a 
propus acea convențiune care, cum scițl, 
a fost votată de Corpurile legiuitdre.

Efi pe atunci nu eram nici deputat, nici 
senator, pe de altă parte nu sunt nici o

rator ca să mă fi putut pronunța în în
truniri publice, lâcari fdrte rariafi parte, 
și când asist la veri una din aceste întru
niri, rolul mefi modest este numai de a 
asculta cele ce se ^ic acolo, fiind-că, pre
cum spusei fi, nu am talentul de orator 
ca să pot vorbi asupra diferitelor ces
tiuni ce se pun în aceste întruniri. Dar 
dacă nu am avut ocasiune să iafi cu
vântul nici în Senat, nici în Cameră, 
nici în întruniri publice, pentru ca să de
clar că nu eram pentru acea convențiune, 
resultă dre de aci că efi am fost susținătorul 
ei, dupe cum D. Panu a ^is sub reservă? 
Neapărat că nu.

Dacă am fost censor al Băncei, am fost 
ales de acționari și fiind-că acționarii ’mi 
cereafi să le dafi modestul mefi concurs 
pentru ca să tragă și ei un folos dre-care 
în schimbul serviciului ce Banca aducea 
guvernului prin acea convențiune, efi le- 
am gis să se mulțumăscă cu acel 1 la sută 
ce li se oferia, căci tot este mai bine de 
cât să nu ia nimic.

Iată, D-lor, tdtă susținerea ce am dat 
efi acestei convențiuni,ca representant al 
acționarilor.

Dar mai este o altă acusațiune mal 
gravă ce mi se face, când mi se ^ice că, 
de dre-ce am fost censor la Bancă, prin 
acăsta se dovedesce că efi eram mânadrăp- 
tă a sistemului financiar de atunci, și că, 
prin urmare, nu am ce căuta astăzi pe 
acăstă bancă ministerială.

Dar dre de guvern fost-am efi numit 
censor la Banca? Nu, D-lor; am fost ales 
de acționari, și vă rog să mă ertați dacă 
vă răpesc câte-va minute cu aceste expli- 
cațiunl personale, dar cred că sunt dator 
să lămuresc înduoelile ce s’afi adus asupra 
corectidudinei conduitei mele.

Eram la Ems, făcem cură acolo când 
am fost ales censor încă de la constituirea 
Băncei. Declarasem, când am plecat, că nu 
primesc a fi ales în nici un fel de calitate 
la Banca națională, și am plecat fără să * 
fi putut subscrie nici o singură acțiune a 
Băncei, efi colectivistul! (Ilaritate).

Dupe patru ani se realeseră cens orii. 
Am fost reales cu mai unanimitatea vo
turilor acționarilor, oposanți și guverna
mentali, și am avut cele mai multe voturi 
dintre toți censorii. (Aplause).

D. L Lecca: Și D. I. Brătianu a fost 
ales la urmă censor cu unanimitatea vo
turilor.

D. ministru de flnanee, M. Ger
mani : Dacă D. Brătianu a fost ales cen
sor la Bancă cu unanimitatea voturilor, 
a fost ales de acționari; acționarii sunt 
acolo alegători cu banii lor, și sunt în 
drept să alegă pe cine vor voi; nimeni 
nu pdte să le conteste acest drept.

Acționarii nu afi acolo vot politic, 
afi vot în puterea acțiunilor ce posed, și 
guvernul cu cele 8 mii de acțiuni, cu o 
treime din totalul acțiunilor emise, nu 
are de cât 10 voturi.

Prin urmare, cred că m’am explicat în 
destul înaintea Camerei și asupra situa- 
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țiunel mele ca fost censor la Bancă, ceea 
ce astăzi nu mai sunt, și asupra spriji
nului ce ași fi dat convențiunei relative 
la regulare» cestiune! biletelor ipotecare.

S'a mai <Jis că nu ar fi bine să lase Ca
mera ca acestă operațiune sa se facă In 
modul cum o propune guvernul, ci să se 
fixeze de mai 'nainte modul și marginile 
în cari ea va trebui să se facă, pentru ca 
nu cum-va să se pdtă (Jice că într’o ase
menea operațiune care consistă în aceea 
ca ministrul de finance să cumpere bile
tele de Bancă cu cari să plătâscă Băncei 
biletele ipotecare adunate de dânsa, să nu 
se (Jică că s’a provocat un agiotagiti; și 
s'a vorbit de un mare ministru, mi se 
pare, Talleyrand, care se plimba diminâța 
prin casă și ^îcea: dacă ași avea bani, ași 
cumpăra cutare acțiuni, și cu modul a- 
cesta ’și-a făcut averi mari; ba încă onor. 
D. Aslan, în solicititudinea sa pentru 
mine, a (Jis : să nu uite onor. D. ministru 
că e banchier și ministru tot de o-dată, 
și că negreșit eti ’I acord cea mai perfectă 
stimă, dar cum o să facem să crâdă tot 
publicul că nu e ceva cu acel ministru 
care scie mai ’nainte de tdtă lumea ce o- 
perațiuni are să facă. Eti mulțumesc D-lui 
Aslan pentru acăstă mare solicitudine ce 
are pentru mine, dar fdrte mult ’mi este 
târnă că, dacă pe mine nu vrea să mă 
piardă, proectul de lege însă ține mult 
D-sa să-1 perdă. Eti însă rog pe D. Aslan 
să crâdă că un om onorabil scie să rămâe 
onorabil în ori ce situațiune, ori-cât de 
dificilă s’ar afla, și acela care nu e onorabil, 
cât de facilă să ’i fie situațiunea lui, o 
scrântesce. (Ilaritate).

Mă scusați de acest cuvânt. Vă e temă 
că voiti fi bănuit ? Și cine n'a fost 
bănuit ? Parlamente întregi aii fost 
bănuite, maiorități întregi ati fost a- 
cusate de cele mai infame mișeii! ; nu 
pdte evita nimeni nici calomnia, nici bă
nuiala. De aceea, D-lor, eti termin, ru- 
gându-vă că, dacă sunteți convinși, dacă 
credeți că ținta care o urmăresce guver
nul, adică disparițiunea agiulul, e o țintă 
bună, folositdre pentru țară și menită a 
ne feri pe viitor de imensele pagube ce 
până acum am suferit, atunci să votați 
acest proiect de lege și să nu primiți con- 
dițiunile cari vi se propun de onor D. 
Aslan de a emite bonuri de tesaur cu 
dobânda de 4 la sută pentru că și 
acest sistem nu este mai puțin un îm
prumut, o sarcină pentru Stat; ci vă 
rog să votați o lege care să fie realisabilă, 
iar nu o lege cu asemenea mărginiri. 
Iar dacă împărtășiți întru cât-va temerile și 
bănuelile ce D. Aslan ar putea să aibă în 
privința mea, ceea-ce pe mine nu mă pdte 
ofensa, fiind-că, un om politic este expus 
a fi bănuit, și bănuiala sati neîncrederea 
în politică nu este o injurie, atunci nu mai 
puțin sunteți datori să votați o lege rea- 
lisabilă de care țâra are cea mai imperidsă 
nevoe și mie veți bine-voi a ’mi spune să 
mă duc de pe acâstă bancă, fiind-că, nu am 
încrederea D-vdstre. (Aplause).

Voci: închiderea discuțiunei.
D. N. C. Aslan: Ași ruga pe onor, ma* 

ioritate să bine-voiască a nu crea acest 
fatal precedent de a lăsa tot-d'a-una ulti
mul cuvânt ministrului, mai cu sâmă când 
eti am dreptul să 'mi desvolt amendamen
tul ce am a propune.

D. președinte, L. Catar gi: Amen
damentul D-vdstre e subscris de 5 depu
tați?

D. N. C. Aslan: Până acum e subscris 
numai de mine.

D. președinte, L. Catarg!: Sunt 5 
D-ni deputați cari susțin amendamentul 
D-lui Aslan?.... Văd că nu sunt, prin ur
mare amendamentul e înlăturat.

D. Resu are cuvântul contra închiderel 
discuțiunei.

D. C. Resu : D-lor , vă rog să nu în
chideți acâstă discuțiune; căci cestiunea 
ce se discută e de o mare importanță. Dupe 
cum ați vă^ut, însuși D.. ministru de fi
nance nu tăgăduesce că scopul acestei legi 
nu e câtuși de puțin a scădea agiul. (Sgo
mot).

D. ministru de finance, M. Ger
mani : Atunci cu o asemenea interpre
tare nu ma! încape nici o discuțiune. Când 
am (Jis eti așa ceva?

D. C. Resu : D. ministru de finance a 
(Jis că acâstă lege e numai un început de 
măsură; prin urmare nu tăgăduesce că 
acâstă lege nu ’și va atinge scopul ce 'și 
propune.

In acest cas, acest proiect de lege nu e 
de cât o simplă conversiune a unui împru
mut într’un alt împrumut și care conver
siune e în desavantagiul fiscului. Acâsta 
era cestiunea care trebuia să se discute și 
de aceea vă rog să bine-voiți a permite să 
se continue discuțiunea, pentru a lămuri 
acest punct de cea mai mare însemnătate 
și pentru ca să vedeți că acâstă lege n’are 
absolut nici un alt efect de cât a încărca 
budgetul Statului cu un milion mai mult. 
Deosebirea dar între împrumutul de a<JI și 
împrumutul de mâine... (întreruperi). D. 
A. lonescu mă întrerupe întrebându-mă 
că ce se face cu retragerea biletelor de 
bancă? D-lor, nu se retrage nici un bilet; 
căci pe basa biletelor ipotecare ce sunt în 
pivnițele băncei în număr de 25.000.000 
s'a emis bilete de bancă pentru o sumă 
echivalentă. Prin urmare, când se retrag 
aceste 26.000.000, se încarcă prin acâsta 
banca cu nn stok metalic de argint, fără 
să se retragă din piață nici un singur 
bilet.

D. președinte, L. Catarg!: Vă rog 
să vorbiți în contra închiderel discuțiunei.

D. C. Resu : Acâsta, D-lor, este efec
tul ce va produce proiectul de lege, efect 
care nu s'a lămurit de ajuns în acâstă Ca
meră. De aceea eti vă rog să bine-voiți a 
lăsa să se continue discuțiunea, pentru a se 
face destulă lumină asupra acestui punct; 
căci văd că cei mai mulți dintre D-vdstre 
sunt induși în erore crezând că se retrage 
26.000.000 în bilete de bancă, lucru care 
nu este exact.

— Se pune la vot închiderea discuțiu
nei și se primesce.

D. T. Nica: D-lor, să 'mi dațl voe a 
vă citi următorul amendament pe care co
mitetul delegaților '1 a primit.

„Propunem înlocuirea cuvintelor, „saii 
cel mult în termen de un an* prin cuvin
tele „sati cel mult în termen de șese luni*.

— Se pune la vot amendamentul D-lul 
Duca și se primesce.

— Se pune la vot art. 1 ast-fel amen
dat și se primesce.

— Se citesce art. 2.
D. președinte, L. Catarg! : D-lor, la 

acest articol s'a propus de ier! un amen
dament care se va citi de D. raportor, 
pentru ca discuțiunea să urmeze asupra 
articolului de o-dată cu amendamentul.

D. T. Nica : Iată amendamentul:
„Acest credit se va acoperi prin o e- 

misiune de rentă amortisabilă 5 la sută, 
negociată pe principalele piețe din străi
nătate și din țâră și prin concurență pu
blică deschisă la ministerul de finance. 
Ofertele vor fi sigilate.*

N. Blaramberg, G. Burghelea, T. Ka- 
limaki, O. C. Dobrescu, Chr. S. Negoescu, 
C. Dobrescu.

D. președinte, L. Catarg! : D. Bla
ramberg are cuvântul.

D. N. Blaramberg : D-lor, sunt sur
prins de a vedea că comitetul delegaților 
a respins acest amendament, care era nu 
numai cu totul inocent dar care respundea 
la o nevoe și o îngrijire din cele mai le
gitime și care dupe mine trebue să facă 
tot atâta trâbă băncei ministeriale ca și 
pe a ndstră. Acest amendament nu avea 
de cât un scop : a înlătura, a priori ori
ce bănuială nu numai în ceea-ce privesce 
corectitudinea sati ortodoxia operați unei 
în sine, dar chiar în ceea-ce privesce pre
ferința dată cutărei piețe, asupra cutărei 
alteia. Cum ați vă<Jut acâstă lege con
cede guvernului până și dreptul de a fixa 
el minimumul prețului de emisiune, ceea ce 
pdte sa aibă tot felul de neajunsuri, dacă 
nu ați admite pe de altă parte corectivul 
concurenței. D-lor, dacă am ținut la ceva 
este să înlăturăm într’o cestiune de cifre 
și de bani ideea că totul se va petrece în
tre patru ochi cu cutare sati cutare ban
cher ales mai din nainte.

Noi cari, nu avem nici o casă de Bancă 
de protegiat sati favorisat, și acâsta cre
dem că este și cașul miniștrilor actuali, 
cerem egalitatea perfectă nu numai între 
ele dar și între diferitele piețe de comerciti 
ale Europei. într’un cuvânt cerem ca con
curența singură să decidă între ele, spre 
a asigura ast-fel țârei condițiunile cele 
mai avantagidse. Cum se pdte ajunge la 
acest resultat? Evident numai prin con
curență publică, deschisă la ministerul 
financelor, și unde ca garanție a sinceri- 
tățel operațiune! adăogăm și condițiunea 
ca ofertele să fie sigilate.

Acesta este cuvântul de a fi al amen 
damentului nostru, și mâ întreb, care 
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pâte fi mobilul, care pdte fi argumentul 
nu ^ic serios, dar măcar onest, cutez a 
pronunța acest cuvânt, al cuiva, cine-va 
pentru a combate o măsură care n'are de 
cât un scop, acela de a acoperi tdte res- 
punderile și de a face ca o operațiune ex
clusiv bănâscă să p6t& fi mai sigur la a
dăpost de ori-ce critică sati bănuială 
măcar.

Acesta este obiectul și scopul amenda
mentului și nici unul altul. De aceea cred 
că nu trebue să mai adaog un singur cu
vânt.

Insă, fiind-că am cuvântul, voiti mai a- 
daoga In trâcăt că surprinderea mea este și 
mai mare văzând că D. ministru de finance 
nu se asociază D-sa cel d'ântâiti cu noi, toc
mai pentru că Întâmplarea a voit ca D-sa 
se cumulese în acest moment și calitatea 
de bancher, lucru care de altminterea nu 
dovedesce nimic în contra D-sale, mâ 
grăbesc să o recunosc ori cum ar fi; fiind
că, D-sa nu pdte nega acest fapt și fiind
că, aceste duoâ calități, se cam exclud, a
dică: aceea de ministru de finance și aceea 
de bancher adică de comerciant de efecte 
și de bani. Acâsta o mai repet, indipen- 
dent de ori-ce cestiune de onorabilitate, 
care e în afară de ori-ce discuțiune. D-sa 
speră că până în cele din urmă se va a
socia singur cu noi, spre a cere admisiu- 
nea acestui amendament ca o dovadă mai 
mult a bunelor sale intențiuni spre a în
lătura ori-ce bănuială fie ea ori cât de 
nedrâptă.

D. ministru de finance £ <Jis că D-sa a 
fost ales censor al Băncei. Este adevărat, 
alegerea D-sale este din acelea care n’a 
surprins pe uimei, ea era nu se pdte. mai 
legitimă și, nu de sigur expresiunea vo
inței și încredere! acționarilor, dar de ce 
D-lui a mai adăogat că alegerea D-lui 
Ion Brătianu era tot așa de ortodoxă ? 
Căci mâ silesce a ’mi aduce aminte că 
dacă cei ce alegeati erati acționarii, că pe 
de altă parte acei acționari fusese chiar 
ei aleși cu grijă sati decretați!...

D. președinte al consiliului, Th. 
Rosetti : D-lor deputați, v’ași ruga să 
bine-voițl a mâ asculta câte-va minute, 
pentru a vă spune motivele pentru cari, 
eti unul, vâ rog să nu primiți amenda
mentul onor. D. Blaramberg. Sciți fdrte 
bine, și seim cu toții, de ce este vorba a
cum. Este vorba a se face un împrumut 
de 26.000.000, a cărui formă și ale că
rui condițiuni să nu fie fixate prin lege, 
ci sunt lăsate la prudența guvernului, 
pentru a se putea face în condițiunile cele 
mai avantagidse posibile, și în scop ca 
cu produsul acelui împrumnut să se 
retragă de la Banca națională acele 26 
de milidne bilete ipotecare , în contra 
cărora Banca națională, în virtutea unei 
convențiuni, a fost în drept să emită și a 
emis 26 de milidne bilete de ale sale. Ceea 
ce dar ne propunem prin acâstă lege este 
de a ușura circulațiunea pieței cu echiva
lentul sumei de 26 milidne, și a ne apro
pia ast-fel cu un pas mai mult de scopul 

ce urmărim cu toții de a face prin acâstă 
lege și prin alte mâsuri concomitente și 
organic legate cu acâsta, să dispară agiul 
de care ne plângem cu toții.

Argumentul ce in vâcă onor. D. Blaram
berg în favârea amendamentului D-sale, 
este acela de a pune pe fie-care la adăpost 
de ori-ce bănuială. Protestez, D-lor, în 
contra acestui cuvânt; căci dacă am crede 
că am putea fi expuși la bănuieli de felul 
acesta, nu am mai sta un moment pe a- 
câstă bancă. (Murmure).

O voce: Atunci să suprimăm tâte le
gile și chiar codicele penal. (Sgomot).

D. președinte al consiliului, Th. Ro
setti : Fără nici o supărare pentru nimeni, 
repet ceea-ce am ^is, că dacă am crede un 
moment că am putea fi bănuiți în ceea-ce 
privesce onestitatea gestiunel ndstre fi
nanciare și că nu am avea în o asemenea 
cestiune încrederea pe care o merităm, nu 
am mai ședea un moment pe banca de 
miniștri.

Dar, D-lor, să lăsăm la o parte cestiu- 
nile de delicateță personală și de bănuieli 
meschine. Să ne ocupăm de afacerea în 
sine și să vedem dacă în adevâr este în 
interesul nostru, interes pe care noi nu 
vi ’l-am solicitat ca să ni-1 purtați, pentru 
că suntem tot-d’a-una gata a veni ori
care din noi și toți împreună a râspunde 
de corectitudinea actelor ndstre; să vedem 
dacă argumentul pe care D. Blaramberg 
T pune înainte ca fiind de interesul nos
tru personal a ține sâmă de dânsul, să 
vedem dacă nu ar avea de efect a împe- 
dica sati a îngreuna reușita operațiunel.

D-lor, de ce este vorba? De a face în 
condițiunile cele mai bune un împrumut 
de 26 milidne; și când Z^^m în condi
țiunile cele mai bune, este că primim sar
cina acestei răspunderi, că vom lucra așa 
în cât să stabilim tot-d’a-una înaintea 
Representațiunei naționale evidența fap
tului că noi am luat calea cea mai bună, 
că am făcut condițiunile cele mai avanta
gidse, și am studiat tdte șansele, tdte 
combinațiunile posibile pentru a ajunge 
la acest resultat. Apoi, D-lor, dupe pro
punerea D-lui Blaramberg, am fi legați 
în libertatea ndstră de acțiune, și ne-am 
expune riscului celui mare, acela de a nu 
putea face o concurență de cât în interio
rul țârei, de a nu putea face concurență 
de cât într’un cerc limitat, și de a fi siliți 
prin acâstă legătură chiar de a exclude 
tocmai persdne sah institute de credit cari 
ar fi în stare de a efectua operațiunea în 
condițiunile cele mai bune.

Sciți că nu ori și cine, și ori și care 
casă de bancă primesce condițiunea con
cursului prin oferte.

Prin urmare, dacă D-vdstre aveți în
credere în guvernul actual—și ^ic încre
dere în ceea-ce privesce onestitatea sa 
personală — dacă aveți încredere în mo
dul săti de a conduce afacerea, și în pru
dența lui de a cumpăni și alege miZlâcele 
cele mai bine chibzuite spre a ajunge la 
resultatul cel mai avantagios pentru țâră, 

atunci să bine-voițl a nu ne lega mâna; 
căci acâstă legătură s'ar traduce pdte într’o 
vătămare a intereselor Statului. Și, D-lor, 
să nu credeți că dacă punem acâstă insis
tență de a vâ ruga să nu adrrptețl amenda- 
mentulD-lui Blaramberg, o facem numai 
pentru defiența ce ați arăta prin un ase
menea vot în contra colegului nostru de la 
finance sati fie chiar și în contra întregu
lui guvern în o cestiune de felul acesta ; 
dar o facem mai cu sâmă pentru că de
fiența acâsta pe care ați arăta-o, mai ales 
dupe multe lucruri regretabile ce s’ah pe
trecut în acâstă țâră, ar fi un ce care s’ar 
întdree în paguba țârei. Ati fost triste 
momente când câți-va mișei în acâs
tă țâră, abusând de posițiunea lor, ati 
avilit și numele lor și demnitatea postu
lui ce ocupati, și când dupe nisce aseme
nea scandaldse fapte, ați veni D-vdstre 
astă-^i a da un vot ca acela ce vi-se pro
pune prin acest amendament, acâsta nu 
ar însemna nimic măi mult, nimic mal 
puțin de cât că D-vdstre vâ credeți astăzi 
în drept a fi cu o vigilentă defiență în 
contra ori-cul ar mai veni să șâdâ pe a- 
câstă bancă. Ei bine, acest act de suspi
ciune ar fi o lovire în onestitatea și în 
demnitatea guvernului actual pe care noi 
nu o putem primi; fiind-că, avem cons
ciința că nu o merităm. (Aplause).

Din acest punct de vedere dar, nu pu- * 
tețl de cât să primiți cu deplină încredere 
declarațiunea ce facem că vom lua tdte 
măsurile putincidse spre a obține resul
tatul cel mai avantagios pentru Stat, și 
prin urmare să ne onorați, în privința 
esecutărei acestei legi, cu aceiași încredere 
ce ați bine-voit a ne acorda în privința 
concepțiunel ei. Trebue să seim cu toții 
a dovedi înaintea Europei că suntem un 
popor serios care seim să facem justițiă 
față cu aceia cari ati putut fi în stare să 
abuseze de posițiunea lor, ca să nu res
pecte nici instituțiunile acestei țări, nici 
propria lor demnitate; trebue să seim a 
dovedi că nu am ajuns la acel desolant și 
umilitor scepticism de a pune la îndoială 
ori-ce sentiment de probitate în societatea 
română, și să nu ne arătăm ătât de deca- 
Zuți în cât să ne fie târnă că acele ruși- 
nâse cașuri ivite cu câți-va nenorociți in
divizi ati putut lăsa o contagiune în con
tra căreia nu am putea lua destule măsuri 
de apărare. (Aplause).

Voci: închiderea discuțiunel.
D. președinte, L. Catarg!: D. Bla

ramberg, are cuvântul contra închiderel 
discuțiunil.

D. N. Blaramberg: Domnilor, mă 
mir cum D-vâstre voiți să închideți o dis
cuțiune care d'abia începe ?

Mă surprinde și mai mult acâsta când 
văd că d’abia am adus o propunere IU 
discuțiune, d’abia D. președinte al consi
liului ne-a făcut cunoscut că o combate 
și unii din D-vâstre, fără a auZi răspun
sul nostru la obiecțiunile băncei ministe
riale cereți închiderea discuțiunel? Acâsta 
nu este tot una cu a’și astupa urechile ?
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Și ce propunem safi apărăm noi ? Prin

cipiile elementare In materia de finance 
și de control: publicitatea și concurența.

La o asemenea cerere modestă ni se 
răspunde refusându-ni-se până și ondrea 
de a fi ascultați numai pentru câ propu
nerea ndstră nu este de gustul D-lui pre
ședinte al consiliului care a combătut'o 
fără a putea insă da un singur argument 
serios in favdrea respingere!.

Dar, D-lor, propunerea ndstră nu este 
dirigiatâ în contra D-lui președinte al con
siliului safi In contra veri-un altuia din 
colegii D-sale actuali. Ea este cu totul 
obiectivă. Ceva mal mult, declar că chiar 
efi dacă ași avea Însemnata ondre de a fi 
un consilier al Tronului și m’ași fi găsit 
pe băncile acelea, a’și fi considerat ca un 
dar funest, ca o cursă chiar, puterea dis
creționară ce mi s'ar oferi în materie de 
finance și de Împrumut și a’și respinge cu 
grabă acăsta favore, ce este ceva nu numai 
In detrimentul lucrului public, dar și In 
paguba mea și a reputațiunei mele.

Nu pdtecineva Îndestul dorica în nisce 
asemenea operațiuni bănesc!, în asemenea 
cestiuni delicate, să domnăscăscrupulurile 
și lumina cea mai mare ? Ș’apol dre pre
tențiunea ndstră este de a inova safi ce
rem pur și simplu ca regulele generale 
ale comptabilităței Statului să fie respec
tate într’o cestiune de milidne, cum se 
respectă în cestiuni chiar de sutimi de 
franci?

Ș’apol dre, suntem trimiși aci spre a 
da votul nostru In favdrea cutăruia safi 
cutăruia ministru? Safi suntem trimiși aici 
In Parlament pentru ca să controlăm se
ver tdte actele guvernului ori-care ar fi 
el ca să veghiem cu sfințenie la paza le
gilor și la buna administrațiune a banu
lui public? (5re suntem noi aci pentru 
ca să facem reguli și legi numai perso
nale ? Safi să discutăm consciincios totul 
și să luăm în tdte ocasiunile precauțiunile 
ce prudența și prevederea cea mai ordi
nară suggerâză ori-cărui om ?

Și dacă suntem aici ca să discutăm și 
să ne luminam, cum s'ar putea închide 
gura cuiva și cum am putea să acceptăm 
să fim Influențați in resoluțiunile ndstre 
de simpla Împrejurare că avem ca minis
tru pe cutare safi pe cutare persdnă a
greată safi neagreată de noi.

Apoi efi sunt cel ântâifi care nu am 
nimic de gis în contra onorabilitățe! D-luI 
Rosetti, precum nu am nimic de gis nici 
In contra persdnel a celor mai mulți din 
colegii D-sale pe cari îi știm și mă sti
mez și din car! mulți de amiciția cărora 
mă onorez chiar. EI o mai repet, afi tdtă 
stima mea. Propunerea mea cum v’am 
spus’o de la început este făcută în inte
resul dumnealor ca și al nostru. Dar când 
însă văd că se contestă dreptul Parlamen
tului, de a lua precauțiunl și garanții în 
materie chiar de plasamente <le împrumu
turi, nici nu mă mai uit cine e pe acea 
bancă, spre a protesta cu energie și nu 
’mi mai aduc aminte de cât că sunt aci 

un representant al națiunel și că nu 'ml 
e permis pentru ori și ce fel de conside- 
rațiune se sacrific măcar unul din dreptu
rile ei inviolabile și imprescriptibile. Ces
tiunea pusă ca o cestiune de așa voifi, așa 
fac, este o cestiune pusă în modul cel mal 
nenorocita Este iarăși a micșora cestiunile 
în cât de a reduce totul la o cestiune de 
cinste și de necinste. Nimeni , nu vă sus
pectă, dar nimeni iarăși nu vă crede mal 
presus de omenire și in afară de legile cari 
cârmuesc și garantez mersul regulat al lu
crurilor într'o societate. Dacă aș! fi mai 
bănuitor și n'ași avea buna opiniune ce am 
de ce! mai mulți din D-vdstre, bănuiala ce 
resistența D-^pstre pune la o cerere așa de 
drăptâ și de modestă ar deștepta în spi
ritul mefi, și care m’ar face să mă Încleș
tez și mai grozav, ar fi că pdte totul e 
deja consumat că pdte împrumutul e deja 
efectuat și că noi nu mai suntem în a- 
căstă ocasiune ca și în multe altele de cât 
simplu biurofi de înregistrare față cu un 
nofi fapt îndeplinit.

D. președinte al consiliului, Th. Ro
setti : Nu. Vă asigur.

D. N. Blaramberg: Atunci cugetați 
mai matur și primiți în chiar interesul 
D-vdstre propunerea ndstră în care nu e 
nimic care să pdtă sâ vă atingă, fie cât de 
departe—sunt destul de franc ca să vă gic 
tot-d’a-una limpede în față ce cuget—fără 
a alerga la subterfugifi. încă o dată vă 
repet propunerea ndstră conține un prin
cipii! a cărui aplicațiune strictă ași fi 
cerut-o cât pentru mine efi cel d'intăifi, 
chiar dacă ași fi unul din aceia ce șed pe 
bancă. D. Guriță,din spiritul D-sale găsi 
că mi-am ales cestiunea acăsta ca adversar 
politic, ântăifi, pentru câ n’am pretenția 
de și lucrul e la modă să fifi universal și 
să îmbrățișez cu privirea mea de vultur 
tdte ramurile serviciilor publice, tdte ra
murile activităței omenesc!. Am fost însă 
frapat, citind proiectul de putere discre
ționară ce vi se lasă ne fixându-se nici 
prețul minim al emisiune!, nici corec
tivul concurenței, ba nici chiar natura 
operațiuoel, și acăstă îngrijire este cu 
atât mal mare că singuri ați declarat că 
cu Bleichroder aveți învoială să nu mai 
faceți împrumut pe piața Berlinului în 
formă de rentă, dar că in altă formă s'ar 
putea dre cum menține monopolul în fa
vdrea tot a pieței berlineze. Rog să nu 
vedeți în acest amendament de cât ce am 
pus într'ănsul, salvgardarea drepturilor de 
control al țărei și respectul regulilor e
terne a unei bune gestiuni financiare, mai 
mult respectul legilor în vigdre. Noi cari 
ținem băerile pungei nu putem să lăsăm 
nimic la discrețiunea omului săfi dmeni- 
lor, nu putem abdica în mâna nimenul, 
dar nimenul!

D. președinte, L. Gatargi: D. preșe
dinte al consiliului are cuvântul.

Voci: Atunci discuțiunea continuă.
D. președinte, L. Gatargi: Când un 

ministru cere cuvântul, efi nu pot face 
alt-fel de cât să ’i-l acord.

D. președinte al consiliului, Th. 
Rosetti: Efi credăm că D. Blaramberg 
vorbeșce asupra cestiune! în fond; dar de 
dre-ce mi se spune că D-sa nu a vorbit 
de cât contra închidere! discuțiunel, efi 
nu am nimic de gis în privința acăsta; 
fiind-că Adunarea e care trebue să apre
cieze daca e bine ca discuțiunea Să con
tinue safi să se închidă.

— Se pune la vot închiderea discu- 
nei și resultatul Scrutinului e cel ur
mător : 

Votanți........................109
Maioritate absolută . . . * 55 
Bile albe . ......................... 56
Bile negre............................ *53

D. președinte, L. Catarg!: Aduna
rea a încuviințat închiderea discuțiunel.

—* Se pune la vot amendamentul D-luI 
N. Blaramberg, cu bile, dupe cererea a 
15 deputați, și resultatul scrutinului este
cel următor: 

Votanți..............• . 110
Maioritate absolută. ... 56 
Bile albe.................................42
Bile negre ....... 68

D. președinte, L. Gatargi: Aduna
rea a respins amendamentul.

— Se pune la vot art. 2 și se adoptă.
Se citesce art. 3.
D. C. Resu: D-lor, după părerea mea 

acest articol este răfi redactat și de aceea 
voifi să propun un amendament.

Iată ce gice acest articol:
„Biletele ipotecare, cari nu s'afi putut 

încă retrage de Banca națională a Ro
mâniei, se vor plăti în tehnen de un an 
de la promulgarea acestei legi, de către 
ministerul de finance. După trecerea a
cestui termen valdrea biletelor nerepre- 
sintate la plată rămâne în folosul Sta
tului.*

Vedeți, D-lor, că art. 3 creeagă o pres- 
cripțiune de un an în folosul Statului 
și în detrimentul detentorilor acestor bi
lete ipotecare. Ce sunt'vinovațl însă acel 
cari nu vor presență la plată aceste bi
lete în termen de un an să sufere acăstă 
prescripțiune care nu le-a fost pusă în ve
dere în giua când s’a făcut emisiunea a
cestor bilete ? Introducerea acestei pres- 
cripțiunl e curat și simplu un fel de spo
liere din partea Statului, în detrimentul 
detentorilor de bilete ipotecare. Rog dar, 
pe onor» Cameră ca pentru aceste motive 
să bine-voiască a admite amendamentul 
mefi, prin care propun suprimarea ulti
mului aliniat de la acest articol.

D. T. G. Nica: D-lor deputați, s'ar 
părea în adevăr că prin proiect, art. 3, se 
dicteză o paragrafie cam scurtă biletelor 
ipotecare, când se gice că ori cine nu va 
presinta în curs de un an de file de la 
promulgaraa acestei legi^ biletele la vis- 
terie, nu va mai primi în urmă echiva
lentul lor în numerar. Dar, D-lor depu
tați, să nu se uite o împregiurare. Aceste 
bilete sunt deja retrase din circulare prin 
legea constitutivă a Băncei.

Digitized by VnOOQie



352 DESBATERILE ADUNĂREI DEPUTAȚILOR 20 Decembre 1388
O voce : Nu tdte.
D. T. G. Nica: Bine-voiți a asculta 

raționamentul întreg și atunci a răspunde 
unul raționament întreg prin alt rațio
nament întreg. La constituirea Băncei na
ționale la 1880, s’a autorisat și s’a obli
gat Banca națională de a retrage din cir
culație tdte biletele ipotecare în termen 
de 4 ani de jile. Ea a și retras până aji 
bilete în valdre de 25.771.300 lei. A mai 
remas, prin urmare, în mâna publicului 
încă veri-o 200 și câte-va mii de lei.

Vedeți dar, că fixarea termenului de un 
an pentru rambursarea acestui rest de bi
lete ipotecare, nu este nimic alta de cât o 
nouă desceptare a publicului, ca ori cine 
care s’ar mai afla în posesiunea unor a- 
semenea bilete, să se presinte cu ele la 
visterie spre a primi echivalentul lor în 
sunător. Cine n'a avut timp de la anul 
1880 să le presinte până astăzi 1888 fi
nele anului la Banca națională spre a 
primi în locul lor bilete de ale Băncei, 
cine nu se va deștepta încă un an de jile 
până la 1889, spre a se presenta la mi
nisterul de finance să ia echivalentul, a- 
cel deținător de bilete nu sciți dacă să 
pdtă crede că se va mal presintă chiar 
dacă 'i-ațl decreta un termen de alți 9 ani.

Apoi, D-lor deputați, aceste titluri fi
duciare, nu pot să fie perpetuă și in infi
nit lăsate în mânele publicului. Trebuesc 
o-dată încheiate socotelile lor.

Este obicinuit, D-lor deputați, ca chiar 
aceiași monetă fiduciară, biletul aceleași 
Bănci, hârtia-monetă emisă de Stat în 
virtutea aceleiași legi, să fie retrasă din 
circulație dupe o sâmă de ani, și să fie în
locuită cu alta schimbându-se tipul din 
când în când spre a se împedica saâ a se 
îngreuia prin acesta afacerile.

Din timp în timp tdte Statele și băn
cile cari emit bilete, schimbă formatul 
lor, declarând pe cele vechi scdse din cir
culație și fără valdre, și pentru acâsta nu 
se pdte plânge nimeni o dată ce e deștep
tat prin o lege, anume discutată de Cor
purile legiuitdre votată și promulgată.

In realitate, D-lor Deputați, puteți 
presupune că acea parte din biletele ipo
tecare care nu s’a putut aduna de Banca 
națională în timp de 8 ani, numai există 
de cât pentru o minimă parte în circu
lațiune.

De sigur aceste bilete aii fost distruse 
prin incendii, saâ rupte, și s’a desființat 
cea mal mare parte, și prin urmare nu se 
vor presenta nici în cursul anului pe care 
’l acordă proectul.

Ve rog dar, D-lor Deputați să bine
voiți a vedea că acest termen de un an 
este de ajuns și să votați acest art. așa cum 
este redactat.

D. ministru de finance, M. Ger
mani : N’am nici un interes de a se pune 
termenul de un an și n’a fost nici o dată 
în intențiunea mea de a câuta prin mij
locul acesta să creez vre-un benefici fi în 
favdrea Statului.

E bine însă, de dre-ce din aceste bilete » 

ipotecare emise în 1887 n’a râmas aji tn 
1888 de cât mica sumă de veri-o 200,000 
lei, e bine să fie deșteptați deținătorii lor 
ca să vină la ministerul de finance să’și 
ia banii, pentru ca să se pdte o dată În
cheia acest compt și a nu rămânea In per
petuitate deschis.

Plata acestor bilete era fixată în ter
men de 4 ani de la emisiunea lor ; s’a 
mal prelungit acest termen Încă cu 4 ani 
cu ocasiunea instituire! Băncei naționale, 
și de aceea eh am crezut că încă un an 
ar fi de ajuns.

Crede insă onor. Cameră că nu e de a- 
juns nici acest termen ? Eii nu am nimic 
de jis; căci nu țiâ de loc să se folosâscă 
Statul român prin o presciâpțiune preci
pitată de la nisce omeni cari pdte că aâ 
fost Impedicați de o forță majoră a se pre- 
senta In timp de un an.

Tot ce ași ruga pe onor. Cameră este 
ca să fixeze un termen, fie de un an, 
fie și mai mult, numai să fie un termen 
dupe expirarea căruia să se pdtă Închide 
acest compt; căci dacă s’ar admite redac- 
țiunea onor. D-lui Ressu, atunci ministerul 
de finance va fi silit să țină 30 ani des
chis acest compt, precum și partea res
pectivă a ipotecelor pe moșiele cari ah 
fost afectate la asigurarea acestor bilete 
Încă pe 30 de ani. înțelegeți dar că acâs- 
ta n’ar fi nici util, nici practic. Vă rog 
dar să bine-voiți a fixa un termin, dacă 
voiți mai mare de cât un an, dar în tot 
cașul să fixați un termen.

D. președinte, L. Catargi: D. Nă
dejde are cuvântul.

D. I. Nădejde: Cedez D-lui Mortzun.
D. V. G. Mortzun: D-lor deputați, în 

cele jise de D. raportor s’a spus și tirmă- 
torea frasă, frasă care m’a făcut să iaâ 
cuvântul, s’a jis că: în urma anunțărei 
ce se va face că până într’un an de jile 
deținătorii acestor bilete, cari se retrag din 
circulație prin legea de față, dacă nu ar 
veni să le depună la casierii în schimbul 
altei monete trebue să ’I socotim că re
nunță de bună-voie în beneficiul Statului.

Apoi în urmă, D. ministru de finance 
ne jice că trebue neapărat fixat un ter
men, fie de un an, fie de 2, fie maximum 
de 3 ani, până în care termen trebue să 
se efectueze depunerea acelor bilete.

Eâ unul nu mă pot uni cu aceste pă
reri, pentru că nu toți cei cari posedă a- 
semenea bilete aâ să fie în stare de a avea 
cunoscința de ecâstă lege.

Nu trebue să uitați că în țăra ndstră 
o mare parte, cea mal mare parte din 
populațiune habar nu are de legile cari 
se fac.

Nu trebue să punem mult temeiâ 
pe înțelegerea statornicită, în chip tacit 
dar forte greșit că tote legile cari se 
promulgă, sunt cunoscute de întrega 
țără.

Dacă e vorba de dreptate, atunci acest 
lucru ar trebui să se ție în sâmă numai 
față cu noi, cel cu sciință de carte și cari 
suntem în curent cu nămolul de legi cari

se fac și se desfac, căci populațiunea ru
rală, țăranii, în cea mal mare parte, sunt 
străini de legile ce le facem și hotărîrile 
ce luăm.

Și prin urmare, venind la cașul de față, 
țăranii nesciutorl de acestă lege, el vor 
lăsa să trecă termenul hotărît și vor ră
mânea păgubași.

Eâ afirm că chiar mal jilele trecute am 
vâ jut la țărani bilete din acestea.

El string, cum jice românul, bani albi 
pentru jile negre, saâ alții bani de co
mand. ÎI string legați într’un colț de 
basma, ascunsă prin fundul unei lăji și 
închipuiți-vâ, ceea-ce se pdte, că prin a- 
cel bani ar fi și din aceste bilete, dre a- 
cei dmenl nu s’ar putea numi spoliațl de 
munca lor, de banul câscigat și adunat cu 
atâta amar și chin ?

Atrăgându-vâ luarea D-v6stre aminte 
asupra acestei stări de lucruri mâ unesc 
în totul cu amendamentul D-luI Ressu și 
vâ rog să bine voiți a’I vota.

D. D. Popescu : D-lor, eâ am luat cu
vântul pentru a susține amendamentul 
propus de D. Resu, pentru că în proiec
tul care se aduce înaintea ndstră se flxâză 
un termen de un an în care să se presinte 
biletele ipotecare a se plăti, și se cere tot 
de o-dată crearea unui benefîciâ de pres- 
cripțiune în folosul Statului.

Eâ sunt în contra acestei disposițiunl 
a proiectului de lege, pentru că ea nu 
este de cât o derogațiune de la dreptul 
comun, adică de la prescripțiunea prevă- 
jută în legea comptabilitățel generale a 
Statului, care jice că, atunci când se des
chide un credit pentru plata orbcăror da
torii ale Statului, prescripțiunea va fi de 
cinci ani și va curge din acel moment al 
deschidere I acelui credit.

Nu înțeleg dar pentru ce să fixăm noi 
un termen de un an pentru prescripțiune 
în cașul acesta, și să nu lăsăm dreptul co
mun, care este prevâjut în legea comp
tabilitățel generale a Statului.

Se jice că avem interes să lichidăm 
mai curând acâstă afacere și că de la 1880 
a trecut destul timp; mie mi-se pare că 
acestă obiecțiune nu este întemeiată, pen
tru că nefiind un paragraf în budget 
pentru plata acestor bilete, prescripția- 
nea lor nu putea curge de la 1880; astâjl 
se deschide un paragraf pentru plata 
biletelor ipotecare, și dar, prescripțiunea 
trebue să fie de drept comun și sa curgă în 
timp de cinci ani. . e ,

Așa dar, pentru că și D. ministru de i 
finance nu insistă mult asupra termenu
lui de un an, vâ rog să bine-voiți a primi | 
amendamentul propus, care nu este alta de I 
cât o consacrare a dreptului comun pre- I 
vâjut în legea comptabilitățel generale » I 
Statului. |

D. T. Nloa: La acest articol s'a mai I 
presintat următorul amendament: I

„Propunem ca termenul de un an să se I 
prelungâscă la trei anlu. I

G. Dem. Teodorescu, O. Sădu I
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G. Sândulescu Nănoveanu, A. Mavrodi- 
neanu, C. Pariana.

D. I. Lahovari: Am să propun și eti 
un amendament și vă rog, D-le președin
te, să 'mi dați cuvântul pentru a '1 des- 
volta.

D. președinte, L. Catargi: Aveți cu
vântul.

D. I. Lahovari: D-lor, iată amenda
mentul pe care ’l propunem și care cores
punde cu ideea onor. D. Popescu și o com- 
pleteză. Un termen de un an fiind, dupe 
părerea unanimă a Camerei, prea scurt, am 
găsit că termenul normal de 5 ani, con
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form cu legea comptabilităței generale a 
Statului, este acela care ar fi mal drept, 
și pe de altă parte răspundem și la dorin
ța D-lui ministru ca acest compt să nu 
fie în veci deschis.

Al duoilea, cestiunea care ne a suge
rat ideea de a completa amendamentul 
este acăsta: Pentru noi orășenii nu este 
nici un pericol, fiind-că suntem în curent 
de tdte aceste legi, și negreșit cei din o- 
rașe cari posed aseminea bilete se vor 
grăbi ca să le schimbe înainte de 5 ani; 
însă sunt țăranii, și eti cunosc acăsta din 
experiență; căci anul trecut un țăran'ml-a 
adus un bilet ipotecar, și D-vdstre sciți 
că țăranul când are ceva bani ’i pune în 
fundul lâ^ei și ’I păstrăză acolo; ei bine, 
acei dmeni nu citesc nici desbaterile nds
tre, nici nu cunosc legile, și dupe un an 
sati cinci s’ar pomeni că aceste hârtii nu 
mai ati nici o valore. De aceea, când am 
propus amendamentul pentru prelungirea 
termenului, am cerut tot de o-dată, ca 
ministerul de interne să aducă la cunos- 
cința locuitorilor din comunele rurale 
prin tdte mi^ldcele de publicitate, adică 
prin afișare la comună, sati citire în bise
rici a acestor disposițiuni, că aceste bi
lete 'și vor perde valorea dupe cinci ani, 
și că acel cari le ati să grăbăscă a le schim
ba la perceptori, ast-fel ca locuitorii rurali 
să nu fie expuși la nici o perdere.

D. C. Resu: D-lor, iată ce am să ob
serv asupra acestui amendament : Publi- 
cațiunile cari se vor face, vor aduce cea 
mai mare perturbațiune în populațiunea 
de la țără, fiind-că acei dmeni nu sciti să 
facă deosebirea între bilet ipotecar și bi
let de bancă, și ati să înțelăgă că nu mai 
ati valdre biletele de bancă de la cutare 
termen în colu. Ast-fel fiind, ei vor rămâ
nea la discrețiunea a o mulțime de spe
culanți de prin sate cari ati să le ia bi
letele de bancă pe nimic.

Vă rog dar să nu primiți acăstă dispo
sițiune, căci aveți să aduceți o mare ne
înțelegere și pagubă pe la țeră.

Este prescripțiunea prevăzută prin le
gea comptabilităței și prin urmare, acăstă 
lege fiind de drept comun, nu mai tre
bue nici o altă publicațiune.

D. I. Lahovari : D-lor deputațl, pro
pun un amendament prin care se prevede 
pur și simplu prelungirea termenului la 
5 ani; acăsta pentru ca să nu se facă o < 

confusiune în spiritul țăranilor; căci pen
tru el este greii de distins între biletele 
de bancă și biletele ipotecare. De aceea 
cred că este mai bine să propunem pur și 
simplu prelungirea termenului la 5 ani.

D. T. Nica: Acest amendament, prin 
care se înlocuesc pur și simplu cuvintele 
in termen de un an prin cuvintele în ter
men de 5 ani, a fost primit de unanimita
tea membrilor presenți ai comisiunei 
D-văstre și anume, D-nii Cozadini, Balș, 
Volenti, Balanolu, Economu și de către 
mine.

D. ministru de finance, M. Ger
mani : și eti primesc termenul de 5 ani.

D. președinte, L. Catargi : Cei cari 
ati amendament pentru trei ani ’l retrag ?

Voci: Da.
D. președinte, L. Catargi: Atunci, 

ne mai fiind nimeni înscris, pun la vot a- 
mendamentul D-lui Resu care este cel 
mai depărtat.

Voci : Acela n’are nici un termen și 
’l-a retras.

D. C. Resu : Amendamentul meii are 
termenul prevăzut de legea comptabili
tăței,... (Sgomot.) Vă rog să bine-voiți a 
crede că n’am uitat ceea-ce am scris. (în
treruperi.) Voiti, D-lor, să vă spun că 
dacă prin amendamentul ce am propus 
nu am prevăzut nici un termen, este că 
am înțeles dreptul comun, adică terme
nul de 5 ani; dar fiind-că este un alt a- 
mendament care prevede termenul de cinci 
ani, atunci mă unesc cu acela.

D. președinte, L. Catargi: Acel a- 
mendament fiind retras, avem numai un 
singur amendament care prevede terme
nul de cinci ani și pe care '1 primesce și 
D. ministru de finance.

— Se pune Ia vot amendamentul D-lui 
Lahovari, care prevede termenul de 5 ani, 
și se adoptă.

— Se pune la vot art. 3 ast-fel amen
dat și se primesce.

D. T. Nica: D. Pallade propune a se 
intercala ca art. 4 acest amendament:

„Art. 4. Disposițiunile lege! de față 
vor fi aplicabile dupe ce adunarea acțio
narilor Băncel naționale va renunța în 
mod formal la drepturile acordate prin 
legea de la ... . anul 1886.

G. D. Pallade, C. T. Grigorescu, Christu 
S. Negoescu, C. C. Dobrescu, C, Dobrescu.

D. G.D.Pallade: D-lordeputați, gu
vernul propune prin proiectul de față ca 
Statul să nu mal benefiicieze de termenul 
de 27 ani ce ’i acordă convențiunea sa cu 
Banca, pentru plata biletelor ipotecare, 
ci în termen cel mult de șese luni să plă- 
tăscă suma de 26.000.000, bine Înțeles, 
prin retragerea din circulație a 26.000.000 
bilete de bancă.

Vedeți dar că este vorba de un contract; 
guvernul propune ceva, ar trebui să fie 
alt cine-va care să accepte propunerea și 
bine ar fi ca ceea-ce dă unul și altul să 
fie echivalent. Dacă lucrurile stati ast-fel, 
dați-mi voe să mă mir de modul curios

în care se presintă acest proiect de lege. 
In el eti nu văd de cât o policitațiune ce 
facem Băncel naționale, de 6re-ce noi nu 
vedem consimțimântul celei de a duoa 
parte contractantă.

Când la 1885 guvernul D-lui I. Bră
tianu a adus proiectul de lege prin care 
cerea ca să se acorde Statului acest ter
men de 27 ani, a venit cu convențiunea 
Băncel ast-fel că aveam declarațiunea ei că 
primesce acel angagiament. In mod cu to
tul insolit însă ni se presintă astăzi acest 
proiect de lege, de ăre-ce nu avem adesi- 
unea Băncel la propunerea guvernului.

Noi nu seim, nu cunăscem într’un mod 
hotărît care este părerea Băncel națio- 
ționale în privința acestui proiect; nu a- 
vem de cât declarația D-luI ministru, de
clarațiune care nu mă edifică în deajuns, 
de ăre-ce ea nu obligă pe Bancă.

Nu dăr că prin acăsta voiti să combat 
în esența sa acest proiect de lege, țineam 
însă să pun în evidență modul neregulat 
în care el este presintat Camerei.

D-lor, am fost și eti unul din cei d'ân- 
tâiti care am cerut să se reguleze cu 
Banca cestiunea acăsta a biletelor ipote
care, dar am combătut la 1885 modul 
cum guvernul de atunci a resolvat acăstă 
cestiune, între altele, am combătut acel 
guvern pentru că prin proiectul săti de 
lege prelungind termenul de plată al bi- 
telor ipotecare, prelungea în același timp 
și privilegiul Băncel.

Am susținut, D-lor, că nu este bine că 
în mod incidental și tacit să prelungim 
privilegiul Băncel, de ăre-ce în tdte sta
tele, când a fost vorba să se acorde Ban- 
celor noui termene, tot-d’a-una s’a cer
cetat cu deamănuntul situațiunea lor, s’a 
controlat operațiunile, s’a făcut anchete 
și studii, exemplul ne ’l-a dat Francia, unde 
a fost însărcinat D. Rossi să facă un ra
port asupra Băncel și numai dupe ce s’ati 
făcut tdte aceste lucruri pregătitdre, nu
mai atunci în cunoscință de causă s'a ad
mis prelungirea privilegiului,* introdu
când și ameliorațiunele recomandate de 
experiență.

Cel puțin D. Ion Brătianu avea o scusă 
atunci pentru a acorda Băncii acăstă pre
lungire de privilegiu, căci D-luI gicea: A- 
cordăm Băncel acest privilegiti, de dre-ce 
pentru încărcarea Băncel cu biletele ipote
care, nu i se dă de cât l°/0.

Dar D-vostre plătiți biletele ipotecare 
scoțând din circulație 26.000.000 bilete 
de bancă, ce mai însămnă atunci menți
nerea prelungirel privilegiului până la 
1912? Va să ^ică ceea-ce D. I. Brătianu 
dădea Băncel ca preț pentru concesiune, 
D-vdstre dați ca darfărănicioconcisiune. 
Apoi ierte-mă D. ministru de finance a 'I 
spune că este prea indulgent cu Banca 
națională; D-sa, representantul financiar 
al guvernului, ’l văd prea bine-voitor 
pentru Banca națională. Sciti că Băncel 
’i convine grozav să scape de acel lest de 
26.000.000 bilete ipotecare, care pentru
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1 % zădărnicea o emisiune de 26.000.000 
bilete de bancă.

Dar dacă D. Brătianu a putut să im
pună Băncei să primescă greutatea bile
telor ipotecare pe un termen de 27 de ani, 
D-ta să nu poți face să renunțe la cei 12 
ani de prelungire a privilegiului, când 
D-ta pui acum pe Bancă In situația ce a
vea Înainte de prima convențiune ?

Am credința că nu sa tratat cu Banca 
Într’un mod hotărît. Am acăstă Încredere, 
că acționarii Băncei, când s’ar fi presen
tat un guvern decis cu propunerea de a 
reveni asupra convențiune!, ar fi primit 
să revină asupra întregei convențiuni, re
nunțând și ei la avantagiele obținute; 
căci Banca are tdte avantagiele, și nu pu
tea să ceră Statului un avantagifi care 
nu mai are causă. Ea astăzi se mulțumea 
cu 1 % Pentru cele 26.000.000 emise în 
basa stokului ipotecarelor D-vdstre. Prin 
legea de față ’I deslegați mânile și de aci 
Înainte emisiunea biletelor de bancă se 
va face numai basată pe stokul metalic 
al Băncei, ceea-ce profită mult Banca.

D. I. Lahovari: Banca primesce 
27.000.000 cari represintă biletele ipote
care. Prin urmare, Statul reintrând în po
sesiunea biletelor ipotecare le desființeză, 
le arde, neputând emite Banca bilete de 
cât în limitele prescrise de art. 32 din sta
tutele ei. (întreruperi.)

D. G. D. Pallade: D-lor, Banca as
tăzi are un beneficia de 1 % la emisiu
nea basată pe biletele ipotecare, D-vds- 
tre retrăgând, prin acest proiect de lege, 
26.000.000 din biletele de bancă, să nu 
credeți că aceste bilete, până la concu
rența întreitului stok metalic, nu vor re
veni în circulațiune, de dre-ce parte din 
biletele de bancă din cele 26.000.000, 
formâză agi o necesitate a circulațiune! 
pieței, și prin urmare, nu se vor retrage 
în definitiv tdte. (întreruperi).

Ințelegeți-vă cu D. ministru să vă lă- 
murescă, căci efi deja m’am înțeles și D-sa 
m’a înțeles. Deci dar, dacă se vor re
trage cel mult 10.000.000 vor rămâne 
15.000.000 la cari Banca va lua profitul 
ordinar, iar nu profitul de 1 %; și de aci 
nasce beneficii pentru Bancă cari se pot 
urca la 700.000 lei pe an.

Rog pe D. ministru de finance, mai 
apt în aceste explicări și mai convingă
tor pentru maioritate, să lămurăscă pe D. 
Lahovari asupra ideei ce am avut ondre 
să susțin înaintea Camerei, adică, că din 
punctul de vedere financiar Banca câștigă 
prin convenție de dre-ce nu se pot re
trage In definitiv din necesitățile circula- 
țiune! tdte acele bilete de bancă, cari se 
basâză pe biletele ipotecare, ci vor rămâ
nea cel puțin 10—15.000.000, cari vor da 
Băncei mal mult profit de cât cel de 1 %, 
care ’l are acum. Va să £ică acest punct 
neputând fi tăgăduit de nimeni care pri
cepe cestiunea, întreb: dacă dațl Băn
cei un avantagifi, și un avantagifi real, 
cum nu ați putut să cereți din partea ei 
renunțarea la termenul de 12 ani? De aceea 

cer guvernului să nu se opună la articolul 
ce propunem, de dre-ce efi am credință că, 
dacă Cameravoteză acest articol, legea nu va 
rămânea fără efect; am credință că acțio
nari! Băncei, cu tot acest articol, vor pri
mi legea pentru că sunt avantagil. Nu e 
bine ca să vă îndărătniciți într’un mod 
de a vedea pentru susținerea căruia, mi 
se pare, că D. ministru nu face cestie mi
nisterială ; căci nu e o cestie de esența 
proiectului de lege. Efi cred că D. mi
nistru de finance, când va avea la spatele 
săfi autoritatea Camerei, care e lege, când 
va ^ice acționarilor: iată în ce condițiuni 
primesce Camera să retragă de la Bancă 
biletele ipotecare, nu va putea să întâm
pine seridse obiecțiunl, de dre-ce propu
nerea ndstră e basată pe ^principiul just: 
’ți dafi ’mi dai. Sper că D. ministru, care 
scie fdrte bine să pledeze o cestie finan
ciară, va putea să convingă pe acționarii 
Băncei, car! *1 voteză în unanimitate ca 
censor, că diu momentul ce primesce un 
beneficifi, nu e drept, nu e echitabil să 
nu dea nimic în schimb.

Destul acăstă Bancă națională a fost 
mângâiată sub guvernul trecut; destul 
s’a gândit guvernul trecut să facă din 
Bancă operațiuni cari nu erafi de esența 
ei, numai în scop să mărăscă dividendele 
de unde profitafi favoriții regimului. 
Cundscem acei censor! cari se alegeafi 
fără să cundscă măcar operațiunile Băn
cei, și pentru acăsta sunt vinovațl și cei- 
alți censor! special! cari ^iceafi : votați; 
răspundem noi pentru dânșii.—Era înve
derat deci că guvernul avea interes pen
tru mar! dividende ; vă aduceți aminte că 
acăsta'a scandalisat chiar pe generalul Lec- 
ca, reposat, el care mult erta, el care nu era 
din acei cari gâtuiafi guvernul D-lul Brăti
anu la ori-ce moment, când a vă<jut opera
țiunile cu Banca națională, când a vă^ut 
prea multa cumetrie între guvern și Banca 
a venit și a spus : destul; ’ml pare răfi că 
n’a persistat până la finit cu cuvântul săfi, 
dar în fine a avut un moment de indig
nare. Ce? Voiți să mergeți pe aceeași 
cale?

Efi cred că la Banca națională a înce
put să fie a^i o altă atmosferă; cel puțin 
dupe cât e la cunoscința mea a început să 
se renunțe la acele operațiuni compromi- 
țătdre pentru Bancă, a început să se tindă 
a face din ea o adevărată instituțiune de 
credit în-Stat, dar nu o casă de căpătuială. 
Din acest punct de vedere rog Camera și 
pe D. ministru de finance că însuflețin- 
du-se de la echitate să primăscă acest ar
ticol și să mârgă cu curagifi înaintea 
Băncei să-1 susțină; căci acționari! nu pot 
să refuse. Afară de acăsta, proiectul de 
lege tot trebue să fie ratificat, și efi cred 
că cu acea ratificare va fi mal bine să fie 
pusă cestiunea în întregul săfi, și efi cred că 
nu veți fi refusați când veți cere renunța
rea la prelungirea privilegiului, pentru 
motivul că nu se cere ceva inechitabil și ceva 
ce justiția comandă să ni se dea. Acăsta 
o $ic, căci aștept momentul să se refor

meze Banca în fundamentele sale, și 
sunt sigur că a^i, ori-cât ați vrea să faceți 
binele, veți fi adesea-ori împiedicați de 
către acționarii Băncei naționale pe tim
pul duratei Băncii.

Ei pot să primăscă cestiunea etalonu
lui de aur pentru că o să le profite și lor, 
dar să vă vedem când va fi vorba să atin
geți avantagiile acționarilor, când va fi 
vorba să regulamentați operațiunile Băn
cei, atunci puteți fi siguri că nu mai pu
teți face acest lucru fără mare împie
dicare, până la expirarea privilegiilor 
Băncei.

De aceea efi aștept acăstă expirare; căci 
atunci efi cred că se va remedia radical si
tuațiunea actuală a Băncei.

Mă adresez dec! și Camerei și guver
nului, și vă rog să bine-voițl a primi ar
ticolul ce am avut ondrea a propune.

D. ministru al domeniilor, Al. La
hovari : D. Pallade nu’și a dat, se vede, 
încă destul de bine săma de economia 
acestui proiect de lege pe care ’l pro
pune guvernul. D-sa crede că e vorba de 
plata unei datorii de 26.000.000, ce Sta
tul aravea-o către Banca națională, și 
găsesce că se face Băncei un avantagifi 
imens de a i se plăti imediat și integral 
acăstă sumă pe care alt-fel nu trebuia să 
o primăscă de cât treptat până la 1912. 
D-sa ^ice : iată un debitor, care e Statul, । 
și un creditor, care e Banca; creditorul a
re să primăscă banii treptat în 24 de ani, 
debitorul plătesce imediat și, cu tote a- ' 
cestea, în schimbul acestui avantagifi i
mens de a ’i plăti imediat polița, D-vos- 
tre nu cereți nimic de la Bancă, nici chiar 
să renunțe la prelungirea privilegiului ce 
i s’a acordat prin legea votată în timpul 
ministerului D-lui I. Brătianu!

El bine, D-lor, acăsta e oilusiune com
pletă, e a nu ’și da sămă nici de ceea-ce 
s’a petrecut cu ocasiunea emitere! bilete
lor ipotecare, nici de ceea-ce se petrece 
astăzi, nici de ceea-ce s’a petrecut la fon
darea Băncei, nici de ceea-ce s’a petrecut 
când i s’a acordat prelungirea privilegiu
lui săfi. Discuțiune s’a făcut în destul de 
lungă asupra acestui proiect de lege, dis
cursuri s’afi ținut în timp de duoă ședințe, 
a vorbit în mal multe rânduri D. mini
stru de finance, a vorbit și mal mult D. 
Aslan care e special în acestă materie, 
și cu tdte acestea văd că nu s’afi risipit 
încă norii cari de la început întunecafi 
cestiunea, că mal e încă credința aceea 
că Statul ar avea să plătăscă ceva Băn
cei, ceea-ce este o erăre completă.

D-lor, ce sunt biletele ipotecare ? Căci 
văd că din nenorocire trebue să luăm lu
crul iarăși de la început. Biletele ipote
care afi fost un împrumut forțat ce a fă
cut guvernul D-lui I. Brătianu asupra 
publicului prin o simplă tipărire de hâr
tie monetă, fiind-că aceste biletele ip°" 
tecare nu erafi asigurate de cât pe o ipo
tecă în moșii de ale Statului, și ast-fe 
nefiind așezate pe un fond mobiliar F 
realisabil, ele se asâmănă fdrte mult cu
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hârtia monetă. Cine a dat banii ? Publi
cul, aceia cari afi primit in plată acele 
26.000.000 ca bani buni. Cine a încasat 
banii sunători in schimbul unor hârtii 
fără valdre reală ? Guvernul. Care a fost 
dobânda ?

In aparență n’a fost D. I. Brătianu care 
s’a lăudat de dibăcia acestei combinațiunl 
care '1 făcea să realiseze un împrumut de 
26.000.000 fără nici o dobândă; însă a- 
devărul sciți, Domnilor, care este ? Este 
ceea-ce am avut ondrea săspun când s’a 
făcut acestă operațiune, și ceea-ce am a- 
vut durerea să constat că s'a Împlinit în
tocmai precum o prevăzusem eiî când 
spuneam că dobânda acestui împrumut 
nu va fi nici de cinci, nici de șese, nici 
de Z©ce la sută, ci mult mai mare, că va 
fi un agio necalculabil care va costa gu
vernului Zecimi de milidne, și țârei pdte 
sutimi.

Când s’a înființat Banca națională, a- 
căstă datorie de 26.000.000 exista deja 
sub forma acelor bilete ipotecare, adevă
rat împrumut de Stat forțat, adevăra
tă hârtie monetă. Publicul dedese deja 
26.000.000, guvernul le încasase și arun
case deja pe piață hârtia sa drept bani. A- 
căstă datorie, cum vedeți, există cu totul 
independent de Înființarea Băncei națio
nale și noi astăZi vă cerem să o plătim. 
Iată dar la ce se reduce tdtă cestiunea, 
care ast-fel privită, este fdrte simplă.

Acum viii la intervențiunea Băncei, 
care putea să remână cu totul străină de 
acăstă afacere, pentru că creațiunea Băn
cei avea cu totul alt scop decât acela dea 
interveni In regularea datoriilor ce Sta
tul contractase până atunci; scopul înfi- 
ințărei ei era de a se da țărei o Bancă de 
scompt și circulațiune autorisată de Stat 
cu monopolul de a emite bilete de Bancă 
garantate până la a treia parte a emisiu
ne! prin un stok metalic, cari noi propu
neam să fie în aur și D. Brătianu a decis 
să fie în argint.

Dar ce a făcut D. Brătianu ca să În
curce Banca In acestă afacere, care nu in
tra câtuși de puțin în cercul atribuțiuni- 
lor unei Bănci de scompt și circulațiune? 
A pus un articol Ia sflrșitul legei, art. 30, 
în care se Zice că Banca va retrage din 
circulațiune In 4 ani acele 26.000.000 bilete ipotecare, Inlocuindu-le cu bilete de ale Băncei. Insă plata acestor bilete se va face treptat, proporțional cu vlnZarea 
moșiilor. Insă de cine? De Stat, prin vîn- 
Zarea proprietăților domeniale cari for- 
mafi garanția acestor bilete. Va să Z^ă 
Statul emitea acele 26.000.000 și tot el le plătea, vînZând domeniile sale, iar Banca nu servia de cât ca intermediar, ca un 
fel de casier plătitor, adică primind bani de la Stat debitor ca să ’l dea la public 
creditor. Acăsta este tdtă operațiunea.

Banca dar nu lua nici un angagiament 
de a plăti o datorie ce ’I era străină. Ea 
împrumută numai Statului tiparul săfi,ca 
să Zic așa, și înlocuia biletul ipotecar cu 
alt bilet pe care sta scris: Banca națio

nală a României. Insă resultatul acestei 
emisiuni a fost că, pe lângă biletele sale 
emise pe basa stokului metalic și a por
tofoliului și cari puteaiî să fie de trei ori 
mai multe de cât acest stok, se mai a- 
daogă și acăstă emisiune părăsită de 
26.000.000, care întrunită cu emisiunea 
cea normală, afi apăsat prea greii asupra 
pieței, creând o abundență de valută fidu
ciară în disproporție cu trebuințele ei, și 
dând nascere acestui răti ce se numesce 
agio.

D-lor, acăstă cestiune efi am avut ondre 
să o ridic chiar la înființarea Băncei și 
am Zis: înainte de a face la noi un in
stitut de credit care va opera cu moneta 
fiduciară, cu bilete de Bancă, ați face 
bine să retrageți din circulațiune și să plă
tiți imediat acele 26.000.000 hârtie mo
netă ; căci din concursul pe piață a emi
siune! de 26.000.000 cari rămân, și a 
emisiune! Băncei, care ar putea merge 
la 40 saîî 50.000.000, pliceam efi, dar 
care a mers la 90.000.000, se va grămădi 
atât de multă hârtie pe piață, în cât a- 
ceste hârtii, cari urmați să se contopăscă 
tdte la un loc in bilete de Bancă, se vor 
depreția și din acăsta va resultă un agio 
fdrte simțitor, ceea-ce s’a și întâmplat.

Să 'ml dați voe, D-lor, să vă citesc chiar 
cuvintele textuale pe cari le-am Z*8 
1880; căci sunt mulți profeți dupe întâm
plare, sunt mulți critici dupe nenorocire, 
mulți voinici dupe bătălie, dar de astă- 
dată veți vedea că profeția și critica au 
precedat evenimentele. Cred că Adunarea 
va bine-voi să asculte cuvintele pe cari 
le-am spus eiî, cel întâiti care am luat cu
vântul în discuțiunea legei Băncei.

Dupe ce D. Chițu a citit proiectul de 
lege al Băncei, ’mi aduc aminte că am 
așteptat veri-o Zece minute ca să văd în- 
cepându-se discuțiunea; căci vă mărturi
sesc că eti aveam dre-care sfială să vor
besc cel întâifi, nefiind prea competinte 
în asemenea materie, și când am văZut 
că nimeni nu ia cuvântul de pe băncile 
Parlamentului, 'mi-a fost rușine pentru 
țăra nostră să trăcă o lege de așa impor
tanță fără nici o discuțiune și am luat cu
vântul. Eiî am cerut retragerea acestor 
bilete ipotecare de 26.000.000 emise de 
Stat ca un împrumut pe săma lui și cu 
care Banca nu avea nimic de a face și 
iată ce am Zis atunci:

„D-vdstre sciți că atunci când o marfă 
este prea puțină în târg saîî pe o piață, pe 
un emporifi, cum Zice 1). raportator, dar 
efi doresc să fifi priceput, când dar o marfă 
este prea puțină în raport cu cererea, a- 
tunci valorea acelei marfe se sue; și vice
versa, când o marfă este prea multă în ra
port cu cererea, atunci valdrea ei scade.

„Ei bine, D-lor,când acăstă marfă, care 
în cestiunea nostră se numesce hârtia- 
monetă, va fi în disproporțiune cu trebu
ințele piețelor ndstre, atunci negreșit că 
acăstă marfă va scădea în raport cu marfa 
cea-altă care se numesce moneta de aur 

safi de argint și a cărei valdre safi agifi 
se va urca în proporțiune.

„D-lor, acăsta este o regulă nestrămu
tată, nu de economie politică, ci de bun 
simț.

„Prin urmare, cu cât veți pune în cir- 
lațiune mai multă monetă de hârtie, cu 
atât veți ridica prețul aurului și al ar
gintului, și ca exemplu v’ași putea cita 
alte țări ca Rusia, ca Austro-Ungaria și 
altele unde cel puțin dmenil de rând nu 
mai cunosc nici fața aurului, nici aceea a 
argintului, și când te duc! în Austria și 
dai un napoleon safi un galben austriac 
la un comerciant mic, se uită la el cu dre- 
care sfială și cere fiorinul de hârtie, fiind 
că el nu mai cundsce de ani întregi altă 
monetă. Voiți să aduceți România în a- 
căstă stare ?

„Și apoi propunem să se retragă ime
diat oiletele ipotecare din circulațiune îna
inte de a se înființa Banca.*

A duoa propunere a mea a fost acăsta:
„Banca să nu înceapă operațiunile sale 

de cât dupe ce guvernul va constata că 
Banca posedă în numerar metalic de aur 
valdrea acelor 20.000 acțiuni emise, adică 
10.000.000.“

Va să Zică, âncă de atunci, âncă de la 
înființarea Băncei am avut ondrea să pro
pun retragerea imediată a acelor 26 mi
lidne de hârtie monetă, de asignate ale 
Statului; și tot de o-dată să cer ca re- 
serva metalică a Băncei să fie în aur.

Ei bine, D-lor, ceea-ce nu s'a făcut 
atunci se propune să se facă astăZi.

D. prim-ministru și colegii D-lui mă 
ascultafi cu destulă nebăgare în sămă și 
dre-cum într’un mod cam glumeț; căci 
văd aci în discursul mefi :

„D. președinte al consiliului de mi
niștri, care 'mi face ondrea de a mă as
culta cu un zlmbet de indulgență nu va 
uita că în acăstă materie ca și în ori-ce 
alta este o regulă elementară și acea re
gulă elementară formulată de economia 
politică se chiamă regula ofertei și cere
rei, Voffre ei la demande.*

'MI aduc aminte și acum de atitudinea 
aprdpe disprețuitdre a marelui financiar, 
care se găsia atunci în capul ministerului, 
D. I. Câmpineanu, care 'mi răspundea cu 
un ton tot așa de puțin măgulitor cuvin
tele următdre, a căror valdre se pdte pre
țui astăZi:

„Acum, D-lor, în privința celei d’a 
duoa parte a argumentațiunei D-lui La
hovari, că țera se află astăZi inundată de 
monetă fiduciara, și că dacă pe lângă cele 
26 milidne bilete ipotecare cari sunt as
tăZi în circulațiune s’ar mai crea biletele 
Băncei, cari s’ar pune asemenea în circu
lațiune, prin înmulțirea acestor bilete 
s'ar ajunge la o depreciare a lor; ei bine, 
nu putem admite acăstă profeție, nu nu
mai pentru că tot-d’a-una profețiile ve
nite din acea parte nu afi fost exacte, dar 
efi cred că nimeni de pe banca sa de de
putat safi de ministru nu va veni să a- 
firme acăsta ca un axiom.“
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Iată modul cum guvernul de atunci 

răspundea la acele duoă proposițiuni pe 
cari le făcâm eti, cari cred că erati forte 
Înțelepte și pecari astăzi suntem obligați 
să le retnouim dupe atâția ani de o tristă 
experiență și dupe ce Statul a perdut cel 
puțin 20.000.000 din causa agiului, și țâra 
veri-o 100.000.000 și mai bine. Zlmbetul 
D-lui I. Brătianu de atunci, și sciința 
financiară a D-lui I. Cămpineanu ne ati 
costat acâstă mică sumă.

Acum, dupe timpul veseliei și al carnava
lului, vine timpul postului, dupe cheltuială 
vine plată; se vede că noi suntem destinați 
prin o sdrtă nenorocită a veni tot-d’a-una 
să lichidăm guvernele trecute și să plătim 
greșelele, risipele, ignoranța și înfumu
rarea lor; căci, dacă acei D-ni nu se cre
deați așa de mari financiari, și nu erati a
tât de disprețuitori pentru observațiunile 
bine-voitâre și prevă^ătore ale oposițiu
nel de atunci, pdte nu am fi In starea de 
astăzi și nu s’ar cere țărei enorme sacri
ficii ; căci enorme ati să fie sacrificiile cu 
cari vom avea să răscumpărăm acele gre
șeli ale unor îngâmfați. Da, D-lor, va tre
bui să facem sacrificii mari ca să scăpăm 
de agiți, și cum fdrte bine a observat D. 
Aslan, sacrificiul ce facem astăzi este un 
început al altor sacrificii ce vom fi nevoițl 
a mai face pentru a plăti sciința marilor 
dmeni cari ne ati guvernat. Plătim acum 
mal ântâiu 26.000.000 ce dăm în monetă 
sunătdre pentru acea monetă de hârtie a 
D-lor, vom avea a duoa plată care, cum 
£icea D. ministru de finance, se va urca 
la veri-o 10.000.000 pentru a transporta 
reserva metalică a Băncei, argintul în aur. 
Negreșit că aceste 26.000.000 sunt o da
torie a Statului român care trebue a fi 
plătită, însă pe care o plătim dupe ce ea 
ne a făcut tot răul, dupe ce ne-a costat ca 
agio de patru sati cinci ori acâstă sumă. 
Dar un lucru trebue să scie D. Pallade, 
că plătim acești bani publicului, iar nu 
Băncei. Banca nu este creditdrea Statului; 
ea nu este de cât un intermediar. Va gice 
D. Pallade că, dacă Banca n’a făcut de 
cât să împrumute stampila ei, de ce i s’a 
dat 1 la sută pe an numai pentru atâta 
lucru, și de ce i s’a prelungit privilegiul 
încă pe 12 ani ? Cu alte cuvinte de ce i 
s’ati dat aceste duoă avantage, pe când 
Banca în realitate nu era direct respon
sabilă față cu publicul pentru retragerea 
din circulațiune a celor 26.000.000 de bi
lete ipotecare, și în cele din urmă făcea 
Statului un serviciti fdrte mărginit ?

La acâstă întrebare a D-vâstre răspun
sul meti ar putea să fie fdrte scurt; ași pu
tea să vă ^ic numai atâta: întrebați pe 
D. Ion Brătianu pentru ce a dat Băncei 
aceste duoă avantagii ? Eti n’ași avea ce 
să vă răspund pentru că nici eti nu 'mi 
pot explica de ce pentru o afacere așa de 
puțin seridsă, ca retragerea din circula
țiune a biletelor ipotecare și înlocuirea 
lor prin bilete de Bancă, s’a dat Băncei a
ceste duoă avantagii.

Pentru tote acestea, întrebați pe D.

Brătianu, iar nu pe mine, pentru că eti 
nu pot să vă răspund nimic alt de cât că 
găsindu-mă în fața unei legi care pârtă 
pecetea Statului român, găsindu-mă în 
fața unui contract sinalagmatic încheiat 
între Statul român și Banca națională, 
sunt dator și nu pot face alt-fel de cât să 
respectez și legea și contractul pe care ea 
l-a ratificat.

Acum, D-lor, întru cât privesce avan- 
tagiul cel d'ântâiti, adică acel beneficiti 
de 1 % acordat Băncei, Banca renunță la 
acest avantagiti, dar la avantagiul cel de 
al duoilea, adică prelungirea monopolului 
săti, Banca nu vrea să renunțe; pentru că 
acționarii probabil nu ar consimți la un 
asemenea lucru care ar fi un act de abne- 
gațiune. Dacă D. Pallade, a cărui elocință 
este așa puternică, se însărcinâză să-I în
duplece, eti nu doresc nimic mai mult, și 
’I dati din partea mea deplina încuviințare. 
Eti însă nu mă simt în stare de asemenea 
minune și găsesc mal pe sus de slabele 
mele puteri de a lua asupră-ml să împing 
pe acționari la atâta desinteresare; dar 
târnă ’mi este ca și chiar onor. D. Pallade, 
cu tâtă elocință, cu tot talentul D-sale, 
nu va putea reuși a obține de la acționa
rii Băncei ca ei să renunțe la un așa de 
mare beneficiti pe care ’l-ati în mână și a- 
câsta pentru simplul motiv că banul nu 
are nici milă, nici inimă și nu se ia lesne 
dupe cuvinte patetice și dupe îndemnu
rile patriotice.

De mult timp s’a ^is și a rămas bine 
^is: Ce qui est bon ă prendre est bon ă 
garder, ce e bun de luat e bun de păstrat. 
Și cred că acționarii Băncei sunt pătrunși 
de bătrânâsca înțelepciune a acestei axi
ome.

Așa dar, fiind-că nu se mai pâte reveni 
asupra prelungirel terminulul concesiu- 
nei, prelungire pe care și eti împreună cu 
D. Pallade o blamez, nu urmezăde aci că 
nu trebue să facem nicl-un fel de altă îm
bunătățire a stărei de lucruri de care cu 
toții ne plângem, nu urmâză că nu trebue 
să încercăm a scăpa Statul român, comer- 
ciul român, de acâstă calamitate care se 
chiamă agio, nu urmâză că nu trebue să 
retragem, cu o oră mai curând, cele 26 mi
liâne bilete ipotecare sati echivalentul lor 
în bilete de Bancă, sub pretext că din a- 
câstă operațiune Banca ar trage un pro
fit pentru care ea nu ne dă nimic In schimb.

Nu are Banca un mare profit din retra
gerea acestor bilete; Băncei ’i este absolut 
indeferentă acâstă operațiune. Dar, fiind-că 
ea nici nu profită, nici nu perde, este evi
dent că pentru un beneficiti fdrte ipotetic 
pe care i l-ar arăta D. Pallade că are să ’I 
revină din retragerea biletelor ipotecare, 
Banca nu va renunța la un beneficiti real 
și fârte palpabil, care este prelungirea 
terminulul privilegiului săti pe 12 ani.

Prin ori-ce cas, D-lor, aceste discuțiuni 
sunt inutile, pe câtă vreme suntem legați 
printr’o convențiune. Vă declarăm că 
Banca nu renunță la acest avantagiti, și 
noi, față cu D-vâstre, nu suntem de cât, 

ca să ^ic așa, nisce raportatorl ai încer
cărilor ce am făcut și cari nu ati isbutit. 
Dar acâsta nu va să (Jică că trebue să 
respingem legea de față, care este de ne- 
apăraU trebuință, care are alt scop și care 
privesce, precum de mai multe ori am 
spus’o, o datorie a Statului către public, 
iar nici de cum o datorie a Statului către 
Bancă ; căci în acâstă afacere Banca nu a 
fost amestecată de cât în mod cu totul in
direct.

Cred că am răspuns destul de cate
goric la întrebările și la obiecțiunile 
ce mi le-a făcut D. Pallade, și pâte că și 
D-sa va fi satisfăcut cu aceste explicațiuni.

D. G. Pallade: Ba de loe nu sunt sa
tisfăcut.

D. președinte, L. Catargi: D. Pache 
Protopopescu are cuvântul.

D. Em. Protopopescu-Padhe: D-lor, 
eti gândesc că s’a discutat atât de mult 
asupra acestei cestiuni în cât nu a mai 
rămas nici un argument noti de adăogat.

Cei cari sunt în contra acestui proiect 
de lege, dic că Banca ar fi făcut un îm
prumut Statului, pe când, dupe cum a 
explicat fârte bine D. ministru al dome
niilor, Banca nu a făcut de cât să jâce un 
rol de intermediator, a luat de la public 
hârtia care se numesce biletele ipotecare, 
și a înlocuit'o cu biletele ei de Banca. 
Nimic mai mult, nimic mai puțin. Este 
un simplu schimb de hârtie. Nu puteți 
^ice că este un schimb de valori propriti 
<Jis; căci titlurile ipotecare nu aveati la 
spatele lor de cât imobile, nu aveati va
lori mobiliare cari să fi putut la timp, la 
împregiurări, să le soldeze, să le plătâscă 
când s'ar fi presintat detentorii cu acele 
bilete spre a li se da bani.

O voce: N’a făcut acâsta Statului ser
viciul unul împrumut?

D. Em. Protopopescu-Pache: N’a 
făcut Statului nici un serviciti, pentru că 
Statul la 1877 a făcut împrumutul în re
alitate, și astăzi Statul nu face de cât să 
lichideze acel împrumut; atunci ministe
rul a abusat, ca să ^ic așa, de autoritatea 
Statului ca să ia acești bani de la public, 
fără ca în realitate să-i plătâscă o dobândă 
regulată; a luat de la public bani și ’i-a 
promis să-i dea o dobândă de 10 %, care 
dobândă nici o dată nu s’a plătit. Iată ce 
a făcut guvernul D-lui Brătianu; căci în 
legea de la 1877 se ^icea că se emit bilete 
ipotecare în valâre de 27 de milidne cu 
condițiune ca dupe 6 ani să se retragă și 
să se plătâscă detentorilor la expirare 
10 % peste valârea reală; era dar un îm
prumut incasat ce făcea guvernul sub 
forma emiterel unei hârtii care era mo
netă de hârtie în realitate, și primul pro
iect care s’a presintat în Cameră, acel 
proiect nici chiar nu avea garanțiele pe 
cari în urmă le-a presintat în Senat re- 
posatul Vasile Boerescu; în urmă a ve
nit proiectul de lege cu tâte garanțiile 
acelea cari în adevăr ati făcut ca acele bi
lete ipotecare să aibă cursul care l'ati a
vut câți-va ani. In realitate însă, D-lor, 
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să fie bine Înțeles că Banca națională n’a 
făcut un Împrumut, ea a servit numai de 
intermediară, și astăzi Banca națională 
nu primesce valdre reală, bani de la gu
vern, ci primesce In schimb biletele Băn
cei cari represintând biletele ipotecare, 
Banca va trebui să retragă din circula
țiune o sumă echivalentă cu cele 27 de 
milidne; Banca va trebui să le ardă, 
pentru că ne având o contra-valdre 
dupe statutele Băncei, nu le mai pdte 
emite; Banca națională nu pdte să e- 
mită bilete de cât numai atunci când 
are un stok metalic In casă, ori, de vreme 
ce nu va avea nici stok metalic, nu pdte 
emite, ceva și mai simplu, guvernul va 
putea să dea Băncei biletele sale de Ban
că și va cere în schimb biletele ipotecare; 
bilete contra bilete, așa că Banca ne mai 
având în casă un stok metalic nu va pu
tea să emită de cât ceea-ce are drept dupe 
lege, adică o întreită valdre a stokului ei 
metalic.

La 1886 când Banca a luat asupră-și 
obligațiunea de a emite hârtia sa în locul 
biletelor ipotecare era nevoe să se consul
te acționarii pentru ca să emită o sumă 
de 26.000.000 ale sale, și trebuia acționa
rii să consimtă la acâstă emisiune care nea
părat că a trebuit să apese asupra circu- 
lațiunel, neapărat cu aceste 26.000.000 a 
crescut pletora, abundanța hârtiei pe 
piață.

D. G. Pallade: Nu sunt tdte pletoră.
D. Em. Paohe-Protopopescu: De un

de scii ? Trebue să ai o măsură dre-care; 
ori acâstă măsură e agiul, care ’ți spune 
că e o superabondanță de hârtie pe piață, 
dupe cum și când este agiu între argint 
și aur, acâsta dovedesce că publicul nu 
are trebuință de atâta argint cât e pe 
piață, și cu drept cuvânt D. ministru de 
finance v’a spus că agiul nu provine nu
mai din emisiunea hârtiei, mai provine 
încă și din prea multa turnare a argintu
lui ; s’a abusat de acest drept al Statului, 
de a pune stampila sa pe bucata de argint 
picând că valorâză cinci lei, și în realitate 
nevalorând acest preț. Evident că publi
cul n’a primit acâstă circulațiune de cât nu
mai întru cât *1 înlesnea relațiunile sale 
comerciale; îndată însă ce nu a mai a avut 
nevoe pentru înlesnirea daraverilor sale, 
acel argint a fost înlăturat și prin urma
re fiind o superabondanță de acâstă mo- 
netă, numai de Cât agiul s’a ivit.

Cât pentru proiectul de lege ce votăm 
astăzi) negreșit că el nu va fi în măsură, 
dupe cum însu-și D. ministru de finance 
v’a spus-o, să stîrpâscă imediat și cu desă
vârșire agiul; fiind-că nu aceste 26.000.000 
numai constituesc pletora, ea de sigur că 
e și mai mare și de aceea D. ministru de 
finance a că- trebue să se ia și alte mă
suri, pe cari de altminteri guvernul e 
gata să le propună.

Așa dar, D-lor, ce convențiune am avea 
să mai încheăm noi cu acționarii Băncei 
naționale, când in realitate nici nu le ce
rem veri-un sacrificii, nici nu le acordăm 

veri-o favâre ? Ei putem să Z^m că ai 
făcut un sacrificii când s’a încheiat con- 
vențiunea aceea care obliga pe Bancă a 
mai încărca circulațiunea biletelor ei cu 
cele 26.000.000 ce să substituia^ bilete
lor ipotecare și pentru acel sacrificii el ai 
cerut în schimb prelungirea privilegiu
lui, AstăZI însă noi nu facem de cât 
să stingem acele bilete cari fiotâză pe pia
ță în comptul biletelor ipotecare.

Ceea-ce face guvernul dar astăzi e un 
act de bună credință și onestitate. Guver
nul dovedesce publicului, că Înțelege a 
plăti chiar acele datorii cari ai fost con
tractate, ca să Zic așa, prin surprindere; 
căci publicul s’a așteptat că acele hârtii 
ipotecare să fie plătite la terminul de 6 
ani, și cu tdte acestea n'ai fost plătite 
nici la 8 ani, mai prelungindu-se încă ter
menul cu o sumă de ani. Astăzi guvernul 
vine să spună: voesc ca guvernul actual 
să dea satisfacțiune acelora cari ai avut 
încredere în guvernul de la 1877 plătind 
astăZI datoriile Statului contractate a- 
tunci.

De aceea mi se pare că amendamentul 
propus de D. Pallade e cu totul inutil și 
nu are nici o rațiune de a fi.

Un alt cuvânt puternic care vine în 
sprijinul celor cari resping acest amenda
ment, este că, dupe regulile în genere 
admise, plata înainte de termen pdte fi 
în avantagiul și al debitorului și al cre
ditorului ; de multe ori însă e numai în 
avantagiul debitorului. Or, în special, e 
un avantagifi pentru creditor ca termenul 
să subsiste? Nu. Prin urmare, nefiind nici 
un interes pentru creditor de a manține 
termenul ce s’a stipulat, debitorul se pdte 
achita cu tdtă înlesnirea și chiar fără 
consimțimântul creditorului; căci 'I dă 
banii și ’l silesce să ’i primâscă.

Acel 1 la sută nu este un beneficii!! 
real pentru Bancă, el constitue numai 
plata operațiunilor de tresorerie ale Băn
cei ; căci ea trebue să aibă funcționari 
cari să privegheze asupra strîngerel ce
lor 26.000.000 de bilete ipotecare și să 
nu plătâscă alte hârtii de cât pe acestea, 
ori de câte ori se presintă cine-vala gui- 
chet cu dânsele. Deci în interesul de a se 
ridica din circulațiune cele 26.000.000 cari 
apasă asupra creditului săi, va fi bucu- 
rdsă Banca să primâscă de la guvern su
ma acestor bilete de bancă dând în schimb 
biletele ipotecare ce le ține în casă, cari 
de altminteri presintă și un dre-care peri
col ; căci în cașul când ar fi o panică pe pia
ță și s’ar presintă detentorii de bilete la 
Banca națională ca să fie plătiți, ea nu va 
avea în deajuns argint ca să le plătâscă. 
Prin urmare. Banca, departe de a vedea un 
desavantagii pentru dânsa în acâstă lege, 
din contra va găsi că ’I este fdrte avanta- 
gidsă; căci o va scăpa de un pericol ce 
dintr’un moment în altul ar putea-o a- 
menința. Cred dar că e bine să primim a- 
cest proiect de lege. (Aplause).

Voci: închiderea discuțiunei.
D. președinte, L. Catarg!: D. Aslan 

are cuvântul contra închidere! discuțiunei.
D. N. C. Aslan: Vă rog, D-lor, să în

găduiți să cer de la D. ministru de finance 
să lămurâscă întrebarea D-lui Pallade. 
D-sa ’și închipuesce, că dupe declarațiu- 
nile ce s’ati făcut, nu se vor retrage din 
circulațiune de cât Zece milidne.

Bine-voiască D. ministru de finance a 
asigura pe onor, meii amic D. Pallade, că 
guvernul face acâstă operațiune ca să re
tragă 26.000.000 lei, bilete de Bancă cari 
s’ati emis pentru a se plăti împrumutul 
făcut în bilete ipotecare.

Bine-voiască dar D. ministru a da a- 
câstă asigurare D-lui Pallade.

D. T. Nica: Amendamentul D-lui Pal
lade, comitetul delegaților *l-a respins în 
unanimitate.

— Se pune la vot amendamentul D-lui 
Pallade și să respinge.

Se citesce art. 4.
D. ministru de finance, M. Ger

mani : D-lor deputați, cred că în urma 
prelungire! termenului de 5 ani pentru 
retragerea biletelor ipotecare, ar fi bine să 
autorisațl pe ministrul de finance, în ar
ticolul din urmă al legei, ca biletele e- 
xistento astăzi la Bancă să le ardă îndată 
ce le va retrage, ca să nu fie silit să le 
țină 5 ani; iar cele cari rămân în circu
lațiune să se ardă pe măsură ce vor intra.

D. Gr. Chrisenghi: D-le președinte, 
am a propune și ei următorul amenda
ment :

„Dupe rambursarea biletelor ipotecare 
astăzi existente la Banca națională, ele 
se vor arde de o comisiune compusă din 
delegați ai curței de compturi și ai mi
nisterului de finance.

„Biletele ipotecare rămase în circula
țiune afară de Bancă se vor arde aseme
nea, pe măsură ce vor intra?

Gr, Chrisenghi, I. C. Negroizi, V. G. 
Peiu, D. A. Laur ian, E. Mavrocordat, I. 
Lahovari.

D. Em. Protopopescu-Pache: D-lor, 
ei vă rog să bine-voiți a modifica acest 
amendament, în sens ca biletele să nu se 
ardă de cât dupe expirarea termenului de 
5 ani, și iată pentru ce.

S’a ^is adese-ori că s’ati emis mai 
multe bilete ipotecare de cât cele prevă
zute prin lege și se pâte ca în cursul ce
lor 5 ani să se presinte pentru a duoa 
dră unele bilete la plată, așa că, daca 
cele d'ântâii se vor fi ars, nu se va mai 
putea constata cari sunt cele adevărate.

Acâstă cestiune este o cestiune de con
trol, și vă rog să primiți modificarea a- 
mendamentului în sensul acesta.

D. președinte, L. Catarg!: D-lor 
deputați, D. Chrisenghi a retras amenda
mentul D-sale, și s'a depus un alt amen
dament.

D. T. Nica: Iată noul amendament 
propus de D. Pache-Protopopescu și alții, 
și care sună ast-fel:

„Dupe rambursare biletele ipotecare 
se vor perfora imediat și se vor arde, dupe 
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expirarea termenului de cinci ani, In pre- 
sența unei comisiuni compuși din dele
gați ai curței de compturi și ai ministe
rului de finance.

Em. P. Protopopescu, A. G. Hinna, C. 
Miclescu, A Simu, C. Popovici N. Nico
rescu, C. D. Gabunea, G. Bobeica.

Comitetul delegaților a primit acest a
mendament.

— Ne cerând nimeni cuvântul se pune 
la vot amendamentul D-lui Pache-Proto- 
popescu și se primesce.

D. președinte, L. Gatargi: Acest a
mendament a Înlocuit art. 4.

— 8e pune la vot proiectul de lege în 
total cu bile și resultatul scrutinului este 
cel următor:

Votanți.................................... 98
Maioritate absolută... 50
Bile albe................................ 80

* negre contra • ... 18
D. președinte, L. Gatargi: Adunarea 

a adoptat proiectul de lege.
D. C. Bobeica: Cer cuvântul, D-le pre

ședinte.
D. președinte, L. Gatargi: Aveți cu

vântul
D. G. Bobeica: Acum dupe ce s'a vo

tat in total acăstă lege, sunt sigur că D. 
ministru va veni cu un proiect de lege 

pentru reforma Băncei naționale, și în
tr’un asemenea cas, l'așl ruga să bine- 
voiască a prevedea și creearea unei sucur
sale a băncei la Botoșani....(Sgomot).

D. președinte, L. Gatargi; Nu pu
teți discuta acum acăstă cestiune. Faceți 
dacă voițl, o propunere.

— Acum la ordinea $ilei avem mal 
multe credite.

— D. I. Bădulescu, raportorul comi- 
siunei financiare, dă citire următorului 
raport și proiect de lege:

Domnilor deputați,
In budgetul de cheltueli al regiei mo

nopolului tutunurilor a fost alocată suma 
de lei 650.000 pentru plata lucrătorilor 
In fabrici; din acăstă sumă s'a cheltuit, 
in timp de 9 luni, suma de lei 512.000; 
dacă am calcula pe lună, ar da ca chel- 
tuiți lei 57.000, pe cănd din restul de 
138.000 nu s'ar mai putea cheltui lunar 
de cât 46.000, adică cu 11.000 lei mai 
puțin de cât s’aii cheltuit.

Sporul acesta de cheltueli este justifi
cat prin sporul fabricatelor regiei, dupe 
cum resultă din adresa D-lui ministru de 
finance.

De aceea, comisiunea financiară, în șe
dința sa de la 29 Noembre a. c., aprobă 
creditul suplimentar de lei 30.000, și vă 

rogă să bine-voiți a'l legitima și D-v<5stre 
prin votarea alăturatului proiect de lege.

Raportor, Itin I. Bădulescu.

PROIECT DE LEGE
Art. I. Se aprobă creditul suplimentar 

de lei 30.000 deschis de guvern pe săma 
budgetului regiei monopolului tutunuri
lor, conform art. 24 și 25 din legea 
comptabilităței generale.

Art. II. Acest credit se va înscrie prin 
compturi pe săma exercițiului 1887—88 
și se va acoperi din fondul prevăzut prin 
budgetul regiei monopolului tutunurilor 
pentru asemenea credite.

— Ne cerând nimeni cuvântul în dis
cuțiune generală, se pune la vot luarea 
în considerare a proiectului de lege și 
resultatul scrutinului se declară nul, ne 
mai fiind Adunarea în numărul cerut de 
regulament.

— Ședința se ridică la orele 5 și jum., 
anunțându-se cea următăre pe a doua $i 
14 Decembre.

Rectificare. — In discursul D-lui M. 
Kogălniceanu din ședința de la 7 Decem
bre, publicat în Monitorul oficial No. 18, 
la pag. 274, col. II, rândul 39, în Ioc de : 
La banchetul dat de Cameră cu acăstă o- 
casiune, să se*cităscă : „La banchetul dat 
de comună cu acăstă ocasiune.*

IMPRIMERIA STATULUI. Director, ALEXANDRU PBNCOVICI.
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No. 22.

ADUNAREA DEPUTAȚILOR

Ședința de la 14 Decembre 1888
Președința D-lui președinte’Zasmr Ca- 

targi, asistat de D-nii secretari 6 Dem. 
Teodorescu, A. Hinna, I. Lecca și U.Bol- 
descu.

— Ședința se deschide la ora 1 dupe 
amiagi.

— Presenți 138 D-ni deputați.
— Nu răspund la apelul nominal 35 

D-ni deputați și anume :

Bolnavi:
D-nii G. Em. Lahovari, A. Peșiacov, 

I. Negulicl.

In congeăiii:
D-nii D. Alexandrescu, I. Cincu, I. De

metriad, V. Dimitropolu, E. Sturdza.

Fără arătare ăe motive:
D-nii C. Bădulesu, G. Burghelea, T. 

Busdugan, T. Ealimaki, G. Gr. Cantacu- 
zino, P. Cernătescu, Gr. Constantinescu, 
G. Drăghici, A. Enacovici, P. Ene, L. 
Goilav, N- lonescu, M. Marascu, A. Ma- 
vrodinânu, M. Pacu, G. D. Pallade, Gr. Pău- 
cescu, St. Pleșia, N. 0. Sâveanu, T. Si- 
lion, C. Stroici, D. A. Sturdza, V. Vlă
doianu, N. Volenti, I. Isvoranu, V. Pogor.

— Sumarul ședinței precedente se a- 
probă.

— Se acordă congedifi D-lor V. Dimi
tropolu, Ion Cincu, Ion Demetriade și 
Aug. Peșiacov.

— Se trimit la comisiunea de petițiuni: 
petițiunea D-lui D. Sc. Miclescu, a D-lui 
Ernest Teodoru, a D-lui Gr. lasinski, a 
mai multor locuitori din comuna Braga- 
diru, județul Teleorman, a mal multor 
locuitori din comuna Slobozia-Zorilenil, 
județul Tutova și a mai multor locuitori 
din comuna Studina, județul Romanați.

— Se trimite la comisiunea de indige
nat petițiunea D-lui Rudolf H. Ulrich.

— Se depune raportul comisiunel fi
nanciare asupra proiectului de lege rela
tiv la legitimarea creditelor extraordinare 
și suplimentare deschise de guvern în 
exercițiile 1887—1888 și 1888—1889 în 
lipsa Adunărei, și 12 raporturi ale comi
siunel de indigenat asupra naturalisărei 
D-lor: losef Schinabek, G. Stefanide, I. 
Poruțiu, C. Sterie, N. Macelariu, C. An- 
driopol, I. E. Popa, N. H. Stinghe, H. 
Ulrich, I. M. Ciopală, I. Gheorghiu și H. 
N. Petropolu.

— Se comunică nota președenției con
siliului de miniștri prin care se aduce la 
cunoscință D-lor deputați că de la 1 Ia
nuarie stil noii 1889, permisele albastre 
de liberă circulațiune liberate D-lor de
putați de către direcțiunea căilor ferate, 
vor fi valabile și pe liniile sechestrate ale 
companiei Lemberg-Cernăuți-Iași.

— Se comunică petițiunea mai multor 
comercianți din capitală prin care mulțu
mesc Adunărei pentru votarea proiectului 
de lege relativ la creditul de 26.000.000 
lei pentru retragerea biletelor ipotecare 
de la banca națională.

— Se trimite la comisiunea financiară 
proiectul de lege relativ la deschiderea 
unul credit suplimentar de lei 50.000 la 
art. 52 din budgetul ministerului de in
terne.

— Se trimit la comisiunea de indige
nat proiectele de lege pentru naturalisa- 

! rea D-lor Ion Munteanu, B. S. Grebeanu, 
! N. S. Grebeanu, luliu Neuman, M. Pascal 

și I. Lazăr.
D. președinte, L. Catarg!: D-lor, 

fiind-că nu este încă presinte nici un domn 
ministru, și fiind-că la ordinea gilei a 
secțiunilor sunt mal multe lucrări urgente, 
vă rog sâ trecem a lucra în secțiuni până 
la ora 3, și apoi vom ține ședință publică.

Voci: Da, da.
—Adunarea trece a lucra în secțiuni.
—La redeschiderea ședinței D. vice

președinte N. Blaramberg, ocupă foto
liul președenției.

— D. ministru dl justiției, Gr. Ver
nescu, comunică Adunărei proiectul de 
lege prin care se fixeză un termen de 6 
luni, în care să se ceră de la tribunalul 
Brăila reînouirea inscripțiunilor ipote
care și a privilegielor asupra imobilelor 
rurale și urbane din județul Brăila.

— Adunarea, dupe propunerea făcută 
de D. ministru, încuviințeză a se trimite 
de urgență la secțiuni acest proiect de 
lege.

D. vice-președinte, N. Blaramberg: 
Acum la ordinea <jilei avem interpelarea 
D-lui Dimitriu, adresată D-luI ministru 
de interne.

D. Dimitriu are cuvântul.
D. I. T. Dimitriu: D-lor deputați, este 

mai bine de duoe septemânl de când am 
anunțat o interpelare D-lui ministru de 
interne în ceea-ce privesce, în mod gene
ral, administrațiunea județului Vlașca, și 
dacă până astăzi n’am desvoltat interpe
larea mea, D-vdstre scițl cu toții că causa 
a fost, pe de o parte, fiind-că D. ministru 
de interne a lipsit, și pe de altă parte, fiind
că la ordinea ^ilei am avut alte legi mai 
importante, se vede, de cât interpelarea 
ce voiam să o desvolt înaintea D-vostre.

D-lor deputați, înainte de a începe cu 
desfășurarea interpelărei mele adresată 
D-luI ministru de interne, sunt dator să 
ve fac D-vdstre cunoscut, căci pdte că 
mare parte din D-vdstre nu sciU că po
sițiunea mea, față cu acestă interpelare, 
relativă Ia administrațiunea județului 
Vlașca, este fdrte grea, pentru că, trebue 
să scițl cu toții, prefectul actual al jude
țului Vlașca, care se chiamă Efrem Ger
mani, are trei rude în minister și acele 
rude sunt: antei Ci, președintele consiliu
lui ; al duoilea, ministrul domeniilor, și al 
treilea, este un alt Germani, care se 

chiamă Menelas Germani, ministrul fi- 
nancelor... (Ilaritate, întreruperi).

Rog pe D. președinte al partidului vo- 
iagior să 'mi dea și mie parte de cuvânt, 
ne mai întrerupându-mă.

D-lor deputați, ori cât ași fi ei de e- 
locuent și oricât de puternice ar fi argu
mentele ce le-ași aduce înaintea D-vds
tre, totuși, prin împregiurarea gravă că D. 
Efrem Germani, prefectul de Vlașca, se 
găsesce înrudit cu aceste trei persdne cari 
fac parte din minister, nu sper să ajung 
la un resultat satisfăcător pentru intere
sele acelora ce m'ai trimis aci.

De aceea, vă rog, ca cel puțin D-vdstre 
să fiți cu bună-voință față cu mine, miti
telul lancu Dimitriu (ilaritate), alesul 
iar nu numitul colegialul al duoilea din 
județul Vlașca; și când $ic alesul, D. pre
ședinte al consiliului de miniștri, care este 
față, vă pdte mărturisi că efi sunt în ade
văr ales de colegiul al II-lea din județul 
Vlașca, iar nu numit... (Sgomot, întreru- 
peri).

Voci: Toți suntem aleși.
D. I. Nucșoreanu: Cer cuvântul.
D. I. T. Dimitriu: Rog pe acel cari s'afi 

crezut atinși prin aceste expresiunl ale 
mele să mă ierte; și mă grăbesc a declara 
că efi n’am venit în Camera acăsta nici ca 
să atac pe cine-va, nici să mă fac mal pro
copsit de cât alții....

D. I. Nucșoreanu: De ce nu te al a- 
les și sub guvernul D-luI Ion Brătianu ?

D. I. T. Dimitriu: Când ’|i voifi explica 
de ce nu m’am ales efi și te al ales D-ta, 
vei vedea că nu ’țl-ai găsit omul, D-le 
președinte al partidului voiagior.

D-lor deputați, încă o-dată, vă rog, să 
fiți cu luare aminte, pentru că efi nu am 
luat cuvântul de cât ca să vă arăt marea 
nedreptate ce se face județului Vlașca, de 
când, avem nenorocirea să fie în capul ad
ministrațiunei acestui județ D.Efrem Ger
mani, și că sistema de destrăbălare și jaf 
contra căreia noi în timp de 12 ani ne-am 
ridicat și am protestat, sistemă care ne-a 
făcut să ne plângem contra guvernului 
Ion Brătianu continuă și a^i în urma in
terpelărei ce am adresat D-lui ministru 
de interne. Pentru acest cuvânt mă adre
sez mai cu semă acelor cari afi făcut parte 
din partidul liberal conservator, și cari, în 
adevăr, la localitățile unde s’afi ales, afi 
luptat în timp de 12 ani, spre a pune un ca
păt acelei nenorocite sisteme, și rog pe acei 
D-ni cari se consideră ca făcând parte din 
partidul conservator, ca, văzând faptele ce 
se petrec la Vlașca și în întregațerâ, să fie 
de acord cu mi ne și să pună o întrebare gu
vernului în sensul acesta: Este otărît gu
vernul să ia măsuri de a face ca relele de 
cari a suferit țâra tn timp de 12 ani să 
înceteze, ori are de gând să continue pe 
calea D-lui Jon Brătianu ? Căci în cașul 
acesta, efi, de și sunt membru al partidu
lui liberal conservator, voifi trece mai bi 

। ne alături cu socialiștii, decât să mai ră
mân într’un asemenea partid. (întreru
peri, ilaritate). Rog pe D. Nica să nu

Digitized by VnOOQie



360 DESBATERILE ADUNARE! DEPUTAȚILOR 22 Decembre 1888
prea rida. D-sa ar face mai bine să ’șl 
dea sâma de modul cum a venit In Ca
meră. (întreruperi). Dacă te cre^i năpăs
tuit, D-le Mica, și în drept a cere scuse, 
atunci trebue să dovedesci Camerei că ai 
venit pe pdrta mare, iar nu pe ferâstră.

D. T. Ni ca: Cer cuvântul.
D. I. T. Dimitriu : D-lor deputați, am 

vă^ut că de pe banca ministerială, cu o- 
casiunea proiectului de răspuns la Mesa
giul Tronului, când D. Panu a avut cu
vântul, Excelența sa D. Carp, ministrul 
afacerilor străine noă tutulor ne a <Jis 
că în ceea-ce privesce politica din afară a 
țărei românesc! nu prea ne cade dreptul 
să vorbim; că acâsta este o cestiune ma
re, și că nu toți miniștrii sunt în drept 
să se ocupe de dânsa. (Ilaritate). Eâ, în 
cât mă privesce, declar că acest argument 
al Excelenței sale ministrului de externe, 
de și fac parte din partidul liberal con
servator, nu ’l primesc, și sciți de ce ? ... 
Pentru că sciti că politica exteridră, cu 
tdte aerile cari și le dă D. Carp, sciă că 
ea se face de o altă persdnă sus pusă, nici 
de cum de Excelența sa D. Carp. Celor că
rora m’ai! ales pe mine, eti nici o-dată, în 
timp de 12 ani de nu am SPUS c& 
Ion Brătianu, ca ministru, voesce sâ vin^ă 
țâra nemților sati muscalilor, ciargumen- 
tațiunea mea a fost tot-d’a-una că sub 
guvernul lui Ion Brătianu, funcționarii, 
începând de la vâtășel și până la prefect, 
furati până și găinile dmenilor de prin sate, 
ceea-ce de tdtâjumea se recunoscea câ este 
un adevăr, și pentru că eti spuneam numai a
devărul alegătorilor mei, de aceea și ei m’ati 
ales deputat, contra voinței D-lui Efrem 
Germani, prefectul atât de mult iubit de 
D. președinte al consiliului. Și aci găsesc de 
trebuință a vă face o sinceră mărturisire. 
Vă rog, D-lor, sâ nu credeți că prin a- 
câstă interpelare voesc să 'mi fac popula
ritate sati să 'mi pregătesc tărâmul pen
tru noui alegeri, că visez să fiți reales. 
Ferâscă Dumnezeu ! Și cu atât mai puțin 
m’am putut gândi la un asemenea lucru, 
cu cât sciti câ în țâra acâsta sunt alți d- 
meni mari, cari ad făcut ceva pentru bi
nele țărei și la alegeri încă ati fost lăsați 
pe din-afară. Ion Brătianu, pe care eti 
l-am necinstit în timp de 12 ani, pentru 
reaua sa administrațiune, trebue să re- 
cunoscem că pe lângă cele rele a făcut și 
multe acte și fapte bune pentru acâstă 
țâră, și cu tdte acestea nu s’a găsit un sin
gur colegii! în cele 30 de județe, care să 
1 alegă deputat sati senator.

Ei, D-lor ! Dacă ași fi acuma într’o a
dunare, într’o întrunire ca cele din jude
țul meii, Vlașca, ași sci eti cum și ce să 
vorbesc, dar aci nu pot ^ice nimic mai 
mult de cât că Ion Brătianu nu s’a ales 
nicăieri.

Mai este apoi și onor. D. Lascar Catargi, 
o altă figură cu totul distinsă, care în tot 
timpul guvernului Brătianu, nu a putut 
să se alâgă; prin urmare, vedeți că ni
meni nu pdte fi sigur de a se alege, și de 
aceea și eti nu în scop de a căuta să’ml 

pregătesc tărâmul pentru o realegere sati 
de a ’mi creia popularitate în țâră, am 
venit aci să vă vorbesc.

D-lor, dacă mă plâng în contra relei 
administrațiunl ce se face în județul 
Vlașca și chiar în tdtă țâra, este că voesc 
să ’mi îndeplinesc datoria în consciință 
față cu D-vdstre și cu alegătorii mei.

Pentru acâsta dar sunt dator să vă 
spun situațiunea în care ne găsim noi, 
și 'ml pare că în acâstă situațiune se gă- 
sesce întrâga țâră ; căci căutând să mă 
informez de la duol, trei amici cum se 
petrecu lucrurile pe la ei, aceștia 'mi-ati 
răspuns : De, lancule, val de lume ! Nu 
mal pricepem nici noi ce mai suntem: 
Conservatori, liberăli, liberali conserva
tori, junimiști, colectiviști......(Ilaritate).

Nici habar nu avem ce mai suntem ! 
Atunci eu 'mi-am ^is : Trebue să fie la 
mi^loc—ertațl-'ml expresiunea—o altă 
drăcie, și pentru că drăcia acâsta, dupe 
cât mi-s’a spus și am constatat și efi, era 
creată și susținută până mai acum veri-o 
câtă-va vreme de Excelența sa D. minis
tru de externe cu care scit! că o să am 
daravere, ași voi să mi se spună pe ce se 
întemeiază D-sa ca să facă—ertați-'mi 
expresiunea—scamatorii....

D. vice-președinte, N. Blaramberg: 
Vă rog să nu întrebuințați termeni ne
parlamentari.

D. I. T. Dimitriu: Mă voifi explica înda
tă, D-le președinte, și veți vedea că ter
menul este fdrte parlamentar. Bine-voițl 
numai a nu mă condamna înainte de a 
mă asculta.

D-lor, D. președinte cu reson ’mi face 
acâstă observațiune. Este adevărat, și re
cunosc și ei! câ cuvântul ^is de mine nu 
ar fi tocmai parlamentar; însă fiind-că efi 
pentru prima oră intru într’o Adunare 
așa de mare, și nici o-dată nu am avut 
norocul a vorbi unei Adunări compusă 
din inteligenți, neobicinuit am ^is cuvân
tul de scamatorie; dar vă declar, D-lor de
putați, că fără nici o rea precugetare m’am 
gândit că am să fii! silit înaintea unei așa 
Adunări să ’mi expun plângerile mele, 
înțelegeți D-vdstre fdrte bine că cuvin
tele mele nu pot să fie tocmai-tocmai alese; 
și de aceea, vă rog, să le lăsați să trâcă și 
cam așa neparlamentare, cu condiținne 
însă de a fi adevărate.

D-lor deputați, în urma declarațiune! 
formale dată de pe banca ministerială de 
către Excelența sa D. Carp, ministru de 
externe, că noi în daraverile politicei 
externe nu avem cădere să ne amestecăm, 
cată să vedem ce drepturi ne mai rămân 
noă, căci ne-am topit! Eu am stat și 
m’am socotit desârapânădiminâța, și am 
găsit că cel puțin ne rămâne noă celor 
car! am luptat 12 ani să dărîmăm o sta
re de destrăbălare, de hoție și de jafuri, și 
să facem să înceteze relele, dreptul de 
control asupra administrațiunel interne; 
și atunci mi-am ^is; Când eti, alesul jude
țului Vlașca, mă voii! adresa la ministe
rul respectiv și ’I voiti spune că funcțio

narii fură găinile de prin sate, D-sa are 
să ’mi asculte plângerea, să cerceteze ca
șul și să facă îndreptare. Negreșit este o 
îndrăsnâlă din partea mea să aduc ase
menea plângeri; dar ce voiți! așa am 
trăit eti cu îndrăsneala până la vârsta în 
care mă găsesc. Colegii mei cu cari am trăit 
la Paris, mă cunosc în deajuns, și sunt 
unii în Cameră; ei pot afirma că nici o
dată cele spuse de mine n’ati fost neînte
meiate. Pot cita pe D. Costică Arion, cu 
care am fost coleg de scdlâ și care, de și 
face parte din alt partid, cred că tot are 
către mine stima și considerațiunea de 
altă-dată.

D. C. C. Arion : Așa este.
D. I. T. Dimitriu: Pentru aceste cuvinte 

credeam eti că ministrul are să ’mi asculte 
plângerile să cerceteze și să facă dreptate.

Dar s’a întâmplat, D-lor deputați, că 
cu tote sacrificiile ce no! am făcut ca să 
’I aducem pe D-lor acolo unde se găsesc 
acum, nu mal vor să ție sâmă de ale nâs
tre plângeri, și lucrurile merg anapoda, 
și am să vă arăt eti de ce, căci aci e sca
matorie.

D-lor deputați, am spus de la început 
că în urma declarațiune! făcute de pe 
banca ministerială, că noă deputaților nu 
ne mul este permis să întrebăm pe gu
vern de politica exteridră, m’am gândit 
și iar m’am gândit ce să însemneze acâsta? 
V’am mal spus că eti nu primesc declara- 
țiunea D-lui Carp, și sciți de ce ? Pentru 
că am convingerea ca și D-vdstre că acea 
nenorocită politică exteridră nu e Exce
lența sa D. Carp, care o face, ci cu totul 
o altă persdnă. Facă bunătate Excelența 
sa și cu actualul D. ministru de interne 
să dea ascultare și plângerilor ndstre 
drepte, pentru ca, în adevăr, țera care 
m'a ales pe mine și pe D-vdstre, să vadă 
o schimbare reală și în bine în urma tu
tulor sacrificiilor la cari ea s’a expus în 
timp de 12 ani. Ei! vorbesc de județul 
meii și D-vdstre, în sufletul D-vdstre, aveți 
să vă faceți reflecți uni, căci cam așa pățiți 
și în județele D-vdstre; și pentru că lu
crurile sunt ast-fel, eti am să îndrăsnesc a 
face și o propunere prin care să invităm 
pe guvern ; căci, de, acum guvernul e al 
nostru, și să ’l rugăm ca pe viitor, dacă 
până acum nu s'a făcut ast-fel, să intre 
în legalitate și să facă ca plângerile drepte 
ale mare! mase a alegătorilor, car! în timp 
de 12 an! D-^eti numai scie cum aii trăit, 
să fie ascultate.

D-lor deputați, până la Ianuarie 1888 
tdte aceste câte vi le spun eti D-vdstre, 
colectiviștilor li se păreai! basme; uni! 
din el mergeai! chiar până acolo în cât 
’mi ^iceati: Tu ești un fel de nebun, vi
sezi cai ver$I pe pereți! (Ilaritate). Da, 
da, mai mult, 'mi spunea : Cum cre^I tu, 
omule, că în țâra acâsta unde sunt între 
170 numai 30 cinstiți, al să îndreptez! tu 
lucrurile? Stăi, frate, răspundeam ei!, că 
am să daâ într’o ^i de ce! cu cari să le 
îndreptez și pentru că între D-vdstre am 
dat de cei cu car! pot să le îndreptez, și 
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am și un guvern care cred că e dispus să 
facă Îndreptare, 'ml-am luat hotărîrea 
să fac acostă plângere. Iată acum cum stă 
pricina: Cu ocasiunea alegerilor de la Ia
nuarie 1888, județul Vlașca a fost unul 
din cele cinci județe din țeră care a ales 
deputați din oposițiune. Eă nu m’am ales, 
dar pentru acel cari se aleseseră luptasem 
și eâ. Dupe ce s’ati întrunit cu toții aici 
în Adunarea acăsta mare s’a văgut că o- 
posițiunea întrăgă numără veri-o 50 de 
deputați; atunci a căgut guvernul, s’a 
făcut istoria de la 14, 15 Martie și a ve
nit la putere D. Rosetti. Eti credăm că 
cu venirea la minister a D-lui Rosetti, 
fost președinte la înalte Curta de Casație 
și de dreptate, în adevăr dreptate are să 
se pue pe cale. Ce e drept, dupe venirea 
noului guvern pe vremea aceea pur ju
nimist și acum amestecat, am avut și noi 
fericirea să primim ca prefect al județu
lui nostru pe D. Alexandru Greceanu, ac
tualmente senator de la Olt și junimist. 
Să nu mă întrebați acum, dar tu ce ești ? 
Asta e altă socotălă.

In sfîrșit, fie că a fost junimist, fie că 
a fost fistichia, asta nu ne privesce; căci 
eti cred că pentru marea maioritate a a
cestei Camere, lucrul principal e să fie 
cine-va om de trăba. In adevăr, D. Alexan
dru Greceanu a fost om cu multă bună
voință și dovadă că voia să facă bine e că în 
timp de 4 luni cât a stat acolo — și n’a- 
veți de cât să cereți deslușiri de la D. mi
nistru al lucrărilor publice, și vă veți în
credința că el a făcut în nenorocitul județ 
Vlașca mai mult de cât făcuse în 12 ani 
fostul prefect, vestitul prefect ce '1 am 
avut.

Numele lui nu ’l spun, vă las pe D-v. 
să '1 ghiciți; dar trebue să sciți că e dat 
în judecată. Ce s’a mai întâmplat ? S’a 
întâmplat—și aici e vina d-lui Carp—că 
fără sâ gândim la lucrul acesta, s’a făcut 
o mică cărtă între noi cei cari luptăm 
împreună de 12 ani și din acăstă certă 
guvernul a găsit de cuviință să supere pe 
Greceanu—căci supărata plecat omul—și 
să ’l facă să ’șl dea demisiunea ca să 'și 
pue candidatura la Olt.

In urmă a venit ca prefect D. Ger
mani, dupe alții Germanis. Să nu cre
deți vă rog, D-lor, că eîî când am făcut 
acăstă interpelare D-lui ministru de in
terne pentru administrațiunea D-lui pre
fect Germani, am avut în vedere să ’l 
descriă, cu ori-ce preț, cu colori negre și 
acăsta numai pentru cuvântul că nu e a
micul mefi.

Am avut ocasiunea să mi se gică de D. 
președinte al consiliului că D-sa are in- 
formațiuni cum că eiî mă plâng contra 
prefectului nu pentru că ar fi nepriceput 
și că nu scie să ’șl facă datoria, dar pen
tru că eiî ăsta, lancu Dimitriu, voesc să 
fac administrațiune. D-lor, am căutat să 
mă explic în particular cu D. ministru ; 
dar când am văgut că D-sa dă mai mult 
cregământ spuselor altora și că nu este 
chip să ajung la o înțelegere, atunci am 

fost silit să fac acăstă interpelare și să 
vă arăt D-vdstre, colegilor mei, că sunt 
departe de a fi supărat pe prefectul jude
țului Vlașca.

Prefectul actual, D. Efrem Germani, 
care în timpul guvernului colectivităței de 
12 ani n’a găsit alt-ceva mai bun de făcut 
de cât să stea în Paris, în capitala Franciei, 
pe Champs-Elisăesși să aibă un mare pa
lat și să nu se întorcă în țără de cât numai 
când colectiviștii aîî pus acea foncieră de 
12 la sută asupra proprietăților acelora 
ce staiî în străinătate; D. Germani^ gic, 
se vede trăba că nu ’și dă bine săma de 
aceia cari, în adevăr, cu dorință aii lup
tat pentru îndreptarea răului, și fie din 
propria sa voință, fie inspirat de la gu
vern, face ca urîtul sistem al lui lancu 
Brătianu, care sistem constă în a avea 
funcționari răi în tdte ramurile, nu nu
mai în administrațiune, dar și Injustiție, 
să existe și astăzi. Astăgi există In tdte 
ramurile toți acei funcționari ai regimu
lui trecut, parte din ei incapabili, necins
tiți și parte condamnați judecătoresce. 
Apoi dacă acest lucru se continuă și as
tăzi vă întreb: Satisfaceți D-vdstre do
rința mare a mare! mase a alegătorilor, 
care nu a cruțat nici iarnă, nici ger, și 
mâncată, nemâncată a venit să ’șl dea vo
turile ei pentru D-vdstre ? Mi se pare, 
D-lor deputați, că dacă ar fi fost vorba 
să se depărteze dre-cari persdne și să vină 
altele în locul lor, iar nu întrăgă sistemă 
a fostului guvern, vă asigur că atunci nu 
s’ar fi mai expus acea mare masă a ale
gătorilor să vină pe iarnă, pe frig și chiar 
nemâncată pentru a lua parte la vot. Va 
să gică alegătorii aveați In vedere cu to
tul alt-ceva, o Îndreptare reală în ceea-ce 
privesce administrațiunea și justiția, înce
pând de la vătășel până la agă, cum se 
gice. Apoi, făcutu-s’a ceva în privința a- 
căsta In intervalul de opt luni de când a
vem acest guvern ?

D-lor deputați, D-vdstre sciți că sin
gurul mijloc pe care noi ’l avem ca far
mec și pe care ’l întrebuințăm în Adună
rile ndstre spre a face ca marea masă a 
alegătorilor să fie cu noi, era declarațiu- 
nea că marea maioritate a funcționarilor 
lui lancu Brătianu eraîî necinstiți și mer
geau cu necinstea până a fura și găinile 
dmenilor din sate, și ca dovadă, D-lor, 
este că unul din marii funcționari de pe 
atunci ai județului nostru se găsesce agi 
dat judecăței fiind-că a sustras o rușindsă 
sumă—și rușindsă este pentru un om onest, 
asta se face numai de un potlogar — o 
sumă de 3.000 lei. Și pe d’asupra — în- 
chipuiți-vă D-vdstre, 20 ani de mare agă 
în țeră — în loc să vadă de prefectura și 
administrațiunea sa, făcea și întreprin
deri de șosele, și pentru aceste fapte este 
dat în judecată, și răii aîî făcut acei de
putați cari aîî căutat să inducă în erdre 
pe D. președinte al consiliului ca să men
țină pe acel om în capul județului.

Acum, D-lor, ’ml-a venit și mie rândul 
să întreb pe toți D-nil miniștri și să le 

gic: Ce pricopsălă ne-ați făcut de când 
ați venit la minister? In ce s’a schimbat 
nenorocitul sistem de administrațiune în 
ceea-ce privesce acea droe de mici func
ționari, cari gic că ne adțnimstrdză, iar 
In realitate ne fură ?
Ei, D-lor, sunt sigur că și D-vdstre ați 
constatat, cum am constatat și eti mai 
mult, că drdea aceea de funcționari ai gu
vernului Brătianu care l’a mâncat fript 
și pe el, tot aceea este și astăzi. Dacă tot 
aceea este, atunci întreb pe D. ministru : 
Indreptat’a întru ceva răul pe care noi ’l 
aveam ca armă în luptele ndstre politice, 
în adunările și în întrunirile ndstre pen
tru a derîma colectivitatea ?

D-lor, pentru mine, cinstea, cum se 
gice în țâra românescă, așa de decăgută 
în cât o mare parte din noi o consideră 
compromisă, mai cu semă In urma unor 
atâtea condemnări, cum văgurăți mai 
deunăgi chiar la curtea de casațiune, cin
stea eîî o consider în țera românăscă ca o 
datorie, iar nu ca o virtute, și de aceea 
am dreptul să cer D-lul ministru să facă 
bunătatea că atunci când are un prefect 
care nu înțelege să’șl facă datoria, să’l ia 
de acolo; căci, D-lor, cum în lumea a
cesta dragoste cu sila nu se face—și sunt 
autorisat din partea județului Vlașca s’o 
spun — nici administrațiune cu sila nu 
se face.

Acum, D-lor, să-mi dați voe să vă a
răt și câte-va fapte; să vă spun, de exem
plu, ce face actualul prefect de la venirea 
sa în județul Vlașca... Am uitat lista cu 
însemnările mele acasă; dar cu tdte aces
tea am să vă spun pe din afară câte-va, 
fiind-că le sciîî.

La plasa Neajlovu-Glavacioc, din jude
țul Vlașca, înainte de venirea actualului 
prefect, era sub-prefect un domn care se 
numesce Coșoiu, mare proprietar; și do
vadă că este om cinstit, este chiar măr
turia D-lui președinte a marelui partid 
voiagior, și dacă voiți să coroboreze, cum 
se gice la cartea ndstră de drept, pdte să 
afirme chiar D. ministru al domeniilor 
care ’l cundsce de aprdpe că el este om de 
trăba.

Ei bine, acest domn Coșoiu, mare pro
prietar și om cinstit, a fost înlocuit pen
tru că mutra lui nu a plăcut nu D-lui 
ministru de interne, căci D-sa nici nu ’l a 
văgut, ci altora dintre noi, și aci e locul 
să vă spun că s’a făcut mare schimbare 
la noi; noi ne-am făcui de mai multe 
culori. Și sciți de cine ne-am pomenit 
tam ne sam că este înlocuit D. Coșoiu? 
De un domn Paplica. Mi se pare că 
pe vremea resbelului, întru cât-va și 
cuconul Mihalache Kogălniceanu a avut 
dre-care supărare de rugăciunile ace
lui domn; căci pe atunci el era așa cam 
băgat la Văcărescl. Da! Și mai departe, 
chiar D-l ministru, președintele consi
liului, la numirea lui, mi s’a spus că av fi 
cam hesitat; dar m’am pomenit că ’mi 
spune tot D-sa că deputății aîî stăruit a 
fi numit. Atunci l-am întrebat cari de-
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putațl ? lancu Lahovari și alții; dar ce 
am efi cu lancu Lahovari! Eti n’ajn vor
bit cu lancu Lahovari și cu alții ca să pu
nem țn slujbă hoții și pungașii, ci omenii 
de trâbă!

Și efi merg mal departe, D-lor depu- 
t^țl, efi voeșc ca funcționarii țării româ- 
nesci să nu fi,e nici bănuiți, așa voesc efi. 
Se pdte ca D-lul președinte al consiliului 
să nu *1 placă ast-fel; dar asta este altă 
vorbă, ții așa voiii; și pe cât D-sa nu va 
face ast-fel, șfi voiii fi contra guvernului, 
voiii trece la socialiști. (Ilaritate).

Mal departe, D-lor deputați, In locali
tate acolo, noi catortosisem, cum se Z*ce 
pe românesce, când era prefect D. Gre- 
ceanu, să numim polițaifi al orașului pe 
un domn Adamescu, vechifi funcționar de 
25 ani, om cinstit, om de trăbă. Pdte și 
D. președinte al partidului liberal voiagior 
să ’l cundscă, căci a fost pe la noi.

D I. Npoșoreanu: Dacă a servit 25 
de ani, a servit și sub colectiviști, și a- 
tuncea dupe teoria D-tale este un hoț.

D, I. Dimitriu: Mă iartă să ți spun de 
ce nu este așa. Acest om a servit în cali
tate de comisar, pentru că era și este să
rac !

D. I. Nucșoreanu: Te contrazici.
D. I. Dljnitriu : Nu ’ți fie temă că nu 

mă contraZic de loc!
D. Efrem Germani într’o bună dimi- 

năță depărtâ și pe acesta și ’l înlocui, scițl 
cu cine? CuD. latropolu. D.Cesianu pdte 
să 1 cundscă și să ’l scie; căci acesta a 
fost sub-prefect la Romanațî, la localita
tea D-lui. Efi nu măi Zic nimic.

Altă dovadă 1
D. I. Nucșoreanu: Dar care este acu- 

sațiunea contra D-lui latropolu ?
D. L Dimitriu: M’am referit la D. 

Cesianu.
p. I. Nucșoreanu: Acăsta nu este o 

acusațiune, arată fapte!
D. I. Dimitriu : Am să vifi și la fapte. 

D-le președinte al partidului voiagior, dacă 
este ca D-ta să faci îndreptarea răului în 
țăra românăscă, așteptând până ce ștrăn- 
gul să vie ca să ’l strîngă de gât, apoi 
halal de principiile D-tale și de dorințele 
ce ai pentru țăra acăsta. (Aplause, ilari
tate).

D. I. Nucșoreanu: Cer cuvântul in 
cesțjune personală,

D. I. Dimitriu : Tot așa, onorabile 
president, și lancu Brătianu susținea, 
susținea pe Angelescu, până ce s’a dat la 
curtea de casațiune care l’a trimis la Vă
căresc!.

D. vice-președinte: Vă rog să aveți 
in vedere că aci nu este de cât un singur 
președinte, acel care presidă desbaterile 
Adunărei, și ca să nu se facă confesiune 
ar fi bine să alegeți un alt cuvînt când vă 
adresați către vre-unul din colegii D-vds
tre, cu tdte că regulamentul nu permite 
să provocațl cestiuni personale, dupe cum 
vedeți că ați dat loc la mal multe între
ruperi și că Adunarea Începe a se impa
cienta*

D. Cesianu: D-le Dimitriu, în pri
vința D-lul latropolu, în județul meti nu 
am auZit ca D-sa să fi dat loc la plângeri 
ca acelea la cari faceți D-vdstră alusiune.

D. I. Dimitriu: S’a destituit un domn 
Pârvănescu de la secretariatul de poliție 
și s’a înlocuit cu un domn C. Dărăscu 
condamnat la 6 luni de închisdre, și a și 
făcut pușcăria. Am aci sentința și v’o pot 
citi. (întreruperi). Da, ’l am cunoscut; îl 
cunosc, îi ducăm cărți francese, romanțe, 
ca să cităscă.

D. Nucșoreanu: Erai prieten cu el.
D. I. Dimitriu: Prieten; dar interesul 

țărei eti ’l pun mai presus de cât priete
șugul mefi, D-le president al partidului 
voiagior.

Acum, D-lor deputați, ce voiți să vă 
spun mai mult? D. președinte al consi
liului, la rugăciunea ce ’i facem de a în
drepta lucrurile, fiind-că acolo totul mer
ge rău, de dre-ce hoții stafi pe loc, ’mi-a 
răspuns: D-ta voesci să faci administra
ția județului. Apoi, D-lor, dacă județul 
s’a luptat 12 ani, nu s’a luptat ca să vină 
alți hoți în locul hoților, ci să vină d- 
meni cinstiți, și mi se pare că acesta era 
devisa D-lui președinte al consiliului... 
A! nu, a D-lui Dumitru Brătianu: dme- 
nil cinstiți la lucru și bănuiții la caran
tină. Atunci ’l-am Zis: când veți voi să vă 
dovedesc că nu efi, lancu Dimitriu, voesc 
să fac administrația în Vlașca, dar admi
nistrația în județul Vlașca nu se face nici 
de prefect, nici de ministru, ci de o coterie 
care acum câte-va luni de când afi eșit ju
nimiștii, Zice că este junimistă, și am a- 
dăogat: băgați bine de semă, D-le minis
tru, că nu este numai acea gașcă care caută 
să administreze, din nenorocirea județului, 
dar mai este și colectivitatea contra că
reia noi am luptat, și acesta are înrîurire 
pe lângă prefectul D-vostre, Efrem Ger
mani, și acea persdnă este vestitul fost 
primar colectivist Kană Popescu, a cărui 
scrisdre am să v’o citesc, și în scrisdre 
veți vedea ce ’i vorbesce prefectului Ger
mani, cum că recomandatul scie și limba 
sârbă, afară de cea română.

Iată, D-lor deputați, o scrisdre adresa
tă D-lui Germani, pq care să nu mă în
trebați de unde și cum o am, ci să vă 
mulțumiți a sci numai că acăstă scrisdre 
este a vestitului Kană Popescu, șeful bă
tăușilor de sub colectiviști, a unui puș
căriaș pe care D. Lascar Catargi vă pdte 
mărturisi că a poruncit să ’l dea în jude
cată pentru mai multe abusuri și hoții, 
în anul 1876.

Iată cum începe acea scrisdre: 
„Respectele mele.*
Vedeți așa încep toți hoții aceștia. 

(Ilaritate). (Citesce scrisdrea până la nu
mele de George Ciucurescu, și apoi a
daogă:)

Scițl, D-lor, cine este acest om ? Este 
un colectivist de prima ordine, și un om 
cu atât de rele purtări, încât înși-și co
lectiviștii afi fost ne voiți să ’l dea afară 
din tagma lor încă din anul 1876.

Iată ce mai găsim în acăsta scrisdre: 
„Scie limbi, scie nemțesce, franțuzesce, 

unguresce până și sârbesce...
Și scițl D-vdstră pentru ce se spune că 

acest om scie până și sârbespe? Pentru că 
avem păcatul ca prefectul nostru să fie 
sârb. (Ilaritate).

Apoi dacă este sârb, să se duca în Ser
bia și acolo să facă administrație sârbăs- 
că, iar nu aci în România.

In cele din urmă, scrisdrea încheiă prin 
a ’i spune prefectului că acel om a fost 
comisar de poliție până la Iulie trecut.

Se vede că acest Ciucurescu, care a fost 
cu colectiviștii și apoi gonit de dânșii, 
acu în urmă a intrat în partidul junimist, 
și de aceea a fost primit de Excelența sa 
D. Carp. (Aplause).

In fine, D-lor, a duoaZi dupe acăstă re- 
comandație, D. prefect l’a și numit In 
slujbă.

Acum, D-lor deputați, ca să nu v$ o
bosesc mai mult, voifi Z^ numai că efi 
am venit aci în Cameră să stăruescu pe 
lângă onor, guvern ca dmenii, pe cari ’i 
va numi în veri o funcțiune, să caute să 
nu fie nici chiar bănuițl, cum se Z*0^ 
despre femeea lui Cesar. (Aplause).
Nici nu vreafi să scifi de ce are sâ ml se 
respunZă de pe banca ministerială ; spu- 
ne-se ori-ce va voi. Este destul pentru 
mine să am bănuială despre un oțn că 
este necinstit, și acela cu mine nu mai 
face trebă. Și pentru că D. Efrem Ger
mani de la venirea D-sale în capul jude
țului nostru n’a făcut alt de câț a depăr
tat din funcțiuni pe dmenii de trebă, cin
stiți și capabili, și ca exemplu vă pot cița 
cașul D-lui Grigoriu care a fost scos din 
funcțiunea de sub-prefect, un funcționar 
care are documente de om de trebă chiar 
din timpul colectiviștilor, de și aceștia 
scieafi că el era cu noi. Iată ce se Zice 
prin acest act. (Citesce).

Cum vedeți, certificatul judelui de in
strucție C. Dimulescu și procurorului Rai- 
coviceanu cum că este capabil, cinstit și 
energic.

Pe acest Grigoriu '1 a înlocuit, cu un 
Costică Rădulescu. Scițl de ce ? pentru 
că a eșit scirea prin gazete și altele că 
tatăl sub-prefectulul actual ar fi amator 
de a se alege senator la colegiul al H-lea 
de Vlașca. Și a scos la lumină de sigur, 
tot excelența sa D. Carp, prin prefectul 
de acolo, pe un D. Petrache Rădulescu, 
care, cu tdte ca a cheltuit 3.000 lei în a- 
legerl, totuși a câZut, și pentru că ’l a 
îndemnat să ’și pue candidaturași a că
Zut în alegeri, cel puțin a trebuit să ’l 
facă pe fiul șefi sub-prefect.

Ei bine, dacă acesta este voința D-vds
tre, și dacă acăsta a avut țâra in vedere 
în timp de 12 ani de luptă și de muncă, 
faceți ce poftiți; efi ’mi am făcut datoria 
de ales al județului mefi; v’am pus în cu- 
noscință și pe D-vdstre și pe minister 
de cele ce se petrec la Vlașca și cred și 
în tdtă țera. Dacă guvernul va voi să 
facă îndreptare, bine; daca nu, mă voifi 
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duce la locul meti și voiti veni aici In 
Parlament când voiti avea poftă.

D. președinte al consiliului, Th. 
Aosetti : D-lor deputați, să 'mi dațl 
voe să respund eti în locul colegului 
meti de la interne; căci D-sa venit de 
curănd la acest minister, nu e în curen
tul faptelor despre cari a vorbit D. depu
tat de Vlașca.

De altminteri, vă mărturisesc, D-lor, 
că dupe modul cum a fost desvoltată in
terpelarea, daca n’ar fi un simț de defe
rență pentru acăstă onor. Cameră, mai 
că ași putea Zice că nu am sati nu sciti 
ce ași avea să respund.

Nu voiti intra, D-lor, în tdte aprecierile 
făcute de onor. D. Dimitriu asupra situa- 
țiunel din Vlașca; sunt dator, pentru res
pectul ce datoresc Camerei și lămurirea 
opiniunei publice, să vă spun ore-carl 
fapte, ca să puteți și D-vdstre judeca ce 
a putut da nascere la nemulțumirea ono
rabilului D. Dimitriu asupra situațiunel 
din județul pe care ’l represintă Domnia-sa.

In județul Vlașca era înainte timp o 
luptă fdrte crâncenă între cele duoă par
tide cari stati opuse unul în contra al
tuia : Partidul conservator, și liberalii 
representațl prin nuanța aceea a partidu
lui liberal ce era atunci la putere. In a- 
căstă luptă, conservatorii ati ținut piept 
bărbătesce, și ati învins în unele colegii 
chiar sub fostul rfegim. Vlașca a trimis 
deputați din oposițiune chiar sub regi
mul trecut. Se pare că între luptătorii de 
atunci era șl onor, interpelator de astăzi; 
D-sâ a fost și candidat, dar a că^ut; cu 
tdte acestea nu este mal puțin adevărat 
că și D-sa a contribuit la trimiterea în 
Parlamentul trecut a mal multor membri 
din oposițiune.

Dupe căderea misterului Brătianu, un 
interval de timp dre-care, a fost prefect 
D. Poteca, înlocuit mal în urmă prin D. 
Al. Greceanu, actual senator. Și, D-lor, 
cum se întâmplă de multe ori, dupe bătă
lie, dupe isbândă, prietenii cari ati lup
tat împreună încep a se certa între dân
șii ; acesta e un fapt destul de nenorocit 
în acăstă țără și trebue să o spunem, un 
fapt care se întâmplă destul de des și în 
sinul nostru, al conservatorilor; uniți în
tru cât suntem față în față cu un adver
sar puternic, începem a ne certa între 
noi a duoa Z* dupe isbânda câștigată ; se 
vede că e o tristă tradițiune a acestei 
țări; căci de discordia din sînul puterni
cilor <jilel, a dmenilor de la putere, se je- 
luesc chiar cronicarii noștri cel bătrâni. 
Ori cum ar fi, faptul este că s’aârivit dre- 
carl mici neînțelegeri în grupul liberal- 
conservator din județul Vlașca, și aceste 
neînțelegeri ati ajuns până la un așa grad 
de înăsprire, în cât, cu ocasiunea alege
rilor comunale din acea localitate, o parte 
din cel cari în tovărășie luptaseră contra 
D-lul Brătianu, s’ati deșiipit de cea-altă 
parte în acea împregiurare. Onor. D. Du- 
mitriu a avut atunci ca alegător comunal 
o ceartă eu un prieten al D-sale și din a- 

căstă ceartă a urmat un fel de mică tur- 
burare și dre-carl violințe. Guvernul tre
cut a ținut de ondrea sa, ca alegerile fă
cute de conservatori sub conservatori, în 
timpul conservatorilor, să fie alegeri ne
pătate de violințe; eti am avut tot-d’a- 
una un principii ca să se mențină buna 
ordine în ceea-ce privesce alegerile, și 
cred că acesta e una din datoriile princi
pale ale ori cărui guvern. A urmat din 
causa acăsta, vă mărturisesc, o mică ne
mulțumire în ceea-ce mă privesce pe mine 
și chiar pe colegii mei de atunci, contra 
fostului prefect de Vlașca, D. Alexandru 
Greceanu care, de altminteri, e prieten 
personal al nostru și care e, nu atât con
servator, cât junimist, dacă e vorba să 
mal facem deosebiri de felul acesta.

Am rugat atunci pe D. Greceanu, pen
tru ca în față cu alegerile generale să nu 
mal fie bănuială și să nu se mai pdtă da 
loc la asemenea întâmplări, 'l-am rugat 
prietenesce, dupe cele ce se petrecuseră 
acolo, să se retragă din prefectura de 
Vlașca, ceea-ce D. Greceanu a făcut cu 
mare plăcere. Atunci pe cine puteam să 
numesc mai bine de cât pe D. Efrem 
Germani, o personă cunoscută de toți ca 
fdrte cum se cade, cumnat al D-lui Alexan
dru Lahovari, care pe atunci nu era mi
nistru, ci numai un simplu membru al 
partidului liberal-conservator.

Am numit dar pe D. Germani prefect 
acolo, cu convicțiunea că am făcut o 
bună numire, care avea să mulțumescă 
pe toți.

In timpul când s’ati petrecut alegerile, 
a domnit cea mai deplină linisce, spre 
mulțumirea tutulor și s’ati ales numai 
conservatori, între cari și onor. D. Di
mitriu.

Să vedeți acum, D-lor, ce s’a întâmplat 
îndată dupe alegeri.

De a duoa Zi chiar dupe ce D. Dimi
triu s’a văcjut ales, D-sa a început să dea 
ordine funcționarilor de prin județ, pre
tinzând ca cutare sub-prefect sati agent 
polițienesc să vină la D-sa să se inspire 
despre tot ce are de făcut, și voia ca și 
chiar prefectul de la D-sa să afle ce tre
bue să facă și ce trebue să nu facă.

înțelegeți bine, D-lor, că o asemenea 
stare de lucruri, care pdte că era obici
nuită acolo, dupe cum mi s’a spus, noi 
nu o putem tolera a se mal menține și 
astăZI. Eti cred că amestecul atribuțiuni- 
lor administrative cu funcțiunea de depu
tat sati senator e ceva cu totul incompa
tibile; că a amesteca aceste atribuțiuni 
și a face ca deputatul sati senatorul să 
administreze, e a răsturna tdte responsa
bilitățile în Stat. (Aplause).

In cașul acesta, ce ași mai putea eti 
cere unui prefect ai cărui agenți subal
terni n’ar mal asculta de dânsul, ci de 
altă personă, fdrte onorabilă în adevăr, 
ca D. Dimitriu, dar iresponsabilă ? înțe
legeți că o asemenea stare de lucruri ar 
fi o adevărată anarchie. Ne-am opus prin 
urmare la acestă tendință ce se manifesta 

în acea localitate și am rugat pe orf-cine 
ar avea cea mai mică imputare de făcut 
administrației, veri-un păs, verl-d plân
gere saii denunțare de veri-o abatere, să 
bine-voiască a se adresa la mine; căci eti 
sunt, și o declar în public, sunt $i voiti fi 
în tot-d'a-una gata să primesc ori-ce plân
gere, ori-ce arătare în contra verf-nhul 
funcționar administrativ, cât de înalt ăati 
imfim ar fi el, cercetând și îndreptând lu
crurile întru cât învinuirea ar fi întemeia
tă. Dar, D-lor, ca să permiteți D-vdstre 
să se facă adtninistrațiunea în afară de 
agenții chemați a o face, acăsta ar fi un 
lucru inadmisibil. '

D. Dimitriu ’mi-a făcut felurite plân
geri tot în modul cum le-a dedvoltat as
tăZI de la tribună. D-sa ’mi cerea să dati 
pe cutare afară și să ’l țnlocuesc prin al
tul. Eti ’l-am spus că nu e cu putință ca 
un ministru să facă acesta până ce D-sa 
nu va concretisâ bine faptele. D-sa 'ini 
spunea că cutare om e hoț; și eti ’I răs
pundeam că acăstă simplă apreciare a 
D-sale nu ’mi este de ajuns, pentru că e 
un alt deputat tot de la Giurgiti care 
pretinde just contrariul. Ce putem să fac 
eti în fața afirmațiuhilor atât de contra- 
Zicătdre a duoi represeritanțl ai aceleășl 
localități ? .

Vă rog prin urmare, D-lor, să credeți 
că nu e nici un fel de riegligență din par
tea administrațiunei superidre pentru a 
îndrepta relele acolo unde ele există, și 
mărturisesc că pbt să existe, dar acele 
rele trebue să fie disignate anume, pentru 
a putea fi controlate și verificate de auto
ritatea competinte, dar pe simple indica- 
țiunl vage și neprecisâte, pe simple ne
mulțumiri exprimate din partea unuia sati 
a altuia, e imposibil de a face o lucrare 
seridsă.

Din tdte câte a arătat onor D. Dimi
triu, un singur fapt ni '1 a dovedit cu acte 
și în privința căruia D-sa are dreptate, 
acesta e 'cașul relativ la D. sub-pre- 
fect Paplica, în privința căruia s'a dat o 
hotărâre judecătorâscă în anul 1878, în 
virtutea cărei sentințe a fost condamnat 
la 6 luni închisdre, pentru delict de mită 
comis cu ocasiunea unor recrutări. Iată 
însă cum s’a făcut ca el să fie cd tdte a
cestea renumit sub-prefect. Acest D. Pa
plica, dupe ce ’șl-a făcut osânda, ’șf-a 
schimbat numele și a fost presentat și 
întărit subt un alt nume de cât numele 
sSâ. cel adevărat.

Afară de acăsta, mai este adevărat și 
faptul pe care ’l-a relatat D. Dimitriu 
cum că a urmat ore-câre opunere din par
tea mea la numirea celui de al duoilea 
Paplica; fiind-că sunt duoi, și eti aveam 
în privința acestei persdne informațiunl 
de o rea reputațiune. EI bine, D-lor, 
n’am cedat de cât insistențil tutulor de
putaților și senatorilor de Vlașca. Apoi, 
în asemenea situațiune, ce să fac eti pă
cătosul de ministru. (Ilaritate) ? Vine un 
deputat, de exemplu: D. Dimitriu, și mă 
rdgă: numesce pe răspunderea mea pe cu
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tare. Eii care nu pot cundsce pe tdtă lu
mea din țără—să las că nu sunt așa de 
mult la minister, dar chiar dacă ași fi stat 
cât a stat D. Brătianu, tot n’ași putea să 
cunosc pe tdtă lumea—când vin și mă ră- 
gă, pe răspunderea și garanția lor, repre- 
sentanțil unui județ, să numesc un func
ționar dre-care In acea localitate, și eti 
primesc, puțin dupe aceea să vină tocmai 
acei representanțl să 'ml facă imputări 
pentru acea numire! (Aplause, ilaritate).

Acesta este un lucru cu desăvârșire 
imposibil de a se mal continua.

Eâ am ^is D-luI Dimitriu că am co
municat D-lui ministru de interne cașul 
acelui subprefect și '1 am rugat să ia dis- 
posițiunl ca acel domn să fie depărtat.

Acum, în privința tutulor celor-alțl, 
latropol și alții, D-sa n'a făcut de cât a 
enunța opiniunile D-sale, fără a aduce 
absolut nici un fapt care să fie de natură 
a compromite demnitatea lor de funcțio
nari. înțelegeți, D-lor, că noi nu putem 
să schimbăm pe funcționari fără a avea 
nici un motiv; căci atunci am ajunge la 
desordine și am introduce o completă ne
siguranță și descuragiare In corpul func
ționarilor. (Aplause).

Atâta avăm de ^is în privința interpe- 
lațiunel D-luI Dimitriu.

D. vice-președinte, N. Blaramberg: 
Acum avem interpelarea D-luI Dimitrie 
Sturdza, tot la adresa D-luI ministru de 
interne, dar D. Sturdza nefiind aici, in
terpelarea se amână pentru altă-dată.

Dupe acăsta vine interpelarea D-luI 
Deleanu la adresa D-luI ministru al cul
telor.

D. Deleanu: Fiind-că D. ministru de 
culte nu este present, vă rog să puneți 
interpelarea la ordinea ^ilel pentru o 
altă gi.

D. vice-președinte, N. Blaramberg: 
Prea bine.

Acum avem interpelarea D-lui Resu 
adresată D-luI ministru al lucrărilor pu
blice, în privința legare! orașului Ga
lați cu partea de sus a Moldovei prin- 
tr’un tren special; și a duoa interpelare 
tot a D-luI Resu adresată aceluiași D. mi
nistru, în privința modului cum se per
cepe taxa cheiagiului la Galați.

Amânduoă aceste interpelări trebue să 
se amâne din causă că nu este present D. 
ministru al lucrărilor publice.

D. G. Resu: D-le președinte, vă rog 
să bine-voiți a pune în vederea D-luI mi
nistru de lucrări publice aceste duoă in
terpelări ce 'i-am adresat, și se interve- 
nițl către D-sa să aibă bunătate a 'mi a
corda și mie o jumătate de oră ca să pot 
să I arăt plângerile gălățenilor. Cred că 
merită Galații atâta condescendență din 
partea D-luI ministru.

D. vice-președinte, N. Blaramberg:
Acum avem la ordinea cjilei votul asu

pra luărei in considerațiune a proiectului 
de lege pentru legitimarea creditului de 
30,000 lei, deschis de guvern pe săma re
giei tutunurilor.

Adunarea procede la vot, și resultatul 
scrutinului este cel următor:

Votanți..................................97
Maioritate absolută ... 49
Bile albe.................................. 81
Bile negre.............................. 16

D. vice-președinte, N. Blaramberg: 
Adunarea a luat în considerare proiectul 
de lege.

Art. 1 și 2 se adoptă fără discuțiune.
— Se pune la vot proiectul de lege în 

total, și resultatul scrutinului este nul, 
ne mai fiind Adunarea in numărul cerut 
de regulament.

— Ședința se ridică la 5 ore, anunțân- 
du-se cea următore pe a duoa 4* 15 De
cembre.

Ședința de la 15 Decembre 1888
Preșidenția D-luI președinte Lascar 

Catargi.
— Ședința se deschide la ora 1 dupe 

amia^I.
Presenți 138 D-ni deputați.
— Nu răspund la apelul nominal 35 

D-ni deputați și anume:
Bolnavi:

D-nii G. E. Lahovari, A. Peșiacov.
In congediu:

D-nii D. Alexandrescu, I. Cincu, I.De- 
metriad, V. Dimitropolu, E. Sturdza.

Fără arătare de motive:
D-nii T. Anastasiu, C. Bădulescu, G. 

Burghelea, T. Calimachi, G. Gr. Canta- 
cuzino, M. Caracostea, Gr. Constantinescu, 
C. Datculescu, A. Enacovici, L. Goilav, 
E. lonescu, M. Marascu, A. Mavrodi- 
neanu, V. Mortzun, I. Nucșoreanu, M. 
Pacu, St. Pleșia, I. Rădulescu, C. Răceauu, 
C. Resu, G. Robescu, I. Săndulescu, Na- 
noveanu, N. C. Săveanu, R. Stanian, C. 
Stroici, D. Sturdza, I. Isvoranu, V. Pogor.

— Sumarul ședinței precedente se a
probă.

— Se acordă congediâ D-luI Datcu
lescu.

— Se trimit la comisiunea de petițiuni: 
petițiunea mai multor locuitori din co
muna Bertea, județul Prahova, a D-nei 
Maria Istrate, a mai multor locuitori din 
comuna Borlesci, județul Neamțu, a mal 
multor locuitori din comuna Vânătorii, 
județul Teleorman, a D-nel Elena Po- 
pescu, a mai multor locuitori din comuna 
Beciu, județul Buzăâ și a mal multor lo
cuitori din comuna Uda, județul Argeș.

— Se depun raporturile comisiunel fi
nanciare asupra proiectelor de lege rela
tive la deschiderea unul credit de 1.500 
lei pe seama ministerului domeniilor, și 
de 13.130 pe seama ministerului de in
terne.

— Se depun trei raporturi ale comi
tetelor delegaților de secțiuni: 1) Asupra 
proiectului de lege relativ la prelungirea 
arangiamentului comercial provisoriâ cu 
Francia. 2) Asupra proiectului de lege 

relativ la suhvențiunea de 200.000 lei, ce 
se acordă secțiunel române la exposițiu- 
nea universală din Paris, și 3) asupra 
proiectului de lege relativ la reînființarea 
porturilor-france la Galați și Brăila.

— Se depun cinci raporturi ale comi
siunel de indigenat asupra proiectului de 
lege pentru naturalisarea D-lor I. Schvetz, 
E. C. Neculea, Hr. Petrescu, Th. Anas
tasiu și V. Stinghe.

D. I. Nădejde: D-le președinte, vă 
rog să interveniți pe lângă D. ministru 
de justiție ca să-mi pună la disposițiune 
dosarele arătate în cererea ce o depun la 
biuroâ, având necesitate de ele pentru o 
interpelare. Mal am aci o petițiune din 
partea mai multor locuitori din comuna 
Copăcenii, prin care se plâng că, pentru 
motivul că aâ făcut un protest la alege
rile comunale din Noembre, se văd pri
goniți de primar și amenințați de a fi ri
dicați de milițieni și duși pe sus la sub- 
prefectură. Cer, prin urmare, de la Ca
meră să intervină a se proteja libertatea 
cetățenului.

Cu acăstă ocasiune, vă rog, D-le preșe
dinte, ca interpelarea ce am avut ondre a 
adresa D-lui ministru în privința comu
nei Iași și care s'a amânat, să bine-voiți 
a o pune la ordinea ^ilei.

D. președinte, L. Catargi: Se va 
pune la ordinea ^ilel.

D. N. lonescu: Voiâ să anunț o in
terpelare D-luI ministru de interne asu
pra administrațiunel speciale din județul 
Iași. Obiectul interpelărei este de a deș
tepta pe D. ministru asupra măsurilor ce 
trebue să ia pentru a da satisfacere co
munelor rurale la reînoirea dregătorielor 
comunale.

D. președinte, L. Catargi: Bine
voiți a da interpelarea înscris spre a se 
comunica D-lui ministru de interne.

D. ministru al lucrărilor publice, 
Al. Marghiloman: D-le președinte, 
voesc să fac scusele mele D-luI Resu pen
tru că n'am putut veni ieri aci să răspund 
la interpelările D-sale, și acăsta din causă 
că am fost ocupat la Senat. Acum însă, 
dacă d-sa voesce, sunt gata a răspunde.

D. președinte, Lascar Catargi: D. 
Resu nu este presinte a^I, și interpelă
rile D-sale se vor înscrie la ordinea ^ilei 
de Marți.

D. ministru al lucrărilor publice, 
A. Marghiloman : Datoresc și eâ D-lui 
Resu o amânare; prin urmare convin la 
4iua fixată de D-v6stră.

D. președinte, L. Catargi: Acum la 
ordinea avem mai ântâiâ votul. în 
total asupra proiectului de lege pentru 
legitimarea creditului de 30.000 lei, des
chis pe săma budgetului regiei tutunu
rilor.

— Adunarea procede la vot și resulta
tul scrutinului este cel următor :

Votanți................................... 74
Maioritatea regulamentară. 44
Bile albe.................................64
Bile negre .••••••• 10
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D. președinte, L. Catargi: Aduna
rea a adoptat proiectul de lege.

— D. G. Softa, raportorul comitetului 
de delegați ai secțiunilor, dă citire ur
mătorului raport și proiect de lege :

Domnilor deputați,
Comitetul delegaților de secțiuni, în- 

trunindu-se in giua de 1 Decembre 1888, 
spre a delibera proiectul de lege presintat 
de D. ministru de interne, relativ la mo
dificarea articolelor 6 și 8 din legea de la 
15 Maiti 1882, pentru scutirea județelor 
de plata exproprierilor pentru căile ferate, 
unanimitatea membrilor presenți In nu
măr de șăse, și anume:

D. I. Nădejte pentru secțiunea I,
„ Volenti Nicolae „ III,
„ P. Brătașanu „ „ IV,
„ C. Cesianu „ „ VI,
„ Popescu C.D. „ „ VII

și sulsemnatul pentru secțiunea II, a ad
mis acest proiect, numindu-mă raportor.

D-lor deputațl, scopul pentru care s’a 
cerut modificarea acestor articole din le
gea de la 15 Maiti 1882 este cel următor:

Acestă lege declarând de utilitate pu
blică construcțiunea mal multor linii de 
cale ferată, a dispus că costul exproprie
rilor-terenurilor necesare să fie plătit de 
județele respective pe tdtă Întinderea li
niilor ce cad înăuntrul lor, casubvențiune 
Statului, în timp de 10 ani, câte 600 lei 
pe an de fie-care kilometru de cale ferată 
aflată în coprinsul județului.

Dacă însă o asemenea cale ferată ser- 
vesce interesele localităților pe unde trece, 
nu este mal puțin adevărat că rețăua, 
care lăgă centrele mari ale țărei cu capi
talele județelor și cu debușeurile princi
pale de export și import, pdte fi mal mult 
privită, și cu drept cuvânt, din punctul 
de vedere al intereselor generale ale țărei.

Pe de altă parte, considerând că sar
cina bănăscă pusă de lege asupra unora 
din județele țărei este mal presus de cât 
puterile materiale de cari ele pot dispune, 
spre exemplu, județul Romanați trebue 
să dea Statului o subvențiune anuală de 
lei noui 104.187, bani 58, dintr'un venit 
ordinar de lei 173.322, bani 45; asemenea 
județele Teleorman, Vâlcea, Muscel, Su
ceava, etc., în total 12 județe, asupra că
rora apasă acăstă sarcină budgetară, im
posibilă de satisfăcut față cu situațiunea 
materială a acestor județe, cu tdte că u
nele din ele ati atins deja maximul deci
melor ce legea le permite a cere de la 
contribuabili, și dacă s’ar mai continua 
cu prelevarea de către Stat a unor atari 
subvențiuni, s’ar reduce menționatele ju
dețe la neputința de a mai putea face 
feță obligațiunilor lor.

Proiectul de lege present are de scop 
ca județele să fie apărate de o asemenea 
sarcină grea, bine-lnțelegându-se că ex
proprierile deja efectuate și plătite, pre
cum și subvențiunile deja încasate de Stat 
uu vor mai fiîntdrse județelor respective.

Subsemnatul dar, de acord cu unani

mitatea membrilor presenți a delegaților 
de secțiuni, vă rdgă să bine-voiți a da a
probarea D-vdstre următorului proiect 
de lege:

PROIECT DE LEGE
Pentru modificarea art. 6 și 8 din legea 

de la 15 Maiu 1882

Art. 1. Disposițiunile art. 6 și 8 din 
legea promulgată la 15 Maiti 1882 sunt 
și rămân abrogate.

Art. 2. De la data promulgărei presen- 
tei legi județele vor fi scutite:

a) De a mai plăti costul exproprierilor 
terenurilor necesare la construcția liniilor 
de căi ferate ce le traversăză și cad în co
prinsul lor;

b) De a mai plăti anual Statului, pe 
timp de 10 ani, subvențiunea de lei 600 
de fie-care kilometru de cale ferată, cal
culată pe lungimea kilometrică ce trece 
prin județ.

Art. 3 Exproprierile neefectuate încă, 
precum și plățile de făcut proprietarilor 
particulari din causa acestor exproprieri 
cad în sarcina Statului.

Art. 4. Asemenea județele sunt apă
rate a mal răsdunde Statului datoriele pro
venite din plata făcută pe comptul lor 
pentru exproprieri.

Art. 5 De aceste scutiri nu vor putea 
beneficia județele cari ati plătit totul sati 
parte din exproprieri, sati cari ati achitat 
Statului, în virtutea legei în cestiune, to
tul sati parte din subvențiunile datorite 
până în momentul promulgărei legei de 
față.

Art. 6. Ministerul de interne este apă
rat de obligația de a înscrie din oficiti a
ceste datorii în budgetele anuale ale ju
dețelor.

Raportor, George Softa.

D. președinte, L. Catargi: Discu
țiunea generală este deschisă.

D. Nicorescu are cuvântul.
D. N. Nicorescu : D-lor deputațl, ași 

dori să am o explicațiune de la D. rapor- 
tatore, și tot-d’o-dată ’mi permit a atrage 
atențiunea D-vtistre asupra acestui pro
iect de lege care e de cea mai mare în
semnătate pentru județele țărei. Voesc să 
sciti dacă în înțelesul acestui proiect de 
lege este că județele pe teritoriul cărora 
sunt deja făcute drumurile defer, dar cari 
nu ati plătit încă Statului subvențiunea 
la care se obligati prin legea de la 15 
Maiti 1882, sunt scutite de sumele ce da- 
toresc.

Voci: Da, acăsta se prevede prin lege.
D. N. Nicorescu: Iată ce £ice artico

lul 5:
„De aceste scutiri nu vor putea bene

ficia județele cari ati plătit totul sati parte 
din exproprieri sati cari ati achitat Sta
tului, în virtutea legii în cestiune, totul 
sati parte din subvențiunile datorite până 
în momentul promulgărei legii de față.*

Va să £ică județele cari ati plătit parte 

din expropriere, nu vor beneficia de aceste 
scutiri.

Voci: Nu, nu este așa.
D. N. Nicorescu: Atunci bine-voiți a 

da o redacțiune mai limpede acestui pro
iect de lege.

D. președinte, L. Catargi: Nu aveți 
de cât să faceți amendamente la votarea 
pe articole.

D. N. Nicorescu : Art. 2 ^ice: De la 
data promulgărei presentei legi, județele 
vor fi scutite:

a) De a mai plăti costul exproprierilor 
terenurilor necesare la construcția linii
lor de căi ferate ce le traversăză și cad în 
coprinsul lor;

b) De a mai plăti anual Statului pe 
timp de 10 ani subvențiunea de lei 600 
de fie-care kilometru de cale ferată, cal
culată pe lungimeaj kilometrică ce trece 
prin județ.

Așa dar, în temeiul literei b de la art. 
2 județele vor fi scutite de subvențiunea 
de 600 lei, însă art. 5 face o restricțiune.

Acest articol, în adevăr, <jice că de scu
tirea plăței taxei de 600 lei nu vor be
neficia județele cari ati plătit totul sati 
parte din exptopriere. Neapărat că acele 
județe cari ati plătit expropierile până 
acum făcute sati cari ati achitat pe Stat 
în virtutea legii de tdtă suma sati numai 
de o parte din subvențiunea datorită până 
în momentul promulgărei legei de față, 
nu mal ati dreptul să reclame restituirea 
subvențiunei de la Stat, dar acelor județe 
cari ati plătit numai o parte din subven
țiune, li se va reclama sati nu restul ce 
mai datoresc ?

Voci: Nu, nu.
D. N. Nicorescu : Dupe cum văd a

cesta e ideia care ne preocupă pe toți; nu 
însă acesta e și înțelesul redacțiunel art. 
5. De acea dacă am luat cuvântul, a fost 
numai pentru ca să cer a se modifica re
dacțiunea art. 5, care nu corespunde a
cestei idei. (întreruperi.

Onor. D. Focșăneanu ’mi spune că 
D-sa, preocupat de acăstă grije, a și pre
gătit un amendament pentru suprimarea 
menționatului articol.

Acesta însă nu e destul; trebue să se 
(jică că de la nici un județ de a^i înainte 
nu se va mai reclama nici un ban în 
comptul subvențiunei datorită Statului 
pentru construirea drumurilor de fer pe 
teritoriul lor. Iată ce reclam eti să se <jică 
în art. 5. x

D. președinte, L. Catargi: La vo
tarea articolului puteți face un amenda
ment.

D. N. Nicorescu: D. președinte are 
dreptate, când ’mi ^ice că pot propune a
mendamente la discuțiunea pe articole ; 
am fost silit să iati cuvântul în discuțiune 
generală, pentru că din redacțiunea a
cestui proiect de lege mi s’a părut că co
mitetul delegaților nu ar fi de ideea ce 
am avut ondre a emite ; dacă însă ideea 
acăsta a fost admisă de comitet și dacă ea 
preocupă pe guvern și e primită și de u-
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nanimitatea Camerei, atunci 'mi reserv 
ueptul a face un amendament la art. 5.

— Ne mal cerând nimeni cuvântul, se 
pune la vot luarea în considațiune a 
proiecului de lege și resultatul scrutinu
lui este cel următor :

Votanți  ........................... 80
Maioritate regulamentară . 44
Bile albe................................ 80

D. președinte, L. Gatargi : Aduna
rea in unanimitate a luat in considera
țiune proiectul de lege.

— Se dă citire art. 1, și se adoptă fără 
discuțiune.

— Se dă citire art. 2.
D. N. Nicorescu : D-lor deputați, a- 

mendameutul ce voiam a propune la art. 
5 găsesc că 'și ar avea locul mult mai 
bine la art. 2. Proiectul de lege are în 
vedere o serie de construcțiuni de dru
muri de fer, adică atât drumurile de fer 
deja construite cât și drumurile de fer ce 
sunt a se construi de acum înainte în te
meiul lege! de la 15 Maia 1882. Așa cum 
este redactat art. 2 din acest proiect de 
lege are un incovenient, căci 4ic®' „De 
la data promulgărel presentel legi jude
țele vor fi scutite.../

S’ar putea dar înțelege că de acostă 
scutire vor beneficia numai acele județe 
pe teritoriul cărora are a se construi de 
aci înainte drumuri de fer, pe când pre
ocuparea nostră este de a beneficia de o 
asemenea scutire și acele județe pe teri
toriul cărora sunt deja construite drumu
rile de fer. Pentru ca să nu rămână nici 
un dubiți In privința acesta, eti propun să 
se ștergă cuvintele : „De la data presen
tel legi județele vor fi scutite," și să se ^ică: 
„Județele rămân scutite." (întreruperi).

Se Înțelege, D-lor, că tdte județele, a- 
tât acele pe teritoriul cărora se vor con
strui drumuri de fer de a<JI înainte, cât 
și acele pe teritoriul cărora sunt deja 
construite în temeiul lege! de la 15 Maiu 
1882 rămân scutite de a mai plăti su
mele ce datoresc Statului.

Acum dacă la art, 5 vom Introduce și 
ideea complimentară că sumele cari aă 
apucat deja a fi plătite Statului nu se vor 
mal întărce județelor, cred că vom face 
să dispară ori-ce neînțelegeri la cari s’ar 
putea da loc prin actuala redacțiune a 
art. 2 și 5.

D. ministru de externe, P. P. Carp: 
D-lor, eâ. cred că amendamentul D-luI 
Nicorescu este inutil; căci iată ce se ^ice 
la art. 1 pe care 'l-ați votat:

„Disposițiunile art. 6 și 8 din legea 
promulgată la 15 Maiă 1882 sunt și ră
mân abrogate."

întreb dar, In virtutea cărei legi am 
putea noi să punem de a^i înainte sar- 
cine asupra județelor ?

D. N. Nicorescu: N’ați ascultat dis
cuțiunea.

D. ministru de externe, P. P. Carp : 
Eă mă uit la lege, nu la discuțiune. O 
dată ce prin art. 1 se stabilesce că pe vi

itor nici un județ nu se mai poteimpune, 
cele-alte articole ce urmăză nu fac de cât 
să reguleze situațiunea de față a județe
lor cari aă fost deja impuse ; nu tind de 
cât a regula trecutul; căci pentru viitor, 
județele nu aii absolut nici o obligațiune, 
fie că sunt, fie că nu sunt construite pe 
teritoriul lor drumuri de fer.

D. N. Nicorescu : D-lor, art 1 din a- 
cest proiect de lege are în vedere jude
țele unde se vor construi de aci înainte 
drumuri de fer. (întreruperi.)

Prin faptul că art. 6—8 din legea de 
la 15 Maiâ 1882 s’a abrogat, nu urmăză 
că și datoriile consacrate asupra județelor 
rămân anulate.

In art. 6 și 8 din legea de la 15 Maih 
1882, se prevăd sarcinile județelor pen
tru liniile de fer ce se construesc în te
meiul acelei legi pe teritoriul lor. Va să 
tjică din minutul când aceste duoă arti
cole se abrogă, asemenea sarcine nu mal 
pot lua nascere asupra județelor pentru 
viitor; dar ore, creanțele Statului din 
trecut, consacrate asupra județelor, se des- 
ființeză prin abrogarea acestor duoă arti
cole? Nu! Și dovadă despre acăsta este 
că guvernul a fost nevoit să pună în a- 
cest proiect de lege încă alte cinci arti
cole cari reguleză numai trecutul.

Art. 1, care este deja votat, pune un 
principiu, abrogă efectele legei de la 15 
Maiu 1882, pentru județele pe teritoriul 
cărora se vor face în viitor căi ferate; 
dar el nu este destul de clar in ceea-ce 
privesce regulamentarea trecutului.

Prin art. 2, în adevăr, se regulăză 
situațiunea județelor; însă de la pro
mulgarea acestei legi înainte; prin ur
mare județele acelea unde s’aii făcut căi 
ferate înainte de promulgarea acestei 
legi, s’ar putea susține că nu sunt apă
rate de plata sumelor ce datoresc pentru 
trecut. Spre a înlătura dar ori-ce bănu
ială din spiritul tutulor, eu propun supri
marea cuvintelor: „de la data promul- 
gărei presentel legi," cari de alt-mintre- 
lea nu aii nici o însemnătate, căci se scie 
că legea produce efecte de la data pro
mulgare! el, fie efecte în viitor, fie efecte 
retroactive. Prin urmare cuvintele, de la 
data promulgare^ sunt o superfetațiune, 
o declarațiune absolut inutilă; de aceea 
rog pe onor. Cameră să primăscă acăstă 
redacțiune propusă de mine.

Art. 2 mal dispune că județele remân 
scutite de taxele cari ar lua nascere în vi
itor, și de taxele datorite deja Statului, 
dar neplătite încă. La acest principiei fa
cem o excepțiune, care este prevăzută la 
art. 5, că sumele plătite deja să nu se 
mal restitue de către Stat județelor.

Vă rog dar să bine-voiți a primi acest 
amendament.

D. G. Softa: Amendamentul propus 
de D. Nicorescu pentru suprimarea cu
vintelor: 9de la promulgarea presentei 
legiS maioritatea comisiunel ’l primesce.

D. G. Apostoleanu: Onor. D-ni, dupe 
discuțiunile urmate, un punct e câștigat,
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că pe viitor îndatorirea județelor de a 
plăti exproprieri, precum și subvențiunea I 
pentru construcțiunea drumului de fer, î 
nu mal există. Ori-ce drum de fer se va 
construi în viitor județele nu vor mai 
participa la plată, remânând totul în sar
cina Statului.

Cât privesce articolele relative la re- 
gularea datoriilor, mi se pare că s’ar pu
tea să se resolve lucrul într’un singur ar
ticol. In adevăr, ce ne preocupă pe noi ? 
Sunt județele cari ati remas înapoi cu 
plata subvențiunel și a exproprierel; acele 
județe am voi noi să nu mai fie apucate 
a plăti; iar plățile cari deja s’ati făcut de 
către ele aă nu se mai restitue. Tdte ju
dețele pe teritoriul cărora s’aii construit 
drumuri de fer să remâie apărate pe vii
tor de ori-ce sumă ar datora pentru ex
proprieri și subvențiuni. Cu chipul ace
sta răspundem la tote ideele coprinse în 
articolele cari urmăză; de dre-ce vorba 
nu este de cât ca datoriile județelor res
pective să nu li se mai ceară.

De aceea, D-le președinte, eti propun a- 
cestă redacțiune la art. 2, și cu modul ace
sta legea va fi restrînsă la duoă articole 
și va fi mult mai clară:

„Tdte județele pe teritoriul cărora s’ati 
construit drumuri de fer sunt apărate pe 
viitor de ori-ce sume ar fi fost datore a 
plăti pentru expropriere și pentru con- 
strucțiune și nu‘s’ati plătit încă.

Sumele plătite până astăzi nu se vor 
mal restitui." .

Cu modul acesta legea va fi restrînsă 
la duoă articole și va fi mult mai clară.

— Ședința se suspendă pe cinci minute, *
pentru a consulta comitetul asupra a- | 
mendamentelor propuse. !

— La redeschiderea ședinței, D. preșe- 
ședinte acordă cuvântul D-luI Softa, ra- v
portatorul comitetului de delegați. p

D. G. Softa: D-lor deputați, pe când 
comiteitfl delegaților delibera asnpra a- ।
mendamentulul D-lui Apostoleanu, D-sa *
a declarat că retrage partea ântâia a a- 1 
mendamentulul săti; iar partea a duoa a | 
acestui amendament, ’șl reservă dreptul | 
a o propune ca un aliniat la art. 5. Ast- |
fel art. 2, în urma primire! amendamen- |
tulul D-luI Nicoreanu, s’a redactat în mo- ; 
dul următor:

„Județele rămân scutite:
„a) De a mal plăti costul exproprieri

lor terenurilor necesare la construcțiunea 
linielor de căi ferate ce le traversăză p । 
cad în copilașul lor. ț

„b) De a mal plăti anual Statului, pe . 
timp de 10 ani, subvențiunea de lei 600 '
de fie care kilometru de cale ferată, cal
culată pe lungimea kilometrică ce trece 
prin județ/

D. G. Dem. Teodorescu: D-ni depu
tați, proiectul de lege, care fonnăza 
obiectul desbaterilor ndstre de astăzi, na 
trecut fără <5re-cari discuțiunl în secțiu
nile Camerei. Acolo, ca și aci, s’ati ®an1' 
festat nedomeriri, s’aii cerut explicări, 
provocate parte de redacțiunea puț10 (
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clari a legei ce’se propune, parte din con
ceptul ei general și lipsa de date positive.

Prima obiecțiune, ce se nasce in spiri
tul fie-căruia, e că proiectul nu se baseză 
pe nestrămutatul principiti al generalita
te!; că, prin urmare, e parțial și nedrept. 
In adevăr, județele zelâse recunoscătore 
pentru liniele ferate ce li s’ati construit, 
s’ati grăbit să plătâscă exproprierile de 
terenuri și să achite suma ce Ii s’a impus, 
de câte 600 lei pe kilometru. Acelea însă, 
cari n’ati avut cari ati întârziat
sati cari n’ati luat în serios sarcina ce li se 
impunea, a^i se văd scutite de exproprieri 
și de cifra celor 600 lei pe kilometru.

Ce moralitate decurge din acâstă pro
cedare ? Cele d’ântâiti se vor căi că ’și ati 
împlinit datoria, cele din a duoa catego
rie se vor încuragia să procâdă tot ast-fel 
și pe viitor, când va fi vorba de sar
cini importante, decretate prin legi, con- 
siliele rudețene vor arăta guvernului și 
Camerelor deplorabila stare financiară în 
care se află și vor aștepta o lege ca cea 
de a^i, care să le scutâscă, adică care să 
defere Statului cheltuelile ce ele tinsele 
primiseră să împartă cu Statul.

In loc dar ca tâte județele să fie apă
rate de participare la cheltuiala ocasio- 
nată prin construirea linielor de fer, ar fi 
fost mai nemerit să se micșoreze cifrele, 
să se distribue pe o periâdă de ani și să se 
pună consiliele generale în posițiune de a 
prevedea în budgetele respective aseme
nea sarcini. In loc ca județului Roma- 
nați, spre exemplu, să i se ceră anual 
104.000 lei dintr’un budget de 170.000 
lei, ar fi fost mai nemerit să i se câră nu
mai câte 5 sati 6 mii lei pe an, prelun- 
gindu-se plata pe un șir de 10—15 ani.

Cu modul acesta, măsura ar fi fost echi
tabilă și generală. Județele cari ati plă
tit, ar vedea că plătesc și cele-alte ca 
dtinsele, deci n’ar cădea în desilusiune, 
n’ar lua un răti învățământ; cele ce n’ati 
achitat sumele ar fi mulțumite cu mo
desta lor repărțire și le-ar plăti cu înles
nire, ne mal având să obiecteze lipsa de 
mi^Iâce.

Trec la a duoa obiecțiune.
Cât va costa pe Stat sarcinele ce 'și ia? 

Până la ce cifră se vor sui exproprierile? 
Din ce venituri se va plăti numai de dân
sul costul exproprierilor și al construcți- 
unei ? Nici expunerea de motive, nici ra
portul nu ne lămuresc în acâstă privința. 
Ori de câte ori județele ati cerut câte o 
linie ferată, fostul regim s’a grăbit s’o a- 
corde, sati spre a face reclamă electorală, 
cestiune de popularitate, sati une ori — 
trebue s’o recunosc — gândindu-se la fo
losul general. Județele și particularii ati 
promis că vor ceda gratis terenurile ce 
vor participa la costul construire!. In 
urmă însă, când a venit plata, ati v&}ut 
că n’ati fonduri și ati raportat că nu se 
înlesnesc. Și noi a^i venim să iertam ase
menea datorii, luându-le asupra Statului, 
ca și cum budgetul Statului nu se alimen- 
tâză tot din impositele generale. Acâstă 

dibăciă — ca să nu $ie păcâlâlă — mi se 
pare că nu concordă cu principiele mora
lei publice. Și ce ați ^ice când mâne, poi- 
mâne vi se va cere un împrumut de câte
va milidne, represintând exproprierile și 
costul construire! linielor ?

Vă supun aceste considerațiuni, nu pen
tru că sunt ostil linielor județene, cari se 
lâgă cu marea arteră a căelor ndstre fe
rate, ci mai mult spre a vă convinge că 
scump, fdrte scum vom plăti setea de po
pularitate a fostului guvern, sub care — 
fie ^is în trâctit — liniele făceati curbe și 
zigzacuri spre a trece pe la moșiile favo- 
riților, cum spunea D. Burghelea despre 
șoselele din Dorohoiti.

A treia obiecțiune privesce modul ex
proprierilor.

Acele exproprieri, făctindu-se de juriti, 
compus din persdne din localitate (unele, 
pdte, fdrte interesate în afacere) pot ho
tărî prețuri exagerate, în considerare că 
va plăti Statul, marele bogat, iar nu ju
dețul cel fără fonduri. Mulți dar se tem 
ca, prin asemenea procederi, să nu avem a 
înscrie la datoria publică un număr în- 
duoit de milidne de cât vor fi costat în 
realitate terenurile luate și liniele con
struite.

Just ar fi ca județele cu vinituri să con
tinue a participa la cheltuelile unor dru
muri ferate, cari le aduc foldse; iar cele
lalte, aflate în strîmtorare, să plătâscă câte 
puțin într’un lung șir de ani, spre a nu 
se (jice că numai unele ati avut consci
ința datoriilor legale, iar altele nu, că a- 
cestea din urmă ati fost favorisate, chiar 
încuragiate, pentru ne împlinirea acelor 
datorii. In tot cașul, județele prea împo
vărate, să fie apărate de cei 600 lei pe 
kilometru, dar exproprierile să le privâscă 
pe dtinsele.

Iată ceea-ce m’am crezut dator a vti a- 
duce Ia cunoscință, D-lor deputați. Aș
tept lămuriri din partea guvernului; căci, 
încă o-dată, nici expunerea de motive, 
nici raportul comitetului delegaților, nici 
redacțiunea proiectului nu sunt clare, nu 
sunt convingtitâre.

D. I. Lahovari: De și onor. Cameră 
este obosită, o rog să bine-voiască a’mi 
da un moment atențiune pentru că aci 
este vorba de o cestiune gravă, este vorba 
de a angagia din noti fi năucele Statului. 
Vedeți situațiunea cum este; când s’a în
ceput a se face linii de drum de fer, ju
dețele vânând beneficiele din punctul de 
vedere local, ati venit și ati^is: pentru 
ce să se facă linii de drum de fer prin ju
dețul Teleorman și nu și la Dorohoiti, 
pentru ce să se facă la Romanați și nu și 
la Vasluiti? Și pentru ca să ajungă la 
scopul de a face pe Stat să facă lini! de 
drum de fer și pe la ele, a venit și a fă
cut o propunere și acjis: Dacă ’mi face 
Statul cu mi^locele sale o linie de drum 
de fer, care, pe lângă interesul general 
ce ’l represintă ori-ce linie de drum de 
fer, pâte să serve și interesul local, al ju
dețului, atunci dati și eti...

D. președinte, L. Catargi: Discuțiu
nea generală este închiși.

Acum suntem la discuțiunea pe arti
cole, și în special, asupra articolului 2.

D. I. Lahovari: Așa este, D-le pre
ședinte, dar este necesar ca să arăt âre- 
cari motive prin cari să dovedesc că nu 
trebue să primim acest amendament care 
se propune la art. 2.

S’a propus ca exproprierea să fie asu
pra județelor, și că județele să dea o sub- 
vențiune Statului pe kilometru.

Acum se propune ca să nu se mai plă
tâscă de județ acâstă grea sarcină, ci să 
se pună în budgetul general al Statului.

Vti rog să vti opriți dupe acâstă pantă 
și, cel puțin, exproprierea terenurilor să 
o lăsați în sarcina județelor.

De aceea iati cuț ântul în contra amen
damentului propus de D. lancovescu, și 
am ondre a propune un amendament cu 
totul contrariti; și de aceea vti rog să 'mi 
permiteți să vti spun pentru ce mti opun 
cu energie la amendamentul D-luI lan
covescu.

D-lor, financele Statului dacă ar fi în- 
tr’o stare mai înfioritâre de cât ale jude
țelor ași îuțelege ca să venim în ajutorul 
județelor; dar Statul, D-lor, suntem noi 
toți, și sciți în ce greutăți financiare ne 
aflăm, și când va veni budgetul în discu
țiune veți vedea în ce stare sunt finan
cele Statului, și vti veți convinge că nu 
putem să luăm de la județe acâstă chel
tuială și să o dăm în sarcina Statului.

Afară de acâsta este și un pericol mare, 
în ceea-ce privesce costul Ia care s'ar urca 
exproprierile, și în acâstă privință vti vor
besc din experiența dobândită în timp în
delungat. Pericolul cel mare, D-lor, este 
cel următor: terenurile expropriate se 
plătesc dupe decisiunile pronunțate de 
juriele de experți; în suveranitatea lor, a- 
eeste juriuri sunt compuse de către per- 
sone din localitate; așa fiind, dacă juriul 
de expropriere care se pronunță asupra 
valorei terenului de expropriat, sciind că 
prețul fixat de dânșii se va plăti tot din 
casa județului, avem o garanție mare că 
apreciările lor vor fi moderate; din con
tra, când juriul va sci că aceste prețuri, 
fixate de el, se vor plăti din budgetul ge
neral al Statului, iar nu din casa județu
lui perdem cu desăvârșire o garanție 
mare de imparțialitate, și vedeți că pu
tem aluneca pe o pantă fârte nenorocită; 
fiind-că avem exemple că asemenea ju- 
riur! ati acordat sume colosale evaluând 
pogonul cu 20, 50 până la 100.000 de lei 
la unele locuri. Mi se va $ice însă, că a- 
tunci era vorba de despăgubiri cari se 
făceati pentru Strusberg, și că juriurile ar
gumentati că, de âre-ce suntem înșelați 
mult de străini, nu ati nici el* scrupule ca 
ca să acorde sume mari; însă, D-lor, fie 
din ori-ce motiv, nu mai puțin faptul s’a 
petrecut, și când nu este interes local la 
mijloc se mai pâte petrece, fie și pe o 
scară mai mică, și ar trebui să feriți pe 
Stat de acest pericol.
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Ei bine, mijlocul cel mai sigur ca eva
luările terenurilor să se facă fără exage- 
rație de către jurați, este ca jurii din 
localilitate, pronunțându-se, să scie că 
casa județului va plăti, iar nu Statul 
Fiind-că, tncă o-dată, nu seim unde o 
să mergem dacă ne vom pomeni cu sume 
de milidne necesitate pentru exproprieri 
de drumuri de fer.

Cu sistemul actual iată ce s'a întem- 
plat: înainte exproprierile ne costafi su
me colosale, dar c&nd a rămas să se facă 
pe comptul județului, mai mulți proprie
tari ad dat terenul gratis, tn considerația 
avantagielor ce dobândeați moșiele pe unde 
trece linia ferată, și acolo unde nu se da 
gratis, exproprierile s’afi făcut cu prețuri 
mai mici.

Ast-fel fiind, dacă vom intra în siste
mul că Statul să plătăscă exproprierile, 
se vor face exproprieri cu prețuri exage
rate de mari și acăsta va fi In paguba 
Statului. Tot-d’o-dată trebue să vă gân
diți că dacă miglăcele Statului se vor 
stinge cu liniele începute, nu se vor mai 
putea face, alte linii. De aceea, D*lor, efi 
propum următorul amendament:

„Să se suprime scutirea prețului expro
priere! terenurilor necesarie drumurilor 
de fer, care să rămână ca Întrecut, în 
sarcina județelor,*

D. N. Voinov: Am luat cuvântul ca 
să susțin amendamentul, care nu este de 
cât o redacțiune mai amplă a articolului 
guvernului.

Am onăre să combat argumentarea 
D-lui Teodorescu. D-sa ne a spus că nu 
ar fi drept să se admită acăstă lege în mod 
general, ci special, adică județele cari nu 
pot să plătăscă sa fie scutite, iar cele cari 
pot, să plătăscă....

O vooe: Nici un județ nu pdte plăti.
D. N. Voinov: Nu am înțeles acest 

argument al D-lui Teodorecu. Mai ântâifi, 
nu scie dacă tdte județele safi unele din 
ele pot să plătăscă; dar aci nu e cestiu
ne de a favorisa pe unele județe, e o ces
tiune de drept, care trebue să se resolve 
în sensul de a se sci dacă acăstă plată 
trebue să se facă de Stat, din causă că se 
prea impun județele, dacă trebue să ră
mână tot în sarcina județelor.

Dar să venim noi acum și să facem un 
studifi pentru fie-care județ în parte, ca 
să vedem dacă județul cutare este în sta
re să plătăscă acăstă subvențiune, și cu
tare alt județ nu este în stare, atunci nu 
înțeleg de ce am face o lege de interes 
general, ci ar trebui să facem câte o lege 
în parte pentru fie-care județ, pentru ca 
pe unele să le obligăm a plăti acăstă sub
vențiune către Stat, iar pe altele să le 
scutim. .

Acest argument trebue să cadă de la 
sineși, pentru ca noi astăzi să ne ocupăm 
de principiul, care este coprins în acest 
proiect de lege, și care principifi este de 
a se scuti tăte județele, fără deosebire de 
acăstă plată.

Onor. D. Ion Lahovari propune un a

mendament, care nu are în vedere de cât 
numai interesul pur fiscal, interesul te- 
saurului public, și ne cere să respingem 
acest proiect de lege, și să lăsăm ca jude
țele să plătăscă și pe viitor costul tărâ
murilor expropriate și întrebuințate pen
tru construirea căilor ferate.

Efi însă mă raliez la opiniunea conți
nută în proiectul de lege presintat de 
guvern, și sunt pentru amendamentul 
propus de D. Nicorescu și alții, pentru 
că efi sunt dintre acei deputați cari trăim 
în județele unde suntem aleși și cunăscem 
interesele și nevoile județelor mai bine de 
cât D. Ion Lahovari, care trăesce în Bucu
resci și se bucură de splendorile Capitalei.

Nu este adevărat că județele afi solici
tat drumurile de fer de interes local. Dacă 
veți dovedi că în cutare județ s'a făcut 
drum de fer de interes local, atunci înțe
leg să impuneți acelui județ să 'și plă
tăscă luxul care 'și Ta dat.

Dar în regulă generală, drumurile de 
fer nu sunt numai de un interes local, căci 
sciți că chiar acele linii cari în adevăr 
s'ar putea numi de interes local, totuși 
ele se lăgă cu linia generală, și prin a- 
căsta aduc destule avantagii liniei gene
rale a Statului, și Statul dar este drept 
să ia parte la acea cheltuială dare aug- 
mentăză debitul liniei ganerale.

Insă nu cunăscem linii de interes local. 
Dacă ași lua județul mefi, nu pledez în 
favărea lui, (Aci a avut dobitocia — erta- 
ți-mi acăstă expresiune care nu este par
lamentară — de a 'și plăti datoria, prin 
urmare, nu beneficieză în nimic de acăstă 
lege.

Așa dar nu este o cestiune pe care o 
pledez în favorea județului mefi. Noi am 
avut nenorocirea să nu prevedem o ase
menea lege și am plătit, și legea de față 
dispune că pentru cine a plătit să rămâe 
plata bine făcută și cine n'a plătit să nu 
mai plătească.

Așa dar nu pledez pentru casa mea.
Al duoilea, D-văstre vă este ușor să vor

biți ; cei cari nu cunăsceți safi nu voiți să 
cunăsceți interesele județelor, cei cari afi 
aspirațiune de regulare» budgetului Statu
lui, puțin le pasă de neregularea budge
telor județelor.

Este un principifi, nu de astăzi, că miniș
trii cari nu pot să îndrăsnăscă din împre- 
giurări să augmenteze budgetul Statului, 
se desbracă de acăstă sarcină și sub pre
text de descentralisare fac ondre asupra 
județelor de a arunca asupra lor o sumă 
de greutăți cari împovărăză budgetul ju
dețelor fără să umple pe al Statului; 
așa în cât avem aparența echilibrărei bud
getului Statului fără să ne preocupe 
câtuși de puțin că desechilibrăm budgetele 
județelor.

Apoi întreb : Fie județ, fie comună, fie 
Stat, care este sorgintea de unde se ia a- 
căstă avere, dacă nu din punga contribua
bililor ? Pentru mine, contribuabil, puțin 
mă importă când am să plătesc 30 de lei, 
dacă 10 'I dafi comunei, 10 județului și 10 
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Statului; pentru puîiga mea nu este nici 
o ușurare. Prin urmare, nu veniți de 
pledați tn favorea contribuabililor ; căci 
vor plăti și într’un cas și într'altul. Dar 
pledați într'alt sens. Dacă contribuabi
lului 'I lăsați posibilitatea ca prin plata lui 
să realiseze îmbunătățiri în localitate, este 
o compensare pentru sacrificiile lui. In 
vreme ce făcând în sens invers, aruncând 
asupra județelor tdte sarcinile, veți face 
ca noi cei din județe să rămânem fâră 
nici o îmbunătățire, să nu avem șosele, 
să înotăm în noroifi, să nu avem apă de 
băut, să nu avem strade pavate etc.

Astăgi guvernul s'a gândit ceva și la 
județe, Statul a găsit cu cale să facă dru
muri de fer, dar nu în interesul județelor, 
ci în interesul săfi; și atât este de adevă
rat acesta că acolo unde s'afi ridicat de
putați să cără drumuri de fer, Statul a 
acordat numai acolo unde era un interes 
general de racordare cu artera cea mare, 
fără a ține semă de acele linii cari ar fi 
fost numai de interesul cutărui safi cu- 
tărui județ. Dovadă de acăsta e că sunt 
multe cereri de la județe earinu s'afi rea
lizat, de exemplu, linia de la Focșani la 
OdobescI, cerută cu atâta stăruință de 
județ, nu s'a făcut nici până astăgi; se 
vede că pentru minister Odobescii nu este 
un punct necesarifi la racordare, nu este 
în interesul liniei generale a Statului; iar 
creditul acordat pentru acăstă lucrare s'a 
cheltuit în altele și afi rămas abandonate 
studiile și planurile făcute pentru linia 
Focșani - O dobesci.

In Camera trecută s’afi emis voturi 
pentru linii numite de interes local, linii 
cari nici una până astăgi nu este recu
noscută ca linie de interes local; dar scifi 
că sunt halte și gare reclamate de depu
tați, cari s'afi acordat ca cestiuni de in
teres local.

' Nu județele afi făcut declarare că vor 
plăti ele exproprierile, ci legea impune 
județelor în mod obligatoriii, între alte 
cheltueli, și cheltueli de expropriere pen
tru drumurile de fer cari trec prin cir- 
cumscripțiunea lor. Dacă ar fi să vorbesc 
numai de județul mefi, v'ași întreba întru 
ce linia Mărășesci-Buzăfi e o linie de in
teres al județelor, întru cât odinioră a- 
căstă linie care unia țăra de sus a Moldo
vei cu Valahia și cu Dunărea n'a fost ad
misă nu scifi din ce cause, scifi numai că 
era o coalițiune între unii giși conserva
tori cu ăre-cari liberali înaintați cari afi 
făcut înțelegere între dânșii asupra li
niilor ast-fel că, în loc să trăcă axa prin 
Dorohoifi la Mărășesci etc., a trecut în- 
congiurând Brăila etc. Mai târgifi însă, 
dupe ce s'a perdut Basarabia, s’a făcut, nu 
pentru interesele Focșanilor safi Buzău
lui, ci pentru interesele generale ale ță
rei, linia de la Mărășesci racordată la 
Buzăfi și cu tdte acestea expropriarea a 
fost lăsată și în acest cas în sarcina jude
țelor prin cari trece acăstă linie, de și ea 
nu e de interes județian. Unele județe afi 
plătit de unde afi putut și de unde nu afi 
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putut; sunt însă județe cari n'ah plătit, 
și aci apelez tocmai la acel ale căror ju
dețe sunt In defect cu plata, cari n’ah 
plătit pentru că nu pot să plătăscă; căci 
ar trebui să lase de o parte tdte nevoiele 
și tdte interesele județului.

Acum vine D. Lahovari și ne spune că 
nu ne gândim la interesele tesaurulul pu
blic când votăm o lege ca aceea ce avem 
acum înaintea ndstră, și uită D-sa că a- 
căstă lege nu vine din inițiativa parla
mentară, ci din inițiativa guvernului, al 
cărui eh nu am ondre să fîh partisan, nu 
este al meh, ci al D-lul Lahovari, și^că, 
prin urmare, acăstă imputare de nepri
cepere și neprevedere, de perturbațiune 
și sdruncinare a budgetului tesaurulul 
public, nu nouă ne o adresăză, ci guvernu
lui pe care ’l susține D-sa.

Nu ’și dă săma D. Lahovari că e vorba 
numai de un viitor pe care pdte să ’l îm- 
pedice D-sa ori când, acel viitor de a se 
mal construi drumuri de fer de interes 
local, dar cât pentru liniile deja cons
truite, acelea rămân^în ființă, exproprierile 
sunt făcute, jurații s’ah pronunțat; prin 
urmare, nu are nevoie D. Lahovari să se 
mai tămă că jurații ah să caute să gă- 
săscă un mijloc de spoliare a Statului în 
cât să acorde sume exploatate pentru hec
tarele cari ar fi de necesitate a se expro- 
pria; estimațiunile sunt deja făcute și gu
vernul s'a preocupat tocmai de cele fă
cute, asupra cărora sunt restanțe de plată, 
ce fdrte greh ar putea să mal fie urmărite 
și incasate.

Dar voih să aduc aminte D-lui depu
tat Lahovari, — căci trebue să fac o 
distincțiune, fiind că e și ministrul La
hovari—că dacă trăim în țăra românăscă, 
și dacă ne ocupăm de afacerile țărei, bine 
ar fi să ne dăm ceva mai exact semă de 
cele ce se petrec în țără și să nu confun
dăm situațiuni cari sunt cu totul diferite; 
căci D-sa, când vorbesce astăzi «apro
prieri, se dă înapoi cu 12 sah 14 ani, când 
scia cum se făceah exproprierile drumu
rilor de fer sub compania Strusberg, unde 
In adevăr, în cestiuni de expropriere se 
cereah sume exorbitante pentru cantitatea 
de pământ expropriată, fără a ține sămă 
însă că acele estimațiuni, de și în apa
rență exorbitante, în fond însă eleerahși 
logice și chiar echitabile, dupe raționa
mentul natural și de bun simț al româ
nului. Când D. Strusberg a venit să ne 
propună să facă drumuri de fer cu 178 
sah 188 de mii de lei kilometrul, nu țin 
bine minte. . .

Voci: 270.000.
D. N. Voinov: Vă înșelați. El la în

ceput ceruse 178 sah 188 de mii și apoi 
mai în urmă a făcut declarațiunea că nu 
se mai mulțumesce cu acăstă cifră, pentru 
că exproprierele ’l vor costa prea scump, 
și atunci i s’a acordat o sporire a cifrei 
primitive.

Când dar noi am dat în urmă acest bac
șiș acelei societăți sub pretextul scumpe
te! exproprierilor, a avut dreptate bietul 

expert român atunci să ^ică: Când tu, so
cietate străină, fără capital și numai cu 
protecțiune influentă, ial aceste drumuri 
în țăra românăscă, și, peste prețul pe care 
’l declari ca echivalent al construcțiunei 
lor, mai vii să ceri numai pentru expro
prieri o sporire așa de însemnată a pre
țului kilometric, apoi să ’mi dai voe atunci 
ca cel puțin să ’ți scot din pungă acăs
tă sumă, care nu trebue să 'ți rămâie ție, 
pentru că așa a fost condițiunea între noi.

Atunci ați vă^ut D-vostre acele pre- 
tențiunl exorbitante pentru cari tinerii, 
cari veniah cu ideile viitorului ale civi
lisațiunei occidentale, se speriah că se gă- 
siah în țăra românăscă barbari cari ce
reah nu scih câte ^eci de mii de lei pen
tru exproprierea unui tărâm care nu va
lora atâta.

Permiteți’mi să deschid aci o parentesă 
ca să vă spun că eh n’am beneficiat cu a- 
căstă ocasiune, nici ca deputat, nici ca 
advocat. Atunci s’ah găsit Ia noi câți-va 
cu durere de inimă de străinii cari veniah 
să ne procopsăscă cu drumuri de fer în 
ast-fel de condițiuni, și cari țipah că li 
se cere nu scih câte ^eci de mii de lei 
pe falcie sah hectar, fără să 'și dea soco- 
tălă nici acei străini, nici acei cari luah a- 
părarea lor, că bieții noștri experțl și 
jurați, cari confirmah acele expertise, a- 
veah pote dreptate când judecah ast-fel 
cu bunul lor simț, de și el nu aveah acel 
bagagiu sciințific pe care '1 importă ca 
într’un geamantan acei cari vin cu idei 
și cunoscințe culese în stăinătate, fără 
însă ca să scie a le adapta la caracterul 
populațiunei năstre și la necesitățile ță
rei; căci românul avea tdtă dreptatea să 
tjică acelei companii străine: dacă al luat 
mai mult de 180.000 lei de kilometru, 
cum te învoiseși la început, acea diferență 
trebue să o dai înapoi pentru exproprieri, 
fiind-că așa ai declarat Camerei că vei 
face, și pentru aceste exproprieri ți s’a 
acordat.

Dar, dupe ce drumurile de fer ah fost 
luate de Stat, când s’ah mai făcut expro
prieri pentru diferite linii ferate ce s’ah 
mai construit în urmă, precum și pentru 
fortificațiuni, vă întreb pe D-vostre să 
’mi spuneți dacă, afară de 2 sah 3 exem
ple ale puternicilor ^ilel, cari ah putut 
căpăta pentru câte-va hectare expropriate 
sume considerabile în temeiul acelui ar
gument introdus tot de la autorii străini, 
pe cari am avut onore să ’I trec și eh pe 
sub ochi, unde se ^ice că exproprierea nu 
e numai valdrea întrânsică, dar și pagu
bele posteridre cari ar putea să resulte, 
și simțimântul omului atașat da casa sah 
grădina în care se găsesce mormântul nu 
scih cărui străbun, și tdte aceste ilusiuni 
și gusturi ale domenialului proprietar 
trebuesc să fie plătite, dar cum ^icăm, afară 
de veri-o duoă trei exemple de felul acesta, 
nu veți găsi cașuri unde să se fi plătit de 
Stat pentru exproprieri de apărare națio
nală și de alte linii ferate de cât cel mult 
1.600 lei dej hectar ; ba încă în mai 
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multe locuri s’a împărțit moșidra o- 
mului—și la moșidră e paguba cea ma
re, nu la domeniile întinse—s'a îm
părțit în mai multe bucățele, fie prin 
trecerea drumului de fer pe dânsa, fie 
din causa exproprierel în interes de a- 
părare națională, și la cea mal mare parte 
din proprietari, scițl care a fost suma cea 
mai mare care li s’a dat D-le Lahovari? 
1.600 lei pentru hectar, afară, încă o-dată 
repet, de duoă sah trei excepțiunl ale a- 
celor puternici cari ah sciut, cari scih și 
cari vor sci să capete îndemnisări grase și 
sub regimul colectivist și sub cel liberal 
și sub cel conservator, în sfârșit sub tdte 
regimele ce vor mai exista în țăra acăsta. 
Aceste însă, dupe cum am $is, 8un^ ex" 
cepțiuni și de aceea să nu ne aruncăm unii 
asupra altora; căci fie-care ne vom găsi cu 
câte o bubă în spinare, la unii mai mică, 
la alții mai mare, dar pe care sgândărîn- 
d’o ar putea cangrena corpul aceluia care 
o portă. Acesta este adevărul, D-le Laho
vari, dacă voiți să vă ocupați de ce este 
în țără, nu numai de ce este în cărți.

Nu este adevărat, o afirm într’un mod 
positiv, că jurații s’ar fi pronunțat în ve
derea intereselor județului.

ț)iceți că consciință juraților este elas
tică, dar dre tdtă lumea e cu consciință 
elastică și numai noi nu ? D-vdstră cre
deți că acel jurați ar fi pronunțat expro
prieri exorbitante pe sarcina tesaurulul 
public, fără să vă întrebați dacă acei ju
rați nu sunt și ei români. A! Când este 
vorba de străini cari vin să ne exploateze, 
atunci este altă cestiune.

D-lor, evaluările sunt de astă dată fdrte 
modest făcute și pe alocurea chiar cu dăr
nicie din partea proprietarilor, la unele 
locuri proprietarii ah iertat, ah dăruit 
ceea-ce ar fi trebuit să ia ca indemnisare, 
pe la alte locuri ah primit ceea-ce li s’a 
oferit, fără a face nici o contestare.

Exproprieri vor mal fi de făcut, și dacă 
se vor face răh, puternica voce a D-lui 
Lahovari seva ridica atunci și se va pune 
la disposițiunea Statului; se va duce să 
pledeze în contra acelor răi patrioțl cari 
ar căuta să ia mai mult de cât se cuvine 
de la Stat. Fiți siguri că în ceea-ce se 
chiamă expropriere de utilitate publică 
pentru comună, județ sah Stat, românul, 
o spun acăsta pentru ondrea lui, scie să 
facă sacrificii pe cât mitjldcele lui ’i per
mit, și când pe alocurea e câte o rară ex- 
cepțiune, aceea e mal adesea dupe îndem
nul acelor sciutori de carte advocățăscă 
cari sunt inițiațl în controversele autorilor 
străini din cari scih să tragă interpretări 
în contra Statului; pentru că vedem ad
vocați mari alături cu aceia cari cer cât 
s’ar putea mal mult de la Stat și mai ve
dem că Statul, care are advocați publici, 
când este vorba de apărarea drepturilor 
lui mai cumpără și advocați celebri ca 
să ’I opună acelora tot atât de celebri 
cari pledăză în contra Statului.

Dar când este vorba de interesul jude
țului, atunci Domniele lor, cari sunt eșiți
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din județe și cari trăesc în Bucuresci, dar la 
alegeri vin de cad pe spinarea ndstră, a 
proștilor din provincii, și, dupe ce 'I ale
gem, devin omeni de Stat, de viitor, a
tunci țipă pentru budgetul Statului fără 
să se gândescă că luând în brațe budge
tul Statului, strangulâză budgetul jude
țelor sau al comunelor.

Așa dar nu fiți mai catolici de cât 
Papa, D-le lancule Lahovari. Când aduce 
guvernul un asemenea proiect, să fiți si
guri că și pe guvern Fa durut inima de 
budgetul Statului, cel puțin tot ca pe 
D-vdstră, care sunteți în perspectivă de a 
*1 administra. (Ilaritate).

Să fiți siguri că guvernul s'a gândit 
fdrte serios la acâsta și nu înțeleg cum 
D-vdstră care sunteți datori să sprijiniți 
interesele comunei, interesele județului 
și chiar interesele individului, să veniți 
îu fie-care ședință și să vâ instituiți în 
omul care troneză ca apărător al budge
tului, ca și când cei opt miniștri nu sunt 
în stare să se gândescă la interesul Sta
tului și D-vdstră ve faceți patronul lor. 
Ei bine, protestez în contra unui rol ca 
acesta și rog pe Adunare să voteze proiec
tul guvernului. (Aplause).

D. președinte al consiliului, Th. 
Rosetti: D-lor deputați, vă mărturisesc 
că n’am crezut nici o-dată ca un proiect 
de lege atât de simplu să pdtă da loc la 
nisce discuțiuni atât de înfocate în sînul 
acestui Parlament. Eh, aducând de alt- 
minterea mulțumirile mele și unora și al
tora pentru interesul pe cari ’l pun în acâstă 
cestiune, ași ruga și pe unii și pe alții, 
căci aci nu este cestiune nici de partid 
nici de politică, să bine-voiască a discuta 
acest proiect de lege cu acel sânge rece, 
care mi se pare că este condițiunea sine 
qua non a unei bune soluțiuni. Să nu ne 
punem dar, D-lor, pe tărâmul cestiune! 
de a sci care pdte fi saii nu datoria u
nuia sah altuia din noi ca deputați. Și 
aci ’mi va permite D. Voinov să fac o 
mică parentesă.

Nu cred că este exact a (jice că noi de
putății si ă senatorii suntem aici repre- 
sentanțl ai cutărul județ sah a cutărei 
comune; ci suntem representanțil între- 
gei țâri. Sunt sigur că nici D. Voinovnu 
crede aii-fel, dar că în arddrea discuțiu
nei a făcut un mic lapsus. Cred că nici 
D-sa nu < ste de părere că deputății sunt 
trimiși aici pentru a apăra interesele ju
dețelor sah ale comunelor. Eh, cel puțin, 
nu concep lucrul așa și cred că Camera și 
Senatul represintă interesele Statului în
treg, bine înțelegându-se că trebue să se 
țină în st mă și de interesele comunelor 
și ale județelor; căci în definitiv nu tre
bue să existe nici un antagonism între 
aceste organe ale corpului social.

Acestea spuse, să venim la lege. Care 
este motivul acestei legi ? Motivul este 
că experiența a dovedit imposibilitatea 
în care se află consiliile județene de a 
face față unor sarcine pe cari, nu ele 

din liberul lor arbitru și le-ah impus, dar 
cari le-ah fost impuse de către Stat.

D-lor, ating aci o cestiune mal gene
rală. De la crearea consiliilor județene, 
de la crearea consiliilor comunale, de la 
crearea acestor așa numite Corpuri au
tonome în sînul Statului nostru, corpuri 
de autonomie locală, puse de altminteri 
sub controlul Statului, a fost o perpetuă 
tendință la tâte guvernele de a impune a
cestor grupuri sarcine cari, de altminteri, 
nu ah nimic de comun cu interesele pur 
locale. Chiar prin legea organică a consi
liilor județene s'a făcut acestă erdre de 
principih, și acâstă erore a fost din ce în 
ce mai mult exagerată.

înțeleg forte bine ca unele consilii ge
nerale, ca unele județe, ca unele comune, 
în vederea intereselor, în vederea avanta- 
giilor pe cari le-ar putea trage din cu
tare și cutare instituțiune, din cutare și 
cutare lucrare de interes general, să vină 
și ele, în scop de a facilita execuțiunea a- 
celel concepțiuni, să contribue la o ase
menea lucrare de interes general; cașuri 
de felul acesta le vedem adese ori în alte 
țâri străine, unde, de exemplu, se face un 
canal, sah o cale ferată, sah un port cu 
contribuțiune și de la Stat și de la comu
ne și de la județ; dar tot-d'a-una și în 
tdte țările s'a respectat autonomia acestor 
instituțiunl pe unde ele sunt autonome, 
ah fost aceste construcțiunl efectul unor 
negoțieri între Stat și aceste diferite au
torități, și efectul unul vot al cetățenilor 
chiemațl a contribui cu banii lor speciali 
județeni sah comunali la cutare și cu
tare lucrare care nu era de un interes spe
cia! al acelei localități.

Dar nu tot așa s'a făcut și la noi. Ca- 
merile trecute, în dorința lor cea mare de 
a dota cu un moment mal curând țera 
cu o rețea completă de drumuri de fer, și 
tot-d'o-dată în dorința de a nu încărca 
Statul cu prea multe cheltuell, precum 
și în dorința de a demonstra că se pot fa
ce la noi drumuri de fer cu sume minime 
și cu cheltuell fdrte neînsemnate, ah re
curs la acest mijloc de a pune o parte din 
cheltuell pe sâma județelor, de a suprima 
o altă parte de cheltuell, de și fdrte ne- 
cesarie și ele, cum sunt vagdnele și altele, 
pentru ca pe urmă să se pdtă «Jice : iată 
că s'ah putut face drumuri de fer în țera 
românâscă cu 40 sah 50 de mii de lei 
kilometrul!

Acest sistem ne -a condus unde trebuia 
să ne conducă, că cheltuelele reale fiind 
mal mari de cât prevederile, a venit le 
quart d*heure de Rdbelais, a venit timpul 
să se plătâscă, și atunci s’a vâ^ut că ju
dețele n'ah bani și că aceste sarcine sunt 
prea mari în proporțiune cu puterile lor.

Acum, D-lor, D-vdstre trebue să vâ 
gândiți la înzestrarea drumurilor de fer 
cu materialul rulant necesar, și în ceea- 
ce privesce județele, ori ați vrea ori n’ațl 
vrea D-vdstre, trebue să adoptați acestă 
lege; căci este o forță majoră la mijloc, 
care face că tot Statul are să fie silit să 

pdrte sarcina acâsta; căci, D-lor, vâ rog 
să nu ne facem ilusiune, cea mai mare 
parte din cheltuelele de expropriere sunt 
deja plătite. Art. 6 prevede următdrea 
clausă: că județele sunt datdre, în terme
nul cutare de la comunicarea planurilor, 
să exproprieze terenurile cu cheltuiala lor, 
iar dacă ele nu vor face acâsta, atunci 
Statul va plăti exproprierile pe comptul 
județelor, și regula generală a fost acâsta: 
județele ne având nici personalul necesar 
ca ingineri, nici dmenl destul de experți 
în materia administrativă sah judiciară ca 
să se pdtă ele ocupa cu acâstă trâbă, în 
cele mal multe cașuri n’ah făcut nimic $i 
Statul, direcțiunea căilor ferate a făcut 
acele exproprieri, ca una ce conduce acele 
lucrări.

Suma cu care s’ah făcut acele expro- 
priațiunl s’a înscris, conform disposițiu- 
nilor legei,'în budgetul consiliilor jude
țene; dar nici nu s’ah înscris tdte în total; 
căci ministerul ’și a dat compt că în multe 
cașuri ar fi imposibil ca acele sume să se 
plătescă de județ imediat, și s’a făcut uu 
fel de repartițiune, s’a mulțumit ministerul 
cu părți alicote din sumele datorite, re- 
mânând ca cu chipul acesta să se 
repărțâscă într’un număr mai mare de 
ani tdte datoriile județelor. Cu tdte aceste 
nu sunt în stare cele mai multe județe să 
facă față acestei obligațiuni, și lucrul este 
fdrte ușor de înțeles.

Vedeți, D-lor,din expunerea de motive, 
că, de exemplu, județul Romanați are un 
budget de 173.000 lei ca venit, și are 
ca sarcini către Stat 104.000 lei pentru 
expropriațiuni ale drumului de fer. Când 
dar un județ are 173.000 lei venit anual, 
și din aceștia i se iah 104.000 lei numai 
pentru exproprieri, nu ’I mai râm&n de 
cât 69.000 lei. Din aceștia numai comi
tetul permanent ’I ia 30.000 lei, prin 
urmare, mai rămân 39.000 lei, din cari 
urmâză a se plăti spitalul, chiria localului 
tribunalului, medicii și tdte serviciile a
celui județ. Vedeți, D-lor, că este o stare 
de lucruri ridiculă. Realitatea lucrului 
este acâsta, că se înscrie la paragraful ve
niturilor budgetului general al Statului 
o sumă care rămâne fictivă, pentru că este 
imposibilă de încasat; nu se pot lăsa bol
navii și arestațil din județ nehrăniți, pen
tru ca să ’I luăm județului partea lui ali- 
cotă din ceea-ce datoresce către Stat ca 
despăgubire pentru drumurile de fer.

In fața unei asemene stări de lucruri, 
ministerul ’și a ^is că este mai natural și 
mai onest să spunem lucrurile pe față p 
să nu ne mal ascundem dupe degât.

Acești bani ce datoresc județele se pot 
considera pentru Stat ca perduțl, pentru 
că nici un județ n’are de unde-I plăti, ori
ce am face noi. t

Prin urmare, dacă noi am persista ca 
județele să ’și îndeplinâseă obligați0®®8 
lor, nu ar fi alt chip de a le pune în pu
tință ca să 'și îndeplinâseă acestă îndato
rire, de cât de a le autorisa prin o leg® 
specială ca să se impună din noh că alt®
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^ecimi adiționali pentru a putea face față 
la aceste cheltueU la cari astăzi ele nu 
pot răspunde.

O voce: Județele nu se mai pot im
pune.

D. președinte al con si] iiiluI,Th. Ro^ 
sștti: Și mai iote județele au ajuns astăzi 
la limita fixata prin lege, până la care 
are facultatea consiliul județian de a vota 
imposite.

Să» presupunem că D-vdstre ați voi să 
luați acăstă cale și să ne dam sămă, care 
ar fi resultatul și echitatea acestei măsuri ? 
Pentru a vedea acăsta, trebue să ne dăm 
compt de rolul pe care 1 are o cale ferată 
In sistemul general economic al unei țări. 
La noi, o simplă aruncătură de ochiți și 
o simplă reflexiune asupra intregei nos- 
tre rețele de căi ferate ne va arăta oă 
tdte liniile ndstre până acum nu sunt de 
cât adevărate căi naționale de un interes 
general, pentru că sunt nisce arterii de 
comunicațiune menite a lega capitalele 
județelor și porturile cu centrul țărei și 
cu liniile cele mari de transport interna
țional, și nisce asemenea linii ati fost și 
sunt considerate peste tot locul ca artere 
mari decomunicațiune, a căror existență 
și bună funcționare interesăză totalitatea 
Statului.

Eti recunosc că pdte să fie și căi ferate 
de interes local, dâr acest lucru nu pdte 
exista astăzi la noi, pentru că județele 
ndstre nu au ajuns încă acolo In cât sâ se 
pdtă bucura de o asemenea subdivisiune 
de căi ferate, cari să fie destinate numai 
unor interese pur locale, dupe cum nisce 
asemenea subdivisiuni de căi de comuni
cați une pot să existe în alte țări.

Fiind dar lucrurile ast-fel, atunci vă 
întreb: unde este echitatea, unde este 
dreptatea pentru contribuabilii din jude
țele Romanați, Dorohoiti sau altele, cari 
abia de ieri ati început să beneficieze de 
aceste căi de comunicațiune și cari de ani 
contribuesc la aceste cheltuell ca tdte 
cele-alte județe ale țărei, pe când județele 
Roman, Ilfov, Buzeti, etc., cari beneficiază 
de acum 18 ani de aceste căi, acum să ve
nim noi și prin o lege să impunem din 
noii una sah duoă ^ecimi județelor Roma
nați, Dorohoiti, etc., mai mult de cât plă
tesc județele cele-alte, și pentru un folos 
de care cele-alte județe s’ati bucurat cu 
mulți ani mai nainte, fără ca să li se fi 
impus un adaos de imposite?

Acum avem căi ferate în tdte județele, 
și dacă ar fi ca pentru plata acestor căi 
ferate să votăm noul imposite, ar trebui 
să le votăm pentru tdte, iar nu numai 
pentru unele județe, și încă tocmai pen
tru acelea cari, de și ati purtat acăstă sar
cină egal cu tdtă țera, a trebuit să aștepte 
18 ani spre a avea și ele o linie ferată; și 
Încă să nu uităm că aceste din urmă căi 
ferate sunt în condițiuni mal inferidre; 
căci sunt mai slabe, umblă mai puțin re
pede de cât acelea din județele pe unde 
s’ati făcut liniile cele mari, cari ati putut 
da în acești ani o desvoltare și moșiilor și 

averei în genere a locuitorilor acestor 
județe, cari cu tdte acestea nu ati fost su
puși la o sporire de imposite pentru aceste 
avantagii de cari ei se bucurați. Acesta 
cred că nu ar fi drept.

Temerea pe care o exprimă D. Laho
vari, că dacă s’ar lua acăstă sarcină de 
asupra județelor și s’ar da asupra Statu
lui, juriul de expropriațiune ar fi mai pu
țin dispus a face economie în evaluările 
sale, ^icându’și că Statul e bogat și are de 
unde sâ plâtăscă, acăstă temere nu’mi pare 
fundată, și acăsta din duoă puncte de ve
dere : ântâiti, pentru că experiența a do
vedit că acăstă considerațiune nu opresce 
pe un juriti dispus a face favoruri, care 
nu’și dă săma de misiunea lui și nu are 
consciința datoriei sale, de a procede la 
evaluări exagerate. V’ași putea cita un 
exemplu de o liotărlre data sub regimul 
acestei legi, unde județele erați în causă 
și unde s’a dat de către un juriti o sen
tință ca în timpurile cele frumose și stjă- 
lucite ale întreprindere! Strusberg, și unde 
cel care se judeca contradictoria cu Sta
tul, căci județul respectiv nu se interesa 
la expropriere, sati nu intervenise, câști
gând acea sentință a juriului contra Sta
tului, astăzi ar trebui ca Statul să cără 
de la județ plata acelei sume exorbitante 
pentru expropriarea unei fălci de pă
mânt.

Dar, în definitiv, ori că vom lua din 
punga contribuabililor prețul acesta sub 
formă de contribuțiuue județiană, sati sub 
formă de contribuțiuue către Stat, lucrul 
rămâne tot acelaș. Insă, când veți lua sub 
formă de contribuțiuue județiană, în ca
șul când nu veți vota legea de față, atunci 
veți fi siliți să obligați pe unele județe la 
o sporire de imposite, veți fi siliți să fa
ceți o repartițiune a acestor sarcine numai 
asupra unor județe și ea va fi mai grea, 
mai apăsătore și mai nedrăptă decât dacă 
s’ar repărți asupra întregei țări.

Acestea sunt, D-lor, considerațiunile 
pentru cari v’ași ruga să votați proiectul 
de lege așa cum vi s’a presintat.

Dar ori cari ar fi sentimentele D-vds- 
tre în acăstă privință, vă atrag atențiu
nea și asupra unei cestiuni de formă. 
Nu eram la începutul discuțiunei, și mi 
s’a spus că art. 1 s’a votat. Dar articolul 
1 portă următdrea declarațiune:

„Disposițiunile art. 6 și 8 din legea 
promulgată la Maiti 1882, sunt și rămân 
abrogate. “

Daca acăsta s’a consfințit prin un vot 
al D-vdstre, atunci discuțiunea mai că nu 
mai are loc; pentru că art. 6 din legea de 
la Maiti 1882, este tocmai acela care pre
vede obligațiunea județelor de a plăti. 
Din momentul ce ați abrogat acea obli
gațiune este evident că trebue cine-va să 
plâtăscă în locul județului. A spune prin 
art. 2 că județele vor plăti aceste expro
prieri, mi se pare că ar fi o contradicțiu- 
ne cu ceea-ce ați votat deja; atunci este 
mai bine să respingeți legea și să avisăm 
la alt-ceva.

Cu tdte acestea eti vă rog, daca voiți 
să avem o administrațiune județiană po
sibilă, dacă voiți ca unele județe ajunse 
în stare aprdpe de faliment să nu cadă cu 
desăvârșire în bancrută, în asemenea cas 
bine-voiți a lua d’asupra lor nisce sarcine 
pe cari ele nu le pot suporta. (Aplause).

Voci: închiderea discuțiunei.
D. președinte, L. Catargi: Ne mai 

fiind nimeni înscris, discuțiunea este în
chisă de la sine.

D. Softa: Consultând comitetul dele
gaților asupra amendamentului presin
tat de D. Lahovari, maioritatea ’l-a res
pins.

— Se pune la vot amendamentul D-lui 
I. Lahovari și se respinge.

— Se pune la vot amendamentul pre
sintat de D. N. Nicorescu și se adoptă.

— Se pune la vot art. 2 din proiect cu 
amendamentul D-luI Nicorescu și se pri
mesce.

Articolele 3 și 4 se adoptă fără discu
țiune. 1

Se citesce art. 5.
-D. vice-președinte Gr. Cozadini ocupă 

fotoliul președinței.
D. G. Softa: D-lor deputațl, asupra 

art. 5 s’ati presentat duoă amendamente, 
unul din partea D-lui Focșăneanu în co- 
prinderea următăre :

„Propunem suprimarea art. 5 care este 
inutil. Acest amendament s'a retras de 
către D. propuitor.

Al duoilea amendament este al D-lui 
Apostoleanu în corprindere:

„Sumele plătite până astăzi de județe 
în puterea legei de la 15 Maiti 1882, nu 
se vor mai restitui de Stat.a

— Se pune la vot amendamentul D-lui 
Apostoleanu și se primesce.

— Se pune la vot art. 5 ast-fel modi
ficat și se adoptă.

— Se dă citire art. 6.
D. G. Softa. La acest articol este un 

amendament al D-lui Focșăneanu prin 
care cere supresiunea acestui articol. Co
misiunea a primit amendamentul.

— Se pune la vot supresiunea art. 6 și 
se primesce.

— Se pune la vot proiectul de lege în 
total:

Votanți..................................88
Maioritatea regulamentară. 46
Bile albe................................. 77
Bile negre..............................11

D. vice-președinte, Gr. Cozadini: 
Adunarea a adoptat proiectul de lege.

Acum D. I. Lahovari are cuvântul în 
cestiune personală.

D. I. Lahovari: D-lor deputațl, ’mi 
pare răti când mă văd silit, în contra gus
turilor și obiceiurilor mele, să cer cuvântul 
într’o cestiune personală, onor, membri 
ai acestei Adunări, din ori-ce partid vor 
face parte, ’mi vor da acestă dreptate că 
eti nuamobiceiti să fac cestiuni personale 
pentru oă în ori-ce discuțiune, la care iati 
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și eâ parte, mi silesc ca prin discursul 
meii, prin vorbele mele să nu ating pe 
nimeni, și vorbesc pe cât se pdte imper
sonal, cât se pdte de obiectiv, numai și 
numai pentru ca să nu se găsâscă nimeni 
cât de puțin atins; de aceea am fost sur
prins astăzi când, în urma vorbelor mele 
pe cari le-am spus cu ocasia unul amen
dament, privitor la o afacere care nu 
era politică ci o afacere cu totul de 
resortul financiar, și în care cestiune, prin 
puținele cuvinte cari le-am ^is, am vorbit 
într’un mod din cele mal impersonale, fără 
ca să fac veri-o alusiune personală saâ să 
atac, fie nn partid, fie veri-unul din mem
brii acestei Adunări, cu tdte acestea am 
avut nefericire să văd că unul dintre co
legii noștri, nu numai că alunecă pe tărî- 
mul de personalitate, dar încă 'și permite 
să'mi dea lecțiuni, ’și permite să vină și 
să mă învețe pe mine cum trebue să'mi 
fac datoria de deputat și cum trebue să’mi 
exercitez mandatul med de represintant 
al țărei.

EI bine, cu tdte că eâ nu am atins în
tru nimic pe onor. D. Voinov, cu tdte a- 
ceste D-sa 'și-a luat permisiunea să'mi facă 
mustrări, și să mă dojenâscă. (Aplause).

Dar, ce este adevărat, eâ nu trebue să 
mă mir de acăsta, D. Voinov, care nu face 
parte din maioritatea acestei Adunări, a 
rămas uimit când a vă^ut că un menbru 
al maiorităței ia cuvântul și’șl permite să 
susțină un amendament tn contra vederi
lor guvernului maiorităței:

D-sa, se vede că este animat încă de tra- 
dițiunile și obiceiurile maiorităților disci
plinate ale guvernului că^ut, uită însă, se 
vede, că partidul din care am ondre a face 
parte, nu are nici acele tradițiuni nici a- 
cele obiceiuri, că nu confundă disciplina 
partidelor cu servilitatea,și membrii maio
rităței , când aâ intrat într’un partid, și 
când susțin un guvern, nu înțeleg prin 
acăsta că s’aâ băgat la stăpân. (Aplause). 
Dacă membrii ce aâ susținut pe D. Bră
tianu ar fi avut curagiul — de câte ori 
vedeaâ saâ credeaâ- că făcea veri o gre- 
șală — să ’l lumineze și să ’l oprăscă pe 
calea pe care intrase, să scie D. N. Voi
nov, că D. Brătianu ar fi plecat cu dem
nitate de la putere, iar nu ar fi că^ut în 
acel nămol de păcate și de greșeli cari aâ 
atras ura și disprețul țerel întregi asu
pra partidului săâ.

Eâ unul, de câte ori voiâ crede că a- 
micii mei politici comit o greșeală, nu 
mă voiâ da îndărăt de la datoria mea, 
datoriă care cred că 'mi-o impune calita
tea mea de represintant al țărei, de a 
spune părerea mea, și de a mă sili să con
ving pe amicii mei politici că nu trebue 
să facă cutare și cutare act pe care îl cred 
că ar fi vătămător intereselor ce sunt che
mat aci a le apăra.

Iată cum înțeleg eâ mandatul de de
putat, și modul adevărat de a susține un 
guvern, și fac apel la D-nii miniștri să 
declare dacă în cuvintele ce le-am pronun
țat aâ vă^ut, fie chiar în mod indirect, 

veri-o intențiune malițidsă, verl-un re
proș de neprevedere saâ de risipă.

S’a înșelat D. Voinov când a crezut, 
prin ceea-ce a ^is, că apăr pe guvern în 
contra mea, și cred că onor, guvern ’i 
mulțumește de acest zel mare ce a arătat 
în favdrea lui; raporturile ce existaâ în
tre fostul guvern' și maioritatea lui di
feră de raporturile dintre membrii acestei 
maiorități și guvern. Relațiunile dintre 
noi și guvernul actual sunt mal nobile, 
mai liberale pentru că deputatul își păs- 
treză independența și libertatea consciin
țel sale. In adevăr, guvernul actual când 
vede că un deputat, fără nici o ideiă de 
mahinațiune politică meschină, vine de 
combate un proiect de lege, nu se supără; 
căci scie că nu este stăpân pe consciința 
deputatului, și recundsce că între dmenil 
animați de aceeași iubire de țară, și în 
suflețiți de aceleași principiuri politice, 
se pdte ca în cestiuni secundare să fie di- 
vergințe de opiniunl. Acăsta dovedesce 
adevărata practică a regimului constitu
țional, dovedesce libertatea discuțiunel în
tre deputat și represintanții putere! exe
cutive. Și de aceea să nu se mire D. Voi
nov că are să vadă de mal multe ori a- 
cest spectacol, ca membrii din maioritate 
să ia cuvântul să combată verl-un articol 
dintr’un proiect al guvernului.

D. Voinov mă critică că ’mi-am luat ro
lul de apărător înfocat al intereselor fiscu
lui, și voind să mă ia în derisiune m’a de
nunțat contribuabililor. Ei bine, să scie 
D-sa, care timp de 12 ani a făcut parte din 
maioritatea D-lui Brătianu, că dacă acea 
maioritate n'ar fi risipit cum a risipit 
banii țărei n’am fi avut nenorocirea să 
ne întrebăm : iată o trebuință, iată o su
ferință nouă care se semnalâză; De unde 
se luăm bani se plătim ? Administrația 
de 12 ani a D-lui Brătianu, cu maiori
tatea sa în care a strălucit D. Voinov 
când pe banca de ministru, când pe banca 
de deputat, acea administrațiune nu ne a 
lăsat de cât datorii și deficite. Când s’aâ 
plătit 16.000.000 în aur pentru Hnia 
Cernavoda-Chiustenge, linie care nu a- 
duce nici un ban venit; dacă atunci D. 
Voinov ar fi ridicat glasul săâ puternic 
în contra acestei afaceri strălucite, care 
astăzi ne costă peste 25.000.000, am fi a- 
vut astăzi pdte șosele, scoli, spital uri și 
alte multe îmbunătățiri; D-sa a tăcut; 
D-sa nu s’a ridicat când anuitatea dato
riei publice de la 40.000.000 s’a urcat la 
peste 70.000.000; dacă s’ar fi împotrivit 
la tdte aceste risipe, n’am fi nevoi ți noi 
astăzi să ne uităm cu sfială la ori-ce 
propunere nouă care aduce sarcini pen
tru țără. Sistemul D-luI Voinov este co
mod; la ori-ce cheltuială se propune, 
D-sa (Jice că este un interes care trebue 
satisfăcut; dar când vine timpul de a se 
pune sarcini ca să se plătâscă cheltuiala 
susținută de D. Voinov, atunci D-sa 'șl ia 
rolul cel frumos, rolul de părinte al con
tribuabilului, și ne întrâbă : Până unde 
aveți să mergeți cu sarcinile și cu dările?

D-lor, și astăzi partidul conservator 
este în situațiunea în care se găsea la 
1871. In Domnia Regelui Carol, de duoă 
ori partidul conservator , a moștentt o si- 
tuațiune nenorocită, resultatul unei lungi 
serii de greșeli și de risipi; de duoă ori a 
avut rolul ingrat de a plăti datoriile și 
sarcinele lăsate în urmă'i de partidul că
ruia ’i aparține D. Voinov ; de duoă ori 
a fost nevoit a bea acel pahar amar al 
impopularități care isbesce .nu pe aceia 
cari comit greșelile ci pe aceia cari plă
tesc. Partidul conservator se silesce să 
’și îndeplinescă datoria de a face față an
gagiamentelor pe cari s’a pus iscălitura 
țărei românescl, chiar atunci când din 
nenorocire în timp de 12 ani acestă iscă
litură a fost încredințată în nisce mâini 
netrebnice, risipitdre și hrăpitdre. (A- 
plause).

Și D-ta care ai făcut parte din regi
mul trecut și care nu te poți lepăda de 
dânsul; fiind că dacă o-dată ai intrat în 
minister și ai primit solidaritatea cu tdte 
faptele acelui partid pe care T ai repre- 
sintat pe acele bănci, dacă în urma unor 
neînțelegeri particulare, în urma unui 
parapon al trecut în oposițiune, să nu 
cre^I că esci liber de a te lepăda înaintea 
țărei de respunderea faptelor la cari ați 
participat. (Aplause). Și de aceea nu pri
mesc lecțiuni de la D. Voinov ca deputat 
al maiorităței de a<JI, care 12 ani am stat 
în oposiție, care 12 ani am preferat să 
rămân în viața privată de cât să intru pe 
portița cea mică în acâstă Adunare, până 
când în sfirșit voința alegătorilor m'ah 
adus aici, contra presiune! și a sforțări
lor prefecților D-lui Brătianu. Cei cari 
s’aâ bucurat de favorurile guvernului 
trecut, nu ’I primesc să ’mi dea lecțiuni 
despre modul cum înțeleg eâ mandatul 
meâ de deputat. (Aplause).

D. vice-președinte Gr. Cozadini: 
D. Voinov are cuvântul în cestiune per
sonală.

D. N. Voinov: D-le președinte, am 
cerut cuvântul să mă adresez direct la 
onor. D. Lahovari și în același timp Ca
merei, și să rog pe D. Lahovari ca în 
calmul consciințel D-sale să spună dacă 
am făcut veri-o alusiune cât de mică la 
persdna D-sale...

D. I. Lahovari: Ați vorbit de con
sciința elastica.

D. N. Voinov: Și în cașul când voiâ 
fi făcut o insinuare or! cât de mică la a- 
dresa D-sale, sunt gata ori când să T 
cer scuse.

Dar nu am înțeles însă un lucru, ca 
D. Lahovari să vie să se facă censor în Ca
meră asupra mea și să ’ml desineze cer
cul în care trebue să mă țiâ când com
bat argumentele D-sale. Eâ nu am res- 
puns de cât la argumentele D-lui Laho
vari; am combătut modul D-sale de a ve
dea în acâstă cestiune; și dre nu ne e per
mis nuoă, fiind în divergință de opini
unl, să combatem o idee fără a ataca per
sdna ? EI D-le Lahovari, și eâ am un 
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trecut în țera acâsta, și fiind-că un alt 
orator a adus aminte D-luI Tache lo
nescu, un trecut de nu sciți câte cărți și nu 
sciti câți ani de stagiti politic, eti voiti 
spune că de 35 de ani fac politică nestră
mutată în partidul liberal; de la 1866 am 
fost mereti în acestă Cameră și să 'mi 
dațl voe să sciă măcar atât ca să 'mi 
cumpănesc cuvintele spre a nu ataca per
sdna nimenui, să sciti până unde să merg 
în argumentarea mea ca să nu ofensez pe 
veri-un coleg. Nu m’am gândit să atac 
persdna D-lui Lahovari, și incă mai pu
țin să 'i dati lecțiune, sciti că D-vdstre 
sunteți destul de învățat și de capabil, ca 
să nu aveți nevoe a lua lecțiuni de la 
mine; dacă ași fi amicul D-vdstră, cum 
'mi pare răti că nu sunt, ași căuta să iati 
eti lecțiuni de la D-vdstră, care, fie prin 
posițiune materială, fie prin talentele 
D-vdstră, ați putut învăța mai mult, și 
dacă D-vdstră nu voiți să țineți compt de 
experiența dmenilor cărunți, eti nu țin 
sâmă și de cartea celor mai tineri, și de 
aceea nu mă puteam gândi să vă daii lec
țiune. Ne vorbiți de morală? Dar de 
când v’ați erigiat D-vdstră, D-le Laho
vari, în morahsator în acâstă țâră, și în 
moralisator al meti personal ?

Puțină modestiă e acâsta și ca vârstă 
a D-vdstră, și ca respect pentru perii albi 
ai altora; ca vârstă politică, D-vdstră ve
nit abia de ieri, de alaltă-ieri, nu o aveți; I 
eti am un trecut de 30 de ani în luptă și 
20 de ani în parlament; e ușor să arun
cați cu noroih în ori cine a făcut cât de 
puțin în acestă țâră; fiind-că D-vdstră 
nu ați făcut nimic, și prin urmare nu a- 
vețl nici o greșală. Dar care e defectul 
de care mă acusați ? Că nu am făcut parte 
din partidul conservator? N'am făcut, nu 
fac, și nu voih face parte nici o-dată din 
acel partid; căci am de ondre a declara 
că voiti fi trădător al credinței mele când 
voiti merge în principiti alături cu D-ta. ■

D. N. Filipescu: Dar la h6tel de 
France ?

D. N. Voinov: Nu m'am dus acolo ca 
să aduc tămâie guvernului, dupe cum nu 
'I aduc nici astăzi; acolo să făcea târgu- 
ială de portofoliti, și eti care fac politică 
liberală, preferam să am la guvern pe cei 
mai puțin de cât pe cei mai mult reac
ționari. Nu am obiceiul să aprind tămâie 
nici guvernului actual dupe cum n'am 
făcut’o nici cu guvernul trecut; căci nu 
am nevoe de ajutorul nici unui guvern; 
nu am să cer nici ministeriti, nici func
țiuni pentru protegiați, nici pâne de 
hrană pentru mine. Cu munca mea onestă 
am o bucată de pâne nâgră care nu e mo
ștenită de la părinți, care e câștigată cu 
suddrea mea.

'Mi imputați, D-le Lahovari, că de ce 
am fost în guvernul D-lui I. Brătianu ? 
Dar câți n'ati fost în acel guvern, și chiar 
astăzi pe banca ministerială sunt dmeni 
cari ati fost în guvernul D-lui Brătianu. 
Toți aceștia dre din acâstă causă să fie 
malonești ?

’Mi mal giceți că m'am despărțit de a- 
cel guvern din parapon. Acdsta e apreci
erea D-vdstre, care pdte că nu înțelegeți 
a vă supăra de cât din parapon. Eâ însă 
m’am despărțit când am crezut că acel 
guvern făcea răă, sad făcea acte cari 
D-vdstre vă aducea, dupe cum v’a și a- 
dus, un bun servicid, și ale căror conse
cințe ed le prevedeam mai d’inainte; căci 
de pe urma acelor fapte pe cari ed le re
probam, ați venit D-vdstre astăzi aci ca 
să insultați lumea care nu e de față și 
pe care nu o insultați când era de față. 
Ed am făcut parte din partidul D-lui I. 
Brătianu, și mai înainte încă din acela al 
D-lui Kogălniceanu și Panu din Moldova; 
căci de acolo am venit, și trebue să sciți 
că politica nu se face numai în Bucurescî 
și numai cu D-vdstre, numai cu cei cari ad 
avut fericirea de a moșteni de la părinți 
și avere și educațiune. Ed am făcut poli
tică și apelez pentru acâsta la D. Kogăl
niceanu și la D. lonescu, cari scid că fă
ceam politică liberală încă de la 1853, 
alături cu dânșii, în câda lor; căci eram 
tânăr pe atunci, și dacă am fost constant 
amic al partidului liberal până astăzi, 
void fi tot ast-fel cât void mai trăi. Când 
dar voiți, D-le Lahovari, să-mi faceți 
imputări, bine-voițl mai ântâid a vă in
forma de trecutul med, spuneți greșelile 
pe cari le void fi comis, și le void recu
ndsce; nu avansați însă ceea-ce nu e 
exact.

Mai spuneți că făceam mai bine de dă
deam consilii bune D-lui I. Brătianu. 
De i le void fi dat bune sad rele, nu am 
a mă recomanda înaintea D-vdstre. Dar 
fiind-că ați vorbit de drumul de fer de la 
Cerna-Voda la Constanța, de ce n'ați ci
tit cel puțin procesele-verbale ale Sena
tului în cestiunea de care vorbiți, pentru 
ca să vedeți ce am făcut ed când cântați 
a mă implica în acâstă cestiune, să vedeți 
cu câtă înverșunare am luptat, ca un ti
gru, pot țfice, în contra acestei rescumpă- 
rări; căci sciam de pe atunci că acesta are 
să fie o pată pe partidul med. N'am avut 
însă trecere.

Ed sunt tot-d’a-una din acel cari fac 
observațiuni și amicilor ca și adversari
lor, dar dacă nu vor să mă asculte nu ed 
am să port responsabilitatea faptelor lor 
pe cari tocmai le-am combătut. Dar ce 
ați vrea D-vdstre de la mine ? Să merg 
alături cu D-vdstre ca să dad și ed cu pi
ciorul în D. I. Brătianu pentru ca să cu
leg aplausele D-vdstre ? Nu. Ed plâng 
pe D. I. Brătianu, dar D-vdstre trebue să 
'1 sărbătoriți. ’L plâng, căci greșelile lui, 
la cari am participat, nu mă dad înapoi, 
iad și partea de răspundere ce mi se va 
cuveni mie, ’l plâng, pentru că greșelile 
lui și ale ndstre v’ad adus pe D-vostre 
aici, uitând și trecutul politic și vârsta și 
insultând pe acei cari ad făcut ceva în 
țâra acâsta. (Aplause).

Dacă e drept ca oposițiunea să ^ică că 
are un trecut, ’mi pare bine că pot să de
clar și ed că am unul în acâstă țâră; dacă 

e răd, void fi îmormântat cu dânsul; 
dacă e bun, al med va fi; căci, scid că nici 
biografia mea, nici discursul funebru nu 
mi le va face D. Lahovari, pentru ca să 
am târnă că istoria are să fie nedrâptă.

Dacă am ceva, am prin mine însu'mi; 
căci n’am moștenit nici avere nici titlu 
în virtutea căruia vin unii de să fălesc cu 
trecutul strămoșilor, ca și când presentul 
nostru nu ar fi la înălțimea trecutului 
strămoșilor. Pentru ce dar mă înjurați?....

O voce : Pentru ca să vă dăm ocasiu
nea de a vă lăuda.

D. N. Voinov: Dacă ați primit oca- 
sionea de a mă înjura, primiți și ocasiu
nea de a mă apăra. Ed nu fac de cât a 
mă apăra ; nu aduc imputări conservato
rilor, nici onor. D-lui Lascar Catargi, că
ruia din tâtă convicțiunea mea 'i-am $is 
în tot-d’a-una onorabil. Sunt mulți din
tre acei cari ad servit partidul D-sale și 
'i-ad compromis viitorul; cu tâte acestea 
ed nu ’l fac solidar cu dânșii și cu sultan- 
mezatul din acea Cameră. Greșelile poli
tice sunt o cestiune de apreciare.

Void apela la D-vâstre care m'ați în
trerupt, să spuneți dacă am țjis ed o vorbă 
atingătâre la persdna D-lui Lahovari. ’L 
stimez ca om onest și capabil; ca amic 
politic este alt-ceva.

Dacă este onest și capabil și mai recu
nosc un lucru : Dacă se vede că este un 
băiat de viitor, crede D-sa că pentru acâ
sta ’I este permis să înjure tot ce a fost 
înaintea D-sale ? Acâsta nu este o notă 
generosă pentru D-sa.

Dacă am greșit în 30 de ani de viață 
politică o singură dată am greșit, când 
din împregiurări am fost silit să primesc 
ministerul de la D. I. Brătianu. Tâtă lu
mea scie că n’am umblat dupe minister, 
și o sciți și D-vâstre, dacă ați voi.

Acei cărora pâte vă surîd portofoliile 
ministeriale, fiți siguri ca nu veți avea 
nici o concurență din partea mea.

De aceea termin, D-le președinte, ru- 
gându-ve să constatați că nu am ^is un 
singur cuvânt ofensător la adresa D-lui 

• Lahovari, la persâna, la caracterul, la 
onestitatea sa; că am combătut argumen
tele D-sale, acâsta am făcut’o, și cred că 
este permis fie-căruia din noi să combată 
în marginile bunei cuviințe ideile pe cari 
nu le aprobă. Ce vrea D. Lahovari ? Să ’I 
bat din palme până nici nu apucă să des
chidă gura ? D-lui să fieleaderulmedsad 
cel puțin, vrea ca cuvântul D-sale să fie 
cuvânt de evangelie pentru ori cine ? Cred 
că v’ar ședea bine cel puțin atâta modes
tie ca să permite-ți acelor cari nu împăr
tășesc vederile D-vâstre, să 'și spună și ei 
pe ale lor și să combată argumentele 
D-vâstre in limitele bunei cuviințe în care 
m'am ținut eti. Credeți că ași fi fost atât 
de nerod în cât să 'ml permit a atinge 
persona D-vâstre; căci ar fi trebuit să fi 
fost cu atât mai mult nerod, cu cât văd 
că nu este aci curentul meii, ci este cu
rentul D-vâstre. Este destul să mă chiem 
astăzi Lahovari ca totul să fie în favârea 
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mea și să mă chiem Voinov, ca totul să fie 
In contra mea; nu sunt atât de stupid In 
cât văzând curentul D-vostre să cutez să 
vă atac.

Să cutez insă să vă combat, fiți sigur 
că tn tot-d’a-una o voiii face când Gesti
unile puse de D-v<fetre nu le voiti împăr
tăși ; le voiă combate cu respectul ce da
torez Camerei, cu respectul ce vă datorezi 
D-v<5stre, cu o condițiune Insă, ca același 
respect să 'mi purtați și D-vdstre mie ca 
represintant al țărei, dacă nu respectați 
vlrsta, și acesta e trăba D-vdstre, dacă uu 
respectați trecutul meii pe care D-vdstre 
nu ’l aveți; căci cu câte-va discursuri în 
public nu va să ^ică a avea un trecut 
splendid, cel puțin nu înjurați dmeni cari 
au un trecut' în acăstă țără. Viitorul, 
D-le Lahovari, recunosc că este al D-vds
tre, și fiind al D-vdstre, nu dați acest e- 
xemplu tinerilor. Dupe ce și D-ta vei a- 
vea un trecut în acăstă țără atunci vei ve
dea dacă ai fost drept cu mine, pentru că 
pdte se va găsi și atunci un băiat care să 
'șl perniță să insulte pe un om care a 
luptat 40 de ani în țăra acăsta.

D. vioe-președinte, Gr.Gozadinl: A- 
cum la ordinea Zilei avem mai multe 
credite.

— D. D. A. Laurian dă citire urmă
torului raport și proiect de lege :

Domnilor deputați'
In timpul dintre sesiunile Adunărei le

giuitdre s’a cheltuit de guvern suma de 
lei 714, b. 75, pentru reparațiunea loca
lului Casei de depuneri și consemnațiuni, 
prin deschiderea acestui credit suplimen
tar asupra budgetului Casei de depuneri.

Comisiunea financiară, cercetând do
sarul afacere!, aprobă acest credit, și vă 
rdgă să bine-voițl a ’l legitima D-vdstre 
prin votarea proiectului de lege ce s’a 
presintat.

Raportor, Ion I. Rădulescu.

PROIECT DE LEGE

Art. Z.—Se aprobă creditul suplimen
tar de lei 714, bani 75, deschis de guvern 
pe săma budgetului Casei de depuneri și 
consemnațiuni pe exercițiul curent 1887- 
88 conform art. 24 și 29 din legea oon- 
tabilitățel generale.

Art. II. — Acest credit se va înscrie 
prin compturi și se va acoperi din fondul 
prevăZut prin budgetul Casei de depuneri 
și consemnațiuni pe exercițiul 1887-88 
pentru deschidere de asemenea credite.

— Dupe adoptarea luărel în conside
rațiune și a articolelor în parte, se pune 
la vot proiectul de lege în total, și resul
tatul scrutinului este cel următor:

Votanți ........ 66
Maioritate regulamentară • 44
Bile albe................................ 61
Bile negre.............................. 5

D. vice-președinte Gr. Gozadini: A- 
dunarea a adoptat proiectul de lege.

D. ministru al luorArilor publice, 
Al. Marghiloman : D-lor deputați, ra
portul asupra budgetului Căilor ferate 
fiind depus de comisiunea budgetară, ași 
ruga pe onor. Adunare să bine-voiască a 
admite să se ia de urgență în discuțiune 
pentru că acest budget trebue a se pune 
în lucrare de la 1 Ianuarie stil noă, și 
până atunci nu mai sunt de cât trei ^ile. 
Cred că discuțiunea acestui budget s’ar 
putea pune la ordinea Zile de Sâmbătă.

D. I Fetu: Nu se păte, Sâmbăta e re- 
servată pentru petiții și indigenate.

Voci: Pentru mâne.
— Se pune la vot propunerea D-lui 

ministru de a se lua în discuțiune budge
tul căilor ferate Sâmbătă și se primesce.

— D. D. A. Laurian' dă citire urmă
torului raport și proiect de lege:

Domnilor deputați'
Ministru de resbel cere a i se acorda 

un credit suplimentar de 13.630 lei, 76 
bani, care să fie acoperit din fondul pre
văzut în budget pentru credite suplimen
tare și extraordinare, necesari â pentru a 
plăti direcțiunel telegrafelor și poștelor 
costul telegramelor ce urmăză a expedia 
ministerul de resbel.

In budgetul armatei pe exercițiul cu
rent, la cap. I, art. 3, s’a prevăzut pentru 
acest servicii suma de 30.000 lei. Acestă 
sumă s’aepiuisat, pentru că cuocasia răs- 
călei țăranilor s’a cheltuit, în lunile Apri
lie și Maiă, suma de 13.630 lei, 76 bani, 
dupe comptul presentat de direcțiunea te
legrafelor, în cât nu mal remâne un fond 
suficient pentru acoperirea telegramelor, 
pentru serviciul ordinar al ministerului 
până la finele anului.

Comisiunea financiară, examinând ce
rerea ministerului de resbel, a găsit’o în
temeiată, cheltuiala fiind destinată a face 
față unui servicii necesar, și în conse
cință m’a însărcinata comunica onor. Ca
mere părerea sa, de a da înalta sa apro
bare proiectului de lege alăturat.

Raportor, Gr. Triandafil.

PROIECT DE LEGE
Art. I. Se deschide pe săma ministeru

lui de răsboiâ un credit suplimentar de 
lei 13.630, bani 76, asupra capitolului I, 
art. 3, al budgetului pe exercițiul 1888— 
1889.

Art. II. Acest credit se va acoperi din 
fondul prevăZut prin budgetul general al 
Statului pentru deschidere de credite su
plimentare și extraordinare.

— Dupe adoptarea luării în considera
țiune și a articolelor în parte, se pune la 
vot proiectul de lege în total:

Votanți................................ 64
Maioritate regulamentară • 44 
Bile albe................................ 56
Bile negre.............................. 8

D. vice-președinte, Gr. Cozadini: 
Adunarea a admis proiectul de lege.

— D. D. A. Laurian' dă citire urmă
torului raport și proiect de lege:

Domnilor deputați'
Ministerul de resbel cere a i se deschide 

un credit suplimentar de 50.000 lei la ca
pii olul XVIII, art. 68 din budgetul săă, 
pentru plata de procese perdute și chel
tueli de judecată, și care va avea a se a- 
coperi din fondul prevăZut prin budgetul 
general pentru credite suplimentare și ex
traordinare pe exercițiul 1888—1889.

Comisiunea financiară a examinat na
tura cheltuelilor a căror plată se cere, și 
a constatat că sunt justificate.

In adevăr, din suma de 50.000 lei:
1) 41.300 — sunt destinați a se plăti 

D-lui Ștefan I6n din Ga
lați, prețul unui teren al 
numitului pe care s’aii 
construit casarmele floti
lei. Prețul s’a stabilit prin 
juriă legal constituit; de- 
cisiunea juriului este de
finitivă; căci recursul care 
s’a făcut a fost respins.

2) 5.659 — sunt pentru a se plăti că
pitanilor în reformă Ste- 
fănescu George și Teodor 
Guillaume, celui d’ântâiă 
609, celui d’al duoilea 
5.050, diferințe între sol
da de reformă și pensia de 
campanie, adjudecate la 
amânduoi prin hotărâri 
definitive și executorii.

3) 630 25 unei ddmne Luxița Măr-
culescu, mama decedatu
lui căpitan Mârculescu 
Constantin, pentru acope
rirea unui deficit de bani 
constatat în casa desfiin- 
țatului division de pom
pieri, pentru care aseme
nea există hotărârea tri
bunalului Ilfov, rămasă 
definitivă.

4) 2.410 75 pentru a face față chel
tuelilor de procedură până 
la finele exercițiului cu
rent, creditul budgetar fi
ind epiuisat.

Ast-fel suma de 50.000 lei cerută fiind 
pentru acoperirea unor cheltueli necesarii, 
comisiunea financiară a admis’o, și m’a 
însărcinat a supune onor. Camere părerea 
sa de a se da aprobare proiectului de lege 
alăturat.

Raportor, Gr. Triandafil.

PROIECT DE LEGE
Art. unic. — Se deschide un credit su

plimentar de 50.000 lei la capitolul XVIII, 
art. 68 din budgetul ministerului de res
bel, pentru plata proceselor perdute și 
cheltueli de procedură.

Acest credit se va acoperi din fondul 
prevăZut prin budgetul general pentru 
deschideri de credite suplimentare și ex- 
tra ordinare în exercițiul 1888—1889.

Di^jtized by Cj€ 4 _ —-



22 Decembre 1888 DESBATERILE ADUNAREI DEPUTAȚILOR 375
— Ne luând nimeni cuvântul, se pune 

la vot luarea în considerațiune a proiec
tului de lege și se adopta tn unanimitate.

— Articolul unic se adoptă fără dis
cuțiune.

Se pune la vot proiectul de lege în to
tal și resultatul scrutinului este cel ur
mător : 

Votanți. .... ................ .67
Maioritate regulamentară • 44
Bile albe ................................ 60
Bile negre.............................7

D. vice-președinte, Gr. Cozadini: 
Adunarea a adoptat proiectul de lege.

D. D. Laurian dă citire următorului 
raport și proiect de lege :

Domnilor deputați^
In urma adaosului vaselor primite, mi

nisterul de resbel a fost nevoit a angagia 
trei mecanici, duoi timonieri și un fochist; 
pe cei d'ântâifi de la 8 Octombre, pe cel 
de al duoilea cu începere de 7 Noembre 
anul curent.

Plata indemnisărei acestui personal în- 
sumeză cifra de 12.447 lei, 32 bani, de la 
data angagiărel lor până la 31 Martie.

In budget nu este prevăzut de cât alo
cația personalului bastimentelor In ființă 
in momentul votărei budgetului; aceea a 
maeștrilor angagiați în urmă nu este pre
văzută.

Ministerul cere a i se deschide un cre
dit suplimentar de 12.500, care să se a
copere din fondul prevăzut în budget pen
tru deschideri de credite suplimentare și 
extra-ordinare, pentru plata indemnisa- 
ției menționate.

Comisiunea financiară, examinând cere
rea și găsind cheltuiala de făcut înteme
iată pentru un servicii necesar, a încu
viințat’© și m’a însărcinat a supune onor. 
Camere proiectul de lege, spre a ’I da 
înalta sa aprobare.

Raportor, Gr. Triandafll.

PROIECT DE LEGE .
Art. I. Se deschide pe săma ministeru

lui de resbel un credit suplimentar de lei 
12.500 asupra capitolului X, art. 43 al 
budgetului pe exercițiul 1888—1889.

Art. II. Acest credit se va acoperi din 
paragraful prevăzut prin budgetul gene
ral al Statului pentru deschiderea de cre
dite suplimentare și extra-ordinare.

Dupe adoptarea luărei în considerați- 
une și a articolelor în parte, se pune la 
vot proiectul de lege în total:

Votanți 62
Maioritate regulamentară 44
Bile albe..............................57
Bile negre.....................  5

D. vice-președinte, Gr. Cozadini: 
Adunarea a adoptat proiectul de lege.

Ședința se ridică la ora 5 și 15 minute, 
și cea viitdre se anunță pe a duoa Zb 16 
Decembre.

Ședința de la 16 Decembre 1888
Președenția D-luI președinte Lascar 

Gatargi, asistat de D-nii secretari A. Si
mu, G. Dem. Theodorescu și I. Lecca.

— Ședința se deschide la ora 1 dupe 
amiagi.

Presenți 147 D-ni deputați.
— Nu răspund la apelul nominal 26 

D-n! deputați și anume:

Bolnav:
D. G. Em. Lavovari.

In congediu:
D-nii D. Alexandrescu, I. Cincu, I. De

metriad, V. Dimitropolu, E. Sturdza.

Fără aretare de motive:
D-nii T. Anastasiu, D. Bădescu, C. Bă

dulescu, T. Calimachi, G. Gr. Cantacu- 
zino, Gr. Chrisenghi, Gr. Constautinescu, 
C. Datculescu, I. Dimitriu, L. Goilav, M. 
Marascu, A. Mavrodineanu, V. Mortzun, 
I. Negulicl, St. Pleșia, C. Răceanu, C. 
Resu, I. Săndulescu-Nanoveanu, I. Isvo- 
ranu, V. Pogor.

— Sumarul ședinței precedente se a
probă.

— Se trimit la comisiunea de petițiuni: 
petițiunea mai multor locuitori din co
muna Prajesci, județul Bacăfi și â mai 
multor locuitori din comuna Bratesci, ju
dețul Roman.

— Se trimit la comisiunea de indige
nat: petițiunea D-lui C. N. Papadof și 
duoă proiecte de lege relative la natura- 
lisarea D-lor: St. R. Veron și P. R. 
Veron.

— Se depun 15 raporturi ale comi- 
siunei de indigenat asupra naturalisărei 
D-lor : St. Stoicescu, I. Fr.Gherman, Th. 
Stan, G. Serakitopol, I. Racolța, Fr. Koch, 
I. Rauțchi, I. Trifan, Fr. Maixner, I. Stoi
cescu, Tr. Poppa, N. ZenovicI, Garabet 
M. Ciomak, Fr. Boselși Theofil A. Petre.

— Se trimite la comisiunea financiară 
proiectul de lege relativ la deschiderea 
unui credit suplimentar de lei 65.000 la 
art. 99, 100, 101 și 103 de sub cap. VII 
din budgetul ministerului de interne pe 
exercițiul 1888—89.

— Se trimite la secțiuni proiectul de 
lege relativ la înființarea de taxe în co
muna urbană Turnu-Măgurele.

D. președinte, Lascar Gatargi: D. 
Sturdza Dimitrie are cuvântul.

D. D. Sturdza: D-le președinte, inter
pelarea care am avut ondrea a anunța 
septămâna trecută fiind amânată, vă rog 
să bine-voiți a o pune din nofi la ordinea 
Zilei.

D. președinte, Lascar Gatargi: Se 
va pune la ordinea ^ilei și se va comunică 
D-lui ministru.

D. I. Rădulescu: D-le președinte, am 
ondre să înmânez D-vdstre o petițiune 
semnată de mal toți cetățenii din or5gfMi legei; dar 8-a întâmplat cu totul alta j
Pifpsr.T nrin pata «nlicita de la Lanul__ __ __ ___ • _ rx • • . _Pitesc!, prin care solicită de la Canjjie nece.
bine-voiască a le face dreptate în*re a legel

în care afi fost nedreptățiți; este vorba de li
nia drumului de fer care legă gara Golesci 
cu Câmpu-Lung și care linie face un cerc 
în jurul orașului Pitesc! pe când ea se pu
tea face mult mai dreptă, legând tot-d’o- 
dată aceste duoă centruri comerciale. Tot 
prin acestă petițiune sub-scriitorii ei se 
rog a se da curs votului Camerei trecute 
prin care s’a decis facerea drumului de 
fer Pitesci-Curtea-de-Argeș. Aceste lu
crări sunt de o importanță considerabilă 
pentru desvoltarea localituței acesteia, și 
de aceea efi ’mi permit să solicit de la 
onor. Adunare urgența, de și sunt sigur 
că D. ministru de lucrări publice, care a 
studiat acestă cestiune, va bine-voi să de- 
mărgă resultatul comisiunel de petițiuni 
asupra acestei petițiuni.

D. N. lonescu: D-le președinte, la co
misiunea de petițiuni sunt trimise o mul
țime de petițiuni privitdre la cereri pen
tru cumpărări de pământ din partea țăra
nilor din județele Ilfov, Prahova, Ialo
mița, etc., in cât, dacă s'ar pune cestiunea 
acesta de urgență, ar fi a paralisa lucra
rea celor-alte cereri mult mai urgente. .

De aceea, dacă petițiunea acăsta trebue 
a se trimite la comisiunea de petițiuni, să 
nu o trimiteți cu acăstă formă inutilă, de 
urgență.

D. I. Rădulescu: D-lor deputati, dacă 
formula de urgența este inutilă, apoi a
tunci mă surprinde că D. lonescu bine- 
voesce a combate cererea mea de urgență, 
dar se vede că formula acăsta nu este inu
tilă, și de aceea rog pe Adunare să bine- 
voiască a vota urgența asupra acelei pe
tițiuni.

D-lor, în adevăr, sunt multe petițiuni 
la comisiunea de petițiuni pentru cereri 
de pământ; dar în tot cașul acele peti
țiuni se vor resolva prin proiectul de lege, 
pe care guvernul ’î-a supus deliberărel 
Camerei; în privința acestei petițiuni însă 
nu este presintat nici un proiect de lege 
prin care să se pdtă resolva cestiunea, și 
de aceea 'mi-am permis să cer urgența și 
să stăruesc ca D-vdstre să bine-voiți a o 
încuviința.

D. N. lonescu: Sunt duoă soiuri de 
urgențe: urgența votată de D-văstre și 
altă urgență între urgențele cari sunt la 
ordinea Zilei în comisiunea de petițiuni. 
Dacă deputatul de Argeș are atâta trecere 
la Adunare ca să facă să trăcă o cestiune 
de utilitate publică înaintea alte! cestiuni 
de interes social, atunci să se determine 
acăsta, pentru ca să seim noi, comisiunea, 
să ne adunăm îndată spre a da satisfac- 
țiune deputatului de Argeș; fiind-că efi, _ 
care sunt însărcinat cu presedenti  ̂* •. . r .- - i *e a tost su- comismni sciă că acolo cun08_
cereri recomandate de n^ bru^lela d

PiA^^f^credeaii că dacă se 
pnetanri p(,Ufcica dacă

vota pentru politica militantă, atunci 
guvernul va fi mai blând pentru aplicarea

să nu se mire D. ministru de interne că 
noi luăm cuvântul să ’i dăm tot concur-

. ce am, pot de- sul ca să facă din municipalitatea de Iași
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In cât privesce cestiunea liniei de drum 
de fer, care trebue să unăscă Câmpu-Lun- 
gul cu Pitescii, este recunoscut că cu cât 
s'ar resolva mai curând acăstă cestiune, 
cu atât mai bine ar fi, căci s’ar înlătura 
un mare inconvenient ce există.

Astăzi când cine-va voesce să mărgă 
cu drumul de fer ele la Pitesc! la Câm- 
pu-Lung safi vice-versa, este silit să facă 
o bună bucată de drum cu trăsura.

Sperând dâr că onor. Adunare va apre
cia acest mare inconvenient, o rog să vo
teze urgența, pentru a *1 face să înceteze 
cât mai curând.

D. G. Ol&nescu: D-lor deputați, ni se 
propune să votam urgența asupra cererei 
pentru înființare^ unei linii de drum de 
fer între Pitesc! și Câmpu-Lung. înființa
rea unei linii de cale ferată este o ces
tiune de interes general, și asemenea ces- 
tiunl nu se pot resolva de cât în urma 
unui studifi matur.

Bine-voițl a observa, D-lor, că din 
causă că asupra unor asemenea cestiuni 
adese-ori s’a adoptat urgența, am ajuns 
a^i să avem linii de drum de fer car! ser
vesc mai mult interese locale, de cât in
terese generale. Efi cred că asupra ori
cărei cestiuni no! putem adopta urgența, 
nu însă și când e vorba despre înființare 
de drumuri de fer, unde trebue să cumpă
nim bine tote interesele.

— Se pune la vot urgența și se res
pinge.

D. C. Pariano : D-le președinte, sunt 
însărcinat din partea unui număr de peste 
una sută țăran! din județul Vlașca, co
muna Daia, să depun pe biuroul Adună
rei acestă petițiune a lor prin care cer 
pământ.

D. președinte,L. Gatargi: Se va tri
mite la comisiunea de petițiuni.

Acum D. Nădejde are cuvântul.
D. I. N&dejde : Depun în mânile 

D-vdstre, D-le președinte, acăstă petițiune 
din partea locuitorilor din comuna Cre- 
țesci-Sintesd, plasa Sabaru, județul Il
fov, prin care ei cer să li se dea pământ 
și tot de o-dată exprim o serie de dorinți, 
adică cum ar trebui să fie făcută noua 
lege pentru vînjarea moșielor Statului la 
țărani.

D. președinte, L. Gatargi: Acăstă 
suplică se va trimite la comisiunea de pe
tițiuni.

D. C. G. Dobrescu: Am onore a pre
sinta următărea propunere:

«Răposatul George Zottu din Bucu- 
rațiune ^/vind Statului în timp de 13 ani 
la vot proiect?ro^esor de licefi, precum și 9 
tatul scrutinuluJirector al sântei Mitropolii

-Acum se constată din
Votanțl . . . de compturi și 
Maioritate regulamentara \ urma 
Bile albe.................................61
Bile negre................... . 5

D. vice-președinte Gr. Cozadini: Adunarea a adoptat proiectul de lege.

de la datoria sa până în ^iua încetărei 
sale din viață.

Ca părinte de familie el a fost un tată 
model.

Ca cetățăn el a fost tot-d’a-ana gata 
de a’și servi patria lui cu devotament.

Soția defunctului, dupe asprimea legei 
în vigdre, nu 'și pdte stabili un drept la 
pensiune, neavând anii complecți ceruți 
de lege.

Pentru aceste motive, subsemnați! afi 
ondre a ruga pe onor Cameră ca să vină 
în ajutorul acestei familii nenorocite și 
mai cu sămă a acestui copil în vârstă nu
mai de 6 ani, preîntâmpinând ast-fel mi- 
seria, acordându’I un ajutor care să serve 
la întreținerea, existența și instrucțiunea 
acelui nenorocit copilaș.

In credință că onor. Cameră, într’un 
simțimânt cu noi, va face, față cu acăstă 
încercată familie, cel mai înalt act de 
caritate și umanitate, acordându’I o pen

I siune, propunem următorul
PROIECT DE LEGE

Art. unic. — Se acordă D-nei Maria 
Zottu, văduva defunctului George Zottu, 
și minorului săfi fifi până la majoritate o 
pensiune de 200 lei pe lună.

Acăstă pensiune se va plăti din casa 
Statului.

C. C. Dobrescu, Chr. I. Sulioti, C. D. 
Găbunea, I. Nădejde, Christu Negoescu, 
N. I. Micescu, Urseanu Vcderian, C. le
ne seu.

D. președinte L. Catarg! : Se va ti
pări și se va trimite la secțiuni.

D. C. C. Dobrescu: D-le președinte, 
sunt mai multe ^ile de când am presintat 
o propunere subscrisă de mai mulți D-ni 
deputați, pentru ca să se suspende vîn$a- 
rea moșiilor Statului ce sunt publicate 
spre vînjare.

Acăstă propunere a fost trimisă de ur
gență în cercetarea secțiunilor și cu tdte 
acestea unele din secțiuni nu s’afi pro
nunțat încă asupra ei. V’ași ruga dar, 
D-le președinte, să bine-voiți a interveni 
pe lângă membrii acelor secțiuni ca s’o 
ia în cercetare cât mai curând, spre a se 
putea pune în desbaterea Camerei acestă 
cestiune.

D. președinte L. Catarg!: Fiți si
guri că voifi interveni.

Acum D. lancovescu are cuvântul pen
tru a anunța o interpelare.

D. I. lancovescu: Interpelez pe D. 
ministru al instrucțiunel publice asupra 
numire! neregulate a revisorulu! sco 
de Vâlcea, precum și asupra purtărei i 
gale, arbitrară și necuviincidsă a aces
tuia față cu corpul învățătorilor sătesc!, 
precum și asupra indiferenței pentru a re
para nedreptățile regimului trecut.

D. președinte L. Catarg!: Se va co
munica guvernului.

Acum la ordinea idilei avem interpela- 
p ^-lui I. Nădejde adresată D-lul mi-

AdunareaA , ,^]de are cuvântul.

D. I. Nădejde : D-lor, deputați, am 
anunțat o interpelare D-lui ministru de 
interne în privința a duoă puncte cari 
privesc pe locuitorii din mahalalele lașu
lui, și anume In privința neexecutărei le
gei de la 1880, în privința nerespectăre! 
regulamentului imașulul târgului. Prin 
legea de la 1880 s’a dat comunei Iași ca 
despăgubire pentru strămutarea capitalei 
10.000.000 lei, nu în bani, ci in o serie 
de moșii și s’a impus comunei obligațiu
nea ca moșiile acelea să le vîndă în loturi 
mici la cultivatorii de pământ și indus
triașii din Iași.

Comuna Iași, de la 1880 și până a^I, 
n’a vîndut acelor industriași și cultiva
tori de pământ, pământuri; ci s'a mulțu
mit să '1 speculeze dându-1 la arendași cu 
câte 10 și 20 lei falcea, și arendașii ’l spe
culați arendându-1 cu câte 50, 60 și chiar 
100 lei falcea; iar altă parte o dedea sin
gură comuna tot cu asemenea prețuri la 
muncitorii de pământ. O bucată de vreme 
locuitorii mici n’afi sciut că este o lege 
în virtutea căreia el ati dreptul să pri
măscă pământ în loturi din moșiile ce
date comunei dupe legea din 1880.

Pe urmă, în timpul guvernului D-lui 
Ion Brătianu am început noi a arăta lo
cuitorilor din mahalale, cari se jeleați ca 
plătesc peste măsură de scump și comunei 
și arendașilor până la 70 și chiar 100 de 
lei de falce, le-am arătat că ei ati un 
drept prin legea de la 1880 ca să capete 
pământul acela de veci în loturi mici, 
plătite încetul cu încetul și îndată s'a în
ceput a se face o serie de cereri și suplici 
către comuna lași, prin cari se cerea să 
se execute legea de la 1880 dându-se 
pământ.

Consiliul comunal de atunci n’a găsit 
nimic mai potrivit alt de cât de a între
buința mi^loce polițienesc!, să concentreze 
armata și să spună că vor trage cu tunu
rile în cetățeni dacă vor mai cere drep
turile acordate prin legea de la 1880.

Cu tăte acestea, o serie de petițiuni s’afi 
făcut și cari părtă peste o mie de iscăli
turi, și tote acele petițiuni s’ah presentat 
consiliului comunal, dar consiliul comu
nal nu a voit nici să țină în sămă tdte 
acele suplice, nici a voit să audă de vîn- 
4area pământului. Am trimis suplici la 
vechiul ministru de interne, pace! N’a 
voit să audă. La veri-o trei ^Ue înainte 
de a fi disolvat, deci când a aflat că de
cretul de disolvare a fost iscălit, consiliul 
comunal a numit o comisiune pe care a 

-ov^inat’o să se ocupe cu acăstă cestiune
PRță modul în care să se dea lo- 
_.vcuitorii mahalagii, muncitori 

de pâment din Iași.
Dar și numirea acelei comisiunl nu a 

fost de cât îndeplinirea unei formalități 
dre-care, pentru că peste câte-va (Jile în 
urmă consiliul comunal a fost disolvat, și 
prin urmare tdtă acestă afacere a remas.

Vexând mai tdte acestea am început să 
facem și să presintăm noului consiliu co
munal alte cereri; dar și noul consiliu 
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comunal a rămas mut, nu numai că nu a 
făcut nimic, dar nu a voit să dea nici un 
răspuns acelora cari aă reclamat.

Când am vă^ut că și actualul consiliu 
comunal nu face nimic, atunci noi am în
demnat pe locuitori să facă alte cereri 
noui și să le adreseze D-lui ministru de 
interne, și aceste cereri noui le-am primit 
eti de la locuitori și le-am trimis la locul 
cuvenit.

In petițiunile presintate ministerului 
de interne, locuitorii arăta cum că nici 
consiliul comunal cel disolvat nici noul 
consilii! comunal nu voesce să facă nimic, 
că în disprețul legei din 1880 și nu sciâ 
cât, se refusă de a da pământ la lo
cuitori in loturi mici dupe cum porun- 
cesce legea.

De la trimiterea acelor petițiuni la mi
nister și până astăzi nu am aflat nimic 
din partea D-lui ministru, de aceea am 
fost nevoit sâ adresez acăstă interpelațiune 
in scop ca să putem afla de la D. ministru 
de interne ce are să facă cu consiliul co
munei Iași, care, precum am <Jis, nu vrea 
să facă nimic pentru locuitori, ci urmăză 
eu arendarea și cu vidarea pe fălci a mo
șiilor ca și până aci, în scop de a’și pro
cura mai mulți bani.

Acum dacă nici D. ministru de interne 
nu va lua nici o măsură prin care să si- 
lăscă pe consiliul comunei Iași să dea pă
mânt, conform legei la locuitori, atunci 
noi vom face proces comunei și dacă nici 
pe calea acăsta nu vom dobândi nici o sa- 
tisfacțiune, atunci vom aștepta până când 
partidul muncitorilor de pământ din Iași 
și din tdtă țăra va fi tare și atunci vom 
vedea ce trebue să facem. (Sgomot).

în privința punctului alll-lea este aces 
ta: încă din timpul lui Moruzi, sunt, mai 
mult de 100 de ani, din văcul trecut, o
rașul Iașii a avut un imaș mare de jur în 
prejurul săti. O mare parte din el a fost 
usurpat, dupe ce Vodă recunoscuse prin- 
tr’un hrisov că hotarele lui de acum îna
inte vor fi pe colo și pe dincolo, denu
mind localitățile cari vor servi de hotare, 
localități cari există și se pot cundsce, și 
că acest imaș nu va servi la alt-ceva de 
cât numai pentru pășunatul vitelor lo
cuitorilor și a le acelor dmeni cari vor 
veni pentru iarmaroc și alte socoteli. 
Insă acest drept dat de Moruzi a fost pe 
urmă din noă incălcat, în cât dupe un 
proces între târgoveți și comună s’a re
gulat din noii imașul de către D. Kogăl
niceanu pe vechile lui hotare, și prin ur
mare, iarăși s'a restabilit vechiul drept 
al cetățenilor asupra acelui imaș.

De atunci încdce, s'a făcut incălcări 
din partea primăriei Iași; în lăcomia ei, 
ca să încaseze ceva, a arendat acel imaș 
pentru arătură, și prin urmare, s’a îm
puținat imașul. Pe de altă parte, nu s’a 
respectat regulamentul de către vechiul 
consilii! comunal. Dar nici noul consilii! 
n'a fost mai cu tragere de inimă ca să 
pue în vigdre acel regulament, care pre
vedea că dacă un cetățean avea mai mult 

de 3 vite mari sai! 20 oi, aceste vite să 
le trimită peste hotarul imașului, dacă nu 
vor încăpea tdte vitele cetățenilor.

Nu s’a respectat regulamentul, care 
prevedea că dacă un orășan are mai mult 
de trei vite mari și duo^-^eci de oi, când 
imașul nu ajunge, să J^I găseseă aiurea. 
Astăzi însă cei-ce aă mai multe vite 
stai! îngrămădiți și pasc imașul târgului, 
iar cei cu câte duoă-trel vite nu mai aâ 
loc și oile pasc amestecate cu vitele albe.

S’a făcut din partea acestor din urmă 
stăruințe pe lângă consiliul comunal, dar 
influența celor bogați a fost mai mare. 
De aceea, ași dori să sciti ce măsură ia 
D. ministru ca să silescă consiliul comu
nal să respecte regulamentul în vigdre; 
să nu se mai tolereze de a se face ca până 
acum, ca oierii să pască tot imașul, și să 
lase pe cei-alți orășeni cu vite puține 
fără imaș. Eu socotesc că ar fi venit tim
pul dacă nu pentru o intervenire mai d’a- 
dreptul a Statplui, dar pentru a face ca 
o lege sai! un regulament deja în vigdre 
să se aplice de o potrivă pentru toți. 
Noi nu cerem de cât să bine-voiască D. 
ministru să silescă pe consiliul comunal, 
rebel, să respecte legea de la 1880, și să 
se vîndă dmenilor loturile cele mici cum 
e prevăzut, și consiliul comunal să res
pecte regulamentul pentru imașul târgu
lui și să ’l aplice ad-literam, și socotesc 
că cererea ndstră este dreptă.

D. ministru de interne, Al. B. Știr- 
beiii : D-lor deputați, în anul 1880 Cor
purile legiuitdre au votat o lege prin care 
se ceda comunei Iași mal multe moșii în 
valdre de 10.000.000, cu îndatorire pen
tru comună de a vinde acele moșii în mici 
loturi la cultivatori de pământ și indus
triași români ; dar până astăzi nu s'a fă
cut nimic în privința acăsta.

Căușele cari ah adus pedice la aplica
rea legei — nu sciti însă dacă sunt cele 
adevărate — ar fi fost, se Zice, mai ân- 
tâiti întârzierea ce s’a pus de ministerul 
domeniilor la predarea moșiilor către co
muna Iași, și apoi necesitatea de a se ho
tărnici și parcela acele moșii. Pentru a se 
activa lucrarea acăsta s’ati numit mai 
multe comisiuni, și în comisiunea întoc
mită pe la începutul acestui an a luat 
parte chiar D. Nădejde; dar lucrareaacă
sta a rămas în suspensiune, cu tdte chel
tuelile ce s’ati făcut de comună.

D. I. Nădejde: Pentru că consiliul 
comunal s’a disolvat. .

D. ministru de interne, Al. B. Știr- 
beiă : Mai era încă o dificultate, D-lor, 
că multe din moșiile cedate comunei Iași 
se găseai! arendate și nu se puteati scote 
în vînZare mai înainte de expirarea con
tractelor de arendare.

Consiliul comunal actual a numit o 
nouă comisiune, care și acăsta ’și-a în
trerupt lucrările prin lipsa unui membru 
al el care a primit o altă funcțiune. Mi 
se comunică însă acum că lucrările nece
sare pentru punerea în aplicare a legei 
ar fi gata, și dupe sciințele ce am, pot de

clara că legea sâ va aplica pe la începu
tul anului viitor ; dacă nu pentru tdte 
moșiile cedate comunei Iași, dar cel mal 
puțin pentru acelea a căror parcelare este 
deja făcută.

Vin acum la partea a duoa a interpe- 
lărel D-luI Nădejde, privitore la imașul 
comunei Iași.

Este adevărat, D-lor, că în privința a- 
căsta există un regulament; dar acest re
gulament nu s’a aplicat nici o-dată în 
trecut. Nu cred că pentru acăsta puteți 
face respumjător pe guvernul actual,

Prin acel regulament se prevedea că 
în fie-care an, mi se pare la S-tul George, 
se va face o catagrafie de numărul vite
lor ce fie-care locuitor pdte fi învoit să 
pască pe acel imaș; plata ce i se pdte 
pretinde pentru fie-care vită, și se mai 
prevedea și dre-cari scutiri. Procedându- 
se acum la aplicarea acelui regulament, 
numerose plângeri s’ati <idicat din par
tea celor interesați, arătând că se face o 
mare nedreptate, că el sunt năpăstuiți 
prin măsurile luate de consiliul comunal.

Guvernul, D-lor, este decis a stărui ca 
acel regulament să se aplice tale quale, 
ast-fel precum există, și sper că în curând 
voii! putea afirma că regulamentul se a
plică în tdte disposițiunile lui, cu cea mai 
mare nepărtinire și dreptate.

D. N. lonescu: Ceea-ce a Zis D. mi
nistru de interne e fdrte exact în teorie, 
dar eu ’l-ași ruga pe D-sa să se pătrundă 
mal bine de căușele cari ai! împedicat a
plicarea legei, și atunci va vedea cum că 
e ceva mai mult de făcut de cât a stărui 
ca ministru numai pentru aplicarea aces
tei legi.

D. ministru a declarat că pe la începu
tul anului viitor se va putea pune în apli
care legea pentru vînZarea în loturi a do
meniilor comunei Iași, eă însă nu cred că 
până atunci se va putea termina parcela
rea moșiilor. Ași dori dar să scii!: înțelege 
D. ministru prin anul viitor anul calendar, 
ori anul budget ar ? Dacă înțelege anul 
budgetar, atunci e la miZloc primă-văra și 
lucrările pe fața pământului vor fi fdrte 
greă de făcut. Dacă înțelege anul calen
dar, atunci e imposibilitate de a se face 
parcelarea, pentru cuvântul că inginerul 
însărcinat de acum 2 ani cu facerea aces
tei lucrări n’a făcut încă nimic și nici nu 
promite că se va face ceva. Ei! vorbesc 
pertinamente de acesta, pentru că m’am 
interesat pdte tot așa de mult ca și repre- 
sintantul muncitorilor, căci toți muncim 
câți ne aflăm în Iași. Eă am fost la pri
mărie și am vorbit cu cel care a fost su
fletul comisiunei, cu D. Nițescu, cunos
cut prin ingerințele sale brutale la alege
rile din urmă. D-lor credeați că dacă se 
vor amesteca în politica militantă, dacă 
vor vota pentru politica militantă, atunci 
guvernul va fi mai blând pentru aplicarea 
legei; dar s’a întâmplat cu totul alta, și 
să nu se mire D. ministru de interne că 
noi luăm cuvântul să ’i dăm tot concur
sul ca să facă din municipalitatea de Iași 
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o represintațiune energică activă, probă 
și ne bătăușe. (Aplause).

In cât privesce aplicarea legei; e ade
vărat că a întârziat și guvernul pentru 
predarea domeniilor în posesiunea pri
măriei, dar nu e adevărat că primăria le 
are pe tdte arendate ; forte puține sunt 
date In arendă, iar cele mal multe sunt 
căutate în regie.

Noi representanțil lașului al munci
torilor de tdtă specia, și cu mintea, și cu 
inima, și cu brațul, și cu condeiul; iar 
nu numai ai muncitorilor cari voesc să 
agiseze ca turma, noi, representanțil celei a 
duoa Capitală a României, luăm act de 
declarațiunea D-lui ministru, dar '1 pre
venim că trebue și e mai bine să se in
formeze nu numai de la consiliul comunal, 
să nu pună credință numai pe scrisele 
primăriei, pentru a lua măsurile ce a pro
mis. Cuvântul D-sale e de aur; însă tre
bue să scie D-sa că are aface cu un corp 
infectat de politica militantă și pdte mult 
mai bine ar ii dacă ar face apel la alegă
tori ca să se alegă acolo dmenl independenți 
în tdtă puterea cuvântului, spre a se pu
tea ast-fel asigura efectul legei. Legea, 
în adevăr, e bună și disposițiunele sale 
sunt fdrte liberale. Rog să nu se supere 
aceia cari fac răsboiu liberalismului, căci 
multe din legile ndstre vor resista tutulor 
atacurilor îndreptate contra lor, pentru 
că în natura lucrurilor este să resiste de 
dre-ce ele sunt liberale prin necesitatea 
ce se simte.

A se da moșii în loturi mici la agri
cultori și chiar la meseriași e o măsură 
bună. Cei de la municipalitatea din Iași 
însă aștăptă să vadă ce va face Statal, 
care are și el asemenea obligațiuni, și nu 
e de sperat ca D-lor să ia inițiativa unor 
ast-fel de măsuri mai nainte de a se lua 
de către guvern. Cred dar că D. ministru 
ar avea ceva mai bine de făcut de cât 
corespondența înscris ce ține cu membrii 
consiliului comunal din Iași; că D-sa 
mult mai bine ar fi să numescă un om de 
încredere ca să facă o anchetă prin care 
s’ar informa mai exact de starea lucrurilor.

încă o observațiune și am terminat. 
Onor. Cameră a fost deja sesisată de o pe- 
tițiune a unor locuitori de la cătunul Ar
meanul, asupra căreia comisiunea D-vds
tre s’a pronunțat in sensul ca primăria 
să dea imediat acelor omeni pământurile 
în stăpânire și să trăcă asupra ei despă
gubirea ce s’ar fi cuvenit Statului; căci, 
în adevăr, era o cărtă între Stat și muni
cipalitate. Acum, dacă D. ministru va 
bine-voi să aprecieze ceea-ce e bun în 
prelegerea mea, 'l-ași ruga să trimită a- 
colo un om de încredere, prin care cred că 
ar putea fi mai bine informat de cât ce 
este prin corespondența dintre municipa
litate și minister.

D. M. Tzoni: D-lor deputați, am să a- 
duc și eti câte-va lămuriri în acestă ces
tiune pe lângă cele date de D. lonescu.

Consiliul comunal de Iași a voit a se 
țidica mai ânteifi planul tutulor moșielor 

— și sunt 5 sati 6 ani de când se lucrăză 
la acest plan și încă nu s’a terminat —, 
apoi a se face parcelarea, și tocmai în 
urma acestei operațiuni laboridse să se 
încăpă cu împroprietărirea țăranilor sah 
mahalagiilor. Ei bine, dacă D. ministru 
voesce în adevăr să se pună în aplicare 
acăstă lege cât mai neîntârziat, eti cred 
că ar fi mai nemerit a se procede la par
celarea moșielor în parte, adică să se în- 
cepă prin parcelarea unei singure moșii, 
și îndată ce acestă lucrare va fi terminată 
să se și pună moșia la disposițiunea lor 
cuitorilor, așa în cât treptat, treptat s’ar 
putea parcela tdte moșiele și s’ar putea 
satisface cerințele legei.

Iată, dupe opiniunea mea, singurul 
mijloc de a se putea începe aplicarea le
gei chiar din anul acesta.

Dacă în A se va aștepta terminarea to
tală a lucrărilor, atunci țăranii nu vor 
putea fi puși în posesiune de cât peste 4 
sau 5 ani; căci operațiunea e cam labo- 
ridsă, planul întreg nefiind încă terminat.

Cât despre obiecțiunea D-lui ministru 
relativă la contractele de arendare a mo
șielor, eii pot sâ’l asigur pe D-sa că sunt 
forte puține moșii date în arendă, căci 
mal tdte se caută în regie de primărie. 
Chiar pentru interesele comunei, este mal 
avantagios ca moșiele parcelate să se îm
partă cât mal curând la locuitori, pentru 
că ei nu numai vor cultiva mai bine a- 
cele pământuri, dar încă vor participa la 
mărirea fondului casei comunale mai 
mult de cât ce se face astăZi prin căuta
rea în regie a acelor moșii.

D. N. Geaur Aslan: D-lor, este evi
dent că nimeni din noi nu voesce a face 
cea mai mică observațiune D-lul minis
tru pentru neregularitățile urmate până 
acum în privirea dârei de pâment la lo
cuitori; ași dori însă să atrag atențiu
nea D-lui ministru asupra următorului 
punct : D-sa n’are de cât o acțiune 
indirectă asupra consiliului comunal; se 
află în fața unui corp constituit, care' 
se refusă de a îndeplini atribuțiunile sale; 
și acesta nu provine de cât dintr’un singur 
fapt că consiliul comunal actual a fost ales 
sub impresiunea preocupărilor politice, și 
afirm înaintea Parlamentului că el nu 
conrespunde cu adevărata voință a alegă
torilor. Dacă s’ar procede Ia disolvarea 
consiliului comunal și s’ar face apel Ia a- 
legetori, cred că alegătorii ar trimite nisce 
persdne cari sâ ’și îndeplinăscă datoriele 
lor. D-vdstră, D-le ministru, nu sunteți 
înarmați de o autoritate suficientă spre a 
constrînge pe actului consilia comunal 
să ’și facă datoria; altă sancțiune nu aveți 
de cât disolvarea.

Dacă consiliul actual se opune de a’șl 
face datoria, causa este că actualului con
siliu comunal nu ’și dă semă și nici ține 
să satisfacă cererea locuitorilor, de dre-ce 
el nu este representantul fidel al intere
selor locale; pe cât timp consiliul comu
nal viitor va trebui să pună o deosebită 
diligență în aplicarea legei, pentru că el 

va fi eșit din nisce alegeri făcute tocmai 
pentru a se da satisfacțiune unor interese 
atât de legitime.

Obiecțiunile D-lul Nădejde sunt fdrte 
juste, și tocmai în acăsta constă neferici
rea acestei cestiunî; fiind-că mal ales în 
revendicări, cari sunt fdrte juste, tot-d'a- 
una cei de sus nu ’și fac datoria.

D. I. Nădejde: In resumat dar este că 
dacă nu sunt parcelate tdte moșiele a- 
tunci avem soluțiunea D-lul N. lonescu, 
adică sâ se dea acum cele parcelate, șl 
dacă pentru cele neparcelate comuna s’ar 
găsi în greutate, atunci eti, vorbind în 
numele acelor locuitori, Zic că el ar lua 
asupra lor cheltueala unui inginer care să 
le parceleze mai curând.

A duoa soluțiune ar fi că li s’ar putea 
da în arendă pământul și mai nainte de 
parcelare, însă cu prețul care se dă mari
lor posesori, adică dacă marelui posesor 
se dă falcea cu 5, 10 sah 20 de lei, să li 
se dea și lor în posesiune tot cu atâțea 
lei falcea, iar nu cu prețuri exorbitante.

Atâta aveam de adăogat.
D. ministru de Interne, Al. B. Știr- 

beiă: D-lor, unul din cuvintele de disolvare 
ale fostului consilii! comunal a fost tocmai 
neaplicarea legilor și a regulamentelor.

Consiliul comunal actual este de puțin 
timp ales și sper că el va face să se apli
ce legea in tdte disposițiunile el.

Acum în cât privesce propunerea fă
cută de D. Tzoni, de acăstă idee am fost 
și efi, ca adică ori-ce moșie s’ar parcela să 
se impartă îndată la locuitori; iar în cas 
când s’ar constata că inginerii însărcinați 
de comună cu asemenea lucrări nu vor fi 
făcut nimic, atunci vom vedea măsurile ce 
trebuesc luate pentru ca legea să se pdtă 
aplica cât mal curând.

D. președinte, L. Catarg!: Ne mal 
fiind nimeni înscris, declar incidentul in- 
chis.

D. I. Rădulescu : D-le președinte, vă 
rog să bine-voiți a interveni pe lângă D. 
ministru lucrărilor publice pentru a’ml 
pune la disposițiune dosarele relative la 
studiul drumurilor de fer Golesci-Câmpu- 
lung și Pitesci-Câmpulung.

D. ministru lucrărilor publice, Al. 
Marghiloman: D-le președinte, sunt 
tot-d’a-una gata a satisface cererile D-lor 
deputați, dar a se transporta aci tdte ac
tele ministerului, acesta este ceva fdrte 
greâ. De aceea eii, lăsând la disposițiu
nea D-lor deputați întrega archivâ a mi
nisterului,’! rog să bine-voiacă a mă scuti 
de asemenea cereri.

D. președinte, L. Catarg! : Acum D. 
Pacu are cuvântul pentru a’șl desvolta 
interpelarea ce a adresat D-lui ministru 
de interne.

D. ministru de interne, Al. B. Știr- 
beiă : D-le președinte, grija care are D. 
Pacu pentru sdrta telegrafiștilor, a avut’o 
și ministerul; proiectul de lege este gata și 
peste câte-va Zii© ’l voih depune pe biu
roul Adunărel și atunci D-sa va putea
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propune In secțiuni modificările ce le va 
crede necesarii.

D. M. Pacu: Fdrte bine, aș dori numai 
să sciâ dacă în acel proiect de lege sunt 
prevăzute și miZlocele de îmbunătățire a 
sdrtei femeilor cari servesc în tetegraf.

D. președinte, L. Catargi: Acăsta 
se va vedea cu ocasiunea presentărei pro
iectului de lege. Acum D. Nădejde are cu
vântul pentru a desvolta o altă interpelare 
a D-sale adresată D-lui ministru de in
terne.

D. I. Nădejde: Acăstă interpelare este 
relativă la cele întâmplate în comuna Co- 
păceni-de-Sus, plasa Sabaru, județul Il
fov; în acăstă comună, la 27 Noembre 
1888, a avut loc o alegere de consiliâ co
munal. Acăstă alegere de consiliâ comu
nal a fost presidată de un Zamfir Gr. Bar- 
bu, care eră președintele comisiunel inte
rimare, și în vremea acelei alegeri a făcut 
o mulțime de delicte electorale. Acest 
Zamfir Gr. Barbu a adus o mulțime de 
bilete tipărite de la Bucuresci, lucru care 
avea drept să’i facă, însă a făcut alt-ceva 
care nu avea drept să’i facă, a spus țăra
nilor : Aceste bilete sunt date de Ia co
mitetul permanent, și cu acestea tre
bue să votați; nu aveți voe să votați cu 
alte bilete. Și a pus biletele pe masă, și 
când vinea un om la alegere T dedea un 
bilet din acelea și’lbăgaîn camera secretă, 
unde era un văr al acelui domn Zamfir Gr. 
Barbu și un alt om al lui de încredere 
(frate-su), și nu dedea voie alegătorului 
să ștărgă nimic, nici să facă alt bilet, ci 
să’i pue pe acela. Și eraâ unii omeni, cari 
nu voiaâ să voteze cu acele bilete și se 
întorceaâ înapoi și Zicea: D-le primar, eâ 
voiesc să scriâ biletele singur, dă-ml o 
hârtie; și primarul răspundea: N’am hâr
tie. Omul s Am eâ hârtie, dă-ml 
cel puțin cernălă. Și ’I răspundea: N’am 
cemălă, și nu ai voe să votezi cu alt 
bilet; căci chem pe colonelul Vartiade, 
să te bată cum v’a mai bătut astă pri- 
mă-veră. — Căci acest D. colonel Vartia
de a bătut pe săteni astă primă-veră, Zi- 
cându le: „Pământ vă trebue? Cutare vă 
trebue ?“ Și 'I batea pe săteni.

Acelor din omeni cari nu se supuneaâ 
la poruncile primarului și veneaâ cu bilete 
scrise de ei, le lua biletele și le rupea și 
pe ei ’i scotea afară, căci ședeaâ lângă 
ușe 4 ciomăgași înăuntru, afară de alți 4 
cari staâ afară, și îndată ce se făcea 
ceva vorbă de către alegători înăuntru, 
’i scotea afară și 'I dedea pe mâna ciornă-. 
gașilor; și acei ciomăgași împedicaâ de a 
intra în năuntru omeni pe cari nu’I che
ma primarul, căci el se uita pe ferăstră 
afară, și cum vedea pe un alegător că era 
de ai lui ’l chema pe nume; iar pe alții 
nu'i chema, nu făcea apel nominal dupe 
listă; în cât cu modul acesta D. Zamfir 
Gr. Barbu a avut unanimitatea, căci cele- 
alte bilete aâ fost rupte; ast-fel că s’a 
întâmplat cele ce Zicea D. Kogălniceanu, 
că lista candidaților lui Z. Gr. Barbu, a 
întrunit unanimitatea. Va să Zică la acâstă [ 

alegere s'a violentat voința alegătorilor, 
ne primindu-se să se voteze cu alte bi
lete de cât cu acele cari le da primarul; 
și când venea cine-va să voteze, primarul 
care ținea mâna pe urnă Zicea: „Stal să 
citesc biletul* ; și lua biletul și dacă era 
cu numele lui ’l punea în urnă, dacă nu 
era cu numele lui, T rupea, și pe alegător 
’l dedea a fără.

Pentru aceste fapte, câți-va alegători 
aâ făcut o protestație la comitetul per
manent, și temându-se ca nu cum-va să 
vie aprobarea de primar pe numele lui 
Zanfir Gr. Barbu, aâ făcut și un protest 
la ministerul de interne, cerând ca să nu 
se aprobe acâstă alegere; mal cu sâmă cu 
atâta mai mult cu cât astă-vâră a fost 
altă alegere acolo în care a reușit parti
dul muncitorilor, și acest Zanfir Gr. Bar
bu, căZând în alegeri a protestat alegerea, 
sub cuvânt că într’o depărtare de 200 
pași de sala alegerel eraâ nisce gardiști 
la percepție, pretecstând că prin acei 
gardiști s’a influințat alegerea.

Astăzi când Zanfir Gr. Barbu este pre
ședintele comisiunel interimare și are să 
devină și primar, nu se dă nici un curs 
acelui protest.

Țăranii aâ venit la mine eâ ’l-am în
vățat să nu se mulțumescă numai cu acel 
protest dat la ministerul de interne, ci 
să dea în judecată pe acel primar, ei m’aâ 
ascultat ’l-aâ dat, dar nu aâ nici un re
sultat. Și am mai învățat să iscălescă 
Zece alegători și să se ducă direct la ju
rați.

Purtarea țăranilor de a nu se mulțumi 
cu alegerile făcute aâ înfuriat pe Zanfir 
Gr. Barbu, în cât acesta a arătat sub
prefectului și sub-prefectul a dat ordin, 
neapărat cum i s’a cerut, ca să ducă pe 
duoi din cel iscăliți la DomnescI la sub- 
prefectură să’i aducă căzăcesce, dmenii 
chemați la primărie aâ cerut să li se a
rate mandat saâ ordin de aducere și aâ 
declarat că alt-fel nu merg. Mal apoi vă
zând că nu e de glumă aâ Z^ că vor 
merge, dar să se încalțe. Dupe ce s’aâ vă
Zut a casă, n’aâ mai mers. Primarul tri
mite pe șeful de garnizdnă, un vătășel și 
duoi gardiști ca să ’I ridice pe sus.

Omenii văzând că vine să ’i ridice cu 
forță armată, se înțelege că le-a fost frică 
să nu li se mai întâmple ca și cu D. Var- 
tiadi, aâ zăvorit ușa, s’aâ adunat vecinii 
și când dmenil primăriei aâ mers să a
ducă forțe, âmenii aâ fugit la Bucuresci 
la noi și apoi la D. procuror.

Astăzi aflam că D. sub-prefect șâde în 
sat cu călărași de pândă ca să ’I prindă, 
în cât dmenil de frică nu se întorc a casă, 
și umblă rătăcind pe ulițele Capitalei.

Aceste măsuri se mal iaâ și pentru că 
locuitorii aâ iscălit petiția către Cameră, 
cerând pământ, iar nici de cum pentru 
veri-o rescdlă.

Va să Zică dupe Zanfir Gr.Barbu și dupe 
D. sub-prefect nu este permis locuitorilor 
să facă petiții pentru pământ, și să arate și 
el modificările ce ar crede necesar în legea
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menințațl și li se Zice, de pildă, celor din 
Copăcenl-MogoșescI: „Nouă coli am scris 
contra vdstră, avem hă vă dăm în jude
cată ca să nu mal umblați cu petiții*.

Rog pe D. ministru să bine-voiască a 
da ordin ca acești dmenl să fie lăsați a’șl 
arăta plângerile lor prin petiții; căci 
cred că dupe atâta asprime exercitată în 
contra țăranilor, și dupe pedepsele aspre 
ce le dați la jurați, se cuvine a se inter
zice acelui Zamfir Gr. Barbu, ca să nu 
turbure pe locuitori în exercitarea drep
turilor cetâțenescl, pentru a putea și Cor
purile legiuitdre să vadă ce cer ei și cum 
ar voi să se facă legea de împroprietăriri.

D. președinte, L. Catargi : D. mi
nistru de interne are cuvântul.

D. ministru de interne, A.Știrbeid: 
D-lor, pentru ca să se pdtă răspunde la 
interpelațiunea D-vdstre, D. Nădejde, 
trebue mai ântâiâ ca alegerea primarului 
să fie perfectă și ca să fie ast-fel, cată să 
trâcă prin tdtă filiera prescrisă de legea 
comunală; adică să fie aprobată de comi
tetul permanent, care, conform legei, are 
dreptul a se pronunța asupra unei ale
geri în termin de 30 Zile, și apoi dupe 
10 Zile ministerul de interne o pdte con
firma.

- Alegerea, despre care a vorbit D. inter- 
pelator, a avut loc la 26 Noembre și, prin 
urmare, comitetul permanent nu s’a putut 
încă pronunța dacă este saâ nu legală. 
Astăzi chiar, eâ am întrebat pe președin
tele comitetului ce s’a făcut în privința 
acesta și am primit drept răspuns promi
siunea că peste câte-va Zii® mi se va co
munica decisiunea comitetului. Până a
tunci dar, eâ nu pot da un răspuns cate
goric la întrebarea ce mi se pune de D. 
interpelator. Puteți fi siguri însă, D-lor, 
că eâ voiâ ține în mod ferm ca legea să 
fie aplicată cu sinceritate.

D. I. Nădejde : Dar în privința ur
măririlor ce se fac dmenilor din causa 
protestelor și a suplicelor pentru a li se 
da pământ ? Este bine ca acești dmenl să 
rătăcescă prin ulițele Bucurescelui ; căci 
de se vor întorce la satul lor aâ să fie bă
tuți ?

D. ministrude interne, A. Știrbeid: 
Voiâ lua măsurile necesarie ca drepturile 
tutulor să fie respectate.

D. I. Nădejde : înțeleg să fie dați ju- 
decățel și pedepsiți dacă vor fi culpabili, 
dar nu să fie ridicați din casele lor căză- 
cește și bătuți.

D. președinte, L. Catargi : Acum D. 
Lahovari are cuvântul pentru a face o 
propunere.

D. I. Lahovari : D-le președinte, am 
ondre a depune pe biuroul onor. Adunări 
un proiect de lege relativ la starea civi
lă a copiilor minori al unui străin, care 
a dobândit la noi împământenirea, saâ 
ai unui român din alt stat care ar fi 
dobândit recunoscerea calităței de cetățân 
român.

Acest proiect de lege este conform sim-
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(imitatelor mal unanimitățel acestei Ca
mere, și o consecință a marelui principii! 
al unitățel familiei.

Iată cum am formulat acest proiect de 
lege.

PROPUNERE
SubsemnațiI,
Având în vedere controversele ce s’aă 

ridicat și diferitele interpretațiuni ce s’ad 
dat asupra efectelor naturalisațiunel unul 
străin în ceea*ce privesce pe copiii sM 
minori;

Având în vedere că principiul funda
mental al unitățel familiei și interesul so
cial cer ca copiii să urmeze condițiunea 
părinților lor;

Având în vedere că puterea tatălui de 
familie 'Idă dreptul a represintă pe copiii 
săi minori în tdte actele viețel civile;

Având în vedere că interpretațiunea 
contrarie produce în sînul familiei nedrep
tăți și inegalități: copiii născuți înaintea 
naturalisărei rămânând străini, iar cei 
născuți în urmă devenind români: unii 
având dreptul a moșteni imobilele rurale 
ale părinților lor, iar cei-alți nu;

Propunem următorul

PROIECT DE LEGE
Asupra efectelor naturalisațiunel în 

privința copiilor minori
Art. unic. — împământenirea unul 

străin, sati recundscerea calitățel de cetă- 
țăn român a unuQ român dintr’un stat 
străin se întind de drept și asupra copii
lor săi minori, cari devin români de o
dată cu tatăl saâ mama lor.

Ion N. Lahovari, George G. Tocilescu, 
C. Hliclescu, T. Nica, Em. Protopopescu- 
Pake, Dimitrie Ghica, Receanu C., N. 
Nichiforescu, E. Mavrocordat, H. Ko
gălniceanu, Gr. Constantinescu, Eug. N. 
lonescu, D. P. Economu, Paul Brătășa- 
nu, Gr. G. Păucescu, Ion C. Grădișteanu.

D. președinte, L. Catargi: Se va 
tipări și tnmite în studiul secțiunilor.

Acum la ordinea «Jilel avem alegerea 
unul membru ‘din partea Adunărel care 
să ia parte la lucrările consiliului rural, 
conform art. 2 din legea pentru desfiin
țarea casei obligațiunilor rurale și dome- 
niale.

Adunarea procede Ia vot și resultatul 
scrutinului este cel următor:

Votanți................................. 104
Bile albe.............................. 22
Voturi exprimate .... 82 
Maioritate regulamentară 44

__S'a ales D.’C. Olănescu cu 65 voturi.
D. președinte, L. Catargi: D-lor de

putați, Camera are representanți în mal 
multe comisiunl de asemenea natură; cu 
tdte acestea,rtn archiva ndstră nu se gă- 
sesce nici un raport care să fi fost presin
tat Camerei din partea verl-unul membru 
numit de’eaîn’veri-o asemenea comisiune. 
Socot dar că sunt interpretul D-vdstre când 
propun ca membrii cari sunt aleși pentru 

a lua parte la revisuirea caselor publice 
să fie îndatorați a raporta Adunărel des
pre situațiunea în care se găsesc acele 
case. (Aplause).

D. R. Stanian: Cer cuvântul pentru a 
anunța o interpelare.

D. președinte, L. Catargi: D. Sta
nian are cuvântuL

D. R. Stanian : Interpelez pe D. mi
nistru al domeniilor și pe D. ministru al 
intrucțiunei publice și ’I rog a ’mi răs
punde dacă au înscris în budgetele res
pective sumele necesare pentru între
ținerea scolel comerciale din Ploescl, sati 
dacă aii de gând a înscrie aceste sume, 
făcând ast-fel a se lăsa în sarcina Statu
lui ijisa scolă înființată acolo de primăria 
urbei Ploescl, ca să se aplice cu modul 
acesta legea instrucțiunel publice. '

D. președinte, L. Catargi: Se va co
munica guvernului.

Acum la ordinea ^ilel avem proiectul 
de lege relativ la deschiderea unul credit 
de 18.750 lei pe sema D-lui ministru de 
interne.

D. C. St. Cesianu, raportorul comisiu
nei financiare, dă citire următorului raport 
și proiect de lege:

Domnilor deputați,

D-nu ministru de interne, cu Me
sagiul regal No. 3436 din 23 No
embre anul curent, a înaintat onor. 
Camerl proiectul de lege prin care 
se cere deschiderea unui credit ex
traordinar, în sumă de lei 18,750, 
ca subvențiune ce se cuvine a se 
plăti la finele anului curent, șefilor 
de gări ai căilor ferate române, pen
tru, efectuarea serviciului postai, șe
filor de trenuri și personalului de 
control și instrucțiunea personalului 
executiv.

Comisiunea financiară întrunin- 
du-se în (Jiua de 26 Noembre și lu
ând în examinare proiectul de credit 
de mai sus;

Având în vedere expunerea de 
motive ce însoțesce acest proiect de 
lege, din care resultă că disposițiu- 
nea luată de guvern de a se mai da 
șefilor de gări un adaos de salarii! 
de câte 20, 30 și 40 lei pe lună, 
dupe importanța serviciului, cu con
dițiunea de a face și serviciul postai;

Având în vedere numărul restrîns 
al biurourilor poștale din țâră și 
distanțele considerabile ce le des
part, ceea-ce pune pe public aprope 
în imposibilitate de a trimite din 
localitate și de a primi mesagerii, 
obiecte de valore sau transporturi 
de bani;

Având în vedere că, spre a se re
media în parte la acâstă stare de lu
cruri, care aduce multe neajunsuri 
particularilor atât în afacerile lor 
particolare cât și a transacțiunilor 
comerciale;

Având în vedere că pe lângă mica 
și aprope nesuficienta cheltuială ce 
se face prin acâstă subvențiune, se 
realisâză un servicii! folositor ii^de , 
mult doirt de toți cel ce nu locuesc 
prin centruri de orașe;

Având în vedere că gările sunt 
într’adevâr punctele desemnate pen- । 
tru centralisarea operațiilor poștale 
eu comunele rurale;

Pentru aceste motive, dar, comi
siunea financiară a admis creditul 
cerut de lei 18,750, pentru subven- 
ția'ce se cuvine a se plăti persona
lului căilor ferate pe ultimele 5 luni 
ale anului curent, și a însărcinat pe 
subsemnatul ca raportor a’l expune 
deliberării D-vâstre.

Raportor, K. ST. CESIANU. '■
PROIECT DE LEGE

Art. 1. Se’deschide pe sâma mi
nistrului de interne, — serviciul te- ) 
legrafelor și poștelor, — un credit 
extraordinar în sumă de 18.750 lei, 
din care se va plăti subvențiunea I 
cuvenită până la finele anului cu
rent șefilor de gări ai căilor ferate 
române pentru efectuarea serviciu
lui postai, șefilor de trenuri și per
sonalul de control și instrucțiunea 
personalului executiv, conform con- 
vențiunei existente între direcțiu
nea telegrafelor și poștelor și aceea 
a căilor ferate române.

Art. 2. Acest credit se va acoperi 
din fondul alocat pentru deschidere 
de credite suplimentare și extraor
dinare prin budgetul general de 
cheltueli pentru exercițiul anului 
curent.

— Neluând nimeni cuvântul în discu- ț 
țiune generală, se pune la vot luarea în 
considerare a proiectului de lege și resul
tatul scrutinului este cel următor:

Votanți............................. . 71
Maioritate regulamentară . 44
Bile albe.................. .... 57
Bile negre..........................14

D. președinte, I,. Catargi: Aduna
rea a luat în considerațiune proiectul de 
lege. .

Art. 1 și 2 se primesc fără discuțiune.
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— Se pune la vot cu bile proiectul de 
lege in total:

Votanți...................... • . 74
Maioritate regulamentară . 44
Bile albe.......................... 62
Bile negre.......................... 12

D. președinte, L. Catargi : Aduna
rea a adoptat proiectul de lege.

D. D. A. Laurian, raportorul comisi
unei financiare, dă citire următorului ra
port și proiect de lege :

Domnilor deputați,
Pentru motivul că unele din a- 

locațiunile budgetare ale anului 
1888—1889 nu sunt suficiente pen
tru plata servicielor efectuate, și 
fiind-că fondul destinat pentru des
chidere de credite suplimentare și 
extra-ordinare în cursul acestui e- 
xercițiu este cheltuit, guvernul cere 
pe de o parte anularea mai multor 

credite rămase disponibile din bud
getele diferitelor ministere, iar pe 
de altă parte afectarea sumei anu
late la sporirea fondului destinat 
pentru deschiderea creditelor su
plimentare și extra-ordinare.

Comisiunea D-v6stre, având în 
vedere împregiurările în cari au 
fost votate budgetele, precum și 
cheltuelile cari au trebuit să fie aco
perite din fondul creditelor supli
mentare și extra-ordinare, și luând 
în de aprope cercetare diferitele 
credite propuse spre anulare, vă 
supune prin mine, D-lor deputați, 
alăturatul proiect de lege, care nu 
diferă de al guvernului de cât în 
duoă puncte.

In urma unor noul calcule și de 
temere ca, dupe anularea făcută, 

guvernul să nu se vadă silit a cere 
un nou credit pentru acoperirea 
unei cheltueli al cărei credit s’a a- 
nulat, comisiunea D-vostre, în în
țelegere cu D. ministru de finance, 
a scos din anulare suma de 90.000 
lei propusă la paragrafele indem- 
nitâței senatorilor și deputaților, 
dar a sporit cu 90.000 lei suma pro
pusă spre anulare, la cap. 2, art. 16 
din budgetul datoriei publice, unde 
va resultă și acăstă economie. Ast
fel suma totală propusă spre anu
lare va rămânea aceeași, adică de 
994.590 lei, cu care se va spori fon
dul destinat pentru deschiderea de 
credite suplimentare și extra-or
dinare în cursul exercițiului 1888 
până la 1889.

Raportor, D. Aug. Laruian.

PROIECT DE LEGE
Art. I. Din creditele alocate prin budgetele diferitelor ministere pe exercițiul 1888—1889 se anulăză ur- 

mătorele sume:
Din budgetul ministerului de finance

De la cap. 10 art. 37. Indemnitățile agenților de control.............................................. • . . 30.000
„ „ „ 11 „41. „ de transport și diurne în serviciul de constatare . .20.000
„ „ „ 15 art. 58. Mobilier în serviciul vămilor..........................  . ................. 2.000
„ » „ 17 „ 66. Chirii de local. în serviciul intrepositelor................................................3.000

55.000
Din budgetul ministerului de interne

De la cap. 4 art. 33. Diurne personalului telegrafo-Postal.................................. 3.800
„ „ „ „ „ 41. Subvenția curselor poștale.................................................................. 35.000
„ „ „ 5 „ 61. Transform, de vagone în vagone penitenciare...................................... 10.000
„ „ „ 6 „ 73. Burse pentru medicii-veterinari.............................................................. 10.000
„ „ „ „ „ 74. Cheltueli de trimiterea bursierilor în străinătate.................................... 1.400
„ „ „ „ „ 78. Medicamente.............................................................................................. 5.000
„ „ „ „ „ 88. Ustensile de desinfecțiune ............................................................................ 800
„ „ „ „ „ 98. Personal, tipografiei Statului................................................... . . 9.490

75.490
Din budgetul ministerului cultelor

De la cap. 10 art. 48. Personalul scolelor normale primare............................... ... 2.523
„ „ „ 11 „ 50. „ licee și gimnasii...................................................................... 5.599
„ „ „ „ „ W. „ „ reale.............................................................................. 774
„ „ „ „ „ 54. „ gimnasii clasice.............................................  5.862
„ „ „ „ „ 56. „ „ reale...................................................  13.092
„ „ „ 12 „ 58. „ seminarielor ...........................................................................5.202
„ „ „ 13 „ 60. „ scălelor centrale de fete . . ............................................... 7.873-20
„ „ „ „ „ 62. „ externatelor secundare ..... ...... 2.484
„ „ „ 14 „ 64. „ scolelor profesionale de fete.......................................  504
„ „ „ 15 „ 66. „ universităților.......................................................................8.073
„ „ „ 16 „ 68. „ scolelor de bele-arte..............................  648
„ „ „ 18 „ 74. „ asilului Elena-Domna....................... ... ............................... 3.083-65
„ „ „ 24 „ 103. Pensia archiereului Chesarie, decedat . . . . ’...................................1.100
„ „ „ 28 „117. Personalul bisericelor și moscheelor.................................................... 700
„ „ „ „ os 118. Material, idem...................................................................................... 1.482-15
„ „ „29 „ 119. Onorariul preceptorului moștenitorului Tronului pe 11 luni. . . . 11.000 70.000

200.490
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De la cap.

Din budgetul ministerului lucrărilor publice
. 10.800

200.490

V » » 5 „ 9. „ de control și poliția căilor ferate concedate . . . . 6.226-74
» » » „ „ 10. Material, idem.......................................................................... . 910
na» „ „ 11. Cheltuell de transport, idem................................................... . 542-30
» » » 8 „ 15. Person. cantonierilor și picherilor........................................... . 10.120-96

« „ „ 16. întreținerea șoselelor................................................................. . 101.400 130.000

De la cap.
Din budgetul ministerului de resbel 

17 art. 66. Concentrări..............................................................................100.000

De la cap.

Din budgetul ministerului afacerilor străine
9 art. 93. Agio la sumele-plătite In străinătate....................................... 40.000

De la cap.

Din budgetul ministerului domenielor
1 art. 1. Cheltuell de representare ale ministrului................................ . 7.700

De lâ cap. 6 „ 25. Lucrări de apărare contra inundațielor.............................. . 3.000
» a * „ „ 34. Cheltuell de procedură și portărel............................................ . 8.000
» n » „ „ 36. Plată de remise......................................................................... . 5.000
» » » 7 , 40. Reparații la palatul administrativ din Iași........................... . 89.900
» » » 8 „ 42. Bursele elevilor de la scolele forestiere . .......................... . 4.000
» » « 9 „ 44. Premii pentru exposiții agricole............................................... . 69.400
» # » 10 „ 46. Subvenț. pentru încuragiarea vermilor de mătase................. . 1.600
jî « » 11 „ 48. Personalul scolel de agricultură de la Herăstrău...................... . 2.058
» n n „ „ 49. Nutriment, idem. ..................................................................... . 2.800
» » » „ „ 51. „ scolel de la Strihareț........................................... . 842
» » » „ • 53. „ „ „ „ Roman....................................... . 900

« „ „ 57. „ „ „ medicină veterinară.............................. . 2.000
n n n „ „ 58. Personalul scolel de arte și meserii din Bucurescl..................... . 1.540
» » » „ „ 59. Nutriment, idem......................................................................... . 4.560
» # » „ „ 61. Idem scolel technice din Iași.................................................... . 800 204.100

De la cap.
Din budgetul monopolului Statului

4 art. 3. Ameliorarea și exploatarea salinelor................................... 30.000

De la cap.
Din budgetul datoriei publice

2 art. 16. Agio la sumele răspunse în străinătate................................... 290.000
Total lei . . * 994.590

Art, II. Suma anulată prin articolul precedent va servi la sporirea fondului destinat pentru deschidere de 
credite suplimentare și extra-ordinare în cursul exercițiului 1888—1889.

D. G. Dem. Teodorescu: D-lor depu
tațl, ’ml-am dat mica ostenălă d'a con
trola acest proiect de lege, presintat de 
comisiunea financiară, cu diferitele aloca- 
țiuni budgetare ale ministerilor respective, 
prevăzute în budget pe exercițiul curent 
1888—89. Ast-fel am observat că la u
nele alocațiunl, se reduce intriga cifră 
prevăzută în budget. Așa, de exemplu, se 
trec ca neîntrebuințate sumele Înscrise 
pentru palatul administrativ din Iași, 
pentru premiile exposițiunilor agricole, 
pentru preceptorul moștenitorului Tro
nului și câte altele.

In lipsă de explicări circumstanțiale 
din partea D-lui raportor și pentru lămu
rirea desbaterilor, am luat cuventul ca să 

rog a se comunica, fie de către D. rapor
tor, fie de alt membru al comisiunii finan
ciare, fie de către guvern, dacă tote sau 
numai unele din sumele reduse acum mal 
trebue sati nu trebue in budgetul anului 
viitor. Acesta intereseză f6rte mult pe 
membrii comisiunei budgetare, spre a sci 
cum să procădâ la prevederea alocațiuni- 
lor din budgetul exercițiului viitor. In 
tot cașul, ar fi de dovedit că ori de câte 
ori unele alocațiuni budgetare sunt tre- 

, cute la fondul pentru deschidere de cre
dite extraordinare, raportul să arate anu
me din ce ati provenit economiele, pentru 
ce nu s’ati cheltuit sumele înscrise în bud
get ; căci: sati ele eraâ necesare, și atunci 
trebuiati efectuate, sati erați inutile, și a

tunci urmăză a nu se mai prevedea pe 
viitor, ca simple sinecure.

Datoria ndstră este să reducem tot ce 
va fi de prisos. întreb dar: cari din sumele 
coprinse în proiect sunt neapărate și cari 
se pot suprima?

D. D. Aug. Laurian: D-lor deputațl, 
creditele ce se anuleză din budget sunt 
nisce sume ce nu s’ati cheltuit în exercițiul 
acesta. Așa, de exemplu, suma prevăzuta 
pentru comițiile agricole nu s'a cheltuit, 
fiind-că nu s'a făcut exposițiuni agricole 
în anul acesta; dar asemenea exposițiuni 
se pot face în anul viitor, dupe cum onor. 
Cameră va voi, așa în cât cestiunea acăsta 
nu este resolvată și pentru viitor.

De asemenea mai este o cifră însem
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nată care de sigur a trebuit să atragă a
tențiunea D-vdstre, adică suma de 101.000 
lei de la întreținerea șoselelor, care tre
bue anulată, cu tdtă starea slabă în care 
se găsesc șoselele ndstre, fiind-că acăstă 
sumă nu s'a cheltuit din causă că a tre
buit să se facă licitațiunl, din cari unele 
nu s’afi aprobat și publicându-se din nofi, 
a trecut campania de lucru a acestui an; 
pentru viitor insă neapărat că o aseme
nea cheltuială se va cere. Cam ast-fel sunt 
tdte sumele ce se anulăză acum și încă 
mal sunt și altete a căror anulare se va 
cere.

Guvernul propune ca tdte aceste sume 
să fie alocate la paragraful pentru deschi
dere de credite suplimentare și extraor
dinare.

D. Em. Paehe Protopopescu: D-lor, 
am luat cuvântul ca să atrag atențiunea 
onor. Adunări că acest proiect de lege nu 
visăză de cât regularea budgetului exer
cițiului curent, și nu pdte fi luat de nor
mă la confecționarea budgetelor viitdre ; 
căci, dacă o sumă dre-care prevăzută în 
budgetul curent pentru o anume cheltu
ială nu s'a putut întrebuința la destina- 
țiunea ce i s'a dat din diferite cause, nu 
este un cuvânt ca în budgetul anului vii
tor să nu mai fie înscrisă, de dre-ce atunci 
ea pdte să fie reclamată de necesitate. Așa, 
de exemplu, în budgetul anului curent s’a 
prevăzut o sumă pentru exposițiunile a
gricole; dar asemenea exposițiuni nu afi 
avut loc în anul acesta și ast-fel suma în
scrisă în budget nu s'a putut cheltui. Se 
pdte însă prea bine ca la anul viitor să 
se pdtă efectua o asemenea cheltuială și, 
prin urmare, Camera pdte să aloce în bud
getul anului viitor o sumă dre-care pen
tru exposițiuni agricole.

Acum, în cât privesce sumele ce se a- 
nuleză de la diferitele alocațiuni budge
tare, prin acest proiect de lege ele se o
fertă la fondul pentru deschidere de cre
dite suplimentare și extra-ordinare, de 
dre-ce suma prevăzută pentru acest pa
ragraf este constatat că a fost nesufici
entă.

— Ne mai cerând nimeni cuvântul, se 
pune la vot luarea în considerare a pro
iectului de lege, și resultatul scrutinului 
este cel următor :

Votanțl................. ....  87
Maioritate regulamentară . 44
Bile albe.................................78
Bile negre.............................. 9

D. președinte, L. Catarg! : Aduna-
narea a luat în considerațiune proiectul 
de lege.

— Art. 1 și 2 se adoptă succesiv fără 
discuțiune.

— Se pune la vot proiectul de lege în 
total, și resultatul scrutinului este cel 
următor:

Votanțl.....................  68
Maioritate regulamentară • 44
Bile albe..................................65
Bile negre...............................3

D. președinte, L. Gatargi: Adunarea 
a adoptat proiectul de lege.

— D. D. A. Laurian, raportorul co- 
misiunei financiare, dă citire următoru
lui raport și proiect de lege:

Domnilor deputați,
Din îjnprumutul autorisat prin legea 

din 18 Aprilie 1880, pentru conversiunea 
vechielor obligațiuni rurale 10 la sută, 
emise în 1864, pentru răscumpărarea dij
mei și a clăcei, a mai rămas în casele Sta
tului un fond disponibil de lei 114.838, 
bani 56.

Pentru necesitățile ce se pot ivi, gu
vernul propune trecerea acestui sold în
tre veniturile budgetare ale exercițiului 
curent 1888—1889 și cu destinațiune de 
a spori fondul alocat pentru deschiderea 
de credite suplimentare și extraordinare.

Comisiunea D-vostre, cercetând comp- 
tul acestui împrumut și asigurându-se că 
există la casa de depuneri suma necesară 
pentru plata obligațiunilor rurale nepre- 
sintate la conversiune, a aprobat proiec
tul guvernului și m'a delegat a’l supune 
votului D-vostre.

Raportor, D. Aug. Laurian.

PROIECT DE LEGE

Art. unic. — Soldul în sumă de lei 
114.838, bani 56, al împrumutului de lei 
31.600.000, efectuat in basa legei din 18 
Aprilie 1880, pentru conversiunea obli
gațiunilor rurale emise în 1864, se va 
trece între veniturile budgetare ale exer
cițiului 1888—1889 și va servi la spori
rea fondului destinat pentru deschidere 
de credite suplimentare și extraordinare.

— Dupe adoptarea luărei în conside
rațiune și a articolului unic, se pune la 
vot proiectul de lege în total și resultatul 
scrutinului este cel următor:

Votanțl ..................................69
Maioritate regulamentară . 44
Bile albe................................ 64
Bile negre................................ 5

D. președinte,L. Gatargi: Adunarea 
a adoptat proiectul de lege.

— D. D. A. Laurian dă citire următo
rului raport și proiect de lege:

Domnilor deputați,
Pentru a se potoli răscdlele întâmplate 

în primă-văra acestui an, guvernul a fost 
nevoit să trimită armată în diferite puncte 
din județul Ilfov și Ialomița; cu acăstă 
ocasiune s'afi făcut cheltueli pentru res
tabilirea ordine! cari se cifrăză la 150.388 
lei, bani 50, însă:

Lei 25.301, bani 75, pentru indemni- 
sarea cuvenită oficerilor conform art. 10 
din legea soldelor, și

Lei 125.086, bani 75, direcțiune! căi
lor ferate române pentru transportul tru
pelor.

Așa dar se deschide pe săma ministe
rului de interne un credit extra-ordinar 
de lei 150.388, bani 50, pentru plata a

cestor cheltueli, cari se vor acoperi din 
fondul de credite suplimentare și extra
ordinare pe exercițiul 1888—1889; însă 
lei 125.086, bani 75, se vor înscrie in 
budget la venituri și cheltueli ca de or
dine.

Comisiunea financiară, deliberând, a 
încuviințat acest credit și vă rdgă, prin 
mine, să bine-voiți a '1 legitima prin vo
tarea proiectului de lege ce s'a presintat.

Raportor, loan I. Rădulescu.

PROIECT DE LEGE
Art. unic. — Un credit extra-ordinar 

de una sută cincizeci mii trei sute opt
zeci și opt lei, cinci-tfeci bani, este des
chis D-lui ministru de interne asupra 
exercițiului 1888—1889; însă duo^-^eci 
și cinci mii trei sute unu lei, ș^pte-^eci și 
cinci bani pentru indemnisația cuvenită 
oficerilor dupe art. 10 din legea soldelor 
și una sută duo^^eci și cinci mii opt-deci 
și șăse lei, șepte-^ci și cinci bani, plata 
transportului armatei cu calea ferată, 
fiind trimisă în restabilirea ordine! cu o- 
casia răscolei locuitorilor săteni din unele 
comune ale județelor Ilfov și Ialomița.

Suma din urmă se va înscrie la veni
turi și cheltueli ca de ordine.

Acest credit se va acoperi din fondul 
destinat pentru creditele suplimentare și 
extra-ordinare ale exercițiului 1888-1889.

D. președinte, L. Gatargi: Discuți
unea generală este deschisă.

D. Panu are cuvântul.
D. G. Panu: D-lor deputați, sunt în 

contra acestui credit și mal cu sămă în 
contra sumei de 75.000 lei prevă^uți pen
tru plata îndemnisărei oficierilor cari afi 
luat parte la potolirea răscălel țăranilor. 
Cum se justifică întreg creditul? Se pune 
100.000 lei ca cheltueli de transport al 
trupelor.

Asupra acestui articol n’am nimic de 
$is, fiind-că s'afi transportat trupe, și ceea- 
ce ni se cere este mai mult o regulare de 
comptabilitate între Stat și drumul de fer, 
așa în cât Statul dă cu o mână și ia cu 
alta.

Insă este o altă cifră, D-lor, este suma 
de 25.000 lei pentru îndemnisarea de 
soldă a oficierilor cari afi fost cu trupa. 
In contra acestei îndemnisări mă ridic cu 
energie; căci efi cred că a da oficierilor 
acăstă soldă de campanie întocmai ca 
când ar fi mers în contra turcilor dincolo 
de Dunăre, acăsta ar fi nu numai ceva ne
meritat, dar efi $ic mal mult, ar fi ceva 
condamnabil. înțeleg, ca cine-va să fie 
pus în trista necesitate de a reprima răs
cdla; dar, dupe ceea-ce se face, se dă aces
tei reprimări un caracter de resbel impor
tant în contra țăranilor. Căci, în puterea 
cărei legase cere, de vreme ce legea sol
delor nu prevede de cât duoă cașuri: cam
pania de răsboifi în contra dușmanului și 
concentrări de manevre anuale. Ei bine, 
noi nu voim, sub nici o formă, nici sub 
formă financiară, să 'I dăm caracterul ân
tâifi, iar al duoilea nu T are. Căci, D-lor, 
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la ce s'ar da oficerilor soldă de campanie ? 
Pentru că 'sl-afi făcut datoria în țară așa 
precum a înțeles guvernul? Care a fost; ina
micul în contra căruia s*au luptat? Dacă 
este vorba să dăm solda de campanie, atunci 
să le dăm și decorațiuni pentru bravurile 
Îndeplinite asupra țărănilor, ai să începem 
să vorbim despre aceste răscole cum vor
bim de răsboiul turco-român, ai să creăm 
virtutea militară, ai să creăm nu trecerea 
Dunărei, dar trecerea lalomiței, trecerea 
Salarului și a tutulor pâraelor pe unde 
afi trecut armata; iar cuvintele cum sunt: 
Vidinul, Plevna, Nicopole, etc., ai să le 
înlocuim cu Ferbinți, cu Afumați, cu 
Dudesci, etc.

Indemnisare pentru oficieri? Pentru 
că a eșit din garnisona lor cât-va timp ? 
Ei bine, să nu mai irităm spiritele, 
să nu mai dăm prima de încuragiare 
Ia asemenea campanie. Un coleg al 
nostru, D. Dobrescu de la Argeș, a Z^8 
un cuvânt fdrte indulgent: să aruncăm 
un văl de uitare asupra acestui lucru, Efi 
nu £ic acăsta de cât: s'ar părea că acel 
văl începuse puțin a se pune; văd că se 
cere să răsplătim pe oficeri pentru fap
tele ilustre comise pe câmpiele lalomiței 
și ale Prahovei, și acesta în afară de tex
tul legel. Acest lucru nu putem, noi un 
număr, să '1 votăm. Dar o să Ziceți că o- 
ficerii s’afi dus în campanie. Da, s'afi dus. 
Ce urmăză de aci ? N’afi solda lor ? In pu
terea cărui text de lege se cere indemni- 
sarea pentru acest cas neprevăzut de lege ? 
Nu putem noi ca să calificăm asemenea 
campanie ca o campanie care merită solda 
înduoită. Nu! D-lor, cel puțin să ni se 
arate cari afi fost cheltuelele ce le-afi fă
cut D-nii oficeri ? Aceste cheltueli nu se 
justifică absolut cu nimica, căci drumul 
de fer este plătit pentru oficeri ca și pen
tru soldați; atunci ce rămâne? Rămâne 
întreținerea D-lor? Dar când stafi în gar- 
nisdne nu se întrețin din soldele D-lor? 
Ce însemnăză solda de campanie ? Insem- 
năză că s’afi pus oficeril față cu dușmanii 
și afi o responsabilitate, nu i se dă solda 
înduoită spre a li se ridica moralul, ci ca 
să lupte în condițiunile cele mal bune 
materiale. Apoi noi nu considerăm lupta 
cu țăranii ca campanie ilustră; de aceea, 
D-lor, sfârșesc, mă refuz de a vota în
duoită solda pentru armată.

Cât pentru cheltuelile drumului de fer, 
acele,, fiind-că este un fapt îndeplinit, în 
contra acelor n’am nimic de obiectat.

D. Teleman: D-lor, efi n’am multe 
de spus la cele obiectate de D. Panu. Țin 
numai să vă arăt că este o lege prin care 
se hotărasce că oficerul când este trimis 
într’o misiune i se dă o indemnisare. Așa, 
unul oficer superior i se dă 12 lei pe Zi, 
și oficerulul inferior 6 lei pe Zb osebit de 
o indemnisare ce se dă și o parte din ra
ția soldaților când sunt concentrați. Prin 
urmare, legea acesta nu e făcută numai 
pentru cașul ce se discută, ci în genere 
pentru concentrări și pentru misiuni. Așa 
când un oficer este trimis în recrutație, 

se dă o indemnisare, asemenea și când este 
concentrat pentru ori-ce cas extraordinar. 
Legea fiind categorică, în fața cașului ex
traordinar ce a fost astă primă-vără, s'a 

| concentrat armata și în consecință trebue 
să-ee dea indemnisarea ce se cuvine ofice
rilor. Prin urmare, tdte cuvintele puse 
înainte de D. Panu nu pot avea un loc 
nemerit aci, de dre-ce există o lege care 
hotărasce acest cas.

D. M. KogAlniceanu: D-lor, înainte 
de tdte mă plâng iarăși de textul scurt al 
raportului onor, comisiunl financiare; 
fiind-că, precum am Z^ și dată, ar 
trebui să-și Z^ă onor, comisiune, că ea 
are mandat de la Camera întrăgă să stu
dieze cestiunea în amănuntul ei și să ne 
o presinte bine lămurită. D-na comisiune 
însă a socotit alt-fel, a socotit să se erige 
în jurifi și să vină să ne Zică: lafi pe con- 
sciința mea ceea-ce vă cer să aprobați. 
EI bine, lucrurile nu trebue să mărgă ast
fel cu o Cameră care ține să-și dea sămă 
de voturile ei; și D. raportor, care mă 
aude și mă înțelege, ar trebui, ori-cât 'și 
va fi schimbat D-sa opiniunile, acăsta e 
trăba D-sale, nu a ndstră, dar în privința 
studiărel acestor cestiuni care i se încre- 
dințăză de către Cameră, ar trebui să pună 
mal multă greutate; și când aprobă, să ne 
spună și nuoă cum și pentru ce a aprobat; 
să ne spună, de exemplu, că ministerul 
n’a venit cu o sumă totală, ci fie-care mi
nistru, cu ocasiunea acestei mici răscole, 
acestei nevinovate răscdle, dupe cum s'a 
arătat, vine cu diferite cheltueli, ast-fel 
că numai pentru corespondența telegra
fică s'afi votat 13.000 lei, apoi acum a- 
daose de solde, apoi transporturi, apoi 
indemnități și DumneZefi scie unde are să 
ajungă; căci vedem o dată 13.000 lei, altă 
dată 30.000, altă dată 130.000.

Așa dar ’mi permit să rog pe Cameră 
să bine-voiască a fi consecințe, ea care în 
maioritate a desaprobat ceea-ce se făcea 
sub guvernul trecut, când se votafi cu iu- 
țăla vaporului credite, să nu se pună de 
la începutul sesiunel în același păcat, și 
onor, comisiune să bine-voiască a veni cu 
un studifi detaliat.

Dupe ce am Zis acestea, acum vin la 
altele. Prin însă-și cifra care se cere, se 
dovedesce că cestiunea a fost gravă și mare, 
că n'a fost o răscdlă mică, ci a fost o răs- 
cdlă pentru domolirea căreia s’a cerut nu
mai pentru armată peste 200 mii franci. 
A fost lucru serios; s’afi vorbit fdrte multe, 
dar până acum nu s’a vorbit de loc de a 
se cerceta cari sunt căușele acestei răs
cdle ; sunt străinii ? Sunt iconarii ? Sunt 
jugănaril? Să-I punem și pe D-lor la des
păgubire ; de vor fi țăranii, el plătesc cu 
pelea, cu libertatea, cu sfărîmarea cămi
nului și cu miseria familiei.

Ați văZut ce s'a întâmplat alaltă-ierl; 
nu critic justiția populară, dar scifi nu
mai atât, că m'am uitat și am văZut că 
mal toți jurații afi fost luați dintre aren
dași și dintre proprietari; nici aci nu Zic 
nimic; sunt cetățeni, afi dreptul să fie ju

rați ; dar și societatea cea mare, țera în
trăgă, are dreptul să vadă lucrul acesta. 
Ei bine, onor, ministru de interne a făcut 
un lucru bun și folositor; a adunat învo- 
elile arendașilor și ale proprietarilor cu 
țăranii și s'a constatat, spre lauda nămu- 
lui nostru, că cele mai multe învoell 
grele și impilătore sunt făcute de stră
ini; și s'a mai constatat că armata 
'și-a făcut datoria, și nu efi, om de ordine 
și autoritar, voifi desaproba că armata 
'șl a făcut datoria ; dar tot am dreptul să 
văd ce mandat, ce ordine afi luat oficeril 
trimiși să domolăscă rescdla și cum ’și ’l 
afi executat. Acesta este un mister pen
tru mine, și voifi să o scifi și efi și alții 
cari socoteafi că rescdla este o ocasiune 
bine-venită ca, precum D. Radu Mihaifi 
a căpătat epoletele de general, tot ase
menea s'ar putea căpăta aceste epolete 
prin atrocitățile comise pe câmpiele lalo
miței și Argeșului. Am cerut anchetă, 
pentru că, dacă este unde-va unde Par
lamentul trebue să ’și dea seama de mo
dul cum trebue să ’și îndeplinăscă datoria, 
este cașul de față.

Efi de 25 de ani am cerut Camerei an
chetă parlamentară pentru ca să se cer
ceteze abusurile cari să fac contra țăra
nilor și am fost refusat. Ca ministru de 
interne am voit ca pe calea administra
tivă să scifi acesta, și am numit o ancheta 
care să vadă ce datorii afi țăranii către 
proprietari, către arendași, către cârciu- 
mari ți către țăranii îmbrăcați în postav 
mai luminați dintre dânșii, am făcut o 
circulară, dar peste câte-va Zile am fost 
silit să mă retrag din minister, și lucrarea 
mea s’a privit ca o lucrare socialistă, s’a 
dat contra ordine și a rămas lucrul baltă.

Prin urmare, înainte de a vota acăstă 
cifră, voifi cere ca Parlamentul să nu- 
măscă o anchetă; propunerea teste făcută; 
să nu zacă în secțiuni; maioritatea va 
numi din sînul ei dmeni cari să cerceteze 
lucrurile; dar esfe necesar să se scie care 
a fost causa rescdlei țăranilor.

D. Gr. Peucescu : Cer cuvântul...
D. M. KogAlniceanu : EI bine, măr

turisirile de mal alaltă-ierl, făcute înain
tea juraților, afi constatat că afi fost d- 
meni din oposițiune și de o parte și de 
alta, pentru că cuvântul de albi și de roșii 
s’a rostit înaintea juraților.

D. Gr. Peucescu : Cer cuvântul.
D. M. Kogălniceanu : Și pentru că 

onor. D. Păucescu cere cuvântul, ’l voifi 
ruga să nu crădă că efi nu voifi cere in
tervențiunea Statului în acăstă cestiune; 
nu, D-lor, o voifi cere, pentru că, dacă 
D-vdstre cereți intervențiunea Statului 
pentru ori-ce lucru de nimic, pentru o 
palmă dată unui arendaș safi proprietar, 
apoi noi să nu cerem ca Statul să inter
vină tot-d’a-una acolo unde va vedea nisce 
învoieli făcute între săteni și arendași, 
învoieli imposibile , ruinătore , învoieli 
cari duc la desperare, la rescdlă chiar ? 

» Să nu venim noi să cerem intervenirea 
1 Statului atunci când suntem convinși că,

zed by Gc___
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în cea mal mare parte, rescolă ce a avut , 
loc în vara trecută, urgia acea sânge- ' 
râsă, a fost provocată prin acele învoieli 
asupritâre ? :

De aceea, D-lor, eâ vă declar că nu ’ 
voiti vota acest proiect de lege, până când 
mai 'nainte nu se va face o anchetă par
lamentară, care să mergă în fața locului 
și să constate cine sunt acei cari ati pro
vocat acea urgie, și, precum Statul s'a 
constituit ca parte civilă în procesele a
celor funcționari abusivi și neonești cari 
aâ furat câte 30.000 saii câte 50.000 lei, 
tot așa Statul să se constitue parte civilă 
și să facă ca toți acei arendași și proprie
tari, cari prin purtările lor barbare, prin 
învoielile lor asupritâre și neumane ati 
adus pe țărani la desperare și la revoltă, 
să fiă obligați să restitue Statului chiel- 
tuelele făcute cu ocasiunea potolirel re
voltei.

Fac apel la D. președinte al consiliului, 
să vă spună dacă în legislațiunea Moldo
vei, sub D. Michail Sturdza, nu se preve
dea că proprietarului, care asuprea pe ță
rani, i se ridica dreptul de a mai căuta de 
proprietate și i se arenda moșia; iar dacă 
arendașul făcea tot așa, dacă și el vexa pe 
țărani, i se lua și lui dreptul de a mal fi 
arendaș din neam în neam.

Dacă astăzi nu mai sunt în vigâre a
semenea disposițiunl, cel puțin Statul să 
aibă dreptul de a cere despăgubiri civile; 
pentru că, ce este vinovată Brăila, Vala- 
chia-Mică, Moldova, ca să plătâscă suma 
ce se cere prin proiectul de față ? Și pen
tru cine ? Nu voiii să pronunț nume, căci 
sunt și liberali din nenorocire cari aă în- 
voeli agricole mal atroci de cât ale celor 
mai de pe urmă reacționari, și cu tdte a
cestea se numesc liberali, cari sub guver
nul trecut erați considerați, fiind deputați 
și senatori. Este unul din ei, astăzi sena
tor, și se va vedea la discuțiunea proiec
tului de lege pentru tocmelile agricole ce 
învoeli are cu locuitorii! Invoell cari 
nu se fac nici în India în contra nenoro- 
ciților de paria, nici în America în con
tra negrilor, și nisce asemenea învoeli 
s’aii impus agricultorilor români!

Nu este drept să plătesc eti acăstă sumă 
dacă nu sunt causa acestei cheltuell; să 
plătăscă cine este causa. De vor fi țăranii, 
să plătăscă ei; de vor fi proprietarii sati 
arendașii, să plătăscă ei.

Da! Să venim, bună-ără, să încuviințăm 
suma pe care a cheltuit’o guvernul, dar 
tot de o-dată Statul să se constitue parte 
civilă, să cerceteze căușele. Sunt numai 
țăranii vinovați ? Să plătăscă. Sunt vi
novați proprietarii sati arendașii! Să plă
tăscă aceștia; căci ati de unde plăti. Până 
atunci însă nu votez acest credit.

D. președinte, L. Catarg!: D. minis
tru justiției are cuvântul.

D. ministru al Justiției, G. Verne
scu : D-lor, se face vorbă multă pentru 
un lucru forte simplu, și sciți pentru ce 
se face atâta vorbă multă? Pentru că, din 
greșeală, în proiectul de lege este citat un 

articol care nu se aplică în cașul de față, 
este citat art. 10 în loc de art. 19. Art. 19 
prevede duoă cașuri: Campaniile de res
bel — și pentru campaniile de resbel se 
dă ăre-carl avantagil oficierilor pentru 
echipament și hrană; și mai prevede încă 
ceva art. 19 — prevede concentrările; și 
când se fac concentrări, aceeași disposi- 
țiune se aplică pentru soldă și echipament 
ca la campaniile de resbel.

P6te tăgădui cine-va că a fost concen
trare ? Nu. Atunci păte refusă solda in- 
demnitățel prevăzută prin art. 19? Nu 
cred că se va găsi cine-va să Jică că legea 
nu trebue aplicată. Legea trebue aplicată 
pentru tote cașurile prevăzute de dânsa.

Dar acum se fac felurite teorii: se Jice 
că de ce să se plătăscă acest credit de tdtă 
țera ? Pentru un motiv fdrte simplu: Pen
tru că atunci când e resvrătită o parte 
din țeră, pericolul este pentru întrega 
țâră; atunci când focul e pus în un colț al 
țărei, dacă nu se va stinge, el va putea să 
coprindă țâra întrâgă. Iată pentru ce țâra 
întrâgă trebue să supdrte plata acestor 
cheltuell.

Se mai Jicea un lucru: Dar pe cine 
apărat-aă soldațil aci ? Pe proprietari, și 
une-orl pe proprietari răi, inumani, ei să 
plătâscă, căci pe ei ’i-aii apărat armata.

EI bine, D-lor, nu este așa. Tâte chel
tuelile, pe cari le face Statul, sunt pentru 
servicii cari se dati Statului; nu este cu 
putință ca pentru fie-care servicii! în 
parte să facem un imposit noii și special 
care să se plătâscă de cutare și cutare. 
Acâstă teorie nu pâte să aibă trecere un 
singur moment.

Cât pentru aceia cari aii partea lor de 
respundere în rescdlă, n’ar trebui să mai 
vorbim de acâsta acum; căci ei sunt îna
intea instanțelor judecătoresc!; și acei cari 
se vor dovedi vinovați vor fi pedepsiți; 
iar cei nevinovațl se vor achita, și cel ce 
vor avea drept la despăgubiri se vor con
stitui parte civilă. Prin urmare, să nu 
mai venim aci cu asemenea cestiunî.

Așa dar, D-lor, creditul acesta e cerut 
în virtutea legei actuale pentru concen
trări. Iar dacă ar fi să discutați utilita
tea concentrărei, cred că cu toții ați Jice 
că bine s’a făcut de s’a făcut acea concen
trare. Din momentul când rescolă era 
în țeră, ea trebuia înăbușită; și dacă nu 
se concentrai soldațil, nu sciii cu ce alte 
măsuri s’ar fi putut potoli. Aci e vorba 
pur și simplu de indemnisațiunea dată de 
lege acelora cari ai fost concentrați pen
tru potolifea rescdlei. ’

Voci: închiderea discuțiunei.
D. N. lonescu: 'Mi pare răi că văd 

reînoindu-se din partea acâsta a Adună
rel aceleași deprinderi cari credâm că vor 
dispare, adică să se închidă discuțiunea 
îndată ce a vorbit un ministru.

D-le președinte, ei am mai multe cu
vinte pentru a combate, nu numai faptul 
că se cere închiderea discuțiunei, dar și 
sistema care se înaugureză de maioritate. 
Vedeți că nu putem Jice numai în duoă 

cuvinte pentru ce să nu se închidă discu
țiunea; căci, mai ântăii, s’ar închide o 
discuțiune însemnată fără ca cine-va să fi 
vorbit dupe ministru, și al duoilea, că se 
dă o ast-fel de impulsiune de către chiar 
funcționarii Parlamentului, de către ces- 
torii Adunărel. Acâstă intervențiune o- 
ficiâsă e gravă, și suntem nevoiți să ne a
părăm noi cari ținem la libertatea ne 
sfârșită a cuvântului; căci așa e teoria li
berală, când e discuțiune, să se epuiseze 
discuțiunea; să nu se lase drojdii, pentru 
ca asupra drojdielor să voteze maiorita
tea ; trebue să ventilăm cestiunea.

D-le președinte, ce a Jis D. ministru ? 
A Jis că e greșită citarea unul articol, s'a 
pus a face o interpretare competinte asu
pra articolului; e erâre de tipar, Jice D. 
Negrutzi, dar acâstă erâre n’a sulevat’o 
nimeni din cei cari aii vorbit, nici chiar 
raportorul, și suntem în drept a cere be
neficiul discuțiuîiel asupra acestui punct. 
Dar 'ml veți Jice: Faci advocăție; nu, 
imitez pe D. ministru de justiție, care n'a 
făcut de cât o argumentare forense în tdtă 
puterea cuvântului.

Al duoilea motiv, D-le președinte, ce 
însemnâză a închide discuțiunea când nu 
e vorba numai de importanța unul credit, 
ci când e înjococestiune constituțională? 
Guvernul, în unele țări, unde Constituțiu
nea prevede acâsta, pote să declare el res
bel, dar Adunarea e care acordă creditele 
și, cu ocasiunea discuțiunei creditului, A
dunarea pâte opri un resbel. De asemenea 
aici, (Jice că s’ati făcut concentrări, con
centrări ordinare. Nu vedeți, D-lor, că 
rîde lumea de noi ? Că noi numim expe- 
dițiunile pentru represiuni sângerase con
centrări ordinare! ‘Să ne Jicem și noi cu
vântul, măcar numai pentru a protesta con
tra acestei interpretări subtile, arguțiâse, 
dar nici de cum convingătdre pentru nisce 
represintanți al poporului cari n’aă venit 
aici ca să susțină un guvern pentru că e 
guvern, ci ah venit ca să apere intere
sele și ordinea publică dupe lege.

D. Gr. Peucescu: Cer cuvântul pen
tru închiderea discuțiunei.

D. N. lonescu: Acum voih insista și 
mai mult asupra necesitățel de a nu se în
chide discuțiunea, pentru că văd din par
tea aceea, de unde suflă tot-d’a-una un vânt 
de ordine și de legalitate, că se cere cu
vântul pentru închiderea discuțiunei.

Prin urmare, trebue să punem și noi la 
libertatea pe care o reclamăm a cuvân
tului t<5te scuturile câte le avem la înde
mână.

Domnii mei, este sciut că comisiu
nea financiară e tot-d’a-una la devoți- 
unea guvernului; rar se întâmplă ca în 
ea să se facă partea cuvenită minori
tăței, ba adesea-ori se întâmplă ca ra
portul să vie chiar netipărit, aii fost și 
deprinderi de acestea. '

AstăJI, în adevăr, nu suntem în cașul 
acesta, dar mi se pare că, dupe ce a vor
bit D. ministru, comisiunea și raportorul, 
dupe ce s’aii produs înainte numai duoă
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voci de minoritate, duoă voci liberale și 
una a ministrului liberal-conservator, eâ 
cred că dupe acăsta trebue să ascultăm și 
justificarea pur conservatdre pe care încă 
n’am auZit’o.

Din acea parte, de unde e pretențiunea 
că se represintă conservatismul învechit, 
tipicul conservatismului, va trebui să ceră 
cine-va cuvântul, nu numai pentru închi
derea discuțiuuel, dar și în fond și să a
vem plăcerea de a asculta pe onorabilul 

' nostru coleg representantul de la Teleor
man, nu sciâ de la al câtelea colegiâ, a- 
câsta e indeferent, să *1 ascultăm vorbind, 
cel puțin numai de mărturie, ca să nu se 
Zică că din partea aceea nu s’a cerut cu
vântul de cât numai pentru închiderea 
discuțiunel, ci și pentru discutarea în 
fond.

De aceea, D-le președinte, eâ consider 
că discuțiunea și din punctul de vedere 
constîuțional, și din punctul de vedere 
techinic, și din punctul de vedere al li- 
bertățel parlamentare nu e exaurită.

Vă rog dar, D-le președinte, să între
buințați autoritatea D-vostre ca să avem 
parte de cuvânt măcar 20 de minute, ca 
să spunem și noi ce avem de spus ca răs
puns la argumentarea D-luI ministru al 
justiției. Iată cuvântul pentru care vă 
rog să apăsați asupra maiorităței cu dul
cele D-vostre sceptru, care nu are nevoie 
de a atinge pentru a precumpăni ca să a
vem și noi parte de cuvânt.

D. Gr. Peucescu: Am cerut cuvântul 
pentru! nchiderea discuțiunel; căci, în re
alitate, ceea-ce se cere să discutăm astăZI, 
e un lucru discutat și hotărît în Cameră. 
In adevăr, ce ni se propune să discutăm ? 
Onor. D. Kogălniceanu ne propune o an
chetă, să se ordone adică o cercetare în 
afacerea țărănâscă.

Dacă ’mi aduc bine aminte, în timp de 
patru, cinci, Zile, cu ocasiunea diferitelor 
interpelări făcute în privința răscolel ță
ranilor, mai ales de D. Nădejde, Camera 
a discutat acâstă cestiune, a ascultat 

. mulți oratori, s’a propus și ancheta, însă 
Camera a respins’o. D. Kogălniceanu nu 
sciu dacă a luat atunci cuvântul; dar 
ca să vie cine-va aZI și să ceră același 
lucru care s'a discutat și s’a respins, e nu 
numai un lucru inutil, dar mi se pare că 
ar fi o lipsă de deferență către acestă ma
ioritate.

D. N. lonescu: Cer cuvântul la art. 1.
D. Gr. Peucescu: Ce mi se cerea a- 

tuncl ? Să dovedâscă că aâ fost învoieli 
grele și că ar trebui să pedepsim pe acel 
proprietari și arendași întocmai cum să 
pedepsea înainte, pe vremea lui Vodă Mi- 
chail Sturdza, și tdte acestea în numele 
liberalismului.

O altă propunere ce mi s’a mai făcut 
astăZI este acea a D-lui Panu. D-sa nu 
cerea să discutăm dacă legea soldelor mi
litare trebue aplicată tn acest cas, dacă 
fiind adică un text de lege, dupe care în 
cas de concentrare să măresce solda.

O voce: Nu e text de lege.

D. Gr. Peucescu: E lesne să Z’ci că 
nu este; ceea-ce e positiv însă e că există 
un text de lege, care Zice că în cutare cas 
să măresce solda oficerilor și soldatilor.

pic dar că e de prisos să discutăm dacă 
acăstă lege trebue saâ nu să fie aplicată, 
saâ dacă trebue să fie aplicată în cutare 
saâ cutare împregiurare; căci o asemenea 
cestiune nu se pdte pune în discuțiune,

Ast-fel fiind, D-lor, cred că numai avem 
ce discuta, nu putem reveni asupra unei 
discuțiuni făcute și asupra unei vot dat, 
pentru că ori-care ar fi talentul aceluia 
care ar propune să revenim asupra unui 
vot dat, noi nu o putem face, precum a
semenea nu putem Zice să nu se aplice 
legile existente; noi nu putem de cât să 
le aplicăm, dupe cum este datoria ori-că- 
rei maiorități care "și dă sâmă de ceea-ce 
face.

Cam acestea, D-lor, avea să <Jică par
tidul conservator îu acestă cestiune care 
nu este nici liberală, nici conservatore, ci 
este o cestiune resolvată. Iată pentru ce 
nu am mai crezut util să ieaâ cuvântul 
în fond și pentru ce cred că discuțiunea a- 
câsta nu are rațiune de a se mai prelungi.

— Se pune la vot închiderea discuțiu- 
nei și se primesce.

— Se pune la vot luarea în considera- 
țiune a proiectului de lege:

Votanți..........................
Maioritate absolută . .
Bile albe......................
Bile negre......................

89
50
68
21

D. președinte, L. Catargi: Aduna
rea a luat în considerațiune proiectul de 
lege.

—Se citesce art. I.
D. G. Pallade: D-lor deputați, ași voi 

mai bine ca guvernul să vină pe față îna
intea Camerei ca să câră ca printr’o lege 
să dați un premiâ de 25.000 lei oficerilor 
ce ah stins râscola, dar să se întemeieze 
acest fapt pe legea existentă, acesta 'mi 
pare straniii, de 6re-ce legea nu dă ase
menea premii; puteți să ’l dați D-v6stre, 
pâte să '1 dea guvernul dar legea nu dă 
un singur ban pentru cașul acesta.

Legea soldelor din 1873, prevede dife
rite ipotese; art. 5 pune principiul, pre
vede indemnitatea pentru râsboiâ și art. 
19 care Zice așa:

„Când armata se pune pe picior de res- 
„bel, oficeril ce intră tn campanie aii drep- 
„tul la o primă de echipare și la rațiile de 
„hrană, următâre, ect.

„In timpul concentrărilor pentru ma- 
„nevre mari anuale, oficeril generali, ofi- 
„cerii superiori și oficeril inferiori aii 
„dreptul la rațiile de hrană mal sus pre- 
„ văZute “.

Alte articole nu aveți "în lege, puteți 
D-vdstre se vă turmentați cât veți voi și 
nu aveți să găsiți altă disposiție. El bine 
nu puteți să Ziceți că vă aflați în cașul 
unui resboiâ și nici în cașul unei concen
trări anuale.

Nu aveți deci un articol expres, și ne

existând un asemenea articol de lege, nu 
puteți plăti cu 25.000 lei. Dar veți ^ice 
D-vdstre că este analogie între cașurile 
prevăzute de lege și cașul nostru ați gă
sit, mi-se pare, și un regulament, dupe 
care mai mult saâ mal puțin voiți să 
asimilați cașul de față cu misiele, la 
acesta vă răspund că analogia saâ regu
lamentul când este contra textului legei 
nu se pdte invoca când e vorba să dați 
bani. Vă pare că legea e vicidsă? Faceți 
alta. Dar eâ, chiar dacă ași participa la 
facerea legei, nu ași prevedea asemenea 
premii pentru cașuri ca acelea la cari aâ 
participat oficeril noștri.

Eâ cred că, atunci când vin asemenea 
nenorociri peste țără, și se trimit oficeri, 
el sunt datori să se ducă acolo, fără ca 
datoria lor să o soldăm cu centime. Eâ, 
D-lor, am spus cu altă ocasie, că marele 
culpabil în acele nenorociri a fost guver
nul; căci neexperiența lui a conduce desti
nele țărei în asemenea ocasil a făcut ca 
răscdla să ia alte proporții de cât acelea 
la cari s’ar fi putut opri. ’L înțeleg pe 
guvern când vine să remunereze pe ofi
ceri, de dre-ce el n’a căutat să stingă ră
scdla de cât cu sabia. Dar nu injuriați le
gea picând că are o asemenea disposițiune.

Ast-fel fiind, eâ am ondre de a propune 
un amendament pentru ștergerea acelei 
cifre; fiind că nu dați acei bani în virtu
tea legei, ci numai a bunului plac al gu
vernului.

Iată amendamentul meâ:
„SubsemnațiI propunem să se suprime 

indemnisarea oficerilor cerută prin credi
tul de 150.000 lei, ca neprevăzută de 
lege/

D. ministru al justiției, G. Vernescu: 
D-lor deputați, ni se vorbesce necontenit 
de premiâ și de daruri ce s’ar fi acordând 
prin acăstă lege. Dacă ar fi așa, eâ nu ași 
fi avut curagiul să iaâ cuvântul; fiind-că 
nu sunt nici de aceia cari daâ premii în 
cestiuni nenorocite, ca aceea care a bân
tuit unele localități din țâra ndstră, nici 
din acei cari vor să facă daruri cu banii 
contribuabililor; daruri pdte face cine-va 
cu averea sa, iar nu cu avere străină saâ 
cu a Statului.

Să depărtăm dar aceste flori de retorică 
cari nu folosesc nimic în asemenea cesti
uni. Să vedem dacă suntem datori sâdăm 
saâ nu acăstă plată. Și dacă voiâ dovedi 
că datori suntem, D. Pallade va retrage, 
sunt sigur, amendamentul ce a propus, și 
chiar va vota legea.

Ce se prevede în lege? Că în timp de 
resbel oficeril aâ o indemnitate pentru 
echipament și hrană. Apoi indemnitatea 
se dă pentru că merge în resbel? Vă în
șelați dacă credeți acâsta; ea se dă numai 
pentru că echipamentul se deteriorâza, 
pentru că hrana are să devină mai scumpă, 
și pdte că omul lasă în urmă pe alții cari 
’l hrănea și trebue să facă duoă cheltuell.

D-vdstră, D-le Pallade, faceți o deose
bire între resbel și râscolă; neapărat ca 
deosebire există, acesta se scie de tdtă lu-
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mea; dar atunci când voescl să scapi țâra 
de un resbel din întru, de o răscâlâ, și iei 
armata din o parte a țărei pentru a o tri
mite în altă parte ca să oprâscă acțiunea 
inamicului din întru contra instituțiuni- 
lor țărei, nu este acăsta o deplasare, ca și 
când 11 trimiți contra inamicului care vine 
de afară ? Poți ^ice că trebue să tratezi 
mai răti pe oficeril cari sunt în cașul ân- 
tăifi de cât cei din cașul din urmă ?

O voce: Atunci faceți o lege nouă care 
să ^ică așa.

D. ministru al Justiției, G. Vernescu: 
Nu e nevoe a face o lege nouă, nevoe este 
de a înțelege și interpreta cu bună credință 
spiritul și textul unei legi care există și care 
trebue a fi aplicată. Legea astăzi existentă, 
când vorbesce de concentrări, nu face nici o 
distincțiune între concentrările ce s’ar face 
în contra inemiculul din afară sati în con
tra unei răscăle din întrul țărei, pentru 
că concentrare de armată este și într’un 
cas ca și în cel-alt. Așa dar, fiind-că ați 
vorbit de analogiă, analogia aci este per
fectă din tdte puncturile de vedere.

D. Pallade a $is că în lege sunt prevă
zute numai concentrările anuale pentru 
exerciții. Apoi, dacă în lege se prevede 
o indemnisare când se face concentrarea 
armatei pentru exercițiele anuale, când 
cu ocasiunea unor asemenea concentrări 
nu este nici un pericol de înfruntat, când 
lucrurile sunt în stare normală, când ofi
cerii și soldațil sunt prevestiți mai din 
vreme și de locul unde afi să fie concen
trați și de timpul când afi să fie chemați, 
cum s’ar putea pretinde că pentru con
centrările extraordinare, neprevăzute nu 
numai de legiuitor, dar neprevăzute de 
nimeni, și când un oficer nu are timp nici 
să se gândăscă de a se prepara, și unde 
pericolul pdte să fie mult mai mare, cum 
s'ar putea pretinde că în ast-fel de cașuri 
nu trebue să se dea nici o indemnisare, 
sub cuvânt că nisce asemenea concentrări 
nu sunt prevăZute de lege ?

Dar cine a putut, la facerea legei, să 
prevadă nisce asemenea cașuri ? cine a 
putut să prevadă și concentrările extra
ordinare provocate de o revoltă care a 
isbucnit la Urzicenl safi la Afumați ?

Dar nu ast-fel, D-lor, se interpretă o 
lege, și ați vă^ut că în cele din urmă și 
D. Pallade tot ast-fel a înțeles lucrul; fiind
că a Zis că de și este o analogiă între con
centrările normale și cele extraordinare, 
dar analogia se pdte asupra altor materii, 
iar nu în cestiuni de bani.

Ei bine, care principifi de drept vă legă 
ca analogiile să le faceți în tdte materiile 
afară de cestiunile de bani ? Unde ? în 
care lege este scris acest principifi ? D-vds
tre puteți să nu admiteți argumentarea 
prin analogiă ; sunt ore-cari cașuri anu
me cari sunt definite de lege a se resolve 
prin anologiă, dar v'așl ruga să ’ml ară- 
tațl că în acest cas analogia este depăr
tată de lege. Aci este mai mult de cât a
nalogia, este chiar cașul prevăZut de lege; 
fiind-că ne găsim în cașul art. 50 care 

vorbesce de năvăliri, fie ele în interiorul 
țărei, de inimicii din întru, fie năvăliri 
asupra țârei de inimicii din afară; safi ne 
găsim în cașul art. 19, care vorbesce de 
concentrări, și unde se Zice că, de câte 
ori oficerul safi soldatul este scos afară 
din localitatea unde funcțion^Ză el, ’i se 
dă o indemnitate pentru echipament, pen
tru hrană, etc.

Iată dar, D-lor, pentru ce v’așl ruga să 
votați acest credit.

D. președinte, L. Catargi: D. lo
nescu are cuvântul.

D. N. lonescu: D-le președinte, în 
ori-ce punct de vedere ne-am pune, nu 
putem vota acest articol așa cum este 
presentat, ci trebue să i se pună dre-cari 
amendamente.

Așa, de exemplu, trebue să se pună 
art. 19, în loc de art. 10.

Iată un amendament verbal.
Așa mal trebue să se lase afară cuvân

tul râscolă; căci acăstă lege nu este o lege 
politică, și prin urmare, nu este bine să 
aducem aminte într’o disposițiune curat 
financiară despre scopul care s’a avut în 
vedere.

Mai sunt și alte amendamente ce s'ar 
putea introduce în acestă lege, și efi, fără 
să rivalises cu D. ministru al justiției nici 
în experiență, nici în agerimea spiritului, 
nici în forța de argumentațiune, ’mi voifi 
permite în interesul unei bune confec- 
țiuni a acestei legi însemnate, să sugger 
câte-va idei de cari cred că ar fi bine să 
țină sămă de D. ministru al justiției.

Ce ne Zice D. ministru? Suntem în 
lege, legea cere a se da aceste indemni- 
sări când se fac concentrări pentru ori-ce 
scop. Legea în adevâr vorbesce de concen
trările anuale pentru instrucțiune, pen
tru manevre, dar D. ministru Z^ce: legea 
este generală și nu o putem subtilisa.

El bine, nu este așa. Dacă D-vdstre 
pretindețl că ați făcut concentrări, apoi 
în budget sunt preveZute anume fonduri 
pentru concentrări, și când o-dată în bud
get se pun fonduri cu o anume destina- 
țiune, credeți D-vdstre că numai așa lesne 
prin interpretarea cuvântului de concen
trări puteți evita de a justifica cum s’afi 
epiuisat fondurile ? Concentrare anuală n'a 
fost, pentru că n’afi fost nici manevre, 
nici instrucțiuni, dar a fost o concentrare 
în interesul ordinei publice.

Apoi cred că nu este bine, D-lor miniș
tri, să trageți articolile cum vă vine mal 
bine; dacă sunteți acolo sunteți ca să res
pectați legea. Pentru ce când aveți fon
duri pentru ordinea publică, pentru ce 
n'ați întrebuințat acele fonduri ? Și dacă 
vă trebuia să plătiți indemnisarea ofițe
rilor, și soldaților, înainte de tdte trebuia 
să justificați câ ați epiuisat fondul prevăZut 
prin budget, și numai dupe aceea să ve
niți să cereți alte fonduri; n’ați făcut așa, 
prin urmare sunteți în defect, D-le mi
nistru al justiției. Și dacă vă spun acăsta, 
este că pdte să ajungeți la finance, și nu 

e bine să faceți cheltueli fără să aveți 
mal ântâifi creditul încuvințat.

Aci în adevăr vă Z^ Ș* eh ci nu cu 
flori de retorică se pot lua bani de la noi. 
Veniți și spuneți curat că ați cheltuit a- 
ceștl bani și voiți să legitimați cheltu
iala. Nu scifi cum veți fi stând cu trans
portul armatei pe calea ferată. Sunt si
gur că comptabilitatea nu este regulată. 
De aceea suntem în drept de a vă Zice că 
nu sunteți în regulă în privința acesta, 
cum nu sunteți nici cu textul legei....

D. fost prefect de Dorohoifi Zic® ’ ba 
în regulă! în regulă! Efi scifi că D-sa ca 
tânăr și ca fost militar, când e vorba de 
ordine, tot-d’a-una are să ridice mâna la 
frunte și să Zică: să trăițl! AI făcut și 
D-ta o interpelare pentru prefectul de 
acolo și ’țl-ai făcut un nume cu acesta, 
dar tocmai de aceea nu ai dreptul să mă 
întrerupl când efi argumentez în lege...

D. C. Stroici: D-ta m'ai întrerupt.
D. N. lonescu : Efi te-am întrerupt? 

făcându-te să rupi tăcerea? Prin urmare, 
D. ministru de justiție să bine-voiască a 
admite justeța și justiția amendamente
lor cari se succed. Tot articolul acesta 
trebue reformat, dacă voiți să aibă un 
aspect de legalitate.

Acum, D-lor, să ne ducem de la florile 
de retorică și de la argumentările minis
teriale la datoria represintanților națiu
ne! și să avem o privire și pentru acel 
cari ne afi trimis aci, pentru comitenții 
noștri. EI D-le ministru, multe scii D-ta, 
ai văZut multe de aprdpe mai bine decât 
mine, dar și efi ce văd mi se pare că văd 
bine, efi am văZut tn județul mefi că s’afi 
făcut execuțiunl militare; și acolo a fost 
un fel de răsefilă, o comedie de răscâlă, 
să mă ierte D-nil socialiști (ilaritate); nu 
sunt mulți, dar efi sunt dator să vă cer 
scuze la toți, ca să nu vă atingeți perso
nal. La Roman, mal ales, la Vasluifi, s'a 
trimis artileria pe jos și călărimea cum a 
putut și s’afi dus și afi trăit pe soco
teala cetățenilor; un oficer se Zice, a fost 
dat in judecată pentru că a presentat o 
socotelâ spre a i se plăti ceea ce primise 
gratis de la un proprietar.

Iată o justificare ce se pune înainte: 
ofițerul se duce la resbel,» laguerrecom- 
mea la guerre, mănâncă de unde e, ’șl 
face tdte plăcerile, pentru că e teribil lu
cru resbelul. (Ilaritate); dar în fine s’a 
îndestulat el și călârimea lui pe spatele 
cetățenilor.

Ei bine, D-lor, aceste compturi tre- 
buesc presintate ; nu -e destul să veniți 
numai să ne cereți sute de mii de franci 
pentru soldațil cari s’afi dus ici colea să 
facă câte o promenadă, și pentru ofițeri 
pe cari s'afi întrecut mulți proprietari și 
arendași să ’l ospăteze cum se cade ; prin 
urmare nu veniți să ne cereți cum se Zice: 
colac peste pupusă. (Ilaritate).

D-vostre n’ați făcut nici manevre nici 
concentrări, ați operat milităresce pentru 
restabilirea ordinei.

Ordinea a fost tulburată. Vedeți că nu
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mă pun pe un tărâm așa abstract ca să 
nu recunosc că guvernul Într’un moment 
dat, a simțit nevoia restabilire! ordinei; nu 
e vorba, guvernul sunt șdpte omeni, cari 
sunt prea fericiți când se înțeleg într’o i
dee, două, și cari ati și ei capul celor-alțl 
omeni, pdte de multe ori mai obosit de 
cât al multora, și pote la un moment dat 
să exagereze și ei lucrurile, pericolul, și 
să facă cheltuell mult mai mari de cât e 
nevoie pentru restabilirea ordinei. Dar In 
fine ați restabilit’o; nu aveți paragraful 
ordinei publice ? Dar veți ^ice pdte că 
era epiuisat.

Eti ași fi preferit ca D-vdstre să fi ve
nit și să ne ti cerut 200.000 lei, pentru 
restabilirea ordinei publice în județe, și 
eti vă mărturisesc că ași fi votat acăstă 
sumă, de cât să veniți cu ast-fel de ar
gumente să cereți indemnisări de dislo
care pentru ofițeri, de cât să cereți tran
sportul pe drumul de fer pe care trebue 
să ’l plătim tot noi, și de cât. în fine să 
veniți cu o asemenea lege. Dar cu cânte
cul acesta de acum eti nu dati nici un ban; 
căci nu să cade să dati. Și, D-lor repre- 
sentanți din Ilfov, ce veți răspunde des
pre votarea acestui credit când veți fi în
trebați de^iceia cari v’au trămis aci ca să 
le apărați interesele ? Dar dacă nu pu
teți să le ușurați întristarea și doliul fa
miliilor lor, cel puțin nu mai puneți a
supra lor și a fraților lor din țera întrd- 
gă, cum ^icea D. ministru, o dare inutilă.

S’ati plătit cheltuelile de transport pe 
drumul de fer sati nu ?

D. ministru al Justiției, G. Ver
nescu : Revolta a fost prin diferite co
mune, nu pe linia drumurilor de fer.

D. N. lonescu : Apoi daca e așa, D. 
ministru trebue să fi făcut o chartă în- 
trăgă pentru rescălă. De aceea eti nu vă 
dati creditul acesta până nu veți veni 
cu planul execuțiunei militare; căci în ra
porturile militare eti am vă^ut o mulți
me de lucruri, dar n’am vă^ut că mili
tarii și caii lor să fi rămas fără hrană. 
Din contră, militarii ati compătimire pen
tru nenorociți și numai dupe ordini ex
prese și repețite s’a făcut ceea ce s’a făcut.

De aceea vă rog, D-lor, și mal cn semă 
vă rog pe D-vostre represintanții cole
giului al treilea de Ilfov, să vă uniți cu 
mine a nu vota acest credit până ce gu
vernul nu va veni cu o lege mai bine mo
tivată. Eti, din parte’mi, renunț la amen
dament, pentru ca să nu fiu silit să arăt 
cât sunteți de lipsiți de gramatică în a
cest proiect. (Ilaritate).

D. I. M. K. Epureanu: Eti sunt con
vins că dacă ați fi citit cu băgare de semă 
disposițiunile legale cari se refer la ces
tiunea de față, nu vați fi rostit cu atâta 
ușurință asupra acestui proiect de lege, 
și n’am fi ascultat divagațiunile patrio
tice ale unora. (Protestări, sgomot).

Veți lua cuvântul ca să’mi răspundeți.
D. G. Panu: Să’mi dați voe să vă spun 

că divagați D-vdstre.
D. I. M. K. Epureanu: D-lor, aci nu 

e vorba de a da o primă de încuragiare, 
precum s’a susținut de unii, pentru înă
bușirea răscdlelor ce ati avut loc în Mar
tie trecut. Nu suntem noi represintanții 
maiorităței risipitori cu banul public; fiți 
bine încredințați, D-lor din minoritate, 
că nu vom urma în acestă privință pe co
lectiviștii de tristă memorie.

Tdtă cestiunea se resumă aci: oficeril 
cari ati luat parte la înăbușireă răscdlei 
ati sati nu dreptul la o indemnisare ? Mie 
mi se pare că ati, și dreptul lor se înte
meiază mal ântâiti pe legea din 1873, 
unde în art. 6 se ^ice: „Soldele în cele- 
alte posiții sunt fixate prin legea posițiu- 
nel oficerilor și regulamentul soldei/

Apoi art. 8 ^ice:
„Oficeril însărcinați în misii sati ins

pecții în țâră ati drept la o indemnitate 
de misie care se fixdză :

Pentru oficeril generali, 20 lei;
„ „ superiori, 12 „
„ „ inferiori, 6 „

„Când misiele vor fi pentru streinătate 
indemnitățile se pot mări' dupe impor
tanță până la maximul de înduoit. Ei ati 
drept și la indemnitate de transport, cal
culată dupe tarifele căilor de comunicație?

Și în fine art, 19 ^ice:
„Când armata se pune pe picior de res

bel, oficeril ce intră în campanie ati drep
tul la o primă de echipare și la rațiile de 
hrană."

Ori cum veți voi să suciți legea, nu 
veți putea să nu găsiți că în cașul de față 
armata s’a aflat în una din aceste împre- 
giurărl.

Vă mal pun în vedere că art. 6 se re
feră, pentru fixarea soldelor, la regula
mentul soldelor. Prin urmare, regulamen
tul soldelor fiind prevăzut prin un anume 
articol din lege, face parte integrantă din 
legea de la 1873.

Răti dar a făcut D. Pallade de a spus că 
nu ne putem referi la regulament. Dacă 
regulamentul este prevăzut de lege, '1 
putem invoca, și prin urmare bine s’a fă
cut de s’a invocat. Și, D-lor, în ceea-ce 
privesce regulamentul n’avețl de cât să 
citiți art. 41 al legei din 11 Aprilie 1881 
și art. 68 din regulamentul de adminis- 
trațiune militară de la 3 Ianuarie 1884, 
și veți vedea că în amânduoă cașurile le
giuitorul prevede a numi indemnitatea 
pentru oficeril cari sunt chemați a opera 
în întrul țărei. Din combinațiunea tutu
lor acestor articole din lege și din spiri
tul el reese, pentru mine, că indemnita
tea ce se cere este legitimă. Și apoi mal 
este o altă considerațiune, care trebue 
ținută în sămă, că oficeril depărtați de 
la căminele lor în împregiurările aces
tea ati fost expuși să facă multe cheltuell 
și D. ministru al justiției v’a arătat forte 
bine din ce se compuneati aceste cheltu- 
eli. Prin urmare, ținând compt de dispo
sițiunile legale și de împregiurările ce am 
avut ondre să vă spun, eti unul vă declar 
că voiti vota pentru acest credit.

D. M. Kogălniceanu: D-lor, ’mi pare 

răti că discuțiunea se termină prin argu- 
ții—iertațimi expresiunea.

EI bine, cestiunea cum s’a ridicat de 
D. Panu și de mine, era de a se da sati 
nu bani ca oficeril să 'și cumpere cisme 
sati să 'șl drăgă uniforma? Nu, câtuși 
de puțin; nu a fost de loc vorba de ast-fel 
de lucruri.

D. ministru justiției, care este un om 
de pace, de justiție, ne a spus că ne am 
încelat, din causa unei greșele de la tipo
grafia Monitorului, care a pus un articol 
în locul altuia și că dacă punea articolul 
cel adevărat, noi nu am fi avut nimic de 
^is. Atunci dar cestiunea este de concen
trare. De aci, discuțiune, dacă este con
centrare sati nu, de aci discuțiune din ce 
paragraf să se plătescă, și cum ați vă^ut, 
D. Epureanu a venit cu regulamentele să 
vă facă să votați creditul. Apoi, D-lor, 
nu este acesta cestiunea.

S’a mal ântâiti că a fost resbel ci
vil și apoi că s’ati făcut concentrări.

EI bine, nu a fost nici una nici alta, 
ci ati fost numai nisce operațiuni, nisce 
execuțiunl. Concentrare să ^ice când se 
chiamă armata, ori ca să facă resbel, ori 
ca să facă manevre.

Aici n’a fost așa, și s’a trimis câte un 
batalion, câte un excadron, care s’a dus 
prin sate și fie-care oficer a făcut execu- 
țiunea.

Dar merg mal de parte, noi nu vă re- 
fusăm pentru oficeri, pentru soldați, fi
ind-că nu este drept; soldatul merge ori 
unde '1 trimite precum și oficeruL A fost 
o execuțiune militară pentru menținerea 
siguranței publice. Dar pentru acesta ați 
avut bani și dacă nu v’a ajuns, de ce n’ațl 
venit cu paragraful extraordinar, cum a 
$is fdrte bine onor. D. Nicolae lonescu? 
D-vdstre deunăzi cu toții v’ați ridicat și 
ați cerut anchetă parlamentară pentru 
suma de 60.000 lei, care se ^ice că s’a 
cheltuit în duoă ^ile pentru siguranța, 
publică.

EI bine, precum D-vdstre ați cerut an
chetă pentru 60.000 lei, cerem și noi a
cum să se ndmdscă o anchetă ca să se va- 
^ă cine a cheltuit și cum a cheltuit.

Ceea ce D-vdstre ați făcut pentru Bu
curescl, cerem și noi să se facă pentru ță
rani. Ce fel? Numai de D-vdstre, boeril 
noui, să nu se atingă nimeni, că în data 
faceți anchetă; iar când este vorba de ță
rani, acolo să trecem cu buretele ? Deten
țiunea lor la închisore preventivă nouă 
luni și relele tratamente ce ati suferit 
sunt lucruri cari ar trebui să îngrijdscă 
Parlamentul. Dar cum giceati țărani: nu 
mai este dreptate, nu mai este putință de 
a ne plânge pentru ceva. Iată cuvintele 
țăranilor când ati fost osândiți la cinci 
ani de închisdre, pe când proprietarul să 
desistase de la pretențiunile civile și ță
ranii erati siguri că vor fi achitați. Și noi 
cari suntem aici 40 deputațl din partea 
lor nu vedem de cât trei patru glasuri 
favorabile lor. N’am să ^ic nimic, dar 
când acei 40 sati 30 de deputați al țăra
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nilor tac și nu Zic nimic, atunci ce se face 
cu acea unanimitate care mă surprindea 
pe mine așa de mult la verificarea alege
rilor ?

Nu înțelegeți D-vostre, onor, domni 
din maioritate, că eu la versta mea nu 
pot să me lupt cu cestiuni de acestea mici, 
de interpretarea legei pentru despăgubi
rea oficerilor, și cu cuvântul de concen
trare sau ne concentrare, și că nu pot să 
refus guvernului acești 100 sau 150.000 
de lei ? Insă din acestea eu trag con- 
clusiunl, ’mi pregătesc argumente pentru 
ceea ce urmăresc, pentru ceea ce prevăd; 
căci văd cu durere că țera merge iarăși la 
o nouă lovire de Stat; eh nu o voiu mai 
face, căci sunt bătrân, dar se va găsi alții 
cari o vor face, se vor găsi alții cari vor 
da satisfacțiune durerilor adevărate.

Acum, iertațimi duoă cuvinte și sfâr
șesc.

Repausatul Panu, al cărui bust D-vos
tre la veți aci, a fost trimis la 1864 de 
conservatori la Paris, ca se pledeze înain
tea guvernului francez în contra lui Cu- 
za-Vodă; a avut audiența la D. Drouin 
de Lhuys, ministru de externe al Fran- 
ciei, și se plângea de îngrijirile ce avea 
țera despre poftele cesariane și autoritare 
ale lui Cuza-Vodă. Drouin de Lhuys, ’i a 
făcut întrebarea : Ce ați făcut cu art. 46 
din Constituțiune ?

Acest articol 46 Zicea:
rȘi se va procede fără întârziere la re- 

gularea relațiunilor dintre proprietari și 
țărani, în vedere de a îmbunătăți sorta 
țăranilor. *

Răposatul Panu a răspuns :
într’adevâr, este greu a resolva acestă 

cestiune, pentru că proprietarul, cum Zi
cea Barbu Catargiu, privesce munca și 
brațele țăranului ca o altă proprietate a 
lui. Atunci i s’a j-espuns : Dacă D-vdstre 
nu resolvați cestiunea acesta rău faceți; 
căci dați Domnitorului Cuza dreptul de 
a lua el în mână să sfirșăscă o cestiune 
pe care sunteți chemați D-vdstre s’o re
solvați, și să facă de la sine ceea-ce 
D-vdstre nu faceți; nu vă este permis să 
vorbiți de guvern constituțional și de re
gim parlamentar, întru cât D-vdstre lă- 
sați cestiunea acesta ne resolvată, și a Zis 
și cuvîntul de șerbie.

Răposatul Panu scria comitetului din 
BucurescI: Iată conversațiunea ce am a- 
vut cu ministrul de externe al Franciei. 
Am văZut în hârtiele lui Cuza-Vodă, cari 
au dispărut, dar cari scih că sunt încă, 
copia răspunsului lui Panu, și am văZut 
mai pe urmă și originalul dat de secreta
rul comitetului, care trăesce, dar al cărui 
nume nu ’l pot întrebuința.

Ași voi să văd pe excelența sa francesă 
având moșii în țera Românească, să văd 
atunci tot așa ar vorbi.

Am fost ministru de interne de șese ori 
și prin urmare am fost pus în posițiune...

O voce : Acesta este relativ la credit ?
D. președinte, L. Catargi: Vă rog, 

D-lor deputați să nu întrerupeți, și rog 
și pe D. Kogălniceanu să se mențină în 
cestiune.

Imprimeria Statului.

D. M. Kogălniceanu : Cestiunea este 
acesta; eh mă voiu folosi de dreptul ce 
’mi dă Constituțiunea și regulamentul, 
ca să vă silesc moralicesce să studiați ces
tiunea acesta, care nu s’a sfîrșit prin re
primarea rescolei; cestiunea pământului 
este cestiune vivace; va reveni anul 1864. 
Apoi socotiți că în țăra acesta cu ușu
rință am fâcut noi lovitura de Stat? A 
fost un mare sacrificii pe care l’am făcut; 
până acum nu este de cât România, unica 
țără, unde cestiunea acăsta s’a resolvat în 
liniște. In Germania s’a hotătît cestiunea 
acesta în fața luptei cu Francia, când ju
mătate din Germania era în mâna Fran
ciei, atunci duoi mari bărbați Stein și 
Hartenberg ai Z^s Regelui: dați pământ 
țăranului ca să apere patria, moșia cea 
mare.

In Austria s’a resolvat acăstă cestiune 
în sunetul clopotelor, în împușcăturile 
proprietarilor și în focul armatei, și s’a 
pus întâia temelie la Cremsir. Și de 40 de 
ani până acum încă ne uităm și rîvnim 
la sorta țăranilor din Bucovina cari pen
tru causa acăsta au uitat că sunt români, 
și nu se uită decât la împăratul.

D. Ministru Lahovari a Zis că originea 
tutulor neajunsurilor este legea rurală, și 
a mai Zis acest lucru și D. Panu—vedeți, 
se întâlnesc în idei miniștri conservatori 
cu D. Panu — D. Nădejde a Zis că legea 
rurală a pregătit revoluțiunea. Uniți-vă 
acum dar, D-le Lahovari, D-le Panu și 
D-le Nădejde, și faceți o altă lege mai 
bună.

Eh ieri ’ml-am permis să Zic D-lui 
Vernescu, care a fost în consiliul de Stat, 
că eh, de și eram atunci prim-ministru, 
însă, în fața acelui consiliu de Stat, tare, 
mare și capabil, în care era și D. Aposto- 
leanu, am conces la multe, și mai tote 
disposițiunile principale nu le-am făcut 
eu Kogălniceanu, ci le-ah făcut răposatul 
Bosianu și G. Vernescu.

Ei bine, D-lor, daca sunt greșeli, pen
tru nisce asemenea greșeli nu trebue să 
tratați, așa cum o faceți, pe omul care, 
dacă ar fi făcut numai el singur lucrarea, 
nu era să esă ast-fel cum a eșit.

D. președinte, L. Catargi: Dar nu 
este acăsta cestiunea în discuțiune. In 
discuțiune este creditul ce se cere.

D. M. Kogălniceanu: Bine, voih veni 
și la credit.

Așa dar, D-lor, eh vă rog să vă ocu
pați serios de cestiunea acăsta, să nu so
cotiți unul că ea se pote resolva așa de 
ușor ; să nu vă luați dupe acei cari ve 
Zic pe totă Ziua : eh am crescut la căr- 
nele plugului, și prin urmare am studiat 
cestiunea, o cunosc. Mă tem de liberalis
mul boerilor și cari ah moștenit averea 
d’a gata. Iar cât pentru creditul ce ni se 
cere acum, până ce o anchetă nu va cer
ceta și constata căușele rescolei, eh nu 
votez nici un ban; fiind-că privesc acăstă 
cestiune și acest vot ca o cestiune politică 
și un vot politic, și eh nu pot da nici un 
vot și mai puțin încă un vot politic în 
necunoscință de causă.

Voci: închiderea discuțiunel.
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D. președinte, L. Catargi: Discu
țiunea s’a închis de la sine, ne mai fiind 
nimeni înscris a vorbi.

— Se pune la vot amendamentul D-lui 
Pallade și se respinge.

— Se pune la vot articolul unic al 
duoilea și se adoptă.

— Se pune la vot proiectul de lege 
în total și resultatul scrutinului este cel 
următor:

Votanțl.................................78
Maioritate regulamentară . 44
Bile albe.................................58
Bile negre............................... 20

D. președinte, L. Catargi: Adunarea 
a adoptat proiectul de lege.

D-lor, pe mâne la ordinea Zilei avem 
budgetul căilor ferate, indigenate și peti
țiuni.

— Ședința se ridică la 5 ore și jumă
tate, anunțându-se cea următore pe a 
duoaZi 17 Decembre.

RECTIFICARE
In procesul verbal al ședinței de la 9 

Decembre 1888, publicat în Monitorul o- 
ficial No. 19, la pagina 315, colona I, 
rândul 8, în loc de :

D. președinte. Adunarea a respins au
torisarea, să se cităscă:

D. președinte. Adunarea a respins 
opiniunea minorităței; prin urmare a 
dat autorisare de urmărire.

In discursul D-lui deputat T. Nica, 
publicat în Monitorul oficial No. 21, la 
pagina 352, colona I, finele paragrafului 
al cincilea, în loc de : „spre a se împedica 
sah a se îngreuia prin acesta afacerile “, 
să se cităscă : „spre a se împedica sau a 
se îngreuia prin acesta contrafacerile*.

Colona II, pagina 351, a se citi:
D. N. Blaramberg: Atunci cugetați 

mai matur și primiți în chiar interesul 
D-vostre propunerea ndstră în care nu e 
nimic care să potă să ve atingă, fie cât de 
departe. Sunt destul de franc ca să vă Zic 
tot-d’a-una limpede și în față ce cuget, 
fără a alerga la subterfugiurl. încă o- 
dată vă repet, propunerea nostră conține 
un principih a cărui aplicațiune strictă 
ași fi cerut-o cât pentru mine, eh cel 
d’ântâih chiar dacă ași fi șeZut pe băncile 
D-v6stre.

Goniți dar din spiritul D-vostre, ideea 
că ’mi am ales cestiunea acesta ca adver
sar politic etc.

In locul „D. Guriță din spiritul D-văs- 
tre găsi“ care n’are nici un înțeles.

Tot la aceiași p. 351, colona I, rân
dul 69.
a se suprima cuvintele „spre a protesta cu 
energie* iar la colona 2 rândul al 4-lea, a 
se adăoga dupe vorba imprescriptibile 
„și de aceea protestez!*

La p. 350, colona I, rendul din urmă 
al discursului D-lui Blaramberg a se citi: 
„aleși cu grije sah mai bine Zis decretați!“

Director, ALEXANDBU PE^UOVICL
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No. 23.

ADUNAREA DEPUTAȚILOR

Ședința de la 17 Decembre 1888
Președenția D-lui președinte, Lascar 

Catargi, asistat de D-nii secretari A. 
Hinna, N. Boldescu, A.^Simu și I. M. K. 
Epureanu.

— Ședința se deschide la ora 1 dupe 
amiaZl.

— Presenți 146 D-nl deputați.
— Nu răspund la apelul nominal 27 

D-nl deputați și anume:

Bolnavi:
D-nii C. Datculescu, G. Em. Lahovari*

In congediu:
D-nii I. Cincu, I. Demetriad, M. Ma- 

rascu.

Fără arătare de motive:
D-nii M. Adamescu, T. Anastasiu, D. 

Bădescu, T. Calimachi, G. Gr. Cantacu- 
zino, Gr. Chrisenghi, Gr. Constantinescu, 
A. Mavrodineanu, V* Mortzun, C. Pari- 
ano, St. Pleșia, V. Poenaru, C. Răceanu, 
C. Resu, I. Nenoveanu, I. Stănescu, V. 
Vlădoianu, N. Voinov, I. Grădișteanu, I. 
Lecca, I. Isvoranu și V. Pogor.

— Sumarul ședinței precedente se a
probă.

—Se acordă congedifi D-lor Marascu, 
Negulici și Datculescu.

— Se trimit la comisiunea de petiți- 
uni: petițiunea D-lor Stan B. Dutzulescu, 
St. Dacharescu, a D-nei Maria Leondari, 
a mal multor locuitori din comuna Cur
cani, județul Ilfov, a D-nei Aneta Idiero, 
a D-lui Th. lonescu, a mai multor locui
tori din comuna Lacurile-de-Suș, județul 
Argeș, a mai multor locuitori din comuna 
Lupesci, județul Covurluiă, a D-nei Zam
fira Vitlemescu, a D-lui Ion Stănescu, a 
mai multor locuitori din comuna Garcina, 
județul Neamțu, șâpte petițiuni a mai 
multor cetățeni din Pitesc!, petițiunea a 
8 seminariști din județul Dolj, petițiunea 
a mai multor locuitori din comuna Coli- 
bași, județul Ilfov și a mai multor locui
tori din comuna Adunații-Copăceni, ju
dețul Vlașca.

— Se trimit la comisiunea de indige
nat: petițiunile D-lor Mauriciu Sterba și 
I. Mihailidi.

—Se trimite la comisiunea budgetară 
petițiunea funcționarilor curțel de apel 
din Galați.

r— Se depune raportul comitetului de
legaților de secțiuni, asupra proiectului 
de lege prin care se au torisă județul Vas
lui de a plăti procente 6 72% la împru
mutul contractat; raportul comisiunei fi
nanciare asupra proiectului de lege rela
tiv la deschiderea unul credit suplimentar 
de lei 65.000 pe săma ministerului finan- 
celor și a unul credit de 9.016 lei, 50 

bani pe săma budgetului datoriei publice; 
raportulcomisiunei financiare asupra proi
ectului de lege relativ la deschiderea u
nui credit suplimentar de lei 385.942 pe 
săma ministerului domenielor și 10 ra
porturi ale comisiunei de indigenat asu
pra naturalisărei D-lor N. Popescu, M. 
Craisel, 0. Papaduf, V. Stașek, D. Galu, 
G. Coțofani, Arpad Haynal, St. R. Veron, 
P. R. Veron și L. Stain.

D. lacob Fetu: D lor deputați, cunds- 
ceți că regulamentul Camerei, la art. 89, 
dacă memoria nu mă înșălă, dispune că 
tdte petițiunile, precum și cererile de in
digenat dupe ce ati fost trimise și cerce
tate de comisiunea respectivă, când se in- 
turnă de acolo, onor. Cameră este ținută 
să se ocupe de dânsele și să le resolve în 
fie-care Sâmbătă.

D-lor, prin votul ce onor. Cameră a 
dat alaltă-ierl, în urma propunere! fă
cută de D. ministru al lucrărilor publice, 
caro a arătat un cas de urgență, și a ce
rut să se voteze budgetul cailor ferate, 
pentru că peste duoă trei Zile urmăză a 
se pune în aplicare acel budget, Ziua de 
astăZi s’a sustras de la destinațiunea el.

N’am luat cuvântul, D-lor, ca să critic 
votul dat de onor. Cameră și cu atât mal 
puțin să cer a se reveni asupra lui; dar 
m’am creZut dator a lua cuvântul pentru 
a propune onor. Camere că, dacă Ziua de 
aZi s’a sustras de la petițiuni și indige
nate, să bine-voiască a hotărî o altă (ji 
pentru cercetarea acestor lucrări. Căci, 
D-le președinte, eh care am ondrea a con
duce lucrările în comisiunea de indigenat, 
cunosc că este o aglomerațiune forte 
mare de cereri de indigenate, dintre cari 
unele aștept resolvarea lor de mal mulți 
ani. EI bine, în scurtul timp-de când se 
ocupă comisiunea de indigenat cu aceste 
lucrări, s’a depus pe biuroul onor. Ca
mere peste 70 de raporturi, dintre cari 
numai 17 ah fost resolvate până acum de 
acâstă onor. Adunare.

Prin urmare, pentru a se putea da sa- 
tisfacțiune așteptărilor legitime ale celor 
interesați, și pentru a nu se aduce întâr
ziere nici lucrărilor venite la comisiunea 
de petițiuni, eh aș ruga pe D. președinte 
al acelei comisiunl să se unescă cu mine, 
și împreună să rugăm pe onor. Cameră 
ca să bine-voiască a hotărî o Zi, de exem
plu Ziua de mâne, Duminica, spre a se 
putea da curs unor asemenea cereri, de 
dre-ce Ziua de aZi, consacrată prin regu
lamentul nostru pentru cercetare de pe
tițiuni și indigenate, a fost distrasă de la 
destinațiunea el.

D-lor deputați, eh ’ml-așl permite să 
merg și mai departe cu propunerea mea 
și să vâ rog ca și Ziua de Luni să se ho
tărască a se întrebuința tot pentru ase
menea lucrări, și acâsta în vedere că Sâm
băta viitdre cade în vacanță. Este, D-lor, 
o cestiune de dreptate ca să dăm satisfac- 
țiune tutulor acelor cari aștept un resul- 
tat cererilor lor. Acâsta fiind propunerea 
ce m’am creZut dator a o face, rog pe 

onor. Cameră să bine-voiască a o admite.
D. Ghristu S. Negoescu: D-lor depu

tați, m’am înscris în contra ordinel Zilei de 
astăZi, pentru cuvântul că luându-se as
tăZi, Sâmbătă în examinare alte proiecte 
de legi, în loc de a se vota petițiuni și in
digenate, prin acâsta se calcă Constitu
țiunea și regulamentul Camerei, și ceea- 
ce este mal grav, dupe opiniunea mea, se 
dă dreptul tutulor de a perde încrederea ce 
trebuia să aibă în Constituțiunea seriosă 
și 4n promisiunele solemne făcute de ma
ioritatea acestei Camrre prin voturile sale 
anteriore, că Sâmbătă are să se voteze in
digenate și petițiuni.

D-lor, art. 28 din Constituțiune dă 
dreptul fie-cărul român de a se adresa la 
autoritățile publice prin petițiuni sub
scrise de unul sah mal multe persone, ne 
putând însă petiționa de cât în numele 
subscrișilor. Și art. 50 precizâză acest drept 
rostindu-se ast-fel:

„Ori-cine are dreptul de a adresa peti- 
țiunl Adunărilor prin miZlocirea biurou
lui sah a unuia din membrii săi.

„Fie-care din Adunări are dreptul dea 
trimite miniștrilor petițiunile ce ’I sunt 
adresate. Miniștrii sunt datori adaexpli- 
cațiunl asupra coprinderei lor, ori de câte 
ori Adunarea ar cere-ou.

D-lor, acâsta este un drept pe care fie
care cetățân român ’l are, conform pac
tului nostru fundamental; și pentru ca a
cest lucru să nu fie numai scris pe hârtie, 
regulamentul D-vdstre la capit. X,art. 89 
precizâză că, în fie-tare Sâmbătă, petițiu- 
nele venită în cursul sâptâmânel vor fi 
presintăte de comisiune prin un raport 
general.

Vedeți dar că Constituanta a avut grija 
a îngfădi cu tdte garanțiele dreptul de 
petițiuni, care este un drept fdrte mare și 
pe care pdte noi nu’l sânțim cât este el 
de sânt; dar ce este mai grav, dupe cum 
Zisei, este că lumea perde încrederea în a
ceste prevederi constituționale și ajunge 
să se Zică, dupe cum am auZit spuindu-se 
aci și din partea minorităței și din a ma
ioritățel și mai ales de către maioritate, 
că drepturile acordate poporului român 
prin Constituțiune sunt prea largi și că 
poporul are încă trebuință de tutela ace
lora cari fac legile.

D-lor deputați, eh nu vâ cer nimic, nu 
voih să fac ca Socrate, care se adresa la fie
care statuă a Atenei, cu câte o rugăciune 
ca să se obiclnuiască a fi refusat; pentru că 
sciii fdrte bine că aveți să închideți discu
țiunea și aveți să rămâneți în ordinea Zi
lei așa cum s’a fixat; dar sunt dator să 
protestez în contra cruZimei cu care se 
intervertesce ordinea acâsta de Zi ?i se 
pune budgetul căilor ferate pentru ca să 
apese asupea deliberațiunilor ndstre dân- 
du-se la urmă petițiunile și indigenatele. 
Dacă, D-lor, lucrul acesta nu se pare des
tul de serios, este că pdte mulți din D-vds
tre și de sigur nici D. ministru al lucrărilor 
publice, care vine cu acest budget, nu a 
avut nevoe de a cere pensiuni; dar nu
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|fel gândesc acele femei sărace cari 
Lni întregi acest drept la ușa Ca* 
și cari aâ naivitatea a crede că 
feste scris în Constituțiune și în 
bent trebue să fie respectat; acei 
rin din fundul Moldovei și al 01- 
( șed aci așteptând Sâmbăta ca să 
[ la Cameră să vadă resolvându-se 
lor de indigenate și de pensiuni, 

gr dator să protestez contra cru-a•-vostre și să vă rog ca cel puțin 
iitor să se facă ca budgetele, cari 
ă în discuțiune, să nu mal vină 
ci să se oprescă acăstă pen- 

enate și petițiuni.
cu drept cuvânt pentru trecut 

stele se votaâ în ajun și cam în 
ta este drept, dar nu este mai 

vârât iar că acest sistem vechiâ, 
fi să se practice și sub era nouă, 
rte puțin are să se bucure țera 
uă, pentru că dacă acest lucru a 
în sine fiind practicat de unii, 
eză că dacă se va practica de 

a fi răâ... (întreruperi).
ședințe, L. Catargi: Vă rog, 
-ve în cestiune, căci perdem mai 
ța cu acestă discuțiune.
istu S. Negoescu: N’am vorbit 

țminute. (Aplause).
' ele D-vdstre mă fac a crede că 
ta te.
ședințe, L. Catargi : Voiâ să 
lămurire ca să vedeți că nu a- 
tate.
nea acesta s’a resolvat alaltă-ieii, 
hotărît înscrierea Ia ordinea cu
getului căilor ferate pentru șe- 
astă^i. Prin urmare, tote argu- 

’ ce aduceți astăzi în acăstă pri- 
buiasă le ară tați alaltă-ieri, când 

. ministru să punem la ordinea 
getul drumurilor de fer. Dar as- 
d Camera împreună cu guvernul 
deja ca budgetul drumurilor de 
la ordinea țlilei a acestei ședințe, 
ntem în drept să schimbăm or

ei ; regulamentul opresce acesta, 
r’ași ruga să primiți o propunere 
vă face...

istu S. Negoescu: Fdrte bine, 
eședinte, L. Catargi : Fiind-că 

■de astăzi, care era destinată peti
ci indigenatelor, trebue să o con- 
udgetului căilor ferate, care are

în lucrare de la 1 Ianuarie stil 
rin urmare, nu se mal pdte amâ- 
ă propun ca mâne, de și e ^i de 
, să ținem ședință înadins pen- 

iuni și indigenate. (Aplause).
istu S. Negoescu : Atunci nici 

I am nimic de £is.
pune la vot propunerea D-lui 

de a se ține ședință mâne Du-
i se primesce.
ședințe, L. Catargi: D. C. C. 
are cuvântul spre a anunța o 
e.

C. Dobrescu: D-lor, interpelez 
istru de finance și '1 întreb ce 

măsuri are gând să ia pentru a se înființa 
în Ploescl o sucursală a băncei națio
nale?

D. președinte, L. Catargi: Se va 
comunica guvernului.

Acum D. Dr. Stefănescu are cuvântul.
D. Dr. StefAnescu : Rog pe D. minis

tru de instrucțiune publică să bine-vo
iască a ne spune dacă este dispus să a
probe decisiunea luată de predecesorul 
D-sale, relativ la strămutarea scdlel nor
male Carol I în orașul Câmpu-Lung ?

Deja consiliul comunal al acelei urbe 
și consiliul județian, împreună cu obștea 
comunei, aâ făcut tdte sacrificiile posi
bile pentru a se cumpăra un tărâm abso
lut trebuincios pentru acea scdlă, minis
terul de atunci a dat chiar o sumă de 
2.000 lei ca ajutor pentru ca să se pdtă 
cumpăra acel tărâm.

Astăzi locul s’a cumpărat și de aceea 
am ondre să întreb pe D. ministru ce 
crede să facă.

D. președinte, L. Catargi : Se va 
comunica guvernului.

Acum D. Nădejde are cuvântul.
D. I. Nădejde: D-lepreședinte,am să 

comunic duoă suplice: una din partea a 
duoi comercianți din comuna Colibași, 
cari se plâng că în timpul rescdlei li s’aâ 
vărsat vinul și rachiul, și cer a fi despă
gubiți ; alta este din partea unor locuitori 
din comuna Adunați, plasa Câlniscea, ju
dețul Vlașca, prin care cer a li se da pă
mânturi și tot-d’o-dată propun dre-cari 
modificări la proiectul de lege ce sa pre- 
sentat în acâstă privință de guvern.

D. președinte, L. Catargi: Se va tri
mite la comisiunea de petițiuni.

D. M. Kogălniceanu: D-le președinte, 
de mai mult timp am cerut să mi se co
munice dosarele privitoje la rescdla de la 
Islaz, și până acum încă nu mi s’aâ co
municat. Vă rog să bine-voiți a interveni 
din noâ.

D. președinte,!.. Catargi: Vom mal 
repeți cererea.

D. S. Rășcanu are cuvântul.
D. S. Rășcanu: D-le președinte, ce

rusem cuvântul pentru că interpelările și 
comunicările D-lui Nădejde mă exaspera
seră că nu vom mai intra o-dată în or
dinea ^ilel.

D. președinte, L. Catargi: Are drep
tul acesta dupe regulament; n’avem ce 
face.

D. S. Rășcanu: Așa este, dar ar putea 
prea bine să le depună la biuroâ fără a 
mai ține discursuri asupra fie-cărel peti
țiuni, ca să ne facă a perde mal tdtă șe
dința.

D. președinte, L. Catargi: Acum in
trăm în ordinea $ilei, unde avem mai ân
tâiâ budgetul căilor ferată.

—D. Tzoni, raportatorul comisiunel 
budgetare, dă citire următorului raport:

Domnilor demnități,
Comisiunea D-vostre budgetară a luat în 

cercetare proiectul de budget al căilor ferate 

ale Statului pe anul 1889, presintat Adunărei 
de D. ministru al lucrărilor publice, dupe ce 
mal ântâiu el fusese studiat în tdte amănun
tele lui de sub-comisiunea budgetară pentru 
acel minister, și, dupe o matură chibzuire, a 
luat resoluțiunile ce urmâză, pe cari, în cali
tate de raportor, am onore de a le supune apro- 
băreî D-vdstre.

Proiectul presintat de D. ministru se pre
sintă la venituri și cheltueli cu următdrele 
sume:

♦

1) VENITURI
Veniturile linielor principale (în afară de 

Cernavoda-Constanța; . . . 33.248.000 lei
Veniturile liniei Cernavoda-

Constanța • ...................... 812.000 ,
34.060.000 ,

2) CHELTUELI
Cheltuelile linielor princi

pale • •••••••• 22.376.455 lei
Cheltuelile liniei Cernavoda-

Constanța.......................... 834.843 f
23.217.298 ,

Prevederile la venituri, ast-fel cum resultă 
din expunerea de motive ce întovărășesce pro
iectul de budget, ni s’au părut bine justificate, 
stabilite cum sunt pe basele încasărilor anilor 
precedențl, și al lungimelor kilometrice de li
nii respectiv exploatate pe fie-care an. Cum 
în anul viitor 1889 nu vom avea de cât un 
adaos de 34 kilometri mijlocii, calculul înca
sărilor probabil pe acest an, se putea face cu 
mal multă precisiune de cât pentru anii tre- 
cuțl, când lungimea kilometrică a linielor 
noul date exploatărel, era cu mult mal mare 
și prin urmare și exactitatea prevederilor la 
venituri mal anevoidsă.

Se pdte deci primi, fără nici o grijă, suma 
de mal sus, adică 34.060.000 lei, din proiectul 
de budget al ministerului, ca veniturile pro
babile ale căilor ferate exploatate de Stat pen
tru anul viitor 1889. In urma calculelor fă
cute pe basa încasărilor anilor trecuțl și a 
extensiunel continue ce ea traficul căilor 
ndstre ferate pe fie-care an, comisiunea bud
getară este convinsă că încasările anului vu- 
tor vor atinge cel puțin acâstă cifră, dacă nu, 
precum este probabil, o va depăși.

Prevederile cheltuelilor anului viitor 1889 
se presintă cu un spor însemnat ^asupra a
celora aprobate de Adunarea deputaților pen
tru exercițiul anului curent, anume:

Cheltuelile cerute de proiect
pentru 1889 însumdză: . . 23.211.298 tei

Cheltuelile aprobate pentru 
exercițiul curent 1888 însu-
mdză: . . 21.089.629 ,

Sporul în cheltueli prevăzut 
pentru exercițiul viitor. . . 2.121.669 ,

Acest spor se descompune ast-fel: 
Pentru liniele principale . 1.976.455 tei 
Pentru linia Cemavoda-Con-

stanța 145.214 , 
2.121.669 ,

Iată cum se justifică fie-care din aceste spo
ruri, dupe proiectul de budget supus des- 
baterilor D-vdstre.

Lintele principale.—Sporul in cheltueli
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pentru liniele principale se descompune pre
cum urmeză:

1) Adăogiri de personal . 166.980 lei 
2) înaintări prin sporiri de

salariu ................................... 21.930 „
3) Materiale, lucrări și chel- 

tuell generale de exploatare . 1.787.545 „
1.976.455 „

Adăogirile în personal sunt motivate prin 
desvoltarea traficului, prin crearea a 6 halte 
noul pentru a putea înmulți numărul trenu
rilor îndreptate în spre Brăila și Galați, prin 
prevederea plaței pe anul întreg al persona
lului mai multor stațiuni, cari anul curent 
au funcționat mimai 6 sau 3 luni, liniele că
rora aparțineau fiind date de curând exploa
tărel; în fine prin sporirea personalului di
verselor servicii, în proporție cu necesitățile 
actuale ale exploatărel.

înaintările, prin sporire de salariu, se jus
tifică de asemenea prin faptul că o sumă din 
funcționalii căilor ferate servesc de ani în 
condiții satisfăcătdre, fără a putea fi înain
tați în alte posturi mal bine retribuite; cum 
salariele lor actuale sunt mal mici de cât acele 
ce corespund dupe lege gradului lor, s’a crezut 
de cuviință, pentru a desvăli zelul și emulați- 
unea în serviciu, a spori cu câte 25,50 sati 
75 lei mensual, lefile acelor mai merituoși din
tre el, fără însă a întrece pentru nici unul 
maximul prevăzut de lege.

Dacă însumăm ambele cifre de mai sus 
corespun^ătore sporului în cheltueli pentru 
anul viitor datorit personalului, adică 166.980 
cu 21.930, găsim 188.910 lei, ceea ce, ra
portat la costul total al personalului căilor fe
rate în sumă de peste 5.300.000 lei, ne dă 
un spor de 3,5 la % pentru un spor în trafic 
cu mult superior, dupe cum e ușor de vă^ut. 
Așa, parcursul kilometric în 1887 a însu
mat 6.762.674 kilometri; dupe tdte proba
bilitățile, în anul curent el se va ridica la 
7.924.827 kilometri, adică un spor total de 
1.162.153 kilometri, și prin urmare 17,2% 
asupra parcursului kilometric al anului tre
cut. Fiind însă probabil că acest mers ascen
dent în desvoltarea traficului are a continua 
și pentru anul viitor, dupe cum probâză cere
rile neîntrerupte de transporturi, cari as
tăzi nu pot fi pe deplin satisfăcute din lipsă 
și de material și de personal, este prin urmare 
fdrte natural ca să se ia pentru exercițiul ce 
vine tote măsurile cuvenite, spre a se da trafi
cului linielor ndstre tdtă desvoltarea putinciosă.

Așa dar, D-lor deputați, este fdrte bine 
justificat sporul în personal prevăzut prin 
proiectul de budget ce ni se presintă.

Vin la sporul în materiale, lucrări și cheltu
eli generalede exploatare. Suma del .787.545, 
semnalată mai sus ca constituind sporul total 
cerut pentru exercițiul viitor în acestă privire, 
se descompune în mod aproximativ precum 
urmâză:

1) Serviciul atelierelor
a) Parcul actual al locomotivelor este de 

244 mașini de diferite categorii. Acest parc 
este cu desăvârșire neîndestulător pentru ne
voile actuale ale exploatărel, așa că dupe stu
diele fdrte amănunte ale direcțiunel va fi ne

cesar a se aprovisiona cât mai curând liniele 
Statului cu alte 50 mașini de mărfuri.

In exercițiul curent, lipsa acestpl material 
rulant a pus în obligațiune exploatarea a im
prima o circulațiune intensivă mașinelor de 
marfă existente, așa că cele mai multe din
tre ele se găsesc astăzi în o stare de deterio- 
rațiune fdrte înaintată, ceea ce explică necesi
tatea în anul viitor a unor cheltueli mal în
semnate de cât în trecut pentru reparațiunea 
lor; și acâsta cu atât mal vârtos că prevede
rea budgetului lucrător în acâstă privire ne
fiind îndestulătore, nu s’a putut da reparați- 
unei mașinelor tdtă extinderea ce ar fi tre
buit; pentru aceste motive se cere în mal 
mult la acest articol suma de lei. 368.300

&) Parcul vagdnelor de mărfuri, 
de care dispune astăzi administra- 
țiunea căilor ndstre ferate, este 
atât de neîndestulător ca și acela 
al mașinelor. Dupe calculele fdrte 
precise ale direcțiunel, pentru a 
corespunde nevoilor actuale ex
ploatărel, ar mal fi nevoe încă 
de 900 vagdne închise și 100 va- 
gdne deschise de mărfuri. Acâstă 
lipsă impunând administrațiunel 
obligațiunea de a supune mate
rialul existent la o circulațiune 
intensivă, ceea ce reclamă de ase
menea o reparațiune intensivă, 
și^pe de altă parte articolului co
respondent reparațiunilor de va
gdne în exercițiul curent fiind 
prea neîndestulător, Kun spor în 
prevederile acestui articol era ne
apărat trebuitor; dupe calculele 
amănunte ale direcțiunel el se 
ridică la lei............................... 248.500

2) Serviciul întreținerel
a) Singurele ndstre porturi de 

exportațiune fiind Brăila și Ga
lați, liniele ferate ce conduc la a- 
ceste porturi trebuesc pregătite 
pentru a face posibilă înmul
țirea trenurilor de marfă până la 
limitele extreme cerute de des
voltarea actuală a comerciulul 
nostru de exportațiuni în cereale, 
vite, lemne, etc.; de unde necesi
tatea construirel a 6 halte inter
mediare pe liniele Buzăti-Cilibia, 
Cilibia-Făurel, Mărășesci-Tecuciti 
etc.; nu s’a întocmit însă devisul 
exact a acestor lucrări neapărat 
trebuitdre, așa că numai cu a- 
proximațiune se evaluâză costul 
lor probabil la..................... 130.000

b) Tot în vederea înmulțirel 
numărului trenurilor de marfă, 
conducând în porturile Brăila și 
Galați, va fi nevoe a se remania 
și spori căile de garagiti din sta
țiunile Galați, Brăila (port) și 
Brăila (oraș), ceea ce va reclama 
o cheltuială aproximativă de . . 200.000

c) Experiența anului curent a 
vădit necesitatea construirel, în

946.800

Report 946.800 
o sumă din stațiunile căilor fe
rate, a unor șoprdne în lemn, 
destinate adăpostirel în contra in
temperiilor admosferice a cerea
lelor depositate în stație până la 
încărcarea lor în vagdne, și trans
portarea lor mal departe. Anul 
acesta, numai mulțumită clemen
ței temperaturel, nu s'a pricinuit 
pagube enorme producțiunei țâ
rei, prin faptul exposițiunel la 
aer liber, în cursul mai multor 
^ile, a munților de saci plini cu 
grâti, ce așteptati prin gări în
cărcarea și transportul lor. Ne
mulțumirea în acâstă privire a 
fost generală; numerdse recla- 
mațiunl s’ati produs, a căror ecoti 
a venit precum se scie până la 
tribuna Parlamentului. Trebuesc 
luate măsuri pentru a nu se mal 
expune pe viitor produsele nds
tre la ast-fel de eventualități. 
Iată causa care a impus direcți
unel generale a prevedea în bud
getul anului viitor o alocațiune 
pentru construirea a 11.160metri 
patrațl de șoprdne, calculată dupe 
nevoile constatate ale diverselor 
localități. Admițându-se ca cost 
probabil a unul metru patrat de 
asemenea construcțiune ușor 25 
lei, alocațiunea necesară de’pre- 
vă^ut în acest scop se ridică la. 280.000

3) Serviciul tracțiune!
In vederea înmulțirel numă

rului trenurilorde marfă, pentru 
a satisface nevoile comerciulul 
nostru de exportațiune, consta
tate de mult, dar anul acesta mal 
cu sâmă puse în fățișă evidență 
prin abondența’producțiunel, este 
necesar a se prevedea în budgetul 
exercițiului viitor un spor core
lativ în cheltuelile serviciului de 
tracțiune privitdre la: combusti
bil, alimentațiune cu apă, uns6- 
rea, luminatul și curățirea lo
comotivelor, primele de parcurs, 
etc. Nu se pdte sci cu precisiune 
de mal nainte care va fi desvol
tarea ce va lua traficul în cursul 
anului viitor; cheltuelile acestui 
articol nu se efectuâză de cât pro
porțional cu nevoile ce se ivesc, 
și pentru aceea cu drept cuvânt 
direcțiunea, conducându-se în eva
lua ți uni le sale'de experiența exer
cițiului curent, a ridicat prevede
rile sale la nivelul trebuințelor 
a ctuale ale comerciulul nostru 
de exportațiune, cerând asupra 
acestui articol un spor aproxima
tiv de ...................................... 460.000

1.686.800
4) Serviciul mișcărel și al 

exploatărel
Pentru motivele indicate mal
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B lU Report 1.686.800
B KW sus, serviciul trenurilor reclamă
B | H și el o sporire aprosimativă de . 30.000

BHH Diverse
B ; HI In fine numerdse îmbunătă-
B HI țirl de adus în diferite ramuri
B HI ale ser vie iei or unei atât de în*
B HI tinse administrațiunl, precum:
B • Hj înlocuirea a 45 kilometri de rai-
B Hi lurl în fer cu altele în oțel, lu-
B ■ B crare ce se face în mod curent,
B B dar care anul viitor va lua pro*
B B porții și mal mari; reconstruirea
Bl B liniei telegrafice între Buftea și
|B | B Ploesci și altele, pe cari sub-comi-
Bl B si unea budgetară le au examinat
B | B cu deamănuntul una câte una, și
B|M le au găsit tdte indispensabile;
BB motiveză necesitatea prevederel
IBHB unui spor pentru realisarea aces-
^H^^H tor îmbunătățiri aproximativ de 70.745
B^B Totalul chelt. în mai mult . 1.787.545
B^B cerute pentru exercițiul viitor la material, lu-
B9B crări,
BBHB Ast-fel se explică și justifică, D-lor depu-
B 1B tați, suma semnalată mai sus ca represintând
B |B sporul in cheltueli reclamat de administrațiu-

nea căilor ferate pentru prevederile budgetare
B |B ale anului viitor 1889.
B |B Ori cât de doritdre de economii este co-
B B misiunea D-vdstre budgetară, D-lor deputați,
^B B ea nu sa putut totuși împedica de arecundsce
^B B că, dacă voim să dăm exploatărel căilor ndstre
]B B ■ ferate întinderea ce reclamă imperios atât ne-
]B M cesitățile ineluctabile ale comerciulul nostru
M B internațional, cât și sporul veniturilor ce țâra

B este în drept a aștepta de la dânsele, în urma
BH B imenselor sacrificii ce au făcut cu construirea
iB H lor, era indispensabil a se realisa în fine acele
BB B îmbunătățiri ce experiența a consacrat de mult
BH B ca neapărat trebuit ore spre a se putea înmulți
BB Bl mi^locele de transport, a se imprima traficu-
1B » lui tot avântul de care e susceptibil și a da
IHB jlB prin aceea comerciulul legitimele satisfacțiunl
I^H i H ce so^c^ de un timp îndelungat.
IHH H Tdtă lumea recundsce că lucrurile în starea
IU ‘ ■ iB lor actualâ nu maî Pot rămânea. Căile spre
B î H apus astăzi închise exportărel produselor

1B ! ț B ndstre agricole, trebue să se asigure acestora
IB K tdte nii^Lldcele putincidse spre a se strecura,
IM • K cât se va putea mai repede, prin singurele por-
llM 1 ’ ■ tur! 06 ne astăzi cu străinătatea, Brăila

Galați. înghețarea periodică a Dunărei pe 
I B K de 0 parte, variațiunea prețurilor pe de alta,
| k - w reclamă ca să se creeze mi^ldce de transport
r B ■■ îndestulătdre pe căile ferate, pentru ca în cele
I H IH câte-va luni ale anului ce urmăză strîngerea
f B • Hil recoltelor și preced înăsprirea timpului, nici
I M nR 0 să nu se mai opună ca până astăzi

ui exportului, așa ca produsele muncei naționale
|BE 1H sâ pdtă ajunge pe piețele Europei în momen-
1^1 U K tocmaî ^d vrerea lor este mal mare și
IHB : |B - când prin urmare și benefîciele resultând

( W pentru producte pot fi mal remunerătdre.
■ B Nu v°ni atinge însă, este vederat, un ase-

IhB * lin menea scop de cât luându-se de urgență ur-
19v IH mătorele duoă măsuri: 1) înzestrarea linielor
gB i Nn cu materialul rulant de care s’a vorbit, ma-

IBH 11H^ iertai recunoscut de administrațiune ca nea-
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părat trebuitor, anume: 900 vagdne închise* 
100 deschise și 50 de mașini de mărfuri; 
costul acestui material însă urcându-se la 
6.000.000 aproximativ și presintând o chel
tuială extraordinară, nu se pdte face din re
sursele ordinare ale budgetului căilor ferate; 
pentru aceea nu se prevede nimic asupra aces
tui punct în proiectul de budget ce examinăm; 
se va presinta în curând de guvern o lege în 
acăstă privință; va trebui să o votăm de ur
gență, D-lor deputați, dacă voim să se ia din 
timp măsurile cuvenite de execuțiune, așa ca 
să nu ducem în campania viitdre lipsa ce sa 
simțit anul curent și în contra căreia atâtea 
reclamațiuni s’au ivit; 2) A duoa măsură de 
îndreptare consistă în îndeplinirea îmbună
tățirilor enumerate mai sus, și pentru cari ni 
se cere sporul în cheltueli de aprdpe duoă mi
lidne pentru exercițiul viitor, îmbunătății! fără 
cari, chiar având materialul rulant a cărui tre
buință este astăzi atât de adânc simțită, în
mulțirea trenurilor până la maximul cerut de 
materia transportabilă nu se va putea face, și 
prin urmare nici starea actuală de lucruri în 
acăstă privire nu va primi o seridsă schimbare, 
nici veniturile liniei nu vor putea ajunge la 
cuantumul ce suntem in drept a aștepta cu 
desvoltarea actuală atât de îmbucurătdre a 
comerciulul nostru de exportațiune.

Iată motivele puternice pe temeiul cărora 
comisiunea budgetară a aprobat sporul de 
cheltueli prevăzut în proiectul de budget su
pus examenului săti, atât acele privitdre la per
sonal cât și acele cu mult maî însemnate de la 
material, lucrări, exploatare, etc., cu duoă 
singure excepțiuni în cari ’i au fost permis, 
de acord cu directorul general, a micșora alo- 
cațiunile prevederilor, anume:

1) La art. 57 s’a scăzut la 9.000 lei alo- 
cațiunea prevăzută de 13.000 pe motiv că 
cheltuelile exercițiului curent nu întrec suma 
de 8.000 lei, și că prin urmare o economie 
de 4.000 lei în prevederi era posibilă;

2) La art. 64, privitor la personalul cen
tral al serviciului de întreținere, s’a micșorat 
de asemenea cu 6.000 lei alocațiunea, prevă- 
(Jându-se creațiunea numai unui singur sub- 
șef de servicifi pentru controlul exterior al 
lucrărilor, în loc de duoi ce propunea direc
țiunea.

Cu excepția deci a unei sume totale de 
10.000 lei, comisiunea budgetară aprobă tote 
sporurile în cheltueli propuse prin proiect 
pentru liniele principale.

Aci este locul, D-lor deputați, de a vă ra
porta câte-va obiecțiunl ce sad ivit în sinul 
comisiunel budgetare asupra proiectului de 
budget, privitore la cheltueli, precum și a 
soluțiunilor ce li s’au dat.

Maî mulți domni membri au propus, unii 
suprimarea consiliului de administrație insti
tuit de lege pe lângă directorul de exploatare, 
de unde ar resulta o economie de 13.000 Iei 
prevă^uți pentru jetonele de presență ale 
membrilor în număr de 5 ce compun acest 
consiliu, alții o micșorare a acestei sume de 
la 13.000 la 10.000 lei.

Maioritatea comisiunel a respins aceste pro
puneri, întemeându-se pe motivele următdre;
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1) Existența acestui consiliu fiind prevăzută ? 
prin art. 6 allegeî întocmită pentru exploata
rea căilor ferate ale Statului, suprimarea sau 
reducerea sumei alocate în budget pentru re
tribuirea membrilor lui ar reveni la desființa- i 
rea în parte sad în totul prin măsuri budge
tare a unei instituțiuni creată prin o lege 
anumită și care, prin urmare, numai prin o 
altă lege, la care să ia parte toți factorii con
stituționali, se pote suprima;

2) Abstracție făcând de forme, instituția 
consiliului de administrație este prea utilă i 
unei bune exploatări a căilor nostre ferate, r 
pentru ca luarea în considerare a unei aseme
nea măsuri să fie chiar de dorit. Atribuțiunile 
lui, dupe lege, sunt forte numerose; el asistă 
pe directorul general în numiri, amendări, ; 
înaintări și destituiri, ceea ce este o mare ga- x 
ranție pentru personal; ’l ajută în întocmirea 
budgetelor, regulamentelor, modificărilor de 
tarife și altele, în încheiarea convențiunilor 
cu alte administrații de căi ferate, în ținerea 
licitațiunilor și recundscerea cașurilor ur- I 
gente, când este nevoe a se lucra fără licita- ; 
ție, în cestiunile relative la stingerea sau im- 1 
pedicare de procese, etc. etc., ceea ce consti- 
tue, nimeni nu o va putea tăgădui, de ase
menea o seridsă garanție pentru mal buna 
expediare a afacerilor exploatărel, de cât daca 
resolvarea lor ar rămânea tdte pe sema unui 
singur om, al directorului general, ale căruia 
cunosciuțe ori-cât de universale le-am presu
pune, el are încă nevoe de concursul luminilor 
unor specialități, îmbrățișând diversele ramuri 
ale administrațiunei drumurilor de fer. (

3) Supremul avantagiu însă al existenței 
unul consiliu de administrație pe lângă di
recțiunea generală a căilor ferate resulta din 
art. 13 al legel, care țlice: că el este autori
tatea delegată de ministru pentru a controla 
și examina, în numele său, tdte lucrările di- 
recțiunel generale. Art. 22 regulâză în ce 
chip are a se face acest control, dispunând ca 
fie-care din membrii consiliului să fie însăr
cinați dupe hotărîrea lui «cu inspecțiunea 
unei ramure dre-care de servicifi interior și 
exterior pentru constatarea stărei in care se 
află și îmbunătățirile ce s’ar putea aduce». 
Pdte-se concepe existența unei vaste adminis
trațiunl, ca aceea a exploatărel a mai bine de 
2.200 kilometri de căi ferate, fără un control 
permanent din partea ministrului respectiv, 
responsabil înaintea Parlamentului și a țârei 
despre gestiunea tutulor afacerilor dependințe 
de departamentul său; și în ce chip altul s ar 
putea exercita acest control salutar daca nu 
prin intermediarul unui consilifi, compus din 
specialiști competinți, cari să aiba însărcinarea 
de a veghea din partea sa asupra exploâtărei 
linielor ferate și a’l înctmoscința la cas de ne
regulă, pentru ca el să pdtă lua din timp cu- । 
venitele măsuri de îndreptare?

4) In fine administrațiunea unri căi ferate 
are nevoe de dre-care autonomie. Dese-on 
urgența în resoluții este absolut comendată 
de împregiurări. Directorul general nu pote 
consulta pentru cea mal mică afacere, cu riș»- 
cul de a lăsa să pericliteze serviciul, pe 
tru care în regimul representativ pdte mc 
chiar să aibă competința nece sară,pentiu a
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participa în deplină cunoscință de causă la 
luarea unei hotărîrl oportune. Consultarea în 
asemenea cașuri al unul consilii! competent 
și luminat, compus din dmeni deprinși cu amă
nuntele unei administrații de căi ferate și 
având la îndemână tdte mițlldcele de informa- 
țiunl cuvenite, este de sigur cu mult prefe
rabilă pentru buna soluțiune a celor mal 
multe din afacerile curente. Pentru cele-alte, 
pe cari legea le reservă expres aprohărel mi
nistrului, încă presența consiliului de admi
nistrație este fdrte utilă, căci în cas de diver
gență cu părerea directorului general, rațiu
nile ce el aduce întru sprijinirea opiniunei sale, 
contradictoriu cu acele a direcțiune!, sunt de 
natură a lumina pe ministru și a'I permite să 
se decidă în declină cunoscință de causă.

Aceste motive justifică cred cu prisosință 
hotărîrea luată de maioritatea comisiunei 
budgetare pentru menținerea integrală a su
mei de 13.000 lei de la art. 2 al budgetului 
cheltuelilor,—sumă strict necesară, de vreme 
ce în primul semestru al exercițiului curent 
sau cheltuit pentru jetdnele consiliului de 
administrație 6.500 lei, ceea ce pentru un 
an întreg face tocmai suma prevăzută de 
13.000 lei.

A duoa obiecțiune ce s’a produs în comi- 
siune asupra budgetului cheltuelilor căilor 
ferate a fost privitore la alocațiunile întitulate 
în proiect sub denumirea generică de «chel- 
tueli de biuroi» și cari, dupe opiniunea unora 
din domnii membri ai comisiunei, erai prea 
exagerate. Acestă falsă apreciațiune vine de 
acolo că prin cheltuell de biuroi fie cine 'și 
închipuesce că este vorba de obiectele de 
biuroi obicinuite: hârtie, cemălă, tocuri, pe
nițe, etc. La căile ferate pe lângă aceste mici 
obiecte de biuroi, în adevăr puțin costisitdre, 
intră sub acăstă denumire o sumă altele de o 
valdre bănăscă cu mult mai însemnată, pre
cum : imprimate, autografii, biletele de voia
jori, fracturile, publicațiuni pentru schimbarea 
trenurilor, circulare pentru public, circulare 
pentru impiegați (cari, nu trebue uitat, se 
ridică la mai bine de 2.000), instrucții diverse 
pentru fie-care serviciu, obiecte de desemn, 
instrumente topografice, registre de compta- 
bilitate, registrele economatului, al deposi- 
telor, etc. In serviciul căilor ferate ocupațiu- 
nea principală a celor mai mulți din impiegați 
consistă, în curs de 7 până la 8 ore pe (^i și 
dese ori și mai mult, de a umplea continuu 
foi imprimate, cari, concentrându-se în biu- 
rourile administrațiunei centrale, servesc de 
basă controlului și comptabilităței exploatărel. 
Fără o asemenea scriptură complicată și cos- 
tisitdre pdte, dar indispensabilă și pot ^ice 
salutară, .căci previne multe neregularități, 
preservă viața voiajorilor și cruță însemnătore 
perderi de bani, nici o exploatațiune de drum 
de fer demnă de acest nume, adică seridsă, 
regulată și normală, nu este posibilă.

Prevederile anului viitor pentru așa fisele j 
cheltuelile de biuroii ale administrațiunei lini- • 
el or ndstre, privitdre la tdte serviciele și tota- ’ 
lisate la un loc, ne dai suma respectabilă de 
sigur de 398.250 lei. Gând considerăm însă că 
anul trecut, dupe bilanțul deja stabilit, s’ati 

cheltuit 387.618 lei, asupra acestui punct, 
vedem că sporul nu e de cât de 10.632 lei 
pentru un personal cu mult mal însemnat. 
Făcând calculul constatăm că sporul în pre
vederile cheltuelilor de biuroii nu întrece 2,7 
la- % pentru un spor în personal, care, dupe 
cum s'a vă^ut, se va ridica la 3,5 % numai 
pentru anul viitor, fără a se ține socotălă de 
înmulțirea Iui în cursul exercițiului curent.

InYine, comisiunea budgetară s'a oprit a
supra alocațiunei de la art. 105, intitulat 
«fonduri pentru casa pensiilor», care presintă 
un spor asupra prevederilor exercițiului cu
rent de 115.000 lei. Acest spor n'a fost pus 
în evidență în cele ce preced din causa că 
el este compensat prin reducerea cu 160.000 
lei a alocațiunei de la același capitol, art. 108; 
«fonduri pentru procese perdute», cari s'ai 
micșorat, procesele în curs de execuțiune fiind 
de puțină însemnătate. Sporul de la art. 105 
este însă real; pentru anul 1889 proiectul de 
budget alimenteză cu 115.000 lei în mai 
mult de cât în anul curent fondul casei pen
siunilor. Acăsta merită ore-carl explicațiuni.

Legea căilor ferate promulgată în 1883 
prescrie înființarea «pentru impiegații căilor 
ferate a unei case de pensiuni și ajutore», ali
mentată principalmente din duoă resurse : 1) 
Reținerile maxim de 5 % apli^ate salarielor 
impiegații or, și 2) din o subvențiune anuală 
de 2 %, prelevată din veniturile exploatărel 
și calculată „asupra sumei totale a apunta- 
mentelor personalului căilor ferate", dupe 
cum se exprimă textul legei. — Ea prescrie, 
în fine, elaborarea din partea consiliului de 
administrație, cu aprobarea consiliului de mi
niștri, a unor statute cari să reguleze drep
turile la pensiune al acestui personal.

Statutele despre cari e vorba nu s’au elabo
rat însă până în cursul anului present. Actu
alul director general, asistat de consiliul de 
administrație, a satisfăcut în fine prescripți- 
unel formale a legei, întocmind un regulament 
de pensiuni excelent, care ar putea servi de 
model acelui ce se proiectăză și este vid re
clamat astăzi de opiniune pentru pensionarea 
și a celor-alți funcționari ai Statului, întru 
atât disposițiunile lui sunt înțelept combinate 
pentru a lega impiegatul de administrație și 
în același timp a asigura posițiunea lui viitore 
în contra tutulor eventualităților posibile. 
Acest regulament aprobat de D. ministru al 
lucrărilor publice și de consiliul de miniștri 
a fost promulgat prin decret regesc la fi
nele lui Iunie anul curent, și pune ast-fel ca
păt situațiunel anormale în care se aflai până 
a$I impiegații căilor ferate, cărora li se apli
cau reținerile de 5 la sută din salarii de mal 
bine de 5 ani, fără a li se regula situațiunea 
lor viitdre.

In regulamentul întocmit și promulgat nu 
se prevede însă nimic pentru acel din perso
nalul căilor ndstre ferate care, cu tdte că ne 
făcând parte din categoria impiegaților, ser- 
vesce în mod permanent administrațiunea, 
precum: lucrători de ateliere, cantonieri, frâ
nări, lucrători de pe linie, servitori, etc., pen
tru cari legea in prevederea ei prescrie înfi
ințarea unei case de ajutor. Direcțiunea ge
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nerală și ministerul sunt pe punctul de a da 
satisfacțiuneși în acăstăprivire legei din 1883, 
elaborând în momentul de față statutele casei 
de ajutor pentru asigurarea posițiunei acestui 
mic personal, atât de interesant nu numai 
din punctul de vedere umanitar, dar și mal cu 
sămă din punctul de vedere al unei bune și re
gulate exploatări a căilor ferate. Dupe infor- 
mațiunile ce ne-a dat D. director general, 
în ele se vor prescrie drepturile acestui per
sonal în cas de bdlă, infirmități căpătate în 
servicii, accidente întâmplate pe linie, etc., 
precum și ajutorarea acelora din membri lui 
ajunși la bătrânețe, dupe un număr deter
minat de ani de serviciîi, petrecuțl neîntrerupt 
în administrația căilor ferate.

Nimic mal util deci, cum vedeți, D-lor 
deputațl, de cât înființarea acestei case de a
jutor, care există în tdte administrațiunile 
căilor ferate străine, și care, cu începerea a- 
nulul viitor, va funcționa si la noi. Pentru 
acăsta însă trebue ca fondul acestei case să 
fie alimentat, dupe principiele legei din 1883, 
parte din rețineri practicate asupra salarielor, 
parte din subvențiunea de 2 la °/0 prelevată 
din veniturile exploatărel, dupe aceeași nor
mă ca pentru impiegați. Până astăzi, casa de 
ajutor nefiind creată, nu s’ai făcut nici reți
neri, nici s’a afectat veri-o subvențiune dre- 
care din veniturile liniilor în folosul el. Iată 
motivele pentru cari direcțiunea generală, 
cugetând că a venit timpul de a aplica și în 
acăstă privire înțeleptele prescripțiunl ale le
gei căilor ferate, prevede pentru exercițiul 
viitor la art. 105 suma de 115.000 lei în 
mai mult de alocațiunea anului curent, sumă 
în care intră pentru cea mai mare parte 
subvențiunea de 2 la °/0 datorită de veniturile 
liniilor pentru alimentarea casei de ajutor al 
personalului căilor ferate ce nu figurâză în 
categoria impiegaților. •

Comisiunea budgetară, apreciând aceste în
temeiate motive, a aprobat în unanimitate 
sporul despre care este vorba.

Linia Cernavoda-Constanța. Sporul în 
cheltuell, prevăzut pentru acăstă linie, prin 
proiectul de budget al anului viitor, se ridică 
la suma de 145.214 lei, care se descompune 
ast-fel:

înaintări prin sporiri de sa
larii ....................................... 1.709 lei

Adăogiri de personal . . . 20.480 „ 
Material, lucrări, cheltuell de

exploatare, etc........................... 123.025 „
In total . . . 145.214 7

Inainările prin sporiri neînsemnătdre de 
salariu, precum și adăogirile de personal, se 
explică prin necesitățile actuale ale exploatărel 
ca și la liniile principale; este dar inutil de a 
mai insista îndelung în urma desvălirilor ce 
preced. In particular la acestă linie se simte 
absolută nevoe a se prevedea în mal mult ur
mătorul personal: un servitor de biuroi, un 
impiegat clasa IV, un alt impiegat clasa V, 
duoi telegrafiștî, trei acari, cinci dmeni de ser
vicii, un sub-șef de atelier și un spor în nu
mărul conductorilor și al frânărilor, tdte a- 
păogirl pe deplin justificate prin crescerea 
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treptată ce ia de cât-va timp traficul pe acos
tă linie ca și pe cele-alte.

Sporul prevăzut în cheltueli la material, 
lucrări, etc. se justifică precum urmeză :

4) Construirea unei halte inter
mediare între stațiunea Medgidie 
și Cernavoda, comandată de ne
cesitățile locale, cost probabil . 23.000 lei

2) Construirea în gara Cerna
voda a unei linii de garagiu de 
600 metri de-alungul Dunărei, 
cost aproximativ...................... 6.000 „

3) O altă linie de garagiti de 
600 metri în stațiunea Medgidie, 
cost probabil.......................... 6.000 „

4) înființarea unei bascule in
aceeași stațiune...................... 4.000 „

5) Construirea în stațiunea 
Cernavoda (oraș) a unei magazii 
de mărfuri ce lipsesce .... 4.000 „

6) Construirea în atelierul din 
Constanța a unui local de lem
nărie și vopsitorie, acel existent 
fiind cu desăvârșire putrezit, 400 
m. p., a 50 lei metrul, costul 
probabil va fi.......................... 20.000 „

7) Construirea pe lângă acest 
atelier a unei retirade pentru lu
crători, acea veche fiind căzută . 2.000 „

8; Construirea unul canal de 
scurgere a apelor de afară din 
stațiunea Constanța, către mare; 
canal care, trecând pe sub tote 
liniile stațiunel, va costa probabil 8.000 „

9) înlocuirea lampel cu cinci 
fitiluri de la farul cel mare din 
Constanța cu o alta de 300 lu
mini cel puțin, cost .... 2.000 „

10) Reconstruirea farului ce
lui mic din acest port, care în 
condițiunile actuale nu mal pdte 
funcționa, cost aproximativ . . 15.000 „

In fine:
11) Diverse alte îmbunătățiri 

absolut indispensabile exploatărel, 
precum: construirea unul canton 
la kilometru 1 k. 700, rampa 
pentru descărcarea vitelor și tră
surilor în gara Cernavoda, cerută 
de autoritățile militare, reparați- 
unea cheului portului Constanța, 
spor în combustibil, luminat, un- 
sdre și alte multe mal amănunte, 
ce ar fi prea lung de enumerat, 
vor reclama o alocațiune totală 
aproximativă de..................... 33.025 „

Sporul total prevăzut pentru 
material, lucrări, cheltueli di
verse de exploatare, etc. . . . 123.025 „

Ast-fel ^e justifică, D-lor deputați, sporul 
în cheltueli cerut de administrațiunea căilor 
ferate peste acelea ale exercițiului curent 
pentru linia Cernavoda-Constanța.

Comisiunea budgetară, considerând că nu 
s'a adus acestei linii de la răscumpărarea el 
de către Stat până a^U apropenicl o îmbunătă- 
țire’radicală reclamată de necesitățile traficu
lui,^observând pe de altă parte că, dacă voim 
ca veniturile el să pdtă cresce pentru a ajunge

33.248.000 lei

842.000 „
34.060.000 .

măcar chettuelile .e exploatare, are nevoe । 
mal ântâiu a se face de către Stat sacrificiile 
bănesc! indispensabile pentru a o pune în po- 
sițiune să pdtă satisface pe deplin exigențelor 
actuale a somerciulul,—a aprobat fără nici o 
reducere sporurile în cheltueli prevăzute de 
administrație pentru acăstă linie.

Gonolusiune
Nn ’ml mal rămâne, D-lor deputați, în ur

ma acestor explicațiunl, de cât a conchide, 
arătându-vă cari sunt în resumat prevederile 
aprobate de comisiunea budgetară, atât la ve
nituri cât și la cheltueli, pentru budgetul căi
lor ferate ale Statului pe anul viitor 1889, 
și anume:

Venitul liniilor principale 
„ liniei Cernavoda- 

Constanța . ......................
Totalul veniturilor .

Cheltuelile li
niilor princi
pale . . . 22.366.455 lei 
Cheltuelile li
niei Cemavo- 
da-Constanța. 834.843 „

Totalul cheltuelilor'. 23.201.298 „
Venit neted . 10.858.702 „

Din cari scă^ându-se 1 la 
sută din venitul brut pentru 
fondul de reservă .... 340.600 „

Rămâne ca excedent . 10.518.102 „
Constituirea fondului de reservă este o ino- 

vațiune. Guvernul a presintat Camerilor o 
lege pentru înființarea acestui fond ce există 
la tote administrațiunile mari de căi ferate, 
în scopul reînouirel materialului rulant și a 
întreprinderel marilor lucrări de îmbunătă
țire a liniei, cari cu resursele ordinare ale 
budgetului nu se pot efectua. La noi un ase
menea fond nu s’a constituit încă până as- 
tățH, ceea-ce e regretabil, căci în împregiură
rile actuale spre exemplu, când se simt a- 
tâtea nevoi pentru înmulțirea materialului 
rulant, am putea fi scutiți de a face un noii a- 
pel’de6.000.000la creditul public pentrucum- 
părarea materialului trebuitor, ci, adresându- 
ne fondului de reservă, am putea face față 
acestei cheltueli excepționale, dacă nu pentru 
tdtă suma, cel puțin pentru o bună parte din ea.

Trebuia să se pună capăt acestei lipse de 
prevederi, și pentru aceea în ipoteza că veți 
bine-voi a aproba proiectul de lege presintat 
de guvern în acestă privință, direcțiunea în 
proiectul săti de budget propune a se și în
cepe chiar din exercițiul anului viitor, cu 
constituirea fondului de reservă, pe basa u- 
nel alocațiunl anuale de 4 la % din venitul 
brut al liniilor, ceea-ce pentru prevederile 
de venituri admise mal sus, dă ca primă miză 
al fondului de reservă suma de 340.600 lei.

Comisiunea budgetară a aprobat acăstă dis
posițiune înțelâptă și salutară pentru vii
torul căilor ndstre ferate, și, reducând venitul 
neted de la 40.858.702 lei la 40.548.402 
lei propune finalmente, în acord cu direcțiu
nea generală, a se înscrie în budgetul general 
al Statului pe anul viitor 4889, ca venit ne

ted al căilor ferate române, în cifre rotunde 
sumă de 40.500.000 lei.

Iată,D-lor deputați, resultatul lucrărilor 
comisiunei budgetare, asupra budgetului căilor 
ferate ale Statului pe anul viitor 4889, ce, în 
calitate de raportor, am ondre a’l supune des- 
baterilor și aprobărel D-vdstre. (Aplause).

Raportor, M. TZONI.

D. președinte, L. Catargi: Discuți
unea generală este deschisă.

D. Negoescu are cuvântul.
D. Chr. S.Negoescu: D-lepreședinte, 

eerândcuvântul în discuțiunea generală, vă 
rog să nu credeți ca am să propun amâ
narea acestui proietc și ve rog să nu luațl 
in nume de răă îndrăsnăla mea de a lua 
cel d’ântâiă cuvântul in acăstă cestiune; 
și mai naite de tdte trebue să vâ declar 
că nu mă inscriă in contra raportului fă
cut de D. delegat al comisiei budgetare, 
din contra, găsesc că acest raport din tdte 
punctele de vedere este o lucrare bine stu
diată, bine stilisată, cu forța și cu lumina.

Constat cu plăcere dupe aceea, că onor, 
nostru D. raportor, n'a lăsat nimic să 'I 
scape din cele discutate în comisiunea 
budgetară, și ne-a dat tdte luminele pu- 
tincidse pentru ca să putem vedea din ci
tirea raportului D-sale, să tragem cât se 
pdte mai multe foldse pentru a ne da vo
tul în consciință; cu tdte acestea, D-lor, 
să ’mi dați voe să mă înscriii, nu în con
tra raportului saiî chiar în contra drumu
rilor de fer fără care nu putem, mai ales 
că dacă n’am vota acest budget astagi 
pdte am fi amenințați a rămânea aici de 
sărbători; (ilaritate), dar mă voiiî ridica 
din tdte puterile ’mele mai ales eîî tânăr 
plin de ilusiuni care le am cules din dis
cursurile oficiale și oficidse din Parlament, 
de la tribună și din gazete, că vechiul sis
tem va înceta, că o eră nouă se deschide 
acestei țări, și că tdte acele procedări pă- 
gubitdte țărei vor fi de aci înainte apa- 
nagiul trecutului, se vor vedea în istorie 
ca nisce mdște vechi gonite însă din isto
ria contimporană. In contra acestui sistem 
mă ridic, D-lor, și ’mi iati voe să protes- 

। tez cu atât mai mult cu cât noi tinerii, și 
noul parlamentari, pdte am fost amăgiți 
de aceste frumdse declarați uni, și dar, cu 
atât mai îndrept suntem ca să le inferam 
pentru că atenteză asupra consciinței 
ndstre și ne dă cele mai grele deselusiuni 
pe cari am putea să le încercăm.

Raportul budgetului acestuia s'a pre
sintat numai alaltă-eri, s’a pus la ordinea 
(Jilel pentru astăgi, dar n’am au^it nici o 
discuțiune; vă rog și vă cer dar ertare 
pentru că am îndrăsnit a vă vorbi adineau- 
rea asupra ordinei ^ilel, pdte fără des
tule cuvinte întemeiate, dupe cum a ^is 
D. președinte, de cât nu puțină ’mi-a 
fost mirarea când am au^it și dupe ban
ca ministerială și dip alte părți, că dupe 
câte-va (Jile budgetul acesta trebue pus 
în aplicare și că trebue numai de cât să ’l 
votăm.

EI bine, D-lor, acestea sunt cuvintele 
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cari le auream tn trecut și contra cărora 
ne am indignat cu toții și le am inferat 
cum a trebuit; și dar, nu înțeleg pentru 
ce nu se arată mai multă bună voință, 
cel puțin acum la începutul gospodăriei 
ndstre, când cel puțin nu avem multe mo
tive de plângere, ca să se aducă budge
tele la timp, pentru că acolo este cheia 
situațiunelor de tot felul. Să se aducă 
budgetele, ^ic, în așa timpt ca să pdtă și 
comisiunea budgetară și deputății să le 
studieze îndestul.

D-lor, ori care ar fi opinia mea despre 
acăstă Cameră, dar cred că este peste putin
ța omenăscă, ca noi deputății să putem con 
trola la venituri și la cheltuell cu tdtă aten
țiunea budgetul cel mai mare, mi se pare, 
care este mai mare și de cât budgetul 
ministerului de resbel, căci are 34.000.000 
și mai bine; ba încă ceva mai mult, ni 
se va (Jice, pdte : am numit o comisiune 
budgetară cu 21 de membri ca să stu
dieze cu maturitate. Ei bine, D-lor, am 
informațiuni că acăstă comisiune budge
tară nu a dat de cât o singură ședință ca 
să se pronunțe asupra acestui budget.

Apoi, D-lor, o singură ședință pentru 
34.000.000, cred că nu merită aprobarea 
ndstră.

D. președinte, Lascar Catarg!: Nu 
este vorba de o ședință, ci cât-va ține dis
cuțiunea.

D. Chr. S. Negoescu : Eti am spus ce 
am au^it ca informațiuni de la comisiu
nea budgetară; eh am vorbit de discuțiu
nea din comisiunea budgetară ; și vă voih* 
demonstra că aci discuțiunea nu va putea 
ține de ajuns, pentru că D. ministru are 
să $ică că ’i trebue budgetul ca să ’l pună 
de mâne în lucrare, fiind că se aplică de 
la ^i ântâiti stil noti.

Eti, D-lor, consider aducerea acăsta în 
pripă, ca un răti augur pentru era-nouă 
în procedările constituționale, și dacă 
D-vdstre veți primi-o fără protestare, tot 
ce s’a (Jis contra regimului trecut va fi 
o frasă care se soldăză cu nimic, care nu 
are nici un conținut, și care va face ca și 
cele-alte budgete să se căra tot cu acăstă 
pripă.

Dacă D-vdstre, cu tdte acestea, veți 
Șice că sunteți luminați, că cundsceți tdte 
cifrele budgetului, dacă mi s’ar spune,— 
ceea-ce eti sciti că nu există — că comi
siunea budgetară sati chiar acea delega- 
țiune de trei,, a visitat biurourile direc
ției centrale macar o singură ca sa 
vadă dacă ceea-ce este scris negru pe alb, 
ni s’a trimis nouă numai spre înregis
trare ; eti cred că ar fi v&Jut că sunt multe 
modificări de făcut, fie în adăogire fie în 
reduceri; acăstă lucrare comisiunea nu a 
făcut-o ; și dar, dacă veți primi de bună 
acăstă procedare, puteți să o primiți, dar 
eii, când e vorba de (banul public, trebue 
să ’l dati în consciință și acăsta nu o pot 
face nefiind pus în posițiune de a cundsce 
tdte amănuntele.

Eti, D-lor, am avut precauțiunea să 
caut a ’mi procura elemente asupra aces

tui budget, cerând un tabloti prin biuroul 
Camerei de la drumurile de fer, din care 
să văd diferitele funcțiuni, titlurile ce se 
cer funcționarilor și lefile ce ati, ca să fac 
un studiti comparativ, între acele posturi 
și altele pendinte de alte ministere, ca să 
pot să ’mi dati votul în consciință ; căci 
D-lor, am vă^ut lefi cari dacă s’ar da 
pentru un studiti, pentru un capital de 
sciință ce se cere, m’ași închina; însă am 
vă^ut servitori în budget, cari fie ^is în 
parinteză, nu sunt măcar români, ci un
guri, etc., plătiți mai,mult de cât func
ționarii de pe la ministere cărora li se cer 
bacalaureat, și eti care am mandatul de a 
sta în acăstă Cameră ca o datorie, iar nu 
ca petrecere, sunt dator să votez contra 
luărei in considerație a acestui budget, 
când nu sunt destul de luminat. Am ce- 
rut*un tabloti, nu mi s'a dat; nu sunt prin 
urmare luminat, dacă D-vdstre sunteți 
luminați în cestiunea acăsta, atunci vo
tați luarea în considerațiune a budgetu
lui ; eti însă nu sunt luminat, nu cunosc 
destul de bine și cu de amănuntul tdte 
cestiunile și pentru ca să pot fi luminat, 
voiti aștepta până atunci până când din 
grația funcționarilor acelora cari sunt 
chiemați, să facă tabloul ce '1 am cerut, 
se va face și mi se va pune la disposiție 
pentru ca să ’l pot studia ; de aceea ’mi 
reserv dreptul să fac o interpelație D-lui 
ministru al lucrărilor publice în privința 
acăsta și până atunci vă declar că voiti 
vota în contra luărei în considerațiune.

D. președinte, Lascar Catargi : D. 
raportator are cuvântul.

D. M. Tzoni : Domnilor, regret fdrte 
mult că eti, membru al minorităței din 
sînul comisiunei budgetară, sunt nevoit 
să ridic glasul meti și să combat cele (Jise 
de confratele meti D. Negoescu, membru 
din minoritatea Parlamentului ca și mine, 
cu tdte acestea trebue să ’mi fac datoria.

Mai ântâiti, noi, cei din minoritate, sun
tem aci pentru ca să facem o oposițiune 
fdrte fermă guvernului în ceea-ce se a
tinge de cestiunile politice, nu însă și Sn 
cestiunile financiare sati mai bine în ces
tiunile budgetare, pentru că tdtă lumea 
scie că dacă noi astăzi vom vota în con
tra luărei în considerațiune a acestui bud
get, mâne serviciul drumurilor de fer ar 
trebui să înceteze.

D. Chr. S. Negoescu: Eti nu <Jic să nu 
se voteze budgetul, dar să nu se voteze 
nestudiat....

D. M. Tzoni : Eti vă întreb, dacă 90 
din 100 de Domni deputați, nu ar voi 
să ia în considerațiune acest budget, a
tunci mâne ce s’ar întâmpla ? S’ar în
tâmpla ca mâne să vină D. ministru al 
lucrărilor publice și să ne ^ică : pentru 
că ieri ați refusat votarea budgetului dru
murilor de fer, prin urmare, de astăzi a
cest important serviciti public a trebuit 
să înceteze de a mai funcționa.

Ei bine, putem noi ore minoritatea să 
luăm o asemenea răspundere ? Eti cred 
că nu.
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Să mă erte colegul nostru, D. Negoescu, 
dar minoritățile ati și ele datoriile lor în 
un Parlament ca și maioritățile, și acele 
datorii le impun obligațiunea de a nu 
sugruma cestiunile de ordine budgetară, 
refusând chiar de a le lua în considerați- 
une, cum voesce D-sa să o facă pentru 
budgetul căilor ferate. Iată pentru ce, cu 
tdte că alături cu D. Negoescu în cestiu
nile politice, ’mi voiti face datoria ce am 
primit din partea comisiunei budgetare 
de a sprijini luarea în considerațiune a 
budgetului căilor ferate atât de indispen
sabil mersului unuia din cele mai însem
nate servicii ale Statului, și care, abstrac
ție făcând de acesta, este studiat în cunos- 
cință și întocmit în conformitate cu tre
buințele actuale a comerciului și a țărei.

Cu tdte că, ca membru al oposițiunel, am 
primit acestă misiune din partea comi
siunei budgetare, și prin urmare, 'mi-am 
însușit datoria morală de a apăra lucra
rea sa, în contra ori-cui, amic în credin
țele politice sati nu, din sînul acestei 
onor. Adunări. ’Mi voiti face fără nici o 
șovăire datoria mea. (Aplause.)

D. Negoescu pretinde că în comisiunea 
budgetară nu a fost studiat acest budget 
îndelung, și din acăstă causă, pretinde 
D-sa, mergem tot dupe sistema vechie, 
aceea de a se vota cu ușurință mare acest 
budget, în cât țâra nu este asigurată că 
cheltuelile se fac bine, că se cheltuesc ba
nii țărei cu cumpăneală. EI bine, trebue 
să asigur pe D. Negoescu că comisiunea 
budgetară 'l-a studiat în deajuns. Cum 
voia D. Negoescu ca o comisiune de 21 
de membri să ia în discuțiune un budget 
atât de mare ? Să fi mers, cum a ^is D-sa, 
pe la diferitele biurouri ? Acâsta nu o pu
tea face comisiunea budgetară, și de aceea 
ea a numit o subcomisiune compusă din 
persdne competinte, cum sunt D-nii Olă
nescu,‘de profesiune inginer, I. Marghi
loman, de profesiune mare agricultor, 
care cundsce nevoile transporturilor pe 
căile ndstre ferate, și eti, care sunt de a
semenea, prin studiile ce am făcut, dacă 
nu prin profesiunea ce exercit, inginer. 
Subcomisiunea a luat în cercetare articol, 
cu articol, și am examinat cari sunt chel
tuelile absolut necesarii pentru anul vi
itor, și numai pe acelea le-am admis în 
budget. Să nu vă imaginați că am făcut 
economia de 10.000 lei numai pentru be
neficiul causel ndstre; dacă nu am fi exa
minat cu scrupulositate acest budget, fiți 
siguri că nu am fi putut face nici acăstă 
mică economie. Am examinat articol, cu 
articol, și am vă^ut cari sunt nevoile sim
țite de administrațiunea drumurilor de fer.

Cum voiațl să mergem pe la tdte biu
rourile căilor ferate ? Și dacă mergeam, 
cum puteam cundsce, dacă în cutare loc 
amploiațil sunt mulți sati puțini ? Cum 
puteam să ne dăm socotăla dacă într'un a
telier mare, cât o adunare , lucrătorii 
sunt mulți sati prea puțini ?

Nu am făcut’o lucrare care s’a practi
cat altă dată și aiurea, dar care este inu-
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I MM lila. Noi am pornit de la principiul ur
I mător, care era în interesul țârei: Acela
I de a menține numai personalul util, și de
IMB a evita tdte cheltuelile în material, lu-
|H crări nefolositore. In acăstă apreciație,
||H ne-am condus dupe experiența anului
IUI trecut, și dupe nevoile de îmbunătățiri ce
| U| se simțeau pentru anul viitor, spre a se sa-
|B| tisface cerințelor actuale al desvoltarei
|H| traficului.
|U| Iată prin ce metodă se judecă într’o
|U| cestiune budgetară, dacă personalul este
|U| ori nu mare ? Dacă mi^ldcele el se cer
|U| pentru diverse îmbunătățiri, sunt safi nu
lUl justificabile ?
■ UI In ceea-ce privesce numărul prea mare
IH de funcționari de la drumurile de fer, fiind-
|U| că acăsta e cestiunea ce a preocupat în spe-
|^| cial pe onor, preopinent, ’l pot asigura că

acest numer este departe de a fi atât de 
mare pe cât ’și închipuesce, în raport cu 

|^| acel al altor administrațiuni de căi ferate,
||^| de importanța liniilor ndstre. Dacă comi-

. siunea budgetară ar fi crezut că ereafi 
posibile dre-cari economii asupra acestui

■M punct, fie sigur D. Negoescu, că nu s’ar
HB • fi sfiit a le face, căci este însuflețită de a- 
MB celașl dor de economii, cari ’l preocup și
BB pe D-sa.
BB Efi cred încă chiar că direcțiunea gene-
ffllIM rală ar fi propus reduceri asupra perso-
BB naiului, dacă ar fi fost cu putință de su-
Ull primat ceva; și dacă s’ar putea admite

I |H până la un punct, , cu cestiuni de persdne
! | s’o fi putut preocupa când este vorba de

• | un șef safi un altul, nu ’ml veți spune că
| ea putea avea aceleași considerațiunl pen-
H tru personalul inferior. Când deci acest
| personal este nu numai menținut, dar
H sporit, acăsta însemneză că el este abso-
9| lutamente necesar pentru buna exploa-
H tare a căilor ferate. Nu văd interesul di

’ U recțiunel de a cere prin proiect de bud-
। | get un spor în personal, dacă acel ce
: I 1 există astăzi ar fi îndestulător. Prin ur-
11 mare, neîntemeiată este obiecțiunea ce se

J I produce, și comisiunea budgetară, menți-
Jn ' nând alocațiunile propuse pentru perso-
i |L nai, cu excepție unul singur impiegat de

i i H la serviciul central al întreținere!, cred
î ! H că bine a făcut; căci nu avea nici un cri-
। i terifi întemeiat, care să ’I permită de a
j | HJ proceda alt-fel.
< D. Negoescu a mai ridicat o obiecți-
{B une asupra căreia, mărturisesc că nici nu

f H* am avut noi să ne ocupăm în comisia bud-
H ' getară. Ne-a spus că sunt funcționari la

; Hm . gară, nemți, unguri cari primesc lefuri
||||K frumdse, pe când cei de la ministere cari
w afi bacalaureatul sunt mal răfi plătiți.
jB Vă pot afirma fără tămă de a fi desmințit

i ui că cei mai mulțl din funcționarii căilor
! Hll . ferate afi titlurile cuvenite pentru postu-
‘ OA * rile ce li sunt încredințate; cei străini
1 n| pote că nu le afi, dar le aâ câștigat prin
! || tr’un servicifi continuii de un număr în-
11| delungat de ani. Și un om care cundsce
H| bine ramura de servicifi căruia s’a desti-
|g| ‘ nat și servesce de mai mulți ani, plătesce
H t la drumurile de fer mult mai mult de cât
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un simplu bacalaureat. De ce vorbiți dar 
pe necunoscutele? Vă mărturisesc că a- 
tuncl când efi voifi face oposiție în o ces
tiune dre-care, o să caut să mă luminez 
mult mal bine de cât a făcut-o în cesti
unea de față preopinentul. (Ilaritate).

Iată personalul căilor ferate: ’L-am ce
rut tn adins direcțiune!.

In administrațiunea secretariatului sunt 
27 români și 6 străini; în ateliere 868 
români și 321 străini, în comptabilitate 
31 români și 11 străini; în serviciul comer
cial 71 și 38; economat 160 și 6; între
ținere 4.098 români și 124 străini; In 
mișcare 2.799 și 122; la tracțiune 961 ro
mâni și 266 străini, etc. etc.

Asupra unul personal total de 9.978 
indivizi figureză deci numai 899 străini 
și aceștia principalmente întrebuințați în 
ateliere și în serviciul tracțiune!, în cari 
personalul român bine pregătit lipsesce 
încă până a^i.

Așa dar nu sunt atât de mulți străini 
precum ne spune, de vreme ce numărul 
lor nu se ridică nici la o (Jecime, din tota
lul personalului întrebuințat pe liniile 
ndstre.

In ceea-ce privesce apuntamentele, ați 
luat dre legea, D-le preopinent, să vedeți 
că nu sunt nici de cum superiore impie- 
gaților de la ministere ? Iată legea; Sunt 
prevăzute în ea apuntamentele tutulor 
gradelor de funcționari. Și apoi când pu
neți în considerare că impiegații de la 
drumul de fer lucreză de Ia 8 dimineța 
până la 6 ore sera, și muncesc cu suddrea 
frunței lor cât nu muncesc nici o-dată cel 
de la ministere, efi cred încă că prea pu
țin sunt plătiți în raport cu activitatea 
ce sunt siliți să desvălue.

Acestea fiind principalele obiecțiun! ce 
s’afi adus în contra lucrare! comisiunel 
budgetare, mi separe că v'am demonstrat 
în de ajuns lipsa lor de fundament, și prin 
urmare, dacă nu mai există altă obiecțiune 
mal întemeiată, efi cred, D-lor deputați, 
că puteți trece fără grijă la luarea în con- 
siderațiune al proiectului de budget ce am 
ondre de a vă presenta. (Aplause).

D. C. Olânescu: Dupe răspunsul dat 
de onor, nostru raportor D-lul deputat de 
Prahova, am puține de adăogat. Eram de
cis să nu iafi cuvântul în desbaterea ge
nerală; acum me cred însă dator a ’l lua 
fiind-că observările făcute de D. Nego
escu se adreseză în mare parte membrilor 
comisiunel budgetare, și că am onorea a 
face parte din acăstă comisiune.

Trebue să declar înainte de t6te, că 
budgetul drumurilor de fer anul acesta 
s’a presintat în mod bine studiat, forte 
corect și fdrte lămurit. Tdte alocațiunile 
budgetare bine clasificate pentru toți acel 
cari afi voit să '1 studieze. Mai mult, D-lor, 
în comisiunea budgetară, noi nu ne-am 
mulțumit a discuta cifrele din budget nu
mai dupe cunoseințele car! fie-care din 
noi le aream despre diferitele serviciurl 
și diferitele trebuințe ale exploatărel cai
lor ferate. Am cerut de la directorul ge
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neral al căilor ferate și de la D. ministru 
al lucrărel publice, să ne justifice prin 
descompunerea fie-cărei cifre, și prin ra- 
pdrtele presintate de fie-care șef de servi
cifi asupra trebuințelor serviciului săă, cu 
ocasiunea intocmirel budgetului. Resul
tatul exploatărel pe anul corent 1888, a 
fost asemenea luat în considerațiune.

Ast-fel, D-lor, că chiar dacă am fi mers 
în biurourile direcțiune!, dupe cum cere 
D. Negoescu, n’am fi putut vedea ceva 
mai mult de cât fisonomiile funcționari
lor. Pot dar declara că budgetul a fost 
studiat într’un mod fdrte consciincios de 
către comisiunea blid getară.

Sunt în adevăr 6re-carl puncte de de- 
taliurl asupra căror mă găsesc chiar efi 
în divergință cu colegii mei, dar acăsta 
nu infirmă întru nimic seriosul studifi al 
budgetului general.

Observațiunile făcute de D. Negoescu, 
pentru amânarea discuțiunel generale a 
acestui budget, 4^^nd că și noul cabinet 
face precum făcea regimul trecut, ca să 
aducă în ajun votarea unor asemenea ces
tiuni importante, cred că afi fost preci
pitate și severe. Budgetul acesta s’a dis
tribuit imprimat de sunt acum 15 (Jile, 
așa că fie-care din noi care a voit a ’I 
studia serios a putut să ea ori-ce infor- 
mațiuni.

Căci, D-lor deputați, un budget de im
portanța acestuia nu se studiază într’un 
mod matur și serios în cele trei $ile cari 
umăză distribuirea raportului imprimat.

In privința funcționarilor străini și in
feriori de la drumurile de fer, D. Nego
escu a mal făcut o observațiune, D-sa a 
^is că acești străini sunt plătiți mal mult 
de cât bacalaureații români din serviciu- 
rile Statului.

Sunt sigur, D-le Negoescu, că acești 
bacalaureați n’ar primi nici o-dată a face 
serviciile ce fac acești străini la drumu
rile de fer. Că servitorii ei sunt plătiți 
una sută lei pe lună, da așa este. Dar 
scițl D-vdstre ce servicifi afi acești dmeni 
cari cu acea sută de lei el trebue să se 
locuescă, să se hrănâscă și să ’și cumpere 
uniforme? Căci sunt obligați a fi tot-d’a- 
una în uniforme curate. In timpul biu- 
rourilor fac pe servitori, iar apoi trebue 
să alerge de la gară la extremitățile ora
șului cu corespondența diferitelor servi- 
ciurl, care corespondență se cifreză cu de
cimele de mii de hârtii, ministeriile afi 
ușieri și dorobanți.

Acești funcționari sunt la drumul de 
fer încă de la început, și noi n’am cre^t 
că ar fi drept să ’l lovim dupe un servi
cifi de 18 ani. Noi, membrii din comisiu
nea budgetară, când am studiat budgetul 
nu ne am ocupat a cundsce nici fisiono- 
mia nici numele, nici naționalitatea nici 
religia funcționarilor, preocuprarea n6s- 
tră a fost de a constata dacă numărul de 
funcționari cerut este absolut necesarifi 
dacă lefurile sunt în limitele cifrelor 
fixate de lege. Aci, cred efi, D-lor deputați,
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trebuesc să se mărginâscă investigațiu- 
nile comisiunel budgetare.

Din acest punct de vedere vă declar 
Încă o dată că budgetul a fost bine stu
diat de comisiune și ast-fel ’mi permit a 
ruga onor. Cameră să voteze luarea în 
considerare.

— Ne mai luând nimeni cuvântul, se 
pune la vot luarea în considerațiune a 
budgetului și resultatul scrutinului este 
cel următor:

Votanți..............................-126
Maioritate absolută. . . 64
Bile albe..........................114
Bile negre..................... 12

D. președinte, L. Catargi: Adunarea 
a luat în considerațiune budgetul căilor 
ferate.

D-lor deputați, vă anunț că D. minis
tru de finance a depus situațiunea finan
ciară până la 30 Septembre, și am dat 
ordine să vi se distribue.

Acum intrăm în discuțiune pe articole 
a budgetului căilor ferate. 1

Articolele de sub capitolul I, II, III și 
IV se adoptă fără discuțiune.

— Se citesce cap. 5.
D. președinte, L. Catargi: D. Olă- 

nescu are cuvântul.
D. G. Olănescu: D-lor deputați, mi

nisterul de lucrări publice și cel de do
menii, sunt cele duoă ministere cari sunt 
chemate, în prima linie, la desvoltarea 
avuției acestei țări.

Cu tdte acestea ministerul de lucrări 
publice, în (Jiua de astăzi, este acela ale 
cărui serviciuri sunt reduse la ceea mai 
simplă expresiune.

In duoă cuvinte se pdte ^ice că minis
terul de lucrări publice este redus la duoă 
mari biurouri, biuroul de înregistrare și 
biuroul de confecționare de decrete.

Acâsta este astăzi adevărata situațiune 
a ministerului de lucrări publice. Pare că 
miniștrii cari s’ah succedat în capul a
cestui departament ah căutat a se lepâda 
încetul cu încetul de îndatoririle lor cele 
mal importante cari trebuesc să le dea o 
prea mare preocupare sah să le impue un 
prea mare studiâ. Ei, nu fără plăcere, 
priveați cum unii șefi de serviciâ, adesea 
ori persdne mal influente de cât chiar 
acești titulari de departamente de cari de- 
pendeaâ, la smulgerea din mâni unele 
serviciuri. Se îngreunați acestea, dar șe- 
felul se ușura, șeful atingea dorința sa 
ca departamentul săâ să rămâe un minis
ter numai de nume.

Ast-fel, s’a luat ântâiâ cea mai mare 
parte din căile ferate în construcțiune, 
apoi s’a ridicat construcția și administra- 
țiunea docurilor și intrepositelor, și apoi 
s’a mai sustras și exploatarea minelor. 
Tdte acestea aâfost trecută direcțiunel de 
exploatare a căilor ferate ; chiar minele, 
cum spusei, cari nu aâ nimic de comun 
cu exploatarea căilor ferate, și cari ele 
singure constitue o ramură specială de 
exploatare a unea din cele mai mari avu
ție ale țărei.

Ei bine, D-lor deputați, pe tdtă ^iua 
vedem că trebuințele Statului cresc; și a
tât guvernul cât și noi suntem datori să 
facem față acestor trebuințe. Este însă o 
limită peste care nu putem trece, și pe 
care trecând-o, ar fl să recurgem la noui 
contribuțiuni; și sub acest raport, cred că 
suntem aprdpe de limita care țâra pdte 
suporta.

Este dar natural ca cu toții să ne pre
ocupăm a găsi alte resurse, cari, cu con- 
tribuțiunile actuale, să contribue la sa
tisfacerea trebuințelor crescânde ale Sta
tului. Acest resultat se pdte dobândi prin 
desvoltarea agriculturei, prin deschiderea 
și exploatarea bogățiilor naturale ale sub 
solului nostru. Și ast-fel incumbă minis
terului de domenii că prin construcțiuni 
de canale și prin facerea irigațiunilor să 
desvolte și să îmbunătățescă agricultura 
și industria, iar ministerului de lucrări 
publice că prin legislațiunea minelor, prin 
deschiderea și exploatarea lor să creeze 
Statului noul resurse.
.'Exploatarea minelor de către direcția 

căilor ferate nu se pdte face dintr’un 
punct de vedere general al țârei, ea se va 
face tot-d’a-una dintr’un punct de vedere 
de interes particular pentru trebuințele 
drumurilor de fer. De alt mintrelea a- 
cestă afirmațiune a mea este pe deplin 
confirmată prin expunerea de motive care 
însoțesce proiectul de budget pentru anul 
1889 și chiar prin declarațiunele ce mi 
s’aâ făcut în sub comisiunea budgetară.

Și sciți, D-lor, cum a venit ministerul 
de s'a desbrăcat succesiv de tdte aceste 
ramuri ale administrațiunel sale cari tre
buia să ^(âțe și să pue în joc tdtă activi
tatea și totâ preocuparea sa? Prima pro
cedare a fost mai timidă, pentru a 
nu sbârli perul nimenul; s’a presentat 
Camerelor un proiect de lege ca să trâcă 
docurile și întrepositele Ia drumurile de 
fer; în urmă numai printr'o decisiune a 
consiliului de miniștri s’a luat construi
rea drumurilor de fer de la minister și 
s’a trecut direcțiunel de exploatare. In 
fine anul trecut printr’o procedură și mal 
simplă, adică numai printr’o cuvântare, 
în expunerea de motive a budgetului a
nului trecut 1888, s’a trecut fără băgare 
de sâmă minele tot la drumul de fer.

Iată în adevăr ce (Jice expunerea de 
motive care însoțesce budgetul pe 1888 :

„ Venitul minelor de cărbuni.....
„Acâstă ramună nouă a administrațiu

nel căilor ferate nu a putut lua încă o 
desvoltare suficientă din diferite cause ; 
suntem încredințați însă că în anul viitor 
prin deschiderea efectuată de noui galerii 
în mina de la Bahna, prin darea în ex
ploatare a liniei Tărgoviști-Lăculeț care 
va pune mina de la mărgineanca în legă
tură cu calea ferată, în fine prin deschi
derea unei noul exploatări pe proprieta
tea Statului numită Lapoș, din județul 
Bacăâ, lângă Moinesci, vom obține resul- 
tate mai în raport cu așteptările ndstre.*

Va să £ică, D-lor, tdte minele din țâră, 

unde investigațiunile făcute aâ arătat că 
se pot deschide fiind-că sunt urme de căr
buni, tdte s’aâ luat numai prin acestă 
frasă trecută în budget și s’a dat direc
țiune! de exploatare. Să vedem drumu
rile de fer pe ce se întemeiază ca să devie 
exploatatdre de mine de cărbuni ? Argu
mentul că exploatâză numai pentru tre
buințele sale, e dre suficient ? Nu; căci 
dacă am admite ca bun acest argument, 
urmâză să fim consecuenți cu noi înșine, 
și să admitem acest argument în tdtă în
tregimea lui.

Ar trebui atunci să dăm drumurilor de 
fer minele de păcură de la Colibași saâ 
din alte localități, unde Statul are mine, 
fiind'că drumul de fer are locomotive cari 
se încălzesc cu păcură; ar trebui să dăm 
drumurilor de fer păduri de ale Statului 
în tăere pentru că drumurile de fer con
sum o mare cantitate de lemne, și am a
junge ast-fel să transformăm direcția că
ilor ferate într’o administrație generală 
de exploatare a industriilor naționale. 
Din moment ce rețâua drumurilor de fer 
a ajuns la peste 2.000 kilometri, care e o 
rețea importantă, mal cu sâmă pentru 
țâra ndstră ; și dacă examinați budgetul 
veți vedea -că acâstă întindere care a avut 
de scop să înlesnâscă comerciul a avut 
tot de o-dată de resultat să micșoreze în 
mod simțitor venitul kilometric al liniilor 
ndstre.

Ei bine, administrarea lor a devenit des
tul de importantă, ea singură să absorbă 
tot timpul și tdtă preocuparea direcțiunel 
căilor ferate căutarea întindere! zonei de 
alimentațiune a rețelei ferate, studiarea 
atragere! traficului și combinarea tarife
lor în acest scop, preocuparea dea danas- 
cere la tdte industriele locale, car! pot 
nasce sub influența drumului de fer, sunt 
atâtea cestiuni, car! singure sunt ma! 
mult de cât suficiente pentru o singură 
direcțiune, pentru a nu i se mal da și alte 
administrațiun! cari nu pot dt cât să ră- 
mâe în suferință saâ cel puțin în al du
oilea rând.

Așa dar, D-lor, cred că o asemenea spo
rire a unu! serviciâ înființat printr’o a
nume lege și într’un scop bine determi
nat nu se pdte admite. Și nu se pdte 
admite mal ântâiâ, fiind-că ar fi să dăm 
direcțiunel căilor ferate o însărcinare peste 
puterile sale; și al îhîoilea, că ar fi să des- 
brăcăm cu totul pe ministrul lucrărilor 
publice de preocupările continue cari .tre
bue să aibă pentru organisația ministe
rului seâ și pentru desvoltarea institu- 
țiunilor la car! este chemat să presideze. 
Și chiar dacă D-vdstre ați decide alt-fel, 
încă trebue să fim corecți și să invităm pe 
D. ministru actual să vină cu o lege pen
tru exploatarea minelor prin care să re
guleze transferul lor de la minister la 
căile ferate. Să nu primim ca un aseme
nea transfer să se facă prin o simplă ex
punere de motive, care însoțesce un budget.

Pentru aceste motive am rămas în di- 
vergință cu colegii mei din comisiunea 
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budgetară și propun înaintea D-vâstre 
un amendament prin care vă rog să îna- 
poiațl ministerului lucrărilor publice ex
ploatarea minelor.

Este adevărat că ministerul lucrărilor 
publice n’are tn budgetul săh actual cre
ditul necesar pentru continuarea exploa
tărel minelor; de aceea am propus în 
acest amendament să lăsăm minele până 
la 1 Aprilie 1889 la drumul de fer, iar 
de la 1 Aprilie, cu ocasiunea votărei bud
getului Statului, să le trecem la ministe
rul lucrărilor publice.

Iată amendamentul meh:
La cap. V, art. 1 de la venituri, pro

pune a se înlocui cuvintele de :
rDin vinderea cărbunilor și lemnelor 

166.000 prin:
„Din vinderea lignitului de la 1 Ia

nuarie până la 13 Aprilie s. n. 48.715.“
D. ministru al lucrărilor publice, 

Al. Marghiloman: D-nii mei, criticele 
D-lui Olănescu în privința organisărei 
a celor duoă ministere sunt, dacă voiți, 
până la âre-care punct întemeiate. Recu
nosc că ambele ministere ah nevoe de o 
organisație mai rațională. Dacă vorbesc 
pentru ministerul lucrărilor publice, este 
că mă cred în cunoscință de causă de o 
lună de când presidez lucrărilor acestui 
departament; dacă vorbesc tot ast-fel de 
ministerul domeniilor, este că am au^it 
aceeași tânguire din partea D-luI Carp și 
D-lui Lahovari.

Dar o asemenea organisație nu se pâte 
face îndată pe cale budgetară; cer pentru 
dânsa beneficiul unui studih mal amă
nunțit. De aceea, dacă preocuparea D-lui 
Olănescu este seridsă, dupe cum o cred, 
va remânea alături cu mine, când ’l rog 
să depărteze de o cam dată amendamen
tul propus, de dre-ce iah angagiamentul 
ca să viii cu o lege de organisație pentru 
a căreea bună chibzuință voih recurge la 
luminele âmenilor competințl, fie din Ca
meră, fie din afară.

In ceea-ce privesce mai particular ser
viciul minelor de la drumul de fer, iată 
cum se găsesce acest servicii! trecut îh 
budgetul căilor ferate. Să nu vă speriați, 
D-lor, de titlul de: „Exploatațiune a mi
nelor “ ce vedeți în budget. Se putea 
fdrte bine ca, printr’o trăsătură de con
deie, să se pună acest servicii! la eco- 
nomat.

Iacă istoricul lui.
Predecesorii noștri, în entusiasmul fa

cil care *1 aveai! pentru ori-ce fel de Qr- 
ganisațiuni industriale, crezuse că vor 
putea să facă o exploatațiune minieră la 
noi în țâră. S’ah votat fonduri, s’ah făcut 
studii, s’a crezut în fine că s'a pus mâna 
pe.gismente huiliere în basinul dunărean, 
încetul cu încetul însă, aceste disposițiunl 
s’aii restrîns în raport cu decepțiunile 
încercate.

Ast-fel, alocațiunile budgetare sah ex
traordinare aii tot dat înapoi și noi am 
accentuat acâstă mișcare de regres.

Anul trecut s'a prevăzut un venit de 

290.000 lei, față cu cheltueli de 284.000. 
Noi, constatând că cele șâse prime luni 
ale anului aii produs numai 29.500,—ți
nând însă și compt de lipsa de transpor
turi, cari ah influențat asupra acestei ci
fre, lipsă ce se va șterge cu linia Lăculețe, 
—am redus prevederile budgetare la 
166.000 lei pentru venituri și 142.580 lei 
pentru cheltueli.

Serviciul acesta s’a redus ast-fel, D-lor, 
pentru că mina de la Bahna nu mai figu- 
râză, și n’a rămas de cât mina de la Mâr- 
gineanca, unde nu se găsesce de cât li
gnit, bun numai pentru mașinele ndstre. 
De âre-ce acăstă mină nu aprovisionâză 
de cât drumurile ndstre de fer, căci până 
act^n nu s'a făcut nici o cerere din alte 
părți, pentru ce să facem o nouă direc
țiune, un servicii! separat? Debușeii nu 
avem, nu ne-a venit nici o comandă până 
acum nici pentru vapdre nici pentru alt
fel de mașini. Avem destule servicii in
dependente la minister; ce nevoe este să 
le mai dăm încă un frate mai mic ?

Drumurile de fer, ca singurul consu
mator, sunt mai strîns ținute a suprave- 
ghia acâstă exploatațiune: Cu cât vor 
avea ele lignitul mai eftin, cu atât veni
tul lor va fi mal mare.

Aceste sunt observațiunile ce aveam o- 
ndre să fac, și pentru cari ași ruga pe 
D. Olănescu să’și retragă amendamentul, 
promițându'I că tn curând ei! voii! veni 
cu un plan de ensemble pentru organisa- 
rea ministerului lucrărilor publice.

D. președinte, L. Catargi: D. Olă
nescu retrage amendamentul?

D. C. Olănescu: In urma declarațiu- 
nilor făcute de D. ministru că Gestiunea 
se va regula cu ocasiunea presentărei 
proiectului pentru organisarea ministe
rului lucrărilor publice, care compdrtă și 
exploatarea minelor din țâră, retrag a
mendamentul (Aplause).

D. președinte, L. Catargi: D. N. 
lonescu renunță la cuvânt ?

D. N. Ton eseu: Nu renunț, D-le pre
ședinte, pentru că am să rog pe D. minis
tru al lucrărilor publice să’și retragă și 
D-lui promisiunea pe care a dat’o. (Ilari
tate); căci de promisiuni frumose suntem 
destul sătul, și acesta este primul motiv 
care mă face să vorbesc.

D. ministru al lucrărilor publice trebue 
să ’șl aducă aminte, ca fost membru din 
minoritate în Camera din anul trecut, că 
marile administrațiuni ale Statului, și în 
special acâsta a drumurilor-de fer, în spi
ritul guvernului trecut era o administra- 
țiune privilegiată, de confiență, și se cău- 
tah tote mi^lâcele ca să o înzestreze cu 
un fel de clientelă de funcționari, care să 
'I asigure tot-d’a-una un concurs mal 
mult sah mai puțin sciințific.

D. ministru <Jice că va veni cu organi
sarea ministerului lucrărilor publice. Dar 
dacă cum-va s’ar întâmpla atunci să vină 
acel cari $ic că Statul nu trebue să in
tervină în industrie, cum pretind econo
miștii conservatori, cari sunt pentru li

bertatea absolută, ce ar face în acel cas 
D. ministru cu ideile pe basa căror D-sa 
promite că va reorganisa ministerul de 
lucrări publice, făcând pe Stat mare ex
ploatator? Comptând pe acâstă promisiu
ne, D. Olănescu, onorabilele representante 
competinte în materie, a consimțit a-și 
retrage amendamentul, dar acâstă retra
gere a amendamentului are să facă fârte 
grea situațiunea între D-sa și D. ministru.

Alt considerant, ce am a pune în vede
rea Adunărel, este că acâstă administra
ții) ne specială nu trebue să îmbrățișeze 
așa mult. D. Olănescu ^ise că este greșită 
sistema aceea ca administrațiunea dru
mului de fer, sub pretextul că întrebuin- 
țâză combustibil de lignită, să se pună a 
exploata mina de lignită pe care o avem, 
și dacă acest pretext ar însemna ceva, 
atunci m’ași mira și eh de ce, mal ântâih 
de ori-ce altă exploatare, nu s’a pus în 
sarcina drumului de fer ca să exploateze 
și mina de fer de la Broscenl.

Ei bine, D-lor, ori suntem un Stat or- 
ganisat pe principiul intervenirei Statu
lui în industrie, ori nu ... . Vâd că D. 
ministru fuge, dar eh tocmai pentru D-luI 
vorbesc.

D. ministru al lucrărilor publice, 
Al. Marghiloman: Nu mâ duc; sunt aici.

D. N. lonescu : De și eh vorbesc nu 
tocmai ca un om competinte, dar nici 
D-vâstre nu sunteți cel mare inginer, și 
cel mare exploatator de mine, ca să nu 
trageți nimic din cele ce spunem noi.

D-lor, să nu ne mai plătim cu cuvinte ; 
exploatarea lignitei de la Bahna a fost 
un desastru și o rușine.

D. I. Nucșoreanu : Așa este.
D. N. lonescu: Eh recunosc autori

tatea D-lui Nucșoreanu, D-sa este Mehe- 
dințian și a putut să vadă la Mehedinți 
ce a fost exploatarea aceea. Dar am lângă 
mine un alt Mehedințian, tot represen- 
tant din Mehedinți, cu care am făcut că
lătorie la Bahna, ca turist în vacanța, 
pentru propria mea curiositate, pentru 
dragostea ce trebue să aibă fie-care de a 
cunâsce teritoriul țârei sale, și ne-am a
dus aminte cât foc se punea în Cameră ca 
să se acorde bani pentru exploatarea mi
nei de lignită de la Bahna ; dar acei ba
ni s’ah dus pe sinecure pentru favoriți ; 
se adusese din Bulgaria un om special, și 
resultatul a fost că puțul de la Bahna a 
devenit un adevărat desastru, te coprinde 
terârea să ve^i câți bani a risipit o ad- 
ministrațiune necompetintă. Administra
țiunel drumurilor 'I este de ajuns sarcina 
de a îngriji de mersul regulat al trenuri
lor, de buna stare a linielor, și domnul 
inginer, care este pus în capul acestei ad
ministrațiuni, să bine-voiască a face oma- 
gih principiilor moderne de divisiunea 
travaliului și a nu îmbrățișa tâte ramurile 
de industrie cari ar putea să concure la 
mersul drumurilor de fer.

Asupra acestui punct însă nu mă mal 
întind; căci voih avea ocasiunea să vor
besc altă dată. Acum voih ^ice numai 
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atât că, de 6re-ce s'a făcut experiență 
care a costat mult și a adus rușinea admi
nistrațiunei căilor ferate, care a dovedit 
cât de răti făcea maioritatea aceea a Ca
merei, care punea o încredere drbă în gu
vern, de aceea sper că anul acesta D. mi
nistru cu un spirit mai bun va veni să 
suprime acea cheltuială și să lichideze ne
norocita afacere de la Bahna...

D. ministru al lucrărilor publice, 
Al. Marghiloman: La Bahna s'a li
chidat.

D. N. lonescu : S'a lichidat ? Apoi a- 
colo tot mai este un inginer; la Bahna e 
Încurcătură, nu e lichidare.

Dar, ori cum ar fi, eh rog pe D. minis
tru să nu dea nici o promisiune, să lase 
administrațiunei căilor ferate numai mer
sul regulat al drumurilor de fer și D-sa 
să caute a da satisfacere numai trebuin
țelor de comunicațiune. Nu aveți cele ce 
trebue pentru Îndestularea acelor trebu
ințe, precum șopron care să abriteze 
grâul ce se depune de către cultivatori la 
gare, și voiți să întreprindeți lucrări cari 
nu sunt de resortul administrațiunei căi
lor ferate!

Ast-fel fiind, rog pe D. ministru să 
pună acostă cestiune la economat, cum se 
^ice, și pe D-vdstre, D-lor deputațl, vă 
rog să mă Jiertați dacă nu împărtășesc 
nici amendamentul D-lui Olănescu, nici 
motivele invocate de D. ministru pentru 
retragerea acelui amendament.

D. președinte, L. Catargi: D. Nuc- 
șoreanu are cuvântul.

D. I. Nucșoreanu: D-le președinte, 
Înainte de a lua cuvântul onor. D. lo
nescu, ’l cerusem eti, pentru că m'am cre
zut dator să dati o explicațiune D-lui 
ministru al lucrărilor publice, asupra 
unui lucru care pdte 'I a scăpat din 
vedere.

Explicațiunea ce voiesc să dati se pdte 
găsi și In actele din archiva ministe
rului.

Domnilor, în anul 1852, sub domnia 
lui vodă Știrbeiti, în acele timpuri în 
cari, dupe teoria multora de astăzi, sci- 
ințele nu erai! răspândite în acăstă țâră, 
pe atunci pe când sciințele nu erați așa 
de pretențidse, cu tdte acestea, chiar pe 
acele timpuri se vorbia despre minele din 
țera ndstră și Vodă Știrbeiti a adus un in
giner de mine și anume pe D. Caracioni, 
de naționalitate italian.

O voce: Era ungur.
D. I. Nucșoreanu : Nu este adevărat, 

era de naționalitate italian și a trimis 
Vodă Știrbeiti pe inginerul Caracioni la 
fața locului ca să studieze starea minei 
de la Bahna. D. Caracioni s'a dus acolo, 
a studiat lucrul și a trimis rapotul săti 
în anul 1852; acel raport există și astă
zi, pe cât sciti și eti, la ministerul de in
terne, și în acel raport inginerul Caracioni 
a declarat că, dupe datele sciinței mine
ralogice, acele mine nu puteati fi în stare 
de a fi exploatate de cât peste 300 de ani; 
căci numai dupe acest timp lung forțele 

subterane ale naturei vor putea aduce 
lignita din acea mină la acea stare de 
maturitate când se pdte întrebuința ca 
combustibil.

Dacă se lua în considerațiune acest ra
port sciințific de acum 36 de ani, și des
pre acest raport am vorbit cu D. Ion Bră
tianu în calitatea mea de primar al Seve- 
rinulul, atunci neapărat că nobilul mij
loc ce s’a găsit de a se fura banii Statu
lui nu mai avea loc. (Aplause). D-vdstre 
sciți că astăzi nu se mai fură ca în tim
purile vechi; astăzi se fură subt o formă 
elegantă : se provdcă exploatări de mine, 
ca să se pdtă fura cu atât mai ușor cu 
cât nici urmă nu ar fi. (Aplause, ilaritate).

Eti, D-lor, din natura mea sunt persis
tent; am venit încă o-datăla D.I. Brătianu, 
cu titlul meti de primar al Severinului, 
și ’i-am spus la ce conchidea acel savant 
inginer prin raportul săti. Nu cred că in
ginerii noștri pot avea cunoscințele ace
lui inginer. (Ilaritate).

Voci: A ! a ! (întreruperi).
D. I. Nucșoreanu : Când am gis aces

te cuvinte cred că m'am exprimat în ter
meni parlamentari; nu am <Jis nimic de 
răti pentru inginerii noștri. (Aplause, 
întreruperi).

Eti sunt încântat de aplausele și de în
treruperile D-vdstre.

Voci: A ! a ! (întreruperi).
D. I. Nucșoreanu : Lăsați-mă să ter

min; căci voiti veni acolo unde trebue să 
viti. Dacă mă întrerupeți, atunci este i- 
nutil; căci încetez de a mai vorbi în ces
tiune ca să răspund la întreruperile D-vds
tre, fiind-că nu voiti să le las fără răs
puns. (Ilaritate, aplause).

Și ’mi pare bine că a venit timpul să 
audă țera întregă că acei cari ati fost o- 
nești ati părăsit partidul liberal în mo
mentele când el se transforma în partid 
colectivist...

D. președinte, L. Catargi: Vă rog a 
veni la cestiune.

D. I. Nucșoreanu : Ca să revin la ces
tiune, vă spun că s'a trimis la Bahna un 
inginer, al cărui nume 'mi veți da voe să 
nu ’l spun, ca să nu se supere ministerul, 
fiind-că am vă^ut că acel inginer a intrat 
și el acum în partidul guvernamental.

Voci: Spune numele, să ’I seim și noi.
D. I. Nucșoreanu : D-lor, nu vă spun 

numele; dacă voiți să ’l sciți, duceți-văla 
minister și vedeți. A venit dar un inginer 
și a făcut într-o clipă de ochi cheltuele 
de o sută, de două sute de mii de franci, 
parcă ar fi fost un dejun. (Ilaritate). S'a 
trimis apoi un altul, fiind-că statul ma
jor, care era pe lângă D. Brătianu, nu a- 
grea pe cel d'ântâiti. Dar acesta, simțin- 
du-se mai cu bun rezăm, a întins cheltue
lile la două, trei milidne !

D. Brătianu veniala două, trei săptă
mâni pe acolo. Eti, ca primar, ’i eșiam 
înainte... (Ilaritate). Nu trebue să rldeți; 
căci era o cuviință ca primarul unul oraș 
să primăscă pe primul ministru.

Acestea sunt regule elementare. Și cu 

ocasiunea aceea eti, sub forma de limba- 
giti pe care o vedeți că o am, căci eti vor- 
biam tot așa liber cum e obiceiul meti și 
cu D. Brătianu, și cu D. Rosetti, cum 
vorbesc și cu miniștrii actuali, când vor 
să vorbescă cu mine, iar când nu, sănă
tate bună și pentru Domniele lor și pen
tru mine, fiind-că eti nu le cer nimic..• 
(Ilaritate). Eti dar ^iceam primului mi
nistru de atunci: D-le Brătiene, cred că 
nici acest domn inginer nu are să ajungă 
la capacitatea savantului inginer italian. 
Probă că e așa, e că chiar inginerul d’ân- 
tâiti a dat raport negativ că lignita nu e 
formată. D. Brătianu însă încongiurat de 
acel dmeni cari ’l-ati adus în așa stare în 
cât să bancheteze la tătru încongiurat de 
trei rânduri de soldați, (aplause), 'mi 
răspundea: tu te pricepi la primărie, dar 
la inginerie de unde ? (Ilaritate). Eti însă 
tot stăruiam și ’I ^iceam : D-le Brătiene, 
nici D-ta nu te pricepi în ast-fel de lu
cruri...(întreruperi), ’I-am spus adevărul, 
de ce mă întrerupeți ? Și ’I mai ^iceam: 
dar eti sunt om de jos și sunt în stare să 
aflu adevărul; D-vdstre sunteți prea ocu
pați, prea sus pus și nu aflațl adevărul; 
acăstă drde de omeni ati venit peste noi, 
ati mai mult interes ca partidul național 
să se părdă de cât să existe.

Acești dmeni, cari se duc în tdte parti
dele, e natural ca să vă aducă astăzi cele 
mal mari laude pentru ca compromițân- 
du-vă să vă abandone mâne. (Aplause). 
Vedeți că eti nu mă sfiesc să spui la ori
cine adevărul verde în față. (Aplause).

Lăsați-mă să vă spun istoria înainte.
A venit al treilea inginer, și când a 

ajuns la al patrulea s’a convins în fine și 
D. I. Brătianu că e încurcătură ; chel
tuele enorme erati făcute, credite peste 
credite ati fost deschise, compturile se fă- 
ceati de alt-fel fdrte exacte; comptabili- 
tatea era bine ținută, așa că e inutil de a se 
începe o anchetă, fiind-că D-vdstre sciți 
că hoții cei de mâna ântâia sunt cel mai 
dibaci a presenta compturl în tdtă regu
la...(Ilaritate). Dacă rîdeți și de așa triste 
lucruri, sunteți fdrte glumeți și de aceea 
perdețl tot-d’a-una partidele seriose.(Rî- 
sete).

Eti cred, D-lor, că ar fi bine ca minis
terul de lucrări publice, care tot-d’a-una 
a avut ingineri puțin serioși, precum sunt 
aceia cari ati făcut planurile chenrilor, 
ca la Zimnicea, și la Severin și în tdte 
părțile, așa în cât noi la Severin am ră
mas cu cheul nici pe apă nici pe uscat, și 
fiind-că, dupe cum fdrte bine a ^is D. N. 
lonescu, că tot este schimbător, se pdte 
întâmpla să se schimbe, nu numai gu
vernul dar și Parlamentul acesta, și să 
vină alte Camere, cari să nu aibă aceeași 
preocupare seridsă de interesul public, 
dupe cum am și avut exemple până acum, 
de aceea ar fi bine, cum tjiceam, că D. mi
nistru al lucrărilor publice să procădă se
rios la regularea acestei afaceri, și, dacă 
n’are ingineri capabili, atunci să fată a
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pel la ingineri străini, însă să 'I supunem 
la examen.

O voce : Cine să 'I examineze ?
D. I. Nucșoreanu : Să ’I trimitem la 

Paris. (Rîsete); fiind-că, D-lor, dacă vom 
mal continua a face experiențe cu ingi
neri ca D. Frunză, care a fost însărcinat 
cu lucrarea de la Severin, și a cărui lu
crare este o derîdere, atunci, nu numai 
că ministerul perde ori-ce prestigii și 
ori-ce credit, dar '1 perdem și noi. (A- 
plause).

Să nu 'I pară răii D-lui ministru de 
lucrări publice dacă T voih aduce aminte 
de angagiamentele ce neapărat și D-sa 
trebue să fi luat Înainte de alegeri, fiind
că noi toți luămangagiamente către ale
gătorii noștri! când ne aleg ca să venim 
aci...

D. președinte, L. Catarg!: Dar nu 
este acesta In discuțiune acum.

D. I. Nucșoreanu : Așa dar, ca să nu 
mal supăr pe D. președinte, termin, ru- 
gându-vă, D-lor deputați, săluațf în con- 
siderațiune cererea onorabilului domn N. 
lonescu, care susține amendamentul 
D-lui Olănescu, de și D. Olănescu a de
clarat că ’l retrage; dar noi 1 susținem 
pentru a cere ca în noul budget ce seva 
pune în lucrare de la 1 Aprilie anul 
viitor, D. ministru de lucrări publice să 
combine lucrările ast-fel ca aceste 2 ser
vicii să fie contopite așa cum propunea 
D. Olănescu, și eh’mi voih permite să mai 
adaog și o altă rugăminte către D. minis
tru, și anume aceea de a bine-voi D-sa să 
se ocupe cât mai neîntârziat și de cestiu
nea cheiului de la Severin, care cred că 
merită o solicitudine mai seriosă și mai 
promptă de cât aceea ce i s’a acordat până 
acum.

D. ministru al lucrărilor publice, 
Al. Marghiloman: D-nii mei, am ur
mat cu plăcere revista retrospectivă a 
D-lui Nucșoreanu, de și ea este In legă
tură forte subțire cu cestiunea de față.

Mina de la Bahna este abandonată și 
nu figurâză în budget.

Acăstă mină a fost într’adevăr o mare 
decepțiune; s’a creZut o-dată că se vor găsi 
gisemente considerabile de cărbuni. Ea s’a 
părăsit, nu pentru că lignitul era de cali
tate rea, dar pentru că lignit nu era de 
loc. Cât despre o altă gaură care mai ră
mâne în exploatațiune, despre care ne-a 
vorbit D. lonescu, aceea nu este o mină 
de lignită sah de cărbuni, ci o carieră de 
piatră, și ca atare ne mai având nici un 
fel de legătură cu drumurile de fer di
rectă, a trecut la Stat și Statul a dat’o în 
antreprisă unui D. Guerin, care are an- 
treprisa unor drumuri de fer pe Olt. Prin 
urmare, nu mai avem nimic la Severin.

Rămânem dar cu mina de la Mărgi- 
neanca; dacă și cu acea mină am fi făcut 
aceeași experiență ca cu mina de la Bah
na, ne grăbiam a o părăsi și pe aceea; s’a 
păstrat însă acea mină pentru că este 
bună și face economie în budgetul dru
murilor de fer. Intr’adevâr, tona de lig

nită, pe care o exploatăm acolo, he revine 
la 8 lei, și este nădejde că, îndată dupe pu
nerea în circulație a liniei Târgoviște- 
Lăculeț, prețul acesta să se reducă la 6 
lei și 50. Or, nu găsim lignită nicăeri 
mai puțin de 10 — 12 lei tona. Prin ur
mare, vedeți că cu mina de laMărginean- 
ca facem o economie simți tdre, și nu pu
tem să o părăsim, de dre-ce cheltuelile de 
exploatare sunt acoperite cu prisos.

Iată motivele cari ne fac să manținem o 
direcțiune a minelor. De aci însă D. lones
cu a conchis că voim pe cale de exploa- 
tațiune a unei mine private, în interesul 
drumului de fer, să ne arogăm mai târ- 
Zih un fel de tutelă înaltă asupra exploa- 
tațiunilor minelor în genere și că acesta 
ar resulta din proiectul, ce am anunțat, 
de organisare al ministerului lucrărilor 
publice. Declar, D-lor, că acesta n’a fost 
nici o-dată în gândul meh; am Zis numai 
că credeam, întru cât forțele mele ’mi-ar 
ajuta, și dacă D-vdstre ’mi-ați da bine* 
voitorul concurs, că trebue imprimată o 
nouă direcțiune serviciilor ministerului 
lucrărilor publice.

Acolo ar fi fost de văZut dacă exploa
tarea acestei mine era să se așeZe la mi
nisterul lucrărilor publice sah la al do
meniilor.

In ori-ce cas, o legislațiune asupra mi
nelor este de făcut, și dacă se va face, a
cesta nu va fi în căderea exclusivă a mi
nisterului lucrărilor publice. Prin urmare, 
cred că nu m’am angagiat cu imprudență, 
că nu am propus un lucru supra-forțelor 
unul ministru al lucrărilor publice, ori 
cât de fragetă ’i ați crede competința sa. 
Cestiunea, deci, generală pusă de D. Nico

lae lonescu neavând legătură concretă cu 
capitolul din budget ce studiam, fac apel 
la spiritul D-sale de conciliațiune, care nu 
va fi mai pre jos de acela al D-lui Olă
nescu, pentru ca să nu aducem nici o 
schimbare proiectului de budget asupra 
acestui punct.

Voci: închiderea discuțiunei.
— Se pune la vot închiderea discuțiu

nei și se primesce.
— Se pune la vot cifra prevăZută în 

capitolul V și se primesce.
—Se dă citire capitolului I de la „Ad- 

ministr ați unea centrală*.
D. G. Pallade: D-lor deputați, și în 

Camera trecută am avut ondre să cer cu
vântul la acest capitol, pentru că ’mi 
părea o economie cu putință de realisat 
fără să atingă întru nimic mersul regulat 
al administrației drumurilor de fer; ’mi-a 
fost însă greh să merg până acolo unde 
doriam, am ajuns numai împreună cu ma
ioritatea de atunci ca să reducem jetdnele 
de Ia 100 lei la 50 lei, și să desființăm 
tantiemele.

Atunci însă, D-lor, era mai greh de 
realisat economii; fiind-că, dupe cum toți 
sciți, în formarea budgetului nu presida 
spiritul de economii, pe care cu toții pe 
întrecute ’l afișați astâZI. îmi pare bine 
că văd pe economul D. loan Lahovari aci, 

fiind-că D-sa de sigur va fi de părerea mea.
Iată, D-lor, economia ce propun la a

cest capitol: propun ca cifra de la consi
liul de administrație de 13.000 să fie re
dusă Ia 6.000. Pdte că unii din D-vdstre 
mâ vor întreba și de astă dată pre cum am 
fost întrebat și altă dată: nu se atinge 
prin acesta mersul regulat al administra
ției? Nu D-lor! Cestiunea acâsta a agitat 
și pe membrii competinți ai comisiunei 
budgetare; ved că și acolo cestiunea s’a 
presentat; de sigur lucrul pdte să fie 
controversat, dar am mulțumirea că în
tre acei cari susțin ca posibilă suprimarea 
consiliului sah reducerea jetonelor sunt și 
dmeni speciali, cum este D. Olănescu, care 
face parte din comisiune.

D-lor, am Zis altă dată și Zic și acum, 
că nu cred absolut necesară existența con
siliului de administrație, mai ales când 
drumul de fer e proprietate a Statului ca 
la noi. Atunci, când drumurile de fer nu 
erah sub administrația Statului, atunci, 
când acționarii erah proprietari, era lesne 
de înțeles existența consiliului de admi
nistrație, căci el represinta interesele ac
ționarilor; dar »ZL când Statul este pro
prietar al drumurilor de fer, administrația 
lor este ca și ori-ce altă administrație și 
nu văd rațiunea diferenței ca aci să fie 
consilih de administrdție pe când la cele- 
alte ramure nu există.

Prin urmare, astăZi drumurile de fer 
fiind proprietatea Statului, nu mai este 
rațiune de a mal funcționa acest consilih 
de administrație și ca dovadă că este așa, 
D-lor, nu am de cât întru sprijinirea ideel 
mele să vâ citez de exemplu pe Belgia, 
unde drumurile de ier sunt proprietatea 
Statului; acolo nu există un consilih de 
a iministrație și cu tdte acestea noi n’am 
putea susține că drumurile ndstre de fer 
merg mai iute, merg mai bine și mai re
gulat de cât merg în Belgia, unde na 
există un consilih de administrație. De ce 
dar să’l avem noi ? De ce și noi nu ’l-am 
suprima pentru ca să realisăm o economie?

De aceea, D-lor, eh cred că amenda
mentul meu pdte să fie primit de onor, 
maioritate a Adunărel, fără a vătăma mer
sul regulat al administrației căilor ndstre 
ferate. Afară de acâsta, amendamentul 
cum e formulat are și alt avantagih, că 
nu i se pdte opune obiecțiunile acelora 
cari Zic că nu se pdte atinge consiliul de 
administrație cu ocasiunea votărei budge
tului; existența acestui consilih de admi
nistrație este prevăZută de lege și pentru 
ca să se pdtă desființa trebue mai ânteih 
să modificăm legea. Noi însă, D-lor, prin 
acest amendament nu propunem supri
marea consiliului de administrație, ci pro
punem ca, din 13.000 ce se cere pentru 
acest servicih, să se reducă pe jumătate și 
consiliul de administrație să existe și de 
aci înainte până la modificarea legei.

Noi credem că acâstă economie se pdte 
face, de dre-ce acest consilih de adminis
trație, care nu este un consilih de con
ducerea serviciului, ci este un consilih 
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consultativ, ar putea să aibă mai puține 
ședințe pe an, să aibă pe jumătate din 
numărul de ședințe de până acum și să 
lucreze tot atât ca și până acum.

Acum se nasce aci o altă cestiune. Se 
^ice: consiliul de administrațiune astăzi 
la noi a intrat, așa picând, în organismul 
drumurilor de fer, farăels’ar tăia aripele 
ministrului.

D. raportor, printr’o frasă, — cum ^ice 
D. lonescu, — traitresse, ^ice:

„Consiliul de administrație mai £er- 
vesce spre a fi consultat de ministru, care, 
în regimul parlamentar, pdte să nu aibă 
competința cerută.*

Este o frasă traiiresse.
De sigur, dacă propun micșorarea su

mei de la 13.000 la 6 mii, eti presupun 
că alăturea cu consiliul de administrație 
care rămâne, trebue să existe un ministru 
competinte; căci cred, D-lor, că nici una 
din funcțiunile Statului, și mai cu semă 
funcțiunile de ministru, nu trebue să fie 
ocupate de fragede competinți, — un cu
vânt care s’a 4îs adinăori, — și asupra 
acestui punct pot să vorbesc astăzi cu 
multă speranță că voiâ dobândi aprobarea 
D-vdstre; căci am precedente tocmai de 
la membrii influenți ai guvernului deaiji.

D. Maiorescu avea obiceiul, în discur
surile D-sale bine simțite ce pronunța 
în contra D-lui I. Brătianu, să vorbescă 
de modul cum se formați cabinetele.

Cu drept cuvânt critica D. Maiorescu 
modul cum D. Ion Brătianu ’și recruta 
ministerul și întreba : care a fost rațiu
nea că cutare domn a trecut de la minis
terul X la ministerul Y ? Ce competință 
l’a strămutat de pe fotoliul No. 1 pe fo
toliul No. 2 ? Aceste întrebări impresiona 
adânc Camera, când scia că nu competința 
ci cu totul alt-ceva pYesida la distribuirea 
portofolielor. _

In adevăr, D-lor, nu cred că pdte să fie o 
condiție mai principală pentru buna gu
vernare de cât acesta că în fruntea depar
tamentului, și cum este în speță în fruntea 
departamentului ministerului lucrărilor 
publice, să fie un om nu cu fragedă compe
tință, dar cu competință suficientă, ca să 
pdtă îmbrățișa întrega economie a minis
terului ce conduce.

înțelegeți dar, D-lor, că eâ, când pro
pun scăderea acestei cifre de la consiliul 
de administrație, eâ ’mi închipuesc că va 
fi un ministru nu cu fragedă competință, 
ci cu competința completă.

In era nouă, pe care junimiștii o trâm- 
bițeză, de sigur că ființa D-lui Marghi
loman la ministerul lucrărilor publice e 
un punct luminos asupra modului cum 
se aleg ministeriile, și trebue să recunosc 
că vorbele nu se prea potrivesc cu fap
tele.

Cu toții ne scandalisam, când vedeam 
bună-dră pe D. Ra^u-Mihaiâ la ministe
rul lucrărilor publice, D-sa care o fi fost 
pdte bun la prefectură, dar toți sciaâ că 
nu e făcut pentru minister.

Astăzi eâ nu voiâ compara peD. Mar

ghiloman cu D. Radu-Mihaiâ, nu ’i fac 
acestă nedreptate; dar și D. Marghiloman 
ne-a cam surprins în promenadele sale 
ministeriale.

Noi ca toții ’l cundscem pe D-sa ca pe 
un distins jurisconsult, și când ’l-am vă- 
£ut la ministerul justiției, vedeam în D-sa 
omul competinte, nu cu frăgeijie; căci a
colo fragedă pdte să ’i fie versta, dar 
competința 'I era matură; înțelegeți dar 
că atunci ^ceam că era nouă a plecat pe 
calea bună, de dre-ce miniștrii sunt che
mați la competința lor. A^i însă, când D. 
Marghiloman se găsesce ministru al lu
crărilor publice, de sigur că aceeași în
trebare pdte fi pusă ca și altă dată și pu
tem să ^icem : Ce ? 6re și sub era nouă 
suntem condamnați la aceleași procedări 
ca și sub era vechia ? De sigur că dacă 
veți admite ideea că în minister pdte să 
vie cine-va și necompetinte, atunci tre
buesc multe consilii de administrație pe 
lângă miniștri, în jurul fie-cărui minis
tru trebue să puneți un fel de consiliâ de 
familie ca să ’l tuteleze, să ’l conducă.

Nu cred însă că acesta e modul de a 
vedea al Camerei în ceea-ce privesce re
crutarea miniștrilor și mai ales a aceluia 
ce are asupra sa direcția căilor ferate.

Prin urmare, D-lor, eâ cred că luând 
lucrurile în stare normală, nu în starea 
actuală, în starea cum ar trebui să fie, nu 
cum e; admițând că avem la minister un 
inginer, pentru că lucrările publice e o 
cestie de technică și din fericire avem și 
ingineri cari fac politică, atunci și fără 
multe ședințe ale consiliului de adminis
trație, drumurile de fer vor merge bine. 
’Mi pare răâ că D. Tzoni e din minori
tate; când D-sa va ajunge însă în maio
ritate, e un ministru de lucrări publice 
desemnat și destul de competinte, nimeni 
nu ar îndrăsni veri-o-dată să ’l întrebe 
ce caută acolo; și în partidul liberal-con
servator nu cred că s’a declarat secetă, că 
n’ar fi nimeni competinte.

încă o-dată dar declar că eâ am rațio
nat în ipotesa ca la ministerul lucrărilor 
publice să fie lucrurile cum trebue să fie, 
adică să avem acolo un om de speciali
tate, iar nu o frageda competință. Și a- 
căsta nu cred că se va întâmpla târ^iâ, 
căci chiar D. ministru actual o să se obo- 
sescă; de sigur că ’i e greâ să șadă mult 
într’o situație așa de echivocă și întune
cată, mai ales când trebue să dirigeze; în 
întunerec, D-lor, dacă ar fi vorba să te 
ducă altul de mână, ar mai merge; dar 
când ai pretenția să conduci, atunci este 
greâ de tot.

Mal repet, pentru ultima dră, când la 
lucrările publice va fi un ministru com
petinte, atunci nu cred că va suferi intru 
ceva serviciul drumurilor de fer, adoptân- 
du-se propunerea mea. Pe lângă aceste 
considerațiuni lăturalnice, aduceți-vă a
minte, D-lor deputați, că ați luat anga
giamentul — și bine ați făcut — că veți 
face economii; ei bine, aci e locul să fa
cem o economie. Căci dacă acest consiliâ 

s’ar aduna mai puțin ca până acum, n’ar 
putea să facă aceeași trdbă? Cred că da; 
ântâiâ pentru că dmenl competinți mă 
asigură că va putea lipsi acest consiliâ, 
și cu tdte acestea să nu sufere adminis
trația drumului de fer; și al duoilea 
comptez pe abnegația membrilor consi
liului.

Pe aceste considerații mă adresez la 
spiritul de economie al Camerei și o rog 
să bine-voiască a vedea că țera va primi 
cu mulțumire acestă economie.

Iată amendamentul meâ :
„Propunem ca suma de 13.000 lei alo- 

„cată pentru consiliul de administrație, 
„să fie redusă la 6.000/ ‘

D. M. Tzoni: Amendamentul propus 
de D. Pallade comisiunea nu’l pdte primi.

D. ministru al lucrărilor publice, 
Al. Marghiloman: D-nii mei, vă rog să 
vorbim de budget, iar nu de ideea care a 
predomnit la întocmirea ministerului.

D. Pallade este inconsolabil că s’aâ gă
sit, în ministerul de la Martie, dmenl cari 
n’aâ crezut că fac sacrificii, cari nici aâ 
vă^ut veri-o morti ficați une de amor pro
priu în concesiunile ce făceaâ pentru a 
aduce împăciuirea în spirite. Inconsola- 
bilitatea D-lui Pallade este cea mai bună 
probă că aâ făcut bine.

D. Pallade, în mod deghisat, cere a^I 
suprimarea consiliului de administrație. 
Vă rog sâ nu puneți cestiunea în mod 
pieziș; căci pe acestă cale teoria D-sale 
nu se pdte susține.

D-sa admite că este o lege, și proclamă 
că voesce să o respecte, și să manțină con
siliul de administrație; voesce însă să’i 
tae subsistența. Ciudat chip de a respecta 
legea. Acest consiliâ este compus din 5 
persdne, cari trebue să se adune o dată pe 
săptămână, adică să țină 52 ședințe pe an. 
Apoi este imposibil de a avea dmenl com
petinți, dmenl cu greutate, cari să con
simtă a asuma acestă sarcină pentru re- 
tribuținnea ridiculă care se voiesce a se 
lăsa. Dacă nu vă place consiliul de admi
nistrație, spunețl-o, și aduceți argumente 
technice iar nu de persdne.

Eâ, care sunt însă responsabil de ser
viciâ, nu mă pot mulțumi cu simulacrul 
de discuțiune ce s’a făcut, ci voesc să exa
minez cu D-vdstră, dacă acest consiliâ este 
o superfetățiune saâ un organ absolut ne
cesar.

D-lor, mal ântâiâ D. Pallade este răâ 
informat când spune că, în Belgia, unde 
drumurile de fer sunt tot atât de nume- 
rdse și merg tot așa de bine ca la noi, nu 
există un consiliâ. Se înșelă; acolo sunt 
mal multe administrații de drum de fer 
ale Statului’ cari 'și aâ fie-care câte un 
consiliâ, însă tdte unite aâ pe lângă mi
nister un consiliâ general de administrație.

Noi, neavândde cât o singură adminis
trație, e firesc ca să găsim acest consiliâ 
chiar la drumul de fer, iar nu pe lângă 
minister. Să’mi permiteți chiar o amin
tire a D-lui director general al drumului 
de fer, care, la cel din urmă congres din 
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Berlin, a avut de coleg pe de Dubois, ww- 
bru in consiliul de administrație al dru
murilor de fer din Belgia.

Tot asemenea în Francia unde există 
o rețea de drumuri de fer ale Statului, 
aprope de aceeași întindere chilometrică 
ca la noi, există un consilifi de adminis
trațiune înființat de la 1878. Am adus 
însăși textele de legi cari înființăză aceste 
consilii și din cari veți vedea că ele afi 
acelășl atribuțiuni ca la noi.

Prin urmare, dacă este vorba să ne in
spirăm de precedentele și de exemplele 
celor-alte State, atunci să le luăm în com
plexul lor; cu deosebire ași recomanda ca 
autoritate de imitat practica Belgie și 
Francie, duoă State ce suntem deprinși a 
considera ca fiind în capul mișcărei in
dustriale dupe continent.

Dar, chiar dacă nu ar fi așț, să exami
năm acum liniile ndstre față cu necesi
tățile de servicifi și față cu dificultățile 
cari ar întâmpina Directorul drumurilor 
de fer, — Directorul drumurilor de fer 
este în capul unui servicifi de 34 de mi
lidne. Cu tdtă capacitatea sa, îi trebue pe 
lăngă dânsul un corp pondeiator, cu care 
să discute, cu care să se lumineze.

D. C. C. Dobrescu: Puteți să ne spu
neți numele membrilor din consiliul de 
administrațiune ?

D. ministru al lucrărilor publice, 
Al. Marghiloman: Scifi că acesta este 
un mijloc de discuțiune scump D-lui C. 
C. Dobrescu. — Dacă D. Dobrescu do- 
resce să afle nume personale i le voifi 
spune pe dată, fiind-că nu stă la mijloc 
nici un mister. Observ numai că în ma
terie de discuțiune de budget, nu concep 
nici un fel de discuțiune asupra persone- 
lor. Dacă cine-va are ceva de ^is asupra 
veri-unei numiri, are calea interpelațiu- 
nei. Cu acea ocasiune se pdte face unui 
ministru observațiunile voite, rămânând 
ca ministrul să vadă dacă le primesce. 
Necesitatea însă a unei funcțiuni'nu se 
măsdră dupe persdna care o ocupă.

Acestea reservate, ătă numele membri
lor cari compun consiliul de administra
țiune :

D. Degrea, consilier la înalta curte de 
casațiune, D. Șendrea, profesor la Uni
versitate, D. Grigore Cerchez, inginer, 
D. Al. Catargiu și D. general Berendeifi.

D. C. G. Dobrescu: Sunt mai compe- 
tinți de cât D. Duca ?

D. ministru al lucrărilor publice, 
Al. Marghiloman: Acesta este un teren 
pe care nu intru în discuțiune.

Revin dar la șirul ideilor mele.
Directorul drumurilor de fer este în 

capul unul servicifi de 34.000.000, el are 
în serviciul săfi : afaceri de economat, a
dică de furnituri, afaceri technice, afaceri 
contențiose, adjudecați! și aprovisionărl, 
afaceri de personal, afaceri de exproprieri 
și în general întrăgă politică economică 
a drumurilor de fer așa în cât este abso
lut necesar ca să aibă cu cine să se sfă
tuiască. De aceea legea ndstră fdrte pre- 

vă^ătdre și care nu este un vestigifi al 
timpurilor trecute, cum crede D. Pallade, 
statuiază sub veri-o ^ece paragrafe asu
pra acestor atribuțiuni. Unele l^*a lăsat 
exclusiv în competința directorului, altele 
le-a dat în competința directorului și a 
consiliului de aministrațiune, iar altele în 
competința directorului, a consiliului de 
administrațiune și a ministrului.

El, ce veți face dacă veți suprima con
siliul de administrațiune ? Cui dați atri- 
buțiunile acestuia? Directorului? Noi a
vem un director fdrte capabil și fdrte 
prob; dar el singur spune că tdte a
facerile drumului de fer constitue un 
complex de responsabilitate pe care nu 
o pdte lua singur.

Voiți să o dați ministerului? Apoi a
tunci paralisați într’un mod desăvârșit 
administrațiunea. Administrația căilor 
ferate, administrație cu totul comercială, 
nu pdte fi bună de cât cu acurateță și ce
leritate în expediția afacerilor. Dacă acum 
va trebui ca tot-d’a-una să alerge direc
torul dupe ministru pentru a’i da desle- 
gări, și să T găsescă când ocupat cu a
facerile departamentului șefi, când la Ca
meră ori la Senat, dacă nu în consilifi 
safi in voiagifi, înțelegeți prea bine ce 
administrațiune pdte să mai fie aceea. 
Mai adăogați și schimbările ce pot aduce 
fluctuațiunile politice; fa fie-ce numire de 
nofi ministru veți avea ori un ministru 
în absoluta discrețiune a directorului, ori 
un director absolut paralisat prin resgân- 
dirile ministrului ce n’a avut încă vreme 
să se orienteze. Prin urmare, consiliul a
cela este un organ indispensabil și care 
are autoritatea pentru dânsul a dmenilor 
competințl.

Rămâne, dar ce ? Jetdnele de presență! 
Acum câți-va ani eram de față în Cameră 
când s’a cerut reducerea și a jetdnelor de 
presență și a tantiemelor. Până la dre- 
care punct avea dreptate D. Pallade să 
invoce precedentele.

Când s’afi micșorat jetdnele s’a făcut 
o economie puțin demnă de o adminis
trație așa de mare. S’afi redus însă și 
tantiemele și acolo era într'adever răul, 
fiind-că tantiemele fiind un procent asu
pra mișcărei generale, înțelegeți că pu
tea ori-cine și ori când să bănuiască pe 
un membru din consiliul de administra
ție de smintire a traficului în sensul de 
a! da un spor nereal în venituri.

Acăstă bănuială a dispărut a^I.
Vă rog să’credeți că este puțin cugetat 

de a ^ice că, dacă un membru lucreză 
pentru 50 de lei ședința, pdte să lucreze și 
pentru 25 de lei; acestea sunt nisce chel- 
tuell utile, indispensabile de făcut, și 
dacă nu le-am face ne-am pune în im
posibilitate de a avea dmeni de la cari 
să putem cere un servicifi important.

Iată motivele pentru cari cerem să 
respingeți acăstă reducțiune ca o atin
gere care se aduce unul organ a cărui 
capacitate este probată și a cărui auto
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ritate în competență este constatată. (A- 
plause).

Voci: închiderea discuțiunei.
—Se pune la vot închiderea discuțiu

nei și se primesce.
—Se pune la vot amendamentul D-lul 

Pallade și resultatul scrutinului este cel 
următor:

Votanți................................ 110
Maioritatea abs :....................56

• Bile albe................................ 37
Bile negre ....... 73

D. președinte, L. Catargi: Aduna
rea a respms amendamentul D-lul Pal
lade.

D. M. Kogălniceanu: D-le preșe
dinte, efi m’am abținut de la acest vot.

D. președinte, L. Gatargi : Declara
ți unea D-vdstră se va consemna în pro
cesul verbal.

—Se pune la vot capitolul I și se pri
mesce.

Capitolul II până la VII inclusiv se 
adoptă fără modificare.

—Se citesce capitolul VIII.
D. G. Olănescu: D-lor, exploatarea 

drumurilor de fer coprinde aceste ramuri 
principale: serviciul central de secreta
riat și personal, contencios și medical, 
comptabilitatea generală, serviciul comer
cial, serviciul de mișcare, serviciul de 
tracțiune și ateliere, serviciul de întreți
nere, serviciul de economat, dupe cum le 
stabilesce chiar legea de exploatare din 
1883.

Serviciul de mișcare și serviciul comer
cial sunt strîns legate unul de altul, sunt 
chiar dependințe unul de altul, și ambele 
formeză ceea ce se numesce serviciul de 
exploatare propriii <Jis.

La începutul exploatărel căilor ferate 
la noi, aceste duoe ramuri afi fost sepa
rate în duoă serviciurl, dupe cum avuse! 
ondre a ve arăta tn legea de exploatare; 
așa organisase vechia administrație a ac
ționarilor. Când guvernul român a luat 
liniile în stăpânire, prima sa preocupare a 
fost de a mănține aceste duoă serviciuri 
separate. Preocupare legitimă de altmin
trelea la acea epocă,ântâifi pe motivul ca 
încă nu ’șl deduse bine săma de adminis
trațiunea unei căi ferate și al duoilea 
fiind-că pentru formarea personalului nos
tru s’a socotit bine a simplifica pe cat 
posibil un servicifi, pentru ca șeful respec
tiv să '1 pdtă îmbrățișa și studia cu mal 
multă înlesnire.

Numai ast-fel se putea forma iute un 
personal bun de exploatare și asigura o 
funcționare sigură a acestei mari mașina 
numită drumul de fer. Cu tdte acestea, 
chiar de la început s’a prevăzut că vom 
ajunge și noi, grație personalului nostru 
inteliginte, acolo unde afi ajuns în cele- 
alte țeri tote administrațiunile de căi fe
rate, adică a unifica acele serviciurl cari 
sunt dependințe unele de altele. Și în a
devăr, iacă ce prevede legea de exploa
tare din 1883, la art. 8, ultimul aliniat : 
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„Aceste servicii se pot subdivide sah în- 
„truni, dupe trebuință, de către direcțiu- 
„nea generală cu aprobarea ministerului 
„lucrărilor publice/

Așa dar, chiar de atunci s’a prevăgut 
că se ?pot unifica unele servicii. Se înțe
lege acele cari interesul chiar al unei 
bune exploatări cer a se unifica. Aceste 
servicii sunt cel de mișcare cu cel comer
cial; atât sunt de dependințe unul de altul 
aceste duoă servicii, că ele nu pot func
ționa sub duoi șefi independințl fără vă
tămarea interesului general; tdte direc
țiunile de exploatare ah recunoscut acăsta, 
și tdte ah ajuns a le conduce printr’un sin
gur șef, chiar direcțiunea generală a căi
lor ferate Staatsbahn cu care suntem In 
legătură și care exploatăză o rețea de 
5.000 kilometre, nu are de cât un singur 
șef, șeful serviciului de exploatare.

Și în adevăr, D-lor, iată cari sunt a- 
tribuțiunile: Serviciul de mișcare este în
sărcinat să reguleze mersul trenurilor, are 
tot personalul exterior, șef de gară, de ma
gazie etc, are distribuțiunea vagdnelor, are 
controlul exterior; serviciului comercial 
incumbă desvoltarea traficului, studierea 
tarifelor, studierea convențiunilor comer
ciale, are controlul și constatarea venituri
lor etc. Șeful acestui servicih comercial, 
care, pot gice că în exploatare de căi ferate, 
este inima, prin cine aplică tarifele sale, 
convențiunile, disposițiunile sale, prin cine 
strînge el veniturile? Prin șefii de stații, 
prin șefii de magazii, prin tot personalul 
exterior care depinde de serviciul de miș
care. Cum puteți admite D-vdstre că a
cesta care este chemat a se servi de în
tregul acest personal, care trebue să cu- 
ndscă pe fie-care, el să nu pdtă nici alege, 
nici numi, nici înainta, nici recompensa, 
nici pedepsi ? Puteți admite D-vdstră că 
personalul nu va fi cu mai mare grijă a 
satisface pe șeful săh direct, șeful mișcă
rei, care este adevăratul distribuitor de lo
curi, de recompense, de gratificațiuni, de 
înaintări, de cât pe șeful comercial, care 
este considerat numai în capul unui ser
vicih central fără personal? Atât este de 
adevărat, D-lor deputați, că o atare di- 
visiune nu a produs de cât răh într’o bună 
administrațiune, că ’mi voih permite a vă 
citi cum se rostesce în acăstă privință* 
persdnă cea mai competinte în materie de 
exploatare de căi ferate, D. Jacqmin, di- 
rectorele companiei drumunlor de fer de 
Est francese, membru în comisiunea su- 
peridră de drumuri de fer militare și pro
fesor la seola de poduri in Paris. Iacă ce 
gice: „Exploatațiunea propriu gisă se 
împarte în duoă ramuri principale: miș
carea și serviciul comercial. La deschide
rea liniilor nu se avea noțiuni precise a
supra valorei relative a acestor duoă ra- 
mure, și s’a crezut că se pdte încredința 
fie-care la un agent independent unul de 
altul. Un agent avea tot ce privesce mer
sul trenurilor, serviciul gărilor; celui-alt 
se dedea operațiunile comerciale. Curând 
însă se recunoscu că acestă separațiune era 

mai mult vătămătore de cât utilă, servi
ciul technic se impăca răh cu combinațiu- 
nile serviciului comercial, iar acesta nu’șl 
dedea bine sema de miglocele de acțiune 
ce poseda serviciul technic, și ast-fel di
feriți! agențl în loc de a’și da un concurs 
mutual, adesea nu se preocupah de cât de 
a discuta cestiunea de responsabilitate. 
Ast-fel tdte companiele au ajuns sâ recu- 
ndscă că pentru a atinge scopul exploatați- 
unei, cea d’ânteiu condițiune de succes este 
unitatea in direcțiune*,

V’am citit o companie austriacă care 
procede ast-fel, vedeți de aci că tdte com
paniele francese ah admis aceeași unificare.

D-lor, noi în minoritate, la comisiunea 
budgetară am emis părerea că și la noi ca 
în alte părți se pot unifica aceste duoă 
servicii, trecând serviciul de mișcare sub 
ordinele șefului de la serviciul comercial 
fără să se aducă cu acesta veri-o vătă
mare, mai cu sămă astăgi dupe ațâți ani 
de exploatare, și când în capul serviciu
lui comercial avem o persdnă capabilă.

Nu cerem desființarea serviciului de 
mișcare, nu ! ’l menținem cu tot persona
lul său; o singură modificare se face prin 
acăsta: suprimarea unui șef de servicih.

Acăstă suprimare aduce o economie 
budgetară de 12.000 lei, plus 2.500 lei 
despăgubire de locuință. Acestea sunt 
considerentele cari m’ah făcut să propun 
următorul amendament, pe care vă rog 
să’l primiți.

„Propunem a se unifica serviciul miș
cărei cu serviciul comercial, și ca conse
cință să se suprime un șef de servicih, 
12.000*.

D. M. Tzoni: D-lor, acest amendament 
a fost desbâtut în comisiunea budgetară 
și s’a respins.

D. ministru lucrărilor publice, Al. 
Marghiloman: D-nii mei, este curios de 
a vedea că, cu cât lucrările căilor ferate se 
măresc, cu cât estensiunea liniilor devine 
mal mare și cu cât mișcarea de afacere 
este mai importantă, cu atât se caută eco
nomii de felul acesta, cari nu ah nici mă
car rațiunea de a avea un câștig serios de 
budget.

Ce gice D. Olănescu ? Să se unescă ser
viciul de mișcare cu serviciul comercial. 
In vorbă ar fi dre-care împreunare între 
aceste duoă servicii, pentru că dupe o tra- 
dițiune greșită, dacă voițl, pe care am 
moștenit’o, în budget serviciul de mișcare 
se intitulăză și de exploatare comercială. 
Numai cualificațiunea acăsta de comercial 
este singurul punct comun între ambele 
serviciuri, — vă rog să o credeți! Ea nu 
este suficientă pentru a motiva o refontă 
organică.

D. Olănescu se autorisă de ceea-ce se 
petrece în Austria; 'mi-ar fi greh să mă 
înscrih în falș contra afirmațiunilor D-lui 
Olănescu, pentru că nici n’am documente 
la îndemână ca să probez, și cu atât mai 
mult că nici nu se apropie serviciul din 
Austria cu cel de la noi. Acolo, unde aceste 
duoă servicii se găsesc împreunate în

tr’un singur servicih, în capul lor se gă- 
sesce tot-d’a-una câte un director de ex- 
ploatațiune, adică încă un șef mai mare 
peste acești duoi șefi de secțiune, ceea-ce 
îa noi nu este. Noi ne mulțumim a avea 
pe șeful suprem a tutulor branșelor, ne 
mulțumim a avea un director și un sub
director, pentru a departagia pe șefii de 
serviciuri. Ca să abundăm în sensul D-lui 
Olănescu ne-ar trebui, în mai mult, un 
cap special pentru aceste duoă servicii 
întrunite.

In adevăr, de și aceste duoă servicii par 
a avea o apropriere între ele, dar serviciul 
comercial este mereh în conflict cu servi
ciul mișcărilor și vice-versa; pentru ce ? 
Pentru că fie-care din aceste servicii se o
cupă de sfera 4ul specială de acțiune: unul 
voesce a mulțumi cât mal intensiv cere
rile clienților căilor ferate, cel-alt caută 
a economisi cât mai mult personalul și 
materialul.

Intre aceste duoă servicii cu conten- 
dențe continue trebue cineva ca să le deo- 
sebescă. .

Nu este, prin urmare, mijlocul de a se 
contopi serviciele.

Al duoilea, de ce s’ah deosebit aceste 
duoă servicii ? Pentru că era o necesitate 
indispensabilă; căci serviciul comercial 
este așa de împovărat în cât dacă luăm o 
mijlocie de 100 hârtii pe gi, care ar in
tra la drumul de fer, 85 vor fi pentru sec
ția comercială și 15 pentru cele-alte ser
vicii, de unde necesitatea pentru serviciul 
comercial de agi de a-’șl avea personalul 
săh bine specialisat și șeful săh bine de
finit.

Afară de acăsta,șeful serviciului comer
cial este necontenit pe drumuri; el este 
care trebue să se ducă să ia parte la tdte 
conferințele mari și mici internaționale 
pentru regularea tarifelor. Ce s’ar face 
atunci cu duoă mari serviciuri puse la un 
loc, cu atribuțiuni absolut distincte și me
reh lipsite de conducere și în același timp 
de arbitru care să tranșeze conflictele de 
atribuțiuni. De alt-fel nu concep o con- 
fusiune de duoă serviciuri fără reducere 
de personal întreg; or, avem o acumula- 
țiune de afaceri care face imposibilă acăs
tă reducție de efectiv.

D. Duca când a luat direcțiunea dru
mului de fer, a făcut un fel de probă ca 
să ’și dea bine săma de necesitatea perso
nalului ce avem, și a mers din secțiune în 
secțiune, și de la impiegat la impiegat, o- 
bligându-I să ’I dea orariul întregilor gile 
de lucru, ca să vagă cât lucreză fie-care, 
ce pote suprima și ce trebue a adăogi, și 
ÎU acăstă încercare a avut eminemente în 
vedere aceste duoă serviciuri. El bine, nu 
s’a putut împedica de a constata că la 
serviciul comercial aglomerarea de lucrări 
este deja destul de mare ca să nu pătă 
suporta o povară nouă.

In fine, D-nii mei, supresiunea unul 
șef de secțiune ar fi și o economie neîn- 
destulătore, pentru că lipsind pe perso
nalul mișcărei de un control ar aduce o 
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scurgere cu mult covârșitdre a sumei e
conomisite.

Deci, resumându-mă, constat lipsă de 
ori-ce punct de contact între cele duoă 
serviciuri, din contră chiar conflicte de a- 
tribuțiunl; primejdie de supresiune a ori
cărui control; confusiuni In lucrări, dacă 
s’ar admite contopirea cerută.

De aceea vă rog să nu vă opriți la a
măgirea unei economii de 12.000 lei, și 
să respingeți amendamentul propus.

Am și autoritatea și sub-comisia bud
getară cari ati respins acăstă întdrcere 
la o practică deja făcută și condamnată 
la noi în țeră.

D. C. Olănescu: Să ’mi permită D. 
ministru a ’i face o mică rectificare la a- 
firmațiunea ce a făcut că tocmai la li
niile Statsbahn ce am citit prin întâm
plare nu sunt...

D. ministru al lucrărilor publice, 
Al. Marghiloman: Nu am ^is acesta.

D. G. Olănescu: D-vdstre ați Z*9 c& 
tocmai la linia ce am citit eti nu sunt 
contopite aceste duoă serviciuri sub un 
singur șef, ați 4*8 că ȘÎ aci aceste servi
ciuri sunt menținute separate sub un șef 
fie-care, dar că peste acești duol șefi se 
află altul și mai mare, un director.

Vă pot afirma, D-le ministru că in for
mațiunea D-vdstre este greșită. In capul 
serviciului este un director, dar el con
duce direct serviciul de exploatare pro- 
priă ^is el nu mai are alți șefi sub 
dânsul; cu alte cuvinte In adminis
trația acestei companii capii ce noi 
numim șefi de servicii se numesc direc
tori de servicii. Acesta este numai un ti
tlu care se dă șefilor dupe un număr de 
ani dre-care, conform cu regulamentul 
intern al acelei companii. Dar încă odată 
Zic directorul este chiar șeful serviciului. 
Și în special la administrația Staatisei- 
senbahn austriac, directorul Reinhordt 
conduce serviciul de exploatare, compus 
din serviciul comercial și cel de mișcare. 
Acâsta cer și eti, chiar în interesul unei 
bune exploatări. Dar el are inspectori 
sub dânsul pentru conducerea serviciului 
exterior, adică serviciul de mișcare, dar 
inspectori cari 'i aveți și D-vdstre, cari 
vor fi numai sub ordinele șefului de ex
ploatațiune în loc să fie sub ordinele șe
fului de mișcare cu totul independent de 
cel comercial, cari sunt continuă în con
flict; căci la ori-ce neînțelegere ei căută a 
apăsa personalul lor și a arunca tdtă vina 
asupra serviciului central comercial. D. 
ministru Zice că cu disposițiunea actuală 
personalul este mai bine supraveghiat 
și serviciul mai bine asigurat. Ei bine., 
tocmai acest argument m’a condus a 
propune amendamentul meă; căci este 
natural că, când va fi unitate în serviciul 
central, va fi o mai mare supraveghere și 
un mal bun contrei asupra personalului 
exterior.

Se spune că economia ce s’ar realisa 
este mică. Recunosc că așa este, dar acesta 
este un motiv de a nu se face când dânsa 

se pdte face ? Când Zilnic ni se spune că 
budgetul se soldâză cu deficit, când se 
respinge cea mai mică cheltuială, cel mai 
mic ajutor, chiar de una mie lei, nu sun
tem dre datori a face economia de 14.500 
lei, când dânsa în loc de a desorganisa 
serviciurile este menită a asigura un mers 
și mai bun și mai regulat exploatare! căi
lor ferate. Eu cred, D-lor, că daca sun
tem convinși că o sută de iei se pdte eco
nomisi suntem datori a face acea econo
mie. De aceea dar, mențin amendamentul 
ce am avut ondre a propune, și rog pe 
onor. Cameră a’l vota.

D. președinte, L. Gatargi: D. mi
nistru are cuvântul.

D. ministru al lucrărilor publice, 
Al. Marghiloman: D-nii mei, revin la 
ceea ce am Zis adineori și exprim din noă 
dorința ca să ne inspirăm mai mult de la 
propria ndstră experiență, punând puțin 
în carantină model urile streine.

Să nu căutăm exclusiv ce se petrece 
aiurea saă în Austria. In Austria chiar, 
sunt linii a căror administrație, cu mici 
variante, este administrația ndstră. Ase
menea, veți constata în diferite centruri 
ale Europei organisațiune identică cu a 
ndstră.

In tdtă Europa nu există unul și ace
lași tip dupe care se face administrația 
căilor ferate. Acesta nu se adoptă nici se 
va putea adopta pentru întrâga rețea a 
căilor ferate din Europa. De aceea am Zis 
să ne povățuim de experiența făcută de 
noi. Ce ne povățuiesce experiența? Ex
periența tocmai ne-a demonstrat că nu 
trebue să contopim aceste duoă servicii 
într’unul pentru că ar fi în contra ex- 
ploatărei sănătdse a liniilor.

Cu serviciurile contopite nu a mers 
bine. încercam de un an; acum să vedem 
cum merge cu ele deslipite. Nu este lu
crul forte rațional ?

D. Olănescu a afirmat că conflictul în
tre cele duoă serviciuri provine nu din 
disparitatea lor, ci din faptul că direcțiu
nea mișcărei nu vrea să execute ordinele 
direcțiunel comerciale. Răspund că fie
care direcțiune este independinte, și face 
rechisițiunile sale de serviciti, însă nu dă 
ordine. Cerințele se centraliseză la direc
țiunea generală care face echilibrul între 
cereri și mi$loce și care impune serviciu
rile car! se găsesc întemeiate. Prin ur
mare, conflictele nu pot fi acolo, conflic
tele provin din natură chiar a acelor ser
vicii cari nu ati absolut nimic de comun.

Cred că dupe citirea acestui raport așa 
de amănunțit, atât de bine săbuit, plin 
de mieZ, — pot să mâ exprim fără reti
cențe de âre-ce un membru al minorită- 
ței a luat sarcina lui, — nimeni nu se va 
mai înduoi de faptul că administrațiunea 
drumurilor de fer se preocupă cât se pdte 
de mult,—fără a fi fiscală ca în trecut,— 
ca să corespundă cerințelor crescânde ale 
traficului. Or, când vedeți că o adminis- 
trațiune îșl dă tdtă ostenela pentru a face 

bine, lăsați-I grija și inițiativa ameliora- 
țiunilor de organisație.

Dacă în practică s’ar ivi vre-un incon
venient ca acela semnalat de D. Olănescu, 
negreșit că direcțiunea generală va fi cea 
d’ântâiCi pentru a introduce modificările 
cuvenite în întocmirea personalului. Ori
ce schimbare s’ar aduce 0 consider ca 
o perturbațiune nejustificată pe nimic, 
nebasată pe nimic, și necerută de prac
tică..

Fiind-că avem în țâră și precedente, și 
fructul experienței ndstre și autoritatea 
organisărilor similare din alte țâri; vâ rog 
să lăsați serviciile ast-fel cum sunt în
tocmite a^I, pentru că ast-fel ele cores
pund și la economiele ce voiți a realisa, 
și la trebuințele ce se semnalâză de co- 
merciă. (Aplause).

— Se pune la vot amendamentul D-lui 
Olănescu și se respinge.

— Se pune la vot capitolul VIII și se 
primesce.

— Capitolele de la IX până la XVIII 
inclusiv se adoptă fără discuțiune.

— Se citesce capitolul XIX.
D. președinte, L. Gatargi: D. Caton 

Leca are cuvântul.
D. G. Leca: Am luat cuvântul asupra 

serviciului de întreținere, pentru că vo
esc să am o explicațiune de la D. minis
tru al lucrărilor publice asupra modulul 
cum s’a construit tunelul de la Bărboși.

D-lor, asupra acestui tunel s’aă vorbit 
multe lucruri; s’a spus chiar că întreprin
zătorul care era obligat să termine tune
lul i s’a resiliat contractul și s’a luat de 
calea ferată să ’l facă în regie.

Ași dori ca D. Ministru să ne arate 
cum stă acâstă afacere, să ne spună dacă 
cheltuelile de aprdpe trei milione care 
s’au făcut în urma resilierei contractului 
ati să cadă tdte în paguba Statului, daca 
este să se ea măsuri de a se termina de 
către direcțiunea drumului de fer tunelul, 
precum asemenea și care a fost causa de 
s’a resiliat contractul cu întreprinde torul 
care era dator să termine tunelul.

D. ministru al lucrărilor publice, Al. 
Marghiloman: D-lor, tunelul de la Băr
boși a întâmpinat dificultăți materiale 
mari din pricina solului care este fdrte 
mobil. Insă tunelul este terminat și bine 
terminat pentru că nu s’a constatat în in
teriorul lui nici fissure nici tassări.

Tunelul însă este inpracticabil din pri
cina intrărilor lui; la ambele căpătâie 
s’ati făcut tranșee profunde și aceste de- 
bleurl se obstruâZâ în continuă prin pă
mânturile cari fug dupe parapeturi. Pa- 
rapeturile, adică zidurile de pământ din 
drâpta și din stânga, nu sunt destul încli
nate ast-fel că se surpă la ori ce spălătu- 
ră a apelor. De unde necesitatea de a teși i 
de a înclina aceste laturi.

Lucrările cari trebuesc făcute pentru 
consolidarea acestor tranșee, fiind lucrări 
extraordinare, nu se pot face cu budgetul 
ordinar al drumului de fer.

Tunelul a fost o lucrare nouă care s’a 
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făcut prin emisiune de rentă și nu s’a 
putut termina în limitele creditelor acor
date.

Cestiunea acesta are o4mportanță ma
re pentru Galați; fiind-că să scurtăză linia 
cu 8 kilometri, ceea ce nu este indiferent 
pentru Galați.

In fapt, am ținut sămă pentru fixarea 
tarifelor de acăstă scurtare în traject ce 
se făgăduise Galaților, și ast-fel nu per
cepem pentru varianta cea-altă de cât ta
rifa cu care ar fi mers marfa pe linia Băr
boși; este necontestabil că comerciul Ga
laților are nevoe să i se dea acăstă înles
nire.

Pentru campania viitfire vom cere mir
ificele necesarii la destuparea acestui tunel.

Acestea sunt explicațiunile pe cari le 
pot da acum.
< D. *C. Leca: Asupra unei cestiuni efi 
nu sunt lămurit. Efi voesc să scifi causa 
care a făcut pe minister să resilieze con
tractul.

D. ministru al lucrărilor publice, 
Al. Marghiloman: N'a fost resiliat.

D. C. Leca: Va să rică antrepreno
rul este dator să termine.

Efi scifi însă că lucrarea a fost dată u- 
nui antreprenor cu contract, că acel con
tract s'a resiliat și că acum lucrarea s'a 
dat unul alt antreprenor.

D. ministru al lucrărilor publice, Al. 
Marghiloman: Acăstă cestiune nu este 
în legătură cu budgetul. N ași putea să 
dafi D-lui Leca informațiuni mai precise 
asupra ei. Cestiunea pățea reveni dacă D. 
Leca ’mi ar adresa o interpelare safi ’mi 
ar pune o întrebare specială; 'I ași aduce 
atunci date precise. Alt-fel m’ași teme să 
nu fifi incomplet safi să nu comit o erore.

D. M. Tzoni : D-lor deputați, să 'mi 
dați voe să vă spun că la acest capitol s'a 
făcut o redacțiune prin care se realiseTă 
o economie de veri-o 6.000 lei.

— Se pune la vot capitolul XIX cu re
dacțiunea propusă de comisiune și se a- 
doptă.

— Capitolele XX, XXI și XXII se a- 
doptă fără discuțiune.

— Se citesce capitolul XXIII.
D. Oroveanu: Am luat cuvântul pen

tru a cere o deslușire de la D. ministru al 
lucrărilor publice.

Vă aduceți aminte, D-lor deputați, că 
în una din ședințele trecute am adus la 
cunoscința D-lui ministru al lucrărilor 
publice lipsa totală de vagfine care s’a 
simțit și care se simte și astăzi, și din 
care decurg însemnate pagube pentru co
merț. D-nil miniștri, atât cel de lucrări 
publice, precum și D. președinte al consi
liului, s’afi grăbit să răspundă că afi luat 
tfite măsurile ca să pfită da satisfacere nu- 
merfiselor cereri ce se fâceafi, dar că nu a 
fost cu putință să facă mal mult decât 
ce afi făcut; promițând în același timp 
că cu ocasiunea aducerel budgetului pe 
anul viitor, guvernul va avea grije să 
prevadă mirificele pentru a completa a- 
ceste lipse.

Scifi din aurite că un asemenea proiect 
de lege pentru cumpărarea unul număr 
suficient de vagfine și locomotive are să 
vină înaintea Camerei. Dar ’mi aduc a- 
minte ca, tot atunci, D. Caton Leca a 
^is, cu drept cuvânt, că nu vagfinele nu
mai și locomotivele sunt tocmai lipsa cea 
mal simțitfire, dar în același timp lipsesc 
și adăposturile necesare pentru mărfurile 
cari stafi în gări. Atunci D. ministru a 
declarat că nu mai puțin și pentru satis
facerea acestei necesități se vor prevedea 
mirificele necesarii în noul budget.

Din raportul D-lui raportor reese că 
s’a prevăzut suma de 280.000 lei pentru 
construcțiunea a 11.160 metri pătrați de 
șoprfine pe la diferite stațiuni; dar până 
a nu avea sub ochi acest raport, trebuia 
să ne adresăm la direcțiunea căilor ferate 
ca să ne spună dacă s’a prevăzut ceva în 
budget pentru nisce asemenea construc- 
țiuni; fiind-că nu este vina nfistră dacă 
budgetele se fac așea în cât tot felul de 
lucrări sunt înglobate sub aceeași rubrică 
și în aceeași cifră și noi suntem siliți mai 
la fie-care articol să cerem a ni se da ex- 
plicațiuni. Ast-fel, și în privința acestei 
cestiuni, a trebuit să mă adresez la D. 
raportor spre a’l ruga să ’ml explice în 
care paragraf al budgetului ministerului 
lucrărilor publice figureză acăstă cheltu
ială, și D. raportor’ml-a deslușit, și D. mi
nistru a confirmat că în suma de 1.050.000 
de la art. 89 se prevăd și cheltuelile pen
tru faceri de adăposturi pe la stațiunile 
pe unde se constată că este mare lipsă.

Efi am sub ochi un raport care nu s’a 
adus înaintea Camerei, și acolo am vărut 
la ce gări anume se prevede că afi să se 
facă acele adăpfiste safi șoprfine pentru 
cari s’a prevăzut suma din budget, dar 
nu am vă^t acolo trecută gara de la Bu
curescI. Pfite însă mă veți întreba D-vfis- 
tre t Tocmai de BucurescI ai grijă ?
Da, D-lor, și să vă spun pentru ce. Când 
am vă^ut că acăstă sumă de un milion 
Cinci-^ecI de mii lei este afectată la între
ținerea tutulor gărilor și dependințelor 
lor, ’mi-am ^is că cu ceea-ce va rămânea 
disponibil din acăstă sumă pentru clădiri 
din nofi, nu pfite fi vorba de construcțiuni 
însemnate, și de aceea m’am crezut în tot 
dreptubsă mă adresez la D. ministru ca 
să ’l rog a’mi da fire-carl deslușiri; căci 
efi ași fi dorit să se fi indicat anume în 
budget localitățile Unde afi să se facă a- 
cele lucrări, pentru că aci este vorba, nu 
numai de șoprfine safi magazii ce se adaogă 
pe la unele stațiuni, dar, pe cât m’am pu
tut informa, este vorba de a se înființa 
din nofi și câte-va stațiuni mici safi halte 
în mal multe localități pe unde necesita
tea lor s’a simțit; și dar vă puteți D-vfis- 
tre lesne închipui că, cu modesta sumă ce 
se destinăză pentru tfite aceste lucrări, mu 
pote fi nici cea mai mică probabilitate că 
ar avea să se facă ceva și pentru Bucu
rescI, de fire-ce efi scifi, și acesta nu o ^ic 
de la mine, ci dupe informațiunile ce am 
luat de la fimeni competinți, că numai 
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pentru magazia de mărfuri din BucurescI 
ar trebui o cheltuială care are întrece ea 
singură întrăga sumă de 280.000 lei afec
tată la tfite aceste lucrări din întrăga 
țără.

Cu tfite acestea și lucrarea acăsta e de 
cea mai indispensabilă necesitate; fiind-că 
numai bine nu ne șăde să avem la porțile 
Capitalei, să avem astăzi, să avem la Bu
curescI o magazie în halul în care se gă
sesce magazia actuală, unde se grănfădesc 
la un loc și lemnele și vitele și vinul și 
tfite producțiunile țărei nfistre în general, 
cari stafi grămadă în prăjma magaziilor, 
asvârlite pe o rampă, desvelite, expuse la 
plfiie, dupe cum le-am văTut ieri și alaltă
ieri, și dacă nu tot-d’a-una în plfiie, dar 
în tot cașul sunt așa de răfi păstrate, în 
cât proprietarii acelor mărfuri sunt ex
puși la tot felul de pagube, lemnul la bu- 
tfiie se umflă, cercurile nu mal pot să re- 
siste și tfite mărfurile se deteriorăză cu 
desăvârșire. Acei comercianți afi dar drep
tul să ne aducă aminte a căuta să îndrep
tăm acăstă tristă stare de lucruri când 
votăm budgetul acestui minister, și să 
reclame D-lul ministru ca pentru toți de 
o potrivă să ia măsuri când înscrie în 
budgetul departamentului săfi o cifră 
destinată la asemenea îmbunătățiri. A- 
cestă lipsă nu este numai la BucurescI, ci 
se simte și aiurea, cum este la MărășescI, 
Focșani, etc.; unde se văd mii de vase a- 
runcate pe câmp în prăjma gărilor, și 
fimenii șe^nd sub cerul liber să le pă- 
zăscă până să-i ajungă rîndul, dupe ^ece 
și cinci-spre-rece $ile de așteptare, ca să 
pfită să le încarce în vagfine.

Pentru aceste trebuinți nu văd nici o 
prevedere de a li se da îndestularea ce ele 
reclam, și de aceea întreb pe D. ministru 
dacă cu acăstă sumă de 280.000 lei se vor 
face lucrările acelea cari se prevăd în ra
portul direcțiunel ce nu s’a presentat Ca
merei, safi se va face acelea la BucurescI, 
MărășescI, Focșani, unde este cea mai 
mare lipsă? Dacă D. ministru nu 'mi va 
putea da o deslușire pe deplin satisfăcă- 
tore, efi m’ași mulțumi și cu declarațiunea 
D-sale că va face lucrări în tfite localită
țile unde se simte necesitate.

Pot însă să amintesc D-lui ministru, că 
socotăla ce s’â făcut pentru cel 11 mii 
metri patrați de asemenea construcțiuni, 
este făcută pe un timp când nu este miș
care mare de producte; pentru acăsta ași 
da de exemplu orașul Râmnicul-Sărat, 
pentru care sunt prevăzute 67 de vagfine 
de marfă pe ri; ei bine, acăsta s'a socotit 
calculându-se termenul de mijloc luat pe 
filele de la 1—20 Septembre, pe când a- 
glomerarea cea mare este de la 1 Septem
bre până la finele lui Octombre; în acest 
timp al anului se aduc producte multe nu 
numai de proprietari și arendași, ci și de * 
micii agricultori, cari în anul acesta, do 
și afi avut o bunicică producțiune, afi fost 
însă loviți amar de neajunsul mirificelor 
de transport, pentru că afi fost siliți să-și 
vîndă productele pe nimic, afi vîndut se- 
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oara și porumbul cu câte 4 lei hectolitrul; 
orzul asemenea, și acesta pentru că pro
ductele lor se stricai șe^ând prin gări în 
sdre și în pldie.

Noi seim câte greutăți are micul agri
cultor, seim cât trebue să plâtăscă pentru 
un pogon pe care vrea să-l lucreze, și cu 
tdte acestea, când dupe multă muncă și 
mari greutăți, a strâns și el modesta lui 
recoltă, este nevoit să o dea pe prețuri de 
nimic mai bine de cât să o lase fără nici 
o adăpostire pe la veri-o gară, până să 
pdtă găsi miZldce de a o transporta mai 
departe la un port, unde ar căpăta un 
preț mai bun.

De aceea, Drlor, cred că guvernul tre
bue să se unăscă cu noi a recundsce nece
sitatea ce este ca aceste transporturi să 
se facă mai iute și mai regulat, pentru 
că, dacă prin construcțiunea drumurilor 
de fer am desființat sistemul cel vechiti 
de cărăușie prin care se transportai! pro
ductele ndstre la porturile țărei, să nu fim 
siliți astăzi să le ținem sub sdre și sub 
pldie prin curțile țărilor cine scie cât 
timp până să le putun transporta la veri 
un port.

Este dar de datoria D-vdstre, D-le mi
nistru, să căutați a pune la disposițiunea 
producătorilor noștri mi(Jldce mai înles- 
niciose de transport, pentru ca comerciul 
să nu sufere; căci nu uitați că pentru a
cest servicii!, dupe cum se vede din însu
și acest budget, țăra contribue cu 32 de 
milidne, și prin urmare nu este bine ca 
țera să tragă mai mult pagube de cât fo- 
Idse din aceste sacrificii ce face, și aceste 
pagube provin, în cea mai mare parte din 
lipsa de magazii și din lipsa de material 
rulant, care face ca productele agriculto
rilor noștri să nu se pdtă vinde la timp 
oportun, și cu prețuri avantagidse, ci 
tocmai dupe ce s’ati stricat prin stațiunile 
pe unde așteptă a fi încărcate. .

Chiar când D. ministru ar confirma din 
noii declarațiunea că ati să se facă acele 
adăpdste, totuși eti țin și vă rog să încu
viințați a se Zice aci: întrețineri de gări 
și consirucțiuni din noii; căci alt-fel mi-e 
frică să nu fim privați și de astă dată de 
acest ajutor atât de neapărat trebuincios 
comerciului nostru și atât de mult recla
mat de țeră.

D. președinte, L. Catargi: D. mi
nistru al lucrărilor publice are cuvântul.

D. ministru al lucrurilor publice, 
Al. Marghiloman: D-lor, onor. D. 0- 
roveanu s'a plâns mai ântâiti de tdte că 
n'a putut să cităscă în budget. Vina nu 
este a mea. Budgetul este făcut în forma 
ordinară a budgetelor și cheia pentru a’l 
deschide este lesnicidsă. Iei alocuțiunile 
din proiect; le compari cu cele din trecut 
și dacă constați deosebire între ambele ci
fre — cum se constată în capitolul de 
față — ceri justificarea ei. Raportul nici 
nu a așteptat o punere in întârziere în a- 
căstă privință și dă explicațiunile cele mai 
circumstanțiate.

Prevederile într’un budget sunt trecute 

sub denominațiuni generale: Este impo
sibil să se prevadă atâta pentru gara X, 
atât pentru halta Z, încă și mai puțiu a
tâta pentru șoprdnele, atâta pentru re
misă, atâta pentru clădirea din aceiași 
stațiune.

Când voesci să cunosc!, spre exemplu, 
la cât revine reconstrucțiunea unei linii 
trebue să cauți aci la material, aci la te- 
rasamente, aci la balastagiti, nu dupepunc
tul anumit unde are să se facă dânsa ci 
dupe specia lucrărilor în cari se subdivide 
opera.

Acum să ajungem la fondul cestiunel, 
o cestiune care nu pentru ântâia dată o 
tratăm înaintea D-vdstre și care în ade
vâr merită o atențiune deosebită. Este 
vorba de lipsa de vagdne, de material 
rulant, care se constată de cât-va timp în- 
edee, și care a mers progresând, așa că am 
ajuns la maximul el în anul acesta.

Prin lipsă de material rulant s’ar în
țelege în limbagiul usual neajungere de 
vagdne sati de mașine. Insă nu este nu
mai atâta; sunt mai multe condițiuni ac
cesorii de mișcare, precum: încrucișare 
de trenuri, celeritate sati anevoință în în
cărcare și descărcare cari și ele măresc 
sati micșoreză lipsa de material rulant. 
De exemplu, dacă un vagon pune 7 Zile 
de la punctul de plecare ca să mărgă să 
descarce, și să revină; dacă același vagon 
’l poți aduce prin o mai bună combinație 
a încrucișărilor, a expediției, să nu facă 
același parcurs de cât în 4 sati 5 Zile, în
țelegeți prin ce cantitate de kilometri 
câștigați se traduce acăsta.

Prin urmare, căușele lipsei de material 
rulant sunt multiple: lipsă de vagdne și 
de mașini; imposibilitatea de promptitu
dine în expediție și întdreere; lipsă de 
frecuență în încrucișarea trenurilor. Din 
tdte aceste cause unele se pot înlătura 
prin o bună administrație, altele pe cale 
de budgete ordinare ale Statului; altele în 
fine nu se pot îndrepta de cât prin re
surse extra-ordinare pentru că ele se tra
duc prin un spor de capital.

Aceea-ce se pdte câsciga, printr’o bună 
administrație, sunt măsurile cari tind la 
mărirea parcursului kilometric al unui 
vagon, ast-fel în cât prin o supraveghere 
mai de aprdpe, printr'un orar bine com
binat, prin o înlesnire mai mare in portul de 
descărcare să ajungi a-I reduce timpul 
voiagiului de la 772 Z^e» $ Z^0» cum 
am redus aZi, și la 4 cum credem că vom 
face pentru anul viitor.

1 Ce se pdte acum câștiga pe cale de bud
get ordinar? Ântâiti mărirea liniilor de 
garaj, mărirea liniilor de debit, în fine în
crucișări mal frecuente ale trenurilor, 
prin facerea de halte intermediare.

Acesta e o operațiune preveZută în 
budgetul anului acesta, și cu deosebire a
supra acestui punct pdrtă sporul acela de 
un milion și câte-va sute de mii de lei, 
cari se dedublăză în următdrele condeie:

Mai ântâiti mărim alocațiunile pentru 
reparațiuni de mașini și vagdne; căci cu 

cât sunt mai puține mașini cari aștăpta 
pe linia sanitară, în infirmerie, rândul lor 
de reparațiune, cu atât se sporesce și tra
ficul.

Al duoilea, prin înființare de mai multe 
halte intermediare, acolo unde statistica 
a probat că ar fi necesare să facilite tre
cerea trenurilor. Intre tdte stațiele prea 
depărtate să facem halte, pentru ca ast
fel să'se pdtă încrucișa 4 trenuri în loc 

• de 2. .
In sfârșit prin mărirea debitelor în 

punctele terminale Galați și Brăila, unde 
ne propunem să facem trei kilometri li
nie de descărcare, putem, ajunge cu des
cărcarea de la miZlocia de 340 de vagdne 
la 600 pe ZI și mai sus.

Tot ast-fel vrem să facem și la Galați.
De asemenea pe linia Mârășesci-Tecu- 

ciu unde avem o pantă prea abruptă tre
bue să facem o haltă ca să avem o loco
motivă de halagiti care să ridice trenul și 
să se pdtă de îndată înapoia. Tdte acestea 
vă explică umflarea cifrei de anul acesta.

Acuma, ce nu se pdte câștiga de cât 
prin resurse extra-ordinare este sporirea 
de material în el însuși; acesta e imposi
bilul de făcut prin budget ordinar, pen
tru că acela e un capital noti care trebue 
vărsat. Pentru acesta însă avem un pro
iect de lege cu tdte datele, prin care vă 
vom dovedi că ne trebue încă 1.000 va
gdne, 900 învelite și 100 desvălite, și 50 
de mașini categoria 3 și 4, în total un ca
pital de veri-o 5, 6 milidne, cari nu se 
pot lua de cât prin resurse extraordinare 
asupra cărora vă vom ruga să avisațl.

Cred că atunci, apreciând bunul funda
ment al cerere!, o veți lua în considera- 
țiune; însă acesta este o cestiune de viitor.

Cât pentru fixarea punctelor în cari ar 
avea să se facă șoprdne și halte, este im
posibil ca Camera să se amestece în aceste 
cestiuni. Asemenea lucrări nu se pot lăsa 
nici focului local nici entusiasmulul in
dividual; numai statistica pdte da drăpta 
și adevărata măsură de alegeri a localită
ților. Iată cum a procedat drumul de fer. 
A luat epoca anului în care traficul a fost 
mai desvoltat, de la 1 la 20 Septembre. 
S’a însemnat miZlocia pe Zi a vagdnelor 
cerute și a vagdnelor acordate ; diferința 
represintând marfa rămasă în gară sa 
calculat suprafața ei; din acăstă suprafață, 
scăZându-se suprafața magasiei sad șo
pronului din care, ce rămâne neacoperit, 
este tocmai suprafața acoperișelor supli
mentare de construit. Acăstă operație a- 
plicându-se la fie-care stațiune unde ce
rerile de vagdne ati rămas în suferință, 
s’a ajuns la un total de 12.000 metri pă- 
trați de granare de construit. Costul lor 
este prevăZut în capitolul acesta al bud
getului.

Cu aceste explicațiuni cred că și D. 0- 
roveanu va fi satisfăcut.

D. I. Oroveanu-: Eti nu m’am opus 
de a admite suma ce se prevede pentru 
facerea de acoperișuri; din contra, eti gă
sesc că suma nu este suficientă, și de a-
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ceea rugăm pe D. ministru să declare dacă 
acăstă sumă nu va fi absorbită de alte tre
buințe, văzând necesitatea cea mare a gă- 
rei Bucuresci care reclamă imediate îm
bunătățiri. Asupra acestui punct ași ruga 
pe D. ministru să bine-voiască a ’mi răs
punde.

Eti nu mă opui la cheltuelile nece- 
sării și utile; din contra voiti vota Îm
preună cu Camera ori câte cheltuiele de 
felul acesta Ie vom găsi bine întemeiate, 
și nu cer alt de cât să faceți cât mai cu
rând asemenea Îmbunătățiri și cât se 
pdte mai complete, ca să nu tot venim 
cu petice cari nu aduc de cât o fdrte mică 
ușurare la greutățile de care suferim.

D. ministru al lucrărilor publice, 
Al. Marghiloman: D. Oroveanu are 
dreptate să insiste căci am omis a 'I res- 
punde asupra acestui punct.

Nu, D-lor, tot ce este pendinte de gara 
Bucuresci, ori se va face din alte fonduri, 
ori se va face cu resurse extraordinare, 
dar nu are nimic de vă^ut cu ce este alo
cat în paragraful acesta pentru liniile din 
țără. Nu se va lua de acolo nimic pentru 
Bucuresci. Ast-fel refecțiunea gărel Bu
curesci ar absorbi tdte resursele reser- 
vate în budget.

— Se pune la vot capitolul 23 și se 
primesce.

— Capit. 24, 25, 26, 27 și 28 se pri
mesc fără discuțiune.

— Se citesce cap. 29.
D. președinte, L. Catarg! : La acest 

capitol, la § 104 s'a propus următorul 
amendament :

„Propun ca suma de 5.000 lei alocată 
în budget ca indemnisare de chirie de lo
cal pentru directorul general al căilor fe
rate să se reducă la 2.000 lei.u

1. Fău^ G. D. Pallade^ C. T, Grigo- 
rescu, G. Sofia, O. O. Dobrescu, G. G. 
Tocilescu, Ghițescu.

D. M. Kogălniceanu : Eu găsesc că 
nu trebue să fim meschini. Când vedem 
noi în alte părți dmenl de specialitate că 
se plătesc cu câte 86.000 lei, cum este 
directorul de la Staatbahn în Austria, a 
căuta să reducem duoă-trei mii de lei de 
la directorul drumurilor ndstre de fer, 
este în adevăr ceva meschin. înțeleg să 
căutăm alte mi^ldce de a face economii, 
dar a căuta să reducem aci duoă-trei mii 
de lei, acăsta nu o înțeleg.

Ați vă^ut că nu m’am amestecat în a- 
câstă discuțiune; am șe^ut d'o parte și 
voiti, spune pe urmă pentru ce, dar când 
vă<J că într’un budget de 32.000.000, care 
se dă pe mâna chiar a acestui director, se 
cere o economie de 3.000 lei tocmai de 
la acest director, o asemenea propunere 
cred că nu e câtuși de puțin la locul ei.

Să venim pe urmă să ’i drămuim banii 
chiriei, acesta cred că nu ne șede bine 
tocmai nouă minorităței.

D. M. Tzoni : D-lor, articolul acesta 
și în comisiunea budgetară a fost pus la 
dre-care discuțiune. Dar este un articol 

în lege care fixâză alocațiunile de chirii, 
este art. 31, care (jice următdrele :

„Pe lângă retribuțiunile arătate în ar
ticolul precedent, funcționarii admiși ca 
definitivi în cadre primesc o indemnitate 
anuală pentru locuință, în cașul când nu 
li se pote da locuința în clădirile depen
dințe de căile ferate.

„Aceste indemnisări sunt fixate la cu
antumul maximum al apuntamentelor pe 
duoă luni și jumătate. “

Prin lege la art. 30 se mai fixâză și le- 
file fie-cărui funcționar de ori-ce cate
gorie ; ast-fel directorului general i se 
prevede 24.000 lei anual, sub-directoru- 
lui 18.000, șefilor de servicii 12.000 și 
așa mai departe.

Cu tdte acestea lefile nu se dati așa, ci 
fie-care intră cu o sumă mai mică, și 
treptat, pas cu pas, li se sporesce câte 25 
la sută.

Subscriitoril amendamentului găsesc că 
nu trebue să se dea indemnisare dupe su
ma cea mai mare; însă conform cu legea, 
directorul având 2.000 lei pe lună, trebue 
să ’i dațl indemnisare egală cu 2 și ju
mătate luni, ceea ce face 5.000 lei. Ast
fel nu puteți face de cât modificând le
gea, iar nu prin budget.

D. G. Pallade : D-lor, mărturisesc că 
amendamentul acesa nu '1 am sugerat 
eti.; dar când am vă^ut că este o econo
mie posibilă de făcut 'l-am sub-scris. D. 
lacob Fătu mi-’l a presentat și 'mi a (Jis: 
nu ar fi bine să facem acăstă economia ? 
Eti am primit'o cu plăcere.

Acum ce argumente s’ati alus pentru 
menținerea cifrei de 5.000 lei ? Să ^ice 
că directorul de la Staatsbahn are 86.000 
lei pe an, D-le Kogălnicene, noi suntem 
mititei.

D. M. Kogălniceanu: Linia este 
lungă.

D. G. Pallade : Nu se pdte compara 
nici întinderea liniei de acolo, nici chiar 
competința acelor de la Staatsbahn, cu 
funcționarii noștri, apoi dacă nu avem 6- 
menl de competința acelora, de ce se imi
tăm străinătatea numai în ceea ce pri
vesce lefile. De alt-fel mărturisesc că a- 
căsta nu se întâmplă numai la drumul de 
fer. Am observat că atuncl când este vor
ba de lefuri grase și de funcțiuni grase, 
îndată am imitat străinătatea.

Francia avea 9 miniștri, 9 am făcut și 
noi. Am au^it că sunt în alte părți mi
niștri fără portofolii, am făcut și noi. 
Imităm numai la cheltuell; EI bine, a
cesta este un scandal!

D. ministru al lucrărilor publice, 
Al. Marghiloman : Tot ce este conform 
cu legea nu este scandal.

D. G. Pallade : Sunt multe legi scan- 
daldse, D-le ministru, însă mă supun lor, 
fiind-că trebue să ne supunem legilor; 
constat însă că este o tendință : că atunci 
când este vorba de legi adoptăm ori-ce 
progres al statelor civilisate, ei bine, a
cesta încă o-dată este un scandal.

Ce nu ajunge directorului 24.000 de 

lei pe an ? EI, cred că acăstă lâfă este 
destul de potrivită pentru țera Românâscă. 
Dar luați ori și care altă țeră, care se 
pdte compara cu țăra ndstră și veți ve
dea că 24.000 lei lăfa pe an se dă celor 
mai înalț! demnitari ai Statului.

Ș'apoi de ce aceste subterfugii ca sub 
numele de indemnisare, să îngroșați o lâfă 
care în sine este destul de mare ? Și nu 
sciti dar daca lucrul se mărginesce aci, nu 
sciti, daca am lua și am răsfoi mai cum se 
cade budgetul, nu am găsi și în altă parte 
al acestui budget ver-un alt adoas, sub o 
altă formă. Și nu se pdte (Jice că nu pu
tem primi acestă reducere pentru că ne 
ar împedica art. 61 aliniatul 2, acel arti
col nu pune nici o limită de minimum el 
fixâză numai maximul.

Negreșit, ideea legiuitorului a fost bună 
când a mărginit până .unde se pdte în
tinde aceste indemnități, ca nu cum-va 
sub pretextul de indemnitate de locuit să 
se înduoâscă lâfa funcționarilor.

Vedeți, dacă de exemplu: în cașul nostru 
art. 61 n’ar fi pus o limită, putea fdrte 
bine să se dea directorului 24.000 lei ca 
indemnitate de locuință și eti n’ași fi pu
tut să mă opun; căci D. ministru 'ml ar 
fi £18 că așa este în lege și când eti ași fi 
numit acesta un scandal, D. ministru 'mi 
ar fi răspuns ca adineaori, ceea-ce este în 
lege nu este un scandal.

Apoi, când legiuitorul a fixat o cifră 
maximum pentru aceste indemnisări, vă 
întreb eti ? De ce dre arcul de pe cadra
nul mârirei lefurilor nu s'a oprit ce-va 
mal jos, ci s’a urcat fix la maximum.

Am fi înțeles-o acesta dacă ar fi fost 
vorba despre nisce funcționari cari pri
mesc o leafă mică, dar tocmai la directo
rul general, sub forma de indemnitate de 
locuință ați căutat să ajungeți până la 
acel maximum ? Acăsta pentru mine nu 
însemnâză de cât că voiți pe tdte căile să 
măriți lefurile acelora pe cari ’i agreați. 
(Aplause.)

De aceea, D-lor, față cu acest adaos 
cred că facem o bună aplicație a legei re- 
ducându-1 în limite cuviincidse.

Nu uitați că peste câte-va ^ile luați 
vacanță pentru sărbătorile Crăciunului și 
întâlnindu-vă cu alegătorii, ar fi bine să le 
arătați o probă că sciți să reduceți lefile 
exagerate, și acâsta 'I va face să spere că 
tot așa veți face și la budgetul general.

Eti cred că D. Kogălniceanu a fost ne 
drept când a calificat de meschin acest a
mendament, prin care cerem reducerea a
cestor sporiri de lefuri sub forma de indem- 
nisațiune.

Nu este vina ndstră D-le Kogălnicene 
dacă nu avem bani. Cine nu ar fi bucuros 
să plătâscă cât de mari lefuri ? Dar dacă 
nu sunt miliarde în budget, de unde să 
dai mult ? Trebue să ne întindem în mar
ginile putinței ndstre.

Vă rog sâ votați acest amendament 
plecat dintr’o preocupare numai de eco
nomii, iar nici cum de partid, și dovadă 
că aci nu este cestiune nici de oposițiune,
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nici de guvern, ci de economie cum să o 
realisăm, ați avut-o când ați vă^ut com
bătut amendamentul nostru de D. Kogăl- 
niceapu și chiar de D. Miltiade Tzoni, 
care este din minoritate, credeți-mă D-lor 
deputați, că făcând economii, ele vor fi 
bine primite de țeră și nimeni dintre a- 
legătoril noștri, aurind despre acâstă por
nire a ndstră nu ne va face o crimă.

Vă previi! însă contra unul alt soiă de 
argumente al guvernului când combate 
reducerile.

D. ministru are o bună metodă de a 
respinge argumentele cari se invâcăcând 
se propun economii. In adevăr, când s’a 
propus de D. Olănescu economia de 
12.000 lei, D-sa ^icea: Ce mal faceți dis
cuțiune pentru atâta sumă ? Dar de ce nu 
a observat că atunci când raportorul a 
semnalat Camerei că realiase o altă eco
nomie de veri-o 3.000 lei, ea a fost forte 
bine primită.

Cred, D-nii mei, că economiile ce le pu
tem face, fără a desorganisa serviciul, 
sunt bine venite, și pentru acâstă consi- 
derațiune, vă rog, să bine-voiți a vota a- 
cest amendament.

D. ministru al lucrurilor publice, 
Al. Marghiloman: D-nii mei, în dată 
ce era o cestiune inocentă și nepersonală 
de suscitat, eram sigur să o găsesc ridi
cată de D. Pallade ; în dată ce trebuia să 
dăm peste vorbe puțin măgulitdre pentru 
cei la cari se adresâză, m'ași fi mirat să 
nu întâlnesc pe D. Pallade ! Dar, D-le 
Pallade, sunt economii și economii. Să 
pun în capul unul servicii! așa de impor
tant un om căruia cu tdtă retribuțiunea, 
cacuronament al unei întregi cariere tech- 
nice ’I dai o indemnitate, cp locuință cu 
tot de 29.000 lei, credeți dre că este o 
remunerațiune suficientă ? Dacă vreți să 
ștergeți din acâstă cifră, slobozi sunteți, 
însă remâne-vă răspunderea desorganisă- 
rei serviciului. In definitiv e mai bine să 
plătesc directorul meii — eii țâra — fie 
și mai mult, numai să fiii sigur de dân
sul; de cât să fac economii nesocotite. 
SciU că directori veți găsi — prea eftin 
chiar — că nu vom suferi de lipsă, dar 
rămâne să se scie ce experiență și ce sci
ință ne vor aduce aceia. Legea 4^ că 
funcționarii drumului de fer îndată ce nu 
le oferi un local, aii drept la o indemni
tate de locuință. Și când vorbim mereii 
de comparații cu străinătatea să nu uităm 
și partea materială a situațiunei împie- 
gaților superiori din alte țări. In alte 
țări, nu e subprefect, prefect, ministru, 
șef de servicii! important, căruia Statul 
sah comuna să nu T dea un locaș cuvi
incios.

Instalațiunea nu o dă Statul sai! jude
țul pentru placul funcționarului ci pen
tru prestigiul țărei; căci se cuvine ca un 
șef de servicii! să ducă portul rangului săii. 
Suntem deci în drept să cerem pentru 
funcționarii noștri o indemnisare cuviin- 
cidsă și când D. Pallade cere economii ca 
acestea de 2-3 mii lei, crede-va cine-va ; 

că grija budgetului, iar nu sentimentul 
unei vexațiuni personale le inspiră. Să mă 
credeți că acâsta e, cel puțin, impresiunea 
pe care am cules-o ei!.

D. C. Dobrescu: Nu am venit aci 
pentru persdne.

D. ministru al lucrărilor publice, 
Al. Marghiloman: Legea ^ice că tre
bue să acordăm o indemnitate și, prin ur
mare, ori-ce amendament asupra acestui 
lucru ar fi o censură nemeritată și ilegală.

Citiți încă o-dată § 2, art. 51 :
„Aceste indemnisări sunt fixate la cu

antumul maximum al apuntamentelor pe 
duoă luni și jumătate.“ '

Vă mirați că ați ajuns d'emblâe la a- 
cest maximum ? Dați-vă seama nițel și de 
ce represintă un director al unui servicii! 
de 34.000.000, de trâpta care o are în so
cietate și în același timp de necesitățile 
lui casnice. Și cred că și comisia budge
tară și subcomisia a făcut o dreptă apre
ciate alocând acâstă cifră. (Aprobări.)

Voci: închiderea discuțiunel.
D. M. Kogălniceanu: D-lor, vă rog 

să nu închideți discuțiunea, pentru că nu 
ne va folosi mult dacă vom șterge din bud
get 3.000 lei. Sunt economii cari sunt 
mai rele de căt tdte prodigalitățile.

Vă rog să mă lăsați să vorbesc, ca să 
aduc aminte că sunt acum trei ani când 
apuntamentele directorului general ati 
fost înjumătățite, și atunci era în capul ad- 
ministrațiunel un orn de valdre, ca și acum, 
care, când i s’a redus retribuțiunea la 
24.000 lei a preferit de a reintra în ar
mată.

Suntem Ia finele ședinței și putem să 
o prelungim pentru 10 minute; dacă este 
vorba să facem o economie iar nu o per
sonalitate care mi se pare că este și la a- 
dresa mal cu osebire... Dar veți ^ice că 
fac provincialism; faptul însă este așa, 
că în capul tutulor administrațiunilor 
mari din Bucuresci avem numai unul saii 
duoi din Moldova... (Sgomot, întreruperi). 
Vor țipa unii din colegii mei, dar la vâr
sta mea am avut destul timp ca să mă 
deprind cu asemenea întreruperi.

Vă rog dar, să ne lăsați să discutăm 
cestiunea ca să vă arătăm că faceți un lu
cru nedrept.

— Se pune Ia vot închiderea discuțiu
nel și se primesce.

— Se pune la vot amendamentul D-luI 
Fătu și se respinge.

— Se pune la vot capitolul XXIX și 
se primesce.

D. președinte, L. Catargi : Acum, 
D-lor, urmeză partea budgetului relativă 
la drumul de fer din Dobrogea, și vă ru
găm să prelungiți ședința.

— Adunarea încuviințâză prelungirea 
ședinței.

— Capitolele budgetului liniei ferate 
Cemavoda-Constanța se adoptă fără dis
cuțiune, de la capitolul I până la capito
lul XVII.

— Se citesce capitolul XVIII.
D. C. C. Dobrescu: D-lor deputați, 

am cerut cuvîntul la acest capitol, pentru 
ca să rog pe D. ministru al lucrărilor pu
blice să ne spună care este motivul pen
tru care s'a făcut un budget deosebit pen
tru acest crîmpeii! de linie, și pentru ca 
acesta este ultimul capitol, să fac decla- 
rațiunea că ei! astăzi am sprijinit tote 
voturile pentru economii, și aceste voturi 
le-am sprijinit pentru cuvîntul că, noi din 
oposițiune, ne-am făcut una din datoriile 
cele mal mari ce ne-am impus de a spri
jini economiile. La cel d’ântâii! budget 
care s’a presintat, noi am fost corecțl în 
hotărârea ndstră, și prin acesta nu am 
căutat a face nici un fel de cestiune per
sonală sai! cestiune ministerială, cum ’și-a 
închipuit D. ministru de lucrări publice; 
ne-am făcut datoria ndstră așa cum am 
înțeles’o noi, precum și maioritatea ’șl-a 
făcut datoria sa așa cum ’șl-o înțelege. 
Noi am rămas constanți în sentimentele 
și vederile pe cari le avem în oposițiune.

D. ministru al lucrărilor publice, 
Al. Marghiloman: Acum dupe ce sa 
votat întregul budget, ce deslușiri ași mal 
avea să dai! ?

— Se pune la vot capitolul XVIII și 
se adoptă.

— Art. 1 și 2 al proiectului de lege 
budgetară se adoptă fără discuțiune.

— Se pune la vot proiectul de lege în 
total și resultatul scrutinului este cel ur
mător : 

Votanți........................ 67
Maioritate regulamentară . 44
Bile albe.................................60
Bile negre................. .... . 7

D. președinte, L. Catargi: Aduna
rea a adoptat budgetul căilor ferate.

D. M. Kogălniceanu: Vă rog, D-le 
președinte, să bine-voiți a face să sa no
teze că eii m’am abținut’ de la vot.

D. președinte, L. Catargi : Se va în
scrie în procesul-verbal.

— Ședința se ridică la 6 ore 40 minute, 
anunțându-se cea următdre pe a duoa ^i 
18 Decembre.

Ședința de la 18 Decembre 1888
Preșidenția D-lui vice-președinte Gr. 

Cozadini' asistat de D-nii secretari I. Gră- 
dișteanu, G. D. Theodorescu, U. Boldes
cu și A. Simu.

— Ședința se deschide la ora 1 dupe 
amia^I.

Presenți 134 D-ni deputați.
— Nu răspund la apelul nominal 89 

D-ni deputați și anume:
Bolnavi:

D-nii C. Datculescu, 6. Em. Lahovari.
In congediu:

D-nii I. Cincu, I. Demetriad, M. Ma- 
rascu.

Fără arătare de motive:
D-nii M. Adamescu, T. Anastasiu, D. 

Bădescu, C. Bădulescu, G. Berevoescu, P. 
Brătășanu, T. Busdugan, T. Calimachi, 
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G. Gr. Cantacuzino, Gr. Chrisenghi, C. 
Christodorescu, Gr. Constantinescu, I. Di
mitriu, G. Drăghici, N. Georgescu, A. 
Goilav, T. lonescu, G. Macarescu, I. Ma- 
cridescu, A. Mavrodineanu, N. Micescu, 
V. Mortzun, C. Pariano, St. Pleșia, V. 
Poenaru, C. Raileanu, C. Resu, N. C. Să- 
veanu, R. Stanian, Gr. Triandafil, N. 
Voinov, I. Lecca, I. Isvoranu, V. Pogor.

— Sumarul ședinței precedente se a- 
probă.

— Se trimit la comisiunea de petițiuni: 
petițiunea D-nei Petra Borcea, a mal 
multor locuitori din comunele Glodeanu- 
Sârat și Amaru, județul Buzăh; a D-lui 
Marin Ștefan; a mai multor locuitori din 
mahalaua Sf. I6n-Moși din Bucuresci; a 
mai multor locuitori din comuna Bâscovu- 
Flesci, județul Argeș; a mai multor lo
cuitori din comuna Vârtdpele, județul Te
leorman.

— Se trimite la comisiunea de indige
nat petițiunea D-lui N. Birtu.

D. vice-președinte, Gr. Cozadini : 
D. Răceanu are cuvântul spre a face o 
comunicare.

D. C. Receanu: D-lor deputați, am 
ondre a depune pe biuroul onor. Camere 
o petițiune subscrisă de mal mult de 200 
de locuitori, fruntași din Târgoviște, prin 
care rogă pe onor. Camera și pe minister 
să vină în ajutorul reconstruire! catedra
lei de acolo, reconstruire care a fost ho- 
tărltă și începută, dar cu desăvârșire a- 
bandonată de mal bine de 20 de ani, în 
cât ceea-ce rămâne din acest frumos mo
nument istoric amenință să se perdă cu 
desăvârșire.

D. vice-președinte, Gr. Cozadini: 
Se va trimite la comisiunea de petițiuni.

D. Severeanu are cuvântul spre a face 
o propunere.

D. Dr. Severeanu: D-lor deputați, 
voiam să iah cuvîntul ieri sără cu oca
siunea budgetului drumului de fer Cer
navoda-Constanța ca să fac o propunere; 
dar, fiind-că ora era prea înaintată, vă 
rog să’ml dați voe să fac acea propunere 
astăzi.

D-lor deputați, tdtă lumea, nu numai 
în țăra Românăscă, ci cred chiar și peste 
Ocean, a vorbit că cu ocasiunea răscum
părărei acestei linii s’ah petrecut lucruri 
mai mult de cât defavorabile țărei Ro- 
mânescl.

D-lor deputați, văzând budgetul aces
tei căi ferate, văzând venitul și cheltue
lile, fie-care din D-vostre a constatat că 
este o cheltuială mai mare de cât veni
turi.

Nu mai este vorba acum de a mai re
intra noi în capitalul ce am dat. Dar ori 
cine se duce să cumpere ceva caută mai 
ântâih să evalueze obiectul ce voesce a 
cumpăra; și ar fi fost dedatoria acelora, 
cari ah răscumpărat acea linie, să vadă 
mai ântâiii ce produce ea, și apoi în com- 
parațiune cu produsul să dea și prețul.

D-lor deputați, acel din D-văstre cari 
urmăriți mal de aprăpe politica ^ilel 

sciți mal bine de cât mine cât svon a pro
dus în presă și câtă indignațiune în tătă 
țăra propunerea de răscumpărare a aces
tei linii...

D. vice-președinte, Gr. Cozadini: 
D-văstre ați anunțat o propunere și văd 
că intrați fh desvoltări cari ar putea da 
loc la o discuțiune; dar sciți că regula
mentul <Jice că propunerile se trimit la 
secțiuni fără discuțiune.

D. Dr. Severeanu: Eh am formulat 
propunerea, și credeam că sunt în drept 
s’o motivez ; dar dacă acăstă motivare es
te contra regulamentului, atunci voih fi 
mal scurt, pentru ca D. președinte să nu 
’mi mal pună în vedere regulamentul.

De aceea, D-lor, de și cam târ^ih a- 
cum, dar tot cred că ar fi bine să se mai 
sgîndere acăstă afacere, să se mai scar- 
mene puțin, pentru ca să se vadă cam ce 
fel de comercih s'ar găsi că s'a petrecut 
cu acea ocasiune, fiind-că tare 'mi e tămă 
că și în acăstă afacere să nu se găsăscă 
multe fapte scandalăse, și, cu tdte că lu
crul ar fi ireparabil pentru trecut, dar cel 
puțin să se stigmatiseze acele scandate, 
pentru ca pe viitor să nu se mai repete 
asemenea fapte.

De aceea, D-le președinte, eh am făcut 
următdrea propunere, pe care am subscri- 
s'o mai mulți deputați, și în care iată ce 
^icem :

„Având în vedere ca, cu ocasiu
nea rescumperărei liniei ferate Cer
navoda-Constanța, opinia publică a 
fost mult preocupată și că au circulat 
și circulă încă multe versiuni defa
vorabile acelei rescumperări; având 
în vedere că astăzi acestă linie nu 
numai că nu ’șl produce veri-o parte 
din amortisarea capitalului cu care 
s’a cumpârat ba, din contra, ea nu 
scdte nici chiar cheltuelile de între
ținere ; pentru aceste motive, sub
semnați! rugăm pe onor. Cameră să 
invite pe guvern a deschide o an
chetă judiciară, care să cerceteze mo
dul rescumperărei și să descopere a- 
busurile și traficurile ce aii avut loc 
cu acea ocasiune.

Dr. Severeanu, Gh. Burghelea, A. 
Enacovici, Ulisse Boldescu, Oroveanu 
losef’ V. Pleșoianu, O. Gabunea, M. 
Balș, T. 1. Focșăneanu, I. Negrea, 
G. Dem. Teodor eseu, L. V. Goilav, 
D. P. ^conomu, N. S. Săulescu, I. 
Fitu, I. Nucșoreanu, G. G. Toci
lescu, N. Nanoescu, Dr. Athanasescu, 
K. Cesianu, M. N. Pacu, I. Stăn
cescu, N. Filipescu, C. Kogălniceanu, 
Nicu Gheorghescu, D. C. Popescu, C. 
Țăpârdea, C. M. Danaricu, C. Po- 
poviii, Al. lonescu.

Voci: Cereți urgența.
D. Dr. Severeanu: In același timp 

cred că e bine, D-le președinte, să cer ur
gența asupra acestei propuneri, fiind-că 
văd că mal mulți D-nl deputați sunt de 
acestă părere.

— Se pune la vot urgența și se pri
mesce.

D. C. Dobrescu (Argeș): D-le preșe
dinte, am ondre să depun j>e biuroul Ca
merei mal multe petițiuni ce mi se trimit 
de săteni și prin cari cer pământuri.

Tot d'odată, atrag atențiunea D-lui 
ministru de interne sah și a D-lui minis
tru de externe, dacă primesce, ca să arăt 
un răh ce băntue populațiunile rurale și 
asupra cărui rău sunt avisat prin o mul
țime de scrisori, și chiar prin delegațiuni 
de săteni cari ah venit aci.

Dacă D-sa e dispus să mă asculte chiar 
acum, ași voi să 'I spun acestă cestiune 
în câte-va cuvinte.

D. ministru de externe, P. P. Carp: 
Sunt tot-d’auna dispus a vă asculta.

D. C. Dobrescu (Argeș): Eh ași voi 
ca din declarațiunile ce le fac în numele 
sătenilor, să anunț chiar o interpelare în 
cașul când D. ministru ar crede acăsta 
trebuincios.

încă de cu primăveră s’a dat o circu
lară către toți primarii de sate ca să al
cătuiască nisce statistice în cari să se în
scrie țoți sătenii cari ah dreptul să cum
pere pământ.

Aceste statistice s’ah și format, însă u- 
nii primari de sate, dupe obiceiul lor 
sciut, ah făcut și din acestă lucrare un o- 
biect de speculațiune; căci n’ah voit să 
înscrie în ele decât numai pe acei săteni 
cari ’i-ah plătit, așea că aprdpe toți acei 
cari aveah dreptul să fie înscriși, dar cari 
nu ’i-ah mituit, ah rămas neînscriși. A- 
cest lucru a agitat populațiunea rurală 
așa de mult în cât mulți săteni ah venit 
la Bucuresci cu gândul să mergă la mi
nister și să întrebe dacă acele statistice 
sunt definitive și dacă dupe ele are să se 
facă împroprietărirea.

D-vdstre sciți că sătenii noștri necu- 
noscând că acele statistice erah numai 
nisce lucrări pregătitore cari aveah de 
scop să contribue la o statistică generală 
pentru ca să scie ministerul cifra săteni
lor ce ah trebuință de pământ, ei ah cre
zut că acestea sunt tablouri definitive și 
că numai cei înscriși în ele ah drept să 
li se vîndă pământ.

Pe tdtă ^iua vin în Capitala țărei să
teni cu decimele, având reclamațiuni aci 
la Cameră, cerând să li Se dea un răspuns 
ceva mai pipăit; ei spun : „nu ne putem 
intdree până ce nu vom avea un resultat 
mai convingător de cât simplul număr de 
înregistrare al petițiunilor.

Ei ah declarat și înscris și verbal că 
primarii ah luat banii de la dânșii, că ah 
primit mită.

O altă împregiurare. Este o lege care 
s’a votat la 1887, prin care se spunea că 
sătenii, de la Ianuarie până la August, 
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aii dreptul să reclame la minister prin 
petițiunl, acel cari voesc rsă cumpere pă
mânturi, și s’ati găsit dmeni in țera Ro
mânâscă cari aii îndemnat pe săteni să 
facă petițiuni în bloc și să le ducă la mi
nister, dar spre nici un folos ; căci aceste 
petițiunl au devenit un obiect de reclamă 
electorală ; petițiunile s’ati formulat în- 
tr'un anume sens și dreptul de a face pe
tițiuni s’a monopolisat de un soiti de 
dmeni; acest drept a fost speculat — am 
scrisori și declarațiuni categorice. — Pe
tițiunile acestea ati căpătat caracterul de 
a se numi cu putere mistică, ca numai ele 
să aibă darul de a da la săteni pămân
turi ; petițiuni în cari D-vdstre pdte ați 
observat că sătenii vin să determine ei 
chipul cum să se dea acele pământuri, adică 
nu numai în principiti ce să se dea, dar 
și cum să se dea, în ce condițiuni. D-vds
tre sciți că în primăvera trecută, înaintea 
mișcărei agrare sătenii se strîngeati în 
grupe mari și de la anumite persone luati 
acele așa numite țedule.

Șatenul care nu lua țedulă, nu se pu
tea bucura de dreptul la pământ; chiar 
la noi în județ s'a vorbit mult asupra a
cestor țedule misteridse. D-vdstre sciți că 
în raport cu gradul de instrucțiune al 
țăranilor, în raport cu tdte înșelăciunile 
și amăgirile prin cari tot-d’a-una ati tre
cut, având în vedere starea lor miseră și 
trebuințele lor, tdte acestea ati contribuit 
să ridice spiritul sătenilor până la suresci- 
tație, făcându’i să alerge încolo și încdce 
cu Zecimile, să vie în Capitala țărei, să 
cheltuiască micele lor economii, să’și pâr- 
dă timpul, să rămână datori pe la gasde 
și să ajungă chiar în stare de a cerși.

Aceste agitațiuni de natură așa de 
meschină — căci dincolo de ele nu exista 
de cât intențiunea de a 'și face cine-va 
popularitate și reclamă electorală — tre
bue, cred eti, să înceteze o-dată. Căci cine 
voesce binele sătânulul nu ’l expune nici 
la credința în minunea de efect a țedule- 
lor, nici la ruina economielor sale, nici 
la desilusiunea de a nu se vedea satisfăcuțl 
în cererile sale, dupe ce ati bătut drumu
rile și ati bătutla tdte ușile dupe dreptate.

Cine voesce în adevăr ridicarea sătânu
lul, nu trebue să 'I surprindă buna sa 
credință, nici necunoscința sa de mersul 
lucrurilor ce privesce interesele sale.

Prin urmare, ași dori ca D. ministru 
pe de o parte să bine-voiască a face o cir
culară în tdtă țâra, unde să arate că acele 
tablouri de statistică erati numai nisce ta
blouri pregătitdre, că ele nu pot servi de 
loc la dreptul de împroprietărire, că acele 
tablouri rămân de sine anulate, și aci să 
'mi dați voie să fac o parantesă: că sta
tistica ndstră, fiind întemeiată pe ast-fel 
de informațiuni, tot-d’a-una nu coprinde 
într'ânsa de cât cifre fictive; că acele țe
dule împrăsciate în țâră printre țărani, nu 
ati nici o autenticitate, nici o putere asu
pra Corpurilor legiuitdre, că ele nu pot 
face nici o presiune asupra lor de cât influența ce o pdte exercita o petițiune sim* 

plă pe care cine-va o dă dupe dreptul ce 
’l are ca cetățân.

D-lor deputați, D-vdstre cu toții ați 
recunoscut marea trebuință ce e de a se 
grăbi cât mai mult lucrările pentru a se 
da țăranilor pământ, și eti n’am găsit 
până a^i nici un representant alnațiunei 
care să nu arate bună-voința sa de a face 
ca aceste lucrări să se grăbâscă, și cu tdte 
acestea eti, care și cu alții sunt represen
tant al muncitorilor, fără nici o pretenție 
alta, am căutat — pentru că nu voesc să 
am aerul unul Mesia, nici al unui mân
tuitor al țăranilor cu topuzul (aplause)— 
să nu exploatez nici o dată starea întărî- 
tătdre a spiritelor, cum este a țăranilor, 
pe care o cunosc că este ajunsă la cel din 
urmă grad de răbdare, care ni se impune 
fatal și care este mal pre sus de tdte 
vrednică de tdtă solicitudinea ndstră; căci, 
cred eti, nu se găsesce un singur român 
care să nu aibă atâta convingere și simpatie 
de săten, mal ales în urma fioroselor des
coperiri de adâncimea suferințelor și a 
miserielor în cari sunt cufundați frații 
noștri țărani, în cât să nu vadă că acâstă 
cestiune bate la ușe și trebue resolvată 
cu o oră mal nainte.

’Mi vine greti, când văd colegi de al 
noștri din colegiul III citind amenințări 
la adresa D-vdstre, ca și când ar avea în 
fața D-lor o Adunare ostilă de a asculta 
ceea-ce țăranii cer.

Eti, dacă ași citi tdte reclamațiunile 
țăranilor aci în ședință publică în tdtă 
întinderea lor, și asupra fie-căreia să fac 
revărsări de simțimânt, ași ocupa tdtă șe
dința în fie-care ^i fără să iasă de aci de 
cât perderea timpului pentru întârzierea 
reformelor pe cari continuii le-am cerut 
și cari singure pot seca isvorul legiti
melor plângeri ce curg ^ilnic din tdte 
unghiurile țărel.

Am presintat pe tdtă ^iua ^ecimi de 
petițiunl pe cari le-am depus la biuroul 
Adunărel, care le anunță țărel și le re- 
sumă în Monitorul oficial, fără să fac 
multă paradă; fiind-că până astă-^I nu 
pot de cât să comptez pe spiritul de jus
tiție pe care ’l aveți D-vdstre și cârmui
rea pentru mica proprietate.

Eti aștept ca ocasiunea și ^iua de mâne 
să’mî dea dreptul de osândă asupra celor 
ce nu ’șl-ar îndeplini solemnele angagia- 
mente ce ’șl-ati luat pentru a deslega ma
rea cestiune a țăranilor; nu ede loc prac
tic și eficace a tăgădui absolut partidelor 
bună-voința într’o reformă, până ce nu 
le vel vedea la lucru, căci le-am crea noi 
înși-ne pretexte în causă.

Când am vorbit despre pansele cari ati 
adus nenorocirea țăranilor, n’am criticat 
instituțiunile țărel și n’am tăgăduit par
tidelor ndstre patriotismul ori capacita
tea. Nu! Am constatat numai starea ade
vărată a lucrurilor, stare de toți recunos
cută ca cea mal rea, ca cea mai nesuferită 
și mai jalnică, și am lăsat partea de apre
ciere dupe ce voiti vedea ce se face cu nouile^reforme [puse la' ordinea $ileL 

. Căci a ne încrimina reciproc, a ne im
puta numai unii altora intențiunile și 
păcatele și a ne opri de obiceiti numai 
aci, e cea mai condamnată manieră de a 
ne plăti datoria către țâră.

Dacă ași tăgădui progresul partidelor 
ndstre politice, ar trebui să disper; și cred 
că D-nil cari fac de multe ori critica, nu 
o fac de cât cu o speranță exclusivă de a 
’șl atrage cât de mult cenușe pe turta 
D-lor! .

Căci marea mea târnă este a nu se face 
din cestiunea țărănâscă numai un cap de 
Turc, o gogoriță, o temă bună de pledat 
și numai atât!

D-lor deputați, asupra petițiunilor cari 
se adresâză Camerei, ași dori un lucru, și 
negreșit voiti ruga pe onor, biuroti să ia 
o disposițiune ca pe viitor, pentru tdte 
petițiunile cari coprind în adevăr afaceri 
țărănesc!, să se facă nisce resumate mai 
întinse, ca să nu mai dea ocasiune unora 
din colegii noștri să facă dintr’ânsele fur
tuni în pahar, șarge de cavalerie în vânt, 
făcând cu acâsta de multe ori răti causei, 
numai pentru plăcerea de a dovedi dra
gostea lor către țâra rurală! (Aplause). 
Ca ast-fel să se pdtă reproduce mai lă
murit în Monitor, și atunci țăranii vor 
vedea că în adevăr petițiunile ati ajuns la 
cunoscința Corpurilor legiuitdre—singura 
lor dorință—și, împăcați în cuget că noi 
seim nevoile ce ati, să stea liniștiți pe la 
casele lor, așteptând cu încredere resulta- 
tele ce de atâta îndelungă vreme aștepta.

Cu mijlocul acesta, D-vdstre veți lipsi 
pe mulțl de a vă mai face proces de sim- 
țimânte și de intențiuni pe viitor. (A- 
plause). Căci în fața țărei nici o partidă, 
fie ea mare sati mică, veche sati nouă, nu 
are dreptul la mai mult credit de cât la 
acela ce'l dă faptele, actele bune și mari.

Atât de o cam dată. (Aplause).
D. ministru de externe, P. P. Carp: 

D-lor deputați, dupe cum a observat D. 
Dobrescu, listele cari ati fost întocmite 
până acum, în urma unei circulari date de* 
mine prefecților, nu sunt de cât liste cu 
totul provisorii, menite a stabili numărul 
acelora cari ati dreptul de a cumpăra, în 
anumite condițiuni, pământ în loturi mici 
de la Stat.

Eti am avut pentru acâsta și un alt 
motiv în afară de acest studiti statistic pe 
care mi ’l ași fi putut procura și fără con
cursul prefecților sati al primarilor; am 
crezut că este un mijloc în tdte privin- 
țile mal bun de a împedica frauda de cât 
de a o pedepsi. Ce s’a întâmplat până a
cum ? Se numia o comisiune, ea făcea o 
listă unică, și în acea listă de multe ori 
am vă^ut figurând nu numai săteni, dar 
și bucătarii și visitiii prefectului.

D. N. lonescu: Cer cuvântul. Pe pre
fecți cine’I numesce? Guvernul.

D. ministru de externe, P. P. Carp: 
Ași. fi fost fericit dacă ași fi nnmit eă 
toți prefecții până acum; prin urmare, 
nu la adresa mea este acâsta.Șic dar, D-lorf că fraude s’ati făcut și» 
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afară de acest abus, care pdte să se facă 
prin hatîr, dacă s’afi mai făcut și alte 
fapte reprehensibile, atunci rog pe D. 
Dobrescu să le aducă la cunoscință guver
nului, pentru a fi pedepsite; căci, când 
un primar pune în listă pe cine-va pen
tru hatîr este una, și când îl pune pentrti 
un franc este alta.

Rămâne acum un alt lucru care se semna* 
lăză de către D. Dobrescu și care pote scăpa 
tot-d’a-una de la controlul guvernului. A
cest lucru este credulitatea. Nici o-dată hu 
veți putea impedica să fie dmeni cari să 
promită mai mult de cât pot da, nici 6- 
menl cari să crădă în promisiuni mai mari 
de cât le pdte înfățișa natura faptelor. 
(Aplause).

D-lor, șarlatanii cari scot dinții fără 
durere nu sunt de astăzi; sunt de când 
lumea. (Aplause).

Sunt dmeni cari se dati de profeți, dar 
sunt și alții cari 1 cred. In contra celor 
cari cred, noi nu putem avea nici o pu
tere. (Aplause).

D. Sa va Șomănescu: Am ascultat 
cuvântarea D-lui Dobrescu,care, de și era 
sub formă de întrebare adresată guver
nului, ea nu era în realitate de cât o cri
tică a modului cum noi seim să ne facem 
datoria. D-sa a desemnat pe o parte din 
colegii D-sale că nu fac de cât a ațâța 
nemulțumirile,[adică ura între duoă clase, 
între clasa țăranilor și a proprietarilor, 
cari nu ati și nu trebue să aibă de cât a
celeași interese și același scop de înfră
țire; fiind-că prosperitatea unora e fdrte 
strîns și reciproc legată de a celor-alțl, 
dar, D-lor, nu ati de cât același interes și 
scop, care este prosperitatea și a țărani
lor și a proprietarilor.

D. Dobrescu a vorbit de agitațiuni și a 
^is că autorii lor se numesc agitatori. A
gitațiunile însă nu datăză numai din tim
pul acesta; în patru ani, sub guvernul 
trecut s’ati făcut șăse legi, cari s'ar pu
tea numi tdte șăse legi agrarie.

Le voiti enumera: legea pentru însu
rățel și modificarea acestei legi, legea 
pentru vln^area pământurilor în loturi 
și modificarea acestei legi; legea pentru 
darea pământurilor în Dobrogea și modi
ficarea acestei legi, trei modificări de 
legi.

D-lor deputați, istoria ne arată că le
gile agrarie se fac la epocile când locui
torii unei țări nu mai pot să se hrănăscă 
prin industrie; la noi în patru ani se fac 
șăse legi agrarie.... (Sgomot, întreruperi, 
nu se aude).

Intriga 'și-a găsit tot-d’a-una locul 
săti; ast-fel D. Dobrescu cu drept cuvânt 
a vă^ut în procedările colegilor săi un 
mijloc de agitare safi de reclamă. Ori 
care ar fi fost mobilul acestor Domni, 
scopul nu este lăudabil; efi ași voi ca 
D-nălor să se convingă, că pe aceste bănci, 
în Adunarea țărei, nu mai găsesce con
servatori de aceia cu cari să sperie pe a- 
agricultorii noștri; în acăstă maioritate 
sunt dmeni cari datoreză posițiunea lor 

muncel, bărbați de aceia cari nu vin îna
intea D-vdstre și înaintea țărei cu tradi- 
țiunile strămoșilor lor, ci vin cu capitalul 
agonisit de ei prin munca lor și prin o
nestitatea lor.

Al duoilea punct, care a fost atins de D. 
Dobrescu, este relativ la administrațiunea 
comunală. In adevăr, D-lor, administra
țiunea comunală lasă mult de dorit, și vă 
voifi spune că acest seif government al 
comunei mi se pare mie a nu fi dat rd- 
dele acele folositdre, ce se aștepta a le da; 
țăranii noștri nu sunt în stare să 'și a
pere drepturile lor; li s’aii dat drepturi 
comunale, li s’aii dat drepturi electorale, 
dar scifi el cum să useze de aceste drep
turi ? Colegiul al treilea, și mă refer la 
opiniunea dmenilor noștri politici, s’a ^is 
în tot-d’a-una în acest Parlament că acel 
colegiti este o minciună. Pentru ce ? Pen
tru că țăranii noștri nu sunt destul de 
cultivați ca să ’șl exerciteze drepturile 
lor. Prin urmare, trebue să mergem noi 
înainte pentru ca să ’i deprindem și pe el 
a’și exercita aceste drepturi. Totuși, voifi 
să vin la o măsură pc care o propune gu
vernul: aceea de a se despărți autorita
tea primarului comunal de autoritatea 
lui administrativă; adică atribuț’unile 
comunale să rămână curat comunale, 
și pentru atribuțiunile lui administra
tive, pe cari el nu le pdte aplica, dupe 
cum experiența ne-a dovedit, să le înlo
cuim prin alt-fel de agențl... (Murmure).

Acestea aveam de $is, și termin, ru
gând încă o-dată peD. Dobrescu săcrădă 
că în acăstă Cameră sunt bărbați ani
mați de cele mai bune sentimente, că 
partidul liberal conservator se compune 
din confrați de ai țăranilor, cari sunt in
teresați de a face binele și fericirea țăra
nului român, iar nu de conservatori cari 
fac frică țăranului nostru.

Voci: închiderea discuțiunel.
D. M. Kogălniceanu: Cer cuvântul 

în cestiune de regulament.
D. vice-președinte, Gr. Cozadini: 

Aveți cuvântul.
D. M. Kogălniceanu: Nici o-dată nu 

voifi cere închiderea unei discuțiuni, mal 
ales când discuțiunea nici nu s’a început 
încă bine, dar voifi cita un cuvânt de la 
un mare diplomat. In tinerețele mele am 
avut ondre să am și efi audiență la Prin
cipele Meternicb, la 1844, și m’am dus 
să ’I vorbesc despre păsurile țărei româ
nesc! și ale Moldovei în deosebi, cari pe 
atunci erafi cu totul sub protectoratul 
curței rusesc! și sub suzeranitatea Porțel; 
'i am spus multe, dar multe, tot așa cum 
ne-a spus și nouă astăzi D. Dobrescu și 
D. Șomănescu.

Dupe ce Principele Metemich m’a as
cultat cu bună voință, când am terminat 
’ml-a ^is: care este al lunge! vorbiri scur
tul înțeles ? (Ilaritate).

Asemenea întrebare fac și efi onor D. 
Dobrescu; D-sa a anunțat o interpelare 
și dupe ce a dat și câte-va explicațiuni a 
venit dupe aceea D. Șomănescu și a făcut 

protestațiunl, a făcut proces țăranului, că 
nu este în stare să ’șl apere dreptul săfi, 
a făcut proces Constituante! și Constitu- 
țiune!, car! afi dat țăranilor dreptul de 
vot, de și el în realitate nu afi un cole- 
gifi al lor; a ma! (Jis că boerii, car! afi 
moștenit averi aceia sunt răi pentru, ță
rani; iar ace! boieri, cari afi câștigat averi 
prin munca lor, sunt buni, că împart ce 
afi crf țăranii, (ilaritate, aplause); a mai 
făcut proces și lege! comunale, șiadminis- 
trațiunei comunale, și câte și mai câte 
altele ați mai au^it. Ei bine, cu ocasiu- 
nca votărei budgetelor, fiind-că acum ni 
s’a închis gura, vă dafi rendez-vous, D-le 
Dobrescule și D-le Șomănescule, să vă 
răspund despre colegiul minciună și să 
vă arăt că sunt alte colegii mai min
ciună de cât colegiul al treilea. (Aplause).

D. Șomănescu, în loc să cără descentra- 
lisarea comunală, D-luI vine și cere epi- 
tropia comunei. Tot asemenea și alții, 
când se arată plin! de bună-voință pen
tru țărăni și cer să li se dea pământ, cer 
tot-d’o-dată să ’I punem sub epitropia 
proprietarului; alții ne spun că țăranul 
e ignorant, e leneș, e o vită și câte și mal 
câte altele. De aceea, D-lor, pentru ca să 
nu ne perdem timpul în tdte filele cu a
semenea discuțiuni, eu dafi rendez-vous 
la budgete acelor cari vin cu ide! de a
cestea; iar cât pentru acum, fac apel la 
D. președinte să ne țină pe fie-care la lo
cul săfi și chiar pe mine când fac veri-o 
abatere de la regulament, și să nu mal 
permită ca din chiar senin să se ridice în 
Adunare tot felul de cestiuni cari nu 
sunt la ordinea ^ilel. Iar dacă voițl să nu 
fie așa cum ^ic efi și cum cere regula
mentul, atunci vă rog să ’m! dați și mie 
cuvântul, fiind-că a-șl avea și efi cui să 
fac proces.:..

D. vice-președinte, Gr. Cozadini: 
Eram să vă întreb la care articol din re
gulament vă referiți ?

D. M. Kogălniceanu: Mă refer la 
acel articol care ne obligă pe toți să pă
zim regulamentul.

D. vice-președinte, Gr. Cozadini : 
Consider că ați vorbit în contra închide
re! discuțiunel... K

D. M. Kogălniceanu: Nu f ferescă 
Dumnezeii! Efi voifi să continuă, dacă 
’m! dați și mie cuvântul.

Voci: închiderea discuțiunel.
— Se pune la vot închiderea discuțiu

nel și se aprobă.
D. vice-președirte, Gr. Cozadini: 

Intrăm în ordinea lei.
D. Pacu are cuvântul spre a da citire 

mal multor raporturi ale comisiunel de 
pptițiunl.

D. M. Pacu, raportorul comisiunel de 
petițiuni, dă citire următorului raport:

Domnilor deputați^
Comisiunea de petițiuni, luând în cer

cetare în ședința de la 16 Decembre a. c., 
sub președința D-lui N. lonescu, un nu
măr de petițiuni privitdre4 la cereri de 
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pământ din partea sătenilor saă la ușu
rări de sarcine provenite din învoelile a- 
gricole, mi-a făcut ondre a mă Însărcina 
ca raportator și a vă comunica D-vdstre 
resultatul deliberărilor sale.

Ast-fel vă supun la cunoscință că mai 
mulți locuitori din comunele Valea-Seacă, 
Valea -Mare, Faraoni, și Cleja, din județul 
Bacăti, cer să cumpere tn loturi pâmănt 
de la Stat; mai mulți locuitori de pe mo
șia Statului Fugenesci, din județul Dolj, 
cer același lucru și ușurarea condițiilor 
de vîn^are a bunurilor Statului; D. An
dreii I. Pârvan, învățător In comuna 
Tărgu-Beresci, județul Covurluiă, cere a 
fi împroprietărit, ca fiii de clăcaș, născut 
în comuna Gotesci, județul Cahul (Basa
rabia); D. Florea Neacșu, din comuna 
Bâscov, județul Argeș, ca vechiti soldat 
și luptător în răsboiul pentru independen
ță din 1877—78, cere a fi împroprietă
rit ; D. G. Moldoveanu, din comuna Bâs
cov, județul Argeș, cere a fi împroprietă
rit ; mai mulți locuitori din comuna Dră- 
goescI-Bitinele, județul Ilfov, cer a li se 
da pământ.

Pentru tdte aceste petițiuni conclusiu
nea comisiunei D-vdstre de petițiuni este 
identică, adică ca să se recomande cere
rile comitetului eventual de delegați, 
care va fi chemat să se pronunțe asupra 
proiectului de lege pentru vîn^area bu
nurilor Statului în loturi, proiect aflat 
deja în studiul secțiunilor Camerei.

D. V. Pleșoianu: Cer cuvântul în re
gulament.

D. vice-președinte, Gr. 'Cozadini: 
D. Pleșoianu are cuvântul.
„ D. V. Pleșoianu : D-le președinte, lu
mea afară ne întrăbă ce am lucrat în Ca
meră, și noi, din causa sgomotulul ce se 
produce aci, nu au^im nimic și nu seim 
ce să răspundem.

Prin urmare, vă rog să luați disposiți
uni ca fie-care deputat să ’și ție locul săh 
și să se facă linisce; căci nu seim ce se pe
trece în Cameră până nu citim desbaterile 
în Monitorul oficial^ ba încă ne mirăm 
cum se mai pot reproduce și în Monitor 
dupe atât sgomot ce se face aci.

D. vice-președinte, Gr. Cozadini : 
D-lor deputațl, biuroul nu are alte mi^- 
Idce coercitive date prin regulament casă 
manțină liniscea, de cât de a invita pe 
D-nii deputațl să bine-voiască a merge 
pe la locurile D-lor. Dacă D-nii deputați 
nu bine-voesc a ține sămă de acăstă invi
tare, atunci nu rămâne biuroului de cât 
să suspende ședința.

D. C. Kogălniceanu: Cer cuvântul.
D. vice-președinte Gr. Cozadini: 

In ce cestiune ?
D.’C. Kogălniceanu: Asupra ordinei 

4ilei.
D. vicepreședinte, Gr. Cozadini: 

Nu vă pot da cuvântul, ordinea (Jilei e 
deja regulată. D. raportor al comisiunei 
de petițiuni a și citit raportul săă.

Voci: N’anj au^it nimic.
D. N. lonescu : Domnii mei, petițiu- 

nile de acăstă natură, pentru cereri de 
pământ, se recomandați până acum la gu
vern și acolo se înmormântați în archi- 
vele ministerului. Noi am socotit să ru
pem cu acăstă tradițiune banală și am 
gis : fiind-că este la ordinea (Jilei proiec
tul de lege pentru vîn^area în loturi 
mici a unor din moșiile Statului pe la lo
cuitorii țărani, să trimitem tdte aceste 
petițiuni la comitetul central de delegați 
ca să le aibă în vedere, fiind-că legea vîn- 
^ărei bunurilor în loturi mici e în stu
diul secțiunilor.

Aceste sunt conclusiunile raportului, 
și am luat libertatea să vă pun în cunos
cință de dânsele, fiind-că raportorul, o- 
bosit de citirea de mal alaltăeri, n'a prea 
citit cu voce tare conclusiunile raportu
lui D-sale. (Ilaritate).

— Ne mai luând nimeni cuvântul, se 
pun la vot conclusiunile comisiunei și 
se adoptă.

D. M. Pacu continuă citirea raportului: 
„Un număr de locuitori din comuna 

Drăgățeni, județul Argeș, cer a li se vin
de în loturi moșia Statului, pendinte de 
monastirea Cotmeana, pe care se află; ase
menea mai mulți locuitori din comuna 
Corbeni, județul Argeș, cer să cumpere în 
loturi moșia Statului Căpățâneni.*

Pentru amânduoă aceste petițiuni co
misiunea este de părere a se recomanda 
D-luI ministru al domeniilor spre a se 
satisface dorința petiționarilor în condi- 
țiunile legilor existente.

Ne luând nimeni cuvântul, se pun la 
vot conclusiunile comisiunei și se adoptă.

D.M. Pacu continuă citirea raportului: 
„Un număr de locuitori din comuna 

Tulesci, plasa Cotmeana-Golesci, județal 
Argeș, cer a fi împroprietăriți pe moșia 
D-lui Amzam Predescu, conform legei 
din 1864.“

„Comisiunea de petițiuni având în ve
dere că cererea vizează o proprietate pri
vată, conchide Ia respingerea ei, rămâ
nând ca petiționarii să se adreseze cu ce
reri la guvern pentru a cumpăra loturi de 
pe moșiile Statului ce se vor scote în vîn- 
^are.

Ne luând nimeni cuvântul, se pun la 
vot conclusiunile comisiunei și se primesc.

D, M. Pacu continuă citirea raportului: 
„Mai mulți locuitori de pe proprieta

tea Statulului Vatra-Schitului lordăchea- 
nu, din județul Prahova, cer să se sus
pende vîn^area în corp întreg a acestei 
moșii și să se vîndă în loturi sătenilor.

Comisiunea este de părere a se reco
manda acăstă petițiune comitetului even
tual al delegaților însărcinați cu studie
rea propunere! făcută din inițiativa par
lamentară, pentru a nu se mai vinde mo
șiile Statului în corp Întreg ci numai în 
loturi mici“.

Ne luând nimeni cuvântul, se pune la 
vot conclusiunile comisiunei și se adoptă.

D.M. Pacu continuă citirea raportului: 
„Mai mulți locuitori din comuna Oțesci, 

județul Olt, se plâng contra sarcinelor în 

natură ce li se impun prin tocmelile, agri
cole; o asemenea cerere există și de la alțl 
locuitori tot din aceeași comună.

Comisiunea a opinat ca ambele cereri 
să fie înaintate comitetului delegaților 
însărcinați cu studiarea proiectului de 
lețge pentru tocmelile agricole.

Ne luând nimeni cuvântul, se pun la 
vot conclusiunile comisiunei și se adoptă.

D. M. Caracostea^ raportorul comisiu- 
nel de indigenate, dă citire următorului 
raport și proiet de lege:

Domnilor deputați^
D. George I. Dogărescu, prin petițiu- । 

nea dată onor. Camere în giua de 20 Fe
bruarie 1886, a ceruta i se recundsceca- i 
litatea de cetățăn român.

Comisiunea de indigenat, în ședința sa 
din 8 Decembre a. c., a luat în conside
rare cererea]D-lui Dogărescu și din actele 
aflate la dosar a constatat:

Că D. George I. Dogărescu este năs
cut la anul 1840 în comuna Șeraița din 
districtul Făgărașului, coprinsul Transil
vaniei, din părinți români și botezat în 
religiunea greco-orientalău

Că D. Dogărescu s'a stabilit în Româ
nia din anul 1862, ocupând funcțiuni în 
serviciul telegrafo-postal, dupe cum se 
vede din adresa biuroului postai central 
cu No. 608 din 2 Octombre 1867, care a- 
de veresce că numitul a fost înaintat la gra
dul de conductor cu lăfă de 250 lei pe 
lună, cu ordinul direcțiunel generale 
No. 6.747 din același an;

Că numitul domn în anul 1878 s’a sta
bilit în comuna Predeal, din plaiul și ju
dețul Prahova, unde ’și plătesce tdte sar- 
cinele ca ori-ce cetățăn român către Stat, 
județ și comună și de la care nu s'a sus
tras nici o-dată de când se află în Româ
nia, probă declarația din petițiunea sa 
susținută cu certificatul primăriei comunei 
Predeal cu No. 1.197 din 30 Decembre 
1885, din care se mal constată și buna sa 
purtare în societate.

In fine, D. G. I. Dogărescu a îndepli
nit și ultima formalitate, care '1 ar mai fi 
putut lega de țăra în care s’a născut; căci 
în 22 Iunie 1888, a ferut și obținut lepă
darea de la protecțiunea ungară, dupe 
cum se vede din actul sub No. 41.005, 
din anul 1888, al consulatului austro- 
ungar, tradus și legalisat $e ministerul 
afacerilor străine al României No. 1.330 
din 31 Octombre 1888.

Comisiunea de indigenat în vederea ac
telor de mal sus a admis cererea de recu- 
ndscere a calităței de român a D-luI Geor
ge I. Dogărescu, și vă rdgă și pe D-vds- 
tre, D-lor deputațl, prin subsemnatul ra- 
portore, să votați alăturatul proiect de 
lege:

PROIECT DE LEGE
Art. unic. *— In virtutea art. 9 din 

Constituțiune se recundsce D4ul George 
I. Dogărescu, din comuna Predeal, calita
tea de cetățăn român.

Raportor, M. Caracostea.
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—Dupe adoptarea luărel în considerare 
și a articolului unic, se pune la vot pro
iectul de lege în total, și resultatul scru
tinului este cel următor:

Votanțl.............................. 91
Maioritate absolută . . . 46
Bile albe.............................. 70
Bile negre.......................... 21

D. vice-președinte, Gr:. Cozadini: 
Adunarea a adoptat proiectul de lege.

D. HI. Caracostea, raportorul comisiu- 
nei de indigenat, dă citire următorului 
raport și proiect de lege:

Domnilor deputați,
Comisiunea D-vdstre de indigenate lu

ând în examinare proiectul de lege, prin 
care în virtutea art. 7, § II, lit. b din 
Constituțiune se cere a se acorda împă
mântenirea cu dispensă de stagifi D-lui 
Octavin Arbizan, de religiune româno- 
catolică, de profesiune agricultor, domi
ciliat în comuna Lucianca, plasa Snagov, 
județul Ilfov.

Examinând actele aflate în dosarul a- 
cestei cereri, a constatat:

1) Că este născut în Capitala BucurescI 
și botezat în religiunea română-catolică;

2) Că este născut din părinți stabiliți 
tn țdră;

3) Că ’și a făcut studiele primare în 
scdlele publice din BucurescI;

4) Că a urmat în liceul Matei-Basarab 
din BucurescI, cursul a 5 clase liceale, de 
unde a obținut certificatul acelui licefi;

5) Că a trecut cursul de agricultură al 
scdlei naționale din Grand-Ionan (Fran
cia) ;

6) Că are purtare onestă în societate 
și comerciul săfi de agricultură;

7) Că exercită profesiunea de agricul
tor în comuna Lucianca, plasa Snagov, 
județul Ilfov;

Ș) Că tatăl D-sale, D. Dominico Arbi
zan, în tot-d’a-una s'a servit cu pașapdrte 
române.

In fața acestor constatări, comisiunea, 
a admis în maioritatea membrilor pre- 
senți cererea D-lui Octavin Arbizan, și 
vine prin subsemnatul, raport, a vă ruga 
să bine-voiți a aproba următorul proiect 
de lege:

PROIECT DE LEGE
Art. unic. — In virtutea art. 7, § II, 

lit. b din Constituțiune, se acordă D-lui 
Octavin Arbizan, din comuna Lucianca, 
județul Ilfov, împământenirea cu dispepsă 
de stagifi.

Raportor, M. Caracostea.

— Dupe adoptarea luărel în conside- 
rațiune și a art. unic, se pune la vot pro
iectul în total și resultatul scrutinului 
este cel următor:

Votanțl............................73
W Maioritate regulamentară • 44

Bile albe ....... 63
Bile negre....................... 10

D. vice-președinte, Gr. Cozadini: 
Adunarea a adoptat proiectul de lege.

— D. M. Caracostea, raportorul comi
siunel de petițiuni, dă citire următorului 
raport și proiect de lege :

Domnilor deputați,
Comisiunea D-vdstre de indigenat, în- 

trunindu-se în numărul cerut de regula
ment, a luat în examinare cererea de re- 
cundscerea calitățel de român a D-lul 
George Ghimbășanu.

In urma cercetărei actelor aflate la do
sarul cererei, a constatat următdrele:

1) Un act prin care se probeță elibera
rea sa de sub protecțiunea Austro-Un- 
gară, de care nu s'a bucurat nici o-dată;

2) Un act de nascere și botez prin care 
se constată că este român-ortodox ;

3) Un certificat al comunei urbei Bâr
lad, județul Tutova, prin care se constată 
purtarea D-sale în tot timpul de când 
funcționăză ca profesor la licefi ;

4) Un certificat liberat tot din partea 
primăriei locale, prin care se probâză că 
este căsătorit și părinte a 2 copil.

Comisiunea D-vostre de indigenat, în 
basa actelor menționate, vine prin sub
semnatul a vă ruga să bine-voiți a apro
ba următorul proiect de lege:

PROIECT DE LEGE
Art. unic.—In virtutea art. 9 din Con

stituțiune, se recunosce D-lul G. Ghim- 
bășanu, profesor din urbea Bârlad, jude
țul Tutova, calitatea de cetățean român.

Raportor, M. Caracostea.

— Dupe adoptarea luărel în cosidera- 
țiune și a art. unic, se pune la vot pro
iectul de lege în total:

Votanțl ........ 78
Maioritatea regulamentară. 44
Bile albe................................. 67
Bile negre..............................11

D. vice-președinte, Gr. Cozadini: 
Adunarea a adoptat proiectul de lege.

— D. D. Stăncescu, raportorul comi
siunel de indigenat, dă citire următoru
lui raport și proiect de lege :

Domnilor deputați,
Membrii comisiunel de indigenat în- 

trunindu-se și luând în examinare cererea 
de împământenire cu dispensă de stagifi 
a D-lul Ralian Samitca, care s’a depus 
pe biuroul Camerei de către D. ministru 
al justiției cu Mesagiul Regesc No. 1.195 
din 10 Aprilie 1880.

Din actele aflate în dosar, se constată:
1) Că reclamantul este născut la anul 

1846, în orașul Craiova, din părinți de 
naționalitate israelită și botezat în reli
giunea mozaică;

2) Că părinții săi sunt stabiliți în țără 
de un fdrte îndelungat timp ;

3) Că reclamantul Împreună cu fratele 
săfi Saul Samitca, sunt proprietarii celui 
mal mare și mal bogat magasin de libră

rie, precum și celui mal însemnat stabi
liment de tipografie, în care comercifi și 
industriă.succedăză cu demnitate pe bă
trânul lor părinte care pentru prima-dră 
a introdus pe o cale sistematică acăstă 
industrie în orașul Craiova; înființând, în 
timpul din urmă, cu însemnate sacrificii 
materiale, un stabiliment de litografie, 
acăstă ramură de industrie, de care până 
atunci orașul Craiova era cu totul lipsit.

Acestea tote se constată prin un act 
subscris de un mare număr de cei mai 
însemnați locuitori și proprietari din Cra
iova, dintre cari unii actuali deputați și 
senatori, alții foști deputați și senatori, 
foști procurori de curte și foști prefecți etc.

Ast-fel, atât pentru că reclamantul este 
născut din părinți stabiliți în țără, cât și 
pentru că a înființat un stabiliment de 
cea mal mare utilitate, membrii presenți 
afi admis în maioritate proiectul presen
tat de guvern, și prin subsemnatul ra
portor ve rdgă să bine-voițl a '1 vota și 
D-vdstre.

Raportor, D. Stăncescu.

PROIECT DE LEGE
In virtutea art. 7, § II, lit. a din Con

stituțiune se acordă D-lui Ralian Samit
ca, din comuna Craiova, județul Doljfi, 
înpămentenirea cu dispensă de stagifi.

—Ne cerând nimeri cuvântul, se pune 
la vot proiectul de lege și resultatul scru
tinului e cel următor:

Votanțl.............................. 85
Maioritate regulamentară 44
Bile albe............................. 42
Bile negre.............................43

D. vice-președinte, Gr. Cozadini: 
Votul este nul, fiind-că n’a întrunit ma- 
ioritatea regulamentară, și se va face un 
nofi vot în ședința viitdre.

— D. D. Stăncescu, raportatorul co
misiunel de indigenat, dă citire . următo
rului raport și proiect de lege:

Domnilor deputați,

D. Alberth Oravetz, de profesiune far
macist, născut și domiciliat în Focșani, 
vine, prin petițiunea sa de la 14 Februa
rie 1877 către onor. Cameră, și cere re- 
cundscerea sa de cetățăn român, conform 
art. 8 din codul civil, cu arătare că la 18 
Februarie 1887 împlinesce stagiul de 10 
ani.

Comisiunea D-vdstre de ingigenat, 
luând în cercetare actele D-lui Alberth 
Oravetz din cari a constatat următdrele :

Că D-sa posedă actul de botez emis de 
parochul religiunei romano-catolică din 
Focșani, prin care se constată că este năs
cut în Focșani la 24 Iulie 1855, și bote
zat în religia catolică;

Un certificat din partea primăriei ur
bei Focșani prin care se constată iarăși 
că este născut în Focșani la 24 Iulie 1855 
unde 'și are și proprietățile sale, și că
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nici o-dată nu s’a bucurat de veri-o pro- 
tecțiune străină, precum și

Un certificat din partea consiliului de 
administrație al batalionului al 3-lea de 
vânători, prin care arată că sergentul Al
berth Oravetz, în tot timpul serviciului 
8$$ de la 26 Aprile 1883 și până la 26 
Octombre același an, data trecerel sale în 
reservă, s’a bucurat de o bună conduită 
îndeplinindu-șî serviciul cu destul zel și 
activitate.

In fața acestor acte, și considerând că 
stagiul de 10 ani s’a împlinit, comisiunea 
în unanimitatea membrilor presenți, a 
admis cererea de împământenire a D-lui 
Alberth Oravetz, și a numit pe subsem
natul raportor spre a vă presenta urmă
torul proiect de lege.

PROIECT DE LEGE
Art. unic, — In virtutea art. 7, § II, 

lit. 5 din Constituțiune, se acordă D-lul 
Alberth Oravetz, din comuna Focșani, ju
dețul Putna, împământenirea, care ’și 
are împlinit stagiul.

Raportor, D. Stâncescu.
D. G. Apostoleanu : D-lor deputați, 

am cerut cuvântul ca să vâ dau 6re-carl 
lămuriri.

D. Alberth Horavetz, farmacist, de re- 
ligiune catolică, este un om fdrte onorai 
bilț se bucură de o bună conduită în so
cietate, și are împlinit stagiul de 10 ani 
cerut de lege.

Vă rog dar, să bine-voiți, a admite o- 
piniunea emisă de comisiunea D-vdstre.

Ne mal luând nimeni cuvântul, să pu
ne la vot proiectul de lege și resultatul 
scrutinului este:

Votanți................................ 76
Maioritate regulamentară . 44
Bile albe................................ 63
Bile negre ......................... 13

D. vice-președinte, Gr. Gozadini: 
Adunarea a adoptat proiectul de lege.

— D. D. Stâncescu, raportatorul co
misiunei de indigenat, dă citire următo
rului raport și proiect de lege :

Domnilor deputați,

D. Constantin Dimitriu Neguț, român, 
de păruți din Transilvania, prin petițiu
nea dată ministerului justiției la 10 
Ianuarie 1885, a cerut a i se acorda re- 
cunoscerea.

Prin Mesagiul regal de la 19 Februa
rie același an, cu No. 500, cererea sa a 
fost trimisă în deliberațiunea Camerei.

Comisiunea D-vdstre de indigenat, pro
cedând la cercetarea actelor, a ve^ut:

Că D. C. D. Neguț este născut în Foc
șani la anul 1852, Aprilie 10, din părinți 
creștini, naționalitate română, comer
ciant, domiciliat în acea urbe, dUpe cum 
dovedesce actul primăriei urbei Focșani, 
No. 83 din 2 7 Februarie 1886, legalisat 
de tribunalul județului Putna la No. 4.812 
din 3 Martie 1886 ;

Că nu s'a aflat nici o-dată trecut în re
gistrele supușilor Austro-Maghiari,dupe 
cum asemenea se constată prin certifica
tul autorităței locale austriace No. 651 
din 24 August 1884 ;

Că a servit în garda civică, dovadă 
certificatul urbei Focșanșl No. 4.031 din 
1884;

Că posedă tot-d’o-dată duoă acte date 
din partea concetățenilor săi din acea 
urbe, prin cari constată frumdsa purtare 
și buna conduită ce are în societate ocu- 
pându-se cu cea. mai mare onestitate de 
comerciul săă, și că a răspuns regulat 
tdte dările contribuitdre către Stat.

Pe aceste base dar, comisiunea D-vos- 
tre de indigenat, în unanimitatea mem
brilor presenți, ’l-a almis de bun, și a 
numit pe subsemnatul raportor, spre a 
vă supune la aprobare următorul proiect 
de lege.

PROIECT DE LEGE
Art. unic. — In virtutea art. 9 din 

Constituțiune, se recundsce calitatea de 
cetățen român D-lui Constantin D. Ne
guț, din comuna Focșani, județul Putna.

Raportor, D. Stâncescu.

D. G. Apostoleanu : D-lor, din citirea 
raportului ați vă^ut meritile acestui om. 
Este destul numai să vă mal spun un 
detalii. Pe când se <jicea că oposițiunea nu 
are drept la protecțiunea legilor, atunci 
acest domn a fost șters din listele electo
rale dupe ce 'șl exercitase drepturile po
litice patru ani, așa că a fost nevoit în 
urmă să ceră recunoscerea de la Cameră, 
cu tdte că este român.

Ne mai luând nimeni cuvântul se pu
ne la vot proiectul de lege și resultatul 
scrutinului este cel următor:

Votanți ........ 73
Maioritate regulamentară . 44
Bile albe.................................71
Bile negre.............................. 2

D. vice-președinte, Gr. Cozadini: A- 
dunarea a adoptat proiectul de lege.

— D. Cristu S. Negoescu, raportato
rul comisiunei de petițiuni, dă citire ur
mătorului raport și proiect de lege:

Domnilor deputați,
Comisiunea de indigenat, întrunindu- 

se în $iua de 10 Decembre 1888, în nu
măr de 5 membri, sub președenția D-lui 
lacob Fătu, a luat în cercetare cererea de 
împământenire cu dispensă de stagifi 
a D-lul Hristea N. Petropulo, în virtutea 
art. 7, § II, lit. a din Constituțiune.

Examenând actele depuse pe lângă pe
tițiunea sa, adresată ministerului justi
ției la 11 Noembre 1887, comisiunea a 
constatat ;

1. Că este născut la anul 1848, luna 
Ianuarie 3, și botezat în religiune orto
doxă la biserica S-tu Ilie din Craiova, 
fiind fiul lui Neculal Petropulo, român 
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din Macedonia, căsătorit în România cu 
o româncă ;

2. Că este un mare și bun agricultor 
din județul Brăila, care se bucură de o 
bună reputațiune de onestitate; că este 
forte generos și plin de pietate pentru 
populațiunea rurală lipsită de mi^ldce, 
dându-le medicamente gratuit, și viindu- 
le în ajutor locuitorilor ceea ce ’l-a și a- 
tras o mulțumire oficială din partea gu
vernului ;

3. Că are în țără rude de aprope cari 
sunt români, între alții pe fratele mumei 
sale D. Suliotis, fost senator și mare 
proprietar din Brăila;

In fața acestor constatări, comisiunea 
a admis în unanimitate cererea D-lul Ni- 
colal Petropulo, domiciliat în comuna 
Scorțaru-Nofi, județul Brăila, și vă rog 
să bine-voiți a da aprobarea D-vdstre, 
următorului proiect de lege.

PROIECT DE LEGE
In virtutea art. 7, § II, lit. a din Con

stituțiune, se acordă D-lul Hristea N. 
Petropulo, din comuna Scorțaru-Nod, 
județul Brăila, împământenirea cu dis- 
pesă de stagifi.

Raportor, Crist. S. Negoescu.

D. vice-președinte, Gr. Gozadini: 
D. Kogălniceanu are cuvântul.

D. M. Kogălniceanu : D-lor, nu sciti 
de loc cari sunt opiniunile politice ale 
D-lul Petropolu, dar T cunosc și sciti că 
este născut in țeră, că este român și vor
besce românesce ca fie-care din noi.

— Ne mal luând nimeni cuvântul, se 
pune Ia vot proiectul de lege și resulta
tul scrutinului este cel următor :

Votanți............................... 83
Maioritate regulamentară . 44
Bile albe............................... 82
Bile negre............................. 1

D. vice-președinte, Gr. Gozadini: 
Adunarea a adoptat proiectul de lege.

—D. M. Caraeostea, raportorul comi- 
’ siunei de indigenat, dă citire următoru- 
i lui raport și proiect de lege:
i Domnilor deputați,

D. Frantz Lehrer, comerciant din Pi
tești, a solicitat In anul trecut a i se da 
împământenirea cu dispensă de stagii.

Comisiunea de indigenat a acestei o- 
nor. Camere, în ședința de la 23 Ianua
rie 1887, întrunindu-se și cercetând ac
tele presintate de D. Lehrer, a admis ce
rerea sa de a i se acorda împământenirea 
și ’mi-a făcut ondrea a mă numi raportor.

D. Frantz Lehrer este născut și cres
cut în România, fiind botezat în Bucu
resci, în religiunea evangelică, în 1854.

In Pitești are un însemnat atelier de 
dogărie, și un deposit de beuturl spirtu- 
dse, având un capital însemnat cu care 
exercită acest comerciâ împreună cu p»“ 
rintele săti.

Un certificat liberat de legațiunea re-
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gală a Țârilor-de-Jos dovedesce că el a 
renunțat la protecțiunea acestei țâri, vo
ind a opta pentru naționalitatea română.

Un număr considerabil de proprietari 
și comercianți din Pitesc! dati cele mai 
bune referențe în privința reputațiunei 
și onorabilităței D-lui Lehrer. Tot în a- 
cest sens a produs și duoă certificate ale 
autoritorităței comunale din Pitesc!.

Percepția certifică asemenea că D-sa 
are trei imobile în Pitesci, în culorea de 
galben și că osebit de impositul funciar 
mai plătesce și 1000 lei anual pentru li
cența angrosistă.

In fine, D. Lehrer, a presintat un act 
prin care constată că chiar părintele săh 
a fost împământenit în Iulie anul 1858.

Acestea ah fost actele pe basa cărora 
comisiunea de indigenat, cu maioritatea 
membrilor presinți, a admis ca, în virtu- 
art. 7, § 2, lit. b din Constituțiune, să se 
acorde D-lui Frantz Lehrer, împământe
nirea cu dispensă de stagii; și vă r<5gă, 
prin subsemnatul, a vota alăturatul pro
iect de lega.

PROIECT DE LEGE
Art unic. — In virtutea art. 7, § II, 

lit. b din Constituțiune, se acordă D-lui 
Frantz Lehrer din comuna Pitesci, jude
țul Argeș, împământenirea cu dispensa 
de stagih.

Raportor, Jf. Caracostea.

—Dupe adoptarea luărei în considerare 
și a articolului unic se pune la vot proiec
tul de lege în total, și resultatul scruti
nului este cel următor:

Votanți.............................76
Maioritate regulamentară . 44 
Bile albe...............................62
Bile negre ....... 7

D. vice-președinte, Gr. Cozadini : 
Adunarea a adoptat proiectul de lege.

— D. D. Stăncescu, raportorul comi- 
siunel de indigenat, dă citire următorului I 
raport și proiect de lege : 1

Domnilor deputați,
D. Constantin Niculescu, prin petițiu

nea adresată onor. Camere la 13 Februa- 
arie anul trecut se rdgă a i se acorda ca
litatea de cetățân român, conform art 7 
din Constituțiune.

In sprijinul cererei sale, petiționarul 
presintă următdrele acte:

1. Actul de botez No. 58, prin care se 
constată că este născut în orașul Brăila 
la anul 1851, Iunie 28, din părinți elini 
și botezat în religiunea ortodoxă la bise
rica Sf. Spiridon din acel oraș ;

2. Atestatul No. 46, prin care se con
stată că clasele primare le a urmat în 
scdla publică din orașul Călărași;

3. Actul ministerului de resbel prin 
care se constată că s'a înrolat la anul 
1875 în regimentul 3 de linie ca voluntar;

4. Actul ministerului de resbel No. 
1.410, prin care se constată că prin înal
tul decret No. 855 i s'a acordat sergentu- 
lui-major Constantin Niculescu dreptul 
de a purta medalia militară de argint, 
pentru fapte meritorii și de curagiă în 
timpul diferitelor lupte peste Dunăre ;

5. Brevetul No. 95 pentru „Crucea tre- 
cerei Dunărei’ și brevetul No. 860 pen
tru medalia „Apărătorilor Independenței* 
prin care se constată că petiționarul a fă
cut parte din armata română de operați
une în anul 1877 — 1878;

6. Certificatele No. 93 și 313, prin ceri 
se constată că în tot timpul s’a bucurat 
de o exemplară conduită, îndeplinindu’șl 
serviciul cu zel și activitate.

Comisiunea de indigenat, întrunindu- 
se și luând în examinare cererea și actele 
mal sus menționate , în unanimitatea 
membrilor presenți a admis a se acorda 
D-luI Niculescu calitatea de cetățen ro
mân fără stagiu, și, prin subsemnatul ra- 
portorele el, vâ rdgă să bine-voiți a a- 
proba următorul proiect de lege.

PROIECT DE LEGE

Art. unic. — In virtutea art. 7, § II, 
lit. a din Constituțiune, se acordă D-luI 
Constantin Niculescu, din orașul Călărași, 
județul Ialomița, împământenirea cu dis
pensă de stagiă.

Raportor, D. Stăncescu.

— Dupe adoptarea luărei în conside- 
r&re și a articolului unic, se pune la vot 
proiectul de lege în total:

Votanți.................................67
Maioritate regulamentară . 44
Bile albe................................ 62
Bile negre.............................. 5

D. vice-președinte, Gr. Cozadini : 
Adunarea a adoptat proiectul de lege.

—D. D. Stăncescu dă citire următoru
lui raport și proiect de lege :

Domnilor deputați,

D. loan lonescu, din comuna Mera, 
județul Putna, a cerut ministerului jus
tiției la 16 Martie 1880 a i se acorda in
digenatul cu dispensă de stagih.

Cererea sa este venită în deliberațiunea 
Camerei prin Mesagiul regal din 11 Fe
bruarie 1885.

Comisiunea D-vostre de indigenat, lu
ând în deliberațiune cererea D-lui loan 
lonescu și actele presintate de D-sa,

Considerând că D. loan lonescu este 
născut în orașul Vasarhei din Transiva- 
nia la anul 1847, ^in părinți unguri, și 
că D-sa este trecut din religiunea pro
testantă în religiunea ortodoxă, cum pro- 
beză extractul sub No. 242 din 1867 dat 
de primăria comunei Focșani;

Că de la 1858 este venit în România și 
se află în comuna Mera, (județul Putna), 
bucurându-se de o bună reputație, cum 
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probeza certificatul legalisat de primăria 
comunei Mera din 4 Martie 1880 sub 
No. 233;

Că s'a căsătorit cu o româncă la 1867, 
cum probeză extractul de căsătorie dat de 
primăria comunei Mera sub No. 15, le- 
galisât de primăria comunei Mera la 25 
Maih 1879 sub No. 324;

Că D-sa a fost chiar și primaru comunei 
Mera, ales la 1877 și 1878, cum probâză 
actele prefecturei de Putna sub No. 
12.468 din 1877 și sub No. 13.132 din 
1878;.

A admis în unanimitate cererea D-lui 
loan lonescu din comuna Mera, județul 
Putna, și vâ rdgă să bine-voiți a vota 
următorul proiect de lege.

Raportor, D. Stăncescu.

PROIECT DE LEGE
* Art. unic. — In virtutea art. 7, § II, 

lit. a din Constituțiune, se acordă D-luI 
loan lonescu, din comuna Mera, județul 
Putna, împământenirea cu dispensa de 
stagih.

—Dupe adoptarea luărei în considera- 
rațiune și a articolului unic, se pune la 
vot proiectul de lege în total, și scrutinul 
se declară nul, neîntrunind numârul de 
votanți cerut de regulament.
. — Ședința se ridică la ora 4 și jumă
tate dupe amiacji și cea viitâre se anunță 
pe a duoa ^i 19 Decembre.

Ședința de la 19 Decembre 1888
Președința D-luI președinte Lascar Ca

targi, asistat de D-nii secretari U. Bol
descu, A. Simu, G. Dem. Teodorescu și 
G. Tocilescu.

— Ședința se deschide la ora 1 dupe 
amia^i.

— Presenți 157 D-ni deputați.
| —Nu râspund la apelul nominal 17
I D-ni deputați și anume :

1 In congediu:
D-nu I. Demetriad.

Fără arătare de motive:
D-nii D. Bădescu, P. Brătășanu, T. 

Busdugan, G. Gr. Cantacuzino, Gr. Chri- 
senghi, C. Christodorescu, V. Dimitro- 
polu, N. Georgescu, C. T. Grigoreccu, M. 
Mateescu, E. Mavrocordat, V. Mortzun, 
C. Raileanu, N. C. Săveanu, R. Stanian, 
Gr. Triandafil.

— Sumarul ședinței precedente se a- 
probă:

— Seirimit la comisiunea de petițiuni: 
petițiunea D-lui G. C. Colibășanu, a 
D-lui M. Ghibănescu, a D-nel Alexan
drina V. Predescu, a mai multor locui
tori din comuna Ciocesci, județul Teleor
man, a mal multor locuitori din comuna 
Ibănesci, județul Olt, a mal multor cetă
țeni din Craiova și a învățătorului din 
comuna Ghergheasa R.-Sărat.
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— Se trimite la comisiunea de indigenat 
petițiunea D-lui Xenofon Vlasto.

— Se depun 13 raporturi ale comisiunel 
de indigenat asupra naturalisărei D-lor: 
Ed. Peikert, St. Dan, Th. Sușiu, N. A- 
nastasiu, luliu Pavlosievici, C. Guse, I. 
Gâzi, D. Mardan, Em. Baumt M. A. Flo- 
rea, D. Almogen, Ed. Baeram și D. The- 
mistocli.

D. președinte, L. Gatargi: Domni
lor deputați, sunt mai multe secțiuni 
cari n’ah tratat încă dre cari proiecte de 
lege ce sunt cerute de urgență și fiind-că 
nici un domn ministru nu este încă pre- 
sinte ca să putem lucra în ședință publi
că, v’aș ruga ca să trecem în secțiuni 
pentru a vă ocupa cu acele lucrări, și la 
3 ore vom continua ședința publică.

Tot-d’o-dată rog și pe D-nii delegați 
al secțiunelor să termine lucrările pentru 
cari sunt convocațl.

Voci: Prea bine.
— Adunarea trece a lucra în secțiuni.
- Ședința se redeschide la 3 ore sub 

președenția D-luI președinte L. Gatargi.
D. ministru de externe, P. P. Carp : 

Domnule președinte, astăzi este 31 De
cembre și m&ne 1 Ianuarie stil noti; prin 
urmare deseră încetăză arangiamentul co
mercial ce exista între România și Fran- 
cia. Am ruga dar pe Adunare ca chiar 
astăzi să ia în desbatere proiectul de 
lege relativ la prelungirea încă pe 6 luni 
a arangiamentulul cu Francia, pentru ca 
să nu se aducă străgănire comerciulul.

D. președinte, L. Gatargi: Domnule 
ministru, raportul comitetului de delegați 
nu este încă imprimat, nici împărțit 
D-lor deputați dupe cum cere regula
mentul.

D. ministru de externe, P. P. Carp : 
Sciu acăsta, dar mal scifi că Adunarea a 
votat urgența asupra acelui proiect de 
lege și, prin urmare, cred că acestă cesti
une s'ar putea trata chiar astăzi, fără ca, 
să se mal imprime raportul comitetu
lui de delegați.

D. C. Bobeica: Cer cuventul pentru 
a face o propunere.

D. președinte, L. Gatargi: Aveți 
cuventul.

D. C. Bobeica: Domnilor, am on6re 
a presinta o propunere sub-scrisă de 70 
domni deputați, prin care se exprimă do
rința ca vacanța ce este a se lua de către 
Cameră în vederea sărbătorilor să începă 
de la 20 ale curentei și să se termine la 
10 Ianuarie viitor.

Vă rog, D-le președinte, să bine-voiți 
a consulta Camera asupra acestei propu
neri și dacă va fi cine-va care să o com
bată, atunci ’mi reserv dreptul de a lua 
cuventul.

D. președinte, L. Catarg!: Asupra 
acestei propuneri Adunarea va avea să 
se pronunțe la finele ședinței.

Acum însă, vă rog, D-lor, să deci
deți dacă primiți propunerea făcută de 
D. ministru de externe, de a se lua înda
tă în desbatere proiectul de lege pentru 

prelungirea arangiamentulul comercial cu 
Francia încă pe 6 luni.

Voci; Da, da.
— Se pune la vot propunerea făcută de 

D. ministru de externe și se primesce.
—D. N. Blaramberg, raportatorul co

mitetului de delegați al secțiunelor, dă 
citire următorului raport și proiect de 
lege:

Domnilor deputați,
Sub-scrisul în calitatea mea de rapor

tor al comitetului delegaților, compus 
din D-nii:

Gr. Cozadini pentru secțiunea I
C. Vrabie * * II
C. Kogâlnicânu * n III
M. Caracostea * w IV
I. Oroveanu w VI
E. Mavrocordat n n VII

și însăcinat de secțiunele respective a de
libera asupra prelungirel arangiamentulul 
comercial cu Francia încă pe șăse luni, 
adică până la 19 Iunie (1 Iulie) 1889, 
am ondre a aduce la cunoscință D-vdstre 
că secțiunile D-vdstre afi adoptat acest 
proiect în unanimitate, în dorința și spe
ranța de a ajunge cât mai curând, prin 
concesiuni reciproce, la încheierea unul 
tratat definitiv cu marea și nobila nați
une de care ne legă atâtea interese mo
rale și materiale. Nu’ml mal remâne dar 
de cât a supune acest proiect la aproba
rea D-vdstre.

PROIECT DE LEGE
I Art. unic. — Guvernul este autorisat 

să prelungăscă arangiamentul comercial cu 
Francia pe un nofi termen de 6 luni, â- 
dică până la 19 Iunie (1 Iulie) 1889.

Raportor, N. Blaramberg.

— Neluând nimeni cuvântul se pune la 
vot luarea în considerare a proiectului de 
lege și se adoptă în unanimitate.

— Articolul unic se adoptă fără discu
țiune.

—Se pune la vot proiectul de lege în to
tal și resultatul scrutinului este cel ur
mător : 

Votanți........................ 12$
Maioritate absolută . . . 65
Bile albe.............................128
Bile negre........................... 1

D. președinte, Lascar Catarg!: 
Adunarea a adoptat proiectul de lege. (A- 
plause).

Acum, D-lor, la ordinea ^ilel avem 
mal ântâifi un vot declarat nul în ședința 
trecută asupra naturalisațiunel D-luI 
Samitca.

—Adunarea procede h vot și resultatul 
scrutinului este cel următor :

Votanți.....................  115
Maioritate absolută ... 58
Bile albe...............................58
Bile negre..................... • . 57

D. președinte, Lascar Catarg!: 
Adunarea a adoptat proiectul de lege.

Mal avem acum încă un vot rămas tot 
de ieri asupra proiectului de lege relativ 
la împământenirea D-luI Idn lonescu.

Adunarea procede la vot și resultatul 
scrutinului este cel următor :

Votanți ............................ 95
Maioritate regulamentară . 48
Bile albe................................29
Bile negre............................66

D. președinte, Lascar Gatargi: 
Adunarea a respins proiectul de lege. 
Acum D. G. Burghelea are cuvântul.
D. G. Burghelea : D-lor deputați, am 

ondre a presinta o propunere, subscrisă 
de mal mulți dintre colegii noștri. Pro
punerea mea tinde la modificarea unor 
articole de la cap. VII din codul de pro
cedură penală. Ideea acestei modificări 
este de a se suprima mandatul de depu
nere, în scop de a se da mai multe garan
ții individuale.

Iată coprinderea acestei propuneri:EXPUNERE DE MOTIVE
Detențiunea preventivă este un 

râti necesar care resulta din imper
fecțiunea inteligenței umane. Jus
tiția nu pote în adevâr a discerne 
instantanei și într’un mod cert cul
pabilitatea sati inocența inculpa
tului. Trebue, în adăstarea unei de- 
cisiunl definitive, să se înlăture pre
venitului mi^locele de a ’șl ascunde 
urmele crimei și cu deosebire de a 
scăpa prin fugă de executarea hotă- 
rîrel. Dar acăstă detențiune preven
tivă cere sacrificiul libertăței indivi
duale, darul cel mal precios garan
tat de articolul 13 din Constituți- 
une, și în ori-ce bună le^islațiune 
detențiunea trebue să fie restrinsă 
în limitele cele mai strimte.

Din cele patru mandate, recunos
cute de articolul 89 din procedura 
codului penal, este unul, anume 
mandatul de depunere, care n’are ra
țiune de a mai exista, căci el lovesce 
sdrobitor în libertatea individuală 
și se decerne cu multă ușurință, de 
ore-ce legea nu’l încongioră de nici 
o garanție; el n’are nevoe de a fi 
motivat și se lasă totul la aprecia- 
rea și priceperea judecătorului, care, 
ca om, pote fi supus greșelei, cu atât 
mai mult că în practică mandatul 
de depunere se confundă cu manda
tul de arestare.

Pentru aceste motive, o reformă 
a codicelui nostru de procedură pe
nală la articolele ce privesc manda
tele de depunere și de arestare și
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punerea acestui codice In armonie 
cu spiritul Constituțiunel este im
perios cerut de timpul de față, de 
societatea de a^I.

Și, pentru ca societatea să fie sa
tisfăcută, iar justiția să fie echita
bilă, reforma să se mărginâscă în a 
suprima mandatul de depunere și 
introducerea unei garanții în cesti
unea mandatului de arestare, ast-fel 
că pe viitor mandatul de arestare 
se va da de judecătorul de instruc
țiune cu drept de apel la tribunal.

In scopul acesta propunem alătu
ratul proiect de lege modificător ca
pitolului VI din codul de procedură 
penală.

Christu I. Sulioti, Gh. Burghele, 
D. Alexandrescu, C. Dobrescu-Argeș, 
Gh. Softa, Gh. Măcărescu, II. C. Pă- 
tărlăgeanu, N. Ceaur Aslan, Văsescu, 
Er. Sturdza, T. Cdlimachi, Christu 
S. Negoescu.

PROC. COD. PENAL. — CART. I, CAP. VI 
CAPITOLUL VI

Despre maniatei de înfățișare, de aducere 
și de arestare

88. Mandatul se numesce ordi
nea prin care oficerii de poliție, ju
decătorul de instrucțiune, ori minis
terul public, în puterea facultăței ce 
le este dată expres și în cașuri anu
me determinate prin lege, pun o 
personă în fața, sub paza sad sub 
măna judecăței.

89. Sunt trei feluri de mandate: 
mandat de înfățișare, mandat de a- 
ducere și mandat de arestare.

90. Mandatele de înfățișare și de 
aducere aii de scop a pune pe cel 
chemat înaintea judecăței.

Mandatul de aducere se pote exe
cuta și prin putere, dupe formele 
mal jos arătate.

91. Mandatul de arestare are de 
obiect închisorea preventivă a unei 
persâne, dupe formele mai jos pres
crise.

92. Când inculpatul va fi domi
ciliat și faptul va fi de natură a a- 
trage dupe sine numai o pedăpsă co- 
recțională, judecătorul de instrucți
une va putea, dacă va judeca de cu
viință, să nu dea în contra lui de 
cât un mandat de înfățișare, rămâ- 
nându-I facultatea de a putea, dupe 

ce ’l a întrebat, să schimbe acel man
dat în veri-care altul, dupe împre- 
giurările ce s’ar desveli.

93. Dacă inculpatul nu vine la 
înfățișare, judecătorul de instrucți
une va da în contra lui un mandat 
de aducere.

Asemenea va da mandat de adu
cere în contra ori-cărei persone de 
ori-ce calitate, în cașul când acea 
personă ar fi inculpată de un delict 
care trage dupe sine pedepsă crimi
nală.

94. El pote asemenea să dea 
mandate de aducere în contra mar
torilor cari refusă de a se înfățișa, 
dupe citațiunea ce li s’a trimis, 
conform art. 77, și fără ea acesta să 
împedice de a se condamna marto
rul la amenda legiuită prin același 
articol.

95. In cas de mandat de înfăți
șare, judecătorul va face interogarea 
îndată; în cas de mandat de aducere, 
el o va face cel mai târziii în duoă- 
$eci și patru de ore.

96. Judecătorul de instrucțiune 
va. putea, dupe ce a au^it pe incul
pat și pe ministerul public, să dea 
un mandat de arestare, dy pe forma 
mal jos arătată, în cas când faptul 
ar trage dupe sine pedăpsă crimi
nală sau închisore corecțională.

In cele duoă-^eci și patru ore de 
la notificarea acestui mandat, incul
patul va putea face apel la tribu
nalul județului în contra acelui 
mandat de arestare, și tribunalul în 
trei (jile cel mult va statua în mod 
contradictoriii asupra acelui man
dat de arestare.

In cursul instrucțiunel, el va pu
tea, aurind pe ministerul public, și 
ori-care ar fi natura inculpărei, să 
libereze pe inculpat de sub manda
tul de arestare, în datorându-1 a se 
înfățișa la tote actele procedurei, 
precum și pentru executarea sen
tinței, îndată ce va fi cerut.

Ordonanța de liberare în cele pa- 
tru-^eci și opt ore de la notificare 
va putea fi atacată pe calea oposiți
unel, în care timp inculpatul va ră
mânea deținut.

97. Mandatele de înfățișare, de 
aducere,vor fi subscrise de cel ce le 
va fi dat și sigilat cu sigiliul săi. 
Prevenitul va fi într’ânsele numit 

și desemnat cât se va putea mai 
clar.

98. Aceleași formalități vor fi 
observate și în mandatul de ares
tare ; însă acest mandat va coprinde 
încă și denunțarea faptului pentru 
care este dat, precum și citațiunea 
legei care califică acel fapt crimă 
sati delict.

99. Mandatele de înfățișare, de 
aducere sati de arestare vor fi noti
ficate prevenitului prin aprod sati 
printr’un agent al putere! publice, 
care ’l va înfățișa prevenitului în 
original și ’l va lăsa copie de pe 
dânsul.

Mandatul de arestare va fi înfă
țișat prevenitului, chiar când acesta 
s’ar afla la oprălă și i se va lăsa co
pie de pe dânsul.

100. Mandatele de aducere, de 
înfățișare și de arestare vor fi exe
cutorii în totă întinderea Statului 
român.

Dacă prevenitul se află afară din 
județul oficerului care va fi dat 
mandatul de arestare, el va fi con
dus înaintea sub-prefectului, sah, în 
lipsa acestuia, înaintea adjunctului 
ori înaintea primarului sad a ajuto
rului săti, ori înaintea comisarului 
de poliție al locului, și acela va vi- 

^a mandatul fără a putea opri exe
cutarea sa.

101. Prevenitul, care va refusa 
de a se supune la mandatul de adu
cere, sati care, dupe ce va fi decla
rat că este gata a se supune, va în
cerca să scape, va trebui să fie con- 
strîns.

Purtătorul mandatului de adu
cere va chema, de va cere trebuin
ța, puterea publică a locului celui 
mai de aprope; ea va fi datore să 
mârgă dupe cererea coprinsă în man
datul de aducere.

102. Cu tote acestea, dacă, dupe * 
mai mult de duoă <jile de la data 
mandatului de aducere, prevenitul 
se va fi găsit afară din județul ofi- 
cerului care a dat acest mandat, și 
la o distanță de mai mult de duoă 
miriametre de la domiciliul acelui 
oficer, acel prevenit va putea să nu 
fie constrîns de a se supune manda
tului ; dar atunci procurorul jude
țului, în care se va fi găsit și înain
tea căruia va fi condus, va cere de
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la judecătorul de instrucțiune un 
mandat de arestare, în virtutea că
ruia el va fi reținut la închisore.

Mandatul de aducere va trebui să 
fie pe deplin executat, daca preve
nitul a fost găsit având asupra sa 
lucruri, hârtii sau instrumente, cari 
vor face să se nască prepus cum că 
el ar fi autor sau complice al delic
tului pentru care este căutat, ori
care ar fi termenul sau distanța în 
cari ar fi găsit.

103. In duoâ-ZecI și patru de ore 
dupe executarea mandatului de a
restare, ministerul public, care ’l va 
fi dat, în cașul prevăzut la articolul 
precedent, va da în scire și va tran
smite procesele-verbale, ce se vor fi 
făcut, la oficerul care a dat manda
tul de aducere.

104. Oficerul care a dat mandatul 
de aducere și cărui vor fi transmise 
actele procesului, precum s’a Zis în 
articolul precedent, va comunica 
tote acestea, tot într’un termen de 
duoă-^ecl și patru ore, la judecăto
rul de instrucțiune pe lângă care 
funcționăză ; acest judecător se va 
conforma cu disposițiunile art. 87.

105. Judecătorul de instrucțiune, 
care este intrat în cercetare sau 
d’a-dreptul sau făcută conform art. 
87, va transmite, sub sigiliu, la ju
decătorul de instrucțiune al locului 
unde s’a găsit prevenitul, actele, 
notele și informările relative la de
lict, spre a supune pe acel prevenit 
la interogator.

Tote actele vor fi, dupe acesta, 
întârse la judecătorul care se află 
intrat în cercetare, împreună cu 
interogatorul.

106. Dacă, în cursul instrucțiu- 
nei, judecătorul ce se află intrat în 
cercetare va da un mandat de ares
tare, el va putea ordona prin acel 

’ mandat ca prevenitul să fie trans
mutat la arestul locului unde se 
face instrucțiunea.

107. Dacă nu se coprinde în man
datul de arestare ca să se facă acea 
transmutare a prevenitului, el va 
rămânea la arestul județului în care 
se va fi găsit, până ce se va hotărî 
de judecătorul de instrucțiune, con
form art. 128, 129, 130, 131, 132, 
133, 134, 135.

108. Dacă prevenitul, în contra 

căruia s’a dat un mandat de aducere, 
nu pote^ fi găsit, acel mandat va fi 
înfățișat la sub-prefectul, primarul, 
ori la ajutorii lor, sau la comisarul 
de poliție al comunei unde este re
ședința prevenitului. Numiți! vor 
viZa actul de notificare.

109. OrI-care depositar al puterel 
publice și chiar ori-ce personă vor 
fi datori a pune mâna pe preveni
tul surprins în flagrant delict, sah 
în cașurile asemănate flagrantului 
delict, și a’l conduce înaintea minis
terului public, fără să fie trebuință 
de mandat de aducere '

110. Oficerul însărcinat cu execu
tarea mandatului de arestare va lua 
cu sine putere îndestulă pentru ca 
să nu scape prevenitul.

Acea putere o va lua din apro
pierea locului unde va trebui să 
se execijte mandatul de arestare; 
ea va fi datore să mârgâ dupe cere
rea făcută d’a-dreptul comandan
tului ori superiorului și coprinsă în 
mandat.

111. Dâcă prevenitul nu pote fi 
prins, mandatul de arestare va fi 
notficaț la cea dupe urmă locuință 
ce a avut, și se va face proces-ver
bal de perchisițiune.

Acest proces-verbal se va face în 
presența celor duoi mai de aprope 
vecini ai prevenitului, pe cari ’I va 
putea găsi purtătorul mandatului; 
ei ’l vor subscrie, sah dacă nu scih 
ori nu vor să subscrie, se va face 
mențiune de acăsta, precum și de in
terpelarea ce li se va fi făcut pen
tru a subscrie.

Purtătorul mandatului de ares
tare va face dupe aceea să se videze 
procesul său verbal de sub-prefect 
ori de ajutorul său, sah de comisa
rul de poliție al locului, și ’i va lăsa 
copie de pe dânsul.

Mandatul de arestare și procesul- 
verbal vor fi dupe aceea date la 
grefa tribunalului.

112. Prevenitul, prins în puterea 
unul mandat de arestare, va fi con
dus fără întârziere la arestul ară
tat în mandat.

113. Oficerul însărcinat cu exe
cutarea mandatului de arestare, va 
da pe prevenit în mâna directorului 
închisorei, care ’i va da adeverință 
de primirea prevenitului.

Va duce dupe aceea la grefa tri
bunalului actele relative la arestare 
și va lua o adeverință de a lor pre
dare.

El va înfățișa atât înscrisul de 
primire cât și adeverința, în duoă- 
Zeci și patru de ore, la judecătorul 
de instrucțiune, care le va viZa pe 
amânduoă, și acăstă viZă o va da și 
o va subscrie.

114. Neobser varea formalităților 
prescrise pentru mandatele de înfa- 
țișare, de aducere și de arestare va 
fi pedepsită prin mustrări în con
tra procurorului sah a judecătorului 
de instrucțiune, ceea-ce nu împe
dică pe cel în drept de a exercita în 
contra lor acțiune recursorie civilă, 
dacă are motive.

D. președinte, Lascar Catargi: 
Se va trimite la secțiuni.

Acum D. G. G. Tocilescu are cuvântul 
pentru a anunța o interpelare.

D. G. G. Tocilescu : Interpelez pe D. 
ministru al instcucțiunei publice, spre a 
respunde dacă are de gând a spori sala- 
riele profesorilor de la scălele normale de 
învățători prin budgetul anului viitor, 
spre a fi egale cu acele prevăzute prin 
legea din 1883.

Interpelez pe D. ministru al instruc
țiune! publice, în privința construirel 
unul local noâ pentru Universitatea dih 
Iași, dacă lucrările au să încăpă chiar în 
primă-vera anului viitor.

Interpelez pe D. ministru al justiției 
sah pe guvern, spre a răspunde dacă are 
de gând să presinte un proiect de lege : 
I. Pentru reorganisațiunea magistraturel; 
II. Pentru indemnisarea de către Stat a 
condemnaților dovediți nevinovațl în ur
ma recursului în revisuire ; IIL Pentru 
garantarea libertăței individuale.

Interpelez pe D. ministru de interne, 
spre a răspunde ce măsuri a luat în con
tra primarului comunei Șipotele din ju
dețul Iași, Nicu Dimitriu, pentru nele
giuirile și arestațiunile arbitrare comise 
cu ocasiunea alegerilor comunale

De asemenea ’l interpelez pentru mter- 
venirea abusivă a forței armate ce a avn 
loc tot cu aceeași ocasiune.

D. președinte, L. Catargi: Bine-vo- 
iți a o depune la biurofi spre a se comu
nica guvernului. .

D-lor depudați, la ordinea <Jile aJe® 
mai multe interpelări, mi s’a spus in 
că D-nii interpelator! voesc să amâne in* 
terpelările D-lor. întreb dar pe D-mi • 
Grădișteanu, D. Sturdza, N. lonescu P 
Vasile Andreieși, dacă sunt pentru e® 
nare? .

D. I Grădișteanu: Eh consimt aw 
amâna interpelarea mea. . ,

D. D. Sturdza: Efi, D-le președinta.
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n’am cerut amânarea, dar mi s'a spus că 
sunt nisce legi urgente pentru astăzi. In
terpelarea mea 'și are importanța ei, și 
consimt să se amâne dacă se pune pe mâ
ne la ordinea ^ilei.

D. președinte, L. Gatargi: Se va în
scrie la ordinea ^ilei de mâne.

D. N. lonescu: Eă amân interpelarea 
fiind-că păte să facă conexitate interpela
rea mea cu aceea anunțată mai detaliat de 
D.. Tocilescu.

D. G. AndreeșI: Pentru că D. minis
tru de lucrări publice nu este presinte, 
amân și eh interpelarea mea pe mâne.

D. președinte, L. Gatargi: Tdte in
terpelările fiind amânate, trecem la cele- 
alte lucrări ce sunt înscrise la ordinea 
^ilei de astăzi.

— D. C. Cesianu, raportorul comisiu- 
nii financiare, dă citire următorului ra
port și proiect de lege:

Domnilor deputați,
D. ministru de interne, cu Mesagiul 

regal No. 3.586 din 5 Decembre 1888, a 
înaintat onor. Camere proiectul de lege 
pentru deschiderea unui credit suplimentar 
de lei 13.130, bani 39, pentru plata până 
la finele anului budgetar a remiselor cu
venite factorilor poștali suplimentari, în
sărcinați cu distribuirea telegramelor și 
celor-alte corespondențe poștale.

Comisiunea financiară, având în vedere 
expunerea de motive ce însoțesce proiec
tul D-lul ministru, din care resultă că nu
mărul factorilor remisieri, însărcinați cu 
distribuirea corespondențelor telegrafice 
și poștale, devine din ce în ce insuficient 
în raport cu cerințele publicului; că ad
ministrația telegrafelor și poștelor a fost 
silită în tot-d'a-una a spori numărul fac
torilor în orașele unde lipsa era mal 
mult simțită; că ast-fel fiind, numărul de 28 
factori suplimentari devenind insuficient, 
direcțiunea poștelor și telegrafelor a spo
rit numărul la 50, și prin urmare și cre
ditul suplimentar din budget de 25.000 
lei nu pdte fi suficient până la finele anu
lui budgetar pentru plata factorilor su
plimentari.

Pentru aceste motive,comisiunea D-vos
tre financiară a admis creditul cerut și 
vă rdgă prin subsemnatul, ca raportor, să 
votați, D-lor deputați, alăturatul proiect 
de lege.

Raportor, O. Cesianu.

PROIECT DE LEGE

Art. I. Se deschide pe săma ministeru
lui de interne, serviciul telegrafelor și 
poștelor, un credit suplimentar în sumă 
de lei 13.130, bani 39, ase adăoga la 
cap. IV, § 2, art. 43 al budgetului de chel- 
tuele pe anul curent, spre a se plăti re
misele cuvenite până la finele anului bud
getar pentru distribuirea telegramelor.

Art. II. Acest credit se va acoperi din 
fondul alocat pentru deschiderea de cre
dite suplimentare și extraordinare prin 

budgetul general de cheltueli pentru exer
cițiul anului curet.

— Dupe adoptarea luărei în considera- 

reaulta-
țiune și a articolelor în parte, se pune la 
vot proiectul de lege în total și resulta- 
tul scrutinului este cel următor:

Votanțl..............................
Maioritate regulamentară .
Bile albe.............................
Bile negre......................

80
44
73

7

a
D. președinte, L. Gatargi: Adunarea 
adoptat proiectul de lege.
— D. N. Blaramberg, raportatorul co

mitetului de delegați ai secțiunilor, dă ci
tire următorului raport și proiect de lege:

Domnilor deputați,
Comitetul delegaților secțiunilor D-vos- 

tre compus din : •
D. Stefănescu Anast. pentru secț. I;

Balș. M. 
Boldescu Ulise 
Șomănescu Sava 
Duca 6.

H; 
IV; 
VI;

VII; și
Subsemnatul pentru secțiunea V, în 

lipsa D-lui Kogălniceanu C. pentru sec
țiunea III, Intrunindu-se în ^iua de 15 
Decembre 1888 și luând în cercetare pro
punerea de a se acorda o subvențiune de 
200.000 lei comitetului național format 
din inițiativa privată pentru participarea 
României la exposiția universală din Pa
ris, unanimitatea membrilor presenți a 
aprobat acăstă propunere precum o apro
base secțiunile respective. E de prisos a 
enunța aci motivele acestei resoluțiuni 
parlamentare; ele sunt deja pe larg așter
nute în expunerea de motive a propune- 
rei. Prin urmare, nu ’mi rămâne ca ra
portor de cât de a supune sufragiilor 
D-vostre următorul proiect de lege des
tinat a încuragia acăstă inițiativă1 pa
triotică și meritorie.

PROIECT DE LEGE
Art. unic.—Se deschide pe săma D-lui 

ministru agriculturei, comerciului, indus
triei și domeniilor un credit extraordinar 
de 200.000 lei nouî, spre a fi puși la dis- 
posițiunea comitetului național ce s’a for
mat în BucurescI, pentru participarea 
României la exposiția universală din Pa
ris din anul 1889.

Acest credit se va acoperi din fondul 
pentru deschidere’de credite suplimentare 
și extra-ordinare pe exercițiul 1888—89.

D. președinte, L. Gatargi.'Discuțiu
nea generală este deschisă, D. Lahovari 
are cuvântul. f

D. I. Lahovari: D-lor deputați, voiti I 
spune numai câte-va cuvinte în sprijinul 
acestei propuneri, care este pornită din 
inițiativa D-vostre, și în care se văd iscă
liți membri aparținând tutulor culorilor, 
tutulor partidelor din acăstă Cameră. In 
adevăr, aci nu este vorba de cestiune de 
partid, aci este vorba de una din acele 

 

cestiuni naționale, asupra cărora avem /] 
fericirea de a fi cu toții uniți.

D-lor deputați, cred că am dovedit până 
acum că nu sunt pentru risipa banului 
public, și ați v^ut că In mai multe oca- 
siuni ’mi-am atras ore-care recnmina- 
țiuni, din causa zelului mare ce am pus 
întru apărarea intereselor budgetului; 
a^i Insă, D-lor, este vorba de o cestiune 
care nu pdte aduce o sarcină grea budge
tului nostru, fiind-că este o cheltuială 
care o-dată făcută nu se va repeta, este 
o sumă modestă care o dă România în 
raport cu sumele alocate de alte state 
pentru acest scop; ați vă^ut că ieri Por
tugalia, țară mică ca noi, a votat o sumă 
de o jumăate milion pentru a participa la 
acăstă operă, care este o operă de pace și 
de civilisațiune. pic, D-lor, o operă de 
pace ; căci ce garanție mai mare pdte da 
poporul frances de simțimântele sale pa- 

cinice, de cât dorința ce o are d'a asigura 
succesul și splendoarea serbătoreî, la care 
a con viat tdte națiunile lumei în un 
spirit de fraternitate și de solidaritate.

D-lor, expunerea de motive a propu
nere! arată pe larg cât este de util ca 
România să participe la exposiția'viitdre; 
căci noi, veniți In familia statelor Euro
pene independente, trebue să arătăm pro
gresele ce le-am făcut, nu numai pro
gresul politic, dar și acel material, acela 
care se face pe terenul intereselor indus
triale și comerciale.

Dar, D-lor, nu este numai atât; în a- 
căstă cestiune eă văd mai ales un interes 
moral: acela de a dovedi că poporul român 
nu este ingrat, și că scie să 'și aducă aminte 
de biue-facerile cari le-a primit din par
tea unei națiuni care 'i a dat mult și nu 
’i a luat nici o dată nimic. x

Să nu uităm, D-lor, că cele d’ântâiă 
păsuri ce le-am făcut de la 1856 pe cale 
anevoidsă a constituire! Statului român 
prin unirea principatelor, prin alege
rea principelui Cuza, prin întemeerea în 
urmă a domniei ereditare, le-ara făcut cu 
ajutorul imperiului frances, și că în tdte 
aceste cestiuni am găsit sprijinul cel mai 
generos și cel mai desinteresat din partea 
Franciei. De aceea cred că vom fi cu toții 
fericiți de a da a^i votul nostru ca o ma
nifestare de simpatie și de recunoscință a 
poporului român către marea și generdsa 
națiune francesă. (Aplause).

— Ne mai cerând nimeni cuvântul se 
pune la vot luarea în considerațiune a 
proiectului de lege și se adoptă.

— Art. unic se adoptă fără discuțiune.
— Se pune la tot proiectul de lege în 

total și resultatul scrutinului este cel ur
mător :

Votanțl..........................
Maioritate absolută . • 
Bile albe.......................... 
Bile negre......................

128
65
95
33

D. președinte, L. Catargi: Aduna
rea a adoptat proiectul de lege. (Aplause).

D. A, Volenti, în lipsa D-lui raportor, 
dă citire următorului raport și proiect de 
lege:
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Domnilor deputați,

Comitetul delegaților secțiunilor D-vds
tre, și anume:

D. Teleman Const. pentru secțiunea I; 
w Balș M. „ , II;
, Volenti N. » » IU;
w Ghica D. » * VI,

Și subsemnatul pentru secțiune VII, 
în lipsa D-lor I. Miclescu și A. Hinna, 
delegații secțiunilor IV și V, întrunindu- 
se în <jiua de 10 Decembre 1888, și luând 
în examinare proiectul de lege prin care 
se autorisă comuna Iași de a ceda fără 
plată terenul ce va fi necesar la construi
rea căiel ferate lași-Vasluiă, și care cade 
pe imașul orașului, devenit proprietate a 
comunei prin legea din 20 Aprilie 1871, 
a admis în unanimitatea delegaților pre
senți acel proiect, și ’mi a făcut ondrea a 
mă numi raportor.

Consiliul comunei urbane Iași, în șe
dința de la 16 August a. c., a decis să se 
cedeze pentru construirea sus ^isei linii 
terenul ce ar fi necesar din imașul co
munei ;

Consiliul are un mar^ interes la con
struirea acelei linii de drum de fer, care 
este de mult așteptată de orășeni, și care 
va fi o causă de prosperare pentru Iași. 
* Deci, acest proiect merită, D-lor de
putați, deplina D-vostre aprobare și co
mitetul delegaților D-vostre vă rdgă prin 
mine să bine-voiți a 1 vota.

PROIECT DE LEGE
Art. unic, — Comuna urbană Iași este 

nutorisată să cedeze fără plată terenul ce 
va fi necesar la construirea căiel ferate 
lașI-Vasluiă, și care ar cădea pe imașul 
orașului devenit proprietate a comunei 
prin legea din 20 Aprilie 1871.

Raportor, Emil Mavrocordat.

— Dupe adoptarea luărei în conside- 
rațiune și a articolului unic, se pune la 
vot proiectul de lege în total:

Votanți....................................85
Maioritate............................... 44
Bile albe................................ 81
Bile negre. ....... 4

D. președinte, L. Catargi: Aduna
rea a adoptat proiectul de lege.

D. M. Balș, raportorul comisiunei fi
nanciare, dă citire următorului raport și 
proiect de lege:

Domnilor deputați,
Comitetul delegaților de secțiuni, com

pus din:
D. Deleanu C. pentru secțiunea III;

„ Simu A. „ w IV;
w Chrisenghi Gr. w „ V;
, Burghelea G. f „ VII, și

Subsemnatul pentru secțiunea II, în 
lipsa D-lor Marghiloman Ion, delegatul 
secțiune! I, și Pogor Vasile pentru sec
țiunea VI, întrunindu-se în ^iua de 10 
Decembre 1888, spre a delibera asupra 
proiectului de lege presentat de D. mi
nistru de interne, relativ la emiterea de 
rentă 5%amortisabilă până la concurența 
sumei efective de 2.000.000 lei, împru
mutată de Stat pentru a veni în ajutorul 
locuitorilor lipsiți de hrană, unanimitatea 
membrilor presenți, în număr de 5, a 
admis acest proiect de lege, numindu-mă 
raportor.

Scopul pentru care s’a cerut autorisa- 
țiunea de a emite rentă este că, dupe pre
vederile art. 9 din legea de la 11 Decem
bre 1887, aplicabilă și legea de la 15 
Martie 1888, suma de 5.000.000, pentru 
a veni în ajutor prin distribuire de po
rumb celor lipsiți de hrană, urma să fie 
luată cu împrumut de la casa de depuneri.

Banii toți s’ati cheltuit; dar ministerul 
n’a putut încasa de la casa de depuneri 
de cât 3.000.000; iar pentru restul de 
2.000.000, casa de depuneri a declarat 
că, neavănd fond, nu o pdte avansa mi
nisterului.

Aceste 2.000.000 s’ati plătit, prin ur
mare, de ministerul’de finance din sumele 
disponibile, din vîntjarea de rentă 5% 
ce a fost destinată pentru regularea comp- 
turilor acelui departament; acăstă sumă, 
însă, trebue restituită acestui minister, 
antorisându-se guvernul, în acest scop, 
de a emite rentă până la concurența su
mei de 2.000.000 lei, mpdificându-se în 
același timp legea din 15 Martie 1888.

23 Decembre 1888
Subsemnatul dar, de acord cu unani

mitatea membrilor presenți a delegaților 
de secțiuni, vă rog să bine-voiți a da a- 
probarea D-vdstre următorului proiect 
de lege.

PROIECT DE LEGE 
pentru modificarea art. 1 din legea 

din 15 Martie 1888
Art. unic. — Pentru acoperirea sumei 

de lei 2.000.000, ce Statul a împrumu
tat locuitorilor săteni lipsiți de hrană 
sub formă de porumb, în virtutea legei 
din 15 Martie 1888, guvernul e te auto- 
risat a emite rentă 5% amortisabilă până 
Ia concurența sumei efective de 2.000.000 
lei.

Raportor, M. Balș.
— Dupe adoptarea luărei în conside

rare și a articolului unic se pune la vot 
proiectul în total:

Votanți. .................................72
Maioritate regulamentară . 44
Bile albe.................................65 ;
Bile negre.............................. 7

D. președinte, L. Catargi: Aduna- 
a adoptat proiectul de lege.

— D. I. P. Balanolu, raportorul co- 
misiuuei financiare, dă citire următorului 
raport și proiect de lege:

Domnilor deputați,
D. ministru al financelor, prin 

Mesagiul regal No. 3.443 bis, a 
presintat un proiect de lege spre 
legitimarea unor credite în sumă 
de 1.588.418 lei și, conform legei 
comptabilităței, solicită de la D-vos- 
tre legitimarea acestor credite.

Comisiunea financiară, luând în 
examinare acest proiectd e lege, a 
v6^ut că el se compune de • credite 
suplimentare în sumă de 770.118 
lei, 41 bani, și de credite extraordi
nare în sumă de 818.299 lei, 59 ba
ni, deschise pe timpul când Corpu
rile legiuitore erai închise. Aceste 
credite se împart în modul urniător:

PE EXERCIȚIUL 1887 — 1888
Pentru ministerul financelor lei . .......................... 221.693 66

„ „ de interne „.............................. 49.471 80
„ „de externe „.............................. 78.092 78

Din budgetul regiei tutunurilor „.............................. 106.782 80 456.041 04

Pentru datoria publică
PIE EXERCIȚIUL 1888—1889

lei . 91.960 84
ministerul domenielor » . 52.321 —

„ de externe r) ... ...» . 276.730 60
n „ financelor n . 39.920 68
n „ de interne n . 258.831 97
n „ de justiție n ................. .... • . 17.574 —
n „ cultelor n . 47.381 —
n „ lucr. publice V 345 45
n „ de resbel 337.684 92
n monop. Statului ....... . 9.626 50

Total, lei . .
1.132.376 96
1.588.418 —
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s’au deschis pentru ministerul de fi
nance credite suplimentare în sumă 
de lei 221.693, bani 66, cari se jus
tifică prin plata a 11.732Llei, 75 ba
ni, restul diurnelor D-lor deputați 
și senatori din a 2-a chenzenă pe 
luna Martie 1888. Prin desvoltarea 
ce a luat vînZarea sărei la deposite, 
ministerul a avut trebuință de lei 
170'000 pentru plata cheltuelilor 
de transport și întreținerea maga- 
sinelor; asemenea a mai avut tre
buință de lei 39.960, bani 91, pen
tru a plăti diferite cheltuell făcute 
în serviciul ministerului, pentru 
imprimate, registre, cartonaje, hâr
tie, iluminatul localului ministeru
lui, indemnități de transport, și de- 
legațiuni, și pentru materialul ne
cesar pentru serviciul de constatare, 
percepere și urmărirea dărilor.

Creditul de lei 49.471, bani 80, 
deschis pe săma ministerului de in
terne pe exercițiul 1887 — 1888, 
compus din credite suplimentare și 
extraordinare, se justifică prin plata 
a 45.000 pentru aprovisionare de 
hârtie, de material, iluminat, car
tonat, ^broșat, spese de cancelarie și 
plata lucrătorilor mobili la impri
meria Statului; prin plata sumei de 
3.871 lei, 80 bani, pentru cheltue
lile făcute la unele spitale rurale, 
încălzitul ospiciului Brâncoveni și 
diurnele juriului examinator de me
dici primari, precum și prin plata 
sumei de 600 lei D-lul advocat Borș 
pentru susținerea procesului inten
tat Statului de D. Basarabeanu.

Pentru ministerul de externe s’ah 
deschis pe exercițiul 1887 —1888 
credite suplimentare și extraordi
nare în sumă de lei 78.092, bani 78. 
Aceste credite se justifică prin plata 
a 14.760 lei, 50 bani, pentru cores
pondența telegrafo-poștală internă 
și externă, și transporturi în cursul 
anilor 1886—1887; prin plata a 
14.475 lei pentru cheltuell diploma
tice; prin plata sumei de 40.867 lei, 
38 bani, pentru agiul datorit Băn
cei naționale ce dănsaare să ia de la 
mipisterul de externe la sumele răs
punse pentru minister în cursul a
nului 1886—1887 și prin plata a 
7.989 lei, 90 bani, pentru diferite 
lucrări de tipar, legat și hârtie ne

cesară la imprimarea diferitelor acte 
privitore la delimitarea fruntarielor 
României despre Austro-Ungaria și 
pentru plata misiei D-lui colonel 
Băicoianu la Viena.

Pentru regia monopolului tutu
nurilor s’a deschis pe exercițiul 
1887—1888 un credit suplimentar 
de lei 106.782, bani 80. Acest cre
dit se justifică prin plata a 65.611 
lei, 41 bani, pentru remisele plătiet : 
debitanților; prin plata a 33.209 lei, 
90 bani, pentru materialul de fa- 
bricațiune și prin plata a 7.961 lei, 
65 bani, pentru diferite cheltuell 
de cancelarie, imprimate, publica- 
țiuni, o presă autografă, indemni
tăți, delegațiuni și transporturi.

Pentru exercițiul 1888—1889 s’a 
deschis pe comptul datoriei publice 
un credit extraordinar în sumă de 
lei 91.960, bani 84, care se justifică 
prin plata a 32 cupone domeniale 
lei 1.280, la care nu se pote opune 
prescripțiunea din causă procesului 
ce a mijlocit; prin plata de 4.911 
lei, 50 bani, valorea unor cupone și 
bonuri domeniale nepresintate la 
conversiune; prin plata a 10.236 lei 
pentru plata mai multor bonuri ne
presintate la conversiune; prin plata 
a 33.900 lei, 5 bani, dobăndă dato
rită Băncei naționale pentru avan
surile făcute asupra unor mandate 
ale ministerului lucrărilor publice; 
prin plata a 8.697 lei pentru bonul 
de tesaur No. 462, a 5 obligațiuni 
domeniale, a unei obligațiunide Stat 
6 la sută c. rurală și a 5 obligațiuni 
de căi ferate nepresintate la timp 
spre încasare, și cărora nu s’a putut 
opune prescripțiunea, precum și 
prin plata a 32.936 lei, 29 bani, 
costul hârtiei și tipăritul colelor de 
rentă și plata ordonanței No. 6384 
din 1874.

Creditul extraordinar de lei 
52.321, pe exercițiul 1888—1889, 
deschis pe săma ministerului dome- 
nielor, se justifică prin plata chel
tuelilor făcute în 1887—1888 cu 
exploatarea în regie a pădurilor din 
Dobrogea, în sumă de 16.000 lei; 

prin plata cheltuelilor făcute pen
tru combaterea locustelor în Dobro
gea, în sumă de 20.000 lei; prin 
plata a 14.521 lei pentru canali- 
sarea, nivelarea și pavarea curței 
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localului scolei de arte și meserii, 
și prin plata a 1.800 lei pentru în
treținerea a 5 elevi bursieri la scola 
de agricultură dp la Herăstrău.

Pentru ministerul de externe s’au 
deschis pe exercițiul 1888—1889 
credite suplimentare și extraordi
nare în sumă de lei 276.730, ba
ni 60, cari se justifică prin plata 
a 184.475 lei, 48 bani, plătiți gu
vernului austriac, valorea a 78.720 
florini ca indemnitate pentru 1.510 
hectare pământ de la Zagon; prin 
plata a 2.310 lei pentru 30.000 c61e 
hârtie pentru pasaporte, prin plata 
a 30.000 lei pentru transporturi și 
misiile oficerilor însărcinați cu pu
nerea în executare pe teren a con
venției încheiată cu Austro-Ungaria 
pentru delimitarea fruntarielor, 
pentru care ministerul de resbel se 
va justifica în urmă pentru tote su
mele; prin plata a 800 lei pentru 
ridicarea planului rîului Suceava; 
prin plata a 50.000 lei pentru con
tinuarea lucrărilor de delimitare a 
fruntarielor dintre România și Aus
tro-Ungaria; prin plata a 2:500 lei 
pentru cheltuelile de transport și 
representație la congresul de drept 
comercial la Bruxelles prin D. De- 
grea; prin plata a 3.495 lei, 15 bani, 
pentru confecționarea de însemne 
ale ordinelor Statului și prin plata 
a 3.150 lei, diurnele inginerilor în
sărcinați cu rădicarea și rectificarea 
cursului apei Suceava.

Pentru ministerul financelor, pe 
exercițiul 1888—1889, s’au deschis 
credite suplimentare și extraordi
nare in sumă de lei 39.920, bani 68, 
cari se justifică prin plata a sumei 
de lei 5.873, bani 28, pentru mai 
multe creanțe nelichidate din exer- 
cițiele trecute; prin plata a 882 lei 
pentru taxa de apă datorită primă
riei Capitalei de monetăria Statului 
pe anii 1886—1887, 1887-1888, 
1888—1889; prin plata a 3.800 lei 
pentru diferite reparații localului 
ministerului; prin plata a 119 lei, 
80 bani, comisionul Băncei națio
nale; prin plata a 6.445 lei datoriți 
membrilor comisiunei socotelilor 
Statului ca diurnă pe 49 Zile din 
anul 1887 — 1888; prin plata a 
20.000 lei pentru restituiri de sume 
răii încasate, și prin suma de 2.800
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lei, cerută pentru plata indemnită- 
ței cuvenită membrilor comisiunei 
de experți po lângă ministerul de 
finance.

Creditul extraordinar de lei 
258.831, bani 97, deschis pentru 
exercițiul 1888—1889 pe sănia mi
nisterului de interne, se justifică 
prin trebuința ce a fost d’a se cum
păra pentru 100.000 lei porumb, 
spre a se da locuitorilor din județul 
Vasluiu lipsiți de hrană; prin plata 
a 1.887 lei, 37 bani, pentru tran
sportul expedițiunei Statului pe Du
năre pe trimestrele III și IV din 
1887.—1888; prin plata a 300 lei 
pentru stricăciunile constatate la 
casele D-nei Zoe Brâncoveanu, ocu
pate de imprimeria Statului; prin 
plata a lei 9.160 pentru cheltuelile 
serbărei naționale de la 10 Maiu 
1888; prin plata a lei 8.600 pentru 
hrana sătenilor arestați cu ocasia 
rescolelor; lei 600 pentru plata chi
riei localului ocupat de casarina ser
genților de oraș; lei 16.000 pentru 
cumpărarea de cărbuni necesari im
primeriei- Statului; prin plata a 
6.000’lei pentru trămiterea unui 
domn doctor In Francia și Italia ca 
să studieze pelagra; lei 5.000 pen
tru Întreținerea locuitorilor mușcați 
de animale turbate la institutul 
bactoreologic din Bucurescî; prin 
plata a 84 lei, 60 bani, agiă plătit 
Băncei naționale pentru sumele tri
mise medicilor veterinari la Paris 
In 1885; prin plata a 60.000 lei, 
costul porumbului împărțit săteni
lor lipsiți de hrană în județele Ilfov 
și. Ialomița cu ocasia rescolelor ur
mate ; lei 7.000 pentru plata obiec
telor necesare pentru atelierul de le- 
gătorie la imprimeria Statului; prin 
plata a 1.200 lei, diurna d-rului Ba- 
beș, delegat al guvernului la con
gresul medical din Paris, întrunit 
asupra tuberculosei; prin plata de 
lei 9.000 pentru construirea unei 
latrine la prefectura poliției Capi

talei; prin plata a 25.000 lei pentru 
compturile telegrafo-postale pe tri
mestrul Ianuarie 1888; prin plata 
a 3.000 lei, cheltuelile comisiunei 
centrale însărcinate cu cumpărarea 
de producte pentru locuitorii lipsiți 
de hrană; lei 3.000 pentru plata 
cheltuelilor de întreținere ale d-ru- 
lui Neagoe, trămis spre a studia pe
lagra în Francia, Italia și Spania, 
și lei 3.000 entru plata onorariului 
D-lui advocat Buicliu, care a apărat 
interesele Statului în procesul cu 
D. Basarabeanu. -

Creditul de 17.574 lei pentru 
exercițiul 1888—1889, deschis pe 
săma ministerului de justiție, se 
compune din credite suplimentare 
și extraordinare și se justifică prin 
întrebuințarea a 6.420 lei la plata 
personalului judecătoresc al ocolului 
II din Caracal, precum și 180 lei 
cheltueli de cancelarie; la plata a 
974 lei funcționarilor cari au regu
lat vechea archivă de la curtea de 
apel din Iași și a 10.000 lei pentru 
cheltuelile de transport și diurnele 
magistraților desemnați de sorți a 
presida biurourile la alegeri.

Creditele de lei 47.381 pentru 
exercițiul 1888—1889, compus din 
credite suplimentare și extraordi
nare, deschise pe săma ministerului 
cultelor, se justifică prin următorele 
trebuințe: lei 4.600 pentru plata 
chiriilor localurilor școlare lei 800 
pentru plata unul calculator de de- 
vise; lei 11.800 pentru diferite chel- 
tueli; lei 5.000 pentru terminarea 
reparațiunei monastirei Tismana; 
lei 2.781 pentru despăgubirea mai- 
celor de la monastirea Adam de ba
nii furați ce erau destinați pentru 
hrana lor; lei 13.000 pentru dărî- 
marea turnului Golia, reparația mo
nastirei Căldărușani și biserica Sf. 
George din Bucurescî, lei 3.200 pen
tru reparațiunile necosare localului 
scolel normale de institutori din 
Bucurescî; lei 3.000 în aur pentru
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trămiterea unui representant la con
gresul al VlII-leaces’a ținut la Sto- 
cholm; lei 1.500 pentru despăgu
birea P. S. Archiereului Botoșănea- 
nu de banii ce a cheltuit, fiind în 
cura d-rului Pasteur, și lei 1.700 
pentru plata mal multor reparații.

Pentru ministerul lucrărilor pu
blice pe exercițiul 1888—1889 s’a 
deschis un credit extraordinar de lei 
345, bani 45, pentru a se plăti 
Băncei naționale lei 300 în aur ce 
a trămis D-luI A. Venn la Zarich.

Creditele de lei 337.684, bani 92, 
pe exercițiul 1888—1889, deschise 
pe săma ministerului de resbel, se 
compun din credite suplimentare și 
extraordinare, și cari se justifică 
prin plata a 28.584 lei, 92 bani, 
pentru diferite pensiuni; lei 200.000 
pentru plata soldei și hrana ămeni- 
lor concentrați cu ocasia rescolelor 
țăranilor; lei 50.000 pentru a se 
putea lucra mai mult la harta Mol
dovei în campania de lucru a anului 
1888; lei 44.100 pentru plata soldei 
și hrana omenilor ce s’au concentrat 
pentru manevre; lei 15.000 pentru 
plata dorobanților și călărașilor con
centrați pe rănd pentru diferite ser
vicii administrative.

Pe comptul monopolurilor Sta
tului pe exercițiul 1888—1889 s’ati 
deschis credite extraordinare în su
mă de lei 9.626, bani 50, ce se jus
tifică prin plataalei4.626, bani50, 
primele de asigurare contra incen
diului pentru chibrituri și materia
lului de fabricațiune și prin plata 
a 5.000 lei pentru chibriturile ră
mase neprimite de la fabrica din 
Bucurescî.

Comisiunea financiară, găsind a
ceste credite justificate pe motivele 
menționate mai sus, a aprobat legi
timarea lor, rugându-vă prin sub
semnatul raportor să bine-voițl a 
vota alăturatul proiect de lege pen
tru regularea lor.

Raportor, I. P. Balanolu.

PROJfîCT DE LEGE .
Art. 1. Se aprobă creditele suplimentare și extraordinare deschise de guvern pe sămaexercițielor 1887-* 

1888 și 1888—1889, conform art. 25 și 29 din legea comptabilitățel generale, diferitelpr ministere și servi
ciului regiei tutunurilor și anume: -
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Suplimentare

1887—1888. Ministerul financelor . . . . ................................... 221.693,66
„ „de interne . . . ................................... 48.871,80
„ „de externe.................................................... 14.475 —
„ Din budgetul regiei tutunurilor ................................... 106.782,80

391.823,26
1888—1889. Datoria publică.........................   . —

„ Ministerul domenielor.................................................... —
„ „ de externe.................................................... 3.495,15
„ „ financelor................. .................................. 26.600 —
„ „de interne.................................................... —
„ „ de justiție.......................•......................... 16.600 —
„ „ cultelor......................................................... 22.500 —
» „ lucrărilor publice....................................... —
„ „ de resbel......................................................... 309.100 —
„ Monopolurile Statului . . . ............. . . . . . , —

Total lei.................  770.118,41 818.299,59 1.588.418 —

Extraordinare TOTAL

221.693,66
600 — 49.471,80

63.617,78 78.092,78
— 106.782,80

64.217,78 456.041,04
91.960,84 91.960,84
52.321 — 52.321 —

273.235,45 276.730,60
13.320,68 39.920,68

258.831,97 258.831,97
974 — 17.574 —

24.881 — 47.381 —
345,45 345,45

28.584,92
9.626,50

337.684,92
9.626,50

Art. 2. Aceste credite se vor înscri prin compturl, din cari lei 349.258,24 pe s6ma budgetului Statului 
pe exercițiul 1887—1888; lei 1.132.376,96 pe sdma budgetului Statului pe exercițiul 1888—1889 și lei 
106.782,80 pe sdma budgetului regiei tutunurilor pe exercițiul 1887—1888, și se vor acoperi din fondurile 
prev&Jute prin budgetele acelor ani pentru asemenea credite.

— Ne luând nimeni cuvântul, în discu
țiunea generala, se pune la vot luarea In 
considerare a proiectului de lege și re
sultatul scrutinului este cel următor:

Votanți .................................92
Maioritate regulamentară. . 47
Bile albe • ............................ 68
Bile negre............................24

D. președinte, L. Catargi: Adunarea 
a admis luarea în considerare a proiectu
lui de lege.

—Art. I și II se primesc fără discu
țiune.

—Se pune la vot proiectul de lege in 
total și resultatul scrutinului e cel ur
mător :

Votanți . . ........................100
Maioritate absolută ... 51
Bile albe.............................. 62
Bile negre.............................. 31

D. președinte, L. Catargi : Aduna
rea a adoptat proiectul de lege.

Acum avem proiectul de lege relativ 
la reînființarea porturilor france la Ga
lați și Brăila. (Aplause). .

MS cred dator însă a vă aduce la cu- 
noscință că D. președinte al consiliului 
a cerut ca acăstă cestiune să se amână pe 
mâne.

Voci: Să se citâscă cel puțin raportul 
astă sără. ,

D. ministru al justiției, G.Vernescu: 
D-lor, D-vdstre sciți forte bine că, dupe 
regulamentul Camerei, ordinea ^ilei se 
regulâză de acord cu ministerul.

Voci: Este deja regulată.
D. ministru al justiției, G.Vernescu: 

Asâră ni s’a comunicat ordinea ^ilei de 
D. președinte, astăzi D. ministru preșe
dinte a venit să reguleze ordinea ^ilei cu 

D. președinte al Camerei, și 'l-a rugat 
să lase acâstă cestiune pe mâne, pentru o 
causă bine cuvântată, fiind-că ministrul 
competinte, ministrul financelor, și pre
ședintele consiliului au să susțină la Se
nat cestiunea împrumutului de 26 mi
lidne; prin urmare, sunt ocupați acolo și 
nu pot să fie în duoă locuri, nu pot să 
fie și aici ca să discute cu D-vdstre. A- 
câsta e rugăciunea pe careafâcut’o D-luI 
președinte al Camerei...

Voci: Numai raportul să se citâscă 
astă sâră. (Sgomot).

D. ministru al justiției, G.Vernescu: 
D ior, sunt cinci ore și jumătate și nu 
este cu putință să se videze acâstă ces
tiune astă sâră; trebue de la început până 
la fine miniștrii competinți să fie pre
senți ca să dea atențiune atât asupra ra
portului cât și asupra discuțiunel ce se 
va urma.

Vă rog dar, și pe D-vdstre și pe D. 
președinte al Camerei, să bine-voiți a 
lăsa acâstă cestiune pe mâne; căci nu ne 
pdte fi de nici un folos a o începe astăzi; 
nici Camera, nici guvernul nu pdte să 
profite nimic din acâstă citire acum. Lă
sați citirea pe mâne, când va avea loc și 
discuțiunea.

D. M. Kogălniceanu: Onorată Adu
nare, cuvintele unul ministru sunt tot- 
d’a-una de o mare greutate într’o Ca
meră, chiar când în Camera aceea ar fi și 
o oposiție precum se află astăzi și din 
cari fac parte și eă; însă țin fdrte mult 
să fiti agreabil onorabilului D. ministru.

O voce: Cum?
D. M. Kogălniceanu: Veți vedea nu

mai decât.
Și mai ales că D. președinte al consi

liului care a fost ales deputat al Galați
lor, negreșit trebue să aibă o inimă cu 
totul deosebită pentru Galați, sunt sigur 
că D-sa va veni mâine ca să se unâscă pe 
lângă aceia cari vor să dea reînflorirea 
acelui oraș.

Așa dar și eti mă unesc cu propune
rea D-lui ministru al justiției ca mâne 
să începă discuțiunea, și fiind-că dis
cuțiunea acâsta are să fie fdrte lungă, 
trebue ca tdtă ședința de mâne să o dăm 
acestei discuțiuni. De aceea Cred că nimic 
nu vă împedică să facem astăzi citirea, 
pentru ca ^iua de mâne să vă rămână în- 
trâgă pentru discuțiune, și sciți domnilor, 
că nu o dată numai s’a făcut așa.

Să citim dar acum raportul și să ne o
prim aci, lăsând tot timpul de mâne pen
tru o largă discuțiune, și cu acâsta dăm 
o davadă de fdrte mare deferință D-lui 
ministru.

D. președinte, L. Catargi: Eă so
cotesc că D. ministru aprobă să se citâscă 
raportul și mâne să fie discuțiunea.

D. ministru al justiției, G. Ver
nescu : Eă ași ruga să ne coformăm și 
textului regulamentului și înțelegere! ce 
a fost între D-vdstre cu D. președinte al 
consiliului, că și citirea și discuțiunea să 
se începă de o-dată, când vom avea o or
dine de <Ji regulată.

Voci: Astăzi! Astăzi l
D. președinte, Ij. Catargi: D-le mi

nistru, ordinea ^ilei este regulată tocmai 
așa cum cere regulametul și încă de ierl- 
sâră vi s’a comunicat și D-vdstre.

Prin urmare suntem cu totul în regulă 
dacă dăm astăzi citire raportului pentru 
ca ședința de mâne să o putem conserva 
întrâgă discuțiunel.
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Voci: Cer cuvântul în cestiune de re
gulament. (Sgomot).

D. președinte, L. Catarg! : D. Hinna 
are cuvîntul în cestiune de regulament.

D. Al. G. Hinna: D-lor deputați, am 
luat cuvântul în cestiune de regulament, 
și vâ voifi dovedi D-vostre că, nu s’a res
pectat art. 55 din regulamentul Camerei, 
și prin urmare nu vă abateți de la pro
cedura legală ce trebue să o urmăm pen
tru a ne îndeplini datoria; nu credeți că 
prin precipitare vom putea ajunge la re- 
sultate mal favorabile mal satisfăcetdre 
de cât acelea cari le vom putea dobândi 
prin o matură judecată. Nu sunt treimile 
de când s’a distribuit la 17 Decembre și 
aZI este 19, prin urmare cel mult mâne 
se pote pune în discuțiune, conform re
gulamentului. Urgența s’a votat pentru 
discuțiunea în secțiuni eră nu în ședință 
publică. (Sgomot).

Prin urmare pe cât timp veți veni pe 
căi piezișe nedrepte și nelegale cu ase
menea cestiuni pe atât timp le veți com
promite și nu veți dobândi nimic, veniți 
însă pe căi legale cu cestiuni drepte și 
nimeni nu va fi contra D-vostre; din con
tra toți vor fi alături și le veți dobândi. 
(Sgomot).

D. N. Blaramberg: D-lor tot în ces
tiune de regulament am cerut și eu 
cuvântul. Țin atât ca unul din autorii a- 
cestul proiect cât și în calitatea mea de 
raportor-; căci acăsta este calitatea în vir
tutea căreea ocup în acest minut tribuna, 
se resping insinuațiunile care ne repre- 
sință ca dmeni cari vor să facă violență 
Camerei safi să surprindă religiunea ei. 
Nu noi vâ vom cere veri o-dată lucruri 
nedrepte safi contrarie regulamentu
lui, noi care avem tocmai misiune de 
al aplica și apăra.

Aveți ca garanție presență la biurofi a 
onor, președinte D. Lascar Gatargi, a că
rui nepărtinire este de obsce prețuită și 
este un vice-președinte care datoreză și el 
situațiunea sa numai încredere! D-vdstre, 
care vâ presinta acest raport. Cuvântul 
dar de surprinderi, de violență nu ’șl pdte 
găsi aci nici locul, nici aplicațiunea, și 
când față cu noi sunteți prodigi de ase
menea epitete ar trebui să nu vâ mărgi
niți la simple afirmări, si să administrați 
îndată și proba lucrului; căci alt-fel înțe
legeți că grațiositățile și strigătele a câ- 
tor-va din D-vdstre, nu ne pot atinge, a- 
tuncl mai ales când putem stabili imediat 
contrarifi.

Ce este acest proiect de lege ? Este el 
opera guvernului? Este din contra un 
proiect plecat din inițiativa Camerei, și 
în asemenea cas sentimentele și convenin- 
țele guvernului față cu dânsul devin lu
cruri cu totul secundare.

Față cu un asemenea proiect de lege, 
guvernul n’are de cât un drept acela de a 
’i refusa sancțiunea, de a ’i opune veto 
Coronei. Dar și acesta când ? Numai la 
urmă, numai dupe ce Camera a exercitat 
și epiuisat în deplină libertate, întreg I 

dreptul ei de inițiativă. Iată adevărata 
teorie constituțională. Ce mai este acest 
proiect de lege? Un proiect care a fost 
transmis de urgență și urgența se voteză 
cu o maioritate de duoă treimi, la secțiuni, 
și când un proiect să trimite de urgență, 
el ese din rândul propunerilor și resolu- 
țiunilor ordinare și procedarea la care e 
supusă admisiunea safi respingerea lui, 
trebue și ea să fie o procedură mal expe
ditivă și care nu se ambaraseză de deleu- 
rile și de lungirele reglementului. Ast-fel 
la ce ar mal servi votul de urgență,' dacă 
nu ar avea nici efectul de a scurta terme- 
nile și formalitățile? Dovadă despre a- 
cesta este ceea-ce ați făcut mal adineori 
cu reînoirea convențiunel comerciale cu 
Francia, pe care ați luat-o în considera
țiune și ați votat-o fără ca măcar rapor
tul să fie tipărit, necum împărțit în timp 
util. Tot ast-fel ați făcfit și cu mal multe 
alte credite pe cari le ați luat în discuți
une, intervertind chiar ordinea ^Jilel.

Prin urmare, aceste explicațiuni dat© 
revin la ceea-ce a spus onor. D. Kogăl
niceanu. Despre ce este vorba? Este vorba 
să contrazicem banca ministerilă? Nu câ
tuși de puțin! (Întreruperi).

Putem prea bine conceda guvernului 
ca discuțiunea să nu începă de cât mâine. 
Dar în ce acesta prejudecă și cestiunea de 
a se citi safi nu raportul astăZi ? Citesce 
raportul care nu este de cât o operațiune 
mașinală pe care de alminterea fie-care a 
putut-o deja face acasă, n’afi de cât un 
resultat a câștiga timp și a lăsa întregă 
ședință de mâine reservată discuțiunel. 
D-vdstre însă pe de o parte ve refusațl la 
acest expedient a scurta și facilita lucră
rile; iar pe de alta cereți vacanța înce
pând de chiar mâine, de și scițl că acest 
proiest de lege, bate la ușa Camerei. A- 
cesta este tot una cu al înlătura politicos, 
(întreruperi, sgomot mare).

Tot aeeia cari ne conviază cu duhul 
blândețe! să amânăm pe mâine, se vor 
grăbi tot el nu mai departe de cât tot 
mâine să protesteze că se ia în discuțiune 
un proiect de lege de o așa mare însem
nătate, și care are să dea loc la multe și 
vii discuțiuni, când deputății sunt gata 
pe ducă. (Aplause). Pentru că propunerea 
de vacanță va veni atunci să desăvârșescă 
aceea ce ați început așa de bine astâZL

O voce: Ve vom răspunde.
D. N. Blaramberg: Negreșit că ne 

veți răspunde, dar nu veți convinge pe 
nimeni că lucrurile sunt alt-fel, de cât 
cum le expun aci. Nu uitați iarăși, că u- 
nul din motivele ce s’a invocat, pentru ca 
să nu luăm astăZi în discuțiune acest 
proiect, a fost și acela că D. președinte 
al consiliului și D. ministru de finance, 
sunt actualmente ocupați la Senat, unde 
se discută proiectul de lege privitor la 
împrumutul de 26 milidne. Dar dacă a- 
cesta este decisiv în causă, același motiv 
pdte fi invocat ca existând și mâine, ce 
probă aveți în adevăr că acea discuțiune 

va fi închisă, că acea lege are să fie vo
tată chiar astăZi de Senat ?

Așa dar când unul din aceste motive, 
ar lipsi, apoi aveți pe cel-alt și până 
mâine veți mai găsi și veri un altul nofi. 
(Sgomot). OrI-cum, D-lor, iată prinsorea 
ce vă propun și care e miZlocul sigur de 
a se cundsce cine, în acăstă împregiurare 
alergă la subterfugifi, cine se ascunde 
dupe degete, acei cari cer luarea imediată 
a proiectului în desbatere safi acel ce 
strig la amânare! Noi suntem gata a a- 
mâna pe mâine, dacă ne declarați la rîn- 
dul D-vdstre că nu veți cere a se lua va
canță mai înainte de a se vota presentul 
proiect de lege. (Sgomot).

Vedeți că nu vă dă mâna a face o ase
menea fâgăduială ? Și atunci nu suntem 
în tot dreptul să ne îngrijim și să vedem 
în tote cererile D-v6stre de amânare, alt
ceva de cât pretexte, expediente și sfârși
turi de neprimire? (Sgomot). încă o dată, 
D-lor, cestiunea acăsta, este astăZi la or
dinea Zilei și guvernul o scie. Prin urmare, 
astăZi urmăză a se deschide și discuțiunea. 
A trimite acest proiect de lege la calen- 
drele grece, este tot una cu avădejudeca, 
cuavâda D-vdstre înși-vă un blam ! Căci 
l’ațl adoptat în secțiuni; căci ați votat cu 
maioritate de două treimi urgența lui și 
astăZi când 5 secțiuni din 7 ’l propun la 
adopțiunea Camerei, a’l lăsa să dorină în 
cartdnele safi în arhivele ei, este a da 
dreptul țărei să nu mai ia în serios pe 
mandatarii săi actuali, și nimeni nu e 
mai gelos de cât mine de reputațiunea 
lor. Dar acesta sunt sigur, nu o veți face- o!

Voci: Să se dea citire raportului. (Sgo
mot).

D. președinte, L. Catarg!: D. minis
tru al justiției are cuvântul.

D. ministru al justițel, G. Ver
nescu : D-lor, nu înțeleg acestă discu
țiune pasionată. Este un proiect de lege 
care are să se voteze, care are să se dis
cute înaintea D-vdstre, fie astăZi, fie 
mâine; dar ce însemnăză acestă insistență? 
S’a Z's că s’a pus la ordinea Zilei un pro
iect de lege în contra regulamentului; 
fiind-că nu afi trecut cele trei Zile libere, 
și s’a răspuns un lucru, că |pest proiect 
de lege fiind votat de urgență în secțiuni, 
de urgență trebue să vină în Cameră, și 
că regulamentul nu se mal respecta când 
o dată urgența a fost proclamată în sec
țiuni. Acesta nu este exact.
D. președinte,L. Catarg!: Nu este așa.

Voci: Așa este. (Sgomot).
Voci: S’a votat urgența în secțiuni; 

nu în Cameră. (Sgomot).
Voci: Ordinea Zilei. (Sgomot).
D. președinte, L. Catarg!: Vă rog 

să faceți tăcere. D. ministru are cuvântul.
D. ministru al justiției G. Ver

nescu : Mi se va Zice un lucru, că D. mi
nistru competinte, care discută un proiect 
de lege important la Senat, ar. putea sa 
nu vină nici mâine la Cameră, dacă nu va 
fi terminat mâine Senatul discutarea și 
votarea acelei legi.
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D-lor, sunt aprdpe sigur că cestiunea 
care în momentul acesta se discută la Se
nat, se va fi și terminat până la ora aces
ta. Dar dacă s'ar întâmpla alt-fel, dacă 
adică discuțiunea s'ar prelungi la Senat, 
ar fi ținută Camera, și ar trebui să dis
cute acăstă cestiune fără ca ministrul com
petinte să fie presinte ? Dar ce ? Anibal 
e înaintea porței ? (Aplause.) Ce însem
năză acestă pripă? Ministrul competinte, 
și tot ministrul vă promite să fie la aces
tă bancă o ^i, duoă, noă, câte veți voi, 
când se va pune în discuțiune acest pro
iect de lege. Dar dacă D-vostre voiți să 
vă luați vacanță, acesta vă privesce pe 
D-vdstre : ministerul nu vă îndemnă la 
vacanță; veți voi să lucrați și în sărbă
tori, miniștrii vor fi tot-d'a-una la locul 
lor. (Sgomot.)

Voci: Ordinea ^ilei! (Sgomot.)
D. ministru al justiției, G. Vernes

cu : D-lor, încă o-dată repet că cestiu
nea acăsta nu trebue să pasioneze pe ni
meni. E în mâna D-vdstre să votați mâne 
vacanță sati nu; miniștrii nu se amestecă 
ca să influențeze votul D-vdstre. Veți lua 
vacanță ? Noi nu avem ce <Jice. Nu veți 
lua, și veți discuta cestiunea mâne, sati 
peste trei <Jile ? Noi primim să discutăm 
cu D-vdstre. Ceea-ce vă putem 4ice esle 
că acum, când am ajuns la 6 ore săra, nu 
avem nimic de câștigat dacă vom aborda 
acăstă cestiune cu o ast-fel de precipitare. 
Ordinea £ilei este regulata până mâne, 
de <5re-ce președintele consiliului a rugat 
pe onor, președinte al Camerei să lase ces
tiunea acăsta pentru mâne. Eă nu mă 
pot In destul mira de acăstă persistență 
din partea unora, că negreșit acum la ora 
când e să se ridice ședința să punem în 
discuțiune acăstă cestiune.

In fine, D-le președinte, bine-voițl a 
pune Camerei Întrebarea — și nu facem 
din acăsta, cestiune ministerială — dacă 
primesce să se încăpă astăzi, saiî mâne a- 
cestă discuțiune. Ministerul propune <Jiua 
de mâne. (Aplause.)

— Se pune la vot propunerea de a se 
citi astăzi raportul asupra proiectului de 
lege de a se reînființa porturile france la 
Galați și Brăila, și nu se încuviințăză.

D. președinte, L. Catargi: Atunci 
cestiunea se va pune la ordinea ^ilel a șe
dinței de mâne.

— Ședința se ridică la 6 ore și 10 mi
nute, anunțându-se cea uripătore pe a 
luoa ^i 20 Decembre.

Ședința de la 20 Decembre 1888
Preșidenția D-lui vice-președinte Ha- 

riu Isvoranu, asistat de D-nii secretari 
U. Boldescu, A. Simu, Ion Leca și A. 
Sinna.

— Ședința se deschide la ora 1 dupe 
imiaȘi.

Presenți 165 D-nl deputați.
— Nu respund la apelul nominal 8 și 

mume:

Fără arătare de motive :
D-nii I. Anastasescu, D. Bădescu, T. 

Busdugan, G. Gr. Cantacuzino, Gr. Chri- 
senghi, I. Demetriad, N. Georgescu, R. 
Stanian.

— Sumarul ședinței precedente se a
probă.

— Se trimite la comisiunea de peti
țiuni petițiunea mal multor locuitori din 
comuna Orlea, județul Romanați; a mal 
multor locuitori din orașul Bacâă și co
munele Valea-Secă, Valea-Mare, Cleja, 
Faradni, Luizi-Câlugâra, Câlugăra-Mare, 
Giosenil, Osebițil-Mărgineni/Scorțenil și 
Luncanii; a mal multor locuitori din co
muna Dragoeștil-Bitinele, județul Ilfov; 
a preotului Mateiă Popescu; a mai mul
tor locuitori din comuna Mahacești, jude
țul Vâlcea; a funcționarilor grefei tribu
nalului Dorolioiu; a D-lul Gr. losinski; a 
mai multor locuitori din comuna Piscu, 
județul Dolj; a mal multor locuitori din 
comuna Crețești-Sintesci, județul Ilfov și 
a mai multor locuitori din comunele Mi
ronăsa și Bercenii-Dobrenl.

— Se trimite la comisiunea de indige
nat petițiunile D-lor Pavel Lascu și V. 
Miteanu.

D. vice-președinte, Ilariu Isvoranu: 
D. Bobeica are cuvântul.

D. P. Bobeica: Am ceiut cuvîntul ca 
să aduc aminte, D-le președinte, că de 
ieri s’a depus pe biuroul Camerei o pro
punere subscrisă de 70 D-ni deputați, 
prin care se cere să se ia vacanța, și vă 
rog ca acea propunere să o puneți la vot 
de preferință, ca un act de condescen
dență către Parlament, de ore-ce sunt 
subscriși în acea propunere 70 de depu
tați.

D. vice-președinte Ilariu Isvoranu: 
D-lor, există la biurou duoă propuneri, 
una despre care a vorbit D. Bobeica și pe 
care o voiîî pune ânteiu în disensiune și 
la vot. Acea propunere este în coprinde- 
rea următore :

^Propunem ca Adunarea să ia vacanțe 
de la 20 curent exclusiv până la 10 Ia
nuarie inclusiv/

D. L. Catargi: D-lor, asără, când s’a 
hotărât să se pună a<tă<JI în desbatere 
cestiunea porturilor france, s’ati iscat re- 
clamațiunl că prin propunerea de conge- 
diti se caută a se prejudeca și a se înlă
tura proiectul de lege relativ la reînfiin
țarea porturilor france.

Așa dar, D-lor deputați, de ore-ce sciți 
bine că D. președinte al consiliului și toți 
D nil miniștri ati aderat de a se lua astăzi 
în discuțiune acel proiect de lege, precum 
și maioritatea Camerei, prin votul său de 
asără, a încuviințat a se pune pe astăzi la 
ordinea ^ilei cestiunea porturilor france, 
de aceea vă rog să rămânem acum la a- 
cestă decisiune, iar cestiunea vacanței să 
o hotărâm la urmă, dupe ce ne vom fi pro
nunțat mal ânteiu asupra proiectului de 
lege pentru porturile france. Acăstă ces
tiune am decis să o tratăm înainte de a 
ne lua vacanță....

Voci: Da, da.
D. L. Catargi: Atunci bine-voițl a 

înlătura de o cam dată propunerea de va
canță; căci prin acăstă propunere preju- 
dec.iți cestiunea porturilor france; fiind
că, a ^ice că astăzi să se ia in discuție 
cestiunea porturilor france, și tot de as
tăzi să se ia vacanță, acăsta este curat o 
glumă. (Sgomot).

Așa dar vă rog, D-le președinte, să ți
neți sămă că la ordinea ^ilei este cestiu- 
nea porturilor france; să se lămurăscă 
ântâiii cestiunea acăsta, și pe urmă să 
vină cestiunea vacanței, la care nu mă 
opun nici eă, însă dupe ce se va fi lămu
rit mal ântâiii ceea ce avem pentru șe
dința de astăzi la ordinea ^ileL." (Sgo
mot, întreruperi).

D. N. Voinov : Cer cuvântul.
D. vice-președinte, Ilariu Isvo- 

ranu: D-le Voinov, permiteți-'mi să vă 
spun că, afară de propunerea despre care 
a vorbit D. L. Catargi, mal există și a^ă 
propunere, a cărei coprindere este cea— 
următdre:

„Sub-semnațiI propunem ca vacanțele 
parlamentare să încăpă Juoi, 22 Decem
bre curent inclusiv, până la 10 Ianuarie 
1889 inclusiv/

D. N. Voinov : Am luat cuvântul în 
cestiunea acestor propuneri de vacanță și 
prin urmare și asupra propunerel făcută 
de onor, nostru președinte.

D-lor, asupra propunerel de vacanță, 
cestiunea de a se sci dacă trebue să o luăm 
de astă sără saîî de Joul, pentru mine are 
fdrte puțină importanță, dar trebue să 
fim drepți către colegii noștri din Ca
meră.

Parlamentul este deschis de la 1 Noem
bre. Nu voiîî să fac o imputare nimenui, 
dar nu este mai puțin adevărat că prea 
puțin saîî mai nimic nu am lucrat în a
ceste două luni de ?î n^-a apucat do
rul de lucru tocmai acum, într’un inter
val de o două, care ne despart de săr
bători. Sunt dre cestiuni de ,un interes 
așa de imperios care să ne facă să lucrăm 
numai de cât aceste ^ile ?

Daca este adevărat că nu e nimic care 
se bată la ușa Camerei într’un mod așa 
de strigător pentru interesele generale, 
în cât să fim siliți a ne certa pentru o 4b „ 
duoă, nu înțeleg de ce să nu ținem compt 
de o altă împregiurare. Nu Parlamentu
lui trebue să i se impute că nu a lucrat 
până acum, și de aceia suntem în drept 
să ținem semă și de nevoile ndstre parti
culare, cari în cât-va, până la un punct, 
contribue la bogăția țărei, pentru că o 
sumă de plugari aiî nevoe să se ducă să’șl 
va^ă de interesele lor cu o ^i, duoă înainte 
de sărbători. Care om plugar, saîî având 
familie, nu are el nevoe să fie a casă în 
acest timp? E ușor pentru acei cari staiî 
aici, saiî acel cari nu aiî nici familie, nici 
nimic, cari staiî ca aerul liber, cari nu’l 
legă nimic. M’ași uni să lucrăm și înțjiua 
de Crăciun, dacă mi s’ar arăta că Patria 
este în pericol, dacă mi s'ar da un motiv 
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serios; dar, dacă nu este așa, atunci de ce 
să ne târguim pentru o ji saii duoă ? Sunt 
deputați cari se duc la Dorohoiii și la 
Severin ; dacă vom lua vacanță Joui, a
jung a-casă tocmai în ajunul Crăciunului. 
EI bine, voiți ca ei să nu pdtă fi în mij
locul familiei în sărbători ? Trebue să 
fim, nu mal jic atei, fiind-că acest cuvânt 
nu mai face impresiune astăji, trebue să 
fim ajunși acolo în cât să nu mai avem 
nici o legătură cu lumea, nici un interes, 
ca să nu facem și noi ceea ce face tdtă 
lumea la asemenea jile mari, de a fi la 
casa și în familia sa.

Cred că țăra nu ne va face o culpă că 
vom trata acăstă cestiune a duoa ji chiar 
dupe vacanță, daca voiți. Ași înțelege și 
acăstă prelungire a ședințelor ndstre chiar 
până în ajunul sărbătorilor, și acăsta a
nume pentru porturile france, când cel 
puțin prin votarea acelei legi ați putea 
să vă realisațl dorința de a avea îndată 
portul franc la Brăila și la Galați. Dar 
nu are să fie așa, chiar de le-ați vota 
D-vdstre în ședi nța de astăjl, și cu res
pectul și deosebita considerațiune ce avem 
către președintele nostru, l’ași ruga să nu 
vină cu greutatea personalităței D-sale, 
pentru care noi toți nu putem avea de cât 
o condescendență fără reserve, și să nu 
pună cestiunea ast-fel cum a pus’o D-sa, 
ca până în 24 de ore să decidem la un fel 
cu porturile france.

Cestiunea acăsta trebue discutată cu 
maturitate, și D-vdstre voiți să o decideți 
într’o ji sah duoă ? Cum nu a perit țăra 
într'acest spațiti de timp așa de lung de 
când sunt desființate porturile france, 
credeți că va peri într’un interval de jece 
jile, până dupe vacanța ndstră ? Noi seim 
cu toții că astăjl este înghețată Dunărea. 
(Aplause). Când gerul este așa de mare, 
cum fu jilele acestea, atunci chiar dacă 
am avea porturile france, Dunărea va ră
mânea tot înghețată. Pentru ce dar ne 
înflăcărăm de acăstă cestiune, pe care 
trebuie să o discutăm cu tot calmul, iar 
nu să o luăm cu asalt ? Lăsați ca cei 
ce vor lua cuvântul pentru sah con
tra în acăstă cestiune să o discute înmod 
serios. Lăsați-ne să ne gândim și eh unul 
care nu sciti ce trebue să fac în acăstă ces
tiune, trebue să reflectez ca să sciii cum 
să ’mi dati votul meti. Ce este acăstă 
grabă ?

Cu tot respectul ce avem pentru pre
ședintele nostru, ’mi voiti permite a ’I 
spune că și D-sa ar trebui să dorescă ca 
votul nostru să fie dat dupe o matură re- 
fiexiune și în deplină cunoscință a cesti- 
unei pe care o sulevă D-sa ca președinte 
al Camerei, împreună cu un vice-preșe
dinte iubit al nostru, care este raportor 
în acăstă cestiune.

De aceea v’așl ruga să puneți în discu
țiune propunerea pentru amânarea șe
dințelor ndstre și apoi dupe ce vom reîn
cepe lucrările, vom lua în discuțiune și 
acăstă cestiune ; căci, D-lor, ori câtă căl
dură ați pune D-vdstre astăji pentru ca 

să se resolve acăstă cestiune, totuși acea 
căldura nu va fi de ajuns ca să topăscă 
ghiața care a închis aceste porturi, și 
prin urmare dacă vom aștepta încă jece 
sah duoă-jeci de jile, adecă până dupe 
vacanță, nici vor câsciga nici vor perde 
ce-va porturile Galați și Brăila.

Vom vedea atunci dacă cestiunea a- 
căsta a porturilor france este o cestiune 
care interesâjă țăra întrâgă, sau este o 
cestiune care interesăjă numai duoă orașe 
ale țărei; căci, dacă nu se va dovedi în
destul prin discuțiunea ce va avea loc, că 
e vorba de o cestiune care intereseză țăra 
întregă, eh unul vă declar că nu o voih 
vota.

De aceea, D-lor, vă rog să lăsați de o- 
cam dată la o parte acăstă, până dupe va
canță, pentru ca atunci, în urma unei 
discuțiuni seridse și luminate, să putem 
vedea și noi cei cari nu suntem nici din 
Brăila nici din Galați, nici de pe la mar
ginile Brăilei sah Galaților, și cari nici 
nu ne-am dat bine săma despre consecin
țele acestei legi, care ar putea să nu fie 
alt de cât numai o promisiune dată ale
gătorilor cu ocasiunea ultimelor alegeri. 
(Sgomot).

D. C. Resu: Dah cea mai formală des- 
mințire acestei insinuațiuni, fiind-că noi 
nudatorim alegerea ndstră nici unui fel de 
promisiuni, nici unui fel de trafic cu ale
gătorii noștri (Sgomot).

D. N. Voinov: Daca e vorba așa, dah 
și eh cea mai formală desmințire D-lul 
Resu. (Sgomot).

D. vice-președinte, I. Isvoranu: 
Bine-voiți, D-lor, a face tăcere, căci în a
semenea condițiuni numai putem discuta. 
(Mare sgomot).

Voci: Cer cuvântul. (Sgomot).
D. vice-președinte I. Isvoranu: 

Discuțiunea fiind imposibilă cu asemenea 
sgomot, suspend ședința.

—Ședința se redeschide peste cinci mi
nute sub președințâ D-lui președinte Las
car Catargi. .

D. președinte, L. Catargi: Vă rog, 
D-lor, să ne înțelegem cu linisce. Cestiu
nea e cu totul alta de căt aceea pe care a 
pus’o D. Voinov.

D. N. Voinov: Cer cuvântul în cesti
une de regulament. Președintele când a 
luat parte la discuțiune numai pote ocu
pa fotoliul preșidenției.

D. președinte, L. Catargi: Eh nu 
am luat parte la discuțiune, nu am emis 
nici o părere asupra cestiunel; am luat 
cuvântul numai ca să pun pe colegul meh 
care presida adinâori în corent de ceea-ce 
s’a petrecut asără, când s’a decis a se pune 
cestiunea porturilor france la ordinea ji- 
lei a ședinței de astăjl, atâta numai a fost 
obiectul cuvântărei mele și nimic mai 
mult.

D-văstră sciți că asără propunerea de 
vacanța a ridicat reclamațiuni din partea 
mai multor D-ni deputați, cari jicăh că 
prin acea propunere se prejudecă cestiu
nea porturilor france, și de aceea eh am 

jis colegului meh care presida ședința de 
astăjl, că, înainte de a pune la vot pro
punerea de vacanță, să bine-voiască a lă
muri cestiunea ordinel jilel de astăjl; 
fiind-că ar fi un nonsens ca, dupe ce seva 
fi votat propunerea, aceia cari cer ca va
canța să încăpă de astăjl, să mai luăm 
astăji în discuțiune cestiunea porturilor 
france.

Dar în fine, D-lor, orl-cum va fi, aici 
nu încape atâta vorbă multă și atâta ani- 
mositate; fiind-că nimeni nu pote să vă 
impună ceea-ce nu veți voi să primiți. 
D-văstră sunteți suverani, puteți prin ma
ioritate să luați ori-ce decisiune veți voi, 
minoritatea trebue să se supună decisiu- 
nel luate de maioritate și ast-fel cestiunea 
se pdte regula fără multă vorbă. (Aplause).

Sciți, D-lor, că în cașul când se va vota 
a ne lua de astăjl congedih, atunci ces
tiunea porturilor france nu mai pdte veni 
astăjl în discuțiune.

In privința vacanței, avem duoă pro
puneri, una prin care se cere să se ia de 
astă seră vacanță, și alta de mâne sără. 
Cea mai depărtată fiind acâsta din urmă, 
o pun pe acâsta la vot.

Voci: Votul cu bile. (Sgomot).
D. președinte, L. Catargi: Fiind-că 

sunt 15 D-ni deputați cari cer acâsta, pun 
atunci propunerea la vot cu bile.

— Adunarea procede la vot, și resul
tatul scrutinului este cel următor:

Votanți.................................148
Maioritate absolută ... 75
Bile albe...................................52
Bile negre ...............................96

D. președinte, L. Catargi: Aduna
rea a adoptat propunerea.

Prin urmare vacanța va începe de astă 
sâră.

— D. ministru dl domeniilor Al. La- 
hovari, dă citire Mesagiulul Regal prin 
care se înaintâză în deliberarea Adunare! 
proiectul de lege pentru anularea sumei 
de 12,000 lei de la cheltuelile târgului 
de râmători, și apoi adaugă:

D-lor deputați, profit de ocasiunea ce 
am avut de a veni la tribună, pentru a 
ruga Camera că, dacă se pdte înainte de 
a se despărți, să bine-voiască a regula un 
credit ce am avut onâre să depun și care 
este deja cercetat de comisiunea financiară.

Acesta este un credit de ordine și dacă 
nu se votâjă, sunt obligat de a suspenda 
plata mai multor servicii, ceea ce ar fi un 
mare inconvenient în administrațiune. 
Raportul comisiunei financiare este gata 
și ași ruga Camera să bine-voiască a în
cuviința să se ia acest raport astăjl în 
discuțiune.

Voci: Da, da.
D. președinte, L. Catargi : Acum D- 

ministru al afacerilor străine are cuvân
tul spre a comunica un Mesagih regal.

D. ministru de externe, P. P. Carp: 
D-lor deputați. am ondre, în locul D-lui 
ministru de finance, care este ținut la Se
nat pentru discuțiunea unei legi, a îna
inta deliberărilor D-vdstre un proiect de
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lege privitor la reducerea taxei pentrn 
lemnârit. Este art. 373 din tariful gene* 
ral al dreptului de vamă care taxăză cu 
15 lei la suta acest obiect, și prin ace'st 
proiect de lege, dupe cum veți vedea, se 
reduce într’un mod simțitor.

D. președinte, I». Catargl: Se va 
trămite la tipar și la secțiuni.

— D. I. Rădulescu, raportorul comi
siunei financiare, dă citire următorului 
raport și proiect de lege:

Domnilor deputați,
Pe lângă Mesagiul regal s’a îna

intat deliberărel D-v6stre un pro
iect de lege pentru deschiderea unul 
credit suplimentar de lei 385.942, 
repartisat la diferite articole ale 
budgetului de cheltuell pe exerci
țiul 1888—1889 pentru ministerul 
de agricultură, comerciu, industrie 
și domenii.

Comisiunea financiară, in ședința 
de la 12 Decembre, luând în cer
cetare acest proiect de lege, ’l a a- 
probat și a delegairpe subsemnatul 
să vă expună cel următore :

a) S’a cerut un adaos de lei 3.000 
la art. 6 al budgetului, căci suma 
prevăzută într’ânsul n’a fost înde- 
stulătore să acopere cheltuelile e- 
fectuate pentru diferite imprimate 
comandate imprimeriei Statului, 
cartonate de registre în atelierele de 
la penitenciarul Văcăresc! și altele.

b) Se adaogă lei 1.000 la art. 10, 
pentru plata publicațiunei anun- 
ciurilor, mal ales ale târgului de rî- 
mători de la Severin, în diferite 
Ziare.

c) In budgetul anului curent s’a' 
înscris cifra de lei 25.000, spese de 
transport inginerilor și architectu- 
lui când sunt trămiși în lucrări, dar 
din causa aglomerărei lucrărilor la 
acest servicii!, inginerii fiind mai 
tot-d’a-una trămiși spre a le efectua, 
suma înscrisă în budget deveni ne
suficientă. și la acest articol se a- 
daogă suma de lei 3.500.

d) Tot pentru aceleași motiv.e se 
adaogă și la art. 13—serviciul sil- 
viculturei — lei 1.500.

e) S’a cerut un adaos de lei 29.520 
la art. 15 al budgetului, pentru pla
ta confîniștilor și pădurarilor de la 
moșiile Statului, căci, dupe calculul 
făcut, fondul alocat nu ajunge să 
icopere asemenea plăți până la fi
lele anului 1888—1889.

f) Se adaogă lei 5.000 la art. 22 
al budgetului, căci ministerul, din 
causa multelor cereri pentru vîn- 
Zare a bunurilor Statului, și ținând 
să le dea satisfacțiune, a ordonat să 
se facă lucrări cari necesitară chel
tuell, pentru acoperirea cărora su
ma alocată în budget deveni neîn- 
destulătore.

g) Se adaogă lei 8.000 la art. 23, 
căci fiind fixate cercetări judecăto- 
resci, expertise, aduceri la. îndepli
nire, și alocația acăsta fiind epui- 
sată, ar urma ca Statul insistând a 
le amâna, ar fi p6te, în multe ca
șuri, păgubitore proprietăților sale.

A) La articolul 26 se adaogă lei 
133.000 peste cifra de lei 100.000, 

Pentru anul acesta se caută în 
regie, conform art. 22 din lege, 57 
de moșii, din cari: 12 prin depose
darea arendașilor și 45 nearendate, 
din causă că sad nu s’ati presentat a- 
matorl a le lua cu arendă, sah că pre
țurile oferite au fost nesatisfăcătore.

Din numărul de 57 moșii numai 
25 se caută în regie de Stat, prin 
delegații săi; cele-alte 32 sunt aren
date pe un an agricol.

Și de și între venitul net anual 
al acestor moșii căutate în regie de 
Stat și arenZile, pe an, în trecut, 
nu este veri-o diferență în paguba 
fiscului, totuși sunt dator să vă în- 
cunosciințez, D-lor deputațl, că mi
nisterul, o bună parte din aceste 
moșii, le-a și arendat pentru perio
dul viitor, altele sunt deja adjude
cate și socotim că se vor confirma, 
iar altele până în anul viitor nă
dăjduim că se vor arenda, ast-fel că 
pentru anul budgetar viitor nu va 
mal fi nevoie nu numai de credite 
suplimentare, dar nici de veri-un 
post budgetar în scopul acesta; de 
o cam dată însă și pentru a garanta 
venitul anului viitor, trebue să ad
mitem cifra sus menționată, căci cu 
din ea se va plăti arăturile și semă
năturile de tomnă și tot cu din ea 
se va plăti arăturile și semănătu
rile de primă-vără.

Cum vedeți, suma ce se cere este 
numai un acompto asupra anului 
viitor, căci atunci se va acoperi prin 
culegerea fructelor;

- i) Cunoscute sunt D-vostre dife
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ritele acusațiuni ce se aduceați, în 
primăvăra acestui an, unora din 
funcționarii secțiunel silvice din mi
nisterul domenielor; mai vă este încă 
cunoscut, D-lor deputațl, lipsa sim
țită în personalul silvic de silvicul
tori suficient experimentați.

Ambele aceste inconveniente s’ah 
delăturat în parte: primul, prin des
tituirea funcționarilor constatați ca 
abusivl; secundul, angagiându-se cu 
contract un inspector forestier fran- 
ces, care, făcând un studiu succinte 
asupra pădurilor nostre, să și pro- 
pue reorganisarea serviciului silvic. 
Pentru plata apuntamentelor ace
stui domn forestier, precum și pen
tru acoperirea cheltuelilor de tran
sport făcute și ce se vor mal face 
pentru visitarea pădurilor, se cere, 
și comisiunea admise, un adaos de 
lei 5.000 la art. 27.

k) Pentru restituiri de sume răii 
încasate de Stat din veniturile ace
stui minister se adaogă la art. 29 
suma de lei 33.905.

I) Pentru diferite delegațiuni și 
comisiuni sciințifice în serviciul mi
nisterului. Din alocația de la art. 
31, în sumă de lei 5.000, s’ah plă
tit membrii comisiunei delegați ca 
să studieze înființarea scolel de agri
cultură de la Armășesci, județul Ia
lomița, proprietate a defunctului 
Zosima; s’ah delegat persone compe
tente să studieze organisarea sco- 
lelor de comerciu și altele; ast-fel 
că constatându-se insuficiența ace
stei cifre, se adaogă la acest articol 
suma de lei 5.200.

m) La art. 33, pentru plata chel
tuelilor de telegraf, se adaogă lei 
16.000, dar acăstă cheltuială este 
de ordine.

n) Din procesele perdute și tran- 
sacțiunile făcute, privitore pe a- 
cest minister, se găsesc în suferință 
creanțe pentru suma de lei 65.585, 
cari trebue achitate de îndată; căci, 
prin întârziere, Statul plătesce pro
cente la sumele la cari se găsesce 
condamnat. De aceea se adaogă a- 
câstă sumă la art. 35.

o) Se adaogă la art. 37 lei 4.422, 
Zecimi datorite de Stat pentru pro
prietățile sale.

p) Se adaogă lei 60.000 la art. 
45, subvențiunea pentru produsul
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zahărului din fabrica de la Sascut. 
într’adevâr, de la 1 Aprilie până la 
5 Iunie, s’a pus în consumațiune 
cantitatea de 279.055 kil. zahar, 
pentru cari s’a plătit lei 44.648, 
bani 79, prima de câte 16 bani la 
kilogram, conform legei; este sigur 
că, până la 31 Martie, cantitatea de 
zahar ce se va mai pune în consu
mațiune va fi de duoâ ori mai mare 
de cât cea menționată; se cere dar 
acest credit spre a servi la achita
rea primei pentru zaharul pus în 
consumațiune până la finele exer
cițiului curent.

Asupra acestui articol ’mi permit, 
D-lor deputați, o reflecțiune, care o 
vom utilisa la discuțiunea budgetu
lui anului viitor : fabrica de zahar 
de la Sascut are acăstă primă asupra 
fabricatelor sale, dar i s’a mai acor
dat avantagiile legei pentru Incura- 
giarea industriei naționale. Să nu 
fie prea mult ?

r) In fine se adaogă la art. 49 lei 
3.800, pentru încălzitul scolei de 
la Herăstrăft și căutarea moșiei sco
lei ; lei 5.500 laart. 57,pentrucom- 
plectarea îmbrăcămintei elevilor 
scolei veterinare, încălzitul și ilumi
natul scolei; și lei 2.010, la art. 59, 
pentru îmbrăcămintea școlarilor și 
încălzitul scolei de arte și meserii.

In vederea celor expuse, vâ rog, 
D-lor deputați, să bine-voiți a vota 
alăturatul proiect de lege.

Raportor, loan I. Rădulescu.
PROIECT DE LEGE

'Art. I. Se deschide pe săma mi
nisterului agriculturei, industriei, 
comerciului și domenielor un credit 
suplimentar de lei 385.942, repar- 
tisat la diferite articole ale budge
tului de cheltuelile acelui minister 
pe exercițiul 1888-1889, dupe cum 
anume se specifică în anexatul tabel.

Art. II. Acest credit se va aco
peri din fondul prevăZut în bud
getul general al Statului pentru 
deschidere de credite suplimenta
re și extraordinare pe exercițiul 
1888—1889.

— Neluând nimeni cuvântul în discu
țiune generală, se pune la vot luarea în 
considerare a proiectului de lege :

Votanțl....................................83
Maioritate regulamentară . 44
Bile albe.................................62
Bile negre............................21

D. președinte, L Catargi: Aduna
rea a luat în considerațiune proiectul de 
lege.

— Se dă citire art. 1.
D. G. D. Teodorescu: Ași vrea ca D. 

raportor sati D. ministru al domeniilor 
să ne dea câte-va lămuriri în privința fa
brice! de la Sascut. D. raportor lasă să 
se înțelăgă că ar fi prea multe avantagi! 
cumulate asupra acestei fabrice care se 
bucură și de binefacerile legei pentru în- 
curagiarea industriei naționale și de o 
subvențiune specială, și D-sa ’și pune în
trebarea dacă n’ar fi prea mult tdte a
cestea? Eti ași fi de părere să se semna
leze comisiunel budgetare ce ar fi de fă
cut în privința acesta, în fața unor legi 
votate, și dacă n’ar fi bine să avisăm la 
modificarea uneia din aceste legi dacă e 
vorba să ușurăm pe Stat.

D. ministru al domeniilor, A. La
hovari : D-lor, guvernul trecut luase 
hotărârea ca să creeze o industrie în țără 
la noi, și să o creeze prin mi^loce budge
tare și în mod cât se pdte de silit. Din a
cest întreg de legi care s'a făcut, e și le
gea din 28 Maiu 1882, asupra industriei 
zabarine. Iată acea lege în tdtă frumu
sețea ei :

„Art. 1. Legea din 7 Aprilie 1873, pri- 
vitdre la industria zaharină se aprobă.

„Art. 2. Se garanteză de Stat o primă 
de încuragiare de 10 bani pe kilogram de 
zahăr alb, fabricat de sfecle sati ori-ce 
alte plante cultivate în țără, dexcătre fa- 
bricele existente, ori de acele ce se vor 
înființa într’un timp de 15 ani, cu auto
risarea guvernului.

„Art. 3. Se acordă ca primă de încura
giare pentru trecut fabricelor de la Chi- 
tila și Sascut, fie-căreea câte 250.000 lei.“

Va să Zicâ, pe de o parte s’ati luat 
500.000 de franci din budget și s'ati dat ce
lor duoă fabrici ca primă de încuragiare, și 
din aceste fabrici, una s'a închis de atunci, 
alta continuă și ast^f, iar pe de altă par
te s'a pus un imposrc asupra contribuabi
lilor, fie consumatori, fie neconsumatori 
de zahar, de 16 bani pe kilogramul de 
zahar, care se va produce de aceste fa
brice. Acesta e pentru un timp de 15 ani. 
Anul acesta a fost un credit cu totul ne
suficient și am venit eti să-1 acoper încă 
cu 60.000 franci; anul viitor va fi și mai 
mult, va să ^ică vom plăti pe fie-care an 
veri-o 200.000 franci imposite fabrice! de 
la Sascut. Acesta e legea. Nu scifi dacă 
ministerul pote să aducă veri-o modificare 
în legi de asemenea natură; voiti studia 
cestiunea și voiti vedea ce e de făcut. 
Ideile mele nu sunt pentru asemenea mod 
de a crea o industrie; eii ’l cred și silit și 
nefolositor și contrariti tutulor principie- 
lor sănătăse de economie politică. Dar nu 
aveți a face cu ideile mele, sati cu ideile 
D-v6stre, ci cu o lege în ființă, pe care eti 
o cred sinalagmatică și pe care trebue să 
o aplicăm. Voiti vedea însă dacă e ceva de 
făcut în privința acăsta; căci mal ’nainte 
de cât D. Teodorescu, efi m’am scandali- 

sat de cifra acăsta de 250 mii de franc!, 
pe care o văd înscrisă în budgetul minis
terului domeniilor.

D. Em. Pache-Protopopescu: D-lor, 
acăstă lege s’a făcut tocmai pentru ca să 
taie scurt dificultățile ce se-presentafidin 
causă că prin vechia lege de accise se a
cordă scutirea de taxe de intrare pentru 
fabricatele din țără și pentru că de acea 
scutire trebuia să se bucure și fabricele 
din străinătate în virtutea convențiune! 
cu Austria.

Pentru aceste motive a trebuit să se 
suprime scutirea de taxe de accise și să se 
înlocuiască aceste avantagie cu o primă 
de încuragiare, pe care a prevă^ufo le
giuitorul în legea citită de D. ministru 
al domeniilor. Acăstă lege dar, fiind-că a 
fost făcută tocmai pentru ca să compen
seze scutirea de accise care nu ma! există, 
neapărat că trebue să se mențină și pentru 
viitor, de 6re-ce fabrica de la Sascut s’a 
înființat în vederea acestor avantagil, așa 
că acum nu putem să suprimăm numai 
prin o trăsătură de condeifi aceste avan- 
tagii, pe cari fabricanții le-afi avut în 
vederâ la înființarea fabrice!. De aceea 
vă rog să bine-voițl a vota acest proiect 
de lege, care e în conformitate cu legile 
fundamentale pe car! s’afi întemeiat cu 
deosebire fabricele de zahăr.

D. I. Rădulescu : Nu discutăm acum 
asupra admisibilităței creditului; căci e 
o lege în ființă pe care trebue să o res
pectăm, și pe care dacă am vrea să n'o 
respectăm, am expune Statul la un pro- 
ces^in partea administrațiunel fabrice!. 
Sunt dator însă, în urma cuvintelor D-lui 
Protopopescu, să dafi următorea expli
care : Nu e vorba acum dacă ne leagă sau 
până la ce punct ne leagă legea aceste! pri
me, care s'a acordat în vederea cută re! safi 
cutare! dispense. Nu vorbesc despre ace
stă lege, dar în sesiunea anului 1887-88 
s'a făcut o lege pentru încuragiarea in
dustriei naționale, care dă fabricelor ce 
se vor întemeia în țera, safi acelora cari 
erafi întemeiate, o mulțime de avantagil, 
pentru ca ast-fel, încă de la început in- 
curagiate, ele să potă prospera. Fabrica 
de la Sascut, care se bucură de acăstă co
losală primă de 16 bani de fie-care kilo
gram de zahăr fabricat de dânsa, mai are 
dupe legea încuragiărei industriei na
ționale și avantagiul ca în 15 ani sănii 
plătăscă nici o taxă către Stat, comună 
safi județ.

Tot acăstă fabrică mal are avantagiul 
de a transporta cu prețul de regie, tdte 
fabricatele sale pe drumul de fer. Afară 
de acesta, mai păte aduce pentru fabri
catele sale tote materiele prime cu același 
scătjement de preț pe căile ferate.

In vederea acestor avantagil colosale, 
efi 'mi-am permis să fac acea reflexiune 
în raport, dacă nu s'ar putea adică să se 
modifice legea încuragiărei industriei na
ționale privitore la prima de intrare. Nu 
numai atât, dacă nu s'ar putea modifica 
acăstă lege, ea totuși nu ne pote obliga
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ca, respectând avantagiile colosale date 
acestei fabrice, să ’I mal dăm indirect și 
avantagiile cele-alte, cari compteză pen
tru o sumă bunicică în beneficiile ce rea- 
lisăză fabrica de la Sascut. Acestea sunt 
considerațiunile pentru cari am pus acea 
idee în raportul ce am făcut asupra ace
stei cestiuni.

D. M. Kogălniceanu: D-lor, avem a 
face cu propunerea guvernului și în pri
vința acesta vom vota cum ne va lumina 
Dumnezeii mal bine. Socotesc însă că, cu 
ocasiunea acestui proiect de lege, nu se 
cuvine să venim și să ne arătăm vederile 
ndstre asupra desființărei cutărel saâ cu- 
tărei legi.

Dacă eâ m’așl apuca să relevez tdte 
cele ^ise de D. raportor, vom merge cu 
discuțiunea prea de parte. Mă mărginesc 
numai la o întrebare ? Ce ? Milionele 
cari le câștigă acestă fabrică fac pe D. ra
portor să nu ddrmă ? •

D. I. Rădulescu : Așa este ; pentru că 
am în vedere suferințele contribuabililor.

D. M. Kogălniceanu: N’am vă^ut 
până acum, D-le raportor, că aceste mi
lidne să încurageze pe mulți să facă ase
menea fabrici, precum n’am vă^ut o fa
brică câștigând atâtea milidne, să găsăscă 
imitatori. Fabrica de la Sascut d’abia 
merge și, prin urmare, nu trebue să ne 
îngrijim că are să îmbogățdscă prea afară 
din cale pe fondatori. Prin urmare, în loc 
de a ne ocupa că țera oferă avantagil mari 
pentru asemenea fabrici, să căutăm a le 
pune în posițiune să prospere, ca să se 
găsescă și alți dmenl cari să ia inițiativa 
pentru a funda asemenea fabrici.

D-lor, în țeră la noi industria n’a îm
bogățit pe nimeni, ci din contră, pe mulți 
a sărăcit și când ’mi aduc aminte că eâ 
am perdut 60.000 galbeni cu fabrica de 
postav din Târgul-Nemțulul, eâ socotesc 
că n’a venit momentul să (Jîcem că avem 
pletoră de fabrici și să căutăm a împu
țina numărul lor. Noi din contră, avem 
trebuință de a creea industrii în țeră la 
noi, ca cu acesta să venim în adjutorul 
acelei populațiunl rurale care în timp de 
iarnă șăde patru, cinci luni fără să pdtă 
câștiga ceva. Fabrica de la Sascut face 
îmbogățirea a cinci, șese sate dimpregiur, 
și duceți-vă D-vdstre Ia Chitila și vedeți 
astăzi dacă populațiunea nu se află forte 
strîmtorată de când s’a închis acea fa
brică.

Așa dar, D-lor, dacă am luat cuvântul 
a fost numai ca să nu las acăstă cestiune 
să trecă sub impresiuneacu viatelor D-Iul 
raportor.

D. Em. Protopopescu-Pache: D-lor, 
am luat pentru a duoa dră cuvântul, fi
ind că, ca membru în comisiunea finan
ciară, trebue să 'mi daâ compt dacă tre
bue încuviințat creditul cerut de D. mi
nistru, și iată ce am constatat: Că, dupe 
regulele ordinare de drept, o lege gene
rală nu pdte deroga de la o lege spe
cială și legea pentru încuragiarea indus
triei zacharine n’a spus nimic în pri

vința acăsta. Deci legea specială rămâne 
deja în vigore, și dar aub raportul juridic 
acest credit trebue votat; iar sub rapor
tul economic, avem în vedere fabrica de 
la Chitila care a rămas în nelucrare din 
causă că, cu tdte avantagiile ce ’i aâ fost 
acordate, sacrificiile făcute de țără aâ fost 
nimic față cu colosalele cheltueli cari se 
făceaâ. Afară de acăsta, fabrica de la Sas
cut a fost fondată de o companie francesă 
care s’a ruinat și care a fost nevoită să o 
vîndă pe o valdre cu totul minimă; iar a
cel care acumpărat’o, a cumpărat’o de ne
voe, fiind-că avea capitalul săâ închis a
colo, dar și acesta caută ca acestă fabrică 
să o pună pe acțiuni. Dacă cu tdte avan
tagiile acordate acestei industrii, ea abia 
pdte merge, cum putem susține să desfi
ințăm aceste avantagil ? Noi, D-lor, tre
bue să ne preocupăm de a pune popula- 
țiunile rurale în posițiune de a se ocupa 
și de alte culture de cât aceea a pămân
tului, și cum voiți D-vdstre să faceți ca 
țăranii, cari aâ avantagil de la producțiu- 
nea grâului să se deprindă cu producțiu- 
nea sfeclelor de unde nu pot avea aceleșl 
avaUtagil, și cum ar putea fabricanții să 
plătăscă sfeclele mal bine țăranilor dacă 
și ei n’ar avea un avantagiâ dre-care ? 
Vedeți dar că dacă incuragiăm industria 
zacharină, în realitate însă încuragiăm 
industria agricolă, desvoltarea culturel 
sfeclelor. Sunt dar de opiniune să acor
dăm creditul cerut de D. ministru al do
meniilor.

D. ministru al domeniilor, Al. La
hovari : Rog pe Cameră să bine-voiască 
a vota creditul; suntem în fața unor legi, 
și nu putem să discutăm acele legi, mal 
cu semă când aceste legi aâ a face cu 
contracte.

Cât pentru teoriile cari s’aâ desvoltat 
și dintr’o parte și din alta, ’ml reserv tdtă 
libertatea opiniunilor mele pe cari, ca 
ministru, ași fi dator să vi le spun curat 
și limpede cu ocasiunea altor legi, iar nu 
cu ocasiunea unul credit. Voiâ examina 
și eâ atunci cestiunea de a sci dacă este 
bine să mergem pe asemenea cale; căci 
chiar dupe cele ce ne-aâ spus mulți din 
D-nii deputați cari s’aâ ridicat în favdrea 
acestui credit, pe care sunt dator să ’l 
susțin și eâ, vedeți că.producătorii, de
parte de a câștiga din aceste avantagil ce 
li se acordă, ei perd. El bine, dacă pro
ducătorii perd, dacă consumatorii perd 
și dacă contribuabilii plătesc, eâ las la a
precierea Camerei să vadă ce sunt nisce 
asemenea legi.

— Se pune la vot art. 1 și se primesce. 
Art. 2 se adoptă fără discuțiune.
— Se pune la vot proiectul de lege în 

total: i

Votanți . . .......................... 96
Maioritate absolută ... 49
Bile albe.......................... 75.

Bile negre..........................21
D. președinte, L. Catargi: Aduna

rea a adoptat proiectul de lege.
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D. președinte, L. Catargi: D. mi
nistru de externe are cuvântul.

D. ministru de externe, P. P. Carp: 
D-lor deputați, vă rog să bine-voiți a lua 
acum în discuțiune proiectul de lege rela
tiv la restituirea unor taxe percepute ne
legal, pe cari Statul este condamnat să le 
restitue.

— Adunarea încuviințăză propunerea 
D-lui ministru.

— D. I. P. Balanolu, raportorul comi- 
siunei de indigenat, dă citire următorului 
raport și proiect de lege :

Domnilor deputați,

D. ministru al financelor, cu Me
sagiul regal No. 3.616, a cerut des
chiderea unui credit suplimentar de 
lei 65.000 pe sema ministerului de 
finance și a unui credit extraordi
nar de lei 9.016, bani 50, pe s6ma 
datoriei publice.

Dupe expunerea de motive se 
constată că, în budgetul ministe
rului de finance, la cap. 8, art. 27, 
pe anul 1888—89, este înscrișii su
ma de 90.000 lei, care, prin decretul 
regal No. 2.369 din 1888, a fost 
sporită cu încă 20.000 lei pentru 
restituiri din taxe de timbru și în
registrare, din amenzi de imposite și 
din ori-ce alte sume ce Statul a fost 
condamnat a restitui sau ah fost râft 
incasate ; ambele aceste sume n’au 
fost de ajuns în raport cu restituirile 
ce s’au făcut, căci a^I ministerul da- 
tor6ză peste 40.000 lei, ’pe cari nu 
mal are mi^loce a ’i achita.

Restul până la complectarea su
mei de 60.000 lei ce se cere va servi 
spre a se acoperi plățile ce vor fi de 
făcut până la expirarea acestui an.

De asemenea la cap. 7, art. 24, a 
fost înscrisă în budgetul ministeru
lui suma de 40.000 lei pentru hârtie 
de imprimate, registre, cartonagiu, 
plicuri, pachete, matetial pentru 
expedițiuni în serviciul general al 
financelor și publicațiuni, din care 
sumă ministerul nu mai are dispo
nibil de cât câte-va sutimi de lei și 
probabil până la finele anului să nu 
fie suficiente pentru a satisface cerin
țele aprope ^ilnice și de aceea se cere 
și la acest capitol un credit supli
mentar de 5.000 lei.

Pentru datoria publică este tre
buință de un credit extraordinar de 
9.016 lei, 50 bani, ciTcare să se a
chite mai multe obligațiuni și cu- 

Digitized by VnOOQie



DESBATERILE ADUNAREI DEPUTAȚILOR432

p6ne domeniale, obligațiuni ale Îm
prumutului din 1866 și alte din 
renta amortibilă și căij ferate, cari 
ati eșit la sorți în 1882 și 1883, și 
cari din diferite cause nu au fost pre- 
sintate la timp spre achitare; și 
fiind-că în budgetul datoriei publice 
pe anul curent nu sunt prevăzute 
fonduri pentru achitarea lor, D. mi
nistru cere acest credit.

Comisiunea financiară, în ședința 
de la 10 Decembre, luând în cerce
tare aceste credite și găsindu-le în
temeiate, le-a admis, rugându-vâ 
prin subsemnatul raportor să bine
voiți a vota alăturatul proiect de 
lege,

Raportor, I. P. Balanolu.

PROIECT DE LEGE
Art. unic. — Se deschide pe sâma 

ministerului de finance un credit su
plimentar de lei 65.000, din care lei 
60*000 la cap. VIII, art. 27 din bu
dgetul^ exercițiului 1888 — 1889, 
pentru „restituiri din taxe de tim
bru și Înregistrare, amenzi din im- 
posite și ori-ce alte sume răti înca
sate", iar lei 5.000 la cap. VII, art. 
24, pentru „hârtie de imprimate, 
registre, cartonagiurl, plicuri, pa
chete, material pentru expedițiunl 
în serviciul general al financelor 
și publicațiunl" ; și pe sâma dato
riei publice un credit extra ordinar 
de lei 9.016, bani 50, pentru plata 
unor obligațiuni râmase în sufe
rință.

Aceste sume se vor acoperi din 
fondul alocat în budgetul general al 
Statului pentru deschidere de cre
dite suplimentare și extraordinare.

— Dupe adoptarea luărei în conside
rațiune și a articolului unic, se pune la 
vot proiectul de lege în total:

Votanți..................................76
Maioritate regulamentară . 44 
Bile albe................................ 59
Bile negre 17

D. președinte,!..Catargi: Adunarea 
a adoptat proiectul de lege.

D. A. Mavrodineanu: D-lor depu- 
tați, depun pe biuroul Adunărel o pro
punere pentru a se acorda o pensiune 
viageră văduvei reposatului Fronescu.

Iată cum sună propunerea mea :
Domnilor deputați, .

La 22 Aprilie a încetat grabnic 
din viâțâ loan Fronescu, prefectul 

județului Ilfov. Mortea sa precipi
tată a lăsat în completă desolațiu- 
ne și lipsită de ori-ce mi^loce o fa
milie întrâgâ; Fronescu, dupe un 
serviciti neîntrerupt de 19 ani, o 
lună și duoâ (Jile, atât în justiție 
cât și în administrațiune, ajunsese 
a ocupa una din cele mal impor
tante funcțiuni în acâstă din urmă 
ramură. Activitatea, zelul și devo
tamentul sâti, le a pus la serviciul 
țârei în momentele cele mal grele; 
funcționar integru, el a murit fără 
a lăsa vre-o avere în urma sa. Anii 
de pensiune nefiind completați, a
jutorul ce i s’ar cuveni dupe legea 
pensiunilor nu ar râspunde exigen
țelor pentru traiul familiei repau- 
satulul Fronescu ; credem că este o 
drâptă râsplată propuindu-vâa vota 
alăturatul proiect de lege :

„Se acordă vâduvei decedatului 
loan Fronescu, fost prefect al jude
țului Ilfov, o pensiune viageră de 
trei sute lei mensual."

I. G. Săndulescu Nănoveanu, A. 
D. Mavrodineanu} M. Climescu, An- 
driescu, Ion Tănase Dimitriu, Ro
bescu, Ch. I. Sulioti, D. Bădescu- 
Roșiori, I. G. Poenaru-Bordea) C. 
Vericeanu.

D. președinte, I*. Catargi: Propune
rea acesta se va trimite Ia secțiuni.

Acum D. Negoescu bre cuvântul.
D. Christ. S. Negoescu: Voiesc, D-le 

președinte, să reînouiesc o cerere făcută 
de mine de mal mult timp. Când pentru 
prima oră am adresat rugăciunea mea 
D-vdstre ca să bine-voițl a interveni pe 
lângă D. ministru de lucrări publice spre 
a face să mi se pună la disposițiune un 
tabloâ al funcționarilor de la drumurile 
de fer, coprimjător de titlurile, naționa
litatea și origina ce aă, D. ministru nu 
era presinte în Adunare. Cu acea ocasiu- 
ne eti mai adăogam că așLdori, dacă este 
posibil, ca acel tabloti să T am înainte 
de a se pune în discuțiune budgetul căi
lor ferate. Astăzi acest budget fiind vo
tat, s'ar putea crede că am renunțat la 
cererea mea; de aceea, profit de presența 
D-luI ministru și repet rugăciunea deja 
făcută, declarând că a^I sunt și mai mult 
doritor a avea acel tabloti, în urma infor- 
mațiunilor ce mi s’ati dat că bine am fă
cut de ’l-am cerut. Mă cred dator a. a
duce la cunoscința D-lni ministru, pen
tru ca, cu ocasiunea redactărei acelui ta
bloti, să nu se mal facă ce se ^ice că s’a 
făcut altă dată; căci am primit încunos- 
ciințărl că asemenea tablouri când s’ati 
cerut, tot-d’a-una s’ati dat false.
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Mal rog pe D. ministru să bine-voiască 
a observa că o sumă de străini ati adop
tat nume de Români, de exemplu Rado- 
vici, Negrescu, etc. Ar fi bine dar ca a
cest tabloti să se facă dupe matricola ce 
se află la secretariat; căci dacă se va în
tocmi de către șefii de biuroti numai 
dupe numele proprii ale funcționarilor, 
'mi e temă că forte puține vor fi elemen
tele ce doresc să le am în adevăratul lor 
sens.

D. ministru al lucrărilor publice, 
A. Marghiloman: Sub reserva absolută 
și a suspiciune! aruncată prin anticipa- 
țiune de D. Negoescu asupra sincerităței 
lucrărei, și sub reserva absolută a usa- 
giulul ce voesce să facă cu acest tabloti; 
eti sunt gata să ’i-l dati cu condițiunea 
însă de a specifica bine despre care per
sonal al căilor ferate doresce să aibă in- 
formațiunl; căci întreg personalul e de 
10.000 omeni.

Ar fi absolut imposibil de a se dresa 
un tabloti în care să se trăcă numele, 
naționalitatea, titlurile și serviciile a 
10.000 impiegațl între cari unii sunt 
simpli lucrători, alții agenți și alții func
ționari. .

Bine-voițl, prin urmare, a face cererea 
ast-fel în cât să i se pdtă da curs, și eti 
sunt gata absolut a vă satisface.

D. Chr. S. Negoescu: D-lor, în in
tențiunea mea nu a fost să^pun în suspi
ciune lucrarea ce se va face, dar fiind-că 
D. ministru de lucrări publice este de pu
țin timp venit la acest minister, am cre
zut că D-sa pdte nu scie ce s'a petrecut 
pe acolo în trecut; și fiind-că am primit și 
dre-cari denunțări în privința modulul 
cum se făceati altă dată tablourile în 
în cestiune, mi s’a părut că este nemerit 
a se atrage atențiunea D-sale asupra a
cestui cas.

Trecând dar peste reserva făcută de D. 
ministru și nemotivată prin cererea mea, 
am ondre a aduce la cunoscința D-sale că 
nu mă intereseză întru nimic acea mul
țime de mici funcționari din cari cea mal 
mare parte, pot (jice, sunt români; dar mă 
interesez a sci cine sunt funcționarii cel 
înalțl, cărora li se cer titluri pentru a o
cupa funcțiuni și cari ati o putere în ad- 
ministrațiunea Statului, cum sunt șefii de 
serviciti, inspectorii și alții cari pot să 
influențeze asupra mersului trenurilor și 
cari și în timp de pace, cât și în timp de 
resboiti pot să ne aducă și bine și răti.

D. ministru al lucrărilor publice, 
A. Marghiloman: Doriți atunci lista 
funcționarilor numai ?

In acestă privință rog pe D. Negoescu 
să țină sămă că avem trei serii de agenți, 
dacă întrebuințez terminologia din străi
nătate : avem ftmcționari, agenți și lucră
tori. Dacă vreți, prin urmare, un tabloti 
de impiegațl superiori, cari ati o casă de 
pensiune organisată, acest lucru e mai 
lesne ; cât pentru restul impiegaților, ar 
fi, dupe cum v’am spus, o lucrare pe d’a- 
supra putere! biurourilor ndstre. Speci-
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ficați dar In scris, și la minut vă voifi sa
tisface cererea.

D. președinte, L. Catargi: Acum in
trăm în ordinea ^ilei, avem mal ântâifi 
interpelarea D-lul Resn.

D. G. Resn: D-lor deputați, pentru 
a nu lua timp mult Adunărei ași voi să 
desvolt de o-dată ambele interpelări ce 
am adresat D-lul ministru, dacă și D-sa 
consimte la acesta.

D. ministru al lucrărilor publice, 
Al. Marghiloman: Consimt.

D. C. Resu: D-lor deputați, prin le
gea de la 27 Noembre 1871 și prin legea 
de la 26 Martie 1873, s'a înființat o taxă 
de cheiagifi și ancoragifi, care avea să se 
percăpă în tote porturile ndstre de pe li
toralul Dunărei.

Iată ce <Jice legea de la 27 Noembre 
1871:

„Art. 1. Nici o taxă, nici o pedică nu 
se pdte fixa care aduce pentru portul na- 
vigațiunei pe Dunăre și a afluenților el 
pe tot lungul litoralului român.

„Asemenea nu se pdte preleva nici un 
drept asupra mărfurilor ce se găsesc pe 
bordul bastimentelor.

„Art. 2. Taxele ce se percep safi se per- 
cepeafi sub titlul de ancoragifi sunt su
primate.

„Art. 3. In tdte porturile române, unde 
sunt cheiuri construite safi în cale de con- 
strucțiune, se va preleva un drept de che
iagifi, care va fi o taxă fixă, calculată pe 
suma toneletelor dupe capacitatea ce vor 
conține vasele plutitore, pcecum: corăbii, 
șlepuri, caice s. c. 1., și acesta fără distinc- 
țiune de pavilion.

„Se va preleva o asemenea taxă fixă pen
tru beneficiarea macaralelor, balanțelor 
și altor construcțiuni de port destinate 
înlesnirilor de încărcare și descărcare/

Și art. 1 din legea de la 26 Martie 
1873 sună ast-fel:

„Se va preleva de diferitele comune ale 
litoralului român, sub denumire de drept 
de cheiagifi, de macara și de balanță, o re- 
tribuțiune care nu va putea excede ma
ximum, etc.“

Dupe cum vedeți din coprinsul acestor 
legi s'ar crede că acdstă taxă de cheiagifi 
există în tdte porturile ndstre de pe lito
ralul Dunărei. EI bine, nu este așa. Intre 
tote porturile de pe malul Dunărei, unul 
singur se bucură de privilegiul de a plăti 
acestă taxă, și acesta este portul Galați. 
Numai acolo 'și are aplicațiune legea de 
la 1871 și legea de la J873^ iar tdte cele- 
alte porturi de pe litoralul Dunărei sunt 
cu desăvârșire scutite de acestă taxă.

Socotesc că este destul să anunț acesta, 
pentru ca D-vdstră să puteți Înțelege cari 
sunt consecințele ce decurg din acestă lo
vire excepțională. Negreșit, D-lor, că 
dacă la Galați bastimentele sunt supuse 
unor taxe cari nu se percep în alte por
turi, căpitanii lor nu pot fi atât de fără 
minte în cât să vină la Galați, în Ioc de ase 
duce aiurea unde vasele lor sunt scutite de 
asemenea taxe. Consecințele percepere! a

cestei taxe se resfrâng și asupra prețului 
productelor, căci din acdstă causă el di- 
minuiază. (întreruperi).

D. Fătu mă întrăbă: cât este acăstă 
taxă ? D-lor, taxa nu este mare: pentru 
dreptul de cheiagifi 20 bani; pentru drep
tul de macară 10 bani; pentru dreptul de 
balanță 10 bani pe greutatea unei tone. 
Dar dacă ar fi numai atât, pote n'ar fi 
prea mult; însă ce se întâmplă?Căpitanii 
de vase, cari vin în port, fiind străini, nu 
cunosc multiplele formalități ce se cer 
pentru percepere și sunt nevoiți de a lua 
câte un interpret cu plată spre a le face 
aceste formalități, așa în cât cheltuelile 
lor, împreună cu taxele, se ridică aprdpe 
la 50%.

Acest inconvenient este fdrte însem
nat pentru un port. Noi am întrebat: 
care e motivul pentru care se face excep
ționala ondre Galațului de a plăti el sin
gur dintre tdte porturile din țeră acăstă 
taxă, și răspunsul a fost tot-d'a-una că la 
Galați este un cheifi, pe când cele-alte 
porturi n'afi cheiuri. D-lor, numai cine 
n'a fost la Galați nu scie ce fel de cheifi 
este acolo; avem un crâmpeifi de cheifi 
care și acela este aprdpe scufundat în Du
năre; dar și la alte porturi sunt tot ase
menea crâmpeie de cheuri, și, de și legea 
spune fdrte lămurit că acăstă taxă trebuia 
să se percăpă în tdte porturile cari afi 
cheiuri, totuși ea se percepe în mod ex
cepțional numai la Galați.

Nu este însă, D-lor, numai acăstă ne
dreptate ce se face Galațului, dar mai 
este și aceea că el nu are un tren accelerat, 
care săi lege cu partea de sus a Moldovei, 
pe când tdte capitalele de județe și tdte por
turile ndstre sunt legate cu restul țărei 
printr'un servicifi de tren accelerat; ast
fel în cât ori-cine vine la Galați din par
tea de sus a Moldovei, este nevoit să vină 
cu trenul accelerat numai până la Mără
șesci și acolo să aștepte 2 ore, ca să pornăscă 
apoi^cu un tren mixt; ast-fel că trenul ac
celerat cu care el a venit pănă la Mărășesci 
ajunge în Bucuresci; pe când cel mixt cu 
care el a pornit spre Galați d’abia este 
ajuns la jumătatea drumulni; cu alte cu
vinte ’i trebue 24 de ore ca să pdtă ajun
ge acolo.

EI bine, ce fel de relațiuni comerciale 
pot să aibă Gălățenii cu partea de sus a 
țărei^rând sunt lipsiți de mi^ldcelede co
rn unicațiune.

Dar, D-lor, noi, gălățenii, în tdte 
privințele suntem tratați în modul acesta. 
Permiteți-'mi să fac o mică digresiune.

D-vdstre vă închipuiți pdte că, pre
cum se face pentru tdte orașele din țără, 
tot asemenea și pentru Galați Statul plă
tesce instrucțiunea publică. El bine, vă 
înșelați! La noi nu este așa. Noi, dacă 
voim să învețe carte copiii noștri acolo, 
trebue să plătim; pentru că Statul nu plă
tesce. Noi în tdte privințile, o repet, sun
tem tratați într'un mod excepțional; așa 
am fost sub guvernul trecut și așa sun
tem și acum, și cu durere vedem că nu se 
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face nici un început de îndreptare din 
partea guvernului actual.

Iată, D-lor, pentru ce 'ml-am permis 
să adresez aceste interpelări D-lui minis
tru de lucrări publice, și să ’lrogsăbine- 
voescă a 'ml spune dacă guvernul are de 
gând să^desființeze mal ântâifi taxa acăs
tă de cheiagifi pusă într’un mod excepțio
nal numai asupra unui singur oraș din 
tdtă țăra ? Dacă are de gând să ia dispo- 
sițiuni ca Galații să fie legat printr’un tren 
accelerat cu partea de sus a țărei? Și dacă, 
în sfârșit, guvernul este dispus a ne tra
ta pe un picior de egalitate cu tdte cele- 
alte orașe ale țărei, safi va continua a ne 
trata ca pe un oraș conchis asupra căruia 
se pdte pune tot felul de greutăți și i se 
pote face tot felul de șicane? Aștept răs
punsul D-lul ministru și 'mi reserv drep
tul de a lua cuvântul dacă explicațiunile 
D-sale nu vor fi satisfăcătdre.

D. ministru al lucrărilor publice, 
Al. Marghiloman: D-lor deputați, 'mi 
veți permite să răspund numai la cele 2 
interpelațiuni cari 'mi-afi fost adresate, 
fără a mă rătăci prin considerațiunile ge
nerale cu cari a încheiat D. Resu.

Protestez însă contra pretinsului sistem 
general de vexațiuni ce atribue D. Resu 
guvernului față cu Galații și cari nu e- 
xistă de cât în mintea D-sale.

Noi, departe de acăsta, credem că de 
câte-ori pe cale administrativă s'a putut 
face veri-o ușurare acestui interesant port, 
dânsa s'a făcut și nu mai departe de cât 
cu ocasiunea discuțiunei budgetului dru
mului de fer am dat o probă vădită.

V’am expus atunci că, de 6re-ce linia 
Bărboși prin tunel ar scurta calea cu 8 
kilometre, pentru ca comercial să nu su
fere de închiderea tunelului, căile ferate 
taxeză marfa ca și cum ar trece pe linia 
cea nouă.

Este deci o ertare de 8 kilometre în fa- 
vărea Galaților; înțelegeți că administra
ția a făcut acăsta s pont ane fi fără a aștepta 
nici o punere în întârziere.

Revin la cestiunile puse de D. Resu.
Prima cestiune: Pentru ce guvernul 

stărue în perceperea taxei de cheiagifi, 
care dupe D. Resu nu se percepe de cât 
la Galați ? Onor, primar de Galați este 
răfi informat. Acăstă taxă pusă prin legea 
de la 1871 și reînnoită prin legea de la 
Martie 1873, se percepe incontjnufi de lă 
tdte porturile cari afi cheiuri și anume : 

la Bechet și Calafat din Dolj, Corabia din 
Romanați, Oltenița din Ilfov, Călărași 
din Ialomița, Galați din Covurluifi și 
Tulcea.

Se percepea până acum în urmă și de 
la Măgurele, Zimnicea și Giurgiu, dar a 
încetat de ore-ce aceste orașe nu afi 
cheiuri în stare de servicifi și corăbiile 
nu pot usa de dânsele. (întreruperi).

Voci: Brăila plătesce ?
D. ministru al lucrărilor publice, 

Al. Marghiloman : Brăila nu are încă 
cheiurile ei...D ior, legea este care impune o taxă de 
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cheiagih în favdrea tutulor porturilor cad 
au cheih, și fondul acesta merge de spo- 
resce fondul porturilor de o jumătate la 
suta. Produsul taxei nu se întrebuințăză 
pentru interese generale ci române spe
cial afectat pentru Îmbunătățirea portu
rilor în cari s’a perceput și se percepe.

V’am arătat seria porturilor în cari 
a^I se percep taxe de cheiagih ; acum să 
vă spun ventarea fie-cărui din aceste 
cheiuri ca să aveți convingerea deplină, 
D-le Resu, că nu se face excepțiune 
vexatorie pentru Galați.

Bechetul a dat în exercițiul 1887—88, 
—căci pe anul 1888—89, compturile ne
fiind incă încheiate nu vă pot da cifra 
exactă,— 3.211 lei. (Citesce).

Calafatul 4.057 lei, Oltenița 2.915 lei, 
Tulcea 4.414 lei, Corabia 5.782 lei, Că
lărași 8.319 Iei și Galați 55.537 lei. îmi 
veți spune pentru ce Galații figurăză cu 
o sumă mai mare ? Pentru bunul cuvănt 
că el din tdte porturile acestea are trafi
cul cel mai mare și întinderea de cheih 
cea mai considerabilă. Așa, pe când Cala
fatul ajunge la maximul de 322 metri, 
Galații ajunge la 860 metri întindere de 
cheiu; înțelegeți lesne că mișcarea portu
lui fiind mai mare, și desvoltarea cheiu
lui fiind aprdpe întreită, produsul taxei 
nu pdte fi de cât într’un mod simțitor 
mai considerabil!

S’a făcut un tabloh comparativ pentru 
ca să vedem în ce raport figureză taxa de 
cheiagih față cu fondul general al portu
rilor în fie-qare localitate. Ei bine, pen
tru Galați, taxa este în proporțiune de 
16 la sută ; când fondul portului (jumă
tate la sută), dă 341 mii, taxa de cheia
giu nu dă de cât 55.000. Prin urmare, nu 
mă pdte lua nimeni la socotălă pentru ce 
ca ministrul lucrărilor publice autoris per
ceperea acestei taxe. Este o lege la mijloc 
și nu pot de cât să o aplic. Ași înțelege să 
fih interpelat dacă ași scuti Galații sah 
ori-ce alt port de plata taxei; să credeți 
că nu mă voiu expune nici odată să fiu în 
supărătorea situațiune a unei așa grele 
răspunderi.

Acum vin la partea a duoa a observa- 
țiunilor D-lui Resu că, în aplicațiune, a- 
căstă taxă dă loc la vexațiuni și neregu- 
laritățl. Despre acesta iah nota cea mal 
bună și vă făgăduesc că de a duoa Zi mă 
voih informa de procedura ce se urmăză, 
și dacă voiu constata cea mal mică aba
tere și percepere de taxe suplimentare din 
partea impiegaților, voih aduce imediat 
îndreptare acestui răti. Voih fi pururea 
recunoscător când cineva ’mi va semnala 
neregularități de servicih. Nu pot avea 
alte informațiunl mai bune din localități 
de cât acele cari vin din partea deputați
lor. Cred că asupra acestei taxe de che
iagih nu mai am nimic de adăogat. O fi, 
pote, acestă taxă jignitore comerciulul; 
dacă o anchetă comercială ar demonstra 
acesta, nu m’ași refusa să studiez cu D-văs- 
tre cestiunea și să aducem o remaniere a 
acestui imposit indirect»

Până nu se va schimba însă legea, 'mi 
este imposibil de a aduce veri-o modifica- 
țiune în aplicațiune, afară de îmbunătă
țirile în modul de percepțiune dacă cum
va dă loc la malversațiuni.

Trec acum la a duoa interpelare a 
D-luI Resu.

D-sa se tânguesce că „Galații nu este 
„legat, ca tote cele-alte capitale de județe, 
„prin un tren accelerat cu partea de sus 
„a Moldo vei “.

Asupra acestui punct sunt silit să rec
tific prima informațiune a D-luI Resu. 
Nu tdte capitalele de județe sunt legate 
prin un tren direct; nu sunt în ast-fel de 
legătură de cât capitalele județelor cari 
se găsesc pe parcursul liniei internațio
nale Severin, Bucurescl, Buzăh, Roman.

Prin urmare, nu este nici un tratament 
excepțional pentru Galați.

Galații nu se găsesce pe linia centrală; 
nu are deci ca multe alte capitale de ju
dețe legătură directă accelerată cu nor
dul Moldovei; dar Galații este racordat 
cu linia principală prin trenuri locale.

Să vedem acum cari sunt pentru călă
tori aceste legături ale liniei principale 
cu Galații—pentru comerciu cestiunea nu 
se pune.—Un tren mixt plăcă din Galați 
la 9 ore sera și sosesce la Mărășesci la 
1,55 noptea unde apucă la 2 și jumătate 
ore expresul din Bucurescl pentru Ro- 
man-lașl.

Acesta este, D-lor, pentru legătura cu 
trenul accelerat, căci trenurile directe 
pentru Moldova de sus sunt altele. Gala
ții are un tren direct în legătură cu Iași 
și un alt tren în legătură cu Vasluih.

Trenul direct de la Galați pentru Iași 
plecă la 9 ore 45 minute diminăța și a- 
junge la 6 ore și 55 minute sera; iar tre
nul pentru Vasluih plăcă la 11 ore 55 
minute diminăța și ajunge la 7 ore săra.

Prin urmare, Galații are duoă trenuri 
directe Ziua, în afară de trenul mixt de 
nopte, care duce prin Mărășesci la accele
ratul de nopte.

Apoi, afară din acesta, în trenul acesta 
mixt călătorii nu ah nici o supărare, pen
tru că vagonul care se duce de la Galați 
prin Mărășesci nu se schimbă; pasagerii 
pot dormi, n’au nici o supărare de schim
bare și, cestiune de timp la o parte, sunt 
ca și cum ar fi luat loc de la plecare în
tr’un tren direct.

Să vedem acum dacă ar fi mijlocul, 
neapărat ținendu-se sămă de legitimele 
dorințe ale gălățenilor, să se organiseze 
chiar din Galați un tren de nopte accele
rat. Nu este mijloc, și să vă spun pentru 
ce: statistica a demonstrat că acăsta ar fi 
cât se pote de dăunător pentru tesaurul 
nostru. Ântâih, că nu s’ar putea câștiga, 
dupe tote dificultățile de încrucișare, de 
transbordare în duoă puncte, de urcare a 
rampelor, de cât o oră și cinci minute. 
Va să Zică, de unde timpul ce trebue a 
percurge astăzi este de 4 ore și 55 mi
nute, s’ar reduce la 3 ore și 50 de minute 
de s’ar înființa un tren accelerat de năpte.

Acăstă reducere este maximum ce se păte 
dobândi în parcursul direct dintre Galați 
și Mărășesci.

Să vedem acăstă oră și cinci minute la 
ce sacrificii ar expune pe Stat ?

Spre acest finit s’a făcut un tabloh de 
ceea ce s’a perceput de la călătorii direcți 
din Galați pentru Nordul Moldovei, și re
sultatul veți vedea că este surprinzător. 
Ast-fel, în Septembre, de la Galați pentru 
Nordul Moldovei n’ah fost de cât 51/, că
lători la clasa I, 17 la clasa II și 35y2la 
clasa III.

Observ că acea jumătate de la clasa I 
și a III represintă un pasager militar, 
căci pentru el taxa pe drumul de fer se 
reduce la prețul pe jumătate.

In Octombre am avut 4 călători la cl.
I, 11 la clasa II, 3 % la clasa III.

In Noembre respectiv 3, 8% și 14.
Și neapărat că cifra merge tot descres- 

când în timpul iernei la epoca de amor- 
țălă a voiagiurilor, pentru a se deștepta 
iară în apropiere de primă-vără.

Totalul cifrei percepute este de 1.644 lei.
Săînduoim,să împătrim, acăstă cifră și 

totuși suntem departe de ceea ce costă 
înființarea unul tren accelerat.

In aceste condițiunî, un tren costă suma 
de 56.000 lei, și în acăstă privință mă refer 
Ia confirmațiunea D-lor Tzoni și Olănescu 
cu unu, duoi cari am vorbit despre acăstă 
cestiune.

Va să Zică, dacă am înființa un aseme
nea tren, ar trebui pe de o parte să chel
tuim suma de 56.000 lei, și să încasăm 
suma de 8—10.O00 lei.

Ei bine, când preocupațiunea Camerei 
și a guvernului este de a aduce cele mai 
simțităre economii în ori-ce ramură a ad
ministrațiunei năstre, înțelegeți lesne că 
ar fi regretabil de a face sacrificii așa im
portante pentru a satisface un număr de 
călători atât de restrîns.

Acestea sunt esplicațiunile ce m’am 
creZut dator să dah D-lui Resu.

Terminând relnouesc propunerea făcută 
adinăore de a lua act de ori-ce neregula
rități în perceperea taxei de cheagih. Iar 
pentru înființarea unui tren accelerat de 
la Galați la Tecuciu-MărășescI ar fi o 
cheltuială cu totul zadarnică.

D. M. Kogălniceanu: Explicațiunile 
date de D. ministru isvorăsc din informa- 
țiunile eronate ce D-sa are de la biurou- 
rile D-sale. Eh însă care percurg adesea 
linia acăsta, Galați-Mărășești, pot să '1 
asigur pe D. ministru mal ales în pri
vința călătorilor că, dacă s’ar înființa un 
tren expres, numărul lor ar cresce în mod 
considerabil.

In privința timpului, informațiunea 
D-lul ministru este iarăși eronată. Tre
nul de Galați cum era organisat până acum 
cât-va timp, mergea mult mai încet de 
cât spune D. Ministru, și voiagiorii pre- 
ferah să ia un alt tren. Când veți înființa 
D-vostre un tren expres, veți vedea că 
numărul voiagiorilor va spori. Cum voițl 
D-vostre ca Botoșanii, Romanul, și Băr-
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Iadul cari ati cu Iașii comunicațiunl secu
lare, să ’și reducă tocmai astăzi numărul 
voiagiorilor la 5 72? Apoi linia Galați 
are trenul cel mai răh! In adevăr, acei 
cari vin de la Bărlad la Tecucih, în anul 
trecut ședeah ceasuri întregi la Tecucih 
așteptând să vie trenul de la Galați. (în
treruperi).

D. ministru spune că trenul pleca din 
Galați la 9 și ajungea la 4 la Bărlad. 
Erore mare: pleca Ia 9 nâptea și ajungea 
Ia 11 <jiua.

Voci: Așa este.
D. M. Kogălniceanu : De la 9 până 

la 4 sunt 7 ore; cum voiți D-vâstră D-le 
ministru, ca să ajungă în 7 cesuri trenul 
de la Galați la Bârlad, când numai în Te
cucih pasagerii sunt nevoițl să stea 4 
câsurl. Vi s’a dat dar informații neesacte. 
Noi am fi mulțumiți să ajungă la 10 ore 
la Bârlad; dar, cum am ^is, se opresce 4 
cesuri la Tecucih, și pasagerii au tot tim
pul să mârgă să se preumble prin oraș, 
să ’și vadă prietinii, să ’și ia ceaiul, și 
când vin din noh la gară, trenul încă nu 
este sosit.

Anul trecut am rugat pe D. Paciurea, 
care ’mi-a făgăduit că va pune un vagon; 
dar atât, D-lor, nu e de ajuns; trenul care 
plecă din Mărășesci trebue să aibă duoă 
rândari de vagâne cum se face la Buzeh 
pentru Galați și pentru Focșani; același 
tren din Bucuresci plecă cu o despărți- 
tură anume pentru Focșani, compus din 
vagdne de clasa I, II și III, și cu alta a
semenea pentru Galați, și când ajunge la 
Buzăâ se desparte trenul în duoă; o parte 
merge spre Brăila și Galați, și alta spre 
Mărășesci. Iată ce trebue să se facă și 
pentru Iași, Trenul de la Mărășesci tre
bue să plece înduoit, unul care să mârgă 
spre Galați și altul în sus spre Bârlad; și 
cu acâsta nu s’ar face o mare cheltuială.

S’a mai ^is de D. ministru cum că nu 
se calcnlâză acele opt kilometre în favo- 
rea Galaților; trebue însă, D-lor, să se 
facă și mai mult. In adevăr, din erore, la 
începutul construire! liniei de fer de către 
Strusberg s’a hotărît ca Galațul, care tre
buia să fie pus pe linia generală, să aibă 
o linie deosebită; s’a făcut nu oraș pro
vincial, ci cap de linie și atunci a fost si
lit Strusberg să dea o declațiune că nu va 
face nici o deosebire de kilometri în pri
vința productelor cari vin sah se duc la 
Galați ori Brăila, ci se va socoti amân
duoă orașele ca având aceeași distanță. 
Chiar la vapore, astăzi armatorul care 
trimite un vapor pe Dunărea de jos ia de 
la neguțători pentru marfa încărcată a
celași preț, fie pentru Galați fie pentru 
Brăila. Să nu uităm, D-lor, că aceste duoă 
orașe mal curând sah mai târ^ih sunt 
destinate să devie un singur oraș; acesta 
a fost planul dat din vremea lui Cuza.

Făc^ndu-se tdte încăperile autorități
lor, și mal ales docurile, la gura Șiretu
lui și de acolo un drum de fer la Brăila și 
altul la Galați, atunci, D-lor, am scăpa 
de multe cestiunî ar^ătâre, ar dispărea și
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rivalitatea pe care mal ales brăilenii o 
fac în tot momentul orașului Galați. 
Dupe opiniunea mea, Brăila și Galații 
sunt unul și același oraș; când va cădea 
unul, are să cadă și cel-altl; moralmente 
și financiarmente sunt un oraș; sper că așa 
ah să fie și în fapt, căci docurile cari se 
fac a^i în Galați și Brăila sunt nisce ju
cării.... De o cam dată mă opresc aci, și 
când va veni în discuțiune cestiunea por
turilor france, 'ml reserv dreptul a vorbi 
mai mult. Până atunci însă eh cred, D-le 
ministru, că e bine să faceți ca marfa des
tinată, fie pentru Galați, fie pentru Bră
ila, să plătescă aceeași taxă de trasport, 
numai ast-fel puteți să veniți de o cam 
dată în adjutorul Galaților.

D. ministru al lucrărilor publice, 
JL1. Marghiloman: D-nii mei, făcusem 
o erâre, care însă nu infirmă întru nimic 
expunerea întrâgă a răspunsului meh. Ci
tisem răh o cifră.

E adevărat că trenul care plecă la 9 
ore și 45 minute, din Galați sosesce la 
Iași numai la 10 ore 55 minute, dar a
supra acestui punct insist, este tren di
rect și face .parcursul în timpul normal 
obicinuit.

D. M. Kogălniceanu: Vrea să ^ică 
câte ore ?

D. ministru al lucrărilor publice, 
Al. Marghiloman: Trei-spre-^ece ore.

Prin urmare, legătură directă de 
există între Galați și Nordul Moldovei 
prin Vasluih și Iași. Rămâne acum ces
tiunea trenului de nâpte.

In acăstă privință sunt două puncte pe 
cari vă rog să nu le eliminați din des- 
bateri.

Antâih e datele asupra numărului că
lătorilor. Nu vorbesc, D-lor, de acei cari 
ah cărțile lor de parcurs; aceia pot fi 
mulți, forte mulți, dacă ne uităm prin 
vagdne; — vorbesc numai de aceia a că
ror misă vine în compensațiune cu ? acrifi- 
ciele cari costă pe Stat creațiunea unui 
expres local. Aceia sunt, cum v’am ară
tat, puțini la număr.

Cestiunea reală, în ori-ce cas, e urmă- 
târea: dacă am face un tren accelerat, ce 
s’ar câștiga ca timp prin acesta ? Căci nu 
pot să câră mal mult galațioții, de cât 
să le facem un tren accelerat între Galați 
și Mărășesci.

Dacă li s’ar face un tren special, un 
tren de lux, ei n’ar câștiga cu acesta de 
cât o oră și 5 minute, pentru că trenul 
trebue să stea în 2 puncte, Tecucih și 
Bărboși, de două ori câte 25 minute pen
tru transbordarea mărfurilor și bagage- 
lor, căci acolo sunt cele 2 linii de bifur- 
cație și ori-ce s’ar face trebue să fie o sta
țiune prelungită.

Prin urmare, vedeți că e imposibil a 
parcurge trenul acâstă distanță mai re
pede de cât tn 3 ore și ceva.

Ei bine, a^I acestă distanță se parcurge 
în 4 ore, așa că cetățenii n’ar avea să câș
tige de cât o oră și 5 minute.

Acest câștig dar de o oră și câte-va 
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minute ar fi numai pentru**voiagiorii de 
lux cari acceptă să plătâscă acei 20 % 
sporul acordat trenurilor accelerate.

Pentru acesta, D-lor, eh cred că nu e 
bine să impunem budgetul țărei cu suma 
de 56.000 lei.

Vă rog, D-nil mei, să nu vedem tdte 
lucrurile prin prismul patriotismului lo
cal; să nu tratăm totul sub inspirația su
ferințelor reale, 'mi place să cred, ale unui 
oraș, fie chiar Galații.

Administrația face putinciosul pentru 
a spori înflorirea acestui port; nu este 
vina ndstră dacă progresul nu vine repede 
cum ’l dorim, cum ’l doresce D. Resu.

In acestă privință, serviciul drumurilor 
de fer e ireproșabil și acestă afirmațiune 
ași voi să o văd îmbrăcișată și de D-vdstră, 
D-le Kogălniceanu, și de D. Resu.

D. G. Resu: D-lor, în urma erorel 
făcute de D. ministru al lucrărilor pu
blice, erore relevată și recunoscută chiar 
de D-sa, D. ministru mai face încă o 
erore capitală. .

D-sa ne vorbesce de călătorii cari plecă 
din Galați pentru Nordul Moldovei, nu vă 
spune însă nimic de călătorii cari vin din 
susul Moldovei la Galați și tocmai pe a
ceia ’l-am avut eh în vedere când am vor
bit, pentru că el sunt agricultori cari be 
încetat ah afaceri cu Galaxii. Nasce dar 
întrebarea : Cu ce tren pot veni aceștia ?

D. ministru al lucrărilor publice, AL 
Marghiloman : Cu trenul de ndpte.

D. C. Resu: Cu trenul de ndpte ? Dar 
atunci sunt nevoițl să stea trei ore la Mă
rășesci în mijlocul nopțel și într’o mise- 
rabilă gară; apoi să se urce într’un tren 
mixt, care, dupe cum v’am spus, ajunge 
la Galați cu câte-va ore mal tânjih de cât 
trenul accelerat la Bucuresci.

D. ministru a făcut statistica călătorilor 
cari plecă din Galați; a oesc și eh să fac o 
rectificare la acestă statistică. D. ministru 
a scăpat din vedere ca călcării de cari e 
vorba nu mal plecau cu trenul direct la 
Mărășesci, ci cu trenul accelerat pe la 
Buzăh.

Prin urmare, bine-voiți a ne da D-vds- 
tră statistica călătorilor cari plâcă de la 
Galați pe la Buzău, iar nu pe la Mărășesci. 
Apoi acum nu mal sunt legate nici Bu- 
zăul nici Mărășesci, așa că de la Galați 
trebue să facă cine-va 1379 ore ca să a
jungă la Iași. Cât pentru călătorii cari 
vin de la Botoșani, de la Dorohoih și de 
aiurea, nici nu mai fac vorbă, pentru că 
aceia de abia a treia ^i pot să ajungă la 
Galați.

Observațiunea făcută de D. ministru 
chiar dacă ar fi justă, dacă n’ar fi timpul 
de a se pune în legătură portul Galații 
cu Moldova de sus, totuși ar trebui să se 
facă un sacrificiu de 30—40.000 lei pen
tru înlesnirea comerciulul în general.

Precum vedeți, D-lor deputați, nu este 
patriotismul local care m’a hotărît să 
vorbesc, ci uă cestiune de mare dreptate 
mai mult generală de cât locală; căci nu 
este vorba numai de interesele locuitorilor 
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din Galați, ci de ale tuturor locuitorilor 
din partea de sus a Moldovei.

D. ministru spune că a luat disposi
țiuni a se face reducțiunl la drumul de fer

D. ministru al lucrărilor publice, 
Al. Marghiloman: Există de mult o a- 
semenea disposițiune.

D. C. Resu: Nu există insă ce trebue 
să existe; căci dupe ce ne-ați isolat și prin 
o curbă ne-ați depărtat cu mai mul
te kilometre, apoi sunteți răă veniți 
D-vdstre când ne spuneți că se face un 
sacrificii! din partea Statului scăZându-se 
în ceva tariful drumului de fer. Dacă 
ar face cine-va o comparațiune Intre ki- 
lometrele cari sunt până la noi și intre 
acelea cari sunt până la alte porturi, ar 
vedea câ nu dreptate ci nedreptate ni-se 
se face.

Iată, D-lor, ce am avut de <Jis și insist 
pe lângă D. ministru să crădă că acesta 
este o cestiune de mare interes și ’l rog 
să bine-voiască a lua disposițiuni pentru 
îndreptarea acestui rău.

Acum, în ceea-ce privesce taxele, D. 
ministru ne-a spus că taxa de cheiagiâ se 
percepe și la Oltenița și la Corabia și ne-a 
adus o socotălă că acolo se percepe de la 
1.000 până la 2.000 lei.

Nu este vorba, D-le ministru, de ceea- 
ce se percepe la Oltenița și la Corabia, 
pentru că ceea-ce se percepe acolo nu a- 
duce nici un folos Statului și s’ar putea 
chiar desființa nisce asemenea taxe; dar 
aci este vorba de Galați, care trebue com
parat nu cu portul Corabia saii Oltenița, 
ci cu portul Brăila unde este un cheiâ în 
construcțiune; și vă întreb: de ce n’ați 
impus și portul Brăila la aceste taxe ? 
Pentru ce ați exceptat acest port? N’ați 
cunoscut dre termenii legei? (întreruperi). 
Nu Zic că vina este a guvernului actual, 
căci D-vdstre sunteți de prea puțin timp 
veniți la putere, nu vă am în vedere nu
mai pe D-vdstre, ci vorbesc în genere 
pentru tdte guvernele. Bine-voiți a com
para D-vdstre taxa ce se prelevă la Ga
lați cu taxa de la Brăila și atunci veți 
Vedea că la Brăila nu se plătesce nimic.

D-vdstre Ziceți că la Brăila este numai 
un crâmpeie de cheii!, căci restul cheiu
lui se află In construcțiune. Prea bine! 
Dar avem noi avantagiele ce le are Brăila 
în privința încărcărei și descărcărel pro
ductelor ? Noă ne faceți tot soiul de greu
tăți la încărcare și descărcare, și trebue 
să plătim 16 lei de vagon, pe când la 
Brăila nu se plătesce de cât 1 și 50 sati 2 
lei. Pe de o parte dar trebue să plătim 
mult pentru încărcare și descărcare și pe 
de alta ne mai puneți și taxe de cheiagiă. 
apoi atunci vă întreb: ce fel de patriotică 
și drăptă este împărțirea acăsta ce se face 
de D-vdstre? (Aplause).

Iată dar cuvintele pentru cari am ri
dicat glasul meii spre a vă ruga să luați 
disposițiuni pentru desființarea taxelor 
de la Galați; și eă unul, vă spun drept, 
nu aveam nici o înduoială că guvernul 
va lua asemenea măsură, pentru că dalele 

trecute am avut ocasiune să vorbesc cu 
D. președinte al consiliului, care m’a 
asigurat că va lua grabnice disposițiuni 
pentru desființarea unei asemenea taxe, 
care aduce daune de sute de mii de lei 
comercianților de la Galați; așa că nu mă 
așteptam acum de cât să aud din gura 
D-lui ministru al lucrărilor publice con
firmarea acestei făgăduințe primită de la 
D. prim-ministru. Cu tdte acestea se vede 
că nu este tocmai înțelegere în acăstă 
privință; căci văd că a ajuns lucru la 
proverbul acela că un înțelept făgăduesce 
și altul, adică eă, trage numai nădejde. 
(Ilaritate).

Rog dar pe D. ministru lucrărilor pu
blice și insist fdrte mult că D-sa să bine- 
voiasea a lua disposițiuni, și nu este 
nevoe de disposițiuni legislative în acăstă 
privință; căci precum nu se aplică acăstă 
taxă la porturile unde cheiurile sunt nu
mai în construcțiune sati nu e cheii! de 
loc, tot așa pdte să nu se aplice nici la 
Galați, unde este un cheii! atât de mic, 
să bine-voiască, ^ic, a lua disposițiuni 
pentru desființarea acestei taxe pe calea 
administrativă.

Asemenea mal rog pe D. ministru lu
crărilor publice să ia disposițiuni fdrte 
urgente și pentru punerea în legătură a 
portului Galați cu Moldova de sus, prin- 
tr’un servicii de tren accelerat, menit să 
aducă înlesnire nu numai comerciulul din 
Galați dar și agricultorilor din Moldova.

D. ministru al lucrărilor publice, 
Al. Marghiloman: Cer iertare Camerei 
că sunt pentru a treia dră silit să inter
vin în discuțiune, dar, când vorbim orare 
și tarife, este imposibil să mă acomodez 
de aproximația puțin rigurdsă ce între- 
buințăză D. Resu.

Mal ântâiti în privința trenului care 
vine din Moldova de sus, nu este exact 
că se face la MărășescI o pausă de 4 ore. 
Trenul accelerat sosesce la 2 ore 3 m., 
un tren venit ia călătorii pentru Galați 
la 3 ore 5 m.; prin urmare, întârzierea 
totală este de o oră. Am orarul aci și 
D. Resu pdte verifica.

In privința trenului accelerat ce D. 
Resu ar dori să vaZă legând Galații cu 
linia principală, cine n’ar dori să aibă 
pentru fie-care localitate avantagiele unul 
asemenea tren ? Dar, asupra acestui punct 
am revenit de duoă ori și din nod repet 
că în starea actuală a liniilor nostre, cu 
depărtarea stațielor și cu rampele ce 
avem, este imposibil că acest parcus să 
pdtă fi efectuat în mai scurt timp de cât 
3 ore 50 m. Pentru așa puțin câștig de 
timp, nu cu transport de marfă, ci numai 
de voiagiorl, este imposibil a se expune 
suma simțitdre ce v’am indicat.

Nu înțeleg de loc insistența asupra a- 
cestui punct, în definitiv asapra orașului 
cu regret nu pot subscrie la cererea D-lui 
Resu pentru motive technice și de eco
nomie.

In privința cheiajului sunt absolut în 
aceiași situațiune; pe cât timp există o 
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lege nu pot face de cât să autorisez per
ceperea taxei legale; căci alt-fel m’așl 
expune la o adevărată violațiune a legilor. 
Dacă D. președinte a făcut veri-o promi
siune nu sunt eti acela care ași infirma-o; 
nu mal puțin ea nu pdte fi de cât afacere 
de viitor. Dacă vexațiuni se fac de func
ționari voii! fi fericit să mi să dea o lege 
pentru ca să fac ca răul se înceteze.

D. președinte, L. Catargi: Incidetul 
este închis, ne mai cerând nimeni cuvân
tul ; acum la ordinea Zilei avem interpe
larea D-lui D. Sturdza.

D. D. Sturdza: Respund D-luI mini
stru al justiției că am convenit cu D. mi
nistru de interne care ’ml-a spus că are 
altă afacere astăZi. Ca să o amân până 
dupe serbătorl, când rog din noă pe 
biurou să intervină pentru a mi se pune 
la disposiție actul cerut cu ocasiunea a- 
dresărel interpelărei ce am făcut, dar dacă 
D. ministru al justiției consimte ei! sunt 
gata a desvolta și acum acăstă interpelare.

D. ministru al Justiției, G. Ver
nescu : Fiind că ați luat înțelegere cu 
D. ministru de interne, rămâne să desvol- 
tațl interpelarea dupe vacanță.

D. președinte, L. Catargi: Acum la 
ordinea Zileiavem un credit cerut de D. 
ministru de agricultură.

D. C. Cesianu, raportorul comisiunei 
financiare, dă citire următorului raport și 
proiect de lege:

Domnilor deputați^

Cu Mesagiul regal No. 3.637 din 9 De
cembre anul curent, D. ministru al agri- 
culturei, industriei, comerciulul și dome
niilor a înaintat onor. Camere proiectul 
de lege pentru deschiderea unui credit 
extraordinar de lei 1.500, cu care să se 
plâtăscă cheltuelile de întreținere de la 
15 Ianuarie și până la 1 Aprilie anul 
1889, la 5 bursieri din anul de aplicațiune 
silvică de la scola centrală de agricultură 
și silvicultură de la Herâstrăii.

Comisiunea financiară, având în vedere 
că, prin regulamentul de reorganisare al 
scălel de agricultură și silvicultură de la 
Herâstrăii, s’a întocmit ca, pe lângă cei 
3 ani de studii!, să se mal adaoge un al 
IV-lea an de aplicație pentru elevii ce se 
destină a îmbrățișa serviciul silvic;

Având în vedere că anul de aplicație 
silvică s’a început anul acesta la 15 Oc
tombre cu 5 elevi dintre bursierii cu di
plomă de la acea scolă, cărora trebue să 
li se plâtăscă ca cheltuell de întreținere 
câte 120 lei pe lună de fie-care;

Având în vedere că pentru o asemenea 
cheltuială s’a mal deschis la 24 Septem- 
bre un credit de lei 1.800, dar care nu a 
fost suficient de cât numai până la 15 
Ianuarie viitor.

Pentru aceste considerațiunl, comisiu
nea financiară a admis creditul cerat și 
vă rogă și pe D-vdstre, D-lor deputațl, 
să votați alăturatul proiect de lege.

Raportor, C. Cesianu,
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PROIECT DE LEGE
Pentru deschiderea unui credit extra

ordinar de 1.500 lei

Articol unic. — Se deschide pe săma 
ministerului agriculiurei, industriei, co
merciului și domeniilor, un credit extra
ordinar de 1.500 lei, pentru plata a cinci 
bursieri din anul de aplicație silvica al 
scolei centrale de agricultură și silvicul
tură de la Herăstrăh pe intervalul de la 

15 Ianuarie până la 1 Aprilie 1889.
Acest credit se va acoperi din fondul 

alocat în budgetul general al Statului pe 
exercițiul curent, pentru deschidere de 
credite suplimentare și extraordinare.

Dupe adoptarea luărei în considerare 
și a articolului unic, se pune la vot pro
iectul de lege în total și resultatul scru
tinului este cel unmător:

Votanțl.............................. 100
Maioritate regulamentară . 51
Bile albe............................. 91

Bile negre.............................9

D. președinte, L. Catargi: Adunarea 
a adoptat proiectul de lege.

— Ședința se ridică la orele 4 p. m., 
anunțându-se cea viitdre pe MercurI 11 
Ianuarie 1889.

Imprimeria Statului. DIRECTOR, ALEXANDRU PENCOVICi
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No. 24. 14 ianuarie 1889.

DESBATERILE ADUNĂRE1 DEPUTATILOR
ADUNAREA deputaților

Ședința de la 11 Ianuarie 1889
Președenția D-lui președinte, Lascar 

Catargi.
— Ședința se deschide la ora 1 dupe 

amia^i.
— Presențl 150 D-ni deputați.
— Nu răspund la apelul nominal 23 

D-nl deputați și anume:

In congediu:
D. T. Anastasiu, C. Andrieș, C. Kogăl

niceanu, D. Protopopescu, V. Urseanu, I. 
Lecca, I. Isvoranu. I. Negulici.

Fără arătare de motive:
D. L. Bogdan, T. Calimach, G. Gr. Can- 

tacuzino, I. Demetriad, V. Dimitropolu, 
A. Goilav, L. Goilav, M. Marascu, I. Mar
ghiloman, M. Mateescu, V. Peiu, St.Ple- 
șea, D. Popescu, A. Hinna, Gr. Cozadini.

— Sumarul ședinței precedente se a- 
probă.

— Se acordă congediu D-lor I. Isvo- 
ranu, V. Urseanu, C. Andreieș, C.Kogăl- 
njceanu, Ion G. Lecca, D. Protopopescu 
și ^ache Anastasiu.

— Se trimit la comisiunea de petiți
uni: petițiunea mai multor locuitori din 
comuna Copolău, județul Botoșani, a mai 
multor locuitori din comuna Comani, ju
dețul Olt, a mai multor locuitori din co
muna Cislau, județul Buzăti, a D-lui Ion 
Popescu, a mai multor locuitori din co
muna Giurgiona, județul Tecuci, a D-lui 
S. H. Ocsenberg, a D-neiVirginia Pope
scu, a mai multor locuitori din comuna 
Corabia, județul RomanațI, a D-lui Ion 
Cocotă, a mai multor comercianți din co
muna Moinesci, județul Bacăti, a mai 
multor locuitori din comuna Sirmeasa, 
județul Vâlcea, a mai multor locuitori din 
comuna Hârlău, județul Botoșani, și a 
mai multor locuitori din comunele Lipia- 
Bojdani și Ferbinți, județul Ilfov.

— Se trimite la comisiunea de indige
nate : petițiunile și proiectele de lege, re
lative la naturalisarea D-lor : St. T. Țo- 
var, Hr. T. Țovar, G. T. Țovar, Naum G. 
Țovar, L. T. Țovar, D. T. Țovar, Sigis- 
mund Dabrovski, D. G. Ducopolu, Al. Bu- 

chental, Aurel Babeș, R. Tufli, luliuPop, 
Xen. Eustratiade, C. Cernescu și 1.1 Caț.

— Se recomandă comitetului delegați- 
lor de secțiuni petițiunea mai multor 
proprietari, comercianți și industriași din 
Galați, relativă la reînființarea porturi
lor france.

— Se depun următdrele raporturi:
1) Asupra proiectului de lege relativ la 

deschiderea unui credit suplimentar de lei 
15.000, la cap. 6, art. 1 din budgetul re
giei chibriturilor și cărților de joc.

2) Asupra proiectului de lege, relativ 
la adăogirea unui aliniat la art. 6 din le
gea pentru Înființarea ministerului do
meniilor.

3) Asupra proiectului de lege, prin 
care se scutesce de taxele de import a cai
lor remontați din străinătate.

4) Asupra proiectului de lege, relativ 
la înscrierea în budgetul Statului, a su
mei de 28.373 lei, ca subvențiune Athe- 
neulul român.

— Se trimite la comisiunea de verifi
care dosarul alegerei colegiului I de 
Vâlcea.

— Se trimit la secțiuni următărele 
proiecte de lege:

1) Proiectul de lege prin care comuna 
Bucurescî este autorisată să cedeze un loc 
societățel Gutenberg.

2) Proiectul de lege prin care comuna 
Râmnicu-Sărat este autorisată să cedeze 
un loc județului.

3) Proiectul de lege relativ la deschi
derea unui credit de 4.304.403 lei, pentru 
achitarea tutulor creanțelor rămase neplă
tite din exercițiele închise.

• 4) Proiectul de lege relativ la înscrie
rea în budgetul datoriei publice a sumei 
necesare pentru plata împrumutului con
tractat la casa de depuneri, pentru restau
rarea teatrului național din Bucurescî.

5) Proiectul de lege relativ la modifi
carea legei din 9 Aprilie 1888.

6) Proiectul de lege relativ la acoperi
rea deficitelor casei pensiunilor.

— Se trimit la comisiunea financiară 
următorele proiecte de lege :

1) Proiectul de lege relativ la deschi
derea unui credit extraordinar de lei 
6.129 pe săma ministerului de interne.

2) Proiectul de lege relativ Ia deschi

derea unui credit suplimentar de lei 
10.000, la art. 15 și 94 din budgetul mi
nisterului cultelor și instrucțiune! publice.

3) Proiectul de lege relativ la deschi
derea unui credit suplimentar de lei 
28.800, la art. 10 și 12 din budgetul mi
nisterului justiției.

4) Proiectul de lege relativ la deschi
derea unul credit extraordinar de lei 
6.000, pe săma ministerului justiției.

5) Proiectul de lege relativ la deschi
derea unul credit extraordinar de lei 
4.910, pe săma ministerului justiției.

6) Proiectul de lege relativ la deschi
derea unul credit suplimentar de lei 7.000, 
la cap. 23, art. 87 din budgetul ministe
rului cultelor.

7) Proiectul de lege relativ la deschi
derea unui credit suplimentar de lei 
250.000, la cap. 11, art. 38 din budgetul 
ministerului financelor.

— Se comunică adresa președențiel 
înaltei curți de casațiune, pe lângă care 
se tnaintăză sentința relativă la judecarea 
și condamnarea fostului ministru de res- 
boiu AL Anghelescu.

D. președinte, L. Catargi: D. A- 
lexandrescu are cuvântul.

D. D. Alexandrescu: D-le președinte 
și D-lor deputați, am onăre a anunța 
o interpelare onor. D-lul ministru al lu
crărilor publice în modul următor: Ași 
dori să sciti care este causa pentru care, 
cu începere de Ia 1 Ianuarie stil noti, s'a 
strămutat direcțiunea căiei ferate Lem- 
berg-Cernăuți-lași, de la Iași, unde avea 
până acum reședința, la Bucurescî ? Ași 
fi înțeles ca acestă direcțiune să se desfiin
țeze, să se contopăscăcu direcțiunea gene
rală a drumurilor de fer ale Statului, așa 
in cât să nu fie de cât o singură direcțiune; 
dar a manține duoă direcțiuni generale 
și a strămuta la Bucurescî direcțiunea 
care până acum a lucrat la Iași, acăstanu 
o Înțeleg. Cu acăsta, D-lor, se aduce 
mari daune orașului Iași și constat cu pă
rere de răti că aveți un sistem prea cen- 
trălisător, centralisând totul la Bucurescî 
și lăsând provinciele să moră de inanițiu- 
ne... (întreruperi).

Orașul Iași este lovit tn fie-care ^i și 
suntem tn drept a cere de la D-văstre să 
faceți dreptate pentru acest oraș.
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D. președinte al consiliului, Th. 
Rosetti: Răspund îndată.

D. pro ședințe, L. Catargi : D. mi
nistru voind a răspunde îndată, D. Ale
xandrescu are cuvântul spre a ’și desvolta 
interpelarea.

D. D. Alexandrescu: Dupe ce ’mi va 
răspunde D. ministru voiii vedea dacă 
voiii avea ceva de adăogat.

D. președinte al consiliului, Th. 
Rosetti: D-lordeputați, în lipsa colegu
lui meii de la lucrările publice, vin a vă 
declara că intențiunea guvernului este de 
a desființa direcțiunea căiel ferate Lem- 
berg-Cernăuțl-IașI, care, dupe luarea pe 
săma Statului a exploatărel acestei linii, 
nu mai, are rațiune de a fi, și prin supre- 
siunea acăsta se vor face mal multe eco
nomii în favorea Statului. Dacă s’a stră
mutat provisoriti direcțiunea acelei căi 
ferate de la Iași la BucurescI, este toc
mai pentru a putea înlesni acestă lucrare, 
iar nu pentru desorganisarea acestui ser
vicii. Prin urmare, nu este de loc aci ca
șul de a se atribui guvernului veri-o in- 
tențiune râfi-voitfire pentru orașul Iași, 
precum asemenea nici tendința de a con
centra tdte la BucurescI. Cred că acestă 
explicațiune va fi îndestulătfire pentru a 
satisface pe onor, interpelatore.

D. D. Alexandrescu : înțeleg, dupe 
cum am avut ondre a o spune, ca inten
țiunea acesta de a contopi ambele direc
țiuni într’una să fie un motiv de strămu
tare la BucurescI a direcțiunel din Iași, 
dar până veți face acesta, întreb care este 
interesul de a muta acea direcțiune de pe 
acum la BucurescI? Nu (jic că aveți in- 
tențiune să loviți Iașii, și nici nu me aș
tept ca tocmai D. prim-ministru, ca ales 
al lașilor, să voiască a da o lovitură a
cestui oraș; dar, fără să vă atribuia a- 
cdstă intențiune, (jic că loviți, fără să 
voiți, în sentimentul general al Ieșenilor, 
când luați de acolo o direcțiune al cărei 
personal se compune din aprdpe duoă sute 
de funcționari de tdte gradele, și o tran
sferați aci la BucurescI, fără un motiv de 
dre-câre gravitate.

De aceea m’am crezut dator să ridic 
vocea mea, ca represintant al lașilor, spre 
a cere ca acea direcțiune să rămână la 
Iași până în ^iua când ea va fi desfiin
țată.

D. președinte, L. Catargi : Dacă 
D. Alexandrescu voiesce să facă o propu
nere în privința acesta, nu are de cât să 
o depună la biurofi, spre a se trimite la 
secțiuni.

Acum D. Popovici are cuvântul.
D. C. Popovici: D-le președinte, am 

luat cuvântul ca să anunț o interpelare 
D-lui ministru de interne.

Interpelez pe D. ministru de interne 
și ’l rog a ’mi răspunde:

1) Dacă scie D-sa că prin sate se fac 
liste de numele locuitorilor săteni spre a 
li se da pământuri, în cari liste făcute de 
notari, primari și chiar subprefecțl colec
tiviști, cari tot încă sunt manținuți în 

slujbe, se trec dupe gust numele unor să
teni lăsându-se alții cu aceleași drepturi 
de a cumpăra pământ?

2) In virtutea safi în prevederea cărei 
legi se fac aceste liste, menite numai a 
agita spiritele și a înșela pe unii?

3) Dacă D-sa scie, dupe cum cred că 
scie, de dre-ce i s’a mai semnalat și de 
alți D-nl deputați în acestă sesiune, ’l 
rog a 'mi răspunde ce măsuri a luat pen
tru a linisci spiritele, a anula acele liste 
și a pedepsi pe acei ce întocmesc ast-fel 
de liste nelegale?

4) Și anume cas, în comuna Bovoia, 
plasa Somuzu-Moldova, județul Suceava, 
locuitorii, prin o suplică adresată Camerei 
și publicată în ^iarul Lupta, se plâng con
tra unor ast-fel de liste.

D. președinte, L. Catargi: Se va 
comunica guvernului:

D. I. Lahovari are cuvântul.
D. I. Lahovari : D-le președinte, am 

ondre a adresa o întrebare, nu o interpe
lare, onorabilului D. ministru de finance 
relativă la următdrea cestiune :

In tariful general de vamă care se a
plică astăzi la noi s’ati pus nisce taxe e
xorbitante asupra mai multor articole, 
între cari și asupra medicamentelor im
portate din străinătate, asupra substan
țelor medicale sati obiectelor de farmacie; 
așa că unele din aceste medicamente, și 
încă din cele mai des întrebuințate și din 
cele mai trebuincidse la căutarea multor 
bdle, sunt lovite de o taxă colosală, care 
se urcă până la patru sute la sută.

Acesta este o măsură fdrte rău chib
zuită, fiind-că ea lovesce în igiena pu- 
bulică și stabilesce un imposit greii asu
pra sănetăței omenilor.

D-lor, ori-ce tarif vamal se întemeiază 
pe una din aceste două idei, pe cari nu 
am să le discut acum, ci numai să le e
nunț, adică, safi ideia de a favorisa inte
resele fiscului, safi ideia aceea care se nu- 
mesce politica economică protecționistă, 
adică acea politică care are de scop a in
troduce industrii noul în țeră, safi a în- 
curagia și desvolta pe cele deja existente, 
agravând taxele vamale asupra unor o
biecte aduse din străinătate.

D. președinte, L. Catargi: Nu scifi 
dacă D. ministru voesce a răspunde chiar 
astăzi Ia interpelare, pentru ca să puteți 
intra în aceste desvoltărl.

D. I. Lahovari: D-le președinte, îna
inte de a cere cuvântul, am vorbit cu D. 
ministru și D-sa ’ml-a spus că primesce 
interpelarea și că va răspunde îndată.

D. ministru de finance, M. Ger
mani: Voifi lăspunde îndată.

D. I. Lahovari: Așa dar, D-lor, a- 
cestă taxă, ori din care punct de vedere 
am privi-o, este nu numai prea mare, nu 
numai exorbitantă, este nu numai un im
posit care apasă asupra sănătățel, dar, ce 
este mal grav, este un imposit progresiv, 
progresiv însă în sens invers, a reborda, 
cum ar ^ice francesul, căci lovesce pe să
rac mal grefi de cât pe bogat.
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pic, D-lor, că este un imposit progre
siv, fiind-că impositele indirecte au cel 
puțin avantagiul unei repartițiuni pro
porționale, până la un punct ore-care, cu 
mirificele contribuabililor, fiind-că cei a- 
vuțl, cari consumă mai mult, plătesc a
ceste taxe fiscale în proporțiuni mult 
mai mari de cât cei săraci, cari neapărat 
consumă mult mai puțin.

Acesta este, (jrosso modo, teoria și jus
tificarea impositelor indirecte. Nu însâ 
tot ast-fel este și cu acestă taxă enormă 
ce se pune asupra medicamentelor, și care 
răstornă cu desăvârșire teoria impositelor 
indirecte; fiind-că ea apasă mai cu ose
bire asupra celor săraci, căci nu se plă
tesce în proporție cu averea omului și cu 
starea mal mult sa mai puțin înfloritore a 
sănâtăței sale; ast-fel în cât se pote în
tâmpla ca un om sărac și bolnav să plă- 
tescă mult, iar un om avut și sănătos să 
nu plătescă nimic, ca pentru un mic func
ționar, împoveret cu familie grea, cu co

rpii mulți să fie o sarcină din cele mai 
grele, pe când pentru un om avut și fără 
familie să fie nesimțită.

Vedeți dar, D-lor, că nu se pote ad
mite cu nici un chip ca fiscul să caute 
a’și face un venit din taxarea produselor 
necesare pentru căutarea sănetăței omu
lui; căci acesta este impositul cel mai ne
drept, de 6re-ce isbesce pe cel sărac mult 
mal grefi și mult mai des de cât cel bo
gat, ceea-ce este în contra orl-cărul prin
cipi fi de echitate.

Asemenea acest imposit nu se pfite ad
mite nici din punctul de vedere al pro- 
tecționismulul; căci în ce consistă acest 
principifi? Consistă în a se impune con
sumatorilor fire-cari imposite în favfirea 
desvojtărel unei industrii naționale. Dar 
nici din acest punct de vedere nu este 
drept acest imposit, căci nu este admisi
bil că pentru ca să câștige câți-va produ
cători, fie ei chiar indigeni, să se pună 
taxe exorbitante pe viața, pe sănetatea, 
pe sărăcia omului.

Singurul lucru ce se pfite admite în 
asemenea materie este : ca consiliul me
dical superior să intervină spre a constata 
dacă acele obiecte medicamentuose sunt 
ori nu vătemătfire sănetăței; dacă ele 
conțin alte substanțe de cât cele anun
țate, dacă nu cum-va sunt nisce medica
mente de șarlatani, cari se trimit aci spre 
a exploata credulitatea publică și consta- 
tându-secăsunt vătâmătfire safi ineficace, 
acelea să fie, nu lovite de taxe grele, dar 
cu desăvârșire prohibite de a intra în 
țeră; iar acelea cari sunt in adever folo- 
sitore, pe cari publicul pătimaș le cere 
cu insistență și medicii le recomandă pe 
totă ^iua, acelea să nu fie lovite de nisce 
taxe exorbitante; căci acesta nu este ni
mic mai mult nimic mai puțin de cât a 
pune taxă pe sănătate, pe sărăcie, ceea-ce 
este nedrept și inuman.

De aceea m’am crezut dator să ating 
atențiunea D-lul ministru asupra acestei 
cestiuni, și să ’l rog sâ bine-voiască, daca 

și D-si 
tiune, 
să puu 
să redi 
imposi 
seriei.

D D 
D-lor 
D-vosî 
studiu 
că tai 
striine 

logr&m 
8urne eu 
chiar 
ddI se p. 
mi^ldceh 
inconven: 
rea acesta 
prin un p 
rom lipsi 
pentru îzu 

D. Dr. 
D. pre^ 

nistru a 
în Cameră 
tul, dacă ii 

D. Dr. $ 
nistru ^ice 
capotsâ ’i 

și eă.
D. Lahoi 

sanitară se 
a se 

iahovari. I 
Me o mulți 

unor f8 
Qe aduceau; 

amest< 
Mr ensele d 
^era vi^ 
CQ Prețuri e. 
ținea nici vii 
WCQ tot 
teri a preve 
^,e^pror( 
* steiul 
T o anali 
,saJerefuse i 
7»făcut 1 
^^entele 
Mapebie 

^»sesisa 
v.Wrum 

să au se

^salisej 
Putem

r D-N.Voi 
^0^

"6oralte pt 

^^larea I

<wnterP' 
i>ri1

Digitized by



DESBATERILE ADUNAREI DEPUTAȚILOR14 Ianuarie 1889

și D-sa consideră tot ast-fel acestă ces
tiune, să presinte un proiect de lege care 
să puuă capăt acestei stări de lucruri și 
să reducă cât se va putea mal mult acest 
imposit ce se impune asupra bdlel și mi- 
seriei.

D. ministru de finance, M. Germani: 
D-lor deputați, cestiunea pusă înaintea 
D-vdstre de onor. D Lahovari e deja în 
studii. Recunosc și ei și guvernul întreg 
că taxele cari ai lovit medicamentele 
străine în mod uniform de 10 lei pe ki
logram pentru unele din ele s’ar sui la 
sume enorme, adică la întreit și împătrit 
chiar valorea acelor medicamente. Guver
nul se preocupă de cestiune și căutând 
mi^ldcele de a aduce îndreptare acestor 
inconveniente, vom vedea dacă resolva- 
rea acestei cestiuni va trebui să se facă 
prin un proiect de lege, în care cas nu 
vom lipsi de a vă presintă acel proiect 
pentru îndreptarea lucrului.

D. Dr. Severeanu: Cer cuvântul.
D. președinte, L. Catargi: D. mi

nistru a ^is că va aduce cestiunea acesta 
în Cameră; cu tdte acestea aveți cuvân
tul, dacă insistați.

D. Dr. Severeanu: Fiind-că D. mi
nistru $ice că se ocupă de cestiune, cred 
că pot să ’l ajut în ceva cu ceea-ce voiâ 
^ice și eh.

D. Lahovari e nițel în erdre. In legea 
sanitară se prevede un articol tocmai 
pentru a se pune capăt la ceea-ce $ice D. 
Lahovari. Ne veniah, D-lor, din străină
tate o mulțime de preparate de proveni
ența unor fabrice cu puține garanții cari 
ne aduceați aci nisce 4*se medicamente, 
nisce amestecături fără să existe nimic 
într’ânsele din ceea-ce era pe eticheta lor. 
Așa era vinul de chinchina care se vindea 
cu prețuri exorbitante, dar care nu con
ținea nici vin nici chinchină: era un pre
parat cu totul fals. De aceea legea sani
tară a prevăzut fdrte bine că medicamen
tele de proveniență străină să se presinte 
la serviciul sanitar, și serviciul sanitar, 
dupe o analisă chimică, să le permită sau 
să le refuse intrarea în țără. Fdrte bine 
dar a făcut legea sanitara de a oprit me
dicamentele false, cari nu făceați de cât a 
înșela pe bieții pătimași.

Eh am aflat că D. ministru de interne 
deja a sesisat consiliul sanitar superior 
ca pentru unele medicamente indispensa
bile să nu se refuse intrarea; rămânând 
proibite numai amestecăturile, falsitâțile, 
sau să li se aplice taxe așa de mari în cât 
să ne putem scăpa de ele.

D. N. Voinov: D. Dr. Severeanu cu 
recunoscuta D-sale specialitate, a redus 
mult din ceea-ce aveam să ^ic eh; însă, 
la rândul med, voih a atrage și eh asupra 
unor alte puncturi atențiunea onor. D. 
ministru de finance, care a răspuns la in
terpelarea D-lui Lahovari, interpelare 
asupra căreia dinainte ah fost înțeleși.

D. interpelatore vine și pune cestiunea 
ca ministerul să aducă cu o oră mai îna
inte un proiect de lege pentru suprima

rea taxelor asupra medicamentelor stră
ine. Argumentul principal al onor, inter- 
pelator este că D-sa înțelege că prin ta
riful autonom să se facă una din duoă: 
sah protecționism sah interes fiscal. N’am 
să mă preocup de interesul fiscal, cu tdte 
că și noi deputății avem interes să exa
minăm și ceea-ce privesce interesele fis
cale, însă, în special, ministrul de finance 
are acestă sarcină.

Eh am să mă preocup însă de cestiunea 
tarifului autonom, și în special din punc
tul de vedere al protecțiunei industriei 
naționale.

D-lor, văd cu părere de răh câ de un 
timp încdce s’a deschis o campanie indi
rectă în contra tarifului autonom.

înțeleg să ni se căra să desființăm ta
riful autonom, basându-ne pe principiul 
liberului schimb, pe principiul libertâțeî 
absolute a come teiului, și acesta să se 
discute în mod larg în Cameră, pentru ca 
cei competinți să convingă pe cei mai 
puțin sah de fel competinți; dar nu în
țeleg ca în mod indirect să atacăm acest 
tarif, care, dupe părerea mea, a adus ser
vicii, de și a adus și dre-cari greutăți. 
Astăzi vine și ni se cere să desființăm ta
riful în ceea-ce privesce importațiunea 
medicamentelor străine; am avut grijă în 
acăstă privință să facem desvoltări pate
tice în favdrea acelora cari ah trebu
ință de aceste medicamente, săraci sah 
bogațf, și s’a găsit că cei săraci sunt apă
sați. Să dea Dumneijeh să fie lucru ade
vărat ca românii din creierii munților să 
nu 'I dotă nici capul fără să mergă să 
consulte doctorii, și fără să dea cu nasul 
de farmacie.

Când ni se spune că săracii sufer că nu 
pot sâ visiteze des farmaciele, și încă mai 
ales farmaciele străine, las acesta la apre
cierea D-vdstre. Admit însă că interesul 
e pentru cel săraci, dar săracii sah bogății, 
sănătatea pentru noi e aceeași, și a boga
tului ca și a săracului.

piceam, D-lor, că D. doctor Severeanu 
'mi-a ridicat o sarcină, spunând care a 
fost preocuparea acelora cari ah votat a
ceste taxe exorbitante; era invasiunea me
dicamentelor falisficate și asupra cărora 
era o mare greutate de control; înțele
geți însă că aci ni se pdte răspunde : că 
astăzi nu oprim medicamentele falsificate, 
ci pe cele adevărate și seridse.

Al duoilea, fiind-că D. ministru ne-a 
promis că va veni cu un proiect de lege, 
eh ași întreba: cari medicamente merită 
acestă favdre de scutire ? Acele cari po
sed un secret, și e imposibil de a se fabri
ca în țâră, ori acele cari pot să fie fabricate 
la noi, cum e vinul de chinină? Vorbesc 
de cel adevărat. Ei bine, dacă acest me
dicament pdte să se fabrice în țeră, pen
tru ce nu ași primi protecțiunea industri
ei mele naționale ? Aci nu e vorba de me
dicamentele acelea cari ah un secret chi
mic, și nu cred că popnlațiunea ndstră 
preferă să bea vin de chinchină străin și 
fals mai bine de cât vin și chinină adevă
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rate fabricate aci. Prin urmare din puc- 
tul de vedere al protecțiunei e multe de 
^is, și dacă cea mal mare parte din Ca
meră sunt protecționiști, cestiunea impor
tantă e de a vedea dacă prin asemenea 
măsuri nu se fac mereh breșe într’un punct 
sah altul al tarifului nostru vamal.

D. Lahovari a făcut acâstă interpelare 
împins mal ales de o breșă ce s’a făcut 
deja în tariful autonom, și felicitând pe 
D. ministru pentru măsura pe care a 
luat-o în privința materiei lemnds»-, 'l-a 
rugat să vină cu un proiect de lege care să 
mai facă o breșă tarifului autonom și în 
privința medicamentelor străine, și mâne 
pot veni eh să cer o altă scutire, și altul 
alta; dar nu cred că cu ast-fel de mod se 
pdte ataca un sistem dre-care; ori veniți 
cu un proiect de lege cu care să răstur
nați cu desăvârșire sistemul actual, ori, 
dacă credeți că e greu lucrul a înlocui de 
o-dată un sistem întreg cu altul mal bine 
cumpănit, nu veniți pe tdtă ^iua a bate 
în breșă pe cel înființâ.

Eh, departe de a felicita pe D. minis
tru în privința scutirel lemnăriei străine, 
va veni timpul să fac o interpelare când 
voih arăta că prin acea măsură ați căutat 
să apăsați industria indigenă ca să pro- 
tegiațl pe cea străina.

De aceea eh ași ruga pe D. ministru să 
nu se grăbescă a primi propunerea, aci a 
lui X, aci a lui Y, pentru fie-care mate
rie din tariful autonom. Bun sah răh, ta
riful autonom el există; dacă *1 credeți 
răh, atunci veniți cu un proiect de lege 
și cereți modificarea sah desființarea lui; 
alt-fel nu văd de cât o conspirațiune in
directă contra tarifului autonom, care cel 
puțin pdrta în sine dre-care interes mate
rial, din punctul de vedere fiscal și un in
teres național, din punctul de vedere in
dustrial și pe care noi nu trebue să ’l lo
vim în mod peziș.

Prin urmare, rog pe D. ministru să nu 
vină cu un asemenea proiect în urma inter - 
pelărei D lui Lahovari. Dacă crede D-sa 
că este răh acest tarif, să aducă un pro
iect de lege general și să spună ce voiesce. 
Voiesce sâ desființeze tariful autonom și 
să lase liber comerciul, voiesce protecțiu
nea industriei și interesul fiscului, să spu
nă categoric ce voiesce.

Nu mă înduoiesc că D. ministru de fi
nance va face acesta în mod general, și 
nu va veni Să ne ocupe în mod indirect și 
momentan cu proiectul de lege care să 
bată în breșă legea astăzi în vigdre.

D. ministru de finance, M. Germani: 
D-lor deputați, nu este câtuși de puțin în 
causă tariful autonom și am fost forte sur
prins când m’am vă^utacusat de D. Voi
nov că fac o campanie în contra tarifului 
general. D-lor, tariful general este compus 
de peste 500 articole, și numai pentru 
unul singur până astupi am propus mo
dificare, acela asupra lemnelor; atât și 
nimic mal mult. Dacă credeți D-vdstre 
câ acesta se chiamă o campanie In contra 
unui tarif general, atunci negreșit veți
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găsi că sunt vinovat, eh însă nu o cred.

Dacă am venit cu modificarea acestui 
articol, este că am studiat cestiunea și 
cred că este în interesul țărei, în intere
sul chiar al industriei din țără, de a se 
încuviința acăstă măsură; dar Camera o 
va discuta la timp, mă va judeca pe mine 
și propunerea mea și va decide cum va 
crede de cuviință. Lucrul este forte sim
plu : pot eh să lucrez alt-fel de cât în 
convingerile mele ? D-văstre sunteți su
verani apreciatorl și veți decide.

In ceea-ce privește cestiunea medica
mentelor, ridicată de D. Lahovari, ea se 
divide în două: cea d'ântâih este aceea 
tratată de D. doctor Severeanu, aceea a
dică a medicamentelor false. Nimenui nu 
'i-a trecut prin gând de a permite să se 
Introducă în țără medicamente false, și 
în privința acăsta consiliul sanitar supe
rior și ministerul de interne vor lua mă
surile necesarii ca să oprăscă cu desăvâr
șire intrarea în țără a unor asemenea me
dicamente. Este însă vorba de medica
mentele bune, cari nu sunt falsificate, cari, 
dupe cum forte bine a <jis D. Voinov, sunt 
compuse prin un secret, care nu este cu
noscut, de acele este vorba câ sunt im
puse cu o taxă forte mare; în privința 
acăsta, guvernul a crezut că trebue să 
studieze cestiunea; căci a primit o mul
țime de plângeri și de aceea am că 
cestiunea este în studih, și dacă se va 
găsi de cuviință a se face veri-o modifi
care în legislațiunea actuala, ne vom 
grăbi să venim cu un proiect de lege îna
intea Corpurilor legiuitore.

Nu am ^is că vom veni cu un proiect 
de lege, ca să cerem într’un mod absolut 
suprimarea taxei vamale la medicamen
tele străine, am ^is numai câ cestiunea 
este în studih și dacă vom găsi că trebue, 
vom veni să cerem îndreptarea.

A mai (jis D. Voinov că sunt medica
mente făcute cu un secret 6re-care, și care 
nu se pot preface. Am să lăspund la acăsta 
că până și apa de Buda s’a prefăcut; prin 
urmare, ori-ce medicament se pdte pre
face.

Așa dar cred că cestiunea nu comportă 
o discuțiune mai lungă, pentru că noi 
v’am declarat și încă o dată repețim că 
dacă ne vom convinge că trebue să adu
cem o îndreptare, vom veni cu o lege.

D. președinte, L. Catarii: Ne mai 
fiind nimeni înscris, cestiunea este în
chisă.

Acum D. Kogălniceanu are cuvântul.
D. M. Kogălniceanu: D-nii mei, unul 

din proiectele cele mai importante care 
formăză programul guvernului actual, în 
temeiul căruia, — mă servesc de expre
siunea oficidsâ, — s’aiî făcut alegerile, 
este acela al inamovibilităței magistra- 
turei.

Aiî trecut două luni din sesiunea ordi
nară și până acum acel proiect care se 
elaborase de D. Marghiloman și s’a re
tras de D. ministru de justiție actual, nu 
s’a mai readus Camerei, nici așa cum era 

ântâiiî, nici așa cum s’a modificat de D. 
ministru actual.

D-sa a cerut un termen de două săptă
mâni ca să ’l studieze; acel ternen a tre
cut de mult, prin urmare ’mi permit a ’l 
întrebș când ’l va aduce ?

D: ministru al justiției, G. Ver
nescu: Răspunsul e te simplu: Toți do
rim să facem o reformă în partea judecă- 
toieacă, și acăsta neapărat va începe cu 
legea inamovibilităței care în curând va 
fi depusă pe biuroul Camerei.

D. M. Kogălniceanu: Prea bine, dar 
dacă până peste ^ece ^ile nu veți presința 
proiectul, iar ve voih întreba.

D. președinte, Lascar Catargi : D. 
Popovici are cuvântul.

D. C. Popovici: D-lor deputați, încurs 
de 12 ani de ^ile, țăra, ca și noi toți cari sun
tem aci, am strigat necontenit contra sis
temului colectivist; am strigat contra Ca- 
merilor colectiviste, am spils țărei necon
tenit cum că Camerile colectiviste nu lu- 
crăză nimic, nu se ocupă cu nimic alt de 
cât numai a vota credite peste credite 
și budgetele în bloc, dar nu a votat nici o 
lege bună și folositdre pentru țeră.

In cele dm urmă, țăra, vă^ându-se amă
gită în mai multe rânduri de colectiviști, 
a voit să facă o încercare, să nu mai alegă 
pe colectiviști, să alegă alți dmeni, pen
tru ca să vadă dacă și aceștia vor urma 
tot așa sah vor face ceva bun pentru țâră.

Ei bine, D-lor, aprdpe o sesiune a tre
cut de când ne-am adunat aci; dar să ve
dem de la întrunirea nost) ă până astăzi 
ce am făcut?

Am votat 17 credite cari compun o 
sumă de 42.560.055 lei și câte-va cen
time, excepțiune făcând de creditele acelea 
cari nu sunt încă votate, dar cari sunt Ia 
ordinea ^ilei.

înainte de alegeri nimeni din noi, și 
nici chiar D-nii miniștri, pe atunci nu 
ah vorbit de credite, ci ah vorbit de acele 
proiecte de legi pe cari le-am vă^ut cu 
toții puse în fruntea Monitorului oficial.

Intre acele proiecte de legi a figurat și 
acela pentru vlncjarea de pământuri la 
săteni, și eâ am întrebat, îndată dupe în
trunirea ndstră, pe D. ministru când are 
să ne presinte acel proiect de lege? D. 
ministru ’ml-a promis că are să’l presinte 
în curând, ceea-ce a și făcut. Ei bine, a
cel proiect de lege s’a presintat Adunărei 
și Adunarea ’l-a trimis în studiul secțiu
nilor unde stă îngropat până astăzi.

De aceea, D-lor, am luat cuvântul pen
tru ca să fac următorea propunere: a
dică, dacă nu astăzi, dar cel puțin mâne, 
să ne întrunim în secțiuni, conform și 
dorinței D-lor miniștri, ca să ne ocupăm 
cu acel proiect de lege care aștâptâ de 
atâta timp o soluțiune; și fac acestă pro
punere, căci nu scih de cine depinde pu
nerea la ordinea ^ilel a proiectelor de lege 
în secțiuni pentru ca sâmâ adresez acolo, 
înainte de luarea vacanței, la ordinea 
^ilei în secțiunea I era o mulțime de lu
crări, și D. Carp adresându-se către pre- 
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ședințele acelei secțiuni ca să afle ce lu
crări sunt la ordinea $ile, D. președinta 
care este onor. D. Kogălniceanu, ’i-a ară
tat lista lucrărilor cari erah la ordinea 
^ilei și între cari nu se vedea figurând 
nicăieri proiectul de lege pentru vîn^area 
de pământuri la țărani. Atunci D. Carp 
a $is tdte acele cestiuni sunt nisce 
fleacuri, și la acăsta D. președinte al sec
țiunei ’I-a răspuns: Nu este treaba mea 
să fac ordinea ^ilel a secțiunilor, dute și 
te înțelege cu președintele Camerei.

De aceea rog pe D. președinte al Ca
merei să facă de a se discuta cât de cu
rând acestă cestiune, căci vă pot spune 
că nu se mai înșală țera cu vorbe (aplau
se), și dacă aceste proiecte de legi nu se 
vor vota, socialiștii vor avea dreptate, și 
noi de primă-vără nu vom avea recoltă, 
ci revoluțiune. (întreruperi).

Ei bine, D-lor, cine va vota acele pro
iecte de legi și va satisface aceste necesi
tăți de prima ordine, de prima nevoe, a
cela va rămânea nemuritor și va sta la 
putere, nu 12 ani, ci 22 de ani.

D. președinte, Lascar Catargi :
D-lor, dați-mi voe să dah 6re-carl lă

muriri, căci s’a acusat biuroul.
D. G. Popovici: Să se pună la ordinea 

^ilei și să trecem tn secțiuni.
D. președinte, Lascar Catargi : 

Dacă D. Popovici voia să aibă lămuriri 
în acăstă privință, n’avea de cât să vină 
la biuroh spre a le dobândiț dar D-sa, ca 
represintant al colegiului al treilea, tre
buia să se arate că face șiD-luI ceva. (A- 
plause).

îndată ce proiectul pentru vîn^area de 
moșii în loturi s’a presintat, el s’a tipă
rit și s’a pus la ordinea ^ilei în secțiuni. 
Causa însă pentru care nu s’a tratat încă 
de secțiuni este cea următăre: în proiec
tul de lege se menționăză de legea veche, 
lege care nu se găsea nici la minister, nici 
la imprimerie, ci a trebuit să iah disposi
țiunl de a se imprima legea cea veche, pen
tru ca să putem cu toții studia acest pro
iect, căci altminteri era imposibil de a dis
cuta în deplină cunoscință de causă legea 
cea nouă. Am citit și eh proiectul, dar nu 
’l-am putut înțelege bine fără a avea sub 
ochi legea cea veche. Prin urmare, a trebuit 
sâ dah a se tipări legea cea veche, și îndată 
ce a venit de la tipar, s’a trimis la secți
uni și s’a distribuit și la D-nil deputați, 
ca să o aibă în vedere când vor examina 
legea cea nouă.

Acum dar putând să ne orientăm în 
discuțiunea proiectului de lege adus de 
guvern, la cea d’ântâih întrunire a secți
unilor vom lua în cercetare proiectul de 
lege pentru vimjarea în loturi la țărani 
a moșielor Statului și dupe ce se va de
pune raportul, ’l vom lua în desbatere și 
în ședință publică.

D. ministru al domeniilor, Al. Laho- 
vari: Onor. D. Popovici mâ interpelâză în 
privința unul proiect de lege ce privesce 
la ministerul meh. Acest proiect este de
pus de șâse săptămâni pe biuroul Camerei; 
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prin urmare cu acest singur cuvânt am 
apărat pe minister; cAt pentru Cameră, 
pe care o trage la răspundere D. Popo- 
vid d’impreună cu ministerul, a apărat’o 
D. președinte și mie nu 'ml mai rămâne 
nimic de adăogat.

D. președinte, L. Catarg!: Iată, 
D-lor, ce ^ice articolul din regulamentul 
relativ la nouile alegeri:

«Pentru cercetarea titlurilor uneia saii 
«mai multor alegeri parțiale, Adunarea 
«alege prin sorți o comisiune de 7 mem- 
,bri, care procede in același mod ca sec- 
„țiunile verificat6re.“

Prin urmare, conform acestui articol, 
vom procede la tragerea la sorți a comi- 
siunei de verificare.

—Dupe tragerea sorților comisiunea se 
compune din D-nii deputați R. Pătărle- 
geanu, C. Bobeica, Gr. Constantiuescu, 
V. Vlădoianu, C. Deleanu, C. Saveanu și 
N. Blaramberg.

D. I. Oroveanu: D-le președinte, rog 

să bine-voiți a interveni pe lângă D-nil 
miniștri respectivi de a mi se pune la dis
posițiune următdrcle:

Actele relative la sechestrarea rachiu
lui locuitorilor Mateih și Anton Manola
che din comuna Dănulesci, județul Râm
nicu-Sărat, in ajunul alegerilor de la 9 
Ianuarie anul curent;

Actele relative la disolvarea consiliului 
comunal Grebanu, in ajunul alegerilor de 
la 9 Ianuarie corent.

Dosarul de dare in judecată pentru 
spargere a D-lui M. Pantum, actual co
misar și N. Panaitescu, actual sub-comisar.

Dosarul de dare tn judecată Înaintea 
curței cu jurați pentru ingerințe tn ale
gerile de la Ianuarie 1888, a D-lui V. 
Petrescu, actual polițaii! și alții.

Raportul D-lui Ciocârlan, fost inspec
tor, și a D-lui procuror Burada, relativ 
la alegerii» pentru consiliul județian din 
Râmnicu-Sărat in 1885, raport ce s’a 
refusat de a se da la lumină.

Dosarul judelui de intrucțiune de pe 
lângă tribunalul de Râmnicu-Sărat, relativ 
la faptele de abus, de sustrageri de bani 
publici și fals in acte publice comise de 
fostul primar Al. I. Popescu și denunțate 
de fosta comisiune interimară și actualul 
consiliâ comunal.

Tote acestea pentru a putea adresa o 
interpelare D-lui ministru de interne.

D. președinte, L. Catarg!: Se va co
munica guvernului.

— Ședința se suspendă pentru cinci 
minute.

— La redeschiderea ședinței, D. vice
președinte V. Pogor ocupă fotoliul preși- 
denției.

D. vice-președinte, V. Pogor: La 
ordinea 4<lei avem proiectul de lege pen
tru porturile france.

—D. N. blaramberg, raportorul comi
tetului de delegați ai secțiunilor, dă citire 
următorului raport și proiect de lege :

Domnilor deputați,
Comitetul delegaților secțiunilor D-vâstre com

pus din:
D. Poenaru Virgiliă pentru secțiunea I;

„ Olănescu C. , „ ii;
„ Sulioti I. Christodulo „ „ III;
„ Protopopescu D. „ „ IV;
„ Gatargi Lascar „ „ VI;
„ Duca George „ „ VII, și

subsemnatul pentru secțiunea V, întrunindu-se în
Șiua de 30 Noembre, sub președința D-lui Gatargi 
Lascar, a luat in examinare propunerea pentru 
reînființarea porturilor-france In orașele Galați și 
Brăila, și, dupe discuțiunile urmate în comitetul 
delegaților, a însărcinat pe subsemnatul ca rapor
tor, pentru a vâ supune resultatul deliberărilor.

Domnilor deputați,
Gestiunea porturilor-france nu este o cestiune 

nouă pentru Parlamentul romăn; ea a făcut deja 
obiectul unor desbaterl în anii 1874,1883 și 1885.

Experiența acestui regim este asemenea de mult 
făcută la noi, și acăsta în decurs de o jumătate de 
veac. .

Cum aii prosperat în acel lung interval cele 
duoă mari porturi ale țârei; ce s’a întâmplat în 
urma desființărel acelui regim, v’o spune starea 
de decădere actuală a Galaților și, pănă la un ore- 
care punct, v’o spune și starea puțin înflorită a 
Brăilei, v’o spune sporirea exorbitantă a agiului 
în timpii din urmă; nu dâră că am pretinde că 
dacă acăsta e una din căușele lui, ea e și causa lui 
unică; în fine putința dată uneia din Puterile 
vecine de a exploata față cu noi situațiunea sa 
privilegiată și lipsa, saii mal bine Șis supresiunea, 
ori-cărei concurențe, spre a ne impune, pe de o 
parte, exclusiv produsele și fabricatele sale infe- 

riore și de a închide, pe de altă parte, nepedepsit 
ori-ce debușeă exportului nostru de vite.

Iată fapte cari sară în ochi, cari cad sub sim
țuri, cari pot fi scutite de ori-ce demonstrațiune 
și cari se impun de la început rațiune! și con- 
sciințel fie-căruia, îndată ce nu e prevenit în ces
tiune.

Nu voesc să încarc acest raport cu un istoric al 
cestiunei, istoric de altminterea deja făcut și încă 
de mână de maestru, de D. Mibail Kogălniceanu, 
în savantul sâă raport. Preferim a trămite la acea 
lucrare luminăsă pe toți acel ce ar voi să cunăscă 
acăstă cestiune în tote amănunțimele sale, chiar 
cele mal meticulose. Să amintim numai că supre
siunea porturilor-france se propune pentru prima 
6ră ca un corolar și o concesiune de făcut Austro- 
Ungariei, în schimbul avantagielor ce dânsa ne 
acordase de a trata și încheia direct cu noi o con
vențiune de comerciă la o epocă unde acest drept 
suveran ni se contesta; că legea vamală din 1874, 
care prevedea desființarea porturilor-france, sub
ordona acea desființare la construcțiunea definitivă 
de docurl, de intreposite. de magazii generale cu 
tote accesoriele lor perfecționate, cum ele există 
în porturile însemnate ale Europei și Americel și 
din minutul numai a desăvârșire! acelor lucrări.

Prin proiectul din 1879, presintat de guvernul 
D-luI I. Brătianu, se prelungesce privilegiul pe 
10 ani, când de o-dată vedem că acel privilegiă, 
care trebuia să dureze până la 1890, este desfiin
țat de același guvern la Aprilie 1883, ca și când 
el de astă dată se supunea unei lozince. Ge este în 
ori-ce cas sigur, este că de atunci imperiul vecin 
a început să ne facă lege, în ceea-ce privesce 
întreg comerciul nostru și să pună tot felul de 
pedice exportului nostru de vite, pină într’atât în 
cât să ’l facă ilusoriă și să ’l suprime de fapt.

In așteptarea desbaterilor generale, când tâte 
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opîniunile aii să ’și dea liberă carieră și unde fie-care 
din colegii noștri aii negreșit să aducă contingentul 
lor de lumine, în calitatea mea de raportor mă voiu 
atașa la punctele esențiale și voiu căuta să pun aci 
numai jalânele acelei discuțiuni.

Porturile france, dupe oum toți sciu, sunt acele 
porturi maritime saii fluviale, puse în afară de linia 
vămei, alt fel (jis porturile scutite de regimul fiscal 
al unei țări și în cari mărfurile străine pot fi in
troduse fără a plăti nici drepturi de intrare, nici 
drepturi de eșire.

Avantagiele acestor intreposite, acestor bâlciuri 
permanente, mai ales pentru țările agricole, pentru 
țările lipsite de industrie, sunt indiscutabile.

Aceste lucruri sunt, ca să ^ic așa, trecute în stare 
de axiome.

Daba cine-va s’ar înduoi, nu ar avea de cât să 
deschidă cea d’ântâiu carte, care tratâză despre ma
terie, și în adevăr iată ce citim în duoă din ele, pe 
cari le răsfoim pe întâmplate:

„Nu se p6te tăgădui, observă Pierre Larousse, 
utilitatea porturilor france pentru țările cari, lipsite 
de industrie, aii nevoe de a recurge la produsele 
străine; aceste porturi, adevărate bâlciuri perpe
tue, le permit de a se aprovisiona avantagios, fără 
a fi apăsate de dări.../

„Fiind dat pentru un popor, observă la rândul 
săă D. Maurice Block, necesitatea vămilor conside
rate ca instrument de venit pentru Stat, saii ca 
instrument de protecțiune pentru industria națio
nală, este clar că existența porturilor-france, într’o 
țâră a cărei comerciu și industrie sunt considerabile 
și unde domnesce principiul egalitățel în acele legi, 
nu s’ar putea justifica, și că regimul de intreposit 
ajunge pentru tote nevoile ca și la tote interesele. 
Dar nu este tot ast-fel în țările unde industria nu 
este înaintată și cari au nevoe de mărfurile străine; 
căci atunci locuitorii acestora se pot aprovisiona 
avantagios în aceste bâlciuri perpetue, cari resultă 
din creațiunea porturilor-france."

Așa dar avantagii reale și netăgăduite în aseme
nea cas, și singurul lucru care pote contrabalansa 
saă compensa aceste avantagie, chiar în părerea 
unora, este un sistem de intreposit real, care nu este 
de cât o modificare a sistemului porturilor france, 
o altă formă a lor.

înțelegem dar discuțiunea și controversa acolo 
unde cine-va ar avea între aceste duoă sisteme op
țiunea, adică acolo unde Statul, în schimbul franco- 
portulul, ar avea de oferit traficului internațional 
magazii de intreposit, docurl, basinurl și tote 
cele-alte accesorii, și acestea nu în stare de proiect 
sati de eboșă, ci de lucrări sistematice deja tei mi
nate și capabile să rivaliseze cu lucrările analoge 
din alte porturi europene de primul ordin.

La noi nimic din tote acestea nu există, de și 
s’a făcut câte-va începuturi de lucrări, dar și acelea 
ridicule, și cari sâmănă mai mult cu jocuri de copii, 

decât cu lucrări de artă. Destul se amintim basinul 
artificial început la Brăila și unde trei, patru basti
mente ceva mai mari abia pot a’șl găsi locul și încă 
chiar și acelea mal că nu vor putea mai adesea e
volua de cât de anderatelea; și acăsta acolo unde e
xistă acel basin natural și majestuos care se chiamă 
Dunărea, și acâsta într’un loc depărtat și isolat al 
orașului, în mijlocul unor noroie unde cine-va 
riscă de a se nămoli chiar pe jos.

Obiecțiunile ce se fac porturilor france se pot 
resuma ast-fel:

1) Se strigă mai ântăiu în contra privilegiului 
acordat numai unora din orașele țărei, cu exclu- 
siunea celor-alte de a consuma produse și mărfuri 
străine, fără a plăti diversele dări fiscale, pe când 
aceleași produse și aceleași mărfuri sunt impuse la 
intrarea lor pe restul teritoriului;

2) Se invocă scăderea ce va resulta de aci în ve
niturile nostre vamale, scădere care se exagerâză 
dupe plac și cu intențiune și fără a se ține sâmă 
de compensațiunile correlative;

3) Se pretinde că porturile france înlesnesc con
trabanda, ca și când o mai mare vigilență a impie- 
gaților vămei n’ar putea opri in giurul perimetru
lui unui oraș, unei zone ore-care mărginite și în- 
congiuratâ de lucrări de aperare, aceea ce dânșii au 
pretențiunea de a împedica de-alungul întregului 
nostru masiv de munți și întregului mal al Dună
rei, adică de la o margine la alta a țârei;

4) Se invocă neajunsurile ce regimul porturilor 
france are pentru ănsuși locuitorii ce beneficiază 
de acest regim, de 6re-ce fabricatele lor fiind asimi
late cu produsele originale din alte țări nu pot 
să intre în restul Regatului de cât achitând drep
turi dupe tariful de importațiune:

Se invocă șicanele și vexațiunile la cari erai 
și putâu sâ fie expuși locuitorii din județ și mai în 
particular sătenii pentru micele lor cumpărături 
de câți-va lei;

5) In fine, se invâcă balanța comerciului nostru 
din anii din urmă în speranță de a’i smulge probe 
că comerciul nostru a câștigat cu închiderea por
turilor france.

Mulți n’au vă^ut în propunerea nostrâ de reîn
ființare a porturilor-france de cât o afacere de 
clopotniță. Dacă am putea admite un singur mo
ment că ei ar avea dreptate, nu subscrișii ar fi ri
dicat glasul lor în acestă cestiune.

La spatele cestiunei locale este o cestiune mare 
naționale, la spatele cestiunei economice este și o 
cestiune mare politică, reluarea raporturilor nos
tre urmate cu Occidentul și recâștigarea simpatie- 
lor seculare.

Privilegiul porturilor-france nu este creat în 
favorea numai a consumatorilor unul oraș, căci 
atunci am fi cei d’ântâiu a recunosce că el n’ar 
fi legitim; dar el îmbrățișeză totalitatea intere
selor unei țări, atrăgând în cercul său de acti
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vitate tote produsele solului național In schimbul 
produselor străinetăței și este și un puternic sti
mulant al traficului.

Alt-fel ^is, faptul scutirei în ceea-ce privesce 
importul, care este un avantagiti numai local, este 
larg, este cu prisos compensat, de faptul resurselor 
și debușeului deschis producțiunei întregei țâri, și 
privilegiul în cașul acesta n’are nimic de nedrept, 
de 6re-ce el nu este de cât condițiunea prosperârei 
a duoă mari centruri ale țărei și prețul fatal al a- 
vantagiului general ce se urmăresce.

In ceea-ce privesce inegalitatea propriu dis ce 
resultâ de aci în profitul numai a duoă orașe, răs
pundem că ea ține la o împregiurare care se im
pune.

Nu atârnă de nimeni de a împedica ca aceste 
duoă mari porturi sâ nu fie situate din punctul de 
vedere al traficului mai favorabil de cât cele-alte, 
dar mai ales de cât orașele din interiorul țărei. 
Privilegiul acesta le este acordat de natură și nu 
este în putința nimenui de a împedica ca ele să fie 
și să remână, dacă mă pot exprima așa, cei duoi 
plămâni ai țărei, cărora cine-va nu le pote suprima 
aerul liber, aerul respirabil, fără a condamna în
tregul corp ftisiei și asfixiei.

Porturile-france în lipsă de docuri și intreposite 
reale este condițiunea de viăță a acestor două mari 
debușeuri ale negoțului nostru fluvial și maritim.

Și apoi daca sentimentul meschin al rivalităței 
și al invidiei ar putea să ’și găsăscâ loc în inime 
românescl, am putea să amintim că medalia are 
dos și că dacă acăstă situațiune excepțională crează 
acestor orașe privilegie, le crează și neajunsuri mai 
mult sau mai puțin exclusive. Din causa contac
tului lor direct și dilnic cu tote părțile lumei, 
ele sunt mai expuse, ele sunt expuse a primi 
cele d’ântăiă atingeri ale contagiune! in cas de epi
demie. Mult timp chiar, și lucrul s’ar putea reînoui, 
ele au fost expuse în primă linie chiar la bombar
dări și devastări.

Ce să ^icem în privința pretinsei scăderi, dar 
mai ales a unei scăderi largi, fără simțitore com- 
pensațiuni a venitului vamal al Statului, prin re
înființarea porturilor-france ?

Toți sciu ce este arta de a grupa cifrele și că, în 
modul chiar de a le grupa, este secretul de a le face 
să ^ică nu aceea ce e, ci aceea ce ar avea cine-va in
teres să fie în ele, într’un cuvănt aceea ce voesce. Este 
însă ceva care nu înșală ca simplele presumpțiuni 
și calcule de probabilități, este realitatea lucrurilor, 
este simțimăntul general; Și acăstă realitate a lu
crurilor este experiența în timp de 50 de ani, și 
acest simțimănt general este în sforțările reiterate 
făcute de națiune de a recuceri ce a perdut sau ce i 
s’a luat, ca să dic așa, prin surprindere. Și ca să 
arătăm ce credință merită valorile oficiale ale vă
milor privităre la balanța comercială, reproducem 
aci ce s’a ^is și constatat privitor la acea balanță 
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în State alt-fel organisate, alt-fel servite și utilate 
de cât al nostru.

„Se cunosce îndestul, observă un economist Ch. 
Coquelin, vorbind de balanța comercială în Francia, 
numerosele contestațiuni a căror subiect aii fost 
valorile oficiale ale vâmel; mai adesea cine-va se 
silesce a le stabili în mod de a obține aceea ce se 

. consideră ca o balanță favorabilă, adică un excedent 
de exportațiune, și ast-fel la noi, valorile, fixate în 
1820, nedând pentru anii viitori resultatul dorit, 
administrațiunea vămei se cre^u obligată de a do
vedi că dânsa se înșelase stabilindu-le; ea le supuse 
la 1826 la o revisuire, și pretinse că a recunoscut 
câ fusese exagerate cu 28 la %• cu importațiunea și 
atenuate (ușurate, scăzute) cu 12 la °/0 în ceea-ce 
privesce exportațiunile, ceea-ce trebuia sâ aducă în 
balanțele, furnisate de la 18201a 1825, o diferență 
de aprope 40 la °/0 în favărea exportațiune!. In 
1848 valorile oficiale din 1826, cari până aci slu
jise la calculile vămei, fură revisuite de o comisiune 
specială, a căreia lucrări au oferit un resultat con
traria de acela obținut prin revisuirea din 1826, 
adică că acestă comisiune a crezut a recunosce în 
valorile oficiale din 1826, comparativ cu valorile 
reale din 1847, o exagerațiune de 19 la°/0 în ceea 
ce privesce exportațiunile și numai de 2 la °/0 în 
ceea-ce privesce importațiunile, de unde urmâză că 
resultatele furnisate de vamă pentru ultimii ani ai 
periodei coprinse între 1826 și 1847 au trebuit 
sâ fie falsificate într’o porțiune de 17 la °/0. Aceste 
variațiuni de la 17 la 40 la °/0, în basele de esti- 
mațiune a articolelor exportate sah importate, do
vedesc îndestul că ar fi a voi a se dbusa continuând 
a acorda cel mai mic credit pretinselor balanțe ce ne 
sunt furnisate fie-care an“.

Dacă am voi cu tote acestea sâ ilustrăm acest 
raport și cu cifre și cu date statistice, am pune sub 
ochii Camerei urmâtorele date împrumutate me
moriului Camerei de comerciii din Galați:

„Din 1.534.813.581 lei, valorea mărfurilor ce noi 
am importat din străinetate in curs de 5 ani, adică 
în anii 1883, 1884, 1885, 1886 și 1887, numai de 
la Germania și Austro-Ungaria, am importat în a
cest interval de 843.669.044 lei, prin urmare culei 

- 52.524.507 mai mult de jumâtate de cât am im
portat de la cele-alte 18 State cu cari mai stăm 
în relațiuni comerciale, iar în special cu aceste duoâ 
State stăm la import și export ast-fel:

Import Export

De Ia Germania pe acești cinei ani. 292.203.266 9.650.722
„ „ Austro-Ungaria................... 551.465.777 281.610.232

„Pe când de la Francia, Anglia, Belgia, Italia, 
Oceania, Olanda, Rusia, Portugalia, Serbia, Grecia, 
Ispania, Danemarca, Bulgaria, Egipt, Elveția, 
Suedia și Norvegia, Turcia și Statele Americel, nu 
am importat de cât de 691.144.537 lei, și le am 
exportat de 881.907.047 lei.
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„Care este logica, care este resonul economic, care f 

este In fine rațiunea politică de Stat, ca să favori- 
săm mărfurile Germaniei și ale Austro-Ungariei 
mai mult de căt ale celor-alte State 1 Dacă suntem 
drepți, trebue să nu facem nici o distincțiune; și, 
in tote cașurile , dacă este să facem o concesiune, 
să o facem cel puțin in profitul acelor țări cari ne 
ia in schimb mărfuri mai multe din țâra nâstră, 
și acestea ar fi Francia, Engliteră, Italia și Olanda/

Memoriul camerei de comerciti combate cu ur- 
mătârele argumente puternice pe acel cari se opun 
la reînființarea porturilor-france:

„Se combate portul liber de acel ce ati interes a 
se manține starea de lucruri actuală; prin urmare, 
pentru aceștia, cari nu privesc cestiunea de cât din 
punctul de vedere al intereselor lor individuale, 
găsim fără folos ori-ce silințe de a’I convinge. 
Dacă aceștia ar forma o majoritate a orașului sati 
a țărei, ne-am supune dorinței și intereselor gene
rale ; pentru că sunt Insă o minimă fracțiune, nu 
putem sacrifica totul pentru puțin.

„La unele din mi<jl6cele de combaterea porturilor 
libere, și acelea adică pe cari le-am vă^ut publi
cate chiar de unele din jurnalele cu greutate din 
Bucurescî, mi^lâce cari consistă In aceea că, prin 
Galați și Brăila, de la abolirea porturilor libere, 
s’ati introdus mărfuri aprope induoit de cât se in
troduceai! sub regimul portului-franc; prin ur
mare comerciul nostru național ar fi progresat 
prin desființarea porturilor-libere, iar nu a regre
sat. Răspundem că cifrele indicate, ori-cât de elo- 
cinte ar fi putut fi In alte cașuri, în cașul de față 
însă le lipsesce acâstă elocință, pentru resonul că, 
dacă în anul 1883 s’ati introdus mărfuri de o va- 
16re înduoită de cât în anul 1882, acâsta vine de a
colo că comercianțil, sciind că portul-franc, la 1 A
prilie 1883 se va desființa, și că mărfurile găsite 
în magasinele lor nu vor fi supuse la vămuire, ati 
comandat mărfuri întreit de cât le trebuiati ca să 
câștige vama; probă la acâsta este că o mare parte 
din acele mărfuri ati sosit de la deschiderea navi- 
gațiunei pe Dunăre și până la 1 Aprilie 1883; iar 
acelea ce nu ati putut sosi la timp și ati venit dupe 
1 Aprilie, ati plătit vama, și aceste din urmă măr
furi ati augmentat taxele vamale. -

„Dupe 1883, ati survenit alte evenimente cari ati 
îndemnat pe comercianți a aduce mărfuri mai 
multe de cât de ordinar, și acestea sunt tratativele 
în cari intrase țâra spre a încheia convențiuni co
merciale cu unele State, și în urma cărora se scia că 
taxele vamale se vor urca, și în fine veni denunța
rea convențiunei comerciale cu Austro-Ungaria 
care a avut loc la 1 Iunie 1885.

„Dacă dar la 1883 augmentarea cifrelor la import 
vine din motivul ce am indicat mal sus, la 1884 
vine din motivul că sciindu-se cum că nouele conven
țiuni comerciale, încheiate cu Germania, Rusia și En- 
glitera mal în urmă, vor augmenta taxele vamale, 
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comercianțil angrosiști, cari sunt datori a ține compt 
de tote aceste evenimente, s’ati aprovisionat negre
șit din timp de mărfuri, și ati reușit; căci numai 
la zahăr, din 20 lei ce era la 100 kilog. prin aceste 
convențiuni, s’ati ridicat la 25 lei; și 5 lei profit la 
100 kilog. este un profit mare în comerciti și mal cu 
sâmă la asemenea articole scumpe și din cari se 
consumă cifre considerabile.

„La 1885 denunțarea convențiunei cu Austria 
era un motiv și mal puternic ca comerciul se ’șl 
facă aprovisionări de mărfuri din timp.

„Cât privesce anii 1886 și 1887, augmentarea nu 
mal vine din motivul aprovisionărilor, ci din causa 
expirărel convențiunei cu Austro-Ungaria; căci 
mărfurile acestui Stat, cari veneati înainte la noi 
în țâră, de 130 a 150 miliâne pe an, în anul 1887 
nu ati venit de cât de 52 milione; prin urmare, 
țâra care avea nevoe în consumați unea sa de acâstă 
cantitate de mărfuri, a fost nevoită a și le pro
cura de la alte State cari le-ati Introdus în țâră pe 
calea apei, și pentru cari ati plătit vamă la por
turi în Galați și Brăila.

„Și, în fine, putem atribui o mare parte din aug
mentarea cifrei mărfurilor la import, prin Galați 
și Brăila, și consecinței naturale a desvoltărel co
merciulul și al schimbului de mărfuri, căci și noi 
în 1887 am exportat prin Brăila și Galați de 110 
miliâne cereale, ceea ce este asemenea aprope în- 
duoit de cât cele 66 milione ce am exportat la 
1882.

„Dacă portul-franc era să fie și să continue a 
exista până a^I, logic este că comerciul, care ’șl ur
mâză legea sa naturală pentru desvoltare, era să 
fie înduoit și întreit, mărit prin facilitările de cari 
urma a se bucura."

Ca să arătăm avantagiele regimului porturilor- 
france, compensațiunile ce existența lor procură, 
în schimbul sacrificiilor, dacă sacrificii! ar fi, ce țâra 
’și-ar impune pentru reînființarea lor; de înrîuri- 
rea ce acest regim are la noi asupra sporirel agiu
lui, reproducem aci câte-va reflecțiunl împrumuta
te din remarcabilul articol publicat de unul din 
colegii noștri, D. Christodul I. Sulioti, unul din de
legații D-vostre asupra aceluiași subiect; căci el 
spune tot ce am avea de adăogat:

„Eti admit că taxa vamală, câtă se percepe pen
tru mărfurile consumate de cel aprâpe 125.000 
locuitori ai Brăilei și Galaților, se perdea pentru 
fisc. Dar dacă admit acâsta, urmâză să admit și ur- 
mătârele:

„Porto-francul înlesnesce activitatea comercială a 
locuitorilor respectivi; populația cresce prin atrac- 
țiunea afacerilor, cum și era lucrul la Brăila și 
Galați înainte de ridicarea franco-portulul. Acolo, 
unde lumea se grămădesce și unde domnesce o ac
tivitate mare comercială, venitul Statului se ridi
că prin sporul contribuabililor direcți și prin ur
carea venitului fonciar. Dacă s’ar fi făcut o drâptă
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socotâlă între ceea ce perdea Statul în imposit va
mal și între ceea ce lua mai 'nainte din contribu
ția fonciară și din cea personală a populației sta
bile și a celei ^ise flotante, sunt sigur că perderea 
era minimă pentru Stat; iar nisce orașe, atât de 
înfloritore altă dată în comerciu și numerose în po
pulație, n’ar fi ajuns, din causa unei argumentări 

,eronate, la decăderea în care se află a^I. Așa dar 
fiscul, dacă perdea puțin dintr’o parte, apoi câști
ga din altă parte. Deci imputarea cea mai seriosă 
ce s’a adus porto-francului, n’a fost dupe mine des
tul de seriosă. -

„In locul activităței comerciale de altă dată, care 
făcea din Brăila și Galați nisce orașe europene și 
care ne ridica în ochii lumei, agii numai avem de 
cât lâncezâlă, o activitate moribundă.

„Aurul țărei s’a împuținat, pentru că plătim în 
aur tot ce importăm exclusiv din unele țări, cari 
nu cumpără nimic saii aprope nimic de la noi; 
pentru că comerciantul din Brăila și Galați, fără 
să aibă avantagiul desfacerel repezi a mărfurilor, 
este nevoit să plătăscă înainte mii de' lei vamă, și 
la termenul scadenței, să cumpere aur cu ori-ce 
preț de la bancherii jidani, spre a face onâre po
liței ; pentru că mulțimea de vase mici ce veneaii 
altă dată pe Dunăre și ne aduceați productele țări
lor lor, pe cari le vindeau aici pe bani de ai noștri! 
și plecai! încărcate cu producte de ale nostre, pen
tru cari ne lăsați aur ; pentru că ^ic mulțimea a
ceea de vase, al cărei numeros personal consuma 
tot pe aur sunător cu săptămânile și câte o-dată 
cu lunile în porturile nostre libere, a^i nu mai vin 
la noi, căci nu mai pot să ne aducă nimic.

„Numai în anii excepționali de fertilitate a solu
lui nostru și de secetă prin alte părți, ne vin va- 
porele mari de transport cu un personal mic și ne 
mai aduc ceva aur pentru productele ce le încarcă. 
Când nu e acest avantagiti, mărfurile importate se 
scumpesc nu numai din causa vămii, ci și din causa 
urcărei navlului; căci alt-fel plătesc! de exemplu 
unu! birjar ca să te transporte într’un loc, de unde 
se va întorce în gol, și alt-fel când el scie că de la 
acel loc se va întorce cu alte persone, de la cari va 
primi altă sumă. Deci transportul mărfurilor im
portate făcăndu-se în aur și noă aducându-ni-se 
numai ocasional aur, acesta urmâză să se rărâscă 
și prin urmare să fie scump. Aici e între altele 
causa urcărei agiului, care a ținut de mal mulți 
ani și până mai lunile trecute.

„Orașele de pe Dunăre ale vecinilor noștri nu mai 
cumpără mărfuri străine din porturile nostre. Ei 
au trebuit să ’și formeze singuri piețe de deposite 
la dânșii, sal! să caute în alte părți înlesnirile de 
cari aveai! nevoe.

„In scurt, noi n’am câștigat nimic prin supri
marea portulul-franc, de cât gonirea saii îm
puținarea comerciului mare și mic din cele duoă 

orașe ce aii fost destinate din capul locului să ne 
importe aurul străinătăței.

„Bedarea vechilor privilegii ce aii avut aceste o
rașe va mări traficul țărei cu străinătatea; va măr! 
în aceste orașe venitul Statului prin crescerea po- 
pulațiunei și prin ridicarea proprietăților; va a
trage spre noi capitalurile și o parte din comer- 
ciul maritim pe care ’l-am perdut; va micșora re
lativ agiul aurului care urcă simțitor plata anui
tăților din datoria Statului."

In ceea-ce privesce obiecțiunea întemeiată pe în
lesnirea contrabandei, nu voii! mal adăoga de cât un 
cuvânt, la ceea-ce am spus încă de la început, a 
se sci că, a se retranșa la spatele el, spre a se refu- 
sa la o măsură așă de utilă, și salutară pentru ță
ra întrâga, e tot una cu a da serviciului nostru va
mal un certificat de incapacitate și sărăcie morală. 
Cât pentru prejudiciul ce se pretinde că s’ar aduce 
cu acâstă reîntorcere la regimul porturilor france 
industriei naționale, să ne fie de ajuns a aminti că 
acelea din industrile locale cari merită interes și so
licitudine, s’ai! născut și aii prosperat, cum e aceea a 
fabricărel luminărilor, tocmai subregimpl porturi
lor france, și că. pentru tote cele-alte în genere 
este destul de a se prevedea o înlesnire pentru 
constatarea oficială a provenințe! și origine! lor, 
pentru ca concurența străină să nu p6tă avea 
o înrîurire asupra lor, în bine saii în răh, de cât în 
măsura consumăre! locale.

Acestea sunt în resumat considerațiunile car! 
dupe no! militeză în favorea restabilire! porturi- 
lor-france. Nu ne rămâne dar de cât a aștepta ca 
maioritatea acestei Camere, care a dat deja atâtea 
probe de independență și de patriotism, să încunu- 
ne opera pe care a început’o, sancționând conclu- 
siunele acestui raport și redând ast-fel comerciului 
nostru avântul săti de mal ’nainte, rechiemând la 
viâță duoă centrurl principale ale țărei, duoă mari 
porturi ale României și afirmând, cutez a (Jice, o
dată mal mult, neatârnarea țărei în relațiunile el 
economice și internaționale.

Acâsta este opiniunea maiorităței delegaților 
secțiunilor.

Minoritatea însă, compusă din D-nil Protopo
pescu Dimitrie și Duca George, a respins propune
rea de reînființare a porturilor france, reservându’ș! 
a presintă opiniunea el separată.

Raportor, N. Blaramberg.

PROIECT DE LEGE

Art. 1. Porturile și orașele’Brăila, Galați și teri
toriul lor, sunt declarate de porturl-franceșisevor 
bucura în timp de ^ece ani, începând de la 1 Fe
bruarie 1889 viitor, de întrâga libertate de a pri
mi corăbiile și mărfurile tutulor națiunilor și a ex- 

I porta tot felul de producțiunl și mărfuri în fran- 
| șiză în condițiunile în cari aii mal exercitat acest
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drept la epoca când aceste orașe erai recunoscute 
ca porturi-france.

Art. 2. In acest interval, guvernul va executa și 
desăvârși construcțiunea cheiurilor, docurilor și 
intrepositelor în condițiunile raționale și sistema
tice, în cari aceste clădiri și stabilimente există în 
primele porturi ale Europei.

Art. 3. Un regulament de administrațiune publică 
va determina modul aplicațiunei regimului portu
rilor-france și va stabili natura și cantitatea obiec

telor de strictă necesitate, pentru consumațiunea 
domestică ce vor putea fi scutite de dreptul de vamă 
la eșire din sus fisele porturi. Tot acest regulament 
va determina și regulile vamale în genere de păs^ 
trat, pentru a se evita și vexațiunile de la barieri. 
Aceste regule vor fi basate pe un sistem de facturi 
și timbre, ast-fel în cât ori-ce diferend fiscal să nu 
aducă întârzieri și să privâscă pe negustorul sta
bilit în oraș.

Raportor, Nicolae Blaramberg.

—D. G. Duca dă citire opiniunel mi
noritățel comitetului de delegați ai sec
țiunilor, în coprinderea următore :

OPINIUNEA MINORITĂȚEI

Sub-semnații, Gh. Duca, delegatul sec
ției VII, și D. Protopopescu, delegat al 
secțiunel IV, rămânând în minoritate în 
sînul comitetului delegaților aleși spre a 
se pronunța asupra propunerel din ini
țiativă parlamentară, de a se înființa 
franco-porturile Galați și Brăila, înte- 
meiăm opiniunea ndstră pe următdrele 
considerațiuni;

1. Porturile-france nu mai corespund 
cu trebuințele comerciulul modern. Din 
acăstă causă orașele libere ati fost supri
mate sati sunt pe cale de a fi suprimate 
în tdte Statele Europei, înlocuindu-se 
prin docuri și intreposite.

2. Abolirea acestei instituțiunl in țera 
ndstră n’a pricinuit nici o jignire intere
selor comerciulul în general al Statului.

3. Reînființarea lor ar pune obstacole 
propășire! industrielor naționale. Perde- 
rile ce ar resulta pentru budgetul Statu
lui din scutirea de taxe vamale a produ
selor consumate în orașele Brăila și Ga
lați, sati strecurate prin contrabande în 
țără, s'ar cifra la mal multe milidne de 
lei, cari ar trebui acoperite prin noui im- 
posite. Comercial de detaliti ar fi aspru 
lovit în interesele sale și greutăți nenu
mărate s’ar aduce locuitorilor din aceste 
duoă județe întru cât privesce cumpără
turile ce ar voi să facă în orașele de port.

4. In fine, restabilirea privilegiului 
porturilor Galați și Brăila ar fi o măsură 
cu totul inutilă, din punctul de vedere al 
comerciulul acestor duoă orașe. Condițiu- 
nea economiei ndstre generale a fost a- 
dânc modificată prin crearea liniilor fe
rate. Afară de acăsta, retrocesiunea Ba
sarabiei, creațiunea Statului bulgar, uni
rea comercială mai întinsă între Serbia 
și Austro-Ungaria ati micșorat in mod 
considerabil clientela comerciulul cu ri
dicata a porturilor române.

Credem, prin urmare, că reînființarea a- 
cestei instituțiunl n’ar fi de nici un folos 
pentru comerciul nostru maritim și ar vă
tăma, din contra, interesele industriale 
ale țărei și financele Statului.

Pentru aceste considerațiuni, subsem- 
nații rugăm pe onorabila Adunare să 
respingă proiectul de lege propus pentru 

restabilirea porto 
Brăila.

francurilor Galați și

G. Duca, D, Protopopescu.

D. vice-președinte, V. Pogor : Dis
cuțiunea generală este deschisă.

D. Virgiliu Poenaru are cuvântul.
D. V. Poenaru: Eti am cerut cuvântul 

pentru susținerea proiectului. Raportul 
comitetului de delegați fiind pentru pro
iect, cred că ar fi mai nemerit să se dea 
mai ântâiti cuvântul unui domn deputat 
care voesce a combate acăstă lucrare.

D. vice-președinte, V. Pogor: A- 
tunci D. Duca are cuvântul.

D. G. Duca: Eti am citit opiniunea mi
norităței care este contra acestui proiect, 
și aștept să fie combătută, ca să respund.

D. vice-președinte, V. Pogor: D-lor, 
dacă nimeni nu voiesce a lua cuvântul, a- 
tuncl nu ’mi rămâne de cât să pun la vot 
luarea în considerațiune a proiectului de 
lege.

D N. Nicorescu: Cer cuvântul în ces
tiune de regulament.

D. vice-președinte, V. Pogor: Aveți 
cuvântul.

D. N. Nicorescu: D-lor, nu e cu pu
tință ca într’o cestiune de asemenea im
portanță să pășim la vot fără discuțiune, 
mai cu sămă când seim că în materia a- 
căsta spiritele și convincțiunile sunt îm
părțite. Nu înțeleg asemenea iarăși pen
tru ce D. președinte chiamă la cuvânt nu
mai pe aceia cari sunt contra înfîințărei 
porturilor-france, și nu și pe cei cari sunt 
dispuși a susține proiectul de lege. Ape
lul D-sale nu e regulamentar.

Regulamentul ^ice: dupe citirea rapor- 
tuliA, discuțiunea generală începe dându- 
se cuvântul celui ântâiti înscris, și dupe 
ce vorbesce cel d’ântâiti, apoi se reguleză 
ordinea discuțiunel a oratorilor cari ur
măză să susțină tesa contrarie, prin ur
mare nu prevede cașul ca imediat dupe 
citirea raportului să se dea cuvântul unui 
orator care ar vorbi contra conclusiuni
lor raportului.

Vă rog dar, D-le președinte, ca con
form regulamentului să acordați cuvântul 
D-lui V. Poenaru, care este eel d’ântâiti 
înscris, și fiți siguri că apoi se vor găsi 
mai mulți oratori cari vor vorbi contra 
părerilor susținute de D. Poenaru.

D. N. C. Aslan: D-lor, dacă biuroul 
adoptă procedarea de a nu se da cuvântul 

deputaților cari sunt înscriși pentru sus
ținerea proiectului de lege pus în discu
țiune, din causă că n’ar fi nimeni care să 
voiască a vorbi contra, atunci ași ruga, ca 
cestiune constituțională, să fie invitat gu
vernul a ’și spune părerea lui în acostă 
cestiune. (întreruperi).

Mă mir de aceste exclamațiunl. Nu în
țeleg ca un guvern constituțional, față cu 
un proiect de lege, să nu ’șl acuze înten- 
țiunile sale.

Voci: Și le-a manifestat.
D. N. C. Aslan: Se pdte ca acest gu

vern să ’șl fi acusat opiniunea sa în as
cuns, prin culise, dar acesta nu însemnă- 
ză nimic; el trebue să se pronunțe cate
goric aci în Cameră, înaintea țărei ca să 
seim care este atitudinea sa, și dacă mal 
este necesar să discutăm acestă cestiune 
în contradictoria în Parlament.

Vă rog dar, D-le președinte, să bine
voiți a face acăstă întrebare băncei mi
nisteriale.

D. vice-președinte, V. Pogor: Nu 
fac întrebare băncei ministeriale, fiind-că. 
propunerea este din inițiativa parlamen
tară.,.. (Sgomot).

D-lor, dupe citirea raportului, am în
trebat dacă cere cine-va cuvântul contra, 
fiind-că erati deja înscriși mai mulți, dar 
ordinea înscriere! nu o sciam, fiind-că era 
făcută mai ’nainte de a presida eti.

Cel d’ântâiti înscris am găsit pe D. Vir- 
giliu Poenaru, și doresc să sciti dacă D-sa 
'și manține cuvântul.

D. Virgiliu Poenaru: Ți ti să utilisez 
acest drept și dacă nu vorbesce nimeni 
contra n’am înțeles să renunț la cuvânt...

D. vice-președinte, V. Pogor: A- 
tunci D-vostră aveți cuvântul.

D. Virgiliu Poenaru: D-lor, propu
nerea reînființărei porturilor france, a 
fost primită cu o vie satisfacțiune în mo
mentul când a fost făcută în acest Parla
ment. Și dovada cea mai puternică este 
graba ce s’a pus pentru a se vota urgen
ța ei.

Este evident că mulți dintre deputați 
nu avuseseră timp să studieze în fond a- 
căstă cestiune, dar toți simțiati că este o 
cestiune de ondre, ca să așa, că este o 
nedreptate făcută, care trebue îndreptată 
și pentru aceea a primit cu satisfacțiune 
acestă propunere, care venea din iniția
tiva parlamentară.

D-lor, am vă^ut nu cu puțină mirare 
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In forte scurt timp un contra curent, la 
început blând, aprdpe timid, dar căpă
tând din moment în moment și atingând 
chiar un punct de vigilență fdrte pronun
țat, înaintea vacanțelor, curent care s'a 
făcut în contra acestui proiect de lege4, și 
la întrebarea ce ’mi punâm cărei cause 
se pdte datori acest eveniment, n’am gă
sit alt răspuns de cât că ministerul înce
puse a’șl arăta părerea în contra acestui 
proiect de lege și de aceea, din afecțiune 
probalmente, mulți din membrii acestei 
Camere s’ati grăbit să £ică: Înființarea 
porturilor france la Galați și Brăila nu 
are nici o utilitate; dar cestiunea, nu mă 
îndoesc, pentru mulți a fost tot așa de 
studiată ca la început când s’a făcut pro
punerea și fără să’și dea cine-va ostenela 
de a vedea dacă în adevăr este așa sati 
nu, dacă este bine să se înființeze portu
rile france saii nu, 'și-a ^is: din momentul 
ce bărbați luminați ca aceia cari compun 
ministerul sunt contra acestei instituțiuni, 
este de prisos să discutăm, mai ales când 
prin jurnale se face o întregă polemică 
acestui proiect de lege, mai ales când ve
dem funcționai! arătându-ne cifre cari 
sunt pentru ideea guvernului.

D-lor deputați, mi se pare că cestiunea 
trebuesce să fie aprofundată mai bine, 
'mi pare că în acâstă cestiune nu trebue 
să votăm pe simpatii; căci simpatiile nu 
ati ce căuta când este vorba de a da o so
luțiune în o cestiune economică, și pen
tru acâsta am luat cuvântul nu ca repre- 
sintante al Galaților, dar ca un om care 
este convins că acestă lege este de o mare 
importanță și va aduce imense foldse țâ
rei și Galațului. Am luat cuvântul ca să 
răspund, pe cât va fi posibil, la tdte o- 
biecțiunile mari și mici cari se fac aces
tui proiect de lege.

S’a (Jis că înființarea porto-francurilor 
nu ar mal corespunde unei necesități, că 
prin crearea drumurilor de fer mersul co
mercial s'a schimbat, că prin înființarea 
unui Stat liber în Bulgaria, condițiunile 
economice și comerciale ale Galațului s’ati 
schimbat, că în fine, retrocedarea Basa
rabiei este una din căușele cari vor face 
ca înființarea porto-francurilor să nu fie 
de nici o utilitate.

D-lor, dacă veți lua D-vostre și veți 
judeca fără pasiune și fără idei preconce
pute tdte aceste obiecțiuni, ve veți con
vinge că ele nu pot să stea în fața unei 
discuțiuni seridse; căci, ce vrea să Z^ă 
când se va spune acest lucru: s’au înfiin
țat drumurile de fer, s’aii creat trei de- 
bușeuri la Ițcani, la Predeal și la Vâr- 
ciorova, pe unde mărfurile nostre și mai 
repede și mal comod se pot transporta pe 
piețele Europei; ce valdre are acest ar
gument când '1 veți judeca D-vdstre cu 
maturitatea ce trebue să dați acestei dis
cuțiuni ? Căror mărfuri s’ati înlesnit 
transportul prin înființarea drumurilor 
de fer? Și să vedem ântâia dată, dacă în 
adevăr celeritate s’a dat mărfurilor prin 
acestă înființare a drumurilor de fer? Mai 

ântâiti, D-lor deputați, nu să pdte susți
nea că comercial ce Englitera făcea cu 
noi a câștigat ceva cu drumurile de fer; 
căci mărfurile Engliterei nu vor veni cu 
drumurile de fer, ea va trebui să facă 
transportul lor tot ca mai ’nainte, adică 
pe apă.

Tot cu același mijloc de locomoțiune 
ca și până acum, se vor transporta măr
furile, fie acelea cari ni le trimete Anglia 
la noi, fie acelea cari le trimitem noi în 
Anglia.

Același răspuns s’ar putea da și pen
tru mărfurile cari ne vin din Belgia și 
mal mult încă, pentru mărfurile cari ne 
vin din Italia și din Spania, unde drumul 
este mult mai aprdpe pe Mare de cât pe 
uscat, și trebue să țineți socotâlă și de a- 
cesta că prețul transportului la drumul 
de fer costă tot tot-d’a-una mai scump 
de cât pe apă în cât tdte mărfurile cari 
vin din Italia, din Spania și chiar din 
Francia, aâ mal mare avantagiU d’a veni 
pe apă de cât pe uscat, ș’apoi să facem 
un calcul asupra timpului: Cât timp în- 
trebuințâză o marfă ca să vie din Fran
cia în România? Căci, dacă drumul de fer 
a înlesnit comunicațiunea în privința 
transportului de persdne, nu este tot așa 
și în privința transportului de mărfuri; 
mărfurile ca să vie cu drumul de fer din 
Francia până în țâra românâscă, le tre- 
bre o medie minimum de trei săptămâni, 
ori, în același spații de timp, și mal pu
țin încă, un vapor încărcat la Marsilia 
pdte să sosescă la Galați; prin urmare, 
înființarea drumurilor de fer din acest 
punct de vedere ca ușurare, nu pdte să 
fie adusă In discuțiune; nici comercial 
care îl facem cu Francia, nici acela care< 
îl facem cu Spania și Italia și mal puțin 
încă cu Englitera, nu a câștigat nimic.

S’aă deschis prin drumurile de fer trei 
căi largi, trei debușeuri, saii trei locuri 
de intrare a mărfurilor pentru Germania 
și pentru Austro-Ungaria, și vom dis
cuta mai târziii dacă avem un avantagiti 
din acesta sat nu; de o cam-dată mă 
mărginesc să constat numai că, acâstă 
obiecțiune sulevată contra proiectului de 
lege pe care îl susținem, basată pe fap
tul că prin deschiderea a trei linii de 
drumuri de fer nu mal simțim necesita
tea de a transporta mărfurile ndstre cu 
vaporul, este nefundată și nu pdte fi luată 
în considerațiune ; se pare mai seridsă la 
prima vedere obiecțiunea acesta : Că Bul
garia aZi este un Stat independent, că 
'și are comerciul săt, că pdte directa- 
mente importa tot ceea-ce ’I trebue, și că 
nu va veni la Galați sad Brăila chiar 
dacă ar fi porturi france, să ’și ia mărfu
rile de cari are trebuință.

Ei bine, D-lor deputați, și acâstă o- 
biecțiune este lipsită de fundament; este 
un argument care pdte captiva la cea 
d’ântâiu privire, dar nu este un argu
ment care să pdtă sta la o mai de aprdpe 
judecată. Este constant, și toți câți se 
ocupă cu comerciul pot recundsce justeța 

acestei observațiuni, este constant că co
merciul are căile lui de rutină, este cons
tant că comerciul obicinuit să cumpere 
din cutare centru acolo va merge, pe 
cât timp cașuri grave nu vor veni să 
’l împedice. EI bine, D-lor, și astăzi, 
în situațiunea actuală dificilă, comer
cianții din Bulgaria vin să ia măr
furile de cari aii necesitate din antre- 
positele ndstre din Galați și Brăila In 
loc să și-le aducă din străinătate, și 
rațiunea este simplă, Bulgaria este un 
stat ca desăvîrșire nod, și comerciul de 
acolo nu are în fruntea sa dmenl cari să 
fie în relațiuni cu comercianții mari din 
străinătate și să aibă credite deschise la 
casele mari de comercid din străinătate, 
și comerciul.ce ’l fac, ’l fac prin interme
diul unor samsari cari le arată nisce e- 
șantilidne de mărfuri, cari le vând cu un 
preț, ce nu corespunde cu marfa ce ledad 
în schimb; mi s’a întâmplat să văd un 
comerciant din Rusciuk, care a făcut prin 
intermediul unui samsar o cumpârătdre 
de pălării în străinătate pe cari le plătise 
iscălind trate, și când i s’a adus marfa, a 
vâ^ut că a fost de o calitate inferidră 
marfei cumpărate, și nu o putea nici re- 
fusa pentru că o plătise, nici să o restitue, 
pentru că samsarul voiagior, voiagia...și 
a fost nevoit să vină la Galați și să cum
pere de la comercianții de acolo o canti
tate dre-care de pălării mai bune pe cari 
săleamestice cu cele deja cumpărate, pen
tru ca pe lângă cele bune se pdtă vinde 
și pe cele rele.

Daca, D-lor, țineți sâmă de situațiunea 
Bulgariei, și când ^ic Bulgaria, înțeleg 
Bulgaria de dinedee de Balcani, nu Bul
garia de dincolo de Balcani, cu care Ga
lații și Brăila nu a făcut nici o-dată co- 
merciu, dacă țineți socotâlă de situațiu
nea Bulgariei veți vedea că tot mai ușor 
le vine să cumpere mărfuri de la Galați 
de cât se aducă directamente; căci care 
este portul în care s’ar putea face comer- 
citi ? Este Varna. Ei bine, cine s’a dus 
la Constautinopol, scie că Vama este un 
port cu desăvîrșire dificil de abordat, nu 
numai pentru mărfuri, dar chiar pentru 
pasageri.

Așezământul, situațiunea și construc- 
țiunea portului Varna este așa în cât 
vapdrele cari sosesc acolo, nu pot să a- 
bordeze în port și atât pasagerii cât și 
mărfurile, pentru ca să fie debarcate, 
se pun în luntre și se duc în port.

Apoi, dacă debarcarea pasagerilor este 
dificilă, cu atât mai dificilă este transbor- 
darea mărfurilor cu luntrea și acâsta nu 
numai că este dificil dar mai are și de- 
savantagiul că acâstă transbordare cere 
cheltuell însemnate și tdte cheltuelile a- 
cestea mari cad pe spinarea consumato
rului.

Ș’apoi chiar daca nu ar fi nici acâsta 
o pedică, chiar daca am suposa ca mărfă- 
rile ati să se importe în Bulgaria prin 
Varna la Rusciuk, apoi vă întreb eâ, cum 
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are să se transporte acele mărfuri de la 
Rusciuk în tot restul Bulgariei ?

Negreșit, că transportarea se va face cu 
căruțe, și pe nisce drumuri cu totul rudi
mentare; căci în Bulgaria, încă, nu s’ati 
înființat șoselele de la o localitate la alta, 
apoi închipuiți-vă ce are să fie pe timp de 
iarnă când aceste transporturi se fac cu 
multe dificultăți și pericole.

De aceea, D-lor, eti cred că ori și care 
comerciant din Bulgaria care, având în 
vedere tdte aceste dificultăți și aceste e- 
xorbitante cheltueli, va preferi să vină la 
Brăila sati la Galați, pentru că va găsi o 
cale mai ușdră și mai puțin costisitdre de 
cât să se ducă la Varna sah în altă parte, 
spre a ’șl procura marfa de care are tre
buință.

D-lor, mal am să vă spun și alt-ceva. 
Un comerciant din Galați mi-a făcut ur- 
mătdrea observațiune :

Transportarea a 100 kgr. de marfă de 
la Varna la Rusciuk cu drumul de fer 
costă 12 lei, pe când de la Varna pe la 
Sulina-Galați-Brăila la Rusciuk cu va
porul pe Dunăre, nu costă mai mult de 2 
lei 50—100 kgr..

Prin urmare, dacă am admite ipotesa, 
că la Rusciuk are să se facă un centru 
mare comercial, ș’apol de la Rusciuk să 
se trimiță mărfurile în t<5te orașele din 
interiorul Bulgariei, evident că, transpor
tul acelor mărfuri va costa mai scump și 
va fi mal dificil, și ori-ce comerciant care 
’șl înțelege interesul ar preferi să vină, la 
Galați mal bine, să ’șl procure stokul nece
sar de mărfuri; căci mal lesne este să vină 
într'o țără de unde a cumpărat necon
tenit în curs de 20 de ani, unde vede 
lucrul ce^umpără, unde pot să discute și 
să târguăscă prețul mărfei care este de 
față, marfă pe care luând'o de la Galați 
o pot detalia cu înlesnire pe la tdte ora
șele de a lungul Dunărei, fără alte chel
tueli de transbordare.

Desființarea porturilor france în aceste 
orașe, suprimând cu acest mod intreposi- 
tele mărfurilor franceze și engleze în Ga
lați și Brăila, a avut de efect să depărteze 
de la noi comerciul Bulgariei, iar nu în
ființarea statului Bulgariei justifică men
ținerea acestei măsuri.

Cestiunea trebue resolvată ast-fel cum 
este, iar nu cum se presintă.

Cât pentru obiecțiunea care se face, că 
din retrocedarea Basarabiei, mărfurile 
cari se aduceați mai înainte nu vor avea 
unde să se mai ducă, acăstă obiecțiune 
este cu desăvârșire lipsită de temeiii. Ea 
se face de aceia cari nu ’șl aii datlbstenelă 
să întrebe cu cine făcea mai înainte co- 
mercifi Galațul. Când existați porturile- 
france, Galații făcea comerciii cu alte trei 
districte retrocedate, saii cu Basarabia cea 
mare ? Cel d’ântâiti om pe care '1 veți 
întreba acăsta, vă va spune că nu făcea 
comerciii cu aceste trei districte din Ba
sarabia. Mărfurile ce se aduceați fie ma
terii brute, fie fabricate, nu se scurgeați 
în Basarabia ndstră, ci în Basarabia cea 

mare, în fechea Basarabie. Și apoi ce 
mărfuri se aduc la noi din străinătate, în 
regulă generală ? Saii materii prime, saii 
materii fabricate...

O voce: Și coloniale.
D. Virgiliu Poenaru: In materie de 

coloniale, ’mi reservam dreptul să spun 
că acest comerciii se face prea mare, și că 
merge scăpând din ^i în ^it și este temere 
că acest comerciii dre-când așa de impor
tant, va înceta cu desăvârșire.

Dar vorbeam de materiele prime din 
antrepositele Brăila și Galați, unde erati 
să se ducă, în Basarabia ndstră ? Căci, a- 
colo aveam numai duoă orășele, Cahulul și 
Ismailul; căci Bolgradul nici nu merită nu
mele de oraș ? Credeți D-vdstre, că Basa
rabia ndstră consuma mărfurile de sute 
de milidne cari se importați la Galați și 
Brăila ?

Sciți ce se importa în Basarabia mal 
mult? Bumbacurile cari și astăzi se im- 
portă; și dacă se vor reînființa porto- 
francurile, s’ar importa și astăzi în mare 
și fdrte mare cantitate. Dar să nu credeți 
că bumbacurile aceste se importă cu des
tinați une pentru Basarabia retrocedată, 
nu', se importă, D-lor, pentru Rusia, fi
ind că, acolo erau supuse la o taxă fdrte 
mică de vamă, și comercianților ruși le 
venea mal bine să cumpere de la Galați. 
Astăzi însă Rusia nu mai cumpără de loc 
aceste mărfuri, pentru că în Gatați nu 
mai sunt antreposite de acăstă marfă, de 
și astăzi acest articol ar avea o mai mare 
scurgere; căci taxa vamală pe dânsul, s’a 
scăzut în mod simțitor de cum era mai 
înainte.

Am văd ut raportul camerei de comer- 
cifi din Brăila conținând o conclusiune 
fdrte curidsă; căci, dupe acești domni, 
cari compun camera de comerciii din Bră
ila, pled ăză contra proiectului de lege pro
pus din inițiativă parlamentară, sfârșesc 
prin a ^ice: dacă porto-francul se va a- 
corda Galațului, '1 cerem atunci și noi. 
Mărturisesc că acăstă conclusiune e puțin 
seriosă și se pretăză mult la ridicul. Căci 
din duoă lucruri unul: ori e folositor ori 
nu e folositor; dacă e folositor pentru 
Galați, e folositor și pentru Brăila, dacă 
nu este folositor atunci pentru ce Brăila 
sfârșesce prin a '1 reclama și dânsa? Nu 
e nici locul nici momentul de a intra a- 
cum în considerațiunl asupra modului 
cum s’a făcut memoriul camerei de co- 
mercifi din Brăila; '1 am menționat nu
mai ca să nu se ^ică că este o emanațiune 
a unei autorități comerciale și că ’l am 
trecut cu vederea!

Să revenim la cestiune. Situațiunea pe 
care o avea înainte Galații și Brăila în 
raport cu comerciul țărilor occidentale, 
nu s’a schimbat în nimic prin evenimen
tele istorice întâmplate de câți-va ani; 
și dacă astăzi am avea porto-francurile, 
cu mal mult succes ași ^ice că mărfurile 
străine s’ar îngrămădi și ar umple maga- 
siele acestor orașe, și atunci comerciul de 
exportațiune s’ar mări mult mai mult, în 

progresiune mult mai crescândă de cât a- 
tunci când aceste orașe erati porturi- 
france.

Dar, D-lor, s'a ^s: ce ne tot vorbiți 
de desavantagiele pe cari le are orașul 
Galați și Brăila prin suprimarea portu- 
rilor-france; ce ne tot spuneți D-vdstre 
că importul și exportul a suferit; căci iată 
date statistice, date vamali cari, vă dove
desc în prim loc că se exportă prin Ga
lați și Brăila mult mal mult a^I de cât când 
existai! porturl-france; că s’a importat 
o cantitate mai mare de mărfuri; că a in
trat în aceste porturi, de la desființarea 
porturilor france, un număr mai mare de 
vase, safi dacă nu mai mare, de un tonaj 
superior, și s'a ^is: nu e un semn vădit 
că comerțul prosperăză; căci din moment 
ce importul și exportul cresc, e dovadă că 
relațiunile comerciale prosperâză și că to
tul e mai bine ?

Acest argument, dacă ar fi adevărat, ar 
avea darul de a păcătui prin aceea de a fi 
contra feptelor, căci ele ar spune: D-vds- 
tre sunteți bogați, D-vd tre faceți mal 
multe transacțiuni, câștigați mai mult și 
în realitate, în Galați, e mizerie complectă, 
și pe fie-care ^i casele mari comerciale 
părăsesc orașul; căci nu mai afi ce face. 
Nu e dar locul să ne întrebăm : până la 
ce punct aceste cifre trebuesc crezute, și 
până la ce punct pot să dafi situațiunea 
adevărată a stărei de lucruri ? Voi recu
ndsce cu D-vdstre safi ca să ^ic mai bine, 
nu țin să discut veracitatea resultând din 
aceste cifre; voifi admite că a intrat un 
număr de vase cu un tonaj superior de 
cât când era porturi frence, mă întreb 
însă ce conclusiuni trageți ?

Condusiunea care s’ar trage că comer
ciul înfioresce nu e adevărată; căci ar 
trebui să se dovedăscă că mărfuri afi in
trat în Galați, nu raliuri, material de res
bel, tunuri, și aceste lucruri evident că 
măresc tonajul vaselor fără a constitui o 
prosperitate comercială; și de acest fapt 
trebue să ținem socotâlâ! Mai e încă unul: 
e o materie peste măsură de grea, cărbu
nii, a cărei importațiune în țără era fdrte 
mică și care cresce din ^i în ^i; și acesta 
nu se datoresce desființare! porturilor 
france, ci unei necesități create prin obi
ceiurile ndstre, în primul loc, prin mări
rea rățelei drumurilor de fer s'a creat ne
cesitatea d’a se importa mult mai mulți 
cărbuni.

Vă rog, să vă întrebați singuri, câte 
erafi casele cari acum 15 ani ardeafi căr
buni, și dacă a^i este o casă a unul om cu 
o posiție socială dre-care, să nu aibă cel 
puțin o sobă în care să ardă căi buni. 
Când am simțit necetitatea de a aduce 
acest combustibil în cantitate așa mare să 
nu o aruncăm în spinarea porturilor 
france, sâ $icem, pricina este că s'a des
ființat porturile france.

Numai, ținând sămă de acest eveniment, 
se explică \ridicarea tonagiulul acum, a 
vaselor din porturile Brăila și Galați, de 
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cât acela care era înaintea desființărei 
porturilor france.

'Mi dați voie să vă rog, să mai țineți 
socotălă de o considerație deosebită, cănd 
este vorba de crescerea exportațiunei, 
considerațiune deosebită de aceea semna
lată de D. Blaramberg în raportul săfi și 
care este relativă la progresul ce a făcut 
producțiunea ndstră generală, acăstă con
siderațiune este urmâtdrea: că de câți-va 
ani de când Austria ne a închis aprdpe 
cu desăvârșire granițele sale, de când 
grânele nu se pot transporta pe piețele 
ei și ale Germaniei, de când vitele nu 
se primesc acolo, de când rlmătorii nu 
se primesc. înțelegeți D-vdstre că for- 
țamente tdte aceste producte, cari în 
parte se scurgeați acolo, afi fost silite, 
In acești ultimi ani, să caute debușeuri 
în alte părți și d'abia a găsit să facă un 
mic trafic cu Italia.

Acestor fapte, închidere! fruntariilor 
ndstre despre munte, se datoresce conside- 
rațiunea că s'a mărit exportul, iar nu 
faptului că din suprimarea porturilor- 
france s'a înlesnit comerciul.

D-lor, s'a mai ^is : Dar Statul va avea 
o pagubă importantă! Argument care a- 
tinge punga și care prin urmare trebue 
luat în deaprdpe considerațiune, cu tdte 
că acest argument perde din valdrea lui 
înaintea Camerei, care, cum a 4’8 adină- 
ori D. Popovici, în trei săptămâni votâză 
credite de 42.000.000, Suntem destul de 
liberali în materie de cheltueli, pentru ca 
acest argument să nu aibă valdre înain
tea ndstră.

Se 4ice și s’a 41S că astăzi se percepe 
de la vamă o sumă de bani mult mai 
mare de cât atunci când era porto-franc.

D-lor, argumentul acesta la cea d’ân- 
tâifi privire ar avea dre-care seriositate; 
dar vă4ut de aprdpe, lipsesce de leali
tate. Sâ nu să ^icâ că astăzi Statul inca- 
săzâ 1.000.000 și când era porto-franc 
incasa 500.000 lei, ci trebue să se ^i^ • 
Cât incasa Statul când era porto-franc și 
cât ar incasa astăzi, dacă aceleași taxe 
vamale ar fi, fiind-că, atunci era o taxă 
uniformă de 6% asupra valdrel lucruri
lor și astăzi sunt articole, cum a $is prea 
bine D. Ion Lahovari, care pdrtă o vamă 
de 400%; apoi cum voiți D-vdstre să nu 
sporâscă veniturile vamale pe cari Statul 
le percepe, când o-dată s'a făcut un tarif 
autonom pentru Austro-Ungaria și când 
mărfurile pentru c de-alte state sunt su
puse la nisce taxe înduoite și întreite de 
cum era înainte; este evident că de și im
portul de mărfuri este mai mic, totuși 
venitul vamal trebue să fie mult mai 
mare; numai atunci ași recundsce că co
merciul a propășit în Galați și Brăila, 
când mi s’ar dovedi că mărfurile cari se 
importă acolo astăzi, dacă ar fi supuse 
tot la taxa de 6% ad-valorem, ar produce 
mal mult ca atunci când erafi porturi- 
france; dar acăsta nu s'a dovedit și nu se 
pdte dovedi.

Se gice însă, că Statul perde un milion, 

duoă trei; iată o cifră asupra căreia nu 
sunt încă fixați; căci scițl că la început 
s’a 4’8 un milion, apoi a crescut la duoă, 
trei și în cele din urmă la patru milidne, 
acesta era ultimul termen la care s'a o- 
prit, dacă nu mă înșel, D. ministru de fi
nance la cea din urmă întrunire care a 
avut Ide la hotelul de France; o fi crescut 
pdte și mai mult de atunci, dar nu mă 
importă. Dar, vă rog, acăstă cifră feerică, 
care cresce merefi, în ce consistă ea ?

Astăzi, dupe datele cari le-am luat 
din anul trecut, tdte taxele de import și 
export cari le-a perceput Statul la vămile 
din Galați și Brăila afi fost 4.000.000 și 
ceva, suposez că tot așa are să fie și 
anul acesta. Ei bine, D-lor, dacă s'ar 
reînființa porturile france în ce ar con
sista vama incasată la Galați și Brăila? 
In primul loc de la export ea nu va su
feri nici o reducere, pentru cuvântul că 
tdte cerealele asupra cărora Statul per
cepea taxa de export, are să se exporteze 
tot de acolo, și prin urmare, partea ce 
percepea Statul de aci, are să fie tot așa 
și pe viitor, ori trageți D-vdstre din cea 
ce încasăză vama o sumă dre-care, pe care 
să o puneți pentru taxele de import; pu
neți acăstă cifră ori-cât veți voi și veți 
vedea că din 4.000.000 va trebui să re
duceți cifra cu mult din acăstă taxă de 
import; căci trebue să judecați că nu de 
la tdte mărfurile cari se importă în Ga
lați și Brăila se va scădea vama ce se pere 
cepe astă-^i, ci numai de la acelea cari s- 
vor consuma în acele orașe; tot ce va in
tra în restul țărei va plăti taxa vamală 
ca și mai ’nainte; prin urmare, numai ce 
va consuma Galații și Brăila va fi o pa
gubă pentru Stat iar nu tot, nu'4.000.000 
cum s’a 4’8 Apoi v’ați dat D-vdstre so- 
cotâla cam la cât s'ar urca consumațiunea 
acestor două orașe ca să ridicați paguba 
la așa sumă mare ? Dacă admiteți că pa
guba pe care o face ele are să fie 
4.000.000, atunci ar trebui să admiteți 
în termen de mijloc că consumațiunea 
este 400.000.000 lei în mărfuri străine 
numai în Galați și Brăila ca să ajungeți 
la o pagubă de 4.000.000; el bine, D-lor, 
acăstă cifră este eronată, nu spune ade
vărul; cu tdte acestea voifi 4ice* ®u- 
poses că într’adevâr Statul va pierde o 
sumă de 1.000.000 safi 1.500.000 și chiar 
2.000.000.

Ce voiți mai bun ? Sunt de bună com- 
posiție.

El bine, D-lor, când este vorba de a 
reda viața unui oraș ca Galații, primul 
port al țărei, scump este ca Statul să 
dea. .. admit 2 milione, în primul an, ad
mițând că paguba acăsta nu va fi com
pensată, dar de sigur se va compensa cu 
prisosință; răfi este ca Statul să facă a- 
cest sacrificifi pentru a reda viața acelui 
oraș? Apoi, D-lor, s'a aruncat ^eciml de 
milidne pentru fortificări, și dmeni spe
ciali, dmeni de sciință vă spun că acele 
fortificări nu sunt de nici o utilitate prac
tică, și cu tdte acestea se continuă. Cine 

voesce să se convingă despre lipsa de u- 
tilitate a fortificațiunilor, nu are de cât 
să ia discuțiunile parlamentului din Komo, 
și va vedea că proiectul de fortificări de 
acolo, a că4ut tot pentru acest cuvânt.

El bine, când mal cheltuim ațâți bani 
cu asemenea lucrări, cari unii le cred u- 
tile și alții nu, nu trebue dre să facem a- 
cest sacrificifi pentru a reda viața acelui 
oraș ? Este adevărat că fortificările sunt 
lucrări fdrte frumdse, și am au4it 4icân- 
du-se ca să se fortifice și Galații, dar efi, 
de și nu sunt special în materie, ași pu
tea ^ice că e bine să le facem, dar să ve
dem ce avem de apărat; căci, D-lor, dacă 
Galațul va mai merge ca astăzi, in curând 
vom avea din el un imens sat, iar nici de 
cum un oraș, care să merite a fi apărat.

Pe când era în discuțiune împrumutul 
de 26 milidne, am avut ocasiune să intru 
din întâmplare în secțiunea a 4-a, și a- 
colo am au4it pe D. Germani, care la 
obiecțiunile făcute de D. Aslan că acest 
împrumut înmulțesce sarcinele budgetare 
cu 1 și jumătate milidne, D. Germani a 
4’s : ce să facem ? Trebue să plătim băn
cei, trebue să facem acest sacrificifi. El, 
D-le ministru, când e vorba de operații 
financiare 4’cețl că trebue să facem sacri
ficii, și când e vorba de primul port al 
țârei, 4’ceți că nu trebue.

Ast-fel fiind, nici acestă preocupațiune 
nu pdte să vă atragă pe D-vdstre; căci în 
sine nu este exactă ; și dacă, în adevăr, 
Statul ar perde ceva de la vamă, ar câștiga 
cu prisosință din alte părți, și să vă spun 
de unde :

In primul rând ar câștiga din darea 
patentelor. Am aci, din întâmplare, nisce 
date statistice de felul cum afi mers pa
tentele de la 1881 până a^I, care ne arată 
că pe când patentele în 1881 da 174.657 
de lei, în 1887—88 nu afi dat de cât 
116.053, adică cu 58.000 lei mai puțin, 
o scădere de 34 la sută, și acest fapt do- 
vedesce decadența orașului, pentru că cine 
4ice mai puține patente, 4’ce mai puțini 
patentări, și cine 4’ce mai puțini paten
tări, ^ice mal puțini comercianțl.

D. ministru a susținut acel împrumut 
de 26 milidne, cu care am avut o pagubă 
reală și care a compensat'o nu scifi cum, 
și a 4’8 să facem sacrificii; și astă4l, când 
noi susținem porturile france, ne ame
nință 4icându-necă vom fi siliți să punem 
imposite noul.

Creându-se porturile france, se vor îm
bunătăți tdte relațiunile ndstre comer
ciale cu comerciul străin, și prin îmbună
tățirea relațiunilor ndstre comerciale se 
va înmulți și numărul comercianților, și 
prin înmulțirea numărului comercianți
lor se vor îmbunătăți și veniturile Sta
tului.

Prin urmare, în privința argumenta- 
țiunei că prin reînființarea porto-fran- 
curilor fiscul ar perde milidne, nu am 
de cât să mai adaug cele următdre 

। pe lângă cele spuse deja. Nu am de 
I cât să vă spun că ori cine din D-vdstre 
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a mers prin Galați și ’mi pare bine că 
onor. D. președinte al consiliului care a 
fost deputatul Galaților, este aci presinte 
pentru ca să vă spună și D-sa că in ulița 
Domnăscă, in strada cea mai principală 
a comerciulul, sunt o sumă de prăvălii 
cari astă-^i staâ închise, și stati închise 
de mai mult timp.

Apoi ce însemnăză când vedem că în
tr’un oraș staâ o sumă de prăvălii închise, 
neînchiriate. Negreșit nu pdte să însem
neze alt ce-va de cât o pagubă însemnată 
atât pentru proprietarii acelor prăvălii 
cât și paguba pentru veniturile țărei, 
pentru veniturile Statului, pentru că Sta
tul perde fonciera; căci impositul funciar 
cum și dupe ce se evaluăza? Negreșit du
pe veniturile unei proprietăți prin ur
mare pe măsura pe care scade venitul 
unei proprietăți, pe aceiași măsură scade 
și venitul impositului funciar pentru stat.

Erați în Galați prăvălii cari se închi
riati cu câte 300 de galbeni pe an, și as- 
tă-^i nu se pot închiria nici cu 50 de gal
beni pe an; căci n’are cine să le ieacu chi
rie. Ei bine, mă întreb : ar fi o pagubă 
pentru Stat ? Dacă un noii avânt s’ar da 
comerciulul, daca operațiunile comerciale 
s’ar îmulți încât Galații să ’și redobân- 
dăscă valdrea de mai ’nainte, ore Statul 
nu s’ar despăgubi din cota ce ar lua de la 
funcieră, care va crește de trei și de patru 
ori mai mult de cât ceea ce este astă-^I ? 
astă-^I, vedeți case de locuință cu două 
etage părăsite neavând cine să le locues- 
că spre a le apăra cel puțin în contra in
temperiilor.

Iată, D-lor, ce aveam de obiectat în 
contra acestor pretinse pagube ce se ^ice 
că ar avea Statul; cum am avut ondrea a 
vă demonstra, aceste pagube vor fi cu pri
sosință compensate din ceea ce ar încasa 
de la vămi, de la patente, de la foncieră, 
de la licențe, deosebit că țâra întregă va 
câștiga din îmulțirea relațiunilor ndstre 
comerciale.

Lasă că acăstă cestiune pare a fi de o 
mică importanță; căci nimeni nu a discu
tat dăcă s’ar îmulți ori nu transacțiunile 
comerciale, daca porturile franco s’ar în
ființa, și ’mi reserv să vin imediat și să 
discut acest punct.

D-lor, dacă argumentul bănesc nu are 
trecere, să nu înduioșe^ă cine-va de acela 
care se raportăză la vexațiunile ce se ^îce 
că s’ar face la barieră, când ar eși cine-va 
din oraș, 'mi pare că este remedifi de a se 
aduce acestor vexațiuni ce s’ar putea face 
de agenții fiscali la eșirea dmenilor din 
oraș. Și astă-^i funcționarii vamali tot 
creăză vexațiuni cu tdte că nu sunt por
turi france, și acăsta nu trebue să modi
fice soluțiunea ce trebue să dăm acestei 
chestiuni importante. Dar, D-lor, să nu 
vă preocupați nici de acăstă cestiune a 
vexațiunilor; căci s’ar putea determina 
printr’un regulament, ca nimeni să nu 
sufere; și daca astăzi eu particular pot 
cumpăra un obiect din Paris, care ’mi 
vine acasă fără să mă ocup de loc ce drept 

de vamă să plătesc, ce declarațiuni să fac, 
dacă magasinul Primtemps. din Paris 
sati altul se însărcinăză cu tdte/astea, și face 
ca eti să primesc direct obiectul din Paris 
fără să mă preocup de ce-va, cum credeți 
că comerciantul gălățen să nu pdtă să 
facă și densul ceia ce face comerciantul 
străin ? Pentru ce dar creați dificultăți 
în acestă cestiune. dificultăți cari nu sunt 
și cari nu pot să fie? S'a <}is, d-lor, ple
când dintr’o altă ordine de idei: n’aveți 
porturi france, dar a^i aveți antreposi- 
tele.

EI bine d-lor, instituțiunea antreposi- 
telor așa cum e la noi, nu pdte să aducă 
servicii, de cât marilor, dar marilor co- 
mercianți; și trebue să ținem socoteală 
că mari comercianți sunt trei, patru, și 
mici, adică, de aceia de cari trebue să ne 
interesăm mai mult, sunt sute. Sciți cum 
se fac antrepositele la Galați și Brăila? 
Se aduce marfă de un comerciant dre-care; 
el declară la vamă: am marfă în cutare 
cantitate pe care o depun în antreposit, 
funcționarul vamal stă și pândesce ca să 
vadă dacă nu pdte fi o greșală de cifră. 
Greșesce să spună că i s’a adus 10,000 și 
în realitate șă fie 11,000, fără ca în de
clarație să fie mai puțin ca valore, fără 
ca marfa să fie ascunsă ? funcționarul va
mal o confiscă. Dar trec peste aceste de
talii, viii la fapte. Se <|ice: aveți antre- 
posite, magazii Dv., D-lor comercianți, 
le puteți pune acolo mărfurile și să le 
scdteți când voiți, și atunci plătiți vama.

Apoi bieții comercianți trebue să facă 
nu știH câte declarații, să umble din biu- 
rofi în biuroti, din magazie în magazie, 
la tdte numerile din aritmetică, până să 
găsească un funcționar ca să pdtă scote 
marfa, ast-fel că perde o de multe 
ori duoă.

D-lor, duoi sati trei comercianți mari 
în fața acestei dificultăți ati recurs la 
următorul espedient: s’aâ adresat la mi
nistrul de finance și au cerut sâ număscă 
un funcționar al Statului, dar plătit din 
pungile lor, și să stea la disposiția lor.

Dar vă întreb, câți sunt comercianțil a 
căror afaceri sunt atât de mari, în cât să 
pdtă plăti funcționar care să stea la dis
posiția lor ?

Sunt mulți comercianți al căror în
treg câștig nu acopere suma cu care tre
bue să se plătească un funcționar. Și 
fiind-că, un D-nu Konțelman, fabricant 
de lumânări, a dat o petițiune pe care 
am citit’o în comitetul delegaților, vă 
voii! spune în ce stă acestă industrie a 
luminărilor: se aduce din străinătate o 
materie numită parafină, care se întrebu
ințează la fabricarea luminărilor de stea- 
rină și ceară, și fiind-că, mulți comercianți 
nu pot plăti acăstă marfă o declară în an
treposit, și dacă are nevoe să scotă ceva 
marfă trebue să se ducă sâ piardă (Jile în
tregi până să o scdtă ca să ’și pdtă fabrica 
luminări, incât unul din acești comerci
anți a venit la mine cu o plângere și 
m’a rugat să o presint D-luI ministru și pe 

care nu am presentat-o până acum, prin 
care se rdgă a se pune capăt acestor greu
tăți ce întâmpină. Așa dar, aceste antre- 
posite în loc să ajute pe micul comerci
ant sati industriași '1 face să sufere. Dar 
antrepositele mai ati încă o particulari
tate a lor care consistă într’un viții! al 
vămei: să se declare mărfurile din antre- 
posite pe greutate și sunt multe mărfuri 
cari sunt supuse uscăciunel, cum stafidele, 
fructele, zahărul chiar; el bine, pentru 
acestă scădere a mărfei se plătesce taxa 
vamală. Apoi ast-fel de serviciă aduc a- 
ceste antreposite ? Să nu se ^ică, aveți 
legea vamală care vă presintă multe înles
niri și, prin urmare, ce mai cereți porto- 
france; acest limbagiu pdte să ’lțină unul 
saiî duoi comercianți al căror câștig per
mite să aibă funcționari în permanență; 
îusă marea majoritate a comercianților 
nu pot face acestă și de aceea porturile 
france sunt indispensabile.

In sfârșit, D-lor, pentru obiecțiurule 
multiple cari se fac și obiecțiunea care 
ocupă cel ântâiîi loc în respunsul mino
rităței comitetului delegațiloreste acesta: 
Sciință condamnă înființarea porto-fran- 
curilor. Cuvinte mari, cum s’ar <Jice; nu 
mai sunt la modă astăzi porto-francurile, 
tdte țările din lume le aâ desființat safi 
sunt pe cale de a le desființa, făcând prin 
acăsta alusiune la intențiunea ce ar avea 
Austro-Ungaria să desființeze porto-fran
curile de la Triest și de la Fiume, ce cân
tați D-vdstre cu acăstă lege veche care 
nu mai are rațiune de a fi.

D-lor, chiar acel cari aceste cuvinte 
recunosc că porto-francurile ati fost o insti- 
tuțiune care a făcut să propășăscă și să pro
greseze orașele cari le au avut, porto-fran- 
curilor li se datoresce prosperitatea, că prin 
ele relațiunile comerciale internaționale 
s’ati înmulțit, și totu-și ^iccă astăzi nu mai 
sunt la modă. Onor. D. Blaramberg, prin 
raportul D-sale v’a spus cum sciință este 
constantă în asemine materie și acăstă 
sciință, dacă în regulă generală nu aprobă 
porto-francurile pentru orașele mari, pen
tru centrările mari comerciale, cari nu 
mai au nevoe de acăstă încurajare, acestă 
sciință însă le impune ca o necesitate a- 
colo unde este vorba de o țără care' are 
nevoe de a importa mărfuri din alte țări. 
Dar pentru ce să discutăm noi și să ^icem 
sciință dupe sciință altor națiuni? Ce să 
ne punem noi și să ne facem haine dupe 
hainele altor națiuni ? Pentru ce să ne 
comparăm cu Francia care are Marsilia și 
cuEngliteracareare atatea porturi mari? 
Pentru ce să ne comparăm cu Belgia care 
are Anvers? Pentru ce să ne comparăm 
cu Italia care are Genua? Noi nu suntem 
în Francia, Galații nu este Marsilia. Apoi 
pdte să fie comparațiune între noi și a- 
aceste țări ? Nu vedeți D-vdstre că de când 
s’au desființat porto-francurile aceste o- 
rașe s’ati desființat din ce în ce și se des- 
fiiuțeză pe ce <Ji merge? Prin urmare, să 
nu ne mai comparăm cu alte națiuni și 
să gicem că așa trebue să facem și noi; 
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pentru că condițiunile ndstre nu sunt a
celeași și trebue să le judecăm dupe nece
sitățile ndstre; și chiar acolo, D-lor, încă 
acestă axiomă sciințifică nu este indiscu
tabilă cum vâ pare, și când ne (Jiceți nu 
vedeți că Prusia a desființat Hamburg, 
aveți aerul a $ice, dacă acea țeră face așa 
de ce să nu facem și noi cari suntem un 
Stat ce ne învățăm de la politica acelei 
mari țări ? Apoi, D-lor, și acolo n’a fost 
o cestiune economică, tdtă lumea scie că 
acesta era o cestiune eminamente politică 
în interesul unităței Germaniei, și 'mi a
duc aminte că prințul de Bismark când a 
făcut acesta, lasă că a dat o compensațiune 
de 46.000.000 mărci pentru construire de 
docuri, dar a clădit un alt oraș cu aceste 
construcțiuni și acestă măsură era impusă 
pentru unirea intregei Germanii.

Era mijlocul de a sili Hamburgul, ora
șul liber, să intre în uniunea vamală, și 
prin urmare, să intre în administrația ge
nerala a Germaniei, a imperiului german; 
era ideia mare a unitățel Germaniei.

Apoi, la noi aceste considerau te nu sunt. 
Am să vă spun o rațiune tot atât de sci
ințifică, care militeză în favdrea portu
rilor france ca și a D-vdstre, dacă este 
vorba să discutăm sciințific.

Pe când noi aveam un port franc, pe 
care l’am desființat, Rusia, care se în
grijea de progresul comerciulul săă, a 
desființat și ea porto-franco de la Odesa, 
pe care nu avea nici o necesitate de a’l 
ține, și în același timp înființeză un porto- 
franc la Batum, unde avea nevoe de co- 
merciu ca să prospereze, și nimeni nu s'a 
găsit care să spună că guvernul rusesc 
nu a sciut ce face; acel guvern liberal, 
care a desființat porto-francul de la Odesa, 
a început să devină retrograd când l'a în
ființat la Batum? Prin urmare, acest ar
gument care s’a adus, picând că sciința 
condamnă porto-francurile, să mă erte, că 
nu este exact.

D-lor, dacă aceste argumente nu aii 
nici o rațiune, dacă aceste considerante 
nu pot sta înaintea unei rațiuni, îmi veți 
da voe, înainte de a termina, să câte
va cuvinte asupra avantagielo^ reale ce 
trebue să avem și pe cari le-am avea noi 
dacă am reînființa aceste porto-france, 
admițând acest proiect de lege. S’a <Jis * 
are să fiă un avantagiti înființarea por
to-francului pentru Galați și pentru 
Brăila, dar țera nu va câștiga nimic din 
acesta, și dacă este vorba să facem sacri
ficii pe cari țâra să le plătâscă, ar trebui 
ca să i se dea ceva în schimb, dar în 
schimbul lor nu i se dă nimic; prin ur
mare, nu înțeleg de ce s’ar face aceste sa
crificii ; acest argument l’am auij’t din 
gura unul Domn ministru.

Domnilor, în primul loc este consta
tat a<ji că tote țările, când avem in
terese de apărat, înțeleg interese comer
ciale, că tâte țările se preocupă de a ’șl 
întinde relațiunile comerciale, de a ’și da 
o extensiune cât de mare debușeurilor lor 
comerciali; vedeți a<ji in Africa un stat 

puternic, pe Germania, făcând aprdpe un 
resbel pentru ca să 'șl afirme supremația 
pentru deschidere de debușeurl; ați vâ- 
4ut resbele susținute* de Francia și de An
glia la marginele lumei pentru ca să 'și 
întindă cât mai mult relațiunile comer
ciali și să 'șl deschidă debușeurl pentru 
produsele mărfurilor lor.

Dacă s'ar înființa porto-franco la Ga
lați și Brăila, mărfurile francese și en- 
glese, cari au fost mal înainte aci în can
tități colosale, ar veni iarăși în antrepo- 
sitele de acolo și ar găsi o piață de scur
gere prin Galați și Brăila; și Francia și 
Engliteră, ale căror mărfuri s'ar vinde pe 
piețele ndstre, s’ar interesa de acâstă țâră 
și în momente de grea cumpănă s'ar sili 
să ne dea sprijinul lor, nu atât de iubire 
către noi, ci pentru ca să ’și apere inte
resele lor comerciale.

De când, D-lor, nu mai sunt interese 
francese la gurile Dunărei, de atunci 
Francia nu mai (jice nimic în interesul 
României, de atunci nici o voce francesă 
nu s’a mai ridicat în favdrea ndstră, de 
cât, pdte, de simpatie, nu ca să 'și apere 
interesele lor.

Este bine, D-lor, să facem ca tdte națiu
nile să se intereseze de noi și de țâra nds
tră, și cred că idea acâsta o avem cu toții, 
și de aceea credem că nu este bine ca să 
aducem tdte avantagiele numai unor na
țiuni, ci să aducem avantagie egale tutu
lor națiunilor fără deosebire, și de aceea 
dacă ar fi veri-un mijloc posibil să facem 
un bâlcift mare la noi în țeră pentru tot 
comerciul străin, atunci am face nu nu
mai un servicii! destul de însemnat co- 
mercianților străini, dar am face "un ser
vicii! fdrte însemnat atât comerciulul nos
tru cât și țârei întregi; căci atunci ar 
câștiga tdtă lumea, și acest câștig ar fi 
în avantagiul țărei și al Statului; căci 
când particularii câștigă, când cetățenii 
unei țări se îmbogățesc, atunci și Statul 
și țâra întrâgă se îmbogățesce.

D-lor, instituțiunea porto-francurilor 
este un avantagii! și din un alt punct de 
vedere, pentru că ori-ce comerciant care 
are o marfă dre-care vine și depune a
cea marfă în depoi! la portul Galați sat! 
Brăila și pentru ca aceste mărfuri să pdtă 
fi depuse în depositele unui port, trebue 
să fie aduse cu diferite vase și mai cu 
sâmă cu vasele cu pânze și aceste vase 
ai! un însemnat personal, acest personal 
numeros, care stând în port, vine îh oraș 
și cumpără tot ceea ce le trebue și ’și var
să aurul pe pieța acelui oraș și apoi, la ple - 
care, el nu plecă nici o-dată deșert, ci în
carcă cereale saâ alte producțiunl ale țârei.

Atunci aveam avantagiul de a avea aur 
In profusiune, de a vinde cerealele ndstre 
mai scump la Marsilia de cât astăzi din 
causa scăderel navlului. Cerealele ndstre 
erai! căutate cu prețuri bune, și cum toți 
suntem cultivatori, țera întrâgă benefi
cia. Iată avantagiele porturilor france. 
Vă supără reînființarea lor ? Cred că nu; 
din contră, este un câștig pentru noi. •

S’a gis că prin desființarea porturilor 
france s'ar da un avânt creațiunei de in
dustrii, și că prin reînființarea porturi
lor france s'ar desființa aceste industrii, 
îmi veți da voe să $ic și în acâstă pri
vință câte-va cuvinte.

Este absolut inexact a se £ice că de 
când s'a desființat porturile france s’a 
înființat la coi veri o nouă industrie sai! 
veri o industrie existândă ar fi progresat 
fără porturile france. In urma desființă- 
rei acestor porturi am vă^ut următorul 
fenomen : O mulțime de case comerciale 
ati dispărut. Este drept să ne întrebăm 
cui se datoresce acâsta ?

Rațiunea vă va spune următorul lu
cru : Comerciantul mic astăzi nu mai 
pdte trăi din causa taxelor vamale mul
tiple ; el este silit să deburseze mai tn- 
tâiu valdrea mărfurilor și apoi o taxă va
mală, care este cu mult mai mare de cât 
chiar valdrea mărfurilor cari le aduce. 
De aceea, comerciantul mic nu mai aduce 
marfă și s’a retras, s'a lăsat de comerciii. 
Acesta e un lucru regretabil. Astăzi con
curența nu mai este posibilă, și cine perde 
tot-d’a-una din lipsa concurenței ? Perde 
consumatorul, perdem noi. Și ce vor 
păgubi industriele ndstre, adică câți-va 
industriali; căci pletoră de industrii 
și industriali sciți că nu prea avem ? 
Ei! v’am dat un exemplu pipăit că co
mercianțil cei mici ai! păgubit, și am 
putea ^ice că comerciul mic mai că nu 
mai există. Să admitem că un industrial, 
duol, ar păgubi prin reînvierea, ca să ^ic 
așa, a o mulțime de mici comercianți, ce a 
eșit de acolo ? Să admitem că ar păgubi 
duoi,trei industriali prin înființarea por
to-francurilor, fiind-că mărfuri similare 
ar intra în țâră și le-ar face concurență. 
Ei și ? Apoi să nu împingem șovinismul 
până a ne impune lucruri prdsteși scumpe 
numai pentru că marfa portă eticheta na
țională a unui industriaș național. Nu e 
nici serios, nici demn pentru Parlament 
să facem din acâsta un argument spre a 
respinge o lege salutară, care ar înmulți 
relațiunile ndstre comerciale. Ei!, ori cât 
de bun român ași fi și sunt, nu voii! primi 
nici o-dată să port un lucru românesc 
prost și să '1 plătesc fârte scump, de cât un 
lucru bun și eftin care 'mi ar veni din 
străinătate. (Aplause).

’MI amintesc că D. ministru de externe, 
într’o întrunire de la hotel de France, 'și 
spunea părerea D-sale și aducea și acest 
argument: dar apoi contrabandele s'ar 
înmulți într’un mod îngrozitor dacă s'ar 
înființa porto francurile.......Iar D. Ger
mani făcând semn vâdit de adesiune. 
Dar astăzi cine vâ garanteză, D-lor mi
niștri, contrabanda pe cele câte-va $e- 
cimi de mii de kilometre de pe fruntarii? 
Contrabanda se va face tot-d’a-una. Este 
o cestiune de vigilență a funcționarilor 
vamali. Argumentul acesta este dar fără 
însemnătate într’o cestiune așa de impor
tantă ca aceea a reînființărei porturilor- 
france și, prin urmare, să nu vă preocupați
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D-vdstră de acâstă contrabandă. Cum ? E 
mai ușor a^i de a păzi întreg litoralul 
Dunărei de 1500 kilometri și toți munții 
și albia Prutului de cât s’ar putea păzi 
circomferința orașelor Brăila și Galați, în 
cașul când s’ar face porturi france? D-lor, 
să judecăm acăstă cestiune și să reducem 
argumentul la ceea ce e.

Iată, D-lor deputați, obiecțiunile ridi
cate contra porturilor france, obiecțiuni 
pe cari am avut ondrea să le discut și să 
aduc la aprecierea D-vdstre observațiu- 
nile mele. Motivele pe cari residă oposi- 
țiunea din partea guvernului sunt în altă 
serie de idei, și trebuesc căutate în dome
niul politic și trebue să ne ^icem, cel pu
țin în ceea-ce mă privesce personalmente: 
De vreme ce prin acăstă situațiune nu 
profită de cât comerciul german, evida- 
mente că interesul german se ocupă la 
înființarea porturilor france. (Aplause). 
Și atunci, D-lor, când numai acăstă unică 
rațiune există, ori-care ar fi simpatiele 
cari le-ași avea pentru acăstă țără, nu 
mă voiti opri de a (jice: Fiind-că Germa
nia ne dă bunul exemplu de a’șl protege 
industria și comerciul săti chiar impunând 
grele sacrificii unei națiuni amice, să ur
măm același exemplu și să ^icem : Până 
aici; vom apăra și noi comerciul și indus
tria ndstră și vom înființa porturile france. 
(Aplause).

D-lor, probabil că discuțiunea nu se va 
mărgini la ceea-ce am avut ondrea să 
spun eâ, ci ea va lua proporții mai mari; 
dar fiind-că eti nu voiti mai lua parte, ți6 să 
fac acăstă declarare că fără partidă luată 
mai d'inainte și fără să înțeleg nici 
a fi ostil guvernului nici a eși din cadrul 
principielor cu cari m’am ales și în vir
tutea cărora am venit aici, fiind Gestiu
nea pur și simplu economică și românâs- 
că voiti vota pentru înființarea porturi- 
lor-france ; pun soluțiunna el în sensul 
acesta și vă rog și pe D-vdstre să o ve
deți tot ast-fel: Ori-cine e român și se 
îngrijesce de interesele românescl e o da
torie să voteze pentru; cine se interesâză 
de interesele străine, cine voesce să le 
protejeze, va vota contra. (Aplause).

D. vice-președinte, V. Pogor: D. 
Duca are cuvântul.

D. G. Duca: schimb cu D. Păucescu, 
reservându-'ml dreptul de a vorbi la 
rândul D-sale.

D. Gr. Peucescu : D-lor, onor, meti 
amic, D. Poenaru, a Început bine cuvân
tarea sa dar a terminat-o răâ. A început 
bine discursul săti arătându-ne cum ar 
trebui să discutăm și să votăm propune
rea ce e în discuțiune. Ne a ^is că tre
bue să o discutăm în mod obiectiv, 
și să o votăm fie-care dupe convingerea 
ndstră, fără să ne uităm la cel cari ati 
propus’o, nici la cel cari o combat, fără 
să ne preocupăm de influențele personale 
ce sunt în joc. ț)iceam că a început bine; 
căci, fără înduoială, aceste povețe eraâ bine 
venite într’o cestiune de atâta însemnă
tate care implică atâtea interese și finan

ciare și economice și politice; se răspândi
se în adevăr, D-lor, sgomotul că în acăstă 
propunere ar fi o luptă politică între 
dre-cari influențl mari și puternice în a- 
câstă Cameră iar nu o cestiune curat e
conomică. Și este adevărat că vedem de 
o parte, că cel mal influent și mai respec
tat dintre noi toți, onor, nostru preșe
dinte se găsesce printre propuitorii a
cestei propuneri; iar de alta, guvernul 
înclină contra și acesta a adus puțină con- 
fusiune în cele ce aâ precedat discuțiunea 
de a^i. Pentru că se pare că se găsesc în a- 
câstâ Cameră dre-cari elemente cari ar 
voi să se folosâscă de acestă deosebire de 
vederi și să aducă desbinarea în sînul 
maiorităței. .

Din nenorocire însă, D-lor, am do
bândit convingerea că nici unii nici 
alții nu vor sâ impue ideile lor, că 
nu vor să interpue înrîurirea lor perso- . 
nală în aceste grave desbaterir și că pu
tem să o discutăm și să o votăm fără a 
ne preocupa de cât de cestiunea însăși.

Acăsta ne îndemna adinâori să facem 
și D. Poenaru, începând cuvântarea sa, și 
repet, acest îndemn este bun și ’l primesc.

Insă onor, meâ amic, D. Poenaru, dacă 
a inceput bine a terminat rââ și dupe 
părerea mea nu s’a ținut tocmai de po- 
vața dată. D-sa ^icea să votam fără să ne 
uităm la cestiune și a terminat picând că 
nu pdte fi bun român de cât acela care ar 
primi opiniunea D-sale.

Eâ ’l-așl ruga să bine-voiască a fi mai 
tolerant, mai ales într’o cestiune așa de 
gravă să permită și acelora cari nu sunt 
de op'niunea D-lui să’și iubâscă țâra (a- 
plause).

In colo vedeți că cestiunea, D-lor, pro
punerea este fdrte atrăgetore și se pre- 
sintă într’un mod fdrte favorabil. Ni se 
spune că portul cel mal mare al țărei 
este în decadență, pere, și ni se cere să 
facem ceva pentru a’I reda vitalitatea 
perdută, să faceți dre-cari sacrificii pen
tru dânsul. Așa în cât cestiunea se pre
sintă ca un fel de ajutor în favdrea celui 
mai mare și mal frumos port al țârei; ni 
se cere să reînființăm portul franc. De a
ceea se pun încă de la început duoă în
trebări : întâia, dacă desființarea portu- 
rilor-france este causa principală a scă- 
derei portului Galați, și al duoilea dacă 
reînființarea pdte să’i aducă prosperitate.

Și ați au^it afirmându-se că singura 
causă pentru care Galații daâ îndărăt 
este lipsa portului franc și că, prin ur
mare ,îndată ce acest oraș va deveni din 
noâ porto-franc 'șl va relua avântul per- 
dut și va reîncepe să înflorâscă.

Așa în cât cestiunea se reduce la a
cesta: Este adevărat că causa unică, saâ 
cel puțin causa principală a decadenței 
portului Galați este desființarea portului 
franc?

Apoi, D-lor, lucrul acesta nu este cu 
desăvârșire demonstrat; din contră se pdte 
vedea la prima ochire că acâstă afirm a- 
țiune nu este tocmai exactă.

Galații în adevăr sunt în scădere; dar 
Turnu-Măgurele, dar Severinul, dar Giur
giu n’a scăzut ?

întrebați pe fie-care din aceste locali
tăți și veți vedea că fie-care din porturile 
ndstre a scăzut, că afacerile s’aâ împuținat 
că prăvăliile remân neînchiriate când 
mal înainte nu se găseaâ destule pentru 
a se închiria și vedeți că nu mai putem 
afirma în mod sigur că desființarea por
turilor france este causa unică saâ cel 
puțin cauza principală pentru care Ga
lații nu prosperâză.

Este aci un fapt general tutulor por
turilor dupe Dunăre și deci acest fapt ge
neral trebue să aibă o cauză generală. 
Și causa, D-lor, este cunoscută de toți, 
este înființarea căilor ferate. înainte și 
importul și exportul se făcea pe Dunăre 
și acum se face prin tdte gările drumului 
de fer. Fie care gară a devenit punct de 
export.

Pentru ce a scăzut Turnu-Măgurele, 
de exemplu? Pentru că înainte tdte pro
ductele nu numai din Teleorman, dar 
încă din județele Olt și Argeș se duceaâ 
la Măgurele, se desfâceaâ acolo, se îneăr- 
caâ acolo; case mari de comerciâ aveaâ 
represintanți cari seaprovisionaâ în Tur
nu-Măgurele, cari aveaâ deposite și în- 
cărcaâ mărfuri. Astăzi în fie-care gară 
se cumpără producte, se fac aprovisionări 
și astăzi productele se duc drept la Bră
ila cu drumul de fer, și ast-fel perde Tur- 
nv-Măgurele, ast-fel perde Severinul, 
ast-fel perde Giurgiu și era natural ca 
Galații, cel mal însemnat din tdte ora
șele dupe malul Dunărei, să fie cel mai 
isbit prin acest fapt general.

D-lor, am ascultat cu cea mal mare 
luare aminte discursul onor, preopinent, 
și ceea-ce am vă^ut în el este un răspuns 
la obiecțiunile făcute. D. Poenaru a ^is 
începând; „Voim să răspundem laobiec
țiunile cari se fac contra reînființărei 
porturilor france*. Și chiar raportul făcut 
de eminentul nostru vice-președinte, D. 
Blaramberg, în mare parte nu face nici 
el de cât a răspunde la obiecțiunile făcute. 
Dar acâsta nu e destul. Ceea-ce se cere 
în adevăr, și tdtă lumea o scie, este să se 
dea un drept, un privilegiâ special pen
tru Galați, să se facă o excepțiune la 
dreptul comun al celor- alte orașe, să se 
facă pentru Galați ceea-ce nu există pen
tru cele-alte porturi.

Dar, dacă este așa, atunci numai este 
destul să se răspundă la obiecțiunile ce 
se fac, trebue să se aducă un cuvânt te
meinic ca să eșim din dreptul comun și 
să facem ca orașul Galați să fie pus în o 
posițiune excepțională.

Nu este destul ca să se răspundă la o- 
biecțiunile ce s’ar putea aduce, ci trebue să 
se aducă cuvinte decisive cari să ne pună 
pe noi în posițiune de a crea din noâ a
cest privilegiâ. Ei bine, D-lor, cuvântul 

’ decisiv nu-'l găsim. Eâ am ascultat tot 
j ce s’a vorbit, am citit mai tot ce s'a scris 

în acâstă privință și vă mărturisesc că nu 
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am v&Jut nimic. Am vâZ^t în raportul 
D-lui Blaiamberg că se fac ci ațiuni din 
autori cunoscuțl. Dar ce însemndză a- 
cdsta ? Fără înduoială, nu s'ar putea <jice 
că sciința este în favdrea porturilor fran
ce. Acesta a mărturisit o chiar D. Vir- 
gilifi Poenaru. Dacă nu se pdte afirma că 
sciința economică este contra porturilor 
france, dar cel puțin se pdte afirma că 
este controversată cestiunea, că în ceea 
ce privesce porturile france opiniunile e
conomiștilor sunt împărțite și, prin ur
mare, cu multă înlesnire se pot aduce ci- 
tațiuni pentru și contra porturilor france; 
așa în cât citațiunile ce s'afi făcut in ra
port nu dafi cuvântul decisiv pe care *1 
cerem pentru a crea un privilegifi, pen
tru a eși din regula dreptului comun al 
întregei țări și de a da ceva special pen
tru orașele Galați și Brăila.

Dacă sciința este indecisă, faptele însă, 
D-lor, ce se petrec în alte țări sunt 
fără înduoială contra acestei idei. S’afi 
adus multe exemple și unele dintr’ân- 
sele s’afi. tăgăduit. Totuși, este sigur 
un lucru: că în genere țările cari merg 
spre civilisațiune și cari aspiră să intro
ducă sisteme economice mal înaintate, 
mai conforme cu sciința, nu le vedem în
ființând din nofi porturi france ; din- 
contră le vedem desființând rând pe rând 
porturile france cari există și înlocuind 
acăstă instituțiune prin antreposite, cari 
în adevăr sunt mai conforme și cu cerin
țele sciinței și cu necesitățile practice ale 
sistemului vamal.

Așa dar, dacă examinăm sciința, fără 
înduoială, nu este în favdrea porturilor 
france, și dacă examinăm faptele ele 
sunt în contra acestei instituțiunl. Nu 
găsim dar nici în sciința, nici în practica 
țărilor civilisate motivul decisiv pe care 
*1 cătăm, motivul hotărîtor care să ne în
demne în favdrea înființărei acestui pri
vilegifi. Atunci vă întreb: Pe ce vă înte- 
meiați ca să cereți înființarea porturilor 
france ? Socotiți că dacă se vor înființa 
porturi france va reîncepe prosperitatea 
Galaților ?

Dară încă o-dată ce vă face să cre
deți acăsta ? Nu desființarea porturilor 
france, ci înființarea căilor ferate a împu
ținat activitatea în Galați. Și deci, reîn
ființarea porturilor france nu vor putea 
să ’i redea activitatea perdută.

Și afară de acăsta circumstanțele s'afi 
schimbat. Dacă în trecut porto-franc 
a putut aduce prosperitatea, causa este 
că nu existafi căi ferate mai ântâiu, și a- 
pol causa este că atunci nu existafi alte 
porturi france; de dre-ce acum căile fe
rate crează alte locuri de intrare și de e- 
șire a mărfurilor, și afară de acăsta există 
la Reni un port-franc care pdte să facă 
concurență Galaților, nefiind dar aceeași 
situațiune economică nu este demonstrat 
ceea-ce trebue să se demonstreze, că prin 
acestă reînființare a portului-franc veți 
readuce înflorirea Galaților. Așa dar, acei 
•ari propun reînființarea porturilor,

dar pot răspunde numai la obiecțiunile 
ce se fac în contra reînființărei, nu dafi 
nici un cuvânt care să ne hotărască 
a primi propunerea lor. Dar dacă nu 
se aduce nici un cuvânt hotărîtor în 
favdrea porturilor-france, din contra a- 
pol sunt cuvinte hotărîtore cari să ne 
facă să nu primim propunerea ce se face.

Mal ântâiti, D-lor, sistemele economice 
și vamale pot să aibă și afi în realitate 
relele și bunurile lor, folosele și pagubele 
lor; ceea-ce însă nu pdte să ne dea de cât 
pagubă este asociațiunea de la un sistem* 
la altul, lipsa de sistem.

Este necontestat că înființarea portu
rilor france pot să aducă dara veri mal în
semnate într’o localitate dată, și aseme
nea este exact că desființându-se portu
rile france și făcându-se dokuri, vom pu
tea avea aceleași folose,fără să avem nea-- 
junsurile porturilor france, dar dacă aZi 
faceți porturi france și mâine le desfiin
țați, este necontestat că acestă nestator
nicie are să aducă numai rele.

Tot așa e\te și cu sistemele protecțiu- 
nel și acel al liberului schimb. Este 
cunoscut că aceste duoă sisteme afi fo- 
Idse și neajunsuri, dar iarăși este necon
testat că perpetuul schimb de la unul la 
altul, oscilațiunile dese și schimbările re
pezi nu pot să aducă de cât perderl. Lu
crul este lesne de demonstrat. Este sciut 
că ori-ce așezământ mare, fie comercial, 
fie industrial, se baseză pe starea econo
mică, pe starea vamală a țărei în care se 
înfîințăzâ.

Și este învederat că ori-ce ar fi starea 
economică și starea vamală a unei țări, 
se pot funda așezăminte conforme cu a
cea stare. Ce se întâmplă însă când acea 
stare se schimbă ? Este că așuZămin- 
tele de cari vorbim nu mai pot să’și iea- 
liseze prevederile lor; calculele lor sunt 
răsturnate, și ele condemnate să piară.

La noi în țeră de cât-va timp s’a inau
gurat sistemul protector. S’a hotărtt că 
se vor»protege câte-va industrii în con
tra concurenței din afară. Și pe basa a
cestei idei am făcut convențiuni comer
ciale cu mai tdte Statele cu cari suntem 
în contact.

El bine, basate pe acest sistem econo
mic și vamal, se institue un întreg sis
tem de interese, de așeZeminte indus
triale, care este ruinat cu desăvârșire prin 
schimbarea sistemului adoptat. Ast-fel 
când ajunge într’o țeră ca a:estă stare e
conomică să fie schimbată dintr’un mo
ment în altul, de la protecțiune la liber 
schimb și de la liber schimb la protecțiu
ne, este evident că acea tesă numai inspi
ră nici o încredere și toți omenii cari afi 
capitaluri de angagiat, așeZăminte de în
ființat, pot să Zică: nimic în acestă țeră 
nu este sigur, și prin urmare, nu este nici • 
o afacere de făcut.

D. N. G. Aslan: Sunteți in mare erdre.
D. Peucescu: Cine din noi pote Zic® că 

nu este în erdre? Pdte un sistem dre-care 
să aibă avantagie și desavantagie, dar

i ceea-ce este sigur e că lipsa de un sistem, 
oscilațiunea de la unul la alt sistem, nu 
face de cât refi.

EI bine, ce facem noi astă-Zi ? Desfă- 
când ceea-ce am făcut acum câțl-va ani 
și cu hotărîrea luată să revenim peste 
puțin la starea de astă-Zi. Oscilăm între 
un si4stem și altul și creăm acea stare de 
nesiguranță, de neîncredere, care gonesce 
capitalul și descurajeză întreprinderile. 
Am avut porturile-france și vă mărturi
sesc că dacă ași fi fost aci când s’a cerut 
desființarea lor, efi unul ași fi cerut să 
nu se desființeze; ași fi fost cel întâifi 
care ași fi cerut menținerea lor, pentru că 
pe acea stare de lucruri se întemeia o 
mulțime de interese cari afi fost sacrifi
cate, o mulțime de combinații cari afi 
fost înșelate.

Dar porturile-france s’afi desființat și 
cpmerciul a fost nevoit să caute alte căi, 
să’și ia alte deprinderi, să’și facă alte 
combinații, și venim acum să schimbăm 
din nofi starea legală de lucruri ca să 
ruinăm interesele create din nofi, să deju- 
căm combinațiile făcute pe basa stărel de 
lucruri existente.

Mai mult de cât atâta, am sacrificat 
atâtea milidne pentru docurl și intrepo- 
site. Și în momentul în care se gătesc, 
noi le dăm cu piciorul în gârlă, le facem 
nefolositdre. (întreruperi).

D. vice-președinte, V. Pogor : Ni
meni nu a întrerupt pe D Poenaru când 
a vorbit, și vă rog să respectați libertatea 
parolei și pentru D. Păucescu.

D. Peucescu : Am avut sistemul por- 
turilor-france și am făcut răfi că l'am lă
sat mal înainte de a ne fi asigurat că a 
devenit nefolositor. Dar acum am părăsit 
acel sistem, el bine, am face tot atât de 
rău dacă l’am părăsi și pe acesta. Să ne 
ținem de una; căci altminteri nu mai in
spirăm încredere.

El bine, Zic, o țeră seridsă se ține de 
ceea ce a apucat. Și din momentul în 
care am găsit de cuviință de a desființa 
porturile-france și a înființa docuri și an
treposite, din acel moment este o datorie 
pentru noi să nu creăm schimbări conti
nue în atitudinea ndstră internațională. 
Așa dar, să grăbim facerea docurilor și a 
întrepositelor în cele mal bune condițiunl, 
fără a ne mal întdree la ceea ce am avut 
și am desființat.

Mai este și un alt cuvânt care se opune 
la reînființarea porturilor-france, și care 
se legă de acestă cestiune : Sunt conven- 
țiunile comerciale cu statele vecine. Ac&tă 
cestiune trebue să o pun limpede și lă
murit înaintea D-vdstre ca să vedeți că 
ea nu este numai o cestiune de conve- 
nință internațională, ci și o cestiune de 
dreptate.

D. N. G. Aslan: Și națională.
D. vice-președinte, V. Pogor: Vă 

rog să nu întrerupețl; veți avea cuvân
tul la rândul D-vdstre.

D. Gr. Peucescu : Onor, nostru ra
portor, făcând alusiune la acăstă cestiune,
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^icea că cu reînființareaporturilor-france 
vom afirma neatârnarea ndstră economică. 
Este fdrte adevărat că trebue să căutăm 
să ne redobândim neatârnarea ndstră eco
nomică ; dar trebue să căutăm să o re
dobândim așa cum se pdte face. Nea
târnarea economică nu o putem afirma 
dupe cum voim, ci dupe cum trebue. 
Este sigur că nici un stat nu este ab
solut independent economicesce. Tdte Sta
tele sunt legate prin convențiuni inter
naționale și așa suntem și noi. Cine face 
convențiuni ori particulare, ori interna
ționale, este dator să se ție de dânsele, nu 
pdte să Ie schimbe dupe plac.

D-lor, am inaugurat un sistem de con
vențiuni comerciale deosebite cu fie-care 
din țările străine. In aceste convențiuni 
nu mal figureză clausa națiune! celei mal 
favorisate. Prin aceste convențiuni tra
tăm în mod deosebit pe unele state : uno
ra le acordăm avantagie pe cari le refu- 
săm altora. Mă întreb, ce are să se Întâm
ple imediat dupe Înființarea porto-fran
curilor? se va întâmpla că mărfurile tu
tulor acestor state cu cari avem și nu avem 
convențiuni comerciale au să ajungă in 
aceste porturi pe picior de egalitate. Și la 
eșirea din porturi este absolut imposibil 
să deosebim care marfă a venit din cutare 
stat și care din cutare stat. Declari por- 
to-franco tdte mărfurile venite din străi
nătate ? N’al să le Întrebi de unde vin și 
fie-care marfă are dreptul să se așe^e ori 
unde. Când es aceste mărfuri din .porto- 
francurl, nimeni nu pdte să le mai În
trebe de unde provin. Ei bine, ce se în
tâmplă cu chipul acesta? Prinacăstă ins- 
tituțiune a porto-francurilor am desființa 
cu o singură trăsătură tdte convențiunile 
cu puterile străine.

Ei, apoi atunci unde mai este sistemul 
nostru convențional ? Am muncit, am ne
gociat în parte cu fie care putere, am do
bândit dre-cari concesiuni în schimbul 
altor concesiuni pe cari le am făcut noi, 

1 și tdte acestea pentru ca într’o oră să 
j ștergem cu buretele tot ce am făcut!
1 Și observați că nu avem convențiuni 
i cu tdte Puterile, că avem cel mai mare 

intere; să facem convențiuni și cu Aus- 
; tria. Ce interes va mal avea Austria ca 
i să trateze cu noi, când fără nici un tra- 
j tat îi oferim prin porturile-france tra- 
' tamentul națiunel celei mai favorisate ? 
! Dar și țările cele-alte ’și au asigurat 
. dre cari avantagie față cu noi. Și portul- 
( franc desființeză și acele avantagie.

întreb dacă pdte o țeră să se porte în 
relațiunile ei cu altă țeră, așa cum nu 
este permis să se porte un particular către 

I altul ? Dacă eh ași avea o convențiune 
j cu cine-va, prin care ’i ași asigura ore
I cari avantagie, nu ’mi ași permite sunu 
! țiă semă de dânsa; căci ași da dreptul 
I celei alte părți sâ mă tragă în judecată, 

unde de sigur ași pierde. Apoi, ceea ce 
j nu putem face cu un om în relațiunile 
। ndstre sociale, fără înduoială că nu ne este 
j iertat să facem când e vorba de relațiuni 

internaționale.
D. M. Kogălniceanu : Am aduce o- 

■ cupațiune străină (Ilaritate).
D. Gr. Păucescu : Fără înduoială, n’ai 

i dreptul să umbli și să găsesci mi^ldce în
! tdrse ca să desființezi un act încheiat cu 
, tdtă solemnitatea cerută.
• Din momentul în care ați acordat a
I vantagie speciale unui stat, nu e cu pu
I tință să nu respectați aceste angajamente. 
• (întreruperi).
• D. întrerupător nu s'a gândit de cât 

la momentul când mărfurile intră în por
! turile-france, trebue să se gândească însă 
I și la momentul când es, și în momentul 
1 acela nu mal poți să deosebesc! care marfă 
! trebue să plătescă 50 la sută, care 25 la 
I sută; atunci trebue să le primesci tdte 
! cu același tarif.

Lucrul acesta e atât de adevărat că în- 
i tr’o broșură care s’a împărțit a<ji între 

deputați se cearcă a se răspunde la acăstă 
obiecțiune și se propune ca mărfurile, la 
intrare, să consemneze diferința între tari
ful cel mai eftin și tariful cel mai scump 
convențional. El bine, dacă am admite a
cest mod de a resolva cestiunea, acesta 
n’ar însemna de cât desființarea porturi
lor-france.

Acestea, D-lor, sunt cuvintele cari pe 
mine mă hotărăsc să votez contra. încă 
o-dată: tdte sistemele economice pot să 
fie bune saii rele, lipsa de sistem însă e 
fără înduoială rea și înființarea porturi
lor-france ar fi o lipsă de sistem; dupe 
ce le-am desființat acum 4—5 ani, să le 
reînființăm a^i, pentru ca dupe 2—3 an!, 
să le desființăm din noâ, și acesta dupe ce 
am încheiat convențiuni cu tdte statele !

Nu este bine ca o țeră să fie atât de 
schimbătdre, nu e bine să se pdtă 4îce : 
Nu este nimic de făcut în acestă țeră!

Și de altă parte, acele convențiuni aii 
acordat dre-cari avantagie, dre cari con
cesii în schimbul altor, ati croit un sistem 
întreg de așteptări legitime, și nu e bine 
ca prin măsuri de felul acesta să facem 
ca aceste convențiuni să nu se mal pdtă 
aplica și că acel cari au tratat cu noi re
ciproc să nu se mai pdtă întemeia pe cu
vântul nostru. '

Voiă vota contra acestei propuneri, mai 
ântâiti pentru că ea implică o schimbare 
prea repede în sistemul nostru vamal, și 
pe urmă, pentru că desființeză tdte con
vențiunile comerciale și ne pune în impo
sibilitate de a mai face altele.

D. vice-președinte, V. Pogor: Ora 
fiind înaintată, consult Adunarea dacă 
mai prelungesce ședința.

Voci: Pe mâne.
— Ședința se ridică la 5 ore și jumă

tate, anunțându-se cea următdre pe a duoa 
(ji 12 Ianuarie.

Imprimeria statului. DIRECTOR, ALEXANDRU PENOOVICI.
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ADUNAREA DEPUTAȚILOR

Ședința de la 12 Ianuarie ^1889
Președenția D-lui vice-președinte, V. 

Pogor, asistat de D-nii secretari U. Bol
descu, A. Simu, A. Hinna și G. Tocilescu.

— Ședința se deschide la ora 1 dupe 
amia^i.

— Presenți 156 D-ni deputați.
— Nu răspund la apelul nominal 18 

D-nl deputați și anume:<•
In congediu:

D. T. Anastasiu, 6. Gr. Cantacuzino, 
C. Kogălniceanu, V. Urseanu, I. Lecca, 
I. NegulicI, I. Isvoranu.

Fără arătare de motive:
D. Gr. Andreescu, L. Bogdan, T. Cali- 

mach, C. Christodorescu, V. Dimitropola, 
L. Goilav, M. Marascu, V. Peiu, St. Ple- 
șea^Gr. Cozadini.

— Sumarul ședinței precedente se a
probă.

— Se acordă cogedifi D-lul G. Gr. Can- 
tacuzino.

— Se trimit la comisiunea de peti
țiuni : petițiunea D-nei Angelina Dru- 
zianu, a mal multor locuitori din comuna 
Popesci, județul Vâlcea, a mai multor 
locuitori din comuna Corabia, județul Ro
manați, a mal multor locuitori din comu
na Borca, județul Sucăva, a D-lul N. I. 
Baciu, a D-lui N. Burcu, a D-nei Maria 
Pagano, a D-nei Chiriach ița lonescu, a 
mai multor locuitori din cătunul Dimaciu, 
comuna Suraia, județul Putna, a D-lui 
I. Pascal, a mai multor locuitori din co
muna Cârna, județul Dolj, a mai multor 
proprietari de case de pe soseaua Basarab 
din Capitală, a D-nei Ecat. V. Fălcoianu 
și a mai multor locuitori din comuna Re- 
catau, județul Bacăfi.

— Se trimit la comisiunea de indige
nat: petițiunile D-lor N. D. Florian, 
Năstase Panait, G. Georgescu, I. Gries- 
berg, I. Candilie, I. Brociner, C. Oje- 
hovski și A. Constandin.

— Se depun duoă raporturi ale comi
siunei financare asupra a duoă proiecte de 
lege, pentru deschiderea a duoă credite 
suplimentare, unul de 13.000 și altul de 
25.000 lei la cap. 1 și 16, art. 2, 64 și 65 
din budgetul ministerului de resbel. •

— Se trimit la comisiunea financiară: 
proiectul de lege relativ la deschiderea 
unui credit extraordinar de lei 128.090 pe 
săma ministerului de resbel; proiectul de 
lege relativ la deschiderea unui credit 
extraordinar de lei 6.814 pe săma minis
terului de resbel, și proiectul de lege re
lativ la deschiderea unui credit extraor
dinar de lei 15.000 pe săma ministerului 
de resbel.

D. vice-președinte, V. Pogor: Con- 
.sult onor. Adunare dacă bine-voesce a 

valida una din nouile alegeri, mai nainte 
de a intra în ordinea <}ilei, care este conti
nuarea discuțiunei asupra proiectului de 
lege din inițiativă parlamentară, relativ 
la reînființarea porturilor-france.

D. Ion Marghiloman are cuvântul.
D. I. Marghiloman: Eu am luat cu

vântul, D-le președinte, pentru o comu
nicare. Un număr de câte-va sute locui
tori, împroprietăriți dupe legea însură
țeilor, afi fonhat o comună de veri-o 350 de 
familii. La început acăstă comună a fost 
alipită de comuna Neghina; distanța 
însă dintre acăstă comună și cătunul 
Muntenii-Buzăfi, din nou format, este 
de veri-o 10 kilometre, și în câmpul Bără
ganului, 10 kilometre depărtare, înțele
geți D-vostre câte greutăți crează locui
torilor din comuna aceea nouă. Acești 
dmeni de curând împroprietăriți, ’șl-afi 
făcut și biserică și acum rdgă pe Adunare 
să autoriseze ca comuna lor să formeze 
o singură comună, să se deslipăscă de co
muna Neghina. Efi solicit de la onor. A
dunare ca acăstă petițiune să se trimită de 
urgență la comisiune^ comunală, spre a ne 
presința raportul cât mai de grabă.

— Adunarea încuviințeză urgența.
D. Ghr. Negoescu: Am onăre a de

pune pe biuroul onor. Adunări o peti
țiune din partea mai multor profesori 
relativă la gradațiune. 1

D. vice-președinte, V. Pogor: La 
comisiunea budgetară.

D. G. Burghelea: Rog pe onor, biu- 
rofi a mijloci pe lângă D. ministu de ex
terne să mi se comunice lucrările comi
siunei internaționele, instituită pentru 
stabilirea definitivă a liniei de fruntarie 
despre Austro-Ungaria, și anume, lucrarea 
încheiată la delimitarea liniei despre mo
șia Mitoc din comuna Adâncată, județul 
Dorohoih, și acel din județul Mehedinți.

De asemenea să mi se comunice lu
crările comisisiunei technice care a aplicat 
în urmă pe teren lucrarea comisiunei 
internațională.

Am trebuință de aceste, căci voesc 
a face o interpelare.

D. ministru de externe, P. P. Carp : 
Rog pe D. Burghelea să bine-voiască a 
amâna cerererea D-sale, pentru că tăte 
actele sunt în manele comisiunei mixte 
care collaționăză procesele verbale, și lu
crarea acăsta nu pdte să se termine în 
mai puțin de 10 <}ile.

D. G. Burghelea: Efi fac acum cere
rea și rămâne ca D. ministru să ia cunos
cință de dânsa și să’ml înlesnăscă exami
narea acestor acte atunci când ele vor fi 
disponibile.

D. C. Popovici: Interpelez pe D. mi
nistru de instrucțiune publică și ’l rog 
să’ml răspundă dacă D-sa nu crede nece
sar, în vederea unei adevărate instrucțiuni 
rurale a copiilor sătănului român, a in
troduce pe la scălele rurale pe lângă în
vățătura biurocratică și pe aceea a lucru- ! 
lui manual a micelor meserii și agricul
tura practică, potrivite și necesare popu-

457
lațiunei rurale atașând câte un meseriaș 
ca învățător ajutor sătesc.

D. vice-președinte, V. Pogor: Se va 
comunica guvernului.

D. Sturdza are cuvântul pentru a anunța 
o interpelare.

D. E. Sturdza: Interpelez peD. minis
tru al instrucțiunel publice și pe D. prim 
ministru ca să’mi răspundă dacă are sci- 
ință de modul cum se face propaganda 
socialistă în țeră și în special în județul 
Bacău; dacă afi sciință că cei mai activi 
agențl socialiști sunt învățătorii săteni și 
chiar unii profesori de gimnasii; dacă afi 
sciință că acești propagatori ai ideilor 
socialiste (cum se numesc D-lor) în
demnă locuitorii rurali la răscdlă, spunân- 
du-le să nu creolă și să nu aștepte înde
plinirea făgăduințelor ce li s’afi dat că li 
se vor vinde proprietățile Statului în lo- 
tori mici; că ei nu afi nevoe de bunurile 
Statului și că nu afi de cât a lua moșiele 
proprietarilor cari le afi la îndemână.

In cas când guvernul are cunoscință de 
aceste agitațiuni, cari se fac prin sate, sub 
cuvânt de a se propaga ideile și teoriele 
socialiste, rog pe D-nii miniștri să bine- 
voiască a'mi răspunde ce măsuri afi luat 
safi afi intențiunea de a lua pentru a 
preîntîmpina nenorocirile pe cari acăstă 
stare de lucruri pdte să aducă în țâră.

D. vice-președinte, V. Pogor: Bine
voiți a o depune înscris la biurofi spre a 
se comunica guvernului.

Acum la ordinea ^ilei avem mai ântâifi 
verificarea unei alegeri.

—D.C. Bobeica, raportorul comisiunei 
de verificare, dă citire următorului rapot:

Domnilor deputați,
Comisiunea de verificare, întrunindu-se 

astăzi 12 ale curentei spre a procede la 
verificarea titlurilor’ nouilor aleși, a luat 
în cercetare alegerea colegiului I din 
Râmnicul-Vâlcea, făcută în persdna D-lul 
Emanoil N. Lahovari. Nefiind nici o con
testare și găsindu-se alegerea efectuată 
în tdtă regula, unanimitatea membrilor 
presenți, în lipsa D-lor Vlădoianu, Bla
ramberg și Pătărlăgeanu, a validat acăstă 
alegere, numind pe subsemnatul raportor, 
rugându-vă a’i da sancțiunea D-vdstre.

Raportor, C. Bobeica.
—Ne cerând nimeni cuvântul și nefiind 

nici o contestațiune, D. vice-președinte 
proclamă pe D. E. N. Lahovari deputat al 
colegiului I de Râmnicul-Vâlcea.

D. vice-președinte, V. Pogor : La 
ordinea ^ilei este acum continuarea pro
iectului de lege pentru porturile-france.

D. Epureanu are cuvântul.
D. Ion M. K. Epureanu : D-lor de

putați, încă de la 1885, de când am în
ceput să cuget cu mai multă seriositate 
asupra importantei cestiuni ce de ieri e 
în discuțiunea D-vostre, am fost pururea 
convins că acestă cestiune a porturilor- 
france e de un interes vital, de un interes 
capital nu numai pentru marele ndstre
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porturi dunărene, dar In primul loc pen
tru țăra întrăgă. Cu tdte acestea trebue 
să vă mărturisesc cu sinceritate că întim- 
pii din urmă m’am aflat In dre-care ne
domerire, nedomerire provenită atât din 
discuțiunile ce avusesem cu mai multe 
persdne competinte in acăstă materie cât 
și din citirea mai multor articole, broșuri, 
memorii, scrieri diverse ce s'afi publicat 
mai cu sămă din ^iua tn care s'a depus 
acest însemnat proiect pe biuroul Came
rei. Mulți din D-vdstre v’ați aflat și vă 
aflați pdte incă și a^I în cașul meti și lu
crul e firesc, căci de sigur rare-ori s'a a- 
dus înaintea veri-unui parlament o cestie 
mai controversată de cât cestiunea de 
față; rare-ori veți vedea într’un parla
ment spectacolul care s’a ivit în Parla
mentul trecut, când aceiași deputați ati 
votat agi în unanimitate reînființarea 
porturilor-france pentru ca a doua ^i să 
distrugă cu (^naioritate însemnată opera 
lor din ajun. Nu aveți pentru acăsta de 
cât să citiți desbaterile Camerilor trecute, 
nu aveți între altele de cât să studiați a- 
titudinea D-lul D. Sturdza în acăstă ces
tiune în 1879 și mai pe urmă în 1883, 
când cu același foc, nu însă și cu aceeași 
tărie de argumente a combătut opera ce 
susținuse în 1879.

Față cu acăstă nedomerire am luat o 
hotărîre pe care de sigur o veți aproba 
și D-vdstre.

M’am hotărît să mă duc la Galați pen
tru a studia acăstă cestiune la fața locu
lui. Am fost la Galați lunea trecută; 
n’am putut însă să stad mai mult de cât 
o singură ^i, (ilaritate, întreruperi).... 
fiind-că ocupațiunile mele nu’mi afi per
mis să stafi mai mult, totuși ’mi-a fost 
de ajuns spre a mă convinge de un lucru, că 
cestiunea reînființărel porturilor-france, 
mai cu sămă în ceea-ce privesce Galații, 
e o cestie de viață safi de mdrte. înainte 
de tdte sunt dator de a aduce mulțumirile 
mele tutulor Gălățenilor, cari afi bine
voit a’mi da concursul lor în acăstă îm
prejurare, și în prima linie D-lor Vlaho- 
pol și P. Alexandrescu, care este și vice
președinte al camerei de comercifi din 
Galați.

D-lor deputați, este de ajuns, ori ce 
s'ar $ice, de a sta o ^i în Galați spre a te 
convinge de starea de decădere în care a 
ajuns acest oraș.

Case mari, odinedre în fldre, a^I afi dis
părut safi sunt în ajun de a lichida; popu- 
lațiunea, ieri încă în crescere, decresce din 
^i în ^i; chiriele scad; ipotecele se înmul
țesc și tot-o-dată și exproprierile.

N'aveți, spre a vă convinge de acăsta, 
de cât să cercetați dosarele creditului fun
ciar urban din Iași și BucurescI.

Bursa și afacerile lâncezesc; într’un cu
vânt decadența acestui oraș se vede pe 
tdtă linia.

Nasce acum întrebarea: Cari sunt cău
șele cari afi produs acest trist fenomen ? 
Oare desființarea porturilor-france a adus acăstă stare nenorocită de lucruri, safi 

căușele ei trebuesc căutate aiurea safi nu 
sunt pe lângă desființarea porturilor-fran
ce și alte cause, cari împreună cu acăsta afi 
contribuit la decăderea Galaților ? Efi îm
părtășesc acăstă de pe urmă părere.

Mă voifi sili să discut acăstă cestiune 
într’un mod cu desăvârșire obiectiv, des- 
brăcându-mă de ori-ce spirit de partid și 
voifi căuta de a avea acăstă linie de pur
tare ori de câte ori se va ; presinta o ces
tiune de un interes economic mare safi o 
cestiune mare națională! Asemenea ces
tiuni, dupe mine, nu trebuesc examinate 
nici o dată sub prisma îngustă a partidelor.

D-lor deputați, este de netăgăduit că 
una din căușele cari afi adus decăderea 
Galaților, este retrocedarea Basarabiei; 
dâr precum a observat fdrte bine ieri 
D. Poânaru acăstă causă n’ar trebui 
exagerată, căci chiar înaintea desfiin
țării porturilor-france, Galații lucrafi 
mult mai mult cu Basarabia rusăscă, 
cu Kișinefi, Ciocrac, Comrat și alte oră
șele, cari exportafi din Galați torturi de 
bumbac, manufactură ușoră, tulpane, 
barișurl, tistimele și alte mărfuri pen
tru milidne. Schinfbatu-s'a politica va
mală rusăscă de la desființarea porturilor 
france încdce pentru a indritui pe cine-va 
să susție că din causa acestei schimbări 
astăzi o mare parte din Basarabia* rusăscă 
nu se mai aprovisionăză de la Galați ? 
Nici de cum. Dacă nu mai vine Basarabia 
să cumpere de la Galați acăsta provine, 
în mare parte, din causa că în urma des
ființărei porturilor france multe case afi 
d'spărut, și că nu se mai acordă comer- 
cianților cari 'veneafi din Rusia creditele 
de odinidră. Și ca să vă dați bine săma de 
numărul caselor mari ce afi dispărut din 
Galați, să ’ml permiteți a vă citi o listă 
care o am aci de toți comercianții cari afi 
plecat din acest oraș în urma desființărei 
porturilor france.

lat'o:
1. H. Theologu, frâres
2. G. Eustațiu
3. P. Theologu & C-nie
4. Ar gen ti Sechiari j
5. Th. Delveniotti
6. U. I. Negroponte
7. N. Chrisaoveloni
8. T). Petricioni
9. i’h. Mendl

10. C. Foca

। ComercianțI de manu
factură, și de cereale 

Inumal Secbiari.
Dever anual, lei noul 

25.000.000

I ComercianțI de cerea-

Dever anul, lei noul 
60.000.000.

11. I. Carnegbie
12. Reiecher
13. S. Vlasopulo
14. E. Petalaa
15. And. Arseni.
16. Rottenberg^ fr£ree.

}
MisițI de vapdre, lei 
noul 2.000.000.

{
ComercianțI de vapdre 
și șlepuri cari novlo- 
sead pentru Sullna, lei 
noul 4.000.000, 
Bancheri, lei noul 

2.000.000.

Tdte aceste case la un loc făceafi afa
ceri de 93.000.000 pe an.

In dre-care legătură cu acăstă causă 
este și cestiunea relativă la comerciul 
pescelui sărat. Odinidră se importa pesce 
sărat din Rusia la Galați pentru milidne 
și se aprovisiona mai cu semă Bulgaria 
și Monte-Negru și chiar o parte din Ba
sarabia ; astăzi, în urma desființărei por

turilor-france, dar mai cu sămă în urma 
taxelor urcate ce s’afi pus asupra pesce
lui sărat, acest comercifi angros nu se mai 
face cu statele sus numite. Dacă astăzi 
Bulgaria nu se mai aprovisionăză ca altă 
dată cu pesce sărat de la Galați și cu alte 
mărfuri, dre provine acăsta, precum s’a 
susținut de adversarii portunlor-france, 
din faptul că Bulgaria s’a declarat stat 
independent și că, prin urmare, devenind 
un stat de sine stătător s’ă stabilit acolo 
și case de comercifi [șî câte altele ? Nu, 
D-lor. In ori-ce cas chiar, dacă dint'o cau
să safi alta, am fi pierdut întru cât va 
comerciul care ’l făceam odinidre cu Bul
garia, nu trebue să ne silim din tdie for
țele ndstre de a redobândi situațiunea eco
nomică și comercială strălucită ce o aveam 
odinidră cu acele state ?

O a duoa causă, care a contribuit neapă
rat la decăderea Galaților, este situațiu
nea generala a târgului cerealelor și de- 
predarea grânelor ndstre și acăsta mai cu 
sămă, față cu. eftinătatea transporturilor 
acelor grâne. Importanța eftinătăței tran
sporturilor asupra mișcărei comerciale 
internaționale, nu se pdte tăgădui. D. 
Poenaru a căutat ieri să vă arate cum ta
rifele ndstre de drum de fer sunt urcate 
față cu tarifele de drum de fer a țărilor 
străine și în deosebi a Germaniei. 'îmi 
permit a vă arăta din parte-mi cât de 
grefi apasă asupra comerciului nostru în 
general și în special asupra orașelor nds
tre dunărene, tarifele directe cu străină
tatea, și aci mă refefla însemnatul, la ad
mirabilul raport al D-lui Mihail Kogălni
ceanu, care a împrumutat unele cifre din 
raportul săfi scrierel D-lui Urbain Chous- 
serie^ veți vedea acolo că’pe când de la'Ad- 
jud-Stettin, se plătea pentru un kilometru 
transport 44 centime se plătesce de la 
Adjud la Galați, pentru parcursul kilo
metric, 75 centime; și neapărat că acest 
benefîcifi net se stabilesce în favdrea li- 
nielor Austriei și a Germaniei ; veți ve
dea un fapt analog în ceea ce privesce 
parcursul Bârlad-Stettinși Bârlad-Galați, 

Pe când kilometrurse pdte calcula pe 
basa de 45 centime de la Bârlad la Stet- 
tin, kilometrul de la Bârlad la Galați se 
ridică la 74 centime; cu alte cuvinte ajun
gem și aci a constitui o favdre în benefi
ciul liniei Austro-Germane cu 65 la sută.

Este de netăgăduit că atât legea vamală 
din 1874 cât și convențiunea comercială 
cu Austria din 1875, afi adus și ele o lo
vitură mare Galațului. In ceea ce pri
vesce legea vamală a fost de ajuns anun
țarea ce se face prin acea lege ? de even
tuala desființare a porto-franculul, pen
tru ca capitalurile să devină sfiicidse și 
să dispară din Galați.

Convențiunea comercială cu Austro-Un- 
garia a avut cum scițl cu toții, de efect de a 
schimba direcțiuneaimportulul și exportu
lui nostru, darmai cu sămă a importului, de 
a o schimba de pe apă pe uscat, de la Ga
lați și Brăila la IțcanI, Vârciorova, Pre- 
dăl. Citiți tabloul vămilor la rubrica :
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Valori și la rubrica: Taxe percepute pen- 

. tru a vă convinge de acest lucru.
De alt-fel nu aveți de cât să examinați 

mișcarea generală a comerciulul nostru 
de la 1875 încdce, pentru a vă convinge 
cât de mult s’ati desvoltat exportul și im
portul, dar mai cu sămă importul din 
partea Germaniei și Austriei! S'afi mărit 
prin forța lucrurilor, tot-o-4ată, ce e 
drept, și exportul și importul nostru din 
partea Franciei și a Angliei, totuși nu 
s’ati desvoltat câtuși de puțin în aceleași 
proporțiuni! Ceea ce este straniti, mai cu 
sămă, este deosebirea între exportul și im* 
portul Germaniei la noi. Așa bună-dră în 
1886 am exportat d’abia pentru 2.618.003 
lei mărfuri în imperiul german pe când 
el a importat la noi pentru 73.339.859 
lei. De altă parte veți vedea că în anii 
1876—1883 atât pentru Francia cât și 
pentru Anglia exportul și importul s’ati 
echilibrat întru cât-va; mijlocia comer
ciulul nostru cu Francia se soldează în 
acești șepteani în mijlocie în modul urmă
tor: 20.886.108 lei la exportși 26.642.451 
lei la import. Comerciul nostru cu An
glia se urcă în acelaș period de timp și 
în mijlocie la 59.112.336 la export, și 
59.672.274 la import. Vedeți, D-lor de
putați, că balanța comercială este aci de 
o parte și de alta aproape egală.

Ce semnifică acâsta? Acesta semnifică 
că schimbul produselor ndstre naționale 
cu acel al produselor francese și englese 
se echîlibrăză; de altă parte la ce resultat 
ajungem cercetând comerciul nostru cu 
Germania bună-oră? Ajungem la conclu- 
siunea că, pe când dăm Germaniei măr
furi sati producte de o valdre de 2.600.000 
lei, ea ne dă în schimb mărfuri pdte până la 
o sumă analogă, dar restul de la 2.600.000 
lei până la 73.000.000 ’l soldăm numai 
In aur. Prin urmare, vedeți aci chiar una 
din căușele determinante a crescerei 
lui. Deci, abstracțiune făcând de ori-ce 
alte consider a țiuni, vă întreb: E bine ca 
printr’o politică economică nedibace să 
ne închidem sati să micșorăm debușeurile 
ndstre față cu țări cari primesc aprdpe 
atât cât ne dati ?

E mai bine, vă întreb, să desvoltăm 
peste măsura relațiunile ndstre cu o țâră 
ca Germania care ne dă de duoă-^eci de 
ori mai mult de cât ne ia?

Eti unul nu o cred.
D-lor deputați! Mai este și o altă causă 

care ne dovedesce cât de greii este lovit 
comerciul Galaților și al Brăilei.

Este taxa de % la suta ce s'a stabilit 
prin legea de la 18 Noembre 1863 și care 
se percepe asupra produselor streine ce 
ne vin pe calea maritimă. Câtă vreme 
comerciul nostru internațional se făcea 
numai pe acâstă cale, acâstă taxă se pu
tea justifica. Perceperea ei însă nu se 
mai pdte justifica de când comerciul nos
tru internațional a început să se desvolte 
pe căile continentale, din ^iua în care co
mercial nostru a început să se facă și 
prin punctele Ițcani, Vârciorova, Predeal.

Ea constitue astă-^i în mod indirect un 
fel de monopol în favdrea țărilor cari im- 
portâză mărfurile lor la noi prin aceste 
puncte. Și să nu credeți că ea e în reali
tate o taxă de jumătate la sută asupra 
valorei mărfei importate.

Precum sciți, D-lor deputați, înainte 
de 1874, acâstă taxă se percepea după 
valdrea objectelor importate ori de unde 
ele s’ar fi cumpărat.

De la 1874 încdce s’a admis, cu drept 
cuvânt, o mai rațională sistemă pentru 
perceperea taxelor vamale, sistemă stabi
lită pe greutate și pe măsură. Prin ur
mare, a priori necunoscându-se valdrea 
obiectelor importate, trebuia să se ia o 
normă care să fie echivalentă întru cât-va 
cu sistemul cel vechia. Și ce s'a luat de 
normă ? Drept taxa de jumătate la sută 
s'a luat ca echivalent o taxă de 5 la sută 
asupra dreptului de vamă. Echivalâză 
însă, vă întreb, acestă taxă de 5 la sută 
asupra dreptului vamal cu jumătatea la 
sută asupra valdre! mărfei importate, și 
notați, constatată după facturi ? Câtuși 
de puțin! Să luăm bună-oră un obiect de 
consumațiune, ca zahărul. Valdrea zahă
rului la Galați este de 47 lei suta de ki
lograme. Ore taxa ce se percepe este ea 
de 23 bani? Nu! Taxa, dupe șistema 
indicată, se ridică la 1 lefi și 25 bani; cu 
alte cuvinte ea e în cașul acesta de 3 la 
sută, âră nu de % la sută.

încă o altă taxă nedrâptă care apasă a
supra comerciulul gălățân este, cum v’a 
dovedit l). Ressu cu ocasiunea interpelă
rei sale, taxa de cheiaj.

E de netăgăduit că Brăila se găsesce 
față cu Galații într’o stare de superiori
tate vădită și de aceea să nu ne mirăm că 
nu vedem printre susținătorii proiectului 
de’porturl-fran.ce,—voifi excepta bună-dră 
pe d. N. Blaramberg — nisce apărători 
așa de înfocați pentru Brăila ca pentru 
Galați.

Acâsta se explică prin diferite împre
jurări. Una din ele e că linia ferată Ro- 
man-Mărășesci - Tecuci, și linia * ferată 
lașI-Vaslui-Bârlad-Tecuci, ia de lâ Tecuci 
prin Bărboși direcțiunea Brăilei în loc să 
hi direcțiunea Galaților, făcând o curbă 
de 18 Em. la Galați. Prin acest fapt Ga
lații sunt lăsați cu totul la o parte și tot 
o-dată cu acest oraș sunt lăsate îu afară 
de zona căilor ferate o mare parte din ju
dețele Covurlui și Tutova.

Ași avea, D-lor Deputați, încă multe 
de pentru a vă arăta tdte relele ce a
pasă asupra comerciulul gălățân. Sunt 
dator însă să răspund acum la dre-cari 
obiecțiuni ce s’afi ridicat contra reînfiin
țărei porturilor-france.

Principala obiecțiune ce ni se face e că 
de la 1883 încdce atât exportul cât și im
portul ce se face prin porturile Galați și 
Brăila, departe de a decădea în urma des- 
ființărel porturilor-france, ne presintă o 
scară ascensională.

D-lor Deputați! Nu putem primi ci
frele ce ni se presintă de cât sub beneficifi 

de inventar. Mai întâifi, dacă examinăm 
cifrele din 1883 la importul ce s’a făcut 
prin Galați, vedem d’o-dată că e o dife- 
rință colosală între*anul 1882 fși 1883 ; 
pe când se importase în 1882 numai 
marfă pentru 31 milidne, d’o-dată în 
1883 s’a importat marfă pentru 69 mi
lidne. Ore acest fapt anormal pdte el să 
stea în legătură cu desființarea porturilor 
france ? Stă în dre-cari legături și iată 
cum:

Faptul că se anunțase^ că 'libertatea 
porturilor va fi desființată a împins pe 
comercianțil grosiști din Galați de a se a- 
provisiona din timp cu mărfuri multe ca 
să nu plătâscă taxele de vamă; același 
fenomen s’a produs și în 1885 în ajunul 
denunțărei convențiunei comerciale cu 
Austria; de aceea, vedeți și aici acest fe
nomen, că d’o-dată importul se urcă de 
la 38 milidne la 54 milidne. Apoi, D-lor 
deputați, urcarea cifrelor înscrise în a
cest tablofi se explică și prin urcarea ta
xelor, prin tariful autonom, prin resbelul 
vamal ce ’l avem cu Austria. E neapărat 
că populațiunea consumatâre a țârei, ne 
putând să 'și tragă tdte mărfurile cari le 
aducea odinioră din Austria, și le a pro
curat din altă parte ; ne putând să și le 
procure ca mal 'nainte prin căile de uscat 
și le a procurat prin căile de apă. Nasce 
însă întrebarea: Ce mărfuri vin astăzi în 
Galați ?

Precum s’a arătat într’un articol pu
blicat în Indăpendance Roumaine și i în 
altul publicat în ^iarul Poșta din Galați, 
a^î se importă prin acest oraș mult ma
terial care nu constitue tocmai ma
terial de comerț, cum e varul hidraulic, 
cimentul, cărbunii și multe alte obiecte 
întrebuințate atât pentru construcția do- 
curilor cât și pentru fortificațiuni. Așa 
bună-dră numai în anul '1886 din vre 
141 milidne Kilogr. de marfă importată 
prin Galați, s'a importat numai cărbuni 
în cantitate de vre-o 58 milidne Kilogr.

Dar ceea ce e mai grav, D-lor deputați, 
e că tablourile ce se presintă sunt cu de- 
sevârșire falșe și 'mi voifi permite să vă 
dovedesc acâsta. •

Precum vă ^icâm, de la 1874 încdce, 
pentru mărfurile importate nu se mai per
cepe taxa de 7 % asupra valdrei ci se per
cepe o taxă asupra greutăței și mă- 
surei.

Vă întreb, prin urmare, a priori, cum 
se pot stabili în tablourile ndstre, cari re
presintă comerțul general al țărei, valorile 
mărfurilor importate ?

Aceste valori s'afi stabilit într'un mod 
cu totul artificial. S'a numit o’comisiune 
în 1882 care pentru 4—5 ani înainte a 
stabilit prețul diverselor obiecte impor
tate. Vedeți de aci cât de ciudată e acâstă 
evaluare când cu toții seim că valdrea măr
furilor se schimbă de a^i până mâine.

Să luăm însă dre-cari cifre din tabloul 
general al vămilor, și să vedem, dacă co
respund realitaței. Dacă deschidem ta
bloul general al comerciulul nostru cu
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străinătatea pe 1884 la articolul: căr
buni de pământ, fila, 777, No. 46$, veți 
vedea că suta de kilograme cărbuni de 
pământ e evaluată la 4, 50, ceea-ce re
presintă 45 lei de tonă. Or, vă întreb 45 
lei e costul unei tone de cărbuni ? La Ga
lați ea se cumpără cu veri-o 25 lei noui.

Veți vedea acum aceeași evaluare gre
șită la zahăr. Deschizând tabloul general 
al comerciulul nostru cu străinătatea din 
1884 la fila 542 vedem că suta kilograme 
zahăr rafinat e evaluată la 90 lei și deș- 
chiZând mercurialele orașului Galați cons
tatăm că se vinde numai 47 lei noui. 
Vedeți, prin prmare, că cifrele din ta
blou sunt cu desăvârșire umflate și ne
exacte, deci nu putem pune pe ele nici un 
ternei^ serios.

Ca alt argument însă vi se pune îna- 
inte^ tabloul taxelor percepute la vama Ga
lați în cursulanilor 1879—1888. Am aci 
lucrarea D-lui Olănescu care caută să ne 
dovedescă nu numai că exportul și impor
tul s’a mărit la Galați, dar că s’a mărit 
și cifra taxelor percepute. Pentru Galați 
în special D-sa ne indică că dela 1879— 
1888 aceste drepturi s’ati urcat până la 
3 milidne și jumătate aproximativ. Dar 
ore acăstă urcare a taxelor percepute nu 
se explică și ea în mod firesc prin tariful 
autonom și în parte prin desvoltarea fi
rească a mișcărei comercialul internațio
nal în ori-ce Stat ?
: Ni se mai pune înainte venitul fonciar 
al fiscului de pe proprietățile urbane din 
Galați și ni se arată că în 1882 media 
era de 329.^48 lei noui și de la 1883— 
1889 de 352.597 lei noui. Ceea-ce te is- 
beșce în acestă examinare de cifre este 
realitatea lucrurilor!; căci dacă exami
nați stradele Galațului veți vedea că din 
Zi în ^i se închid prăvăliele și chiriele 
caselor scad. Prin urmare, din capul lo
cului ne aflăm într’o adevărată mistifi- 
câțiune, care este aparentă. .

Urcarea cifrelor venitului fonciar ur
ban din Galați provine mai mult sati mai 
'puțin din spiritul de fiscalitate care a 
domnit la facerea recensământului din 
J884. Aceste cifre nu pot fi primite de 
căt sub beneficii de inventariti. Ca să se 
pdtă impune ca argument hotărâtor ar 
trebui să se arate Ia cât se va ridica ve
nitul proprietăților ufbane în anul viitor. 
Ceea-ce este mult mal hotărâtor precum 
a arătat’o și D. Poenaru, și ceea-ce dove- 
desce starea nenerocită a Galaților, e scă
derea produsului patentei.

Dacă, în adevăr, comerciul Gălățean 
s’ar fi desvoltat de la 1883 în cdce ar fi 
trebuit ca sumele in casate sub formă de 
patentă să se urce; din contra constatăm 
aci o decădere colosală. Pe când în 1881
1882 sumele percepute ca taxe de pa
tentă erati de 174.657 lei noul; la 1888
1889 s’ati redus la 116.053, sati cu veri-o 
60.000 lei noui mai puțin.

întreb pe adversarii relnființărel por
turilor france, numiți D-vdstre acesta 
prosperitate ?

0 cestiune, D-lor deputați, care este 
iarăși de cea mai mare importanță, 
dar care s’a atins în discuțiunea de 
ieri numai în trăcăt, este cestiunea na
vlului. Este un fapt dovedit, că na viul a 
crescut la Galați într’un mod însemnat; 
a crescut astăZi până 6—7 șilingi s’ati 7 
lei noui, 50 bani—8. 75 bani quarterul 
(2. 95 hectolitre).

înaintea desființărei porturilor france 
navlul se ridica cel mult până la 4—5 și
lingi 5—6 lei noul, 25 bani; quarterul.

Chila din Moldova e de 4, 72 hecto
litre.

Prin urmare, navlul ce s’a perceput a
supra chilei moldovenesci s’a ridicat aZi 
până la 13 lei pe când în alțl ani, în tim
pul porturilor france s’a urcat la maxi
mum 4—5 șilingi s’ati cu alte cuvinte 
chila moldovenescă nu plătea pe atunci 
de cât cel mult 10 lei.

Impărțiți diferența navlului, asupra 
unui export însemnat, cum e bună dre 
exportul acestui an, și veți vedea că, 
din causa urcărel navlului, plătim străi- 
nătăței milidne, care în tote cașurile 
covârșesce cu prisosință pierderile fiscu
lui provenite din faptul că consumato
rii locali nu plătesc taxe de vamă pentru to- 
lonialdle ce consumă și alte obiecte ce 
cumpără. Și sciți pentru ce navlul s’a ur
cat așa de sus ? Este că înainte veneati 
bastimentele încărcate cu o mulțime de 
mărfuri și le schimbati pe produsele țărei 
ndstre, pecari Ie încărcati și le transpor
tati ; urcarea navlului provine din faptul 
că mai înainte navlosirea bastimentelor 
se face de la punctul de plecare din străi
nătate, prin urmare proprietarii de bas
timente cari ’și aduceati mărfurile ’și gă- 
săti socotela lor de la punctul de plecare 
și le venea să transporte, în schimb, în dărăt 
mărfurile ndstre pe un preț scăZut, pe când 
astăZi neimportându-se ca altă-dată măr
furi din străinătate, prețul navlului se 
stabilesce în mare parte d’a dreptul dela 
Galați. Importanța cestiunei e lesne de 
înțeles și eftinătatea navlului se explică 
prin faptul, că într’un cas el se împarte 
între importatorii din străinătate și ex
portatorii din țeră, pe când în cele-alt 
cas, navlul să plătesce numai de către a
cești din urmă.

Ni se va Zice, însă, de ce să mal reînfi
ințăm porturile france de dre-ce mâne poi- 
mâne ne vom bucura de frumdsa instu- 
țiune a docurilor.

Nu voiti tăgădui utilitatea ddcurilor, 
însă, vă întreb: Se vor sfârși aceste do- 
curi până în tomna anului curent dupe 
cum ni se promite? AciapeleZla D.Tzoni 
care a fost ales arbitru într’un diferend 
dintre antreprenorii docurilor și guvern, 
care mi-a afirmat că vor trece ani 
până se vor termina. Ati trecut 14 ani și 
nu s’a făcut nimic, și acum într’un an a
veți să faceți totul ? Dar, D-lor, admit i- 
potesa cea mai fericită, spre a complace 
adversarilor noștri, admit că până în tom
na anului curent, docurile vor fi construi

te, dar aceste docurl fi vor ele suficiente, 
vor corespunde ele menire! ? Câtu-șl de 
puțin. Este destul a studia starea lucru
rilor la fața locului pentru a constata ți 
dovedi acesta. înainte de tdte nu vor pu
tea manevra Împreună, în același timp, 
în bașinul bare se găsesce înaintea docu
rilor de cât 3 bastimente căi mult pe Zi.

Dar ce este și mal grav, e că în docurile 
ce să construesc nu vor încăpea de cât 
veri-O 80.000 chile pâne, pe când, este 
sciut că importați unea cerealelor în Ga
lați, ce se face de producători, să urcă în
tre 200 și 300 niii de chile în anii cel 
mai răi, și, dacă pe lângă acesta veți lua 
în considerațiune că basmul ce s'a făcut 
nu are o adâncime mai mare de 5 metri 
și Că din acăstă causă nu vor putea intra 
în acest basin de cât numai nisce vase 
mici, vă veți da lesne sema de întârZiereă 
ce va resiilta d’aci pentru descărcarea și în
cărcarea produselor destinate importului 
sati exportului,ceea-ce va constitui buneoră 
pentru exportatorii români o pagubă în
semnată mărind peste măsură costul pro- 
ducțiunei naționale.

Pe lângă tdte acestea vă rog să nu per- 
dețldin vedere și taxele pe care Ie percepe 
comisiunea dunârănă la gura Sulinel.

Acestă comisiune percepe dela lie-care 
bastiment, dre-cări taxe așeZate prin un 
anume tarif, cari taxe sunt supuse nnor 
reducțiunldin ce în ce mal mari dupe nu
mărul călătoriilor ce urmăză ă se efectua 
de către diferitele rase.

Nu vedeți de aci, că societățile care ex
portă vor fi interesate de a introduce în 
acest basin vase de o capacitate cel mult 
mijlocie spre a profita cu o oră mal îna
inte de scăZământul taxelor, și de aci va 
resulta o mare întârZiere în descărcarea 
și încărcarea produselor ndstre, s’aă străi
ne. Și acăstă îiitârZiere în dauna cui se 
va face ?

In dauna producătorilor și consumato
rilor români. v

Ași putea desvolta mal pe larg acestă 
parte a cestiunei porturilor france; dar 
mă opresc aci.

Voi atinge, numai în două cuvinte, 
partea el politică.

E de netăgăduit că importul ce’I fe66 
România pe calea de uscat și mal cu să
mă din Germania, a luat de la 1875 în- 
cdce un mare avânt; asemenea se desvol- 
tase înaintea resbelului nostru vamal cu 
imperiul vecin și importul mărfurilor au- 
striace. ,

Nasce acum întrebârea: Nu este bine 
ca să' contrabalansăm acest curent, care 
să desvoltă din Zi in Z* ? . <

E de dorit, neapărat, ca să trăim în 
mal bună armonie, în cea mal mare pncj 
tenie cu tdte puterile, dar trebue totuj 
să ne ferim de a cădea din ce în ce ma 
mult la discuția uneia sati a douăputer 
numai.

Sciți cu toții că se fac încercări m 
Germania și Austria de a se creea o uni
une vamală.
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Cunoscețl cu toții atitudinea Germani

ei și a Austriei în cestiunea Dunărei, și 
modul cupi aceste două puteri s’ati înțe
les în dauna ndstră la conferința de la 
Londra. Oare, este bine ca într’o atare si- 
tnațiune politică, să nu fim și noi prevă
zători pentru viitor? Sunt convins că 
viitorul nostru va fl asigurat numai prin
tr’o politică largă, atât pe uscat cât și pe 
apă, dar înainte de tote pe apă!

De câte ori nu am exprimat dorința de 
a veni Belgia Orientului. Or, nu cred 
că se va putea realisa veri o-dată acest 
vis, dacă nu vom deschide în mod larg și 
generos granițele ndstre, fără distinc- 
țiune tutulor produselor străine; până 
când nu vom transforma porturile ndstre 
într’un mare intreposit internațional! 
Să nu uităm nici o dată cuvintele pline 
de semnificațiune ale marelui Cavour ros
tite în 1859: „Când Francia, Anglia și 
Italia nu Vor mai avea interese la gurile 
Dunărei, atunci vor înceta de a se mal o
cupa de sdrta țărilor de Ia Dunărea-de- 
Jos !* Vă întreb atunci—întrebare ce am 
mai fâcut’o într’o scriere a mea publicară 
acum câți-va ani, — ce a devenit în a
tare împregiurărl visul nostru de a fi o
dată Belgia Orientului ?

— Conclusiunea mea este deci că reîn
ființarea porturilor-france se impune mal 
ântâiâ din punctul de vedere economic.

Și, în trecăt vă voiâ ^ice, că ea se im
pune și din punctul de vedere al Moldo
vei — și, să nu credeți că fac cestiune de 
separatism, sunt prea bun patriot, prea 
bun român pentru ca să fac acăsta, dar 
dupe ce împregiurările și... greșalele dme- 
nilor noștri politici aâ pricinuit căderea 
lașilor și a Focșanilor, e bine, e drept să 
lăsăm, acum să cadă și Galați ? !

In fine conclusiunea mea esfe că acăstă 
mare cestiune se impune și din punctul 
de vedere politic, în interesul viitorului 
chiar al Statului român ! •

Pentru tdte aceste puternice rațiuni, 
vă rog, D-lor deputați, să dați votul pa
triotic ce vi se cere! (Aplause).

D. O. Duca: D-lor, cestiunea reînfiin
țărei privilegiului porto-francurilor Bră
ila și Galați are o importanță atât de ca
pitală, oratorii, cari aâ vorbit și cel ce sunt 
Înscriși spre a vorbi, presintă, ca dmenl de 
Stat, ca parlamentari, o așa de mare greu
tate în cât lesne vă puteți închipui cu 
câtă sfială și cu câtă emoțiune, unii par

* lamentări noul, oratori novici, iaâ cu
vântul în acest moment.

Gălățenii cunosc deja de mai nainte 
acăstă mult controversată cestiune, și când 
proiectul de lege, isvbrît din inițiativă 
parlamentară, și având de scop reînființa
rea franco-porturilor ndstre, a venit în 
cercetarea secțiunilor, ’l-am combătut cu 
înverșunare.

Secțiunea VII, din care fac parte, s’a pro
nunțat contra acestui proiect de lege, și 
’ml-a făcut onore de a mă numi delega
tul săâ.

Ast-fel am fost condus de a studia
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din noâ și în tdte amănuntele sale*acestă 
cestiune, urmărind cu un viâ interes tot 
ce s’a publicat, privitor la dânsa prin 
Ziare, memorii, broșure.

Am crezut, prin urmare, că ondrea ce 
'ml făcuse secțiunea mea de a mă numi 
delegatul săâ, și studiul amănunțit al ces- 
tiunel ’ml dădea dreptul, dacă nu ’ml im
punea chiar datoria de a aduce și eâ Par
lamentului în aceste desbaterl slabul con
tingent al slabelor mele lumini.

Pe de altă parte, buna-voința cu care 
acăstă Cameră a ascultat pe toți oratorii, 
ori care a fost opiniunea și calculul lor, 
a fost pentru mine un puternic îndemn, 
dându-ne speranța că veți bine-voi, D-nii 
mei, a da și mie, celui mal neînsem
nat dintre D-vdstre, îngăduitdrea D-vds
tre ascultare. Numai susținut de acăstă 
speranță încep studiul proiectului ce se 
află în desbaterile D-vdstre, și care preo
cupă și pasionăză atât de viâ Parlamen
tul, cât și țera întrăgă.

Voiâ studia cestiunea din punctul de 
vedere strict economic, comercial, sciin- 
țific, ași putea Zice, și voiâ împărți stu
diul meâ în trei părți.

In partea ântâiâ voiâ considera cestiu
nea din punctul de vedere mărginit, res- 
trîns, egoist al intereselor locale ale ace
lor duoă orașe Galați și Brăila.

Mă voiâ întreba ântâiâ, privilegiul de 
franco-port acordat Galaților și Brăilei, 
fosta singura causă, singurul factor al în
florire! lor?

Iar desființarea acestui privilegiâ, fost-a 
singura causă, singurul factor al decăde- 
rei lor ? Și în fine, dacă prin reînființa
rea acestui privilegiâ se va putea aduce 
îmbunătățiri actualei stări de lucruri.

Al duoilea, voiâ considera cestiunea 
din punctul de vedere al intereselor ge
nerale ale țărei, al acelor beneficii pe cari 
susținătorii proiectului cred că reînființa
rea acestui privilegiâ va aduce țărei, și 
sper că vă voiâ dovedi că nu numșl că nu 
va fi folositdre pentru țără, dar din con
tra că va fi daunătdre din mal multe 
puncte de vedere.

Al treilea, voiâ considera cestiunea din 
punctul de vedere al oportunităței.

Abordez partea I: Acordarea privile
giului de porto-franc orașelor Galați și 
Brăila, fost-a singura causă, singurul fac
tor care a adus înflorirea acestor orașe ? 
Toți susțiitorii reacordărel acestui privi
legiâ văd că consideră pur și simplu că 
numai acest privilegiâ a adus înflorirea 
acestor orașe și că numai desființarea lui 
a fost causa decăderel lor. Mai ’nainte 
însă de a intra în acăstă cestiune, să 'mi 
permiteți să fac un mic istoric al porturi
lor-france, și să ne întrebăm ce e un porto- 
franc. Onor, raportor al proiectului de 
lege ne dă următărea definițiune, pe care 
să ’mi permiteți a o citi:

„Porturile-france, dupe cum toți sciâ, 
ne Zice D-sa, sunt acele porturi maritime 
saâ fluviale, puse In afară de linia vămei, 
alt-fel Zis porturile scutite de regimul fis-
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cal al unei țări, și în cari mărfurile stră
ine pot fi introduse fără a plăti nici drep
turi de intrare, nici de eșire/

Definițiunea e justă, drăptă, dacă s’ar 
aplica porturilor-france ast-fel cum sunt 
astăZi, însă e necompletă dacă s’ar a
plica porturilor-france cum a fost odi- 
nidră. In adevăr, și nu voiâ începe 
de prea de departe, dar vă voiâ spune 
că tdte puterile europene de pe la secolul 
al X-lea, începând cu orașele italiane și 

^asiatice, apoi Portugalia, Olanda și în 
secolul al XVII-lea Englitera și Francia, 
tote aceste puteri n’aâ avut în politica 
lor comercială saâ maritimă de cât un 
singur scop, de a pune pedicl, de a face 
vexațiuni comerciului și marinei puteri
lor rivale; Și spre a vă da‘o idee despre a- 
căsta, nu voiâ analisa actul de navigațiune 
proclamat în anul 1861 de Cromwel, actul 
colonial, codul maritim, ordonanța de co
merciâ, proclamată la finele secolului al 
XVII-lea de Francia; vă voiâ spune în 
duoă cuvinte că scopul lor era cu desă
vârșire protector și că disposițiunile lor 
reservaâ exclusiv marinei naționale tdte 
transporturile mărfurilor între metropolă 
și colonii precum și transporturile tutu
lor mărfurilor venind din Asia, Africa și 
America.

Așa dar, nici-o marfă nu se putea ad
mite într’un port dacă nu era pe o cora
bie națională saâ dacă nu era transpor
tată pe o corabie aparținând națiunei ex- 
portatdre.

In atenuarea condițiunel, înțelegeți 
fdrte bine, câte pedicl și vexațiuni intâm- 
pina comerciul și în același timp înțele
geți și necesitatea înființărei porturilor- 
france, cari aveaâ de scop nu numai scu
tirea de vamă, dar mai cu deoșebire și 
dre-cari facilități, dre-cari îndulciri la 
ceea-ce acest sistem putea avea de prea 
draconian.

Tot ast-fel, D-lor, s’a urmat și la noi. 
Când la 1834—36 s'a înființat porturile- 
france, noi eram tot în aceeași stare; căci 
nici-o corabie, plecând din porturile nds
tre, nu putea să intre în alte țări; căci 
porturile ndstre fiind considerate ca tur- 
cesci, eraâ puse sub aceeași condițiune ca 
și porturile țărilor cari nu aveaâ pe a- 
tuncl o marină a lor proprie.

Primul act, care a dat o desvoltare co- 
merciulul țărei ndstre, fost tratatul de 
la Adrianopol prin care am dobândit 
dreptul de a exporta liber productele so
lului nostru.

Mai 'nainte nu puteam exporta nimic; 
căci, dupe cum Zice D. Kogălniceanu, nu
mai turcii aveaâ dreptul să cumpere cu 
prețul ce le conveneaâ. In asemenea con- 
dițiunl ori-ce comerciâ devenea imposibil.

Permiteți’mi acum să vă citesc un mic 
pasagiâ dintr'un raport al principelui 
Barbu Știrbeiâ către Kisselef în care a
rată starea ndstră din acel timp, expri- 
mându-se în modul următor: „In ceea-ce 
privesce comerciul, Valachia nu putea 
vinde nici-un product teritorial altora de 
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cât turcilor din Constantinopol, și cu pre
țul pe care aceștia '1 hotăraii. Exportul vi
telor, de tot felul era de asemenea oprit sub 
cuvânt că trebue aprovisionată Capitală. 
De aceea țăranul nu semăna de cât ce ’I tre
buia pentru hrana sa proprie, tot prisosul 
ar fi fost silit să ’l lase și să se strice saii 
să ’l vîndă turcilor, singurii stăpâni al 
pieței cari, nea vând a se teme de nici o 
concurență, dedeai! prețuri forte mici, și 
de obiceiă inferidre costului muncel.

Nu se țineaii vite mai multe de câta 
trebuiai! pentru lucrarea pământului și 
pentru hrana populației din câte-va orașe; 
căci sărmanul țăran mânca numai mălaifi 
și se afla fericit, dacă ’și putea ferbe o 
ciorbă la sărbători, ca Pascele și Crăciu
nul.

Când în fine liniștea se restabili și când 
mulțămitălibertățel comerciului recunos
cută prin tratatul de la Andrianopol, co
merciul nostru internațional începu a lua 
un avânt dre-care, să vedem în ce condi
țiuni a putut a se stabili.

Intru cât privesce exportul Galațul, și 
Brăila erai! singurele puncte pe unde el 
se putea efectua; pe uscat lipsa de sosele 
făcea ori-ce transport imposibil, și chiar 
când transporturile ar fi fost lesnicidse și 
am fi avut unde exporta; căci țările limi
trofe, Rusia și Ungaria, fiind ele însăși a
gricole, n’aveaă trebuință de productele 
ndstre.

Ast-fel cerealile și diferitele produse 
ale solului cari puteai! face obiectul unei 
exportațiuni, se aduceau d’adreptul cu ca
rele la Galați și Brăila, din punctele mai 
apropiate, iar cele din localitățile mai 
depărtate veneai! în Moldova la Prut și 
Șiret și în Muntenia la Dunăre și din di
ferite puncte ale acestor rîuri unde fusese 
transportate, se coborai! la Galați și Bră
ila și de acolo se exportai!. Până la face
rea șoselelor și mai cu deosebire până la 
înființarea căilor ndstre ferate, cari ne aii 
legat cu soselile și căile ferate ale impe
riilor vecine, Galațul și Brăila aii fost 
singurele debușeuri ale exportului nostru, 
și acăsta în mod silit și impus, fiind-că nici 
nu existaii alte puncte prin cari s’ar fi 
putut face o exportațiune seriosă.

Același fapt se observa și pentru ex
port; manufacturile țărilor occidentale a 
căror exportațiune se făcea pe o scară 
întinsă, precum și obiectele pe cari le a- 
duceaii din Constantinopole nu puteai! 
pătrunde în țera ndstră, de cât pe calea 
fluvială și maritimă prin punctele Galați 
și Brăila; căci însăși Austriei ’I era mai 
lesnicios de a ’și coborî manufacturile pe 
Dunăre până la Galați și Brăila de unde 
în urmă se respândeai! în întrăga țeră. 
Importul pe uscat era cu totul ne
însemnat , atât din causa lipsei de 
mi^ldce de comunicațiune, cât și din 
causa lipsei de obiecte manufacturiale pe 
cari țările vecine, Rusia și Ungaria, nu 
puteai! încă să le producă.

Prin urmare, pentru import putem re
peta ceea ce am ^is și pentru export, a

dică că orașele Galați și Brăila, erai! sin- 
gurile puncte prin cari se putea face im
portul și acăsta în mod impus din causa 
lipsei de căi de comunicațiune atât cu ță
rile occidentale cât și cu țările centrale. 
Acăstă stare de lucruri a durat până la 
construirea căilor ndstre ferate.

Orașele Galați și Brăila fiind ast-fel 
singurile puncte prin cari se putea efec
tua exportul și importul întregeî țări, este 
lesne de explicat repedea clesvoltare ce a
cest adevărat monopol creat prin natură 
și starea lucrurilor a adus acestor orașe.

Ceea ce dete însă un avânt și mai mare 
Galațului și Brăilei, este că nu numai 
constituiai! singurile puncte de unde se 
efectua întregul comercii! internațional 
al Principatelor româme, dar că devenise, 
prin forța lucrurilor, și mai ales Galațul, 
antrepositele generale de la cari se a- 
provisionafi cu coloniale și manufacture, 
nu numai țăra ndstră, dar și unele țări 
vecine ca Bulgaria, Serbia, etc.

Tdte aceste provincii din peninsula Bal
canică, cari făceai! parte din imperiul o
toman, ereaii fdrte puțin cunoscute ne
cum încă exploatate de comercianții din 
străinătate, cari n’aveati de cât o încredere 
fdrte mărginită în detaliul și în prăvăliașii 
din aceste țări și se sfiai! de a intra în re
lațiuni comerciale cu dânșii.

Din parte-le comercianții atât ai noș
tri cât și acei din provinciele vecine cu- 
nosceaii puțin centrurile de producțiune 
saii de exportațiune a diferitelor obiecte 
de coloniale și manufacturile de cari a- 
veaii trebuință; le era greii de a între
prinde mari și costisitdre călătorii spre 
a căpăta aceste cunoscințe atât de nece
sarii comerciului; nu dispuneai! nici de 
capitaluri indestulătdre, nici de credite 
în străinătate, ast-fel în cât le convenea 
mult mai bine de a se aprovisiona trep
tat cu trebuința de la comercianții angro
siști din Galați și Brăila.

Trebue încă observat că posițiunea a
cestor comercianți mai era îngreunată 
prin faptul că consum ațiunea fiind mi
nimă, ei eraâ siliți de a aprovisiona cu 
mărfuri în cantități fdrte mărginite dar 
de specie fdrte varie, în câț aprovisiona- 
rea de la sorgintea de producțiune saii 
exportațiune devenea încă și mai anevoid- 
să convenindu-le mai bine din tdte punc
tele de vedere, de a se adresa angrosiștilor 
din Galați.

Tdte aceste considerațiuni, și pe de altă 
parte înghețul Dunărei care întrerupe^ 
timp de mai multe luni ori și ce comu
nicațiune cu întrega Europă și silea ast
fel pe comercianți de a face însemnate 
aprovisionări, aii făcut din orașele Brăila, 
și mal cu sămă din Galați, antrepositele 
generale a tutulor mărfurilor de impor- 
tațiune în țără; așa în cât nu numai ora
șele conjurătdre, precum, Tecuciii, Bârlad, 
Focșani, Râmnicu-Sărat se aprovisionati 
de la angrosiștii din Galați, dar chiar co
rn ercianțiî din orașele cele mai depărtate.

Bulgaria și Serbia, provincii turcesci, 

nu aveai! nici un fel de comunicațiune ou 
țările occidentale, și ast-fel erai! silite de 
a se aprovisiona la Galați și Brăila, cu 
tdte mărfurile cari veneai! din Occident, 
și chiar cu manufacturile cari le furnisa 
Austria. In resumat până la înființarea 
primelor sosele și până la crearea rețelei 
ndstre de căi ferate, atât pentru Serbia 
și Bulgaria, cât și mai cu deosebire pen
tru principatele române, orașele Brăila și 
Galați devenise singurile puncte prin cari 
silit trebuia să se efectueze ori și ce impor- 
tațiune și exportațiune și tot de o-dată 
antrepositele generale de unde se aprovi- 
sionaii direct cele mai multe din orașele 
secundare ale acestor țări.

Starea acesta de lucruri care făcuse din 
porturile Galați și Brăila singurile punc
te de importațiune și exportațiune a în
tregului nostru comercii! internațional și 
antrepositele generale de aprovisionare 
a României, a Dobrogei, a Bulgariei și 
a Serbiei, a fost causa repedel înfloriri a 
acestor duoă orașe.

Insă acăstă stare de lucruri se modifică 
adânc din punctul de vedere politic, econo
mic și comercial, și ast-fel încetăză și re
pedea propășire a acestor duoă porturi.

Prima, și de sigur una din cele mai în
semnate modificări ce se aduce acestei stări 
de lucruri, este înființarea rețelei ndstre 
de căi ferate, care, printr’un punct Un- 
gheni ne lăgă cu Rusia, și prin trei 
puncte, Ițcani, Vârciorova și Predeal ne 
pune în comunicațiune repede și lesni- 
cidsă cu țările centrale cu Auptro-Unga- 
ria și Germania.

Iată, prin urmare, ântâia și cea mai prin
cipală știrbire ce aduce monopolului de 
care se bucurat! Galațul și Brăila până 
acum, căci întregul nostru comercii! in
ternațional cu Austro-Ungaria și Germa
nia se va face pe uscat. t

Ast-fel înlesnirile aduse comerciului 
nostru cu aceste țări, sforțările uriașe în
cercate de comerciul și industria austro- 
ungară și mai ales germaniei dupe 1871, 
încununate de cel mal viii succes, con- 
vențiunea comercială cu Austro-Unga
ria aii dat un repede avânt comerciului 
nostru internațional cu țările centrale, 
cari mai [întreg se efectuează pe uscat, 
pre când până acuma el se efectua pe apă 
prin Galați și Brăila. Chiar o mare parte 
din importațiunea francesă, tdtă aceea 
care se compune din obiecte a căror va
ldre este fdrte mare în raport cu greu
tatea a luat acăstă cale mai lesnicidsă și 
mai repede; ast-fel tdte stofele de mătase 
și de lână, confecțiunile giuvairicalele, o
biecte, ^ise articles de Paris, parfumeriile, 
unele substanțe alimentare, precum brân- 
(Jeturile, în fine tdte obiectele cari com
pun cea mai mare parte din importațiu- 
nile francese aii preferit acăstă cale de 
intrare în țăra ndstră.

într’un alt ordin de fapte, înființarea 
rețelei ndstre de căi ferate, aducând o 
mai mare înlesnire de comunicațiune în
tre persdne și permițând atât comercian-

Digitized by VnOOQie



DESBATERILE ADUNAREI DEPUTAȚILOR 46318 Ianuarie 1839

ților străini și agenților lor de a visita in 
continuă țăra ndstră, cât și comercianți
lor noștri de a merge adesea in țările de 
expedițiune și producțiune, a mărit rela
țiunile comerciale ‘și creditele Consimțite 
angrosiștilor și detailiștilor noștri, tdte 
acestea în paguba monopolului de antre- 
posit de care se bucura Galațul și Brăila, 
dar in folosul tutulor comercianților din 
țără. Dacă întradevăr, comercianți! noștri 
lipsiți odinidre de capital, de credit, de 
relațiunl cu străinătatea și de cunoscin- 
țele necesare spre a lega aceste relațiunl, 
puteafi avea interes de a se aprovisiona la 
angrosiștii din Galați plătindu-le comi- 
aione destul de urcate, acăsta putea să 
constitue un avantagifi pentru Galați și 
Brăila, dar nici de cum pentru țăra în- 
tregă care a scăpat de un tribut ce fără 
nici un folos îl plătea antrepositarilor din 
aceste duoă orașe.

In afară de creațiunea drumurilor de 
fer și de consecințele ce in mod direct și 
indirect acăstă creațiune a avut asupra 
comerciulul nostru internațional, mai 
sunt și alte impregiurări cari afi contri
buit la decăderea comercială a orașelor 
Brăila și Galați și pe cari le găsim resu- 
ipate Într’un memoriu ce camera de co- 
mercifi din Galați a presentat D-luI pre
ședinte al camerei spre a se comunica 
Parlamentului. Iată cum se exprimă ca
mera de comercifi din Galați :

wCu luarea Basarabiei ni s’a luat și în
treg comerciul de detail al orașului; cu 
independența Bulgariei, ni s'a luat co
merciul în angro.

Bulgaria, care mal înainte era adminis
trată și condusă de legile turcescl nu in
sufla nici o confiență fabricanților și an
grosiștilor țărilor Europene ; lor le era 
Urnă de a se pune în contact comercial 
cu o țără unde nu exista nici o siguranță 
în justiție și în administrație.

Astăzi Bulgaria are justiția el, are ad
ministrația el, are în fine perspectiva de 
a fonda și lega un comercifi special cu 
statele Europei. Serbia asemenea a găsit 
în Austro-Ungaria piețele de unde se a- 
provisionăză.

Miglocele de comunicație afi înlesnit 
Transilvaniei, Bucovinei și Galițiel, cari 
până la un timp se aprovisionafi cu o mare 
parte de coloniale de la noi, calea portu
rilor Austro-Ungariei de unde își procură 
aceste mărfuri.

Prin urmare, în fața acestor schimbări 
radicale a situațiunei ndstre comerciale^ 
mz-ă-vis ie consumațiunea interidră și 
aC€ca a statelor vecine dunărene, ori cum 
om mai readuce noi regimul portului li
ber, nu vom mai putea fi stăpâni pe co
merciul ce ’l am avut mai nainte.^

O voce : Și la ce conchide ?
D. N. Voinov: Conchide la reînfiin

țarea portului-franc. (întreruperi),
D. G. Duca : Este foarte grefi de a 

împăca acăstă opiniune a Camerei de Co- 
merciu cu conclusiunea ce o face în urmă 
pentru reînființarea porturilor-france, 

pentru că recundsce că și dupe reînfiin
țarea porturilor-france tot nu se va putea 
readucjp starea de mal nainte și nu vom 
putea fi stăpâni pe comerciul nostru. (în
treruperi).

Prin urmare, D-lor, este evident că 
faptele politice sunt acelea cari afi schim
bat starea anteridră și cari afi adus decă
derea orașului Galați și Brăila, și cănd 
gic acăsta să 'ml permiteți un moment a 
examina dacă acăstă decădere este egală 
pentru ambele orașe.

D-lor, orașul Braila și Galați și mal cu 
sămă Galațul s'a desvoltat fdrte iute și 
s’a întâmplat în desvoltarea acestui oraș 
ceea ce se întâmplă adese ori cu unii 
copii.

Când un copil cresce prea jute, și îna
inte de a fi atins întrăga-'și desvoltare, 
este lovit de o bdlă, el simte o fdrte mare 
greutate de a se putea însănătoși, de a se 
putea îndrepta, și de a 'șl putea continua 
desvoltarea sa.

Acăsta este atât de adevărat, încât toți 
oratorii cari afi vorbit tn acestă cestiune 
nu '1-afi putut tăgădui. însuși D. raportor, 
când vorbesce de orașul Galați ne gice că 
Galațul este în decădere, iar când vor
besce de Brăila ne gice că este într'o stare 
puțin înflorită. D. Virgiliu Poenaru nici 
nu a vorbit de Brăila; — D. Epureanu 
care a studiat într’o gi cestiunea la Ga
lați nu a studiat și Braila ; și ast-fel toți 
par a recundsce că dacă Galațul este 
puțin în decădere, apoi Brăila este într’o 
stare înfloritore.

O mică broșură întitulată „Memoriul 
Gălățenilor pentru reînființarea porturi
lor-france/ și care ni s’a distribuit acum 
la întorcerea ndstră, se exprimă în modul 
următor:

„Brăila, prin posițiunea sa geografică, 
având ca apanagiu cert traficul cerealelor 
tutulor provinciilor de pe ambele țărmuri 
ale Dunărei superidre de la Șiret și până 
la Porțile de fer, a cărora singur debușefi 
este, având astă-gl la disposițiune și 
mare parte a produselor țărei de dincdce 
de Milcov, prin necalificabilul trașeu ac
tual al căilor ferate din Moldova, posedă 
aprdpe tot comerciul de exportațiune al 
României și al Bulgariei și preocupa- 
țiunea sa pentru import naturalmente re- 
mâne în rolul secundar“.

Apoi pe lângă acest memoriu despre 
care v'am vorbit, mai am și un alt me
moriu subscris de mai bine de una sută 
de comercianți și industriali din cei mai 
însemnați din orașul Brăila, care memo- 
rifi a fost presentat acestei onor. Adunări 
și care combate reînființarea porto-fran
cului în orașul Brăila.

Precum vedeți, D-lor, dacă este lesne 
de a se vorbi în favdrea reînființărei por
turilor-france și mai cu sămă de a ne a
duce de exemplu decăderea orașului Ga
lați, apoi nu este tot așa de lesne de a ne 
aduce înainte și ceea ce se petrece în o
rașul Brăila. ,

Dacă, prin urmare, este adevărat că o

rașul Galați a ajuns în decadență de la 
desființarea porto-franculul, atunci tre
bue să se vorbească numai de orașul Ga
lați, iar nu și de orașul Brăila, și dacă țăra 
va găsi că trebue să facă ceva, apoi nu 
are de cât să facă acăstă pentru Galați. 
(Sgomot). Dacă este vorba că trebue să 
facem sacrificii enorme numai pentru Ga
lați, atunci nu aveți de cât să faceți.
De cât ve voifi întreba atunci,dacă D-vds

tre veți decide ca țera să facă tdte sacrifi- 
ciele posibile pentru ridicarea orașului Ga
lați, atunci ce vor gice lașienij, cari, pre
cum scițl, ar avea și D-lor să gică ceva în 
privința decăderel orașuluă Iași. (Sgomot).

Vedeți dar gălățenil afi adoptat devisa 
aceea care gice: cine cere, nu piere. Și în 
adevăr, D-lor, căci mai acum cât-vatimp 
afi cerut să se clădăscă la Galați o catedrală 
episcopală, și apoi nu mult mal târgifi afi 
cerut și afi obținut strămutarea curței de 
apel de la Focșani la Galați și acum vedem 
că se cere înființarea de docuri.

D-lor, și în Londra sunt docuri cari afi 
costat patru sute de milidne, pentru că în 
Londra se face un comercifi care se urcă 
la 70.000.000 de tone pe an, comerciul 
din Londra este mare, pe când comerciul 
Galaților, în raport cu cel din Londra, 
este neînsemnat. Faceți, D-vdstre mal 
ântâifi ca și comerciul de la Galați să a
jungă ca cel din Londra și atunci fiți si
guri că țăra va face tdte sacrificiile po
sibile pentru orașul Galați. (Aplause).

Acuma, D-lor, permitețl-’ml a vă da, 
în sprijinul celor ce am avut ondre a vă 
arăta, și câte-va date statistice. Onor. D. 
raportor lovesce în aceste date, nu are în 
ele nici o încredere, și pentru acăsta ne 
cităză un pasagifi din Coquelin. Ce se gice 
acolo ? Se incriminăză în ele însuși datele 
statistice ? Nu ; dar preocupat de fatala 
teoriă a balanței comerciale, care atâta 
vreme a preocupat spiritele, și a întreți
nut aceea neastâmpărată preocupațiune a 
aurului. Iată cum se presinta teoria ba
lanței comerciulul: îndată ce importul 
unei țări este mal mare de cât exportul, 
acea țără se află în decădere, în ruină; căci 
prisosul de import trebue plătit în aur. 
Fără a intra în desvoltarea argumentelor 
cari afi dovedit cât de eronată era teoria ba
lanței comerciulul, mă voifi mărgini a vă 
gice că nici n’a fost ruinată și că din con
tra tocmai la țările cele mal bogate s'a 
constatat că prisosul importațiumlor asu
pra exportațiunilor era mal considerabil.

Dar ce să facă administrațiunile ? Ca 
să astâmpere acea preocupațiune a auru- 
rului, avea trebuință ca să stabilăscă o 
balanță drăptă a comerciulul, și ast-fel să 
sporăscă cifrele de la export, și din contră 
să micșoreze cifrele de la import. Prin ur
mare, cifrele statistice erafi exacte și s’afi 
modificat, ast-fel în cât resultatele con
semnate în balanța comerciulul erafi ne
exacte.

Asemenea imputare nu se pdte face ci
frelor statisticei ndstre cari sunt fdrte e
xacte.
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S'afi făcut in acăstă privință și dre- 
cari alte observațiunl, ast-fel, onor. D. 
Virgiliu Poenaru v’a spus : nu compara
ți tonagiul, căci în tonagiu intră și șine 
de fer, ș i cărbuni.

Fdrte bine, dar acele șine, acel cărbuni 
cari intră, 6fe nu afi și ei trebuință ca 
să fie descărcațl, ca să fie transportați 
la drumul de fer ? Prin urmare produc și 
ele o mișcare comercială. S’a mai ^is: nu 
comparați cifrele de mai de mult cu cele 
de a^I, fiind-că e deosebire de tarife ; ei 
bine, efi voifi calcula duoă peridde: perid- 
da pe care o voifi numi de porturi-france, 
și o periddă pe care o voifi numi de ne- 
porturl-france. Peridda de porturi-france 
coprinde cei 3 ani 1880, 1881 1882; cea 
de neporturi-france 1883, 1884, 1885. 
Ei bine,vedem că ambele porturi in pe
ridda porturilor-france afi exportat mult 
mai mult de cât In peridda de nefranco- 
porturl. Ast-fel, în prima periddă mișca
rea a fost de 330.000.000 și în a duoa de 
557.000.000; diferința în folosul perid- 
deî de neporturi france de 227.000.000. La 
acestea camera de comercifi din Ga
lați ne răspunde în memorul săfi că 
acăstă sporire provine din sporirea ge
nerală a comerciului țărei. EI bine, 
am făcut și efi calcul; în prima perid
dă comerciul general al porturilor Galați 
și Brăila e de 22,45% din Jcomerciul to
tal al țărei; pe când în peridda aduoa re- 
presintă 33%; prin urmare, acăstă dife
rență e și o sporire netă a acestor duoă 
porturi; în anul 1886 mișcarea comercială 
a acestor 2 porturi a ajuns a fi 49% din 
mișcarea generală a țărei, adică jumătate 
din întrăgă mișcare comercială a țărei. 
Acest spor în activitatea orașelor Brăila 
și Galați s’a făcut, D-lor, în dauna altor 
orașe ale țărei; permiteți'ml a vă dovedi 
în mod lămurit acest fapt, și pentru acăsta 
nu avem de cât să cercetăm care a fost 
exportul pe la Brăila și Galați și care 
a fost exportul pe la cele trei puncte Pre
deal, Vărciorova și Ițcani și exportul pe 
la cele duoă porturi Galați, înainte și 
dupe încetarea convențiunei ndstre co
merciale cu Austro-Ungaria la 1885.

Ast-fel, înaintea denunțare! convențiu
nei comerciale cu Austro-Ungaria în cei 
duoi ani 1884—1885, exportul prin 
cele duoă puncte Galați și Brăila a fost de 
117.700.000 și prin cele trei puncte Pre
deal, Vărciorova și Ițcani de 104.000.000; 
dupe denunțarea convențiunei comer
ciale în cei duoi ani 1886—1887, ex
portul prin Galați și Brăila se urcă la 
220.700.000, presintând ast-Jel un spor 
de 103.000.000 asupra primei peridde 
1884—1885 și din contră exportul prin 
cele trei puncte Predeal, Vărciorova și 
Ițcani cade la 37.800.000 lei, în peridda 
1886—1887 presintând ast-fel odiminu- 
țiune de peste 66.000.000, asupra primei 
peridde 1884—1885. Faptul se explică 
lesne: productele ndstre ne mai fiind ad
mise în Austro-Ungaria, cautafi să gă- 

săscă un export spre țările occidentale, 
Belgia și Italia.

Prin urmare, ceea ce a câscigât (wașele 
ndstre dunărene Galațul și Braila a 
perdut cele-alte trei puncte, Predealu, 
Vărciorova și Ițcani împreună cu între
gite județe în cari sunt situate și nu aveți 
de cât să vedeți starea în care se află Se- 
verinul pentru ca să vă convingeți de a- 
devărul celor ce am ondre sâ vă spun.

Cred, D-lor, că am putut ast-fel să vă 
dovedesc în destul prima parte a propu
nerel mele adică că nu înființarea privile
giului de porto-franc a adus desvoltarea 
Brăilei și Galaților, că nu desființarea a- 
cestuia a putut să le aducă decăderea și 
că tot ast-fel nu reînființarea porto-fran- 
curilor va putea să le aducă înflorirea.

Trec acum la a duoa parte și voifi stu
dia cestiunea din punctul de vedere al a- 
vantagielor ce se (Jice că acest privilegifi 
ar aduce țărei.

Cestiunea, așa cum se presintă de sus
ținătorii el, nu ar avea un caracter local 
ci se pretinde că ar fi o cestiune națio
nală care va aduce foldse mari țărei.

Antăifi și ântăifi D. Blaramberg ne 
^ise că înființarea privilegiului de porto- 
franc e un stimulent pentru trafic și în 
afară din acesta un debușefi larg pentru 
piețile ndstre.

Cei-alți susținători afi o altă tesă. Așa 
onor. D. Kogălniceanu ^ice că din causa 
desființărei porturilor-france s’a împu
ținat exportațiunea țărilor occidentale la 
noi și, prin urmare, și exportul nostru în 
aceste țări, aducând ca consecință îm
puținarea aurului și crescerea agiului. 
Vorbind de industria francesă și englesă 
iată ce ^ice onor. D. Kogălniceanu: „ A- 
cestea 'și făcură de preferință din por
turile ndstre france centrul activităței 
sale, a industriei, pe care România o plă- 
tia nu în monedă sunătdre de aur, pre
cum plătea industria tustro-ungară, ci 
prin grânele și materiale prime ale pă
mântului nostru/

D. Blaramberg adaogă asemenea că din 
causă că a^I suntem siliți să plătim în 
aur ceea-ce importăm de la unele țări, 
cari nu ne cumpără nimic, de aceea s’a 
produs împuținarea aurului și crescerea 
agiului. Ne găsim aci în fața unor ade
vărate eresii economice.

Se mecundsce cu desăvârșire cum se 
face schimbul. D-lor, schimbul se face 
producte în contra producte, și de mult 
J. Baptiste Say vorbind de acestă teorie 
a spus că productele se schimbă între 
producte, și că aurul nu e de cât o marfă 
universală și intermediară care are de 
scop să îolesnescă transacțiunile. Prin 
urmare, nu putem să avem nici un desa- 
vantagifi exportând safiinportând de la cu
tare safi cutare națiune pe acestă basă; căci 
mărfurile se plătesc tot cu mărfuri. Să ’mi 
permiteți pentru acesta un singur exem
plu: Să admitem că țăra ndstră ar avea o 
mișcare economică de 200.000.000 din 

cari 100.000.000 la import și 100.000.000 
la export.

Ce se va întâmpla ?... >
Ce se întâmplă ?
Importăm de exemplu din Austria de 

100.000.000 și exportăm în Englitera de 
100.090.000, care este resultatul? Resul
tatul este că ce am luat dintr’o parte dăm 
în cea altă parte.

Plătim productele cumpărate din Aus
tro-Ungaria cu productele ndstre vândute 
Engliterei și aurul primit din Englitera 
drept plată pentru cerealele ndstre ne va 
servi ca să plătim mărfurile cumpărate 
din Austro-Ungaria, jucând astfel rolul 
unei mărfi intermediare, unul simplu a- 
gent de schimb.

Dacă acuma mi s'ar permite de a face pu
țină sciință economică, vă voifi ^icecăBas- 
tiat a propus înlocuirea formulei date 
de J. B. Say: Productele se schimbă în 
contra productelor, prin o altă formulă ca 
exactă din punctul de vedere sciințific, 
picând: „Munca se schimbă în contra 
muncel; serviciile se schimbă în contra 
serviciilor/ Acestă formulă într'adevăr 
fdrte roditore în desvoltărl sciințiflce și 
în conclusiunl practice, tinde mai cu 
deosebire a degagia caracterul spiritualist 
al economiei politice; căci productul este 
un fapt material și serviciul este un fapt 
imaterial. Insă nici acăstă formulă nu me 
satisface pe deplin și așa prefer a (Jice în
tr’un mod mal just și mal scurt: Utilita
tea se schimbă în contra utilității.

Intr’adevăr, munca dispare și ceea-ce 
rămâne este utilitatea, resultat al muncel, 
care pdte face obiectul unul schimb.

Prin urmare, ceea ce se schimbă este 
utilitatea contra utilității, raportul utili- 
tator este valdrea a cărui expresiune în 
monedă se numesce preț.

Revenind acuma la subiectul care ne 
ocupă etc., pare-mi-se vn prim punct cu 
totul dobândit adică că din punctul de 
vedere al intereselor generale ale țărei și 
al introducerel aurului, importă puțin ca 
exportațiunile ndstre să se facă în țările 
cari importă la noi și că, prin urmare, este 
indeferentca relațiunile ndstre comerciale 
cu țările occidentale și mai cu deosebire 
exportațiunile acestor țări la noi să se fi 
micșorat în favorea relațiunilor ndstre cu 
țările centrale și al exportațiunilor lor 
cari s'ar fi mărit.

Insă însuși acest fapt este neexact. In- 
tr’adevăr, relațiunile ndstre comerciale și 
exportul țărilor occidentale în loc d'a des- 
cresce s’afi mărit de la desființarea privi
legiului de franco-porto al orașelor Ga
lați și Brăila.

Spre a dovedi acesta n'am de cât a mă 
referi la date statistice și d'a vedea care 
a fost exportul și importul cu țările oc
cidentale, înainte și după desființarea 
privilegiului de franco-porto, comparând 
între ele duoă peridde de 3 ani fie-care, 
anume peridda 1880—1883, unde exista 
privilegiul de franco-porto și peridda 
1884—1887, în care se desființesă acest 
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privilegii de porto-franco. Ast-fel cu 
Engliteră în primul period de 4 ani 
1880—1883 importațiunile Engliterei la 
noi ai fost 232 milidne și exportațiunea 
ndstră în Engliteră de circa 325 mi
lidne, iar în’al duoilea period 1884—1887 
importațiunile Engliterei ai fost de 268 
milidne, presentând un spor de 36 milid
ne, iar exportațiunile ndstre în Engliteră 
s’ah urcat la 417.700.000 lei, presentând 
un spor de peste 92 7a milidne.

In resumat mișcarea ndstră comercială 
totală cu Engliteră în periodul de 4 ani 
1884—1887, dupe desființarea franco- 
portului, a covârșit mișcarea comercială 
din ântâiul period, înainte de desființare^ 
cu aprdpe 129 milione.

Tot ast-fel cu Italia în al duoilea pe
riod, dupe desființarea franco-porturilor, 
mișcarea ndstră comercială a covârșit cu 
aprdpe 40 milidne mișcarea comercială 
din ântâiul period. Belgia ne presintă a- 
celaș resultat îmbucurător; într'adevăr, 
in al duoilea period de nefranco-porto ve
dem mișcarea ndstră comercială cu acestă 
țeră mărindu-se cu peste 66 milidne spor 
care este datorit atât mărire! importului 
mărfurilor belgiane cât și mal cu deose
bire exportațiunilor car! iah un avânt 
considerabil; într'adevăr, pe când în cei 4 
ani 1880—1883 n’am exportat în Belgia 
decât aprdpe 3 milidne, în cel d’al duoilea 
period 1884—1887 am exportat pentru 
43 milidne, adică 40 milidne mal mult în 
4 ani. Aceleași resultate și cu cele-alte 
țeri: Olanda, Turcia, Rusia etc.

Este imposibil, prin urmare, D-lor, d’a 
mai putea susține în fața acestor cifre 
d’o elocință atât de sdrobitdre, că co
merciul nostru internațional în genere și în 
specie cu țările occidentale s’a micșorat.

Dar s'a $is pe d'altâ parte că comer
ciul nostru internațional cu țările cen
trale și mai cu deosebire cu Austro-Un
garia s’a mărit după desființarea franco- 
porturilor Galați și Brăila; dar și acestă 
aserțiune este cu desăvârșire eronată. In- 
tr’adevăr, în periodul de lal880V1883, 
înaintea desființare! privilegiului ae fran- 
co-porto, importațiunile Austro-Ungariei 
la no! s’ad urcat la cifra de 550 milidne 
aproximativ și importațiunile ndstre în 
Austro-Ungaria au atins cifra de 301 mi
lidne, sah o mișcare comercială totală de 
851 milione; în al duoilea period 1884— 
1887, dupe desființarea privilegiului de 
franco-porto, importațiunile Austro-Un- 
gare la noi ah scăzut la 397 7« milidne 
și importațiunile ndstre la 210 milidne, 
saă o mișcare comerciala totală de 607 7a 
milidne, adică în mal puțin cu 243 72 
milione.

Prin urmare, cum ați mai putea sus- 
t^că importațiunea și mișcarea comer
cială cu țările centrale s’ah mărit ?

O voce: Din causa convențiunei co
merciale cu Austro-Ungaria.

D. G. Duca: Fdrte bine, aci suntem 
u acord. Dacă, prin urmare, recundsceți că 
convențiunile Intre state ajută ca să se 

mărâscă sati să se micșoreze relațiunile 
comerciale între state, atunci de ce mal 
susțineți reînființarea privilegiului de 
franco-porto? (Aplause).

Să ’mi dați acum voie să vă arăt, D-lor, 
ce <jice în acestă privință D. Kogălnicea
nu, a cărui autoritate la parțialitate nu se 
pdte contesta.

„Iată care era, ne (jice D-sa, cifra ex- 
portațiune! austro-ungare în România, 
în anii car! au precedat încheierea acestei 
convențiuni: 1

„Austro-Ungaria a exportat în Româ
nia, D-sa ne dă cifra exportațiunilor aus
tro-ungare în anii 1873 — 75, precum și 
cifrele exportațiune! României în Austro- 
Ungaria în acești ani și iată cum se ex
primă în urmă :

„Cum vedeți, exportațiunea ndstră în 
Austro-Ungaria a covârșit cu aprdpe 120 
milidne exportațiunea Austro-Ungariei 
în România și acâsta numai în intervalul 
a trei ani ce ah precedat convențiunea 
austro-ungară.

„De îndată însă ce acest act s’a aplicat, 
lucrurile s’ah schimbat în favdrea impor- 
tulufaustro-ungar în România și în defa- 
vorea exportului român în statul vecin.*

D. Kogălniceanu ne citeză pe urmă ci
frele importațiunilor austro-ungare la noi 
și a exportațiunilor ndstre în Austro-Un
garia de la 1876—1883, și iată cum con
chide :

„Cum vedeți, în percursul de cel ân
tâih opt ani ai aplicăre! Convențiunei, 
valdrea importului industriei austro-un
gare în România covârșesce valdrea ex
portului cerealelor și productelor prime 
ale României în Austro-Ungaria cu su
ma colosală de aprdpe 600 milidne lei/

Prin urmare, precum o recundsceți și o 
dovedesce forte bine D. Kogălniceanu, a
devăratul motiv al sporire! importațiuni
lor austro-ungare la noi a fost încheierea 
Convențiunei comerciale cu imperiul vecin.

Ceea ce dovedesce și mal bine acest a
devăr, este că îndată dupe expirarea aces
tei Convențiuni, exportațiunea austro-un
gară la noi a descrescut. Intr'adevăr, pe 
când de la 1880 până la 1884 cifra ex
portațiunilor austro-ungare a variat în
tre 126 și 154 de milidne, d’o-dată vedem 
acestă cifră coborîndu-se succesiv în 1885 
la 126 miliâne, în 1886 la 93 și în 1887 
la 53 de milidne și în anul trecut 1888 
sunt informat că a că^ut și mal jos. Tot 
ast-fel constatăm o descrescere în im
portațiunile nostre cari dupe ce în perio
dul 1880—1885 oscilezâ î^tre 71 și 84 
milidne, cad la 34 milidne în 1886 și la 
21 milidne în 1887. Este evident că ceea 
ce influențeză mișcarea comercială între 
diferite state este convențiunea comerci
ală ; ast-fel și la noi Convențiune comer
cială încheiată cu Austro-Ungaria a fost 
causa avântului ce importul mărfurilor 
austro-ungare a căpătat în țera ndstră.

Prin urmare, decăderea de care a pu
tut să sufere Galațul nu pote proveni nici 
de cum din desființarea privilegiului de 

franco-port ci din alte cause pe cari am 
avut ondre a vi le arăta pe scurt și mal 
cu deosebire din causa de încheieri decon- 
vențiun! comerciale (sgomot).

Galaților s’a întâmplat ceea-ce se în
tâmplă adesea-orl celor bolnavi și a căror 
boia nu se pdte cundsce de doctori; aceștia 
atunci ati tot-d’a-una câte veri-o bdlă la 
îndemână precum nervii, pe care o numesc 
când n’ati putut face un diagnostic just. 
Ast-fel ori și ce răti s’a întâmplat Gala- 
țului sah țărei și de care nimenea nu ’șl-a 
dat sâmă sah nu ’l-a analisat, s'a pus 
d’a dreptul în sarcina desființărel franco 
portului, ceea-ce era mult mai comod de 
cât de a căuta adevărata causă a răului 
care lovea Galațul sah țera.

Am să răspund acum la duoă argumente 
invocate în favdrea reînființărei porturi
lor-france.

Onor. D. raportor <Jice că înființarea 
porturilor france este un stimulent al tra
ficului.

Dacă așa ar fi, apoi ar trebui că pe tim
pul cât ah fost franco-porturile, mișcarea 
comercială a întregei țări să fi fost mult 
mai considerabilă de cât în timpul când 
n’am avut franco-porturile. Datele sta
tistice ne dovedesc cu totul contrarih.

In cei 3 ani 1880—1883 mișcarea co
mercială a întregei țări a fost de 1.469 
milidne cât a fost franco-porto și în pe- 
ridda de la 1885—1887 cât n’a fost franco- 
porto mișcarea comercială a fost de 1.628 
milidne, adică cu 178 milidne mai mult 
și, prin urmare, mișcarea comercială în a
cest al duoilea period, dupe desființarea 
prvilegiului de franco-porto, fiind mult 
mal însemnată, nu se mai pdte susține că 
reînființarea porturilor-france ar fi un 
stimulent pentru mișcarea comercială.

Să venim la al duoilea punct și să ne 
întrebăm dacă reînființarea fraco-portu- 
rilor ar putea servi în ceva pentru lărgi
rea debușeurilor ndstre.

Stranie afirmațiune!
Ne (jiceți: părăsiți politica de uscat ș 

adoptați politica de apă, precum v’o cere 
D. Kogălniceanu. Acâsta însă revine a ne 
cere dea ne mărgini la debușeurile țărilor 
occidentale și de a ne lipsi de debușeurile 
ce ne oferă Austro-Ungaria și Germania. 
Dacă ast-fel înțelegeți lărgirea debușeu
rilor ndstre, cată să vă arăt tdtă surprin
derea mea și să declar că nu lipsindu-ne 
de duoă debușeurl însemnate acâsta ar 
putea a se chema lărgirea debușeurilor 
ndstre. Austro-Ungaria mai cu deosebire, 
admițându’se că ni s’ar permite exporta
țiunea vitelor ndstre, ar constitui pentru 
noi un debușeh prețios, aș! putea ^ice unic 
și fără sâmăn.

O voce: Vorbiți de cum stăm a^i cu 
Austro-Ungaria, nu dupe cum am putea 
sta pe viitor. (Aplause).

D. G. Duca: Din alt punct de vedere, 
dacă D-vdstre ne-ați lăsa pur și simplu 
numai cu debușeurile Galați și Brăila, 
nici o-dată ele nu vor putea fi nisce com
plete debușeurl pentru noi, vor presintă
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tot-d’a-una un incovenient capital: acela 
că Într’un timp al anului aceste debușe- 
uri nu pot servi, fiind Închise din causa 
Înghețului și, prin urmare, s’aduce o stag- 
națiune în comercial nostru.

In asemenea cas ce se pdte întâmpla ? 
Se va întâmpla de sigur ca productele 
ndstre să se îngrămădăscă în magaziile 
din Brăila și Galați, și atunci de sigur că 
acăsta va conveni proprietarilor din Ga
lați și Brăila... (întreruperi).

D. Gr. Constantinescu: Tăceți, D-le 
Nucșorene.

D. I. Nucșoreanu: Taci D-ta, D-le 
Constantinescu. (Sgomot). Vă înșelați, 
D-le; nu e vorba de interesul câtor-va 
proprietari; aci e în joc un interes gene
ral. Eh n’am pe nimeni să susțin; n’am 
șăpte funcționari în slujbă ca D-ta (A- 
plause, ilaritate).

D. vice-președinte, V. Pogor: Nu 
întrerupeți, D-lor; bine-voiți a lăsa pe 
orator să ajungă la partea a treia. (Ila
ritate).

Voci: Suspendați ședința.
D. vice-președinte, V. Pogor: Dacă 

oratorul se simte obosit, suspend ședința 
pentru cinci minute, cu Încuviințarea 
dnor. Adunări.

— Ședința se suspendă pentru 5 minute.
La redeschiderea ședinței D. vice-pre

ședinte V. Pogor dă cuvântul D-lul Duca.
D. G. Duca: D-lor, începând partea 

ântâia a cuvântărei mele, am făcut un apel 
călduros bine-voitorei D-vdstre atențiuni, 
începând acum partea a duoa.. ..

Voci: Partea a treia. (Ilaritate, sgo
mot).

D. G. Duca: Mă cred dator a vă mul
țumi de îngăduirea D-vdstre, și voifi ter
mina cât mai curând ceea ce ’mi mai ră
mâne de $is resumându-mă cât mai mult.

Voiii examina acuma cari sunt neajun
surile, nedreptățile și pagubele cari vor 
resulta într’un mod inevitabil pentru țeră 
din reînființarea privilegiului de franco- 
porto Galați și Brăila.

Ântâifi și ântâifi, golul budgetar. Toți afi 
recunoscut că prin faptul că mărfurile in
trate și consumate în orașele Brăila și 
Galați fără plata de drepturi vamale, va 
resulta un deficit în budget, și fiind-că 
nimeni nu a arătat care va fi acel deficit, 
efi am să vi-1 arăt cu cifre. Onor. D. V. 
Poeiiaru face o erdre prea mare când 
compară veniturile vamale mai d’inainte 
cu cele de acum; nu acolo e cestiunea.

Venitul vamal represintă la noi suma 
de 21.200.000 lei; să ne întrebăm care e 
partea care se plătesce de populațiunea 
urbană și care e partea carp se plătesce 
de cea rurală, și ast-fel să putem găsi 
partea care incumbă populațiunei Gala
ților și Brăilei.

D-lor, dacă considerăm cum trăesce ță
ranul la noi, dacă considerăm că el nu 
consumă nimic din acele producte cari se 
aduc din străinătate, nici pentru hrana, 
nici pentru îmbrăcămintea, nici mobilie
rul lui, și dacă vom considera că chiar a

cele instrumente de cari are trebuință sunt 
în genere scutite de taxe vamale, vom 
vedea că nu putem evalua la mai mult 
de 3.200.000 lei, partea plătită de popu
lațiunea ndstră rurală drept taxe vamale 
din întrăga sumă de 21.200.000, care 
compune venitul nostru vamal. Prin ur
mare, dar, populațiunea urbană care este 
de 1.000.000 va plăti restul de 18.000.000, 
taxa vamală, ceea-ce represintă câte 18 
lei de fie-care locuito f urban.

Galațul și Brăila, având dupe arătările 
D-lui Sulioti, representantul Brăilei, 
125.000 locuitori, paguba ce va resulta 
pentru Stat din neplata taxei vamale va 
fi dar represintată prin 129.000 Înmulțit 
cu 18, ceea-ce dă 2.250.000 lei.

Iată, D-lor, stabilit și probat prin ci
fre, cari va fi golul în budgetul Statului.

Acăstă perdere de 2.250.000 lei se va 
mări încă prin mai multe alte perderi a- 
nexe am putea ^ice.

Una din acestea și cea mai însemnată 
perdere nerelevată până acum mai de ni
meni e perderea ce va resulta pentru 
obiectele a căror fabricare și vânzare e 
monopolisată de Stat.

In adevăr, D-lor, tutunul, chibriturile, 
cărțile de joc, praful de pușcă sunt un mo
nopol al Statului înscris în budget pen
tru suma de 30.000.000.

Prin urmare, nici vorbă nu e că dacă 
se va înființa porto-francul tdte aceste 
obiecte monopolisate de Stat vor trebui 
să fie oprite de a intra în orașul Galați 
și'Brăila, Vom avea dar, un porto-franc 
care nu va fi un porto-franc, tdte obiec
tele trebuind să trăcă prin o strictă exa
minare a agenților vamali.

Vedeți atunci pe ce largă basă se va pu
tea face contrabandă tutulor acestor obi
ecte cari aducând foldse forte mari con
trabandiștilor vor forma adevărate pre
mii pentru acei cari se vor îndeletnici cu 
asemenea meserie. Iată ce ne în acă- 
stă privință memoriul presentat de co- 
mercianții și industriașii din Brăila: „Mo
nopolurile Statului, ne $îce acest memo- 
rifi, vor fi mai puțin productive; căci su
primarea supravegherel autoritățel va
male, la debarcarea și imagasinarea măr
furilor în Brăila și Galați — consecință 
neînlăturabilă a sistemului frarico-portu- 
rilor — va da facilitate fraudatorilor a in
troduce nu numai în aceste duoă urbi, 
ci și în interiorul țărei cantități mari de 
obiecte monopolisate cari, chiar pentru 
acestă rațiune, procură mari beneficii. Gu
vernul are cunoscință că autoritatea va
mală a găsit pulbere în burdușele cu unt- 
de-lemn, tutun și țigări în baloturile de 
bumbac netors/

Prin urmare, vedeți că Statul va fi su
pus la nisce perderi mari, atât prin con
trabanda obiectelor monopolisate de Stat, 
cât și prin contrabanda ce se va face cu 
mărfurile acelor țări cu cari avem înche
iate convențiuni comerciale. Permite- 
ți-mi acum să insist și asupra unui punct 
moral.

Lățirea contrabandei într’o țără nu pdte 
avea de cât resultate funeste demoralisă- 
tdre. Omenii cari se obicinuesc a trăi în 
resvrîtire cu societatea nu pot de cât să 
mărgă mai înainte pe acăstă pantă și ast
fel contrabandistul de ieri se trezesce a 
duoa-^i ucigaș și jefuitor. Iată însă rec- 
tificativul safi compensațiunea ce ni se pre
sintă la pagubele enorme și de tot felul 
ce se vor aduce ast-fel Statului: Prin fap
tul că se vor înființa porto-francurile se 
va câștiga din urcarea foncierei. Caută să 
mărturisim că nu e de ajuns a spune acă
sta, ci trebue să ne încredințăm dacă în 
adevăr din acăstă urcare se va acoperi 
golul produs în budget.

D-lor, întrăga năstră foncieră rurală și 
urbană, safi dacă voiți mai bine foncieră 
pentru clădiri și pentru pământ se urcă 
la 10.700.000, și partea aferentă la foncieră 
urbană nu represintă de cât duoă ^ecimi 
din suma totală, adică 2.200.000 maxi
mum.

Dacă pentru țăra întrăgă este de 
2.200.000, cum se va putea din spori
rea acestei fonciere numai pentru ora
șele Galați și Brăila, să se acopere defici
tul ce va resulta din micșorarea imposi- 
iului vamal care va fi de 3.000.000 safi 
4.000.000 ?

D-lor, să trecem acum la un alt punct 
și să ne întrebăm, cari sunt neajunsurile 
cari vor resulta din acăstă stare de lu
cruri pentru locuitorii din districtele Co- 
vurluifi și Brăila ?

Iată ce se ^ice în acăstă privință de D. 
director-general al vămilor într’o mică 
broșură publicată spre a combate reînfi
ințarea franco-porturilor Brăila și Galați:

„îmi aduc aminte că ministerul de 
finance primea neîncetat plângeri din 
Galați și din Brăila în contra măsurilor 
vexatorii la cari erafi supuși locuitorii de 
peste raionul orașelor la diferite barieri, 
măsuri de altmintrelea inevitabile precum 
o voifi dovedi. Aceste plângeri formăză 
numerose dosare în direcțiunea vămilor/

Dar mai avem în acestă privință o măr
turisire și mai prețiosă, aceea a came
rei de comercifi, care iată cum descrie ne
ajunsurile resultânddin franco-porto pen
tru locuitorii districtelor Covurluifi și 
Brăila: „Locuitorii săteni, cari veneafi 
cu grânele lor în port, nu mai puteafi 
cumpăra nimic pentru trebuințele casei 
lor ; căci pentru ă le scăte pe barieră e- 
rau obligați a îndeplini o sumă de for
malități vamale, a plăti timbre și taxe, 
și în fine a perde câte o <Ji și duoă cu va
ma. Comerciul în detail fu omorît și de 
aci ruina și falimentele fac să dispară o 
mulțime de comercianți buni din GalațL 
Un strigăt unanim eși din tdte unghiurile 
orașului, și mai tdte clasele societăței se 
aliară a recunosce că acea stare de lucruri 
nu mai putea fi indurată, ea nu mal 
putea continua/

Camera de comercifi, ca și când ar fi 
crezut că acăstă variațiune era neîndes- 
tulătdre, descrie starea de lucruri în Ga-
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lăți dupe desființarea franco-portului și 
iată cum se exprimă : ,De la epoca de 
când aâ dispărut dificultățile vamale la 
eșirea din port , nu putem ^ice că acest 
comerciâ a progresat, dar el a devenit mai 
practic, mai comod, cu alte cuvinte sătă- 
nul nu mai este șicanat; când în schim
bul grânelor sale ce le vinde la obor, cum
pără ceva pentru gospodăria lui și exportă 
pe barieră, pe dânsul nu ’l geneză dacă 
plătesce 5 bani mal mult pentru un lucru 
ce 1 cumpără, 1 gena Insă greii și simția 
o adevărată vexațiune când mal înainte, 
sub regimul portului franco, era obligat 
a plăti vama, a face declarațiuni vamale, 
a plăti timbre și In fine a sta pe la biuro- 
urile vamale cu filele pentru a 'și putea 
pune în regulă o mică cumpărătdre de 
câți-va lei.u

înțelegeți fdrte bine, D-lor, că nu mai 
am nimic de adăogat când o asemenea 
stare de lucruri este descrisă de camera 
de comerciâ din Galați.

Aceste vexațiuni eraâ așa de vădite 
în cât însuși D-nii raportori, atât D. Ko
gălniceanu la 1885 cât și D. Blaramberg 
acum, se ocupă în raporturile D-lor de 
mi^locele cari ar trebui luate pentru a se 
pune stavilă unei asemenea stări de lu
cruri.

D. Blaramberg ne propune de a se fa
ce un fel de librete cari să se întrebuin
țeze de comercianți.

Iată ce răspunde la acesta pe de o par
te D. director al vămilor, și de altă parte 
memoriul comercianților din Galați și 
Brăila, D. director al vămilor ne spune : 
„La aceste ni s’ar putea răspunde că ad
ministrația vamală în buna sa chibzuință 
ar trebui să scutăscă de ori-ce drep
turi mărfurile a căror valdre nu trece 
peste o sumă determinată. Dar admițând 
chiar ca formulare necesarii culegerea 
datelor statistice să se libereze fără a se 
mai percepe costul lor, totuși ele trebu
esc făcute la barierl pentru a se putea 
sci ce mărfuri s’aâ importat și dacă ele 
posed în adevăr acel minimum de va
ldre stabilit pentru scutire ; deci străgă- 
niri, perderi de timp."

Dar ce se mal ^ice ? Să se facă acă
sta de însuși comercianți!; ei singuri să 
vie să facă aceste declarațiuni, ea să fie 
sătenii scutiți de șicane.

Iată ce răspund comercianți! din Bră
ila : „Dacă el ar impune îndeplinirea a
cestor formalități, ne $ice memoriul lor, 
no! comercianți! din Brăila și Galați 
nu am avea nevoe de mai mulți comp- 
tabili și o drde de alergători, ce vor nece
sita cheltueli cari vor întrece micele be
neficii ce realisăm de la atarl vânzări. 
Vom fi dar constrînși a prefera ca în 
trecut, să ne lipsim de aceste beneficii; 
și așa piețile Brăilei și Galaților vor sta 
închise pentru cumpărătorii externi, ce- 
ea-ce va aduce silit înființarea de depo- 
site afară din aceste duoă urbi în detri
mentul prăvăliașilor din franco-porturi/

In fața acestor argumente nu mai am 
nimic de adăogat.

Vin acum la neajunsurile ce s’ar aduce 
comerciului și industriei ndstre naționale. 
D-lor, s’a făcut o lege și s’a adoptat un 
întreg sistem economic spre a crea, spre 
a încuragia și spre a întreține industriile 
ndstre naționale. Nu se pdte, D-lor, peste 
un interval de 2 saâ 3 ani, să schimbăm 
o stare de lucruri, nu se pdte la fie-care 
schimbare' de program, la fie-care schim
bare de guvern, să schimbăm de o-dată în
tregul sistem economic ;• căci atunci vă în
treb, ce încredere ar mai avea in stabili
tatea legilor ndstre comercianți!, indus
triașii ce aâ angagiat capitaluri mari 
în puterea legilor făcute spre a protegia 
industriile naționale ?

Din tdte unghiurile țărei aâ venit plân
geri la acăstă Cameră ca să nu se mai ad
mită privilegiul de porto-franco, pe de 
altă parte ar fi o nimicire a tarifului nos
tru autonom, pentru că tdte mărfurile a
duse din țările acelea cari n’aâ convenți- 
uni cu noi și mai cu semă din Austria 
vor intra în Galați și Brăila și acolo se 
vor da în consumațiune fără a plăti ceva. 
Cu alte cuvinte vom deschide părțile ță
rei ndstre comerciului acele! țări cu care 
suntem în resbel vamal; căci luând de- 
exemplu mătăsurile cari se vor înmaga
zina în magazinele din Brăila și Galați, 
cum se vor cundsce cari sunt mătăsuri 
germane, austriaco saâ francese ? Vedeți 
încă o-dată că prin aprobarea acestei 
legi care reînființeză privilegiul por
turilor france am deschide un larg 4e- 
bușeâ comerciului străin fără a mai pu
tea să exercităm asupra unei mari canti
tăți de mărfuri dreptul nostru vamal.

Ast-fel vom aduce o lovitură mortală 
industriei ndstre încă în pruncie și acesta 
din duoă puncte de vedere : Ântâiâ măr
furile străine, similare ale produselor in
dustriei ndstre, vor putea intra libere de 
or! și ce taxă în porturile Galați și Bră
ila, nimicind industria din aceste duoă o
rașe și îu urmă, respândindu-se pe căi fra- 
uduldse în restul țărei, ar continua opera 
lor de sugrumare asupra industriei din 
restul țărei. Din alt punct de vedere măr
furile străine, intrând în orașele Galați și 
Brăila libere de ori și ce control, vor eși 
fără a se putea constata proveniența lor, ne 
plătind taxele din tariful autonom și ast
fel, prin urmare, nimicindu-se tdte resul- 
tatele resbelului vamal întreprins cu Aus- 
tro-Ungaria, cerealele și vitele ndstre ar 
continua a fi prohibite saâ lovite cu taxe 
enorme la intrarea lor în Austro-Ungaria, 
pre când din contra mărfurile austro-un- 
gare ar intra în țără plătind taxele tari
fului convențional.

Și, D-lor, când ne întrebăm pentru ce 
tdte aceste? Care este scopul urmărit? 
Care este benificiul? Cari sunt folo- 
sele ? Nici unul din oratorii cari au vor
bit nu ne răspunde la cestiune. Prin 
urmare, pentru că Galațul suferă o mi
că scădere în comerciul săâ, trebue noi, 

când populațiunea ndstră rurală este în 
starea cea mai miseră, când nu putem 
face nimic pentru îmbunătățirea sdrtei ei 
materiale, când nu putem face nimic pen
tru înbunătățirea sdrtei sale intelectuale, 
pentru că nu putem face nimic pentru în
vățătorul sătesc, când nu putem face ni
mic pentru îmbunătățirea stărei ei morale, 
pentru că no putem face nimic pentru 
preotul sătesc, trebue noi să mal împovă
răm budgetele ndstre cu 4—5 milidne, 
pentru ca orașul Galați și Brăila să pdtă 
avea tdte productele din străinătate cu 
50 la sută mai eftin ?

Iată adevăratul motiv, iată singurul 
folos ce se va trage din reînființarea 
franco-porturilor, atât de dăunătdre de 
altminterea din tdte cele-alte puncte de 
vedere.

D-nii ^Poenaru și Blaramberg aâ a
tins cestiunea D-vdstre din punctul de 
vedere al politicei ndstre exteridre, voiâ 
lăsa desvoltarea întregei acestei părți 
altora mai competinți, mărginindu-mă 
numai la'câte-va cuvinte.

Onor. D. Blaramberg ne £ice în rapor
tul săâ că ast-fel vom câștiga simpatiile 
țărilor occidentale. Vă mărturisesc, D-lor, 
că transporturile care trebuesc plătite aâ 
pentru mine puțină valdre și că ași pune 
puțin preț și puțin temeiâ pe simpatiile 
acelor țări cari ar trebui să aștepte în- 
cheierealnl^nțulu! anual al exportațiuni- 
lor lor spre a determina suma de iubire 
și de susținere cu care ne credităză'și a că
ror simpatii ar vama cu balanța comer
ciului lor cu noi.

Credeți dre, D-ni! mei, că Egliteracare 
are un export de mai bine de 6 miliarde 
s’ar interesa de noi numai și numai pen
tru cele 100 milidne de mărfuri ce expor- 
tăză la noi și că ar fi tras vr'o-dată sabia 
în apărarea ndstră pentru acest modest 
export, dacă n’ar fi fost interese mai 
mari în joc în valea Dunărei?

Care este și acel mare interes ce ni’l pur
ta Francia, l-am văgut exprimându-se în 
mal multe rânduri.

Când a venit chestiunea recunoscerei 
independenței ndstre, câștigată prin vi
tejia și sângele soldaților, cine a rămas la 
urmă? Franța și Englitera care nu ne aâ 
recunoscut independența de cât la 1880, 
pe când ea fusese recunoscută de tdte 
cele-alte Puteri de la 1878.

Când a venit cestiunea israelită, cine a 
sulevat’o la Berlin și cine a cerut a ni as 
impune soluțiunea ei ?

Voci: Germania.
D. G. Duca: D. Wadington și al duoi

lea plenipotențiarii Italiei. (întreruperi).
Când a venit cestiunea Dunărei care 

privia nu numai pe România, ci privia 
direct pe tdte țările occidentale și mai cu 
deosebire pe Englitera și pe Francia, cine 
s'a făcut sfetnicul, aprigul susțiitor al 
intereselor austro-ungare în acestă ces
tiune ?

Diplomatul frances Barere, sub impui -

i *
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siuuea baronului de Ring, ministrul Fran- 
ciel la Bucuresci. (Sgomot).

Iată dar care este valârea acelor sim
patii cari se schimbă, se modifică și variază 
conform cu balanța comercială.

Am terminat aci a duoa parte și Intru 
cât ca cestiune de oportunitate, nu mă 
voiti atinge de dânsa fiind-că se va trata 
de alți oratori Înscriși spre a lua cuvân
tul în urma mea.

Terminând discursul sâti, D. Virgiliti 
Poenaru ne angagiă d’a vota acest proiect 
de lege, picând că toți advârații români 
trebue să fie pentru el. Mă ridic din tdte pu
terile mele contra acestui mod d’a discuta 
și d’a face apel la voturile vâstre. Pdte 
ori și cine să voteze contra sati pentru 
acest proiect de lege, și să râmâe bun 
român. Pot asigura pe D. Poenaru că mulți 
vor vota contra acestui proiect de lege 
și '1 pot încredința că toți ati inimă plină 
de o caldă iubire pentru țeră, de un dor 
ferbinte pentru tot ce pdte avea veri o în- 
rîurire asupra propășirel și mărirel scum
pei ndstre Românii. (Aplause).

D. M. Kogălniceanu: Cer cuvântul în 
cestiune de regulament.

D. vice-președinte, V. Pogor: Aveți 
cuvântul.

D. M. Kogălniceanu: D-nii mei, onor, 
preopinent întru sprijinirea teoriei sale a 
ridicat cestiunea la o înălțime așa de mare 
în cât ne a deschis calea să vorbim și noi 
la rândul nostru despre ceea ce a făcut 
Franța, Englitera, Germania și Austro- 
Ungaria la congresul de la Berlin. Socot 
insă că ar fi bine să lăsăm tdte acestea la 
o parte și să ne ocupăm numai de cestiu
nea porturilor-france.

Eti unul sunt departe de a aproba dis
cuțiunea începută, dar dacă D-vdstre cre
deți că cu acestă ocasiune pdte fi întru 
cât-va o asemenea discuțiune, atunci vâ 
rog să ne permiteți și noâ a $ice cuvân
tul nostru, de dre-ce și noi avem cunos- 
cința lucrurilor despre cari s’a vorbit, ca 
unii ce am fost cel puțin spectatori la 
congresul de la Berlin și de la Paris. (în
treruperi).

Rog acum pe D-nil miniștri să bine- 
voiască a spune cuvântul D-lor în cestiu
nea ce se discută, și cu atât mai mult re
clam acâsta, că am au^it cum că între 
D-lor ar fi duoă păreri deosebite.

O voce : Să se exprime amânduoă.
D. M. Kogălniceanu: Omenii serioși, 

de valdre mare, când ajung la putere nu 
nâgă opiniunile lor din timpul când nu 
erați la putere...

D. vice-președinte, V. Pogor: D-le 
Kogălniceanu, aveți cuvântul în cestiune 
de regulament.

D. M. Kogălniceanu: Sunt în regu
lament, pentru că reclam să vorbâscă și 
ministerul.

D. ministru de externe, P. P. Carp: 
Va vorbi ministerul, dar aveți puțină răb
dare.

w D. M. Kogălniceanu: 'Mi pare fdrte 

bine; căci țin să cunosc opiniunea sa asu
pra acestei cestiunî.

Onor. D. Carp, fără să fie ministru, s'a 
îmtâmplat sub guvernul D-lui I. C. Bră- 
tiănu să jdce un rol pe care astăzi ’l-a ju
cat un coleg al nostru, representantul co
legiului III de Ilfov.

D. ministru de externe, P. P. Carp: 
Nu am jucat nici un rol, ci am apărat a- 
tuncl o idee pe care o am și astăzi. (A- 
plause).

D. M. Kogălniceanu: Din nenoro
cire aveți colegi cari nu fac așa. (Aplau
se). Este vorba: la* șiret, un șiret și jumă
tate. (Ilaritate).

D. I. Brătianu a avut marea fericire 
să găsescă un atlet ca D. Carp pe care să 
’l pue să vorbâscă în contra porturilor- 
france. Dupe D. Carp, a vorbit D. prim- 
ministru ; D-sa a expus tdte teoriile ce 'I
a plăcut, și eti am tribuit să ’l ascult cu cea 
mal mare atențiune, de dre-ce asupra 
mea luasem o sarcină din cele mal grele, 
aceea de a răspunde la tdte obiecțiunile 
sale, mă pusesem la serviciul unei cause 
așa de importante. Ce s'a întâmplat a- 
tuncl? Dupe ce a vorbit D. prim-minis
tru, s’a cerut închiderea discuțiunei și 
noi nu am putut răspunde un singur cu
vânt.

El bine, sunt în posițiune a afirma că 
aceeași manoperă are să se întrebuințeze 
astăzi. Onor. D. Duca ne-a luat o ședință 
întrâgă, a vorbit despre tot și tdte, a fă
cut istorie ad usumdelphni; era în dreptul 
D-sale să vorbâscă cât de mult și Camera 
bine a făcut de ’l-a lăsat să vorbâscă.

D-vdstre însă trebue să fiți tot atât de 
drepți și către aceia cari în privința aces
tei cestiunî ati convingeri formate nu de 
duoi sad trei ani ci de 30 și 40 de ani, 
și să nu le înăbușiți glasul prin închide
rea discuțiunei.

Rog pe D. ministru Carp să bine-vo
iască a se uni cu mine și a primi să ne 
spună D-nii miniștri care este opiniunea 
D-lor în acăstă mare cestiune. Cu atât 
mal mult, că acest proiect de lege este ve
nit în discuțiunea ndstră din inițiativa 
parlamentară, și noi suntem datori a cere 
să ni se spună opiniunea D-lor miniștri, 
(întreruperi). Miniștrii pot să vorbâscă 
ori când; să vorbâscă dar acum și apoi să 
vorbim și noi.

Cestiunea acesta este o cestiune națio
nală^..

O voce: Și de crisă ministerială.
D. M. Kogălniceanu: Nu mă ocup de 

crisa ministerială. Și când este vorba de 
o cestiune națională credeți că mă veți 
putea opri de a vorbi ? Nu; voiti vorbi și 
voiți vorbi de trei ori și cu mai multă â- 
nergie de cum am vorbit veri o-dată. 
Voiesc să plătesc gălățenilor și conducă
torilor gălățenilor, cari m’ati trîntit cu 
100 de voturi la alegerile din urmă, po
lița trasă asupră’mi.

Bine-voiască dar D. prim-ministru să 
vorbâscă; bine-voiască D-nii miniștri a 
ne pune în posițiune să cundscem și noi 

opiniunea cabinetului în acăstă cestiune.
Să vorbâscă D. Carp, dar să vorbâscă 

și D-nii Lahovari și Vernescu pe cari 
gălățenil ’i-ati primit ca în triumf în ces
tiunea porturilor france. D-lor suindu-se 
în balcon, cum se sue și se arată împăra
ții la popor, ati harangat atunci poporul; 
bine-voiască acum a vorbi aci și a ne 
spune opiniunile D-lor.

Am lucrat și eti pentru acestă țâră și 
nu voiesc să mor mortăciune; înainte de 
a muri voiâsc să ’mi spun ultimul cuvânt 
în o cestiune pe care eti o consider emi
namente națională.

D. vice-președinte, V. Pogor: Ces
tiunea de regulament fiind epuisată, D. 
Pallade are cuvântul în fond.

D. N. lonescu: D-le președinte, ces
tiunea de regulament nu e epuisată defi
nitiv; noi nu suntem aici ca să perdem 
timpul; pentru demnitatea Adunărel nu 
trebue să râmâe jos propunerea ce s’a făcut 
ca să vorbâscă guvernul într’o cestiune 
care interesâză financele țârei. Adunarea 
trebue să se pronunțe în privința acâsta. 
Noi avem dreptul dupe Constituțiune să 
cerem presența ministerului, și nu am a
vea âre dreptul a’I cere să se explice în mo
mentul oportun, pentru a nu pierde tim
pul, și pentru a nu lua asupra ndstră res
ponsabilitatea cum că, având la ordinea 
^ileî cestiunî mult mal mari de cât acâsta, 
am preferat a ne ocupa timpul cu acâstă 
,cestiune care comportă o crisă ministe
rială?

D-lor, cestiunea de regulament e o 
cestiune de convenință parlamentară; mal 
mult, e o cestiune de tactică onestă din 
partea cabinetului; trebue să seim, înainte 
de a face un pas, ce gândesce cabinetul în 
acâstă cestiune și, D-le președinte, mâ aș
teptam de la D-vdstră ca să dațl o inter
pretare mai ortodoxă regulamentului. 
Când £ice regulamentul că ministrul are 
dreptul să vorbâscă ori când, acâsta nu 
însemnâză că are dreptul să tacă. Are 
dreptul de a vorbi, nu are de a tăcea. 
Rugăm dar ministerul să vorbâscă ca să 
nu perdem timpul.

D. ministru de externe, P. P. Carp: 
Cer cuvântul.

D. vice-președinte, V. Pogor: Ve
deți că D. ministru satisface pe D-nii 
Kogălniceanu și lonescu. ,

D. ministru de externe, P. P. Carp: 
Am cerut cuvântul numai în cestiune 
de regulament; prin urmare, D-le pre
ședinte, prea v’ați grăbit de a da sa
tisfacere D-lor Kogălniceanu și lonescu.

D-lor, am luat cuvântul ca să râspund 
numai la acusațiunile D-lui lonescu de 
tactică neonestă; nu sunt așa de bâtrân 
ca D. lonescu, dar lipsa de experiență am 
căutat să o înlocuesc prin studiul celor 
ce se întâmplă în alte țâri...

D. N. lonescu: Cer cuvântul în ces- 
tie personală.

D. ministru de externe, P. P. Carp : 
In alte țâri, cari ati o experiență și mal 
bâtrână de cât bâtrâna experiență a
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D-lui lonescu, nu am vă^ut însă până 
Acum, și dacă sunt în erdre ve rog să 'mi 
arătațl acăsta, cum că s’ar fi cerut unui 
guvern, în puterea drepturilor constitu
ționale, să vorbâscă la cutare ceas , adică 
la 4 1/2 și nu la 5 7a; să vorbăscă dupe 
cutare orator, iar nu dupe cutare orator.

Ce vă intereseză, D-lor, pe D-vdstre ? 
Să sciți care este părerea guvernului. Ei 
bine, veți avea-o. Vă mai intereseză și 
alt lucru, care dupe mine e mai puțin in
teresant : acela de a sci dacă nu cum-va 
cu acăstă cestiune se va produce o des- 
binare între membrii guvernului. Guver
nul va vorbi, și vă anunț de pe acum, 
dacă vă interesâză acăsta, cum că desbi- 
nare nu are sâ fie; noi stintem cu totul 
de acord în acăstă cestiune (aplause); 
prin urmare, când va veni vremea vom 
lua cuvântul și vom spune părerea ndstră.

D. N. lonescu: Am cuvântul D-le pre
ședinte ?

D. vice-președinte, V. Pogor: D-v. 
veți avea cuvântul dupe votarea asupra 
obiectului în discuțiune; căci ați cerut 
cutântul în cestiune personală.

D. N.lonescu: Obiectul îndiscuțiune, 
D-le președinte, era o cestiune de regu- 
l&meiit, iar nu proiectul de lege; prin ur
mare, îndată ce acestă cestiune s’a înche
iat, e drept a mi se da cuvântul. Vă rog 
să nu subtilisați și să nu cădem din ju
nimism în bizantinism.

D. vice-președinte, V. Pogor: A- 
veți cuvâritul.

D.N. lonescu: Nu e vorbă să ne ex
hibăm titlurile ndstre la respectul Adu
nărei; căci acăsta nu se face cu ocasiunea 
discuțiunei unei cestiuni de regulament. 
Respund dar D-lui ministru de externe 
Uumai atât, că în nici un parlament nu 
se Întâmplă ca .guvernul să lase a se an- 
gagia și a continua desbaterile fără ca el 
să spună cuvântul lui, fie^în cestiunile fi
nanciare, fie în cestiunile pdlitice.

Noi ne aflăm în fața unui proiect de 
lege venit din inițiativa parlamentară, 
asupra căruia guveruul n’a ^is încă nici 
tin cuvânt. Acăsta e o nere^ularitate, o 
tactică deloială, (sgomot, protestări).

Dacă am pronunțat veri-un cuvânt 
care pdte să atingă pe cine-va, n’aveți de 
cât să’i relevați. Am ^is o tactică deloială 
pentru Parlament, precum am ^is altă 
dată o tactică deloială pentru coronă.

In adevâr, e o tactică deloială de a se 
lăsa Parlamentul să discute fără ca gu
vernul să se pronunțe. Experiența m’a 
învățat că toți câți se duc pe banca mi- 
iUsterială practică aceeași politică parla
mentară. D-vdstre ne lăsați să ne obosim, 
pentru ca la urmă cu votul să decideți to- 
totul.

Iată pentru ce cer de la actualii consi- 
heri ai Majestățel Sale să vorbescă în 
timpul oportun.*

Nu le cer să vorbescă la 4 7s ore, și e 
ae demn pentru D. ministru de externe 
să dea acăstă interpretare cuvintelor mele; 
Mu cer să vorbescă cu câsul sati la câs, dar 

trebue să vorbescă pentru ca să seim că 
nu avem a face luptă parlamentară între 
noi, ci avem a face cu un guvern, care mal 
înainte de a veni o cestiune în desbaterile 
D-vdstre trebue să'și spună opiniunea. 
Iată de ce ^ic că nu cer acââta pentru 
demnitatea mea personală; căci nu o so
cotesc întru nimic atinsă prin ironia mi
nisterială, dar numai în interesul de a se 
curma o-dată cu acele procedeuri din tre
cut, când guvernul nu’și spunea opiniti- 
nea și venea cu o cerere de credit de 15 
milidne și atunci sărea un deputat din 
maioritate care propunea să i se dea 30 
milidne.

A^i se agită politica ndstră întregă, 
nu numai politica comercială, și noi vom 
continua a vorbi fără să seim ce gândesce 
guvernul ? Guvernul dar e dator să aibă 
tdtă deferența pentru acestă a sa Adunare 
care nu trebue să se asemene cu fosta A- 
dunare. (Apjause).

D. vice-președinte, V. Pogor: Dupe 
regulament, miniștrii pot să câră cuvân
tul și să vorbâscă când cred oportun. Acum 
D. Pallade are cuvântul. (Sgomot).

D. G. D. Pallade: Cedez D-lui Catar
gi și vâ rog să me înscrieți la rândul 
D-sale.

D. Lascar Catargi: D-lor deputați, 
eh cred că D-nii miniștri vor vorbi.

D. ministru de externe P. P. Carp: 
Cer cuvântul.

D. Lascar Catargi: D-lor deputațl, nu 
numai din punctul de vedere al convenin- 
țelor parlamentare pe care 'l-a ridicat D. 
lonescu era necesar ca D-nii miniștri să 
vorbăscă, dar mai cu sămă și pentru cu
vântul că oratorii guvernamentali cari ah 
combătut reînființarea porturilor-france 
ah pus cestiunea cu totul pe alt târâm de 
cât este proiectul de lege. Acest proiect 
de lege nu este venit de cât numai în ur
ma nedreptăței care s’a făcut orașelor 
Galați și Brăila cu aplicațiunea legei va
male de la 1884. Oratorii guvernului aii 
perdut însă cu totul din vedere și punc
tul de plecare și scopul cel adevârat al 
proiectului ce avem în discuțiune, și ati 
pus cestiunea ast-fel ca cum ar fi vorba 
de înființarea din noii în țâra ndstră a u- 
nor porturi-franco definitive și perpetue; 
ati pus cestiunea pe târâmul politic și D. 
Peucescu a pus’o chiar pe târâmul con- 
vențiunilor internaționale, așa în cât vâ 
mărturisesc că am fost cu totul surprins 
de a vedea că se desnatureză ast-fel ade
vărata semnificațiune și importanță a a- 
cestui proiect de lege.

Guvernul ar fi făcut bine să spună o- 
ratorilor sâi, în sala de alături, a nu se 
mai aventura pe asemenea tărâmuri, ci a 
se ține în limitele proiectului de lege și 
de aceea a avut dreptate D. Kogălniceanu 
și D. lonescu să $ică că era de trebuință 
ca guvernul să ia cuvântul, pentru ca să 
așe^e cestiunea pe adevăratul ei teren.

Efi cred dar că dupe mine vor vorbi 
D-nii miniștri, și acăsta o cred cu atât 
mai mult, cu cât aci nu este numai ces

tiunea pe care aii atins’o oratorii guver
nului ci este și cestiunea persdnei mele ; 
fiind că un domn ministru junimist a spus 
unui prieten la Iași, că acăstă cestiune 
este înmormîntarea mea cu parada de 
clasa ântâia (ilaritate).

De și D. Ministru acela este un om 
fdrte învățat și scie de tdte, dar se vede 
că nu scie ^icâtorea românâscă, care este: 
să nu sapi grdpa altuia că pici tu în ea 
(aplause).

Dar, D-lor, să lăsăm ca cioclii să'și facă 
meseria lor, iar noi să venim la cestiune 
(ilaritate, aplause).

Să permiteți, D-lor, să vă spun 
în puține cuvinte cum stă astăzi acestă 
cestiune și prin ce fadă a trecut kea sub 
guvernul trecut.

D. I. Brătianu găsesce că e prea scurt 
termenul de 6 ani ce se acordase orașelor 
Galați și Brăila ca porturi france, până 
la terminarea dokurilor și magaziilor de 
întreposit, și cere Camerilor să încuviin
țeze preluhgirea acestui privilegia pe 10 
ani, în loc de șese. Camerile voteză acest 
termen de 10 ani, legea se promulgă și 
intră în vigdre.

Dar D-vdstre sciți cum se tratafi tdte 
cestiunile pe timpul acela. Se ducea D. 
I. Brătianh la Florica și ce visa acolo ve
nea apoi în Parlament și punea imediat 
în lucrare. Ast-fel, într’o bună diminăță, 
dupe întdreerea D-lui Brătianu de la Flo
rica, acelașguVernu, și aceeași maioritate 
parlamentară care acordase termenulde 10 
ani, vine și desființeză prin o trăsătură de 
condeiii întrâga stare de lucruri creată prin 
acea lege, și precum o dinidră Turcii din 
timpul ianiciarilor se aruncați asupra ță
rei, tot ast-fel autoritățile administrati
ve, comunale și polițienesc! s’ati năpustit 
cu furie peste neguțători, proprietari, 
muncitori, în fine peste tdtă activitatea 
acestor nenorocite orașe, așa în cât case 
mari de comerciti înființate încă de pe la 
1834*, case din Anglia, din Francia, din 
Italia și din alte părți, aii fost nevoi
te să înceteze comerciul în modul cel mai 
brusc, și mai toți acei comercianți mari 
s’ati risipit care în cotro a put să apuce. 
Resultatul imediat și inevitabil al acestei 
nesăbuite măsure a guvernului trecut a 
fost de a aduce desolațiunea și ruinarea 
acestor duoe porturi și mai cu osebire a 
Galaților. In zadar tote rugămintele, tdte 
protestările, tdte țipetele de durere; gu
vernul acela și camerile alese de dânsul 
nu voiati să au^ă nimic.

Noi atunci, văzând aceste suferințe, 
vânând sălbătăcia cu care se executa noua 
măsură a guvernului, fără nici o milă, 
fără nici o cruțare, noi, oposițiunea uni
tă, ne-am adunat, ne-am consultat între 
noi și am <jis că acăstă stare de lucruri, care 
venea să agraveze încă și mai mult situ
ațiunea tristă în care se afla țera sub tdte 
privințele, acestă stare de lucruri ne mai 
pomenită, nu se mai pdte suferi, căci în 
țera acăsta, unde /tu fost tot soiul de gu
verne,scandal ca acesta nu s’a mai vă^ut,
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ca un guvern să nu voiască a mal ține 
sămă nici chiar de legile făcute de el În
suși, căci de el însuși era făcută legea a
ceea pentru 10 ani; și atunci ne-am coa- 
lisat cu toții cei cari combăteam acel re
gim pornit prin orașe și districte și am 
4îs alegătorilor să nu mai voteze la vii- 
tdrele alegeri pentru acel guvern, căci 
țăra nu *1 mai pdte suferi și trebue să ’l 
resturnăm. *

Alegerile cele noul aii venit; D-vdstre 
sciți cum ne-am luptat și tn fine acel gu
vern a fost resturnat. (Aplause).

Ei bine, D-lor, astăzi, cu ocasiunea ce
lei d'ântâifi cestiuni cu care venun să pu
nem tn aplicare făgăduințele nwre, (a- 
plause prelungite), la ceațd’ântăiă cestiu
ne cu care venim să cerem, tn numele făgă
duințelor ce am dat, curmarea strîmbă- 
țăților unui trecut dureros, ca să resta- 
tornicim dreptatea, vedem că D-nii miniș
tri nu vor să gică nimic... ba aii gis adi
neaori că sunt uniți cu toții; dar pe ce 
tărâm s’aii unit ? Acăsta ușor o putem 
Înțelege, cănd seim că agenții ministe
riali ne-aii făcut o luptă de mdrte asupra 
cestiune! porturilor-france și chiar unul 
din D-nii miniștri a gis că pe mine mă 
și îngrdpă concedându-mi ondrea de a’mi 
face o paradă de clasa ântăia.

Ei bine, D-lor, ați văgut cum ieri și 
astăgi s'a combătut cestiunea acăsta des- 
naturându-se cu totul, ați augit cele spu
se In curs de trei ore de D. Duca, orato
rul guvernului, ați augit cele ce a spus 
D. Păucescu ieri, cu care în comitetul li
beral conservator am subscris împreună 
programe, manifeste, circulări și tot fe
lul de lucrări.

O voce : Dar la Orfefi nu vorbea așa.
D. L. Gatargi: Cu tdte acestea, D-lor, 

ori cât de străine și depărtate afi fost de 
adevărata cestiune obiecțiunile cari s'afi 
adus în contra acestui proiect de lege, 
vă rog să ’mi permiteți a răspunde și efi 
câte-va cuvinte la unile din acele Qbiec- 
țiuni.

D. Păucescu ne gicea ieri: cum voiți 
D-vdstre să reînființăm porturile-france 
când noi am Încheiat și subscris conven
țiuni comerciale cu unele puteri străine? 
Și ce onestitate politică ar fi aceea din 
partea ndstră când am veni prin asemenea 
legi să atingem acele convențiuni ?

Dar dre, D-le Păucescu, de acăsta este 
vorba ? Nu, câtuși de puțin. Insă fiind
că D-vdstre aduceți aci cestiunea coven- 
țiunilor, și fiind-că este vorba că se tra- 
tăză iarăși ca să se facă convențiuni, șfa- 
tunci să 'mi permiteți să vă spun ideea 
mea în acestă privință, să ’mi permiteți 
să vă spun că efi nu ași voi ca convențiu- 
nile acele să fie făcute ca sub D. I Bră
tianu, voifi ca D-nii miniștri să arate în 
fața țărei cum tratăză acele convențiuni, 
le tratăză tot pe basele acelea pe cari le 
punea guvernul, pe care 'l-am răsturnat?

D-lor, când guvernul conservator a 
tratat convenți unea de comercifi cu Aus
tro-Ungaria, sciți că țăra era pusă sub 

suveranitatea Porței și Pdrta tratase pâ
nă atunci pentru noi cu puterile străine. 
Noi, guvernul conservator, am avut fe
ricirea să reușim a trata direct cu pute
rile străine, egal cu egal, cu tdte că eram 
sub suveranitatea Porței, și ast-fel am 
încheiat de a dreptul și fără cel mai mic 
amestic al curței suverane o convențiu
ne cu Austro-Ungaria și alta cu Rusia.

Cari erafi basele acelor convențiuni ? 
Basele erafi nu numai o perfectă egalita
te și reciprocitate, dar încă noi ani sti
pulat anume ca vitele și grânele ndstre 
să trăcă în aceste țări fără nici o plată 
vamală, și ne-am reservat dreptul sâ lo
vim cu o taxă un dre-care număr de pro
ducte ale diferitelor industrii din acele 
țări, cari ar fi putut face concurență pro
duselor de acelaș fel din țăra ndstră, și 
acăsta în scop de a protege industria 
ndstră similară națională.

EI bine, tot ast-fel a lucrat și guver
nul D-lui loan Brătianu, când a încheiat 
convențiuni comerciale cu cele-alte state? 
Nu, D-lor, căci acel guvern a separat cu 
totul aceste duoă cestiuni una de cea-al- 
tă, și a venit apoi de a făcut un tarif va
mal autonom, dar a făcut acel tarif nu
mai pentru ca să înșele țăra ; (aplause), 
fiind-că în realitate țăra nu trage nici 
un folos din acel tarif, și iată cum : de și 
în Mesagiul de deschiderea Corpurilor 
legiuitore, D-nii miniștri ne spun că re
lațiunile ndstre cu statele cele-alte sunt 
cele mal bune, ași dori să ne spună Dom- 
niele lor ce relațiunl bune sunt acele din
tre noi și Austro-Ungaria, unde comer- 
cianțil noștri cari se duc în Austro-Un
garia, fie cu vite, fie cu alt-fel de pro
ducte, la vamă se văd tratați ca un fel 
de ciumați ? Apoi dacă D-vdstre vă place 
și găsiți bună acăstă stare de lucruri, efi 
unul vă fdrte mulțumesc de ast-fel de re
lațiunl bune ! (Aplause).

Dar în ceea ce privesce tariful nostru 
autonom, iată ce se petrece: un comer
ciant care voesce să introducă în țără o 
marfă dre-care, se duce în Austro-Un
garia și o cumpără, și apoi o trimete în 
Germania, Svițera, safi în Italia unde, 
dupe ce naturalisăză acolo acea marfă, apoi 
o aduce la noi, țăra plătind vama stipulată 
în convențiunea cu acea țără, iar nu du
pe tariful autonom, și în modul acesta, 
astăgi intră în țără înduoit și întreit mai 
multă marfă din Austro-Ungaria de cât 
intra mal nainte, folosindu-se acum vă
mile străine de o parte de vama care tre
buia să o luăm noi. Unde dar vă este ga
ranția ce pretindețl a avea în tariful au
tonom ? ,

Efi vă mulțumesc pentru un asemenea 
sistem protecționist și nu vă învinovățesc 
pe D-vdstre pentru acesta, fiind-că nu 
D-vdstre ați adus acest sistem; dar tot vă 
învinovățesc de ceva, vă învinovățesc că, 
în timp de gece luni, de când sunteți la 
putere, nu ați venit, mal cu sămă când 
era vorba despre tratativele ce se urmăză 
cu Austro-Ungaria, să arătați țărei 
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tdte înșelăciunile ce a făcut guvernul 
D-lui loan Brătianu, cu tariful va
mal și cu închei area convențiunilor 
ndstre comerciale. (Aplause). Vedeți că 
nu vă învinovățesc de fapte cari nu sunt 
ale D-vdstre; dar vă învinovățesc că, de- 
ună-gi,când un Domn deputat v’a interpelat 
în privința Convențiunel ce ar fi a se în
cheia cu Austro-Ungaria, și v’a întrebat 
pe ce base afi să se trateze negocierile, 
D-vdstre ați răspuns că are să se trateze 
pe cele din urmă condițiuni ale D-lui I. 
Brătianu, și că așteptați răspunsul. EI bi
ne, dacă basele sunt cele din urmă condi
țiuni puse de D. Brătianu, vă fdrte mul
țumesc, și cu prețul acesta nici nu mai 
întru în tratative cu Austro-Ungaria.

O voce : Așa și facem.
D. L. Catarg! : Și efi tocmai <de aceea 

vă pun cestiunea acesta, D-lor miniștri, 
ca să vă pronunțați aci că nu primiți a 
trata pe asemenea base, căci țera nu pdte 
merge cu ochii legați. (Aplafise).

Noi am luat angagiamente în fața ță
rei ; noi am strigat în contra politicei gu
vernului trecut, și când astăgi la guvern 
este maioritatea partidului liberal-conser- 
vator; când în Cameră și în Senat maio
ritatea este a partidului liberal-conserva- 
tor ; când pe banca ministerială, unii din 
D-vdstre nu vreți să gicețl că sunteți nici 
chiar liberali, ci puri conservatori, tre
bue să urmați tradițiunile acestui partid 
și să faceți pe țără să vadă care este po
litica de care ve conduceți în acestă pri- 
lvință. Oare voiți să urmați tot politica 
D-lui Ion Brătianu ? Atunci efi nu am ce 
căuta aici într’o Cameră care ar primi să 
aibă tristul rol ce aveafi Camerele regi
mului trecut; mai bine mă duc a casă de 
cât să mai asist la ast-fel de lucruri. (A- 
plause).

Vedeți, D4or miniștri, că astăgi este 
în discuțiune o cestiune în care tre
bue să ve pronunțați, asupra căreea tre
bue să seim părerea D-vdstre; nu cerem 
mare lucru; de ce atâta esitațiune ? Noi 
cerem restatornicirea legel pentru portu
rile-france pe timp de gece ani, vă cerem 
să executați legea din 1874 făcând docuri, 
magazine închise și deschise și tdte cele- 
alte lucrări cerute de un port de deposite 
de mărfuri, și atunci când aceste lucrări 
vor fi gata, putem consimți și nolsă se resta- 
bilescă starea de lucruri de astăgi. Cu! chi
pul acesta și gălățenii și brăilenil vor fi 
mulțumiți și vă pot încredința că și țăra 
întregă va primi cu bucurie acestă lege.

Depositele în porturile france făcându- 
se în portul lor la vale, comerciul nu va 
fi împedicat; casele acele mari comerciale 
cari au părăsit aceste porturi se vor re- 
întdree acolo și prosperitatea va reînvia 
de la primele gile aleaplicărei acestei legi, 
de la o margine a țărei la cea-altă.

Nu veniți a ne arăta lucrurile alt-fel 
de cum sunt în realitate, spunându-ne că 
sunt astăgi destule magazii acolo; dar 
nu sciți ce fel de magazii aveți ? D. V. 
Poenaru v’a spus tdte detaliele ieri, ați

Digitized by VnOOQie



18 ianuarie 1889 DESBATERILE ADUNAREI DEPUTAȚILOR 471
luat sămă la cele-ce D-sa v’a spus ? V’a 
spus că negustorii aîî impiegațl vamali 
plătiți de dânșii. Ei bine, ce vamă are să 
fie aceea care e făcută de un om plătit de 
negustori ? Acei impiegațl afi cheile de la 
mulțime de magazii cari se găsesc în tdte 
ulicidrele, și ne mai vorbiți de contra
bande ce ar fi în porturile-france, când 
contrabande se fac astăzi, cu cheile chiar 
ale impiegaților vamali? EI, D-lor, trebue 
să fim ceva mai serioși în o asemenea ces
tiune.

Așa dar, D-lor miniștri,fiind-că n’ați vor
bit încă în acăstă discuțiune, dar ați avut 
bunătate a lua angagiamentul să vorbiți, 
vă rog să lămuriți cestiunea acăsta mal bi
ne de cum afi făcut'o oratorii D-văstre; căci 
efi unul, chiar singur de ași rămânea, 
țifi să se lămurăscă bine cestiunea cu tote 
că cred că voifi avea destui Amici politici 
cari mă vor urma. (Aplause) Noi nu cerem 
porturi-france pentru tot-d’a-una, dupe 
cum le-a plăcut să spună oratorii cari 
ne afi combătut, ci vă cerem să se aplice 
legea votată sub guvernul D-lui I. Bră
tianu, adică numai pe 10 ani și în inter
valul acesta să faceți cheiuri, magazii de 
întreposite și tot ce trebue unui inport 
de întreposite. D-vosre giceți că le-ați fă
cut în mare parte, giceți că ați făcut port 
pentru că ați închis un basin unde abia intră 
3 vapdre, care nici acele nu pot întdrce 
în port, ci trebue să mărgă mai în sus și 
apoi să se dea tot îndărăt până să scape 
de acolo! Ne condemnați pe noi cultiva
torii din județul Covurluifi și din tdte 
cele-alte județe ale Moldovei cari nu afi 
alt debușefi de strecurarea productelor lor 
de cât singurul port al Galaților, să în
carce productele lor numai pe 3 vapdre? 
Dar nu vedeți că acesta e tot-una ca și 
cum nu ar exista de loc acolo un port 
pentru noi, fiind-că ne ar trebui 3 veri 
întregi ca să putem încărca și expedia 
productele unei singure veri ? Și acesta 
vedeți că o gic numai pentru grâne, 
fără să mai vorbesc și de cele alte măr
furi de tot felul ce se grămădesc împre- 
giurul acelui nenorocit basin.

De aceea, D-lor miniștri, nu veniți a 
ne arunca pulbere în ochi spunându-ne 
că Galații afi astăzi tot ce le trebue, că afi 
și un port în regulă și magazii de ajuns ; 
fiind-că noi kcim bine, și ar trebui să sciți 
și D-vostre în ce stare este astăgi Galații.

Noi vă cerem să spuneți lucrurile așa 
cum sunt în realtate, ori-cât de tristă ar 
fi acea realitate și vă mai cerem încă să 
ne spuneți dacă aveți să urmați înainte 
tot cu sistemul D-lui Ion Brătianu. (A- 
plause). Acăsta vă rugăm să ne o decla
rați clar și lămurit, fiind-că vedem că vă 
dați înapoi de la angagiamentele ce ați 
luat împreună cu noi.... (Aplause). D-vds
tre sciți că noi am mers cu toții la Galați, 
am vorbit acolo alegătorilor și întregu
lui public care venise a ne asculta ; efi nu 
am luat cuvântul, dar alții afi ținut dis
cursuri și am luat cu toții angagiamente 
în fața și augul lumei și vă rog să spuneți 

dacă vâ mal țineți de dânsele; fiind-că băgați 
de semă un lucru important, D-lor mi
niștri, luațl bine aminte că nu este numai 
cestiunea acăsta a porturilor-france de a 
cărei îndeplinire aveți a da sămă țărei, și 
mai sunt și altele; luațl manifestele uds- 
tre, programele ndstre, de cari suntem cu 
toții solidari, și vedeți că mai sunt și alte 
cestiuni de cea mai mare importanță, a 
căror soluțiune țăra o aștăptă de la noi 
și ne cere să o dăm fără șiovăiri și fără 
amânări sub tot felul de pretexte. Efi nu 
scifi să umblu pe duoă cărări, efi merg pe 
singura cale pe care o cred cea drăptă, 
și dacă D-vdstre voiți a merge șiovăind 
aci pe o cărare, aci pe alta, efi unul nu 
pot da concursul mefi la nisce asemenea 
apucături cari în definitiv nu ne ar duce 
la alt resultat de cât la restabilirea regi
mului trecut, de care cu atâtea greutăți 
abia am putut scăpa țăra. (Aplause).

De la D-vdstre însă suntem în drept a 
cere o altă direcțiune politică, de la D-vds- 
tre suntem în drept a cere să vă țineți de 
programele și manifestele ce ați subscris 
safi la cari ați datadesiunea D-vdstre, să vă 
țineți de făgăduelile ce ați dat țărei, să 
îndreptați tdte strâmbătățile și pe cât mai 
mult cu putință va fi relele de care atâta 
timp a avut a suferi țăra, să alungați pe 
toți colectiviștii, (aplause prelungite), 
căci din causa lor nu se pdte face nimic 
în țără, și atunci efi merg cu D-vdstre a
lături, dându-vă tot concursul ce va fi în 
potința mea; iar de unde nu, atunci nu 
pot face altfel de cât a vă gice să rămâ
neți sănătoși. (Aplause prelungite).

D. ministru de externe, P. P. Carp: 
D-lor deputați, nu cred ca în urma cu- 
vântărei D-lui Catargi cestiunea care ne 
preocupă, aceea a porturilor-france, a făcut 
un singur pas înainte. Și fiind-că ne ocu
păm agi cu acestă cestiune, mă va scusa 
D. Catargi dacă nu putem agi să ridicăm 
mănușa ce are aerul să ne-o arunce și di
lema în care ne pune când gice: ori faceți 
ce vreafi efi, ori de unde nu rămâneți sănă
toși, va găsi sigur o altă ocasiune pentru 
a fi discutată.

O voce: Țineți-vă de făgăduelile ce 
ați făcut.

D. ministru de externe, P. P. Carp: 
Am citit, D-lor, cu luare aminte progra
mele diferitelor partide, am citit cu luare 
aminte si programul oposițiunei-unite și 
vă mărturisesc că nu ’mi aduc aminte, 
și dacă sunt în erdre, vă rog să mă recti
ficați ; cum că cestiunea porturilor-france 
să fi figurat veri-odată în programul veri- 
unui partid.

Prin urmare, dacă n’a figurat acăstă 
cestiune nici o-dată și în nici un program 
în virtutea cărei promisiuni solemne pdte 
să se ridice agi cine-va și să acuse pe 
veri-unul din noi că nu se ține de cuvănt. 
Un lucru trebue să vă mai spun cu fran- 
cheță, nici nu aveți dreptul să cereți 
chiar realisarea tutulor programelor ce 
se fac în luptă. (A! A! sensație). Și nu 
aveți dreptul fiind-că D-vdstre cei d'ân- 

tâifi, și chiar D. Catargi are să fie dintre a
ceia cari nu afi să ceră realisarea tutulor 
programelor ce le-a iscălit. (Aplause). 
Și va fi un învățământ pentru țera acesta...

D. Lascar Catargi: Cer cuvântul.
D. ministru de externe, P. P. Carp; 

Că în oposițiune nu ne e permis să uităm 
câ va veni o vreme când vom fi la guvern 
șiîva trebui să vă dăm săma atunci, că răfi 
am făcut să promitem țărei ceea ce nu 
putem să 'realisăm, (Întreruperi), și că 
răfi am făcut, D-lor, să fim nu tot-așa de 
prudenți în oposițiune cum suntem obli
gați să fim prudenți în guvern.

Atât aveam de gis la adresa D-lui Ca
targi. Acum vin la cestiune, dar înainte 
de tdte țifi să relev duoă pasagiuri din 
raportul D-lui Blaramberg. Dacă ași fi 
simplu deputat pdte ’mî-ași da eftin plă
cerea să despic mal pe larg acest raport, 
și să vă arăt cum nu este de natură a vă 
convinge că porturile-france sunt un lu
cru bun; ca ministru sunt obligat la mai 
multă moderație și nu cred că mă voifi 
depărta de acestă obligațiune.

Sunt duoă lucruri, safi mai bine unul 
pe care sunt silit să '1 relevez, și anume 
următorea acusațiune: să amintim numai, 
gice D. Blaramberg, că desființarea por
turilor-france s’a făcut pentru prima-dră 
ca o concesiune Austriei pentru a încheia 
și trata direct cu noi o convențiune de 
comercifi.

Sensul acestui pasagifi este că noi am 
sacrificat Galațul și Brăila unor interese 
străine, și că nu m’am înșelat asupra a
cestui sens, acesta o dovedește un al duoilea 
pasagiu a raportului în care se declară 
că reînființarea porturilor-france semni
fică neatârnarea economică a țărei.

D-lor, este mult timp de când n’am 
făcut politică cu onor, mefi amic D. Bla- 
laramberg, aprdpe 20 ani, și pdte acest in
terval a slăbit încrederea ce ar putea să 
aibă în cuvintele mele; însă ’l rog să se 
adreseze la D. Catargi și să ’l întrebe, 
dacă atunci când ministerul D-lui Catargi 
a desființat porto-francurile la Brăila și la 
Galați prin legea de la 1874(aphuse), dacă 
D-sa a deservit țăra, și dacă recunoscând 
că a deservit atunci țera vine și se unesce 
astă-gl cu D-ta pentru reînființarea por
turilor france, (aplause, întreruperi), efi 
sunt obligat să iafi apărarea D-lui Catargi.

D. L. Catargi: Nu mă apărați D-vds
tră, lăsați să mă apăr efi singur.

D. ministru de externe, P. P. Carp: 
Efi sunt obligat să iafi apărarea D-lui 
Catargi chiar în contra D-sale și iată 
pentru ce: pentru că am fost unul dintre 
aceia cari am susținut desființarea porto- 
franculul, și apărând bunele intențiuni 
ale D-lui Catargi, apăr bunele intențiuni 
nu numai ale mele dar ale întregului par
tid conservator. O-dată acestea gise ’mi 
propun de a studia împreună cu D-vdstră 
următorul lucru: ântâifi, dacă reînființarea 
porto-fraucurilor este un bine pentru 
Galați și Brăila, și al duoilea, dacă chiar 
admițând că este bine pentru Galați fi 
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Brăila, dacă este bun pentru țeră. Sunt 
convins că chiar în ipotesa cea din urmă, 
când veți ajunge la convingerea că este 
un răti pentru țâră, Galații și Brăila vor 
sci să facă ca In tot d’a-una sacrificiile 
necesare pentru binele comun, dar încă 
când voiti isbuti să vă probez că chiar 
Galațului și Brăilei le faceți un răti ce 
nimeni nu '1 va putea repara reînființând 
porto-francurile. Ca să ajung la acâstă 
conclusiune, D-lor, nu voiti veni cu cifre 
multe, căci este o erdre de a trage con
clusiune numai din cifre. Cifrele nu pot 
avea valdre, de cât atunci când ele nu 
servesc de cât a ilustra realitatea lucru
rilor; și când cifrele sunt în concordanță 
cu realitatea lucrurilor numai atunci pu
tem noi da valdrea cifrelor, că atunci nu 
ne servesce de argument, ci numai de con
trol al adevărului.

D-lor, pentru ce a existat porturile- 
france aiurea și pentru ce a existat la 
noi ? Porturîle-france nu ati rațiunea lor 
de a fi de cât în duoă condițiuni. Nu ati 
rațiunea lor de a fi de cât atunci când 
taxele vamale sunt atât de exorbitante 
în cât fiscul caută o supapă de siguranța 
pentru comerciul săti, și menținând pen
tru întrâgă țeră taxele sâle urcate, lasă 
comerciulul un loc liber unde să se pdtă 
desvolta. Porturile-france sunt asemenea 
necesare acolo unde țările sunt atât de 
îndepărtate și atât de puțin în contact 
cu țările producătdre de la cari își trag 
cele ce ati nevoe, în cât trebue să aibă 
chiar la dânsele angrosiști mari de la cari 
detailiștii să se pdtă aprovisiona. Acei ce 
nu ati nici mi^ldcele bănesoi nici creditul 
de a se aprovisiona direct de la producă
torii străini.

Acâsta era posițiunea ndstră înainte. 
La noi s’a înființat porturile-france nu 
pentru că erati taxele așa de mari în cât 
•e trebuia un soiti de asii pentru comerciti, 
dar fiind-că și noi și țările vecine puțin 
cunoscute încă de Europa nu eram direct 
în contact cu fabricantul European. E- 
ram înglobați în Orient, n'aveam căi de 
comunicații, ast-fel în cât relațiunile co- 
mercianților noștri cu cei străini, nu le 
permitea să tragă direct mărfuri de la 
fabricanții străini, și de aceea porturile 
ndstre france, ati dat o bucată de vreme 
râde frumdse și bune, și atât este de a- 
devărat ceea ce ^ic eti, că acolo chiar unde 
nu era porturi-france se stabilise un fel 
de antreposite, de la cari se aprovisionati 
comercianțil cei mici. Intrebați-ne pe noi 
cei de la Iași cari seim de ce a că^ut co
merciul din Iași. Unii că din causa 
strămutărel1 Capitalei. In parte da, dar nu 
este acâsta singura causă. Causa princi
pală e că și lașul până la facerea linielor 
ferate era un antreposit, care vindea la 
toți comercianțil din provincii, căci a- 
ceștia nu aduceati nimic direct din străi
nătate.

EI bine, ceea ce s’a întâmplat la Iași 
unde nu era porto-franc, a trebuit sa se 
întâmple și la Galați când s’a schimbat 

situațiunea. Atunci când România, din 
țeră vasală și necunoscută, s’a transfor
mat și devenit un Stat cunoscut de Eu
ropa, a trebuit ea și relațiunile ndstre 
comerciale să devină mal intime și mai 
directe cu acele țări cari ne trimit pro
ductele lor.

Afară de acestă posibilitate unor rela
țiuni directe, prin nouile căi de comuni
cație, trebuia aseminea să faciliteze con
tactul direct a fie-cărui negustor din țâră 
cu fabricanții din străinătate. Care era 
resultatul acestui lucru ? Era că angro
sistul de la Iași a trebuit să se retragă, 
căci nu mai avea clientelă. Resultatul 
este că angrosiștii de la Galați ati trebuit 
să părăsâscă acele porturi, căci nu mai 
aveati unde să scurgă mărfurile lor.

O dovadă despre acâsta este chiar e- 
xemplul dat de D. Virgiliu Poenaru care, 
combătând ieri obiecțiunile cari s’ati fă
cut, gicea : apoi de geaba ^icețl că Gala
țul a perdut prin luarea Basarabiei, pen
tru că nu partea aceea mică din Basarabia 
care o aveam noi, ci întrâgă Basarabie era 
tributară Galaților, și avea dreptate D. 
Poenaru.

Este adevărat că nu numai BasarAia 
mică dar și Basarabia mare, jumătatea din 
Moldova trecută,eraclientulGalațului.Dar 
unde se înșală D. Poenaru este în afirma
rea că desființarea porturilor-france ne a 
făcut să perdem clientela Basarabiei. Am 
perdut dre clientela pentru că Odesa prin 
nouile linii de drum de fer este mai a- 
prdpe de Basarabia de cât maCnainte, și 
ori veți avea porto-francu la Galați, ori 
nu, tot clientela Basarabiei este perdută 
pentru noi, Bulgaria asemenea; Bulgaria 
era un târg în care depositarii din Ga
lați puteati sa ’șl scurgă mărfurile lor. 
A^I Bulgaria este aprdpe în aceeași 
condițiune în care suntem și noi ; 
a<jl ea este cunoscută nu numai ca 
noțiune geografică de cea-l-altă parte 
a Europei, ci ati început a se sta
bili raporturi comerciale între Bulgaria 
și casele mari de comerciti din străinătate, 
cari le dati credit, și din acestă causă 
Bulgaria nu mai este un client pentru 
angrosiștii și depositarii de la Galați; așa 
dar, dacă reionul acela care alimenta pe 
angrosiștii de la Galați nu mai există, 
întreb: Pentru ce voiți D-vâstre să an- 
trepesitați marfa la -Galați ? Credeți 
D-vdstre că angrosiștii mari ati să aducă 
mărfuri din străinătate ca să le țină un 
an de <JîIe în Galați și pe urmă să le re
exporteze înapoi? ÎI credeți D-vdstre a- 
tât de nepricepuțl în meseria lor în cât 
să nu ’și dea socotelă că, dacă aduc măr
furi le trebue pentru scurgerea lor teren, 
și să nu caute să studieze care este tere
nul de scurgere al mărfurilor? Când vor 
face acest studiti și vor vedea că nu ati 
terenul care ’l aveati mal nainte, căci res
tul țărei nu '1 ati, pentru că fie-care ne
guțător detailist stă în raport direct cu 
străinătatea, Basarabia nu o ati, căci 0- 
desa o alimenteză mai eftin, de dre-ce
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este mai aprdpe, și manipularea mai ef- 
tină în portul Odesa de cât la Galați. 
Bulgaria nu o are, atunci pentru cine 
voiți să reînființați porto-francul la Ga
lați, și pentru cine o să aducă angrosiștii 
mărfurile lor din străinătate? Pentru ni
meni! Atunci vă întreb, dacă este așa, și 
așa este, care este folosul care '1 aduceți 
D-vdstre Galațului? S'ar putea susține 
ca folos că populațiunea din Brăila și 
&alațl se bucură de scutiri de taxe, și 
întreb dacă acâstă scutire de taxă nu va 
fi cu prisos covârșită de alte împovărări 
ale comerciulul din Galați și Brăila de 
cari am să vă vorbesc acum îndată.

D-lor, noi avem și convențiuni comer
ciale, noi avem și resbel vamal; cu unele 
state raporturile ndstre comerciale sunt 
regulate pe basele unor convențiuni co
merciale, cif alte state din contra ne aflăm 
într’o luptă economică; și când onor. D. 
Lascar Catargi ataca greșalele făcute de 
guvernul D-lui Idn Brătianu, din punc
tul de vedere al tarifului autonom, D-sa 
are fdrte mare dreptate, sub punctul de 
vedere economic; ca armă însă în lupta 
economică ce ni se impune de alții, tariful 
autonom a fost o necesitate prin care am 
fost siliți să trecem. O-dată însă ce acest 
tarif este o armă, e de datoria ndstră ca 
să nu o facem noi înși-ne inutilă și pentru 
acâsta trebue să exercităm un control as
pru față cu mărfurile ce intră la noi și 
să le cerem certificate de proveniență.

Deci, închipuiți-vă un moment, D-lor, 
că dacă am admite reînființarea franco- 
portului la Galați și la Brăila, atunci 
vom ti nevoiți să cerem nisce asemenea 
certificate de proveniență de la toți aceia 
cari vor veni să depue mărfurile lor în 
porturile de la Galați și Brăila, și suntem 
obligați să o facem, căci acâsta o facem și 
față cu străinul.

Ast-fel cu Hamburg se ridicase’preten- 
țiunea ca de îndată ce o marfă vine de' 
acolo ea trebue privită ca venind din Ger
mania. Am intervenit pe lângă guvernul 
german și am obținut ca certificatele de 
proveniență trebuejuate de fie-care marfă 
înaintea intrărel ei în porto-franco care 
în realitate e fără naționalitate. Dar dacă 
cerem asemenea certificate cum va scur
ge angrosistul marfa lui ? Cu amănuntul 
nu o pdte vinde; căci certificatul de pro
veniență nu se pdte împărți în atâtea 
părți câte comenzi va avea de la clienții 
săi, ca să vendă întregul săti stok la un 
singur detailist nu se pdte admite; atunci 
ce ? ruptura ori-cărui comerciti de im
port între Galați și restul țărei.

Un adevărat zid de China între Galați, 
Brăila și restul țărei. Acesta voiți ? Nu 
voiți. Prea bine. Dar atunci mărfurile ce 
se vor deposita în Galați vor intra fără 
certificat de proveniență. Cum stăm noi 
atunci cu politica pe care ne-a recoman- 
dat-o D. Lascar Catargi adinâori ? Cum 
stăm noi cu apărarea intereselor ndstre 
economice? Cum stăm noi atunci față cu 
acele cu cari nu ne am putut înțelege 
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pentru că ne cereafi mal mult de cât nu 
putem da și ne oferiafi mal puțin de cât 
suntem în drept să cerem. Suntem abso
lut desarmați, și este o stranie contrazi
cere in gura D-lul Lascar Catargi ce
rând ca sâ rupem cu politica urmată de 
D. Brătianu, politică ale cărei principii 
în tendințele lor generale sunt sigur că 
le veți aproba și D-vdstre și tot-d'o-dată 
să cereți desarmarea ndstră față cu aceia 
cari vor să ne impună condițiuni pe cari 
chiar acei cari trecăfi de vânduțl străini
lor nu Ie pot admite.

Vedeți dar ca D-vdstre, înființând por- 
turile-frauce, nu veniți nici în ajutorul 
comerciului din Galați și Brăila și dacă 
era cine-va care nu trebuia să ceră reîn
ființarea porturilor-france sunt tocmai 
deputății de la Galați și Brăila, cei d'ân- 
tâifi (Aplause).

Galații, D-lor, nu pot profita de cât 
de crescerea treptată a avuției generale 
a țărei; și ori-ce alt mijloc ’veți între
buința D-vdstre ca sâ forțați lucrurile, să 
produceți în Galați și în Brăila o desvol- 
tare cate nu stă in raport cu natura lu
crurilor, D-vdstre veți face un ră& pen
tru restul țărei.

Ca ilustrațiune la ceea-ce vă Z^c aV 
văZut că o-dată cu perderea piețelor de 
importațiune, angrosiștii scădeau in Ga
lați și in Brăila, de și exiscafiporto-fran- 
c uri le. Și ei ar fi dispărut cu totul dacă 
s'ar fi menținut porto-francurile, căci ați 
fi menținut zidul care se ridică încet în
cet între Galați și Brăila și restul țărei. 
Și dovadă că este așa, este ca îndată dupe 
desființarea porto-francurilor Galații și 
Brăila afi început a profita de contactul 
cu restul țărei și de sporul avuției națio
nale; și pe când înainte mergeafi atât ta* 
blourile de import, în dărât, dupe des
ființare merg Înainte. Este adevărat că? 
unii din angrosiștii cari 'șl făceau co
merciul tn Galați, afi căjut din căușele 
arătate. Vedeți, spunea D. Epureanu, cum 
angrosiștii afi părăsit Galații. Dar nu 
ne-a spus unde s'afi dus. S’afi dus de la 
Galați la Brăila, pentru că din importa
tori afi devenit exportatori și acest lucru 
nu ’l veți schimba, ori veți înființa ori 
nu veți Înființa porto-francurile.

Am căutat, D-lor, sâ probez că 
D-vdstre departe de a face un bine Gala
ților și Brăilei, din contra le faceți un 
mare răfi. Veți reînființa porto-francu
rile, dară de grab, de grab, spăimântați 
de resultatele desastrudse ce are să aducă, 
ori acești deputați, ori alții vor veni să 
ceară de la Cameră să ia de asupra lor 
bine-facerea ce le-ați dat, și să’i lăsați 
să facă și ei parte ca mai ’nainte din țăra 
întrăgă (Aplause).

Acum voiți D-vdstre ca noi guvernul 
să ne angagiăm așa într’o erdre ? Și când 
ne Zicea D. Catargi adineorl că guvernul 
nu s'a pronunțat Încă, sunt in drept ca 
guvern să Întreb : dar subscriitorii pro
punere! aceștia, până a nu o presinta în Cameră, înțelesu-s'afi ei. cu guvernul ?

Și dacă D-vdstre procedați cu acăstă ui
tare absolută a guvernului în cestiuni pe 
cari le numiți grave, naționale, vitale.

O voce’: Da, da; mai mult de cât o 
credeți.

D. ministru de externe, P. P. Carp:
De ce vă mirați dacă noi, cari n’am 

fost consultați, vă lăsăm să discutați in
tre D-vdstre și așteptăm să vedem ce are 
să iasă. Să vedem dacă cel ce afi făcut 
propunerea, afi făcut'o dintr’un capriciu, 
safi ca să se pună bine cu o sema de alegă
tori, ori afi fâcut’o el, pentru că e în a- 
devăr un interes vital al țărei și ne aștep
tam, și eram în dreptul nostru să ne aș
teptăm ca să ni se probeze acăsta, (A- 
plause). Ori efi nu sunt la Înălțimea 
argumentațiunei care s'a adus de susțină
torii porturilor-france ori vă mărturisesc 
că nu am văZut în tdtă argumentarea 
lor nimic, dar absolut nimic care să ne 
probeze că reînființarea porturilor-france 
e un ce folositor pentru Galați și Brăila.

Dar ni se impune și o altă întrebare 
care reînființând porturile-france, desar- 
mând țăra față cu producțiunea străină, 
nu ucidem începuturile seridse de indus
trie din țără? Fac apel la D-nil deputați de 
Prahova dacă nu e așa.

D. N. Micescu: Așa e.
D R. Stanian: Așa e.
D. ministru de externe, P. P. Carp: 

Ceea ce se întâmplă cu Ploesci!, are să 
se întâmple pentru Focșani, pentru Iași, 
pentru tdte începuturile ndstre de indus
trie națională.

Așa fiind lucrurile, chiar dacă portu
rile france ar fi folositdre pentru Galați 
și Brăila, ceea ce nu e, ele sunt contra 
interesului țărei. Apoi acum interesul 
Statului, interesul fiscal, reînființând 
porturile france, ori trebue D-vdstre să 
desarmați țăra întrăgă față cu producțiu
nea străină, ori dacă nu o desarmați tre
bue să faceți din Galați și Brăila nu an- 
treposite de mărfuri cum era înainte, 
mărfuri cari găseafi canalul lor de scur
gere în nisce țări cari nu aveafi contact 
cu producțiunea străină, dar aveți să crea
ți o vastă organisare de contrabande cari 
aplicând chiar certificatele de origină afi 
să nimicăscă și să desarmeze pe o cale in
directă țăra față cu pretențiunile străi
nilor.

Aceste duoă lucruri, închiderea portu
rilor Galați și Brăila de către țeră și în
ființarea acestor duoă porturl-france nu 
ca mari antrepositarl de mărfuri, dar ca 
mari speluncii de contra bandă, afi să pro
ducă în venitul Statului o știrbire de 
3—4.000.000.

D. N. Ceaur Aslan : De unde luați 
acesta ?

D. ministru de externe, P. P. Carp: 
O luăm din cifrele ministerului.
/Producăndu-se dar un gol, el trebue să 

șTe înlocuiască cu ceva și nu se pdte înlo
cui de cât cu creări de noul resurse. Și 
/când vom veni de ’i vom cere țărei aceste 
/resurse și ’i vom Zice.* iubitățără ’ți cer 

aceste resurse, dar în schimb 'ți dafi dis
trugerea industriei de la Ploesci, distru
gerea industriei de la Focșani, distruge
rea industriei chiar din Galați și chiar 
din Brăila care are să se atrofieze, căci nu 
mai sunt în contact cu consumatorul care 
e țăra Românăscă.

Și când vom Zice acest lucru atunci ori 
efi mă înșel fdrte, ori atunci țăra are să 
ne denunțe pacea cu ceva mai mult cu
vânt de cât acela cu care aveafi unii ae
rul de a o denunța aZi. •

Nu cred să se găsăscă un guvern cu 
tdte că e proverbul că la D-Z^fi și la ro
mân! tdte sunt posibile care să pdtă 
auri acest hap în formă așa de dibace 
în cât să ’l pdtă înghiți țăra.

D-lor, desființarea porturilor-france fă
cută sub ministerul D-lui Catargi era o 
necesitate ce se impunea din desvălirea 
întrăgă a acestei țări. M’ași mira fdrte 
dar dacă tocmai partidul conservator care' 
la 1874 a Înțeles necesitatea suprimărei 
acestor porturl-france, dupe 14 ani, cari 
afi modificat în mod radical întrăga ndstră 
producțiune și tdte raporturile năstre cu 
străinătatea, să ajungă la conclusiunea că 
răfi a făcut atunci și să distrugă ast-fel 
el singur ceea ce a făcut la 1874. (Apla
use).Ministerul D-tale de atunci,D-le Las- 
căr Catargi, are un mare merit și sunt 
sigur că cu încetul acel merit va fi recu
noscut nu numai de aderenți față cu re- 
fus de conservatori, față cu D-vdstră, dar 
va fi recunoscut chiar de țăra întrăgă și 
va urma un merit istoric, ați cerut meri
tul de a crea întregul nostru sistem finan
ciar, și încă așa de bine și așa de frumos 
în cât chiar dușmanii cei mai înverșunați 
în timp de 10 ani n’afi putut să ’i clăti- 
născă o singură piatră, să aducă o singu
ră jignire acoperișului acestui edificifi. 
(Aplause) ?

Ceea ce n’afi putut face nici dușmanul 
nici timpul, căci zidirea a resistat și ome- 
nilor și vremei, într’o eră de necugetare, 
voiți să o faceți D-vdstre aZi și să dărî- 
mați întrăga zidire ? (Aplause).

Efi nu pot primi acesta nici ca juni
mist, nici ca conservator, și nimeni nu se 
va mira în acestă Adunare că nu o pot 
primi.

Ceea ce v’am votat, D-le Catargi, v’am 
votat pentru că am creZut că este bun, și 
aZi votez în contra D-tale, pentru că Las
car Catargi din 1874 avea dreptate, iar 
nu Lascar Catargi din 1889. (Aplause 
prelungite).

Voci: închiderea discuțiunel.
D. ministru al justiției, G. Vernes- 

cu: Cer cuvântul.
Voci: Sunt 6 ore. Cerem prelungirea 

ședinței.
D. C. Lecca. Cer cuvântul în cestiune 

de regulament.
D. vice-președinte, V. Pogor. D. 

Lecca are cuvântul.
D. C. Lecca. Ședințele Camerei se țin 

până la 5 ore, afară dacă Adunarea hotă- 
rasce alt-fel.

/

/
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Iată ce £ice articolul din regulament: 
„Ședințele se curmi la 5 ore, afară când 
a/3 din membrii presenți ai Adunării vor 
cere prelungirea ședinței?

Acum, dacă D-v6stre voiți prelungi
rea ședinței, bine-voiți a o pune la vot 
cu bile și dacă va fi duoă treimi pentru 
prelungirea ședinței, numai atunci vom 
putea continua cu desbaterile ndstre. 
(Sgomot).

D. vice-președinte, V. Pogor. în
tocmai ast-fel voesc să procedez.

Pun dar la vot propunerea făcută pen
tru prelungirea ședinței. *

Adunarea procede la vot și resultatul 
scrutinului este cel următor;

Votanți............................ 143
Maioritate de % • • • 96
Bile albe...............................83
Bile negre ...... 60

D. vioe-președinte, V.Pogor: Adu
narea nu a Încuviințat prelungirea șe
dinței.

—Ședința se ridică la ora 6 și 15 mi
nute, anunțându-se cea viitâre pe a doua 
£i 13 Ianuarie.

UiPautaniA Statului. DlRBGTOa, ALfSXANDBU PENOOVICI.
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No. 26.

ADUNAREA DEPUTAȚILOR

Ședința de la 13 Ianuarie 1889
Președenția D-lul vice-predinte V. Po

gor, asistat de D-nii secretari G. Toci- 
lescu, G. Dem. Teodorescu, U. Boldescu 
și I. M. K. Epureanu.

—Ședința se deschide la ora 1 dupe a- 
mia^i.

—Presenți 160 D-ni deputați.
—Nu răspund la apelul nominal 14 și 

anume:
In congediu:

D-nii T. Anastasiu, G. Gr. Cantacu- 
zino, C. Kogălniceanu, I. Negulici, V. 
Urseanu, I. Lecca, I. Isvoranu.

Fără arătare de motive:
D-nii V. Dimitropolu, L. Goilav, I. 

lancovescu, I. Lahovari, M. Marascu, E. 
Sturdza, Gr. Gozadini.

—Sumarul ședinței precedente se a
probă.

—Se trimit la comisiunea de petițiuni: 
petițiunea mal multor locuitori din co
muna Goșereni, județul Ialomița ; a mai 
multor locuitori din comuna Inotesci, ju
dețul Prahova, a D-lul Ion Cocorescu, a 
D-nei Maria P. Ghiță, a D-lor Maria și 
Al. Sion, a mal multor locuitori din co
munele Vârteju-Nefliu, Cornetu, Crețesci- 
Sintesci, Bragadiru-Bulgar, județul Il
fov; a mai multor locuitori din comunele 
Novaci, Pângâlesci și cătunul Bila, ju
dețul Vlașca ; a mai multor locuitori din 
comunele Frasinu și Valea-Caselor, jude
țul Dâmbovița ; a mai multor locuitori 
din comunele Gostavețu și Leu, jude
țul Romanați; a D-lor Costache Păun 
și Gh. Stoica; a mal multor locuitori din 
comunele Radașeni și Dragușeni, județul 
Suceava; a D-lui llie Teodoru, a archiman- 
dritului I. Niculescu, a D-lul Marin Florea 
Popescu; a mai multor locuitori din comu
na Cucueți, județul Olt, trei petițiuni ale 
mai multor comercianți din Tecuci, a 
președintelui comitetului pentru Înființa
rea unei scoli de copii la Roman; a mai 
multor locuitori din comuna Secueni, ju
dețul Roman; a mal multor locuitori de la 
Curtea-de-Argeș; a mal multor locuitori 
din comuna Cartojani, județul Vlașca; a 
D-nei Euphrosina Loghin, a mal multor 
locuitori din comuna Flămânda, județul 
Olt; a mai multor! locuitori din comuna 
Stănesci, județul Muscel, a D-lul Marin Di
nu Tolea; a D-lui Marin N. Spătarul; a mai 
multor locuitori din comuna Grecesci, ju
dețul Dolj, și a mai multor proprietari și 
comercianți din județul Mehedinți.

—Se trimit la comisiunea budgetară : 
petițiunile D-lor Gr. Mihăescu și Ion 
Stanculescu.

—Se depune raportul comisiunei finan
ciare asupra proiectului de lege relativ 

la deschiderea unui credit de 65.000 lei 
necesar tipografiei Statului și raportul 
comisiunei de indigenat asupra proiectu
lui de lege relativ la recunoscerea de ro
mân a D-lui Emil Secaș.

—Se trimit la comisiunea de indige
nat: petițiunile D-lor V. Popescu, Ion 
Langa, G. Bologu și Alfons D. Brociner.

— Se trimit la comisiunea financiară : 
proiectul de lege relativ la deschiderea 
unul credit suplimentar de lei 40.000, la 
capitolul III, art. 12 din budgetul minis
terului de externe și proiectul de lege 
pentru deschiderea unui credit suplimen
tar de lei 180.000, la cap. 8, art. 29 din 
budgetul ministerului de finance.

D. vice-președinte, V. Pogor: D. 
PopovicI are cuvântul pentru o interpe
lare.

D. C. Popovici: Interpelez pe D. mi
nistru de finance și *1 rog să 'ml răspundă 
cu ce drept și în virtutea cărei legi o
bligă D-sa pe preoții și învățătorii să- 
tesci a plăti fonciare pentru pământul 
Statului, destinat scâlel și bisericei care 
și ele aparțin de asemenea Statului. Și 
ce e mal mult, pe unele locuri nu se cere 
acâstă taxă de loc, iar pe alte locuri se 
cere pe duoi ani din urmă.

Rog pe D. ministru de finance să răs
pundă în puterea cărei legi perceptorul 
din comuna Liteni, județul Suceava, a 
sechestrat averea preotului Vasile Tit 
pentru taxa foncierel, pe când acel preot 
nu are nici o palmă de pământ în rega
tul României ?

D. vice-președinte, V. Pogor: Se va 
comunica guvernului. Acum D. L. Ni- 
colescu are cuvântul.

D. L. Nicolescu: D-le președinte, am 
ondre a interpela pe D. ministru de finan
ce să bine-voiască a ne spune dacă scie și 
are cunoscință de abusurile și nedreptățile 
ce se aduc locuitorilor rurali din județul 
Râmnicu-Sărat de către perceptori din 
ordinul casierului general al județului, 
cari le sechestrâză și urmăresc averile 
lor, silindu-’I ast-fel să plătescă nisce ră
mășițe de clacă, pe cari le-aă plătit, și 
cari chiar se pdte constata că le-aă plătit.

D. vice-președinte, V. Pogor: Seva 
comunica guvernului.

D. Kogălniceanu are cuvântul.
D. M. Kogălniceanu : D-lor, interpe

lez pe D. președinte al consiliului să bine- 
voiască a 'mi spune dacă D-sa a făcut 
veri-un jurnal, veri-o încheiere guverna
mentală prin care atribuțiunile miniștri
lor s’ati modificat.

In adevăr, am vă^ut un lucru curios și 
straniii. Până acum tdte legile tocmelelor 
agricole, cari, pe lângă alte interese ale 
proprietarilor și muncitorilor, represintă 
și o cestiune de ordine publică, dupe ce 
se sancționau, erau puse în executare de 
către ministrul de interne. Intre proiec
tele de legi ale guvernului cari, dupe ex
primarea mai mult saii mal puțin drâptă 
a unul giar oficios, aii fost programul dupe 
care s’aii făcut mal mult saii mal puțin 

alegeri libere, figurâză și proiectul delege 
pentru tocmelile agricole, și acel proiect 
este înfățișat de D. ministru domeniilor.

In adevăr, toți ne-am mirat de acâsta, 
pentru că o lege de tocmeli agricole nu pdte 
privi pe ministerul domeniilor. La forma
rea noului minister proiectul acela s'a 
modificat, și în loc să pdrte semnătura 
ministrului domeniilor, ni s’a presintatcu 
semnătura D-lui Alexandru Știrbeiti, mi
nistru de interne. 'Mi-a părut bine să văd 
că ministerul a recunoscut greșala ce fă
cuse și a revenit la calea cea bună, lăsând 
pe ministrul de interne să se ocupe de 
acâstă cestiune. Peste câte-va 4*1® insă 
noul ministru al domeniilor face o circu
lară prin care nu numai 'și însușesce a- 
câstă cestiune, dar merge mai departe, îșl 
expune opiniunile D-sale în privința unei 
asemenea legi, vorbesce de dreptul comun, 
spune că tocmelile agricole trebuie să a
pere drepturile amândoror părților, etc., 
etc., și apoi cere ca prefecții să convdce 
fie-care în județul săă o comisiune com
pusă numai din proprietarii mari, cari 
exploatâză moșiele lor și din arendași ca 
să 'șl exprime părerile în acâstă cestiune, 
dupe ce mal ântâiti D. ministru a spus că 
tocmelile agricole cad sub dreptul comun.

Ei bine, fac o întrebare: Ce lumină 
vom avea noi de la acele comisiunl uni
laterale, unde proprietarii și mai ales nu
mai arendașii au să spună cuvântul lor ? 
6re țăranii n’aă și el dreptul a fi consul- 
tăți și puși alături cu proprietarii și a- 
rendașil, când este vorba de o 5cestiune 
care direct ’i privesce £ N’aii dreptul și 
ei să spună : Iată ce cerem noi, ca să nu 
mai fim împinși la extremități ca cele din 
luna Marte ?

Cum ! Țăranii nu sunt chiemați, sunt 
considerați ca materie brută, ca lucru, cum 
erați țiganii înainte de desrobire, și cei 31 
de deputați cari represint aci pe țărani 
tac, nu £ic un singur cuvânt? Eii cred că 
acâsta nu este de cât o scăpare din vedere 
din partea D-lor și de aceea 'I provoc să 
întrebe pe D. președințe al consiliului: 
Ce faceți D-vâstre cu acel pe cari noi ’i 
represintăm aci ? Aii ei nu aii dreptul 
a spune cuvântul lor ? (întreruperi).

De aceea fac și eti întrebare și țiti să 
ni se spună în atribuțiunile cărui mi
nister intră acâstă. cestiune ? Privesce ea 
pe D. ministru de interne, care a presin
tat proiectul de lege, sati pe D. ministru 
al domeniilor.? Dupe ce mi se va da a
cest răspuns, voiti avea onâre să adresez o 
interpelare specială acelui domn ministru, 
în atribuțiunile căruia va declara D. pre
ședinte al consiliului că intră acâstă ces-, 
tiune.

D. președinte al consiliului, Th. Ro
setti : Onorabile D-le Kogălniceanu, ces
tiunea acâsta a fost considerată de D-vâs- 
tre și de colegul nostru, D. Lahovari, ca 
fiind de atribuțiunile ministerului de in
terne; și dacă mal ântâiti colegul nostru, 
D. Garp, s’a ocupat de proiectul de lege 
ce s’a publicat, acâsta a fost o simplă 
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cestiune de împărțire a lucrărilor și ni
mic alt-ceva. Actul oficial însă emană de 
la ministerul de interne. Cu tdte acestea 
eti socot că nimic nu împedică pe ori-ca- 
re din colegii noștri ar voi să ’și procure 
informați uni relative la studiele unei 
cestiuni importante, de dre-ce culege
rea informațiunilor nu are nimic a face 
cu tranșarea cestiune! tn definitiv.

Proiectul de lege pentru tocmelile a
gricole se află adus în desbaterile Came- 
rel, și dupe ce se va vota de Cameră, el 
va merge la Senat, care asemenea va gice 
cuvântul săti asupra acestei legi. Prin ur
mare, nu părerile unora sati altora, cari 
vor fi fost consultați, vor decide cestiu
nea, ci părerile Representațiunei naționale.

Gestiunea dar va fi presintată și sus
ținută de către ministerul de interne în 
al cărui resort cade.

D. ministru al domeniilor, Al. La
hovari : Mi se pare că cam eti sunt in
terpelat de D. Kogălniceanu.

D. M Kogălniceanu : Nu.
D. ministru al domeniilor, Al. La- 

hovari : Ați interpelat direct pe D. prim- 
ministru, dar ați bătut șeaua ca să prică- 
pă iapa. (Ilaritate). Interpelarea D-vds
tre însă se adresa la mine.

D. M. Kogălniceanu: N’am adresat-o 
D-vdstre.

D. ministru al domeniilor, Al. La
hovari : In tot cașul, eti am dreptul să 
dati explicațiuni Camerei.

D-lor, când am venit la ministerul do
meniilor am găsit proiectul de lege pen
tru tocmelile agricole preparat de minis
trul agriculturei, D. Carp, și tdte lucră
rile relative la acestă cestiune făcute la 
ministerul agriculturei. Atunci eti cel 
d’ântâiti am fost a observa că o asemenea 
cestiune nu pdte privi cât de puțin pe 
ministerul agriculturei. Usul, bun sati 
răti, este că ministrul de interne a pre
sintat tot-d’a-una asemenea proiecte de 
lege. Ast-fel, cel d’ântâiti proiect de lege 
asupra tocmelilor agricole a fost presin- 
tat de ministrul de interne, Ion Florescu; 
al duoilea proiect de lege a fost presm- 
tat de ministrul de interne Lascar Catar- 
gi, și al treilea a fost presintat de mi
nistrul de interne Costache Rosetti. Ve
deți dar că în privința acestei proceduri 
a fost unanimitate între tdte partidele și 
eti, fdrte respectuos la precedente, confor
mând u-mă lor, am trimiq la ministerul 
de interne tdte lucrările și am rugat pe 
D. ministru de interne ca D-sa să pre- 
sinte Camerei proiectul de lege; ceea ce 
s’a și făcut. Cred că în privința acăsta am 
fericirea a fi de aceeași opiniune cu D. Ko
gălniceanu și cu toți miniștrii de interne 
cari ati fost în diferite cabinete.

Acum pentru cestiunea cea*altă, pen
tru numirea unei anchete ce am vrut să 
se facă în țeră, iată ce am de gis:

D-lor, proiectul de lege pentru tocme
lile agricole fiind presintat Parlamentu
lui, Camera și Senatul ati să delibereze 
asupra lui și să ’l voteze. Ancheta care 1 

am făcut-o este o anchetă pur consulta
tivă. Ca ministru al agriculturei, am voit 
să am opiniunea dmenilor ce se ocupă de 
agricultură și să sciti, în competința 
mea, ce lipsesce fostei legi de tocmeli 
agricole și ce se pdte adăoga; acesta în
să nu ca să impuiti opiniunile mele, ci ca să 
supun Camerei niște opiniuni ale dmeni- 
lor practici, fiind-că am cregut că este 
bine ca în ori-ce deliberațiune să se facă 
lumină cât mai mare. D-vdstre dar, care 
sunteți partisani ai discuțiunilor întinse 
și ai luminei, nu trebue să ’mi imputați 
mie pentru că am căutat să aduc cât mai 
multă lumină, să iati obiceiul a întreba, a
tunci când se trateză de o cestiune dre- 
care, și pe acei cari o cunosc mai bine de 
cât noi toți.

Eti n’am gis prefecților să se adreseze 
în mod exclusiv la proprietari, ci le-am 
pus în vedere să se adreseze la aceia cari 
exploatăză singuri moșia. N’am exclus 
nici o clasă socială din acestă cestiune, 
nici chiar opiniunile policice,ci am rugat 
pe prefecți să convdce pe ori cine, însă 
într’un număr mic; căci în asemenea o- 
casiune numărul mare de persdne nu pdte 
produce de cât resultate mici.

Acum, când voiti avea aceste opiniuni, 
eti le voiti depune în mânele comisiunel 
ce va fi însărcinată cu cercetarea proiec
tului de lege, din care cred că va face 
parte și D. Kogălniceanu și comisiunea 
va fi liberă ori să resfoiască acele opini
uni, ori să le arunce la o parte ca netreb
nice. In ori-ce cas însă eti n’am făcut de 
cât să caut a lumina Camera într’o ces
tiune care intereseză țera întiăgă în gra
dul cel mai înalt, și, ași putea gice, în 
gradul cel mal acut. (Aplause).

D. M. Kogălniceanu: Nu este cestiu
nea aci de luminile ce a voit D. ministru 
domeniilor să le adune, ci este vorba de 
ruagiul unei bune organisațiuni admi
nistrative și chiar guvernamentale.

Dacă teoria pe care o pune D. Laho
vari și care pe mine mă satisface și mă 
opresce de la multe obiecțiuni ce aveam 
să fac, s’ar adopta in genere, apoi atunci 
de ce D. ministru de resbel nu ar veni și 
D-lui să facă comisiuni în tdtă țără spre 
a se rosti în privința organisațiunel jude
cătoresc! sati în privința învățământului 
public ?

Apoi, ori D-vdstre ați voit să faceți lu
mină, ori n’ați voit. Dacă ați voit să fa
ceți, dacă guvernul a socotit că este tre
buință de o anchetă locală, de a se con
sulta opiniunile arendașilor și proprieta
rilor, apoi atunci de ce n’ați dat acestă 
sarcină D-lu! ministru de interne ? D-vds- 
tră nu aveți calitatea să înfățișați proiec
tul tocmelilor agricole și prin urmare nici 
nu aveți calitatea de a aduna luminele 
relative la acestă cestiune. D-vdstră în
suși ați recunoscut că pdte să se găsescă 
un ministru care să nu privăscă cestiunea 
țărănăscă cu un ochiti personal. Ei bine, 
socotiți D-vdstră că pdte fi nemerit toc
mai pentru că cestiunea acesta este mare,

I pentru că tdtă țăra se ocupă de dânsa și 
' cu drept cuvânt să faceți asemenea con- 

fusiun! de atribuțiuni ? (întreruperi).
j Chipul de a apăra proprietatea mal 

bine, este a avea legi drepte. Și noi sun
tem proprietari și voim asigurarea și pros
peritatea proprietăței; dar în același timp 
voim și binele țăranului, tocmai pentru 
a nu fi nevoit guvernul să mai intervie 
cu batalidne și escadrdne și să tragă cu 
pușca in țăran.

Credeți dre că măsura luată de D-vds- 
tre a trecut neobservată de țărani ? Eti 
am primit scrisori pe cari confidențial vi 
le pot arăta, In cari ei gic: ce însemnăză 
acesta ? Suntem acum în vremea lui loniță 
Sturdza sati a lui Chalimac, ca să nu fim 
și noi întrebați ? Dacă se simte nevoe, în- 
trebați-ne și pe noi; căci și noi suntem ce
tățeni că cei-alți cetățeni.

D-lor, mi s’a părut fdrte curios să 
văd o circulară care provdcă adunări de 
unde are să resulte multe nemulțumiri. 
Sciti că patru, cinci comisiuni de acestea 
s’ati rostit contra lege! tocmelilor agri
cole și pentru dreptul comun. Cunosc de
putați și chiar miniștri cari împărtășesc 
acestă opiniune. Se pdte ca ea să fie drăptă, 
dar nu toți suntem de acăstă părere. Noi 
unii credem că Statul trebue să intervie 
nu numai spre a menține ordinea, dar și 
pentru a opri acele măsuri reacționare 
cari pot să aducă desordine.

D-lor, vă voiti cita, ca exemplu, 
un om mare, care, ca mare proprietar, 
era negreșit apărător al propietăței și 
tot-d’o-dată și om de ordine; fericitul 
întru pomenire Barbu Știrbeiti, tată al mi
nistrului de interne actual. Cum a lu
crat acel om când a fost vorba de îmbu
nătățirea sortei țăranilor ? Făcut-a corni - 
siun! ? Nu ! El a gis : Eti sunt cel mal 
mare proprietar ca șef al Statului, pen
tru că Statul are cele mai multe moșii 
din țeră; voiesc să îmbunătățesc sorta 
țăraranilor; dar ca să ajung la acest re- 
sultat, trebue mai ântâiti să încep prin a 
îmbunătății sdrta țăranilor de pe moșiile 
Statului și în giua când sdrta acestora va 
fi îmbunătățită, negreșit că sdrta țărani
lor din tdtă țera are să fie îmbunătățită, 
pentru că voiti face concurența celor-alțl 
proprietari și celor răi arendași, și atunci 
el a hotărît maximul cât trebue să plă
tescă țăranul proprietarului și arendașu
lui pentru ierbărit, pentru pământul de 
hrană și altele; a pus condițiuni fdrte 
eftine, fdrte blajine; și când voia proprie
tarul să impue țăranului o învoială mai 
grea, atunci el ’i răspundea: Dacă nu ’mi dai 
pământ în condițiunile cari le pot primi, 
mă duc să mă învoesc alăturea pe moșiile 
Statului. Și Știrbeiti, marele conservator, 
a făcut cu chipul acesta mult pentru ță
rani, fără ca să jignăscă drepturile pro
prietarului. Dacă D. ministru al domeniilor 
prin contractele de arendare a celor 2.000 
moșii ale Statului ar trata și resolva a- 
căstă cestiune în favorul mulțimel, D-sa 
prin acăsta ar opera reforma și ar scăpa 
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țăra de o nouă cestiune țărănăscă fdrte 
grea, mult mal grea de cât cea de la 
1864. D-vdstră însă, D-le ministru, nu
miți comisiuni de anchetă ; eh nu vă fac 
imputare pentru acăsta și am multă con- 
siderațiune pentru D-vdstră, dar mi-a pă
rut răh de ceea-ce ați făcut; căci ați gre
șit, pentru că ați aruncat tn țeră o îngri
jire mal mare. Dacă se convdcă comisi
uni pentru susținerea dreptului patroni
lor de o parte, vom provoca și noi aseme
nea Întruniri, și între 31 de deputațl se 
vor găsi cel puțin veri-o 15 cari să 'șl a
ducă aminte de țărani, nu numai cănd 
este vorba să le cără voturile, ci și c&nd 
e timpul a face ceva pentru dânșii, și noi 
ne vom adresa la amicii noștri, vom lu
cra In fie-care județ, vom face comisiuni, 
și atunci D-vdstre nu veți putea face ni
mic; căci cum se vor aduna boeril ne vom 
aduna și noi. Dar dre, vă întreb bine este 
acăsta ? Nu. Eh liberal, care am fost 
tot-d’a-una pentru țărani și care o mărtu
risesc, cred că am resolvat cestiunea mal 
mult pdte în favdrea proprietarilor decât 
In a țăranilor, mă cred îndreptățit a vă 
spune că prin asemenea măsuri veți în
tărită spiritile. Ori trebue să consultați 
pe țărani, și în acăsta nu stăruesc; căci 
atunci veți vedea ceea ce a fost la 1848, 
aci trebue să retragețl circulara ce ați dat 
și să aduceți cestiunea înaintea Adunărei, 
și atunci deputății se vor sfătui cu țăra
nii și cu proprietarii și vor veni cu lumini 
în acăstă cestiune. Dacă D-vdstre vo
iți să ne dați lumină, dați-ni-le pe calea 
legitimă-

D. ministru al domeniilor, care este pro
prietar mare, în loc de a veni să îmbu- 
nătățescă sărta țăranului pe moșiile Sta
tului unde are competință, D-sa sare aiu
rea unde nu are competință. D-lor, ni se 
arată că țăranii de pe moșiile Statului sunt 
mal avuți și mai fericiți, de c&t cei de pe 
moșiile particulare; pe c&nd noi vedem 
din contra că mai ales la moșiile Statu
lui a isbucnit nemulțumirea. Pentru ce 
acăsta ? (întreruperi, sgomot). Se gice că 
nemulțumirea și mișcarea a fost mai ma
re acolo unde sunt arendașii străini. Daca 
este așa atunci veniți cu un proiect de 
lege prin care să putem îndrepta legea e
xistentă; căci dacă este vorba despre a
rendașii străini, apoi sunt prin comune 
și mulți c&rciumari străini și în cea mai 
mare parte c&rciumarii sunt aceia cari fac 
să sufere pe săteni. Atât mal mult avem 
dreptul a vă cere să faceți ceva în privința 
acăsta, cu cât seim bine că sunteți 
în posițiune prin inteligența și înțelep
ciunea D-vdstre să aduceți o îmbunătățire 
reală actualei stări de lucruri. Termin 
dar, $icându-vă: Nu întârgiați; veniți cu 
un proiect de lege prin care să înlăturăm 
răul.

D. vice-președinte, V. Pogor: Ne 
mai cerând nimeni cuvântul, incidentul 
este închis.

Acum D. Nucșoreanu are cuvântul spre 
a anunța o interpelare.

D. I. Nucșoreanu : Am ondre a inter
pela pe D. ministru de externe și ’l rog 
să bine-voiască a ’mi respunde :

I. Cari sunt adevăratele motive pentru 
cari este proibită în Germania, stat cu 
care avem încheiată o convențiune co
mercială, intrarea rîmătorilor de prove- 
nință din țăra Românăscă ; căci putem a
sigura pe D. ministru că nu e cestiune de 
epizootie.

II. Dacă prin convențiunea încheiată 
cu £isul stat ne este asigurată exportarea 
rîmătorilor de provenință din țăra 
ndstră.

Acum mal am un cuvânt de ^is. Cu o- 
casiunea discuțiunei asupra proiectului 
de lege pentru reînființarea porturilor- 
france, cred că este timpul cel mal neme- 
rit pentru a spune că dorința mea este, și 
aCăstă dorință o susțin din convicțiune, 
ca D-nii miniștri să nu piardă din ve
dere că nimic nu ar fi mal bine pentru 
interesele economice ale țărei’nostre,de cât 
dacă am câuta să îndreptăm tot comer
cial nostru spre apă. De aceea ași dori să 
scih dacă D. ministru de externe, care 
are în cancelaria D-sale tdte elementele 
necesarii că să cundscă cestiunea ce ’I-am 
adresat, este dispus să răspundă chiar 
astă-^i la interpelarea mea, care, până la 
un punct dre-care, putem ^ice că este în 
relațiune cu cestiunea porturilor-france 
pe care o discutăm.

D. vice-președinte, V. Pogor: Bine
voiți a o depune înscris la biuroii spre a 
se comunica guvernului.

D. I. Nucșoreanu : Atunci constat că 
D. ministru regulăză. aplause.)

D. vice-președinte, V. Pogor: A
cum, D-lor, la ordinea ^ilel avem conti
nuarea discuțiunei asupra proiectului de 
lege privitor la reînființarea porturilor- 
france.

D. Aslan are cuvântul. .
D. ministru de justiție, G. Vernescu: 

D-le președinte, eh am cedat rândul 
meh D-luI Catargi.

D. vice-președinte, V. Pogor : A- 
tuncl are cuventul D. Catargi.

D. Lascar Catargi : D-lor, mulțu
mesc D-luI ministru că 'ml-a cedat rîndul 
de a vorbi; căci eram la urmă înscris, spre 
a-’I respunde la ceea ce a ^is D-sa cum 
că eh l'am atacat.

In tot discursul meh din ședința de ieri 
nu scih să fi atacat în ceva pe D. ministru 
de justiție.

Dacă D. ministru are bunătate, să-mi 
arate în ce ’l-am atacat, ca să-’i pot răs
punde ...

D. ministru de justiție, G. Vernescu: 
Voih vorbi și veți vedea.

D. Lascar Catargi: Atunci D-le 
președinte vă rog să 'mi dați cuvântul ca 
să respund D-lui Carp ; căci D-lui mi
nistru de justiție nu am ce să ’I respund, 
pe câtă vreme nu scih în ce 'l-am atacat, 
și D-sa nu voesce a mi-o spune; ca să scih 
ce să respund.

D. vice-președinte V. Pogor: Acum 
are cuvântul D. ministru de justiție.

D. ministru de Justiție, G. Vernescu: 
D-lor deputațl, s'a făcut ieri o gravă im
putare, în cursul discuțiunei ministerului 
actual, că ar întrebuința tactice deleale 
în privința discuțiunilor ce se urmăză în 
Cameră, tactica de a nu 'și spune și el 
opiniunea, și de a lăsa pe Cameră să dis
cute fără busolă.

Eh am spus de la început acelora cari 
ah bine-voit să mă întrebe, că tactica 
trecută, de a vorbi miniștrii la urmă, fără 
să le mal pdtă răspunde nimeni, e o tac
tică înmormântată cu regimul trecut. 
(Aplause.)

Ministerul acesta nu înțelege ca opi- 
niunile lui să rămâie necombătute. Din 
desbateri se face lumină și din lumină ese 
adevărul. (Aplause.)

Dar nu mai insist asupra acestei ces
tiuni, și trec la cestiunea cea-altă, care 
ne privesce mai d'a dreptul pe noi unii 
din miniștri.

Ni s’a imputat, D-lor, și neapărat im
putarea acăsta nu putea să aibă loc de 
cât la adresa acelora cari erah ieri coreli
gionari și cari ț'mi place a crede că sunt 
și astă-^i coreligionari politici ai onora
bilului Domn Lascar Catargi. Ni s'a im
putat că nu îndestulăm promisiunile date 
țărei, în timpul când eram în oposițiune, 
și acăsta mai cu sămă în privința porturi
lor-france.

Pe cât 'ml aduc aminte, atunci când 
D. Lascar Catargi a bine-voit să ne pri
mească în orașul și în județul unde D-sa 
este bine cunoscut și are autoritatea 
D-sale bine meritată, noi nu am dat nici 
o promisiune formală; am criticat, am 
stigmatizat, cum ^icea ieri și D. Lascar 
Catargi, faptele D-lui Ion Brătianu, 
în genere, pentru toate relele aduse 
peste țără, și in special pentru re
lele aduse orașului Galați și județului Co- 
vurlui. Iată tot ce am făcut. Eh nici am 
luat cuvântul; căci eram bolnav atunci, 
dar nu mă dah într'o parte de ceea-ce ah 
^is colegii mei.

Ce s’a ^is în privința porturilor-france 
la Galați și pretutindeni ? Că răh D. Bră
tianu, când făcuse o lege pentru desființa
rea porturilor-france, le a desființat îna
inte He a face intrepositele și docurile, 
după cum prin chiar legea de desființare 
se promisese; răh D. Ion Brătianu pe 
neașteptate și într’un mod brutal a făcut 
acea desființare.

Tot acea părere o am și astă-^I. Cine 
vă spune că am schimbat părerea mea ?

Dar de la acăsta, până a gice că noi 
am afirmat că portul-franc este în stare 
a da prosperitate și fericire Galaților, 
distanțaemare; acăstan'amafirmat'o nici 
o dată... (murmure). Dacă binevoiți să 
mă ascultați vă voih satisface în total.

Așa dar, noi am afirmat înpreună cu 
D-vdstre, cu D. Lascar Catargi, că răh 
s'a purtat D. Ion Brătianu către Galați. 
Și apoi ce ? D. Catargi e de altă părere
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astăZi ? Ce ? D-lul susține că astăzi por
turile-france ad să facă fericirea țărei ?

Dar unde vedeți acăsta ? Ce ve spune 
D. Catargi ? D-sa ^ice: Efi nu cer 
reînființarea porturilor-france pentru 
prosperitatea Galaților, o cer în mod pro
vizoria, ptnă ce se va îndeplini făgă- 
duiala dată de ministerul trecut, adecă 
până se vor înființa magazinele de tntre- 
pozite și docurile; o cer ca o consolațiune 
pentru Galați (Aplause). Cu alte cuvinte, 
D. Catargi, astăzi, ca și altă dată, con
secvent în tot-d’auna cu opiniunile sale 
recunoscea că porturile-france nu sunt 
un bine, ci numai o consolare provisoriă 
pentru timpul de interimat pe care '1 ho
tărâseră camerile legiuitdre trecute.

lată-mă dar în deplin acord cu D. Ca
targi. Credeți D-vdstre că eti n’am de
plâns împreună cu D-sa măsura aceea 
bruscă, când D. I. Brătianu, pe neaștep
tate, a desființat porturile-france, sfărâ
mând speranțele atâtor dmeni, viitorul 
multor comersanți din Galați prin acăstă 
măsură nedibace și brutală ? Am condam
nat măsura și o condamn încă, și prin 
urmare nu de^ic tastași aceea-ce am ^is 
ieri.

Dar acum vin la partea a duoa și mă 
întreb: remediul care se încărcă a se a- 
duce, propunerea care se face astăzi este 
dre de natură a produce vre un bine?

Pdte cineva să mai găsăscă astăzi în 
reînființarea porturilor france, și încă în 
mod provisoriti, reînflorirea acestor duoă 
orașe, și chiar dupe cum văd că se pre
tinde, înflorirea și prosperitatea țărei în
tregi?

înțelegeam acest argument pentru tim
purile acelea când lucrurile erafi în situa
țiunea lor normală, când Galații și Brăila 
erati deja de mult porturi-france, când 
totul era stabilit și regulat pe basa acelei 
stări de lucruri, când casele acelea mari 
de comerciii cari existați acolo aveah de- 
bușeuri sigure pentru strecurarea mărfu
rilor, când totul putea să prospereze; în
țelegeam ca atunci să se fi dat un termen 
pentru prelungirea acelei situațiuni; căci 
acesta nu ar fi fost de cât continuarea 
înainte pe câți-va ani încă a unei situa
țiuni normale de mult timp stabilită a- 
colo, și o asemenea măsură, departe de a 
fi fost un răti atunci era, din contră, o 
măsură bună, înțeleptă, care făcea drep
tate și celor cari aveați o situațiune căș- 
tigătdre, și dădea o satisfacere legitimă 
intereselor acelor orașe, fără a vătăma 
întru nimic interesele generale ale țerel. 
Dar acum, când totul s’a sfărâmat, când 
casele cele mari de comerciii cari vindeaii 
cu ridicata au dispărut, când debușeurile 
de altă dată nu mal există, credeți 
D-vdstre că se va mal găsi cineva care să 
'șl facă cea mal mică ilusiune cu acestă 
idee de port-franc, mal cu semă când 
spuneți că aceste porturi france nu vor 
dura de cât câți va ani, cinci, șăse sah 
șepte, până când se vor termina lucrările 
pentru porturi? Cum vă puteți închipui

D-vostre că comercianțil serioși vor mal 
veni să se stabilescă acolo în ast-fel de 
condițiunl precarii și efemere ? Cum pu
teți D-vdstre să chemați comerciul cel 
mare cu ridicata în acele porturi, când 
nu dați acelui comerciii nici chiar timpul 
ca să se stabilescă bine ?

O voce : pece ani.
D. ministru de justiție, G. Ver

nescu : D-vdstre giceți Zece ani, dar noi 
nu putem Zice nici Zece, nici cinci; noi 
trebue să $icem : timpul necesar până 
când se vor face lucrările votate de Ca
meră, și cari credem că cu prisos îndestu- 
lăză orașul Galați.

Fiind-că dar, acele lucrări se pot face 
mult mal curând de cât în Zece ani, dacă e 
>ună-voință din partea ndstră a tutulor, 
eh cred că nu puteți inspira încredere ni
mănui când giceți: declarăm aceste orașe 
porturi france; veniți negustori, veniți 
ndustriașl, aduceți mărfurile vdstre, pro- 
itațl cât mal îngrabă de acăstă situa- 
jiune; căci ea nu va dura mult, ea va în
ceta dupe un an, duoi safi trei, dupe cum 
vom grăbi mal mult safi mai puțin exe
cutarea lucrărilor ce se fac în acele por
turi. Fiți siguri, D-lor, că nimeni nu vă 
va asculta și nu va veni să alimenteze 
porturile-france așa cum doriți D-vdstre.

Iată pentru ce, onorabile D. Catargi, 
nu am înșelat promisiunile pe cari le-am 
dat țârei; căci ceea-ce efi am spus țărei 
era că refi a făcut D. Brătianu să des
ființeze porturile-france în condițiunile 
în cari a făcut’o, și promiteam să îndes
tulăm ceea-ce Camerile afi voit să facă 
pentru acele porturi și ceea-ce și astăZi 
susțin că e bine a se realisa și la care 
cred că nici colegii mei nu se opun.

Iată, D-lor, ceea-ce aveam de Zis asu
pra acestui punct relativ la contrazicerea 
în care onorabilul D. Lascar Catargi a 
găsit că mă aflu cu promisiunile ce ași fi 
dat când eram în oposițiune. Dar mal 
sunt și dre-cari alte mici nemulțămirl ale 
D-lul Catargi în privința ministerului și 
mai cu sămă în privința ndstră celor trei 
miniștri cari am intrat țîn noul minister 
împreună cu colegii aceea cari se găseafi 
în ministeriul de la Martie trecut.

Ce ne Zice D. Catargi ? Că urmăm tra- 
dițiunile D-lui I. Brătianu, că colectiviștii 
sunt în tdte funcțiunile publice, că peste 
tot astăZi țâra e guvernată de el și că 
sistemul nu se resimte a fi schimbat. Iată 
o acusațiune formală ce se aduce acestui 
minister.

Voiți, D-lor, o profesiune de credință 
care cred că și D. L. Catargi o va primi 
cu mulțumire ?

Ea e simplă : Toți acel colectiviști fără 
principii, fără probitate, fără cunoscințe...

D. Nucșoreanu : Dacă e colectivist se 
înțelege de la sine că nu are principii.

D. ministru de justiție, G. Ver
nescu : Mie 'ml pare bine că se afirmă 
necontenit de către unii din noi aci în 
fața țărei, ceea-ce se afirma și când fă
ceam oposițiune, dar acum, când nu mai

suntem în arddrea luptelor de altă-dată, 
trebue să recundscem acest adevăr că, fie 
între colectiviști, fie în alte partide se 
pot găsi și dmeni onești și cu principii. 
In ori-ce partid pot fi și omeni fără prin
cipii, și între colectiviști mal cu sămă 
erafi mulți cari, cum Zicea onorabilul în
trerupător, nu aveafi alt principifi de cât 
acela de a’șl îndeplini tdte poftele. Erafi 
alții însă cari, 'mi place a crede, afi ră
mas ceea-ce trebuiafi să fie, adevărați li
berali și liberali cărora pdte încă cine-va 
să le întindă mâna. (întreruperi).

Bine-voițl a mă lăsa să termin și când 
D-vdstre vă veți face mal catolici de cât 
Papa atunci ministerul se va conforma 
voinței representațiunei naționale, mal 
luminată de cât voința ministerului. Când 
ministerul va găsi în administrațiunile 
publice, dacă nu vă place cuvântul de co
lectiviști, voifi Zice dmeni neonești și 
incapabili, cari afi jucat un rol trist în 
situațiunea trecută, adică cari, în loc de 
aplicarea legei, afi luat parul și afi dărî- 
mat, afi luat sabia și afi ucis, atunci mi
nisterul 'și va face datoria în contra lor.

D. Nucșoreanu : Aduceți-vă aminte 
de prefectul Persiceanu care la Severin a 
băgat în temniță 300 femei.

D. ministru de Justiție, G. Ver
nescu : Rendul fie-căruia va veni...

D. Nucșoreanu : Atunci cer cuvântul.
D. ministru de justiție, G. Ver

nescu : Efi vorbesc în general pentru 
toți și nu mă ocup de nici o persdnă în 
parte. De câte ori în drumul acțiunel 
ndstre politice și administrative se va 
găsi cine-va care să nu merite locul pe 
care i’l-a dat situațiunea trecută, acel om 
va părăsi locul săfi.

Mal mult de cât atât: dacă a comis 
apte de acelea de cari vorbesce D. depu
tat, delicte de drept comun, acei omeni 
'șl vor lua pedăpsa meritată, (aplause); 
fiind că toți trebue să fim răspunzători 
de faptele ndstre.

Așa dar, D-lor, acest minister n’a ve
nit pentru ca să apere pe colectiviști, dar 
iarăși in mod general nu va începe cu 
mătura, cum se iZce, ca să scdtă tot ce e 
funcționar public în țără. Aduceți-vă a- 
minte că în regimul trecut de 12 ani s’a 
prefăcut tot ce era în acăstă țără ca func
ționari, și vă voifi dovedi într'o Zi că în 
magistratură s’afi numit 480 funcționari 
înalț!.

Prin urmare, înțelegeți forte bine că, 
dacă ași lua ca normă ceea ce Ziceți D-vds
tre, adică tot ce a fost sub colectiviști 
să fie măturat, ar trebui să facem tabula 
rasa de tdte serviciile publice, să nu mal 
rămână nimic în picidre. Efi vă afirm că, 
dacă afi fost dmeni interesați, și mulți 
încă între colectiviști, dacă afi fost omeni 
răi, afi fost însă și funcționari modești 
cari n'afi căutat de cât să’șl îndeplinăscă 
datoria și pe aceștia ministerul nu e ho- 
tărlt să 'i sacrifice. (Aplause).

Nu sunt dar nici în acestă privința în 
contradicțiune cu ceea ce am Z*3
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saâ în altă parte și ceea-ce £ic astă-^I; 
fiind-că eti nu am obiceiul săpromit nici în 
întruniri publice, nici aci în Cameră, lu
cruri asupra cărora să nu fi cugetat mai 
d’inainte spre a vedea dacă sunt realisa- 
bile— (Itreruperi). Și ceea-ce vă pot pro
mite acum la toți este de a nu lăsa ne
pedepsite fapte cari în adevăr...

D. N. Ceaur Aslan: Tot promisiuni...
D. ministru de Justiție, G. Vernescu: 

Pe cari am avut tot-d’a-una șansa să le 
îndeplinesc când le am dat...

D. N. Ceaur Aslan : Voiâ avea ond- 
rea să demonstrez cum se țin promisiu
nile.

D. ministru de Justiție, G. Vernescu: 
Ași ruga pe D. Aslan să fie mai liniștit; 
find-că nu atac în particular pe nimeni, 
când vorbesc de măsuri oneste cari tre
bue să se ia în contra faptelor neoneste 
și în general în contra ori-cărei călcări 
de lege, și nu văd cum pdte să se revolte 
cineva la acăstă declarațiune ce fac, a
fară numai dacă nu este un partid luat 
de unii de a mă întrerupe necontenit.

0 voce : Dar dacă nu faceți așa?
D. ministru de Justiție, G. Vernescu: 

Vă provoc pe toți, nu numai în ce mă 
privesce pe mine, dar și pe toți colegii 
mei să arătați care abus, care hoție, care 
faptă rea a fost acoperită și cruțată de 
noi ? Puteți fi încredințați că ori când ne 
veți denunța asemenea fapte, cari în ade
văr vor fi existat, atunci satisfacere se va 
da, nu deputatului, ci consciințel publice, 
moralităței publice.... Nu importă de 
unde ar veni denunțarea, fie de la D. Do
brescu, care mă întrerupe, fie de la ori
cine, numai cu condițiune să nu fie sim
ple vorbe, să fie cel puțin dre-care pro
babilitate întemeiată că faptul s’a petre
cut așa cum ’l raportâză onor, deputat...

D. 1 T. Dimitriu: Vi s’a denunțat, 
D-le ministru.

D. N. Ceaur Aslan: Dar cestiunea 
apanagiilor ?

D. ministru de Justiție, G. Vernescu: 
M’am hotărît, D-lor deputati, ca la între
ruperi inteligente să nu răspund. (Dari- 
tate).

Acum, D-lor, voih termina, declarând 
că voiâ asculta tot-d’a-una cu cea mai 
seridsă atențiune ceea-ce $ice onorabilul 
D. Lascar Catargi, pentru că m’am de
prins a ’l respecta și a nu '1 bănui nici 
o-dată că ar putea să <Jică ceva care ar fi 
în contra consciințel sale sah care ar 
putea să fie în dauna țărei.

Vă declar însă și D-vdstre și D-lui Ca- 
targi că până astă-^I nu am nici o căin
ță despre ceea-ce am ^is în public și des
pre ceea ce am făgăduit, fiind-că sunt 
hotărît, pe cât puterile mă vor ierta, să 
aduc la îndeplinire tot ceea-ce am pro
mis ca bun și folositor pentru acăstă țeră. 
(Aplause). N’am promis lucruri de cari 
sa mă căiesc; fiind-că nici o-dată n’am 
rostit cuvinte cari să nu fie precedate de 
cugetare. ț>ic, dar, că nu mă căiesc de 
ccca.-ce am făgăduit în public.

D. N. C. Aslan: Acăsta nu se potri
vesce cu România Liberă. (Ilaritate).

D. ministru de justiție, G. Vernes
cu : încă o-dată (jic că la întreruperile in
teligente nu răspund....

D. G. Panu: Non bis in idem. (Ila
ritate).

D. ministru de Justiție, G. Vernes
cu : Atunci ar trebui ca acela care a făcut 
prima întrerupțiune la care am răspuns 
ast-fel, să nu mai facă alta de aceeași na
tură, ca să nu mai capete același răspuns.

Așa dar, D-lor, voiâ termina spunând, 
că astă-^I n’am să fac Imputare nici ace
lora cari s’aâ compromis în luptele tre
cute, nici acelora cari aâ ținut pept în 
acele lupte; ba din contră, pdte că balan
ța s’ar apleca către acei cari s’aâ sacrifi
cat, și cari prin luptele lor aâ adus situa
țiunea de astă-^I.

Iată ce avem de pentru satisfacțiu- 
nea D-vdstre. (Aplause).

D. ministru al domeniilor, A. Laho
vari : D-lor, cestiunea porturilor-france, 
ca cestiune economică și financiară, a fost 
tratată într’un mod așa de adâncit și așa 
de competent din ambele părți ale Adu
nărei, în cât eâ n’am nimic de 4*s în a" 
cestă privință; rămâne ca Adunarea să 
hotărască între opiniunea acelora cari cer 
reînființarea porturilor-france și între o- 
piniunea acelora cari le resping, opiniu- 
ne la care s’a raliat și ministerial, dupe o 
matură și consciințidsă deliberare.

D-lor, cer în numele tutulor cari aâ 
nenorocirea de a face politică în ori-ce 
țără, dar mal cu sâmă în țăra românescă, 
cer dreptul de a supune la fie-care mo
ment opiniunile lor la controlul experien
ței și al faptelor, și când aâ greșit într’o 
părere pe care aâ susținut'o, cer dreptul 
mai bine de a reveni asupra el, de cât de 
a face ca țera să plătâscă încăpățânarea 
și trufia lor. (Aplause).

Acesta nu o (Jic pentru ca să mă scus 
pe mine; căci în programul partidului li
beral-conservator n’a fost vorba de por- 
turile-france^ pe cari noi nu le-am consi
derat nici o-dată ca o cestiune politică, și 
mai puțin încă ca o cestiune de partid.

Porturile-france nu constituiesc o ces
tiune de principiâ, ele sunt o cestiune eco
nomică și financiară de o importanță cu 
totul relativă, și ca cestiune financiară și 
economică, porturile-france aâ fost con- 
demnate de tdte partidele din acâstă țeră 
fără nici un fel de deosebire. Singura ces
tiune care a rămas de discutat, este o 
cestiune încă și mal mică de cât mica im
portanță economică și financiară a portu- 
rilor-franeeT este cestiunea de timp și de 
oportunitate; și vă voiâ demonstra cu 
textul ce am aici că nici cei cari susțin 
astă-^i proiectul de lege, nici cei cari ’l 
combat nu aâ considerat nici o-dată por
turile france ca o cestiune de principiâ, 
saâ ca o cestiune politică, și că divergință 
de păreri între noi nu a fost nici chiar 
din punctul de vedere financiar saâ eco
nomic, fiind-că toți am fost de acord pen

tru desființarea porturilor-france, dar di- 
feriam în păreri numai în ceea ce privesce 
simpla cestiune de oportunitate.

Ei bine, D-lor, care a fost mirarea, și 
ași putea ^ice care a fost mâhnirea mea, 
când am vă^ut că asupra acestei cestiuni 
care, o mai repet, nu constitue o cestiune 
de principiâ, nu pdte fi o cestiune de par
tid, și în privința căreia tdte partidele, 
chiar cele mal opuse, aâ fost până acum 
de acord, astăzi, în acâstă Adunare pros- 
pătă trimisă de națiune pe aceste bănci, 
se ridică o oposițiune atât de pasionată și 
se încârcă a se arunca desbinarea în sinul 
partidului care formâză maioritatea re- 
presentațiunei naționule.... (Aplause pre
lungite). Spectacolul acesta, scenele tris
te la cari asistăm de 2 ^ile ’ml aduc a
minte un cuvânt ce ’l-am au^it mai adi
neaori de la un spiritual coleg al nostru 
din Cameră, aci pare a nu mal fi vorba de 
porto-franc, ci de portofoliâ. (Aplause)...

Cuvântul nu este al meâ, ’l daâ acelui 
care ’l-a spus; fiind-că mie nu ’mi place 
nici chiar ast-fel să iaâ lucrul altuia. (A- 
plause).

piceam, D-lor, că tdte partidele aâ 
condemnat porturile-france. Eâ în minis
terul din care am avut ondrea a face par
te sub președenția venerabilului D. Las
car Catargi, care a fost șeful nostru și 
sper că și astăzi este tot șeful nostru.... •

D. Lascar Catargi: Nu mal sunt. 
(Aplause).

D. ministru al domeniilor, Al. La
hovari : Sper că o divergință în o cesti
une care persist a $ice că este de o mică 
importanță, nu pdte aduce discordia în 
sinul partidului conservator, care astăzi 
mal mult de cât ori când trebue să fie 
strîns unit; fiind-că, în împregiurările 
actuale, partidul conservator e singu
rul partid care pdte guverna țâra și 
vindeca relele unul lung și dureros trecut. 
In fața acestui interes un Lascar Catar
gi s’a închinat în tot-d’a-una. (Aplause).

D-lor, partidul conservator este cel care 
pentru prima dră a propus desființarea 
porturilor-france, acordând Insă un ter
men până la înființarea intrepositelor, și 
acel termen era bine să se respecte; căci, 
dacă se respecta de D. I. Brătianu legea 
votată sub guvernul conservator, nu era 
să se aducă ruinele ce a adus brutala des
ființare a porturilor-france prin o singu
ră trăsătură de condeiâ și prin o aplicare 
și mai brutală a acelei nechibzuite măsuri. 
Dar din nenorocire tdte acestea sunt fap
te desăvârșite și asupra cărora nu se mai 
pdte reveni. Este lesne de a se face răul, 
dar o-dată răul făcut, este uneori fdrte 
greâ, și mai adesea imposibil de a '1 mai 
îndrepta.

Porturile-france eraâ deja desființate 
în principiâ prin legea votată sub guver
nul D-lui Catargi. Se acordase însă un 
termen de 10 ani până la înființarea in
trepositelor, când de o dată, într’o bună 
dimineță a anului 1883, într’un mod brusc, 
fără să aștepte împlinirea celor 10 ani în 
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cari aveafi să se termine lucrările menite 
a compensa desființarea porturilor-fran
ce, prin unul din acele caprițil viziriale 
obicinuite șefului maiorităței de atunci, 
se depune In Cameră un proiect pentru 
desființarea lor. Secțiunile Camerei ’l pri
mesc în unanimitate. Iată și numele 
membrilor din comitetul delegaților: U- 
rechiă, Kogălniceanu, Pătărlăgeanu, Măr- 
găritescu, Robescu și Câmpineanu.

Ei bine, nici unul din membrii comi
siunei, nici chiar D. Kogălniceanu, atunci 
deputat, mi se pare, al Galaților, n’a fost 
pentru menținerea porturilor-france, ci 
pentru desființarea imediată, cu o singură 
restricțiune, pe care voifi avea ondrea să 
vă o citesc... (Sgomot).

D. M. Kogălniceanu: Bine-voițl a 
citi ceea ce am spus efi, iar nu ceea ce se 
gice In raport.

D. ministru al domeniilor, Al. La
hovari : Aveți puțină răbdare; căci tot 
atât de prețios e și ceea ce ^icețl D-v6s- 
tre; dar mal ântâifi s’a citit raportul și 
pe urmă ați vorbit D-vdstră, și de aceea 
citesc și efi mal ântâifi raportul.

Iată ce ne spune raportul despre opi
niunea D-lui Kogălniceanu asupra desfi- 
ințărei porturilor-france :

„Punctul asupra căruia minoritatea, 
compusă din D-nil M. Kogălniceanu, I. 
F. Robescu și D. Mărgăritescu a avut o 
opiniune deosebită, este cel privitor la si
tuațiunea creată mărfurilor astăzi impor
tate, și cari Ia promulgarea legei se vor 
găsi în magazinele comercianților cu^ri- 
dicata.

„Aceste mărfuri, dupe opiniunea mino
rității, trebuiafia fi scutite.*

D. M. Kogălniceanu: D-le ministru, 
ești dator să dovedesc! acâsta prin cuvintele 
mele, iar nu prin cuvintele scrise în ra
port. (Sgomot).

D. ministru al domeniilor, Al. La
hovari : Și cari sunt mărfurile acelea ? 
Mărfurile depuse spre a fi vândute cu ri
dicata... (Sgomot).

D. M. Kogălniceanu: Bine-voițl a 
căuta ceea ce am ^is efi, și atunci veți 
sci mai bine care a fost părerea mea. 
(Sgomot).

D. ministru al domeniilor, Al. La
hovari : Tocmai acâsta voifi să fac; am 
să citesc cuvintele textuale rostite de D. 
Kogălniceanu în ședință publică, pentru 
ca să nu se <jică că raportorul a înțeles 
răfi ceea ce a susținut D. Kogălniceanu 
în sinul comitetului și a făcut o dare de 
sâmă greșită în raportai său, cu tdte că 
D. Kogălniceanu, care era atunci un mem
bru important al maiorităței, care a făcut 
parte din comitetul delegaților n’a pro
pus nici în comitet, niâi în Cameră, nici 
respingerea proiectului de lege, nici chiar 
un amendament precis pentru a se amâ
na acâstă lege până la înființarea intre- 
positelor. Dealmintrelea proiectul de lege 
n’avea alt scop de cât a suprima acâstă 
amânare; căci porturile-france erafi deja 
desființate. D. Kogălniceanu s’a măr

ginit a exprima un regret platonic că a- 
câstă amânare nu se manține. Iată citesc 
propriile sale cuvinte de la p. 1.143, 
col. I a Monitor ului of cial din primul tri
mestru al anului 1883.

„D-lor, de și am primit principiul des- 
ființărei porturilor-france.../

D. M. Kogălniceanu: Iată cuvintele 
mele sunt coprinse aci în broșura acâsta 
pe care v'o dafi s’o citiți.

D. ministru al domeniilor, Al. La
hovari : Mai departe D. Kogălniceanu 
$ice:

„Cu tdte acestea efi cred că ar fi mai 
bine să ne ținem de ântâia lege, că desfi
ințarea porturilor-france să se facă atunci 
când vor fi constituite întrepositele.......“

Acâsta însă nu o propuneți ca un a
mendament care să fie introdus în lege, 
ci numai ca un desiderat pios; fiind-că 
^iceați că primiți desființarea porturilor- 
france, dar că pdte mai bine ar fi fost să 
se aștepte până la facerea intrepositelor. 
Va să ^ică, nu făceați o cestiune de prin- 
cipifi. (întreruperi). Nici chiar o cestiune 
de amendament.

D. M. Kogălniceanu: Nu.
D. ministru al domeniilor, Al. La

hovari : Dacă nu e așa, dacă nu pri
miți desființarea imediată a porturilor- 
france, de ce nu ați propus în comitet un 
amendament în sensul acesta la proiectul 
guvernului ? De ce, dacă ați omis a o face 
în comitet, nu ați făcut’o tn urmă în șe
dință publică, unde vi se presenta din 
nofi ocasiunea de a îndrepta răul, propu
nând un amendament care să fi amânat 
pe un termen dre-care punerea în lucrare 
a acelei legi ? Răspunsul la aceste între
bări e fdrte simplu și ’l găsim în propri
ile D-vdstre cuvinte: Este că v’ați pro
nunțat pentru desființarea imediată a 
porturilor-france, și singura reservă ce 
ați făcut, singura restricțiune ce ați pro
pus, atât în comisiune, cât și în Cameră, 
a fost scutirea ce cereați pentru mărfu
rile din intreposite, atâta numai și nimic 
mai mult. Dar nici acest amendament al 
D-vdstre nu a fost primit de maioritatea 
D-lui Brătianu, și cu tdte acestea nu v’ați 
supărat atunci cum vă supărați acum a
supra ndstră.

D. M. Kogălniceanu: Nu cundsceți 
bine cum s’afi petrecut lucrurile.

D. ministru al domeniilor, Al. La
hovari : Nu sci fi de ce D. Kogălniceanu 
se animă așa de mult; căci acâsta e o ces
tiune care nu pdte atinge ondrea nimă
nui de a fi pentru safi contra porturilor- 
france. Efi nu am £is nimic de la mine, 
ci am citit propriile cuvinte ale D-lui 
Kogălniceanu... (Sgomot).

Dar în fine, ca să nu mai supăr pe 
nimeni, termin cu acâstă cestiune a va- 
riațiunel opiniunilor dmenilor noștri po
litici mici și mari. Să trec la altă cestiu
ne, care pe mine mă întristâză forte mult: 
la imputările pe cari onorabilul D. Las
car Catargi le-a făcut ministerului în ge
nere și cari cad și asupra ndstră celor 3 
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miniștri, cari suntem veniți de duoă luni 
pe acâstă bancă de durere...(Ilaritate), 
cel puțin pentru noi; căci sunt unii cari 
afi gustat plăceri și satisfacțiuni aicea în 
trecut și vor să le mal guste o-dată. (A- 
plause). Ceea ce vă afirm, am dovedit'o 
în viața mea politică. N'am întins nici 
o-dată mâni nerăbdătdre ca să mă agăț de 
minister, cu tdte că mi s’a oferit de mul
te ori un loc aci și din partea tutulor 
partidelor; am avut tăria de a răbda. Ei 
bine, de duoe luni de când am venit aci, 
veri-o patru săptămâni afi trecut cu in
terpelări și discuția adresei și trei cu 
vacanțiile. Noi am fost fdrte corecți; 
membri ai unui partid, al cărui D. Ca
targi a fost șeful venerat, noi n’am intrat 
în acest minister de cât dupe ce am con
sultat pe cel duo! leaderi al noștri, pe 
președintele Camerei și pe președintele Se
natului. Dar o-dată veniți pe acâstă ban
că, nu puteam să nu fim corecți și pe lân
gă aceia cu cari lucrăm. (Aplause). Si- 
tuațiunile echivoce nu ne convin. (Aplau
se). Trebuia să ne spuneți de la început 
să nu intrăm în guvern, dar o-dată in- 
trați, trebue să ne purtăm cu colegii noș
tri ca dmeni onești. (Aplause).

Am fost ministru de justiție trei ani în 
ministerul D-lui Catargi; și când minis
terul D-lui Catargi se clătina de la pute
re, și când amici al noștri,— pdte din a
cei cari '1 aplaudă astăzi,— erafi în ca
pul oposițiunel, căci ministrul Catargi a 
că^ut sub loviturile partisanilor săi,—a- 
tunci afi venit mulți să 'mi $ică: dă-ți 
demisiunea, este timpul, și afi fost unii 
cari afi ascultat, cari '1-afi părăsit; efi în
să am rămas alături cu D-sa, și alături 
am mers până la curtea de casație. (A- 
plause). Am intențiunea, D-lor, să fifi tot 
așa de corect și cu D. Rosetti (aplause), 
afară de cașul când o divergință de prin
cipii safi o direcțiune alta de dat politicei 
ndstre, ne va impune în mod serios și în 
mod demn de a provoca o crisă ministe
rială; atunci, cum ne am unit onest, onest 
ne vom despărți. (Aplause). Cum am urmat 
cu D. Manolache Costache, care era fdrte 
supărat că nu părăsesc pe D. Lascar Ca
targi, când D. Epureanu se puse in ca
pul oposițiunel, tot purtarea aceea o voifi 
avea și astăzi, purtările echivoce nu in
tră nici în deprinderile nici în caracterul 
mefi. (Aplause). Sunt omul țărei mele, 
nu sunt omul unul om, ori cât de mare 
ar fi acel om. (Aplause).

Acum din imputările adresate de D. 
Catargi, putem să recundscem că unele 
din ele par a fi fundate. Evident că nu s’a 
făcut până acum tot ce ar fi trebuit să se 
facă; dar trebue să considerați lipsa de 
timp, trăgănările pentru formarea mi
nisterului și silințele grele de a contopi 
duoă nuanțe ale unuia și aceluiași partid 
dar cari, deși uniți în idei și în vederi, 
afi fost despărțiți în lupta susținută in 
contra fostului guvern, printr’o cestie de 
formă și de procedări.

In sfârșit, grație silințelor desinteresate
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a câtor-va patrioțl, acel partid pe care 
persist a '1 numi liberal conservator, s'a 
contopit cu partidul de la guvern abia de 
duoă luni.

Din acăstă cununie a eșit ministerul 
actual. In duoă luni nu se pdte nici re
forma o administrațiune de 12 ani, nici 
înlocui 20 până la 30 mii de funcționari 
colectiviști, sati așa numiți mai cu sămă 
de acel cari le doresc locurile.

Am făcut 12 ani oposițiune D-lul Bră
tianu și am fost cel d'ântâifi care am În
ceput oposițiunea Împreună cu D. L. Ca
targi și cel din urmă cari am sfârșit'o ; 
aii fost momente în care scie și D. Catar
gi cât eram de isolați și tdtă oposițiunea 
ndstră putea să ție împregiurul unei me
se rotunde.

Atunci nu eram mulțl conservatori, și 
dacă am fi avut dmeni pentru 7 safi 8 sati 
chiar pentru 16 ministere, n’am fi avut 
însă pentru 20 de mii de funcțiuni.

Nu sciti Insă cum se face că, de când a 
că^ut guvernul D-lul Brătianu, nu mai 
poți să trăescl de liberali-conservatorl. 
(Aplause). Avem 20.000 de funcțiuni, mi 
se pare, dar de am avea 40, 60, 100.000 
tot ar fi liberali conservatori cari să le 
ocupe, dupe cum și D. Brătianu a găsit 
liberall-naționall pentru cele 7.000 de 
funcțiuni cari le-a găsit și pentru cele 
10.000 și mai bine pe cari le-a creat; ar 
fi găsit liberali naționali pentru 100.000 
funcțiuni, dacă ar fi mal stat la putere ca 
să le mai creeze și pe acelea.

Să facem Insă o distincțiune In acăstă 
cestiune. Mal ântâiti ași vreă să lăsăm la 
o parte cuvântul de colectivist, care prea 
sună urît și nu este demn de desbaterile 
ndstre, înlocuindu-'l cu acela de partid 
liberal-național; fiind-că însă acest nu
me și ’l dispută duoâ partide, duoi frați 
inimici, să numim partid Ion Brătienist pe 
acela pe care D-vdstre ’l numiți colecti
vist ; ar fi un mod ihal cuviincios de a 
vorbi.

D-lor, sunt și eti de părerea D-lul 
Catargi; o epurațiune trebue să se facă 
între funcționari și sunt încă de părerea 
D-sale că nu s’a făcut atât cât trebuia. 
Dară acestă epurațiune trebue să aibă și 
ea norma ei. Ântâifi trebuesc alungați 
cei necinstiți, al duoilea cei incapabili, și al 
treilea cel cari ar face politică militantă 
și neleală îu contra guvernului căre ’I men
ține. Fiind-că însă n’am ajuns în vremu
rile fericite pe cari le dorim toți, ca func
ționarii să nu fie nici ai colectivității, nici 
ai partidului liberal-național, nici ai ce
lui liberal -conservator, ci să fie al func
țiune! lor și a! țârei lor, îndeplinindu-și 
cu activitate și probitate datoriile lor 
(aplause); căci acesta e idealul. Dară a
cel ideal din nefericire nu este încăaprd- 
pe de noi. Până atunci să procedăm dară 
la acăstă epurațiune, dară cu chibzuință, 
cu maturitate, fără grăbire, fără pasiune, 
fără nedreptate. Un ministru e obligat la 
mai multă moderațiune, nu se pot desor- 
ganisa serviciile, destituind pe funcționari 

în masă, mai cu sămă când între dânșii 
pot fi mulțl dmeni competinți, corecțl în 
îndeplinirea datoriei lor și cari n’afi avut 
de cât o singură nenorocire: aceea că afi 
fost numiți de un fost ministru al D-lui 
I. Brătianu. Ei bine, pentru acest sin
gur motiv trebue ore să 'I dăm afară ? 
Putea tinerimea întrăgă să aștepte 12 ani 
safi mai mult până la căderea colectiviș
tilor? Ni se ^ice însă că afi drept și alții, 
între cari și acel cari afi luptat, cari afi 
suferit și afi așteptat până astăzi. Da, și 
efi «Jic că afi dreptul; s’a făcut ceva pen
tru dânșii, trebue să se facă mal mult, 
dar cu o condițiune : cer și la aceștia nu 
numai să se gică liberali-conservatorl 
de a duoa £i safi chiar din ajun, ci pe lân
gă numele de liberal-conservator să fie 
și onest și capabil; cu aceste trei condi
țiuni este evident că este de preferat unui 
colectivist, și merg mai departe: dacă este 
egalitate în onestitate și capacitate voifi 
prefera un liberal-conservator. Acdsta 
nu numai noi o facem, dar a făcut’o și 
D. L. Catargi când a fost ministru, și 
chiar acum ca președinte al Camerei a
plică asemenea regulă, ceea-ce arată că 
cestiunea acăsta are în sine, fără scirea 
D-lui Catargi, alt-ceva de cât ceea-ce se 
discută și de ceea-ce provdcă aplausele 
sgomotdse pe cari le ridica discursul D-lul 
L. Catargi. Dar, lucru curios ! am vă^ut 
pe acei pe cari 'I numiți colectiviști apla
udând cu furie curățirea generală din 
funcțiuni a colectiviștilor. (Aplause). Ce 
trebue să înțelegem de aci ? Și cred că 
dacă ar fi să se dea un votj de blam gu
vernului pentru că n’a dat afară pe colec
tiviști, deputății colectiviști ar fi cei 
d’ântâifi a da acel vot de blam. (Aplause, 
ilaritate).

D-lor, efi personal sunt cu totul desin-. 
teresat în cestiunea porturilor-france, 
sunt interesat ca om al partidului în care 
mă afin, sunt interesat ca român; căci, în 
idea mea, greșită pdte, cred că acum țăra 
are să câștige cu venirea în" Cameră și la 
guvern a partidului conservator; cred că 
acăstă țără nu pdte fi lipsită de un par
tid conservator, și cred că chiar partidele 
adverse ar comite o crimă în contra țărei 
când ar desființa, dacă le-ar fi cu putință, 
partidul conservator. Precum lumea fisică 
trăesce prin acele duoă forțe cari contra- 
cumpănesc și cari sunt neapărate pentru a 
menține echilibrul etern, puterea impulsi- 
unei și puterea resistenței, tot așa sunt ne
cesarii unei țări, unei societăți, cele duoă 
partide, unul care împinge tot înainte și 
cel-alt care resistă câte o-dată; trebue un 
partid-conservator și nu trebue să doriți 
desființarea lui.

Ei bine, D-lor, în aceste condițiuni, în 
aceste idei am lucrat totă viața mea, și 
când în timpul luptei năstre contra gu
vernului D-lul Brătianu, mai mulți a
mici ai noștri, pentru cari am mare stimă 
și afecțiune, cum este D. Carp, D. Maio- 
rescu și alții afi crezut că trebue să se 
despartă de noi, efi am crezut că des

părțirea D-lor nu a fost în privința 
principiilor și a ideilor, ci în privința 
pr^cedurei. Unit din D-lor, cum a $is D. 
Vernescu, credeafi că oposițiunea se va face 
In condițiuni mai liniștite, așa oă noi $i- 
ceam de D-lor că afi împins răbdarea prea 
departe, și D-lot avăfi pdte dreptul să 
crădă că noi am împins lupta mai departe 
de cât trebuia. Dar pentru acăstă difârință 
de procedură care ne-a despărțit de D-lor, 
pe D. Catargi, pe D. Vernescu, pe mine 
și pe alții cari afi rămas cu -noi, efi unul 
nu am crezut că trebue partidul conser
vator să se lipsăscă în veci de cunoscin- 
țele practice ale acestor grupuri; ar fi un 
grup de nepricepere de a tăia din trun
chiul conservator aceste lăstare puternice 
pline de viață și de viitor. Tot-d’o-dată 
ar fi o nenorocire egală dacă partidul 
conservator ar fi lipsit de prestigiul pe 
care ’l împrumută de la viața de ondre și 
de corectitudine politica a D-lul Lascar Ca
targi (aplause). Cât pentru mine, cât 
pentru modesta mea persdnă, vă declar*, 
D-lor, că efi nu am venit pe acăstă bancă 
de cât numai dupe consultaținnea între
gului partid și că efi nu mă consider aci 
de cât ca o trăsură de unire Intre nuan
țele acestui partid, al cărui șef este și ră
mâne D. Lascar Catargi.

Acăsta este semnificațiunea venirel 
mele pe acăstă bancă. Și când voifi fi în
credințat, safi despre nerăbdarea unora 
safi despre neînțelegerea altora, atunci voifi 
considera misiunea mea ca terminată și 
mă voifi retrage cu cea mâl mare plăcere, 
ducând cu mine regretul că patidul 
conservator se sfâșie cu propriele sale 
mâni, pentru a duoa dră și pdte pentru 
ultima dră. (Aplause).

Onor. D. L. Catargi 'și va da săma, 
sunt sigur, că este un pericol desbina- 
rea ce se face pentru nisce diverginți 
trecătdre și de minimă importanță, când 
noi ne-am unit cu toți și cu pana și 
cu cuvântul și cu mintea și cu sufletul, 
pentru interesul acestei țări, care astăzi 
de la partidul conservator ’și aștăptă scă
parea sa. (Aplause prelungite).

D. Lascar Catagl: D-lor, efi cred că 
ministerul ar fi putut să mă scutăscă de 
frasele oratorice, fiind că efi nu sunt ora
tor, ca să răspund tot cu ast-fel de frase. 
Dar mai ântâifi voifi declara D-lul Ver
nescu că n’a fost de loc cestiunea despre 
lealitatea safi nelealitatea guvernului, și 
efi nu am ^is D-lor miniștri că sunt ne- 
leall; căci vă aduceți aminte cum afi ve
nit lucrurile de a trebuit să iafi efi cuvân
tul în acea discuțiune.

D. Carp, pe când D. Kogălniceanu și 
D. lonescu ’l provocafi ca să vorbăscă, 
a spus că nu vorbesce, dar a făcut o de- 
clarațiune cum că miniștrii sunt toți de 
acord ca să combată înființarea porturi
lor-france.

Atunci efi am cerut cuvântul pentru ca 
să fac pe minister să vorbăscă; căci voiam 
să scifi părerea guvernului In acăstă ces
tiune importantă. Efi am vorbit pe te-•
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meiul declarațiunei D-lui Carp, din care se 
vedea că miniștrii sunt uniți ca să com
bată proiectul de lege pe care '1 susți
nem noi.

Astăzi D. Vernescu a luat cuvântul ca 
să rectifice unele din afirmațiunile mele 
de ieri, dar să 'mi permită D-sa a*I spune 
că a uitat cele ce s’ati petrecut înaintea 
alegătorilor, fiind-că, eti sciti bine că la 
Galați s’ati luat angagiamente șicu iote 
că eti nu am luat acolo cuvântul, însăan- 
gagiamentele luate de colegii noștri, le 
consider ca luate și de mine și mă cred și 
eti nu mai puțin obligat de a le îndeplini 
(aplause). De aceea sunt nevoit să aduc 
aminte D-lui Vernescu că, nu numai în 
întrunirile ce am ținut, dar și la mani
festarea ce ni s’a făcut la hotelul Concor
dia, noi am eșit în balcon spre a mul
țumi de buna primire ce ni se făcuse, și 
D. D. Brătianu, vorbind în numele nostru, 
al oposițiunel unite, a promis în fața a 
mii de dmenl, reînființarea porturilor- 
france.

D. Vernescu jice că era atunci bolnav 
și nu a vorbit nimic, dar nici eti nu am 
luat cuvântul atunci, însă pentru acâsta 
nu cred că suntem mai puțin solidari, nici 
D-sa nici eti, în acâstă făgăduință ce s’a 
dat în numele nostru și pe care nici D-sa 
nici eti nu am repudiat'o în urmă.

Acum, D-lor, viti la cestiunea atacuri
lor ce ^ic D-nii miniștri că am adus gu
vernului, când D-vdstre sciți că eti nu am 
făcut de cât a constata un fapt vă^ut de 
tdtă lumea și pe care nici D-nii miniștri 
nu ’l-ati contestat, faptul că avem în Ca
meră o mare majoritate liberal-conserva- 
tdre, că Senatul este mai în întregul săti 
liberal-conservat or, că ministerul este mai 
mult chiar de cât liberal-conservator; căci 
unul din D-nii miniștri ne-a spus că D-lor 
nu primesc calificați une de liberal pe lân
gă acela de conservator, fiind-că, sunt puri 
conservatori (ilaritate) și cu tdte acestea 
noi suntem guvernați în tdtă țâra de că
tre colectiviști.

Făgăduieli multe ne-ati dat încă de la 
Martie D-nii miniștri cei pur conservatori 
și cu tdte acestea ia vedeți, D-le Vernes
cu, și D-le Lahovari, și D-le General 
Mânu, că până astăzi nu ati făcut nimic 
(aplause); ati lăsat de la o margine a țârei 
la cea-altă mal întreg personalul colecti
vist în tdte serviciile publice; ati schim
bat pe ici pe colea câte un colectivist, dar 
câte o-dată ’l-a înlocuit cu un alt colec
tivist, și D-vdstre ați vă^ut chiar în ale
gerile din urmă cum am fost combătuți de 
agenții forței publice cari mai pretutin
deni este pe mâna colectiviștilor și toți 
sciți cum astăzi chiar colectiviștii perse
cută pe liberalii conservatori. D-nii mi
niștri ^ic: vom da afară pe toți cei neo- 
nești, pe toți cei răi nărăviți. Prea bine; 
dar pentru ca să aflați ce este în ministe
rele D-vdstre, faceți bine de cam schim
bați pe cei cari sunt interesați a vâ ascunde 
adevărul, și veți vedea atunci ce veți găsi 
dupe urma lor; și mai ales în acâstă pri

vință fac apel la D. Lahovari, ca ministru 
al domeniilor, unde s'a petrecut mari 
scandale cu vîn$area moșielor atât în cor
puri întregi cât și în loturi mici la ță
rani; dar, pe cât timp va menține perso
nalul acela care e compromis în aceste 
scandale, nu va afla nimic nici D-lui nici 
țâra...

D. ministru al domeniilor, Al. La
hovari : Am director pe D. lacovache, 
persdnă fdrte onorabilă.

D. L. Catargi: Dar sunt unii din co
legii D-vdstre cari înlocuesc pe colecti
viști tot cu colectiviști și aceștia ne fac 
^ile amare în țeră... (Aplause).

Așa dar, să crâdă D. Lahovari că nu 
dorința de portofoliti ne-a făcut pe noi să 
ridicăm cestiunea acesta...

D. ministru al domeniilor, Al. La
hovari: Nu am ^is acâsta pentru D-vds
tre. Protestez! Nu pdte să ve atingă câ
tuși de puțin pe D-vdstre acele cuvinte.

D. L. Catargi: D-le Lahovari, eti nici 
o-dată în vieța mea nu mă ascund dupe 
deget, eti spun lucrurile așa cum sunt.

Iată care este frica ndstră:
Acum ați combătut proiectul nostru 

pentru porturile-france, a cărui sdrtă se 
va vedea chiar astăzi; dupe terminarea 
acestei cestiunî, aveți să aduceți câte-va 
legi și dupe ce se vor vota acele legi și 
budgetele , ne trimiteți acasă până la 
tdmnă, și D-vostre rămâneți a guverna 
țera cu colectiviștii actuali și cu cei ce 
veți mal recruta; dar vai de pelea ndstră 
până la tdmnă, și vai de administrațiunea 
acestei țări dată pe ast-fel de mâini. (A- 
plause).

Și, ca să vă încredințați D-le Laho
vari, cât este de întemeiată temerea nds
tră vă dati ca probă Monitorul guverna
mental, JRoniânia liberă, care nu $ice 
ceea ce spuneți D-vdstre (aplause); acel 
Monitor spune că ministerul junimist a 
intrat la putere cu misiune ca să facă 
împăcare, iar nu ca să măture, și se miră 
de ce D. Vernescu se apucă de măturat; 
căci noi, $ice Monitorul junimist: nu sun
tem pentru măturat. Și în privința acâsta 
așa este; căci când unul din miniștri cari 
se jic puri conservatori dă câte un colec
tivist a fără, pune Ia loc iarăși un colec
tivist...

O voce: Ba încă ’I înainteză. .
D. L. Catargi: D-lor, D. Carp a sără, 

dupe ce am vorbit eti, a luat cuvântul și 
a ținut cestiunea tot pe tărâmul pe care 
a tratat’o D. Duca, tot ca cestiune de por- 
turi-france în general și definitive și ne-a 
citat atâtea cifre și atâtea fapte cari, și 
unele și altele, să 'mi permită a-'I spune 
că, nu sunt exacte. Așa, de exemplu, de 
și în secțiuni D. ministru de finance ne a 
declarat că pentru fisc va fi o pagubă ma
ximum de un milion și jumătate, D. pre
ședinte al consiliului, la întrunirea de 
la hotel de France, a susținut că perde- 
rea va fi de trei milidne, și D. Carp tot în 
£iua aceea a ^is că va fi de 4 milidne, 
dupe cum văd că susține și acum că va fi 

tot de 4 milone. EI bine, D-lor, eti de
clar cu date mai positive de cât acele ale 
D-lor miniștri, cari variată de la o ^i la 
alta, declar cu acte formale că aceste ci
fre sunt exagerate.

Sciți, D-lor, care este adevărata cifră 
a acestei scăderi, în veniturile vamali 
de cari se îngrijesc atât de mult D-nii 
miniștri ? Eti vă o dati dupe date certe și 
incontestabile, fiind-că, sciți că pentru con- 
sumațiune la Galați este și comuna care 
ia o a opta parte pe sema ei, și ast-fel, 
calculând dupe partea care levine comu
nei, de 40.000 lei, înmulțind acestă cifră 
cu 8, vom avea pentru Galați o perdere 
de 320.000 lei, iar la Brăila și mai pu
țin ; cu tdte acestea eti pun și pentru 
Brăila tot 300.000, ceea-ce face în total, 
pentru amânduoă aceste porturi, 600.000 
de lei, dupe cele mal precise și incon
testabile calcule, iar nu dupe cifre de ca- 
priciti sati de fantasie. Dar eti vă fac con
cesiunea de a admite că perderea ar fi 
de șepte, de opt sute de mii de franci, și 
chiar de un milion, dacă voiți să aveți 
o cifră și mai rotundă.

EI bine, când, în loc de aceste 600.000 
de lei, sati chiar fie de 1.000.000, cum 
<Jiseiti, D-nii miniștri ne spun că tesaurul 
public va perde 4.000.000, când adică 
domniile lor exagerâză cifrele cu mai 
mult de cât împătrit, este acesta o com
batere seriosă și temeinică a propunere! 
ndstre ? Și D-vdstre, domnilor deputați, 
cari ați oasat argumentarea D-vdstre în 
contra porturilor-france pe nisce date și 
nisce cifre atât de eronate, și cari v’ați 
îngrijat de amenințarea D-lui ministru 
de externe cum că alegătorii ati să vă 
ceară compt de acest deficit de 4.000.000 
ce veți produce în budget, credeți dre că 
ducându-vă înaintea alegătorilor D-vds
tre și spuindu-le că, în schimbul, nu a 
4.000.000; căci v’am dovedit cât de exage
rată este acestă cifră, ci în schimbul unei 
sume cel mult de 1.000.000 cu care s’ar 
scădea veniturile vamale, ați redat viața 
la duoă orașe principale ale țârei, și încă, 
ceea-ce este și mai mult ați deschis țărei 
întregi marele comerciti al Occidentului, 
unde este adevărata scurgere a producte
lor ndstre, credeți că alegătorii vă vor 
desaproba pentru acest mic sacrificii!, 
care se compenseză cu prisos prin atâtea 
incalculabile folose economice ce vor de
curge pentru țeră din punerea în lucrare 
a acestei măsuri ?

Nu vă este temă că tocmai respingând 
acest proiect de lege să vă expuneți la 
blamul nu numai al alegătorilor din co- 
legiele D-vdstre, dar al țărei întregi ? 
(Aplause).

Și D-vdstre, domnilor miniștri, când 
ne opuneți atâta resistență și vă găsesce 
atât de mult dorul de economie cu oca
siunea unei cifre atât de modeste, nu yă 
este târnă că ar putea să vi se aplice 
cătdrea aceea românescă că sunteți pen
tru unii mumă și pentru alții ciumă ?

Sciți, D-lor, ce ati făcut D-nii miniștri
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chiar acum în sesiunea acesta pentru 
Banca națională, care nu este de cât o 
instituțiune colectivista creată de dânșii 
și numai pentru dânșii; căci toți cel de 
acolo sunt colectiviști. Ei afi năvălit 
a subscrie tdte acțiunile la emisiune și, 
dupe ce 'și afi asigurat fie-care dintr'ânșii 
câte un număr bunicel de acțiuni, afi de
clarat subscripțiunea acoperită și prin 
urmare închisă. Ei bine, pentru acestă 
Bancă, creată în ast-fel de condițiuni și 
funcționând și astăzi supt administrațiu
nea colectivistă, D. ministru de finance 
obligă țâra să contracte un împrumut de 
26.000.000 lei, pentru care plătesce 
1.600.000 lei dobândă pe an, pe când 
țera trebuia să plătăscă Băncei națio
nale numai câte 260.000 lei pe an, și 
acăsta sub cuvânt că este un bine ge
neral ca să scadă agiul; dar în același 
timp lasă Băncei și privilegiul de 12 ani 
mal mult; iar pentru Galați și Brăila nu 
vor să dea D-nii miniștri, nu 26.000.000, 
ci nici un biet milion pe an pentru un 
timp de Zece ani până se vor face docu- 
rile și antrepositele.

E( bine, D-lor, cum voiți să Zic alt-fel 
de cât că D-vdstre urmați, tot calea cea 
veche și faceți tocmai ceea-ce făcea D. I. 
Brătianu, care a dat un privilegii! colec
tiviștilor de a lua el singuri tdte acțiu
nile Băncei pe prețul de 500 franci, și, 
fiind-că, nu aveafi cu ce să plătescă nici 
acești 500 franci de bucată, pe cari 'I 
subscriseseră la emisiune, le-a deschis 
credit la Casa de depuneri, făcând să li se 
dea câte 1000 lei pentru câte o acțiune 
de 500 lei. Astfel, dupe ce ei ’șl afi plătit 
acțiunile cu banii casei de depuneri și le 
afi mai rămas 500 de franci de bucată, nu 
s’afi mulțumit nici pe atâta, ci afi făcut 
a se sui acțiunile la 2.000 de franci bu
cata și atunci s afi desfăcut de densele, 
aruncându-le în spinarea publicului, care 
a umplut. ast-fel pungile colectiviștilor 
cu câte-va milidne.

Acum văd că și D-vdstre cam tot pe a- 
ceiașl cale ați apucat’o, când ați îndato
rat țera să plătăscă o dobândă anuală de 
1.600.000 franci, în loc de 260,000 ce 
trebuia să dea Băncei în timp de 27 de 
ani, și acesta o numiți D-vdstre solici
tudine pentru finanțele țărei și banii con
tribuabililor ?

Apoi, dacă faceți pentru Bancă, pen
tru copilul colectivitâței ast-fel de sacri
ficii, de ce să nu faceți și pentru Brăila 
și Galați ceva mult mal puțin ? cum toc
mai aici vâ găsesc scrupulele financiare 
cele mai rigurdse, când în altele sunteți 
aȘa de puțin scrupuloși și dați cu mână 
plină? Să nu se supere D. ministru de 
finance dacă efi spun cugetarea mea pe 
față și fără multe perifrase, fiind-că, efi 
sunt franc, și ’l rog să'ml dea voie a’I 
spune că era mai bine sâ nu fi fost un 
bancher la ministerul de finance (a- 
plause); căci atunci nu am fi avut pro- 
wcte de legi ca acesta pentru Bancă, 
nnde D-sa a fost atâta timp censor.

Acel din domniile vdstre cari ați fost 
colegi cu mine în ministerfi, scițl că re
gretatul Boerescu, când era cu noi in 
acel ministerfi, a voit să deschidă o bancă, 
și efi i-am pus dilema acesta: ori ban
cher, ori ministru (Aplause).

Cum vedeți, D-lor, că D. ministru de 
finance protege fdrte mult banca ; dar cel 
puțin când a venit cu acea propunere a 
unui împrumut de 26.000.000 trebuia să 
fi venit in același tinip și cu reforma băn
cei. Căci, D-lor, nu vă faceți idei altele 
de cât realitatea lucrurilor; banca acesta 
este dată pe mâna unor omeni cari nu afi 
făcut de cât să 'și creeze resurse pe săma 
lor din o instituțiune care se pretindea 
că este creeată în folosul comerciulul na
țional. Se susținea că acestă bancă este 
menită să aducă scăderea dobîn^Uor, dând 
bani cu 5 safi 6 la sută, însă în realitate 
prin depreciarea biletelor el, s’a urcat a- 
giul la 20 la sută, așa încât adevărata do- 
bîndă vedeți D-vdstre la ce proporțiunl 
însemnate se urcă în urma creărei cu a
tâta nechibsuință a acestei instituțiunl 
de credit; safi, dacă veri-o chibsuire a 
fost la înființarea băncei, acea chibsuire 
nu a avut alt ceva în vedere de cât îna
vuțirea favoriților regimului în marea 
daună a publicului și chiar a tesaurului 
public, care era nevoit să cumpere cu un 
agifi așa de exorbitant aurul cu care plă- 
tia anuitățile și diferitele furnituri din 
străinătate.

Când, înainte de înființarea băncei na
ționale, acestă calamitate a agiului nu 
era cunoscută la noi, când dobînda ce se 
obicinuia pe atunci era în general de 12 
până la 15 la sută, vă las, D-lor, să 
judecați dacă acestă instituțiune a fost 
în adevăr, cum se pretindea, o binefacere 
pentru comercifi, pentru industrie, pentru 
agricultură, safi mai mult un desastru e- 

‘ conomic general pentru tdtă țera, când 
peste dobînda de 6 la sută ce lua banca 
ne a mai adus un agiu de 20 la sută.

De aceea, D-lor miniștri, când vă 
spunem aceste adevăruri, nu veniți a ne 
răspunde că aci nu e decât cestiune de 
portofolii!, fiind-că, cel puțin efi, slavă 
Domnului, am fost de tdte în țera acesta, 
și acum, la virsta în care mă aflu, nu ași 
dori mal bine de cât să pot trăi în liniște 
și repaos ; dar, dacă am fost nevoit până 
acum să renunț la liniștea și repaosul pe 
care ’l doream, este pentru că mă cre
deam dator să iafi și efi parte, în putința 
miZldcelor mele, la luptele energice cari 
afi avut de resultat resturnarea unul re
gim care ducea țâra la peire ; și dacă mă 
vedeți că și acum sunt atât de îngrijat, 
causa este că, dupe cele ce citim în Mo
nitorul oficios al guvernului și mai cu 
semă dupe cele ce vedem că se fac în tdtă 
țera, tare ’mi este teamă că D-vdstre des
chideți calea largă colectiviștilor ca să 
revină la cârma țârei, și atunci D. Laho
vari va fi cel d’ântâifi, împreună eu toți 
dmenii de bine cari afi acăstă frică, va fi 
cel d’ântâifi care se va căi amar de ceea 

ce se face acum și va regreta din adâncul 
inimei că nu s’a unit cu noi ca să luăm 
tote precauțiunile spre a nu mai vedea în 
capul țârei acel regim ruinător și demo- 
ralisator care i s’a impus prin terore în 
timp de 12 ani. (Aplause). De aceea să nu 
creZă D. Lahovari că este vorba de func
ționarii onești cari trebue a fi manținuțl 
în funcțiunile lor și de cei neonești cari 
trebue a fi depărtați^ ci e vorba de un 
sistem întreg care e astăzi representat 
și susținut de mai întregul personal al 
servicielor ndstre publice cari sunt date 
pe mâna lor, și în acest sens am «Jis, ceea 
ce și D. Lahovari Zicea altă dată, că tre
bue o bună măturare, și când ne vom pune 
pe acestă cale de a mătura și scutura, tre
bue înainte de tdte să începem ascutura de 
la minister, căci acolo este cheia.

Vedeți dar, D-lor, că cestiunea pe care 
o desbatem astăzi nu trebuia să se pună 
din punctul de vedere din care a tratat’o 
D. Carp ca cestiune generală de princi- 
pifi a porturilor-france; în cașul în care 
ne aflăm noi nu este o cestiune de prin
cipii!, ci este cestiunea ca să reparăm ne
dreptățile, cari s'afi făcut Galaților și 
Brăilei, este cestiune de a da un avânt co
merciulul general al țârei, fiind-că, s'afi 
alungat din aceste porturi tdte casele mari 
din Occident cu care aveam cele mal a- 
vantagidse relațiunl, și afi rămas numai 
casele din Austria și din Germania, unde, 
dupe cum vi s’a dovedit, noi nu strecurăm 
din produsele ndstre nici a trei-Zecea 
parte în schimbul mărfurilor ce aceste 
țări Introduc la noi.

D-v6stre vedeți că tariful autonom nu 
s'a pus nici cum în lucrare, căci, cum a 
spus D. Duca ieri, s’afi importat la noi 
mărfuri nu scifi de câte milione fără ca 
ele să fie impuse la o taxă vamală con
formă tarifului autonom.

Așa dar, vă rog, să ve uniți cu noi de 
a lăsa porturile-france pe Zece ani.

Faceți cheiuri, faceți docuri, faceți 
magazii închise și deschise, faceți basinul 
și tdte cele-alte lucrări necesarii unor 
asemenea porturi, comform legel din 1874 
și când aceste lucrări vor fi terminate, a
tunci putem să ne întorcem la starea de 
astăzi, dar până atunci să avem portu
rile-france.

D. Carp a venit ieri sără să arate că efi 
ași fi în contrazicere cu ceea-ce efi am fă
cut la 1874.

Aci D. Carp, să mă erte a-’i spune că 
j laudele pe cari le a făcut administrațiu

nei și sistemului financiar al guvernului 
conservator, se cuvin memoriei răposatu
lui Petre Mavrogheni, (aplause), a că
ruia văduvă și copil mor de fdme, de și 
colectiviștii ’l-afi acusat că a furat.

Iar cât pentru imputarea de contrazi
cere ce mi se face mie, că efi care am pro
pus desființarea porturilor-france, astăZi 
cer reînființarea lor, să ’mi permită D. 
Carp să lămuresc acestă cestiune mal bine 
de cât se vede că o cundsce D-sa.

Iată, D-lor, cum stă cestiunea. Când D.
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Mavrogheni a făcut legea vamală în urma 
dreptului ce ne redobîndisem de a trata de 
a dreptul cu puterile străine, fără inter* 
vențiunea curțel suzerane, In planul ge
neral al acelei legi a trebuit să se coprin- 
dă și porturile-france, și eti nu cred că este 
un romăn care să sacrifice interesele ge
nerale ale țărei pentru o cestiune locală.

S’a propus, este adevărat, In timpul 
ministerului conservator desființarea por
turilor-france, însă sub reserva de a se 
face mal ântâiti docurl, magazii deschise 
și închise, etc. Acestea însă nu s’ati făcut 
nici dupe 14 ani, și va mal trece încă 
timp mult până se vor face.

De acelea, D-lor, vă repet că ați face un 
act de dreptate și de patriotism unindu-vă 
cu noi, și cât pentru cestiunea financiară, 
nu trebue să vă îngrijiți, ați dat pentru 
bancă câte 1.600.000 lei pe an pentru 27 
de ani, și noi nu vă cerem de cât 1.000.000 
pe an, și încă numai pentru 10 ani.

Galații ati avut nenorocirea odată să 
nu alăgă pe D. I. Brătianu de deputat. 
EI bine, nu vă puteți închipui ce prigo
niri a suferit din acăstă causă. Mal ântâiti, 
când s’ati făcut drumurile de fer, în loc 
să mărgă linia de a dreptul la Galați, a 
mers pe alături cu o lungime mai mult 
de 19 kilometri în paguba călătorilor și 
a transportului cerealelor.

Când guvernul conservator a venit la 
putere, a reparat întru cât-va acea gre- 
șală, când a făcut linia Predeal-Ploesci, 
unind Brăila cu Galații prin o linie mai 
scurtă, care plecând de la Tecuciti să măr- 
gă direct la Galați. Sciți ce a făcut în ur
mă D. I. Brătianu ? In loc de a lăsa să se 
facă acăstă linie, s’a apucat de a făcut un 
tunel, a cheltuit 3.000.000 în vânt; căci 
tunelul D-sale nu servesce la nimica.

Acestea sunt prigoniri pentru Galați. Pe 
de o parte ienicerii ati tăbărât a desfiin
ța porturile-france, iar pe de altă parte nu 
’I-a dat nici linie directă de drum de fer, 
nici docuri, absolut nimic.

Ei bine, în fața acestor nedreptăți, a
cestor prigoniri nu credeți D-vdstre că 
este drept să dați acăstă satisfacțiune 
Galaților?

De acbea rog pe toți D-nii deputațl, 
liberali și conservatori, ministeriali și o- 
posanți, să ne unim cu toții asupra unei 
cestiuni care nu pdte fi o cestiune de 
principiti, o cestiune politică, și mai puțin 
încă o cestiune ministerială sati de porto- 
foliti, dupe cum s’a ^is, ci numai o ces
tiune de dreptate și de un mare interes 
economic pentru țără, ca ast-fel să votăm 
chiar cu unanimitate, reînființarea pentru 
^ece ani a porturilor-france. (Aplause 
prelungite).

— Ședința se suspendă pentru <jece mi
nute.

— La redeschiderea ședinței, D. vice
președinte, V. Pogor, ocupă fotoliul pre- 
sidențiel.

— D. C. Bobeica, raportorul comisiu
nei de verificare, dă citire următorului 
raport:

Domnilor deputațl, ,
Comisiunea de verificare a titlurilor 

D-lor deputațl din noti aleși, întrunindu- 
se și cercetând dosarele alegerei colegiu
lui I de Râmnicu-Sărat, făcută în persdna 
D-lui Constantin Grădișteanu, a validat 
acăstă alegere, nefiind nici o contestare, 
și vă rdgă prin sub-semnatul raportor să 
o validați și D-vostre.

Raportor, C. Bobeica.
D. vice-președinte, V. Pogor: Ne 

cerând nimeni cuvântul, proclam pe D.. 
C. Grădișteanu deputat al colegiului I de 
Râmnicu-Sărat și D-sa va face parte din 
secțiunea VII.

Acum continuăm cu discuțiunea proi
ectului de lege pentru porturile-france.

D. Kogălniceanu are cuvântul.
D. M. Kogălniceanu: Onor. D-ni de

putațl, pe când vorbea onor. D. Alexan
dru Lahovari, ministru domeniilor, eti am 
cerut cuvântul în cestiune de regulament, 
spre a vă demonstra că discuțiunea așa 
cum se urmăză este în contra regulamen
tului. Acum cedându-ml D. Ceaur Aslan 
cuvântul, ca să vorbesc în fondul cestiu
nei ce este la ordinea ^ilel, socotesc de 
cuviință a nu mai cere să fie o discuțiu
ne specială în privința regulamentului, 
de ore-ce cu acăstă ocasiune pot vorbi 
ântâiti în regulament și apoi în cestiunea 
porturilor-france.

Onor. Domni: îmi permit a vă face o 
observare. Ce discutăm noi astă-^I ? Ces
tiunea porturilor-france, sati cestiunea 
ministerială ?

Voci: Cestiunea porturilor-france.
D. M. Kogălniceanu : Apoi atunci 

pentru ce cel trei Domni miniștri cari ati 
vorbit până acum, au tratat în lung și în 
larg, nu cestiunea porturilor-france, ci 
cestiunea ministerială ?

D-lor, dupe opiniunea mea, dreptul ce 
văd că se ia de câtre D-nii miniștri, de 
a suspenda discuțiunea unei cestiuni con
ținută într’un proiect de lege și a aduce 
în discuțiune o cestiune ministerială, nu 
este un drept recunoscut prin regula
mentul nostru. Regulamentul nu permite 
nimenul să trateze cestiuni cu totul stră
ine obiectului pus în discuțiune, și cu re
gret constat că așa se urmăză acum. .

Ieri și astăzi s’a vorbit despre drep
turile partidelor din țără ; despre partidul 
care trebue să vină la putere în urma că- 
derel de la putere a unul alt partid ; des
pre schimbarea atitudinel partidului 
liberal-conservator, s’ati adresat repro
șuri unora din membrii partidului li
beral-conservator ; fiind că ati părăsit pe 
șeful lor și s’ati dus la minister, pe când 
alții ati rămas credincioși șefului parti
dului lor. EI bine, dacă discuțiunea se 
pune pe acest tărâm, voiti vorbi și eti, 
dar fără a merge prea departe. Pdte că 
dupe mine vor veni alții, cari vor spune 
mal mult; eti însă mă voiti mărgini a cjice 
numai câte-va cuvinte în cestiunea a
cesta.

Onorabilul D. Lahovari a (jis că numai 
partidul conservator pdte face fericirea 
țărei ; nu trebuia însă sadică ast-fel. Eti, 
ca liberal, nu voiti ^ce una acăsta 
pentru partidul liberal, de și fac parte 
din acest partid.

Onorabilul 1). Lahovari a mai £is că 
recundsce și susține că partidul conserva
tor este trebuincios în organisarea unui 
stat parlamentar.

Și eti afirm acăsta, și merg mai de
parte, declar că dupe căderea partidului 
liberal puterea revenea de drept partidu
lui conservator.

Așa fiind, întreb pe D. Lahovari, care 
a ridicat atât de sus cestiunea ; ce caută 
D-sa pe aceea bancă, dacă avem un re
gim parlamentar ?

Sper că D-sa ’mi va face ondrea de a 
’mi respunde când voiti pune acăstă ces
tiune. *

Am <jis, D-lor, că pe cale largă, pre
cum banca ministerială și fie-care din noi 
pdte să trateze cestiunea ministerială și 
cea de partid, și să-’și facă unii altora 
reproșuri și elogiurl, asemenea și eti re
vendic pentru mine dreptul să vorbesc.

Voiti începe mai ântâiti cu cele mici 
și apoi voiti veni la cele mari.

Onor. D. Lahovari care are talent, care 
are memoriă, care pretinde că este fdrte 
moderat, și ați vă^ut moderațiunea D-Iul 
adinăori când m’am dus să ’i iati o carte, 
care este a Camerei întregi, și de care 
D-sa se servise și nu mai avea nevoe, cum 
într’un mod puțin colegial și potrivit cu 
un ministru, a refusat să mi-o dea, mi-a 
smulso din mâni pentru că nu ’I-am cerut 
voie să o iati ; și apoi, sfătuit de colegii 
D-sale, a consimțit în fine să mi-o dea.

Iată moderațiunea unui om care astă
zi pretinde că face binele țârei.

Eti n’am atacat nici o dată pe D. La
hovari; căci eti am obiceiul să nu văd în
tr’un minister parlamentar de cât numai pe 
șeful cabinetului,și chiar acăstă interpelare 
am făcut-o șefului cabinetuluI.Tot așa am 
făcut și în vremea colectiviștilor.Nu o dată 
am declarat că eti nu voesc să am aface 
cu cei-alți miniștri. Oposițiunea lupta 
o face președintelui consiliului; căci el 
răspunde de purtarea colegilor săi că
tre Cameră și țără. Dar acum mărturi
sesc, că am să mă apuc de D. ministru 
Lahovari; căci D-sa a fost nedrept, ași 
putea ^ice neleal, când a vroit să mă 
pună în contrazicere în privința portu
lui-franc.

Pdte să am tdte greșelile, Insă aparțin 
acestei generațiuni din care mai trăesc 
încă câți-va, generațiune căreia a fost 
dat să ’și îndeplinăscă marele program 
național. N’am pretențiunea a mă pune 
între fruntașii acelei generațiuni; dar 
cred că pot și eti să fiti autorisat să vor
besc; căci de 50 de ani fac politică; și 
mai ales în privința portului-franc, ca 
unul ce am asistat la înființarea lui, ca 
unul ce tot-d’a-una ’l-am apărat, sunt da
tor să mă plâng, nu de neexactitatea D-lui

Digitized by VnOOQie



19 Ianuarie 1889 DESBATERILE ADUNAREI DEPUTAȚILOR
Lahovari; căci s'a putut să fie neexact, 
dar de ceva mal mult. Când eu ’l opresc și 
’I <Jic: citesce, și D-lui să preface că nu mă 
aude și merge înainte; ei bine, acesta este 
neleal, și eti vă voiti dovedi acum, îndată 
nelealitatea D-sale; și primesc să mă nu

. mițl calomniator saâ cum veți voi dacă nu 
voih dovedi lucrul. A! Pentru aceea n’a 
vroit D-sa să 'ml dea cartea, ca să n’am 
timp să găsesc pasagiele ce ’ml trebuiai. 
(Aplause, ilaritate).

D-lor, într’o ^i se înfățișeză la Cameră 
un proiect de lege ca din senin; nu stu
diat cum este proiectul ce se află în dis- 
cuțiunna ndstră, ci improvisat, un pro
iect făcut sub inspirațiunea D-luI Ion 
Câmpineanu. Dumne^eâ să ’I erte acăstă 
greșală față cu multe calități bune ce el 
a avut! Iată micul proiect ce ^ice:

Art. 1. Privilegiile de port-franc acor
date prin legea de la 15 Februarie 1880, 
orașelor Galați, Brăila și Constanța, sunt 
abrogate.

Tdte mărfurile și productele străine ce 
se vor importa în aceste orașe, dupe des
chiderea navigațiunil, se vor supune la 
plata taxelor, conform tarifului vamal. 
Ele aâ facultatea de a fi depuse în intre- 
posite.

Art. 2. Ministerul financelor va lua 
măsurile cuvenite pentru a constata măr
furile aflate la promulgarea acestei legi 
în depositele comercianților cu ridicata.

Art. 3. Tdte productele și mărfurile 
prevăzute în articolul precedent se vor 
considera ca intreprositate, fie pentru a se 
achita drepturile vamale numai la scdte- 
rea lor din magasie.

Art. 4. Un regulament de administra
țiune publică va determina tdte cestiu- 
nele privitdre la punerea în aplicare a 
acestei legi.

D. Câmpineanu, de mult, fdrte de mult 
era deputat al Brăilei și socotea că aduce 
un mare serviciâ acestui oraș! combătând 
și ucigând desvoltarea orașului Galați. 
Negreșit că cu modul acesta Galații tre
buia să pdrdă din valdre lui și D-sa 
a voit să ’I ^ea ultima lovitură pentru 
că ast-fel să 'șl păstreze un voinic colegiâ, 
cum era acel de la Brăila.

D. Câmpineanu, în adevăr, ași fost su
fletul acestui noâ proiect, stăruind să fie 
și raportor, dupe cum a și fost.

Să vă citesc însă câte-va cuvinte dina- 
cel raport ca să vedeți ce atitudine am 
avut eâ In acăstă împregiurare: „Comite
tul delegaților— compus din D-nii V. A. 
Urechiă, M. Kogălniceanu, I. F. Robescu, 
G. Sefendache, R. Pătărlăgeanu, D. Măr- 
găritescu și I. Câmpineanu, în ședința 
din 7 curent, sub președenția D-lui Kogăl
niceanu—a luat în desbatere proiectul de 
lege, presintat de guvern, pentru supri
marea porturilor-france Galați, Brăila și 
Constanța.

„In urma votărei legei prin care se au- 
torisă înființarea unui serviciâ de intrepo- 
site în aceste orașe, s'a recunoscut că 
existența porturilor-france nu mai are 

utilitate. De aceea maioritatea comitetu
lui../ Prin urmare, a fost și minoritate.

Fac acum o întrebare : Care a fost mi
noritatea ? Apoi în fața maiorităței care 
nu putea să fie compusă de cât din D-uiI 
Urechiă, Sefendache, Pătărlăgeanu și 
Câmpineanu, personificarea minorităței 
eram eâ. Și iată ce ^iceam : „D-lor, nu 
cred că porturile-france aâ făcut răâ ță
rei, din contră cred că aâ dat viață mare 
și acea importanță Dunărei, care face că 
astăzi sunt mulți cari staâ țintiți cu o
chi geloși ca să pună mâna pe dânsa../

Și mai la vale : „încă din timpul con
servatorilor s'aâ făcut încercări neconte
nite pentru desființarea porturilor-france 
și eâ tot-d’a-una am combătut acele în
cercări, etc/

Acăsta găsesce D. ministru că este a 
vorbi contra porturilor-france ?

Iată încă ce mai adăogam: „In fața a
cestui text, care aduce din noâ pe tapet 
cestiunea porturilor-france, m’am crezut 
în drept să spun opiniunea mea pentru 
saâ contra/

Era vorba de textul proiectului adțis 
de guvernul D-lui Brătianu, și iată opi
niunea care giceam mai sus că mă cred 
dator să o spun : .

„Am avut ondre să spun că încă din 
timpul ministerului conservator, când 
era la ministerul de finance onor. D. Ma- 
vrogheni, cu care, în afară de cestiunile 
politice, aveam legături de amicie perso
nală; am combătut acâstă cestiune, fiind
că tot-d’a-una am fost contra desființărei 
porturilor-france. “

Vedeți dar, D-lor, că eâ am apărat în 
to-d’a-una porturile france și la 1874 și 
la 1880, 1881 și 1884. Apoi atunci, ono
rabile D-le ministru al domeniilor, cum 
veniți D-vdstră și de trei ori afirmați un 
ce care nu este exact ? Dacă D-vdstră pe 
adversarii D-vdstre politici nu 'I ocrotiți, 
atunci și el nu vă vor ocroti; și D-vdstră, 
ca ministru, pretați mai mult șoldurile 
la atacurile deputaților. Un deputat nu 
este cârma țărei; el nu face nici un răâ. 
D-vdstră însă, care sunteți ministru, 
prin o ușurință, prin o scăpare de vedere, 
prin pofte de putere, puteți face un răâ 
pe care Camerile actuale saâ altele viitdre 
vi '1 pdte imputa.

Acum, D-lor, viâ la cestiune.
Unul din articolele cele mal impor

tante ale programului național, al gene- 
rațiunei trecute a fost punerea în prac
tică și bucurarea țărei de libertatea co
merciului sub drapelul național, drept 
care i s'a dat prin tratatul de Andriano- 
pole. Michail Sturdza, și dupe el, Al. Ghi- 
ca, a socotit că este bine că din Galați și 
Brăila să se facă duoă porturi, mai cu 
sâmă că pe atunci nu aveam de cât o co- 
municațiune pe uscat fdrte mărginită.

Michail Sturdza, prin memorabilul săâ 
hrisov, pentru înființarea porturilor, a ^is: 
Trebue ca porturile-france să dea străini
lor garație de desvoltare și de stabilitate, 
pentru ca comercianți! cel mari să aibă 

încredere a veni să se statomicdscă în
tr’un oraș ca Galații, care până la 1*835 
fusese un simplu oraș turcesc, și într’un 
alt oraș, Brăila, care până atunci fusese 
o cetate ruinată. Comptând pe acel hri
sov, aâ venit acolo capitaluri mari, cari 
în curând aâ schimbat fața acelor orășele 
și le-aâ făcut orașe cari meritaâ să pdrte 
numele de Marsilia-Dunărel, ori de Ge
nova, ori de Alexandria. Așa s’a urinat 
în tdte țările cu formarea orașelor. Cum 
se făcea orașele înainte, și la noi și în 
alte țări ? Se punea un drapel în mijloc; 
se determina lungimea și lărgimea 
orașului și apoi i se da numele.

Așa s’a făcut și cu Galații; dintr’un sat 
pustiâ, s’a făcut un oraș mare; și este de 
admirat cum într’un timp atât de scurt, 
aceste orașe ale ndstre, Galații și Brăila, 
aâ adus țărei atâtea foldse de civilisațiune.

D-lor, ideea de desființare a porturilor- 
france de la noi a putut să nască în cu
getul unul om, văzând că și pe aiurea se 
desființdză porturile-france; nicăieri însă, 
nici în presă, nici in întruniri, nici în Ca
meră, cuvântul de desființare a portului 
Galați n'a răsunat. De unde a venit dar 
acest cuvânt? Mal ântâiâ a venit din par
tea Austriei.

însuși repausatul Mavrogheni—și ’ml 
pare răâ că '1 citez ca martor—însuși el, 
la ântâiele convorbiri ce a avut în pri
vința acăsta i s’a răspuns : Iată, D-lor, și 
noi avem porturl-france, Triestul și Fiu- 
me; Germania are Hamburgul și suntem 
pe cale a le desființa, nu însă mal nainte 
de a avea o altă stare de lucruri mal bună, 
mal nainte de a fi înființate dosurile. De 
ce nu faceți și D-vdstre ca noi ? Și atunci 
Mavrogheni a gis: Pe tărâmul acesta pri
mim și noi desființarea porturilor-france.

Legea din 1874 pe care eâamcombătuț-o, 
și care se impută astăzi D-luI Catargi, <Ji- 
cea: Dupe ce se vor înființa antrepositele. 
Construcțiunea antrepositelor s'a încre
dințat comunelor Galați și Brăila, dar ele 
nu eraâ în putință să le facă, și prin ur
mare, pe de o parte docurile și antreposi
tele nu se făceaâ, iar pe de altă parte ter
menul desființărei porto-francurilor se a
propia. Atunci a că^ut ministerul conser
vator și a venit ministerul liberal, Idn 
Brătianu. Aveam alături cu mine și pe 
onor. D. Vernescu și mi se pare că cel 
d’ântâiâ lucru ce am făcut noi a fost, în 
vedere că nu puteam face de o cam-dată 
docurile și antrepositele, să așezăm ora
șele Brăila și Galați în drepturile lor de 
mal nainte, și ast-fel s'aâ reînființat pen
tru o durată de opt ani porturile-france^

Dupe duoi ani de la eșirea D-luI Vernes
cu și a mea din minister, eâ am eșit mal 
înainte și D-sa mal pe urmă, într'o sără 
s'a făcut în Cameră o propunere, aceea pe 
care D. Lahovari spunea că eâ am adop
tat-o, prin care se $icea că în* primăvdra 
viitdre, de o-dată cu începerea naviga- 
țiunel, porturile-france să se desființeze, 
de și până ațuncl nici măcar planul pen
tru clădirea docurilor și antrepositelor nu 
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era Încă făcut. Propunerea însă a fos pri
mită de maioritatea Adunărei, și portu
rile-france s’aiî desființat.

EI bine, D-lor, guvernul de atunci, și 
mai bine ^is ministerul de exterene și 
ministerul de finance s’aiî servit de a- 
eigurarea ce li se dedese că vor fi des
ființate porturile-france și la Triest și 
la Fiume, și că . vor fi gata docurile și an- 
trepositele. Dar, D-lor, docurile și antre- 
positele nu sunt lucruri cari se pot îm- 
provisa, afară dâră de cele de la Galați și 
Brăila, și de la 1874 până la 1889 sunt 
15 ani și încăTriestul și Fiume continuă 
de a fi porturi-france și în anul acesta 
ministrul de comerciii a declarat în par
lamentul din Viena cum că crede a se des
ființa în mod definitiv aceste duoă por
turi-france în anul 1892.

D. ministru al domeniilor, Al. La- 
hovari : In anul 1891.

D. M. Kogâlniceanu: Fie și în 1890, 
vă fac acăstă concesiune (ilaritate); până 
atunci însă se speră căantrepositele se vor 
face; dar ele nu sunt făcute încă și por
turile-france se mențin și se vor menținea. 
Și unde puneți D-vdstre acele antreposite, 
acele docuri, acele basinuri, cari pot în
ghiți 10 Galați și 15 Brăile?

Ei, D-lor, dacă eiî mă înșel, sunt însă 
alți dmeni competinți, cum este onor. D. 
Tzonicarea fost arbitru în acăstă cestiune 
și pe care nici ochii nici sciință D-sale 
nu’l înșală, care ’ml-a spus cum că vor 
mai trece trei, patru ani până când 
vor fi gata nenorocitele antreposite pro
iectate pentru Galați și chiar dupe ce vor 
fi gata, ele nu vor corespunde la nici o 
necesitate. Basinurile nu aiî să fie de nici 
un folos, fiind-că nu numai că sunt fdrte 
mici, dar apa din ele va îngheța cu o lu
nă înainte de a îngheța Dunărea și se va 
desgheța cu o lună în urma desghețărei 
Dunărei; o ast-fel de lucrare făcută in a- 
semenea condițiunl se înțelege că este de 
prisos.

Ce trebuia acele basinuri în cari nu pot 
intra de cât 2 saiî 3 vase când avem Du
nărea care este, pot (Jice, cel mal minu
nat basin din Europa ?

Așa dar, când nu avem nimic realisat, 
nu sunt în drept Galații și Brăila, nu 
sunt în drept toți românii cari văd în 
porturile-france, Galați și Brăila, un folos 
mare pentru întrăgă desvoltare a Româ
niei să aducă acăstă cestiune pe tapet ? 
(Sgomot).

Onor. D. Păucescu, căruia ’i păstrez 
multă stimă și considerațiune și pe care 
cu mare atențiune 1 ascult, mai ales • 
când este cheămata se rosti în materiă de 
drept, mai ântâiîî a protestat contra cu
vintelor D-lui Virgiliu Poenaru, care a 
^is că acei cari cunosc bine cestiunea nu 
pot de cât să fie români și prin urmare, 
aîî să voteze pentru porturile-france; 
acel însă cari vor vota alt-fel, fac, dupe 
părerea D-sale, o faptă neromânăscă.

D-lor, nu cred că intențiunea D-lui 
Poenaru Virgiliu a putut fi de a insulta 

pe veri-unul din noi, bănuindu-'l că ar 
putea să uite când ’șl dă votul că mai 
ântâiîî de tdte este român. D. Poenaru 
scie că ori-cari ar fi părerile nostre poli
tice, noi nu suntem de cât români ; dar 
nu este destul de a fi român ; pote să fie 
cine-va forte bun român, să cugete forte 
bine românesce, și cu tote acestea să facă 
acte neromânesc!. Nu voesc să reînouesc 
ăre-carl pasiuni, dar multe acte neromâ- 
nesci aîî făcut românii cei mai buni, că
rora nu li se păte tăgădui acest sentiment. 
Toți suntem români, dar de multe ori, 
fără sciință saîî prin ușurință, putem face 
fapte neromânescl.

De aceea ’mi permit a ’I spune onor. D-lui 
Păucescu cum că D-sa, de și fărte bun 
român, și declar în mod positiv că nu pun 
în contestațiune de Ioc românismul său, 
fdrte neromânesce însă a vorbit alaltă
ieri, când a ^is : Eîî sunt jurist; eiî sciîî 
că, dacă vom înființa porturile-france, a- 
vem să atragem asupra ndstră ura tutu
lor acelor puteri cari aiî convențiuni co
merciale cu noi.

Nu s'a găsit încă nici un representant 
de al acelor puteri care să fi <Jis că noi 
călcăm o convențiune, când voim în țera 
ndstră să avem porturi-france ; și tocmai 
D-sa vine și dă argumente acelor puteri 
cari mai târziii ar vedea interesele lor 
jignite prin deschiderea porturilor-france? 
Eîî, D-lor, cred că chiar puterile acelea, 
cari pe tărâmul economic ne combat și 
ne fac răîî, se vor respecta pe sine și nu 
vor susține o teoriă din cele mai neînte
meiate, mal nedrepte și nepotrivite cu ta
lentul și cunoscințele D-lul Păucescu.

S'a mai ^is de câtre D. Păucescu că 
tdte porturile de pe Dunăre merg spre 
decadență și ne a adus ca exemplu Tur- 
nul-Severin.

Eîî m'am adresat la Severineni și ’I-am 
întrebat în ce ar păgubi Mehedinții și 
în particular Turnul-Severin dacă Ga
lații ar fi porto-franc, și pentru ce a de
căzut portul Severin ? Și mi s’a răspuns 
că de când s’a încheiat convențiunea co
mercială cu Austro-Ungaria și de când 
acea convențiune s’a călcat, închi^endu- 
se granițele pentru importul vitelor, 
porcilor și cerealelor ndstre, de atunci 
portul Severin a decăzut, căci nu mal are 
comerciu, nu mal este navigațiune. Prin 
urmare a cui este vina ? A acelora cari 
n’aă avut curagiulsă apere convențiunea, 
saîî să nu o mențină și aplica până la 
durata ei.

Dnor. D. Păucescu, când ne a vorbit 
despre Mehedinți, care totuși are portul 
săîî, are Dunărea, are granița, de ce nu 
a bine-voit a ’șl arunca privirile și asupra 
suferințelor Botoșanilor și a altor orașe din 
Moldova de sus, unde tdtă bogăția lor 
era în crescerea vitelor și cari astă-^I din 
causa închiderel fruntarielor sunt în de
plină decădere ?-Pentru ce D-sa nu ne-a 
vorbit și despre ceea ce se petrece a- 
colo ? A vorbi numai de Turnu-Măgurele 

și de Tumu-Severin, este a face patrio
tism de clopotniță și nimic alt.

Domnii mei, 'ml aduc aminte că acum 
trei ani, când, ca raportator al comitetului 
de delegați, tratam aci cestiunea portu
rilor-france, onorabilul D. Carp a <Jis : 
Nu trebue să vă uitați la date statistice, 
la cifre, pentru că aci nu este aritmetica 
ce se discută. De aceea și eîî astă-^I nu 
voiîî trata cestiunea de cifre, cestiunea 
de importațiune și de exportațiune, care 
deja a fost tratată de alții forte bine, și 
sper că și onor. D. raportor o va trata, 
căci eiî cred că nu i se va închide gura 
D-lul raportor și i se va da în urmă 
D-sale cuvântul; pentru că sciîî că în 
timpii cel buni, când regulamentul 
era respectat, ultimul cuvânt T avea tot 
d'a-una raportatorul.

O voce : Mal tare.
D. M. Kogălniceanu: D. întrerupă

tor, care 'ml cere să vorbesc mal tare, ar 
trebui să scie că eîî sunt de 70 de ani, 
că am să vorbesc mult și nu trebue să mă 
obosesc, dacă țin se pot spune tot ce am 
de spus; de aceea D-sa ar face mal bine, 
în loc de a mă întrerupe, să vină mal a- 
prope de mine și să mă asculte.

Dar, de ! cunosc sistemul acesta care 
era fdrte usitat în Camerile trecute și 
care acum văd că s'a Introdus și în Ca
mera acăsta, de a face pe orator să slă- 
băscă prin necontenite întreruperi.

Eîî însă cât voiîî putea, mă voiii sili să 
vorbesc până ce voiîî sfârși cuvântarea 
mea, și o voiîî sfârși cu voce mal tare; 
căci notele cele tari le păstrez pentru 
sfârșit.

D-lor, ce cerem noi astăzi ? Și iată că 
dupe 14 ani mă întâlnesc cu D. Catargi. 
Noi cerem ceea ce 4 ce legea din 1874 : 
Cerem să se înființeze antrepositele și do
curile ; să se pue un termen de un an 
saiî duoi până se vor deprinde cu ele co- 
mercianțil, până se vor deprinde amplo- 
iațil și când va prinde rădăcini noul sis
tem, atunci să desființăm pe cel actual.

S’a (Jis că în acăsta vreme se va ruina 
tesaurul public din causa contrabandelor. 
Dar credeți D-văstre că astăzi nu se fac 
contrabande ? Dar credeți că tot ce intră 
astăzi în Galați plătesce vamă ? Astăzi 
contrabanda se face încă cu mal mare în
lesnire. Este mal ușor de a se face o pază 
vamală pe o întindere de pământ, mai 
ales de alungul Galaților, de cât de a se 
apăra de contrabandele de pe Dunăre, 
mai cu sămă când nu avem de cât veri-o 
trei corăbii în flotila nostră care face po
liția pe Dunăre și din care causă pot in
tra în Galați carghezone întregi în tot 
spațiul de la Sulina și până la Turnu- 
Severin. De aceste lucruri nu vă ocupați 
D-văstre ? D-văstre vă ocupați că fiscul 
va perde duoă trei miliăne prin reînfiin
țarea porturilor-france; dar un vedeți 
cheltuielile risipitore, nu vedeți ca de 
multe ori se face, pot <jice, un jaf cu te
saurul public, de și în urma unor legi 
votate de Cameră?
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Apoi D-vdstre nu credeți că o bună 

administrațiune mal stăruitore, mal sta
tornică, moralisarea funcționarilor—și nu 
fac imputări nici actualului D. ministru 
de finance, nici D-lui ministru de in
terne ; căci domniele lor d’abia ati venit 
pe acea bancă,—nu credeți, <Jic, ca tdte a
cestea vor contribui să înpuțineze con
trabandele ? D-vdstre vorbiți de buget; 
ei bine, când vor veni bugetele ve voifi a
răta câte milidne se pot iconomisi fără 
să ne înspăimântați cu noue imposite.

Când s’a 4is se trateză cestiunea 
portului-franc ca cestiune economică, fi
nanciară și de drept, s’aîî uitat că acâstă 
cestiune este și o cestiune națională, care 
privesce Întreg statul român,

Efi fac parte din generați unea care se 
duce; și tocmai pentru că sunt dintre cel 
din urmă, vă rog să mă lăsați să ating 
și efi cestiunea națională, de și urechile 
unora fdrte sensibile se vor resimți de 
un cuvânt sati duoă pe care ’l voiti spune 
și care ’i ar gâdila.

Sciți, Domnii mei, cu câtă greutate s'a 
făcut unirea în Moldova; căci acolo erati 
greutățile.

Era un partid puternic care era prote- 
giat și de o putere mare, și care stârnea 
la Constantinopole ca Vogoride să se facă 
Caimacam ; și era Austria și Turcia în 
contra unire!....

Voci: Nu au^im, D-le președinte.
D. vice-președinte, V*. Pogor : Fa

ceți liniște; căci efi nu pot impune D. 
Cogălniceanu să vorbescă mai tare.

D. M. Kogălniceanu. Acâsta dove
desce din partea acelora cari nu vor să 
asculte că cunosc fota istoria contimpu- 
rană și, prin urmare, găsesc de prisos să 
mai asculte pe un bătrân care le vorbesce 
lucruri trecute, și cari nu aduc nimic.

Partidele din țâră întrebuințai tdte 
mi(jldcele. Și era un partid puternic în 
Moldova care voia a împedica pe Moldo
veni de a face unirea ; și erai în țâra de 
josboeri mari, era Logofătul Alecu Balș, 
care agita cestiunea și spunea Gălățeni- 
lor—regret că nu este aci Hagi Nicola 
să confirme fisele mele—: Măi ? Nu vă 
uniți, că vă omdră Brăila! Și noi cel-alți 
ce făceam ? Noi ^icâm : Nu este așa; 
unirea are să aducă fericirea econo
mică, înflorirea orașului Galați. Bră- 
fla și Galații vor prospera deopotrivă. 
Și în adevăr, Cuza și cu ântâii săi 
unmștri safi ocupat de cestiunea Capi
talei, unde are să fie Capitala Româ
niei; căci mai ales buba cea mare era Ca
pitala. Se pot găsi tdte discuțiunile aces
tea în buletinul comisiunei centrale, și 
®I pare bine că ved aci pe onor. D. Cos- 
hcă Grădișteanu, venit între noi de cu- 
r^nd, care era atunci prefect, mi se pare, 
la Focșani, și care negreșit auȘea despre 
luptele cari erati spre a se hotărî unde să 

e Capitala. Cuza voia să facă o Capitală 
n°uă, și se scie că una din cestiunile de 
cearta cea mal mare era rivalitatea din
tre Brăila și Galați, și Cuza voia să facă 

Capitala între Brăila și Galați, la gura 
Șiretului, de amenduoă părțile ; acolo ar 
fi trebuit să se facă și dokurile ; căci cu 
modul ăsta nu ar mai fi fost nevoe ca 
Brăila §i Galații să fie porturi-france. 
Cuza dar susținea, ca cestiune economică, 
să fie Capitala țărei între Galați și Brăila, 
dar era și o cestiune politică : Nu trebuia 
să ucidem o-dată duoă orașe, duoă capi- 
pitale.

Atunci noi Moldovenii am sacrificat 
cestiunile economice, interesele materiale 
și chiar marile idei politice ca să trans
portăm Capitala României în Bucurescî; 
căci frații români, cari ah fost în comi
siune, și mal sunt câți-va dintre aceia 
cari trăesc încă, cum e D. Florescu, nu 
afi cutezat nici unul din Valahia să facă 
propunerea; efi am făcut’o ; efi am sacri
ficat casa mea, moșia mea, trecutul mefi 
și am sprijinit ca să fie Bucurescii Ca
pitala țărei, pentru că era o idee politică.

Ei bine, D-lor, și la Galați e o idee 
politică mare ; sunt sacrificii cari se pot 
face și sacrificii cari nu se pot face. Luațl 
sema că tdte experimentele, tdte cercările, 
tdte sărăciile, bieții Moldoveni ah fost 
siliți să le rabde. Am perdut Basarabia; 
nu s’a ținut sâmă de avantagiile mari 
cari le aducea Basarabia în special Mol
dovei. Dobrogea aȘi nu are trei funcțio
nari moldoveni; ea care a fost dată în 
schimbul Basarabiei.

AȘI în Moldova comerciul vitelor, care 
aducea în țâra de sus veri-o 25.000.000, 
e stins pentru tot-d’a-una; căci, dupe 
multe încercări infructudse, proprietarii 
ah părăsit crescerea vitelor și ah început 
a se ocupa cu cultura grâului, și aȘPcând 
chiar s’ar da României dreptul de export 
al vitelor sale în Austria, dreptul acesta 
nu ’i ar folosi întru nimic; pentru că pro
prietarii nu mai sunt în putință de a 
cresce vite de acelea cari odinidrâ erati 
în Moldova, cai de aceea cari slujeați la 
remontarea cavaleriei chiar prusiene; aȘI 
noi trebuie să ne ducem să cumpărăm cal 
pentru armată în Rusia și Ungaria. S’a 
făcut o experiență, duoe, trei, dar lașul e 
perdut cu desăvârșire; căci nicăeri, chiar 
între Moldoveni, nu se mai găsesce acea 
voință energică care să dea lașului înflo
rirea ce a avut. Dar pote se va Șice : Și 
D-ta ai fost ministru, cum de nu ai făcut 
ceva? Eh, D-lor, am fost un ministru 
meteor; nici o-dată nu am putut sta la 
putere mai mult de cât un an. Am fost 
stăpân, e adevărat, în 1864; atunci însă 
erafi alte cestiuni mai importante. Cu 
tâte acestea am convocat o comisiune com
pusă din mitropolit, din președinții tri
bunalelor, din profesori, negustori și al
ții, în tot 70 de persdne, cari să arate 
dorințele lașului; acâsta s’a făcut în 
Noembre și, în Ianuarie, eh eram sburat de 
la putere. Câte promisiuni nu s’ah făcut; 
tâte însă nu s’ah realisat! Ca să se mal 
facă ceva pentru Iași trebuesc forțe mari, 
și eh nu le prevăd însuflețite de o mare 
ardâre^din partea băncei ministeriale.

Cum ? Să se mal facă acum și alte sa
crificii ? Tdte orașele ndstre să se ducă 
peirei unul dupe altul ? S’a socotit a se 
mângâia Galații, dându-i-se curtea de a
pel din Focșani. Dar ce s’a întâmplat ? 
Galații n’afi câștigat atât, dar FocșamI e 
în ruină.

Cum credeți D-vdstre că acestea se pot 
răbda ? Și aci am curagiul să spun, că la 
noi tdte instituțiunilesunt tinere, gingașe 
și unirile ce s'au făcut nu sunt încă bine 
întărite, și nu prin sărăcia orașelor.ele 
s'ar putea întări mai mult. Timpuri nor
male nu sunt încă la noi și Dumnezeii scie 
ce ne va aduce Șiua de mâine.

Când vedem modul cum se schimbă 
partidele la noi, când dupe un guvern li
beral vine un altul cu totul conservator, 
și dupe acesta un altul iar conservator 
săh junimist în mare parte, se pote în
tâmpla să se Șică că unirea n'a adus de 
cât sărăcia și să se încerce și altmintrelea. 
Ferâscă Dumnezeii ca acesta să se reali- 
seze! Eii cred însă, în patriotismul gene- 
rațiunilor tinere că vor sci să păstreze 
opera generațiunel bătrâne.

Cestiunea Galaților e una din cele mal 
importante și privitdre chiar la unire.

Dacă v’așl citi propunerea pentru uni
re și pentru aducerea principelui străin 
în țâră, propunere făcută de divanul ad- 
hoc de la 1857, ați putea vedea câte pro
misiuni se făcuse atunci și efi doresc ca 
ele să se realiseze; fiind-că, dacă se vor 
realisa atunci Regele intrând în Moldova 
și în țera Românescă va păși cu piciorul pe 
rose; iar dacă nu, fără să fie vinovat per
sonal, pdte să pășâscă pe câmpuri pline 
de holeră și pălămidă. Oare este o situa
țiune bună pentru cel bătrâni, safi pentru 
clasa tânără care a$I a luat în mână di- 
rigiarea acestei țări ? Nu ! Scifi că am să 
fifi tratat de antidinastic; dar din fericire 
se scie că efi numai prin rațiune, am fost, 
sunt și voifi fi dinastic. Dacă în duoă-^ecl 
și duol de ani de când avem dinastia străi
nă, efi n’am jucat nici un rol, acâsta însă 
nu m’a oprit să fifi corect către familia 
domnitdre. Efi vorbesc ca Regele, ori-unde 
se va întdrce în țâră, să găsescă bogăție, 
pentru că ast-fel Numele Lui să fie popu
lar. Reformele mari, faptele mari ’L fac 
popular pe Rege. Dacă Regele este popu
lar în armată, este fiind-că, a acoperit ar
mata de glorie. Nu în cuvintele din Jfo- 
nitor se găsesc dovedi de iubirea țărel, ci 
în faptele frumdse, în reforme cari aduc 
bogăția sentimentelor, cari ridic inteli
gența, cari ridic națiunea întrâgă; acolo 
numai se găsesce popularitatea și iubirea. 
Cred că fac act de bun cetățen, de bună 
ordine (ji^d: Nu ve uitați, D-lor, la 
2 000.000 safi 3.000.000 cari vi se arăt ca 
o spaimă; uitați-ve însă la fericirea, la 
lumina și dragostea care va veni; căci Ga
lațul este un producător al României de 
peste Milcov.

D-lor, s’a căutat a se face concurență 
între Galați și Brăila; efi însă am con
vingerea că nu pot trăi aceste orașe unul
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fără altul; Și așa este de adevărat acesta, 
că numai noi am ținut prețuri diferite in
tre Brăila și Galați; pe cât timp vapdrele 
cari vin la noi nu fac nici o diferință în
tre Brăila și Galați. Efi am convincțiunea 
că cel d’ântâifi minister care va studia 
cestiunea acăsta bine, va vedea că și Ga- 
lațul și Brăila trebue să fie porturl-france.

S'a ^is că Brăilenii nu vor acăsta; dar 
dovadă că nu este așa avem declarațiu- 
nea ce afi făcut că dacă se va da Galațului 
portul-franc, apoi atunci să li se dea și 
lor. (Sgomot, întreruperi).

D-lor, când s'a făcut statutul de la 
1864 s'a găsit un om bun care, ca pro- 
testațiune și-a dat... . care și-a dat 
demisiunea din câte-va posturi; căci a- 
vea mal multe, unele cu lăfă și altele 
fără lăfă; Iar el și-a dat demisiunea 
numai din posturile fără lăfă; și atunci 
răposatul Cesar Boliac a ^is: em slujbe, 
exn chilipir! (Ilaritate). Tot așa și cu 
orașul Brăila.

Partisanil Brăilei văd în lovirea Ga
laților, și lovirea Brăilei.

De aceea, D-lor, să nu ne mal spe- 
riăm între noi nici cu intervențiunea 
străinilor, nici cu miliănele, nici cu sta
bilitatea și nestabilitatea și să facem 
ceea ce convingerea ne spune că este 
bine a se face.

D-lor, meritul nu stă în a desființa, 
în a tăia, în a sfâșia, în a sărăci; me
ritul stă în a da răul de o parte și a 
face binele; și când cine-va nu este bi
ne convins, atunci să se pună să stu
dieze.

îmi permit a zice că afară de Onor. 
D. Carp, care are eonvincțiunl forte fixe 
și care la 1883 a cam contribuit puțin la 
desființarea portului-franc, iar pe urmă 
a sprijinit desființarea lui mai mult de 
cât însuși ministru Brătianu, nimeni nu 
este convins că face bine, desființind 
pprturile-france.

S'a mal citat, D-lor, și ceea ce s'a 
făcut la Hamburg; și mă mir că se 
vine aci cu niște afirmațiuni, cari nu 
se pot face de cât unui public sălba
tec, iar nu Parlamentului din România 
în care sunt atâția dmeni capabili și 
cari voiajază. A se afirma că portul- 
franc de la Hamburg a fost desființat, 
este a face cea mai mare erdre, cea 
mal mare crimă față cu adevărul. Efi 
am fost anul trecut la Hamburg pe la 
Octombrie și am stat acolo 18 
cari am studiat cestiunea, și ce bine ar fi 
când ar da Dumnezeii ca Galații și 
Brăila se fie desființate ca Hamburgul.

Hamburgul, D-lor, n’a fost desfiin
țat ; din contra el s'a mărit mal mult 
și s'a îmbogățit încă de patru ori de 
cum era; căci s'afi desființat portul- 
franc din orașul Hamburg punându-se 
în locu-i ceea ce se numesce Zolverein 
și s'a înființat un port-franc alături 
care se numesce frei-Hafer și care 
este pe 150 de hectare de întindere 
și este atât de mare și s'afi făcut acolo 

atâtea docuri că numai un imperifi bogat 
ca Germania safi ca Francia pdte face o 
asemenea lucrare. Acolo s'a făcut nu nu
mai un nofi oraș, și încă un oraș pentru 
industrie;4fiind-că industriașii din portul- 
franco frei-Hafer represintă o populați- 
une de aprdpe 150.000, s'afi făcut res
taurante unde cu o marcă se mănâncă 
mai tot așa de bine ca și la restaurantele 
din capitalele cele mari.

Acum, D-lor, să 'mi dați voe a vă citi 
cuvintele prințului de Bismark <jise cu a- 
cea ocasiune și care a promis că va da 
sute de milidne, pe care le-a și dat.

Iată ce a <jis prințul de Bismark :
„Dreptul de porto-franc nu pdte 

conteni de cât cu consimțimăntul Ham- 
burgulul. In cât timp efi voifi putea vor
bi în acăstă cestiune voifi și priveghea ca 
acest porto-franc să nu fie mărginit în 
limite mai mici, de cât acele cari sunt 
trebuitore, pentru că acest porto-franc 
să răspundă destinațiunei sale într'un 
mod’ deplin și leal, un adevărat porto- 
franc care să corespundă tutulor evolu- 
țiunilor ce trebue să se opereze într'un 
porto-franc și întregului folos ce se pdte 
ascepta de la un porto-franc/

Iată cuvintele £ise de prințul de Bis- 
mark, și pe care le-a și realisat. Acum o 
lună de ^ile mulți omeni mari din Ger
mania s’afi dus acolo ca să vadă trans
formarea noului oraș în porto-franc; și 
efi nu doresc mai bine de cât ca portul- 
franc din Galați să fie desființat așa cum 
s'a desființat cel din Hamburg. Dar nu 
sper a vedea veri-o dată condițiunile 
Hamburgului asimilate cu ale Galațului. 
Doresc ca și în viitor Galații să fie acel 
oraș care să recomande România în fața 
națiunilor străine. Noi găsim bani să dăm 
pentru exposițiune și acăsta din simpatie 
și bine facem. In tdte filele votăm cre
dite; ei bine, să fim mai economi acolo, 
și să dăm obolul nostru Galațului, care 
el cel d'ântâifi ne a făcut cunoscuți în 
cele patru părți ale lumei; că nu parla
mentarismul safi miniștri constituționali, 
nici lucrările lor ne afi făcut cunoscuți 
lumei. Ertați mă; căci vă vorbesce un om 
care pdte nu va mai vorbi, de 6re-ce efi 
sunt la sfârșitul viețel, vă spun tot ce 
știfi de 50 de ani. Cu ochii viitorului nu 
mă tem de desființarea porturilor-france. 
Va face’o ministerul; darîiu va face ni
mic vecinie, nimic solid ; pentru că Qala- 
țul și Brăila sunt marii ochi ai Români
ei, sunt plămâni României, dacă pot ^ice 
așa, și prin urmare Galațulși Brăila fiind 
ochii și plămânii României, dacă vor că
dea aceste duoă orașe va cădea și Româ
nia întrăgă, și nu cred că va fi un român 
cu inima așa de mică în cât să slăbăscă 
Constituțiunea țărei. (Aplause).

Voci: închiderea discuțiunel.
D. vice-președinte, V. Pogor: D. 

Blaramberg are cuvântul în cestiune de 
regulament.

D. N. Blaramberg: Am cerut cuvân
tul în fond și numai, când prin imposibil, 

s’ar încerca a mi se închide gura, ași fi 
nevoit să discut și să stabilesc dreptul 
mefi netăgăduit de a ridica glasul în a- 
ceste desbateri, cu regulamentul în mână.

Ași voi dar să scifi dacă D. vice-preșe
dinte înțelege a’mi da cuvântul,—cum este 
și drept să o facă,—pentru a apăra lucrarea 
care a făcut obiectul discuțiunei^D-vdstre, 
în timp de trei ședințe consecutive, în care 
atât raportul, cât și raportorul a fost 
ținta tutulor atacurilor: safi numai ca să 
se consemne în procesul-verbal pro testa - 
țiunea mea contra cererei de închiderea 
discuțiunel, care tinde a înăbuși glasul 
raportorului D-văstre, cu ocasiunea unui 
proiect venit din inițiativa parlamentară, 
adoptat de 5 secțiuni din 7 și care prin 
acesta chiar că a fost trimis de urgență 
îh studiul secțiunilor, este presupus că a 
întrunit o maioritate de duoă treimi.

Voci: Vorbiți, vorbiți.
D. N. Blaramberg: Atunci, D-lor, vă 

mulțumesc pentru acest act de dreptate, 
căci o mai repet e aci, între altele, în ces
tiune și dreptul de legitimă apărare.

O voce: închiderea discuțiunel. (Sgo
mot).

D. N. Blaramberg: Vălurile în sfâr
șit afi că^ut!... și la spatele cifrelor fan
tastice și tutulor arguțiilor, la spatele 
cuvintelor pompdse, la spatele făgădueli- 
lor falațidse, la spatele etichetelor mă
rețe de independență și de regat, nu a mai 
rămas de cât un lucru: România aser
vită și umilită... (Aplause, sgomot mare).

Și în asemenea momente aud glasuri, 
din norocire isolate, dar cari vor să încerce 
să înăbușescă glasul consciințelor libere, 
cari se ridic și protest contra acestor 
încălcări făcute drepturilor de autono
mie seculare ale țărei, încălcări măr
turisite astăzi de chiar acei cari combat 
proiectul și cari sculați safi înghesuiți, pe 
tărâmul economic și național, sunt siliți 
să mărturisăscă adevăratele mobile și să 
dea pe față starea ndstră de sujestiune și 
să facă a suna tare,lanțurile cari ne pi
ronesc și asupresc...

Voci: închiderea discuțiunel. (Sgo
mot).

D. vice-președinte, V. Pogor: Tre
bue să pun mai ântâifi la vot închiderea 
discuțiunel; fiind-că D-vdstre nu aveți cu
vântul de cât în cestiune de regulament.

D. N. Blaramberg: 'Ml-ați dat în 
cele din urmă și D-vdstre și Camera cu
vântul fără nici o reservă și nu mă voifi 
da jos de aci înainte de a spune tot ce 
am pe inimă. (Sgomot mare). Nu mă dafi 
jos de la acăstă tribună înainte de a'mi în
deplini datoria până în capăt. Mai curând 
mă voifi da jos de acolo (arătând fotoliul 
președenției) unde mă găsesc prin voința 
D-vdstre, nu de aci unde sunt prin voința 
altora, prin voința națiunei pe care o repre- 
sint la același titlu, ca fie-care din D-vds
tre. Căci dacă nu aveți dreptul să închi
deți gura, nici unuia din noi, necum ra
portorului, ce singuri v’ați dat. (Sgomot 
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fdrte mare, mal mulți deputați cer Închi
derea discuțiunei).

D. vice-președinte, V. Pogor: D-le 
Blaramberg, trebue să consult Camera. 
(Sgomot mare).

D. N. Blaramberg: Este fără prece
dent In analele parlamentare, a ori cărei 
țări civilisate, ca raportorul unui proiect 
de lege venit din inițiativa Camerei, să 
nu aibă cuvântul pentru a explica, pen
tru a apăra opera sa, pentru a răspunde 
la criticele și la obiecțiunile ce i s’ati făcut, 
spre a releva in fine atacurile personale 
a căror obiect.a fost. (Sgomot mare).

Voci: Vorbesce, vorbesce).
D. N. Blaramberg: E fără prece

dent, o repet că în parlamentul unei țări 
civilisate, raportorul, el care, pe lângă 
dreptul săti personal de a vorbi, pe care 
T ține, ca fie-care din noi, de Ia singura 
sa calitate de mandatar alnațiunei, să nu 
aibă pe acela de a cere să fie ascultat la 
rândul sâh, acolo unde tocmai lucrarea 
lui face obiectul discuțiunei, el care aduce 
nu numai părerile sale individuale, dar și 
pe acelea ale maioritățel Camerei, dacă nu 
de astăzi, ce! puțin din ajun.

Voci: Vorbesce în fond.
D. N. Blaramberg : Prin urmare, 

D-lor, continuii. Cel ântâiti care a com
bătut acest proiect de lege a fost onor. D. 
Păucescu. Și vă aduceți aminte că ce s’a 
degagiat mai bine din discursul D-sale, 
argumentul ce a făcut mai multă impre- 
siune, a fost acela care consistă a ^ice că 
restabilind porturile-france, am lipsi la 
angagiamente luate, că am comite un ade
vărat act de mal-onestitate politică în re
lațiunile ndstre internaționale pentru că, 
a adăogat D-sa, nu trebue să uităm că a
vem tratate de comerciii, cari asigură un 
tratament priviligiat la mal multe saii 
mai bine ^is uneia din puterile străine.

Alusiunea e așa de transparentă în cât 
fie-care din noi a înțeles îndată despre ce 
și despre cine este vorba și că acea putere 
priviligiată în România, nu era, nu pu
tea fi alta, de cât Germania, care de mult 
a monopolisat totul la noi.

Bănuiam de mult existența unor ase
menea angagiamente și de aceea ele, pe 
mine unul, nu mă suprind, și nu eti voiti 
protesta contra acestei triste, dar prețiose 
mărturisiri. Ce neg însă, și acâsta în modul 
cel mal formal și absolut, este că asemenea 
angagiamente ar resulta din textul veri- 
unuia din tratatele sati convențiunile 
consimțite de țâră sati măcar aduse la 
cunoscința aceștia. Așa fiind lucrurile, 
țâra n’are a se preocupa de ele șt a se 
teme, că ar putea fi trasă veri-o-dată la 
bara verl-unui tribunal, fie măcar Ia a
cela al opiniunel, pentru violarea unor 
angagiamente, cari nu le-a luat, cari în 
ori-ce cas nu sunt ale sale, și cari ca a- 
tari sunt, față cu dânsa, ca și neexistente, 
și pot să fie repudiate în ori-ce moment.

Trecând dar la textele positive, la con
ținutul cunoscut al acelor tratate și con
vențiuni, iată ce constatăm, și ce dărtmă 

a priori și cu desăvârșire argumentul ba- 
sat pe neputința de a concilia exigențele 
acelor angagiamente internaționale cu e
xistența porturilor-france. Și în adevăr, 
ce probă mai bună, mal elocuentă despre 
falsitatea acelui argument, de cât urmă
torul fapt, care vorbesce de sine.

O simplă apropriere de date dovedesce 
că tratatul nostru comercial cu Germa
nia este încheiat tocmai la o epocă în ca
re porto-francurile existati și funcțio
nali, ast-fel în cât este insolid, este glu
meț chiar de a se susține că acele con
vențiuni sati tratate ar face prin sine 
însuși obstacol la reînființarea acelui re
gim. Ce n’a împiedicat coexistența lucru
lui, nu pote, este învederat, impedica 
restabilirea regulată și normală a lui. A
fară numai dacă nu ați voit, o repet, să 
faceți alusiune Ia o stare de fapt, la res- 
tricțiuni mintale, la sub înțelesuri, la 
ceva concesiuni și avanțage acordate pe 
sub mână, într’un cuvânt, afară dacă nu 
mărturisiți că aveți duoă feluri de angagia
mente internaționale, unele ostensibile, 
publice și la usul țărei ce se amăgesce și 
altul ocult, la usul numai a inițiaților. 
Alt-fel ^is că, în afară de textul oficial al 
acelor tratate, mai aveți câte-va clause 
secrete și adiționale, ascunse cu grijă prin 
ceva cartâne, nu ale ministerului de ex
terne, ci în veri-un loc mai discret și mal 
sigur de cât foreing-oficiul țărei. Dar noi, 
cari nu represintăm aci de cât țâra, nu pu
tem ține compt de acele concesiuni oc- 
troiate și oculte. .

Iată răspunsul la partea acesta a argu- 
mentațiunel. Dar este măcar adevărat că 
regimul porturilor-france împiedică func
ționarea tarifului autonom și a diferen
ței de tratament, prevăzute în diferitele 
convențiuni ? Câtuși de puțin! Căci dupe 
cum am stabilit-o și în raport porturile- 
france nu aduc, în ceea ce privisce regi
mul vamal al unei țări, altă modificare 
de cât aceea de a scâte din zona sati cer
cul vamal, un oraș, sati duoă. Restul terito
riului rămâne supus regimului fiscal ge
neral și spre a evita, cu, sati fără porto- 
francuri, introducerea în fraudă a măr
furilor, nu e decât un mijloc, certificatele 
de origină, cerute la introducere în inte
riorul țărei, în părțile lipsite de scutire.

Un alt argument invocat de cei ce ati 
combătut proiectul, este acela că, dacă 
restabilirea portulul-france ar face afa
cerile și ar fi în dorința gălățenilor, nu 
ar fi și în interesul și în dorința brăile- 
nilor... (întreruperi).

Voci: Manțineți liniștea.
D. vice-președinte, V. Pogor: D-lor, 

D. Blaramberg este înscris să vorbâscă în 
regulament, și pentru că D-sa vorbesce 
în contra regulamentului, eti nu pot 
manține ordinea. (Sgomot).

D. N. Blaramberg: Dacă nu voiți 
sati nu puteți să manțineți ordinea, vă 
prevestesc că sunt din acei ce sciti a vorbi 
și în mijlocul desordinel, căci sunt hăr- 
șit cu terorismul. Dacă tumultul și agre

siunile de Ia Orfeti și Bosel, dacă ame
nințările și vociferările de la Ateneti, dacă 
șargele de la Orfeti și chiar focurile de Ia 
pârta Adunărel, nu m’ati speriat, nu starea 
anarhică de astăzi a ședinței mă va face să 
reculez; ba nici chiar cugetarea că tdte a
ceste acte de civism ati profitat mereti alto
ra (aplause): a profitat tocmai acelora cari 
ședeati numai la pândă și, în ori-ce cas, pe 
saltea de puf și catifea (aplause); dar 
sunt însă din acei cari, când e vorba 
de îndeplinirea unei datorii, nu calculez 
nici pericolele, nici decepțiunele even
tuale. Ce ați voi în acest moment este 
să abdicti, și încă, la ce? Nu la ambi
țiune și la onoruri, pe cari le am ne
socotit tot d’a-una și lăsat adesea, chiar 
voluntar, altora, dar la dreptul meti de 
măndatar al țerei; la cugetarea și la 
consciință mea. Să tac într’un moment 
unde e vorba de a justifica atitudinea 
și purtarea mea, de a deștepta și pe 
cei mai simpli și mai orbi asupra rea- 
lităței lucrurilor, într’un moment unde 
ași voi nu numai să vorbesc, dar să 
strig destul de tare ca să pot fi au^it 
nu numai în acâstă incintă dar în țâra 
întrâgă!...

încă o dată, un alt argument al ce
lor cari ati combătut reînființarea por- 
turilor-francurâ este că, în acâstă cestiune, 
's’ar face silă sentimentelor Brăilenilor; 
că Brăila ar respinge singură darul cel 
oferim. Atâta ar fi de adevărat că mă
sura propusă de noi departe ^e a pre- 
sinta avanțage, n’ar crea deca^ rele și 
neajunsuri! Ei bine, cel mai bun răs
puns de dat acelora cari afirm aseme
nea lucruri, este de a le aminti înse-și 
iscăliturele cari sunt pe acâstă propu
nere. Și sciți ce atestă acele iscălituri ? 
Atestă că Unanimitatea deputaților Bră
ilei a luat acostă inițiativă (aplause 
prelungita). Dacă scomptați retragerea 
iscăliturel din partea veri-unul dintr’ânșii 
spuneți-o, spuneți-o tare ca ei să vă audă 
și să vă răspundă, înnainte de a se pune 
în urnă bila mută; căci eti unul în 
numele lor mă cred dator să protest, tot 
așa de energic, ca și în al meti. (Aplause). 
Iată cei iscăliți (citesce....) Christodul 
Sulioti amicul și colegul meti din Co
mitetul delegaților, D. Mihail Marghilo
man, Anastase Simu, Vericeanu N., Fi* 
lipescu și N. Blaramberg. (Aplause pre
lungite, sgomot mare).

Nu vă spun acestea cu intențiunea de a 
pune în dubiti onorabilitatea nimenui nici 
cu aceea de a ofensa pe cine-va; o spun ca 
să restabilesc faptele și adevărurile ce se 
degagieztidin ele.

Cer să se mai constate un lucru și, în 
privința acâsta, invoc tocmai mărturia co
legilor mei Brăileni, dacă este adevărat 
sati nu că în ajunul alegerel mele, într’o 
întrunire din sala Paradis nu s’a tratat 
și cestiunea acâsta a reînființărei porto- 
france, și dacă n’am fost viti acla
mat, tocmai când am făgăduit de a lucra, 
în măsura puterilor mele, la restabilirea 
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lor. Contestă cineva acesta ? Nimeni... 
(Sgomot).

D. vice-președinte, V. Pogor : Con
stat că D. Blaramberg se obstină a vorbi 
în contra regulamentului. Eti suspend șe
dința. (Sgomot fdrte mare).

— D. vice-președinte se scoboră de la 
biurofi. D. Lascar Gatargi ocupă foto
liul președenției. (Aplause prelungite).

D. președinte, L. Catarg! : D-lor 
deputați, acel cari sunt de părere ca D. 
raportor să vorbăscă să ridice mana... 
Maioritate. Prin urmare, D. N. Blaram
berg are cuvântul pentru a continua. 
(Sgomot).

Voci: Faceți contra probă; nu e maio
ritate. (Mare sgomot).

Voci: Puneți la vot cu bile. (Măre 
sgomot).

D. G. Bobeica : E o contrazicere in
tre maioritate și minoritate; de aceea vâ 
rugăm, D-le președinte, și fac apel și la 
D. Blaramberg, să puneți la vot cu bile.

D. N. Blaramberg : Dacă ar fi vorba 
de a renunța la un drept safi avantagifi 
personal, ași Înțelege asemenea apeluri 
și n'ași rămânea surd, nu numai la glasul 
D-sale, dar și la acela chiar a unui necu
noscut. E vorba insă de a afirma imuni- 
tățile parlamentare, de apărarea dreptu
rilor țârei și, fiind ast-fel, numai mort 
mâ veți da jos de aci. (Aplause, sgo
mot). Și'mi voifi face datoria până laex- 
tincțiune de forțe și de voce !

Adineaori un onor, coleg m'a întrerupt 
Zicându’mi că de ce nu m’am dus acum mai 
de curând la Brăila. Iată răspunsul mefi: 
fiind-că deja din naintea alegerilor 
consultasem pe comitenții mei, asupra a
cestei cestiuni și avusesem întrăga și en- 
tusiasta lor aprobare, lucru care și ex
plica graba cu care și cei-alți represin- 
tanți ai Brăilei s'afi asociat la cererea 
mea și 'și afi pus iscălitura pe propunere; 
și, al duoilea, pentru că deja aci la Bucu- 
resci am primit o adresă din partea pre
ședintelui camerei de comercifi a județu
lui Brăila, prin care eram felicitat, 
dimpreună cu colegii mei, în termenii 
cei mai călduroși și măgulitori, pentru a- 
căstă frumăsă inițiativă. Acea adresă a 
fost și tipărită, în mai multe Ziare și în 
special în Ziarul * Epoca*. (Sgomot, între
ruperi).

D-lor, nimic iarăși nu este mai de na
tură să dovedăscă.... (Sgomot mare, se bate 
în pupitre).

—-D. V. Pogor ocupă fotoliul preșe
denției.

D. vice-președinte, V. Pogor: D-lor 
deputați, bine-voiți a vă liniști și a vă 
lua locurile. D. prim-ministru voesce să 
vorbăscă. (Protestări, sgomot).

D. ministru al justiției, G. Vernes
cu : N’a cerut nimeni cuvântul de pe 
banca ministerială.

D. vice-președinte, V. Pogor: Li- 
niștiți-vâ, vâ rog, ca să facem contra pro
bă, dacă D. Blaramberg trebue să vor- 
bescă. (Sgomot):

D. N.Blarambeg:Nu sunteți în drept s'o 
faceți și nu aveți trebuință de nici o con
tra probă acum că sunt la jumătatea dis
cursului mefi și când scițl bine că mie 
mi s’a acordat, cu consimțimântul Came
rei, cuvântul; că acest cuvânt în cele din 
urmă nu mi se pdte refusa, fără un ade
vărat atentat la imunitățile parlamenta
re și când sciți că sunt hotărît a nu con
funda puterea plămânilor cu numărul, și 
când sunt hotărît a nu părăsi tribuna 
până nu voifi fi răspuns la toți și la tdte. 
(Sgomot).

D-lor, adineaori un onor, coleg mă în
treba de ce nu m’am dus în miZlocul Brăi- 
lenilor, atunci pe când alții din colegii 
mei afi făcut acesta, în minutul când se 
ținea safi se anunțase o întrunire, cu sco
pul de a discuta cestiunea porturilor- 
france.

V’am spus că dacă nu m’am dus este că 
efi avusesem grijea de a consulta mai 
d'innaintepe comitenții mei,asupra acestui 
punct anume. Ceva mai mult, că în Ziua 
chiar când am depus pe biuroul Camerei 
proiectul acesta de lege, venit din iniția
tiva parlamentară, primeam de la Brăila 
o adresă de mulțumire în capul căria se 
găsea iscălit D. Ștefan Beloiu, președin
tele camerei de comercifi de la Brăila, 
prin care mă felicita pentru inițiativa 
meritorie, Zicea el, ce luasem. (Aplause) 
Acestă adresă a președintelui camerei de 
comerciu din Brăila a fost inserată în 
Ziare, a fost dată publici tăței și o puteți 
regăsi și astăZi în coldnele Ziarului „E
poca*.
Când dar aveam la activul mefi aprobațiu- 

nea safi subscrierea a celor cinci stimați 
colegi ai mei, cari exprimafi, mai bine de 
cât ori-cine, sentimentele întregei locali
tăți, plus aprobarea camerei de comercifi a 
Brăilei, ea însăși,prin organul președinte
lui săfi, D. Beloiu, ce atențiune și ascultare 
voiți D-vdstre să dafi efi unul curent artifi
cial creat în urmă de câte-va persdne din 
localitate, prin miZldce pe cari n’am tre
buință să vi le mai spun, dar pe cari 
D-vdstre le ghiciți cu toții ? (Aplause, 
sgomot).

Nu fac imputări nimenul și fie-care e 
stăpân pe apreciările sale și scie cașul ce 
trebue să facă de cutare safi cutare so- 
mațiune și hotărîrea la care trebue să 
seoprescă în cutare safi cutare împregiu- 
rare dată.
O mulțime de dmeni pe care’I stimez și 
iubesc chiar, s’afi lăsat a fi induși în erdre 
de acel curent; unii chiar din amicii mei 
afi luat lucrul în serios și până în mo
mentul când voifi vedea....

D. M. Marghiloman: Gestiune de 
explicare.

D. N. Blaramberg: Vă rog să nu 
vedeți în cuvintele mele de cât ceea-ce e în- 
tr’ânsele. Ce am Zis, privitor la stima și 
afecțiunea ce am pentru D-vdstre este 
și ce cuget. De altrainterea nu Zic de cât 
lucruri reflectate, cuvinte a căror răspunde
re o asum de mai nainte și pentru care sunt 

gata să răspund, în cele din urmă, ori-cui, 
ori undezi ori când ! Prin urmare fiți si
gur că în tot ce am Zis nu e nimic atin- 
gător, și că, când vă Zic acesta, nu o fac 
fiind-că ași fi capabil să fifi intimidat 
Am Zis, D-lor, că deputății de la Brăila 
sunt subscriși în acest proiect de lege, 
numai spre a constata cât sunt de râfiin- 
spirațl acei cari Zic că efi nu ași exprima, 
în acestă împregiurare,sentimentele Brăi; 
lenilor, că ași fi dre cum în desacord cu vo
ința lor, spre a dovedi că în ceea-ce pri
vesce acăstă inițiativă parlamentară, re- 
presentanțil Brăilei sunt toți solidari și 
spre a arăta cât de suspect este pretinsul 
curent ce s’a creat în urmă de alții.

Mai vedem în acest proiect de lege și 
subscrierea onor. D. Marghiloman tatăl, 
acesta iarăși e răspunsul cel mai elocuent 
ce putem face aceluia din D-nii miniștri 
care Zicea, că aci n’ar fi vorba de porto- 
francuri, ci de portofoliurl. Dacă ar fi ade
vărat că aveam și scopul și cugetări ascun
se de a aduce o crisă ministerială, la aceea 
maliție, care făcea din acest proiect o sim
plă mașină de resbel, numai părintele unuia 
din membrii cabinetului nu ar fi putut 
să se asocieze.

Nu protestă acea iscălitură singură în 
contra unor insinuări tot atît de perfide 
cât și de ridicole ? (Aplause).

D. I. Marghiloman : Să vă răspund 
când a venit propunerea acăsta de a cir
culat prin cameră, văZând în capul ei pe 
D. președinte al Camerei Lascar Gatargi 
și alțl bărbați din tote nuanțele efi am cre
zut că este o Înțelegere unanimă ca să se 
dea Brăilei și Galaților porturile-france. 
(Ilaritate).

Declar că așa am creZut; dar având în 
urmă avisul mal multor comercianți Bră- 
ileni și ducându-mă la Buzăfi, între mal 
mulți amici comercianți, discutând toți 
afi fost de opiniune că acest proiect de 
lege aduce o pagubă țârei, fără veri-un 
folos real pentru acele orașe.

Prin urmare, nu pentru că am dat o is
călitură, pentru o cestiune pe care o cre
Zusem alt-fel de cât ea se presintă în a- 
dever, nu se pdte face acum veri- o im
putare pe cât se dovedesce astăZi că pen
tru țără este o pagubă 3 safi 4.000.000 
pe an. ,

D. N. Blaramberg : încă o-dată, efi 
n’am invocat iscălitura venerabilului D. 
Marghiloman, ca să susțin că D-sa este 
legat prin ea și că trebue negreșit să vote
ze acăstă lege, nici ca să ’I cer săma pen
tru ce are astăZi cutare safi cutare opi
niune. Acăsta nu e nici în intențiunea, 
nici în dreptul mefi. Am voit numai cu 
presința iscăliturei D-sale, alături cu noi, 
pe aceeași moțiune, să confund pe acei ce 
voesc a vedea în proiectul nostru de lege 
o mașină de resbel și o propunere avend 
de la început un caracter de ostilitate 
contra băncei ministeriale....

D. I. Marghiloman : Nu este vorba 
de o cestiune ministerială aci, ci unde re
pet că s’ar sacrifica din budget apropo 
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4.000.000, și ar trebui să umplem acest 
gol cu noul imposite.

D. N. Blaramberg: Eti vă spun drept 
că nu înțeleg supărarea D-vdstre, care 
n’are nici un motiv legitim. Cât pentru 
socotăla de milidne ce faceți, aceea o con
test.

D. I. Marghiloman: Nu mă pune pe 
mine, D-le Blaramberg, în posițiunea de 
contradicțiune. D-ta scii bine cât te sti
mez și cinstesc, și te rog să cre^i că ceea- 
ce votez este numai din convicțiune și că 
prin urmare numai din convicțiune res
ping porturile-france.

D. N. Blaramberg : Prin urmare, 
D-lor, iată explicațiunea ce eram dator să 
o dati, în ceea-ce privesce tendințele și ca
racterul inițiativei luate, în sensul resta
bilire! porturilor-france.

Acum trec mal departe.
S'a ^is tot de D. Păucescu, care combă- 

tea acest proiect, că el, dacă nu ar avea 
de cât păcatul a fi o derogațiune la drep
tul comun, la principiul de egalitate în
tre diferitele orașe, că Încă ar trebui să 
fie respins de la început. La acăsta credeam 
a fi scutit de a mai răspunde, pentru că 
a fost una din obiecțiunile prevăzute și 
combătute, în chiar, raportul meti, dar 
fiind-că onor. Păucescu a revenit asupra 
lucrului și a crezut că acest argument 
este peremptoria, bine înțeles fără a ex
clude pe acela al cinstei în materie de an- 
gagiamente în genere și cu Germania în 
special, sunt și eti silit să insist și să dati mai 
multă desvoltare obiecțiunilor ndstre pri
mitive. Ce este '1 întreb acea ființă, care 
se chiamă Stat, țără, națiune, este ea ce
va cu totul abstract sati complexul unui 
întreg? Și nu există dre, între acel întreg 
și părți, raportul intim ce există între corp 
și organe ?

Puteți dre concepe un interes general, 
fără ca să nu intre în compt și interesele 
particulare ? înțelegeți ca interesele lo
cale, interesele divisionare să fie sacrifica
te, fără ca interesele generale să nu se 
resimtă și ele ? Se pdte dre ca moleculele 
să sufere și corpul să fie indemn și sănătos ?

Prin urmare, chiar dacă, — ceea-ce 
nu este — chiar dacă porto-franco, nu ar 
avea de scop de cât satisfacerea unor 
interese exclusiv locale, de cât avan- 
tage pentru Galați și Brăila, și nu ar pro
fita de cât unei porțiuni a teritoriului, 
chiar dacă n'ași fi dovedit, precum cred 
că am făcut-o cu prisos, că Galații și Bră
ila nu pot trăi și prospera de cât sah cu 
regimul porto-francului, sati cu acea for
mă perfecțională a aceluiași regim, nu
mită antreposit, întreb, nu am fi și atunci 
bine veniți,—deși e ridicol de a da cestiu
nei acăstă proporțiune meschină,—nu am 
fi, ^ic, și atunci bine-veniți, nu am fi în- 
temeiați și atunci să vă cerem acest lu
cru și să vă ^icem: faceți ca Galații și Bră
ila, care contribue într’o proporțiune în
semnată la sarcinele publice și la mărirea 
și prosperitatea țărei, faceți ca ele să nu i 
piară, laceți ca ele cari sunt părți iute- ' 

grante ale României, una și nedespăr
țită, să'și reiasplenddrea și activitatea lor 
de mai nainte?
Dar, D-lor, cum am spus, acăsta este nu

mai o parte a cestiunei, partea el cea mai 
infimă, dar am să vă demonstrez că cine 
are să profite de reînființarea porto-fran- 
curilor este mai ales țăra.

Onor. D. Kogălniceanu v’a spus, cu 
drept cuvânt, că cestiunea acăsta este o 
cestiune eminamente națională, că cine 
are să profite mai mult din reînființarea 
porto-francurilor sunt agricultorii români 
din tdte unghiurile țărel,alt-fel^is,întrăga 
suflare românăscă. Acăsta este strictul a- 
devăr, precum sper a vă o dovedi îndată. Și 
cu acăstă ocasiune voiti răspunde și ace
luia care gicea că ar fi descoperit, în ra
portul meti, până și heresii economice de 
dre-ce ne-am permis să susținem că reîn
ființarea porturilor-france este în legă
tură cu cestiunea agiulul.

Am susținut acest adevăr In raport și’l 
susținem și la tribună și, acel care a vor
bit de heresii, este tocmai într’o completă 
confusiune de lucruri și de idei. Da, ne
tăgăduit, reînființarea porto-francurilor, 
va avea între alte efecte bine-făcătdre și 
pe acela de a scădea,—nu ^ic că '1 va face 
să dispară cu totul,—dar va scădea într'o 
dre-care. proporțiune agiul și iată cum 
explic și demonstrez acest fenomen eco
nomic.

D-lor, ce este aurul și moneda ?
Apoi onor. D. Duca, oratorul minori

tăței comitetului de delegați, voind să 
facă paradă de sciință, ne-a întreținut ore 
întregi cu definițiuni și cu expunerea ele
mentelor economiei politice, crezând ne
greșit că avem aci nevoe de un dascăl. 
D-sa credea a ne învăța ceva noii, spuin- 
du-ne că moneda e o marfă, un instru
ment de schimb, o măsură, un echivalent;că 
producțiunea se schimbă pe producțiune 
că capitalul e produsul muncel și cele-alte.

Așa este, D-lor, dar când este vorba de 
aur și de monedă, în raport cu țăra nds
tră, D-sa trebue să scie că țările acelea 
cari, ca România, nu exploatez mine de 
aur, cari nu ’și pot procura acest metal 
nici în formă de pepite și sunt silite pe 
de o parte să’i importe, iar pe de alta pe 
fie-care an să fac plăți de ^ecimi de mili
dne, în monedă sunătdre, iar nu fiduciară, 
sunt silite să’și procure acel aur aiurea.

Negreșit că a dua aurul și argintul 
drept bogăție, este tot una, cum s’a ^is 
prea bine, ca și când cineva ar lua căru
țul care duce un tesaur, drept tesaurul el 
însuși sati dupe cum $ice Stuard Mill 
casa ce locuim, drept drumul ce conduce 
la dânsa.

La noi, mai că s’ar putea susține că 
funcțiunea monedei este încredințată 
grâului. Prin urmare, tot ce înlesnesce la 
noi exportul grâului, In mari cantități, 
îmulțesce și aurul, care dupe cum se 
seie este din tdte metalurile acela care e 
mai la adăpost de schimbări de valdre și 
ca atare intermediarul adoptat In genere.

Și nu se pdte tăgădui acăstă virtute 
porto-francurilor, de a fi un mare stimu
lent, pentru traficul fluvial și maritim.

Fie-care țără are specia sa de muncă 
și noi, ca o țără eminamente și exclusiv 
agricolă, trebue să subordonăm totul în- 
bunătățirei și încuragerei debușeurilor a- 
cestui fel de negoț, care singur ne a- 
duce în schimb aurul necesar. Acestea 
sunt adevăruri ce se impun.

Și îndată ce recundscem că acestea sunt 
adevăruri ce nu se pot tăgădui, întreb : 
cum suntem noi mai siguri să exportăm 
grâul, în mal mari cătățimi, cu debușeu - 
rile fluviale sati cu acelea ce se pretinde 
că ni le oferătcalea de uscat ? Cu, sati fără, 
porturile-france?

A pune ast-fel cestiunea este cred a 
o și resolvi, pentru că, chiar datele 
D-vdstre^statistice, dovedesc că pe cale de 
uscat exportul nostru acuș un deficit și 
las încă la o parte cestiunea cea-altă, indis
cutabilă și aceea,’că nici o-dată și necăieri 
calea de uscat nu s’a putut pune în pa
ralel cu cea de apă, cu acea cale gisă mer- 
gătdre.

Bine-voiți să’mi arătați D-vdstre, eco
nomiștii, cari în tesă generală sunt de o 
altă opiniune, că eti nu’i cunosc, și dacă 
aceste duoă căi nu se pot compara, cum 
debușeuri de duoă naturi așa de deosibite 
s’ar putea asimila și înlocui ?

Debușeul de uscat nu va putea, ori ce 
s’ar (Jice și face, înlocui cu avantagiti pe 
cel de apă.

Prin urmare, vedeți că Brăila și Gala
ții sunt puse, prin forța și natura lucru
rilor, în condițiuni excepționale, tocmai 
din punctul de vedere al interesului și 
traficului general.

Așa fiind, este evident că noi cari sus
ținem porto-francul, susținem un ce care 
Intereseză nu numai o localitate dre-care, 
ci țăra întrăgă.

S'a mal adus un argument care s’a pă
rut așa de puternic în cât și’l-a însușit și 
D. ministru de externe. S’a gis: D-vdstre 
cereți reînființarea porto-francului ca să 
siliți mâna Austro-Ungariei, pentru a fi 
mai tretabilă pe viitor, în ceea ce pri
vesce exportul nostru de vite, pe când 
D-vdstre, cu reînființarea porturilor-fran
ce, ’I dați tocmai mijlocul de a nu mai avea 
nevoe de noi, spre a pune, mărfurile in
troduse de dânsa în România, la adăpost 
de tariful autonom. Acăsta este o erdre 
manifestă, și ca să v’o dovedesc, este des
tul să vă întreb care este epoca când Au
stria a făcut cu noi o convențiune și încă 
cu un sacrificii moral pentru dânsa, de 
dre-ce a fost silită să recundscă deplina 
ndstră suveranitate ? Epoca porto-francu- 
Zui.Este adevărat însă că s’a scomtat după 
atunci, între alte avantagii, ideea supre- 
siunei porto-france; și acesta este lu
crul la care am făcut alusiune în raportul 
meti, raport care, înnainte de a se supune 
D-vdstre, a fost citit și încuviințat de 
maioritatea comitetului delegaților; prin 
urmare, dacă ași fi înaintat ceva neexact, 
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cum s’a pretins de D. ministru de ex
terne, evident că cel ântâiâ care ar fi pro
testat ar fi fost onorabilul D. Lascar Ca
targi. In raport nu era nimic atingâtor 
pentru guvernul care a încheiat conven- 
țiunea cu Austro-Ungaria, mal cu seamă 
că ori cari ar fi fost neajunsurile, ori cari 
ar fi fost criticele întemeiate, la cari a 
dat loc acea convențiune, obținusem ceva 
în schimb, obținusem și în fapt dreptul 
de a încheia tratate de a dreptul și de la 
putere la putere, cu un mare imperiâ ve
cin, drept ce până aci ni se contesta de 
Turcia. Am amintit dar că, obținerea a- 
cestul avantagiâ, a dat ocasiune Austro- 
Ungariel de a ne impune la rândul săh 
oare cum desființarea porto-franculuL 
Dar și atunci guvernul D-lul Lascar Ca
targi n’a venit să conteste, ca guvernul 
actual, avantagiile porto-francului,saâ să 
restârne principiile adevărate în acâstă 
materie.

Aproposito de acele avantagil, auream 
pe unul din contradictorî ^ic^nd că cita- 
țiunile din Larousse și Maurice Blocknu 
le a plăcut și nu ’l-a edificat.

Mă întreb însă cum se face, dacă tre
bue să admitem, precum o pretindețl, că 
cestiunea din punctul de vedere economic 
ar fi controversată, că n’ați găsit până a
cum nici o citațiune de opus citațiunilor 
ndstre ?

Ce se controversâză, în adevăr, nu sunt 
avantagiile porturilor-france, pentru o 
țeră lipsită de industrie și a cărei singură 
bogăție este agricultura, ci regimul de 
porto-franco, în paralel cu regimul docu- 
rilor și întrepositelor.

Și în privința acăsta tocmai, raportul 
D-vdstre și opiniunea tutulor acelora cari 
apără porturile-france e în perfectă con
cordanță cu progresele sciinței moderne. 
Vă ^icem : am fi gata, chiar astăzi, să re
nunțăm la reînființarea porturilor-france, 
dacă ați fi în situațiune să ne dați acel suc
cedanee, acel echivalent, până la un punt 
dre-care: alîntrepositului real. Intrepositul 
real înlocuesce cu avantagiâ, în părerea ce
lor mal mulți, portul-franc și iată pentru ce: 
Pentru că desființeză acelui privilegiâ, care 
supără atâta pe unii, ca populațiunea lo
cală să beneficieze în mod exclusiv de scu
tiri, față cu drepturile fiscale; căci atunci 
și ea este supusă la tdte taxele vamale, 
îndată ce marfa ese din magazii și între- 
posite, ca să fie pusă în comerciâ și con
sumată.

Pe urmă un sistem perfect de dokuri 
și basinuri, implică un fel de ostrdve, un 
fel de porțiuni isolate ale portului, cari 
fac ca contrabanda să fie mult mai grea 
dejcât cum e în sistemul porto-francunlor, 
când orașul nu e înconjurat de lucrări de 
apărare.

Prin urmare, o dată cestiunea redusă 
la adevăratele ei proporțiuni,iatădilemuL 
Porto-franc saâ antreposit! Iată partea 
cestiune! ce se pdte serios controversa și 
dacă, în acăstă controversă, ar trebui să 
iaâ posițiune, vă declar eâ cel d’intâiâ că 

m’ași ralia laasoluțiunea din urmă și, de și 
unul din autorii proiectului de lege, dacă 
ați fi astă-^i în situațiunea d’a ne da antre
positele, basinurile și dokurile, în condi- 
țiunile europene și americane, m’ași fi 
raliat la soluțiunea D-vdstră ; dar cum 
^icea onorabilul meâ amic, D. Tzoni, toc
mai acela care tace, de și cel mal compe
tinte în chestiunea acestă : nous avons 
mis la charrue (levant Ies boeufs; am spus 
cu toții că desființăm porturile-france, 
când vom avea dokurile și antrepositele; 
și pe urmă de o dată și mai nainte de a 
avea pe acestea, pe când abia le găsim 
schițate și ebosate și întreprinse In modul 
cel mal vicios și ridicol, se recurge la 
supresiunea pură și simplă a portului- 
franc. .

Cred că față cu neexistențâ, pentru 
moment, a întrepositului și dokurilor, re
gimul porto-francului se impune și esi- 
tațiunea nu e permisă nimănui dar mai 
ales nouă, cari o'mal repetăm încă o dată, 
aparținem unei țeri eminamente și esclu- 
siv agricolă și care numai cu exportul 
grânelor bate monetă.

Acesta și explică pentru ce avem acel 
mare interes de a fi în permanență în le
gături și comerciale și sufletești cu Oc
cidentul, mult mal mult de cât cu Sta
tele centrale, cu cari traficăm pe us
cat. Și nu e aci numai o cestiune de 
sentimentalism, cum afect a o crede unii. 
Când onor. D. Duca ieri incrimina Franța 
cu atâta vehemență și nedreptate și avea 
aerul să respingă cu dispreț simpatiile 
francese, adăoga că acele simpatii ar fi 
nisce simpatii interesate. Interesate sim
patiile francese ! Ce Impietate și ce in
gratitudine !..«Interesate simpatiile fran
cese, după resbelul Crimeei,în care Franța 
’și a vărsat sângele, ca să ne restitue a
cea Basarabie cu care în urmă alții, ce se 
pretind români, aâ traficat șiaâ specu
lat... (Aplause prelungite).

Dar chiar dacă ar fi adevărat că acele 
simpatii n’aâ fost cu totul desinteresate, 
ași putea și atunci să mă mărginesc a în
treba ce simpatii în lumea acăsta sunt 
desinteresate cu totul ?

Dacă Franța n’ar fi avut de exemplu 
alt mobil la actele el generâse de cât ru
denia sângelui, âre acâstă rudenie ea în
săși ar exclude și ideia de interes ? Nu 
negreșit, și cu tâte acestea nimeni nu se 
gândesce a recusa acest fel de simpatii și 
încă mal puțin a le desprețui.

Tâte simpatiile în lumea acâsta sunt 
rezemate pe interes. Mai mult, s’a obser
vat că acelea cari eraâ întemeiată pe 
solidaritatea intereselor, eraâ cele mai 
solide și mai durabile.

S’a vă^ut chiar acest fenomen că na
țiuni făcute spre a se detesta, îndată ce se 
stabilesce între ele legături urmate și in
time de comerciâ saâ de schimb, se uită 
de patru ori înainte de a rupe între 
ele și a ’și face răsboiâ.

Cu tâte urile seculare dintre Francia 
și Anglia, chiar cei mai aprigi șoviniștl 

nu mai cântă a^l „Jamais en France.... 
l’Anglais ne regnera* la a care căntec i 
s’ar putea respunde cu vre un alt refren 
englez, amintind peMalboroug, pe Prin
cipele Negru saâ alți heră și mari că
pitani al Angliei.

Vedeți dar că legăturile urmate și 
strînse de comerciâ împiedică rivalitățile 
și ciocnetele dintre națiuni, împacă u- 
rele cele mai învechite, cu o singură 
condiție bine înțeles : Cu condițiunea ca în 
acele schimburi acele tocmeli,
nici una din părți să nu ’și facă partea 
leului și să nu ofere celei-alte, cum se 
(jicea odată ă propos de schimbul Basa
rabiei pe Dobrogia, o urâtă scoică, pe o 
nestimată. *

Prin urmare, plecând de aci recunosc 
că tâte simpatiile repausă pe inte
res, dar când acel interes e onest, și 
reciproc, el e respectabil.

Din punctul acesta de vedere nu sciâ ce 
simpatii am putea avea, comercialmente 
vorbind, cu acea țâră, cu care, dupe datele 
statistice, facem un comerț care se tra
duce în acest fel, că Introduce mult, dacă 
nu și tot și nu ia nimic saâ mal nimic, de 
la noi, în schimb?

O repet încă o dată, bogăția ndstră e 
agricultura, și exportul grânelor nu este 
serios asiguiat de cât față cu Englitera 
și cu Franța.

Prin urmare, tot ce favorisâză comer
ciul nostru în acâstă direcțiune, tot ce e 
un stimulent, pentru comerciul nostru 
maritim și fluvial, trebue vâ^ut cu ochi 
buni, trebue încuragiat în tot felul, și să 
atragă mereâ solicitudinea âmenilor noș
tri de stat. (întreruperi).

Cred că chiar acel cari Ia început aâ 
privit acâstă cestiune, cu âre-care răceală 
și indiferență, a^l pot să ’și dea, chiar ei, 
mai bine sâmă de ce ascunde acâstă cestiu
ne. Terorismul ce s’a practicat, numai 
spre a năbuși glasul partisanilor ^proiec
tului ve dovedesce îndestul că aci sunt 
interese mari în joc. (Aplause).

Simple interese economice, simple a- 
vantagii locale, nu ar fi mișcat atât pe 
guvern și n’ar fi deslanțat atâtea furtuni, 
patimi și recriminări.

Banca ministerială, mai ales, nu s’ar fi 
retranșat, chiar și când, la spatele unui ho
tărât și nemilostiv non possumus. £ dar 
timpul să ne întrebăm ce ascunde acâstă 
resistență disperată.

Unii, ca să ilustreze teoria D-lor, cu 
exemple, ne ^ic: Voiți o dovadă pipăită că 
porturile-france nu mai cadrâză cu sciință 
modernă ? Priviți ce se petrece și în alte 
țâri,\inde asemenea porturi sunt desfiin
țate (Jilnic.

Mai ântâiâ avem exemplul Triestului 
și Funie, acela arBatumuluî și chiar a
cela al Hamburgului, unde numai într’un 
interes de asimilare, în interesul mare 
al unității naționale, se caută a se 
desființa acest privilegiâ, ca o urmă a 
vechel neatârnări politice și unde vedem 
că desființarea privilegiului este într'atât 
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subordonată la crearea de docuri și an- 
treposite uriașe, în cât nu sunt de cât câte 
va săptămâni, de când guvernul german 
alt-fel așa de umbrajos, din punctul de ve
dere politic și așa de grăbit a desființa 
ori-ce rămășițe de particularism, prelun- 
gesce, de la sine, încă pentru un an privi
legiul de porto-franco al orașului liber, 
numai pentru că lucrările cari are să în
locuiască avantagele portului-franc nu 
sunt încă pe deplin sfârșite.

Iacă în adevăr ce citim în ^iarul eco
nomiștilor, pe care onor, și simpaticul 
meii coleg D. Epureanu mi-1 împrumută 
în acest moment.

„ ... Imperiul german va contribui cu 
40.000.000 la cheltuelile Hamburgului 
și Bremei, sati mai bine aceste cheltueli 
sunt deja făcute (cel puțin în mare par
te), și de curând intrarea Hamburgu- 
lui și Bremei în comunitatea vamală ger
mană a fost celebrată printr’o serbare 
presidată de împărat. Aceste orașe păs
trez fie-care un port-franc (teritoriu măr
ginit), li se acordă dre-cari înlesniri va
male și populațiunile par dispuse a vedea 
lucrurile în partea lor bună ; temerile în 
acest moment sunt reduse la minimum, 
dar nici de cum stinse." (A se vedea Jour
nal des Economistes, redactat de D. Moli- 
nari, fascicula din Ianuarie 1889, p. 90).

Prin urmare, vedeți că pretutindeni 
este unanim admis că, porturile-france 
nu se pot suprima fără neajunsuri, de cât 
când ele se înlocuesc prin acea nouă for
mă saă^modalitate a porturilor-france, nu
mită docurile și antrepositele. Cum am o
biceiul de a nu cere de la nimeni să mă 
cre^ă pe cuvânt, am crezut de nevoe să 
vă dafi citire estractului pe care onor, meii 
coleg D. Epureanu a bine-voit a mi’l 
remite.

S’a făcut cu porturile-france, în multe 
țări ceea ce s’a făcut în Germania cu jo
curile la noroc. Ideia desființare! lor și 
scrupulele afectate nu s’ati născut de cât 
dupe ce, mulțumită acestui expedient, 
mai multe sate afi devenit orașe și cen
ți uri mari, dupe ce palat urile afi înlocuit 
colibele! Oare Brăila și Galații afi atins 
deja apogeurile desvoltărei lor normale, 
ca să ne ridicăm în contra privilegiului 
care a contribuit așa de mult în trecut la 
transformarea lor ?

Onor. D. Duca nu ne-a făcut grație 
nici chiar de un istoric al porturilor fran
ce, în genere, și al comerciulul din lumea 
întregă, dar cum a $is prea bine D. Ko
gălniceanu, acel istoric erea ad usum, nu 
delphini, ci al convertiților, încă mal dina
inte, pentru că, fără a mai releva acel a- 
nachronism, care făcea din Cromwel un 
contimporan al anului mântuire! 1.100, 
din Robert Peel și alți omeni de stat, 
străini, arbitri comerciulul României, 
lucru la care Camera prin ilaritatea el 
generală ne-a scutit de a mal răspunde.

Dar, D-vdstre, ați ^is ceva care aceea 
m’a atins și ar trebui să vă atingă pe toți, 
a mers până a tăgădui existența unui co- 

mercifi și unei marine naționale în Ro
mânia în trecut.

Am aci proclamațiunea la care făcea 
negreșit alusiune adineori D. Kogălni
ceanu, aceea a lui Alexandru Vodă Ghica 
îndată dupe întdrcerea sa de la Constan- 
tinopol, în urma tractatului din Andria- 
nopol, proclamațiune care dovedesce că 
deja la 1832, marina ndstră de comercifi 
și traficul nostru, cu țările străine, se bu
cura de tote drepturile națiunilor celor 
mai favorisate:

Iată acea proclamațiune:

Domnii mei,
„ In mijlocul solemnităței de astăzi, duoă 

sentimente adânci ’și împart inima mea : 
d’o parte bucuria de a mă găsi înconju
rat de toți vechii mei tovarăși și amici, și 
de a primi din partea lor mărturia dra
gostei de care am avut de atâtea ori do
vadă și care ’mi a devenit astăzi și mai 
scumpă; de altă parte, recunoscința de 
care sunt pătruns către cei duol puter
nici monarchi, cari în gloridsa lor soli
citudine, afi restabilit patria ndstră în 
vechile ei drepturi și privilegii, și ’I afi 
pregătit o nouă eră, chezășuindu’i noui 
imunități și instituțiuni cari o pun de aci 
înainte la adăpostul calamităților de cari 
a fost atâta timp încercată.

„La tdte aceste avantagiuri neprețuite 
pe cari le datorim transacțiunilor celor 
duoă Auguste Curți, Înălțimea sa Sulta
nul, Mahmud Kan, a cărui glorie și pu
tere să fie în veci neperitdre, a bine-voit 
la rugăciunea mea a adăoga noul prero
gative cari 4>e lângă că ne permite de a 
ne părăsi nădejdel de a obține într’o ^i 
o marină neguțătorescă,- pun negoțul 
nostru în stare de a. dobândi tdtă în
tinderea, de care se pdte folosi și vor 
deveni pentru noi un nofi isvor de bogă
ție ; precum este folosința pentru culorile 
nostre naționale, de tdte drepturile alipite 
la steagurile celor-alte națiuni; tot ast
fel este încă și cu asemănarea Românilor, 
în ceea ce privesce drepturile de vamă și 
negoțul lor maritim, cu supușii puterilor 
celor mai favorisate și a mal multor al
tor avantage nu mai puțin însemnate, de 
cari veți lua cunoscință prin citirea ce vi 
se va da a nobilelor și înaltelor firmane, 
cari le statornicesc și pe cari timpul vi 
le va face mai bine cunoscute.* (La Hon- 
gr ie et la Valachie, par M. Eduard Thou- 
venel. Paris 1840 p. 341—343.)

— Prin urmare, să nu micșorăm și de
făimăm trecutul numai, pentru trebuința 
exaltare! presentului.

D. Kogălniceanu: Corabia Marița.
D. N. Blaramberg : Istorie pentru 

istorie. Iată istoria adevărată și istoria în 
legătură reală și intimă cu înființarea 
porturilor-france.

Acum, D-lor, să ’mi permiteți, dupe ce 
am atins punctele acelea cari nu erafi 
destul de precisate și desvoltate în rapor
tul mefi, să răspund la obiecțiunile ce se 
fac regimului porturilor-france, ce voim 

a reînființa, și cu acea ocasiune să ’mi 
permiteți să relevez și ceea ce a fost de 
personal în răspunsul făcut de unii din 
colegii mei cari afi combătut acest proiect, 
dar mai cu sămă de unii consilieri ai Tro
nului. ’

încep cu onor. D. Carp, care ’mi a 
amintit amicia ce ne lega acum 20 de ani. 
Efi am bună memorie și ’mi aduc a
minte că acâstă amiciție s'a mai redeștep
tat o-dată, și pot să iafi ca martor Moni
torul Oficial. Era, ’mi pare, pe la 1869 
safi 1870, adică în ajunul resbelului Fran- 
co-German. N'ași fi insistat asupra aces
tui amănunt, dacă el nu ar aminti un fapt 
care stabilesce de ce uniți atunci, suntem 
despărțiți astăzi. Era în ajunul resbelu
lui Franco-German, D. Carp făcea parte 
din cabinetul D-lui Manolache Costachi 
și aveș și atunci de coleg pe D. La
hovari, și dacă nu mă înșel și pe D. 
general Mânu. D. Carp atunci se reîn
tâlni un minut cu mine nu numai într’a- 
ceeași gândire și în aceleași sentimente, 
dar spre a recundsce că ne datora noă 
câtor-va și anume : scumpului și emi
nentului mefi amic D. N. lonescu care 
este din fericire și astăzi între noi și cu 
D. Bălăceanu care nu mai este nu numai 
pe aceste bănci, dar nici în postul săfi de 
la Constantinopole, care cu toții înpreună 
afi împedicat pe atunci să i se dea un vot 
de blam, mă grăbesc a o ^ice, nemeritat. 
In adevăr, acel vot de blam se propusese, 
tocmai într’un moment când, spre răs
puns la cuvintele mele că locul nostru 
trebue să fie acolo unde va fâlfăi drape
lul frances, D-sa, adecă D. Carp, declara 
solemn că o primesce. S’afi găsit însă 
persdne cari afi crezut că o asemenea 
declarațiune emanând de la D. Carp , 
4n care ele nu aveafi încredere, nu’i rea
sigura îndestul, suspectându’l de sim
patiile D-sale germană și vrând ca con
ducerea acestei politici să fie încredințată 
altui om. Atunci onor. D. lonescu, D. 
Bălăceanu, efi și alții am subscris o mo
țiune de ordine de ^i și de simpatie pen
tru Francia și am menținut acel guvern 
pe băncile sale. Și în ^iua aceea D. Carp 
declara singur că are o înduoită bu
curie : aceea de a triumfa de adversarii 
săi și aceea de a se regăsi din nofi alături 
cu amicul săfi de altă-dată.

Iată pentru ce ne am întâlnit atunci 
și lucru curios același lucru ne desparte 
astăzi.

Acâstă simplă apropiere, la o distanță 
de 18 ani, vă pune în posițiune, pe toți, 
să judecați, cine a rămas consecințe, cine 
a rămas fidel simpatiilor occidentale și 
cine s’a schimbat ? Acela care e pe banca 
ministerială safi acela care se găsesce în 
mijlocul D-vâstre și susține porturile- 
france? (Aplause).

D. vice-președinte, V. Pogor: D-lor, 
sunt 6 ore, sunt dator să consult aduna
rea dacă prelungesce ședința.

— Adunarea consultată încuviințâză 
prelungirea ședinței.
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D. vice-președinte, V. Pogor : Vă 
rog, D-le Blaramberg a continua.

D. N. Blaramberg: D-lor, dar cu D. 
Carp, uniți sati despărțiți e ceva care a ră
mas, stima reciprocă. O gic acăsta ca se arăt 
ci ’mi pare fdrte răii că D-sa a vegut in 
raportul meii ceva care ar avea de scop 
să aducă o atingere, fie onorabilităței, fie 
patriotismului săfi. Dar dacă știm omul, 
dacă respect convincțiunile sale, chiar 
c&nd ele nu sunt ale mele, sunt in drept la 
rândul meii să cer să fiii plătit cu aceeași 
monedă. D. Carp de astă-dată mi se pare 
că n’a fost tocmai drept cu mine. D-sa a 
spus oprindu-se la o frasă din raportul 
meii. „Sunt ținut, prin posițiunea mea de 
ministru la moderațiune, și de aceea nu 
voiii discuta mai departe acest raportu. 
Față cu o asemenea declarațiune sunt da
tor să spun că ’l scutesc, în ceea-ce mă 
privesce, că ’l scutesc complet de retiscen- 
țele și de ori-ce ’l ar putea dispune la 
veri-un menagiament saă atenuațiune și 
că ’l autoriz a eși față cu mine din reservă 
saii reținere ce’i impun funcțiunile sale.

Acăsta o spun și pentru că sunt curios 
să aud cu un minut mai nainte din gura 
D-sale ce găsesce, ce a găsit, așa de e
norm în lucrarea mea pe care voiesce a'l 
lăsa să se sub înțelăgă ? Și în fine dacă 
insinuațiunâa D-sale se referă la formă 
saiî la fond ?

Dar în fine cu D. Carp socotăla mea, 
cum ați văgut, este curând terminată, am 
apucat duoă căi deosebite, este natural 
că la capăt să nu ne mai înt&lnim, de cât 
fărte rar și fărte greii. D-sa nu ’mi cere 
socotăla de ce am făcut în politică, ar fi 
pote chiar răfi venit să "mi-o ceară; și ar 
fi tot așa de nedrept ca efi să discut a
titudinea și purtarea D-sale de și cuali- 
tatea D-sale de ministru ne îippune, 
p&nă la un punct ăre-care, acăstă obliga
țiune, noă cari, ca deputați, suntem che
mați a controla pe acei cari, ca D-sa, sunt 
depositarii puterei. Ori cum, D-sa care 
crede că are așa de mult de gis, și că nu 
este în largul D-sale numai din causa si- 
tuațiunei sale înalte, D-sa, care discută 
programul și declarațiunile altora, n'ar 
trebui să uite că nu mai departe de cât 
ieri saii alalta-ieri, adecă de la venirea 
ministerului Rosetti, în noa lui transfor- 
mațiune, a băgat deja în bosunar un pro
gram și a aderat la altul; căci s’aii prefă
cut tăte proiectele D-sale de legi pe cari 
în timpul alegerilor le presința ca ulti
mul cuvânt și al sciinței și al D-sale, ca 
un fel de decalog.

Prin urmare, dupe cum vedeți de la 
coupe aux l&vres, e câte, o-dată departe 
și n’ar trebui ca tocmai D-sa să fie așa 
de sever și încă cu colegii D-sale de as
tăgi din minister, cari înlătură și dânșii 
partea genantă din programul lor. Și 
când gic acăsta, nu o gic fiind că fac o 
întărcere asupra mea însumi; căci eti u
nul n’am retractat și nu retractez, n’am 
renunțat și nu renunț încă, la nimic, 

dupe cum am declarat’o alegătorilor 
mei, încă cu ocasiunea alegerilor trecute. 
Onor. RD. Lahovari a vorbit de coali
ție, a vorbit de programul oposițiunel 
unite, cregând că încolțesce pe o parte 
din foști săi colegi din oposițiune. Ați 
văgut însă cât s’a înșelat, pentru că în
suși o persănă dupe banca ministerială, 
D. Vernescu—și pentru acăsta ’l felicit— 
a gis : nu mă căesc de nimic din ceea ce 
am făcut în oposiție ; și efi iafi acăstă de
clarație ca un nofi angangiament de o- 
nore nu numai că va rămânea fidel ace
lui program, ce ne a fost comun, dar că 
’l va aduce și la îndeplinire, astăgi când 
dispune de putere. Nu este însă, mai pu
țin adevărat că acăstă declarațiune cura- 
gidsă se lovesce în cap cu cele gise de D. 
Carp; căci dacă programul nostru este un 
program condamnat pe banca ministeri
ală, cumjse sufer unul alăturea de altul, 
cum se împacă D-sa cu o persănă care nu 
regretă nimic din programul safi făgăduin
țele și angagiamentele lui din trecut, și 
care promite, ca să gic așa, realisarea lor. 
Evident că nu ’i fixăm pentru acăsta nici 
un termen fatal. Ii lăsăm grijea să alăgă 
D-sa singur momentul psicologic pentru 
îndeplinirea acelui program, care a ră
mas și astăgi al nostru, de și, dupe D. Carp, 
el este acum un program revoluționar și 
utopist. Ori cum, dacă D. Carp coiidamnă 
programul oposițiunel și D. Vernescu de
clară că n'are nici o căință suntem si
liți să admitem că alt cine-va atunci se 
căesce și s’a schimbat, dar ce este în ori
ce cas sigur: este că cine-va aci se gă
sesce mistificat.

O voce: Logic.
D. N. Blaramberg: Logica ? Las al

tora grijea să spue ce impune logica, efi 
în acest moment nu aprecies, mă mărgi
nesc să constat. Dacă D. Vernescu, el în
suși, a făcut o asemenea declarațiune, dupe 
banca ministerială, ce să mai insist a
supra declarațiune! alt-fel semnificative 
alt-fel categorice, ce ați augit din gura a
celuia, ce este incarnațiunea, casă gicașa, 
a onestităței și a caracterului Onor. D. 
Lascar Catargi. Ați văgut că D-sanuesită 
să sacrifice ori-ce considerațiune, ori-ce 
situațiune personală, convingerilor sale. 
Nu, D. Catargi, dar va lăsa să i se pro- 
testese iscălitura, pusă de D-sa*, pe acele 
angajamente solemne luate în fața țărei. 
Voifi gice tot așa de și agi există o dre- 
care răcălă între noi și D. Dimitrie Bră
tianu și alții; voifi gice că la urma urme
lor, dacă agismentele puterei vor rămâ
nea ce sunt, daca guvernul actual va con
tinua a accentua și de aci înainte inten- 
țiunea de a nu fi de cât o urmare a cabi
netului Brătianu, mâna are din nofi să 
strângă involuntar și instinctiv mâna și că 
bunii afi să se recundscă și să se numere 
din nofi. (Aplause). Pentru că realitatea 
brutală a faptelor va fi mai puternica de 
cât tdte voințele, pentru că o să ni se u
rască a face merefi munca lui Sisif, a ne 
isbi vecinie de același zid, de aceeași ne

putință de a face binele; și va veni un 
moment unde vom recundsce cu totul că 
obstacolul nu este acolo unde ’l căutăm!

Acum D-lor, 'mi veți permite să vă spun 
cum am declarat’o deja alegătorilor mei și 
în rândul trecut și în rândul acesta, că nu 
numai nu mă căesc întocmai ca D. 6. 
Vernescu de nimic din ceea ce am făgă
duit, dar încă, că nu sunt venit în Parla
ment de cât spre a cere, spre a lucra la 
realisarea a tot ce era în program, până 
la o iotă; și când mă veți găsi în defect, 
primesc, cât pentru mine, să ’mi aruncați 
piatra, și apoi ce este așa de îndrăsneț și 
de utopist în acel program, de și abia a
junși la părțile lui cele mai anodine, cele 
mai inofensive, ca să gic așa, cel puțin 
din punctul de vedere românesc D-vdstră 
v’ați speriat și ați dat îndărăt și de și deja 
dupe acum ne am isbit de o resistență ne
învinsă ?

De o camdată ce v’am cerut și vă ce
rem este conținut în declarațiunile qua- 
si unanime, a acelor ce șed pe acele bănci; 
cuvintele mătura și rășina nu sunt eșite 
din gura ndstră, ele sunt ale D-lui Ale
xandru Lahovari.

Dar D. Lahovari ’șl ia dre cum astăgi 
vorba îndărăt și tratăză pe cel-ce râmân 
credincioși programului din oposițiune de 
încăpățînațl și trufași.

Apoi încăpăținare pentru încăpățina- 
re, trufie, pentru trufie, prefer de mii de 
ori pe cei-ce sunt încăpățînațl și trufași 
în oposițiune, acelor ce nu sunt trufași de 
cât la putere și față numai cu cei mal 
mici și mai slabi. De obicinuit acei ce 
pdrtă capul sus în oposițune, portă frun
tea sus și față cu Cordna, chiar când sunt 
la putere. (Aplause).

Am cerut mătură și rășină, dar am mai 
cerut încă un lucru, este: Bună credință și 
consecuență în politică.

De aceea nu mă afectfi adesea faptele, 
cât mă afectfi maximele, predicele și teo- 
riele ce se etalez de multe ori cinic, la a- 
căstă tribună.

De mult Jean Jacque Rousseau a gis 
că ura maximele cele rele, ca și faptele 
cele rele; și cu drept cuvânt, căci unele 
conduc fatal la altele.

Noi de la un timp încoa nu numai că 
asistăm la tot felul de capitulațiuni de 
consciință, dar încă și la apologia lor gil- 
nică. Fie-care se evertuăsă a ne dovedi 
nu numai că sunt acomodemente cu 
cerul, dar încă că este a face probă de 
deșteptăciune în cât a nu se ambarasa 
de scrupule. S’a găsit ca să gic așa nu 
numai arguții, dar și formule, cu aparințe 
sciințifice, spre a justifica tdte palinodiile. 
Ei, nimic mai revoltant și mal demorali- 
zător de cât acest spectacol, care distruge 
până și germenele unei renovațiuni mo
rale ; căci amenință a câștiga și genera- 
țiunile tinere și tdte păturile sociale.

Se abjur credințele pe fie-care minut, 
se face cu desinvolturășisatisfacțiune teo
ria lucrului. Ni se recomandă rețeta și 
nuoă simplilor cari nu înțelegem că lucrul 
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se impune prin legea progresului. (A- 
plause).

Se compătimesce cu noi, ca cu nisce 
ființe cari nu scifi să fie In legătură cu miș
carea, cari nu scifi că omul trebue să aibă 
atâtea atitudini și atâtea programe, câte 
situațiunl deosebite sunt in viață.

Dar ca să revin la onor. D. Lahovari, 
nu este oare D-lui acela care a spus o-dată 
de la tribună aceste cuvinte, colegilor săi 
junimiști din cabinet, că represint oposi
țiunea miluită ? Aceste cuvinte sunt con
semnate în Monitorul oficial și astăzi re
vendică pe aceleași persdne ca conserva
tori statornici, ca pe nisce frați nu numai 
dintr'o tulpină, dar cu cari, daca ar fi să ’l 
credem, D-sa a trăit mereti într’un gând. 
D-sa care pe atunci era din oposițiunea 
activă și intransigentă!

A mai cerut și voit un lucru și voifi 
continua al reclama, cel puțin cât pentru 
mine, până când ’mi va mal rămânea un 
glas și un condeifi: pedepsirea acelora cari 
afi săvârșit în acestă țeră nelegiuiri și 
crime! (Aplause). Vedeți că nu <Jic delicte; 
cuvântul delict este* prea slab pentru ase
menea fapte, cari nu pot îndestul să fie 
inferate.

Și când văd pe acele bănci bărbați cari 
se pregătesc dupe acum să distingă, și 
cari $ic complesent: sunt colectiviști și 
colectiviști! cari susțin că între căpete
niile și sbirii regimului trecut sunt dme
ni cari merită stimă, cari pot fi chiar au
xiliari utili și ai regimului actual; sunt 
în drept să mă alarmez și să protestes, 
dar mai ales să susțin că nimic nu e încă 
schimbat în țeră, de și alțl omeni s’afi a- 
șezat pe băncile ministeriale. S’a lovit dmeni 
cu săbiele și paturi de pușcă, a curs sânge 
nevinovat pe strade: aduceți-vă aminte 
nu mai de nenorocitul nostru ușier care a 
murit aci lovit de glonțul unui soldat și 
de acel cari armase în acea ^i mâna uci
gașilor, aduceți-vă aminte de șaijele în 
contra studenților, de lovirile dirigiate 
contră unei populațiuni desarmate, pe 
piața teatrului și în curtea Palatului, și 
răspundeți daca tdte acestea sunt lucruri 
asupra cărora se pdte trece cu buretele.

Ca să n’am trebuință să le calific sin
gur, ca să nu se atribue, cele ce ^ic aci, 
resen^imăntului și resbunarei, mă voi ser
vi cu câte-va reminiscențe, cu câte-va 
mărturii împrumutate acelora chiar cari 
șed pe acele bănci: și când voi dovedi că 
D-lor singuri afi caracterisat ast-fel fap
tele și anume D. Carp care a spus în $iua 
când s'a discutat cestiunea șarjelor fără so- 
mațiunile legei și a spargerilor ferestrelor 
la Palat, și aceste cuvinte'sunt consemnate 
în Monitor, că sângele nu spală noroiul, 
ca îndrăsnăla nu ajunge spre a acoperi 
crimele; că ce s'a petrecut în curtea Pa
latului și pe piața teatrului, fără motive 
Și fără somațiunî prealabil, a fost un asa- 
^nat. Aceste tdte sunt expresiunile pro- 
Pnl ale D-lui Carp, care cu aceeași oca- 
siune ne spunea asemenea că repudiază 

oposifiunea^care și dânsa 'l repudiază la 
rândul ei.

Cât pentru onor. D. Vernescu D-sa 'și 
a terminat un discurs memorabil cu a- 
ceste cuvinte: 'Țl-ai început cariera glo
rios pe dealul FiJaretului, al să 'ți-o ter
mini miserabil, într’o cameră umedă și 
întunecdsă, pe un alt deal vecin, ca cel din 
urmă dintre răi făcători, acoperit de dis
prețul lumei întregi (aplause), ca un a- 
sasin de cea mai rea specie. Și astăzi tdte 
acestea afi devenit greșeli politice și pe- 
cadile! Și astăzi ni se spune că putem să 
vorbim de respundere, dar numai când e 
vorba de delicte ordinare, ca furtișaguri, 
borfașii și altele. Ca și când singurul 
bun de prețuit și apărat ar fi banul, ca și 
când n’am avea o lege asupra responsa- 
bilităței ministeriale, care tocmai se o- 
cupă de delictele și crimele politice. De
lictele private, delictele de drept comun 
înnobilate și ridicate în grad și crimele 
politice, adică cele comise contra țârei 
întregi, contra viețel și libertățel, tra
tate ca lucruri indiferente, dacă nu și ca 
glume!

Vedeți odată mal mult, câtă dreptate a- 
veam sămă ridic contra sofisticărei până și 
a principiilor eterne ale moralei! Vă preo
cupă cinstea! dar nu numai acel cari bagfi 
mâna în posunar, lipsesc cinstei, ci și acei 
cari bag mâna lor criminală în sângele 
românesc! cari ating cu mâna lor sacri
lege libertățile jurate : aceia mal ales !..

Dar aceia cari afi nenorocit și desmem- 
brat o țâră! Asasinii de cea mal rea speciă 
cum îl numea D. Vernescu, aceia să fie 
uitați în așteptarea unei apotheosl safi 
reîntdrceri triumfale apropiate; căci sunt 
dupe acum candidați! D-vdstre oficiali! 
(Aplause).

EI bine D-lor, cu drept cuvânt ^icea 
D. Catargi, sunt lucruri cu cari, orl-cine 
ar fi pe acele bănci, nu ne putem împăca. 
Vă jur că n'așl fi cerut mal bine de cât 
să nu fac personalități de acestea, dar 
D-lor, trăim tn nisce timpuri unde lipsa de 
convicțiuni, unde lipsa de caracter trebue 
să înspăimânte pe orl-cine.

Pustiul de inimi s’a lățit și mal mult, 
și daca inteligențele, talentele abund, d- 
menii cari scifi a resista tentațiunelor, a 
practica civismul, devin din ce în ce mal 
rari. Și când, rând dupe rând, dmenii po
litici, aparținând la grupuri și opiniunl 
diferite, o-dată la putere, reeditez siste
mul ce afi detronat, începi fără voia ta a 
crede într’un fel de metempsicosă, într’un 
fel de mână a fatalitățel, ce se însărci- 
năză să'I conducă și piardă pe toți. 
Acea mână ce ne apasă efi o numesc a 
fatalitățel. Botezați-o D-vdstre alt-fel, 
dacă credeți că e a altei forțe și că acea 
forță e consciință. (Aplause).

D-lor, noi aceștia cari am luat iniția
tiva porto-franculul, am fi voit să discu
tăm acestă cestiune degagiată de ori-ce 
’l e strein; nu e vina ndstră dacă ne-ațl 
tîrât pe un teren cu totul arzător.

O voce: Cine v’a silit?

D. N. Blaramberg : Fac apel la me
moria D-vdstre tutulor, spuneți ce s’a 
petrecut dupe citirea raportului? Dupe ci
tirea raportului, de și discuțiunea gene
rală se deschisese, nimeni nu s’a ridicat să 
ia cuvântul în contra legei. In ori-ce altă 
ocasiune și în ori-ce alt Parlament acestea 
nu puteafisă aibă de cât o semnificare: a- 
dopțiunea unanimă a proiectului. In za
dar s'a făcut apel la adversarii propu- 
nerel; a fost peste putință să'I decidem a 
eși din mutismul lor calculat, atât pe dân
șii cât și pe membri cabinetului,ți când 
constatăm că tdte acestea nu ascundeafi de 
cât intențiunea de a sugruma și proiec
tul și discuțiunea ; de cât dovada că to
tul era deja preparat safi ticluit, nu pu
tem îndestul să ne întdrcem capul. A tre
buit să se execute, ca să așa, parti- 
sanii proiectului, să defileze, unul câte 
unul, d'inaintea D-vdstre, spre a evita o 
execuțiune mută și o surprindere.

I Onor. D. Grigore Păucescu care cel 
ântâifi a combătut în fine proiectul ne-a 
spus de la cel d’ântâifi cuvânt că amicii 
porto-ftancurilor trebuiafi să’și facă doliul 
despre proiectul lor de lege; că el n’avea 
nici un sorț de a fi admis; căci guvernul 
îi va opune veto săfi. Mulțl deputați in
dignați de acăstă mărturisire întrerupeafi, 
strigafi. Cât pentru mine nu sciam cum 
să'I conjur să tacă; căci fiind date rela- 
țiunile oratorului cu cabinetul, nici un 
cuvânt nu erea de perdut și dânsul spu
nea cum (jice francesul numai mărgări
tare.

II parlait d’or ar fi ^is francesul. Vor- 
bia cu o francheță, spunea lucruri așa de 
prețidse în cât ar fi fost păcat să se părdă 
măcar o virgulă. D-sa da cabinetului, 
prin anticipațiune, replica, fără timp 4n 
adever, dar o da. Ne-a spus de la început 
ce este la spatele acestei cestiuni; ceia ce 
cabinetnl va fi silit să ascundă prin frase 
mai mult safi mai puțin întortochiate și 
dibace. Mâna fatalitățel . . . ne-a ^is în- 
tr'alte cuvinte D-sa ... suntem legați. Ce 
și cum? Nu mai întrebați; non possumus... 
Atunci am crezut un minut că nu vom 
mai fi divisați între partisani și adversari 
al porturilor-france, ci între apărători al 
autonomiei ndstre naționale și între o- 
meni cari țin să placă aiurea, safi să* 
mențină chiar și când o situațiune dre 
care; între dmenii ce afi liberul lor arbi 
tru și acel ce nu ’l mai afi; căci acesta 
adevărata cestiune care s’a născut din 
francheța D-lui D. Păucescu, lucru pen
tru care îl adresez mulțumiri și 'I fac 
complimentele mele.

Cât pentru mine unul daca vreți să scru
tați și cugetările mele intime, e adevărat 
că atunci, dar numai atunci, s’a născut 
și în spiritul mefi bănuiala că aci ar fi 
ceea ce francesul numesce anguille sous 
roche, că resistență guvernului ascundea 
ceva eminamente politic.

Cu cât mi se <jicea mai mult ca să mai 
lăsăm acest proiect să ddrmă și să nu stri
căm luna de miere a ministerului, cu atât
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ajungeam mai mult a mă convinge că e 
vorba de negarea unui drept al țârei. Dar 
în sfârșit, dupe cuvintele D lui Păucescu 
am strigat și eti Eureca, ca doctorul care 
voind să nu se înșele asupra diagnostice! 
sale pipăe și regiunile din pregiurul or
ganului ce se presupune a fi sediul râului , 
’mi am fixat și mai mult, 'mi am con
centrat cu totul atențiunea asupra ces
tiunei porto-francului. Am început a 
pipăi și eti cdsta și inima întregului or
ganism și m’am încredințat și întărit tot 
mai mult în bănuiala mea d’ântâiti că 
România nu 'și mai aparține.

D-sa nu ne-a spus însă totul, dar res- 
tricțiunile sale mintale ni le spune a^i 
România Liberă, și ’mi pare răti că onor. 
D. Catargi a crezut că tdtă lumea este 
deja edificată asupra acestui lucru și nu 
v’a citit însuși conținutul, articolului Ro
mâniei Libere care merită să fie analisat 
și degustat cu amănuntul.

Iată ce ^ice România Libera de astăzi:
„Cam ast-fel, înainte de a se fi votat le

gea inamovibilităței, s'a întâmplat rema
nieri în personalul magistraturei, cari 
sâmănă cu mijlocul propus de Victor 
Hugo, pentru întemeiarea păcei univer
sale. Dar să sperăm ca pe viitor cel puțin 
și sub domnia unei noui legi, va înceta 
obiceiul de a numi sati demite magistrați 
numai pe motivul strimt că ar fi având 
alte convincțiuni politice; căci tote con- 
siderațiunile de partid și personale ar^re- 
bui cu desăvîrșire înlăturate când e vorba 
de numiri în magistratură, unde numai 
interesul unei dreptăți impersonale caută 
să decidă. In discordanță cu misiunea ce 
a fost încredințată cabinetului, care a fost 
o misiune de împăcare, vedem răsărind 
din noti pe orizon pericolul unor procese 
de răsbunare politică, ca cel privitor la 
desordinile comise la unele redacțiuni și 
în sfârșit ca procesul pe care unele ele
mente voiesc să ’l facă fostului cabinet 
Brătianu. E evident că asemenea lucruri 
sunt cu totul contrarii rolului de împă
care cu care Corâna însărcinase cabinetul 
și că tote acestea nu pot de cât să alimen
teze și mai mult urele și răsbunările po
litice; căci în privința acestui rol D. mi
nistru de externe s’a exprimat în Martie 
în numele noului cabinet. „Garanție de 
„impunitate pentru guvernul trecut? Noi 
„în acăstă privință— și aestă declarațiune 
„e fac în numele întregului guvern— cre- 
„dem și nu ne vom depărta nici o-dată 
„de acăstă credință, că în politică greșdlele 
^se îndrepteză, dar nu se răsbună. Dacă 
„D-văstre credeți că în țăra acăsta la fie- 
„care răsturnare de guvern să se ajungă 
„la răzbunare și peddpsă, daca credeți că 
„pentru fie-care greșălă politică să fie, în 
„afară de răspunderea morala, în afară 
„de pierderea puterii, și o răspundere 
„care atrage dupe sine pedăpsa, daca 
„D-văstre voiți să aruncați țăra într’o 
„confusiune și convulsiune nepomenite, 
„declar că nu noi ne vom preta la un ase- 
„menea joc*. (Era nouă p. 291).

.... „Dar să sperăm*:
^Nu sciti daca membrii sati organele o- 
posițiunei ati spus mai mult de cât Ro
mânia Liberă, adică monitorul oficios al 
guvernului, privitor Ia cele ce se petrec 
în culise. Eti cred că daca n’ati făcut’o 
a fost că ereati mai preocupate de ceea ce 
a făcut mătura și nu ati mai cercetat de 
aprdpe și calitatea reșinel.

...Cestiune de împăcare, dar cu cine ? Cu 
țăra ? Cu noi ? Dar atunci puneți mâna 
daca nu pe inima D-vdstre, pe inima și 
pulsul țărei, și eti- văd cu întristare că 
numai acăsta n’o faceți și nu voiți s'o 
faceți și pentru causă.

Este adevărat că D. Carp a ^is ceva cam 
așa, privitor la impunitate, dar a ^is-o în 
mijlocul protestărilor și fac apel la acei din 
membrii din oposițiunea unită cari formati 
falanga heroică, cari ati adus în Camera 
trecută căderea guvernului Brătianu, daca 
n’a fost în mijlocul protestărilor energice 
și unanime, a tutulor, afară de unul din 
onor, noștri colegi cari într’un moment de 
cavalerism și aducânduși mai mult aminte 
de datoriele sale profesionale ca advocat, de 
cât de acelea ce avea ca mandatar al națiu
nel, a ^is că daca Brătianu va fi trimis îna
intea curței de casație, D-sa ’i va lua a
părarea.

Acăsta era o mișcare care se pdte ex
plica printr’un elan de tinerețe și prin 
prejudecățile profesionale, dar nu prin sen
timentele de român și de liberal; dar noi 
cu toții am protestat ca un singur om în 
contra idee! de a se amnistia trecutul, ne
cum de a se reabilita și reînvia.

D-lor, ’mi adusei aminte că în portu
rile-france am omis de a spune un cuvânt 
și asupra obiecțiunilor basate pe cifre

Onor. D. Catargi v’a spus deja ceea-ce 
ne autorisa să ne înscrim în fals contra 
acelor cifre, dar mi se pare că acest argu
ment, având o mare însemnătate la ochii 
unora și fiind-că, acele cifre fictive și fan
tastice dovedesc mai bine de cât ori-ce 
partidul luat din partea acelora cari com
bat acest proiect de lege, din punctul de 
vedere economic și cari susțin că el desor- 
ganisăză financele Statului, că creează un 
gol în casele publice, mi se pare, $ic, că 
acest argument, având o mare însemnă
tate, e bine să ’i dăm mai multă desvol- 
tare.

Deja cu ocasiunea raportului am dove
dit ce credință se păte pune pe datele sta
tistice vamale, chiar în țâri ca Francia 
unde într’un interval numai de câți-va 
ani s’ati constatat erori de cifre de la 17 
până la 40 la sută.

Dar ce segicemde teoria aceea nostimă, 
care consistă a recusa tocmai pe pacienți 
și a pretinde că Galații și Brăila nu tre
bue să crădă ce simt și văd, ci ceea ce li 
se spune de cei interesați la menținerea 
stărei actuale de lucruri. Acolo unde fap
tele vorbesc, presumțiunile și teoriele tre
bue să tacă.

Acest sistem de a presintă lucrurile a
duce aminte, dacă memoria nu mâ înșălă4 

acea scenă din Sganarel unde unul bate 
pe altul, și cel bătut fiind un adept al în- 
duoele! metodice, tn filosofie, când se vaită 
de a fi lovit este întâmpinat cu cuvintele: 
nu (jicea că ești, ci că ți se pare că ești 
bătut, adică nu crede ce simți, crede ce 'ți 
spun eti. Ei, mi se pare că acesta este sis
temul ce se aplică Galațului și Brăilei 
când este vorba de cestiunea porturilor- 
france; căci stărei lor de decădere reală li se 
opune o stare înflorită închipuită, resul- 
tând din cifre fantastice și arbitrare.

Dar cel puțin asupra acestui punct am 
autoritatea D-lui ministru de externe, 
care ne-a concedat singur, că cifrele nu 
ati valdre de cât când sunt în concor
danță cu faptele. Acâsta este și părerea 
ndstră.

Dar abordând însuși cifrele, vâ râspund 
cu D. Catargi că ele sunt desmințite și 
de următorul fapt:

Drepturile percepute de comună pentru 
export sunt o normă care nu pdte înșela. 
Proporțiunea dintre unele cu altele trebue 
fatal să cadreze și concordeze; căci în adevâr 
e vorba d’o ^eciuială percepută pe un capi
tal de... Cine are dar cifra $eciuelei, are 
necesarmente și pe aceea a capitalului.

Ei bine, cifrele sumelor incasate de co
mună jură cu cifrele pretinse realisate de 
vamă și reduce, cele patru milidne a
nuale, la ceva inferior unui milion țentru 
ambele orașe Brăila și Galați.

Acâsta ne scutesce de ori-ce comentariti.
Onor. D. Pâucescu s’a ridicat în contra 

porturilor-france și din punctul de vedere 
al stabilii ățel, ridicându-se în contra os- 
cilațiunei de la un sistem la altul, adăo- 
gând că preferă râul statornic deselor 
schimbări. Aci s’a arâtat că e un adevărat 
conservator, dar conservator cum se ^icea 
odată în Franța borne, O asemenea teo
rie echivalâză cu negațiunea statornică 
și vecinică a progresului.

Ar mai fi ceva de relevat, dar pdte că nu 
este în rolul meti să o fac. Las acâstă 
grije membrilor din partitul liberal con
servator cărora li s’ati aruncat în față a- 
câstă insultă gratuită, că nu este de ajuns 
să ^ică cine-va că e liberal-conservator, 
chiar din ajun, ci trebue să maidovedăscă 
că e moral și capabil.

Acâsta la adresa tovarășilor de luptă din 
ajun, cari pe atunci se găseati toți demni 
și sublimi.

Mâ voiti mărgini a observa numai în 
trâcăt că asemenea mărturisiri, chiar când 
ar fi adevărate, sunt imprudente ; căci 
daca nu sunt spre lauda partisanilor, 
nu fac nicielogijjl șefilor. Ni s’a vorbit 
asemenea de același ministru, de banca 
ministerială, ca de un loc de supliciti și 
de durere.

Văzând însă graba ce pun unii de a se 
așeza pe dânsa, încep a crede că există 
în lumea acâsta, între alte apetituri, și 
acela al durere!!....

In fine, D-lor, fiind-că, aceste desbaterl 
ati fost lungi, pasionate, și fiind-că chiar 
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cuvântul nu 'l-am putut obține de cât in 
extremis...

D. vice-președinte, V. Pogor: Cu 
călcarea regulamentului.

D. N. Blaramberg: Onor, preșe
dinte gice: cu călcarea regulamentului.

Dacă ași putea găsi pe cine-va in aceste 
ziduri, necum In această luptă neutru în 
cestiune, ași primi mai d'inainte arbitra- 
giul săfi, intre mine și D. vice-președinte.

Din nenorocire suntem astăzi împăr- 
țiți în duoă tabere vrășmașe și interesate 
în causă și fiind-că, nu este nimeni care 
să ne pdtă judeca și departaja, în mod im
parțial, atunci părere pentru părere : Efi 
gic nu numai că am fost în limitele regu
lamentului dar că nu de mine ci în contra 
mea, a fost călcat regulamentul, în modul 
cel mainepomenit; că s’aîncercat chiar a mi 
se face violență; că s'a creat ast-fel o stare 
anarhică în Cameră și că însăși membri 
puterei executive afi încălcat asupra su- 
veranităței naționale, făcând pe preșe
dinte a'și uita rolul și a 'și părăsi foto
liul.

Prin urmare dar, termin cu un singur 
cuvânt. Cred că, ori care ar fi opiniunea 
cui-va^din punctul de vedere economic, în 
privința avantagielor și neajunsurilor 
porturilor-france, ceva Insa care a rămas 
statornic, ce-va care a rămas în mintea și 
inima tutulor, cutez a gice, în aceea chiar 
a adversarilor acestui proiect, și care îi va 
urmări ca un vis urît și o remușcare, chiar 
dupe ce ’șivor depune în urnă bila năgră: 
Este că cestiunea acesta nu era mumai o 

cestiune economică, ci era și o cestiune mare 
națională, o cestiune mare politică, este că 
porto-franco safi portul scutit și liber a 
ajuns să fie la noi: România-scutită, Ro- 
mânia-francă de călcâiul german. Am 
gis. (Aplause).

Voci: închiderea discuțiunel.
D. președinte al consiliului, Th. 

Rosetti: D-lor, n'am de cât duoă cuvinte 
de gis : față cu afirmați unile cari s’afi fă 
cut cum că ar fi o legătură care ne-ar o- 
bligape noi în cestiunea porturilor-france 
cu veri-o putere dre-care, țin să constat 
că acăstă alegațiune este cu desăvârșire 
neexactă ; cestiunea acăsta e o cestiune 
de interes economic intern, și numai din 
acest punct de vedere v’am rugat să nu 
votați acest proiect de lege' care, dupe 
părerea ndstră, nu e în avantagiul inte
reselor economice ale țărei.

Acăsta este declarațiunea ce am ținut 
să fac onor. Adunări.

— Se cere închiderea discuțiunel și pu- 
indu-se la vot se primesce.

D. vice-președinte, V. Pogor: Acum 
D-lor, pun la vot luarea în considerați- 
une a proiectului de lege.

D. C. Lecca: Cer cuvântul pentru pu
nerea votului.

D. vice-președinte, V.’Pogor: Aveți 
cuvântul.

D. G. Lecca: D-lor deputați, am luat 
cuvântul asupra punerei votului și vă rog 
să admiteți ca votul să fie cu apel nomi
nal pe față, ca țăra să ne cundscă pe a
cei cari subscriem cu o gi înainte și pe 
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urmă ne ducem și ne supunem voinței gu
vernului... (Aplause) ; și se mai scie că 
sub Camerile trecute afi fost iarăși 82 de 
deputați cari afi subscris linii de căi ferate 
largi și la vot afi rămas 28; și țin să se mai 
cundscă că, precum înainte erafi unii su
puși unui om și astăgi este tot așa; s’a 
schimbat firma, dar sistemul este .tot a
celași. (Aplause).

Voci: Și noi, D-le președinte, cerem 
votul cu bile.

D. vice-președinte, V. Pogor : De 
dre-ce sunt 15 deputați cari cer votul cu 
bile, se va pune la vot cu bile luarea în 
considerare a proiectului de lege.

Adunarea procede la vot, și resultatul 
scrutinului este cel următor:

Votanți.................................159
Maioritate absolută . . . 80
Bile albe. 56
Bile negre 103

D. vice-președinte, V. Pogor: Adu
narea nu a luat în considerațiune proiec
tul de lege.

D. Lascar Gatargi : D-le președinte, 
vă rog ca în ședința de mâne se supuneți 
la aprobarea Camerei demisiunea mea de 
președinte.

— Ședința se ridică la 7 ore și 10 mi
nute, anunțându-se cea următdre pe a 
duoa-gi 14 Ianuarie 1889.

Imprimeria statului. DIRECTOR, ALEXANDRU PENCOVICL
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No. 27.

ADUNAREA DEPUTAȚILOR

Ședința de la 14 Ianuarie 1889
Președenția D-luI vice-președinte, F. 

Pogor, asistat de D-nii secretari U. Bol- 
desen, A. Hinna, A. Simu și G. Dem. 
Teodorescu.

” — Ședința se deschide la ora 1 dupe 
amiagl.

— Presenți 156 D-nl deputați.
— Nu răspund la apelul nominal 19 

D-ni deputați și anume:

In congediu:
D-nii T. Anastasiu, G. Gr. Cantacuzino, 

M. Marascu, C. Kogălniceanu, I. Negu- 
lici, V. Urseanu, I. Lecca.

Fără arătare de motive:
D-nii C. A. Andrieș, D. Bădescu, N. 

Gavrilescu, L. Goilav, T. lonescu, I. La- 
hovari, D. Popescu, V. Poenaru, 0. Ressu, 
E. Sturzda, Gr. Cozadini.

— Sumarul ședinței precedente se a- 
probă.

—Se acordă congediu D-lui G. Marescu.
— Se trimite la comisiunea de peti

țiuni : petițiunea D-nei Sița C. Paras- 
chivescu, a mai multor locuitori din co
muna Lacurile-de-Jos, județul Argeș, a 
preotului Gh. Scarlatescu, a mal multor 
locuitori din comuna Coșoveni, județul 
Dolj, a mai multor locuitori din comuna 
Taslău, județul Neamțu, aD-lui lonDar- 
varianu, a mai multor locuitori din co
muna Inotesci, județul Prahova, a D-lui 
V. Popescu, D-lui N. Dumitrescu, a mai 
multor locuitori din satul Ocia, județul 
Nesmțu, a mai multor funcționari din ju
dețele Covurluih și Tecucih, a mai mul
tor locuitori din satul Lamașeni, județul 
Suceava, a mai multor locuitori din satul 
Hulub-Noh, județul Botoșani, a mai mul
tor locuitori din orașul Slatina, a mai 
multor locuitori din comuna Vlâdesci, ju
dețul Muscel, a mai multor locuitori din 
comuna Stănesci-Chirculesci,  județul Vla- 
șca, și a mai multor locuitori din comu
nele Lipia-Bojdani și Căciulați, județul 
Ilfov.

— Se trrimite la comisiunea budge
tară petițiunile călugărilor monastirei 
Vorona din județul Botoșani și a D-lui 
profesor M. Fârchy.

— Se trimite la comisiunea de indige
nat petițiunile D-lor P. Vidrighin, N. 
Befa și H. și L. Costiner precum și 6 pro
iecte de lege relative la naturalisarea 
D-lor Fr. Xavier Haque, Xen. Roman, 
Max I. Șapira, G. Costescu, Chr. M. Misir 
și G. Lepri.

— Se depune 12 raporturi ale comi
siunel de indigenat relative la naturali- 
sarea D-lor: D. I. Anastasiu, G. P. Zervo, 
Sterian losef, Mihailescu Lambru, Moise 
Russu, Sotir Hr. Tarpo, Faur losef, M. 

Goldstern, D. Popa George, C. Paikides, 
R. Tonciu și Hurmuze George.

D. vice-președinte, V. Pogor: D-lor 
deputați, cu mare regret îndeplinesc în
sărcinarea ce am de la D. președinte Las
car Catargi, să anunț demisiunea D-sale 
din președinția Adunărei.

—Consult Adunarea dacă primesce sah 
nu demisiunea?

Voci: Nu, nu.
D. L. Catargi: Rog atât pe amicii 

mei cât și pe membrii din maioritate să 
’ml primescă demisiunea. Sunt forte ho- 
târît să persist în demisiunea, ce am dat; 
căci, dupe scenele urmate în ^iua în care 
Camera a luat vacanță și dupe cele întâm
plate ieri, chiar în interesul lucrărilor 
Camerei este ca eh să nu mai rămân la 
președenție.

Vă rog dar cu insistență să ’ml primiți 
demisiunea. Nu ^ic nici un cuvânt mai 
mult.

O voce: Să respectăm dorința D-luI 
președinte. (Sgomot).

I). vice-președinte, F. Pogor pune la 
vot demisiunea D-lui președinte Lascar 
Catargi prin sculare și ședere.

Voci: Minoritate:
Voci: Maioritate. (Sgomot)..
D. N. lonescu : D-le președinte, voiți 

să respectam regulamentul sah ba ?
D. vice-președinte, V. Pogor: Ne

apărat că trebue să ’l respectăm.
D. N. lonescu: Apoi, daca voiți să ’l 

respectăm, trebue mai ântâih ca fie-care 
din noi sâ stea la locul săh; iar nu sâ ne 
grămădim în mijlocul sălei; căci ast-fel 
nu puteți constata votul.

D. vice-președinte, V. Pogor: D-lor 
deputați, vă rog să treceți fie-care la lo
curile D-vdstre.

D. N. lonescu: Acum, când e să pu
neți votul, trebue să avem mai ântâih o- 
piniunea guvernului.

Președintele Camerei, D. L. Catargi a 
făcut o propunere, s’a despărțit de maio
ritate, nu mal represintă maioritatea. 
Acum cum voiți să impunem acolo la pre- 
sidenție pe candidatul minorităței ? Acăs
ta va fi grav.

Prin urmare este de trebuință ca asu
pra acestui vot D. președinte al consiliu
lui să se pronunțe și să ne invite a pro
cede imediat la alegerea președintelui; 
căci Adunarea, având numai vice-preșe- 
dinți, nu pdte fi netumultuosă.

D. G. Panu: D-le președinte să nu 
uitați câ atunci când s’a ales D. Lascar 
Catargi președintele acestei Camere, s’a 
ales în contra voinței D-lor miniștri, prin 
urmare astă-^I guvernul negreșit că tre
bue să adere la demisiunea D-sale • . . 
(sgomot).

O voce: Nu este adevărat.
D. N. lonescu: D-le președinte, vă 

rog, bine-voiți a invita pe D-nii deputați 
să’și ia locurile D-lor pentru ca să pu
tem au<ji; noi nu augim nimic din ceea- 
ce se spune, din causă că mal mulți de

putați stah în picidre și vorbesc în giurul 
nostru. (Sgomot).

D. vice-președinte, V. Pogor : Vă 
rog, D-lor deputați, să bine-voiți a vă lua 
locurile, pentru ca să putem lucra.

Acum D. Păucescu are cuvântul.
D. Gr. Peucescu: Când s’a ^is ieri și 

se £ice și astâ-^i că, în urma votului de 
ieri, respectabilul nostru președinte D. 
LaScar Catargi nu mal pdte să presidese 
acestă Adunare, eh cred că noi trebue să 
dăm votului nostru înțelesul cel adevărat, 
înțelesul acela pe care l’am avut noi toți 
aceia cari am votat în contra acelei pro
puneri.

D-lor, înțelesul votului nostru nu pdte 
câtuși de puțin să atingă pe onor, nostru 
președinte D. Lascar Catargi, în care a- 
vem tdtă încrederea și ’i purtăm tdtă sti
ma, ci înțelesul votului nostru nu se pdte 
lua alt-fel de cât ca o apreciere diferită 
de aceea a D-sale, pe care noi am avut’o 
în privința unei cestiuni economice și fi
nanciare, și numai ast-fel am votat con
tra acelui proiect de lege. (Aplause.)

Daca va fi fost cine-va din cei cari ah 
votat contra, cari să fi dat votului săh un 
alt sens, acăsta nu ne privesce pe noi, pen
tru că eh și alții mulți din colegii noștri 
cari am votat contra, am înțeles că vo
tăm asupra unei cestiuni economice, iar 
nici cum am înțeles că votăm contra ace
lei propuneri pentru că nu mal avem în
credere în președintele nostru.

Ei bine, în intențiunea mea, care am 
luat cuvântul ca să combat acestă propu
nere, nu a fost ca să dăm un vot de neîn
credere veneratului și stimabilului nostru 
președinte, ci a fost ca sâ dăm un vot du
pe convicțiunea ndstră, într’o cestiune e- 
conomică și financiară, și intențiuoile cari 
ni s’ah atribuit nu ah trecut un singur 
moment prin mintea nici unuia din noi; 
ci ah fost numai în imaginațiunea acelo
ra cari vor să aducă intrigi și desbinărl 
în maioritate. (Aplause).

Iată pentru ce rog Camera a se uni cu 
noi ca să rugăm pe președintele nostru 
să ’și reia locul, de dre-ce D-sa astăzi ca 
și ieri se bucură de întrâga încredere a 
Camerei.

D. vice-președinte, V. Pogor: D. Ca
targi are cuvântul.

D. Lascar Catargi: D-lor, am luat 
cuvîntul ca să dah o explicațiune. ’MI pare 
răh că, dupe declarațiunea ce am avut 
ondre a face, D. Păucescu vine și dă alt 
înțeles demisiunei mele. Nu am voit să 
intru în detalii, tocmai pentru ca să nu 
perd timpul Camerei, dând loc la o discu
țiune care nu ar fi de nici un folos. Am 
spus că, dupe cele întâmplate în ^iua 
când s’a luat vacanță, și dupe cele petre
cute ieri, m’am gândit fdrte mult și am 
ho târî t să nu mal stah la președinție. Nu 
pot să mal îndeplinesc acestă îndatorire, 
și iată pentru ce: Eh sunt învățat cu pre
ședinția de aprdpe 30 de ani. Din Moldova 
am venit aci când s’ah întrunit amânduoă 
Camerile, ca vice președinte; fiind-că mi- 
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tropotiți! pe atunci erah vice-președințl 
de drept și am avut ondrea aci de a con
duce lucrările unei camere compuse de 
peredne cu totul necunoscute inie, pe cari 
nici nu le văzusem vre-o dată până atunci.

Am avut adese-orl ocasiunea a Înfrun
ta scene fdrte turbulente, dar în tot-d’a- 
una turburările veniah de la minoritate, 
iar nu de la maioritate. (Aplause).

Eti sciți a mă lupta, dar a mă lupta eu 
dușmanii, iar nu cu ai mei. (Aplause)

D-lor, s’ah petrecut lucruri cari vă 
spun drept, m’ah amărit până la suflet; 
s’ah vă^ut rude, s’ati vă^ut amici ai unor 
miniștri cari veneati și provoeați turhu- 
râri, și tdte acestea nu în interesul Ca
merei.

Vă rog dar D-lor, și vă suplic să nu 
se mai peardă timpul Camerei ; vă rog să 
’mi primiți demisiunea; căci, ori-ce veți 
face, și ori cum veți pune cestiunea, de- 

* misiunea mea este irevocabilă. Fac acâstă 
rugăciune și către amicii mei și către ma
ioritate ; eh astăzi nu mai represint ma
ioritatea....

D. C. Bobeica. Cer cuvântul.
D. Lascar Catargi. Nu fac alusiune 

la votul de ieri pentru porturi france. 
Camera e suverană, pdte să hotărască ori 
cum, mă supun maiorităței. Fac însă alu
siune ia semnele cari s’ati manifestat In 
Șiua când s’ah luat vacanță. Dacă maio
ritatea mă voia ca președinte, ar fi putut 
ieri să ’mi dea ajutor cel puțin ca să res
tabilesc linisoea, iar nu să mi se împotri- 
vâscă cum a făcut. Așa dar, primiți mi, vă 
rog, demisiunea.

®. G. Panu. D-lor deputați, trebue să 
părăsim sistemul ca, dupe ce am făcut 
ceva, să venim, dupe fapt, să dăm expli- 
cațiuni pentru galerie, sah, cum se 4^: 
explicațiunl de conveniență. Cred că este 
timpul de a nu ne mai înșela unii pe alții.

D-lor, nu de ieri, nici de la presentarea 
propunerei pentru reînființarea porturi
lor france, dar pot ^ice că de la începu
tul sesiunel acesteia se petrec lucruri pe 
cari cei din țâră pdte că nu le prea scih, 
dar noi cari suntem aci seim ce se petrece 
printre culise, și prin urmare nu ne mai 
putem înșela unii pe alții.

’MI pare rău că colegul nostru D. Pău
cescu și-a dat atâta ostendlă ca să aurescă 
pilula administrată ieri D-lui Catargi. 
(Ilaritate, aplause).

Ați vă^ut că eh, în acâstă cestiune, n’am 
luat nici o parte, nici pentru, nici contra; 
și daca este vorba ca D. Păucescu se spu
nă că numai cestiunea portului-franc a 
fost în joc, s’a înșelat D-sa dacă a crezut 
că acestă afirmațiune a D-sale a convins 
pe cine-va.

In adevăr, care ah fost desbaterile ur
mate ieri și alalta-erl?.....

IX Gr. Peucescu. De ce să nu mă cre
deți când afirm ceva cel puțin pe săma 
mea?

B. G. Panu- Nu vă constat acâsta pen
tru D-vdstre; dar eh mă uit să văd cum 
s’ah petrecut lucrurile în general, iar nu 

la' opiniunea individuală a unuia din ud.
Mai ântâih s’a început în mod fdrte li- 

niscit citirea raportului pentru porturile 
france

D. Virgiliu Poenaru și D. Duca ah ira- 
tăt în linisce cestiunea acâsta. Iar mai 
târ^ih însă, s’a schimbat eu desăvîrșire 
caracterul desbaterilor, na mai fost ces
tiunea porturilor france în joc, ci ah fost 
încriminări adresate de unii contra altora 
că nu se țin de promisiunile date când 
luptah în oposițiune.

Apoi când vine D. Lascar Catargi și 
aruncă guvernului cuvinte ca acestea: „ nu 
vă țineți de făgăduelile ce ați dat țărei/ 
și când vine D. Vernescu și D. Lahovari 
cari, lăsând de o parte cestiunea portu
rilor frapee, caută să sp apere personal de 
imputările D-lui Lascar Catargi, și a- 
părându-se pe domniele lor, apără și pe 
ceiralți miniștri, —înțelegeți bine, D-lor, 
că atunci cestiunea porturilor france s’a 
înecat în Dunăre. Mai mult încă: când 
vine D. raportor Blaramberg și ne ține 
un discurs în care, de și trateză cestiunea 
porturilor france, însă abundâză în-sensul 
acusărilor destul de grave aduse de D. 
Lascar Catargi, vă întreb când a venit 
pe urmă votul, de ce spirit era animată 
Camera ?

Vă întreb în consciință câți din majo
ritate erah convinși perfect că sunt rele 
porturile france și câți din minoritate că 
ele sunt bune? Nu ^ic toți, dar cel puțin 
trebue să facem un rabat de 20 sah 30 la 
sută. D. Peucescu spunea că D-sa a votat 
din convingere; eh nu contest acâsta, dar 
’l întreb pe D-sa, dacă sjia bine că gu
vernul pâte cădea In cestiunea porturilor 
france, mai ales cum se denaturase ces
tiunea, întreb dacă D. Păucescu ar fi vo
tat așa cum a votat în privința porturilor 
france, când ar fi sciut că în urma acelui 
vot guvernul cade ?

Eh cred că nu.
B. Gr. Peucescu. Nici nu s'a pus ces

tiunea ministerială.
D. G. Panu. Când trei miniștri iah cu- 

vîntul și când la urmă D. președinte al 
consiliului spune: vă rog să votați res
pingerea ‘porturilor france, ce ? nu s’a 
pus cestiunea ministerială ? Dar o pusese, 
dacă voiți să fih franc, D. Lascar Catargi. 
—Acâsta e aprecierea mea personală, nu 
vorbesc în numele nimănui— și fhtal era 
ministerul atras în cestiunea ministerială.

De aceea să nu credeți D-vâstre că dacă 
ah durat trei £ile desbaterile acestea, por
turile france interesah în sine așa de mult 
în cât să dea loc la nisce asemenea des- 
bateri; dedesubtul porturilor france era 
alt-ceva și, cu tdte deolarațiunile făcute 
de o parte și de alta că nu era vorba de 
cât de o simplă cestiune economica, fie
care când s’a dus să voteze ’și a dat sâma 
de adevărata semnificațiune a votului. Eh, 
ca perfect indiferent dacă cade guvernul 
acesta și vine altul, m’am gândit numai 
la cestiunea economică, și am votat în 
consciwță și pe față; nu toți însă din ma

ioritate și minoritate erah în pesițiunea 
mea.

Așa dar, D. Lascar Gatargi cu drept 
cuvânt vine să ’șl dea demisiunea în urma 
acelui vot. Ce? Voiți D-vâstre să aveți un 
președinte oare vecinie să fie tn minori
tate? Nu vedeți că lupta s’a început? — 
nu £ic personală, dar pe divergință de 
idei. — Eh mă basez pe cuvintele D-lui 
Catargi când «jicea: pe câtă vreme veți 
urma calea ce ați apucat, și nu vă veți 
ținea de făgăduințe, vă las bună ^ioa 
și remâneți sănătoși. Demisiunea ‘D-sale 
vă ^icc* Temâneți sănătoși despre mine 
ca președinte, și la revedere când vă veți 
ținea de făgăduințe.

La acâsta D-vdstre astăzi veniți să re- 
spundețl cu politețe, cu convenințe de sa
lon: să respingem de formalitate demi
siunea, ca să facem act de deferință către 
președintele nostru. Ei D-lor, eri trebuia 
să vă fi dat sâmă de consecințele votului 
D-vdstre; căci sciați fdrte bine că D. Ca
targi are să ’și dea demisiunea în urma 
acelui vot. Dupe ce dar ați votat ast-fel, 
ce voiți acum să faceți ? Ca să mă serv de 
expresiunea D-lui Catargi, după ce 1 ați 
îngropat, voiți acum să ’i faceți o pomană 
somptudsă: Să lăsăm însă pomenile. D. 
N. lonesou cerea ca guvernul să ’șl dea 
părerea în acâstă cestiune; eh nubilă opu
neam la acesta; căci ași fi vrut să văd ia
răși guvernul în încurcătură, eumwa mai 
de uhă-^i, când toți somam pe D. Oarp 
ca să vorbâseă, și D^a, până ce n’a fost 
somat de trei eri, dupe tdtă reguda, n^a 
vorbit, și înoă numai fiind-că a treia so- 
mațiune i sbi făcut de către D. L. Da- 
targi. Astă-^i, chiar daca fără cele ‘trei 
som aținui acâstă discuțiune asupra retra
gere! D-lui Lascar Catargi de 3a presi- 
denția Adunărel, șî ’și ar da opiniunea sa 
în acestă cestiune, acâsta va fi iarăși mi
mai pentru galerie; fiind-că noi cundscem 
de mal înainte părerea guvernului; sem 
că a sără s’ah făcut insistențe enorme din 
partea unor membri din oposițiunea unită 
eă D. Catargi să renunțe la demisfune; 
seim că comediile ce s'ah petrecut eu ge
neralul Lecca și cu reposatul C. A. So- 
setti, se caută a se repeți și cu D. Catargi 
de astă dată. Noi seim tdte acestea, 
cundecem aceste tactice, nat mai suntem 
așa de naivi ca să ne luăm de pe ast-fbl 
de frase și să putem fi înșelați.

De aceea eh sunt de părere să primim 
demisiunea D^lui L. Catargi pur și sim
plu, fără manifestațiuni de diferență și 
regrete de comandă; oâci nici regretele 
nici deferența nu vor. schimba brutalita
tea faptului. D. Catargi va râm&ne ub 
membru stimat, nu «jic din maioritate, 
niei din miaeritate, dar din Cameră, și u> 
altiil trebue să ’i suocâdă la presidențieln 
urma celor petrecute mai cu sâmă eH, și 
alalta-eri.

Du președinte al eenaiMuMt t Vftu 
Rosetti: D-lor, oaor. D. Panu £icea addr 
ueaotfl să nu facem comedii. Nu e In 
simțimA&tul neh* na e în acela al onor.
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D. Catargi, nu e cred In simțimântul 
nimănui din acesta Adunare că s’ar putea 
petrece scena de comedie in o cestiune 
atât de seridsă ca aceea a demisiunel pre
ședintelui Adunărei. Interesele și cestiu
nile cari sunt in joc astăzi sunt prea 
grave pentru ca in fața țărei să venim 
să facem comedii, scene de pură curtesie...

D. G. Panu : Acestea nu sunt de cât 
frase. *

D. președinte al consiliului, Th 
Rosetti: Acestea nu sunt numai nisce 
frase; fiind că nu eă ași putea lipsi la respec
tul ce ne impune onor. D. Lascar Ca argi, 
persdnă. venerată de toți și de mine in 
particular, pentru a mă adresa către D-sa 
numai cu frase de o banală politeță, care 
să dea acestei discuți uni aspectul unei 
scene de comedie. (Aplause).

Dar acestea Zise, spre răspuns la În
treruperea ce mi s'a făcut, sâ cercetăm 
dacă, dupe cele ce s’aâ petrecut ieri, 
este saă nu fondată decisiunea onor. D. 
Lascar Catargi de a 'și da și a ’și menține 
demisiunea sa, lucru care de altminteri s’ar 
putea Zice că’l privesce pe D-sa și con- 
sciința D-sale; dar, fiind-că D. N. lonescu 
s’a adresat către banca ministerială în a- 
căstă privință, să ’mi fie permis și mie să 
spun părerea și vederile guvernului.

Onor. D. Panu Zicea că ceea-ce s’a vo
tat ieri nu a fost cestiunea porturilor 
france ci a fost cestiunea ministerială 
pusă de D. Catargi.

D. G. Panu: Părerea mea personală.
D. președinte al consiliului, Th. 

Rossetti: Părerea D-vdstre personală 
negreșit; dar, fiind-că ați emis acestă pă
rere ca deputat, eti nu pot lăsa să trăcă 
acăstă eresie, dupe mine, constituțională, 
in sinul acestei Adunări; pentru că este 
bine, D-lor, în materie de constituționa
lism și de regim parlamentar, să fim atențl 
asupra precedentelor ce s’ar putea crea 
în urma unei, discuțiuni dre-care.

D. Lascar Catargi veneratul de toți și 
stimatul de toți președinte al acestei A
dunări este în acestă calitate și carepre- 
sentant al acestei Camere, tot-d’o-dată 
și părintele sufletesc al guvernului. 
Sciți, D-lor, că, dupe alegerile din urmă, 
D. Catargi și D. general Florescu, fiind 
consultați în mod constituțional asupra 
cestiunei ministeriale, aă recomandat Ma- 
jestâței Sale Regelui ministerul de astăzi.

D. N. G. Aslan: Nu D. Catargi.
O voce: Lasă pe D. Catargi să res- 

pundă dacă e așa sati nu.
D. președinte al consiliului, Th. 

Rosetti: Prin urmare, D-lor, dacă D. 
Lascar Catargi nu ar fi fost mulțumit 
de guvernul actual ar fi avut de la în
ceput un mijloc fdrte simplu de a înlă
tura aceste nemulțumiri, și mijlocul acela 
ar fi fost de a nu recomanda M. S. Re
gelui cabinetul care este astăzi pe banca 
ministerială. Dacă onorab. D. Catargi, 
care ne-a făcut ondrea de a ne recomanda 
Majestățel Sale ca persdnele cele mai me
nite în situațiunea actuală parlamentară 

să conducă afacerile țerel, dacă dupe aceea, 
asupra Unei cestiuni de detalii! , asupra 
unei cestiuni de o ordine curat econo
mică, D-sa s'a aflat în divergință de opi- 
niuni cu noi, în divergință de opiniunl 
și cu mulți din maioritatea acestei Ca
mere , acăsta nu însemnăză în sine că 
onorabilul D. Catargi, din o asemenea 
causă să fi intrat în.divergință de opi
niunl, de vederi politice cu ministerul și 
cu maioritatea acestei Adunări. D. Ca
targi, cu mulți dintre colegii noștri din 
Adunare, a fost promotorul, subscriitorul 
și susținătorul unei propuneri care avea 
de object un interes cu totul local al ora
șelor Galați și Brăila și încă ași putea Zice 
mal special ai Galaților. Acăstă propu
nere de a se crea porturi france în ora
șele Brăila și Galați este o cestiune de 
natură cu totul special economică și nu 
are nimic a face cu cestiunea politicei ge
nerale a guvernului.

Cred câ onor. D. Catargi, care este 
unul din cei mai vechi parlamentari din
tre noi, care a fost de atâtea ori și în ca
pul Adunărilor și în capul guvernului, 
n’a putut avea și nici n’a avut intențiu- 
nea să provăce un conflict între guvern 
și D-sa asupra cestiunei porturilor france; 
o cestiune de felul acesta nu implică și nu 
pdte implica o cestiune de conflict cons
tituțional. Dacă, cu ocasiunea desbaterilor 
ce ati avut loc asupra cestiunei economice 
și financiare a porturilor france, onor. D. 
Lascar Catargi a manifestat dre-carl ne
mulțumiri, a exprimat dre-cari păreri 
cari intrai! în o altă ordine de idei de cât 
aceea a porturilor france, noi nu le am 
relevat, pentru că nu erai! la ordinea Zi” 
lei, și pentru că de la banca ministerială 
nu sa făcut cea mal mică alusiune, nu 
s’a Zis un singur cuvânt care să fi putut 
să provdce și să justifice până la un punct 
dre-care o discuțiune asupra unor cestiuni 
cari erai! cu totul streine de aceea care 
era la ordinea ^ilei a acelor ședințe

Este adevărat, D-lor, că mai ales D. 
Blaramberg a intrat în o mulțime de de
talii cari eșeaă cu totul din cadrul discu
țiunei ; este adevărat că în genere la noi 
oratorii ah greșit și mi-așl putea permite 
să ^ic regretabila deprindere ca, cu oca
siunea unei cestiuni fdrte simple și cir- 
conscrisă în nisce limite bine determinate, 
să ia lucrurile de pe la 1848 încdce, unii 
de pe la 1821 și alții încă și mai de de
parte, și să facă, cu ocasiunea unei ces
tiuni speciale, adeseori de o importanță 
secondară, un întreg proces, saăo Intrigă 
diatribă politică într’un sens sad în altul, 
fără ca tdte acestea să aibă câtuși de pu
țin a face cu cestiunea care se tratăză, 
dupe cum ați constatat cu toții că s’a fă
cut în privința cestiunei porturilor france.

Noi însă, guvernul, care avem mai 
mult de cât ori-care din D-vdstre datoria 
de a cruța timpul Camerei, pentru ca să 
putem da o soluțiune cât mai neîntâr
ziată unor cestiuni importante de un in
teres mult mai mare pentru țără de cât 

disertațiunije retrospective ce se pot face 
asupra evenimentelor politice, sociale, e
conomice, cari de pe la jumătatea sati în
ceputul acestui secol ar fi contribuit la 
regenerarea și desvoltarea ndstră, noi, 
nu putem urmări lungul șir al acestor 
văriate digresiuni ți de aceea nu am răs
puns la acele cestiuni, Cu totul streine 
materiei, cari ad fost aduSe aci cu ocăsifi
nea porturilor france.

Tot asemenea nu am răspuns la tțhdle 
cestiuni ridicate de onor. 15. Lâscăf Ca
targi, fiind-că ilicl acelea nu erafi la or
dinea Zilei, și pentru câ nu fim voit să 
aducerii discuțiunea pe tărâmifl unor Su
părări personale Cari.....

D. Lascar Catargl: Nu am nici o Su
părare.

D. președinte fiii ddhsllliriul, Th. 
Rosetti: Din unele cuvinte pe câfl onor. 
D. Lascar Catargi le-a Zis la adresa Nău
cei ini niște riale, s’a putut vedea că fir fi 
dre-cari nemuițuntiti momentane din par
tea D-sale, la cari însă noi nu am putut 
răspunde, fiind-că nu am crezut că e bine 
a duce pe acest tărâm desbaterile asupra 
cestiunei care era la ordinea Zilei.

Dar, ori-eum ar fi, D-lor, efi ca preșe
dinte fii ministerului, nu pot de Cât să 
mă asooiez pe lângă acei cari ad rugat pe 
D. Catargi ca să nu persiste în ăemista- 
nea D-sale, și o fac acesta în tederea in
tereselor comune ale principiilor de or
dine și de conservațiune cari ne^d unit 
tot-d’a-una și oarieredoă ne vor uni și de 
astăzi înainte.

Rog dar pe onor. D. Lascar Catargi cai 
să nu se arate adversar și ostil celui ân- 
tâifi guvern de ondine, care a venit dupe 
12 ani de administrare a unui regim în 
contra cârma D-sa a luptat ta tot timpul 
acesta, și să nu se despartă de amicii po
litici cu cari de atâția ani a luptat, ca D. 
Vernescu, D. general Mânu și D. Laho- 
vari; să nu facă acăsta toemal în momen
tele când țera are mat mult de cât ori
când nevoe de liniște, de concursul tutu
lor omenilor hotăriți do a manține lega
litatea și ordinea; fie-care se păteafla ta 
viața sa în momente grave, când din con- 
sciința sa intimă trage ceea-ee îneuflețesoe 
acțiunile sale; la acăstă consciința intimă 
a omului politic, a D-luI L. Catargi, fac 
acest apel și ’l rog, încă o dată, în numele 
tutulor omenilor de ordine, a nu se des
părți de amicii săi politici, a mu șe des- 
păiți de toți ămenil cari nu vor alt ceva 
în țăra acăsta decât manțincrea legali- 
țâței și ordinei publice.

Rog dar pe toți membrii din maioritate 
a se uni cu acest apel și a se adresa cu 
toții către D. L. Catargi cu rugăciunea 
ca să nu insiste în supărarea sa, care nu 
pote să aibă nici un motiv grav: căci nu 
era și nu putea fii vorba, In cestiunea ce 
s’a discutat, despre încredere nici față cu 
maioritatea acestei Adunări nici «fața cu 
guvernul, și având în vedere interese mal 
înalte cari sunt în joc, să nu persiste asu
pra unei demisiunl care ar putea fi conai- 
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derată și interpretată ca o disensiune în 
mijlocul acelora cari dupe tot trecutul 
lor ar trebui să fie chemați ca să conlu
creze cu toții împreună astăzi mai mult 
de cât ori când» (Aplause).

D. ministru de resbel, general G. 
Mânu: Ați vățjut, D-lor, câ am fost con
tinui presinte la discuțiunea specială a 
cestiune! porturilor france, asupra căreia 
nu. am luat cuvântul, pentru că nu s’a dat 
alt caracter acestei cestiuni de cât carac
terul pur economic, și nu găsesc efi că 
pdte fi complicată cestiunea porturilor 
france cu cestiunile politice; de aceea nu 
am luat cuvântul. Nu am luat apoi cu
vântul, pentru că erafi destui omeni ta- 
lentațl și mai competențl de cât mine 
în asemenea cestiuni cari sa șl exprime 
ideile lor.

Dar afară de acăsta, efi nici nu aveam 
trebuință să mai exprim părerea mea, 
pentru că părerile mele erafi deja cunos
cute încă de la 1874, când D. Lascar Ca- 
targi, care era atunci președinte al con
siliului, ne cerea să suprimăm portu
rile france și efi m’am unit cu acăstă pă
rere; am exprimat dar încă de atunci o- 
piniunea mea asupra porturilor france.

De aceea nu am luat cuvântul în acăstă 
discuțiune, și nu am luat cuvântul nici 
atunci când D. Lascar Catargi a căutat 
să complice acăstă cestiune economică cu 
o cestiune politică, pentru că vă aduceți 
aminte că din partea ndstră nu se ^isese 
nimic în acăstă cestiune, și nici deputății 
din maioritate, fie junimiști, fie conserva
tori, nu spuseseră un singur cuvânt rela
tiv la politică. Afi putut fi dre-carf alu- 
siiini la politica exteridră, dar în privința 
relațiunilor politice dintre guvern și ma
ioritate nu s'a ^is nici un cuvânt.

Primul care a pus cestiunea pe acest 
tăiâm a fost D. Lascar Catargi, și D-sa a fost împins la acăsta de D. Kogălni
ceanu, care avea interes a se pune discu
țiunea pe acest tărâm. (Aplause, sgomot).

D. M. Kogălniceanu : Cer cuvântul... 
(Sgomot).

D. ministru de resbel, general G. 
Mânu: D. Lascar Catargi a alunecat pe 
tărâmul acela, și ne-a făcut noă celor tiei । 
miniștri, caii suntem representanții parti
dului conservator în guvern, ne-a făcut o 
serie de imputări, cari, în ceea ce atingea 
politica generală,—fiind-că nu acăsta era 
în discuțiune, — le am lăsat la o parte, 
pentru a discuta cestiunea politicei gene
rale la timpul oportun. De aceea, atât D. 
Vernescu cât și D. Lahovari, când afi vor
bit, nu afi respuns de cât la o cestiune 
care devenise dre-cum personală pentru 
D-lor, fiind-că nu sciam să fi fost veri-un 
manifest al partidului conservator în care 
să se fi promis reînființarea porturilor I 
france la Galați și Brăila, ca să li se fi I 
putut face imputarea că nu se țin de I 
cuvântul ce afi dat. Era dar pentru D-lor ! 
în adevăr o cestiune personală, și numai 
în privința acesta afi respuns, fără a in

tra pe tărâmul politic, în privința impu
tărilor ce ni se tăceafi.

Efi, D-lor, eram, prin urmare, convins 
că și votul ce urma să se dea și care s’a 
dat ieri, nu putea să aihă, dupe cum nici 
n’a avut, un caracter politic; căci, dupe 
cum în cașul când maioritatea s'ar fi pro
nunțat pentru porturile-france nu s’ar 
fi adus cu acăsta o trisă ministerială, tot 
asemenea, dacă nu s’a primit proiectul de 
lege pentiu reînființarea lor, votul acesta 
nu pdte avea o importanță atât de gravă 
în cât să facă pe onor. D. Lascar a se crede 
obligat să se ie tragă de la președenția A- 
dunărel....

D. Lascar Catargi: Dar cine spune 
acăsta, D-le general ?

D. ministru de resbel, general G. 
Mânu: Așa dar, D-lor, votul de ieri nu 
are câtuși de puțin un caracter politic, și 
sunt convins că mulți din acel cari afi 
votat contra porturilor-france sunt adver
sari al guvernului, și când s’ar pune ces
tiunea ministerială ar vota în contra nds
tră....

Voci : Da, da. (Sgomot)
D. ministru de resbel, general G. 

Mânu: Tocmai de aceea nu se pdte da 
acelei cestiuni un caracter politic. (Apla
use).

D. V. G. Mortzun: Avem să ne lămu
rim.

D. ministru de resbel, general G. 
Mânu: Efi înțeleg că D. Mortzun și D. 
Nâiej le, dacă se punea cestiunea pe tă
râmul politic al încrederel în guvern, nu 
ar fi votat în contra reînființărei portu
rilor-france.

D. G. Mortzun : Nu se scie.
D. ministru de resbel, general G. 

Mânu: Cel puțin ’mi este permis să o 
presupun, fiind-că D-lor du sunt parti
sanii noștri politici. OrI-care ar fi însă 
atitudinea D-lor deputați socialiști față 
cu guvernul, faptul incontestabil este că 
afi fost mulți deputați cari sunt susțină
tori ai guvernului și cu tdte acestea afi vo
tat pentru propunerea de reînființare a 
porturilor-france, precum sunt alțl depu
tați cari sunt tot-d’a-una alături cu onor. 
D. Lascar Catargi și cu tdte acestea, din 
convicțiune că acea propunere nu era în 
avantagiul țerei, afi votat contra, de și 
sunt fdrte sigur că, dacă D. L. Catargi 
ar veni la guvern, acei deputați ’i ar da 
tot sprijinul lor.

Tdte aceste lucruri luându-se în sămă 
este dovedit în mod evident că votul de 
ieri nu a avut, dupe cum nici nu putea 
să aibă, un caracter politic.

Așa fiind, D-lor, efi sper că onor. D. 
Catargi va bine-voi a asculta apelul ce i 
s'a făcut și din partea D-lui președinte al 
consiliului și din partea ndstră celor-alțl 
miniștri, precum și din partea maiorităței 
ca să nu mai stăruăscă în demisiunea 
D-sale, și să rămână președintele nostru 
ca și până acum. (Aplause).

Insă, D-lor, ceea-ce m’a îndemnat pe 
mine tot atât cât și demisiunea D-lui Las

car Catargi să iafi cuvântul în acăstă 
cestiune, și ceea-ce a lăsat asupra mea o 
impresiune tot atât de penibilă ca și re
tragerea D-sale de la președenția Adună
rei, sunt unele din cuvintele pe cari le-a 
^is atât în ședința de ieri, cât și în cea de 
alaltăieri, mal cu osebire și mai direct la 
adre-a ndstră celor trei miniștri represen- 
tanțl al partidului conservator. Și vă a- 
duceți aminte, D-lor, că luând acăstă ati- 
tu line atât de puțin bine-voitdre către 
noi, onor. D. Lascar Catargi a <jis că 
D-sa nu este isolat, ci e încongiurat și 
susținut de mal mulți amici politici atât 
de aci din Adunare cât și de afară din A- 
dunare. Acăsta arată în mod evident că ces
tiunea nu este vidată și tocmai sub acestă 
impresiune și din punctul acesta de vedere 
am luat cuvântul pentru ca să declar că 
efi, când am primit să intru în guvern, 
acăsta am făcut-o numai cu autorisarea și 
cu îndemnul maiorităței acestei Camere, 
și dacă aflarea mea astăzi pe banca mi
nisterială ar putea deveni causa unei des- 
binărl, care să mă silescă a mă despărți 
de partidul din care am făcut și din care 
fac încă parte, atunci mal bine voifi pă
răsi guvernul; căci efi nu pot primi să fifi 
despărțit de partidul cu care am luptat 
12 ani. (Aplause).

Efi nu pot primi să fifi privit ca unde- 
sertor al partidului cu care am lucrat în 
tot timpul carierei mele politice, (aplause); 
nu pot primi asemenea să fifi sprijinit, 
fiind la guvern, de o coalițiune. (Aplause).

Efi am venit la guvern trimis aci de 
partidul liberal-conservatorși voifi rămâ
nea la guvern pe cât timp voifi avea spri
jinul acestui partid, de care efi nu voifi a mă 
despărți. Acesta o (jic, atât pentru mine, 
cât și pentru cel-alțl duoi colegi ai mei. 
Sunt convins că și cel-alțl duoi colegi al 
mei, D. Vernescu și D. Lahovari, afi ace
leași vederi. Dar pentru ca să fifi convins 
că in adevăr mi s’a retras încrederea ma- 
ioritățef, trebue să mi se dovedăscă acăsta 
bine, iar nu în mod incidental și cu oca
siunea unei cestiuni de o importanță cu 
totul secondară.

Am regretat fdrte mult că D. Lascar 
Catargi, dacă credea că sunt motive se
ridse ca să se creeze un conflict în sînul 
maiorităței, în sînul partidului liberal- 
conservator, a găsit cu cale să aducă deo
dată acest conflict aci, în Cameră, în ședință 
publică și într’un mod atât de neașteptat. 
Acăstă cestiune trebuia să o trateze D-sa 
în comitet privat înainte de a o aiuce în 
fața publicului; căci pdte am fi avut atunci 
ocasiunea să ’I demonstrăm că este gre
șită calea pe care D-sa voesce să atragă 
maioritatea acestei Camere, și acolo, în 
întrunire particulară, se putea întrebuin
ța chiar și acel cuvânt răfi ales de spăla
re a rufelor murdare, cu idte că efi cred 
ca ast-fel de rufe nu există în partidul 
liberal-conservator, și nu efi m’așl fi servit de un asemenea cuvânt la adresa aces
tui partid.Regret dar că onor. D. Lascar Catargi a
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adus cestiunea aci tn Cameră; căci nu era 
aici în interesul nostru, nici tn interesul 
țărei ca noi să fi pus discuțiunea porturi
lor-france pe tărâmul atacurilor aduse 
guvernului de către onor. D. Gatargi.

Mal regret iarăși că s’a adus o cestiu
ne ca acăstă înaintea Adunărei, nu dâră 
pentru că nu am fi avut ce răspunde pen
tru a ne apăra de acele atacuri, dar pen- 
tru-că, neputând intra In discuțiunea u- 
nel asemenea cestiuni într’un mod inci
dental, nu ași vrea să rămânem sub im- 
presiunea atacurilor ce ni s'afi adus, fiind
că efi nu pot primi a fi tratat ca un deser- 
tor al partidului mefi, nu pot primi spri
jinul acelora cu cari nu am luptat 12 ani 
ca să răsturnăm guvernul D-lui Brătianu. 
(Aplause).

De aceea fac și efi un apel călduros la 
D. Lascar Catargi, rugându-'l să bine-vo
iască a lăsa la o parte cestiunea demisiu- 
nei D-sale de la președenția Adunărei; 
căci până acum nu s'a dat nici direct 
nici indirect cel mai mic vot de blam 
președintelui, nu s’a făcut cea mal ușdră 
alusiune care să pdrte veri-o atingere la 
încrederea deplină ce D-sa inspiră Adu
nărei pe care o presidăză. (Aplause).

Dacă însă onor. D. Lascar Catargi cre
de că este bine a se înlătura primul gu
vern de ordine ce a venit la putere, în ur
ma luptelor ndstre contra regimului trecut, 
dacă D-sa voesce să provdce o crisă mi
nisterială, atunci ar fi bine să găsăscă o 
altă ocasiune asupra căreea să se pdtă mal 
bine întemeia o asemenea crisă de cât a- 
snpra unei cestiuni ca aceea a porturilor- 
france. Dar și atunci '1 rog ca, înainte de 
a provoca crisă aicea în Cameră, să con- 
vdce partidul, al cărui leader este D-sa, 
ca să avem o explicațiune prealabilă, și 
apoi să facă D-sa ce va crede că este în 
interesul țârei. Până atunci însă, mă a
sociez și efi la toți acei cari rogă pe onor. 
D. Lascar Catargi să considere votul de 
ieri ca neatingând întru nimic demnita
tea D-sale, fiind-că D-sa se bucură și se 
va bucura de încrederea deplină a acestei 
Camere; și crisa ministerială să o reserve 
D-sa pentru un alt moment mal oportun.

D. N. lonescu: D-le președinte, sunt da
tor să mă explic pentru că D. prim-ministru 
mi-a făcut ondre de a mă numi între cel 
cari ’l-afi îndemnat să intervină în acăstă 
desbatere. Am fost provocat să spun ce 
am înțeles efi prin votul de ieri.

D-lor, efi nu sunt cap de partid nici 
real, nici imaginar; nu voesc să ’mi în
carc consciința cu nici un sfat, și nici nu 
voesc să 'ml dafi aerul de a respresinta 
alt-ceva de cât ceea-ce represint; căci efi 
am spus alegătorilor mei, fără a mă lega 
cu promisiuni către dânșii, că voifi ră
mâne consecințe cu mine însu'ml. Ceea- 
ce m'a atras să votez ieri cu D. Lascar 
Catargi este tocmai considerațiunea aceea

D. Lascar Catargi este un om care 
voesce să ’șl țină cuvântul și efi tot- 
da-una sunt pentru dmenii consecinți.

cari afi votat pentru alte aco 

puri se vor explica înaintea alegătorilor. 
Efi însă scifi un lucru: Mă închin tot-d’a- 
una înaintea marelui principifi de a re- 
mânea consecințe cu angagiamentele luate 
înaintea alegătorilor.

Onorabila maioritate nu este consecințe; 
nici deputății socialiști, nici deputății 
liberali-conservatori nu sunt consecinți cu 
votul comitenților lor; căci guvernul Ma- 
jestaței Sale a avut pretențiunea că ale
gerile s’afi făcut dupe o programă a sa 
pe care a duoa ^i dupe alegeri a pus’o tn 
busunar. (Aplause).

In fața acestor inconsecințe, ce fac efi 
acum ?

Mă duc cu acei cari se țin cu religiosi- 
tate de promisiunile lor. Și când vine ge
neralul Mânu și ne afirmă că D-sa nu vrea 
să fiedesertor ;efi, dacă ași fi Incașul D-luI 
Catargi, ași spune generalului Mânu, că 
D-sa este în adevăr desertor, și cu toți 
colegii D-sale. D-lor nu se putcafi con
topi în guvernul Majestățel Sale de la 
Martie trecut, fiind că guvernul acela a
vea o programă și trebuea să 'șl dea de
misiunea, spre a se compune din nofi și în 
întregul săfi cabinetul; pentru acăsta ne 
a trimis pe noi ieșenii, ca să protestăm 
în contra programei guvernului Majes- 
tăț^i Sale, care nu era o operă politică.

Cuvintele D-luI general Mânu vor în
trista țera, când D-sa vă spunea: Avem 
un părinte sufletesc în președintele Ca
merei, dar în inima D-lui Lascar Catargi 
turnăm cât vom putea mai mult venin 
într'o cesV’une neînsemnată.

Când situațiunea se desbate pe acest 
tărâm, nu ne mal este permis noăsăluăm 
parte pentru guvern ; guvernul are tdtă 
respunderea situațiunel așa cum e; gu
vernul acesta nu ’l-am format noi, nu '1- 
a format țăra; nu e expresiunea țărei 
guvernul acesta; e expresiunea maiorită
ței, și acăsta a (jis-o D. Carp: Nu voim să 
fim noi miniștrii cari să avem maioritate, ci 
voim să fim miniștrii maiorităței. Prin ur
măreau ne mal vorbiți de alegători,de cor
pul electoral, de programe; si sunteți liberi 
dupe acesta să nu ne vorbiți nici de pro
misiunile D-vdstre, pentru că nu mal a- 
vețl nici o expresiune, sunteți numai 
expresiunea maiorităței.

EI bine, maioritatea ieri n’a fost cu 
părintele D-vdstre sufletesc. Efi cred dar 
că maioritatea nu se va asocia cu îndem
nul ministrului să punem acolo la preșe
dința Adunărei un om fără autoritate, 
fără maioritate în adunare.

Nu 'l-am despărțit noi de maioritate, 
nu ne am asociat cu D-sa din veri-un in
teres ; noi am voit să încursgiăm pe acei 
din rarii representanți ai adunărei, cari 
’șl aduc aminte ce afi făgăduit alegă
torilor.

D. Catargi e unul din aceia cari 'și-a 
adus aminte. (Aplaude).

Când efi mă duc înaintea alegătorilor 
și gic că am să fac cutare lucru, și în A
dunare să vifi să fac alt-ceva, acăsta e o 
degradare, o felonie națională ; când efi 

m’aș duce și ași promite că susțin Im pro- 
l prietărirea individuală, pentru ca venind 

aci să cer proprietatea comună, ași face o 
felonie, ași trăda interesele comitenților 
mei. (Aplause.)

D. V. G. Mortzun : Dar când cine-va 
vorbesce într’un fel la Iași și alt-fel la Ro
man ? (Sgomot.)

D. N. lonescu: Fiind că D. represin- 
tant al Romanului, agitator din timpul 
colectiviștilor (aplause), ales cu ajutorul 
colectiviștilor (aplause), care trăesce din 
seul colectiviștilor (aplause). îndrăsnesce 
să mă sfideze, efi răspund... (Aplause pre
lungite, sgomot mare, nu se aude.)

Ați votat cu guvernul în contra por
turilor-france, pentru ca să vă valideze 
alegerea de la colegiul al treilea de Ro
man. (Aplause, sgomot).

Masca jos! (Aplause prelungite).
D. V. G. Mortzun : guvernul vrea să 

facă legi contra ndstră, și noi să susținem 
guvernul?

D. N. lonescu : Nu scifi efi să judec 
intențiunile.

D. I. Dumitriu : ImpărțițI moșiile d- 
menilor și aici votați pentru cestiuni eco
nomice ! (Sgomot)

D. N. lonescu : D. represintant al co
legiului al duoilea de Roman ’ml-a gis că 
am ținut un limbagifi la Iași și un alt 
hmbagifi la Roman.

D. V. G. Mortzun : Pot s'o spună ale
gătorii.

D. N. lonescu : Să nu 'ml aducă ale
gătorii de martori, când D-sa trebue să 
scie ce afirmă aici; și cu D-sa trebue să 
mă răfuiesc efi.

D. V. G. Mortzun: Ne vom răfui.
D. N. lonescu : Efi la Iași n’am ^is 

alt ceva—și fac apel la amicii și inimicii 
mei—de cât că nu voifi voturile socialiș
tilor pentru mine. (Aplause).

D. V. G. Mortzun : Dacă nu te votafi 
socialiștii nici nu ieșial. (Sgomot).

D. vice-președinte, V, Pogor : Vă 
rog să încetați cu aceste întreruperi, căci 
ast-fel nu mal este discuțiunea posibilă.

D. N. lonescu : D-le președinte nu 
cer să măprotegiațl nici D-vdstră, căci mi
noritatea de ieri și maioritatea de astăgi 
nu m’afi protegiat în contra acelora cari 
s’afi introdus cu masca socialismului aici 
în Cameră, dar cari afi fost ântâia dată 
protegiațil administrațiunei D-lui I. Bră
tianu. (Aplause).

La Iași, D-lor, afi luat posițiune con
tra oposițiunei unite, făcând chiar mani
feste pentru acăsta... (Aplause). E o poli
tică și acăsta nu mal încape vorbă și o 
vom discuta-o.

D. V. G. Mortzun: Cer cuvântul în 
cestiune personală.

D. N. lonescu : D-lor, efi lupt cu D. 
Mortzun de duoi ani, nu pentru ca să a
păr personalitatea mea ca representant al 
veri-unui partid, safi pentru ca să poze^ 
aci în leader, ci pentru că am vrut să rup 
masca unor exploatatori ai bunei credin
țe a poporului, (aplause), cari s'afi pns
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sub aripele administraținnel, fi ati între
buințat cortipțiunea. (Aplause).Eu nu ’I privesc de cât ca pe nisce re- 
presântanțl de carnaval; (aplause); fiind
că domniele lor banchetati pe stradele Ro
manului, când peste Șiret muriati țăranii 
defome; (aplause); și fiind-că eti nu le-am 
cerut voturile am câ^ut, insă cu tdte o
norurile unei lupte unde tiu aveam la 
spate sprijinul administrațiunel. Și toc
mai mie, care am luptat contra colecti
viștilor, a căror expresiune erati domniele lor, să vină astăzi tot el să-mi facă ce
stiune personală ! Dar până când atâta 
cutesanță ? Până când minciuna să se o
pună adevărului și sincerităței ? De 20 
ân! sunt ales acolo, și nimeni nu’ml-a <jis 
vorbele ce le-am au^it astăzi; o viață 
întrăgă însă nu se mânjesce cu colorile 
din jurnalul Muncitorul. (Aplause).Eti nu ’ml-am început viața politică ca 
nepot al prefectului, nu m’am dustn gas- 
dă la unchiul meti ca să votez Într’un fel, 
și pestre ndpto să fug la cel-alt unchiti, 
care era prefect, și să votez în alt-fel. (A- 
plâuse).

Cred că Adunarea, dupe ce va asculta 
pe leaderul partidului socialist, mă va 
lăsa și pe mine să 'i respund. Cred și eti 
că pdte e ceva tn socialism ; nu recunosc 
însă expresiunea socialismului bine-voi- 
tor, sincer și convins în coconașul de la 
Avrămesci, care are ca moștenire o moșie 
părintăscă și o exploatăză; și acestor co- 
ConașI le e lesne să vorbăscă în Roman 
ca să se dea muncitorilor moșiele altora, 
dar pe a D-sale nu. In adevăr, D-sa ’și 
expldtăză moșia așa cum exploatdză și D. 
Nădejde via sa de la Socola. (Aplause).

La Roman, când eti ’mi-am pus candi
datura în colegiul al treilea, D. Mortzun 
publică o proclamaținne: „Fraților să
teni, Nicolae lonescu s’a dat cu boierii, 
vedeți cine sunt delegații lui !* In ade
văr s'ati găsit câți-va conservatori, cari 
fuseseră delegați. Va să ^ică până când 
nu'l combateam pe D-lui nu eram cu boie
rii; D-lui era cu boierii Căluți și eti cu bo
ieri! onești cari se ridicaseră. (Aplause).

Nu voiam, D-lor, să ies din cestiune, 
dar rtsul inconscient al leaderului socia- 
Hst și apostrofa îndrăsnăță pe care mi-a 
adresat-o m'a silit să’I răspund. (Aplause)

Ințru acum tn cestiune. D-lor, când 
președintele Adunărei 'și dă demisiunea, 
fi o dă într’un mod irevocabil și serios, 
ori-ce veți invoca contra faptului acesta 
nu este valabil de cât când ’I veți mul
țumi pentru Serviciele făcute și când de 
acum înainte '1 veți respecta în liberta
tea sa ca un om deslegat de legatarele de 
partid. Ast-fel fiind, Adunurea este da- 
tdre să ațăgă imediat un președinte; căci 
ați vă^ut inconvenientul când un preșe
dinte nu are autoritate: In acăstă Incintă 
dmeni cari ne stimăm ne aruncăm cuvin
te grdse.

In țările constituționale, Camerele nu 
trebue să stea o singură ^i fără președin
te^ și în Englitera, chiar înainte de veri

ficarea alegerilor, se face alegerea pre
ședintelui. Primul ministru cere acăsta și 
maioritatea alege pe acela care are să ga
ranteze desbaterile. Dar se dă cuvântul 
minorităței, ca să spună dacă are ceva de 
^is în contra, pentru că președintele tre
bue să fie expresiunea unanimă a Adună
rei, și mai cu sămă să inspire credința că 
este simpatic pentru minoritate și că o 
protege. Rupeți cu sistema D-lui Brătia
nu, care făcea din președinte un mane
chin al regelui; căci nu este acăsta siste- 

•ma constituționalii; Regele trebue să se 
inspire de consciință Sa și de la președinte 
nu are a afla alt de cât numai despre si
tuațiunea technică a partidelor într’un 
moment dat.

Rupeți dar cu acăstă tradițiune ca pre
ședintele să fie organul Adunărei; orga
nul Adunărei este primul ministru. D-lor, 
s’a adus aminte de generalul Lecca, dar el 
ara un om de partid, care nu vedea de 
cât partidul. Nu este bine ca un pre
ședinte să fie numai de cât un om de 
partid, trebue se fie un om care să insufle 
încredere tutulor partidelor, să se bucure 
de stima tutulor partidelor.

Iată, D-lor, teoria adevărat constitu
țională, și atunci nici eti, nici D. Panu, 
nici altul nu vom mai veni să dăm ex
plicarea votului cutare și cutare.

Ați avut un președinte pe care '1 pro
clamați leaderul partitulul; ei bine, lă- 
sați-’l să fie liber, și prin acăsta D-vostre 
dați probă că ați intrat într’o eră nouă în 
cât privesce raporturile Suveranului în 
Adunare.

în Englitera, când președintele came
rei comunelor se alege, el nu ^ice Suve
ranului de cât acest lucru: Majestate, m’a 
ales pe mine, fidel representant al parla
mentului, ca să vă aduc adresele când 
vor fi de adus.

Dar nici de cum președintele în En
glitera nu este ales ca representant al 
unui partid. Și așa trebue să fie, D-lor, 
pentru că luptele partidelor nu trebue să 
străbată la Suveran prin organe de par
tid, ci numai prin glasul tribunei, prin 
presa liberă și prin întruniri.

Iată, D-lor, teoria adevărată și care, 
dacă vom începe astăzi să o punem în 
practică, am face un bine, căci am scăpa 
de a mal comite acea erdre pe care ne o 
imputa D. Panu, dea face o alegere pen
tru galerie.

Eti n’am nimic să mal gic asupra aces
tui punct; căci sunt convins că, atât cel 
din maioritate cât și cei din minoritate, 
am face un act conform cu demnitatea 
Adunare!, acceptând cu recunoscință de
misiunea D-lui L. Catangi și procedând 
hnediaj; la alegerea altui președinte

D. L. Catargi : D-lor deputați, dacă 
ați fi aderat de la început la apelul ce 
’l-am făcut, și la uni! și la alții, și ați fi 
primit demisiunea mea, vedeți cât timp 
s'ar fi cruțat Camerei pentru ședința de 
astăzi, și de aceea și acum, vă rog din 
noti să 'mi primiți demisiunea, căci 

sunt fdrte hotărît, ori-ce împrejurări ar 
fi, să nu mai stati la președinția Camerei. 
V’am spus motivele. D. general Mânu 
nu era aci și de aceea a revenit asupra 
cestiunel.Vă rog, încă odată, să priimițl 
demisiunea.

Acum, D-lor, să’mi dați voie, să vă 
spun că este o vreme de când pentru tot 
ce se face sunt acusat că eti sunt vinovat, 
fără ca eti să șciti ceva. (Ilaritate).

D -lor, un jurnal, care sprijină pe guvern, 
^ice că eti am făcut înțelegerea între ju
nimiști și liberalii conservatori, că eti am 
format ministerul, că eti am creat starea 
de astăzi de lucruri, și acum D. minis
tru, președinte al consiliului, confirmă a- 
căsta, și prin acăsta mă pupe în posițiune 
să arăt o convorbire ce am avut cu Ma
jestatea Sa, pe care ar trebui să nu o spun, 
dar fiind că D. președinte al consiliului dă 
asupra mea tdtă respunderea, sunt silit să 
spun ceea ce nu ași fi voit să spun.

Mulți din D-vdstre scițl că eti nu.am 
fost pentru ruperea coalițiunel ce era în 
oposițiunea unită, și cu tdte acestea un 
jurnal, care sprijină guvernul, 4*°® eti 
âm tratat cu D. Th. Rosetti ca să se rupă 
coalițiunea și să mă unesc cu D-sa.

lată, D-lor, cum s'a petrecut lucrul: 
Am venit aici când s’a disolvat Camera 
trecută, ne-am adunat tn comitet ca să 
ne sfătuim, și mulți din membrii comite
tului nu erati aici. Unul din membrii pre- 
senți ai comitetului ’mi-a făcut propune
rea de ruperea coalițiunel și unirea cu 
junimiștii. Eti am răspuns că nu sunt 
pentru acăstă-idee.

Unii din membrii comitetului m’ati în
sărcinat s|i am o convorbire cu D. preșe
dinte al consiliului, pe care am și avut-o 
și în urmă am comunicat-o comitetului, 
și dupe desbaterile ce s'ati urmat s’a făcut 
ruperea coalițiunel.la care eti m’am opus cu 
desăvîrșire. Dar cu tdte acestea unele jur
nale (jic că eti am iăcut ruperea Coalițiunel.

A duoa fașă a cestiune! este acăsta: 
La 1 Noembre, când s’ati deschis Came- 
rile actuale, am convorbit cu amicii mei, 
cu comitetul nostru, și mi s’a spus că 
sunt propuneri să între duol din partidul 
nostru în minister. Eti am fost contra, 
tjicând : Ce aveți să faceți acolo ? Dacă 
veți intra în minister veți fi în mino
ritate și nu aveți să puteți face nimic din 
tdte câte am făgăduit noi în programul 
nostru. Dar în urmă, întrunindu-se comi
tetul, maioritatea a hotărît să intre în 
minister personele cari sunt acum pe acea 
bancă. Noi în comitetul nostru avem un 
statut, unde se £ice că minoritatea să se 
supună maiorităței. S’ati început din noti 
tratative, și toți deputății și toți senatorii 
partidului ati cerut că numai de cât să intre 
în minister trei persdne din partidul libe
ral-conservator și ast-fel s’a reconstituit 
noul minister.

Iată cum sunt lucrurile. Eti în comitet 
tot-d’a-una am combătut acăsta; dar fiind 
că noi aveam, cum am <jis, statute cari 
giceati că minoritatea trebue să se supună
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maioritățel, și fiind eă aci a fost mal mult 
de eât maioritate, a fost aprdpe unani
mitatea deputaților și a senatorilor, ah 
impus acest lucru și minorităței. Vedeți, 
prin urmare, dacă mie personal mi se pdte 
atribui venirea la guvern a trei din mem
brii parditulul liberal conserrator.

Acum mi se <Jice: Ați fost consultat de 
Majestatea Sa și ați făcut recomanda- 
țiuni. Lucrul nu este așa; iată cum este: 
chemându-ne Majestatea Sa la 9 ore pen
tru ca la 10 să fim la Palat, am mers cu 
D. general Florescu la Palat, unde am 
spus Majestăței Sale că ministerul trebue 
să’și dea demisiunea, pentru ca un minis
ter noh să se recompună. Iar cât pentru 
personale pe earl le recomand, am : 
Majestatea Voștri cundșceți țâra și âmenii, 
cundșeeți împregiurările, cundșeeți ne
voile țărei și șcițl că avem trebuință de 
omeni activi. Este sciut că avem anarhiă 
în comunele rurale, că nu avem justiție, 
că nu avem administrațiune. Ne trebue 
dar 6menl, cari să lucrâze, ca să reor- 
ganiseze starea de lucruri actuală prin 
proiectele de legi ce vor presenta Came
relor. Iată ce am ^is ch Majestăței Sale. 
’Mi pare reh că mă silesce D. Președinte 
al Consiliului să spun lucruri cari n’ar 
trebui să le spun ; dar ce să fac dacă mi 
se atribue cuvinte pe cari nu le-am ^is ?

Cât pentru mine, D-lor, de când s'a a- 
ks* ministerul acesta, și de când am fost 
ales la președenție, tot ce am putut 
am făcut, le-am dat tot concursul, și cu 
tâte că sunt unii cari gic că nu s’a lucrat 
destul, dar ași voi să se ia datele statis
tice să se vâdă dacă o Cameră a lucrat și 
a putut lucra mal mult de cât noi în 
proporțiune cu timpul ce am avut.

Noi am votat verf-o 24 de legi diferite, 
am făcut verificarea titlurilor, câre sciți cât 
de hboridsă a fest, âm votat răspunsul la 
mesagiul Tronului, am votat budgetul că
ilor ferate, am făcut, prin urmare, tot ce 
s’a putut face în atâta timp. Afară de a- 
câsta am studiat în secțiuni o mulțime de 
legi, și raporturile ah venit de la comi
tetul delegaților. Tot ce am putut dar am 
făcut.

Acum mi se mal aduce încă o acusați- 
une: cum că eh ași fi causă desbinărel 
partidului.

$h nu scih cum p<5te D. ministru să’mi 
Vunce acâsță acusațiune. Am făcut eh 
gxopagândă, ca veri-un conservator să 
qș contra D-vdstre ? Nu ! Atunci de ce'mi 
K^câșta ? Peptru că pu mai pot să

_ eședinte al Camerei ? In urma celor 
întâmplate în ședințș de ieri nu jnai pot 
ședea acolo sub nici un cuvânt^ și pentru 
acâsta nu trebue să nțâ acusați; rufe 
mârșave nu avem ca să le spălăm; nu 
spih D. general hlanu ce a înțeles cu a- 
câșta ; dar scih că eh nu’ aru nici o rufă 
mârșavă de spățat. (Âpîaușej.

Veniți D-vostre eu proiecte de legi pop- teu reorganizarea diferitelor servicii, veniți legi fojpsitore țăreț și eh vă pjoțnit că 

în mine veți găsi tot sprijinul ca și până 
aici.

Nenorocirea insă este că nu prea veniți 
cu nisce asemenea proiecte de legi. Ați 
venit cu duoă proiecte de legi cari nu ah 
fost complete. De și onor. D. Lahovari 
$icea ieri că acele proiecte ne ah fust pre- 
sintate încă de acum șăse săptămâni, D-sa 
însă a uitat că vacanța Crăciunului a du
rat trei săptămâni și că, pe de altă parte, 
unul din aceste proiecte de legi nu a fost 
complet, căci a lipsit legea cea veche la 
care se referea, și acea lege a trebuit să se 
imprime din noh, pentru că alt-fel nu 
am putut să cer D-lor deputați să se o
cupe cu proiectul cel noh, până ce mal 
ântâih nu le voih pune în vedere legea 
existentă, pentru ca să o pdtă avea în ve
dere in secțiuni. Dar acea tipărire nu a 
fost gata de cât în ajunul vacanței.

De aceea, vă rog, D-lor deputați, să’mi 
primiți demisiunea, pentru că eh nu mai 
pot sta ca președintele acestei Camere în 
urma celor petrecute ieri și în ajunul va
canței.

D. M. KogAlnlcețnu: Dar despre în
demnul ce s’a £is că v’am dat eh ce ^iceți?

D. Lascar Catargi : La acesta răs
pund că cunosc mai de mult acest sistem 
de a mi se «Jice că cutare sah cutare m’a 
pus la cale.

Dacă ași fi urmat eh dupe punerea la 
cale a unora și a altora și ași fi mers pe căi 
diferite, nu ași fi ajuns acolo unde sunt 
pe drumul drept pe care ’l-am urmat de la 
în^put până acum.

Ve repet dar, D-lor, pentru ultima dră 
rugăciunea să’mi primiți demisiunea și 
fiți bine încredințați că eh vă voih da tot 
concursul meh la votarea proiectelor de 
legi de cari țăra are nevoe, tot așa pre
cum vi’I-am dat până acum.

Voci: închiderea discuțiunei
D M. Kogălniceanu : Cer cuvântul 

în contra închiderel.
D-lor, s’a luat obiceiul de o bucată de 

vreme ca, de câte ori urmeză o discuțiune 
între majoritate și un membru al săh, 
pe lângă obiectul acelei discuțiuni, se tra- 
tăză și alte cestiunî străine, cum buni-dră 
cu ocasiunea discuțiunei asupra cestiunei 
reînființărel porturilor-france, s’a tratat 
cestiunea portofoliului ministerial, cum 
a spus cu spirit D. ministru al dome
niilor; s’ah se vor besce pe urmă nu
mai de omenii de ordine, ^icându-se că 
dmenil de ordine sunt numai în ma
ioritate. Fie și așa! Dar noi ce suntem ? 
Suntem și noi deputați ca și D-vds- 
țre; ca și D-vdstre represintăm șrnol co
legii, opiniupi, partide, și prin urmare, vă 
rog, în interesul D-vdstre din maioritate, 
conteniți cu închiderea discuțiunei la tot. 
momentul, căci cu ‘procedura ce s’a adop
tat, în curând vechea colectivitate va fi 
înlocuită printr’o nouă colectivitate. A- 
vețp exemplu de ceea-ce s’a petrecut ieri.

Vă rog să nu închideți discuțiunea și 
să mă lăsațț și pe mine să vorbesc în nu
mele libewilor indepedențU.

Voci: Vorbiți, vorbiți.
D. M. Kogălniceanu: Mulțumesc că 

astăzi onor. Cameră, în înalta sa drep
tate, mă lasă să vorbesc.

D-nii mei, ântâih o mică răfuială cuD. 
general Mânu.

D. general ^lanu, în ochii mei, ca în 
ochii multora, avea reputaținnea unul 
om, și cred că o va avea de aci înainte, 
afară de ceea-ce a făcut astăzi, unui om 
de principii, statornic în convincțiunile 
sale; unui om de stîncă. Eh tot-d'a-una 
am stimat și am iubit pe omenii de ca
racter, fiind-că la vârsta mea nu trebue 
să fih ca alții cari cred rcă dacă ar nețuri 
el, se duce fericirea țârei. Dar ca unul.ce 
de 50 de ani sunt în viața politică, mă în
tristez când sunt nevoit să mă întreb unde 
sunt caracterile ? Ce s’ah făcut ?

D-lor, unul din dmenii pe cari ’i-am
stimat mal mu'1t, pe care ’l stimez și 

w Mânu. Am fost coleg
cu D-sa și în minister, și nu e ministru 
care să’mi fi lăsat mai multe suveniri 
plăcute de cât generalul Mânu. Chiar a
cum, când s’a făcut ministru, a avut din 
partea mea felicitări și nici un singur cu
vânt de blam n’am dat proiectelor D-sale.

Ei bine, ca din senin, D. general Mânu 
mâ ia astăzi la răfyială, picând ca eh ași 
fi Îndemnat pe D. Catargi să demisioneze. 
Frnmdsă recomandațiune din partea D-lui 
fgeneral Mânu către povâțuitorul partidu- 
ui D-sale, când’l crede capabil de a mer

ge, nu dupe capul Iui, ci dupe capul altuia!
Apoi, din toți dmenii politici singur 

eh sunt care n’ași putea exercita nici un 
fel de influență asupra D-lui Lascar Ca
targi. Trel-deci de ani, de la 1857, am fost 
conținuți In luptă cu D-sa. In cestiunea 
porturilor-france n’am sciut nimic, nici 
sunt iscălit, nici m’a rugat cineva să is
călesc. D. Blaramberg s’a adresat la toți 
afară de mine. Dar m’am bucurat când 
am au^it că D. Lascar Catargi sub a că
rui președințâ s’a înfățișat prima lege care 
dedea o lovire porturilor-france, cu reser- 
va de a se face îmbunătățirile coprinse 
în acea lege, docuri, magazine, etc.; 
m’am bucurat când ’l-am vâ^ut pe D-sa 
că vine și iscălesce reînființarea portu
rilor-france; și de și aveam dre-care ran- 
cună în contra deputaților gălățeni, cari 
m’ah rugut să fih raportor în acăstă ces- 
tireie, și cărora le-am spus că rolul meii 
nu pdte să fie altul de cât să’mi răsbun în 
contra gălățenilor, cari nu m’ah ales; cu 
tdte acestea răsbunarea nu intră în ca
racterul meii, și am făgăduit deputaților 
gălățeni că voih sprijini propunerea. Am 
refusat propunerea D-lui Virgilih Poe
naru de a fi raportor, dar în cât se atinge 
de interesele Galaților, voiii fi tot-d’a-una 
cel d’ântâiii a le apăra cu aceeași energie că 
în tinerețe. Prin acăsta nu fac de cât a a
păra o instituțiune pe care am apărat-o . 
și am susținut-o în curs de 40 ani.

Dar onor, general Mânu vine și’mi a- 
tribue un fapt, faptul nedemn, că am voit 
șa încel... pe cine ? Pe D. Lascar Catargi, 

Digitized by Google



508 DESBATERILE ADUNAREI DEPUTAȚILOR 25 Ianuarie 1880
eă am avut înțelegere cu D. Lascar Ca
targi. El bine, vă declar că n’am avut 
nici o înțelegere, că nici nu mi s'a spus 
când s'a făcut și s'a subscris acea propu
nere de porturl-france....  (sgomot nu se 
aude). Și acelor cari se miră cum Kogăl- 
niceanut care a făcut o lovitură de Stat 
se arată atât de gelos de prestigiul și de 
păstrarea regimului parlamentar, le răs
pund că, dacă greșală a fost aceea, dacă 
eâ am comis acea greșală, să se scie însă 
că nu e lucru lesne să cadă cine-va In a
semenea greșală, nu pe tdtă ^iua se pot 
face lovituri de Stat. Acăsta o (jic la adre
sa acelora cari aâ început a da consilii de 
a se suspenda parlamentarismul la noi pe 
cât va timp, pentru că numai așa se pdte 
scăpa țâra.

D-lor, când de la banca ministerială se 
^ice că nu este cestiune de portu-franc, ci 
de portofolii, să 'mi dați voe să vă spun 
și ei ceva:

In ultima sesiune a Parlamentului co
lectivist, ca să întrebuințez și ei cuvân
tul D-vdstre, D. Carp, care tot-d’a-una a 
pă(^it o regulă de mare moderațiune în 
acel Parlament, care mal de multe ori a 
fost în tratative cu guvernul D-lui T. Bră
tianu ca să facă parte din minister, care 
une-ori a venit Ia tmpărțdlă și a cerut să 
i se dea atâtea portofolii și atâtea pre
fecturi, care a fost ales de prefectul co
lectivist din Vasluiâ; D. Carp a gis: ei 
nu mai represint nici un grup, toți ami
cii mei m’ai părăsit, unii ai trecut la gu
vern, alții în oposițiunea-unită, în cât ei 
de abia mă mal represint pe mine. Dar 
ce se întâmplă ? D. I. Brătianu 'și dă de
misiunea, cad liberalii. Trebuia neapărat 
atunci să vie conservatorii și am spus'o 
acăsta eâ, liberal; greșelile guvernului 
Brătianu ne a sdrobit și pentru partidul 
liberal nu mai e timpul acum, trebue să 
ne retragem în pustii, să ne reformăm și 
pe urmă să căutăm pământul făgăduinței 
al puterel.

Ei bine, a că^ut partidul liberal, tre
bue să vie partidul conservator, '1 vom 
combate, dar trebue să vie; trebue să vie 
capul partidului conservator cel recunos
cut de toți conservatorii ca leaderul lor, 
ca representantul lor. D. Catargi iar a 
fost lăsat la o parte, și a venit cine ? Un 
om care nu represintă nimic în țără le- 
galmeiite, în mod parlamentar; aceM a 
chemet pe-D. Maiorescu, care nici că'și 
mai pusese candidatura; căci nu avea 
unde să o pună, a chemat și pe președin
tele curții de casațiune care renunțase la 
politică, și acestora li s’a dat puterea în 
mână. Ei bine, vă întreb: acăsta cerăți 
D-vdstre, oposițiunea, din care am făcut 
și eâ parte.

In vremea alegerilor, onor. D. Rosetti 
spunea în adunări particulare: Eâ, D-lor, 
sunt conservator, fam pus prefecți con
servatori și voesc să merg alături cu 
D-vdstre. Când a venit însă partidul con
servator în Parlament și ă pus în Senat 
la președenție candidatura generalului 

Florescu, iar în Cameră pe acea a D-lui 
L. Catargi; cine a combătut pe general 
Florescu ? Guvernul. La Cameră de ase
menea, tot guvernul a combătut candida
tura D-lui Catargi.

D. G. Bobeica: Am votat toți pentru 
D. Catargi.

D. M. Kogălniceanu: Te rog să nu 
ne întrerupl; căci D-ta esci cestor și tre
bue mai mult de câtf ori-care să respecți 
regulamentul.

Vă rog, D-le președinte, să opriți pe 
porumbelul junimist de a mă întrerupe.

D. C. Bobeica: Cer cuvântul în ces
tiune personală.

D.M.Kogălniceanu: Văvoiâ asculta 
cu respect, și eâ nu vă voiâ întrerupe.

Atât de multa fost onor. D. Catargi 
combătut de guvern, în cât s'a căutat în 
tdte părțile candidaturi, între cari s'a 
propus și a mea... Și un dre-care domn 
care mă întrerupe a fost și D-sa dintre 
aceia cari aâ venit să 'mi-o propună.

D. C. Bobeica: Am cerut cuvântul.
D. M. Kogălniceanu: Te rog încă 

o-dată să bine-voiescl a nu mă întrerupe; 
chiar când ași face o acusațiune ne drăptă, 
te rog să fii răbdător cum sunt și eâ de 
multe ori. S’a mai făcut și altora acestă 
propunere și toți aâ refusat, dupe cum 
am refusat și eâ, care am fost combătut 
în alegeri d’inpreună cu fiii mei, așa cum 
n’am fost nici o-dată, chiar sub D. Ca
targi, cu care de atâta timp etam în 
luptă. .

In adevăr, D-sa 'mi spunea te combat 
în cutare loc, nu însă pretutindeni. De 
rândul acesta am fost combătut la Galați 
de onor. D. prim-ministru, care nu are a 
face nimic cu Galații. La Huși a fost 
combătut fiul meâ, care a făcut parte cu 
D-vdstre din oposițiunpa unită, și care 
ca secretar a condus și biuroul provisoriâ 
al acestei Adunări; căci sciți că președin
tele era un om bătrân și dupe chiar măr
turisirea D-sale fiul meâ'l-a ajutat mult.

Cu tdte acestea, D. Maiorescu care nu 
cunoscea pe nimeni și care nu fusese nici 
o-dată la Huși, a fost ales și a duoa dră, 
dupe ce D-sa s’a retras de la Huși, ca să 
vină D. Gr. Buicliu care iarăși nu cunoscea 
pe nimeni acolo și care căzuse la colegiul 
III din Iași în contra D-lui Nădejde, aci 
însă condus de fratele primului ministru 
s’a ales; iar fiul lui Kogălniceanu, în ju
dețul lui, unde fie-care '1 cundsce, a fost 
combătut de tdtă puterea guvernului, va 
să <jică am făst combătut de guvern și 
ați vă^ut că până acum n'am ^is nimic.

Când însă am vă^ut că merge tot așa, 
când am vă^ut că D. Lascar Catargi a că- 
^ut, ’i-am ^is: să scii că avem să vedem 

• o nouă colectivitate. Atâta am $is D-lui 
Catargi, și când a venit cestiunea por
turilor-france era de la sine să votez ală
turi cu D-lui. Ei bine, în ce am fost ne
demn de micul meâ trecut pentru ca să 
vie D. general Mânu să arunce o pată 
asupra mea, să mă facă intrigant?Eâ, care în viăța mea n'am fost bi- 

santin, și când ași sci că în vinele mele 
este o singură picătură de sânge strein 
mi-l’ași scdte pe tot, eâ șarlatan; la 
vârsta meal Șarlatan politic!.,. (întreru
peri). .

D-lor, acum că am sfârșit cu cestiunea 
personală, trec la cestiune. D. ministru a 
^is că D. Catargi a sfătuit pe Regele să 
'I cheme pe D-lor la guvern, că D. Ca
targi le-a dat decretul de miniștri con
stituționali, de miniștri cari represintă 
maioritatea țărei. .

Apoi, D lor, D. Catargi nu scia că 
D-sale i s'a făgăduit o îngropare de clasa 
ântâiâ, nu scia că cu mult înainte de a 
se alege chiar Camerele eraâ spirite ne- 
răbdătore cari (jiceaâ, trebue partidul con
servator să fie botezat din noâ, trebue să 
fie regenerat, și cu Catargi în cap nu 
se pdte regefiera? Așa se ^icea chiar In 
vagdne și chiar pe la birturi.

Când D-vdstre ^icețl că trebue să vă 
spălați rufe murdare în secret, cine are 
mai mult merit? D-vdstre cari cereți 
secretul? saâ D. Catargi care a ^is: 
între Dv. și între mine, între acel cari 
aâ părăsit partidul conservator și între 
acel cari aâ rămas credincioșii lui este 
o cărtă, și certa aceea trebuie să se sfâr- 
șască înaintea țârei, în fața Parlamen
tului, ca ast-fel să învețe și cei tineri 
moralitatea care trebuesă fie întâia dato
rie a omului politic, care trebue să fie 
sufletul partidului ?

Vă place ca nuoi să stăm aci, cu ochii 
închiși așteptând tripotagcle ce se fac a
iurea ? Daca este vorba de jocuri de cu
vinte cu portofolii și porturi-france, a
ceste alusiuni numai nuoă nu ni se pot 
adresa/pentru că sciți bine că liberalii nu 
pot să facă parte din ministerial D-vdstre.

Prin urmare cui s’au adresat acele cu
vinte ? Fostului caimacan al țărei, acelei 
persdne mari care, cu autoritatea ce’i dă 
trecutul săâ, a luptat pentru porturile- 
france. Iată dar că nuoi adversarii politici 
ai D-lui Catargi l'am ridicat mal sus 
de cât D-vdstre. N’ați făcut D-vdstre așa 
când ați aprobat alegerea colegiului al 
treilea de Ilfov și ați combătut pe Catar
gi care a fost unul din cei mai mari cam
pioni ai luptei contra partidului Că<}ut de 
la putere ? Unde mai este consecința ? 
Pentru ce dar vă mai puneți acum pe tă
râmul lealituței și sincerităței și giceți 
că cestiunea porturilor-france este numai 
o cestiune locală ? Apoi daca a fost o ces
tiune locală, pentru ce s'a adus în discu- 
țiune cestiunea ministerială? Și cum vine 
D. general Mânu și ^ice Camerei că Ko
gălniceanu a întărâtat pe Catargi ? EI 
bine, D-lor, daca este așa vă declar că 
mă siliți a eși din reserva în care am 
fost până acum și de aci înainte le voiâ 
spune tdte sus și tare și piperate. D. Ca
targi 'și va face datoria, dsr D-vdstre 
nu vă îmbrăcați cu haina lealităței; căci 
sunt în Cameră deputați ca și D-vdstre 
cari aâ eșit nu pe temeiul mai mult saâ 
mai puțin al unul program, ci pe teme-
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iul programului prefectului. Și sunt alții 
cari ad fost combătuți, unii mai mult, 
alții mai puțin ; eh mai mult, și tot aiî 
fost aleși. De aceea ori când veți veni și 
vă veți Îmbrăca cu haina nevinovăției, cu 
mantaua neprihănitei și cu bisantinismul, 
voiă veni și eh la rândul meh și voih 
Șice: Masca jos !

D. ministru al justiției, G. Ver
nescu : D-lor deputați, eh nu ași fi luat 
cuvântul dacă cestiunea așa cum s’a pus 
se trata și de unii din D-nii deputați cari 
ah luat cuvântul, adică, daca In urma vo
tului de eri autoritatea președintelui Ca
merei era Intru ceva atinsă, dacă acel vot 
putea pune la Îndoială încrederea ce ma
joritatea și guvernul are în persdna ono
rabilului Domn Lascar Catargi.

Am voit adinăori să vorbescă alții îna
intea mea, și vă spun drept că atunci 
când (jicem să vorbăscă altul, înțelegem 
să vorb&că D. Catargi, și mi-a părut 
bine că a vorbit D-sa, ca să dea o des- 
mințire strălucită acelor cari ^icââ că noi 
am deșertat din partid și am venit în 
minister ca desertori fără consimțimântul 
partidului și al D-sale. D. Catargi a 
spus că unanimitatea partidului conser
vator din Cameră și din Senat ne-a obli
gat să intrăm In minister, și intrând în 
minister, am ținut să facem tot ceea-ce 
vor dmenil de bună credință, ca, dupe dă
râmare să edificăm. Ei bine, ne am 
Împlinit datoria; neam îndeplinit an
gajamentul și nil vom îndeplini în tot 
timpul cât maioritatea Camerei care 
nu e despărțită de maioritatea țărei, 
cum se difea adineaori, ne va da spriji
nul el. Țâra s’a pronunțat și a dat o ma
ioritate în Cameră ; maioritatea Camerei 
este expresiunea țărei, afară numai când 
ni se va dovedi contrariul.

Obligați dar de maioritatea Camerei și 
cu consimțim âbtul D-lul Catargi, care a 
spus că, precum este In statutele ndstre, 
ca tn tdte asociațiunile, cel din minori
tate se supuu maiorităței, noi ne-am su
pus unii de a fi președinți al corpurilor 
legiuitdre, alții de a intra în minister, 
pentru ca și unii și alții să facem pentru 
binele țărei tot ceea-ce puterile ndstre ne 
va permite.

Cum vedeți, D-lor, nu este nici o mis
tificare, nici o fantasmagorie, și atât mal 
râă pentru acel cari inventăză la lumi
na dilel lucruri, cari nu se pot vedea, cari 
nu se pot dovedi. Ce ne giceți ? Am min
țit promisiunelor ndstre ? Vă grăbiți prea 
mult.

O voce : Demisiunea D-lui Catargi.
D. ministru al justiției, G. Ver

nescu: Demisiunea D-lui Catargi? De 
06 mă întrerupețl cu acăstă observațiune?

Este în facultatea D-lul Catargi s’o 
dea, în facultatea D-sale s’o retragă, și 
nu dupe povețele D-vdstre, sah dupe ce- 
rereamea, decisiunea D-sale se va schim
ba. Eh cred că D. Catargi nu este in
fluențat de nimic. D. Catargi nu a făcut 
ceea-ce credeți D-vdstre. D-sa nu a pă

răsit partidul, dar D Catargi nu mal 
voesce să preside Adunarea. Acăsta este 
în libera sa voință să nu mal presideze 
Camera, dar acest lucru nu vă dă satis
facțiunea dupe care alergați, aceea ca 
partitul conservator să se desbine.

Din momentul când vi s’a dovedit că 
guvernul acesta a venit regulat la pu
tere, cu voința maiorităței Corpurilor le
giuitdre, din momentul ce vedeți că ma
ioritatea nu s’a despărțit de noi în ces
tiunea porturilor france, care era o cesti
une curat economică, ce mal perdeți tim
pul Camerei cu nisce discuțiuni atât de 
zadarnice? Ce are 4aface să discutăm acum 
ideile socialiștilor, cu ocasiunea demisiu- 
nel președintelui Camerei ? Acele idei 
se vor pune în lucrare dacă țăra le 
va primi; și vor rămânea numai ca idei, 
dacă ea nu le va primi.

De aceea să nu mal stăm pe loc discu
tând ca ideologii, în loc să discutăm asu
pra lucrurilor practice cari sunt puse 
înainte de guvern și cari sunt privitdre 
la interese de cea mai mare importanță 
pentru țără.

Iată ce aveam să ^ic în acăstă cestiune.
Voci: închiderea discițiunei.
D. vice-președinte, V. Pogor: D-lor, 

vă previh că în cursul discuțiunei s’a pre
sintat la biuroh demisiunea D-lui vice
președinte N. Blaramberg.

Voci: închiderea discuțiunei.
— Se pune la vot Închiderea discuți

unei și se aprobă.
D. vice-președinte, V. Pogor : Sus

pend ședința pe 5 minute.
D. G. G. Bobeica: D-le președinte, 

dacă suspendați ședința atunci renunț la 
cestiunea personală.

D. vice-președinte, V. Pogor: O 
suspend.

D. G. G. Bobeica: Atunci renunț.
— Ședința se suspendă pe 5 minute.
La redeschiderea ședinței, D. vice-pre

ședinte V. Pogor, ocupă fotoliul președen- 
ției.

D. Gaton Lecca : D-le președinte, vă 
rog ca votul să fie cu bile, fiind cestiune 
personală. .

D. vice-președinte, V. Pogor : Intru 
cât este o cestiune personală și s'a invocat 
regulamentul eh nu pot se fac de cât a ’l 
urma. De aceea pun la vot cu bile demi
siunea D-lui Lascar Catargi.

Adunarea procede la vot și resultatul 
scrutinului este cel următor :

Votanți........................... 141
Maioritate absolută • . «71
Bile albe.................... . . 50
Bile negre • ..........................91

D. vice-președinte, V. Pogor: Adu
narea nu a primit demisiunea D-lul Las
car Catargi.

D. L. Catargi: D-le președinte, mal 
ântâih mulțumesc celor cari ah votat ne
gru, și pe urmă și celor-alțl cari ”ml-ah 
primit demisiunea; dar regret că s'a per
dut în zadar timpul Camerei; de patru 
ori am luat cuvântul și am declarat că nu 

mai pot rămânea președinte, și acum cer 
din noh să’ml o admitețl demisiunea cu 
un simpla vot prin sculare și ședere; căci 
vă declar din noh că sunt decis a persista 
în demisiunea mea.

D. vice-președinte, V. Pogor: Dupe 
insistența D-lui L. Catargi, pun din noh 
la vot demisiunea D-sale prin sculare și 
ședere.

—Adunarea primesce demisiunea D-lul 
Lascar Catargi.

Voci: Să procedem acum la alegerea 
noului președinte.

Voci: Pe Luni.
D. vice-președinte, V. Pogor: Con

sult adunarea daca voesce a amâna pe 
Luni alegerea președintelui. (Sgomot).

Voci: Nu, a^I.
D. N. lonescu: D-le președinte, imi

tăm occidentul civilisat. In Camera co
munelor, înainte de a se verifica depută
ții, la cea d’ântâih întrunire, presupu
nând că marea maioritate e bine alăsă, se 
procede imediat la alegerea președintelui; 
pentru că un singur moment nu pdte să 
rămână camera lipsită de expresiunea sa 
legală față cu puterea executivă și față 
cu țăra. De acea, daca voim să observăm 
unele tradițiunl parlamentare din Adu
nările elective ale celor mai constituțio
nale țări; vă rog să puneți imediat la 
vot acestă alegere, fiind-că dacă suntem 
în număr pentru a primi demisiunea unui 
președinte; cum nu am fi tn număr pen
tru a alege pe un altul ? Vă rog dar să 
procedăm imediat la o nouă alegere.

D. Gr. Triandafil: Negreșit, D-lor, 
că trebue să procedăm cât mai tn grabă 
la alegerea unul președinte; căci Camera 
nu pdte să rămână lipsită de representan- 
tul el. Când Insă se întâmplă o vacanță 
de felul acesta, trebue să ni se lase timpul 
necesar pentru a ne gândi și a ne înțelege 
între noi cu cine l’am putea înlocui. Eh 
propun să se amâne alegerea pentru 24 
ore. Și de ce am proceda imediat la ale
gere? Nu cum-va ar putea fi verl-un pe
ricol pentru Cameră dacă s’ar încuviința 
o amânare da câte-va ore ? D-lor, să pdte 
ca în Englitera să se procddă ast-fel cum 
ni s’a spus de D. lonescu; avem însă și 
noi precedente, și până acum tot-d’a-una 
s’a urmat în chipul acesta, de a se lăsa 
deputaților câte-va ore de gândire asupra 
persdnel ce trebuesc să alăgă. Nici un in
convenient nu pdte să fie dacă s’ar amâna 
alegerea pe Luni, fiind-că avem pe vice
președinți cari pot conduce lucrările ndstre 
până la alegere.

Voci: Suspendați ședința pentru ^ece 
minute ca să ne consultăm.

D. Gr. Triandafil: Se propune o sus- 
pensiune a ședinței de 10 minute; acăsta 
însă nu e de ajuns, pentru ca să ne putem 
înțelege cu toții asupra persdnel ce tre
buie să alegem. Alegerea președintelui 
Adunărei este un act fdrte însemnat, și 
de aceea trebue să ni se lase timpul ne
cesar spre a ne putea da votul în deplină 
cunoscință de causă.
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D. Ceawr Aalam : Să se suspende șe
dința pentru o jumătate de oră.

IX Gr. THandafll: Nu este de ajuns 
o jumătate de oră, și de aceea vă rog să 
primiți a se amăna acăstă alegere pe 
Luni.

Veci: Puneți la vot propunerea D-lui 
Triandafil.

— Se pune la vot propunerea de a se 
amâna alegerea președintelui pe Luni și 
se încuviințâjă de Adunare.

IX vice-președinte: Acum, D-lor, mal 
Înainte de a trece la alte lucrări înscrise 
la ordinea ^ilel, sunt dator, dupe regula
ment, a da cuvântul D-lor deputați în
scriși pentru cestiuni personale.

D. C. Bobeica: Eti renunț.
D. vice-președinte, V. Pogor : D. 

Mortzun însă nu renunță, prin urmare 
D-sa are cuvântul.

D. V. G. Mortzun: înainte de tdte sunt 
dator de a constata îndeplinirea unui fapt 
caracteristic și de o mare Însemnătate 
pentru noi. Constat că desbinarea care să 
iscase Intre D-vdstre, In filele trecute, 
Intre D-vdstre maioritate și minoritate, 
desbinare care a mers până la Învinuiri 
de trădare, până la vorbe grele, s’a sfâr
șit, și că D-vdstre v’ațl înfrățit și potolit 
ca prin farmec de Îndată ce a fost vorba 
de a^se ataca socialiștii și socialismul. In 
aplause unanime D. lonescu ne-a adus 
cele mal nedemne Învinuiri. In acăstă o- 
casiune ați făcut curat cum să ^ice într’o 
febulă străveche.

In vremea resbdielor dintre Romani și 
Daci un Decebal, un rege al Dacilor în
demnat, Îmboldit de poporul săti să intre 
cu date și să calce pe Romani, între-sbuc- 
nise atuneea un resboiti civil.

O Voce: Nu Decebal, Orole.
IX V. G. Mortzun: Am ^is un Dece

bal, adică un rege.
Acel decebal ca să pilduiască poporul 

și să'i arate că Încălcând ei țările stăpâ
nite de Români, aceștia vor lăsa resboiul 
civil și sărind eu toții asupra lor ’i vor 
zdrobi, luă duoi eâini răi și hârățindu’I, 
’I întărită la cărtă apoi când ’i vă^u în
cleștați dădu drumul unui lup; câinii vă- 
gândul lăsară lupta lor și se aruncară 
asupra lupului. Pilda era dată;

Ast-fel ați făcut și D-vdstre.
O vooe: Care este lupul?
D.* V. G. Mortzun : Noi.— D-vdstre 

cart până mai adindori vă uitați horțiș 
și încruntat unii la alții, cari vă aruncați 
vorbe grele; cum a fost Vorba de a- 
tacat pe socialiști ați lăsat certa dintre 
D-vdstre și cu; toții de a valmâ ați aplau
dat din răsputeri. Acăstă întâmplare so
cotesc că ne va folosi pentru a pildui și 
noi pe cei ce vor pune temeiti mare pe 
certurile D-vdstre.

Acăstă eestie personală a fost prici
nuită de discuția asupra porturilor france 
și a felului cum am votat noi socialiștii și 
D. Panu.

D. general Mânu arată că de și pro- 
tivnici guvernului noi nu am votai pro

iectul voind să doVedescă că acest proiect 
a avut în potriva sa chiar parte din o- 
posiție.

D; N. lonescu în urmă ne învinuesce 
dre cum de trădare fațăjcu oposiția și pi
când cum că aci nu era vorba de portu
rile france, ci era eestie politică, era ce- 
stie ministerială; ceea-ce se va putea 
vedea din discursul D-sale.

La acestea, D-le lonescu, dați-mi voe 
să vă spun că de și ai o experiență de 20 
de ani, cu care te mîndrești și că noi 
suntem tineri, că în acăstă eestie noi ne 
am purtat mai bine și mai logic de cât 
D-ta față cu țera și interesele ei. Socotim 
că atunci când să discută o cestiune eco
nomică nu trebue să facem din ea o ce
stiune politică; noi eram convinși că 
reîntemeierea porturilor france nu vor 
ridica Galațul și Brăila din căderea lor 
și că nu va aduce nici un folos țărei; 
noi am fost convinși că astă decădere 
resultă din alte pricini economice, de cât 
din desființarea porturilor france, și de 
aceia am votat contra; am votat contra 
pentru că pe noi patimele nu ne orbesc 
și pentru eă nu vrem să se facă din o 
chestie economică o chestie politică.

Să pdte că mulți dintre D-vdstre atât 
din maioritate cât și din minoritate se 
vor simți jigniți de declarația ce am să 
vă fac.

De când sunt în Cameră asist la nisce ur
mări fdrte rele: când e o chestie în desba- 
teri, ve^i umblând din deputat în deputat 
pe ardențil apărători al guvernului și pe 
membrii cei mal influențl dm oposițfe ce
rând fie-căruia să votese cu el. Față cu a- 
cestea noi ca să nu intrăm vecinie în nisce 
sterile discuții am respuns acuma ca și în 
totd'auna celor ce ne cerăă să votăm pentru 
că votăm pentru, că votăm contra celor ce 
stăruiati să votăm contra; iar când a fost 
vorba de dat votul nostru noi nu am avut 
în vedere de cât binele sati răul ce ar ur
ma din primirea proiectului, nu am avut 
în vedere de cât binele și interesul țărei 
și am votat ast-fel dupe cum ne a ^is cu
getul nostru și dupe cum ne am luminat 
din discuțiile D-vdstre.

Dacă fac astăzi acăstă declarație o fac 
pentru că știindu-se acăsta, credem că de 
acum înainte vom fi lăsați în pace și nu 
vom mai fi hărțuiți să votăm contra ori 
pentru.

Din votul nostru D. Nicolae lonescu 
trage răutăcios» și pătimașa conclusie, eă 
noi am căutat prin acăsta să plăcem gu
vernului care la rîndul săti, să aibă bu- 
na-voință de a valida alegerea tovarășu
lui nostru. Lascar Veniamin.

Nu, D-le lonescu, noi nu am avut nai
vitatea de a crede că prin votul nostru 
am putea înduioșa guvernul. Nu, noi nu 
am avut acăstă naivitate de și nu avem 
lunga D-tale experiență de 20 de ani. 
Ar trebui să fim copii, să nădăjduim în 
validarea lui Veniamin întemeindu-ne pe 
acest lucru tocmai atunci când vedem pe 
D. Theedor Rosetti, primul ministru, ce
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rând lâ întrunirea maioritățâi, de al da 
sprijine el, de a sprijini măsurile ce are 
de gând să ia împotriva ndstră.

Nu, D-le lonescu, noi nu avem nici o 
nădejde în banca ministerială pentru va
lidarea lui Veniamin. Nu, noi nu am vo
tat contra porturilor-france, pentru ca să 
se valideze alegerea lui Veniamin; noi seim 
că astă alegere va fi stricată, noi scirh că 
astă măsură este râti cerută și dorită de 
mulți din D-vdstre.

Noi seim că stricarea alegerei a fost 
propoveduită de D-nii Sandu Rașcan, lor- 
gu Prăghici și Eugeniu lonescu, cari 
umblând din deputat în deputat ati stă
ruit pentru invalidarea el. Noi seim că 
numai atunci acesta nu s'ar face când Ve
niamin s’ar da plecat înaintea băncel mi
nisteriale (întreruperi).

Dați-mi voe, când e vorba de validarea 
alegerilor la colegiul al III-leâ, aduceți- 
vâ aminte de scandaldsele validări a unor 
alegeri făcute cu bătăi și falși ficări, va
lidări cari nu se pot explica de cât prin 
supunerea aleșilor față cu guvernul. Ca 
o dovadă între <jece aveți alegerea D-lui 
Sandu Rașcan.

D Nicolae lonescu a afirmat, că noi 
socialiștii prin atitudinea ndstră față cu 
guvernul trecut am cătat să atragem o 
părintdscă oblăduire asupra ndstră și că 
eti unul m’am introdus în acăstă Cameră 
sub bine-făcătdreai aripă.

Ca dovadă D-sa aduce în potriva nos- 
tră manifestul, ce am scos acum 2 ani 
când cu venirea Regelui la Iași.

Iată în puține cuvinte conținutul și 
condițiunele în cari am făcut acel mani
fest, manifest pe care și azi l’am iscăli fără 
să ștergem o virgulă din el.

Opozițiunea unită din Iași îndemna po- 
porimt a să șuere pe Rege (întreruperi, 
sgomot).

D. Alexandrescu. Manifestul nu pro
voca pe public la șuerat, ci să ^icea prin- 
tr’însul să se facă numai gol în jurul Re
gelui, dovadă este D. Aslan, autorul ma
nifestului pe care noi Fam subsemnat 
cu toții.

D. V. G. Mortzun: Da îu manifest 
se ^icea să se facă gol în jurul Regelui, 
dar pe de altă parte dmenii cutreerati 
mahalalele îndemnând norodul să 'I iasă 
înainte și să'i șuere, și întru acăstă do
vadă cea mal puternică sunt șuerătu- 
rile de la hotel Traian, pe cari nu le pu
teți tăgădui (întreruperi, sgomot).

Prin acel manifest ^iceam țărănimel și 
tutulor muncitorilor să nu se potrivdscă 
acelor îndemnuri, să stea liniștiți, să nu 
se amestece în certurile boerilor, să’i lase 
să se sfăddscă ei între ei; căci de li s’ar 
potrivi poliția și oștirea tot asupra no
rodului ’și va descărca furia, £ic£m că ei 
vor fi cei bătuți șistâlciți. ț>ice D. lonescu 
că prin acel manifest măgulim guvernul 
că^ut, ’l rog să’i citdscă din noti și să vadă 
daca în el nu se critică fdrte aspru urmă
rile acefali guvern, dacă nu se spunea ade- 
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vărwl forte pe față dupe cum ’l spunem și i 
astăzi.

In Ianuarie trecut, acum un an, ara 
mers la Roman și ’ml-am pus candidatura 
ea socialist, am venit cu programul nos
tru din care am Împărțit 2.000 exemplare 
în oraș și pe care l’am desvoltat la cele 3 
întruniri publice, să mă desmintă aleșii 
Romanului, aci față, dacă spusele mele 
sunt neadevărate. Nu am asistat la nici o 
întrunire intimă a oposițief, făgăduisem 
numai D-lui Eugenriu lonescu că ’i voifi 
da votul meii la colegiul L

Lucru care ’l-am și făcut; căci votul 
mefi a fost loan Agarici și Eugeniu lo
nescu. Nu am avut nici o legătură, m’am 
pr^intat ca socialist, în Cameră am fost 
socialist și astă-tdmnă la Octombre reales 
ca socialist cu același program. Forte a- 
devărat este însă că mi s’a făcut propu
neri de a mă presinta ca liberal, ceea-ce 
am respins rămâind credincios progra
mului mefi. De ași fi primit să trec ca li
beral acăsta ar fi fost o rușine pentru mine 
oare eram socialist, ar fi fost pe fruntea mea 
o pată neștărsă, ar fi fost o greșală care, ca 
sabia lui Damocles, ar fi atârnat vecinie 

^asupra capului meii.
Vedeți sprijinul ce am avut din dosa

rul alegerei trecute, candidațil guverna
mentali, lancu Vasiliu, întrunea 210 vo
turi, D. Ștefan Zarifopol 198, efi nu am 
avut de cât 154, numai 9 voturi mai 
mult peste maioritatea cerută care era 145.

Câ unu din moșii mei era prefect, a- 
căsta nu însemneză nimic; căci între mine 
și ei, din punctul de vedere al opinielor 
politice, este o prăpastie.

D. Nicolae lonescu e jignit și suferă de 
căderea sa la acele alegeri și ne dându’și 
sămă de adevărata pricină, aruncă vină a- 
supra altora; Românul astăzi numai este 
ceea-ce era acum câțf-va ani. De atunci 
încăce idei nouă s’aii desbătut înaintea 
Romașcanilor, dmeni noui aii intrat în 
luptă și acestea sunt adevăratele pricini 
ale cădere! D-sale. Dacă vei mai căta bine 
și Vei resfoi trecutul vei găsi că în tot- 
d’a-una ai fost ales la Roman ca candidat 
guvernamental, eu tdte că apoi când ve
neai în Cameră făceai oposiție.

D. N. lonescu: Nu este exact!
D. V. G. Mortzun: Sciți că, sub libe

rali, moșii mei aii fost prefecți când unul 
când altul și că prin urmare sunt tn stare 
de a vă da ăreși cari lămuriri. Când îi 
întreba cum se face că susțin pe Nicolae 
lonescu care face oposiție în Cameră, iei 
răspundeail că așa li s’a spus de sus, că nu 
e primejdios și că e bine să intre o privi- 
ghetdre în cameră.

E bine statornicit și de toți sciut tn 
Roman că sub D. Ion Brătianu ați fost 
vecinie ales de administrație.

A^I să cer situațiile limpezi și a D tale 
este forte încurcată. Acăsta e pricina că
dere! D-tale la Roman.

Vroi ți o dovadă? Imediat v’o dafi, a- 
tund când s’a pornit disidența liberală, 
D-vdetre n’ați Mat o parte tare activă, 

nimeni nu v’a vă^ut pe la întrunirile o- 
posițiunel-unite, până dupe căderea D-vds
tre la alegerea din Ianuarie trecut, dupe 
care însă v’am vă^ut pe dată aprig luptă
tor la întrunirile de la Orfefi alăturea cu 
cel-alțl memebri al oposițiunel-unite.

Dar vin acum la ultimele alegeri, la ale
gerile din Octombre. De la Aprilie de la 
închiderea Camerilor trecute, atitudinea 
D-tale șovalnică și nelămurită, a ne mulță- 
miteu totul spiritele în Roman. In Roman, 
D-ta lucrai mână în mână cu administra
ția și partizanii guvernului, în vreme ce 
la Prahova te alegea ca liberal- indepent 
dent prin sprijinul liberalilor din locali
tate, iar la Iași la consiliul comunal te 
presintal pe lista radicală. Trista situație 
și purtare a unul om politic.

Dar ca sdrobitore dovadă, că D-ta erai 
în Roman tovarășul conservatorilor este 
că de și era o circulară a D-lui Marghilo- 
laman, care oprea primblările prin sate, 
D-ta al colindat tot ținutul Romanului 
din sat, în sat, din bîlcifi, în bâlcifi, de 
nimeni întrebat, de nimeni supărat, în 
vreme ce la Dorohoifi D. Gherghel; care 
făcea același lucru, dar care nu era guver
namental, era împedicat.

D. N. lonescu : Nu este exact. (între
ruperi).

D. C. C. Bobeica: Nu eși din Roman; 
căci acolo ești bine. (Ilaritate).

D. V. Gh. Mortzun : Nu este exact 
D-le lonescu ? Aduceți-vă aminte, vă rog, 
de strălucita primire ce a'țl avut la bâl
ciul din Sabaoni și de puțina trecere ce 
ați avut înaintea dmenilor.

Scifi că să scornise vorbe, că prin 
mulțime eram și efi îmbrăcat unguresce, 
dar, acăsta nu este de cât o poveste ridi
colă și neîntemeiată ca și acea răspândită 
a^i pe săma lui Nădejde, de care se ^ice 
că umblă acuma prin ținutul Bacăului 
îmbrăcat țărănesce, de și noi ’l vedem la 
Cameră în tdte filele. Dar acăsta încă tot 
e puțin, să vedem cum ’și pune cadinda- 
tura D. N. lonescu la colegiul III, să ve
dem de cine e susținut și dacă aceia sunt 
protivnici safi susțiitoril guvernului ? 
Printre acel D-nl delegați, boerl aleși de 
primarii, subprfecțil administrației, cari 
propun cadindatura D-luI N. lonesu, ve
dem ca dovadă sdrobitdre pe D. Lupu 
Bogdan deputat al colegiului I de Roman 
alesul gnomului, vedem pe D. G. C. 
Gheorghiu, care s’a presintat la alegerea 
consiliului comunal pe lista guvernului, 
apoi pe D. Temistocles Idn, cumnatul pre- 
fecului, fratele D-lui Dimitrie Idn senato
rul și leaderul conservatorilor în localitate.

D. R. Roseti: D-vdsrte spuneți, că păte 
să fie cine-va rude și să nu aibă aceleași 
idei politice.

D. V. Gh. Mortzun: Când am ^isacăs- 
ta, am dovedit, dovediți și D-vdstre că în
tre D. Temistocles Idn și prefectul de Ro
man e deosebire de idei; și atuncea între
ruperea D-văstre va fi întemeiată, dar 
până atuncea nu.

Ca o nedemnă bârfălă s’a ^is că noi 

suntem Boeialiștl-guvemamentatt, dacă 
am fost contra răsturnărel lui Ion Bră
tianu, dacă n’am lucrat alăturea eu opo- 
sițiunea-uniîă a fost că noi avăm fer
ma convingere, că nu era să vie la pu
tere liberali-desidențl, dacă am fi crezut, 
câ ar fi fost cu putință venirea la patere 
a D-lui Brătianu safi a D-lui M. Kogâl- 
niceanu dupe cum se ^icea atuncea eram 
cu oposiția-unită; dar noi eram siguri de 
venirea conservatorilor și eu părerederifi 
vedem că nu ne-am înșelat.

Noi sub Ion Brătianu am avut sergenți 
și jandarmi puși la porta locuințelor nds
tre, cari împedecafi țăranii să vie la noi.

Sub liberali legea se călca și gieăm: a^I 
legea se calcă dar călcarea el va fi legea 
de mâni și ne putem închipui ce va fi 
atunci când se va călca și acea lege. Do
vadă despre acăsta aveți întrunirea de la 
hotel de France și legea împotriva socia
liștilor care să pregăteece.

Intru cât privesce dacă guvernul ac
tual are safi nu are simpatia ndstră, răs
pund că nu; dar în starea în care ne aflăm 
tot suntem mulțumiți; căci cel puțin ve
dem pe banca ministerială pe D. Carp și 
pe D. Maiorescu cari para voi să ție sămă 
de cerințele de a^i, și ne temem de o 
schimbare în urma căreia s’ar alcătui un 
minister conservator îndărătnic în materie 
de reformă și care ar căta să guverneze 
țăra în chipul cum afi guvernat-o acum 
12 ani.

Acăsta e sincera ndstră credință și v’o 
spun în cuget curat, v’o spun înaintea 
validărei lui Veniamm.

Și acum când am nemulțumit, de sigur, 
prin vorbele mele și banca ministerială și 
pe o parte din oposiție, cred că nu ni se 
va mal imputa că am căutat prin strata
geme și necinstite manopere să căpătăm 
validarea alegerel lui Veniamm.

Nu, sunt sigur că Veni amin va fi in
validat ; cu tdte acestea noi suntem liniș
tiți pentru că avem temeinica credință că 
el va fi ales din nofi; doar numai dacă se 
vor face nisce călcări de lege așa de mari 
în cât să ne siliți să dăm în judecată pe 
primarii și suprefecțil cari la urma urmei 
nu sunt de cât nisce supuși cari să plăcă 
ordinelor ce le vin de sus și cu mâna că
rora guvernele ieafi cărbunele. D-vdetre 
însă nu trebue să uitați că în legile elec
torale sunt articole cari pedepsesc fdrte 
asuspru pe sub-prefecțil, primarii și pe 
toți agenții administrativi, cari calcă le
gea. Dacă până a^i am fost blănii și în
durători cu acești dmeni, victimele celor 
tari, da a<jl înainte nu are să mal fie ast
fel ; căci dacă se vor face călcări de lege, 
vom trimite înaintea justiției pe toți cel 
cari nesocotesc drepturile poporului câș- 
ti^ate cu atâta greutate și zbucin!.

D. I. Nădejde : Efi am numai o sin
gură vie de 3 pogdne și jumătate în to
vărășie ca fratele mefi la Șotânga, nu la 
Socola. Atât aveam de ^is.

D. N. lonescu : D-lor, la tot ce a ^s 
onor, representat al colegiului al duoilea 
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de Roman am să răspund cu ocasiunea veri- 
ficărel alegerel colegiului III de Roman, 
fiind-că D-sa a vorbit mal mult de ale
gere....

D. V.. Mortzun : Am uitat să răspund 
asupra unui punct.

D. N. lonescu: D. representant al co
legiului II de Roman ^ice că a uitat un 
punct; punctul pe care Fa uitat să referă 
la părintele săfi la care efi am făcut alu- 
siune; dacă insă efi am menajiat pe tâ
nărul Mortzun, acesta am fâcut-o pentru 
că senatorul Mortzun s'a purtat, Înaintea 
morțeisale, cu demnitate și independență, 
și In respectul acelui bătrăn nu am voit 
să relevez inconsecințele tânărului; dar 
fiind-că acum D-sa posăză in leader al 
socialismului și amenință autoritățile con
stituite: fiind-că D-sa vine aci cu dmenii 
săi. se ^îce sprijinit de mulțime, și de sus 
caută să vorbescă cu noi, apoi atunci, 
spre a nu lua timpul Camerei, 'mi reserv 
dreptul a *1 răspunde cu ocasiunea veri- 
ficărei alegerel de la Roman.

D. vice-președinte, V. Pogor: Acum, 
D-lor, voifi să dafi citire demisiunei ce am 
primit din partea D-lui Blaramberg.

Domnule președinte,
,In urma incidentului regretabil de 

ieri, jnă cred dator a presenta onor. Ca
mere demisiunea mea ca vice-președinte 
al ei, reînoindu’i și cu acăstă ocasiune ex
presiunea recunoscinței mele pentru ond
rea Însemnată ce 'mi a făcut, incredințân- 
du-mi acestă Înaltă sarcină/

Voci : la vot prin sculare și ședere.
— Se pune la vot demisiunea D-lui 

Blaramberg și se respinge.
O voce : Votul trebuia a se face cu 

bile. (Sgomot).
D. N. lonescu : Cer cuvântul In ces

tiune de regulament.
f>. vice-președinte, V. Pogor: Aveți 

cuvântul.
D. N. lonescu; D-le președinte, pu

teți pune pentru a duoa dră la vot demi- 
siuuea D-lui Blaramberg; căci politeța 
s’a făcut Să nu credeți că D. Blaramberg 
are nevoe să ’l rdge cine-va când e vorba 
să ’și facă datoria.

D. vice-președinte, V. Pogor: Con
sult Adunarea dacă încuviințăză propu
nerea D-lui lonescu.

Voci : Da, da.
D. C. Popovici: Anulați atunci din 

procesul-verbal votul care s’a făcut prin 
sculare si ședere.

Voci: La vot.
—Adunarea procede la vot. și resulta

tul scrutinului este cel următor :
Votanți................................ 105
Maioritate absolută ... 53
Bile albe . •..........................59 ’
Bile negre..............................46

t D. vice-președinte, V. Pogor: Adu
narea a primit demisiunea D-lui Blaram
berg; prin urmare, tot Luni vom procede 
și la alegerea unui vice-președinte.

Acum, D. Popovici are cuvântul pentru 
a anunța o interpelare.

D. C. Popovici: D-le președinte, in
terpelez pe înaltul guvern și în special pe 
D. ministru al cultelor și ’l rog să 'mi 
răspundă:

1) Până când se va pune In continufi 
in gura Majestăței Sale Regelui cuvin
tele: ^ameliorarea sdrtei clerului de mir,“ 
frasă pronunțată la tdte discursurile Tro
nului de la vestitul 1848 și până astăzi, 
și tot-d'a-una rămasă baltă.

2) Până când Înaltul guvern ne va 
trimite cu acăstă ardentă și capitală ces
tiune la sântul Sinod, care singur a opi
nat că din monopoluri nu se pdte Între
ține Biserica, ci Statul trebue să plâtescă 
pe funcționarii bisericescl, dacă el consi
deră Biserica ca o instituțiune a Statului 
român; cu atât mai mult cu cât Statul 
stapânesce averile bisericesc!.

Tot în acăstă cestiune, rog pe D. mi
nistru de culte a ’mi răspunde cari sunt 
motivele pentru cari nu recundsce legal 
funcționarea facultăței de teologie, facul
tate care fuucționăză In secret ca cum ar 
fi la Zanzibar.

D. vice-președinte, V. Pogor: Se va 
comunica guvernului.

D. Gr. Andreescu: D-le președinte, 
interpelez pe D-nii miniștri de interne 
și al domenielor Statului, asupra următd- 
rei cestiuni:

Afi safi nu D-lor cunoscință de faptul, 
pe cât de curios, pe atât de barbar, că lo
cuitorii comunei Nucșdra, județul Mus
cel, de mai bine de o lună de ^ile, trăiesc 
fără foc, Indurând asprimea gerului, din 
causă că proprietarul pădureț aparținând 
moșiei pe cari locuiesc acești dmeni, ră
mași neîmproprietăriți, ci simpli căminași, 
la aplicarea legei rurale din 1864, grație 
unor manopere doldse, la 6 Decembre 
1888, le-afi interzis, în mod brusc și prin 
surprindere.de a mai lua lemne de foc, la 
cari până aci fuseseră învoițl, și acăsta 
numai în scopul de a le aplica în bloc o 
pedepsă nemeritată, și din causă că agenții 
silvici ai pădurilor Statului afi refusat 
până acum cererea lor de a le vinde lemne 
mdrte pentru foc din pădurile Statului, 
singure de unde el ar putea să și le pro
cure, causă pentru care acești locuitori, 
în număr de 250—300 familii, sunt ex
puși pericolului; și dacă D-nil miniștrii 
afi luat cunoscință de acest fapt, ’i rog 
respectuos să ’mi răspundă cari sunt mă
surile ce afi luat safi cred a lua ca să pre
curme și să preîntâmpine pe viitor acest 
fapt ?

Interpelez pe D-nil miniștri de interne 
și de justiție asupra următorei cestiuni:

Afi luat safi nu D-lor cunoscință de ne
număratele abusuri și delicte comise de 
medicul primar al județului Muscel, D. 
dr. V. Popescu, în intervalul de 10—11 
ani de când funcționezi în acăstă calitate, 
și în special cunosc D-lor faptele acestui 
funcționar, denunțate prin gazeta Vocea 
Muscelului și constatate de agenții admi- 

nistrațiuuei județului Muscel, rși anume:
a) Faptul că a luat mită de la locui

torii comunei Domnescii din Muscel, suma 
de 240 lei pentru a stărui să nu li se stră
mute cimitirul de la biserici în afară de 
comună, la distanța prevăzută de lege;

b) De la D. I. Pepenescu, învățător din 
Jugur, a luat 40 lei ca să miglocăsci 
scutirea safi cel puțin amânarea lui din 
armată;

c) Pentru acelaș scop ar luat cinci lire 
de la fiul'lul Albu Baldovin, din comuna 
Petroșani;

d) In luna Iulie 1888 a liberat un cer
tificat medical falș, dovedit ca atare de D. 
procuror de Muscel, aflat în dosarul trib. 
Muscel, relativ la procesul corecțional 
dintre DJ Damian și un servitor al D-lul 
Eug. Stătescu, etc. ?

Rog pe D-nii miniștrii a ’mi răspunde 
cari sunt măsurile de corigere ce le va . 
fi luat ?

D. vice-președinte, V. Pogor : Se 
va comunica guvernului.

D. N. Filipescu: Am ondre a inter
pela pe înaltul guvern și rog pe D. mi
nistru al lucrărilor publice a’mi răspunde: 
Ce măsuri a luat pentru ca Statul să re
capete sumele delapidate de șeful gărel 
Răcăciunl, căci cred că, dacă un aseme
nea fapt nu s'ar urmări, ar fi să imităm 
procedeurile ce se obiclnuesc numai la 
Zanzibar? (Ilaritate).

D. vice-președinte, V. Pogor: Se va 
comunica guvernului.

Acum la ordinea gilel avem mai ântâifi 
raportul comisiunei de verificare asupra 
alegerel col. I de Teleorman.

—D. C. Cesianu, raportorul comisiunei 
de verificare, dă citire următorului ra
port:

Domnilor deputați,

Comisiunea de verificare a deputaților 
aleși din nofi. luând in examinare dosa
rul alegerei făcute în ^iua de 9 Ianuarie 
1889, pentru duoă locuri de deputați la 
colegiul I de Teleorman, în locurile va
cante, prin nptarea D-lui G. Mânu și G. 
D. Vernescu. a găsit tdte formalitățile 
bine îndeplinite, și nefiind la dosar nici-o 
contestațiune, a validat în unanimitate 
alegerea D-lor C. 6. Vernescu și D. 0. 
Burcă, ca aleși ai acestui colegifi, și vă 
rdgă prin subsemnatul raportor să bine
voiți a le valida și D-vd^tre.

Raportor, C. St, Cesianu.
D. vice-președinte, V. Pogor: Ne

fiind nicl-o contestațiune, proclam depu
tați ai colegiului I de Teleorman pe D. 
C. G. Vernescu și D. C. Burcă.

Acum D. Sturdza are cuvântul pentru 
a desvolta interpelarea D-sale adresati 
D-lui ministru de interne.

D. Dimitrie A. Sturdza : încă de la 
2 Decembre anul expirat am anunțat o 
interpelare D-lui ministru de interne a
supra cașului dacă scie că în județul Tu- 
tova și deși faptul se petrece In mal multe 
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comune, a^I voifi vorbi în special de una 
adică dacă scie D. minisru că s'a admis 
în județul Tutova usul de a se pune stre- 
jarl dmeni din comună ndptea acum iarna, 
pe la ariile diferiților proprietari și aren
dași. Astăzi sunt nevoit a desvolta alt-fel 
interpelarea decât cum era să o desvolt a- 
cum^â săptămâni în urmă, acum 6 săptă
mâni, când am anunțat acestă interpelare, 
aveam iiusiuni și eram mai liniscit față cu 
asigurările și promisiunile ce mi s'a dat 
de onor, bancă ministerială, adică : că se 
va face totul pentru binele sătenilor.

Am crezut că va fi de ajuns să anunț 
numai acăstă interpelare D-lui ministru 
respectiv, să '1 rog să bine voiască a con
stata dacă cele arătate de mine sunt exa
cte, de și dupe mine credu că un deputat, 
precum presupun eti, trebue să fie crezut 
și că nu trebue să fie bănuit că ceea-ce 
spune un deputat, aici în Cameră, nu ar 
fi adevărat.

Cu tdte acestea, efi când am arătat cum se petrec lucrurile, nu am avut preten- 
țiunea să fifi crezut pe cuvânt și de aceea am spus D-lui ministru și numărul ordi
nului și ordinul dat de către D. suprefect și am cerut ca D. ministru, dupe ce va 
cerceta și constata faptul, să 'mi înain
teze si mie acel ordin. Din nenorocire 
însă până astăzi acel ordin nu mi s'a 
arătat, nici nu mi s'a pus la disposițiune, 
dar am și efi acel ordin aci și prin el vă 
pot proba că tdte cele arătate de mine 
sunt exacte.

Cu tdte acestea, regret că D. ministru 
nu s'a conformat cererei unui deputat și 
nu numai că nu a făcut nici o cerere tare 
seridsă, dar nu 'mi-a presintat nici actul 
cerut.

înțeleg când, mai de-ună^f, un domn de
putat a cerut să i se pună la disposițiune 
nisce acte, D. Carp, ministru de externe, 
s'a sculat și a Z1S acelui domn deputat: 
Cred că D. deputat nu se va supăra dacă 
actele pe cari le cere nu i se vor putea 
pune la disposiție de cât peste veri-o ^e- 
ce $ile, din causă că actele sunt trebuin- 

,cidse la o delimitare dre-care.
Efi însă am așteptat șăse săptămâni fără a mi se presinta actul cerut. Dar este încă 

ceva mai mult: înainte de a se lua vacanța, 
intepelarea mea era pusă la ordinea Zilei 
și atunci D. ministru a intervenit și m’a 
rugat, printr'un coleg al nostru, ca să mă 
duc la minister și acolo să mă Înțeleg 
cu D-sa înainte de a desvolta interpela
rea, de dre-ce în acea Zi era ocupat cu alte 
afaceri.

Ei bine, am convenit și am vorbit cu D. ministru, m’am înțeles cu D-sa asu
pra ^ilei când să mă duc la minister, am 
hotărît (jiua și apoi, la ^iua hotărîtă 
m’am dus la minister la Z^a și ora indi
cată, dar nu am găsit pe D. ministru, 
am perdut tdtă £iua așteptând ca să văd 
pe D. ministru și să '1 fac ca să cerceteze și să facă ceva pentru ca să scape pe cei 
nenorociți de tdte suferințele lor la cari 
sunt expușL Ei bine și astăgl, cu tdte că 

nu am avut ondre să fifi ascultat încă nici 
aci în Cameră, nici la minister și nici că 
mi s'a pus la disposiție acel ordin cerut, tre
bue să constat că s'a luat acăstă cestiune 
prea ușor, și când am adresat acăstă inter
pelare, s'a^is,'mi pare, de către D.deputat 
Bobeica, că acăsta este un cas isolat. A- 
celușl lucru mi s'a spus și de către un 
înalt funcționar de la minister, că acăsta 
va fi pdte un cas isolat.

D. M. KogAlniceanu : In tdtă țăra.
D. D. A. Sturdza : Efi merg până a

colo și Zic că chiar dacă acesta ar fi un 
cas isolat trebue dre să trecem cu vede
rea peste el ? In alte țări, avem destule 
probe, când unui supus străin i se întâm
pla veri-o nedreptate’și reclamă, se dă des
păgubiri chiar pentru o a nume personă 
și chiar pentru un cas isolat!

Asemenea Zic efi și aci : Chiar dacă ar 
fi un cas isolat în specia, vedeți, mă pun 
pe acest tărâm, totuși trebuia, cred efi, să 
mi se dea ascultare, și când mi se dă cu
vântul, să mi se dea serios, iar nu să mă 
duc la minister și acolo să aștept fără a 
găsi pe acel ministru pe care trebuia să 
'1 găsesc și care până astăzi nu a dat 
măcar un contra-ordin. Efi cel puțin nu 
scifi dacă sa dat veri-un contra-ordin. Nu 
trebuia să fiți indiferenți, D-le ministiu, 
pentru că acest ordin s'a dat de un pre
fect. Ce fel ? Pentru că ordinul este dat 
de un prefect, nu trebue a se asculta un 
deputat ? Ca deputați trebuie să ne facem 
datoria semnalând răul ori de unde el 
ar proveni, fie ori-cine ar fi acel prefect; 
fie el ruda ndstră chiar, fie el fratele 
nostru ; dacă comite o ilegalitate trebue 
să fie pus în lege. Și nutrebue a se uita 
numai de cât pentru că Zice prefectul; 
iar ceea-ce Z^e un deputat să nu se as
culte, pentru că deputatul pr fi pdte de 
rea credință, și efi nu admit că un depu
tat pote să fie de rea credință, când vine 
și vă probeză cu acte; și fiind-că suntem 
representanții națiunei trebue să scie D-nil 
prefecți că este o Cameră unde se pot 
spune ilegalitățile și abusurile ce se co
mit. (Aplause).

D-lor, v’am declarat și vă declar că re
gret că astăzi m’am pus și a trebuit să 
mă pun quasi-ostil în contra guvernului, 
căci pe acea banca ministerială sunt 6- 
menii cel mal luminați, și dacă vor voi 
vor putea face bine. El bine, să voiască 
o-dată. Efi am ^is o-dată că sub gu
vernul D-lul Brătianu a fost era con
sumatorilor. Nu nși voi ca astăzi să se 
Zică că este era făgăduințelor nelndepli- 
nite; din potrivă ași voi să se adevereze 
că trăim într'o eră unde ce se spune se 
și face!

Aceste Zise, dați'ml voie să vă explic 
cestiunea, și vă declar încă o-dată, că nu 
am luat cuvântul nici pentru a face pa
radă de vorbă, nici pentru a mă reco
manda alegătorilor. Aci însă trebue lim
pezit o cestiune încă : De multe ori în 
acăstă Cameră, atât de pe fotoliul preși- 
dențiel, cât și de pe banca ministerială, 

s’afi făcut dre-cari observațiunl unor de
putați că vorbesc de cutare și cutare ces
tiune care nu interesdză țâra, și vorbesc 
numai spre a se recomanda alegătorilor.

EI bine, nu e vorba de acel represen- 
tanți al colegiuluiud 3-lea cari vorbesc 
de țărani și fac propagandă ca să'Ia- 
gite ; vorbesc de cei cari ajută în rea
litate pe țărani la nevoie. Acestora nu 
li se pdte atribui că susțin pe țărani și 
vorbesc de dânșii ca să'și facă ochi buni 
înaintea lor. Nu, D-lor; noi, cei cari re- 
presentăm pe țărani, când venim aci în 
Cameră, cum a ^is fdrte bine D-nil Ca
targi și Vernescu, noi ceea-ce am făgă
duit trebue să facem; și sunt de părere 
că nu putem a nu ne ține de fâgăduiala 
ce am dat, că vom stărui să se îmbunătă- 
țescă starea țăranilor. Dacă efi m’am ales 
în trei rânduri de către țărani, este că 
m’am arătat tot-d'a-una sincer către dân
șii. Și dovadă întru acesta este că și la 
ântâia și la a duoa a mea alegere făcută 
sub guvernul căZut, alegătorii mei afi 
spus agenților guvernului: Nu ne lăsăm 
de omul nostru de încredere; și afi arun
cat pe candidați! brătieniștl. Acăsta o scifi 
toți colegii mei din Bârlad, și tot așa s’afi 
purtat alegătorii mei și de astă dată, de 
și trebue să recunosc că de astă data, gu
vernul nu ’ml-a opus veri-un candidat al 
săfi. Prin urmare, și efi sunt dator să mă 
țin de angagiamentul de ondre ce am luat 
către alegătorii mei să’i apăr aci In Ca
meră, de ori-ce nedreptăți li s’ar face.

D-lor, și la 10 Decembre, dupe ce interpe
lasem pe guvern, ’mi veni încă o petițiune 
de la sătenii din comuna Perieni. Dar mal 
ântâifi să vă spun o particularitate. Pri
marul acelei comune era aprdpe să fie 
strîns de gât de săteni, Zicându'i: „Du-te 
D-ta de fă streajâ, să îngheți D-ta și să te 
mănânce lupii pe D-ta dacă vrei; nu ne 
trimite pe noi.*

Și cum spusei, a venit la mine cu acea 
a duoa petițiune din 10 Decembre, care 
vi o presint aci, iscălită de dânșii, efi le- 
am spus că am adresat deja interpelare și 
că sper să pot parveni a le face dreptate, 
cu tdte acestea ei tiebue să mă considere 
pe mine ca un om care nu mă țin de cu
vânt, de și afi fost împregiurări, cari 
m’afi făcut să amân interpelarea mea 
până

D-lor, e un ordin dat fdrte aspru, nu 
mă ocup nici de persdne, nici cine e arenda
șul, ca să nu se eră lă că e o cestiune de 
pasiune, de ură, de vecin; nu mă uit cine 
’ml e vecin, cine e acel arendaș, precum 
nici nu vreafi să mă ocup cine e prefect 
și cine sub-prefect; ci mă ocup numai de 
faptul in sine, care trebue să ’l discutăm; 
căci personele pasionăză numai, și noi nu 
trebue să discutăm de cât faptele fără pa
siune ; faptul e un ordin dat de un domn 
sub-prefect, care, trebue să văs pun în pa- 
rintesă că dacă afi comis o erdre ce se 
pdte îndrepta, n’ar fi de loc bine să fie 
schimbat; căci e altmintrelea un bun sub
prefect,precum asemenea sunt și toți cel
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a!0 buni sub-prefecțl aleși și numiți 
încă de fostul prefect, amicul meti mult 
stimat D. Diamandi; sunt toți, cum am 
$is, cei mai buni sub-prefecțl cari ’I am 
avut până acum, și ar fi o greșală ca să 
fie scos măcar veri-unul; și vă declar a
cesta ca să nu se credă că eh, prin inter
pelarea mea, ași voi să recomand pe alt 
cine-va; o fac insă acăstă interpelare 
pentru acei dmenl sătenii sermani, cari 
sunt năpăstuiți, căci nu avem nici un ar
ticol de lege, ori cât veți câuta; chiarxD. 
ministru Marghiloman, un jurisconsult, 
care n’are nevoe de recomaudația mea, 
când am anunțat acăstă interpelare, mi-a 
spus : Ai dreptate dacă lucrurile se petrec 
așa; e un abus ! Pdte că ar voi cine-va să 
vie, cum se ^ice in limbagiul advocățesc, 
să tragă de păr un articol; articolul 85, 
mi se pare, din legea poliției rurale, care 
vorbesce de păzitori; acăsta insă nu va 
să <jică că un păzitor trebue să se ducă 
până la trei sah patru kilometre in de
părtare de vatra satului, unde să șadă 
tdtă noptea acum in timpul ernei. D-vdstre 
sciți că o sentinelă militărăscă când se 
pune la uu post nu stă de cât 2 ceasuri 
și mi se pare chiar numai un căs ; și a
tunci are blană, mănuși și tot ce 'I trebue 
ca să nu înghețe; apoi uman este? Drept 
este ? Ca să trimitem păzitorii țărani să 
stea câte o ndpte întrâgă departe 3 sah 
4 kilometre de sat, când unii n’aii nici 
suman, nici ciobdte chiar ? Acăsta ași 
putea £ice, iertați-mi cuvântul, e o bar
barie ; să ținem noi pe dmeni câte 12 
căsuri în frig, să *1 expunem la mâncarea 
lupilor la brutalitatea gerului. Să 'și 
piardă copilașii lor din causă că ’i-a lovit 
pdte un jpnghiu, pentru care D. arendaș 
nu se gândesce să ’i caute, nici să 'I dea 
mâncare, ci se mărginesce să bată din 
picior primarului să 'I aducă streage; și 
fiind-că s'a găsit un primar care n'a pu
tut să dea fără ordin scris, 'I s’a dat ordin 
de sub-prefect; acăsta D-lor, nu va să <jică 
că e un cas isolat; e un ordin special dat 
tntr'o comună pentru că s'a crezut ne
cesar a se da acel ordin,de și cum am ^is 
s’a comis o erdre, căci este contra legei.

Dar natural e că în tdte comunele din 
acea plasă unde se cerea strejări, trebuia 
să se dea, dacă s’ah dat ordin la o comu
nă, cum e în specie, unde s a cerut, așa 
că nu se pdte considerarea cas isolat, dar 
eh afirm că a fost us să se dea și în cele 
alte plăși ale județului nostru străjerl 
comunali, și pot să dovedesc acăsta, dacă 
D. ministru ar trimite o anchetă.

Iată ce <jice ordinul:

Domnule primar \
D. Mihalache H. Ivanciu, care încă nu 

a finit trierul la nici una din ariile sale, 
a cerut să i se dea pe timpul nopții câte 
un străjer la fie-care arie care, în unire 
cu păzitorul său, să stea tdtă noptea la 
aiie.
. De aceea dar vă Invit a face ca nesmin
tit In tdte serile să se dea câte un strejer 

la fie-care din acele trei arii de pe terito
riul comunei pe tot timpul nopței și până 
la finirea treirului, cunoscând că ori-ce 
obiecțiune din par te-vă nu va fi luată In 
seină și lipsa de straje vă va atrage la 
respundere ca neexecutând ordinele.

Veți sci că acestă măsură este conform 
legei poliției rurale și regulamentelor co
munale.

Primiți asigurarea osebitei mele con
siderații

Semnat: Subprefect, I. Lupu.
No. 5587 din 25 Noembre 1888.

D. M. Kogălniceanu : Cine a iscălit 
acel ordin ?

D. D. A. Sturdza: Subprefectul plășel, 
din ordinul D-lul prefect, dupe^ cum ’mi 
a comunicat chiar D-sa acesta. Cândam 
spus că nu vreau ca numai pentru acest 
lucru să se înlocuiască acei funcționari, 
eh am făcut acăsta pentru ca să se con
state ântâih că n’a fost pasiune din par- 
te’mi, al duoilea am sciut că e și un ordin 
superior și al treilea fiind-că pdte să se 
fi comis veri-o erore ce se pdte îndrepta 
și nu eh voih fi acela care să stârnesc a 
se elimina un funcționar de țrâbă pentru 
o greșelă ce de sigur o vor recunosce în
dată ce Ie va veni un ordin chiar telegra
fic ca să se revoce asemene măsuri vexa
torii.

Mal e însă încă un punct, D-lor, dre de 
ce am venit eh pe acestă cale și n’am ve
nit cu o pștițiune către D. ministru ?

Am spus-o încă dela început; fiind-că 
D-nii miniștri sunt prea ocupați și mal 
bine e ca să vin în acăstă Cameră cu ces
tiunea acăsta, fiind-că avem aci ațâți onor, 
colegi, cari ne pot îndrepta și lumina, 
dacă am comis veri-o erdre. De altă parte 
e bine ca să scie fie-care în țără drepturile 
și îndatoririle ce le are ; sâ scie sătenii 
din județul Tutova și din țără că dacă li 
se dă un asemenea ordin, el e în contra 
legei! Și fiind ast-fel voih ^ce Ș* e$ cum 
£icea într’o $i D. ministru Lahovari u
nul D. deputat: Nu iritați spiritele.

Tot așa voih ^ice și eh nu iritați spi
ritele onor, guvern, ca să nu se facă desor- 
dine.

Eh nici o dată nu voih împărți foi vo
lante, cum s’a făcut în districtul Huși și, 
prin cari se spunea de acel împărțitor : 
Crede ți-mă numai pe mine; căci eh am să 
vă dah pământuri. Nu voih face eh a- 
căsta; cădea orbi poporul! (întreruperi). 
Eh unul le voih spune iubiților săteni : 
Nu faceț* nelegiuiri, nu faceți scandaluri, 
ci apelați la representanții țărei; căci în ei 
veți găsi dmeni în unanimitate buni și 
de trebă, cari se vor uni și la ori ce nevoe 
vă vor sprijini. (Aplause).

Le voih mai ^ice sătenilor : Nu vă du
ceți dupe acei cari numai făgăduesc, pen
tru ca să ’și facă un nume și cari cred că 
el, cari voesc să vă orbâsca, însemnâză 
ceva, când în realitate nu sunt nimic și 
nu caută de cât să vă nenorociască.

De aceea dai, onorabile D. ministru de 
interne, eh unul vă rog să ne dați sa- 

tisfacțiune, nu numai prin simple promi
siuni, căci din nenorocire multe sunt pro
mise, dar nimic nu s'a făcut până acum, și 
să dațl ordine să se facă îndreptare în a- 
câstă privință. Aveți alături de D-vdstre 
pe unul din cei mal mari jurisconsulti 
pe șeful magistraturei pe D. ministru al 
justiției, care sunt sigur vă va spune că 
eh am dreptate și că nu există o lege în 
acest sens. D ior, să vă gândiți că daca 
s’ar interpreta legea în acest sens inter
pretat de D. prefect și sub prefect, și daci 
într’o comună într’un sat s’ar afla 40 
fruntași și aceștia ar cere toți câte un 
strejar pentru aria lor; înțelegeți D-vds
tre fdrte bine că acea comună ar rămâne 
păzită de femei, iar bărbații lor vor fi 
gar^i permanenți neretribuiți pe la ariile 
particularilor ! Dreptate este acesta ? Le
gal ar fi dre acest lucru? Drept este dre 
să cerem noi ca omul să 'și lase averea 
multă puțină cât are, și să se ducă să pă- 
ziască la acela care are și care pdte plăti 
dacă vrea și 10 gardieni ? Nu este drept 
acestă, D-lor, ca acela care are mi^ldce să 
'șl plătăscă asemenea gardieni să alerge 
la comună să ceară păzitori comunali 
pentru averea lui! De aceea, D-lor, si 
nu irităm spiritele, să nu nedreptățim pe 
săteni să nu comitem abusuri în contra 
lor, și acesta este un abus din cele mal 
mari, căci nu ^ie ca o amenințare, însă 
mâ tem, dacă nu se va face îndreptare în 
asemenea cașuri, să nu se întîmple veri-o 
nenorocire. Omenii, D-lor, sunt iritați și 
de și acolo la comuna de care v’am vor
bit este un primar, care 'și caută de da
toria lui și care nu a putut «să facă ni
mic fără ordin înscris, care însă in urma 
ordinului s’a supus și dacă acel ordin nu 
se revocă nu se pdte sci ce nenorocire 
se pdte întâmpla și păcatul nu va fi al 
primarului nici al dmenilor nici al meh, 
dar va fi păcatul D-vdstre, D-le ministru, 
care nu ați dat ordin de revocare unei a- 
semeneadisposițiunl. Nu trebue, D-lor, să 
apărăm pe un funcționar al nostru când 
comite o erdre, din contra să ’i spunem : 
Răh ai făcut, să nu mai faci! Așa dar, 
dațl ordin acelui D. funcționar să revdce 
ordinul dat și să nu se <jică că este o lege 
în acâstă privință și dacă ar fi o aseme
nea lege, care să fie, precum ni s’a (jis, co
piată dupe legile franciei, care în specie 
la noi nu se pdte aplica sunt încredințat 
că onorabila Adunare se va uni cu mine 
să facă o altă lege în favdrea șatenului 
român să nu fie supus la vexațiuni. Ori 
cum ar fi, D-lor miniștri, D-vdstre nu a- 
vețl dreptate să lăsați a se comite abu- 
suii in contra țăranilor, căci atunci cu 
drept cuvânt se vor ridica unii de pe a
ceste bănci să ^ică: Iată ce faceți D-vds
tre pentru țărani, cum '1 trimiteți la or
dinele particularilor, etc., contra legei.

De aceea, D lor, nu trebue să căutați a 
interpreta legea alt-fel. Art. 85 din legea 
poliției rurale (jice că dacă locuitorii nu 
se vor duce și nu vor da alarma când vor 
vedea foc la arie, atunci vor fi pedepsiți etc.
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Din acestă redacțiune s’ar putea tra

ge conclusiunea că dacă el sunt datori 
sa dea alarma, apoi trebuie să fie la arie. 
Ei bine, o asemenea Jnterpretațiune ar fi 
vexatorie, pentru că sunt moșii cari au 
șrcâte 10.000 de fălci și ar fi greâ peste 
măsură și nedrept ca să trimiți strejeri 
comunali să stea ndptea la distanțe așa 
de departe de vatra satului. Cer dar de 
la D-vdstre revocarea unei asemenea dis- 
posițiuni care nu este menită de cât să 
facă rău. Dacă nu veți face îndreptare, 
cred că vă va părea răâ că nu ați făcut. 
(Aplause).

D. ministru de internet Al. Știrbeid: 
D-lor deputați, am ondre a vă aduce la 
cunoscință că nici înainte de a face D. 
Sturdza acestă interpelare, rnici dupe ce 
ea ’mi-a fost adresată, la minister nu s’a 
primit de nicăieri, chiar până astă-^i veri- 
o plângere în sensul interpelărei făcută. 
Eă, îndată ce mi sa comunicat interpela
rea, am cerut de la D. prefect informa- 
țiuni și dosarul afacere!, și am rugat pe 
D. Sturdza să vină la minister ca să lă
murim cașul, hotârînd împreună $iua și 
ora de întâlnire. Este adevărat că în aeea 
^i, din causa unor împrejurări, eâ nu am 
putut veni la minister; dar am avut grije 
a însărcina pe D. secretar general ca să 
pună la disposițiunea D-lui Sturdza do
sarul afacerel și să ’I dea tdte lămuri
rile necesarie, și așa sa și făcut.

Acum în cât privesce ordinul despre 
care a vorbit D. Sturdza este adevărat că 
există un asemenea ordin....

D. M. KogAlnlceanu: Cine ’l-a dat 9
D. njhalstru de interne, Al. Știrbeiâ: 

Sub-prefectul.
D. M. Kogălniceanu: Dupe ordinul 

prefectului saâ nu? Acest lucru este im
portant a se sci, pentru că D. interpela- 
tore văd că a lăudat și pe prefect și pe 
sub-prefecți. (întreruperi sgomotdse).

D. ministru de interne, Al. Știrbeifi: 
D-lor, există la noi o lege numită legea 
poliției rurale; acestă lege este tradusă, 
copiată dupe legislatura altor țări străine, 
fără a se fi ținut sămă la facerea ei de o- 
biceiurile din țăra nostră. Ori-cine are 
practica lucrurilor, ușor se pdte convinge 
că punerea în aplicare a unor disposițiunl 

legea poliției rurale pdte da loc la 
ore-carl nemulțumiri.

Voci: Așa este.
D. ministru de interne, Al. Știrbeiâ: 

D-lor, în Muntenia paza ariilor nu se 
de către săteni, pe când în Moldova 

este obiceiu a se da de comună strejari 
pentru paza ariilor. (întreruperi).

legea poliției rurale prevede că locui
torii săteni sunt responsabili de cașurile 

e foc ce se întâmplă în comuna lor și 
atori a da tot concursul pentru prinde- 

rca făcătorilor de rele. Prefectul dar a dat 
ordine primarilor și acăsta ca o măsură 
Protectdre pentru locuitorii săteni, să re- 
nV26 * Se Pune c^e un strejar

8 a făcut un bordeiâ pentru adă- 

postirea strejarului, căruia i se dă mân
care și lemne pentru foc.

Recunosc, D-lor, că legea nu este destul 
de clară în privința cestiunei despre care 
tratâză interpelarea D-lui, Sturdza; însă 
până acum ea a fost interpretată ast-fel 
cum s’a aplicat în cașul de față, și de a- 
ceea eâ chiar în urma interpelărei D-lui 
Sturdza, nu am luat nici o măsură pen
tru revocarea unor asemenea ordine.

Acum, dacă D-vdstre voiți a da o altă 
interpretare legei, n aveți de câta vă pro
nunța și eâ me voiâ conforma cu decisiu- 
nea luată de D-vostre.

Voci: închiderea discuțiunel.
D. N. Voinov: D-lor, vă rog să nu 

închideți discuțiunea, căci prin acestă in- 
terpelațiune nu se face o luptă de guvern, 
ci se caută numai a se limpezi o situațiu- 
ne, pe care însuși D. ministru de in
terne găsesce că este încurcată.

D. ministru de interne, ne ~ a vorbit des
pre obiceiurile din Moldova și din Munte
nia; ne-a spus că într’o parte a țerel se a- 
plică legea, iar în alta nu s’a aplicat nici- 
o-dată. D-sa însă, ca ministru de interne, 
trebue să scie dacă există o lege privitore 
la cestiunea* ce se discută, și că în cașul 
afirmativ, ea privesce pe întrâga țeră și 
nu se pdte aplica numai la anume loca
lități.

Trebue dar a se lăsa să urmeze discu
țiunea, ca să demonstrăm D-lui ministru 
că D-sa este indus în erdre prin explica- 
țiunile ce i s’aâ dat de către funcționarii 
departamentului săâ, cari pretind că,sciâ 
totul, fiind-că sunt vechi acolo, și cu t6te 
acestea nu sciâ că măsura luată acum nu 
s’a aplicat niel-o-dată în nici o parte a 
țărei, fiind-că nu ast-fel se pdte interpre
ta legea poliției rurale, ca să ajungem a 
ne înțelege cu D. ministru și a '1 convin
ge că trebue imediat să revdce ordinele 
ce s’aâ dat de administrațiunea locală și 
cari, în adevăr,'aâ produs și produc mari 
nemulțumiri, vă rog să nu închideți dis
cuțiunea.

—Se pune la vot închiderea discuțiunel 
și nu se încuviințeză.

D. vice-președinte V. Pogor: Acum, 
D. Kogălniceanu are cuvântul.

D. M. Kogălniceanu: D-lor deputați, 
’ml pare răâ că D. ministru, care este și 
mare proprietar, se pune în dosul unei 
legi care nu se aplică de loc.

Ce 4^ legea poliției rurale, care a fost 
fdrte mult combătută ? Că sătenii sunt 
datori, când isbucnesce un foc saâ se 
întîmplă veri-o tălhăriă în sat să sară cu 
toții în ajutor, spre a stinge focul, saâ 
a pune mâna pe făcătorii de rele; și când 
s’ar constata că a fost rea voință din par
tea lor, că s’aâ refusat a da ajutorul ne
cesar, atunci numai comuna devine răs- 
pun^ătdre de pagubele ce s’ar causa prin 
îndărătnicia lor.

Dar când locul sinistrului se află la o 
depărtare de patru-cincl saâ și mai multe 
kilometri, atunci ar fi o cruzime a se 

obliga pe locuitori să mârgă la stingerea 
focului....

O voce : Ast-fel este scris în lege, 
(sgomot).

D. M. Kogălniceanu: Este scris în 
lege că la 20 de kilometri depărtare de 
comună să sară în ajutor țăranii pentru 
stingerea focului ? (întreruperi, sgomot).

Nu pdte nimeni, să ia un cetațân, fie 
țăran, fie boier, fie proprietar, și să’i facă 
păzitor, slugă la o trebuința cu totul 
particulară. Țăranii chiar la aria lor co
mună trimit un om al lor ca să păzescă. 
De asemenea și arendașul și proprie
tarul, dacă este om cu minte, pune 
un om al lui, plătit de el, ca să păzâscă. 
lată cum se face și cum trebue să se facă.

D-lor, ’mi pare răâ că D. Sturdza, 
dupe ce a apărat cestiunea cu atâta talent, 
la urmă vine, și în loc să ceră stîrpirea 
unui rău, D-sa laudă pe prefect și pe sub
prefect. (Sgomot, nu se aude).

Așa dar, eâ rog pe D. ministru să 
bine-voiască a citi legea bine și a face să 
înceteze asemenea abusurî. (întreruperi, 
sgomot). Dacă nu voiți să mă ascultați, 
atunci nu mal vorbesc....

Voci : Vorbiți 1 Vorbiți !
D. M. Kogălniceanu: D. ministru 

a $is că ordinea trebuie păzită ; și când 
i se denunță un fapt atât de grav, D-sa 
se pune in dosul unei legi care aci nu 
este la locul ei. Dar așa se administrezi 
o țeră ? Ast-fel se face ordinea ? între
bați pe D. Catargi, care este om de or
dine, și D-sa vă va spune că ordinea nu 
se face de cât prin dreptate și imparția
litate.

El, D-lor, noi cu toții seim că dacă 
sunt prefecți și sub prefecți cari nu’șî 
fac datoria, cari nu administrezi cum se 
cade, ci fac trebile particularilor, și cu 
tdte acestea sunt tolerați, causa este că 
el aâ fost bravi cu ocasiunea alegerilor, 
(întreruperi,sgomot).

Negreșit, guvernul scrie la circulărl, 
cum am vă^ut mai deunăzi o cirqilăre a 

* D-lui Lahovari, dar din tdte acele cir
culari țeră nu trage nici un folos.

De aceea rog pe D. ministru să bine- 
voiască a da imediat ordine spre a se 
pune capăt abusului ce se face ca sătenii 
să păzescă ariele, curțile, pătulele și graj
durile particularilor.

Nu scăpați din vedere, D-lor, că Ia noi 
în țeră sunt multe sate, cu un număr res- 
trîns de locuitori, situate pe moșii mari, 
unde se face de mai mulți inși o cultură 
întinsă; ei bine, dacă tutulor acestora Ii 
s’ar da dmenl pentru paza recoltelor lor, 
și nu sciu cum li s’ar refusa, pe cât timp 
se dă altora, apoi atunci sătânul nu ar 
mai putea să se odihuescă Ia casa lui de 
cât o 41 saâ duoă pe săptămână.

D. Sturdza a dis deputatul trebue 
să fie ascultat. Da, așa^este; deputatul să 
aibă dreptul de a arăta tdte ilegalitățile 
ce se comit—și sunt fdrte multe—să câră 
îndreptar răeaulul, fără^însă a se ames
teca în numiri de funcționari. Este o ti-
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ranie ca deputatul să se amestece In nu
mirile funcționarilor.

Mi s'a întîmplat, pe când eram minis
tru, să vie la mine deputați și senatori cu 
cereri pentru scdterea din funcțiune a cu- 
tăruia și cutăruia prefect ori subprefect, 
și când ’i Întrebam pe cine să numesc In 
locul celor ce vor fi scoși, atunci care 
mal de care se întrecea a 'mi ^ice : pe al 
mefi, pe al mefi! Vă Întreb, In ce posi- 
țiune mă aflam efi atunci ?

Protestez dar în contra modului aces
tuia, ca deputatul să aibă dreptul a in
terveni în administrațiune, și având acest 
drept să dea ordine de a se lua locuitorii 
dintr'o comună, fără nici un fel de plată, 
spre a fi trimiși să păzăscă pe cutare și 
cutare proprietar ori arendaș. Și prefec
tul, care dă ascultare unor asemenea or
dine, înțelegeți D-vdstre bine că nu me
rită laude.

D-nii mei, multe și felurite sunt abu- 
surile de prin sate, și este mare curagifi 
din partea fie-căruia dintre noi de a veni 
să le arate, (întreruperi).

Dacă este să se oprescă desordinea, rog 
pe D. ministru, care este inteligent, care 
are tdtă buna-voință, care este mal pre 
sus de ori-ce bănuială că permite abusu- 
rile, să bine-voiască a se ocupa serios de 
acăstă cestiune; să nu favoriseze pe pre
fectul care nu răspunde la nici una din 
datoriile lui, și să nu’l menție în post de 
cât numai pentru că el In alegeri jdcă un 
rol preponderent.

De o bucată de vreme stă vacantă pre
fectura de Roman, și stă vacantă până se 
va găsi un prefect a poign care să pue o 
stavilă crescerel socialiștilor.

Apoi, D ior, dacă D-vdstre voiți să 
împedicațl lățirea socialismului, dați țâ
rei administrațiune bună; căci urechia 
țăranului numai atunci se apldcă la fă
găduințe viitdre, când n’are bună admi
nistrațiune.

D. Sturdza a fost bun, n'a spus numele 
arendașului...

O voce: A spus că e D. Mihalache I- 
vanciu.

D. M. Kogâlniceanu: Apoi efi cunosc 
pe D. Ivanciu; D-sa este un arendaș bo
gat, care ar putea fdrte bine, dacă are 
trebuință de paznici, să angagieze dmeni 
cu plată; dar se vede că este un om a 
poign.

D-lor, cu promisiuni și cu împărțiri de 
decorațiunl pe la unul și pe la altul—de* 
corațiunl cari am vă^ut că s'afi și dat u- 
nora în Iași — nu se îndestuldză nevoile 
țăranilor și nici se depărtdză el de sfatu
rile socialiștilor.

D. ministru al Justiției, G. Vernescu: 
D*lor, noi nu avem nici un interes să fa- 
vorisăm pe unii în contra altora...

D. M. Kogâlniceanu: De când acăsta ? 
(Sgomot).

D. ministru al Justiției, G. Vernescu: 
D. Kogălniceanu mă întrdbă : De când 
acăsta ? EI, dacă am lua viața fie-căruia 
dintre noi, nu scifi în favdrea cui s’ar a- 
pleca balanța... (întreruperi, sgomot).

D-lor, să discutăm cu răcălă. Ce este 
în cestiune? O nefericită de lege care se 
numesce legea poliției rurale și al căreia 
părinte pdte să fie D, Kogălniceanu safi 
D. Ion Ghica...

D. M. Kogâlniceanu: Efi am combăr 
tut-o.

D. G. Vernescu, ministru de Justi
ție: Acăstă lege este tradusă dinlegisla- 
țiunea francesă.

O voce : Și se interpretă răfi.
D. G. Vernescu, ministru al Jus

tiției : Articolul 60 din din acăstă lege 
^ice că paza de ndpte și de ^i se face de 
însuși locuitorii comunei; art. 66 spune 
că autoritățile comunale hotărăsc prin 
regulamente modul ținerii acestor paze 
de ndpte și de ^i și numărul celor ce tre
bue a face pază. Și apoi, mai departe, 
art. 85 prescrie că trebue să fie o pază 
pentru bucatele încă neadunate de pe 
câmp, pentru șirele de paie și altele, fie 
ele a proprietarului mare safi mic, și că, 
la un moment dat, păzitorii sunt datori 
a da alarma și sătenii a sări cu toții spre 
a da șjutor. Prin urmare, necontestat este 
că paza se datoresce și trebue să se facă.

Legea acăsta a fost făcută cu bune in
tențiuni, dar este o lege rea și iată pen
tru ce: In satele franțuzescl, pentru cari 
a fost făcută legea francesă, aria, buca
tele se găsesc mai în vatra satului safi în 
curtea fie-cărui țăran, sub acoperământul 
lui, în șopronul lui. La noi însă nu e 
așa; șirele ndstre de grâne și de paie se 
găsesc cam pretutindeni în depărtare de 
sat la un chilometru, și chiar la duoă și 
trei chilometri, cum e în cașul D-lui 
Sturdza aprope la duoi chilometri. Va 
să ^ică aci e tdtă discuțiunea.

Legiuitorul înțeles'a el ca paza să fie 
îndatoritore pentru săteni atât în sat, cât 
și afară din sat, unde sunt șirele cu grâ
ne ? —* Gestiune absolut de Interpretare; 
nu puteți D-vdstră să aruncați nimănui 
imputări; acestă lege dă loc la interpre
tări; ea spune în mod positiv că șirele de 
grâfi și de paie trebuesc păzite de locui
tori.

Legiuitorii cari afi făcut legea acăsta 
scieafi când afi făcut-o că șirele de grâfi 
și de paie nu erafi nici pe atunci grămă
dite în sat, ci afară din sat; și am fi dar 
bine veniți să spunem acestei camere că 
interpretarea ce s’a dat legei de prefect 
și sub-prefect e cea adevărată; fiind-că ea 
răspunde trebuinților și obiceiurilor țâ
rei. Insă pentru că simțim că aici pdte 
să fie o nedreptate și ca să nu dăm omu
lui să facă mai mult de cât ce pdte, efi 
rog pe colegul mefi de la interne, care 

are acelășl sentimente, ca acăstă lege să 
fie mărginită în interpretarea el, ast-fel 
ca paza să se facă de săteni numai în 
cuprinsul satului ; și pentru acăsta să nu 
să crădă nimeni jignit și iată de ce:

Când șirele de grâfi safi de paie sunt fdrte 
departe de sat, păzitorul, care va vedea 
că s'a dat foc, ori cât de tare ar striga el 
de acolo nu va putea fi au^it la o distan
ță de duoă chilometre, și până să vie în 
sat să dea de scire, șirele vor fi cu desă
vârșire distruse de flăcări; prin urmare, 
el nu va putea să fie de nici un ajutor. 
Proprietarul înțelept, când ’șl va pune 
paiele safi șirele de grâfi la dre-care de
părtare de sat, negreșit va lua tdte mă
surile pentru paza lor. (întreruperi).

Dupe legea poliției rurale sătenii sunt 
datori să pâzăscă averea lor cât și pe a 
ndstră, și tot ast-fel și noi suntem obli
gați să păzim averile mititele ale fie-că- 
rui sătăn.

Precum țăranul este dator să facă pază 
pentru mine, așa și efi dator sunt să fac 
pază pentru el. (Aplause).

O voce : Dar așa se aplică legea ?
D. G. Vernescu, ministru de Justi

ție : Chiar așa, prin faptul că noi plă
tim de ^ece ori mai mult decât ar trebui.

D-lor, ceea-ce putem făgădui și ceea- 
ce primesce și D. ministru respectiv, este 
că în cașuri isolate să se pună în vede
rea prefectului că sătenii n’afi să mal pă- 
zescâ paiele safi chiar șirele de grâne ce 
s’ar afla departe de sat la o distanță de 
duoă safi trei chilometre; pentru că acolo 
datoria proprietarului este să și le pă- 
zescâ. Când însă paiele, grâul safi ori și 
ce alt lucru se găsesce în raza satului, a- 
tunci aceste trebue să fie păzite de către 
noi toți.

In urma acestor explicațiunl, cred că 
D. interpelator nu va mal avea nevoie 
să mal ceră cuvântul, de dre-ce suntem 
cu toții de aceeași părere.

Acum, în cât privesce cașul isolat des
pre care D-sa a vorbit, se va da ordin ca 
sub-prefectul să revdce ordinul dat, ră
mâi nd ca paza să se facă de către săteni 
numai înlăuntrul satului, căci acolo ea 
este indispensabilă.

Voci: închiderea discuțiunil.
— Se pune la vot închiderea discuțiunil 

și se primesce.
— Ședința se ridică la 6 ore și cea 

viitdre se anunță Luni 16 Ianuarie.

Redificare. — In interpelarea D-lul L 
Nucșorenu din ședința de la 13 Ianuarie, 
publicată în No. 26 al monitorului, la 
pagina 477, col. II, să se facă următorea 
rectificare : în loc de : „atunci constat că 
D. ministru regulăză", să secitdscă:

* Atunci constat că D. ministru recu- 
lează*.

IMPRIMERIA ST ATULUI. Director, alkxandbu pejscovicl
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No. 28.

ADUNAREA DEPUTAȚILOR

Ședința de la 16 Ianuarie 1889
Președenția D-luI vice-președinte F. 

Pogor, asistat de D-nii secretari U. Bol
descu, G. Tocilescu, și A. Hinna.

—Ședința se deschide la ora 1 și 15 mi
nute dupe amia^i.

—Presenți 150 D-ni deputați.
—Nu răspund la apelul nominal 27 și 

anume:
In congediu-

D-nii T. Anastasiu, G. Gr. Cantacu
zino, C. Cesianu, 0. Kogălniceanu, M. Ma- 
rascu, I. Negulici, I. Lecca, I. Isvoranu.

Fără arătare de motive:

D-nii D. Alexandrescu, I. Athana- 
sescu, P. Brătășanu, C. Christodorescu, 
N. Gavrilescu, L. Goilav, I. Oroveanu, 
M. Pacu, St. Pleșea, V. Poenaru, C. 
Ressu, G. Robescu, N. C, Sâveanu, D. 
A. Sturdza, V. Urseanu, D. C. Burcă, C. 
Teleman, N. Blaramberg, L. Catargi.

—Sumarul ședinței precedente se a
probă.

—Se trimit la comisiunea de petițiuni: 
petițiunea D-lui CI. Haritonescu, a preo
tului Florea Gănescu, a D-nei Ana Ro- 
bur, a ’m. m. locuitori din comuna Drăc- 
șani, jud. Teleorman și a m. m. locuitori 
din comuna Vela, jud. Dolj.

—Se trimit la comis, de indigenat peti- 
țiunile Domnilor: N. D. Brănzescu, Ge- 
sualdo Pane și M. Cohn.

— Se trimite la comis, de verificare pe
tițiunea D-luI Calognomu prin care pro
testă alegerea coleg. I de Fălciti.

—Se depune raportul comisiunei de in
digenat asupra cerere! D-lui Leon Miha- 
lovici, raportul comitetului delegaților de 
secțiuni asupra proj. de lege relativ la 
modificarea unor disposițiuni din legea 
impositului asupra băuturilor spirtudse 
și raportul asupra propunerel relativă la 
suspendarea vân^ârel unor bunuri ale 
Statului.

—Se trimite la comisiunea financiară 
proiectul de lege relativ la deschiderea 
unui credit suplimentar de lei 50,000 la 
cap. I, art. 10 din bugetul ministerului 
de interne.

—Se trimite la secțiuni proiectul de lege 
prin care se aprobă actul adițional la con
vențiunea pentru schimbul coletelor poș
tale.

D. Tache lonescu: D-le președinte, 
vă rog să bine voiți a interveni pe lângă 
D. ministru al justiției ca să ’mi comu
nice rapdrtele D-sale către Majestatea Sa 
Regele, relative Ia ultimele mișcări în 
magistratură făcute de la venirea D-sale 
la minister și raportul relativ la ultima 
amnestie.

Am nevoie de aceste acte ca să-i adresez 
D-sale o interpelare în acestă privință.

D. Vice-președinte, V. Pogor: Bine 
voiți a da înscris cererea la biuroti spre 
a se comunica guvernului.

D. Crist Negoescu : D-le președinte, 
am ondrea a depune pe biuroul Camerei 
o petițiune a mai multor comercianți din 
orașul Ploesci și din județul Prahova în 
privința legei asupra spirtudselor, și vă 
rog să faceți a fi trimisă la comitetul 
delegaților, de dre ce în secțiuni s’a ter
minat cu acăstă cestiune, ca el să aibă în 
vedere acăstă petițiune înainte de a fi 
luat în considerațiune proiectul de lege.

D. Vice-președinte, V. Pogor: Se 
va trimite la comitetul delegaților.

Acum D. Aslan are cuvântul.
D. N. G. Aslan: D-le președinte, am 

ondre a interpela pe D. ministru de in
ternă asupra administrați unii comunale 
și județene din districtul Iași, precum și 
asupra îmbunătățirilor atât de des pro
mise și nerealisate încă pentru oraș și 
județ.

D. vice-președinte, V. Pogor: Se va 
comunica guvernului.

D- G. G. Dobrescu: D-Ie președinte, vă 
rog să bine voiți a mijloci pe lângă D. 
ministru de interne, ca să’mi pue la dis- 
posiție cât mai curând următdrele dosare 
de cari am nevoie spre a face o interpela- 
țiune:

1) Dosarul înființărei unul liceti real 
la Brăila;

2) Dosarul concursului ținut la 1 De
cembre anul trecut, pentru catedra de 
limba greacă de Ia liceul din Ploesci și 
numirile făcute în urma acestui concurs;

3) Un tabloti de numirile făcute în în
vățământul primar de actualul D. mini
stru însoțit de data concursului fie-căruia 
noti numit, precum și avisul consiliului 
permanent în acăstă privință;

4) Corespondența dintre ministerul 
instrucțiune! și unele scdle secundare din 
țăra pentru suprimarea examenului de la 
2—12 Ianuarie, precum și copie dupe 
circulara ministerului trimisă la tdte 
scdlele publice.

D. vice-președinte, V. Pogor: Se va 
comunica guvernului.

D. I. M. G. Epureanu: Am ondre să 
presint D-vdstre, în numele unui număr 
însemnat de comercianți fruntași din ora
șul Bârlad, o petițiune prin care el cer ca 
impositul băuturilor spirtudse să fie în
locuit prin o dare mai echitabilă și mai 
drăptă.

N’am nevoie să desvolt acestă cerere, și 
tot ce vă rog este să stârniți ca, cu o oră 
mal nainte, acest proiect de lege să vină 
în desbaterile ndstre.

D. vice-președinte, V. Pogor: Se va 
trimite la comitetul delegaților.

Acum, D-lor deputațl, la ordinea <jilel 
fiind alegerea președintelui Camerei, sus
pend ședința pentru o jumătate oră ca să 
vă consultați asupra acestei alegeri.

— Ședința, se suspendă.
—La redeschiderea ședinței, Adunarea 

procede la alegerea președintelui și resul
tatul scrutinului este cel următor :

Votanți................................. 138
Bile albe.................................37
Voturi exprimate • • . . 101 
Maioritate absolută ... 52

Aii întrunit D. Lascar Catargi 99
D. N. Filipescu.......................... 1
D. I. Stănescu.............................. 1
D. vice-președinte, V. Pogor: Prin 

urmare, proclam pe D. Lascar Catargi 
președinte al Adunărei deputaților. (A- 
plause prelungite).

D. Ernest Sturdza: D-lor deputațl, 
în urma proclamărei votului, prin care D. 
Lascar Catargi a fost reales președinte 
cu aprdpe unanimitatea voturilor, propun 
ca onor. Cameră să adreseze o telegramă 
D-lui Lascar Catargi, care se află la Ga
lați, rugându’l să bine-voiască a primi 
să vină la Cameră. (întreruperi, sgomot). 
Cred că acăsta ar fi un semn mai mare 
de deferință către președintele Camerei, 
dacă noi am iscăli cu toții telegrama ce 
s’ar trimite D-lui Lascar Catargi. (A- 
plause).

D. vice-președinte, V. Pogor: Biu
roul prin o telegramă va comunica D-luI 
Lascar Catargi votul Camerei.

Acum procedem la alegerea unui Domn 
vice-președinte.

—Adunarea procede Ia vot și resultatul 
scrutinului este cel următor :

Votanți................................ 134
Bile albe.........................  12
Voturi exprimate .... 122 
Maioritate absolută ... 62

Ati întrunit:
D. Em. P. Proțopopescu . . 67 voturi
, N. Blaramberg «... 52 „
„ N. Voinescu ..... 1 w
„ I. Stănescu..........................1 „
„ Popovici.............................. 1 .

D. vice-președinte, V. Pogor : Pro
clam pe D. Pake Proțopopescu vîce-pre- 
ședinte al Adunărei.

D. Em. P. Proțopopescu: D ior de
putați, sunt forte simțitor de distinsa 
ondre ce ați bine-voit a'mi face și țiu forte 
mult să vă arăt profunda mea recuno- 
scință. Promit că, pe cât puterile mele mă 
vor ierta, voiti căuta, atunci când voiti 
fi chemat să presidez lucrările D-vdstre, 
a face absolut sincer aplicarea regulamen
tului acestei Camere, și tot-d’f-una voiti 
avea atitudinea imparțială ce se impune 
unui președinte al Camerei. (Aplause).

D. C. Bobeica, raportorul comisiunei 
de verificare, dă citire următorului raport:

Domnilor deputați,
„Comisiunea de verificarea titlurilor 

D-lor deputațl din noti aleși, întrunindu- 
se și cercetând dosarul alegerei col. I de 
Muscel, făcută în persdna D-lui loan 
Brătianu, a validat acestă alegere, ne
fiind nici o contestare, și vă rdgă, prin 
subsemnatul raportor, să o validați și 
D-vdstre*.

Raportor, C. Bobeica,
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D. vice-președinte, V. Pogor: Ne
fiind nici o contestațiune și ne cerând ni
meni cuvântul, proclam pe D. I. C., Bră
tianu deputatul col. I de Muscel.

D. C. C. Deleanu, raportorul comisiu
nei de verificare, dă citire următorului 
raport:

Domnilor deputați,
„Comisiunea de verificarea titlurilor 

D-lor deputați din noii aleși, întrunindu- 
se și cercetând dosarul alegerei col. I de 
Vasluiti, făcută în persdna D-lui Dimi
trie C. Vidrașcu, a validat alegerea a- 
c&ta, nefiind nici o contestare, și vă rdgă, 
prin subsemnatul raportor, să o validați și 
D-vdstre.

Raportor, C. C. Deleanu.
D. vice-președinte, V. Pogor: Ne

fiind nici o contestațiune și neluând ni
meni cuvântul, proclam pe D. C. Vidrașcu 
deputat al colegiului I de Vasluih.

—D. Gr. Constantinescu^ raportorul co
misiunei de verificare, dă citire următo
rului raport:

Domnilor deputați^
Comisiunea de verificarea alegerilor din 

noii întrunindu-se In număr de 5 membri 
și anume:

D-nii V. Vlădoianu, C. Deleanu, C. 
Bobeica, C. Cesianu și subsemnatul, în ab
sența D-lor N. Blaramberg și R. Pătăr- 
lăgeanu, a luat în examinare dosarul ale
gerei colegiului III de Roman, devenit 
vacant prin invalidarea alegerel făcută 
mai nainte în persdna D-lui V. G. Mor
tzun.
In lucrările aflate în acest dosar, comisiu
nea a găsit:

I. Că in timpul operațiunilor electorale 
s’ah exercitat presiuni și chiar violențe 
asupra unora din alegători de către par- 
tisanii candidatului Lascar Veniamin, pre
cum resultă din numerdsele proteste aflate 
la dosar; '

II. Că în lucrările dresate de biuroul 
electoral s’ah făcut erori de natură a pune 
la înduoială resultatul final al alegerei. 
Ast-fel, numărul voturilor obținute de cei 
trei candidați nu corespunde nici cu nu
mărul plicurilor găsite în urnă, nici cu 
numărul votanților, ți biuroul mărturi- 
sesce singur că acesta trebue să fie resul
tatul unei greșeli făcută la însemnarea 
voturilor de secretari. Mal mult, biuroul 
afirmă că un plic s’a perdut, fără a pre
cisa când și în ce împregiurări s’a întâm
plat acea perdere, dacă perdere a putut fi.

Față cu aceste împregiurări, comisiu
nea în unanimitate a opinat pentru inva
lidarea acestei alegeri în persdna D-lui 
Lascar Veniamin.

Subsemnatul raportor supun acesta cu 
ondre la aprobarea D-v.

D. vice-președinte, V. Pogor: Dis
cuțiunea este deschisă.

D. Pătărlăgeanu are cuvântul.
D. R. Pătărlăgeanu: D-lor deputați, 

am ondre a face parte din comisiunea de 

verificare; cu tdte acestea comisiunea s’a 
întrunit și a examinat actele acestei ale
geri fără ca să mi se facă și mie cunoscut 
despre acesta, ca să pot lua și eh parte la 
lucrarea cnmisiunei. La întrebarea ce am 
făcut în privința acesta, mi s’a răspuns 
că am fost căutat spre a mi se spune că 
comisiunea e convocată, dar nu m’ah găsit, 
de și eh tot-d’a-una am venit aici fdrte de 
dimindță. Mă cred dar dator a lua cuvân
tul ca să spun și eh opiniunea mea, în 
privința acestei alegeri.

D-lor, maioritatea comisiunei, în număr 
de 5 membri, a invalidat alegerea făcută 
la colegiul III de Roman, sub cuvânt de 
presiuni din partea candidatului care a 
fost ales. Consultând și eh dosarul acestei 
alegeri nu am găsit nici un singur cuvânt, 
nici o singură causă care să pună pe 
cineva în posițiune de a invalida alegerea. 
Injadevăr, la dosar sunt duoă proteste din 
partea unul număr de alegători, prin cari 
arăt că ah fost împedicați de la vot; dar, 
D-lor, reclamațiunile cari nu ah nici mă
car aerul veritâței nu pot pune în posi
țiune pe un judecător să le admită fără a 
constata mai ântâih dacă în adevăr lucru
rile s’ah petrecut așa cum se arată, și co
misiunea de verificare nu scih să fi făcut 
vre-o constatare în privința acesta.

D-lor, eh cred că s’ar creea un prece
dent pericolos, dacă Adunarea, pentru 
credințele politice ce profeseză alesul unui 
colegih, și ar propune să’l excludă din 
sînul ei. Nu Adunarea face pe deputat; 
ea verifică numai titlurile alesului. Nu 
pdte Adunarea să impună voința sa ale
gătorilor; acest drept nu i se acordă de 
lege. Alegătorii sunt suverani în ceea-ce 
privesce alegerea representantului lor.

D-lor, ori cât de periculdse credințe ar 
profesa acela pe care un colegih electoral 
’l trimite în sînul nostru, nu ne este per
mis nouă să Invalidăm alegerea lui numai 
pentru un asemenea motiv; căci ar fi să 
facem o mare nedreptate. (Sgomot, între- 
ruperl). Dacă dreptatea trebue să dom- 
nescă pretutindeni, cu atât mai mult ea 
trebue să domnăscă în Parlament. Drep
tatea este o garanție nu numai pentru 
omul cinstit, dar chiar și pentru un făcă
tor de rele, pentru un hoț; căci chiar acela 
trebue să fie protegiat de justiție.... (în
treruperi, sgomot).

Da, D-lor, când un om cunoscut ca hoț 
într’o împregiurare dre-care se constată 
de justiție că nu este vinovat într’o altă 
împregiurare, că acusațiunile ce i se aduc 
sunt neîntemeiate, dre nu va fi protegiat 
de justiție, nu i se va da dreptate, dacă el 
nu este vinovat în causă ? Negreșit, da. 
Iată dar pentru ce ^ic că dreptatea este 
garanția cea mai mare nu numai pentru 
un om cinstit, dar chiar și pentru un hoț.

D-lor, dreptul de a se bucura de pro- 
tecțiunea legei nu este dat numai unei 
anume clase, ci tutulor claselor sociale, și 
fără deosebire de partid. Când un colegih 
electoral trimite aci un deputat, ale căruia 
vederi și opiniuni politice, dupe părerea 
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ndstră, pot fi periculdse, nu ne este per
mis nouă pentru acest singur cuvânt să 
invalidăm alegerea deputatului, pe cât 
timp ea este făcută cu îndeplinirea tutu
lor formalităților cerute de lege; căci, dacă 
noi la verificarea unei alegeri nu ne-am 
preocupa jle cât numai de opiniunile și 
credințele politice ale alesului, atunci vă 
întreb ce garanție mai pdte rămâne pen
tru minoritate ? Nu vă temeți că s’ar crea 
un precedent fdrte periculos? (întreru
peri, sgomot.)

Bine-voițl, D-lor, a examina cu aten
țiune tdte actele din dosarul acestei ale
geri, și vă veți convinge că nu există nici 
un motiv serios pentru care s’ar putea 
cere respingerea alesului; prin urmare, 
’mi este permis să bănuesc că numai opi
niunile și vederile politice ale candida
tului ales sunt singurele motive cari ah 
făcut pe comisiunea de verificare sa se 
pronunțe pentru invalidarea alegerei co
legiului III de Roman.

Iată pentru ce m’am crezut dator a su
pune apreciărei D-vdstre aceste conside- 
rațiuni, rugându-vă să bine-voițl a valida 
acăstă alegere, de dre-ce ea nu este lovită 
de nici un vițih.

D. vice-președinte, V Pogor: D. 
raportor are cuvântul.

D.Gr. Constantinescu: D-lor, asigur 
pe onor, preopinent că comisiunea, la exa
minarea dosarului acestei alegeri, nu a 
avut de loc în vedere opiniunile politice 
și sociale, pe cari le profeseză D. Lascar 
Veniamin. Noi credem că în țera româ- 
nescă ideile socialiste profesate de D-nii 
Mortzun și Nădejde nu vor prinde nici o
dată rădăcini (aplause); pentru că ele nu 
sunt de cât nisce plante părăsite cari cresc 
în nisip și pe cari cel mai ușor vânt le 
pdte spulbera. (Aplause). Cred și sunt 
convins că realisarea unor asemenea idei 
nu va fi văzută nici de copiii copiilor noș
tri. (Aplause).

Comisiunea ar fi dorit să valideze acăstă 
alegere, pentru cuvântul că este mai bine 
ca D-nil socialiști să fie aci de cât să cu- 
treere țâra, reclamând în contra autorită
ților constituite; însă în dosar erah atâ
tea împregiurări cari ne-ah împedicat a 
face acesta. Ast-fel din dosar se vede că, 
în diminăța ^ilei de alegere, înainte de 
începerea alegerel, a trebuit să fie mare 
scandal pentru ca să intervie procurorul 
(aplause), și proba acestei intervenirl este 
că însuși D. Mortzun a făcut reclamațiuni 
biuroului electoral.

Dar se ^ice că procurorul venea ca să 
silăscă pe alegători; apoi prin procurori 
se fac alegerile? în al treilea colegih, când 
se fac presiuni, și cine le face, lucreză 
sub-prefecții, primarii, perceptorii, nu 
procurorii. (Ilaritate. Aplause).

Văd că ați luat numai pe jumătate frasa 
mea.

D-lor, repet, când ar fi să se facă pre
siune, nu procurorii sunt cari o fac; ei 
intervin numai pentru a reprima scanda
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lurile, bătăile și a readuce liniștea între 
alegători.

Din dosar resultă că în localul alegerel 
și la ușa alegerel se formase o bandă de 
veri-o 50 de dmeni cari împedicafi pe unii 
din alegători de a veni la vot, și este în 
dosar o reclamațiune care spune preșe
dintelui: Nu putem intra la vot; căci D-nii 
Mortzun și Nădejde cu o bandă de 60 de 
dmeni aă asediat localul și intrarea, ce- 
rănd constatarea faptului. Și președintele 
biuroului, în loc de a eși să vadă ușa ase
diată și să constate acăsta, respunde ale
gătorilor reclamanți că nu pdte eși din 
cei patru păreți ai salei de alegere.

A duoa petițiune: Un alegător se plânge 
biuroului că ’l-afi bătut. Așa dar, din do
sar resultă că alegerea acăsta nu s’a pe
trecut în liniște; că a fost o alegere unde 
o bandă organisată împedica pe alegă
torii candidatului opus de a pătrunde în 
sala de votare; că duoă șiruri de bătăuși 
se formase la intrarea localului de ale
gere, prin cari nu era îngăduit să trăcă 
de cât alegătorii favorabili D-lui Ve- 
niamin.

Dar, D-lor, dacă ar fi numai atât, co
misiunea D-vdstre pdte că ar fi trecut pes
te aceste fapte; le ar fi considerat ca re
sultatul unei lupte electorale; partisanii 
D-lui Veniamin fiind mai numeroși să 
gicem că aveafi dreptul să respingă pe 
cei-alți. (Protestări.)

Dar probă irecusabilă că alegerea n’a 
fost regulată, că ea s’a făcut în mijlocul 
unei lupte violente, este că la despuerea 
scrutinului s’afi constatat vițiile întregei 
operațiuni.

Ascultați ce ne spune însuși biuroul în 
procesul verbal final: >Se explică tot-de- 
> o-dată că diferența de trei voturi între 
> numărul de 301 votanțl și între numă- 
>rul voturilor obținute de fie-care candi- 
>dat, adunate cu cinci anulate și cu unul 
>care s’a perdut, diferența care este de 
> trei voturi mai mult cari afi eșit la re
> sulta tul despuerii scrutinului, provine 
>din însemnarea greșită pe listele de des- 
>puerea scrutinului.*

* Biuroul așa dar mărturisesce perderea 
unui vot și greșeli comise la însemnarea 
voturilor.

Care este însemnătatea acestui fapt? 
Când biuroul însuși afirmă că secretarii 
afi scris greșit, de unde seim cu cât afi 
greșit ei? De unde seim că n’afi scris la 
D. Veniamin voturile candidatului opus?

Al duoilea, biuroul ne spune că un plic 
s’a perdut. Cum s’a perdut? ’L-a sustras 
cine-va? Și în ce timp a perit din mâna 
biuroului?

D-lor, când un plic dispare în timpul 
alegerel, controlul unei alegeri se pdte 
face de cei interesați.

Se spune că cinci buletine s'afi anulat 
și unul s’a perdut, fără să se spună cum 
s’a perdut. Ei bine, după părerea mea, 
acăstă alegere nu se pdte considera de cât 
ca o alegere vițiată.

Nimeni nu acusă pe președinte, dar de 

unde seim noi că D. Mortzun și amicii sei, 
cari erafi stăpâni pe sala alegerel, n’afi 
făcut să dispară acest plic cu care afi pu
tut viția întrăga alegere; tdtă lumea scie 
meșteșugul ce pdte juca un plic într’o 
alegere.

Deci, D-lor, de și am fi voit să evităm 
acăstă discuțiune și să validăm alegerea 
D-lui Veniamin—căci nu însemnăză nimic 
în Parlament un socialist mai mult safi mai 
puțin—dar motivele și mai ales cel din ur
mă a condus pe comisiune ca în unani
mitate de 5. membri presinți să invalideze 
acăstă alegere, și vă rogă și pe D-vdstre 
prin mine a o invalida.

D. V. Mortzun : D-lor, înainte de a 
intra în discuțiunea raportului, și a cer
ceta la rândul mefi protestările și contes
tările cari se afiă la dosar, și pe cari s’a 
întemeiat acest raport, dați-’mi voe a vă 
aduce la cuuoscință următorul fapt în
tâmplat cu ocasiunea cercetărei acestei 
alegeți: Intre membrii, cari dupe raport 
afi luat parte la cercetare, văd trecut și pe 
D. Bobeica; dupe cât seim însă D-sa n’a 
fost presinte la cercetarea actelor din do
sar și la desbaterea comisiunii de veri
ficare.

D-sa, când a fost poftit să mărgă în 
comisiune, a spus.* Faceți cum scițl, efi 
iscălesc. Întreb pe D. Bobeica, dacă e aci, 
să spună dacă faptul s’a petrecut ast-fel; 
căci la mărturisirea D-sale contrarie ’i 
voifi opune mărturisirea unui alt deputat, 
care ’mi-a afirmat faptul, față fiind D. 
Kogălniceanu și D, D. Brătianu.

Vocî : Nu e aici.
D. V. Mortzun : Atunci D. raportor 

să mă desmintă dacă nu e adevărat.
D-lor, înainte de a veni verificarea tit

lurilor colegului mefi Lascar Veniamin 
înaintea comisiunel, s’a făcut o întrăgă 
propagandă printre D-vdstre în potriva 
acestei validări; s’a adus in sarcina lui nu 
buletinul perdut și suveica de care e învi
nuit, ci s’a adus dre-cari articole din $iar 
cari se căuta de unii să sperie pe depută
ții slabi de îngeri, arătându-le că Venia
min e un om negru la inimă, care propo- 
veduesce asasinarea proprietarilor, distru
gerea caselor lor, arderea bucatelor lor. 
S’a luat un articol din Drepturile omului 
de D. deputat Sandu Rășcan și din de
putat în deputat s’a citit; de sigur că de
putății grăbiți — căci curioși să vadă ce 
era— și ’l smulgeați rând pe rând și lesne 
afi putut fi induși în erdre asupra înțele
sului acelui articol.

D. S. Rășcan : Citiți-’l D-văstră.
D. I. Rădulescu: Să nu '1 citiți cu 

meșteșug.
D. V. Mortzun: D. Rășcan e acel care 

’l-a citit cu meșteșug.''
Acest articol iată ce spune, în scurt, 

pentru a nu vă obosi:
El spune că, dacă ne uităm la trecutul 

istoriei vedem următorul fapt: Că toți ne 
mirăm cum pe vremea grachilor, atunci 
când patricienii romani stăpâneau cea 
mai mare parte din pământul Italiei, toți 

istoricii și noi nedumeriți de orbirea lor 
ne întrebăm cum de n’afi făcut patricienii, 
bogății acelor vremi, jertfa unei părți din 
avutul lor pentru ca să îndestuleze nevo
ile și cerințele poporului nemulțămit, și 
că afi cătat să se împotrivăscă prin fel de 
fel de persecuții celor duol tribuni, cari 
ridicase glasul în favorea nevoiașilor.

Trecând apoi la istoria mai apropiată 
ajunge la istoria Poloniei arătând și a
colo cum...

D. S. Rășcan: Mai bine ar fi să citiți 
acel articol.

D. V. G. Mortzun : Arătând și acolo 
cumjlăcomia exploatatorilor poloni a adus 
acele desastrdse efecte în cât singur po
porul a mers de s’a dat supus Rusiei, fă
când ast-fel causă comună cu vrăjmașul 
care a îngenuchiat regatul Polon.

In urmă vine și spune că față cu pro
prietarii din țâră de la noi, cari în mare 
parte nu vor să recundscă cestiunea so
cială, cestiunea agrară, se întâmplă urmă
torul lucru pe la sate și acăsta, D-lor, nu 
o spune Veniamin, dupe cum o ^ice D. 
Rășcan, ci aceste vorbe le spun ță
ranii :

„ Oamenii se strîng grămezi, grămezi 
*și hotărăsc că, dacă nici iarna asta nu 
„vor căpăta pământ, să se răscdle în mase 
„la primăvară-.

Acestea le spun dmeni! iar nu Ve
niamin.

D. Sandu Rășcan: Dovediți acăsta. 
(întreruperi). Cer cuvântul.

D. V. G. Mortzun: Când veți pofti. Dar 
în acest cas efi vă dovedesc că prin acest 
articol nu dovediți de loc ce ați susținut 
cu atâta patimă >

Dar urmez:
„In alte locuri unde afi aflat ce afi 

„pățit cei din Munteniea la ideea că fie- 
„care sat să 'șl omdre proprietarii și a- 
„rendașii din satul lor. Dar ideea cea mal 
„răspândită e că la primă-vară să se scdle 
„cu toții să cheme pe împăratul Rusiei 
„în ajutor, să se închine lui, și să cără 
„pământ-.

Ast-fel ^ic mulțl țeranl și Veniamin 
nu face de cât să citeze; afară de acăsta 
nu uitați că în cestiunea răscdlei și efi și 
Nădejde v'am spus același lucru, adică că 
țăranii în multe părți vorbesc ast-fel.

D. I. Nădejde: In Vasluifi mai cu 
sămă.

D. V. G. Mortzun: Iată acum ce spune 
Veniamin:

JDin acostă agitație latentă, se vede că 
^primejdia e mare și că existența na- 
^țiunei ndstre e în pericol*.

Și mai jos ceea-ce arată lămurit gân
dul care ’l-a făcut pe Veniamin să scrie 
acest articol vedem :

de datoria ndstră a socialiștilor și 
*a grupurilor mai înaintate de a preveni 
^nenorociri; e de datoria ndstră de a 
„merge în popor și a-'l lumina asuprachi- 
„pulul cum 'și va putea îmbunătăți sta- 
„rea. E nevoie de o propagandă energică
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„mai ales în iarna acesta ca să putem 
„scapa din criza prin care trecem".

Cu acestea cred că am dovedit în de-a- 
juns că învinuirea ce se aduce lui Venia
mm e cu totul neîntemeiată și că el 
nu face alta de cât aduce la cunoscință 
D-vdstre primejdia ce ne pasce și spu
sele țăranilor. (întreruperi).

Dacă nu credeți că țăranii spun aseme
nea vorbe pot să vă dovedesc când veți 
voi; acestea se spun nu într’un sat duoă 
ci în duoă-^eci.

D-vdstre, cari aveți păcatul de a nu 
crede nimic din ce vi se spune de noi și 
cari sunteți puțin în contact intim cu ță
ranii, stați străini de ceea-ce gîndesce 
el; pe când noi, cari suntem vecinie printre 
dânșii, le au^im vorbele și față cu noi ’și 
deschid ascunsul inimei și, prin urmare, 
vedem primejdia în care se află țera.

D. V. Pleșoianu. Treci în Muntenia 
mică și să vedem dacă poți să ’mi aduci 
un țăran care să spună acest lucru.

D. V. G. Mortzun. Vorbesc de Mol
dova.

D. vice-președinte, V. Pogor: Noi 
nu discutam aci teoriile socialiste ci dis
cutăm dacă s’ah păzit formele prescrise 
de lege la acestă alegere.

D. V. G. Mortzun: D-le președinte, față 
cu acăstă observațiune a D-vdstre să mă 
îngăduiți a vă face și eh alta în schimb ; 
clopoțelul D-vdstre a sunat prea târziu, 
el trebuia să sune la întreruperile cari mi 
se fac, silindu-mă să mă întind mai mult 
de cât voiam asupra acestor fapte.

D-lor, duoă acusațiuni conține rapor
tul: Acusațiunea că în acestă alegere s'a 
făcut bătăi și presiuni din partea nostră, 
îndepărtând de la vot pe unii din alegă
tori, iar a duoa că s’a perdut un plic și 
că nu se potrivesce numărul votanților 
cu numărul voturilor exprimate.

’Mi pare fdrte răii că onor, comisiune 
a procedat fdrte ușor și nu s'a uitat cu de 
amănuntul la acele proteste și la redac
tarea lor, ceea-ce ar fi luminat’o fdrte 
mult.

D. I. Negrutzi: D-le Mortzun, se ^ice 
că D. Veni am in nu ar avea vârsta împli
nită de 25 ani.

D. V. G. Mortzun: S’a constatat de 
comisiune că are vârsta cerută de lege. 
K* D. Gr. Constantinescu: Nu s’a con
statat nimic; a presentat numai un cer
tificat de bacalaureat din care noi nu pu
tem canstata că are vârsta împlinită.

D. V. G. Mortzun: In acea diplomă e 
trecut și anul nascere!.

Mai ântâih sunt dator să protestez în 
contra modulul greșit în care a procedat 
comisiunea de verificare. Comisiunea când 
are la dosar nisce acte, cari nu pdte să le 
dovedăscă deplin, asemenea proteste în 
cari se vorbesce de ingerinți, bătăi, inti
midări, și când nu are de cât proteste, 
când biuroul mai în tot-d’a-una desminte 
cele spuse de protestele ce i se înmânăză, 
comisiunea ar trebui cel mult să căra an
chetă parlamentară, cercetare la fața lo

cului ca să se vadă dacă iscăliturile sunt 
adevărate și dacă afirmațiunile sunt în
temeiate.

Comisiunea nici n'a cerut anchetă par
lamentară, nu s’a gândit la una ca asta; 
dar urmărind o pătimașe pornire a cerut 
d’adreptul invalidarea, întemeindu-se nu
mai și numai pe acele denunțări.

Apoi, D-lor, afară de aceste formali
tăți de cercetare, cari trebuiafi strict în
deplinite, dar cari nu s’afi îndeplinit, 
D-vdstre puteți să vă convingeți numai 
din frasele bombastice ale contestărilor 
că stricarea acestei alegeri se cere de 
nisce dmeni cari nu erafi indignați de căl
carea legilor și a libertăței votului, ci 
erafi duși de o pătimașe ură în potriva 
ndstră. Frasa următdre putea să vă des
chidă ochii dacă ați fi citit cu luare a
minte acest dosar:

„Ceea-ce caut a constata înaintea D-t. 
„este că acesta nu se pdte numi alegere, 
„că se pdte numi cu drept cuvânt o tortu
ră inchizitorială a vdcului de tristă me- 
„morie".

Stilul e omul, și omule advocatul Ghi- 
ță Botez.

Apoi, când vine un om cu asemenea 
frase, închipuiți-vă ce se pdte petrece în 
mintea lui, când el nu este în stare să ’și 
dea săma nici de valdrea cuvintelor.

Dar să cercetăm împreună. In protes
tul D-lui Ghiță Botez, în care se spune 
cum că afi fost certificate falșe, de ce nu 
pomeniți de acăsta în raport? Nu pome
niți pentru că ați vă^ut că aci se ascun
de un mare nâadevăr.

Iată faptul: biuroul a respins de la vot 
trei delegați cari, de și venise cu certifi
cate în regulă de la primăriile respecti
ve, dar cari nu erafi trecuți în lista ale
gerel, dupe cum <Jice legea electorală, 
nici în listele parțiale ce se trimit de la 
fie-care comună. Dupe ce D. Ghiță Botez 
cităză acăsta, arătând numele delegaților 
îndepărtați de la vot, numărul certifica
telor lor și comuna lor, D-sa spune nu
mai următorul lucru în cestiunea mult 
mai gravă a falsificărel:

„Dar nu s'a observat că alții cu certi- 
„ficate fără număr, fără dată, afi fost în- 
„scriși și afi votat, tdte acestea pregătite 
ad-hoc de copiii ce 'i cresc seda socialistă 
in județul nostru*.

Apoi, D-lor, dacă D. Botez, făcând con
testațiune in potriva respingerel de la 
vot a trei delegați, a cărora înscriere nu 
era legală, pdte din o scăpare de vedere, 
și cităză numele lor, comuna și numărul 
certificatelor, de ce nu vine acuma, când 
e vorba de un ce mult mai grav, de fal
sificare de certificate, să ne arate ca do
vadă de cele ce spune numele și comuna 
acelor delegați ? De ce ? Pentru că nu e 
adevărat, pentru că acăsta e o infamă și 
nedemnă născocire.

Nu vedeți de pe acestea că astea sunt 
numai nisce învinuiri aduse numai și nu
mai pentru a se obține stricarea alegerei?

Tot ast-fel în o a duoa contestațiune
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se arată că acăstă alegere făcut numai 
cu unguri, și că românii afi fost Îndepăr
tați de la vot. Pentru ce dre onorata comi
siune nu a cercetat lista celor cari afi vo
tat ? De ar fi făcut acăsta s’ar fi convins 
de neadevărul el. Dacă nu afi votat mai 
mulți români dar de trei v’ațl fi convins 
fdrte bine, D. Eugen lonescu ca delegat 
al comunei Negri, D. locot.-colonelNecu- 
lau ca delegat al comunei BrătescI și eh 
ca delegat al comunei Bahna.

De ce dre, D-le raportor, nu ați cătat să 
limpeziți acest punct înainte de a pune 
temeifi, înainte de a da cre^ământ unor 
lucruri ne exacte, unor calomnidse învi
nuiri. Pentru că opinia D-vdstre era fă
cută d’inainte.

Dar acestea nu sunt încă nimic, să ci
tim acuma acel frumos proiect al D-luI 
Vasile Jora, sub care D-sa a adunat 39 
de iscălituri într'o cafenea vecină eu ga
rafe de vin pe masă. In acest protest se 
spune că s’afi îndepărtat de către mine de 
la vot acești D-ni alegători.

Iată protestul:
„Nu putem intra in sala de alegere fă- 

„ră a risca de a fi bătuți, sdrobițl și chiar 
„pdte omorîțl; protestăm dar în contra 
„ast-fel de fapte barbare și unei aseme- 
„nea alegeri infame rugându-vă, D-le pre- 
„ ședințe, să’alăturați acestă protestare la 
„dosarul alegerei de a fi înaintat onor. 
„Camere care să pdtă judeca de mișeliile 
„comise de Mortzun, Nădejde și Veniamin; 
„tot-o-dată ne abținem de la vot ’parte.*

Luați aminte vă rog că se (jice că din 
pricina bătăilor și a primejdiei în care e- 
rafi, acești domni se abțin de la vot parte. 
Dar cuvântul parte e pus aci mult în ur
mă, când D-lor afi vă^ut cum că acesta 
era prea bdcănă, ceea-ce se pdte vedea și 
din protest; căci litera p de la cuvântul 
parte e făcută d'asupra punctului care se 
străvede sub ea. Puteți cerceta.

Dar dacă vă voifi dovedi și aci ce fel de 
afirmări sunt acestea, că pe acest protest 
ca și pe cele-alte duoă nu se pdte pune 
nici un temeifi, veți veni alăturea cu mi
ne, D-le raportor, și veți cere validarea a- 
cestel alegeri ?

Mal ântâifi, acest protest este iscălit de 
39 de inși. Printre ei sunt mal bine de 
10 învățători carinuputeafi ^icenu, când 
erafi îndemnați să iscălescă de D. Jora, 
temându-se să nu fie luați la ochi și pri
goniți. Dar din aceste 39 de iscălituri 
trebue să scădem pe a delegaților Ștefan 
Netedu și Gr. Ion Mateii^ cari afi fost res
pinși de biurofi, nefiind încriși în regulă. 
Apoi alte 4 iscălituri cari nu se pot ceti 
și, prin armare, nici controla pe lista de 
votare. 2 și cu 4 fac 6, sca^uți din 39 ră
mân 33 de inși a căror iscălituri le putem 
cerceta.

Luând dosarul, veți găsi că din acești 
83 numai 4 nu afi votat, iari cei-alțl 29 
’I găsim că afi votat cu toții, iată numele 
lor și numărul la care sunt înscriși în lis
ta de votare la No.:

222 Ion a Ilincăi, 223 Ilie Tamba, 174
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G. Gavrilescu, 65 B. Urau, 199 Irimia 
Ghida, 160 V. Constantinescu. 121 G. 
Ștefan, 63 Ion Anghelescu, 218 G. Adam, 
134 F. Gheorghiu, 210 I. Bâlăiță, 281 
Vasiliu, 276 Ion Uie Rotaru, 280 Vasile 
Dumitrașcu, 25 G. C. Brătescu, 53 V. C. 
Duca, 51 Alexandru lanache, 65 Ba- 
laban, 162 G. Enăcheacu, 139 C. Carp, 
88 Vintilă Manciuc, 87 Petrea Erdeș, 6 
N. VasilovicI, 209 Al. lonescu, 27 Ion 
C. Damian, 22 Nicolae Grumăzescu, 20 
G. Huciu, 5 M. P. Botez, 163 Gheorghiu.

Acum să trecem la cel patru cari s’aâ 
abținut de la vot și găsim pe D. Vasile 
Jora; care a mers la D. procuror și a re
clamat picând că este desordine la alegere 
și că dmenii lui Mortzun ’l împedică de a 
pătrunde In sala de votare. D. procuror ’l-a răspuns că a fost la primărie, că acu
ma e linisce și pdte să voteze. D. Jora a 
spus că nu seduce; căci ’I este viața în 
pericol. Procurorul 'i a oferit să mergâ 
împreună, dar D-sa a refusat. S’a abținut 
de la vot pentru a putea protesta, pentru 
a putea da acestor născociri o umbră de 
adevăr și de temeiâ.

Apoi avem pe D. Vichentie Gavrilescu 
învățător în comuna Carol și agentul 
provocătoriă al guvernului, care căta cu 
ori-ce preț să se facă bătăi și certe ca să 
aibă pricină de stricarea alegerel.

Ei, D-le raportor, ce credeți D-vdstră 
acum, de aceste contestațiuni, de aceste 
proteste, pe cari vă întemeiați pentru a 
cere invalidarea alegerei lui Venianim. 
Tăcerea D-vdstră răspunde mal bine ca 
ori-ce răspuns.

Pentru a se face desăvărșită lumină, 
asupra acestor dmeni și în special asupra 
D-lui Vasile Jora, dați-mi voe să vă a- 
mintesc de contestațiunea acestui domn, 
la trecuta alegere a colegiului al III de 
Roman. Citiți desbaterile Adunărel de la 
7 Noembre 1888:

„Dar iată că te-va deslușiri asupra aces
tei contestări a D-lui Vasile Jora, care vă 
pdte arăta măsura tutulor celor-alte punc
te de acusare aduse în sarcina și în po
triva mea de acest domn.

D. Jora s’a presintat la mal mulți ale
gători cu acest protest, cerându-le să ’l 
iscăldscă; Intre aceștia s’a presintat și la 
un domn învățător, D. G. Adam, căruia 
nici nu ’i-a lăsat timpul să va^ă ceea-ce 
’i se cerea să iscăldscă, ’i spunea' numai: 
iscălesce, iscălesce! și omul neîndrăsnind 
să t^ică ba unui boier mare, a iscălit, apoi 
vine și ’mi spune: Uite ce am pățit, m’a 
făcut să iscălesc o contestare, și nici nu 
scih ce era într’ânsa.

La acestea ’i am răspuns, reă ai făcut 
pentru că se pdte să fie ceva neîntemeiat, 
și atunci D-ta vei da sema aluturea cu 
D. Jora.

Când 'I veni rândul la vot, D. Adam 
cere contestația D-lui Jora, și iscălesce 
jos următorul rând:

„N’am avut cunoștință de ceea-ce am 
„iscălit*.

Vedeți dosarul!

Iată, D-lor, contestațiunea D-lul Jora, 
vedeți în ce chip D-sa a strîns iscălituri 
pe aceste contestațiuni, vedeți dacă se pdte 
pune temeiă pe asemenea contestații.

Dar D-lor, acest fapt vorbesce de sine 
și nu mă voih întinde mal mult asupra lui.

Același lucru ’l spun și astăzi. Aceste 
fapte arată chipul cinstit, în care suntem 
combătuți de protivnicil noștri din Ro
man.

Aceiași dmeni, cari ati făcut în rîndul 
trecut, aceste neîntemeiate și frauduldse 
contestațiuni sunt aceiași cari astăzi vin 
cu o sfruntată nerușinare să 'șl bată joc 
pentru a duoa-oră de colegiul al III de 
Roman și de Cameră.

Când din 33 de inși vedem că 29 ati 
votat, co puteți crede de acăstă contesta
ție ? Ce temeitî se cuvine să puneți, D-le 
raportor pe ia, și mă întreb de veți mai 
susține dre, că și acuma credeți că s’ati co
mis de către noi faptele cari ni se pun în 
sarcină.

Nu cred că va fi unul dintre toți D-vds- 
tre, D-lor deputați, cari să ’și încarce cu
getul și să ne aducă o bănuială așa de 
grea față cu nisce dovedi așa de șubrede.

In ceea-ce privesce procurorul și ar
mata, este bine să discutăm mal pe larg 
acăstă cestiune. Și ași ruga pe D. rapor
tor ca să ’mi arate în tot dosarul alegerel 
actul prin care președintele biuroului 
chiamă procurorul la fața locului, și dis
pune aducerea poliției; căci iată ce spune 
legea electorală în acăstă privință :

Art. 90. „Nici o putere armată sah po
lițienească nu va putea fi pusă în localul 
alegerel sah în giurul localului.

* „In timpul operației electorale este in
terzisă circularea sau staționarea forței 
armate pe strade.*

„La cas de neorînduială în sala alege
rei sati împregiurul el, președintele pdte 
cere ajutorul puterei armate. Autoritățile 
civile și militare, cele mai apropiate, sunt 
datore a urma imediat cererilor sale în a- 
căstă privință/

Apoi lămurind, la art. 91 se $ice:
„Dacă o turburare este de natură a 

constitui un delict sati o crimă, faptul se 
constată de către biurou printr’un proces- 
verbal amănunțit^ care se înaintată neîn
târziat parchetului.*

Lucru fdrte lămurit, de aceea vă întreb, 
aveți la dosar actul în puterea căruia pro
curorul era îndreptățit să pâșască la fața 
locului, în puterea căruia a dispus aduce
rea poliției și chiar îndepărtarea unul de
legat, a lui Costache Mocanu, din preajma 
localului de alegere ?

In acăstă privință trebue să arăt adevă
rul, pentru ca lumina să se facă.

Procurorul de Roman e un tînăr cu fa
milie grea, și sciii că ’șl-a luat inima în 
dinți venind la primărie, venind nu, ci a- 
dus’de D. deputat lorgu DrăghicI, ca prin 
presența sa, să impue alegătorilor, (între
ruperi).

Da D-lor, acesta este adevărul adevă
rat, D-sa e față, nu are de cât să mă des- 

mință; D. DrăghicI a vrut să ia cărbunele 
cu mâna D-lui procuror. D-sa a abusat de 
influența sa și de situația D-lul procuror.

Acestea spre sciință și pentru statorni
cirea adevărului.

Acum ca și la invalidarea alegerel 
mele cer să se facă lumină, cer trimeterea 
unei anchete parlamentare la fața locului, 
care să cerceteze aceste contestații și în
vinuirile ce ni se aduc ; dar cer o anchetă 
seridsă, care să ne dea puternice garanții 
de nepărtinire.

O ast-fel de anchetă sunt puternic con
vins că, va arăta că ingerințele și presiu
nile nu au venit de la noi, ci cu totul din 
potrivă de la cei cari astăzi se plâng și 
rădică glasul împotriva ndstră. înaintea 
acestei anchete am putea arăta cum su- 
pleanțil subprefecturilor aii stat tdtă ndp- 
teadin ajunulalegerel, prin hanurile unde 
eraiî adunați delegații, Îndemnându-I să 
voteze pentru Niculae Urechiă, candidatul 
guvernului, am putea arăta cum D. L. A. 
Vîrnav, subprefectul plășel Fundul, adu
nase delegații acelei plăși în comuna Bră- 
tești și le cerea să voteze pentru guvern.

Dar D-lor, dați-mi voe să vă atrag lu
area aminte asupra următorului fapt. Ce 
ingerinți aveam noi de făcut în ^iua de 
alegeri la Roman, când peste 200 dele
gați se alesese în comunele lor în potriva 
listelor ticluite și susținute de primari și 
sub-prefecțl? Acești delegați se scia d’ina
inte că sunt al partidei muncitorilor și că 
nu vor vota pentru candidatul guverna
mental. Veniamin pentru noi, nu s’a ales 
în ^iua de 5 Ianuarie la Roman, ci s'a 
ales la 19 Decembre la alegerea delega
ților prin comunele rurale.

Noi punem tot temeiul în alegerile co
legiului al III-lea pe delegați, pe țărani; 
căci la Roman mai toți preoții și învăță
torii sătesc! voteză cu guvernul, cu libe
ralii când sunt liberalii la putere, cu con
servatorii când conservatorii sunt la gu
vern.D. C. Dobrescu : Mă iertați, nu peste 
tot locul.

D. V. G. Mortzun : Am spus în Ro
man D-le Dobrescu.

In ceea-ce privesce stricarea acestei a- 
legeri, acăsta e considerat în Roman de 
către administrațiunea locală ca un lucru 
îndeplinit. Vin din Roman și pot să vă 
spun, că se fac de pe acum pregătiri pen
tru viitorea alegere la colegiul al III-lea.

Primarii sunt adunați de sub-prefecțl, 
aspru certați și dojeniți pentru că s’aă 
arătat așa de slabi și nedibaci în trecuta 
alegere. x

Ceva mal mult, administrația ași găsit 
pe viitorul candidat un domn ajutor de 
primar, care ’șl-a și dat demisiunea. (Ila
ritate).

Da, D-lor, iepurile este încă în pădure 
și D-lor au și pus ola la foc. In privința 
prefectului de care a vorbit D. Kogălni
ceanu, a unui prefect țăpăn aflu că s’a 
găsit însfârșit. (întreruperi). Aflu că s’a 
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găsit omul puternic, în stare de a Înăduși 
glasul și voința alegătorilor.

Trec acuma la al duoilea punct din ra
portul comisiunel de verificare, care pri
vesce perderea unul plic. D. Conatantines- 
cu In raportul șefi lasă a se Înțelege cum 
că acest plic s’ar fi perdut saâ chiar sus
tras In timpul votărel. Acăsta nu este 
ast-fel și se va putea cerceta, se va putea 
dovedi cum că ăst plic s’a perdut In vre
mea despuierel scrutinului.

Acest plic a fost scăpat din mână de 
D. Liciu, președintele biuroului sub masă, 
cărând Intre plicurile voturilor cari se 
numărase până atunci. întrebați de D. 
Liciu, am fost de aceiași părere atât eh. 
cât și D. Botez de a se anula acel vot a- 
rătându-se ca perdut In vremea despuie
rel scrutinului.

In privința nepotrivirel dintre plicu
rile găsite In urnă la deschiderea ei și 
numărul total al voturilor obținute de 
toți candidați!, adică 304 voturi în loc de 
301, biuroul explică forte bine și lămurit 
că s’a produs o greșălă de către secretari 
în însemnarea voturilor din pricina că nu 
eraii destul de obicinuiți cu asemenea lu
crări.

In alte alegeri la cari am asistat, pre
ședintele la deschiderea urnei numărând 
plicurile, făcea grămezi de câte 10 sah 
20 plicuri, ceea-ce înlesnea controlarea 
însemnărei voturilor în vremea despuie
re!. De astă-dată însă, acăsta nu s’a făcut 
ast-fel, s’ah numărat numai plicurile la 
un loc și se întreba din când în când se
cretarii și dacă unul din ei însemnase cu 
un vot mai puțin, adăoga acel vot. Iată 
lămurirea ce trebuia să v'o dafi.

Suveică nu a existat și nici putea să 
existe; căci plicul de care e vorba s’a per
dut în vremea despuiere!.

Și în privința numărului total al votu
rilor, e o greșălă de însemnare a voturi
lor în vremea despuiere! scrutinului; căci 
la deschiderea urnei numărul plicurilor 
găsite în urnă, dupe cum se certifică și 
în procesul-verbal al biuroului, era 301, 
de-o-potrivă eu numărul alegătorilor cari 
votase.

Uitam să vă atrag luarea aminte asu
pra unui punct însemnat: Lascar Veni- 
amin întrunind 236 voturi, față cu nu
mărul ridicul de 35 obținute de candida
tul guvernului, a obținut țiind sâmă și 
de voturile anulate, majoritatea.absolută 
din numărul total al alegătorilor, care al- 
eătuesc acest colegib.

Numărul total al alegătorilor înscriși 
este de 466 și Veniamin a avut 236, lucru 
înaintea căruia trebue să vă plecați frun
tea, (întreruperi), și să părăsiți gândul de 
a isbuti la Roman, de a impune țăranilor 
din Roman deputați pe placul D-vdstre. 
(întreruperi).

D. Drăghici ’mi face o întrebare prin 
un domn deputat vecin, D-sa aci în Ca
meră ca și la Roman'veșnic să dă în dosul 
altuia. D-sa spune că s’ati îndepărtat ale
gători de la vot, am arătat că acăsta este 

numai o născocire și că din cei 33 inși, 
cari ah iscălit protestul D-lui Vasile Jora, 
29 să găsesc în dosar, în lista ordinului 
de votare, cum că ati votat, dacă D-sa nu 
mă crede pe cuvânt, nu are de cât să ea 
dosarul și să’i cerceteze la rândul săti.

Intru cât privesce validarea acestei a
legeri D-vdstre sciți că nu am nici o ilu- 
siune, dar numai dacă față cu dovezile 
sdrobitdre ce v’am adus că aceste contes
tări sunt nisce nedemne uneltiri, pe te
meiul cărora nu se pdte invalida un de
putat chiar și atunci când să face o pro
pagandă înverșunată împotriva lui, cum 
s’a făcut în cașul de față de către D. 
Sandu Rășcanu împotriva lui Lascăr Ve
niamin.

Intru cât privesce noua alegere care să 
pregătesce la colegiul al treilea de Roman 
eh vă pot vesti de pe acuma resultatul: 
din duoă lucruri unul; de va fi o alegere 
cât de cât liberă, atunci noi avem să is- 
butim din nou, iar dacă se vor face inge
rințe mari și se vor călca legile, în acest 
cas cred că alegătorii ’și vor urmări 
dreptul lor călcat în picidre și nesocotit. 
Curtea cu jurați e la ușa sălei de votare.

Efectul moral produs de acâstă inva
lidare, asupra, țărănimel remâne să’i ju
decați D-vâstre, și să vă întrebați puțin 
ce se pdte petrece în mintea și inima unor 
dmeni cari în duoă rânduri 'șl văd voința 
lor nesocotită și călcată de învinuirile și 
uneltirile pătimașe, a D-lor V. Jora și 
lorgu Drăghici; ei cari scih că astă ale
gere a fost regulat și legal făcută că nu 
aâ fost nici bătăile nici Intimidările de 
care suntem învinuiți.

Cu acăstă ocasiune ați putea reciti 
sfatul ce vi s’a dat deunăzi de D. A. 
Sturdza, pe care nu cred că ’l socotiți de 
socialist de și vorbele ce aâ spus arată în 
chip puternic nemulțumirea ce țăranul 
simte, atunci când să vede obijduit. Și în 
cașul de față cred țăranii din Roman ar 
avea dreptul să se simtăjobijduiți văzând 
încrederea ce dați unor contestări atât de 
șubrede și neîntemeiate.

De altă parte vă întreb ce folos mare 
o să trageți din invalidarea lui Veniamin? 
Ce, prin acâstă invalidare credeți că veți 
Zădărnici răspândirea ideilor ndstre, veți 
Zădărnici și împiedeca schimbarea stărei 
de a^i și venirea vremurilor noi ? Nu! 
Acâsta nu stă în puterea D-vdstre. Nu, 
aveți să faceți numai ca slujnica din po
veste care a tăiat capul cocoșului ca să 
nu mai vestâscă răsăritul porilor, crezând 
că prin acâsta va împiedica de a se face 
^iuă. ’l-a tăiat capul cocoșului, cocoșul a 
murit însă gorile tot aii răsărit.

Așa are să fie și cu cașul lui Veniamin; 
’l veți invalida, veți strica astă alegere, 
dar ori ce veți face, tot acolo veți ajunge.

D. C. PopovicI: Unde ?
D. V. G. Mortzun: La vremile noi, 

când tâte colegiele III din întrâga țâră 
Vor alege socialiști.(Ilaritate, întreruperi).

Rîdeți, rîdeți, dar noi vom rîde la urmă. 
Sftrșind D-lor deputați, nu vă rog să 

validați alegerea lui Veniamin, dar cer 
trimiterea unei seridse anchete parlamen
tare, care să ne dea garanție de nepăr- 
tinire, și care să constate la fața locului 
faptele întâmplate.

D. E. Sturdza: D-lor deputați, iată ce 
spune art. 11 din regulament:

„Pentru cercetarea titlurilor uneia sah 
mai multor alegeri parțiale, Adunarea a
lege prin sorți o comisiune de 7 membri, 
care procede în același mod ca secțiunile 
verificatdre/

Așa dar, noi trebuie să procedăm acum 
în același mod cum se procede la verifica
rea alegerilor generale, și atunci patern 
să ne referim la disposițiunile art. 7 din 
regulament care ^ice:

„Dacă în secțiuni alegerea s’acontestat 
cel puțin de o treime din membrii presinți 
la verificare, saâ dacă cinci deputați o 
contestă în Adunare, se pune îndată în 
discuțiune luarea în considerare a acelei 
contestări. Daca Adunarea o ia în consi
derare, se institue un comitet ales, com
pus din cinci membri, care să procâdă ju- 
diciarmente la constatarea evidenței. El 
are drept a face anchetă la fața locului, a 
cita martori și dupe ce ascultă și apărarea 
alesului dă sentința sa, pe care o supune 
la hotărîrea definitivă a Adunărei.“

Așa dar eh cred că, conform cu regula
mentul, noi, luând în considerațiune con
testarea făcută de maioritatea comisiunel, 
să procedăm la alegerea comitetului care 
va avea facultatea, nu datoria, a merge 
la fața locului și în tot cașul va aduna ac
tele ce s’ar mai presenta, luându-le în cer
cetare d’lmpreună cu contestările ce s’au 
făcut.

Acâstă comisiune pronunțându-se, va 
veni cu un raport înaintea Cameril, care 
ast-fel ’și va put?a da hotărîiea sa în de
plină cunoscință de causă.

D. vice-președinte, V. Pogor: D-le 
Sturdza, procedarea urmată de Adunare 
în privința tuturor alegerilor este a se 
pune mai ântâiâ în discuțiune conclusiu
nile raportului, și daca în cursul discu- 
țiunii se face o contestare sah se produce 
o moțiune dre-care, atunci Adunarea este 
chemată a se pronunța mai ânteih asu
pra acelei moțiuni sah contestări; prin 
urmare în cașul de față, daca D. Mortzun 
va presintă o propunere de anchetă sub
scrisă de cinci D-ni deputați, Adunarea 
va trebui să se pronunțe mal ântâiti asu
pra propunerel sale.

D. E. Sturdza: Art. 7 din regulament 
nu prevede trimiterea unei anchete, ci a
legerea unei comisiuni compusă din 5 
membri cu căderi judecătorescl și cari ah 
facultatea de a merge la fața locului.

D. Sandu Rașcan : D-le președinte, 
de și am ținut ca eh să nu iah parte la 
acâstă alegere, fiind-că am fost bănuit de 
D. Mortzun că eh am provocat invalidarea 
printre D-nii deputați, eh nu am provo
cat invalidarea, dar am fost fdrte mult in
dignat de acel articol făcut de D. Mortzun 
și iscălit de D. Veniamin; pe care articol 
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*l-a făcut, ântâiîî de a intimida pe pro
prietarii, și arendașii cari făcăfi parte în 
col. III, și al doilea de a inspira țăranilor 
idei de răscdlă. Eîî D-lor, de și sunt pus 
pe lista socialistă, după cum 'mi-a spus 
D. Kogălniceanu, să fifi cel d’ântâifispîn- 
zurat, mi se pare că înainte de a fi eîî 
spînzurat de D-lor, eîî îl voiîî spînguia pe 
D-lor. . . (întreruperi) pe calea, natural, 
cari vor urma și socialiștii.

D-lor, alegerea de față dupe tote con- 
testațiunile presentate nu pdte fi de cât 
invalidată și în ce privesce constatarea la 
fața locului pe care o cere D-lor, este de 
prisos fiind-că avem constatarea procuro
rului caie vi se va arăta de D. raportor.

Eîî dar D-lor, sunt în contra acestei 
alegeri și voiîî vota pentru invalidare.

D. N. Voinov. D-lor deputați, am luat 
cuvântul ca să apăr alegerea de la Roman 
fără ca si mă uit la ideile ce profesăgă 
alesul. Declar mai d'inainte că eîî nu sunt 
socialist: declar că, dupe părerea mea, so
cialiștii se nutresc cu ilusiunicând ’șl fac 
îngâmfarea de a crede că în țara româ- 
născi, unde pământ este destul și brațe 
puțiie, s’ar putea ca ideile D-lor să ajun
gă afi credul românilor, încât într’o bu
nă dininâță Camera să fie plină de socia
liști, cum ’i audiam spunând adinăorl că 
are să se întâmple în curând.

ișa dar, vedeți că dela început eîî rup cu 
socaliștil din puntul de vedere politic. Va 
ven un timp, fdrte curând, când se va ve
deai în țara românăscă s’a făcut și se va 
facemult pentru stratele de jos ale socie- 
tățiindstre și mai cu sămă pentru țărani, 
fărâma să fi avut saîî să avem nevoe de 
îndemnul socialiștilor; va veni un timp 
când se va dovedi că daca se ține în loc 
drepte cerințe* ale claselor muncitdre, 
este 3cmai din causa impulsiunei perico- 
lose e socialiștii caută a da lucrurilor, 
pentn că nimeni nu vrea să se crădă că 
ceea s s’ar acorda, se acordă de frica so- 
cialișlor. (Aplause).

D-lr, ori țărani sunt fericiți, și atunci 
nu avm de ce să ne temem de socialiști, 
ori sut nedreptățiți și împilați, și atunci 
ori cin pote ușor găsi tărâm ca să ațâțe 
pe acenenorociți.

D-k, noi avem sub mâna ndstră mai 
multe ,gl de îmbunătățiri; să căutăm cât 
mai cu^nd să le resolvăm, și dacă sunt 
rane, s căutăm să le vindecăm.

Astăl însă, avem în discuțiune alege
rea colbului al treilea de la Roman și văd 
că se cată a se invalida acăstă alegere pe 
motive iratde opiniuni politice. Pe mine 
mă sper acest lucru.

A fosun timp, când și noi eram tineri 
și venea cu idei înăintate în Cameră; 
când era taxați de libertonl, de bonju
riști, deimintiștț etc.; dar n’a trecut ni- 
menui pn cap ca să ne excludă din Ca
meră peru ideile ndstre, nici chiar a
tunci câi obiceiul era să se ia în batjo
cură idei înaintate.

Ce voi să faceți astăzi? Colegiul al 
treilea detoma^ dupe părerea mea, ră

tăcit din calea cea bună de către socialiști, 
a dat voturile sale pentru un socialist. în
trebarea este: alegerea este regalată ? Eîî 
deplâng că s’a ales un socialist, și gic mal 
mult: să ne deschidem ochii ca la alege
rile viitdre să nu mal pdtă găsi nimeni 
apă turbure ca să pescuiască.

Cestiunea de față, însă, nu este aci, ces
tiunea este dacă alegerea e regulată, e 
bună saîî nu, mal ales când este vorba de 
colegiul al treilea.

S’a gis că alegerea n’a fost liniștită; dar 
sciți, D-lor, când sunt alegerile liniștite 
perfect ?

Numai atunci când se fac de guvern, 
atunci lucrul merge găitan; dar, cu mâna 
pe consciință eîî cred că alegătorii cole
giului al treilea nici nu s’afi gândit la ce 
vrea să gică socialism când afi făcut acăstă 
alegere; asemenea să ne punem toți mâna 
pe consciință și să vedem dacă și alții cari 
sunt aleși în colegiul al treilea sunt aleși 
pe programele și principiile lor.

La Roman, țăranii afi manifestat un 
spirit de indepedență alegând un socialist; 
greșită idee, răfi afi făcut și rămâne la noi 
să le dăm ocasiune a vedea că nu trebue 
să mal facă așa altă-dată; dar ei afi ales 
regulat; safi adunat țăranii la Roman și 
prin 236 de voturi aleg pe D. Veniamin, 
pe care nici n’am ondrea să’l cunosc, și 
noi în fața acestei alegeri, pentru respec
tul ce arătăm tot-d’a-una libertăței ale
gerilor, nu ținem sămă de aceste 236 de 
voturi, față ca 27 de voturi date D-lul 
Botez și 35 date D-lui Urechiă. Cunosc 
pe4D. Botez, nu cunosc pe D. Urechiă, 
cum nu cunosc nici pe D. Veniamin; n’am 
nimic personal de gis contra D-lul Botez 
este om fdrte onor, dar sunt sigur câ nu 
’l-afi cunoscut țăranii, fiind-că D-sa n'a 
lucrat nimic pe acolo și de aceea afi dat 
voturile lor socialistului Veniamin, pe 
care ’l cunosc țăranii și ’ml pare răfi că’l 
cunosc și’l afi ales, dar a cui este vina ? 
N’avem ce face.

Dacă socialiștii umblă prin sate și in
stigă lumea ca la primăvără să se facă o 
rădicare în masă în contra acelora cari afi 
ceva, atunci întreb ce se face în contra a- 
câstui lucru nesănătos ? căci, aci nu este 
propagarea unei opiniuni, ci este alt-ceva 
când se <Jice : Nu mal este nimic de făcut, 
luațl sapa și toporul și distrugeți tot. In 
fața unor asemenea idei de ce nu se tri
met în judecată acel cari se vîr în mijlo
cul țăranilor inculțl, și profitând de ne
mulțumirile lor, ’I îndemnă să sară să o- 
mdre pe cel cari afi ceva ? Acăsta trebue 
să o facă guvernul; trebue să fie atent în 
privința acăsta; Camera asemenea trebue 
să se grâbăscă a satisface nevoile țărani
lor, noi trebue să facem ceva în contra a
cestor propagande; dar să venim să de
claram nulă o alegere perfect făcută, a- 
căsta nu trebue să o facem; căci încă o
dată declar că este o alegere perfectă, 
pornită din voința țăranilor, de bună sămă 
prin stăruințele și propagandele socia
liștilor, recunosc acăsta, dar nu e mai pu

țin adevărat că candidatul lor a avut 236 
de voturi.

Am anulat alegerea D-lui Mortzun tot 
de la colegiul al treilea; efi însu’mi am cerut 
anularea acelei alegeri, pentru motivul 
că un delegat a votat de duoă și de trei 
ori, și alte asemenea neregularitățl; căci 
am voit ca să se scie că trebue să se res
pecte legea, și astăgi și colegiul al treilea 
de Roman ne trimite un alt socialist, a 
cărui alegere noi căutăm să o invalidăm 
de și de astă dată este făcută în deplină 
regulă. Acăsta nu însemnăgă alt-ceva, 
ori-cum am voi să întorcem lucrurile, de 
cât că voim să scătem din Cameră un so
cialist bine ales. Apoi unde mergem atunci? 
Dăm afară un socialist, pentru ce? Pen
tru opiniunile lui personale. Ce precedent 
creăm ? Avem nevoe că s’a pus garanția ' 
votului de duoă treimi; căci dacă ar fi să 
creem asemenea precedente, maioritățile 
vor găsi tot-d’a-una migldce de a da afară 
pe cei din minoritate pentru ideile lor po
litice, pe acei ai căror ochi nu le plac. 
Acesta nu este un act de dreptate și tre
bue să recun&ceți că dând afară pe D. 
Ven:amin, dovedim că expulsăm din Par
lament ideile ce represintă D-sa. Este un 
răfi precedent ce se creeagă. Astăgi o 
facem socialiștilor, mâine o vor face con
servatorii liberărilor, și poimâne liberalii 
conservatorilor, cu alte cuvinte ne o vom 
face unii altora, dupe cum vom fi în maio
ritate safi minoritate. Unde mai rămâne 
atunci garanția, că în acăstă țără liberală 
se pot strecura ideile pe cale legală.

Efi nu mă tem de socialiștii cari vin aici, 
ci de acei de afară și mai cu sămă de cei 
dați afară de aicea, dacă nu ne vom gândi 
să limpegim apele pe cari ei caută să le 
turbure și din cari vor să pescuiască.

Așa dar, rog Camera să se gândăscă de 
gece ori înainte de a da un asemenea vot.

Noi, Camera de astăgi liberali și con
servatori, dacă toți suntem constituțio
nali, și nu voim schimbarea pactului nos
tru fundamental, avem dreptul să ne gi- 
cem toți conservatori și prin urmare că 
voim să conservăm tot ce acel d’inaintea 
ndstră afi câștigat pentru acăstă țără prin 
lupte mari, prin lupte eroice și ei la rân
dul lor afi suferit insulte, imputări grave 
batjocură; ideile lor aîî fost luate în ri
dicol; deci trebue să recundscem că afi 
luptat cu energiă, și dupe urma lor am 
gâștigat ceva în acăstă țără. EI bine, în 
privința Constituțiune! trebue să fim con
tra votărel, să conservăm drepturile Con
stituționale; căci cu drept cuvânt s'a gis 
că nu facem noi deputați, scifi ace 1 prin
cipifi care să pune adese-or! înainte, că 
Adunarea pote să facă totul, afară din 
bărbat femee, și vice-versa; deci acest prin
cipifi falș să pdte tot-d’a-una invoca ca 
să se arate omnipotența acelui care voes
ce să devină un despot, fie el unicul des
pot safi fie împreună cu mulțimea, sunt 
însă regule dupe cari nu putem să sc<5- 
tem un deputat din acăsta Cameră.

Să ia ca motiv pentru cererea invali-
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dârei presiunea, serice căs’a făcut presiu
nea de către alegători, ast-fel în cât nu ati 
putut pătrunde în incinta alegerei toți ale
gătorii. S’a spus că lista întrâgă a alegă
torilor este de 456. Să admitem că toți 
456 ati venit la vot și că nu ati fost nici 
unul bolnav, nici nu murise nici unul, că 
toți ati venit,— ceea-ce nu se pâte,—to
tuși alesul având 236 de voturi, prin ur
mare vedeți că tot are maioritatea. Pre
siuni ? și cari sunt presiunele ? Noi din 
nenorocire seim ceva să ^ică presiuni și 
dacă trebue să împedicăm presiunile ori 
din ori-ce parte ar veni, să nu calificăm 
de presiune voința fermă a unui colegiu ; 
căci colegiul al treilea de Roman are o 
voință învederată, și când a voit să "și 
manifeste voința sa, aii fost alții cari aii 
căutat să împedice manifestarea acelei vo
ințe; dar alegătorii D-lui Veniamin fiind 
mai numeroși acei cari li se opuneaii nu aii 
reușit. Apoi, pentru că ei aii sciut a’și ma
nifesta voința lor trebue să invalidăm a
legerea ?

Cel d’ântâifi lucru, D-lor, care bate la 
ohii este venirea procurorului, pe care 
nu l’a chemat președintele biuroului, dupe 
cum se vede din dosar, și procurorul nu 
are ce căuta nici în sala de alegeri nici 
chiar împregiul localului; procurorul, dupe 
lege, nu trebue să vină până ce președin
tele biuroului de alegeri nu ’l va chema; 
căci numai atunci când este chemat de 
da către președintele biuroului, presența 
lui la alegeri este justificată.... (întreru
peri). Vă rog să nu mă tot întrerupeți, 
pentru că dacă mă veți întrerupe necon
tenit, atunci mă veți sili să vorbesc des
pre tot acea-ce se petrece la alegeri în 
mal multe localități, și nu ași voi să mai 
ațâț lucrurile spunând prin câte lupte a
vem să trecem noi până să ne putem ale
ge în localitatea unde ne punem cadinda- 
turile. Vă încredințez, D-lor, că nu am avut 
ondre să cunosc personal pe nici unul din 
sociab'știl din județul Romanului, până 
când nu ’i-am v&jut aci, dar nu cestiunea 
perenelor mă preocupă pe mine ci prin
cipiul cel mare al respectărei voinței a
legătorilor, și de acea rog pe Adunare să 
se gândescă bine ca nu cum-va prin anula
rea acestei alegeri, sub cuvânt că alesul este 
socialist, să lăsăm a se crede că o țâră în
trâgă, represintată prin toți aici se speria 
de duol sati trei socialiști cari ar fi în 
Parlament. (Aplause). Nu D-lor să nu 
facem acâsta, să ’I lăsăm să vină în Ca
meră, dacă sunt bine aleși; căci, dacă 
D-lor afi putut să ia mințile alegătorilor 
colegiului III de Roman, să nu ne fie tâ
rnă că vor fi în stare să ne îndoctrineze și 
pe noi cu ideile D-lor. (Aplause).

In loc de a avea aerul că ne temem de 
presința unui socialist mai mult întră noi, 
mai bine este să ne punem a dovedi țărei 
că, fără avea trebuință de îmboldirile so
cialiștilor, fără a ne teme de propagande
le și ațâțările lor, Camera scie a se gândi 
la suferințele acelora cari afi nevoe de a li 
se îmbunătăți sorta, și că am făcut cât 

trebuia să se facă; căci precum totul în 
natură se face cu încetul și treptat, iar nu 
prin salturi, asemenea și aceste îmbună
tățiri se fac pas cu pas.

Dacă sdrta țăranilor ar fi depins numai 
de D-nii Nădejde și Mortzun, apoi în ce 
stare ar fi fost ei până astăzi, așteptând 
nascerea acestor duol ChristoșI? (Aplause).

Sdrta țăranilor a trecut prin mal multe 
fase până astăzi, gândindu-se toți cari afi 
avut puterea la îmbunătățirea situați unei 
lor și materiale, și morale, și intelectuale, 
dupe spiritul timpului, când mal încet, 
când mai repede, însă s’a făcut un pro
gres în ameliorarea sdrtel lor.

EI bine, D-lor socialiști, când faceți 
propagandă și țineți spiciuri în sate ca și 
în Cameră, ca să demonstrați că tot-de- 
una în țâra românâscă nu a fost de cât 
un strat superpus care necontenit a voit 
a exploata pe nenorocițil din stratele de 
jos, este ca să inventați un lucru neade
vărat, este că tocmai pe stratul superpus, 
în loc să căutați a ’l face să mârgă îna
inte în favdrea acelora pe cari 'I apărați, 
tocmai pe stratul superpus căutați să '1 
indispuneți.

Așa dar, să nu ne temem de D-lor. Vor 
sta âci. vor discuta cu noi, ne vor spune 
în frase patetice că în cutare comună per
ceptorul despoie, că în cutare loc proprie
tarul comite mari nedreptăți, dar noi le 
vom cere ca tdte acestea să fie probate, 
iar nu numai cuvinte în vânt cum le spu
neți țăranilor, de a căror bună credință 
căutați a profita în tot felul și pe cari 
pdte ’I ați exploata, când acâsta v'ar sta 
în mână, mai răfi de cât aceia pe cari 'I 
desemnați ca inamici seculari al țăranului. 
(Aplause).

Va veni timpul când vom discuta ală
turi cu D-nii socialiști și atunci vom ve
dea până unde reformele ce ne propun 
sunt admisibile, și dacă ceea-ce propun 
le aprobă ori nu cu inimă deplină și cu 
sinceritate; căci ași ^ice D-lul Mortzun, 
care propagă proprietatea în comun, ca 
fie-care cetățân în țâra românâscă sa aibă 
dreptul a lua pământ de unde va găsi, 
pentru ce D. Mortzun cel d’ântâifi nu ’șl 
a împărțit moșia de la părinți cu țăranii? 
Pentru ce o exploatâză singur și face îm
prumuturi bănescl asupra el și le chel- 
tuesce cu alegerile ? (Aplause). D-vdstre 
nu aveți intențiunea să se facă în reali
tate îmbunătățiri pentru țărani, ci pdte 
că aveți intențiunea de a face propagandă 
în țâră ca să tulburați apa. (Aplause), și 
apoi să pescuițl.

Efi, D-lor, că nu trebue să ne te
mem de D-lor; trebue să le luăm înainte, 
și să tratăm proiectul de împroprierărire 
și de munci agricole. Să nu vă temeți, 
D-lor proprietari, când mă auriți vorbind 
ast-fel. Era un timp când nu putem să 
vă vorbesc așa; căci eram copil sărac; as
tăzi sunt și efi boer cu pământ, cu moșie 
pe care am dobândit’o cu suddrea fruntel. 
Dar trebue să ne gândim la sdrta țărani
lor; căci cu dânșii avem să trăim, și el afi 

să îmbunătățâscă sdrta ndstră și noi pe a 
lor, fără să ne despoiăm unii pe alții. Să 
nu înlăturăm dar proiectul de lege care 
trebuie să vie la ordinea ^ilel; căci atunci 
ori-ce veți face, veți da afară pe Venia
min pe ferâstră și el se vaîntdree pe por
ta cea mare.

Rog dar pe Cameră să nu creeze un 
precedent răfi. Sunt 236 alegători cari aii 
votat din 450, din toți aceștia nici unul 
n’a protestat în contra alegerel, și dacă 
s’afi căsit veri-o 20 cari, pe de o parte afi 
votat, iar pe de alta afi avut nerușinarea 
să spună că nu afi votat, acâsta nu dove
desce de cât că alegerea s’a făcut în re
gulă. Lăsați D-lor, să vină și el treilea 
socialist. Camera română ’și va face și 
acum, ca tot-d’a-una, datoria de a îmbu
nătăți la timp sdrta țăranilor pe cât astă
zi o putem face. Nu creeați precedente de 
a exclude un deputat pentru ideile sale. 
Ast-fel veți face ca alegătorii colegiului 
al treilea de Roman să găsescă }i ei un 
om â poigne ca să alâgă din nouiar păun 
socialist. De acea să validăm acâstă ale
gere; căci nu noi facem pe deputat, ’l-afi 
făcut acei 236 alegători cari ’l afi ales. 
Și să nu ni se vorbâscă de alegeri per
fecte; căci dacă e vorba de alegerea cole
giului al treilea, ași putea să întrâ) pe 
fie-care din represintații acestui cokgifi 
să spună cu mâna pe consciință, dacă Soți 
aleșii acestui colegifisunt resultatul mei 
alegeri perfecte. Sunt dar de părer< să 
validați alegerea D-lui Veniamin.

D. N. lonescu: D-le președinte? nu 
am să susțin motivele invocate de omi
siune; voifi răspunde numai onor, preo
pinent, represintant de Focșani, că ju so
cialistul se expulsâză din Parlament, ci 
Parlamentul dă o lecțiune cum să seprac- 
tice libertatea alegerilor. (Aplause)

Când s’a dovedit că a venit un mpbru 
din Parlament și a organisat cete ari afi 
intimidat pe alegători și din acâsU s'a 
împuținat numărul alegătorilor; căid a
legătorii direcțl, preoții, elementtl lu
minat în acest colegifi nu afi lua/ parte 
la vot, mă mir că prostituim cuviipele să 
^icem că alegerea e perfectă; alejerea e 
infectă (aplause, sgomot, D. Wtzun, 
întrerupe). Onor, represintant l cole
giului al duoilea de Roman iar îi iepe cu 
întreruperi personale, si iar are sî mă si- 
lâscă să ’l pun la locul săfi, nu e cestiu
nea între mine și D-ta; ai vrea să faci 
acâsta, să ^icl că liberalismul cel vechifi 
care se lupta pentru țărani 'șlâ făcut 
timpul și trebue să vie socialisnpl nofi, 
care cu corrupțiunea și cu organiarea de 
cete, să represinte ideile cele |oul. ’Ți 
am spus pentru ce te am mena^t până 
acum. Bine voiți, D-le președin h — nu 
a mă protege cu regulamentul, - dar a 
cere ca D-lor să practice carita m creș
tină cel puțin aici în Parlamer! căci a
fară din Parlament și numele lujChristos 
chiar ’l batjocoresc. (Aplause).I

D. V. Mortzun : Cer cuvenil în ces
tiune personală. I
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• D. N. lonescu: ’Mi pare bine că ați, 
făcut o cestiune personală din acu sarea 
gravă că și numele lui Christos ’l luați 
vorbind de dânsul, nu cum vorbesc preo
ții și învățătorii, ci cum vorbesc socia
liștii de acum. Nu cer eti să vedem aici 
și acum cestiunea socialismului, cer nu
mai atât, să scie țăra, și colegiul al trei
lea în particular, cu Adunarea, ori cari 
să fie păcatele el originare, un lucru vrea: 
ca de aci Înainte libertatea alegerilor să 
devină un adevăr.

Acăsta vrea Adunarea, și de aceea se 
pune astăzi pe tărâmul principiilor, și 
de aceea vrea să dea o leețiune cum tre
bue să se fi făcut tdte cele-alte alegeri 
cari s’ah validat până aici.

Eă am o imputare de făcut D-luI mi
nistru al domeniilor; căci D-sa printr’o 
interpretare falșă a articolului care o- 
presce pe primar de a veni aiclt ne-a dă
ruit în permanență o’negațiune a legei și 
Intru cât va fi representantul de Teleor
man aici, nu voih avea destul curagih să 
apelez la guvern ca să respecte legea cu 
stricteță; căci legea opresce pe primari 
de a fi aleși.

Iată pentru ce, păstrând absolut inde
pendența mea ca om care doresce reforme 
și care doresce ca țăra sâ fie represintată 
prin libere alegeri, vă rog, D-le preșe
dinte, să ascultați ce propune D. repre- 
sintant al colegiului al duoilea de Roman: 
s’a cerut o anchetă, să ne unim cu toții 
să facem anchetă seridsă la Roman, pen
tru ca să vadă dacă ah fost cete organi- 
sate, dacă ah fost intimidări și tdte acele 
lucruri cari păteză alegerea.

Eă ^ic că acele elemente de presiune 
sunt vechile elemente ale colectivităței, 
și de aceea eă persecut acăstă alegere; 
fiind-că văd spectrul acelor alegeri una
nime, al alegerilor prin corupțiune și in- 
timidare^de pe timpul prefecților d poigne, 
după cum ^icea unul din colegii noștri. 
Eă, D-lor, am fugit de la locul meă, 
când am vă^ut că persdna la care se fă
cea alusiune vine a ședea alături cu mine, 
căci am voit să ridic chiar umbra veri 
unul pretext că am căutat să fac cestiune 
personală.

Eă sciă cari sunt elementele pe cari se 
reazămă onor, representant al colegiului 
II de Roman, am ublat prin sate pe unna 
D-sale, ’I cunosc tdte procedimentele și 
pentru acăsta cer ca Parlamentul să se 
lumineze prin'sine; prin o anchetă specială, 
uu prin aserțiunile mele saă prin proce- 
8ele-verbale ale alegerei. Căci, s’ah con- 
^pt spiritele unor dmeni, și s’a prepa
rat ostilitate între populațiunile catolice 
de unguri și intre români s’ah petrecut 
In fine lucruri grave, și acestea numai 
pentru plăcerea de a avea un represen- 
tent socialist aici. Eh nu pot să mă unesc 
cu colegul nostru de la Focșani, care sus- 
ține alegerea; căci noi nu suntem trimiși 
^cl ca să facem experiențe, ci să facem 
facerile țârei, să fundăm libertatea e- 
wtorală, pentru ca să putem ast fel să 

îndeplinim reformele cerute de popula- { 
țiunea rurală.

Când se va duce ancheta la Roman 
atunci se va vedea ce s’a pus în mișcare 
de Ia Maih până acum, pentru ca onor, 
nostru coleg de la colegiul al doilea de Ro
man să se pdtă da satisfacțiunea ca, ales 
o-dată în acest colegiă, să se arunce a 
doua-zi în colegiul al treilea și să triumfe. 
Cer acăsta, fiind că eh am fost față acolo 
și acum un an, m’am luptat cu disperare 
în contra acelora cari iah masca socialis
mului, dar cari atunci rcpresentah colec
tivitatea rafinată. (Aplause).

Pentru acăsta vă rog să’mi permiteți 
a spune cum am venit față în față cu D-sa, 
nu l’am căutat, ci combătând liga colec
tivistă l'am întâlnit. Eh mi-am pus can
didatura an la colegiul al doilea, unde e- 
ra candidat și nepotul prefectului, care se 
presintă cu un manifest socialist.

După cum am spus și erl, eh am rămas 
în balotagih, din care causă am fost fdrte 
amărit, dar nu am exprimat nimănui a- 
mă răci unea mea; căci sciam că am cătjut 
față cu nisce dmeni cari erah susținuți 
de corupțiune, de presiune administrativă 
cu poruncă de sus. In acăstă împrejurare 
am făcut un lucru ce pdte că nici unul din 
D-vdstre nu l'ar fi făcut. Cre^ănd în 
libertatea electorală ce Majestatea Sa 
promisese, m’am aruncat aduoa-^ți Ia co
legiul al treilea; căci mi-am $is că sunt 
un om cunoscut acolo de 20 de ani, fra
tele meh de asemenea cunoscut, în fineîn- 
trăga ndstră viăță e pe față. La acest co- 
legih mi-am pus candidatura în contra 
unul colectivist, în contra D-lui Drăghici 
Nicu, căruia 'i-am mă pun în acest 
colegih, nu lupt cu administrațiunea, nu 
voih să mă prevalez de nimic, nu cer pro- 
tecțiunea nici unul partid, nici unul om, 
ci vih ca un candidat liber și independent 
la Roman, fără să promit nimic în spe
cial pentru Roman, fiind că 20 de ani am 
spus că eh voesc a lucra pentru ca tdtă 
țăra să fie înflorită și fericită; căci fiind 
ea fericită, nici Romanul nu va putea să 
rămână în urmă. Acăsta a fost în tot-d’a- 
una profesiunea mea căreia am rămas 
credincios până astăzi. Am luptat, am a- 
vut o sută de voturi, și am că^ut; dar 
înainte de a vă spune cum am că^at, să 
vă spun o istorie forte instructivă. Am a- 
vut ocasiunea să vorbesc cu țăranii la co
legiul al treilea, am avut ocasiunea să 
văd ce voiesc țăranii, fiind că ei sunt sin
ceri. Țăranii voiesc să nu lucreze pe la 
șosele, să nu’I bată primarii, să îi să facă 
justiție. Acestea cer el, nici o vorbă de 
socialism. Ast-fel am acceptat să mi să 
pună candidatura la Octombrie și am lup
tat mulțumit, pentru că eh voiam să vih 
în Cameră ca trimisul unui colegih inde
pendent și să fac oposițiune guvernului 
Majestățel Sale pentru modul cum a pus 
să se facă apel la țeră.

Acesta era idealul meu, și când m'am 
dus la Roman, iată ce proclamațiune dă 
D. Mortzun către țărani :

„Frați țărani, -
...... Nicolae lonescu, prietenul cio

coilor, fratele lor de luptă, să fie alesul 
nostru ! Acesta nu se pote și ar fi o ru
șine pentru voi. Deschideți ochii și fiți 
deștepți!tt .

Apoi veni alegătorul delegat și făcu 
cunoscut alegătorilor candidatura mea 
depunând buletinele model.

D. V. Mortzun : Citiți iscăliturile ce
lor cari v’ah pus candidatura.

D. N. lonescu: Cine vrea să vadă is- 
scăliturile ? (întreruperi).

D. V. Mortzun : Iscăliturile acelea 
sunt ale colegilor D-tale politici.

D. N. lonescu : Sunt din colegiul I ca 
și D-ta. Și apoi ce însemnăză acăsta ?

D. V. Mortzun; însemnăză că al fost 
guvernamental și tot ai că^ut.

D. N. lonescu : Doresc să cad în 
tot-d’auna cum am căzut. (Aplause).

D. V. Mortzun: Și eh doresc.
D. N. lonescu : Dar fără să port stig

matul pe frunte că am triumfat cu spri
jinul administrațiunei. (întreruperi).

Ei bine, fiind că D. Morțun vrea să ci
tesc numele, să ’mi dați voie să le citesc: 
„D. G. Gheorghiu, locot-colonel, N. Ni- 
culah, Lupu Bogdan, Temistocli loan și 
V. Jora.“

Ce erah aceste p'ersone, și pentru ce a- 
veă simpatii de mine ? Pentru că la ale
gerile de acum un an, noi am fost uniți 
să punem candidaturi liberale indepen
dente în fața cu D. Agarici și Vizauti și 
am avut cu noi și pe unchiul C. Mortzun, 
căruia D. Mortzun nepotul *1 a făgăduit 
că va vota cu noi, dar în urmă a fugit la 
cel alt moșih și a votat contra.

Cine mi-a spus acestea? Costache Mor
tzun, unchiul părăsit, deplângând rătă
cirea nopotulul săh. Eh eram în luptă cu 
D-luI de duoă părți: întâia dată, fiind-că 
ne părăsise^ la colegiul întâiu; și al doi
lea, fiind-că sădedese la colegiul al doilea 
în contra mea. Atunci am ^is că dacă 
cine-va face primii pași în cariera poli
tică cu asemenea inconsecințe, apoi să fie 
chiar fiul lui Christos, eh nu'l mal cred.

D. vice-președinte, V. Pogor: Vă rog 
să veniți la cestiune.

D. N. lonescu : Așa dar, D-le Preșe
dinte, cer și eu anchetă parlamentară, 
pentru a se constata cine a intimidat pe 
dmeni, și pentru ca să va^ă cel cuteză
tori că nu sunt invulnerabili.

Este bine și necesarih să se constate că 
elementul luminat, preoții și învățătorii, 
ah fost intimidați, așa în cât principiul 
libertății alegerilor a fost alterat.

Sâ facem dar anchetă, și nu ^ic ca sa 
expulsăm dintre noi pe nimeni pentru 
opiniunile sele politice, dar (jic nu 1°’ 
curagiăm pe cel cari îndrăsnesc să fră
mânte ast-fel sufletul alegătorilor; căci el 
trebue să scie că pe când unii banchetah, 
alții erah nevoițl să mănânce humă cu 
sare.

Este dar bine să se facă ancheta, pen
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tru ca Adunarea să se pronunțe In cu- 
noscință de causă. (Aplause).

Voci : închiderea discuțiunel.
D. G< Panu: D-lor, v’așl ruga să nu în

chideți discuțiunea, pentru că cei duoi din 
urmă oratori, și mai cu samă D. Voinov, 
a pus cestiunea într'un mod fdrte grav, 
adică a arătat că socialismul este un pe
ricol, și sunt sigur că pdte în sufletul 
D-vostre se face o operațiune care are de 
resultat că țineți în sămă țipătul de a
larmă al D-lul Voinov, și rămâneți im
pasibili în privința legalității alegerii.

De altă parte, D-lor, pot să vă fac o 
declarațiune: Eh cred că nu mă cunds
ceți până acum în Cameră d'a fi pasionat 
și de a spune lucruri radical inesacte în 
privința color ce am vă^ut și au$it efi 
însumi.

Efi, D-lor, am avut ocasiunea să fifi la 
Roman în ^iua când s'a făcut alegerea 
și am fost față la mai tot ce s'a petrecut 
cu ocasiunea acestei alegeri.

Efi mă înscrisesem să vorbesc, însă, 
fiind-că dupe regulament, trebue să vor- 
bdscă unul pentru și altul contra, de a
ceea nu'mi a venit rândul până acum. 
De aceea vă rog, ori-cât de puțină încre
dere ați avea în sinceritatea unuia din 
colegii D-vdstre, lăsați-1 să vă spuie ce a 
văgut acolo; vă voifi arăta exact cum s'afi 
petrecut lucrurile și veți vedea daca pro
testele din dosar sunt fondate și afi o um
bră de seriositate.

De aceea vă rog să continuați discu
țiunea încă cât-va timp, pentru ca să vă 
spuifi și efi în consciință ce am vă^ut a
colo la alegere.

D. C. Popovici : D-lor deputați, efi 
cred că trebue să Închidem discuțiunea; 
căci s'a vorbit așa de mult în cestiunea 
țăranilor, în cât mi-am adus aminte că 
acei cari iubesc așa de mult cu vorbele pe 
țărani, sunt în tocmai ca acele mame ale 
unor animale cari'și iubesc copil așa de 
mult încât 'I strâng în brațe până 'I 
ucidu. Avem un proiect de lege pentru 
îmbunătățirea sdrtei țăranilor, de acela 
trebue să ne ocupăm; căci numai prin dis
cursuri nu se face nici o îmbunătățire. 
Din causa multor discursuri ținute, nu 
s’a putut vota înainte ’de serbători acel 
proiect de lege, și dacă vom urma tot 
așa cu discuțiuni du asemenea natură, 
are să rămănă încă mult timp no votat 
acel proiect de lege.

De aceea, fiind-că tocmai astăzi este 
acel proiect de lege în secțiuni, cer să se 
închidă discuțiunea și să trecem în sec
țiuni spre a'l studia ; căci văd că cei cari 
vorbesc mai mult despre țărani făcu așa 
ca cum ar fi plătiți ca să facă să trăcă și 
ședința de astăzi numai în discursuri, 
pentru ca să nu mai avem timpul să in
trăm nici astăzi în examinarea acelui 
proiect de lege. De aceea cer să se închidă 
discuțiunea și să facem ceva real pentru 
îmbunătățirea sdrtei țăranlui, el nu cere 
de la noi discursuri, ci fapte, lucruri cari 
să se pdtă pune în practică, și de aceea | 

insist să se închidă discuțiunea, ca să ne 
ocupăm în secțiuni de ‘proiectul de lege 
care este menit a da satisfacere țăranilor.

—Se pune la vot închidereajdiscuțiunei 
și se primeșce.
—Se pune la vot propunerea pentru ale

gerea unei anchete parlamentare în pri
vința alegerel colegiului al treilea de Ro
man, și resultatul scrutinului este cel 
următor:

Votanțl.................................116
Maior, absolută......................59
Bile albe.............................. 84
Bile negre.............................. 32

D. vice-președinte, V. Pogor: Prin 
urinare, ancheta s’a admis. De câți mem
brii voiți să fie compusă ?

Voci : De cinci.
D. vice-președinte, V. Pogor: Prea 

bine. Se va pune la ordina 4^1 a ședin
ței de mâne alegerea acestei comisiunl.

Ședința se ridică la 5 ore și 40 minute, 
anunțându-se cea următdre pe a doua <}i 
17 Ianuarie.

Ședința de la 17 Ianuarie 1889
Președenția D-lul vice-președinte V. 

Pogor.
—Ședința se deschide la ora 1 și jumă

tate dupe amia^i.
—Presenți 140 D-nl deputați.
—Nu răspund la apelul nominal 39 și 

anume:

Bolnav:
D. L. Catargi.

In congediu :

D. T. Anastasiu, G. Cantacuzino, M. 
Marascu, 0. Kogălniceanu, I. Negulici, 
I. Lecca.

Fără arătare de motive :
D. M. Adamescu, C. AndreieșI, I. Atha- 

nasescu, P. Brătășanu, I. Ciurea, Gr. Con- 
standinescu, I. Demetriad, V. Dimitropu- 
lo, G. Drăghicî, I. Fătu, N. Gavrilescu, 
A. Goilav, L. Goilav, T. lonescu, I. Ma- 
cridescu, M. Mateescu, L. Nicolescu, V. 
Poenaru, C. Ressu, 6. Robescu, I. Săndu- 
lescu, N. Săveanu, R. Stanian, D. Stur
dza, V. Urseanu, I. Brătianu, D. Vidra
șcu, N. Nicorescu, C. Teleman, U. Bol
descu, G. Burghelea, C. Christodorescu.

— Sumarul ședinței precedente se a
probă.

— Se acordă congedifi D-lor Const. M. 
Danaricu și Dim. Ghica Comănesceanu.

—Se trimit la comisiunea de petiți
uni : petițiunea mai multor locuitori din 
comuna Dascălu-Creața, județul Ilfov, a 
mai multor locuitori din comunele Ză- 
nesci și Taslăfi din județul Neamțu; a 
mai multor locuitori din plasa Taslăfi, 
județul Bacăfi; a mai multor locuitori 
din orașul și județul Bacăfi; a mai multor 
locuitori din comuna Viișdra, județul Olt; 

a D-nei Elena Theodoritu; a D-lui Ion 
Crainic ; a mai multor locuitori din co
muna Cleja, județul Bacăfi; a mal mul
tor locuitori din comuna Merișani jude
țul Teleorman; a mai multor locuitori 
din comuna Sadova, județul Dolj; a D-nei 
Catinca Vidianu și a D-nei Maria Becu.

— Se trimit la comisiunea de indige
nate petitiunile D-lor: Berman Luster, 
Alexe P. Pantzu și a D-lui Dr. Henri lu- 
rim.

— Se depune raportul comitetului de
legaților de secțiuni asupra proiectului 
de lege relativ la autorisarea ministrului 
de resbel de a contracta, înainte de J A
prilie, materialul necesar armatei și 12 
raporturi ale comisiunel de indigenate 
relative la naturalisarea D-lor: Ig. L. 
Herter, M. Focșâneanu, C. Caufman, Th. 
C. Zanli, I. Popescu, Al. G. Făureanu, 
D. Zottu, M. E. Cohen, L. Mărculescu, 
I. Munteanu, G. Ceatolopolu și I. Po- 
rubski.

— Se trimit la secțiuni următdrele 
proiecte de lege :

1. Proiect de lege relativ la autorisarea 
comunei BucurescI de a întrebuința în 
plata lucrărilor prevăzute în legea din 
11 Iunie 1884, suma de lei 3.300.000 ce 
rămâne disponibilă din fondul reservat 
din împrumutul de 13.000.000 lei, pen
tru stingerea împrumutului cu loturi din 
1869. • e

2/Proiectul de lege reletiv la autorisarea 
comunei Constanța de a ceda terenul ce • 
va fi necesar la construirea liniei ferate 
care va lega gara cu târgul de vite.

3. Proiectul de lege prin care se fixăză 
la suma de 10.823.000 împrumutul de 
15.150.000 acordat comunei BucurescI 
prin legea din 19 Iunie 1881. *

D.I. Marghiloman: D-le președinte, 
am cerut cuvântul să presint o peti
țiune subscrisă de aprdpe 300 locui
tori din comuna Scurtesci prin care cer 
împroprietărirea prin cumpărătdre de 
pământ și se r<5gă să fie împroprietă
riți pe o moșie a Statului care este 
mai în apropiere de comuna lor și care se 
numesce Găvăneasa, din județul Buzăfi.

D. vice-președinte, V. Pogor : Se 
va trimite la comisiunea de petițiuni.

Acum D. Nădejde are cuvântul spre a 
anunța o interpelare.

D. I. Nădejde: D-le președinte, am 
mai multe interpelări de făcut:

I. Interpelez pe D. ministru de interne 
în privința trăgănirel lucrărilor necesare 
pentru alcătuirea unei comune noul din 
cătunul Focurile, comuna Belcesci, și din 
cătunul Fdntânele, comuna Șipotelele, 
plasa Bahluiu, județul Iași. _

II. Interpelez pe D. minisru de interne 
în privința violărel dreptului de întruniri 
publice, comis de administrațiunea ora
șului Brăila, în tjiua de 10 Ianuarie 1889 
și cer pedăpsă exemplară în potriva aces
tei violări.

III. Interpelez pe D. ministru de jus
tiție, în privința inerției parchetului (de
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Bacăti In urmărirea bandei de veri-o 20 
de inși, cari Înarmați cu pusei și revol
vere, au năvălit In săra Zilei de 21 De 
cembre în casele D-nei Eudoxia Lecca, 
din comuna Bogdănesci, plasa Bistrița-de 
Sus, ati legat pe cel 19 servitori, ati cău
tat In tdte odăile pe D-na Lecca, apoi 
ne luând nici bani, nici argintărie și nu
mai simulând o hoție prin spargerea mo
bilelor, s’aii dus, vestind că ati să mai vie.

Pentru ce nu s’a arestat acel din hoți 
pe care mai multe slugi ’l-ati cunoscut și 
despre cari sunt tari presumțiuni că este 
autorul atacului ?

IV. Interpelez pe D. ministru de in
terne, și pe alți Domni miniștri pe cari 
’i privesce, In cestiunea nepedepsirei con
siliului comunal de la Stlnca, plasa Bra
niștea, județul Iași, și a consiliului co
munal de la Mironeasa, plasa Stavnic, 
județul Iași.

Pentru ce se tolerâză primarii și con- 
siliele comunale cari nu numai că ati fă
cut atâtea nelegiuiri în cât să li se cu- 
vină disolvarea, dar ati și meritat și a fi 
trimise înaintea juraților în frunte cu 
primarii respectivi, Tătăranu și Gaman ?

De ce se disolvă alte consilii comunale 
pentru vinovății mult mai mici, iar a
cestea, cari ati făcut pe locuitori să ’și 
piardă încrederea în legile țărei sunt lă
sate la putere și li se dă ast-fel prilegiti de 
a face din Zi în Zi mai mari nelegiuiri.

V. Interpelez pe D. ministru al justi
ției în privința călcărei libertăței D-lui 
George Gonst. Golibășeanu din comuna 
Cornățel, plasa Vedea, județul Olt.

De ce n’a luat justiția nici o măsură 
pentru pedepsirea subprefectului Dionisie 
Cârjenescu de la plasa Vedea, fiind că 
fără nici un motiv și fără nici o lege a 
arestat pe numitul cetățăn, domiciliat 
și chiar și alegător în Zisa comună, ’l-a 
pus la torturi o ndpte întrăga și apoi ’l-a 
trimis în lanțuri la prefectura de Olt, de 
nude, prin ordinul D-luI Mihalache Vul- 
turescu, directorul prefecturel, a fost în
cărcat cu lanțuri grele și trimis pe jos, 
sub excortă, ca un criminal din cei maî 
primejdioși, pe drumuri lungi până în 
Gorj, la comuna Pojogeni, locul natal al 
acestui nenorocit ?

Ce are de gând să facă D. ministru de 
acuma înainte în acăstă cestiune?

D. vice-președinte, V. Pogor: Se 
vor comunica guvernului.

D. N. Micescu : D-le președinte, lo
cuitorii comunei Ciumesci și Mioveni din 
districtul Muscel, ati cerut în diferite tim
puri să se pună în vînZure proprietatea 
Statului Colibași, care este cea mai a
propiată de comuna lor. De astă-dată, în 
speranță că Adunarea se va ocupa cu pro
iectul de lege pentru vinderea moșiilor 
Statului în loturi mici și văzând dificul
tățile ce întâmpina din partea arendași
lor cu învoelile pentru islaz, m’ati rugat 
să presint petițiunea lor Adunărei prin 
care să rdgă să se pună în vînZare în lo

turi mici acăstă proprietate care este în 
apropiere de comuna lor.

D. vice-președinte, V. Pogor : Se 
va trimite la comisiunea respectivă.

D. N. Blaramberg : D-le președinte 
și D-lor deputați, am luat cuvântul să 
presint o propunere în coprinderea ur- 
mătdre :

PROPUNERE

Convinși că cea d’ântâiti condițiune 
pentru o bună administrație a justiției 
sunt garanțiile de nepărtinire și ca ma
gistratul să nu se găsăscă nici o-dată în 
condițiunl cari să pună acea imparția
litate la o prea mare încercare; căe chiar 
de demnitatea lui ca acea imparțialitate 
nu numai să existe în fapt, dar să nu fie 
măcar bănuită;

Convinși că numirea sati înaintarea 
unul magistrat stabilesc între el și mi
nistru legături reverențiare și de recunos- 
cință, cari nu ’i mai lasă față cu dânsul 
întrăga sa independență și că tdte aceste 
neajunsuri sunt și mai seriose în sistemul 
unei magistraturi amovibile;

Pentru aceste motive, propunem a se 
adăoga la aliniatul al II-lea al art. 276 
din proc. civ. urmâtdrele disposițiuni:

„Ori-ce judecător va fi recusabil ori de 
„câte ori ministrul, care 'l-a numit, îna- 
„intat în funcțiuni sati decorat, figurăză 
„în causă, fio ca justițiabil, fie ca ad- 
„vocat.*4

Nicolae Blaramberg, Chr. I. Șușoti, 
G. Tocilescu, C. D. Gabunea, Al. G. 
Hinna, Christu S. Negoescu, Ștefan I. 
Pleșia, C. C. Dobrescu, O. Dobrescu-Ar- 
geș, Gh. Softa, Dr. Stefănescu.

D. vice-președinte, V. Pogor: Se 
va trimite la secțiuni.

D. I. Rădulescu: D-le președinte, 
v’ași ruga să bine-voiți, în temeiul regu
lamentului adunărei, a interveni pe lângă 
D. ministru de justiție să’mi comunice 
raportul procurorului general de pe lângă 
curtea de apel din Bucurescl relativ la 
ancheta făcută D-lui procuror de Argeș, 
pentru ca, dupe comunicarea acestui act, 
să pot adresa o interpelare D-lui ministru 
al justiției.

D. vice-președinte, V. Pogor: Se 
va comunica guvernului.

D. I. Oroveanu: D-le președinte,Vâ rog 
să bine-voiți a Interveni pe lângă D-nii 
miniștri t pentru a 'mi comunica un tab- 
loti în care să se arăte pentru ce sumă 
s’a Importat din Elveția,Belgia și Germa
nia cișmărie, postavuri, stofe, și țesături 
de bumbac, hârtie și cartonage în ultimul 
an al tarifului convețional cu Austro-Un
garia și cât s'a Importat în anul 1887
1888 și 1888—1889. Tot d’o-dată vâ rog, 
D-le președinte,să bine-voiți a aduce aminte 
D-lor miniștri respectivi a trimite actele 
ce de mal multe ^ile le-am cerut și cari 
'mi sunt necesare spre a putea adresa o 
interpelare D-lui ministru de interne, 
care nu mal suferă întârziere; pentru că 

vâd că acele acte nici până astăZi nu mi 
s’ati pus la disposițiune.

D. vice-președinte, V. Pogor: Se va 
comunica guvernului cererea D-vostre.

Acum, D-lor, intrăm în ordinea Zilei.
In primul loc avem alegerea unei comi

siuni de anchetă parlamentară, compusă 
din 5 membri, în privința alegerel cole
giului al treila de la Roman.

— Adunarea procede la vot și resultatul 
scrutinului este cel următor:

Votanți............................106
Bilete albe............................ 6
Voturi exprimate . . . 100 
Maioritate absolută ... 51

— S’ati ales:
D. Gr. Cozadini cu . .97 voturi
„ Er. Sturza cu . . 86 „
„ C. Dobrescu (Argeș) 81 „
„ M. Caracostea ... 76 „
„ C. Stroici .... 78 „

D. vice-președinte, V. Pogor: Acum 
D. Mortzun are cuvântul în cestiune de 
regulament.

D. V. G. Mortzun : D-lor, în cestiune 
de regulament vrâti să atrag atențiunea 
onor. Cameri asupra unei călcări a regu
lamentului față cu votul de ieri.

Regulamentul este fdrte lămurit în 
ceea-ce privesce votarea când se presintă 
mai multe propuneri, și Zice că tot-d'auna 
se pune ântâiti la vot propunerea cea mai 
depărtată.

Se presentaseră ieri trei propuneri: 
Una a mea, propunerea de anchetă; a 
duoa, propunerea comisiunel de verificare 
pentru imvalidare pur și simplu ; și a 
treiea, propunerea D-lui N. Voinov pen
tru validare.

Prin urmare, propunerea cea mai de
părtată era propunerea D-lui Voinov, 
adică validarea, punându-se la vot anchetă 
parlamentară, constat călcarea regula
mentului.

Voci: Prea târZiâ.
D. V. G. Mortzun : Am vrut numai să 

constat faptul căci ancheta ieri am cerut-o.
D . Vice-președinte, V. Pogor: A

cum aveți cuvântul în cestia personală.
D.V. G. Mortzun: D-lor deputați,și cu 

cestiunea porturilor-france și cu cestiunea 
validărei tovarășului nostru Veniamin 
ni s'ati adus câte-va învinuiri personale, 
cari, dacă ar fi fost privitdre numai la 
persdnă mea, pdte că nu m'ar fi jignit 
întru nimic, dar aceste învinuiri atăcând 
principiele și atitudinea ndstră nu le pu
tem trece cu vederea.

Voiti râspunde fdrte pe scurt la păti
mașele învinuiri ale D-lui N. lonescu, în 
privința căruia domniele vdstre ati putut 
vedea limpede și lămurit chiar din cuvân
tarea D-sale pricina care ’l-a făcut să ne 
atace așa de cumplit, cu atâta patimă și 
înverșunare,este că D-sa la Roman,în ale
geri a căZut în duoâ rânduri când ne gă
sisem protivnici, la alegerile din Ianuarie 
1888 și la cele din Octombre trecut.

Acestea sunt pornite din o pătimașă și 
ne stăpânită ură și vremea singură pdte 
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să dovedâscă mai tare de cât ori-ce dacă 
învinuirile sale aii fost drepte sau nu, dar 
sunt unele lucruri prea grele cari tre
buiesc limpezite acuma, cari nu sufer în- 
tâ«jiere.

D. N. lonescu v’a spus că ieri ași ti 
stârnit o dușmănie între Unguri și Ro
mâni în ținutul Romanului, ațâțându-'i 
prin luptă politică pe unii în potriva al
tora. Acesta nu este exact. Acei cari ati 
cătat să pricinuiască astă dușmănie, aii 
fost tocmai acei cari ati Interes să vâdă pe 
țărănimea din Roman desbinată cum era 
până acum iar nu înfrățită cum este astă(J î.

Aceia sunt preoții unguri și sub-pre- 
fecții guvernului. Sub-prefecții spuneati 
românilor : „Ce vă luați dupe Mortzun ; 
„căci el vrea să vă strice legea, să vă un- 
„gurâscă/ In vreme ce, pe de altă parte, 
preoții unguri ^iceati locuitorilor unguri: 
„Nu vă luați dupe Mortzun, că vă per- 
„deți legea, că vrea să vă facă creștini 
„români/ Acestea sunt fapte cari se pot 
cerceta și dovedi la fața locului din măr
turisirile atât ale ungurilor, cât și ale 
românilor, cari, pricepând uneltirile lor, 
In loc să le dea ascultare, ati rîs cu des- 
gust.

Cu D. Nicolae lonescu încheiti ori-ce 
discuție personală; dar ’l rog să mă erte, 
dacă eti, tînăr, noti intrat în viața poli
tică, îmi iati îndrăsnela de a ’i spune 
D-sale, bătrân, cu o experiență politică 
de 20 de ani, următorul lucru : Că atunci 
când voesce cine-va să vorbâscă de mora
litatea politică a altuia, ar trebui să caute 
ântâiti la dânsul; ar trebui ca mai ântâiti 
el să dea pildă de corectitudine; ar trebui 
să ’și aducă aminte de alegerea din Oc* 
tombre trecut, când la Iași lupta în opo- 
siție alături cu M. Kogălniceanu și la 
Roman lucra și vota pentru candidați! 
guvernului, în potriva D-lui Kogălni
ceanu, candidat al oposiției la Roman ca 
și la Iași. Asemenea fapte dati măsura 
răutăcitiselor și pătimașelor învinuiri ale 
D-lul N. lonescu. D-sa vede paiul din o- 
chiul meti și habar nu are de bârna din 
ochiul D-sale.

Cu acestea încheiti cu D-ta, D-le lo
nescu, și acuma trec la cestiele atinse de 
D. Voinov, ale cărui învinuiri, mărturi
sesc, că nu ne-ati jicnit de loc; și sciți 
pentru ce? Tocmai pentru că în ele pa
tima era mută, pentru că isvorati din cre
dință greșită și rătăcită, dupe părerea 
mea, dar din credință, pentru că D-sa e 
sincer, pentru că la D-sa vorbea convin
gerea, pe când la D-ta patima.

Ce ne spune D. Voinov? Citez din me
morie : „D-vostre aveți cre^ămîntul și 
„propo văd uiți că noi liberalii nu mai a- 
„vem ce face, D-vtistre aveți credința că 
„aveți să întemeiați o societate nouă?

Lucru ftirte adevărat. Da, D-le Voinov, 
noi avem acestă credință, credință că alcă
tuirea partidelor vechi din țăra nostră nu 
mai are rațiunea de a fi, că ele vor tre
bui să dispară, că se vor amesteca și pre
face alcătuind reacțiunea față de noi, 

partidele noul cari venim a^I să luăm lo
cul liberalilor în lupta pentru progres.

Singur D. Voinov a mărturisit cum că 
acum 25 de ani în urmă D-sa și toți li
beralii erati printre timenil de atunci, cum 
suntem noi printre timenil de a^i, și a 
spus că atunci era tot așa de învinuit, de 
criticat, hulit și batjocorit cum suntem 
noi a^i; de unde dar mirarea D-sale, când 
(jice că nu crede că socialiștii ati să vină 
să întemeeze puterea în Statul român, 
când avem cea mal bună dovadă de ceea- 
ce ptite să aducă credințele unor timenl 
când lucrâză cu sinceritate, cu convingere 
și stăruință în însăși perstina sa. D-vtis
tre cari acum 25, 30 de ani ați fost ca 
noi, a^I v’ați vâ^ut în mare maioritate 
pe aceste bănci, prin urmare părerea vâ 
este cu totul greșită și neîntemeiată, sin
guri D-vtistre sunteți pilda contrarie ce
lor ce ați spus.

Sciti că mirarea și jalea vă cuprinde la 
au^ul vorbelor ntistre, dar de, schimbarea 
e un ce fatal în propășirea omenirel, pe 
D-vtistre nu vâ pricepeati și vă huleati pu
ternicii de acum 30 de ani, a^I D-vtistre 
nu ne pricepeți pe noi și ne huliți, ne 
huliți D-vtistre puternicii de a^i.

Acum D-lor, o lămurire în privința 
proprietăței mele și a exploatărel. Da, 
sunt proprietar și D. Voinov 'ml (Jice că 
dacă sunt sincer socialist de ce nu ’mi 
împart moșia între țărani. Nimic mai 
greșit; acest lucru care, la prima vedere 
ar părea, pentru unii, un adevăr sdrobi- 
tor, o stîncă uriașă sub care ar trebui să 
rămân sfărâmat, nu mă atinge nici cât 
btirea vântului ; și iată pentru ce:

Mai ântâiti cei ce cunosc principiele ntis
tre, sciti că în socialism nu e vorba de 
nici o împărțâlă, dar chiar de ar fi așa 
să cercetăm propunerea D-lui Voinov și 
să vedem de este practică și bună. Să îm
part moșia mea între țăranii de pe 
dânsa ?

Voci: Ca început.
D. V. G. Mortzun: Bine, are să 

se îmbunătățescă stirta țăranilor din co
muna mea, dar întru cât are să se în
drepte ze stirta nenorocită a țăranilor din 
întrâgă țeră ? (întreruperi). S’o împart 
la țăranii din întrega țâră ? Dar nu ar 
ajunge nici câte un palmac de fie-care 
omâ. (întreruperi).

D-lor, sunteți cei mulți, suntem cei 
puțini, ar trebui se fiți mai îngăduitori 
față cu noi și să ne lăsați să răspundem 
la învinuirile ce ne se aduc.

Voci: Dațl pildă.
D. V. G. Mortzun : Când ași sci 

că pilda mea ar fi urmată, lesne ar fi, ași 
făce-o, dar de, 'mi este târnă să nu mă 
păcăliți!...

Aducând asemenea învinuiri, picând 
cum că eti de și sunt socialist, rămâind 
proprietar, exploatator, ar trebui să do
vediți cum că din câștigul ce’l am de pe 
moșia mea, trăiesc tot așa cum trăiesc și 
cei-lalți proprietari, ar trebui să ’mi do
vediți însă D-vtistre că duc o viață luc- 

stisă, fac petreceri și cheltuell, dati ba
luri, într’un cuvânt că fac ceea ce faceți 
D-vtistre. Ah, atuncea da, făcând ca și 
D-vtistre ați fi îndreptățiți să vă sculați 
cu acestă învinuire, < la care vă răspund 
un singur lucru, pe care vă desfid să '1 
ara tați că nu este exact: Din averea ră
masă de la părintele meti, nu iati pentru 
mine de cât numai ceea ce ’mi trebue 
pentru întreținerea mea, prisosința mer
ge în galete, în broșuri, în propagandă.

Voci: A! A!
D. V. G. Mortzun: A, da sciti că 

mal bine v’ar plăcea samă vedeți împăr- 
țindu-’ml moșia fără nici un folos real de 
cât cheltuindu-’mi averea pentru înlesni
rea răspândire! ideilor ntistre peste în- 
trâga țeră.

D vice-președinte, V Pogor: Fie
care e liber să ’și întrebuințeze venitul 
dupe cum vrea.

D. V. G Mortzun: Eti cred că ur
mând ast-fel, fac ceea ce trebue să fac, 
ceea ce am mai bine de făcut, pentru ca 
să putem ajunge la îndeplinirea ideilor 
ntistre, pentru binele țărei întregi. Când 
D-vtistre ’mi veți dovedi că spusele mele 
nu sunt adevărate, atunci, dar numai a- 
tuncl, veți avea dreptul să 'mi aduceți 
asemenea învinuire.

Intru cât privesce cele ce s’ati ^is, cum 
că eti ași exploata pe țăran! mai rău de 
cât pe aiurea, eti poftesc pe ori și care 
dintre D-vtistre să vie la mine la moșie 
pentru ca să se încredințeze dacă acest 
lucru e adevărat sati nu. (întreruperi).

Mă întrâbă un Domn deputat în pri
vința viilor lui Nădejde. V’a spus’o el 
singur cum că nu are de cât una singura 
de 3 pogone jumătate și aceea încă în 
tovărășie cu fratele săti.

Eti vă rog un lucru, D-lor deputați, a- 
mintiți-vă că sunteți în Sfatul țărei și că 
aicea trebue să fim serioși, că trebue să 
discutați principiele și ideile iar nu să 
dațl cre^ământ tuturor svonurilor neîn
temeiate, tuturor mahalagizmelor gogo
nate și minciuntise. Vă rog pentru cea din 
urmă dată să vă uitați numai la ideile și la 
principiele cele susținem prin scris și prin 
graiti la lumina (jilei iar nu la cele ce se 
spun, la dos, în întuneric de către protiv- 
nicii noștri.

Mai cu seamă D-vtistre liberalii gân- 
diți-vă la trecutul D-vtistre și pricepeți 
că noi a^i luptăm pentru propășire, având 
programul nostru, dupe cum ați luptat și 
D-vostre acum 30 de ani în urmă; și cre
deți că și noi suntem sinceri, precum erați 
și D-vtistre că și în noi este rîvna de a 
făptui binele și a lucra pentru propășirea 
țârei și a omenire!.

Față cu D. N. lonescu mă simț slab, 
căci viitorul nu mă va răsbuna, însă față 
cu D. Voinov acâstă răsbunare o am încă 
de pe acum; fiul D-lul N. lonescu e con
servator, e reacționar, dar al D-lui Voi
nov e socialist; el va spăla învinuirea 
adusă de părintele săti.

Dar mai e încă și o altă acusație, aceea 
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cum că noi am voi prin progamul nostru 
și am susține aci proprietatea colectivă pe 
când țăranii cer proprietatea individuală. 
Asupra acestora, D-lor, dați’ml voe să vă 
spun un singur lucru: atât eâ cât și D. 
Nădejde, cât și D. Veniamin ne-am pre
sintat în alegeri cu programul nostru 
de care v’a asigurat însuși D. N. lonescu 
că ’l-am împărțit în mare număr la tdte 
întrunirile ce le-am ținut în vremea ale
gerilor și la cele cari le țineam și acuma 
în fie-care Duminică atât Ia Iași cât și la 
Roman, tot-d’a-una s’a vorbit de proprie
tatea colectivă; și vă mal pot afirma cum 
că forte mulți țărani ati și priceput ma
rele foldse ce le-ar aduce proprietatea co
lectivă.

(D. I. Negrutzi întrerupe).
D-le Negrutzi, sunteți un vechiti par

lamentar, obicinuit cu discursurile mari; 
vă rog dar fiți îngăduitor și nu mă între- 
rupeți pe mine care nu am nici talentul 
D-vdstre, nici obiciifuința discursurilor 
mari, cum o aveți D-vdstre. (Ilaritate).

Intru cât privesce, dilpe cum am ^is, 
proprietatea colectivă, nu aveți de cât să 
urmăriți fisele ndstre , și ca mai temei
nică dovadă să citiți Muncitorul, ^iarul 
nostru, în care, mai în fie-care număr, veți 
găsi discutată acestă cestiune. Muncitorul 
merge la țărani din mână în mână în 
tdtă partea în care suntem aleși, și prin 
urmare, el se află în cunoscință deplină 
de programul și vederile ndstre; propa
ganda ndstră , prin scris , prin graiu, în 
întruniri și aci în Cameră, e una și aceeași.

Și D-vdstre nici nu sciți ce avem să 
spunem cănd va veni legea de împămân
tenire în desbaterile Camerei, când vom 
discuta cestiunea socială în tot șartul ei; 
deci socot că ar fi bine să așteptați până 
atunci și să vedeți ce vom susținea.

D. I. lancovescu: Citiți Monitorul ofici
al și vedeți ce a spus D. Nădejde?

D. V. G. Mortzun: Cea spus Nădejde? 
Nădejde a spus că noi suntem pentru pro
prietatea colectivă. Insă pentru că seim 
că a^I nu aveți să o votați, nu avem s’o 
putem căpăta, suntem mulțumiți de-o- 
cam-dată cu ori cș.t de puțin ați face pen
tru îmbunătățirea sdrtei țăranului și a 
muncitorilor. In cea ce privesce îndrep
tarea stărel jalnice și nenorocite în care se 
află țăranul nostru, suntem mulțumiți a- 
cum de o-dată, la început și cu mai puțin, 
căci seim povestea cea care ^ice că din 
gura lupului dacă nu poți scăpa diea, 
scote măcar pielea.

Noi cele ce am spus și susținut înainte, 
le spunem și le susținem și astăzi.

Noi cea ce spunem în gazetele și în în
trunirile nostre vi le spunem și D-vdstre 
aci înaintea țărei întregi; văspunem:

Da! Voim proprietatea colectivă, și a- 
cdsta are să se facă, cu voea saâ fără voea 
D-vdstre; are să vie o ^i când muncitorul 
de la târg și țăranul de la sate va fi stă
pân pe tot rodul muncei sale, când nu va 
mal fi exploatat, cum este astăzi. Va veni 

o ^i când pământul, toț pământul va fi al 
celor ce ’l muncesc.

Am ^is acăsta o-dată pentru tot-d’a-una.
D. N. lonescu: D-lor, regulamentul 

'ml dă dreptul de a răspunde și mă voiâ 
ținea strict de modul cum 'și-a lichidat 
cestiunea personală onor, representant al 
colegiului al duoilea de Roman. Dar 
D-sa nu vorbesce numai pentru D-sa; 
D-sa £ice tot-d’a-una: noi, și arată și pe 
tovaroșii săi și chiar 'I desemnăză anume 
ca cum noi nu ’i am sci cine sunt. Dar, 
cum să nu ’I seim ? Căci aâ comitete, aâ 
diare, aâ Drepturile omului care apare în 
Bucuresci, aâ o întrăgă întocmire, cea ce 
noi ^icem organisare, dar ’mi place mal 
bine cuvântul acesta, fiind-că organisare 
presupune ceva, un organism natural, 
care funcționeză regulat, cea ce nu este 
In acăstă întocmire artificială.

Partidul D-vdstre, organele D-vdstre, 
propagandele D-vdstre, modul cum sun
teți aleși, noi le cundscem și D-vdstre ne 
spuneți că va veni timpul să ne arătați ce 
sunt tdte acestea, cu ocasiunea legilor 
propuse de guvern pentru îmbunătățirea 
stare! sătenilor. D-vdstre ^iceți: noi do
rim să prefacem societatea cu totul, în
tocmirile cele vechi nu mal sunt bune de 
nimic, voim să regenerăm totul. Sunteți, 
prin urmare, adoratorii servili și neinteli- 
gen[i al D-lui Carp, căci și D-sa a <jis că 
vrea să regenereze un partid; D-vdstre 
însă voiți să regenerați totul, societatea 
întrăgă. Vă fac complimentele mele și nu 
vă revalisez în acăsta; cine pdte să se su
pere pentru acăsta este D. Carp. (Ilari
tate). Dacă cu D. Carp v'ațl împăcat, 
fiind-că ați votat împreună pentru por- 
turile-închise. (Aplause, întreruperi).

D-le președinte, eâ voiâ să stabilesc si
tuațiunea mea, eâ nu fac cestiune perso
nală cu D. ministru de externe, nu ’ml 
permit acestă impertinență, dar fiind că 
onor, representant al colegiului II de 
Roman a venit aci și a pus în joc totul, 
picând că a vorbit pentru cea din urmă 
oră, voiâ să lichidez și eâ iar pentru cea 
din urmă dră cu D-sa.

Mai ântâiâ D-sa a căutat ase pune sub 
patronagiul D-luI Kogălniceanu, a ales 
pe ilustrul om de Stat care a făcut îm
proprietărirea la 1864 cu risicul capului 
săâ, nu așa comod cum'I este astăzi D-sale 
ca să vorbăscă de răsturnarea totului 
in societate și cu amenințări și cu alte 
uneltiri. Dar în fine, faceți bine că adu
ceți omagiâ respectuos omului de Stat 
care a ^is că cestiunea socială este în
chisă, și D-vdstră o deschideți, de și ar 
trebui să respectați mal mult în realitate 
și sâ nu deșteptați în inima sa un'senti
ment de animositate către mine.

Represintantul colegiului al duoilea de 
Roman ^icea: D. lonescu este judecat ; 
căci, în cele din urmă alegeri, pe când la 
Iași lucra pentru D. Kogălniceanu, în 
contra guvernului..... . (sgomot), eu așa 
am au^it, așa am înțeles, pdte e incorect; 
întrebați pe D. Nădejde.... (Ilaritate).

O voce: De Roman e vorba.
D. N. lonescu: La Roman am votat 

contra D lul Kogălniceanu; pentru ce am 
votat contra D-sale ? am cutesat să votez 
contra D-lui Kogălniceanu, fiind că nu 
voiam să votez pentru candidați! pronațl 
de D. Mortzun, și am votat cu aceia cu 
cari am început lupta pe tărâmul legal 
contra patronilor și patronaților D-sale.

Eâ, D-lor, nu fac numai afirmațiuni 
gdle, nu’l judec numai eâ așa, am o scri
sdre de la un moș al D-saîe; D-sa are 
trei moși în viață.

D. Mortzun : Am cinci.
D. N. lonescu: La cunoscința mea 

sunt trei. D. Mortzun să aibă bunătate 
să crădă că eâ nu vorbesc aci pentru să
teni numai, vorbesc și pentru cetățeni, 
căci eâ nu sunt numai pentru drepturile 
omului; eâ sunt și pentru drepturile o- 
mului și pentru ale cetățdnulul și mai 
ântâiâ pentru ale cetățănulul. Acăsta este 
o deosebire mare între D-vdstre și noi toți, 
nu între mine numai și D-vdstre.

D-vdstre sunteți din partidul interna
țional ideal; iar noi facem parte din par
tidul național Român. (Aplause).

T)iceam că D-sa are, dupe cunoscința 
mea, trei moși, trei unchi, duoi cari aâ 
fost prefecți la Roman; cu unul din a- 
ceștia a lucrat mal ântâiâ, dar s’a des
părțit de dânsul ca să mdrgă la alegeri 
cu cel-alt, căci era prefect.... (Ilaritate).

D. Mortzun: Dați’ml voe, D-le lo
nescu.

D. N. lonescu : Cu plăcere.
D. Mortzun: Ați lucrat împreună la 

Ianuarie trecut; dar vă întreb dacă ați 
lucrat și la Octombre ?

D. N. lonescu : La lanuârie comba
team contra prefectului, și la Octombre 
noi luptam cu amicii noștri contra a- 
mânduoror unchilor D-tale, cari acum 
luptaâ contra guvernului care a înlocuit 
pe acela al D-luI I. Brătianu....  (între
ruperi).

Dați’ml voe, fiți cu paciență, n'am să 
ascund nimic.

Moșul D-tale, că^ut din prefectură, s’a 
unit cu toții contra mea și contra amici
lor noștri, când noi am format legămân
tul în colegiul I ca pe colectiviști și pe 
toți cari aâ idolatrisat pe D. I. Brătianu 
să’i combatem..... (întreruperi).

Noi, la Ianuarie, am rămas în minori
tate, pe când la Octombre, fiind uniți, 
am triumfat în colegiul I la favdrea li- 
bertățel alegerilor.

Dar aceste lucruri le vom lămuri mal 
bine altă dată, nu acum cu ocasiunea ces
tiune! personale.

De o cam dată voiâ să citesc numai un 
pasagiâ din scrisdrea unchiului D-tale 
de le Fălticeni, care este camaradul meâ 
de scolă, și care n’a fost amestecat. în 
luptele din localitatea ndstră. într’o scri
sdre de curând primită, însă înainte de 
desbaterile din filele din urmă, iată ce’mi 
spune:
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t Iubite și stimate confrate Neculai,
„Citind discuțiunile din ședința Came

rei de la 25 Noembre, relative la inter
pelarea lui Nădejde, am rămas încântat 
de modul cum ai tratat causa rescâlelor 
țărănesc!, probând până la evidență ade
vărata sorgintg, pe care nici unul din ora
torii tutulor grupurilor n'a atins'o; dar 
efi cred că sunt mulți cari nici acum nu 
'șl dau sămă din ce combinațiuni ai tras 
acele juste condusiuni, cât și lecțiunile de 
democrație ce le-ai dat cuconașilor, ca țera 
să se lumineze de unde am început și unde 
mergem, N'am nici un interes altul de 
a'ți face elogiuri, de cât acela ce 'mi mișcă 
sufletul, înălțându'l la ideea mare a ro
mânismului, flatându^mă că dintre patru 
colegi ai mei rămași în viață, tu ai atins 
apogeul și meriți cununa oștenilor ce din 
frageda tinerețe 'ți-ai dat pentru a studia 
țâra din raporturile politice și economice, 
făcând abnegațiune de materialism.

„Ca unul ce sunt colegul tăă și din 
Constituanta de la 1866, ași fi dorit să ne 
mal întâlnim pe tărâmul ideilor de reforme 
ca să conlucrăm; dar drept să 'ți spun că 
de și am avut la îndemână deputăția, dar 
ferindu-mă a nu veni în contact cu nepotul 
Vasilică, am evitat/ (Ilaritate).

D. V. G. Mortzun: Și mie 'mi-a trimis 
telegramă de felicitare.

D. N. lonescu: Vedeți cu ce cuviință 
onor, representant de Roman răspunde la 
scrisârea acăsta? ț)ice că a primit tele
gramă de felicitare din partea moșului 
D-sale.

Cred însă că nu te va mal felicita când 
va afla ceea-ce ai spus aci că ai primit te
legramă de felicitare. (Aplause).

V'am citit acăstă scrisore, D-lor, pen
tru ca să vedeți cum apreciază un moș a
fectuos pe un nepot așa de recunoscător. 
(Aplause).

El, D-lor, când cine-va are prea mulți 
moși, nu stă mult pe gânduri ca să se 
ducă la acela care'i este mai profitabil, 
dar efi care nu am de cât un moș, sati mai 
bine o mătușe, țăra, nu pot să fac tot așa.

Da, D-le Mortzun, mă recunosc bătut 
de D-ta la alegerile din Ianuarie trecut, 
însă prin intervenirea aparatului admi
nistrativ, pe care țâra astăgi nu vrea să'l 
mai vadă funcționând; și dacă țâra ne-a 
trimis aci în Parlament pentru ca să ve
dem cum să practicăm mai bine libertatea 
alegerilor, să vedem cum să căutăm mai 
bine de interesele poporului, ale acelui 
popor pe care D-ta vrei să’l nutresc! cu 
idei rătăcite. (Aplause).

Iată ceea-ce am avut să 'ți spun și să 
te rog să nu mal faci apel la mine, pen
tru că efi nu am fost învins de D-ta la 
Ianuarie, ci am fost învins de Drăghici, 
candidatul oficial.

D. V. G. Mortzun: La Octombre?
D. N. lonescu: Nu; la Ianuarie, când 

dupe ce am căgut în balotagifi la colegiul 
al duoilea, m’am aruncat a duoa gi, fără a- 
genți, fără ademeniri în masa alegători

lor colegiului al treilea, unde aveam în 
față pe candidatul oficial D. N. Drăghici. 
Acolo am fost învins. Și când pe urmă 
târgifi m’afi întrebat unii cum s’a putut 
să cad luptând atâta ? Le-am răspuns că 
am luat o lecțiune; ca să nu mă mai arunc 
singur și nepreparat în luptele electorale, 
pe când administrațiunea are mașinăria 
sa preparată și candidați! să! sprijiniți în 
tote îndrăsnelile lor de violență și de co- 
rupțiune.

Apoi cu ocasiunea balotagiulu! la cole
giul al duoilea, ultima luptă ce am sus
ținut, vă aduceți de sigur aminte de o 
certă declarațiune tipărită a D-lui Zari- 
fopol, colegul D-tale în candidatură, prin 
care gicea că cel mal mare om din lume 
este D. I. Brătianu și se făgăduia a’l sus
ține cu votul în politica sa, politică pe 
care D-ta mai înainte firesce te legaseși 
în secret a o urma . . . (Aplause).

D. V. G. Mortzun: Cum o scii dacă a fost 
în secret?

D. N. lonescu: 'ȚI aduc! aminte când 
funcționarii ati fost chemați și li s’a gis 
că cu nici un preț nu va suferi guvernul 
să fifi eti ales și ei să facă ce scifi ca să 
cad. Ancheta pe care o cer va fi pusă în 
posițiune de a afla totul și a cerceta și 
căușele acestor turburărî; ea va vedea cine 
în localitate propagă idei subversive, cine 
caută a resvrăti lumea, cine descreditâză 
pe preoți și pe învățători, cine'! compro
mite căutând să’! amestece în propaganda 
ideilor anarchice prin Cari se periclitâză 
libertatea. (Aplause).

D. vice-președinte, V. Pogor: Inci
dentul este închis.

Acum, D-lor, trecem a lucra în secțiuni.
Ședința se ridică și cea viitdre se anunță 

pe a duoa gi 18 Ianuarie.

Ședința de la 18 Ianuarie 1889
Președenția D-lui vice-președinte F. 

Pogor.
— Ședința se deschide la ora 1 dupe 

amiază.
— Presenți 143 D-ni deputați.
— Nu răspund la apelul nominal 37 și 

anume:
In congediu:

D-nii T. Anastasiu, 6. Gr. Cantacuzino, 
C. Danaric, C. Kogălniceanu, M. Marascu, 
I. NegulicI, I. Lecca.

Fără arătare de motive:
D-nii M. Adamescu, Gr. Andreescu, C. 

Andrieș, P. Brătășianu, 6. Burghelea, C. 
Christodorescu, I. Cincu, Gr. Constanti
nescu, C. Dâtculescu, I. Demetriad, G. 
Drăghici, I. Fătu, N. Gavrilescu, D.Ghica- 
Comăneșteanu, 6. Livegeanu, I. Marghi
loman, M. Mateescu, A. Mavrodineanu, 
G. Panu, V. Poenaru, C. Ressu, G. Ro
bescu, N. C. Săveanu, D. Sturdza, Gr. 
Triandafil, V. Urseanu, I. C. Brătianu, 
N. Nicorescu, C. Teleman, I. M. K. le
pureanu.

— Sumarul ședințe! precedente se a
probă.

—Se acordă congedifi D-lul 6. Emandi.
— Se trimit la comisiunea de peti

țiuni : petițiunea D-nei Irina Eliad și a 
D-lul Toma Georgescu.

— Se trimit la comisiunea de indigenate 
petițiunile D-lor Petre Moise și L. M. 
Posner.

— Se recomandă comitetului delegați- 
]or de secțiuni petițiunea mai multor lo
cuitor! din plasa Taslău, județul Bacăfi.

— Se trimite la secțiuni propunerea de 
a se acorda o pensiune D-șâre! Olimpia 
Eliad.

D. M.Kogălniceanu: D-lor deputați, 
s'a gis că alegerile di,n urmă s’afi făcut pe 
temeiul unui program mal mult safi mal 
puțin liberal, și ast-fel fiind, nimeni mal 
mult de cât liberali! nu pot să se intere
seze de legile cari sunt menite a îmbună
tăți sârta țăranilor. Efi, fără a mă uita 
cine este pe banca ministerială, declar ca 
voifi susține și voifi'face tdte sforțările ca 
acele proiecte să fie nisce leg! adevărat 
protectâre pentru țărani. Cu bucurie am 
văgut că ne-am întrunit în secțiuni ca să 
ne ocupăm de acele legi și cel puțin în 
secțiunea mea, am văgut că a început să 
se studieze cu multă seriositate.

Aruncându-’mi însă ochii asupra ordi
ne! gilei a ședinței de astăgi, am văgut o 
mulțime de interpelări; dacă acele inter
pelări ar fi făcute numai din partea opo
sițiunel, înțeleg ca no! oposițiunea să ți
nem la ele, dar am văgut o mulțime de 
interpelări cari provin din partea guver
namentalilor, lucru care cam rar se face 
în alte parlamente.

Ei bine, efi oposițiune vin și gic că 
sunt momente când interese mari, gene
rale, trebue să primeze asupra abusurilor 
comise în cutare safi cutare localitate, și 
ast-fel 'mi permit să fac o propunere ca 
să lăsăm interpelările până se va vota în 
secțiuni legea pentru vângarea bunurilor 
Statului. (Aplause).

Fac acăstă propunere adresându-mă, 
mai cu deosebire, la amicii mei liberali; 
la conservatori n’am dreptul să le gic ni
mic, dar cred că și conservatorii afi senti
mentul acesta și vor. da concursul lor pen
tru a trece aceste duoă leg! tn secțiuni. 
(Aplause).

Propun dar amânarea interpelărilor 
până se va termina în secțiuni discuțiu
nea asupra aceste! legi.

— Se pune la vot propunerea D-lul 
Kogălniceanu și se primesce.

— D. R. Pătărlăgeanu dă citire urmă
torului raport:

Domnilor deputați,
Comisiunea verificătore, procedând la 

cercetarea alegere! colegiului I de lalo- 
miță și văgând că din dosarul respectiv 
resultă că din 161 voturi exprimate D. 
Nicolae G. Bibescu a întrunit 115; și a' 
vând în vedere că nici există veri-o con
testațiune în privința acestei alegeri, co- 
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misiunea în unanimitate a validat acăstă 
alegere și prin sub-semnatul, ca raportor, 
vâ rogă să bine-voiți a o valida și D-vds- 
tre, proclamând deputat pe D. N. G. Bi- 
bescu.

Raportor, Radu C. Pătărlăgeanu.

D. vice președinte, V. Pogor: Ne 
fiind nici o contestațiune și ne luând ni
meni cuvântul contra, proclam deputat al 
colegiului I de Ialomița pe D. N. G. Bi- 
bescu.

D. Lascar Catargi : D-lor, am cerut 
cuvântul ca să mulțumesc tutulor D-lor 
deputați cari m afi reales ca președinte 
al Camerei; mulțumesc asemenea și ace
lora cari ’mi-afi adresat depeșa la Galați 
de buna-voința ce afi avut; însă, pe te
meiul motivelor pe cari le-am dat de trel- 
patru ori Sâmbătă, nu pot să primesc pre- 
ședenția. Vă rog să mâ iertați și vâ mul
țumesc din tdtă inima de onorea ce 'ml- 
ați făcut.

D. vice-președinte, V. Pogor: Ca
mera cu regret primesce declarațiunea 
D-vdstre.

Acum D. C. C. Dobrescu are cuvântul.
D. G. G. Dobrescu : D-le președinte, 

vâ rog bine-voiți a mijloci la D. mini
stru al domeniilor, fiind-că în secțiuni ne 
ocupăm cu legea înstrăinârei bunurilor 
Statului, să ne dea un tablofi de tdte bu
nurile Statului pe județe și pe plăși.

D. vice-președinte, V. Pogor: Acum 
D. I. F. Robescu are cuvântul.

D. I. F. Robescu: D-le președinte, 
este un profesor bâtrân, D. N. Echimescu 
din Focșani, care a suferit o ne dreptate 
din partea comitetului pensiunilor, și vâ 
adresdză o petițiune ca să i se întregescă 
pensiunea sa de 300 lei; căci comitetul 
pensiunilor ’i-a acordat numai 100lei,în 
acăstă privință noi deputății din Focșani 
și alții cari ’l cunosc am redactat un pro
iect de lege ca să i se întregescă pen
siunea.

Tot o-dată rog pe onorabila Cameră să 
admită urgența; căci este un om bătrân 
de 75 de ani.

D. vice-președinte, V. Pogor: Bine
voiți a depune proiectul de lege la biurofi, 
spre a se trimite la secțiuni.

— Se pune la vot urgența și se res
pinge.

D. Ernest Sturdza: D-lor deputați, 
am cerut cuvântul ca să presint onor. Ca
mere o petițiune adresată de mai mulți 
locuitori din Bacăfi prin care protestă 
contra legei presintate de D. ministru de 
finance pentru a se reduce taxa asupra 
lemnelor care se introduc din străinătate 
în România. (Aplause).

Acăstă depeșă, D-lor, nu v’o mai ci
tesc, fiind fdrte lungă, dar prin ea se a- 
rată inconvenientele pentru industria nds
tră națională a lemnelor și a exploatare! 
herestraielor din România. (Aplause).

Cred că depunend la biurofi cererea îm
preună cu depeșa care este în același sens, 
ele se vor trimite la secțiuni ca să le aibă 

în vedere o-dată cu studiarea proiectului 
de lege ce se află în secțiuni.

D. vice-președinte, V. Pogor : Bine
voiți a o depune pentru a se trimite la 
comitetul delegaților.

D. C. Popovici: D-le președinte, vo
iam să vorbesc tot în sensul onor. D. M. 
Kogălniceanu. Efi, care am duoă interpe
lări, voifi să le amân și să trecem în sec
țiuni.

D. N. Blaramberg: Anunț o întreită 
interpelare cabinetului:

I) . Cer D-lui ministru al justiției să’mi 
explice ce motive a avut guvernul ca să 
lase de la formarea ministerului și până 
astă-ZI vacant postul de președinte de sec
țiune la înalta curte de casațiune?

II) . Cer asemenea de la D. ministru de 
resbel în particular, și de la colegii săi 
din cabinet în genere, să declare dacă este 
adevărat safi nu că s’a exercitat și se exer
cită o presiune asupra generalilor din ar
mata ndstră ca să nu 'și pună și să nu 
accepte nici o candidatură la Senat, atunci 
când Constituțiunea consacră pentru dân
șii formal acest drept.

III) . Interpelez întregul cabinet asupra 
concesiunilor făcute companiei danubiane 
de a avea un servicifi telegrafic pe săma 
sa pe teritoriul nostru, între alte cuvinte 
'1 interpelez asupra convențiunel înche
iate cu acea companie printr’o simplă de- 
cisiune a consiliului de miniștri și fără 
măcar de a face reservele necesare spre a 
putea reveni la nevoe asupra acelor con
cesiuni și cereți drepturile ndstre de auto
nomie.

D. V. Pleșoianu: D-le președinte, în 
Monitorul de astă-ZI văd că se publică că 
perceptorul circumscripției 88 Grădiscea 
din județul Vâlcea a perdut un număr de 
33 recepise; pe acest perceptor însuși efi 
’l-am denunțat guvernului trecut pentru 
falsuri nenumărate, și am arătat că chiar 
mie mi s’a luat banii de duoă ori; dove
desc acăsta cu recepisele lui formale; am 
prins recepise de ale lui manuscrise fără 
să fie trecute in rol; am reclamat la sub
prefectul de atunci și la casierul general; 
reclamațiunea mea s’a trimis de sub-pre
fect la prefect, de prefect la casierul ge
neral, și de acesta la controlor; dar de a- 
colo a dispărut. Acum, dupe multe stăru
ințe, a dat DumneZefi să fie destituit, și 
unde mă adăstam că la destituirea lui să 
se facă o cercetare în privința denunțări
lor făcute de cei năpăstuițl, văd că nu s’a 
făcut nimic, ba încă se publică că acel per
ceptor a perdut mai multe recepise; și 
pentru ce se face acăsta? Ca să se arate 
mai târZifi că el a perdut condicele, rolu
rile și tot, și să nu se mal pdtă dovedi a- 
busurile ce le a comis.

în sarcina acestui perceptor este vân
zarea a o sumă de rachifi fără licență; eli
berarea de chitanțe manuscrise alt-fel de 
cum erafi scrise pe cotor; căci pe cotor el 
scria 5 lei și pe chitanță punea 50 lei...,, 
(întreruperi).

D. vice-președinte, V. Pogor: Des- 
voltaț! interpelarea?

D. V. Pleșoianu: Efi nu fac o inter
pelare, ci numai o comunicare, și rog pe 
guvern să bine-voiască a trimite o comi
siune de la minister ca să urmărăscă tdte 
faptele acestui perceptori

D. vice-președinte, V. Pogor: întru
cât D. ministru de finance nu este aci, vă 
rog să bine-voiți a depune interpelarea 
D-vdstre înscris la biurofi.

D. ministru al domeniilor, A. Laho
vari : Acăstă cestiune privesce pe D. mi
nistru al justiției; D-sa va da ordin pro
curorului ca, în urma informațiunilor 
date de D. Pleșoianu, să cerceteze cașul 
și să urmărăscă pe funcționarii abusivi; 
acesta este singurul răspuns ce putem da 
acum.

D. V. Pleșoianu: Sunt Zecimi ne date 
la comună de câte cinci, șăse ani, și din 
causa acăsta lefele vătășeilor și ale altora 
stafi neplătite; de aceea rog pe guvern 
să stăruiască pentru dovedirea acestor 
abusurl.

D. ministru al domeniilor, A. Laho
vari : Se vor lua tdte disposițiunile atât 
de D. ministru de finance cât și de D. mi
nistru al justiției.

D. G. Ol ăn eseu: Interpelez pe D. mi
nistru de lucrări publice, să bine-voiască 
a-’ml respunde dacă cundsce cum se per
cep taxele în aur la căile ferate, și dacă 
modul cum se fixăză și se percepe agiul 
este cu încuviințarea ministerului.

D. vicepreședinte, V. Pogor: Bine
voiți a depune la biurofi interpelarea 
D-vdstre, spre a o comunica guvernului.

Acum D. Peșacov are cuvântul.
D. A. Peșacov: D-lor, în ședința de 

la 14 Fubruarie 1887, Camera a luat o 
resoluțiune în urma unui raport al comi
siunel de petițiuni; ’mi veți permite să 
vă citesc raportul comisiunel de petițiuni 
împreună cu conclusiunile luate de dânsa 
ca să vedeți despre ce este vorba:

„Locuitorii din comuna Bistrețu, plasa 
Balta, jud. Dolj, prin petițiunea dată Adu
nării se plâng că la împroprietărirea 
lor, conform legii rurale din anul 1864, 
în loc a Ii se da pe moșia Statului pogd- 
nele cuvenite de muncă, li s’a dat aceste 
pogdne în nisipuri în balta despre Du
năre, așa că nu le produc nici o cultură; 
din contra acel pământ este tot-d’a-una 
inundat de apă; prin urmare, cer a li se 
încuviința ca să li se dea pământul de 
muncă, precum afi cerut prin petițiuni la 
ministerul domeniilor, registrate la No. 
1.981 din 1883 și 22.372 din 1884;

„Comisiunea de petițiuni, informându- 
se că mai mulțl locuitori de pe moșiile 
Statului, cari cad pe marginea Dunărei, 
în timpul împroprietăririi, conform legii 
rurale din 1864, afi fost trimiși pe pămân
turi nisipdse în valea despre Dunăre, care 
în timp de ape mari acopere acele pămân
turi, stricând semănăturile și făcându-le 
neproducâtdre;„Având In vedere că locuitorii dăcași,
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Înainte de legea din 1864, aveati pămân
turi de hrană din cari dafi dijma și cele- 
alte prevăzute prin legea vechia;

.Având în vedere că legea din 1864 a 
avut de scop a împroprietări pe clăcașl 
pe locurile de hrană, cu obligația acestora 
a plăti lu bani rescumpărarea obligații
lor lor dupe vechea lege;

Considerând că dupe art. 7 din legea din 
1864, locuitorii nu ah putut consimți la 
preschimbarea pământurilor, de cât tot 
pentru pământuri de aceeași calitate, adică 
de hrană, conform acesta aliniatului din 
urmă de sub art. 10 din citata lege și ali
niatului din urmă de sub art. 132 din con- 
stituțiune;

Pentru aceste motive, comisiunea vă 
rdgă a admite următorea

Resoluțiune
„A se invita D. ministru al agriculturei, 

industriei, comerciulul și domeniilor ca 
de urgență să dea locuitorilor împroprie
tăriți pe moșiile Statului pământurile cu
venite de lirană, în locul celor ce se inundă 
și cari nu pot produce o recoltă regulată."

D. ministru al domeniilor, Al La
hovari: Acestă resoluțiune a fost ea vo
tată de Cameră ?

D. Aug. Peșacov: A fost votată în 
unanimitate, fără discuțiune, și s'a comu
nicat guvernului. Guvernul a trimis pe 
un inginer care, de o cam dată, n’a putut 
face nici un studifi, din causă că n'a pu
tut să calce cu piciorul pe acel pământ, 
fiind inundat; dar în cele din urmă, rapor
tul acelui inginer către minister este că 
acel pământ, de și în condițiuni rele pen
tru cultură, dar pote servi ca islaz pentru 
păsciune.

Lăsând resoluțiunea Camerei de o par
te, lăsând raportul inginerului care $ice 
că pdte acel pământ sa rămână tot în po
sesiunea locuitorilor, pentru că ar putea 
să le reserve de păsciune; lăsând tdte a- 
ceste la o parte, ^ic următorul lucru; 
Fiind-că am avut^ocasiunea să constat cu 
plăcere sentimentul aprdpe unanim ce 
preocupă pe acestă onor. Adunare de a 
veni în ajutorul țăranilor, cred că ocasiu
nea de față este cea mai propice de a a- 
duce aminte D-lui ministru al domeniilor 
că este timpul, dupe duoi ani trecuți, să 
dea dreptate acestor săteni.

Rog dar pe D. ministru să bine-voiască 
a se ocupa de acesta afacere, ca resolu
țiunea Camerei să se pună în lucrare în 
primăvara acestui an.

D. ministru al domeniilor, Al. La
hovari : Ignoram într’un mod absolut a- 
cestă resoluțiune a Camerei de la 1887, 
și eram în drept s’o ignorez, fiind-că nici 
eram ministru și nici făcem parte din 
Cameră. Acum e vorba de aplicarea acelei 
resoluțiuni.

Declar cu cea mal mare părere de răii 
D-lui Peșacov că ast-fel cum s’a votat, nu 
se pdte aplica resoluțiunea Camerei. Aces
tea sunt resoluțiuni platonice, votate de 
Cameră, fără să se țină compt de dreptu

rile și mal ales de datoriile unnui ministru.
Acestea sunt proprietăți ale Statului; 

pe dânsele s’au făcut împroprietăriri la 
1864; și, dupe legea din 1864, țăranii cari 
primiseră pământ prost aveafi un termen 
ca să reclame, și erafi comisiuni, erafi 
formalități cari trebuiafi să se îndepli- 
născă; și asupra decisiunei acelor comi
siuni nu se pdte reveni. Cred și efi că 
împroprietărirea acelor locuitori s’a făcut 
răfi, dar ea s’a făcufdu pe legea de la 1864 
și este absolut imposibil de a se reveni.

Acum, dacă Camera găsesce că nedrep
tate s’a făcut țăranilor, despre cari vor
besce D. Peșiacov, Camera pdte fdrte bine 
prin un proiect de lege să oblige pe mi
nisterul domeniilor ca să împartă moșia 
chiar fără bani safi cu bani la țărani. Dar 
acăsta nu se pdte face nici o-dată numai 
prin o reâoluținne ; și efi nu m'ași însăr
cina să aplic o asemenea resoluțiune; 
căci pdte să vină o altă Cameră să mă a- 
puce să plătesc efi moșia, ba să mă dea și 
în judecată. Camera pdte să dispue de a- 
cestă moșie și de ori-ce altă moșie a Sta
tului, dar acăsta prin formele legale. Voiți 
să se dea alt pământ cu plată safi gratis, 
cum veți voi, votați un proiect de lege și 
'1 voifi aplica imediat cu plăcere. Dar așa 
resoluțiuni în vânt nu pot aplica. Pentru 
că pământurile date la 1864 sunt rele, 
pdte ministerul peste 24 de ani să dea al
tele ? Cum ar putea să facă una ca asta ? 
Camera, care a votat acestă resoluțiune, a 
dispărut. D-vdstre, Cameră nuoă, n’ați a- 
probat'o încă; ne aprobând’o D-vostre și 
aplicând’o efi, ași putea fi tras la răspun
dere și presupunând chiar că, în urma in
sistenței și desvoltărilor D-lui Peșiacov, 
Camera actuală ar aproba-o, dar nu pot 
veni alte Camere să mă cbiemela răspun
dere ?

Rog dar pe D. Peșiacov, care se inte- 
reseză de sdrta acesto? țărani, să bine- 
voiască a depune un proiect de lege pe 
biuroul Camerei, și vă mărturisesc că nu 
efi voifi fi acela care voifi face oposițiune, 
puteți vota ca să dăm pământuri cu plată 
ori fără plată, plătibil în rate sau gratis, 
sunteți stăpâni, eu voifi aplica legea ce 
veți vota ; insă declar că efi nu primesc 
răspunderea unor resoluțiuni vagi cari 
ar trage dupe sine răspundere penală și 
civilă.

D. A. Peșiacov : D-lor, mal ântâifi 
sunt dator să spun că comunicarea ce am 
făcut D-luI ministru nu ’l-am dat forma 
unei interpelări, și motivul se explică de 
sine. Nu putăm să cer D-sale să se explice 
de ce n’a executat o resoluțiune votată de 
Cameră; căci sciam ca și D-sa că nu are 
răspunderea, fiind-că resoluțiunea a fost 
votată pe când D-sa nu se afla pe acea 
bancă. De aceea nici nu'l-am întrebat de 
ce n'a aplicat’o ci m'am mărginit numai 
a '1 întreba dacă are de gând să o aplice 
ca ast-fel chiar în primă-vâra acăsta lo
cuitorii să potă fi puși în posesiune.

Acestea ^ise, să 'mi permită D. mini
stru a ’i spune că, dacă comunicarea mea, 

întrebarea mea, rugăciunea mea, ori cum 
ați voi să o luați, n’ar fi avut alt resultat, 
alt merit, a avut pe acela ca să scifi de ce 

[ sentiment se inspiră astăzi D. ministru ; 
și ’mi pare răfi să constat că acest senti
ment e temerea ce are de a fi tras la răs
pundere dacă ar pune în aplicare acăstă 
resoluțiune, pe care o califică de resolu
țiune platonică, de care nu e ținut să ia 
sămă.

D. ministru al domeniilor, Al. La
hovari : Nu pot.

D. A. Peșiacov: Dar 'ml este permis 
mie, membru al Camerei care a votat a- 
căstă resoluțiune, și al Camerei actuale, 
să 'I spun D-sale că sunt proiecte, sunt 
resoluțiuni pe cari Ie ia Camera, și fie ca 
proiecte, fie ca resoluțiuni, nu e iertat 
ministrului ca să le califice de platonice. 
Când ar fi vorba de atâtea formalități, de 
o filieră atât de complicată, cum cere D. 
ministru pentru nisce lucruri atât de 
simple, atunci forte cu grefi am putea 
îndrepta neajunsurile din trecut, relele 
de cari suferă țâra.

Este un răfi care s’a strecurat, dupe 
cum '1 recundsce chiar D. ministru, ca în 
loc să se dea acestor țărani pământul la 
care aveafi drept după lege, lis'a dat pă
mânt nisipos, improprifi pentru muncă.

Dar, D-lor, efi nu împărtășesc părerea 
D-lui ministru, că ar fi fost tras la răs
pundere ministrul care executa acăstă 
resoluțiune. Legea împroprietărire! din 
1864 prevede instanțele cari sunt îndrep
tățite să judece nemulțumirile de felul 
acesta, și nu numai că nu sunt termene 
fatale, dar aci nu este vorba de o călcare 
a legei din 1864, pentru cuvântul că ei 
cer un schimb al unei porțiuni de pământ 
care li s'a dat peste baltă, și care ei cer 
să rămână pe săma proprietățel, iar lor 
să li se dea în altă parte.

Acest lucru a avut în vedere Camera 
câud a votat acăstă resoluțiune; nu s’a 
făcut nici o violare de lege, nici un pre
cedent de donațiune, pentru ca să se scole 
și alții cari ar fi în categoria lor.

Aci este vorba de facerea unui schimb. 
Se păte dar face un act care să se tran
scrie la tribunal; și prin urmare, nici Sta
tul, nici legea nu sufere nimic.

Acestea, D-lor, aveam de ^is, și ori cum 
ar fi, efi credeam că ofer D-lui ministru 
ocasiunea de a arăta că guvernul începe 
a ține socotălă de diferitele cereri ale ță
ranilor și mă așteptam ca D-sa să fi pri
mit cu mulțumire a profita de acăstă 
ocasiune.

D. președinte al consiliului, Th. Ro
setti : D-lor, cestiunea pe care a ridi- 
cat'o D. Peșiacov se resumă, precum a 
^is D-sa cu drept cuvânt, în o cestiune 
de schimb între o moșie care este legal- 
mente trecută în virtutea legel rurale în 
proprietatea acelor țărani 'cu o altă parte 
de moșie care este astă-^i proprietate a 
Statului.

Prin urmare, este vorba de acea formă 
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de alienare a unei averi publice care se 
chiamă schimb.

D-vdstră însă sciți că o alienare a unul 
drept al Statului nu se pdte face de cât 
în virtutea unei legi, și că o resoluțiune 
a Camerei nu este o lege.

Prin urmare, ce este de făcut in specie? 
Presupunând și admițând că în adevăr 
acei țărani, fie că de la început ah fost 
victima unei rele aplicațiuni a legei ru
rale, fie că în urmă, lucru care nu s'a pu
tut prevedea în legea de la 1864, ar fi 
intervenit o deteriorare a acelor pămân
turi, prin efectul natural al unor feno
mene ca inundațiunile, sah ori ce altă 
causă, așa în cât locurile date lor în vir
tutea legei rurale și plătite de dânșii să 
fi devenit mal în urmă improprii pentru 
cultură; ori în care din aceste duoă ipo- 
tese, ce este de făcut? A se studia cesti
unea și a se vedea dacă argumentele de 
dreptate și de echitate pe cari le invdcă 
onor, interpelator există sah nu, și dacă 
se va găsi că este cu cale a se face o 
schimbare, atunci să se aducă înaintea 
Corpurilor legiuităre un proiect de lege 
pe cale regulată.

Atât și nimic mai mult. Dar noi, gu
vernul, protestăm în contra teoriei D-lui 
Peșiacov și credem că ar fi lucru necon
stituțional dacă s’ar stabili precedente că 
printr’un vot incidental s’ar putea da mi
nisterului dreptul de a dispune de averea 
Statului, fie în cașul acesta, fie în cașuri 
analoge mai mult sah mai puțin impor
tante.

Rog dar pe onor. Cameră să închidă 
discuțiunea, remânând ca onor, interpe
lator să sesiseze pe Cameră cu un proiect 
de lege din inițiativă parlamentară.

Voci: închiderea discuțiunei.
D. P. Gernătescu: D-lor, argumen

tele aduse de D. ministru pe mine nu 
m’ah convins, și fiind-că cunosc și eh ces
tiunea acăsta fdrte bine, cestiune care 
străgănesce pe omenii aceștia de ^ece ani, 
v’așl ruga să nu închideți discuțiunea, 
pentru ca să ^ic și eh câte-va cuvinte, 
cari cred că vă vor edifica mal bine.

— Se pune la vot închiderea discuțiu
nei și se primesce.

D vice-președinte, V. Pogor: Acum 
D. G. Pallade are cuvântul.

D. G. Pallade: D-le președinte, acum 
când cred că s’ah convins și cel mal ne
credincioși că D. Lascar Catargi cugetă 
și la urmă la ceea-ce a cugetat și ântâih, 
și voesce și la urmă ceea-ce a voit și ân
tâih, acum când suntem în vacanță pre- 
ședințială, cred că importă Camerei ca, 
cât mai curând, să facă alegerea preșe
dintelui.

Eh profit de absența D-lui Gr. Trian- 
dafil, care cere tot-d’a-una 24 ore de gân
dire când este vorba de alegere de preșe
dinte și fac apel la Cameră ca imediat să 
procedeze Ia alegerea președintelui. înțe
legeți D-vdstre că Adunarea nu pdte să 
rămână un moment lipsită de represin- 

tantul săh legal. Eh, în ceea-ce privesce 
timpul de gândire, sunt convins că Adu
narea, chiar atunci când făcea actul de 
curtesie de a realege pe D. Lascar Ca
targi, avea în mintea sa desemnată per
sdna pe care ar fi trebuit să o alăgă în 
locul D-luI L. Catargi când D-sa ar per
sista în demisiune.

D. ministru de resbel, general G. 
Mânu: D-lor deputațl, și guvernul nea
părat doresce ca cât mal curând Camera 
să fie reconstituită prin președintele săh, 
însă este evident că trebue atât guvernu
lui cât și onor, maioritățl, ca și celor-alțl 
domni deputați cât-va timp ca să chib- 
zuiască asupra alegerei președintelui, lu
cru Ia care acum nu suntem de loc prepa
rați ; căci noi cu toții speram că nu se va 
mai produce demisiunea D-lui L. Catar
gi, cel puțin astăzi; de dre-ce însă s’a 
produs, trebue să bine-voiți a lăsa cel pu
țin 24 de ore de chibsuință și, prin ur
mare, să amânați măcar până mâne ale
gerea președintelui.

Acesta o ^ic, D-lor, ca un apel la bu
na-voință a D-vdstre; căci de altminteri 
m’așl putea basa chiar pe regulament ca 
să cer o amânare pentru 24 de ore, de 
dre-ce acăstă ordine de este o ordine de 
^i nouă, introdusă astăzi prin demisiunea 
D-lui președinte, și ca ordine de ^i nouă 
trebue să fie stabilită cu învoirea guver
nului.

Prin urmare, când vă rog să amânați 
alegerea președintelui pe mâne, o pot 
face și pe basa regulamentului, dar eh fac 
abstracțiune de regulament și mă mărgi
nesc a vă face un simplu apel.

D. vice-președinte, V. Pogor: îna
inte de tdte trebue să pun la vot demisiu
nea D-lui Catargi; căci Camera nu s’a 
pronunțat încă asupra demisiunel.

D. N. lonescu: Cred că este de prisos 
și inutil ca să mal punem la vot demisiu
nea D-lui Catargi. Dacă s’ah măgulit cu 
speranța partisani! D-sale din guvern de 
a’l îndupleca să se despică, revenind asu
pra demisiunel, acesta, D-le președinte, 
nu vă autorisă pe D-vdstră să mal puneți 
la vot demisiunea spre a se primi sah res
pinge....

D. vice-președinte, V. Pogor: Eh 
nu pot nici a primi nici a refusa demi
siunea. Camera va decide.

D. N. lonescu: Aveți bunătate a mă 
asculta. D-nii miniștri privesc președin
tele, și cel trecut și cel viitor, ca un in
strument guvernamental; noi câți-va, și 
în particular eh, suntem convinși că tre
bue să rupem cu acăstă desastrosă tradi- 
țiune, ca președintele Camerei să fie con
siderat ca uneltă a ministerului. Așa dar 
să rupem cu tradițiunea acesta, că acel 
care se suie la președinție prin voturile 
ndstre este arbitrul suprem al situațiu- 
nilor ministeriale. Dacă este vorba de a 
se da un consilih Majestățel Sale, sah de 
a face o consultare într'o adunare parti
culară, îndată ministerul <jice: D-le pre

ședinte, ia’ți maioritatea și vino dupe noi.
Vedeți, D-lor, unde ne-a adus acest 

sistem practicat de atâția ani ? La nici un 
fel de utilitate practică; n’am curmat 
prin acesta nici certele de partid și n’am 
asigurat nici mersul regulat al afacerilor 
țărei. De aceea cred, D-le președinte, că 
îndată ce a ^is D. ministru de resbel, pen
tru care de alt-fel ’mi pare bine că s’a fă
cut organul regulamentului...

Pentru că miniștrii de resbel sunt 
tot-d’a-una destinați a manține pacea 
și a fi preparați de resbel (ilaritate); dar 
cu tdte acestea, îndată ce D-sa a .^is ca 
să amânăm alegerea, noi să'i ascultăm; 
însă ași ruga pe D-nii miniștri să se 
explice: Voiesc un președinte ca acei 
cari erah până acum, om de partid, al 
partidului dominant, uneltă ministeri
ală, sah voiesc alt-ceva ? Ah învățat 
D-nii miniștri ceva din cele ce s’ah pe
trecut filele acestea sah nu ?

Iată întrebările ce le pun.
Către D-vdstre fac apel, D-le preșe

dinte, să vedeți că este inutil să amânăm; 
căci tot jocul care s’a făcut a fost numai 
o încercare a ministerului, careta voit să 
aibă un partisan mai mult. Nu a reușit, 
sănătate bună.

Cred că este timpul ca ministerul să se 
pronunțe ce fel de președinte vrea, pen
tru că noi avem un interes mare în a- 
căsta; noi voim un președinte care să nu 
mai fie uneltă guvernului; voim un pre
ședinte al Camerei, care să aibă direcțiu
nea desbaterilor, care să se ocupe de in
teresul cel mare al legiferărei, iar nu de 
intrigile de cabinet. Iată ce socotesc eh 
că trebue să fie, și cred că acăsta va fi o- 
biectul deliberărei în sînul Adunărei 
mâne când se va pronunța pentru alege
rea unul noh președinte, pentru că trebue 
să seim dacă președintele viitor trebue să 
fie ceea-ce ah fost cei trecuți.

De aceea, D-le președinte, renunțați....
O voce: La aplicarea regulamentului, 

(întreruperi).
D. N. lonescu: Onor, representant de 

Iași $ice: La aplicarea regulamentului. 
Nu sunt eh acela care am să rog pe D. 
președinte să facă acest lucru, niciD. pre
ședinte nu este un președinte de acei ser
vili, care să facă orbesce ce am ^ice noi. 
Dar este o revelațiune în întreruperile 
colegului nostru : ’Și a pus în gând gu
vernul să mai câștige 24 de ore.

Cred că suntem în drept să cerem de la 
guvern ca să ne spună ce fel de preșe
dinte trebue să alegem, pentru că noi 
credem că trebue să avem un președinte, 
care să nu fie preocupat de intrigele mi
nisteriale ; fiind-că interesul țârei este ca 
proiectele ce sunt la ordinea ^ilel să se 
discute fără spirit de partid.

Scih că cei cari vor vorbi dupe mine ’mi 
vor $ice că acăsta este o inovațiune în re
gulament ; dar se înșală acel cari cred că 
regulamentul nostru are a face în ceva 
cu acăstă cerere ce fac eh guvernului. 
Regulamentul nu mai trebue să acopere 
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greșelele ce facem. Noi am făcut greșeli 
mare că nu am ales îndată președintele 
dupe ce ’șl a dat demisiunea D. Lascar 
Catargi, și voim acum, la umbra regula
mentului, să ascundem acestă greșâlă.

De aceea efi vă rog să nu mai puneți 
la vot demisiunea D-lui Catargi; căci 
D-sa nu a demisionat, ci a declarat că nu 
primesce, și ast-fel locul fiind vacant tre
bue să punem la vot numai cestiunea de a 
se sci când alegem și ce fel de președinte 
alegem. Vă întreb dacă acăsta este în 
dreptul mefi ? Efi, D-lor, ^ic că, dupe cele 
ce s’ati întâmplat, avem dreptate să cerem 
explicări ministerului ce fel de președinte 
voesce să aibă, pentru că a făcut încer
care de la 12 Noembre și a vă<Jut că nu 
mal merge cu președinte uneltă de partid 
și acesta este în detrimentul legiferărei.

De aceea, D-le președinte, nu aveți ne
voe să mai puneți la vot; regulamentul 
nu vă obligă la acăsta și D-nii miniștri 
trebue să se exprime în privința alegerei 

• de mâne, ce semnificare pune pe preșe
dintele ce va alege maioritatea. Este evi
dent că acum maioritatea este chiemată 
să ’și alăgă președintele săfi; prin urmare, 
ași dori ca guvernul să nu se dea înlături 
de la acestă declarațiune, pentru că el 
este provocatorul principal al crisei preșe- 
dințiale. .

D. vice-președinte, V. Pogor: Efi 
consider biuroul ca organ al Camerei, dar 
nu pot admite ca biuroul nici o-dată să se 
substitue Camerei.

Noi ca biurofi, în urma alegerei D-lui 
Catargi ca președinte al acestei Adunări, 
’i am comunicat acel vot și astăzi vine 
onor. D. Catargi și declară câ nu pote să 
primâscă; prin urmare, în urma acestei 
declarațiunl, biuroul era dator, nu să de
clare că primesce safi nu acestă demisiune, 
ci era dator să comunice Adunărel și con
form regulamentului să pună la vot acâstă 
demisiune.

In cât privesce părerea guvernului, efi 
cred că Adunarea alege ea însăși pe pre
ședintele ei, iar nu guvernul.

Inovațiunea aceea propusă de onor. D. 
lonescu, ca guvernul să declare pe cine 
vrea să alegem la președenția Camerei, 
biuroul nu o pdte primi și nu o pdte in
troduce în regulament. Prin urmare, biu- 

‘ roul este dator să pună la vot demisiunea 
D-lui Catargi, și pentru că acâstă demi
siune este o cestiune personală, regula
mentul cere ca în asemenea cas votul să 
se facă cu bile, afară numai dacă onor. 
Adunare nu va hotărî alt-fel.

Acum D. Voinov are cuvântul în ces
tiune de regulament.

D. N. Voinov: Am luat cuvântul pen
tru că în parte sunt de părerea D-lui 
președinte și în parte sunt de părerea 
D-lui Nicolae lonescu.

Onor, nostru președinte voesce să pună 
la vot demisiunea D-lui Catargi; dar D. 
Catargi nu 'șl-a dat demisiunea. (Sgomot)

Mâ ertați, D-lor", efi scifi că locul de 
președinte al Adunărel este vacant, și a- 

câsta o scifi nu de astăzi. D. Catargi ’șl a 
dat demisiunea de președinte sunt astăzi 
4 ^ile, și atunci când D-sa 'șl a dat demi
siunea s’a pus la vot și Camera nu a pri
mit demisiunea; dar pentru că D. Catargi 
a persistat, s'a pus la vot din nofi și s’a 
primit. Dupe aceea, Adunarea crezând că 
D. Catargi va primi, dacă s'ar alege din 
nofi, și neavând un altul care să însușâscă 
autoritatea și experiența D-lul Catargi, 
’l realege și D-sa astăzi, dupe ce ’și 
exprimă mulțumirile și recunoscința atât 
acelor deputați cari ’l-afi reales cât și ace
lora cari afi votat contra, vine și declară 
îndată că tot pentru motivele ce a arătat 
deja, nu pote să primâscă președinția 
Adunărel. .

Prin urmare, nu este o demisiune pro- l 
prifi ^isă, ci o declarațiune că nu primesce 
să fie candidat la președința Camerei. Așa 
dar locul a rămas vacant prin singura 
declarațiune de astăzi a D-lul Catargi că 
nu voesce să fie președinte, ceea-ce se 
pâte compara cu cașul în care, fiă că 
cine-va, având sorți de a se alege deputat, 
vine și declară înaintea alegătorilor că nu 
voesce să primâscă mandatul de deputat 
ce i s'ar încredința, fiă că cineva numin- 
du-se funcționar, de și acâstă compara- 
țiune nu este exactă, vine și $ice: M'ațI 
numit în funcțiunea cutare, dar nu O 
primesc. Nu este dar aci o demisiune dată, 
ci o declarațiune că nu primesce a fi pre
ședintele acestei Camere. Locul, prin ur
mare, este vacant, și noi avem dreptul să 
procedăm la alegerea altei persâne ca pre
ședinte. Dar când ? Acâsta este o cestiune 
de timp. D. lonescu <Jice astăzi; puțin 
importă astăzi safi mâne, acâsta este o 
cestiune pe care Camera are să o decidă.

Eu, drept să vă spun, în cestiunea de 
alegere, fiind că nu este vorba în speciă 
de formula a murit regele, să trăiască re
gele , când cundscem cine a murit și cine 
trebue să vină, și fiind că în sistema elec
torală cunoscem pe acela care a fost ales 
și se retrage, dar nu și pe acela care are 
să ’I succâdă, de aceea urmâză să fie o 
deliberațiune între noi, și este bine să 
avem un timp ca să ne consultăm, spre a 
vedea pe cine să alegem. Acâsta este di- 
ferința între sistema monarchică și cea 
electivă. La monarchie , a murit regele, 
să trăiască regele. Ori-cum ar fi el, și pe 
cel mort și pe cel ce are să înlocuiască pe 
cel mort, ’I cunoscem.

Aci nu este așa. Dacă pe cel ce se re
trage ’l-am cunoscut, dacă în locul săfi 
avem să alegem altul, trebue să seim pe 
cine să alegem, și mal nainte de a’l alege, 
trebue să seim ce direcțiune ’I dăm, ce 
direcțiune primesce acela care are a fi în 
capul acestei Camere. ,

A duoa cestiune ce s'a pus este că mi
nisterul trebue să ne spună ce fel de pre
ședinte doresce să aibă Camera. In acâstă 
privință ași ruga pe D. lonescu, care este 
atât de învățat în ale constituționalismului 
să se gândâscă asupra cestiunel în princi- 
pifi, iar nu privind la circumstanțele cari 

ne cad sub ochi. Eti scifi un lucru: Verifica
rea titlurilor și alegerea biuroului este de 
dreptul absolut al Camerei. Precum tot- 
d’a-una venim și declarăm* în incinta Ca
merei ca nu trebue guvernul să se ames
tece în alegerea deputaților, cum am pb- 
tea și acum să ^icem un lucru cu totul 
contrarifi: Guvern, amestecă-fe în alâge- 
rea președintelui, spune-ne ce președinte 
doresc! să al ? ,

EI bine, D-lor, nu cred că e bine, nu 
4ic în mod oficial, dar nici chiar oficios, 
să întrebăm pe miniștri ce doresc și cum 
doresc să fie personă pe care trăbue să o 
alegem președinte. Acâsta ar încinge o 
luptă parlamentară care nu este demnă 
de noi....  •

Mă întrerupe dulcele mefi amic D. Ca- 
ton Lecca, că nu putem fiice âlt-fel. Efi 
scifi că în regimul constituțional guver
nul trebue să aibă un președinte cu care 
să trăiască în armonie; trebue să fie o co
munitate de vederi între guvern și maio
ritate, între președintele Adunărel și gu
vern, de ore-ce președintele este exp^esi- 
unea maiorităței. Gând însă este vorba de 
alegerea președintelui, n'are nevoe tnâio- 
ritatea ca guvernul să 'I desemneze per
sdna; președintele trebue să fie exclusiva 
expresiune a maiorităței. Președintele fi
ind expresiunea Camerei, este în același 
timp protectorul și al guvernului. Preșe
dintele este acel factor care are misiunea 
de a imprima direcțiunea și de a preveni 
scisiunile dintre guvern și maioritate. 
Dacă guvernul nu mal are maioritate, nu 
’I rămâne de cât să plece.

A! scifi ce s’a făcut, și pânălaunpunct 
ore-care admit și efi un lapsde tiifip pen
tru a discuta deputății, a se înțelege în
tre dânșii, a da timp și guvernului să se 
consulte cu deputății, cousultațiunl prin 
cari se va demonstra unde e maioritatea.

Iată cum cred că trebue să punem ces
tiunea.

Dar aceste lucruri nu le putem resol
va în ședință publică.

Alegerea președintelui e o afacere unde 
guvernul n’are nici un drept să intervină. 
Este, ca să ^ic așa, frisura Camerei; și în
țelegeți ușor că atunci când cine-va se 
gătesce, nu e permis nimănui să se intro
ducă în cabinetul de toaletă. (Aplausș. I
laritate).

Acâsta, D-lor, e părerea nâstră ; și de 
aceea vă rugăm să bine-voițl a considera, 
că în urma realegere! și a refusulul D-lul 
Catargi de a fi președintele Carnețel, nu 
ne rămâne alt de făcut de cât a fixa ^ius 
când avem să alegem un alt președinte, 
fie astăzi, fie mâne, fără să cerem câtuși 
de puțin guvernului a se amesteca în a- 
câstă cestiune și a ne spune care este per- 
sâna pe care el ar dori să o alegem. (A- 
plause.)

D. vice-președinte, V. Pogor: Con
sult Camera t dacă trebue să pun la vot 
demisiunea î)-lul Catargi.

Voci: Nu, nu. .
D. vice-președinte, V. Pogor: Atunci
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demisiunea D-lui Catargi e primită de 
biuroâ. In privința alegerel altui preșe
dinte, ordinea 4ileî a Ședinței de astăzi 
fiind deja fixată, nu se pdte interverti 
fără adesiunea guvernului și tot ce pu
tem face e să trecem acestă alegere în 
ordinea (Jilei de mâne. \

Voci: Da, da.
— Adunarea trece a lucra în secțiuni.
—Ședința se ridică la 2 ore și 20 minute, 

anunțându-se cea următdre pe a duoa <ji 
19 Ianuarie.

Ședința de la 19 Ianuarie 1889
Președenția D-lui vice-președinte V. 

Pogor.
— Ședința se deschide la ora 1 dupe a- 

mia^î.
— Presenți 141 D-ni deputați.
— Nu răspund la apelul nominal 40 și 

anume:
* In congediu:

D-nii M. Adamescu, T. Anastasia, G. 
Gr. Cautacuzino, C. Danaric, M. Maras- 
cu, I. Negulici, C. Kogălniceanu.

Fără aretare de motive:
D-nii G. Andrescu,C. Andrieș, P. Bră- 

tășanu, G. Burghelea, I. Cincu, C. Dat
culescu, I. Demetriad, I. Dimitriu, G. 
DrăghicI, I. Fătu, N. Gavrilescu, D. 
Ghica Comănesteanu, A. Goilav, T. lo
nescu, C. Lecca, G. Livezeanu, G. Panu, 
Gr. Păucescu, V. Poenaru, C. Ressu, G. 
Robescu, N. C. Săveanu, I). Sturdza, S. 
Șomănescu, V. Vlădoianu, C. Vrabie, I. 
0. Brătianu, Gr. Buicliu, N. Nicorescu, 
C. Teleman, I. M. K. Epureanu, M. Ma- 
teescu, A. Mavrodineanu.

—Sumarul ședinței precedente se a- 
probă.

—Se acordă congediu D-lui M. Ada
mescu.

—Se trimit la comisiunea de petițiuni: 
Petițiunea D-nei Elena D. Radovici, a 
D-nei Irina Kiriacescu^D-lui Hr. Radu, 
a mai multor locuitori din comuna Moșna, 
județul Fălciu, a mai multor locuitori din 
comuna Cucuteni, județul Iași, a mai mul
tor locuitori din comunele Dudesci-Cioplea 
șiDobreni, județul Ilfov, a mai multor lo
cuitori din comuna Cioranca, județul Bu- 
zăă, a mal multor locuitori din comuna 
Ocnița, județul Dâmbovița, a mai mul
tor locuitori din comuna Costesci, jude
țul Mehedinți, a mal multor locuitori 
din comuna Udesci, județul Suceava, a 
mal multor locuitori din comuna Roz- 
uoy, județul Neamțu, a mai multor lo
cuitor din comuna Șerbănesci, județul 
Vâlcea, a mai multor cetățeni din plasa 
Zăbrăuți, județul Putna, a mal multor 
locuitori din comunele Alimănesci, Ali- 
mănesci-Ciofrângeni, Vâlcelele și Tuta- 
ua» județul Argeș și a mai multor locui
tori din comuna Galicea, județul Dolj.

— Se trimite la comisiunea de indige- 
uat petițiunile D-lor Apostol Gheorghiu, 
Leon Vohl și M. Kypa.

—Se trimite la comisiunea comunală 
petițiunea primarului comunei Bechet.

—Se trimite la comitetul delegaților de 
secțiuni petițiunea mal multor institu
tori din Câmpina și a mai multor func
ționari din Roman relativă la proiectul 
de lege asupra pensiunilor.

—Se trimite la comisiunea budgetară 
petițiunea D-lui Z. Gregorescu, profesor 
la gimnasiul din Buzăh și aceea a mal 
multor locuitori din comuna Ceretu, ju- 
dnțul Dolj, relativă la scdlă din acea co
mună.

—Se depune trei raporturi ale comi
siunei financiare:

1) Asupra proiectului de lege relativ 
la deschiderea unui credit suplimentar de 
lei 7.000 la art. 87, cap. 23 din budgeul 
misterului cultelor.

2) Asupra proiectului de lege relativ 
la deschiderea unul credit suplimentar de 
lei 10.000 la art. 15 și 94 din budgetul 
ministerului cultelor.

. 3) Asupra proiectului de lege relativ 
la deschiderea unui credit extra-ordinar 
de lei G.129 pe sema ministerului de in
terne.

—Se trimite de urgență la secțiuni 
proiectul de lege prin care ministerul fi- 
nancelor esta autorisat să renunțe la be
neficiul adjudecațiunel din ordonanța tri
bunalului de Fălciti cu No. 267 din 1887.

—Se trimite la comisiunea financiară 
proiectul de lege relativ la deschiderea u- 
nul credit extra-ordinar de lei 4.498, 
bani 28, pe săma ministerului lucrărilor 
publice.

—Se trimite la secțiuni proiectul de 
lege prin care comuna rurală Băscani, 
din județul Suceava, este autorisată a 
percepe mal multe taxe.

D. U. Boldescu: D-lor deputați, în 
fie-care <Ji vinjla biurou o mulțime de pe
tițiuni pentru cereri de pământ; până a- 
cum aceste petițiuni se trimiteatila o co
misiune; eti însă sunt de părere că ar fi 
mai bine să se trimită la comitetul dele
gaților pentru că legea asupra vîncjărei 
bunurilor Statului e în studiu.

D. C. C. Deleanu: raportorul comisiu
nei de verificare, dă citire următorului 
raport:

* Domnilor deputați,
„Comisiunea de verificare a titlurilor 

D-Jor deputați noi aleși, întrunindu-se 
în ^ioa de 16 curent, a luat în cercetare 
dosarul alegerii col. I de Fălciti, efectu
ată în (Jiua de 9 Ianuarie.

S’a luat în desbatere și contestațiunea 
subscrisă E. Calognomu, adresată D-lui 
președinte al Camerei și recomandată co
misiunei, din care, pe lângă alte motive 
de ingerințe și presiuni administrative 
ce se arată că s’ar fi exercitat asupra u- 
nora dintre alegători; comisiunea a gă
sit că motivul cel mai întemeiat, atins în 
contestațiune, ar fi că un D. Hristache 
Iliescu, ca membru supleant în comitetul 
permanent și ca atare considerat că pri
mesce salariă de la județ, nu putea lua 

parte în biuroul alegerii fără a se viola 
disposițiunile art. 83 din legea electorală 
și că acest argument este constatat prin 
chiar procesul-verbal stat în dosar la fila 
No. 15.

Avându-se în vedere pe de o parte com
baterea ce s'a făcut și acestui argument 
în sînul comisiunii, susțiindu-se că su- 
pleanțil comitetului permanent nu pri
mesc de cât diurnă și acesta numai atunci 
când sunt chiâmațl a suplini pe membrii 
titulari;

Considerând că cu ocasiunea verificării 
titlurilor alegerilor generale, cașuri de 
natura celui descris mai sus s’ati ivit și 
la alte alegeri și colegii, dar peste care 
Camera trecând a validat alegerea stabi
lind ast-fel de precedente;

Având în vedere că din stricta obser
vare ce s^ti făcut actelor de alegere, alte 
iregularități nu sunt;

Pentru ’ aceste motive, comisiunea în 
unanimitate a validat alegerea în persona 
D-lui Gr. M. Buicliu, ales cu 61 voturi, 
și prin sub-scrisul raportor ve rdgă și pe 
D-vdstre să bine-voiți a vota conclusiu- 
nile raportului.

Raportor. C. C. Deleauu.
D. G. Pallade. Citiți și protestul.
D. C. G. Deleanu: Iată D-lor, ce $ice 

protestul :

Domnule președinte,
Subsemnațil alegâtorl în colegiul I din 

județul Fălciti, contestăm alegerea făcută 
în <jiua de 9 Ianuarie curent, în persâna 
D-lul Gr. M. Buicliu pentru următdrele 
motive:

1) Secretul votului ast-fel cum ’l are 
art. 76 și în general întrega economie a 
legei electorale, nu a fost respectat. Ast
fel, camera secretă găsindu-se în comu
nicare directă cu cabinetul primarului 
sati instalat în acest cabinet mal multe 
persdne și chiar D-ni deputați, cari ati 
stat in tot timpul alegerei acolo, în cât 
cu presența D-lor influențau asupra ale
gătorilor; în tot cașul puteati lua cuno- 
scință despre modul votărel.

Mal puțin încă a fost respectat secre
tul votului prin înrîuriri directe precum 
în cașul cu Irimia Răpan și Gheorghe 
Gălușcă,'euH înainte de a vota ati fost duși 
la agenții polițienescl,la D. prefect Cerchez 
și numai când a eșit de acolo a venit la 
votare, însoțiți de persdne anume însăr
cinate cu privigherea lor, de exemplu : 
alegătorul Gălușcă a fost condus la vot de 
D. deputat Vasile Peiu, iar alegătorul 
Caraivan a fost condus de șeful depositu- 
lul de tutunuri, D. Popescu, după ce a 
fost la D. prefect; și mal flagrantă căl
care de lege și nerespectare a literei și 
spiritului art. 76, s’a făcut de către agen
ții administrativi cari postați în giurul 
sâlei de alegeri, controlati fără rușine 
până și prin buzunare pe unii funcționari 
alegători cari nu voiati sădee pe față bule
tinul adversarilor guvernului. Secretul 
votului de și prescris sub peddpsă de nu*
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litate prin art. 98, nu a fost respectat de I 
biuroâ, care a primit ca bun un buletin 
conținut într’un plic nelipit. Acăstă pro
cedare a biuroului este contrară atât art. 
98 cât și art. 95 care cere în mod impe
rativ ca pFcnrile când vor fi înmânate pre
ședintelui să fie închise.

2) Compunerea viciată a biuroului; căci 
în contra disposițiunilor art. 83 și 88 D. 
Hristache Iliescu membru supleant în co
mitetul permanent, care ca atare primesce 
diurnă și este considerat ca funcționar la 
județ a luat parte ca scrutător, deci cu 
vot deliberativ și ast-fel a stat în sala de 
votare în tot timpul operațiunilor.

3) S’a violat disposițiunile art. 88 și 
97 prin aceia că D. polițaiâ N. Burghelea 
și subprefectul I. Pivniceru, sub pretext că 
sunt alegători ai acestui colegiâ aâ stat 
aprdpe în permanență în sală, ceeLce este 
contrar citatelor articole, și mai ales când 
art 97 (jioe: că nici im alegător nu pdte 
sta in sală mai mult timp de cât e nece
sar pentru votare. Tot în acest cas să 
găsesce și D. An. Triandafil primarul co
munei Huși, carele a fost nelipsit din sala 
de vot. 1 j

4) Contrar disposițiunilor art. 104 dire 
^icei că orbce bilet care ar purta perine 
semne de o prealabilă înțelegere va. fi 
nul, biuroul compus cu funcționari tre
când pe lângă protestările alegătorilor și 
a unuia din scrutători a admis ca bun un 
buletin al D-lui Grigorie M. Buicliu de și 
era boțit și mototolit.

Culmea ilegalităței și a presiune! exer
citate asupra alegătorilor să oglindesce și 
în următorul cas :

D. Gheorghâ lordăchescu alegător în 
acest colegiâ, dupe ce sorțul ’l designa ca 
scrutător și prin urmare, erax membru al 
biuroului, cu cea mai nepomenită sfrun- 

, tare și în contra demnitaței și considera- 
țiunei datorită membrilor biuroului a fost 
amenințat de comisarul Alexe Ghițescu 
cu vorbele :(^vei vedea ce vei păți*), vor
be cari daâ diapasonul presiune! în aceste 
alegeri.

Numerdse cașuri isolate se vor putea 
găsi la cea ântâiâ cerere.

Pentru aceste motive vă rugăm, D-le 
președinte, ca supunând presenta apreci- 
rei onoratei Camere, să faceți a se invar 
lida alegerea D-lui Grigorie Mr Butcii#* 
și a invita pe onor, guvern să dispună 
din noâ alegerea unui uit deputat în a- 
cest colegiâ.

Primiți, vă rog, D-le președinte, asi
gurarea osebitei ndstre considerațiuni.

Calognonu.

D. vlce-prțgfe£ffnte, V. Pogor : D. 
raportor are cuvântul spre a da dre-care 
lămuririi

D. C. Deleanu : D-lor deputați, cred 
de datoria mea să daâ dre-cari explicări, 
ca unul care am făcut parte din comisiu- 
nea de verificare. La dosar nu se află nici 
un protest, afară de acesta pe care ’Lam 
citit și care s’a primit în urmă, tocmai a

cum la 1G Ianuarie, când comisiunea, lu- 
ându’l în cercetare, a vâ^ut câ motivele 
ce se invocă nu sunt de natură apune câ
tuși de puțin la înduoială legalitatea și 
validitatea acestei alegeri.

Din procesul-verbal al D-lui preșe
dinte, se atestă în adevăr că D. Iliescu 
este membru suplininte în comitetul per
manent, dar în acăstă calitate D-sa nu 
pdte fi considerat ca funcționar salariat 
căci nu suplinesce pe membrii perm 
nenți ai comitetului de cât pe tj 

D. G. D. Pallade: D-lor

ecând ar fi vacanță și ni se de 
către persdne din localitate, 
mitet e în funcțiune și comp!

D. vice-președinte, V. ț 
Palladi are cuvântul.

țtați, iaâ 
cuvîntul asupra acestei .alegeri încura- 
giat de chiar acăstă Cameră.1* In adevăr, 
nu e^e mult de când un zel
4audabă;<ii»-partea Came^pca imediat 
^^denâ^ță, de către alegători con
tra «udî alegeri, fapte de acew^ cari ar 
putea ^ăta cum că este vițiată în sor
gintea sa, să număscă o anchetă care s’o 
lumineze asîipra proveninței, ca să 
așa, r deputatului.

D-lor, în alegerea de față, protestul 
care s’a citit vă denunță câte-va fapte 
cari, daca s’ar dovedi că sunt adevărate 
putem ^ice că deputatul nu este ales din 
libera voință a alegătorilor. Din acest 
protest se vede că nu numai în exterio
rul saleî eraâ dmeni cari nu trebuia să 
fie acolo, dar chiar în interiorul sale! e- 
raâ persdne cari nu aveaâ dreptul să stea 
acolo ; în afară eraâ agenți cari făceaâ 
perchisițiune în regula alegătorilor și 
este destul ca să vi se denunțe acest lu
cru, pentru ca să înțelegeți că se influ
ența votul și în întru.

Legiuitorul, pnn un articol expres, 
spune anume cine are voe să fie în sala 
de alegeri și cine nu, și prin protestul a- 
cesta se afirmă că în sala de alegere, în 
tot timpul cât s’a făcut operațiunea elec
torală, steteaâ persdne cari nu aveeaâ 
dreptul de a sta acolo. De ce intraseră a- 
cele persdne acolo ? De sigur, nu pentru 
a asigura libertatea alegerei.

Dar, D-lor,? cașul -cu supleanjml este 
și mai grav. Comisiunea de verificare 
^ice că supleantul nu^ste o perenă de 
care legea s’a temut șă nu fie în biuroâ, 
fiind-că el nu este u^ funcționar salariat. 
Onorata comisiune se înșală, supleantul 
comitetului permanent este persdna d’ina- 
inte desemnată de a înlocui pe membrul 
comitetului permanent când lipsesce, și 
să nu vă ocupați de cestiunea d^efc el 
primesce diurnă saâ leafă, nu- este -acesta 
ceea-ce interesează, nu este leafa saâ diur
na, ci autoritatea de care se bucură a- 
cestă persdnă. Prin urmare nu putea să 
fie ca scrutător un supleant al comitetu
lui permanent.

De aceșa^ D-lor, vedeți că în tdte păr
țile orgasmului acestei alegeri, dacă 
trebue s’IT considerăm ca ceva viâ, mi

șunaâ agenți influențl, corumpători a 
voinței alegătorilor. Așa dar, eu cer de la 
Cameră ca și asupra acestei alegeri să 
aibă aceleași scrupule ce a avut în pri
vința altor colegii, ca îndată ce se de
nunță un fapt de natură a jicni liberta
tea alegerel, să număscă o comisiune de . 
anchetă care să aducă lumină. Nu puteți, 

să refusați numirea acestei an- 
pentru că v'ați c6ntra<Jice și ați 

^£|gg4n bănuială imparțialitatea D-vds-
£ căci s’ar ^ice că alaltăieri s'a numit 

Ancheta pentru că era vorba de cutare 
persdnă, și astăzi nu voiți să numiți an
cheta, pentru că persdna acăsta are cu
tare nume.

De aceea, pentru că lucrurile sunt i- 
dentice în nmânduoă aceste cașuri, pen
tru că și astăzi ni se denunță fapte cari 
pun în același grad, și mai mult pdte, la 
înduoială validitatea acestei alegeri, eâ 
vă rog să bine-voiți a procede imediat la 
numirea unei anchete, care să se ducă să 
cerceteze faptele la fața locului, și apoi 
să vină cu un raport înaintea Camerei, 
pentru că, daca aceste afirmațiuni se vor 
găsi inexacte, atunci neapărat să vali
dăm alegerea ; iar dacă se va constata că 
sunt adevărate cele ce se spun, atunci 
fără înduoială că nici D vostre nu veți 
primi în Parlament un deputat ales prin 
violarea secretului votului și prin inge
rințele funcționarilor, cari încep de de
parte intra în sala alegerel, staâ tdtă 
<Jiua acolo și la sfârșit subscriâ ei ânșii 
decretul de bună alegere a acestui de
putat.

Pentru aceste motive vă rog să admi 
tețl numirea unei anchete.

D. Al. Hlnna : D-lor, s'a cerut de că
tre D. Palladi o anchetă parlamentară a- 
supra alegerel colegiului I făcută la 
Fălciâ în persdna D-fui Buicliu, pentru 
cuvîntul, ^ice D-sa, că aceleași motive 
cari aâ determinat pe onor. Cameră să 
ordone o anchetă parlamentară în pri
vința colegiului III de la Roman, există 
și astăzi în privința alegere! de la 
Fălciâ.

D ior, cașul nu este identic, se înșălă 
D. Palladi; căci la Roman aâ fost inge
rințe cari s’aâ exercitat asupra alegăto
rilor, și ingerințele acestea eraâ dovedite 
prin însuși procesele-verbale dresate de 
biuțoâ și de președintele biuroului; as
tă^ însă nu se arată nimic care să vă do- 
vedescă asemepea ingerințe. Singurul 
x»6|iy care se-pare mal serios, este pre-

SÎDU1 ^urouluî de alegere a u- 
M|Pomn Iliescu supleant al comitetului 
j^rmanent; să vedem însă dacă presența 
acestui domn supleant în biuroâ pdte să 
vicieze întru ce^ acăstă alegere.

In primul rând,Supleantul nu este un 
funcționar salariat; el nu vine de cât 
într’un mod cu totul eventual, în sânul 
comitetului permanent, și ia parte nu
mai atunci când un membru titular al 
.comitetului permanent este pus în impo-
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sibilitate de a participa la lucrările co
mitetului permanent.
Prin urmare nu putem pentru motivul că 
un supleant ar puteajsă ia parte intr'o 4i 
In viitor în comitetul permanent să 4icem 
(ă este funcționar salariat și nu pdte să 
ia parte în biuroul electoral, și că dacă ar 
lua parte, acesta este un motiv pentru in
validarea alegerel. Nu se adeve reșce că a
cest supleant astăzi funcționeză în comi
tetul permanent; căci atunci atesta ar fi 
un motiv serios și s'ar putea susține in
validarea alegerel acestea, safi cel puțin 
numirea unei anchete parlamentare, care 
de almintrelea nu o înțeleg; căci dacă ă- 
cest supleant nu putea să facă parte din 
biuroul electorafenumal încape ancheta, 
ci invalidarea alegerel. In ce privesce 
cele-alte fapte, ce în mod vag le arată D. 
Palladi, dacă acele fapte ar fi accentuate 
și susținute cu veri-o grobă ași înțelege 
sa punem la carantină alegerea colegiul I 
de Fălcii! și să 4^cem alesului: Aștăptă 

' resultatul să vedem dacă D-ta ai venit pe 
pdrtâ în sinul Adunărei sati ai venit pe fe
rește; atunci ași înțelege și ași fi cel ântâifi 
care să votez ancheta parlamentară; pe 
cât timp însă văd numai nisce alegațiuni, 
nisce acusațiuni din partea unul Domn 
cate nu sunt susținute cu nimic, cererea 
de numirea unei anchete nu este fundată; 
căci cașul de față nu este întru nimic i
dentic cu alegerea colegiului III de Ro
man, și ancheta parlamentară nu tare alt 
scop de cât se vadă dacă acele fapte ac
centuate, constatate de biurofi pot să fie 
de natură să vicieze resultatul alegerel. 
Prin urmare având în vedere că în cașul 
de față nu există nici un fapt care să vi
cieze alegerea, văzând că presența D-lui 
Iliescu supleantul comitetului permanent 
nu pdte să aibă nici o influență asupza 
resultatului alegerel; căci ce influență ar 
putea avea supleantul comitetului per- 
manet asupra alegătorilor colegiul I, vâ
nând că nici nu ne putem pune în cașul 
art. 83,'de dre-ce D. Iliescu nu pdte fi 
chemat, de cât într’un mod întâmplător 
să ia parte în comitetul permanent, și 
până când nu răspunde acestei chemări, 
până când nu ia parte în comitetul per
manent în urma unei vacanțe prin mfir- 
tea safi împedicarea titularului de a mal 
participa până atunci el nu este funcțio
nar, șipresința, sa în biurofi'nu pdte vicia 
alegerea. Pentru aceste motive cred că 
onor. Camera v’agăsi inutil numirea unei 
anchete Parlamentare, și considerând a
legerea bine făcută, respinge cererea de 
ancheta Parlamentară și o va valida în per- 
sdna alesului D-lul Gr. Buicliu.

D. G. Teodorescu : Cer cuvântul în 
cestiune de regulament.

D» iriee-președinte; V. Pogor: D. 
Teodorescu are cuvântul.

D. G. D. Tedorescu : D-le președin
te, avem noi o propunere scrisă de inva
lidare.

Voci: Este vorba de anchetă, nu de 
invalidare.

D. N. lonescu : D-lor deputați, s'a ce
rut anchetă și nu este prevăzut de regu
lament ca să se facă o anchetă pentru a 
constata presența în sala alegerel a unul 
om străin, care pdte să nu fie funcționar 
dar pdte să fie om de încredere al guver
nului, al unui ministru dre-care și tot să 
viciază alegerea. Legea, când a voit să nu 
fie nici o persdnă străină, nici un funcțio
nar în sală a voit să garanteze libertatea 
completă a acelor cari votăză. D ior, efi 
n’ași voi să introduc obiceiul de a ne o
cupa de persdna cadintatulul, dar aci nu 
o pot trece cu vederea, fără să nu 4*° ni
mic, pentru că candidatul care a isbutit 
să fie cadindat oficial la colegiul I de Huși 
este acela care a că^ut ca candidat 
oficial la colegiul III de lași, și am 
cunoștință de persdnă de meritele sale, 
de afecțiunea cu care amicii din guverfi 
l’afi susținut și este probabil că dacă 
nu ar fi fost recomandat de guvern, D. 
Buicliu n’ar fi reușit Ja colegiul I. 
Nu cunosc ce relațiunl ar fi putut avea 
candidatul că^ut la colegiul III de Iași 
în colegiul I electoral de Huși.

Iată cuvintele pentru cari efi, fără 
multă discuțiune, cer să fim fdrte scrupu- 
loșl în examinarea alegerel în colegiul 
III de Huși a candidatului oficial că^ut 
la Iași, pentru că guvernul pdte să în
trebuințeze mii de mi^ldce pentru reuși- 
rea unei candidaturi oficiale, și de ceea-ce 
suferim noi mai răfi, sunt candidaturile 
oficiale, cari conrup alegerile, și trebue 
descuragiate candidaturile oficiale... (A- 
plause).

Nu mă aplaudați; căci nu vorbesc pen
tru a fi aplaudat de D-vdstre, ci pentru a 
fi priceput de către consiliarii Tronului, 
cari trebue să înțeldgă ce va să 4ică li
bertatea alegerilor. Consiliarii Tronului 
scifi că nu este libertate în alegeri, când 
cine-va se presintă sub aripa administra- 
țiunei. Consiliarii Tronului trebue să în
țeldgă, cu ocasiunea acesta, că sunt da
tori să dea o dovadă de sinceritatea pro
misiunilor și a profesiunilor lor de cre
dință. Efi nu am duoă cumpene și duoă 
măsuri; dar trebue să fac o distincțiune 
între colegiul I și colegiul III. Colegiul 
I este mal supus de a fi victima fraudei 
și a influenței de cât ori-care alt colegifi. 
S’a 4^8 colegiul III este o minciună, 
dar colegiul I este mai mult de cât o 
minciună, este chiar o înșelăciune, atunci 
când se caută a se ascunde acolo candida
turile oficiale.

D-lor, efi fac parte din alegătorii cole
giului I al județului mefi și scifi că nu 
am ascultat povețuirile și șdptele admi- 
nistrațiunei, ti am mers de am votat așa 
cum afi fost toți mulțumiți de modul cum 
am votat efi. Tot așa trebue să voteze 
nu numai colegiul I, dar tfite colegiile 
din țără, fără a se lua dupe șfipte safi 
dupe amenințări ale administrațiunei, 
pentru că atunci nici un colegifi nu va fi 
ceea-ce onorabilul și mult stimatul re- 
posat Manolache Costache 4^® despre 
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colegiul IV de pe atunci că este o min
ciună.

D-lor, dacă colegiul I, care astă4i este 
unit cu colegiul II de altă dată, va da 
probe de docilitate către autoritățile ad
ministrative, atunci represintanțil acestui 
colegifi nu vor mai fi sincerii represin- 
tanți al țărei, ci vor fi represintanțl al 
omului aceluia care voesce să guverneze 
țera fără un adevărat control al represin- 
tanților el. '

EI bine, dacă voiți un control adevă
rat, trebue să voiți ca libera voință a a
legătorilor să fie respectată; căci alt-fel 
nu avem alegeri libere; și de aceea vă ce
rem acum ancheta; căci numai prin o an
chetă la fața locului se pfite dovedi cele 
ce ni se spun în acest protest; numai o 
anchetă parlamentară pfite dovedi mano- 
perile ce va fi întrebuințat administra- 
țiunea; căci nicăeri mai mult de cât în 
colegiul I nu se pot face atâtea manoperi, 
atâta ingerință din partea administrațiu
nei, pentru că în mai tfite aceste colegii 
nu sunt de cât veri o 50 safi 60 de alegă
tori ; prin urmare, este ffirte lesne ca pe 
unii să caute a 'I intimida și altora să le 
promită fire-cari avantagil. n :

De aceea, mai cu sămă când seim că 
colegiul I este acela care are un privi
legii! imens, privilegiul de a? alege duol 
deputați, privilegii! care ar trebui să facă 
ca colegiul acesta să fie mai presus de 
ori-ce imputare, de aceea, 4*^ pentru ca 
să facem să cadă ori-ce imputare că gu
vernul s’ar fi amestecat în alierea aces
tui colegifi, este bine să trimitem o an
chetă care să cerceteze și să constate mo
dul cum s'a făcut acăstă alegere» Mai ales 
când ni se spune că a fost o persfină 
străină care s’a amestecat în alegere, este 
bine să se constate și acăsta, pentru ca, 
chiar când se va constata că a fost o per
sfină străină de localitate, dar care să fi 
fost un amic al verl-unui D. ministru safi 
al guvernului, totuși și atunci acăstă ale
gere este vițiată.
Este destul să fie un singur agent de fe
lul acesta în mijlocul unor alegători în 
număr atât de restrâns; căci n'are de cât 
să făgăduăscă tot felul de recompense îu 
drepta și in stânga, și prin presența sa 
acolo să sfideze stricta legalitate. Pentru 
noi dar alegerea este vițiată; căci s'a ales 
un candidat recunoscut de candidat ofi
cial, care n’a avut sprijinul nici unui par
tid acolo; prin urmare acel candidat a 
triumfat prin mijlfice oculte, și nimic mal 
nemerit nu ar fi de cât a se suspenda va
lidarea alegerel până când ancheta va a
răta că nu s'a comis nici umbră de ilega
litate.

D. vice-președinte, V. Pogor : In 
privința anchetei bine-voițl; D-le Palladi, 
a face o propunere în scris.

D. Teodorescu are cuvântul.
D. Teodorescu G. Dem. Domni de

putați, cred că v’a mirat pe mulțl, cum 
m’a surprins pe mine propunerea pentru 
o anchetă parlamentară, în condițiuni cu-
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ridse, anormale. Comisiunea de verificare 
în unanimitate, valideză alegerea colegiu
lui ântâifi din Huși; nu se găsește nici un 
membru din acea comisiune, ca s’o con
teste ; și în urmă, după întâmpinarea u
nui singur alegător—candidat puțin no
rocos, care *șl-a pus candidatura la mal 
tote colegiele, fără a isbuti—după acestă 
întâmpinare tardivă se găsesc deputați 
cari ne propun să înlăturăm voința ale
gătorilor, să suspendăm alegerea și să tră- 
mitem o cercetare la fața locului. Regu
lată și regulamentară ar fi o asemenea 
procedare ? x

Am luat dar cuvântul, ca fiind cu totul 
imparțial, de dre-ce nu cunosc nici per- 
sona alesă, nici intrigile din localitate, 
nici pe cel l’alți candidați. Am mal luat 
cuvântul, fiind că doresc ca în acăstă o
norabilă Adunare să predomine tot-d’a-u- 
na spiritul dreptățel și al consciinței, de 
care o sciti animată. *

îmi aduc aminte, Domnilor, că în sec
țiuni, cu ocasiunea verificărei titlurilor 
pentru unele colegii esistafi proteste din 
partea a câte 200—300 alegători, pe cari 
ansă, atât secțiunile, cât și Camera le-afi 
Înlăturat continuă, îndată ce nu se adre
saseră la timp și biroului electoral îndată 
ce sosiseră după verificarea titlurilor de 
către secțiuni. Ast-fel, tdte operațiunile 
efectuate cu îndeplinirea prescrierilor le- 
gel afi fost validate și aleși proclamați 
ca deputați. Atunci nici D-nu Palladi, 
nici D. Nicolae lonescu n’afi zis nimic, 
fiind că aleșii erau deputați din actuala 
oposițiune. (Aplause, Ilaritate).

îmi pare dar bine că ieafi cuvântul după 
Domniele-lor, spre a’I ruga să fie juști, 
să măsdre cu aceiași cumpănă pe toți, să 
nu ne îndemne a ne contrazice.

Dintre puținele și puțin semnatele in- 
vinuiri, aduse alegere! in cestiune, cea 
mai de căpetenie este — după Domniele- 
lor—că în birofi, factor electoral, s’a in
trodus un funcționar plătit, un agent al 
administrațiunei; că acest Domn a eser- 
citat presiuni și ingerințe asupra alegă
torilor ; că numai prin aceste presiuni și 
ingerințe s’ar fi ales D. Gr. Buicliu ; 
că prin urmare Camera trebue să pună pe 
deputat la carantină, până i se va aduce 
raportnl unei comisiuni de anchetă.

Mai ântâifi, nu cred ca nisce alegători 
din colegiul ântâifi să fie atât de flexibile, 
în cât să cedeze farmecului esercitat de 
un membru suplininte al comitetului per
manent din județul Fălcifi, Apoi persona 
alăsă, ca advocat, nu pot crede că ar fi cu 
totul ne cunoscută în localitate, de și mulți 
din actuala oposițiune s’ah ales—sub fos
tul guvern—în județe pe care nici nu le 
văZuseră, în colegii unde nu’i cunoscea 
personal nici un alegător. Aceste rele 
deprinderi nu le justific, pentru că le-am 
condamnat tot-d’a-una. (Aplause). Vă voi 
cita însă un fapt caracteristic, alegerea 
unor membri din oposițiune, colegi ai 
D-lor Palladi și Nicolae lonescu, în care 
participase din biuroii un impiegat sala

riat de Stat, fără ca atunci D-lor să fi 
propus anchete ca astăZi. (Aplause).

D. N. lonescu; Unde și când ? Daca 
a fost neregulă, de ce ați tăcut ?

D. Teodorescu G. Dem : Fiți buni de 
nu vă supurați vă voih spune îndată unde 
și voifi arăta motivele pentru cari n’am 
luat cuvântul. Faptul s’a întâmplat la 
Ploiești, cu ocasiunea alegerilor din cole
giul al treilea, unde s’afi ales D-nii Radu 
Pătărlăgeanu și C. C. Dobresco. Ei bine, 
pe lângă ingerințele esercitate, pe lângă 
bătăile și turburările făcute, protestele 
constatafi că din biurofi făcuse parte un 
învățător rural, plătit de Stat și comună, 
adică o persdnă căreia legea ’i înterZice 
formal să participe dintr’un biurofi elec
toral. Notați că învățătorul — care la Plo- 
iesci a fost scrutător ori secretar atât la 
prima votare, cât și la balotagifi — era 
nu un mandatar ales, nu un membru ono
rific și fără plată, ca acel D. Iliescu din 
Huși, ci un funcționar plătit, permanent, 
numit fără concurs, fără altă formalitate 
de cât simpla voință a revisorului școlar, 
care '1 numise, prin urmare, agent direct 
al guvernului, dependințe cu totul de ad
ministrați une. Aveți, D-lor Palladi și N. 
lonescu, aveți cea mal frumosă ocasiune 
ca atunci să ridicați vocea, să protestați, 
să cereți puritatea alegerilor, să propu
neți o anchetă parlamentară, mai cu semă 
că (dupe D-v6stre) învățătorul, ca func
ționar plătit de Stat, putea influența pe 
consăteni și pe cel-alțl învățători, colegi 
cu dânsul. Când dar acel funcționar par
ticipase în biurofi la întâia și la a duoa 
votare, când condusese întrăgă operațiune 
electorală, ași înțelege ca alții să combată 
alegerea colegiului I de Huși, iar nu cei 
ce afi făcut atunci, când a fost vorba des
pre colegiul III de Ploescl, unde se alese
seră deputați din oposițiune.

Dar, D. Nicolae lonescu, înt) ăbă: De 
ce noi din secțiune, safi cel puțin efi nu 
am luat cuvântul spre a combate alegerea 
D-lor R. Pătârlăgănu și C. C. Dobrescu ? 
Motivele afi fost: I, Fiind-că protestul so
sise târZiu, dupe xerificarea titlurilor de 
către secțiune, cum e și protestul de as
tăZi; II, Fiind-că n’am admis că un Învă
țător rural, de și plătit de Stat, putea ca 
secretar, ori scrutător, să exercite atâta 
influență, în cât să schimbe voința alegă
torilor. .Iată interpelarea dreptă, liberală 
și legală ce am dat; iată norma adoptată 
de întrega Cameră. Cum voiți dar, ca aZi 
să ne schimbăm, ca aZi să urmăm altă 
procedare, numai fiind-că nu ar mai fi în 
joc deputați din oposițiune, ci alesul de 
la Huși, ale cărui opiniuni politice efi unul 
nici că le cunosc.

Precum dar am validat alegerea cole
giului III din Ploescl, cu tdtă protestarea 
a 300 alegători, cu tdtă participarea unui 
funcționar salariat de Stat și comună; 
precum atunci nu s’a ridicat în contră-I 
nici cei din maioritate, nici cei din mino
ritate ; cred că e logic și învederat că tot 
ast-fel urmăză să validăm și acăstă ale
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gere, mai cu sămă când protestatarul e 
un singur alegător, fost candidat; când 
alesul din Huși, a dobândit marea maio
ritate a colegiului I, compus din bărbați 
culți și cu avere ; când în fine persdna 
care a participat din biurofi nu e un func
ționar plătit, ci un simplu membru supli
ninte în comitetul permanent, adică fără 
nici o diurnă, necum cu lefă.

In acestă situațiune atât de clară, chiar 
discuțiunea mi se pare oțiosă. Ceva mal 
mult: Pe cât timp comisiunea a validat a
legerea în unanimitate, pe cât timp nu se 
produce nici o contestare, pe cât timp nu 
ați presintat încă nici chiar o propunere 
subscrisă de 5 deputați, pentru facerea 
anchetei, continuarea desbaterilor echiva- 
leză cu o perdere de timp din partea Came
rei, cu o certă provenită din animositățl 
personale.

D. M, Tzonl un ales al administra
țiunei, un guvernamental.

D. Teodorescu G. Dem.: V’am decla
rat că nu ’l cunosc. Dar am luat cuvântul 
la acăsta m’a decis simțimentul imparția- 
litățel, iar nu dorința de a apăra un de
putat guvernamental. D-vostre sciți că eti 
n’am nevoe nici să apăr, nici să fifi guver
namental. N’am suit scările miniștrilor, 
ba încă pe unii nici nu-i cunosc personal. 
Și apoi aci nu trebue să ne conducem de 
asemenea idei. Să judecăm luciul dupe cum 
e și dupe cum resultă din acte. (Aplause). 
Intre acest cas și alegerea colegiului III 
de Roman, e fdrte mare deosebire. Dacă 
pentru dânsa s’a admis numirea unei an
chete parlamentare, care să cerceteze in
gerințe și acte de corupțiune, aci marca 
acusațiune ce se aduce alegerei e de o mi
cime imperceptibilă: Participarea în biu
rofi a unui consilier județean, desemnat a 
suplini în cas de vacanță pe veri-un mem
bru din comitetul permanent.

Vă mărturisesc că am comite un act 
fără precedent și de o vădită parțialitate, 
dacă am primi propunerea do anchetă, 
adică dacă în mod indirect am eluda vo
ința alegătorilor, operațiune^ electorală 
și votul unanim al comisiunei verificătdre.

Voci: închiderea discuțiunei.
D. N. Voinov: D-lor, am luat cuvântul 

în contra închidere! discuțiunei. Nu mal 
departe de cât ieri am numit o anchetă , 
care să constate ingerințele făcute, cu oca
siunea alegerei coleg. III de Roman, în per
sona D-lui Veniamin. Nu înțeleg pentru ce 
astăZi s’ar refusa ancheta când avem o con
testațiune din partea unul alegător care ne 
semnaleză, între alte ingerințe, și pre
sența în sala alegerel și în biuroul de a
legere a unul fucționar administrativ.

Efi n’am să discut motivele acestei con- 
testațiuni, căci nu pot vorbi în fond, ci 
trebue să mă mențin asupra închiderel 
discuțiunei. Totuși voifi Zîce că atunci 
când vedem în colegiul I de Huși ivindu- 
se un candidat de care habar n’afi Hușe- 
nil, dați’ml voie să nu mă înduoesc că a 
fost influențată alegerea.

De aceea me mărginesc a vă Zîce că nu 
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este bine să se lase aplana bănuell asupra 
acestei Camere, că ea are duoă măsuri, și 
duoă cumpeae, adică atțmcl când ne vine 
un amic politic să’l proclamăm îndată, 
iar4qâțid vine, altul care nu are aceleași 
opiniuni ca noi să '1 punem la carantină. 
Voiți D-vdstre ca acăstă Cameră să aibă 
prestigiul de care trebue să se bucure în 
facia țărei ? Atunci bine-voiți a trimite 
și astăzi o anchetă* cum ați trimis la co
legiul «al treilea de Roman. Motivele ce 
s'ati Invocat pentru trimiterea unei an
chete la Roman, eă am convingerea că 
sunt mult mal pe jos de cât motivele ce 
se invdcă de astă data.

Să nu se spună, D-lor, că n’a protestat 
de cât un singur alegător; căci, de și este 
numai unul singur, totuși el aduce o 
sumă de motive cari militează, dacă nu 
tdte, cel puțin unul din eleînfavdrea an
chetei.

Dacă veți ține semă că acest ales e o 
persdnă de care nici habar nu aveati ale
gătorii că trăiesce în țăra românăscă și 
când veți mai afla că candidați! cari 'I ah 
fost opuși erați dmeni din localitate și cu- 
noscuțl ca dmeni politici, nu veți mai pu
tea ^ice că acestă alegere nu inspiră nici 
o.banuială și că merită aprobarea Parla
mentului.

In țeleg ca dmenil cunoscuți, cari au 
jucat un rol politic, să se aldgăorlși unde, 
nu înțeleg însă ca cineve care nu e cu
noscut nici de vecinii săi, să’șipună can
didatura în ori-ce județ 'I ar plăcea și pe 
dată să fie ales. Ancheta va cpnstata dacă 
prefectul apă guvernul a patronat acestă 
candidatură, deși eă unul de pe acum am 
convingerea că acest candidat n’ar fi avut 
pici duoă voturi în acea localitate dacă nu 
ar fi avut o puternică ingerință în spri
jinul săti. Eti am trăit în Huși și dacă eă 
nu cunosc pe acăstă persdnă ca un om 
politic, cum voiți D-vdstre, să fi putut 
D. Bujcliu reuși fără influență adminis
trativă sati ordin ministerial, ce s’ar fi 
dat în favdrea D-sale ?

Noi toți aci suntem ca nisce jurați și 
D-vdstră, D-le Teodorescu, trebue să fiți 
tot ast-fel și să nu vă ocupați de nisce me
schine îndepliniri de formalități sub cari 
se pot ascunde inichitățile cele mai 
Sari. Eă vă rog să lăsați discuțiunea de- 

hîșă, pentru ca să vă putem demonstra 
că nici o-dată un om ca D. Buicliu, un re
numit advocat, dacă voiți, însă nimic mai 
nțult Se cât atât, care n’a putut să se alăgă 
în Iași, unde avea cunoscuți! săi, ar fi 
putut să triumfe să se aldgă pe drept la 
Huși în acest colț al țărei în care, dupe 
cuin am spus, nu era de loc cunoscut cu 
bună dreptate la Huși, ca și cum călită- | 
ț3e sale de om politic ar fi avut atâta au
toritate în cât să facă să cadă dinaintea 
șa D. M. Gr. Sturdza, om politic, precum j 
Și pe Kogălniceanul tânărul, care, dacă 
nu we încă merite politice, cel puțin se 
chiamă Kogălniceanu Și e cunoscut în lo
calitate. ‘
, pe aceea ^ic că nu e nevoe să ne strîn- 

gem numai rândurile, nu e vorba de gru
pări și simpatii, căci din punctul de ve
dere al simpatielor personale eti ar trebui 
să nu iati cuvântul, dar nu pot să fac ace
sta când e vorba de o cestiune care com
portă o discuțiune cât de largă și dacă 
voiți ca alegerea să se cheme liberă ne 
permițând sa se molesteze consciința ale
gătorilor silindu’i să voteze pentru acela 
despre care nici habar nu ah dacă trăesce 
în lume, atunci votați ancheta ce s’a ce
rut. (Aplause).

D. vice-președinte, V. Pogor: D. Ră- 
dulescu are cuvântul pentru închiderea 
discuțiunei.

D. I. Râdulescu: Să ’mi permiteți, 
D-lor, să nu urmez, în felul de a discuta, 
când e vorba de închiderea sati continua
rea unei discuțiuni, pe D. Voinov, care, 
fără înduoială, are multă experiență parla
mentară și cundsce destul de bine regula
mentul nostru, ca să nu am eă nevoe a’I 
’l aduce aminte. Eă mă voiu mărgini nu
mai la ceea ce e în discuțiune, adică, dacă 
e bine sau nu e bine să închidem discuțiu
nea. D. Voinov ^ice că e bine să nu o în
chidem. Eă vă rog să închideți acăstă di- 
scuțiune.... *

D. N. Voinov: Și să validați alegerea?
D. I. Răduleseu: Și să validăm alege

rea, D-le Voinov.
D-lor, cu ocasiunea discuțiunei acestei 

alegeri s’a ^is că mai multe neregulari- 
tățl s’ah ivit și că cea principală, cea ma! 
importantă, este participarea unul su
pleant din comitetul permanent în biu
roul electoral, fapt grav care trebue să 
atragă dupe sine invalidarea alesului.

Când este vorba, D-lor, să ridicăm vo
cea așa de sus pentru respectul legalitățel, 
caută mal ântâiti să ne dăm sămă de ceea 
ce (jice legea. Dacă D-vostre cari ați con
statat alegerea ați fi citit art. 83 din legea 
electorală, ați fi vâ(jut că participarea su
pleantului în biuroul electoral nu con- 
stitue o abatere de la lege și nu atrage 
dupe sine nici un fel de bănuială. Art 83 
din legea electorală ^ice:

„Toți cel retribuiri de Stat, județ și 
comună nu pot fi nici secretari nici scru
tători*4 .

Prin urmare, supleantul unui membru 
în comitetul permanent nefiind retribuit 
până când nu devine membru prin ab
sența unui membru titular, în temeiul 
legalitățel, și pentru că discuțiunea se 
face alături cu legea, vâ rog să o închi
deți.

— Se pune la vot închiderea discuțiu
nei și se primesce..

— Se pune la vot propunerea de an
chetă, și resultatul scrutinului este cel 
următor:

Votanți...............................118
Maioritate absolută. . . . 60
Bile albe............................. 44
Bile negre......................... 74

D. vice-președinte, V. Pogor: Adu
narea a respins propunerea de anchetă.

Acum vom pune la vot conclusiunea 
comisiunei pentru validarea alegerei.

—Adunarea procede la vot și resultatul 
scrutinului este cel următor:

Votanți ................................ 108
Maioritate de duoâ treimi. 72
Bile albe................................ 71
Bile negre............................37

D. vice-președinte, V. Pogor: Prin 
urmare proclam pe D. Gr. Buicliu depu
tat al colegiului I de Fâlciu.

D. ministru de externe, F. P. Carp: 
D-lor deputațl, la ordinea ^ilei e un cre
dit care ’mi e absolut trebuitor pentru 
cheltuell neapărate ministerului de ex
terne, cum sunt depeșele telegrafice, etc.; 
vâ rog să bine-voiți, de și raportul nu e 
tipărit, să ’l luați de urgență în discu
țiune.

— Se pune la vot cererea D-luI mi
nistru de externe și se primesce.

— D. D. A. Lauri an, raportorul comi- 
comisiunei financiare, dă citire următo
rului raport și proiect de lege:

Domnilor deputați,
Ministrul afacerilor străine cere onor. 

Camere un credit suplimentar de 40.000 
lei pentru cheltuell diplomatice.

Prin bugetul curgâtor s’a alocat pen
tru acest scop suma de 140.000 lei. Acăstă 
sumă n’a fost de ajuns. Sunt însă plăți de 
făcut și se mai pot ivi trebuințe până la 
sfârșitul anului budgetar.

Dacă vom compara cheltuelele de est- 
timp cu cele din anul trecut, vom cons
tata o mare deosebire în direcția econo
miilor sub administrația actuală.

Ast-fel, D-lor deputațl, în anul trecut 
ministerul afacerilor străine a avut:

Un credit budgetar de de lei . 141.540
Un credit suplimentar lei . 150.000 
Un alt credit supleraentar . . 14.475 

în total 306.015
Acum ministerul afacerilor străine pe 

lângă creditul budgetar le lei . 140.000
Mal cere un credit supli

mentar de lei.....................  40.000
In total..................................  180.000
Având în vedere acăstă împregiurare, 

precum și trebuințele simțite de acest de
partament, comisiunea financiară a primit 
alăturatul proiect de lege și m’a autorisat 
a’I supune decisiunel D-vdstre.

Raportor, D. Aug. Laurian.

PROIECT DE LEGE

Ari. I. Se deschide ministerului aface
rilor străine un credit suplimentar de lei 
40.000 la cap. III, art. 12 al budgetului 
acelui minister pe anul 1888—1889 pen
tru cheltuell diplomatice.

Art. II. Acest credit se va regula prin 
compturl asupra exercițiului 1888—1889 
și se va acoperi din fodul destinat pentru 
deschideri de credite suplimentare și ex
traordinare pe sâma acestui exercițiti.

—Dupe adoptarea luărei în considerare
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și a articolelor in parte, se pune la vot 
proiectul de lege în total:

Votanți ...................................90
Maioritate regulamentară. 46 
Bile albe.............................. 75
Bile megre..........................15

D. vice-președinte: Adunarea a a- 
doptat proiectul de lege. .

D-lor, înainte de a intra în ordinea 
^ilei și față cu nenorocirea care a lovit 
casa de Austria, cred că este de cuviință 
ca președintele D-vdstre să facă o depeșă 
de condoleanță președinților Camerilor din 
Viena și din Pesta.

D. M. Kogălniceanu: D-lor, nici un 
om politic, pici un om care se interesăză 
de evenimentele $ilei, nu pdte de cât să 
ia o parte fdrte mare la durerea care 
astăzi lovesce pe mărinimosul, generosul 
și înțeleptul impărat și rege Franz losefl.

Prin Urmare, propunerea făcută de o- 
norabilul vice-președinte Pogor cred că 
va găsi în mijlocul nostru o aprobare 
unanimă....

Vod: Da, da.
D. M. Kogălniceanu: însă nu putem 

noi, chiar dupe exemplele celor-alte țări, 
să trimitem condoleanțele ndstre către 
Corpurile legiuitore din Austro-Ungaria. 
Noi nu putem face alt de cât să arătăm 
părerea ndstră de răti, mare și întrăgă, 
și guvernul luând act de expresiunea 
durere! ndstre, guvernul, și în deosebi D. 
ministru al afacerilor străine, să co
munice guvernului central, să comunice 
Excelenței săle ministrului trebilor din 
afară din Viena, simpatia și durerea ce 
astăzi Camera României resimte pentru 
marea și durerdsa pagubă cercată de 
gloridsa casă de Habsburg și de tdte po- 
pdrele imperiului Austriei. Dar noi nu 
avem nimic nici cu Camera din Viena nici 
cu Camera din Pesta. (Aplause).

— Se pune la vot propunerea D-lui 
Kogălniceanu și se admite.

D. I. Nădejde : Am cerut cuvântul, 
D-le președinte, ca să anunț o interpelare 
în privința tulburărilor și scandalurilor 
făcute de poliția din Bacăti.

D. vice-președinte, V.Pogor: Acum 
suspendăm ședința pentru cinci minute și 
îndată dupe redeschidere veți avea cu
vântul.

D. I. Nădejde: De ce nu acum fiind
că am să termin îndată ?

—Ședința se suspendă pentru cinci mi
nute.

— La redeschiderea ședinței, D. vice
președinte, V. Pogor, ocupă fotoliul pre- 
ședenției.

D. I. Nădejde: Am ondre a adresa 
următdrea interpelare D-lui ministru de 
interne și D-lui ministru de justiție.

Interpelez pe D. ministru de interne 
și de justiție în privința călcărilor de lege 
ce 'și-a permis poliția, parchetul și pre
fectul de Bacăti, arestând și bătând pe ță
ranii ce veneati la Teodor A. D., pentru a 
se sfătui în privința mitjldcelor legale de 
a căpăta pământ și a scăpa de abusurile 

și apăsările ^ilnice făptuite de slujbași și 
proprietari.

Ati ori ba D-nii miniștrii gând să dea 
ordine să se restabilăscă în Bacăti starea 
legală și să înceteze abusurile cari opresc 
pe cetățenii români a se bucura de drep
turile ce le dati legile ?

D. C. Dobrescu: Am cerut D-lui mi
nistru de culte și instrucțiune publică mai 
multe dosare cari 'mi sunt necesare pen
tru o interpelare, și nu s’ati trimis tdte.

Vă rog, D-le președinte, a interveni 
pentru a mi-se pune la disposițiune tdte 
acele acte, precum și un tablou de tdte 
denumirile făcute în învățământul primar, 
data concursului și data numire! de ac
tualul D. ministru, și avisul consiliului 
permanent în acăstă privire.

D. M. Pacu: Depun o petițiune din 
partea a 200 de funcționari telegrafo- 
postali. In privința acesta adresasem o 
interpelare onor, ministru de interne, 
dar D-să ’mi-a spus că vine cu un proiect 
de lege pentru îmbunătățirea sdrtei ace
lor funcționari.

D. R. Stanian: Am anunțat încă dina
intea sărbătorilor o interpelare relativă la 
scdla comercială din Ploiesci, și dupe re
gulament aveam dreptul să o desvolt pes
te trei ^ile. El bine, a trecut atât timp și 
nu o mal văd la ordinea idilei.

D. vice-președinte, V. Pogor: Se va 
pune la ordinea (jilel dupe rând. Acum, 
D-lor, procedăm la alegerea președintelui 
Adunărei.

—Adunarea procede la vot, și resulta
tul scrutinului este cel următor:

Votanți................................ 130
Bile albe..............................42
Voturi exprimate • . • . 88 
Maioritate regulamentară . 46

Ati întrunit:
D. Constantin Grădișteanu 82 voturi.
D. Nucșoreanu 4.
D. Voinov 1.
D. Nădejde 1.
D. vice-președinte, V. Pogor: Prin 

urmare proclam pe Domnu Constantin 
Grădișteanu președinte al Camerei.

D. C. Grădișteanu: D-lor deputați, 
vin a vă mulțumi din inimă pentru ma
rea ondre ce ’mi ați făcut alegându-mă 
președinte al Camerei.

Din partea mea vă făgăduesc că voiti fi 
imparțial în conducerea desbaterilor, voiti 
fi drept pentru ori-care membru al Adu
nărei, aparțină ori cărui partid.

Ca membru al partidului liberal-con- 
servator voiti căuta a face să fie cât mai 
strîns unit acest partid, spre a conduce 
la bun resultat marea cestiune a ferise! 
economice prin care trecem.

Sper că nu numai partidul liberal-con- 
servator, ci tdte cele-alte fracțiuni apar
ținând altor partide ne vor da concursul 
lor, căci este de interesul comun să' eșim 
o-dată din impasul în care ne aflăm.

Numai fiind cetățeni uniți se va putea 
întemeia pentru tot-d’a-una naționalita
tea română. (Aplause).

25 Ianuarie 1889
Vă mulțumesc, D-lor deputați, încă o- 

dată. (Aplause).
D. vice-președinte, V. Pogor: Acum 

trecem a lucra în secțiuni.
— Ședința se ridică la 4 ore, anunțân- 

du-se cea următdre pe a duoa ^i 20 Ia* 
nuarie.

Ședința de la 20 Ianuarie 1889
Preșidenția D-lui preșdinte Constantin 

Grădișteanu, asistat de D-nii secretari U. 
Boldescti și D. G. Dem. Teodorescu.

— Ședința se deschide la ora 1 dupe 
amiagi.

— Presenți 138 D-nl deputați.
— Nu răspund la apelul nominal 43 și 

anume:
In congediu:

D. M. Adamescu, T. Anastasiu, 6. Gr. 
Cantacuzino, C. Danaric, G. Emandi, D. 
Ghica-Comăneșteanu, C. Kogălniceanu, 
M. Marascu, 1. Negulicl.

Fără arătare de motive:

D-nii C. Andrieș, I. Balanolu, P. Bră- 
tășanu, I. Cincu, M. Climescu, C. Datcu
lescu, G. Drăghici, A. Enacovici, I. Fătu, 
N. Gavrilescu, A. Goilav, P. lonescu, I. 
Lahovari, C. Lecca, G. Live^eanu, A. Ma- 
vrodineanu, Gr. Păucescu, St. Pleșa, V, 
Poenaru, C. Raileanu, C. Ressu, G. Ro
bescu, D. Sturdza, Chr. Sulioti, I. Șomă- 
nescu, C. Vrabie, I. C. Brătianu, Gr. Bui- 
cliu, D. Burcă, N. Nicorescu, C. Teleman, 
I. Epureanu, N.Blaramberg,I. Demetriad.

— Se dă citire sumarului ședinței pre
cedente.

D. V. Mortzun: D-le președinte, ași 
dori să mi se spună dacă adresa de condo
leanță trimisă împăratului Austriei s’a 
trecut în procesul-verbal ca votată cu una
nimitate sati numai cu maioritate.

D. secretar, Ulise Boldescu: In pro
cesul-verbal nu se prevede nici unanimi
tate nici maioritate: se £ice numai că pro
punerea D-luI Kogălniceanu s’a primit.

D. V. Mortzun: Atunci nu mai am ni* 
mic de ^is.

— Se pune la vot sumarul, și se aprobă.
— Se trimite la comisiunea de peti

țiuni: petițiunea D-lui locot.-colonel D. 
Papazoglu, aD-nel Maria Voly, 11 peti
țiuni din partea membrilor corpului di
dactic din Văleni, Huși, Bacăti, Vasluiti, 
Hârlău, Botoșani, Craiova, Odobesci, Brăi
la, Târgu-Jiu, Curtea-de-Argeș, trei pe
tițiuni ale mai multor locuitori din co
munele Măgurelele-Dumitrana, Popesci- 
Conduratu, Meri-Petchi, Grecii Grădiștea, 
Ștubeiti-Orăsci, județul Ilfov; duoă peti
țiuni ale mai multor locuitori din comuna 
Epuresci, județul Vlașca; 10 petițiuni ale 
mai multor locuitori din comunele Său- 
cescii, Valea-Mare, Letea, Călugăra-Mare, 
Luitzi-Călugăra, Valea Săcă, Mărginenii - 
Munteni, Cleja, Faraoni, Bacăti Fântâ- 
nelele, Ruși, Tescani, Osebiții-Mărgineni, 
din județul Bacăti; a mai multor locui- 
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torl din cătunul Almazu, județul Dolj; a 
multor locuitori din târgușorul Măică- 
nesci, județul Rîmnicu-Sărat și a mai 
multor comercianți din Turnu-Severin.

Se trimite la comisiunea comunală: 
petițiunea mai multor locuitori din satul 
Sârbi, județul Dorohoifi.

— Se trimite la comisiunea de indige
nat : petițiunile D-lor Mateifi Cocifi, Ion 
Roșea, Litman Pascal, G. Tatomir și N. 
Pohșoreanu.

— Se trimite la comisiunea budgetară: 
petițiunea epitropilor bisericei din satul 
Bâra, județul Roman.

D. președinte, C. GrAdlșteanu: Acum 
D-lor, conform decisiunel Adunărel tre
cem a lucra in secțiuni.

— Ședința se ridică, și cea viitdre se 
anunță pe a duoa ^i 21 Ianuarie.

Ședința de la 21 Ianuarie 1889
Președenția D-lul președinte C. Gră- 

dișteanu.
— Ședința se deschide la ora 1 dupe 

amia^i.
— Presențl 143 D-ni deputați.
— Nu răspund la apelul nominal 38 

și anume:

Bolnavi:
D. N. Nanoescu.

In congediu:

D-nii M. Adamescu, T. Anastasiu, G. 
Cantacuzino, C. Danaric, G. Emandi, D. 
Ghica-Comăneșteanu, 0. Kogălniceanu, 
M. Marascu, I. Negulicl.

Fără arătare de motive:

D-nii C. Andrieș, I. Cincu, M. Cli- 
mescu, C. Datculescu, A. Enacovici, N. 
Gavrilescu, A. Goilav, T. lonescu, I. La
hovari, G. Live^eanu, A. Mavrodineanu, 
I. Midescu, G. Palladi, Gr. Păucescu, St. 
Pleșea, C. Răileanu, C. Receanu, I. Ne- 
noveanu-Săndulescu, D. Sturdza, S. Șo- 
mănescu, C. Vericeanu, I. C. Brătianu, 
Gr. Buicliu, D. Burcă, N. Nicorescu, C. 
Teleman, I. M. K. lepureanu, I. Grădiș- 
teanu.

— Sumarul ședinței precedente se a- 
probă.

— Se acordă congediu D-lui N. Na
noescu.

— Se trimite la comisiunea de peti- 
țiuni: petițiunea D-lui D. Chiriac, a 
D-nei Dina Grigore, a mai multor locui
tori din comuna Mărunței, județul Olt, a 
mai multor locuitori din comuna Pluta și 
Gura Motrului, județul Mehedinți, a mai 
niultor locuitori din comuna Valea-Ari
lor, județul Bacăfi, a mai multor locui
tori din comuna Plusca, județul Dolj, șăpte 
petițiuni din partea mai multor membri 
ai corpului didactic și patru petițiuni a 
mai multor locuitori din comunele Chir
igiii Cucuețil-PlătărescI și Bolintinu- 
Mare, județul Ilfov.

— Se trimite la comisiunea de indige
nat petițiunea D-lui Adolf Satmari.

— Se depune 21 de raporturi ale co
misiunei de indigenat relative la natura- 
lisațiunea D-lor V. Silvian, H. Costiner, 
L. Costiner, A. Popovici, A. A. Popovici, 
P. Donian, E. Birmănescu, D. I. Popp, 
C. Conya, D. C. Robert, I. Gologan, C. 
A. Pascatopolu, I. Igel, I. Corneanu, 
Jules Mărie, A. Bossel, Fr. Șippt, C. G. 
Arhondi, G. Coman, Fr. M. Ziegler, I. 
Lazăr, A. Crucianu, S. losef.

D. M. Kogălniceanu: Cer cuvântul.
D. președinte, C. Grădișteanu: Ne

fiind nici un D. ministru presinte, nu pu
tem procede la nici o lucrare. Pe dată ce 
va veni vre-unul din D-nii miniștri, a- 
tunci veți avea cuvântul.

D. N. Blaramberg: D-le președinte, 
sunt trei interpelări anunțate de mine 
încă de acum trei (Jile, și cu tdte acestea 
nu le văd puse la ordinea ^ilei.

D. președinte, C. Grădișteanu: Sunt 
mai multe interpelări anunțate, cu mult 
mai Înainte de cât ale D-vdstre. De aceea, 
să ’mi dațl voe să mă înțeleg cu D-nii 
deputați și cu guvernul pentru ca să le 
trecem la ordinea flilel.

B. N. Blaramberg: D-vdstră, D-le 
președinte, sunteți acolo pentru ca să a- 
părați drepturile deputaților, și de aceea 
cred că veți stărui ca, cu o oră mai îna
inte, să se înscrie la ordinea £ilei inter
pelările mele; căci aci e vorba de un drept 
personal, care nu este subordonat voinței 
altora, nici supus unei autorisațiunl prea- 
labile. El dar nu pdte fi confiscat nici di
rect, nici indirect.

B. președinte, G. Grădișteanu: D. 
N. lonescu are cuvăntul.

D. N. lonescu: D-lor, seim toți că 
ordinea ^ilei nu se pdte schimba fără o 
prealabilă înțelegere cu guvernul. Dar 
tocmai pentru aceea, rog pe D. președinte 
să ia în considerațiune că cele mai multe 
din secțiuni afi terminat lucrările cele 
mari, precum proiectul de lege pentru 
împroprietărirea sătenilor cari cer pă
mânt, în cât a mai rămas un număr mic 
de secțiuni cari încă nu afi cercetat acest 
proiect și nu afi numit delegați; și pen
tru că numărul deputaților cari compun 
acele secțiuni este mult mai mic de cât 
acela al secțiunilor cari afi terminat lu
crările, prin urmare acele secțiuni se pot 
întruni și lucra, pe când noi cei-alți am 
putea fdrte bine să lucrăm aci în Cameră.

Dar mi se <Jice că nu este nici un mi
nistru presinte. Atât mai răfi, pentru că 
miniștrii ar trebui să vină la începutul 
ședințelor ndstre pentru ca să putem lu
cra; noi avem tot dreptul de a cere pre- 
sența D-lor miniștri... (Sgomot).

De aceea rog pe D. președinte să bine- 
voiască a invita acele secțiuni cari nu ’șl- 
au terminat lucrările să se intrundscă în 
secțiuni și să lucreze, iar noi cari facem 
parte din acele secțiuni cari afi terminat 
lucrările și cari afi numit pe delegați să 

ne ocupăm aci cu cestiunile cari trebue a 
fi la ordinea ^ilel a ședinței de astăzi.

Astă-^I este ^iuoa fixată pentru cerce
tarea petițiunilor, pensiunilor și indige
natelor. Sunt petițiunl din partea țăra
nilor asupra cărora trebuie să luăm o 
resoluțiune.

Iată pentru ce vă ^ic, D-le președinte, 
că ați face fdrte bine ca să luațl în consi
derațiune reclamațiunea ndstră,pentru ca 
să ținem măcar o parte de ședință pu
blică asta-tjL

Acăsta este respectudsa Invitare ce o 
fac înparțialului nostru președinte.

B. președinte, C. Grădișteanu: D-lor 
deputați, dați 'mi voiă să vă spun că or
dinea de ^i de astă-^i este legea regulată, 
și ea nu se pdte schimba de cât cu con- 
simțimântul guvernului.

Cât pentru indigenate și petițiuni nu 
avem nici un raport depus la biurofi.

D. I. Fetu : Sunt peste 100 de indi
genate.

B. președinte, C. GrAdișteanu: A- 
veți dreptate pentru indigenate; Dar 
petițiuni n’avem. Ori cum însă efi trebue 
să întreb pe D-nii miniștri dacă con
simt la schimbarea ordine! ^il^L

B. ministru al lucrărilor publice, 
Al. Lahovari: Cer mal ântâifi scusele 
mele că n'am putut fi aci de la începutul 
ședinței. Consiliul de miniștri a stat până 
adinăorl întrunit, in cât abia am putut 
sosi acum și de aceea nu sunt în curentul 
propunerilor ce s'afi făcut.

O Voce : S’a cerut schimbarea ordine! 
^ilel. (Sgomot).

D. ministru al lucrărilor publice: 
Al. Lahovari: Efi ași propune că să 
trecem mal ântâifi in secțiuni și apoi să 
revenim în ședință publică pe la 3 ore.

D. I. Isvoranu: D-lor, s’a cerut să 
ne ocupăm în ședință publică de lucră
rile ce sunt astă-^I la ordineă cjilel, sub- 
cuvântul că secțiunile afi terminat marea 
lucrare care ne interesădă pe toți în cea 
ce privesce pe țărani pentru vânzarea 
bunurilor Statului în loturi.

Mai sunt însă, D-lor, deosebit de acăstă 
cestiune și alte lucrări cari ne lnteresă4â 
tot atât, cum de exemplu legea tocmelelor 
agrigole, care trebue să aibă solicitu
dinea D-vdstre; și dacă în acăstă privință 
ași face apel la cine-va, de sigur că nu 
m'așl adresa la maioritate, ci tocmai 
la acei membri din minoritate, cari afi ri
dicat mal des acăstă cestiune, pentru ca 
să ’i dăm cât mai curând o soluțiune- 
fiind-că și acăsta nu e mai pucin urgentă, 
în cea-ce priveșce regularea sdrtei țăra, 
nulul, de cât legea vân^ărel moșiilor 
Statului în loturi. Prin acăstă nouă lege 
a tocmelelor agricole vom ridica din spi
narea țăranilor multe din greutățile și 
asupririle pe cari mal ales membrii din 
minoritate vin a ni le arăta aci pe tdtă 
4iua, și tocmai de acea fac apel la dom- 
niele lor și 'I rog să trecem în secțiuni 
că se terminăm și acestă cestiune; pentru 
că nici o alta nu pdte avea o impor
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tanță mal mare. Cu un minut mai nainte 
dar se căutăm a o resolva, ca pentru ori
ce eventualitate să avem cu ce ne pre- 
senta Înaintea acelor cari ne aii trimis aci.

D. N. lonescu: Mirarea mea este mare 
c&nd văd pe un membru al maioritățel în 
divergență cu guvemu. D-nu ministru al 
lucrărilor publice ne-a lăsat dulcea spe
ranță că £vom putea avea o parte de șe
dință publică astăzi, și onor. D-nu vice
președinte vine 'și ne spune că am face 
bine să trecem în secțiuni pentru a dis
cuta și alte legi cari mai sunt acolo.

Dupe ce noi discutăm cu guvernul și 
obținem o concesiune ca să ținem astăzi 
o parte de ședință publică, a vedea că 
vine și In urma unui membru al maiori- 
iății să combată opiniunile guvernului, 
acesta este fdrte anormal. D. ministru a 
^is să trecem în secțiuni pană la trei ore, 
ca să termine lucrările și secțiunile cari 
au rămas în apoi asupra legei vln^ărei 
bunurilor Statului; și apoi să venim în 
ședință publică, și eu nu pot da altă in
terpretare asupra acestei opiniunia D-lui 
ministru de cât ca D-sa a recunoscut că 
astăzi fiind ^iua petițiunilor, trebue să 
dăm o atențiune măcar cât de mică și pe- 
tițiunilor.

Ce $ice onor, representant de Mehe, 
dinți, simpaticul nostru vice-președinte- 
căruia negreșit, D-le președinte, D-vdstră 
aveți să-I încredințați, văzând infirmita
tea D-vdstră, de multe ori sceptrul pre- 
ședințial ? D-sa ^ice : sunt și alte legi a
fară de legea care s’a terminat în cele mai 
multe secțiuni. Nimeni nu contestă a
cesta, dar să nu scăpăm din vedere că nu
mai o.^i pe săptămână este destinată de 
regulament pentru petițiuni, și cele mai 
multe petițiuni vin din partea țăranilor, 
cari nu să ocupă de tocmelile agricole 
atât de mult ca de vînzarea pământurilor. 
EI bine, secțiunile în mare parte termi
nând acestă lucrare, ar avea destul timp 
cele-l-alte secțiuni cari nu s’aii pronun
țat încă, ca de acum pănă la trei ore să 
se pronunțe. Vedeți, eii din partea mea 
fac concesiune opiniunei D-lui ministru, 
care ^ice să ^trecem în secțiuni până la 
trei ore și apoi să ne întdrcem în ședința 
publică.

De aceea, D-le președinte vă rog să 
consultați Adunarea asupra opiniunea 
D-lui ministru. Și fac apel la D-nu vice
președinte fiul meii sufletesc, să mă as
culte și pe mine măcar în acestă cestiune, 
și să cadă de acord și D-sa, ca membru al 
moiorității, cu D-nu ministru al lucră
rilor publice.

D. I. Isvoranu : Fiți încredințați, 
D-lor, că n’am sâ mă opun câtuși de pu
țin D-lui lonescu, mai cu semă când face 
acel apel sufletesc de care sunt obicinuit 
în tot-d’auna să țin semă; dar să-mi dațl 
voie a explica un cuvent ^is de D-sa, pen
tru ca să nu să crâdă că este veri o diver
gență între mine și guvern. Eh n’am 
combătut ideia de a ne reîntdrce în șe
dință publică la 3 sau la 4 ore; însă D-lor 

vă rog să nu uitați o vorbă care va ră
mâne în^Parlament și care a fost pronun
țată de banca ministerială, când unul din 
D-nii miniștrii a (Jis : noi suntem ai ma- 
iorității, nu maioritatea a ndstră. D-nu 
ionescu era în curentul istoriei antice; a- 
câsta este istoria modernă, și trebue să 
ție socotâlă de ea. (Aplause, ilaritate).

D. ministru al lucrărilor publice, 
A. Marghiloman, comunică Adunărel 
mesagiul și proiectul de lege pentru a
nularea unul credit de 200,000 lei din 
alocuțiunea datoriei publice de la cap. II, 
art. 16 și afectarea ei la paragraful pen
tru deschidere de credite suplimentare și 
estraordinare.

D-lor, anularea acestui credit se im
pune de urgență, pentru că prin el se pdte 
alimenta creditul de 200.000 lei pentru 
exposițiunea de la Paris. Vă rog dar să 
admiteți urgența.

— Se pune la vot urgența și se pri
mesce.

D. M. Kogălniceanu: D-lor, este o 
provincie care este singurul lucru ce am 
căpătat dupe resbelul ruso-turc; acâstă 
provincie este Dobrogea, dar și guvernul 
și Parlamentul pare că ati uitat că acea 
provincie face parte din țâra ndstră. De 
mai multe ori, de la formarea acestui mi
nister la Martie, am avut ondre să întreb 
pe D-nii miniștri și în particular și în șe
dință publică, ce au de gând să facă cu 
acea provincie, care cade cu totul sub gre
utatea abusurilor, care nu este adminis
trată de cât din punctul de vedere fiscal. 
Atât D. prim-ministru, cât și D. ministru 
al lucrărilor publice, care mai cu sâmă va 
fi bine-făcătorul acestei provincii în ces
tiunea comunicațiunilor, ne-a dat promi
siuni bune. Mai am vorbit și cu D. minis
tru al domeniilor, care acolo este marele 
senior, căci este cel d’ântâiă proprietar și 
care, cu sistemul administrațiunei de a
colo, a ajuns să fie singurul proprietar.

Dupe (Jece luni de așteptare, permite- 
ți-mi și mie ca unul din cei mari proprie
tari de acolo, să fac ministerului următd- 
rea interpelare:

Ce are ministerul de gând să facă cu 
acea provincie ?

Cundsce ministerul abusurile cari sunt 
în administrațiunea acelei provincii? Și 
declar că nu fac o cestiune de oposițiune, 
ci numai chiem luarea aminte a guvernu
lui asupra stărei Dobrogei.

Cundsce ministerul jaful organisat de 
notari și de perceptori ? Cundsce că pro
prietatea fonciară este cu totul deprețiată? 
Căci atunci când noi am luat Dobrogea, 
care era abia eșită după resbel și, prin ur
mare, era ruinată cu totul acea provincie 
și dreptul de proprietate încă neregu
lat în mod cert, și cu tdte astea se plătea 
până la £ece lire otomane ectarul și astăzi 
se cumpără cu un napoleon și mal jos 
proprietate absolută!

Eti cred că atențiunea D-lui ministru 
de interne în ultimii timpi a fost chemată 
chiar prin raporturile oficiale ale prefec

ților și administratorilor și de aceea ’l rog 
și pe unul și pe altul, să bine-voiască a 
hotărî o (Ji când avem să discutăm acâstă 
cestiune care interesâză țâra.

O fac acâsta cu atât mai mult, că aștăȘI 
am aflat că aii vpnit și duoă ;depuțftțiunl 
din Dobrogea cu plângeri, și cu cererț; 
prin urmare, D. ministru ascultâudu’I și 
pe dânșii, va fi în stare să ne răspundă, 
având in vedere pe lângă aceste plângeri 
și raporturile prefecților și administrato
rilor, și atunci va putea să mă lămurâscă 
și pe mine când ’i voiți arăta cum se pe
trec lucrurile acolo.

De patru ani s’ati făcut dre-cari cereri 
din partea populațiunel otomane care nu 
a dorit și nu doresce nimic mai bine de 
cât să fie cu totul devotată României și 
să rămâie aci, și crezând că nimeni nu se 
ocupă de aceste-cererl ale lor ati început 
să emigreze.

Rog pe D. prim-ministru a mă asculta; 
căci eti fdrte rare ori ’i fac interpelațiuni 
și de astă-dată am declarat de Ia Început 
că nu voesc să fac greutăți guvernului, 
dar voesc să fiți ascultat când viti să îm
prospătez în memoria și a guvernului și 
a Camerei cestiunea Dobrogei, și voiâ să 
sciti părerea D-lor.

D-lor, sunt (Jece ani de când noi am 
luat Dobrogea și legea ei organică (Jice 
că dupe ^ece ani are să se facă o lege 
pentru asimilarea acelei provincii cu pa- 
tria-mumă; sunt (Jece ani de când s’ati vo
tat milidne pentru a se stabili o comuni
cațiune cu patria-mumă, și până astăzi 
nu s’a cumpărat nici o șaică pentru trans
portul unul om, și cu atât mai puțin a 
unei vite, in cât dmenii cari trecrDună
rea în Dobrogea trebue să ’și facă testa
mentele, și proprietarii cari trec vitele 
trebue să se expună la mari perderl din 
causa lipsei de bâtele.

Vă rog dar să bine-voiți a hotărî o (Ji 
când să discutăm acâstă cestiune. Vă a
cord o săptămână, duoă, sati trei pentru 
ca să studiați/bine tdte cestiunile pe cari 
eh numai le-am atins, și să putem pe ur
mă să discutăm in cunoscință de capsă.

D. președinte al consiliului, Th. 
Rosetti : Sunt gata a lua Înțelegere cu 
onor. D. Kogălniceanu pentru <Jiua în care 
D-sa voesce să desvolte interpelarea a
cesta....

D. M. Kogălniceanu: Sunt la dispo
sițiunea D-vdstre ori când. ,

D. președinte al consiliului, Th. 
Rosetti : re care ’l rog să bine-voiască 
a o adresa în scris biuroului. Atât pot 
spune chiar astăzi onorab. interpelator 
că sdrta Dobrogei face obiectul atențiune! 
guvernului de mult timp, și nu este, vina 
ndstră dacă n’am putut până în present, 
din causa altor afaceri ale Statului și 
din causa ocupațiunilor ce ne dă Parla
mentul, a aduce o atențiune mal deosebită 
acelor duoă județe de peste Dunăre, cari 
însă în principia recunoscem că merită 
tdtă solicitudinea, atât a guvernului cât 
și a Corpurilor legiuitdre. Prii; urmare, 
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nimeni nu va fi mal fericit decât mine când 
mi s'ar da ocasiune de a studia de aprope 
situațiunea acelei provincii și de a vedea 
cari sunt masurile ce ar trebui luate spre 
îndreptarea neajunsurilor de cari ea suferă. 
Rog dar pe onor. D. Kogălniceanu să facă 
interpelarea D-sale în scris și mă voiu în
țelege cu D-sa asupra $ilei când are să 
fie desvoltată.

D. președinte, C. Grădișteanu: D. 
Sturdza are cuvântul în cestiune de regu
lament.

D. Ernest Sturdza: D-lor deputați, 
sunt acum 10 ^ile de când am adresat o 
interpelare onor, guvern în privința pro
pagandei socialiste care se face mai cu- 
sâmă în județul Bacăfi, și a uneltirilor 
culpabile ce agenții socialiști întrebuin- 
țeză pentru rescularea populațiunel ru
rale. Ac&tă interpelare au s’a pus la or
dinea de ȘÎ dupe art. 76 din regu
lament, orl-care deputat are dreptul de a 
adresa interpelări guvernului, și guver
nul este dator să râpundă până In 3 (jile.

’Mi aduc aminte, sunt acum câte-va 
^ile, când la începutul acestei săptămâni, 
D. Kogălniceanu a făcut apel la Cameră 
să trecă în secțiuni și să lase la o parte 
interpelările, cari adesea-ori se fac dupe 
îndemnul guvernului, de către unii din 
deputății maiorităței; ’ml aduc aminte de 
aceste cuvinte și fac apel la D. Kogălni
ceanu să nu me confunde cu deputății gu
vernamentali cari fac interpelări dupe 
îndemnul guvernului; numai guverna
mental nu sunt, și dacă am făcut o inter
pelare, am făcut’o în mod serios și aștept 
de la răspunsul care se va da de pe banca 
ministerială să văd dacă în urma interpe- 
lărel. mele guvernul voiesce să ia mă
suri pentru reprimarea abusurilor cari se 
comit fie de administrațiune, fie de agen
ții socialiști cari trec peste programele 
unei propagande permise delege.

De aceea cred că este drept să fac apel 
pentru acăsta la D. președinte și la biu
rofi, ca interpelarea mea să fie pusă la or
dinea (Jilel, și rog pe D-nil miniștri și în 
special pe D. ministru al instrucțiune! 
publice și pe D. Președinte al consiliului, 
să bine-voiască a păzi regulamentul, la 
care trebue să ne supunem cu toții, și a fixa 
^iua în care ’ml vor face onorea a mă 
lăsa să’mi desvolt interpelarea și a res- 
punde după regulament.

D. președinte al consiliului, Th. 
Rosetti: Voiesc să răspund onor, inter- 
pelator că nu din causa ministerului s’a 
ajurnat punerea la ordinea ^ilel și desba- 
terea interpelărei D-sale; voifi tot-o-dată 
să relev un cuvânt pe care ’l-a ^is D-sa și 
să spun că nu scifi ce va fi fost altă dată, 
dar de astă dată pot să vă asigur că nu 
există conivență între interpelator și mi
nister și, prin urmare, nu are cuvânt a 
protesta onorabilul mefi văr, D. Sturdza, 
că D-sa nu este dintre acel deputați gu
vernamentali cari sunt puși de minister 
a face interpelări.

D. M. Kogălniceanu: Nu âm ^ia 
i acăsta.

D. președinte al consiliului Th. 
Rosetti: D-sa crede că’i ași fi ^is acăsta, 
și declară că nu voiesce să fie confundat 
cu acel interpelatori cari ar fi puși la 
cale de guvern să facă interpelări* Pot bă 
asigur pe onor, mefi văr; pe D. Sturdza, 
a cărui mică guvernamentalitate,—per- 
miteți-ml acăstă expresiune — de alt
minteri mă bucură, că D-sa nu pote să 
fie confundat cu nisce asemenea deputați, 
pentru cuvântul ffirte simplu că acăstă 
categorie de representanți astă-^i nu e- 
xistă ; nici o-dată ministerul acesta nu a 
provocat interpelări, și nu avem interes 
de a le provoca; noi nu avem de cât un 
interes, și acest interes este al țârei, al 
nostru al tutulor, acela ca importantele 
proiecte de legi cari sunt la ordinea ^i- 
lel sâ fie discutate cu un moment mai de
grabă.

Dacă ne am asociat dăună^I, cel puțin 
prin tăcere la cuvintele D-lui Kogălnicea
nu, care a făcut apel la Cameră să nu 
părdă timpul cu interpelări inutile, safi 
de un minim interes, acesta am făcut’o 
pentru că suntem convinși că este inte
resul tutulor ca să nu ne ocupăm numai 
cu cestiuni de detalifi, ci inai cu sămă cu 
cestiunile importante a căror soluțiune 
țăra o așteptă cu nerăbdare.

D. președinte al consiliului, Th. Ro
setti : Cu atât mai răfi pentru aceia cari 
perd din vedere tfite aceste, interese ale 
țârei, făcându-ne săperdem,și noi guver
nul și D-vfistre și țăra, timpul în zadar.

De alt-fel, suntem tot-d’a-una gata să 
răspundem la ori-ce fel de interpelațiuni 
ni s’ar adresa.

Rog dar pe aceia cari nu sunt amicii 
noștri, și sunt din aceia și aci și în Se
nat, să bine-voiască a se Înțelege între 
D-nălor, pentru că este imposibil ca unul 
și același ministru să fie în același timp 
și aci în Cameră și la Senat, pentru ca să 
pfită răspunde la interpelările ce ’i sunt 
anunțate; prin urmare, ve rugăm, și spe
răm că veți avea cel puțin atâta condes
cendență, să vă înțelegeți între D-vfistre 
asupra împărțirel rolurilor, așa în cât, 
când un prieten ne atacă în Senat, un alt 
prieten să nu ne atace tot atunci și aci 
în Adunare, pentru că noi nu avem darul 
ubîquităței.

D. M. Kogălniceanu : D-le ministru, 
noi oposițiunea din Cameră nu ne ocu
păm de cât numai de lucrările cele mari, 
adică de proiectele de legi cari sunt de 
mare importanță. Seim că în secțiuni a- 
vem peste 20 de proiecte de legi, dar noi 
oposițiunea ținem, între tfite acele pro
iecte, mai cu sămă la duoă, la proișctul 
de lege al tocmelilor agricole, și la acela 
pentru vînZarea pământului la săteni.

Am vâ«jut făcându-se o mulțime de in
terpelări și nici o-dată nu ’mi-a trecut 
prin gând să $ic că sunt deputați puși de 
guvern ca să facă asemenea interpelări. 
Am ^is numai, că în numărul ce! mare 

de interpelări ce s’afi anunțat, cele mai 
multe sunt pentru interes local și făcute 
de deputății din maioritate. Atât am 4^; 
nu am £is de loc că deputății din maiori
tate nu afi făcut interpelări, în indepen
dența lor, așa cum ’i povățuesee cugetul.

Dar fiind-că sunt legi înfățișate de gu
vern pe cari le Aprobăm și noi, am soco
tit că trebtte să lăsăm interpelările pe 
duoă, trei până vom examina veri-o 
lege de acelea în secțiuni, și pe timpul 
când se va studia de comitetul de dele- 
gat1, noi să putem reintra în ședință >pu- 
blică.

Iată ce se întîmplă acum : că mai tdte 
secțiunile 'și-a fi numit delegați, și cele 
cari n’afi numit cred că ’i vor numi as
tăzi. Efi, ca președinte al secțiune! I, de 
și am ajuns la No. 50 al proiectelor de 
legi, vâ că astăzi, (mine safi cel mult 
poimâne, vom termina lucrarea, și de a- 
ceea am anunțat o interpelare pentru vii
tor, dupe ce se vor vota acele legi.

Așa dar, nu a fost câtuși de pnțin in 
intențiunea’mea să contest safi să infirm 
dreptul de interpelare, dar am susținut 
ca măcar una din acele1 legi să vină în 
discuțiunea Camerei, și pe când comitetul 
delegaților ’și va face lucrarea, atunci să 
începem acele interpelări. Iată ce am sus
ținut, și dovadă că ceea-ce am susținut 
este bine, este că maioritatea a aderat) la 
acăstă propunere a mea.

De aceea, rog pe D. Sturdza să bine- 
Vdiască a nu atribui minorităței inten- 
țiuni pe cari nu le-a avut.

Voci: Să trecem îmsecțduni.
D. președinte, C. Grădișieanu: D-lor, 

trebue să trecem în secțiuni), și suspend 
ședința publică până la orele 4.

Cât pentru interpelări, voifi regula» cu 
D-nii miniștri ^iua când să se pună la 
ordinea ^ilel.

—Ședința se suspendă la orele 2 și ju
mătate dupe amia^i, și Adunarea trece 
spre»a lucra în secțiuni.

— La 4 ore ședința se redeschide sub 
președința D-lui președinte C. Grădiș- 
teanu.

D. președinte, C. Gr&dișteanu: 
D-lor, cu ce voiți să începem ? Cu indige
nate ori cu petițiuni ? Petițiuni nu avem 
de cât una.

—Adunarea decide a se ocupa cu indi
genate.

— D. D. Stăncescu^ raportorul comi
siunel de indigenate, dă citire următo
rului raport și proiect de lege:

Domnilor deputați^

Cu Mefeagiăl regal No. 2.909 s’a pre
sintat de către D. ministru al justiției 
proiectul de lege pentru a se acorda 
D-lul Ulrich Merthe împământenirea cu 
dispensă de stagifi, sprijinită pe următfi- 
rele acte:

1. Un act de botez prin care se consta
tă că numitul s’a născut la anul 1*855 în 
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Flator (tn Prusia) șî s’a botezat la 19 Au
gust, acel an, in religiunea protestantă;

2. Un act de emigrare de sub protecțiu- 
nea prusiana din anul 1876 liberat de pre
ședintele guvernământului prusian;

3. Un certificat din partea direcțiunel 
generale a căilor ferate romane, prin care 
se atestă că petiționarul este funcționar 
la căile ndstre ferate de la 1874, și în fine,

4. Un certificat de buna conduită libe
rat de primarul comunei Bucuresci.

Comieitmea de indigenat, întrunindu- 
se în maioritatea sa, în $iua de 9 Febru
arie 1888, a admis în unanimitatea mem
brilor presințl cererea D-lul Ulrich Mer- 
the, și prin subsemnatul raportor vă râ- 
gă să bine-voițl a vota următorul proiect 
de lege.

PROIECT DE LEGE

Art. imw?.—In virtutea art. 7, §11, lit. 
a din Constitoțiune, se acordă D-lul Ul- 
rih Merthe, din comuna Bucuresci, jude
țul Ilfov, împământenirea cu dispensă de 
stagii.

Raportor, D. Stăncescu.

D. N. Voinov: D-le președinte, n’am 
ondrea să cunosc pe acest domn, prin ur
mare nu coțnbat împământenirea în per- 
sdna sa, fie. acesta fie altul în condițiunile 
lui; văd însă eă se cere să dăm împămân
tenirea cu dispensă de stagiu acestui 
domn care p’are alt titlu pentru acăstă 
dispensă de cât că e funcționar la căile 
ferate. Mie mi-se pare că nu e nicl-un 
articol în Constituțiune, care să spună că 
un om care e funcționar al Statului să 
aibă dreptul pentru acesta să câră dispen
să de stagiă; alt-fel de servicii aduse 
țărei sunt cerute de Constituțiune pentru 
dispensă. De aceea v'așl ruga să fim mal 
riguroși in privința dispensei.

— Ne mai cerând nimeni cuvântul se 
pune la vot luarea în considerare a pro
iectului de lege și resultatul scrutinului 
e cel următor:

Votanți: ..................................93
Maioritatea regulamentară. 47
Bile albe . . ........................33
Bile negre............................. 60

D. președinte, C. Grădișteanu : A- 
dunarea a respins proiectul de lege.

—D. D. Stăncescu, raportorul comi
siunei de indigenate, dă citire următoru
lui raport și proiect de lege :

Domnilor deputați,
D-nu Ion Drăgan Șeitan prin petițiu

nea sa din 9 Decembre 1888, a cerut de 
a i se recundsce calitatea sa de cetățân ro
mân conform actelor ce posedă.

Comisiunea D-vdstre de indigenate în- 
trunindu-se în ^iua de 10 Decembre 1888 
în număr de patru și luând în cercetare 
actele D-lul Ion Drăgan Șeitan a con
statat:

1. Că D-sa este născut în comuna Satu- 
Lung comitatul Brașovului la 6 Iulie 
1852 și botezat tot în același an, la 12 
-Iulie în biserica greco-orientală Adormi- 
rea-Maicei-DomnuluI, din Satu-Lung ți
nutul Austro-Ungar sub numele de Ion 
Drăgan Șeitan dupe cum se constată din 
actul de botez No. 43 din 1886;

2. Că D-sa nu se mal bucură de pro
tecția Austro-Ungară dupe cum se con
stată din actul de emigrare No. 25.136 
al ministrului de interne Ungaro-Regesc 
din 6 Maiă 1886 din Buda-Pesta:

3. Că D-sa posedă un act a 15 propri
etari și comercianțl din urbea Brăila din 
14 Iunie 1886 legalisat de primăria co
munei Brăila la No. 3.466 din care se 
constată că D. Ion Drăgan Șeitan se bu
cură de cea mai bună conduită și că n’a 
fost nici o-dată dat în judecată criminală 
nici corecțională.

Comisiunea D-vâstre în unanimitatea 
membrilor presenți a admis cererea D-lul 
Ion Drăgan Șeitan ca unul ce întrunesce 
condițiunile prescrise de art. 9 din Con
stituțiune și vine prin subsemnatul nu
mit raportor a vă ruga să bine-voițl a’I 
recundsce calitatea de cetățân român vo
tând următorul proiect de lege.

PROIECT DE LEGE

Art. unic.—In virtutea art. 9 din Con
stituțiune se recundsce calitatea de cetă
țân român D-lui Ion Drăgan Șeitan, do
miciliat în comuna urbană Brăila, jude
țul Brăila.

Raportor, D. Stăncescu.

—Dupe adoptarea luărel în considerare 
și a articolului unic, se pune la vot pro
iectul de lege în total și votul se declară 
nul neîntrunind maioritatea cerută de re
gulament.

—D. D. Stăncescu, raportorul comisiu
nei de indigenat, dă citire următorului 
raport și proiect de lege :

Domnilor deputați,
D. ministru al justiției, prin Mesagiul 

regal No. 387 din 9 Februarie 1884, a 
depus pe biuroul Camerei proiectul de 
lege pentru a se acorda D-lui Scarlat 
Bdmches, din Severin, județul Mehedinți, 
împământenirea cu dispensa de stagiă, în 
virtutea art. 7, § II, lit. a din Constitu
țiune.

Din actele aflate în dosar se constată :
1. Că reclamantul Bdmches este născut 

în Buda-Pesta la anul 1854, Septembre 
20, și botezat în religiunea evangelică;

2. Că părintele D-sale a fost stabilit în 
urbea Severin ca farmacist încă de la anul 
1840, având acolo și propriețăți imobi
liare; iar în anul 1864 a obținut în țâră 
mica naturalisațiune;

3. Că reclamantul s’a născut în Austro- 
Ungaria, unde părinții săi mersese la băl, 
fiind de 14 ani stabiliți în România;

4, Că la 8 Iunie 1882 i s’a dat autori- 

sația de liberă practică în țâră ca licen
țiat în farmacie;

5. Că nu a fost nici o-dată supus străin;
6. Câ la anul 1880 a tras sorțul și a 

servit în regimentul 17 dorobanți, iar as
tăzi este înscris între 'sub-farmaciștil în 
reservă;

7. Că în tot-d’a-una a avut o bună con
duită ;

8. Că fratele săă mal mare, Vilhelm 
Bdmches, este deja naturalisat de .către 
actuala Cameră.

In fața acestor acte și a împregiurărei 
că reclamantul este util țărei ca licențiat 
în farmacie, membrii comisiunei de indi
genat aii admis în unanimitate cererea de 
față, și prin sub-semnatul vă râgă să bine
voiți a vota următorul proiect pe-lege pre
sentat de guvern.

PROIECT DE LEGE

In virtutea art. 7, § II, lit. # din Con
stituțiune, se acordă D-lui Scarlat Bdm
ches, din comuna Severin, județul Me
hedinți, împământenirea cu dispensa de 
stagiii.

Raportor, D. Stăncescu.

Dupe adoptarea luărel în considerațiu
ne și a articolului unic, se pune la vot 
proiectul de lege în total:

Votanți... ...... 71
Maioritate regulamentară • 46
Bile albe................................ 57
Bile negre................................ 14

D. președinte: Adunarea a adoptat 
proiectul de lege.

—D. D. Stăncescu, raportorul comisiu
nei de indigenat, dă citire următorului 
raport și proiect de lege:

Domnilor deputați,
Cu Mesagiul regal No. 641 din 27 Fe

bruarie 1887, înaintându-se Adunărei do
sarul ministerului justiției împreună cu 
votul Senatului din Februarie 1887, prin 
care, în virtutea art. 7, § II, lit. a din 
Constituțiune, se acordă D-lul Romulus 
de Zerman, din comuna Brăila, județul 
Brăila, împământenirea cu dispensă de 
stagii!.

Membrii comisiunei de indigenat, în- 
trunindu-se în număr de patru, și luând 
în cercetare actele coprinse în dosar, a 
constatat:

Că D-sa este născut tn comuna Brăila 
la 13 Decembre 1851, din părinți stabi
liți în țâră și la 22 Februarie 1852 s’a 
botezat în religia romano-catolică; .

Că a renunțat la protecția Italiană la 
31 Ianuarie 1885, precum atestă un act 
liberat din partea vice-consulatului Ita
lian din Brăila de la 16 Ianuarie 1885 ;

Că camera de comerciii din Brăila, prin 
certificatul liberat cu No. 249 din 31 De
cembre 1886, atestă că suplicantele este 
primul comerciant care a exportat vite 
din țâră pentru străinătate, și anume pen
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tru Italia, cu începere de la 1885, când 
în acel regat importul de vite a fost permis;

Că prefectura Brăila, prin certificatul 
No. 7.363 din 30 Decembre 1886, atestă 
că suplicantele a fost primul comerciant 
care a exportat vite cornute din țără, și 
pentru că la început era dificultăți, din 
causă că intrarea vitelor în Italia era in
terzisă, D. Zerman a cerut sprijinul mi
nisterului de externe și de agricultură, 
care a făcut să se lase liberă importațiu- 
nea vitelor din România în Italia, care 
era oprită încă de la 14 Februarie 1878, 
și apoi aceste folose fiind recunoscute de 
guvernul Italian, a dat permisiune de im- 
portațiune, și D. Zerman a făcut primul 
export;

Că 'și-a plătit și plătesce regulat tote 
dările contribuităre .către Stat, județ și 
comună;

Că are o bună conduită atât în socie
tate cât și în afacerile sale comerciale.

In fața acestor constatări dar, comisiu
nea, în*unanimitatea membrilor presenți, 
a admis cererea de împământenire a D-lui 
Romulus de Zerman, conform art. 7, § II, 
lit. a din Constituțiune, și vine prin sub
semnatul, numit raportor, a vă ruga să 
bine-voiți a vota următorul proiect de 
lege votat și de Senat.

Raportor, D. Stâncescu.

PROIECT DE LEGE

Articol unic.— In virtutea art. 7, § II, 
lit. a din Constituțiune, se acordă D-lui 
Romulus de Zerman, din comuna Brăila, 
județul Brăila, împământenirea cu dis
pensă de stagiti.

Acăstă lege s'a votat de Senat în șe
dința de la 20 Februarie 1887, și s’a a- 
doptat cu maioritate de 55 voturi, con
tra a 6.

Președinte, Dimitrie Ghika.
Secretar, A. Mknescu.

D. D. Alexandrescu : D-le președinte 
și D-lor deputațl, raportul spune că per
sdna în cestiune s'a botezat în religiu- 
nea catolică; însă ceea-ce nu ne spune 
este la ce vîrstă s’a botezat și înainte de 
botez cărei religiunl aparținea ? Acăsta 
am dori să ni se spună.

D. D. Stâncescu : S'a născut Ia anul 
1851 și s'a botezat la 1852 în județul 
Brăila.

D. D. R. Rosetti: D-le președinte, eă 
ași ruga pe D-nii membri al comisiunei 
de indigenat, să bine-voiască ca, atunci 
când aduc înaintea Camerei un proiect 
de lege pentru împământenire, să ne 
spună dacă persdna care cere împămân
tenirea a făcut sati n'a făcut serviciul 
militar; dacă 'l-a făcut în țără la noi sati 
dacă 'l-a făcut în altă țără.

Acăsta întrebare o fac, pentru că am 
băgat de sămă că mai tdte cererile de îm
pământenire vin atunci când persdna care 
cere a se împământeni a trecut, ca să ^ic 
așa, gherdapurile, și nu'i mai e frică că 
are să fie luat în serviciul militar.

Eă am avut ocasiune, când eram în 
administrațiune, să cunosc persdne cari 
fiind chiemate înaintea consiliului de re- 
visiune, aii venit cu pașaporte străine și 
ati susținut că nu sunt români. Acăsta 
până la vîrsta de 30 ani; iar de la 31 
ani înainte se dedeati de români.

Așa dar, ași dori ca noi să fim bine in
formați și să seim unde ati plătit acești 
reclamanți impositul lor de sânge. A veni 
pur și simplu și a spune că a făcut co- 
m erei ti de vite cornute, acăsta nu este 
destul pentru a i se conferi cetățenia ro
mână.

Pentru aceste motive, vâ rog, a res
pinge indigenatul acesta.

D. M. Caracostea : Am ondre a răs
punde D-lui Dimitrie Rosetti că comi
siunea nu este câtuși de puțin culpabilă 
dacă în raport nu se prevede cașul servi
ciului militar. Cu tdte acestea, dacă s'ar 
fi pus mai multă atențiune la citirea ra
portului, D. Rosetti ar fi vâ^utcă nu este 
loc de a se căuta să se va^ă dacă a făcut 
serviciul militar. Este vorba de un cato
lic care până la 1885 a fost supus străin. 
Gând era să facă serviciul militar ? Gând 
a cerut împământenirea atunci s'a lepădât 
și de protecțiunea străină. Comisiunea ori 
de câte ori, între actele ce i se presintă, 
găsesce și certificatul că petiționarul a 
îndeplinit obligațiunea serviciului mili
tar, face mențiune de acăsta în raportul 
săti; dar aci nu a găsit asemenea certifi
cat și nici nu era cas de a se cere acăstă 
condițiune.

Gând comisiunea a acordat acăstă împă
mântenire cu dispensă de stagiti, a avut în 
vedere că D. Zerman îndată dupe ce grani
țele ndstre ati fost închise de Austria, prin 
resbelul vamal, a stăruit și a reușit ca 
Italia să ne deschidă granițele ei, pentru 
comerciul de vite, lucru care cred că se 
pote aprecia ca o mare bine-facere pen
tru comerciul nostru. El este de origină 
Italian și se aâă în condițiunile cerute de 
Constituțiune pentru a i se acorda împă
mântenirea fără stagiti.

D. D. R. Rosetti : Morala este că a 
cerut împământenirea când a scăpat de 
oștire.

— Ne mai luând nimeni cuvântul se 
pune la vot, luarea în considerare a pro
iectului de lege și se primesce.

— Articolul unic se adoptă fără dis
cuțiune.

— Se pune la vot proiectul de lege în 
total și resultatul scrutinului este cel ur
mător :

Votanți ....... 70
Maioritate regulament. 46
Bile albe.......................... 55
Bile negre.................. 15

D. președinte, C. Grădișteanu: A- 
dunarea a adoptat proiectul de lege.
—D. D. Stâncescu dă citire următorului 
raport și proiect de lege:

Domnilor deputați,
Pe lângă mesagiul M. S. Regelui cu 

No. 949 din 30 Martie 1887, s'a înaintat 
Camerei proiectul de lege votat de Senat 
în ședința de la 20 Martie 1887, prin 
care se acordă D-lui Carol Reinioke, din 
comuna Bucurescl, împământenirea cu 
dispensă de stagiti, fiind însoțit de duoă 
dosare : unul înființat la ministerul jus
tiției și unul la Senat, și comisiunea 
D-vdstre de indigenate, în ședința de la 
1 Decembre 1888, când a fost convocată 
și întrunită în maioritate, luând în cer
cetare actele presintate de D. Carol Rei- 
nicke, în sprijinirea cerere! sale, a cons
tatat următdrele:

Că D. Carol Reinicke este născut în o- 
rașul Iași la 17 (29) Octombre 1859, și 
s'a botezat în religiunea părinților săi, 
care este acea protestantă, la 8 (15) No
embre același an;

Că și tatăl săti Andreiti Reinicke este 
născut tot în Iași la 10 Marti# 1815, bo
tezat și el tot în religiunea protestantă 
la 14 a aceleiași luni și an;

Că a urmat cursurile la scdlele din țără 
și a studiat farmacia la scdla de farmacie 
din Bucurescl, pentru care i s’a dat de u- 
niversitatea din Bucurescl matricula cu 
No. 382 din 17 Octombre 1877, apoi obți
nând dreptul de asistent în farmacie, a 
exercitat acăstă profesiune la farmacia 
națională din țâră; iar la 81 Iulie 1885 
a obținut dreptul de liberă practică în 
țără, cu titlu de licențiat in farmacie, 
dupe cum se vede din Monitorul oficial 
No. 98 din 3 August 1885 ;

Că, doritor a se supune în totul legilor 
țărei,in anul 1880 a emigrat de la pro
tecțiunea germană ce o avea părintele 
sâti, precum se vede din certificatul vice- 
consulatului german din Iași cu No. 728, 
și încă la 1881 s'a presintat și tras la 
sorți pentru armată.

In fața acestor acte, comisiunea de in
digenate convinsă de sentimentele româ
nesc! ale numitului petiționar, găsind că 
el întrunesce condițiunile prescrise de 
Constituțiune, a admis cererpa de împă
mântenire a D-lui Carol Reinicke cu dis
pensă de stagiti, și m'a însărcinat a vâ 
face raport.

Deci, am onorul, D-lor deputațl, a vă 
ruga, pe basa'celor expuse mai sus, să bi
ne-voiți a acorda și D-vostre împămân
tenirea legală a numitului, votând pro
iectul de lege transcris mal jos.

C. Leppadato.

LEGE
Art. unic. In virtutea arh 7, § II, lit. 

6 din Constituțiune, se acordă D-lui Ca
rol Reinicke, din comuna Bucuresci jude
țul Ilfov, împământenirea cu dispensă 
de stagiti.

Acăstă lege s’a votat de Senat, în șe
dința de la 20 Martie 1887, și s'a adop* 
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tat cu maioritate de patru-^eci și unu 
voturi, contra a unu.

Președinte, Dimitrie Ghlka.
Secretar, Ap. Mănescu.

D. președinte, C. Grădișteanu: D. 
raportor are cuvântul.

D. p. Stăncescu: Iată D-lor ce gă
sim In Monitorul ostei sub No. 49 :

„Prin decisiunea ministerială No. 250 
din 22 Octombre 1888, soldatul reservist 
Reinicke Carol, pe basa titlului academic 
ce poseda, se trece ca subfarmacist în re- 
seryă la corpul II de armată, pe ^iua de 
25 Octombre 1888/

— Ne mai luând nimeni cuvântul, se 
pune U voi proiectul de lege în total și 
scrutinul se declară fără resultat, neîn- 
tr.unind numărul de votanți cerut- de re
gulament.

— Ședința se ridică la orele 5 și Vi ȘÎ 
cea viitdre se anunță pe luni 23 Ianuarie.

Ședința de la 23 Ianuarie 1889.
Preșîdenția D-lui O. Grădișteanu, asis

tat de D-nii secretari A. Simu, I. Gră
dișteanu și Al. Hinna. •

— Ședința se deschide la ora 1 dupe 
amiagi. /

— Preșenți 125 D-nl deputați.
— Nu răspund la apelul nominal 57 

și anume:

Bolnavi:
D-nii N. Nanoveanu, Chr I. Sulioti.

In congediu:
D-nii T. Anastasiu, C. Andrieș, G. Can- 

tacuzino, 0. Danaric, G. Emandi, C. Ko
gălniceanu, M. Marascu, I. Negulicl, L. 
Catargi.

Fără arătare de motive:

D-nii D. Alexandrescu, 6. Berevoescu, 
L. Bogdan, C. Christodorescu, Gr. Constan- 
tinescu, C. Datculescu, I. Demetriad, G. 
Drăghici, D. Economu, A. Enacovici, N. 
Gavrilescu, 6. Gâtză, N. Georgescu, A. 
Goilav, L. Goilav, I. lancovescu, N. Iq- 
nescu, I. Macridescu, V. Mortzun, D. Ni- 
colaide, C. Olănescta, G. Panu, Gr. Pău- 

* cescu, A. Peșacov, St. Pleșea, C. Raileanu, 
I.'Robescu, G. Răsnovanu, M. Săulescu, 
N. C. Sâveanu, I. Șomănescu, Gr. Trian- 
dafil, I. Văsescu, N. Voinov, I. C. Bră
tianu, D. Burcă, N. Nicorescu, U.. Bol- 
descu, I. M. C. Epureanu, I. Lecca, G. 
Tocilescu, Gr. Cozadini, I. Isvoranu, V. 
Pogor.

— Sumarul ședinței precedente se a
probă. ’

— Se acordă congediu D-lui C. Andrieș.
— Se trimit la comisiunea de petițiu

ni : petițiunea mai multor locuitori din 
comuna Basarabi, județul Dolj; a mai 
multor locuitori din comunele Crâța-Le- 
șile, Știubeih-Orăsci, Bucurescii și Căciu- 

lății, județul Ilfov; a D-lui 'Nicoiaevivi; 
a D-lui L G. Popa ; a mai multor locui
tori din comuna Albesciî, județul Argeș; 
a mai multor cetățeni din Oltenița; a mal 
multor locuitori din comuna Bistrețu, 
județul Dolj ; a mal multor locuitori din 
Câmpu-Lung; a mai multor comercianți 
din culdrea de verde din Capitală; cinci 
petițiuni din partea mai multor membri 
ai corpului didactic relative la modifica
rea legel pensiunilor.

— Se trimit la comisiunea de indige
nat: petițiunile D-lor St. Dobreanu și V. 
Leatris.

— Se depun unnătdrele raporturi:
I. Raportul comitetului delegaților de 

secțiuni asupra proiectului de lege, rela
tiv la reînouirea inscripțiunilor ipotecare 
asupra imobilelor urbane și rurale din 
Brăila.

II. Duoă raporturi ale comisiunel 
de indigenat, relative la naturalisarea 
D-lor St. Dobreanu și.L Coltofeanu.

III. Cinci raporturi ale comisiunel 
financiare, asupra proiectelor de lege: 
1) Pentru deschiderea unu credit de lei 
6.000 pe sema ministerului de justiție; 2) Pentru deschiderea unui credit de 
28.800 pe săma ministerului de justiție, 
pentru transportul procurorilor și chel- 
tueli în materie penală; 3) Pentru des
chiderea unui credit de 4.910 lei pe sema 
ministerului de justiție pentru achitarea 
unor creanțe; 4) pentru deschiderea unui 
credit de 250.000 pe sema ministerului 
de finance, pentru plata remiselor cuve
nite perceptorilor fiscali; 5) Pentru des
chiderea unul credit de lei 6.814 pe sema 
ministerului de resbel pentru plata unor 
reparațiuni.
—Se comunică Adunărei petițiunea stu

denților de la facultatea de medicină din 
Bucurescl, prin care cer a se prevedea în 
budget sumele necesarii pentru institu
tul chirurgical.

D. C. C. Dobrescu: D-lor deputați, 
v’aș ruga să bine-voiți a face o mică ex- 
cepțiune în favdrea acestei petițiuni a 
studenților de la facultatea de medicină 
din Bucurescl, permițând să se citescă în 
întregul ei, și In urmă D-vdstre veți 
decide ceea ce veți crede de cuviință; A
cea petițiune este relativă la plecarea 
D-lui doctor Asaky, unul dintre cel mai 
distinși,profesori al facultăței nostre.

D. președinte, G. Grădișteanu: 
Regulamentul Z^e că tdte petițiunile se 
comunică în extract Camerei și se trimit 
la comisiunea de petițiuni; dacă însă A
dunarea voesce să se citdscă aceste peti
țiuni în extenso, atunci se va citi.

Adunarea încuviințeză a se citi pe
tițiunea în extenso.

— D. Secretar Sima citire următdrel 
petițiuni :

Domnule Președinte,
Sunt duoi ani de când ah fost aduși la 

facultatea de medicină din Bucurescl, 
profesorii Asaky și Babeș. Progresele 

realisate pe tărâmul învățământului me
dical la noi, în acest timp, relativ scurt, 
sunt imense. Aceste progrese se dato- 
rese nu numai meritelor personale, recu
noscute acestor profesori în lumea sciin- 
țifică, dar și miZldcelor ce li s’ah acordat 
încă de la venirea lor.

MiZldcele absolut indispensabile pen
tru a produce un efect salutar asupra in- 
strucțiunel ndstre și a menține ast-fel pe 
numiți! profesori la înălțimea lor, au dat 
nascere nu numai la nemulțumiri, dar și 
unui curent defavorabil învățământului 
nostru prin paralisarea activității noui- 
lor institute și a profesorilor cari le diri- 
gează. Restrîngerea miZlocelor necesare 
pentru întreținerea institutului de chi
rurgie, între altele, neprobăză acesta.

Profesorul Asaky, lovit în prima linie 
și redus să nu ’șl mai pdtă implini chiă- 
marea, e în ajun de a pleca din țără.

Studenții în medicină, convinși de va
ldrea nediscutabilă a eminentului lor pro
fesor, adânc pătrunși de interesele vitale 
ale învățământului lor, vin cu respect ca 
să supună înaltului Corp ce presidați ru- 
gămintele lor, cari se resumă în următd- 
rele duoă puncte:

a) Să se acorde sumele necesarii pen
tru institutul de chirurgie ; și

b) Să se recunoscu printr’o lege spe
cială stabilitatea instituțianilor sciințifi- 
ce, ca pe viitor instrucțiunea medicală să 
nu sufere sguduirile triste pe cari le a 
încercat.^

Rugămintele ndstre sunt juste și legi
time, realisarea lor ar impedeca pdte per- 
derea profesorelul Asaky.

încrezători în sprijinul inaltulul Corp 
al representanților țărei, nonele genera- 
țiuni medicale așteptă cu deplină speran
ță împlinirea desideratelor lor în intere
sul instrucțiunel lor și spre binele comun.

Primiți, vă rugăm, Domnule Preșe
dinte, asigurarea respectului și osebitei 
ndstre considerațiuni.

Voci: De urgență.
— Se pune la vot urgența și se pri

mesce ca petițiunea să se trimită de ur
gență la comisiunea de petițiuni.

D. președinte G. Grădișteanu: A
cum avem de făcut din nuoh duoă voturi 
rămase din ședința de Sâmbătă. Mai ân
tâih avem votul în total asupra proiectu
lui de lege relativ la cererea D-lui loan 
Drăgan Șeitan, de a i se recundsce cali
tatea de cetățăn român.

—Adunarea procede la vot și resultatul 
scrutinului este cel următor :

Votanți............................85
Maioritatea regulamentară 46
Bile albe......................... 71
Bile negre.................. 14

D. președinte, G. Grădișteanu: A
dunarea a adoptat proiectul de lege.

Acum avem votul în total asupra pro
iectului de lege în privința împământe
nire! D-lui Carol Reinecke.

—Adunarea procede la vot și resultatul 
scrutinului este cel următor :
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Votanți........ 78 
Maioritatea regulamentară 47 
Bfle albe.............................. 62
BÎIe negre ...... 11

D. președinte, C. Gr&dlșteanu: Adu
narea a adoptat proiectul de lege.

Acuni, D-lor deputați, am onâre a vâ 
comunică că avem la ordinea ^lilel 27 de 
interpelări ; ânsă este un vot dat asupra 
propunere! D-lui Kogălniceanu ca Adu
narea să lucreze în secțiuni până ce se 
vor examena acolo câteva proiecte de legi 
urgente. Dacă acum reveniți asupra ace
lui vot și voiți să ne ocupăm cu interpe
lări, ceLpuțin să consacrăm mai ântâih o 
parte din Acestă ședință pentru secțiuni, 
și pe urină să ne întârcem în ședință pu
blică, fiind că a cam început Jumea să 
murmure că nu prea lucrăm....

Vdci: In secțiuni.
D. G. Apostoleanu: D-le președinte, 

ceruâeni cuvântul tocmai spre a aduce 
aminte onor. Adunări votul despre care 
ați vorbit și D-vdstră. înțeleg cât de im
portant este dreptul de ihterpelare’și nu 
voiâ fi eh care să contribuih veri-o dată la 
restrîngerea acestui drept. Dar nu'numai 
ca este un vot dat, la care cu toții am 
consimțit, ca să lucrăm în secțiuni până 
ce vom termina dre-cari legi urgente, și 
mai cu sâmă legea pentru’ vînZarea mo
șiilor Statului în loturi, sah mai este 
încă și făptui că tdte secțiunile ah exa- 
menat acel proiet de lege, afară de secți
unea ântâiâ, și dacă va fi și astăzi ședință 
de secțiuni va piitea termina și acea sec
țiune, căci âlt-fel delegații celor alte sec
țiuni nu vor putea să se întrunâscă spre 
a face raportul lor către Cameră.

Decisiunea acâsta ce am luat-o noi nu 
a fost 6 încălcare a drepturilor Came
rei, o riaărginire a dreptului de interpe
lare. Dreptul de interpelare este mijlocul 
de îndreptare, dupe interpelator, a unor 
lucruri neregulate din unele localități; 
legea de vînZarea bunurilor este o lege de 
îndreptarea unul răâ general, și dacă este 
o lege de un interes general, ea trebue 
să primeze tdte cestiunile de un interes 
mal mult saii mal puțin restrîns al unor 
localități.

De aceea rog pe D-nii interpelator! să 
bine-voiască a amâna interpelările pe 
iQ&ne, ca să terminăm în secțiuni acea 
lege, care este de un interes general.

D. președinte al consiliului,Th. Ro
setti: D-lor, mă asociez și eti în to- 
totul la rugămintea, la cererea onorab. 
D. Apostolânu și cred chiar că dacă una 
8aă mal multe din acele interpelări cari 
sunt la ordine ar fi de vr’o importanță 
excepțională, așa în cât autorii lor să nu 
voiască a consimți la o amânare, to
tuși ar fi un meni de conciliare între 
interesul general ce presintă legea vân- 
^rei moșiilor Statului în lot uri la țâ- 
rani, cu interesul ce unii din D-nii inter- 
pelatorî găsesc că este de a se desvolta 
chiar astăzi interpelările ce ne ah adre- 

ți acel mod de conciliare a acestor 
• duoă interese ar fi ca onorabila Cameră 

8» trâcă a lucra In secțiuni până la ora 
patru sai cinci, și dupe aceea să ne în- 

torcem în ședință publică, și eh unul vă 
declar că suntem la disposițiunea D-vdstre 
gata a sta aici, dacă voiți, până la me- 
Zul nopțel, pentru ca să resolvim tdte in
terpelările. (Aplause).

Voci: închiderea incidentului. (Sgo- 
mot).

D. 'M. Kogălniceanu : D-lor, când 
eh am făcut acea propunere, am avut în 
vedere proiectul de lege privitor Ia vân
zarea moșiilor Statului în loturi la ță
rani. Camera a bine-voit a încuviința ca 
să ne ocupăm mai întâih de ori-ce 
altă lucrare cu cercetarea în secțiuni a 
acelui proiect dezlege și vă mărturisesc 
că secțiunea I presidată de mine nu este 
cea mai leneșă, dar are dreptul să Zică că 
a studiat^forte cu deamănuntul acest pro
iect, și cred că astăZi ’și va termina lu
crarea. 'De aceea, ve rog să permiteți a
celei secțiuni să lucreze^ pentru a putea 
să’și dea și ea delegatul, care, împreună 
cu cei-alți colegi din cele-alte secțiuni 
să ia din noh legea în examinare ca să 
avem cât mal curând raportul;rămânând 
ca, până ce se va discuta acest proiect 
în comitetul delegaților, noi să resolvim 
în ședință publică interpelările pe cari le 
avem la ordinea Zilei, și apoi să pășim la 
examinarea și a legei tocmelilor agricole.

Actta'dar pentru astăZi, vă rugăm să 
ne puneți în posițiune a putea da și noi 
comitetului pe delegatul nostru în acâstă 
lucrare, care se aștâptă atât de comitet, 
cât și de Cameră și de țâra întrâgă.

D. G. Pallade: D-lordeputați, este un 
articol în regulament care, mi se pare, că 
nu se pâte pune la vot. Acela este artico
lul 76, care Z^c: „Ori-ce membru al Adu
nării are dreptul de a adresa guvernului 
interpelări.

„Interpelările se anunță în ședință pu
blică din vih graih și precisându-se obi
ectul lor, ministerul este dator a da răs
punsul seu îndată sah cel mult dupe trei 
Zile."

Acest drept nu este supus la voința 
sah la votul Camerei; acesta este un drept 
personal al interpelatorulul ;nu se pot 
pune la vot disposițiunile din regulament 
cari ah de scop de a asigura deputatului 
dreptul de a interpela; căci înțelegeți 
D-vdstre la ce pericol ar putea da nas- 
cere interpretarea acestui articol prin un 
vot al maiorităței Adunărei. .

O Adunare în care guvernul ar avea o 
maioritate, și de sigur că o are, de 
dre ce se găsesce pe acea bancă, tot 
d’a-una ar putea să Zică că sunt lucrări 
importante în secțiuni și interpelările le- 
ar amâna la calendele grece. Dar nu ar 
mai avea atunci deputatul garanția ce 'I 
dă art. 76 din regulament, fiind-că drep
tul de interpelare este un drept pe care 
legiuitorul s’a gândit să ’l asigure mal 
cu sâmă minorităței; minoritatea se scie 
că nici o dată nu pdte să fie compusă din 
persdne plăcute ministerului, și de aceea 
interpretarea adevărată a regulamentului 
este numai aceea care garantâză dreptul 
minorităței.

Așa fiind lucrurile, pe mine mă sur
prinde cum se face apel la Cameră de a 

aproba o schimbare a ordinel Zilei î căci 
Camera nu e în drept a da un asemenea 
vot în ceea-ce privesce interpelările. A- 
câstă schimbare a ordinel Zilei s’ar putea 
face numai atunci când interpelatoril vor 
declara toți că consimt la o amânare pe 
altă Zi a interpelărilor; dar întru cât un 
singur interpelator va Zice că nu con
simte, nu puteți D-vdstre să ’I impunețl 
amânarea prin un vot al maiorităței, ori 
cât de imposantă ar fi acea maioritate.

De aceea, eh vâ rog, D-le președinte, 
să bine-voiți a consulta pe toți interpe
latoril, dacă voesc să amâne pe altă șe
dință interpelările ce sunt în drept a des
volta astăZi; căci numai cu condițiunea 
consimțimântului lor unanim am putea 
schimba ordinea Zilei a ședințelde astăZi.

Ni s’a propus însă, nu voih Zi^ un 
expedient, dar o metodă, un miZloc indi
rect dea putea ajunge la supresiunea, 
cel puțin în parte, a articolului 76 din 
regulament; și acestă metodă a găsit’o D. 
președinte al consiliului. D-sa, cu un ton 
cu totul conciliant, ne Zice că este chip 
cum să împăcăm pe toți, trecând acum în 
secțiuni și lucrând acolo până la orele 5, 
iar D-sa ne promite că dupe 5 ore guver
nul va sta neclintit aici ca să răspundă la 
interpelările ce se vor desvolta.

Eh cred că D. președinte al consiliului 
va face ceea-ce promite, cred că D-sa va 
sta aci și de la 5 ore înainte, dar dre Ca
mera ne promite și ea că va fi aci până 
Ia 5 și dupe 5 ore înainte ? Și chiar dacă 
ne-ar da acum acâstă promisiune, credeți 
că o va putea ține? Și atunci D. preșe
dinte al consiliului ne va Zice: Ce să fac? 
Nu e vina mea dacă Adunarea nu mai 
este în număr. •

De ce dar să întrebuințăm nisce ase
menea expediente și să nu spunem în mod 
franc ceea-ce voim ? De ce să nu spunem 
ori una ori alta ? De ce să nu spunem 
că nu voim să lăsăm să se desvolte In
terpelările cari sunt la ordinea Zilei așa 
dupe cum prevede regulamentul, trei Zile 
dupe anunțarea lor ?

Domnilor,dacă voiți să respectați drep
tul deputatului înterpelator așa cum i-1 
garanteză regulamentul, atunci trebue 
să’i lasațl să-și desvolte interpelarea în
dată dupe deschiderea ședinței, iar nu să 
’i impunețl a o desvolta dupe ce Camera 
e obosită, distrasă de alte lucrări cari ’I 
ah absorbit totă atențiunea în timp de 
patru sah cinci ore, câta stat în secțiuni.

De aceea, D le președinte, dacă voiți să 
amânați desvoltarea interpelărilor, atunci 
întrebați pe înterpelarori dacă consimt 
la amânarea; căci numai prin consimți- 
mântul lor,iar nici cum prin votul maio
rităței se pote admite amânarea.

Articolul 76 din regulament face pe 
înterpelator suveran al ordinel Z^*! 
în ceea-ce privesce desvoltarea interpe
lărei sale, și nici maioritatea nici guver
nul nu’l pote impedica de a’șl exercita 
dreptul seh, așa cum 'i-’l consacră regu
lamentul nostru în termenii cei mal 
expreșl.

Dar ni se va Zice că interpelările pot 
da loc la discuțiuni cari vor ține Camera
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cine soie cât timp pe loc, dacă s’ar inter
preta ast-fel regulamentul. El bine, când 
se interpretă regulamentul, el trebuie 
să se interprete de bună credință; prin 
urmare, când se va recundsce că nu 
este absolut ceva urgent in secțiuni, 
atunci neapărat că și guvernul și maio
ritatea nu aii de ce să se opună ca 
Interpela torul să’și des volte înteperla- 
rea; iar când s’ar recundsce că sunt 
cestiuni urgente in secțiuni, atunci, nu 
prin un vot al Camerei, ci din pro
pria lor bună-voință interpelatori! de la 
sine vor consimți a amâna desvoltarea 
întepelării lor.

Efi nu dati sfat nimănui, dar voiti să 
stabilesc că dreptul de interpelare este 
un drept câștigat interpelatorului, drept 
pe care nu ’i-l puteți lua, până când nu 
veți șterge art. 76 din regulament.

D. Președinte, C. Grădișteanu: D. 
Blaramberg are cuvântul.

D. N. Blaramberg : D-lor, cuvintele 
onor, preopinent m’ati scutit în mare parte 
de ceea-ce ’mi propuneam să $ic. Ca și 
D-sa sunt convins, și cred că și D-vdstre 
toți Împărtășiți aceeași convicțiune că 
dreptul de interpelare este un drept emi
namente personal; mai mult de cât atât, 
un drept pe care fie care din noi nu'l ține 
numai de la regulament,—căci regula
mentul Încă s’ar putea modifica Într’un 
sens sati intr’altul pe cale ordinară —ci de 
la Constituțiune.

Exercițiul acestui drept nu este dar lă
sat la dipcrețiunea maiorităței. El nu 
pdte să facă obiectul unei contestațiunl, 
sati controverse pe cât timp Constituțiu- 
nea actuală va fi in vigdre.
„ Prin urmare, nu ca să contrazic pe ci
neva am luat cuvântul, ci numai ca să 
fie bine înțeles, că fără consimțimântul 
interpelatorului însuși, nu se pote a- 
mâna nici una din interpelările anun
țatele cât cel mult pentru cele trei $ile 
regulamentare, de cât pentru cele trei 
4 ile Tataie. Acestea sunt puncte in afară 
de ori-ce înduoială.

Recunosc însă și eti, care sunt unul din 
interpelatori, că avem la ordinea ^ilei 
câte-va cestiuni de o mare însemnătate și 
de o urgență netăgăduită cum este, de e- 
xemplu, legea vân^ărei domeniilor înloturi 
mici și discuțiunea tocmelilor agricole.

Nu mă opun dar ca interpelările mele, 
de și ele tdte țintesc interese d’un ordin 
general și superior iar nu numai local 
sati de clopotniță, nu mâ opun <Jic, nu 
fac nici o dificultate ca și ele, de o cam- 
dată, adică în ceea-ce privesce 4iua de 
astăzi, să se amâne cu o singură condi- 
țiune însă—cum a spus’o prea bine și 
onor. D. Pallade — ca ordinea (Jilei să 
nu fie o afacere de surprindere pentru 
nici unul din noi, și ca de astăzi chiar 
să se hotărască limita extremă și4iua a- 
nume unde acele interpelări ati să fie des- 
voltate, iar până atunci să se grăbdscă 
terminarea în secțiuni a legei vân4ărei pă
mânturilor Statului în loturi, precum și 
desbaterile privitdre la legea tocmelilor 
agricole, de și mâ înscriti dupe acum con
tra acestei din urmă.

Imprimeria Statului.

încă o-dată, D-lor, n’am nici o obiec
țiune, dacă amânarea nu este subordonată 
de câtterminărei desbaterilor din secțiuni 
asupra acestor duoâ legi. Insist însă ca 
desvoltarea interpelărilor să fie fixată 
pentru o 4* anume, și ca aceste interpe
lări să vină negreșit la ordina ^ilei, la 
începutul ședinței, iar nu dupe întâm
plate, și dre cum alternând cu ședințele 
de secțiuni.

Aștept răspunsul băncei ministeriale 
ca să sciti dacă trebue să consimt și eti la 
acâstă amânare; căci de altminterea, în 
ceea-ce mâ privesce, nu accept nici... au- 
torisațiune prealabilă, nu admit nici con- 
fiscațiune.

D. ministru al cultelor și instruc
țiune! publice, T. Maiorescu: D-lor de
putați, cred și eti, că părerea exprimată 
de onorabilii preopinenți este cea corect 
constituțională; recunosc că interpela
rea este un drept personal al deputa
tului, Constituțiunea ’i-l recundsce. Re
gulamentul Camerei s’ar putea modifica 
asupra formalităței de exercitare a aces
tui drept, s’ar putea (}ice, de exemplu, în 
regulament ca interpelările să se desvolte 
în o anume ^i pe sâptâmână; nici o-dată 
însă regulamentul n’ar putea să înfrângă 
un principiti clar înscris în Constituțiune.

Al duoilea, regulamentul de față, până' 
când nu e modificat, este și el o lege care 
trebue păzită așa cum este astăzi, și cred 
și eti cu onor. D. Pallade, că în conformi
tate cu. acest regulament, cel mai târziii 
dupe trei £ile de la anunțarea interpelă
rei, ministerul este obligat a răspunde, 
dacă insistă deputatul interpelator a a- 
vea un răspuns. Asupra acestui punct 
suntem dar cu toții de aceeași părere, și 
vedeți că nu este de la banca ministeri
ală nici o încercare de a slăbi, dea atinge, 
de a pune în înduoială dreptul de inter
pelare al deputatului.

Dar, D-lor, nu e mai puțin adevărat 
că sunt și necesități ale unor situațiuni 
importante, cari se impun chiar interpe
lărilor ; și fiind-că din partea unul emi
nent membru al oposițiunel, al minorită- 
ței, din partea D-lui Kogălniceanu, a ve
nit propunerea ca să trecă Adunarea în 
secțiuni până când va termina cu legea 
vân4ărei moșiilor Statului; și fiind-că 
nici unul din interpelatori nu a ridicat 
un cuvânt în contra acestei propuneri a 
D-lui Kogălniceanu....

D. N. Blaramberg: Eti nu eram aci.
D. I. Nucșoreanu : Nici eti.
D. ministru al cultelor și instrucțiu

ne! publice, T. Maiorescu: Erati alții, 
și n’ati ridicat nimeni nici un cuvânt; 
prin urmare, propunerea D-lui Kogălni
ceanu s’a primit de toți, și astfel a rămas 
ca o decisiune a Camerei luată în unani
mitate în vederea importantelor legi ce 
se discută în secțiuni.

Acum onor. D. Blaramberg, care nu 
era presinte atunci, a declarat și D-sa, 
față cu aceste legi, că pentru astăzi con
simte și D-sa la amânare.

D. N. Blaramberg: Pentru interpe
larea mea; căci nu sunt stăpân de cât pe 
dreptul meti.

D. ministru al cultelor șl Instruc
țiune! publice, T. Maiorescu : Față 
cu cei-alți Domni interpelatori amâna
rea o avem, de âre-ce atunci, când onor. 
D. Kogălniceanu a propus să se amâne 
desvoltarea interpelărilor, nimeni nu s’a 
ridicat contra; căci, dacă s’ar fi ridicat în 
contra un singur interpelator, nu putea 
maioritatea, ori cât de numerosă ar fi 
fost, să’l ridice acest drept după regula
mentul de astăzi al Camerei.

Cred dar că suntem înțeleși în cestiu
nea de principiti și chiar și în cea de pro
cedură. Putem intra astăzi în secțiuni, 
bine înțeles că, îndată ce se vor termina 
lucrările din secțiuni, mâne chiar, de se 
va putea, interpelările vor fi desvoltate 
și guvernul va fi la disposițiunea D-lor 
interpelatori.

D. președinte, C. Grădișteanu: 
Sunt mai mulți Domni deputați înscriși; 
cred însă că”e inutil a mai discuta acâstă 
cestiune, și că ar fi mai bine să întreb pe 
fie-care din interpelatori în parte dacă 
consimte la amânare.

D. G. Deleanu: Eti consimt a se amâna 
pe mâne.

D. N. Blaramberg: Eti asemenea 
consimt.

D. E. Sturdza : Și efi consimt la a- 
mânare pe mâne.

D. N. C. Aslan : Consimt și efi/reser- 
vându-mi dreptul de a ’mi desvolta inter
pelarea în ordinea înscrierel.

D. I. Nucșoreanu: Consimt la a- 
mânarea desvoltărei interpelărei mele, 
cu condițiune ca ea să fie pusă la ordi
nea (JileFimediat după terminarea în sec
țiuni a celor duoă proiecte de legi pen
tru vânzarea moșiilor Statului în loturi 
la țărani și pentru tocmelele agricole.

D. Președinte, G. Grădișteanu: 
Atunci, D-lor, cu consimțim ântul una
nim al Adunării, interpelările se amână 
pe mâne, iar astă-^i trecem a lucra în 
secțiuni. Dar mai ântâifi vă rog să as
cultați raportul comisiunei de verificare 
asupra colegiului I de Covurluifi.

—D. C. C. Deleanu, raportorul comi
siunei de verificare, dă citire următorului 
raport :

Domnilor deputați,

Comisiunea de verificare a titlurilor de
putaților noul aleși, luând în cercetare 
alegerea efectuată la colegiul I de Co- 
vurluiti, în persdna D-lui Victor Macri, 
în 4iua de 16 Ianuarie, și nefiind nici o 
contestațiune, a validat alegerea ca bine 
și legal făcută, rugându-vă și pe D-v6s- 
tre să votați conclusiunile acestui raport.

Raportor, C, C. Deleanu.

D. preșenlnte, G. Grădișteanu: Ne
fiind nici o contestațiune, proclam pe D. 
V. Macri deputat al colegiului I de Co- 
vurluiti.

— Adunanarea trecea lucra în"secți
uni.

— Ședința se ridică la 3 ore și cea vi- 
itdre se anunță pe a duoa 4b 24 Ianuarie. ,

Director, ALKXANDBU PENCOVICI.
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ADUNAREA DEPUTAȚILOR

Ședința de la 24 Ianuarie 1889.
Președenția D-lui președinte C. Gră- 

dișteanu, asistat de D-nii secretari.

— Ședința se deschide la ora 1 dupe 
amia^L

— Presenți 126 D-ni deputați.
— Nu răspund la apelul nominal 56, 

și anume:

Bolnavi:
D-nii I. lancovescu., M. Kogăluicea- 

nu, N. Nanoescu, Chr. I. Sulioti.

In congediu:
D-nii T. Anastasiu, G. Gr. Cantacuzino, 

C. Danaric, C. Datculescu, G. Emandi, M. 
Marascu, I. NegulicI, St. Pleșa/ L.J Ca
targi.

Fără arătare de motive:
D-nii Jk Alexandrescu, I. Athanasescu, 

C. Bădulescu, M. Balș, G. Berevoes
cu, L. Bogdan, C. Christodorescu, Gr. Con- 
stantinescu, I. Demetriad, I. Dimitriu, 
V. Dimitropolu, G.DrăghicI, A. Enaco
vici, G. Gâtză, N. Georgescu, A. Goilav, 
N. lonescu, T. lonescu, I. Lahovari, I. 
Macridescu, I. Miclescu, V. Mortzun, C. 
Olănescu, C. Parino, A. Peșacov, D. Po
pescu, I. Rădulescu, I. Robescu, G. Răs- 
novanu, N. C. Săveanu, Gr. Triandafil, 
I. Vâsescu, V. Vlădoianu, I. C. Brătia- 
nu, Gr. Buicliu, V. Macri, U. Boldescu, I. Lecca, G. Tocilescu,Gr. Gozadini, I. 
Isvoranu, V. Pogor.

— Sumarul ședinței precedente se a- 
probă.

Se acordă congediu D-lor: St. Ple
șa, I. lancovescu, M. Kogălniceanu, C. C. 
Datculescu și N. Nanoescu. 4

— Se trimite la comisiunea de petiți
uni petițiunea mai multor locuitori din 
comunele Uda-de-jos și Mozăceni, județul 
Argeș, a D-lui I. Molanescu, a mai mul
tor locuitori din comuna Beresci, județul 
Bacăti, a D-lui Const. Bălan, a mai mul
tor locuitori din comuna Rădoesci, jude
țul Teleorman, a mai multor locuitori din 
comuna Băleni, județul Covurluiti, 14 
petițiuni ale mai multor locuitori din mai 
multe comune din județul Dâmbovița, a 
mai multor cetățeni din Dobrogea, a 
D-lui N. Lupașcu, a D-lui G. I. Crum- 
peiă, 4 petițiuni ale mai multor locuitori 
din mai multe comune din județul Putna, a mai multor locuitori din comuna Mihăi- 
lesci, județul Buzâii,a mai multor locui
tori din comuna Buldesci, județul Doljiti, a mai multor locuitori din orașul Bârlad, a D-lui S. Simniceanu, a D-lui N. Nec- 
șulescu și a D-lui G. Georgescu.

— Se trimite la comisiunea de indige
nat petițiunile D-lor : R. G. Giuglea, 
Alexe Popovici și I. Birnberg.

— Se depune 4 raporturi ale comisi

unei de indigenat, relative la naturalisa- 
rea D-lor: luliu Pop, Ion Paltiș, T. Ni- 
colati și Emil Ortinski.

— Se trimite la secțiuni proiectul de 
lege prin care se scutesc de procente cum
părătorii moșiilor Craiovița și Fărcășan- 
ca, proiectul de lege relativ la autorisa- 
rea comunei Galați să încheie o transac- 
țiune cu frații Ștefan și Anghel Dimitriu 
pentru stingerea unor procese, și proiec
tul de lege votat de Senat relativ la mo
dificarea cursului unora din monetele 
străine.

— Se comunică Adunărel petițiunea 
mai multor locuitori din comuna Bistre- 
țu, județul Dolj.

D. P. Cernăteseu: D-le președinte, 
cererea acestor țărani este fdrte drăptă 
și de natură urgentă. De aceea ași ruga 
pe onor. Cameră să încuviințeze ca acestă 
petițiune să fie trimisă de urgență la co
misiunea de petițiuni, pentru ca să se a- 
ducă raportul asupra ei cât mai neîntâr
ziat.

— Se pune la vot urgența și se pri
mesce.

— Se comunică petițiunea locuitorilor 
din Dobrogea prin care cer asimilarea a- 
celei provincii cu patria mamă.

D. președinte, C. Grădișteanu: 
D-lor deputați, o delegațiune din partea 
consiliului județian al județului Constan
ța s'a presintat la mine cu duoă petițiuni 
din Dobrogea; v’așl ruga să primiți ur
gența asupra lor, căci ele privesc la nis
ce cestiunî fdrte importante.

— Se pune la vot urgența și se pri
mesce.

D. O. Popovici: D-lor deputați, am 
ondre a presintă un memoriti din partea 
tutulor profesorilor de Ia gimnasiul din 
Fălticeni și a institutorilor de la scdlă 
urbană din Fălticeni, relativ la modifi
carea legei pensiunilor.

Depunând acest memoriti pe biuroul 
Adunărel, ’mi permit a $ice câte-va cu
vinte, spre a atrage asupra lui atențiu
nea D-vdstre și mai cu semă a D-lui mi
nistru al cultelor și instrucțiune! pu
blice.

Disposițiunile legei pensiunilor privi- 
tdre la termenele dupe cari se pot acorda 
drepturi la pensiune, în adevăr, sunt ne
drepte; căci cerându-se un serviciti de 30 
ani și etatea de 60 ani, cu greii se pdte 
atinge aceste termene, și pe lângă acăsta 
nisce asemenea condițiuni n# pot fi de 
cât desavantagidse pentru învățămlntul 
public ; căci într’un period atât de lung 
tot sistemul instrucțiune! se schimbă, 
sciințele iati o maljargă desvoltare și pro
fesorul până la etatea de 60 ani nu se 
mal pdte ține în curentul sciințel, ast-fel 
că nouile generațiuni sunt condamnate 
a învăța cartea ce se învăța acum 30 de 
ani. Iată pentru ce ar trebui ca anii de 
serviciu ai profesorilor să fie reduși la 25, 
și acăsta, repet, nu în interesul lor per
sonal, ci în interesul instrucțiune! pu
blice.

Depun dar pe biuroul Adunărel acest 
memoriă, cu rugăciune de a se avea în 
vedere când va veni în discuțiune modi
ficarea lege! pensiunilor.

D. D. Ghlca Gomăneșteanu : D-lor 
deputați, mai multe sutimi de locuitor! din 
județul Bacăti, prin petițiunea ce am o- 
ndre a vă presintă, proțestăză contra pro
iectului de lege prin cate se reduce taxa 
pentru introducerea lemnului brut în țără 
de la 25 lei la un leă. Rog pe onor. Ca
meră să bine-voiască a încuviința trămite- 
rea acestei petițiuni la comitetul delega
ților însărcinați cu examinarea acelui 
proiect de lege.

D. președinte, C. Grădișteanu : Se 
va trimite la comitetul delegaților.

D. G. Panu : D-le președinte, am o- 
ndre a depune pe biuroul Adunărel o pe
tițiune din partea mai multor profesori 
de la Fălticeni, Roman, Tecuciâ, Brăila, 
Giurgiu și Alexandria, relativă la egali- 
sarea salariilor și gradațiunei lor cu a 
celor-alți profesori de la gimnasiele Sta
tului.

De asemenea mai depun și duoă peti
țiuni din partea mai multor locuitori din 
județul Bacăti prin cari cer pământ.

D. președinte, G. Grădișteanu : Se 
vor trămite la comisiunea de petițiuni.

D. G. Dobrescu: D-lor deputați, am 
primit o mulțime de reclamațiuni însoțite 
cu acte de la mai mulți învățători sătescl 
cari aiî servit câte 20—30 ani și prin 
cari cer regularea lor la pensiune. Recla- 
manții aceștia sunt ămeni bătrâni, bol
navi, neputincioși, săraci și cu familie 
numerdsă. De aceea vă rog să bine-voiți 
a primi ca cererile lor să fie trămise de 
urgență la comisiunea de petițiuni.

— Se pune la vot urgența și se pri
mesce.

D. președinte, G. Grădișteanu : D. 
Dobrescu are cuvântul:

D. C. C. Dobrescu : D-le președinte, 
profit de presența D-lui ministru al ins- 
strucțiunei publice spre a’l ruga să bine- 
voiască a grăbi trămiterea unui tabloti, pe 
care ’l am cerut sunt acum duoă săptă
mâni, de tdte numirile făcute în învăță
mântul primar de la venirea D-sale la 
minister, tabloti care 'mi este necesar pen
tru o interpelare ce voesc a face.

D. președinte, G. Grădișteanu : D. 
ministru al instrucțiunel publice are cu
vântul.

D. ministru al instrucțiunel pu
blice, T. Maiorescu : D-lor, onor. D. 
Dobrescu a cerut de la acest minister, 
prin organul președintelui Camerei, nisce 
dosare, în număr de trei, cari i s’ati pus 
la disposițiune, și a mai cerut un al pa
trulea lucru, care este un tabloti de tdte 
numirile făcute de mine în învățământul 
primar, și de tdte avisurile date de con
siliul permanent asupra acestor numiri. 
Apoi, onorabilă Cameră, eă, care de pe 
acestă bancă am recunoscut ieri cel mal 
întins drept al orl-cărui deputat în ma
terie de interpelări, permiteți-mi a vă 
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spune că a satisface cererea D-lui Do
brescu, adică a’I procura tabloul și co
piile de cari a vorbit, este a însărcina ad
ministrațiunea acestui minister cu o lu
crare statistică pentru care nu are nici 
timp nici funcționari, căci s'a suprimat 
de mult referentul statistic.

Asemenea lucrări nu le pot ordona 
dupe simpla cerepre a unui deputat. Este 
cu totul alta când însăși Camera va decide 
să fac acăsta, sati când ar cere o comisi
une a Camerei, cum a cerut comisiunea 
budgetară așa ceva, în care cas tabloul 
s'a făcut.

In fața cererei D-lul Dobrescu, am o- 
ndre a declara că funcționarii de astăzi 
nu ati destul timp să facă tabloul tutulor 
numirilor mele în învățământul primar 
și să copieze tdte resoluțiunile consiliului • 
permanent, căci acăsta e o lucrare întinsă, 
afară numai dacă Camera decide acăsta, 
și atunci voiti cere un mic credit pentru 
înființarea acestui fel de oficiti statistic 
care să facă ceea-ce cere D. Dobrescu.

D. C. C. Dobrescu: D-lor, regret forte 
mult că D. ministru al instrucțiunel pu
blice a exagerat, negreșit cu interes, cere
rea mea. Eti nu am cerut un tabloti de 
tdte numirile făcute înainte și dupe 1866, 
ci un tabloti de tdte numirile făcute în în
vățământul primar cu începere de la ve
nirea D-sale la acest minister.

Acest tabloti 'ml este necesar ca să do
vedesc Camerei modul cum D-sa a aplicat 
legea instrucțiunel publice cu ocasiunea 
acelor numiri. Am mai cerut, D-lor, să 
mi se pună la disposițiune, nu tdte avi- 
surile date de consiliul permanent, cum 
gice D. ministru, ci numai un singur a- 
vis, și acela fdrte scurt, de câte-va rân
duri numai, prin care consiliul permanent 
autorisă pe D. ministru a face numiri în 
învățământul primar, luând dintre con- 
cu ren ții cari ati dat concurs înainte de e- 
pdbele fixate de lege.

Aș fi putut, D-lor, să’ml procur acest 
avis prin mine însumi, dar am ținut să 
mi se dea pe cale oficială, de temere ca nu 
cum-va la desvoltarea interpelărei mele, 
când ’I voifi da lectură, să mi se gică de 
eătre D. ministru că sunt indus în erdre 
și că cu totul alt-fel este redactat avisul 
consiliului permanent.

Iată, D-lor, actele ce am cerut de la D. 
ministru, usând de dreptul ce ’mi acordă 
regulamentul nostru, și cred că D-vdstre 
nu veți găsi că cererea mea a fost exage
rată safi pdte fi taxată de neseriositate.

Bine-voiască dar D. ministru a nu lua 
așa pe subțire cererile ce i se adresdză din 
partea deputaților și, in loc de a exagera 
lucrurile, facă D-sa a ni se pune la dispo
sițiune actele de cari avem, necesitate.

D. ministru al cultelor șl instruc- 
țlunel publice, T. Maiorescu: Voifi face 
a se pune la disposițiunea D-lui deputat 
dosarul cu avisul cerut de D-sa.

D. președinte: Acum la ordinea gilei 
de astăzi avem 27 interpelări. (Ilaritate).

Mai ântâifi este interpelarea D-lui A- 

lexandrescu relativ la construirea unul 
teatru Ia Iași.

Voci: D. Alexandrescu nu este pre- 
sinte.

D. președinte: Atunci D. Deleanu 
are cuvântul pentru interpelarea D-sale. 
(Sgomot).

O voce: Renunță.
D. președinte: Dupe aceea vine inter

pelarea D-lul N. lonescu.
Voci: D-sa lipsesce.
D. președinte: D. Stanian e aici ?
D. R. Stanian : Da, D-le președinte.
D. președinte: Aveți cuvântul.
D. C. Deleanu : Dar cu interpelarea 

mea cum rămâne, D-le președinte ?
D. președinte: ’Mi s'a spus că ați re

nunțat. e
D. C. Deleanu: Alții afi respuns pen

tru mine.
D. președinte: Atunci D-vdstre aveți 

cuvântul.
D. C. Deleanu: D-lor deputați, am cu

tezat să anunț o interpelare D-lui minis
tru al cultelor și să’l rog a da satisfacție 
nenumăratelor cereri făcute de îngrijitorul 
bisericel lonașcu din orașul Slatina privi- 
tdre la mai multe reparațiuni de cari are 
nevoe acea Sf. biserică. Nu eram decis să 
fac acăstă interpelare din duoă puncte de 
privire; 1) că dorind să mă conform re- 
comandațiunilor făcute de D. prim mini
stru ca mai înainte de a veni pe calea de 
interpelări să ne adresăm D-lor miniștri 
respectivi în satisfacerea trebuințelor ju
dețelor și orașelor cari ne-afi trimis în Par
lament și numai în cașul când cererile ar 
rămânea infructudse se venim pe calea 
interpelărei și al 2) că n’ași fi dorit ca 
prin interpelarea mea să răpesc timpul 
Camerei.

Am fost silit însă să fac interpelare căci 
mergând la ministerul de culte și căutând 
ce resultat afi avut cererile îngrijitorului 
bisericel, am constatat că tdte fusese puse 
la dosar cu steriotipa resoluție .fondul 
fiind epuisat;“ mai mult, între hârtiile 
pregătitdre la alcătuirea budgetului vii
tor nu se avusese în vedere nici una din 
nenumărate cereri ale îngrijitorului și 
numai ast-fel m’am decis să anunț acestă 
interpelare. Iată în ce consistă interpela
rea mea,

In orașul Slatina, încă de la 1790 un 
pios donator, numit lonașcu, închină tdtă 
averea sa bisericel ce clădise. Pe lângă 
moșii dărtiesce și nisce chilii, construite 
expre și cu destinațiunea de a fi spital; 
mai lasă și nisce locuri virane, vii, livezi 
de fân și altele, ale căror venit ’l destina 
atăt la întreținerea bisericel cât și la 
înființarea unui spital pentru căutarea 
bolnavilor. Mai în urmă, pe la anul 1808, 
soția acestuia numită Neaga, imitând pe 
soțul săfi, donează și ea averea el tot bi
sericel și spitalului. In acele timpuri însă 
moșiile nu aveafi destul venit pentru a sub- 
veni la tdte cheltuelele ce hotărîse dona- 
torele să se facă, și atunci, epitropil in- 
stituiți în puterea unui hrisov a lui Ion 

Alexandru Suțu V. V. schimbă destina
țiunea și voința donatorilor și în mod vre
melnic, gic el, până ce alte inimi pidse vor 
veni să adaoge la averea dată de lonașcu, 
să se facă șcdlă grecescă în locul spitalu
lui a cărui întreținere costa mult mai 
mult.

Așa s’a și urmat până ce eforia șcdlelor, 
autoritate care avea menirea a priveghia 
școlele și a administra avutul lor, a luat 
tdtă averea lăsată de lonașcu și soția sa.

La 1846, când pentru prima dră s’a ri
dicat în Adunarea țârei cestiunea avereî 
lonașcu, când se susținea că eforia între- 
buințeză acea avere și pentru alte chel
tueli și școli, s'a găsit că din venitul mo
șiilor făcute danie de lonașcu se capita
lizase o sumă destul de însemnată care se 
urca la cifra de 88.858 lei și 39 parale.

D-lor deputați, am crezut necesar să 
fac în prescurtare acest istoric spre a ve 
demonstra că cu drept și legal cerem ca 
guvernul și D. ministru de culte în spe
cial să ne acorde ce cerem.

Vedeți dar, că dacă în câțl-va ani, de 
Ia 1819—1846 averea lonașcu a capita- 
lisat suma de 88.000 de lei, la cât s’ar fi 
putut urca până astâgi pentru ca noâ ce
lor de la Olt să ne fie permis astăgi a cere 
guvernului grația de a ne acorda cel pu
țin o întreținere cum se cade bisericel ce 
se găsesce în orașul nostru, precum și 
șcdlei; nu numai că nu ni se face nici 
una din acestea, dar ni se afirmă din par
tea îngrijitorului bisericel că nici clopote 
nu are acea biserică, așa cum prevăd și 
pretind dogmele și tradițiunile creștinescl, 
căci din trei clopote câte a avut biserica, 
astăgi nu are nici unul prin care să se a
nunțe filele de sărbători și cele de dureri.

Acestă cestiune a venit în a duoa perîodă 
și s'a desbătut în Camera deputaților și 
am la îndemână raportul secțiunei a IV 
din anul 1860, subscris de repausatul mefi 

l părinte, ca raportor delegat de secțiune, 
prin care se arată în prescurtare tdtă a- 
cestă afacere ; cum biserica lonașcu are 
o avere colosală, cum dupe socotelile pre
date de eforia șcdlelor, Camera din 1846 
interzisese cu desărârșire amestecul veni
tului lonașcu în alte cheltueli, căci gicea 
Camera la 46, eforia școlelor nu este în 
drept a amesteca nisce sumi al căror so
coteli privesc pe s^ma trebuinței in parte 
de vreme ce asupra acestor bani eforia a
vea numai un drept de păstrătore. Ce s'a 
întâmplat ? Tot acest venit și capital s’a 
contopit în cheltuelile ordinare ale bud
getului Statului, în plată de lefuri și di
urne, iar despre șcdlă, biserică și spital 
nici s'a gândit cine-va.

Rog dar pe D. ministru al instrucțiunel 
publice ca de o cam dată să t^dcă sub un 
articol special în budget o alocațiune cu 
destinațiune a repara șî a servi la t6te 
trebuințele bisericel și scdlei lonașcu, și a 
pune la disposiția orașului Slatina din a- 
cestă avere migldce de întreținere, de repa
rații și înființare de obiecte necesare la 
podfiba și chiar siguranța edificiului bi- 
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sericei; căci din causa refusului ce se face 
unor asemenea cheltuieli, biserica are în 
present aspectul unei clădiri abandonata 
intemperiilor. Aștept ca D. ministru să 
respundă, spre a mă pronunța daca sunt 
sah nu satisfăcut.

D. ministru cultelor și instrucțiu
ne! publice, T. Maiorescu : D-lor de
putați, biserica lonașcu din Slatina e as
tăzi, ca ori-ce biserică, întreținută de Stat; 
nu văd pentru ce s’ar pune un paragraf 
deosebit în budget pentru biserica lonaș
cu din Slatina. In cursul verei trecute nu 
s'a arătat nici o cerere din partea acestei 
biserici pentru reparațiuni. Nu este vor
ba, daca s’ar fi arătat cu cerere, nu s’ar fi 
îndestulat p6te întrăga cerere, fiindcă su
ma trecută în budget pentru reparațiu- 
nea tutulor bisericilor și monastirilor era 
numai 65.000, și era departe de a ajunge; 
dar ori unde s’a cerut din acestă mică su
mă, am dispus să se dea o parte propor
țională la toți. Dar, precum am Zis, pen
tru biserica lonașcu nu s’a cerut, și prin 
urmare nu s’a dat. Acum fiind făcută ce
rerea prin D. interpelator, va fi prevăzu
tă și biserica lonașcu pentru vara viitdre 
cu o sumă proporțională pentru repara- 
țiune.

Cât pentru cestiunea cea-altă, că sunt 
moșii donate de lonașcu bisericei, acesta 
este o cestiune pe care nu putem să o 
deslegăm acum, și dar remâne întregă și 
de o parte și de alta. Bine safi răfi, acăstă 
avere se află astăzi secularisată, și o-dată 
secularisată, venitul ei a intrat in venitul 
general al Statului și nu se mai pdte sus
ține astăZi că anume pentru cutare tre
buință a bisericei lonașcu, să se întrebu
ințeze propriul ei venit. Aud că locuito
rii din Slatina vor să facă un proces Sta
tului; atunci vom vedea ce hotărasce jus
tiția. AstăZi trebue să mă mărginesc ares- 
punde D-lui interpelator că în cursul ve
rei acestui an, din suma totală înscrisă în 
budget pentru reparații bisericesc!, se va 
face dre-cari reparațiuni și bisericei lo
nașcu din Slatina.

D. Deleanu. Mă declar satisfăcut de 
răspunsul D-lui ministru; însă precum în 
tot-d’a-una s’a promis că se va da și nici 
o-data nu s’a dat, rog pe D. ministru ac
tual,—și cred că D-sa nu va face ca prede
cesorii D sale, cari cu tdte stăruințele nds
tre da sume la alte biserici dupe stăruin
țe mal influente, iar noă ne răspundea 
că fondul s’a epuisat, punând cererea la 
dosar,—să bine-voiască a se ține de promi
siunea dată și să reserve și pentru acestă 
biserică sume suficiente pentru repara- 
țiunile și întreținerea cu cele necesarii, 
atât la biserică cât și la scdia lonașcu, care 
este într’o stare destul de miseră.

D. președinte, C. Grădișteanu: D. 
Stanian are cuvântul pentru desvoltarea - 
interpelărei D-sale.

D. R. Stanian: D-lor deputați, dupe 
o lungă așteptare a sosit în fine momen
tul să desvolt și efi interpelațiunea anun
țată de mine încă d’inaintea vacanțelor.

Interpelațiunea mea are de obiect ca Sta
tul să ia în sarcina sa scdla de comercifi 
din Ploesci. Pe ce se întemeiază acestă 
cerere ? Lucrul este fdrte ușor de explicat. 
In art. 214 din legea instrucțiunel publi
ce, se prevede obligațiunea pentru Stat de 
a inființa o scdlă de comercifi în orașul 
Ploesci.

Evident că legiuitorul din anul 1864 a 
prevăZut acăstă obligațiune pentru Stat 
în vederea că orașul acesta era un oraș 
eminamente comercial, și încă de atunci se 
simțea imperios necesitatea de a se înfi
ința acolo o scdlă comercială.

In urma promulgărei acelei legi, fie
care cetățean din Ploesci era în drept să 
se aștepte că, cât de curând, va vedea func
ționând acea scdlă; cu tdte acestea a tre
cut un an, dubi, trei și nici o măsură nu 
s’a luat în privința acesta. Atunci primarul 
din localitate s’a adresat către ministerul 
de instrucțiune publică și către ministerul 
de comercifi, cerând să se ia disposițiuni 
pentru înscrierea în budget a cheltuelilor 
necesare pentru înființarea scdlei. D. mi
nistru a răspuns primăriei că nu pdte în 
anul acela să înființeze scdla și a promis 
că acăsta se va face în anul viitor. Cereri 
din tdte părțile veneafi la comună pentru 
înființarea unei scole de comercifi și pri
marul de atunci, setos de învățământul 
comercial, s’a cam grăbit a înființa o a- 
semenea scdlă cu spesele comunei, spe
rând că în anul viitor Statul va aplica 
art. 214 din legea instrucțiune! și va în
deplini făgăduința ce dăduse, luând în 
sarcina sa acea scdlă.

Acăsta se petrecea în anul 1868, adică 
dupe patru ani de la promulgarea legei 
de atunci; dar există în Ploesci o scdlă de 
comercifi înființată de primărie cu spesele 
ci, și în fie-care an, regulat, primăria prin 
numerdse adrese a rugat pe ministerul 
respectiv să facă a se aplica legea și a 
scăpa pe comună de acăstă sarcină, și în 
tot-d’a-una i s’a făgăduit că Ia anul vii
tor cererea ei va fi satisfăcută. Ast-fel s’a 
urmat până în anul 1880, când în fine, 
dupe mai multe stăruințe, s’a luat o deci- 
siune ca Statul să vie cu o subvențiune 
de 5.000 lei în ajutorul comunei Ploesci, 
care pe fie-care an înscrie în budgetul ei, 
pentru întreținerea scolei de comercifi, o 
sumă de aprope 30.000 lei.

In anii din urmă, când am venit în 
Cameră, am făcut și efi o interpelare în 
privința acăsta, și atunci Camera a bine
voit a da un vot prin care se decidea ca, 
până la luarea scdlei pe sema Statului, 
subvențiunea acordată comunei Ploesci 
să fie de 15.000 lei. Cu tdte acestea, în 
anii următori, în loc să se îndeplinescă 
făgădui ala dată de a se lua scdla în sar
cina Statului, subvențiunea s’a redus din 
ce în ce mai mult, în cât astăZi ne găsim 
iarăși în starea de la 1880, adică că pri
măria nu primesce de la guvern de cât 
numai neînsemnata sumă de 5.000 lei.

Ei bine, D-lor, nu mal este cu putință a se suferi acăstă stare de lucruri, și iată 

pentru ce : Primăria ar fi voidsă să măr- 
gă înainte cu cheltuelile ce face pentru în
treținerea scdlei de comercifi, căci nimeni 
din Ploesci nu pdte voi ca o asemenea 
scdlă să fie desființată; însă primăria se 
găsesce în absolută imposibilitate mate
rială de a mai întreține Z^a scdlă.

Este un ce cunoscut de toți D-vdstre că 
veniturile comunei Ploesci a deminuat din 
ce în ce mai mult, și acăsta mai cu sămă din 
causa filoxerei care a bântuit podgoriile 
din Prahova, ast-fel în cât din lipsa de ’miZ- 
Idce se pdte întâmpla ca primăria de 
Ploesci să nu mai înscrie o asemenea 
cheltuială în budgetul săfi și prin urmare 
să se desfiiințeze scdla de comercifi de a- 
colo, ceea ce cred că nu pdte fi interesul 
învățământului public, pentru care toți 
arătăm în fie-care Zi dorința de a se des
volta cât mal mult.

Am citit în Monitorul oficial că o ase
menea interpelațiune s’a făcut și în Senat 
de către D. Aurelian, unul din represen
tanții județului Prahova, la care* a luat 
parte și un al duoilea senator din Praho
va, D. Petre Grădișteanu, și am văZut cu 
bucurie răspunsul dat de D. ministru al 
comerciului și agricultura!, care a decla
rat categoric că dreptate are primăria de 
Ploesci; că în realitate cererea ei este 
fondată ; că scdla de comercifi din Ploe
sci trebue luată în sarcina Statului.

Am aci consemnat într’o adresă a D-lui 
președinte al camerei de comercifi din 
Ploesci, răspunsul textual al D-lui mi
nistru de comercifi:

aNu numai nu voifi fi contra, a Zis D. 
ministru în Senat, dar voifi susține o ase
menea propunere în Cameră, dacă D-nii 
deputați ai Prahovei vor veni cu un pro
iect de budget, chiar în cașul când comi
siunea budgetară nu ar prevedea la chel- 
tueli suma necesară în proiectul de bud
get al Statului. “

D-lor, credem că noi, representanții 
Prahovei, ne facem datoria când venim 
conform dorinței exprimată de D. minis
tru de comercifi, să punem cestiunea lim
pede înaintea guvernului, cerându-’i să 
îndeplinescă făgăduințele date și să aplice 
o-dată legea ; căci de la 1864 și până as
tăZi a trecut un sfert de vec și încă nu 
s’a mai aplicat acestă lege pentru Ploesci. 
Ce să fie el vinovat ?

D-lor, dacă s’ar face un studifi, care 
nu ar fi nici cum grefi de făcut, s’ar ve
dea că Prahova este unul din județele din 
țeră care dă Statului cele mai mari 
venituri, și pentru întreținerea serviciilor 
publice din acel județ se cheltuesce mult 
mai puțin ca în alte județe, și mai ales 
păntru învățământul public.

Sunt orașe de un alt rang, cari nu s’ar 
putea egala cu Ploesci și cari cu tdte a- 
cestea afi șansa de a fi mai bine văZute 
de guvern ; dar pentru acăsta nu fac ni- 
menui nici-o Incriminare, Zic numai că și 
pentru învățământul din Prahova datori 
untem să punem aceeași solicitudine ca 
și spentru cele-alte orașe din țeră. Dacă
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nici dupe un sfert de văc nu s’ar aplica 
și pentru Ploiesci disposițiunile legei de 
instrucțiune publică, dacă scdla de comer- 
citi de acolo nu se va trece în sarcina Sta
tului, atunci duoă inconveniente mari se 
vor produce: Ântâiti, ori-cine ar adminis
tra comuna Ploesci nu va putea să facă 
atât cât se cere pentru o scdlă de comer- 
citi. Alte elemente are guvernul ca să fa
că ca o asemenea scolă sâ fie la nivelul 
celor-alte scoli pendinte de Stat; al duoi
lea, că In starea de strimtorare in care se 
află comuna Ploesci, astă-^i când o parte 
din veniturile ei s’ati Împuținat în mod așa 
de simțitor din causa filoxerei, ar fi o 
povară prea grea pentru dânsa acăstă 
cheltuială anuala de 30.000 lei, cu care 
s’ar putea face multe Îmbunătățiri orașu
lui Ploesci, care, ce e drept, nu progre- 
râzăîn-de-ajnns tocmai din causa unor a
semenea cheltuieli; pentru că dintr'un 
budget care nu are la venituri mai mult 
de ș&e ante mii lei, se cheltuesc pentru 
serviciile publice și alte sarcine obligato
rii peste cinci sute de mii lei, ast-fel că 
pentru necesitățile ^ilnice ale orașului nu 
rămâne de cât o fdrte neînsemnată sumă.

Ași ruga dar pe D. ministru al ins
trucțiune! publice să bine-voiască a face 
tot posibilul, pentru ca cel puțin în anul 
acesta, 1889—1890, să se înscrie cheltu
iala acăsta In budgetul Statului, fie în a
cel a! ministerului instrucțiunel, fie în al 
ministerului de comerciti, și ast-fel să se 
scape orașul de acăstă sarcină mare, care 
pe nedrept, de atâțea ani, se lasă asupra sa.

Dăcă se va calcula ce s’a cheltuit de la 
1869 până la 1889 de comuna Ploesci 
pentru acăstă scdlă, tot ar fi un minimum 
de 400.000 lei. Ei bine, cu acești 400.000 
lei câte îmbunătățiri nu s’ar fl făcut 
orașului, cari îmbunătățiri ar fi satis
făcut interesele întregei populațiuni? 
D-lor, orașului Ploesci *1 lipsesce multe: 
pavagiuri, localuri de autorități, localuri 
de scoli primare și chiar un local pentru 
scdla comercială, și aceste îmbunătățiri 
nu se pot face din causă că comuna este 
împovărată cu cheltuieli ce dupe lege nu 
cad în sarcina ei.

Ar fi bine dar să intrăm în lege și să 
despovărăm comuna de acăstă sarcină, 
mai cu sămă astă-^I când veniturile co
munei, din causa filoxerei care bântuie 
județul Prahova, a scăzut într’un mod 
fdrte simțitor.

D. ministru al cultelor și instrucțiu
nel publice, T. Maiorescu: Interpelarea 
acăsta mai corect trebuia să fie adresată 
numai D-lui ministru al domenielor, fi
ind că, dupe legea de astă-gl, scdlele de 
comerciâ nu se țin de resortul ministeru
lui instrucțiune! publice, ci de resortul 
ministerului domenielor, agriculturei etc.

Dar fiind-că ’mi este adresată și mie, 
voiti respunde eh în absența colegului 
met de la domenii. De altminteri prin un 
articol special de lege se ^ice că scdlele 
dependințe de ministerul domenielor se 

vor administra conform cu legea instruc
țiune! publice.

D-lor, în legea instrucțiunel publice 
este ^is: se vor înființa scdle comerciale 
în mai multe orașe, între cari și Ploesci.

Nu cred că onor. D. interpelator pdte 
de aici să deducă ca un fel de neobservare 
a legei, fiind-că adică nu s’a luat deja 
până acum asupra Statului scdla comer
cială din Ploesci, pe care o întreține co
muna. Ar fio neobservare a legei numai 
atunci când ați arăta, ceea ce nu este, că 
în afară din orașele arătate în acel arti
col de lege, ar fi creat Statul și între
ținut veri-o altă scdlă comercială înainte 
de a fi înființat pe cele prevăzute în acel 
articol al legei instrucțiunel, între cari 
și cea din Ploesci. Dar acesta nu s’a în
tâmplat. Ceea ce s’a întâmplat e că Sta
tul până acum nu a înființat tdte scdlele 
comerciale prevăzute în lege, ci numai 
patru din șăpte.

Apoi legea instrucțiunel nici nu pre
vede un termen, și, onor, interpelator, 
dacă este să vorbim de înapoiere în apli
carea legei instrucțiunel, apoi gândiți-vă 
la marea nepunere în aplicare : învăță
mântul obligatori ti de la 1864 și până 
astă-<jila 1889 nue încă pus în aplicare, 
din lipsa de scdle în'sate; și D-vdstră 
ve mirați că nu s’a aplicat încă articolul 
din lege cu privire la înființarea tutulor 
scdlelor de comerciti. Nu trebue să vâ 
mirați de acăsta.

Cu tdte acestea D. ministru al domenii
lor a arătat tdtă buna-voință ca să se facă 
ceva pentru scdla comercială din Ploesci ; 
și cred, cu drept cuvânt, căci mi s’a arătat 
de colegul D-vdstre, D. lenescu, cu cifre 
că districtul Prahova e unul din distric- 
tile care contribue în modul cel mai în- 
semnător la veniturile Statului, și în pro
porție e districtul care primesce cea mai 
mică parte în compensațiune.

Evident că acăstă disproporție nedrâptă 
trebue să dispară; dar vă rog nu puneți 
cestiunea pe neaplicarea sati neobservarea 
legei de către guvernul actual. D-vdstră 
mal ales, D-le Stanian, care sunteți depu
tat din Ploesci, acum ca și mai ’nainte, 
bine-voiți a nu ne face imputarea că de 
ce în 1889 nu facem noi ceea ce nu s’a 
făcut în 12 ani de ^ile de amicii D-vds
tre. (Aplause, ilaritate).

Dar cine era primarul Ploescilor și tot 
odată deputat în fosta Cameră? (Aplause). 
Am avut și eh ondrea să vă fiti coleg pe 
atunci, și recunosc că D-vdstră erați unul 
din colegii cei mai plăcuți și cei mai sim
patici ; dar tocmai pentru că erați așa, e
rați unul din deputății cei mai bine vâ
nați și infiuențl ai acelei maioritâți (A- 
plause). Iacă dar primarul din Ploesci în 
special bine văcjut, și influent în partidul 
D-sale, căruia fostul ministru al săti D. 
Stolojan 'l-a suprimat subvențiunea sta
bilită ce se da scdlel comerciale din Plo
esci, și D-sa atunci nu găsesce momentul 
oportun (aplause) să protesteze în Ca

meră, și ne cere acum noă, ca de o dată, 
și numai de căt să reînființam noi la Plo
esci ceea ce nu noi am suprimat (A- 
plause);ci din contră se suprimase în tim
pul unei maioritâți apropiate de convin
gerile D sale politice. Va să ^ică pe acest 
tărâm să nu punem cestiunea ; să o lăsăm 
mal bine pe terenul pus de D. Enescu, pe 
acela al unul județ care contribue așa de 
mult la veniturile Statului și care ar avea 
dreptul să aibă și el mai mult din benefi- 
ciele Statului; asemenea pe terenul pus 
de D. ministru al domeniilor că e în ade
văr o scoală bună și că D-sa va face ce 
va fi posibil pentru ea.

Dar fiind-că D. Stanian a făcut alu- 
siune la acea discuțiune în Senat ’l rog 
să’și amintescă un cuvânt constituționali- 
cesce fdrte just pronunțat acolo de un D. 
Senator: o procedare curidsă ca să vie 
camera să ceră guvernului cheltuell; a- 
câsta e răsturnarea adevăratului sistem 
constituțional.

Guvernul cere cheltuell și camera le 
încuviințâză sati le restrînge sati le refusă.

Dar este lucru nepomenit în bun sistem 
constituțional ca să vie camera și să câră 
guvernului cheltuell, nu într’un cas ex
cepțional, nu în 2, ci în 10, în 20.

Mal tdte interpelările D-vdstre se tra
duc prin cereri de cheltuell. Esența sis
temului constituțional este însă din contră 
că deputății, cari ati control asupra ad- 
minLtrațiunei cheltuelilor publice, să fie 
mal nainte de tdte economi cu punga 
contribuabililor; istoria merge așa, că gu
vernele ati voit să cheltuiască prea mult, 
și camerile, pentru a cruța punga contri
buabililor, ’i-ati oprit și ’I-ati moderat pe 
acăstă cale.

D-vdstre din contră vreți să împingeți 
la cheltuell, acesta nu este adevăratul sis
tem parlamentar.

Nue lucru mai plăcut pentru un mi
nistru de cât să’! dați mitjldce să cheltu
iască. Care ministru de culte or! de dome
nii nu ar fi fericit să facă scoli de comerciti, 
să facă și teatre la Iași, atenee la Bucu
resci, ș. c. 1. ș. c. 1 ?

Dar, D-lor, scusați-mă, noi trebue să ve
nim cu un budget echilibrat; nu putem 
merge cu cheltuell nechibzuite; eti cred 
că asemenea cereri nu pot fi bine discu
tate de cât în comisiunea budgetară, și a* 
tund când se propune o anume întrebu
ințare într’o parte, să seim ce economii 
putem face în altă parte. a

Iată, D-lor, ce aveam de răspuns la in
terpelarea D-lui Stanian. ,

D. R. Stanian: D-lor, dacă D. mi
nistru de instrucțiune publică ’mi dădea 
un răspuns categoric, da sati ba, pdte că 
n’ași mal fi luat cuvântul, fiind-că atunci 
ași fi sciut că la o respectudsă cerere de a 
se lua scdla comercială din Ploesci pe 
sănia Statului, s’a răspuns că nu se ține 
sămă de ce ^ice legea instrucțiunel pu
blice nici de ce cere un oraș, sati că nu 
sunt mi^ldce pentru satisfacerea unei a
semenea cereri, și ast-fel ași fi fost pus Și 
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efi în posițiune să pot da un răspuns con
cetățenilor mei, dacă trebue să mai țină 
safi nu acăstă scdla; dar D. ministru a pă
răsit calea acăsta drăptă, a dat cestiunea 
la o parte, cum s'ar gice advocățesce, și m’a 
pus pe mine personal în cestiune ca să 
atragă aplausele maiorităței. Sâ'ml dați 
voie dar a vă spune că nu ast-fel se răs
punde în mod serios la o interpelare ra
țională și întemeiată pe o disposițiune 
specială a legel; și mal cu sămă mie, 
căruia 'ml faceți reproșuri că de ce, 
pe când eram primar și deputat din 
maioritate, n’am făcut acăsta, să’mi dați 
voie a vă spune categoric că efi ca 
primar am stat demn la locul mefi, 
și ca deputat din maioritate tot așa am 
făcut; nici odată n'am vorbit cu miniștrii 
la ureche.

Când am voit să cer ceva în numele 
județului safi al țărei, am venit în mod 
regulat, așa cum am venit și astăgi; a
ceasta este procedarea mea, care dacă s'ar 
găsi necorectă din punctul de vedere că 
m'am adresat la duoi miniștri de o-dată, 
ea însă este fdrte corectă în ceea ce pri
vesce atitudinea mea ca deputat. Nu sunt. 
D-lor, dintre aceia cari țin ca un lucru 
să se facă cu ori-ce preț, chiar cănd nu 
sunt migldce, și de aceea n'am insistat 
mal mult atunci; și insist astăgi când 
cred că sunt migldce; iar nu pentru că agi 
sunt în oposițiune.

Efi din acăstă cestiune nu fac o ces
tiune politică, pentru că am și efi atâta 
bun simț ca să scifi, când este vorba de o 
cestiune cu caracter politic și când este 
vorba de a solicita ceva de la guvern. In 
mod politicos efi v’am sesisat de o ces
tiune, și v’am rugat să dați un răspuns 
dar și D-vdstre’ml răspundeți că guvernul 
trecut nu a ținut socotălă de cererea mea. 
Dar,D-lor,D-vdstre care ați venit la putere 
cu fâgăduell; D-v6stre care ați venit să a- 
plicațl legile pentru fericirea poporului, 
când vi se spune că o calamitate a câgut 
pe județul Prahova, când vi se arată că 
veniturile acestui județ se diminuează în 
mod simțitor pe fie-care an, ast-fel în cât 
agi el nu se găsesce în posițiune de a 
mal putea să întrețină scdla comercială, 
nu găsiți că este bine ca solicitudinea D- 
văstresă se îndrepteze către un județ care 
suferă și să faceți tot posibilul a fi scutit 
de o sarcină grea și pe nedrept pusă a- 
supră-I, pentru ca în urmă să aveți 
dreptul a gice cu mândrie PIoescenilor : 
De și voi sunteți contra ndstră, noi ți
nem compt de nevoile vostre.

Ba mal gis, D-lor, că legea instrucțiu
ne! publice a rămas neaplicată și pentru 
alte părți ale țărei, nu numai pentru 
Ploescl, dând a se înțelege prin acdsta că 
cererea ndstră nu ar fi tocmai întemeiată. 
Dar acest răspuns este el serios ? Dacă 
legea nu s’a aplicat âncă pentru tdte o
rașele din țară, nu trebue să se mal a
plice? Oare datoria Statului nu are ter
men? Apoi dacă ne vom lua chiar dupe 
regalele ordinare de interpretațiune, ve

dem că chiar obligațiunilor din codul 
civil, cari sunt fără termen, și tot li se 
pune un termen. Cu cestiunea acesta a 
trecut un sfert de veac, adică 25 ani, și 
încă nu s'a putut pune în sarcina Sta
tului acăstă scolă, care nu pdte să se în
lăture, fimd-că dacă nici orașul Ploescl 
nu pdte avea o scdlă comercială, apoi nu 
scifi în care oraș ar mal fi necesară o a
semenea șcdlă.

D. ministru ’mi gice că n’am venit cu 
cererea mea la timp oportun; dar mal o- 
portun’de cât acum când ar putea să fie? 
Noi suntem tn ajunul regularei budgete
lor și D-vdstră ca ministru al inttrucțiu- 
nel publice, precum și colegul D-vdstre 
de la comercifi, nu aveți de cât să cereți 
de la comisiunea budgetară ca să înscrie 
în budget alocuțiunea cuvenită pentru a- 
căstă șcdlă și noi vom fi gata la votarea 
bugetelor să vă acordăm resursele ne- 
cesarie.

Iată pentru ce nu pot să fifi mulțumit 
cu răspunsul D-luI ministru al iustruc- 
țiunel publice, care de alt-minterea m'a 
avisat cu mult talent, ceea ce va să gică 
că mă agrează. Și efi agreez pe D. mi
nistru tot așa precum D-sa mă agrează 
pe mine. (Ilaritate). Am făcut amânduol 
parte dintr'o maioritate, acum suntem 
despărțițl, dar pdte că iar vom mal fi îm
preună. (Aplause, ilaritate),

D. C. C. Dobrescu: Efi personal nu 
mă pot găsi față cu D. ministru al in
strucțiunel publice tot în aceeași situa
țiune ca D. Stanian, cu tdte că tn discu
țiunea de astăgi mi se pare că nu era 
bine să se pună cestiunea în sensul a
cesta.

D-lor, art. 214 din legea instrucțiunel 
publice prevede următdrea disposițiune :

„Se vor institui scdle de comercifi în 
orașele Bucurescl, Iași, Galați, Brăila, 
Ploescl, Craiova și Tumu Severin.*

Acum, ce credem noi ca Deputați, în 
virtutea nouilor necesități economice și 
din punctul de vedere al organisațiunel 
societățel moderne ? Noi credem că trebue 
să se pună tn aplicațiune acest articol,care 
privesce mal mult pe D. ministru al dome
niilor, fiind-că el este de cea mal de că
petenie necesitate. Avem scdle de comercifi 
la Bucurescl, la Iași, la Craiova și la Ga"? 
lăți, prin urmare, rămâne a se înființa la 
Brăila, Ploescl și Turnu-Severin. EI bine, 
orașul Ploescl este cel d’ântâifi dintre 
cele-alte orașe care a înființat și a în
treținut o scdlă de comercifi cu propriele 
sale spese în curs de mai mulțl ani. îm
prejurări independinte de voința pri
marului de acolo afi survenit așa în 
cât astăgi comuna Ploescl nu pdte să 
mal întreție scdla acăsta; prin urmare, 
Statul are datoria să ia asupră-I între
ținerea unei scdle atât de folositdre.

Vă este cunoscut, D-lor, că de către 
Adunările trecute s'a acordat guvernului 
un credit de 21.000.000 pentru edificii 
școlare. Ei bine, din acăstă sumă pentru 
orașul Ploeșcl nu s’a făcut nimic, chiar 

liceul de acolo este făcut cu contribu- 
țiuul ale orășenilor, cari ’l-afi dăruit pri
măriei șî acăsta apoi ’l-a pus la disposi- 
ț'unea Statului. Acum de sigur că D. 
ministru trebue să fi primit un raport 
din partea primarului prin care i-se spu
ne că primăria de Ploescl, ne mai având 
migldce îndestulătdre pentru întreținerea 
scdlei de comercifi și pentru plata chiriei 
localului în care se află acăstă scdlă, și 
tot-de-o-dată nevoind să o desființeze, 
este hotărltă, de la S-tu Gheorge viitor 
safi de la sfârșitul anului acestuia, să reia 
de la Stat localul ce i 'l-a cedat pentru 
Licefi.

EI bine, voițl D-vdstre ca cestiunea să 
ajungă aici ? Voițl D-vdstre ca primăria 
Ploescl care a cheltuit atâțea bani și o- 
rășenil ploescenl, cari prin contribuțiun! 
benevole, personale de sute de galbeni, afi 
făcut acel edificifi fdrte frumos pentru 
licefi, astăgi să se puie în inimiciție față 
cu guvernul și să gică: Nu mal dăm lo
calul nostru pentru licefi ? Cred că nu, și 
că interesul cel mare al învățământului 
public trebue să primeze interesul poli
tic. D. ministru de culte pdte, fața cu D. 
Stanian, să aibă dreptate din punctul de 
vedere politic, dar nu este cestiunea aici, 
nu este vorba acum de un interes politic, 
ci de un interes mult mal mare, acela al 
învățământului public, al înființărel scd- 
lelor reale, unde cel ântâifi loc ’l ocupă 
scdlele de comercifi.

D-lor, orașul Ploescl are trebuință de 
o scdlă de comercifi ; și dovadă despre a- 
căsta este că cel mal mulțl din absolvenții 
acelei scdle astăgi afi îmbrățișat cariera 
de comptabili, funcționăză pe la diferi
tele case comerciale din Ploescl. Mulțl 
chiar din acel absolvenți afi mers tn străi
nătate pentru a'șl completa studiele lor; 
ast-fel vă pot cita pe unul, D. Stoenescu, 
care urmăză cu succes scdla de la Anvers 
și promite să devie unul din tinerii noș
tri cel mal învățațl, căci el se ocupă 
fdrte serios cu studiul sciințelor economice 
și comerciale.

D. ministru a gis că sistemul con
stituțional este intervertit, pentru că, în 
loc ca deputății să cără miniștrilor a face 
economii, el se grăbesc a cere sporirea 
chieltuelilor, iar miniștrii cer deputaților 
să fie pentru economii.

D-lor, D-nii miniștri pot să susție te
oriile D-lor pentru echilibrarea budgetu
lui ; să cără a nu se știrbi diferitele sume 
pe cari le afi la disposițiune pentru dife
rite cheltueli; noi însă ca deputați sun
tem datori să ne facem aci ecoul trebuin
țelor, nu locale, ci generale ale țărei, căci 
ele sunt genera'e din momentul ce sunt 
prevăgute în legea instrucțiunel publice.

Aș! ruga dar pe D. ministru de in
strucțiune să aducă la cunoscință colegu
lui D-sale de la ministerul domeniilor a
ceste trebuințe ale orașului Ploeșcl ca 
D-sa să bine voiască a stărui și în consi
liul de miniștri și în comisiunea budge
tară spre a se lua scdla de comercifi diu
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Ploescl sub administrațiune» ministeru
lui de comerciâ, căci altmintrelea se va 
Întâmpla ceea-ce spuneam adineaori că 
s’a Zis prin raportul Înaintat D-lui mi
nistru de instrucțiune de către primarul 
de Ploeșci.

Termin, D-lor, rugând pe D-nii miniș
tri să bine-voiască a sprijini cererea nds
tră care este de un interes general, și să 
credă că chieltuiala ce s’ar face de Stat 
cu Întreținerea acestei scdle nu pdte fi 
de cât adevărat producătdre pentru în
trâga țără.

Voci: închiderea discuțiunil.
D. Chr. S. Negoescu: D-lor deputați, 

dați-ml voie a declara că eii n’am privit 
cestiunea acăstă de cât ca o cestiune de 
un interes fdrte general, și dacă nu m’am 
grăbit*» lua cuvântul Îndată ce s’a cerut 
de colegii mei, a fost că am crezut că 
D-vdstre veți considera acăstă cestiune 
ca și noi, represintanțil Prahovei, și veți 
bine voi a lua cuvântul în susținerea el. 
Cu mâhnire văd Insă că mal nainte ca 
verl-unul dinD-vdstre să fi luat cuvântul 
se cere închiderea discuțiunel. Mă cred 
dar dator a mă ridica In contra unei ase
menea cereri, de dre-ce cestiunea nu s'a 
epuisat, pentru că ea nu s’a pus atât de 
sus, cât trebuia să fiă pusă Înaintea unei 
Representațiuni naționale.

D-lor, județul Prahova și orașul Ploescl 
nu vin Să cerșăscă nimic de la Represen- 
tațiunea națională. Cestiunea acăsta nu 
este o cestiune de clopotniță, cum pare a 
se califica, ci o cestiune de interes gene
ral; prin urmare, merită să fie tratată mal 
pe larg. Eâ du voiâ să abusez de paciența 
D-vostre, nici să usez de practica ce’șl 
permit vechil parlamentari cari, când li 
se dă cuvântul contra închiderel discuțiu
nel, vorbesc In fond, și de aceea vă rog 
să nu Închideți discuțiunea și să'mi dați 
și mie cuvântul In fond, cad nu am să 
adaog de cât câte-va cuvinte la cele ce s'a 
spus de onor, mei colegi.

D. R. Pătărlăgeanu: D-lor deputați, 
iată de ce cer închiderea discuțiunel: D. 
ministru, în răspunsul săâ, a recunoscut 
că cererea făcută de D. interpelator este 
întemeiată și justă și că județul Prahova 
merită a i se face dreptatea ce cere, pen
tru că el contribue la sarcinele Statului 
nud mult de cât ceea ce i se dă în schimb; 
și ași putea să adaog la aceste cuvinte ale 
D-lui ministru și următdrea împregiurare: 
: Comuna Ploescl, care din veniturile sale a întreținut până acum acăstă scdlă, 
este pusă în imposibilitate de a o mai 
întreține pe viitor din causă că veniturile 
sale, cari până aci se ridicaâ la 600.000 
lei, astăZi aâ să fie reduse cu 350.000 lei, 
acăsta este ceva positiv pentru că venitul 
din accise, care represintă suma de 350.000 
lei, din causa filoxerei este tn pericol a se 
stinge cu desăvârșire. (întreruperi).

Cer închiderea discuțiunel, pentru că 
D. ministru a promis că va trece în bud
get cifra necesară pentru întreținerea 
scalei de comerciâ dm Ploescl, căci ar fi 

mare păcat ca o scdlă care produce bine, 
care a dat bune resultate, să fie închisă.

— Se pune la vot închiderea discuțiu
nel și se primesce.

D. C. Micescu: Cer cuvântul în ces
tiune de regulament.

D. președinte, C. Grădișteanu f D. 
Micescu are cuvântul în cestiune de regu
lament.

D. C. Micescu: D-lor deputați, văd că 
fără ca onor, biuroâ să observe bine nu
mărul membrilor cari voteză închiderea 
discuțiunel, se închide discuțiunea unei 
cestiuni de o mare importanță. Am Zis de 
o importanță mare și vă rog să’mi dați 
voe să o desvolt în câte-va cuvinte. (în
treruperi, sgomot).

VocX: Acesta nu este în cestiune de 
regulament.

D. C. Micescu: Prin urmare rog pe 
onor, biuroâ să bine-voiască a fi atent la 
numărul membrilor cari votăză pentru în
chiderea discuțiunel... (Sgomot).

D. președinte, C. Grădișteanu: D. 
Dobrescu are cuvântul.

D. C. C. Dobrescu: D-lor deputați, 
am anunțat D-luI ministru de finance o 
interpelare, căci nu puteam, dupe regu
lament, să’i fac o întrebare în privința 
următorului fapt:

Art. 3 din legea înființărel băncei na
ționale Zice următorul lucru:

„Ea va institui câte o sucursală în fie
care capitală de județ, și in tote localită
țile din țără unde trebuința va cerc. Acum 
imediat va înființa câte o sucursală în 
Iași, Galați, Brăila și Craiova/

D-lor, la înființarea băncei naționale 
era vorba să se stabilesc» o sucursală și 
la Ploescl. Dupe cât ’mf aduc aminte, se 
comandase chiar casa de bani; ea s’a adus 
la gară, dar nu sciâ cum s’a făcut că acea 
casă s’a întors de la gară, și dacă se va 
cerceta acest fapt se va vedea că e ade
vărat.

Acesta e obiectul interpelărei mele, 
și’ml permit a ruga pe D. ministru de fi
nance să ia în considerațiune situațiunea 
comercială, interesul destul de însemnat 
al pieței Ploescilor, și a lua disposițiuni 
spre a se înființa și acolo o sucursală a 
băncei naționale.

D. N. Voinov: Cer și eâ cuvântul spre 
a se înființa o sucursală și la Focșani, 
căci e mai depărtat de cât Ploesci de Bu
curesci.

D. C. C. Dobrescu: piceam, D-lor, că 
cererea mea e ca D. ministru să bine- 
voiască a înființa și la Ploesci o sucursală 
a băncei naționale, și aștept răspunsul 
D-lui ministru ca să văd cari sunt moti
vele cari împedică înființarea acestei su
cursale.

D. Președinte : D. ministru de fi
nance are cuvântul.

D. ministru de finance, M. Ger
mani : D-lor deputați, onor. Domn Do
brescu v’a citit art. 3 din legea constitu
tivă a băncei naționale care Zice:

„Ea va institui câte o sucursală în 
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fie-care capitală de județ, și în tdte lo
calitățile din țeră, unde trebuința va 
cere.

„Acum imediat va înființa sucursale la 
Iași, Galați, Brăila și Craiova**

La înființarea băncei naționale, s'a și 
dat satisfacțiune acestei prescripțiuni a 
legei, înființându-se cele patru sucursale 
anume indicate în lege. In ceea ce pri
vesce alte sucursale de înființat, s'a pre
văzut prin statute, cari fac parte inte
grantă din lege, cum aâ ele să se înfiin
țeze, și anume la art. 79 se Zice : că con
siliul general al băncei delibereză asu
pra propunerilor ce se aduc pentru stabi
lirea de sucursale unde trebuința se va 
simți.

Vă încredințez, D-lor, că până în mo
mentul de față, nici eâ ca ministru de fi
nance, și comisarul guvernului de pe lân
gă bancă nu am fost sesisațl de nici un 
fel de cerere de stabilirea unei sucursale 
la PlosecI, și nici consiliul de administra
țiune al băncei n’a fost sesisat de o ase
menea cerere. Nu contest că pdte mișca
rea comercială a Ploescilor, care a luat 
în timpii de pe urmă o mare desvoltare, 
nu ar comporta stabilirea unei asemenea 
sucursale. Cu tdte acestea ar fi trebuit ca 
acea necesitate să se fi manifestat într’un 
mod dre-care, prin o cerere a comerciului 
ploescean, care s’ar fi adresat la admi
nistrați unea băncei, și dacă n’ar fi fost 
satisfăcut, atunci s’ar fi adresat la minis
terul de finance, care e representat acolo 
prin un comisar, și ar fi studiat cestiunea 
ca să vadă dacă era fondată cererea, ca 
în urmă să intervină pe lângă bancă spre 
a stabili acea sucursală.

Nu există nici un fel de asemenea ce
rere. Dar admițând chiar că cererea s’ar 
produce, trebue să recundscețl că stabi
lirea unei sucursale este un ce fdrte im
portant, și cestiunea trebue supusă unul 
studiâ asupra situațiunei comerciale a o- 
rașulul pentru care se cere sucursala, spre 
a se convinge administrațiunea băncei că 
este loc să se stabilească acolo o sucursa
lă. Pe de altă parte, înființarea unei su
cursale atrage dupe sine cheltueli însem
nate; sucursalele actuale de la Iași, Brăi
la și Craiova costă între 60.000, 70.000 
și 100,000 lei pe an. O sucursală la Plo
escl nu cred că ar necesita asemenea su
mă de chieltuiell, dar tot ar reclama veri 
o 30000 saâ 40000 lei,și ar trebui stabilit 
că operațiunile la cari ea ar da loc, ar 
compensa cheltuielele.

Tote acestea sunt cestiuni cari trebue 
a fi prealabil studiate, în cașul când s’ar 
face cerere de stabilirea unei sucursale a 
băncei naționale în veri-o localitate dre- 
care. Dar de la comerciul Ploiescilor re
pet că nu s’a făcut cerere. ,

D. R. PAtArlAgeanu: Este cererea $i 
aâ fost și labile aduse.

D. ministru de finance, M Gerinani: 
N’am voit, D-lor, să răspund la cestiunea 
lăZilor, căci mi s’a părut că este un ce 
fără^importanță, și n’așl face de cât a
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răpi timpul prețios al onor. Camere. în
țelegeți D-vdstre bine că, a se aduce două 
lă^i de fer, fără să se fi stabilit nece
sitatea unei sucursale, fără să se fi făcut 
cerere la ministerul de.finance sati la ban
că din partea comerciantilor ploescenl, 
lăzile acelea nu însemneză nimic, și iată 
de ce nici banca, nici ministerul nu s'a 
ocupat de acestă cestiune. Când însă ce
rerea se va formula, administrațiunea 
băncei și guvernul, prin comisarul șefi, 
va studia cestiunea, și dacă va fi loc a se 
înființa o sucursală la Ploescl, se va da 
satisfacțiune Ploiescenilor.

D. N. Voinov: Fiind că se discută 
cestiunea asâsta, și fiind că, dupe cum se 
vede, nu avem nimic alt de făcut, voifi 
^ice și efi câte-va cuvinte.

D-lor, înțeleg să se facă sucursale în 
tâte orașele, dar vă mărturisesc, că nu ( 
mi 3e pare mie, cu tot sentimentul de 
simpatie ce trebue să avem pentru ceta
tea Ploescl, nu mi se pare că e tocmai 
Ploiescii cari merită lucrul acesta, căci 
Ploiescii, efi unul nu'I consider de cât ca 
un foburg al Bucurescilor, căci de a- 
colo comerciantul pdte cu înlesnire să vie 
la banca de aci. Sunt însă alte orașe mai 
depărtate, cărora le este cu neputință de 
a beneficiare cea mai mică înlesnire de la 
banca din Bucurescî, din causa depăr- 
tărei.

Jn privința acesta de la Ploescl nu e 
nici o cerere, dar atrag atențiunea D-luî 
ministru' că de la Focșani Camera de 
Comerciti a rugat și banca și guvernul, 
să ’i dea o sucursală; și am fi forte ne
dreptățiți dacă am vedea că sucursală se 
acordă Ploescilor, și se refuză Focșanilor.

Chiar în privința scolei reclamate de 
D.Stanian, voiti aduce aminte că, pe când 
guvernul a acordat scâlei din Ploescl o 
subvențiune de 15.000 lei, la Focșani s’a 
refusat subvențiunea de 12.000 lei. Așa 
dar, sa nu ne ocupăm defavori. Este vor
ba de sucursale? Noi toți ne rugăm ca gu
vernul,unde cereri sunt făcute, să studieze 
cestiunea și dacă va găsi că este necesitate 
și că lucrul este posibil, să bine-voiască a 
se gândi mai nainte la orașele depărtate, 
și mai târziii la cele din pregiurul Bu
curescilor, cum e Ploescil.

D. G. C. Dobrescu: D-lor, respunsul 
D-lui ministru e mulțumitor de o câm- 
bată pentru mine. D-sa ne a spus că vo
esce să aibă cerere formală, și acest lucru 
’l promit că ’l vom face cât de curând. 
Ceea ce însă m'a mirat, e amestecul D-lui 
Voinov în acestă cestiune. D-sa a spus 
că nu se pote să se înființeze sucursală 
la Ploescl, înainte de ase înființa la Foc
șani, pe motivul că Ploiescii sunt mai a- 
prope de Bucurescî.

’Mi pare răfi că D-sa nu cnnâsce mo
dul cum se fac afacerile la banca națio
nală. Nici un neguțător din Ploescl nu 
pote veni în Bucurescî la bancă, din ca
usa multor formalități cari trebuesc în
deplinite.

Să nu credeți, D-lor, că noi venim aci

cu acâstă cestiune pentru clopotniță; când 
s’ar înființa la Ploescl o sucursală, cu 
care s'ar cheltui fdrte puțin, să fiți si
guri că se va ujuta comerciul, și se va scă
pa neguțătorul din mâna cămătarilor. Din 
acest punct de privire, cred că se pote cere 
pentru ori ce oraș sucursale, numai mi^- 
loce să fie, pentru că se îndeplinesce art. 
3 din legea băncei. Cererea ndstră e drep- 
tă ; nu ne am gândit, venind cu dânsa, 
ca sâ ne facem trecere; noi n’am avut în 
vedere de cât marile relațiuni comerciale 
ale Ploescilor, și am crezut că cererea 
ndstră va fi bine primită de ministru.

D. C. Bobeica : Am să rog pe D. mi
nistru ca atunci când va avea să schib-***** W * ■— w—* — —-------------

zuiască asupra sucursalelor, să nu uite 
Botoșanii; în cestiunea acesta însă nu tre
buia Interpelare, ci o înțelegere în parti
cular cu D. ministru, căci alt-fel, desvol- 
tată în ședință publică, are aerul de o 
reclama.

— D. vice-președinte, Em. Potropo- 
pescu Pache, ocupă fotoliul presidenției.

Voci: închiderea discuțiunel.
D. Vice-președinte: Discuțiunea este 

de la sine închisă, ne mai fiind nimeni 
înscris.

Acum D. doctor Stefănescu are cuvân
tul spre a'șl desvolta interpelarea D-sale.

D. Dr. Sache Stefănescu : D-lor de- 
deputați iâu cuvântul pentru a desvolta 
o interpelare ce am adresat D-lui minis
tru al instrucțiunel publice, cu câte-va 
(Jile înainte ca onor. Cameră să ia vacanță 
de serbători.

Acestă interpelare privesce o cestiune 
la care vă rog să bine voiți a vă asocia, 
fiind cu totul în afară de ori ce conside- 
rațiuni și lupte politice : este vorba de 
scdlă.

Cunosc sentimentul bine voitor ce a- 
veți pentru propășirea instrucțiunel și 
pentru așezarea învățământului pe o ba- 
să temeinică și rațională; de aceea void 
adăoga fdrte puține cuvinte pe lângă tdte 
cele ^îse aci relativ la scdlă, și voifi vorbi 
pe de o parte în general, iar pe de alta în 
particular în ceea ce privesce districtul । 
Muscel și mal cu sâmă orașul Câmpu
lung.

Prin legea votată de adunarea deputa
ților la 8 Aprilie 1886 și promulgată la 
26 Aprilie același an s'a acordat guver
nului un credit de 19.107.892 lei pentru 
construcțiunl de localuri, pentru scoli su- 
peridre și inferidre, precum și institutele 
de cultură; asupra acestui credit o sumă 
de 600.000 lei afost afectată construcțiu- 
nel localului scdlel normale Carol I.

’MI veți da voe a citi chiar textul 
legei:

Lege pentru construirea școlilor se
condate și superiore și a institututelor 
de cultură.

Art. 3. Se acordă guvernului autorisa- 
rea de a emite renta 5 la sută până la 
concurența sumei efective de 19.107.892 j tuală care ia 
lei pentru facerea clădirilor de mal sus. I ceste! școli.

Alineatul b, de sub art. 2 prevede: scoli 
primare, normale și orfelinatul.

14. Scdla normală Carol I 600.000

500.000
15. n „ VasileLupu 600.000
16. „ din Bârlad 522.2?"
17. Orfelinatul din Bucurescî 200.000

1.900.000
La 1 Iunie. D. ministru al •cultelor 

și instrucțiune! publice de atunci, prin 
adresa cu No. 6356, se adresâză câtre 
primăria orașului Câmpu-Lung arătând 
decisiunea sa ce a luat pentru strămuta
rea scolei normale Carol I din Bucurescî 
în Câmpu-Lung.

'MI veți da voe, D-lor deputați, de a 
vă citi acea adresă ;

Domnule Primar,
Ministerul a decis ca să strămute șcdla 

normală primară de învățători Carol I 
din Bucurescî în Câmpu-Lung, clădind 
acolo localul acestei școli, pentru care Ca- 
merile legiuitdre afi și votat suma de lei
600.000.

In vederea acestora, considerând avan- 
tagele ce vor resultă și pentru orașul 
Câmpu-Lung, din instalarea într'ânsul a 
unei șcdle populată de peste 200 școlari 
cu mal bine de 12 profesori și că suma 
alocată pentru clădire este destul de res- 
trînsă, ministerul speră că comuna va 
bine-voi a pune pe minister în putință de 
a instala acâstă însemnată șcâlă în C.- 
Lung, dând pentru acest sfârșit un teren 
de o întindere ca de ^ece hectare la dealul 
Flămânda despre oraș, de ore ce șcdla va 
coprinde pe lângă dânsa și o mică fermă 
pentru aplicațiuuea cursurilor de agro
nomie. Pe basa acestor ordine ministe
riale atât consiliul comunal cât și jude- 
țian precum și obștea moșnenilor Câmpu- 
lungenl, pătrunși de recunoscință, a 
căutat din mărginitele lor bugete să dea 
o sumă de 6000 de lei pe lângă cele 2000 
dațl de ministerul instrucțiune! publice, 
și cu acestă sumă s'a putut termina cum
părarea a 10 hectare de pământ.

Așa dar, D-lor, dupe cum vedeți totul 
s'a făcut, pe de o parte dupe cererea mi
nisterului, iar pe de alta dupe dorința 
Câmpu-lungenilor; însă de atunci și până 
acum totul a rămas baltă.

Este un lucru regretabil ca să nu ^ic 
că este un păcat. Este vorba, D-lor, de 
șcâlă și mal cu sâmă de o școlă normală 
pentru care vă rog să bine-voițl a’I da o 
însemnătate din cele mai importante. 
D-lor, o școlă normală are în viâța cul
turală o menire de cea mal înaltă im
portanță.

Elevii ei, viitorii învățători, vin mal 
toți de la țâră pentru a se reîntârce iarăși 
la țeră.
^Aceștia mal toți sunt copil de țărani, 

deștepțl, cu dorința de a învăța și cari 
sunt meniți a da, pe lângă munca mate
rială a săteanului, și acea muncă intelec
tuală care face marea însemnătate a a-
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EI bine, acea învățătură pe care el o 

capătă în șcdla Caro! I este o învățătură 
solidă și a cărei lipsă o simțim cu toții, și 
o proclamăm fie de la acăstă tribună par
lamentară sai! afară din Cameră, fie prin 
calea presei. , 
; D-Jor, ce le trebue acestor viitori das
căli, cari, cum am ^is, vor trăi la țeră ?

După părerea mea, le trebue trei lu
cruri :

întâii, să cundscă o carte solidă și să- 
nătăsă, ca s’o pdtă tălmăci bine elevilor 
săteni.

Al duoilea, le trebue liniștea, acea li
niște care T ține departe de sgomotul 
stradelor și de ademenirile orașelor mari 
pentru ca să pdtă așe^a în un mod te
meinic acea carte în mintea elevilor lor.

Al treilea, D-lor, le trebue câmpie iar 
nu cetate; căci aceștia ne vin de la țără 
cu fețele rumene, cu pulmonil fdrte bine 
desvoltațl și respirând acel aer pur și a
ducând în același timp cu el amintirea de 
sdre, de lumină și ași putea £ice și de 
acea libertate de mișcare și de cuget ce 
le aâ vă^ut și avut acolo, și unde vor mal 
trăi și de aci înainte. EI bine, D-lor de
putați, pentru ce să fie el închiși, parche
tați, ca să ^ic așa, în orașul Bucurefccl, 
într’un local care nu este câtuși de puțin 
propriii pentru acest scop, fără sdre, fără 
lumină, fără liniște, fără, repet, acea li
bertate de mișcare care te înveselesce fără 
să vrei, te întăresce fără să simți și te face 
bun fără să scii. Dupe mine, D-lor depu
tați, ar fi timpul ca să ne gândim că un 
înyățător eșitdin șcdla normală, pe lângă 
cursul de teorie, ar trebui să scie și să 
cundscă într’un mod chiar întins, să aibă 
principii fdrte solide chiar de agricultură.

pisei dar că, dacă cunoscințele acestea 
de agricultură nu le-ar poseda, nu le-ar 
preda elevilor într’un mod practic; însă 
tot ar fi bine să le predea în teorie bine 
înțeldsă, bine tălmăcită elevilor săteni.

D-lor, pentru mine unul, o pun ca o 
axiomă, că nu pdte să existe o șcdlă nor
mală fără să nu aibă un teren de aplica- 
țiune; este o dorință pe care ași vroi să 
o văd realisată chiar în ceea-ce privesce 
șcdlele rurale; fie-care șcdlă rurală ași 
dori să aibă pe lângă cursurile teoretice 
și o mică fermă, ca pe lângă cursurile 
^ilnice, în același timp să fie o oră sad 
duoă pentru a se face un curs practic de 
agricultură.

In orașe mari, ca Bucurescil, se face 
multă teorie, elevii dispunând de mal 
mult timp, fie pentru a se prepara ca să 
intre în diferite administrații, fie a urma 
cursurile universitare. La țeră însă ces
tiunea se schimbă; de la vite la șcdlă și 
de la șcdlă la plug; el bine, despre acel 
plug așidori să se vorbâscă mal mult la 
șcdlă.

D-lor, nasce întrebarea acăsta: 6re șcdla 
normală Carol I din Bucuresci are ea tot 
ce ’I trebue ? Nu'I lipsesce nimic ? Are 
lumină? Are sdre? Are liniște? Are teren 
de aplicațiune? Nimic din tdte acestea.

In orașuLCâmpu-Lung, D-lor deputați, 
orașul acela pe care D. ministru al cul
telor și instrucțiunel publice din trecut 
'1 propunea ca să fie orașul unde să se 
găsăscă acestă șcdlă normală, cred că nu 
va lăsa câtuși de puțin nimic de dorit 
pentru instalarea, prosperarea și în ace
lași timp înflorirea unei asemenea școli 
normale.

Prin urmare, susții! că o asemenea șcdlă 
instalată în Câmpu-Lung va putea fi 
conrăspun^ătdre, vorbind din punctul de 
vedere atât igienic cât și moral, și în a- 
celașl timp va avea un teren de aplica
țiune atât de util unei asemenea insti- 
tuțiuni.

In ceea-ce privesce orășenii din Câmpu
Lung, eii cred că atât primăria cât și ju
dețul ’șl-aii îndeplinit bucuros tdtă dato
ria civică, făcând tdte sacrificiile, tot po
sibilul, mal presus de posibil pentru a 
veni cu mica lor ofrandă să angajeze pe 
D. ministru al cultelor și instrucțiunel 
publice, pentru a se pronunța în favdrea 
unei asemenea școli în acestă localitate.

D-lor, să nu uităm că Câmpu-Lung 
este un oraș român, cel mal vechiu al Ro
mâniei, vechia reședință a Munteniei, și 
cred, ’mi place a crede că și el ar merita 
dre-cari considerațiunl; astăzi drumul de 
fier '1 lâgă cu Capitala, precum și cu cele 
alte centrurl, fără de a’I lua situațiunea 
cea încântătdre în mijlocul posițiunilor 
pitorescl, udat de apele rîulul Târgului 
și situat la pdlele Carpaților. Prin urmare, 
o repet, că într’un oraș în care condițiu- 
nile de viețuire, sunt atât de eftine, în 
care natura, ca să <jic așa, ne dă tdte, 
el bine, într’un asemenea oraș o șcdlă 
normală nu pdte alt-fel de cât să pros
pere, corespundând fdrte bine ^icătdrel 
higienice de minte sănătdsă în corp să
nătos, în ceea-ce va privi pe elevii acestei 
școli. Repet că terenul este cumpărat, 
materialul asemenea cumpărat gata. Și 
să’mi dațl voe, D-lor deputați, relativ la 
ceea-ce <Jic că materialul este cumpărat, 
să vă spun că s’a dat în antreprisă, acum 
duoi ani de ^ile, facerea a 2 milidne de 
cărămidă, care s’a și făcut și este de cali
tate fdrte bună.

EI bine, atât cărămida cât și cel-alt 
material—de și la adăpostul intemperii
lor timpului — stai! gata fără să se clă- 
descă cu tdte că sumele necesare pentru 
construcțiune sunt votate deja.

Relativ la material, să’mi dațl voe a 
vă citi resoluțiunea ministrului de ins
trucțiune din trecut, pentru fabricarea 
cărămidel. Iată cum vorbesce D-sa:

„Având în vedere neapărata nevoe de 
a se clădi localul șcdlel normale Carol I 
în Câmpu-Lung cât mai în grabă;

„Având în vedere că dacă cărămida 
s’ar pregăti în anul acesta, clădirea ar 
putea fi terminată până în tdmnă anului 
1888 și șcdla ar putea începe a funcți
ona în localul cel noii în anul 1889;

„Având în vedere că se presintă o oca- 
siune fdrte favorabilă de a pregăti cără

mida prin D. inginer Chiriak, însărcinat 
cu lucrările căiel ferate a Statului;

„Având în vedere că prețul de 27 lei 
mia este avantagios;

„Se decide: ’
„D. inginer Chiriak este însărcinat a 

face cărămida necesară până la duoă mi
lidne, etc.“

D-sa dar a însărcinat pe D. inginer 
Chiriak, care era în servicii! la drumul de 
fier, s’a deschis credit, și s’a pus la dispo- 
sițiune sumele de bani necesarii.

Repet, încă o dată: Terenul este cum
părat, materialul adunat și nu am nevoe 
de a spune că districtul și Muscelenii cu 
toții vor race tot posibilul pentru înflo
rirea și desvoltarea unei asemenea școli, 
care o dorim din suflet mal toți Câmpu- 
Lungenil, și a căreia menire va fi atât de 
înaltă constituind în acelaș timp și un act 
atât de patriotic.

Termin, rugând pe D. ministru al ins
trucțiunel publice a face să se termine o
pera începută de predecesorul D-sale, și 
să ne aducă vestea îmbucurătdre că chiar 
în primă-vâra acestui an să’l așteptăm ca 
să asiste la punerea pietrei fundamentale. 
(Aplause).

D. vice-președinte: D. ministru al 
instrucțiunel publice are cuvântul.

D. ministru al cultelor și instruc
țiunel publice, T. Maiorescu: D-lor de
putați, în acăstă fericită ^i, în care am 
fericirea de a respunde la atâtea interpe
lări, am deosebita fericire de a putea res
punde fdrte scurt la interpelarea de față.

Da, lucrarea e hotărîtă de predeceso
rul med, angajamentul e luat în sensul 
arătat și voii! face tot posibilul ca să în- 
căpă construcțiunea acestui edificii! chiar 
în campania acestui an.

D. Dr. Ștefânescu: Vă mulțumesc, 
D-nule ministru, și suntem forte satis- 
făcuți.

D. vice-președinte: Acum la ordinea 
$ilel urmâză interpelarea D-lul Tocilescu.

Voci: Nu e aici.
D. vice-președinte: Pe urmă vine in

terpelarea D-lui Popovici adresată D-lul 
ministru de interne.

D. Popovici are cuvântul.
D. C. Popovici: D-lor, regret că D. 

ministru de interne, ocupat aiurea ca în 
tot-d’a-una, nu e presinte spre a 'mi pu
tea desvolta interpelarea ce 'l-am adresat.

Nu scii! dacă un alt D. ministru ar pu
tea, să ’mi răspundă.

D. vice-președinte: Aveți o altă in
terpelare adresată D-lul ministru al in
strucțiunel publice. Puteți să o desvoltațl 
pe aceea.

D. C. Popovici: Voii! să scii! mal ân- 
tâiă, ce se face cu interpelarea adresată 
D-lui ministru de interne.

D. vice-președinte: Se amână acea 
interpelare pe mâne, când va fi D. minis
tru aci.

D C Popovici: Vă rog a se face cu
noscut D-lui ministru ca să bine-voiască 
a ’mi răspunde.

-------- tiz by Gc 3
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D. vice-președinte: Fiți sigur! că se 

va comunica D-lui ministru cererea D-vds
tre, și mâne acăstă interpelare va fi pusă 
la ordinea gilel.

Acum aveți cuvântul în privința celei 
de a duoa interpelări.

D. G. Popovici: D-lor deputați, am 
adresat o interpelare D-lul ministru al 
cultelor și instrucțiune! publice, și acestă 
am făcut’o pentnu cuvântul că, în urma 
convorbire! ce am avut în particular cu 
D-sa, n’am căpătat nici un resultat satis
făcător. Era cestiunea dacă la unele șcdle 
primare rurale, conform cererilor chiar a 
multor persdne, nu ar fi,bine și în inte
resul adevăratei instrucțiuni a sătenilor, 
ca, pe lângă acele scdle să se introducă și 
micele meserii safi agricultura practică, 
ca ast-fel micul sătăn, ajuns în vârstă a 
îngriji singur de subzistența lui, să nu 
mai fie nevoit ca astă jl a cere pe tdtă 
^iua pământ; căci nu seim mai tânjifi ce 
are să iasă din aceste cereri continue; safi 
să cără funcțiuni ca astăzi, și guvernul 
să fie nevoit să creeze pe totmnul o mul
țime de posturi, pentru ca să mulțumăscă 
o parte din numeroși! postulanțl cari 1 
năpădesc, și pe cari, dacă ’i ar refusa, s’ar 
pune în risc, de a avea o numerdsă clasă 
de proletari.

Ar trebui dar ca copiii sătenilor, eșind 
din acele școli profesionale, să pdtă 
câștiga existența Silnică prin o meserie 
safi prin o agricultură practică, fără să fie 
nevoițl a alerga la funcțiuni publice, safi 
a cere ca numai de cât să li se dea pă
mânt de la Stat.

Era vorba, D-lor, de un cas isolat, era 
cestiunea de plata unui modest salarifi de 
40 lei pe lună ce s’ar fi dat unui ajutor 
de învățător la o scdlă rurală spre a pre
da cunoscințele necesare pentru crescerea 
gândacilor de mătase, și mi s’a spus de la 
ministerul de culte și instrucțiune publică 
că nu se pdte înființa acest curs din causa 
lipsei de fonduri.

Atunci m’am hotărît să adresez o in
terpelare D-lui ministru al instrucțiu- 
nei publice, rugându-1 să declare dacă în 
principifi voesce să se introducă la scdlele 
rurale, pe lângă instrucțiunea obligatorie 
de astăzi, și aceea a unor meserii dre-cari.

Toți, D-lor, în acăstă sesiune mai cu 
sămă, am arătat o mare solicitudine pen
tru sdrta țăranilor; discursuri mari s'afi 
ținut, și s’a găsit de cuviință că singurul 
mijloc, singurul medicament de îndrep
tare a stărel de astăzi a țăranilor este să 
li se dea pământ. Efi găsesc că acest re- 
medifi este, dacă nu insuficient, dar cu 
totul precarifi, și nu se va putea aplica 
de cât pentru fdrte puțin timp, ast-fel că 
în curând răul are să se ivăscă din nofi, 
dacă sătănulul nu i se va da, pe lângă pă
mânt, și o instrucțiune adevărată, reală. 
Lipsit de cunoscința unei meserii, țăranul 
va ajunge în scurt timp ca pământul ce ’I 
dăm să nu ’l mai aibă. Și când D. minis
tru 'mi <Jice că nu sunt fonduri, ’l voifi 
întrebade unde va lua fonduri peste câți

va ani, când sute de mii de copil ai săte
nilor vor veni să ’i cără funcțiuni ? Căci 
vă întreb: Ce vor deveni fiii sătenilor cari 
învață patru clase la sat? Avea-vor ei în 
inima lor dorința de a se duce la cdrnele 
plugului ? De sigur că nu. EI vor năzui 
toți a se face scriitori; și acel car! din- 
tr’ânșii vor ajunge în gimnasie, vor recla
ma funcții mal importante.

De aceea efi ^ic că, dacă D. ministru 
este îngrijat ‘de situațiunea budgetară 
D-sa ar trebui să se îngrijăscă cu atât 
mai Ynult de un viitor fond budgetar 
ca să '1 aibă gata la disposițiune a- 
tuncl când mii de postulanțl '1 vor 
inteți să le dea funcțiuni; și acăsta 
nu păte să convie de cât unui guvern care 
'șl ar pune tot sprijinul săfi în masele de 
proletari. Un asemenea guvern 'și va 
permite să mărgă pe ori ce cale ’i va plă
cea, întemeându-se în tot-d'a-una pe o 
armată de nemulțumiți pe cari ’I ar ține 
la discrețiunea sa.

EI bine, D-lor, o asemenea perspectivă 
tristă a populațiunilor năstre rurale, mie 
nu 'mi suride de loc și de aceea sunt de 
părere ca la scdlele rurale, pe lângă in
strucțiunea ce astăzi se dă copiilor de 
țărani, pe lângă instrucțiunea de a citi, 
scrie și socoti, să se introducă și micile 
meserii, să șe introducă și o parte a agri- 
culturei practice, pentru ca fiul țăranului 
eșit din scdlă cu patru clase primare, 
sciind a scrie și citi să scie tot-d'o-dată și 
o meserie, să scie tot-d'o-dată a lucra pă- 
'mântui, a lua plugul de cdrne, să scie a 
deveni folositor sieși și alor săi, să cundscă 
o meserie, ceva producător și ceea-ce 
a învățat în șcdlă să se rapdrte mai cu 
osebire la meseria cu care el întră în so
cietate, iar nici de cum să fie o tentațiune 
ca să ajungă funcționar.

Iată daj, D-lor, care este, dupe părerea 
mea, mijlocul cel mal bun ca să scăpăm 
de un proletariat care ne amenință a lua 
din ^i în ^i proporțiuni mai mari ; este 
să învățăm pe țăran cum să’și cultive 
pământul, cum să’I iubăscă, cum să re- 
mână la dânsul, iar nu să inundeze ora
șele, pentru a deveni funcționar.

Acăsta, D-lor, nu este numai o părere 
a mea individuală, este o dorință chiar și 
a țăranilor; sunt numerdse cereri de felul 
acesta cari s’afi adresat din mai multe 
părți ale țărei, și cred ca guvernul și Ca
mera să le ia în considerare și să Introdu
cem, cel puțin în mod treptat, acăstă sa- 
lutariă reformă în învățămîntul din șed- 
lele rurale.

Dacă ne am uita la sistemele pedago
gice cari se aplică în alte țări.... Văd 
pe D. ministru că surîde, dar la surtsul 
D-sale voifi răspunde spunându-I, ceea-ce 
neapărat D-sa trebue să scie mal bine de 
cât mine, că în natura omului este să se 
aplice cu mult mal mare mulțumire la 
lucrările mecanice, al căror resultat vă- 
$ut și pipăit ’l are imediat sub ochi! săi, 
de cât la tgoriile abstracte și confuse ale 
filosofici; pe copil ’l vedem ocupându-se 

mult mal voios a face cărucidre safi alte 
jucării, de cât a sgripțori pe hârtie. Este 
pdte un fel de instinct în natura omului, 
care '1 face a avea, încă din copilărie, o 
mai mare tragere de inimă pentru lu
crările de artă, cari afi să'I dea un mijloc 
de traifi sigur și independent, de cât pen
tru controversele și contradicțiunile dife
ritelor sisteme de filosofic.

Am ținut, D-lor, să des volt chiar a- 
stă^I acăstă interpelare, fiind-că suntem 
astăzi în discuțiunea cestiunel de îmbu
nătățire a stărel țăranilor, și ași dori ca 
acăstă îmbunătățire să fie în adevăr ceva 
real și durabil, iar nu un expedient nu
mai de moment, care să înlăture de o- 
camdată dificultățile de astăzi, și în scurt 
timp să ne aflăm iarăși în fața acelorași 
dificultăți, și încă în proporțiuni mult 
ma! mari. Efi nu sunt orator, nic! nu 
țin să fac discursuri de ostentațiune; 
spun numai ceea-ce simt și așa cum simt; 
sunt fifi de sătăn și scifi ce este de lipsă 
sătănulul și ce vrea el; am voit să pun 
cestiunea înaintea D-văstre, cel mal com- 

.petințl de cât mine, cel cari vă îngrijiți, 
precum tdtă țăra se îngrijesce, de sdrta 
țăranilor, ca să luați în discuțiune ceea- 
ce cer efi pentru dânșii și ceea-ce le ar 
putea fi cel puțin tot d’atât folos cât și 
darea de pământuri; căci pământul pe 
care ’l dăm astăzi nu '1 vor mal avea 
peste 25 de ani, și țăranul de mâne va 
deveni proletarul din alte țări, pe care D. 
Nădejde voesce să’I vadă și la noi.

D. I. Nădejde: D-vdstre ’l faceți 
proletar.

D. G. Popovici: De aceea apelez la 
D. ministru, rugându-1 să dea o seridsă 
atențiune acestei cestiuni; nu ’I am a
dresat acăstă interpelare în spirit de opo
sițiune, ci numai în Interesul țăranului; 
'1 rog cu insistență pe D-sa, care scifi că 

t s'a interesat în tot-d'a-una, și că se in- 
teresăză astăzi și mai mult fiind la mi
nister, de instrucțiunea rurală, să bine- 
voiască a ține sămă de utilitatea reformei, 
ce efi propun în învățămîntul primar 
rural și a resolvi acăstă cestiune așa cum 
ar trebui să fie resolvată.

Acăsta am avut de gis și rog pe D. 
ministru să 'mi respundă dacă nu crede 
că ar fi bine să facă ceva în acest sens.

D. ministru al cultelor instruo- 
țiunel publice, T. Maiorescu: D-lor, 
programa învățămtntnlui scdlelor sătescl, 
dupe legea instrucțiunel publice, pe care, 
nu mă îndoesc, D. interpelator o cunăsce, 
trebue să fie votată de consiliul general al 
instrucțiunel. Efi n’am drept să Introduc 
programe dupe arbitrul mefi. In consiliul 
general de Instrucțiune sunt representați 
și învățători primari și la prima se
siune va avea consiliul și din alte 
puncte de vedere să se ocupe de pro
grama învățământului în sate. Cu a- 
căstă ocasiune se vor discuta și aceste în-» 
trebări atinse de D. interpelator.

D. ministru al lucrurilor publice, 
A. Marghiloman, presintă Adunărei
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proiectul de lege relativ la convențiunea 
Încheiata cu compania căiel ferate Lem- 
berg-Cernăuți-IașI, și apoi adaogă: D-lor 
deputați, de la sancțiunea acestei conven- 
țiunl atârnă nu numai licențierea funcți
onarilor cari aâ devenit inutili, dar și u
nificarea economiilor și comptabilitățel; 
ceea-ce va lăsa o însemnată economie în fa- 
vdrea Statului. Rog dar pe Cameră să bine- 
voiască a vota urgența în secțiuni a aces
tui proiect de lege.

— Se pune la vot urgența și se pri
mesce.

D. președinte, G. Grădișteanu: A
cum, D. Sturdza are cuvântul pentru in
terpelarea D-sale.

D. Ernest. Sturdza: D-lor deputați, 
sunt mai (bine de șese ^ile de când am 
adresat o interpelare D-lul prim-ministru 
și D-lul ministru al cultelor și instrucți
unel publice, relativ la modul cum se 
face propaganda socialistă în țeră, și în 
special In județul Bacăiî.

Acăstă interpelare a atras contra mea 
nemulțumirile multor persdne, cari aâ 
crezut că eh ași fi avut intențiunea de a 
mă ridica în principii! contra ori cărei 
propagări de idei în general, și că ași a
vea intențiunea de a cere de la guvern să 
vină cu o lege restrictivă a drepturilor ce 
ne sunt asigurate prin Constituțiune.

De la început declar că acesta a fost 
departe de ideia mea. Nu voiii răspunde 
aci atacurilor ce mi s’aiî adus prin presă, 
nici nu voiiî releva modul cum cugetarea 
mea s’a interpretat a priori și fără a mi se 
da timp să fac desvoltarea interpelărei 
mele, ci voiiî intra d’adreptul în cestiune.

Iată, D-lor, de ce este vorba, și pentru 
ce am găsit de cuviință să fac acestă in
terpelare :

In județul Bacăiî, al carul representant 
am ondre a fi, de un timp încdce se fac, 
nu propagande de teorii socialiste, 
dar se fac adevărate agitațiuni menite, 
nu a învăța pe țăranii de la sate cari ar 
fi drepturile lor încălcate de clasele stă- 
pânitdre, cum ^ic socialiștii, dar menite a 
aduce turburarea în ordinea socială și a 
face pe țărani să se rescdle în contra u- 
nel alte clase, în contra proprietarilor, și 
cu ocasiunea acelor turburări să se folo 
seacă acei cari turbură apă și cari învrăj
besc clasele unele în contra altora» și ca 
să provdcețdte și chiar resbelul civil în 
acestă țără.

D-lor, dacă socialiștii, fie cel cari aiî 
reușit să intre în Cameră ca deputați, fie 
cel cari sunt afară din Cameră, s’ar măr
gini a face propagande de teorii socia
liste, dacă s’ar duce prin sate și ar propu
ne țăranilor, fie împărțdla moșiilor într’un 
mod teoretic, fie orl-care alte idei soci
aliste, nu am avea nimic de ^is ; căci ar 
sci ce să răspundă țăranii D-lul Nădejde 
și D-lul Motzun, când ar veni să Ie facă 
asemenea propuneri. Trebue să nu uităm 
că prin sate sunt mulți locuitori cari aiî 
câte trei, patru, cinci fălci de pământ, 
dupe legea de la 1864, fără să mal vor

besc de vechil răzeși saiî moșneni. EI 
bine, ?ă se încerce D-nil socialiști a pro
pune acestor mici proprietari ca să im- 
partă pământul lor cu acel cari nu aii de 
loc, și atunci vor vedea cum vor fi pri
miți de către țărani. D-nil socialiști saîî 
agenții D-lor se duc prin sate și înddmnă 
pe țărani să nu ținăcompt de ordinea so
cială și să nu dea cre<jâmânt făgăduielel 
guvernului că va veni în Cameră cu le
gea vîn^ărei bunurilor Statului. Mai 
mult de cât atât, el le ^ic : Voi nu aveți 
nevoie să vi se vîndă moșiile Statului; 
căci aveți la îndemână moșiile proprie
tarilor cari trebue să fie ale vdstre, și în 
cas când proprietarii s’ar opune, atunci 
aveți voi micjldce....

D. Nădejde : Ar trebui să dovediți 
acestea; nu numai acusărl neîntemeiate.

D. Ernest. Sturdza: Pentru aceea am 
făcut interpelarea ca să provoc o cerce
tare scrupuldsă, fiind că până acum ați 
reușit a vă ține dincdce de limitele codi- 
celui penal, dar se pote dovedi că agenții 
D-vostre au trecut limitele și ale Consti- 
tuțiunel și ale codicelul penal.

D. Nădejde: Contestez.
D. Ernest. Sturdza : Să vă dovedesc : 

D-lor, în județul Bacău sunt profesori, și 
în special a fost un profesor de gimnasiâ, 
care acum mi se pare că D. ministru al 
instrucțiune! publice a ordonat să fie sus
pendat, D. Teodoru, care făcea mal mult 
de cât propagandă socialistă. Acest Domn 
aduna în fie-care Duminică un număr 
însemnat de țărani, sub pretext de a le 
face petițiuni către minister sau către 
administrațiunea din Bacău.

Vă întreb, D-lor, ce rol avea D. Teo
doru, profesor de limba francesă, notați 
bine, la gimnasiul din Bacăiî, de a con
fecționa nisce asemenea petițiuni ? Dum- 
năvostră, D-lor, sciți că s’aiî dat ordine 
de către miniștrii respectivi ca’ fie-care 
prefect, fie-care sub-prefect și fie-care 
primar să primăscă asemenea petițiuni ; 
bine înțeles că orl-care locuitor nemulțu
mit cu modul cum este înscris, nu are de 
cât să se adreseze la ministerul respectiv 
pentru a cere îndreptarea acelei greșele 
comisă de administrațiunea locală. Dar 
D. Tbeodoru le citesce Muncitorul și 
Drepturile omului. D. Theodoru și alți 
agenți le citesc fel de fel de scrieri so
cialiste menite, nu de a propaga teorii 
sociale în clasa muncitdre, dar de a’I face 
să creadă că nu mai aîî să aștepte ni
mic de la guvern, nu mal au nevoie să 
aștepte votarea legei vânzare! moșiilor 
Statului, ci el de pe acum pot să se în- 
grijască singuri și se ia moșiile proprie
tarilor, și când proprietarii s’ar opune, 
să întrebuințeze ori și ce mi^ldce în con
tra lor.

D-lor, am aci un număr al Drepturilor 
omului, jurnal acreditat al partidului so
cialist, in care nimic mal mult nimic mai 
puțin se $ice, de cât că țeranii ar trebui 
la prima-veră să ucidă pe proprietari și 
să devasteze proprietățile.

D. Nădejde : Citesce. Nu se ^ice așa.
D. Ernest Sturdza : Neapărat că am 

să citesc, și veți vedea că așa se 
^ice ; pdte va fi uă greșelă de tipar, dar 
atunci greșela de tipar este prea groso
lană (ilaritate).

Iată, D-lor, ce se ^ice în acel jurnal: 
„Astă-^I tensiunea dintre apăsători și 

apăsați a devenit așa de mare, a ajuns la 
limită, în cât dacă nu se va căuta o su
papă de scăpare cu lanțuri mai tari de 
cât lanțurile de oțel, va face explosie și 
va pune în primejdie chiar existența Sta
tului.

Acesta, D-lor, este ca introducțiune, și 
vedeți că nu estă tocmai blajină; căci din 
nainte spune că trebue o supapă de si
guranță forte tare; căci altminteri exis
tența Statului nu mal este sigură.

Și închipuiți-vă, D-lor, că acăsta se 
petrece în județele unde propaganda so
cialistă este mal slabă, dupe cum veți ve
dea numai de cât că ^ic el singuri aci, 
și judecați ce trebue să fie acolo unde pro
paganda socialistă nu este slabă! căci 
iată ce ȘLic D-lor :

In o mulțime de județe din Moldova, 
in care propaganda socialistă e slabă sau 
nulă, oamenii se strîng grămezi grămezi 
și hotărăsc că, dacă nici iarna asta nu vor 
căpăta pământ, să se rescoale în mase la 
prima-veră. In alte locuri unde aâ aflat 
ce aii pățit cei din Muntenia, aiî venit la 
idea câ fie-care sat să *și omoare proprie
tarii și arendașii din satul lor. Dar idea 
cea mal respândită e că la prima-vără să 
se scoale cu toții să chieme pe impera- 
tul Rusiei in ajutor, să se închine 
lui și să ceară pământ.

D. I. Nădejde : Noi ^icem aceasta ?
D. E. Sturdza: D-lor, mă așteptam 

la acestă direcțiune, mă așteptam la a- 
cestă întrerupere din partea D-lul Nă
dejde să <Jică: Dar nu vedeți că tn ^iarul 
acesta nu se ^ice că noi inscităm pe lo
cuitori să facă acestea, ci le dăm ca un 
svon?

Vă las însă pe D-vostre să judecați 
dacă, când se citesce țăranilor acest arti
col de jurnal, nu se citesce numai frasa 
care provdcă la rescdlă și la omorîrea 
proprietariloru, iar nu și interpretările 
pe cari le face D. Nădejde aci, spu
nând că aceste sunt svonuri cari le inse
răm in jurnal, iar nu în realitate apelul 
pe care noi socialiștii ’l facem către 
țărani.

Să vedem, D-lor, mai departe ce se 
$ice în acest jurnal...

.Dar cum din experiență vedem clasa 
stăpînitoare că nu vrea să vadă și nu e în 
stare de a preîntâmpina asemenea neno
rociri, e de datoria ndstră a socialiștilor 
și a grupurilor mai înnaintate de a pre
veni asemenea nenorociri. E de datoria 
tutulor Grachilor moderni de a mergeau 
popor și a ’l lumina asupra chipului 
cum ’șl va putea imbunătăți starea."

Vedeți, Domnilor, că Domnii Gracni 
moderni, D. Nădejde și alții de la se
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transportă la Târgoviște și in tdte loca
litățile unde simt trebuința să lumineze 
poporul asupra îmbunătățire! stărei lui, 
și nu se mulțumesc să aștepte a vedea ce 
va face guvernul și Camera pentru îmbu
nătățirea sdrtei țăranului, nu! Domniele 
lor găsesc că contra patricianilor mo
derni trebue să umble prin sate, să facă 
agitațiuni, ca să exercite presiuni, ast
fel ca supapa de siguranță s ă fie destul 
de tare să nu facă explosiune și să arunce 
însuși Statul român în aer. Mie ansă, 
D-lor, mi se pare că Grachii moderni 
nu vor să facă nimic alt de cât a nimici, 
dacă ar putea, pe acei pe cari ’i desemnă 
Domniele lor a fi patricianii moderni. Se 
gpune de către D. Nădejde și de confrații 
D-sale socialiști că nu s’a dovedit nimic 
contra domniei lor, că sunt vorbe numai, 
că nu fac agitațiuni nepermise da lege.

Mi se pare că D. ministru al instrucțiu
ne! publice, cu ocasiunea unei interpela- 
țiuni de felul acesta, ce i s’a adresat in 
Senat, a respuns că este dificil a se deter
mina limita unde incepe și unde inceteză 
permisiunea de propagarea unor pro
grame, ori-cari ar fi ele, în adever, D-lor, 
limita ar fi greii de determinat, dacă nu 
ar fi anume prevejut, 'atât în Constitu
țiune cât și in codicele penal, unde incepe 
și unde inceteză acestă limită.

D-lor, să ’mi permiteți să dau citire art. 
23 din Constituțiune care are următoarea 
cuprindere :

Invețămîntul este liber; libertatea in- 
vețămîntului este garantată întru cât e- 
xercițiul el nu ar atinge bunele moravuri 
sau ordinea publică. “ .

Este liber să se propage prin învăță
mânt ori-ce idee, dar cu condițiune sine 
qua nan ca exercițiul acestui drept să nu 
atingă bunele moravuri sau ordinea pu
blică. Când, D-lor, se va dovedi, și acesta 
este lesne de dovedit prin o ancheta ce s’ar 
face, fie de către administrațiune, fie de 
către Parlament, dupe cum veți găsi de 
cuviință—căci ministerul are la disposiți- 
unea sa o sumă de mi jloce pentru a face 
anchete—când se va dovedi, (Jic, și eu mă 
fac forte să dovedesc înaintea acelei an
chete, că în multe localități membrii învă
țământului ah trecut peste marginile 
permise de art. 23 din Constituțiune, că 
au propagat idei cari ating și bunele mo
ravuri și ordinea publică, când voih do
vedi înaintea unor asemene anchete că 
membrii învățământului, în afară de Theo- 
doru, care este profesor de gimnasih, dar 
mulți învățători sătesc!, nu fac de cât a 
propaga în clasele lor și chiar în mijlo
cul satelor, unde trebue să 'și exercite 
profesiunea lor de învățători, idei prin cari 
ațâță pe locuitori la rescdlă, acte de vio
lență și *1 îndemnă a se rescula în contra 
ordine! de lucruri stabilita, atunci veți 
recundsce cu toți! că limita arătată de D. 
minisru este depășită, și în acest cas e de 
trebuință să se ia măsuri coercitive.

Acelor car! ne ar jice: Cereți restrîn- 
gerea în sine a drepturilor pe cari le ga-

rantăză Constituțiunea prin art. 19 și 24? 
Le voiti respunde: Nu ; departe de mine 
ideea de a cere restrîngerea veri-unu! 
drept prevejut de Constituțiune; cer însă 
să se urmărescă persanele cari calcă și Con
stituțiunea și codicile penal; căci, dacă 
în art. 24 din Constituțiune, se jice că e 
garantată tutulor libertatea de a comu
nica ideile lor prin graiti, prin scris și 
prin presă, fie-care fiind răspunzător de 
abusul acestei libertăți în cașurile deter
minate prin codicele penal, care nici o- 
dată nu va putea restrînge dreptul în si
ne, dacă acest principia nu pdte fi călcat 
de nimeni, este evident că acestă garanție 
de inviolabilitate se aplică numai la princi
piul în sine, la dreptul de a comunica 
ideile prin graiu, prin scris, prin presă, 
iar nu și la persdna care, dupe însăși 
Constituțiune, e răspunjetdre de scrierile 
sale, îndată ce depășesce limitele determi
nate prin chiar Constituțiune, și anume 
atacând bunele moravuri sati punând în 
pericol ordinea publică, și când efi voih 
dovedi că sunt asemenea persdne, în spe
cial în județul Bacăti, căci nu am avut 
fericirea să cutreer tdte cele-alte județe, 
cum au făcut D-nil socialiști, cari ati cre
zut că e bine să se ducă prin tdte județele, 
să ’și propage ideile D-lor, ne ere jend că 
acele idei ar putea fi bine primite fără 
presența D-lor în diferite localități pe 
unde le propagati, când voih dovedi, jic, 
în specia pentru județul Bacăti, că sunt 
învățător! sătesc! și preoți car! nu fac alt 
de cât a să dedea jilnic la aceste mano- 
perf, al căror scop fiinal e de a semăna 
discordia între diferitele clase sociale, 
când voiu dovedi acestea, sunt în drept 
să cer de la representanțil guvernului ca 
să pedepsescă cu asprime pe acele per
sdne cari se fac unelte de agitațiuni con- 
demnate de Constituțiune și pasibile de 
penalitățile prevejute în disposițiunile 
categorice ale codicelnl penal.

D-lor, mi se va cere pdte să spun nu
me. să aret anume fapte. Ei bine, voih a- 
reta. Pe lângă profesorul Theodoru din 
Bacăă, e un preot care în același timp e 
învățător sătesc în acel județ, anume preo
tul Constantin Ștefano, de la comuna Ro
șu județul Bacău. Acest preot, pe care 
sunt sigur că ’l cundsce D. Nădejde, în 
loc ca în tdte Duminicile să facă sfânta 
leturghie, precum preșerie candnele bise
ricesc!, ațâță pe săteni cu fel de fel de 
discursuri în sensul acela ce am avut ond
re a vâ spune.

Acest preot, care datoresce posițiunea 
în care se află unui proprietar din locali
tate, care ’l-a susținut în timpul studiilor 
ce a făcut, acest preot ațâță pe locuitorii 
din sat în contra însuși a acelui proprie
tar, bine-făcător al seu, și acestă ingrati
tudine nu mâ miră; căci ea e de esența 
acelora cari propagă socialismul în mo
dul acesta.

Mal e apoi un diacon, anume Manea, 
din Bacăti, care face asemenea propagande 

I socialiste nepermise.

Mal e în fine un bulgar, anume Ni- 
colo Nicobrat, tot din județul Bacăh, cu
noscut asemenea cu D. Nădejde...

D. I. Nădejde: Vâ înșelați; sunt 
dușmanul politic neîmpăcat al D-luI Ni
cobrat.

D. Ernest Sturdza: Acest bulgar 
Nicobrat, al cărui părinte a petrecut 
câțl-va ani în România și astă-jl s’a în
tors în Bulgaria, nu face alt de cât a, a- 
duna sătenii a casă la el în tdte Dumini
cile, și chiar de duoâ ori pe săptămână, 
sub pretextul de a le face petițiuni pen
tru cereri de pământ. Inchipuiți-vă, 
D ior, acest bulgar să se intereseze de să
teni și să aibă mal multă milă pentru el 
de cât no! proprietarii, cari am trăit și 
trăim și astă-jl cu dânșii !

El bine, eă contest Interesarea sinceră 
a acestor omeni la sorta țăranului. Acești 
dmeni nu fac de cât a provoca agitațiuni 
în societate; el nu se mărginesc a face 
propaganda teoriilor socialiste, dar vor 
să vadă în acăstă țără rescdle sângerdse 
ca el să se dea de tribuni al poporului; ei 
nu ’și aduc aminte de sorta lui Danton, 
Robespierre și Marat, tocmai când erah 
ajunși la apogeul carierei lor; ei nu cu
nosc istoria, ei vor cu ori-ce preț să de
vină celebri. Se întitulăză socialiști, și 
nu propagă de cât răscdla.

Ei bine, la pericolul ce ne așteptă în 
urma unei propagande care se face în a- 
fară de limitele constituționale, mă ridic 
din tdte puterile mele, căci* o asemenea 
propagandă trece peste marginele teorii
lor socialiste.

Interpelarea mea fiind adresată D-lui 
prim-ministru și D-lui ministru al in
strucțiune! publice, 'i rog, în numele so
cietăței pe care o representăm cu toții în 
acestă Cameră, nu a restrînge drepturile 
înscrise în Constituțiune, nu a restrînge 
libertățile publice, este departe de mi
ne acăstă ideie, de și anunțând acăstă in- 
terpelarej am fost aeusat prin presă că 
sunt un reacționar; nu, D-lor, nu este e- 
xact acăsta, nu cer călcarea sah restrîn
gerea libertăților ndstre publice, nu cer 
acesta; dar cer să se ia măsurele cele mai 
energice și mai aspre, ca să nu se mal 
calce tocmai drepturile garantate de Con
stituțiune cetățenilor și, prin urmare, să 
nu se mal permită nimănui, sub pretextul 
a nu se viola Constituțiunea, de a face 
apel la răscdla, de a face ca la primă-vără, 
în loc să vedem deschijându-se timpul u- 
nei munci liniștite, a acelei munci remu- 
nerătore a ostenelelor tocmai a acelei 
Clase în privința căreia se fac atâtea de
clam ațiunl, și care numai de la o stare 
normală și regulată de lucruri pdte aș
tepta realisarea desideratelor sale, în loc 
de acăsta să vedem curgând șirde de sânge 
în România, în urma propagandei făcute 
până și de nisce străini bulgari. (Aplause).

D. I. Nădejde: Eh, D-lor, trebue să 
netezesc cestia și să arăt că D. Sturdza 
amestecă duoă lucruri cu totul deosebite: 
ântâih și ântâih de la început declar că
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nu am absolut nici o legătură și nu iati 
nici o responsabilitate pentru Nicobrat, 
și nici pentru învățătorii, popii sati dia
conii din județul Bacăti; nu avem nici 
un partisan la Bacăti dintre popi și pro
fesori.

D. S. R&șcanu: Dar pe Teodoru ?
D. I. Nădejde : Pentru Teodoru iati 

responsabilitatea și mă declar solidar cu 
dânsul, însă nu cu cei-alți.

Declar că sunt forte bucuros ca D. mi
nistru să ia măsuri în potriva acelora cari 
trec peste limitele Constituțiunei în pro
paganda lor. Noi nu numai că nu eșim 
din Constituție, dar încă lăsăm de la noi 
o zonă fdrte lată de care nu ne folosim; 
ca să nu se facă cum-va greșală (risuri 
ironice), de aceea nici nu ne folosim de 
tdte drepturile legale pe cari le am avea 
pentru a face propagandă. Alte partide 
din cari D. Sturdza face parte, s'afi folo
sit până la extremele limite ale legalită- 
țel, ba chiar ati și eșit din legalitate în 
lupta lor cu regimul lui Brătianu.

Nu socialiștii ati propagat răscdla la 
14 și 15 Martie, nu noi am pus să se a- 
runce dupe Rege, când a venit la Iași, 
mâțe mdrte și să '1 șuere. Noi, de și lu
crul vă pare paradox, n’am fost până a- 
cuma de cât un element per ezcelentiam 
de ordine în țăra acăsta; susțin acest lu
cru, și să ne dovediți că am provocat un
de-va răscdle, dar nu să tot afirmați mereti 
lucruri nedovedite. In județul Iași, unde 
lucrăm de.atâta vreme, nu s’a întâm
plat nici o răscdla, în timpul când tdtă 
țăra era în foc. In Iași motivele de a- 
țîțare și excitație erafi mai puternice de 
cât în Ilfov, și eram mai aprdpe de Ru
sia și cu tdte astea nu s’a întâmplat răs- 
cdlă, tocmai pentru că am fost noi acolo; 
afirm acest lucru, faceți anchetă și cer
cetați, și dacă veți dovedi că am îndem
nat pe unde-va pe țărani la răscdla, dați- 
ne în judecată ; declar categoric că noi 
pentru moment ne mulțumim cu punerea 
în aplicare a Constituției și a legilor ac
tuale. D-vdstre vorbiți numai prin a- 
firmări, dar propaganda, vorbele ndstre 
sunt tipărite în broșuri, în jurnale, în cât 
puteți să ne controlați: jalbele făcute de 
noi sunt la ministerial domeniilor, la mi- 
nisteriul de interne și justiție, la biuroul 
Camerei, la parchete și deci puteți vedea 
ce cer țăranii cu cari lucrăm noi; sunt 
mii de dmeni cari ne-afi au^it; vorbele 
ndstre sunt controlabile; ale D-vdstre ră
mân nisce pure aserțiuni fără nici o do
vadă, nisce închipuiri. Pdte că D-vdstre 
credeți cu sinceritate ceea ce spuneți, și 
nu pun la înduoială acea sinceritate, 
însă vă spun că sunteți absolut gre
șit și înșelat în părerile D-vdstre. 
Noi suntem mulțumiți dacă de-o-cam-dată 
în România să va realisa ceea-ce prevede 
Constituțiunea și legile țărei; pentru că 
din nefericire între starea reală a țărani
lor români și între starea legală, consti
tuțională, e o prăpastie ; țăranul traesce 
ca în Rusia și în Constituție e libertate 

ca în Anglia și America. Noi ne-am mul
țumi așa dar cu atâta ca țăranul să se bu
cure de tdte drepturile constituționale, 
dar să nu vorbiți că Constituțiunea o de
pășim noi, când arătăm țăranilor drep
turile lor cetățenesc!. Așa când le <jicem: 
Uite perceptorul nu are voe să’țl ia 
cutare lucru... te apără art. 9 din 
legea de urmărire. Primarul nu are voe 
să te bată, arendașul nu are voe să te ba
tă, proprietarul nu are voe să te bată. A- 
ceste lucruri le spunem noi -țăranilor, și 
pentru acestea sunt pline ministerile de 
petițiuni.

Noi nu le-am vorbit despre moșiile bo- 
erilor să se ia...

D. Calimach: In gazeta Muncitorul 
No. 1.

D. I. Nădejde : Acolo este vorba de 
alte celea; dmenii cer pământă, însă pe 
moșiile Statului, dupe proiectul guver
nului. Și în manifestele electorale și în 
petițiunile trimise la Cameră se pdte ve
dea că noi îndemnăm pe țărani să cdră 
pământ dupe moșiile Statului, și am cre
zut de datoria ndstră să le facem acestă 
lege cunoscută ; căci D-vdstre pdte scițl 
că în județul Ilfov una din căușele răscd- 
lei este că legea de la 27 Februarie 1887, 
care s'a votat pentru revisuirea împro
prietăririlor vechi și pentru ca să cdră 
cel-ce nu avdfi pământ a li se da pe mo
șiile Statului dupe art. 5 și 6 din le
gea rurală a rămas necunoscută de el. 
De asemenea în Ilfov a rămas necunos
cută legea votată de Cameră pentru dat 
porumb la locuitorii lipsiți.

In Moldova s'a dat de trei ori în iama 
care a fost înaintea răscdlel, iar în Ilfov 
nu s’a dat nici o singură dată.

Și legea din 1887 s'a trimis cu trei or
dine aspre ca să se facă cunoscut tutulor 
sătenilor ! Dacă țăranii sciafi de aceste 
legi pdte nu se întâmpla acele turburări.

D. Rășcan : D-vdstre ’l-ați îndemnat 
la răscolă.

D. I. Nădejde : D-le Rășcan, în Mol
dova și chiar în județul Vasluifi în par
tea de sus, noi le-am făcut cunoscut a- 
ceste legi.

Dar dați'ml voe să mă minunez de un 
lucru.

Mă mir că ne vedem învinuiți, că am 
fi eșit din legalitate, de un om care dupe 
votarea apanagelor a mers îmbrăcat ță- 
rănesce prin sate făcând propagandă con
tra domeniului Cordnei și a pus pe ță
rani să protesteze și să cdră acele moșii 
înapoi!

Voci: Cine e cel cu apanagele? Spu
ne!.

D. I. Nădejde : Cine e? E D. Sandu 
Rășcan / Mă mir să ne vie înfruntări, 
de la asemenea dmeni ! Noi am fost așa 
de legali în cât pururea am avut neno
rocirea de a fi invinuițî, de a fi guverna
mentali ! De ună-^I ne giceafi că ne-afi 
cumpărat Brătianu, acuma din pricina 
porto-francurilor ne invinuesc că suntem 
cu acest guvern.

In zadar și pe nedreptul ne învinuiți 
cum că am fi provocând la răscdle, ori 
că am fi cei ând să se ia moșiile boerilor, 
și câte altele.

Tdte acestea sunt acusărl ne înteme
iate și fac declarațiune aci că, dacă se va 
dovedi că noi am făcut propagande ne 
permise de legi, primim să ni se aplice 
legea cu cea mai mare rigdre.

D. C. PopovicI: D-lor, efi nu sunt so
cialist și sunt cu totul în contra socialis
mului, fiind-că socialismul este cel mal 
mare pericol pentru România.

Am luat cuvântul să constat un lucru, 
că socialismul este un efect și că trebue 
căutate căușele acestui efect.

Dacă nu ar fi atâtea plângeri și nemul
țumiri întemeiate, dacă nu ar fi atâtea 
cdcări de lege, dacă nu am fi avut o ad- 
ministrațiune rea, părtinitdre pentru u- 
nii și asupritdre pentru cel mai mulțl, o 
lipsă de justiție, o serie de abusuri, și a- 
tâtea alte suferințe de cari se agață cel 
interesați a pescui în apă tulbure, fiți si
guri că propagandele de cari se vorbesce 
nu ar găsi cel mal mic ecofi și ar dispare 
de la șinele.

Dar ceea-ce m’a făcut mai cu sămă să 
iafi cuvântul este că D. Sturdza a spus 
că preoții și învățătorii sătesci sunt soci
aliști. EI bine, ca representant al cole
giului III, efi vă declar, D-lor, că nu este 
nici-un preot și nici un învățător socia
list.

O voce: T-a arătat anume.
D. C. PopovicI: Efi vă asigur căjiu 

sunt socialiști, dar dupe cum preoții și 
învățătorii sunt tratați, ar avea dreptul, 
nu să fie socialiști, dar să ia toporul și 
să se ducă la codru... (sgomot, protestări).

D. ministru al instrucțiunel publice 
cundsce un cas care i s’a făcut cunoscut 
de către un publicist, D. Costaforu.

A venit un învățător de pe la Giurgiu 
care ’șl-a făcut studiiile și a ^is: Am eșit 
din scdlă cu o singură carte la subțidră 
și m’am dus învățător în cutare sat cu 
lăfă de 40 lei pe lună. El bine, de șăpte 
luni n'am primit nici o para; primarul 
mă trimite la sub-prefect, sub-prefectul 
la prefect, prefectul la minister, așa în 
cât umblu din loc în loc fără să ’mi dea 
nimeni salariul cuvenit. ’L-am întrebat: 
Dar ce mănânci ? Atunci el a răspuns : 
Am făcut o regulă în scolă ca toți copiii 
să’și aducă mâncare de acasă ca să mă
nânce la scdlă și cu chipul acesta mănânc 
și efi cu el. (Ilaritate).

Un alt cas: în județul Botoșani este un 
învățător sătesc însurat și are 40 lei pe 
lună. Perceptorul comunal de acolo vinde 
și tutun. Profesorul fumăză și nevasta lui 
fumăză și iafi tutun pe datorie de la per
ceptor; când vine sfârșitul lunel, vede că 
s’a fumat tdtă lăfa. (Rîsete). ’L-am în
trebat : Ce mănânci ?

’Mi trimit nevasta prin sat și cere de 
la unul un ciur de mălai, de la altul o 
strachină de fasole, așa în cât duc o viăță 
din cele mal ticăldse.
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O voce : Din ce comună este ?
D. G. Popovici: De la o cătună lângă 

Flămânzi. (Ilaritate).
Acum să venim la cestiunea preoților.
D-lor, preoțit noștri sunt Într’o stare 

din cele tnai triste, din causa guvernelor 
cari s’ah succedat de la 1848 încdce.

In tdte mesagiile de deschidere a Ca
merei se repetă necontenit promisiunea 
pentru Îmbunătățirea sdrtel clerului. Sunt 
preoți sătesc! cu câte 25 lei pe an și cari 
’șl-ah primit lâfa de 25 de ani, așa in cât 
sunt lăsați numai la grația sătenilor. 
Dar sătânul, dupe ce isprăvesce munca 
câmpului ’l apucă perceptorul, dupe aceea 
T ia la șosele, așa că, atunci când vede și 
pe popa că vine sal câră un franc pentru 
botez, ’l ia la gdnă.
Ei bine, In asemenea stare de Incruri pdte 
aă se facă și socialiști. Ingrijiți-vă dar, 
D-lor, a desrădăcina causa și efectele nu 
vor mai fi. De cât a căuta să luați măsuri 
In contra socialiștilor, mai bine ați face 
de ’i-ați lăsa să se pârdă prin ei înșiși; 
căci persecuți unea, presiunea face să crâ- 
scă răul. Vă dah un fapt: Era un domn, 
vechia jurnalist colectivist, D. Arbore, 
care era să se angageze acum la o fde gu
vernamentală, și când a au^it că voiți să 
faceți o lege în contra socialiștilor, a ^is: 
Nu, rămân aci, căci am să’mi fac renume, 
fiind-că este constatat, D-lor, că ori-ce 
presiune face a se nasce mai mare răuL 
Lăsați dar în pace pe socialiști, căci ei ah 
să mdră prin ei înșiși; căutați causa care 
a dat nascere socialismului, acolo aduceți 
remediul și dacă în duoi ani de (jile dupe 
aceea vor mai fi socialiști în România, 
să’mi ^iceți ce veți voi.

D. vice-președinte: D. N. Filipescu 
are cuvântul.

D. N. Filipescu: D-le președinte, re- 
serv observările mele a le arăta cu oca
siunea desvoltărei unei interpelări ce am 
anunțat în privința șefului de gară de la 
Răcăciuni

D. G. Popovici: Și eh voih răspunde 
atunci în cestiune personală unui infam 
și lași calomniator.

D. Ernest Sturdza : D-lor deputați, 
în urma obiecțiunilor ce mi s’ah adus de 
D. Nădejde...

D. G. G. Dobrescu : Nu răspunde D. 
ministru, conform regulamentului ?

D. vice-președinte : DacăD ministru 
voesce să vorbâscă pdte prea bine să ia 
cuvântul ori când.

D. Ernest Sturdza : D-lor deputați, 
în urma obiecțiunilor ce mi s’ah adus de 
D. Nădejde, ’mi place să constat că D. 
Nădejde renâgă pe amicii săi din Bacăh.

D. Nădejde: Nu pe Teodora.
D. Ernest Sturdza: Vă apropriațl pe 

Teodora ? Forte bine. Atunci nu înțeleg 
pentru ce D. Nădejde ’și-a dat ostenâla 
să răspundă. Eh am afirmat lucruri con
crete, am vorbit despre fapte și am ară
tat nume...

D. Nădejde: Pe Teodora.
D. Ernest Sturdza : Am arătat pe 

preotul Stefano, pe diaconul Manea și pe 
Nicolae Nicobrat bulgarul, cari fac agi
tațiuni ne permise dc codicele penal. Pu
tea dar D. Nădejde să se dispense de a 
răspunde, de dre-ce că nu are nimic 
de comun cu acei Domni.

D. Nădejde: Ați vorbit și de Teo
dora ?

D. Ernest Sturdza : Am vorbit și de 
Teodora, fiind-că sunt în măsură să pro
bez și pentru D. Teodora al D-vdstre, și 
îndată ce se va face o anchetă seridsă tn 
fața locului, se va constata că și D-lui a 
făcut agitațiuni ne permise de codicele 
penal.

D. Teodora in ultra, dacă este un des- 
acord între D. Nădejde și D. N. Nicobrat 
și cei-alți, D. Teodora însă ’i aprobă, și 
fiind-că dupe proverbul Les amis de nos 
amis soni nos amis, fiind-că D. Nicobrat 
este amic cu D. Teodora, trebue să fie și 
cu D. Nădejde...

D. Nădejde: Nici cu Teodora nu este 
amic.

D. E. Sturdza: D-lor, este indeferent 
dacă D. Nicobrat se bucură de amicia 
D-lui Nădejde, acâsta nu ne interesâză 
pe noi; ceea ce ne intereseză este ca gu
vernul să ia măsuri în limitele Constitu- 
țiunel, negreșit, fără a împedeca exercițiul 
drepturilor înscrise în pactul nostru fun
damental, dar să ia măsuri aspre și grab
nice contra acelora cari vin să tulbure 
ordinea publică și să facă agitațiuni în 
țâra ndstră.

In ceea ce privesce numele pe cari ’l- 
am citat, rog pe D. ministru respectiv să 
bine-voiască a lua măsuri a descoperi a- 
devăral, și lucrul este lesne, căci a desco 
peri ca mergând în fața locului nu are de 
cât să se ia locuitorii din comunele înve
cinate din giurul Bacăului, să întrebe pe 
fie-care și se va vedea îndată cari sunt 
povețele pe cari le-a primit de la D. Ni- 
colo Nicobrat, de la preotul Stefano, de 
la diaconul Mane și chiar de la D. Teo
dora.

In privința obiecțiunilor ce s’ah făcut 
de D. Popovici, că răul nu residă în pro
pagarea ideilor sociale, ci în abusurile ce 
se comit de diferiți! impiegați ai admi
nistrațiunei și ai comunei, apoi, D-le Po
povici, nu ’mi-ați răspuns cu acâsta la 
cele (jise de mine; căci eh nu am combă
tut socialismul, nu am venit să discut i- 
deile socialiste în acest Parlament; am ve
nit să vorbesc deabusul ce fac unele per- 
sone cari, cu ocasiunea propagărei ideilor 
socialiste, provdcă rescdle și chiar vărsări 
de sânge.

Nu acnm suntem chiămați a vorbi de 
abusurile administrațiunei; căci dacă abu- 
suri sunt, n’ah de cât să vină D-lor pe 
calea regulată să câră îndreptare. D-nii 
miniștri sunt aici, vor primi reclamațiu- 
nile fie-căiuia în resortul lor, și nu cred 
că D-nii miniștri vor refusă de a face în
dreptare, dând chiar în judecată pe acei 
funcționari culpabili. Ați denaturat ces
tiunea, D-le Popovici, și de aceea vă rog 

să reveniți și să vă asociați cu mine, cum 
se asociază și D. Nădejde, căci a declarat 
că este gata a primi ori-ce pedâpsă când 
se va dovedi că a făcut propaganda care 
a trecut limitele permise de Constituțiune 
și de legile penale.

Așa dar, înainte de a au^i răspunsul 
guvernului, propun de a se numi o coroi- 
siune din sinul Parlamentului, în care 
comisiune să se alâgă și D. Nădejde, și 
să mârgă împreună cu noi prin sate, prin 
diferitele localități, unde seim că agita
țiuni nepermise de lege s’ah făcut, pentru 
ca să se spună de deputați cari sunt in- 
tențiunile Parlamentului și ale guvernu
lui în privința îmbunătățire! sdrtel țăra
nilor; să asiste și D. Nădejde sah D. Mor
tzun, ca în sfaturile ce li s’ar da, D-lor să 
’i asigure pe săteni că promisiunile ce li 
se fac nu vor rămânea literă mârtă.

Dacă D-nii Nădejde și Mortzun se vor 
asocia Ia acâsta, ca să se liniștâscă țăranii, 
ca să dovedâscă că nu ah intențiunea de 
a provoca răscdle, atunci în adevăr vom 
obține ceea ce credem că este just ca să 
putem păși la reformele ce trebue să fa
cem în liniște, iar nu sub amenințarea ce 
ni se face ^ilnic de amicii D-vdstre prin 
jurnalele D-vdstre Muncitorul din Iași 
și Drepturile omului din Bucuresci, și 
despre cari când vă vorbim aici în Par
lament, D-vdstră (jiceți că nu sciți nimic 
și nu voiți a lua răspunderea.

De aceea fac acâstă propunere, la care 
vă rog să vă asociați.

D. vice-președinte: D. prim-minis
tru are cuvântul.

D. președinte al consiliului de mi
niștri, Th. Rosetti: D-lor, încep prin a 
declara că în ceea ce privesce cele trei 
persdne semnalate de onor. înterpelator, și 
despre care D-sa £ice că ei, umblând prin 
sate, ar fi făcut propagande culpabile, 
propagande de acelea cari trec peste li
mita legilor existente sah a codicelui pe
nal, guvernul ’și va face datoria și vom 
cerceta grabnic și cu deamănuntul căușele 
și împregiurările în cari aceste fapte s’ah 
produs, Și dacă se vor găsi adevărate de
nunțările ce ni se fac, vă asigurăm că 
ceea ce va sta în puterea ndstră se va face 
pentru ca acești dmeni să fie loviți cu 
tdtă greutatea și asprimea legei, dupe 
cum merită (aplause); căci e o crimă mare, 
un fel de omor de frate, de a ațâța pe o 
clasă socială în contra celei-alte. (A- 
plause).

Dacă legea penală dă o putere agenți- 
lor guvernului ca să se sesiseze de aceste 
împregiurări, nu se pdte ca în acâstă pri
vință să nu ne ocupăm cu tdtă seriosita- 
tea de a ne face pe deplin datoria; și cred 
că onor, meu coleg de Injustiție nu va 
reproba nici unul din cuvintele ce le-am 
pronunțat aci.

Cât pentru domnu Theodoru, pe cât 
scih, D. ministru al instrucțiune! pu
blice a luat măsuri în ceea ce ’l pri
vesce pe D-sa și pe cât D sa putea lua, 
rămânând ca o anchetă judecătorâscă și 
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administrativă ce se va face în urma in
terpelărei D-luI Sturdza să dovedescă 
dacă D. Teodora cade și subt unele dis- 
posițiunl ale codicelui penal, și atunci de 
bună sămă i se vor aplica și acele dis- 
posițiuni.

Venind acumula explicațiunile ce s'aâ 
dat și din (partea opusă, trebue să con
statam cu toții că miZldcele întrebuințate 
de D. Nădejde și confrații D-sale nu sunt 
pdte tocmai așa de nevinovate precum le 
place D-lor se le arate.

D-lor, nu e indiferent lucru când se 
fac propagande cari nu sunt numai pur 
teoretice, oi cari aâ și un scop practic și 
trebue a se vedea ce se pune înainte, cari 
sunt ideile cari se propagă și la ce anu
me public ele se adresăză.

Ei bine, D-lor, am citit mal mulți din
tre noi pdte ideile D-luI Nădejde, așa 
cum D-sa le răspândesce prin jurnalul 
săâ Muncitorul, prin Drepturile Omului 
și prin alte publicațiuni cari apar de 
câți-va ani încoce, și am observat cu toții 
care este esența acestor idei.

Nu voiâ să discut lucrul în sine, nici 
din punctul de vedere sciințific, nici din 
puntul de vedere politic, nici dintr’un 
punct de vedere. Constat numai că esența 
acestor teorii e cea următdre : Proprie
tatea individuală a pământului e contra- 
riă dreptățel, e contrariă interesului cla
sei muncitdre. Idealul organisărei sociale 
al D-luI Nădejde și consorți este proprie
tatea colectivă asupra întregei suprafețe a solului țărei românescl, ideal însă a 
cărui punere în aplicațiune D-lor nu ’și aâ dat ostendla a o urmări în tdte de- 
taliele prin o cugetare seridsă și un șir 
logic de idei; căci atunci, fără înduoială, 
de la primii pași D-lor singuri s’ar fi 
oprit dinaintea resultatului curios la care ar fi ajuns.

Dar, D-lor, este o cestiune cu totul se
cundară și ași putea Zice chiar indiferentă 
pentru noi, de a examina dacă acest ideal 
este saâ nu este realisabil,dacă acăstă pro
gramă este saâ nu este aplicabilă, saâ dacă 
din punctul de vedere sciințific, acăstă teo
rie se pdte susține; acesta puțin importă, 
dar ceea ce importă este propaganda ce 
se face prin sate a acestei programe, care 
se explică dmenilor naivi și creduli în sen
sul care convine mai bine acelor cari aâ 
interes a ține spiritele în ferbere, și, pe 
lângă acăstă programă, mai vin și cu 
scrieri ale anarchistilor din străinătate, pe 
cari le traduc pe românesce și le inter- 
pretăză așa cum le place, fiind că țăranii 
nu sciâ franțuzesce...

D. Nădejde: Dar cum să le traducem? 
pe unguresce ?

D. președinte al consiliului, Th. Ro
setti : Ori cum le veți traduce, pe ro
mânesce saâ pe ungurecse, propagandele 
D-vdstre și programele D-vdstre nu fac 
alt-ceva decât a aduce confusiunea și ră
tăcirea în spirite, și resultatul cel mal 
sigur la care ați ajunge, când vis’ar lăsa 
câmpul liber la aceste propagande, ar fi 

tulburarea ordine! publice de la un ca
păt la cel-alt al țărei (aplause), ceea ce 
vă prevestim că nu vă vom lăsa să faceți. 
(Aplause).

Dacă însă D-vdstre sunteți în adevăr 
animați de dorința sinceră de a crea o 
posițiune mai bună și asigura o petrece
re liniștită clasei muncitdre, de ce atunci 
nu stațl un moment a vă da semă că miZ~ 
Idcele D-vdstre de acțiune sunt cu totul 
în contradicțiune cu pretinsul interes ce 
Ziceți că pur tați țăranilor?...

D. I. Nădejde : Nu pretins interes, ci 
interes real purtăm noi țăranilor.

D. președinte al consiliului, Th. Ro
setti : Mănțin acest cuvint de un pretihs 
interes și voiâ dovedi că așa este.

ț)ic dar că pretinsul interes ce Ziceți că 
purtați țăranilor ar trebui să vă facă a 
cugeta serios și cu bună credință la con
secințele ce vor avea pentru țărani ideile 
cu cari căutați a impresiona naiva lor 
imaginațiune; căci atunci fdrte ușor v’ațl 
convinge că, departe de a îndrepta ceva 
în starea lor actuală, nu faceți de cât a’I 
aduce la exasperare desemnându-le cu cele 
mal negre colori posițiunea lor de astăzi, 
și ațtțând într’ânșil nisce pofte cari D-v. 
înși-vă sciți tot așa de bine ca și noi că nu 
se pdte și nu trebue a fi satisfăcute. (A- 
plause.)

Acum să vă spun pentru ce am între
buințat și pentru ce manțin cuvântul de 
pretins interes ce vă arătați a purta ță
ranilor. In adevăr, dacă ați avea pentru 
de ușii un interes real și sincer, atunci nu 
ați căuta a vlrî în mintea lor idei cari, 
mai întâiâ de tdte, nu aâ ce căuta în o 
țeră ca a ndstră și pe cari credeți că nu 
te puteți pune mal bine la nivelul inte
ligenței lor decât prin ațîțări la fapte de 
cea mai brutală și sălbatecă violență, a- 
țițărl meșteșugite ast-fel cum autorii lor 
morali să se pdtă eschiva de la ori-ce res
ponsabilitate legală, lăsând să cadă nu
mai asupra acelor nenorociți cari ’i-aâ 
ascultat tdtă asprimea legilor cari pedep
sesc asemenea fapte. Dacă în adevăr ați 
avea, dupe cum pretindețl, un interes real 
pentru țărani, atunci, în loc de a-I în
demna să ’și facă singuri dreptate, ați 
căuta să vă informați de păsurile lor, de 
nevoile lor, de asupririle saâ abusurile 
de cari ei s’ar plânge, și prin influența 
D-vdstre, prin posițiunea ce aveți, prin 
presă și de la tribuna Adunărei, ați 
arăta acele nevoi și acele asupriri , 
ați cere îndreptarea răului și ați arăta și 
miZldcele de îndreptare.

Dar D-vdstre nu vă place să urmați 
ast-fel, nu vă place să vă țineți pe ade
vărata cale pe care ați putea ajunge la 
o reală înbunătățire a stărel populațiunei 
ndstre rurale; D-vdstre ați căutat a vă 
pune in contact cu țăranii pe un tărâm 
cu totul altul și ați împins cu atâta ac
tivitate propaganda și machinațiunile 
D-vdstre, în cât ați început a vă întinde 
clientela până prin împregiurimile Bu- 
curescilor. (Aplause).

Daca ați fi purtat un adevărat interes 
șatenului, atunci ați fi fost cei ântâiâ a 
stărui cu tdtă energia în Adunare ca să se 
voteze cât mai neîntârziat proiectul de 
lege pentru vînZarea moșielor Statului 
la săteni, și prin acesta ați fi meritat 
mult mal cu drept cuvânt decât astăZi 
titlul de adevărați tribuni ai poporului, 
căci prin .energica D-vdstre insistență ați 
fi făcut să se dea țărei, cu o oră mai cu
rând, o lege atât de folositdre sub tdte 
privințele și mal cu sâmă în privința a
celei interesante clase muncitdre pe care 
pretindețl că ați luatb sub protecțiunea 
D-vdstre. (Aplause).

Acesta era rolul D-vdstre cel adevărat, 
cel mal bun și mai patriotic, iar nu acela 
de propagatori al rescdlei. Dar acum 
trebue să mai aflațl un lucru, trebue să 
sciți că astăzi propagandele D-vdstre de
vin cu totul inutile, fiind-că Adunarea a 
examinat deja în secțiuni și în puține Zile 
are să voteze și în ședință publică pro
iectul de lege pentru vînZarea de pămân
turi la țărani, ast-fel că încriminările ce 
aduceți claselor pe cari le ați numit su
perpuse se vor spulbera în vânt și tărâ
mul pe care vă țineți până acum, al re- 
vendicărel pământului prin violență, vi 
va scăpa de sub picidre. (Aplause).

De ce nu ați venit, onorabile D. Nă
dejde, acum un an, saâ acupi Z^ce luni, 
să ridicați vocea D-vdstre în contra unei 
legi rău întocmite, care făcea inaccesibile 
pentru țărani cumpărătorea de pămân
turi pe moșise Statului ? De ce atunci, 
în numele D-vdstre și al amicilor D-vds- 
tre cari faceți cu toții revendicațiunea 
drepturilor omului și atâtea alte felurite 
revendicațiuni, nu ați cerut îndreptarea 
acelei legi inaplicabile, pentru ca să fi 
dat țăranilor posibilitatea de a deveni în 
adevăr proprietari pe un petec de pământ? 
Acesta era rolul D-vdstre legitim, rol lău
dabil care v’ar fi atras recunoscința ge
nerală, pe când astăZi nu aveți de cât ne
cazul că ați rămas în urmă și invidia că 
v’aâ apucat alții înainte. (Aplause).

Acestea sunt cele ce aveam de spus în 
privința acțiunel D-lui Nădejde și a ami
cilor D-sale, rugăndu-1 pe D-sa să fie bine 
încredințat că ordinea și legalitatea va fi 
păstrată pentru toți, atât pentru D-sa, 
cât și pentru ori care altul.

înainte de a termina însă, mai am de 
făcutodeclarațiune asupra căreia ași dori 
ca D. Nădejde și amicii D-sale să mediteze 
fdrte serios.

Acestă declarațiune este dă trebue să 
scie ori și cine în țara acăsta că, în cas 
de vre-o turburare a ordinel publice, gu
vernul are ferma decisiune de a urmări, 
nu numai faptul brutal al rescdlei, dar și 
adevăratele responsabilități și a le supu
ne la întrega rigdre a legei. (Aplause 
prelungite).

D. P. GernAtescu : D-lor, sunt sur
prins de cele ce a Zis D. interpelator 
asupra învățătorilor rurali.

Acești dmenl sunt iubitori de liniște, 
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și daca se pun in contact cu dmeni mal 
luminați, aceea 'I povățuesc să spue să
tenilor a fi pacienți. Ar fi o mare nedrep
tate să se aducă învățătorilor rurali nisce 
acusări ce nu le merită,

D-lor, sunt suferințe pentru Învățăto
rii rurali, dar ei sunt dmeni cunoscuți și 
aștăptă îndreptare cu încredere. D. mi
nistru al instruțiunei, prin aplicarea legei 
de la 1883, le va da o mare satisfacțiune. 
Mulți din acești învățători sunt râd plă
tiți de comune, și unii dintre ei abia cu 
multă greutate "și primesc micul lor sa- 
lariâ. Sperăm că acești omeni vor fi și ei 
puși pe o trăptă egală cu cei plătiți de 
Stat, spre a’șl putea face datoria în con- 
sciință și cu zel.

Am fost iarăși surprins când D. inter
pelator a comparat pe socialiștii moderni 
cu numele de Grachi. Frații Grachi ro
mani ad fost reformatori mari, serioși, 
pentru că ei ca să regenereze, să facă pe 
plebeii romani, cari ’șl perduseră micile 
lor proprietăți din cause diverse, și acum, 
perimând și calitățile lor cele bune, ajun
seseră a ’șl vinde voturile, brațele, ca bă
tăușii noștri, în serviciul ambițioșilor, 
voiad să-I facă, <jic, prin muncă cetățeni 
serioși, folositori Statului. De aceea Gra 
chil au voit să-J împroprietăreze, dân- 
du-le însă pământ în loturi mici din ag- 
rul public, domeniul Statului, usurpat 
pe nesimțite și cu încetul de patriei, cari 
formai mal mal clasa dominantă, x

Atât voiam să ^ic spre a precisa figura 
și rolul Grachilor. (Ilaritate, aplause).

D. C. Dobrescu (Argeș): Domnilor, în 
interpelațiunile și desbaterile urmate fi
lele acestea despre țăranii noștri, mal de 
multe ori s’a afirmat de o parte și de alta 
lucruri ce ad trecut peste adevărata lor 
măsură.

Datoria mea este d’a restabili ade
vărul.

Și înainte d’a intra în acestă analisă, 
constatând cu fericire întrecerea tutulor 
în a vorbi cu simpație de interesele țăra
nilor, petdtă^iua și ocasiunea, îndrăsnesc 
a exprima o temere: ca, nu tot imputân- 
du ne unii altora că perdem timpul în 
discuțiuni zadarnice, tocmai aceste im- 
putațiuni ce ni le facem, une-orl ore în
tregi, să ne piardă vremea.

Nu atât’de jelanii și de declarațiuni de 
compătimire ad nevoe sătenii, nu ! El ne 
întrebă de practice resultate, nu de dis
cursurile făcute pe tdtă ^iua pentru ei.

Dar să revenim la cestiune.
Se stăruesce mai de mult timp, din 

partea colegilor mei socialiști, că sătenii 
ar avea interes să încline către socialism.

Că locuitorii satelor ad și început a a- 
vea convingerea, că, astă-^I chiar, numai 
în socialism pot găsi deslegarea Gestiuni
lor ce’i preocupă.

Că de aceea dânșii fac agitațiuni Ia 
sate, adună prin petițiunl semnături și 
fee pe alocurea întruniri, cari cum văd 
îngrijesce pe mulțl, însuflă temeri și pro
voca interpelări.

La care, cum de ex. astă-^i, D. prim- 
ministru răspunde supărat, că dacă ele 
vor trece marginele legalităței, silit va 
fi a lua cele mal severe măsuri contra ce
lor ce, sub pretest de propagandă de idei, 
fac agitațiuni vinovate, și asmut po
pulațiunea rurală asupra altor clase.

Alții susțin iarăși că socialiștii nu ar 
avea mare trecere la țărani.

El bine, adevărul e cu desăvârșire 
altul.

Țăranii cum se găsesc astă-^i, și mal 
cu osebire cei ce voteză prin delegați une, 
—căci de învățători, de preoți, de ale
gătorii direcțl, socialiștii se lepădă cu 
totul și nu vor să audă, — acei țărani 
sunt într’o fașă culturală primitivă, el 
nu pot face nici un schimb de idei, 
el nu ah discernământul ideilor complexe 
și abstracte din programele și doctrina 
partitelor ndstre politice, el nu au putința 
de a sci să facă deosebirea între partite 
înaintate și partite moderate, între libe
ralismul modern și între liberalismul cla
sic, între socialialism și conservatismul 
sciințific! •

Puțin le pasă țăranilor de tdte aceste 
distincțiuni, mal mult ori mai puțin sub
tile.

Mal cu sâmă când el scid cum aceste 
partite ’șl-ad putut'ține făgăduințele lor 
față'de dânșii.

EI scid să’și dea cu lealitate dăjdiile 
lor bănescl și dajdia de sânge, când i se 
cere, unei societăți de care până acum au 
el atâta temă și respect. Aci se mărgi- 
nesce tot rolul lor. II vorbiți de principii? 
Ei nu scid acesta !

Țăranii se mișcă numai când e vorba 
de interesele lor materiale. EI scid că 
ântâid trebue să aibă cu ce trăi și apoi să 
facă filosofie politică.

In zadar, D-lor ce vă numiți socialiști, 
susțineți că țăranii v’ar crede pe D-vds
tre mai mult ca pe alții, că le veți putea 
da drepturi și asigura exercițiul lor!

Trecutul, cu tdte ispitele sale, 'I amin- 
tesce auritele făgăduințe ale altor poli
tici mal puternici prin cuvânt, prin în- 
drăsnălâ și prin mi(jldce mal cunoscuți 
lui, de cât D-vdstre, săteanului, și totu’și 
scie cu cât s’a ales în cele din urmă !

Miseriile prin cari a trecut’l-ad împins 
a nu mal crede nimic, '1-ad făcut a vedea 
pe sdrta sa fatalismul neîndurat, o urgie 
a lui Dumne^ed.

Iată cum stă țăranul cu încrederea sa 
intimă, ce o ține ascunsă în sufletul sed, 
despre dmeni politici, și, de ce nu, și de 
D-vdstre.

E o credință la care sătenul ține, și 
care nu se va distinge de cât prin o so
lidă educațiune culturală.

Dar D-vdstre susțineți totuși că pro
paganda ce faceți astăzi în ^iare, discur
surile în Parlament sunt socialiste, că 
țăranii v’ad ales pe pograma socialistă ? 
Că D-vdstre sunteți socialiști. EI bine, 
de și nu mă așteptam ca chiar astăzi să fid nevoit a face lumină Întrâgă asupra
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pretențiunilor D-vdstre, dar fie și acum, 
și mai pe scurt. Să vă fac ântâid un re- 
sumat istoric.

Scid că în 1878 citeam Ziarul Basarabia 
ce eșia la Iași, într’ânsulși înalte scrieri, 
D-vdstre, oa socialiști, ca dmenii lumei 
viitdre, vă declaraserăți contra religiunel, 
contra monarchiel, contra proprietăței 
individuale, contra tutulor instituțiunilor 
de astăzi.

Ba erați și atei, și paremi-se și tero- 
riscl. Resboid neîmpăcat contra societă- 
țel actuale.

Erați cu desăvârșire contra parlamen
tarismului, și Interziceați fără discuțiune 
ori-cărul socialist sincer și cinstit intra
rea în Parlament.

Căci Ziceați : Nimic bun nu se pdte 
aștepta pentru popor de la burghezia de 
astă-ZI, și atmosfera parlamentelor sale 
e mortală pentru socialiști.

Acesta fuse prima fașă care dură până 
în 1881—1882. Puțin mal în urmă văd 
că D-vdstre, socialiștii noștri, vânând 
mișcarea țăranilor pentru întruniri și 
cererea lor de a avea săteni în Cameră, 
începurăți a propaga prin fiarele D-vds- 
stre ideea că țăranii să’și alegă in Par
lament numai țărani.

Pe de altă parte, răsboiul contra reli
giunel, a monarchiel, a proprietăței '1 
mal muiarățl! (Aplause).

Ba unul, și cel mal aprig socialist, 
ated și liber-conservator, se căsătoresce 
cu femeia sa și civil și religios! (Aplause).

De aci înainte capitulările D-vdstre în
cepură a se deșira din ce în ce mal tare. 
In cele din urm* ajunserăți omeni ca 
toți dmenii, cerând aplicațiunea legilor, 
făcurățl apeluri la justiția burgheză, vă 
încumetrirățl cu partitele politice, atât 
de amar osândite de voi !

Ba vă făcurățl contra oposițiel și apă
rătorii Regalităței, secundanții poliției, 
într’o bună dimineță. (Aplause).

Dar nu voesc acum a vâ arăta tdte 
metamorfosele prin cari ați trecut. Păs
trez acâsta unei ocasiunl mai solemne.

Cum ? Ce sunteți D-vdstre când, în Re
vista socială și în alte broșuri, cereți pen
tru țărani proprietatea colectivă, în care 
vedeți tdtă mântuirea sătdnului, și osân
diți, blestemați proprietatea individuală, 
mica proprietate care Ziceți că pdrtă în- 
tr’ânsa miseria și robia țăranului, iar aci 
în Cameră convenițl, stârniți pentru mica 
proprietate ? Când sunteți socialiști, a^i 
sad în vecurile viitdre, în Cameră sad în 
afară ? (Aplause).

Trebâ de socialiști este aceea de a face 
jălbl și răvașe, îndemnând pe săteni să 
ceară mică proprietate ? Dar acest servi- 
cid '1 fac și micii advocați, și logofeții, și 
toți câți caută a câștiga inima țăranilor ! 
(Aplause).

Dar jălbl ad dat țăranii de când ’și aduc 
ei aminte că ad o țeră și un drept; vorba 
este, partea practică, socialistă a acestei 
proceduri care este ?Ca socialiști ați cerut suprimarea mo- 
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narchiei, și cu tdte acestea, In Cameră 
căutațl In tdte filele a dovedi — negreșit 
cu scop— In ori-ce ocasiune, că D-vdstre 
ați apărat monarchia când partidele ac
tuale ati vorbit contra Regelui.

Socialiști sunteți ? (Aplause)
Socialiștii, când e vorba d’a suprima 

monarchia, ei nu cruță pe monarch, 
dacă ocasiunea li se presintă, și deci nu 
puteți obiecta că mila de popor v’a în
demnat a'l opri să se manifesteze contra 
Regelui! Socialiștii sunt dușmanii de 
mdrte ai religiunei pe care o privesc ca 
temelia tutulor rătăcirilor trecutului, 
și totuși, unul dintre D-vdstre mi-a de
clarat categoric că nimic nu împedică pe 
socialist să fie om religios, evlavios, cre
Zând în tdte doctrinele bisericei ! Și alt
fel, în fața lumei treceți de socialiști! 
(Aplause). Iată socialiștii cari scifi a îm

păca capra cu varza, trecutul cu viitorul, 
socialismul cu organisațiunea actuală!

Sunt ei cari în Ziare și în reviste șerifi 
că poporul să nu se aștepte la nimic de la 
cârmuirea actuală, dar cu tdte acestea, 
în Cameră însă cer justiție și administra- 
țiune de la D-nii miniștri. Ei bine, când 
sunteți sinceri D-vdstre, și unde anume? 
Ore caracterul socialismului se proslă- 
vesce în duoă hipostasuri ? (Ilaritate, A- 
plause).

Aci în Cameră, votați anume cu gu
vernul, iar în propaganda D-vdstre 'I fa
ceți cele mai negre incriminațiuni ?

Acăsta este scdla D-vdstre ce voiți a 
inaugura ?

Înainte a’ți declarat că nu voiți alt 
guvern de cât liberal, și de aceea moti
vați susținerea guvernului trecut, dar as- 
tă-ZI văd că nu faceți defecțiune nici ce
lui present !

Acăsta de sigur e morala socialis
mului D-vdstre, acăstă duplicitate face 
pe țărani a vedea în D-vdstră politician! 
leali, cari nu înșălă, nu amăgesc! (Ila
ritate, Aplause).

Vă înscriți în chipul cel mai violent și 
mai exclusiv contra legiuirilor actuale— 
și recunosceți că într’ânsele sunt tdte ne
dreptățile și părtinirea,—acăsta în £ia- 
re,—și apoi aci, pe loc, vă mulțumiți cu 
aplicarea lor, ca să ajungeți la realisa- 
rea socialismului!

Dar atunci ce nevoie mai are poporul 
de socialism, dacă pote ajunge acolo chiar 
prin legiuiriele acestea pe cari îusăși par
tidele aetuale cer revisuirea lor, amelio
rarea lor în parte și în total!

Și totuși sunteți socialiști! (Aplause).
In Revista Socială, nu'mi aduc aminte 

pagina, spuneți că legea rurală e întoc
mirea cea mai burgheză din câte s'a fă
cut; că nu’i nenorocire, nu’I rană în cor
pul nostru social care să nu fi adus’o a- 
căstă nenorocită și înșelătdre momire. Iar 
raportorul săfi, domnul Cogălniceanu, Zi
ceți c’a fost cel mal îndemânatic în meș
teșugul înșelătoriei ca să întruchipeze 
un plan care să întdrcă tdtă împroprietă
rirea numai în folosul proprietarilor.

Osândită, blestemată legea rurală de 
socialiștii ce șerifi Revista socială, sunt 
tot ei cari în Cameră o recunosc de bună, 
și voteză în secțiuni o altă lege ce are de 
temeifi tot mica proprietate!

Ei bine, când spuneți D-vdstre drept ? 
Și cănd sunteți socialiști ?

Și sărmanul popor trebue să vă creadă 
pe cuvânt ! (Aplause)

Socialismul cere înfrățirea nemurilor, 
o singură familie din tdtă omenirea, el este 
pentru solidaritatea muncitorilor din tdtă 
lumea, pentru el nu sunt frontiere, nu 
este egoism național, acesta o spun și so
cialiștii noștri în scrierile lor; iar când 
D. Nădejde e deputat, și votăză indige
nate, spune că e contra străinilor, votăză 
contra lor!

D. Nădejde: De unde scil acesta ?
D. C. Dobrescu (Argeș): Decetăgă- 

duescl? El bine, mă silesc! să’ți articulez 
fapte. Venise într’o Zi la ordinea Zilei în- 
digenarea unul ovreifi ; D. Nădejde, de și 
nu tare, dar pledă de aci contra străini
lor ; contra acestuia și a altor duol stră
ini el avu aerul de a fi contra. (Ilaritate).

Ce făcu însă cu votul săfi, nimeni nu 
scie.

De sigur, acăsta e francheța socialistu
lui nostru! (Aplause).

De câte ori dar ’I ved îndeletnicindu-se 
când cu interpelări, când cu răvașe parti
culare, când cu ațineri pe la răspântii să 
vorbescă țăranilor ce i întâlnesc, de atâ
tea ori admir cu pietate marile jertfe ce 
dânșii fac pentru popor! (Rîsete, aplause).

Dar, în fine, nu e nevoe să enumăr, cu 
acăstă împrejurare, tdte contrazicerile doc
trinei socialismului față de actele și de- 
clarațiunile socialiștilor noștri în Parla
ment^ și de cele ce ei spun muncitorilor 
rurali!

Când am văZut dar aceste jesuitice 
transacțiuni, aceste voiagiurl uriașe de la 
socialismul curat la o sistemă și o procedare 
fără nume, am fugit cu desgust de tovără
șia D-lor. Căci cum n'așl fi fost efi cel mai 
bun soldat, și apărător, cel mal tare to
varăș de luptă al socialiștilor noștri, dacă 
adevărul, știința, sinceritatea, lealitatea 
și generositatea ar fi fost calitățile propa
gandei lor ?

D. I. NAdejde: Nu ne trebuesc !
D. G. Dobrescu: Fi reșce că nu, dupe 

ce v’am lăsat! Apucași a 'ml-o 
ca să nu vă o Z^- Dar nu am nevoe, și 
nici nu m’ași coborî la rolul de socia
list cu duoă sisteme, taler cu duoă fețe, 
lingușind și poporul, înjurând și guver
nul prin Z^re, iar mal la urmă îmbulzin- 
du-1 cu votul. (Aplause, ilaritate).

Port mult respect judecăței sănătdse, 
bunului simț al breslei ce înfățișez aci ca 
să ’mi permit a mă arăta sub atâtea chi
puri și atitudini de o-dată. (Aplause).

Acum, permiteți-ml, D-lor deputați, 
puțină spicuială prin Zorele socialiste 
românescl.

Nu ne perdem de sigur timpul a ne 
opri asupra manierei cum Ziariștii lor 

fac educațiunea socialistă cititorilor; ce 
nevoe este să enumărăm, insultele, calom- 
niele, falsificarea înțelesului cuvintelor 
din vorbirile deputaților neîntovărășiți 
cu dânșii !

Dar este interesant că ei trec în ga
zetă desbaterile parlamentare sub titlul 
de comedie parlamentară și totuși onor, 
noștri socialiști stafi aci cu noi în come
die. Când vorbesc D-lor în Cameră, șe
dința o numesc Parlament, când nu, ’I Zic 
comedie! Și cum nu ar scrie ast-fel, când 
primul redactor al gazetei cotidiane, 
Drepturile omului, este C. iniile, Ar- 
chidiaconul socialismului; căci Popa al 
lor e, dupe drept cuvânt, doctrinarul și 
teologul-tălmăcitor-inflexibil al lui Karl 
Marx, D. I. Nădejde. (Aplause, ilaritate).

Tot acești dmeni al viitorului afi un 
chip particular de a practica libertățile pu
blice ; de vrei să intri unde fac întrunire, 
ca adversar, mai ești întrebat de tăria 
în spete ; de este a vorbi cine-va de ai lor 
e întrebat: scie pe nevăZute articole cu 
tablouri înfiorătdre din foile străine ? Ei 
afi un fel de biserică unde numai cei pe 
deplin dogmatisațl afi dreptul de a asculta!

Iată ce fel de ideal ne păstreză socia
liștii noștri! Cât despre unitatea vede
rilor lor socialiste acăsta nu se discută. 
Fie-care scrie ce crede, ba scrie la ori-ce 
Ziar altul de cât socialist; ei nu sunt duol 
la un gând, și totu-șl cum n’ar avea drep
tul să aducă unirea și solidaritatea în o
menire ?

Să ’i ascultăm acum față și de țărani 
în parte. Ei declară în Revista socială, 
în broșuri, în alte fol, că țăranii n’afi fost 
pregătiți a primi formele înaintate socia
le ale Europei pe cari i le-a impus bur
ghezia la 1848. EI spun în deosebite rân
duri ce muncă uriașe trebue depusă, și 
câtă vreme are să treacă până când so
cialismul să străbată în popor el recu
nosc că socialismul nu e pentru țăranul 
nostru acum.

Ba, el tratafi de sus pe sătean; nu credâafi 
în conoscința acestuia; nu încercați mă
car a vorbi țăranilor, cu atât mal pu
țin a ’și pune candidaturile, și acesta pâ
nă de curând l

Ba, D. Nădejde abia astă tdmnă fuse in 
stare să trecă Rubiconul necredinței în 
valdrea cetățenescă a șatenului nostru, și 
atunci pe spatele liberalilor de acolo.

Și cu tdte acestea, fuse de ajuns intra
rea sa în Parlament ca sătenii ce cunosc 
pe Nădejde să fie numai de cât prin con
vingere socialiști. Iată însemnătatea și se- 
riositatea propagandei lor. (Aplause).

Dar când văd efi că D-lor i nu
mesc pe țăranii români tâmpiți, căci așa 
'I numesc în revista socială, unde Z*0 înc$ 
că soldațil sunt putreZițl și că nu mai 
sunt proprii de a fi soldați. Când veZl dar 
la acești dmeni asemenea contradicțiuni, 
atunci ce valdre trebue să le mai dea ci- 
ne-va, și ce însemnătate mal pdte să aibe 
propaganda lor ? (Aplause).

M’afi văZut pe mine îmbrăcat cu haine 
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țărănesc!, haina familiei mele cu care am 
fost îmbrăcat din copilărie și până acum, 
și acești omeni cari se pretind a fi omeni 
serioși o ia în rîs și șerifi în jurnalele lor, 
gicând că acăstă haină este haina de car
naval. Va să gică haina celor 4.000.000 
de^țăran! este haina de carnaval?

Apoi puteți D-vostre să vă închipuiți, 
D-lor, de ce valdre morală și seridsă pdte 
să fie mintea unor dmeni cari iafi în de- 
rldere costumul secular alunei clase. Va 
să gică nu mai respectați nimic; nu res
pectați măcar susceptibilitatea poporului 
român pentru care vă dați ca exclusivi 
apărători ai lui.

D-lor, mai spun în revista socială că 
România este o țeră așa de mică într'o 
Europă mare și burgheză, în cât socia
lismul aici ar fi un pericol. Nu’mi aduc 
aminte pagina, dar mâine dacă voiți o a
duc aici, și apoi tot D-lor declară, cu o - 
stentațiune, că pentru binele acestei țări 
sunt socialiștii. (Aplause).

Efi am gis că mă fac forte să dove
desc una câte una teoriile D-lor contra- 
gicătdre, teorii abstracte pe cari creerul 
țăranului nu le pdte pricepe.

Ași întreba efi pe gișii socialiști ; cu 
ce drept acusă pe cele-alte partide politice 
că nu vor binele țăranului ? Apoi daca ar fi 
săfacem comparațiuneîntreD-lor ca partid 
și intre cele alte partide politice fâră deo
sebire, efi ași găsi dincdce partea de laudă, 
fiind-că partidele politice ale ndstre sunt 
cari afi făcut ceva pentru țărani, iar nu 
Domnii socialiști, ale căror scrieri nu sunt 
de cât niște copii servile luate de la 
străini; nimic original; dincdce se găsesc 
adevărați tribuni, oratori mari, scriitori 
mari, ziariști, bărbați de stat, economiști 
și istorici cari afi cunoscut la fața locului 
prin el insuși starea țăranilor. Ast-fel ași 
putea cita pe Heliade, Boliac,Roseti,Goles- 
cil, pe D. Aurelian, pe D. I. lonescu, N. 
lonescu, pe Brătienii, Marțian, Asake, pe 
D. Kogălniceanu mal ales, și alții fdrte 
mulți omeni cari afi simțit,caii afi luptat 
și cari afi dat țeranului cea ce are astă-gi, 
și efi ca țeran am adânc respect către a
cești dmeni politici, cari în timpuri de 
grele primejdii afi ridicat causa țeranu- 
lul și cari afi dat țerei aceste libertăți in 
care să imbuibâză astă-gi dmenil ce să 
gic socialiști. (Aplause).

Nu pot permite acestor dmeni atât 
exclusivism când ei n’afi nimic la activul 
faptelor lor politice, nu le permit să vină 
și să gică că tdte partidele politice în a- 
cestă țeră sunt lipsite cu totul de inimă 
și că numai el suntj propușii lui D-gefi 
pentru ca să aducă fericirea acestei țerl. 
(Aplause).

Ast-fel stafi D-lor până acum ca expe
riență față de acei bărbați fie din ori-ce 
partită cari lucrară și să expuseră pentru 
țărani.

Dar, d-lor deputați, afi o prioritate, gic 
dânșii, asupra generațiunei trecute, căci 
posedă nu prin sentiment causa poporu
lui, ci prin sciință. !

Că ei nu sunt utopiști, ci afi socialis
mul sciințific. Decă studiile de temeifi ale 
socialismului: biologia, sociologia, fisio- 
logia, antropologia, istoria, etc. sunt în 
adevăr șciințe astă-gi; dăcă economia so
cială, politică de asemenea, daca s’a de
terminat infiuințele de loc și de climă etc. 
dăcă s’a sintetisat tdte fenomenele vie
ței omenescl, și s’a găsit formulele de 
deslegare a ori-căror probleme sociale, 
etc. înțelegem a sta de vorbă despre so
cialismul șciințific ! A ajuns la acest ultim 
grad de desvoltare societatea umană, D-lor 
socialiști ?

Dar ce mai întreb efi, când înși-vă de
clarați de atâtea ori în Revista socială, 
că socialismul e o doctrină neexperimen
tată încă pănă acum în nici uă țâră din 
lume. Și nimeni nu pdte asicura că nu 
vor fi cu totul altele de cât acele ce pre
vedem astă-gi formele de organisațiune 
ale unei societăți socialiste !

Iată pe ce incertitudine întemeiază el sci- 
ința lor. Si apoi, cel puțin scriitorii pe ale 
căror opere ne citați și pe cari ’icopiați, 
afi meritul că afi scris din sciință lor, din 
observațiunea lor, pe când D-vdstră n’a- 
veți bagajul sciințific ce ’l posedați de 
cât de peste frontieră, deci de contra
bandă. (Aplause.) Și ast-fel de socialism, 
cu care vă împăuniți ca cidra cu pene 
străine, e In adevăr socialism mascat, ori 
de carnaval. (Ilaritate).

D. I. Nădejde : Dar și D-ta te decla
rai că ești cu vederile ndstre.

D. G. Dobrescu: Dar cregi D-ta că efi 
pot să tăgăduesc acăsta ? Si dre-ce fac 
acum de cât să fac istoricul relațiunilor 
ndstre și apoi să încheifi ceea ce cred 
astă-gi. Am cregut o dată că D-vdstră 
sunteți ce-va serios pentru popor, dar a
cum fac amendă onorabilă înaintea Ca
merei. (Aplause). Astă-gi când văd ca se 
resumă în nimic sinceritatea, legenda 
D-vdstre, nu vă mai cred nici efi înnimic.

D-ta ai pretins că poți să fii pentru 
țărani mai mult de cât alții și v’ași în
treba, câte sate ai visitat, trăind în loca
litate, în miglocul țăranilor și studiând 
cu dânșii nevoile lor ani întregi, ca să 
poți avea dreptul acesta ?

Efi scifi un lucru : socialiștii din Ru
sia și din alte State, mai înainte de tdte, 
acești sinceri luptători trec în sate, fac 
studii la fața locului și petrec ani întregi 
impreună cu țăranii, cu cari indură tdte 
suferințele, și dupe ce afi simțit că afi 
putut să tragă d’acolo tot ce pdte să com- 
pue acest capital imens, nu numai de 
material sciințific dar chiar practic, toc
mai atunci vin și șerifi giare din propriul 
lor studifi iar nu copiază numai cum fa
ceți D-vdstră. Unde ai făcut D-ta aseme
nea studii ? De unde și de când te ai i
dentificat cu interesele poporului ? Dacă 
caut in alte părți, găsesc oameni care afi 
studiat pe țăran și interesele sale fără 
să’l ceră mai ântâifi încrederea lui și apoi 
să’l dea ceva, tocmai ceea ce Dv. ați fă
cut în sens invers. (Aplause). D-ta chiar 

nu cunosc! pe țărani, și dovada este că 
ai căutat, prin o "serie de jălbi redijate 
cum iiițelegeți D-v., să vă câștigați sim
patia țăranilor, și, pe de alta parte, săspe- 
riați pe proprietari cu o agitațiune ță- 
rănescă, ca apoi să giceți : Noi socialiștii 
suntem o forță, să aveți grijă și de noi. 
(Aplause, intreruperi). .

D. președinte, G. Grădișteanu: Vă 
rog, D-le Nădejde, a nu mal întrerupe.

D. G. Dobrescu: D-lor deputați, sun
tem locuitorii unei țări tot-de una expusă 
la iminente și neprevăgute pericule de a
fară. Seim bine cum sunt judecate în Eu
ropa agitațiunile socialiste. Ce ? Vroim a 
crea dușmanilor noștri noi înși-ne pre
texte ?

Dăcă colegii mei socialiști ’șl iubesc tn 
adevăr țera, cum susțin, de ce nu dă pro
pagandei lor un caracter serios, pacinic, 
frățelnic și instructiv ? •

De ce nu spun curat că socialiști nu sunt, 
dar dmeni cari cred că, chiar legile ac
tuale de s’ar aplica, mult bine s’ar face 
populațiunel rurale. Căci ce socialism 
este acesta, care cere execuțiunea unor 
legi făcute de alte partite, pe cari le de
numesc reacționare?! Moda etichetelor 
politice va eși! (Aplause.)

Ce pace socială aduceți când gilnic spu
neți suferindei populațiuni rurale ca să’și 
mute gândul de la partidele actuale Qă 
vor face ce-va pentru dânsa! Acăsta 
e sfat sănătos și cu bune urmări ? D-ta, 
D-le Nădejde, ești un desnădăjduitor al 
celor ce sunt aprope desnădăjduiți!

Dibăcia unor omeni noul, cari caută 
încrederea poporului, este d'a-i dovedi su
perioritatea și sinceritatea lor fără d’a 
ponegri și calomnia pe adversar!

Rolul nostru al celor ce credem că 
vom putea face mai bine poporului ca 
alții, este d’a ’i lumina acestuia consciința 
ca să vădă singur ceea ce i se cuvine.

Nu instigațiunile, nu insinuațiunile 
malițidse, nu violența condeiului și a 
limbagiulul vor putea liniști oțerirea spi
ritelor și domoli necasurile învechite, 
ci discuțiunea senină a faptelor, studiul 
căușelor tdte în chip experimental, a- 
căsta e misiunea cel puțin a celor ce vin 
în numele științei și adevărului să vor- 
băscă acolo jos unde nu este lumină. (A- 
plause)

D-lor deputați, tactica celor ce voesc 
a câștiga încrederea sătenilor e simplă.

Trebue să te ostenesc! a te duce în sat,or! 
cel puțin a pândi piețile, respântiile, stra
dele la oraș, în vreme de târg safi ori când.

A te amesteca în vorbă cu țărani! mai 
simpli, dar mai amărâț!; a-i văicări de 
păsurile lor; a le vorbi de ceea ce guver
nele afi făgăduit a le da, și nu le afi dat, 
a nu te sfii să intri cu el în cârciumă, a 
afla de nevoile satului, ale localitățel, 
’i mai vorbesc! ceva de politica înaltă, și 
apoi repede treci la abușurile slujbașilor 
comunali, administrativi și ale agenților 
fiscali. Aci e tot secretul d’a! dobândi i
nima. Te oferi să-*! faci petițiune la stă- 

Digitized by knOOQie



DESBATERILE ADUNAREI DEPUTAȚILOR564 

pânire, și făgăduescl ajutorul cu vorba 
bună pusă la vreme.

Iată ceea ce fac prietenii noștri pe tdtă 
jiua pe unde pot, când Întâlnesc săteni, 
sau prin sate. Ei făgăduesc țăranilor dom
nia prin comună și mijlocirea să li sâ 
dea pământ. Acesta e tot programul, tot 
socialismul!

Vedeți că acesta e un socialism sui 
generis! Dar acăstă procedură a avut și 
alții, în deosebite timpuri și locuri.

Deosebirea între aceia și socialiștii, 
noștri de acum, e că cei din ’nainte o fă
ceai numai în epoca alegerilor și în res
fira puri, pe când aceștia o fac necontenit.

Așa dar, ceea ce susțin D-nii socialiști 
că D-lor au mai multă trecere la țărani 
de cât cei-alți dmeni, este absurd ; căci 
câți ca D-lor nu s’ati dus la țărani, ’i-ati 
amăgit și ast-fel ah fost aleși deputați ; 
dar dupe un timp dre-care văjând țăranii 
câ nu sunt adevărați! lor amici, ’i-ati în
lăturat; țăranul vă dă creditul, dar nu pe 
motivul că ați fi de la început crejuți 
pe cuvânt de mântuitorii lui; ci pentru că 
el, în nesfârșita-i răbdare, ’și jice: aide să 
încercăm și cu aceștia ; să le dăm încre
dere ; și vom vedea ce vor face. !

Nenăscuți în mijlocul țăranilor, ne
crescând alături cu ei și printre ei; ne- 
văjând și nesiiuțind jilnic nevoile aces
tuia mai felurite și mai numerose de cât 
se pot închipui; neavând nici o legătură 
materială sati morală cu ei; neavând grija 
și interesul că ai a le răspunde de misiu
nea ce v’a dat’o, cum v’ar crede sătenii 
pe D-vdstră mai devotați causei de cât pe 
ori-care albastru !

Cu ce ’i asigurați că mâne, având pu
terea în mână, nu le întdrceți spatele, 
cum s’a întâmplat cu alții! Nu făgă
duim nici unui om compătimirea pentru 
semenul săh; ceea ce»va fi mai mult peste 
acesta, este o excepție; și D-vdstră nu ați 
format'o până acum.

Efi vam dovedit, D-le Nădejde, că nu 
pdte să existe între D-vostră și țăran 
nici comunitate de interese, nici de sen
timente, nici de intențiuni, nici de cul
tură, de nimic în fine; este o deosebire, în
tre socialiștii de felul D-vdstre și țărani, 
fdrte mare; în cât mai multă comunitate se 
găsesce între mulți dintre D-nii deputați 
din Cameră de cât între D-vdstră și ță
rani. (Aplause).

D-vdstră ’mi veți da voe să păstrez a 
face o analisă și o demonstrațiune mai 
largă, completă și chiar definitivă dupe 
venirea ndstră de la Roman, unde avem 
se facem o anchetă detaliată asupra influ
enței socialismului, ce se jice că este a
colo, asupra țăranilor, și vă voiti arăta 
cari sunt căușele de țăranii de acolo vă 
ah dat încrederea D-vdstră. Ași vorbi । 
mai multe, dar n'ași voi să’mi micșorez 
rolul ce a’și avea acolo.

D-lor, eti ași ruga pe D. ministru să 
nu se îngrijască de împrejurarea că se 
aud sgomote cum socialismul progresezi, 
nu ! căci în jiua In care D-vdstre veți 

bine-voi cu toții, fie-care în cercul D- 
vostră, a face contra-propagandă ară
tând cum pentru aplicațiunea legilor ac
tuale sunteți cu toții, ca unii ce sunteți 
înșiși autorii lor, înaintea celor ce vă 
concură pare-că astă-ji și a doua-ji până la 
ce punct D-lor sunt sinceri și a 'I pune 
în contradicțiune, arătând ceea-ce ati spus 
la 1878 și ceea-ce spunaji, în cât aji se 
confundă cu partidele actuale și de multe 
ori sunt chiar mal jos decât D-vdstră, în 
cât eti ’I găsesc fdrte retrograjl. (Apla- 
se, întreruperi);

D-lor, toți când nu sunt la putere, dati 
totul, iar când se văd acolo ajunși, prea 
mulți dintr’ânșii ’și iati săma, iar alții 
n’ar mai da nimic. (întreruperi).

Socialismul cel puțin până acum este 
un lucru care se vede ji cu ji că este a- 
prope nereali abil, și mie ’mi pare bine 
că D-nii socialiști fac progres de lasă u
na câte una, din ale D-lor; iată cum ’și fac 
educațiunea ; și cred că va veni o ji în 
care vor cădea și temerile influenței soci
alismului asupra țăranului.

Ceea-ce mai sciti eti de D-lor, ca acti
vitate, nu e să vorbesc că ar fi de rea cre
dință... în metoda ce ah adoptat, dar că 
’și face fie-care cum a învățat și cum scie 
neguțător ta lui (aplause, ilaritate), ne
guțător ie politică.

Singurul lucru care v’ar putea îngriji 
ar fi dacă țăranii noștri s’ar găsi stăpâ
niți de pasiuni politice ; aceste curente ar 
fi anevoie de alinat. Dar țăranul n’are 
până acum pasiunea politică. Ne rămâne 
a ’i studia trebuințele urgente de interes 
local; a le da reformele ce sunt puse în 
studii și pe viitor, a nu se uita că tre
bue cultivate fără încetare relațiunile cu 
sătdnul nostru până când singur fi-va în 
stare să 'și exercite liber drepturile sale.

Timpul însă va dovedi dacă propagan
da făcută la sate a prins rădăcini, dacă 
pdte prinde, sati până acum încă are ră
dăcini numai aeriane. (Aplause).

D. vice-președinte: Ne mai fiind 
nimeni înscris, incidentul este închis.

— Ședința se suspendă pe 5 minute.
— La redeschiderea ședinței, D. vice

președinte, E. P. Proțopopescu, ocupă fo
toliul președențiel.

D. vice-președinte : La ordinea jilei 
vine acum interpelarea D-lui Nucșoreanu, 
dar, fiind-că D. ministru de externe nu 
este acum aici, întreb pe D. Nucșoreanu 
dacă consimte a amâna interpelarea D sale 
pe altă ji ?

D. I. Nucșoreanu: Consimt a o amâ
na pe mâne.

D. vice-președinte : Atunci D. Po
povici are cuvântul.

D. C. Popovici : D-lor, interpelarea 
mea e mal mult o explicațiune pe care 
o cer D-lui ministru de finance. Cestiunea 
stă aci: Fără nici o lege, preoții și învă
țătorii sătesc! sunt arbitrarmente seche
strați, și obligați să plătescă o taxă fon- 
ciară pentru o proprietate pe care nu o 
ah. Legea financiară jice că ori-ce pro
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prietate, și proprietatea la noi se înțe
lege individuală, personală, va plăti taxa 
foncierei. -

Eă am un proces-verbal al percepto
rului din comuna Liteni, prin care pune 
sechestru pe avutul preotului pentru 
suma de 53 lei datorați pe anii din urmă. 
Acest preot n’are nici casă, nici proprie
tate teritorială, și întreb dar pe D. mi
nistru de finance conform cărei legi caută 
să încaseze perceptorul acestă taxă, pen
tru că eh susțin că nu există nici una ? 
Aștept răspunsul D-luI ministru, reser- 
vându-mi a spune în urmă părerea mea.

D. ministru al financelor M. Ger
mani: D-lor, întrebarea care mi se pune 
de onor. D. Popovici sună ast-fel :

„Interpelez pe D. ministru de finance 
și *1 rog să’mi răspundă cu ce drept și în 

| virtutea cărei legi obligă D-sa pe preoții 
și învățătorii sătescl a plăti foncieră pen
tru pământul Statului destinat scdlei și 
bisericei, cari și ele aparțin de asemenea 
Statului, și ce e mai mult că pe unele 
locuri nu se cere acăstă taxă de loc, iar 
pe alte locuri se cere pe duoi ani din 
urmă.

„Rog pe D. ministru de finance să răs
pundă în puterea cărei legi perceptorul 
din comuna Liteni, județul Suceava, a se
chestrat averea preotului Vasile Tit pen
tru taxa foncierei, pe când acel preot nu 
are nici o palmă de pământ în regatul 
României.44

Prin urmare, cestiunea se divide în 
duoă, precum vedeți; pentru ce se im
pune pământul dat bisericei și scdlei la 
taxa foncierei.

D. C. Popovici: Pentru ce impuneți 
pe preoți !

D. ministru al financelor M. Ger
mani : Dacă se recundsce că trebue im
pus pământul dat bisericei și scolel, a
tunci cestiunea e lesne de resolvat. Re- 
cunoscețl acesta împreună cu mine ori nu?

D. G. Popovici: Moșiele Statului cari 
le arendați plătesc foncieră ?

D. ministru al financelor, M. Ger
mani : Moșiile Statului se deosibesc de 
pământurile bisericei. D-lor, ântâiti sâ 
ne punem de acord asupra principielor. 
înainte de tdte nu este ministerul de fi
nance care a impus acele pământuri la 
darea fonciară. Prin legea din 1885 se 
spune că tdte imobilele urbane și rurale 
sunt supuse la impositul fonciar, și art. 12, 
care prevede scutirile, nu exeeptdză pă
mânturile cedate bisericei și scdlei.

Dupe acea lege, comisiunea comunala 
a impus pământurile la darea fonciară. 
In cașul de fața s’a întâmplat, ca să jic 
așa, o anomalie : unele din comisiunele 
comunale ah impus pământurile la darea 
fonciară, altele nu. Cei interesați ah fă
cut apel la comisiunile de apel, și comi- 
siunile de apel unele ah confirmat deci- 
siunile comisiunei comunele de a impune 
pământurile acestea la darea fonciară, 
altele ah casat acele hotărîri.

Decisiunile acestor comisiuni — comi- 
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siunea comunali, in urmă comisiunea de 
apel în ultima instanță—sunt definitive, 
ministrul de finance n’are nici o putere 
în fața acelor decisiuni.

In acăstă stare am găsit efi acăstă ces
tiune. Casierii generali spun că unele 
comisiuni comunale impun la taxe, al
tele nu. Un casier spune că unele comi
siuni de apel afi respins taxa fonciară a
supra acelor pământuri,altele le afi primit. 
Eu atunci am crezut că fac bine cerând 
avisul consiliului de advocați, ca să spună 
dacă—în conformitate cu legea din 1885, 
ultima lege care regulăză impositul fon- 
ciar—ar trebui să se impună la darea 
fonciară și pământurile cedate bisericelor 
și scdlelor.

Consiliul de advocați a opinat că prin 
lege aceste pământuri sunt impuse la 
darea fonciară ca ori care alte propretăți.

Iată ce am făcut efi, luând avisul con
siliului de miniștri, am dat ordin casie
rilor generali să cără de la comisiunile 
comunale impunerea pământurilor la da
rea fonciară și în cas contrarifi să facă apel.

Cu tăte acestea, în duoă județe, comi
siunile de apel refusa.

Ast fel stă cestiunea și efi cred că în 
conformitate cu legea nu pot să fac alt
fel de cât să cer de la comisiunile comu
nale să impună pământurile acestea la 
darea fonciară.

Acum vin la a doua cestiune, de ce 
se cere darea de la preoți și de la învă
țători. O cer de la acela care posedă pă
mântul, care-1 cultivă și trage foldse și 
acela edte preotul din sat.

Trec acum la cestiunea preotului 
Vasile. Aci cestiunea este mult mai 
simplă.

Comisiunea comunală a impus pe preotul 
Vasile, el a fost înscris în rol și percep
torul nu pdte de cât să’i aplice legea de 
urmărire. !

Rolul mefi este cu desăvârșire pasiv în ’ 
materia acăsta îndată ce o persdnă este . 
impusă de instanțele legale și înscris în 
roluri. Atât aveam de $is. »

D. C. D. PopovicI: D. ministru spune ’ 
că preoții trebue să plătăscă taxa fonciară. ’ 
Numai cu ceea-ce spune D-sa efi nu sunt • 
satisfăcut și cred că Parlamentul nu’și va ’ 
pleca capul la o asemenea declarațiune. i 

Efi scifi că în țăra românăscă trebue să 
fie o lege în virtutea căreia se pdte aplica 
un imposit, și D. ministru trebuea să ne 
citeze un text de lege prin care să se ^ică 
că pământurile bisericelor să fie supuse 
la foncieră, fiind că efi scifi că legea de 
la 1864 $ice clar că aceste pământuri 
vor fi scutite. Și apoi, chiar când ar fi 
ca pământurile acestea să plătăscă fon
cieră, ea ar trebui plătită de proprietarul 
pământului, iar nu de preot și de învă
țător, fiind că aceste pământuri sunt date 
ca un salarifi acestor funcționari și nu este 
nici o lege în România unde să se ^ică că 
usufructuarul trebue să plătdscă foncieră, 
iar nu proprietarul.

Așa dar Încă o-dată constat că acăsta 
se face printr'o flagranța^călcare de lege.

D. ministru de finance, M. Ger
mani: Trebue să protestez în contra 
cuvântului de călcare de lege, mal cu 
semă când se aplică la comisiunile comu
nale și la comisiunile de apel. Aceste co
misiuni sunt instituite în virtutea legel 
de constatare și percepere. Ele lucreză 
conform cu legea și nu pot fi atacate ca 
călcătdre de lege.

In ce privesce consiliul de miniștri, a
semenea n’a comis nici o ilegalitate..

Noi am găsit o stare de lucruri anor
mală: în unele județe aceste pământuri 
erafi impuse, iar în altele nu erafi im
puse, și consiliul de miniștri n’a luat de 
cât mesura de uniformitate.

Acum, dacă voițl să vâ vorbesc și des
pre lege, n’am de cât să vă spun că a
ceste pământuri afi fost scutite de taxa 
foncierel pe atâta timp pe cât aveafi a 
plăti ratele anuale de rescuraperare, cum 
afi fost scutite și pământurile locuitorilor 
clăcași; însă în urmă, prin legea de la 
1881, s’a regulat într’un mod provisorifi 
piața impositului fonciar pentru locuitori 
și în urmă a venit legea de la 1885, care 
a regulat într’un mod general taxa im
positului fonciar; și dupe acea lege sunt 
supuse la plata foncierel și pământurile 
date primăriilor și scdlelor.

Iată un punct asupra căruia suntem de 
acord și în privința căruia procedura mea 
este în perfectă legalitate.

Vine cestiunea de ce este apucat preo
tul și dascălul a plăti impositul, iar nu co
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muna, care e adevărata proprietară a ace
lor pământuri ?

D-lor, nu scifi cari sunt raporturile 
comunilor cu preoții și cu dascălii, nu 
scifi cari sunt contractele prin cari co
munele afi cedat cultivarea acelor pămân
turi ; tot ce scifi este următorul lucru : 
Că legea de percepere mie 'mi dă voie a 
mă adresa, ca să încasez impositul fon
ciar, la acel care deține pământul, care 
’l cultivă și care se folosesce de rodul 
lui; pe proprietarii particulari chiar nu 
mă duc să ’I caut unde reșed; efi încasez 
contribuțiunea fonciară de pe proprie
tate însăși, și aplic legea de urmărire 
arendașului, care nu este proprietar, și 
nu mă ocup dacă prin contractul de aren
dare s'a prev&jut safi nu că arendașul 
are să plătescă contribuțiunea fonciară ; 
efi aplic legea de urmărire pe fructele 
proprietății. Acăsta am fâcut’o, și cred că 
am fâcut’o în perfectă legalitate; am 
găsit pe preot posesor al acelui pământ, 
cultivând acel pământ, beneficiând de 
produsul acelui pământ, de la el a tre
buit să iafi impositul fonciar.

Trdba lui este să’și caute cu comuna 
dacă are convențiune cu dânsa ca el să 
tragă foldsele fără să plătescă impositul 
fonciar, și acest imposit să’l plătescă 
comuna; trdba lui este să se reguleze cu 
comuna și să ceară ca comuna să’l în- 
tdrcă plata fonciară. Efi nu pot procede 
alt-fel, căci atunci ași călca legea.

Voel: închiderea discuțiunel.
D. C. Resu : V6 rog să lăsațl discu

țiunea liberă, căci este o cestiune de mare 
importanță și nu este de loc justificată 
perceperea acestei dări de la preoți. Bine
voiți a 'ml da și mie voe să ^ic câte-va 
cuvinte, ca să vă pot demonstra că D. 
ministru de finance se cam laudă când 
4ice că se găsesce în perfectă legalitate. 
Efi cred că se găsesce în perfectă ilegali
tate. Nu este vorba numai de un preot, 
ci de o mulțime cari plătesc acăstă dare 
pentru locuri cari sunt impuse ilegal. 
Cestiunea este de mare importanță și de 
aceea vă rog să nu închideți discuțiunea.

— Se pune la vot închiderea discuțiu
nel și se primesce.
—Ședința se ridică la 6 ore, anunțându- 
se cea viitdre pe a duoa $i 25 Ianuarie.

imprimeria statului. Director, A. PENC0VIC1 !
1
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No. 30.

ADUNAREA DEPUTAȚILOR
Ședința de la 25 Ianuarie 1889

Președenția D-lul președinte G. Gră
dișteanu, asistat de D-nii secretari A. Si
ma, I. Leca, I. Grădișteanu și A. Hinna.

— Ședința se deschide la ora 1 și jum. 
dupe amia^i.

—Presenți 140 D-ni deputați.
—Nu r&pund la apelul nominal 42, și 

anume:
Bolnavi:

D-nii C. Dobrescu, I. lancovescu, M. 
Kogălniceanu, N. Nanoescu, Cb. Sulioti.

In congediu:
D-nii T. Anastasiu, G. Gr. Cantacu- 

zino, C. Danaric, C. Datculescu, 6. E- 
mandi, M. Marascu, I. Negulici, St. Ple- 
șea, L. Catargi, C. Kogălniceanu.

Fără arătare de motive:
D-nii D. Alexandrescu, I. Athana- 

sescu, M. Balș, G. Berevoescu, *C. Chris- 
todorescu. Gr. Constantinescu, A. Enaco
vici, I. Macridescu, I. Miclescu, V. Mor
tzun, A. Peșiacov, I. Rădulescu, I. Ro- 
bescu, G. Rosnovanu, N. C. Săveanu, I. 
Stefănescu, C. Stroici, I. Văsescu, C. Ve
riceanu, V. Vlădoianu, I.C. Brătianu, Gr. 
Buicliu, V. Macri, U. Boldescu, G. Toci- 
lescu, I. Isvoranu, V. Pogor.
—Sumarul ședinței precedente se aprobă. 
—Se trimite la comisiunea de petițiuni 

petițiunea D-nei Ana Constantiniu, a 
D-lui T. Popovici, a primarului comunei 
Strehaia din județul Mehedinți, a mai 

multor cetățeni din capitală, duoă peti
țiuni din partea membrilor corpului 
didactic din Constanța și Buzăă, a mai 
multor locuitori din comuna Mircesci, ju
dețul Olt, și a mai multor locuitori din 
Tărgul-Frumos.

—Se trimite la comisiunea de indigenate 
petițiunea D-lul M. Faier.

—Se trimite la comisiunea comunală pe
tițiunea mai multor locuitori din cătunul 
Munteni, județul Ialomița.

—Se trimite la comisiunea budgetară 
petițiunea D-lui Ion Anghelovici.

—Se trimite la comitetul delegaților de 
secțiuni petițiunea D-lui V. Țenov.

—Se depun duoă raporturi ale comisiu
nei financiare asupra proiectului de lege 
relativ la deschiderea unui credit supli
mentar de lei 180.000 la cap. 8, art. 29 
din budgetul ministerului de finance, pen
tru plata primelor de export și asupra 
proiectului de lege relativ la anularea su
mei de 200.000 lei din budgetul -datoriei 
publice și afectarea el la fondul pentru 
deschidere de credite.

D. președinte, C. Grădișteanu: D. 
Nicolae Blaramberg are cuvântul pentru 
o comunicare.

D. N. Blaramberg: D-lor deputați, 
am în acest moment o datorie penibilă 
și ingrată de îndeplinit, dar o datorie pe 
care consciință ’mi-o impune. Vin să de
pun pe biuroul Camerei, în numele a 22 
din colegii noștri, un act de punere în a- 
cusațiune a ministerului Ion Brătianu.

D. R. Stanian întrerupe...
D.N.Blaramberg: D-vostre vă mirați?

PROPUNERE

D. R.dStanian : MS mir de caragiul 
ce aveți sâ v6 ridicați tn contra unui om 
care a făcut atâtea fapte mari și patrio
tice în acostă țeră. Sunteți, cum se vede,nn 
pătimaș in contra acestui mare om politic.

D. președinte, G. Grădișteanu : Vă 
rog să nu mai intrerupeți.

D. N. Blaramberg : Eâ nu mă tem 
de Întreruperi, și sunt gata să răspund 
ori-cui, mai ales când sciii că consciință 
țărei Întregi e cu mine și când răspund 
unei consciințe interesate.

Dar mai Înainte de tdte țin să respect 
regulamentul, și fiind-că regulamentul in 
acest cas nu admite nici un fel de discu
țiune, daii rendez-vous peste cinci 4'1° 
D-tale și stăpânului D-tale pentru ori și 
ce fel de explicări.

Acum, Domnilor, bine-voiți a asculta 
citirea propunerel.

O voce: De căți este subscrisă ?
D. N. Blaramberg : De 22 deputați. 

Dar fiind-că mi s’a făcut acăstă Întrebare, 
mă cred dator, D-le președinte, să explic 
pentru ce ne-am mărginit la numărul a
cesta modest de 22, pentru ca să nu se 
bucure prea de ^rabă amicii regimului 
trecut. Nu este doră că am fi avut greu
tate să îmulțim acest număr, dar legea 
responsabilităței ministeriale definde ce
lor ce aii făcut propunerea de dare in ju
decată să figureze și In comisiunl de in
strucțiune. Trebue să rămână cine-va 
neutru, care să facă instrucțiunea, și de 
aceea suntem numai 22 subscriși.

Iată, D-lor, propunerea ndstră și pro
bele cari o Însoțesc *.

Convinși, că responsabilitatea ministerială este 
singura ocrotire a Constituțiune! și a legilor contra 
abusurilor și exceselor de putere, singura garanție 
pentru respectul drepturilor cetățenesc!; că ea con
stitue corectivul necesar al inviolabilitățe! regale și 
că, ca atare, e timpul ca ea să existe la noi, nu nu
mai în drept, nu numai cu numele, dar să fie tra
dusă, cât mal curând și mai des, în fapt;

Convinși, că nimic nu contribue a demoralisa o 
societate, ca exemplele rele venite de sus; ca ideia că 
violațiunea legilor este lipsită de ori și ce sancțiune, 
că impunitatea e asigurată cui-va în rațiune, ca să 
<jic așa, directă cu mărimea nelegiuire! și a situa- 
țiunei înalte ce el ocupă în Stat;

Convinși că, numai acâstă impunitate, este ceea- 
ce a permis acelorași dmeni să ’și reînnoiască, cu în- 
drăsnelă, în mai multe rânduri isprăvile lor liberti- 
cide în paguba drepturilor și securităței cetățenilor, 
în detrimentul Statului și a lucrului public, și a fă
cut ca arbitrarul și abusurile de tot felul să ajungă 
în stare endemică și să se perpetue în nesfârșit; că 
e un adevărat scandal de a vedea mereu pe cei slabi 
și cei mici,plătind singuri pentru cei mari și puternici;

Convinși, că nicăieri, ca la noi, răul de astăzi nu 
face a se uita și chiar exalta mai lesne și mai iute 
râul din ajun; că puține popore sunt mai aplecate de . 
cât al nostru de a se hrăni cu ilusiuni și legende;

Convinși, de altă parte, că nici unul din guvernele, 
cari s’aii succedat în România de la 1866 și până as
tăzi n’a grămădit atâtea ruine, atâtea abusuri și atâtea 

atentaturi îndrăsnețe în contra libertăților publice; 
mai multe umilințe și scandaluri mai multe crime, 
nu numai politice dar și de drept comun, ca gu
vernul D-lui I. Brătianu;

Convinși, că e de tdtă necesitatea ca aceste fapte 
să fiă instruite și reprimate, până ce ele sunt încă 
vii în memoria celor mai mulți și când putem in
voca'mărturia consciinței, nu numai a câtor-va, ci 
a tutulor; când elementele de convincțiune sunt la 
îndemâna fie-căruia; când într’un cuvânt rănile lă
sate de acel regim vitreg sunt și astăzi deschise: 
când ele sângeră încă; într’un cuvânt când faptele 
ele înșile vorbesc;

Convinși, în fine, că a trece cu buretele pe faptele 
trecutului, este a provoca scepticismul în țeră și a 
dovedi poporului că. e destinat a fi în veci amăgitul 
și victima; a’l autorisa a (Jice că, făgăduelele date în 
luptele din trecut, erau tote numai nisce mincindse 
reclame, nisce adevărate momeli;

Având pe lângă acesta în vedere că pedâpsa, pe 
lângă caracterul expiatorii!, are și unul preventiv și 
că la epoca ndstră, represiunea, când e vorba de de
licte și crime ministeriale, a perdut caracterul ei san
guinar de altă-dată și se mărginesce mai adesea nu
mai în a pune pe un om, ce a făcut nenorocirea unei 
țări întregi, în imposibilitate de a reîncepe, timpo- 
rar saii pentru tot-d’a-una, experiențele și isprăvile 
sale, pe spinarea acelorași victime;

Convinși, pe lângă acesta, că la noi nil este rar 
de a vedea puterea cărând în mâna unor dmenl ce 
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n’au, ce n’au avut nici o-dată încrederea țărei, mai 
mult! în mâna acelora chiar ce sunt certați cu opi
niunea și cari n’au altă undită de domnie, n’au altă 
resursă, spre a se mănține în capul trebilor, de cât 
frauda și violența;

Subscrișii, în virtutea aliniatului 2 al art.. 14 și 6 
din legea responsabilități ministeriale, propunem 
darea în judecată a cabinetului D-lui Ion G. Bră
tianu, în cele duoă ultime formațiuni ale sale.

Aliniatul 2 al art. 14 are următorea coprindere : 
„Propunerea de dare în judecată trebue să se facă 

„în scris și subînsemnată în Cameră de 20 deputați 
„și în Senat de 10 senatori; ea va trebui să preciseze 
„infracțiunile pe cari se întemeiază."

Art. 6 se exprima ast-fel:
„Membri unui cabinet sunt solidari răspunzători 

„înaintea disposițiunilor penale ale acestei legi, H 
„pentru faptele săvîrșite în comun, cât și pentru 
„acelea cărora le-aii dat o susținere intenționată. “

In fine, art. 1, 2, 3 și 4 ale aceleași legi sunt con- 
cepuți ast-fel:

Art. 1. „Tdte dispoșițiunile legilor penale ordi- 
„nare, relative la infracțiunile comise, atât de func- 
„ționarii publici, în exercițiul funcțiunilor lor, cât 
„și de particulari, se aplică și miniștrilor.

Art. 2. „Afară de cașurile cari intră în prevede- 
„rile art. 1, se va pedepsi cu detențiunea prevăzută 
„de codicele penal și cu interdicțiunea de la trei ani 
„până la maximum tdtă viața, de a ocupa funcțiuni 
„publice, ministerul:

a) Care va fi semnat saii contrasemnat decrete sau 
„va fi luat disposițiuni cari violeză un text expres al 
„ Cons titu țiunei.

ty Care, prin violență sau fraudă, ar impedica 
„sau ar încerca să împedice liberul și sincerul exer- 
„ ci țiu al dreptului electoral al cetățenilor, chiar și 
„in cașul când în asemenea fapte ar fi obținut apro
barea ulterioră a Corpurilor legiuitore.u

Art. 3. „Se va pedepsi cu interdicțiunea de la 
„trei ani până la maximum tdtă viața de a mai 
„ocupa funcțiuni publice, ministerul:

a) „Careva fi semnat sau contra-semnat decrete 
„sau va fi luat disposițiuni cari violăză un text ex- 
„pres al unei legi existente;

b) „Care, cu rea credință și în prejudiciul intere- 
„selor țărei, amăgesce representațiunea națională a- 
„supra situațiunei afacerilor Statului."

Art. 4. „Ministrul care, cu rea credință, va fi 
„causat o daună Statului, saii ’l va fi expus la daune 
„către particulari, va firespunZetor civil către Stat, 
„și se va judeca conform dreptului comun, fiind, în 
acest cas, autorisarea Corpurilor legiuitore necesară. “

Acusăm acest minister:
1. Că prin violență și fraudă a încercat să împe

dice și a impedicat în fapt exercițiul dreptului elec
toral al cetățenilor;

2. Că prin meșteșugiri polițienesc!, prin amenin
țări și brutalități materiale, făcând chiar întrebuin
țare de forță publică, a încercat să împedice, a te- 
rorisat și turburat întrunirile publice garantate ce
tățenilor prin articolii 5 și 26 din Constituțiune, do
vadă Bossel și Orfeii, dovadă șarjele dirigiate în con- 
ra studenților și dragonadele la cari a fost expusă în 

Zilele de 14 și 15 populațiuneadesarmată a Capitalei;
3. Că în Zilele de 14 și 15 Martie a încercat nu 

numai să măcelărescă poporul, dar încă să suprime 
pe adeverații representanți ai națiunei la porta și în 
chiar curtea localului ședinței Adunărei;

4. Că în Ziua de 15 Martie sanctuarul represen- 
tațiunei naționale a fostusurpat și violat, din ordinul 
guvernului, de puterea judecătorescă, care a prefăcut 
localul ședințelor în cabinet de instrucțiune, substi
tuind procurorii și judecătorii de instrucțiune, poli
ției interne și externe a Adunărei, visitând pupi
trele, ba până și buzunarele mandatarilor națiunei, 
că în tot timpul acesta de anarchie suveranitatea na
țională a fost, ca să Zic așa, de tronată și suspensă;

Că tot cu aceea ocasiune s’a ridicat și arestat ar
bitrar și fără autorisațiune prealabilă a Camerei doi 
represintanți ai națiunei sub pretext de crimă vă
dită, ceea-ce nu era, dovadă ordonanța de neurmă- 
rire intervenită în urmă și care emană de la jude
cătorul de instrucțiune al regimului căZut, a regi
mului chiar ce urzise și ordonase, acele arestări;

5. Că a exercitat printr’un sistem de bande de rei 
făcători, cu plată din fondurile publice, acte de violență 
și de brutalitate, contra Ziariștilor din oposițiune, 
mergând până a ’i maltrata și a le devasta localurile.

6. Că a întins curse și a urZit, cu rea credință, în 
contra cetățenilor curagioși, acusațiuni calomniose, 
născocind complicități și comploturi imaginare;

7. Că luând rușfeturi sau percepând o dare, fără 
ca ea să fiă consimțită de Gameri, au căutat, abusând 
de temerea reverențiară ce inspirau tutulor, dar mai 
ales impiegaților Statului, prin funcțiunile înalte ce 
ocupau să ’și sporescă averea sub denumirea de re
compensă civică, silind ast-fel pe funcționarii, între
prinzătorii și furnisorii Statului să se înscrie cu 
sume însemnate și pe întrecute, cari s’aii adunat, 
încasat și distribuit, fără nici un fel de control.

Că cu ocasiunea răscumperărei drumurilor de fer 
Strusberg, ca și cu ocasiunea fondărei Băncei națio
nale și răscumperărei drumurilor de fer Kustendje- 
Gernavoda, s’au făcut, cu complicitatea guvernului 
de unii din omenii partidului inițiați în negociări, 
afaceri personale însemnate, cari s’au cifrat ca milidne 
și cari se etalez astăZi cu cinism la Ziua mare.

8. Că, cu rea credință și în prejudiciul intereselor 
țârei, s’a amăgit representațiunea națională, asupra 
situațiunei afacerilor Statului în cestiunea Basara
biei, Dunărei, Anghelescu și Maican, cu votarea le
gei asupra expulsărilor, etc.

9. Că a comis malversațiuni de milidne prin vi- 
rimente de fonduri și violări neîntrerupte a princi
piilor legei comptabilitățel.

10. Că a făcut să se voteze și să se sancționeze; 
că a promulgat legi și măsuri inconstituționale.

Tdte acestea fără prejudiciu de tot ce va descoperi 
și adăuga în urmă comisiunea de informațiuni.

N. Blaramberg, E. Mavrocordat, G. Burghele, T. 
Cdlimdki, I. Cincu, Lazăr Niculescu, Dr. Stefăncscu, 
Gabunea, Vasile Vlădcianu^ Dr. Athanasescu, Er. 
Sturdza, Dr. Severeanu, M. N. Pacu, Paul P. Bră- 
tășanu, Gh. Apostoleanu, G. Panu, I. Fău, C. Do
brescu, T. Silion, V. G. Poenaru, C. Cesianu. G. 
Em. Lahovari.
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Demisiunea deputaților și senatorilor aleși în oposițiune 

din Camerile de revisuire, ca protestare contra fraudelor și violențelor 
întrebuințate cu acea ocasiune

Gând am solicitat de la voi mandatul de deputat 
de care ne-ați onorat, sciam bine sub ce guvern în- 
drăsneț țâra era chiămată să ’și manifeste voința. 
Mărturisim, cu tdte acestea, că eram departe de a 
bănui, fiind dată revisuirea pactului fundamental a 
cărei pază este direct încredințată Coronei, până 
unde va merge îndrăsnela și absența de scrupule a 
depositarilor puterei. .

Credeam că era vorba de o luptă pe tărâmul idei
lor și în condițiuni mai mult sau mai puțin egale; 
eram departe de a ne închipui că era vorba numai 
de înrigistrarea pur și simplă a unei voințe arbi
trare, hotărite și impuse d’înainte, și care nu este 
aceia a țărei.. . . vană speranță, aceea ce încrederea 
publică ’i a refusat, guvernul nu a esitat a o smulge 
prin fraudă, corupțiune și violență.

Sciți că în ajunul alegerilor el s’a servit de func
țiunile publice, de instituțiunile de credit, de deco- 
rațiunile Statului, ca de miijloce de corupțiune sau 
de intimidare; că, toți depositarii puterilor publice 
au fost transformați în agenți electorali, cari făceau 
pe față făgădueli și amenințări, loveau pe cetățeni 
în interesele lor și nu scuteau nici un mijloc de a 
înăbuși voința națională.

O sciți, nu pe candidați! altui partid ’i aii găsit 
candidații oposițiune! înaintea lor, ci pe prefecții în
vestiți de puterile lor cele mai ilimitate; nu contra 
adversarilor politici au avut să lupte, ci contra tu
tulor forțelor Statului, contra tutulor depositari
lor puterilor publice. Autoritățile chiar, pe cari 
legea le a instituit, în scopul de a asigura liberă ex- 
presiune a voinței populare, s’au transformat în u
nelte de presiune electorală. Armata, ea însăși a 
fost amestecată în lupta electorală; sunt persone cari 
au primit ordinul formal de a vota, alții pe acela 
de a se abține. Tăte acestea nu erau de ajuns și gu
vernul, dupe cum ați vă^ut, nu s’a temut de a re
curge pe față la ilegalități in timpul operațiunilor 
electorale; pretutindenea agenții puterilor publice 
ati rămas în sala alegerilor, tot timpul cât a durat 
votul biuroului definitiv. Gând vedeau că nici ru
găciuni, nici amenințări nu ajuta, ei smulgeau cu 
forța buletinele de vot din mâna alegătorilor, spre a 
le scrie ei înșii. Afară de rare excepțiuni, votul n’a 
fost secret, contrariu prescripțiunilor cele mai posi- 
tive ale legei.

In presența acestor fapte, noi, sub iscăliți! depu
tați și senatori ai oposițiunei, cari n’am reușit de cât 
grație eroismului vostru, a ne strecura în sînul re- 
presentațiunei naționale, ca spectrul țărei absente, 
am fi neputincioși a pune o barieră arbitrariului și 
tendințelor absolutiste a guvernanților. Prin presența 
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ndstră am legitima în dre-care măsură acest simu
lacru de Parlament și am da țărei ea însăși ilusiu- 
nea primejdidsă a unor desbateri în aparență se- 
riose și libere. . . .

In presența dar a acestui atentat îndrăsneț în 
contra suveranităței naționale, în presența acestui 
atentat mai culpabil încă ce se medităză contra 
pactului fundamental, care constitue in același timp 
nu numai inventariul drepturilor și libertăților nd
stre cetățene&i, dar și actul stărei civile âl dinas
tiei, noi, singurii representanți ai unei voințe, alte 
de cât aceea a puterei executive, nevoind prin par
ticiparea ndstră, ba chiar prin presența ndstră, a da 
o aparență de legalitate la acăstă lovitură de Stat 
abia îmbrobodită și un corp la închipuiri, la umbre, 
lie facem o sfântă datorie de a protesta formal în 
fața țărei contra fraudelor ce se face drepturilor na- 
țiunei.

Depunem dar, intact, mandatul cu care ne-ați 
onorat, atunci când restul țărei a fost pus în impo
sibilitate de a ’și exprima voința. •

(Iscăliți) Lascar Catargi, General Teii, George 
Vernescu, Mihail Kogălniceanu, Lascar Rosetti, Gr. 
Păucescu, General George Mânu, Alexandru Laho
vari, Dimitrie Cesianu, Alexandru Gheorghiu, Ni
colae Blaramberg, senatori și deputați, aleși în ca
merile de revisuire.

12 Maiu. 1883.

Se scie că acăstă demisiune fusese precedată de o 
primă retragere, in corpore, din Camera care expri
mase dorința de revisuire. Acea demisiune erea da
tată din Martie acelaș an, și motivată pe acte de 
terorism și brutalitate și purta iscălitura D-lui 
Lascar Catargi, general Florescu, Menelas Germani, 
lorgu Radu, Alexandru Barbu Știrbeiă, Giurgea ca 
senatori; Nic. Blaramberg, Calimachi, B. Bobeica, 
Hariu Isvoranu, Kogălniceanu, Alexandru Laho
vari, Livezeanu, George Mârzescu, Teleman, George 
Vernescu, Gr. Triandafil, Burileanu, Ciupercescu, 
George Filipescu, Const. George Ghica, Eugenie 
Ghica, Trifu Boiu, major Suditu, ca deputați.

Demisiunea D-iul D. Brătianu
Refusul meu dar d’a intra în Cameră, demisiunea mea de 

representant al D-vostre, nu v’a putut surprinde. Intrând în 
Cameră, pe de o parte, veți conveni toți, nu ’mi ar fi fost per
mis să creți că ași fi putut face pe aleșii guvernului să re- 
cunoscă că riă au fost aleși, și să tragă pentru acesta pe 
guvern la răspundere; iar pe altă parte ași fi contribuit a da 
Adunărel, numită de guvern în marea sa majoritate, aparința 
unei representațiuni naționale și a procura tot-b-dată gu
vernului un pretext d’a scuza neputința sa d’a mai face 
binele, dlcCnd că opoSițiunea mea este o oposițiune sistema
tică, care tinde a '1 ține în loc, a ’l paralisa ori-ce acțiune; și în 
adevăr, cum fără de legile și miseriile de tot felul ale admi
nistrațiunel cari se țin lanț se repetă și se înmulțesc pe fie_
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ce ^i, ati devenit un ce sistematic, neapărat, și combaterea lor 
avea să pară a fi sistematică.

Nu, nu prin Camerile actuale vom atinge scopul ce urmărim 
împreună. Afară din aceste Camere trebue să lucrăm, trebue să 
ne căutăm punctul de râzam ca să ajungem la schimbarea siste
mului actual de guvernământ. Fiți siguri, protestațiunl ca ale
gerea vostră de la 20 și 21 ale lunel și ca demisiunea alesului 
vostru, vor contribui mai mult de cât dacă Argeșul ar mai 
fi avut un deputat in Cameră, a pregăti ier emul pentru ca 
viitdrele alegeri să nu mai fie o minciună, și pentru ca să 
recucerim drepturile năstre călcate in piciore de o mână de 
speculanți politici, fără frică de Dumnezeu și fără, rușine 
de omeni, cari au ajuns a crede că ’și pot permite totul pentru 
a se menține la putere ca să se îmbogățâscă din averile ndstre și 
din sărăcia poporului.

(iscălit) D. Brătianu.

D. I. Marghiloman, combătut cu înverșunare de guvern în Buznii și 
numit în urmă de acesta, care se speriase singur de isprăvile și de mă
rimea victoriei sale, senator de Argeș, consideră ca o datorie de ondre 
pentru dânsul să ’și dea demisiunea în acești termeni:

Domnilor alegători,

Vă mulțumesc de ondrea ce ’ml ați făcut, numindu-me repre- 
sentantul D-vdstră în viitorul Senat. Mă văd însă silit a declina 
misiunea ce ați bine-voit a ’ml încredința.

Ales în districtul Buzăului, acolo unde sunt născut și crescut, 
părerea mea și votul meu, în marile desbaterl ce se pregătesc, ar 
fi avut greutatea lor, dar ca representant al unui județ pe care 
nu ’l cunosc și care probabil me cunosce tot așa de puțin, ași 
fi expus safi a nu împărtăși sentimentele mandanților mei, safi a 
interpreta răfi opiniunea lor; datoria mea, dar, este de a declina 
mandatul cu care m’ațl onorat și pe care nu ’l solicitasem.

(Iscălit) loan Marghiloman.

Dedarațiunea D-/ul C. A. Rosetti 
tn ședința Camerei de ta 2 Aprilie 1884 

„Monitorul" de la 6 Aprilie

acăstă Cameră, și din cea-altă și din cele de mal 
’nainte, fdrte mulți dintre noi ne-am dus la D. ministru și 
’i-am ^is: dă'mi un bilet aă me a!6g&; și cei mai indepen- 
dinți sati cei mai dibaci Qiceau: D-le ministru, te rog, 
scrie-i prefectului să nu mă susțină, nici să mă combată. 
Eti acuz, combat pe actualii miniștri, pe cari ’I stimez și iubesc, 
când văd că se fac asemenea lucruri, dar cel puțin recu- 
nosceți că acești miniștri și primul nostru ministru la 
1881, dacă nu mă înșel, ’șl-a dat demisia ^icfend că, nu 
mat pdte administra cu acele cerșetorii ale acelora 
cari sunt aleși prin cerșetorii../

„Au numai că se duc în mijlocul națiunei, dar eti nu am 
v&Jut pe nici unul să se ducă. ’Ml pare rău că nu s’a dus, și ’ml 
pare și mal răii că nici unul din pârlitul meu nu se duce de 
cât numai când sunt alegeri, avfend pe prefect la braț.

Discursul din ședința de la 28 Martie 1888
D. Tache lonescu : Pe câtă vreme un Parlament pe care 

noi minoritatea ’l considerăm ca eșit din fraude și corup- 
țiune va mal avea ondrea închipuită de a representa țâra, pe 
atâta vreme nimeni nu va «jlice că a că^ut guvernul. Guvernul 
trecut nu era nici imaginea nici fructul Parlamentului; Parlamen
tul e fructul guvernului trecut și, dacă a că^ut guvernul trecut, 
trebue să cadă și Parlamentul care e fructul lui.

Ședințade la 28 Martie 1884
Primul ministru, D. I. Brătianu: „Ați v^ut, D-lor, 

Câ eu cu tdte neorănduelile ce s’ati făcut, asasinate, pro
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cese scandalose, am tăcut, și am luat tdtă răspunderea, 
numai cu speranța că se va face revisuirea, fiind-că 
era o cestiune de viitor pentru țeră.

Ședința de la 16 Martie 1888

D. Carp: D-lor deputați, dacă îndrăsnâla ar fi suficientă ca 
să acopere o crimă, guvernul ar fi alb ca omătul; dacă numă
rul ar fi suficient pentru a se asigura impunitatea, încă multă 
vreme aveți a vă folosi de sacrificiele <£ilnice pe cari le face D. 
Lascar. Sunt însă pete cari o-dată căzute pe fruntea unui om, 
atârnă atât de grefi în cât ori care ar fi îndrăsnâla lui, cu înce
tul cu încetul trebue să plece capul.

Ori-ce va face, de răspunderea finală tot nu este scăpare, 
și am convingerea că răspunderea aceea va fi mai apropiată 
de cât se pdte crede.. . (Venind la scenele din curtea palatului, 
D. Carp continuă în acești termeni):

Dar cine v’a spus că Corona a fost un singur moment în pe
ricol și încă în pericol din faptul minorităței. Apoi, noi toți 
aceia cari am fost față când poporul sosise înaintea ușel palatu
lui, condus de unii din oposițiune, am auijit cum poporul acela 
striga „Trăiască Regele și jos Brătianu*, și, pe când lumea striga 
trăiască Regele, guvernul ordonă o șarjă de cavalerie contra 
acelei lumi. . . (Vorbind de cele petrecute la eșirea de la întru
nirea Orfefi, tot D. Garp adaogă:)

El bine, lumea a urmat consiliul minorităței și a voit să se 
ducă acasă. Atunci de o-dată a fost atacată și din frunte și de la 
spate, atacată, D-lor, fără somați uni legale, afi fost răniri făcute 
cu sabia și s’a întâmplat faptul care ’l denunț că un procuror, 
anume D. Paraschivescu, a ^is unui oficer: „De ce dai în lumea 
desarmată" și oficerul ’î-a răspuns: „n’am să iafi ordin de la D-ta.“

El bine, lumea acâsta pe care o tratați de revoluționară ră- 
nit’a ea pe cine-va? Arătatu-s’a veri-o armă? Nu, atunci lumea 
aceia care eșind paclnic de la o întrunire permisă de Gonstitu- 
țiune s’a vățlut atacată, la cine a trebuit să se ducă să se plângă? 
A trebuit să se plângă la acela care în ultimă instanță trebue să 
facă dreptate în țâra acăsta ....

De o-dată pe la șepte ore și jumătate (recunosc că lumea aceea 
din 5 în 5 minute striga, trăiască Regele, trăiască România, jos 
Brătianu), de o-dată se au^i tropotul de cai și un escadron de 
gendarmi intrdpatul cel mare cu sabia scosă atacă mulțimea. 
Lumea se desparte în duoă, una se abate spre corpul de gardă, 
cea-altă spre scara palatului și împinsă tura mulțimel sparge ge
murile de la ușa palatului.... Escadronul de cavalerie atunci 
se intdrce și voesce să facă o a duoa șarjă, cse însă un ge
neral și duol coloneii și le spune: stați, ce faceți, de ce nu 
întrebuințați formele legale ? Atunci vine procurorul, dă ordin 
să sune de duoă ori din trâmbițe și face somațiunile legale; es- 
cadronul de cavaerie Snaintâză la pas și în 5 minute fără nici 
o desordine totă mulțimea s’a depărtat.

Dupe acesta, D. Garp dă citire următorelor texte de lege:
Art. 55 și 56 din Constituție (lice: „Fie-care din ambele Adu

nări are dreptul exclusiv de a exercita propria sa poliție, prin 
presidentul ei, care singur, dupe încuviințarea Adunărei, pdte 
da ordin gardeî de servicifi.

§ 56. Nici o putere armată nu se pote pune la ușile safi în 
giurul uneia safi alteia din Adunări fără învoirea ei.

D. Garp citeză următdrele disposițiunî din lege:
„O batere de tobă anunță sosirea agentului; acesta somâză să 

se risipescă; somațiunea e precedată de o bătae de tobă.
„Dacă acăstă somațiune^rămâne fără efect, o a duoa soma- 

țiune, precedată de o bătae de tobă, este făcută de agent.
„Dacă mulțimea este fără arme, agentul, dupe ântâia bătae de 

tobă, invită pe cetățeni a se risipi; dacă nu se retrag, li se mal 
face duoă somațiunl pe rând; în cas de neîmprăștiare, mulțimea 
este răspândită prin forță. “
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Dupe acăsta D. Carp urmeză ast-fel:
«Constat dar un fapt, cum că s'a atacat mulțimea fără so- 

mațiunile legale, nici mat mult nici mai puțin.
In urma acestui atac făcut in contra legei, făcut in contra 

garanției care o dă legea poporului,, în contra întrebuințare! 
puterei brutale a unei arme care a fost încredințată armatei, nu 
ca să dea în popor, ci în inamic, și când o tristă necesitate ’țl im
pune întrebuințarea armelor, în propria ta țără, legea prescrie 
cum are să se facă acăsta.

El bine, mă cred în drept a jice, că legea s'a călcat și că 
nu s'au îndeplinit formalitățile cari trebuiau să precedă 
atacul și fără cari formalități, trupa mare voia să dea.

D. Vernescu: Atunci e asasinat.
D. Carp: Ai dreptate. D-le Vernescu, este un asasinat.

......................................................................................\
Tot D. Carp și cu aceeași ocasiune a mai spus cele ce urmeză:
D. P. Carp: Nu a fost însă destul să acusați alegerile mino

rităței de corupțiune, vă trebuia mai mult, vă trebuia și aureola 
cum că Tronul este amenințat și că voi sunteți fidelii apărători 
cari ’l ați scăpat; atunci va trebuit răscola și atunci v’a trebuit 
înăbușirea sângerdsă a acestei răscdle. Acesta vă explică de ce 
la Orfeu ați dat cu sabia in populația pacinică; acăsta vă 
explică șarja de cavalerie de la piața Teatrului, chemarea 
armatei de linie la ușa Camerei. Pe cine voiți să înșelați, pe 
nimenea, și rău faceți că vă legănațl în strania și periculdsa ilu- 
siune că murdăria se spată cu sânge. De aceea, D-lor, nu 
vorbiți de libertăți amenințate, că noi le amenințăm, D-vostre le 
amenințați; nu ne vorbiți de pericolul Coronei. Vă asigur că nu 
a fost nici unul .... Vorbiți-ne mal de grabă de modul cum 
guvernați; vorbiți-ne mai de grabă de furniturile armatei; 
vorbiți-ne de modul cum se distribue justiția ’, vorbiți-ne 
mai de grabă de modul cum se administrâză banca și finan- 
cele țărei; vorbiți-ne de administrația prin județe; vorbiți-ne de 
tdte acestea; căci acolo sunt interesele țărei în joc și ele, dupe 
convingerea mea, vor fi periclitate pe câtă vreme vor sta în 
mânile D-vdstre.

Eti nu v’am întrebat, ce scopuri urmăriți, când guvernați ast
fel cum guvernați; nu v’am întrebat ce scopuri urmăriți când 
sugrumați libertățile publice; nu v’am întrebat în al cui ser
viciu sunteți, când voiți să faceți ca nemulțumirea să crăscă în 
țăra acăsta, în cât să ajungă acolo unde Dumnezeii să ferăscă 
să ajungă.» *

Ne rămâne să dovedim că în tdte acestea n am avut a face cu 
excesul de zel al unor subalterni, ci cu guvernul el însuși. Iată 
ce ne jice în acăstă privință D. Stătescu, a cărui mărturie în în
cărcare nu pdte fi bănuită de nimeni.

Discursul D-lul Stătescu din ședința de ia 16 Martie 1888

D. Eug. Stătescu: D-lor, D. Carp ne-a făcut însă o acusațiune 
gravă la care nu putem să nu răspundem. Căutând să califice și 
să caracteriseze tristele și nenorocitele întâmplări din urmă, pro
vocate de oposițiune, D. Carp ne-a jis: ați șarjat mulțimea și 
ați vărsat sânge ca să vă spălați petele.

Voe! din minoritate: Murdăriile.
D. Eug. Stătescu: Fie și așa, puțin importă... nu este exact, 

D-lor, că noi am vărsat sânge, ne-ați silit la acesta. Dar am 
vărsat noi sânge D-lor? Nu este exact; daca s’a rănit un om saii 
duoi pe stradă și am avut să deplângem aci mor tea ușierului Ca
merei, vina și răspunderea este a D-vdstre, cari ne-ați silit 
să opunem forța publică la atacurile furidse ale bandelor 
ce asmuțiserăți asupra ndstră, asupra Capitalei și chiar 
asupra Parlamentului.

Noi n’am atacat pe nimeni, noi ne-am apărat, am apărat in
stituțiile și libertățile ndstre amenințate, am apărat interesele so
cietăței puse în pericol. Pe stradă, la Orfeu și la banchet, am 
apărat liniștea orașului, libertatea și siguranța personelor, contra 

atacurilor înverșunate și cu mâna armată a bandelor ce voiaț! să 
asvârliți asupra ndstră.

La Cameră am apărat ondrea, demnitatea și libertatea acestui 
Parlament contra atentatului culpabil ce îndreptaserăți asu
pra lui.

La Palat n’am făcut de cât să evacuăm curtea de mulțimea ce 
aduserăți acolo și ale cărei scopuri și intențiuni nimeni nu le 
putea cundsce.

Iată ce am făcut noi, iată ce a făcut guvernul.

Ședința de Ia 14 Martie 1888
D. Eleva Nicolae: In acest moment se lovesce cu puscile 

pe strade cetățenii de către gendarmiî trămiși de D-vdstre în 
contra lor și mal puteți vorbi ast-fel. (Mare sgomot).

D. Nicorescu: Dar sciți D-vdstre ce se petrece pe strade, se 
ucide lumea!

D. ministru al cultelor și instrucțiunel publice și 
ad ințerim la interne, Const. Nacu: Daca în acest mo
ment este o tentativă de a se repeți ceea-ce s’a f^cut ieri pe 
strade, daca în acest moment sunteți împedicațl să faceți ceea-ce 
ați cercat să faceți ieri, noi ne vom face datoria.

Voel din minoritate: Bravo. \<
D. George Vernescu: Asasinule, noi ne ducem de aci.

(Sgomot).
D. C. Nacu: Va să jică oposițiunea, în jiua când guvernul 

este interpelat asupra întrunirilor publice, în loc să asculte și să 
desbată în Parlament, părăsesce localul de aci și se duce să re
volte lumea pe strade.

D. N. Fleva: Ați aujit discursurile ndstre?
D. C. Nacu: Nu le-am au jit, dar le-am citit.
D. G. Vernescu: Ne ducem acolo unde se împușcă lumea- 

(Sgomot, D. Vernescu ese din Cameră).
D. C. Nacu: Nu este pentru prima oră când D. Vernescu 

părăsesce calea legală plecând din Cameră.
D. Nacu adăogând că guvernul se va pune de acord cu majo

ritatea și cu unii din disidențl, D. N. Ileva 'l întrerupe picând: 
„Noi de acord cu omorîtorii poporului, nici o-dată .„

Ședința de la 19 Martie 1888
D. George Vernescu :.... S’a făcut o întrunire la Bosse!.... 

Am eșit în cea mal perfectă liniște de la întrunirea Bossel, încre
dințați că exercitasem un drept constituțional, mal cu sămă că 
ne găseam sub un guvern, care altă-dată uzase și chiar abuzase 
de dreptul întrunirel..... Am eșit din întrunire fără sgomot, fără 
manifestațiune, și vă mărturisesc în consciință că de abia am tre
cut cu D. Lascar Catargiu pragul întrunirel și am aujit stri
gătele : „Să trăiască capii oposițiunel*4; atât a trebuit pentru ca 
gendarmiî poliției să năvălâsdi asupra cetățenilor, lovind cu patul 
puscel în drăptă și în stânga fără nici o cruțare. Nemulțumit cu 
acăsta, guvernul a respândit pe cetățenii ce staționai! pe piața 
Teatrului prin șarjele repetate făcute de gendarmiî călări în 
timp de aprâpe 4 ore. Ce regim constituțional, ce libertăți pu
blice, când la eșirea pacinică dintr’o întrunire, gendarmiî lovesc 
pe cetățeni cu paturile puscilor și ’I calcă în piciorele cailor lor.

Am făcut altă întrunire la Orfeii; la acea întrunire s’au luat 
resoluțiunl în contra regimului Brătianu, spre a se supune la 
cunoscința M. S. Regelui. Eșind de la acea întrunire, prin mij
locul uliței am fost primit de cetele adunate de agenții poliției, 
la început cu urlete și amenințări și urmărit de dânșii până la 
clubul conservator și chiar pe scările acelui club mal mulți din 
noi au fost răniți și loviți de bâtele lor. (întreruperi, sgomot). 
Așa este, D-lor, între 3 și 4 ore cetățenii eșind de la întrunire, 
de-o-dată s’a năpustit asupra lor tdtă haita polițienăscă, toți bă
tăușii... (Sgomot).

A venit apoi scena din urmă a spargere! capetelor și a frân
gere! dselor.
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Calificați, D-lor, singuri purtarea acestui guvern, care dă or

din agenților săi polițienesci să se arunce asupra unor omeni ne- 
armațî și pacinici spre a’I maltrata și ucide.

Am făcut o altă întrunire la sala Joji și, acum ca și altă-dată, 
am vă^ut la eșire, adunată pe stradă, tdtă haita bătăușilor cu 
haita polițiendscă în capul lor; se luase hotărîrea de poliție ca 
bătăușii să atace la eșire pe D. C. Boerescu, care a scăpat numai 
fiind-că nu a fost bine cunoscut de cel însărcinați ca să’l execu- 
teze; a plătit de astă-dată pentru D-sa un colectivist, adică unul din 
aceia care protegia și încuragia aceste bande infame. Amicul D-v. 
a simulat o interpelare la Cameră, asupra căreia n'a insistat...

Voci: Cine a fost acela.
JD. G. Vernescu: Acela era un deputat din majoritate, a 

fost pălmuit, dar 'l-a fost rușine să o spună categoric.
Voci: Cine era acel deputat ?
D. G. Vernescu: Era D. lonescu de la Brăila. Las la o parte 

trista figură ce avem înaintea ndstră, a fostului ministru de jus
tiție, pe care unii ca nisce cobe rele '1 au desemnat ca succesor 
al bătrânului ministru, care a introdus imoralitatea și jaful în 
acăstă țără. (Aplause din partea oposițiunei, protestări din partea 
majoritățel). Nu vă place să auriți aceste cuvinte, el bine, am 
^is adevărul..... îndată dupe acăsta am venit aci între D-vdstre 
și adresându-mă către toți, minister, majoritate și minoritate, 
v’am țlis: în uliță se ucid dmeni, veniți cu toții de constatați 
faptul și puneți capăt măcelului.

Care a fost durerea mea, D-lor, caie întristarea sufletului meu, 
când am vățlut că la vocea mea nici miniștri, nici deputății din 
majoritate nu s'afi mișcat; numai cel din oposițiune afi venit la 
fața locului ca să va^ă ce se petrece și ca representanți ai țărei 
să proteste contra modulul sălbatec cu care se tratăză populațiu- 
nea Bucuresciulul de către guvernul pretins liberal.

Pe când constatam faptele ce se petreceafi în stradele pe lângă 
Orfefi, unii din noi afi fost loviți.

D. Blaramberg a fost maltratat, răsturnat la pământ și numai 
grație unul ofițer ce a intervenit între D-sa și gendarmi, ne mai 
putem mândri că’l vedem printre noi, pe dânsul, vechiul și neobo
situl luptător pentru dobândirea și respectarea libertăților ndstre 
publice.....

Ați instalat dar vânători la pdrta Mitropoliei și ați dat ordine 
să se împedice închipuita revoltă prin focuri de arme, având 
precauțiunea să recomandați printr’un cestor, dacă nu mă înșel, 
ca intrarea deputaților să nu fie împedicată.

îndată însă ce deputății afi voit să pătrundă în curtea Mitro
poliei prin rândurile soldaților ce se deschiseră, pentru a lăsa 
liberă trecerea, sub pretext că cu dânșii intraseră în curte și 
câțl-va cetățeni, ați ordonat soldaților de afi tras focuri, fără 
deosebire, și în deputați și în simpli cetățeni, și în contra celor ce 
voiafi să intre, și în contra celor ce intraseră.

Atentatul contra oposițiunei este comis, dar întâmplarea a 
făcut ca glonțele vdstre să nu atingă de cât pe un nefericit.

D-le Brătiene, al declarat singur că al tolerat prigonirea, jaful 
și asasinatele; printr'o progresiune fatală ai sfârșit prin a prigoni, 
prin a asasina singur; 'ți al început cariera D-tale politică pe 
dealul Filaretului cu fală și cu sgomot, 'ți o vei sfârși în mod 
rușinos pe un alt deal vecin cu cel d'ântâifi, într’o cameră 
obscură și tăcută..................acoperit de ura, disprețul și
reprobarea publică.....................

(Adresându-se către banca ministerială).
Asasini de cea mai scârbosă specie, daca dreptatea ome- 

nâscă v’a cruțat până acum, în curând dreptatea lui Dumne^efi 
vă va da lovitura de grație, pentru mântuirea nefericitei ndstre 
țări. (Aplause prelungite din partea oposițiunei).

Ședința din 16 Martie 1888
D. G. Panu: Atunci văd de o-dată un alt detașament de 

veri-o 15—20 vânători cari alergafi din fundul curței spre portă, 
căci el afi început cei d-ănUiu să dea focuri. (Sgomot).

D. N. Popp: D-le Carabatescu, n’aî vă^ut D-ta acesta îm
preună cu mine de la terestra unde eram amânduol? De ce pro
testezi acum ?

D. I. Carabatescu: (Deputat Brătienist, prefect de Gorj 
puțin dupe acăsta). Nu tăgăduesc că vânătorii au tras focuri, 
dar nu el afi fost cari afi dat cel d'ântâifi. (Sgomot).

Ședința de la......................
D. George Panu: Rădic și efi în incident următdrea între

bare : Ce se face cu ministerul care calcă tdte libertățile fun
damentale prevâ^ute de Constituțiune ? Ce se face cu un 
președinte al Camerei, care, in loc să protegeze pe deputați, 
aduce baionete și preface curtea Camerei într’un câmp de 
bătălie, făcând ast-fel să gurgă sângele până în antreul 
Camerei și introducând înăuntru tdtă poliția, procurorii și 
judecătorii de instrucție care perchisiționâză pe deputați, 
punându-i ast-fd la discrețiunea procurorilor D-lui Giani 
succesorul lui Costache Rosetti! Acest scandal parlamentar, 
anti-legal, s’a sfârșit prin arestarea a duoi deputați luați chiar 
din-localul Camerei.

Ședința de la 17 Martie 1888
Moțiune

Camera desaprobă guvernul care in disprețul Constituția' 
nei a arestat pe deputății Fleva și Filipescu și cere punerea lor 
în libertate.

L. Catargi, G. Vernescu, A. B. Știrbei, G. Panu, A. 
Nicolaide, I. Fătu, D. Butculescu, A. Marghiloman, N. Ni
corescu, M, Marghiloman, E. Mavrocordat, I. Marghilo
man, C. M. Giocazan, N. Rășcan, M. Tzoni, N. Popp, D. 
Brătianu, I. Negruți, C. lenescu, N. G. Stătescu, P. P. 
Carp, I. Kogălniceanu, lonescu Tache, A. Djuvara, C. 
Lecca, Nucșoreanu, N. C. Săruleanu, I. Lahovari, Dimi
tropolu, Burileanu, C. Corjescu, C. T. Grigorescu, P. Gră
dișteanu, G. D. l'allade, I, Dimitriad,C. Ressu, N. C. Po
pescu, N. Blaramberg, G. C. Robescu, A^Peșiacov, M. Pacu, 
C. Kogălniceanu.

Ședința de la 16 Martie 1888 £ *
D. loan Marghiloman: D-ta, D-le Villacros, nu vorbi, căci 

nu ești representant sincer al națiunei, ai pe spinare pe 
Simulescu care te-a ales cu for ța administrațiunei. Iar D-ta, 
D-le Măldărescu, care ești doctorul casei mele, mă surprinzi spu
nând că efi și copii mei făcând parte din oposițiune suntem asa
sini. Numai niște asasini de profesiune ar fi în stare să crâdă că 
efi am adus la Cameră în tribuna damelor pe mama copiilor mei 
ca să vadă scene sângerose ca cele de ieri, cari le-ați plămădit 
spre a suprima pe valoroșii luptători ai oposițiunei-unite. 
Să vă fie rușine să ^icețl că noi voiam să luăm Camera cu asalt.

Ordonanța judecătorului de instrucțiune asupra 
evenimentelor din 14 Martie

Noi, G. D. Gostovici, judecător de instrucțiune pe lângă tribu
nalul Ilfov, cabinetul No. 1,

Având în vedere rechisitorul definitiv al D-luI prim-procuror 
pe lângă același tribunal cu data de astăzi;

Având în vedere tdte actele de instrucțiune dresate contra 
D-lor:

1) Constantin I. Rădulescu, român, născut în Piteci, domici
liat în Bucurescl, strada Morfefi No. 29, advocat, în vârstă de 
30 ani: .
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2. Algiu, născut și domiciliat în Bucurescl, strada St. Spiridon 
No. 4 de profesiune liberă, în vârstă de 38 ani, și

I. Leonte Gonstantinescu, român, născut în comuna Talpa- 
Bascovani (Vlașca), domiciliat în strada Clopotaru, în vârstă de 
48 ani; câteșl trei lăsați liberi pe timpul instrucțiunel și puși 
în judecată sub inculparea că la 14 Martie a. c. au comis faptul 
prevăzut și pedepsit de art. 90 din codul penal.

Cercetând întregul actelor de procedură, expunem ce urmeză : 
Câte-va (Jile înainte de 15 Martie, o întrunire publică avusese 

loc în sala Orfeu, dupe inițiativa capilor oposițiunei. In acăstă 
întrunire se hotarîse ca D. deputat G. D. Vernescu să câră o 
audiență M. S. Regelui și să convăce dupe acâsta o nouă întru
nire spre a da sâmă de resultatul ce va fi obținut. Luni, 14 Mar
tie, între 4 și 5 ore, toți deputății se găseau la Cameră, unde 
D. deputat Tache lonescu desvoltă interpelarea sa privităre la 
ordonanța dată de D. prefect al poliției, privităre la întrunirile 
publice.

D-nii deputațl N. Blaramberg, N. Fleva și G. D. Vernescu 
sunt prevestiți că publicul s’a întrunit în sala Orfeîi, că e nerăb
dător de a cunosce resultatul audienței D-lui Vernescu, și că ar 
fi decis a împedica banchetul ce trebuia să aibă loc în acea seră 
în Teatrul național.

D. N. Blaramberg se duce ântâiu singur la sala Orfeîi, în 
urmă vin D-nii Vernescu și Fleva în cupeul acestui din urmă.

In sala Orfeu, D. Vernescu ia cuvântul și declară că M S. 
Regele, având mai multe alte ocupațiuni însemnate, nu a hotărît 
încă ^iua audienței cerute. El exortă publicul a avea răbdare, a 
aștepta resultatul audienței, a se retrage în liniște și a nu comite 
nici un act de natură a împedica ținerea banchetului.

D. N. Fleva, care luă cuvântul dupe D. Vernescu, vorbi tot în 
acest sens. Dupe aceste discursuri, D-nii Vernescu și Fleva pără
sesc sala, se sue în cupeu și voesc a se duce la Cameră. Dar pu- 
blicul ’i aclamă, încongioră trăsura, deshamă caii și se pregătesce 
a trage el singur cupeul în direcțiunea Teatrului național. D. C. 
Rădulescu și duoă alte persone luase loc pe capră

La împreunarea stradelor S-tu Ionică și Știrbeifi-Vodă, pu
blicul, care trăgea cupeul, se găsesce în prezența gendarmilor 
pe deșiri care "l respinge cu paturile de pușca și 1 proprezee 
de a înainta spre teatru.

D-nii Vernescu Fleva, văzând că cupeul nu mai este încon
giurat, se cobor și pe ulițe lăturalnice se duseră la Cameră unde 
deteră semă de ce se întâmplase, de ce văzuse.

In timpul acesta, publicul, care asistase la întrunire, neputând 
să iasă pe strada Știrbeiu-Vodă, de dre-ce gendarmii pedeștri, 
comandați de căpitanul Stănciulescu, ocupase stradele S-tu Io
nică și Știrbeiu-Vodă în direcțiunea Teatrului, și de dre-ce gen
darmii călări comandați de majorul Fănuță ocupase strada Știr— 
beiu-Vodă despre partea tribunalului Publicul, în aceste condi
țiuni, reluă drumul înapoi și reintră în sala Orfeîi de unde în
cepu a arunca în stradă deosebite obiecte ce se găseați înăuntru 
și la îndemână, aprope 12 soldați ce4 se găseau afară fură ast
fel atinși.

In timpul acesta, D. N. Blaramberg, deputat, protestând în 
contra faptului că stradele erau militărește încongiurate și că se 
împedica publicul de a se retrage, fu arestat de D. major Fănuță 
care ’l liberă câte-va momente mal târziu, asupra intervenirel mal 
multor amici ai D-lui Blaramberg.

Invălmășala luând mari proporjiuni, 1). D. Moruzi, prefec
tul de poliție al Capitalei, ce se găsea in strada Știrbeiu- 
Vodă, dete ordinul ca un rend de gendarmi pedeștri să fie 
puși in fața sălei Orfeu. Sosiți în acest punct, gendarmi fură 
primiți cu proiectile aruncate din interiorul sălei. Atunci D. pre
fect de poliție a dat ordin la mai mulți din acești gendarmi 
de a pătrunde în sală și a o goli.

Executând acest ordin, soldați!, fiind loviți, au făcut între
buințare, spre a se apăra, de paturile lor de pusei, ast-fel 
in cat mai multe persone ce se găseau înăuntru ati avut să 

sufere din partea s soldaților și lumea înspăimântată a în
ceput să fugă pe uși și pe ferestre*

Intre acel ce aii fost loviți se găsesce D. Pa vel Andronescu.
Atunci publicul a început a striga: „la palat,* vrând a se 

plânge de ceea-ce se întâmplase. In sfârșit, el reuși a se aduna în 
curtea palatului unde strigă : „Trăiască Regele și Regina, jos 
Brătianu/ strigăt ce nu avea nimic de ostil contra Palatului.

D-nii deputați al oposițiunei, întorcându-se de la Cameră, in
trară în odaia de așteptare a Palatului, de o parte .spre a se 
înscri pe registru cu ocasiunea aniversărei proclamațiunel Rega
tului, și de altă parte spre a comunica Regelui ceea-ce se întâm
plase.

D-nii deputațl Vernescu și Lascar Catargiu ceruseră o audiență 
Regelui și, pe când se aștepta răspunsul, publicul ce se găsea în 
curtea palatului nu înceta de a striga: „ Trăiască Regele și 
Rcgina\* fără ca pentru acesta să se părasâseă la veri-un 
act de violență.

In acest moment sosi maiorul Fănuță, în capul gendar
milor călări, trimis din ordin superior, afirmă densul, 
spre a face să se deșerte curtea palatului.

In loc de a veni lângă scară spre a risipi lumea și a o respinge 
spre stradă, el începu să opereze în mijlocul curței, ast-fel 
în cât publicul se împărți în duoă grupuri despărțite de oștire. 
Partea publicului ce se găsea între gendarmii călări și scara pa
latului, fiind împinsă de gendarmi, a îmbrâncit la rândul său 
personele ce se găseau pe scară, și în aceste îmbrânceli un giam 
al uneia din ușile de intrare sbură în bucăți. In același moment 
o detunătură de revolver s’a auijit dar nu s’a putut precisa daca 
a plecat din rândurile gendarmilor sau din rândurile publicului 
ce staționa pe scară. D-nii oficeri superiori ce se găseau Ia palat 
au eșit afară și au dat maiorului Fănuță ordinul de a se retrage; 
maiorul Fănuță se retrase

Dar aglomerațiunea publicului necesită intervenirea parchetu
lui, care făcu cele trei somațiuni legale cu sunetul trimbițelor. 
Atunci publicul începu a se retrage și curtea palatului fu golită 
fără alt incident.

Cu ocasiunea evenimentelor descrise mai sus, s’aîi dat în ju
decata D-nii C. Rădulescu, M. Algiu și I. Constant inescu,Kc\x- 
sațl de a fi comis faptele prevăzute și pedepsite de art. 90 din codul 
penal. In cursul anchetei, D. N Blaramberg s’a plâns de a fi 
fost ilegal arestat de majorul Fănuță; D. comisar I. Aslan s’a 
plâns de a fi fost lovit de D. Algiu și D. I. C. Constantinescu și 
D. Pavel Andronescu s’aîi plâns, de a fi fost loviți de sub-loco- 
tenentul Chirițescu și de gendarmi, in virtutea ordinelor pre
fectului poliției Capitalei.

Să cercetăm fie-ce fapt în parte :
In ceea-ce privesce faptele imputate D-lor C. Rădulescu, M. 

Algiu și I. D. Censtantinescu fapte prevăzute și pedepsite de 
articolul 90 din codul penal,

Considerând că din actele ce au fost dresate în cursul instruc
țiune! nu resultă că acești inculpați au fost arestați pe loc, în 
urma celor trei somațiuni-făcute de autoritățile competinte, și că, 
dupe aceste somațiuni, s’ar fi produs acte saîi fapte cari ar fi ne
cesitat intervențiunea forței armate;

Că în cele din urmă întrunirea persănelor ce se adunase la 
sala Orfeu n’avea caracterul unul act de natură a turbura ordi
nea publică;

Că, în aceste condițiuni, faptele imputate inculpaților neîntru
nind con țiunile articolului 90 din codul penal, acești inculpați 
nu pot fi trmărițl.

In ceea-ce privesce arestațiunea D-luI N. Blaramberg de către 
maiorul Fănuță:

Considerând, dupe cum resultă din actul de instrucțiune, că D. 
Nicolae Blaramberg a fost arestat din propria inițiativă a maio
rului Fănuță, care în acel moment era în serviciul activ;

Că ast-fel fiind, faptul a fost săvârșit de un militar și nu cade 
sub jurisdicțiunea instanțelor civile.
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In ceea-ce privesce lovirile primite de'comisarul I. Aslan^din 

partea D-lor Algiu și I. D. Gonstantinescu,
Considerând că reclamant, care pretinde a fi fost lovit 

de ambii inculpați, cari neg faptul, nu aduce nici oprobăînspri- 
ji nul plângere! sale, ci fiind dată îmbulzăla o parte din public și 
din soldați aii primit loviri fără a se putea desemna acel ce le 
au dat.

In ceea ce privesce faptul că D. Pavel Andronescu a fost lovit, 
Având în vedere că D. Andronescu susține că a fost bătut în 

interiorul sălei de soldați, din ordinul D-lul prefect al poliției, și 
la eșirea din sală de sub-locotenentul Chirițescu;

Având în vedere că D. Moruzi, precum și sub-locotenentul 
Chirițescu, negă faptul;

Considerând că dacă soldațil aii dat lovituri aii făcut’o cu 
ocasiunea golire! sălei, în timpul căreia aii fost și e! loviți, din 
causa modulul brutal cu care înțelesese și executase ordinul de 
a goli sala;

Că deposițiunile martorilor N. Blaramberg, I. Lahovari și 
Meschiu și alții nu resultă că D. Moruzi să fi dat ordin soldaților 
de a lovi pe D. Pavel Andronescu.

Pentru aceste motive, de acord cu rechisitorul D-lui prim- 
procuror', și

In virtutea art. 129 din pr. penală, declarăm că nu e loc de 
urmărirea inculpaților C. Rădulescu, M. Algiu și I. D. Constau- 
tinescu că ar fi lovit cu intențiune pe D. I. Aslan.

Declarăm că nu este loc a se urmări D. D. Moruzi pentru 
faptul că ar fi ordonat soldaților de a lovi pe Pavel Andronescu.

Declinăm competința ndstră de a ne pronunța în ceea-ce pri
vesce faptele imputate militarilor ca ne cărând sub jurisdicțiu- 
nea civilă.

In consecință,
Ordonăm ca dosarul cause! să fie trămis D-lu! prim-procur >r, 

spre a se depune în archivele tribunalului.
Mal ordonăm ca grefierul cabinetului să comunice copil de pe 

presenta ordonanță D-lor Pavel Andronescu și I. Aslan pentru 
ca să useze, daca vor, de dreptul de oposițiune conform art. 137 
din pr. penală.

Făcut în cabinetul nostru’pe lângă tribunalul local astăzi, 30 
Iunie 1888.

Judecător de instrucție, C. D. Gostovici.
Grefier, Negoescu.

Ordonanța judecătorului de instrucțiune asupra 
evenimentelor din 15 Martie

Ordonanța No. 72.
Noi judele instructor al tribunalului Ilfov, cabinetul 2, 
Vânând tdte actele de procedură penală dresate con

tra lui:
1) Nicolae Fleva, advocat, român, în etate de 46 ani, 

strada Scaunele, No. 45;
2) Nicolae Filipescu, ^iarist, în etate de 26 ani, strada 

Scaunele, No. 54;
3) Constantin Costaforu, advocat, în etate de 31 ani, 

strada Dealul Mitropoliei;
4) Tache lonescu, advocat, în etate de 29 ani, strada 

Știrbeifi-Vodă, No. 14;
5) Radu Crețulescu, țarist, în etate de 22 ani, hotel de 

France, No. 69;
6) Alexandru Catargiu, proprietar, In etate de 43 ani, 

calea Victoriei, No. 164;
7) Mihail Rapamihalopol, țarist, în etate de 20 ani, 

Pasagiul Român;
8) Caton Lecca, agricultor, în etate de 28 ani, comuna 

Parincea (Bacăîî).
Toți aceștia dațl judecățel prin rechisitoriul introductiv 

No... din 15 Martie a. c. pentru faptul prevăzut de art. 81 
c. penal, fapt care, din cercetările făcute, se constată că 
consistă în următdrele circumstanțe :

In unna celor petrecute la 14 Martie a. c. dupe eșirea 
publicului din întrunirea de la-Orfeti, și cu care ocasiune 
se întîmplase câte-va scene desagreabile, membrii oposițiu- 
nei-unite de atunci se Întrunesc a doua <ji la 15 Martie la 
orele 12 din ^i, în sala clubului „Unirea*4, pentru a se co
munica de D. Vernescu resultatul audienței ce obținuse de 
la Majestatea Sa Regele.

Dupe acâstă ședință, la ora 1 p. m. membrii acestei adu
nări hotărăsc a face o procesiune pe jos până la Camera 
deputaților, ca semn de protestare despre cele petrecute în 
ajun.

Pornind veri-o 50 de persdne de la clubul „Unirea*4, în
tre cari un mare număr de deputați, având în frunte pe 
D. N. Fleva, care părea a fi inițiatorul și conductorul aces
tei mișcări, ajung la Dealul Mitropoliei, într’un număr 
mult mai mare, de dre-ce sunt martori cari aprețuesc ca la 
1—2.000 persdnele ce urmati acelui curent.

Ori-cât de paclnice ar fi putut fi sentimentele celor ce 
participați la acâstă manifestațiune și ori-cât de multă pru
dență ar fi voit să arate fruntașii lor, totuși față cu rănirile 
ce se întîmplase în ajun, versiuni diferite începuse a circula 
asupraacestei afaceri, versiuni de natură a neliniști publi
cul și a face ca autoritățile să vâ^ă In acâstă procesiune o 
adevărată mișcare insurecțională, care ar fi origina unui 
resbel civil; precauțiunile deci se iati pe aceste base.

Vestea că acea mulțime urca Dealul Mitropoliei, a fost 
o adevărată alarmă în mintă Adunărel deputaților; fie-care 
făcea diferite conjecturi asupra scopului mișcare! și cu toții 
se temeati de acte de violență.

D. președinte al Adunărel, voind a împedica intrarea în 
masă în localul Adunărel, găsesce oportun a ordona să se 
posteze o secție de vânători, ce formaâ garda Adunărel, la 
gangul Mitropoliei, spre a se evita oii-ce scandal în curte 
saii în incintă. Cere asemenea D-lui procuror Sfetescu, care 
se afla de față, ca să ia măsuri să șupraveghieze aceste 
mișcări și să pdtă interveni la cas de necesitate. Opt vână
tori. având între dânșii un sergent, ajutați de trei gardiști 
de oraș cu un oficer din corpul acestora, formâză cordonul 
dublu care închide intrarea de la gangul în cestiune. Ati
tudinea lor în fața gangului era suficient de a convinge pe 
spectatori că aveaîî ordin de a opri ori-ce intrare, și cu tdte 
acestea procesiunea înaintâză până în vârful baionetelor. 
D. procuror intervine spre a deschide drumul D-lor depu
tați, cari reclamați în acest scop, dar cu acâstă ocasiune un 
număr de veri-o 20 persdne, în arddrea de a trece la Ca
meră, unde, dupe cum afirmă cei mal mulți martori, se 
aștepta a fi o ședință furtundsă, străbat pe lângă D-nii de
putați, îmbrâncind și lărgind rândurile soldaților. Acest 
fapt luând caracterul unei agresiuni, din causă că mulțimea 
începuse a striga și a amenința atât pe soldați, cât și pe 
însuși D. procuror (ve$l procesul-verbal), începe a se da 
alarma. Din acest moment lupta se începe : Soldații des
carc focuri în aer pentru a intimida; lovesc și se ap^ră de 
loviturile ce li se dirig^ză, usănd de paturile puștilor. Per
sdnele cari străbătuse în curte se întorc spre a participa în 
ajutorul celor de afară, cari părea că țin cu ori-ce preț a 
pătrunde în năuntru, dar nu ia parte la acâstă luptă de cât 
o parte dintr’înșil. In fine, dupe câte-va minute, fie că ve
nise în ajutorul acestei garde încă câți-va soldați din odaia 
corpului, fie că sosirea plutonului de gendarmi pedeștri, 
care fusese postat în apropiere în vedere de asemenea ac
cidente, fie alarma omorului unui individ din ușa intrărei 
D-lor deputați, fie chiar concursul tutulor acestor împre- 
giurări, face ca mulțimea agitată să cedeze și ordinea se 
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restabilesce pentru moment. Ancheta se începe imediat sub 
impresiunile cele mai favorabile pentru aceia pe cai i cla- 
morea ’i designa ca capi al mișcărel. Procesiunea condusă 
de D. Nicolae Fleva se înfățișeză ca o ațîțare de revoltă, 
iar în cestiune să reclamă contra D-lui N. Filipescu, care 
fusese vâcjut că are chiar revolverul săfi.

Gasul fiind un delict flagrant și D. președinte al Adună
rel dând autorisațiunea de a se procede la actele de infor- 
mațiune în sînul Adunărel, parchetul întreg pășesce în 
Cameră și, făcând perchisițiuni corporale, reușesce a sesiza 
câte un revolver și un bocs, fără ca veri-unul din D-nii 
deputați să se găsăscă în drept a protesta contra acestei 
măsuri, invocând necompetința poliției judiciare.

In acest timp o nouă turburare se anunță că se petrece 
în stradele din pâlele Mitropoliei intre publicul adunat in 
număr fdrte mare și gendarmii călăreți. De o parte se sus
ținea că mulțimea insultă și lovesce cu petre pe soldați, iar 
de alta se afirma că gendarmeria proceddză cu imprudență 
la răspândirea publicului inofensiv. Parchetul descinde 
imediat și, din cercetarea făcută la fața locului, se constată 
răniți atât din public, cât și din soldați; nu se găsesce nici 
o persdnă de urmărit pentru aceste scene de cât pe incul
patul Constantin Costaforu, arătat ca îndemnător mulțimei 
a ataca gendarmeria, făcând din trăsură semn cu batista, 
dupe car^ mulțimea a început să arunce cu petre în sol
dați. Se afirmă chiar că D. Costaforu dăduse prima lovi
tură unul oficer. Rapdrtele celor-alți agenți ai forței pu
blice în acestă privință nu pot modifica cercetările parche
tului, care nu găsesce altă căpetenie de âțîțarea mulțimei 
aci de cât pe D. Costaforu, contra căruia se deschide ime
diat acțiunea publică.

Având în vedere asupra acestor fapte că cursul instruc
țiune! a dovedit:

Că omorul nșierului N. Popovici este resultatul unui glonț 
de armă militară, iar nu a revolverului cu care se servise 
inculpatul N. Filipescu;

Că cele petrecute între gendarmii călăreți și mulțimea 
pe dealul Mitropoliei n’a fost de cât resultatul unor im
prudențe ce se pot imputa de ambele părți, căci pe de o 
parte lumea prea curiâsă de a se informa despre cele ce se 
petrecuse la Cameră, se grămădea orbesce până în peptul 
soldaților, iar aceștia zeloși de ași împlini datoria, să facă 
circulația posibilă, nemulțumeai și chiar indignai! masele 
cu aceste disposițiunl;

Că inculpatul Al. Catargiu nici nu fusese cu acestă oca- 
siune la cele petrecute și că acestă afacere nu i se pote pune 
câtuși de puțin în sarcină;

Câ inculpați! Rudolf Crețulescu și Mihail Papamihalo- 
pol,&eși afi fost presențl în curtea Mitropoliei și de și Iacei 
d’ântâifi s’a găsit și revolver asupra sa, totuși din nimic nu 
sa putut stabili că au avut vre-un amestec direct la faptele 
expuse mai sus și că prin urmare li s'ar putea imputa 
veri-un delict;

Că asemenea inculpațil Caton Leca și Tache lonescu nu 
au participat de fapt la comiterea nici unui delict, de cât 
numai că erau între cei din fruntea procesiunei;

Având în vedere că și în ce privesce crima de ațîțare la 
răsboifi civil, crimă pentru care afi fost dațl judecăței, in
culpațil, notați mai sus, nu s’a putut constata dacă* în în
trunirea ținută în ^iua de 15 Martie, sati mal înainte, vre
unul din inculpațil de față luase hotărîrea atât de gravă de 
a ridica poporul, înarmându-1 pentru a comite jafuri și o
moruri;

Având în vedere că, din împregiurarea că asupra câtor
va din cel ce luase parte la acestă procesiune, s’a găsit re
volvere, nu se pote trage consecință în urmăriri, în lipsă 
de alte indicii cari să coroboreze acest fapt, și cu atât mai 

mult că tdte aceste arme nu trec peste calibru, cari se o- 
bicinuesce a se purta de mare parte de cetățeni;

Având în vedere asemenea că, din contra, faptul că de la 
clubul Unirea și până la gangul Mitropoliei procesiunea a 
făcut drumul în liniște, fără a se constata cel mal mic scan
dal, se pdte trage consecința că scopul nu era de a se înar
ma lumea pentru a da nascere unul răsboifi civil, ci din 
contra că acestă manifestațiune nu era dirigiată de cât con
tra autorităților, în sarcina cărora puneafi accidentele din 
ajun; că tocmai pentru considerațiunile expuse aci mal sus, 
onorabila camere de punere sub acusare, prin decisiunea 
No. 56 din 22 Martie 1888, sesizată fiind de cererea de li
berare pe cauțiune a celor d’ântâifi trei inculpați, a tăgă
duit faptului in sine caracterele unei crime, și a ordonat 
liberarea lor din arestul preventiv;

Considerând însă că prin aceeași decisiune se găsesce că 
e constatat delictul de „ultragifi adus forței publice prin 
amenințări, loviri și descărcare de arme, fără a resultă ră
nire (art. 183,184 și 185 cod. penal)* și ast-fel liberâză pe 
sus numiți! pe cauțiune a 200 lei fe-care;

Că ceea-ce a servit onorabilei camere de acusare, ca do
vadă în sarcina inculpaților menționați, în privința acestui 
fapt, a fost procesul-verbal al D-lul procuror Sfetescu (ve^I 
fila 6) în care se atestă că la început nu sold ații cari închi- 
deafi gangul ’șl-ar fi părăsit postul pentru a năvăli asupra 
mulțimei, ci din potrivă aceștia din urmă afi asaltat acâstă 
gardă, făcându-și loc cu forța pentru a străbate prin rân- 

/durile ei;
Avend în vedere că, în cursul instrucțiunel, numeroși 

martori afi venit să confirme acestă atestare a D-lul procu
ror, lucru ce de alt-fel, dupe art. 185 pr. penală, nici nu 
putea fi pus la înduoială ;

Că atât din procesul-verbal al D-lul procuror, din depu
nerile martorilor audiați, cum și din propria declarație a 
inculpatului N. Filipescu (ve^I fila 100), se constată:

Că acest inculpat, vrând să trâcă printre soldați în mo
mentul când mulțimea năvălise spre a le rupe rândurile, a 
fost respins de unul dintr’ânșii;

Că unul din gardiștii de oraș, ce era postat ca ajutor al 
gardei de vânători, a avut cu numitul inculpat aceeași si
tuațiune, de 6re-ce gardistul ’l-a impins înapoi, ’l a lovite* 
să facă a se putea păstra consigna gardei, dar că dânsul 
(inculpatul) ’l-a prins, apucându-1 de șnurul revolverului 
ce purta atârnat de gât;

Că în fine, inculpatul, în loc de a se supune cererel aces
tor soldați și a păstra ordinea în care D. procuror dispu
sese a ’I introduce în curtea Mitropoliei, scote revolverul 
din buzunar și amenințând pe soldatul care voia să ’l dea 
afară din curte unde intrase prin forță, a descărcat un foc 
în aer, amenințându-1 casă ’l lase (ve^i fila 126, 127, 128, 
133, 134, 151, 164, 165, 166, 167, 168, 170, 176, 177);

Având în vedere rechisitorul definitiv al D-lui prim- 
procuror înscris aci mai sus, cu data din 15 Iunie curent, 
prin care se cere să recundscem că în contra acelui inculpat 
nu există loc de urmărire, de dre-ce fapta comisă de dănsul 
ar fi justificată de o legitimă defensă;

Considerând însă, că chiar dacă am admite tesa susținută 
prin rechisitoriul de mal sus, adică dacă nu am da tdtă cre
dința D-lul procuror Sfetescu, care în procesul săfi verbal 
atestă de visu, că inculpatul de mal sus a lovit pe soldațil 
din gardă, împreună cu Jean Lecca și alții, cum și că dupe 
aceia s’a chemat ajutor de soldați, totuși din propria decla
rație făcută în <Jiua faptului de D. Filipescu, se dovedesce 
că dânsul nu a fost întâmpinat de soldațil ce-afi venit din 
fundul curțel și că nu a fost atacat de aceștia de cât dupe 
ce intrase în curte, ci din potrivă singur spune: „Trecând 
pe sub gang, am fost oprit de soldați cari m’afi împedica
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să intru; m’a lovit un sergent de oraș... etc.* Deci, D-sa a 
avut prima Întâlnire cu garda din gang ; deci D-sa a fost 
Intre cel ce ah voit să intre cu forța contra soldaților; deci 
soldațil au fost în exercitarea legitimă a datoriei lor, uzând 
de armele ce purtai!, așa cum împrejurările momentului 
le-a putut comanda!?! (Ve^f fila 100);

Având în vedere că ceea-ce confirmă și mai mult acâstă 
argumentațiune este: că gardistul, la care face alusiune 
inculpatul, în declarațiunea sus citată, afirmă cu claritate 
acest accident în următorii termeni;

....Noi am vrut să oprim intrarea mulțimel, dar D. Fi- 
lipescu (care intrase cu D. Fleva și alții) sa întors înapoi 
și venind drept la mine m’a apucat de șnurul revolverului; 
a început să mă smucâscă și să me înjure... etc/ (Ve$I 
fila 127);

Că prin urmare dar de legitimă apărare nu pdte fi vorba 
n cașul de față de cât pentru soldațil cari aii fost atacați 
pe nedrept în exercițiul datoriei lor, iar nu pentru agre
sori, cari drept apărare contra orl-cărel violențe din par
tea agenților forței publice nu puteai! avea de cât supune
rea, de 6re-ce aceștia se aflai! în executarea unui ordin dat 
cu competință și legal: impedicarea intrărei sgomotdse;

Coniiderând, în fine, că de și pentru inculpatul N. Fili- 
pescu sunt probe suficiente spre a învedera că dânsul a co
mis delictul de ultragiu, nu este tot ast-fel cu inculpațil 
Fleva și Costa-foru, contra cărora neputendu-sc stabili ați- 
țâre la rdsboiă civil, cum fusese puși in stare de inculpați 
prin revhisitorul introductiv și nearătându-se de nici un 
martor, cum nici de D-nii procurori în procesele lor ver- 
bale, dresate în cursul faptelor din $iua de 15 Martie, c’ar 
fi responsabili de veri un delict, urm^ă a*i scdte din causă;

In ceea-ce privesce bătaia reclamată de D. H. Fundă- 
țeanu,

Având în vedere că îndată dupe încingerea luptei dintre 
publicul care voia să intre, și cel ce intrase cu forța de o 
parte, cu soldațil vânători, cari voiai! să scoță afară pe cel 
intrațl și să împedice de a intra pe cei-alți, a sos^t pluto
nul de gendarml pedeștri sub comanda D-lui sub-locotenent 
Chirițescu, care a început a ajuta la evacuarea gangului și 
curței Mitropoliei de pers6nele bănuite că aii venit spre a 
turbura ordinea.

Că, cu acestă ocasiune, fie dupe arătarea altei persdne, 
fie din oficii!, D. sub-locotenent opresce pe numitul recla
mant, bănuindu-1 că are revolverul asupra sa;

Având în vedere că asupra acestei circumstanțe, marto
rii Th. Nicolescu (fila 143), Dimitrie Protici (fila 160), C. 
Miclescu (fila 171), G. Em. Lahovari (fila 177 bis) afirmă, 
în acord, că în adevăr D. sub-locotenent Chirițescu cu gen- 
darmii și cu nisce agenți de poliție aâ bătut pe reclamantul 
sus numit în dreptul tribunelor Adunărei, fapt atestat și 
de D. N. Budișteanu, supleant pe lângă curtea de apel din
Capitală;

Având în vedere că, dacă martorii sus notați nu sunt în 
măsură de a arăta asemenea de lămurit și pe cei-alți de cari 
vorbesc în declarațiunile lor, că loveai! tot atunci pe recla
mant, totuși deposițiunile ce fac, confirmă arătarea pacien
tului și face ca acesta să fie crezut când afirmă, față chiar 
cu Tănase Ștefănescu și Nița Iliescu, că aceștia sunt cei ce 
împreună cu D. sub-locotenent ai! lovit pe sus numitul 
(ve^i fila 196 și 194) ; .

Că ast-fel fiind, delictele de lovire ce se pote imputa fie
căruia din acești trei inculpați sunt conexe între dânsele 
dupe disposițiile art. 222 pr. penală, ca fiind comise în a- 
celași timp, dacă nu și printr’un asentiment comun; și ca 
atare instanțele competinte a judeca și pe D. sub-locotenent 
Chirițescu sunt tot tribunalele ordinare, iar nu tribunalele 
militare;

Văzând și disposițiile art. 129 și 181 pr. penală;
In neunire cu D. prim-procuror, declarăm că există cas de 

urmărire contra Iui N. Filipescu, eu aplicația art. 183, 184 
și 185 cod. penal.

Contra lui I. Chirițescu, Niță Iliescu și Tănase Ștefă- 
nescu pentru faptul prevăzut și penat de art. 238 c. penal. 

Iar contra lui N. Fleva, Const. Costa-Foru, Caton Leca, 
Tache lonescu, Al. Catargiu, Mih. E. Papamihalopol și 
Radu Crețulescu nu sunt indicii suficiente de culpabilitate.

Dispunem înaintarea dosarului afacerel la judecata tri
bunalului corecțional local.

Dată astăzi 19 Iunie 1888.
Jude, Stătescu

EVENIMENTELE DE L A ÎS MARTIE
RECHISITORUL DE FINITIV

Astăzi, 15 Iunie 1888,
Noi, prim-procuror pe lângă tribunalul Ilfov;
Având în vedere că D-nii deputați Nicolae Fleva, Nico- 

lae Filipescu, Caton Leca, Tache lonescu și D-nii Alexan
dru Catargi, Constantin Costa-Foru, Rudolf Crețulescu, 
Papamihalopol sunt prevenițl pentru faptul de ațâțarela 
resbel civil, prevăzut și penat de art. 18 c. p.;

Având în vedere că din informațiunile instrucției resultă 
faptele următore:

In ^iua de 15 Martie a. c., deputății din oposiție plâcă 
in corpore pe jos și cu capul descoperit de la clubul Unirea, 
ca semn de doliâ și de protestațiune în contra violențelor 
comise cu o ^i înainte la 14 Martie, cu ocasiunea întrunirel 
de la sala Orfeii, cari violențe, dupe convingerea lor, consti- 
tuiaă o violare a dreptului ce art. 26 din Constituție recu- 
nosce cetățenilor de a se aduna paclnicl și fără arme. In ca
pul lor eraâ D-nii Fleva, Ciocazan, Palladi, Caton Leca, Ta
che lonescu, iar în urma lor se luase mai multă lume și 
mulțimea creștea pe măsură ce înaintai!, așa în cât ajung 
la porta Mitropoliei în numer ca de veri-o trei până la pa
tru sute persdne.

La porta gangului, care dă acces în curtea Mitropoliei, 
găsesc duoă rânduri de vînători oprind intrarea, și D. pro
curor Sfetescu însărcinat de D. președinte al Camerei de a 
nu lăsa să intre de cât pe D-nii deputați (V. declarația 
D-lui președinte al Camerei din 19 Martie și procesul-ver- 
bal încheiat de D. Sfetescu la 15 Martie).

D. procuror, căutând a’și îndeplini misiunea, câțl-vadin 
D-nii deputați pătrund în curte; dar lumea impacienta gră- 
mădindu-se pentru a intra mai curând, învălmășâlaîncepe; 
în acel moment restul gardei care fusese postat la porta din 
dos a curței vine în ajutorul celor de la intrarea din față și
Încep a lovi cu paturile puscilor pe acei cari intrase, Aceș- 
tia vă(}ându-se amenințați de armele soldaților, caută a se 
apăra, cari apucând puscile vlnătorilov, cari lovindu-I cu 
pumni și bastone; unul din el, D. deputat Nicu Filipescu, 
ve<Jându-se strlns de aprâpe de un vinător, trage in aer un 
foc de revolver și mergând d’andaratele se retrage spre ușa 
Camerei Îndreptând revolverul spre soldatul care ’l urma
rea, și^icându-I: ,nu da că dau și e&“; la acest foc răspund 
mal multe focuri trase de vtnători In diferite direcțiuni și 
mai ales In direcțiunea Camerei; dar dupe cum se vede din 
deposițiunile unanime ale martorilor, linia de tragere a fos 
pretutindeni cam in sus, căci un singur om, NicolaePopc 
viei, șeful ușierilor Camerei, cade mort lovit de un gloh 
care pătrunde prin ochiul drept (ve$l declarațiunile D-i 
deputați Exarhu, Emil Mavrocordat, 1. Ștefânescu, Cs 
gări, Tache lonescu, Caton Leca, 3ean Leca și a D-lor

Digitized by Google



29 Ianuarie 1889 DESBATERILE ADUNAREI DEPUTAȚILOR 677

Alexandrescu, Davila, G. Em. Lahovari). Dupe căderea 
ușierului se mal trag câte-va focuri, dar liniștea se restabi- 
lesce, căci sosise și gendarmil pedeștri conduși de D. sub
locotenent Chirițescu, și instrucțiunea începe .îndată infor- 
mațiunile sale. Ministerul public deschide acțiune publică 
în contra preveniților numiți mai sus pentru crima de ațî
țare la resbel civil (art. 81 c. p.), și mandate de arestare 
se emit în aceeași ^i contra D-lor Nicolae Fleva, Ni Fili
pescu și Constantin Costa-Foru.

La 22 Martie însă, Camera de acusație, luând în obser
vare informsțîunile adunate de instrucție pânâ în acea ^i, 
și recunoscând că pentru a exista crima de ațîțare la resbel 
civil, trebue ca ațîțătoril să fi înarmat pe locuitori unii 
contra altora „ceea-ce țEce curtea, nu este câtuși de puțin 
probat*, admite punerea preveniților în libertate provisorie.

Având în vedere că în adever, dacă analisăm faptele dupe 
cum s’ati desfășurat, trebue să recundscem că dacă preveni- 
țiî ar fi hotărît de mai înainte a înarma și ridica poporul, 
nu s’ar înțelege pentru ce în drumul lor de la clubul Uni
rea și până la Cameră nu ar fi atras tn urma lor de cât 
duoe până la trei sute persone, pe când cu o înainte, cu 
ocasiunea întrunirel de la Orfeti, mii de dmeni răspunsese 
la apelul oposițiel;

Având în vedere că dacă acea mână de dmeni ar fi fost 
o elită hotărîtă a *și devota și viața pentru oposiție, fie 
chiar deslănțuind resbelul civil, ar fi trebuit cel puțin să ’I 
vedem pe toți cu arme; în realitate însă numai câți-va din 
D-nii deputați și din representanți ai presei aveati asupra 
lor revolvere de busunare, pe cari, dupe dedarațiunea lor,
aveau obiceiul a le purta și încă din acei cari
purtati revolvere numai unul sati duol ati făcut us de ele, 
trăgând în aer, fără a răni veri-unul din soldați;

Având în vedere că afluența de duoă până la trei sute 
persdne cari s’ati luat dupe deputății din oposiție, se pdte 
explica fie prin curiositatea trecătorilor, văzând procesiunea 
deputaților din oposiție dirigiându-se spre Camera, fie prin 
prevederea unei ședințe agitată în urma evenimentelor de 
la 14 Martie, fie prin curentul puternic care răpea opiniu
nea publică și strîngea norodul împregiurul representanți- 
lor minorităței;

Având în vedere că din declarațiunile mai multor mar
tori resultă că la Clubul Unirea se adunase deputății opo- 
siției în ^iua de 15 Martie pentru a lua cunoscința de re- 
sultatul audienței acordată de M. S. Regele D-lui deputat 
Gr. Vernescu; că nimic nu dovedesce că în acea întrunire 
s’ar fi luat vre-o hotărîre de a provoca turburări pe stradă;

Având în vedere că aceste împregiurăd nimicesc pre- 
vențiunea de ațîțare la resbel civil ;

Având în vedere că instrucția, cercetând autorul omoru
lui ușierului Nicolae Popovici, se lovesce de o contradicție 
între deposițiunile martorilor; în adever, prima impresiune 
a publicului a dat nascere la duoe opiniunl diferite: de o 
parte partisanii oposițiel și chiar însuși D. Pleva susțin 
că gloatele care a omorît pe ușier, era îndreptat în contra 
D-sale; adversarii, că glontele era dirigiat contra D-lui 
lepurescu;

Având în vedere că acel cari susțin j rima versiune pre
tind că ar fi vS^ut pe sergentul-major de gardiști, Silaghi, 
smucind pușca din mâna unui vânător și trăgând mal multe I 
focuri spre ușa Camerei, unde ajunse D-nil Fleva și Fiii- I 
pescu ; I

Având în vedere că acel cari văd în D. lepurescu victima 
desemnată pretind că glontele care a lovit pe ușier ar fi un 
glonte de revolver, și că D. Filipescu care a ^ăcn' us de re
volverul sâă pdte să fie autorul omorului ;

Având în vedere de o parte că sunt martori numeroși 
cari, în potriva celor cari ati ve^ut pe Silaghi luând pușca

I în mână și trăgând, susțin din contra că în momentul când 
s’ati tras focuri de către vânători, Silaghi nu era la gangul 
din față;

Având In vedere că Silaghi afirmă că în acel timp se 
dusese să ordone cornistulul Alexe Gavrilă să sune alarma 
și că la întdrcerea sa spre gang ușierul căzuse ;

Având In vedere că acestă alegațiune este confirmată de 
cornistul Alexe Gavrilă, care afirmă că Silaghi era lângă 
dânsul pe când se au^eati focurile;

Având în vedere de altă parte că se constată că focul dat 
de D. N. Filipescu nu a fost dat spre ușa Camerei, ci a 
fost tras în sus spre oraș;

Avend în vedere că dupe părerea armurierilor experți șt 
expertisele medico-l egale putem afirma cu siguranță că glon- 
tele care a lovit pe ușier este un glonte de pușcă;

I Avend în vedere că nu ne oprim un moment la arătările 
D-lui locot. Mărculescu, care susține că nu s’ati tras focuri 
de către vânători, nici la constatarea D-lul judecător de in
strucție Florian, care împreună cu D. cestor al Camerei și 
D. locot. Bădulescu, oficer de poliție judiciară-militară, a 
făcut inspecția armelor și munițiilor ale soldaților din guardă 
și a găsit puștile curate și munițiile fără lipsă; căci D. lo
cotenent Mărculescu se afla în interiorul Camerei când 
focurile s’ati tras, iar procesul-verbdl al D-lui judecător de 
instrucție nu indică ora inspecțiunei, și prin urmare se 
pdte ca intre momentul când focurile s’au tras și momentul 
când s’a făcut inspecția armelor, soldații să fi avut timp să 
’și curețe armele și să înlocuiască cartușele arse:

Având in vedere deci că acdstă constatare nu prdbdză ni
mic in contra afirmațiunilor tutulor martorilor cari au vâ- 
^ut trupa trăgând focuri în tote direcțiunile și în contra 
mărturisirei soldaților din gardă cari afirmă că au tras 
mai multe focuri. (V. deposiții soldaților Dumitru Niță, 
Marghidan G., Forțea Ștefan, Față Ion, Popescu Constantin, 
Vătăman Ion și sergentului Grigore Ștefan);

Avend in vedere că mal multe persdne ati vâ^ut pe sol
dații din gardă curățindu-șl armele și că ast-fel se explică 
cum comisiunea delegată de D. președinte al Camerei pen
tru a constata dacă vânătorii ati tras focuri, a găsit armele 
curate și muniția fără lipsă;

Având in vedere că, dacă renunțăm a căuta mâna crimi
nală care ar fi ucis pe Popovici, trăgând în altă persdnă, 
rămâne însă constatat că glonțul a fost un glonț de pușcă ;

Având în vedere că adevărul trebue să fie între ambele 
opiaiunl rivale analisate și combăture mal sus, ajungem la 
conclusiunea că Popovici n’a putut să fie lovit de cât de un 
glonț perdut;

In adever, impresiunea mal tutulor martorilor este că 
armele soldaților ati fost descărcate cam în sus, alt-fel nu 
s’ar explica cum dintr’atâtea focuri trase, la o distanță a- 
propiată asupra mulțimel, să nu fi că^ut de cât un singur 
om; că întâmplarea prin care a fost lovit ușierul se pdte 
explica prin faptul că el fiind cu câte-va trepte mal sus de 
cât curtea de unde trăgeati soldații, a putut să fie ajuns de 
un glonț, de și linia de tragere a soldaților a fost ceva mal 
sus de cât statura omului;

Având în vedere că, dacă în contra preveniților nu gă
sim întrunite elementele crimei de ațîțarea la r&boiti civil, 
trebue să examinăm dacă nu se pdte releva delictul de ul- 
tragiti adus agenților forței publice;

Având în vedere că părerea camerei de acusație înclină 
în sensul acesta, căci în decisiunea prin care hotărasce pu- 
nerea în libertate pe cauțiune a preveniților, ^ice „singu
rele fapte cari până în acest moment ar fi dre-cum consta
tate contra preveniților de mai sus, sunt acele de ultragiti 
adus forței publice prin amenințări, loviri și descărcare de 
arme fără a resulta răniri*. (Art. 183, 184, 185 c. p.);

Digitized by Google



578 DESBATERILE ADUNAREI DEPUTAȚILOR 29 Ianuarie 1889
Având In vedere că faptul material al lovirilor in sol

dați cu pumnii și bastdnele, se constată atât din procesul* 
verbal al D-luI procuror Sfetescu cât și prin mărturisirea 
unora din prevenițl;

Având In vedere insă, că procesul-verbal al D-lui pro
curor nu constată daca soldații au dat ântâiti in personele 
cari pătrunsese în curtea mitropoliei cu voia procurorului, 
sati dacă aceste persdne ati atacat trupa pentru a facilita 
intrarea celor rămași afară;

Având în vedere că, din deposițiunile mal tutulor mar
torilor cari s’ati găsit în curte în momentul cârd a început 
învălmășâla la gang, reese că vânătorii cari ati alergat a- 
tuncl din fundul curții ati început a lovi cu paturile pus- 
cilor și a lua în baionete pe acel cari erati deja în interio
rul curții și chiar ati început a da focuri; că D. procuror 
Sfetescu care era în învălmășeli de la gang, n'a putut să 
'șl dea bine sema de cele ce se petrecăti îndărătul D-sale, 
adică în întrul curții, cu atât mal mult, că chiar D-sa în 
acel moment a fost îmbrâncit și lovit de agenții forței pu
blice, că dacă se dovedesce că în momentul când a început 
învălmășăla unii din D-nii deputați cari intrase în curte 
s’ati întors câțl-va pași pentru a vedea ce sgomot se înce
puse acolo, dar nimic nu ne arată că el ar fi atacat trupa 
la gang luând’o ast-fel între duoă focuri. (Ve^I declara- 
țiunea D-lui Al. Em. Lahovari);

Având în vedere că dacă este incontestabil că trupa pos
tată la gang pentru a opri irupțiunea mulțimel putea pen
tru a face să se respecteze consemnul seti să useze de ar
mele sale chiar fără somație în contra acelora care ar fi 
cercat să trăcă cu forța;

Având în vedere însă că trupa nu s’a mulțumit a închi
de gangul ci a început a lovi pe acel care trecuse în curte 
cu voia procurorului;

Având în vedere că personele expuse acestei injuste agre
siuni și amenințate cu baionetele sati putut crede în peri
col de mdrts și prin urmare în cas de legitimă apărare; în 
adevăr tdte intrările curțel cât și ușile Camerei erati în
chise așa în cât nu aveati unde a se refugia, și singurul 
mijloc de scăpare era resistența prin forță;

Având în vedere că doctrina și jurisprundența recunosc 
dreptul d'a resista unul atac injust din partea autorități
lor și că în asemenea cas delictul de rebeliune sati ultra- 
giul nu pdte exista (V. Faustin-Helie-Theorie du code pe
nal, tome III u. 940.941.942), cu atât mal vârtos când 
viața persdnelor printr’un atac injuste este pusă în pericol;

Având în vedere că în aceiași de 15 Martie, la orele 
patru, o mulțime compactă se adunase de vale la Mitropo
lie pe strada Bibescu-Vodă și bulevardul Municipal și că 
asupra mulțimel s'ati executat mai multe șarje de cavalerie 
la care mulțimea din strada Municipală spre hală a răspuns 
cu petre;

Având în vedere că în acele șarje mal multe persdne ati 
că^ut grav rănite și una din ele a încetat din viață ;

Având în vedere că instrucția a cercetat dacă a fost veri-o 
legătură între mișcarea din vale și cea din deal, și dacă 
acea mulțime era condusă de agitatori cari ar fi lucrat dupe 
o prealabilă înțelegere cu acei inculpați pentru mișcarea 
din deal;

Având în vedere că mulțimea de devale s’a adunat cu 
veri-o trei ore în urma dramei care se desfășurase în cur
tea Mitropoliei pe la ora 1, și prin urmare este natural să 
o atribuim svonulul care s'a răspândit în oraș că la Cameră 
o ciocnire a avut loc între mulțime și trupă și că un om s’a 
omorât;

Având în vedere că acea mulțime nu avea asupra ei alte 
arme de cât pietrile pe cari le-a găsit la îndemână în mo
mentul când s’ati executat șarjele asupra el, și dovadă sste 

că nici un foc nu s'a tras din acea mulțime asupra trupei, 
ci numai câți-va din soldați ati fost ajunși de pietre pe 
când se întorceati din șarje ;

Având în vedere că dacă acea mulțime ar fi fost condusă 
în ajutorul mulțimel din deal, nu s’ar înțelege că ea să fi 
venit fără arme;

Având în vedere că din constatările D-lui procuror Sfe
tescu, care s’a transportat devale la orele 4, nu resultă că 
s’ar fi observat verl-un șef conductor al mulțime!;

Având în vedere că din deposițiunile martorilor resultă 
că aceia ce a determinat pe D. major Fănuță, comandantul 
geandarmilor călări, să împrăscie mulțimea cu forța a fost 
faptul că la trecerea D-luI G. Vernescu, care, pe la orele 4 
venea spre Cameră, uralele ati icbucnit și atunci D. maior 
a detașat despărțiri de câte 5 omeni în diferite direcții și 
ati început șarjele la cari mulțimea din partea halei a ri
postat cu pietre (v. interogatoriul D-lui C. Costaforu, de- 
puneriea D-lui căpitan Dănescu și raportul D-lui maior 
Fănuță către D. prefect de poliție cu data de 15 Martie).

Având în vedere că aceste împrejurări pot da nașcere 
cestiunel dacă comandantul forței armate n’a lucrat cu 
precipțiune și nu a asumat răspunderea sîngelui care a stro
pit stradele capitalei.

Având în vedere că comandantul jandarmilor prin sus 
menționatul D-sale raport aleagă că mulțimea era condusă 
de agitatori căutând ast-fel a justifica măsurile violente 
luate de D-sa pentru a împrăștia mulțimea și pretinde to
tuși că nu s’ati executat șarje.

Având în vedere că aceste alegațiuni sunt desmințite:
1) Prin faptul că instrucția n’a descoperit nici o dovadă 

contra agitatorilor semnalați de D. comandant al jandar
milor.

2) Prin faptul că din rănițil cari ati fost transportați la 
spitalul Brâncovenesc, unul era sdrobit și aprdpe expirând 
și că numai o șarjă pote explica sdrobirea unui om de pi- 
cerele cailor.

3) Prin declarați unea unul alt rănit Nae Rădulescu care 
afirmă că jandarmi cu sabia scdsă s’ati repezit asupra mul
țime! și că ast-fel a primit și o lovitură de sabie (Ve^i pro
cesul-verbal al D-luI jude instructor Dobriceanu cu data 
de 15 Martie.)

Având în vedere că D. procuror general Populănu anun
țat fiind de persdne cari veneati de devale, că s’a executat 
șarje de cavalerie, că mal multe persdne erau rănite și una 
aprdpe să mdră, a delegat pe D. procuror Cociaș și pe D. 
procuror Sfetescu a se transporta la fața locului.

Având în vedere că D. comandant al geandarmilor nu 
s’ar putea sprijini pe autorisația D-lu! procuror Sfetescu 
care îndată ce a sosit în strada Bibescu-Vodă a și făcut so- 
mațiunile legale dupe care iarăși s’a ordonat a se împrăștia 
lumea prin forță, căci până a nu sosi D. procuror Sfe
tescu, deja se executa șarje și rănițil se transportase la 
spital. (V. procesul verbal al D-luI procuror Sfetescu, cu 
data de 15 Martie) și prin urmare inițiativa și respunde- 
rea cade întrăgă asupra comandantului.

Pentru aceste motive rugăm de D. jude de instrucțiune 
să bine-voiască a ordona că în contra preveniților Nicolae 
Fleva, Nicolae Filipesco, Caton Lecca, Tache lonescu, Alei. 
Catargi, Constantin Costa-Foru, Rudolf Crețulescu, M. 
Papamihalopulo, nu există cas de urmărire.

In ce privesce plângerea îndreptată de D. Haralambie 
Fundățeanu, contra D-lor sub-locot. Chirițescu, Niță Iliescu, 
Tănase Bărbierul, pentru faptul de loviri.

Având în vedere că în contra celor duoi din urmă pre- 
vențiunea nu se stabilesce în deajuns;

Că în contra D-lui sub-locotenent Chirițescu, prevențiu- 
nea se stabilesce prin arătările martorilor Costică Mi-
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clescu și G. Em. Lahovari, care arată că D. sub-locotenent 
ar fi lovit cu mâna sa proprie pe D. Fundățeanu, atunci 
când învălmășâla deja se isprăvise. .

Având în vedere însă că pentru acest fapt D. sub-loco
tenent Chirițescu, este justițibil de autoritățile militare.

Rugăm pe D. jude instructor, să bine-voiască a ordona 
că nu există cas de urmărire.

Făcut la parchetul nostru astăzi 15 Iunie, 1888.
(s.s.) p. prim-procuror, G. Voinescu Boldur.

Ședința de la 13 Ianuarie 1877

D. T. Maiorescu....: Se comisese la 4 Septembre, aten- 
contra D-lui ministru-președinte.........

A duoa ^i, într’un mod fdrte natural și care face ondre 
în deosebi comercianților de frunte din capitala Bucuresci, 
aceștia împreună cu mal mulți alțl cetățeni, s’afi dus — se 
și cuvenea să facă așa — ca să’șl exprime sentimentele de 
bucurie pentru scăparea D-lul prim-ministru. S’afi dus la 
ministerul de interne, la consiliul de miniștri; afi ținut 
acolo o cuvântare care exprima aceste sentimente, și D. 
prim-ministru a răspuns de pe balconul ministerului de 
interne. N’ar fi drept, într’o discuțiune mal rece parla
mentară, să insistăm prea mult asupra căldurei expresiu
nilor ce în prima emoțiune le-a întrebuințat D, prim-mi
nistru față cu mulțimea care era acolo adunată. Când s’ar 
fi mărginit lucrul la atâta, ar fi remas bine. Insă din acea 
mulțime toți comercianții onorabili, tot ce era mal cunos
cut, dupe manifestați unea făcută la minister, s’afi dus pe la 
casele lor, fericiți de scăparea primului-mi nistru, pdte și 
de cuvintele ce afi au^it din gura D-sale. ț)ic, că comer
cianții cel onorabili s’au dus pe la casele lor, fiind-că s’a 
născut o mică polemică în presă asupra acestor fapte. Pe 
nedrept o porte a presei nu vrea să recunoscă în primul 
moment ceea-ce a fost in adevăr, că adică dmenil cel mai 
onorabili afi fost în mare parte în curtea ministerului de 
interne ca să felicite pe primul ministru; și atunciafi răs
puns aceștia In presă, afi subscris acest răspuns, afi reven
dicat ondrea de a fi fost, și bine afi făcut, la primul mi
nistru; Insă tot ei s'afi grăbit a adăoga în același respuns 
că de acolo s'au dus pe la casele lor.

Acum, D-lor, dupe ce aceștia s'afi dus pe la casele lor, 
nu sciu cine va fi rămas din curtea ministerului de interne 
cari nu s’au dus pe la casele lor, ci s’au dus pe la casele 
altora. (Aplause din partea oposițiunel). Faptul este că o 
câtă de dmeni. . . Nu așa, D-lor, mâ exprim într'un mod | 
moderat, daca 'I numesc o câtă defăcetori de rele? Find-că 
devastările în nici un cas nu pot fi o facere de bine. Așa 
dar: 0 câtă de făcători de rele afi pornit de acolo, însă or- 
ganisați în bandă, adică în ordinea închisă, — era ordine 
în desordine — a pornit de la ministerul de interne din 
strada nu scifi de ce numita a Academiei (ilaritate), și a 
trecut prin strada Vămef, și a eșit în strada Victoriei (ila
ritate), și a ajuns drept la piața Episcopiei, și aci, sub 
acăsta amintire bisericescă (ilaritate) a năvălit asupra re- 
dacțiunei farului Epoca, a spart ferestrele, a spart ușile, 
a spart dulapurile, a rupt hârtiile, a aruncat dosarele de 
corespondență, chitanțe și alte acte pe jos și pe stradă, a 
apucat la bătaie pe cine a găsit present la redacție, pe un I 
administrator, pe un scriitor, a luat la gdnă câți-va redac- I 
torî, unul s’a ascuns în pivniță, altul în pod, sus, jos, fie- I 
care unde putea, și a comis aceste brutalități într’un timp j 
să ^icem de 15, 20 minute, pdte o jumătate de oră.

De acolo tot așa organisată, acestă cetă, tot prin strada 
cea mal frecuentată a Bucurescilor, prin calea Victoriei, a 
intrat în strada Clemenței, ^iua la ame^ă mare pe la 10 și 
jumătate ore diminâța, și s’a dus la alt ^iar la l Indăpen- I 

dance Roumaine care însă se vede că, având dre-carl pre
vederi asupra liberfațel presei sub era nuoâ, se baricadase, 
și putea să se baricadeze dupe construcțiunea caselor, fiind
că avea spre stradă un grajd de fier țepăn și din întâmplare 
în curte erafi preparative de iarnă, lemne pentru încălzit, 
și tipografii de acolo afi pus mâna pe lemne și s’afi pus în 
stare de legitimă apărare; mal era și câte o pușcă pe la 
D-nil redactori din casă, se vede că sunt vînâtorl — sper 
că nu va vedea veri-un judecător de instrucție și in acăsta 
o dovadă de complicitate la atentaturi (Ilaritate).

A fost destul de legitimă și energică apărarea pentru ca 
curagidsa câtă să se retragă de acolo fără a mai încerca 
brutalități; s’a retras dar tot în ordine, tot organisată ’șl a 
luat’o, o fi fost pe la 10% ore, iarăși pe strada mare, a 
trecut pe d'inaintea Palatului Majestăței Sale Regelui, a 
trecut pe piața Teatrului și a ajuns la Bulevard, a apuâat 
la drepta la băile Eforiei și acolo sus, unde nu scifi cum ad
ministrațiunea Eforiei a avut în filele erei nuoi curagiul 
să închirieze unul jurnal din oposițiune, România, câte-va 
camere pentru redacțiune; s’a urcat banda pe scări și a în
ceput la redacțiunea României aceeași scenă, a dărîmat 
ușile și ferestrele de la clădirea Eforiei, a pătruns în redac
țiune, a devastat archiva, a bătut până la sânge pe unul 
din redactori și apoi s'a retras și de acolo.

Acum ce afi făcut acești interesanțl cetățeni, mal departe 
nu vâ pot spune bine; este probabil că a sărbătorit îm
preună aceste fapte victoridse, dar sigur este că dupe câte-va 
ore aceeași câtă de omeni, de astădată mal înflăcărați, mal 
entusiasmațl, termenul oficial este mal indignați. (Ilaritate).

(O indignare care devenea mal tare dupe cinci ore de 
resuflare.)

Va să ^ică pe la 1 și jumătate safi 2 ore dupe amia^I 
câta indignată a revenit la Episcopie, iarăși pe strada mare 
și a amenințat din nofi pe redactorii presenți al Epocei și 
'ipl pare răfi că aii și bătut pe unul din scriitori.

Iată faptul, D-lor....
Locuința mea nu este departe de piața Episcopiei; a 

venit un cunoscut la mine deja pe la 10 ore safi 10 și ju- 
mâtate și pe urmă altul, și ’ml-afi spus ce se petrece ; era

I atâta aglomerare de dmeni, cari veniseră asupra redacțiu- 
nel Epocei, în cât de abea a putut să trâcă cu trăsura cel 
ântâifi, care a venit la mine.

I Apoi am deschis ferestrele ca să constat dacă se au^ea 
ceva; însă efi nu am au^ul bun ; totuși mi se părea câ se 
au^ea ceva, era atâta larmă acolo, spargeri de ferestre, etc., 
în cât era cu putință să se audă ceva și în acel cap al stra- 
del Mercur. In tot cașul efi am vedut ceva ; am vâ^ut pe 
sergentul stradel mele, a stradel Mercur, plimbându-se li
niștit pe strada sa. Atunci am eșit și efi pe stradă, m’am 
dus la redacțiunea „Epocei*, am v^ut devastările co
mise, erau deja comise, în acel moment se vede că mergeau 
spre redacțiunea jurnalului LIndăpendance roumaine, și 
am vâ^ut acum duoi sergenți, cari păzeafi acolo odăile 
devastate, dar cari fuseseră nevă^uți in timpul devastărilor 
și bătăilor. Cât-va timp după acâsta m'am întâlnit cu D. 
Dimitrie Giani, care 'ml-a spus următârele: plecasem să 
depun cartea mea vecchiulul mefi președinte al consiliului 
D-lul Idn Brătianu, ca să ’l felicit că a scăpat de odiosul 
atentat; dar când am v^jut înaintea redacțiunei Epocei 
ce s'a putut petrece sub președința D-lui Ion Brătianu am 
rupt cartea de visită in duoe ; (aplause din partea oposi
țiunel), am arătat o ruptă copiilor mei, ca să scie și ei că 
acăstă carte de visită voia să fie un semn de vechia simpa
tie și venerare pentru D. I. C. Brătianu, dar că tn urma 
celor ce am vă^ut, ’și perduse acest înțeles și de aceea am 
rupt-o.

V’o spun aceste, D-lor, pentru a ve areta impresiunea . 
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ce a produs devastarea redacțiilor de jurnale chiar asupra 
multora din aceia, cari de altminteri voiaâ să se asocieze la 
manifestările de simpatie pentru D. ministru președinte. 
Aă paralisat aceste simțimânte.

Eă personal Insă, ’ml-am făcut datoria mea de membru 
al oposițiunei constituționale și de ordine și am căutat a 
exprima D-luI ministru președinte felicitările mele pentru 
scăparea D-sale.

Acum o întrebare: pentru discuția acestei interpelări. 
Că se comit asemenea devastări, că se pot comite ; daca ar 
fi numai o simplă brutalitate a unor dmeni privați, fie în
dreptată contra ori cui, nu ar merita prea mult să vă o
cupe timpul D-vdstre. Insă, D-lor deputațl, este o cestiune 
aci de tdtă importanța, care merită să ocupe timpul D-vds
tre, al nostru al tutulor : organele însărcinate ca menține
rea ordinei publice ce atitudine au avut în acest timp, față 
cu acest fapt?

Credeți D-vdstre că se pdte întâmpla în capitala Bucu
rescl, în ^iua mare, în stradele cele mai frecuentate, ca 
50—60 saă 100 de dmeni, să trecă din strada Academiei, 
prin calea Victoriei, să vină la Episcopie, la redacțiunea 
jurnalului Epoca, să spargă porțile, ferestrele, dulapurile, • 
să bată pe dmeni, și apoi de acolo să porndscă, să mergă 
în cetă sati bandă organisată cu ciomegele în mâni, tot pe 
calea Vistoriel, să trdcă în fața Teatrului, să intre în Bu
levardul cel mare și la redacțiunea jurnalului România, 
să facă aceleași stricăciuni, și apoi dupe 2—3 ore să se în- 
tdrcă din noii tot la redacțiunea jurnalului Epoca, fără ca 
în tot cursul acestui drum și acestui timp, un singur organ 
al autorităței însărcinate cu paza siguranței publice în ca
pitală, să aibă cunoscință de tdte acestea ?Se pdte întâmpla să nu se găsdscă pe acele strade, un 
singur sergent măcar, care să se încerce să împedice acea 
câtă ? Se pdte întâmpla ca în acestă capitală să vină o 
bandă de dmeni și să comită brutalități ca cele comise, fără 
ca un singur represintant al ordinei publice să însciințeze 
măcar poliția, să însciințeze parchetul, să aresteze sau să 
pdtă denunța pe verl-unul din făcătorii de rele ?

Eu cred că mă exprim conform minței firești, daca jic 
că acăsta nu șe pdte.

Daca așa s'afi întâmplat lucrurile, daca nu afi făcut ser
genții de oraș nici o încercare de a împedica acesta, dacă 
nu s’a arestat, dacă nici măcar nu s’a denunțat nimeni, a
tunci sau că poliția a sciut de mai înainte ce are să se în- 
Umple și nu a voit să împedice, sau că aflând despre acăsta 
la moment a voit să lase să se facă fără să intervină....

Sau că — mai scii? pote a fost de conivență cu tot ce s’a 
tntămplat.

Pdte să fie veri-unul din D-vdstre care să stea la înduo- 
ială asupra cuvintului de conivență; dar că poliția a tole
rat fățiș, acest lucru este evident. Eu personal sunt sigur 
că este conivență*, sunt sigur dupe ceea-ce am vă^ut de la 
sergentul postat în strada mea ; căci sta liniștit când era 
acăstă alarmă pe piața Episcopiei, fără să alerge în partea 
aceea precum ar fi făcut’o în ori-ce altă împregiurare.

Acest coleg al nostru, venind din întâmplare pe la ora 
aceea de la Cișmigiti, In sus, spre piața Teatrului, a au^it 
larmă. S’a întâlnit cu duoi sergenți spre piața Teatrului, 
și ’I aă întrebat cum stafi așa acolo când este ceva larmă 
în Podul Mogoșdei ? Sergenții ’i au răspuns : avem ordin 
să nu ne mișcăm. (Ilaritate).

Pidrde se aruncau, ferestrele sburau, geamurile se spăr
geau. Ceva mai departe; dar sergenții stau liniștiți, pentru 
ca aveau ordin sa nu se misce. 'Mi-am adus aminte de 
acăstă istorie; căci tot așa a fost dat cuvântul de ordine să 
lase să se întâmple cele întâmplate la 5 Septembre.Dar o dovadă mai mult, D-lor. Aci în Cameră, în ^iua 

în care am anunțat interpelarea și am anunțat'o în prima 
(ji posibilă îndată ce s’a terminat discuțiunea adresei și la 
Senat — un coleg al nostru, D. Râmniceanu, cu care n’am 
ondre să fifi în relațiuni personale — D. Râmniceanu sciți 
cât este de viii și de generos în expresiunile D-sale, D. Râm
niceanu 'mi a spus în au^ul tutulor celor ce erați față: Ce 
gândești, D-le Maiorescu, D-ta nu vei desvolta interpelarea 
acăsta înaintea judecăței procesului Oroveanu. (Aplause pe 
banca oposiției).

De ce? Replicam eu; ce are a face? Permiteți’mi a face 
o parentesă: era mai dibaciu din partea D-vdstre, dacă me 
lăsați s’o desvolt mai ’nainte, fiind-ca astaji, dupe achitare, 
vă vine mai greu. (Aplause din partea oposiției).

Dar ce are a face istoria acesta, răspundeam eii D-luI 
Râmniceanu. Eă vorbesc de devastările presei oposiționiste, 
nu de atentate. In sera aceea a atentatului, la 4 Septem
bre, adaogă D. Râmniceanu, era să ve facem — D. Râm
niceanu este un excelent hirurg, deprins cu operațiuni sân- 
gerdse, nu vâ veți mira de expresiunea întrebuințată — era 
sa vă facem pe to'i bifsteac. (Ilaritate).

D. Dr. Râmniceanu: Ca sa nu vă mai dam ocasiunea 
sa ne încongiurați de bătăuși ca la 1864. Am asistat la 
procesul D-tale de la 1864, la Iași, sciți afacerea de la pen
sionatul central. (Aplause).

D. T. Nicorescu: Biftec e termen de măcelar, iar nu 
de hirurg. (Sgomot).

D. T. L. Maiorescu: Era dar să ne facă în acea seră.... 
dar nu mal repet expresiile D-lui Râmniceanu, Și fiind-că 
acestă poftă nu s’a îndeplinit în sera de 4, apetitul s’a as
cuțit pentru ^ioa de 5, dar s’a și rafinat, a găsit o țintă 
vroită, Și ținta ce ’șl-aîî găsit’o dupe reflecținile nopței, a 
fost redacțiile câtor-va diare din oposiție. ’

Și mai este ceva ce mă întăresce în acestă afirmare, că 
erai! preconcepute aceste brutalități din partea unor auto
rități, este sistematică împrâsciare prin presa plătită din 
străinătate, care în unison s’a grăbit a represintă cele în
tâmplate ca o izbucnire voluntară a iudignațiunei cetățe
nești contra presei oposiționiste.

Asemenea lucruri le împrăștia asupra populațiunel nds- 
tre presa plătită din streinătate. Frumdsă minune ! Se pu
tea înțelege, ca și într’o țeră mal civilisată să se găsescă 
50—60 dmeni, cărora să li se încălzdscă indignarea în mod 
artificial, ca să bată pe jurnaliști; dar ca o liberă manifes
tare a unei capitale inteligente..., acesta credeați că este 
bine să se acrediteze în streinătate despre noi ? Pdte fi așa 
ceva spre binele țerel și a reputației ndstre între streini ?

In fine, D-lor, dacă adinitețl ca cine-va în buna consci- 
ință să deducă din aceste premise și din aceste fapte con- 
clusiusiunca neapărată, că poliția a fost de conivență, că 
scia ce se petrece, că pote a provocat, dar că in ori-ce cas 
a tolerat ce s’a petrecut, atunci vine cestiunea în adevăr im
portantă pentru noi, pentru ori-ce om politic cu bun simț, 
pentru omeni de principii liberale mai ales.

Cum se pdte justifica acăsta ?
Trec acum la a duoa explicare posibilă a atitudine! gu

vernului față cu acele devastări, și aci cred că ne vom în
țelege mal curând cu toții. Este un fel de deprindere de la 
un timp înedee, mai ales de când v’ațl despărțit de repau
satul Rosetti, (căci dacă trăia Rosetti, permiteți unul ad
versar politic al lui a o spune, sunt convins că asemenea 
fapte nu s’ar fi întîmplat); ^iceam, este un fel de deprin
dere, sub cuvânt că este mal moderată direcțiunea guver
nului astăzi, deprinderea de a ascunde eca mai violentă 
agresiune adm inistrativă, pe care se sfiesce a o face pe față, 
sub masca unei manifestațiuni populare. Indrăsnesc a o 
(jice acesta, fiind-că am vâtjut’o mai de multe ori, și de la 
prima aparițiune a acestui straniii și periculos fenomen, 
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le-am urmărit cu atențiunea cea mal mare. Când din par
tea oposițiunei-unite s’a făcut o întrunire în sala Orfeu și 
apoi la Bossel, îmi pare în 1884 sati 1883, aceste întruniri 
ah fost sgomotdse.

La sfârșitul lor s’aii întâmplat câte-va scene de bătăi; eh 
n’am fost la acea Întrunire, nici am a face cu oposițiunea 
unită, de cât am citit, am aflat și eii ca D-vdstre toți, am ur
mărit procedarea administrațiunei. Nu este un secret pentru 
nimeni, și dacă o spun acesta aici în Cameră, o spun, fiind-că 
ași fi mulțumit, dacă D. ministru de interne ar desminți 
saii ar desaproba formal. Eh ’l voiu crede, daca va spune 
D-sa că nu este așa. In Bucuresci se (Jice în tdte părțile că 
la acea întrunire erah bătăuși imbrăcați civili puși de po
liție a nume pentru a bate pe cei întruniți...

Și mai departe tot D. T. Maiorescu continuând ^ice: Dar 
cum staii astăzi lucrurile, cuvântul de pacinicl cetățeni, de 
națiune indignată, a ajuns a fi un cuvânt caracteristic care 
isbesce în acest regim și care va remâne istoric ca o pată și 
dupe căderea lui.

Bătăușii introduși sub acăstă formă și în aceste împre- 
giurări, produc epidemii. (Aplause din partea opisiunei). 
Este destul ca să se comită așa cum s’ati comis aci în Ca
pitală ce s'a comis, pentru ca să se resfrângă resunetul 
acestor lucruri în capul multor altora în afară, și cred că 
o parte a acelor întâmplate la Botoșani, sunt un răspuns 
la cele provocate în Bucuresci, (aplause din partea oposi
țiunel), și pe acestă cale mergem și putem merge tot mai 
departe, și chiar forte departe. De aceea, D-lor, nu este 
bine nici o-dată, ca organele cari sunt însărcinate cu men
ținerea ordine! publice să dea bănuială, ne-cum să deștepte 
ele asemenea scene.

Camera voesce, ca principiile să nu fie scrise numai pe 
hârtie, să nu fie destul numai o circulară ministerială, care 
se sfiesce pentru a mai putea trece un ministru de liberal, 
de a oprima libertatea presei în formă, dacă in fapt se bate 
și pote se ucide jurnalistul prin pacinicii cetățeni și se de- 
vastâză redacțiile acelor foi cari nu convin guvernului sau 
unei maiorități la putere.

D. I. C. BrAtianu: Ați vorbit cu ironie de pacinicii ce
tățeni. In adevăr populațiunea Bucurescilor este paclnică, 
dar ea scie să aibă și inimă, căci dacă nu ar fi avut inimă 
D-ta era să fii astăzi un învețător de sat sau popă . . .

O voce: In Transilvania.
D. V. Maniu: Accentul ’mi spune că numai o gură 

bulgăresc» trebue să fie, care a profanat numele Transil
vaniei martire.

D. președinte al consiliului, I. C. Brătianu: Pacinicl 
când trebue, insă energici și cu sentimerdul devotamentului, 
până a sacrifica totul, când e vorba de operarea intereselor 
țârei. (Aplause).. .

D-lor, noi nu aprobăm desordinea, chiar când ar fi pro
vocată de sentimentele cele mal nobile, dar onor. D. Maio
rescu scie că ,și Viena este pacinică și este tradițională ca 
paclnică și Berlinul este pacinic, nu ^ic de Paris, dar și 
Londra, asemenea este pacinică, dar apoi acolo nu se în
tâmplă de aceste regretabile întâmplări provocate de emo- 
țiuni populare? (întreruperi, sgomot).

D. ministru Stâtescu : D-lor, tot scopul, tdtă ideia in
terpelare! a fost de a insinua, de a lăsa să se înțelegă dacă 
populațiunea Capitale! în (Jiua de 5 Septembre, a duoa ^i 
dupe atentat, a făcut demonstrațiunile ostile ce sciți la re- 
dacțiunile unor ^iare, acâsta nu a putut fi de cât de con- 
vinență, saii cel puțin prin toleranța autorităților poli
țienești, și nici de cum prin un sentiment spontaneu de ge- 
nerăsă indignare din partea cetățenilor Capitalei, în fața 
actului de adevărată sâlbătăcie în politică ce se comisese 
contra vieței primului ministru.

Cât pentru cartea de visită a D-lui Giani să mi fie per
mis a aminti că D-sa o rupsese da mai înainte. (Aplause 
în maioritate). 0 rupsese de atunci de când sub instigațiu- 
nile presinte ale oposițiunel, D-sa publicase acea scrisdre 
în ^iare, prin care lăsa să se crâdă, că atentatul de mai 
înainte, atentatul lui Petraru, fusese o farsă, ceva alcătuit 
de poliție.

Nu pot să afirm cu siguranță de cine D. Giani a fost so
licitat la acăsta, sah dacă a făcut-o propno-motu. Dar pot 
să afirm că actul acesta era cel mai mare sacrificiu și act 
de abnegațiune, ce fostul atunci ministru de justiție, putea 
să ’l facă oposițiunel. Și voturile de deunăzi ce reacțiunea 
'l-a dat la Târgoviște, nu ’l vor putea nici o-dată consola și 
recompensa de sacrificiul de sine ce a făcut. (Aplause pre
lungite.) ......................

D. N. Fleva: Pentru pâcotele mele, vâd astăzi ceea-ce 
vedeam atunci.

D. ministru al justiției, Eug. Stătescu: Este simți- 
mântul de solidaritate strânsă care s’a stabilit între D. 
Fleva și liberalul domn Maiorescu și cel-alțl din oposițiune 
cari ’l fac să afirme că și astăzi tot așa se petrec lucrurile. 
(Aplause).

D. I. Rădulescu: Erea Ia poliție colegul D-v6stre de la 
lucrările publice.

D. ministru al justiției, Eug. Stătesou : Pdte că re- 
servele făcute de D. Maiorescu le datorim tocmai acestei 
împregiurări: D-sa n’a voit să pună prea mult în joc, res
ponsabilitatea morală a acestor duoi camarazi de luptă 
contra guvernului, și a căutat să le menagieze susceptibi- 
lita-ea.

Ce pericol, în adevăr putea să fie dacă primeam în gu
vern acele duoă ilustrațiuni ale grupului, și Ie dedeam și 
un număr dre-care de scaune în represintațiunenațională?

D. A. Djuvara: D-vostre dați scaune in acâstă Adu
nare? (întreruperi).

D. B. lepurescu: Și D-tale ți "l-a dat; nu numai D-lor, 
D. I. Rădulescu: Atunci și D-tale,dacă este așa...
D. B. Ițpureseu : Mie, nu !
D. ministru al justiției, Eug. Stătescu: Onor. D-le 

Djuvara, noi le-am dat scaunele; însă nu noi ca guvern, ci 
noi partidul liberal-național care eram atunci în lupta elec
torală !

Și pe cât timp țâra, în marea ei maioritate ne va men
ține încrederea ce ne-a dat și va continua să ne sprijine ca 
și până acum ; ei bine, noi partidul liberal-național vom 
putea sprijini înaintea alegătorilor candidaturile ce se vor 
presintă ca amice și a le asigura triumful! (Aplause).

Ei bine, ce s’a întâmplat? Grație opunerel acelor libe
rali influenț! dintre noi, apropierea a căijut, a rămas jos; și 
D-nii Carp și Maiorescu ah reînceput să combată guvernul.

In lupta crâncenă ce ne-ah declarat în presă și în Ca
meră de cât-va timp, întreb unde sunt acel liberali înfocați 
cari se temeah să nu se pericliteze libertățile publice, dacă 
ne vom uni cu D-nii Carp și Maiorescu ?

Mă uit împregiurul meh și văd că unii ah amuțit, alții 
vor să le închine cetatea și să le predea cheile; âar alții 
s’ah așezat chiar în pântecile calului ca să reintre cu el în 
inamici! Și eh reacționar de la 1884 am rămas singur apă
rând zidurile Troiei! (Aplause prelungite....)

Eu, D-lor, nu aveam nevoe să fiu solicitat de D. Maio
rescu pentru ca să fac declararea ce ’mi cere. Eh am decla
rat, și declar și aci în Cameră că regret și desaprob actele 
de violența și excesele cari s’ah comis la redacțiunile iur- 
nakior; șr te regret cu atât mai mult cu cât ele erah inu- 
hle ! Regret dar că nu s’a aflat atunci, în mitocul acelei 
mulțimi, cu drept cuvânt iritate și indignate, nu s’a aflat 
un om cu destul sânge rece și cu destulă autoritate ea să 

I
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op reșcă mulțimea de a face acele demon strațiuni ostile, 
căci pe lângă caracterul mai mult saă mai puțin delictuos 
ce puteaă să aibă acele fapte, era in același timp și o ne
iertată greșelă politică!

într’o țeră bine constituită, bine organisată și guvernată 
prin IfegI, nimeni nu trebue să "și pdtă face dreptate 
singur.

Nu putem admite noi principiul acesta detestabil care 
se propagă de atâta timp de jurnalele oposiției contra nds- 
tră, și care se practică de oposițiune cu atâta cinism că în 
luptele politice, fie-care, de și parte interesată în luptă, 
are dreptul să se facă și judecător și executorul adversari
lor săi și să 'și facă dreptate singuri.

. Voifi ^ice ceva mal mult: Dacă ași putea crede un sin
gur minut că agenții de poliție afi fost amestecați în acele 
demonstrații, efi cel d’ântâifi ași cere să se pedepsăscă și 
n'așl primi să stafi un singur minut pe acestă bancă, dacă 
’mi ași închipui că populația Bucurescilor are nevoe în a
semenea împregiurări să fie dusă de poliție ca să ’și expri
me sentimentele sale chiar când le exprimă într’un mod 
ilicit (aplause) și reprobabil.

Și acum că v’am satisfăcut cererea, dați-mi voe să vă 
întreb, la rândul mefi: dre presa D-vostre, și fiarele al căror 
apărător v’ați făcut a^i, nu sunt și ele în ceva de vină, și 
n’ati ele nimic a’și imputa în ceea ce s’a petrecut și în ceea- 
ce li s’a întâmplat?

Cu mâna pe consciință, puteți afirma că în asasinatul de 
la Vâlcea, că în atentatul din strada Vămei, în desordinele 
și rebeliunea de la Botoșani, jurnalele D-vdstre n’afi nici o 
parte de respundere, sunt albe ca zăpada și că nu li se pdte 
imputa nimic? (Aplause prelungite).

Cum să le dăm în judecată când am vă^ut că dupe ce ele 
afi propagat resturnarea guvernului prin ori-ce mi$loce, și 
aii isbutit a provoca la rescdlă și la crimă, tot acea presa, 
cu sprijinul D-vdstre, s’aconstituit în apărătorii criminali
lor, le-a făcut apoteosa, și ați luat cu toții parte la ban
chetul unde se afla și fratele asasinului?... (Aplause și bravo 
.prelungite). .

Efi ? Ce vă mirați că atunci când nu se mai respectă ni
mic, nici inviolabilitatea Tronului, nici sanctuarul familiei, 
nici viăță celor ce afi nenorocirea să fie la guvern, ce vă 
mai mirați că s’a putut găsi un număr de omeni exaltați 
de propriile D-vdstre doctrine și exasperați de îndrăsnela 
cu care ele se pun în practică, să aplice acele teorii și să 
caute a’și face dreptate singuri? (Aplause prelungite).

D. N. Fleva : Asemenea teorii sunt patronate de jurna
lul poliției, Trompeta Bucurescilor! (Sgomot).

D. ministru al justiției, Eug. Stătescu: D-le Fleva, 
scih că esci pasionat de libertățile englizesci. Și mie ’mi 
plac ! Dar băgați de semă, că nemulțumindu-vă cu libertă
țile românesci, să nu ajungem să avem libertăți țigă- 
nescl!.... (Ilaritate, aplause sgomotdse și prelungite).

Să abolim, dacă vreți, excesele și violențele, ori de unde 
Vor veni ele.

Să le abolim pentru tot-d’a-una; însă abolindu-le, voiti 
striga cu spiritualul romancier Alphons-Karr:

„Que Messieurs Ies assassins commencent!" (Aplause 
prelungite și repețite).

D. P. P. Carp: D-lor deputați, vă rog să nu închideți 
discuțiunea, căci a luat nisce proporțiuni care reclamă o 
lămurire ce ar sta în interesul tutulor. Dacă o simplă in
terpelare prin care se semnala nisce brutalități culpabile ne
urmărite și nepedepsite de D-vostre nimeni. D-vdstre ați 
ajuns a pune în discuțiune drepturile presei șialebposițiu- 
nel. Noi, membrii din oposițiune am constatat o conivență 
tacită a autorităței cu nisce brutalități culpabile, Am sem
nalat acest fapt onor. Adunări și am rugat’o să se asocieze 

cu noi ca să stigmatiseze o-dată pentru tot-d’a-una aceste 
fapte.

Nu e bine să scirft până unde merge dreptul guvernului, 
și până unde acel al presei ? Căci a ^ice așa în aer: licență, 
când ne atacă presa, a vorbi în contra închisorel preventive 
și a o transforma în bătae preventivă, acesta pdte fi fdrte 
comod, dar nu e nici legal nici liberal. (Protestări, sgomot).

Nu stă în deprinderea mea de a brava pe nimeni, și mai 
puțin pe majoritate de cât pe ori-cine, dar este ceva pe care 
nu mă veți împedica nici o-dată să ’l fac și acest ceva este 
îndeplinirea datoriei mele de deputat, datorie care ’mi im
pune sarcina de a vă spune adevărurile pe cari le meritați, 
și unul din aceste adevăruri este că starea de care vă plân
geți este resultatul acțiunei D-vdstre (aplause din partea 
oposițiunel, sgomot); acestea sunt motivele, și motive se- 
ridse cari ar trebui să vă îndemne de a nu închide discu
țiunea, dar D-vdstre majoritate vă legănațl în strania ilu- 
siune cum că un vot este un argument, cum că o moțiune de 
încredere acoperă responsabilitatea, nu legală, dar respon
sabilitatea morală a unui guvern și credeți că aveți nu nu
mai numeral dar și dreptatea cu D-vostre; va veni insă o 
vreme unde vă veți convinge că sunt guverne, cari pot cădea 
chiar în mijlocul unor majorități sdrobitâre. (Sgomot. nu 
se aude).

D. președinte al consiliului, I. C. Brătianu: Prin 
cuțit ? (Sgomot).

D. P. P. Carp: Căci nici o-dată numărul singur nu va 
putea înlocui autoritatea morală.

Au votat contra 35 și anume:
D-nii A. C. Brăiloiu, D. Butculescu, I. Carabatescu, P. 

P. Carp, N. Catargi, T. Cămărâșescu, C. Ciocazan, G. De- 
metrian, G. Demetrescu, A. Djuvara, C. Fleva, N. Fleva, 
I. lanov, Tache lonescu, D. Laurian, C. Lecca, T. L. Ma
iorescu, I. Marghiloman, A. Marghiloman, G. Mihăilescu, 
I. Negrutzi, T. Nica, N. Nicorescu, I. Oroveanu, G. D. 
Pallade, A. Peșiacov, N. Popp, I. Rădulescu, C. Stroici, D. 
Tzanu, A. Varlam, V. Vidrașcu, N. Voinov, C. Arion, V. 
Bossy.

D. T. L. Maiorescu: E o cestiune personală, când D. 
ministru de justiție afirmă, că D-sa voia, pe mine și pe D. 
Carp, să ne introducă în minister. Nu sciti ce a voit D. mi
nistru de justiție să facă. Cuvintele D-sale despre calul de 
Troia nu mă privesc; n’am discutat cu D-sa cestiuni de la 
acestea și pentru prima oră aud aceste cuvinte, despre cari 
D-sa își închipuesce că le sciam mai de mult. Am tratat, 
este adevărat, cu o persdnă mal autorisată de cât D-sa, am 
vorbit o oră și jumătate cu primul-ministru, D, Idn Bră
tianu, și de la început nu 'i-am ascuns greutatea ce o ve
deam într’o combinare ministerială cu noi. Și la finitul 
convorbirel, când m’a întrebat din noii, ’l-am repetat păre
rea mea, că este prea greu să se facă.

D. Al. Marghiloman: A recunoscut'o însuși D. Brătianu 
în Cameră. .

D. T. L. Maiorescu: Calul lui Ulise de care a vorbit 
D. ministru al justiției este o ilusiune optică a D-sale, și 
tot aerul ce se dă, pare că nu ar fi trebuință de cât de vo
ința D-vdstre pentru ca să intrăm noi în minister, se în
temeiază pe erdre de apreciare.

Adică ce, D-lor, personal vorbind: dacă ar veni D. Carp, 
D. Marghiloman, dacă ași veni chiar și eu, adică ce? Nu 
ne-ar primi colectivitatea, când ’i-am spune că ne dăm în 
brațele el trup și suflet? (Ilaritate, aplause). Va să ^ică 
dacă nu suntem cu D-vdstre, va fi având acăsta și alte cause 
de cât căușele D-vdstre.

Digitized by VnOOQie



29 Ianuarie 1889 DESBATERILE ADUNAREI DEPUTAȚILOR 583Scrisârea D-lui Geani
ASUPRA ATENTATULUI LUI PIETRARU

Vineri, 2 Iulie 1886.

Domnului director al farului Românul 
Iubite amice,

Scuză-mă dacă de astă-dată cer ospitalitatea Ziarului 
D-tale pentru a lămuri o cestiune, care, de și curat perso
nală, totuși pot $ice că conține In sine germenile unei si- 
tuațiuni de Stat cam Încurcată, din causa persdne! Înalte 
care este pusă în joc.

De sigur, scumpul mefi , că ai ghicit dinainte despre 
cine este vorba. Iar despre cum să lăgă cestiunea micei și 
neînsemnatei mele persdne cu aceea a marelui Cancelar al 
Regatului României, acesta să explică prin rândurile ur- 
mătdre, ce ’mi permit a’ți adresa.

In ședința da la 4 (16) Iunie, D. prim-ministru, răspun
zând la interpelațiunea D-lui N. lonescu, relativă la tero- 
risarea organisată contra presei și a cetățenului indepen
dent, a creZut de cuviință, pdte pentru a justifica aceste 
măsuri barbare, să spună că și D-sa a fost victima unui 
atentat teribil In săra de 2 Decembre 1880, pe când eșia 
de la Cameră. Până aci eti personal nimic nu am de Z*9 
asupra celor proferate de către alții, însă în locul meh pot 
să ’și pună întrebarea următor* : dacă identitate de situa
țiune există între faptele aduse astăZi dinaintea Parlamen
tului de către marele tribun N. lonescu și cele cari s'afi 
petrecut la 1880 asupra persdne! primului ministru, atunci 
cum se întâmplă ca prefectul poliției de la 1880 să stea as
tăZi alături pe banca ministerială și sub președenția victi
mei atentatului de atunci ? Safi dacă alta era situațiunea 
de atunci și alta cea de astăZi, în fața faptului înspăimân
tător, unul ca și altul, de ce a aruncat acele cuvinte cari nu 
se potriveafi de loc ? Pdte că, acelea că: nu vroesce să scie 
nici de Tron, nici de națiune, nici de Europa !*

Acestea spuse în trăcăt să vin la ceea-ce mă privesce pe 
mine personal și direct.

Dacă D. prim-ministru se oprea aci cu cuvântările sale, 
de sigur că efi, care de felul mefi sunt un om liniștit și 
fdrte răbdător, nu ași fi ridicat nici glasul, nici condeiul 
spre a mă restriga contra ceea-ce n'ar fi nimic alt de cât, 
dupe chiar Zisele D-sale iarăși în Parlament: o curata spă- 
lătură de rufe necurate in familie.

D-sa 'și-a permis însă să atace parchetul din 1880 pen
tru apatie și lipsă de îndeplinirea datoriei sale în fața aten
tatului comis asupra persdne! D-sale. Și prin urmare dator 
mă simt a lua apărarea credincioșilor slujbași, al căror cap 
mă aflam efi atunci în calitate de ministru al justiției.

Spre acest finit 'ml voifi permite a rememora și restabili 
cu tdtă exactitatea nisce fapte pe cari ar fi bine să le cu
ndscă și să le cumpănăscă aceia cari ar dori să facă un stu- 
difi politico-psicologic asupra persdne! omului de Stat care 
ne guvernă astăZi*

Da, așa este; nu se afla un picior de agent polițienesc în 
curtea Camerei unde s'a comis infamul atentat. De ce ?....  
In socoteli străine nu mă amestec.

Tot atât de adevărat este că nu se afla acolo nici un pro
curor.

Și la acăsta pot răspunde fdrte ușor : fiind-că n'avea ce 
căuta, de dre-ce cunoscut este de tdtă lumea că justiția re- 
presintă într’un stat forța represivă, iar administrațiunea 
cea preventivă, tocmai de aceia i se dă acestei din urmă 
fonduri numite de siguranță publica și de cari pdte dis
pune fără control.

Se mai afirmă astăZi de către ilustra victimă din 1880 
că parchetul nu 'și-a făcut datoria, neluându-i interoga

toriul și deslușirile pe cari D-sa, mai bine de cât ori-cine, le 
putea da în causă.

Care parchet? Ași voi să scifi. Al mefi propriiisafi acela 
pe care l’am moștenit de la predecesorul mefi și tot actual 
coleg pentru a duoa-dră al D-lui prim-ministru ?

Totă lumea scie și mai bine de cât toți chiar aceia cari 
afi făcut parte din personalul judiciar destinat d'a torma, 
ca să Zic așa, corpul administrativ al justiției, că efi nu 
am schimbat nimic din ceea-ce ’mi transmisese predeceso
rul mefi.

Voifi cita nume, pentru ca lumina să fie și mai mare în 
fața acestui ciudat mister politic.

D. Gr. Petronifi se afla directorul mefi, D. I. Dendrino 
procuror-general, D. Simeon Populeanu procuror de sec
țiune la curte, D. I. Cătuneanu prim-procuror la Ilfov. Să 
se întrebe tdte aceste însemnate persdne, precum asemenea 
și toți cei-alți procurori și judecători de instrucțiune pe 
lângă tribunalul de Ilfov, dacă învestitura lor a venit de 
la mine safi de la cei cari mă precedaseră la departamentul 
justiției. Și lucrul era fdrte firesc: efi nu venisem la mini
ster ca o reacțiune în contra trecutului, ci ca membru al 
unuia și al aceluiași partid, unul și nedespărțit; nici cu gân
dul d’a 'mi forma un personal judiciar al mefi în vederea 
intereselor mele private ulteridre, și mai puțin de cât tdte, 
nu am intrat în minister cu D. I. 0. Brătianu cu presciința 
atentatului care i se pregătea.

De ce dar din partea D-sale acestă nedrăptă acusațiune 
adusă acelora cari, afară de D. Gătuneanu, retras în viața 
privată, se află astăZi alipiți colectivităței, pdte de atunci 
proiectată și menită a se substitui partidului liberal despăr
țit și rupt de guvern pe tărâmul tutulor principiilor po 
cari dânsul s’a sprijinit de o jumătate de secol ?

De ce din partea primului ministru din 1886, care era și 
acela din 1880, afirmațiunea inexactă că parchetul de a- 
tunci nu 'l-a luat interogatoriul D-sale.... victimei ?

Dosarul causel este la disposițiunea ori-cărui cetățean ca 
ar voi să controleze și să vadă dacă victima din 1880 nu 
desminte pe cancelarul din 1886 !

Interogatoriul a fost luat de procurorul-general, asistat 
de D. judecător de instrucțiune, în presență mea și, dacă 
nu mă înșel, și a amicului casei, D. Eugenie Stătescu, ac
tualul ministru al justiției. El este consemnat în dosarul 
causel, care nu cred să fi putut fi supus regimului rectifi
cărilor sau mai sciu și eu care, precum Monitorul oficial....

Ce conține însă acest interogatorifi, mă vei întreba stima
bil* amice ? Acăsta se caută a o înțelege cel mai iscusit 
dintre toți; căci efi unul mărturisesc cape cât admit și 
justific reticențele și reservațiunile mintale în politică și 
diplomație, cu atât le reprob în materie judiciară, unde se 
cere de la toți, mari și mici, ca să lucreze pentru a aduce 
lumina și adevărul. Acesta este o datorie de ordine și de 
drept.

Parchetului dar nu a voit D-sa să comunice cunoscințele 
D-sale intime; mie de asemenea, care mă aflam colegul 
D-sale.

N'am nimic de Zis asupra lipsei de încredere arătată ti
nerilor magistrați, cari, dupe cum mai sus am arătat, ră
mân a’și elichida socotelile în familia colectivistă din care 
fac parte.

N’am asemenea nimic de Zis în privința persdne! mele, 
care n’a fost gratificată cu încunosciințarea despre misterul 
înfiorător păstrat în mintea ilustrei victime de la 1880. 
Nu am cerșetorit in viața mea încrederea mea nimănui. Mi 
s’a dat adesea, și, grație cerului, nu s’a găsit până acum o 
singură persdnă care să cuteze a spune că am abusat de 
dânsa.

Mă întreb însă, și aci atrag deosebita atențiune a Ziarului
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D-vdstre, D-le director, de ce atunci onor, prim-ministru nu 
a bine-voit a acceda la cererea ce i s’a făcut de către comi
siunea de advocațl adunată la D. Eugenie Stătescu, strada 
Dorobanților, de a se constitui parte civilă, ca, cu acea oca
siune, prin instrucțiunea orală și publică, să pdtă aduce lu
mina? De ce, din contra, a refusat formal prin chiar orga
nul D-vdstre ? De ce, pe de altă parte, și acesta este mal 
important pentru totă țera, nu cere astăzi, cu autoritatea 
D-sale cunoscută, de la colegul D-sale de la justiție, să pună 
sub judecată pe adevărațil culpabili al atentatului de la 2 
Decembre 1880 și pe cari actualul ministru a declarat că 
'I cundsce, cu ocasiunea Întrunire! electorale din sala primă 
riel Târgoviște în seara de 4 Decembre 1884? 1)

De ce, în loc de a urma acăstă cale netedă și onestă, D. 
prim-ministru a preferit să ’și facă din tote asasinatele po
litice, executate sau nu, un fel de capital de reservă politic, 
în scop de a’I Întrebuința saii în campaniile electorale difi
cile, saii pentru a justifica atrocitățile denunțate Parlamen
tului că, se comit asupra Ziariștilor și cetățenilor indepen
denți sub scutul și patronagiul guvernului D-sale de astăzi?

IVt ă opresc aci de o cam dată, și cred că am parvenit în 
destul a scote din întuneric o legendă politică de care se 
servă cu glorie, în diferite ocasiunl, guvernanții noștri.

Ca să spun și mai mult din ceea-ce cunosc și asupra că
ruia mult timp am cugetat, nu aștept de cât o provocațiune 
din partea propuitorilor acestei ordine de ^i.

Nemuritorul părinte al D-tale ’ml spunea o dată că sunt 
persdne cari conspiră contra lor înși-le, și ’ml da de exem
plu pe Napoleon al III-lea.

înțelepții antici ’ml impun să adresez venerabilului 
prim-ministru, cu acăstă ocasiune, cuvintele cunoscute :

Si tacuises philosophus mansisses.
Saă în limbagiul modem frances :
Vous avez perdu une belle ocasion de vous taire.
Primesce, etc,

D. Giani.

Și ca să se vadă că nu forțăm interpretarea iată ce Zicea 
de acăstă scrisdre Ziarul guvernamental (oficios) Telegraful*.

Telegraful șomâză pe D. D. Giani să publice tot ce 
scie in privința atentatului lui Pictraru.

Iată în ce termeni:
„Presa oposițiunel a creZut nemerit a retipări și a co

menta o scrisdre a D-luI Giani, publicată în Românul de la 
21 Iunie anul curent, în care fostul ministru de justiție 
face alusiuni bizare privitdre la atentatul din 1880.

„Ne obicinuisem a considera pe D. D. Giani de om leal, 
dar suntem datori a ’I declara că ne-am schimbat în mult 
opiniunea. înțelegem bine ca un membru al unei partite 
politice să se despartă de partitul din care făcea parte, pen
tru că acest partit nu 'I mal convine din ori-ce punct de 
vedere; înțelegem bine ca un ast-fel de membru să com
bată chiar partita din care făcea parte, dar nu putem înțe
lege ca acest membru să calomnieze pe foștii săi colegi, să 
arunce în el cu o desinvoltură demnă de un gommeux nisce 
acusări așa de grave și așa de vagi, precum o făcu D. D. 
Giani.

^Terminând scrisdrea sa, D. D. Giani declară că nu aș- 
tăptă de cât o provocare pentru a destăinui multe lucruri 
privitdre la atentatul de la 2 Decembre 1880.

„II provocăm, îl somăm în fața națiunei de a ’și împlini 
amenințarea. D-sa a fost ministru de justiție, 11 somăm a fi 
just. . a

„De altmintrelea, mănușa pe care ’I o aruncăm va rămâ
nea neridicată.

1) Voința Națională din 23 Noembre și urm&tărea conținând dis
cursul D-lul Stătescu de la Târgoviște.

„De altmintrelea, D-sa a grăit neadevăr, s’a înjosit până 
la rolul de calomniator. Ondrea D-sale este în joc, să facă 
leea-ce se cuvine. “

DESTĂINUIREA DS FLEVA

D. Fleva adresa Românului, următdrea scrisdre. Acăstă 
scrisdre ilustrdză într’un mod caracteristic cele petrecute cu 
ocasiunea instrucțiunel afacere! Stoica Alexandrescu.

Domnule directore,

Am văZut publicate de unele Ziare din Capitală dre-cari 
informațiun! relative la infamiele și turpitudinele poliției 
din Bucuresci.

Prin acele publicațiunl se Zice că poliția a urzit complo
turi și atentate imaginare în cari a căutat să mă implice 
și pe mine, și că efi aș! fi posedând chiar probe scrise des
pre acăsta.

E adevărat că și eâ sciam ceva relativ la aceste turpi
tudini ; nu am publicat însă până astăZi nimic, dorind a le 
denunța de la tribuna Parlamentului. Acum însă că sgo- 
motul s’a făcut prin presă, sunt dator să restabilesc lucru
rile, în ce mă privesce, așa cum le cunosc și le am putut 
constata singur.

într’o Zb dupe atentatul de la 4 Septembre, mergând pe 
jos pe calea Victoriei, am fost acostat de un individ necu
noscut și pe care ’f vedeam atunci pentru ântâiâ oră. pi
când că are să’mi comunice ceva fdrte important, și oferin- 
du’I a mă însoți pe jos până la domiciliul meâ, el ’mi a 
declarat:

Că a fost agent în poliția secretă a Capitalei; că în văra 
trecută, cu ocasiunea agitațiune! din Bucuresci, provocată 
de convențiunea consulară, a fost adus la poliție și acolo a 
făcut o declarațiune mincindsă, prin care arată că el și cu 
alți tovarăși a! lui se duseră la Cameră ca să omdre pe pri- 
mul-ministru, și fuseseră împinși la acăsta de D-nii A. Ca
targiu, Balș și Filipescu, Despre acesta s’a încheiat un 
proces-verbal în regulă, redactat de D. prim-procuror Ma- 
nolescu și subscris de dânsul.

Că în urma acelei declarațiuni i s’a dat, dupe stăruința 
poliției drept recompensă, o funcțiune la primărie, unde a 
funcționat până Sâmbătă la 6 Septembre.

Că a duoa Zi dupe atentatul de la 4 Septembre un ser
gent de oraș s’a presintat la domiciliul lui, Zicând că este 
chemat la poliție, unde s'a și dus.

Acolo promițându-i-se o funcțiune mal bună, prefectul 
'i-a propus să schimbe procesul-verbal de la 22 Iunie și să 
facă tot cu aceeași dată o altă declarațiune, în care sa se 
adauge și numele meâ pe lângă cele citate mai sus, Zic^u- 
du’i că sunt și efi amestecat în atentatul de la 4 Septembre, - 
dar pentru a se avea o basă mal sigură, trebue să figureze 
și numele meâ în declarațiunea de la 22 Iunie.

Individul, invitat să facă acesta, a refusat, și atunci în 
acea Zi chiar a fost scos din funcțiunea ce i se dedese la 
primărie. •

înțelegeți că atât infamia în sine cât și persona care 
'nil-o denunță trebuia să mă pue la îndoială, și pentru un 
moment anț bănuit sinceritatea unei asemenea destăinuiri; 
și fiind-că ea mi se făcea de o persdna necunoscuta, ’i* am 
cerut să mi-o dea în scris, ceea ce a și făcut dându'mi o de- 
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clarațiune scrisă și subscrisa în care se coprinde tot ceea 
ce v’am arătat mal sus.

Armat cu acăstă declarațiune, am făcut investigațiunile 
mele, și am constatat că în adevăr un asemenea proces- 
verbal s’a încheiat la 22 Iunie precum mi s’a spus că el a 
fost redactat și făcut la poliție de primul-procuror al tri
bunalului, în a cărui cartone se găsesce; că individul ce a 
făcut acea declarațiune mincindsă a fost în adevăr pus în
dată dupe aceia în o funcțiune la primărie, și acăsta dupe 
insistențele șefului poliției secrete. E adevărat că nu am 
putut constata daca individul în cestiune a fost în realitate 
chemat la 6 Septembre și daca i s’a cerut în privința mea 
ceea ce el a arătat, pentru că acăsta ’mi-a fost imposibil; 
dar am constatat că în adevăr în acea Z^ 6 Septembre, a 
fost dat afară din funcțiunea ce i se dedese la primărie.

Iacă, domnul mefi, tot ce cunosc și ce ani putut afla, 
precum v’am spus din întâmplare, de la acel om necunos
cut pe care nu l’am văZut de atunci.

Încă un detaliâ. Câte-va Zile în urma acestei revelațiunl, 
pe care m’am crezut dator să o aduc la cunoscința D-lui mi
nistru de justiție, întorcându-mă la 19 Septembre de la 
Iași, unde avusesem un proces, și deschizând corespondența 
mea, am găsit într’un plic trei foițe mici de hârtie scrise cu 
condeiul de plumb și în cari acel individ necunoscut ’mi 
arăta că prefectul l’a chemat în Ziua de 11 Septembre la 
poliție și 'i-a cerut să desmință declarația ce’mi dedese, că 
el s’a refusat, și pentru acăsta a fost arestat, bătut, ținut 
în carcere nemâncat o Zi întrăgă, și regulat a fi trămis cu 
proces-verbal ca vagabond la Câmpu-Lung, și făcea apel la 
mine ca să’l scap. .

M’am dus să denunț cașul parchetului la 19, când luasem 
cunoscință despre acăsta, și mi s’a spus că acest om nu mai 
este arestat la poliție. Ce s’o fi mai # făcut de atunci nu 
scifi. Nu l’am mai văZut, nici am mai auZit vorbind de 
dânsul: dacă mai trăesce, probabil că i s’o fi dat vre-o slujbă 
unde-va departe, prin fundul Dobrogei ca să tacă și se as- 
cunZă ignominia acelor ce sunt mai miserabili de cât dân
sul, de dre-ce afi conceput asemenea uneltiri infame și cri
minale.

Iacă, D-le director, în ce mă privesce, sciință mea asupra 
celor publicate prin Ziare.

Vă trămit o copie de pe declarația însăși și de pe scrisdrea 
ce posed, rămâind să faceți cu dânsele ce veți crede de cu
viință.

Primiți, D-le director, asigurarea osebitei mele conside- 
rațiuni.

N. Fleva.

DECLARAȚIUNE
D. prefect al poliției Capitalei ’șl aduce aminte când am 

fost arestat la 22 Iunie a. c. pentru motive că am fi fost 
mai mulți uniți să omorîm pe primul ministru la Cameră, 
cu ocasiunea votărel art. pentru supunerea țărei consula
telor germane; atunci când a arestat o mulțime de nevino- 
vați și perchisat sub pretext că pdrtă revolvere. Iși aduce 
aminte și nu pdte nega procesul ce l’a smuls cu amenințări 
de la mine, în care D. prim-procuror Manolescu a scris tot 
ce găsea mai inculpător, cum că efi, Rădulescu, Popovici, 
lonescu și alții, foști funcționari, am fi fost povățuiți de 
D. Al. Catargiu, Balș și Filipescu să mergem la Cameră în 
acea Zi, și strecurându-ne printre mulțime să intrăm la tri
buna publică și să omorîm pe primul ministru, proces care, 
de și nevoit, l’am subscris, totuși am fost mustrat de con- 
sciință până în present.

Apoi, drept recompensă, prin stăruința D-lul Ciocaneli, 
am reușit ca funcționar în comună la serviciul technic.

Acum, cu ocasiunea atentatului D-lul Brătianu, am fost 
iar chemat de D. prefect Sâmbătă 6 curent, când m’a în
demnat ca între cel-alțl să inculp și pe D. Fleva ca insti
gator al asasinatului ce urma să se facă, ca să pdtă șvea 
acte probatorii, ca ast-fel să’l pdtă condamna, și închide 
libertatea sgomotelor Ziarului Epoca. Când am văZut încă 
o pretențiune atât de mișelescă din partea D-lui Moruzi, 
am refuzat răua sa intențiune, și chiar în acea sără am și 
fost suspendat fără să cunosc motivele; cu acăstă scire im
portantă pentru public ca să cundscă frumdsele fapte ale 
guvernului, cer și D-lui primar al Capitalei să’și expue mo
tivele suspendărei mele, și în urmă voifi cere constatarea lor.

Procesul de la 22 Iunie e subscris atât de mine cât și de 
D. prim-procuror Manolescu. D-sa era present Sâmbăta 
trecută când ani fost chemat la poliție de D. prefect, și în 
urma unui semn a eșit afară, rămânând efi singur cu D. 
Moruzi în cabinet.

G. Popescu.
Strada Popa-Tatu No. 60.

I *

SCRISOAREA

Onor. D. N. Fleva, Strada Scaunele 17

Domnule Fleva,

Pentru declarațiunea ce v’am dat, m’a chemat prefectul 
Joi, 11 curent, săra, și ’mi-a spus să desmint; n’am voit, 
fiind adevăr. Atunci m’a bătut agenții săi, m’afi ținut o 
Zi în carceră nemâncat; m’am prăpădit cu totul și m’a în
credințat că mă vor trimite Zilele acestea în Câmpu-Lung, 
ca vagabond, drept răsbunare ; ’mi-a și făcut proces.

Sunt înscris în scăla veterinară, rudele tdte aci în Capi
tală; nu mă lăsați; interveniți pe lângă ministru sămă 
elibereze, să pot depune examen; căci contrarifi mă voifi 
sinucide safi ca răsbunare voifi deveni criminal când voifi 
veni în centrul Capitalei; aștept și pe tatăl mefi Zilele as
tea să vie și să se mute aci. Lăfa din comună n’am luat’o. 
Drept e taxarea mea de vagabond ce vor a’mi da ?

Tdtă speranța e la D-ta, căci unei rude nu a voit să mă 
elibereze, vă rog prea mult nu mă lăsați. Trăiesc în cea 
mal cumplită disperare și chinuri; aprdpe nebun. Rog fa
ceți posibilul, că puteți, și publicați în Ziare și DumneZefi 
să vă ajute.

G. Popesou, fost funcționar.

Listă do subscriere pentru milionul ca recompensă naționnală
piarul „Epoca* de la 18/30Decembre 1887 publică, dupe ex

plicările D-lui Pană Pencovici, mecanismul intrebuințat pentru 
a se strînge banii destinați a forma fondul milionului D-lui I. 
Brătianu, precum și lista cu semnăturile manuale ale D-lor M. 
Athanasiu, Grigore Capșa, Ștefan loanide, Petre Enciulescu și L 
V. Socec, listă pe care sus-ț&sul Ziar declară că o ține în biurou- 
rile sale la disposiția acelor ce ar voi s'o vadă, și pe care o dăm 
aci pe respunderea sa.

Găsim în urmă lista cu D-nil:
Colonel Alcaz, senator, subscris cu . • 
Grigore Monteor, senator, subscris cu . 
N. Pilat, senator, subscris cu ... . 
M. C. Athanasiu, senator, subscris cu . 
George Bădescu, „ „ „ .
Negroponte , „ .
Pișcă, senator, „ „ .
Sekiari și Derussi „ „ •
Rosenthal B .

. . 15.000 lei
. .10.000 „
. . 15.000 „
. 4.500 „
. . 2.000 „
. . 10.000 „
. . 2.000 „
. . 3.000 „
. . 1.500 .
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Asemenea se vede subscrișl directorii și censoril băncei națio

nale, precum:
cu ....... . 1.000 *
*.................................. 1.000 *
*.................................. 8.000 *
*.................................. 2.000 *
*.................................. 2.000 *

D. D. Bilcescu, subscris 
„ C. Anghelescu „

„ T. Mehedințeanu „
„ Costinescu *
„ Pr. Dumitrescu „
* Anton Carp *
, P. Casotti .

. ............................. 500 *

.................................. 6.000 *
Găsim asemenea persdne cari formati casa civilă și militară a 

Regelui :
D. Teodor Văcărescu, mareșal, subscris cu ... 1.000 lei 

* Victor Crețeanu, general, „ „ . . . 1.000 „
„ Romulus G. Magheru, adjutantul Regelui, sub

scris cu............................................................................. 225 *
D. Căpitan Casimir, subscris cu............................. 200. *

* Louis Basset, secretarul Regelui, subscris cu . 100 „
„ N. Vlădoianu, maior, subscris cu................... 200 *

Iată și sumele subscrise de înaltul cler:
Miclescu, primatul României, cu............................. 3.000 lei
losif, mitropolitul Moldovei, „............................. 1.000 *
Inocentie, episcopul Buzăului, w............................ 1.000 „
Ghenadie, cu...............................................  1.000 *
Se găsesc asemenea liste unde slujbașii Statului contribuesc, 

precum:
G. Filitis, magistrat, subscris cu .............................  
Angelo de la poște w „.......................  •
Paciurea de la drumul de fer, subscris cu . . . 
Zahariade „ „ „ „ * . . .
Grigorescu de la finance * * . . .
Constantinescu * „ „ . . .
Eustațiu de la externe * „ . . .
Dimitrie Carp, magistrat * * . . •
P. Petrescu, telegrafist * * . . .
P. Simionescu * „ . .
Vedem liste subscrise de micii negustori, precum: 
S. Saiman, subscris cu ......... .
Filip Volf „ , ............................................
Cronberg * „ .......................................
lacob Marcu * w ...........................................  
Moscu Elias * „ ..........
Pe lista No. 48 se găsesc iscăliți și
Opler berararul, subscris cu • ........................ .....
Matei Corbescu „ * . .............................
Pe altă listă vedemsubscrișl pe:
I. R. Boroșiu, subscris cu....................................... 
Boreli Visner * *.......................................
Fermo * *........................ • . .
I. T. DancovicI * „........................................
Hornstein „ * .......................................
Preda Pândele „ * .......................................
Banca României a dat suma de .............................  
Căpitan Fănuță * * *.............................
Petre Stoicescu de la creditul funciar  
G. Cantacuzino, fost director la drumul de fer . . 
A. Băicoianu, director la creditul urban .... 
C. Lecca, sub director* * * . . . .
M. Schina ........................................... ...
S. Nei la curtea de compturl........................ , . .
Villaci os...................................................................

200 lei
200 *
200 ,
200 *
50 *
50 *
50 *

100 *
10 *

300 *

50 *
20 *
10 „

800 *
1.000 *

75 *
150 *
150 *

50 *

5.000 *
1.500 *

200 *
500 *
300 *
100 *
200 *
100 *
300 *

Ședința de năptc din 16 Aprilie 1877
D. I. C. Brătianu : * Atunci noi am 4]s : nu protes- 

„tăm, nu putem să protestăm; dar să facem cel puțin 
*ca armata rusă să nu intre în țera ndstră, fără voia nps- 
Ară. Cu ruperea tractatului din Paris, să ni se asigure in
tegritatea teritoriului nostru, fiind-că toți scițl că se 
„gicea că Rusia voesce a ne lua Îndărăt Basarabia “•

Discursul D-lul M. Kogălniceanu ținut ia iași ia 
25 Martie 1883

O voce : La Livadia ce s'a făcut?
D. Mihail Kogălniceanu : Nu scifi ce s'a făcut, n’am 

fost la Livadia; spun că s’a dat la Reischtadt. .
Greșăla D-lui Brătianu este acesta; sciind că este hotă- 

rit în mod fatal ca Basarabia să se dea, trebuia s’o spuie 
franc țârei, iar nu să vie și s’o Întărite la o resistență, care 
scia că nu pdte să producă alt-ceva de cât o pagubă în com- 
pensațiunile mari ce Rusia vrea să ni le dea. In adevăr, Ru
sia la început vrea cu mulțumire să ne dea tdtă Dobrogea; 
vrea să ne dea Silistra, Vidinul cu totă populațiunea ro
mână care este acolo.

Dar pdte se va ^ice cum că nu era bine ca o națiune, care 
’și cucerise independința cu spada în mână, să consimță de 
bună voia ei, de a duoa ^i, să dea o parte din teritoriul săfi. 
Să pdte să fie și așa. Insă D. Brătianu trebuia să lumineze 
țăra; nu trebuia s’o împingă la resistență, și apoi la sfârșit, 
fără nici o pregătire, fără nici o tocmălâ, fără a regula nici 
una din cestiunile locale cari existafi și cari se puteafi re
gula, la cea d’ântâifi cerere să dea Basarabia.

Fac apel la D. lorgu Radu să spună dacă n’a vă^ut cu 
ochii săi actul iscălit de D. Câmpineanu, locoțiitorul mefi la 
afacerile străine, prin care Ia cea d’ântâifi cerere a Rusiei 
D. Brătianu se grăbea a da Basarabia, fără nici un aran- 
giament.

D. lorgu Radu : Așa este.
D. Mihail Kogălniceanu : Efi am întrebat pe D. Câm

pineanu, cum D-sa, fără încuviințarea Parlamentului, cum, 
singur, mai ’nainte propusese, luase asupră-și să dea sin
gur Basarabia !... D-sa se mărgini a întâmpina că primea 
asupră-și răspunderea! — la care întâmpinare și efi ’I răs- 
punseifi : că chiar dacă ’și ar fi dat capul, slabă desdaunare 
se dă prin acesta țărei. (Aplause).

Fac apel la D. Holban să spună, ce răspundea D. Bră
tianu de câte ori ’i vorbeam că Basarabia ni se va lua.

D. Al. Holhan : Ne răspundea : nu împărtășesc opiniu- 
nea pesimiștilor cât voiu sta eu aci, Basarabia nu se va da !

D. Mihail KogAlniceanu : Iată unde a fost neprevede- 
rea, crima; s’a înșelat așteptarea țărei, și nu i s'a arătat 

, situațiunea limpede de către D. Brătianu. Revifi acum la 
cestiunea Dunărei.

Trei ani de ^ile dupe încheierea tractatului de la Berlin 
însă, cum se întâmplă, prin ce minune nu scifi, că Austria, 
a căreia miniștri la congres singuri afi scris ceea-ce voiafi, 
ceea-ce era în interesul țărei lor în cestiunea Dunărei, Aus
tria vine și cere ca să fie primită ca Stat țărmurean pe o în
tindere a Dunărei, unde ea nu are nici un palmac de țărm; 
cere ca comisiunea europeană, creată ad boc pentru lucrări 
technice la gurile Dunărei, să se transforme în mic con
gres diplomatic și să creeze un noâ corp politic—comisiu
nea mixtă—la care nici s’a gândit congresul de Ha Berlin, 
ba nici chiar Austria! In acăstă comisiune mixta, compusă 
de delegații Staturilor dunărene dintre Galați și Porțile-de- 
fer, să ia parte și Austria și încă să aibă și presidenția.

Cum a venit acăstă propunere din partea Austriei, a că
reia diplomație este una din cele mai prudente și care nu 
face nici un pas fără a fi sigură mai d’inainte de reușită, 
cum ?

: Onor. D. Boerescu și onor. D. Brătianu ne ar putea sin
guri spune, dacă ar bine-voi să ne desveldscă care a fost 
scopul călătorielor D-lor pe acea vreme, adică de la 1879, 
până cam la finele lunei Februarie 1881, atunci noi pdte ca 
am sci ceva. Dar s’au însărcinat alte evenimente de a ne o 
spune; s'au însărcinat datele.

Nu cred, căci am fost colegul său și nu 'mi vine să *1 în
vinovățesc cu ușurință, nu cred că D. Brătianu a promis 
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în mod positiv Dunărea. Dar cred că D-sa la cele ântâiu 
cuvinte ce de la Viena i s9au rostit în privința Dunărei n'a 
întâmpinat prin cuvântul categoric de nu; nu se pdte! D-sa 
s’a mărginit a răspunde prin cuvinte evasive de natură a 
încuragia pe cabinetul din Viena în formularea propunerei 
sale.

S’a socotit, ceea-ce nu este și nu are stofa de a fi; s’a so
cotit diplomat mare, capabil de a pune In cofă, cum gicein 
noi, pe diplomații austriacl. D-sa a crezut că precum 'I 
reușesee în cele din lăuntru, așa 'i va reuși și din cele din 
afară, șiretlicul, creând că și în vâcul al 19-lea condițiu
nea principală a diplomației este șiretlicul. (Aplause).

Ei bine! Se înșdlă cumplit; nu este așa. In diplomația 
veche mergea șiretlicul; atunci când nu erați căi ferate, 
când nu exista telegraful, atunci un ministru trimes într’o 
țără depărtată, în neputința de a primi cu lunile instruc
țiuni de la guvernul săti, lăsat proprielor sale inspirațiuni, 
putea și trebuia să fie șiret; dar astăzi cu drumurile de fer, 
cu telegraful de astăzi, când un șef de guvern scie pe fie
care ^i și la moment opiniunîle tutulor; când fie-care pu
tere este informată asupra cestiunei pendinte; când repre
sentanților săi în străinătate pote să le comunice vederile 
sale și vederile guvernelor străine, cea ântâiti condițiune a 
diplomatului modern este să fie franc, leal, onest; să nu în
șeli nu pe amicii tăi, dar nici chiar pe dușmanii tăi,

D. Brătianu este departe de a întruni aceste calități în 
conducerea afacerilor ndstre exteridre.

Eh nu cred că D-sa a făgăduit Dunărea, dar, o mai repet, 
cred că a răspuns Austriei prin cuvinte evasive, cari ati fă- 
cut’o să crddă că cestiunea Dunărei va trece ca o scrisdre la 
postă. (Aplause).

In 1880 eram ministru la Paris; de o-dată primesc de la 
ministrul de externe, D. Boerescu, o comunicare, care ’mi 
arată cererile Austriei în privința Dunărei: înființarea co
misiunei mixte, participarea Austriei și presidenția ei per
petuă cu vot preponderant. Mă grăbesc a răspunde D-lui 
Boerescu, chemându-I luarea aminte, că cestiunea Dunărei 
este gravă; că ea întrece în importanță cestiunea Basara
biei ; în adevăr, dupe mine, România pdte trăi fără Basa
rabia, ea nu pdte trăi fără Dunărea. Și eil am amiciție pen
tru Austria, și eă prețuesc necesitatea pentru România de 
a fi în cele mai bune relațiunl; însă nu pdte să mărgă până 
acolo în cât să ’i sacrificăm și condițiunile propriei ndstre 
existențe. Am adăogat dar a ruga pe ministrul de externe 
să se explice franc cu cabinetul din Viena, să ’i arate că 
națiunea română nici într’un chip nu putea a’I ceda Du
nărea; că dar, a stărui în propunerile sale, era a compro
mite legăturile de bună vecinătate între ambele națiuni! 
Socotiți că a răspuns ceva D. Boerescu ? Nimic! Ministrul 
de externe a tăcut ca un pește, și dacă a tăcut, acăsta a fost 
negreșit cu scirea D-lui prim-ministru, căci D. Brătianu 
n'a permis nici o-dată vre-unui ministru să scrie măcar o 
resoluțiune fără voia D-sale.

Cum ati spus’o D-nii Blaramberg și Lahovari în Cameră, 
—în Senat a spus’o însuși D. Boerescu—s’a dat înscris la 
mână Contelui Heymerle, că România primesce a se trata 
cestiunea Dunărei pe treibase: înființarea comisiunei mixte, 
participarea Austriei in comisiune și președința Austriei; 
tdte acestea cu ridicola condițiune ca să se pdtă apela la 
comisiunea europănă în cas de neînțelegere, ca și când 
Puterile pentru tdte cestiunile de detaliti ale Dunărei, mici 
pentru dânsele, dar mari pentru noi, ar primi să tragă spada 
în contra Austriei! D. Boerescu a spus’o acăsta în Senat, 
și ca ministru de externe a comunicat aceste concesiuni în 
mod oficial la toți representanții României în străinătate. 
Ast-fel representanții Austriei ^iceaă cabinetelor străine: 
„nu vă uitați la ceea-ce se vorbesce în Bucuresci, la ceea- 

„ce se scrie prin gazetele române, vorbesce șovinismul țâ- 
„ranilor de la Dunăre; dar eti am consimțimăntul gu- 
„vernulul român la propunerile Austriei!

Acăsta se susținea de miniștrii Austriei pretutindeni; o 
afirm acăsta!

Și de aceia, ori unde eti mă duceam, ori la ce ușă băteam, 
mi se respundea : acăsta este opiniunea D-tale personală; 
concedăm chiar că așa ar trebui să fie; dar noi tratăm cu 
guvernul D-tale și D-ta nu poți de cât să ne comunici opi- 
niunile guvernului D-tale, și guvernul D-tale a consim
țit la cererile Austriei. Noi nu putem intra în luptă cu 
Austria pentru drepturile României, represintate și susți
nute de D-ta, dar părăsite de guvernul D-tale. (Aplause 
sgomotdse și îndelung repetate).

Consecința, D-lor, a fost că eă, desgustat, m’am retras.de 
la legațiunea din Paris; dar succesorul meu a avut o parte 
și mai rea. El a plătit cu jiăța sa împlinirea datoriei sale 
de român... Purtarea lui Calimach Catargi a dat loc la o in
terpelare în Senat și în Cameră, făcută acăsta dupe îndem
nul guvernului.

Apoi s'a cerut și s’a dobândit destituirea lui Calimach 
Catargi, ministru plenipotențiar al Regelui României, în
tr’un chip cum nici o-dată, nici Vernescu, nici Lascar Ca
targi, nici eă nu ’l am fi întrebuințat nici măcar într’un 
raport, cerând destituirea unui simplu sub-prefect; sunt 
dmeni tineri cari resistă la așa lovituri miserabile! Dar sunt 
alții cu inima simțităre, precum era Calimach Catargi, cari 
plătesc,cu mdrtea asemenea loviri apăsătăre. (Sensațiune).

Ședința Senatului de la 22 Maiu 1881

D. D. Brătianu, președinte al consiliului: D-lor se
natori, D. Boerescu, predecesorul meti la afacerile externe, a de
clarat că nu s’a luat nici un angagiament în privința comisiunei 
mixte și a președințel Austriei.

In adevăr, nu s'a găsit în minister nici o urmă de asemenea 
angagiament. Insă cir cutările către agenții noștri din stră
inătate și convorbirile cari au putut avea loc, au lăsat celor 
alte puteri impresiunea că, dacă Austria ar admite condi
țiunile ndstre coprinse în circulările de cari vorbirăm pri
mi și noi comisiunea mixtă sau specială, ca o delegațiune a 
comisiunei europene, sub președința simplă, onorifică, a Aus
triei, primită deja de tdte cele-alte puteri.

D. V. Boerescu, ministru al afacerilor străine: Noi 
am fi dispuși să primim o comisiune mixtă, sub președința 
Austriei, însă numai sub duoâ condițiuni: ca acăstă comisiune 
mixtă să fie subordonată celei din Galați, și ca ea să existe numai 
cât va exista cea din Galați, și al duoilea ca pentru tdte cestiunile 
de principiti sati de administrațiune să facă apel la comisiunea 
din Galați sati la un comitet eșit din sînul el. Alt-fel ori-ce în
țelegere ar fi imposibilă, etc.

Ședința din d Decembre 1881

D. I. C. Brătianu, președintele consiliului: In ces
tiunea Dunărei, ceea-ce am spus acum nouă luni în Senat fără 
ca nimeni să se ridice atunci în contra ndstră, o repet și acum : 
voiam ca regulamentul să fie executat de noi, inspecțiunea, 
privegherea o acordăm Europei, să pue ori pe cine va voi ea.

Acăsta am țLis’o în Senat și D-vdstre n’ați ^is nimic; nu facem 
astăzi de cât sărepețim ceea-ce am <£is acum nouâ luni în Senat: 
aplicarea regulamentelor de noi, iar supravegherea o acordăm 
Europei ca să o încredințeze cui va voi.

D-lor, cestiunea Dunărei este întrăgă fără să fie întru nimic 
compromisă.

Opiniunea ndstră până astăzi a fost ca reglementele cari sunt 
făcute de comisiunea europeană să fie executate de noi. Supra
vegherea^© primim, orl-cine va voi s'o facă.
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Voci: Cum ori-cine ? Chiar o putere singură ?D. președinte al consiliului: Ca delegat. Modul cum să 

se facă acostă supraveghere, nu pot să '1 determin eti, căci a
cesta nu atârnă numai de mine, trebue aci și consimțimântul 
celui interesat. Dacă D-vdstre vă pricepeți a face mal bine de cât 
noi, atunci, D-le Carp, vei fi marele cancelar al României și vei 
conduce destinele el.

Afacerea furniturilor de la ministerul de resbel
(Discursul D-lul N. Fleva din ședința de la 20 

Noembre 1887)

D. N. Fleva : D-le președinte, înainte de a începe desvolta
rea interpelațiunel mele, mâ cred dator a mă adresa pentru ul
tima âră către onor, biuroti. Rog pe D. președinte să bine-voiască 
a ne spune daca a insistat pentru respectarea prerogativelor par
lamentare și dacă a obținut de la D. președinte al consiliului și 
ministru ad interim la resbel dosarele ce am cerut relative la in
terpelarea pe care voesc a o desvolta astăzi.

D-lor deputați, fie-care din D-vâstre, aș putea ^ice unanimi
tatea Camerei, ’șl-a dat sâmă deja despre importanța interpelărei 
mele ; fie-care, sunt convins, că, în consciința lui, mal mult sau 
mal puțin șl-a pus întrebările pe cari voifi avea ondre să le for
mulez și efi astăzi.

Acum un an nisce nori groși, ne elicea președintele consiliului, 
se arătafi pe orizontul politic: pacea Europei era amenințată. Nu 
numai țările cele mici, dar pot $ce chiar cele mari erau nelini
știte și se temeafi de isbucnirea verl-unel catastrofe care să tur
bure starea și liniștea națiunilor.

In fața acestei situațiunl, și față cu răspunderea ce avea, mal 
cu sămă șeful cabinetului, a pregăti apărarea țărel, a trebuit să 
fie negreșit una și cea mal principală din preocupațiunile D-sale. 
— Duoă lucruri trebuiau mal ales, D-lor, pentru a se putea pre
găti acăstă apărare, pe cât omenește era cu putință. Un om care 
să se înțelăgă și mi^lâce cari să i se pună la disposiție.

Omul nu era dat D-vdstre să ’l căutați. Acest om ’l găsise D. 
președinte al consiliului pe încrederea D-sale, cum a spus’o sin
gur printr’un ordin de țfi pe dste, el a fost pus în capul ministe
rului de resbel.

De prisos să 'I spui numele: fie-care din D-vdstre ’l are deja 
înaintea sa. Acest om era generalul Al. Anghelescu. Mal tre
buiau mi^lâce. Și pentru acăsta guvernul a venit înaintea Ca
merei și a cerut un credit extraordinar de 5 milidne. Adunarea, 
în urma raportului merituos al D-lul Mihail Kogălniceanu prin 
care o conjura să ofere îndată mițlldcele cerute, a acordat acest 
credit în unanimitate.

Nu a trecut mult dupe acesta, și unii din membrii Aîknărel, 
în patriotismul lor, — căci atunci când este vorba de apărarea 
țărel nu cred că este între români majoritate și minoritate (A- 
plause) și fie-care este gata să 'și dea punga și sângele său pen
tru apărarea patriei — unii din D-vdstre, ^ic, venerabilul D. N. 
R. Locusteanu, afi devansat cererea guvernului, și în fața unei 
crise momentane ce se ivise, crezând că suma cerută de guvern 
nu era suficientă, a propus să se acorde un nofi credit de 30 de 
miliâne.

Cu ocasiunea acestei propuneri, iată ce Zicea președintele con
siliului; am cules propriele sale cuvinte din Monito. ul oficial:

„Interesul nostru nu e altul de cât să ne păstrăm țărișâra 
nâstră. De aceea primim cu recunoscință cele 30 de miliâne și 
constat cu fericire că suntem cu toții de acord în tâte cestiunile 
acelea în cari nu trebue să se deosibăscă un singur Român/

Iar generalul însărcinat cu organisarea apărărel, cu răspunde
rea gravă ce cădea asupra sa și în privința acestei organisărl și 
în privința întrebuințărel sumelor enorme ce i se dedeafi pentru 

acăstă supremă necesitate, și când unii din minoritate criticau 
măsurile luate safi făceafi alusiune la obiceiurile rele, la apucă
turi greșite, la deviărl posibile de la sfântul scop pentru care a
ceste sume erafi votate, lucru de altmintrelea prea natural, căci 
oposițiunile în țările parlamentare nu sunt în neînțelegere atât 
asupra lucrurilor, cât mal cu sămă asupra âmenilor, asupra per- 
sânelor ce sunt chemate să le aplice (aplause din partea oposiți
unel). Generalul protesta cu energie. Iată și propriele sale cuvinte 
rostite in ședința de la 16 Aprilie, cuvinte pe cari le am cules 
asemenea din Monitorul oficial: Efi am sarcina grea a pregăti, 
a organisa apărarea țărel. (Aplause din partea oposițiunel.)

Acăsta s’a petrecut la 16 Aprilie. A trecut mult timp de a- 
tuncl. Majoritatea, încre^ătâre, nu a mal <^is un cuvânt; minori
tatea n’a mal putut (^ice nimic. Inchi^ându-se Camerile, ea nu 
mal putea vorbi, căci culoarele ministeriale nu se deschid pentru 
dânsa, ea nu mal avea alt mijloc de control de cât presa. Ce s’a 
întâmplat însă de atunci ? El bine, să aruncăm o privire retros
pectivă pentru ca să ne dăm sămă de evenimentele pe cari de 
alt-fel le am judeca cu prea multă ușurință.

Nu este nici o schimbare în situațiune ?
Suntem tot așa cum eram la 16 Aprilie ? Guvernul par’că ar 

Zice da, căci nu s’a crezut dator să dea publicului nici o lămu
rire. Noi, însă, D-lor, vedem o mare deosebire, pacea pâte că nu 
e atât de sdnmcinată ca anul trecut, dai* lumea este tot în ne
liniște; într’un fir de păr stă situațiunea generală a națiunilor, 
crisa prin urmare putem Zice că e la locul el; guvernul, cabinetul, 
președintele consiliului sunt la locul lor; majoritatea, care a dat 
bani e la locul el....O voce : Numai D-ta nu escl la locul D-tale I (Ilaritate).D. N. Fleva: Duoă lucruri lipsesc, D-lor, nu mal sunt la 
locul lor: generalul și banii. (Aplause din partea minoritățel). 
Unde este generalul ? Unde este omul providențial, însărcinat 
cu apărarea țărel și care a avut în mâna sa o pungă mare de 35 
de miliâne? Unde e generalul se întrăbă lumea îngrijată? L’a fă
cut nevăzut președintele consiliului. Unde sunt miliânele?

El bine, nu am vâZut nimic, atunci ne-am Zis: datoria nâstră 
ne chiamă să facem ceea-ce pâte era de datoria majoritățel să 
facă. Daca majoritatea se face că nu vede, nu Zice, nu voesce să 
Zică nimic, daca președintele consiliului tace, nu se crede dator 
să spună nimic, daca din nenorocire miliânele nu aveafi gură să 
vorbâscă, ca să spue nici unde se află nici cum afi fost tratate, 
am Zis: este de datoria minoritățel să ridice acâstă cestiune, să 
câră a se face o complectă lumină. Pentru că, ca să (lic D-lor, 
față cu cele ce vedem, cu cele ce se spun de rumârea publică, am 
ajuns să credem că nu mai suntem în Belgia, ci din nenorocire în 
Vlăsia Orientului. (Aplause din partea oposițiel).

Când am ajuns să vedem procurorii generali sfeterisind pe 
martori, primarii și polițaii refusând formal de a se presența 
înaintea justiției, pentru ca prevenițil să șâdă câte 18 luni în 
prevenție, ce vâ mal mirați că presa a ajuns la exasperare ? De 
ce mal criticați opinia publică, care din nenorocire este dincâce nu 
dincolo de realitate? Când ați refusat dosarele, când D. preșe
dinte al consiliului a ordonat să le închidă în casa de fer de 
unde s’afi luat banii, înțelegeți, D-lor, că ceea-ce se spune în pu
blic, faptele ce se denunță sunt numai o parte din ceea-ce s’a 
putut petrece, partea pe care miasmele mefitice ale cadavrului 
o exalâză chiar daca e închis în mijlocul ferului. (Aplause).

Ce spune, am Zis? rumârea publică? Rumârea publică spune, 
vânând cele ce se petrec cu apărarea țârei de care se făcea atâta 
paradă, că era mal mult un pretext și mijloc de a avea miliâne 
pe mână pentru cheltuială; rumârea publică spune că tâte acele 
bataliâne, tâte acele escadrâne arătate degenerai înaintea Came
rei, s’afi prefăcut în realitate în bataliâne de gheșeftari, în esca- 
drone de întreprinzători și de samsari cari, cu generalul în cap, 
afi dat asalt la tesaurul Statului. (Aplause). Rumârea publică 
spune că generalul a făcut ca mulți cari simt nevoe să protesteze 
și să spună de la început că vor fi âmenl de trâbă.
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Și credeți D-vdstre că noi am fi vorbit aci daca rumdrea pu

blică ar fi fost numai așa în vag? Am fi scris pote prin jurnale, 
am fi cerut lămuriri, dar n’am fi făcut o interpelare ; dar n’aii 
fost numai lucruri vagi și nedetenninate. Sa citat cașuri, s’au 
arătat cifre, s’aii precisat nume, și amici de al guvernului, căci 
sunt toți amici ca să combată oposițiunea și toți dușmani între 
dânșii când este vorba să împarță și să participe la beneficiile pu- 
terel. (Aplause pe băncile oposițiunel). Amici de al guvernului, 
văjându-se unii din el, se vede, cu buzele umflate în fața milid- 
nelor cheltuite, aii colportat tdte aceste sgomote, spunând chiar 
că sunt mal jos de realitate.

Dar la acâsta mal vine o împregiurare: Generalul a fost dat 
la o parte, generalul a fost atacat de tdte jurnalele, chiar de jur
nalele guvernamentale

Pentru că e un proverb care £ice: cine tace consimte, și în fața 
acestui eveniment, 10 jile, nici Monitorul, nici Ziarul oficios 
al guvernului nu a jis nici o vorbă în privința acestor abusurl, 
despre cari se vorbea atâta în public.

D. ministru al Justiției, Eug. Stăteseu: Și în timpul 
acesta ați făcut demersuri pe lângă generalul ca să trecă în 
oposițiune și daca primea, era să’l proclamați un Bayard!

D. N. Fleva : Vedeți în ce hal am ajuns. (Aplause din par
tea minorităței). Cu drept cuvânt putem jice că nu mal e nimic 
de sperat pentru moralitatea publică, pe câtă vreme guvernul a
cesta va sta acolo. (Aplause din partea minorităței). Fiind-că e o 
atmosferă pestiferă și toți ati ajuns responsabili și complici în 
mijlocul vârtejului în care se găsesc. (Aplause din partea mi- 
noritățeî). Nu s’a tratat de oposițiune cu generalul ministru. 
Cu generalul alte tratative ati fost, dupe cum spune rumdrea 
publică. Rumdrea publică spune că cârta cu generalul nu a 
fost pe probitate, ci pe procent și pe împărțâlă; generalul de 
și învățat bine în ale resbelului, nu se înțelegea tocmai bine 
și în ale comerciului; și acei cari ati fost până eri negustori de 
vinuri și s’ati făcut astăzi mijlocitori și antreprenori al Sta
tului, ’I ati fost la început mentori și tovarăși. Dar o-dată meș
teșugul învățat, se jice că generalul n’a mal voit să aibă to
varăș, și de aci certa: și cârta a mers până acolo în cât pentru 
a se da un exemplu, tovarășul tras pe sforă era hotărît să se 
răsbune asupra generalului. (Aplause din partea minorităței). 
De cât, șiret pe șiret, se jice că generalul meșter și în retragere, 
’și luase tdte măsurile; și pe când unii căutati să’l compromită, 
el luase deja din dosar ceea-ce compromitea pe tovarășul săti. 
(Aplause din partea minorităței). Ast-fel că generalul dat de gât, 
era gata să dea de gât pe alții. Iată ce jice lumea. Și nu s’a 
negociat cu oposițiunea, s’a mercantat cu moralitatea și s’a târ
guit asupra acestor lucruri în familie, între frați, mal multe jile; 
și ast-fel dupe 10 jile, generalul acusat de al săi de malversa- 
țiune a primit comandamentul corpului al 3-lea de armată de la 
Galați.

Iată, D-le ministru, daca voiți să sciți, ce spune lumea. 
(Aplause). *

Față cu acâstă situațiune gravă sub tdte punctele de vedere 
am făcut interpelațiunea ndstră și, cu respectul ce datorim ace- 
tei tribune, cu respectul ce datorim adevărului, am cerut îna

inte de a o desvolta, ca să ni se dea dosarele și actele relative la 
furniturile de cari se vorbea în public. Aceste acte și aceste do
sare ni s’ati refusat; pe ce motive? Vom vedea mai la urmă. 
Constat numai că acesta este respunsul pe care D. președinte al 
consiliului s’a crejut dator să’l dea opiniuneî publice alarmate 
și minorităței către care era dator să se presinte cu hârtiile. Ni 
s’ati refusat aceste dosare

De altmintrelea aceste fapte sunt notorii.....
De altmintrelea aceste fapte sunt notorii, pdte nu în tdte a

mănuntele lor, dar sunt notorii în ce privesce existența lor, fiind
că secretul invocat e numai invocat pentru refusul dosarelor. Că 
secret pdte fi când în aceste fapte sunt deja inițiați străinii îna
inte de a fi inițiat Parlamentul român ? Ce secret pdte fi când 

deja întreprinjătorii și samsarii cunosc tdte aceste fapte în de- 
taliele lor ? Să le spunem și noi ?

Aujiți-le D-lor: unele din ele plâcă de la surse autorisate, și 
fac aci înainte de a le enumera o declarațiune; dacă majoritatea, 
precum încă sper, ar avea consciință de datoria ei, de respunderea 
ei, fiind-că ori-ce s’ar jice, D-lor, tot-d'a-una pe D-vdstre o să se 
arunce răspunderea; dacă majoritatea, jic, având simțul acestei 
răspundereî ar numi o anchetă, în care să fim și noi oposițiunea, 
atunci la acea anchetă s’ar dovedi lucruri grave cari ar constata, 
o-dată mai mult, că guvernul D-lui Brătianu nu mai șâde pe 
situațiunea morală pe care ședea când a venit la putere; că acest 
guvern, care a început cu resbelul, sfârșesce astăjl cu murdăriile 
de la ministerul de resbel. (Rumori).

D. vice-președinte: Vă rog D-le Fleva....
D. N. Fleva: Da, da, sunt murdării la ministerul de resbel. 

(întreruperi din majoritate).
D. I. I. Rădulescu: D-vdstre cereți probe pline și refusațl 

dosarele.
D. N. Fleva: Care este istoricul faptelor? D. președinte al 

consiliului le scie în mare parte, dar să le spunem.
Acâstă furnitură s’a dat fără licitație și s'a dat cu un preț 

enorm cu 13 lei, 75 bani, perechea de carîmbi, în cât s’a plătit 
pentru o pereche de cisme gata lei 16, bani 50, în loc de 11, 
bani 50, cum se plătea mai înainte. Vedeți că numai la acest sin
gur articol se constată o diferență în plus lei 400.000, în paguba 
Statului.

Și gheșeftul asupra acestui articol s’a colportat prin public 
chiar de unul dintre dignitaril D-vdstre.

Voci: Cine v’a spus acâsta?
D. N. Fleva: Cine ’mi a spus? Nu vă voiti spune acâsta 

acum, pentru că nu voesc să aduc acum în discuțiune nume de 
persdne, dar daca D-vdstre veți numi o comisiune de anchetă, 
atunci mă angagiez a da acolo numele acelor persdne și vă pot a
firma că am aci nu numai numele acelei persdne, dar numele 
mal multora, și vă promit că daca veți numi o comisiune de an
chetă, acolo le voiti spune pe tdte. (Sgomot).

Și ast-fel depărtându-se concurențil serioși, s'a contractat fur
nitura cămășilor pentru soldați, fard licitație, fără model și s’a 
contractat pentru cifra de 1.000.000 și jumătate, cu un preț așa 
de exorbitant în cât nu a ajuns nici chiarcifra fixată pentru acâsta 
în budget și, pentru ca să se pdtă plăti tdtă suma, s’a luat bani 
din fondul de întreținere a soldaților, s’a luat din pânea și din 
hrana soldaților. (Aplause). Iată ceea-ce s’a făcut cu furnitura 
pentru cămășile soldaților. Apoi praful de pușcă?

Se făcuse în țâră o fabrică pentru fabricarea pulberel de pușcă. 
Guvernul a intrat în proces cu concesionarii și rumdrea publică 
spune că resilierea contractului a fost premeditată. Ori-cum ar 
fi, se presintă faptul acesta straniii, că de unde pentru secretul 
apărărel aci putea să fie vorba, căci era vorba de aprovisionarea 
armatei ndstre cu acest material; de unde, jic, secretul și necesi
tatea apărărel ndstre reclama ca să se furniseze în țâră de acest 
praf de pușcă, el s’a luat din străinătate fără licitație, și rumdrea 
publică, gurile rele spun că s'a luat kilogramul 1 x/2 lei mal 
scump de cât prețul curent al acestui obiect pe piața de unde s’a 
cumpărat. (Aplause din partea oposițiunel).

Hamurile? S’ati făcut hamurile armatei. Ce sgomot s’a făcut 
în țâră, și cu drept cuvânt în Senat, atunci când s’a adus un toc 
de carton de la cismă, jicându-se că cișmele se fac sub guvernul 
din 1876 cu tocurile de carton. El bine, D-lor, acum s’a perfec
ționat sistema; acum nu se mal fac cisme, ci avem hamuri de 
carton. (Aplause din partea oposițiunel). Și acestea nu sunt vorbe, 
ci fapte. Unde este procesul-verbal al comisiunei însărcinată cu 
primirea hamurilor? S’ati căutat îu deposit hamuri noul ne puse 
în serviciti și sgâriindu-se cu unghia, s’a desfăcut meșina pe care 
era așejată perina, se volatilisa și acest corp de resistență care se 
numesce^pele. ^Aplause din partea oposițiunel).

SY comandat încrucișătdre, înțeleg’că se încrucișati întreprin- 
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țlfitoril; în ce condițiunl s’a comandat acostă încrucișătdre ? Nicj 
un caet de sarcine, nici un plan; gurile rele spun mai mult, spun 
că chiar dupe planul primit încrucișătdrele se fac în condițiunî 
mult mal eftin dupe cum era proiectul.

Aci sunt chiar migldce probatorii, mijloce cari le voiu arăta, 
o afirmăm ; ne angagiăm a le aduce înaintea unei comisiuni de 
anchetă; sunt omeni cari au plătit în aur mijlocirea lor pentru 
ca cutare întreprinzător să ia încrucișătorea în contra altuia care 
a fost respins (Aplause). Și bacșișul a fost în aur, fiind-că ajl 
specula nu se face numai asupra procentelor; ne-am perfecționat 
și în acăsta ca în multe altele: specula se face și asupra agiului; 
omenii mijlocitori nu vor să ’și dea ostenelă sa schimbe hârtia 
și să pdrjă 14—15 la sută ; ei cer tdte beneficiele de la între
prin jător în aur curat de prima calitate ....

D. Gr. Cozadini: Nu vor lire. (Ilaritate).
D. N. Fie va: Așa e, nu vor lire, cum jice onor. D. Go- 

zadini.
Căci țâra românescă, bogată în tdte, e bogată și în agiu. Avem 

duoă feluri de agiu: asupra aurului față cu hârtia, și agiu asupra 
aurului în raport cu aurul. De aceea tdte plocdnele se cer în na
poleoni. (Aplause).

Plumbul pentru gldnțe ? s’a cumpărat cu preț înduoit de cel 
curent; și fiind-că este moda acum ca întreprinjătorul să nu se 
mai presinte de cât prin o persdnă de încredere și cunoscută bine 
prin accesul sălilor ministeriale, ele s’au grămădit pe regim ca 
bureții pe trunchiul copacului, și sunt plantele părăsite cari se 
hrănesc și rod administrațiunile ndstre publice. (Aplause). Con
tractul plumbului pentru gldnțe, ca multe altele, nu s’a făcut 
dar direct cu întreprin jătorul, ci s’a făcut prin intermediul unei 
a treia persdne și prețul a fost aprope înduoit ca până acum.

Nu mal vorbesc de furniturile pentru manutanța armatei, de 
grâul cumpărat de pe la prefecți cu prețuri mult mai mari de 
cât se vinde pe piață, plus sarcina pentru Stat de a ’l transporta 
pe socotela sa ; acestea au ajuns să se considere ca lucruri miti
tele la ministerul de resbel și de minimi s non carat praetor 
despre lucrurile mici, nu se îngrijesce pretorul. Vin însă la un 
punct care a făcut obiectul unor discuțiuni în presă, viu la ces
tiunea cimentului pentru fortificațiuni. Sărmane fortificații, de 
câte ori trec pe d’inaintea lor, plâng și mă căesc că am avut în
credere drbă, când am aujit de la tribună pe președintele consi
liului jicănd că sunt necesare pentru a se asigura apărarea ță
rei...........Și eu plâng de a nu mă fi oprit în loc, nu pentru că 
erau să se facă afaceri, căci acesta nu o bănuiam atunci, ci pen
tru că ele pot să fi emormăntul financelor țărei. Dar dacă vă vom 
spune că acele fortificațiuni au ajuns un mijloc pentru a se face 
afaceri, și ce afaceri? In gros; căci s’a perfecționat sistemul; când 
strigam sub conservatori, era vorba de abusuri în mic, de indus
tria mică, acum am intrat în altă fașă, în industria mare ; așa e 
la fortificațiuni. înțeleg, D-lor, să se reclame secret, să se jică 
că se trădeză interesele de apărare ale țărei, dacă s’ar cere în 
public planuri de fortificațiuni; dar când noi aducem chiar străini 
să asiste la experiența cupolelor, nu înțeleg re fusul ce ni se face 
ajl și actele relative la ciment să se ție ascunse; e ceva ridicol! 
(Aplause).

Dar ce cereți? Nu cum-va voiți să avem înscris de la D. Ca- 
rada cum că a fost amestecat în afacerea cimentului! (Aplause 
din partea minorităței). întreb pe D.președinte al consiliului: așa 
a citit D-sa în cartea nămurilor ?

D. N. Fleva: înaintea comisiunel numim tot. (Sgomot).
D. ministru de finance, C. Nacu: E o minciună infamă. 

Să ’I spue cine sunt.
D. N. Fleva: Nu sunt dator să spun nimic până nu se vor 

pune dosarele pe față. (Aplause din partea minorităței).
D. ministru de finance, G Nacu: D-!e președinte, țin 

să se trăcă în procesul-verbal că e o minciună infamă.
D, ministru al instrucțiunel publice, Dim. Sturdza: 

Minciună infamă, minciună infamă și nedemnă! (Sgomot și pro
testări din partea oposițiunei).

D. I. Rădulescu: Să nu protestați, D-le Fle\’a, la cuvin
tele D-luI Sturdza. (Sgomot).

D, N. Fleva: Șederea D-vdstre pe aceste bănci e o minciună 
pentru Constituțiunea țărei. (Sgomot).

D. Alexandru Djuvara: Cel cu mâna în sac la ordine. 
(Sgomot).

D. Gaton Leca: Este o ondre pentru deputatul care este 
chemat la ordine, când atacă un guvern ca acesta. (Protestări, 
sgomot).

D. N. Fleva: El, apoi nu cred că sunt din aceia care să a- 
vanez ceva fără să am probe, și înaintea comisiunel de anchetă 
voiu presinta persona de la care sciu tdte acestea. . . .

Apoi ce, voiți să sciu eu ce faceți D-vdstre în consiliu?
Acum, D-lor, înțelegeți pentru ce mi s’au refusat dosarele; 

s’au refusat dosarele pe motivul, sau mai bine pe pretextul, căci 
nu erati motive legale nici constituționale, s’ati refusat numai 
pentru a ne împedica controlul nostru. A jis erl în adevăr pre
ședintele consiliului, că ministerul de resbel trebue să fie în a- 
fară de ori-ce cercetare; da, acostă mărturisire, mi se pare o e- 
normitate. N’am aujit nici într’un Parlament jicăndu-se că 
furturile de la ministerul de resbel nu cad sub controlul Parla
mentului, și rămân sub controlul șdrecilor, a samsarilor și în- 
treprinjătorilor cari se folosesc de ddnsele. (Aplause din mi
noritate).

Și când aceste fapte se vor cerceta printr’o anchetă, atunci 
luăm angagiamentul ca să aducem înaintea el tdte probele, tot 
ceea-ce s’a putut căpăta până acum, vom arăta și cari sunt in- 
formațiunile ndstre, vom arăta și personele anume de unde le 
avem; persdne oficiale, cari au denunțat, au spus în public, pe 
ici pe colea, și au colportat aceste acusațiuni.

Cimentul dat fără licitație a fost dupe condiții? Nu. Sciu că 
ați căutat, dar nu ați putut isbuti să schimbați raportul oficerilor 
cari au arătat că cimentul nu e in condițiunile contractului, cu 
tdte amenințările și cu tdte insistențele ce ați pus. Unde e acest 
raport? De ce nu’l aduceți? Fiind-că dinei se constată că cimen
tul are 30 la sută granulațiunl în loc de 15; cu alte cuvinte, că 
e mal granulos, mai rău de cât trebuia să fie dupe contract, dupe 
cum și regimul e corupt, mal bubos în realitate. (Aplause din 
partea oposițiel).

AujițI, D-lor, se compromit interesele de apărare ale țărei 
când se va constata că gheșeftarii au adus ciment numai de 15 
granulațiunl.

Ne refusațl dosarul, și ați pus în casa de fer procesele-verbale 
pentru ciment, căci ele constată imoralitatea regimului.

Cine tăgăduesce că o casă se pdte face și cu cărămidă nu nu
mai cu basalt. Dar daca ai luat cărămidă și al plătit basalt? Aci 
e cestiunea.

Pentru acăsta, daca nu putem să vă dăm probe palpabile, avem 
mijlocul prin care să vă dovodim că așa s’a petrecut lucrurile; 
așa le arată rumorea publică și aci nu este destul să se răspundă 
cum am văjut răspun jănd deunăji jiarul D-vdstre oficios Voința 
Națională, că tdte acestea sunt acusațiuni nedrepte. Și proba cea 
mal evidentă este că D. Garada nu a pus nici o-dată piciorul 
D-sale în ministerul de resbel. Dar cine a pretins acesta? Cine a 
jis că a^est domn a pus piciorul unde-va ? Ceea-ce rumorea pu
blică pretinde este că acest domn bagă mâna în tdte administra
țiunile ndstre publice. (Aplause din partea minoritățel).

Apoi, D-lor, cel mai puternic argument pentru un om care 
are fruntea curată și, aci fac apel la bunul simț al D-vdstre, este 
să nu fugă cine-va de lumină și când este acusat să se descopere 
îndată. Ce vrei D-le ? ț)icl că ’ți-am hiat ceva și am băgat în po- 
sunarul meu? Poftim posunarui pe dos (aplause din partea opo
sițiel; ca să vejl că nu ’ți-am luat nimic. Dar când cine-va aidrgă 
dupe mine și eu fug, îndesând mereu mâna în posunar, ce tre
bue să crddă lumea? (Aplause din partea oposițiel). Si mal cu
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sâmă când rumorea publică dă un corp așa de determinat acusa- 
țiunilor cari le am reprodus înaintea D-vostre.

Dar mai avem și alte probe pe cari le vom da înaintea comi
siunel de anchetă.

Veniți D-vostre și retușați acostă anchetă, dacă vă dă mâna și 
veți pune o nouă pecetie pe tdte câte se £ic de opiniunea publică, 
veți consacra din nod abusurl și malversațiunl se fac în adminis- 
trațiunea D-vdstre.

Numiți, D-lor, o comisiune de anchetă și înaintea el vom soma 
pe cei duoi miniștri, cari au desvăluit aceste lucruri în consiliul 
de miniștri, să vie să le desvălue și înaintea comisiunel de anchetă. 
(Aplause din partea minorităței, protestări de pe banca ministe
rială, sgomot mare).D. I. C. Brătianu, președintele consiliului: Dacă 
am jis că nu vă deschid ușa ministerului de resbel, 
—D-v6stre, bine înțeles, nu maiorităței,—este fiind că nu 
pot să o fac pentru D-vdstre... D-lor, cea mal marepedepsă 
pentru un om cămine și la vârsta mea, este să mă aflu față 
în față cu unele persdne, cari, dacă n’ar fi aici, negreșit că 
nu le dam bună dimineța. (Aplause).

Vă aduceți aminte, D-lor, că acum câți-va ani s’a făcut 
o interpelare în Senat de un coleg al D-lui Fleva de astăzi, 
tot asupra ministerului de resbel, și dupe ce s’aâ făcut an
chete peste anchete, și anchete mari, lungi, seridse, la ce 
resultat aâ ajuns ? Datu-s’a în judecată pe repausatul Slă- 
niceanu? Nu; dar sciți ce-ați făcut? Ați tăvălit un gene
ral de ai noștri înaintea Europei, un general care a murit 
de întristarea pe care ’l-ațl făcut'o. Acesta a fost resultatul 
pe care 'l-ați avut. (Aplause). Acolo voiți să ajungeți și 
cu generalul Angelescu ? D. general Angelescu este una 
din autoritățile ndstre militare. (Aplause.)

Acăsta este necontestat. Pdte să nu fie tot atât de bun 
administrator, căci obicinuit catanele cele mai bune nu sunt 
și administratorii cei mai buni, dar ca general, ca oștăn, 
niminea nu pdte tăgădui că este din’cei mai buni pe cari 
'I avem în țera ndstră.

Ei bine, voiți și pe acesta să-1 îmormântați ?
Ați spus Camerei că perechia de cisme s’a dat cu o tre

ime mal mult de cât altă-dată, că s’a contractat cu prețul 
de 17 lei.

Acăsta nu este exact; s’a contractat cu prețul de 13 lei 
și jumătate, și dar este o diferență fdrte mare între 17 și 

z 13 și jumătate lei.
Ai jis, D-le Fleva, că pânză pentru cămăși s’a cumpă

rat fără licitațiune, și pentru o sumă de un milion ; dar de 
ce nu te-ai dus la ministerul de resbel, cum te-ai dus și în 
alte părți, spe a’ți lua aceste informațiuni ? Dacă te-ai 
fi dus la minister puteai să afli mai bine adevărul, mai ales 
că în țăra ndstră discrețiunea nu prea este defectul nostru, 
și te-ai fi asigurat atunci că pânza s'a cumpărat mai eftin 
de cât mai înainte, pentru că s’a cumpărat direct de la fa
brică, fără nici un mijlocitor, și ai fi mai văjut încă că a 
fost și de o calitate mai bună.

Daț s’a făcut economie asupra hranei soldaților, și sciți 
cum ? Noi ne adresăm la proprietari. Am cercat și cu lici- 
tațiuni, am cumpărat și de pe la obor, dar am văjut că este 
mai bine ca prin Monitor să ne adresăm la proprietari ca 
să ne aducă probe de grââ, și credeți că primim prețurile 
cari ni se cer? Nu ; facem o mijlocie și atunci cumpărăm ; 
găsiți D-vdstre că este răâ să încuragiăm pe proprietari și 
să’i scutim de a fi exploatați de mijlocitori ? Scopul nostru 
este tocmai să încuragiăm și agricultura și industriile nds
tre naționale, și tot-de-odată să ținem și pe soldați mult 
mal bine de cât altă dată. (Aplause). *

Tot așa și cu confecțiunile. Noi avem ateliere de bine
facere, unde mai multe femei sărace lucrdză și ’și găsesc 
hrana. Răâ facem că încuragiăm asemenea industrie? (A- 

plause). Și ce abus s’ar putea face aci? Ar fi să ne înțele
gem cu directricea acestor ateliere, și dacă atunci s’ar re
duce lucrul să ne atribuiți că umblăm dupe sfănțuială ca 
să profităm o centimă, duoă de la o cămașe.

Eâ, D-lor, cum v’am spus, nu mai sunt catană, am fost 
și eâ o dată praporcic, dar acum sunt gospodar și gospodar 
pe picior mic, fiind-că n’am stare mare, și eâ unde mă duc, 
întrebați pe toți să vă spue că nu cânt de cât economie, și 
tocmai acăsta a și fost motivul principal care m’a făcut să 
vin la ministerul de resbel, pentru ca să fac să se rupă cu 
tradițiunea veche, tradițiune, nu făcută de partidul liberal, 
ci de aceia cari sunt amicii D-vdstre de astăji. (Aplause). 
Am înlăturat pe toți mijlocitorii, și m’am adresat în străi
nătate la fabrice d’a dreptul.

Eâ cunosc origina încfrucișătorilor, și sciâ de unde por- 
nesce resentimentul D-lui Fleva contra lor, și de aceea eâ 
cel d'ântâiâ am fost care am cumpărat tunuri de la Arm- 
strong, fiind-că, mai mult saâ mai puțin, eram monopoli- 
sați de Krupp, am vrut să scăpăm de monopol; ne-am adre
sat ântâiâ în Francia, dar Gambetta ne-a închis ușile, am 
mers apoi în Anglia unde am găsit tunuri mai eftine. Ime
diat însă ce am încheiat afaceri cu D. Armstrong, D-sa a 
trămis un representant aici, care avea tot obiceiul celor-alțl 
mijlocitori de a fi tot-d’a-una în biurourile ministerelor și 
în camaraderie cu micii funcționari. Am scris atunci D-lui 
Armstrong să nu crădă că pe cât timp va avea un repre- 
sintant aci ’i vom face veri-o comandă, fiind-că noi voim ca 
tratările să se facă direct. Pdt^că s’aâ supărat mijlocitorii, 
fiind-că le-am luat pânea din gură, dar nu pentru ca s’o 
bag în posunarul meâ, dupecum aujeam pe un domnișor mal 
adineori că bag mânile în tesaurul public, pentru ca să'mi 
umplu posunarele, se vede că judecă pe cei-alți dupe D-sa. 
(Aplause). Nu daca ași fi băgat mânile în visterie, dar dacă 
numai ași fi trecut pe un postav verde cu nițică apă tare 
napoleonii afacerilor pe cari le-am tratat, ași fi astăji mi
lionar, fiind-că a trecut prin mânile mele multe sutimi-de 
milidne.

Nu vă doresc însă, D-lor, să aveți pentru copii D-vds
tre cât voiâ lăsa eâ copiilor mei din banii Statului. (A- 
plause prelungite).

Incrucișătorul nu este comandat de D. Angelescu; D-sa 
n'a făcut de cât să dea ordinul a se face și a se plăti; co
manda este făcută prin generalul Maican Dumitrescu, căci 
dânsul este șeful flotilei, și șeful flotilei împreună cu mai 
mulți oficeri de marină aâ arătat planurile și calitățile, și 
nu s’a comandat de cât acolo unde s’a găsit a fi în condi- 
țiunî mai bune. La confecționare asisfă o comisiune, iar 
când va fi gata se va numi altă comisiune care să facă re- 
cepțiunea.

D-lor spun că aâ renseignemente de la cineva, dar s’a 
ferit să spună că le aâ de la rtpresentantul fabrice! a cărui 
mijlocire noi nu am voit să o primim. Eâ posed scrisori de 
la mulți mijlocitori de aceștia către fabricanții mari din 
străinătate, cărora le jic: voiți să aveți concesiunea cuta
re ? dați*ml mie atâta și o veți avea. Este un amic al meâ, 
cunoscut aci, căruia i s'a făcut propunere să ’i dea 30.000 
franci pe an, numai să țină in curent de ce comande vor face 
tdte ministerele. Găsiți D-vdstre că rââ fac eâ când caut să 
scap și ministerul de acești mijlocitori? (Aplause).

Și vreți D-vdstre ca ministrul nostru să fi fost fără în
grijire că are sa isbucnescă verl-un resbel ? Eâ în adevăr 
m’am opus când a fost să se facă o așa mare cantitate de 
cisme ; dar mi-s’a jis : se pdte ca soldatul să fie fără manta, 
căci pune și un cojoc Ia nevoie, se pdte să fie fără căciulă 
în cutare formă, căci pdte pune una din cele mai simple de 
die, dar fără cisme se pdte să fie soldatul ? Atuncij’mi-am 
adus aminte că, în timpul resbelului franco-german, de 
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ceea-ce a suferit mal mult armata francesă a fost de cisme, 
fiind-că afi fost lipite cu cleifi și de îndată ce afi dat de 
umidi ate s'afi deslipit și afi rămas soldațil cu piciorele 
gole în noroifi; și 'nii-am $is: dacă în Francia nu s'a pu
tut găsi la nevoie un așa însemnat număr de cisme, dar 
aci în România, când va veni un resbel, cum are să se gă- 
săscă un număr, nu de 90.000, ci de 200.000, fiind-că nu 
90.000 vom fi siliți să scotem în apărarea țărei, ci cel puțin 
150.000 safi 200.000 de omeni. (Aplause).

Ei bine, pentru ca să facă în grabă 90.000 de cisme, 
s’a adresat în străinătate și nu s’a găsit nici o casă care 
să le facă într’un timp așa de scurt, nu s’a găsit de cât a- 
căsta. x

Cum dar numai așa pe spusele unuia și altuia, și pe spu- 
selp cui ? Pe spusele acelora cari afi c\4ut la licitațiune ve
niți D-vdstre să loviți în ondrea capilor ai matei ndstre ? 
Efi ’mi aduc aminte din timpul resboiului că atunci într’a- 
devăr s’afi făcut greșeli, s’afi făcut incorectitudini, dar când 
a fost să 'i chem la răspundere, am fost nevoit să trec cu 
vederea. Și care ar fi mai mare greșelă: aceea de a lăsa pe 
un vinovat să trăcă, safi să compromit ondrea armatei ro
mâne ?

Și D-vdstre numai pe nisce denunțări interesate, numai 
pe nisce calomnii veniți să aruncați nisce acusațiuni atât 
de grave ?

„Camera ascultând desvoltările interpelatorului și răs 
punsul cabinetului, cere o anchetă parlamentară, care, prin 
ascultare de martori și cercetarea scriptelor, să fie pusă în 
posițiune a face un raport amănunțit Camerei.

N. Fleva, N. Nicorescu, C. C. Arion, A. Djuvara, G. 
D. Paladc, V. Pogor, Gr. Cozadini, I. Oroveanu.

RAPORTUL COLONELULUI CARP IN PROCESUL COLONELULUI MAICAN
Iată mai ânteiu un extract care dovedetce că de mulți ani 

se cunoscea afacerea cu obusurile.
„La începutul anului 18*78 se observă că obusurile pre

date de D. Broadwel se spărgeafi când eșeafi abia din tun.
„Dupe resbel se vorlea fdrte mult de obusurile proste, 

de comandele făcute de Broadwel, de relațiunile cari exis- 
tafi între acesta și colonelul Maican, de moșiile ce acesta 
cumpăra.

„Cu tdte acestea, nici o urmărire nu se începu în 
contrariul Maican, CAPE FU NUMIT COLONEL 
IN 1882, APOI COMANDANT AL UNEI BEL 
GADE DE ARTILERIE ȘI PARE A CHEMAT LA 
CEA MAI ST&ELUCITA ÎNAINTAREA

Iată acum și la ce dată se descoperi afacerea.
Raportul colonelului Carp $ice:
„Colonelul Popescu se înțelese cu colonelul Voinescu și 

ei traseră mai multe copii depe acele scrisori ale lui Broad
wel, pe care acest din urmă le remise D-lul Brătian ., 
în timpul vacanțelor Crăciunului.

De notat este că in timpul vacanțelor Crăciunului eram 
in ajunul alegerilor.

Primul ministru neluănd nici o mesură, $ice rapor
tul, în timpul vacanțelor, căpitanul Dimancea se făcu 
nerăbdător și povesti afacerea camarazilor săi.

Atunci se întruniră cel 12 coloneii la D. colonel Hor- 
bat zii i.

„D&r,$ice raportul colonelului Carp, IN DIMINEAȚA 
ACELEAȘI Ț)ILE, cănd avu loc întrunirea, minis
trul de resbel numise o comisiune de anchetă com
pusă din trei generali pentru a examina afacerea/

înalta curte de casațiune și justiție 
CONSTITUITĂ, SEGȚIUNI-UNITE, ÎN ÎNALTĂ CURTE DE JUSTIȚIE 

No. IO

Președința D-lul C. E. SCHINA, prim-președinte
Membrii presenți:

D-nil Gr. Lahovari, St. St Hon, Ai. Petrescu, P. Orbescu, N. Mand rea, Sc. Ferechide, Ai. Degre, 
Ai. Giani, C. Stefănescu, G. Giurgea, R. N. Opreanu, D. 7acu, D. Hânțescu. .

In urma adresei D-lul președinte al Senatului cu No. 493/88, prin care se co
munică votul dat de Senat in ședința de la 16 Martie anul 1888, relativ la trămiterea 
în judecata acestei curți a generalului in demisiunc Alexandru Angeleșcu, fost mi
nistru de resbel, pentru delictul de mituire în cestiunea comandel încrucișătorului 
„Elisabeta“ și pentru că a luat disposițiunl contrarii textelor exprese din legea compta- 
bilităței generale a Statului, relativ la formalitățile de concurență și publicitate ce se 
cer pentru tdte tocmelile ce se fac în numele Statului, precum și la depunerea unei 
garanții în cestiuni de asemenea tocmeli, precum sunt furniturile cismelor, plumbului 
și cositorului, primindu-se actul de acusațiune întocmit de comitetul ales de Senat, 
curtea a dispus punerea în stare a procesului de a fi judecat, și astăzi, 1 Decembre 
curent 1888, când s’a defipt termenul de înfățișare, în puterea art. 101 din Consti
tuțiune și conform legei asupra rcsponsabilităței ministeriale,

Curtea, '
Dupe retragerea D-lui N. Predescu, unul din consilierii sei, prin tragere la sorți 
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în camera de consilia, constituindu-se în numeral soț de 14 membri, conform art. 35 
din legea responsabilități ministeriale, în înaltă curte de justiție, în presența 
comitetului senatorial de acusațiune, compus din D-nil D. V. Polizu-Micșunescu, pre
ședinte, G. Nanu, G. D. Budișteanu, G. G. Meitani, I. V. Arapu, Gr. Stefănescu și 
El. Vergati, membri, în calitate de minister public, față fiind și D. Al. Angelescu, ge
neral în demisiune, acusat, asistat fiind de D-nii advocați G. Daniileanu și Mateiu 
Corbescu, a intrat în cercetarea și judecarea acusațiunei adusă contra numitului în 
calitatea sa de fost ministru.

Deschizând audiența, D. prim-președinte aduce la cunoscința părților în causă, 
că curtea, în virtutea art. 36 din citata lege, luând ca normă principiile fundamentale 
și generale de procedură în materie represivă, a regulat că instrucțiunea orală ce se 
va urma în afacere va avea a se desvelui în ordinea următdre :

1) Apelul nominal ah martorilor și retragerea lor în camera ce le este destinată;
2) Ascultarea raportului făcut în causă de membrul raportor al curței;
3) Expunerea afacerei de către comitet cu presentarea din parte-i a listei mar

torilor ;
4) Ascultarea martorilor dupe ordinea stabilită de comitet;
5) Interogatoriul acusatului;
6) Desvoltarea acusațiunei de către partea urmăritdre ;
7) Conclusiunile părței civile, daca se va constitui;
8) Apărarea acusatului.
Iar excepțiunile independente de fond, acelea ce se ating de fond, precum și in

cidentele, se vor propune, desbate și judeca conform regulelor generale ale materiei 
în afacerile corecționale.

Dupe acăsta, D-nii advocați ai Statului B. Misir și B. Brătianu, având procuri 
speciale, au presentat în audiență adresa D-lui ministru de resbel cu No. 21.250 din 
1888, prin care Statul declară că se constitue parte civilă în proces pentru suma de 
lei 167.116, asupra cărei cereri D. prim-președinte, dând cuvântul apărărei, acusa- 
tul, prin advocatul seu D. Danieleanu, a declarat că de și intervențiunea părței civile 
în instanță este cam târzie și că ’i ar da dreptul să ceră amânarea, însă fiind sigur de 
nevinovăția clientului seu, primesce desbaterea.

Curtea, dupe ce a ascultat părțile, admite pe ministerul de resbel ca parte civilă 
în instanță și procede la judecarea afacerei.

S’a procedat apoi la apelul nominal al martorilor citați, la care Zece din ei și'a- 
nume: M. G. Trandafirescu, B. Weithase, Ghristache Grigoriu, M. Th. Mandrea, 
Tănase Dimitrescu, Nicolae Mardari, colonel Carp, Daniil servitorul lui Broadwell, 
Rafael Balli și frații Giricleanu nerespunZend, D. președinte al comitetului de acusa
țiune a cerut a se da în contra lor mandate de aducere, cu osebire de Daniil servi
torul lui Broadwell, la care nu insistă.

D. prim-președinte a dispus retragerea martorilor în camera ce le este destinată. 
In urmă s’a ascultat D. consilier Al. Giani în citirea raportului făcut în causă. 
Dupe acesta, D. prim-președinte dând cuvântul D-lui președinte al comitetului, 

pentru ca să expună afacerea și să presinte lista martorilor, D-sa a însărcinat pe D. 
Nanu, colegul seu, care a citit actul de acusațiune, reservându-și dreptul ca, dupe in
strucțiunea orală, să expună acusațiunea în tâtă latitudinea sa.

S’a procedat apoi la ascultarea martorilor cari au depus jurământ în confor
mitate cu art. 153 din procedura penală, și anume: Nicolae Dimitrescu Maican, maior 
Gherghe, Luis Broadwel, Richard Broadwel (acești duoi prin interpret Sc. I. Ghica,
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numit de curte, care asemenea a depus jurământ, conform art. 357 din aceeași pro
cedură), Nicolae Chrisovoleni, Ignatz Bassa, Anton Limburg și locotenent Franc Mawer, 
iar notele deposițiunilor lor sunt alăturate la dosarul causei.

Curtea,
In vedere că sunt 7 ore, a remas în continuare, amânând desbaterile pentru Vi

neri, 2 Decembre, pentru când a însciințat pe părți și pe martorii presenți despre 
acesta; iar în privința acelora cari n’au respuns Ia apelul nominal, și anume: M. G. 
Trandafirescu, B. Weithase, Christache Grigoriu, Tănase Dimitrescu, Nicolae Mar- 
dari și colonelul Carp, s’a dispus a se da contra lor mandate de aducere pentru Sâm
bătă, 3 Decembre curent.

Astăzi, 2 Decembre 1888,
Curtea, în continuarea ședinței din diua precedentă, fiind asistată de comitetul de 

acusațiune șiînpresența acusatulul Al. Angelescu, asistat de D-nii advocați Daniileanu 
și Corbescu și a părței civile, represintată prin D-nii advocați B. Misir și B; Brătianu, 
a procedat la ascultarea martorilor, sub prestare de jurământ, conform art. 153 din 
procedura penală, și anume: Rafael Balli, luliusNeubauer,locotenentul N. Pretorian, 
general Cruțescu, T. Mehedințeanu, Frânt z Șmidt, M. T. Mandrea, Bernard Weithase, 
Anton Ciricleanu, G. Dracu, Ilie Constantinescu, Grigore Alexandrescu, Christache 
Grigoriu, Mihalache Christescu, Fritz Ședlinsky, Ilie Alexandrescu, Tănase Dimi- 
trescu, căpitan Gr. Dimitrescu, G. Tamara, intendentul Hagiescu, administratorul 
Celăreanu, căpitan Nanu, intendent Cămărășescu, administrator Neuman și Vladi- 
mirescu și, dupe ce s’a terminat luarea deposițiunilor tutulor martorilor presenți, des
pre care s’a alăturat note la dosar, atât acusațiunea cât și apărarea, ati renunțat la 
ascultarea martorilor Daniil servitorul lui Broadwel, G. P. Feifer, intendentul 
Oprescu, locotenentul Ștefănescu, căpitan Obedenaru, colonelul Carp, Orășianu și N. 
Rubini și acusatul și partea civilă nu și ’i-ati însușit.

Curtea a luat act de acestă renunțare, și orele fiind cinci, a amânat continuarea 
ședinței pentru Sâmbătă, 3 Decembre, când au a depune M. G. Trandafirescu și N. 
Mardari, în privința cărora s’a dat mandat de aducere pentru acea di-

Astăzi, 3 Decembre 1888,
Curtea, în continuarea desbaterilor din dina precedentă, fiind asistată de comi

tetul de acusațiune și în presența acusatulul Al. Angelescu, asistat de D-nii advocați 
Daniileanu și Corbescu și a părței civile represintată prin advocați! Statului B. Misir 
și B. Brătianu, D. prim-președinte a pus în vederea părților adresele ce a primit de 
la D-nii prefecți, al Capitalei și al județului Buzeu, prin cari se face cunoscut că mar
torii M. G. Trandafirescu și N. Mardari, negăsindu-se la domiciliu, le a fost im
posibil să execute mandatele de aducere date contra lor pentru astăzi, la care D. pre
ședinte al comitetului a respuns că, în ce privesce pe martorul M. G. Trandafirescu, 
ar putea renunța, iar pentru Mardari ține a se aduce, fiind-că ’l consideră ca un 
martor principal.

D. Daniileanu, în numele acusatulul, a declarat că primesce deposițiunile marto
rilor Trandafirescu și Mardari, făcute în scris la instrucțiune, ca cum ar fi fost făcute 

_ oral și a cerut a se urma cu desbaterile înainte, la care partea civilă n’a făcut nici o 
obiecțiune.

Curtea,
A încuviințat a se citi deposițiunile în scris ale acestor duoi martori, cari se află 

In dosarul instrucțiune!.
Dupe citirea acestor deposițiuni, terminându-se ascultarea martorilor, D. prim- 
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președinte a procedat la interogatorul acusatulul, punendu-i următdrele întrebări: 

„Vă numiți Alexandru Angelescu, fost general de brigadă în armata activă,’ fost 
ministru de resbel în cabinetul D-lul I. C. Brătianu.

1) Portofoliul resbelului ’l ați părăsit mult înaintea retragere! ministerului din 
care făceați parte ; de asemenea ați demisionat din armată mai înainte de a fi ajuns 
la vârsta în care omul devine incapabil de a mai fi soldat. Vă rog să ’mi spuneți, 
cum și pentru ce ați părăsit consecutiv aceste duoe înalte posițiuni?“

La acăstă întrebare D. Angelescu a răspuns : Am părăsit ministerul^din causa 
neînțelegerilor ce am avut cu D. I. C. Brătianu, președintele consiliului de miniștri. 
Mă convinsesem că o încredere reciprocă nu mai exista^între mine și D-sa. O altă 
causă pentru care m’am retras din minister era următărea : Pe când mă găseam în 
congediu în străinătate, nu sciti ce uneltiri s’aiî petrecut în minister în lipsa mea, ast
fel că am fost însciințat că contractul de cisme a fost interpretat rău, de și era dat cu 
paza formelor prevăzute de lege și dupe prealabilă autorisare a consiliului de miniștri. 
Intorcendu-mă, eram decis sa mă retrag și în acest scop m’am și dus la Govora unde 
se găsea primul-ministru Brătianu să’i comunic hotărîrea mea. D. Brătianu ’mi a Zis 
că am luat în răti sgomotul ce s’a făcut relativ la contractul de cisme, comunicându-mi 
tot-de-odată că a dat ordin să se micșoreze comanda. La acesta m’am opus, însă D-sa 
insistând, am primit să reduc comanda.

In urmă, în luna lui Octombre accentuându-se nemulțumirile în contră-mi, sgo
motul ce se făcuse prin presă, interpelările din Corpurile legiuitdre, m’au făcut să 
subscriu demisia în diua de 24 Octombre, pe care dând’o D-lui Brătianu, D-sa ’mi-a 
Zis s’o iati înapoi. Eti am persistat în resoluțiunea ce o luasem și la 5 Noembre m’am 
retras din minister; iar asupra motivului care m’a determinat să mă retrag din pos
tul de general de brigadă, este, pe de o parte, că mă desgustasem de svonul ce se fă
cuse prin interpelări și prin presă, pe de alta fiind bolnav și abătut moralicesce, m’a 
pus în posiție să ’mi dau demisiunea și din armată.

A Il-a întrebare: „Ați audit depunerile categorice ale martorilor Broadwel tatăl și 
fiul. D-vdstre, tăgăduind veracitatea afirmațiuniîor lor, ve rog să ’mi spuneți, care cre
deți sa fie mobilul care a determinat și determină pe acești dmeni să vă aducă ase
menea apăsătdre imputare ?“ •

D. Angelescu a răspuns : Cred că a fost o urzelă făcută de un complot militar 
în armată, urzelă îndreptată în contra întregului minister, luându-me pe mine ca punct 
de miră; că Broadwel a fost întărîtat în contra mea, am auZit multe din svon, că 
pdte i s’au făcut și promisiuni, ca să depună în contră-mi. Pe lângă acesta, acele depu
neri sunt neadevăruri și, ca să vă dovedesc, vă relatez următărea împregiurare: Intre 
altele se dice de comitetul de acuzare că acel, Broadwel ’mi a scris mie scrisori; daca 
ar fi adevărat acesta, cum se face că acele scrisori nu sunt în copierul său? Alegațiu- 
nea ce o face Broadwel, că le-a ars, ca să nu mă compromită, nu este adevărată.

A IlI-a întrebare: „Cum justificați violările legei comptabilităței ce vi se impută 
de acusațiune în privința comenzilor plumbului și cismelor“ ? .

La acăsta D. Angelescu a răspuns : In privința comenZei plumbului, cositorului 
și cismelor, le justific prin neapărata trebuință și urgența ce se simțea, ceea ce m’a 
făcut să mă abat de la lege. Pentru cisme, mai ales, daca publicam licitațiune, ’mi 
trebuia duoă luni, o altă lună pentru facerea licitațiune! și 6 sau 7 luni pentru con- 
fecțiune, ast-fel că tdtă comanda nu s’ar fi putut face mai curând de Zece luni. Eu 
care eram răspunZător de apărarea țărei, dacă ași fi lăsat în acele momente trupa să 
n’aibă încălțăminte, același comitet, care mă acuză astăZi că am călcat legea, mar fi

I
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acusat de incapacitate. Din trecut nu mai existau cisme și tocmai aveam și concentrați 
40.000 soldați; mai eram dator pe la corpurile de armată vre-o 40.000 perechi cisme, 
și ceea ce producea atelierul de la Bucoveț nu era suficient. Pe lângă acâsta prețul * 
de la atelierul de tăbăcărie de la Bucoveț era mai ridicat de cât cum contractasem eti, 
căci în budget se prevăzuse un preț convențional. Cred dar că contractul de cisme cu 
condițiunile în cari ’l am dat era o bună afacere pentru Stat.

Terminându-se interogatorul, s’a ascultat D. Polizu-Micșunescu, președintele co
mitetului de acusare, și V. Arapu, membru comitetului, în desvoltarea acusațiunei și 
conclusiunilor definitive, cerând ca dacă apărarea va invoca veri-un fapt nou, co
mitetul să aibă dreptul de a replica.

D-nii B. Misir și B. Brătianu, advocații Statului, în stabilirea pretențiunilor civile, 
pentru daunele causate Statului, prin faptele ce se impută- acusatului Angelescu și, 
orele fiind șâpte, s’a amânat continuarea desbaterilor pentru Luni, 5 Decembre.

Astă-(ji, 5 Decembre 1888, curtea, asistată de comitetul de acusațiune și în pre- 
sența acusatului și a părței civile, asistați de advocații lor, a dat cuvântul acusatului 
și ast-fel ascultând pe ambii săi advocați Mateiu Corbescu și George Daniileanu 
în motivele de apărare invocate, comitetul de acusațiune ne mai cerând cuvântul, D. 
prim-președinte a declarat desbaterile închise, anunțând pe părți că curtea rămâne în 
deliberare până Mercurl, 7 Decembre curent, când are a pronunța hotărîrea.

Astăzi, 7 Decembre 1888,
Curtea, dupe ce a ascultat:
Pe D. Al. Giani, membrul curței, în citirea raportului seu făcut în causă;
Pe comitetul de acusațiune care a expus afacerea și a presintat lista martorilor 

ceruți a se asculta; /
Pe martori în depunerile lor făcute sub prestare de jurământ, în conformitatea - 

art. 153 din procedura penală;
Pe acusat în răspunsurile sale, la interogatorul ce i s’a făcut de D. prim-președinte;
Pe comitetul de acusațiune în desvoltarea și sprijinirea acusațiunei;
Pe D-nii B. Misir și B. Brătianu, representanțil ministerului de resbel, parte 

civilă, în conclusiunile lor;
Pe D-nii M. Corbescu și G. Daniileanu, în apărarea acusatului;

Deliberând,
Asupra capului de acusațiune că Al. Angelescu a primit mită de la comisiona

rul Broadwell spre a da casei Armstrong comanda încrucișătorului „Elisabeta“,
Considerând că Al. Angelescu, chemat a se pronunța, în calitate de ministru de 

resbel,4ntre trei case din străinătate cari se ofereau pentru a construi un încrucișător 
de mare pentru marina Statului, s’a pronunțat în mod hotărîtor, în (jiua de 21 Martie 
1887, în favdrea casei „Thames“;

Stabilirea acestui punct de fapt resultând pe deplin:
1) Din depunerile circumstanțiate și concordante a martorilor : N. Dimitrescu- 

Maican-și N. Mardari, din cari, cel d’ântâiu afirmă că, ca director al departamentului 
de resbel la acea epocă, a primit, în cjliua de 21 Martie, de la ministrul Angelescu 
ordin verbal de darea comendei vasului în cestiune casei „Thames“; iar cel de al 
duoilea arată că în săra acelei (jile i s’a și transmis, în calitatea lui pe atunci de di
rector al flotilei, ordinul menționat cu invitare de a pregăti contractul în numele ca
sei „Thames“, adăogând Mardari că a mai fost și față în (jiua de 26 Martie, la o dis
cuție între Maican și Angelescu, când a au<jit pe Angelescu picând că în adevăr, la
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21 Martie, dedese ordin verbal da se face contractul pe numele casei „Thames“, dar 
că acel ordin nu era o resoluție scrisă, care ar fi urmat să se execute.

2) Din trei scrisori ale lui Mackrov, representantul casei „Thames“, aflate în do
sarul departamentului de resbel No. 3 din 1886, la filele 267—273, adresate minis
terului și înregistrate în filele de 26, 27 și 28 Martie, din cari, în cea d’ânteiu, Ma
ckrov declară că a luat cunoscință de decisiunea luată în favdrea casei ce represintă 
și mulțămesce ministrului pentru acesta; iar în cele-alte duoe se miră de revocarea 
decisiunei și protestă contra acestui fapt ca de un lucru fără precedent în tote negocierile 
sale anteriore.

3) Din depunerile martorului Louis Broadwell, care afirmă că în diua de 21 
Martie, pe când representanții caselor rivale tratau despre comanda încrucișătorului 
în cabinetul directorului departamentului, el, care represintă pe una din aceste case, 
casa „Armstrong", nici n’a fost primit să intre atunci în acel cabinet; că în acea ții, 
el, Broadwell, a privit oferta casei ce represintă ca înlăturată, iar pe aceea a casei 
„Thames" ca definitiv admisă.

4) Din chiar respunsul ambiguu al acusatului care, tăgăduind că în diua de 21 
Martie ar fi dat ordin pentru facerea contractului pe numele casei „Thames", recu- 
ndsce totuși că ar fi țlis, în acea ții, că crede că comanda încrucișătorului o vi da casei 
„Thames“.

Considerând că în urma celor petrecute în țliua de 21 Martie și stabilite precum 
mai sus se arată, Al. Angelescu, dupe 5 dile, și anume la 26 Martie, pe un referat al 
direcțiune! flotilei din acea di, pune urma tor ea resoluție: Incrucișătorul se va da casei 
Armstrong, iar șalupele torpiliore casei Forges et Chantiers de la Jdiditerannde ;

Considerând că motivele invocate de acusat pentru a justifica preferința pe care, 
în cele din urmă, prin resoluția sus arătată, a dat’o casei „Armstrong" sunt: că acea 
casă era cu 50.000 lei mai eftină de cât casa „Thames", iar pe de alta că președintele 
consiliului ’l ar fi sfătuit și el să prefere pe cea mai eftină;

Considerând că aceste motive, pe lângă că nu pot explica, în persdna unui mi
nistru, faptul revocărei unei decisiuni formal exprimată de densul, nu sunt măcar de 
natură a determina preferința în sine, abstracție făcută de ori-ce angagiament ante
rior luat, căci, în construirea unui vas de resbel, de o valdre de aprdpe un milion și 
jumetate, ceea ce un ministru caută și trebue să caute, în interesul Statului, în numele 
căruia trateză, e, nu o diferință în preț relativ neînsemnată ca aceea de 50.000 lei, 
ci presintarea din partea constructorului a unor condițiuni cari să garanteze o bună 
lucrare; că, pe lângă acesta, eflinătatea casei„Armstrong"în raport cu casa „Thames" 
era un fapt deja cunoscut lui Angelescu în (Jiua de 21 Martie, care nu ’l a împedicat 
cu tdte acestea, dupe însăși a lui mărturisire, să dk'ă în acea di de 21 Martie : 
că crede că va da comanda încrucișătorului casei celei mai scumpe, adică casei Thames, 
în favdrea căreia se pronunțase tdte comisiunile speciale chemate să’și dea avisul asu
pra programelor și condițiunilor caselor concurente;

Că in căi se atinge de părerea președintelui consiliului, dupe insăși 
arătările acusatului, D. I. C. Brătianu nu ’i a exprimat veri-o opininne 
motivată in cunoscință. de causă și nici că ar fi insistat cnm-va in a sus
ține una sau alta din cele duoă case;

Că din tdte acestea resultă pentru curte convingerea că, motivele alegate de Al. 
Angelescu, pentru a justifica darea comande! încrucișătorului către casa Armstrong, 
în diua de 26 Martie, nu sunt acelea cari în adever ’l au determinat să facă acăsta;

Considerând că comisionarul casei „Armstrong", martorul Louis Broadwel, a 
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arătat într’un mod circumstanțial și uniform, la tdte cercetările la cari a fost chemat, 
că el a determinat pe ministrul Angeleșcu să dea comanda încrucișătorului casei pe 
care o represintă, prin promisiunea ce a făcut acestuia, pe care a primit’o, în jiua de 
22 Martie, de a’i numera suma de 25.000 lei la subscrierea contractului;

Considerând că acesta arătare e confirmată și întărită în punctele el principale 
prin acelea a martorilor Mardari, Richard Broadwell, prin scriptele lui Louis Broad
well și prin acelea ale casei Chrisoveloni.

Ast-fel: 1) Louis Broadwell arată că în jiua de 21 Martie ’șl a privit ca res
pinsă oferta ce făcuse în numele casei „Armstong“ și că imediat s’a hotărît să se a- 
dreseze și că s’a și adresat lui. Angeleșcu pentru a obține de la el comanda prin mijlo
cire de bani; martorul Mardari confirmă acestă arătare, spunând că în diminâța jilei 
în care Broadwell s’a dus la Angeleșcu și înainte de a se duce acasă la acesta, Broad
well, pe care ’l a vejut, era fdrte nemulțumit, dar că întâlnindu’l câte-va jile dupe 
aceea, înainte chiar d’a se decide lucrul, ’i a spus că a reușit să ia comanda prin aju
torul persanelor influente cu cari era în relație.

2) Arătările lui Louis Broadwell despre modul cum s’a introdus la Angeleșcu 
acasă, cum ’i a dat bani, cum dupe aceea Angeleșcu ’i a înapoiat acești bani, sunt 
exact confirmate prin depunerile lui Richard Broadwell fiul.

3) Scrisârea lui Louis Broadwell către casa „Armstrong“, găsită în copierul seu 
și scrisă a duoa ji dupe încheiarea contractului definitiv, și în care spune că a trebuit 
să dea bani pentru a obține comanda; ridicarea sumei de 30.000 lei de la casa Chri
soveloni în^chiar seră jilei în care s’a subscris contractul, depunerea a unei sume de 
12.000 lei/de către Broadwell, la Chrisoveloni, dupe 13 jile din jiua când Broad
wel afirmă tcă Angeleșcu ’i a înapoiat banii; tdte acestea confirmă și întăresc ară
tările precise și neschimbate ale lui Louis Broadwell.

Considerând că credementul ce, în temeiul considerațiunilor ce preced, cată să 
se dea arătărilor lui Louis Broadwell, nu pdte fi slăbit prin împregiurarea, fără nici o 
însemnătate, că Angeleșcu și Broadwell nu s’ar fi cunoscut de mai înainte, nici prin 
aceea că aceste persdne n’ar cundsce bine ambele una și aceeași limbă, dificultate 
lesne de înlăturat între duoe persdne de cultura lui Angeleșcu și a lui Broadwell;

Că de asemenea nu pdte face să nască veri-o înduoială despre veracitatea arătă
rilor lui Broadwell împregiurarea, că între deposițiile succesive ale acestui martor și a 
arătărilor lui, față cu acelea ale celor-alțl martori, ar exista dre-cari contradicțiuni 
în privința unor date; aceste contradicțiuni fiind de natură, din contra, a înlătura 
ideea că Broadwell ar fi instrumentul unei urzeli concertate de mai multe persdne 
contra lui Angeleșcu, în care cas numai s’ar fi putut lua cele mai minuțidse precau- 
țiuni, pentru a evita chiar cele mai neînsemnate contradicțiuni;

Considerând că din tdte acestea se dovedesce pe deplin că Al. Angeleșcu, în 
exercițiul funcțiunei sale de ministru de resbel, a primit de la Louis Broadwell, co
misionar al casei „Armstrong“, suma de 25.000 lei, spre a da acestei case comanda 
construire! încrucișătorului „Elisabeta“, fapt prevejut și pedepsit de art. 144 din co
dul penal.

Asupra capetelor de acusațiune că Al. Angeleșcu, prin violarea art. 45 și 49 din 
legea comptabilităței generale a Statului, a dat comen jile plumbului, cositorului și 
cismelor în anul 1887,

In drept,
Avend în vedere legea asupra responsabilităței ministeriale din 2 Maiu 1879 ; 
Considerând că art. 3, aliniatul a din acesta lege, declarând penalmente respun- 
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Zetor pe ministrul care violeză un text expres al unei legi existente, fără ca pentru 
acesta să câră anume, ca condițiune constitutivă a delictului, doi sau rea credință 
din parte-I, a voit, cu drept cuvânt, să pedepsescă faptul funcționarului pus pe 
cea mai înaltă treptă a ierarchiel guvernamentale și administrative a Statului, care, 
nesocotind o lege clară, neprimitâre de,vre-o înduoială raționabilă, din incapacitate, 
incurie, negligență sau dispreț manifest al legalităței, turbură el, cel însărcinat mai 
presus de toți cu executarea legilor, ordinea juridică stabilită, isbind ast-fel în ceea ce 
e chemat tocmai să întărescă în inima tutulor cetățenilor: sentimentul legalităței, fără 
de care Statul e lipsit de una din bazele sale morale cele mai solide.

Considerând că responsabilitatea juridică, creata de lege pentru mi
nistru prin acest text, nu trece peste marginele unei stricte justiții dacă, 
precum acesta reese clar din chiar tăcerea legei in astă privință, ea a În
țeles să reserve ministrului pus in acusațiune dreptul d’a propune și 
proba, spre apărarea sa in fața judecăței, căușele de justificare admise 
de dreptul penal ordinar in materie de crime și delicte, cât și de dreptul 
constituțional al tutulor Statelor, și cari sunt: pe de o parte, necesitatea, adică 
o neputință neprovenita din veri-o greșâlă a sa și pe care ministrul nu o 
putea Înlătura cu midlâcele de cari dispunea; iar pe de alta, și indepen
dent de ori-ce necesitate in sensul teoriei dreptului comun, rațiunea de Stat 
adică un interes public important și superior disposițiunei legei violate.

In fapt,

Considerând că Al. Angelescu este acusat că, în calitate de ministru, a violat 
art. 45 și 49 din legea comptabilitățel generale a Statului, dând comenzile plumbului și 
cositorului la 4 Iulie 1887 și aceea a unul material pentru 96.000 perechi cisme la 
12 Maiu, același an, fără publicitate, nici licitație și fără a cere garanție, condițiuni 
impuse imperios, în mod clar și precis, prin citatele texte de lege orl-cărui ministru, în 
tocmelile ce e chemat să facă în numele Statului;

- Considerând că acusatul, fără a pune în înduoială înțelesul textelor de lege a că
ror violare i se impută, susține că nu aceste texte erau aplicabile în cestiunea comen
zilor menționate, ci art. 46 din aceeași lege, care dispensă de formalitățile publicitățel, 
licitației și garanției tocmelile făcute de ministru în numele Statului: 1) când împre- 

v giurările cer ca operațiunile guvernului să fie secrete (alin. II, art. 46); 2) când e 
vorba de lucrări cari nu suferă întârziere, din causa unei urgențe evidente, provocată 
de împregiurări neprevăzute (alin. 9, art. 46);

Considerând că, în ce privesce primul miZloc de apărare, relativ la furnitura plum
bului și cositorului, acusatul n’a probat că împregiurările ar fi cerut, când sa dat acea 
comandă, ca operațiunile guvernului să se ție secrete în privința lor; că, din contra, 
din. faptul că se aflau deja depuse și alte oferte în privința acestei furnituri în minis
terul de resbel încă din 3 Februarie același an, se dovedesce că departamentul de 
resbel n’a găsit că acâstă operațiune cerea să fie ținută secretă; că, în ori-ce cas și 
chiar admițând necesitatea secretului, art. 46, alin. II, sub scutul căruia se pune acu
satul, cere în asemenea cas, un raport al ministrului și o autorisațiune specială prin de
cret regal, forme ce nu se ved de loc îndeplinite;

Considerând, în cât privesce al duoilea miZloc de apărare, relativ la comanda cis- 
melor, că acest miZloc e de asemenea neîntemeiat, pe câtă vreme urgența nu numai 
că nu e probată, ci din contra, veri-ce idee de urgență se vede exclusă prin faptul 
chiar al ministrului, care pe de o parte a acordat, pentru predarea materialului cis- 
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melor, un termen așa de lung (8 luni), în cât înlăuntrul lui s’ar fi putut îndeplini for
malitatea publicațiunilor care s’a omis, iar pe de alta a exclus, prin lipsă de publicitate, 
ori-ce alt întreprinselor, și a mărit încă dificultatea aprovisionărei prin condițiunea 
pusă ca materialul cerut să fie numai din țâră;

Că din tdte acestea, din lucrările state în dosarele departamentului de resbel, re
lative la furniturile plumbului, cositorului și cismelor din anul 1887, din însăși re- 
cundscerea acusatulul care, în ce privesce furnitura plumbului dată D-luI Mehedin- 
țeanu, însuși a mărturisit că din scăpare din vedere, pe care nu ’și o pdte explica, n’a 
reclamat de la acesta garanția cerută de lege, resultă, ca deplin stabilit, faptul că Al. 
Angelescu, în calitate de ministru de resbel, fără să fi fost într’un cas de necesitate, 
fără să fi avut în față măcar umbra vre-unui folos însemnat pentru Stat, fără să se fi 
aflat în nici unul din cașurile excepționale enumerate în art. 46 din legea comptabi- 
lităței generale a Statului, din negligență, din incurie, a nesocotit textele exprese ale 
art. 45 și 49 din citata lege, dând fisele comande fără îndeplinirea formelor prescrise 
de aceste texte de lege, fapt prevăzut și pedepsit de art. 3, alin, a al legei asupra res- 
ponsabilităței ministeriale ;

Având în vedere că milită circumstanțe ușurătdre, cari trebue să i se țină în semă 
pentru fixarea unei drepte și echitabile pedepse, în favdrea lui Al. Angelescu, a ofi- 
cerului superior, care, în astă calitate, a luat parte în resbelul independenței.

Asupra pretențiunilor părței civile :
Având în vedere că curtea, neavând alte elemente pentru a aprecia paguba sufe

rită de Stat de cât, pe de o parte, în ceea ce privesce comanda plumbului, diferința 
între prețul ofertei acceptate și a acelora cari nu s’au ținut în sâmă, iar în ce se atinge 
de comanda cismelor, avisul experților asupra câștigului realisat de concesionar, în 
suveranitatea sa de apreciere, fixâză paguba suferită de Stat la suma de 30.000 lei.

In privința cerere! sumei de 25.000 lei, ca pagubă isvorând din comanda încru- 
cișătorului, partea civilă, nedovedind relațiunea ce există între mita luată și paguba 
suferită, ea se respinge ca nejustificată.

In privința capului de acusațiune că Al. Angelescu, cu violarea art. 49 din legea 
comptabilităței, a dat comanda încrucișătorului casei „Armstrong“, curtea, constatând 
paritatea de voturi asupra acestui punct, declară pe acuzat, conform art. 35 din legea 
asupra responsabilităței ministeriale, apărat.

Pentru aceste motive,
In numele Constituțiunel și al legei,

Făcând aplicațiunea art. 144 cod. penal, 3 alin, a din legea responsabilităței 
ministeriale, art. 40 și 60 ultim, aliniat cod. penal, combinat cu art. 8 din legea res
ponsabilităței ministeriale, citite în audiență de D. prim-președinte,

Condamnă pe Al. Angelescu, fost ministru de resbel, la închisdre corecțională pe 
termen de trei luni,, la cinci mii lei amendă și la incapacitatea d’a mai ocupa func
țiuni publice, fără perderea dreptului la pensiune .

Mai condamnă pe Al. Angelescu la trel-^eci mii lei despăgubiri civile în favdrea 
ministerului de resbel.

Dată și citită în audiență publică astă-^i, 7 Decembre anul 1888.

Pentru conformitate :
Prim-grefier, B. M. Brezianu.
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D. președinte, C. Grădișteanu: D-lor 

deputați, conform legel responsabilitățel 
ministeriale, acostă propunere se va pune 
la ordinea ^ilei peste cinci 4ile, și sper 
că, înainte de împlinirea acestor cinci 
^ile, atât propunerea cât și tdte anexele 
ei vor fi tipărite și distribuite.

Prin urmare, propunerea va fi la ordi
nea ^ilei a ședinței de luni.

Voci: Luni este sărbătfire.
D. președinte, C. Grădișteanu : A- 

tuncl rămâne pentru marți.
—Adunarea încuviințeză a se înscrie pro

punerea D-lui N. Blaramberg la ordinea 
(Jilei a ședinței de marți.

D. președinte, G. Grădișteanu: A-, 
cum D. Ressu are cuvântul pentru o co
municare.

D. C. Ressu : D-lor deputați, cu oca
siunea desvoltărei interpelărei făcută de 
D. deputat al colegiului III de Folticeni, 
relativă la impositul fonciar, la care sunt 
obligați preoții și învățătorii sătesci pen
tru pământul dat lor dupe legea rurală, 
în urma explicațiunilor date de către D. 
ministru de finance, cerusem și efi cu
vântul ca să 'I arăt D-sale cât de abusivă 
este măsura ce s'a luat, urmărind pe 
preoți și învățători pentru plata acestui 
imposit fonciar; dar pe când mă aștep
tam să mi se dea cuvântul onor, maiori
tate a închis discuțiunea.

D. președinte, G. Grădișteanu : In- 
terpelațiunea despre care vorbiți D-vfis- 
tră s’a terminat de ieri, și nu mai putem 
reveni astăzi asupră-I, afară numai dacă 
D-vfistră voiți să anunțați o altă inter
pelare tot înracel sens.

D. G. Ressu: Voifi să anunț o altă in
terpelare.

Am ^is, D-lor, că onor, maioritate a 
închis discuțiunea, în cât nu am putut 
să obțin cuvântul spre a arăta și efi ar
gumentele mele, prin cari v’ași fi putut 
demonstra ilegalitatea măsurilor luate de 
D. ministru de finance în privința acelor 
pământuri. Am avut însă în urmă oca
siune să vorbesc cu D. președinte al con
siliului în privința ilegalităței măsurilor 
luate de D. ministru de finance și mi s'a 
promis că se va da o circulară prin care 
se va pune capăt acelor urmăriri ilegale. 
Dar, D-lor, fiind-că trăim într’un timp 
în care se fac mari cheltueli de făgădueli 
cari nu se îndeplinesc; am ondre să in
terpelez pe D. președinte al consiliului, 
și T rog să ne declare dacă este hotărît să 
dea o circulară prin care să se pună o- 
dată pentru tot-d'auna o stavilă tutulor 
ordinilor ilegale ale D-lui ministru de 
finance, ordine pe cari D-sa le^declară 
legale....

O voce : Sunt cu totul ilegale.
D. G. Ressu : D. ministru de finance 

s'a lăudat că starea acăsta de lucruri se 
pdte numi o petfectă legalitate.

D. președinte, G. Grădișteanu: Bi
ne-voiți a nu desvolta acum interpelarea 
D-vdstre, ci numai a o anunța.

D. G. Ressu: Trebue însă să dafi lămu
ririle cuvenite.

D. președinte, G. Grădișteanu : Lă
muririle le veți da în fliua când veți des
volta interpelarea, afară numai dacă D-nii 
miniștri primesc sâ răspundă îndată.

D. ministru al Justiției, G.Vernescu: 
D. prim-ministru nu este aci spre a putea 
răspunde.

D. președinte, G. Grădișteanu: A- 
tunci se va comunica Guvernului.

Acum D. Negoescu are cuvântul.
D. Chr. S. Negoescu: D-le preșe

dinte, între multele cause cari afi contri
buit la rescdla țăranilor de astă primă- 
vără, nu se pdte tăgădui că e atât lipsa 
de pământ cât și lipsa de instrucțiune.

In ceea-ce privesce darea de pământ, 
noi toți, guvern, maioritate și minoritate 
am recunoscut că se cuvine a se da pă
mânt locuitorilor săteni. Cât pentru par
tea a duoa, lipsa de instrucțiune, cred că 
dacă mirificele nu ne permit a face să în
ceteze de o-dată și pretutindeni acăstă 
durerfisă stare de lucruri, trebue cel pu
țin să facem ceva pentru acei ce ne cer 
să le dăm lumina intelectuală de care afi 
necesitate.

Am aci o petițiune din partea locuito
rilor comunei Pleașa din județul Praho
va, prin care cer să se recunfisca ca scfilă 
de Stat scfila pe care ei afi înființat-o cu 
mari sacrifice și de mai mulți ani. A- 
căstă petițiune, subscrisă de un însemnat 
număr de locuitori, am ondrea a o de
pune pe biuroul Camerei spre a se reco
manda ministerului.

D. președinte, G. Grădișteanu: Se 
va trimite la comisiunea budgetară.

D. D. Sturdza: Vă comunic, D-le pre
ședinte, că mă asociez și efi la interpela
rea D-lui Ressu.

D. președinte: Acum, D-lor, la ordi
nea ^ilei avem mai ântâifi interpelarea 
D-lui PopovicI adresată D-lui ministru 
de interne.

D. ministru al Justiției,G.Vernescu: 
D. ministru de interne nu este presinte; 
rugăm dar pe D. interpelator să amâne 
interpelarea D-sale până la venirea D-lui 
ministru.

D. președinte: îngăduiți, D-le Popo
vicI, sâ fie amânată interpelarea D-vdstre?

D. G. PopovicI: N'am ce face, trebue 
să îngăduesc, rog însă să mi se dea cu- 
cuvântul îndată ce va veni D. ministru, 
și să nu se mai întâmple ca în ședința 
trecută, când D. ministru a fost present, 
dar a stat puțin aci și efi am rămas cu in
terpelarea nedesvoltată. Rugăm pe D-nii 
miniștri se aibă mai multă deferență că
tre representanți! națiune!.

D. președinte: Acum D. Nucșoreanu 
are cuvântul spre a’și desvolta interpelarea 
D-sale adresată D-lui ministru de externe.

— D. vice-președinte, Em. P. Protopo
pescu ocupă fotoliul președențiel.

D. I. Nucșoreanu: Am avut ondre, 
când se discuta cestiunea porturilor france, 
sâ anunț D-lui ministru de externe in
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terpelarea mea de astăzi în privința po- 
prirei exportului de porci pentru statul 
german. Dacă în acea ^i onor, ministru 
de externe consimția să'mi desvolt inter
pelarea, ea era atunci cu totul de altă im
portanță, căci era în raport cu cestiunea 
porturilor france. Astăzi însă interpela
rea mea se reduce pur și simplu la obiec
tul proibițiune! exportului rîmătorilor 
pentru statul austro-german.

D-lor deputați, noi avem o conven- 
țiune încheiată cu statul german, și con- 
vențiunile, scițl D-vostre, se încheie pe 
basa unei reciprocități. Ei bine, dacă veți 
studia acăstă convențiune, vă asigur că 
nu veți găsi aprdpe nici un avantagifi pen
tru țăra ndstră; probă este că importul 
Germaniei pentru țăra românăscă se ci
frează de la 50—75.000.000 pe an; iar în 
schimb, noi nu am putut exporta pen
tru acolo din causa atât a distanței cât 
și a taxelor vamale exorbitante impuse 
de statul german, de cât pentru suma de 
patru milidne, sumă care merge descres- 
când din an în aiț, așa că în anul 1888 
n'am exportat de cât pentru duoă milidne.

D-lor, peste Olt, la noi, crescerea rîmă
torilor a ajuns în așa grad în cât face una 
din bogățiile ndstre. Pe timpul când a- 
veam convențiunea cu Statul austro-ur- 
gar, exportul rîmătorilor din România- 
Mică, se ridica la suma de 200.000. Lă
sând acăstă cestiune neatinsă, căci n'are 
nici un raport cu interpelarea de față, mă 
voifi mărgini a întreba pe D. ministru de 
externe, dacă din convențiunea încheiată 
cu puternicul impărat german, resultă 
pentru noi dreptul de a exporta rîmători; 
căci în art. 5 din convenția din 1881 se 
(jdce că înaltele părți contractante se an- 
gagiază a nu împedeca comerciul reciproc 
între cele duoă țări.

D-lor, exportul direct al rîmătorilor, 
se face mai cu sămă pentru Steinbruch 
în Ungaria; dar ce se întâmplă ?

Din momentul ce rîmătorii cari se vînd 
în acest târg nu sunt primiți a forma con
curență, acăsta contribue la diminuarea 
prețului cu 5 lei de fie-căre rîmător. 
In Steinbruch sosesc rîmători din Serbia, 
Bulgaria, Herzegovina, Bosnia, Munte- 
negru; și acestea formăză prețul cotidian, 
și o-dată prețul format, toți cumpărătorii 
se conduc de acest preț, iar rîmătorii so
siți din România afi desavantagiuldea nu 
putea intra în târg unde se formează pre
țul de concurență. (întreruperi). D-vfistre 
nu sunteți obicinuiț! toți cu acest limbgifi 
comercial, bine înțeles pentru că între noi 
cea mai mare parte sunt advocați și in
gineri.

Presupunând acum că noi am putea a- 
junge la resultatul de-a impune o con
vențiune statului austro-ungar ceea ce 
pentru noi cei din România-Mică ar fi 
forte de dorit, am putea atunci să avem 
o pagubă de la 500.000 până la un milion 
pe fie-care an și dacă acăsta am pune-o 
în raport cu exportul ce’l facem noi în 
Germania, luând de exemplu anul 1888, 
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am avea o pagubă de aprdpe un milion 
calculat pe diferența de 5 lei pentru un 
rîmător.

Până ce nu voifi primi răspuns de la 
D. ministru, nu voifi pune punctul pe i. 
Cunosc fdrte bine căușele pentru cari e 
prohibit exportul nostru pentru Germa
nia, dar voiesc să văd daca D. ministru 
de externe e în posițiunea adevăratului 
motiv pentru care statul german opresce 
exportul, căci cred că D-sa trebue să po- 
sădă raportul consulului nostru comercial 
de la Pesta și Berlin.

D-lor, Austro-Ungaria nu voesce să 
naționaliseze rîmătorii de la noi in cer
tificatele ce se dafi din târgurile de la 
Steinbruch și o-dată ce se constată că 
provenința porcilor este din țăra româ- 
născă ei nu se primesc in Germania. Așa 
dar, din momentul ce vitele ndstre pentru 
export trebue să trecă prin acăstă grea 
dificultate, înțelegeți D-vdstre fdrte bine 
câtă pagubă se aduce comercianților no
ștri din România mică,—vorbesc de co- 
mercianții mari, nu de cei mici. Ași 
dori dar să scifi dacă D. ministru de ex
terne cundsce căușele pentru cari este 
prohibită exportarea rîmătorilor în Aus
tro-Ungaria; dacă D. ministru va ^ice că 
este o prohibire generală și că nu se pdte 
face alt-fel, efi 'mi voifi permite a’i răs
punde că nu este ast-fel, fiind-că rîmă
torii din România trec în Germania în nu
măr mic; de îndată ce se amestecă cu cei 
ungurescl, și acăsta este partea care tre
bue deslegată, acesta este punctul impor
tant.

Germania, D-lor, nu are nici un câștig; 
Germania are necesitate de a avea rîmă- 
tori din țăra românăscă, căci în Germania 
nu există rasa rîmătorilor care există în 
Austro-Ungaria și în România, ci o altă 
rasă de rîmători, cari nu pdte să facă con
curență rasei de rîmători din Austro- 
Ungaria și din România. (întreruperi).

Nu am nimic de gândit; vă las însă să 
vă astâmpărați și apoi voifi continua.

D. vice-președinte: Vă rog nu în- 
trerupețf,

D. I. Nucșoreanu: D-le președinte, 
am avut ondrea să fac parte din Parla
mentul trecut, dar nu sunt vesel că fac 
parte din Parlamentul actual. (Ilaritate).

D. I. Fetu: Cred că acăsta este la a
dresa celor cari vă întrerupe.

D. I. Nucșoreanu: Sigur la adresa 
acelor D-ni deputați cari nu țin sămă nici 
de interesul ce presintă interpelarea mea, 
nici de seriositatea ce trebue să păstreze 
fie-care deputat. Jocul de spirit trebue 
făcut în măsură ca să dea probă numai 
de inteligență.

D. vice-președinte: Bine-voiți a lăsa 
degresiunile la o parte și a trata cestiu- 
nea în sine.

D. I. Nucșoreanu: Ce să fac, D-le 
președinte, și în Camera Franciei s'a în
tâmplat așa. (Mare ilaritate).

D-lor, taxele de import pentru statul 
german sunt atât de grele în cât comer

cianțil români nu ar putea să facă con
curență pentru rîmătorii din cele-alte 
state, mai cu sămă de când Austria a a
nexat Bosnia și Herțegovina. (Intreru- 
perl). . ,

Rog, să credeți că pdte cine-va să aibă 
multă sciința, dar sciințacomerciulul nu; 
pentru că în acea țără se varsă sume co
losale ca să introducă diferite industrii, 
și acolo se consideră ca o industrie cre
șterea rîmătorilor; la noi însă nu s'a dat 
încă acăstă denumire.

D-lor deputați, într’un timp mai apro
piat safi mai îndelungat, o convențiune 
onorabilă cu statul Austro-Ungar ni se 
impune; acăsta este un lucru fdrte serios. 
Trebue ca guvernul nostru să facă de- 
marșele necesarii, lăsând la o parte ces
tiunea de către cine trebue să seîncăpă ne
gocierea acestei convențiuni. Când cineva 
^ice comercifi, înțelege că e cestiune de câș
tig. Nu ne importă dar pe noi cei din 
România mică care din cele duoă state 
va face ântâile demarșe pentru negociări.

Efi, D-lor, cred că o convențiune în
cheiată cu statul Austro-Ungar în ace
leași condițiuni cum este convențiunea ce 
avem astăzi cu statul german, înțeleg 
condițiunile reale, iar nu cele scrise; o a
semenea convențiune nu ar putea să fie 
avantagidsă pentru noi, pentru rîmători, 
cât și pentru vitele cornute... (Mare ila
ritate, aplause). Vite', D-lor deputați. 
(Ilaritate, sgomot).

Nu scifi, D-lor deputați, dacă guver
nul nostru la încheiarea convențiunei cu 
Germania a făcut ceva pentru vitele cor
nute; căci convențiunea s’a încheiat la 
1881 și importul era oprit mai nainte. 
Ași regreta acestă lipsă de cunoscință a 
guvernului.

Apoi dacă lucrurile sunt ast-fel, și dacă 
art. 5 $ice precis că înaltele părți con
tractante se angagiază a nu împedica co
merciul reciproc între cele duoă țări, ași 
ruga respectuos pe D. ministru de ex
terne să ’mi răspundă, cari sunt adevă
ratele cause pentru cari s’a prohibit in
trarea rîmătorilor în Germania; și dupe 
ce voifi auiji răspunsul D-lui ministru, 
dacă voifi vedea ca adevărata causă nu se 
arată, ’mi reserv să o spun efi în replică, 
și atunci voifi dovedi că nu e de cât o e- 
rdre; acestea am avut de £is.

D. ministru de externe, P. P. Carp : 
Onor. D. Nucșoreanu interpelăză pe gu
vern, cari sunt adevăratele cause cari afi 
îndemnat pe guvernul german de a în
chide granițele statului german, intrărei 
în acea țără a rîmătorilor noștri. Mai 
ântâifi forma interpelațiunei D-sale nu 
este tocmai aceea a unei interpelări, ci 
a unui examen; căci D-sa afirma că cu- 
ndsce căușele acestea, dar voesce să vadă 
dacă le cundsce și guvernul ? (Ilaritate).

Pdte că era mai nemerit dacă D. Nuc
șoreanu ar fi indicat tot ceea ce cundsce 
D-sa în privința acăsta, și atunci noi am 
fi putut desbate împreună căușele indicate 

de D. interpelator și cele pe cari le va 
arăta guvernul.

Dar de dre-ce dreptrul de interpelare 
este un drept constituțional pe care ’l are 
ori-ce representant și pentru că dreptul 
acesta este garantat nu numai în pri
virea fondului, dar și în privirea formei, 
sunt obligat să primesc interpelarea și 
sub forma unul examen.

Voifi exclude ântâifi din interpelarea 
D-sale tot ce e privitor la tratările, fie 
presente, fie viitdre cu imperiul austro- 
ungar. Asupra acestui punct am fost in
terpelat de D. Pleșoianu, representantul 
Râmnicului-Vâlcea, și n’am nimic de a- 
dăogat la ceea-ce am spus atunci.

Vifi acum la poprirea rîmătorilor în 
Germania.

Cestiunea e mai complicată de cât s'ar 
părea la prima vedere. E mal complicată, 
căci ea nu atârnă de hotărîrea unui sin
gur guvern. Putem ^ice că acăstă cestiu
ne nu e o cestiunea Austro-Ungariei, ori 
a Germaniei, ori a Franciei, ci e o cestiune 
europănă, și că puterile cari afi dat im- 
pulsiune întregei acestei cestiuni nu sunt 
tocmai acelea pe cari le acusăm precum : 
Germania, Austro-Ungaria, Francia, ci e 
Anglia. Anglia, în urma unei epizootii, 
care a distrus aprdpe pe jumătate vitele 
sale, sunt acum veri-o 12 ani, a închis 
granițele ei vitelor străine. Resultatul a 
fost că țările apropiate ca să nu fie expu
se la o concurență prea mare, căci erafi 
lipsite absolut de debușeul Angliei, ’șl-afi 
închis și ele granițele către vecini. Așa 
Francia 'și-a închis granițele către Ger
mania, Germania către Austria și Austria 
’și-a înshis către noi.

Cum vedeți, a fost impulsiunea dată 
de Anglia, a silit pe tdte aceste poteri de 
a căuta să apere producțiunea lor în con
tra unei concurențe care ar fi fost ruinătdre 
intereselor și că fie-care Stat în limitele 
convențiunilor ce încheie nu numai că s’afi 
crezut în drept, dar și îndaturate de a 
protege înainte de tdte pe producenții 
lor, acăsta reese din exemplul ce '1 dați 
chiar D-vdstre când reclamați cu drept 
cuvânt de la guvern să apere interesele 
române.

Acum întrăbă D. Nucșoreanu dacă con
vențiunea cu Germania o îndreptățesce 
de a ’și închide granițele despre noi. La 
acesta răspund categoric: Da. Tot ceea-ce 
privesce la cestiunile de epizootie fie pen
tru rîmători fie pentru vitele cornute, 
tdte aceste cestiuni afi fost excluse de la 
tractări, și a fost o convențiune, dacă voiți 
pură industrială. Cu tdte acestea, Germa
nia nu închide cu desăvârșire granițele 
ei rîmătorilor străini. Ea face să atîrne 
închiderea safi deschiderea de la nevoile 
sale, de la concurența mai mare ori mai 
mică care e în țeră ; și nu guvernul cen
tral de la Berlin împedică safi permite 
intrarea, ci guvernele de la graniță, guver
nele limitrofe, partea de Răsărit, Silesia, 
partea spre apus, Saxonia, etc. De aceea 
se și întâmplă că a fost vreme când s’a 
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permis intrarea In tâte filele săptămenel, 
fie pe la Odenberg, fie pe la Bodenbach ; 
altă dată numai o pe săptămână și mo
mente unde s'a împedicat cu desăvârșire. 
Dar acâsta nu se hotărasce de guvernul 
central, ci, cum £ic, de autoritățile locale, 
conform cu cunoscințele ce ati despre ra
portul între cerere și oferte. De aceea se 
pdte întâmpla cu porcii noștri ajunși la 
granița Germană să intre câte o-dată, și 
câte o-dată să nu intre; ceea-ce recunosc 
și eti că este un ce vătămător pentru co
merciul nostru ; o recunosc dar nu avem 
nici un mijloc de a schimba acestă situa- 
țiune.

Acestea am avut de răspuns D-lul Nuc
șoreanu, și eh cred că ori-care ar fi starea 
ndstră, și ori-cât de tristă este situațiunea 
cu privire la comerciul de rîmători, cred 
că până la 1891, epoca când se mântue 
tdte convențiile cu tdte statele, când vom 
trata cestiunea sub tdte fasele, cred că 
situațiunea actuală are să țină până a- 
tuncl; din nenorocire epoca nu e așa de
părtată; sper că cu un an înainte vom în
cepe negocierile și că ele vor da un re- 
sultat mal bun de cât în trecut. Am răb
dat atâtea și vom mal răbda un an și 
jumătase; și să sperăm că situațiunea de 
la 1891 înainte va fi mal folositdredecât 
aceea în care ne afiăm astăzi. (Aplause).

D. S. Șomânescu: D-lor, cestiunea 
acăsta este mal importantă de căt pare a 
fi la prima vedere. Avem o convențiune 
cu statul german prin care s’a stipulat 
că producțiunea solului nostru și indus
tria română e recunoscută și bine primită 
în Germania. Mal mult încă; avem clausa 
națiunel celei mal favorisate, stipulată 
în acea convențiune. Un articol special 
pentru vite nu există în convențiune; 
însă primo, prin mențiunea ce se face, 
despre producțiunea solului nostru, și 
secundo, prin clausa națiunel celei mal 
favorisate ce ni se acordă, exportul vite
lor ndstre e asigurat. Va să ^ică impor
tul vitelor ndstre în Germania nu pdte 
să fie poprit; ast-fel s'a practicat de la 
1878 și până la 1886. Porcii noștri nu 
erah opriți de a intra în Germania până 
acum duoi ani, când importul s'a oprit cu 
totul.

'Ml permit, D-lor, a declara că acestă 
prohibițiune în mod permanent e nedrep- 
tă; în virtutea convențiunel, dupe cym 
am $is, statul german n'a putut să oprâs- 
că importul vitelor ndstre; ast-fel s’a 
practicat până acum duoi ani, și ast-fel 
va trebui să se practice și de aci înainte.

Interesul nostru, D-lor deputați, este ca 
importul vitelor ndstre și mal cu semă al rî- 
mătorilor, să fie liber în Germania; pentru 
că noi ne având o convențiune încheiată 
cu statul austriac, taxa ce ni se impune este 
de 24 fiorini la perechea de rîmători, ast
fel că acest comercih cu Austro-Ungaria, 
astăzi nu '1 mal putem face; dar dreptul 
de transit ne este recunoscut de Austro- 
Ungaria și ea nu ne face nici o dificultate 
In privința rîmătorilor. Dacă porcii noș

tri ședeah 8 ^ile la Steinbrnch și apoi se 
exportati în Germania, taxa se înapoia 
neguțătorului român.

întreb, D-lor, drept este ca importul 
rlmăterilor noștri în Germania să fie o
prit, când noi avem cu acel stat încheiată 
o convențiune, care în curs de mal mulți 
ani s'a aplicat cu totul în alt sens de cum 
se voiesce a se face acum ? De epizootie 
nu pdte fi vorba, căci avem control la noi 
și avem control și în Austro-Ungaria cu 
care nu suntem tocmai în relațiuni ami
cale. Așa dar guvernul german nu pdte 
invoca epizootia, și prin urmare, pe basa 
clausel națiunel celei mal favorisate, D. 
ministru de externe are drept să ceră deda 
guvernul german că precum primesce vi
tele austriace o-dată pe săptămână, tot a
semenea să primâscă și pe ale ndstre, sun
tem în drept a cere respectul convențiu
nel ce avem, fiind-că dacă vom căuta in
teresele și unora și altora, guvernul ger
man are partea cea mal mare. In 1887 
exportul nostru în Germania a fost de 
2.000.000 pe când exportul din Germa
nia la noi a fost de 77.000.000. Așa dar, 
D-levministru de externe, cum am avut 
ondrea să vă spun și în particular, vă rog 
și acum înaintea Represintațiunel națio
nale să bine-voiți a interveni pe lângă 
D. ambasador al Germaniei și a '1 ruga să 
facă dreptate în acâstă cestiune.

D. I. Nucșoreanu : D-lor deputați, 
cum am avut ondre să vă previn, D. mi
nistru de externe nu cundsce cel puțin 
una din căușele pentru care este prohi
bită intrarea rîmătorilor de la noi în Ger
mania.

In 1886 ministrul de comercih al Ger
maniei, Excelența Sa D. Lucius, a visitat 
târgul de rîmători din Strasburg, unde 
se aflah atunci și rîmători din țâra ro- 
mânâscă; dar din nenorocire acolo era o 
singură rasă din România și care prin 
îngrășemânt dă numai carne, iar nu și 
grăsime. In Germania există acâstă rasă, 
și prin urmare este în interesul el a nu 
permite importarea acestui fel de rîmă- 
torl. La noi însă în România mică există 
și o altă rasă numită mongolă, care pro
duce untură, și care nu are de îngrășământ 
de cât orz și porumb, pe când cea din 
Germania nu are de cât cartofi. Credeam 
că la ministerul de externe se va găsi ra
portul consulului nostru de la Pesta.

E. S. D. Lucius a întrebat atunci pe 
comercianții cari '1 încongiurah—fiind-că 
dupe obiceiul de acolo, comercianții, când 
vine un ministru ’I fac onorurile cuvenite— 
a întrebat, ^ic, din ce țâră sunt rîmătorii 
și i s'a răspuns că sunt din România. A- 
tuncl, dupe o mișcare făcută de ministru, 
comercianții ah simțit că are să se petrâcă 
ceva, și în adevăr, peste 2 săptămâni a 
sosit ordinul prin care seprohibă intrarea 
porcilor din România în Germania.

Prin urmare, D-le ministru de externe, 
prohibirea pentru România n’are rapor
turi cu disposițiunile luate pentru alte 
state și mal cu sâmă pentru Anglia, căci 

dacă măsura ar intra în acea categorie ar 
fi avut loc înainte de 1886 pentru că ga- 
ranțiele contra epizootiei cari le invocați 
erați anteriâre acestei date.

Ori-ce s’ar ^ice, faptul positiv este că 
comercianții mari din Steinbrnch ah avut 
interes a diminiua exportul rîmătorilor din 
România; căci, dupe cum v'am spus, este 
o diferență de 5 lei la rîmători pe sim
plul pretext că rîmătorii sunt din țâra 
românâscă.

Este adevărat că în art. 5 din conven- 
țiunea încheiată cu Germania statul ger
man 'șl reservă dreptul de control și de 
măsuri pentru cașuri de epizootie ; cașul 
acesta însă nu există, și probă că este așa, 
este ca Austro-Ungaria primesce rîmă
torii noștri.

Sciți, D-lor, că la Turnu-Severin este 
un târg de rîmători. De când s’a înființat 
acel târg neapărat există o concurență 
care jenâză târgul din Steinbrnch, și dacă 
noi am avea liber exportul în Germania, 
negreșit că am face o concurență fârte 
mare și leală târgului din Steinbrnch. Se 
pdte dar ca tocmai acâsta a duoa aserțiune 
să fie causa principală a combaterel ce ni 
se face în acest comercih. Cât despre a 
treea aserțiune a D-lul ministru de exter
ne, este departe de a fi ea causa. .

D-lor, de mult se muncesc comercian
ții austro-ungarl să dobâre existența târ
gului nostru, și cred că D. ministru de 
externe trebue să aibă acâstă cunoscință. 
Prin urmare, ’l-așl ruga să scrie, atât con
sulului nostru comercial din Pesta, cât și 
celui din Berlin, ca D-lor să examineze ces
tiunea din punctul de vedere care '1 pun eh. 
Dacă în adevăr Germania ar permite in
trarea rîmătorilor noștri, cari sunt numai 
de rasă ungară, atunci vor fi destul de 
satisfăcuțl. Și pentru ce n'ar admite a- 
câsta, când se permite intrarea acestor 
rîmători amestecați cu rîmătorii ungu- 
rescl! Este o nedreptate vădită când a- 
ceiașl rîmători vînduți de români nu sunt 
primiți, iar vînduți de unguri sunt primiți.

D-lor, să punem lucrurile pe față. S’ah 
făcut cheltuell enorme cu târgul de la 
Severin. E bine dar să seim dacă mal este 
interes să '1 avem sah nu ? Eh văd că se 
mișcă ceva în aer care tentâză la desfiin
țarea târgului, și voih avea onore cu oca
siunea discutărel legei pentru revirimen
tele de bani ce se cer pentru acel târg, 
să probez acâstă aserțiune. *

In tot cașul, rog pe D. ministru să ia 
informațiunele cuvenite de la consulii 
noștri și va vedea că proibițiunea este 
făcută numai dintr’o erore, și ast-fel să 
bine-voiască a sedte Statul român din a- 
câstă încurcătură.

D. ministru de externe, P. P. Carp:
D-lor deputați, cred că am fost destul 

de clar. Convenți unea care avem cu Ger
mania nu ne indrituesce a reclama in a- 
câstă privință. Acesta este un fapt positiv.

In realitate granița nu este închisă, 
însă închiderea el, am spus-o, atârnă de 
autoritățile locale și sunt epoci în cari 
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ea se deschide și sunt epoci In care se în
chide ; ast-fel în vâra trecută până pe la 
Octombre a intrat o câtațime de rîmâtorl 
mult mal mare, nu numai din Austria dar 
chiar și de la noi. Acăsta este situația. 
La acăstă situați une, franc, ca tot-d’a-una, 
trebuie să vă spun că eh astăzi în situ
ațiunea actuală nu pot să schimb nimic. 
Reclamațiuni s’ah făcut nu numai de mine, 
dar și de predecesorul mefi pe tdte tonu
rile și pe tdte căile, fie confiidențial fie 
oficial, etc., și tot-d’a-una ni s’a dat acest 
răspuns. Noi aci la Berlin nu ne ameste
căm ; acăsta este lăsată autorităților nds

tre locale cari pot singure deschide și în
chide. întru-cât privesce acest drept ele 
’l ah absolut; când am încheiat conven
țiunea, cestiunea vitelor a fost reservată; 
prin urmare, nu este absolut nimic de (Jis 
și nimic de adăogat.

D. vice-președinte: Ne mal fiind ni
meni înscris, incidentul este închis.

Acum D. Grigore Păucescu are cu- 
văntul.

D. Gr. Peucescu: D-lor deputați, am 
luat cuvântul să propun un proiect de 
lege pentru tocmelile agricole, și pentru 
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că ar fi de dorit ca acest proiect să se dis
cute înaintea D-vdstre de o-dată cu cel 
propus de minister în acestă privință...

Voci: Acela s’a discutat de secțiuni și 
s’a și numit delegați.

D. Gr. Peucescu: Este adevărat că 
s'a numit delegați, dar nu în tdte și pen
tru că nu s’ah numit delegați la tdte sec
țiunile, ași ruga pe Cameră să bine-vo
iască a încuviința urgența pentru exami
narea acestui proiect de lege.

lată, D-lor, proiectul de lege împreună 
cu expunerea de motive :

Domnilor deputați,

De câte ori din trebuințe reciproce ale cetățenilor se 
nasc într’o societate relațiuni juridice numerdse, cari se 
pot așe^a în aceeași categorie, legiuitorul este dator să re
glementeze acele relațiuni, să creeze un contract-tip ale 
cărui caractere esențiale să isvorască din natura juridică a 
trebuințelor, ce este chemat a satisface, și care să arate în 
mod lămurit ceea-ce afi voit a face părțile. Așa în cât con
tractul să se pdtă înțelege și executa cu dreptate chiar 
atunci când părțile nu ah prevăzut într’ânsul tot ce tre
buia să prevadă, sau când din nesciință ah exprimat] rău 
voința lor.

Ast-fel vedem în tdte legislațiunile, reglementate de 
legiuitor, contractele cele mal obicinuite: vinderea, cumpă
rarea, arendarea și închirierea, societatea etc.

Când însă relațiunile juridice, de cari este vorba, inte- 
reseză într’un grad dre-care societatea întrăgă; când ating, 
prin însemnătatea lor, buna armonie între cetățeni sah 
prosperitatea generală, atunci legiuitorul este dator să in- 
grădescă acele contracte cu garanții speciale.

Ast-fel avem în tdte legislațiunile reguli speciale pentru 
contractul de căsătorie, pentru contractul de ipotecă, etc.

In societatea ndstră românăscă, nici un contract nu 
presintă mai multă însemnătate de cât contractul care 
stabilesce relațiunile dintre proprietar sah arendaș cu cul
tivatorul, sah muncitorul.

Acest contract regulăză raporturile ^ilnice între cei 
duoi factori principali ai producțiunel ndstre, și deci inte- 
resăză de-a-dreptul prosperitatea generală a țărei și buna 
înțelegere dintre cea mal mare clasă a producătorilor noștri, 
adică întrăgă ordine socială.

De aci datoria pentru noi de a trage cu o mână sigură 
regulele esențiale cari trebue să cârmuiască aceste relațiuni. 
Fără înduoială nu e vorba nici aci, ca nicăerl aiurea, de a 
atinge dreptul în sine; dreptul fie-căruia de a'șl prețui lu
crul sau munca este inviolabil și trebue să rămână ast-fel; 
dar acest principifi stabilit, forma contractului este de do- 

■ meniul legiuitorului, și în acăstă privință are datorii pe 
cari nu trebue să le uite nici o-dată și de cari mal vârtos 
trebue să ’șl aducă aminte în împregiurări grele ca acelea 
prin cari trecem.

Și mal ântâifi legiuitorul este dator să stabilăscă buna 
credință în relațiunile ce reglementăză; căci daca de o parte 
este constatat că libertatea muncel, libertatea convențiu- 
nilor este cel mal mare agent de prosperitate al societă- • 
ților omenesc!, de altă parte, este tot atât de constatat că 
legiuitorul este dator să ia tdte măsurile pentru ca să în

lăture, pe cât este omenesce posibil, din convențiunl sur
prinderea, frauda și sila sub tote formele ’sub cari se pot 
presința. Și acăsta tocmai pentru a asigura libertatea con- 
vențiunilor, tocmai pentru a pune pe fie-care în posițiune 
de a contracta liber, adică în deplină cunoscință de ceea-ce 
face și având putința de a face safi nu.

Dar, pe lângă datoria de a asigura libertatea deplină 
fie-cărel părți în contractele ce face, legiuitorul mal are 
încă una, tot atât de învederată, aceea de a depărta din 
deprinderi acele convențiunl cari implică safi favorisăză 
uzura, asuprirea uneia din părți în favorea celei-alte, și 
cari pentru acăsta înăspresc raporturile dintre părțile con
tractante și sunt isvdre nesfârșite de șicane, de greutăți și 
de turburărl, și de a recomanda, de a îngrădi cu garanții 
speciale acele convențiunl cari asigură egalitatea părților 
contractante și prin acăsta aduce îndulcirea raporturilor în
tre cetățeni, armonia și liniștea în societate.

Și, în tote cașurile, legiuitorul nu’trebue să se mărgi- 
născă la interesele părților contractante, el trebue să ’șl 
întindă privirea asupra intereselor generale ale societăței, 
asupra producțiunel generale, asupra prosperităței gene
rale, și să acorde favorea sa numai acelor convențiunl cari 
pe lângă interesele părților contractante servesc interesele 
generale ale societăței.

Legea de tocmeli agricole astăzi în vigdre este departe 
de a îndeplini tdte aceste cerințe

Legiuitorul din 1872 ca și cel din 1882 s’a preocupat 
de duoă idei: 1) Că proprietarii și muncitorii nu găseafi 
în dreptul comun nici un mijloc de a’șl constata contrao 
tele ce făceafi; 2) Că aceste contracte cer prin natura lor o 

' executare repede.
Și atunci legiuitorul a căutat să răspundă cât mai bine la 

aceste trebuințe, instituind un sistem de autentificare, spe
cial pentru tocmelile agricole, și un mod de executare a
semenea special.

Cu acăsta legiuitorul a făcut de bună sămă un mare 
bine, dar binele pe care ’l a făcut a fost amestecat eu dre- 
care răfi.

Și în adevăr el a executat de urgență și fără judecată 
nu cutare safi cutare contract arătat de dânsul și cunoscut 
lui, ci tdte contractele, ori cum ar fi voit părțile să le facă.

Dar cu acesta favoriza cu ochii închiși și binele și răul, 
și lua de exemplu sub protecțiunea lui și executa cutare 
convențiune, pe care dacă ar fi cunoscut’o ar fi inter^Lis’o.

De aci multe abusurl și multe plângeri.
Experiența ce am făcut trebue să ne învețe a nu mal 

protege de cât acele tocmeli cari merită solicitudinea 
ndstră.
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Trebue să căutăm, între diferitele învoeli cari se obici- 

nuesc în țâră, cari sunt acelea cari prin natura lor exclud 
abusurile și cari pot desvolta atât sentimentul solidarită- 
țel comune, cât și producțiunea generală a țărei, și pe a
celea să le regulamentăm, să le recomandăm cetățenilor 
și să le executăm fără judecată.

Tocmelile cele mai obicinuite în România de dincdce de 
Milcov consistă în aceea că proprietarul dă cultivatorilor 
o bucată de pământ spre cultură, din care cultivatorul dă 
o dijmă dre-care; dar pe lângă acâstă dijmă cultivatorul se 
obligă să muncâscă deosebit și mai ântâiâ pentru proprie
tar o altă întindere de pământ

Ce se întâmplă cu acest sistem ?
Cultivatorul este îndatorat să are pentru proprietar mai 

ântâiâ, rămânând ca în urmă să are și pentru dânsul, când 
va avea timp și dacă va mai avea timp.

Cultivatorul seceră pentru proprietar duoă, trei până 
la cinci și șâse pogone, pe când grâul lui stă nesecerat și se 
scutură pe câmp.

Cultivatorul cară la arie grâul proprietarului, '1 treeră, 
’l transportă, iar grâul lui stă pe câmp expus la ploile cele 
repezi ale verei.

In asemenea condițiuni, executarea administrativă devine 
din ce în ce mai grea, tocmelile se execută din ce în ce 
mai în silă, și nu e departe timpul în care ele nu se vor 
mai putea executa de loc.

Și ce e mai rău, se întâmplă adesea acest resultat, asu
pra căruia trebue să cugetăm cu toții, ca proprietarul să 
aibă o recoltă frumosă și bogată, pe când țăranul, dupe o 
muncă grea și îndelungată, să și pârdă recolta din causa 
intemperiilor.

De aceste neajunsuri cultivatorul ’și răsbună cum pdte : 
ară rău, seceră prost, nu prășeșe de loc, muncesce cum 
se $ice de clacă. Și acâsta nu atâtt din răutate, cât să ispră- 
vâscă repede și să’i rămână timp și pentru munca lui.

Și tâte acestea vin în paguba producțiunei generale, în 
paguba proprietățeî generale.

Cu un cuvânt, acest sistem dacă are pentru proprietar 
folosul de a’și face munca înainte; dar are acest neajuns că 
cultivatorul este interesat să muncâscă cât mai prost, și în 
tot cașul devine din ^i în ^i mai anevoe de executat.

Ast-fel de tocmeli pun în fie-care ții față în față inte
resele proprietarului și pe ale cultivatorului; stabilesc o 
luptă țlilnică între unul și altul, care să apuce de la cel-alt, 
care să înșele pe cel-alt. Și acâstă luptă grămădesce cu 
timpul dușmănia în sufletul omului care se găsesce mai 
slab în acâstă luptă.

In România de dincolo de Milcov se obicinuesce învoe- 
lile pe bani. Acolo proprietarul împarte bani de cu iama 
cultivatorilor, și aceștia se obligă să muncâscă vâra.

Acest sistem cere un mare capital rulant, ceea-ce pen
tru o țâră, în care dobânzile simt grele, este o causă de 
ruină: ajung duoi ani răi, ca să se cletine chiar un pro
prietar muncitor și inteligent. ,

Acâsta explică starea precară a proprietățeî din Mol
dova alături de prosperitatea uzurarilor.

Sistemul acesta este și mai râu pentru țărani. Țăranul, 
mai ântâiâ, vîn^ându și munca iarna când stă neocupat, o 
vinde cu prețuri mult mal reduse de cât acelea ce le ar 
putea lua vâra în timpul muncel.

Afară de acâsta este ispitit vâra să nu se țiede învoială, 
și să se ducă să muncâscă la altul, care ’i plătesce peșin 
și'I plătesce mal bine, așa în cât executarea administra
tiva devine imposibilă.

Dar, ceea-ce e mal răâ este ca acest sistem împinge 
din ce în ce pe cultivator în proletariat. Se învață să nu 
muncâscă pentru el, să nu caute a se ridica prin energie 

și prin economie și să mănânce saâ mal bine^să bea iama 
munca verei, tot-d’a-una înainte !

Amânduoă aceste sisteme presintă acest mare neajuns 
pentru societate, că numai o parte din producțiunea țărei 
este frumosă și căutată pe piețele de desfacere, aceea a pro
prietarilor; iar cea mal mare parte, producțiunea țăranilor 
este prostă, de 6re-ce nu e muncită la timp și nu e mun
cită bine și nu este din sămânță bună.

Dar, între tocmelile agricole ce se obiclnuesc este una 
care nu presintă nici*unul din neajunsurile de cari vorbi
răm și care presintă, în cel mal mare grad, cele duoă folâse 
ce căutăm într’o bună lege de tocmeli agricole, ridicarea 
stărel cultivatorului și îmbunătățirea producțiunei gene
rale a țărei.

Voiâ să vorbesc de arendarea pe parte din producte, în
voiala prin care proprietarul dă cultivatorului o întindere 
âre-care de pământ, pe care cultivatorul o muncesce, și a- 
mânduol împart produsul în proporțiunile stabilite prin 
contract. Acest sistem este practicat de mulți proprietari, 
și toți se felicită de resultatele ce le dă, atât din punctul 
de vedere economic, cât și din punctul de vedere social.

Acest sistem stabilesce o tovărășie pentru binele amân
durora: proprietarul punând la mijloc ceea-ce are, pămân
tul, cunoscințele și creditul săâ; țăranul, ceea-ce pote da, 
muncă cinstită și stăruitore. In acest sistem, contractul, o
dată făcut, interesele proprietarului și acelea ale cultiva
torului nu mal sunt față în față, în luptă, ci se înjugă și 
se armonizâză: proprietarul nu mal are interes să apese 
pe cultivator, măsurându’I mal mult, și cultivatorul nu 
mal are interes să înșele pe proprietar, muncind prost.

Proprietarul este interesat ca cultivatorul să aibă instru
mentele de muncă cele mal perfecționate și vite frumâse, 
și la trebuință să i le procure el; țăranul este interesat ca 
proprietarul să aibă și avere și credit, și amânduol sunt 
interesați să ’și pună tâte puterile ca producțiunea să fie 
cât mal frumosă, cât mal îmbelșugată, căci acâsta este a a
mândurora.

In acest sistem, executarea administrativă nu mal este 
un mijloc de asuprire, ci un indemn, o povață, de âre-ce 
ea interesâză mal mult încă pe cultivator de cât pe pro
prietar. Și proprietarul și administrațiunea devin, ceea-ce 
nu ar fi trebuit nici o-dată să înceteze de a fi, pârghia 
cea mare pentru ridicarea stărel economice a sătenilor.

Arendarea pe parte din producte sâmănă cu meteiajul 
obicinuit și astăzi în mal multe țări ale Europei, și în 
special în Italia și Francia.

El bine, metaiajul a avut tot-d’a-una partisani convinși. 
Ast-fel Sismondi declară „că este una din instituțiunile cari 
aâ contribuit mai mult a răspândi fericirea în clasele de 
jos, a aduce pământul la cel mai înalt grad de cultură și a 
grămădi pe dânsul mai multă bogăție/

Este adevărat că meteiajul a fost, la începutul secolului 
nostru, obiectul multor critice, mal ales din partea teore- 
ticianilor individualismului, cari căutaâ înainte de tâte 
modul de a face ca pământul să producă cât mai mult și 
cari vedeaâ, în închiriarea pe bani, un fel de ideal.

Crisa agricolă însă, care bântue Europa de cât-va timp 
și miseria crescândă a muncitorilor de pământ, a deschis 
ochii la toți, și astăzi șijâmenil practici, și economiștii ple- 
dâză în favdrea meteiajului.

D. Baudrillard, resumând conclusiunile unei mari an
chete făcute de societatea agricultorilor din Francia, ^ice : 
„Ceea-ce reese din acâstă anchetă este o întârcere hotărîtă 
a opiniunel (în favdrea meteiajului).

Și D. Lecouteaux, un economist distins și om de prac
tică în același timp, declară meteiajul:

„Unul din cele mâl bune tipuri deorganisațiune rurală, 
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unul din mi<jU6cele cele mai seridse de a îmbunătăți pă
mântul, îmbunătățind starea acelora cari 'l exploatăză. *

Arendarea pe parte din producte sâmănă cu meteiajul 
în acesta, că stabilesce o tovărășie între posesorul pămân
tului și muncitor, dar se deosibesce de dânsul în acâsta, 
că țăranul nostru, având casa lui, nu este în absolută de
pendință a proprietarului și nu împarte cu dânsul tote 
micile lui câștiguri, găini, ouă etc , cari sunt mai mult 
produse ale economiei casnice de cât ale muncei pă
mântului.

Sistemul acesta presintă prin urmare tote folosele me- 
teiajuluî, fără a avea nici unul din neajunsurile lui.

In țâra ndstră, singurile publicațiunl cari se ocupă de 
agricultură recomandă asemenea arendare pe parte din 
producte.

Ast-fel revista agricolă, organul societăței agricultorilor 
din Craiova, țlice în No... din 15 Septembre 1888:

„Iată unde ar trebui să se concentreze sforțările tutulor: 
Proprietarul să contribue cu pământul, sămânța, mașinele 
și islazul și să fie dascălul țăranilor; și țăranul să contri
bue cu munca sa și cu vitele la o asociațiune onestă și 
consciinciosă*.

Și D. Aurelian, în convorbirile economice, adaogă:
„Remediul nu se pdte găsi de cât într’o asociațiune la 

bine și la răd, la mult și la puțin, între posesorii pămân
tului și cultivatori*.

Acestea sunt cuvintele cari ne au condus a vă propune 
ca, declarând în principii! că tdte învoelile sunt libere, să 
îndrumați societatea către un sistem de tovărășie, în care 
proprietarul să aducă pământul, inteligența și creditul său, 
iar țăranul munca lui pentru binele comun al amândurora.

Acesta este ideia pe care a căutat să o traducă proiectul 
de lege ce vi se presintă.

Acest proiect de lege se compune din duoă capitole:
Cap. I se ocupă de tocmelile agricole în general. Aci 

am depus principiul cel mare al libertăței convențiunilor, 
principii! care domină tdtă legislațiunea ndstră, care prin 
urmare stă în piciore, chiar dacă legea n’ar fi £is nimic, 
dar pe care am crezut că este bine^ă ’l amintesc ca să 
înlătur ori-ce nedomirire.

In acest capitol ar putea lua loc ori-ce alte disposițiunl 
s’ar găsi cu cale a se introduce în privința tocmelilor a- 
gricole în general.

Cap. II se ocupă de arendarea pe parte din producte, 
pe care am numit'o tovărășie pe producte, ca să arăt lă
murit ceea-ce este lucrul.

Acesta este contractul de drept comun, acesta este con
tractul stabilit de lege și care pentru acesta nu are nevoe 
să fie stipulat anume, ci se aplică de câte-orl părțile nu 
’l au depărtat prin convențiunile lor.

Părțile, de câte-orl n’au făcut alt contract, sunt presu- 
mate că au adoptat contractul ce se găsesce gata făcut 
în lege.

Se înțelege însă că acest contract se aplică numai la pă
mântul muncit de cultivatori. Proprietarul, chiar îmbră
țișând acest sistem, rămâne în drept să cultive, cu proprie- 
le lui mitjldce, ori cât pământ ar vrea din proprietatea lui. 
Și este chiar de dorit ca, în proprietățile cele mari, pro
prietarul, care are mi^ldce, să’și păstre^ orl-care întindere 
de pământ, pe care să o muncâscă sistematic cu instru
mentele și vitele lui proprii. O asemenea cultură ar con
stitui un fel de cultură model, în tote proprietățile cele 
mari, care ar servi de scolă micilor cultivatori.

Regulele privitâre la tovărășia pe producte sunt împăr
țite în șese secțiuni:

Secțiunea I dă definițiunea tovărășiei pe producte. In 
țările unde există meteiajul, se discută cestiunea de a sci 

daca arendarea pe parte din producte este o arendare saîi 
o societate. Am voit să tal acâstă controversă atât prin 
numele ce am dat contractului, cât și prin definițiunea lui.

In sistemul nostru, arendarea e pe parte din producte 
este o societate.

Proprietarul aduce pământul, cultivatorul pune munca 
și amânduol împart productele.

In ce proporțiuni ? Noi nu putem stabili acăsta prin 
lege : pământul și munca sunt valori variabile cu localita
tea. Părțile dar vor stabili, prin bună înțelegere, propor
ția în care ati să împartă productele: în localitățile în cari 
pământul este puțin căutat, proprietarul va lua din patru 
saîi chiar din cinci una; aiurea, din trei una și chiar una 
și una.

Nu puteam însă să nu prevăd cașul în care părțile n’ar 
stipula anume proporția în care au să împarță, și, pen
tru acele cașuri, am hotărît din trei una. Acăsta este în 
adevăr proporția adoptată de ordinar în locurile unde se 
obiclnuesce acest sistem de învoell.

Se înțelege că societatea acăsta este incompatibilă cu 
ori-ce altă obligațiune se mal pune cultivatorilor prin cele 
alte feluri de învoell.

In acâstă învoială nu intră de cât locurile de muncă. 
Am lăsat de o parte islazurile. Islazurile, în adevăr, tind 
să dispară din ce în ce mal mult din obiceiurile ndstre, 
pentru cuvântul că pământul se strîmtâză, și nimenul nu 
’I mai dă mâna să lase locuri nearate. încolo este cunos
cut că islazurile sunt cel mai bun mijloc ca să avem 
vite bine hrănite.

Pășunile, de acum înainte, trebue să fie artificiale și de 
aceea credem că singura soluțiune a cestiunel islazurilor 
este de a obliga pe foștii clăcași să semene pe fie-care an 
nutreț în partea din pământurile ce li s’au dat prin legea 
rurală. Este învederat că vorbim aci de câmpii, unde tot 
pământul pote fi muncit. Este învederat că islazurile vor 
rămânea în localitățile muntose sau chiar pădurdse, unde 
cea mal mare parte a pământului de cultură este impro
priu la cultură.

Secțiunea II arată cari sunt obligațiunile proprietaru
lui. El dă pământul și nu are drept să’I schimbe în tâtă 
durata contractului. El dă și sămânța, pe care în urmă ’și 
o prelevă din productele culese. El procură încă instru
mentele agricole cele scumpe, cum este locomotiva și ba
toza pentru treerat. Mai pre sus de tdte, el are direcțiunea 
muncei câmpului și regulâză atât felul semănăturilor, cât 
și epoca muncei și modul de a munci.

Secțiunea III se ocupă de obligațiunile cultivatorului. 
El este dator să muncâscă în mod onest și consciincios. 
Pentru acăsta este dator să aibă și vite și unelte bune și, 
lipsindu’I, să primăscă de la proprietar cu condiție de a i 
le plăti. El este obligat să urmeze direcțiunea și instrucțiu
nile ce i se dau în interesul comun.

Secțiunea IV reguleză împărțirea productelor. Pânea 
albă și rapița se împart dupe arie: proprietarul prelevă 
sămânța și restul se împarte în proporțiele hotărîte.

Porumbul (păpușoiul) se împarte de pe câmp, formându- 
se atâtea grămezi, din câte una ia proprietarul. Am hotă
rît ca porumbul să fie despărțit, dupe gradul lui de co- 
cere, în trei categorii ; căci acesta este cel mal bun mij
loc de a feri satele de flagelul pelagrei. Porumbul v idâ 
de fot se dă la vite, porumbul mijlociu se pune în casă 
pe lângă sobă și se mănâncă înainte până nu apucă să 
se strice și numai porumbul copt bine se așâ^ă în pătul.

Cu ocasia împărțelel am crezut că este bine să se des
facă și datoriele ce pot avea cultivatorii către proprietari 
pentru vite sau instrumente de muncă saîi chiar pentru 
lipsa de la lucru. Și am afectat la plata acestor datorii 
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productele cele mal prețidse, grâul și rapița, oprind și din 
acăsta chiar jumătate cel puțin pe săma cultivatorului.

Am crezut că este cel mai mare interes să asigurăm cu 
desăvârșire sumele ce proprietarul împrumută țăranului, 
ca să *1 tragă inima să 'I vie în ajutor de câte ori cultiva
torul nu are vite, ori plug, orj^fft instrument de muncă, 
și chiar în cas când țăranul ar lipsi de la datoria Iul ; 
căci tot e mal bine pentru dânsul să perdă parte din re
coltă, de cât să fie isgonit din moșie.

Secțiunea V prevede executarea. Este în interesul bine 
înțeles al cultivatorului ca executarea să fie severă și e
ficace.

Acăstă executare, având de scop de a face pe cultivator 
să lucreze bine pentru dânsul, nu are nimic urîcios și dă- 
vine un îndemn al autoritățel pentru binele fie-ftăruia.

Nu toți țăranii în adevăr își cunosc interesul, și este de 
temut că parte din el să nu se dea la lene sati chiar la 
beție Asemenea omeni de ordinar sunt isgonițl; nime
nea nu le mai dă pământ și cad în miserie. Este mal 
bine, mal uman, mal folositor societăței ca nici asemenea 
omeni, nărăvițl rău, să nu fie aruncați în miserie, ci mal 
vârtos îndemnați și chiar obligați să se regenereze prin 
muncă.

Secțiunea VI stabilesce durata tovărășiei și arata mo
dul de lichidare în cașul în care inceteză în cursul anului 
agricol.

Este de dorit ca tovărășia acesta să fie cât mai lungă. 
Este un rău, intrat în moravurile nostre, ca totul să fie 
provisoriu. Desele schimbări prin cari am trecut, noro
cele repezi la cari ajung mulți, fie prin muncă, fie prin 
politică, ne a deprins pe toți să ne considerăm ca într’un 
fel de provisoriu și dre-cum în adăstarea perpetuă a unei 
schimbări fericite, mai conformă cu aspirațiunile ndstre 
fără margini.

Tovărășia pe producte este în principiu perpetuă, ca 
ori-ce societate care nu are un obiect mărginit.

Părțile pot însă să o denunțe conform legei civile. In 

tot cașul însă ea nici nu se pdte contracta pe mal puțin 
de 5 ani, și durăză cel puțin 5 ani, în cașul în care păr
țile n’aîî prevăzut nimic prin contractul lor.

Este bine înțeles că acest proiect nu coprinde 
și nu pdte să coprindă de cât principiele esențiale ale con
tractului de tovărășie pe producte. Rămâne ca părțile să 
adauge acele îmbunătățiri cari să’i facă aplicabil în tdte 
localitățile și cât mai folositor în fie-care localitate. Ast
fel este de dorit ca părțile să prevadă rotațiunile atât de 

• prețuite în țările înaintate în cultură, și cari fac ca pă
mântul să se odihnăscă producând mereu, sau chiar să 
dea duoă recolte pe an din când în când. Ar fi asemenea 
de dorit ca să se pună cultivatorilor obligațiunea de a 
planta un număr dre-care de copaci la capetele locurilor, 
lucru atât de trebuincios nu numai pentru frumusețea și 
.îmbunătățirea pământului, dar mal ales pentru sănătatea 
muncitorilor expuși (Jile întregi, și, pe alocurea, săp
tămâni întregi la arșița sorelul. Dar tdte aceste lucruri și 
altele multe nu puteai găsi loc într’un proiect de lege.

Acestea sunt, D-lor deputațl, principiele către cari am 
crezut că e bine să îndreptăm societatea românăscă. Con- 
vincțiunea ndstră adâncă este că ele vor face să înceteze 
abusurile și plângerile; vor aduce, pentru țărani, o stare 
de prosperitate de natură a înlătura ori-ce instigațil și ori
ce ademeniri, și vor îmbunătăți proprietatea care acum se 
exploatăză pe alocurea fără nici o prevedere și dre-cum 
fără milă.

Mal pre sus de tote acest sistem va mări și va îmbună
tăți producțiunea generală a țărei și va contribui, mal 
mult de cât ori-ce alt, la prosperitatea societăței ndstre.

Gr, G, Pducescu, Dr. Fevereanu, D. O. Burcă^ 
Gh. Apostoleanu^ A. Vericeanu, D. Bădescu-Boșiori, 
I.G. SănduleScu-Nenoveanu, A. D. Mavrodineanu^ 
Laz. Emdcscu Voitineanu^ G. Dem. Teodorescu, G. 
G. Vernescu^ D. G. Popescu^ loan M. K. Epureanu.

LEGE PENTRU TOCMELILE AGRICOLE
CAPITOLUL I

Despre tocmelile agricole în genere
Art. 1. Tocmelile între proprietar și cultivator sunt 

libere.
Art. 2. Ele se vor constata prin contracte legalitate de 

autoritatea comunală și trecute într’un registru parafat 
de comitetul permanent, care se va păstra în cancelaria 
fie-cărel primării.

Art. 3. In lipsă de asemenea contracte, relațiunile din
tre proprietari și cultivatori se regulăză dupe cap. II ce 
urmăză.

Art. 4. Anul agricol începe la 1 Martie și se termină 
la sfârșitul lui Februarie.

CAPITOLUL II

Despre tovărășia pe producte
SECȚIA I *

Disposițiuni generale

Art. 5. Tovărășia pe producte este un contract prin 
care proprietarul se obligă să aducă o întindere de pă

mânt dre-care, cultivatorul se obligă să o muncescă și 
amânduol să împartă productele în proporțiunea hotărîtă 
liber între dânșii.

In lipsă de stipulațiunl, proprietarul ia din trei una și 
cultivatorul duoă.

Art. 6. Este tovărășie pe producte și în cașul în care 
proprietarul dă cultivatorului o livede, pe care acesta să o 
cosăscă și să împartă fânul în proporțiunile determinate 
prin contract.

Art. 7. Ori-ce altă îndatorire ’și ar lua cultivatorul pen
tru pământul de muncă ori livezi de cât aceea de a da 
din produse partea hotărîtă prin contract, este reputată 
nescrisă și nu se ține în sdmă.

Art. 8. Totuși părțile pot să se învoiască, dar numai 
în bani:

a) Pentru pregătirea pământului, ce face obiectul con
tractului, ca să pdtă fi arat;
k 1)) Pentru asigurarea productelor contra daunelor din 
grindină sau incendiu;

c) Pentru pășunatul vitelor.
Art. 9. învoiala părților în acăstă privință se constată 

prin proces-verbal scris de notarul comunei și subscris de 
părți.

Dacă intre cultivatorii ce figurăză în contract nici u- 
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jiul nu scie carte, procesul-verbal se va subscri și de duoi 
martori cu sciință departe.

Art. 10. Contractul de tovărășie pe producte se pote 
proba cum s'a scris în articolul precedent. El pdte fi și 
tăcut, în care cas se probeză prin tdte mi^ldcele.

Regulele acestui capitol se aplică de câte-orl cultivato
rul ară și sămănă pe o proprietate fără împotrivirea ace
luia ce o exploateză. împotrivirea se constată prin proces- 
verbal încheiat de primar în fața a duoi martori sciind 
carte și cari sâ subsemneze.

SECȚIA II

Despre obligațiunile proprietarului

Art. 11. Proprietarul măsoră, la începutul contractu
lui, întinderea de pământ învoită.

Acâstă întindere pdte fi la un loc sau în duoă, ori mal 
multe locuri, dupe felul semănăturilor.

Art. 12. Proprietarul este dator a menține pe cultiva
tor în pământul ce i fa dat o-dată, în tot timpul duratei 
contractului. Când în rotațiune intră un an de pășune, 
vitele vor pășuna deavalma cât va ține pășunea, rămânând 
ca în urmă fie-care cultivator să reintre în locurile ce i s’a 
dat spre cultură.

Art. 13. Dupe ridicarea recoltelor și până la o nouă 
semănătură, cultivatorul are drept a pășuna vitele pe pă
mântul ce i s’a dat spre cultură sau cosit fără altă plată.

Art. 14. Proprietarul are direcțiunea lucrărilor agricole.
El hotărasce felul semănăturilor: semănături de primă

vară și de semănături de tomnă, și lăsând cel puțin un po
gon de nutreț de fie-care cultivator. El determină epoca 
când trebue să încdpă fie-care muncă agricolă și arată 
cum trebue să se facă.

Art. 15. Proprietarul este dator să dea tdtă sămânța 
necesară pentru semănatul pământului.

Art. 16. Proprietarul este dator să procure mașine pen
tru treeratul productelor ce se bat în arie, produse pe pă
mântul pus în tovărășie. Pentru acăsta, el este dator să fi
xeze locul de arie, îndată dupe începerea secerișului și să 
aducă batoza până la sfârșitul secerișului.

Art, 17. Proprietarul este dator să dijmuescă porum
bul fîe-cărul locuitor îndată ce se va găti de cules.

Art. 18. El este dator să ia la treerat tdte precauțiu- 
nile dictate de experiență, pentru a apăra pe cultivatori de 
accidente și a le preserva sănătatea. •

Art. 19. La nici o muncă agricolă nu se vor între
buința:

a) Copil mal mici de 14 ani;
b) Femeile cari lăptăză.

SECȚIA III

Obligațiunile cultivatorului
Art. 20. Cultivatorul este dator a munci, cu vitele și 

instrumentele lui, pământul ce i s’a dat de proprietar 
spre cultură. Drept aceea trebue să aibă vite bine îngri
jite și unelte perfecționate.

Art. 21. In cas de a nu avea vitele și uneltele tre- 
buincidse, este obligat a le primi de la proprietar, căruia 
le va plăti o-dată sau înmalmulteratecudobândăde5°/o.

Atât suma datorită cât și termenul de plată se va con
stata prin proces-verbal încheiat în modurile arătate în 
art. 8.

Art. 22. Părțile se pot învoi ca proprietarul să dea ori 
vitele, ori instrumentele trebuincidse pentru muncă, sau și 
vitele și instrumentele.

Art. 23. Cultivatorul este obligat a urma direcțiunea 
ce i se va da de proprietar în interesul comun.

29 Ianuarie 1889
El este dator să iasă la muncă îndată ce va fi vestit și 

să muncescă în modul arătat prin contract, și în lipsă de 
contract dupe instrucțiunile proprietarului.

Art. 24. El este dator să care grâul sati secara, ovăzul, 
orzul și rapița la locul destinat de proprietar pentru aria 
comună și să ’l treere împreună cu cel-alți cu mașina pro
prietarului și munca lor.

Art. 25. Partea proprietarului din productele treerate, 
este dator cultivatorul să o care la magasia proprietarului.

Art. 26. Porumbul cules este dator cultivatorul să ’l 
desparță în trei părți:

Porumb copt bine, porumb verde și porumb de mijloc.
El este dator să care partea din porumb cuvenită pro

prietarului la pătulele proprietățel.

SECȚIA IV

Despre împărțirea productelor și despre plata sume
lor datorite proprietarului

Art. 27. Dupe terminarea treerișulul, productele fîe-că- 
rul cultivator se depun într’o singură grămadă.

Proprietarul ia mai ântâiti din acea grămadă sămânța 
ce a dat cultivatorului, și restul se împarte dupe cum s’au 
învoit.

Art. 28. Dacă cultivatorul are să plătâscă proprietaru
lui veri-o sumă de bani pentru învoelile de cari s’a vorbit 
în art. 8, safi pentru vite, pentru instrumente de muncă, 
conform art. 20, safi pentru refus de a munci, safi muncă 
prostă, conform art. 32, proprietarul prelevă din grâul 
safi rapița cultivatorului, o parte, cu care să se plătescă 
datoria.

In nici un cas nu se pdte prelua, pentru plata acestor 
datorii, mal mult de jumătate din grâul safi rapița răma
să cultivatorului, dupe preluarea sămânțel.

Partea luată în plată se constată prin proces-verbal 
încheiat conform art. 8.

Art. 29. Prețul productelor preluate se fixâză imediat 
prin bună înțelegere.

Neputându-se face înțelegere în acăstă privință, prețul 
se va fixa dupe mijlocia prețurilor din piața cea mal a
propiată, pentru grâfi de la 15 până la sfârșitul lui Sep- 
tembre și pentru rapiță de la 15 până la sfârșitul lui Iu
nie din același an.

Art. 30. La sfârșitul anului agricol, părțile se so 
cotesc și răfuiala safi restul datoriei se constată prin 
proces-verbal încheiat dupe cum s’a <Jis în art. 8.

Acestă răfuială este definitivă. Ori-ce pretenții cari 
ar fi mai existat rămân stinse dacă nu s'afi arătat la 
socotăla de la sfârșitul anului.

SECȚIA V

Despre executare

Art. 31. Autoritățile administrative și, în special, 
primarii comunelor rurale sunt datori să vegheze la 
executarea lege! de față, dupe cererea părților inte
resate.

Primarii sunt datori să execute pe cultivatori a 
munci pământul pus in tovărășie, chiar în cașul în 
care acesta ar avea și alte îndatoriri de muncă safi 
pământul lor proprifi, ori-ce altă muncă neputându- 
se executa de cât dupe ce se va fi terminat munca pă
mântului pus în tovărășie. Părțile pot deroga la a
ceste disposițiuni.

Art. 32. In cas de refus din partea cultivatorului 
de a veni la muncă, primarul va încheia îndată proces- 
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verbal constatând refusul și va autorisa pe proprietar 
să facă munca în socotela cultivatorului. Prin ace
lași proces-verbal va condamna pe cultivatorul nesu
pus să plătescă proprietarului prețul muncei ce era 
dator să săvârșescă și n’a săvârșit’o.

Acest proces-verbal scris de notar se va subscri de 
primar și de un martor cu sciința de carte.

Asemenea se va urma și în cașul în care cultiva
torul va munci prost.

Art. 33. Când proprietarul nu ar desemna locul de 
arie îndată dupe începerea secerișului, sati când nu 
va aduce mașina de treerat până la terminarea sece
rișului, sati eând va refusa de a dijmui porumbul fie
cărui cultivator îndată ce a isprăvit culesul, prima
rul este dator, dupe ce va soma pe proprietar, să 
fixeze locul de arie, să tocmescă mașina în socotela 
proprietarului și să procădă la dijmuit dupe ce se va 
încheia proces-verbal constatând că proprietarul a 
fost somat și a refusat.

SECȚIA VI

Despre sfârșitul tovărășiei pe producte

Art. 34. Contractele de tovărășie pe producte nu 
se pot încheia pe mai puțin de 5 ani.

In lipsă de stipulațiuni contrarii, el durăză și dupe 
trecerea termenului de mai sus până ce este denun
țat de una din părți cel puțin trei luni înainte de în
ceputul unui period de cinci ani.

Art. 35. El se sfârșesce prin mdrtea cultivatorului 
safi a proprietarului.

Murind cultivatorul în mijlocul unui an agricol, 
văduva lui va îndeplini lucrările ce sunt de făcut 
până la finele anului.

Iar de nu, proprietarul îngrijesce de terminarea a- 
celor lucrări, rămânând să 'șl ia cheltuiala făcută prin 
preluările de cari s’a vorbit în art. 28.

Art. 36. Când un cultivator se va arăta îndărătnic 
și nu va voi să’și îndeplinescă datoria de a munci pă
mântul pus în tovărășie în modul cerut de proprie
tar, atunci primarul, dupe ce va constata răua lui 
purtare, va putea declara contractul de tovărășie re
siliat, și în acest cas cultivatorul va fi imediat măr
ginit din moșie.

Prin același proces-verbal primarul va hotărî și 
suma ce proprietarul va trebui să răspundă cultiva
torului pentru munca făcută.

Art. 37. Nici proprietarul nici cultivatorul nu pot 
strica tovărășia'pe producte afară din termenii art. 34.

Dacă proprietarul va isgoni pe cultivator din mo
șie fără îndeplinirea formelor prevăzute de art. 36, 
el va fi condamnat către cultivator la despăgubiri 
a căror sumă nu va putea fi mai mică de una mie lei.

G. Gr. Peucescu, Gh. Apostoleanu, Laz. Nicolescu 
Voitineanu, Dr. Severeanu, I. G. Săndulescu-Neno- 
veanu, D. C. Popescu^ D. Bădescu-Roșiori, A. D. 
Mavrodineanu, D. O. Burcă, A. Vericeanu, G. Dem. 
Teodorescu, O. G. Vernescu, loan M. K. Epureanu.

— Se pune la vot urgența și se pri
mesce.

D. vice-președinte : La ordinea dilei 
este interpelarea D-lui Andreescu adre
sată D-lor miniștri de interne și de jus
tiție în privința abusurilor comise de me- 
dicul-primar al județului Muscel.

D. G. Popovici: Fiind-că D. ministru 
de interne este acum presinte v’ași ruga; 
D-le președinte, să bine-voițl a ’mi da 
voie să desvolt eii mai ântâifi interpe
larea mea. j

D. vice-președinte : Aveți cuvântul. j
D. C. Popovici: D-lor, este un lucru ’ 

constatat de toți că în satele ndstre se pro
duc agitațiuni continue și frământări de 
tot felul din partea acelora cari caută a 
specula buna credința și naivitatea ță
ranilor. ;

Intre aceste agitațiuni, cari s’ati făcut 
deja cunoscute D-lui ministru de interne , 
de mai mulți deputați, este și formarea 
unor liste prin sate chiar de către funcțio
narii administrativi; pe aceste liste se 
scrie un număr de săteni cărora se dice că 
are să li se dea pământ, pe când un alt 
număr de săteni, tot din același sat și tot 
cu aceleași drepturi de a avea pământ, 
sunt excluși, nu sunt trecuțl pe listă. A- 
cest lucru s’a adus la cunoscința Camerei, 
prin mai multe suplice subscrise de mai 
mulți locuitori, cari reclamă contra aces
tor liste, pre cum sunt locuitorii din co
muna Coroia și altele. Acest lucru s’a a- 
dus la cunoscința D-lui ministru de in
terne prin interpelări din partea mai mul
tor domni deputați, și D. Carp a $is că 
nu scie cine sunt vinovați de aceste agi
tațiuni.

Acăsta a fost înainte de sărbători. Dupe 
sărbători s’ati adus iar petițiunl în sensul 
acesta. Efi am ținut să mă conving de a- 
devăr, am fost în acest scop în mai multe 
sate și am vădut că este un vinovat prin
cipal, acesta e un funcționar care, dacă 
D. minisru de interne 'mi va permite, T 
yoifi spune, cu condițiune ca să ’l pedep- 
săscă; acesta este D. Carp.

Nu voifi să discut acum cestiunea vîndă- 
rei moșiilor Statului în loturi la săteni, 
dar un lucru este constatat. D. ministru 
al domeniilor de atunci a publicat în 
Monitorul oficial un proiect de lege pen
tru vîndarea bunurilor Statului în loturi 
la țărani; în acest proiect se $ice că acelui 
țăran care n'are pământ, dar care va moș
teni pe tatăl săfi, care are pământ, nu i se 
va da pământ, el are să aștepte să mără 
tatăl săfi; că acelor cari afi mai mult de 
40 prăjini, pre cum și preoților și învă
țătorilor, de asemene nu li se va da pă
mânt. Funcționarii inferiori de la sate, 
primarii, notarii și chiar și[sub-prefecțil 
afi : In Monitorul oficial nu se publică 
de cât legi, și prin urmare, tot ceea-ce se 
publică în Monitorul oficial este o lege și 
ast-fel fără alt ordin, s’afi apucat și afi 
început a întocmi liste relative la vîndări 
de pământuri la țărani pe basa acelui 
proiect de lege publicat în Monitorul o- 
fici al. Chiar sub-prefecții, cum am d^3» 
spuneafi sătenilor că tot ceea-ce este sub
scris de ministru și publicat în Monitorul 
oficial este lege; căci în Monitor se pu- 
publică numai legi, iar nu programe și 
propagande electorale și ast-fel afi întoc
mit acele liste, le afi trimis la prefectură, 
dar prefectul nu le-a dat nici un curs. A

tunci s’afi dus socialiștii la țărani și le- 
afi d^Nu vedeți că junimiștii fac mal răfi 
de cât colectiviștii? Aceștia spun că acei 
țărani ai căror părinți afi pământ nu afi 
să capete pământ, ci afi să aștepte să le 
m6ra părinții; popilor și învățătorilor a- 
semenea nu se dă pământ. Țăranii atunci 
s’afi dus la primărie și afi d*3 • Noi pro
testăm contra acestor liste, ele sunt ne
drepte ; și de aci- afi început mal multe a- 
gitațiuni, între altele și la comuna Cor6- 
ia, districtul Sucăva ; aci agitațiunea era 
să ia un caracter grav, și ce este mal mult, 
D lor, s’a găsit un primar în districtul 
Suceva, care este primar pe moșia unul 
mare proprietar și arendaș ale cărui opi- 
niuni sunt colectiviste, și s’a Înțeles cu 
proprietarul să facă aceste liste, conform 
proiectului de lege publicat în Monito
rul oficial. Iar pe de altă parte s’a dus să 
spună prin sat: Nu vedeți voi ce lege vă 
dafi boierii? Pe când la intimii săi dicea : 
Să se învețe minte boierii să mal publice 
asemenea proiecte de lege prin Monitorul 
oficial. Va să dică acel primar scia ade
vărul, dar făcea aceste propagande numai 
pentru ca să agiteze pe țărani pentru ca 
să ’i șicăneze, iar nu pentru că credea că 
ceea-ce s’a publicat era o lege.

De aceea am voit să denunț aceste 
fapte, cu atât mai mult cu cât am audit 
de pe banca ministerială că se susțin 
funcționarii de sub administrațiunea co
lectiviștilor. Ei bine, colectiviștii sunt 
ca jidanii, ori-ce le-ai face, ori cât ’I*ai 
menagia și chiar înainta, tot colectiviști 
rămân, și ies d’asupra tot ca jidanii.

Acest primar și acest sub-prefect sunt 
lăsați în funcțiunea lor, de și lucrăză pe
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și când ele se vor întocmi așa dupe cum 
legea va fi votată, ori cine ar vedea că pe 
nedrept a fost omis de a fi trecut în listă, 
va cere să fie înscris și dacă dupe lege va 
avea dreptate, dreptate i se va face.

Nu văd dar ce perturbațiune s’ar adu
ce în țâră prin formarea de către autori
tățile locale a unor asemenea liste, cari, 
Încă p-dată repet, nu sunt de loc defini
tive.

Dar se (Jice că în cutare sat ar fi un 
primar colectivist care, cu ocasiunea dre- 
sărel acestor liste, caută a discredita gu
vernul spunând țăranilor că astăzi țâra 
are un guvern vitreg și nedrept. La acâs
tă grije ce are pentru noi onor, interpe- 
lator 'I răspund mal ântâiti mulțumindu’I 
de interesul ce ne portă și al duoilea asi- 
gurându'l că guvernul, când are cunos- 
cință că 'și face datoria și că aplică legi
le cu aceeași dreptate pentru toți, nu se 
teme câtuși de puțin de vorbele ce se ^ic 
în contra sa în cutare sat de către veri- 
un colectivist sah de către veri-un socia
list.

Nu înțeleg însă cum ast-fel de lucruri 
se pot aduce înaintea Camerei și nu văd 
de ce am mai perde timpul cu ast-fel de 
interpelări.

Voci: închiderea discuțiunei.
D. I. Nădejde : D-lor, am cerut cu

vântul în cestiunea acâsta pentru ca să 
spun un lucru.

Listele acelea despre cari ne-a vorbit 
D. interpelator, nu sunt nisce liste cari 
se fac pe sub mână, sah pe ascuns, de că
tre unii din primarii rurali; acele liste 
se fac în tâte satele din țâră și se fac în 
urma unui ordin circular dat de D. mini
stru, încă de la 8 Iunie; căci încă de pe 
atunci ministerul a dat un ordin circular 
prin care a cerut facerea acelor liste. A
cestea însă nu sunt nisce liste definitive, 
pentru că, dupe ce se vor forma, se vor 
supune la examinarea unei comisiunl; și 
prin urmare, nu am înțeles cum onor. 
D. Popovici a putut să considere ca ilegal 
făcute listele acelea despre care ne-a vor
bit D-sa.

Acestea, D-lor, am avut de ^is, pentru 
că și D. Popovici și D. minisiru de justi
ție, aă scăpat din vedere că s'a dat un or
din formal ca să se facă nisce asemenea 
liste, cari, prin urmare, s’ah făcut în mod 
legal și în conformitatea unul ordin care 
s'a publicat prin Monitorul oficial la 8 
Iunie anul trecut.

D. ministru de externe, P. P. Carp: 
D-lor, interpelarea acâsta ar fi trebuit să 
mi se adreseze mie, care am dat acel or
din pentru formarea acestor liste; căci, 
pe când eram ocupat cu studiul legei, am 
avut trebuință să 'ml dah sâmă de numă
rul sătenilor de diferite categorii cari ar 

xfi în drept să câră pământ; și pentru a
cesta a trebuit să am dre-cari date sta
tistice dupe informațiuni culese la fața 
locului. De aceea am dat la toți prefec
ții un ordin circular prin care le-am ce
rut formarea unor liste dupe diferitele ca

fața in contra guvernului, făcând agita- r 
țiunl sub scutul proiectului de lege al 
guvernului. Mai mult; se ia locuitorilor 
câte un led și duoi ca să le facă petițiu
ni ; agită in tdte părțile pe locuitori și 
pe acești dmeni 'I lăsați In posturile lor !

Dar conclusiunile ce le putem trage de 
aci sunt altele.

Avem In discuțiune proiectul de lege 
pentru vîn^area bunurilor Statului in lo
turi mici la săteni, proiect care s'a pu
blicat prin Monitorul oficial și care a 
suleyat multe ne mulțumiri cari se arată 
prin atâtea suplice din partea locuitori
lor cari sunt puși pe listă. Și fiind-că in 
discuțiunea ndstră acest proiect am vă- 
$ut că actualul D. ministru al domenii
lor 'l-a mai modificat intru ceva spre bine 
punând intre cei cari aii dreptul să cum
pere și pe aceia ai căror părinți aii deja 
pământ; dar aii rămas pe din afară preo
ții și învățătorii sătesc!, cari prin su
plicile pe car! le adresâză Camerei a
rată că sunt nemulțumiți și se rdgă a 
li se recunosce și lor dreptul de a cum
păra pământ tn loturi.

De aceea, ^ic, fiind-că acdstă lege e tn 
discuțiunea ndstră, ar fi bine să luăm in 
considerațiune acâstă cerere, ceea ce s'a 
făcut în secțiunea I, însă nu sciii ce s'a 
făcut în cele-alte secțiuni. Cred dar că ar 
trebui să se admită la cumpărare de pă
mânturi și învățătorii și preoții sătescl, 
și aceia cari aii mal puțin de un hectar să 
cumpere până la completarea unui lot de 
5 hectare.

Acestea am ondre să le semnalez D-lul 
ministru de interne în ceea ce privesce pe 
funcționarii administrativi.

In ce privesce scopul formărel acelor 
liste, acest scop T va vedea onor. Cameră 
când se va discuta în ședință publică acel 
proiect de lege. *

D. ministru al justiției, G. Ver
nescu : Nu Înțeleg ce importanță are a- 
câstă interpelare, In adevăr, D-lor, s'a 
publicat prin Monitorul oficial un proiect 
de lege pe care guvernul avea să '1 pre
sinte Corpurilor legiuitdre, dar nu văd 
ce inconvenient putea să^aibă acâstă pu
blicitate, când se dedea ocasiune, și pre
sei, și dmenilor competențl din tdtă țâra, 
să studieze o cestiune atât de importantă, 
să 'și dea fie-care părerea sa, ca ast-fel 
cestiunea să fie bine luminată când va ve
ni în desbaterea Corpurilor legiuitdre.

Prin urmare, nimeni nu pdte încrimi
na pe guvern când caută a lumina țâra 
asupra proiectelor de lege pe cari le pre
sintă Camerei. Atât și nimic mai mult. 
Din acâsta ce se ^ice că a resultat ? Se 
£ice că s’ah găsit notari și primari cari aă 
căutat să înlesnâscă dre-care date statis
tice făcând liste de locuitorii săteni cari 
ar fi avut să benificieze de disposițiunile 
acelui proiect de lege.

Aici iarăși nu văd care este inconve
nientul acestor liste, și ce agitațiuni ar 
putea provoca ele. Absolut nici una, mai 
cu sâmă că acele liste nu sunt definitive, 

tegorii cer prevedeam în proiectul de lege. 
Neapărat însă că aceste liste nu puteaă 
fi considerate ca definitive, fiind-că pe a
tunci proiectul de lege nu era încă făcut, 
și ni< I votat de Adunare.

Prin urmare, ordinul acela nu a fost 
de cât numai o cale prin care am crezut 
să dobândesc informațiunile de cari a
veam nevoe ca să 'mi pot facilita lucra
rea, de aceea mă mir cum o circulară ce 
eii am dat în Iunie, face pe D. Popovici să 
spună că eh sunt adevăratul vinovat al 
rescdlei de la Martie ! Acâsta este o logi
că pe care las Cameră să o aprecieze. (Ila
ritate).

D. C. Miclescu: Rog pe biuroiî să in
tervină pe lângă D. ministru al lucrărilor 
publice pentru a 'mi pune la disposițiu- 
ne dosarul pentru destituirea unul func
ționar de la gara Răcăciuni, dosar care 
s’a mai cerut.

D. Gr. Audreescu : D-lor, vă rog, 
să 'ml acordați buna-voitdrea D-vdstre 
atențiune ca să vă arăt nisce fapte grave 
comise de unul din funcționarii cei mai 
sus puși din județul Muscel. E vorba de 
medicul primar al județului, D. V. Po
pescu.

La patru dupe deschiderea Ca
merei acest onorabil funcționar gă
sesce de cuviință să ne adreseze noă 
deputați și senatori din județul Muscel, 
într'una din gazetele din localitate numi
tă „Drapelul Muscelului/ oscrisdre des
chisă.

Iată ce £ice D-sa în acâstă scrisdre:
D-lor I. NegulicI, N. Gussi, Dr.Anas- 

tasache Stefănescu și Grigore Audreescu.

Scris dre deschisă
Informat de la amicii D-vdstre și al mei, 

că ați fi luat hotărîrea de a cere in cor- 
pore mutarea mea din județ pentru că ași 
fi de opiniuni contrarii vederilor D-vds- 
tre în afaceri politice, cred de o bună cu
viință din parte’mi a vă adresa aceste 
rânduri ca nu în urmă să luați tăcerea 
mea drept scusă.

Dacă decisiunea D-vdstre va fi condusă 
de interes politic, sunteți liberi a o exe
cuta, dar dacă veți pune persdna mea în 
joc, am ondre a vă avertisa că ’mi veți da 
socotâlă personală de tot ce ați face pen
tru știrbirea el.

Au bon entendeur, salut!
Dr. V. Popescu.

. Medic primar al juiețuluY Muscel.

Firesce că noi nu trebue să ne ocupăm 
aicea în Cameră de persdna D-lul Dr. Po
pescu; dar ori-cihe înțelege că suntem da
tori să ne dăm sâmă de mobilul ce a făcut 
pe acest domn doctor să ne adreseze scri- 
sdrea acâsta.

Căutând ’mî-am adus aminte de un lu
cru: Cu câte-va luni mal nainte, se dedese 
publicităței fapte de o mare gravitate, 
delicte ordinare cari cad sub represiunea 
codului penal, și cari tdte căddă în spi
narea acestui doctor, pe care cu tdte aces-
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tea, județul nu’l plătesce mal puțin de 
7.200 lei pe an.

Să ne aducem aminte că în o altă ga
zetă tot din localitate se înșirase și se de
dese publicităței o serie de fapte tot în 
spinarea acestui domn.

Iată ce Zicea „Vocea Muscelului/
„Punem sub ochii cititorilor trăi exem

ple din cari se vor încredința că nu spu
nem de căt purul adevăr.

„Niță Banu din Slobozia (Bădeni Un
gureni) rănit aprdre mortal de un individ 
condamnat, zăcea în casa cuscrului săfi, 
Nicolae Rădoiu, în Dragoslavele unde se 
întâmplase bătaia. Din întâmplare vine în 
comună doctorul V. Popescu pentru a 
scrie în condică că a visitat-o. Avisat și 
solicitat de primarul I. Predoiu spre a 
merge la bolnav ca să dea primele ajutdre, 
refusă pretinzând 100 franci. Cu tdte ru
găciunile ce i s’a făcut de sus Zisul pri
mar, de perceptorul Aldulescu și alții a 
fost cu neputință a îmuia inima lui per
versă până ce pacientul nu ’I-a pus în 
mână 70 franci, împrumutați de la George 
V. din Piatra/

Va să Zică un doctor primar plătit de 
județ cu7200 de lei,mergând să visiteze co
munele rurale, un primar ’I semnalezăun 
cas aprdpe mortal, ’i solicită să’l dea pri
mele ajutdre, și el ’șl împietresce atât i- 
nima, în cât nu merge până ce nu’l pune 
în mână 70 de lei, bani pe cari pacientul 
n'a putut să’l aibă decâtvânZându-și safi 
amanetându-și boii.

Să trecem acuma la un fapt de o gra
vitate și mai mare:

„Se luase măsuri de consiliul superior 
al serviciului sanitar ca cimitirele să se 
mute din centrele comunelor la depărta
rea prescrisă de lege. Administrațiunea 
locală dăduse ordine în consecință/

D-vdstre trebue să sciți un lucru, că e- 
xistă o lege în privința cimitirelor încă 
de la 1864; ei bine, până astăZi acea lege 
nu s’a executat și a devenit un miZloc de 
speculă și veți vedea în ce mod speculăză 
acești funcționari abusivl.

„Sătenii însă din mai tdte comunele, 
din sentimente religiose, iubirea ce o afi 
către rudele lor mdrte și din lipsa miZlo- 
celor cu cari ar putea instala alte cimiti
re se cam opuseră. Doctorul nostru în loc 
să explice locuitorilor relele ce nasc din 
ținerea cimitirelor în progadiele bisericel 
safi în loc să constate considerațiunile ce 
fac pe săteni a se opune, ’i speculă în chip 
nerușinat.

„Așa de la locuitorii comunei Dom
nesc! a luat printr’un delegat al sătenilor 
240 lei pentru a face dânsul ca cimitirul 
să le remână nestrămutat/

Mă opresc puțin asupra acestui fapt; 
căci vedeți că nu constitue nici mai mult 
nici mai puțin de cât delictul de mituire, 
care se pedepsesce cu închisdre corecțio- 
nală până la 5 ani, și dacă faptul s’ar a- 
deveri, atunci acest deliquent merită să 
fie în pușcărie, iar nu în capul serviciului 
sanitar din Muscel. Autoritățile afi trebuit 

imediat, denunțându-se faptul, să ia cu- 
nosciță de el; efi neapărat, care mă intere
sam, întrebam pe la parchet, dacă s’a cons
tatat acest fapt. Efi vă declar,D-lor,un lu
cru: Dacă faptele acestea cari vi le înain
tez nu sunt exacte, primesc să ’mi dați 
autorisarea de a merge înaintea justiției 
să fifi taxat de calomniator; înțelegeți că 
efi ’l-am constatat ântâifi în mod particu
lar și apoi am luat îndrăsnălă de a veni 
cu dânsul aci. Am Zis D-lui sub-prefect: 
Faptul acesta e grav,’l-ați constatat? Sub
prefectul a răspuns: Da, ’l-am constatat și 
’l-am găsit exact perfect așa cum s'a de
nunțat. 'L-am întrebat cum 'l-ați consta
tat? Firesce că locuitorii la început se te- 
meafi de a spune tot; căci le era tămă că o 
să le mute cimitirul; cu tdte astea sub
prefectul prin dibăcia lui a putut să pue 
mâna pe adevăr.

Iată ce face: Să aflase că dmenil din 
Domnesci, când a mers doctorul să le pre
tindă bani, nu-i aveafi, și câți-va se adre- 
seză la epitropul bisericel ca să avanseze 
din cutia bisericel și apoi fruntașii satu
lui vor contribui să-I ramburseze. In sco
pul acesta se face o listă de subscripțiune 
scrisă pe un buletin de nascere.

Iată acea listă o reproduc întocmai:
„Oamenii cari afi pus din grefi la cimi

tir. 1886, Aprilie 29“:
Patru Tucă lei 60, Nicolae I. Mitu lei 

20, Nicolae B. Petrică lei 10, Elisseifi V* 
Cojocaru lei 9, Maria Niță Moldov. lei 10, 
Mateifi Rizescu lei 20, Ion N. Hianu lei 
20, Gg. Nețu lei 20, Moise BucurecI lei 
20, Ion Gușoiu lei 10, lacov I. Tiți lei 
10, Ion Muraru lei 10, lacov lortovan lei 
10, Nicolae Iordan lei 12.

Acăstă listă este subscrisă de preotul 
bisericel și de un epitrop.

Să se întrebe la anchetă ce s'a făcut cu 
banii subscriși în listă. S’a construit verl- 
un cimitir? S'a strămutat cimitirul din 
centrul comunei, safi există și aZi în cen
trul comunei ?

Mai departe, am enunciat și specificat 
în interpelarea mea patru fapte, cari bine 
înțeles, sunt numai cele cari am putut efi 
prin mine însu’mi să le verific și să con
stat că sunt exacte; cât pentru opiniunea 
publică, ea cundsce multe, nici efi nu am 
miZldce a le constata pe tdte.

De la învățătorul Ion Pepenescu a luat 
40 lei mită, spunându-I că el are trecere 
la consiliul de recrutare pentru a face să 
fie scutit de armată, lucru ce nu a putut 
face, dar banii nu ’I a restituit. De la un 
alt învățător a luat asemenea 5 lire pen
tru a'l scuti de armată, însă nici cu acesta 
nu a putut reuși oprind banii pe săma 
sa; fapt pe care mi se pare că administra
țiunea locală ’l-a constatat ca adevărat.

Dar, D-lor, este un fapt care ’l pot pre
cisa și califica ca un delict prevăZut și 
pedepsit de codul penal.

Iată despre ce este vorba; dar mal 'na- 
inte de tdte să 'mi permiteți să citesc art. 
137 din codul penal, care califică și pedep
sesce acest fapt.

Iată ce Zice acest articol:
„Medicii, hirurgii, safi alte persdne, e- 

xercitând arta de a tămădui, cari dafi cu 
sciință asupra sănătăței unei persdne cer
tificate contra adevărului, spre a servi la 
autorități safi la societăți de asigurare, 
se vor pedepsi cu închisdre de la o lună 
până la un an.

„Iar dacă vor fi primit și darurisafifă- 
găduell de daruri, se vor pedepsi cu în
chisdre de la 3 luni până la un an și ju
mătate*.

Iu vera trecută acest domn comite acest 
delict și iată în ce împregiurări : In Câm
pu-Lung este stațiunea balneară și era 
acolo o mulțime de lume venită din alte 
părți.

Un conflict s’a iscat între duoă persdne, 
între D. Damian, persdnă cunoscută de 
aici din Bucuresc I și între un servitor al 
D-lui Eugenifi Stătescu fost ministru al 
justiției. D. Damian mersese la nisce băi 
și ocupase o cabină. Servitorul D-lui Eug. 
Stătescu trimis de stăpânul săfi '1 a- 
bordăză în cabină și ’l somăză ca să 
iasă că vine un boer mal mare ca să 
facă baie. D. Damian ’I răspunde că nu 
pdte să iasă până o termina baia; servito
rul cam îndrăsneț, ’I-a spus câte-va cu
vinte necuviincidse, și atunci omul indig
nat ’I-a dat o palmă. S'a făcut tapagifi, s’a 
reclamat în tdte părțile și acest pacient, 
ca să dea faptului o mal mare însemnă
tate, se adresăză și la acest doctor cu ce
rere ca să’l dea un certificat, pentru ca 
faptul de lovire să cadă sub previsiunile 
art. 239. Acest D. medic funcționar libe- 
răză următorul certificat care se află în 
dosarul tribunalului de Muscel No. 1.174 
din 1888.

Certificat
Subsemnatul, dr. în medicină și chirurgie 

de la facultatea din Paris și medic-primar 
al județului Muscel, declar prin acest cer
tificat că D. losef Petrescu pdrtă o echi- 
mosă a ochiului stâng și inflamația am
belor regiuni parotidiene; asemenea o 
contusie în regiunea laterală drăptă atho- 
racelui (sub axilară), survenind în urma 
și din causa unor contusil cu un instru
ment contondent fiind bătut eri la 19 cu
rent, pentru care are necesitate de 10—12 
Zile până la vindecare; pentru care s’a li
berat presentul certificat și în care timp 
cel puțin 8 Zile va fi împedicat de la 
munca Zilnică.

Medic-primar, Dr. F. Popescu.
Câmpu-Lung. 1888, Iulie 20.

(L. S.) No. 154.

Ia vedeți ce gravitate dedea faptului.
A duoa Zii când polițaiul ancheta fap

tul, se presintă înaintea lui și pretinsul 
pacient cu certificatul doctorului. Polița
iul, surprins, ’i Zice, dupe ce citesce cer
tificatul : Cum se pdte ? Efi te văd sdravăn 
și fără nici un semn. Polițaiul constată 
dar a duoa Zi că acest reclamant nu avea 
cel mal mic semn. D. Damian informân-
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du-se despre acel certificat fals, reclama 
parchetului ca să constate, și parchetul 
institue o comisiune medicală de 3 medici 
și încheie un proces-verbal de constatare.

Proces-verbal
* AstăZi, 23 Iulie 1888.

Noi, procurorele tribunalului Muscel, 
primind petițiunea cu data de 22 Iulie cu
rent, a D-luI I. Damian, prin care acesta 
contestând exactitatea celor arătate în
tr’un certificat medical liberat de D. doc- 
tor-primar, V. Popescu, alăturat de recla
mantele losef Petrescu la cererea sa în

' registrată sub No. 2.504 din 21 Iulie cu
rent, cere a se convoca o comisiune de 
medici spre a se pronunța asupra acelui 
certificat și a se constata adevărul.

Am invitat pe D-nii dr. în medicină 
N. Jugureanu, N. Baican și L. Friedman 
cari, dupe ce aii depus jurământul prevă
zut de lege și aii observat pe pacient, ne-a 
declarat următârele :

„In urma unei examinări minuțiose 
făcută asupra individului losef Petrescu, 
care ne-a declarat că în Ziua de 19 Iulie 
curent a fost lovit de D. I. Damian pe 
obraz cu pumnul înarmat de un corp 
greii, declarăm că nu am găsit nici o ur
mă de veri-o violență exteriâră pe tdtă 
suprafața corpului săii.

Dr. Jugăreanu, Dr. N. Baican, Dr. 
L. Friedman.

1888, Iulie 23.
Pentru cele ce preced, am dresat acest 

proces-verbal.
Procuror, B. Gr. Zmeureanu.

Va să Zică, D-lor, acest delict s’a co
mis și s’a constatat de viso de însuși pro
curorul de Muscel și cu tdte acestea D. 
procuror n’a deschis acțiunea contra a- 
cestul domn doctor Vasile Popescu ca și 
cum acest domn ar fi pus sub scutul in- 
punităței, iată dar pentru ce m’am indig
nat și pentru ce am făcut acăstă inter
pelare.

D. ministru de Justiție, G. Ver
nescu : In ce an s’a întâmplat acâsta ?

D. Gr. Andreescu: In anul 1888, va
ra trecută.

Este vorba, D-lor, de o sumă de delicte 
pe cari eii le specific și le arăt în mod 
concret și mă declar forte a le proba până 
la evidență. Aceste fapte întrunite lu un 
loc, constitue ceea-ce se chiamă cumul de 
delicte și merită dupe codul penal a se 
infiige o pedâpsă acestui doctor de cinci 
ani de Zile, ?i eu tdte acestea el sfidâză 
pe tdtă lumea! Tdtă lumea este indigna
tă și mie ’ml e rușine chiar să mă mal 
duc în județ. înțeleg, D-lor, sub guvernul 
trecut se putea tolera asemenea lucruri; 
era o dogmă atunci în puterea căreia noi 
cel din oposițiune nu aveam drept la pro
tecțiunea legilor, dar astăZi nu se mai 
pdte tolera asemenea lucruri.

Nu este numai atât, D-lor, ceea-ce m’a 
încuragiat pe mine mai mult a denunța 
aceste fapte, este declarațiunea pe care a 

făcut-o D. Vernescu, ministrul justiției, în 
ședința de la 14 unde a spus așa:

Vă provoc pe toți, nu numai în ce mă 
privesce pe mine, dar și pe toți colegii 
mei să arătați care abus, care hoție, care 
faptă rea a fost acoperită și cruțată de 
noi ? Puteți fi încredințați că ori când ne 
veți denunța asemenea fapte, cari în a
devăr vor fi existat, atunci satisfacerea se 
va da, nu deputatului, ci consciințel pu- 
plice, moralităței publice.... Nu importă 
de unde ar veni denunțarea, fie de la D. 
Dobrescu, care mă întrerupe, fie de la ori
cine, numai cu condițiune să nu fie sim
ple vorbe, să fie cel puțin dre-care pro
babilitate întemeiată că faptul s’a petre
cut așa cum ’l raportâză onor, deputat....

Mi se pare, D-le ministru, că nu v'am 
dat numai probabilități ci probe irecusa- 
bile despre existența acestor delicte cari, 
cum am Zis, constituesc ceea-ce am Z*8 
delicte ordinare.

Dar omul acesta, ca om privat în via
ța sa privată, ce purtare a avut el?

Dați’ml we să vă arăt și afirm înainte 
de tdte cât se pdrtă de incorect.

Făcut’a el veri o-dată serviciul care '1 
privea și se referă la funcțiunea sa ? 
Domne feresce. Politică însă destulă!

Tot-d’a-una agent electoral și bătăuș; 
iată proba: Hotărî rea de la 1883; încă la 
alegerile de la 1883 se constată ca agent 
electoral, și a fost destul să fie agent e
lectoral aprig, pentru ca să i se plătâscă 
ca lâfă suma enormă de 7.200 lei.

Se bate apoi cu un altul și rupe acelu
ia o pălărie cilindru și judecătorul ’l con
damnă să plătâscă 14 lei; hotărîrea cu 
No. 581 din 1883.

Am Zis, D-lor, ca acest om nu are con
duită corectă nici în societate, pe când ar 
trebui să fie cel d’ântâifi care să dea pil
dă de moralitate și corectitudine, fie în 
viață socială, publică saii privată. Pentru 
a vi '1 arăta cum este, ve aduc acte, nu 
ad-hoc dresate ci din timpul regimului 
trecut când eraprotegiat.

Făcuse un scandal, se bătuse cu nisce 
ofițeri, s’a numit o anchetă mixtă com
pusă din militari și civili, și iată ce spun 
martorii:

Partea finală a deposițiunel D-luI V. 
Beghena inspector silvic și persdnă fdrte 
de ispravă făcută înaintea D-lor locote
nent colonel Hefner și substitutul Iliescu 
la 20 Aprilie 1882, aflată în dosarul par
chetului de Muscel No. 10 din 1882, su
nă ast-fel:

«Mal adaog că D. doctor Popescu, pe 
„când venise la banca unde ședeaii numi- 
„țil domni de mal sus (D-nii ofîceri cu 
„cari avusese conflict), am observat că 
„D-sa a fost într’o stare nenormală din 
„care causă am refusat a merge la D-sa*. 
Va să Z^ omul acesta este certat și 
cu apa.

Omul acesta, D-lor, este declarat și ne
demn; chiar și pentru acâsta am iarăși 
probe.

Dupe un conflict, provdcă la duel pe 

D. căpitan Stefănescu; conform regulelor, 
se numesc martori; martorii încheie un 
proces-verbal și iată ce Zic :

„Din actele presentate de arbitrii că- 
„pitanulul Stefănescu, din cari în mare 
„parte sunt extrase din registrele autori- 
„tăților judiciare și autentificate, resul- 
„tând că D. doctor Popescu nu a cerut o 
„satisfacțiune pe calea cavalerească D-lor 
„maior Dona Veropolu și locotenent So- 
„lomonescu, în conflictul de la 19 Aprilie 
„1882, când a fost insultat destul de grav 
„și având în vedere codul satisfacțiunelor 
„de onâre care opresce lupta între per- 
„sdnele cari nu egalez; având în vedere 
„că D. doctor Popescu prin faptul citat 
„mal sus ne satisfăcându-se cavaleresce 
„cade în acâstă categorie, am hotărît în 
„unanimitate că între D-nii căpitan Stefă- 
„nescu și doctorul Popescu să nu aibă loc 
„o satisfacțiune de ondre de cât numai a- 
„tunci când D. doctor Popescu ar putea 
„ataca acele acte ca false/

„Făcut la C.-Lung, în 18 August 1886. -
Căpitan Alexandrescu, locotenent Bu- 

dachevici, căpitan Zlatian, Emil Pr. 
Gonstantinescu.

Acest om a blesat în mod grav mora
litatea publică, prin urmare, nu mai me
rită să mai stea sus pus în capul servi
ciului sanitar din județul Muscel.

De aceea rog pe D-nii miniștri de inter
ne și de justiție ca să dea satisfacțiune 
moralităței publice luând măsuri pentru 
corecțiunea omului acela care a blesat a
tât de grav moralitatea publică prin fap
tele sale. (Aplause.)

D. vice-președinte: D. ministru de 
interne are cuvântul.

D. ministru de interne, Al. Stirbeid: 
D-lor, înainte de a auZi desvoltarea inter
pelărei D-lui Andreescu, și în urma lă
muririlor culese asupra conduitei D-lui 
doctor Popescu, hotărîsem o anchetă.

Acâstă anchetă se va face în acord cu 
D. ministru al justiției, însă sciți că e
xistă un regulament care dă fârte puțină 
putere ministrului de a se amesteca în o
perațiunile doctorilor.

D. vice-președinte: D. ministru al 
justiției are cuvântul.

D. ministru al Justiției, G. Ver
nescu: D-lor, sunt câte-va fapte ce se 
impută D-lui doctor Popescu.

O voce: Nenorocitul.
D. ministru al Justiției, G. Ver

nescu : Nenorocit, dacă faptele ce i se 
impută sunt exacte, dupe cum D. deputat 
le a spus înaintea D-vdstre.

D. I. Fetu: Și nenorocit și județul 
unde se află.

D. ministru al Justiției, G. Ver
nescu: Unul din aceste fapte privesce 
viața lui privată. Ministrul are dreptul 
de censură asupra moralităței funcționa
rilor publici, dar e un simplu drept de 
censură. Dar s’ati arătat și fapte cari cad 
sub previsiunile legilor penale. Pentru a
cele fapte credâm că, mai nainte de a se 
pune acâstă cestiune în Cameră, denun
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țarea trebuia să se facă d’a dreptul la 
funcționarii competinți, și dacă aceștia 
nu ’și făceati datoria, atunci plângerea 
să se fi adresat la cel mai înalț! șefi, ca 
aceștia să facă pe funcționarii competinți 
să ’și îndeplinăscă datoria lor.

Dintre faptele enumerate însă aci, tre
bue să vă mărturisesc, D-lor, că este unul 
care a mers înaintea justiției și pentru 
care D. deputat ’mi spune că procurorul 
nu *șl-a făcut datoria, fiind-că n’a pus'o 
înaintea instanței judecătoresc! compe- 
tinte, ca acel fapt să'și ia pedepsa ce me
rită. In privința acestui punct, promit eă 
voiti lămuri cestiunea, voiti examina do
sarul, și dacă lucrul se va fi petrecut ast
fel cum arată D. deputat interpelator, or
din va fi dat câ justiția să ’și facă datoria; 
fiind-că regulamentul medical, ori-cât de 
răti ar fi făcut, nu scapă pe acel doctor 
de aplicarea legei penale pentru fapte pe 
cari legea le pedepsesce.

Cât pentru cele-alte duoă fapte, mituire 
și un fel de escrocherie, aceea cu cimiti
rul, neapărat că și acestea cad sub apli
carea codi celui penal.

D. G. Panu: Dar duelul? (Ilaritate).
D. ministru al Justiției, G. Ver

nescu: Dacă n'a voit să se bată în duel, 
acăstă cestiune o voiti pune numai în exa
minarea D-vdstre, și între patru, șăse sati 
duoi-spre-^ece ochi o veți hotărî, (ilari
tate). Eti nu am nimic de făcut acolo.

Dar în privința mituire!, care 'mi pare 
că ar fi cam verificată, nu îndrăsnesc, de 
și nu cutez să ^ic că faptul ar fi cu totul 
adeverit; căci ori-ce raport s’ar face de 
către administrațiune sau alți agenți al 
poliției judecătorescl, faptul nu se pdte 
4ice că e exact până când nu trece prin 
filiera regulată înaintea justiției. Ori 
cum însă acest fapt cade în atribuțiu
nile procurorului și judecătorului de 
instrucțiune, cari ’și vor face datoria. 
Prin urmare, voih da ordin ca în pri
vința acestor duoă fapte să se facă ins
trucțiune, și de vor fi adevărate, justiția 
se va pronunța. Iată tot ce pot spune a
supra acestei interpelări; și ași ruga pe 
D-uii deputațl, când sunt fapte de aseme
nea natură petrecute prin județe, înainte 
de a face o interpelare pentru dânsele, 
aceste fapte să fie denunțate autoritățel 
competinte, ca ministrul să ’și pdtă cu- 
nosce mal bine funcționarii și să ia mă- 
surele cuvenite, când plângerea va veni 
dinaintea Camerei, că el nu ’șl-ati făcut da
toria. .

D. Gr. Andreescu: Mă declar satisfă
cut de răspunsul D-lui ministru de justi
ție adăogând însă că eh ’ml-am făcut da
toria: Am denunțat faptele acestea, le-am 
dat chiar publicităței, și D. procuror are 
cunoscință de ele; prin urmare, imputarea 
că în mod neregulat am venit în Cameră 
Și am expus aceste fapte este o imputare 
pe care nu o merit. Ori cum, eh mă de
clar satisfăcut cu răspunsul D-lui mi
nistru.

D. vice-președinte: Acum la ordinea 

^ilel este a duoa interpelare a D-lui An
dreescu, relativă la lipsa lemnelor de foc 
de care suferă locuitorii din plaiul Nuc- 
șora.

D. Gr. Andreescu: Puține cuvinte am 
de ^is asupra acestei cestiuni.

D-lor, în comuna Nucșdra, așezată pe 
albia rîului Ddmna, dmenii ati rămas sin
guri neîmproprietăriți la 1864, așa că ei 
n'aîî astă-^1 de cât câte-va prăjini pen
tru casă. Până acuma, cu tdtă sărăcia lor, 
ah trăit în bune raporturi cu proprietarii, 
dar ori cum ei 'și sufereati sărăcia, căci a- 
văti lemne din pădurea proprietarului. In 
anul acesta, la 6 Decembre, proprietarul 
într’un mod brusc, interzice țăranilor de 
a mai lua lemne.

D-lor, situațiunea este așa în comuna 
Nucșdra, că păduri particulare nu mal 
există de cât la o depărtare de 20 kilome
tri, dar există păduri de ale Statului. 
Când m’am dus în vacanță acasă, ati venit 
la mine 5, 6 săteni și mi s’ati plâns că ’și 
ati ars gardurile și pomii; că mor de frig 
cu copiii lor în mijlocul iernei, și că pro
prietarul le interzice în mod absolut a 
mai lua lemne din pădure.

Acum am aflat că gardul silvic din par
tea locului ar fi dispus să vândă prin li
citațiune nisce lemne din pădurile Statu
lui; dar locuitorii nu pot să cumpere, căci 
n’ati parale.

Eti, în fața acestora, m’am vă^ut nevoit 
să rog pe D. ministru al domeniilor să 
facă a se da acestor nenorociți dmeni 
lemnele necesare, să nu mai fie expuși a 
îndura asprimea gerurilor sub pdlele mun
ților; să nu mai fie expuși a îngheța cu 
copil cu tot, când pădurele cad pe dânșii, 
păduri din cari nu li se permite acestor 
nenorociți să ia măcar un lemn.

Mi s’a suggerat, D-lor, o altă idee: ’Mi 
am făcut următorul argument: Cașul ce 
s’a întâmplat la Nucșdra să fie el un cas 
particular, ori^să se pdtă generalisa? Pdte 
să existe și alte comune cari să rabde o 
iarnă întrăgă de frig. Eti nu cunosc si
tuațiunea tutulor județelor, pot însă a
firma lucrul acesta, că cele mai multe din 
pădurile particularilor sunt ^ecimate, că 
nu mai există astă-^I în ființă de cât pă
durile Statului; pot să mal afirm că sunt 
comune ai căror locuitori sunt nevoiți să 
percurgă distanțe de la 10—20 kilome
tri, până la o pădure particulară de unde 
să ’și potă procura lemne, ast-fel că mai 
tot timpul muncel și ’l perd umblând de 
pe lemne.

Ori cum ar fi însă, tot e bine că nu 
mor de frig.

D-lor, față însă cu împrejurarea că de 
când s’ati stabilit căi ferate toți proprie
tarii de păduri ati dat năvală să’și con
sume pădurile lor fără nici o regulă, așa 
că pot afirma că peste 10, 20 de ani n’ati 
să mai existe păduri particulare, mâ în
treb : Ce ati să facă sătenii, de unde ati să’și 
procure lemne?

Am constatat un fapt: Că legiuitorul 
modern se preocupă forte puțin de ces

tiunea acesta, pe când legiuitorul de la 
1851 chiar regula raporturile între să
teni și proprietari, prevăzând o disposi
țiune prin care da drept țăranilor să ia 
lemne din pădure. Legea rurală din 1864 
prin art. 9. desființeză acest drept.

Art. 9 (jice: „Dreptul la pădure ce ati 
sătenii de pe moșiile din Moldova dupe 
art. 44 al legii muntelui, (adică județele 
Putna, Bacăti, Nemțu și Suceva) și cel 
de pe moșiile din țâra xromânăscă, în vir
tutea art. 140 § 4 din legea de la 23 A
prilie 1851, li se păstrăză neatins și în 
viitor.

„Dupe 15 ani proprietarii vor fi în 
drept a cere liberarea pădurilor de sub 
acestă servitute, prin bună învoială sati 
prin hotărîre judecătorăscă.

„Acest drept '1 vor putea exercita și 
comunele,așe^ămintele publice și Statul*.

Iată ce a făcut legiuitorul la 1864: El 
’și a făcut următorul raționament: Eti 
am deservit munca sătenului, am obligat 
pe săteni să rescumpere claca și să devie 
absolut proprietari, dar e drept în același 
timp ca și proprietarul să’și pdtă deservi 
proprietatea sub condițiune de a plăti 
sătenilor dreptul de servitudine. In fapt 
e adevărat că nu s'a observat acăsta ; eti 
nu cunosc un singur cas, în care ver-un 
proprietar să fi despăgubit pe săteni de 
dreptul acesta de servitute; sătenii nu 
fac de cât prin bună învoială cumpără 
lemne de la particulari. La Stat a Inter
venit codul silvic în 1879 și stabilesce o 
interdicțiune absolută d’a se lua lemne, 
fie ver<jl fie uscate, din pădurile Statului, 
sub sancțiunea ca acea luare de lemne 
să fie considerată ca delict silvic.

De aceea rog pe D^ ministru să stu
dieze acestă cestiune.

Eti sunt de părere că ar fi bine pentru 
asigurarea posițiunei materiale a sătenilor 
să li se acorde dreptul nu de a lua lemne 
degeba, dar dreptul de a le cumpăra cu 
un preț fixat de minister, însă nu cu bani 
gata, ci să le plătăscă în anul financiar 
următor și sub formă de dare anuală.

D. ministru al domeniilor, Al. La
hovari : D-lor, ca să respund la o ces
tiune, nu trebue să amestecăm alte trei, 
patru streine de dânsa, cari nu sunt astă
zi la ordinea ijilel. Când veți face inter
pelare asupra legei din 1864, ministerul, 
studiind cestiunea acăsta, va respunde în 
cunoscință de causă și va spune care este 
părerea asupra cutărui sati cutărui punct 
din acea lege.

Astăzi D-văstre mă întrebați de ce nu 
se dati lemne sătenilor de pe moșia Nuc- 
șora, proprietate a D-lor Alexandru și 
Nae lorgulescu, și al duoilea de ce nu li 
se dati lemne dupe moșia Statului Cu- 
cuețl.

La prima parte nu pot răspunde nimic, 
pentru că, dacă D-nii proprietari al mo
șiei Nucșdra nu s’ati învoit cu țăranii 
pentru a lua lemne în schimb de alte ser
vicii, sati pentru alte motive, nu recu
nosc ministrului competință să silescă pe 
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un proprietar să facă cutare safi cutare 
Învoială cu locuitorii de pe moșia sa safi 
de pe ver-o altă moșie. ’MI pare fdrte 
răfi de acestă Împrejurare mai mult safi 
mai puțin displăcută locuitorilor dupe 
moșia Nucșdra, dar efi nu pot face nimic; 
fiind-că nu sunt efi proprietarul acelei 
moșii, nici ca ministu nu pot sili pe D-nii 
A. și N. lorgulescu să facă alt-fel de cât 
afi drept dupe legi. Până acum n’am so
sit tn punctul acela ca Statul să aibă 
dreptul a ordona proprietarilor de moșii 
să dea sătenilor lemne safi alt-ceva dupe 
moșiile lor.

Când veți face o asemenea lege, miniș
trii cari vor fi atunci o vor executa. Așa 
dar în privința acesta nu am a da alt 
răspuns.

Dar partea tn privința căreia D. de
putat a avut dreptul să mă interpeleze 
este partea privitore la pădurea Statului, 
Cucueții, care este, mi se pare, tn apro
piere de moșia Nucșdra.

Iată ce am să răspund la acăsta: Dupe 
legile și regulamentele actuale, pe cari 
efi sunt dator să le aplic, până când 
D-vdstre le veți îndrepta, dam veți crede 
că nu mai suntlmne, căci aci sunteți ab- 
soluți stăpâni a decide cum veți voi, de 
dre-ce în privința averei Statului nu a- 
veți să vă loviți de un drept particular 
dupe legile și regulamentele astăzi în vi
gdre, iată cum stă cestiunea relativă la 
pădurile Statului:

Mai ântâifi nu este cu totul exact că 
țăranilor nu li se face nici o înlesnire; 
li se 4ac multe înlesniri de către Stat. In 
adevăr, mal nainte ei aveafi dreptul, în 
urma unei plăți anuale, să adune lemne 
uscate din pădurile Statului.

Pdte că acesta disposițiune era mai 
lesnicidsă, mai liberală pentru țărani; 
însă, de când s’a făcut codicele silvic și 
regulamentele asupra exploatărel mal 
sciințifice a pădurilor, s’a luat în consi
derațiune faptul acesta că țăranii, lăsați 
liberi să intre în păduri sub cuvânt de a 
lua lemne uscate, devastafi pădurile, chiar 
le dedeafi foc, pentru că aveafi interes să 
se facă cât s'ar putea mai multe lemne 
uscate. In vederea acestui inconvenient și 
a solicitudine! ce trebue să avem pentru 
pădurile ndstre, cari nu presintă numai 
interesul material și imediat ca proprie
tate exploatabilă, dar presintă un alt in
teres mai mare și mal general, în pri
vința cestiune! regimului apelor și a cli
mei ; în vederea acestor interese, s'afi fă
cut legi și regulamente mai severe; căci 
proprietarii particulari afi distrus mai a- 
prdpe tdte pădurile lor; iar cât pentru 
pădurile moșnenilor și ale sătenilor, dis
trugerea este generală.

Cine-va nu are de cât să se ducă în 
partea muntelui și să vadă că, în locul 
pădurilor ce erafi până mai acum câți-va 
ani, astăzi nu mal sunt de cât rîpe și 
prăpăstii, cari nu pot fi bune la nici o 
cultură.

Interesul dar a fost general pentru a 

se lua măsuri de conservare pentru pădu
rile Statului, fiind-că D-vostre scițl că 
clima atârnă în mare parte și de starea 
pădurilor. Voiți D-vdstre să dăm jaf și 
pădurilor Statului ? Nu aveți de cât să 
ordonați.

Acum, D-lor, în privința acelor locui
tor! de la Cucuețl, ca și în privința altoi- 
locuitori din alte părți, silvicultorii, con
form regulamentului, adun lemnele din 
păduri, le fac grămezi și apoi le vînd cu 
licitațiune la țărani pe prețuri de nimic, 
și dacă veți găsi că și aceste prețuri ar 
mai trebui reduse, noi le putem vinde și 
mai eftin.

Iată ce relațiune am primit de la guar
dul silvic de acolo :

„1) In ^iua de 10 Noembre 1888 s’a 
vîndut licitativ în comuna Corbii, vecină 
cu comuna Nucșdra, 55 arbori căluți din 
pădurea Statului Rusu, cari arbori s’afi 
adjudecat asupra lui Idn Dimitrescu din 
comuna Poenarei, carele a vîndut acele 
lemne locuitorilor din cătunul Slatina 
(comuna Nucșora), fără a face speculă safi 
a câștiga ceva, de ore-ce dânsul a fost în
țeles cu acei locuitorf a lua la licitație 
pentru ei.

2) In urma adresei primarului comu
nei Nucșdra cu No. 707 din 22 Decem
bre 1888 prin care cere a se pune în vîn- 
^are arborii căluți din pădurea Statului 
Cucutele, aparținând de moșia Corbii, s’a 
marcat și estimat un număr de 30 arbori 
din ^isa pădure, și dupe aprobarea actu
lui de estimație s’a fixat ^iua de licitație 
pentru 15 Ianuarie a. c. în care ^i s’a dus 
D. guard silvic la primăria comunei Corbii, 
unde a găsit presenți pe primar, pe per
ceptor și o mulțime de locuitori. Dupe ce 
a dat citire condițiunilor de vîmjare, s’afi 
găsit numai duol locuitor! din comuna 
Nucșdra ca amatori. Aceștia oferind nu
mai 15 lei și punându-li-se în vedere că 
vînZarea nu se pdte aproba pe acest preț, 
de dre-ce estimațiunea arborilor este de 
40 lei, nu afi mal voit a concura la des
chiderea licitației. Pentru care s’a în
cheiat procesul-verbal cuvenit fixându-se 
cjiua de 25 Ianuarie pentru vînZarea din 
nofi.

„Dupe opiniunea D-lui guard silvic 
Begenau, pentru ca locuitorii comunei 
Nucșdra să fie pe viitor puși la adăpos
tul lipsei de lemne pentru foc, li s’ar pu
tea acorda de către onor, minister al do
meniilor favdrea de a lua lemne căzute 
din pădurile Statului Corbii și Cucutele 
în schimbul unei mici plăți anuale. In 
fisele păduri se găsesce o cantitate enor
mă de lemne căzute, cari nu se pot vinde 
prin licitație și scdterea lor ar aduce mare 
folos crescere! arborilor*.

D-lor, aceste mici licitațiun! nu vin 
la ministerifi, nu se aprobă de ministerifi; 
aceste mici licitațiun! se fac pe loc și 
guardul d’acolo aprobă licitațiunea.

D-lor, este ceva serios în o parte a in- 
terpelărei D-lui Andreescu, la care voifi 
să respund. Este că pdte acești guarzi, 

înteresându-se să facă zel, și având drep
tul până la dre-care punct să ia apăra
rea Statului, ar stărui ca să se vândă a- 
ceste lemne prea scump. Voifi da ordine 
să se vândă ceva mai eftin. Voifi face 
ceva mai mult, fiind-că^ mi s’afi adresat 
interpelări în sensul acesta și de D-nii 
deputați din județul Neamț, voifi vedea 
dacă nu pot să schimb regulamentul ac
tual și să dafi voie, iar dupe vechiul re
gulament, ca în virtutea unei plăți fixe 
anuale, să pdtă țăranii ei singuri să a- 
dune lemne uscate din păduri.

Acâstă cestiune însă trebue studiată, 
ca să văd până la ce punct pot să fac 
acâstă înlesnire țăranilor; căci, dacă este 
un interes de umanitate pentru țărani, 
ca să aibă lemne de foc cu înlesnire, 
nu este mal puțin înteres ca puținele 
păduri ale Statului, cari afi maij rămas, 
să nu fie stârpite; căci acâsta va fi, nu 
numai în detrimentul țăranilor, dar ar 
suferi țâra întrâgă.

Până atunci aplic regulamentul care 
există; voifi da în studiul comisiunel 
technice regulamentul, cum ^iseifi, ca 
să ’l studieze și să vedem cum ’l-am pu
tea modifica in sensul pe de o parte de a 
facilita cât se va putea țăranilor din păr
țile muntose adunarea lemnelor uscate 
din păduri și pe de altă parte de a asi
gura și pădurele în contra devastațiunel.

Când acel regulament va fi pregătit, 
’l voifi promulga și cu acâsta cred că se 
va face multă înlesnire țăranilor.

D. Gr. Andreescu: Mă declar satis
făcut.

• — Se cere închiderea discuțiunel și 
puindu-se la vot se primesce.

— Se suspendă ședința pentru 5 mi
nute.

— La redeschiderea ședinței, D. vice
președinte Em. Protopopescu Paehe ocupă 
fotoliul președinției.

D. vice-președinte, Em. Protopo- 
pescu-Pache: D. I. Nădejde are cu
vântul.

D. I. Nădejde : Rog pe D. ministru 
al justiției să bine-voiască a’mi da ore- 
cari lămuriri în privința măsurilor ce a 
găsit de cuviință să ia pentru arestarea 
ilegală a D-lu! Gh. Constantin Colibă- 
șeanu, din comuna Cornățelu, județul 
Oltu, și pentru punerea lui în lanțuri, 
precum și pentru trimiterea lui cu călă
raș! pe jos până la Gorj, când acest om 
e stabilit în Cornățelu, e alegător direct 
în colegiul al III-lea și era^un fel de 
mic arendaș de 40—50 pogone pe cari 
le exploata. Acest Domn afiându-se la 
sub-prefectură, D. sub-prefect Dionisie 
Cârpănescu a găsit de cuviință, fiind-că 
avea pe dânsul necaz, căci ’l denunțase 
pentru nisce fapte 'reprobabile, a găsit 
de cuviință acel subprefect să ’l lege 
în lanțuri, să’I tortureze o ndpte întregă 
și apoi să’I trimiță excortat cu dorobanți 
pe jos la prefectură, de unde printr’un 
raportai D-lui Vulturescu a fost trimis la 
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Craiova și d’acolo la T.-Jiu legat cu lan
țuri ca pe cel mal mare talhar.

Efi, mă mărginesc numai asupra vio- 
lărel libertăței cetățenesc! și întreb pe 
D. ministru să'mi spună pe ce motive 
legale s’a găsit de cuviință a se pune a
cest om la nisce măsuri așa de draconi- 
ane, și de ce D-sa, dupe ce a luat cunos- 
cințe de aceste fapte, n'a luat nici o mă
sură pentru restabilirea acestui om în 
drepturile sale ? *

Nevoind să perd mai mult timpul Ca
merei, mă opresc aci, și cred că D. mini
stru cundsce faptele.

D. ministru de Justiție, G. Ver
nescu : Am mulțumirea și plăcerea să fiii 
recunoscător D-lui Nădejde că’mi spune 
în scurt ceea-ce s’a petrecut. De altmin
teri am primit o petițiune de la acest 
domn — o petițiune fdrte lungă de 12 
cdle; — și înțelegeți bine că *mi-am dat 
multă ostenelă să citesc cele 12 cdle scrise 
de acest domn, care se plânge că a sufe
rit atâtea lucruri neplăcute. îndată dupe 
ce am citit acăsta petițiune, înțelegăn- 
du-mi datoria fără să aștept interpelarea, 
am însărcinat pe procurorul-general de la 
curtea din Craiova, ca în persdnă să exa
mineze tdte griefurile acestui domn; și 
dacăjln țăra românăscă se mai petrec lu
cruri ca cele de cari a vorbit D. Nădejde. 
D-sa înțelege bine că ori-ce ministru pe 
acăstă bancă va lua măsuri să fie pedep
siți acel cari înfrâng ast-fel legile. Aș
teptați, D-le Nădejde, cum aștept și efi, ♦ 
cercetarea procurorului-general și când 
acea cercetare va fi efectuată, voifi da or
dinele cuvenite.

Trebue însă să mal sciți, D-lor, că mi
nisterul justiției are de mult cunoscință 
de acest domn, el a mai dat petițiuni în 
mai multe rânduri ministerului justiției, 
și vre-o duoi, trei miniștri cari m'afi pre
cedat s’afi ocupat de plângerile sale; dar 
efi nu am găsit altă lucrare de cât că, de 
dre-ce tot ce se arată este neexact, închi
puit, plângerile s'afi pus la dosar.

Tocmai pentru acăsta, fiind-că acest 
domn se plânge în contra tutulor anche
telor, și pentru fapte nouă cari nu le arată, 
am însărcinat pe D. procuror-general de 
Craiova să facă anchetă.

D. M. Caracostea: D. Nădejde a au
git că, cu ocasiunea alegerei colegiului 
III de Olt, s’a arborat un stindard roșu.

A fost un stindard roșu, deci efi, Nă
dejde, trebue să găsesc un element in aceia 
cari ’l-afi ridicat... (întreruperi). Și a 
crezut că găsesce pe Colibășeanu, care fie 
sigur, nu’I face multă ondre.

Iată, D-lor, în ce stă lucrul:
Acest Gheorghe Colibășeanu e un jălbar 

ambulant care face jălbl mal lungi de 
cât D. Nădejde. Meseria de jălbar convine 
mult la unii. D. Nădejde a început cu 
iălbi la Cameră; cu jălbl a început și Co- 
ibășeanu la Olt. Dar Colibășeanu face a- 

căstă meserie pentru sfănțuială, și face 
jălbl lungi pe câte 12 cdle;....

D. I. Nădejde: Pdte că e nebun.

D. M. Caracostea: Sunt mulți nebuni 
cari se plimbă pe ulițele Capitalei, sunt 
mulțl nebuni cari se încdrcă să’și facă o 
carieră politică chiar. Acest om n’are nici 
o situațiune, are o posatnică în comuna 
Cornățel, și singura meserie e să facă su
plici la stăpânire. Acest om e perturbator 
de meserie, și în același timp a fost păl
muit în sala tribunalului de tocmai acela 
care a arborat stăgul roșu în alegerile din 
Olt; în calitate de vagabond cred că i s’a 
aplicat legea, și ast-fel trebue să fi fost 
expulsat din județul Olt, nu peste graniță, 
ci trimes la Gorj, locul săfi natal.

D. R. Pătărlăgeanu: In lanțuri ?
D. M. Caracostea: ’L-ați văgutD-v.?
D. R. Pătărlăgeanu ; Nu, te întreb 

pe D-ta care escl localnic să lămurescl 
Camera.

D. M. Caracostea: Efi nu cred să fi 
fost dus în lanțuri și nu probați cu nimic 
acăsta, ceea-ce scifi este că acum se gă
sesce iar în Cornățel.

D. I. Nădejde : E în tribuna Camerei.
D. M. Caracostea : Pdte că este adus 

de D-vdstră pentru trebuința causel. A 
venit cu ocasiunea sărbătorilor la mine și 
cu acăstă ocasiune a cerut să intervin să 
i se permită să revină în județul Olt; însă 
acăstă interpelare a trebuit să se facă 
pentru ostentațiune pur și simplu, nici o 
nedreptate nu i s’a făcut, și Colibășeanu 
n’are alt-ceva de suferit de cât ceea-ce 
trebuia să sufere în urma conduitei sale.

D. I. Nădejde : E din partidul D-v., 
anti-colectivist, anti-socialist, anti ce veți 
voi, e conservator.

D. M. Caracostea: In Ianuarie, anul 
trecut, ’l-am întâlnit pe bulevard, pe la 
orele 6, mi s’a făcut frică de densul și am 
căutat a mă debarasa dându’I adresa. Dân
sul reclama atunci contra colectiviștilor 
pe cari D. Nădejde ’I susținea, și n'a tre
cut un an și acum reclamă contra acestui 
guvern. De aci puteți trage conclusiunea 
ce fel de om este, și dacă merită ca Ca
mera să stea în loc pentru asemenea lucru; 
să lăsăm ca administrația să’și facă dato
ria, iar nu să punem bețe în iote; să a- 
dăstăm ca justiția să dea fie-caruia drep
tul săfi.

Voci: închiderea discuțiunel.
— Se pune la vot închiderea discuțiu

nel și se primesce.
D. I. Nădejde : D-lor, acum este ces

tiunea cu comunele Mironeasca și Stânca, 
din județul Iași; voifi fi forte scurt, pen
tru a nu lua timpul Camerei, mal ales că 
D. ministru de interne cred că este In cu
rent cu lucrurile acestea.

La comuna Stânca este primar Tătă
ranu. Dupe denunțări făcute de mal multe 
ori s’a arătat o serie de fapte, de delicte, 
de crime chiar, comise de acest Tătăranu 
și de consiliul comunal, în cât nu numai 
ar trebui să fie disolvat consiliul comu
nal, dar chiar și trimis înaintea curțel cu 
jurați. Cu tdte acestea Tătăranu stă pri
mar și amenință pe locuitori: „Că până 

acum ’I-a jupuit fără cuțit, dar de acum 
înainte ’I va jupui cu cuțitul*.

Din suplicele trimise la minister, D. 
ministru s’a putut convinge că s'afi delapi
dat banii comunei, s’a înșelht creditul 
agricol, liberând certificate false la dme
nii cari nu aveafi nici o vită, safi nu aveafi 
numărul de vite cerut, ca să pdtă lua bani 
de la credit.

Mi se pare că acest fapt ar fi îndestu
lător ca să atragă atențiunea D-lui mi
nistru și ca să disolve consiliul comunal 
și să ceră pedepsirea acelora cari ’l-afi dat 
mână de ajutor.

Apoi dmenii sunt apăsați în chip sdro- 
bitor cu cestiunea străjilor, și aci nu este 
cașul cum a fost la D. Sturdza, aci dmenii, 
sub numire de streje, sunt luați și duși să 
rănescă prin ograda primarului, să ’i a
ducă lemne de la pădure și să facă tot ce 
li se poruncesce de primar, și dacă veri- 
unul se împotrivesce la acesta, atunci ’l 
ia și ’l trimite cu plicul la sub-prefectură 
safi la judecătorie pe timpuri grele, în cât 
omul este nevoit ca de acolo se plătâscă 
veri-o căruță safi cal să se întdreă. Un 
băețan, Vasile C. Schițelnicu, a fost tri
mis în timpul iernei în altă plasă la Ți- 
gănași, cu plicul, obligându-1 să vină în 
săra aceea cu răspunsul și era să pâră 
de frig.

Pe un dre-care Costache Condrea 'l-a 
trimis la SculenI, unde are primarul casă, 
se ducă un car de lemne, și apoi ’l-a ținut 
să ’i rănăscă In curte, și în sfârșit multe 
altele de acăstă natură, asupra cărora me
rită să fie atrasă atențiunea D-lui ministru. 
Dar mai mult: Este dovadă cum că el a 
luat 800 lei de la posesorul Strul BriD, 
și acești 800 lei sunt trecuți în condicile 
arendașului, și la socotăla ce a făcut acest 
arendaș cu tovarășul săfi, nu a voit să țină 
compt de acești bani, fiind dați fără consim- 
țimântul săfi, ast-fel că între acești tova
răși este dihonie pentru 800 lei, și bine în
țeles că el n’a luat banii aceștia de geaba. 
Din causa acestor mite se întâmplă că dme
nii cari muncesc la arendași câte 40 safi 
50 de prăjini, tot-d’a-una sunt înșelați 
cu 4, 5 și 10 prăjini din muncă prin mă- 
surătdrea nedrâptă care li se face de aren
dași, și primarul nu vrea să le facă drep
tate. Acest fapt se pdte constata fdrte 
ușor, dacă s’ar măsura tdtă suprafața unui 
lan și s’ar compara cu numărul de fălci 
ce ar trebui să aibă lanul dupe suma plă
tită muncitorilor. Atunci se va vedea cu 
cât afi fost nedreptățiți. Tot cu acest Tă
tăranu mai este și cestiunea unui pod al 
unei femei, pod făcut pe când trăia băr
batul săfi. Podul acesta acum se stricase, 
și femeea, fiind vădană, nu a avut migldce 
ca să ’l repare. Primarul s’a dus și a luat 
tdtă lemnăria podului și a adus-o a casă 
la el; apoi s’a dus la pământul altui lo
cuitor și a tăiat 17 copaci cu cari a făcut 
podul, și pe urmă a pus-o în socotălă și 
va fi luat pentru dânsul o sumă de bani 
din casa comunală.

Tot asemenea șmecherie a mal făcut și 
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cu un alt pod In unire cu arendașul Strul 
Brill; ’l-a dat In antreprisă arendașului și 
apoi a silit pe dmeni să dea la facerea po
dului jilede prestație, și dmenii aii și chi
tanțe pentru aceste jile.

Nu mai vorbesc despre alte fapte rele 
pentru cari s'a mai reclamat; rog numai 
pe D. ministru să orînduâscă o anchetă, 
Insă nu pe sub-prefect, ci pe alt cine-va 
pentru ca să cerceteze faptele.

Acuma tn privința lui Găman, prima
rul de la Mironâsa, este și mai mult. Acolo 
este o pădure a Statului. El cu dmenii 
lui s’afi dus ndptea pe furiși și afi tăiat 
patru stejari mari, din cari duol sunt și 
astăzi la pdrta primarului și duol la 
pdrta proprietarului, care ’l-a cumpărat 
de la primar cu 100 lei.. O voce : Cine este proprietarul ?D. I. NAdejde: Proprietarul este D. 
Rojniță, dar el nu este vinovat, nu vor
besc de dânsul. Primarul dădu-se po
runcă să nu umble nimeni prin sat tn 
săra când avea să aducă stejarii tn sat. 
Dar unii dmeni, aurind vuet și larmă de 
câni, afi eșit și afi văjut pe dmenii pri
marului ducând stejarii cu carele. Gestiu
nea este că dmenii din sat, văjând pe pri
mar cu acei sttlpi furați din pădurea 
Statului, ’l-afi denunțat la guaidul sil
vic și la D. ministru al domeniilor ; însă 
acest guard, fiind prieten cu Găman, a ve
nit la el, unde a mâncat și a băut vin și 
găini fripte, și pe dmeni 'l-a ținut o ji 
întrâgă tn ogradă, fără să ’i întrebe nimic, 
apoi afi plecat fără să facă nimic. Gestiu
nea a fost dusă de țărani și înaintea tri
bunalului, dar președintele le-a <Jis: „Ce 
vă pasă voă de pădurea Statului ?* Țăra
nii afi răspuns : „Ne pasă, fiind-că mâine 
o să jică că am furat noi stejarii. Cu acest 
chip, procesul s’a făcut mușama, și Gă
man a scăpat, așa că acum umblă cu pis- 
tâlele la brîfi și jice că nu ’I pasă de ni
meni.

Despre pomelnicul de fapte al acestui 
Găman nu mai vorbesc, pentru că D. mi
nistru le cundsce; dar ași dori să scifi 
pentru ce nu se grăbesce cu o anchetă se
ridsă, ca să se dovedâscă tdte faptele co
mise de Găman și să se dea satisfacere 
locuitorilor prin depărtarea lui de acolo, 
prin disolvarea consiliului comunal și darea 
lui în judecată, fiind-că acest Găman are 
aceleași păcate ca și Tătăranu; mai mult, 
a bătut dmeni și a făcut până și hoții vă
dite ; apoi dupe tdte aceste fapte să ’l lă
sați în fruntea comunei Mironâsa, este 
cam răfi exemplu pentru săteni, și de aceea 
ași dori să aud de la D. ministru de in
terne că are să ia cele mal grabnice mă
suri pentru depărtarea lui Găman și a lui 
Tătăranu de acolo și pentru disolvarea 
consilielor comunale.D. ministru de interne, Al. Știr- 
beid: Ași fi fdrte recunoscător D-lui Nă
dejde, dacă 'mi ar da fapte precise pen
tru a face o anchetă la comuna acăsta. 
S’a mai făcut o anchetă la fața locului, 
și în urma acestei anchete s’a hotărît că 

nu este nici un cas de urmărire. De aceea 
jiceam că voifi fi fdrte recunoscător 
D-lul Nădejde, dacă 'mi va da fapte pre
cise, ca să pot numi o altă anchetă.D. Nădejde : Insă nu prin sub-pre
fect.D. ministru de interne, Al. Știr- 
belii: La comuna cea-altă s’a făcut o 
anchetă, și s'a și dat faptul parchetului. 
Gasul stă astăzi înaintea parchetului, și 
prin urmare, la acea comună s'a dat sa- 
tisfacțiunea pe care o cere D. Nădejde. 
La comuna acâsta, despre care vorbesce 
D-lui acum, voifi face altă anchetă, în
dată ce D-sa va bine-voi a’mi da fapte 
precise ca să pot numi ancheta.D. vice-președinte : Acum trecem la 
a treia interpelare a D-lui Nădejde.O voce : Dar câte sunt ?D. L Nădejde : D. Blaramberg și alți 
deputați afi dovedit cât de mare este 
dreptul de interpelare al deputatului; prin 
urmare, vă rog să mă lăsați să'mi exer- 
citez acest drept, cu atât mai mult, cu 
cât vorbesc fârte scurt.

D-lor, o bandă de 20 de indivizi a in
trat în casa D-nei Lecca, din județul Ba- 
căfi, căutând'o și n’a găsit'o; s’afi prefă
cut apoi că sunt hoți și că voiafi să cau
te prin saltare, pe cari le-afi spart, dar 
fără a lua ceva. Afi legat pe servitori cu 
mănele la spate ca să nu pâtă face nimic; 
s'a denunțat că patru servitori afi cuno
scut după glas pe conducătorul bandei, 
și sunt și tdte indicii prin cari se consta
tă conducătorul acelei bande, și cu tâte 
acestea parchetul nici până astăzi n’a luat 
nici o măsură ca să urmărâscă pe acel 
domn care ar fi șeful bandei.D. ministru al justiției, G. Vernescu : Răspunsul la acâstă interpelare 
este fârte simplu. In nâptea de 12 sâfi 
13, dacă nu mă înșel, ale lunei trecute, 
s’a întâmplat faptul de care vorbesce D. 
Nădejde; a duoa ji am fost încunosciințat 
de acest fapt, și imediat am dat ordin pro
curorului să facă anchetă, să cerceteze 
faptele și să'ml raporteze; raportul ce 
am primit arată cum s’a petrecut faptul, 
spunând că este bănuială că aci nu era 
vorba de tâlhărie, ci de o răsbunare în 
familie, și mi se indică chiar o persână 
care era bănuită că a putut comite faptul 
acesta.

In cestiuni de asemenea natură, D-le 
Nădejde, când nu sunt de cât simple bă
nuieli și când cestiunea privesce familia, 
trebue ca cine-va, chiar când este procu
ror, să proceadă cu cea mai mare băgare 
de sâmă; intriga în familie nu trebue să 
se introducă de funcționarii publici, și 
tocmai așa a procedat procurorul; a luat 
tote măsurile cuviinciâse pentru a se asi
gura ca acâstă persână să nu pâtă părăsi 
localitatea, fără însă să o indispună, și 
fără să vadă că s’afi luat măsuri contra 
sa. După aceea, făcându-se cercetări din 
nofi asupra acelei persâne care era bă
nuită, s’a dovedit, după cum arată dom
nul procuror în raportul săfi, că acea per- * 

sână se afia bolnavă de mult timp și de 
mult timp nu părăsise casa, fiind-că era 
peste putință să o părăsescă, că prin ur
mare bănuiala a fost neîntemeiată.

In urma acestui raport, ordine noul 
s’afi dat, și procurorul este obligat cu toți 
agenții poliției judiciare să ia tâte măsu
rile putinciâse ca să descopere pe cei vi- 
novați. Justiția este în acâstă urmărire, 
și cred că în curând vom putea ajunge la 
un resultat; iată tot ce pot jiceîn acâstă 
afacere. *

Acum ași ruga pe D. Nădejde să des- 
volte și cea-altă interpelare pe care o 
mai are tot la adresa mea, fiind-că am 
trebuință a mă duce la minister...D. I. Nădejde : Acea interpelare nu 
este pusă pentru astăzi la ordinea jilei.D. ministru al justiției, G. Vernescu : Ba este lă ordinea jilei.

D. I. Nădejde: Ce interpelare ? aceea 
relativă la Brăila ?D. ministru al justiției, G. Vernescu : Nu, este vorba de Bacăfi.D. I. Nădejde : D-lor deputați, în pri
vința Bacăului am avut de întrebat pe D. 
ministru al justiției, în basa cărei legi 
procurorul și poliția locală de acolo 'șl per
mit a bate pe țărani și a-i opri de a mer
ge la casa D-lui Teodoru, și a arestat pe 
Petre Crăciun ?D. ministru al justiției, G. Vernescu: 
Asupra acestui punct 'mi pare răfi de 
ceea ce am să răspund D-lui Nădejde, 
și regret că D-sa a făcut acâstă interpe
lare.

In adevăr, D-lor, în privința bătăilor 
despre cari vorbesce D. Nădejde n'am ab
solut nici o denunțare la ministerul jus
tiției, și D. Nădejde nu-mi face onârea 
a’mi spune anume cine este bănuit a fi 
făcut acest fapt.D. I. Nădejde: Procurorul a arestat pe 
Petre Crăciun.D. ministru al justiției, G. Vernescu: 
Voifi vorbi numai de cât despre a
cest arestat; și ar fi fost de dorit ca D. 
Nădejde să nu se intereseze așa de mult, 
nici ca cetățean, nici ca deputat, de acest 
domn. Acesta este un om care a înșe
lat buna credință a locuitorilor de la Ba
căfi, care a luat bani de la țărani, spu
nând că cu acești bani are să cumpere âre- 
cari persâne influente de la Bucurescî pen
tru ca să pâtă căpătă pământ pentru dânșii, 
le a luat 600 franci de sunt acum duol ani, 
și până astăzi nu a dat nici o satisfac
țiune țăranilor pentru banii luați, dar, ca 
să scape de răspundere pentru acâsta es
crocherie, a mai jis țăranilor un lucru, 
că el s’a dus la persâne influente, a mij
locit, dar că situațiunea s’a înrăutățit, 
așa în cât, afară de mijlocirea unui om 
influent care'l ajută, mai are trebuință 
și de alte mijlâce pentru a putea ajunge 
la scop, și acest mi jloc este sabia și focul, 
ciomagul, răscâla. Iată în ceea ce prives
ce pe acest domn Crăciun. Judecătorul 
de instrucțiune și procurorul, găsind că 
acest domn a furat pe locuitori într’un 
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mod- nedemn, Faă arestat ți Ta dat jude
căți. (Aplause).

D-vdstre desaprobați dacă voiți, dar 
eă Încuviințez faptul procurorului, care 
a pus mâna pe acest escroc și instigator 
și l’a dat judecăței. (Aplause).

Voii! termina, D-le Nădejde, nudându- 
vâ un consiliâ, căci nu am dreptul aces
ta, dar spunându-vâ atâta numai, că, a
tunci când cine-va are distinsa ondre de 
a fi representant al țărei și a se afla tn 
situațiunea politică în care vă aflați 
D-vdstre, ar trebui să scie ași alege mai 
bine amicii. Acest om, care încâlă pe ce
tățeni, era acela care mergea mai des la 
D. Teodora; acest om făcea întruniri la 
D. Teodora, și am duoă raporturi for
male, unul al procurorului de acolo și al
tul al procurorului general din Iași, fiind 
că nu m’am mulțumit în acăstă cestiune 
numai cu raportul procurorului local, și 
am voit să am și raportul procurorului 
general din Iași, care să mârgă și să exa
mineze afacerea ; am dar duoă raporturi 
conforme în acest sens. Așa dar la D. Teo
dora făcea Întruniri acest amic al D v., acest 
om a căruia moralitate o vedeți cât prețu- 
esce. Acolo se făcdfi întruniri și acolo aveți 
și D-vdstre ondrea să mergeți câte o-dată. 
(Aplause).

'MI pare râd, D-le Nădejde, că luați a
tâta interes la sdrta acestui om, care, cu 
tdtă protecțiunea ce'i dațl, nu pdte să 
scape de sub lovitura codicelui penal, căci 
nimenui nu’i este permis să înșele buna 
credință a cuiva ca să’l exploateze. (A- 
plause).

Voci: închiderea discuțiunei.D. vice-președinte : D. N. lonescu 
are cuvântul contra închiderel discuți- 
unei.D. N. lonescu: D-lor, ceea-ce a jis 
D. ministru e fdrte grav. D-sa a acusat 
pe unul din colegii noștri, representan
tul colegiului al III-lea de Iași, că se 
duce în conciliambule unde sunt făcători 
de rele, din cari ’și face agenți de agita
țiune în privința cererilor de pământ. A
gi tați unea în privința pământului e ge
nerală, și daca asupra unuia din noi se a
runcă acăstă acusare, 'mi pare că D. mi
nistru însuși ar trebui să modereze pe a- 
mieil săi dm acăstă bancă ca să nu cără 
închiderea discuțiunei, spre a se face lu
mină deplină. Cred cu D. ministru are a
tât influență pe lângă amicii D-sale ca 
să'I facă să lase discuțiunea deschisă.

Voci: închiderea discuțiunei.
— Se pune la vot închiderea discuțiu

nei și se primesce.D. vice-președinte : Discuțiunea fi
ind închisă, trecem la o altă interpelare a 
D-lul I. Nădejde.D. I. Nădejde : D-lor, mal ântâid, ca 
cestiune personală, voifi să jic că domnu 
ministru 'ml-a răspuns, punând în sarcina 
mea faptele D-lul Crăciun.

Declar că nu pot lua răspunderea fap
telor comise de acest domn acum duoi ani 
tn urmă. L'am vâjut odată la Bacăti ve

nind cu o suplică și altă cunoscință n’am 
cu D-lul; nu e nici agentul meti, nici 
nimic, și dacă a făcut ceva contra le
gei, pedepsiți'!. Insă am cerut de la D. 
ministru să ’mi răspundă și în privința 
altor cestiunî, și cu părere de răii am vâ
jut că D-sa nu *ml-a răspuns, de aceea 
am fost în contra închiderel discuțiunei, 
care 'ml pare râd că s’a închis, căci acum 
nu mal mi se pdte da nici un răspuns la 
acâstă parte a interpelărel mele, în pri
vința D-lul Teodora și a oprirel țărani
lor de a veni la dânsul, precum și în pri
vința bătăilor și arestărilor suferite de 
cel ce stăruiaii să vină Ia Teodora.

D. ministru al justiției,G. Vernescu: 
D-lor, ed nu văd cum D. Nădejde a putut 
găsi în cuvintele mele un motiv de a vorbi 
în cestiune personală. Pdte că ceea ce 
am spus eti nu s’a înțeles bine, și dacă e 
așa, atunci mă voiti explica din noii chiar 
daca e închisă discuțiunea.

D. N. lonescu : Atunci se redeschide 
discuțiunea.

D. ministru al justiției, G. Vernescu: 
Discuțiunea s'a închis și nu se mal pdte 
reveni asupra el. Aci însă e o cestiune 
personală, și profit de acăstă ocasiune ca 
să dafi deslușirile cerute de D. Nădejde.

N’am făcut nici o personalitate prin 
ceea ce am jis, și 'ml pare răii că D. Nă
dejde ’mi-a făcut acăstă imputare, pentru 
că eti am jis că un representant al țârei 
ar trebui să se ferăscă de a se găsi în so
cietate rea. Atât și nimic mai mult.

Am arătat cu probe din duoă raporturi 
ce fel de societate este aceea în care din 
întâmplare s'a găsit D. Nădejde, și D-sa 
'mi-a dat în acăstă privință o satisfacți- 
une, făcând cestiune personală ; fiind-că, 
fără a contesta acele probe, a jis numai 
că ati trecut duoi ani du când s'ati comis 
acele fapte rele, și de aceea ele ar trebui 
să fie uitate cu desăvârșire, și ast-fel acel 
om care le-a comis pdte intra curat în so
cietate și ori cine se pdte pune în relațiune 
cu acel om, care astăjl e spălat de ceea ce a 
comis acum duoi ani. Dar să nu uite D-sa 
că dacă acel domn a scăpat duoi ani de 
urmărirea justiției, se găsesc în acăstă 
țără tribunale cari se cred în drept și chiar 
datdre să apere societatea de nisce d- 
meni cari ati în sarcina lor fapte ca acelea 
ce se impută acestei persdne.

Acum, în ceea ce privesce întrebarea 
D-lui Nădejde, că de ce sătenii sunt opriți 
de a se duce în casa D-lui Teodora, 
mie mi se pare că am răspuns îndes
tul .când am spus D-lul Nădejde că nu 
am primit absolut nici o denunțare din 
partea nimănui la minister, nu am vâjut 
nici o plângere că cutare om a fost oprit 
de a intra în cutare casă.

Prin urmare, eț, ca ministru, când nu 
am nici o denunțare, nu pot să fac nimic, 
nu pot să chem pe nimeni la răspundere.

D. vice-președinte: D. Nădejde are 
cuvântul, spre a desvolta o altă interpelare.

D. I. Nădejde: Interpelarea mea e re

lativă la cestiunea din Brăila care, daci 
* veți bine-voi să 'ml dațl voe s'o desvolt, 
o void trata fdrte în scurt.

D-lor, eti și alți amici am voit să ținem 
o întrunire publică în Brăila; s'a arvunit 
o sală pentru acest scop; poliția din Brăila 
insă a luat măsuri prin cari a făcut pe 
antreprenorul acelui local ca să înapoeze 
arvuna și să. facă prin acâsta să nu pu
tem ține acea întrunire publică, de dre-ce 
toți cel ce mal aveați sale fuseseră puși la 
cale de poliție să nu ne închirieze șa
lele lor.

Voiti să sciii, cum se explică acest fapt, 
și ce măsuri are de gând să ia D-sa în po
triva celor ce ati încălcat libertatea în
trunirilor.D. ministru de interne, Al. B. Ștlr- 
belti: D. prefect de Brăila 'ml-a comu
nicat că un domn de acolo, anume Brăescu, 
a fost însărcinat din partea D-lul Nădejde 
și alți socialiști ca să închirieze un local, 
în scop de a convoca acolo o întrunire pu
blică, și că acel domn nu a găsit nici un 
local. Cu tdte acestea D-lor în urmă ar 
fi publicat că are să se țină o întrunire 
în jiua de Marți, în sala D-lul Mănescu, 
pe care o are în întreprindere un D. Loeser 
și alții cari ar fi inchiriat acel local D-lul 
Sidoli, și că D. Sidoli, care tocmai venise 
acolo, nu a voit să recundscă dreptul an
treprenorilor ca să închirieze acel local la 
alții, de dre-ce acel local este închiriat lui. 
Prin urmare, antreprenorul acestuf local, 
recunoscând dreptul D-lui Sidoli, nu a 
voit să mal dea sala pentru ținerea ace
lei întruniri anunțată pentru Marți.

Iată, D-lor, cum s’ati petrecut lucrurile, 
și nu înțeleg cum se pdte imputa poliției 
că s'ar fi amestecat în acâstă afacere. Po
liția nu s'a amestecat de loc, și nici nu 
avea dreptul să se amestece.D. I. Nădejde: Rog pe D. ministru de 
interne să bine-voiască a ’mi spune pen
tru ce până acum nu s’ati terminat lucră
rile privitdre la constituirea unei comune, 
compusă din cătunul Focurile, din comuna 
Bălcesci, și din Fântânele, din comuna 
Șipotele, județul Iași, de dre-ce tdte lu
crările pregătitdre sunt făcute de acum 
duoi ani. Sciti că s’a pregătit totul, până 
și raportul la Cameră, pentru că în privința 
constituirel unei comune din nod, trebue 
o lege; de aceea ași dori ca D. ministru de 
interne să ne spună pentru ce nu s’a fă
cut acel proiect de lege și pentru ce nu 
s’a depus în Cameră ?D. ministru de interne, Al. B. Știr- beiti: Nu s’a putut pune în lucrare acâstă 
afacere și nu se pdte aduce un proiect de 
lege mal ’nainte de a se face un recen
sământ noii pentru o altă periddă de 5 
ani, căci ast-fel cere legea.D. vice-președinte: D. Blaramberg 
are cuvântul.D. N. Blaramberg: Rog pe D. mi
nistru a consimți să desvolt interpelarea 
mâine, fiind-că mi se pare că nu mal sun
tem nici în numâr.D. vice-președințe: V’așl ruga a- 
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tund ca și D-vdstră să consimțiri a se 
vota mâine mal ântâiîî creditele cari sunt 
la ordinea gilei.

D. N. Blaramberg: Consimt.
D. vice-președinte: Putem să începem 

chiar de acum aceste credite, căci nu sunt 
încă 6 ore.

D. I. Balanolu dă citire următorului 
raport și proiect de lege:

Domnilor deputați.

Pe lângă Mesagiul regal No. 133 s'a 
Înaintat în deliberarea Adunărei proiectul 
de lege relativ la deschiderea unui credit 
suplimentar de lei 50.000, la cap. I, § 2, 
art. 10 din budgetul ministerului de in
terne, pentru ordinea publică.

Comisiunea financiară, luând în cerce
tare acest credit, ’l-a admis pentru motiv 
că recundsce că suma, care a fost alocată 
în budget, a fost insuficientă, fiind date 
împregiurările în cari s'a găsit țăra în 
cursul acestui an.

Și dacă ar fi să facem o comparație 
între sumele cheltuite, cu dre-care regulă, 
sub guvernul trecut, și suma alocată în 
budgetul acestui an, mărită cu acest cre
dit suplimentar, tot este cu mult inferidră.

De aceea vă rog, D-lor deputați, să 
bine-voițl a vota alăturatul proiect de lege.

Raportor, loan L R&dulescu

PROIECT DE LEGE
Art. unic.Se deschide pe săma D-lul 

ministru secretar de Stat la departamen
tul de interne un credit suplimentar de 
cinci-jecide mii lei, la cap. I.,§ 2, art. 10 
al budgetului acelui departament pe exer
cițiul 1888—89, pentru cheltueli extra
ordinare în serviciul ordinei publice.

Acest credit se va trece prin compturi 
și se va acoperi din fondul destinat pentru 
creditele suplimentare și extraordinare 
ale acestui exerciții!.

D. C. C. Dobrescu: Văd că se cere un 
credit de 50.000 lei pentru ordinea pu
blică. In expunerea de motive, pentru jus
tificarea acestui credit, se gice numai lu
crul următor: nu vă speriațl că vi se cere 
numai atât, fiind-că înainte vi se cerea 
mai mult. Acăsta nu pdte să fie un motiv 
serios, și de aăeea ași ruga pe D. ministru 
de interne să spună Camerei și țărei mo
tivul serios care reclamă acest credit; 
căci alt-fel, cu aceste cheltueli de ordine, 
avem să ajungem la desordinea situația - 
nei ndstre financiare.
D. ministru de interne, ALB. Știrbeid: 

Paragraful care era prevăgut pentru ordi
na a publică s'a întrecut cu cheltuelile ce 
s'aii făcut în primă-văra trecută. Pe lângă 
acăsta, trebue'să vă adaog că budgetul po
liției capitalei Bucuresci este alcătuit așa 
în cât nu prevede personalul anume, și, 
prin 'urmare, nu prevede anume cutare 
sumă, pentru^ca guvernul să nu mai fie 
silit să ia din fondul de ordine publică 
ca să plătăscă alți funcționari.

D. C. C. Dobresou: D-lor deputați, 
D. ministru ne spune că creditul acesta 
se cere ca să acopere cheltuelile ocasio- 
nate cu rescdla de primă-văra trecută. 
D-vdstră vă aduceți aminte că înaintea 
Crăciunului, într’o discuțiune fdrte în
tinsă, aci în Cameră, am desbătut cestiu
nea creditului pentru rescdlă. Nu are să 
se mai isprăvăscă o dată aceste credite? 
Are să ajungă rescdla acăsta ca luarea 
Constantinopolei, când se dedea pe tdtă 
giua câte o medalie acelor cari spuneați 
că ati fost față sati țin minte când s'a 
luat Constantinopolu.

D. ministru spune că budgetul s'a făcut 
răi! și nu a prevăgut tot numărul real de 
funcționari; eîî însă zăresc urechile ace
lor funcționari despre cari e vorba în 
acest credit, și pe cari ni 'I spune D. 
ministru, e vorba de poliția secretă. 
Noi, D-lor, voim să înceteze situațiunea 
nenorocită în care a fost țăra în trecut 
de a se plăti cu banii publici oameni cari 
pot să facă ori-ce afară de ordine publică, 
numai și numai pentru ca prefectul poli
ției să aibă spioni, ființe nedemne cari să 
nu facă alt de cât a întreține intriga și 
a aduce o mulțime de nenorociri în sînul 
societăței.

Eîî, cât mă privesce personal, protestez 
contra acestui mod de a se cere represin- 
tațiunei naționale bani.

Ar fi trebuit ca D. ministru, imediat 
ce a văgut că găsesce în poliția capitalei 
dmeni de cari nu avea trebuință pentru 
manținerea ordinei publice, să ’I fi înlă
turat.

Nu continuați, D-lor miniștri, greșe
lile trecute, pe cari D-vdstre le ați cri
ticat continuâ.

D. N. lonescu: D-le președinte, con
stat că Adunarea e fdrte puțin represin
tată la votarea acestuf credit; bine voiți 
a vă arunca ochii în amânduoă părțile 
Adunărei......

D. vlce președinte: Se va vedea la vot.
D. N. lonescu: Observațiunile ndstre 

le reservăm când va veni budgetul; dar 
eîî credeam, dupe dre-carl simptome, că 
poliția capitalei va fi împărțită, cât pri
vesce ordinea publică, în poliție propriii 
gisă și în poliție municipală, și mă bu
curam că s'aîi despărțit atribuțiunile po
liției; primarul are umerii destul de largi 
ca să pdrte greutățile și responsabilitatea 
poliției municipale.

Acum suntem prea puțini presenți ca 
să protestăm și prea puțini ca să votăm; 
creditul acesta merită să fie discutat, nu 
pentru importanța sumei, ci pentru de
prinderea de a vota necontenit asemenea 
credite, fără a asigura veri-o-dată ordinea 
publică în mod eficace; căci tot-d’a-una 
am fost surprinși și de răscdle, și de des- 
ordinele capitalei. Vă aduceți aminte de 
5 Septembre ce era; 15 săiî 20 de dmeni 
în trei biijl trecând pe piața Regală și 
nici cetățenii, nici poliția nu era să-I o- 
prăscă. Ei, așa poliție vă mulțumim.

Fiind-că sâmănă fdrte mult ceea-ce 
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vrea să se facă acum cu ce a fost înainte, 
noi protestăm. Cred că a trecut timpul 
ca poliția capitalei să se ocupe cu aceste 
miserii ale poliției municipale, și, în ce 
mă privește, 'mi reserv dreptul a trata la 
budget aceste cestiuni.

— Ne mai luând nimeni cuvântul, se 
pune la vot luarea în considerațiune a 
proiectului de lege, și scrutinul se declară 
nul, neîntrunind numărul de votanți cerut 
de regulament.

— Ședința se ridică la 5 ore și 40 minute, 
anunțându-se cea^următore pe a duoa gi, 
26 Ianuarie.

Ședința de la 26 Ianuarie 1889
Președenția D-lui președinte C. Gră

dișteanu, asistat de d-nii secretari: I. Gră
dișteanu, A. Simu și U. Boldescu.

— Ședința se deschide la ora 1 dupe 
amiagl.

— Presenți 141 D-nl deputați.
— Nn răspund la apelul nominal 41 

și anume:

Bolnavi:
D-nilI. N. lancovescu, M. Kogălniceanu, 

N. Nanoescu.

In congediu .-
D-nil T. Anastasiu, G. Gr. Cantacuzino, 

C. Danaric, C. Datculescu, G. Emandi, C. 
Kogălniceanu, M. Marascu, I. Negulici, 
St. Pleșea.

Fără arătare de motive:
D-nii D. Alexandrescu, 0. Andrieș, I. 

Balanolu, M. Balș, P. Brătășanu, 6. Bur
ghelea, C. Christodorescu, Gr. Constanti
nescu, I. Lahovari, I. Miclescu, V. Mor
tzun, D. Popescu, S. Rășcanu, C. Ressu, 
I. Robescu, G. Rosnovanu, N. C. Săvea- 
nu, I. Ștefăneanu, C. M. Stroici, S. Șomă- 
nescu, I. Văsescu, I. C. Brătianu, Gr. 
Buicliu, D. Burcă, M. Marghiloman, C. 
Teleman, 6. Tocilescu, I. Isvoranu, V. 
Pogor.

— Sumarul ședinței precedente se a- 
probă.

—Se trimit la comisiunea de petițiuni: 
petițiunea mai multor locuitori din co
muna Marotinu-de-Jos, județul Roma
nați; a mal multor locuitori din comu
na Taslău, județul Neamțu; a mai mul
tor locuitori din târgușorul Drăgușeni, 
jud. Covurluiîî; a mai multor lăcuitori 
din comuna Balaria, jud. Vlașca; a mai 
multor locuitori din comunele Dridu, Lă- 
motesci și Frumușeani, jud. Ilfov, a mai 
multor locuitori din mahalalele mărgi
nașe ale Capitalei, și a mai multor locui
tori din comunele Dobroteasa, Câmpu- 
Mare și Giamâna, județul Oltu.

—Se trimit la comisiunea de indige
nat petițiunile Domnilor Aug. Donath, 
D. Popescu și a fraților losef și B. Geor- 
gescu.

—Se depun 5 raporturi ale comisiunei 
de indigenat relative la naturalisarea
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scrutinului este cel următor : 
Votanți......................  
Maioritate regulamentară 
Bile albe •
Bile negre...................... ....D. președinte: Adunarea a 

considerațiune proiectul de lege.
—Se dă citire articolului unic

Domnilor: B. Moscovici, R. N. Reiniche, 
L Lacinski, VI. Lacinski și Fr. Haquâ.

—Se trimite la comisiunea budgetară 
petițiunea mai multor locuitori din co
muna Slobozia, județul Râmnicu-Sărat.D. președinte: D-lor, la ordinea Zilei 
avem mai ântâiâ votarea din noâ asupra 
luărei în considerațiune, a proiectului de 
lege relativ la un credit suplimentar de 
50.000 lei pe sâma ministerului de in
terne pentru ordinea publică.

—Adunarea procede la vot și resultatul

81 
47 
58 
23 
luat în

al pro
iectului de lege.

—Neluând nimeni cuvântul, se pune la 
vot articolul unic și se primesce.

—Se pune la vot proiectul de lege în 
total:

Votanți 69
Maioritate regulamentară . 47 
Bile albe.............................. 51
Bile negre • . • 18D. președinte: Adunarea a adoptat 

proiectul de lege.

—D. C. Cesianu, raportorul comisiunel 
financiare, dă citire următorului proiect 
de lege : ’

Domnilor deputați,
D. ministru de interne, cu mesagiul 

regal 'din 13 Decembre 1888, a înaitat 
onor. {Camere proiectul de lege prin care 
cere să se dechidă pe sâma ministerului 
de interne un credit suplimentar de lei 
50.000, la art. 52 din budgetul exercițiu- 
lui|1888—89, pentru cheltuelile de între
ținerea arestaților de prin penitenciarele 
centrale; care qredit se va acoperi din 
fondul prevăzut în budgetul general al 
Statului pe exercițiul 1888—89 pentru 
deschidere de credite suplimentare și ex
traordinare.

Comisiunea financiară, Intrunindu-se în 
Ziua de 14 Decembre, și luând în conside
rație proectul de credit de mai sus ;

Având în vedere expunerea de motive 
ce însoțesce acest proicet de lege, din care 
resultă disposițiunea luată de guvern de 
a se prevedea la întreținerea materială 
generală a arestaților de prin penitencia
rele centrale din țâră pe anul curent; s’a 
prevăzut prin proiectul de budget pre
sintat onor. Adunări în anul trecut cifra 
de 600.000 lei, iar comisiunea budgetară 
a găsit de cuviință a reduce cifra acestei 
alocațiuni la 500.000.

Având în vedere că, de și la formarea 
proectului de budget, ministerul a avut 
în vedere mijlocia cheltuelilor pe cei 5 
ani din urmă, care se sue la 587.496, to
tuși dar, în-fața reducțiunei admisa la vo
tarea budgetului, administrația respec

tivă a căutat să mai restrîngă pe cât 
posibil acele cheltueli de întreținere; to
tuși în fața experienței din trecut, cât și 
a celei de 8 luni, făcută în anul curent, 
dovedesce că ’I este imposibil a acopori 
paragraful de întreținere a arestaților 
până la finele anului budgetar curent cu 
suma de lei 500.000. •

Pentru aceste motive, comisiunea finan
ciară a admis creditul suplimentar de 
lei 500.000, și vă rdgă, D-lor deputiți, să 
bine-voiți să votați alăturatul proect 
de lege.

Raportor, C. Cesianu.

PROIECT DE LEGE
Pentru deschiderea unui credit suplimen

tar de lei 50.000
Articol unic. — Se deschide pe sâma 

ministerului de interne un credit supli
mentar de lei 50.000, la art. 52 din bud
getul exercițiului 1888—89, pentru chel
tuelile de întreținerea arestaților de prin 
penitenciarele centrale.

Acest credit se va acoperi din fondul 
prevăzut în budgetul general al Statului, 
pe exercițiul 1888—89, pentru deschi
dere de credite suplimentare și extraor
dinare. '

—Ne luând nimeni'cuvăntul în discu
țiunea generală, se pune la vot luarea în 
considerațiune a proiectului de lege și 
se aprobă.

— Se citesce articolul unic și puin- 
du-se la vot se primesce.

— Se pune la vot proie'ctul de lege în 
total, și resultatul scrutiaului este cel 
următor :

Votanți . .......................... 79
Maioritate regulamentară . 47 
Bile albe.............................. 64
Bile negre.......................... 15

D. Președinte : Adunarea a adoptat 
proiectul de lege.D. I. Oroveanu: D-le președinte, cu 
părere de răâ constat că de 15 Zile am 
cerut să mi se comunice mal multe acte 
cari 'mi sunt de trebuință pentru a a
nunța o interpelare guvernului, și până 
astăzi nu mi s’aâ comunicat.

Este un vechiâ obiceiâ de a se pune 
o mare întârziere în trimiterea la Ca
meră a actelor ce se cer de la guvern, și 
ar fi bine daca acel vechiâ obiceiâ ar în
ceta. Vă rog dar, D-le președinte, să in- 
terveniți din noâ pe lângă onor, guvern 
ca să bine-voiască a-’ml pune la disposi
țiune acele acte. Trebue însă să mărtu
risesc că D. ministru al justiției 'mi-a fă
cut cunoscut că dosarul ce am cerut 
de la ministerul D-sale este în mâna ju
decătorului de instrucțiune, dar de la 
cei-alți D-ni miniștri nu am primit 
încă nici un răspuns. Dupe 15 Z^e am 
dreptul, D-le președinte, să protestez con
tra îhtârZierei ce se pune de a mi se co
munica acele acte, pentru că acâsta 'mi 
aduce aminte nisce timpuri de tristă me
morie.

D. președinte : Biuroul va comunica 
din noâ cererea D-vâstre guvernului.D. ministru al Justiției,G. Vernescu: 
D-lor, dupe cum a anunțat D. depu
tat cererea D-sale era pentru un dosar 
care conține o instrucțiune făcută la Râm
nicu-Sărat asupra fostului primar pentru 
mal multe fapte cari i se impută, și acea 
instrucțiune nu este încă terminată. Am 
dat ordine ca instrucțiunea să fie termi
nată chiar dacă nu s'ar trimite de la D. 
ministru de finance un socotitor, fiind-că 
a fost la mijloc nisce cestiuni de soco
teli ; am spus judecătorului de instruc
țiune că pdte să primâscă experțl în a- 
câstă afacere, dacă - funcționarii ministe
rului de finance sunt ocupați și nu pot 
să mârgă la prima cerere. Așa dar, când 
instrucțiunea va fi terminată, D. depu
tat va fi satisfăcut; până atunci nu pot 
da dosarul, căci este necesariâ instrucți- 
unei.

D. C. Lecca: D-le președinte, voiesc să 
fac o întrebare D-lui ministru de interne, 
dacă D-sa nu crede că este bine a veni 
cu un credit pentru a se construi spitale 
rurale pentru populațiunea ndstră de la 
țâră, care suferă forte mult de lipsa aces
tor spitale și care a ajuns a muri pe dru
muri, căci nu aâ unde să găsâscă un aju
tor. De cât să cheltuim bani cu multe 
alte lucruri, a căror trebuință e fdrte pu
țin justificată, ar fi mal bine să începem 
a construi spitale măcar la duoâ plășl 
unul, pentru ca, dupe un timp dre-care, să 
ajungem a avea spitale îndestulătdre pen
tru populațiunea rurală.D. ministru de interne, A. Știrbeid: 
D. Leca se putea informa despre acest 
lucru dacă observa budgetul, căci minis
terul a prevăzut în budget o sumă dre- 
care pentru spitale rurale.

— D. D. Aug. Laurian, raportatorul 
comisiunel financiare, dă citire următo
rului raport și proiect de lege :

Domnilor deputați,

Pentru hârtia trebuinciosă tipografiei 
Statului s'a prev$Zut și în budgetul anu
lui acestuia suma de 120.000 lei.

Acâstă sumă s'a dovedit în anii tre- 
cuți că nu este de ajuns pentru tipărirea 
Monitorului oficial și a celor-alte publi- 
cațiuni ale ministerului de interene. In
suficiența datâză de când Statul a înce
put să se aprovisioneze de la fabrica na
țională, unde hârtia e mai scumpă de cât 
cea din comerciâ. Ast-fel creditul acordat 
a fost întrecut:

In anul 1884 — 85 cu suma de lei 
19.998, bani 93.

In anul 1885 — 86 cu suma de lei 
39.964, bani 54.

In anul 1886 — 87 cu suma de lei 
58.972, bani 60.

In anul 1887 — 88 cu suma de lei * 
54.479, bani 46.

Acest neajuns se produce și tn anul 
curgător. Hârtia trebuincidsă lipsind, mi-
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materni cere un credit de 55.000 lei pen
tru cumpărarea acestei hârtii.

In același timp la tipografia Statului 
mal este nevoe de material, de iluminat, 
de lucrători mobili și altele, pentru sa
tisfacerea cărora ministerul socotesce ca 
îndestulătdre suma de 10.000 lei.

Comisiunea financiară, recunoscând ne
cesitatea acestui spor de cheltuell, a în
cuviințat alăturatul proiect pentru des
chiderea unul credit suplimentar de lei 
65.000 pe sâma ministerului de interne.

Raportor, D. Aug. Laurian.

PROIECT DE LEGE

Art. 1. Se deschide pe sâma ministe
rului de interne un credit suplimentar de 
lei 65.000, împărțit la art. 99, 100, 101 
și 103 de sub cap. VII al budgetului pe 
anul 1888—89, în modul următor :

La art. 99, lei 1.000 pentru spese de 
cancelarie, etc.

La art. 100, lei 55.000 pentru cumpă
rare de hârtie.

La art. 101, lei 4.000 pentru material, 
etc. la ateliere.

La art. 103, lei 5.000 pentru plata lu
crătorilor mobili.

Total lei 65.000.
Art. 2. Acest credit se va acoperi din 

fondul acordat pentru deschidere de cre
dite suplimentare și extraordinare pe a- 
nul 1888—89.

— Dupe adoptarea luărei în conside- 
rațiune și a articolelor în parte, se pune 
la vot proiectul de lege în total:

Votanți ....... 69
Maioritate regulamentară. 47
B:le albe .  .....................61
Bile negre............................ 8

D. președinte: Adunarea a adoptat 
proiectul de lege.

—D. C. Cesianu, raportorul comisiu
nei financiare, dă citire următorului ra
port și proiect de lege:

Domnilor deputați,

D. ministru al financelor, cu Mesagiul 
regal No. 3.716 din 16 Decembre 1888, 
a înaintat onor. Camere un proiect de 
lege prin care cere deschiderea unul cre
dit suplimentar de lei 15.000.

Comisiunea financiară, întrunindu-se 
în Ziua de 18 Decembre, și observând ex
punerea de motive care însoțesce acest 
proiect de lege, și care arată că din cre
ditul de 20.000 lei, alocat în budgetul de 
cheltuell al serviciului chibriturilor și 
cărților de joc pe anul curent nu s'a pu
tut acoperi de cât plata transporturilor 
efectuate până la finele lunel Octombre

Că acăstă insuficiență de credit acordat 
prin budget se datoresce pe de o parte 
crescerei vîn^ărei chibriturilor; iar pe 
de alta că ne existând un stoc de chibri
turi ordinare la depositul central din Iași, 
expedițiunile la tdte județele ah trebuință 

să se facă din Bucuresci, mărîndu-se ast
fel distanțele de parcurs ;

Având în vedere, prin urmare, că tran
sportul din cele 7 luni expirate pentru o 
cantitate mai însemnată de chibrituri și 
pentru distanțe mal mari aă absorbit în
tregul fond budgetar, comisiunea crede 
că, spre întâmpinarea acestei necesități, 
s'ar putea acorda un credit suplimentar 
de 15.000 lei pentru plata transporturi
lor până la finele anului budgetar, și a 
însărcinat pe subsemnatul ca raportor 
a’I supune deliberărilor D-vdstre.

Raportor, C. St. Cesianu.

PROIECT DE LEGE
Art. I. Se deschide pe sema budgetu

lui de cheltuell al regiei chibriturilor și 
cărților de joc, pe exercițiul 1888—89, 
un credit suplimentar de lei 15.000 la 
cap. VI, art. I.

Art. II. Acest credit se va acoperi din 
fondul prevăzut în budgetul general al 
Statului pe exercițiul 1888—89 pentru 
deschidere de credite suplimentare și ex
traordinare.

— Dupe adoptarea luărei în conside- 
rațiune și a articolelor în parte, se pune 
la vot proiectul de lege în total:

Votanți.................. .... 73
Maioritate regulamentară . 47 
Bile albe................................ 64
Bile negre.......................... 9

D. președinte: Adunarea a primit pro
iectul de lege.

— D. Gr. Triandafil, raportorul comi
siunei financiare, dă citire următorului 
raport și proiect de lege :

Domnilor duputați,
Ministerul de resbel cere a i se acorda 

nn credit suplimentar de 13.000 lei și a- 
uume: 10.000 lei pentru a se achita drep
turile la soldă a oficierilor aflați în posiție 
de disponibilitate și reformă până la fi
nele exercițiului curent și 3.000 lei pen
tru ajutore văduvelor și orfanilor până la 
regularea drepturilor la pensiune.

Comisia financiară a constatat că alo
cați a prevăzută prin budgetul armatei la 
capitolele respective este în adevăr epui- 
sata, în cât ministerul nu mai pdte face 
față reclamațiunilor basate pe asemenea 
drepturi și în consecință a primit proiec
tul, însărcinându-mă a’I presintă Came
rei spre aprobare.

Creditul se va acoperi din fondul pre
văzut prin budgetul general pentru des
chidere de credite suplimentare și extra
ordinare.

Raportor, Triandafil.

PROIECT DE LEGE

Art. 1. Se deschide pe sâma ministe
rului de resbel un credit suplimentar de 
lei 13.000, din care :

Lei 10.000 la capitolul XVI, art. 64, 

solda oficierilor aflați în disponibilitate și 
reformă și

Lei 3.000 la capitolul XVI, art. 65, a- 
jutdre văduvelor și orfanilor până la re
gularea drepturilor la pensiune.

Art. 2. Acest credit se va acoperi din 
paragraful prevăzut prin budgetul ge
neral al Statului pentru deschidere de 
credite suplimentare și extraordinare.

D. președinte: Discuțiunea generală 
este deschisă. D. Triandafil are cuvântul, 
spre a da ore-carl lămuriri.

D. Gr. Triandafil: D-]or, când minis
terul de resbel a' făcut acăstă propunere 
avea nevoe de 10.000 lei pentru solda 
oficierilor aflați în disponibilitate și re
formă, și de 3.000 lei pentru ajutorul vă
duvelor și orfanilor până la regularea 
dreptului la pensiune. Comisiunea finan
ciară a aprobat aceste cereri ale ministe
rului, dar de la cerere și până în momen
tul actual s’ati mai făcut și alte cereri 
la ministerul de resbel din partea vădu
velor și orfanilor încă pentru suma de 
1.000 lei; așa că onor. Cameră ar trebui 
să voteze un credit, nu de 13.000, ci de 
14.000 pentru ca să se pdtă acoperi tdte 
cererile făcute până în momentul de fața.

In privința acestui adaos de 1.009 lei 
care a intervenit în urma constatărilor 
făcute până în acest moment, cred că onor. 
Cameră nu va face nici o dificultate, pen
tru că tdte aceste cheltuell se vor aco
peri din paragraful prevăZ^t în budget 
pentru deschidere de credite suplimen
tare.

— Ne mai cerând nimine cuvântul, se 
pune la vot luarea în considerare a pro
iectului de lege și se primesce.

— Art. Ise adoptă cu modificarea pro
pusă de D. Triandafil, sporindu-se cifra la 
14.000 lei.

— Art. 2 se adoptă întocmai.
— Se pune la vot proiectul de lege în 

total:
Votanți ........ 66 
Maioritate absolută ... 47 
Bile albe. . . • • ... 61 
Bile negre ....... 5

D. președinte : Adunarea a adoptat 
proiectul de lege.

— D. vice-președinte, Em. P. Proto- 
popescu ocupă fotoliul preșidenției.

—D. Gr. Triandafil, raportorul comi
siunei financiare, dă citire următorului 
raport și proiect de lege :

Domnilor deputați,

Ministerul de resbel cere a i se deschi
de un credit suplimentar de 25.000 lei 
pentru a se acoperi cheltuiala necesară 
pentru imprimate reclamate de serviciul 
armatei. Alocația prev$Zută prin budget 
nu a fost suficientă.’ La fixarea el nu sa 
ținut sămă de sporirea serviciilor ar
matei.

Cheltuiala fiind necesară, comisia fi 
nanciară a primit proiectul și m'a însar 
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cinat al presinta onor.Camere spre apro
bare. Creditul va fi acoperit din fondul 
prevăzut pentru deschidere de credite su
plimentare și extraordinare.

Raportor, Gr. Iriandafil.

PROIECT DE LEGE

Art. I. Se deschide pe săma ministeru
lui de resbel un credit suplimentar de 
25.000 lei asupra capitolului 1, art. 2 al 
budgetului pe exercițiul 1888—1889.

Art. II. Acest credit se va acoperi din 
paragraful prevăzut prin budgetul gene
ral al Statului pentru deschidere de cre
dite suplimentare și extraordinare.

—Dupe adoptarea luării în considerați
une, și a articolelor în parte, se pune la 
vot proiectul de lege în tatal:

Votanțl........................ 71
Maioritate regulamentară 47
Bile albe.................... 58
Bile negre................... 3

D. vice-președinte : Adunarea a a-
doptat proiectul de lege.

—D. D. A. Laurian, raportorul comi
siunel financiare, dă citire următorului 
raport și proiect de lege :

Domnilor deputați,
Sesiunea de tdmnă a Sântului Sinod 

a trebuit să fie prelungită, din causa re- 
gulărel parochielor, până la 10 Decem
bre 1888.

Acăstăprelungire, precum și insuficiența 
fondului prevăzut în budget, a făcut ne
cesară cererea unul credit de 7.000 lei, 
pentru plata diurnelor membrilor Sântu
lui Sinod și pentru plata stenografilor și 
personalului cancelariei.

Comisiunea financiară, încuviințând a- 
cest credit, vă r<5gă, D-lor deputați, să 
bine-voiți a primi alăturatul proict de 
lege.

Raportor, D. Aug. Laurian.

PROIECT DE LEGE
Art. 1. Se deschide pe săma ministeru

lui de culte și instrucțiune publică un 
credit suplimentar de lei 7.000, la art. 87 
cap. 23 din budgetul acelui minister pe 
exercițiul 1888—89, pentru acoperirea 
plățel diurnelor membrilor Sântului Si
nod și personalul săfi pe sesiunea de tăm- 
nă a anului curent 1888.

Art. 2. Acest credit se va acoperi din 
fondul prevăzut în budgetul general al 
Statului pentru deschidere de credite su
plimentare și extraordinare pe exercițiul 
1888—1889.

Dupe adoptarea luărei în considerațiu
ne și a articolelor în parte se pune la vot 
proiectul de lege în total și resultatul 
scrutinului este cel următor :

Votanțl...................................84
Maioritatea regulamentară 47
Bile albe.................................. 66
Bile negre • .......................... 18

D. vice-președinte: Adunarea a pri
mit proiectul de lege.

— D. I. L Rădulescu, raportorul co- 
misiunei financiare, dă citire următorului 
raport și proiect de lege:

Domnilor deputați,

Pe lângă Mesagiul M. S. Regelui No. 
3.715, s’a înaintat în deliberarea Adună
rei proiectului de lege relativ la deschi
derea unui credit suplimentar de lei 
15.000 la cap. XI, art. 5 din budgetul 
regiei monopolului tutunurilor.

Comisiunea financiară, luând în cerce
tare acest proiect de lege, și

Având în vedere că creditul de lei 
30.000, acordat prin budget, s’a epuisat, 
pentru că direcțiunea actuală, dorind să 
scie cum se face distribuirea fabricatelor 
regiei în tdte județele țărei, a fost nevoită 
să recurgă la serviciile revisorilor însăr
cinați cu paza frontierilor, plătindu-li-se 
indemnisație de transport;

Considerând că acăstă măsură fiind 
bună, dupe resultatele date, și pentru ca 
direcțiunea regiei să pdtă să continue cu a ei aplicațiune, are nevoe de acest credit 
suplimentar, și, până la organisația defi
nitivă a serviciilor regiei, comisiunea fi
nanciară admise acest credit și vă rdgă 
să bine-voiți a ’l încuviința și D-vdstre, 
votând alăturatul proiect de lege.

Raportor, Ion I. Rădulescu.

PROIECT DE LEGE

Art. I. Se deschide pe săma budgetu
lui de cheltueli al regiei tutunurilor, pe 
exercițiul 1888—89, un credit suplimen
tar de 15.000 lei la cap. XI, art. 5.

Art. ÎI. Acest credit se va acoperi din 
fondul de 70.000 lei, alocat în bugetul 
acelei administrațiuni pe exercițiul cu
rent, la cap. XII, art. 1, anume pentru 
deschidere de credite suplimentare și ex
traordinare.

— Dupe adoptarea luărei în conside
rare și a articolelor în parte, se pune la 
vot proiectul de lege în total și resulta
tul scrutinului este cel următor:

Votanțl................................... 75
Maioritate regulamentară . 47
Bile albe.......................... . 59

. Bile negre.......................16
D. vice-președinte: Adunarea a a- 

doptat proiectul de lege.
— D. C. St. Cesianu, raportorul co

misiunel financiare, dă citire următorului 
raport și proiect de lege:

Domnilor deputați,

Domnul ministru de resbel, cu Mesa
giul regal No. 68 din 9 Ianuarie a. c., a 
înaintat onor. Camere un proiect de lege 
prin care cere deschiderea unui credit ex
traordinar de lei 15.000, necesar la plata 
dreptului de import al mașinelor și apa

ratelor aduse din străinătate pentru in- 
stalațiunile noului spital central.

In urma expunerel de motive ce înso- 
țesce acest proiect de lege, care arată că, 
pentru plata dreptului vamal, de care în 
trecut erafi scutite aceste mașini și apa
rate, nu s’a prevăzut în budget nici o 
sumă anume destinată ; și că, cu ocasiu
nea sosire! unor transporturi ulteriăre 
din aceste mașini, presentându-se plata 
de import, se cere deschiderea unui cre
dit extraordinar de lei 15.000, din care 
să se potă achita drepturile de vamă.

Comisiunea a admis creditul cerut și '1 
supune deliberărilor D-v6stre.

Raportor, C. St. Cesianu.

PROIECT DE LEGE
Art. I. Se deschide pe săma ministe

rului de resbel un credit extraordinar de 
lei 15.000. necesar la plata dreptului de 
import al mașinelor și aparatelor aduse 
din străinătate pentru instalațiunile no
ului spital militar central.

Art. II. Acest credit se va acoperi din 
fondul prevăzut prin budgetul general al 
Statului pentru deschidere de credite su
plimentare și extraordinare.

Dupe adoptarea luărei în considerați
une, și a articolelor în parte, se pune la
vot proiectul de lege în total: 

Votanțl........................78
Maioritate regulamentară • 47
Bile albe................................ 72
Bile negre.............................. 6D. vice-președinte : Adunarea a a- 

doptat proiectul de lege.
D. C. Răceanu, raportorul comisiu- 

nei financiare, dă citire următorului ra
port și proiect de lege:

Domnilor deputați,

Comisiunea D-vdstre financiară, în ședința 
de la 14 Ianuarie curent, luând în cercetare 
proiectul de lege înaintat desbaterilor Came
rei de către D. ministru al agriculturei, in
dustriei, comerciului și domeniilor pe lângă 
Mesagiul regal No. 3.727 din 20 Decembre 
1888, și prin care proiect de lege se anu- 
leză din budgetul târgului de rîmătorl din Se- 
verin, pe exercițiul '1888—1889, cheltueli 
rămase neîntrebuințate ca economii până la 
concurența de lei 12.020; iar pe de altă parte 
se deschide pentru menționatul târg un cre
dit suplimentar de o egală sumă pentru 
cheltueli indispensabile și cari să se acopere 
chiar cu suma redusă;

Având în vedere că urgența cheltuelilor 
este demonstrată și întrebuințarea sumelor 
disponibile este bine alesă, comisiunea a ad
mis proiectul de lege menționat, aci anexat, 
și vă rdgă, D-lor deputați, ca să bine-voițl al 
admite votândul.

Raportor, Receanu.

PROIECT DE LEGE
Art. 1. Se anulâză din budgetul târgului 

de rîmătorl de la Severin, pe exercițiul
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1888—1889 partea cheltuelilor, suma de
12.020 lei și anume:

De la cap. I, § 2, art. 5, lâfa a-
jutorulul expert . ...... 1.500

De la cap. I, § 7, art. 16, lâfa
morarului..................................   • 1.720

De la cap. I, § 8, art. 18, diurna
consiliului de administrație • . • 800

De la cap. II, § 1, art. 22, unt-
de-lemn pentru mașină .... 500

De la cap.II, § 2, art. 26, camio
nagii de transport și curățenie. . 4.000

De la capiii, § 3 art. 28, apro-
visionare de nisip...........................3.500

Total . 12.020

Art. 2. Se deschide pe sema D-luI minis
tru al agriculturei, industriei, comerciulul și 
domeniilor, la budgetul special al târgului de 
rîmători, un credit suplimentar de 12.020 
lei și anume:

La cap. II, § 1, art. 21, cărbuni 
pentru mașină.......................... 4.000

La cap.II, § 3, art. 27, reparații 
și adăogiri la clădirile târgului . . 5.000

La cap. D, § 3, art. 33, per
sonal angagiat dupe trebuință . . 3.020

Total . 12.020
Art. 3. Aceste credite se vor acoperi chiar 

cu suma de 12.020 lei, redusă din budgetul 
cheltuelilor acestui târg, dupe cum se prevede 
la art. 1 al presentel legi.

Dnpe adoptarea luărei in considerați- 
une și a articolelor In parte, se pune Ia 
vot proiectul de lege in total:

Votanți ........ 71
Maioritate regulamentara. • 47
Bile albe pentru................. 63
Bile negre contra • • • • 8

D. vice-președinte: Adunarea a 
adoptat proiectul de lege.

D. I. Rădulescu dă citire următo
rului raport și proiect de lege :

Domnilor deputați,
In Septembre trecut, Capitala țârei a 

avut ondrea de a fi visitată de A. S. Re
gală Principele de Walles.

Cu acel prilej s’a făcut distinsului ds- 
pete o primire potrivită cu sentimentele 
țârei și demnă de posițiunea Înaltului ds- 
pete.

Pentru acoperirea cheltuelilor efec
tuate atunci de comuna Bucurescl la acea 
serbare națională, care trebue suportată 
de Stat, ministrul de interne cere un cre
dit extraordinar de lei 6.129. bani 25, 
spre a restitui comunei suma Înaintată.

Comisiunea D-vdstre, D-lor deputați, 
având în vedere aceste Impregiurări, vă 
rdgă prin mine de a Încuviința alăturatul 
proiect de lege :

Raportor, D. Aug. Laurian.

PROIECT DE LEGE
Art. unic. — Se deschide pe săma mi

nisterului de interne un credit extraor
dinar de lei 6.129, bani 25, asupra exer
cițiului 1888—89, spre a se restitui co
munei Bucurescl pentru cheltuelile avan

sate de dânsa cu ocasiunea serbărei date 
în <Jiua de 22 Septembre a. c. în oraș și 
grădina Cișmigifi, în ondrea A. S. Regale 
Principele de Walles.

Acest credit se va trece prin compturi 
și se va acoperi din fondul destinat pentru 
creditele suplimentare și extraordinare 
ale exercițiului 1888—89.

Ne luând nimeni cuvlntul în discuțiu
nea generală, se pune la vot luarea în con
siderare a proiectului de lege și se pri
mesce.

—Se citesceart. I.
D. Gr. Cozadini: D-lor, 'mi pare fdrte 

straniii că primăria deBucuresci, după pri
mirea prințului de Walles, cheltuind 6000 
lei, vine a^I să ’i cără de la Stat și să a- 
mestice chiar» numele Prințului, ilustrul 
moștenitor al tronului Angliei în ces - 
tiuni de asemenea natură.

Dacă primăria, onorată negreșit de vi- 
sita prințului moștenitor al Engliterel, a 
găsit de cuviință să cheltuiască 6000 
de lei, să *1 fie de bine, bine a și făcut, 
bine a cheltuit; dar când vine să’l cără de 
la Stat, ed vă declar că nu admit acăsta 
și că voifi vota contra.

D. I. Rădulescu : Să'mi permiteți, 
D-lor, ca să vă dafi o mică explicare asu
pra acestui credit : Cu ocasiunea visitel 
făcută în Capitala Regatului de către Al
teța Sa Răgală Principele de Walles, co
muna Bucurescii a făcut cheltuieli pentru 
ca în sărbătore să fie Capitala Regatului 
în (jiua sosire! Alteței Sale.

Comuna Bucurescii, în bugetul săfi, 
n’are de cât suma de 5000 de lei alo
cați pentru sărbători naționale; comu
na Bucurescii în acăstă cheltuialăn’a ve
nit de cât în ajutorul Statului; căci asu
pra Statului întreg se resfrânge ondrea 
făcută. Nu ar fi dar drept ca primăria Ca
pitalei să suporte singură acăstă cheltu
ială la care trebue să participe țăra în- 
trăgă.

D. N. Voinov: D-lor, discuțiunea a- 
căsta se face asupra unei cestiuni de prin
cipii!.

Este adevărat că nu este bine să se a- 
mestice aci numele persdne! însemnate 
care ne-a făcut ondrea de a visita Capi
tala țărei. Țăra și comuna afi putut face 
cheltuielile necesarie cu primirea acestei 
înalte persdne și fdrte bine a făcut. Dar 
dacă comuna a găsit de cuviință să facă 
acăstă cheltuială, drept este să viză la 
țără să țjică, că pentru onorile ce a tre
buit să facă comuna orașului Bucurescl, 
în numele Bucurescenilor, cu primirea 
persdnel înalte ce a visitat Capitala, a 
cheltuit cutare sumă, plătiți voi contri
buabilii țării acești bani?

D. I. Rădulescu: In budgetul comu
nei nu era un paragraf special.

D. N. Voinov: Efi nu mă ocup dacă 
comuna are safi nu paragraf special; dar 
întreb pe D. primar de Pitesc!, când vin 
asemenea persdne în comuna Pitesc! și 
comuna face cheltuieli cu primirea lor, 
precum tdte comunele sunt datdre să facă, 

v’ațl adresa la Stat să plătăscă acele chel
tuieli safi le-ați plăti din budgetul ce ați 
avea ? Efi unul nu âm vă^ut de la PitescI 
nici o cerere de natura acăsta.

Nu este, D-lor, cestiunea pentru 6000 
lei, dar ’mi este teamă că mal târziii să 
nu <ne pomenim cu sume mult mai mari 
cari să se arunce pe spinarea contribua
bililor. Nu înțeleg pentru care cuvânt 
Statul se subvină la cheltuielile de interes 
comunal, cari trebue plătite numai de 
contribuabilii comunei Bucurescl; pentru 
cuvântul că se chiamă Capitala țârei ?

Apoi, în numele țărei nu este primăria 
Capitalei obligată să facă asemenea chel- 
tueli, nu pdte primăria Capitalei să arunce 
pe spinarea țării asemenea cheltuieli, ci 
budgetul comunei este care plătesce.

D. G. Panu: Pdte că primăria este în 
stare de faliment.

D.N. Voinov: Acest argument, pen
tru ondrea Capitalei, nu-mi permit efi 
să-1 ridic; starea finanțelor comunei nu 
o pot efi judeca cu acăstă ocasiune. Efi 
$ic numai atât: Creați un precedent ne
norocit care pdte să angajeze și pe viitor 
voturi de asemenea natură.

Destul se plătesce de țără pentru Ca
pitală ! Sunt grădini cari sunt trecute în 
budgetul Statului, sunt șosele cari tra- 
versăză Bucurescii cari tdte sunt în sar
cina Statului.

D. I. Rădulâscu: Căile de comuni- 
cațiune cari traversăză orașul sunt tot- 
d’a-una în sarcina Statului.

D. N. Voinov: Nu sunt numai căi 
naționale, D-le primar de la PitescI.

D. I. Rădulescu: Aci sunt rapor
tor, D-le deputat de Putna.

D. N. Voinov : Sunt mai multe feluri 
de căi, și ’mi aduc aminte că s’afi mai ri
dicat asemenea cestiuni aci. Este și tea
trul național căruia i se dă din budgetul 
Statului, sub cuvânt că este în Bucurescl. 
Apoi este destul că noi țăra dăm atâtea 
cheltuieli pentru Bucurescl;—nu scifi 
dacă Bucurescii dafi destul pentru ondrea 
că este Capitala țârei, dar scifi că țâra dă 
mult pentru Bucurescl, și nu putem în
cărca mai mult tesaurul public cu enor
mele cheltuieli de cari are trebuința Capi
tala Bucurescl. Efi vă mărturisesc că dacă 
ași fi avut ondrea să fifi primar al Bucu- 
rescilor nu ași fi mai venit să cer acăstă 
sumă de 6000 lei de la Cameră. Nu este 
cestiunea de 6000 lei, dar este vorba de 
precedentul care se crează... (Sgomot). Eu 
nu cunosc nici un ajutor dat comunei 
Focșani din tesaurul public pentru ne
voile orașului safi județului, și nici altul 
județ n’am vă^ut să i se facă asemenea 
ajutdre, cum vine să se cără acum pentru 
Bucurescl. Și apoi luați în considera
țiune că posițiunea materială a județelor 
din țără este fdrte departe de posițiunea 
Capitalei Bucurescl. Cum pot dar județele 
să’și scurgă banii lor pentru Capitala Bu- 
curesci? Sunt destule nevoiele lor proprii, 
nu le mal puneți în spate și pe ale Capi
talei Bucurescl; este datoria comunei
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Bucurescî să facă față cheltuielelor ce a a- 
vut cu acostă primire.

Prin urmare, guvernul să fie invitat a 
retrage acest proiect de lege și a lăsa pe 
primărie cu plata onorilor pe cari le-a 
făcut unul august âspete care a onorat 
Capitala cu visita sa.

D. ministru al justiției, G. Vernescu: 
D-lor, să restabilim faptele. Nu este e- 
xact ceea-ce se susține aici de un cart de 
oră cum că primăria a făcut onorile aces
tei primiri și că acum cere despăgubire 
pentru chieltuielele făcute. Președintele 
consiliului, guvernul a însărcinat în nu
mele săfi pe primărie să facă onorile, nu 
cu cheltuiala primăriei, ci cu cheltuiala 
Statului. Aceste onori s’ati făcut unei 
înalte persone care a visitat Capitala 
ndstră.Prin urmare, nu se pdte puneces
tiunea așa cum se pune acum; căci Sta
tul a făcut cheltuielele, comuna le-a fă
cut pe comptul Statului și Statul vine 
astă-gi să cdră de la D-vdstră autorisarea 
ca să plătâscă comunei aceste cheltuieli. 
Dacă nu încuviințați ceea-ce a făcut Sta
tul, atunci e altă cestiune, spuneți lucru
rile pe față, dar nu $icețl că primăria a 
făcut cheltuielele și că ea trebue să le 
plătâscă.

Iată tdtă cestiunea. Credem că nici nu 
se mai pdte discuta o cestiune de aseme
nea natură, și v'ași ruga să nu discutăm 
lung ast-fel de cestiuni; dacă risipa care 
o fac guvernele nu stă decât în atât, 
fiți siguri că finanțele țărei n’ar fi com
promise. Guvernul a crezut de cuviință 
să facă aceste onori, le-a făcut, și vă cere 
creditul acesta.

Voci: închiderea discuțiunel.
D. Gr. Cozadini: D-lor, am cerut cu

vântul contra închidere! discuțiunel pen
tru ca să răspund D-lui ministru că, dacă 
guvernul a ordonat primarului să facă 
cheltuielile necesare cu ocasiunea venire! 
ilustrului ospe, moștenitorul tronului An
gliei, trebuia să’l dea și banii ministrul 
de finance. Dar maître de ceremonii a 
fost primarul Bucurescilor, și dacă a or
donat să facă aceste cheltuieli pe săma 
Statului în acel moment a trebuit să’l dea 
6000 lei ministrul, în urmă trebuia să 
vină să cdră Camerei însemnatul bil de in- 
dem uitate pentru cheltuielile ce le* a făcut 
cu ocasiunea recepțiunei ilustrului dspe 
care ne-a onorat cu visita sa; și dacă este 
așa și acum nu are D-l ministru de cât să 
câră retragerea raportului și să vină cu 
altă cerere motivată cum am <jis.

D. vice-președinte: Acăsta nu este 
contra închidere! discuțiunel.

D. Gr. Cozadini: Este fdrte regretabil 
că voiți să mă opriți de a vorbi contra în
chidere! discuțiune! și a expunere! fap
telor.

Eh nu pot să admit ca principia acest 
lucru; căci dacă vom vota proiectul acesta 
așa cum se presintă, mâne poimâne afi 
să vină tdte primăriile din țâră și să pre
texteze că n’afi paragrafe extra-ordinare 
de primiri de âspețl și să ne câră nouă,

Statului bani, după cum se pretinde prin 
raportul acesta că primăria de Bucurescî, 
nu avea bani și este și datâre. Și Statul 
este dator aprope un miliard și cum văd 
că merg cerințele pentru îndestularea ne
cesităților publice, aie să trâcă peste un 
miliard în curând.

încă o dată vă spun că, dacă guvernul 
a dat ordin primarului să facă pe maes
tru de ceremonii să vină cu alt proiect și 
să £ică: Vă cer să ne dațl cei 6000 fr. pe 
cari ’i-a cheltuit Statul. Vă rog să nu pri
miți asemenea credit, și să nu veniți în a- 
jutorul comunei, pentru că se face cărare 
prin barbă; are să se creeze un precedent; 
veniți mai bine cu un proiect prin care 
să cereți 6000 lei,>un bil de indemnitate 
și cu toții și efi împreună vom vota.

Ați fi putut cere chiar ieri, când ați 
venit cu un credit de 50.000 lei pentru 
siguranța publică, ați fi putut pune 56 
mii lei, și noi votam; dar să nu aduceți 
a^i cu acâstă ocasiune o discuțiune rela
tivă la persâne ilustre care a venit să ne 
facă onâre; iată ce am avut de ^is; cer 
dar continuarea discuțiunel.

—Se pune la vot închiderea discuțiu
nel și resultatul fiind induoios se face cun- 
tra-probă și se primesce.

D. vice-președinte: Se pune la vot 
art. 1.

O voce. Mai ântâifi trebue pusă la vot 
luarea în considerațiune.

D. vice-președinte: Luarea în consi
derațiune s’a votat; discuțiunea urmată a 
fost asupra art. 1.

— Se pune la vot art. 1 și se primesce.
— Se pune la vot proiectul de lege în 

total și resultatul scrutinului este cel ur
mător :

Votanți..................................89
Maioritate regulamentară . 47
Bile albe pentru................... 57
Bile negre contra.................. 32

D. vice-președinte: Adunarea a ado
ptat proiectul de lege.

D. I. Râdulescu dă citire următorului 
raport și proiect de lege :

Domnilor deputați,
D. ministru al justiției, cu Mesagiul 

regal No. 34 din 9 Ianuarie a. c., a înaintat 
dehberărel D-vostre un proiect de lege 
prin care cere un credit suplimentar de 
lei 28.800, din care 27.000 la art. 10 din 
budgetul exercițiului 1888*1889, pentru 
transportul procurorilor și cheltueli în 
materii penale, și 1.800 la art. 12 din a- 
celași budget, pentru registrele necesare 
autorităților judecătoresci.

Comisiunea financiară,examinând aceste 
credite, a constatat că suma de 80.000 lei 
alocată în budgetul acestui minister, la 
art.10, pe^ercițiul curent, pentru trans
portul procurorilor și cheltuieli în mate
rii criminale, este aprâpe cheltuită; nume- 
râsele cercetări ce s’afi făcut la începutul 
exercițiului, mai cu sâmă cu ocasia țăra
nilor, afi provocat cheltuieli mai multe de 
cât de ordinar, ast-fel că la 1 Decembre
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a. ex. nu mai era disponibil de cât lei 
8.588, sumă care nu este suficientă pen
tru a acoperi cheltuielile până la finele 
anului; căci, dupe calculele făcute, chel
tuielile lunare la acest articol se urcă la 
aprâpe 9.000, prin urmare, creditul cerut 
în sumă de 27.000 lei este îndestul jus
tificat.

Asemenea la art. 12 din același budget 
s’a alocat suma de 12.000 lei pentru re
gistrele necesare tutulor autorităților ju
decătoresci din țâră ; având în vedere că 
numărul registrelor se înmulțesc cu des
voltarea crescândă a serviciului, și cu 
deosebire în anul acesta s’ati instituit re-; 
gistre repertorii Ia tâte tribunalele, că tot 
din acest fond se face față și cheltuielilor 
pentru hârtie, imprimate și cartonat ale 
tutulor registrelor și a cheltuielilor de 
împachetare și expeduire; pentru motivele 
citate și creditul cerut la art. 12 de 1.800 
le! este pe deplin justificat.

Comisiunea financiară, în ședința de la 
14 Ianuarie, 'l-a admis și vă râgă și pe 
D-vâstre a vota alăturatul proiect de 
lege.

Raportor, I. P. Balanolu

PROIECT DE LEGE
Art. unic. — Se deschide ministerului 

justiție! un credit suplimentar de le! 
28.800, din care 27.000 la art. 10 din 
budgetul exercițiului 1888-1889, pentru 
transportul procurorilor și cheltuieli în 
materie penală, și 1.800 la art. 12 din a- 
celaș! budget, pentru registrele necesare 
autorităților judecătoresc!.

Acest credit se va acoperi din fondul 
alocat pentru deschidere de credite supli
mentare și extraordinare în cursul acestui 
exercițifi.

Votanți.......................... 67
Majoritate regulam. • 47
Bile albe.......................... 63
Bile negre .... 4
D. vice-președinte: Adunarea a a- 

doptat proiectul de lege*.
D. Gr. Triandafil, raportorul comisiu

nei financiare, dă citire următorului ra
port și proiect de lege :

Domnilor deputați,

Printre trupele din gamisâna Bucu- 
resc! ivindu-se o bâlă contagiosă de ochi, 
ministerul de resbel a dispus separarea 
celor atinși de acâstă boia în localul de 
la monastirea Dâlulul și în acela din ca
lea Rahove! din Bucurescî, care a fost o- 
cupat de seminarul Statului.

Pentru a se pune aceste localuri în 
stare de a fi locuite, a trebuit a se chel
tui suma de 4.314 lei.

In același timp, s’afi luat disposițiunl 
pentru desinfectarea și repararea casar- 
mel din Alexandria, în care, în anul tre
cut, afi fost instalați soldațil atinși de a- 
câstă bâlă.

Pentru acâsta, dupe devisul elaborat, 
este nevoe de o sumă de 2.500 lei.
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In total, pentru amânduoâ aceste chel* 
tueli în sumă de 6.814 lei, ministerul de 
resbel, neavând In budgetul armatei suma 
necesară pentru efectuarea acestor chel
tuell, cere a i se deschide un credit ex
traordinar de asemenea sumă, care să se 
acopere din fondul pentru deschidere de 
credite suplimentare și extraordinare.

Comisiunea financiară, apreciând ca 
justă și întemeiată cheltuiala, a primit’o, 
și prin urmare m’a însărcinat a propune 
onor. Camere aprobarea cererei, votând 
alăturatul proiect de lege.

Raportor, Triandafil.

PROIECT DE LEGE
Art. L Se deschide pe sema ministeru

lui de resbel un credit extraordinar de 
lei 6.814, necesar la plata lucrărilor de 
reparațiuni și ameliorațiunl la localele 
destinate a primi pe militarii atinși de 
bdle de ochi.

Art. II. Acest credit se va acoperi din 
fondul prevăzut prin budgetul general al 
Statului pentru deschidere de credite su
plimentare și extraordinare.

—Dupe adoptarea luărei în considera
țiune și a articolelor în parte, se pune la 
vot proiectul de lege în total și resultatul 
scrutinului este cel următor:

Votanți..........................64
Maioritate regi. • . 47
Bile albe..... 60
Bile negre .... 4
D. vice-președinte: Adunarea a a- 

doptat proiectul de lege.
—D. I. Rădulescu dă citire următoru

lui raport și proiect de lege:
Domnilor deputați,

D. ministru de finance, prin Mesagiul 
regal cu No. 89 din anul curent, a înain
tat în deliberarea D-vostre proiectul de 
lege pentru deschiderea unui credit su
plimentar, de lei 250.000, la cap. 11, 
art. 38 al budgetului ministerului de fi
nance, pentru plata remiselor percepto
rilor fiscali.

Comisiunea financiară, luând în cerce
tare, în ședința de la 14 Ianuarie, acâstă 
cerere,2» constatat că suma de 2.500.000 
lei, înscrisă în budgetul ministerului de 
finance, la cap. 11, art. 38, pentru plata 
remiselor acordate perceptorilor fiscali 
din încasările contribuțiunilor directe, ar 
fi fost îndestulătâre spre a întâmpina plă
țile până la finele anului, dacă nu se plă
tea aprdpe 400.000 lei pentru remisele 
cuvenite pe trimestrul Ianuarie 1888.

Având în vedere că astăzi din acest 
fond nu este disponibil de cât un rest de 
aprdpe 100.000 lei, cu care nu se pdte 
face față nici remiselor cuvenite percep
torilor pe o lună ;

Având vedere că, pentru acoperirea a- 
cestui credit, fondul budgetar pentru des
chideri de credite suplimentare și extra
ordinare se sporesce prin anularea unei 
sume echivalente de la cap. 2, art. 16 al 
budgetului datoriei publice.

Pentru aceste motive, comisiunea fi
nanciară a admis creditul cerut de lei 
250.000, pentru plata remiselor cuvenite 
perceptorilor fiscali din încasările contri
buțiunilor directe până la finele anului 
budgetar 1888—1889, și vâ râgă, D-lor 
deputați, să bine-voiți a vota alăturatul 
proiect de lege.

Raportor, 1. P. Ralanolu.

PROIECT DE LEGE
Art. unic. — Se deschide pe săma mi

nisterului de finance un credit suplimen
tar de lei 250.000, la cap. 11, art. 38 din 
budgetul exercițiului 1888—1889, pentru 
plata remiselor cuvenite perceptorilor fis
cali la încasările din contribuțiuni directe.

Acest credit se va acoperi din fondul 
budgetar pentru deschidere de credite 
suplimentare și extraordinare, care se 
sporesce prin anularea unei sume echiva
lente de la cap. 2, art. 16 al budgetului 
datoriei publice.

—Dupe adoptarea luărei în considerare 
și a articolului unic, se pune la vot pro
iectul de lege în total.

Votanți. ........ 73 
Maioritate regulamentară . 47 
Bile albe ........ 58 
Bile negre..............................15

D. vice-președinte : Adunarea a adop
tat proiectul de lege.

— DI, Rădulescu dă citire următo
rului raport și proiect de lege:

Domnilor deputați, 
I D. ministru al justiției, prin Mesagiul 
I regal No. 33 din 9 Ianuarie a. c., cere 

deschiderea unui credit extraordinar de 
Iei 6.000, asupra exercițiului 1888—89, 
spre a veni în ajutorul casei județului 
Brăila pentru chiria noului local al tri
bunalului din acel județ și pentru chel 
tuelile de prima necesitate la instala
rea lui.

Motivele cari justifică admiterea a- 
cestui credit sunt: că, dupe arderea loca
lului în care era instalat tribunalul Brăila, 
trebuia cât mai curând reinstalat pentru 
a’l pune în stare să lucreze, de și cheltue
lile pentru chirii de tribunal și instalare, 
dupe legea județiană, sunt în sarcina ju
dețului, însă, precum arată D. ministru 
în expunerea de motive, județul nu mai 
dispune de resurse pentru acesta până la 
budgetul viitor. Față dar cu lipsa de 
mijlâce din partea județului, ministerul, 
ca să calmeze îngrijirile impricinaților, a 
venit în ajutorul județului cu suma co- 
prinsă în proiectul de credit de mai sus.

Comisiunea financiară dar, în ședința 
de la 14 Ianuarie, a admis creditul cerut, 
și vâ râgă, D-lor deputați, să votați ală
turatul proiect de lege.

Raportor, I, P. Balanolu.

PROIECT DE LEGE
Art. unic. — Se deschide ministerului 

justiției un credit extraordinar de lei

6.000, asupra exercițiului curent 1888— 
1889, spre a veni în ajutorul casei ju
dețului Brăila pentru chiria noului local 
al tribunalului din acel județ și pentru 
cheltuelile de prima necesitate la reinsta
larea tribunalului.

Acest credit se va acoperi din fondul 
destinat pentru deschidere de credite su
plimentare și extraordinare în cursul a- 
celui exerciții!.

—Dupe adoptarea luărei în considera
țiune și a articolului unic, se pune la vot 
proiectul de lege în total.

Votanți . . ...... 68
Majoritate regulam. . . 47
Bile albe................. *66
Bile negre........................ 2

D. vice-președinte: Adunarea a a- 
doptat proeictul de lege..

—D. I. Rădulescu dă citire următoru
lui raport și proiect de lege :

Domnilor deputați,
D. ministru de justiție, cu Mesagiul 

regal No. 35 din a. c., a cerut deschiderea 
unui credit extraordinar de lei 4.910, 
spre a se achita D-na Elena Hirșman de 
suma ce are să 'primâscă în basa deci- 
siunei curței de apel din Bucuresci, sec
ția I, No. 89 din 1887, râmasă definitivă 
și executorie.

Dupe expunerea de motive care înso- 
țesce acest proiect delege resultă că por
tărelul Dimitrie Constantinescu a sustras 
o recepisă în valdre de 7.613 lei, depusă 
de direcția căilor ferate române la corpul 
portăreilor tribunalului Ilfov. Părțile, a- 
tacând pe portărel, nu ati prins din garan
ția lui de cât lei 2.001; pentru rest ati in
tentat proces ministerului de justiție, 
care a fost condamnat la plata restului 
sumei cu procente, condamnând în ace
lași timp și pe portărel să plătâscă aceeași 
sumă ministerului de justiție.

Comisiunea financiară, luând în cerce
tare acest credit, crede că, față cu o ho- 
tărire definitivă și executorie, nu pdte de 
cât să admită creditul cerut de 4.910 lei, 
pentru a se plăti D-nei Elena Hirșman 
suma ce are să primâscă în basa decisiu- 
nei curței de apel din Bucuresci, secția I, 
No. 89 din 1887, și vâ rogă, prin subsem
natul raportor, să bine-voiți a vota ală
turatul proiect de lege.

Raportor, I. P. Dalanolu.

PROIECT DE LEGE
Art. unic. — Se deschide pe sâma mi

nisterului de justiție un credit extraordi
nar de lei 4.910, asupra exercițiului cu
rent 1888—1889, spre a se achita D-na 
Elena Hirșman cu suma ce are a primi 
în basa decisiunei curței de apel din Bu
curesci, secția I, No. 89 din 1887, râmasă 
definitivă și executorie.

Acest credit se va acoperi din fondul 
alocat pentru deschidere de credite su
plimentare și extraordinare în cursul a' 
cestui exerciții!.
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—Dupe adoptarea luărel In considera
țiune și a articolului unic, se pune la vot 
proiectul de lege în total și resultatul 
scrutinului este cel următor :

Votanți ...............................43
Majoritate absolută • . 47
Bile albe....................58
Bile negre................. 5

D. vice-președinte : Adunarea a a
doptat proiectul de lege.D. președinte, C. Grădișteanu ocu
pă fotoliul președenției.

—D. Em. P. Protopopescu^ raportorul 
comitetului de delegați al secțiunilor, dă 
citire următorului raport și proiect de 
lege:

Domnilor deputați,
Comitetul delegaților secțiunilor D-vdstre, 

compus din D-nil C. G. Vernescu pentru 
secția I, Sulioti Christodulo pentru secția UI, 
Simu Anastase pentru secția IV, Teodo
rescu G. Dem. pentru secția V, Roseti D. 
pentru secția VI, C. C. Arion pentru secția 
VII și subsemnatul pentru secția II, întru-. 
nindu-se în ^iua de 19 Ianuarie a. c., a luat 
în cercetare proiectul de lege prin care se 
acordă un termen de șese luni celor ce afi 
luat inscripțiunî ipotecare asupra imobilelor 
din Brăila, pentru a reînoui acele inscripți- 
unl, fie pentru ipotece, fie pentru conservarea 
privilegielor.

Acest proiect de lege este cerut din împre
giurarea că tribunalul din Brăila fiind insta
lat în otelul Victoria, apartamentele ocupate 
de grefă au ars la 30 Noembre și mare 
parte din registre și archivă fiind consumate 
de flăcări, este nevoe ca inscripțiunile pentru 
ipotece și privilegii să fie reînouite în intere
sul publicitățel ce legea civilă impune unor 
asemenea sarcine reale asupra imobilelor din 
circumscripția tribunalului Brăila.

Proiectul de lege a fost admis de tdte sec
țiunile și ambele duoă articole ce conține n’ați 
primit de cât mici modificări, adică: la art. II 
s’a propus ca în loc de „înăuntrul termenu
lui “ să se ^ică „în termenul*, și la aliniatul 
final în loc de „antamate* să se țlică „vătă
mate*. x

Secțiunea II, din care am ondre aface parte, 
a propus un nou art. III în coprinderea:

„Toți câți aii obținut transcripțiunl afi fa
cultatea să câră de la tribunal a se transcrie 
din nofi „actele lor, fără plată de taxă*.

Acest nofi articol, dupe cum este redac
tat, tindea a pune în posiție și pe cumpă
rătorii de imobile a reînoui transcrierea ac
telor lor de cumpărătdre, măcar că el po
sedă proprietățile lor de ani îndelungați, 
însă nu s’a prevăzut nici o sancțiune pen
tru cașul când retranscrierea nu s’ar fi o
perat.

De aceea majoritatea comitetului dele
gaților a fost de părere că acăstă dispo- 
siție a noului art. HI, propus de secțiunea 
II, să fie înlăturată, tocmai fiind-că nu are 
sancțiune și putând da nascere la diverse 
interpretări, cari ar crea dificultăți în prac
tică.

IMPRIMERIA STATULUI.

Comitetul delegaților a găsit mal neme- 
rit a lăsa proiectul așa cum este propus de 
D. ministru de justiție, vidând numai in
scripțiile ipotecare și de privilegii și lăsând 
cestiunea transcripțiunilor neatinsă.

In adevăr, faptul posesiunel, în ceea-ce pri
vesce strămutările de proprietate, pdte lesne 
deștepta pe orl-care voiesce a dobândi un imobil 
cu un titlu dre-care, spre a căuta să nu se 
înșele asupra adevăratului proprietar și mal 
tot-d’a-una, în fapt, înstrăinările o-dată fă
cute, titlurile de proprietate se dafi în mâna 
noului titular, așa că pericolul nu pdte fi tot 
atât de mare, cum pdte fi când e vorba de in
scripții asupra imobilelor cari rămân în po
sesia celui ce concede o sarcină dre-care.

Neapărat că dacă un proprietar dre-care ar 
dori să opereze din nofi transcrierea titlului 
săfi, sciind că registrul respectiv în care fu
sese transcris titlul săfi a ars, pdte cere o 
nouă transcriere, și acăsta nu se pdte refusa 
în basa titlului ce deține. Tribunalul nu ar 
putea nici cum refusa o asemenea cerere, fiind 
vorba de reconstituirea registrelor sale arse, 
însă lipsa registrului în care a fost deja tran
scris actul unul proprietar dre-care nu pdte 
expune nici cum pe cel ce posedă un imobil 
cu just titlu și justă causă a ’șl vedea titlul 
sătt contestat safi chiar nimicit, numai prin 
faptul dispariției safi arderel registrului în 
care actul a fost transcris.

Comitetul delegaților dar, ascultând și pe 
D. ministru de justiție, a primit în total acest 
proiect de lege cu singurile mici modificări 
arătate mal sus. '

Am ondrea vă ruga să bine-voițl a ’l vota.

PROIECT DE LEGE

Art. I. In termen de șâse luni de la pro
mulgarea acestei legi, toți acel cari afi luate 
inscripțiunî ]ip o tecare, fie pe imobile rurale, 
fie pe imobile urbane, situate în districtul și 
orașul Brăila, simt prevestiți a reînoui in
scripțiunile primitive. Reînouirea se va face 
fără plată de timbre safi alte taxe.

In același timp de șese luni sunt prevestiți 
toți aceia cari afi luate inscripțiunî pentru 
asigurarea unor privilegii determinate de legi 
să reînouiască inscripțiunile lor.

Art. II. Dacă în termenul de șâse luni, 
prevăzut în articoluEprecedent, persdnele în
drituite nu vor cere reînouirea inscripțiunilor, 
aceia cari vor fi obținut, dupe expirarea 
termenului, inscripțiunî ipotecare safi privi
legii pe imobilele din districtul Brăila, vor 
trece înaintea primilor ipotecari safi privile- 
giațl.

Acăstă lege nu âre aplicare pentru actele 
de natura celor prevăzute într’ânsa, cari nu 
ar fi fost distruse safi cel puțin grav vătămate 
de incendiul de la 30 Noembre, ce a consu
mat tribunalul și judecătoria ocolului I din 
orașul Brăila.

Raportor, Em. Protopopescu-Pache.

D. președinte : Discuțiunea generală 
este deschisă. .

D. T. lonescu are cuvântul.

625

D. Tache lonescu: Domnilor, am au- 
git din raport că comitetul delegaților, 
în privința transcripțiunilor, nu a hotă- 
rît nimic.

Ar fi bine să se adaoge în lege ca o 
parte numai să poată presința și cere 
transcripțiune, fără ca să fie trebuință de 
concursul părțel celei-alte.

Se scie, D-lor, că cele mal multe din 
tribunalele ndstre refuză transcripțiunea 
actelor daca nu sunt presinte ambele părți; 
prin urmare, daca nu veți prevedea In 
lege acest lucru, ca una din părți să pdtă 
cere transcripțiunea, atunci se vor ivi 
dificultăți.

Cred că și comitetul de delegați va 
primi acăstă adăogire pe care o propun.

D. ministru al Justiției, G. D. Vernescu : Efi nu fac nici o dificultate.
D. I. RAdulescu : Chiar textul legei 

este în acest sens ; divergința este numai 
în ceea privesce aplicațiunea.

D. Em. Protopopescu-Pache: D-le 
lonescu, ceea ce ați spus o propuneți ca 
amendament safi ea explicațiune ?

D. Tache lonescu : Ași putea s’o for
mulez ca propunere dacă primiți.

D. ministru al justiției, G. D. Vernescu : Cred, D-lor, că este inutil a se 
face o propunere, din momentul când dăm 
acăstă explicațiune legei.

D. I. Poenaru-Bordea: Da; fdrte bi
ne. Votăm legea cu acăstă explicațiune.

— Se pune la vot luarea în considera
țiune a proiectului de lege și se primesce»

— Art. 1 și 2 se adoptă fără discu
țiune.

— Se pune la vot proiectul de lege în 
total.

Votanți.................................66
Majoritate regulamentară 47
Bile albe............................ 64
Bile negre...............................2

D. președinte. Adunarea a adoptat 
proiectul de lege.

—Ședința se ridică la 5 și jum. ore, a- 
nunțându-se cea următore pe a duoa-^i, 
27 Ianuarie.

Rectificare.—In discursul D-lul Las
car Catargi, din ședința de la 14 Ianuarie, 
publicată in Monitorul No. 27, la pagina 
500, col. I, rândul I, în loc de: „Mitropo- 
lițil pe atunci erafi vice-președinți de 
drept,* să se cităscă: ^Mitropoliții pe 
atunci erau președinți de drepte

In comunicarea făcută Adunărei de că
tre D. C. Micescu, în ședința de la 17 
Ianuarie, publicată în Monitorul No. 28, 
la pag. 525, col. I, rând 12 de jos, în loc 
de: „Locuitorii comunei Ciumesci și Mio- 
veni, să se cităscă: * Locuitorii comunei 
Ciumesci și Colibași.*

DIRECTOR, alexandbu pencovicl
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No. 31.
ADUNAREA DEPUTAȚILOR

Ședința de la 27 Ianuarie 1889
Președenția D-lui președinte C. Gră- 

dișteanu.
— Ședința se deschide la ora 1 și jum. 

dupe amia^i.
—Presenți 143 D-nl deputați.
—Nu răspund la apelul nominal 39, și 

anume:
Bolnavi:

D-nii I. lancovescu, M. Kogălniceanu, 
N. Nanoescu, R. Pătărlăgeanu.

In congediu:
D-nii T. Anastasiu, M. Balș, G. Gr. 

Cantacuzino, G. Danaric, 0. Datculescu 
G. Kogălniceanu, M. Marascu, I. Negu- 
lici, St. Pleșea.

Fără arătare de motive:
D. 0. Andrieș, I. Balanolu, G. Burghe

lea, V. Dimitropulu, T. lonescu, I. La
hovari, M. Mateescu, I. Miclescu. V. 
Morțun, E. P. Protoppescu, I. Poenaru, 
V. Poenaru, S. Rășcanu, 0. Ressu, I. Ste- 
fănescja, 0. Stroici, I. Șomănescu, I. Văs- 
sescu, I. 0. Brătianu, Gr. Buicliu, D. 
Burcă, V. Macri, M. Marghiloman, 0. 
Teleman, I. Isvoranu, V. Pogor.

— Sumarul ședinței precedente se a
probă.

—Se trimite la comis, de petițiuni: pe
tițiunea D-nei Maria Verdescu, duoă peti
țiuni din^partea mai multor locuitori din 
comuna Poiana-Lacului, județul Argeș, a 
mai multor locuitori din comuna Salcia, 
județul Teleorman, a mai multor locui
tori din comuna Alimănesci-Cioflăngeni, 
județul Argeș, a mai multor locuitori din 
comuna Ghimpați, județul Vlașca, a mai 
multor locuitori din comunele Militari 
și Afumați, județul Ilfov, și a mai mul
tor locuitori din Capitală.

—Se trimite la comis, de indigenat pe- 
tițiuuile D-lor 6. lonescu și Fr. Wendel.

Se trimete la comisiunea budgetară 
petițiunea preoților bisericei St. George- 
Nofi din Capitală.

. — Se depune 7 raporturi ale comis, de 
indigenat asupra naturalisărei Domni
lor : Ion Oltânu, M. Cohn, Th. Temelie, 
Ghica Georgescu, I. Simici, A. Margari- 
topolu și I. Radovici.

— Se trimete la secțiuni propunerea 
pentru a se acorda o pensiune D-nei Con
stanța Popovici.

— Se trimete la comisiunea financiară 
proiectul de lege relativ la deschiderea 

•unui creditde lei 56.781 pesema ministe
rului de finance și a unui credit de 23.302 
pe sămabudgetului datoriei publice.

D. Dimitrie Sturdza : D-lor depu
tați, am primit a^i o scire fdrte desplă- 
cută din județul Tutova; mi se comunică 
și mă grăbesc a aduce Ia cunoscința D-lul 
ministru de interne, care ne fiind aici, 

rog pe onorabilii D-ni miniștri presenți 
să-i comunice imediat că s’a ivit bdle de 
vite în județul Tutova și nu e de cât un 
singur veterinar acolo, care ori cât de 
activ și bun ar fi, și este, totuși nu crede 
să pdtă îndeplini acest servicifi singur ; 
rog pe onor, guvern să binevoiască a 
trimite imediat la fața locului și alți d- 
meni competenți; să nu cereți ântâifi in- 
formațiuni, sute și mii de formalități; 
căci cașul e adevărat; să nu lăsați boia 
să se întindă și miseria sâ devină mai 
mare de cât în anii trecuți; căci răul va 
fi mai teribil pentru cel mici de cât pen
tru cel mari, cari pot lupta. Vă rog încă 
odată să ordonați imediat să se ducă la 
fața locului dmeni competinți ca să ia 
măsurile necesarii pentru stârpirea răului.

D. președinte, G. Gr&dișteanu: E o 
interpelare care o faceți ?

D. Dimitrie Sturdza: Nu, e o comu
nicare, o rugăminte.

D. N. Nicorescu : D. Sturdza â adus 
la cunoscința ministerului faptul că în 
județul Tutova s’a ivit bdle de vite, și a 
atras atențiunea sa asupra acestui cas in- 
vitându’l să ia măsurile urgente cerute 
de legea poliției veterinare. Recunosc că 
un sentiment de îngrijire a îndemnat pe 
D. Sutrdza să facă acestă comunicare; dar 
mă tem ca nu cum va prin acăsta să se 
dea o alarmă prematură și neîntemeiată 
în țeră.

D. Sturdza a tjis că s’a ivit bdlă de 
vite în județul Tutova și D-vdstre scițl 
că în limbagiul comun prin bdlă de 
vite se înțelege tifosul-bovin. EI bine, efi, 
din informațiunile ce am, scifi că nu e vorba 
de o asemenea bdlă gravă, ci de o simplă 
boia a vitelor de gură și de piciore. Prin 
urmare să reducem cașul la adevăratele 
lui proporțiuni ; să nu dăm alarma în 
țără, să nu speriem pe nimeni; căci o a
semenea scire aruncată cu dre-cari ușu
rințe în public, ar putea să aducă însem
nate daune pentru comerciul nostru.

Cred dar că, dupe îndemnul făcut de 
D. Sturdza, D. ministru de interne se va 
grăbi a lua în privința acesta tdte măsu
rile indicate de lege. .

D. Dimitrie Sturdza : D-lor, mă u
nesc cu D. Nicorescu și ^ic că nu șcifi ce 
bdlă este. Am voit însă să aduc acestă co
municare la cunoscința D-lui ministru, 
pentru ca D-sa să facă cercetări urgente. 
De altmintrelea să dea Dumne^efi să nu 
fie nimic.
> D. I. Nucșoreanu : D-lor, este regre
tabil a se face o declarațiune de aseme
nea natură din partea unui coleg al nos
tru, fără ca ea să fie basată pe un fapt 
cert; căci într'un asemenea cas ea nu 
pdte servi de cât inimicilor noștri. Este 
grav lucru când se avanseză aci cu atâta 
ușurință, fapte despre a cărora realitate 
nu suntem bine convinși, fiind-că prin a- 
căsta se dă dreptate streinilor să credă că 
noi nu suntem o națiune seridsă.

Când vorbim despre un fapt care pdte 
să aibă echofi peste frontieră, atunci tre

buie să ne dăm bine săma de ceea-ce 
facem.

Prin urmare rog pe onor. Cameră să 
primăscă a nu să trece în procesul verbal 
interpelațiunea D-lui D. Sturdza și tot de 
odată rog și pe fie care D. deputat ca, a
tunci când voiesce a vorbi despre aseme
nea lucruri, să se servăscă de probe bine 
stabilite; căci numai așa putem să asigu
răm in mod serios raporturile ndstre co
merciale cu străinătatea. Ger dar șterge
rea din procesul verbal a acestei cestiuni.

D. ministru de externe, P. P. Garp: 
D-lor deputați,efi cred că este inutilă pro
punerea D-lui Nucșoreanu, care în mod 
practic nu pdte duce la nici un resultat. 
Ori care ar fi dorința ndstră de a protege 
interesele ndstre* comerciale, ea trebue 
însă să se oprăscă înaintea unui lucru cert, 
înaintea neadevărului. Guvernul român, 
nu numai astă-^I, dar în tot-d’a-una, de 
câte-ori s’a ivit un cas de epizootie, a ți
nut de ondrea sa ca să comunice el cel 
d’ântâifi tutulor guvernelor străine că în 
cutare safi cutare localitate din. țără s'a 
ivit o asemenea bdlă, și, ori-care ar fi do
rința D-vdstre, efi vă declar că îndată ce se 
va constata că există un cas de epizootie, 
acăsta se va comunica guvernelor străine.

Nu am fost, D-lor, aci când a vorbit 
D. Sturdza, și nu scifi dăcă D-sa a vorbit 
ca de un lucru positiv, safi numai ca de 
un huiet...

D. Dimitrte Sturdza: Am spus că 
mi s’a comunicat că este o bdlă, dar nu 
mi s'a spus dacă este gravă. Efi însă am 
ținut să spun guvernului că ori cât de u- 
șdră ar fi acea bdlă, un singur veterinar 
nu este de ajuns, și de aceea am rugat ca 
să se mal trimită și alții, ca să fie de a
jutor la nevoe.

D. ministru de externe, P. P. Carp: 
Legea veterinară s’a aplicat tot-d'a-una 
cu cea mal mare strășnicie, în cât sunt u- 
nil cari s’afi plâns că, sub motivul de epi
zootie, afi fost persecutați. Fie dar sigur 
D. Sturdza că, dacă de către comisiunea 
sanitară se va constata existența vre unei 
bdle, legea se va aplica și acum tot cu a
ceeași exactitate cu care s'a aplicat și la 
cele-alte cașuri.

In cât privește propunerea făcută de 
D. Nucșoreanu, efi cred că ea nu are ab
solut nici o utilitate practică; pentru că, 
ori veți ascunde D-vdstre aci în Parla
ment, ori nu veți ascunde cașul, noi, gu
vernul, nu’i vom ascunde daca va exista; 
căci nu avem interes să ascundem nimic, 
pentru că noi când cerem închiderea safi 
deschiderea graniței o cerem tocmai^pe 
temeiul acesta, că în tot-d'a-una noi a
plicăm legea poliției veterinare în tdtă 
severitatea ei. (Aplause).

Vod: închiderea discuțiunel.
D. I. Nucșoreanu: Dacă ași fi sciut 

că D. ministru de externe va pune cestiu
nea în acest mod, bine înțeles că nu ași 
fi făcut propunerea de a nu se trece în 
procesul-verbal al ședinței cuvintele D-lui 
Sturdza; dar efi am vorbit înainte de a
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se pronunța D. ministru de externe și deci 
nu am putut sci ce va răspunde d-sa. De
clar acum că împărtășesc ideea D-lui mi
nistru și recunosc că atribuțiunea guver
nului este a constata când există epizoo
tie. Prin urmare denunțarea făcută de D. 
Sturdza înaintea Parlamentului, fără ca 
D-sa să presinte și acte certe că există 
epizootie, este venită înainte de timp.

încă odată dar, declar că mă unesc cu 
opiniunea D-lui ministru de externe. (A- 
plause, ilaritate).

D. președinte, C. Grădișteanu: D. 
Tocilescu are cuvântul.

D. G. Tocilescu: Am cerut cuvântul 
pentru duoă lucruri: ântâiâ, să rog pe 
onor, biuroâ a face sa se pună din noâ 
la ordinea Șilei o interpelațiune ce am a
vut ondre să adresez acum o lună de <Jile 
și mai bine D-lui Ministru de interne, în 
privința unei pretinse răscăle, iscodită de 
un primar din comuna Șipotele, care a 
dat motive guvernului să trimită forță 
armată acolo.

Acestă interpelare a fost pusă la ordi
nea ^ilei Luni: și în acea Și s’a întâm
plat că atât eâ, cât șiD. N. lonescu care 
conexase interpelarea mea cu o interpe
lare a D-sale, să lipsim, ast-fel că nici 
una din aceste două interpelațiunl conexe 
nu s’aâ putut desvolta.

Rog dar să se înscrie din noâ interpe
larea mea la ordinea <JileI, și daca este 
posibil chiar pentru itaâine.

D. președinte, G. Grădișteanu: Se 
va înscrie la ordinea zilei conform regu
lamentului, adică peste trei Șile.

D. G. Tocilescu: Al douilea motiv pen
tru care am luat cuvântul este acesta:

Un număr însemnat de cetățeni din 
județul Vasluiâ, ’mi-aâ făcut ondrea a 
mă însărcina să depun pe biuroul Came
rei o petițiune prin care ei cer înființarea 
unui gimnasiâ în orașul Vasluiâ. Sub- 
scriitoril acestei petițiuni, în urma insis
tențelor făcute pe lângă D. ministru al 
instrucținnel publice, văzând că nu pot 
căpăta o satisfacțiune; căci după cât sunt 
informat, D. ministru le a declarat că 
nu pdte prevedea în budget cifra ne
cesară pentru înființarea gimnasiulul, a- 
cnm recurg și la buna voință a acestei 
Camere și sper că justa lor cerere va fi 
luată în considerațiune.

D. președinte, G. Grădișteanu: Se 
va trimite la comisiunea budgetară.

Acum d. Nădejde are cuvântul
D. I. Nădejde: D-lor deputați, am 

luat cuvântul să comunic Onor. Camere o 
petițiune din partea locuitorilor comunei 
Lipia-Bojdani...

O voce : Iar începi cu petițiune ? (sgo
mot).

D. I. Nădejde : Dați-ml voie D-lor, 
să vă citesc plângerea acestor țărani... 
(sgomot).

Cred că precum D-vdstre ați ascultat 
pe cel ce v’a vorbit despre rîmâtori, veți 
asculta și pe cel ce voiesc a vă vorbi des
pre suferințele țăranilor, de și el nu sunt 

de părerea D-lui președinte al partidului 
voiagior, (întreruperi, sgomot).

Dacă ar fi vorba despre o cerere de pă
mânt nu ași insista să dati citire acestei 
petițiuni, dar aci se trateză despre o altă 
cestiune,... (întreruperi, sgomot).

D. președinte, C. Grădișteanu: Vă 
rog bine-voiți a nu întrerupe.

D. I. Nucșoreanu: Cer cuvântul în 
cestiune de regulament.

D. I. Nădejde: Iată ce se 4^ce P™1 I atunci și până aȘI. In curgerea acestui 
“ ‘ timp s’ati făcut multe modificări la regu-acâstă petițiune:

„Jos iscăliți! locuitori din comuna Li- I lamentul nostru, dar nu sciâ să se fi pro- 1
pia-Bojdani (Sgomot, întreruperi.). pus vre-odată restrângerea dreptului de I

D. președinte, C. Grădișteanu: Bi- I petițiune saâ regularisarea modulul cum 1 
ne-voiți a depune acăstă petițiune la biu- I trebue deputatul să vorbescă când pre- 
roâ și se va comunica Camerei în resu- I sintă Adunărei o petițiune. Tot-d’auna 
mat, conform regulamentului. 1 până acum, deputatul a avut dreptul a

Acum D. Nucșoreanu are cuvântul în I presintă petițiuni și a arăta motivele 
cestiune de regulament. pentru care el crede că Adunarea trebue

D. I. Nucșoreanu: D-lor deputați, I să se pronunțe de urgență asupra plân- 
văd pe fie-care Și că se pierde timpul Ca- gerel ce se aduce la cunoscința sa. Și, 
merel cu citiri de petițiuni. Citirea unei I în adevăr, dacă deputatul nu araveadrep- 
petițiuni are un sens bine accentuat, și tul să arate pentru ce cere urgența, dacă 
de aceea legiuitorul n’a voit să acorde I nu s’ar cundsce ce coprinde petițiunea, 
citirea petițiunilor în adunare; și daca cum ar putea Adunarea să dea un vot în 
câte odată se permite a se da citire unei I cunoscință de causă ?
petițiuni în întregul el, este că atunci I Domnilor, eâ nu mă preocup de ces- 
Adunarea se vede sesisată de o cestiune 1 tiunea de față ; nu cunosc coprin- 
importantă... (întreruperi, sgomot.) I derea petițiunel ce D. Nădejde voiesce

Domnilor, când am luat cuvântul în I a presintă ; dar mă revolt când văd că o- 
cestiune de regulament, vă rog să credeți I norabila Cameră, și mal ales D. Nucșo- 
că nu am făcut acăsta fără să fi citit mai rănu, vechiâ liberal, găsesce nemerit toc- 
ântâiâ regulamentul. mai asupra dreptului de petițiune să ri-

Petițiunile cari nu aâ o mare gravitate dice un asemenea incident, să ne vorbăscă 
se depun la biuroâ, arătându-se pe scurt de perdere de timp, când însuși D-sa prin 
coprinderea lor.... (sgomot.) A se da citire incidentul ce ridică ne face să perdem tim* 
uneipetițiuni de trei câle, care nu tra- pul, discutând asupra regulamentului; 
tăȘă despre o cestiune de însemnătate ex- căci daca s’ar fi lăsat D. Nădejde să a- 
traordinară, este a face pe Cameră să rate conținutul petițiune! și să expună 
pearȘă un timp precios... (întreruperi, motivele pentru cari cere urgența, ne- 
sgomot). greșit că cestiunea acăsta ar fi fost până

Regulamentul nostru spune categoric acum vidată.
că petițiunile se comunic în resumat. Mărturisesc, D-lor, că procedura ce se

Din momentul dar, ce onor. D. Nădejde voiesce a se impune pentru presintarea
voesce să facă, cu ocasiunea presintărei petițiunilor, este cu totul în desacord cu
unei petițiuni, un curs teoretic despre I spiritul liberal ce a predomnit la votarea 
drepturile țăranilor și ale proprietarilor, dreptului de petițiune, drept consacrat
D-sa calcă regulamentul. Prin urmare prin pactul nostru fundamental, și ea nu
rog atât pe D. Nădejde, cât și pe ori și ar denota de cât un dureros regres. (In-
care din Domnii deputați cari aâ să pre- treruperl). Prin urmare, daca D-vostre
sin te petițiuni, să bine-voiască a le de- recun6scețl că există dreptul de petițiune,
pune la biuroâ, anunțând obiectul lor apoi atunci bine-voiți a lăsa pe presen-
prin duoă trei cuvinte și să nu ne facă tatorul unei petițiuni să expună motivele
să pierdem timpul; căci alt-fel vom fi în ce milita în favdrea urgenței; căci alt-fel
drept a crede că D-lor aâ intențiunea de 
a face obstrucționism. (Aplause).

D. președinte, C. Grădișteanu: Iată 
D-lor, ce ^ice art. 89 din regulament.

„Ori-cine are dreptul a adresa petițiuni 
Adunărei.

„Coprinsul lor se expune în resumat 
de unul din secretari la începutul fie cărei 
ședințe. După acesta ele se trimit fără 
discuțiune la comisiunea petițiunilor.*

D. N. Voinov: Cer cuvântul în ces
tiune de regulament.

D. I. Nâdejde: Am văjut citindu-se 
aci în Cameră, o mulțime de petițiuni și 
apoi s’a cerut urgența; prin urmare și

eâ care voiesc să cer urgența asupra a
cestei petițiuni, cred că sunt în drept a 
Șice câte-va cuvinte, ca să motivez pen
tru ce fac o asemenea cerere.

D. președinte, C. GrAdlșteanu: D. 
Voinov are cuvântul în cestiune de re
gulament.

D. N. Voinov : Domnilor, am on6re 
a face parte din Parlament de la 1866 și 
sciti forte bine tot ce s’a petrecut aci de

oi 
ie 
îi

și

ș

ce milita în favdrea urgenței î căci alt-fel 
cum ar putea Adunarea să aprecieze gra
vitatea cașului și să acorde urgența pro
pusă.

Fie-ml permis a declara că eâ nu nw 
înțeleg atitudinea D-vdstre. Văd că astășl 
vă preocupați de a nu perde timpul fără 
folos ; dar, vă întreb: ce am făcut noi de 
trei luni de Șile de când ne aflăm aci ? 
Cari sunt proiectele de lege ce le-ami vo
tat ? Afară de câte-va proiecte de credit®, 
nu am lucrat nimic serios; și dacă nu ar 
fi fost petițiunile și interpelările cu car 
ne-am ocupat, nu sciâ dacă timpul nostru 
nu ’l-am fi întrebuințat într’o complecta 
somnolență politică și parlamentara, de
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ăre ce până acum nu s’a presentat pro
iectele importante despre cari ni s’aîi spo
rit, și nici chiar budgetele nu s’aîi depus 
pe biuroul Adunărei.

Când lucrurile sunt ast-fel, voiți 
D-văstre ca și dreptul de pe! ițiune să ’l 
stînginiți sub falaciosul motiv de perdere 
de timp ? De trei luni perdem timpul aci, 
și tocmai acum când se presintă o peti
țiune, care păte să fie forte seridsă, ne a- 
pucă dorul de a economisa timpul. Dar 
arâtați-mi ce proiecte importante și ur
gente aveți D-vdstre la ordinea $ilei, în 
cât nu puteți acorda câte-va minute nu
mai, pentru resolvarea unei petițiuni ?

Ei, D-lor, conservatori și liberali, tre
bue cu toții să recunăscem că de trei luni 
trăim într’o atmosferă pe care n’o pot 
califica... (întreruperi, sgomot).

In puterea regulamentului ^c și eă că 
deputatul are dreptul să presinte peti
țiuni ; că prin citirea petițiunilor nu se 
calcă regulamentul, pentru că nu există 
în regulament vre un articol care să ^ică 
că deputatul nu are dreptul să motiveze 
presintarea unei petițiuni și să propună 
urgența.

Voiți însă acum D-văstre-să mărginiți 
acest drept ? Atunci fie constatat că un 
drept constituțional și liberal se caută a 
se înăduși sub falaciosul pretext că prin 

- presentarea unei petițiuni se perde tim
pul Camerei. (Sgomot, întreruperi).

D. președinte, C. Grădișteanu: D. 
Nădejde are cuvântul.

D. I. Nădejde : D-lor, mal mulți ță
rani din comuna Lipia-Bojdani se rog a 
li se acorda dreptul pentru pășunarea vi
telor lor, în pădurea Statului Gruiu, drept 
care s’a acordat și la alțl țărani; și fiind 
că peste câte-va $ile timpul pășunatului 
însepe, eă rog pe onorabila Cameră să 
încuviințeze urgența asupra acestei peti
țiuni ; căci alt-fel țăranii ar fi expuși a 
se adresa la arendașul moșiei, care pen
tru un petic de pământ le cere sume fa- 
bulăse.

— Se pune la vot urgența, și se res
pinge.

D. președinte, C. Grădișteanu: Peti
țiunea se va trimite la comisiunea de pe
tițiuni.

D. C. C. Dobrescu: Am ondre a depu
ne pe biuroul Camerei o petițiune din par
tea șefilor de ateliere tipografice din Bucu
rescl, prin care se plâng în contra concu
renței neleale ce le face Imprimeria Statu
lui, față cu primăria; ei cer o anchetă care 
să constate tendința ce. are Imprimeria 
Statului de a le lua din mână o lucrare 
care, dupe lege, se cuvine numai lor.

p. președinte, C. Grădișteanu: Pe
tițiunea se va trimite la comisiunea de 
petițiuni.

D. vice-președinte, Gr. Cozadini, o- 
cupă fotoliul președinției.

G. Dem. Teodor eseu, raporțorul 
comitetului de delegați al secțiunilor dă 
citire următorului raport și proiect de 
lege;

Domnilor deputați,
Proiectul de lege, propus din inițiativă 

parlamentară, de a se acorda un ajutor 
din partea Statului pentru terminarea 
frumosului edifleiă al ateneului, s’a dis
cutat și admis în unanimitate de secțiu
nile onor. Adunări, cari aă ales ca dele
gați :

Secț. I pe d. Sănd.-Nenoveanu G. I.
„ II „ Prot. Pache Emanoil.
„ III „ Triandafil Grigore
„ IV „ Miclescu G. loan.
„ V „ Teodorescu G. Demetru
„VI „ Negulici loan
„ VII * Vericeanu Alexandru

Comitetul delegaților, constituit sub 
președenția D-lui Al. Vericeanu, în <jiua 
de 19 Decembre 1888, studiind cestiunea 
și făcând u’mi ondrea d’a mă numi rapor
tator, m’a însărcinat a vă aduce la cunos
cință resultatul cercetărilor sale.

Ateneul român — fundat de peste 23 
ani, și printr’o anume lege, recunoscut 
ca o persdnă morală—s’a impus de la în
ceput atențiunel și solicitudinel publice, 
mai ântâiă prin foldsele aduse culturel 
naționale, apoi, prin inițiativa d’a înte
meia și alte instituțiuni, precum „Socie
tatea pentru învățătura poporalul ro
mân,“ „Societatea filarmonică,14 „Socie
tatea de bele-arte“ etc.

Ca prim fond, pentru un local propriu 
Ateneului,& fost cifrade 40.000 lei, resul- 
tată din vânzarea imobilului lăsat prin 
testamentul răposatului președinte corni
țele Scarlat Rosetti. Capitalisată de la 
1873, împreună cu chiria altul imobil, 
acăstă sumă a ajuns la 150.800 lei, prin 
îngrijirea desinteresată a vice-președinte- 
luid. Const, Esarcu. Acești lei 150.800 — 
s’aîi sporit cu prețul locului 
din strada Mercur, lăsat prin 
același testament, de lei . . . 60.001 65 
cu donațiunea defunctului
Hagi-Vasile, de lei................ 8.336 —
cu donațiunea defunctului
lordache San-Marin, de lei.. 2.009 50
cu donațiunea D-lui lăn
Linche, de lei . . ................. 500 —
și cupdnele efectelor, de lei . 211 50

Pe lângă acest fond de lei 221.858 65 
s’aîi mal depus la „Banca na
țională*, ca venit resultat din
loteria din 1887, lei. ... . 352.139 30 
ast-fel că, penă la începutul 
anului 1888, a servit la cons
truirea mărețului palat (care 
constituie o podăbă nu numai 
pentru București, dar și pen
tru întrâga țără) modesta ți- 
fră de lei .................................573.997 95

Acăstă sumă fiind cu totul neîndestulă- 
tăre, 48 D-ni deputațl, printr’un proiect 
din inițiativă parlamentară, aii propus— 
acum 2 ani—ca Statul să vină în ajutor 
Ateneului, o dată pentru tot-d’a-una, cu 
lei 350.000, spre a’I servi la terminarea 
edificiului. Proiectul însă n’a putut de
veni lege, căci, de și îmbrățișat cu o apa

rentă favăre, la votarea în total 'I-aâlip
sit numai câte-va sufragii pentru a do
bândi maioritatea regulamentară.

Atunci Ateneul^ne mal având alte mi^- 
lăce, s’a vă^ut nevoit a recurge la socie
tatea creditului funciar urban din Bucu
resci, ca să contracte un prim împrumut 
de 200.000 lei. De și acăstă sumă e_Je 
mult cheltuită, totuși lucrările n’aă fost 
un moment întrerupte, conform dorinței 
generale ca palatul să fie cât mai cu
rând terminat și deschis atât publicu
lui, cât și asociațiunilor literare, sciin- 
țifice și artistice, cari ’șl-ar avă reșe
dința în acest palat. Actualminte, spre 
a se plăti numerăsele lucrări contrac
tate și săvîrșite, e neapărată trebuință 
de încă 250.000 lei, împrumut pe care 
creditul nn se păte decide a ’l acorda 
fără ca Statul să garanteze regulata achi
tare a ratelor pentru suma totală de 
450.000 lei. După informațiunile luate, 
atât de la creditul urban, cât și de la co
misiunea însărcinată cu lucrările de con
strucțiune, resultă că pentru menționa
tele împrumuturi (pe scrisuri 5 la sută 
și în termen de 40 ani)urmăză ase plăti: 
La 200.000 lei (împr. efect.) lei 12.610 42 
La 250.000 lei (împr. de ef.) lei 15.763 04 
La 450.000 lei rate anuale în

sumă de lei..........................  28.373 46
In considerare dar că Ateneul român, 

prin lucrările și foldsele ce-a adus (și e 
menit să aducă pe viitor) merită a fi a- 
jutat, ca instituțiune de interes public;

In considerare că Statul e ținut a nu 
se desinteresa, ca până acum, de o ase
menea instituțiune — provenită din ini
țiativă privată—care a dat probe incon
testabile despre eficacitatea cu care ’l păte 
secunda întru realisarea binelui general, 
în*tdte direcțiunele ce tind la civilisare :

In considerare că motive cu totul si
milare aâ decis înscrierea de subvențiunl, 
prin budget, diferitelor așezăminte cultu
rale, precum, 144.500 lei pe an “șcălelor 
și bisericelor române din străinătate:14 
67.000 lei „Academiei române ;„ 50.000 
lei „teatrului din Bucurescl;* 20.000 lei 
„teatrului din Iași;„ 29.000 lei „șcălelor 
private" (sumă totală de 310.500 lei;)

In considerare că, de și ajutorul pro
pus se va înscrie în budget până la stin
gerea împrumutului, totuși pe de o parte 
spiritul inventiv și perseveranța membri
lor Ateneului, pe de alta generositatea 
personelor avute, recunoscința întregului 
public și veniturile eventuale ce ar pro
duce "edificiul, sunt o garanția despre gă
sirea mijlăcelor capabile d’a stinge îm
prumutul într’un interval mai scurt, ca 
ast- fel să înceteze subvențiunea ce se pro
pune ;

In considerare că, palatul va aparținea 
în definitiv, nu numai capitalei, ci și Sta
tului, din partea căruia ajutorul de lei 
28.373 e o cifră neînsemnată, compara
tiv cu avantagiele ce i se acordă în lipsă 
de localuri speciale :
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Pentru aceste cuvinte, D-ni deputați, 

unanimitatea delegaților vă rogă să fiți 
și D-vdstre unanimi la adoptarea urmă
torului

PROIECT DE LEGE:
Art. 1.—Se va înscrie anual, în buge

tul Statului, suma de lei 28.373, bani 46, 
care se va vărsa direct la casa creditului 
funciar urban din Bucurescl, până la stin
gerea împrumutului de 200.000 lei, con
tractat de Ateneul român, și a celui de 
250.000 lei, ce se va mai contracta la a- 
ceași societate.

Art. 2.—Ateneul român va pune edi
ficiul din Bucurescl la disposițiunea mi
nisterului instrucțiunii pentru congrese 
internaționale, pentru întruniri artistice, 
sciințifice și literare, pentru solemnități 
scolastice.

Reportator, G. Dem. Teodorescu.
D. vice-președinte: Discuțiunea ge

nerală este deschisă.
D. V. Pleșoianu: D-lor deputați, eh 

am fost de la început în contra acestui 
proiect de lege și iată pentru ce : S’a luat 
de cât-va timp un obiceifi că se votăză 
tot-d’a-una credite, pensiuni, recompense 
naționale și câte alte cheltueli, și budge
tele să aduc tocmai la sfârșitul sesiunel, 
ast-fel ca atunci ne găsim toț-d’a-una în 
deficit, și acel deficit nu se pdte acoperi de 
cât prin impositele asupra contribuabi- 
lor. Ași ruga dar, pe guvern și pe Cameră 
casă nu mal primăscă a se vota asemenea 
sporiri de chieltueli, până a nu se aduce 
budgetul de veniturile Statului și dupe ce 
se vor regula veniturile și se vor vota, a
tunci guvernul să bine-voiască să echili
breze budgetul cheltuelilor dupe budgetul 
veniturilor. Dacă atunci vor mai prisosi 
bani la venituri am putea să ne ocupăm 
de asemenea îmbunătățiri și înfrumuse
țări. Dar dacă este vorba de îmbunătătă- 
țiri și înfrumusețări, dacă e vorba de res- 
pândirea luminii, ar trebui să cheltuim mal 
ântâih casă luminăm poporul, să facem 
scdle prin comunele unde nu sunt, și de altă 
parte să căutăm a ameliora sdrta pătimași
lor făcând spitale; căci răspândirea luminei 
de care ni se vorbesce este în centrul capi
talei, unde este destulă lumină și unde 
nu vine poporul de la țâră ca să se lumi
neze de la Atenefi.

De aceea, D-lor, v’ași ruga să respin
geți ori-ce aseminea cereri de chieltuieli, 
până ce se va vota budgetul veniturilor; 
căci țâra nu mal pdte suporta adâpse de 
imposite nici mâcar de 5 bani; și acesta 
o scifi; căci trăesc între țerani, am vă^ut 
pe mulți din ei cari mănâncă nesărat; căci 
nu afi nici cu ce să cumpere sare, ne cum 
să mai plătăscă bani pentru Atenefi și 
alte cheltueli de aseminea natură.

Pentru aceste cuvinte efi mă pronunț 
contra acesttil proiect de lege.

D. vice-președinte: D. raportor are 
cuvântul.

D. Teodorescu G. Dem., raportor :

D-ni deputați, veniam cu atâta intusiasm 
înaintea D-vdstre, avăm atâta încredere 
că represintațiunea națională va fi una
nimă într’o cestiune așa de însemnată, 
în cât vă mărturisesc că nu mă asceptam 
la asemenea obiecțiunl, când e vorba des
pre mărăța instituțiune, care a fost creeată 
de toți cetățenii, din inițiativă particulară 
și pentru care nu s’a cerut un singur ban 
din budgetul Statului.

Intemeiarea Ateneului și erigerea fru
mosului palat, care ornăză capitala, sunt 
datorite dohațiunilor lăsate de bărbați ge
neroși, activităței Intelectuale și sacrifi
ciului membrilor lui, în fine contribuiri- 
lor benevole din partea publicului recu
noscător. Pentru ce ? Fiind-că, toți — 
donatori, membri și public—afi văijut în- 
tr’ânsul o instituțiune folositdre, i-afi a
preciat bine-facerile, s'afi luminat din 
radele ce-a răspândit în decurs de 23 ani. 
Cum să mă ascept der ca a^IT tocmai în 
numele luminei să se rădice obiecțiunl 
în contra unui focar de lumină? Cum să 
mă ascept a vedea pe un membru al Ca
merei, pe care sunt deprins a’l stima, viind 
să invoce pretextul falacios de economiă 
și să ceră respingerea subvențiunei pro
pusă, fără de care instituțiunea Ateneului 
n’ar putea să termine ceea-ce a între
prins ?

Onor. D. Pleșoianu, între altele, a opi
nat că, de și forte bun, de și folositor, A
teneul nu prețuiesce cât o scdlă primară 
ori secundară, că lumina și cunoscințele 
ce le răspândesce nu se impar țării întregi 
ci numai asupra Bucurescilor.

Să las că, chiar d’ar fi așa, nu e puțin 
lucru să se împartă cunoscințe folositdre 
marel populațiuni a capitalei; însă pot 
asigura pe onor, preopinent în calitatea 
mea de profesor secundar și ca unul care 
m’am ocupat nu puțin cu asemenea ces
tiuni—’l pot asigura că e fdrte mare deo
sebire între menirea unei scdle pentru co
pii și a unei scdle pentru dmenii formați; 
că eficacitatea învățămintelor ce se pre- 
dafi de câtre Ateneu, fiă prin Interesantele 
’I prelegeri, fie de pe catedra șcdlelor de 
adulți, aduc societățel avantagie cu mult 
mai prețidse, de cât o scolă de copii, ori
care ar fi ea. In scdlele Statului, primare 
ori secundare, se predafi cunoscințe tec- 
nice și studii elementare, se forme^ă in
teligența și inima tinerimel; de pe tribu
na Ateneului se împart noțiuni generale, 
cari se pot asimila tuturor inteligințelor, 
culte safi inculte, formate safi nu prin 
studii anteridre. In scdlele regulat con
stituite se admite numai tinerimea, pe 
când Ateneul se adrese^ă tinerilor ca și 
bătrânilor. Vedeți dar că lumina se res- 
frânge asupra tutulor stratelor sociale, a
supra țărei întregi, de dre-ce conferințele 
se publică, exposițiunile și prelegerile sunt 
la disposițiunea tuturor cetățenilor.

Nu e însă vorba numai despre instruc
țiunea ce se pdte lua de public la Atentâ. 
In raport am avut ondre să vă enumăr a- 
sociațiunile formate prin inițiativa Atene

ului, precum societatea filarmonică, de 
bele-arte, pentru scdle de adulți, pentru 
învățătura poporului român etc. Aseme
nea instituțiunl privesc civilisațiunea, ră- 
dicarea nivelului cultural, și este de dato
ria Statului a nu le pune pedici, a nu se 
desinteresa de dânsele, ci a le ajuta in 
tdte modurile. In alte părți, face Statul 
cea-ce la noi face Ateneul, precum expo- 
sițiuni artistice, organisări de natură a 
încuragia musica, etc.

Și când Statul întâlnesce activitatea u
nei instituțiunl atât de bine-făcătdre, pe 
care publicul a îmbrățișat-o cu căldură; 
când toți aci sunt unanimi al recundsce 
utilitatea, fundată e dre obiecțiunea ce 
se aduce, că trebuie să realisăm economii, 
că e prea mare subvențiunea de 28.000 lei? 
Daca s’ar admite un asemenea motiv (cea- 
ce nu cred) atunci s’ar recundsce că nu 
merită sprijin din partea Statului nici A
cademia, nici teatrele naționale, nici scd
lele din inițiativa privată. Și totuși insti
tuțiunile de felul acesta afi subvențiuni 
cu mult mai mari de cât se cere pentru 
Ateneu. Ași înțelege—daca voim econo
mii până și la cele mal interesante așe- 
^ămmte—ași înțelege să cereți a se re
duce de unde e prea mult, spre ase acorda 
cât de puțin și celor ce n’afi de loc; nu 
înțeleg însă obicțiunea că sistema redu
cerii se pdte aplica în cașul de față.

Mai ânteiu, statul n’a dat un singur 
ban pentru Ateneu; totul s'a făcut prin 
inițiativa particulară; apoi membrii lui 
nu'și împart diurne și n’afi fonduri de 
cari să se atingă, ci contribuiesc de Ia 
dânșii cu punga, pentru local și spesele 
necesarii, cu talentul și inteligența lor 
pentru conducerea, pentru prestigiul ins- 
tituțiunil; sunt alții, ca D. Const. Esarcu, 
care și-afi părăsit ori-ce ocupațiune, și-au 
pus în joc averea și sănătatea, spre a 
se consacra exclusiv acestei lucrări mă
rețe, în convingerea că săvârșiafi o 
faptă din cele mai strălucite pentru 
națiune. Și noi venim să micșorăm aceste 
mari idealuri! Venim cu pretexte, ca și 
cum pretextele pot înăbuși veri-o-data 
consciința unui întreg popor! (Aplause).

Voițl economii și reduceri,? Prea bine. 
Vă rog să fiți de acord cu mine, să me 
secundați, să încuviințați tote reducerile 
de sinecure, tdte economiile chibsuite ce 
vi se vor propune de comisiunea budge
tară. Ca membru al acelei comisiuni, 
m’am îndeletnicit a studia câte-va bud
gete, ’ml-am cules datele și am dobândit 
convingerea că sunt multe și destule ca
pitole safi paragrafe, la cari se pot opera 
economii din diurne și lefuri exagerate, | 
fără să se desorganiseze serviciile respec
tive. Să mi le aprobați cu ocasiunea des- 
baterel budgetului; sâ facem tutulor parte 
drăptă și legală, iar nu pe unele persdne 
și unele instituțiunl să le îmbulzim cu 
cifre nemeritate, pe când altele nu ah 
nici elementele, nici primele migldce de 
subsistență! (Aplause).

In special pentru * Ateneu*, sper că
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alocațiunea prevăzută prin acâstă lege 
nu va fi înscrisă mult timp în sarcina 
Statului. E probabil că ea va figura în 
budget 3,4, 5 ani, până ce societatea va 
avisa la mitjldce nemerite pentru stinge
rea Împrumutului. Dacă va avea dre-cari 
venituri, ele vor fi negreșit afectate a- 
cestui scop. Dacă se vor ivi — cum e a- 
prope sigur — donatori generoși, ca cei 
numiți în raport și ca repausata D-na 
Oteteleșdnu; dacă publicul va continua 
să dea și pe viitor, ca în trecut, sprijinul 
și obolul săfi r Ateneului*, atunci fiți si
guri că nu bărbații distinși și desintere- 
sați, cari ’l compun, vor stărui a fi o sar
cină pentru punga contribuabililor. Vor 
veni din propria-le inițiativă să renunțe 
la subvențiune, fără să Înceteze însă a 
pune edficiul la disposițiunea Statului 
pentru necesități vădite, cum e solemni
tatea distribuțiunei premiilor, examenele 

. conservatorului de musică ș>declamați- 
une, etc. Și notați, D-ni deputați, că 
suma de 28.000 lei e fdrte neînsemnată, 
chiar de am lua-o ca plată de chirie pen
tru întrebuințarea palatului la congrese, 
întruniri și festivități școlare.

Așa' dar, din ori-ce punt am privi ces
tiunea, „Ateneul* merită ajutorul ce se 
propune; căci—cutez a o spune—e de o- 
ndrea țărei să nu pună cea mai mică pe- 
dică unei așa mărețe întreprinderi, toc
mai în momentul când e să’și realiseze 
ținta de mult dorită. Ați dori ore să ve
deți lăsat în părăsire palatul ce ați ad
mirat cu toții ? Credeți că ar fi o gloriă 
să’l vedem închis sati dărîmat ? Spunețl-o 
categoric; formulați clar acusațiunile ce 
’i găsiți, dar nu veniți cu argumente atât 
de ușdre, ca să distrugeți resultatul a 23 
ani de muncă perseverantă și visul aurit 
al celor ce ’i-afi donat primele fonduri! 
(Aplause). Că edificiul nu se va putea de
finitiv termina fără subvențiunea propusă, 
v’am demonstrat-o prin raportul citit, 
fiind-că societatea creditului funciar ur
ban voesce să aibă o basă solidă, pentru 
jealisarea noului împrumut de 250 mii 
lei.

Neacordând subvențiunea cerută, care 
se va numera direct creditului, prin acăsta 
am imita pe foștii deputați, devotați bi
nelui general din gură, dar cari la urmă 
votafi în contra propunere! ce subscrise- 
seră. Acăstă Cameră nu va cădea în ase
menea discredit, ci va întinde înalta’I 
protecțiune operil culturale, numită „A- 
teneul român*.

Cât despre șoptele unora, că palatul 
construit e prea mare, prea frumos pen
tru w Ateneu*; că în alte orașe nu pose
dăm edificii nici pentru trebuințele nea
părate, la aceste critice răspunsul e ușor 
de dat. Localul corespunde scopului so- 
cietăței, scop tot așa de mare și frumos, 
ca și edificiul. Vrea cutare oraș să ’l imi- 
teze ? Atunci nu are de cât să urmeze a- 
ceeași cale : Să se institue asociațiuni, să 
se impună solicitudinii publice, să facă 
loterii, să adune ofrande și să edifice pa

late chiar mai frumose de cât acesta. A- 
tunci, nu noi vom combate propunerea ce 
s’ar ivi, de a se întinde întreprinderi! 
(Aplause).

In definitiv, dacă credeți că e bine, că 
e în interesul și spre ondrea Statului a 
se desinteresa, ca până acum, de silințele 
eroice ale ^Ateneului* atunci invocați 
ori-ce pretexte și respingeți propunerea 
ce v’am făcut. Daca, din contra, aveți în
credere în frumosul viitor ce pdte avea 
acăstă instituțiune; daca sunteți convinși 
de folăsele el; daca socotiți că nu prin 
28.000 lei seva împovăra budgetul țărei, 
care plătesce sinecure de milione; atunci 
votați proiectul de lege, așa cum e for
mulat. Din parte’mi vă pot asigura că 
pentru membrii „Ateneului* cea mai fe
ricită 4i va fi aceea, când vor putea plăti 
împrumutul prin alte mi^ldce și vor veni 
să vă mulțămăscă, dar să vă rdge a’i în
ceta subvențiunea. Până atunci însă, nu 
e bine să paralisăm lucrarea, tocmai în 
momentul definitivei ei terminări: Ne-ar 
mustra și consciința, și opiniunea publică, 
și alegătorii noștri, dacă am comite o a- 
semenea greșală! (Aplause).

D. G. Duca: Domnilor deputați, în 
îndeplinirea strictă și consciincidsă a 
mandatului nostru de representanți al 
țărei și al intereselor publice, ne vedem 
adese-orl puși în posițiune fdrte dure- 
rosă, în cât, cu tdtă părerea de răfi, sun
tem siliți să fim în contra unor cestiuni 
cari par a avea o mare popularitate.

Ei bine, într’o ast-fel de posițiune mă 
găsesc efi acum, și dacă am luat cuvân
tul în acestă cestiune ’l-am luat, nu pen
tru că în principifi ași fi în contra aces
tui proiect de lege safi în contra insti- 
tuțiunel Ateneului, safi în mod inci
dental să fifi în contra creatorului aces
tei instituțiuni.

De aceea, pentru ca să pot fi mal liber 
a spune opiniunea mea, încă de la înce
put trebue să exclud din acestă discuți
une, atât Ateneul, acăstă frumosă și 
mărăță instituțiune, cât și mai cu sămă 
pe D. Exarcu, fondatorul acestui edi- 
ficifi, bărbat de mare merit, merit pe care 
’i-’l recunosc nu numai efi, dar tdtă țăra.

Când văd însă, D-lor, că situațiunea 
ndstră financiară este atât de încurcată, 
când văd budgetul atât de împovărat și 
neechilibrat, când văd că contribuabilii 
nu sunt în stare a mai suferi noui impo- 
site, atunci, în contra bunel-voințe ce 
ași avea de a acorda cea mal frumosă do- 
tațiune acestei instituțiuni, mă văd ne
voit a vota, cu inima strînsă de durere, 
în contra acestui proiect de lege.

Ce ni se cere, D-lor, să votăm astâ-^i? 
Mai ântâifi, dacă Adunarea va lua în 
considerațiune acest proect de lege, voifi 
căuta cel puțin a propune un amenda
ment, căci este fdrte curios lucnr de a ve
dea că s’a contractat deja un impumut 
de 200.000 lei pentru care nu ni s’a ce
rut nici un fel de garanție, și astăzi fi- 
ind-că s’a contractat un altul de 250.000 

lei, se cere să garantăm, nu numai anui
tatea acestui de al duoilea împrumut, dar 
să garantăm și anuitatea primului îm
prumut, care s’a contractat mai nainte, 
și pentru care noi, adică Statul, nu am 
dat nici un fel de garanție.

Prin urmare, dacă s’ar lua în conside
rațiune proiectul, atunci voifi veni cu un 
amendament a modifica acăstă parte a 
legei.

In ceea ce privesce art. 2, se <Jice în mod 
fdrte vag că edificiul Ateneului român 
va fi pus la disposițiunea ministerului 
instrucțiuneijpublice; prin urmare, guver
nul ar rămânea cu desevîrșire la bună
voință Ateneului, care ’și-ar pune a- 
cest edificifi Ia disposițiunea ministerului 
când și cum ar găsi preșidentele săfi de 
cuviință.

Cu alte cuvinte, în definitiv nu se dă 
nimic în schimb ministerului.

S’a ^is de D. raportor că suma de 
30.000 lei ce se cere a se înscrie în bud
get pentru plata anuităților este numai 
provisorifi, căci se va plăti în urmă de 
Athenefi, ceea-ce efi nu văd în proiect. 
Proiectul, din contra, este fdrte catego
ric : El că Statul angagiază garan
ția sa pentru plata anuităților de 30.000 
lei pe fie-care an până la stingerea defi
nitivă a împrumutului în termen de 40 
de ani. Aci întreb, fără iarăși, o repet, 
a voi să micșorez în nimica utilitatea 
acestui stabiliment, putem noi, in situa
țiunea în care ne găsim astăzi, cu un 
deficit considerabil în budgetul ce are să 
vi se presinte, putem noi să înscriem în 
budgetul Statului pe fie-care an, în timp 
de 40 de ani câte 30.000 de lei, cu care 
sumă seim cât bine s’ar face țărei, în 
privința unor necesități din cele mal im- 
peridse ? Cu acești 30.000 lei s’ar putea 
înființa duoă spitale rurale; cu acești 
30.000 lei s’ar putea îmbunătăți în mod 
considerabil posițiunea învățătorilor no
ștri sătesc!; s’ar îmbunătăți în modul cel 
mai pipăit posițiunea preoților sătesc!.

Pe de altă parte să ne întrebăm, acest 
Atenefi român nu produce nimica? Pro
duce, D-lor. Ați vă^ut că de la început s’afi 
dat representațiuni, și nu mai departe de 
cât alaltă-ieri, la una din aceste represen
tațiuni, loja era cotată 40 lei. De ce noi 
să venim să plătim și pe urmă tot produ
sul acestui Atenefi să profite altora ?

Din tdte aceste punctur! de vedere, vă 
rog, D-lor, să respingeți acest proiect de 
lege, și să lăsăm gloria de a termina Ate
neul autorului săfi.

Ateneul nu mai este astăzi minor, Ate
neul este major, ’și pdte creea venituri, și 
prin urmare, încetul, cu încetul pdte să 
termine ce mal este de făcut; iar no! să 
nu angagiăm pentru împrumuturile sale 
garanția Statului. Măsura de a începe o 
lucrare mărăță și pe urmă a arunca ter
minarea acelei lucrări pe spinarea Statu
lui, e o măsură care nu trebue să aibă în- 
curagiarea și aprobarea ndstră.
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In fața dar a acestorconsiderațiunl, pe 
cari le ați înțeles fdrte bine, cred, D-lor, 
că veți respinge acest proiect de lege.

D. C. G. Dobrescu : (Prahova) Tot 
așa de greh, D-lor, ’mi vine și mie să 
vorbesc In cestiunea acăsta, dupe cum pă
rea că ’i vine greii și colegului nostru D. 
Duca la Început.

Se cere prin acest proiect de lege 
28.000 lei pe an ca să se stingă un Îm
prumut ce se face pentru completarea 
sumei care mai e de trebuință spre a se 
termina Ateneul român din Bucuresci. Su
ma pe care a adu nat* o D. Exarcu, Împre
ună cu membrii Ateneului, este de 573.000 
Iei.

Prin urmare, Statului nu i se cere să 
vini de cât cu mai puțin de jumătate în 
ajutor.

D. Duca cum și D. Pleșoianu, în com
baterea acestei legi, n’aii adus nici un 
motiv, ci s’ah mărginit a stămi aci o dis
cuțiune de altă natură,* și anume : Cbel- 
tuelile ce s’ar cere mâne, poimâne pentru 
îndeplinirea cerințelor din diferite părți 
ale țărei.

D-lor, sunt cel ântâih care, când vor 
veni budgetele, am să cer economii unde 
trebue să se facă, dar acăsta nu mă împe- 
dică a susține să se facă cheltuell folo- 
sităre.

Apoi, D-lor, fiind-că și D. Duca și D. 
Pleșoianu sunt membri ai maioritățel, să 
'mi permită domniele lor să le aduc a- 
minte un lucru; D-vostre vizați că ați vo
tat mai filele trecute un proiect de lege 
prin care ați aruncat în spinarea Statului 
sute de mii de lei cu cari să se plătescă 
exproprierile ce a trebuit să se facă pen
tru construirea unor noui linii ferate, ex
proprieri cari cădeah în sarcina județelor 
și de cari D-vdstre le ați scutit, sub cu
vânt că ele nu sunt în stare a plăti acele 
sume, Acăstă obligațiune se impune ju
dețelor chiar prin lege, și D-vdstre, când 
ați vă^ut că în adevăr se asvârlea pe fe- 
răstră o sumă pe care Statul nu era obli
gat să o plătăscă, ci județele, nu v’ați ri
dicat câtuși de puțin contra acelei gene- 
rosități ce se făcea cu banii 'Statului. Dar 
acolo era vorba de un interes curat elec
toral care a fost de duoă ori exploatat: 
mai ântâih de către acei cari în Camera 
trecută ah promis alegătorilor înființarea 
acelor căi ferate și le ah și votat, și al 
duoilea, de către candidațil din ultimele 
alegeri, cari ah promis alegătorilor că vor 
ca Statul să ia în sarcina lui plata in
demnităților de expropriare, și s’ah ținut 
și aceștia de cuvânt toți pe socotâlă Sta
tului, ca și cei d’ântâih.

Vedeți dar, D-lor, că îndată ce este 
vorba să măgulim sentimentele alegători
lor noștri și să ne facem popularitate în 
județe, ne este fârte ușor să formăm aci o 
maioritate care să arunce asupra Statului 
nisce cheltueli de cari el era scutit prin o 
anume lege.

D. Duca £icea că va fi nevoe să cerem 
bani pentru scdle, pentru biserici, pentru 

multe îmbunătățiri de cele mai indispen
sabile. Sunt gata a fi atunci alături cu 
D-lui, și ’i promit, atât D-lui cât și 
D-lui Pleșoianu, ca în special la bud
getul instrucțiunel publice, pe care *1 cu
nosc din chiar ocupațiunile mele, vom re
uși, dacă ne vom desbrăca de considerați- 
uni personale și alte interese strimte, să 
facem economii forte însemnate, pentru a 
putea face față marilor necesități cărora 
va trebui sa dăm satisfacere. Academiei 
române i se dă 50.000 lei pe an, și cu tdte a- 
cestea nimeni nu s’a ridicat și nici că se 
pdte ridica, contra unei asemenea previsi- 
uni în budgetul Statului, pentru că dacă 
voim să avem un Stat cultural, dacă voim 
ca încetul cu încetul să ne punem în cu
rentul mișcărei sciințifice și literarie din 
Europa întrâgă, trebue să întreținem a- 
semenea instituțiuni.

Academia română are de scop, și în 
anii din urmă s’a vă^ut acea lucrare, de 
a face un fel de primenire în judecata 
multora, despre cestiunile filologice, sci
ințifice, prin dicționarul limbei. române, 
care se lucrâză de dânsa. El bine, D-nii 
Duca și Pleșoianu nu s’ah gândit la marele 
scop ce ’și propune Ateneul; nu s’ah gân
dit la ceea ce a făcut până acum Ateneul 
și la ceea ce este menit să facă de aci 
’nainte. Conferințele publice sunt unul din 
mi^ldcele cele mai puternice ale secolului 
nostru pentru respândirea ideilor și cu- 
noscințelor.

Alți bărbați la noi, cu o voce mai pu
ternică și mai autorisată de cât a mea, 
ah susținut înființarea acestei instituțiu- 
nl, și 'ml aduc aminte că repausatul Eliade 
Rădulescu, în fruntea Ateneului, sunt 
ani de atunci, luase inițiativa a propune 
ca, pe lângă conferințe, să se facă curs 
de adulți pentru luminarea poporului.

Cum dar puteți D-vostre contesta uti
litatea unei instituțiuni de felul acesta, 
care are de scop a aduce lumina și a po- 
pularisa sciință în tote clasele societățel 
române, a chiema la această lumină vie 
elementele acelea la cari sediile nu se pot 
adresa, a Ie chiema la mișcarea culturală, 
la viața sciiuțifică ? Credeți D-vâstre că 
instituțiunea Ateneului în Bucuresci e 
inutilă ? Eh cred că nu, și sunt sigur că 
în acâstă adunare se va găsi, nu o maio
ritate, dar cred că aprdpe unanimitate 
pentru a vota un asemenea proiect de lege.

D-lor, cunosceți fdrte bine cum s'a 
construit Ateneul, și vă rog să-mi dațl 
voiă să vă spun un singur fapt care de 
sigur vă va Impresiona pe toți.

D. Exarcu nu mal avea bani ca să con- 
tinuie lucrările, cheltuise tot, și meșterii 
străini s’ah oferit să 'l-ajute a merge îna
inte, până va găsi mi^loce să le plătâs
că ; și dacă Ateneul este astăzi aprdpe 
terminat, acâsta se datoresce devotamen
tului acestor străini.

Când dar chiar străinii nu s'ah îndurat 
a lăsa acâstă mărâță lucrare neterminată, 
și cu sacrificiul mancei lor neplătite ah 
priimit să o ducă la capăt, ar fi stranih 

lucru când acâstă Cameră, care pretinde 
a deschide o eră nouă pentru îndreptarea 
moravurilor și întinderea culturei, nu ar 
fi la înălțimea sentimentelor nici chiar 
ale unor bieți lucrători străini, refusând 
un proiect de lege ca acela pe care '1 dis
cutăm acum.

Credeți D-vdstre că, pentru a se ridica 
întru cât-va civilisațiunea unui popor, edi
ficiile publice n'ah nici un rol ? Credeți 
D-vdstre că a avea în Bucuresci un edi- 
ficih ca Ateneul nu este a deștepta și sti
mula cultul frumosului?

D. Duca a ^is că daca D. Exarcu a a- 
vut ondrea și meritul de a începe acest 
măreț edificih, să ’I lăsăm pe deplin a- 
cest merit, lăsându’i și gloria de a termina 
ceea ce a început. Eh cred că nu se vor
besce așa despre o operă ca t acâstă. Cred 
că un bărbat ca D. Exarcu trebue să gă- 
sâscăîn representațiunea țărei îmbrăcișa- 
rea ndstră tutulor.

Câți sunt în țâra acâsta dmenii /aceia 
de devotament și abnegațiune cari 'și ah 
uitat tdte interesele lor personale, ca să 
’și consacre tot timpul și tdte ostenele pen
tru a lăsa ceva pe urma lor ? Destul a fă
cut până acum inițiativa privată, care 
abia începe a se manifesta și la noi și pe 
care ar trebui să o încuragiăm, pentru ca 
nisce asemenea lăudabile inițiative să aibă 
imitatori și în alte ramure ale activită- 
ței ndstre naționale.

De aceea, D-lor, eh sunt încredințat că 
votul ce vom da astăzi în favdrea acestui 
proiect de lege ne va ridica în opiniunea 
publică și va fi bine primit de tdtă țâra, 
mai ales că nici chiar cei cari ah combă
tut proiectul de lege nu ah putut pune la 
înduoială marile foldse ale acestei institu
țiuni.

Eh mă’bucur de a vedea acest proiect 
de lege susținut de colegul nostru D. Teo- 
dorescu, care e membru în comisiunea 
budgetară și va sci să caute a reduce u- 
nele chieltuieli de lux și inutile, spre a a- 
coperi cu prisos acâstă cifră pe care o vom 
vota acum și care este menită a dota țârat 
cu o instituțiune eminamente sciințifică 
și de o utilitate atât de învederată pentru 
întrâgă societate română.

D. Al. G. Hinna : D-lor deputați,Re
cunosc că e fdrte dificil a lua cuvântul 
contra ’ unei instituțiuni ca Ateneul, a 
cărei importanță e de netăgăduit, dar pe 
cât recunosc importanța sa pe atât tre
bue să recunosc că e un lux (întreruperi), 
lux, susțin acest cuvânt onor. întrerupă
tori, căci e lux Ateneul atunci când în 
alte părți ale țârei n’avem nici scdle pri
mare.

D-lor, nu sunt contra unei alocațiunl 
budgetare, pentru susținerea Ateneului 
dacă mi se arată că avem mi^ldce ca sa 
contribuim la acâsta; când însă mi se 
dovedi că avem deficit, și că din acâsta 
causă nu se pdte face scoli acolo unde se 
simte absolută necesitate, mă voih crede 
dator a mâ înscrie contra acestei aloca
țiunl în budget.
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D-lor, eti cel d’ântâiti recunosc și cred 
că nimeni nu tăgăduesce meritele celor 
cari ati luat inițiativa unei opere atât de 
meritorie, însă, cum am $is, cestiunea este 
de a sci dacă Statul este în posițiune de 
al veni în ajutor cu o alocuțiune budge
tară, nu de 28.000 lei, ci de 450.000 lei, 
căci atâta va fi datoria pe care o contrac- 
tăză Ateneul.

Am ^is, D-lor, că este un lux fiind că 
sunt din aceia cari 'ml place a cumpăni 
mi416cele de cari dispunem pentru ca să 
acoperim necesitățile ce ni se impun , și 
în urmă prisosul să’l Întrebuințăm pen
tru lux.

D-lor, seim cu toții că sunt șase capi
tale de județe în țăra ndstră, cari n’ati 
nici măcar scoli secundare, iar elevii du
pe ce ati terminat patru clase primare, 
dacă nu pot să se ducă în alte județe, pen
tru studiul cursurilor secundare, sunt con
damnați a remânea numai cu acele patru 
clase primare și în urmă a deveni nisce 
postulanțl fără a avea măcar însușirile 
cuvenite. Ei bine, In așa stare a instruc
țiunel ndstre în țără, nu ni s’ar putea re
proșa, și pdte cu drept cuvânt, că este o 
prea mare centralisare a instrucțiunel în 
Capitală și că negbgiăm restul țârei din 
punctul de vedere cultural ? D-lor, am a
vut ondre de a întreba pe D. ministru al 
instrucțiunel publice într’una din ședin
țele anteridre dacă nu crede D-sa nece
sar a face în județul Vaslui un gimnasiti. 
D. ministru mi-a răspuns că va avea în 
vedere. In urmă, dupe ce am căutat să 
iati informațiunî, D-sa 'mi-a spus că nu 
crede să pdtă; căci nu sunt mi^loce pen
tru a se da satisfacțiune legei instrucți
une! publice, deși, D-lor, la Vaslui nu 
este trebuință de cât de 10 sati cel mult 
15.000 lei, de dre-ce județul și comuna se 
oferea de a da localuri. Și trebue să sciți, 
D-lor deputați, că chiar în privința cur
surilor primare, în anul trecut, la Sep
tembre, am avut durerdsă ocasiune de a 
vedea 60 de eleve respinse, neprimite în 
scdlă, pentru că localul nu este suficiente 
și în Vaslui nu este de cât o singură scd
lă care nu pdte să fie îndestulătăre. Când 
avem dar asemenea exemple durerdse, și 
când ni se opune tot-d’a-una insuficiența 
budgetară pentru necesitățile absolute ce 
reclamăm, cred că este nedrept a se cere 
ca Statul să vină cu o subvențiune pentru 
Ateneti. Dar s’a susținut că Statul pdte 
veni In ajutorul Ateneului dupe cum a 
venit și în ajutorul județelor, plătind da- 
toriele acestora pentru drumurile de fer. 
Cestiunea însă, D-lor, nu este aceeași, 
drumurile de fer sunt construite în inte
resul întregei țări, iar nu numai al jude
țelor, și venitul lor se încasăză de Stat, 
așa că e drept ca Statul să suporte și chel 
tuelile.

Dacă budgetul Statului ar fi într’o sta
re mai îmbucurătdre, nu eti ași fi acela 
care să nu fiti alături cu D-vdstre, alături 
cu D. raportore pentru a susține acest 
proiect de lege, când însă mi se arată că 1 

există o insuficiență budgetară, când mi 
se spune că este imposibil a se aloca în 
budget sume mult mai mici necesarii însă 
pentru facerea scdlelor secundare în cen- 
truri, în reședințe de județ, acolo unde 
părinții, cari n’ati avere, trebue să ’șl va- 
4^ copiii condamnați a nu putea să le dea 
primele și cele mai esențiale noțiuni de 
instrucțiune și educațiune, atunci $ic că, 
mal bine de cât să votăm suma ce se cere 
pentru Ateneti—dacă o avem—să o vo
tăm pentru crearea de scoli acolo unde 
nu există de loc, și cred că acăsta va fi și 
sentimentul onor. Camere.

D. G. D. Pallade: D-lor deputați, țin 
să vă declar că în acăstă cestiune nu iati 
cuvântul ca membru din oposițiune, pen
tru că ’ml pare că trebue să fie cestiuni 
în cari divergințele de păreri politice nu 
ar trebui să învenineze discuțiunile și ces
tiunea ce discutăm, cred că are în sine 
puterea ca să ne unăscă pe noi toți. Ase
menea mai fac o mărturisire că posițiu- 
nea mea este cam penibilă, de 6re-ce eti, 
ca membru al Ateneului, sunt silit să 
vorbesc nev64ând din partea altora prea 
multă Îmbul4ălă la luarea cuvântului, cu 
tote acestea iati cuvântul, căci am convin
gerea că acest proiect de lege este de na
tură a face ondre Parlamentului român 
dacă ’l va vota. (Aplause).

Un templu al sciințel se ridică măreț 
în Capitala României. Inițiativa privată, 
având în fruntea el o persănă devotată și 
eminentă, pe onor. D. Exarcu, care va ră
mânea pentru generațiunile viitdre un 
exemplu al perseverenței pentru bine a 
făcut ca tdtă suflarea românăscă, bărbați, 
femei și copii să asvârle obolul lor în cu
tia nobilelor cerșetdre, cari strigati: dați 
un leu pentru Ateneu, și ast-fel s’a ajuns 
de a se ridica acel măreț templu al sciin
țel și al culturei în Capitala României. 
EI bine, D-lor, ori-cine întră în Capitală, 
ori-cine s’a dus să vadă Ateneul s’a sim
țit transportat la vederea acelei majestăți 
care te răpesce și te încântă.

Eti cred că nimic nu pdte fi mal elo- 
cint, spre a dovedi interesul ce România 
pdrtă culturei, de cât ridicarea acestui 
măreț palat care va fi marele atelier al 
regenerărel și propășirel ndstre naționale. 
Iată de ce voiti 4ice că Ateneul, nu nu
mai că împodobesce Capitala, dar încă o 
și onorăză. Dați-ml voe acum să vă explic 
ce a necesitat acest apel la intervenția ge- 
nerăsă a Statului. D. Exarcu a luptat 
împreună cu comitetul cât a putut mai 
mult ca economia cea mai mare să dom- 
nescă; era însă o dorință la care nu putea 
ceda, pentru că tdte '1 îndemnati, acesta 
era dorința de a face ca construcțiunea 
Ateneului să fie cât mai frumdsă, și 
mi-se pare că a reușit. Astă-^I Ateneul, 
acest copil al tutulor, acest copil al Ro
mâniei moderne se ridică falnic, dar ca 
să se ajungă aci s’a făcut chieltuell cari 
ati întrecut mi^ldcele și astă-^I vedem că 
avem un deficit. Ne am împrumutat cu 
200.000 lei, dar s’a chieltuit și acelea, a

cum ne mal trebue 200.000 pentru ter
minarea desăvârșită. Ei bine, cine este fi
ința aceea colectivă, care este persdna 
morală care în asemenea circumstanțe, 
atunci când o instituțiune așa de frumdsă 
are nevoe, simte o trebuință; cine este 4ic 
acea persdnă morală, care trebue să 'I vie 
în ajutor, dacă nu Statul? Statul în fața 
cererei ce i se face nu pdte de cât să 
’șl 4^ : Iată inițiativa privată a ridicat 
acest măreț monument fără cea mal mică 
suhvențiune, acum când are trebuință de 
un mic ajutor nu pot a ’I refusa obolul 
meti care servesce la încoronarea unei o
pere meritorie.

Nici o-dată Statul nu va face o faptă 
mai frumdsă de cât când va ajuta iniția
tiva privată în condițiunele în cari ajută 
Ateneul. "

* Ași dori să fim chiămațl cât de des să 
votăm subvențiuni pentru instituțiuni cari 
s’ati urcat pe umerii viguroșl ai inițiativei 
private, și ati căpătat consacrațiunea reu
șitei; din nenorocire s’a dat subvențiuni 
acolo unde se scia mai dinainte că ele se 
aruncă în abis și nici urmă nu se mai ve
dea din obolul Statului. Am fost deci sur
prins când am vă4ut, cu ocasiunea discu
țiunei acestei legi, pe unii din membrii 
Parlamentului drămuind și târguind cen
timă cu centimă subvenția ce se cere. Ce 
e dreptul D-lor ati recunoscut meritul 
D-lui Exarcu, dar ne-ati îndemnat să *1 
lăsăm să umble cu talerul; ei bine, D-lor, 
permiteți-ml a spune că ați micșorat a- 
cestă cestiune mare.

De aceea, D-lor, eti fac apel la unani
mitatea Camerei și o rog să vadă în a- 
căstă cestiune că unadinrarile ocasiunl în 
care putem să arătăm că preocupațiunile 
mari ale țărei sunt și preocupnțiunile re- 
presentanților ei. D-lor, nu numai de hrana 
stomahului are trebuință o țără, ci hrana 
facultăților sufletesci trebue să preocupe 
în primul rând pe Stat. Și Ateneul e me
nit a satisface acăstă sântă taină.

Ateneul, D-lor, este isvorul bine-făcă- 
tor, eșit din stînca sacră, din care curg 
undele line ale culturei artistice, divul
garea sciințel. EI este gasda artelor 
pribege, mergeți și vedeți acolo începu
tul picturel române, cât de frumos e ins
talată; acolo și pictorul și sculptorul și con
ferențiarul toți ’șl dati mâna spre a coo
pera la desceptarea gustului publicului 
pentru frumos, și bine. Mal am încă un 
argument pe care ’l-așl putea numi de or
dine democratică; dacă voim ca cultul 
civismului și consciința drepturilor cetă- 
țănului să fie o realitate fiți siguri că ni
meni de cât Ateneul nu păte să servăscă 
mai bine acest mare scop, și dacă până 
acum abea a început acăstă operă, ea se 
va îndeplini din ce în ce mal mult și mai 
bine. Afară de acăsta, D-lor, noi trecem 
printr’o crisă; la noi cultura este puțină 
vreme de când s’a vulgarisat, abia 25 ani; 
și prin urmare alături cu generațiunea 
nouă împodobită cu sciință este o gene- 
rațiune întrăgă înapoiată, sunt o mulțime
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de <5meni cari ati nevoiă de lumină, și 
fiind-că trăim In secolul luminei, trebue 
să le dăm lumină.

Ei bine, D-lor, Ateneul este acel das
căl care, pentru generațiunile cari n’ati 
avut parte să se adape la cultura sciinței, 
ati făcut posibil acest lucru. Scițl, D-lor, 
cum D. N. lonescu, una din ilustrațiele 
Ateneului, prin conferențele sale: învață- 
Me din istoria patriei, a făcut să vi
breze sentimentele patriotice într’o mul
țime de dmeni pentru cari istoria țărei 
fusese o carte Închisă, asemenea în Învă
țământul fisicei, D. Bacaloglu a sciut să 
vulgariseze o mare parte din secretele 
sciinței.
v Când dar In acest palat al Ateneului 
se oficiază marea taină a ridicărei inte
lectuale și morale a României, acăsta mă 
face să numesc Ateneul una din institu- 
țiunile cele mai mari ale României, nu 
veniți dar să stingeți acest entusiasm sa
cru care ’l-a creat, nu veniți să criticați 
cu prosaica D-vdstre aritmetică o instituție 
care este născută din poesia binelui și 
frumosului. D-lor, când vorbesc cu D. 
Exarcu despre Ateneti, vă mărturisesc că 
’I admir și am o mare plăcere să văd că 
sunt omeni cari, lăsând de o parte pre- 
ocupațiuni mici și intrigile meschine, se 
mai devoteză unor idei mal Înalte pe cari 
le urmăresc cu pasiune. Acum când vor- 
biam împreună cu D. Exarcu în privința 
inaugurărei Ateneului, tot D-lul ne de
dea frumdsa idee ca să inaugurăm Ate
neul în un mod măreț așa cum s’a inau
gurat în vremile vechi vechia și frumdsa 
biserică de Argeș: să se chiame în Capi
tala României representanțl ai popdre
lor din peninsula balcanică, pentru că A
teneul este o faclă care am crezut că va 
lumina mai departe de cât ne închipuim.

Așa dar, D-lor, părerea mea este că nu 
puteți de cât să- secundați completarea4 
unei opere care e chemată la așa de fru- 
mdse destinate.

Iată de ce viti cu convincțiunea că fac 
o faptă bună și ’mi împlinesc o datorie 
către țâră, dacă rog acăstă onor. Cameră, 
ca atunci când una din cele mai frumose 
instituțiuni cere ajutor pentru ca sa pdtă 
deschide porțile sale publicului, nu noi 
să fim aceia cari să condamnăm pustiului 
acest monument destinat vieței și pro
gresului.

De aceea vă rog, D-lor, să nu stați la 
gânduri nici un minut ci să pășim ime
diat la votarea acestui proiect de lege cu 
intima convingere că faceți o faptă care 
pe țâră o folosesce și pe D-vdstre vă o- 
norâză. (Aplause.)

Voci: închiderea discuțiunel.
D. C. C Arion: Cer cuvântul în con

tra încbiderei discuțiunel.
D. vice-președinte : Aveți cuvântul.
D. C. C. Arion: Rog pe onor. Cameră 

să lase discuțiunea deschisă, pentru că 
cestiunea care se desbate este fdrte im
portantă.

D-lor, când am vă^ut adineaori pe u- | 

nul din corifeii maiorităței combătând a
cest proiect de lege, am simțit multă a
mărăciune în sufletul meti, amărăciune, 
pe care sunt sigur că veți fi simțit’o mul
țl dintre D-vdstre, și de aceea vâ rog să 
nu închideți discuțiunea, îngropând ces
tiunea Ateneului sub influința acelor cu
vinte.

D. Pallade v’a adresat un apel călduros 
și importă să seim și noi, să scie și țâra, 
care este opiniunea guvernului actual în 
privința acestui proiect de lege, venit din 
inițiativa parlamentară; căci vâ aduceți 
aminte, D-lor, că unul din cei mai emi- 
nenți ateneiști, actualul D. ministru al 
instrucțiunel publice, este acela care a 
propus cedarea terenului pe care se 
află astăzi ridicat Ateneul, și precum 
scițl, nu s’a găsit nimeni în acea Ca
meră colectivistă care să ridice vocea con
tra acetei propuneri, în cât ea s’a votat 
în unanimitate, minus un singur vot care 
a fost contra, și acel deputat care a votat 
contra nu a avut curagiul nici să se arate.

Ei bine, astăzi în era nouă am avut 
durerea să vedem omeni din generațiunea 
nouă ridicându-se să combată instituțiu- 
nea ateneului.'E adevărat că D. Hinna a 
^is că instituțiunea Ateneului e o institu
țiune care are multe merite, dar D-sa a 
insistat să nu i se dea nici un ajutor. A- 
câsta ’mi aduce aminte de Platone, care 
(jicea că iubesce pe poeți; dar, dupe ce le 
încingea fruntea cu cunune de rose, ’I 
trecea peste fruntariele republicel.

Așa faceți și D-vdstre, voiți să încunu
nați cu rose instituțiunea Ateneului, dar 
pe de altă parte o lăsați să pâră; căci ce 
are să devie Ateneul dacă i se va *refusa 
acest ajutor ? Are să se închidă, și să se 
deterioreze pe fie-care (ji tot ceea-ce s’a 
făcut până acum.

Prin urmare, unadininstituțiunile prin
cipale de cultură ce avem, și care a dove
dit acâsta, va trebui să’și închidă porțile 
sale. In acest cas, acest măreț edificiti ne 
având nici un fel de mijloc de întreținere, 
acest edificiti care face onore Capitalei și 
care se pdte pune între edificiele cele mai 
frumdse, nu numai de In noi, dar chiar și 
din străinătate, aveți peste puțin timp să’I 
vedeți că^ut în ruină, și acâsta pentru că 
D-vdstre ’i refusați o sumă de nimic ce 
vi se cere...

O voce: Se va vinde la licitațiune.
D. C. C. Arion: II veți vinde Ia licita

țiune ? Apoi dacă acăsta este intențiunea 
D-vdstre, spuneți-o clar și franc să o scie 
țera.

Dar, D-lor, nu cred sa ajungem acolo, 
nu cred să fie unul din D-vdstre care să 
nu ’și dea votul cu plăcere pentru acest 
proiect de lege. Și apoi legea de față este 
mai mult un schimb între Ateneti și gu
vern : Guvernul are o mulțime de solem
nități de făcut și n’are un local convena
bil; și dacă vă aduceți aminte chiar împăr
țirea premiilor, guvernul este nevoit să o 
facă în una din șalele Senatului.

Tdte solemnitățile oficiale vor putea 

găsi loc în spațidsa și frumdsa sală a A- î 
teneului.

Dar văd că am depășit limitele de a 
vorbi în contra închidere! discuțiunel, și 
de aceea mă opresc aci, rugându-văsă vo
tați acăstă lege, și să nu închideți discu
țiunea, pentru ca să rpdtă și D. ministru : 
al instrucțiune! publice să se pronunțe în 
acâstă cestiune ca ministru, căci opiniu
nea D-sale e fdrte prețiosă în momentul 
de față. .

—Se pune la vot închiderea discuțiu
ne! și se priimesce.

—Se pune la vot luarea în considera
țiune a proiectului de lege:

Votanțl.............................. 115
Maioritate absolută ... 58

• Bile albe ................................ 85
Bile negre 30

D. vice-președinte: Adunarea a luat 
în considerare proiectul de lege. (Aplause).

—Se dă citire articolului 1.
D. A. Mavrodineanu: D-le președinte, 

am luat cuvântul numai pentru ca să ex
plic ceea-ce am <Jis prin intrerupțiunea 
D-lui Arion, când am pronunțat cuvântul 
de licitațiune. Eti am voit să ^ic că, daca 
Ateneul nu va putea plăti anuitățile, a
tunci se va vinde Ia licitațiune și va cădea 
în mânile străinilor, ceea-ce qr fi o rușine 
pentru țâra ndstră. Am ținut dar să ex
plic cuvintele mele și să vă spun că am 
votat pentru acest proiect. (Aplause).

D. G. Duca: D-le președinte, la art. 1 '
sunt silit să propun un amendament.

Scițl, D-lor, că Ateneul a făcut deja un 
împrumut de 200.000 lei. Pentru acest 
împrumut trebue să se plătăscă o anuitate 
de 12.610 lei, și acâstă anuitate n’a fost 
garantată către creditul fonciar de cât 
numai cu edificiul care era în construc- 
țiune. Acum Ateneul voiesce să contrac
teze un alt împrumut de 250.000 lei și 
creditul fonciar urban ar putea ^ice, cu 
drept cuvânt, că nu pdte efectua și acest , 
împrumut numai pe garanția edificiului, 
așa în cât ceea-ce ar trebui să ni se ceră 
nouă, ar ti numai ca să garantăm acest 
de al duoilea împrumut; căci cel d’ântâifi 
este garantat. Ca noi să garantăm amân- j 
duoă împrumuturile, ar fi ceva prea exor- . 
bitant, mal cu sămă când Ateneul pro- # 
duce venituri, căci el se va închiria pentru '
concerte și representațiun! cu prețuri des
tul de scumpe, așa în cât va putea plăti , 
anuitatea fără a avea nevoie de o subven- 
țiune sati garanție a Statului, sati cel pu
țin anuitatea ântâiului său împrumut. ■

De aceea eti propun un amendament în 
sensul acesta.

D. vice-președinte: Amendamentul 
D-lui Duca, nefiind susținut de cinci depu
tați, se înlătură.

— Ne mai cerând nimeni cuvântul, se 
pune la vot art. I. și se adoptâ.

— Art. 2 se primesce fără discuțiune.
— Se pune la vot proiecul de lege în 

total și resultatul scrutinului este cel ur
mător :.
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Votanți................................... 94
maioritatea regulamentară . 48
Bile albe................................ 81
Bile negre ....... 13

D. vice-presedinte J Adunarea a a- 
doptat proiectul de lege.

— D. M. Tzoni, raportorul comitetu
lui de delegați ai secțiunilor, dă citire 
următorului raport și proiect de lege:

Domnilor deputați,
Comitetul delegaților de secțiuni com

pus din:
D. Teleman Const.

n

Olănescu Const. 
Dr. Macridescu 
Robescu F. Ion 
Stroici Const.

pentru secț. I;

N. Lazăr Voitineanu
Și subsemnatul 

întrunindu-se, în $iua de 20 

II; 
III; 
IV;
V; 

VI; 
VII,

Decembre
n

1888, a luat în cercetare proiectul de le
ge, presintat de D. ministru de resbel, a- 
vând de obiect: „a se autorisa ministerul 
„de resbel să angageze mai înainte de 1 
, Aprilie a fie-cărui an materialul curent 
„necesar spre a satisface trebuințelor ar- 
„mateijn exercițiul viitor, în limitele cre- 
^ditelor cari ah fost acordate pentru aSe- 
„ menea material prin ultimul budget 
„votat/ și, dupe o matură chibzuite, a 
ajuns la resultatul ce, In calitate de ra
portor, sunt însărcinat a aduce la cunos- 
cința D-vdstre.

Expunerea de motive, care întovără- 
șesce proiectul D-lui ministru, arată și 
explică pe deplin scopul acestei legi. 
Budgetele votându-se de obiceih de către 
Cameră numai în spre (Jiua punereî lor 
în aplicațiune, este vederat că, ținându-se 
socotălă de formalitățile ce impune legea 
comptabilitățeî, nu mai rămâne, de la 
schimbarea anului financiar încdce, admi
nistrațiunei militare timpul necesar pen
tru a face comenzile materialului trebui
tor armatei în cursul exercițiului, a le a- 
duce întru îndeplinire și a preda diverse
lor servicii cuvenitele aprovisionări chiar 
de la începutul periddei de timp, când ele 
trebue să intre în consumațiune. Acesta 
e causa pentru care, de la fixarea noului 
exerciții! financiar, ministerul de resbel 
vine în fie-care an înaintea Camerilor cu 
un proiect de lege, analog celui de față, 
spre a ’i cere învoirea de a comanda cu 
anticipațiune materialul necesar în limi
tele creditelor acordate prin budgetul în 
curs de execuțiune. Actualul D. ministru 
de resbel, voind a evita pe viitor Corpu
rilor legiuităre votul anual al unei aseme
nea legi, propune, prin proiectul săh, a 
se acorda o-dată pentru tot-d’a-una acăstă 
facultate ministerului ce dirige.

Patru din secțiunile Camerei, anume: 
I, III, IV și V ah aprobat în totul acest 
proiect, ast-fel cum este întocmit de D. 
ministru de resbel.

Secțiunea II, aprobând principiul, a 
introdus tn textul lege! dre-cari schimbări 

de formă și a propus comitetului delega
ților redacțiunea următăre:

^Ministerul de resbel este autorisat să 
^contracteze (în loc de: să angageze), mai 
„înainte de 1 Aprilie a fie-cărui an, pen- 
„tru procurarea materialului de ori-ce 
^natură (în loc de: materialul curent), 
„necesar spre a satisface trebuințelor ar- 
„matei, etc.tt (restul ca în proiect).

In fine, secțiunile VI și VII ah adus 
proiectului de lege o modificațiune mai 
radicală, acordând ministerului de resbel 
autorisațiunea cerută numai pentru exer
cițiul viitor 1889—90, cum s’a făcut și în 
anii trecuți, nu o-dată pentru tot-d’a-una 
cum propunea D. ministru de resbel.

Comitetul delegaților, intrând în deli
berare asupra acestor modificațiuni, a ad
mis pe cea d’ântăih din schimbările de 
text ale secțiune! II; este, în adevăr, mai 
corect a se ^ice; „Ministerul de resbel 
este autorisat să contracteze../ de cât: 
,Să angageze/ A duoa modificare însă, 
propusă de secțiune, anume: „procurarea 
materialului de ori-ce natură/ în loc de: 
„materialul curent/ s'a părut comitetu
lui delegaților nu numai mal puțin înte
meiată; dar periculăsă, putând da loc la 
interpretațiuni greșite, precum a se pre
supune că ministerul era indrituit a co
manda prin anticipațiune și materiale de 
acele ce figureză în budget, dar numai în 
virtutea a anumite legi; iată pentru ce 
ea a fost respinsă.

Cât despre modificațiunea cu mult mai 
însemnată—de vreme ce ea atinge unul 
din principiile esențiale ale proiectului 
de lege—propusă de secțiunile VI și VII, 
ea a fost admisă, în acord cu D. ministru 
de resbel, de unanimitatea membrilor co
mitetului delegaților pe basa motivelor 
următăre:

Ântâih, a acorda ministerului de resbel 
autorisațiunea, o-dată pentru tot-d’a-una, 
de a angagia prin anticipațiune, și fără o 
învoire specială a Adunărilor, cheltuirea 
unei sume ăre-care din budgetul respec
tiv, revine a știrbi una din cele mal pre- 
țiose și fundamentale prerogative ale 
Parlamentului, anume: Votul anual al 
tutulor cheltuelilor Statului, ori de ce 
natură ar fi ele;

Al duoilea, prin o ast-fel de măsură, 
Camera ’șl ridică ea însăși dreptul de a 
micșora, când va crede de cuviință că o pd
te face fără a pune in pericol interesele 
apărărei naționale, acele din sumele pre
văzute în budget pentru aprovisionarea 
materialului armatei, cari s'ar dovedi în 
un asemenea cas ca covârșit(5re nevoilor 
el presente; o

Al treilea, în mod împlicit, chiar drep
tul Corpurilor legiuitore, de a vota anu- 
almente contigentul armatei, ar primi o 
seridsă atingere, de vreme ce materialul 
necesar, putând fi de mal înainte aprovi- 
sionat de minister, în vederea contingen
tului anului curgător, scoborîrea cifrei 
lui pentru exercițiul ce urmăză nu ar 

mai presinta același interes din punctul 
de vedere al economiei;

In fine, o ast-fel de lege ar pune la a- 
dăpost de ori-ce răspundere materială pe 
ministrul de resbel care ar angagia Sta
tul, prin aprovisionări militare, în chel- 
tueli mai mar! de cât acele cari ar kfi re
cunoscute mai în urmă, prin votul Adu
nărei, ca strict necesare trebuințelor ar
matei.

Iată, D-lor deputați, diversele conside
rațiuni pentru cari comitetul delegaților, 
în unire cu D. ministru de resbel, a în
tocmit alăturatul proiect de lege pe care, 
în numele săh, am ondre a '1 supune des- 
baterilor și aprobărei D vdstre.

Raportor, Miltiade Tzoni.

PROIECT DE LEGE
Art. uuic. — Ministerul de resbel este 

autorisat să contracteze mai înainte de 1 
Aprilie al acestui an materialul curent 
necesar spre a satisface trebuințele arma
tei, pentru exercițiul viitor 1889—1890, 
în limitele creditelor ce ah fost acordate 
pentru acest material prin budgetul anu
lui curent.

Raportor, Miltiade Tzoni.
— Ne cerând nimeni cuvântul în dis

cuțiunea generală, se pune la vot luarea 
în considerațiune a proiectului de lege și 
se primesce.

—Se citesce art. 1.
D. N. lonescu : Ași dori ca D. minis

tru de resbel să ne dea o explicațiune — 
suplementară negreșit pe lângă cele date 
de D. raportor — și să ne spună dacă și 
D-sa, presentându-ne acest proiect de lege, 
a avut aceleași motive cari ah îndemnat 
pe guvernul trecut în timp de 12 ani a 
cere acăstă autorisațiune ? Camerele tre
cute regulat votah acăstă autorisațiune 
ca ministerul de resbel să useze cu an
ticipațiune de aceste credite, și ași dori 
să scih dacă tot acele motive le are și D. 
ministru actual de resbel.

D. ministru de resbel, general G. 
Mânu : Sunt cam surprins de acăstă în
trebare a onor. D. N. lonescu; căci pare 
că s’ar înțelege din ea că vdiesce să mă 
pună în ore-care solidaritate cu faptele 
miniștrilor precedențl. Dacă acăsta este 
intențiunea D-sale, nu 'ml vine greh a 
declara că n'am nici o solidaritate cu fap
tele altora; am solidaritate cu actele cole
gilor mei și deplină răspundere a faptelor 
mele.

Dar dacă nu cu o asemenea intențiune 
D-sa mi-a pus acăstă întrebare, ci numai 
fiind-că în adevăr doresce să scie cari sunt 
motivele ce m'ah determinat să aduc a- 
cest proiect de lege, acestea i le pot spune, 
cu atât mai mult că le am indicat deja în 
expunerea de motive care însoțesce pro
iectul de lege, și acele motive sunt con
firmate și prin raportul D-lui raportor.

Se vede însă că D. lonescu voiesce să i% 
le spun și verbal.

Iată, D-lor, motivele cari m’ah făcut

L
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să aduc acest proiect de lege și să vă rog 
sa ’l votați; cu tdte că, în trecăt, trebue 
să observ că acest proiect de lege ’l-am 
adus de acum veri-o 5, 6 săptămâni, și 
atunci am cerut urgența, pe care ați și 
aprobat'o ; însă abia astăzi văd că a a
juns să vie la ordinea Zilei.

Vina acestei întârzieri nu voiesc să o 
atribuiti nimănui, și nu am Zis aceste cu
vinte pentru ca să fac veri-o imputare 
cuiva, ci am voit numai să constat că, dacă 
erați pentru mine motive puternice de a 
aduce atunci acest proiect de lege, astăZi 
acele motive ati cam dispărut, pentru că 
ceea-ce ceream să fac atunci, astăZi este 
cam de prisos a o mal cere, și cuvântul e 
fdrte ușor de înțeles; pentru că suntem 
aprdpe de începutul anului budgetar, de 
Aprilie, de dre-ce până atunci nu mai 
lipsesc de cât 2 luni, și cum acest proiect 
de lege trebue să ’l duc și la Senat ca să 
se voteze, voiti ajunge ca să pot să ’l a
plic abia în Februarie, așa că nu va mai 
fi la miZloc de cât singură luna lui Mar
tie, care să mă despartă de începutul a- 
anului financiar în care voiti avea să pun 
în aplicare noul budget.

Dar, D-lor, eă am să vă fac o mărtu
risire : Sunt un om care iati răspunderea 
faptelor mele, și care în același timp, caut 
să fac o administrațiune cât s’ar putea 
mai folositore intereselor oștire!. De a
ceea, fără să aștept votarea de către am
bele Corpuri legiuitdre a acestei legi, care 
vedeți cât de mult s'a întârZiat, de și s'a 
recunoscut urgența ei, eă 'mi-am permis 
să fac deja publicațiunile pentru furnitu
rile anului viitor. Ast-fel fiind, vedeți 
bine că ceea-ce ceream să fac cu autori- 
sațiunea D-vdstre, am făcut'o pe răspun
derea mea personală.

Acăstă lege însă tot 'mi este necesariă, 
pentru că sunt unele furnituri pe cari le 
pot contracta fără să am nevoe de publi- 
cațiuni, cum este, spre exemplu, cumpă- 
rătdrea dș grâne pentru facerea pânei sol- 
daților. D-vdstre sciți fdrte bine că acum 
este momentul cel mai priincios de a cum
păra grâă, pentru că acum exportul fiind 
închis, prețurile sunt mai reduse. Cât vom 
mai întârZia, prețurile se vor urca și va 
trebui neapărat să cheltuim mai mult. 
Prin urmare, votându-se acăstă lege, mă 
voiă putea aprovisiona mal curând, și 
ast-fel, de și scopul principal al legei a 
cam dispărut, legea tot mai are cuvânt de 
a fi.

Prin expunerea mea de motive v’am 
spus pentru ce am nevoe de acăstă lege; 
budgetul nu se aplică de cât de la 1 A
prilie până la 1 Aprilie al anului urmă
tor. Dacă am fi în starea aceea fericită ca 
budgetul pentru exercițiul 1890—91 să 
se voteze de pe acum, adică cu un an 
Înainte, evident că nu ar fi nevoe de a- 
căstă lege; dar sciți cu toții de ce nu se 
pdte aplica întocmai disposițiunea acăs
ta a Constituțiunel de a se vota budgetul 
cu un an înainte, sciți că acest sistem s’a 
cercat chiar de partidul conservator, și 

s'a văZut că, voind a avea budgetul cu un 
an înainte, e greti a se prevedea tdte ne
cesitățile și e nevoe de a se aduce în ur
mă budgete rectificative, de aceea am a
juns să votăm budgetul numai cu 2, 3 
luni înainte de 1 A prilie.

Așa fiind, dacă acum ași aștepta să vo
tați budgetul pentru 1889—1890, el nu 
are să pdtă fi votat definitiv de cât prin 
Martie, și publicațiunile de furnituri ne 
putându-se face de cât dupe votarea și 
promulgarea budgetului, iar pe de altă 
parte termenile de publicațiune, dupe le
gea de comptabilitate, fiind lungi, abia 
pe la Iulie ași putea contracta.

V’am citat adinăori un exemplu cu 
grânele în care v’am arătat că am fi siliți 
a le plăti mai scump. Un alt exemplu 
este acel relativ la construcțiuni.

Dacă nu pot contracta construcțiunile 
înainte, ci dupe votarea budgetului, ob
servarea termenilor prescrise de lege ne 
înping prea târZîă în veră, așa în cât ar 
trebui sati să perdem campania acelui an 
fără a putea începe construcțiunea unor 
edificii cari ar fi de o indispensabilă ne
cesitate să le avem cu un an mal curând, 
sati ne am expune la inconvenientul, ca 
materialul trebuincios să se cumpere mai 
scump, și mai cu sămă la inconvenientul 
acela că am avea nisce clădiri sfârșite târ- 
Ziti, în cât trupele, ce vor fi chemate să le 
ocupe, vor intra în nisce localuri umede, 
neuscate.

Acestea sunt, D-lor, motivele cari 
m’ati făcut să viti cu acest proiect de le
ge. Nu sciti dacă D. I. Brătianu sati fos
tul general Angelescu, care în trecut ati 
adus asemenea proiecte de lege, aveati tot 
aceste motive, sati altele; eti însă vă de
clar că motivele mele sunt acelea pe cari 
vi le am arătat atât în expunerea de mo
tive a proiectului de lege, cât și acum 
verbal.

O diferință însă care există între 
proiectele de felul acesta ce se aduceati 
în trecut și acela pe care 'l-am adus eti, 
este că, prin proiectul meti de lege am 
voit să scutesc Adunarea de a se vedea se- 
sisată în fie-care an cu cestiunea acestei 
autorisațiun! anticipate; fiind-că am cre
Zut că ar fi mai bine să se hotărască a- 
căstă cestiune o dată pentru tot-d'a-una, 
în cât să nu fie obligat ministrul de res
bel a veni înaintea Corpurilor legiuitdre 
cu aceeași cestiune în fie-care an.

Dar vâ declar, D-lor, că am avut mul
te dificultăți în contra acestei excepțiuni 
ce propuneam în privința aplicațiune! 
anticipate a budgetului ministerului de 
resbel, și mal cu sămă aceste dificultăți 
le-am întâmpinat în sînul comitetului de 
delegați, unde D. raportor a mers până 
a 'mi Zice că acăstă măsură nu ar fi nici 
mai mult nici mai puțin de cât o trans
gresiune constituțională, o impietare a
supra drepturilor celor mai indiscutabile 
ale Corpurilor legiuitdre.

Țitq D-lor, să vă declar și să vă rog a 
lua act de acăstă declarațiune, că eti nu 
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numai pe banca de ministru, sati pe aceea 
de deputat, dar și ca simplu particular, 
m'am deprins a considera ca o datorie sa
cră pentru mine să respectez atât Con
stituțiunea, cât și ori-ce altă lege a țerel. 
(Aplause). Prin urmare, nu a putut fi 
câtuși de puțin în mintea mea intențiu- 
nea de a aduce cea mai mică atingere la 
veri-unul din drepturile Corpurilor le
giuitdre, fiind-că am ferma convicțiune că 
numai respectându-și reciproc puterea le
giuitdre și cea executivă drepturile ce le 
sunt consacrate fie-căreea dintr’ânsele 
prin Constituțiune, numai ast-fel pdte 
funcționa regulat și în folosul țârei me
canismul constituțional al Statului ro
mân. (Aplause).

Acestea Zise spre a înlătura cu totul 
ori-ce umbră de bănuială în privința u
nei presupuse tendințe ce ar fi avut a
cest proiect de lege de a atenta la prero
gativele Corpurilor legiuitdre, sa ’mi per
miteți, D-lor, să vă fac cunoscut ca, dupe 
lungile discuțiuni ce ati avut loc în co
mitetul delegaților, eti m’am unit cu pă
rerea comitetului, și în special cu părerea 
D-lui raportor asupra redacțiunei ce s'a 
dat acestui proiect de lege, așa cum vi se 
presintă acuma

Dacă mi-ați cere să vă relatez mai pe 
larg discuțiunile ce ati avut loc în comi
tetul delegaților, eti sunt gata a vă da a
ceste lămuriri mai în detatiti ; dar, fiind
că nu mi s’a cerut acăsta, și fiind-că tim
pul e scurt și ne cam grăbesce, eti nu 
voesc să întind mai mult discuțiunea a
supra acestui punct.

îndată ce v’am dat încredințarea că nu 
a putut fi câtuși de puțin în intențiunea 
mea do a aduce prin acăstă lege veri-o 
știrbire drepturilor putere! legiuitdre, 
și, cu tdte că și acum, dupe ce am con
simțit la redacțiunea comitetului delega
ților,' eti tot persist în convicțiunea ce am 
avut de la început, că nu s’ar fi știrbit 
întru nimic veri-unul din drepturile con
stituționale ale Camerei sati ale Senatu
lui, dacă s’ar fi dat aceste! legi, ca tutu
lor legilor în genere, caracterul perma
nenței, în loc de a se reînoi periodic din 
an în an, și acăsta cu atât mai mult câ, 
dacă în acăstă permanență s’ar vedea 
veri-un inconvient, fie din punctul de ve
dere constituțional, fie din ori-care alt 
punct de vedere, Corpurile legiuitdre ar 
putea în ori-ce moment vota abrogarea 
acestei legi și reîntdrcerea la vechiul sis
tem al periodicitățel; cu tdte acestea, 
Zic, de vreme ce D-vdstre ați ținut să ră
mânem tot în sistemul de astăZi, adică sa 
nu se facă o lege pentru tot-d'a-una, și 
de vreme ce eti m’am unit cu acăstă idee 
și sunt de acord cu comitetul delegaților, 
vă rog să bine-voiți a vota legea așa cum 
ea a eșit din deliberațiunile comitetului 
D-vdstre.

In ceea-ce privesce modificarea cea- 
altă, care are de obiect înlocuirea cuvân
tului de angagiare prin acela de contrac
tare și care are aerul mai mult al unei 
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r Îndreptări de limbistică, eii primesc în
dreptarea ce s'a făcut. Ași putea insă a

" dăoga că acostă îndreptare nu este numai 
J de cuvinte ; căci alt-ceva este angagiare
* și alt-ceva contractare. A se angagia în o

$ afacere este a se pune pe drum de a ajun
ge la contractare, iar a contracta este a și 

? efectua angagiamentul. D-văstre mergeți 
• mai departe de cât ce cerusem eii; eii am 

' solicitat numai dreptul de angagiare;
D-vdstre însă mi-ați acordat si dreptul 
de a contracta. Vă sunt recunoscător, și 

7 primesc și acăstă modificare, rugându-vă 
și pe D-vdstre să primiți legea așa cum 
a eșit din lucrarea comitetului delega

u ților.
D. vice-președinte: D. lonescu este

* satisfăcut cu explicațiunile date de D. 
ministru de resbel ?

? D. N. lonescu: Eâ, D-le președinte, 
7 în urma cuvintelor D-lui ministru, am să 
* ^ic numai duoă vorbe.

Nu voiâ să fac în nimic solidar pe D. 
ministru actual de resbel cu fostul mi- 

~ nistru de resbel, ci numai să constat că 
D-sa, In ceea-ce privesce angagiamentele 

~ saâ contractările urmăză aceeași sistemă 
de până acum. Iată ce am voit să aflu de 
la D-sa, și sunt fdrte satisfăcut de ex- 
presiunea motivelor D-sale; căci aceleași 
motive avea și guvernul trecut.

r D. ministru de resbel, general G.
Mânu: In cestiuni obiective ne putem 

: întâlni.
\ D. N. lonescu : Așa fiind, nu am de

cât să ’l felicit atât pentru acăsta, cât și 
pentru că mi-a dat un răspuns consciin- 
țios, acela că, cu consciința și cucomplă- 

1 cere a obtemperat dorințelor comitetului; 
: ceea-ce este o purtare cu totul constitu

țională din partea D-sale și sunt fericit 
s’o constat.

; D. M. Tzoni: Permiteți-mi, D-lor, a 
" vă da o explicațiune. N’am avut câtuși 

de puțin mtențiunea, în argumentele ce 
aducem în privința schimbărilor esențiale 
introduse în lege, să pretindem că D. mi
nistru ar fi voit să transgreseze asupra 
drepturilor constituționale ale Camerei. In 
adevăr, iată cum s’aâ petrecut lucrurile: 

: Din momentul ce D. ministru a aflat că
duoă secțiuni s’aâ pronunțat contra pro- 
punerel D-sale de a se încuviința guver- 

1 nulul pentru tot-d’a-una dreptul de a con
tracta și a faceangagiamentecu anticipa- 
țiune asupra creditelorce ’I vor fi acordate în 
budget,D-sa a revenit asupra acestei idei, și 

1 a cerut că acăstă facultate să se limiteze nu 
mal la un an. Ast-fel comitetul delegaților 
a trebuit, Introducând acăstă modificare 
în proiect, să justifice lucrul. N'a înțeles 
însă comitetul a atribui D-luI ministru 
câtuși de puțin, că D-sa ar fi avut inten- 
țiunea să Impieteze prin proiectul D-sale 
asupra drepturilor constituționale ale 
Parlamentului.

Cât pentru schimbarea terminului an
gajament în contractare, cred că bine s’a 
făcut; căci considerând timpul scurt care 

rămâne D-luI ministru, D-sa forțamente 
este nevoit să contracteze.

Acăsta este explicațiunea ce m’am cre
zut obligat să daâ asupra modificărilor 
utile ce am introdus în proiectul de lege.

— Se pune la vot proiectul de lege în 
total, și resultatul scrutinului este cel 
următor :

Votanți.................................. 82
Maioritate regulam. ... 47 
Bile albe. . . • .... 79 
Bile negre................................. 3

D. Vice-președinte : Adunarea a a
doptat proiectul de lege.

D. G. Dem. Teodor eseu dă citire ur
mătorului raport și proiect de lege :

Domnilor deputați,
Comitetul delegaților de secțiuni com

pus din :
D. Teleman C. pentru secția I;

„ Lecca I. 9 III; *
„ N. Lazăr Voitinănu w „ VI, și

Subsemnatul w „ V, în
lipsa D-lor Vrabie colonel pentru sec
ția II, Ghițescu C. pentru secția a IV și 
Pariano Const. pentru secția VII, în- 
trunindu-se în^iua de 20 Decembre 1888, 
a luat în cercetare proiectul de lege, pre
sintat de D. ministru de resbel, prin care 
sunt scutiți de taxele de import caii re
montați din? streinătate pentru trebuin
țele armatei. Unanimitatea membrilor 
presenți a admis acest proiect de lege și 
a numit pe subsemnatul raportor.

Iată, D-lor dnputați, motivele pentru 
cari ni se presintă acest proiect de lege :

Peutru trebuințele armatei se cer dese 
cumpărători de remontă spre a se com
pleta golurile ce ^ilnic se produc în e
fectivele cailor.

La noi în țără ne fiind herghelii cari 
să dea numărul de cal necesar armatei, 
administrați^ resbelului este nevoită să 
remonteze din streinătate.

In budget se fixăză pe arme anume a- 
locațil, din cari, osebit de prețul calului 
pe loc, trebue să se mai plătăscă și chel
tuelile de transport, hrană, agio, etc.; o
bicinuit cheltuelile întrec prețul fixat 
pentru remontă și ast-fel dă loc la deficite.

Alocațiile fiind dar de ajuns abia pen
tru cumpărarea calului pe loc și pentru 
cheltuelile până la aducerea lui în țără, 
nu rămâne de unde să se mai plătăscă și 
drepturile de importațiune.

Spre a se putea face remonta anuală 
în limitele alocațiilor ce se acordă fie
cărei arme pentru un cal, s'a făcut urmă
torul proiect de lege:

PROECT DE LEGE
Sunt scutiți de taxele de import caii 

remontați din streinătate pentru trebuin
țele armatei.

Raportor, C. M. Stroici.

— După adoptarea luărei în conside
rațiune și a articolului unic, se pune la 

vot proiectul de lege în total și resultatul 
scrutinului este cel următor :

Votanți...................................63
Maioritatea regul............... 47 
Bile albe................. .... . • 62
Bile negre......................% 1

D. vice-președinte : Adunarea a a
doptat proiectul de lege.

Acum vine la ordinea $ilel un proiect 
de lege al ministerului domeniilor, dar 
fiind-că D. ministru de domenii nu este 
presinte vom lua în desbatere proiectul de 
lege al D-luI ministru de finance relativ la 
băuturile spirtăse.

D. N. Nicorescu : cer cuvântul pen
tru a face o propunere de amânare a 
acestui proiect de lege, și a ruga pe D. mi
nistru să convie și D-sa la acăsta.

D. vice-președinte: D. ministru pri
mesce propunerea D-luI Nicorescu ?

D. N. Nicorescu : Vă rog să’mi dați 
cuvântul ca să explic cestiunea prealabilă.

D. vice-președinte : Aveți cuvântul.
D. N. Nicorescu : D-lor deputați, ce

stiunea este din cele mal seriăse; se a
tinge unul din impositele principale și 
dupe cum veți vedea, un deficit însemnat 
are să resulte din reducerea acestui im- 
posit. Mal mult de cât atât: este o ne
înțelegere gravă între comitetul delega
ților și D. ministru de finance; comitetul 
delegaților a propus reducerea taxei a
supra gradului de spirt de la 8 la 4 bani, 
pe când D. ministru menține propunerea 
sa de la început de 5 bani de grad.

Sunt și alte considerente cari nu este 
nimerit să le invoc acum, pentru a vă 
arăta cât de importante aâ să fie desba
terile asupra acestei legi. Ora este fărte 
înaintată; și s'a vă^ut din votul ultim 
că sunt numai 63 deputați presenți.

Dăcă ași sci ca desbaterile începute 
astă-<jl prin citirea raportului numai, 
s'ar continua mâne, nu m'așl opune la ci
tirea raportului. Dar trebue aține sămăde 
un lucru, că ședința de mâne este ocupată 
cu cestiuni cari aâ precădere înaintea a- 
cestul proiect de lege; sciți că pentru 
mâne sunt trei interpelări ale D-luI Bla
ramberg la ordinea ^ilel; afară de acăsta, 
dupe regulament, (jiua de mâne este a pe
tițiunilor și a indigenatelor; și afară de 
tăte acestea, în ședința cea-altă care ur- 
mă^ă celei de mâne, în ședința de Marți, 
căci Luni este sărbătăre, suntem ocupați 
cu propunerea de dare în judecată a mi
nisterului I. Brătianu, introdusă de D. 
N. Blaramberg. Prin urmare, vedeți că 
nu este bine, nu se cade să trunchiăm o 
discuțiune asupra unui imposit de acăstă 
importanță.

Ași mal face un apel la D-v6stre D-lor 
deputați, și v'ași ruga să'mi spuneți dacă 
în momentul acesta nu vă simțiți sur
prinși cu acăstă lege, care reclamă întinse 
și desvoltate discuțiuni! Nu vă simțiți 
surprinși prin aducerea el în discuțiune 
la finele ședinței ? N'ar fi bine să fixăm 
pentru MercurI punerea în discuțiune a 
acestei legi ?
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Cu tâtă discuțiunea urmată în comi
tetul delegaților, eii cred, D-lor, că spi
ritele încă nu sunt pregătite pentru a da 
o soluțiune așa de grăbită acestei cestiuni.

De aceea vă rog să bine-voițl a ad
mite (}iua de MercurI pentru discuțiunea 
acestei legi, și fiți încredințați că timpul 
ce ne vom lua de acum până MercurI, 
pentru a ne pregăti, nu va fi un timp 
perdut, ci din contră va înlesni discu- 
țiunile nâstre și relațiunile dintre maio
ritatea comitetului delegaților cu D. 
ministru.

Pentru aceste motive, efi vă rog să nu 
puneți o grabă așa de pripită asupra a- 
cestel legi; nu este pericol în întârziere, 
dăcă va rămânea discuțiunea pe MercurI, 
când ași dori să fie pusă în fruntea celor- 
alte cestiuni de la ordinea Zilei.

D. vice-președinte: Sunt dator să 
dati o explicațiune, că acusațiunea de 
surprindere merge în vânt; căci nu biu
roul pâte fi responsabil de faptul că rân
dul acestui proiect de lege a venit acum 
pe la finele ședinței. Acest proiect de lege 
era la ordinea Zilei, și tâte cestiunile cari 
afi fost la ordinea «jilei le-am luat dupe 
număr, în cea mai mare stricteță, ast-fel 
că imputarea D-lui Nicorescu nu scifi cui 
se pâte adresa.

D. N. Nicorescu: Efi nu am făcut 
nici o imputare; n'am voit să fac impu
tări nimenul, ci am atras atențiunea onor. 
Adunări că nu ar fi bine să începem la 
o oră așa de înaintată discuțiunea unei 
cestiuni atât de seriâse, mai cu sămă că 
mâne și marți vom fi nevoiți să o între- 
rupem, pentru cuvintele ce am avut o- 
nore a vă arăta.

D. ministru de finanțe, M. Ger
mani : D-lor deputați, mie și mai puțin 
de cât onorabilului biurofi se pâte adresa 
acăstă imputare.

D. N. Nicorescu: Nu este o impu
tare, D-le ministru.

D. ministru de finanțe, M. Ger
mani : Sunt duoă trei Z^e de când acest 
proiect de lege figurăză la ordinea Zilei; 
prin urmare, credăm că sunt dator să 
stafi aci la disposițiunea Adunărel, pentru 
discutarea lui. Vă mărturisesc că și efi 
văd cu regret cât de mic este acum nu
mărul D-lor deputați presențl, tocmai 
când ar fi să intrăm în discuțiunea unul 
proiect de lege a cărui importanță efi nu 
mai puțin o simț și o recunosc de cât o
nor. D. Nicorescu, și dăcă n'am cerut efi 
singur amânarea pe mâne, este că voiam 
prin citirea raportului să fie pusă cestiu
nea în discuțiune, așa în cât nici un alt 
proiect de lege să nu-i mai ia locul. (A- 
plause).

Nu înțeleg prin acăsta să împedic 
dreptul Domnilor deputați, de a'și des
volta interpelările ce afi anunțat. Recu
nosc acest drept și scifi că D. Blaramberg 
are precădere mâne ca să'șl desvolte in
terpelarea anunțată de D-sa; scifi că 
D-sa are precădere înaintea ori-cărui 
proiect de lege; însă aceea ce voiam efi 

și la aceea ce țin este ca să se cităscă a
cum raportul, și apoi să se pună in des- 
batere acest proiect de lege cu precădere 
într'o ședință vii țâre, fie pentru Marți fie 
pentru MercurI, numai cu condițiune ca 
să fie cel ântâifi la ordinea «Jilei a acelei 
ședințe.

Acest proiect de lege atinge un inte
res general și este în strînsă legătură cu 
budgetul; de aceea țin ca să fie discutat 
și votat cu cât putință va fi mai curând.

D. I. Marghiloman: Numai să se 
cităscă raportul, fără să’l luăm în discu
țiune.

D. vice-președinte : Consult Camera 
asupra propunerii D-lul Marghiloman.

D. N. Voinov: Pentru ordinea Z^e^ 
D-le președinte, iată ce am onâre să Zic:

Sunt de acord și efi să se cităscă acum 
raportul fără să'l discutăm, însă D. pre
ședinte s’a gândit la un lucru și ne-a fă
cut o observațiune, aceea că dacă rapor
tul se va citi, el rămâne cu precădere la 
ordinea Zilei când se va începe discuțiu
nea asupra lui. Dacă proiectul se va pune 
la ordinea Zilei de Marți, el vine la ordi
nea zilei imediat o dată ce raportul s'a 
citit ; însă D. președinte v’a spus că Marți 
sunt alte cestiuni cari ar lua locul aces
tui proiect de lege. Prin urmare, îndată 
ce se va citi raportul, legea se consideră 
că rămâne a se discuta cu precădere asu
pra tutulor celor alte legi ce vor fi atunci 
la ordinea Zilei, și numai prin excepțiune 
trec Înaintea acestei legi interpelările. 
Așa dar, în Z^a aceea, nu am putea lua 
în desbatere acest proiect de lege în pri
mul rând dacă ar fi interpelări.

Voci: Avem acum un alt proiect de 
lege.

D. vice-președinte: Nu este presinte 
D. ministru al domeniilor, ca să luăm a
cum acel proiect de lege.

D. N. Voinov: După regulament, o 
dată proiectul pus în desbaterea adu
nării, acea desbatere continuă, fără a se 
putea întrerupe.

D. ministru de finance, M. Ger
mani: Ca să vă scutesc de greutate, ași 
consimți la amânare, dacă adunarea ia 
hotărîrea ca cel puțin acest proiect de 
lege să fie pus cel ântâifi la ordinea Zilei 
a acelei ședințe în care se va decide a se 
lua în discuțiune; și, ca să nu fie o amâ
nare prea depărtată, mă unesc cu propu
nerea D-lui Nicorescu.

D. vice-președinte: Atunci primiți 
să se cităscă acum raportul ?

D. ministru de finance, M. Ger
mani: Primesc, D-le Președinte; însă pe 
lângă acesta ași ruga pe onor. Cameră să 
voteze un proiect de lege pentru un credit.

Voci: Să se cităscă raportul.
D. vice-președinte: Domnilor, nu 

mai suntem în număr și sunt nevoit să 
ridic ședința.

—Ședința se ridică la 5 ore, anunțân- 
du-se cea următâre pe a doua Z* 28 Ia
nuarie.

Ședința de la 28 Ianuarie 1889
Președenția D-lui președinte C. Gră

dișteanu, asistat.de d-nii secretari.
— Ședința se deschide la ora 1 dupe 

amiaZI.
— Presențl 152 D-nl deputați.
— Nu răspund la apelul nominal 30 

și anume:
Bolnavi:

D. M. Kogălniceanu, N. Nanoescu.

In congediu:

D. M. Balș, G. Gr. Cantacuzino, C. Dat
culescu, C. Kogălniceanu, M. Marascu, I. 
NegulicI, St. Pleșea.

Fără arătare de motive :
D. Gr. Andreescu, 0. Andrieș, G. Be- 

revoescu, G. Burghelea, I. Demetriad, V. 
Dimitropolu, V. Poenaru, S. Rășcanu, C. 
Receanu, C. Ressu, C. Koici, S. Șomă- 
nescu, I. Vassescu, I. C. Brătianu, Gr. 
Buicliu, D. Burcă, V. Macri, C. Teleman, 
A. Simu, I. Isvoranu, V. Pogor.

—Sumarul ședinței precedente se aprobă.
—Se trimite la comisia de petițiunl: pe

tițiunea D-nel Elena Onicescu, a D-lui 
G. Urlățeanu, a D-lui Răducan Notara, 
a mai multor locuitori din comuna Godi- 
nescl, județul Gorj, a mai multor locui
tori din comunele Buhalnița și Taslăfi, 
județul Neamț, a mai multor locuitori 
din comunele Tătărești, Popești-Palanga 
și Silistra-Gumesci, județul Teleorman, a 
mai multor locuitori din comunele Greci- 
Grădiștea, Crețești-SintescI, Dascăl u- 
Creața și Progresu, județul Ilfov, a mal 
multor locuitori din comunele Ciolanu și 
Daița, județul Vlașca, a învățătorului 
șcâlei din comuna Păucesci, județul Put- 
na, a D-lui G. C. Popa, a mai multor in
stitutori și institutâre din Târgu-Vestea 
și a mai multor locuitori din comuna Ci- 
libia, județul Buzăfi.

— Se trimite la comisia de indigenat pe
tițiunile D-lor: N. Turculeț, losef Meer, 
N. Naum și Zisu Nicolae.

— Se depun 7 raporturi ale comisiei 
de indigenat relative la naturalisarea 
D-lor: Er. Marcovici, C. I. Botez, I. Mi- 
h al ce a. K. Kisilevski, N. Brănzescu, A- 
lexe Panțu, A. Olcavski și Ant. Gherescu.

— Se trimite la comisia budgetară pro
iectul de budget general al Statului pe 
exercițiul 1889—90.

— Se trimite la secțiuni: proiectul de 
lege relativ la deschiderea unui credit ex- 
tra-ordinar de lei 1.011.905 pe săma ca
sei de depuneri din cari 1.000.000 se va 
vărsa ca venit la tesaurul public iar 
11.905 lei se va distribui funcționarilor 
acelei case ca gratificațiune ; proiectul de 
lege relativ la modificarea unor disposi- 
țiuni din legea de la 27 Marte 1885 asu
pra impositului funciar; proiectul de 
lege relativ la îficasarea la Stat în cursul 
exercițiului 1889—90 a sumelor debitate 
la 31 Marte 1889 provenite din vânZarea 
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moșiilor Statului afectate la plata bilete
lor ipotecareași la stingerea datoriei publi
ce și proiectul de lege prin care guvernul 
este autorisat a percepe In anul 1889—90 
37a ^eciml adiționale.

D. Președinte : D. Peșiacov are cu
vântul.

D. August Peșiacov: D-lor deputați, 
în urma interpelării ce am avut onore să 
fac acum £ece ^Lile D-lul ministru al do- 
menilior asupra unei resoluțiuni luată de | 
Adunare încă de la 1887,—mal mulți D-nl j 
deputați voind să intre în vederile D-lui j 
ministru, care, răspunzând la interpelarea ! 
mea, a zis că acea resoluțiune a Adunării i 
nu-1 obligă fără un a-nume proiect de 
lege,—aii bine-voit să se asocieze cu mine 
și din inițiativă parlamentară vă propu
nem următorul proiect de lege :

PROIECT DE LEGE
Articol unic. — Se autorisă ministerul 

domenielor, agriculturel, comerțului și 
industriei ca să facă un schimb ca locui
torii din comuna Bistrețu, plasa Balta, 
județul Dolj, împroprietăriți dupe legea 
rurală din 1864, dându-le în locul tere
nului de peste baltă, supus inundațiunel 
și impropriii culturel, un alt teren, în a
ceeași întindere, din moșia rămasă Statu
lui, bun de cultivat, așa cum li s’a Încu
viințat de Cameră prin resoluția votată 
în ședința de la 14 Februarie 1887.

Aug. Peșiacov, Lascar Catargi, U- 
lysse Boldescu, N. Nichiforescu, C. Olă
nescu, C. Dobrescu, M. N. Pacu, P. I. 
Cernătescu, C. C. Dobrescu, Stănescu,Dr. 
Athanasescu, C. C. Deleanu, Er. Sturdza, 
M. Bălș, Ștefan Pleșea, M. N. Săulescu, 
N. S. Săulescu, I. F. Robescu, G. D. Pal
ladi, Cristu Negoescu, C. lenescu, C. Ko
gălniceanu, D. Brătianu, N. lonescu.

D-lor. însuși D. ministru al domenii
lor, respunijând la interpelarea mea, a lă
sat să se înțelegă că D-nia sa nu va com
bate un asemenea proiect de lege și va 
stărui să trăcă și la Senat.

Sub aceste auspicie vă rog să primiți 
acest proiect de lege și să încuviințați și 
urgența în secțiuni.

— Se pune la vot cererea de urgență 
și se adoptă.

D. ministru al lucrărilor publice, 
A. Marghiloman : D-lor deputați, am 
luat înțelegere cu onor, nostru coleg D. 
Blaramberg ca desvoltarea interpelărel 
D-sale să se amâne pe ultimele ale 
săptămânei viitâre. Timpul dar presu- 
mat a se consacra pentru desvoltarea a
celei interpelări, ași ruga pe onor. Ca
meră să bine-voiască a încuviința să fie 
întrebuințat pentru resolvarea cestiunei 
convențiune! Lemberg-Cernăuți-Iași. Mo
tivele pe cari le am desfășurat când am 
cerut urgența asupra acestui proiect de 
lege, remân în piciore și sunt de natură 
a cere deslegarea cestiunei cu o oră mai 
curând. Ași fi fericit dacă rugăciunea 
mea n’ar da loc la discuțiune, ca să nu 

perdem timp, și dacă ați bine-voi să în
cuviințați trecerea în secțiuni exclusiv 
pentru a vă ocupa cn acâstă cestiune.

D. Chr. 8. Negoescu: Ași dori nu
mai să ne lămurâscă D. ministru cum ră
mâne atunci cu dreptul de petițiune și 
indigenate ? Mie mi s’a făcut ondre de a 
fi numit într’o comisiune, și cestiunile re- 
solvate de acea comisiune văd că nu vin 
de loc la ordinea cailei.

D. ministru al lucrărilor publice, 
A. Marghiloman: Numai pentru o 
jumătate de oră să trecem în secțiuni.

— Camera consultată admite trecerea 
în secțiuni.

— Ședința se suspendă pentru o ju
mătate oră.

— La redeschiderea ședinței D. preșe
dinte, C. Grădișteanu, ocupă fotoliul pre
ședinției.

D. N. Voinov, dă citire următoru
lui raport și proect de lege:

Domnilor deputați,
Comisiunea D-vdstre de petițiuni, în- 

trunindu-se în maioritate, în ședința de 
la 26 Ianuarie 1889, și examinând pe
tițiunea D-nei Maria Pagano, înregis
trată la No. 871 din 1889, prin care ce
re o pensiune, a găsit că D-na Pagano 
mal dăduse o petițiune, înregistrată la 
No. 1.077 din 1885, pe lângă care ală
turase un număr de acte, din cari re- 
sultă că:

a) Decedatul Frideric Pagano, soțul 
D-nei Pagano, a servit Statului 24 de 
ani, 2 luni și 19 (jile ca profesor de lim- 
bele francesă și italiană la liceul din Bâr
lad (certificatul curței de compturi No. 
619 din 31 Ianuarie 1885);

b) In acest timp de aprdpe 25 ani, de
cedatul Frideric Pagano a servit ca pro
fesor gratuit mal multe intervale atât la 
scdlă normală din Bârlad cât și la cursul 
superior al liceului, pentru care a primit 
mulțumiri din partea ministerului in
strucțiune!, publicate și în Monitorul 0- 
ficial No. 210 din 1886;

c) încetând din viață, acest bărbat a 
lăsat pe soția sa bătrână și în miseria cea 
mal completă, dupe cum se vede din cer
tificatele primăriei de Bârlad.

Dupe aceste acte, comisiunea de peti
țiuni a Camerei trecute găsise dreptă ce
rerea D-nei Pagano și presintase Adună- 
rei de atunci un proiect de lege prin care 
i se acorda o pensiune de 150 lei lunar, 
care proiect însă a rămas nevotat.

Actuala comisiune de petițiuni, vă
zând că cu tdte că decedatul avea aprdpe 
25 ani serviți Statului și, prin urmare, 
dreptul la o pensiune, dar că casa pensi
unilor nu pdte să ’l o acorde din pri
cină că nu era român, și naturalisarea 
din diferite împregiurări nu ’i a fost 
dată de cât câți-va ani înainte de mortea 
sa, de când se și numără anii de pen
siune.

Văzând dar că dupe legea actuală a 
pensiunilor, cu tot timpul îndestulător 

servit și du tdtă calitatea sa de cetățdn 
român, văduva acestuia nu pdte primi 
pensiune, noi comisiunea, am opinat a se 
acorda D-nei Pagano un ajutor viager 
de 150 lei pe lună, în care scop subsem
natul, ca raportor, vă rdgă, D-lor depu
tați, să bine-voiți a vota următorul pro
iect de lege,- mai ales că ori-cum văduva 
ar avea dreptul la restituirea reținerilor 
tăcute.

PROIECT DE LEGE
Art. unic. — Se acordă D-nei Maria 

Pagano o pensiune viageră de 150 lei pe 
lună.

Raportor, N. Voinov.

D. președinte : Discuțiunea este des
chisă.

D. N. Voinov : D-lor, D. Pagano, 
profesor la liceul din Bârlad, ar trebui, 
după lege, să aibă o pensiune pentru servi
ciul de 25 ani în cursul cărora i s’a făcut 
rețineri ca ori-cărui funcționar român; 
D-sa ânsă era italian și nu a dobândit 
naturalisarea de cât câți-va ani înainte 
de mdrte. Legea pensiunilor prescrie că 
numai cetățeni români afi dreptul la pen
siune, și de aceea, Comitetul casei pensi
unilor, conform legei și în interesul pen
sionarilor, a refusat să înscrie între pen
sionari pe văduva D-lul Pagano.

D-lor, deputății de Bârlad au cunoscut 
pe acest profesor cum ’l-am cunoscut și eu 
și vă pot spune că el era un profesor mo
del și la mortea sa nu a lăsat nici o avere 
pentru susținerea bătrânei sale soții. 
Dacă am calcula reținerile ce s’ah făcut 
de Stat profesorului Pagano pe tot tim
pul cât a funcționat, am vedea că ele re- 
presintă un capital care ar putea produce 
mai mult de 150 lei pe lună. Ei bine, 
D-lor, cred că este drept a se acorda 
D-nei Pagano o pensiune cu care acum, 
la timp de bătrânețe, să pdtă trăi. De a
ceea noi, comisiunea, am crezut că facem 
bine presintând Camerei spre aprobare 
acest proiect de lege.

D. președinte: După regulament, 
proiectul de lege se va trimite la sec
țiuni.

D. N. Voinov : Eă cred că nu mal 
este nevoe să mergă la secțiuni.

D. președinte : Regulamentul cere a- 
căsta ; prin urmare, eti ’l trimit în exa
minarea secțiunilor.

D. U. Boldescu, raportorele comisiu
nei de petițiuni, dă citire următorului 
raport:

„Domnilor deputați,
„Comisiunea de petițiuni, întrunindu- 

se sub președenția D-lui Nicolae lonescu, 
a luat în cercetare diferite petițiuni, nu
mind pe subsemnatul raportore pentru a 
supune la cunoscința onor. Camere deci- 
siunile luate asupra următorelor peti
țiuni :

1) . D. N. Chetoeanu, profesor al șc6- 
lei din comuna Greceni, județul Dolj, se 
plânge că nu i s’a dat cele ș&se pogâne 
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din moșia Statului Prebegi, care i s'a a
cordat de ministerul domeniilor. Comisi
unea având tn vedere că există ordinul 
No. 21,005 din 1880, al D-lui ministru 
domeniilor pentru a se da acest pământ 
șcdlei din Greceni, care nu s'a executat, 
recomandă acăstă petițiune D-lui minis
tru domeniilor pentru a lua disposițiunl 
spre executarea imediată a acelei dispo
sițiunl.

2), Asupra petițiunel mai multor co- 
mercianți de băuturi spirtudse din Capi
tală,-prin care se plâng contra decisiunei 
luate de prefectura Poliției de a închide 
stabilimentele lor de la ora 2 de ndpte, 
Comisiunea având în vedere că acăstă 
plângere este de resortul regulamentelor 
polițienesc!, o respinge. .

3) . Ddmna Evdochia loanid cere a i 
se acorda o pensiune pentru că fiul săfi, 
Qheorghe loanid, decedat, a servit 23 ani, 
10 luni și 29 (Jile în justiție, dupe cum 
justifică cu certificatul ministerului jus
tiției. Comisiunea având in vedere că prin 
legea actuală de pensiuni mama nu are 
dreptul a cere pensiune pentru fiul săfi 
funcționar o respinge.

4) . Ddmna Ecaterina Minculescu a
rată că soțul săfi, decedatul M. Mincu
lescu, a servit la ministeriul de justiție 
timp de 13 ani, 9 luni și 17 (Jile, și a ră 
mas cu trei copii fără mi(Jldce de exis
tență. Comisiunea considerând că dupe ac; 
tuala lege a pensiunilor petiționara nu 
are dreptul, respinge cererea, rămâind ca 
dupe noua lege a pensiunilor să vie cu 
cererea sa.

5) . Asemenea și asupra petițiunel ddm- 
nei Sofia Sisman care arată că decedatul 
săfi soț a servit ca subprefect 11 ani, 
17 ^ile, Comisiunea a luat aceeași deci- 
siune ca și asupra decisiunei D-nei Min
culescu.

6) . Ddmna Frosa Bosoreanu cere a î 
se acorda o pensiune pentru că soțul săfi, 
D. lancu Bosoreanu, a servit peste 20 
ani. Comisiunea având în vedere că peti
ționara afirmă că sociul săfi a servit 20 ani, 
ast-fel că intră * în posesiunile actualei 
legi a pensiunilor, decide ca acăstă cerere 
să fie adresată comitetului pensiunilor.

7. D-na Ana Rolea cere ajutor pentru 
serviciile aduse Statului timp de 18 ani, 
8 luni și 19 ^ile de soțul săfi, decedatul 
N. Rolea. Comisiunea văzând că dupe tim
pul servit petiționara nu are dreptul, du
pe legea pensiunilor actuală, nu a admis 
cererea, rămâind a se stărui pe lângă 
onor, guvern a veni cu un proiect de lege 
a pensiunilor.

8. Asupra petițiunei^D-lui Ion Albeifi 
prin care arată că a servit 28 ani ca pro
fesor, 14 ani subvenționat de comună și 
14 ani plătit de Stat, și din causă de bălă 
s'a retras, fără să aibă mi^ldce de exis
tență și să obție o pensiune, comisiunea 
considerând că in acestă categorie sunt 
numeroși profesori cari afi ani de servi
cifi, însă nu pot obține dreptul lor, pen
tru că nu este regulat printr’o lege ser

viciile aduse la școlele comunale, reco
mandă acăstă petițiune D-lul ministru de 
culte pentru a veni cu un proiect de lege 
pentru a regula posițiunea suplicantului.

Acesta fiind resultatul lucrărilor comi
siunei de petițiuni, am onore a *1 supune 
la aprobarea D-vostre, D-lor deputați.

Raportor, Ulyse Boldescu.

— Ne luând nimeni cuvântul, se pun 
la vot conclusiunile comisiunei asupra 
fie-căreia petițiuni In parte, și se adoptă.

— D. U. Boldescu, raportorul comi
siunei de petițiuni, dă citire următorului 
raport:

Domnilor deputați
Comisiunea de petițiuni luând în des- 

batere petițiunea mai multor locuitori 
din comuna Copălafi, județul Botoșani, 
prin care arată că din pământul ce li s'a 
dat dupe legea rurală din 1864 afi lipsă 
de 60 fălci, luându-li-se în mod ilegal și 
cer a se trimite un inginer pentru măsu- 
rătore.

Având în vedere că acestă cerere este 
de competința D-lui ministru al dome
niilor, comisiunea o comunică D-sale pen
tru a satisface cererea’petiționarilor fiind 
justă și vă rdgă prin subsemnatul rapor
tor a aproba acăstă disposițiune.

Raportor, Ulyse Boldescu.

— Neluând nimeni cuvântul, se pun la 
vot conclusiunile comisiunei și se adoptă.

— D. U. Boldescu dă citire următo
rului raport și proiect de lege :

Domnilor deputați,

Comisiunea de petițiuni, întrunindu-se 
sub președinția D-lui Nicolae lonescu, a 
luat în desbatere petițiunea D-nei Eu- 
frosina Mavrichi, care cere o pensiune 
pentru serviciile făcute de decedatul săfi 
soț, lancu Mavrichi, făcându'mi ondre a 
mă numi raportor, spre a supune la cu
noscința D-văstre resultatul deliberărilor 
urmate.

D. lancu Mavrichi a intrat în serviciile 
Statului la 1853, și a fost în diferite 
funcțiuni administrative timp de 19 ani, 
8 luni și 26 (Jile, dupe cum se constată 
prin certificatul curței de compturi a
nexat.

D-na Eufrosina Mavrichi, rămânând 
văduvă, cu dreptul de soție, a cerut de la 
comitetul casei pensiunilor a i se regula 
dreptul la pensie pentru timpul servit, 
însă acest comitet 'i-a respins cererea pe. 
motiv că lipsesc trei luni și patru ^ile 
pentru a avea drept la pensie, conform 
legei pensiunilor.

Având în vedere că este inechitabil ca 
pentru o lipsă așa de mică a timpului 
cerut de legea pensiunilor să se priveze 
văduva Mavrichi de dreptul soțului săfi, 
căruia i s'a reținut din salariul săfi pen
tru o pensiune;

Considerând că chiar acest timp 'l-a 
făcut decedatul ca funcționar la poliția 

orașului Ismail, dupe cum resultă din 
actele înaintate, însă n'a putut dovedi în 
mod regulat și legal, din causă că do
sarele administrației poliției Ismail afi 
ars la incendiul ce a avut loc în acel o
raș, așa că resultă cu evidență că dece
datul Mavrichi a servit peste 20 ani ce- 
ruți de legea pensiunilor.

Pentru aceste motive, comisiunea a 
găsit că este just a se acorda văduvei D-na 
Eufrosina Mavrichi o pensiune de 60 lei 
pe lună, și m'a însărcinat să vă presint 
în acest scop următorul proiect de lege, 
rugându-vă să bine-voiți, D-lor deputați, 
a ’l aproba.

Raportor, Ulysse Boldescu.

PROIECT DE LEGE
Art. unic. — Se acordă D-nei Eufro

sina Mavrichi, soția decedatului lancu 
Mavrichi, o pensiune de 60 lei pe lună, 
care se va plăti din casa Statului.

Raportor, Ulysse Boldescu

D. președinte : Conform regulamen- 
tulul, acest proiect de lege se va trimite 
în cercetarea secțiunilor.

— D. U. Boldescu, raportorul comisi
unei de petițiuni, dă citire următorului 
raport:

„Domnilor deputați,
„Studenții facultății de medicină afi 

presentat onor. Camere o petițiune prin 
care cer a se lua următdrele disposițiunl: - 
Să se acorde sumele necesarii pentru ins
titutul de chirurgie; să se recundscă 
printr’o lege specială stabilitatea institu
telor sciințifice.

Acăstă petițiune trimisă la comisiune, 
a fost luată în desbatere, făcându-mi-se 
distinsa ondre a mă delega să vă presint 
un raport asupra ei și să supun la apro
barea D-vdstre decisiunea comisiunei de 
petițiuni.

D-lor deputați, petițiunea acăsta de
notă bunele disposițiunl decari sunt ani
mați studenții pentru dobândirea sciin
țel medicale, în raport cu progresul, și 
dorințele ce afi de a aduce mai târziii fo- 
lose reale, corespumjătdre sacrificiilor ce 
se fac pentru învățământ.

Comisiunea a găsit juste cererile stu
denților, pentru-că una din preocupările 
cari trebue să fie puse în prima linie, 
este aceea a învățământului, singurul fac
tor principal pentru a putea duce o țără 
la adevărata civilisațiune. Este un inte
res vital, ca învățământul în tdte ramu
rile să urmeze calea progresului, să a
jungă a fi ca și în cele-alte state. Acest 
scop se pdte realisa; căci din fericire a
vem profesori distinși, cari prin luminele 
și talentul lor pot face ca sciință să fie 
la înălțimea ei.

In medicină, prin venirea în țără a 
D-lor doctori Assaky și Babeș s’a făcut 
un progres mult mai mare, s’afi creat 
institutele de chirurgie și bacteorologie. 
Cine nu cundsce foldsele aduse sciințel 
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medicale și populațiunel de acești distinși 
doctori, cari Împinși numai de sentimente 
patriotice afi părăsit străinătățile, unde 
aveați posițiuni asigurate și Însemnate, 
și ati venit în țără în scopul de a face să 
profite compatrioții lor; stăruind ca și 
generațiunea viitdre medicală să se per
fecționeze prin studii speciale, la institu
tele de chirurgie și bacteorologie

Din nefericire cu tdtă recundscerea u- 
tilităței și a foldselor aduse pe tărâmul 
sciințific și practic, aceste institute sunt 
combătute, amenințate a fi desființate; iar 
creeatoril lor expuși a avea regretul să pă- 
răsăscă țăra, mergând în străinătate unde 
totul se face a ’i avea și a ’I ține acolo. 
Acestă situațiune a făcut pe studenți să 
intervină.

Comisiunea a constatat cu regret că 
institutele de chirurgie și bactereologie 
nu sunt în condițiuni satisfăcătfire și si
gure pentru scopul ce trebue să aibă. 
Ast-fel, institutul de chirurgie, Înființat 
de la venirea doctorului Assaky, anul a- 
cesta, în mod inexplicabil, la formarea 
budgetului s’a șters din budgetul minis
terului de culte de către comisiunea bud
getară suma de 12.120 lei și prin acăsta 
s’a îndepărtat D. Assaky de la direcțiu
nea acelui institut și s’a desființat în pa
guba sciinței medicale.

Ast-fel, aceste institute de utilitate ne
tăgăduită pentru propagarea învățămân
tului medical și pentru ajutorul bolnavi
lor sunt lipsite de mirificele de Întreținere 
în raport cu necesitățile, și nu sunt ga
rantate în existența lor. Pentru aceste 
motive comisiunea de petițiuni a decis ca 
comisiunea budgetară să trăcă în budge
tul ministerului de culte institutul de chi
rurgie cu suma suficientă pentru reînfi
ințarea lui; Iar D. ministru de culte să 
bine-voiască a veni de urgență cu un pro
iect de lege pentru reînființarea și orga- 
nisarea institutelor sciințifice medicale 
chiar de la 1 Aprilie 1889.

Acăsta fiind, D-lor deputați, decisiu- 
nea comisiunel D-vfistre, vă rog să bine
voiți a o aproba, fiind de interesul învă
țământului medical și al binelui public.

Raportor, Ulisse Boldescu.
D. președinte: Discuțiunea este des

chisă.
D. Dr. Severeanu. Efi, D-lor, nu am 

luat cuvântul nici ca să combat nici ca 
să susțin petițiunea presintată Adunărei, 
safi conclusiunile luate de comisiunea de 
petițiuni. Mă unesc cu opiniunea comi
siunel, ca acăstă cestiune, întru cât se a- 
tinge de cestiunea bănăscă să fie pusă în 
vederea comisiunel budgetare, și de aceea 
sunt și efi de părere să se trimită acest 
raport la comisiunea budgetară.

In ceea-ce se atinge de opiniunea co- 
misiunei de petițiuni, ca guvernul să pre- 
sinte de urgență un proiect de lege, prin 
care să se reguleze aceste institute, efi 
cred că nu se pdte cere un asemenea pro
iect de lege, fiind-că în ceea-ce privesce 
învățământul în genere este o lege a ins

trucțiunel publice, care nu se pdte modi
fica în mod trunchiat prin câte un pro
iect de lege special.

D. președinte : D. Panu are cuvântul.
D. G. Panu : D-lor, voifi să ^ic numai 

câte-va cuvinte, căci cestiunea este lămu
rită de la sine. Iată de ce este vorba :

D. doctor Assaky, profesor de chirurgie, 
avea sub direcțiunea sa institutul chirurgi
cal. Guvernul prevăzuse în proiectul de 
budget o sumă pentru acest institut, dar 
pe urmă s’a șters acea sumă.

D-lor, D. doctor Assaky, împreună cu 
marea maioritate a studenților de la fa
cultatea de medicină, în interesul institu
tului chirurgical, și al studielor acestei 
ramure a sciinței medicale, cer să se înfi
ințeze un institut chirurgical așa cum 
există în multe părți din Europa.

D. doctor Severeanu : Nu există ni- 
căirl.

D. G. Panu: Există în Germania, 
în Francia, Trălat ’și are Jnstitutul săfi.

D. doctor Severeanu: Nu are.
D. G. Panu: Trebue să vă spun mai 

ântâifi că ’ml pare curios că D. doctor 
Severeanu, care e amicul mefi, și câre e 
profesor la facultatea de medicină, ridică 
obiecțiunl contra înființărel unei aseme
nea instituțiuni.

D. doctor Severeanu : Nu ridic obiec
țiunl, dar spun că nu există nicăirl. Pdte 
să se înființeze.

D. G. Panu: ’Mi pare bine că am a- 
probarea D-lul doctor Severeanu, și 
cred a avea și pe a D-lul doctor Ștefă- 
nescu.

Efi nu sunt special, dar mă refer la D. 
doctor Severeanu, să spună dacă chirur
gia nu e o sciință cu totul experimentală 
și prin urmare, nu se pdte contesta că 
creațiunea unei asemenea instituțiuni are 
să dea o impulsiune mult mal mare sci
inței chirurgicale.

Vine acum întrebarea: Avem fonduri? 
EI, dacă am dat ieri o jumătate de milion 
Ateneului, mi se pare că putem da câte
va mii de lei, pentru o instituțiune sciin- 
țifică de importanța acesteea. Să nu uităm 
că la fie-care moment, când e vorba de fa
cultatea nostră, ne lăudăm că suntem un 
centru de lumină al Orientului, și că bulga
rii, sârbii vin la noi să se instruiască. Apoi, 
dacă facultatea de medicină e un centru 
cultural, cred că a-i da mai multă splen- 
ddre sciințifică, a pune pe studenți în po
sițiune de a învăța cât mai bine chirur
gia, mi se pare că acăsta e datoria țărei; 
și efi n’aș fi de părerea D-lui Severeanu, 
să las acăstă cestiune la aprețierea comi
siunel budgetare; căci chiar presupunând 
că comisiunea budgetară ar fi dispusă să 
înscrie cifra, însă, fiind-că a venit astăzi 
cestiunea în Cameră, noi am face bine să 
votăm conclusiunile D-lul raportor, și să 
le trimetem la comisia budgetară în urma 
unui vot al Camerei.

In același timp să rugăm și pe D. mi
nistru al instrucțiunel publice să vie cu 
un proiect de lege. Dar aveți să mă în

trebați de ce un proiect de lege, când se 
pdte pune cifra pe cale budgetară ?

Acăsta nu e corect, și D-vdstre scițl că 
după sistemul corect nu se pdte creea nici 
o instituțiune pe cale budgetară; trebue 
mai ântâi o lege, și apoi să se înscrie ci
fra în budget.

D. Brătianu, cu Camera colectivistă, 
creea și suprima*funcțiuni pe calea bud
getară ; noi, însă, credem că nu trebue să 
facem tot ast-fel.

Nu voesc să mal obosesc Camera, fiind 
că sunt și alți oratori înscriși, și termin, 
D-lor, rugându-vă, să votați conclusiu
nile raportului, cari sunt pentru trimite
rea cestiune! la comisiunea budgetară, cu 
învitațiune de a înscrie cifra în budget, 
și tot de-o-dată să rugăm pe D. ministru 
a ne aduce în acăstă privință un proiect 
de lege.

D. Tache lonescu: D-le președinte, 
acum efi am cuvântul și declar că am să 
vorbesc tot în favdrea conclusiunilor co
misiunel de petițiuni. Dar dacă nu este 
nimeni care să combată aceste conclu- 
siuni, renunț la cuvânt și n’avem de cât 
să votăm conclusiunile raportului.

—Se pune la vot închiderea discuțiu
nel și se primesce.

—Se pune la vot conclusiunile rapor
tului și se adoptă.

—D. Vice-președinte Gr. Cozadini o- 
cupă fotoliul președinției.

D. D. Stăncescu, raportorul comisiunel 
de indigenat, dă citire următorului ra
port și proiecție lege :

Domnilor deputați,
Cu Mesagiul regal No. 353 din 11 Fe

bruarie 1885, D. ministru al justiției a 
depus pe biuroul Camerei proiectul de le
ge pentru a se acorda D-lul Carol Oje
hoski, din comuna Roman, județul Ro
man împământenirea, având îndeplinit 
stagiul cerut de Constituțiune.

Din actele aflate la dosar se constată :
Că D. Carol Ojehoski este născut în o- 

rașul Lemberg ji este de religiune cato
lică;

Venit la ,1864 în România, a intrat ca 
voluntar în armată și a avansat până la 
gradul de elev de administrație clasa I în 
intendența divisiel a Il-a;

Tote certificatele de la șefii săi și actul 
de eliberare'din armată, constată că a a- 
vut cea mal bună purtare;

Actualmente se află în serviciul căilor 
ferate linia Iași;

La 1874, Decembre 12, a făcut cererea 
sa pentru a i se acorda împământenirea, 
de când s’a și supus legilor țărei, plătind 
tdte dările către Stat și comună, cum pro
bă certificatul No. 2691 din 1874 aflat 
la dosar,

La dosar încă se vede și atestația a u- 
nul număr de cetățeni din Roman și a 
primăriei, despre buna conduită și onora
bilitatea D-lui Carol Ojehoski.

Din tfite aceste acte, comisiunea, gă
sind că D. Carol Ojehoski merită de a i 
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, se acorda împământenirea, în unanimita
tea membrilor presenți, a admis cererea 
sa, și, numindu-md raportor, cu ondre vă 
supun următorul proiect de lege :

PROIECT DE LEGE
Articol unic.—In virtutea art. 7, § 1, 

lit. & din Constituțiune, se acordă D-lui 
Carol Ojehoski, din comuna Roman, ju
dețul Roman, împământenirea, având îm
plinit stagiul cerut de Constituțiune.

Raportor, D. Stâncescu.
— Dupe adoptarea luărei în conside- 

rațiune și a articolului unic, se pune la 
vot proiectul de lege în total :

Votanți...................................70
Maioritate regulamentară . 47
Bile albe...................................68
Bile negre........................... 2

D. vice-președinte: Adunarea a a- 
doptat proiectul de lege.

— D. Hr. Negoescu, dă citire următo
rului raport și proiect de lege:

Domnilor deputați,
Prin Mesagiul regal sub No. 2.937 din 

17 Decembre 1887, se presintă onor. A- 
dunărel legea votată de Senat, prin care 
se recundsce, în virtutea art. 9 din Con
stituțiune, calitatea de cetățăn român 
D-luI Emiliu Secaș.

Comisiunea D-vdstre de indigenat lu
ând în examinare actele aflate pe lângă 
cererea petiționarului, a constatata ur
mătdrele:

1. Că este născut în c^iuna Ernotfa- 
ia, ținutul Austro-Ungariel, și botezat în 
religiunea greco-catolică.

2. Că ’și a făcut studiile în scdla su- 
peridră de medicină veterinară, de unde 
la 1887 a obținut titlul de medic vete
rinar, trecând tesa.

3. Că la anul 1884, pe când era bursi
er al Statului român, în scdla superidră, 
de medicină veterinară, a fost trimis Îm
preună cu colegii săi în combaterea pes- 
tel-bovine ce a existat în județul Doro
hoiti.

4. Că se bucură de bună conduită în 
societate.

5. Că a făcut declarația că renunță la 
ori-ce protecțiune străină.

In fața acestor constatări, comisiunea 
D-vdstre de indigenat, în număr de cinci 
presenți, a admis în unanimitate recu- 
ndscerea de cetățăn român a D-lui Emi
liu Secaș, făcându-’mi ondre a mă numi 
raportor, rugându-vă să bine-voiți a vo
ta proiectul de lege votat de Senat, și 
care este în coprinderea următdre:

PROIECT DE LEGE
Articol unic. — In virtutea art. 9 din 

Constituțiune se recundsce calitatea de 
cetățen român D-lui Emiliu Secaș, ro
mân din Transilvania, domiciliat în co
muna Târgu-Jiu, din județul Gorj.

Raportor, Hr. I. Negoescu.
— Dupe adoptarea luărei în conside

rare și a articolului unic, se pune la 
vot proiectul de lege în total și resulta
tul scrutinului este cel următor :

Votanți...................................68
Maioritate regulamentară 47
Bile albe...............................63
Bile negre.......................... 5

D. vioe-președinte : Adunarea a a- 
doptat proiectul de lege.

—D. D. Stâncescu, raportorul comisiu
nei de indigenat, dă citire următorului 
raport șfproiect de lege :

Domnilor deputați,
D. Dimitrie Berlinski, născut în comu

na Siretiu, Bucovina, la anul 1850, Oc
tombre 5, din părinți români, de religie 
ortodoxă, de profesie comerciant, domici
liat în urbea Bacău de la anul 1864, cere 
prin petiția sa din 25 Octombre 1882 re- 
cundscerea calității sale de român.

Comisiunea examinând actele presen- 
tate:

1) Actul parochulul din comuna Sire
tiu |n copie, adeverit de primăria urbei 
Bacăti No. 2.371, din 1882;

2) Certificatul No. 3.125 din 1881, tot 
al primăriei urbei Bacăti, prin care con
stată că D. Berlinski, comerciant în acea 
urbe, se bucură de o bună purtare, sim- 
patisând cu Românii;

3) Certificatul prefecturel Bacăti, cu 
No. 9.639 din 1882, prin care constată că 
D. Berlinski este înscris în matriculele o- 
rașului și anume de la anul 1870, la 
No. 588, plătind tdte dările precum și pa
tente de clasa a 5 ca comerciant.

Pe aceste motive comisiunea, în ședința 
din 9 Decembre 1888, a admis cererea 
și vă rdgă prin subsemnatul raportor să 
bine-voiți a vota următorul \proiect de 
lege:

PROIECT DE LEGE
In virtutea art. 9 din Constituțiune, se 

recundsce D-lui Dimitrie Berlinski, din 
orașul Bacăti, calitatea de cetățăn român.

Raportor, D. Stâncesca.

— Dupe adoptarea luărei în considera- 
tiune și a articolului unic, se pune la vot 
proiectul de lege în total:

Votanți...................................68
Maioritate regulamentară . 47
Bile albe.................................67
Bile negre.......................... 1

D. vice-președinte: Adunarea a adop
tat proiectul de lege.

— D. D. Stâncescu dă citire următo
rului raport și proiect de lege :

Domnilor duputați,
D. Ion D. Teulescu, domiciliat în ora

șul Buzăti, a cerut a i se recundsce cali
tatea de cetățăn român.

Din actele aflate în dosar se constată : 
Că D-sa este născut în comuua Hârșeni 

din Transilvania, din părinți de naționa
litate română și botezat în religia greco- 
orientală;

Că sunt 14 ani de când se află stabilit 
în orașul Buzăti ca profesor, unde și este 
proprietar de imobile, plătind tdte dările 
regulat și unde s'a căsătorit cu o pămân- 
tăncă ;

Că tu societate se bucură de o frumdsă 
reputațiune atât ca cetățăn, cât și ca pro
fesor, și că nu figurăză înscris ca supus 
Austro-Ungar.

Pe aceste motive, comisiunea D-vdstre 
de indigenat, prin procesul-verbal al șe
dinței de la 9 Decembre, a admis cererea 
sa și m’a delegat raportor spre a vă ruga 
să votați alăturatul proiect de lege:

PROIECT DE LEGE
Art. unic.—In virtutea art. 9 din Con

stituțiune, se recundsce calitatea de ce
tățăn român D-luI Idn D. Teulescu, ro
mân din Transilvania, domiciliat în ora
șul Buzăti.

Raportor, D. Stâncescu.

— Dupe adoptarea luărei în conside- 
rațiune și a articolului unic, se pune la 
vot proiectul de lege în total:

Votanți . ...........................70
' Maioritate regulamentară. 47

Bile albe............................. 66
Bile negre..........................  4

D. vice-președinte, : Adunarea a 
adoptat proiectul de lege.

—D. D. Stâncescu dă citire următoru
lui raport și proiect de lege:

Domnilor deputați,
Comisiunea de indigenat, întrunindu- 

se în (jiua de 8 Decembre 1888, a luat în 
cercetare proiectul de lege, adus în deli
berarea Adunărei cu Mesagiul regal 
No. 857 din 24 Martie 1887, prin care, în 
virtutea art. 7, § II, lit. a din Constitu
țiune, se acordă D-lui Vasile Costilescu, 
din comuna Bucurescl, județul Ilfov, îm
pământenirea cu dispensă de stagiti;

Examinând actele aflate în dosarul a- 
cestul proiect de lege, a constatat :

Că este născut în urbea Bacăti, județul 
Bacăti, la anul 1857, Maiti 9;

Că nu s’a bucurat nici o dată de verl- 
o protecțiune străină;

Că a urmat clasele primare și gimna- 
siale în urbea Bacăti, dupe cum se ates
tă de direcțiunea acelui gimnasiti, că în 
urmă s’a înscris la scdla superidră de far- 
cie din Bucurescl, obținând diploma de 
licențiat în farmacie, că a făcut stagiul 
de asistent în mal multe farmacii, pentru 
care a produs acte de mulțumire și bună 
conduită, că prin ordinul ministerului 
instrucțiunel, No. 1.775 din 13 Februa
rie 1885, a fost numit ca preparator pen
tru chimie la scdla superidră de farma
cie, că în fine actualmente prin decretul 
regal No. 1.821 din 6 Iunie 1886, se a- 
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fia ca elev Ia laboratorul de chimie din 
Bucuresci, dirigiat de D. dr. Bernard.

Certificatul primăriei Bucuresci, prin 
care se constată buna purtare și onesti
tate, precum și al direcțiune! laboratoru
lui de chimie, și mai multe chitanțe de 
contribuțiuni plătite către Stat.

In fața acestor constatări, comisiunea 
a admis în unanimitatea membrilor pre- 
sințl cererea D-lui Vasile Costilescu ca 
unul ce întrunesce condițiunile § II, lit. a 
de sub art. 7 din Constituțiune și vine, 
prin subsemnatul numit raportatore, avă 
ruga să bine-voiți a ’i acorda împămân
tenirea cu dispensă de stagiă, votând a- 
lăturatul proiect de lege.

PROIECT DE LEGE

In virtutea art. 7, § II, lit. a din Consti
tuțiune, se acordă D-lui Vasile Costilescu, 
din comuna Bucuresci, județul Ilfov, îm
pământenirea cu dispensă de stagiă.

Raportor, D. Stăncescu.

—Dupe adoptarea luărei în considerați- 
une și a articolului unic, se pune la vot 
proiectul de lege în total:

Votanți................................... 73
Maioritate regulamentară . 47
Bile albe................................ 70
Bile negre...............................3

D. președinte : Adunarea a adoptat 
proiectul de lege.

—D. D. Stăncescu dă citire următo
rului raport și proiect de lege:

| Domnilor deputați,

Cu mesagiul regal No. 1.631 din 12 
Maiu 1886, înaintându-se adunărei do
sarul ministerului justiției cu proiectul 
de lege prin care, în virtutea art. 7, § II, 
lit. a din Constituțiune, se acordă D-lui 
Francisc Bergamenter, din comuna Bu
curesci, județul Ilfov, împământenirea cu 
dispensă de stagii.

Comisiunea D-vostre de indigenat, în- 
trunindu-se înijiuade 18 Decembre 1886, 
în numer de patru, și dând citire actelor 
coprinse în dosar a constatat:

Că D-sa este născut în Viena la 17 
Maiă 1830 și botezat tot atunci în reli
giunea protestantă; dovadă actul ce po
sedă, datlal6 Decembre 1881, No. 1.070 
dat de comunitatea evangelică din Viena;

Că este stabilit în România de la 1864, 
și a funcționat la scdla comunală a bise
ricei luterane ca profesor de limba și li
teratura germană de la 1865 și până la 
1876, având o conduită nereproșabilă ;— 
de la 1876 a fondat un institut al său 
propriii de băeți cu autorisațiunea mini
sterului cultelor din 12 Aprilie 1876, sub 
No, 2.913, pe care’l susține și până a^I;

A redigiat o carte de citire în limba 
germană, sub titlu: „ Amicul Junimel Ro
mâne \ care s’a adoptat și de minister 
pentru tdte liceele și alte școli publice și 
pentru care chiar Majestatea Sa Regele 
’l-a arătat înalta sa satisfacere prin a- 
dresa de la 12 Septembre 1883;

A mal redigiat și o altă cărticică sub 
titlu: „Inima copilărâscă“ în limba ro

mână, francesă și germană, care a apro- 
bat’o toți;

Certificatul primăriei pentru buna con
duită tn societate;

Actul consulatului Austro-Ungar din 
Bucuresci din 23 Decembre 1881, prin 
care declară că D. Francisc Bergamenter, 
nu se mal bucură de protecția Austro- 
Ungară încă de la 1864, de când s’a sta
bilit în România.

Comisiunea D-vdstre, în unanimitatea 
membrilor presenți, în număr de patru, 
a admis cererea de împământenire cu dis
pensă de stagiă a D-luI Francisc Berga
menter, conform art. 7, § II, lit. a din 
Constituțiune, și a numit pe sub-semna
tul raportor spre a vâ supune la cuno
scință următorul proiect de lege.

PROIECT DE LEGE
Art unic.—In virtutea art. 7, § II, lit. 

a dm Constituțiune, se acordă D-luI 
Francisc Bergamenter, din comuna Bu
curesci, județul Ilfov, împământenirea cu 
dispensă de stagiâ.

Raportor, D. Stăncescu.

—Dupe adoptarea luărei în considerare 
și votarea articolului unic, se pune la vot 
proiectul de lege în total; scrutinul însă 
se declară nul neîntrunind numărul vo- 
tanților cerut de regulament și rămâne a 
se repeta în ședința viitdre.

— Ședința se ridică la 5 ore dupe a- 
anunțându-se cea următdre pe 

Marți 31 Ianuarie.

IMPRIMERIA STATULUI. DIRECTOR, A. f ENOOVICI
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No. 32.

ADUNAREA DEPUTAȚILOR

Ședința de la 31 Ianuarie 1889.
Președenția D-lul președinte C. Gră

dișteanu, asistat de D-nii secretari D. G. 
Teodorescu, I. Lecca, A. Simu și Gr. 
Tocilescu.

— Ședința se deschide la ora 1 și ju
mătate dupe amia^i.

— Presențl 157 D-ni deputați.
— Nu răspund la apelul nominal 25, 

și anume:

Bolnav:
D. N. Nanoescu.

In congediu:
D-nii M. Balș, G. Gr. Cantacuzino, C. 

Datculescu, M. Marascu, Gr. Buicliu, L. 
Catargi, I. Negulici.

Fără arătare de motive :
D-nii C. Andrieș, C. Bădulescu, L. Bog

dan, Gr. Constantinescu, I. Lahovari, St. 
Pleșea, V. Poenaru, I. Rășcanu, N. C. 
Săveanu, D. Sturdza, I. Șomănescu, I. C. 
Brătianu, V. Macri, C. Teleman, U. Bol- 
descu. I. Grădișteanu. V. Pogor.

— Sumarul ședinței precedente se a- 
probă.

—Se acordă congedifi D-lor : N. Na
noescu și Gr. M. Buicliu.

—Se trimite la comisiuneade petițiuni: 
petițiunea mai multor locuitori din co
muna Cornii, județul Tecuci, a mai mul
tor locuitori din cătunul Săcălenii, jude
țul Roman, a mai multor locuitori din 
suburbia Foișoru, Bucurescî, a mal mul
tor locuitori din comuna Ștubeu-Orescil, 
Cucueții și Botenii, județul Ilfov, și a 
mai multor comercianți de băuturi spir- 
tudse din Dobrenii-Câmpurelu.

—Se trimite la comisiunea de indigenat 
petițiunile D-lor : Alexe Grideanu și Ion 
A. Ferechide.

—Se depune raportul comitetului de
legaților de secțiuni asupra proiectului 
de lege relativ la autorisarea guvernului 
de a continua exploatarea pădurilor pe 
un termen de 7 ani începând de la 1890.

—Se recomandă comitetului delegați
lor de secțiuni, petițiunea membrilor cor
pului didactic urban din județul Argeș și 
petițiunea mai multor locuitori din co
muna Mălinii, județul Suceava.

—Se trimite la comisiunea budgetară 
proiectul de budget al serviciului filoxe- 
ric pe exercițiul 1888—90.

— Se trimite la comisiunea financiară 
proiectul de lege relativ la legitimarea 
creditului extraordinar de lei 48.339, 
bani 50, deschis de guvern pentru serviciul 
filoxericîn cursul exercițiului 1888—89.

— Se trimite la secțiuni proiectul de 
lege relativ la legitimarea măsurilor luate 
de consiliul de miniștri pentru combate

rea filoxerei și proiectul de lege relativ 
la prelungirea până la 1 Aprilie 1889 a 
exploatărel în regie a pădurilor din Do- 
brogea.

— Se comunică Adunărel petițiunea 
mal multor locuitori din orașul Alexan
dria prin care cer ca acel oraș să fie legat 
cu linia Costescil-Măgurele.

D. D. Bădescu Roșiori : Am cerut 
cuvântul pentru ca să propun a se cer
ceta acestă petițiune de urgență.

D-lor deputați, orașul Alexandria este 
cel mai mare oraș din județul Teleorman, 
și este isolat de ori-ce cale de comunica- 
țiune. Dacă se găsesce astăzi în acesta 
stare, este că acest oraș, în timp de 12 ani, 
a fost unul din orașele cari au arătat pe 
față o oposițiune contra guvernului tre
cut, care nu s'a Mat înlătuid de la tdte 
prigonirile pe cari acel regim le îndrepta 
în contra acestui oraș. Era prefect de Te
leorman vestitul Chirițescu, care jurase 
răsbunare pentru acestă cutesanță de in
dependență a orașului Alexandria și 'și-a 
propus a’l isola cu desăvârșire, dupe cum 
în adevăr a și răușit. Se făcuseră nisce 
studii pentru drumul de fer, cari trebuiai 
să trecă prin Alexandria; căci așa venea 
posițiunea topografică, dar acel prefect a 
întrebuințat tdte mi^ldcele pentru ca să 
schimbe direcțiunea liniei ast-fel cum o- 
rașul Alexandriei să rămână isolat, dupe 
cum a și rămas.

D-lor deputați, că Alexandria este cel 
mai mare oraș din județul Teleorman și 
că dă cel mai mare număr de alegători, 
se dovedesce prin aceea că chiar D. Co- 
gălniceanu a spus, cu ocasiunea verifică- 
rei titlurilor, că Alexandria dă, dacă nu 
mă înșel, tonul în alegeri; și gândesc că, 
dacă se recundsce că un oraș dă cel mal 
mare număr de alegători, acesta ne auto- 
risă a presupune că are și mal mulți contri
buabili și că prin urmare dă și mai multă 
contribuțiune către Stat. Dar trebue să 
se ție sămă de acest oraș, nu numai când 
este vorba de luptele electorale, spre a ’I 
cere să dea exemplu de alegeri libere și 
indipendente, ci să ție semă și de intere
sele lui cele mai legitime, cari ah fost sa
crificate resbunărei unul regim vitrig și 
asupritor.

De aceea, rog pe onor. D. Kogălnicea
nu, să unescă cu noi împreună puternica 
D-sale voce, pentru admiterea cerere! a- 
cestor orășeni, de a se lega acest oraș prin 
un drum de fer cu linia Costesci-Măgu- 
rele.

Tot-d’o-dată, D-le președinte, vă rog, 
să recomandați acăstă cerere de urgență 
comisiunei de petițiuni; căci sper câ onor. 
Adunare va încuviința urgența unei ce
reri atât de justă.

—Se pune la vot urgența și se încuvi- 
ințăză.

D. Președinte : D-lor deputați, a re- 
mas un vot nul din ședința precedentă 
asupra proiectului de lege relativ la ce
rerea de împământenire a D-lui Francisc 
Bergamenter.

D. președinte al consiliului, Th. Ro
setti: Cer cuvântul.

D. Președinte: D. președinte al con
siliului are cuvântul.

D. președinte al consiliului, Th. Ro
setti: D-lor deputați, cred că vă este cu
noscut tristul eveniment care a venit să 
lovăscă în sentimentele sale de familie pe 
unul din membrii cei mai iubiți și mai 
stimați ai acestei onor. Adunări, pe fos
tul nostru președinte D. Lascar Catargi, 
prin încetarea din viață a fratelui D-sale 
D. Nicu Catargi.

Cunosceți asemenea cei mai mulți din 
D-vdstre, că familia regretatului Nicu 
Catargi, este în împregiurări grele și 
anevoidse; cundsceți serviciile pe cari D. 
Nicu Catargi le-a adus țărei în timp de 
mai mulți ani de ^iJe, reamintindu-vă că 
D. N. Catargi a fost unul dintre cei mai 
aprigi și mai laborioși cooperatori la 
marele fapt al unirei, și sunt încredințat 
că veți găsi și D-vdstre că este demn și 
convenabil ca să autorisați pe guvern a 
lua asupra sa chieltuelile înmormântare! 
regretatului N. Catargi.

Solicit dar un vot de aprobare în sen
sul acesta din partea D-vdstre.

— Se pune la vot propunerea D-lul 
președinte al consiliului și se adoptă în 
unanimitate.

D. președinte: D. Morțun are cu
vântul.

D. V. Morțun: D-le președinte și D-lor 
deputați, interpelez pe D. ministru de 
interne și pe D. ministru de justiție asu
pra următorelor călcări a Constituțiunel: 
Oprire! întrunirilor publice în județul 
Roman. Arestărei cetățenilor cari venăfi 
la întrunire. Ingerințelor ce se fac de D. 
prefect Teleman în vederea viitdrelor a- 
legeri comunale din comuna Sabaonii și 
asupra actelor* de violență întrebuințate 
de D-sa ca argumente convingă tdre.

D. președinte : Se va comunica gu
vernului.

D. Softa are cuvântul.
D. G. Softa: D-le președinte, am pri

mit o petițiune din partea unui număr de 
130 locuitori din comuna Mălini, județul 
Sucăva, petițiune legalisată de autorita
tea locală competinte, prin care ei pro
testă în contra proiectului de lege privitor 
la scăderea taxei pentru importul lemne
lor în țeră de la 15 lei pe metru cub la 
1 lefi.

Am ondre a depune pe biuroul onor. 
Camerl petițiunea prin care acești locui
tori ’ș! formulăză cererea lor, și 'mi re- 
serv dreptul de a vorbi în cestiunea acăsta 
cu ocasiunea discuțiunel asupra acelui 
proiect de lege.

D. președinte: Se va trimete la comi
siunea de petițiuni.

Acum pășim la votarea indigenatului 
D-lui Francisc Bergamenter.

Adunarea procede la vot, și resultatul 
scrutinului este cel următor;
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D. președinte: Adunarea a adoptat 
proiectul de lege.

Acum la ordinea £ilel avem propune
rea de dare In judecată a ministerului 
D-luI I. Brătianu.

D. N. Blaramberg, are cuvântul spre a 
da cetire propunere!.

D. N. Blaramberg : dă din noii citire 
propunerii împreună cu tdte anexele, așa 
cum s’afi comunicat Adunărei în ședința 
de la 25 lanuare, și cari s’ati publicat în 
Monitorul oficial No. 30.

D. președinte ; Discuțiunea este des
chisă.

D. Panu are cuvântul.
D. G. Panu: D-lor deputați, este fdr

te grav lucru de a da un minister în ju
decată ; prin urmare, noi subscriitorii ne 
am dat fdrte bine săma de însemnătatea 
actului care îl depunem înaintea D-vds
tre ; însă, vâ mărturisesc, pe mine, în 
special, ceea ce m’a preocupat mai mult 
de cât ori-carl alte considerațiuni și cred 
că pe noi toți trebue să ne preocupe a
cest lucru, este următorul: Sunt fapte 
seridse, grave, cari cad în sarcina minis
terului trecut? Daca da, acest minister 
merită să fie dat în judecată. Fac apel la 
D-vdstre, din cari pdte 10—12 să fie din 
partidul fostului guvern, dar toți cei- 
alți am făcut, sub diferite numiri, parte 
din opozițiune, și vă întreb daca este vre 
unul care să se pună pe terenul că minis
terul Brătianu nu este vinovat și prin ur
mare nu merită să fie dat în judecată, a
tunci cer cuvântul D-lui președinte să mă 
înscrie după acel D. deputat. Insă, pe 
câtă vreme cred că nimeni dintre noi, a
dică din acei cari am făcut parte din o- 
pozițiune, nu se va găsi ca să se pună pe 
tărîmul acesta de a pleda nevinovăția 
D-lui L Brătianu, de aceea să ’mi dați 
voie să abordez alte puncte mai de ac
tualitate. Căci D-lor, fac apel la toți, la 
D. Dumitru Brătianu, lâ D. Vernescu, la 
D. Cogâlniceanu chiar, să spună dacă I. 
Brătianu este nevinovat. Cred că nu are 
să răspundă în mod afirmativ. In împre
jurările prin cari trecem în politică ve
dem multe schimbări, multe renegări, 
multe modificări, de opiniuni, însă nu 
cred că să se găsâscă unul d’intre noi care 
să’și fi schimbat părerea care o avea de 
regimul D-lui Ion Brătianu, după scurtul 
timp de 10 luni. (Aplause).

> In adevâr, Sud eram în opozițiune în 
contra regimului Brătianu, un singur 

.lucru ne preocupa: darea în judecată în 
ultimul moment a regimului sâă.

Vâ aduceți aminte prin ce împrejurări 
colosale de grele am trecut acum doui, 
trei ani, când nu aveam absolut nici o 
speranță de a scăpa de acel regim și când 
nu se scia când o să ca^ă.

Vâ aduceți aminte că plângerile ndstre 

către Majestatea Sa Regele rămâneafi 
fără râspuns, vâ aduceți aminte că plân
gerile ndstre la justiție rămâneafi fără 
ecofi și ori în cotro ne întorceam dedeam 
peste colectivitate, așa in cât nu mai a
veam nici o nădejde că o să vină momen
tul în care țăra să fie răsbunată de fap
tele rele ale acelui regim.

Efi cred că a sosit acel timp. 'Mi-aduc 
aminte de vorbele acelea cari afi râmas 
ilustre: „hoții la pușcărie!“ striga D. 
Dimitrie Brătianu.

„AI început cariera pe dealul Filare- 
„tului și o să 'ți-o sfârșesc! în dealul Vă- 
„cărescilor*, strigaD. Vernescu (aplause). 
„Cu lanțu legat de gât a! sâ intri în puș- 
„cărie* îi zicea D. Kogălniceanu. (Apl.)

In sfârșit noi toți făgăduiam acesta.
Ei bine, ce erati acele vorbe ? Erafi 

simple frase dictate de ură și pasiune ? 
Era nemulțumirea momentană , safi erafi 
strigătul sufletului nostru ? Căutam pre
textul cu frase de paradă pentru a răs
turna guvernul, safi exprimam un senti
ment adânc al țârei ? Pentru ondrea nds
tră, efi zic că ceea ce ^iceam atunci nu 
erafi vorbe de paradă ci era un simțimânt 
serios. De vreme ce dar presupun că sun
tem cu toții de acord, adică și o parte din 
maioritate și întrăga minoritate, minus 
câți-va, de vreme ce suntem de acord că 
faptele guvernului Brătianu sunt pasi
bile de penalitățile prescrise de legi, nu . 
mâ întind de loc asupra lor; căci ele vâ 
sunt cunoscute.

Dacă este așa d-lor și de vreme ce sim
țim cu toții că nu a fost nici o dată în 
țâra acesta regim mai călcător de legi, 
mai cinic, mai desprețuitor de tdte sen
timentele cele mai intime ale țârei, și 
care în cei 5—6 ani din urmă n’a mai 
avut nici o barieră, nici un răgaz la tdte 
pasiunile cele rele; dre nu ar fi un drept, 
n'ar fi o datorie a nostră ca față cu anga
jamentul care ’l-am luat când ne aflam 
în opoziție contra acelui guvern, să în
de plinim acest angajament al dârei în ju
decată acum când ne găsim în posibili
tate de a o face ?

De cât D-lor, aci vine o serie de obiec- 
țiuni, și tocmai asupra acestor obiecțiunl 
am să mâ întind.

D-lor, toți se pare că suntem de acord 
ca să dăm în judecată pe ministerul Bră
tianu, toți seim că este drept să facem 
acesta, toți aprobă culpabilitatea lui, de 
cât să fac obiecțiunl și se ^ice : Nu este 
destul ca un minister să fie culpabil, 
trebue să fie și împrejurările, trebue să 
fie și oportunitatea, trebue să fie și locul 
de a’l da în judecată. Admit aceasta. 
Mâ pun pe târâmul acesta, pic că trebue 
să luăm în considerațiune și motivele se
ridse cari ne pot îndemna la a nexreține 
de la acâsta ; dar să vedem ce motive sunt 
acestea ? Efi, D-lor, am un singur motiv, 
care daca ar exista m'ar face să votez con
tra și nici n'ași fi iscălit propunerea de 
dare în judecată

Acest motiv este urnțătorul: Daca în 

țâră s’ar fi produs safi s’ar produce o agi
tare colosală în favdrea fostului guvern, 
care să ia o proporțiune de îngrijire care 
să turbure nu nnmai partidele și spiri
tele, dar chiar ordinea publică și se cla
tine starea actuală politică de lucruri fără 
să știm ce ar putea eși din acea agitare.

O! atunci, pentru un motiv așa de grav 
ar fi mal bine să nu dăm 10 dmeni în ju
decată de cât să tulburăm într'un mod a
normal țera.

Și să vâ dafi un exemplu : închipuiți- 
vâ că în Francia guvernul ar da în jude
cată pe generalul Boulanger, ce ar fi 
D-lor ? Ar fi că Francia ar fi agitată, ar 
fi tulburată, în cât vinovăția lui Boulan
ger ar fi cu desăvârșire mică, față cu co
losala anarhie și cu desordinea care s'ar 
produce; și atunci ar fi mai bine să nu 
facă acest fapt și să lase de o parte pe 
culpabil.

Dar când, D-lor, noi nu avem aface cu 
generalul Boulanger ci cu D. I. Brătianu 
și cu un alt-fel de general ca D. Ange- 
lescu și alții, când avem aface cu D. I. 
Brătianu și ne aflăm într’o stare cu spi
ritele care le vedeți și D-vdstre, apoi se 
mai pdte vorbi de agitarea spiritelor ?

Propunerea acesta este făcută de trei 
săptămâni, care este agitarea ce s’a vă^ut 
în țâră ? Unde o vedeți D-vdstre ? Cine 
afi protestat, afară de douâ gazete și a
fară de foștii miniștrii cari se tem de ceia 
ce voim să facem noi astăzi. Clubul libe
ral național ? Unde vedeți măcar un în
ceput de mișcare, nu de desordine. D-vd- 
stre sciți cum a că^ut acest guvern ? A
poi când într’o țâra candidați! colectiviști 
afară de câți va, afi că^ut cu toții, ce agi
tare pdte sâ se producă în favdrea D-lui 
I. Brătianu ?

Pe câtă vreme agitațiune nu vâd nici 
la orison măcar, pe câtă vreme vâd din 
contră că se ivesce un curent în favdrea 
dârei în judecată, dispare singurul motiv 
care ar împedica darea în judecată, și a
tunci rămân înainte cele-l’alte motive cari 
n’afi absolut nici o valdre.

Sciți cari sunt objecțiunile ? Se ^ice : 
să nu dăm în judecată pe guvernul Idn 
Brătianu fiind-câ ii facem victime, fiind- 
câ îi reabilitam, și îi aducem la guvern 
din nou. Aceste obiecțiunl nu sunt ale u
nui simplu muritor, aceste obiecții le-am 
au^it din gura unui ministru, care este 
unul din cele mai încăpățânate persdne 
în acâstă cestiune (Ilaritate).

D-lor, a pretinde cine-va că prin darea 
în judecată ai să faci dinStătescu, Sturd
za și Nacu victime, fâră a mai vorbi de 
Idn Brătianu, este o glumă. Victime ? 
Dar de când victime? Călăi da! dar vic
time nici o-dată ; victime afi făcut ei, 
victimă era să fie unul dintre noi, D. O- 
roveanu. (Aplause).

De când darea în judecată a unui cul
pabil 11 transformă in victimă ? De când 
un hoț trămis înaintea justiției devine 
victimă, ast-fel în cât să atragă mila tu
turor asupra lui ? (Aplause). Pentru-că
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ati fost miniștri și ati comis infracțiuni el 
pot deveni victime ? Dați-mi voe să vă 
spun că un asemenea argument este un 
pretext, nu este un argument serios. Dar 
Insă argumentul ce ni se aruncă ^icân- 
du-ne că prin darea in judecată ii reabi
lităm pe colectiviști ? Auriți ! Dacă dăm 
in judecată pe Idn Brătianu îl reabilităm! 
Idn Brătianu și reabilitare, acăsta dupe 
10 luni de la căderea sa !

D-lor, ce însemneZă reabilitarea ? In- 
semnă^ă când acuși pe cine-va pe ne
drept; dar credeți că dacă D-vdstre ați 
respinge propunerea de dare în judecată, 
sati dacă curtea de casațiune ar achita pe 
D. I. Brătianu, credeți că ’l-ați reabilata?

Acăsta s’ar putea întâmpla in cașul 
când Ion Brătianu ar fi fost ministrul u
nei țări streine și ’Lar fi trimis înaintea 
curței de casație, înaintea justiției ro
mâne să il judece pentru nisce fapte pe 
cari numai judecătorii le sciti; dar când 
lăn Brătianu a guvernat 12 ani și când, 
tdtă lumea scie ce a făcut, când cetățenii 
simt pe spatele lor vinovăția lui I. Bră
tianu. Când osimt în punga lor și în viața 
lor. când păcatele lui a pătruns în țăra 
întrăgă, credeți că hotărârea curței de ca
sațiune ar putea să dea un verdict de ne
vinovăție și de reabilitare? Nici o dată ! 
Vorbind de reabilitare, să vedem cine re- 
abilitâZă sati caută să reabiliteze guver
nul D-lui I. Brătianu, noi cari punem în 
evidență greșelele acelui guvern și voim 
ale perpetua, sati aciea cari într’un mod 
indirect caută să îl apere? Cine reabili- 
tă^ă^pe D. I. Brătianu, noi cari vrem să 
rămână vecinie faptele sale în memoria 
tuturor, și să fie cunoscute prin o con
damnare, sati aceia cari vor să tragă cu 
buretele peste ele ? Nu vă gândiți când 
aruncați cuvinte ca -reabilitarea; și aceia 
cari se opun la darea în judecată, aceia 
fac operă de reabilitare. Căci D-lor, cum 
se pdte reabilita un partid căZut de la gu
vern ? In două feluri : ântâiti amendân- 
du-se el singur, dând la o parte pe oa
menii compromiși, schimbânduși ideile, 
și adoptând o nouă linie onestă în politi
că; apoi îmi pdte roi» arăta cine-va d’in- 
tre D-vdstre că de 10 luni de Z^e» de când 
a căZut de la putere guvernu Idn Brătia
nu, partidul săti a adoptat acest metod ? 
S’a schimbat el dmenii ? A căutat să ia o 
linie politică mai onestă ? Nu ! Aceiași 
la guvern, aceiași în opoZiție.

Lingușitorii intriganți se gândesc nu
mai la un lucru, la acela ca să revină ia
răși la putere, ca să inaugureze din noti 
anarhia. (Aplause).

Mai este încă un alt roiZloc de reabili
tare : Când din neputința celor alte par
tide, sati când partidul în oposițiune sati 
partidul de la guvern, vâZându-se în ne
putință, simte nevoe de a se întări, caută 
sa se facă că uită greșelile și crimele par
tidului c&Zut, caută să nu mai amintescă 
cele ce s’ati petrecut sub fostul guvern, 
caută, ca să Zic așa, un fel de circum
stanțe atenuante pentru trecut.

Ei bine, noi facem acesta, noi aceia 
cari am subscris și cari cerem darea în 
judecată, sati aceia cari vin și aduc tot fe
lul de preteste pentru ca culpabilii să nu 
fie pedepsiți ?

Dar ia să ne mal înțelegem, D-lor. 
D-vdstre credeți că dându-se în judecată 
regimul D-lui Brătianu, noi prin acăsta 
voim să dovedim că este culpabil ? Nu, 
D-lor, noi nu voim să arătăm numai că 
guvernul D-lui Brătianu este culpabil, 
cu acăstă demonstrație s'a însărcinat țăra, 
dar voim ca culpabilii să fie pedepsiți.

Ceea-ce facem noî astăZi este o simplă 
formalitate în ceea-ce privesce culpabili- 
tafea D-lui I. Brătianu, noi căutăm să 
îndeplinim formalitățile legale de dare în 
judecată, iar nu să ne încercăm a vedea 
dacă este vinovat sau nu. De vinovat este, 
de pedepsit trebue, iată ce ne preocupă.

înțeleg, când s’ar da un om tn judecată, 
și când acel om nti este vinovat, să veniți 
și să vorbiți că prin darea lui în judecată 
'1 reabilitați, dar când se dă în judecată 
nisce dmeni pe basa faptelor și actelor 
săvârșite de ei, contra cărora noi atâțea 
ani am făcut oposițiune, o ! atunci nici 
că mai pdte fi vorba de leabilitarea lor, 
în cât prin acăsta să ’i facem ca să vie 
din noti la guvern; nu înțeleg absolut 
prin ce miZloc, trimițând pe cine-va la 
ocnă, sati chiar încercând de a ’l trimite, 
se pdte Z^ce cu acăsta ’l aduc mai de 
grabă la guvern.

In acăstă privință avem un exemplu, 
avem pe D. Catargi. Și guvernul D-lui 
L. Catargi a fost dat în judecată; dupe 
D-vdstre ar fi trebuit să vie îndată la gu
vern. Ei bine, n’a venit la putere, a stat 
12 ani în oposiție, și nici pană acum n’a 
venit la putere. (Aplause). Veți Zice, po
te, că D. L. Catargi nu se afla în aceeași 
situațiune. Dar în ce situaținne se afla? 
Se afla într’o situațiune mal rea ?

D. ministru al instrucțiunel pu
blice, T. Maiorescu : Cer cuvântul.

D. G. Panu : Cred că nu. Pote pentru 
acăsta D. Maiorescu a cerut cuvântul. 
Convicțiunea mea este că guvernul 
D-lui L. Catargi se afla într’o situațiune 
mai bună de cât regimul căZut. Nu sciti 
dacă susțiitorii propunere! aprobă con- 
vincțiunea mea.

Iată un exemplu, cestia D-lul L. Ca
targi cu darea in judecată, că darea în ju
decată a unui guvern nu 'I grăbesce re
venirea lui la putere. Dar ia să analisăm 
mai departe.

Să ne închipuim că guvernul trecut 
dându-se în judecată curtea de casațiune 
’l achită. Ce ar urma de aci ? Credeți că 
lumea va Zice: Că de vreme ce curtea de 
casațiune a achitat pe foștii miniștri, a
poi ei sunt omeni onești, că tot ceea-ce 
s’a spus în contra lor sunt pure calomnii, 
că fiind la guvern ati fost disce ângerl, că 
ati fost corecți și necălcători de legi ? Nu 
sciți ce va Z’ce lumea ? Va Zice: Corb Ia 
corb nu ’și sedte ochii ! (Aplause) Că cei 
mari pot comite tote ilegalitățile, fără să 

fie pedepsiți, și că numai cei mici se pe
depsesc.

Iată morala ce va sedte opiniunea pu
blică.

Cu alte cuvinte, opinia publică nu va 
reabilita pe colectiviști, ci va pune în ca
tegoria lor pe cei ce nu ati voit să ’i^pe- 
depsescă.

D-lor, vin la o altă serie de obiecțiuni, 
tot așa de interesante de studiat și de a- 
nalisat.

Ni se mai spune următdrele :
Dar ce facem față cu străinătatea ?
Ce însemnâză a da necontenit tdte mi- 

nisterile în judecată ?
Nu ajungem absolut Ia nici un resul- 

tat practic. Acestă obiecțiune s’ar părea 
că are mai multă consistență, și nu sciti 
dacă ea nu s’a formulat tot de ministrul 
încăpățânat de care vă vorb am.

D-lor, de cât-va timp s’a luat un obi- 
ceiti cu desăvârșire regretabil de a nu 
putea să judecăm nici o cestiune, fie in
teridră, fie de un domen cu desăvârșire 
individual, fără să ne preocupăm de ce 
Zice Europa, străinătatea. ’Mi aduc a
minte, cu câte-va Zile în urmă, D. Stur
dza de la Bârlad făcuse o inofensivă in
terpelare D lui ministru de interne asu
pra ivire! bdlei de vite, epizootiei în Tu
tova ; imediat amicul meti D. Nucșoreanu, 
se scdlă și Zice : „Să ștergem din proce- 
sul-verbal interpelarea D-lui Sturdza, să 
nu auZă Europa !a (Ilaritate). Apoi dacă 
un cas de epizootie și dorim să nu ’l scie 
Europa, dar când este vorba de darea în 
judecată a unui minister ?... Dar ce are 
aci Europa de amestec ? Să admitem că 
Europa nu ar sci nici o dată ce se petrece 
în cestiunea acâsta, ar urma că no! ne a
rătăm că suntem nisce Catoni, Cincinaț! 
față cu Europa ; iar că în realitate sâ 
fim nisce corupțl? Ce politica de șarla
tani ar fi acâsta ca să ne arătăm ceea ce 
nu suntem ? Ce însemnâză alt de cât a as

' cunde bdlele ndstre ? Este a face ca unii 
dmeni cărora le e rușine să’și mărturi- 
sâscă boia la doctor și se lasă de putre
Zesc până la dse. Iată în ce cas ne-am a
fla dacă am continua de a ascunde evi
dența. Acestă metodă este demnă de o na
țiune în decadență. Națiunile vigurose, 
cari ati vitalitate și credință în vitalitatea 
lor, fac operațiune cangrenei la lumina 
Zilei.

D-lor, eti nu consider națiunea mea ca 
o națiune de decadență ca să avem ne
voe să ascundem altora operațiunile po- 
litico-chirurgicale ; pdte suntem la înce
putul operațiune!, și acâsta să nu ne în
spăimânte. Avem încă destulă vigore, 
suntem o țâră nouă în constituționalism, 
Europa scie perfect de bine cu! se dato- 
reză unanimitățile Camerilor lui loan 
Brătianu. Credeți că se pot ascunde ase
menea lucruri ? Dar ce fac ambasadorii, 
ce fac Agenți! Europe! acreditați la noi 
în țâră de cât a studia lucrurile așa cum 
ele se petrec în realitate ?

Credeți dre că nu sunt deja informate
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guvernele străine de tot ce se face la 
noi ? Credeți că ar fi o surprindere pentru 
cabinetele străine darea în judecată a lui 
loan. Brătianu ? Efi merg mal departe, 
eti sunt aprdpe sigur că resturnarea lui 
loan Brătianu s’a hotărit mal dinainte Ia 
Berlin, și s’a hotărit tn cel din urmă voia- 
gifi al Majestăței Sale. Să nu credeți că 
dacă ne vom ascunde capul ca struțul nu ne 
va vedea nimeni. Să lăsăm dar la o parte 
de ce afi să Zică străinii. Străinătatea are 
să Zică un lucru : Iată o țără care în
dată ce s’a aruncat în parlamentarism, 
întîmpină dificultățile inerinte unul ase
menea regim, dar are curagiul să ’șl tae 
cangrena. Și ast-fel ni s’ar deschide un 
drum bun pentru viitor.

Dar vor veni câte-va gazete UngurescI 
și vor Zice că suntem o națiune conruptă.

Acestea sunt considerațiunile ? Desi
gur că nu. Așa dar nici acăsta nu trebue 
să ne preocupe.

Să ne preocupăm de un singur lucru : 
Avem un rol de îndeplinit ca justiție, să 
’l îndeplinim, iar tdte cele-alte argu
mente, cari suntpretexte, să le lăsăm de 
o parte.

Viii la o altă obiecțiune. Se Zice: Cum 
să dăm tdte guvernele în judecată rând 
pe rând ?

Aici o mică rectificare : De când avem 
regim parlamentar un singur guvern a 
fost dat în judecată, guvernul Lascar 
Catargi.

D. I. Lahovari: Aii mal fost și altele.
D. G. Panu : Efi vorbesc numai de 

când avem regimul represintativ bine 
stabilit, de la 1866; dar chiar să fie așa 
cum giceți D-văstre; pe ce argument 
dacă un minister merită să fie dat în ju
decată să nu-’l dăm ? De unde acest non 
bis ? Dar aveți să’ml spuneți: Pentru că 
nu avem să ajungem la nici un resultat 
practic.

Iată completarea argumentului. Dar 
aci am sesidse obiecția ni de făcut; mal 
ântâiii e întrebarea, pentru ce nu s’a pu
tut ajunge la nici un .resultat practic cu 
darea în judecată a ministerului L. Ca
targi ?

Trecut-a ministerul Catargi prin tdtă 
filiera judecătorăscă ? Mers-a înaintea 
curțel de casațiune ? Casația judecatu’l-a ?

Dat-a hotărîre și achitatu’l-a, conside- 
rându'l ca bun de și opiniunea publică 
'l-a considerat culpabil ? Sciți bine că nu. 
SițI de ce ? Pentru că nu s’a voit, pentru 
că nici că s'a încercat a se duce procesul 
până la capăt; D-văstre sciți că, dupe ce 
s'aii făcut actele, Camera, într’un moment 
de entusiasm patriotic și având în vedere 
împregiurările grele prin cari trecea țera, 
s'a desistat de la acea dare în judecată. 
Apoi cum puteți să aduceți desistarea 
ca argument că nu se păte ajunge la nici 
un resultat practic dările în judecată ale 
ministerurilor ?

picețl că nu s'a ajuns la nici un resul
tat practic; nu s'a ajuns pentru că nu s’a 
voit, nu s’a cercat chiar și, D-lor, sciți 

fărte bine acum cine a intervenit atunci 
ca să oprăscă șirul justiției; eii înțeleg 
fărte bine și bănuesc cine a intervenit să 
facă afacerea mușama. Același care și as
tăzi se încărcă să facă același lucru și cu 
privire la ministerul I. Brătianu... Mal 
e însă o considerațiune: Efi cred că și D. 
Brătianu a voit să se facă afacerea L. Ca
targi mușama, pentru că luând tn mână 
puterea a văZut golul intelectual din ju
rul săii și a simțit nevoe să se adreseze la 
alte partide ca să îndeplinăscă golul, și 
nu putea să facă asta, cât timp partidul 
conservator era sub o acusație gravă, căci 
imediat dupe ce s’a desistat de la urmă
rire, la partidul conservator s’a adresat 
și a luat cu amânduoă mânele din dme- 
nil acelui partid de 'șl-a împlinit golul 
de care vorbesc.

Fiind așa, putem Zice următorul lucru : 
Că nu a dat nici un resultat practic darea 
în judecată a nici unul minister?

De vreme ce nu putem Zice acăsta, a- 
tuncl cum rămâne argumentul: de ce să 
dăm vecinie tote ministerele în judecată ?

Efi scifi că miniștrii și dmenil politici, 
mal cu sămă cei cari pot să ajungă la 
minister, le-ar conveni, ar fi plăcut lucru 
ca să se stabilăscă acest precedent, ca mi
nisterele să nu se pdtă da în judecată, că 
e nepractic, e utopic a se da în judecată 
un minister. Atunci am vedea miniștrii ai 
erei noul cum ar desprețui, cum ar lovi 
în lege, atacând totul și totul pentru că 
ar fi stabilit un precedent așa de prețios.

Ei bine, D-lor, efi cred că dacă e vorba 
să stabilim ceva, e tocmai precedentul 
contraria, anume că ministerele trebuesc 
să se dea în judecată și că miniștrii cul
pabili trebuesc să se pedepsăscă.

De aceea argumentul că nu s’a ajuns 
la nici un resultat practic, în loc să ser- 
văscă causei pe care o combat, este favo
rabilă susținerel mele.

D-lor, trec la alte obiecțiuni, sunt o- 
biecțiunl cari în adevăr sunt eșite numai 
de ocasie și pe cari numai expunându-le, 
D-vdstre aveți să vă minunați.

Sciți, D-lor, că s'afi găsit unii cari să 
susțină că a da în judecată pe I. Brătianu 
însemnăză a da în judecată însuși libera
lismul? (Ilaritate).

Da, D-lor, s’a susținut acesta. Efi însă 
mă adresez la colegii mei din oposiție, la 
liberali și le Zic: 6re pdte veri-unul să 
gândăscă safi să fi gândit a personifica li
beralismul în persdnă D-lui I. Brătianu, 
Nacu, Stătescu, Dim. Sturdza și cei-alți?

Dar ce am făcut noi până acum de cât 
a spune că între liberalî-naționali, adică 
între colectiviști și între cei-alți liberali 
nu e nici un contact și că adevărații libe
rali sunt numai aceștia din urmă ? Acăsta 
se explică pentru ce am inventat cuvântul 
de colectivist, ca să ’i deosibim pe parti
zanii D-lui I. Brătianu de cei-alți liberali.

D. Dim. Brătianu tot-d’a-una s’a nu
mit național-liberal, fiind-că n’a voit să 
recundscă lui I. Brătianu și celor-alțl 
acest titlu, căci scia în opiniunea D-sale 
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că nu se pdte confunda, de și pdrtă același 
titlu, cu acel pe cari 'I repudiase cu de
săvârșire.

I. Brătianu a fost șeful liberalismului 
acum șepte safi opt ani, a^i însă a înce
tat de a mai fi.

Voiți D-vdstre acum din contră ca li
beralismul să trăiască din nofi în persdnă 
D-lul I. Brătianu? D-vdstre cari, împreu- 
cu noi toți, ați combătut regimul trecut 
și pe care ’l-am combătut nu ca regim 
liberal și nici conservatorii în ultimii ani 
nu ’l-afi combătut ca atare, ci ca pe un 
guvern fără nume, ca guvern colectivist. 
De unde dar acum de o dată acăstă tan
dreță pentru I. Brătianu ca șef al libera
lismului și ca personificarea a duoă cause 
cari până acum afi fost fdrte separate ? 
I. Brătianu pdte să mărgă liniștit înain
tea curțel de casație, fiind-că de sigur ni
meni nu va gândi că împreună cu dânsul 
se va duce și liberalismul. Liberalismul 
D-lul I. Brătianu a murit și nu are să 
mal reînvieze, căci aducețl-vă aminte de 
calea pe care o apucase. Ar avea aerul 
însă ca unii liberali să voiască să se con
centreze. D-lor, efi înțeleg că dupe o în
frângere, un partid să voinscă să ’șl re
facă rândurile, de cât este întrebarea, sub 
I. Brătianu? Intrebându-vâ acest lucru 
pe D-vdstre liberali, efi cred că vă fac să 
vă indignați numai de întrebarea mea. 
înțeleg ca un general bătut să caute a 
’șl reface trupele retrăgându-le de pe 
câmpul de bătae, însă numai dupe ce a
cestea s’afi bătut cu bravură. Dar un ge
neral care a căZut așa de jos, acela nu 
trebue să mal aibă nici trupe, nici nu 
mal pdte fi vorba de refacerea lor. (A- 
plause).

E un argument însă mai puternic de 
cât tdte în ochii celor mal mulți; se Zice 
că nu e un act politic darea în judecată a 
lui I. Brătianu.

D-lor, de când politica e la ordinea Zi
lei, eresurile omenescl s'afi înmulțit cu o 
categorie mai mult. înainte erafi eresuri 
sociale, religidse și altele, acum sunt și 
eresuri politice și nu scifi dacă acestea nu 
tind a copleși pe tdte cele-alte. AZI pare 
că ar fi o dogmă că un lucru este politic 
și altul nu. Se arată un cas, numai de cât 
se Zice că e politic; se arată un altul și 
îndată auZim că nu e politic. Pare că ar 
fi o normă sciințifică safi cel puțin apro- 
pe sciințificădupe care’săse distingă când 
un act e politic și un altul nu. Cu tdte 
acestea, D-lor, nu e nici o normă, absolut 
nici una în realitate; ci numai empiris
mul cel mal grosolan.

A fi politic însemnăză de multe ori a 
te renega, a ’țl schimba părerea, a te în- 
genuchia unuia de la care scii că poți lua 
puterea a linguși pe cel tari și a lovi pe 
cel slabi. (Aplause).

A fi nepolitic însemnăză a fi conse- 
cuent cu tine, a ’țl ține părerea și în o- 
posițiune și în guvern; a fi nepolitic în- 
semnezăcă dupe ce cinci ani de Zile ai ful
gerat în contra unul regim, pe urmă să 
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susții cu fruntea senină darea lui în ju
decată.

EI bine, eti unul am ondrea a figura 
între dmeni nepolitici, și nu o Zic acesta 
ca o laudă că eti sunt consecuent, nu; și 
eti am contradicțiuni și pdte voiii avea; 
însă nu sciu cum se face că eti sunt de pă
rerea dmenilor nepolitici și ast-fel mă 
aflu alături de D. Blaramberg și alți 
colegi.

Vin, D-lor, la obiecțiuni cari privesc 
pe miniștrii actuali.

Se <Jice : Să’I dăm pe colectiviști în ju
decată, dar să dăm tn judecată și pe mi
nisterul actual; sati să așteptăm căderea 
acestui guvern și atunci să’I dăm tn ju
decată și pe D-lor și pe colectiviști de o 
dată, pentru că și membrii guvernului 
actual sunt vinovați.

D-lor, de sigur nu pe mine mă vor 
găsi care să refuz asemenea propunere 
(ilaritate), o iscălesc cu cea mai mare 
plăcere; căci deja sunt câte-va cașuri tn 
care ministerul actual ar putea fdrte bine 
să fie pasibil de curtea de casațiune. Căl
cări de lege s’ati făcut, tnsă nu multe, ce 
e dreptul, că numai Zece luni sunt de 
când sunt D-lor la putere. Dar fiind-că 
darea în judecată a actualului minister 
este imposibilă, pe câtă vreme el are maio
ritatea Parlamentului, de aceea să ne mul
țumim cu cei pe cari ’i putem da, cât 
despre ideea ca să dăm mai târ^iti și pe 
colectiviști și pe junimiști împreună în 
judecată, efi Z^c : ^ar rine mă asigură că 
dupe junimiști vor lua puterea acei ce ne 
sfătuesc să amânăm acăstă dare în jude
cată? Dar dacă vin tot colectiviștii? A- 
tuncl tn loc de a’i da în judecată, ei ne 
vor da pe noi. Lucrul vedeți că nu e 
serios.

De aceea, D-lor, vedeți că obiecțiunele 
sunt variate, însă nu afi fundament. Sunt 
însă duoă obiecțiuni mai seridse, și cu a
cestea voifi sfârși seria obiecțiunilor.

lată-Ie : Să nu facem acte de răsbunare 
politică; propunerea ce presentăm nu este 
destul de precisă, adică nu formulază des
tul faptele și călcările de lege. Așa este, 
recunosc și efi însu-mi acăsta. Efi cred, 
D-lor, că în tdtă acăstă afacere să lăsăm 
de o parte ura și răsbunarea, căci atunci 
când ne vom purta cu ură și răsbunare, 
atunci s’ar putea ca guvernul Brătianu 
în Ioc de a’și lua pedăpsa cuvenită, să se 
reabiliteze puțin, fdrte puțin în fața opi- 
niunei publice care s’ar ridica și ar Zice : 
Și guvernul Brătianu a fost răfi, dar și 
aceștia sunt vendicativi și nedrepți, fiind
că abusăză de posițiunea lor de în
vingători.

De aceea, D-lor, este bine ca să înlătu
răm ori ce idea de răsbunare politică. Așa 
fiind, ce trebue să facem ca să scăpăm de 
acăstă obiecțiune seridsă ? Efi cred că ar 
trebui să numim o anchetă de informa- 
țiuni, precum prevede chiar legea, și acea 

" anchetă să examineze și să cerceteze tdte 
faptele, cu dreptul care ’l-are de a adăoga 
alte puncte noul safi de a suprima pe u

nele, adică cu puterea de a face o adevă
rată ordonanță de judecată, de instrucție.

Efi, D-lor, în ceea ce mă privesce pe 
mine, ași renunța la tdte punctele de 
acusare, cari sunt pur politice și cari nu 
sunt basate pe violarea unul text positiv 
de lege. Pdte că sunt fapte cari merită 
să fie înfierate ca crime politice, comise 
pdte chiar prin rea credință, dar cari nu 
sunt comise cu călcarea unul text precis 
de lege. Așa, de esemplu, vă mărturisesc 
că cestiunea Dunărei și a Basarabiei efi 
le-ași lăsa la o parte și m’ași mărgini la 
acăsta: Ași lua pe fie-care ministru și 
’l-ași deschide fie-căruia partida și ași 
vedea ce călcări de legi a comis fie-care.

Așa, este sciut că D. Dimitrie Sturdza 
nu numai că a călcat, dar ’și-a bătut joc 
de legea instrucțiunel publice. D. Maio- 
rescutrebue să scie acăsta. Așa,de exem
plu, a numit comisiunl cari nu numai că 
nu sunt permise de lege, dar sunt formal 
oprite, a creat puteri noul, a distrus al
tele, precum consiliul general de instruc
țiune, și altele. Pe calea malversațiunei 
vă aduceți aminte de interpelarea D-lui 
Poenaru-Bordea, când a dovedit cu acte 
că D. Sturdza a întrebuințat rău suma 
de 21.000.000 votați pentru clădiri și ci 
numai pentru o singură persdnă a frus
trat Statul cu suma de 600.000 lei.

Deci s’a călcat legea comptabilitățif, a 
făcut acte daunătdre. Apoi vă întreb: 
Când ne aflăm în față cu nisce acte dove
dite că s’a călcat textul legei, nu trebue 
să ’l dăm în judecată și pdte cineva să ne 
acuze de răsbunare politică?,

D. Christ Negoescu: La pasivul D-lul 
Sturdza, vă rog să mă înscriți și pe mine.

D. G. Panu: Cine are să mai cră^ă că 
noi facem răsbunare politică când la fie 
care acusare vom arăta și textul de lege? 
Insă, D-lor, să'I dăm în judecată tn cali
tate de miniștri și în puterea legei de 
responsabilitate ministerială, iar nu dupe 
dreptul comun ca simple particulari cum 
șoptesce Ia ureche guvernul, căci D. Stur
dza n’a călcat legea comptabilității ca 
particular, ci ca ministru, cum, deturnări 
de fonduri, virimente, etc.

Mi se pare că așa pusă cestiunea nime
nea nu va putea spune că este persecuți - 
une; și atunci ce rămâne din tdte obiec- 
țiunile cari am avut ondrea a le spune ? 
Atunci nu rămâne absolut nimica de 
cât agitarea care nu există. Darea în ju
decată pe texte positive de legi, pe cari 
le primesc și pe cari le primisem de mal 
înainte.

Acum, D-lor, din cele ce am avut o- 
ndrea se vă spun, ce resultă ?

Resultă că mai tdte obiecțiunile cari 
le am relevat sunt adevărate pretexte și 
că în fond sunt alte considerente pentru 
cari ni serice să nu se dea ministerul 
D-lui I. Brătianu în judecată; sunt cu de- 
săvlrșire alte considerente, așa, de exem
plu, dacă mă întorc la banca ministerială, 
mă întreb: Ministerul de la Martie din a
nul trecut, adică partea junimistă a mi

nisterului, este safi nu pentru darea m 
judecată? Nul Pentru ce? D-lor, dacă 
găsesc cuvinte cui-va care să nu fie pen
tru darea în judecată a minister uiui I. 
Brătianu, le găsesc numai junimiștilor.

Ei sunt singurii cari o pot spune a- 
căsta fără ca prea să se contrazică. Scițl 
pentru ce ? Pentru că grupul junimist 
n'a făcut oposițiune alături cu tdtă opo
sițiunea care se făcea D-lul I. Brătianu, 
a făcut o oposițiune cum se Zice de apă 
de rose, a gravitat împrejurul colectivi- 
tățel, a aprobat politica exteridră a gu
vernului trecut, cea financiară, etc., a fost 
chiar în tratative de intrare în minister 
în timpii din urmă.

Este vădit lucru că în asemenea con
diții grupul junimist nu prea înțelege de 
ce D. I. Brătianu să fie dat în judecată.

Apoi, D-lor, D-vdstre scițl cum gru
pul junimist n’a figurat nici la Bosel 
nici la Orfefi, nici nicăieri, vă’puteți forte 
bine explica cum n’afi simțit gravitatea 
regimului D-lul I. Brătianu. Firesce, 
cum să simți acăsta când n’ai simțit în 
peptul tăfi, pe spatele tale loviturile re
gimului ? .

Mai mult, D-lor, este și un alt motiv 
care mi se pare că înfluențăză în cesti
unea acăsta, este situațiunea nesigură 
parlamentară a junimiștilor; maioritatea 
care cam flotăză și care cam tinde a se 
disloca, conservatorii retrăgăndu-se de 
guvern, și atunci negreșit că rămâne a 
se face o nouă combinațiune, iar juni
miștii pdte deja se gândesc ca locul con
servatorilor să fie dat colectiviștilor dupe 
cum și aceștia le dedea lor locuri, și în
țelegeți fdrte bine ca să nu dea în jude
cată pe un partid, de care pdte să aibă 
nevoe de el mâne polmâne.

Mai sunt încă motive pentru cari în
țelegeți fdrte bine pentru ce guvernul 
junimist se opun'e la darea în judecată, 
pentru că, D-lor, Șeful Statului se opune; 
și când Zic acestea nu însemnăză că fac o 
pură opiniune, ci evenimentele și faptele 
o dovedesc. Existența ministerului ju
nimist de la Martie are următdrea semni
ficare : Nedarea în judecată a ministru
lui I. Brătianu, acăsta este rațiunea de 
a fi a guvernului junimist.

D. președinte : V’așI ruga să nu pu
neți persona Regelui în discuțiune.

D. G. Panu: Cred, D-le președinte, că 
noi deputății putem discuta actele minis
terului și chiar Regelui și apoi este chiar 
precedent în privința acăsta, căci sub 
D. Lascar Catargi am ținut asemenea 
limbagifi și nu m’a oprit, și D. Lascar 
Catargi, care a fost prim-ministru al 
Majestăței Sale, este mal în posițiune de 
a sci când persdnă Majestăței Sale Re
gelui pdte fi atinsă.

O voce : Dar compromiți causa. (Ila
ritate).

D. G. Panu: D. întrerupător face pe 
omul politic Zicând că compromit causa.

D-lor, guvernul D-lui Theodor Rosetti, 
venind în Martie, a făcut dedarațiunea 
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de la Începui că nu voesce răsbunare po
litică, ca acesta a voit să Z^că nu voesc 
darea in judecată a lui I. Brătianu, de 
vreme ce nici noi cești-alți, cum ați vă
Zut, nu voim răsbunare politică. Și când 
Zic că singura rațiune a guvernului ju
nimist este nedarea în judecată, o Zic 
pentru că Capul Statului s’a adresat la 
junimiști, sub pretextul falacios ca să nu 
se agite spiritele, cu alte cuvinte să se 
cruțe I. Brătianu.

Mal este, D-lor, un motiv pentru care 
guvernul junimist se opune la darea în 
judecată, este că el nu a luat nici un an- 
gagiament către țâră, n’a lucrat prin 
țără, ci prin Palat, și neținând ca să ’și 
capete adesiunea țărei nu are nevoe să fie 
consecințe cu promisiunile și faptele lui. 
Așa se explică cuvintele D-lui Carp că 
neconsecințele pot să trăcă când esci la 
guvern.

Guvernul junimist nu ar ținea acest 
limbagiâ,când ar fi lucrat cu țăra și ar fi 
avut scrupulele D-luI lonescu și ale D-luI 
Dimitrie Brătianu, saii a orl-cărul care 
trăesce din opinia publică politicesce. în
dată ce guvernul junimist s’a ve^nt la 
putere, scopul a fost ajuns, deci le este 
indiferent ca D. I. Brătianu să fie dat în 
judecată saii nu. Ce <Jic ? Nu le este in- 
diferent,Je este forte important ca să nu 
se dea în judecată, căci nu ar voi să se 
creeze un precedent de a se da miniștrii 
în judecată; căci, D-lor, ce ar mai fi de 
miniștri, dacă ar trebui să se țină în 
legalitate strictă, dacă va respecta justi
ția, Parlamentul, ce ar mal însemna un 
minister în țăra românăscă, dacă ar lu
cra cinstit în alegeri, etc. ?

Auriți! Ce scandal ar fi să nu aibă 
ministrul putere să calce pe alegător, să 
nu pătă să spargă capul oamenilor, să 
nu pătă să calce legile fără a nu fi pe
depsiți ? Apoi acestea sunt calitățile unul 
ministru român, D-lor, și D-văstre voiți 
prin darea în judecată a lui I. Brătianu 
să le răpiți aceste calități prețiose ? Și 
D-văstre vo iți să ’I opriți să le pătă în
trebuința? (Aplause). înțelegeți deci fdrte 
bine pentru ce D-nii miniștri se opun 
la acăsta.

In sfârșit, D-lor, vin acum la cel trei, 
miniștri conservatori, adică la cei cari au 
devenit miniștri la remaniarea ministe
rului, operată mal acum câte-va săptă
mâni și cari sunt din partidul conserva
tor și ’I voiâ întreba pe D. Alexandru 
Lahovari, pe D. Vernescu și D. Mânu 
dacă D-niele lor sunt saâ nu șunt pentru 
darea în judecată a fostului minister co
lectivist? Tăcere...

Ași dori să ne spună D. Vernescu dacă 
mal ține la acele frase ale D-sale din 
timpurile oposițiunel saâ pdte că D-sa 
face acum pe omul politic cum ’l-am 
descris mal sus ?

Natural că ’ml vine să cred că D-sa 
precum și D. Al. Lahovari și cu acăstă 
ocasiune fac pe dmenil politici precum 
aâ făcut pe dmenil politici cu ocasiunea 

cestiunel porto-francurilor, precum aâ 
făcut pe dmenil politici când s’aâ despăr
țit de D. Lascar Catargi și de cei-alți; 
prin urmare, fdrte bine pot D-lor să facă 
pe dmenil politici și în cașul acesta; căci 
dacă cine-va face pe omul politic o-dată, 
de duoS și de trei ori, apoi pdte fdrte 
bine să facă șî a patra dră; căci cine se 
contrazice o-dată pdte să se contrazică în 
urmă de mal multe ori; căci acăsta nu 
probăză nimic alt de cât o simplă și u 
șoră inconsecință. (Aplause).
De aceea sfârșind voiâ Zice următorul 
lucru: în țăra acăsta răsturnarea unul 
minister nu este așa de greâ, dar greâ 
este să dea peste un minister bun, cum 
se cade; în țăra acăsta fiind-că partidele 
sunt slabe, reduse la un număr mic, ne
însemnat, prin acăsta partidele sunt ne
voite a recurge unele la ajutorul celor- 
alte, cele nepătate la ajutorul celor pă
tate; ele sunt nevoite a uita trecutul și a 
se ocupa numai de present.

Și de aceea, din causa combinațiunilor 
politice, un partid căZut imediat este rea
bilitat de partidul ce’I succede, nu în fo
losul aceluia, ci în folosul săâ propriâ, 
cum se caută a se trece acum peste păca
tele colectiviștilor, uitând că printr’acăsta 
nu facem interesul nostru, ci al celor răs
turnați. Așa fiind, urmăză de aci că rea
bilitarea se face repede și guvernele trec 
prin mânele aceluiași cerc de dmenl, și 
pot număra dmenil în mânele cărora se 
învârtesc ministerele, cari dmenl, de e- 
xemplu,sunt 20-30 din tote partidele. EI 
bine, acești dmenl sunt pe rând degradați 
ș* pe urmă reabilitați, aduși la guvern prin 
jocul nenorocit al partidelor, fără a se 
lua nici o măsură de represiune în contra 
faptelor lor ilegale.

Ast-fel opiniunea publică s’a deprins a 
trece fdrte ușor asupra trecutului lor, și’I 
aduce la guvern. EI bine, cred că singu
rul miZloc de a elimina din acel dmenl în 
jurul cărora se învârtesc guvernele și de 
a’I scdtedin circulația ministerială pe cel 
culpabili, de a’I pune la carantină, cum 
Zicea D. Dumitru Brătianu, este de a’I 
infera cu o sentință judecătorăscă. Con
damnați printr’o sentință, deja condam
nați și de opiniunea publică, cred că fdrte 
greâ le-ar veni celor-alte partide de a 
aduce din noâ la minister pe nisce ast
fel de dmenl. Pe câtă vreme însă nu se 
procede darea în judecată, și se va lăsa 
numai la absoluțiunea și ertarea partide
lor, pe atâta vreme ne vom învîrti în a- 
celașl cerc vicios, acela de a vedea dmenl 
criminali devenind curați după o trecere 
de timp de Z®ce ani pentru ca ajunși din 
noâ Ia putere să devie din noâ criminali. 
(Aplause).

Iată de ce sunt pentru darea în jude
cată a ministerului lui I. Brătianu. (A- 
plause prelungite).

D. președinte, C. Grădișteanu : D. 
Maiorescu are cuvântul.

D. T. Calimachi : D-le președinte, vă 
rog să bine-voiți a întreba pe D. Maio

rescu dacă D-sa vorbesce în numele 
D-sale saâ în numele guvernului.

D. ministru al instrucțiune! publice 
și cultelor, T. Maiorescu: D-lor depu
tați, ’ml permit a vorbi de la acăstă tri
bună neutră și nu de la banca ministerială; 
fiind-că ceea ce voiâ avea ondrea a vă Zice, 
va fi Zis de mine mai ântâiâ ca deputat...

D. C. Leoca: Ca deputat nu puteți 
vorbi de cât Ia rândul înscrierel. (Apla
use).

D. ministru al instrucțiune! publi
ce și cultelor, T. Maiorescu: In mo
mentul în care a bine-voit a mă întrerupe 
onor. D. Lecca, continuam tocmai cu cu
vintele: apoi ca ministru, cu părerea sa 
personală, fiind-că nici n’am cerut autori- 
sarea colegilor pentru a vorbi în numele 
consiliului de miniștri,și mal presus de tdte 
în chestia de astă-Zl vorbesc ca un mem
bru al maioritățil din Cameră. In acestă 
calitate mal ales, D-lor deputați, am ce
rut cuvântul în contra propunerel pentru 
darea în judecată a ministerului Brătianu.

M’a surprins deja în discuția de aZI a
cest fapt, și ’ml permit a ’l semnala de 
îndată maiorităței liberal-cpnservatdre 
din acăstă Cameră, că cel d’ântâiâ care a 
fost chemat ca să ne sfătuiască pe noi de ‘ 
a primi darea în judecată este radicalul 
D. Panu. (Sgomot). Radicalul D. Panu, 
consecințe ca radical, da a înțelege că, dacă 
darea în judecată a cabinetului Catargi 
de la 1876 nu a avut resultate, precum ar 
fi fost bine să aibă, e că nu s’a urmărit 
până în definitiv, s’a părăsit; că prece
dentul ce trebue să ’l creați mal curând, 
ar fi ca să dați în judecată tăte ministe
rele. Acăstă e lecțiunea ce ar vrea să ur
meze o maioritate de Cameră liberal-con- 
servatăre în țăra acăsta ? Că acăsta ’I 
convine D-luI Panu, o înțeleg; că sdrun- 
cinarea orl-cărel formări de guvern in 
monarhia constituțională, așa cum e con
stituită, convine radicalilor, o înțeleg; dar 
să examinăm dacă ne păte conveni noâ.

D-lor deputați, D. Panu a Z18 că da
rea în judecată e un lucru la care unii 
din D-lor s’ar fi angajat și care e mângâe- 
rea unora din D-lor. Vei’recunosce onor. 
D-le Panu, că precum unii din D-vostre 
sunteți consecinți,când cereți darea în ju
decată, pot fi alții consecinți când din 
contră o combat. ’MI permit pentru acăs
ta a vă aminti un fapt: Cel ce are onăre 
a vă vorbi acum, în ședința Camerei de 
la 2 Decembrie 1886, cu cât-va timp îna
inte de desvoltarea interpelărei citite aZI 
de D. Blaramberg, asupra brutalităților 
comise la redacțiunile Zîar®l<>ri în ședința 
Camerei Zic de la 2 Decembrie 1886, când 
se discuta adresa la tron, am spus în miZ- 
locul Camerei colectiviste—și o numesc 
ast-fel—fiind-că cuvântul de colectivitate 
e introdus de un autorisat representant 
al săâ, D. Stătescu, și eâ întrebuințez cu
vântul în același înțeles parlamentar, în 
care ’l-a Zis și D-sa—în acăstă Cameră 
colectivistă a D-lui loan Brătianu, ’mi- 
am permis a spune următărele cuvinte,
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pe cari vi le citesc din Monitor*. „Eă pre- 
„văd vremea—pdte sămă înșel,precum se 
„pot înșela tdte prevederile omenescl, dar 
„pote sâ nu mă înșel—eă prevăd vremea, 
„unde voiți avea sâ fac apărarea D-lui 
„Brătianu atunci, când va fiD-sa în opo- 
„sițiune și când vor fi alții cari '1 vor a- 
„taca cu pasiune și, împreună cu releva- 
„rea erorilor ce le-a comis, vor voi să’i 
„persecute împreună cu al săi și să-I 
„ștărgâ ori-ce merit ce a avut".

Acusarea de astă-Zi o prevedeam și era 
ușor de prevăzut; fiind-câ in cei din urmă 
4 ani regimul era câ^ut și câ^ut din ce 
in ce mai mult, și din causa secetei de i
dei, de care cu drept cuvânt vorbia D. 
Panu, și din causa încercare! de a năbuși 
cu violență de procedări nemulțumirea 
crescândă și din causa mai presus de tdte 
a grozavei corupțiuni administrative ce 
se lățise în tdtă țera și care trebuia să 
producă o reacțiune violentă.

Dar dacă era de prevăzut și a fost prevă
zută acusarea deastă-Zi a D-lui Brătianu, 
trebuia prevăzută și necesitatea combatere! 
ei. A venit acum momentul important în 
care o maioritate conservatdre și liberală să 
dea o dovadă de prudență și sâ nu se lase 
să fie dusă, să alunece pe acest povârniș.

D-lor deputațl, și aici mă adresez la co
legii mei din maioritate, noi mai avem 
un precedent de darea în judecată a unui 
întreg cabinet sub Constituția de la 1866, 
precedent pe care înțelegea D. Panu căi 
vom putea invoca și pe care a căutat săi 
înlăture, Zicând câ n'a dat resultate; fi- 
ind-câ n'a fost urmărit. Dar în preceden
tul acesta este alt-ceva de relevat de cât 
resultatul de trimitere sati netrimitere 
înaintea Curței de casație, alt-ceva mai 
important și care trebue ^a ne pună pe 
gânduri și în situațiunea de față. Și de 
aceea permiteți unuia, care se afla între 
cel acusațl în 1876, sâ vă aducă aminte 
de acest element, care merită să fie, mai 
ales astă-Zi, luat în considerare.

In ședința de la 8 Iulie, ’mi pare, în 
ori-ce cas în luna Iulie 1876, s'a făcut 
propunerea de darea în judecată a cabine
tului Lascar Catargi, după cum se face 
acum pentru cabinetul I. Brătianu.

Atunci erați 10 foști miniștri dați în 
judecată și din întâmplare sunt tot 10 
aZi, a căror dare în judecata se cere.

...Atunci printr’un fel de ironie pe care 
colectivitatea pare că n’a simțit’o, numă
rul de 10 s’a făcut 11, Zicând că D. Theo- 
dor Rosetti a cerut însuși, ca o onore pen
tru D-sa, să fie și D-sa dat în judecată și 
colectivitatea s'a grăbit să'i dea și pe 
D-sa în judecată. Când s’a făcut votul 
pentru darea în judecată, în acea ședință 
a Camerei din 19 Iulie 1876 eraîî pre
senți 105 membri, s’ati găsit șăse cari 
s’ati abținut, cred că a fost banca mini
sterială; căci declarase că nu se amestecă. 
Afost numai unul, care a votat contra, 0 
ati fost 98 pentru, adică unanimitatea mi
nus unul, care a votat darea în judecată 

a întregului cabinet Catargi. A votat’o 
în urma a ce?

A votat’o în urma unei cercetări, unei 
anchete pe la ministere, cum se propune 
și astâ-Zi de D. Blaramberg și de cei-alți 
subscrii tori.

Nu mă miră acea anchetă de la 1876, 
și nu mă miră nici darea în judecată de 
la 1876. Dar iată ce mă miră și ce trebue 
relevat ca cel mai caracteristic element 
pentru discuția de astă-Zh aprdpe unani
mitatea Camerei de la 1876 a votat lu
crul următor în fruntea actului de acu- 
sare: să se dea în judecată Lascar Catar
gi—și aici citez textual—„fiind-că a în- 
„ trebuința t banii publici în propriul săti 
„folos*.—Aici e punctul cel mai impor
tant, dupe părerea mea.

Va sâ Z^ă a dat in judecată acea Ca
meră pe un om; pentru că ar fi întrebu
ințat banii publici în propriul săti folos, 
un om pe care unanimitatea țării și chiar 
colectiviștii înșii '1 sciu de omul cel mai 
cinstit în acestă privință, (aplause).

'L-a dat în judecată Camera cu unani
mitate, după ce alesese ca să facă cerce
tarea onestității lui Lascar Catargi... pe 
cine? Alesese între alții pe D. Stolojan 
și pe D. Simeon Michâlescu (rîsete), pre
cum trimisese să cerceteze lucrările di
plomatice de la Externe pe D. Fundescu 
de la Telegraf (ilaritate), iar la ministe
rul de resbel trimisese pe D. Radu Mi- 
haiă, (rîsete generale).

Alături cu aceștia și împreună cu el a 
fost ales și D. Blaramberg ca sâ cerceteze 
financele.

D. N. Blaramberg: Este cu desăvâr
șire neexact; vă declar în mod formal că 
n’am luat parte în acea comisiune și pot 
să vă citesc Monitorul ca să vedeți câ am 
protestat.

D. ministru al instrucțiunel pu
blice și cultelor, T. Maiorescu: Vă 
mulțumesc de relevarea D-vostre; fiind
că vreafi să fie relevată ori-ce neexacti - 
tate. Dar permiteți-mi să vă Zic că nu a
veați nimic de rectificat; fiind-câ eti am 
Zis numai câ D. Blaramberg a fost ales.

D. N. Blaramberg: Da, însă n’am 
participat.

D. ministru al instrucțiunel pu
blice și cultelor, T. Maiorescu : Rog 
să mi se aducă Monitorul oficial din Iulie 
1876, unde se constată că D-vdstră ați 
fost ales la acele cercetări, coleg cu D-nii 
Stolojan și Simeon Mihălescu, coleg cu 
D-nii Fundescu și Radu Mihaiu. Resulta
tul acelor comisiuni, o repet, a fost apro
bat cu unanimitate, minus un vot și 6 
abțineri, adică să se dea în judecată un 
Lascar Catargi; pentru că 'și-a însușit 
din averea publică bani pentru interesul 
săh privat.

Față cu anume acest punct al acusării, 
trebue să Zic:

A fost o infamie ceea-ce s'a comis a
tunci, (aplause).

D. N. Blaramberg : D-le președinte, 
vă rog să mă însoriți pentru cestiune 

personală, și dacă cuvântul de infamie se 
adreseză la mine, atunci D. Maiorescu 
să’i retragă la moment. (Sgomot).

D. ministru al justiției, G. Vernes
cu: (către D. Maiorescu). Aveți mal mult 
respect, când vorbiți de o Cameră întregă.

D. N. Blaramberg : Cuvântul acesta 
trebue retras la moment. (Sgomot).

Fac apel la D. președinte, care este a
colo ca sâ ne apere ondrea, când nu pu
tem să ne apărăm singuri; pentru ca D-sa 
să intervie ca D. ministru să retragă a
cest cuvânt (Sgomot).

D. ministru al cultelor și instruc
țiunel publice, T. Maiorescu : Nu s'a 
adresat D-vdstre.

D. ministru al justiției, G. Vernescu: 
Atunci s'a adresat mie. (Aplause prelun
gite).

D. ministru al cultelor și instruc
țiunel publice, T. Maiorescu: Nu se 
adreseză intru nimic D-lui Vernescu, co
legul med; nu se adreseză în genere la ni
menea personal, el are următorul înțeles: 
acest act, acesta judecată asupra unui om, 
ca D. Lascar Catargi, care este recunos
cut de toți ca om cinstit, și chiar de toți 
acel, cari atunci '1-aă dat în judecată, a
cest act, acăstă hotârîre am calificat-o 
ast-fel. Și cum puteam să calific acel fapt? 
Dar în privința persdnelor, cari au luat 
parte la acel vot, nu am întrebuințat nici 
o calificare, și am Zis din contră că tdte 
aceste persone recunosc astă-Zi că nu i 
se pdte acestui om imputa un asemenea 
lucru.

D. T. Galimacbi : Lăsați pe D. Ca
targi.

D. ministru al cultelor și instruc
țiunel publice, T. Maiorescu :* Onora
bile D-le Calimachi, D-vdstră veți argu
menta în felul D-vdstre, permiteți-mi a 
argumenta în felul meă.

Mi se aduce acum Monitorul Oficial 
din Iulie 1876, 'l-am aci și citesc pe cei 
cari ati fost aleși pentru ancheta de atunci. 
Intre acei aleși este pentru ministerul 
de finance D, Eugen Stătescu cu 71 vo
turi, D. N. Blaramberg cu 70 voturi, D. 
I. Codrescu cu 69 voturi și așa mal de
parte...

D. N. Blaramberg : Vâ rog, consta
tați, nu eram bolnav?

D. ministru al cultelor și instruc
țiunel publice, T. Maiorescu : Aci, 
D-lor, este numai sumarul ședinței, nu 
văd pe cei absenți. Am avut a constata 
numai, că D-vdstră ați fost ales.

D. N. Blaramberg : Eă mâ voiu ex
plica în ceea-ce privesce purtarea mea po
litică, dar în privința cuvântului, tot tre
bue să’i retractezi, în ori-ce cas.

D. ministru al cultelor și instruc
țiunel publice, T. Maiorescu: ’L re
tractez în ori-ce cas, față cu ori-ce per- 
sdnâ; căci nu este aci cestiune personală, 
este cestiune numai de faptul în sine.

Acăsta s’a putut întâmpla la 1876, și 
s’a putut găsi atunci pentru asemenea 
enormitate o unanimitate de Cameră. Și
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acum vă pun următdrea întrebare : Cum 
a fost cu putință una ca dcăsta ? Ca să se 
primăscă o asemenea acusare din partea 
aprdpe a unanimităței unei Camere ?

Și s’a mers atunci mal departe, s’ati ti
părit faimosele patru volume scrise de D. 
Misail, și însuși acel act de dare în jude
cată, în fruntea căruia sta acea enormi
tate contra D-lui Lascar Catargi pre
cum sta și în contra altor foști colegi ai 
D-sale.

S’a afișat la fie care comună și’l-am 
v&jut eti âncă în 1877 afișat la o comu
nă. A fost atunci ales un comitet de dare 
în judecată sub președenția D-lui Dimi
trie Brătianu. Am aci mandatul de înfă
țișare și cel de aducere ce mi s’a trimis 
mie ca și celor-alți miniștri acusați. Por
tă semnăturele D-lui Stolojan, Costines- 
cu, Misail, Giani și Fleva.

Ce dovedesce acăsta ? Acăsta dovedesce 
că pasiunile politice pot să orbăscă așa 
în cât să schimbe albul în negru și ne
grul în alb. (Aplause); și pot să orbăscă, 
cum aâ orbit atunci pe mulți, în cât să 
facă din omul cel mai recunoscut onest 
un om care a fost pus sub o asemenea acu- 
sațiune, (aplause). Nu este așa, D-le Pa
nu ? Cum în alt-fel să se înțelegă acest 
fenomen, cum să se explice votul una- 

nimităței Camerei, care pune pe D. 
Catargi în acăstă acusare ?

Nu cred că veți putea găsi altă expli
care de cât întămplătdrea perspectivă 
falșă a unul moment pasionat, cum este 
tot-d’a-una acela al luptelor politice prea 
încordate. D-lor, acea acusațiune minis
terială de Ia 1876, de almintrelea față cu 
care tocmai cei acusați aâ fost fdrte in- 
diferinți, a că^ut de la sine. A& venit ale
gerile de la 23 Ianuarie 1878, în persona 
D-luI general Florescu și în persona mea 
la Iași, și a duoa ^i dupe alegerea nostră 
s’a retras simplu tdtă acusațiunea minis
terială de aceeași Cameră, care o votase.

Erati și alte timpuri atunci; venise res- 
belul dintre România și Turcia, și cu oca- 
sîunea acestei crise externe, guvernul I. 
Brătianu a simțit în modul cel mai fra
pant ce greșelă a făcut de a fi împărțit 
țera în duoă, de a vedea că țera este ex
pusă la un asemenea pericul, pe când fu
sese sfâșiată în duoă părți, din care una 
era ținută prin șefii săi sub amenințarea 
acelei acusațiuni și cea-altă era singură 
representată în guvern și în Cameră.

Atunci ajunsese timpul în care le era 
mal frică acusatorilor de acusare, de cât 
acusaților, cărora nu le a fost frică nici o- 
dată. Deci, acusatorii au căutat și ati gă
sit cel mai mic pretext ca s’o retragă.

D-lor deputați, dacă a fost răă, dacă a 
fost periculos de a împărți țăra în duoă, 
așa precum s’a făcut atunci sub ministe
rul Brătianu prin acea acusare a cabine
tului L. Catargi, dre sunteți D-vdstre si
guri astăzi că o dare în judectă a cabi
netului I. Brătianu nu o să fie tot așa de 
rea, nu o să sfâșie iarăși țera în duoă părți 
și nu o să se întâlnăscă în aceeași stare 
periculdsă cu evenimente complicate din 
afară ? Cine este la noi, in mijlocul ori
entului european ? Cine din români este 
cu o inteligență și cu o siguranță așa de 
perfectă, în cât să fie în stare a ^ice în 
bună consciință: Țera acăstă este într’o 
așa linisce internă și externă și va rămâne 
în o așa linisce, in cât pdte să ’și facă sa
tisfacția unui partid de a ține represen- 
tauții celui-alt partid sub judecată ?

Nici un om cu prudență politică nu va 
putea afirma acăsta.

Dar trec acum la un alt argument, 
D-lor deputați, insă văd că e târ^iâ...Voci: Sunt 6 ore.D. președinte: Voiți să prelungiți 
ședința ?

Voci: Pe mâne.
— Ședința se ridică la 6 ore dupe a- 

me^i, anunțându-se cea viitdre pe a duoa 
^i, 1 Februarie.

IMPRIMERIA STATULUI Director, ALEXANDRU PENCOVICI.
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Ședința de la 1 Februarie 1889
Președinția D-lui președinte Constantin 

Grădișteanu, asistat de D-ni! secretari U. 
Boldescu, G. Deru. Teodorescu, G. Toci
lescu și A. Hinna.

—Ședința se deschide la ora 1 și jumă
tate dupe amiatjl.

— Presențl 163 D-nl deputați.
— Nu răspund la apelul nominal 17 și 

anume:
Bolnavi \

D. N. Nanoescu.
In congediu:

D-nil C. Datculescu, M. Marascu, I. 
NegulicI, G. Gr. Cantacuzino.

Fără arătare de motive:
D-nii C. Andrieș, I. Balanolu, I. C* 

Brătianu, N. Gavrilescu, I. N. Laho
vari, 6. Măcărescu, V. G. Mortzun, St. 
Pleșea, V. Poenaru, D. Sturdza, I. Șo- 
mănescu, V. Pogor.

— Sumarul ședinței precedente se a
probă.

D. președinte: întreb pe guvern 
dacă D. Teleman, alesul colegiului I de 
Fălcifi, și D. Sandu Râșcan alesul cole
giului III de Vasluifi, ah primit func
țiuni publice salariate de Stat.

D. ministru de externe, P. P. Carp: 
Tocmai voiam să cer cuvântul ca să 
declar din partea guvernului, că D. 
Teleman a fost numit prefect la Roman, 
și D. Sandu Râșcan prefect de poliție la 
Iași. Prin urmare, vă rog să declarați 
aceste colegii vacante.

D. președinte: Prin urmare declar 
vacante colegiele I de Fălcifi, și al III-lea 
de Vasluiti

D. secretar, U. Boldescu: Trecând a
cum la comunicări, am ondre să vă fac cu
noscut, cu regret, demisiunea D-lui Bo
beica, colegul nostru, din însărcinarea de 
cestor al Adunărel.

Voci: Nu se primesce.
Voci: Să se cităscă demisiunea, ca să 

vedem motivele.
— Dr U. Boldescu dă citire demisi- 

unei D-lui Bobeică, care este in cuprin
derea următore:

Domnule președinte,
Vă rog să bine-voițl a comunica onora

bilei Adunări că m’am retras din postul 
de cestore al acestei onorabile Adunări.

Primiți vă rog, Domnule președinte, 
Încredințarea considerațiune! mele. -

C. Bobeica.

— Se pune la vot demisiunea D-lui 
Bobeica și nu se primesce.

— Se trimite la comisiunea de peti
țiunl petițiunea: D-nei llinca Albescu, 
a D-lui Al. Sion, a D-nei Anastasia 

Ursu, a D-lui M. Plătăreanu, a D-lui 
Ghiță Dumitru, a D-lui G. Văideanu, a 
D-lui Cojocariu Vasile, a mai multor lo
cuitori din comuna Viișdra, județul Te
leorman, a preoților din comuna Taslăfi, 
județul Neamțu, a mai multor locuitori 
din comuna Golesci, județul R.-Sarat, 
a mai multor locuitori din comuna Bros- 
căuțl, județul Dorohoiti, a mai multor 
locuitori din comuna Redea, județul Ro
man, a mai multor locuitori din comuna 
Grangu, județul Tutova, a mai multor lo
cuitori din comuna Alimănescii-Ciofrân- 
geni, județul Argeș, și 19 petițiunl ale 
mal multor locuitori din mai multe co
mune din județele Ilfov, Vlașca și Bacăti.

— Se trimite la comisiunea de indige
nat petițiunile: D-lor Fr. G. Claișu și M. 
Tzaygler.

—Se trimite la comisiunea comunală, pe
tițiunea locuitorilor din cătunul Iliesci, 
județul Gorj, și a locuitorilor din cătunul 
Sudiții, județul Ialomița.

—Se trimeteja comitetul delegaților de 
secțiuni petițiunea D-lul II. Nicolescu- 
Dorobanțu, președintele întrunirilor pro
prietarilor și arendașilor din jud. Ilfov, 
relativă la legea tocmelilor agricole.

—Se comunică Adunărel petițiunea mal 
multor locuitor! din comunele Balta* Verde 
și Giurgița, jud. Dolj, prin care cer po
rumb.

D. P. Gernătescu: Plângerea acestor 
locuitori este fdrte justă, și merită să fie 
luată în considerațiune și de guvern și 
de Adunare.

Sunt, D-lor, duoă plăși: plasa Câm
pului și plasa Bălțel, unde, din causa 
secetei, afi fost duo! ani de recolte forte 
rele, așa in cât nenorocițil locuitor! a! a
cestei plăș! afi ajuns să nu ma! aibă cu 
ce se hrăni și afi fost nevoiț! să vie aici 
în Bucurescî, casă cără a li se da porumb.

De aceea, efi rog Camera să bine-voias
că a vota urgența acestei petițiuni, șefi 
mai bine, aș! dori ca guvernul să le vină 
în ajutor, să le dea porumb pentru hrana 
lor și a familiilor lor, de aceea efi v’ași 
ruga să bine-voiți să admiteți ca comi
siunea de petițiuni să cerceteze de ur
gență acestă petițiune. Tot-d’o-dată să 
ia informațiuni despre trista stare a a
cestor plăși și să vină în ajutor, cât mai 
grabnic, acestor dmeni.

D. președinte: D-vdstre propuneți 
urgența ?

D. P. Gernătescu: Dacă guvernul 
dupe ce va lua informațiuni și se va con
vinge că în adevăr acești dmeni sunt în 
nevoie, le va veni tn ajutor, atunci nu 
este nevoie ca acăstă petițiune să se cer
ceteze de urgență, dacă ânsă guvernul, 
dupe informațiunile ce va lua, nu va pu
tea să vină in Ajutorul acestor dmeni, a
tunci propun urgența, pentru ca Adu
narea să se pdtă rosti cât mai grabnic 
asupra acestei plângeri. -

—Se pune la vot urgența și se primește.
D. Ulise Boldescu : Domnilor, avem 

între comunicări veri o 20 de petițiunl 

pe cari le-a depus D. Nădejde și cari tdte 
sunt relative la cereri de pământ.

Efi aș! propune ca tdte aceste petițiunl 
să se recomande comitetului de delegați 
însărcinat cu executarea legei pentru vân
zare de pământ în loturi.

D. președinte : Nu se pot trimite a
ceste petițiuni la acel comitet; ele trebue 
îndreptate comisiunei de petițiuni.

Acum D. Ressu, are cuvântul.
D. G. Ressu : Sunt însărcinat din par

tea unu! însemnat numâr de locuitori, 
adică de peste una sută, din comuna 
Piscu, județul Covurluifi, ca să depun 
duoă petițiuni ale lor, pe biuroul onor. 
Adunări, prin cari se rdgă ca guvernul 
să le văwjă pământ în loturi mici din 
acea comună.

D. președinte: D-lor, cred că aceste 
petițiuni vin acum fără nici un folos îna
intea Camerei; căci petiționari! nu afi de 
cât să aștepte să se voteze acăstă lege, și 
atunci vor reclama direct la minister, 
unde va fi un servicifi complet pentru 
satisfacerea unor asemenea cereri.

Voci: Prea bine.
D. președinte : D. Dobrescu are cu

vântul.
D. C. Dobrescu: D-lor deputați, vă 

aduceți aminte cu toții că în săptămâna 
trecută am cerut D-lui ministru al in
strucțiune! publice să 'm! dea un tablofi 
în care să se arate numirile făcute de 
D-sa în învățământul primar, data con
cursului și data numirii. Ei bine, mi s'a 
trimis numai un avis, și tabloul acela nu 
mi s'a trimis. Sunt trei săptămâni de când 
cer dosarul acestei cestiuni, și văd că-’mi 
vine numai câte un act. Vă las peD-văs- 
tre să judecați acesta.

De aceea, încă uă dată, apelez la D. 
ministru ca să bine-voiască a-'mi da acel 
tablofi.

D. ministru al cultelor și instruc- 
{iune! publice, T. Maiorescu: Am 
uat act despre acăsta.

D. președinte: Acum, la ordinea (jilei 
avem continuarea discuțiunel asupra pro- 
punerei de dare în judecată a ministeru
lui D-lui loan Brătianu.

D. ministru al cultelor și instrucțiunel 
publice, T. Maiorescu, are cuvântul.

D. ministru al cultelor și instruc
țiune! publice, T. Maiorescu : D-lor 
deputați, aveam ondre să vă spun eri—și 
terminasem cu acest punct de plecare—că 
precedentul constituțional, singurul pe 
care '1 avem de la aplicarea constituțiu- 
nei din 1886, în privința dărei în jude
cată a unui întreg minister, nu e de na
tură a ne încuragia pe acăstă cale, ori 
câtă deosebire ar fi de persone și de îm
prejurări. Și este o datorie cunoscută în 
materie constituțională, mai importantă, 
de a se întemeia cine-va mai ântâifi pe e
xaminarea precedentelor. Nu e de natură 
a ne încuragia, fiind-că trebue să producă 
în conștiința fie-cărui om imparțial îndo
iala asupri părței în care s’afi amestecat 
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pasiunile politice, și’n privința părțel In 
care a putut domni dreptatea curată.

Acum pentru a ’mi înlesni puținele cu
vinte, ce am să le spun în contra propu- 
nerel formulate de onor. D. Blaramberg, 
dați-mi voe a face o distincțiune funda
mentală.

Dacă ar fi vorba de cererea unei cerce
tări, care să constate în contra unor mi
niștri anume, că ar fi comis vre un delict 
sati o crimă; dacă a avut nefericirea acestă 
țeră de a vedea în capul guvernului ei 
dmeni cari ar fi pasibili de asemenea fap
te, evident că este o datorie de legalitate 
mal presus de tdte, ca asemenea fapte să 
nu rămână acoperite, ci să fie urmărite și 
pedepsite. Acesta este legalitatea supremă 
și e unul din drepturile fundamentale ale 
Camerei—este chiar, sancționarea contro
lului ce trebue să’l aibă Camera asupra 
puterel executive.—Dacă propunerea acâs
ta, susținută de onor. D. Blaramberg, ar 
fi în acest înțeles...

O voce: Le spune legea.
D. ministru al cultelor și instruc

țiunel publice, T. Maiorescu: Cred că 
s’ar găsi mulți pentru a face așa ceva; eti 
ași fi pentru o asemenea propunere...

O voce: Modificați legea, nu se pre
vede în lege asemenea propunere.

D. ministru al cultelor și instruc
țiunel publice, T. Maiorescu: Insă, 
propunerea D-lui Blaramberg—îmi cer 
voe a o caracteriza prin numele celui care 
e în fruntea ei și care ’l-a dat lectură în 
Cameră—propunere de dare în judecată 
a celor duoe din urmă cabinete Brătianu 
nu se mă) ginesce aci. Ea are introdus un 
element în ea, care 'I dă caracter politic 
în prima ordine, și de aceea sunt în con
tra ei.

Iată care e acăstă parte.
Se vorbesce între punctele de acusare 

acolo formulate, se vorbesce, ce e drept, 
sub o formă mai acoperită, dre-cum ca o 
frasă incidentală, de cestia Basarabiei și 
de cestia Dunărei. Onor. D. Panu, unul 
din subscriitoril propunere!, în vorbirea 
D-sale de ieri, a trecut cu ușurință peste 
aceste puncte, și relevând lucrul a zis, că 
pentru acestea n’ar fi de părere ca să se 
dea in judecată; cu tdte acestea a subscris 
propunerea. Apoi, D-lor, înțeleg și așa s’a 
făcut adesea-ori și nici nu se pdte alt-fel, 
înțeleg, că acolo unde o propunere co
prinde părți esențiale cu cari te unesci, 
să nu faci greutăți de redacțiune și să 
treci peste părțile secundare. Dar se pdte 
Zice că atunci când o Cameră a țărei ro
mânesc!, cere darea în judecată a unu! 
minister, Întrebarea despre pierderea Ba
sarabiei și întrebarea despre Dunăre, sunt 
cestiunî secundare? Pdte să fia o faptă 
istorică de cea mai mare și mai durerdsă 
însemnătate, precum este perderea Basa
rabiei, pdte să fie cestiunea Dunărei, o 
cestiune vitală pentru țâră, cestiunî de o 
a doua ordine pe cari să le strecori într’o 
propunere și pe cari să le treci apoi cu 
vederea parcă n’ar fi fosț ? (aplause), se 

pdte? Dar nu vedeți că din momentul ce 
s’ati pus aceste cestiunî, densele covârșesc 
într’un tot întrâgă propunere și fac din- 
tr'ânsa o propunere eminent politică? 
Așa fiind, nu puteți șterge din acestă pro
punere caracterul ei politic.

Este chiar o contrazicere în acea pro
punere și este cu atât mai caracteristic, 
că fiind contrazicere, s’ati strecurat to
tuși cele 2 cuvinte: Basarabia și Dună
rea. Se propune darea în judecată a ca
binetului Brătianu, în cele 2 ultime for
mațiuni ale sale; toată lumea însă scie că 
cestiunea Basarabiei era terminată, îna
inte dea veni penultima și ultima forma
țiune a ministerului Brătianu. Pentru ce 
dar se streedră în propunere? Tdtă lumea 
scie că ultima și penultima formațiune a 
cabinetului Brătianu n’a avut să se o
cupe de cestiunea Dunărei; era anteridră.

De ce s’a strecurat în propunere ?
Cum vin dmeni în Parlamentul țârei 

serioși, cari sciti ce vor și implică într’o 
anume cestiune, în așa contrazicere, duoâ 
din cestiunile cele ma! mari de natură po
litică, pentru țâra întrâgă? și noi să tre
cem peste ele ? apoi în cestiunea Basara
biei era onor. D. Kogălniceanu, coleg cu 
D. Brătianu; în cestiunea Dunărei era 
răposatul Vasile Boerescu, care a avut o 
acțiune remarcabilă, — nu judec, dacă în 
bine sati în răti—aceștia nu sunt impli
cați in darea în judecată. Apoi atunci des
pre ce pdte fi vorba în aceste douâ între
bări, dacă nu sunt în chestie persdne de 
acusat? așa cum se presintă propunerea 
și cu aceste duoâ întrebări, în contrazi
cere cu ea însăși, ea câștigă un și mai 
straniu caracter politic și ca o așa propu
nere politică, ’mi permit a mă ridica din 
tdte puterile mele contra ei.

Și vorbesc în contra el, onor. Cameră; 
fiind-că întrebările de acâstă natură se 
judecă istoricesce, iar nu pe cale de pro
ces înaintea Curței de Casație; fiind-că e 
cu neputință ca să deferi înaintea unei 
asemenea instanțe de autoritate judiciară 
înaltă, dar esențial nepolitică, asemenea 
întrebări de grea cumpănă pentru con- 
sciința fie-căruia ministru, întrebări, în 
privința cărora nimeni nu scie cum le- 
ar fi resolvat, într’un sens sati altul, dacă 
nu e pus în împrejurările de atunci, și 
nimeni nu mai pdte repune astăZi ces
tiunea în tdte împrejurările ei de atunci.

Asemenea lucruri s’ati judecat istori
cesce și de ati contribuit fie-care pentru 
partea sa la tdtă desvoltarea politică mai 
departe a ndstră tutulor, așa că nu în 
acâstă privință e chemat un partid, care 
vine după altul învins în alegeri, ca să 
facă o proptinere de dare în judecată.

Acâsta cu atât mal puțin, D-lor depu
tați, cu cât nu trebue să uităm un lucru 
în tdtă acâstă materie.

D. I. Brătianu a fost representantul 
guvernului țârei timp de 12 ani. Dupe 
cestia Basarabiei, tot ministerul Brătianu 
cu maioritatea sa a avut favdrea sdrtel 
de a proclama și de a face să se recunoscă 
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independența șiregatul Românie!.(Excla- 
mațiuni, protestări)... și 'mi aduc aminte 
în acel moment...

D. I. Dimitriu : Cer cuvântul.
D. miniștri^ al cultelor și instruc

țiunel publice, T. Maiorescu: In acel 
moment al proclamărel regatului, 'mi a
duc aminte de unul din cele mai frumose 
cuvinte, dupe aprecierea mea, ce s’a 
pronunțat în Cameră, de cuvântul onor, 
meti coleg D. Alex. Lahovari, deputat a
tunci în oposițiune conservatdre pe acele 
bănci alăturea cu mine care, când s’a 
presentat propunerea de regat în Came
ră, a spus maioritățel colectiviste :

Noi conservatorii, dacă n’am avut fa
vdrea să presentăm noi’ o asemenea pro
punere, ’i aducem însă ceea-ce putem da 
și care ’și are și acâsta marea sa impor
tanță, ’i aducem unanimitatea Camerei 
și o aprobăm din tdtă convingerea nds
tră. (Aplause.)

A fost dar un act al acelui guvern de 
partid, asupra căruia unanimitatea țârei, 
representată în Cameră, s’a întâlnit.

Ori ce am Zice dar noi, guvernul acela 
a avut momente, în cari, precum era în 
capul guvernului țârei, tot așa represen- 
ta în realitate și o întrâgă situațiune pri
mită de întrâgă țâră legală.

Dacă așa dar am da un caracter politic 
propunerii de acusare în contra minister 
rului I. Brătianu, dacă am face un ase
menea act de la partid la partid, s’ar res- 
frânge acea parte a acusăril și asupra 
țârei, care a susținut pe D. Brătianu eu 
maioritatea ei în acel timp, cu încrederea 
sa, cu stima ei. (Aplause, întreruperi.)

Onor. D. Panu trece așa de ușor—cum 
Ziceam—asupra acestei cestiunî...

D. G. Panu : M’am pronunțat catego
ric contra.

D. ministru al cultelor șl instruc
țiune! publice, T. Maiorescu : Contra, 
dar scusați-mâ, cred că termenul ușor nu 
trece peste conveniențele parlamentare, 
eti găsesc ușor, dacă se procede ast-fel.

Când într’o asemenea propunere se pune 
o cestiune așa de* importantă atunci, dupe 
părerea mea, dacă nu o primesc!, nu tre
bue să subscrii propunerea. Onor. D-le 
Panu, fără Înduoială cestiunî de acestea, 
ca Basarabia și Dunărea, precum sunt ces- 
tiuni naționale, precum perderea Basara
biei este o durere națională, sunt prin na
tura lor și cestiunî internaționale, și a- 
atuncl trebue să ne uităm împrejur, să 
ne întrebăm, ce resultat pot produce și 
în privința relațiilor nostre cu guvernele 
d’imprejur.

Și aici, fără înduoială, trebue să fim 6- 
meui politici; căci suntem un Stat inde
pendent, și în mica posițiune, dar în po- 
siția bine'hotărîtă, pe care o avem în 0- 
rient, trebue să cugetăm cu maturitate, 
să ne gândim de duoâ or! în asemenea 
materii.

A Zice că nu trebue să fi! politic în a
semenea sens și că trebue să urmezi pri
mul sentiment de sinceritate și de con
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vicțiune, pe care nu mă înduoesc că 1 
are D. Panu, acesta este deprindere de 
jurnalist. Nu este vorba, jurnalistul este 
un om important in politică, dar sunt și 
alții mai importanți în politică; este mai 
important în politică membrul unei ma- 
iorități din Cameră; și în guvern sunt 
membri cari sunt importanți și cari aiî 
răspunderea unei situațiuni politice, pe 
când jurnalistul este efemer, prin natura 
sa, și trebue să scrie din Z* ta Z* și ceea 
ce scrie într’un moment nu este așa de 
important, fiind că trece momentul. Dar 
maioritatea Camerei și guvernul, care se 
ocupă mai ales de cestiuni permanente și 
nu efemere, fără înduoială trebue să des
chizi ochii în patru când vine o discuți
une ca cea de față. Onorată Cameră, era 
cu atât mai stranie acăstă încercare a 
D-lui Panu de a îndulci propunerea de 
acusare, ast-fel formulată, cu cât acăstă 
întrăgă procedere este o stranie interver- 
tire a rolurilor obicinuite într’un Parla
ment. Căci, D-lor deputați, vine o propu
nere ca acăsta, o propunere de așa im
portanță, în cât ori cum maioritatea Ca
merei, care ar vota-o, ia răspunderea u
nui act fdrte însemnat prin urmările sale 
posibile. Și sunt între noi, cei din maiori
tate, unii cari în înțeles ui ,unei propuneri 
de urmărire nepolitică sunt de acord, și 
totuși propunerea de acusare, în loc să 
vie din partea maiorității, mărginită în 
limitele cerute de maioritate, ne vine din 
partea minorităței în întinderea ce pdte 
conveni minorității.

Și ceea-ce găsesc strania este Zelul cel 
mare din partea unora din maioritate pen
tru darea în judecată a ministerului Bră
tianu față cu noi; apoi și noi am suferit, 
noi eram mal ântâifi cei dați în judecată 
(întreruperi.)

Noi n’am contribuit atunci nici la so
sirea la guvern, nici la susținerea în gu
vern a ministerului Brătianu.

Efi sciam pe onor. D. Panu un înfocat 
guvernamental al ministerului Brătianu 
mult timp,

D. G. Panu : D-ta ai fost ministru la 
Berlin sub loan Brătianu și ai fost însăr
cinat cu venZarea moșiilor din Bucovina.

Cer cuvântai în cestiune personală.
D. președinte : Vă rog nu întreru- 

pețl.
D. ministru al cultelor și instruc- 

țiunei publice, T. Maiorescu: Acăsta 
nu e chestie personală.

Sunt în drept a discuta atitudinele po
litice ale unui deputat și nu le voiiî dis
cuta de cât pentru a trage o conclusiune 
politică.

’L sciam pe onor. D. Panu șef de cabi
net în ministerul de interne al ministeru
lui loan Brătianu. (Aplause).

O voce : Sub C. A. Rosetti.
D. ministru al cultelor și instruc

țiune! publice, T. Maiorescu: Șef de 
cabinet în ministerul de interne al mi
nisterului loan Brătianu.

D-le Panu, D-vdstră care eri £ic£ți că 

este răfi empirismul în politică, se vede 
cât de colo la D-vdstră tinctura sciinți
fică a sistemei positivia^e. Vă rog să pri
miți o comparare curat sciințifică și nu 
empirică. Sciți că luna este un satelit 
al pământului, dar pământul se învîrtesce 
în jurul sdrelul și cu el împreună se în
vîrtesce și luna împrejurul sdrelul. Se 
pdte ca să te fi învîrtit D-ta în jurul lui 
Rosetti, dar Rosetti se învîrtea atunci în 
jurul lui I. Brătianu. Și când v’ați încer
cat D-vdstre rosetiștii să nu vă mal în- 
vîrtițl în jurul sdrelul I. Brătianu, v’afi 
sfărimat Brătianu și v’ați împrăștiat toți 
în tdte părțile ca nisce meteori, și numai 
un fragment de meteor, onor. D. Tache 
Giani, s’a mal alipit de sore în ultimele 
momente, tocmai când apunea. ^Aplause).

D-vdstră faceți așa parcă a venit D. 
Brătianu numai în ultimele momente ne
susținut, nepreparat de alte elemente, 
în partea aceea care voesce acum săi dea 
în judecată. Dar este evident, că o parte 
a respunderel cade asupra acelora cari 
’l-afi susținut de la început. Și conclusi- 
unea acesta mă face, pe mine mal ales, să 
fifi cu precauțiune și să mă uit de unde 
vine propunerea de dare în judecată, și 
să mă uit, dacă vine mal ales din partea 
maiorităței safi vine din partea minori
tăței ; și cu acesta, D-lor deputați, ajung 
la ultimul argument.

Dacă din propunere se șterge elemen
tul de partid politic, elementul de înaltă 
discuțiune politică, cum este Basarabia și 
cestiunea Dunărei, dacă se face o simplă 
propunere a maiorităței în acest sens 
restrins, se simplifică discuțiunea.

Dar dacă este vorba ca să vină propu
nerea așa cum a venit, și purtată în parte 
de asemenea elemente, apoi efi trebue ca 
membru al maiorităței să mă întreb, 
dacă nu se mai ascunde și alt-ceva în 
dărătul el, și vă mărturisesc, că văd 
un grad de emoțiune în acăstă discuțiune 
care’mi pare că nu provine numai de la 
cestiunea Brătianu.

Onor. D. Panu a căutat să facă o deo
sebire intre membrii, pecari i-a numit ju
nimiști, și alții din cabinetul actual, și a 
Zis că D-sa înțelege că junimiștii nu îm
părtășesc ideea dârei în judecată.

Și adecă de ce ? O spunea D. Panu : 
fiind-că a fost un moment, în care era în
cercarea unei înțelegeri între D. Ion Bră
tianu și noi. Dacă acesta este încă în cu
getul cui-va, ca un lucru care ar influ
ența convingerea ndstră în desbaterea de 
asJtâZl, atunci vă rog ca acest lucru să’l 
depărtați. In chiar actele, cari a binevoit 
a le reproduce D. Blaramberg în propu
nerea sa, se vede o scurtă declarațiune,— 
și este o dovadă de imparțialitatea D-sale— 
făcută de mine, nu aci, unde nu este față 
D. Ion Brătianu, dar în fața guvernului 
D-sale și a D-sale ; am spus dar acelei 
Camere a D-sale cum a fost acăstă tratare 
și nu am fost desmințit.

S’a adresat D. I. Brătianu la D. Carp și 
prin D. Carp la mine, sunt patru ani și 

atât de atunci; am avut o convorbire la 
D. Carp la otel cu D. 1. Brătianu ; da ! 
Am repetat în acea Cameră, care a fost 
primul mefi cuvânt din întrevederea cu 
D. Ion Brătianu. ’I-am Zis: este grefi s& 
se facă Înțelegerea cu noi; și ultimul cu
vânt al intrevederel a fost: nu cred că se 
pdte face acăsta, este prea grefi. Evident 
dar, că era aici o cestiune de principii; și 
permiteți-mi a adăoga, că în aceeași șe
dință a Camerei am Zis : ce, adecă dacă 
am fi voit noi să intrăm în ministeriul 
Brătianu, nu ne primiați ?

Dacă n’am voit atunci, evident că a fost 
o cestiune de principii care ne separa, și 
dacă n’am primit atunci, când era D. I. 
Brătianu in atot puternicia sa, nu puteți 
insinua astăZi, că în discuția de față ne 
remâne vre-un gând ascuns în privința 
D-lui Brătianu, ceea-ce numesc francezii 
une arriere-penscc.

Este cu atât mal nepotrivită acestă in
sinuare, cu cât la noi în țără, nici o-dată 
disentimentele cele mal mari, când a 
fost vorba de a se face o lucrare comună 
în scop politic nu afi împedicat împreu
nările. In cestiuni, cari nu sunt personale, 
politica hotăresce; și s'afi văZut multe 
feluri de împărecheri. (Sgomot).

Fie-care a lucrat dupe convingerea lui 
momentană ; și ați văZut lucrând pe D. 
L. Catargi alături cu D. D. Brătianu, pe 
președintele consiliului acusat la 1876 a
lături cu președintele comitetului de acu- 
sare de la 1876.

Prin urmare, nu sunteți în drept a Zice, 
că prin acesta s’ar putea modifica safi in
fluența convingerea nostră în discuția de 
astăZi. Nici votarea pentru darea în judeca
tă, nici votarea contra dârei în judecată nu 
vor împedică întru nimic, dupe preceden
tele din viața politică a țărei ndstre, re
lațiile viitdre posibile între dmenii po
litici.

O asemenea insinuare nu este dar mo
tivată.

Ultimul argument, pentru care sunt 
contra propunerel D-lui Blaramberg, este 
acesta: A numi o comisiune, care să facă 
cercetări, care să descopere delicte safi 
crime comune, acăsta este o lucrare care 
trebue să se facă și care se pdte face în 
tdtă regula, în totă liniștea și în tdtă mă
sura, precum se cuvine să domnăscă tn 
materie de justiție.

Dar a face o acusare politica, acăsta în
semnăză a face o agitare de pasiuni, și 
trebue să fie așa ; căci dacă o asemenea 
propunere are rațiune de afi, ea trebue 
să fie purtată de mișcarea simțimintelor 
țărei. O acusare, care ar fi primită numai de 
o întâmplătore maioritate în Cameră, fără 
ca să fie purtată de interesul țărei, ar fi o 
nefericire pentru Cameră, nu ar putea să 
stea în picidre, ar muri de la sine, precum 
a murit și acusațiunea de la 1876, unde 
atunci noi, cei acusați, ceream să fim ju
decați, și acusatorii împedicafi judecata.

O voce: Cer cuvântul.
D. ministru al cultelor gi instruc- 
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țiunel publice, T. Maiorescu: între
bare: Este o mișcare generală a țărei pen
tru propunerea de astăzi?

Dar, D-lor, noi cei de aici, maioritatea 
și guvernul, cei de la guvern suntem 
de puține luni, și cei din maioritate, pot 
jice, de puține jile numai aci.

Nu am avut încă timpul, și am fost 
împedicați prin multe cestiuni laterale 
de a face ceva bine. Dacă este o cerere 
principală a țărei, este cererea, pe cât în
țeleg eti, de a se aduce acele îmbunătățiri 
reale pe cari în diferite moduri le recla
mă situația actuală. Aveți la ordinea jilei 
cestiuni de cea mai mare importanță: 
cestiunea vânjărei pământurilor, discu- 
țiunea tocmelelor agricole, importanta 
cestiune a magistraturei. Numai departe 
de cât poimâne este o subscriere publică 
de mare importanța pentru creditul Sta
tului, este primul împrumut care se în- 

• cârcă cu cifra redusă de 4 la sută, care 
face ondre creditului român, și care îm
prumut să fie acoperit în nâuntrul țărei. 
Apoi, în asemenea momente, și cu așa si
tuațiune, este cu putință să se distragă 
opiniunea publică și să se facă duoă cu
rente cari se contra jic? Nu se pot pro-? 
duce într’o mișcare întrâgă a țărei duoă 
curente cu totul deosebite. Ori vrea Camera 
să concentreze curentul spre ceva positiv, 
adică să concentreze curentul spre lu
crări folositdre, ori vrea să ’l deștepte și să 
’l concentreze spre ceva negativ, spre o 
lucrare de răsbunare politică. Amâduoă 
curentele nu pot merge împreună, și cred 
că este mai important ca sâ concentrăm 
tdte silințele ndstre la lucrări de activi
tate în sens positiv, de cât la recriminări 
politice asupra trecutului (aplause). Ori
ce are un caracter de asemenea recrimi
nări nu trebuie să fie primit în acâstă 
maioritate.

Pentru aceste argumente, ântâiti fiind 
că, dupe precedentele avute, nu este des
tulă garanție de nepărtinire, când este 
vorba să se judece politicesce un partid 
de către cel-alt; al duoile^fiind-câ, în 
materie de a judeca politica unui partid, 
nu trebue sa se uite câ ministerul Bră
tianu a făcut parte din trecutul, din isto
ria țărei, și trebue să se caute acest senti
ment al continuitâței istoriei țărei în care 
trăim; și al treilea, fiind-că nu e bine să 
amestecam un curent al mișcărel generale 
în țâră cu duoă lucruri cari se contrazic; 
nu e bine să împletecim mișcarea gene* 
ralâ spre îndreptare cu o agitare de per- 
secuțiune politică. Sunt contra propune
re! D-lui Blaramberg.

Găsesc că este, chiar din punctul de ve
dere al acelora cari o propun, o adevă
rată greșală politică, de a confunda poli
tica cu o judecată de proces și de a ridica, 
căci este o ridicare, pe acei cari sunt po
liticesce căluți în alegeri, sub aparența 
— și aparența nu se va șterge — a 
unei persecuții de partid. Sunt căluți 
în alegeri. S’a întâmplat căderea ministe
rului Brătianu așa cum nu s’a mai întâm

plat o cădere de minister în acâstă țâră. 
Ce deosebire cu căderea de la guvern a 
ministerului Catargi! Era o alegere a
tunci făcută, eșise pentru Senat o maio
ritate de câte-va voturi. S’a retras con- 
stituționalmente cabinetul. In cașul din 
urmă insă, in cașul ministerului Brătia
nu, în mijlocul maiorităților sâle, în mij
locul a lor săi—și aici s’a adeverit cuvân
tul D-lui Carp ce ’l jisese înainte, că 
D-nul Brătianu va cădea sub greutatea 
acelora cari puneați apetiturile lor mai 
pre sus de interesele țărei, (aplause)—în 
mijlocul Camerei sale a căjut ministerul 
Brătianu. Acâstă cădere a fost urmată de 
verdictul electoral al țărei, dat dupe tote 
acele garanții pe cari le luase Camera 
D-sale pentru libertatea alegerilor, cu vo
tul secret și cu lărgirea colegiilor electo
rale.

Din acâstă cădere politică, din acest 
verdict al țărei, al maiorităței țărei le
gale, vroim sâ scâtem noi prin o propu
nere' în contra întregului cabinet Brătia
nu pe representanții partidului căjut, și 
să apelăm de la hotărirea dată deja de 
țâră, la hotărîrea ce ar putea-o da câți
va membri de la Curtea de Casație ?...

Acâsta nu cred că ar fi calea pe care 
putem să procedăm politicesce.

Din tdte aceste motive sunt contra pro
punerii D-lui N. Blaramberg. (Aplause).

D. președinte: D. N. Blaramberg are 
cuvântul. (Aplause).

D. N. Blaramberg: D-lor deputați, 
dacă morala, dacă logica n’ati perdut drep
turile lor în România; dacă Dumne jeti, 
spre a ne pedepsi de rușinea că am îndurat 
duoi-spre-jece ani un guvern de fără de 
legi, ca acela al lui loan Brătianu, nu ne-a 
luat nu numai mințele, dar și memoria; 
dacă în inimile ndstre mai trăesce, nu 
jic simțimântul dreptăței, dar măcar 
acela al onorei, am convingerea, con
vingerea intimă că, în acest moment, 
noi, cei 22 cari am subscris propunerea, 
desfundăm uși deschise. Căci, nu puteți, 
cei mai mulți fără a vă desjice, fără a vă 
desminți singuri, fără a vă dejudeca și 
chiar desonora, respinge acâstă propu
nere, proclamând inocent și imaculat pe 
L'Brătianu. (Aplause). Dar înnainte de 
tdte să precisâm bine lucrurile, ca să nu 
mai fie loc pentru nici un echivoc, pentru 
nici o arguție, pentru nici o sofisticare a 
adevăratelor principii în materie; pentru 
ca tdte florile de retorică să fie neputm- 
cidse a denatura faptele, sati a da schim
bul. Se face procesul propunere!! S’a jis 
negreșit, proces pentru proces, ca să fa
cem diversiune, vom lăsa la o parte peD. 
I. Brătianu, ca să ne ocupăm de redacțiu
nea moțiune!, sati, mai bine jis, de perso
nalitatea acelora cari ati subscris'o. Cădeți 
răti, vâ asigur, D-leministru. Dar înainte de 
tdte mă întreb : Ce caută un ministru în 
acâstă discuțiune? Ce caută, constituțional- 
mente vorbind, un consilier al-Tronul ui 
în acâstă luptă? Nu cum-va ce se caută, 
ce se voesce, este de a se arunca cu pompă, 

dar cu imprudență, purpura Regală, peste 
sdrențele ministeriale ale lui I. Brătianu!... 
(Aplause prelungite).

Constituțiunea e formală. Ea prevede 
duoă prerogative, cu totul neatârnate una 
de alta. Regele are dreptul a da în jude
cată pe consilierii săi, din propria lui miș
care și fără a avea nevoe de avisul sati 
licenția cui-va, și de sigur că, când s’ar 
hotărî vre-o-dată să exercite acâstă pre
rogativă înaltă, n’ar suferi, un singur mi
nut, cel mai mic amestec din partea Ca- 
merilor. La același titlu și cu același drept 
Camerile, când usez de prerogativa lor 
paralelă și neatârnată, n’ati să ia, nu jic 
ordine, sati autorisațiunea de la D-vdstre, 
dar nici măcar povețe. Acâsta este așa de 
adevărat că în acest cas Regele n’are, față 
cu miniștrii osândiți, nici chiar dreptul 
de grație, atât e de sigur că e vorba în 
tdte acestea d'un drept personal și inde
pendent. Cum credeți dar că noi repre
sentanții națiunei, noi membrii ai acestei 
Adunări, o să suferim acâstă incălcare a
supra prerogativelor Parlamentului, și că 
n’o să vă întrebăm de la început: ce cân
tați în acest act de justiție și de repara- 
țiune, a cărui judecători naturali, suntem 
numai noi, cel puțin pe cât timp sunteți 
încă învestiți cu un caracter oficial; pe cât 
timp vă intitulați încă consilieri ai Tronu
lui? Și de și nu avem de cât prea multa pro
pensiune în țâra ndstră, să ne erigiăm fie
care în dascăli, am să vă dovedesc cu a 
plus 6, că nu e dascăl cine vrea. Voi avea 
ondre să dovedesc aci și acâsta fără re
plică posibilă; căci la nevoe voiti apela la 
lumea civilisatâ întrâgă, dacă veți con
testa acest adevăr elementar, că justiția nu 
e resbunare; că sancțiunea; că represiunea 
delictelor și crimelor este în chiar consciin- 
ța ndstră. Ore întregi ați debitat numai pa- 
radoxe... Constituționale și chiar morale de 
și luaseți aerul grav și dogmatic al preotu
lui sati apostolul sciinței. Și v’ați despre- 
țuit până într’atât auditorul, în cât ați 
c.ejut că putâțl să ne predațl, până și 
elementele dreptului, dar ce ’l adevărat a 
unui drept cu totul noti, cu totul original. 
Cât pentru mine vă mărturisesc câ dacă 
n’aș ti văjut atâtea bărbi albe, pe aceste 
bănci, chiar eti ’mi ași fi făcut ilusiune și 
m’ași ti ere jut transportat, cu mult, mult 
îndărăt, spre timpii acei fericiți, când as
cultam cursurile profesorului de pe cate
dră, dar tocmai acâstă reminiscință îm
prospătând u’mi memoria, m’a desceptat 
și, din comparația sati apropierea, făcută, 
m’am convins că dascălul adevărat a dis
părut și că el e înlocuit astăji, cu un om 
de talent, dar care se jocă cu cu
vintele și cu lucrurile și care nu vrea 
să scie nici chiar de abecedarul sciinței. 
Căci, în sciința dreptului, și mai vârtos 
a dreptului penal, cea d’ântâiti cestiune 
ce se aborda, și avem aci destui omeni de 
legi, cari mă pot desminți, dacă înnaintez 
o inesactifate, cea d’ântâiti cestiune, jic, 
pe care o învață școlarul este cestiunea 
dreptului de a pedepsi la th^arie du droit 
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de punir. Și am văZut aci în carne și în 
dse, un ministru, un profesor, un acade
mician, care vine cu desinvoltura să con
teste acest drept societăței, în esența lui 
chiar, condamnându-ne pe noi cești-lanțl 
să stabilim, ca să Zic așa axiome. Aveam o 
sciam o era nouă să vede însă că avem și 
o sciință nouă. Dar în sciință nouă și ca 
să Z^ așa revelată, eh nu mal regăsesc 
nimic din ce am învățat, nimic din ceea- 
ce am citit, și cred că și D-vdstre mal 
toți sunteți în cașul meh. In adevăr s'a 
făcut mal ântâih nu numai teoria impu- 
nitățel, teoria lipsei de sancțiune care, 
când e vorba de delicte și crime ministe
riale, echivalăză cu supresiunea tutulor 
garanțiilor Constituționale, dar ceva și 
mal ciudat este că ore întregi s’a discutat 
tdte aceste cestiuni, s’aâ discutat în mod 
obiectiv și abstract și fără nici o conside
rațiune pentru legile existente, ast-fel în 
cât cine-va care nu ar fi cunoscut legile 
ce ne cârmuesc, ar fi putut crede că la or
dinea 4ilel e, nu darea în judecată a D-luI 
Brătianu, ci o lege asupra responsabilită
țel ministeriale. Că față cu inițiativa unul 
asemenea proiect de lege, D. Maiorescu 
ne expune sentimentele sale particulare , 
ca partisan al unei legi de responsabili
tate ministerială sui generis, destinată, 
nu a reprima, ci a inocenta și a amnistia 
prin anticipațiune, tot. D-sa partisan al li
nei ere de impunitate, eră a viitorului, în 
felul muzicel lui Vagner (ilaritate) vine 
și ne recomandă descoperirea sa genială, 
a se sci : o lege de responsabilitate mi
nisterială care să consacre că miniștrii 
aâ tot-d’a-una dreptate și popdrele nici 
o-dată. Responsabilitatea ministerială, în
țeleasă ast-fel saâ chiar redusă la repre
siunea numai a delictelor de drept comun, 
nu mal are înțeles și echivalează pentru 
mine cu însuși supresiunea pur și simplu 
nu numai a responsabilitățel adevărate, 
dar încă și a regimului Constituțional. 
Cum nu vedea D-sa că tdte aceste sfor
țări eraâ sforțări perdute; că tdtă acestă 
argumentațiune teoretică era să se surpe 
înnaintea unei singuri întrebări. Ce faceți 
cu legea existentă a responsabilitățel mi
nisteriale, ce faceți cu Constituțiunea ? 
Să admitem că ați avea în teorie dreptate 
pentru un moment, de și contrarii! singur 
e adevărat, dar răspund că uu vă fac mă
car ondrea să vă discut teoriile și siste
mele. Căci, în adevăr, D-lor, dacă, față cu 
legea în vigdre și a desideratulul D-lui 
Maiorescu, am avea ceva încă de discutat, 
ar fi numai principiul, dacă legile oblig și 
dacă ele poruncind ascultarea tutulor, nu 
se impun și miniștrilor.

Dar mai ales dacă e în rolul unul con
silier al Tronului să se rescdle în contra 
unei legi, s'o critice și să ne învețe și pe 
noi a o arunca în coșniță, înainte ca ea să 
fie solemn abrogată. Cine Z*06 lege de 
de responsabilitate ministerială, ^ice lege 
eminamente politică și care, prin acăsta 
chiar prevede și reprimă delicte ale func
țiune!. Vorba de delicte de drept comun, 

ar putea la nevoe și să lipsescă dintr'o a- 
semena lege; căci, nimeni nu e la adăpos
tul dreptului comun. In acele țări unde 
la prise ă pârtie, e supusă la o autorisare 
prealabilă, acolo evident că e bine să se 
prevadă o procedură specială, care să dea 
mijlocul cetățenilor lezați de a urmări 
pe un ministru, care are atâtea miZldce 
directe și indirecte de a se sustrage răs- 
punderel.

Atâta tot. Dar adevăratul cuvănt de a 
fi a unei legi de responsabilitate ministe
rială, este necesitatea de a se prevedea o 
natură specială de delicte, delictele de 
funcțiune, a căror enumerare și definițiune 
este așa de anevoidsă, în cât a făcut și face 
disperarea tutulor acelora ce ah încercat 
se codifice materia. De acolo formulele ge
nerice și întrebuințate mai adesea.

Acăsta e așa de adevărat, încât tn An
glia tdte delictele de drept comun nu se 
urmăresc de Parlament, ci de partea le
zată; cetățeanul lezat<să duce la tribunal 
și cere personal reparațiune, în tocmai ca 
față cu cel din urmă particular.

Onor. D. lonescu care se ocupă mai 
mult de ceea-ce se petrece în Anglia, să 
mă desmință, fiacă înaintez ceva inexact; 
la nevoie însă, am aci și autorități cu cari 
pot stabili acesta.

Nu poci mai ales resista de a vă’cita mă
car pe una din ele, pe Benjamin Constant.

„Așa, observă undeva Benjamin Con
stant-, un resbel nedrept, un resbel rău 
dirigiat, un tractat de pace, a cărui sa
crificii n’ar fi fost poruncit imperios de 
împregiurări, rele operațiuni de finance, 
introducțiunea a unor forme defectudse 
sah primejdidse în administrațiunea jus
tiției, în fine ori-ce întrebuințare a pute
re!, care, de și autorisată de lege, ar fi fu
nestă națiunei sah vexatorie pentru cetă
țeni, fără a fi cerută de interesul public : 
acestea sunt obiectele asupra cărora res- 
punderea 'și întinde imperiul sââ.

„Se vede prin acestă definițiune în scurt 
cât va fi de ilusorie, tot-d'auna ori-ce în
cercare de a redige asupra responsabilită
țel o lege precisă și amănunțită, cum tre
buesc să fie legile criminale.

„Sunt mii de chipuri de a întreprinde 
nedrept saii de prisos un resbel, de a di- 
rige cu prea multă precipitare sah întâr
ziere, săti negligență, resbelul întreprins; 
de a aduce prea multă neîncovoere, sah 
prea multă slăbiciune în negocieri, de a 
sgudui creditul, sah prin operațiuni ris
cate, saâ prin economii răâ înțelese, sah 
prin infidelități ascunse subt deosebite 
numi. Daca fie-care din aceste moduri de 
a vătăma Statului, ar trebui să fie indicate 
și specificate de o lege, codul responsabi
litățel ministeriale ar deveni un tractat 
de istorie și de politică, și totuși dispo- 
sițiunele sale n’ar atinge de cât trecutul. 
Miniștrii vor găsi lesne noul mi^loce de 
a le eluda în ceea ce privesce viitorul.

„De aceea Englezii, așa de scrupulos a- 
tașațl de altminterea, in obiectele ce îm- 
brățișăsă legea comună, la aplicațiunea li

terală alegei, nu desemn delictele ce chiăm 
asupra miniștrilor respunderea de cât prin 
cuvintele fdrte vagi de high crimes and 
misdemeanors, cuvinte cari nu preciseză 
nici gradul, nici natura crimei : și daca 
pâstrăm, în sorta nostră constituțională, 
expresiunele consacrate de concusiune și 
trădare, va trebui negreșit, să li se dea 
înțelesul cel mai larg și latitudinea cea 
mai mare. Va trebui stabilit că un minis
tru trădeZă Statul ori de câte ori el exer
cită, in detrimentul Statului, autoritatea 
sa legală,

„Se va crede pdte că pun pe miniștrii 
într’o situațiune prea defavorabilă și prea 
periculdsâ. Pe când eh cer pentru simpli 
cetățeni ocrotirea precisiunel celei mal 
exacte și garanția literei legei, părăsesc 
miniștrii la un fel de arbitrar exercitat 
asupra lor, și de acusatori și de judecă
tori lor. Dar acest arbitrar este în esența 
chiar a lucrului. Se va vedea că aceste 
neajunsuri vor fi îndulcite prin solemni
tatea formelor, caracterul august al jude
cătorilor și moderațiunea pedepselor. Aci 
principiul trebue pus: și cred că e mal 
bine a mărturisi în teorie, ceea-ce nu pdte 
fi evitat în practică.

„Un ministru pdte face atâta răh, fără 
a se depărta de litera nici unei leg! posi- 
tive, în cât daca nu pregătiți mijldce con
stituționale de a reprima acest răh și de 
a pedepsi sah depărta pe vinovat (căci 
voi arăta că e mult mal mult vorba de a 
lua puterea miniștrilor prevaricatorl, de 
cât de al pedepsi), necesitatea va face să 
se găsescă aceste mijldce în afară de con
stituțiune ea însuși. Omenii reduși a și
cana asupra cuvintelor sah a viola for
mele, vor deveni haini, perfiZI și violențl. 
Ne găsind o cale trasă, el ’și vor deschi
de una care va fi mai scurtă, dar și mal 
desordonată și mai primejdidsă. Există, 
în realitate, o torță pe care nici o dibăcie 
nu o încongidrâ mult timp. Daca, nediri- 
giând contra miniștrilor de cât legi pre
cise, cari nu isbesc nici odată întregul 
actelor și tendințelor administrațiune! lor, 
’I smulgeți de fapt la tdte legile, ei nu 
vor mai fi judecați dupe disposițiunele 
minuțidse și inaplicabile; se va proceda 
în contra lor dupe îngrijirile ce vor fi ca- 
usat, răul ce vor fi făcut, și gradul de re- 
simțimânt ce va fi urmarea lor (1).

Ceea ce mă convingă că nu sunt un a
mic al arbitrarului, puind în axiomă că 
legea asupra responsabilitățel nu pdte să

(1) Găsesc, adaogă în note Benjamin Constant 
în discursul unuia din deputății noștri, cel mal 
luminați pintre aceia ce am avut fericirea să nu
măr printre colegii mei (le Tribunat) opiniune ce 
expun aci, exprimată mal în aceiași termeni.

„In acestă misiune constituțională, <Jioe el (ace
ea de a acusa miniștri și de a pronunța asupra 
acusațiunel) este fărte însemnat de a nu vedea in 
cele duoe camere, tribunale și judecători. Ele sunt 
puterea supremă, cari nu pot îndeplini demn 
atribuțiunele lor, de cât pe cat vor fi libere de 
tdte piedioele legislative, și nu vor recundsce ca 
regulă a purtărel și hotărârel lor, de cât inteli
gența și consciința lo’,.“ Opiniunea D-lui Sedillez 
din 8 Decembre 1814. . 
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fie amănunțită ca legile comune, și că e 
o lege politică, a cărei natura și aplicațiu- 
ne au neapărat ceva discreționar, este că 
am pentru mine, dupe cum am spus, e
xemplul englesilor, și că nu numai de una 
sută trel-^eci și patru ani, libertatea e
xistă la el fără turburare și fără furtuni, 
dar încă din toți miniștrii lor, expuși la 
o respundere nemărginită, și în perpetuii 
denunciațl de oposițiune, un prea mic nu
măr a fost supus judecățel, nici unul n’a 
suferit o pedâpsă.

„Suvenirile ndstre nu trebue să ne în
șele. Am fost furioși și turbulențl, ca 
slcavil care sdrobesc fiarele lor. Dar astăzi 
am devenit un popor liber ; și daca con
tinuăm a o fi, dacă organisăm cu îndrăs- 
nâlă și francheță instituțiunele libere, 
vom fi peste puțin calini și Înțelepți ca 
un popor liber.*

(Benjamin Constant. Cours de Politique 
constitutionnel. T. I. p.406—407).

Prin urmare când cine-va $ice responsa
bilitate ministerială, vorbește tocmai de 
delicte și de crime politice; căci pentru 
tdte cele l’alte n’are nevoe d'o lege specială, 
codul penal ajunge.

Ca să vedeți că e așa, n’am de cât să vă 
citesc Însuși legea în ființă, care pentru 
delictele de drept comun ne trimete la le
gile represive ordinare.

Iată în adevăr ce (jice art. I:
w Tdte disposițiunile legilor penale or

dinare relative la infracțiunele comise, a
tât de funcționarii publici, în exercițiul 
funcțiunelor lor, cât și de particulari 
se aplică și miniștrilor.

Deci, legea ne trimite Ia codul penal și 
nimic mal mult, și redusă Ia ac&tă dispo- 
sițiune, acăstă lege n’ar fi avut cuvântul el 
de a fi. Dar acăstă lege a avut de scop să 
umple o adevărată lacună, lacună care o 
lăsă codul penal, care nu se ocupă de de
lictele de o natură specială, de delictele și 
crimele ministeriale proprifi ^is, de acelea 
adică, pe cari un om nu le pdte săvârși, 
de cât mulțumită puterei publice de care 
dispune și funcțiunel de care e învestit. 
In scurt de delictele și crimele politice, în 
tot înțelesul cuvântului.

Acest lucru devine evident ca ^iua, în
dată ce trecem la disposițiunile speciale 
următdre. (citesce):

„Care prin violență safi fraudă, ar îm- 
pedica safi ar încerca să împedice liberul 
și sincerul exercițifi al dreptului electo
ral al cetățenilor, chiar și in cașul când 
în asemenea fapte ar fi obținut aprobarea 
ulteridră a Corpurilor legiuitore*

Ce găsim dar consacrat în acest aliniat 
b) al art. 2 din legea responsabilități 
ministeriale ? Găsim consacrată represi
unea scamotărel sau freletărel represen- 
tațiunel naționale, fapt politic prin ex
celență și fapt pe care un particular cu 
mirificele restrânse de care dispune nu T 
pdte comite, cel puțin pe o scară așa 
de întinsă. Trebue negreșit ca acel care ’l 
perpetrează să fie îmbrăcat cu calitatea de 
ministru și nu e numai atât! Dar vedeți 

câtă precauțiune se ea de legiuitor, nu nu
mai pentru ca acest fapt să fie pedepsit, 
dar încă ca el în nici un cas, să nu scape 
represiunel, chiar când vinovatul ar invoca 
în apărare o aprobare nu numai tacită, 
dar chiar formală, a camerilor de porun- 
cială.

Mal avem un alt articol care prevede 
tocmai ceea-ce a scandalisat și revoltat așa 
de mult pe D. ministru al instrucțiunel 
publice, este articolul 3 care Ia aliniatul b) 
^ice. (citesce):

„Care cu rea credință și în prejudițiul 
intereselor țârei amăgesce representați
unea națională, asupra situațiunel aface
rilor Statului.*

Aliniatul a) al aceluiași articol se ex
primă ast-fel:

„Care va fi semnat și contrasemnat de
crete safi va fi luat disposițiunl cari vio
lez un text expres al unei legi existente.*

Apoi 6re tdte aceste sunt delicte de 
drept comun ?

Pdte un particular să falșifice alegerea, 
să înșele representațiunea națională, safi 
să decretese legi inconstituționale ?

Evident că nu; calitatea sa de om pu
blic, de ministru, îl dâ singură mirificele 
necesarii la perpetrarea acestor delicte 
politice. Și acesta pune și mai bine în e
vidență tot ce este de legitim în grieeful 
acelora cari între capetele lor de acusați
une afi introdus și pe acela care se referă 
la Basarabia și Dunărea, ba încă la un 
sistem întreg de retiscențe și viclenii, ca
ri afi caracterisat guvernul D-luI Brătia- 
nu și afi compromis mal tdte negocierile, 
mal tdte cestiunile ndstre exteridre.

Representațiunea națională a fost me- 
refi indusă în erdre. Se afirma una și se 
făcea alta; și ca să formulăm acest cap de 
acusațiune, nu am avut nici de -cum ne
voe să redeschidem procesul închis al retro
cedării Basarabiei și care nu mal e de cât 
de domenul istoriei, precum ar voi D. 
Maiorescu a o insinua.

Nu mal discutăm astăzi, dacă Basara
bia ni s’a luat pe drept s’afi pe nedrept, 
ci numai dacă guvernul D-lui I. Brătia
nu, la acea ocasiune, nu a ascuns țârei a
devărul și dacă prin retiscențele sale nu 
a împins țâra la resistență, resistență care 
am plătit’o scump, și acăsta atunci când 
totul era deja perdut și când resistență 
n’a făcut de cât să înrăutățâscă situațiu
nea ndstră și să ne facă a pierde până și 
rfidele acelei politici de aventuri. D. minis
tru într’un scop pe care cu toți '1 ați în
țeles și negreșit ca se intereseze la sdrta 
D-lui Brătianu nu numai banca ministe
rială, dar și veri-unul safi mal mulți din 
marii potentați al Europei, a voit să dea 
acelui cap de acusare caracterul unei re

vendicări. .
Nu am venit noi nici să cerem înapoi 

Basarabia, nici să disputăm verl-unei pu
teri, Dunărea, pe care sperăm că o pose
dăm încă și astăzi, mulțumită faptului 
că D. Brătianu a dispărut dupe acele 
bănci.

Capul nostru de acusațiune țintesce, nu 
un fapt material, ca acela al retrocesiunel, 
ci un fapt moral, acela relevat în sarci
na D-lui I. Brătianu, de unul chiar din 
colegii dupe acei timp al săi de onor. D. 
Kogălniceanu, a se sci, că D-sa nu a 
spus nici o-dată adevărul adevărat țârei; 
ci a preferit să o înșele și să o adfirmă 
merefi, nu numai în cele din năuntru, dar 
și în cele di afară.

Onor. D. Kogălniceanu, fost coleg al 
D-lui Brătianu în Cabinet—lucru care toc
mai face ca mărturia D-sale să nu fie, 
nici într’un cas suspectă safi recasabilă, 
numai D-sa nu avea nici un interes să 
ponegrescă gratuit pe fostul săfi președinte 
deConsilifi, D. Kogălnicânu, — o repet, 
care fusese pus în curentul amănuntelor 
acestor negociărl, ce afirmă? Discută 
D-sa, legitimitatea retrocedărei Ba
sarabiei ? Nu ! Vine și atestă că pe când 
D. Brătianu (Jicea Camerilor și țârei re- 
sistațl; căci cât voi sta pe aceste bănci, 
n’are să ni se ea Basarabia, D-sa o dădea 
safi o dăduse deja, pe sub mână. Așa că, 
prin aceste declarațiuni ale sale, nu făcea 
de cât a ne da schimbul și a ne împinge 
la o resistență, zadarnică, la acte impru
dente cari ne-afi fost mai fatală în jurul 
tapetului verde, chiar de cât pierderea 
Basarabiei. (Aplause).

Vedeți dar că ați confundat autour cu 
alentour. (Ilaritate).

Tot așa voifi $ice și în privința Dună
rei unde avem nu numai declarațiunea 
D-lui Kogălniceanu și piesele date pu- 
blicitățel de răposatul Calimach Catargi, 
dar și declarațiunea D-lui Dim. Brătianu, 
care a succedat ca prim-ministru imediat 
D-lui loan Brătianu, declarațiune în care 
D-luI de și frate cu D. loan Brătianu, to
tuși în lealitatea sa nu s’a putut popri 
de a arăta faptele ast-fel precum s’afi pe
trecut în realitate. Și de sigur nu D-sa 
era să caute greșeli și pete, acolo unde 
n’ar fi fost, numai pentru plăcerea de 
a îngreui^6 situațiunea. fratelui sâă ! 
Să adâogăm că mal avem și declarațiunile 
D-lui Boerescu, ca ministru pe atunci de 
externe și care se corabores unele pe altele. 
La acăsta a venit în fine să se adaoge și 
propria mărturisire a D-lui I. Brătianu. 
Consciința sa încărcată de remușcări a 
trebuit în cele din urmă să facă explosi- 
ne și se vorbească, și dânsu, D. I. Bră
tianu, a trebuit să sfirșescă prin a măr
turisi singur că în cestiunea Dunărei tot 
ce ni s’a cerut de Austro-Ungaria con
corda perfect cu ce să se concedeze deja 
din Bucurescl, contrarifi cu tdte afirmă
rile solemne, anteriore în presă în Par
lament și în comisiunea Dunărână.

înțelegeți de ce gravitate este lucrul 
acesta și cum nu putâm să’l trecem cu 
tăcerea, în requisitoriul nostru.

Tot asemenea și cu acusațiunea ce opo- 
sițiunea adusese lui Anghelescu și lui 
Maican. Și cu ocasiunea căreia guvernul 
nu numai cu sciință, dar intenționat, a 
ascuns dosarele, a căutat să înăbușasca
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lucrul ș. c. 1. Sper cel puțin că acest cap 
de acusațiune, redus la aceste proporțiuni 
modeste, nu se va mal putea pretinde că 
are un caracter internațional: Afară nu
mai dacă Broadwel nu va fi considerat ca 
o a opta mare putere. Ei bine, în aceste 
cestiuni D-vdstre sciți că acel cari ati ce
rut dosarele de la D. loan Brătianu nu 
le aii obținut, și pe când D. Brătianu re- 
fusa de a le da Parlamentului, afirma tn 
același timp, în Cameră, că acel cari atacă 
pe Anghelescu sunt nisce calomniatori. 
Prin urmare când pe de o parte se ascun
dă ti actele, iar pe de altă parte se căuta să 
se acopere culpabilii, ce făcea dre D. Bră- 
tîanu ? înșela el sati nu representațiunea 
națională ? Aci nu pdte fi de cât un răs
puns : Da ! O înșela. Și delictul este anu
me prevăzut în legea responsabilităței. 
Venind mai special la cestiunea Maican, 
acolo vedem ceva mai grav încă: Un co
lonel din cel mai onorabili împreună cu 
alți 12 vă spune că încă de la 1878 D. 
Brătianu cunoscea tot, cunoscea acel a
tentat făcut de Maican, în contra vieței 
soldaților noștri și cu tdte acestea '1 îna
inta în grad și nega sistematic înaintea 
Camerei tdte faptele ce se imputati aces
tor doi corifei al regimului.

Și acestea pentru D-vdstre sunt lu
cruri secundare și cari nu merită măcar 
ondrea unei anchete!

Dar v’am devisajat și am înțeles scopul 
D-vdstre. Față cu D-vdstre totul devine, 
cum o ^icea prea bine onor. D. Panu, to
tul devine un defect, ba chiar un semn de 
insuficiență și de inferioritate morală : 
franchețe, consecuență, tdte acestea sunt 
slăbiciuni și păcate. El bine, ațfQăutat 
în requisitoriul D-vdstre să găsiți ce pdte 
fi mai personal, dacă pot să ^ic așa în a
cea propunere, de și într’o cestiune așa 
de mare și generală, personalitatea trebuia 
se dispară cu totul. Ați crezut că, puind în 
relief și în evidență unele din actele poli
tice, ce ar putea să fie țintite sati să cadă 
subt lovirile represiunel, veți reuși a să- 
mâna divisiunea între subscriitoril propu- 
nerel. Așa de exemplu ați sesisat în sbor 
cuvintele D-luI Panu, în privința unor 
cestiuni politice, pe cari ar voi să le re- 
serve.

Dacă însă, D-sa, a că ar putea 
consimți la eliminarea acelui cap de a- 
cusațiune, să nu se uite că, tot D-sa, adă- 
oga că o face numai fiind că nu cunosce 
tot așa de bine cestiunea ca și noi.

Și în adevăr, dacă nu ar fi de cât deo
sebirea de vârstă, încă D. Panu ar fi scu- 
sabil, ca ațâți alții din colegii noștri și 
contimporani al săi, să nu scie tot în a- 
căstă cestiune, precum o seim noi, ceea- 
ce am fost condamnați să vedem desfâșu- 
rându-se înaintea ochilor noștri eveni
mentele, să vedem defilând lucrurile și 
dmenil.

In vârtegiul nostru politic, unde cel 
mici de ieri sunt marii de astăzi și cei 
mari de ieri sunt micii de astăzi și unde 
e destul ca cine-va să ajungă ca să’și ia 

aerul de oracol și să afișeze pretențiunea 
de a personifica tot,e bine să rememorăm 
faptele și să chemăm pe fie-care la reali
tatea lucrurilor. De exemplu,când văd a
tâta zel dinastic din partea unora, când 
văd atâta dogmatism din partea altora, 
când se vorbesce de Constituțiunea cu un 
ton de autoritate nesocotită, fără voia mea, 
’mi aduc aminte de un lucru: că nimeni din 
cel ce se <jic junimiști, afară de D. Pogor și 
Theodor Rosetti, care ati figurat în Con
stituantă, n’a participat la nici unul din 
actele memorabile ale acei epoci. Din mul
țimea de dmeni carl’țl vorbesc de Consti
tuțiunea de la 1866, cu un ton dogmatic, 
ca dmeni cari ar fi interpretarea el vie și 
cu o dragoste ce afectă pe aceia a pater- 
nităței, nici unul dar nici unul nu în
semna pe atunci ceva.

Și cu tdte acestea el ati atâta aplomb 
în cât ati ajuns a’ml face și mie ilusiunl și 
de multe ori 'ml trec mâna pe frunte și 
mă pipăi, eti care la 1866 am fost alăturea 
cu onorab. D. Catargi, între cei șapte sati 
opt membri dirigențl al mișcărei, spre a 
mă asigura că nu visez. In tdte acele lupte 
în desăvârșirea acelei opere n’am vă^ut 
nici pe onor. D. Maiorescu, nici pe alții 
mulți cari se răsfață astăzi alături sati 
împregiurul D-sale. Constituțiunea și sta
rea actuală de lucruri este opera altora. 
Constituanta n’a avut fericirea să vadă 
pe băncile ei alt junimist de cât pe D. Po
gor, dar pe atunci D-sa nu era încă juni
mist. In ori ce cas nici D. Maiorescu, nici 
D. Lahovari, nici D. Carp, n’ati fost prin
tre noi. Permiteți dar unul umil repre- 
sentante al Constituantei de la 1866, să scie 
și el ceva mai lung, de cât D. Maiorescu, în 
ceea ce privesce idealul care ni ’l-am pro
pus încă de pe atunci, și să vedem dacă 
reservele ce faceți, restricțiunile ce voiți 
să aduceți prerogativelor Parlamentului 
se impacă cu litera legei și cu intențiu- 
nile acelora, ce ati creat-o, de și printr’o 
interverțiune de roluri, D-v6stre posațl 
în campionii exclusivi ai legalitățel și ai 
tradițiunei.

S’a $is apropo de propunerea acăsta că 
ea ar implica un cap de acusațiune care 
n’ar fi ortodox legalmente și constituțio- 
nalmente vorbind; s’a adăogat chiar că el 
n’ar avea adesiunea tutulor sub-scriitori- 
lor, sperând că cu chipul acesta, divisiuni 
se vor produce între noi și că, în or ce cas, 
vom perde pe unul din subscriitori și a
nume pe D. D. Panu.

Căci v’ați măgulit cu speranța că în
tre cei 22 ar fi și persdne cari pdte n’ati 
reflectat îndestul și cari ar putea să 
esite față cu insinuarea și obiecțiunile 
D-vdstre; Ei bine, am ondre a vă spune că 
v’ați amăgit și că vă perdețl timpul. Și 
aceasta pentru motivul acesta fdrte simplu, 
că pentru cine scie ce este o operă colec
tivă, o operă la care colaborăză mal mulți, 
scie că o asemenea operă nu pdte să sa
tisfacă la același grad și până la o iotă pe 
fie-care din acei ce ati conlucrat la ea și 
ati sub-scris-o. Nue vorba de divergințe 

de amănunte, de ceva în plus sati în mi
nus, destul că asupra ideei mume, asupra 
punctului esențial: necesitatea urmarirei, 
suntem pe deplin înțeleși.

Ca să punem în mișcare acțiunea pu
blică ne trebue acordul a 20 de repre- 
sentanți. Acest acord există, acest acord e 
perfect. Odată însă acestă acțiune pusă 
în mișcare și dupe Constituțiune și dupe 
legea responsabilităței ministeriale, for
mularea definitivă a capetelor de acusa
țiune este lăsată Parlamentului, alt-fel 
^is comisiunei de informațiune ce’I va plă
cea să alăgă.

A trebuit bine răti să formulăm o pro
punere, dar propunerea acesta dacă nu 
mulțumesce, nu <jic pe noi, pentru că ve
deți prea bine că reservele făcute de unul 
din noi nu sunt un obstacol la înțelegere, 
ci Camera, n’aveți de cât să formați comi
siunea D-vdstre, ast-fel în cât să se a
mendeze opera ndstră, și la nevoe, s’o 
prefacă chiar în întregul săti.

încă o-dată, redacțiunea propunerel nds
tre—care până în momentul unde comi
siunea de informațiune ’șl-ar însuși tex
tul ei, nu este de cât un simplu proiect 
—nu trebue să vă oprescă, dacă nu aveți 
alt mobil, altă cugetare ascunsă și dacă 
criticile D-vdstre, în ceea ce privesce amă
nuntele nu sunt numai pretextul spre a 
ascunde hostilitatea în ceea ce privesce 
lucrul în sine.

D-vdstre sciți ca și noi că prin comisiu
nea D-vdstre puteți sâ înlăturați unele și 
chiar tdte capetele de acusațiune formu
late de noi. Chiar noi nu tjicem că pro
punerea ndstră este ultimul nostru cuvânt, 
cuvântul de evangelie. Și am face pdte 
chiar concesiuni cu condițiune bine înțeles 
ca, oposițiunea ce faceți propunere!, să 
nu fie o oposițiune de princip, și să nu 
ascundă scopul ce s’a trădat cu ocasiunea 
desvoltărilor, ce ați făcut la tribună, ace
la de a nu lăsa în picidre de cât delictele 
de drept comun, cum ar fi borfășiile și 
furtișagurile de căsdrnice.

Nu pentru căsornicul furat D-lui Văcă- 
rescu, Parlamentul și țâra s’ati pus în miș
care; nu ! ci spre a răsbuna un sistem în
treg de'minciuni și de jaf, spre a răsbuna 
trădarea și sângele vărsat... (Aplause). 
Și în acăstă privință, nu suntem la dis- 
crețiunea D-vostre; legea spune că o pro
punere trebue să fie subscrisă de 20 de 
deputațl, pentru ca să se pună în miș
care acțiunea publică. Acăsta este 
fasa ântâiti, și în privința acestei fase 
n’avem a consulta pe nimeni; căci noi sun
tem stăpâni pe tot. Dupe acăsta vine drep
tul acela care e numai al Camerei, în în
tregul săti, dar care și acela e bine pre- 
cisat. (Citesce).

„Art. 15. Președintele Camerei sati al 
Senatului, pune propunerea la ordinea 
^ilel,peste 5 tjile de la presentarea ei, în 
cas de flagrant delict, o pune imediat în 
desbatere. Afară de acest cas discuțiu
nea se mărginește asupra cestiunei^ dacă 
Corpul legiuitor trecela ordinea Șilei sau
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dacă trimite propunerea in studiul unei 
comisiunl de informațiune.*

„Pentru trimiterea lacomisiuneade in
formațiuni se cere un vot cu maioritate 
absolută.*

i

9Art. 17. Comisiunea de informațiuni 
este compusă de 7 membri, cari nu trebue 
să fie dintre aceia ce afi subscris propune
rea de dare în judecată; ea se alege prin 
vot secret și procede imediat la constata
rea faptelor articulate de propunere, la 
ori-ce alte informațiuni prealabile pdte să 
adaoge noui fapte la cele denunțate, as
cultă pe ministru, dacă el cere să fie as
cultat și 4®ce de la alegerea sa tre
bue sași presente raportul.

„Corpul legiuitor pdte să prelungescă 
acest termen, dupe cererea comisiunei. 
Subscriitorii propunerel de dare în jude
cată ati dreptul să asiste la lucrările co
misiunei de informațiuni/

Art. 18 adaogă :
„Raportul se comunică ministrului o 

dată cu depunerea lui pe biuroul Corpu
lui legiuitor. Cinci ^ile dupe acăsta darea 
in judecată se pune in desbatere și dacă 
Corpul legiuitor o admite cu duoă treimi, 
alege imediat un comitet de instrucțiune.

Așa dar D-vdstre nu puteți de cât 
sati să treceți pur și simplu la ordinea 
^ilel, sati să trimiteți acestă propunere— 
și nu alta—la comisiunea de informațiuni. 
Cât pentru mine nu pot îndestul să re
gret că D. I. Brătianu nu este în acest 
moment present. In tot cașul vă iafi de 
marturl că nu efi am dosit, ci am aștep
tat mult timp,chiar cu propunerea, ca să 
se verifice mai ântâifi alegerea D-sale și 
să se proclame de deputat, spre a se putea 
apăra personal în <]ioa când va fi atacat. 
Dacă n’a venit—și pricep pentru ce ! — 
Este că s’a temut de sigur să nu se întâl- 
născă pe pragul acestei adunări*față în fa
ța cu umbra nenorocitului ușier,(aplause) 
care a plătit pentru alții și care s'a ucis 
dupe urma ordinilor crude, date de acel 
regim de călăi!...

O nenorocire dupe cum ați vă^ut pen
tru acel cari ar voi să va^ă dupe acum 
îngropată acăstă propunere, este că nu se 
cere 2/3, cum se esconta pdte lucrul și că 
maioritatea absolută ajunge.

Ați vă^ut asemenea din citirea textelor 
și ^ic acestea pentru acei ce combat unele 
din capetele ndstre de acusațiune, că ace
le capete de acusațiune nu legă întru ni
mic comisiunea de informațiuni, că acea 
comisiune este pe deplin stăpână să și le 
însușdscă^ăle amendeze safi să le respingă 
pe tdte, și ceea ce constitue adevărata pu
nere subt acusațiune este raportul el. De 
aceea și el e votat cu maioritate de duoă 
treimi. .

Raportul se comunică ministrului o 
dată cu depunerea lui pe biurofi. Cinci ^ile 
dupe acăsta, darea în judecată se pune în 
desbatere și dacă Corpul legiuitor o ad
mite cu duoă treimi, alege imediat un co

mitet de instrucțiune, adică comitetul ca
re ține loc de judecător de instrucțiune.

Dar până acum sufitem numai în pri
ma fașă, aceia cari abutisăză la a infor- 
mațiune și informațiunea nu prejudecă 
nimic și nu implică de cât un lucru safi o 
trebuință: aceea a luminel,care trebue să 
convină tutulor, mal ales dacă dupe cum 
se pretinde avem a face cu inocenți și re- 
putațiuni imaculate...

Prin urmare,iată punctul acesta pe de
plin elucidat. Sunt trei fase ale procedu- 
rei, prima fașă este propunerea și dis
cuțiunea el ; a duoa fașă este ancheta 
comitetului de informațiune; a treia fa
șă darea în judecată și numirea comite
tului de instrucțiune, dupe cari vine și 
numirea comitetului de acusațiune, din 
mini tul numirel căruia numai 'Camera 
e desesisată.

Am putea dar în acest moment să fim 
de acord cu toții dacă n’am urmări de cât 
interesele justiției. Am numi comisiunea 
de informațiuni,rămânând apoi ca rapor
tul acelei comisiunl să ne arate ce capete 
de acusațiune sunt întemeiate și cari nu.

In ședința de ieri D. ministru de in
strucțiune a crezut că mă prinde în defect 
și, dupe sistemul pe care ’l-a adoptat ieri 
și astăzi și care a fost relevat și de onor. 
D-nu Panu, care de alt fel contrastăză cu 
procedeurile,cu plasticitatea D-sale obici
nuită, a încercat de personalități. D-sa a 
crezut că dărîmând pe propuitorl, dărîmă 
și propunerea și ne a luat,rând pe rând,pe 
fie-care din noi â pârtie. Și nu scifi chiar 
dacă nu a început cu mine, și a crezut că 
face minune, că face o descoperire teribilă, 
constatând că efi, care lupt astăzi alături 
cu D.Catargi,am combătut ministerul săfi 
din 1875. D-sa a mers mal departe și a 
crezut că pdte pune în gura mea și acusa- 
țiunl infamante, la adresa unul om 
pe care efi cel d’ântâifi '1 recunosc ca 
tipul probitățel; că *l-așl fi acusat chiar 
efi, de a 'șl fi insușit banii publici pen
tru înparte 'șl folos.

Și ca să administreze și proba lucrului 
a invoca sumarul unei ședințe, unde se 
vedea că fusesem numit în comisiunea de 
anchetă, destinată a verifica gestiunea fi
nanciară a guvernului conservator.

Ași putea, drept tot răspuns, să fac apel 
la ânsuși D. Lascar Catargi și să’l rog să 
răspundă dacă efi am făcut parte din veri-o 
comisiune însărcinat a face instrucțiune 
causei cabinetului din 1875. Dar nu am 
trebuință de acâsta; căci Monitorul oficial 
este de față. Ați citit un sumar de șe
dință,rsumarul nu face nici o-dată men
țiune de cei absenți safi presențl. £1 e
nunță în scurt faptele petrecute și re- 
soluțiunele luate. Este adevărat că mi 
s’a făcut ondrea de către acea Cameră 
de a mă alege în comisiunea de anchetă; 
dar nu aveați de cât să întdrceți pagina 
ca să vedeți că nu mai departe decât 
a duoa <ji, adică îndată ce am avut cunos
cință de resultatul votului, am declinat 
acăstă ondre.

Dar e un lucru pe care, departe de a'l 
tăgădui, '1 invoc ca un titlu la încrederea 
D-vdstre astăzi, ca o dovadă mai mult că 
n’am duoă cumpene și duoă măsuri.

Ați afirmat că m’am asociat și efi la 
actul de acusațiune. Da, însă în ce mo
ment, în ce termeni și în ce margini, 
iata ce erați datori să amintiți. Pro
cesul-verbal al ședinței în extenso, 
nu sumarul ședinței din 5 Febru
arie 1877, este aci, spre a v’o spune. 
In ședința aceea se discuta destituirea ma- 
gistraților din Iași, cari achitaseră pe 
colonelul Roznovanu, care resistasela an
cheta ce, i se făcuse, dupe o procedură 
care nu era fixate nicăieri și în care D-sa 
văzuse un act de bun plac. D. ministru 
de justiție Stătescu, fidel tendințelor sta
tornice ale acelui regim, de compresiune și 
arbitrar, nu găsi nimic mai bun, cu ocasiu
nea acelui verdidt de achitare, de cât să des- 
titue pe magistrații, cari avuseseră cu- 
ragiul de a resista voinței și presiunelor 
safi ordinilor sale. Efi am fost acela cari 
am ridicat glasul în contra acestei loviri 
date independenței magistraturel, tn timp 
de duoă ^ile, și am discutat și criticat a
cel act de absolutism ministerial.

Și iată termenii cu cari începeam dis
cursul mefi:

„D-lor, cum astăzi, mai mult de cât 
tot-d’a-una, am nevoe de răbdare și indul
gență ; căci am să froasez pdte convincți- 
unele unora din D-vdstre, permiteți’ml 
dre-cari declarațiuni prealabile, cari sunt 
de natură a vă predispune, dacă nu la alt
ceva, cel puțin la toleranțe față cu mine.

„împregiurări neatîrnate de voința mea 
afi voi^să nu fiu în sînul Adunărel a- 
tunel când s'a decretai punerea subt acu
sațiune a unora din foștii miniștri, act 
care revine pe tapet, cu ocasiunea acestei 
discuțiuni.

„Trebue să vă declar, D-lor, că în afară 
de dre-cari reserve, in ceea-ce privesce per- 
sdnele, atât față cu unii din acusați, cât 
și față cu unii din acusatori, în afară 
de dre-cari reserve privitdre la deosebitele 
fase ale cabinetului Catargi și la unele 
din capetele de acusațiuni ce i s’ati adus, 
efi am aprobat acel act, (aplause) și de 
și absent atunci primesc să împărtășesc 
răspunderea morală a acelui act din- 
preună cu D-vdstre, primesc solidaritatea 
lui. (Aplause).

„Și sciți pentru ce mai ales am aprobat 
acea măsură ? Pentru că acăstă severitate 
este de bun augur, fiind că pregătesce și 
alte expiațiuni, tot așa de necesare și de 
legitime, (ilaritate) și MrA de cari și 
echitatea și morala ar suferL... Aud 
rîsuri: Dea Dumne^efi, — și fac acăsta 
urare numai în interesul lor — ca cel ce 
rîd astăzi să rîdă tot-d’a-una !g 3 

(A vedea Monitorul din 14(26)Noem- 
brie 1876. Ședința din 5 Noembrie).

Sper că veți recundsce că m’am ținut 
de cuvânt. (Aplause). Profeția mea 
s’a înplinit. Și când spuneam acestea, 
Brătianu era acolo, pe acea bancă, unde 
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șade astă-4lD.Th. Rosetti, era prim-mi
nistru. Și ce mă autorisa a ’i $ice acâsta ? 
Era trista experiență a trecutului ? dre 
D. Brătianu, când a venit la minister, dupe 
Mazar-Pașa, și acâsta pe chezășia D-lui 
Manolachi Costachi, Ion Ghika, Ver
nescu și N. lonescu, era oare o vestală ? 
Avea încă virginătatea sa în politică ?

Apoi, D-lor, am o singură nenorocire 
în acest moment; — căci alt-fel ați fi cu 
toții de părerea mea,—că sunt prea mulți 
tineri pe aceste bănci ; acâsta e un bine 
în multe privințe, dar e și o nenorocire 
pentru reminiscențele ce aduc și pentru 
că nu pot să fac simplu apel la consciință 
fie căruia din D-vdstre, pentru un trecut 
mai depărtat, întocmai cum o fac pentru 
trecutul de ieri.

Mai e încă o nenorocire, este că istoria 
ndstră contimporană nu se scrie de 
cât de pene complesente și oficiale, 
și cu ilustrațiuni, și portrete de omeni 
mari dar cari n’aii făcut de cât fapte mici.

Ion Brătianu era pentru mine nu nu
mai ministru de la 1876, ci și ministru de la 
1867 și 1868 și ași fi putut chiar să mă suiti 
mai departe, să’mi aduc aminte că dupe 
ce a fost coleg al D-lui Lascar Catargi, în 
primul minister, dupe întronarea regelui 
Carol, dedese lumel, încă de atunci, mă
sura duplicităței sale, față cu chiar co
legii săi din cabinet.

A minat situația colegilor săi în mod 
surd și suteran, a lucrat așa de frumos, 
spre a se insinua în bunele grații ale Ca
pului Statului, în cât D. Catargi ajun
sese un mosafir și într’o 4b dovedind, o
dată mal mult, că e un caracter, a pre
ferit să’și dea demisiunea, în loc de a 
deveni unealta sah jucăria altora. In lo
cul D-sale n’a venit, ce e drept, de în
dată, D. Brătianu, a venit mai ântâiti 
cabinetul Ion Ghica, însă numai ca o 
piatră de așteptare a exaltărei apropiate 
a omului pretins providențial și a viito
rului vizir. Dar las aceste amănunte de 
culise, despre care D. Catargi, la timp și 
dacă ar crede-o de cuviință, ar putea să 
vă spună mal mult. Ori cum ar fi, de 
pe la 1867 și 1868, D. Brătianu își fă
cuse probele liberticide, mulțumită unei 
coalițiuni cu elemente disparate, cari i-ati 
permis a se strecura la putere de și nea- 
vând pentru dânsul maioritatea.

Este adevărat că la început n’a cute- 
sat chiar D-sa să se presinte numai cu 
propria sa cocardă și a luat pe reposatul 
C. Crețulescu însă numai de formă și ca 
o poddbă, spre a’șl da o spoială de serio- 
sitate. Dar n'a întrodus pe acel respec
tabil și prob bătrân, de cât spre a’l e- 
conduce politicos curând dupe aceea. ’L 
luase cum se ia în unele țări, la 4^ 
mari, la nunți, botezuri și serate câte un 
senator sati general spre a impune mal 
mult galeriei.

C. A. Crețulescu însă, care era un om 
onest în tdtă puterea cuvântului, îndată 
ce s'a închis Camera, îndată ce s’a con
vins că servă numai de paravan și miro

sind puțin și ceea ce se pregătesce, a 
fugit fără să se mai uite înapoi.

Muncit și eti d’un fel de presimțimânt, 
am spus încă de atunci de la acestă tribună: 
că ministerul Brătianu era toxinul de la 
o margine la alta a țărei.

Și evenimentele nu m’ati desmințit, 
Cine nu'șl aduce aminte’de faimdsa circu
lară cu influență morală, în care se 4icea 
că a afirma că un guvern se pote desin- 
teresa în alegeri, era o probă de ipocrisie 
sati de tâmpire.

Tot atunci se revoca prefectul Romalo, 
și într’o scrisdre, care a făcut sgomot și 
care s’a publicat atunci, D. Brăttianu, 
spre a esplica acea măsură, față cu un om 
care nu primise acea funcțiune de cât 
dupe stăruințl repetate din partea sa, 4mea 
în acea scrisdre că dînsul e prietinul lui 
Manolache Costache, și că nu voia ca a
cest din urmă să fie ales cu simpatiile ad
ministrațiunei. Și D. Manolache Costache, 
presidentul Constituantei, acela care, în 
acâstă calitate, primise jurământul Rege
lui, era calificat de antidinastic și de se- 
paralist și ca atare lovit de ostracism .... 
dinpreună cu tot ce de aprdpe sati de de
parte era în legătură cu D-sa.

Tdte acestea însă erati numai prelu
diul, numai ceea ce am putea chiăma Vin- 
vitation a la valse. Ati venit în urmă fap
tele, cari, prin elocința lor brutală, s’ati în
sărcinat să ilustreze vestita circulară. Să 
vă mal spun acele fapte ? Să vi le enu
măr aci cu de amănuntul pe tdte ? Mi-ar 
trebui volume, mi-ar trebui luni întregi! 
Ași putea la nevoe să fac apel la D.Carp, 
să mă ajute și să spună ce scie, ce a de
nunțat singur opiniunel.

Să’mi fie de ajuns a aminti că D. Ma
nolache Costache, general Florescu, Bo- 
liac, tovarășul de lupte și de exil al D-lui 
Brătianu, acel om pe care ’l asistesc singur 
ca martor, altă dată pe teren, în contra 
mea, Boliac, Manolache Costache și ge
neralul Florescu, ati fost opriți la ușa Ca
merei ca nisce intruși^ ca nisce usurpa- 
tori de și aveati mandatele lor de deputat 
în busunar, sub pretext că mandatele lor 
nfi erati visate de primarii respetivl și 
că, ca atari, nu se puteati ține în sâmă. 
Pe când refusul visel din partea acelor 
primari era faptul guvernului central, 
care găsise acest mi41oc expeditiv, comod 
și ingenios de a elimina, încă de la ușe, pe 
aleșii de o altă opiniune și cari ’i dis- 
plâceati.

Ei n'ati fost măcar admiși spre a asista 
la validarea titlurilor lor și a se putea 
apăra.

Manolache Costache amintindu-le cu
vintele unul convențional frances 4icea 
că L Brătianu și dmenil de scdlă lui erati 
ca Saturn care 'șl mânca singur copiii. 
Tot cu ocasiunea acelor alegeri rămase 
legendare, se declara starea de asediti la 
Bolgrad și Aristid Pascal sub acusațiune 
de delict de presă fu dus cu convoiti în 
mi41ocul iernel, pe viscol și zăpadă, de la 
Bolgrad la Ismail,și abia a scăpat cu viață.

661
S’a petrecut atunci o dramă intimă și 

'ml-aduc aminte că într’o ședință a Ca
merei, ca cea de astă4I, pe când D. I. 
Brătianu făcea paradă de liberalismul săti 
și lăuda alegerile făcute sub dânsul, ca ceva 
neprihănit, de odată o voce pornită din 
acea tribună (arată tribuna domnelor) 
o voce mișcată și înecată de lacrăml se 
ridică și apostrofând pe ministrul impos
tor, îl imprimă ca cu un fer roșu pe 
frunte aceste cuvinte: „Minți! Căci scii 
că’ml alomorît și copilul". Căci trebue să 
sciți că acea dâmnă fiind însărcinată la 
scirea că soțul el fusese arestat și con
dus prin stepurile Basarabiei, în toiul ier
nel, de durere și spaimă lepădase.

Acestea sunt faptele D-lul I. Brătianu 
în materie electorală, pe timpul primei 
sale domnii și n’am 41s încă nimic de 
bandele sale de desnădăjduițl, de bar
ba lui beizade Costache smulsă, de bă
trânul Grădișteanu smuls din sala de ale
geri și aruncat afară pe zăpadă, de demisi
unea lui Vasilică Sturdza, ca prim-preșe
dinte al curței, de casație spre a protesta 
contra înlocuirel arbitrare a 4 consilieri, 
de Mărășesci și altele.

In cea ce privesce presa ați vă4ut ce 
s'a întâmplat de astă dată cu D-nii Panu 
și Balș.

EI bine, tot aceeași sortă a avut la 
1867—1868 D. Lerescu, care a stat chiar 
în arest preventiv mal multe luni, și încă 
nu enumăr aci o mulțime de alte procese 
de presă.

Dar credeți că acâsta este tot! Am 
aci o adresă iscălită de un fost vice-pre
ședinte al camerei trecute, nepot al D-lul 
Brătianu, D. Dimancea, prin care. D-sa, 
încă dupe atunci,învita populațiunea Bu- 
curescilor să ne asomeze pe noi 4’ariștii 
din oposițiune. Ce găsim dar în fastele 
regimului Brătianu din a doua domnie, 
cari să nu reamintescă, ca duoă picături de 
apă, domnia d’ântâiti? Negreșit că edițiu
nea a doua, de și necorectată, este cu mult 
adăogată; căci numai diferința de timp, 
de la 2 la 12 ani, a trebuit să aducă deo
sebiri, nu atât ca calitate, cât ca cantitate. 
Vedeți dar câtă dreptate aveam să 41c 
că singurul lucru care face că suntem me- 
reti condamnați a asista la defileul acelo
rași âmenl și acelorași lucruri, este im
punitatea asigurată mereti și tutulor 
este lipsa de ori și ce sancțiune, față cu 
ori și ce nelegiuiri, cu ori și ce criminal.

Mal trebue ore să vă aduc aminte afa
cerea Strusberg și Ambron ? Să ne fie 
de ajuns a observa că concesiunea Strus
berg a fost, în disprețul și în violațiunea 
flagrantă a Constituțiune!, pusă chiar în 
lucrare mai nainte de a fi măcar votată 
de Senat.

In scurt—căci nu vreati să insist mult 
asupra acestui rechisitoriti retrospectiv — 
D. Brătianu în ochii mei e dar nu numai 
un apostat al liberalismului și un mare 
vinovat, el este și un recidivist, care, ce 
este mal mult, sunt convins, va muri în 
impenitență finală. Acâsta e convinge-
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rea mea intimă și de acea c&nd e vorba 
de el și de al săi sunt nemilosțiv! (Apla
use). Dar iată piesa D-lui Dimancea la 
care ’i făceam alusiune: •

Cetățeni !
„Ieri Mercur!, la 8 ore sera, ma! mulți 

dintre D-vdstre s’aii Întrunit tn localul 
scolei, spre a avisa la mi^locele legale, 
prin cari să se pună capăt mișeliilor și 
faptelor infame ce întrebuințăză oposiți
unea, nu numai pentru a răsturna minis
terul actual, dar pentru a compromite 
țăra prin apelul ce face la invasiunea 
străină.

„Acel cetățeni aii ales un comitet com
pus dintre subsemnați! spre a redigea o 
adresă către minister tn sensul arătat 
mai sus.

„Această adresă comitetul o va'supune 
aprobare! tutulor cetățenilor, Luni la 14 
curent.

Invităm dar pe toți cetățenii, pe tot 
Românul ce’șl iubesce țăra și voesce a o 
salva de trădătorii ei, a se întruni în acea 
$i tot în localul scolei la 10 ore de dimi- 
năță, spre a semna, de se va aproba, ac
tul comitetului/

(Semnat) Dimancea.

Iacă acum ce citim în botărîrea clu
bului de la Pitesc!:

1) . w In numele nostru va cere (comi
tetul) și va stărui pe lângă ministerul jus
tiției și pe lângă procurori a se „acționa 
toți Ziariștii oposițiunel reacționare^ “ 
pentru minciunele și calomniile condem- 
nabile ce aduc în contra intereselor poli
tice ale României.

2) . A se adresa la frații noștri! din Ca
pitală și a cere și intervenirea lor pentru 
a face să dispară reacțiunea trădătdre de 
patrie.

3) . A face tot ce va crede necesarii în 
numele nostru, și a lupta necontenit până 
va face să dispară reacțiunea oposantă “

Las cu totul la o parte un ordin întreg 
de considerațiuni pe cari D. Panu le a 
presintat așa de bine, în cât tot ce ași 
putea adăuga n’ar face de cât să slăbăscă 
argumentarea D-sale așa de logică și de 
strinsă!.. Și vifi la cestiunea terre ă terre 
și întreb cari pot să fie pentru un om 
onest cuvintele cari ’l-ar face să cără res
pingerea acestei propuneri.

Se vorbesce mult de pasiune; mai ân
tâifi cum să excluzi pasiunea din actele 
omenești ș’apoi este pasiune și pasiune. 
Și onor. D. ministru al instrucțiunii pu
blice care se ocupă mult de filosofic tre- 

. bue să scie oă în numărul pasiunilor sunt 
* și pasiuni nobile, cum există și unele jds- 
* nice și fără de cari nu s’ar fi realisat nici 

unul din progresele cu cari se fălesce as- 
tă-^l omenirea. Mai pre sus de tăte este 
pasiunea virtuței. pasiunea binelui și o- 
rore viciului. Tot D. ministru, când 
vorbesce de pasiune, ar trebui să nu 
uite că pasiunea nu este de temut 
de cât acolo unde actul are carac

terul unui act de răsbunare și de partid. 
Și când D. Maiorescu ’șl ia sarcina de a 
analisa iscăliturile acestei propuneri, ar 
trebui să pricăpă că numai eclectismului 
acestora exclude a priori comentariile 
ce ’i face și ideia că ar putea fi dictată de 
patimi și de dorința de răsbunare.

Acăsta este ceea ce diferențiază acest 
act de tote precedentele la cari făcea a- 
lusiune. Revin la confusiunea intențio
nală ce se face între justiție și răsbunare. 
Dreptul de a pedepsi, ori-care ar fi ori
gina ce cine-va ’l-ar atribui, căci acesta 
este singurul punct controversat și con- 
troversabil, are regulile și negreșit și li
mitele sale, car! astăzi afi ajuns în stare de 
axiomă și pe cari cine-va le pdte ceti și 
în Locke și în Montesquieu și în Beccaria 
și în Kantbz până și în ori-ce tratat mo
dern de drept, se cere ca legea singură 
să hotărască și să prevadă pedepsa și ca 
acea lege să fie generală și ca pedepsa 
să nu fie nici o-dată atroce și ca aplica- 
țiunea el să fie încredințată justiției. Prin 
ele unde vedeți violat vcri-unul din 
aceste principii cu ocasiunea propune
rel ndstre ? Dar mai ales unde vedeți a
ceste principii violate, față cu ideia res- 
ponsabilitâței penale ministerială?

Pdte numai cuvântul vendicta publică; 
care de și consacrat, nu este, dupe părerea 
mea, cel propriii, v’a dat schimbul și vă 
face să confundați gratuit duoă ide! așa 
de opuse, ideeaaxpiațiunei și reparațiunel, 
într’un cuvânt ideia represiunel și a jus
tiției sociale, cu ideea răsbunărei private 
safi de partid.

Mi se pare că și filosofia și dreptul po- 
sitiv al tutulor popdrelor, sunt de acord, ca 
să ne £ică că: călcările de legi nu trebue 
să rămână nepedepsite.

Că dreptul de a pedepsi este întemeiat 
pe necesitate și pe utilitate, pe rațiune 
și pe dreptatea abstractă și că, ca atare, 
'șl găsesce sancțiunea lu! în consciința 
fie-căruia. Și libertatea fiind fundamen
tul tutulor lucrurilor, acel ce atentă la 
acea libertate, acel ce voesce să ne o ră- 
păscă, ne ia ca să ^ic așa totul. Și în de
finitiv dacă dreptul de pedepsire ar fi măr
ginit numai la dreptul de legitimă apă
rare, că încă rămâne învederat pentru ori 
cine că societatea, ca și individul, afi 
dreptul să pună pe un om în imposibili
tate de a o mal vătăma. De altminteri 
suntem cu totul partisani a sistemului 
american care, drept orl-ce pedăpsă, pen
tru delicte ministeriale, se mărginesce a 
decreta incapacitatea de a mal ocupa o 
funcțiune publică.

In ce, vă întreb, delictele și crimele co
mise d’un ministru sunt mal demne de 
indulgență de cât acelea ce sunt opera 
unul particular. In ceea ce privesce agen
tul, împrejurarea că autorul el este un mi
nistru, este din contră o circumstanță a
gravantă, pentru că miniștrii operăză, ca 
să$ic așa,cu ghiotora și dacă un particular 
are, de exemplu, rare-orl ocasiunea să asa
sin eze mal multe persdne de odată, minis

trul pdte, când vrea, să facă adevărate he
catombe omenesc!; un particular are rare 
ori ocasiune să’și însușiască pe nedrept mi 
lioneși sute de milidne, pe când un minis
tru are pe tdtă $iua asemenea tentațiunl 
și mijldce. Ceva mal mult, delictul unu! 
ministru este tot-d'a-una mal laș; pentru 
că atunci când el '1 comite, scompteză a 
tot puternicia lui și scie că are ca complice 
silit întregul atirail guvernamental. El 
are la disposițiunea sa mijldce cari, ca să 
^ic așa, descuragează mal din nainte ori
ce resistență. Dreptul chiar de legitimă 
apărare față cu el se pdte rare ori exer
cita în mod eficace. Și în acest ordin de 
idei vă întreb: în acești 12 ani, câte boce
te, câte strigăte de indignare și chiar tur
bare ? Câte sforțări disperate până când 
am reușit să terasăm pe usurpatorl! Când 
s'afi făcut’acele acte heroice de resistență, 
în filele memorabile de 14 și 15 Martie, 
atunci când am căutat, printr’o opinteală 

- comună, să răsturnăm regimul lui I. Bră
tianu, cu risicul ca inocenții să plătăscă 
pentru cel vinovațl, nu era negreșit pen
tru satisfacțiunea slabă, ce amobținut’o 
cu venirea junimismului la putere; și ex
periența făcută, subt acest regim de aco- 
m ode mente, ne învață mal bine de cât 
ori-ce, că nu e bine, dupe ce cu pre[ul 
chiar al vieței am reușit a isgonidin casă 
pe usurpatorl, să’l lăsăm ușa căscată ca să 
pdtă reintra din nofi, când va voi. încă 
o-dată ^ic, nu înțeleg discuțiunea și com
baterea acestei propuneri, de cât pe duoă 
tărâmuri : pe tărâmul faptelor și pe tă
râmul dreptului.

Ași înțelege să giceți : faptele cari le 
enunțiațl în greutate nu sunt dovedite, 
nu sunt exacte, dar numai acăsta n’o pu
teți face. Ori-cine ar putea încă să con
teste faptele, afară de D-vdstră. Căci pen
tru fie-care din afirmațiunile ndstre avem 
deposițiunea solemnă cel mal puțin a u
nuia din D-vdstre, dacă nu și a tutulor, 
și n’ați putea astăzi să absolviți necum 
să innocentațl pe I. Brătianu, de cât cu 
prețul propriei D-vdstre deșeanșe morale. 
A <jice că este inocent este a recunoasce 
că l-ați calomniat până ieri, și acesta nu 
o puteți face, dacă vă respectați. Dar ori 
cum ar fi, puneți cestiunea pe tărâmul 
probelor și sunt la disposițiunea D-vdstre. 
De și Camera în acăstă fașă a procedurei, 
care nu e decât o îndrumare, spre numi
rea unei comisiuni de informațiune, care 
are tocmai de misiune să intre în amă
nunte și să adune probele, de și $ic Ca
mera s’ar putea mulțumi, de-o-cam-dată, 
și cu simple presumpțiunl. Și în loc să 
admirați scrupulele ndstre, cari de la în
ceput am făcut un lux și am venit cu 
mâna plină de dovedi, vă plângeți că 
mireasa ar fi prea de tot frumdsă...

Dar fiți siguri că, pe lângă probele 
cari le-am exhibat, mal sunt o mulțime 
cari zac în harvile și cartdnele diferitelor 
departamente ministeriale, diferitelor ser
vicii publice și cari nu aștept, spre a vor
bi, de cât ochiul scrutător al comisiunei 
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de informațiunl, ce veți numi, dar mă 
aștept să’mi (jicețl că nu tnduoelile asu
pra faptelor vă opresc. Dar dacă nu con
testați faptele, atunci ce contestați? Vor
besc aci cu o mulțime de dmeni de legi, cu 
o mulțime de dmeni speciali și competenți 
și mă Întreb, dacă faptele sunt patente, 
nu cum-va, ce vă opresce, este caracteri- 
sarea acestora? Să luăm unul câte unul, 
fie-care cap de acusațiune și să vedem 
dacă caracterisarea ce le-am dat noi este 
juridică safi nu, dacă intră în cadrul strict 
al legei positive. Am ^is că D. I. Bră
tianu a influențat alegerile, că a falsificat 
representațiunea națională. Acest delict 
este un delict arbitrar și fantesist ca să 
puteți vorbi de pasiune ? Acest delict ’l 
prevede în primul rănd legea responsa
bilității ministeriale—și cu drept cuvănt 
căci este genesa restului, este negațiunea 
regimului constituțional,—și prin urma
re, ori declarați că vă resculațl în contra 
legei chiar, ori trebue să vă plecați ca și 
noi capul înaintea ei.
Noi n’am creat acest delict, legea ’l defi- 
nesce și ’l prevede Și a avut mare drep
tate să fie aspră față cu acest atentat laș 
la suveranitatea națională; căci el conți
ne în germene omnipotența ministerială 
și, prin urmare, tdte cele-alte delicte și 
crime ale puterel, de cari ne plângem, 
cum e prevaricarea, opresiunea și chiar 
trădarea.

In ori-ce cas noi n’am adăogat nimic 
de la noi, formulând acest cap de acusa
țiune, am reprodus pur și simplu însuși de
finițiunea și termenii unui articol din le
gea responsabilităței. Prin urmare, puteți 
^ice ceva în contra acestui cap de acusa
țiune, fără ca consciință D-vdstre să pro
teste cea d’ântăifi? Ceva mai mult, puteți 
spune ceva fără ca propria mărturisire a 
vinovatului să vie să vă desmință ? Vor
besc de acea mărturisire pe care remuș- 
carea a smuls’o într’o și, ca prin minu
ne, însuși consciinței ar tis an ui ui acelor is
prăvi criminale ? Căci, nu este D. I. Bră
tianu care, cu chiar gura sa, a declarat că 
a tolerat procese scandaldse și chiar asa
sinate, numai ca să se facă revisuirea, așa 
cum vroia D-sa ? Prin urmare, n’ar fi as
tăzi de ajuns să vă recusați personal, cu 
toții, dar ar trebui să nu’i mai credeți nici 
pe dânsul, ca să ^iceți că nu este vinovat 
de faptul ce’i imputăm in propunerea nd- 
stră.
' Apoi, D-lor, dacă am fi înaintea nu ^ic 
a Curței cu jurați,—fiind că vă place să 
vorbiți de dreptul comun,—dar chiar îna
intea judecătorului permanent, care ar a
vea să se conforme unei proceduri inchi- 
sitoriale, care nu’șl ar putea forma con
vingerea de câtbasându-se pe probe, ma
teriale și convenționale, cari ar putea să 
fie acele probe ? Martorii ? Dar ca mar
tori vă am pe toți, și ași putea face apel 
la mulți și ca pacienți. Dar nu vă plac 
martorii pe cari vi-’i aduc? De ce ? Nu 
cumva numai pentru că notorietatea aces
tora e prea mare, numaipentru că ei apar

țin la tdte grupările politice, la tdte nu
anțele opiniune! ?

Și dacă faptul că D. I. Brătianu a o
perat în masă și că mai nimeni n’a scă
pat persecuțiunilor sale ne ar face pe 
toți recusabili, fostul prim-ministru n’ar 
trebui în acest moment să aibă de cât un 
regret, că n’a generalisat lucrul și mai 
mult, ca să nu mai lase justiției nici un 
element de convicțiune, și nimulul drep
tul de a mal ridica în acestă țără glasul 
spre a înfiera faptele sale. Dar în fine, nu 
vă plac martorii noștri, cari sunteți D- 
vdstre, nu’i credeți safi nu vă credeți, nici 
pe D-vdstre, crezând negreșit că ați fost 
victima pdte a vre unei ilusiunl, ce fa
ceți chiar atunci cu propria mărturisire 
a făptuitorului ?

Venim la al duoilea punt al acusațiu
nei ndstre : ororile de la 14 și 15 Martie. 
Aci, pe lângă martorii D-vdstre, avem as
tăzi și ordonanțele judecătorului de in
strucție. N’am caracterisat poate bine fap
tele ? Acest fel de critică este aci și mai 
hasardat; căci intrăm în domenul chiar al 
dreptului comun, în domenul codului pe
nal, care pedepsesce pe toți aceia cari a- 
tenteză la drepturile publice, la viața și 
la libertatea individuală a cetățenilor. Așa 
cu violarea de domicilifi și cu piedicile a
duse, cu lovirele date dreptului de întru
nire.

Tdte aceste delicte anume intră în pre- 
visiunile chiar a dreptului penal ordinar. 
Dar D-vdstre găsiți pdte că și acesta este 
un fapt politic ? și câ în politică totul e 
permis? Dacă efi, simplu particular, m’ași 
duce la domiciliul cui-va și ași aten
ta la persdnă safi la liniștea lui, ași fi 
pasibil, chiar dupe părerea D-vdstre, de 
tdte severitățile legei, și când un minis
tru, abusând de autoritatea și puterea ce 
’i a fost încredințată, se năpustesce asupra 
unui întreg popor, acela ar fi scutit de 
ori-ce răspundere, sub pretext că e vorba 
de politică și că delictele politice sunt nu
mai de resortul opiniune!, și trebue să be
neficieze de o impunitate absolută. Fru- 
mdsă teorie! Și care trebue să convină 
mult tiranilor trecuțl, presenți și viitori.

N’am nevoe să vă amintesc că ordonan
ța judecătorului de instrucțiune atestă că 
oștirea a intrat și în sala lui Orfefi, ca să 
expulseze pe cetățenii, ce se adunase pacl- 
nic și fără arme, și că aci în dealul Mitro
poliei, dupe ce, chiar noi representanții 
națiunei, am fost atacați cu arma albă și 
primiți cu împușcături, am fost cu toții 
prisonieri, o $i întrăgă și sala ședințelor 
a fost profanată și usurpată de puterea 
executivă și judecătorâscă.

Și nu mai vorbesc de ceea ce s’a petre
cut pe strade, în localurile de întrunire, 
de șargele din strada Șurbei Vodă, dip 
piața Teatrului și din curtea Palatului. 
Am (jis că chiar aci în sinul Adună
rei, noi represintanți inviolabili ai na
țiunei am fost ultragiațl, maltratați și 
amenințați și că, daca am păstrat capul 
pe umerii noștrii, o datorim numai unei 

minuni, dar mal ales patriotismului și 
milei soldaților cari afi tras cei mal 
mulți în sus.

Dar ce să mai insist asupra unor fapte 
așa de cunoscute de D-vdstre toți, și unde 
ne a fost dat și rușinea de a vedea pu
pitrele și busunarele ndstre visitate de a
genții auxiliari ai poliției judecătoresc!, 
de și este de principia că poliția, internă 
și externă a Adunărei, este încredințată 
exclusiv președintelui și, de și chiar acesta 
nu pote chema safi dispune de forța ar
mată, de cât cu autorisațiunea Adunărei. 
Noi însă, fără a fi măcar consultați, am 
fost înconjurați de trupe, fără ca măcar 
ședința să fi fost deschisă, și n’am putut 
o 41 întrâgă nici eși nici comunica cu ci
ne-va. *

Acesta în tdte limbile și în tdte țările 
se chiamă o adevărată lovitură de Stat. 
Vânătdre puși în șirdguri, la porta Adu
nărei, și care la un semnal dat afi descăr
cat focuri, aveafi negreșit misiunea să 
suprime, cum o (jicea așa de nemerit 
D. I. Marghiloman, pe representanții 
curagioși ai națiunei și dacă am scăpat 
cu viață o datorăm cu toții, o repet, 
safi unei minuni, safi carităței soldaților, 
car! afi fost mal patrioți și mai uman! 
de cât guvernanți! și cari n’afi execu
tat punctual ordinuul acelor sbiri; o 
datorim vitejilor car! n’afi voit să se 
transforme în călâi, și respectului ce 
civismul românesc le a impus însuși lor. 
Principele Bibescu, expus și dînsul un 
moment și martor, ea și noi, în (jiua 
aceea a declarat că soldații afi trebuit 
să tragă în vânt safi cu cartușe drW, 
pentru ca noi să nu fi că^ut cu toții la 
pământ. Și îu ce mod am putea să 
dovedim mal bine tdte aceste fapte, de 
cât apelând la propria D-vdstre consciin
ță, la propriile D-vdstre mărturii, și în 
fine la mărturisirile vinovaților și la ac
tele. judecătorescl, cari eman de la pro
priul lor personal și car! aiji afi autorita
tea lucrului judecat. Vorbesc de cele duoă 
ordonanțe, de rechisitorul definitiv al pri
mului procuror și în fine de hotărîrea înaltei 
curți de casațiune în afacerea Anghelescu. 
Pentru caracterisarea delictelor, iar mi se 
pare că nu trebue multă sforțare de inte
ligență, este destul să răsfoim, nu ’m! <jic 
legea de răspunderea ministerială, ci nu
mai codul penal.

In afacerea de la 15 Martie ne găsim în 
fața unul atentat bine caracterisat, la re- 
presentațiuneanațională. Ce să <jicem acum 
de sistemul de bande cu care s’a atentat 
la libertatea presei? De nu că acest tero
rism, că acestă cale piezișă de a reduce la 
tăcere pe juriștii din oposițiune este cu 
mult mai criminală, cu mult mal violentă 
și primejdioasă de cât chiar censura de 
reacționară și blestemată memorie.

In privința acestui fapt, nu numai că 
invoc mărturia D-vdstre a tutulor, dar 
sunt plătit personal ca să o scifi mal bine 
de cât or! cine; căci giamurile cari s’afi 
spart, giamurile oglindi, de la redacțiunea 
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Epocei eraâ ale mele; căci redacția Epo- 
cei este în etagiul de jos al casei mele, 
ast-fel în cât eâ^sunt adevăratul păgubaș. 
Dovadă iarăși că aceste fapte, la ochii 
D-vdstre și chiar la ochii guvernului, 
nu sunt din acelea ce se pot inocenta, 
este [că însuși el s’a crezut dator să 
încăpă în acestă privință o instruc
țiune care a trebuit să facă descoperiri 
prețidse. Astăzi sunt deja dmenl la Văcă- 
rescl, ca convinși de executarea materială 
a acelor fapte și, pentru ca să fie deja în
chiși, încă în pj evențiune, este negreșit 
dovada cea mal bună că faptul comis de 
dânșii nu lasă dubiâ și constitue un delict 
saâ o crimă bine caracterisată. Dar o să 
ni se 4^ * aP°l dacă autorii lor sunt în- 
chișlvce mai cereți?

Credeți D-vdstre, că ce importă socie
tăței când se comit asemenea orori, este 
numai pedepsirea uneltelor de mâna a 
treia? A simplilor executori materiali, a 
unor planuri și unor ordine venite de sus ? 
Nu,D-lor, acăsta nu ne importă așa de mult 
nouă, cari vrem cu ori-ce preț să împedi- 
căm Intdrcerea acestor infamii. Ce ne 
importă este pedepsirea autorilor intelec
tuali, cari pot mâne recruta alte unelte 
tot așa de docile și să reînoiască isprăvile 
lor. Ce interesăză și morala și securitatea 
tutulor, este ca, față cu asemenea nele
giuiri, nimeni să nu mal pdtă spera că 
va beneficia de impunitate, numai pentru 
că s’a servit, nu de mâna lui, ci de o mâ
nă venală! Și de o mie de ori mal bine un 
despotism franc, de cât o tiranie perfidă și 
lașă, care la umbra anonismulul și unor 
forme vane, vine și teroriseză o țără In
trigă !... (Aplause).

Dar să mergem mal departe.
Apoi, Domnilor, până într'atâta dre am 

perdut memoria în cât am uitat cu toții 
ceea-ce a suferit până și un om declarat 
de nevinovat de justiție, și care astăzi 
șade aci alăturea cu noi ? Și pe care astăzi 
ar fi trebuit să’i căutăm în fundul ocnei, 
dacă meșteșugurile policiare și judecă to- 
rescl ale D-lui I. Brătianu ar fi isbutit ?

Vorbesc de cașul d-lul Oroveanu. Ați 
uitat dre că, chiar dupe ce D-nul Oro
veanu a fost achitat de către justiția po
pulară, a continuat să fie atacat, în mod 
nedemn de pe chiar banca ministerială, 
de capul chiar al justiției, de d-nul Stă- 
tescu, care nu numai că pregătise acest a
sasinat judiciar, dar care nu voia să re
nunțe la dânsul, nici chiar față cu un 
verdict negativ al juraților. Omul dula
purilor, capul justiției, prepus tocmai la 
executarea decisiunilor acesteia, nevrând 
să recundscă pe acelea ce ’I displăceaâ.

Atâta dispăruse de mult,sub acel regim, 
ori-ce pudore, ori-ce noțiune de lucruri, 
dar mal ales noțiunea dreptului și nedrep
tului. Dar dre acâsta este numai un cas 
isolat? Dar victimele de la Vâlcea? Dar ace
lea de la Botoșani? Dar acela de la Galați? 
Cine nu scie că numai prin minune și 
iarăși grație virtuțel juraților din Brăila 
cari aâ resistat tutulor presiunilor, o mul

țime de dmenl de inimă, cari staâ astăzi 
pe aceste bănci, omeni cari aâ dovedit, în 
mal multe rânduri,că personifică o cetate 
mare,n’aâ fost puși alături cu omorîtoril și 
sunt liberi și stimați ca în trecut,ba chiar 
representanțl al națiunei.

Dacă jurații aceia s’ar fi făcut complicii 
acelui guvern, fără nume, acel dmenl as
tăzi ar fi și el în pușcărie saâ ocnă; căci 
eraâ târîți la bara justiției ca omorîtorl 
ordinari. Dar bietul răposat Nicu Catar
gi, țărânii căruia ieri ’I făceați ondre 
de a’I acorda funeraliurl,cu spesele Statu
lui, n’a fost până și el, cu ocasiunea toc
mai a judecării procesului de care v’am 
vorbit,lovit în cap de unul din miserabilil 
bătăuși ai regimului? Dar cașul lui Pacu, 
întreita victimă a acelui guvern de sbirl? 
Dar mdrtea de om la Buzeu, în timpul 
alegerilor, dar același fapt la Brăila ? 
Dar Incidentul D-lul Fleva,.... Catargi, 
Manolescu?Unde D-nii Fleva,Catargi,Balș 
și N. Filipescu trebuia să fie denunțați de 
un om plătit de poliție că aâ voit se organi
zeze o tentativă mai mult de asasinat con
tra D-lul Brătianu, contra pretinsului om 
providențial; căci regimul acela nu mai 
trăea de cât cu asemenea expediente, cău
tând să elimineze pe adversarii genanți,cu 
născociri și comploturi imaginare; sperând 
că cu asemenea mi^loce să se facă 
Interesant și să’și recâștige simpatiile 
perdute. Ca un noâ Anteâ el credea 
că la fie care pretinsă amenințare a 
vieței sale, atinge pământul și câștiga 
ceva puteri noui. (Ilaritate). Vorbim 
de lucrurile acestea astăzi și la dis
tanță, cu rîsete; dar când cineva se tran
sportă cu cugetarea la timpii unde ele 
se petreceâ, când cugetă la epoca aceea de 
închisițiune și de terore, se pdte îm
piedica de a nu simți dre care fiori cari 
’i trec prin corp ?

Nu vâ mal vorbesc de scrisdrea D-lui 
Giani, care ilustrăză așa de bine acest 
sistem de plăsmuiri de crime. Și declarația 
D-lul Giani are cu atât mal mult preț că 
D. Giani era ministru de justiție și cole
gul D-lui Brătianu, când cu atentatul 
Petraru. Și când el însuși $ice: Ai fi 
făcut bine să taci și să nu te mai plângi 
că nu te a strîns mai de aprdpe parche
tul; căci s’ar fi descoperit jocul și comedia 
inscenată mai ales că, dacă atentatul acela 
n’ar fi fost o farsă,n’al fi resplătit pe Radu 
Mihaiâ, făcându-1 până și colegul D-tale 
în minister.

Acestea le spune D. Giani, dupe apre- 
ci ați unea nu numai a mea, ci a D-lul 
Stătescu care declara, într’un discurs al 
săâ, că tot așa a înțeles insinuările fostu
lui ministru al justiției.

Venim la recompensa națională.
Vedeți acesta e pdte singurul punct mai 

slab, nu moralmente cî*juridic, vorbind de 
aceea și eâ m’am găsit ambarasat a’I carac- 
terisa și de acea am întrebuințat duoă de- 
finițiunl și m’am servit de duoă locuțiuni, 
ne sciind care este cea adevărată. Faptul 
fiind noâ, și ore cum original, ca ori ce 

lucru noâ ambarasăză la prima apari- 
țiune chiar pe un om de legi. Abus de 
putere, rusfet, Imposit perceput pe ne
drept, ori cum ați califica și caracterisa. 
faptul, ca delict; ce este, în ori ce cas, si
gur e că ele un fapt complex și delictuos 
și într’ânsul sunt elementele a mal multe 
delicte.

Când vin, de exemplu, ca furnisor 
al Statului și mă rog să mi se primăscă 
dre cari furnituri de calitate înferidră și 
ofițerul saâ Impiegatul însărcinat cu pri
mirea ’mi face dificultăți și, drept răs
puns la tdte rugăciunile și protestațiu- 
nile mele, mă trimite la D. cutare și a
cest Domn plin de bună voință profită în- 
trecătde acestă ocasie spre a ’mi pretinde 
o mică listă. E vorba d'o grațiositate,..de 
un lucru mic de tot, de subscrierea la 
milionul D-lui Brătianu, prim-ministru 
și ministru de resbel, judecați dacă fur- 
nisorul în cestiune, va esita un moment 
și nu va deveni generos fără voea lui; și 
generositatea lui este fdrte eftină; căci dă 
puțin, spre a lua mult; (aplause), și pen
tru ca țâra în defenitiv va avea să facă 
cheltuelele acei generosități afectate și 
aparente.

Dar găsiți că caracterisarea nu este 
bună; dați-I D-vdstre alta.

Cât pentru funcționari, din causa teme- 
rel reverențiare ce le inspiră superiorul lor, 
n’aâ nimic de refusat și sunt ca să ^ic așa 
tarifați din nainte. Ei bine,* acăsta este 
percepțiunea unui imposit ilegal; căci a 
fost, ca să <jic așa, decretat de puterea 
executivă, singură.

De capul al 8-lea de acusațiune nu vă 
mai spun nimic; căci v’am întreținut de
ja de dânsul când v’am vorbit de cestiunea 
Basarabiei.

Rămân virimentele de fonduri și viola
rea principiilor legei comptabilitățel, și nu
mai aci cei ce sunteți pe banca ministeri
ală ați fi răâ veniți să ne întrebați, unde 
vă sunt probele?

In adevăr, în ceea-ce privesce gestiunea 
financiară, piesele sunt și nu pot fi de cât 
în mâna D-vdstre.

Și apoi în ceea-ce privesce finanțele, 
persdnele cari aâ tratat mai mult aceste 
cestiuni în oposițiune aâ fost D. A. Laho
vari și D. Pache Protopopescu. D-lor în 
întruniri publice aâ făcut tabloul îngro
zitor al delapidărilor regimului catilinar 
al lui Ion Brătianu. D-lor le ar incomba 
dar astăzi sarcina să vă edifice în acăstă 
privință.

Noi neam mărginit de o cam-datăla in
terpelarea D-lui Fleva și la procesele An
gelescu și Maican, unde s'aâ produs pro
be pipăite și cari aâ făcut chiar convicțiu
nea judecătorilor. Dar dacă ne veți înda
tora să venim cu acele probe imediat, cari 
în definitiv nu le avem la disposițiune, pe 
cari nu ni le putem procura de cât cu au- 
torisațiunea D-vdstre, vă răspundem la 
rândul nostru, că comisiunea D-vostre de 
iuformațiuni, care singură va putea să 
mărgă pe la diferitele ministere și să bage 
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ochiul In scripte, comisiunea D-vdstre că
reia nu i se va putea ascunde nimic, va 
putea singura să vă satisfacă In acăstă 
privință și să pună punctele pe i.

In ori-ce casnu uitați că: qui veutlafin, 
veut Ies moyens ; dacă voițl să scițl tot și 
să vă convingeți de vîsu nu aveți de cât 
un mijloc, acela de a vota cât mai ne în
târziat, comisiunea de informațiuni, și ea 
are sâ constate nu numai ceea-ce noi sun
tem în neputință de a verifica și stabili 
cu probe materiale, dar și lucruri pe cari 
noi astăZi cu toții nici măcar le putem 
presimți. Ceea-ce seim însă cu siguranță, 
dupe acum, este dupe propriile mărturi
siri ale D lui Brătianu, apropiate de ceea- 
ce s’a constatat cu ocasiunea afacerei An- 
gelescu, că tot ce s’a imputat acestuia și lui 
Maican, s'a săvârșit in complicitate cu D. 
Brătianu; că legea comptabilităței n’a fost 
respectată măcar o Zb la ministerul de res
bel; că s’a declarat in nenumărate rânduri, 
solemn de chiar D. I. Brătianu, că legea 
comptabilităței e făcută pentru miniștrii 
miopi, pentru dmeni ordinari și spirite 
strimte și mediocre, pentru naivii ce au 
scrupule ridicule.

La ori și ce călcare de lege ce semna
lăm ni se răspunde cu dedemn acăstă nu 
e teoria ortodoxă; teoria adevărată e co- 
prinsă tn discursurile și în disertațiunile 
ndstre, în practicile și în sistemul nostru 
și ni se debită cu emfasă o mulțime de 
banalități, de non sensuri și de paradoxe, 
o mulțime de precepte cari de- cari mal 
arbitrarii și cari afi devenit un fel de cli- 
șeuri, destinate a ascunde sub aparințele 
unor formule sciințifice tot bagagiul de 
contradicțiune și tot golul de idei.

Dar ca să revenim la fapte, tdtă lumea 
scie în ce condițiuni s'a concedat fabrica 
de iarbă de pușcă, pe care a trebuit în 
urmă s’o rescumperăm, cu ori-ce preț.Incă 
din legislatura trecută, pe când se vota 
rescumpărarea ei, am făcut reservele mele 
în ceea ce privesce respunderile. Căci de 
altminterea nu puteam face alt-fel de cât 
s’o rescumpărăm cu recunoscință și chiar 
cu grabă ; căci e ce-va ne mai pomenit 
ca chiar enginurile de resbel să fie într’o 
țără monopolul unei companii streine.

Acesta era învederat, tot una cu a face 
într’un moment dat dintr’o putere streină 
dre-care, arbitrul păcii și resbelulul în 
România.

Greșala ca să nu Zic crima era așa de 
enormă,tn cât nu puteam, o repet, de cât 
să primim cu duoă mâni condițiunile de 
rescumpărare ce ne făcea compania.

Dar cum rămâne cu făptuitorii acelui 
lucru, vorbesc de cei vii ?

Cum rămâne cu acei cari afi dat acea 
concesiune de gre â gr^.

Afacerea Slăniceanu s’a putut în cele 
din urmă înăbuși și îngropa. Generalul a 
murit și nu efi voi încerca să ating me
moria lui. Dar însăși înăbușirea acelei 
afaceri, și mai ales declarațiunile din Se
nat, mărturisirile făcute cu acea ocasiune 
de D-nul I, Brătianu, stabilesc că Slăni

ceanu n'a lucrat de capul șefi și că ce fă
cuse el întâmplător, D-nul I. Brătianu o 
făcea obicinuit.

Cestiunea dar a nesocotirel regulate a 
lege! comptabilităței la ministerul de 
resbel a rămas întregă, cum rămân întregi 
tdte risipile făcute cu fortificațiile, cum 
rămâne cestiunea celor 35 de milidne dis
părute și despre întrebuințarea cărora nu 
s’a dat încă nici o sămă. Vom Z^e tot 
așa despre sumele afectate la clădiri și 
lucrări publice, dar mai ales de sumele 
preveZutecu ocasiunea rescumpărăril căi
lor ferate Strusberg și destinate stingerel 
de procese și îmbunătățire! căel.

Tdte aceste milidne s’au volatilisat, 
dupe cum toți o scifi și n’ar fi dre timpul 
să pătrundem și noi în dedalul acestor 
mistere ?

Și moralitatea și interesele materiale 
ale țărei nedemn jefuite și exploatate o 
cer imperios.

Ei bine, tdte acestea nu putem să le sta
bilim victorios și să le discutăm,în cunosc 
cință de causă, de cât când vom fi intrat 
în cercetarea amănunțită a gestiune! fie
cărui departament ministerial, în parte, și 
vom fi introdus ochiul nostru scrutător în 
scripte.

Ce mal Z^e propunerea ndstră „că a 
făcut să se voteze și sancționeze, că a de
cretat și promulgat legi și măsuri incon- 
stituționale.u

Aci ași avea multe de Zis» fie-care însă 
din noi ’și păstreză în acestă privință con
vicțiunile și aprecierile sale. Și când co
misiunea de informațiuni ar vedea alt-fel 
lucrurile și când cestiunea legilor incon- 
stituționale va veni în discuție, adică când 
raportul comisiunel de informațiuni va fi 
depus pe biurofi,fiți siguri ca nu efi voifi e- 
sita a pune punctele pe i și a spune cu 
glas tare și deslușit tot ce conține acest 
paragraf; pentru că atunci opiniunea 
ndstră,a câtor-va,nu va periclita întregul 
acestui act. Cum v’am spus, într’o operă 
colectivă, ca acesta, trebue să ținem săma 
de divergenți,de susceptibilități chiar și să 
ne facem concesiunireciproce; de aceea de- 
o-cam-dată nu voifi intra în amănunțimi 
privitdre la acest cap de acusațiune.

Ca acel care, coborîndu-se în adâncul 
consciințel sale, ar putea lua asupra lui 
să afirme că D. I. Brătianu nu a decretat, 
nici promulgat legi inconstituționale, să 
voteze în contra acestei incriminări.

Atât pentru astăZi când, încă o-dată, 
nu vi se cere să votați definitiv insuși ca
petele de acusațiune, ci numai opiniunea 
că e loc Ia numirea unei comisiuni de in- 
formațiune. Acum, D-lor, că am terminat 
cu analisa propunerel, când am’doveditcă 
faptele sunt constante, că caracterisarea 
lor e tot ce pdte fi mai juridic, dacă nu e 
a îndrăsni prea mult, v'ași ruga să sus
pendați pentru câte-va minute ședința 
mai nainte de a aborda un alt ordin de 
considerațiuni.

—Ședința se suspendă.

(La redeschidere).
D. Blaramberg: D-nii mei, se Zice 

că ar fi circulând o altă moțiune care de
clar că e nu numai antiregulamentară dar 
chiar ilegală. D. ministru al instrucțiunel 
publice, încă de adineaori, a făcut o alu- 
siune-discretă la dânsa și’mi pare răfi—de 
dre-ce D-sa negreșit e inspiratorul el și, 
în ori-ce cas, în confidența lucrului,—;’ml 
pare răfi, Zic, că D-sa nuabine-voit să ne 
dea și textul ei, pentru ca să o discutăm în 
timp util. Dupe cât am auZit, acea moți
une ar tinde ca votul D-vdstre, față cu o 
punere în acusațiune, în loc să fie un pas 
înainte să fie din contra un pas îndărăt. 
Cu votarea acei propuneri, pe cât ’l-am 
putut afla coprinsul, în loc de a intra în 
fasa a duoa a instruire! causel : numirea 
comisiunel de informații, care este o în
drumare spre fasa a treia : numirea comi
tetului de instrucțiune, noi am da înapoi; 
căci suntem solicitați să numim o simplă 
anchetă parlamentară, ca tdte anchetele, 
care nu ar prejudeca absolut nimic, nici 
chiar moralmente și că acea comisiune să 
fie compusă de 16 membri, când legea 
responsabilitățel ministeriale, acolo unde 
vorbesce de o comisiune de informațiuni, 
nu admite de cât numărul anume prevă- 
Zut de șepte. Ce însemnăză acăsta, față 
cu tdte probele ce v’am spus? Față 
mai ales cu propunerea ndstră ? In- 
semneză că D-vdstre aveți să afirmați 
că tdte acestea nu constitue nici măcar 
indicii, nici măcar presumpțiunl la ochii 
D-vdstre pentru ca să fie loc să proeedațl la - 
numirea unei comisiuni de informațiuni, 
care de altmintrelea e tot-d’a-una și pe 
deplin stăpână să ’șl însușescă lucrarea 
ndstră safi să 'I substitue alta. Și ca tdte 
acestea Camera, când cercetăză o propu
nere de dare în judecată, nu este de cât 
un fel de mare jurifi de acusațiune, cum 
am dovedit’o deja cu pasagiul din Benja
min Constant, în cât riguros ea nici nu e 
ținută sâ subordone hotărîrea ei la pro
ducerea unor probe materiale. Dar, ori
cum ar fi, legea e formală, —și nu vă mi
rați dacă anticip; căci de multe ori se 
obicinuesce la noi a se închide discuțiu
nea înainte ca noi, cei din minoritate, să 
avem ocasiunea de a spune și cuvântul 
nostru,—legea e formală, Zic, și în acăstă 
desbatere nu e loc și pentru propunerea 
D-vdstre.

Partisani și adversari ai dărei în jude
cată, nu avem astăZi de cât duoă alterna
tive: safi ordinea de Zi pur și simplă safi 
primirea propunere! ndstre și numirea u- 
nel comisiuni de informațiuni. Acăsta e 
procedura nu numai cea ortodoxă, dar cea 
fatală. Nu puteți pe propunerea ndstră 
altoi alte soluțiuni arbitrare și inciden
tale. Comisiunea de informațiuni pdte 
singură spori, scădea și amenda ceva la 
opera ndstră.

Acestea Zise, asupra unul lucru care e 
de-o-cam-dată o simplă bănuială și ceva 
cu totul eventual;—căci acea propunere 
pdte să se producă și pdte nu,—e de prisos 
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să insist mai mult asupra lucrului și de 
aceea reintru în cestiune.

D. ministru a mai făcut o imputare 
propunerel ndstre: D-sa a crezut că noi 
subscriitorii suntem într'o flagrantă con- 
tradicțiune, când pe d'oparte cerem darea 
în judecata a ministerului Brătianu, nu
mai în cele duoă ultime formațiuni ale 
sale, iar pe d’altă parte relevăm și incri
minăm fapte anteriore acelor formațiuni. 
Acăstă 'pretinsă contradicțiune e, după 
cum avem s’o dovedim îndată, numai 
aparentă; fiind-că atunci când e vorba 
de responsabilitate ministerială, e ade
vărat că principiul solidarității 'și gă
sesce aplicațiunea, dar acesta nu este 
negreșit și condițiunea responsabilităței. 
Mai există și responsabilitatea exclusivă 
și individuală. Sunt dar aci duoă specii 
de răspunderi, cu totul deosebite: Prin ur
mare, dacă în ceea-ce privesce faptele să
vârșite, D. I. Brătianu respunde în virtu
tea solidarităței de unele, respunde per
sonal și singur de altele ca de un fapt al 
săă.*Cu ocasiunea celor duoă formațiuni, 
am invocât spre a cere urmărirea sa, nu 
numai responsabilitatea sa personală, dar 
și pe aceea resultând din principiul soli
darităței cu colegii săi, consacrat formal și 
anume prin legea ministerială.

Pentru faptele anteridre și mai vechi 
am putea asemenea să invocăm și una și al
ta ; nin^ic însă nu ne împedica, dacă avem 
convicțiunea că autorul intelectual safi 
material al lucrului e el, de a nu invoca 
de cât răspunderea personală a acelui mi
nistru inamovibil în timptde 12 ani, care 
a fost, ori-ce s’ar ^ice, sufletul acelui re
gim odios și vitrig; căci cei-alți miniștri, 
cu forte puține excepțiuni, ca un Ver
nescu, lonescu, Lecca, Kogălniceanu, Ma- 
nolache Costache, cari ’l-afi și părăsit 
îndată, n’ati fost, dupe propria expresi- 
une a D-lui ministru al instrucțiune! 
publice, de cât umbre, sati. șefi de sec
țiune, dacă nu și de biuroti, cari 'și pu^ 
neati iscălitura mașinal în josul actelor 
D-lui Brătianu, ori de câte ori li se po
runcea—și în privința acestă la nevoe ași 
cere atestarea D-lui Kogălniceanu care 
a spus de mai multe ori în public ca 
nici unul din colegii D-lui I. Brătianu nu 
s’a învrednicit să pună măcar veri-o reso- 
luțiune, fără voia D-sale.—D. ministru al 
instrucțiune! publice a mal manifestat o 
mirare, este cum inițiativa acestui act a 
putut veni de la liberali și de la membri 
ai minorităței.

Mai ântâiti nu este exact că nu sunt 
subscriși în propunere de cât liberali; 
lista subscriitorilor este fdrte eclectică. Mă 
mir, când sunt nume ca acele ale D-lui 
Calimachi, Apostoleanu, Sturdza, Vlădo- 
ianu, etc., că se ia acăstă propunere ca o 
propunere personală a lui Blaramberg; ne
greșit pentru că se speră a avea mai les
ne biruința numai cu un adversar ca mi
ne, de cât cu ațâți alți omeni de valore 
cari au subscris alături cu mine și atunci 
când, chiar cel mai tânăr dintre dânșii, D.

Dobrescu, *șl-a făcut și dânsul reputațiune I 
printre noi și ca curagiti și ca talent.

Dar vă întrebați, de ce acea propunere • 
are aprobarea liberalilor și chiar a libe
ralilor inaintați ca D. Panu și mine ? Pen
tru că Ion Brătianu pentru reacționari,— 
nu £ic conservatori fiind-că sciti să dis
ting,—pentru partisani! guvernului per
sonal este un coreligionar,un aliat de eri 
și pdte și de mâne și o bună fortună 
pentru acei ce voesc să facă din liberalism 
o spaimă și un obiect de ordre pentru 
popor. El nu e, el nu a fost o nenorocire, 
o calamitate, de cât pentru liberalismul 
adevărat, (aplause); căci a desonorat acest 
nume. (Aplause).

Brătianu în partidul liberal, în timpii 
din urmă, a fost ceea-ce sunt excroascen- 
țele, față cu organismele, cum absolutiștii, 
partizanii guvernului personal și chiar ju
nimismul sunt excroascențe a partidului 
liberal-conservator. Excroascențe, pentru 
excroascență; noi liberalii adevărați nu 
putem ierta lui I. Brătianu apostasiile sale, 
nu ’I putem ierta că a compromis drapelul 
liberalismului. Insă vă prevestim câ ori
ce sforțări ați face ca să confundați pe 
adevărați! liberali, cu liberalii de contra
bandă, nu veți reuși.

Și acăsta nu numai pentru că princi
piile liberalismului sunt necesare, nu nu
mai pentru că meritul și virtutea acestora 
este neatâmată de greșelile și chiar tră
dările acelora ce se dati de servitori și 
campioni ai lor, dar și pentru că adevă- 
rații liberali ’și ati întors de multfața 
lor de la acei ce usurpase acel nume sfânt 
și ’și au făcut și ’și fac datoria lor față 
cu dânșii până in capăt, gonindu-i, ca pe 
nisce farisei din biserică. Colectivismul va 
rămâne colectivism, și liberalismul ’și va 
urma drumul... Și cea mai bună dovadă că 
liberalismul n’a murit, că nu merită nici 
una din imputările cari, cu drept cuvânt, 
s’ati aruncat în fața colectivității, este că, 
din rândurile lui chiar, se scdlă astăzi răs- 
bunători; ca noi cei d'ântâiti vă cerem să 
înfierați in numele moralei și cum o me
rită pe renegat, și tocmai ca un omagiti 
mai mult, ca o întărire adusă liberalis
mului adevărat, (aplause). Nu este proce
sul liberalismului care se face aci; ci a ace
lora ce ati deșertat causa lui sfântă. Libe
ralismul trăesce și astăzi în tdte inimile, 
liberalismul, pot 4^ ceva mai mult, as- 
tă^i numai este un partid, el este țera în- 
trdgâ, (aplause). Și acăsta este așa de a
devărat în cât principiile esențiale ale li
beralismului s’ati impus și se impun Sil
nic tutulor, până și D-vdstre chiar, daca 
voiți să mal stați pe acele bănci. (Aplause).

Destinele liberalismului nu atârnă de 
destinele nici a unuia, nici a unor dmeni. 
Cadrele falangei liberale se pot reforma 
și trebue să se reforme astăzi la noi; șefii 
vechi pot să dispară toți, principiile ră
mân ; căci sunt eterne; căci sunt immu- 
abile ; căci chi^r când sunt nesocotite, ele 
trăesc in tabernacolul incoruptibil și in

! violabil al consoiințe! omenesc!.

Ni s'a mal ^is : apoi faceți procesul lui 
Ion Brătianu, uitând că el este autorul 
regatului, atacați pe Ion Brătianu care 
ne-a dat independența! Prin aceste obser- 
vațiuni pdte să ambarasațl pe altul, dar 
pe mine de sigur nu.

Mai ântâiti eă, ca român, și ca om care 
am citit și eă ceva, v’ași ruga să’mi arătați 
cu ce dovediți că titlul de Rege este mai 
măreț, mai glorios de cât acela antic de 
Domn synonym cu acela de împărat? 
(Aplause).

Am stabilit de mult contrariul, cu isto
ria în mână.

Al duoilea bine-voiți de’mi dovediți 
că tdte acestea sunt opera personală a 
D-lui loan Brătianu. Mai ântâiti ce rol 
mai asemnațl în tdte acestea regelui și 
națiunel dar mai ales vitejilor noștri dupe 
câmpii de bătae a! Bulgariei ? Și dacă e 
vorba de un simplu vot, de substituirea 
unei denumiri alteia, D-vdstre D-le Ma
iorescu, sunteți promotorul regalităței 
dacă e vorba ca fuduliile să țină locul lu
crurilor; dupe cum 'mi aduc aminte dum- 
năvostră v’ați sculat într’o ^i dupe aceste 
bănci, și ați făcut D-vdstră care erați în 
secretul Șeilor, o lungă cuvântare cu care 
să demonstrați că Românie!'! lipsea multe 
dar mai ales ceva.

O voce : Cu interpelare.
D. N. Blaramberg : E adevărat că 

n’ați avut și curagiul și acăsta v’a și făcut 
pe D-vdstrășipe membrii partiduluiD-vos- 
tre să piardă beneficiile sati meritul lu
crului; n’ați avut curagiul să pronunciați 
și cuvântul, să numiți lucrurile pe nu
mele lor. Și acăsta nu se petrecea îndată 
dupe resbelul glorios din Bulgaria, res
bel din care am eșit micșorați și umiliți, 
de și dacă titlul de Regat era mai mândru 
de cât acela de Domn, ar fi trebuit să 
ni’l însușim de la sine, de o-dată cu pro
clamarea independenței. Noi însă n’am 
eșit din acel resbel, cum trebue să iasă un 
biruitor, noi am eșit dintr’ânsul micșo
rați și mai aserviți chiar de cât înainte 
și a trebuit s’o plătim cu revisuirea art. 7 
din Constituțiune. (Aplause).

Iată opera diplomației ndstre, opera 
D-lu! Brătianu; căci Dlul ținea nu 
spada, ci condeiul. Independența! Dar 
unde este sângele lui loan Brătianu sati 
ai apropelor săi vărsat pe câmpii glori
oși ai Bulgariei ? Ași putea din contră să 
vă arăt, chiar aci pe aceste bănci, multe 
familii cari port încă astăzi doliul vre u
nui eroti a acelor lupte. (Aplause).

Să nu confundăm dar, cum ^icem de la 
început, sdrențile ministeriale ale lui loan 
Brătianu cu fâșiile gloridse ale drapelului 
românesc, ciuruite de gldnțe.... (Aplause).

Și dacă amestecați numele de Brătianu 
cu faptele și trofeele acelui rezbel nu ui
tați că partea sa, dar aceea exclusivă, e 
lip a mantalelor și picidrele gole ale 
soldaților, incuria serviciului de inten
dență; eroii noștri degerați și morți 
de frig și fdme cu miile sati decimați de 
bombele lui Broadwel și Maican, care în 
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Ioc de a răspândi mortea în rândurile 
inamicului, isbucnâti pe capul soldaților 
români și ati făcut pdte mal multe he
catombe umane, de cât gldnțele turce. 
(Aplause prelungite).

Este însă un sistem de a raționa pe care 
*1 cunosc, spre a face cu ori-ce preț o parte 
și lui loan Brătianu în laurii culeși de 
oștenii noștri.

Se ^ice că D-sa e acela care a dat oca
siune Românilor să’și dovedâscă vitejia. 
Eti unul sunt mândru de vitejia arătată 
de Români pe câmpiile Bulgariei, mal cu 
sâmă că am avut și duoi frați în foc, dar 
vă asigur ca, când ași sci că Românii ati 
fost nevoițl să se bată numai pentru 
ca să nn fie bănuițl de lașitate, nu 
numai că ași condamna odată mai mult 
acest resbel, dar ași căuta ca cu mâna 
să pun pe acel insolent care a exprimat 
înduoeli despre curagiul românilor la lo
cul lui; sciti că acâsta este teoria brătie- 
nâscâ, că românii trebuiati să se bată ori 
când, ori cum și ori și pentru ce, casă a- 
rate că sciti a muri. Eti nu înțeleg ast
fel lucrtirile și istoria nepărtinitâre va 
sci să facă partea gloriei, care e a solda
tului și partea inepției care este aceea a 
pretinșilor noștri omeni de Stat. Și do
vadă că nu trebuia mari opinteli ca să a- 
jungem unde am ajuns ; că se desfundați 
uși deschise, mai cu sâmă dupe înfrânge
rea turcilor, este că vedeți astăzi până și 
pe bulgari că s’ati emancipat și se eman- 
cipă, pe (ji ce merge, chiar el ce sunt încă 
în contact imediat cu imperiul otoman 
că ati obținut o semi-suveranitate, unirea 
cu Rumelia; ați vă^ut în fine pe Șerbi 
cari de și invinșl, de și având în capul lor 
un principe pământân și ati ridicat și ei 
țâra la demnitatea de Regat, fără nici o 
sguduire și nici un sacrificiu.

Va să ^ică nu împodobiți pe D. Brătia
nu cu meritele și laurii altora și nu exa
gerați resultatele obținute; căci ne ați sili, 
cu părere de răti, să vă amintim dosul me
daliei.

Nu mai încercați să aruncați pulbere 
în ochi, ori cât de aurită ar fi acea pul
bere, ea nu va orbi pe români. Am avut 
destule încercări dupe urma regatului ser
vit și incarnat de D. Brătianu ; am fost 
prea crud și prea des pățiți dupe urma lui, 
ca să nu ne mai fanatiseze simple etichete.

Nu fanfarele D-vdstre interesate ne vor 
face să uităm turpitudinele și crimele a- 
celuî regim, pe noi mai cu sâmă cari a 
trebuit să ne expunem și capul pentru ca 
să scăpăm o-dată țâra de a fi nu numai ti- 
ranisată, dar și desonorată, dupe urma ace

lui guvern de aventurieri politici.
Bănuiți că între alte mobile, între alte 

scopuri ascunse, am avea și pe acele de a 
derangea ceva planuri, ceva combinații 
ulteridre, ale D-vdstre cum ar fi o apropi
ere cu facțiunea căzută de la putere. Și 
pentru ce am face acâsta ? Ca să conjurăm 
pericole imaginare, și un lucru care nu 
ar avea loc nici să sperie, nici să surprin
dă pe, nimeni ? x *

Cum ați căutat să o demonstrați sin
guri, coalițiunile se pot face, chiar între 
elementele cele mai disparate și fără nici 
o privire la antecedentele omenilor și la 
rolurile de acusator și acusat și negreșit 
că sunteți liberi să vă alegeți alianțele și 
să vâ uniți cu cine vreți și chiar cu D. 
Brătianu, de cât e bine să o seim cu un 
minut mai înainte.

Dar dacă este așa și dacă în adevăr a- 
câsta este ceea-ce vă stă la inimă, de nu 
ar fi de cât ca să nu vă alegeți D-vdstre 
ora, ci să o alegem noi, e bine ca să pre
cipităm acest desnodământ, care de alt
mintrelea era de prevăzut, ca să vedem 
ca să va^ă țera, cu un moment mai înainte, 
acest spectacol edificător, care astăzi se 
petrece numai în culise, unde junimiști și 
colectiviști aveți să vă aruncați unii în bra
țele altora.(Aplause). E timpul să încetați 
d’a mal servi de paravan regimului că^ut. 
De cât un Brătianu de contrafacere, mai 
bine Brătianu autentic sati adevărat; mai 
bine dracu ce’șl arată cârnele, de cât dra
cul îmbrăcat în haine călugăresci, ca să 
seim și noi ce ne mai remâne de făcut... 
(rîsete). Nu uitați însă că la spatele D-v. 
ca și la spatele nostru, mai este cine-va, 
care nu admite acest fel de compromisuri 
și de fin ețe, care ne vede, ne aude, ne 
controlâză (Jilnic și care voesce o schim
bare radicală a lucrurilor și care a dove
dit că scie să voiască—v’a dovedit acest 
lucru la 14 și 15—și ori câte ilusiunl vă 
veți face D-v., ori cât de sus văaflațla- 
stâ^I, ori cât de mare ar fi puterea mate
rială de care dispuneți, nu veți putea rea
lisa, cu sati fără Brătianu, ceea ce n’a putut 
realisa nici chiar acesta, cu tdtă omnipo
tența de care se bucura, pe când nu mai 
cunoscea nici un frâti și nici un scrupul.

Maioritatea ce ați încropit cu chiti, cu 
vai nu trebue să vă facă ilusiunl.

D. I. Brătianu, dupe 12 ani de o dom
nie ministerială, cu o maioritate ast-fel 
de mare și disciplinată — căci noi chiar 
acum la urmă,eram numai patru-^eci—tot 
a căcjut și a că^ut în noroiti și sânge...

O vooe : Dar nici nu are maioritate. 
D. N. Blaramberg: Se va vedea acum. 
Și cât pentru mine țiti să fac o decla

rație solemnă :
Am fost, în nenumărate rânduri, acu- 

sați, de pe acele bănci, că facem oposițiu- 
ne sistematică; că căutam guvernului 
cârtă cu luminarea. Declar că apreciațiu- 
nea acesta a fost greșită, cel puțin, în ceea 
ce mă privesce, și sunt om destul de leal 
casă fiti crezut când înaintez un asemenea 
lucru; declar însă acum In mod solemn, că 
de astăzi, și de la atitudinea D-stre, în 
cestiunea acâsta, are să se hotărască pen
tru mine unul cestiunea, dacă mai pdte fi 
<Ji albă întreD-stre și mine; de la atitu
dinea D-stre, D-lor miniștri, în cestiunea 
acâsta atârnă pentru mine cestiunea de a 
se sci dacă bătălia care am dat’o la 14 și 
15 a fost o bătălie câștigată sati pierdută, 
și fiind-că sunt dintre aceia, cum (jicea 
D. Panu, cari nu desert câmpul de bătae, 

dintre aceia cari chiar când sunt bătuți, 
se întorc în foc, voiti sci să ’mi refac pu
terile și să regăsesc soții de altă dată. 
Pace sati luptă!

Iată ce vă propun, și vă las D-vâstre 
opțiunea. Căci din duoă lucruri unul: ori 
că sunteți alt-ceva de cât D. Brătianu, 
ori. nu sunteți de cât I. Brătianu tiptil 
sati incognito și atunci noi,—cari ne-am le
gat în fața țărei de a nu desarma până 
nu vom doborî vizirul și viziratul,—nu pu
tem, fără a ne desonora, fără a minți la 
tote făgăduelile ndstre, să tolerăm acest 
gioc.

Am dovedi atunci că am înșălat po
porul, și poporul va avea dreptate să ne 
câră nouă, în rândul d’ântâiti socotâlă de 
sacrificiile ce i-am impus în acea luptă, a 
cărei resultate D-vostre căutați a le ză
dărnici, numai ca să glumim sau ca să ne 
facem noi trebile.

înțeleg—și (Jic acâsta pentru partea ju
nimistă a cabinetului,—pretinsa D-lor cle
mență și mărinimia; căci pentru D-vâs
tre e vorba de a erta lovirile primite de 
alții și ultragiurl și suferințe pe cari nu 
le ați cunoscut, nici împărtășit; căci afară 
de D. Marghiloman, pe care ’l-am vă^ut, 
ce este drept, expuindu-se în (Jiuoa de 
14 și 15, în tesă generală, ați fost tot- 
d’a-una departe de încercări și de pri
mejdii....

Spuneți care v’a fost partea în durerile 
poporului, în acel 12 ani de tiranie, de 
jaf și umilință ! Dombia lor era oposi
țiunea ce trebuia, nu cum trebuia.

D. G. Panu: Ca în Spania.
D. N. Blaramberg: Oposițiune de 

fudulie și de podobă, pote că ati făcut ser
vicii țărei,dar mai ales literaturei politice, 
și în condițiunile acestea umile. Nu discut 
punctul acesta, constat însă un lucru: 
Că ceea ce pdte să fie pentru D-lor o ces
tiune de gust și de opțiune, pentru noi 
este o cestiune de probitate politică și de 
datorie de ondre, ceva care* se impune 
în modul cel mai hotărîtor.

Mai țin, D-lor, să atrag atențiunea unor 
din acei cari ar esita, față cu acâsta pro
punere, numai pentru, că abordând în 
sensul D-lui Maiorescu, ar crede că noi, 
îmbrățișând un prea mare întreg de acte, 
criticile și atacurile ndstre ar putea fi isbite 
mai sus de cât capul D-lui Brătianu. 
Ei bine, la acâsta sunt duoă răspunsuri 
de făcut: Unul în fapt și altul în teorie. 
Tdtă lumea este de acord că ceea ce jus- 
tificăjîn rațiune pură inviolabilitatea re
gală, este corectivul acela ce se chiamă res
ponsabilitatea ministerială. Cine dar vrea 
să acopere și să acopere definitiv și cu si
guranță inviolabilitatea regală, acela tre
bue să fie fdrte larg în ceea ce privesce res
ponsabilitatea consilierilor Tronului; căci 
atunci când se acoperă sistematic un mi
nistru, un om, acel om ia numele de favorit. 
Și când cu ori-ce preț se caută ase asigura 
acestuia impunitatea, mal ales când i se 
impută nelegiuirile cele mal negre, faptele 
cele mal rușindse, tot cu mâna cu care se
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apără ministrul, sati favoritul, cu aceeași 
mână se design^ză alt cap august. Prin 

„ urmare, numai act de dinasticism, de 
fidelitate la Cortină nu faceți în acest 
moment. Non possumus al D-vtistre con
silieri actuali al cortinei, față cu o propu
nere de dare în judecată a unui cabinet con
damnat deja, cum am spus, de țera în- 
trtigă este un desfid aruncat opiniune! și 
Constituțiune!.

Am prevăzut actistă resistență și am 
răspuns prin anticipație, In chiar expu
nerea ntistră de motive.

Dar ni se Zice Brătianu e deja judecat 
și condamnat de opiniune , nu vedeți că 
cel ce’I făceati cortegiul mal că nu mal 
sunt represintați pe aceste bănci, care vă 
este dar temerea ?

Am prevăzut acest argument și am 
răspuns la dânsul In aceeași expunere de 
motive. Val, nu numai la noi, dar la ttite 
poptirele tinere în cariera constituțională, 
nu o-dată s'a văZut acest fenomen anor
mal, ca miniștrii, neagreați de țără, să țină 
cu ttite acestea mai mult timp frânele 
puterei, numai mulțumită bunului plac 
al Cortinei, singurul factor serios, acolo 
unde civismul e absent sati dormittiză.

Prin urmare, eti nu sunt nici de cum 
reasigurat, prin simplul fapt al absenței 
maiorităței D-lui Brătianu, dupe aceste 
bănci. Și nimic nu'mi garanttiză că mâne, 
D. Brătianu, reîntinerit printr'o altoire 
cu D-vtistre, mai ales că cuntisce pe de 
rost receta de a recruta și aduce maiori
tăți de porunctilă, să nu reapară pe banca 
ce ocupați și să reînctipă experiențele ne
norocite și durertise,experiențele  din trecut, 
tot pe spinarea ntistră și a întregei țări, 
care numai prin opinteli heroice, prin o
pinteli de mai mulți ani, abia a reușit 
în fine a scăpa de dânsul.

Până ce nu se va afirma în țera acăsta, 
că nici o faptă nu rămâne fără răsplată 
și că, pe lângă preferințele și judecata Ca
pului Statului, mai e și judecata națiune!; 
că pe lângă voința Cortinei mai este și 
voința țărel, care trebue să aibă mereti, și 
în ttite, ultimul cuvânt, eti nu sunt mul
țumit nici reasigurat. (Aplause). Și pot 
iarăși să vă dovedesc, că tot ce am afir
mat aicea, nu este de cât elementar în 
drept, mai cu stimă în dreptul constitu
țional, v’ași putea citi pe Htillo, Benja
min Constant și alții, dar nu vă obosesc 
cu citațiuni, căci acestea sunt lucruri 
sciute de toți • • •

D. Carp îmi mulțumesce, dar D. Carp 
n’are dreptate de cât pe jumătate.

Are dreptate, pentru că în general, 
când lucruri așa de elementare se a
firmă, ele nu găsesc increduli și contra- 
dictori, dar la noi unde timeni de Stat 
vin la tribună și făcând teoria respon
sabilității ministeriale, confund faptele 
cu delictele politice, confundă iubirea po
porului și a lucrului public cu pasiu
nea, justiția cu răsbunarea, coincidența 
cu consecința și ttite acestea cu tonul cel 
mai dogmatic cum să'nu disperăm de toți 

și de ttite! Și cum să nu invocăm în 
ajutorul nostru, în sprijinul teoriilor a
devărate autoritățile străine cele mai 
grave ?

Abia art. 12 al Chartei a ȘLis: „Per- 
stina Regelui e inviolabilă și sacră “ că 
se grăbesce, observă Hello^ adăuga; „ Mi
niștrii sunt răspunzători/ ca și când cea 
d'ântâiti din aceste proposițiuni ar chiema 
îndată pe cea de a duoa, ca și când una fără 
cea-altă nu ar înfățișa de cât o jumătate a 
cugetărei constituționale, și că ea nu 
s’ar completa de cât prin unirea lor 
(sudare). Este că în adevăr inviolabi
litatea regală nu se explică, nu se reali- 
stiză, nu se iartă de cât mulțumită res
ponsabilității ministeriale. Răspunderea 
lucrurilor lumei aceștia este o necesitate 
morală de care cine-va nu scapă; charta 
pote să o înttircă dupe capul principelui, 
dar nu și a o suprima; și dacă n’ar fixa-o 
pe verl-un altul, ea s’ar înttirce la acel pe 
care ea voesce a'l apăra. Răspunderea 
miniștrilor este dar corelativul inivitabil 
al inviolabilitățel principelui.

„Acăstă lege este așa de rigurtisă încât 
îndată ce răspunderea scade, inviolabili
tatea suferă; dacă una este contrariată 
în cursul săti, ea se înttirce spre cea-laltă: 
responsabilitatea ca o substanță din care 
nimic nu se ptite perde, se regăsesce tot- 
d’a-una unde-va. Pentru ca Principele 
să nu fie răspunzător de nimic, trebue ca 
miniștrii să fie răspunzători de tot; dacă 
răspunderea nu e completă de o parte 
inviolabilitatea nu va fi de ceal-altă“.

— Hello. Du Regim Constitutinnel T. 
II, p. 223—224. —

Acum, D-lor, aceste explicați uni date, 
trec înainte și, cum am spus, causa actistă 
este prea mare în cât să caut să o câștig 
numai prin nisce argumente de advocat.

D. ministru de instrucțiune publică, 
Maiorescu, între alte roluri pe cari ’și 
le-a luat cu actistă ocasiune, a luat și 
pe acela de filantrop, de omul mărini- 
mieiși al clemenței. (Aplause).

Mărturisesc, D-lor, că un minut m’am 
întrebat dacă eti m’am schimbat și m’am 
schimbat așa de grozav sati D. Maiorescu 
este un alt Maiorescu de cât acela pe 
care 'l-am cunoscut altă dată cu toții și 
care subscria petițiunea de la Iași acea 
petițiune prin care, între altele, se cerea 
restabilirea pedepsei cu mtirte. Partisanul 
guiliotinei sati eșafodului predicând mila 
și uitarea nu numai a injuriilor, a greșe- 
lelor,-dar și a crimelor! Ce transfor
mare sati ce ironie!....

Cât pentru noi ce urmărim nu este 
atât, o mai repet, pedepsirea lui I. Bră
tianu, cât siguranța că România n'are 
să mai cadă în ghiarele sale.

Libertatea chiar de care am voi să ’l 
privăm ar fi numai aceea de a mai pu
tea face răti poporului pe care ’l-a înșelat 
deja în duoă rânduri.

La nevoe nu ve cer nici pedepsă, vă cer 
numai să pregătiți prin investigațiuni 
seritise verdictul istoriei. Faceți lumină și 

lumină asupra gestiune! sale, asupra 
actelor sale tenebrtise. Mă credeți ? 
Mă mulțumesc și cu atâta! M’ați priceput 
acum ? Dar bine înțeles o instrucțiune 
consciincitisă făcută nu de timeni comple- 
senți și desemnați mai dinainte de D-vtis- 
tre.Căc! ne așteptăm și la actista ca ceea 
ce ne veți da cu o mână, să ne o luați cu 
cea-altă, adică ca numind acea comisiune 
de informațiuni s’o compuneți exclusiv 
de amicii D-vtistre.

O voce: Porumbei. (Ilaritate).
D. N. Blaramberg : Numele de po

rumbel a devenit ceva prea de tot concret 
ca să nu semene cu o personalitate.

V’am citit adineaori un pasagiti, din- 
tr’un discurs unde Ziceam: Pentru ce și 
până unde mă asociam cu darea în jude
cată a cabinetului D-lui Catargi. Tre
buie în acest ordin de idei să vă mai ex
plic, când distingeam între meinbrii acelui 
cabinet, la cine și la ce făceam alusiune. 
Apoi onor. D. Maiorescu care se face as
tăZI advocatul de oficiti al partidului libe
ral-conservator, uită un lucru, că tocmai 
D-sa este unul din aceia ale căror păcate 
le-a plătit D. Catargi. (Aplause). D. Ma
iorescu uită că D-sa este acela dintre mi
niștrii conservatori cari a primit un vot 
de blam, până și de la maioritatea conser- 
vattire. (Aplause).' Prin urmare, era forte 
răti venit ca să se dea de campion și de 
apărător al conservatismului pe care 'l-a 
deservit și 'l-a compromis altă dată așa de 
mult. Eti—care nu am făcut nici o-dată 
paradă de amiciția mea pentru D. Catar
gi, care n’am făcut parte din cortegiul 
D-sale oficial, — n'am lipsit însă în ttite 
ocasiunile cele mai solemne, căci trecutul 
D-sale nu se resumă în 2—3 anlde minis
ter cu D-nu Maiorescu, Lahovari și alții; 
cariera D-sale e mal plină și mai bo
gată de acte meritorii cari ’i asigură un 
loc în Panteonul istoriei și care face că 
e stimat și respectat de toți.

Chiar eti nu tocmai bătrân de tot, îl cu
nosc intim de la 11 Februarie 1866, și 
tot-d’a-una am constatat în D-lui o desin- 
teresare, o lealitate, o statornicie rară și 
care contrasttiză fericit cu spectacolul pu
țin edificătorcene dati alții, și când m’am 
despărțit de D-lui, am făcut’o cu durere 
și numai când am văZut că se încongitira 
de timeni cu alte sentimente de cât ale 
sale, dar mai ales cu alt temperament și 
cu apucături absolutiste și violente. Acei 
timeni se Zic timeni! ere! noul, și con
damn pe D. Catargi a personifica era ve
che și a gira în realitate propriile lor e* 
rori și excese și car! dupe ce ’l-ati com
promis în Cabinet, dupe cădere ’l-ati a
bandonat, și astăzi ati pretențiunea să 
facă dintr'ânsul bucul emisar, iardintr'ân- 
șii personificațiunea moderațiune! și di
băciei, personificațiunea progresului și 
viitorului. (Aplause).

Liberalismul democratic represintăt de 
partidul junimist și bietulLascar Catargi 
incarnația reacțiunei ruginite și care, O ! 
oroare! s'a înțeles cu radicalilPanu—
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ramberg. Asemenea legende pot trece la 
alții, pe mine mă face adadin umeri. 'Ml- 
aduc aminte că tot unul din acel ce șed 
astăgi pe acele bănci, un D. ministru din 
aceljcarl ati fost și el coleg altă dată al D-lui 
Lascar Catargi, când eti am venit să pro
testez contra petițiunel de la Iași și am ce
rut să se intercaleze în răspunsul Camerei 
la Mesagiul Tronului, o frasă care să facă 
alusiune la necesitatea respectare! Consti- 
tuțiunel, ml a răspuns aceste cuvinte ca
racteristice: WD. Blaramberg a spus că 
Constituțiunea actuală este inventarul 
drepturilor cetățenesci și actul stărel ci
vile al dinastiei; se înșelă; Dinastiea e 
mal pre sus și In afară de Constituțiune, 
căci origina el e în plibescit.* Și acestea 
se giceati în bătae de joc, la adresa mea și 
a răpausatulul Costache Crețulescu, care 
iscălise alături cu mine, parafrasând un 
amendament ce subscrisesem împreună.O voce : Cine a spus? Numeșce-1.D. N. Blaramberg: D. Lahovari.

Vedeți cari eraiî teoriile tinerilor. Onor. 
D. Catargi a luat cuvântul și 'ml aduc 
aminte că a gis: „Unii găsesc că Constitu
țiunea e prea liberală; alții găsesc că nu 
e îndestul. Față cu aceste duoă curente a 
trebuit să mă pun la migloc, și caut să 
scap ce se mal pdte scăpa. “ Acesta elim- 
bagiul judicios și franc care 1 ține D-sa 
încă de atunci. Acestea eraiî teoriile erei 
noul încă în fașă, încă în zori.

Dacă D-vdstre găsiți că aceștia sunt 
pași înainte, atunci mărturisesc că eiî u
nul am perdut și noțiunea liberalismului 
și pe aceea a progresului și că nu mai 
pricep nimic.

'Mi pare răti, D-lor, 'mi pare răii amar 
că vorbesc înainte de'a fi augit pe câți-va 
din apărătorii de oficiiî ai regimului Bră- 
tianu;căci le reservam fie-căruia câte o mică 
surprisă. Dar ca să nu’l intrig prea mult, 
iată ce sunt în stare să dovedesc, este că 
nimeni, dar nimeni pe aceste bănci, afară 
de acei cari s'aiî gis saiî se gic încă co
lectiviști saiî Brătieniști, cari nu se pot 
lepăda, vrând ne vrând, de ori-ce solida
ritate cu regimul trecut, afară pdte de 
câți-va dmeni noul în politică, că nimeni, 
gic aci n'are calitatea să se însărcineze 
cu spălarea otrepelor Brătieniste, care 
spălate în public de duoi miniștri de jus
tiție Brătienesci, D. Stătescu și Chițu, aiî 
scandalisat până și privirile patronului 
comun care a luat-o la fugă fără a se mai 
uita înapoi, spre a nu asista la o opera
țiune așa de grațidsă.B. R. Stanian: Cer cuvântul. (Ilari
tate).B. N. Blaramberg : D-lor, de și simț 
că am abasat mult de răbdarea D-vdstre, 
dar să credeți că ași mai putea continua 
—atât e de bogată materia—încă gile în
tregi. Dar am scrupule nu numai față cu 
D-vdstre, dar mai vârtos față cu cei ce 
sunt înscriși și nerăbdători să vorbăscă și 
cari 'șl aștăptă de mult rândul. Voiiî ter
mina dar, și voiîî termina cum am în
ceput ; voiiî termina, amintind că ori
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ce veți gice, și ori ce veți face, ci
ne-va trebue să iasă condamnat de aci, 
nu va fi I. Brătianu acela, veți fi D-vds
tre, care '1 ați acusat necontenit și care 
veți fi presupuși că ați recunoscut acum 
că 'l-ați calomniat. (Aplause).

Dupe 10 luni de o stare de lucruri așa 
de echivocă, lumea a început să nu mai 
disceamă binele din răti și să confunde 
giua de astăgi cu giua de ieri.

D. Brătianu a reușit în fine cu ajutorul 
administrațiunei, să se și alegă, și acum 
voiți să nil representați și cu o aureolă 
pe cap.D. G. Panu: Sfint bizantin.B. N. Blaramberg: Aceia cari ar 
voi să 'I pregătăscă și onorurile unui 
Panteon dre-care ; ar trebui să fie bine 
pătrunși de un lucru că Capitoliul pentru 
I. Brătianu, e stînca Tarpeiană pentru 
D-vdstre toți... (Aplause). Mal mult decât 
atâta: e România redată pradă regimului 
jafurilor, minciunel și măcelului!.. E Ro
mânia desonorată, căci dupe mine am
nistia faptelor lui, putința pentru dân
sul de a mal resesiza puterea e adevărata 
desondre pentru țeră, nu de a fi fost cât
va timp victima usurpațiunei!..

Ce ar fi farăscusă, este ca'o națiune în
trăgă dupe ce 'l-a terasat să n'aibă cura- 
giul a desăvârși opera ei și să pună stig
matul infamiei pe fruntea călăului. (A- 
plause prelungite).

Și acum că sciți tot, alegeți gic dacă 
puteți!... Alegeți... dacă cutezați!... (A- 
plause prelungite și repetate).D. ministru de externe, P. P. Carp: 
D-lor deputați, alegeți dacă voiți, alegeți 
dacă puteți, ne strigă D. Blaramberg cu 
un aer amenințător; eiî vreati și pot să 
aleg, și alegerea e fdrte ușdră; față cu des- 
lănțuirea pasiunilor, eiî susțin că trebue 
să ne păstrăm sângele rece ; față cu acu- 
sațiuni politice aduse de adversari unul 
adversar căgut, eîî gic că nu trebue să 
uităm nici o-dată dreptatea, și când gicea 
D. Blaramberg adindori cum că din a- 
c&tâ discuțiune are să iasă căgut ori 
Brătianu, ori noi, să nu uităm că pdte 
să cagă și altceva, adică acel bun simț ne
părtinitor pe care cred că 'l-am moștenit 
de la părinții noștri (aplause), și care cu 
adâncă convingere o spun, cred că nu se 
va desminți nici în acăstă ocasiune.

Dar mai înainte de tdte, D-lor, țin a 
vă spune un lucru, de și D. Blaramberg 
gicea că sunt apărătorul din oficiîî al 
D-lui I. Brătianu; în acăstă ocasiune însă 
nu vorbesc pentru că sunt ministru, dar 
cu tdte că sunt ministru, și precum un 
supus fidel are dreptul să spue Suvera
nului săti câte o-dată adevăruri cari dis
plac, tot asemenea și un cetățăn consciin- 
țios trebue să spue țărei, și chiar maiori
tăței de la care atârnă, adevăruri car! pdte 
că ’i displac. De aceea în acăstă privință 
nu voiîî urma sfatul D-lui Blaramberg 
și nu voiîî întreba dacă am ceva dupe 
mine care să mă sprijine, ci mă voiiî în
treba numai dacă am în mine ceva care
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'ml dictăză purtarea și acel ceva econsci? 
ința mea de la care singură fac să atârne 
hotărîrile mele. (Aplause).

Ni se cere, D-lor, darea sub judecată 
a D-lui L Brătianu înainte de tdte ca un 
act de îndreptare pentru ca să nu se mai 
pdtă repeta relele de cari am suferit.

Dar dre rețeta ce o dați D-vdstre lecu- 
esce ea răul ?

Ca act de îndreptare s'a cerut darea în 
judecată a ministerului Catargi și acei 
cari o făceai! ca un act de îndreptare—D. 
Blaramberg trebue să scie bine cine eraiî— 
giceati că se deschide prin acăsta o eră de 
virtuți. Undee însă regimul virtuței? (A- 
plause). Ce s'a îndreptat în urma dărei în 
judecată a D-lui Catargi ? (5re s’a sfiit D. 
Brătianu ca să facă ceea-ce a făcut ? Ore 
s’a sfiit maioritatea D-lul I. Brătianu ca 
să facă ceea* ce a făcut ? Credeți D-vdstre 
că prin darea în judecată a D-lui I. Bră
tianu aveți să împedicați pe un alt Bră
tianu, dacă ar voi să facă răul, să nu '1 
facă, saiî pe o maioritate dacă ar voi să 
facă răul, să nu ’l facă ? Prin urmare, 
D-lor, experiența trecutului mă face să 
mă înduoesc puțin de acăstă panaceă uni
versală ce o dați, mă face să mă înduoesc 
puțin că o dată ministerul Brătianu dat 
în judecată nu are să mai fie nici un mi
nistru răti în țâră și nici o maioritate care 
să pună interesele sale personale mai pre 
sus de cât adevăratele interese ale țărei. 
înainte de tdte, D-lor, trebue să ne între
băm un lucru: cine judecă și cine e vino
vatul ? Intre D-vdstre, acei cari cereți 
darea sa în judecată nu văd unul care să 
nu fi avut a suferi de dânsul; nu văd unul 
care să nu fi fost adversarul lui, nu văd 
unul care fără voia lui să nu aibă în a
dâncul inimei resentimentul luptei. Apoi 
aceștia sunt judecătorii ? Aceia trebue să 
judece cari... (întreruperi, murmure).

Am spus de mai înainte că am să gic 
adevăruri chiar cu riscul de a displace ; 
prin urmare sciam că ati să mă întâmpine 
murmure și nu mă miră, și nu mă opresc. 
Nu e unul gic, care să nu fie adversar, nu 
e unul care în bună dreptate să nu pdtă fi 
recusat, dupe tdte principiile de drept. 
Cine e vinovatul ?

Ore numai D. Brătianu este vinovat; dre 
pedepsind pe D. Brătianu, ați pedepsit 
singurulși adevăratul culpabil ? Nu D-lor, 
vinovat nu este numai D. Brătianu; și ar 
fi o adâncă nedreptate dacă pedepsind 
pe dânsul ați acoperi și alte responsabi
lități; căci vinovate sunt înainte de tdte 
maioritățile D-lui Brătianu. (Sgomot). Și 
sciți care era,’trista posițiune a D-lui Bră
tianu, a D-lui Catargi și care pdte are să fie 
mult timp a guvernelor în țâră la noi ? Să 
v'o spun eti: In țâră la noi, cel puțin până 
agi, putem gice că ideile cele mari, princi
piile generale erati comune tutulor parti
delor,în cât nu era nimic care să provdce 
între dânșii o luptă de idei, de convingeri; 
și de aceea am văgut pe mulți trecând, 
când într’un lagăr când într’altul. Ca să 
'ți faci o maioritate în asemenea condi-
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țiunl, atunci când n’ai puterea conviage
rei, când n’ai puterea principiului safi i- 
ideei, n’o poți face decât pe alte căi. Gând 
^ic acâsta, (Jic un adevăr pe care, de sigur, 
istoria *1 va contrasemna. La noi până as
tăzi 11111 avu^ ma* niult clientelă de cât 
partide, (murmure).

EI, cum se ține clientela D-lor P Clien
tela nu se ține de cât satisfăcând’o (mur
mure).

Și acel ministru nenorocit care având, 
cu drept sati fără drept, ideea că este tn 
stare să facă ceva In țâra acesta, și din 
țâra acâsta, acel nenorocit pentru ea să 
aibă maioritatea care 1 trebue este de 
multe ori silit să facă concesiuni pe cari 
consciință lui le desaprobă.

Se vorbea de tratarea mea cu D. Bră
tianu; da, a fost tratări latre mine și D. 
Brătianu, dar între D. Brătianu și mine 
nu s'a tratat numai cestiunile de principii 
de cari v’afi vorbit D. Maiorescu, s’a tratat 
și cestia majorităților și când D. Brătia
nu ’ml-a țJis: D-le Carp vino cu noi, maio
ritatea te vrea. Efi ’i-am (Jis: dacă mâ 
vrea, nu vreafi efi de maioritatea D-le. 
(Aplause). Dacă voesc! să mergem îm
preună, mai înainte de tdte trebue să a
runci tot putregaiul care este acolo. Nu a 
făcut’o, și eram un prooroc, fără mare me
rit, când am (Jis că corupțiunea are să ’l 
sugrume până va cădea. (Aplause).

Ei bine, D-lor, în loc să ’l condamnăm, 
mai de grabă să '1 plângem, (rîsete 
generale); să ’l plângem pentru că 
nu este singurul care a avut sorta acâsta. 
’Mi aduc aminte de afacerea Crawley. 
(Aplause). 'Mi aduc aminte de acâstă a
facere; Monitorul este de față și fac apel 
la D. Ion Lahovari, care era alături cu 
mine, ca să spună și D-sa cu câtă ener
gie am luptat noi în contra acelei afa
ceri, pe care am recunoscut’o chiar a
tunci și de aceea o pot spune și astăzi, era 
o rușine pentru țâra ndstră. (Aplause).

O voce : Cu porumbeii de atunci. (Ila
ritate).

D. ministru de externe, F.P. Carp: 
Ei, ce era afacerea Crawley, de cât o slă
biciune, de cât o concesiune făcută maio
rităței de atunci ?

D. L. Catargi : Cer cuvântul.
D. ministru de externeF. F.Carp: 

Ei bine, când ar veni cine-va astăzi să 
dică ca să dăm în judecată pe D. Lascar 
Catargi, pentru afacerea Crawley, efi am 
să (Jic : nu ’l dați în judecată; căci vinova
tă este maioritetea de atunci care nu a 
avut destulă consciință ca să pună ape- 
titurile sale mal prejos de cât datoria el 
către țâră.

D-lor, picând acestea, este evident că 
ele nu justifică întru nimic o crimă care 
cade sub dreptul comun; căci acolo nu 
mai este cestiunea, nici de idei politice, 
nici de necesități de guvernământ, nici 
de acele momente, în cari un om politic 
’și expune chiar reputațiunea numai pen
tru că a comis greșâla de a crede că țe
lurile ideale se pot atinge făcând conce

siuni apetiturilor meschine. Pentru aeele 
delicte de drept comun unde nu este 
nici o justificare nici politică nici socială, 
acolo, îndată ce se vor arăta fapte, fiți si
guri că efi voifi fi cel d’ântâifi care voifi 
vota împreună cu D-vdstre darea în ju
decată a vinovatului.

Dar trâba se schimbă când este cestiu
nea de o afacere politică; trâba se schimbă 
când se apreciază că s’a perdut Basarabia 
din cutare s’afi cutare causă; trâba se 
schimbă când se afirmă că cestiunea Du
nărei s’a perdut! Și vedeți până unde 
merge, D-lor, nu numai nedreptatea, 
dar *mi permit a (Jice imprudența în 
acusațiunea D-lui Blaramberg. Dar ci
ne a spus D-lui Blaramberg că cestiu
nea Dunărei este perdută ? Cum D-lor ? 
Avem faptele înaintea ndstră, vine un trac
tat* European și decretâză ceva în contra 
ndstră, și acel tractat european râmâne 
literă mdrtă; căci se scie că comisiunea 
care se cerea n'a fost înființată nici o
dată, se scie că ceea ce ceream noi, adică 
administrarea suverană a Dunărei de la 
Galați la Severin este astăzi încă în mâ
nele ndstre, când se scie tdte acestea și se 
dă în judecată D. Brătianu, ^icându-secă 
a compromis Dunărea, apoi ce vrea să 
(Jică acâsta ? Dacă pentru asemenea lu
cruri D-vdstre voiți să dați "în judecată, 
dacă D-vdstre aveți imprudența de a pune 
înaintea Camerei asemenea vini, cum voiți 
să nu vâ recusăm și să vâ declarăm că 
nu avem încrederea că numai amorul vir
tuții, că nu avem Încrederea că numai 
dorința de a pedepsi pe culpabili este mo
tivul D-vdstre. (Aplause).

D. N. Blaramberg: Cer cuvântul în 
cestiune personală.

D. ministru de externe, P. P. Carp: 
Bine a făcut D. Blarambergcă a renunțat 
a ne ceti cărți; căci le-am citit și noi, am 
vâ<Jut și noi în revoluțiunea francesă cum 
se mâncafi francesii unii pe alții tot în nu
mele virtuței, cum în numele virtuții se 

i trimetead toți la eșafod, și ast-fel francesii 
dih virtute în virtute afi că^ut sub cea mai 
cumplită tiranie. Ei bine, D-lor, și noi 
cari nu suntem o nație puternică ca Fran
cia, dacă ne vom pune pe tărâmul acesta 
din virtute în virtute, mâ tem să nu că
dem nu sub dominațiunea unui tiran, 
dar sub dominațiunea streinului. (A- 
plause).

Și când vin și spun acestei țâri, lâsați, 
D-îor, persecuțiunile politice... (Intreru- 
perl).

Ași ruga pe D. Lecca să nu uite mo
mentul acesta cum că în parte apăr me
moria părintelui săfi. (Aplause).

D. I. Leca: Nu e nevoe să aperi D-ta 
memoria tatălui mefi. Efi voifi vota da
rea în judecată, tocmai ca să apăr memo
ria tatălui mefi, de și până acum nu eram 
hotărît să votez. (Aplause, sgomot).

D. ministru de externe, P. P. Garp: 
Chestie de gust, D-le Leca, și în materie 

‘ de gust șeii că nu se discută.

D. G. Leca: Apărate pe D-ta de ță
ranii cari ’I ai împușcat.. (Sgomot).

D. ministru de externe, P. P. Carp: 
țliceam, D-lor , că am face răfi dacă 
ne-am arunca pe tărâmul persecuțiu- 
nilor; (Jiceam că am face răfi dacă am 
pune înainte recriminările ndstre; (Ji- 
ceam că am face răfi dacă noi mai ales, 
elemente conservatdre din acâstă Cameră, 
am da exemplu că o-dată ce un guvern 
a că^ut, și a că^ut o recunosc efi cel ân
tâifi, pentru greșelile și prin greșelile lui, 
'1 am da imediat sub judecată.

D. Panu ne deschidea eri perspectiva 
nu a unei dări sub judecată ci a mai mul
tor, ast-fel în cât din eliminare în elimi
nare ar fi ajuns să fie numai D-sa posi
bil în acâstă țâră. (Nu se aude).

Efi 'mi închipuesc, D-lor, o ambițiune 
mai nobilă, ’mi închipuesc că trebue să 
căutăm a fi mal buni de cât alții și să a
jungem prin superioritatea ndstră, iar nu 
prin eliminarea altora; a ne pune însă aJi 
în starea nivelului moral și intelectual în 
care ne aflăm și a ^ice câ acel ministru, 
care nu corespunde cu idealul nostru, a
cela trebue să fie pedepsit, uităm că dacă 
miniștrii noștri sunt imperfecțl, nu se 
pdte admite cum că ei sunt cu totul în a
fară de țâra acâsta, să nu uităm că greșe
lile și calitățile lor sunt greșelile și calită
țile aceste ^âri.

Scifi că sunt mulți cari nu'și dafi bine 
sâma de ceea-ce este idealul unui ministru, 
dat țâra întrâgă are multe de învățat și 
mult de uitat, acâsta o recunosc, și vă rog 
să nu o uitați nici D-vdstre.

D-lor, scifi că sunt dmeni cari acope
rind sărăcia de idei sub masca înșelătdre 
a unor principii ideale, scifi că sunt dmeni 
cari acoperind uscăciunea lor de inimă sub 
un pretins amor al virtuței, vor să'și răs- 
bune de toți și de tdte, pentru că n’afi 
făcut încă nimic, efio scifi acesta (Aplause).

Dar pe dmenii aceștia, D-lor, sa I plân
gem și să nu’i urmăm, să’I plângem pen
tru că ei trebue să aibă momente sincere 
de amărăciune, văzând izolarea tn care 
îi pune neputința lor (nu se aude).

Dar să nu’i urmăm pentru că nu trebue 
să ne uităm numai la relele cari le-afi fă
cut alții, ci trebue să ne uităm și Ia bi
nele pe care trebue să’I facem noi, și per- 
miteți-mi să vă amintesc cuvintele mân
tuitorului nostru : lăsați morțil să în* 
grdpe pe morțl, luați crucea și veniți dupe 
mine. (Aplause).

Fiți siguri că dacă noi vom perde în 
lupte de animositățl sterile, cele mal bune 
din puterile și talentele ndstre nu ne va 
mal rămâne nici o forță când țera ne va 
cere să punem mâna la o adevărată lucrare 
și să dăm satisfacțiune cerințelor el. Con
vingerea mea este cum că țâra, cu tote 
greșelile D-lul I. Brătianu, asceptâ alt
ceva de la D-vdstre de cât darea lui în 
judecată... ,

; Convingerea este, răfi faceți D-vdștre 
ca vă puneți pe acest târîm; convingere 

‘ mea este așa de puternică în cât suu\ 
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largul meâ față cu D. Blaramberg care 
suspecta adineaârea decisiunele mele ul- 
teridre. Decisiunele mele ulteriâre să le 
pot spune de pe acum In tdtă franchețe, 
daca in urma propunerel ce faceți D. 
Brătianu va fi dat sub judecată nu cu duoă 
treimi cum o cere legea dar chiar cu o 
simplă maioritate, declar că locul meii nu 
are să mai fie pe aceste bănci. (Sgomot.)

D. M. Kogălniceanu: Cer cuvântul. 
(Sgomot.)

D. ministru de externe, P. P. Carp: 
V’am spus, D ior, cari sunt motivele 
cari mă fac pe mine să fih contra propu
nerel D-lui Blaramberg; v’am spus tot 
ceea-ce mă credeam dator să vă spun și 
D-vâstre veți judeca, este de datoria 
D-vdstre să hotărîți.

In cât privesce amenințarea D-lui Bla
ramberg că de la jiua de astăzi atămă 
daca mai pdte să fie o ji albă între D. 
Blaramberg și mine, îl voih răspunde că 
de va exista sah nu o ji albă intre D-sa și 
mine acăsta nu mă preocupă, am alte lu
cruri ceva mai importante in minte. (A- 
plause.)

D. președinte, G. Grădișteanu: D. 
Kogălniceanu are cuvântul în cestiune de 
regulament.

D. M. Kogălniceanu: Voih vorbi 
dupe D. Catargi.

D. G. Grădișteanu: înaintea D-lui 
Catargi este înscris D. lancovescu.

D. D. lancovescu: Am cedat D-lui 
Catargi.

D. președinte, G. Grădișteanu: A
tunci D. Catargi are cuvântul.

D. Lascar Catargi: D-lor deputați, 
D-nii miniștri Maiorescu și Carp ah gă
sit de cuviință ca să combată propunerea 
D-lui Blaramberg și a celor-alți D-ni 
deputați, să aducă în discuțiune persdna 
mea și a ministerului ce am avut ondre 
să '1 presidez.

Voiti începe ântâih cu D. Carp. D-sa a 
jis că ministerul conservator, ca și mi
nisterul D-lul I. Brătianu, a avut o cli
entelă. Eh protestez în contra acestui cu
vânt, și cu atât mai mult că acăstă pro
testare este, nu numai în interesul ade
vărului, dar chiar și în interesul D-lul 
Carp; fiind-că D-sa a făcut parte din mi
nisterul presidat de mine, și daca maiori
tatea care sprijinia ministerul conserva
tor nu era de cât o clientelă de afaceri, 
D. Carp nu trebuia să primăscă a intra 
în acel minister, dupe cum jice că de 
mal multe ori a refusat de a intra în 
combinațiunile ministeriale ale D-lui I. 
Brătianu, cari nu aveați altă basă și alt 
scop de cât interese de clientelă. (Aplause.)

N'am trebuință să insist mal mult a
supra acestui lucru, și mă mărginesc a 
jice că D-sa a spus o neexactitate care 
resultă din chiar argumentele D-sale.

N’am avut cliențl și nu voih avea până 
voiti muri. (Aplause.)

Dar D. Carp readuce pe tapet cestiu
nea Crawley. Aci fac apel la Monitor^ și 
rog pe D. Carp să ’l cităscă, ca să ’și dea 

mal bine săma de modul cum s’ati petre
cut lucrurile în acăstă împregiurare. Mi
nisterul atunci s’a abținut de la vot, și 
oposițiunea întrăgă a votat pentru acel 
proiect în scop de a da o lovitură maiori
tăței. Daca ministerul n’a retras proiec
tul acela, este din causă că avea con- 
vențiune încheiată cu guvernul Aus- 
tro-Ungar pe un termen fatal în care 
trebuia să se pună în lucrare acea liniă și 
nu mal era timp când să ne dăm în lă
turi spre a începe noul tratări cu uu alt 
concesionar. Cu tâte acestea ministeriul, 
la Senat, a stăruit de s’ah făcut multe 
modificări în proiectul Camerei; modifi
cări cari ah pus în posițiune pe Crawley de 
a nu putea urma concesiunea; dar în ur
mă ministerul D-lul Brătianu a modifi
cat acea convențiune făcându’I âre-cari 
concesiuni.

Așa dar maioritatea conservatâre nu e 
compromisă în cestiunea Crawley, ci opo
sițiunea a fost cauza tutulor neregulelor.

Acum trec la cele ce a spus d. D. Ma
iorescu.

D-sa vine și face o comparațiune în
tre darea în judecată a ministerului con
servator și între propunerea făcută as
tăzi de D. Blaremberg și cel-l-alțl colegi 
al noștri.

Apoi, onorabile D-le Maiorescu, care 
erai ministru în ministerul conservator, 
are vre-o asemănare una cu alta ?

Eh recunosc ori-cărel Camere dreptul 
plin și întreg de a da în judecată pe un 
minister. (Aplause). Noi ne am recriat 
însă și am protestat numai în contra pro- 
cedurel acelei Camere; căci ea se substi- 
tuise curței de casațiune. Legea actuală 
a responsabilitățel ministeriale nu exista 
atunci, și numai singură curtea de ca
sațiune avea căderea de a face instrucțiu
nea. Numai asupra acestui cas noi am re- 
clamat.Și am mal reclamat că eram ținuți 
în suspensiune, fără a fi judecați/ am ce
rut să fim trimiși Ia curtea de casațiune.

Noi dar făceam tocmai contrariul de 
ceea ce să face astăzi, noi eram cei d’ân- 
tâih cari stăruiam a fi judecați, iar nu 
cruțați, nu iertați; căci primiam întrâga 
respundere a actelor nostre. Prin urmare 
unde vedeți D-vâstre cea mal mică ase
mănare între cașul de atunci și cel de as
tăzi, ca să veniți cu acâstă'comparațiune?

Eh credeam ca astăzi D. Brătianu, care 
este deputat, va fi aci și alături cu D.Bla- 
remberg ca să ceară însuși numirea co
misiunel de informațiuni. Noi așa am 
făcut. Nefiind atunci deputați, noi am 
dat duoâ suplice Majestăței Sale cerând 
să nu mai fim ținuți în suspensiune ci 
Majestatea Sa să ne trimită înaintea cur
ței de casațiune, de âre-ce Camera ne ți
nea în suspensiune. Și când Camera ’și 
a retras propunerea, noi am protestat în 
contra acestei retrageri a acusării și am 
rugat din noh pe Majestatea Sa să ne 
trimită înaintea curței de casațiune ca 
să fim judecați; dar ni s'a refusat acâstă 
cerere. .

D. Brătianu însâ vâd că nu vine să 
ceară ceea ce ceream noi. (Aplause).

D. Maiorescu se întrâbă ce este acâstă 
propunere ? Este ea a maiorităței sah a 
minorităței ?

Este, D-lor miniștrii, a unanimităței 
Camerei, și iată de ce:

Sub guvernul D-lul I. Brătianu noi 
am făcut o coalițiune ca să resturnăm a
cel guvern. Atunci, am pornit din târg în 
târg și am dat făgăduință țârei că vom 
cere socotâlă de călcarea legilor și de râ
nă întrebuințare a banilor Statului. (A- 
plause).

EI bine, D-vostre cari ați venit. Ia gu
vern de 11 luni» de ce până acum nu fne 
ați înfățișat bilanțul cu care ați primit 
D-vâstre moștenirea D-lui Brătianu ?

Daca ne ați fi arătat pe ce s’ah chiel- 
tuit în timp de 12 ani sutele de milidne 
ale budgetului și ale colosalei datorii în 
care suntem afundați, am fi sciut să ne 
dăm sâmă, și nouă, și celor cari ne ah tri
mis aici, despre adevărata situațiune în 
care să află astăji țâra.

Dar când D-vâstre nu ați făcut acâsta, 
când moțiunea ce se discută acum nu vine 
din nimic alt de cât din causă că nu s’ah 
dat informațiuni represintanților națiu
nei, pentru ca și ei și țâra să vadă daca 
sutele acelea de miliâne caii s’ah vo
tat în diferite legi, s’ah întrebuințat 
bine, mai ales când ah fost atâtea 
procese cari ah dovedit cele mal scanda- 
lâse abusuri și sustrageri de bani publici, 
cum voiți D-vâstre ca noi, cari am luat 
angagiamente la alegeri ca să facem lu
mină asupra adevăratei stări în care se află 
țâra, cum voiți să nu ținem acele angagia
mente? Trebue să cunâscă țâra ce s’a fă
cut sutele ei de miliâne, și mal cu sâmă 
când ministrul de finanțe ne cere acum 
noui imposite, trebue să seim a spune țâ
rei pentru ce i se impun aceste sacrificii. 
(Aplause prelungite).*

De aceea jic, D-lor, că acâstă propu
nere trebue să o votăm cu toții, pentru 
ca comisiunea de imformațiuni ce se va 
numi, să mârgă la tâte ministerele, să 
facă cercetări seriâse și să ne pună pe 
noi în posițiune și pe țâra întrâgă de a 
sci cari sunt adâvăratele cause cari ah a
dus starea de astăji a financelor nâstre, 
și ah pus pe ministerul actual în trista 
necesitate de a cere noui imposite de la 
țâră. (Aplause). Nu cred că un singur de
putat se va refusa de a vota o propunere 
care tinde Ia un asemenea scop. (Aplause).

Am au jit că ar fi o altă moțiune care, 
sub formă de amendament, are a se pro
pune ca să înlocuiască moțiunea ce se 
discută acum , și care în fond ar spune 
exact tot acelaș lucru, exceptând numai 
cestiunaa Basarabiei și aceea a Dunărei.

Mai ântâih, D-lor, până a nu vorbi a
supra acestui pretins amendament, să ’mi 
permiteți să vâ spun că asupra Dunăfâi 
s’a aruncat un vâl fârte dșs, sub care se 
ține ascunsă acâstă cestiune; representan- 
ții țârei nu scih încă nimic despre cele ce 
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s’afi petrecut în privința cestiune! Dună
rei și cum stafi astăgi lucrurile. Augim 
spunându-ni-se de D. ministru Carp că 
administrațiunea e a ndstră, dar pe d’altă 
parte vedem oficiile de telegraf străine, 
(aplause), vedem felurite lucruri cari ne 
dafi multe și seriose bănuieli și îngrijiri. 
(Aplause).

Dar și în privința acăsta tot vina gu
vernului de la Martie este că n'a venit să 
pună pe biuroul Camerei documentele, ca 
să vagă represintanții țărei cum stă ces
tiunea.

Acum, D-lor, vin la a duoa moțiune, 
la moțiunea aceea căreia se dă numele de 
amendament.

Mai ântâifi ași putea facejn acăstă pri
vință o observațiune prealabilă, arătând 
că acea moțiune, deși a-'ți numi-o amen
dament, nu este venită conform legei de 
responsabilitate ministerială, și numai a
cest singur cuvânt ar fi de ajuns spre a 
ne face să o înlăturam. Dar este un alt 
argument și mai decisiv în contra acestei 
a duoa moțiune, este că, daca D-văstre 
o presentați sub pretext de a scăte din 
propunerea D-lui Blaramberg unul safi 
duoă punte cari nu ar trebui să figureze 
Intr'ânsa, pentru acăsta nu aveți nevoie 

de o nuoă propunere; căci legea responsa- I 
bilităței ministeriale este fdrte precisă în 
acăstă privință, și ori-ce puncte de acusa- 
re ar figura în propunerea presintată de 
D. Blaramberg, comisiunea de informa
țiuni are să aleagă adevăratele punte cari 
ea va crede că trebue a fi supuse Camerei 
spre a se pronunța asupra dărei în jude
cată. Prin urmare, dacă se va găsi, că u
nele puncte sunt de prisos safi nu sunt bi
ne întemeiate, comisiunea de informați
uni nu are de cât să le dea înlături, să le 
suprime, pfecum asemenea ea are dreptul 
de* a adăoga de la sine alte punte noui, 
cari nu vor fi figurat în propunere.

Ast-fel fiind, darea în judecată nu va 
urma nici în basa moțiune! D-lui Blaram
berg, nici în basa moțiunpi de a duoa, ci 
numai dupe lucrarea comisiune! de infor- 
mațiuni, care are deplină libertate a sta
bili punctele de acusațiune în mod cu to
tul independent de cele ce ’i vor fi indi
cate înjmoțiunea ce i se va fi trimis în cer
cetare.

De aceea, D-lor, lucrul fiind atât de 
simplu și atât de clar, față mai cu sămă 
cu textul precis al legei dupe care avem 
să urmăm, efi cred că am putea vota cu 
toții propunerea D-lu! Blaramberg, care i 

va merge la comisiunea de informațiuni, 
și ast-fel să punem capăt acestei discu- 
țiunl, care astăgi nu păte fi de nici un 
folosiși în care^efi nu ași fi luat cuvântul, 
dacă nu eram provocat de D-nii miniștri 
Carp și Maiorescu. (Aplause prelungite).

D. președinte: D. Kogălniceanu are 
cuvântul în cestiune de regulament; fiind
că observ insă că sunt 6 ore, consult A
dunarea daca voieșce a prelungi ședința.D. G. Leca: D-le președinte, votul 
pentru prelungirea ședinței trebue să se 
dea cu duoă treimi.

Voot: Cu bile.
Se pune la vot cu bile prelungirea șe

dinței și resultatul scrutinului este cel 
următor :

Votanți...................... . . 147
Maioritate de două treimi . 98 
Bile albe.................................62
Bile negre..............................85

D. președinte: Adunarea n’a încuvi
ințat prelungirea ședinței.

— Ședința se ridică la 6 ore săra, a- 
nunțându-se cea următăre pe a duoa gi 2 
Februarie.
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. ADUNAREA DEPUTAȚILOR

Ședința de la 2 Februarie 1889.
Președenția D-luI președinte C. Gră

dișteanu, asistat de D-nii secretari G. D. 
Teodorescu și U. Boldescu.

— Ședința se deschide la ora 1 și 15 
minute dupe amia^i.

— Presenți 163 D-ni deputați.
— Nu răspund la apelul nominal 17, 

și anume:

Bolnav:
D. N. Nanoescu.

In congediu:
D-nii G. Gr. Cantacuzino, C. Datcules- 

cu, M. Marascu, I. Negrea, I. Negulicl.

Fără arătare de motive :
D-nii C. Andrieș, I. C. Brătianu, N. Ga- 

vrilescu, I. Lahovari, 6. Macarescu, V. 
Mortzun, D. Popescu, V. Poenaru, D. 
Sturdza, I. Șomănescu, V. Pogor.

— Sumarul ședinței precedente se a
probă.

— Se acordă congediu D-lui Ion Ne
grea.

—Se trimite la comisiunea de petițiuni 
petițiunea D-lui: S. Popescu, aD-lui Mi- 
haiă Bejan, a D-lui I. Rădulescu, a mart 
multor locuitori din comuna Taslăă, ju
dețul Neamțu, a mai multor locuitori din 
comuna Măicanesci, județul Râmnicu-Să
rat, și a mai multor locuitori din județul 
Roman. K

—Se trimite la comisiunea de indigenat 
petițiunile D-lor : Vasile Tomșa, Ion F. 
Engel, Gh. Dumitrescu și Ion G. Bodeanu.

— Se depun trei raporturi ale comi
siunei de indigenat relative la naturalisa- 
rea D-lor: Dim. Velișko, M. Moscovici, 
și V. Miteanu.

— Se depune raportul comisiunei co
munale asupra mai multor petițiuni re
lative la modificări de circumscripțiuni 
comunale. '

— Se trimite la secțiuni propunea pen
tru a se acorda o pensiune D-lui George 
I. Vernescu.

D. președinte: Acum la ordinea ^ilei 
avem continuarea discuțiunei asupra pro
punerii de dare în judecată a fostului 
minister Ion 0. Brătianu în ultimele sale 
duoă formațiuni.

D. Chrisenghi are cuvântul.
D. Gr. Chrisenghi. Când am luat aci 

cuvântul pentru prima ără, cu ocasia dis
cuției răspunsului la Mesagiâ, făcând bi
lanțul regimului trecut, am fost pote cel 
d’ântâiti care am arătat fără sfială, greșe
lile, păcatele in care el căzuse în anii sei din 
urmă; recomandându-mă atuncea indul
genței și bine-voitărei D-vostre atențiuni 
am avut ondrea să fiii ascultat in liniște.

Cer astăzi, cu atât mai mult atențiu

nea liniștită a Domniilor-vdstre, cu cât 
chestiunea ce se desbate este de natură a 
aprinde pdte, patimile tuturor. Dați-mi, 
vă rog, dar voe să vă arăt, pentru ce m’am 
înscris contra acestei propune!, aretându- 
vă ast-fel modesta mea părere în acăstă 
privință.

Când onorabilul representant al cole
giul I-iâ de Brăila a dat citire propune- 
rei care vine astăzi în desbaterea D-lor- 
vdstre, ascultând cu o deosebită luare a
minte tdte capetele de acusațiune co- 
prinse într’ânsa; ascultând și aplausele 
frenetice cu cari o parte a acestei onora
bile Adunări a primit acăstă propunere, 
am avut mâhnirea să constat, încă odată, 
că adesea-ori patimele ce se aprind în 
luptele politice, dispar cu timpul pen
tru cei ce afi învins; de multe ori însă, 
spiritul de răsbunare strivește, înăbușește 
acest sentiment generos și salutar nu nu
mai tuturor partidelor politice în genere, 
dar și pentru țăra întrăgă, care aștăptă de 
la trămiși! sei, alt-ceva de cât acte de răs
bunare, cari pun în pericol nu numai li
niștea de care are nevoe, dar chiar presti
giul și demnitatea Statului nostru.

Cerându-ni-se votarea acestei propuneri 
ni se cere ca mandatari al națiune! să 
pronunțăm un prim requisitoriîî. Când 
acăstă discuțiune se va termina avem să 
pășim cu toți! la urnă.

Pentru a ne putea dar pronunța cu 
cugetul curat, cată să ne desbrăcăm de 
ori-ce patimă, de ori-ce resentiment mes
chin; căci mare va fi însemnătatea, mare 
va fi răsunetul acestui prim vot al nostru.

Trebue să ne dăm bine săma de ce ni 
se cere să facem ? Este vorba ca să jude
căm delictul saâ crima comisă de una 
sau mal multe persone în mod individual, 
ori-cât de sus ar fi ele puse, pentru ca să 
se cără aplicarea legei cu tătă asprimea 
ei ? Nu D-lor !

Este vorba de alt-ceva : Un partid po
litic este chemat a judeca, este chemat a 
acusa pe cel-lalt, și acusațiunile ce se aduc 
sunt grave; căci este vorba de trădarea in
tereselor țărei. Lhpta pentru putere a în
cetat contra guvernului trecut, rămâne 
acuma să fim consecuenți cu noi înșine, ne 
spune onorabilul propunător, trebuesce 
să dăm un exemplu pentru viitor și o sa- 
tisfacțiune țărei.

Gânditu-vați însă, D-lor, la gravitatea 
acestei propuneri ? Gânditu-vați că ni se 
cere să declarăm aci sus și tare că sunt 
sarcini de culpabilitate, de rea credință, 
jaf și trădare nu contra unul ministru 
care a trecut prin minister în mod acci
dental, ci în contra unul întreg cabinet 
în ultimele sale formațiuni, sub cari ori
câte greșeli, orl-câte păcate s’ati putut co
mite, el însă bine sati râu s’a bucurat în 
decurs de 12 ani de încrederea celor duoi 
factori importanți ai țărei, în care spațiti 
de timp s’a săvârșit și actele cele mal în
semnate cele mal mărețe de înscris în is
toria ndstră. (Protestări, sgomot).

Vestea, D-lor, va merge ca fulgerul la 

au^ul și cunoștința tuturor dincolo de 
fruntarii, că guvernul care s’a bucurat de 
tdtă Încredere^în străinătate, cu care s’a 
Încheiat tratate, împrumuturi, conven- 
țiunl, că guvernul sub care țăra a câști
gat independența, punându-se pe^fruntea 
Suveranului nostru corona de oțel, că
rând de la putere, țera, prin trimeșii sei, ’l 
acusă de trădare și de cele mai mar! in
fam ii. (Vociferări).

Să cără în adevăr țăra de la noi lucrul 
acesta ? Satisfacem interesele celor cari 
ne-ati trimes aci votând propunerea ce ni 
se presintă ? Eâ nu cred, D-lor, că aceia 
cari pun dorul de țără mai pre sus de tot 
să ne îndemne la acăstă sfâșiere fratricidă 
din care țera nu va avea să culăgă pe 
viitor de cât discreditul, neliniștea și fur
tuna.

Citesc însă o frasă în acăstă pro
punere :

„Convinși pe lângă acăsta că la no! nu 
e rar de a vedea puterea cărând în mâna 
unor ămenl, ce n’aîî, ce n’ati avut nici-o- 
dată încrederea țărei, mal mult în mâna 
acelora chiar ce sunt certați cu opiniunea 
și cari n’aîî altă unealtă de domnie, n’aîî 
altă resursă spre a se menține în capul 
trebilor de cât frauda și violența."

Acăsta 'mi dovedește, domnii mei, că 
acest proces pare a nu se deschide tocmai 
și numai contra guvernului d-lul I. Bră
tianu și mă întreb dacă aceia cari aii în
cercat și încărcă să arunce sămânța de 
discordie în sânul maioritățel dispusă spre 
o muncă temeinică de organisare, să nu 
se servăscă de acestă propunere ca de o 
nouă armă pentru a lovi în uni, cruțând 
pe alții și semănând cu felul acesta iarăși 
germenul de discordie. (Aplause). Căci, 
care este temerea onorabilului propu
nător ?

Voiți un exemplu pentru viitor P
Dați’ml voe să protestez contra unei a

semenea tendințe și să declar că ori cât 
de puriști, ori-cât de pesimiști ar fi sem
natarii propunerel, eti nu cred că vre-o 
dată, în acăstă țără, s’aîi putut găsi saîi 
se vor găsi români cari ridicați la demni
tatea de consilieri ai Tronului să trădeze 
cu bună știință interesele țărei lui. Nu 
cred că în vre-o țără partidele politice să 
se pătă deosebi în acăsta, că unii ’și iu
besc țăra și cel-l'alțl nu, că unii fură, că 
unii jefuesc, că unii trădăză și cei-l'alți . 
nu. Protestez în numele prestigiului și 
demnități! acestei țări.

Se păte ca greșeli mar! să se comită, 
se păte chiar ca uni! de și ajunși la func
țiuni înalte să deturneze în profitul lor 
bani din avutul Statului, exemple am a
vut, din nenorocire, și calea penalităței, 
în acest cas nu presintă nici un caracter^ 
politic.

Am făcut șăse stai oposiție contra gu
vernului d-lui I. Brătianu. (întreruperi, 
sgomot).

Am gis șăse ani; căci sunt șăse ani de 
când am debutat în viața publică. Sunt 

I însă printre aceia cari mă între rup vămeni 
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cari până în ultimele momente pdte, di
rect sati indirect s’ati bucurat de favoru
rile guvernului d-lui Idn Brătianu. (A- 
plause, sgomot). In vârtejul luptei pasio
nate, cu ardorea și focul tinerețe! ara mers 
departe cu acusațiunile nostre. Nu voiti 
face astăzi amendă onorabilă. Dar,dați-mi 
voe să vă spun că ori-cât de violente, ori 
cât de grave erati acusațiunile ndstre nu 
am încetat un moment ca în firul con- 
sciinței mele tdte greșâlele și chiar abu- 
surile comise să le atribuim dorinței men- 
ținerel unei prea îndelungate puteri,unu! 
anturagiă stricat și lacom. Nici o-dată 
însă nu am avut credința că cu bună- 
sciință cel ce bine sati răii a condus în 
decurs de 12 ani destinele acestei țări, a 
trădat interesele el.

Se acuză guvernul trecut că a violat 
libertatea alegerilor, acesta este primul 
cap de acusațiune. Trecutul cel puțin de 
la 76 încdce, ne dovedește că acestă acu
sațiune este o armă cu duoă tăișuri. La 
1876 partidul liberal a acusat cu acte că 
partidul conservator a violat libertatea 
alegerilor, astăzi se acusă partidul liberal 
că a violat’o, și mai tânjiti nu sciii ce se 
va (jice de alegerile de a^I și așa mal 
'nainte.

Trecutul ne dovedeșce că remediul de 
adus acestei nenorocite stări sociale nu 
este acela ce ni se propune astăzi. Este 
un alt remediQ mai salutar : Generâțiu- 
nile noul dând exemplu de sacrificii și 
abnegațiune, cată ca cu toții să întreprin
dem o luptă eroică pentru îndreptarea 
moravurilor, ridicarea nivelului moral al 
națiunel, neatârnarea corpului electoral.

Ara vă<jut cu întristare, că mulți ti
neri din generațiunea ndstră cari debu- 
tâză în viața politică, omeni cari din a- 
cestă causă nu au putut aduce încă nici 
un servicii! țărei, s’aii ridicat cu violență 
pentru a susține acăstă propunere.

El D-lor, noi acești tineri cel puțin 
ar trebui să fim mai reservați în acăstă 
acusațiune gravă ce se aduce contra unui 
bătrân luptător politic, care ori câte pă
cate a putut comite pe când însă noi ne 
făcăm studiile în streinătate, pe când ne 
trecâm pdte timpul gaiementk cum (jice 
francesul,și fără grije, el avea pe spinare 
respunderea unei întregi situațiuni și a 
adus pdte servicii pe cari ori cât am vrea 
să le tăgăduim, istoria nepărtinitdre le va 
înregistra de sigur ca săvârșite sub gu
vernul săă.

Noi tinerii să respectăm bătrânețea 
în aceste momente solemne de acusațiuni 
grave și să mulțumim celor bătrâni cel 
puțin pentru serviciile aduse și de cari cu 
toții ne folosim. (Aplause).

Dacă sunt rele de îndreptat, în loc ca 
noi să acusăm, să punem munca, cinstea, 
energia și tdtă activitatea ndstră în ser
viciul țărei, care de sigur ne va fi recu- 
noscătdre. Să lăsăm pe cel bătrâni să a- 
cuse el singuri. Intre dânșii pot pune în 
cumpănă greșelile și serviciile aduse de 

unii și alții și pdte că aducându’șl aminte 
de trecut ei se vor absolvi.

Generațiunile noul însă nu trebue să 
învenineze acestă luptă odidsă. Și lecțiu- 
nile din trecut să ne serve pentru viitor.

Judecați-mă D-lor, cum veți bine-voi, 
eii însă am consciință liniștită că 'mi în
deplinesc o datorie vorbindu-vă ast-fel, 
și arătându-vă în acăstă privință fundul 
cugetare! și sentimentului meă, nimica 
nu am a'mi reproșa.

Nu suntem precum ne-a spus D. Bla
ramberg apărător din oficiâ. Nu apăr 
nici guvernul trecut, nici pe cel actual. 
Ne apărăm pe noi, apărăm maioritatea 
acestei Camere de cursele ce 'I întindeți.

D. Blaramberg: Aperi pe D. Giani.
D. Chrisenghi: D-le Blaramberg, D. 

Giani nu are nevoe de apărarea mea. Și 
nu eu am cualitate să’l apăr; căci la 15 
Martie eram șî eâ cu mulțimea în dealul 
Mitropoliei. D-vdstre însă, D-le Blaram
berg, care ați declarat eri că D. loan Bră
tianu înainte chiar de 1876 avea păcate 
pe capul săâ, tot D-vdstre, dacă nu mă 
înșel, la 1876 ați salutat venirea la putere 
a regimului loan Brătianu cu cuvântul 
Regimul virtuței. (Sgomot, aplause).

D. Blaramberg : Cer cuvântai în ces- 
tie personală.

D. Chrisenghi: Se pretinde D-lor, că 
acestă propunere este expresiunea țărei, 
care ascâptă de la noi acest act de înaltă 
dreptate.

Onorabilul propunător s’a inspirat pdte 
de cele petrecute în Franța la 1830 când 
s'a dat în judecată ministerul Polignac. 
Căci, multe precedente nu avem. Apoi 
D-lor, diferința este mare și acesta ar tre
bui să ne serve chiar de exemplu în ceea- 
ce avem să facem. Când câsul revendicărei 
libertăților a sunat, națiunea franceză s’a 
sculat în piciore ca un singur om. Re- 
voluțiuneade la 1830, detronarea dinastiei 
lui Carol X, a fost lupta dintre burghesi- 
meși aristocrație, intre putere și libertate.

Acăstă revoluțiune, care a întemeiat o 
eră nouă în Franța stă |prisă ca o fală in 
istoria Franței.

Odilou Barot, unul din oratorii cari a 
jucat un rol însemnat în acele timpuri a 
(jis de la tribuna parlamentului frances :

Mi-am devotat viața pentru a conlucra 
la acâstă revoluțiune pe care o consider 
ca singura transacțiune posibilă între pu
tere și libertate; sunt gata să o mai de
votez încă pentru a împedica ca revolu- 
țiunea să nu fie desonorată.

Revoluțiunea s'a potolit atuncea când 
steagul negru fâlfâind d’asupra Panthe- 
onulul anunța osânda cabinetului Polig
nac de camera pairilor. '

Iată D-lor, cine a dat în judecată, iată 
cine a osândit cabinetul Polignac, nici 
deputatul Eugene Salverte care a citit 
propunerea în Cameră, precum D. Bla
ramberg ne o citi noă, nici cele 136 
de glasuri de la Chambre des pairs : 
întrâgă suflare a populațiunel fran
ceze care nu cerea răsbunare, care nu 

lupta pentru un partid politic ci pentru ri
dicarea burghesimei, pentru revendicarea 
drepturilor pe cari le-a obținut.

In Franța atuncea a fost o idee mare 
și generosă care a pus în mișcare poporul.

Aceeași idee mare și generosă mișcă 
astătji pe onorabilii propunători P

Nu se găsea în Franța un singur om 
care să fie contra dărei în judecată a ca
binetului Polignac. Țâra întrega T o- 
sândise!

Intrebi-se onorabilii propunători cu 
mâna pe consciință, dacă sentimentul u- 
nanim al țărei pote fi pentru acâstă pro
punere.

Acâstă propunere nu pdte avea alt în
țeles, D. Panu ne-a spus’o; de cât dorința 
suprimărei unul om, a unui partid poli
tic, și acâsta. țâra nu pdte sâ o dorâscă.

Ați formulat (jece capete de acusațiune. 
începeți cu libertatea alegerilor și termi
nați cu acest al 10-lea. „Că a făcut să se 
„voteze și să se sancționeze^ că a promul
gat legi și masuri inconstituționale, * 
Dar ce precedente voiți să creeați ? Cine 
are să judece aci constituționalitatea sau 
neconstituționalitatea ? când aceste acu
sațiuni nu ar fi tdte întemeiate, când co
misiunea sau instanța supremă chemată 
să judece va achita, gânditu-v ați la con
secințe? Gânditu-v’ați că acuzatorii de 
astă(ji pot deveni mai odioși pentru țeră 
de cât cei acusați.

S’aii comis greșeli, s’aii comis păcate, 
s’ati comis abusuri chiar.

Țâra aștâptă o îndreptare, mijlocul este 
la disposițiunea ndstră tutulor.

In loc de a aduce în sânul acestui Par
lament cestiunî cari pot ridica furtuni, 
pot provoca patimi și desbinărl, cari o- 
presc pe loc ori-ce activitate, ori-ce lu
crare de organisare; inaugurați D-vdstre 
o eră nouă dând cei d’ântâiîi exemplu, pu
neți caracterele D-vdstre independente și 
energia ce voiți să arătațl, în serviciul țâ
rei, care ne a trimis sci. Sâ ne lăsăm de 
deprinderile trecutului, de a face politică 
călăuziți vecinie de ură, afecțiuni și inte
rese personale. Corpul electoral al cărui 
proces ’l faceți astăzi, al cărui proces s’a 
făcut la 1876, când nu vom cere nimica 
pentru noi ci numai pentru țâră, el va 
urma exemplul nostru și vom face ast-fel 
ca pe viitor să nu mai avem de discutat 
propuneri de felul acesta, durerdse pentru 
noi toți și atingătdre de prestigiul și 
demnitatea țărei ndstre. (Aplause).

Voiți să întrețineți lupta contra par
tidului cătjut, puneți’o atunci pe tărâmul 
larg și roditor al principiilor, ocasiunea 
vi se presintă ! Sâ numai dăm însă acest 
spectacol întristător, că în țâra ndstră par
tidele politice se disting unele de altele 
prin faptul că unele sunt de bună și al
tele de rea credință.

Cu sistemul acesta nu vom termina 
nici o-dată, vom fi vecinie acusatori sati 
acusați, iar cel din afara ne vor judeca.

Iată, pentru ce D-lor, eă care de șâse 
ani am votat contra guvernului trecut 
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care prin presă, prin Întruniri publice și 
aci în Cameră m’am pronunțat contra sis
temului trecut, cu aceiași franchețe și fă
ră sfială mă pronunț astăzi și voifi vota, 
contra acestei propuneri; căci sunt contra 
acestui sistem. (Aplause).

D. Al. EnacovicI: D-lor deputați, sunt 
trei luni de când am intrat In acest Par
lament, și nu am luat cuvântul până a
cum, pentru că n’am văZut nici o cestiune 
mal importantă de cât acăsta ce ne preo
cupă astăzi.

Ași fi lăsat ca și de astă-dată voci mal 
autorisate să desbată acâstă cestiune, dacă 
nu ași fi văZut că e un pericol mare, un 
pericol iminent acela care ne îngrijasce 
pe noi fosta oposițiune-unită.

Nu e atât în discuțiune, darea în jude
cată a ministerului Brătianu, cât văd că 
se desfășură cu acâstă ocasiune înaintea 
Camerei procesul fostei oposițiuni unite. 
(Aplause).

Noi voim să seim luptat’am pentru o 
idee, avut’am un scop în luptă? Ori, din 
contră, afi fost numai o jucărie tâte lup
tele nâstre, am avut numai scopul de a 
parveni să punem mâna pe putere ?

Nu de șâse ani; căci sunt mai în vârstă 
de cât D. Chrisenghi, dar de 12 ani am a
dunat un capital și am pus și efi o pâtră 
la acest edificifi, și astăzi văl cum că se 
caută să se distrugă și să ședea o desmin-. 
țire fostei oposițiuni-unite, partidului li
beral conservator. Ceea-ce văd că se pune 
astăZi în discuțiune, nu e judecata D-lui 
Brătianu, e judecata oposițiunel-unite. 
(Aplause).

Pentru că am convingerea că e așa, de 
aceea am și luat cuvântul și nu mă voifi 
opri aci. Dacă duol din miniștri afi vor
bit în acâstă cestiune^ efi am să provoc și 
să cer să vorbâscă și cel-lalți. (Aplause). 
Voim să auZim și vocea D-lor Lahovari 
și Vernescu...

D. Sândulescu-Nânoveanu: Cer cu
vântul.

D. Al. EnacovicI: Ori mai însemnăm 
ceva acei cari am luptat împreună, ori 
nu mal însemnăm nimic; ori suntem a
bandonați în valurile pe cari avem să le 
înfruntăm, ori sunt cârmaci adevărați 
cari trebuesc să ne asiste în momentul 
pericolului. (Aplause); căci, cui vor să ne 
lase? Suntem duoă partide, partidul con
servator și partidul liberal; din acestea, 
partidul conservator se retrage cu dem
nitate, cu șeful săfi în cap, iar partidul 
libera e abandonat de șeful săfi; am putea 
Zice că a deșertat? De aceea D. Vernescu 
este somat să vorbâscă, și D-sa. (Aplause). 
Căci, ce însemn âză acea mișcare ce s’a fă
cut de la o margine a țărel la alta? Ce în- 
semnâză acele manifestări imposante cari 
afi pus în mișcare țâra întrâgă ? Ce în- 
semnâză acele întruniri ce afi avut loc la 
Severin, Botoșani, Galați, Brăila și în 
alte părți? Este âre vorba să se arate a
cum că tâte acestea afi fost numai o agi
tațiune factice, o gână pentru portofolii? 
Noi n’am venit aici ca să vlnăm portofo

liile. (Aplause). Și din acest punct de ve
dere respect pe D. Carp; căci e consecințe 
cu sine, arătându-ne cum consideră D-sa 
portofoliul ministerial, când ne spune că 
va părăsi acea bancă și va veni în rân
durile simplilor muritori, dacă se va da 
în judecată cabinetul Brătianu.

Acum, avem și noi datoria să ridicăm * 
mănușa ce ni se aruncă și să Zicem D-lul 
Vernescu: Ori spune care este atitudinea 
D-tale în acâstă cestiune care o discutăm, 
ori abandonâză acea bancă și vino între 
noi. (Aplause).

D-lor, mal am de relevat încă o ces
tiune, în privința căreia nu mă dafi în lă
turi cu tâte slabele mele miZIâce parla
mentare, de a primi o luptă față, cu cel 
mal puternic ministru, cu D. Carp. D-vâs- 
tre ați văZut cu câtă francheță s’a adre
sat D. Carp la acâstă maioritate, și în a- 
celașl timp a crezut că ne spune adevăruri 
cari afi să ne dâră. II respund că, departe 
de a ne fi lovit acele adevăruri senten- 
țiâse, ele sunt arme cari se întorc în con
tra D-sale.

D. Carp ar trebui să scie mal bine de 
cât ori cine, că noi nu suntem o maiori
tate de clientelă, (aplause), și cel care mal 
ântâifi de toți s’a înscris în contra unei 
asemenea calificări a acestei maiorități 
este însuși D. Carp; căci vă aduceți a
minte, D-lor, aplausele în cari noi am 
primit formarea acestui cabinet; și când 
minoritatea s’a ridicat a '1 acusa că nu a 
fost în stare a’și aduce o maioritate în 
Cameră, D. Carp a Zis cu fală: N’am adus 
noi maioritatea, ea ne a adus pe noi, 
nu maioritatea este a nâstră, noi suntem 
al maiorităței. Ei bine, urmați astăzi cu
rentul maiorităței...

D. C. Bobeica: Unde este curentul ? 
(Sgomot).

D. I. Miclescu: Vom vedea daca cei 
cari cer astăzi darea în judecată a D. 
Brătianu nu comiteafi în localitate mal 
mari infamii, de cât se comiteafi sub regi
mul trecut; astăzi trăim cu nisce âmenl 
mai răi de cât cel de atunci... (Sgomot).

D. A. EnacovicI: D-lor, nu voifi res- 
punde la întreruperi de natura acâsta pen
tru că a respunde la asemeni întreruperi, 
ar fi a coborî discuțiunea prea jos. (Apla
use). Este mai important a ne ocupa de 
darea în judecată a unui guvern care a 
terorisat acâstă țâră în timp de 12 ani, 
de cât a ne ocupa în asemenea momente 
de ceea-ce se petrece în cutare localitate, 
ori cât de rea ar fi situațiunea acolo.

D-lor, onor. D. Carp a Zis că tâte re
lele ce guvernul trecut a adus asupra 
țărei afi provenit numai de la maiorită- 
țile sale din Parlament, că ministerul tre
cut nu avea adevărate maiorități, ci nu
mai nisce clientele de afaceri. Efi nu con
trazic pe D. Carp în acâsta, și nu cred că 
acest adevăr se adresa și la noi; acâsta 
nu cred că a fost în intențiunea D-sale. 
Dacă maioritățile din trecut erafi clientele 
interesate, cred că actuala maioritate va 
dovedi astăzi că nu este o clientelă.

D. C. Bobeica : Minoritatea pâte vrea 
să se facă clientelă. (Sgomot).

D. președinte : Vă rog să nu mal în- 
trerupeți. ’

D. C. Bobeica : Eu mă însărcinez să 
nu mal întrerup, dar este D. Dobrescu 
care întrerupe la fie-care moment...

O voce: D. Dobrescu nu este cestor. 
(Ilaritate).

D. A. EnacovicI : Ași ruga pe D. Bo
beica să nu mă întrerupă; căci efi nici o
dată nu l’am întrerupt pe D-sa, și dacă 
D. Dobrescu l’a întrerupt, să’și caute sa
tisfacerea cu D-lui, iar nu cu mine.

D. G. Panu : D. Dobrescu nu este de 
la Botoșani.

D. G. Bobeica : D-vâstre, D-le Panu, 
ar trebui să nu intrerupeți de loc fiind-că 
aveți jurnalul Lupta.

D. Al. EnacovicI: Cu tâte întrerupe- 
ririle, efi voifi continua; căci am a spune 
lucruri cari cred că interesâză partidul 
liberal-conservator, precum și țâra în
treagă.

Să nu se Zică, ceea-ce Zicea adinâorl D. 
Chrisenghi, cum că în Francia un minis
ter ore-care ar fi fost dat în judecată, nu 
de Cameră, dar de opiniunea întrâgă a 
țărel; căci efi întreb pe D. Chrisenghi să 
ne spună dacă D-sa, făcând politică de 
șâse ani, nu s’a încredințat că țâra înțrâ- 
gă cere darea în judecată a guvernului 
D-lul Brătianu.

D. Badu Stanian : Vă înșelați. Țâra 
privesce numai la cârta boierâscă din a- 
cestă Cameră.

D. Al. EnacovicI: D-lor, am consta
tat că în întregul acest Parlament nu este 
un singur membru care să se ridice în 
contra dărei în judecată...

D. Badu Stanian : Sunt mulți, dar 
sunt modești. ' *

D. președinte : Vă rog să nu mai în 
trerupeți, fiind-că sunteți înscris și veți 
avea cuvântul la rândul D-vâstre.

D. Badu Stanian : Sunt înscris, dar 
nu scifi dacă voifi putea vorbi; fiind-că ați 
văZut câtă larmă s’a ridicat numai când 
am cerut cuvântul.

D. Al. EnacovicI: Am auZit Zicându- 
se de unii că trebuia să se scâtă cestiunile 
politice din actul de acusațiune. Dar 
D-vâstre cel cari insistați atât de mult a
supra acestui punct, nu cunâscețilegea de 
responsabilitate ministerială? Comisiunea 
de informațiuni care se va numi, are ili- 
mitate atribuțiuni; ea pâte să ancheteze 
faptele puse în acusațiune, pre cât pâte 
să adaoge alte fapte ne visate prin acâstă 
propunere.

Atunci dară, ce are să oprâscă pe acea 
comisiune ca ea să se informeZe despre 
tâte actele guvernului trecut, și să alâgă 
numai acele acusațiuni cari vor fi bine 
întemeiate ?

D-lor, efi unul vă declar că nu mă pre
ocup atât de cestiunea Basarabiei și a 
Dunărei, cât mă plâng de relele și de per- 
secuțiunele făcute în interiorul țărel, și 
din acest punct de vedere cred că Întrâgă 
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bancă ministerială'este de acord cu mine, 
și unanimitatea acestei Camere asemenea.

EI bine, daca este așa, atunci pentru 
ce Ziceți că propunerea care ne duce la 
acest resultat să fie respinsă ? Pentru ce 
combateți acăstă propunere care are acel 
scop ?

D-lor, să nu ni se Zică că noi suntem 
o Adunare compusă dintr’un partid ad
vers partidului căZut, și că așa fiind, 
ori cât am fi suferit In timpul trecut 
nu avem dreptul de a acusa astăzi; căci 
efi cred că mai mare drept avem noi 
de a acusa, de cât banca ministerială de 
a apăra. Dacă vorbim de propriile ndstre 
suferințe, este pentru ca să arătăm probe 
convingătăre prin noi Înșine despre fap
tele acelui guvern. Dar cari vă sunt pro
bele D-vdstre celor cari combateți acăstă 
propunere ? Și pentru ce ar trebui ca a- 
căstă țără să aibă indulgență câitre ase
menea făcători de rele mari, mai mult de 
cât are indulgență câtre făcătorii dejele 

' ordinari, cari merg înaintea justiției, a 
'și primi pedăpsa faptelor lor ? Cum, Dom
nilor ?
Un om care comite un mic prejudicifi al
tuia, o daună cu totul individuală, un 
furt în averea unui alt om, se vede tra
dus fără milă înaintea justiției, și un om 
care 12 ani pradă țăra întrăgă, o demo- 
ralisă^ă, o admministreză cu scandale și 
asasinate, dupe propria sa mărturisire, 
acel om să fie la adăpostul ori-cărel impu
nități! (Aplause). Unde este morala a
cestei teorii?

Ceea-ce noi am suferit, sunt unii de 
pe banca ministerială cari o cunosc. De 
la alegerea D-lui M. Eogălniceanu și a 
D-lui Al. Lahovari în Botoșani sunt a
cum c^I-va ani, de atunci datesă un șir 
de persecuțiunl până astă-Zi; și acum nu 
afi de cât să 'și aducă aminte acel ono
rabili D-ni de depeșile pe cari le-afi pri
mit în acel timp, și să ridice vocea D-lor, 
nu pentru răsbunare, dar pentru dreptate.

Noi nu cerem răsbunărl; căci este cu 
neputință ca o țără întrăgă să caute a'și 
răsbuna contra unui om; dar este cu pu
tință ca să paraliseze pe acel om de a 
mai face răă țărei acesteia.

D-lor, am văZut în cursul discuțiuni- 
lor cari s'afi urmat până acum, că s'afi 
tratat cestiuni generale, s'afi tratat ces
tiuni de oportunitate, și s'afi abandonat 
în planul al duoilea însăși enumerarea 
faptelor cari sunt mai elocinte de cât toți 
cari vorbeafi.

EI bine, D-lor, noi cari suntem din 
partea aceea a țărei de sus, dată în apa- 
nagiu unei familii al cărei șef a sub
scris cea mal importantă sumă în actul 
de dotațiune al D-lul Brătianu, și am 
fost tratați ca iloțl, în aglomerarea ave- 
rel ce servea ca despăgubire crescută și 
adăogită a sumei dată ca dotă, noi avem 
dreptul să relevăm fapte de natură a 
servi ca probe convingătăre pentru for
marea actului de acusațiune. D. Catargi, 
D. Vernescu, D. Lahovari, Camera a- 

căsta, țăra întrăgă scie că cu ocasiunea 
alegerilor județene de la Dorohoifi, acum 
duoi ani, o terăre fără margini a fost a
runcată asupra țărei de sus; orașul a 
fost blocat, șeful armatei era pus în 
fruntea partidului colectivist care oprea, 
respingea, asasina chiar lumea, și am aci 
martori, chiar membrii din acest Parla
ment, și fac apel la D. Stroici, la D. Vă- 
sescu să vă spună ceea-ce s'a petrecut a
colo; căci sunt fapte pe cari D-lor le-afi 
văZut de aprăpe.

D. G. Stroici: Pentru acestea sunt 
dați în judecată deja.

D. Al. Enacovici: A! Tocmai a- 
căsta voiesc astă-Zi să spun acestui Par
lament, că sunt delicte de drept comun, 
pentru cari nisce nenorociți de funcțio
nari subalterni sunt trași la bara justi
ției ca să 'și dea săma de purtarea lor și 
să fie pedepsiți cu tătă asprimea legei. 
Dar acel cari le-afi comandat, acei cari 
sunt autorii intelectuali cel mai vinovați, 
aceia nu sunt traduși în judecată, și as
tă-Zi tocmai pe aceia voim să 'I facem 
responsabili, nu numai pentru că ei sunt 
adevărații vinovați, dar și pentru cuvân
tul că, dacă trebue să sufere o pedăpsă 
cel mici d'acolo, cu atât mai mult trebue 
s’o sufere cel mari de aici de la centru; 
fiind-că exemplul dat acolo se resfrânge 
într'un cerc restrâns, pe când pedăpsa 
celor de aici de la centru, va resfrânge 
exemplul asupra întregei țări. (Aplause).

D-lor, uitați D-văstre așa de ușor tăte 
abusurile, tăte scandatele, tăte persecuți- 
unile pe cari le ați vă^ut cu chiar o- 
chil D-văstre ? Uitați că un procuror de 
tribunal, de conivență cu un prefect, afi 
pus pe vameșu să aresteze ămenil pentru 
nimic, pentru nisce vine plăsmuite de el? 
Uitați că drumurile erafi închise, că ce
tățenii cari mergeafi de la Botoșani la 
Dorohoifi erăfi prinși, puși în trăsuri și 
trimiși înapoi ? Uitați cele ce s’afi în
tâmplat la Botoșani la întrunirea la care 
a luat parte D. Catargi, D. Vernescu și 
D. Lahovari, când bătăușii erafi puși pe 
ulițe ? Dar care a fost scopul întrunire! de 
la Botoșani ? A fost ăre ca să avem duoă 
trei portofolii în ministerifi ? Nu; a fost 
ca se dărâmăm un guvern, nu prin per- 
sănele lui, ci prin sistemul săfi; și dacă 
noi voim să se pedepsăscă pe D. I. Bră
tianu, nu este pentru a lovi persăna lui, 
ci sistemul inaugurat de el. (Aplause).

EI bine, e ușor de a face apel la cle
mență, e ușor dupe ce am suferit 12 ani, 
să treceți cu buretele asupra atâtor rele, 
că ele să se reîncăpă în curând; dar nu 
acăsta voim noi, nu acăsta voiesce^țăra; 
ceea-ce voim și noi și țăra, este ca să se 
dea un exemplu pentru ca nici o-dată un 
alt guvern să nu mal cutese a face 
ceea-ce a făcut guvernul lui Brătianu. 
Trăgând cu buretele peste faptele lui, 
nimic nu va fi pe urmă mal ușor 
altul guvern căruia de la început i se 
asigură impunitatea, de cât să facă și 
el ceea-ce afi făcut predecesorii săi, mal 

ales când are deja tipicul, canavaoa pusă 
de D. Brătianu. Ce ? Nu credeți D-văstre 
că se vor mal putea face presiuni în ale
geri, pentru a se mal aduce maioritățl 
ca acelea ale D-lui Brătianu ? Nu credeți 
că se vor putea smulge voturile cu ace
leași mirifice detestabile, pentru ca să se 
capete aceeași maioritate? Vâ amăgiți 
dacă vă faceți ast-fel de ilusiunl, și de a
ceea noi voim să punem o barieră, să pu
nem un capăt ambițiunilor personale, jos
nice, de a se crede că un singur om este 
țâra întregă, și că pdte să o trateze pe 
cum a tratat'o Brătianu.

Nu cerem răsbunare, nu cerem să se 
împlinâscă cuvintele D-lui Vernescu, că 
acel care a început cariera sa pe dâlul Fi- 
laretulul să o termine într’o celulă întune- 
căsă de pe cel-alt deal, la VăcărescI; dar 
cerem să se țină compt de manifestațiu- 
nea imposantă ce Capitala a făcut, când 
închișii de la VăcărescI: Fleva, Filipescu 
și Costaforu afi făcut intrarea lor trium
fală în oraș. Ar fi bine să ne spuni D. 
Chrisenghi ce însemnaaceamanifestațiune 
și dacă în viața D-sale a mal văZut alta 
ca aceea, și acăsta nu atât pentru că s'a 
schimbat regimul, ci mal cu sămă pentru 
ca să se afirme o eră nouă, îngropându- 
se regimul trecut. Dar nu se îngrăpă un 
regim răfi de cât numai atunci când se 
va sci că făcătorii de rele vor fi răspun
zători de actele lor. (Aplause).

D-lor, nu voifi să vă obosesc mal mult, 
dar voifi Zice atâta numai că resping cu 
indignațiune insinuațiunea ce se face cu 
acăstă ocasiune, spunându-se că propu
nerea de dare în judecată a acelui guvern 
încărcat de atâtea păcate nu este în sine 
un act de dreptate, o satisfacere ce se dă 
moralei publice și Respectului legilor, ci 
este lovitura de grație ce partidul con
servator caută să dea partidului liberal, 
lovind pe capul acestui partid, pe D. lăn 
Brătianu.

Efi Zic că nu se păte susține un singur 
moment o asemenea bănuială, a cărei ten
dință nu pote fi alta de cât a înjosi, a 
degrada partidul conservator, care cu a
tâta energie și devotament a luptat un 
lung șir de ani în modul cel mal leal, cel 
mal onest și mal sincer în unire cu ade
vărații liberali, contra unul regim care 
călca în piciăre tăte libertățile ndstre și 
care tocmai de aceea numai liberal nu 
putea fi, și ca probă că așa este, voifi face 
apel la banca ministerială, voifi ruga pe 
D. Vernescu, pe D. Lahovari și pe D. ge
neral Mânu să ia cuvântul, pentru a 
protesta cu vocea D-lor mult mai auto- 
risată de cât a mea în contra acestei in- 
sinuațiunl calomniose și a nu lăsa ca par
tidul din care afi făcut și fac parte și as
tăZi, partidul în care afi luptat atâțea ani 
să fie desemnat țărei ca un partid de răs
bunare care nu caută de cât satisfacerea 
pasiunilor sale, și. tocmai de aceea pentru 
ca membrii cari represintă partidul con
servator în guvern să pătă lua cât mal 
curând cuvântul spre a răspunde la acăsta
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acusare, efi mă grăbesc a termina, cedând 
D-lor rândul de a vorbi (Aplause).

D. președinte: D. Tache lonescu are 
cuvântul.

D. Tache lonescu : Nu am luat cu
vântul, D-lor, să răspund D-lul Enaco- 
vicl. D-sa, în numele unul partid a cerut 
socotelă șefului săfi. Efi care nu sunt 
membru al acelui partid nu am nici un 
drept să mă amestec în aceste socoteli. D. 
Enacovici însă a ^is : noi dacă cerem da
rea în judecată a fostului guvern, nu o 
facem împinși de dorul răsbunărei, ci o 
facem pentru că noi am luptat cd să 
schimbăm un sistem iar nu ca să înlo
cuim un om. Așa este; D. Enacovici are 
dreptate. Ca să schimbăm sistemul lup- 
tat-am noi. Ei bine, dacă este așa, să res
pingem propunerea, să începem schim
barea de la temelie.

Căci temelia propunere! D-vdstre 
este tot temelia guvernului trecut : per
secuția politică, sdrobirea adversarilor. 
(Aplause).

Când martorul se presintă d’inaintea 
justiției suverane, el jură că are să vor- 
bescă fără ură, fără părtinire pentru nici 
una din părți. Și efi, când m’am hotărît 
să îndeplinesc acăstă datorie de ondre— 
căci o consider ca o datorie de ondre să 
mâ adresez națiunel suverane,—’mi-am lu
at angajamentul, față cu mine, să vorbesc 
fără urâ, să puifi strejă gurei mele, pen
tru ca un cuvânt să nu’mi scape care ar 
putea să aprindă și mai mult urile și pa
timile cari clocotesc în acăstă adunare. 
(Aplause).

’Ml-am luat și angajamentul să vor
besc fără părtinire, și credeți-mă, D-lor, 
că 'mi este lesne să o fac. Nu am o lungă 
viață politică, din contră e fdrte scurtă. 
Cu multă nedreptate D. ministru al do
meniilor a (Jis că ea se reduce în trei-pa- 
tru cărți de drept și 2—3 ani de luptă. 
Ori cât de scurtă ar fi însă acea viață, 
ori cât de mic acel capital politic, pe care 
'l-am agonisit în acest moment, scih că 
cheltuesc pdte tot acel capital. O scih, 
dar este datoria mea să nu mă codesc.

Dar, D-lor, am să fih fără de părtinire. 
Și cu tdte acestea nu am uitat nimic, ab
solut nimica din ceea-ce am ^is, din ceea* 
ce am făcut când mă aflam în oposițiune; 
nu am uitat nici că regimului lui loan 
Brătianu se datoresce primele desilusiuni 
ale multora dintre noi, nu am uitat nici* 
corupțiunea care se întinsese, nici ruși
nea ca un ministru să trecă dupe banca 
ministerială la pușcărie ca un hoț ordi
nar ; nu am uitat nici sălbătăciile de la 
Botoșani, cari le-am înfierat de atunci 
încă aci, în acăstă Cameră, pe atunci pe 
când nici nu cunosceam pe D. Enacovici; 
nu am uitat nici că la Craiova s’a tentat 
să ne sdrobâscă în propria-ne întrunire; 
n’am uitat nici pe 14 și 15 Martie, n’am 
uitat nici că am fost dat în judecată pen
tru crimă, n’am uitat chiar că fără regi
mul trecut nici a^i nu ași fi cunoscut șu- 
eratul acelor gldnțe pe cari eh unul le-am 

âu^it; căci am fost între cel d’ântâifi ve
niți aci. (Aplause).

Dacă nu am uitat însă nimic din tdte 
acestea, tot așa nu am uitat că în tdtă 
cariera mea de oposițiune nici un mo
ment nu ’mi-am propus răsbunarea, nici 
un moment nu m’am hotărît să dah în 
judecată pe D. loan Brătianu dacă vom 
reuși să’lrâsturnăm. Și dupe cum D-vdstre, 
D-le Blaramberg, v’ațl îndeplinit o dato
rie venind la acăstă tribună spre a da sa
tisfacere unui angajament de ondre ce ați 
luat față cu alegătorii D-vdstre, tot așa și 
eh îndeplinesc un angajament de ondre 
luat nu către opiniunea publică, ci către 
cineva care, pentru fie-care din noi, e mal 
presus de opinia publică : către propria 
mea consciință.

Și ca să pun ori-ce strejă la ori-ce is
pită, căci ispita e mare să lovescl pe vrăj
mașul pe care ’l-ai doborît, încă din mo
mentul căderel D-lui loan Brătianu, din 
prima ședință, am luat angajamentul, 
scris și tipărit în monitor, ca să îndepli
nesc datoria pe care o îndeplinesc astăzi; 
și când o fac, nu fac de cât să plătesc po
lița ce însu-ml am tras asupra mea.

Venise noul cabinet, și fie-care ne în
trebam ce are să se întâmple în acestă 
țâră. Luam atunci cuvântul ca și acum 
în numele nimănui, absolut a nimănui... 
dar nu numai când represințl pe cineva 
al dreptul să vorbescl, dar și când repre
sințl ceva. De exemplu, D. Blaramberg 
a^I ași vrea să scih pe cine represintă ? 
Din ce partid face parte D-sa ? D-lui nu 
este în nici un partid cunoscut, dar repre
sintă ceva—represintă un curent din țâră. 
Așa și eh nu represintșm pe nimenea, 
dar represintam ceva; căci nu veți tăgă
dui că există în țâra acesta și marea masă 
a muncitorilor cari vor progresul liniș
tit, iar nu discordia, și că și de aceștia 
trebue să țineți semă în cumpăna D-vdstre. 
ț)icăm atunci aceste cuvinte :

„Și tocmai fiind că a că^ut, voih fi mai 
generos a^I de cât eram ieri; căci dacă e 
vre un lucru care e semnul slăbiciunel 
morale, este violența față cu acei cari nu 
se pot apăra, e severitatea cu cei căluți.

„Mai mult, D-lor, după ce un guvern 
a că^ut nu ne mal este permis să nu ne 
gândim și la bunurile lui, și chiar și la 
circumstanțele atenuante ale relelor lui.

„Dacă s’ar da în judecată D. loan Bră
tianu pentru fapte politice, declar in tdtă 
sinceritatea că m'ași oferi eh cel d'ântâih 
ca să mă duc să’l apăr/

Aici văd în Monitor însemnat ilaritate. 
Maioritatea D-lui Brătianu rîdea!

Și adăogam :
„Nu credeți, D-lor, că «Jic acesta pentru 

a căpăta buna-voință a D-vdstre, nu cur
tenesc buna-voință a nimenul; fie-care 
’șl face datoria sa când spune ceea-ce 
crede asupra situațiunel. Atât și nimic 
mai mult.

„Nu cred că ar fi un semn mai mare de 
cădere națională, de cât atunci când ași 
vedea pentru fapte politice trimițându-se 

în judecată un om care a avut fericirea 
să fie la cârma Statului în momente de 
grea cumpănă, și sub care de și nu s’a re- 
alisat întreg programul cu care venise, 
totuși s’a putut realisa ceva din visul na
țiunel/
Consecințe dară cu mine însu-ml, dați’mi 
voe să analisez și eh situațiunea, și să vă 
arăt pentru ce nu trebue, pentru ce nu 
puteți să dați în judecată cabinetul lui 
Brătianu.

Și mai înainte de tdte să lămurim pu
țin situațiunea, să punem chestiunea cum 
a pus’oD. Blaramberg, cum se pdte pune.

Nu e vorba aci, D-lor, de informațiuni, 
de mici cercetări cari să doyedescă dacă 
nu cumva s’afi comis ceva potlogării, 
dacă cutare ministru a săvârșit o hoție. 
Nu, nu e vorba de acăsta; n’ar fi nevoe a- 
tuncl de înălțarea la care s’afi suit desba
terile.

E vorba de alt-ceva—D. Blaramberg a 
înțeles-o—e vorba de judecata politică a 
unui guvern întreg, a unul guvern care 
a deținut puterea 12 ani. Mai mult! e 
vorba de judecata politică a carierei unui 
om, și nu numai a carierei sale în guver
nul de 12 ani, dar tdtă viața sa politică 
de la 1867 încdce.

Intr’adevăr, D. Blaramberg v’a spus-o. 
Brătianu, dupe D-sa, era tot așa de vino
vat în 1868 ca a^l: aceleași abusuri, ace
leași tiranii, aceleași minciuni, aceeași mi- 
șelie. Nimeni nu vedea atunci, v’a adaos 
D. Blaramberg, efi singur cașandră mo
dernă am vă^iuto, v’am spus-o și n’ați 
voit să mă credeți.

Iată dar cestiunea: vi se cere să dați o 
sentință politică, să desființați o carieră 
politică.

Acest drept ’l aveți în lege, acest drept 
vi-1 tăgăduesce realitatea faptelor. Nu, 
nu puteți D-vdstre să desființați o carieră 
politică; nu, nu puteți D-vdstre să hotă- 
rîțl acăsta. Sunteți, suntem acei cari afi 
luptat contra lui I. Brătianu, unii mai 
de mult, alții mai de curând—voifi a- 
nalisa pe urmă situațiunea fie-căruia ;— 
sunteți adversarii politici cari ați răușit, 
nu puteți să fiți și judecători politici cari 
să vă pronunțați verdictul. In politică nu 
sunt de cât duoă tribunale: opinia pu
blică dea^I cu de apel la opinia pu
blică de mâne, care se chiamă istoria; în 
afară de aceste tribunale nu e nici unul; 
carierile politice nu intră în consideran- 
tele unei hotărîri de curte. (Aplause).

Mă uit în tdtă Europa, la tdte popd- 
rele ; sciți unde văd procese politice ? In 
Peru, în Bolivia, în Mexic; acolo văd pro
cese politice, acolo văd învingătorii de 
a^I, gâtuind pe invinșii de ieri, pentru ca 
la rândul lor să fie gâtuiți de învingătorii 
de mâne. (Aplause). Ei bine, acesta să vă 
fie idealul, acolo găsit-ațl respectul liber
tăților, acolo ve^ut-ați guvernele cele 
mai virtudse?

Arătați-mi, D-lor, un stat în Europa 
unde să se practice acestă dare în jude
cată a ministerelor. Unde? In revoluția
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francesă ? Dar ce? Fost'a cestia la noi In 
țără Intre Brătianu și noi, de răsboifi de 
clase sociale? E vorba de o națiuni în
trăgă care se ridică în contra unei opre
siuni de secoli, și care dupe ce a răușit a 
pune la pământ totul, se îmbată de bucu
rie, ’și perde cumpătul și se dă la excese?

Ară tați-mi, arătați-ml o țără civilisată 
în care să se facă ceea-ce propuneți 
D-văstre!

Dar o să Ziceți că nu sunt aiurea mi
nistere ca la noi. Ei, D-lor, nu vă degra
dați țăra așa de mult! Acum câtă-va 
vreme, în acăstă Cameră, spuneam D-lui 
Sturdza care se plângea că profesorii noș
tri sunt mai pre jos de cât cei din Ger
mania : da, D-le ministru, sunt mai pre 
jos dar și miniștrii noștri sunt mai pre 
jos de cât cei din Germania, și deputății 
noștri și advocați! noștri mai pre jos de 
cât cei din Germania; nici o țără nu pote 
suferi de acăstă boia teribilă de a avea u
nul din organismele sociale prea mult 
superior celor-alte ; totul se ține în pro- 
porțiuue. (Aplause). .

Să dorim, să năzuim să ajungem mai 
presus de cât ceea-ce suntem, dar să nu 
uităm ceea-ce am fost și să nu calomniăm 
ceea-ce suntem.

Efi, D-lor, sunt ca și D-văstre scanda- 
lisat că s’a întâmplat să se sue pe acea 
bancă hoți ordinari; de câte ori veți a
răta pe unul,—cum am arătat noi pe ge
neralul Angelescu, când eram acolo—pe 
care ’l veți bănui măcar că a furat în cu
tare ocasiune, sunt cel d’ântâifi care să 
cer lumină dar lumină mare,—și să fac 
totul pentru ca să ștergem cel puțin pata 
care a rămas pe acea bancă ministerială 
prin trecerea lui. Și cu tăie astea nu vă 
desperați, nu credeți că țăra năstră e 
pierdută, fiind-că s’a întâmplat acest lu
cru. Acum duoă sute de ani,—numai 200 
de ani!—în țera clasică a liberalismului 
și a parlamentarismului, acolo unde nu 
domnea de cât o bogată și veche aristo
crație, sub William III, s’a dat în jude
cată primul ministru Leeds, președintele 
Camerei Trevor și Seymoor, pentru că 
furase tn mod ignobil, furase ca genera
lul Angelescu, și cu i ote astea nimic n’a 
impedicat pe Englitera să facă progrese 
cari ne uimesc. Asemenea dări în jude
cată, da, sunt rodnice, și nu efi le voifi 
înlătura.

Dar procesele politice, aprecierile po
litice, arătați-mi-le unde se fac ? Nicăeri. 
Și sciți pentru ce ?

D. G. Panu: Straford.
D. T. lonescu: E vechifi, D-le Panu; 

voifi ajunge și la argumentația D-tale, la 
rând. (D. Panu întrerupe).

Și efi regret, de cât o să ne întâlnim 
în altă discuțiune.

Nu s'afi făcut procese politice; căci ca
racterul faptelor politice diferă dupe a
precierile partidelor; dupe cum spunea 
Victor Hugo în parlamentul francez: 
procesele politice sunt cele mai nesigu
re; osîndiții politici? Criminali pentru 

unii, eroi pentru alții. Și când președin
tele ’l întrerupea cu un argument de ad
vocat de judecătorie de pace, și’i ^icea că 
criminalul când e osîndit, e criminal pen
tru tdtă lumea și erofi numai pentru com
plicii săi, Victor Hugo în numele drep- 
tățel celei eterne 'I respundea :

Aduți aminte, D-le președinte, că ma
reșalul Ney a fost ca criminal osîndit în 
1815, pentru mine el este un eroâ, și cu 
tote astea nu sunt complicele lui.

Dacă vreți acum, să trecem la noi, să 
vedeți neputința proceselor politice, seim 
cu toții procesul politic de la 1876, acu- 
sarea ministerului D-lui Catargi. Nu e- 
rafi fapte mici acelea pentru cari era dat 
în judecată D-sa, pentru acăsta nu aveți 
de cât să citiți actul de acusare și dove
zile culese. Efi nu voifi să le citesc aci; 
căci m’am hotărît să nu aduc de astă da
tă nici o vorbă de patimă care ar putea 
să ne învrăjbăscă; dar nu pot să vă as
cund că era întrăga serie a acusărilor pe 
care le-a adus și D. Blaramberg cabine
tului Brătianu. Erafi în primul rând in
gerințele electorale. Și să nu credeți că 
tocmai în acăsta nu ar fi temelia lucrului; 
din contră, dacă voiți să faceți operă de 
dreptate politică, aici ar trebui să loviți; 
căci dacă n’ar fi ingerințe, n’ar mai fi păte 
nici clientelă, nici traficurile de cari ni se 
vorbesce. Era pe lângă acăsta, violare de 
texte exprese din Constituție, violarea 
art. 29, era până și complicitate pentru 
omucidere; căci, D-lor, dacă a căZut un 
ușier aici, la ușe, în timpul guvernului 
D-lui Brătianu, aduceți-vă aminte că al
tă dată afi căZut mulți omeni la Giurgiu, 
și la Alexandria. (Aplause).

Era dar, dupe cum vedeți, chiar com
plicitate de omor! Era mai mult! Și vio
lența D-văstre de agi ’mi aduce aminte 
că am citit cu orăre acest lucru că, pe 
când D. MârZescu venise în numele mo- 
der ați unei picând: Acusați pe Catargi de 
ori și ce vreți, nu ’l acusați însă de dela
pidare de bani publici; căci nu vă va cre
de nimeni, s’a găsit atunci un D. Lățescu 
care să ’l întrerupă Zicându’i: Cum? Vrei 
să fii politicos cu tâlharii ? Acăsta e scris 
în Monitor.

Efi vă întreb acum : Profitat'a cui-va 
acăstă punere în judecată ? Dar o să 'mi 
Ziceți pdte că ar fi putut profita dacă s'ar 
fi continuat. *

El bine, nu. Și efi vădafi un singur răs
puns : Elocința faptelor. Nu afi trecut de 
cât 7—8 ani dupe acăstă grea acusare, 
și ați văZut pe acusatori unul dupe al
tul, pe D. Kogălniceanu, pe D. Vernescu 
—și efi nu ’I învinovățesc pentru acăsta; 
căci afi făcut-o în bună credință absolută, 
—’i-ați văZut alergând la sprijinul D-lui 
Catargi vinovatul, luându’l de la Golășel 
pentru ca să’I cără concursul săfi la res- 
turnarea unui alt guvern care călcase li
bertățile publice. (Aplause).

Istoria are câte o dată respunsuri de 
acestea crude. Departe de mine de a Zice 
că acusarea nu era drăptă; ceea-ce voifi 

să Zic însă e că ea nu trebuia să se facă, 
dupe cum de altminterlea însuși acusato- 
rii afi fost siliți s’o recunăscă, de ăre-ce 
și-au retras acusarea lor!

Mai mult, D-lor. Scițl cui a profitat a- 
cusarea de la 1876 ? -

Tiraniei, a tot putinței D-lui Brătianu; 
căci depărtând pentru cât-va timp din 
arena politică pe protivnicii săi restur- 
nați, i-a înlesnit să guverneze țăra fără 
control, așa că vrând ne vrând n’a putat 
de cât să ajungă la păcatele la cari a a
juns. întreb pe cei de la 1876 de ce nu 
acusă și aZi ? Fiind-că greșală politică afi 
făcut atunci, și nu vor să o repete și aZi. 
Căci la ce bun păcatele predecesorilor 
noștri, dacă nu tragem nici o lecție dintr’- 
însele.

Și apoi pentru ce acusați pe D-nu Bră
tianu? Pentru faptele din propunerea 
D-lui Blaramberg? Ia să le luăm puțin o 
dată pentru tot-d’a-una. Voesci, D-le Bla
ramberg, ca cestiunea Basarabiei să măr- 
gă înaintea justiției ? Voesci lumină? Ei 
bine. Ce are să mai afle țăra în acăstă ces- 
tiune?Eascie un lucru: că omare împărăție 
și-a dat a ei iscălitură că ne va respecta 
teritoriul,și nu ’și a ținut iscălitura. Ce? vo
iți să se deschidă încă odată acăstă rană 
adâncă care sângerează în fie-care din
tre noi ?

Voiți acusare pentru că s’afi votat legi 
neconstituționale ? Cum ? dupe ce ați vă
Zut pe D. Blaramberg singur că a Zis că 
în acăstă privință 'și reservă pentru mal 
târZifi cuvântul ?

Și pentru ce astă reservă? Să fie pen
tru că sunt chiar din acei 22 cari nu vor 
să se explice asupra acestui punct !

Ce dovadă mai puternică că propune
rea D-văstre n’are nici temeifi nici viitor.

Vorbiți de legi neconstituționale; dar 
de ce nu aveți curagiul să le Spuneți cari 
sunt ? .

Este revizuirea Constituțiune! în basa 
căreia stăm aci? Este domeniul coronei ? 
De ce tăceți, de ce nu voiți să vă spu
neți gândul întreg ?

Acusați pentru cele-alte fapte poli
tice ? Apoi vă întreb de când este Bră
tianu greșit ? D. Blaramberg spunea^ că 
de la început de 12 ani. El, atunci vă 
votez propunerea, dar vă cer să dați în 
judecată pe toți complicii D-lui Brătia
nu, să dați In judecată pe toți liberalii 
din acăstă Cameră, să dați în judecată și 
pe toți conservatorii din acestă Camera. 
Complici și liberalii, complici și conser
vatorii ; complici liberalii pentru că s’afi 
deșteptat prea târZifi, complici conser
vatorii pentru că afi anunțat prea de tim- 
purifi! Ah! scifi că mulțl dintre noi 
pretindem că răul a început numai dupe 
plecarea năstră. Ei, D-lor, acăstă expli
care are cusurul, cum bine a spus D. La
hovari, că creăză mai multe egire, și is
toria nu cunăsce de cât una !

Complici toți, D-lor! Răul 'și are ge- 
nesa lui, dați-ml voie s’o fac în câte-va 
cuvinte. Acum 40 de ani, D-lor, se ridi
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case o generațiune tânără, caldă la inimă 
și mare la aspirațiuni ; putea să șl aibă 
păcatele ei, însă păcatele nu se mai pu
teaâ vedea, atâta era de uimitâre lumina 
ce revărsa aspi rațiunilor el!

Din acea mare generațiune unii aâ 
murit In florea vârstei, alții aâ dispărut 
în obscuritate, cel mal fericiți aâ rămas, și 
aceia acoperiți de gloria luptelor și a exi
lului s’aâ pomenit în fruntea unei cete 
de fanatici. Nu-i așa că aâ avut fanatici 
și nici nu mă mir, din contră ar fi să dis
per de patriotismul acestei țări dacă acea 
generațiune nu ar fi născut fanatici în 
drumul ei. Și când acea câtă a ajuns la 
putere n’a găsit în față-I de cât un 
partid învechit, care din ce în ce devenia 
mai slab. Așa că pe când partizanii se 
supuneaâ orbesce, protivnicii nu îndraz- 
niaâ să critice; și ast-fel, D-lor, înțelegeți 
bine, că păcatele și greșelele cari s’aâ co
mis aâ fost o consecință fireasca, o ur
mare fatală a unor evenemente pe cari 
nimeni, nici chiar sentința D-vâstre, a 
curții de casațiune, n’ar fi putut să le o
prească.

Complici noi toți, D-lor, aceia chiar 
cari n’am fost cu dânsul de cât un an, ca 
mine, pe când mulți din cei cari vor vota 
propunerea aâ fost cu Brătianu ani înde
lungați. Aveți dar o parte de răspun
dere față cu istoria, răspunderea că n’ați 
sciut mai d’inainte să împedicați greșe
lele. Iată complicitatea liberalilor, și ve
deți că sunt larg, nu voiâ să analisez 
râud pe rând faptele încriminate din pro
punerea D-lui Blaramberg, nu voesc să 
fixez datele acelor fapte sâ vă spun nu
mele brătieniștilor depe atunci; căci, dacă 
ași face-o, mulți ar simți un fer roșu pe 
obraz, cum l-am simțit chiar eâ, partizan 
de o db care n’am fost nici o dată nici la 
sfaturi, nici la onoruri.

Complici și conservatorii. Căci ce aâ 
făcut ei? Afară de câți-va cari, cum 
spunea D. Lahovari, d’abia puteaâ ocupa 
o masă s’aâ plecat către sdrele care se ri
dica ; s’aâ plecat atrași, unii dta de fa
voruri, eâ ^ic de alt-ceva pe care'l voiâ 
explica; dar aâ plecat, și puțini aâ rămas 
cari să aducă lupta cea mare. D Blaram
berg este unul din cei cari aâ adus’o, și 
de aceea ’i daâ dreptuFca să vorbâscă cum 
vorbesce. D-sa nu are nici o răspundere, 
dar nici o parte din cele bune și mari 
n’are—dar nu toți cel cari aâ să voteze 
cu D-sa pot să țină același limbagiâ.

Ei bine, cu partizani fanatici și cu pro- 
tivnici cari ți se închină ori cari tac, vă 
întreb dacă firea omenâscă nu duce, nu 
trebue să te ducă la acea beție a puterel, 
la acea rătăcire a măririlor, care te face 
să te cre^i impecabil, și să sdrobesci pe 
ori-cine se încârcă sâ-țl stea în cale ?

Acesta este, D-lor, istoria D-lui Bră
tianu. Trebuia dre pentru acâsta să-nu’l 
dăm jos ? Nu; dar o-dată cu resturnarea 
lui, misiunea ndstră s’a terminat, și ră
mâne acum ca istoria, judecând faptele 
lui bune ca și cele rele, să’i dea partea 

care ’I se cuvine într’una din paginele a
nalelor țării ndstre.

Se întâmplă, D-lor, cu judecata âme- 
nilor ceea-ce se întâmplă cu judecata unei 
priveliști. Când te uiți de aprdpe ’ți apar 
distinct tdte detaliele și urîciunile și mes
chinăriile și nimicurile, când te depăr
tezi însă nu mai vedi decât conturul și 
liniile cele mari. Ei bine, distanța în timp 
are același efect cu depărtarea în spațiâ. 
Din operile trecutului nu mai remân de 
cât numai nisce linii generale, și omul 
este judecat dupe acele linii numai, așa 
că ori intră în rândul cetățenilor celor 
mari ori dispare pentru vecinicie în masa 
cea fără de nume. Ei bine, o asemenea 
definitivă judecată asupra lui Brătianu 
nu puteți să dați D-vdstre, ea aparține 
unei alte generațiuni mal depărtate. (A- 
plause).

Am $is, D-lor, adiniaorl — și n’ași 
vrea ca cuvintele mele să fie răâ interpre
tate—am d*8 câ și partidul conservator 
este de vină pentru greșelile regimului 
trecut; pentru că el a deșertat mulți ani 
de la luptă în contra D-lui Brătianu. Să 
fi intrat dre în acâstă vină partidul con
servator numai pentru că a fost atras de 
favoruri ? Nu, D-lor, să nu judecăm o
menirea cu ceea-ce este mai răâ în noi, cu 
ura; s’o judecăm cu ceea-ce este mai bun 
în noi, cu dragostea.Conservatorii aâ fost 
și el orbiți de gloria care se revărsase a
supra nâmului românesc. Eâ nu voiâ dtae 
că D. Brătianu a făcut independența și 
Regatul—și declar d-lui Blaramberg că 
pentru mine unul, Regatul nu este o ba
gatelă, iar resbelul, resbelul care dupe d. 
Blaramberg este op era exclusivă a acu- 
satului de adi, este o operă mâreță. Cei 
cari nu-și daâ sâmă de tdte efectele ce a 
produs asupră-ne reînvierea gloriei stră
moșesc!, n’aâ de cât să se întrebe dacă 
rolul nostru în Europa este adi acelaș ca 
înainte de resbel!

Ei bine, sdrta a voit ca aceste acte 
mari să se facă pe când D. Brătianu 
se afla la putere, asupra lui dar s’a revăr
sat gloria națională; și conservatorii ade
meniți aâ desarmat și el pentru câți-va 
ani, și nici n’aâ putut să nu desarmeze, 
căci le-ar fi fost cu neputință să se lupte 
atunci în contra opiniunei publice unani
me a țărei.

Și acum, D-lor, vă întreb, ce scop ur
măriți când cereți darea în judecată ? 
Voiți să se facă lumină ? Dar lumina, 
declarați singuri, este făcută, culpabili
tatea este vădită, faptele s’aâ comis. Și 
atunci vă întreb ce voiți ? Mi se dtae : 
Pedâpsa. Pedâpsa ? Dar D-vdstre nu vo
iți pedâpsa, căci nici unul dintre D-vds
tre n’a cutesat să nu aibă lărgimea de 
inimă să dică că nu ține atâta la pedâpsă, 
cât ține la alt ceva.

Și dacă nu voiți pedâpsa, încă o dată, 
ce voiți ?

Voiți să puneți nisce adversari poli
tici în neputință de a duce lupta în contra 
D-vdstre, voiți eă nimiciți una din gru

pările cari vă sunt dușmane ? Acâsta vă 
este dorința, și acâstă este nedrept.

Da, D-lor, eâ sciâ ce vă îngrijesce, căci 
dacă nu ăsta vă este scopul, de ce n’ați 
venit cu acâstă propunere, D-vdstre cari 
diceți că ați luat angagiament față cu țâ
ra, ca să o faceți mai dinainte ? Pentru 
ce n’ați venit la Noembrie ? Pentru ce 
ați născocit-o tocmai dupe ce n’a reușit 
porto-francurile, tocmai dupe ce s’aâ spart 
atâtea combinațiunl și atâtea învoieli ? 
(Aplause sgomotâse).

Să vă spun eâ de ce, D-lor : Pentru că 
ați vădut acum în urmă în 5 județe fă- 
cându-se un reveriment de opiniune pu
blică pentru I. Brătianu, pentru că ați 
vădut la Târgoviște alegându-se de sena
tor un fost ministru de la 14 și 15 Mar
tie, ce e drept cu concursul D-lul P. Gră
dișteanu; pentru că ați vădut la Bârlad 
alegându-se un colectivist cu învoirea di- 
sidenților ; pentru că ați vădut la Călă
rași alegându-se prințul N. Bibescu; pen
tru că ați vădut la Câmpu-Lung alegân
du-se însuși D. I. Brătianu; pentru că ați 
vădut la Caracal alegându-se în consiliul 
județian partisan! de ai Iui I. Brătianu. 
Acâsta este ceea ce v’a durut, și v’a în
demnat să faceți propunerea de adi.

Ei bine, tactica D-vâstre păcătuesce 
de la basă! Ce, credeți D-vâstre, D-lor, 
că țâra a uitat trecutul, și de aceea a în
ceput să se gândâscă iara șl la I. Brătia
nu ? Nu, D-lor, țâra n’a uitat păcatele a
celui regim, țâra a făcut acest reveriment 
nu pentru câ a uitat cera, ci pentru că 
v’a vădut slăbiciunea D-vostre. (Aplause)

Anchetele, dările în judecată ale ditai 
de ieri, ori-ce ați face D-vâstre, nu vor 
acoperi nici o-dată lipsurile, ca să nu dta 
mai mult, ale ditai de adi.

Și acum mă mal întreb, care dintre D- 
vâstre mai puteți da în judecată pe Ion 
Brătianu ? Mă adresez ântâiâ la D-vâs- 
tre liberali din oposițiune, și vă întreb : 
Puteți D-vostre astăzi să dați în judeca
tă? El, D-lor, ia să ne aducem aminte câ- 
te-va fapte prâspete: La Iași, în trecutele 
alegeri, ați făcut coalițiune cu partisa- 
nii D-lui I. Brătianu, la Ploescl în alege
rile generale a fost nu numai coalițiune, 
dar și uo sărutat celebru... (Aplause).

D. C. T. Grigorescu : Nu este așa, 
fiind că n’a fost la alegerile generata.

D. Tache lonescu: La Bârlad, D-lor, 
la alegerile de senator s’a făcut învoială 
electorala; la Târgoviște s’a făcut învo
ială electorală ; dar aici chiar, la Bucu
resci ? Apoi la Bucuresci, și mă refer la 
D. Blaramberg, cum se explică faimosul 
incident de la nu mai puțin faimâsa în
trunire publică liberală de la Ateneâ, pro
testul energic al D'lui Blaramberg, care, 
imediat telegrafist în tâtă țâra, nu puțin 
a contribuit la sârta alegerilor, dacă nu 
se admite că eram mulți dintre liberalii 
deșidenți, cari voieaâ o alianță de îndată 
cu partidul cădut ?

D, N. Blaramberg : Era protestarea
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Capitalei în contra regimului că^ut a 
D-lui I. Brătianu.

D. Tache lonescu: Ei, D-lor, prea vă 
grăbiți cu explicațiele. Ia să ne amintim 
puțin faptele și să le examinăm : Se a- 
nunță la Ateneh o întrunire ^isă a libe
ralilor desidenți, întrunirea s’a făcut, vor
besce D. Dumitru Brătianu, vorbesce D. 
Petru Grădișteanu, și când vine rândul 
D-lui Blaramberg, D-sa protestâză cu 
violență contra celor ^ise de cei-alți ai 
săi colegi, ba încă susținut de o parte din 
auditori este luat în triumf și dus până 
a casă la D-sa, de unde iarăși vorbesce 
din balcon contra acelora cari voiseră u- 
nirea. Cine erah aceia ?

D. N. Blaramberg : S'a vă^ut, și e- 
rați și D-vostră.

D. Tache lonescu : D. Blaramberg, 
(jice că eram și eă. Eh, D-le Blaramberg, 
nu m'am ales cu colectiviștii in unire, 
m'am ales întocmai ca și D-ta la Brăila, 
pe aceeași listă cu guvernamentalii și con
servatorii. (Aplause).

D. N. Blaramberg: Ah fost cel pu
țin guvernamentali ascunși dacă sati pu
tut alege alături cu mine.

D. Tache lonescu : Vedeți că eă nu 
sgândăresc pe nimeni, dar dacă mă ata
cați dați-mi voie să mă apăr.

Prin urmare, să resum lucrul și să £ic..
D. N, Blaramberg : Am să răspund; 

numai dacă mi se va da cuvântul dupe 
D-ta.

D. Tache lonescu : ’L veți avea, și 
eă dupe D-vostrâ; sunt în tot-d'a-una ga
ta să vă răspund. (Ilaritate).

Liberalii, Dior, cari a duoa (Ji dupe că
dere nu găsiaă că este o monstruositate 
să facă alianță electorală cu căluții, nu 
pot a^I, dupe 10 luni de (jilef să ’i dea în 
judecată pentru mai marea glorie a acu- 
saților de la 1876!

Trec acum la conservatori. Și vă în
treb : Acesta a promis partidul conserva
tor țărei când 'i-a cerut încrederea? Acesta 
a fost programullor în alegeri? Nu, D-lor, 
ați promis să începeți o eră nouă, să în
dreptați relele guvernului trecut, (a- 
plause), ați promis, D-lor, să resolvațl ces
tiunea agrariă, ați promis reforme, ați 
promis să dați țărei alt spectacol de cât 
acela pe care '1 da ultima maioritate a 
D-lui Brătianu, în vremea în care depu
tății se supăraă pentru că nu li se dedea 
domnia în județ, și pe când sesiunile 
treceaă fără să se facă nimic. (Aplause).

Dacă n’ați fi venit înaintea alegători
lor cu speranța viitorului, fiți siguri că 
nu v’ar fi dat încrederea lor!

Nu cu trecutul D-vostre ați obținut 
voturile D-lor; ci cu făgăduelile D-vostre. 
(Aplause).

Țera la 1876 a dat jos partidul con
servator sperând mai bine de la partidul 
liberal, și când partidul liberal dupe o 
prea lungă domnie a ajuns în același fă
gaș, în care fusese și partidul conserva
tor, țâra ’și-a pus din noii încrederea în 
partidul conservator, sperând că în urma 

unei lecțiuni meritată, el va face mai bine 
de cât liberalii din cesul din urmă.

Acesta este verdictul alegătorilor. Ceea 
ce a crezut țăra acăsta a fost că s'a cur
mat cu luptele pătimașe. Fiți siguri că 
dacă ar fi sciut alegătorii că încrederea 
pe care v’ah dat’o o veți cheltui trei luni 
de ^ile în combinațiunl de culise și în in
trigi ministeriale, fiți siguri că nu v’ar fi 
dat-o. (Aplause). Cine n'a înțeles verdic
tul țărei, va avea o amară deșteptare; 
atât mai reh pentru acei cari cred că pă
mântul are să graviteze în giurul per
sdnei lor, pământul care nu se va în
vârti nici o-dată în jurul unui om !

D-lor, nu sunt conservator; dacă ași fi 
însăconservator, a<ji ar fi ^iua cea mal feri
cită pentru mine; căci a^I ași avea ca 
conservator să iau în contra liberalilor o 
răsbunare Dumne^eească. Ași (jice : Nu, 
să nu-I dăm în judecată; liberalii, la 1876, 
usând de dreptul biruinței, ah propus 
darea în judacată a partidului conserva
tor, și noi a^I, când ne-an fi așa de lesne 
să le facem același lucru, noi punem pa
triotismul nostru mai pre sus de resen
timentele ndstre. (Aplause). Și eti ca li
beral regret că acest titlu de gloriă va fi 
dat protivnicilor mei să o aibă, iar nu par
tidului meh; iată tot regretul meh !

D. Panu ș’a rîs puțin și de aceia cari 
se ocupă de ceea ce va $ice Europa des
pre noi; nu este lucru de care un om spi
ritual să nu’șl pdtă rîde, și D. Panu are 
mult spirit.

D-lor, eh sunt unul din aceia cari se 
ocupă de ceea ce va (jice opiniunea pu
blică europenă despre noi; scih că viața 
ndstră se reazemă pe sabie, și de aceia 
voih ca sabia să ne fie cât mai ascuțită, 
dar mai scih că de multe ori, în vremuri 
grele, am făcut apel — și cu succes — la 
opiniunea publică europână.

Ei bine, D-lor, n'ași voi să se creadă 
în Europa că la cârma Statului a fost 
duoi-spre-cjece ani numai murdărie, nu
mai mișelie. N’ași voi să se crâdă că a- 
câstă țeră s'a închinat la pământ, în cur
gerea acestui lung timp, numai înaintea 
mișelie! !

N’aș voi să se crâdă în Europa că pe 
malurile Dunărei, se produce aceeași pro
blemă care s'a produs altă dată pe malu
rile Vistulei; nu ași vrea să se crâdă că în 
țâra acesta se află o națiune bravă, inte
ligentă, generdsă, dar atât de desbinată, 
atât de sfâșiată, în cât facțiunile ard de 
setea răsbunărel, căci dacă se va crede 
una ca acâsta, D-lor, atunci, o, atunci nu 
avem de cât să ne așteptăm la un finis 
poloniae numărul duoă !

D. președinte : D-lor deputațl, am 
primit un amendament la propunerea în 
discuțiune, și dacă permiteți a i se da ci
tire.

Voci: Da, da.
D. I. Rădulescu: Iată, D-lor, coprin- 

derea amendamentului :
„Subsemnați!, văzând propunerea de 

dare în judecată semnată de 22 D-nl de
putațl;

Considerând că, în afară de ori-ce pre
ocupați ane politică, Camera voiescee în
dreptarea și represiunea violărilor de 
lege și delictelor de drept comun, cari aa 
însoțit exercițiul puterii publice sub gu
vernul trecut.

Propunem, în aceste limite și pe aceste 
base, darea în judecată pentru faptele 
semnalate în acea propunere, cari ar in
tra în coprinsul acestui amendament, a 
ministerului Ion 0. Brătianu sah a mi
niștrilor anume responsabili din cabine
tul Ion C. Brătianu.

I. Marghiloman, M. Caracostea, M. 
Mateescu, G. Danaric, D. G^Vidrașcu, 
G. Drâghici, Nicu Georgescu, I. O. Ne
grutzi, Ion F. Robescu, A. Goilav, V. 
Dimitropqlu, O. Miclescu, O. M. Stroici, 
A. Cămărășescu, I. Dimitriad, G. Bere- 
voescu, S. Goilav, I. I. Rădulescu, Gr. 
Andreescu, N. Fiii pese u.

D. președinte : D. Panu are cuvântul.
D. G. Panu: D-lor deputațl, când am 

luat cuvântul alaltă-ieri în acăstă cestiune, 
vă aduceți aminte că am ^is următdrele: 
Nu voesc să intru în desbaterea mal pe 
larg a faptelor ce cad în sarcina guver
nului I. Brătianu, fiind-că cred că nimeni, 
absolut nimeni din Cameră, afară de D-nii 
cari aparțin acelui partid, nu va veni să 
ia apărarea D-lui Brătianu, să ’l declare 
nevinovat.

Ei bine, vă mărturisesc că m’am înșe
lat, căci de duoă ^ile se face apărarea gu
vernului Brătianu în Cameră și se face 
apărarea de aceia cari ’l-ah combătut.

Mal mult, D-lor, noi din acusatori am 
devenit acusațl, adică rolurile s’aîi inter- 
vertit, mai cu semă astăzi vedem că noi 
suntem acusațl și mal că s’ar putea face 
o propunere ca să fim noi dați în jude
cată. (Ilaritate).

D-lor, eă n’am talentul oratoric și mai 
cu sămă talentul oratoric eminent al D-lui 
Tache lonescu, pe care tot-d’a-una i ’l-am 
recunoscut. De aceea să ’mi dați voe ca 
să vorbesc mai terre ă terre și într’un 
mod mal positiv.

D-lor deputațl, am ^is că suntem acu
sațl noi acusatori! și în ădevăr ca trebue 
să ne apărăm și să ne apărăm înaintea 
unei Camere care nu este colectivistă, să 
ne apărăm înaintea tovarășilor noștri de 
luptă în contra D-lui I. Brătianu.

Căci, D-lor, ce însemnăză alta când ni 
se spune : urmăriți răsbunarea, micșorați 
faptele ilustre ale regimului I. Brătianu, 
voiți să înjosiți țăra înaintea Europei, 
voiți să o aduceți în halul Poloniei, voiți 
să degradați totul, usând de arma resbu- 
nărei. Și acestea ni se spun pe un ton 
forte ridicat, de și D. Tache lonescu pro
misese că o să fie moderat. El bine, eti o 
să vorbesc mal cu sânge rece.

D-lor, între altele, ni s’a făcut o acu- 
sare fdrte gravă, aceea că voim să supri
măm un partid, partidul liberal.

Digitized by knOOQie



8 Februarie 1889 DESBATERILE ADUNAREI DEPUTAȚILOR 681

D-lor, nu voim să suprimăm nimic, 
voim să se condamne 10 dmeni, cari suni 
vinovați. Pentru acesta dre se suprimă 
un partid? Cum ! Fiind-că se va duce I. 
Brătianu la VăcărescI cu Stătescu cu Stur
dza și cei-alți, pentru acăsta se va supri
ma partidul liberal ?

Apoi dacă numai D-vdstră, D-le Tache 
lonescu, ați rămânea singur, încă partidul 
liberal nu mdre; de vreme ce v’ați decla
rat liberal, dar nu uitați că pe acele bănci 
se află și alți representanți eminenți al 
partidului liberal; (aplause); prin urmare, 
partidul liberal nu dispare.

D. N. Blaramberg: In interesul libe
ralismului.

D. G. Panu: Cum, D-lor, nu avem drep
tul să formulăm o acusațiune ca să nu ni 
se arunce învinuirea de resbunare poli
tică? Dar D. Tache lonescu ne (Jicea: Nu 
aveți dreptul să '1 dațl în judecată.

Dacă D. Tache lonescu vorbia așa la 
1876, pdte că avea dre-care dreptate; as- 

'tă^i numai are absolut nici o dreptate, 
astăzi este o lege a responsabilitățel mi
nisteriale, și când este vorba de o aseme
nea lege, efi las de o parte și pe Peru și 
pe Chili și pe Polonia, (ilaritate); efi nu 
mă uit la considerațiuni generale străine 
și nu voesc să mă las pe judecata istoriei, 
care este fdrte bănuelnică, eh nu mă țin 
de judecata legei și mă țin într’un mod 
fdrte calicos, când este vorba mai cu sămă 
de omeni cari s’ah crezut siguri de impu
nitate.

D-lor, am <jis că este o lege a respon
sabilitățel ministeriale, ei bine, printr’o 
împrejurare stranie acei cari sunt tri
miși — sperăm noi să fie trimiși in jude
cată — sunt trimiși în puterea legei lor 
proprii, făcută de dânșii. Iată o circum
stanță pe care D. Tache lonescu nu tre
bue să o uite și ia să explic în câte-va 
cuvinte ce însemnăză acăsta: Guvernul 
D-lui I. Brătianu, venit la 1876 și amărât 
de regimul D-lui Lascar Gatargi și având 
în memorie tdte actele cele cari le săvâr
șise acel regim și pe care D. I. Brătianu 
se decise a le pedepsi, s’a lovit însă de 
lipsa legei de responsabilitate ministe
rială, și atunci acel guvern tânăr, plin de 
generositate, căci ori-cine când intră la 
guvern intră cu intențiuni să facă bine, 
dacă nu el, dar cel puțin tovarășii lui, a 
£is: Aide să facem o lege de responsabi
litate ; căci dacă vom cădea de la putere 
vor veni iarăși conservatorii, a făcut dar 
o lege de responsabilitate pentru un alt 
partid, gândind că ei sunt mal pre sus de 
ea, că ei nu o să comită de <jece ori mai 
multe rele de cât regimul D-lul Catargi.. 
EI bine, acăstă lege a responsabilitățel 
există, voiți să o suprimați ? Aideți să o 
suprimăm. Dar ce voiți să punem în locul 
ei? In care judecată să trimitem pe miniș
trii culpabili? In cestiune de politică să 
lăsăm la judecata istoriei ? Dar, D-le Ta
che lonescu, D-vdstră sciți ce va să^ică ju
decata istoriei ? Nu există o judecată mai 
strâmbă, mal infamă câte o-dată de cât 

judecata istoriei. Acăsta o sciți prea bine, 
că de cinci mii.de ani de când se face is
toria, toți lingușitorii tronurilor afi falsi
ficat istoria și din călâi ce erafi afi făcut 
eroi și vice-versa. (Aplause).

Judecata istoriei?
Dar 'mi vine, D-lor, să rîd când aud d- 

men! serioși, — și nu fac alusiune la D. 
Tache lonescu dar la alții — (ilaritate) 
vorbind în numele istoriei. Dar de când, 
D-lor, istoria este cartea cărților ? De 
când istoria este criteriul sciințific ? De 
când istoria este ceva așa în cât tdtă lu
mea să se închine ei? Deschideți câte-va 
cărți de istorie asupra aceluiași subiect, 
D-le Tache lonescu, și aveți să vedeți că 
catolicii fac istoria în felul lor, protes
tanții fac istoria în felul lor, ortodoxii 
fac istoria în felul lor și politicianii fac 
istoria în felul lor. La acăsta voiți să ne 
duceți și cu judecarea regimului I. Bră
tianu ? Nu o primesc. D-vdstre • 
Judecata istoriei, dar s’a făcut istoria a
supra lui 1848 ; o primesc!, D-le Tache 
lonescu ? S'a făcut o legendă asupra is
toriei de la 1848, s’afi intervertit rolurile, 
dmenii cinstiți și de caracter afi fost ha- 
fuați, afi fost tăvăliți în noroifi, iar șire- 
ții afi fost ridicați pe ântâiul plan. (A- 
plause).

Ei bine, D-lor, noi comptăm să distru
gem legendele istoriei trecute și D-vds
tre ne îndemnați ca să ne referim la o 
istorie eventuală viitdre? Apoi istoria 
trecută ne învață că nu trebue să ne ra
portăm la istoria viitdre și D-vdstre toc
mai acăsta voiți să o facem ; voiți, D-lor, 
ca să fie judecat D. I. Brătianu și regi
mul săfi dupe istoria ce o va scrie verl- 
un colectivist ? (Aplause).

De aceea, D-lor, nu primesc ; pdte să 
^ică D. Tache lonescu, dar efi n'am cali
tatea să primesc judecata istoriei, efi am 
altă calitate, efi sunt deputat, nu sunt a- 
părătorde simțimânt al dmenilor căluți.

Efi nu sunt crud, dar sunt drept, dacă 
m'ar lua la curtea cu jurați safi la curtea 
de casațiune de apărător, pdte și efi ași 
face recurs la sentimentele de generositate, 
dar aici unde nu sunt advocatul nime- 
nui, vorbesc în numele legei de responsa
bilitate, și dacă ai călcat,D-le I.Brătianu, 
legea dute la Văcăresc!, până ce vei a
junge acolo pdte te voi apăra la casație. 
(Ilaritate, aplause).

Ironie pentru ironie. D. Tache lone
scu a găsit că 'mi-am bătut joc de mania 
de a vîrî peste tot locul politica exteridră; 
așa este ; dar D-vdstre nu cam exagerați 
cum-va lucrurile când comparați Româ
nia cu Anglia și când respingeți compa
rația cu Peru și Chili ? Nu scifi dacă în 
Peru și Chili a existat un guvern mal răfi 
de cât al lui Brătianu ; și să nu ne t spe- 
riăm de acăstă comparațiune când sunt 
lucruri asemanătdre, cari se produc în 
România ca și în Chili, efi cred că este o 
fanfaronadă de a ne cocoța tot la Anglia 
și a trece cu vederea pe Chili. Căci, să 
fim drepți, în privința caracterului, a 

ușurinței de judecată, a pasiunelor, a am- 
bițiunei și mal cu sămă a competițiune- 
lor, (aplause, ilaritate), semănăm dre cu 
Anglia? Apoi guvernele în Anglia cad 
ele sub povara rușinel sub care a că^ut 
D. Brătianu ? Nu, D-lor, guvernele în 
România cad ca la Peru și Chili. Atunci 
de ce ne vorbiți cu dispreț de aceste țări? 
Ca oratorie este minunat, dar ca adevăr? 
Ga edevăr, suntem în adevăr «noi iar nu 
D-vdstre.

Mai mult, D-lor.
Când am avea înaintea ndstră spre ju

decare un regim care să se fi ținut poli
ticesce în marginile legalităței până la 
ultimul retrașament, înțeleg acest lucru, 
atunci ați putea să giceți că între noi și 
regimul I. Brătianu a fost o luptă pur 
politică, deci o dată că^ut nu mai avem 
dreptul ca să '1 dăm în judecată.

Dar când lupta n'a fost pur pe tărâ
mul politic, ci a fost pe tdte tărâmurile, 
chiar pe tărâmul corecțional, mai credeți 
că precedentele de la Anglia pot avea 
veri-o valdre, mal credeți că ele sunt un 
argument pentru a nu da în judecată pe 
românul Idn Brătianu de la 1848 ? Do
vadă că D. Tache lonescu simțea slăbi
ciunea acestui argument ne cita un mi
nistru engles de acum 200 de ani, noi 
'l-am întrerupt și 'l-am ^is, începeți cu 
Lord Straford. D-sa ne răspunse, acela 
este mai vechiu. Apoi de ce să ne scobo- 
râm cu 200 ani în urmă și să nu o luăm 
mal de demult. Unde e resonul ca numai 
exemplele de la 200 de ani în cdce să fie 
concludente ? Și de ce n'ar fi mal degrabă 
exemplele mal vechi mal conclodente ? 
De ce ceea ce făcea englesi! cu 290 de an! 
în urmă dând în judecată pe ministru 
pentru crime politice nu e bun, ci numai 
cu 200 an! în urmă ? Acăsta însemnă, 
D-le lonescu, că D-vdstră alegeți dupe 
cum vă convine, faceți istorie....

Ni se mal (Jice, D-lor: Nu voiți să pe
depsiți pe Brătianu, ci voiți să’l supri
mați. In ceea ce mă privesce asigur pe 
D. Tache lonescu că este contrariul. Efi 
voesc ca culpabilii să'și ia pedăpsa ; atât 
numai. Și acum voifi răspunde la obiec- 
țiunea forte ingenidsă ce ați făcut.

Ați ^is: Dovadă că nu voiți de cât eli
minarea momentană a venire! la putere 
a lui Brătianu, este că prin localități 
v’ați aliat cu colecțiviștii. Așa este; și 
tocmai acest lucru vă dovedesce că nu 
voim să distrugem partidul liberal, nu 
voim să suprimăm câte-va $ecl de mii de 
dmeni din circulația politică, ci voim ca 
10 dmeni cari afi adus tdte relele în țăra 
acăsta în curs de 7 an! să'și ia pedăpsa. 
Iată de ce ne aliam la Iași, la Graiova cu 
ace! colectiviști mic! și nici o dată cu Idn 
Brătianu, Sturdza, Stătescu, Nacu și cel- 
alț! a căror dare în judecată o cerem. 
Gând m'am aliat am făcut reservele mele, 
am £is că cu dmeni! onești din localități 
mă aliez ori-când, dar cu cel de la centru 
în viață nu, pentru că nu combatem un 
partid, ci un regim și regimul colectivist 
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nu este representat prin aderenții D-lul 
I. Brătianu, ci prin el și prin statul lui 
major!

Dacă regimul s’ar fi putut incarna nu
mai In D. Idn Brătianu fără să aibă sa
teliți tot așa de mari cum este Sturdza și 
Stătescu, atuncea am fi cerut numai pe 
Ion Brătianu.

Dar D-vdstre ne faceți o injurie, $icețl 
că insultăm țâra In străinătate propunând 
darea în judecată a D-lui I. Brătianu.

Dacă este vorba de a insulta țâra apoi 
să’mi dațl voie să vă spunem că și D-vds- 
tre o insultați, când spuneți că, dacă noi 
vom da în judecată pe Idn Brătianu, s’a 
sftrsit cu partidul liberal, s’a terminat 
chiar cu țâra întrâgă și că vom ajunge 
în halul Poloniei.

Eti protestez în contra unor asemenea 
vorbe și protestez cu atât mai energic, cu 
cât nu am de cât să vâ întreb : 6re, dacă 
ar fi așa, atunci pentru ce venerabilul D. 
Dimitrie Brătianu făcea de șâpte ani opo
sițiune fratelui D-sale? dre, ’i-ar fi făcut 
oposițiune dacă ar fi crezut că, suprimân- 
du-se D. Idn Brătianu, are să se suprime, 
să se nimicâscă partidul liberal întreg ? 
Nu, D-lor, prin înlăturarea D-lui Idn 
Brătianu nu se va înlătura, nu se va ni
mici de loc partidul liberal, pentru că nu 
merită D. Idn Brătianu să fie numit ca 
șef al partidului liberal, pentru că D-sa 
numai liberal nu este.

Sunt alți bărbați cari ’i-ah luat de mult 
locul nu numai în partidul liberal, dar în 
opiniunea întrâgă a poporului, și din băr
bații aceștia aveți duoi chiar aci în Adu
nare și înaintea D-vdstre și cari amân- 
duoi fac mult mai mult în partidul libe
ral de cât D. Idn Brătianu. (Aplause).

D-lor, este un argument, o obiecțiune 
. pe care am au^it’o și de la D. Carp și de 

îa D. Maiorescu, Chrisenghi și chiar de 
la D. Tache lonescu ca și de la mulți alți 
oratori, cari aii luat cuvântul în contra 
propunere!, și acâstă obiecțiune stă în a
cesta: Cum să dați în judecată pe Idn 
Brătianu ? Dacă veți face-o acesta o veți 
face ca un act de râsbunare; căci nu D-vds- 
stre omeni pasionați puteți fi și jude
cători.

Dar bine, D-le lonescu, facem noi o operă 
de judecători saii numai aceea simplă de 
acusatori? D-vdstre uitați că nu noi ju
decăm, ci curtea de casație, D-vdstre ui
tați că ori-cine pdte și are dreptul de a 
acusa mai cu sâmă cei ce ah suferit. Este 
curios lucru că în numele imparțialităței 
să ne luați dreptul de a cere dreptate.

D-le lonescu, sciți că Camera are un 
drept mai mare, acela de a judeca chiar 
ea în propria ei causă, de exemplu, în 
cestiele de validare și de invalidare a de
putaților șiwD-vdstre vâ speriați de drep
tul mai modest de a cere darea în jude
cată a ministerielor cari atârnă de ea ? La 
cine voiți să dați acâstă mare sarcină de 
a da în judecată pe un ministru ? La cine ? 
Arătațimi’l. La curtea de casațiune? A
tunci să schimbăm legea.

Dar pe câtă vreme nu pot fi judecători 
apreciatori dacă este cas a se da sah nu 
în judecată de cât noi, dupe acâstă lege, 
pe Jatâta timp trebue să ne îndeplinim 
acâstă datorie. Și să nu credeți că ne-o 
îndeplinim cu pasiune. Ce vâ lovesce în 
propunerea ndstră ? Ia să analisăm moti
vele ca să ne explicăm o-dată pentru tot- 
d'a-una; căci sunt deja trei ^He de când 
vorbim fără să punem punctul pe i. Un 
lucru care vâ lovesce și pe care miniștrii 
’l-ah relevat în întrunirile parlamentare 
este că propunerea vine de la noi, de^a 
minoritate.

Ei bine, D-lor, lasă că mai ântâih a- 
câsta nu este exact, și ca dovadă luați și 
veți vedea că maioritatea subsemnătarilor 
aparțin maioritățel Adunărel.

Dar vâ ofuscă iscălitura mea ? Ei bine, 
iată că o retrag dacă voiți. Eh cred că și 
D. Blaramberg ar retrage-o. Pe cine voiți 
să eliminați din cei iscăliți pentru ca pro
punerea să devină ortodoxă? Dacă voiți, 
eliminați-ne pe toți pentru ca să vâ do
vedim căj nu ținem la nici o cestiune de 
amor propriii, că nu voim ca noi să facem 
act de resbunare nici în contra guver
nului, nici în contra nimenui, ci voim 
un act de justiție. D-lor, când D. Bla
ramberg a presintat propunerea a a
vut mai ântâih grije ca ea să fie iscălită 
de tdte fracțiunile din acâstă cameră, toc
mai ca să nu aibă temeih obiecțiunea 
D-vostre. Și cu tdte acestea D-vâstre tot 
ați făcut’o.

Mai mult, D-lor. Declar că în cestiu
nea acesta nu noi minoritatea vom fi vic
torioși, ci D-vâstre maioritatea cari ați 
vota propunerea.

Mai mult. Se plângea D. Maiorescu că 
pentru darea în judecată a lui Lalscar 
Catargi a fost unanimitate. Hai să fim și 
acum unanimitate. (Ilaritete). Noi nu ne 
împotrivim; noi declarăm că nu facem 
cestiune politică și cestiune de râsbunare 
cu propunerea ndstră.

Noi venim și cerem pur și simplu ca 
să se facă dreptate. Ce voiți mai mult ?

Mai mult. Sunt câte-va puncte de acu- 
sare’cari nu vâ place; ei bine, dați-mlvoe 
să vâ spun că în acâstă privință a fost 
deloială lupta ce ați dus în contra pro- 
punerei. începând cu D. Maiorescu, toți 
s’ah legat de douâ cestiunî, numai de 
duoâ, de cestiunea Basarabiei și cestiunea 
Dunărei, pe acestea oratorii guvernului 
le-ah combătut, pe acestea ni le-ah arun
cat continuh în față, de și eh cel d’ântâih 
am luat cuvântul și am ^is că nu ținem 
la tdte punctele din propunere în mod 
absolut și mai cu sâmă asupra celor 
duoâ puncte. D. Maiorescu râspun^ân- 
du-mi, dacă discursul nu i-a fost prepa
rat de acasă, nu înțeleg cum m’a combă
tut cu cestiunea Basarabiei și a Dunărei, 
cu tdte că în discursul meh eh/ăceam re- 
serve exprese în acâstă privință și la pro
testările mele reiterate, D. ministru de 
instrucțiune a schimbat tesa și a înce
put a’mi imputa cum de am iscălit o pro

punere dacă nu împărtășesc modul de ve
dere al ei asupra a duoâ puncte.

Eh credeam, D-lor, că noi suntem aci 
ca să facem politică seridsă, iar nu bi- 
santinism. Gând sunt opt puncte de acu
sare cari se pot menține, ar fi fost ceva 
copilăresc ca să nu primesc propunerea 
pentru un singur punct sah duoâ puncte, 
și mi se pare că explicațiunile mele din 
Cameră erah de ajuns, spre a nu 'și mai 
pierde D. Maiorescu timpul să deschidă 
uși deschise, mai ales că dupe lege comi
sia de informații pdte suprima, schimba 
și adăoga ori-ce din propunere.

Eh cred că dacă ași face apel la toți 
subscriitorii, D-lor ar consimți să renun
țăm la duoâ puncte...

Voci: Și la punctul al X-lea.
D. G. Panu: Deci discuțiunea de duoă 

gile asupra cestiunei Basarabiei, măcar 
că și D. Blaramberg a <Jiș că acâsta e8te 
o cestiune mai mult specială D-sale, și cu 
tdte protestările ndstre, arată din duoe 
lucruri unul: Sah D-vdstre simțiți slăbi
ciunea de a combate cele-alte puncte din 
propunere, și nu ați găsit alte motive de 
cât să vâ legați de Basarabia și Dună
rea, sah ea ascunde un fel de fin de non 
recevoir, pentru a respinge întrâgă pro
punere.

Ei bine, D-lor, permiteți-mi să vâ spun 
că nu a fost leală, nici nu este acâstă pro
cedare.

Mai mult, dacă neînțelegeri asupra a
cestor duoâ puncte sunt, hal să ne înțe
legem asupra lor, iar dacă pdte aveți a
morul proprih ca meritul dărel în judecată 
să vâ aparțină, ei bine, vâ declarăm că noi 
nu voim să ne înpăunim cu pene stră
ine, vâ dăm D-vdstre tdtă ondrea și tot 
meritul, și tdte penele de păun, noi ne 
mulțumim să remânem însuflețiți numai 
de acele, sentimente seridse, cari ne-ah a
nimat când am subscris propunerea. Dacă 
vâ concedem acâsta, ce vâ mai remâne, 
dacă ceea-ce faceți și înaintați sunt sim
ple pretexte? Nu vâ mai remâne de cât 
un lucru: Să vâ dați cu totul jos masca și 
să luați apărarea directă a regimului lui 
loan Brătianu.

M’am înșelat când am ^is alaltă-eri că 
nu se va ridica nici un orator care să a
pere indirect regimul lui loan Brătianu.

Veniți dar acum, și făcând un pas îna
inte, ultimul pas, luați apărarea fățișă a 
lui loan Brătianu, să vedem și noi acâstă 
stranie apărare a unui regim pe care ’l- 
ați combătut cu toții până mai ieri. (A- 
plause).

D. M. Kogălniceanu: D-lor deputați, 
reclam înainte de tdte indulgența D-vos
tre, fiind că sunt bolnav; abia alaltăieri 
am părăsit patul, ca să vin să ’mi înde
plinesc o înaltă datorie, pdte în ajunul 
morței mele. In sâptâmâna acâsta, din a
cea vechie generațiune cu care am fost 
contimporan, am perdut duoi sdravenl 
luptători, pe Nicu Catargi, și pe Panait 
Balș, și aceste morți ’mi arată și mie ce 
’mi reservă un apropiat viitor.
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înainte de a Închide ochii însă, sunt 
dator de a spune ultimul mefi cuvânt, 
cu atât mai mult câ relele pe cari Ie pre
văd, n’am să le văd efi, și de aceea mă 
cred și mai mult dator să vi le spun. 
La vârsta mea, suindu-mă la acăstă tri
bună, trebue înainte de tdte să 'mi Înde
plinesc o datorie, adică să declar că n'am 
nici o pasiune, dar nici-una, în față cu 
atâtea pasiuni cari văd că de trei gile se 
desfășură In acăstăCameră; pasiuni drepte, 
pasiuni legitime, în privința fie-căruia 
care le exprimă, dar nedrepte pentru 
țără prin consecințele cari ar putea să 
aibă votul D-vdstre. Nu înțeleg a învi
nui pe nimeni, acondemna pe nimeni, dar 
voesc înainte de tdte să fifi corect către 
mine, și mal ales către fie-care din 
D-vdstre.

De ce se atinge aci, D-lor? Se atinge 
de a se da în judecată un minister care a 
guvernat țăra 12 ani; și se face procesul 
celor 12 ani, dupe cum s’a gis, nu de unul 
safi de doi, ci de mai mulți.

înainte de acești 12 ani s’a mal făcut 
un alt proces, s’a făcut procesul ministe
rului Catargi, care a ținut 6 ani. Ast
fel că, de la 1866 până acum, de la regi
mul nofi avem 22 de ani, și din acești 22 
de ani, 18 ani a fost guvernată acăstă 
țeră numai de miniștri trași Ia bara jus
tiției.

Darea în judecată a ministerului Ca
targi cu unanimitatea Camerei de atunci 
îndreptat’a ea în ceva lucrurile? Servit’a 
ea de un exemplu? Da, un singur și ins
tructiv exemplu, cum ca pasiune a fost 
atunci, dupe cum pasiune este astăzi. Vi
ne timpul care dovedesce acăsta; nu efi. 
D. Catargi dat în judecată a fots ales 
președinte al actualei Camere; D. Catargi 
în mare parte e astăzi arbitru situațiu
nel, și patru din miniștri dați atunci în 
judecată sunt astăzi acolo pe banca 
ministerială, cari vin să apere pe cel 
cari sunt dați acum în judecată; e D. 
Rosetti, care a cerut singur să fie dat 
în judecată împreună cu acel minister, 
e D. Alexandru Lahovari, e D. Carp, 
și D. Maiorescu. Ce dovedesce acăsta ? 
Dovedesce dre cum că lipsa de pasiune a 
fost aceea care a presidat la darea în jude
cată a D-lui Catargi ?

Tot asemenea vifi și efi astă-gi și în
treb : dre lipsa de pasiune are să presi- 
deze și la acăstă dare în judecată? Onor. 
D. Enacovici cum a vorbit? Cum a 
înăsprit limbagiul săfi vierge^ cum gice 
francesul, debutul săfi, desfășurându-vă 
atrocitățile de la Botoșani ?

Cum să cred efi în nepărtinirea D-sale 
când pasiunea-*! întemeiată pesuveniri 
din localitate îl insuflă, nu numai vorbi
rea, dar până și accentul ? Da, a fost o 
infamie acolo, afi fost atrocități, afi fost 
închiși dmeni pe nedrept, a trebuit să 
vie dmeni străini ca să’l scape; dar dre și 
D. Enacovici desbracatu-s'a acum de tdtă 
pasiunea din acele lupte și venit’a D-sa 
tn haina neprihănită a justiției imparți

ale să judece motivele punerel în acu* 
sare a acelui minister ? Căci, și acusa- 
rea este o jumătate de judecată.

Efi, D-lor, am dreptul să vorbesc acum 
cu nepărtinire; căci nici la darea în jude
cată a Ministerului Catargi n’am fost 
pasionat, ba încă pot gice că l’am apărat 
și am să vă spun mal la urmă în ce mod.

De astă dată însă, permiteți 'ml să a
păr un minister din care am făcut parte 
și cu tdte că sunt citat ca martur în con
tra acelui minister, efi tot 'ml aduc a
minte că am fost împreună cu dânsul cât
va timp și că moralicește sunt răspun- 
gător și efi de greșelile ce s’afi făcut în 
cestiunea Basarabiei și Dunărei.

’MI pare bine că onor. D. ministru de 
justiție e present; căci am fost coleg cu 
D-sa în ântăiul minister, dupe darea în 
judecată a ministerului Catargi.

In acel timp efi eram bolnav, adică pe 
jumătate bolnav, dar eram cu totul cu 
sânge rece în privința acelei dări în ju
decată. In cameră n’am luat parte la 
nimic, însă s’a hotărît după ce s'a dat în 
judecată, ca să se țină un consilifi de mi
niștri la mine acasă, pentru a se discuta 
cine are să urmărăscă, cine are să facă 
instrucțiunea acestei dări în judecată. 
Asupra acestui punt ministerul era îm
părțit în duoă. Reposatul Manolache 
C. Epureanu, Mihail Ferichide, pe atunci 
ministru de justiție, mi să pare, și efi e
ram de opiniune cum că rolul Camerei 
era sfârșit și că instrucțiunea trebuia să 
se facă de curtea de casație ; cei-l'alțl co
legi erafi de o altă opininiune, și cel mai 
energic în acăstă privință era răposatul 
Rosetti

El cerea ca acel cari acusaseră tot el 
să facă și instrucțiunea.

Pe ideea acăsta consiliul s’a împărțit 
în duoă, și cât p’aci era să se întâmple o 
mică luptă eroică între miniștri. Din a- 
căstă causă Manolache C. Epureanu, fără 
să mal întrebe pe nimeni, Michail Fere- 
chide și efi ne-am dat dimisiunea, în urma 
căreia s’a format un nofi minister.

Efi dacă n’am luat parte și nici nu 
sunt răspungător întru nimic de origiile 
ce a făcut comisiunea de instrucțiune, de 
călcarea secretelor și a domiciliului, de 
luarea prefecților și chiar a D-lul Catargi 
cu gendarmi, prin urmare sunt cu totul 
nepărtinitor în acăstă discuțiune.

Cum voiți dar ca efi,astă-gl, să urmez alt
fel în privința unui om pe care l’am primit 
de bună voe să fie șeful partidului liberal; 
căci cum sciți fărte bine, până la unire erafi 
duoă partide liberale ; unul în Moldova și 
altul în țăra românăscă, și între liberalii 
din Moldova nu efi eram cel din urmă. 
Am recunoscut însă pe Brătianu ca șef al 
partidului liberal, pentru că partidul li
beral din țăra românăscă era mal bine or- 
ganisat și era fărte puternic în capitală, 
și este sciut că cine are capitală, are și un 
mare capitol moral. Să vă spun acum grie- 
furile mele ? Să mă pun și efi alăturea cu 
cel cari înșiră greșelile guvernului tre

cut ? Nu puteți pretinde acăsta de la 
mine. Da, Brătianu a comis greșeli mari; 
și cea dântâifi este că a socotit că are 
misiune providențială, că păte singur să 
conducă țăra acăsta la destinele el; s’a 
despărțit de companionii tinerețel lui, cu 
cari a luptat 40 de ani, și s’a încongiurat, 
din nenorocire, cum s’afi încongiurat mal 
toți miniștri, să mă ierte D. Catargi a o 
spune și de D-sa, de și nu în grad așa de 
mare, dar a fost și D-sa răfi încongiurat. 
Asemenea și Crețulescu și efi :—Aceia a
duc peirea miniștrilor și fac nenorocirea 
țărei.—D. Brătianu a avut slăbiciunea a- 
căsta, ’șl a luat aliați cari '1 afi împins 
pe căi rele, șî efi ’I am făcut proces duoă 
gile întregi pentru reaua aplicare de la 
Mazar-Pașa; 'I am făcut proces în privin
ța cestiune! Dunărei, și în multe alte pri
vințe. Așa dar, efi am dreptul să gic cum 
că nu m’am dat la o parte și am spus a
devărul, dar în fine, așa a socotit, așa a 
făcut, era președinte al consiliului și a 
mers înainte pe calea ce apucase. Greșăla 
cea mare a fost că a cregut prea mult în 
steaoa lui și nu a ținut săma de nimic. 
Ei! și pentru că a avut acest defect, pen
tru că a avut ămenl răi pe lângă dânsul, 
trebue să punem tdte relele numai în spi
narea lui ?

D. Panu gicea că de trei gile se urmăgă 
discuțiunea asupra acestei cestiuni, însă 
discuțiunea dabia astăgi a început; căci 
duoă gile nu a fost de cât citirea propu
nerel D-lui Blaramberg și tu tor dovegi- 
lor și a mai vorbit D. Maiorescu și alții. 
Astăgi însă a vorbit D. Tache lonescu și 
D. Chrisenghi. D. Chrisenghi să mă ier
te, are mult talent, de și tânăr, dar nu 
are înaintea Camerei destulă putere mo
rală, și nu a conchis la nimic. D. lonescu 
însă a spus multe lucruri drepte, bune ; 
D-sa este mare orator, are mare elocin- 
ță, mal ales când apăra un așa subiect, și 
în urmă D. Panu a luat iar cuvântul; dar 
să mă ierte D. Panu a’i spune că astăgi 
l-am găsit mai slab de cât ori când.

D-lor, s'a gis că cestiunea dărei în ju
decată a unui minister este o cestiune 
care trebue să fie tratată terre â terre. 
Dar asemenea cestiuni să tratăgă dre ter
re d terre? Se drămuluesc cu litra, cu o- 
caoa safi cu dramul ? Apoi chiar legea 
spune alt-fel. Mal 'nainte de tdte este ces
tiunea politică și acăstă cestiune este de 
a se sci decă este bine șefi răfi, decă este 
folositor săfi nu ca să votăm darea în ju
decată. Acăsta este o cestiune politică.

Iată D-lor ce gice legea :
„Președintele Cameril săfi al Senatului 

pune propunerea la ordinea gilei, peste 
cinci gile de la presintarea el. In cas de 
flagrant delict, o pune imediat în desba
tere. Afară de acest cas, discuțiunea se 
mărginesce asupra cestiunei, daca Corpul 
legiuitor trece la ordinea gilei safi tri
mite propunerea în studiul unei comisi
uni de informațiunl prealabile/

Va să gică mal înainte de tdte este în- 
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trebarea dacă primim safi nu primim pro
punerea.

Acum întreb: bine este să dăm în ju
decată ? Ni se propune să dăm în jude
cată pe Brătianu cu cele duoă din urmă for
mațiuni ministeriate, adică cel puțin 13 
inși.

Va să £ică să dăm în judecată 13 inși 
și cu alțl 10 cari s’afi mai dat, fac 23.

Apoi D. Panu a 4is cum că orisontul 
ministerial se formăză din veri-o 23 de 
persdne cari fac ștabul din cari se com
pun cabinetele. Mai pe urmă ’mi a făcut 
ondrea să ’mi spună că nu a <jis așa, dar 
efi m’am dus la stenografi și am v&jut că 
tocmai așa ^icea, adică să dăm aceste ve
chituri afară și să venim cu elemente 
noul... *D. G. Panu: Nu este exact; să cău
tăm notele stenografice.D. M. Kogălniceanu: ’Mi pare bine 
de ceea-ce <jicețl,vă sunt recunoscător.D. G. Panu: Am scă din cei 30, să 
se dea în judecată pe cel cari vor fi cul
pabili.D. M. Kogălniceanu: Să vedem ce 
este și acesta.

D-lor, de veri-o 20 de ani nu a rămas 
la noi nici un om politic care să nu fie 
dat în judecată. A fost dat în judecată 
repausatul Manolache Costache Epurea- 
nu, a fost dat Crețulescu, Costaforu, Bo- 
erescu, Panait Donici și alții. In Moldo
va M. C. Epureanu nu a scăpat de cât a
părat de mine, și apărat pentru crima că 
^isese cum că convențiunea de la Paris este 
legea legilor și că are trebuință de des- 
voltări pentru a supune pe toți locuitorii 
la plata de dări și la contribuțiunea de 
sânge. Și atunci a fost In pericol, așa că 
numai cu duoă voturi a scăpat.

Dupe aceea a mai venit darea in jude
cată a D-lui Lascar Catargi cu toți mem
brii partidului conservator.

Acum a venit rândul lui Ion Brătianu. 
Onor. D. G. Panu £ice: Noi nu desfiin
țăm partidul liberal; căci mai sunt încă 
duoi acolo, și suntem acolo, când nu sun
tem la putere, dar vai de capul nostru, și 
caută cu ochii puterea. Dar vai-de capul 
nostru când vom veni la putere; (ilari
tate) căci drumul este tras.

Acum nu voifi «jice multe, dar voifi ^ice 
numai atâta: Aide să luăm nu istoria ci
tată de D. Tache lonescu, nici aceea ci
tată de D. Panu, dar istoria contemporană 
imparțială și să facem o statistică de câți 
miniștri s’afi dat în judecată de Ia con- 

। vențiunea din Paris, de la 1858, de la a
legerea lui Cuza-Vodă, și vom vedea că 
numărul lor se sue de la 30 până la 40.

Aidem acum să căutăm în tdtă Europa, 
nu în Chili, nici în Peru, și să vedeți da
că numărul care în tdtă Europa s’a dat 
în judecată, nu că nu egalăză, dar ajunge 
măcar la o (jecime din numărul miniștri
lor cari afi fost dați în judecată la noi.

Apoi, onorabili D-ni, ațâți miniștri dați 
în judecată ce va să ^ică acăsta ? Va să 
$ică că în acăstă țără dmenii cel mal în
semnați sunt nisce hoți, nisce miserabili, 
și țăra acăsta a făcut atâtea acte mari cu 
nisce dmeni cari trebue să ’și sfârșescă 
cariera lor, cum $icea D. Vernescu, la Vă- 
căresci.

Ascultați, D-lor, ce <jice programa mi
nisterială, apelul ministerului la alegători:

„Generației care ne-a precedat și din 
care avem încă în mijlocul nostru câțl-va 
representanți de frunte, ’I a fost dat să 
'și îndeplinăscă marele ei program nați
onal. Puternica aspirare a românilor spre 
cultura occidentală a fost satisfăcută în 
formele ei generale. Pe felurite căi și du
pe diferite idei de partid, a căror diferință 
era adesea-orl mai mult aparentă de cât 
reală, premergătorii noștri afi fundat mo- 
narchia constituțională a României sub 
Dinastia victoriosului Rege Carol I.

„Opera trecutului este terminată/
Va să $ică afi fost în acele generațiunl 

dmeni cari afi făcut fapte mari, n’afi fost 
evenimentele, n’afrfost cutremurile de pă
mânt, n’afi fost furtunele cari afi făcut 
acele mari fapte, afi fost dmeni devotați 
țărei. Negreșit că națiunea întrăgă a lu
crat, dar afi fost înainte mergători, afi 
fost inițiatori, afi fost creatori. EI bine, 
D-lor, toți aceia fără deosebire, afară de 
acei cari afi apucat să mdră mai curând, 
toți aceia afi fost dați în judecată; și efi 
am convingerea că, dacă Barbu Catargi ar 
fi trăit, ar fi fost și el dat în judecată; dacă 
Panu ar fi trăit, ar fi fost dat și el în ju
decată, dacă Vasile Sturdza ar fi trăit, și 
el ar fi fost dat în judecată, și pdte că 
dacă mai trăia astă-^I acest om pe care 
toți ’l-am venerat, toți ’l-am iubit, ar fi 
oprit pe fiul săfi, tânărul deputat intrat 
în Cameră să facă astăzi acăstă dare în 
judecată.

EI bine, D-lor, ce credeți D-vdstre că 
dacă dmenii aceștia cari afi început de 
jos și afi înaintat prin luptele politice și 
prin serviciile aduse țărei, dacă toți aceș
tia sunt răi și n’afi pentru ei ca recom
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pensă de cât mergerea la VăcărescI, cine 
credeți că are să mal scape de aci înainte 
de a merge la VăcărescI ? Dar acei cari 
n’afi făcut nimic în viața lor, acei a- 
manți pasionați al adevărului și ai vir
tuții, acei severi și neîndurați censorl a 
tot ce se face în țăra acăsta, ia să vină a
cei onorabili D-nl la putere, ia să vină la 
luptă și să vadă câte furtune vor avea să 
înfrunte, câte interese opuse vor avea să 
împace și pe câte nu vor putea satisface; 
să vadă nu numai partea oficială, dar și 
partea cea-altă a culiselor ministeriale, 
să audă pe acei cari vin pe tdtă <jiua și 
4ic miniștrilor că nu țin sămă de cutare 
și de cutare mari interese pe cari le e- 
xaspere^ă și pe de altă parte vin și le ^ic 
lă ureche că totul are să mărgă bine dacă 
va pune pe vărul săfi, safi pe fratele săfi, 
etc., în cutare funcțiune safi ’I va da pe 
mână cutare județ.

Am fost ministru, D-lor, și scifi tăte, 
am vă<jut tot, am trecut prin multe, am 
fost dat afară din Constituantă, am trecut 
prin foc și prin apă, am fost aprdpe să 
fifi dat în judecată.

EI bine, dați-’ml voie să vă spun că 
tdtă acăstă experiență a trebuit să înriu- 
răscă asupra mea. Efi, în tocmai ca și 
Manolache Costache, în guvernul D-lui 
I. Brătianu, eram nisce copii orfani, și ne 
păziam să nu dăm loc a ni se căuta pre
texte spre a ni se face verl-un neajuns.

Patru luni am fost ministru de interne 
și față cu acea Cameră, care ne ținea fdrte 
de scurt, n'am dat loc la nici o interpe
lare. La finele sesiunel se ridică de o 
dată o fortună, și regret că nu este ad, 
ci este în Senat, unul d’intre ridicătorii 
acelei fortunl, D. N. Fleva, împreună cu 
D. Costinescu, care este acum la Paris. 
D-lor ^icăfi că interesele partidului cer 
ca ministrul de interne să fie tot o dată 
și președintele consiliului. Acăsta este 
cea mai falșă teorie ; căci ministrul de 
interne nu este chiemat să facă de cât 
administrațiune, pe când președintele con
siliului trebue să facă guvernământ.

In ^iua aceea efi eram la Senat, unde 
citisem decretul pentru închiderea sesiu
nel, pe când aci la Cameră se urma di
sensiunea asupra cestiune!, despre care 
vă spuseifi.

D. I. Brătianu m’a apărat......O voce : Ca funia pe spânzurat.
(Va urma).

IMPRIMERIA STATULUI Director, ALEXANDRU PENCOVlCL
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Ședința de la 2 Februarie 1889 
(Urmare)

D. M. Kogălniceanu : Cam așa.
D. Fleva, puțin dupe aceea, 'și a recu

noscut greșala cu lealitatea care ’l carac- 
terisă și de o sută de ori a făcui scuse. 
D. I. Brătianu, în acea ședință, în loc 
să ^ică : Dar ce a făcut Kogălniceanu ca 
să 'I cântați ac&tă certă din senin? A <Jis: 
Așa este, ministrul de interne ocasioneză 
în tot-d'a-una supărări. Așa m'ai apărat? 
Am «Jis D-lui Brătianu ; poftim demisiu
nea mea.

Vedeți dar, că n’am nimic^ pentru D. 
I. JBrătianu ca să-'l apăr; dar ’l apăr ca 
om bătrân cu care am fost deprins 40 de 
ani să lucrez, de la 1848 până la 1888, și 
dar efi personal nu pot să votez darea lui 
în judecată.

Dar, afară de acăsta, permiteți-mi a 
vă spune, fără ca să vă supărațfpe mine, 
că efi, ca om bătrân, care văd lucrurile 
cu ochii bătrânețe! calme și despasionate, 
nu văd putința ca votul D-vdstre de dare 
în judecată a D-lui Brătianu, votul unei 
Camere venite dupe nisce lupte atât de 
recente, să fie privit de țeră ca verdictul 
unei justiții imparțiale, ci va fi privit, 
iertați-mi acest cuvânt, ca un vae victis! 
ca și. cel de la 1876; fiind-că Brătianu 
este învinsul de astăzi.

Apoi, socotiți D-vostre că pentru un 
om politic, pentru un ministru, pedepsa 
cea mai grea este închisdrea ? Pentru un 
om politic, căderea de la putere, atacurile 
la cari nu pote răspunde, căderea parti
dului săfi, căderea influenței sale, venirea 
unei Camere unde nu are patru apărători 
din partidul săfi, revenirea unei Camere 
unde nu a putut fi ales în un singur colegifi, 
căderea sa în alegerile generale, căderea 
sa chiar în balotagifi în contra unei per
sdne care, de și onorabilă, dar nu a fost 
nici o-dată persdnă politică, căderea sa 
tn fața D-lui Zerlenti, tdte aceste nu sunt 
pedepse mai mari de cât trimiterea la 
Văcăresc! ?

Efi nu am fost la VăcărescI, dar în 
timpul lui Mihail Sturdza am fost închis 
Șese luni, la monastirea Reșca și pus la 
secret; pentru că am cutezat să apăr ora
șul Botoșani contra proprietarului mo
șiei din prejur, contra grecului Anania 
de Ia moșia Păpăuții, și vă mărturisesc 
câ acăstă epocă a fost una din epocele cele 
mai plăcute din viața mea; mă deprin
sesem cu închisdrea, unde nu vedeam pe 
nimeni de cât pe un călugăr nebun, fra
tele lui Duca, și când a venit timpul 
să’mi dea drumul 'mi-a părut răfi (ilari
tate); ’mi aduceam aminte că citisem când
va o poesie a lui Alexandri, care (Jicea 
cam așa ceva : cu suferința s’a împăcat 
sufletul mefi și m’am deprins a trăi în 
dureri.

Așa și efi ajunsesem a trăi mulțumit 
în acea singurătate și liniște, în care ’ml 
aduc aminte că am scris și o carte, care 
este pdte cea mai bună din câte am scris 
în viața mea cartea intitulată : „Notițe 
istorice asupra lui Ștefan cel Mare și lui 
Carol al XII. Și apoi am învățat să fac 
și caimac... (ilaritate) și vă rog să nu rî- 
dețl, fiind-că am învățat să fac caimac 
așa de bun, în cât dacă m’ași apuca as
tăzi de acestă negustorie, aș! fi de sigur 
cel d’ântâifi caimaCcifi din BucurescI. (A- 
plause, ilaritate).

Pentru mine dar, la“vârsta în care mă 
aflu, ar fi o rușine să votez darea în ju
decată a unuia din puținii mei contimpo
rani ce afi mai rămas în viață și cu cari 
am luptat împreună atâțea ani pentru a- 

--Cestă țeră, ar fi o rușine pentru mine de 
a da un ast-fel de exemplu generațiunel 
celei tinere.

De aceea fac apel, mal cu sămă la D-vd
stre cei tineri din acăstă Adunare, car! 
sunteți trimiși aici, nu ca să faceți acte 
de răsbunare și persecuțiune, ci ca să în- 
vățați cum sâ vă luptați și D-vdstre pen
tru interesele acestei țări; fac apel la 
D-vdstre să nu tratați ast-fel"pe acei cari 
afi făcut să aibă țera ndstră un Parla
ment și v’afi deschis la toți ușile largi ca 
să puteți intra aci. Gândiți-ve că apelul 
acesta ce vă adresez efi acum vine de la 
un luptător bătrân, care a trecut prin 
grele suferințe, în nisce timpuri când 
luptele pentru interesele țărei costafi 
mari sacrificii, când noi ne expuneam și 
averea și viața, când nu puteam mânca, 
nu puteam dormi o singură <Ji în liniște; 
fiind-că nu eram siguri că a duoa ^i vom 
mai mânca și vom mal dormi în casele 
ndstre (aplause).

Este o jumătate de secol de când am 
început, în ast-fel de condițiuni grele, 
cariera mea politică, efi cel mai vechifi 
dintre vechil luptători cari afi mai rămas 
astăzi în viață, și în curs de 40 de ani 
m’am deprins să fifi alături, în tdte ac
tele cele mari cu Rosețîi, cu Brătie- 
nii, cu Lascar Catargi, care a venit mai 
pe urmă, cu Nicolae Crețulescu și al
ții, cari mai sunt în viață, și chiar cu 
Mitică Sturdza, de și mai tânăr de cât 
noi, dar care în timpul Divanului ad-hoc 
din Moldova a fost brațul nostru cel drept; 
căci era cel mai activ, era adevăratul fifi 
al lui Alecu Sturdza, și bine, cum voiți 
D-vdstre ca efi astăzi să votez darea lor 
în judecata ? Cum voiți D-vdstre ca efi să 
dafi în judecată pe cei câți-va mai rămași 
pe fața pământului din luptătorii de 
frunte pentru acăstă țeră, pe care cu tdte 
greșelele, cu tdte slăbiciunile omenescl ce 
vor fi avut, ei afi adus'o aci unde ea e 
astăzi!

A idem, dacă e să luăm calea acăsta, 
aidem să dăm astăzi în judecată pe D. 
Ion Brătianu, mâne pe D. Dimitrie Bră
tianu...; dar pdte că D-sa va avea talentul 
să se sustragă d& la acestă penalitate; 
efi însă de sigur că cu acestă sistemă tre- 
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bue să mă aștept a fi trimis de curând Ia 
închisdre.

Și acăsta, când o faceți ? Când țera, mai 
mult de cât ori-când, are trebuință de li
niște și de împăcarea spiritelor. Căci, 
D-lor conservatori, efi sunt fdrte în- 
grijat când văd arendași și proprietari 
mari din Ilfov, ca D. Nicolescu Doro
banțul, propuind drept îmbunătățiri pen
tru sdrta țăranilor amendamente presen- 
tate în timpul D-lui Catargi și cari chiar 
pe atunci afi fost respinse. Ce trebue să 
<Jic efi când văd că se propun asemenea 
condițiuni de ameliorare ? Când văd că 
țăranii se întărîtă de socialiști? Când 
văd că socialiștilor li se dă ocasiune a ^ice 
că reacțiunea aduce reacțiune ? Și tocmai 
în aceste momente, când suntem chemați 
să împăcăm țera, să 'I dăm legi mari de 
reforme, tocmai în aceste momente să 
dăm în judecată pe acel om care, fiind 12 
ani în capul guvernului, a putut face și 
greșeli, dar cel puțin n’a avut a îneca 
resbelul civil în sânge ?

Cât pentru mine, efi pot (Jice că mă voifi 
duce cu consciință împăcată înaintea lui 
D-(Jefi că nu am pus să se tragă o singură 
pușcă când am dat țărei și am pus în lucrare 
legi de cea mai mare importanță, de cea 
mal mare gravitate, legi cari în alte țări, 
precum în Austria, afi produs sguduiri 
puternice, s'afi ars sate, castele, s’afi mă
celărit sute de proprietari. Efi am execu
tat acea mare reformă a împroprietărire! 
țăranilor fără o picătură de sânge, fără 
să se atingă un fir de păr la veri-un pro
prietar.

S’afi (Jis cuvinte grave în acăstă discu
țiune a dărei în judecată, s’afi vorbit de 
asasinate, cari s’afi aruncat pe socotela lui 
Ion Brătianu. Apoi așa s’ar putea ^ice și 
ministerului actual că a asasinat și a ucis 
lumea.

Efi nu cunosc alt cas de cât al acelui 
nenorocit ușier, care a că(Jut lovit |de un 
glonț rătăcit. Se (Jice că afi fost lupte în 
strade, că afi fost morț!; dar unde s’afi 
constatat acei morți ? Unde s’afi consta
tat răniți! ? Și pentru acestea voiți să 
stigmatisațl omeni, cari afi jucat unfrol 
mare în acestă țeră ? Dar să (Jicem că n’a 
făcut nimic Brătianu, că n’a făcut nimeni, 
că împrejurările afi făcut totul; dar cel 
puțin un lucru trebue să recundsceți: că 
Brătianu a avut fericirea să preside la 
îndeplinirea unor mari acte.

D-vostre aveți să mergeți la 10 Maifi 
la acâstă biserică; aveți să asistați la ce
remonia aniversărei Regatului;dar cu pre
sența D-vostre la acea solemnitate aveți 
să recundsceți că s’afi făcut acte mari, și 
că aceste acte s’afi făcut sub guvernul lui 
Ion Brătianu, pe acel guvern pe care acum 
voiți să’I trimiteți la pușcărie, de și la 
sciința mea nu este că el a comis crime 
de drept comun. A lăsat, în adevăr, a a
vut slăbiciunea de a lăsa să se facă și 
fapte de acestea, dar lucrul acesta stă în 
mâna ndstră: Cine dintre no! se va opune 
ca pe ministrul care a băgat mânai în bu-
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zunar străin săi trimitem in judecată ? । 
Dar sunt dmenl cari, ca D-nii Gane și 
Gheorghian, n’ați făcut parte de cât fdrte 
puțin timp din ministerul Brătianu.

D. Gr. Cozadini. Nu e vorba de dân
șii ; comisiunea va alege.

D. M. Kogălniceanu: Comisiunea? EI 
bine, onorabile domnule Cozadini,* n’ași 
voi să fii D-ta în pelea D-lui Brătianu față 
de acea comisiune.

D. Gr. Cozadini: Fer&că Dumnezeii! 
Eâ doresc sâ rămân în pelea mea.

D. M. Kogălniceanu: In ^iua când se 
va trimite la comisiune, Brătianu e deja 
pe jumătate judecat. Sciți, D-lor, că în 
Francia a fost măcel teribil intre catolici 
și protestanți, a fost acel înfiorător Saint 
Barthălemy. Acolo eraâ călugării cari 
întărâtaseră pe pacinicii cetățeni,și aceștia 
mur iau în drăpta și în stânga, picând că 
Dumne^eâ va alege pe cei nevinovnțl, 
și va judeca pe cei vinovațl. Voiți să ne 
apucăm și noi să facem tot așa cu dările 
miniștrilor în judecată, și să c& 
curtea de casațiunea va alege?

Nu, D-lor, eâ la vârsta mea nu pot da 
ast-fel de voturi; nu pot să iaâ pe puținii 
bătrâni ce ne aâ mai rămas din vechil 
luptători și săi trimit în pușcărie.

Dar ce are să (Jică Europa ? Ce țără 
este acăsta ? Ce antropo-fagi sunt dmenii 
aceștia de vreme ce daâ într’una miniștrii 
în judecată ?

Apoi, onorabili domni, o țără nu se re
comandă lume! numai prin frumusețea 
munților ei; se recomandă mai ales prin 
omenii săi. Ei bine, vă conjur, D-lor, cu 
glasul bătrânețe! să nu votați acăstă dare 
în judecată; faceți un^răâ exemplu; nu se 
îmbunâtățesce sorta țărei, nu se formă- 
ză moravurile țărei, educațiunea politică 
prin dări în judecată.

Vă aduceți aminte la 1857 câți eram, 
în amânduoă țerjle, noi cei cari am venit 
cu teoriele constituționale, nu eram nici 
40, dar am doblndit tot ce am dorit; ne-a 
dat Europa mai ântâiâ o Constituțiune, 
care era un progres pentru timpul acela, 
și puțin dupe aceea ne-am dat noi înși-ne 
o altă Constituțiune mult mai democra
tică, care se respândesce din ce in ce mai 
mult în moravurile ndstre, și începe a de
veni un adevăr. Aidem ântâiâ să ne prefa
cem pe noi și moravurile alegătorilor, 
căci D. Brătianu s’a înșelat fdrte mult 
când a stricat colegiele, socotind că dacă 
sporesce numărul face bine; dar nu a fost 
așa; în multe locuri am avut a regreta că 
multe din stratele cele noui aâ dovedit 
că sunt mai rele, și că aâ numai consci
ința drepturilor lor fără să aibă pe aceea 
a datoriilor lor. Când noi vom putea pre
face prin scdlă învățământul, moravurile 
alegătorilor, fiți siguri că nu se vor mai 
guși miniștri, cari să fie dați în judecată, 
căci dacă n’ar fi de cât ceea ce a făcut D. 
Blaramberg și Camera până acum tot va 
ii de ajuns ca să le virefrica în inimă. Eâ 
cred câ acestă discuțiune de trei «jile pen
tru Brătianu și colegii lui e mai mult 

de cât o sentință. Acăstă dare în judecată 
e legitimă din partea celor cari aâ sufe
rit de la regimul trecut închisdre și lo
viri în interesele lor, acestora le daâ drep
tul să fie fără milă, dar și eâ am dreptul 
să ^ic că acăstă Cameră nu pdte vota da
rea în judecată, căci vae victis! va fi filo- 
sofia care se va trage din votul D-vdstre.

D. N. Blaramberg : Ași voi să sciâ 
daca la biuroâ se mai găsesce depus a
mendamentul de adineaori.

D. U. Boldescu : E^depus și înscris.
D. Președinte: D-lor, eâ cred că se 

cere închiderea discuțiunel generale, ră
mânând negreșit ca amendamentul să se 
discute, și el la rândul săâ; căci deja mai 
mulți deputați aâ și cerut cuvântul asu
pra lui.

D. N. Blaramberg : Eâ nu înțeleg o 
discuțiune care se închide pentru a se re
deschide ; totuși eâ țin să fiâ înscris la 
rând; căci ceea-ce am de spus nu e ceva 
numai incidental, ci voiâ să vorbesc în 
fond, și de aceea mă interesez daca se în
chide discuțiunea, să arăt că ar fi o ne 
dreptate ca în urma argumentelor noui ce 
s’a adus în causă să nu iaâ cuvântul pen
tru a răspunde.

Dacă însă nu se închide discuțiunea 
fie pentru un cuvânt, fie pentru altul. De 
6re-ce s’a presentat un amendament care 
ne surprinde și care n’a fost discutat, eâ 
nu cer de cât un lucru, să fiâ înscris casă 
vorbesc și asupra lui. Afară de acăsta nici 
nu văd vre-o mare nerăbdare din partea 
Camerei pentru ca să fie loc a se închide 
discuțiunea.

O voce: N’a cerut nimeni închiderea 
discuțiunel.

D. N. Filipescu: Aâ cerut-o (jece de
putați.

D. G. Apostolșanu: D-le președinte, 
propuitorii, pentru a face să înceteze ori
ce discuțiune asupra acestei cestiuni, că
reia ’i s’a dat o întindere ce n'a fost în 
spiritul lor, declară și cred că represintă 
simțimântul unanim al Camerei care cere 
darea în judecati a regimului D-lui Bră
tianu, dânșii declară că retrag din pro
punere punctele următăre: (Citește).

Eâ cred că acăstă declarare intră în 
spiritul onor. Adunări și în simțimântul 
general al țărei în ceea-ce privesce regi
mul nefast al D-lul I. Brătianu. D-lor, 
nimeni n’a voit să condamne un partid; 
și în ceea-ce mă privesce pe mine vă rog 
să vă aduceți aminte, de întrunirea de la 
hotel de France când luând cuvântul am 
recunoscut legitimitatea existenței a două 
partide însă franc deosebite, a două par
tide cari să grupăză pe aderenții lor, 
iar nu se jocă în duoă lagăre deosibite. 
Nu e vorba dar, de omorârea unui partid, 
ci e vorba de a se moralisa o dată țăra, de 
a sci corpul electoral să facă deosibire în
tre acei cari vin să ’i cără încrederea, iar 
nu reclamând sufragiile în numele libe
ralismului, apoi să facă legi cari sunt mai 
mult de cât reacționare, cum depildă le
gea expulsărei și tot atâtea măsuri ilegale

chiar. De aceea ca să putem răspunde 
simțimântului general al Adunării, pen
tru ca să se vă^ă că nu e vorba de cât de 
â se aduce o îndreptare în morav orile nds
tre, noi retragem din propunerea primitivă 
acele puncte cari s’aâ părut că copiind 
altă intențiune de cât aceea care a fost în 
spiritul propuitorilor.

Acesta, D-lor, e și posibil și e și con
form legei votată de însuși Camera D-lui 
Brătianu; apoi e mijlocul cel mai bun 
pentru ca D. Brătianu să nu fie injosit 
precum voesc apărătorii săi; apărarea ce 
’i fac ar însemna că ’i acopere fuga de 
judecată și acăstă fugă de judecată ar în
semna că sunt mai grav vinovațl de cât 
^icea cei 22, de șubscriitori ai propunere! 
de dare în judecată.

Legea în pujferea căreia s’a făcut pro
punerea ce am' sub-scris și ea este o lege 
făcută de însuși D. Brătianu, să facă da? 
D. I. Brătianu experimentul acelei legi 
pentru a convinge pe D. Brătianu de res
pectul legilor și a servi de normă în vii
tor. (întreruperi). Când facem declara- 
țiunea ce .v’am citit’o, pretindem să se 
retragă amendamentul sub-scris de șăse; 
fiind-că conform legei nu încape amen
dament asupra unei propuneri de dare 
în judecată și respectul legei este garan
ția tutulor drepturilor. O călcare a legei 
de răspundere ministerială va face în urmă 
să nu fie respectat nici un drept. Așa 
dar pe temeiul legii responsabilității mi
nisteriale rog pe sub-scriitorii amenda
mentului să-1 retragă și închinând discu
țiunea să pâșim la votarea propunere! 
primitive cu retragerea punctelor enun- 
ciate, și apoi să trecem și la cele-alte lu
crări cari sunt declarate de cea mai mare 
importanță. (întreruperi.)

Voe!: Cer cuvântul:
D. I. lancovescu : D-lor, trebue să 

elucidăm o cestiune, dacă discutăm amen
damentul și retragerea lui înainte de a 
se închide discuțiunea. Am luat cuvântul 
în cestiune de regulament, ca să arăt că 
este inconstituțional și în contra legei de 
responsabilitate ministerială amendamen
tul D-lul Rădulescu. (Sgomot). Dacă a
mendamentul se retrage atunci...

D. Președinte: Amendamentul nu se 
retrage, prin urmare vorbiți în cestiune 
de regulament.

Voci: Nu se pdte, s’a cerut închiderea 
discuțiunel. (Sgomot).

D. C. Bobeica: D-lor, dupe trei <jile 
de desbaterl, unde mai tdtă Camera a 
luat parte, cred că materia este vidată; 
căci și sentimentele bune și inima a rea s’a 
arătat, și de aceea vă rog.....(Sgomot, în
treruperi.)

D-le președinte, vedeți că D-lor nu 
voesc considerente, de ore-ce nu mă lasă 
să vorbesc, prin urmare vă rog să închi
deți discuțiunea fără ca să pot spune pen
tru ce cer acăsta.

D. președinte: Am voit să închid dis
cuțiunea generală, dar fiind că asupra a
mendamentelor sunt mai mulți cari aâ
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cerut cuvântul în cestiune de regulament, 
efi nu pot să închid discuțiunea în între- i 
gul el; căci atunci ar fi să se procâdă prin ■ 
surprindere. (Aplause). i

Prin urmare dafi cuvântul celor înscriși I 
în cestiune de regulament. |

D. lancovescu are cuvântul. |
D. I. lancovescu: D-lor deputați, onor. 

D. Rădulescu a propus un amendament 
la propunerea celor 22 D-ni deputați, de 
a se da în judecată cabinetul Brătianu în 
cele duoă ultime formațiuni ale sale.

Acest amendament mie mi se pare că 
este și neconstituțional, și în contra legei 
de răspundere ministerială, și neînțeles, 
și necomplect, și un pleonasm cu legea de 
față.

a voce : Multe mal are ! (Ilaritate).
D. I. lancovescu : Și mă așteptam 

D-lor: ântâifi ca să nu văd printre subsri- 
itori numele unul profesor de la faculta
tea de drept D. Negrutzi, și pe urmă mâ 
mai așteptam ca guvernul, presidat de D. 
Th. Rosetti, fost președinte la înalta curte 
de casațiune, să ia cuvântul să vâ spună 
că ceea ce faceți este o operă nulă, că ceea 
ce propuneți a^i este o lucrare care se va 
anula de înalta curte de casațiune. (Ila
ritate).

Iată, D-lor, ce $ice prima parte a a- 
mendamentulul : „Subsemnați! văzând 
propunerea de dare în judecată semnată 
de 22 D-nl deputați.*

Pe urmă urmâză nisce disposițiunl pe 
cari le cred mal nemerite onorabilii sub- 
scriitorl. Legea, însă, care a regulat res
ponsabilitatea ministerială ^ice alt-fel.

Acea lege ^ic© că atunci când vine pro
punerea a 20 deputați de dare în judeca
tă, Camera nu pâte face de cât duoă lu
cruri : ori să trâcă la ordinea ^ilel, ori să 
numâscă o comisiune de șâpte.

Prin urmare de la început se violeză 
legea de răspundere ministerială, și se pri- 
vâză acusații de garanția unei proceduri 
care este în lege.

Dar mai departe, propuitorii amenda
mentului ^ic : , Considerând că în afară 
de ori-ce preocupațiune politică, Camera 
voesce îndreptarea și represiunea violări
lor de lege și delictelor de drept comun, 
cari afi însoțit exercițiul puterei publice 
sub guvernul trecut.*

Apoi, D-lor, aici este o profundă con
tradicțiune; dacă este în afară de ori-ce 
preocupare politică, atunci ce însemnăză 
urmăririle violărilor de legi ? Nu sunt a
cestea preocupări politice. Ce însemneză 
când D. Sturdza violâză regulamentele și 
legile școlare ? Nu sunt acestea preocu
pări politice prevăzute de legea răspun
dere! ministeriale ?

Ei, D-lor, în legea pentru răspunderea 
ministerială, este o procedură care garan- 
tâză și respectarea Constituțiune!, și drep
turile țărei, și ale Parlamentului, și în a- 
celaș! timp și drepturile acusatulu! chiar; 
și care nu permite cui-va să vie în acăstă 
procedură care este de drept strict, care 
garantăză tâte drepturile, să introducă 

un amendament care este străin acestei 
legi ? Ați înțelege D-vostre ca în proce
dură, care este stabilită prin lege a se ur
ma înaintea judecătorului de instrucțiu
ne, sub un pretext safi altul să se intro
ducă un amendament care să eludeze una 
din garanțiile, una din fasele procedurel 
penale ? Este admisibil acăsta ?

Și prin propunerea acăsta ce se propu
ne ? Ca să se dea în judecată ministerul 
Brătianu.

Apoi legea responsabilitățel ministe
riale spune categoric, pentru a se propu
ne să se dea în judecată un minister tre
bue 20 de subsemnătur! și subscriitoril a- 
cestul amendament sunt numai șâpte safi 
opt și anume: D-nii Nicu Georgescu, la- 
cov Negruți, StroicI, Berevoescu, Cămă- 
rășescu, Dimitriade, Rădulescu și An
dreescu; atâția sunt toți, alții nu mai 
sunt.

D. președinte : Acesta este un amen
dament.

D. I. lancovescu : Dacă n'am avea o 
lege pentru responsabilitatea ministeria
lă, de sigur că fantasia D-vâstre, conve
niența D-văstre, găsirea cu cale a D-vâ- 
stre, ar avea primul cuvînt, când însă a
vem o lege de responsabilitate votată de 
ambele corpuri legiuitdre, promulgată și 
sancționată, și care arată cum se pot ur
mări miniștrii, vedeți D-vdstre că chiar 
dacă veți fi în unanimitate, nu însemnăză 
nimic alt de cât că începeți activitatea 
D-vdstre prin a vă pune d’asupra legei, 
prin a călca legea.

D-lor, safi găsit de cuviință pentru ca 
să se garanteze atât dreptul constituțio
nal al țârei, cât și dreptul foștilor miniș
tri cari ar putea să caijă victimă unei 
pasiuni politice; s'a găsit de cuviință ca 
să se facă o procedură specială și de drept 
strict pentru modalitatea dârei în jude
cată.

Acăstă procedură 4^6 așa: când se 
voesce a se da în judecată un minister se 
se face o propunere iscălită de 20 mem
bri ; imediat dupe cinci $ile Camera o dis
cută și ori o aprobă, și atunci procedă la 
numirea unei comisiunl care are dreptul 
să facă tocmai ceea-ce cer propuitorii a
mendamentului, ori o respinge pur și 
simplu. Ce faceți D-vdstre cu amenda- 
mentul-propunere al D-vdstre? Lipsiți 
de o garanție ântâifi pe acusați, pentru 
că se pdte fdrte bine ca Adunarea să nu a
probe propunerea așa cum s'a făcut, și să 
pdte ca să o aprobe așa cum o propuneți 
D-vdstre. Este dar o lipsă de garanție 
pentru acusați, și acei cari ar fi dațl în 
judecată în urma propunere! D-vdstre, 
și ar avea dreptul să strige că sunt per- 
secuțiuni, să 4lcă că afi fost puși afară 
din lege, și să cără de la curtea de casa
țiune anularea propunere! ca neregulat 
făcută.

Dar mai este și alt-ceva : ^icețl, că pe 
nou! base să se dea în judecată ministe
rul Brătianu. Atunci, D-lor, un lucru vâ 
râmâne: iscăliți acest amendament de 20, 

depuneți-1 astă<JI, votați contra propu
nere! D-lul Blaramberg, și să rămână ca 
să se discute propunerea nouă de dare în 
judecată peste cinci ^ile; dar ca să altoițl 
propunerea D-vdstre peste aceea a D-lul 
Blaramberg, este absolut cu neputință, 
fiind în contra regulamentului, în contra 
constituțiune! și a responsabilitățel mi
nisteriale, și riscați în mod evident să fa
ceți o operă mârtă, o procedură care va 
fi casată de inalta curte de casație, și efi 
cred că din oficifi, biuroul Camerei cu 
consimțin ântul ministerului și al D-vâs- 
tre a tutulor, va declara că acest amen
dament nu pdte să fie permis; rămânând 
ca să votăm propunerea D-lul Blaram
berg, și respingându-se, sub-scriitorii a- 
mendamentulu! să facă o nouă propunere 
iscălită de 20 deputați pentru dare în ju
decată.

D. președinte: D. N. lonescu are cu
vântul în cestiune prealabilă.

D. N. lonescu: Eâ, D-lor, cutez a 
propune cestiunea prealabilă, dacă putem 
noi să luăm în discuțiune atât acest a
mendament cât și propunerea modificată 
presentată de onor, representant de Foc
șani.

D-lor, legea responsabilitățel ministe
riale a reglementat procedura tn privința 
acestei discuțiuni. Ce <Jice legea respon
sabilitățel ministeriale? ț)ice că în fața 
propunere! subscrise de 20 de deputați nu 
se pdte opune nimic alt de cât ordinea 
«jilei. Ce însemnăză acâsta? In primul loc 
exclude ori ce fel de amendament, și ori 
ce altă propunere, pentru că, de dre-ce 
legea prevede, că nu se pdte pune alt-ceva 
la vot de cât numai propunerea de dare 
în judecată, safi ordinea ^ilel.

O voce: Dar propuitorii nu pot să o 
retragă ? Și dacă o putem retrage, nu pu
tem și să o modificăm ?

D. N. lonescu: Dacă propuitorii o re
trag pur și simplu, țâra va fi recunoscâ- 
tore; căci de mâne vom începe legile de 
reforme pe cari ea le aștâptă de atâta 
timp. (Aplause).

Dacă se admite propunerea, începe de 
aci înainte o lungă procedură: numirea 
unei comisiunl care are să facă cercetări 
și apoi iarăși să vină cestiunea înaintea 
Camere! și să încâpă o altă discuțiune 
care se pdte prelungi cine scie cât timp.

Apoi nu vâ gândiți ce mare gresâlă fa
cem când uităm că am perdut trei luni 
de sesiune, fără să fi făcut nimic pentru 
țâră? (Aplause).

Când legiuitorul a cerut să trâcă cinci 
$ile de la presentarea propunerel de dare 
în judecată până la punerea ei în discu
țiune, a voit să fie liberal, fiind-că legea 
responsabilitățel ministerială este făcută 
de partidul liberal și este o lege emina
mente liber ală. Se dă repaos de cinci $ile, 
pentru ca toți să ia cunoscință de moțiu
ne, și dupe cinci ^ile începe discuțiunea 
în ședință publică.

Dacă moțiunea de dare în judecată nu 
se va vota, nu încape atunci nimic alt de
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c&t ordinea de <jL Aci suntem acum. Ei 
bine, când cel mai puternic temeii! este 
acesta, că Însuși autorii propunere! s'au 
sguduit In convicțiunea lor... (Sgomot).

Voci : Cer cuvântul.
D. N. lonescu : Când D-lor fac o pro

punere nouă, care nu este o propunere- 
ordinară, acea propunere trebue să vie fn 
discuțiune dupe cinci ^ile (întreruperi).

Voci : Este amendament.
D. N. lonescu : 'MI pare râd să vor

besc și în contra acelora cari ^ic că este 
un amendament acea propunere (întreru
peri).

Voci: S'a închis discuțiunea asupra a
mendamentului.

D. N. lonescu : Mi se pare că nu s'a 
închis discuțiunea asupra amendamentu
lui.

D. președinte : Nu s'a închis nici a
supra fondului, nici asupra amendamen
telor.

D. N. lonescu: Fdrte bine; sper că 
’mi veți da și mie cuvântul să vorbesc în 
fond. Dacă autorii țin la propunerea pri
mitivă, avem dreptul să epuisăm tdtă lista 
celor înscriși; dacă nu țin și o modifică, 
atunci dupe cinci ^ile o vom discuta.

D-lor, aci este un lucru serios. Pentru 
ântâia dată aplicăm noi legea responsabi
lităței ministeriale; pentru ântâia dată 
usăm de prerogativele ndstre cele mai 
mari, suverane, puși pe același picior de 
egalitate cu capul Statului ; căci numai 
adunările și Capul Statului aii dreptul de 
a da în judecată pe un minister.

'Mi pare r&ă că onor, preopinent a a
similat discuțiunea ndstră de față cu pro
cedura preparatorie ordinară care se 
urmeză când se trimite o asemenea afa
cere înaintea curții de cesațiune.

Acăsta nu se pdte face până ce nu vom 
deferi afacerea curții de casațiune, dar 
pănă în acel moment noi nu suntem jus- 
tițiabili de nici o instanță judecătorăs- 
că, de nici o curte.

Prin urmare, vă rog bă aveți în vedere 
că autorii primei propuneri produc o nouă 
propunere; că amendamente nu se pot 
primi în discuțiune, și că acestă nouă pro
punere nu putem să o luăm în considera- 
țiune de cât peste cinci ^ile.

O voce: S’a retras propunerea.
D. N. lonescu : Dacă se retrage este 

dovadă că nu aveți nici minoritate res
pectabilă.

Așa dar, ca cestiune de regulament, 
dacă se manține propunerea primitivă, 
la rândul meii, viii și fac următdrea mo
țiune : Considerând că propunerea pri
mitivă s’a discutat singură, și nerestrictiv 
s’a discutat, A dunarea trece la ordinea 
^ilei. (Aplause).

D. N. Blaramberg : 'Mi pare răii de 
a mă găsi astăzi în divergință desăvâr
șită de vederi cu scumpul și respectabilul 
meii amic D. N. lonescu.

D-sa a venit și a introdus în acăstă dis
cuțiune, deja așa de animată și de gravă, 
și un dilatoriâ. lati dar cuvântul ca să 

combat acest dilatoriii, și mai ales să ex
plic un incident al ședinței de asta^I. 
S’ati făcut atâtea confusiunl, s’ati răstur
nat până într’atât ideile și rolurile, în 
cât mărturisesc că chiar ei! am ajuns să 
caut un fir al Arianei, ca să nu mă rătă
cesc de tot.

D. lonescu a <jis că noi ne-am retras 
propunerea (Ilaritate); mai mult! Că 
convingerile ndstre sunt în acest mo
ment sguduite. Mi se pare că onor. D. 
N. lonescu nu a fost atent la aceea-ce aii 
spus D-nii Panu și Apostoleanu...

D. N. lonescu : Cer cuvântul să’mi 
explic vorbele.

Voci : Nu este nevoie; las că v’am în
țeles bine.

D. N. Blaramberg: Noi cari nu a
vem pretențiunea să impunem nimănui 
părerile ndstre, dintr’o bucată, cari, dupe 
cum am avut ondre să vă spun de la a- 
căstă tribună, discutând fondul lucrului, 
am făcut în definitiv noi cel 22, o operă 
colectivă; și cine <Jiee operă colectivă, £ice 
concesiuni și transacțiunl; căci nu tdte 
capetele sunt fasonate pe același calâp.

Ei bine, tocmai ca să dispară ori-ce 
confusiune, tocmai ca să se vadă clar ro
lul fie-căruia în acăstă ocasiune, tocmai 
ca să dispară ori-ce îndoială și ori-ce e
chivoc, spre a lua mal ales ori-ce pretext 
onest acelora cari combat propunerea, 
spre a demasca pe acei ce în realitate nu 
sunt de cât amicii ascunși a! regimului 
trecut, s'a propus de unii din subscriitori 
să se scdtă duoă puncte safi mai bine ^is 
capete de acusație, cari fusese calul de bă- 
tae al acelora cari o combateai! mai cu în
verșunare. In adevăr, ni s’a £is că moțiu
nea ndstră nu este catolică, s’a (jis că a- 
cestă moțiune atinge crime și delicte po
litice, și că acestea ai! dreptul să benefi
cieze de impunitate.

Să las că acestă teorie nu pdte sta în 
picidre duoă momente. Și ’mi pare bine 
că spunând acăsta, răspund D-lui, N. 
lonescu.

Să luăm de exemplu Anglia, acea țâră 
clasică a libertățel, dar mal ales a regi
mului constituțional, și să vedem cum se 
petrec lucrurile acolo. Cum am dovedit'o 
deja, în Anglia, delictele de drept comun 
nici că preocupă Camera comunelor, nici 
că sunt de resortul Parlamentului. A 
nega dar responsabilitatea ministerială în 
materie de delicte politice, este tot una 
cu a afima că responsabilitatea ministe
rială nu există în Imperiul Britanic, pe 
când tdtă lumea scie din contra că nicăieri 
acea răspundere nu este mai înrădăcinată.

Dar nu vreai! să mal insist asupra u
nor adevăruri așa de elementare.

Ce țin să pun în relief de astă dată este 
numai cultul legalitățel în acea țără.

D. N. lonescu scie că între trăsurile 
cele mal sublime ale elocuențel engleze, 
se citează următdrea mișcare oratorică a 
marelui Chatam.

Dupe ce fericitul tată, a Iul Pitt, în- 
tr'una din harangele sale a secat tdte ar

gumentele : din gradațiune, în gradațiune 
sfârșesce cu aceste cuvinte: acăsta nu este 
tot : Mylords, lucrul e contra legei! Și 
atât a fost de ajuns ca tdtă sala să fie e- 
lectrisată, și să isbucnească în aplause; 
căci e in sângele și în moravurile acelui 
popor de a se înclina cu respect înaintea 
voinței suveranitățel naționale. Când vom 
ajunge și noi la acăstă maturitate, la a
cest ideal cetățenesc, nu vom mal avea 
să înregistrăm și să deplângem fapte 
ca ale ministerului Brătianu și nici nu ne 
vom mai găsi în durerdsă necesitate să 
trimitem depositari ai putere! publice și 
înalț! demnitari ai Statului pe banca a- 
cusaților. Anglia 'și-a făcut deja aprenti- 
sagiul, Anglia a făcut deja la început mai 
multe exemple severe și acum pdte să lase 
aparatul acela îngrozitor să se odihnescă 
și să '1 arate numai de departe acelora 
ce ar mal fi ispitiți se înfrângă legile sau 
să atenteze la libertățile publice. Și chiar 
în Franța, fiind-că vă place să invocați de 
preferință exemple mai moderne, de ce ne 
vorbiți numai de Polignac? Uitați cașul 
lui Cu vier, ministru de resbel și al lui Teste 
ministru mi se pare de justiție sati de finan
ce, sub Ludovic Filip. N’au fost și ei dați 
în judecată ? Ași putea săîmulțesc exem
plele, împrumutându-leșila alte țări, dar 
n'am nevoe de tdte acestea, de dre-ce, 
dupe cum o (jicea nemuritorul Chatam, 
am pentru mine legea. Cât pentru ideea 
de a substitui regulamentul Camerei le
gei, ea e așa de puțin seridsă, în cât n’ași 
fi avut nevoe să iati cuvântul ca s’o combat. 
'Mi-ar fi fost de ajuns să fac un apel la 
D. președinte și să 'I atrag atențiunea, că 
ceea-ce se voesce a se face în acest mo
ment ; că acăstă substituțiune, este nici 
mai mult, nici mai puțin, de cât o lovi
tură de Stat parlamentară, și D-sa care 
este acolo negreșit prentru a pă^i regu
lamentul, dar mai ales a respecta și apăra 
Constituțiunea și legile, nu va suferi cel 
d’ântâiă și, acesta de la început, să li se 
aducă veri-o atingere.

într’o privință, dar numai într'o pri
vință^. N. lonescu avea dreptate atunci 
când afirma că dilemul e unic: ordinea 
de ^i, safi propunerea primitivă. Dar, par
tea fiind coprinsă în tot nu se pdte serios 
susține că reducerea propunere!, că modi
ficarea el în sensul scădere!, iar nu adao
sului, ar jigni nu (Jic legea, nu Jic regu
lamentul, dar măcar interesele sai! drep
turile persdnelor țintite în propunere. 
Acăsta este ceea-ce deosibesce retragerea 
unuia sai! duoă capete de acusațiune, de 
ideea unei noul propuneri, aceea netipă
rită, ne supuse, unui studii! sai! unei re- 
flexiunl, în interval de 5 <Jile.

Dar încă o-dată, propunerea de a aban
dona duoă capete de acusațiune, a fost 
chiar ea numai o tentativă de transacți- 
une, o policitațiune. Vi s'a oferit acăsta 
concesiune în schimbul unanimitățeisaii a 
unei mari maioritâți; nu ați acceptat’o, nu 
v’ați raliat la acăstă soluțiune temperata 
noi dar o retragem, noi rămânem înfășu- 
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rați în propunerea ndstră (aplause) și da
că vom cădea cu ea aici, suntem siguri că 
ne vom ridica și mal mult în țâră. (Apla
use prelungite). In zadar ați făcut tirade 
patriotice și patetism, "spre a confunda 
partea gloridsă, cu partea rușindsă a is
toriei ndstre contimporane. Nimeni, din 
cel ce sciti a analisa și a diseca lucrurile, 
nu va confunda dreptul, cu usurpațiunea 
și meritul adevărat, cu reclama (aplause); 
ș’apoi cum Jicea Prevost-Paradol, sunt 
epoci ilustre cum Erostrat era un mare 
om, prin maiestatea ruinelor ! (Aplause).

Alternativa este acăsta ori ordinea Ji- 
lel, ori moțiunea..

Dar ca să venim la regulament, legea 
responsabilităței ministeriale—și țin să a
ting și acest punct; căci nu pot preve
dea ce veți hotărâ— fiind posteridră regu
lamentului Camerei, nu puteți prin ur
mare, să opuneți regulamentul, legei, mal 
ântâiti pentru că nici-o-dată și nicăirl, 
regulamentul nu a primat legea. Cine (Ji
ce regulament, «Jice ceva inferior legei, 
ceva care purcede de la densa și care ca 
atare trebue să fie tot-d’a-una conform ei. 
Dar chiar de '1 ați asimila unei legi, este 
de princip că, legea posteridră, derogă le
gei anteriore.

Regulamentul putea să prevadă și a
mendamente iscălite de 7 persdne, dar nu 
în acăstă materie, dar tdte disposițiunile 
lui chiar privitore la darea înjudecată a 
miniștrilor,'ținteati o stare de lucruri, unde 
totul era lăsat Ia discrețiunea Camerei 
și a curței de casațiune. Nu era dar pe a
tunci nimic fix și precis. Constituanta de 
la 1866, și vorbesc în cunoscință de lucru, 
mai cu semă că și D. N. lonescu 
a fost și D-sa între autorii principali al 
acestei Constituții, s’a pus de la început 
pe adevăratul teren în acăstă materie și 
a Jis: Nimic mal defectuos de cât siste
mul enumerativ, sistemul definițiunilor, 
în ceea-ce privesce delictele complexe ale 
responsabilităței ministeriale. S'a Jis că 
aceste delicte, eminamente politice,—dupe 
cum recunosc cele mai bune spirite, toți 
autorii cari ati adâncit cestiunea și luc- 
crul e consacrat și în Anglia—cum el a 
existat mal mult timp și în Belgia și a 
Jis că aceste delicte nu pot intra in ca- 
drurl determinate mai din nainte, că sunt 
indefenisabile ca precisiune, și de acea ve
dem că mal adesea se întrebuințăză în pri
vința lor nisce expresiunî comprehensive și 
generice, ca acelea de înaltă trădare, și de 
concusiune, etc., care dupe mulți publiciști 
îmbrățișăjă tot. Ast-fel fiind în multe lo
curi nici s’a făcut o lege a responsabili
tăței ministeriale, ci s’a lăsat totul la dis
crețiunea camerei și a curței de casație.

Acăsta se făcuse la început și la noi, 
dupe exemplul Belgiei, spre a nu lăsa 
un interegnu și siguranța impunitățel, un 
singur minut, chiar în asceptarea unei 
legi speciale asupra responsabilităței mi
nisteriale.

Dar fie în sistemul constituțional, fie 
în sistemul legei responsabilităței minis

teriale, care e, în definitiv, în tdte acestea, 
rolul camerei, rolul nostru, ca mandatari 
ai națiunel.

Este el dre, acela de tribunal și de ju
decător ?

Nu, câtuși de puțin, ci numai de de
nunțător sati acusator.

Acăsta ca respuns la acei cari vorbesc 
de pasiuni deslănțuite și mai cu sâmă la 
acel care însușindu-șl mișcarea de do
cență a lui Dessez apărătorul lui Ludo
vic al XVI când apostrofa convențiunea 
națională cu acest cuvânt, caut judecători 
și nu văd de cât acusator!; ar voi să a
propie ce nu se pdte apropia și duoă si- 
tuațiuni ce n’ati nici un punct de contact 
sati de asemănare.

Nici o-dată nu s’a adeverit mai bine 
Jicătorea: comparai  son West pas raison^ 
ca de astă-dată E un adevărat abis între 
acela ce'și atribue și rolul de acusator și ro
lul de judecător și acela ce se mărginesce 
a sesisa pur și simplu justiția organisată.

Și când cine-va cugetă la încercările, 
la formalitățile complicate la cari e su
pusă după constituțiune și dupe legile în 
vigore, punerea în acusațiune a unul mi
nistru, la cele duoă treimi necesare pen- 
tr’un asemenea vot, ajunge a se teme mult 
mal mult de inanitatea unei asemenea 
sforțări, mai adesea, de cât să vadă un 
pericol și putința unei persecuțiuni și ne
dreptăți lesnicidse pentr'un ministru, ce se 
voesce a se urmări.

Ce să mai Jicem de confusiunea inten
țională ce se face între justiția organi
sată și justiția revoluționată ?

Daca puteți încă să vă temeți de escese 
când justiția e arbitrară, și lăsată la dis
crețiunea partitelor, când ea e revoluțio
nară, sunteți răti veniți, când loviți de 
aceleași suspiciuni justiția organisată care 
la noi, mal ales, e mult mai la discrețiu- 
nea paterei de cât a poporului, unde for
malitățile, unde totul e prevăjut cu stric- 
teță, până la punct și virgule și unde ni
mic nu e lăsat în voia capriciului săti 
patimel.

In noi victimele veți găsi pdte, nu Jic 
pasiuni, dar resimțimănte; dar ce pasiuni 
ce prevențiunl ati să găsăscă miniștrii 
dațl în judecată, în areopagul casațiune!?

Scrutând chiar consciință ndstră a acu- 
satorilor, nu găsesc într’ânsa altă pasiune 
de cât aceea, care ridicași înobileză, dorința 
de a pune capăt abusurilor forței și de a re
forma moravurile politice ale guvernanți
lor noștri. EI bine, D-vdstre uitați că noi, 
dupe Constituție și dupe legea responsa
bilităței ministeriale, nu avem de cât un 
rol modest acela de acusator!; căci alții 
ati să’și dea verdictul asupra faptelor, 
alții ati să pronunțe peddpsa,dacă pedepse 
vor fi. Dar cu sistemul de a tăgădui până 
și calitatea de denunciător pacientului, 
victimei, sciți unde ajungeți? Ajungeți 
acolo ca acela care a jefuit și oprimat pe 
toți să stea mai bine de cât acel ce n’a 
jefuit și furat de cât pe’unil.

Ca impunitatea, cum am spus’o în expu

nerea de motive, să fie în rațiune directă 
cu mărimea nelegiuire! și numărul cel 
mare al victimelor.

Dar am vejut pe unii mișcațl de o altă 
idee—și nu putem în destul să revenim, 
asupra lucrului—ideia că ce se face aci 
este procesul liberalismului. Adineaori D. 
Kogălniceanu 'și-a însușit și D-lui acest 
argument, spre marea mea mirare; dar 
înainte de D-sa am fost acusat de acest 
act de les-patriotism, de les-liberalism, de 
D. Tache lonescu. Regretam încă de la în
ceput că nu’ml-a fost dat să iati cuvântul 
dupe D-sa; acum însă să’mi permiteți, mă
car în trecăt, să’l arăt că pentru ca să fi ti 
în pace cu mine însu-mi în acăstă privință 
n’am măcar trebuință să fac apel la pro- 
priele mele amintiri și convingeri, că este 
destul să împrumut expresiunile și con
vingerile D-sale, nu de ocasiune, ci de te- 
meiti, când ’și făcea datoria, nu de advo
cat, ci de mandatar al națiune!, alături 
cu noi.

Iată ce Jice D-sa:
,D. Tache lonescu : Dar ce sunteți ? 

Cine sunteți ?
„Sunteți liberali, Jicețl ? D-vdstre li

berali ? Caracteristica liberalului este să 
se pue frâti propriilor sale porniri, să res
pecte dreptul adversarilor săi. Care este 
dreptul pe care ’l-ați respectat ?

„Libertatea presei ?
„Dacă n’ați suprimat presa pe calea 

legală, e că n’ați putut, dar când ați pu
tut să o suprimați pe ascuns, ați facut-o. 
Dacă presa e liberă nu se datoresce tole
ranței D-vdstre^ ci curagiului acelora cari 
in fața bandelor D-vostre de indignați 
nu au capitulat. Ați făcut, D-lor, tot ce 
ați putut ca să năbușiți presa, dar n’ați 
reușit, pentru că ați avut aface cu cineva 
mai tare de cât D-vdstre.

^Libertatea întrunirilor ?
„Dar sciți D-vdstre că aci în Bucuresci 

nu se pdte închiria o sală publică pentru 
a se ține o întrunire ? La mine a venit, 
acum duoi ani de Jile, un om care luase 
arvună de la oposițiune ca să’l dea sala 
Orfeu, și ’mi-a spus că a fost chemat la 
poliție de comisar, și i s’a spus de către 
chiar prefectul poliției că am să te fac 
să nu dai sala.

„D. Al. Djuvara : Cine era prefect 
acum doi ani?

„D. Tache lonescu: D. ministru de 
interne Radu Mihaiti.

„Libertatea alegerilor? In alegeri când 
n’ați reușit cu buletinele vinete, ați re
curs la bâte; și când bâtele ati fost ne- 
putincidse, ați început procesele scanda- 
Idse; și când ați văjut că n’ați reușit 
nici cu procesele scandaldse, ați recurs la 
ministrul instrucțiunel publice să calce 
legea și să vină să permute pe cetățeni 
de la un loc la altul. Sunteți o adevă
rată treime: începe ministrul de interne 
să ’țl dea cu bâta în cap, și dacă capul 
a fost tare și s’a făcut la loc, atunci vine 
ministrul justiției și te dă în judecată și 
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dacă nici ast-fel nu reușesce a te speria, 
atunci vine ministrul instrucțiune! pu
blice și te trimite la Huși. (Aplause din 
partea oposițiunei).*1 Și mai departe tot 
D. Tache lonescu adaugă:

„Credeți D-vdstre că democrația ro
mână se fălesce cu castelele celor cari n’a- 
veafi nimic acum 12 ani? Credeți D-vds- 
tre că pentru poporul care umblă cu pi- 
ciorele gole, certele politicianilor demo- 
erați sunt o consolațiune ? Nu, D-lor, 
nu in îmbuibarea câtor-va se pot resuma 
aspirațiunile democrației române....

„D-vdstre representanțil democrației ? 
încă o-dată, vâ mărturisesc: Vâ bateți 
joc de noi^

Și în ședința de la 80 Noembre 1887, 
găsim într’un alt discurs următorul pa
sagiu :

„D. Tache lonescu: Și ași voi acum 
să ne mai întrebați pe noi desidenții pen
tru ce am părăsit partidul liberal !

„Mărturisiți cel puțin, D-lor, că ați 
dat educațiunea generațiunilor viitdre în 
mâna unui om care pune dreptul divin 
în scdlă!

„Ei bine, aedsta noi nu o primim, noi 
voim ca generațiunea viitdre, copiii noș
tri să fie dmeni liberi, iar nu robi cari 
să se închine la tdte stăpânirile. (Aplause 
din minoritate).

„Nici o-dată în România nu s'afi rostit 
cuvinte mai reacționare de către un mi
nistru, nici o-dată nu s'afi afișat de un 
partid asemenea doctrine: a trebuit să 
"domnâscă 13 ani un partid poreclit li
beral, a trebuit să trecem prin spionul 
prusian și cele-alte nichiperciade ca să 
ajungem aci....u

D. președinte: D-le Blaramberg, a
cesta nu ^ste în cestiune de regulament.

D. Tache lonescu: Lasați, D-le 
președinte, să citdscă tot ce am gis; căci 
nu retrag nimic din ce am gis.

D. N. Blaramberg: Vă rog încă o
dată, D-le președinte, fiți mal tolerențl și 
mal drepți. Ne cundscem de mult, am 
lucrat alte dățl împreună, și aedsta încă 
dupe la 1865, am fost conșcolarl și mă 
mir când nu vedeți măcar Camera dând 
semne de impaciență, când n’am înfrânt 
nici o cuviință, nici o prescripțiune a re
gulamentului, să mă împedecațl a ter
mina puținul ce mal am de gis. Ș’apol, 
D-le președinte, nu câscigațl ast-fel ni
mic, căci cel puțin dreptul mefi de a lua 
cuvântul In cestiune personală nu’l pu
teți nici suprima, nici tăgădui.

D. președinte: Nu voifi să vă îm- 
pedic, dar observ regulamentul.

D. N. Blaramberg: 'MI pare răfi că 
peD. lonescu acăstă amintirea trecutu
lui neînsoțită de nici un comentarifi îl 
face să tresară pe banca sa.

D. Tache lonescu: Din contra, am 
rugat pe D. președinte să vă lase să ci
tiți tot.

D. N. Blaremberg: Mă opresc aci 
D-lor, cu citirea ca să complac onor, nos
tru Președinte.

Și tdte acestea sunt lucruri concreti- 
sate, tdte aceste fapte corespund cu un 
nume proprifi. Chiar unul din onor, noștri 
colegi, D. Pacu, este'una din victimele la 
cari se făcea alusiune.

D-lor, ași putea să multiplic proba 
contradicțiunilor, dar prefer să vă spun 
că nu este nici o acusațiune articulată 
de noi pe care D. Tache lonescu să nu 
'șl-o fi însușit altă-dată în termeni e- 
locuențl și energici. Prin urmare, să nu 
se confunde D. Brătianu, renegatul libe
ralismului, cu liberalismul adevărat, cu 
liberalismul etern.

Și este timpul, cred, să elucidăm și4un 
alt punct.

Ce credeți dre D-vdstre despre partide ? 
Credeți că ele constitue ceva arbitrar și 
de fantesie ? Credeți că titlul de liberal 
safi conservator este un fel de costum de 
carnaval pe care orl-cine ’l îmbracă și ’l des- 
bracă când vrea? Nu, D-lor; cine-va 
este conservator safi absolutist, liberal, 
ori radical, dupe cum spusele safi faptele 
lui sunt conforme cu dogmele ce constitue 
cutare safi cutare credință politică bine 
definită. Liberalismul nu este’patrimoniul 
privat al nimenul, este patrimoniul ome- 
nirel întregi.

Mal mult de cât atât, când veți voi să 
cunoascețl pe martirii cari afi plătit cu 
sângele lor triumful ideilor liberale, tre
bue mal adesea ca cine-va să'I caute în 
istoria altor popdre. Intre dmenii aceia 
pe cari nu ’l-afi speriat, nici crucea, nici 
ordaliile megiului-ev, nici de Siberia, nici 
eșafodul, nici plumburile veneției, nici 
ghilotina.

D. președinte: D-le Blaramberg, vă 
rog, vă suplic, să nu uitați că v’am dat 
cuvântul în regulament și D-vdstră vor
biți în fond, dar în fond sunt alțl cinci 
oratori înscriși înaintea D-vdstre; prin 
urmare, cum sunt drept tot-d'a-una pen
tru D-vdstră în aplicarea regulamentului, 
vă rog să'ml permiteți afi drept și pentru 
alții; când v'așl face o mică nedreptate 
D-vdstră ați protesta din tdte puterile ; 
așa sunt în drept să facă și cei-alți. Nu 
pot să vă las a vorbi înainte asupra ces
tiune! în fond, căci D-vdstră aveți cu
vântul în cestiune de regulament și în 
cestiune prealabilă, și în loc de aedsta, 
D-vdstră vorbiți în fond și cu acesta luați 
dreptul altora înscriși înaintea D-vdstre.

D. N. Blaramberg: Mă rog, găsi- 
ți-ml un metru dupe care să vorbesc.

Mal ântâifi ați citit un amendament... 
(Sgomot).

Voiți să puneți la vot acest nofi a
mendament ?

D. președinte: Nici de cum. Acesta 
este o nouă propunere și prin urmare, 
cum s'a presentat ea acum, se schimbă cu 
totul fasa discuțiunel.

Acum discuțiunea urmăză asupra ces
tiune! de a se sci dacă se primesce or! nu 
acăstă propunere nouă, și D-nu Rădulescu 
este cel ântâifi înscris ca să vorbăscă a
supra el.

D. I. I. R&dulescu: Cer cuvântul în 
cestiune de regulament.

D. președinte: Aveți cuvântul, dar 
vă rog să vă mărginiți în regulament.

D. I. Rădulescu: D-lor deputați, am 
avut ondrea ca, în numele mai multor 
din colegii noștri, să depun un amenda
ment la propunerea dârei în judecată for
mulată de cei 22 colegi al noștri; imediat 
s’a dat cuvântul d-lu! lancovescu, care a 
început prin a enumera o sumă de de
fecte și constituționale și legale și lite
rare ale propunere! ndstre, dar s'a măr
ginit a discuta cestiunea numai din punc
tul de vedere legal, adică dacă, cu ocasiu
nea discuțiunel unei propuneri de dare 
în judecată, este loc safi nu este loc să se 
presinte amendamente,să se amendeze pro
punerea. Las la o parte și defectele poli
tice ale amendamentului nostru, și cu 
atât mal mult defectele literare, în care 
de sigur recunosc D-lui lancovescu o de
plină competință, și mă mărginesc a exa
mina dacă amendamentul pe care ’l-am 
propus noi este acceptabil cu ocasiunea 
propunere! ce s'a făcut de darea în jude
cată a ministerului trecut. Ni se spune 
că nu este, pentru că legea de răspun
dere ministerială prevede numai acăstă 
alternativă: safi se respinge propunerea 
prin trecerea la ordinea gilel, safi se ad
mite propunerea așa cum s’a presintat; 
mai încolo nu se pote face nimic, și tdtă 
procedura ordinară ce se observă tn dis
cuțiunea ori-cărei cestiuni, care vine îna
intea Adunărei, este înlăturată când e 
vorba de o propunere de dare în judecata.

Erdre gravă ! Și pentru ca să vă dove
desc că este erdre gravă când se susține 
că amendarea nu pdte să aibă loc, făcând 
apel la textul legei de responsabilitate, 
să'ml dați voe ca efi să fîfi mai practic de 
cât alții și să și citesc textul legei pe 
care se fundăză unii fără să'I fi citit, și 
cer respingerea ori cărui amendament, 
ca contrarifi legel. Efi am să citesc legea, 
pentru ca să mă fundez pe dânsa când 
voifi ruga pe onor. Cameră să admită a
mendarea propunere! ca un ce fdrte le
gal. Care este prevederea specială în ces
tiunea de dare în judecată a ministerului? 
Legea specială asupra responsabilitățe! 
ministeriale gice :

„Propunerea de dare în judecată trebue 
să se facă în scris și sub-semnată în Ca
meră de 20 deputați și în Senat de 
10 senatori; ea va trebui să preciseze in
fracțiunile pe cari se întemeiază/

Pe urmă art. 15 :
„Președintele Camerei safi al Senatului 

pune propunerea la ordinea idilei, peste 
5 gile de la presintarea ei. In cas de 
flagrant delict, o pune imediat tn des
batere.

„Afară de acestcas, discuțiunease măr- 
ginesce asupra cestiune! dacă Corpul le
giuitor trece la ordinea gilel safi trimite 
propunerea în studiul unei comisiuni de 
informațiuni prealabile „.

D-lor, ce va să gică cuvântul discu- 
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țiune ? (sgomot), ce va să gică acest cu
vânt ! nu vedeți că D-vdstre interpretați 
legea în mod judaic ? Nu se p&e ca pe 
mine să mă obligi dupe ce al presentat 
propunerea de dare în judecată, și al a- 
dus’o In discuțiune unde s’aiî făcut des- 
voltărl multe și pe larg, nu se pdte să mă 
obligi și să mă legi în mod tiranic ca sati 
să admit propunerea fără nici o modifi
care, sati să trec Ia ordinea gilei. Nu ve
deți D-văstre că în acest cas noțiunea 
discuțiunei dispare cu desăvârșire (între
ruperi, sgomot mare).

Dacă ar trebui înțelâsă legea așa cum 
giceți D-văstre, ce ar mal fi avut legiui
torul să ceră să se enunțieze faptele pen
tru cari se cere darea în judecată ? (sgo
mot).

Un exemplu avem*chiar astăgi: se e
nunță o serie de acte; vine propunerea 
ast-fel formulată înaintea năstră; o parte 
din acele acte le admitem și le trimitem 
înaintea comisiunei de informațiuni che
mată să adune probele pentru ca în urmă, 
dupe ce le va fi adunat, noi să ne pronun
țăm dacă este loc să trimitem pe miniș
trii responsabili înaintea Curțel de casa
ți une; iar o altă parte din actele indicate 
în propunerea de dare în judecată nu le 
admitem. Nu vedeți în ce situațiune ne 
găsim ? Admitem cu toții o parte din 
puncturile enunțate în propunerea de da
re în judecată, convenim cu toții că este 
bine să se dea satisfacț iune moralei pu
blice în privința acelor puncturL. (sgo
mot).

O voce: Perdem timpul de geaba. Nu 
se pot admite amendamente.

D. I. Rădulescu: piceam, D-lor de
putați, și vă declar că am să mă adresez 
acum numai către aceia dintre D-văstre 
cari bine-voiesc să mă asculte, pentru că 
’mi aduc aminte de o vorbă înțelăptă, 
că de gâba ai vorbi cui nu vrea să se 
convingă alt-fel de cum ’I convine, gi- 
ceam, D-lor, că situațiunea iu care ne 
aflăm astăgi este de a ne găsi în fața 
unei enumerațiuni de fapte din cari [te u
nele le admitem ca incorecte, ca contrarie 
legei, iar pe altele nu le admitem ca a- 
tari... (sgomot).

Dacă D-văstre credeți că și aceste din 
urmă initră în aceeași categoriă ca cele 
d’ântâifi, de â constitui adică și ele călcări 
de lege prevăzute de legea responsabili- 
tătel ministeriale, atunci nu aveți de cât 
a le denunța și pe acestea comisiunei de 
informațiuni, care este în tot dreptul să 
adaoge și alte fapte pe lângă cele ce i se 
vor fi transmis prin propunerea de dare 
în judecată...

Voci; Nu păte.
D. I. RAdulescu: De unde o luațl că 

nu păte ?...
Voci: Citesce legea.
D. I. Rădulescu: Pentru a convinge 

peonorabilii intreruptori că sunt înerăre, 
le citesc textul legei, care iată ce gice :

„Art. 17. Comisiunea de informațiuni 
prealabile este compusă de 7 membri, cari 

nu trebue să fie dintre aceia ce afi sub
scris propunerea de dare în judecată; ea 
se alege prin vot secret și procede imediat 
la constatarea faptelor articulate de pro
punere, la ori-ce alte informațiuni prea
labile, poate să adaoge nuoi fapte la cele 
denunciate...

Voci: Vedeți ?
D. I. Rădulescu: Dar efi ce văspuifi? 

(Aplause). Deci, aplausele D-văstre iro
nice sunt inexplicabile. Dacă efi ași fi fost 
în defect în teoria ce o susțineam, înțele
geam să aplaudați ast-fel, deăre-ce m’ați 
fi prins la strîmt; dar când dupe textul 
legii D-văstre sunteți în defect, căci sus
țineți că comisiunea de informațiuni pote 
numai să retragă din faptele indicate în 
cererea de dare în judecată, iar nu și să 
adaoge altele, atunci pentru ce aplau
dați ? Pentru că sunt în largul mefi ?

Ast-fel fiind, D-lor deputați, presenta- 
rea unui amendament, cu ocasiunea unei 
cereri de dare în judecată, fiind cu desă
vârșire legală, ne violând nici un text,nici 
al Constituțiunel, nici al legii speciale 
pentru responsabilitate ministerială, dis
cuțiunea amendamentului devine admisi
bilă, și de aceea vă rog să bine-voițl a ad
mite discuțiunea amendamentului propus 
la propunerea de dare în judecată. (A- 
plause, sgomot.)

D. G. Apostoleanu: N’am obiceiul 
de a vorbi mult, cestiunea este, mi se pare, 
elucidată; voifi vorbi pentru închiderea 
discuțiunei, combătând teoria onor, re- 
presentant de Pitesc!. Intru cât în legea 
responsabilităței ministeriale este anume 
prevăzut o procedură care are să se a
plice în urma regulamentului Camerei, 
ușor înțelegeți că regulamentul nu a 
putut prevedea nimic pentru o lege vii
tdre, mal mult chiar ca regulamentul 
Adunărei să fie posterior, el nu avea ca
litate a deroga de la lege, și onor. D. pre
ședinte al Camerei e dator pentru respec
tul către legea de responsabilitate minis-, 
terială să răspingă însuși amendamen
tul. (Aplause). Nimic nu ’l autoriză să 
primăscă un amendament care nici se 
pdte face dupe lege.

Vâ rog dar să închideți discuțiunea 
și rămân încredințat că D. președinte 
însuși va face us de puterea ce ’i dă re
gulamentul spre a nu pune la vot amen
damentul celor 6 deputați.

Și pentru ce se ridică D. lonescu că 
propunătorii nu pot retrage nimic din 
propunere ?

Cum ? Intru cât noi nu facem alt de 
cât a scdte ceva din propunere cu voință 
și acăsta spre a răspunde la sentimentul 
unanim al Adunare! ca propunerea să 
convie tutulor... No! nu voim revoluți- 
unl ca în Francia în 1880 de cari ne vor
bea onor, tânăr D. Chrisenghi că adecă 
miniștrii nu pot fi judecați de cât de po
por. (Aplause). Noi voim ca să se res
pecte legea, și evoluțiunl pacinice în Stat 
și în societate.

Intru cât propunerea ndstră n'a fost 

atacată de] cât în duoă puncte, ce cuvinte 
mai aveți să vorbiți în contra, când acele 
puncte s’afi retras ?

Să nu ni se gică, precum a pretins D. 
Tache lonescu, că darea în judecată a u
nui regim de 12 ani ar fi să se dispre- 
țuâscă țera în năuntru și în afară! Din 
contra, dând în judecată un regim pe 
care în tdte întrunirile ’l-ați combătut, 
și străinătatea va gice: Iată o națiune 
vie care aplică ferul roș pe rană. (A- 
plause). Mai mult, aceia cari aduc in
jurii și insulte D-lul I. Brătianu sunt 
tocmai aceia cari voesc să 'I închidă ca
lea ce singură ’l pdte îndrepta înaintea 
istoriei. Aceia, împedicând darea în ju
decată, lasă să planeze asupră-I tdte acu- 
sațiunile cari s’afi făcut de bărbații cei 
mai eminențl ai țârei.

Prin urmare, tocmai în interesul D-lui 
Brătianu este ca D-vdstre să votați pro
punerea ndstră, iar un amendament care 
mărginind acusațiunea la dreptul comun 
pune pe D. I. Brătianu și miniștrii săi 
în rândul delinquenților comuni.

Votându-se propunerea ndstră în sen
sul declarațiune! făcute, se va numi o co- 
misiune de 10 D-nl deputați, care comi
siune va aduna dovegfle (sgomot) și în 
urmă se va constitui alt comitet de in
strucțiune și apoi altul de acusare; față 
deci cu sentimentul represintațiunei în- 
tregei țări, că acel regim a fost funest, 
vă rog să puneți la vot propunerea așa 
cum e modificată (aplause, sgomot), și 
cu apelul nominal. (Aplause).

Voci: închiderea discuțiunil.
—Se pune la vot închiderea discuțiunei 

și’se primesce.
D. președinte: D-lor, pentru punerea 

votului s’ar putea gice că*amendamentul 
sub-scris de vr’o 20 D-ni deputați, dupe 
regulament, ar trebui să aibă preferința 
(sgomot); părerea mea însă este că trebue 
pusă la vot pur și simplu propunerea 
D-lui Blaramberg, (aplause, sgomot).

Voci: Cer cuvântul.
—Ședința se suspendă pentru cinci mi

nute.
—La redeschiderea ședinței, D. preșe

dinte C. Grădișteanu ocupă fotoliul preșe- 
denției.

D. președinte: D-lor deputați, este o 
neînțelegere: unii din D-nii deputați gic 
că, conform cu legea, trebue să se pună 
la vot propunerea de trecere la ordinea 
gilei safi admiterea ; alții, și mi se pare 
cei mai numeroși, cer să se voteze amen
damentul. Efi nu pot să vă impun opi
niunea mea, orl-care ar fi. Prin urmare, 
vă întreb ce voiți să punem la vot ? (pro
testări, sgomot).

Voci: Acesta nu se pdte; voim să seim 
opiniunea D-tale.

D. președinte: Mai ântâifi vă consult- 
dacă voiți să prelungiți ședința; fiind-că 
sunt șese ore trecute.

Voci: Da, da.
D. președinte: D. Nicorescu are cu

vântul asupra punerii votului.
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D. N. Nicorescu: D-lor deputați, as
tăzi Camera este chemată să îndeplinăscă 
unul din cele mal mari acte ale vieții 
constituționale a unui stat. Este bine, in 
asemenea împrejurări, să păstrăm tot 
calmul, tdtă liniștea ndstră morală, ca să 
nu se cră^ă că am dat votul nostru numai 
sub imboldirea pasiunilor celor urîcidse.

D-lor, am cerut cuventul pentru pune
rea votului, și voiți vorbi numai de a- 
c&ta.

Mai ântâih, D-lor, onorabilul nostru 
președinte a convocat biuroul pentru a 
se inspira din opiniunile membrilor lui, 
despre chipul cel mai nimerit de a pune 
votul în cestiunea de.față. In asemenea 
cașuri însă, membrii biuroului nu pot și 
nu aâ dreptul să impună o soluțiune cu 
drept de autoritate; ei pot numai să ex
prime opiniuni; ceea-ce s’a și făcut. A- 
cel care, dupe regulament și dupe înțe
lesul Constituțiune!, are dreptul să des- 
lege cu autoritate asemenea cestiuni, 
adică să aplice regulamentul în ade
văratul lui înțeles este însuși preșe
dintele Camerei; și când președintele vă 
spune cu onestitate convingerea sa, noi 
toți și minoritate și maioritate suntem 
datori să o respectăm.

In cașul de față, și pentru cestiunea ce 
avem în discuțiune,regulamentul este cu
prins în însăși legea de responsabilitate 
ministerială. Apoi D-vdstre sciți că Con- 
stituțiunea pune la adăpostul prerogati
vei și puterel presidențiale respectul re
gulamentului. Nu maioritatea aplică re
gulamentul, nu ea decide* în cutare sau 
cutare cestiune^ despre interpretarea cea 
adevărată a regulamentului; căci atunci 
minoritatea n’ar fi de cât ^neîncetat ex
pusă la capriciul, la arbitrarul, la tirania 
maiorităței. (Aplause). Nu avem dar, aci, 
de cât o singură autoritate cu drept de 
interpretare legală, autoritatea consciin
țel președintelui nostru, și tocmai D-vds
tre, maioritatea, cari ați ales pe acest o- 
norabil președinte, sunteți ceid’ântâiâ ți
nuți să vă plecați voinței sale, și voința 
sa, el v’a declarat'o. D. președinte v’a 
spus că, dupe convingerea sa onestă, nu 
pdte pune la vot nici un amendament. 
(Aprobațiuni, protestări, sgomot.)

Așa dar, dacă acăsta este convingerea 
D-lui președinte, pe care el v’a mărturi- 
sit’o aci în ședință, pe care apoi a susți- 
nut-o în mijlocul biuroului, trebue să o 
respectăm; mal mult, trebue toți în una
nimitate să invităm pe președinte să a- 
plice* în consciință legea și regulamen
tul. (Aplause).

Rămâne a se sci acum, D-lor, dacă nu 
cum-va există contradicțiune flagrantă 
între convingerea președintelui și înțele
sul adevărat al legei responsabilității mi
nisteriale, care, cum am ^is, coprinde în 
ea însăși, la capit. II, sub intitulătura : 
Procedura, însuși regulamentul seâ. A- 
cestă regulamentare specială este o com
pletă derogare de la regulamentul Ca
merei ; eajconstitue o procedură deosebită, 

și înlătură în mod absolut tdte formali
tățile obicinuite în discuțiunile de tdtă 
^iua.

Amendament ^iceți D-vdstre ? Dar ce
tiți partea relativă la acăsta, din regula
mentul Camerei, și veți vedea că amen
damentele nu se pot pune la vot până nu 
vor merge mai ântâiâ Ia comitetul dele
gaților. (Aplause). Aveți aci un comitet 
al delegaților? Nu! Ceea-ce aveți este dis- 
posițiunea din Art. 15 al legei responsa
bilității ministeriale. (Aplause).

Dar, D-lor... și aci începe erdrea în 
care a că^ut învățatul meii profesor D. 
N. lonescu, pentru că s’a citit reâ art. 15 
și s’a înțeles și mal răâ; s’a crezut că 
se pot pune la vot duoă întrebări, ori 
ordinea ^ilei ori luarea în considerațiune 
a propunere!. Erdre!

D. N. lonescu : N’am ^is așa.
D. N. Nicorescu : D-lor, votul nu se 

pdte da de cât asupra unui singur lucru, 
propunerea. Căci de și în art. 15 al legei 
de responsabilitate se vorbesce de luarea 
tn considerare sau de trecerea Ia ordinea 
^ilei, asta nu însemneză că amânduoă a- 
ceste cestiuni se pot pune la vot. Nh! Art. 
15 prescrie că discuțiunea, în materie de 
dare în judecată, se mărginesce în cestiu
nea de a se sci dacă propunerea se ea în 
considerație saâ se respinge prin trecerea 
la ordinea ^ilei. Aci nu pdte fi vorba de 
nici un amendament, de nici o propunere 
străină, de nici o cestiune mal mult saâ 
mal puțin prealabilă, cum «Jicea D. Nico- 
lae lonescu.

D-lor, cel ce nu sunt edificați în acestă 
privință să bine-voiască a asculta însuși 
textul articolului 15.

Voci : Citiți, citiți.
D. N. Nicorescu: Iată, D-lor, ce £ice 

art. 15:
.Președintele Camerei saâal Senatului 

„pune propunerea la ordinea <jilel peste 
„cinci ^ile de la presintarea ei... Discu- 
„țiunea se mărginesce asupra cestiune!, 
„dacă Corpul Legiuitor trece la ordinea 
„(jilel, saâ trimete propunerea în studiul 
„unei comisiun! de informațiuni pre- 
„ al abile.-

El, D-lor, înțelesul acestui articol este 
fdrte clar; nu numai că nu este vorba de 
duoă întrebări, ce D. președinte ar putea 
supune votului D-vdstre, dar este mal 
mult de cât atât: Acest articol coprinde 
o îngrădire a prerogativei D-vdstre, de 
alt-fel nemărginită în ori-ce altă discuți
une. Dupe acest articol discuțiunea este 
închisă în nisce limite certe, determinate 
anume, și peste care ea nu pdte trece. 
Luațl saâ nu în considerare propunerea? 
Iată dreptul D-vdstre, dar nu puteți nici 
să aduceți amendamente, nici să formu
lați contra propuneri; pentru că ori-ce 
amendament, constituind o contra propu
nere, este o nouă propunere, care n’ar 
putea să intre în discuțiunea Camerei 
de cât dupe cinci $ile. Așa dar, discu
țiunea nu se pdte întinde de cât asupra 
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cașului de a se sci dacă se ia în conside
rare propunerea saâ dacă se respinge.

Dacă vedeți asemenea îngrădire în 
textul legei, de ce mai veniți cu amen
damente saâ contra propuneri, cari nu 
se pot nici măcar discuta, necum să se 
pună Ia vot ? «

Ași fi putut, D-lor, să mă opresc aici, 
dar onor. D. Miclescu 'mi face o interpe
lare care este fdrte valabilă : Dacă se 
Iasă Ia o parte amendamentul propus de 
cel șepte deputați, ce se face cu propu
nerea presintată de D. Apostoleanu, prin 
care se părăsesc trei capete de acusație 
din cele coprinse în propunerea ori
ginală a D-lui Blaramberg ?

întrebarea este seridsă. Ea a fost pusă 
și de D. președinte în sânul biuroului.

Dar aicea, D-lor, este alt-ceva. D. A- 
postoleauu vă face în scris o simplă de
ci arați une pe care deja o făcuse D. Bla
ramberg. D-sa, în numele celor 22 sub- 
scriitorl al propunere!, părăsesce trei 
capete de acusațiune. Acesta se pdte face 
dupe înțelesul cel adevărat al lege! res- 
ponsabilităței ministeriale, (sgomot în
treruperi), pentru că, în ultimul resort, 
acel care alege, care fixeză capetele de a- 
cusațiune, nu sunt acei 20 de propuitori, 
ci comisiunea de informațiuni.

Legea responsabilitățel dă dreptul 
comisiunel de informațiuni să găsescă și 
să adaoge noul capete de acusațiune, pre
cum să și părăsescă unele din acele ară
tate de propuitori; prin urmare, care este 
utilitatea, care este înțelesul declarațiu- 
nel presintată de D. Apostoleanu ? D-sa 
vă <jice, în numele, cu consentimentul, 
cu iscălitura celor 22 propuitori: Ne a- 
mendam noi inși-ne în sensul dorințelor 
D-vdstre, pentru că ne-ațl cerut acesta 
și pentru că nu se prejudecă drepturile 
comisiunel de informațiuni.

Acum, D-lor, reviâ la întrebarea cea ma
re : Care propunere se pune la vot ? Acesta 
vă intereseză și pentru acesta eâ am luat 
cuventul. Ca să mă înțelegeți mai bine, 
voiu ^ice ast-fel: Din cele trei feluri depro- 
puneri,nusepdtepune la vot de cât aceea 
originală a D-lui Blaramberg; bine înțe
les că în consciința propuitorilor el ea 
este deja amendată , și acăstă amendare* 
este făcută în scopul de a vă mulțumi pe 
cei mai mulți.

Așa dar, D-lor, mă refer la consciința 
D-lui președinte, care singurul are auto
ritate în acestă materie; și, conform de- 
clarațiunei sale, ’l invit să pună la vot, 
fără a mai cere avisul maiorităței, pro
punerea cea originală presintată de 
onor. D. Blaramberg, căci aceea și &u" 
mal aceea trebue pusă la vot, conform 
legei, rămâind tdte cele-alte propuneri 
înlăturate și neavând altă valdre de cât 
aceea a unor desiderate- (Aplause).

Prin urmare, vă rog, nu întindețl a- 
. cestă discuțiune Piai departe, pentru ca 
spectacolul ce dăm, tumultul acesta în 
care discutăm nu este edificator pentru 
nimenea.
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D-lor deputați, dupe cum vă spuneam 
la început, suntem chemați astăzi să în
deplinim unul din cele mal solemne acte 
ale viețel constituționale, să facem us de 
cea mal înaltă a ndstră prerogativă. Să 
păstrăm dar tot calmul și totă demnita
tea cerută de asemenea situațiune, și în
lăturând din sufletul nostru ori-ce por
nire pasionată, să vie fie care dupe cu
getul săi, cu vot secret, să’și depună votul 
săfi asupra cestiunel de a se sci dacă pro
punerea originală a D-lul Blaramberg 
se trimite la comisiunea de informațiunl. 
(Aplause).

Voci : Așa^așa; la vot dupe opiniunea 
D-lui președinte.

D. președinte : D-lor, pun la vot cu 
bile propunerea originală a D-lul N. 
Blaramberg. (Aplause).

Voci: Cu apel nominal.
Voci: Suntem 15 cari cerem cu bile.
— Se pune la vot cu bile propunerea 

D-lul N. Blaramberg, și resultatul scru
tinului este cel următor :

Votanțl.................................160
Abțineri....................... . 1
Maioritate absolută. . . 81
Bile albe................................. 80
Bile negre.........................«81

Voci : Votul este nul.
D. președinte : D-lor, eh spun Adu

nărei dacă votul este nul, sah dacă e va
labil. (Sgomot).,

Voci: Să se facă aduoavotare...(mare 
sgomot).

D. președinte: D-lor, eu consider 
votul valabil, și prin urmare, Camera a 
trecut la ordinea ^ilel (sgomot, protes
tări).

—Ședința se ridică la 7 ore 35 minute, 
anunțându-se cea următdre pe a duoa ^i 
3 Februarie.

Ședința de la 3 Februarie 1889
Președenția D-lui președinte C. Gră- 

dișteanu, asistat de D-nil secretari I. 
Lecca și U. Boldescu.

— Ședința se deschide la ora 1 și l/2 
dupe amia^I.

—Presenți 158 D-nl deputați.
—Nu răspund la apelul nominal 22, și 

anume:
Bolnavi:

D-nu N. Nanoescu.
In congediu:

D-nil G. Gr. Cantacuzino, C. Datcu- 
lescu,M. Marascu, I. Negrea, LNegulicI.

Fără arătare de motive:
D-nil C. Andrieș, G. Apostoleanu, I. 

Balanolu, I. C. Brătianu, M. Caracostea, 
I. Dimitriad, I. Dimitriu, V. Dimitro- 
pulu, N. Gavrilescu, I. Lahovari, G. Ma- 
carescu, V. Mortzun, Gr. Păucescu, D. A. 
Sturdza, C. Vrabie, V. Pogor.

—Se dă cetire sumarului ședinței pre- 
cedente.

D. președinte: D. Blaramberg are cu
vântul.

D. N. Blaramberg: D-le președinte, 
înainte de a cere rectificarea pe care vo
esc s’o propun la procesul verbal al ședinței 
de ieri, vă rog să bine-voițl a’ml declara 
chiar D-vdstră: l°)Dacă ieri ați proclamat 
votul cum o cerea regulamentul, adică 
dacă ați făcut cunoscut poantagiul ace
lui vot pe urne și culori și al 2-lea, dacă 
procesul verbal constatând acel resultat 
este subscris de D-nil secretari.

D. președinte: D-lor deputați, în ceea 
ce privesce votul de ieri, pot să vă spun 
că am luat singur apelul nominal și, d’im- 
preună cu D-nii secretari, am constatat 
că aii luat parte la vot 160 D-ni dedutați 
și o abținere; prin urmare, maioritatea ab
solută era de 81. Numărând bilele, am con
statat că în urna albă ah fost 80 albe și 81 
negre, va să $ică a fost o bilă mai mult, 
dar făcând și recensemântul bilelor din 
cea altă urnă, am găsit că acolo în loc 
să fie 160 erati numai 159, ceea ce m’a 
făcut să cred că s’a pusdeunD-nfi deputat 
duoă bile într’o urnă.

De altă parte citind regulamentul și ad
mițând cașul cel mal defavorabil opiniu- 
nel care a fost pentru respingere, adică 
anulând o bilă nâgră, atunci tot ar fi cel 
puțin paritate, care asemenea însemnâză 
respingere și ast-fel am și proclamat 
votul.

D. N. Nicorescu: Cer'cuvântul în ces
tiune de regulament.

D. președinte: Iată ceea-ce am făcut 
și nimic mal mult. (Aplause).

D-lor deputați, vă rog să nu dați sem
ne de aprobare; căci eti n’am făcut nimic 
alt de cât să ’mi îndeplinesc datoria în 
consciință.

Numărarea voturilor am făcut-o în duoă 
rânduri și afi fost față la acâsta mal mulți 
D-nl deputați. Dacă D-vdstre insă voiți 
să mă trageți la bara Adunărei și să pro
testați, atunci efi ași ruga pe un D-nfi 
vice-președinte, să bine-voiască a’mi lua 
locul; căci efi mă retrag de aci.

D. I. Nucșoreanu: Nu se pdte, vă 
rugăm să remânețl acolo.

D. președinte: Dacă sunt tras la bara 
Adunărei și credeți că cu rea credință am 
procedat, efi mă retrag de aci. (Aplause, 
protestări).

Cu cât nu sunt la ordinele ministerului, 
cu atât nu voifi să fifi nici sprijinitorul ver- 
unui partid, orl-care ar fi el. Efi aci 
represint întrăga Cameră și voifi să fifi 
drept și imparțial pentru toți, orl-care ar 
fi sentimentul mefi intim. (Aplause).

Rog dar pe unul din D-nii vice-pre- 
ședințl să mă înlocuiască.

— D. vice-președinte Gr. Cozadini ocu
pă fotoliul președenției.

D. N. Blaramberg : D-lor, onor, no
stru președinte a interpretat răfi observa- 
țiunea, safi mai bine 4^ rugăciunea mea 
de adineaorea.

Nu este nici de cum vorba de a sus
pecta buna credință a nimenul, necum a 

onor. D. C. Grădișteanu. Luând din con
tra faptele precum Ie afirmă D-sa, avem 
de discutat și hotărît un alt lucru, care 
nu atinge câtuși de puțin onorabilitatea 
nimenul, dar care este de resortul min- 
țel fie-căruia. A se sci dacă un vot petre
cut în condițiuni anormale, dacă un vot 
unde cine-va, spre a ajunge la proclama
rea resultatului, este silit să facă conjec
turi și aproprieri și să alerge la calcull 
de probabilitate, nu trebue să fie anulat 
și reînceput.

Negreșit că în asemenea cas preșe
dintele are dreptul să aprecieze. Insă a- 
cest drept 'I aie și Camera, Camera mal 
ales. Luând drept punct de plecare decla- 
rațiunile D-lul președinte, iată ce consta
tăm în fapt:

Afi fost 160 votanțl și dupe regula
ment trebuia chiar, neatârnat de echili
brul perfect ce urmâză să existe între 
cele duoă urne, să găsim, cel puțin ca to
tal, tot același număr de bile albe ca și 
negre; căci fie-care votant primesce duoă 
bile, din cari însă una neagră și alta albă. 
Aci însă este, ori-ce a’țl ^ice, o bilă albă 
de prisos; însă acea bilă albă, care nu co
respunde cu numărul votanților, se gă
sesce depusă în urna neagră și acolo ea 
însemnâză o bilă mal mult în sensul res- 
pingerel.

OrI-cum ar fi, desfid pe ori și care să 
4ică că scrutinul de ieri este Ia adăpost de 
ori-ce imputare. Și atunci mă întreb pen
tru ce se refusă o a duoa încercare; a- 
tuncl mal ales când maioritatea e de un 
vot, necum când în cele din urmă se pre
tinde că propunerea s’a considerat ca res
pinsă cu privire nu la acel vot de maio
ritate, ci la paritate. Tot cu regulamen
tul în mână și cu precedentele altor par
lamente, susțin că președintele nu are 
dreptul, ori cât de gravă ar fi de altmin
teri autoritatea sa, nu are dreptul să ia 
asupra sa de a împăca urnele, când resul- 
tatele lor nu se lovesc; căci dacă supri
mați acest fel de control, desfid să’mi 
spuneți la ce mal servă urna a duoa? 
Președintele nu are dreptul să proclame 
un vot numai prin aproximațiune, și pe 
ghicite. Și cu tdte acestea, acâsta este ce 
s’a întâmplat dupe cum D. președinte v’o 
spune singur cu lealitatea sa cunoscută. 
Dacă mă luam, 4icea D-sa, dupe o urnă, 
eșia numărul mal mare; dacă mă refe
ream la cea-altă, ajungeam la un alt 
resultat. 'Ml-am închipuit atunci că un 
D. deputat a pus ambele bile într'aceeași 
urnă. EI, cine are aci duhul sfânt, cine 
mal ales are aci calitatea să afirme că scie 
ce s’a petrecut în fundul urnei și la um
bra secretului scrutinului ?

Faptul disproporțiunel bilelor pe cu
lori, faptul desechilibrărel urnelor, fiind 
patent, întreb cine dă în acest moment 
proba scrupulositățel, cine a încredere! 

j în sine, cel ce cer reînceperea votului, a- 
cel cari, dupe vorba D-lul Nucșoreanu, 

* care a avut atâta succes altă dată, acel

Digitized by Google



694 desbaterile adunarei deputaților 9 Februarie 1889
^ic cari cerem să se facă contra probă^ 
pentru că a existat un mol donne... sau...

' O voce : Acăsta se Întâmplă la cărți, 
(întreruperi).

D. N. Blaramberg: Acela care mă în
trerupe nemeresce răti; căci eti nu am, și 
nu am avut nici o-dată acest yiciti. Mă 
ocup de alt-fel de cărți; și mă exprimam 
la figurat, și expresiunea mea nu are ni
mic blesant, nimic care să nu fie perfect 
parlamentar.

Bine-voițl de a 'mi spune care ar fi in
convenientul, dacă mai ales sunteți si
guri că dispuneți de maioritate, că aveți 
numărul de voturi ce se găsesce trecut 
In sumar,daca ați procede la o a duna încer
care. Ori acea maioritate este din acelea 
ce se evaporez, de astăzi pană mâne?

Nu cum-va se atinge susceptibilitatea 
cui-va ? Și de ce s'ar atinge acea suscep
tibilitate când tot ce se cere este de a în
lătura un dubiti, de a împedica ca, într’o 
cestiune ca acesta, maioritatea, care a atâr
nat d’un vot, și acela obținut în mod ne
obicinuit să nu fie bănuită.

Susceptibilitățile, cestiunile de amor 
propriii, nu ’șl pot avea locul aci, pentru 
că asemenea lucruri s’ati întâmplat și în 
alte state mai experimentate și mal vechi, 
In ceea ce privesce regimul parlamentarei 
ele mai tot-d’auna s’ati tranșat în sensul 
echituței și înlăturărei ori cărei bănuell.

Permiteți-mi să vă demonstrez acesta 
„les-assemblăes...

O voce: Nu seim nimeni frauțuzesce.
D. N. Blaramberg: Vedeți, D-le pre

ședinte, cine este aci gelos de timpul A- 
dunărei:

Eti care voesc să scurtez, sati acei din 
membrii maiorităței cari insist, chiar și 
când, pentru o traducțiune, numai ca să 
facă glume și de și într’o Adunare română 
mai câ nu e o singură personă care să 
nu scie limba națiune! surori.

Dar de 6re-ce se insistă, sunt dator să 
mă execut.

„Adunările ati fost, ne ^ce Poudra, a
desea sesisate de reclamațiuni, stabilind 
aci într’un mod cert cu probe materiale, 
aci într’un mod lnduoios,cu probe morale, 
că un scrutin proclamat în ajun, ori în 
spre 4iuă, nu era valabil.

„Ele ati ordonat tot-d’auna, cu multă 
esitare, anulațiunea votului dobindit și 
de mai multe ori ele ati refusat anula
țiunea cerută.

Dar tot D. Poudra, căruia ’I împrumu
tăm aceste rânduri, citeză următdrele 
exemple, unde Camerile s’ati pronunțat îu 
sensul nostru : „La 28 Aprilie 1849, D. 
Dahirel, expuse că într’un vot dat în a
jun și unde maioritatea nu era de cât de 
un glas, buletinele a diferiți representanțl 
notoriu absenți, fusese socotite. El ceru 
nu anulațiunea scrutinului, ci rectifica
rea lui. D. președinte Mar ras t respunse 
că ar fi mai simplu, de 6re-ce scrutinul 
este contestat, de a reîncepe; D. Dahirel 
insistând ca propunerea sa să fie pusă 
la vot, președintele răspunse : „Ați citat 

„un fapt care trebuie să schimbe resul- 
„tatul scrutinului; biuroul va verifica din 
„noti elementele scrutinului și resultatul 
„va fi proclamat, când el ’și va fi făcut 
„lucrarea... Nu am să consult Adunarea, 
„căci nu Adunarea, ci biuroul trebue să 
„pronunțe resultatul scrutinului/

In cursul ședinței, președintele făcu 
cunoscut că, cu privire la observațiunile 
făcute și spre a evita ca un vot al Adu
nărel să fie contestat, biuroul este de pă
rere de a reîncepe încercarea. Scrutinul 
fu în adevăr reînceput la tribună, el dete 
un resultat contrariti primului vot.

In ședința de la 2 Ianuarie 1850, un 
scrutin public, asupra urgenței proiectu
lui de lege privitor la institutorii. pri
mari, dete 312 glasuri pentru și 312 con
tra; urgența era respinsă ; dar asupra 
observațiunilor D-lui Chapot, membru al 
biuroului, președintele declară că bule
tinele vor fi verificate, și că dacă există 
o erdre, ea va fi rectificată. Nu rămase 
timp de a se face poantagiul în timpul 
ședinței. A duoa $i președintele anunță 
că verificarea, făcută de trei secretari, de
dea resultatul următor: Pentru adoptarea 
urgenței: 308; contra: 307. Dupe un 
incident destul de lung și confus, preșe
dintele proclamă resultatul scrutinului. 
Cu totă acestă proclamație, adunarea a
doptă, printr’un scrutin public la tribună, 
un ordin de motivat, ast-fel conceput:

„Adunarea, avend în vedere dificultă- 
„țile ridicate de scrutinul de ieri asupra 
„urgenței institutorilor comunali, decide 
„că scrutinul e anulat și că seva votadin 
„noti asupra aceluiași obiect/

Noul vot se făcu la tribună și urgența 
fu declarată de 328 glasuri, contra 293.

Cu altă ocasiune D. Jules Grevy, spre a 
dovedi că o Adunare are-dreptul de a a
nula un scrutin a cărui exactitudine e 
contestată, se exprimă ast-fel:

„Este o cestiune de apreciație, £icea D. 
Grăvy, este o cestiune de bună credință. 
Nu puteți să fiți legați printr’o erdre. 
Așa puteți menține sati anula un vot, 
dupe cum îl priviți ca sincer sati inexact. 
Precedentele și regulamentul D-vdstre v’o 
permit. Dacă aveți convincțiunea că votul 
nue.nu «jicsincei* dar adevărat, dar exact; 
că nu exprimă voința Adunărel, că nu pre- 
sintâ maioritatea ast-fel precum ea exista 
în sală,în minutul unde scrutinul s’a în
chis, este invederat ca nimeni aci nu tre
bue să voiască menținerea unul aseme
nea resultat/

(Droit parlementaire No. 1.412).
Și nici un președinte ca Marast sati ca Gră- 

vy nu s’ati crezut desonorațl sati ofensați, 
prin contestațiunile ridicate, nici depută
ții car! credeati că avusese maioritate nu 
ati alergat la subterfugii și la sfârșituri 
de neprimire, ca să păstreze chiar și când 
uu resultat obținut prin erdre, sati în 
condițiuni suspecte, ci cu toții ati primit 
ca un noti scrutin să hotărască.

Vedeți că nu se face nici o distincțiune 

cMar între votul din ajun și votul din 
ua aceea chiar.

Iată, D-lor, cum se petrec lucrurile în 
alte parlamente geldse de demnitatea lor. 
Și ați putea D-vdstre, aci, unde este vorba 
de darea în judecată a unui cabinet; în
tr’o cestiune unde s’a pus și cestiunea 
de cabinet, cestiunea de încredere, să vă 
mulțumiți de un singur vot și acela con- 
testit! Și acela prihănit! E trăba D-vds- 
tre. Dar vă declar atunci cât pentru mi
ne că vă mulțumiți cu puțin și că pentru 
ori ce om nepărtinitor succesul moral 
este in partea ndstră.

Am ^is. (Aplause).
D. G. O. Dobrescu: D-lor deputați, 

am fost unul dintre acei cari ati ținut o 
socotelă destul de lămurită între mișcarea 
bilelor la ambele urne. Avem o urnă nă- 
gră și o urnă albă. Bilele din urna albă 
ati fost socotite de D. secretar Boldescu; 
iar cele din urna năgră ati fost socotite de 
D. secretar Teodorescu ; D-lor sunt aci și 
pot controla ceea-ce spun eti. In urna al
bă D. Boldescu a găsit 81 bile negre și 
80 bile albe. In urna negră D. Teodo
rescu a găsit 78 bile negre și 81 albe.

Dupe socotăla D-lui secretar Boldescu 
propunerea a că^ut; dupe socotăla D-lui 
secretar Teodorescu propunerea ndstră 
este primită. (Sgomot contestațiunl).

Adunând acum bilele din urna D-lui 
Boldescu, avem un total de 161 bile, iar 
în acea a D-lul Teodorescu numai 159. 
Dupe apelul nominal, numărul D-lor de
putați cari ati luat parte la vot a fost 
de 160; prin urmare, dacă în urna albă 
s’a găsit o bilă mai mult de cât numărul 
votanților, s- p6te susține că votul este 
bun și regulat făcut ? (întreruperi sgo
mot).

D. vice-președinte: Bine-voițl a nu 
întrerupe.

D. C. G. Dobrescu: D-lor deputați, 
când D. președinte, întemeiat pe apelul 
nominal, ne afirma că ati fost 160 votanți, 
și când în urnă s’ati găsit 161 voturi, a
dică un vot mai mult, în tot dreptul sun
tem a ^ice că votul nu este bun și să ce- 

.rem anularea lui. Cred că onor. Adunare, 
având în vedere considerentele D-lui Bla
ramberg și lipsa de uniformitate ce există 
între ambele urne, al căror resultat nu 
corespunde cu numărul votanților, ’șl va 
face datoria anulând acest vot.

D. vice-președinte: D. Nicorescu are 
cuvântul.

D. N. Nicorescu: Cred, D-le preșe
dinte, că ar fi bine să dațl cuvântul acum 
unul orator care voesce a susține vali
ditatea votului.

D. vice-președinte: Atunci D. Isvo- 
ranu are cuvântul.

D. Ilarid Isvoranu: D-lor deputați, 
ast-fel de cestiuni și în ast-fel de momen
te nici cu tumult, nici cu pasiune, nici 
prin cuvinte aruncate unul altuia se des- 
legă; o cestiune ca acăsta nu o putem desle- 
ga de cât cu calmul și sângele rece ce trebue 
să aibă representanții țărei in asemenea
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cașuri. Dacă ași fi din numărul acelora 
cari ar fi votat contra acestei propuneri, 
n'ași fi luat acum cuvântul; dar sunt din 
numărul acelora cari ah votat pentru pro
punere, (aplause); și am votat pentru a- 
cestă propunere, fiind-că ea nu avea nici 
un sens altul, de cât unul și același scop 
de la început determinat: darea In jude
cată a D-lui I. Brătianu. Declarațiunea 
leală și sinceră a D-luI Panu, pentru care 
'I mulțumesc, diminuase ori-ce interes al 
discuți unei,-și acăstă propunere, In urma 
declarațiune! sale, nu mal era a minori
tăței, nu mal era a maioritățel, era o pro
punere spontaneă, care se făcuse pentru 
satisfacțiunea opiniunel publice. Acestă 
propunere, în urma declarațiunel D-lui 
Panu și a acelora, cari o emiseseră, nu 
mal atingea nici guvernul, nici cestiunea 
Dunărei, nici a Basarabiei, etc. Dar cu 
câtă convingere, consciință și indepen
dență am votat pentru dânsa, cu aceeași 
independență, sinceritate și consciință 
sunt dator a’ml da opiniunea In privința 
votului ce s'a dat.

Credeți D-vdstre că dacă am luat cu
vântul, acăsta am făcut-o pentru a sus* 
ține în asemenea ocasiuni solemne o opi- 
ninne sau alta ? Credeți că acesta este ca
șul când un om păte sâ ^ică că face parte 
din maioritate sati minoritate ? Nu ! căci 
dacă In o Cameră există o maiorita
te și o minoritate, acăsta nu va să ^îcă 
că ele trebue să fie neîncetat In luptă 
în tocmai ca duoă tabere adverse ; nu, 
D-lor; fiind-că sunt multe cașuri în cari 
maioritatea 'și minoritatea pot să fie în- 
tr'un perfect acord, și cașul de care ne o
cupăm acum mi se pare că este tocmai u
nul din acele cașuri unde maioritatea și 
minoritatea trebue să fie de acord; căci 
cestiunea e forte simplă, și în fațaeviden- 
țel nu mal încape contestațiune; In ade
văr, D-lor, ce s’a întâmplat? S’a pus la 
vot o propunere, și nu o simplă propu
nere ca acele ordinare cari emană de la 
voința a șăpte deputațl, ci o propunere 
ai cărei autori credeai! a da o justă și le
gitimă satisfacere voinței întregei țări, 
cerând darea în judecată a unui minister 
care 'și asumase o grea răspundere prin 
faptele comise în timpul administrațiunei 
sale... (Sgomot, întreruperi).

D-lor, vă rog să nu mă întrerupeți, 
fiind-că eă nu am să discut acum acea pro
punere, nici să judec cu acăstă ocasiune 
faptele acelui guvern. Eă vorbesc numai 
asupra unei cestiuni de regulament, ca * 
să vă ar6t, în totă independența și since
ritatea consciinței mele, care este opiniu
nea mea îu privința acestei cestiuni de 
regulament. Și când mulți din D-vdstre 
cundsceți că votul meii a fost ieri pentru 
propunerea de dare in judecată, cred că 
atunci nu va mal rămânea în spiritul ni- 
menul cea mai mică înduoială asupra lea- 
litățel și imparțialitățel conclusiunel la 
care voih ajunge, când vă voih declara 
că eh nu pot face altfel decât arecundsce

validitatea votului de ieri prin care s’a 
respins acea propunere. (Aplause).

Să examinăm, D-lor, faptul ce s’a pe
trecut ieri: S’ati găsit în urna albă 161 
de bile, iar în urna năgră numai 159 bile. 
Lucrul s’ar părea la prima vedere cam 
neregulat, căci una din urne, cea albă, cu
prindea un număr mai mare debile de cât 
numărul real al votanților; dar făcându- 
se In urmă socotăla, s'a vă^ut că numărul 
total al bilelor din ambele urne corespun
de exact cu numărul votanților, care a fost 
de 160, căci 161 bile din o urnă, adunate 

* cu 159 bile din cealaltă urnă, fac 160 de 
bile în total, exact cât ati fost și votanți!... 
(Sgomot).

Ast-fel fiind, dupe cum ’șl-ah explicat 
mulți, și dupe cum nu 'șl-a putut nimeni 
da în alt-fel compt de acăstă nepotrivire 
dintre cele duoă urne, nu rămâne alt a 
presupune de cât că un domn deputat, în 
acel tumult, și cu acesta nu ofensez pe 
nimeni, în acel entusiasm, s'a putut să 
scape amânduoă bilele într'o singură urnă. 
Dar ceea ce privesce numărul total al bi
lelor, el corespunde exact cu numărul vo
tanților; căci 159 și 161 fac 320 de bile 
pentru amânduoă urnele, cum și trebuia 
să fie, când la vot ati luat parte 160 de* 
votanți.

Dar să vedem în acăstă privință ce ^i- 
ce regulamentul.

„Votul prin bile se face numai atunci 
când 15 deputațl '1 cer.“

„Scrutinul prin bile se face în modul 
următor: un secretar face apel nominal 
și dă fie-cărul deputat câte duoă bile, din 
cari una albă și alta negră. Deputatul 
depune In urna așezată pe tribună bila 
care exprimă dorința sa și aruncă într’o 
urnă pusă pe o masa deosebită bila de ca
re n'a făcut întrebuințare. Bila albă ex
primă aprobațiunea, iar cea neagră desa- 
probațiunea/

Prin urmare urna cea năgră este nu
mai pentru control; în ea se aruncă, pur 
și simplu, bilele neîntrebuințate. Va să 
îjică resultatul legal al votului '1 dă în urna 
albă, și urna albă spune că propunerea 
nu s’a admis.

Onor, nostru președinte numai ca i
poteză a spus că chiar de am trece la ur
na năgră bila cea negră care s’a consta
tat mal mult în urna albă, totuși am avea 
80 bile albe și 80 bile negre, prin urma
re am avea paritate și propunerea este 
căzută prin paritate. Acăsta, D-lor, estș 
conform chiar cu Constituțiunea, legea 

-legilor, care iată ce țjice în art. 45 :
„Ori-ce resoluțiune este luată cu ma

ioritate absolută a sufragiilor, afară de 
ceea-ce se va statornici prin regulamen
tele Corpurilor legiuitdre în privința ale
gerilor și presentațiunilor.

„In cas de împărțeală a voturilor, pro- 
posițiunea în deliberațiune este respinsă."

Gasul care se presintă astăzi este un cas 
care s'a mai produs și altădată ca un de
putat să pună amânduoă bilele din gre- 
șălă în aceiași urnă, și votul a rămas va
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labil. Dacă D-vdstre veți admite că se 
păte strica un vot pe simpla basă că s'a 
găsit o bilă mai mult într’o urnă, tdte 

( voturile atunci ar putea să fie stricate; 
j căci n’ar avea cine-va de cât să pună a
I mânduoă bilele în aceiași urnă, și cu mo- 
। dul acesta votul n’ar mai fi posibil. Dar 

apoi, în definitiv, care ar fi resultatul stri- 
cărei votului ? Ar fi a atinge, să nu ^ic 
susceptibilitatea, dar imparțialitatea o
norabilului nostru președinte; ar fi o lip
să la deferența ce datorim cu toții ono
rabilului nostru președinte.

Prin urmare nu pdte să încapă aci nici 
umbră de bănuială că președintele ar fi 
avut veri-un interes să facă veri-o învăl- 
mâșală în proclamarea votuluI.(Aplause).

Așa dar cred că ar fi mai bine să tre
cem la ordinea $ilel; afară numai dacă 
Camera va cere să revină în mod formal 
asupra acestui vot; dar a reveni asupra 
unul vot, este a imita procedura ce se 
întrebuința în Camerele trecute.
și noi credeam că a trecut timpul acela și 
că actuala Cameră nu pdte să dea aseme
nea exemple ca astă-^I să dea un vot și 
mâne, dupe poruncă sati dupe afecțiuni 
personale, să revină și să dea un alt vot.

Acest incident nu trebue să ne țină în 
loc atâta timp, fiind-că cestiunea este re
gulată prin ânsuși regulamentul nostru, 
și afară de acesta, propunerea aceea se 
pdte reface și ast-fel perderea ce am crede 
că resultă din votul de erl, ar putea să fie 
din contra un câștig pentru noi toți, când 
cu toții ne am pune de acord.

D. vice-președinte: La ordinea în
scriere! e D. Nicorescu, însă fiind că D. 
Panu a cerut cuvântul pentru o expli
care, îl dai! D sale.

D. N. Nicorescu: S'a terminat cesti
unea acesta ?

D. vice-președinte: Dupe regula
ment, deputatul care cere cuvântul pen
tru explicațiuni are pridritate.

D. N. Nicorescu: Vă înșelați.
D. vice-președinte: Se pdte, dar mă 

înșel de bună credință, regulamentul e 
precis.

D. N. Nicorescu: D-lor, avem în 
discuțiune sumarul ședinței de erl, care 
nu pdte să rămâe ast-fel cum e întocmit; 
căci e greșit, și trebue să-.'l îndreptăm. 
Vâ rog dar, D-le președinte, să'mi dați 
cuvântul.

D. vice-președinte: Dați-mi voe să 
vâ citesc regulamentul:

„Este tot-d’a-una liber a cere cuvân
tul pentru apel la regulament, pentru 
cestiune de explicare a cuvintelor sale și 
pentru cestiune personală."

Va să ^ică cererile pentru explicați
uni ah prioritate.

D. N. Nicorescu: Regulamentul ^ice: 
Numai pentru explicarea cuvintelor sale.

Voci: închiderea discuțiunei.
D. vice-președinte: Vedeți, D-lor, 

că se cere închiderea discuțiunei; mâ gă
sesc dar nevoit să pun la vot închiderea 
discuțiunei.
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D. I. Nucșoreanu: Cer cuvântul 
contra închiderel. - ,

D. vice-președinte: Aveți cuvântul.
D. I. Nucșoreanu: Cedez rândul D-lui 

Nicorescu:
D. N. Nicorescu: Faceți fdrte răii 

că grăbiți închiderea discuțiunel, pentru 
că ne aflăm în fața unei eroii materiale, 
care nu s'a indicat în de ajuns, și ori-ce 
veți face D-vdstre, nu ne veți opri de a 
semnala acăstă erdre și a cere îndrepta
rea ei. Veți închide acum discuțiunea, 
noi o vom redeschide imediat, pentru ces
tiune de regulament, pentru că nu puteți 
aproba un proces-verbal, care conține e- 
rorl materiale învederate și a căror în
dreptare o reclamăm.

Așa dar, bine voițl a avea paciența și 
a mă lașa să urmez.

D-lor, dacă ași fi avut cuvântul asupra 
cestiune! principale, v'ași fi mărturisit, 
D-vdstre tutulor și în special președin
telui nostru, onor. D. C. Grădișteanu, că 
nimenea mai mult de cât mine nu e mai 
recunoscător pentru lealitatea, pentru 
buna credință și inparțialitatea cu care 
D. Grădișteanu a condus desbaterile a
cestei Camere.

Vă aduceți aminte că ieri chiar — și 
cu acăstă observațiune a mea s'a închis 
desbaterile de ieri — aduceam, efi, cel 
mai mare omagifi înaltelor prerogative 
ale președintelui, și suspinăm că în ces
tiune de aplicare a regulamentului^ de 
regulare a desbaterilor, voința și con- 
sciința președintelui sunt mai pre sus 
chiar de cât voința maiorităței Camerei.

D. N. Voinov: Aici însă o întorci. 
(Ilaritate).

D. N. Nicorescu: întreruperea D-lui 
Voinov e fdrte răfi venită; căci astăgi nu 
e vorba de interpretarea regulamentului 
safi de aplicarea lui, e vorba de un fapt 
material pe care safi 1 ați văgut răfi, safi 
*1 ați transcris răfi în acest proces-verbal. 
In'adevăr, D-lor, iată cum se sfârșesce...

Voci: Acăsta nu e în contra închi
dere! discuțiunel.

D. vice-președinte: Vă rog să bine
voiți a mă lăsa pe miue să conduc desba
terile. Efi găsesc că oratorul este în ces
tiune și voiesce să arate motivele pentru 
cari cere continuarea discuțiunel. Trebue 
dar să fie lăsat ca să justifice pentru ce 
este contra închidere!, și apoi Camera are 
să se pronunțe.

D. N. Nicorescu : Am cerut cuvântul 
contra închidere! discuțiune!; dați-ml 
voe dar să vă conving că faceți răfi că 
precipitați închiderea el.

Am început, D-lor, să vă arăt erdrea 
materială strecurată în procesul-verbal.

D. N. Voinov : Atunci cer și efi cu
vântul ca să arăt erdrea ce s'a făcut.

D. N. Nicorescu: D-lor, efi cel d'ân
tâifi aș! ceda cuvântul D-lui Voinov, dacă 
'1 ași vedea pregătit asupra materiei. (I
laritate). D-sa însă vrea să restabilăscă 
faptele fără să scie cum s'afi petrecut. (A- 
plause).

D. N. Voinov : D-ta ai venit pre
gătit.....

D. N. Nicorescu : D-lor, este și va 
fi tot-d’a-una acăstă deosebire între mine 
și D. Voinov : Efi, pe cât am putut până 
acum și pe cât voifi putea în viitor, nu 
'mi voifi permite nici o-dată să iafi cu
vântul de cât când voifi fi pregătit în ma
terie. (Ilaritate).

Dar să lăsăm pe D. Voinov de o parte, 
căci mi se pare că nu D. Voinov e la or
dinea gilel agi, (ilaritate).

D-lor, iată cum se sfârșesce acest pro- # 
ces-verbal:

Votanți ......... 160
Bile albe, pentru..................80
Bile negre, contra................. 81
Apoi, nu vedeți că nu se pdte să fie 

așa; nu vedeți că este erdre ?
Dacă, în adevăr, afi votat numai 160 

deputați, dacă 80 din ei afi votat alb, 
câți afi putut vota negru ? învederat că 
bile negre n'afi putut să fie de cât tot 
80. Pentru ce dar sumarul gice 81 bile 
negre ?...

Onorabile, Domnule președinte, afi 
fostl60 votanți, dupe constatarea ofi

cială, la apelul nominal, și este și o 
abținere. Cel abținut n'a aruncat bila în 
urmă.

Apoi dacă afi fost 160 votanți, de unde 
ies 80 bile albe și 81 negre ?

D. Caton Leca: De aceea se cere în
chiderea discuțiunel!

D. N. Nicorescu: Constat dar, înainte de 
tdte, că aci este o erdre materială, pe care 
D-vdstră, D-le președinte, într’un chip 
safi altul, trebue să o îndreptați; și până 
atunci nu puteți închide discuțiunea. 
D-lor deputați, ați ascultat explicările 
leale și de bună credință ale președintelui 
Camerei. Ce gice d-sa?

D. C. Grădișteanu vă spune că în a
devăr o erdre a fost comisă; căci de unde 
trebuia ca în amândouă urnele să fie bile 
albe și negre la un loc câte 160 în fie
care urmă câți votanți afi fost, s’a găsit 
într'o urnă, adică atâtea bile în fie-care 
urnă o bilă mai mult, 161; iar în cea-altă 
una mai puțin, 159.

Acăsta, D-lor, este o erdre materială ; 
cum se pdte esplicaacăstă erdre? In mai 
multe feluri. *

D. președinte o explică într’un fel. D. 
Ilariu Isvoranu a admis și D-sa aceeași 
explicațiune. Să vedem însă daca acăstă ex- 
plicațiune este admisibilă, adică dacă lu
crurile s’afi putut petrece așa cum gicț» 
D. președinte.,

D-sa presupune că un deputat din e 
rdre a aruncat în aceeași urnă amândouă 
bilele. Faptul acesta n’ar avea în sine 
nici o gravitate. In adevăr, sunt nenumă • 
rate precedente de felul acesta. S’afi vă- 
gut adese-orl deputați cari, din distrac- 
țiune, afi scăpat în aceeași urnă amân- 
duoă bilele; de asemenea s’afi văzut de
putați cari, vrând să voteze alb, afi scă
pat din erdre bila năgră în urna albă; și 
atunci, din propria sa voință, aruncă în 
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aceeași urnă șibila cea-altă, ca să’și neu- 
traliseze votul. Insă în asemenea cas de
putatul, constatând greșala, o face cuno
scut biuroulul imediat. (întreruperi).

D-lor, dacă în votul de asără s’ar fi în
tâmplat cașul presupus de D. președinte, 
adică dacă un deputat, din erdre, ar fi 
pus ambele bile în urna albă, lucrul n’ar 
avea nici o însemnătate, dupe cum am 
mai spus; erdrea s’ar îndrepta cu cea mai 
mare ușurință. In adevăr, n’am avea de 
c^t să scădem votul cel neutralisatdin to
talul număr al votanților, și să ținem so- 
cotela numai de voturile cele bune. Adică 
din 160 votanți, ar rămânea voturi bune 
159.

Dar, veți vedea îndată că la votul de 
ieri nu s’a putut întâmpla cașul acesta; 
veți vedea că trebue să fie alt-ceva, o 
altă causă mult mal seridsă care aruncă 
o umbră de bănuălă gravă.

Să examinăm cașul de ieri mai de a- 
prdpe. D-lor, în timpul votului fie-care 
deputat primesce duoă bile, una albă și 
alta năgră; și când votul a fost regulat, 
suma bilelor albe * din amânduoă urnele 
trebue să corespundă exact cu numărul 
votanților, adică dacă afi luat parte la 
vot 160 deputați, bilele albe găsite în 
urna’albă numărate la un loc cu bilele albe 
din cea-altă urnă, trebue să dea numărul 
exact de 160; nu pot să fie tdte bilele 
albe împreună, nici mai multe nici mai 
puține de 160.

EI bine, în votul de eri, nu este așa; 
căci s’afi găsit 80 de bile albe în urna 
albă, iar în cea altă urnă s’afi găsit 81 de 
bile albe; adică în totul 161 bile albe. 
De unde a eșit una mai mult ? Efi ași 
ruga și pe D. președinte și pe D. vice
președinte Isvoranu să potrivăscă cașul 
acesta cu exemplul dat de D-lor. Dar mai 
este o împrejurare care agravăză cașul: 
Nici suma bilelor negre din ambele urne 
nu corespunde cu numărul votanților; 
căci, găsindu-se în urna albă 81 bile ne
gre, s'afi găsit în urna năgră 78 de bile 
negre; ceea-ce face în totul 159 în loc 
de 160.

Vedeți dar, D-lor, că erdrea care alte- 
răză votul de eri este de o specie nouă, 
neprevăgută de D. președinte. Ea se ca- 
racteriseză în deajuns prin faptul că nu
mărul bilelor albe din ambele urne covâr- 
șesce numerul votanților. Acum dacă ’mi- 
ar fi permis să comit și o indiscrețiune 
v’ași spune că unul din domnii deputați, 
car! afi votat, mărturîsesce singur că, din 
distracțiune, el n’a aruncat bila cea negră 
în urna negră, și că a remas cu ea în 
mână. Iată cum s'ar explica absența u
nei bile negre; dar în nici un chip n’ați 
putut explica până acum presență bilei 
celei albe, care nu se scie de unde pro
vine.

Nu aprofundez mal mult, de și ași 
putea să vă întreb prin ce farmec s’a 
introdus acea bilă în urnă. Mă mărgi
nesc numai a constata neregularitatea 
și acăsta cred că este destul pentru a
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vă convinge că votul de eri este viciat 
In modul cel mai grav, că el nu pdte 
fi considerat de cât ca un vot nul; și 
prin urmare, trebue să’l repetăm asUJi 
din noii. Dar, D-lor, .veți repeta saii 
nu votul, o datorie se impune D-lui 
președinte și întregului biuroii, aceea 
de a îndrepta erdrea coprinsă în suma
rul ședinței. In nici un cas nu se pdte 

- susține, cum face sumarul, că propu
nerea D-lui Blaramberg a fost respinsă 
cu maioritate de un vot; căci dacă 160 
votanți aii fost, dacă 80 bile albe aii fost, 
cel mai mult s’ar putea susține că pro
punerea a căjut cu paritate. In^ă nu a- 
acesta este soluțiunea cea adevărată; 
pentru că votul de eri este nul, pentru 
că acel vot, dacă nu este vițiat prin fra
udă, este, cel puțin, resultatul unei erori 
grave; pentru că s’a găsit în urnă, o 
bilă albă mai mult de cât atâtea câte a 
distribuit biuroul, că s’a găsit o bilă nâ- 
gră mai puțin de cât atâtea câte a dis
tribuit biuroul.

Iată, D-lor, cuvintele pentru cari m’am 
crezut autorisat a vă ruga să nu închi
deți discuțiunea; pentru că tdte argu
mentele D-lui Ilarih Isvoranu și tdte ar
gumentele D-lui președinte al Camerei 
repausah pe o specie care nu este a nds
tră ; repausau pe un cas întâmplător care 
nu este acela al votului de eri.

Cred, D-lor, că veți recundsce că am 
avut dreptate să vă rog să nu închideți 
discuțiunea și că am și mai multă drep
tate să vă rog să nu votați acest sumarih 
al ședinței de eri, până ce erdrea din el 
nu se va îndrepta; căci, încă odată, nu se 
pdte susține acăstă afirmațiune că, fiind 
160 de votanți, s’ati putut găsi 80 bile 
albe, și 81 bile negre. Acesta este inadmi
sibil.

D. vice-președinte: D. Rosetti are 
cuvântul pentru închiderea discuțiunei.

D. D. R. Rosetti: D-le președinte, 
pentru că D. Nicorescu a acusat pe D. 
Voinov că nu este pregătit în materie, eti 
cedez cuvântul D-lui Voinov ca să dove- 
dâscă D-lui Nicorescu că este destul de 
pregătit pentru a-i răspunde. (Ilaritate).

D. N. Voinov: Onorabilul D. Ni
corescu a Jis că eh nu m’am pregătit 
spre a lua parte la desbaterea acestui 
incident. Este fdrte adevărat că eh am 
venit aci nepregătit și nici nu m’am gân
dit că trebue să mă pregătesc pentru o 
asemenea discuțiune, de dre-ce nu sciam 
cum are să se pună cestiunea. Dacă însă, 
D-nul Nicorescu, încă de ieri s’a gândit 
și s’a pregătit pentru acestă încurcătură, 
atunci ’I fac complimentele mele. (Ilari
tate, aplause).

D-lor, încă o-dată declar că eti am ve
nit aci nepregătit pentru incidentul ce 
s’a ridicat; cu tote acestea, ascultând cu 
atențiune discuțiunea urmată și explica- 
țiunile date, mă simt în posițiune a’ml 
arăta părerea mea în deplină cunoscință 
de causă, rămâind ca D-vdstre să apre- 
ciațl dacă este mal multă sinceritate în 

partea acelora cari ah venit pregătiți 
ad-hoc de a casă, sati în a acelora cari 
nici s’ah gândit nici s’ati pregătit pentru 
un asemenea cas.

D-lor, nu intră în obiceiul meh să uit, 
dupe ce m’am pregătit, ceea-ce am Jis 
când eram nepregătit. (Ilaritate).

Așa, de exemplu, D-nul Nfcorescu, 
suindu-se ieri la tribună, a ridicat tn 
dogmă o teorie a D-sale, despre care eti 
chiar atunci am declarat la mal mulți a- 
micl ai mei și ai D-sale, că ea nu pdte fi 
admisă în mod absolut. D-nul Nicorescu 
a (Jis ieri că, ivindu-se o neînțelegere a
supra punerii la vot a propunerii de dare 
In judecată și a amendamentului presin
tat în cursul discuțiunei urmate, D-nul 
președinte a consultat biuroul dacă tre
bue să se pună la vot propunerea origi
nală sah amendamentul; că la acăstă con- 
sultațiune a luat parte și D-sa, pentru 
că D-nul Nicorescu este cestore, prin ur
mare, membru al biuroului și că atunci 
de către toți membrii biuroului s’a recu
noscut președintelui dreptul a aplica și 
interpreta regulamentul așa cum ar crede 
el că este bine, pentru că onestitatea și 
onorabilitatea președintelui nu se pdte 
pune la înduoială, pe cât timp Adunarea 
i-a încredințat conducerea lucrărilor sale, 
'l-a ridicat la înalta demnitate unde se 
află ; și a mai adăogat D-nul Nicorescu 
că o dată ce președintele se pronunță a
supra unei cestiunî, soluțiunea dată de 
președinte este o soluțiune justă și onestă 
înaintea căreia toți trebue să se plece. 
Așa a Jis ieri D-nul Nicorescu pe când 
era nepregătit; dar astăjl, după ce s’a 
pregătit, nu mai Jice ast-fel... (Ilaritate, 
aplause).

Mai ântâih, răspund D-lui Nicorescu 
că D sa, ca membru al biuroului, dator 
este mai mult ca ori-cine să cunoscă și 
să respecte prescripțiunile regulamentu
lui ; că, prin urmare, D-sa trebue să scie 
că regulamentul nu permite a se reveni 
asupra unui vot care a fost proclamat de 
președintele Adunării.... (întreruperi), a
fară numai dacă Adunarea s’ar crede în 
drept să facă un resvot.... (întreruperi, 
sgomot).

D-lor, D. președinte a declarat ieri, 
dupe ce a despuiat scrutinul, că Aduna
rea a trecut la ordina Jile! asupra pro
punere! de dare în judecată. (Protestări, 
sgomot).

Așa a Jis președintele Adunărel; aceș
tia sunt termenii cu cari s’a exprimat; 
D-sa este presinte și nu are de cât să 
declare dacă eh sunt sah nu indus în e- 
rore.

Voci: Votul a fost proclamat.
D. N. Voinov : Votul dar fiind pro

clamat, noi nu ne aflăm aji în cașul ci
tat de D. Blaramberg, în încurcătura în 
care a fost pusă Camera franceză din tim
pul revoluțiunel de la 1848; căci acolo nu 
se proclamase votul, ci rămăsese cestiunea 
deschisă. Noi nu putem reveni asupra 
unui vot proclamat de cât sub pedeapsă, 

pentru președintele care ’l-a proclamat, 
nu de a se coborî de pe fotoliul presiden- 
țial și a fi înlocuit de un vice-președinte 
cât timp va dura acâstă demisiune, ci sub 
pedâpsă de a nu mai fi președinte. Apoi 
dacă D-vdstre voiți acâsta, noi nu voim 
să ajungem la un asemenea resultat.

O voce : Asta este pentru închiderea 
discuțiunei.

D. N. Voinov : D. Nicorescu, vorbind 
contra închidere! discuțiunei a tratat ces- 
nea de fond ; prin urmare, dacă D-sale i 
s’a permis a pune cestiunea pe un’ aseme
nea calapod, nu cred că ar fi drept ca mie 
să nu mi se permită a mă servi de cala
podul D-sale.

Voci: Continuați.
D. N. Voinov: D. Nicorescu a Jis: 

Suntem în fața unui fapt material, unei 
erori ce se pdte ușor îndrepta. (întreru
peri, sgomot).

In drept, mai tdte cestiunile sunt supu
se controversei, chiar și cele de matema
tice. Mie, când făceam pe advocatul, și 
cred că acâsta s’a întâmplat, și la mulți 
dintre D-vdstre, mi s'a întâmplat, cu oca
siunea unei hotărnicii, să^e ivâscă o con- . 
troversa asupra liniilor trase, și atunci 
am recurs la D. Tzone ca să arate D-lul 
car! din acele duoă linii era cea drâptă. 
(întreruperi.)
* D-lor, nu puteți reveni asupra votului 
proclamat ieri, pentru că ați crea un răh 
precedent. Eh nu am în vedere, când Jic 
acesta, cașul de față; căci pentru aji 
sunt fdrte desinteresat a se vota și resvota 
propunerea; dar mă uit mai departe și 
mă gândesc că se pot ivi cașuri nenumă
rate în cari, adoptându-se o asemenea 
procedură, s’ar crea o stare de lucruri 
fdrte nemulțumitdre tocmai pentru acei 
ce se pregătesc de cu sâră pentru discu- 
țiunile ce ah să ridice a doua Ji. (Ilari
tate).

D. N. Nicorescu: Cer cuvântul în ces
tiune personală.

D. N. Voinov : Acum, pentru ce ce
reți D-vdstre anularea votului ? Este el 
neregulat și neregularitatea sa este de 
natură a atrage însuși anularea votului? 
Căci D-vdstre trebue să sciți, că în tdte 
cașurile și de jurisprudență și parlamen
tare, sunt unele nereguli și erori cari nu 
anuleză actul, iar altele cari ’l anulâză 
chiar de la început.

D. vice-președinte Isvoranu, cu auto
ritatea D-sale, cel mai puțin cât a unui 
cestore (ilaritate), ne-a explicat că, con- 
fornf regulamentului, urna albă este aceea 
în care deputatul depune bila care ex
primă dorința sa ; iar urna nâgră se pu
ne pe tribună numai spre a se arunca 
în ea bila de care deputatul nu a făcut 
întrebuințare; că bilele albe exprim apro
barea și cele negre desaprobarea. Să ve
dem acum cum s'ah petrecut lucrurile. 
Când s'a pus la, vot propunerea ah luat 
parte la votare 160 D-ni deputați. Ma
ioritatea absolută din 160 este 81. La 
despuierea scrutinului în urna albă, urnă
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In care deputatul depune bila care ex
primă dorința sa, s’aii găsit 81 bile negre, 
adică 81 voturi pentru respingerea pro
punere! ; iar în urna cea năgră s’aii găsit 
81 bile albe; prin urmare, ce! ce aii fost 
contrapropunere!, aii votat regulat, de 
dre-ce în ambele urne s’a găsit același 
număr de bile depuse de dânșii și votul 
lor este perfect.

Se observă însă că în urna albă s’aii 
găsit 80 bile albe, pe cât timp trebuia să 
fie acolo numai 79, de dre-ce 81 erati 
negre, și că în urna năgră s’aii găsit 
78 bile negre, în loc de 79. Lucrul este 
fdrte ușor de explicat, și iată cum : Or! 
s'a făcut o erdre la recensământul vo
turilor, ori dacă recensământul a fost e- 
xact făcut, atunci erdrea provine de la 
darea bilelor. De exemplu, din erdre s’a 
dat unu! deputat duoă bile albe în loc de 
a i se da una albă și una năgră și tot din 
erdre acel deputat a lăsat să cadă amân- 
duoă bilele în urna albă. (întreruperi). 
Ce putem deduce de aci ? Rea credință ? 
Nu.

Voci: Or! cum ar fi, votul e nul. 
(Sgomot).

D. N. Voinov : Mă iertați, dacă un 
Domn secretar, voind să dea unul* Domn 
deputat duoă bile diferite, i-a dat din 
grabă duoă bile de aceeași coldre și de
putatul din erdre le-a aruncat pe amân- 
duoă în aceeași urnă... (sgomot, între
ruperi).

Acăsta este o bănuială onestă. Dacă 
D-vdstre indicați alt-fel de bănuieli eiî 
nu mă amestec în asemenea discuțiuni. 
(Sgomot).

Rămâne dar bine constatat că 81 bile 
negre aiî fost în urna albă și tot 81 bile albe 
în cea-altă urnă; că, prin urmare, cei ce 
aiî votat contra' propunerel nu ati comis 
nici o neregularitate, că votul lor este 
perfect și că greșala provine din partea 
acelora cari aiî fost pentru propunere, 
(întreruperi, sgomot).

D. președinte mai nainte de a pro
clama votul, ca să nu lase cel mai mic 
loc de bănuială, a declarat că chiar dacă 
s’ar 'anula una din bilele negre, totuși 
propunerea este căZută prin paritate de 
voturi.

Acum, dacă efectul moral este în par
tea propuitorilor moțiunii, efectul mate
rial este în defavdrea lor. (Sgomot).

D. Kogălniceanu întrerupe.
D. N. Voinov : Eu nu mai sunt tânăr 

în cât să’ml permit a ridica tonul atât 
de sus cum faceți D-vdstre, Zicând că este 
o mișelie erdrea ce s’a făcut, și nu recu
nosc nimănui dreptul a judeca cu atâta 
asprime pe un coleg al nostru... (între
ruperi, sgomot). Țin numai să constat că 
din 160 votanți 81 voturi aiî fost contra 
propunerel de dare în judecată. (Sgomot).

Voci: închiderea discuțiunil. (Sgomot).
D. N. Voinov : A mai continua dis

cuțiunea pe acest tărâm este a perde 
timpul Camerei fără nici un folos; prin 
urmare, D. președinte, în virtutea regu

lamentului, este chemat să declare închisă 
acăstă discuțiune, de dre-ce votul, o-dată 
proclamat de președinte, nu se mai pdte 
schimba de cât în duoă cașuri : ori prin 
resvot, ori prin un vot în contra preșe- 

. dintelui. (Sgomot).
— Se pune la vot închiderea discuțiu

nei și se primesce.
—Se pune la vot sumarul ședinței pre

cedente și se aprobă.
D. vice-președinte : D. Nicorescu 

are cuvântul în cestiune personală.
D. N. Nicorescu : D-lor, voiii ține 

sămă de inpaciența D-vdstre și nu voiiî 
abusa; dar nu suprimați, vă rog, dreptul 
de a vorbi în cestiune personală, de a mă 
apăra contra unei grave nedreptăți. Ați 
văZut că jumătate din discursul D-lui 
Voinov a avut de scop a stabili că eiî 
m’am pus în contrazicere cu mine în
sumi; că eri ași fi susținut dreptul nemăr
ginit al președintelui la interpretarea și 
aplicarea regulamentului, și că astăzi 
efi ași voi să contestez și să știrbesc a- 
cel drept. EI bine, D. Voinov conHțe o 
erdre gravă. Eiî am susținut ieri și sus
țin și astă'ZI lucrul acesta: Credința mea 
intimă este că președintele e singur care 
are autoritatea legală de a aplica regu
lamentul, și acăsta independent de voința 
maiorităței. Adăogam apoi, ca explicare, 
că nici nu e bine să fie alt-fel, fiind-că 
maioritățile devin de la sine tiranice, și 
prin urmare, nu li se pdte lașa lor aplica
rea regulamentului în privința conduce
re! desbaterilor; căci la tot momentul 
ele ar comite arbitraritățl și ar călca în 
picidre dreptul minorităților. Dar, D-le 
Voinov, alt-ceva este dreptul de a aplica 
regulamentul și alt-ceva datoria preșe
dintelui de a îndrepta o erdre materială, 
când ea există. Presupuneți, vă rog, că 
eri, presidentul din erdre ar fi procla
mat că Camera cu paritate de voturi a 
primit propunerea. El, nu trebuia să se 
revină astă-ZI asupra acestei declarați- 
unl greșite, asupra acestei erori mate
riale ?

Vedeți dar că nu e contradicțiune. 
Eiî nu contest astă-ZI dreptul nemărgi
nit al presidentulul de a aplica regula
mentul cu bună credință.

Dar bine-voițl a nu confunda acest 
drept, cu datoria ce se impune orl-cărul 
president de a îndrepta el însuși erorile 
materiale pe cari, din nesciință, a putut 
să le comită.

Unde vedeți dar contradicțiune, onora
bile D-le Voinov ?

D-lor deputați, observațiunile acestea 
sunt forte seridse, prerogativele înalte 
cu cari este învestit presidentul Came
rei sunt fdrte prețidse pentru toți, dar 
mal cu samă pentru minorități. Ele con- 
stituesc o adevărată garanție constituțio
nală. Noi, aceștia car! facem oposițiune 
consecuentă și de timp îndelungat, in sî
nul asestu! Parlament, în nenumărate 
rânduri, câte o-dată cu D. Voinov, adese 
or! fără D-sa, am avut a ne plânge de 

răua voință a maiorităților, și a suferi 
de nedrăpta aplicare a regulamentului.

D. N. Voinov: Cer cuvântul.
D N. Nicorescu: Eă am luat cuvân

tul în cestiune personală, numai ca 
să mă apăr de agresiunea D-lul Voinov; 
și nu înțeleg de ce D-sa cere acum cu
vântul.

Termin, D-lor, cu următdrea obser- 
v ați une": D. Voinov a afirmat un lu-a 
cru grav: D-sa a Z'8 c& no^ 
tă-ZI, prin observațiunl nedrepte și 
neîntemeiate, voim să provocăm retra
gerea presidentulul.

Asigur pe D. Voinov că eiî nu vrefi, 
cu nici un chip, demisiunea presidentu
lul Camerei; și acăsta pentru duoă mo
tive pe cari ușor le Înțelege ori-cine.’

Mal ântâiii, eiî sunt fdrte recunoscător 
presidentulul pentru lealitatea și im
parțialitatea cu care conduce desbaterile 
ndstre. Al duoilea, mă tem că postul 
de president remâind vacant, și observând 
zelul nemărginit cu care D. Voinov spri
jină pe actualul guvern (ilaritate) mă 
tem, Z'c, să nu’l văd pe D-sa acolo, tn 
locul președintelui. (Aplause, mare ila
ritate.

Aceste duoă puternice motive, cred că 
sunt suficiente și pentru D-vdstră și pen
tru D. Voinov, ca să se statornicăscă 
buna mea credință. Am fost, D-lor,de bu
nă credință și ieri, când chemam pe pre
ședintele nostru la exercițiul plenitudine! 
prerogativelor sale, și aZi când ’l rog res
pectuos să îndrepteze o erdre materială. 
(Aplause).

Am terminat, D-lor; și cred că D. Voi
nov, ca și D-vdstre toți, a rămas mulțu
mit de explicațiunile mele, și că nu mal 
are cuvânt să ’mi dea vre un răspuns. (I- 
laritate).

D. N. Voinov : Am cerut cuvântul în 
cestiune personală.

D. vice-președinte: In cestiune per
sonală, D. Panu a cerut cuvântul înain
tea D-vdstre.

D. G. Panu: Cedez D-lul Voinov.
D. vice-președinte: Atunci aveți cu

vântul, D-le Voinov ; vă rog însă, cu tdte 
că D. Nicorescu v’a făcut o atingere per
sonală...

D.N. Nicorescu: Protestez. (Sgomot).
D. vice președinte: Vă rog să măr

giniți cât veți putea mai mult respunsul 
D-vdstre ca să nu ne perdem timpul cu a- 
semeuea cestiuni.

D. N. Voinov : Profit de sfaturile bi- 
ne-voitdre ale D-vdstre, D-le președinte, 
și le voiâ urma; cu tdte că de mai nain
te tot ast-fel eram hotărît să fac, adică 
să nu iaiî în serios tot ce a spus D. Ni
corescu. Cunosc bine pe D. Nicorescu; fi
ind-că este vechii! amic al meă și sciă 
că, atunci când furia discursurilor '1 a- 
pucă, nu mai ține sămă de nimic în lu
mea acăsta. Iată pentru ce eîî nu răspund 
la cestiunea personală provocată de D-sa.

D. N. Nicorescu : Uonnisoit qui mal 
y pense.
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D. G. Panu: D-lor deputați, D. Isvo- 
rana ’mi-a făcut ondrea săpomenescă nu
mele meti și să se servâscă de argumen
tarea mea, pentru ca să ajungă la resul
tatul că votul de ieri n'a fost un vot dat 
în contra guvernului, ci că chiar noi 
propuitorii n’am avut altă intențiune 
de cât a cere darea în judecată a cabine
tului Brătianu.

Așa e în ceea-ce mă privesce pe mine; 
căci eti n’am voit să trag cu acăstă pro
punere în duoi iepuri de o-dată, am voit 
numai să dati în judecată guvernul D-lui 
I. Brătianu.

Fiind-că însă D. Isvoranu s’a referit Ia 
mine, sunt dator să dati dre-cari explica
ți uni. Când am venit cu propunerea în 
cele $ece puncturi de acusare, D. Isvoranu 
și mai mulțl ati stăruit pe lângă noi și 
ne-ati (jis: Ștergeți cele trei puncturi de la 
urmă; căci atunci pdte câ o vom vota cu 
toții.

Dupe cum vedeți, acele trei puncturi 
s’ar fi părut că ne deosebesc pe noi de cei 
alți. Atunci, dupe cum a ^is și D. Bla
ramberg, am propus celor-alți colegi ai 
noștri să ștergem acele trei puncturi din 
propunere și am și luat față cu D. Isvo- 
ranu angageamentul să spunem acesta în 
ședință publică, ceea-ce am și făcut.

S’a întâmplat însă că o parte din 
colegii noștri n’ati voit să renunțe la 
propunerea ce ati adus mai în urmă 
sub formă de amendament, și atunci ne
am vă^ut și noi siliți să ne retragem 
propunerea de modificare ; căci, dupe 
cum scițl, s’a pus la vot propunerea nds
tră îu întregul ei.

In ceea-ce privesce votarea, iată ce s’a 
făcut: Noi am votat pentru propunere, în 
contra căreia se opusese și guvernul, iar 
cei-alți ati votat contra. Am ținut să ex
plic acăsta, ca să nu se crâdă că am vo
tat o transacțiune. Nu, D-lor, n’am votat 
o transacțiune, am votat propunerea nd
stră în contra căreia s’a opus guvernul 
de la început până la sfârșit.

D. Ulise Boldescu : Vâ anunț că D. 
Bobeica ’și-a dat din noti demisiunea în 
termenii următori:

Domnule președinte,
Mulțumind încă o-dată onorabilei A* 

dunări despre simpatia ce ’mi-a arătat, 
respingându-ml demisiunea din postul de 
cestor, cu tdte acestea fără nici un motiv 
altul de cât că nu mai pot duce acestă 
sarcină, vâ rog mult să pășiți chiar as
tăzi la alegerea altei persdne pentru a- 
semenea însărcinare.

Primiți, vâ rog, D-le președinte, încre
dințarea considerațiunel mele.

O. Bobeica.

D. I. Nucșoreanu : D-lor deputați, 
calitățile onorabilului Domn Bobeica ne 
dati dreptul să’i respingem demisiunea; cu 
atât mal mult că acâstă hotărîre a D-sale 
a putut să fie resultatul unei impresiuni 
de moment.

D-lor, ori-ce am ^ice noi, cestoril ati 
misiune fdrte importantă : ântâia con- 

dițiune ce se cere unui cestor este să aibă 
maniere alese; nu este destul să aibă un 
titlu academic ca să crâdă că întrunesce, 
pe lângă instrucțiune, și educațiunea. D. 
Bobeica, dupe opiniunea mea, întrunesce 
aceste duoâ condițiuni. De aceea rog pe 
onorabila Cameră să bine voiască a res
pinge demisiunea. (Aplause).

—Se pune la vot demisiunea D-lul C. 
Bobeica și nu se primesce.

— Se trimite la comisiunea de petiți
uni: petițiunea mal multor locuitori din 
comuna Slătidra, județul RomanațI, a 
funcționarilor prefecturel județului Vas
lui, a mai multor comercianți dinBacăti, 
a mal multor locuitori din comuna Mal- 
daenl, județul Teleorman, a D-lul I. Ni- 
țulescu și a mal multor locuitori din co
muna Plopana, județul Tutova.

Se trimit la comisiunea de indige
nat petițiunile D-lor Alfred Donat și Pi- 
țu Vasile.

Se comunică Adunărei petițiunea 
mal multor locuitori din comuna Ghin- 
denlși cătunul Comani, județul Dolj, prin 
care cer să li se dea pământ.

D. P. Cernătescu : D-le președinte, 
vâ rog ca acâstă petițiune să se adreseze 
D-lui ministru al domeniilor spre a face 
D-sa formalitățile necesare pentru a li se 
da pământ; fiind că acești oameni ași plă
tit Zeciuirea cuvenită.

D. vice-președinte: Acum, D-lor, 
intrăm în ordinea ^ilel.

La ordinea ^ilei avem interpelațiunea 
D-lui Blaramberg.

P* V. Pleșoianu: D-le președinte, în 
ședința de Vinerea trecută, scițl că la or
dinea ^ilel era proiectul de lege pentru 
desființarea taxei asupra țnicel. D-nul 
Ministru de finanțe, la presintarea pro
iectului de lege, a cerut urgența și ea a 
fost primită de Adunare. Acum vâ^ că la 
ordinea ^ilel sunt alte cestiuni, și de a- 
ceea ve rog, să binevoiți a face ca acest 
proiect de lege să fie pus la ordinea ^ilei; 
fiind-că el este așteptat cu nerăbdare de 
întrâga țâră.

D. vice-președinte : Dacă ați fi în
trebat la biuroti pentru ce proiectul a- 
cesta nu figurâză la ordinea ^ilel de astăzi, 
ați fi aflat că D-nul Ministru de finanțe 
a cerut ieri biuroului, ca ori-ce proiecte 
relative la Ministerul de finanțe să fie 
puse la ordinea tjilei pentru Luni; fiind-că 
D-sa până atunci este ocupat cu alte a- 
facerl.

D. V. Pleșoianu : Eti mâ mulțămâm 
ca cel puțin Luni să se pună în discuțiune 
dar mâ tem că nici atunci nu-I va veni 
rândul.

D. I. Ștef&neanu: Proiectul acesta 
este în legătură cu budgetul și ar trebui 
votat mal înainte de budget...

D. vice-președinte : Acum nu aveți 
cuvântul D-vostră, ci D-nul lancovescu.

D. I. lancovescu: D-le Președinte, 
am cerut cuvântul spre a vâ ruga să fa

ceți ca propunerea din inițiativa parla
mentară, pentru numirea unei comisiunl 
de anchetă parlamentară care să se ocupe 
cu cercetarea faptelor petrecute în $iua 
de 14 și 15 Martie și asupra căreia Adu
narea a adoptat urgența, încă din luna 
Noembre, să fie pusă la ordinea £ilei cel 
puțin în secțiuni.

D. vice-președinte: Propunerea de 
anchetă se află în studiul secțiunilor.

Acum D-nul Ștefăneanu are cuvântul.
D. X. Ștefăneanu: D-le președinte, 

noi seim cu toții că înainte de alegeri 
guvernul a promis diferite proiecte de 
legi, între cari și acela relativ Ia taxa 
țuicei despre care a vorbit D-nul Pleșo
ianu. Suntem veniți aici de trei luni și 
nici o reformă din cele promise nu s’a 
votat. In fie-care ^i ne ocupăm cu ces
tiuni de mică importanță în Ioc de a ne 
ocupa de cestiunile cari privesc marile 
interese ale țârei.

Proiectul do lege despre care a vorbit 
D-nul Pleșoianu a fost votat de Camera 
trecută, și ni s’a promis atunci de D-nul 
prim-ministru ca va face să fie votat și 
de Senat mai înainte de a se vota budge
tul ; cu tdte acestea budgetul s’a votat și 
acest proiect de lege a râmas In cartonele 
Senatului; de aceea mâ tem să nu se în
tâmple tot ast-fel și în anul acesta. Peste 
câte-va ^ile are să se aducă budgetul în 
discuțiunea ndstră; el are să fie votat, și 
apoi are să ni se ^ica, că nu se mai pdte 
vota proiectul de lege în cestiune, pentru 
că s’ar face în budget un gol care nu ar 
avea cu ce să fie umplut.

Asemenea ni s’a promis că îmbunătă
țirea sdrtei clerului mirean are să devie 
o realitate, și iarăși nu s’a făcut nimic 
până acum. S’ati dat asemenea promisiuni 
de guvern prin programul său presintat 
alegătorilor, că se va lua măsuri să se 
trimită ingineri ca să se măs dre pămân
turile locuitorilor spre a se pune capăt 
unei stări de lucruri neregulate, și nici 
acesta nu s’a făcut.

Proiectul de lege pentru vânzarea bu
nurilor statului la săteni, de și a trecut 
prin secțiuni, vedem iarăși că nu mal vi
ne la ordinea ^ilel.

Ași ruga dar pe D-nii miniștri ca proiec
tele de legi cari sunt în legătură cu bud
getul, să bine-voiască a face sa fie votate 
înainte de a se vota budgetul, ca nu pe 
urmă să ni se «jică că ele nu se mai pot 
vota, de ore-ce guvernul nu ar avea de 
unde să umple golul ce ar lăsa în budget. 
Țâra este în drept să ne câră socotâlă de 
ceea-ce facem, și noi datori suntem să ’i 
dăm socotelă de faptele ndstre.

D. ministru al domeniilor, A. Mar
ghiloman : D-lor deputați, tote proiec
tele de legi cari sunt în legătură cu bud
getul se află deja depuse pe biuroul Ca
merei ; și în special acela care preocupă 
pe D-nii Pleșoianu și Stefăneanu a și fost 
pus la ordinea ^ilei. D. ministru de fi
nanțe însă fiind silit să lipsâscă de la Ca
meră, astăzi și mâine, pentru cuvântul că 
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D-sa este ocupat cu subscripțiunea pentru 
Împrumutul de 26.000.000, a rugat Încă 
de ieri pe D. președinte al Adunărei ca să 
înscrie la ordinea ^ilel de luni acel pro
iect de lege, ^iua de lucru cea mai apropiată 
dupe terminarea subscripțiunel Împrumu
tului. Prin urmare, impaciența care o a
rată D-nii Pleșoianu și Stefăneanu, este 
forte legitimă o recunosc și eâ; dar ’I rog 
să ia In considerațiune acăstă împrejurare 
și să aștepte până Luni când sper că 
D-lor vor fi satisfăcuți.

D. I. Stefăneanu: Rog pe D. minis
tru să cre^ă că suntem fdrte calmi In a- 
căstă cestiune și dovadă este că am aștep
tat trei luni până să vedem acest proiect 
de lege inscriindu-se la ordinea ^îlei. Con
stat însă că ori de câte ori este la ordinea 
gilei un proiect de lege relativ la îmbu
nătățirea sdrtei contribuabililor, tot-d’a- 
una se găsesce câte un obstacol de amâ
nare ; se vede că e un blestem ca aseme
nea proiecte de lege tot-d’a-una să fie a
mânate. Acum se ^ice că proiectul de lege 
privitor la taxa asupra țuicei se va dis
cuta Luni; să dea DZ®â să fie și Luni...

D vice-președinte: Constat că iar 
ați vorbit fără sâ cereți cuvântul.

D. I. Stef&neanu: Am dreptul tot- 
d’a-una, dupe ce vorbesce D. ministru, să 
declar dacă sunt saâ nu satisfăcut.

D. vice-președinte: Regulamentul 
nu vă dă acest drept, și ’mi pare răâ că 
mă siliți a vă face asemenea observațiuni. 
Vă rog dar ca altă-dată să nu mai vorbiți 
mai înainte de a vi se accorda cuvântul.

Acum D. Blaramberg are cuvântul 
pentru desvoltarea interpelărei D-sale a
dresată D-lui ministru de justiție.

D. N. Blaramberg: Am să fac o pro
punere băncei ministeriale și cred că ’iva 
conveni.

Iată în ce consistă acea propunere. 
Am anunțat trei interpelări, și, fiind-că 
ele ating aceleși ordine de idei, le ași putea 
desvolta pe tote de odată, ca și pe fie-care 
în parte. Dacă banca ministerială nu vede 
nici un inconvenient la acestă procedură, le 
voiâ îmbrățișa pe tdte de la început. 
Duoă mai ales sunt în așa strânsă legă
tură, aceea privitdre la D. ministru al 
justiției și cea-altă privitdre la D. minis
tru de resbel, în cât ar fi, o adevărată 
perdere de timp, de a le presintă pe fie-care 
în parte.

D. ministru al Justiției,G.Vernescu: 
Desvoltați-le în parte.

D. ministru de resbel, G. Mânu : 
Tot asemenea vă rog și eâ.

D. N. Blaramberg:Prea bine, D-lor, 
dacă este un princip care este piatra angu
lară a regimului constituțional, dacă un 
princip nu se pdte controversa, într’un ase
menea regim, este mai ales acela al se- 
parațiunei puterilor ; și dacă este o con- 
fusiune un amestec de puteri mai perni
cios, și care să aibă consecinți mai fu
neste este amestecul putere! judecătoresc! 
cu puterea leguitdre saâ politică a unei 

țări; căci atunci nu mai există securitate 
pentru nimeni și pentru nimic.

Acest adevăr primordial s’a înțeles 
nu numai de acei cari aâ elaborat con- 
stituțiunea, cari ne cărmuesce, dars’a re
cunoscut și de aceia cari aâ confecționat 
mai în urmă legea organică a curței de 
casațiune.

De aceia chiar pe atunci pe când un 
judecător de lanrn tribunal saâ curte pu
tea să fiă ales, și să figureze ca represen
tant al națiunei pe acâste bănci, cu con- 
dițiunea, bineînțeles, dea nu fi ales în o
colul unde 'șl exercită jurisdicțiunea sa, 
în ceea-ce privesce curtea de casațiune 
interdicțiunea a fost de la început abso
lută, și nu s'a făcut nici o distincțiune. Și 
nimic mai rațional de cât acesta.

Membrii curței de casațiune nu pot în 
nici un cas să cumuleze mandatul de de
putat cu înalta magistratură ce ocup, și 
fiind-că într’un sistem constituțional, mi
nistru, dar mai ales primul ministru, sunt 
presupuși expresiunea maiorităței parla
mentare, calitatea lor de consilier inamo
vibil este exclusivă a dreptului pentru 
dânșii de a fi și consilieri al Coronei.

Este astăzi o incompatibilitate abso
lută la noi, între funcțiunele politice și 
administrațiunea justiției.

Și incompatibilitatea pentru membrii 
casațiune! se explică și mai bine; căci dacă 
înrîurirea judecătorilor unui tribunal 
și unei curți de apel se întinde numai la 
unii din cetățeni, ca și juridicțiunea lui 
restrânsă, nimeni prin contrariâ nu sca
pă la presiunea, alt-fel la juridicțiu
nea curței de casațiune, care îmbrăți- 
șeză țera întrâgă. Mai este și un alt or
din de considerațiuni, pentru acestă ex- 
clusiune, este că trebuia să fie și cine-va, 
curtea de casațiune, in afară de agitațiu- 
nele și luptele politice, ca să judece pe 
miniștri; noi n’am adoptat sistemul en
glez unde Camera de sus, Camera pairilor, 
judecă pe miniștri, dați în judecată, de 
Camera de jos saâ aceia a comunelor.

Căci, noi nici c'am voit să au^im de 
sistemul unei camere de sus, și alteia de 
jos...

Noi avem sistemul democratic bi-ca- 
meral, avem duoă Camere, numai pentru 
motivul pentru care eraâ duoi consuli la 
Roma, spre a evita omnipotența și tira
nia unei singure. De altminterea ambele 
Camere sunt puse pe un picior de per
fectă egalitate. Afară de cestiunea bud
getului, Senatul ca și Camera aâ aceleași 
prerogative și atribuțiuni.

Ceva mai mult, Senatul, care nu judecă 
pe miniștri are însă ca și Camera drep
tul să'! dea în judecată.

Așa fiind lucrurile curtea de casațiune 
fiind chemată nu numai de a incarna și 
pernosifica într'ânsajustiția, în ultima și 
cea mai înaltă și supremă expresiune a el, 
ea este ca să ^ic așa capul acestei al 
treilea Puteri și trebue, ca atare, se ră
mână în afară cu totul de luptele, ba chiar 
de desbaterile ndstre politice, de dre-ce 

este și marele juriâ chemat de a judeca 
pe miniștri, când ei sunt urmăriți de Ca
pul Statului saâ de Cameră.

Vedeți dar, de la început, ce inconve
niente grave resultă de aici când un mem
bru al curței de casațiune vine și deser- 
teză numai provisoriâ și cu spirit de în- 
torcere la jețul lui; când îș! lasă toga la 
vistier și vine aci să facă pe omul poli
tic, rămâind ca atunci când i s'a urît cu 
acâstă meserie, să reia drumul casației 
cum cine-va reia drumul acasă.

Negreșit că e liber unul membru al 
curței ca și orl-care alt cetățean de a 
reintra or! când în arena luptelor, dar 
atunci trebue să’și ia irevocabil $iua bună 
de Ia magistratură. Ceia-ce nu se pdte 
admite cu nici un preț, este aceste inter
mitențe regulate, acest chassr croisr în
tre magistratură și politică. Și preocu
parea ndstră a tutulor trebue să fie nu 
numai ca să facem legi, dar încă să im
punem și respectul lor tutulor.

Noi nu trebue să admitem, nu trebue 
să suferim ca să se facă indirect, aceia ce 
legea nu tolerâză direct și ca prin tan
gente să se pdtă ajunge la eluderea tutu
lor principiilor constituționale, tutulor 
prescripțiunilor legislațiunel în vigdre.In- 
tr'un cuvânt e timpul să punem un capăt 
vicleniilor cu legea și cu morala. Regret că 
în acestă interpelare voiâ fi silit, vrând 
nevrând să pronunț și nume proprii. Ași 
fi voit să evit acâsta, dacă lucrul s’ar fi 
putut; căci rare-or! am avut ocasiunea să 
fac o interpelare mai impersonală. Pot 
să asigur chiar că persdna pentru mine 
dispare cu totul înaintea principiului.

încep cu faptul; pe urmă voiâ veni cu 
explicațiunile și voi aduce și argumente 
în sprijinul tesei mele. Vedem aci un 
fapt straniâ, dar care trebue să recunosc 
nu este fără precedent, un fapt pentru 
care nu pot face proces tocmai D-lul 
ministru al justiției actual, de cât in acest 
sens ea a fost o greșală din partea D-sale 
de a primi succesiunea, fără beneficiâ de 
inventariâ, — vedem «jic faptul acesta a
normal că un membru înalt de la curtea 
de casațiune, unul din președinții de sec
țiune, ale^acelel curți, accept de odată 
sarcina de prim-ministru se așeză pe acea 
bancă și lasă ^ece saâ unsprezece luni 
postul săâ în magistratură văduv de ti
tularul săâ.

Plecarea D-sale de la casație nu are 
în sine nimic care ar trebui să surprindă. 
Iată un membru căruia i s’a urît pe jețul 
săâ curul, căruia i s’a urît cu viața li- 
niscită și sedentară de judecător. Limbele 
rele ar putea pdte găsi ciudat că aseme
nea gusturi să vină cuiva tocmai la o vlrstă 
unde de obicinuit pasiunile încep să se 
domolâscă, unde trebuința odihnei se face a 
se simți mal mirtt, ca tocmai atunci cine
va să simță o ardore juvenilă care ’l face 
a căuta emoțiunile și furtunele. Dar nu 
noi vom șicana pe D. prim-ministru în 
acâstă privință. Acâsta este o afacere de 
gust, o afacere care '1 privesce exclusiv, și
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cum ori și ce cetățăn român are dreptul 
să facă politică și să aspire la ondrea de a 
conduce destinele țărel, noi nu putem de 
cât să luăm act de aceste noul aspirațiuni. 
Dar, cu o singură condițiune, ca eșirea de 
la curtea de casațiune să fie seridsă, să nu 
fie ceea ce in limbagifi scenic și la teatru 
se numesce une fausse sortie. Și nu fac 
aci simple ipotese, ipotese in aer, avem 
deja precedente, unele create tot de D. 
Rosetti.

Acest spectacol unde magistratul făcea 
loc ministrului și ministrul făcea loc ma
gistratului, nu s'a produs de cât prea a
desea.

Am vă^ut prea adesea acest fel de a- 
comodament, ca atâtea altele. Așa, de e
xemplu, pretindem că arhondologia s'a 
ars, că a dispărut Încă de la 1848, dar 
’mipare—văzând avantagiele exclusivea- 
cordate unora, văzând favorurile neîncetate 
ale altora, numai pentru că scifi să cede
ze merefi și în tdte, numai pentru că port 
cutare safi cutare nume, susțin că boeria 
n’a fost nici-o-dată mai bine, mai cu gri
jă cultivată ca acum—că nici-o-dată pri
vilegiul nu s’a afișat mai cu îndrăsnălă.

Fac apel Ia D-vostre să spuneți de câte- 
ori nu ați vă^ut dmeni în situațiunile 
cele mal înalte și bine înțeles că, când 
gic acesta, numai la D. prim-ministru, 
a cărui merite nu efi le voifi con
testa, nu fac alusisiune. De câte ori $ic 
n’ați vă^ut dmeni în situațiunile cele 
mai înalte spre stupefacțiunea ndstră a 
tutulor și din care, dacă principiile demo
cratice, principiile de egalitate înaintea 
legei, ar fi devenit un adevăr și la noi, 
n’ar fi meritat să fie nici șefi de biurofi, 
nici șefi de secțiune și acăsta, fără ca mă
car să fi străbătut regulat treptele ierar
hice și să ’și fi făcut aprentisagiul în veri- 
una din administrațiunile publice. Dar, 
în fine, ori cum ar fi, și în afară de ces
tiunea privilegiului numelui, avem o ca
tegorie de persdne privilegiate ca favdre 
și cari sunt tot-d’a-una căutați îngri
jiți sub tdte regimurile, cari cumuleză 
fără a cumula, cari jdcă, cum am ^ice, tot 
d’auna la sigur. Așa, de exemplu, ca să 
revenim la cașul nostru, cine-va e mem
bru la casație, o părăsesce provisorifi, dar 
cu condițiunea expresă ca locul să ’i-se 
ție cald. Și se face ast-fel din chiar cur
tea de casație, un fel de asii pourle cou* 
rage malheureux în politică și acăsta toc
mai permite unora de a accepta puterea 
în condițiunile cele mai umilitore și in
grate, fără ca acăsta din punctul de ve
dere material să fie un act de prea mare 
abnegațiune. Nu pentru că sunt dureri 
pe acea bancă, dar pentru că esc! nevoit 
ca să te sui acolo, să sacrifici mai adesea 
convingerile și scrupulele, și să priiftescl 
fără reservă moștenirile și tradițiunile 
cele mai rele. EI bine, iată ceea-ce nu se 
pdte suferi, fără prejudițifi pentru lucrul 
public. Dar reintru în cestiune.

Ce este în fine acest post de președin
te la curtea de casațiune, care pdte sta 

fără neajuns 10, 11 luni, un an, duol și 
trei vacant? Este el o superfetațiune, și 
ce se caută este numai o economie ? Dar 
atunci dacă postul de președinte la casa
ție este numai un lux, atunci să realisăm 
economia, dar într’un mod permanent 
franc și sigur, suprimând postul. Dacă ia
răși postul acesta se lasă vacant numai 
pentru că nu găsim o altă persdnă cu 
înaltele aptitudini ca om de legi ale D-lui 
Rosetti, dacă într’un cuvânt D-sa n’are, 
ca magistrat, sămănul săfi, atunci s’a fă- 
făcut și se face fdrte răfi se comite o ade
vărată impietate că nu se lasă acel ma
gistrat acolo unde e așa de necesar.

Dar ori-cari ar fi considerațiunile de 
cari s’a ascultat, inconvenientul lucrului, 
inconvenientul acestei promiscuități este 
mare. Un magistrat care părăsesce pos
tul de la curtea de casațiune spre a se a
runca cu totul In politică, dar cu sigu
ranța că o să’l reia, contractăză, în epoca 
acăsta intermediară, patimi și inimiciții, 
de care nu se mai pdte în urmă emancipa 
cu totul.

Cum rămâne iarăși cu noi toți acei ce 
suntem siliți a’l contraria și ataca ^ilnic, 
când vom redeveni prin forța lucrului 
justițiabilil săi? Pentru noi mai ales advo- 
cații cari suntem justițiabilil săi, nu nu
mai accidentali, ci ^ilnici?

Cum rămâne cu chiar judecata miniș
trilor în genere, când fie-care din jude
cători n’ar mai putea, făcând o întorcere 
asupra sa însuși, asupra propriei sale ac
tivități și respunderi politice, să 'și arate 
severitatea, fără a tremura și pentru sine.

Nu se pdte, o repet, ca din luptele a
cestea pasionate, cum sunt tdte luptele 
politice, să nu remână ceva în inima omu
lui, ceva care să semene cu rancune și 
cu preferințe. Și când omul acela politic, 
atacat aci de cei mai mulți dintre noi, 
și care dacă n’ar fi avut de cât froas- 
mente de amor proprifi tot ar fi avut 
ceva de răsbunat ’și va fi reluat, locul 
săfi pe jețul de magistrat, și când noi 
toți vom redeveni justițiabilil săi,vă întreb, 
ce garanții mai avem de o justiție nepăr- 
tinitdre ? EI, ’mi veți ^ice: Sunt dmeni 
mai pre sus de miseriile acestea; mai pre
sus de comun ! Se pdte! Dar, D-lor, când 
judecăm lucrurile omenesc!, dupe cum a 
spus poetul Schiler, trebue să le judecăm 
cu ochi omenescl, iar nu cu ochi dumne- 
geesci.

Nu am efi să mă preocup de excepțiuni, 
de caractere de o trampă antică, am să 
mă preocup de omenire, cum o seim cu tdte 
calitățile și virtuțile, dar și cu defectele 
și infirmitățile ei. Prin urmare, nu găsiți, 
dinpreună cu mine, că nu e bine ca curtea 
ndstră de casație să fie refugiul miniștri
lor învinși safi descepționați, ceea-ce ar 
face ca magistrații să nu mai aibă de cât 
o grije resbunarea injuriilor ce afi priimit 
ca dmeni politici.

Mai ales că la noi legea nu prevede fe
lul acesta de recusațiune.

Am vă^ut cu ce greutate, cu ce dispreț 

chiar, câte o-dată, tocmai acea înaltă in
stanță a țărei primesce cașurile de legi
timă suspiciune, chiar când ele se aplic 
la instanțele inferidre.

Nu se văd la noi, ca în Francia, ca în 
Anglia scrupulul împins până la delica
teță și Ia exces unde, dș pildă, judecătorul 
se recusă singur, cu cea mai mare grabă, 
îndată ce pdte măcar fi bănuit de parția
litate.

La noi nu e rar ca actele pretinse de 
justiție să nu fie de cât acte de resbunare 
și de a vedea pe judecător judecând cu vo
luptate și cu surîsul pe buze, pe însuși 
omul cu care este într'o inimiciție notorie 
Chaseal, Croiseul, între curtea de casație 
și banca ministerială nu va face de cât să a
graveze acăstă stare de lucruri și va com
promite cu totul buna administrare a justi
ției la noi. Dar dre nu e de cât acest nea
juns ? Ore numai justiția se resimte de 
acestea ? Mal e aci un neajuns politic de 
cea mai mare gravitate. In afară de cașul 
unde s'ar voi a se consacra pe față teoria a
ceea, care e astăzi la modă, că cineva nu are 
nevoe de un partid, nu are nevoe de ade
renți politici, spre a guverna acăstă țără 
că partidele n'afi cuvântul de a fi și tre
buesc suprimate cu totul, cum ați putea 
explica în mod normal și constituțional 
încredințarea frânelor guvernului, în mâ
na unui om care a trăit retras de politică, 
care cundsce bine jurisprudență și grefa 
unei curți, dar fdrte puțin mișcarea politică 
dintr'o țără, nevoile și aspirațiunile el.

Nu este acăsta un fel de îndrumare 
spre guvernul personal, spre acest gu
vern care arepretențiunea să inventeze și 
să creeze dmeni, dar mai ales să'i impună 
opiniune! ? Care e de altminterea pre- 
sumpțiunea care putea să facă sâ se crădă 
că un om retras în sferile acelea senine 
ale magistraturei, un om de meditațiune 
și de studifi, de muncă mai ales mono
tonă și mașinală, care trăesce în hârtii 
este conductorul ce trebue în asalturile 
partidelor; că este omul ce are prin exce
lență pulsul și concursul țârei? Prin ur
mare dar, aci e și un desfid dat regimului 
constituțional. Vârful ureche!, le boul 
d'oreille, a guvernului personal se vede 
cât de colo. Cum să ne mai mirăm, 
dupe acăsta că ne-a fost dat să au^im de 
pe acele bănci cuvinte imprudente ca 
acelea cari afi căutat să lovăscă în chiar 
demnitatea D-vdstre, substituind teoria 
clientelei, teoriei partidelor?

0 Vedeți câtă decădere, câte desilusiuni 
numai în câte-va luni!...

Dupe duoă^eci de ani de regim, con
stituțional să auriți în anul mântuirel 
1889, făcându-se pe față apologia gu
vernului personal și pronunțându-se cu
vinte cari—fac apel la D. Kogălnicănu— 
ar fi indignat și făcut să se sbârlăscă și 
puținul păr, nu al D-tale D-le Kogălni
cănu (ilaritate); căci nu la D-ta fac în a
cest moment alusiune, dar chiar a adver
sarului D-tale politic, Barbu Catargi.

Vedeți dar că cestiunea e mult maiîn- 
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semnată de cât se pare la prima vedere; 
și eram dator să insist asupra acestui ca** 
racter al ei, spre a răspunde acelor nerăb
dători, cari cred că facem interpelări, pen
tru plăcerea de a le interpela și că inter
pelările sunt tdte timp perdut pentru 
Cameră. Acăstă interpelare e, o repet, de 
ordinul cel mai Înalt, căci voim ca, pas 
cu pas și pe ^i ce trece, să constatăm că 
In realitate avem duoă regimuri : Unul 
de drept și altul de fapt, unul care 
e scris și altulcutumiar care desminte In 
modul cel mai flagrant tot ce ne făgă- 
duesce Constituțiunea și legile existente. 
E timpul să privim realitatea In față, și 
să nu ne mai plătim cu simulacre și cu 
cuvinte.

Acum la un lucru mă aștept — fiind-că 
văd pe banca ministerială pe onor.D. Ver
nescu — mă aștept ca D-sa, ca om de 
lege, ca șef de partid, să pună bună or
dine la tdte acestea, să vie, de exemplu, și 
să <}ică că nu sciti ce ati făcut predece
sorii, dar eă nu voiti tolera acelaș lucru 
și să număscă chiar filele acestea un 
președinte la curtea de casație.

Tendința însă și faptul pentru trecut 
rămâne, și e bine ca istoria săi înregis
treze.

Nu mai avem regim constituțional de 
cât pe .hârtie și lucrul se agraveză pe 
tdtă ^iua, căci ați vă^ut că cu ocasiunea 
discuțiunei de ieri, s’a mers până a se sus
ține, între altele, ca să nu mai vorbim de 
delicte politice chiar când ele se numesc 
ingerințe în alegeri. Nu v’a îngrijat dre 
pe D-vdstre acăstă doctrină ?

Este dre acăsta ceva retrospectiv, o 
amnestie generdsă a trecutului? Sati ceva 
ca oîntdreere asupra sa însuși,ca ceva care 
pregătesce viitorul ridicând un colț al 
vălului acestuia și asigurându-i prin an
ticipațiune tdte licențele și impunitatea ?

Și fiind-că am cuvântul și fiind-că am 
fost atacat ieri de pe acele bănci, e bine 
să lămurim lucrul și să vedem dacă atâta 
indulgență, atâta mărinimie, față cu alții, 
nu ascunde acel adagiu cunoscut că cha- 
rM bien ordonndecommenceparsoi-m&ne.

In materie electorală unii din D-lor 
'și-aii făcut deja probele și 'mi-aduc a
minte că tocmai unul din D-nii miniștri, 
care tocmai găsise mai alaltăieri cu cale 
să’mi facă morala, e acela care a venit 
să ne facă altă dată la tribună teoria in
tervențiunel Statului în alegeri, răspun- 
Zend D-lui Vernescu și mie, ca membri 
ai oposițiunei, pe acel timp. Admit că 
D-sa s’a amendat, dar naturalul ar putea 
să revină și când cine-va posăză în dascăl, 
ar trebui să n’aibă contraziceri așa de 
grele la pasivul săti. Și 'ml-a mai spus 
tot acel D. ministru............................... 

că ași avea inima uscată și că ași fi gol 
de idei și că ast-fel fiind, sunt condemnat 
să invidiez merefi pe acei cari cuget și 
cari aă făcut câte ceva.

La acăsta iată ce răspund eti: In ceea 
ce privesce inima eti sciam, cel puțin de 

la toți aceia cari ’ml-aă făcut ondrea de 
a fi în raporturi cu mine, că dacă am pă
cătuit veri-o dată în viața mea, n’am pă
cătuit de cât prin prea mult sentiment.

D. Carp este cel d’ântâiă care ’mi face 
imputarea contrarie.

De aceea chiar D. ministru și alții m’aă 
putut încă trata de ideolog, de visător, 
de poet, de poet mai ales, de și n’am nici 
un titlu la acest frumos nume, fiind-că 
n’am nici chiar pe acela de a 6 tradus 
pe Otello lui Schekspeare fără ca să sciți 
un cuvânt de englezesce și să primesc un 
bene-merenti, pentru un asemenea tour 
de for ce.

D-vdstre mă tratați până acum de pre
ferință de poet Se vede că ’și aducea a
minte de filosoful antic, de nemuritorul 
Platou, care în republica sa ideală, încu
nuna pe poeți cu flori, dar spre a'l da 
afară.

Acăstă comparație singură ajunge spre 
a dovedi cine din noi doui voesce să se 
ridice prin eliminarea sistematică a altuia 
sati a altora.

Ori cum, ceea-ce mai sciti în privința 
inimel, este că ea se revelăză mai ales în 
faptul compătimirel la suferințele altuia 
sati altora și acăstă compătimire este în 
rațiune, negreșit, și cu încercările prin 
cari a trecut singur cineva. Deosebirea 
mare în avantagiul sati desavantagiul 
meti, față cu D-vdstre, este că din noi 
duoi, cel mal încercat, am fost și rămân 
tot eti și am arătat nu odată, ci mereti că 
nu sunt din acel cari mă pun în partea 
mânerului; că cel învinși, și cel slabi au 
putut tot-d’a-una compta pe mine.

Este însă adevărat că compătimirele 
mele le am reservat Sn ori ce ocasiune 
pacienților și victimei, și nici odată că
lăilor, mal ales când acei călâi ereau 
călăi poporului!...

In ceea-ce privesce sărăcia de idei, mal 
ântâiti caut acel capital la detractorii 
mei și nu '1 găsesc, afară pdte dacă în
cercări de traducțiunl, critici asupra tot 
felul de nimicuri, compilări și plagiaturi 
nu sunt sinonime cu creațiuni originale 
și cu trăsuri de geniă. Ne a fost dat să 
vedem traducțiunl de coduri și de legi, și 
până și ideile, cari sunt patrimoniul și 
moneda curentă în România, decretate și 
revendicate ca lucruri noul și revelate.

Nu voiti mal reveni cu acăstă ocasiune 
asupra legilor ce constitue programul 
junimist, căci am dovedit deja că ele sunt 
tdte, ori împrumutate altora, ori respiră 
cât de colo a reacțiune, și încă reacțiune 
berlineză, ca legea breslelor cunoscută 
acolo subt denumirea de zunf-reaction. 
Evident că n’am avut privilegiul și a- 
vantagiul să fiti mare cancelar și să pa
cific Europa.

N'am avut nici măcar pe acela de a trece 
pe acele bănci, precum n’am nici acela de 
a poseda veri-o panglică care in idea nai
vilor claseză pe dmeni și stabilesce merite
le lor. Dar am la rândul meă mândria mea 
de a sci, de exemplu, că, în lipsa de strîn- 

sorlde mân! oficiale, am fost și sunt în co- 
merciu intelectual cu mare parte de tot ce 
are Europa mal ilustru în lumea literelor 
și a sciințel și cine nu o crede pdte să se 
asigure prin sine însuși, când va voi. Mă 
mulțumesc dar cu certificatul acelor o- 
meul pe cari nemurirea ’I așteptă, făcând, 
eftin târg, de certificatul ce ași putea ob
ține de la acel cari mă atacă din punctul 
de vedere al aptitudinelor și cnnoscințe- 
lor și cari n'aă tocmai el la activul lor, 
de cât galdne și favorl. Cât pentru carie
ra mea, care, pentru D-lor, este neantul, 
le voiă respunde că numai la noi și chiar 
aci, numai de când s’a falsificat ideele și 
D. Kogălniceanu și toți din generațiunea 
trecută cari sciuse să se ilustreze, fără a 
fi fost la guvern sati aprdpe de guvern, 
vor fi sunt sigur de părerea mea când 
voih Zi°e nu e erore mai mare, de cât 
de a crede că cine-va nu se măresce de 
cât pe acele bănci. .

AstăZi aă eșit prejudecățile acestea și 
cari explică atâtea și atâtea lucruri că, a 
trece pe la putere ori când și ori cum este 
un merit și crează titluri la ilustrațiune 
și la nemurire.

Acesta pdte face treburile omului, nu 
face însă treburile țărei. Și banca mi
nisterială e departe de a fi un panteon 
nu numai la noi, dar și aiurea. Este, o 
repet, adevărat că n'am fost încă consilier 
al Tronului, ca atâțea alții. Dar ceea-ce 
trebuia să scie, ce D-lor sciă mal bine de 
cât ori-cine, este că dacă dup o carieră 
politică de 25 ani, D-sa 'mi-a luat pe 
di’nainte, este că n’am urmărit și unii și 
alții același scop. Căci de altmintrelea mai 
trebue să amintesc că sub Manolache Cos
tache, am fost pus unul din cei d’ântâifi pe 
listă și șters numai în urmă, cum o pdte 
mărturisi acesta D. C. Grădișteanu, a că
rui scrisdre o posed încă. Și D. Manola
che Costache, unul din dmenii cel mai în
semnați ai țărei, pe acel timpi, avea tdtă 
competință să judece de dmeni.

D. loan Brătianu a cărui punere în jude
cată o ceream ieri, n’afăcut și el asemenea 
în cercări? D.Plainoși alții, cari o sciâ,ar 
putea la nevoe s’o ateste. In fine princi
pele Dimitrie Ghika ’mi a oferit mie u
nuia din cel d’ântâiă să fac parte din for
mațiunea cu care fusese însărcinat. Insă 
fiind-că avusese francheța să mărturisăs- 
căcă nu dispune de cât de patru portofoli- 
urî și că nu are disoluțiunea Parlamentului 
colectivist în busunar, eă unul nici n’am 
stat la vorbă. N’aveațI nici D-vdstre diso
luțiunea, dar ați creZut că vă era iertat 
să vă jucați de oposițiune și ’i-ați dat sâ 
înțelegă că disoluțiunea este lucru hota- 
rît și că are să se producă deja în Maiti și 
în realitate, ați făcut’o tot tdmna cum o 
promitea și principele Ghika. Va să Zică, 
de o parte esitărl, neputință, dar fran- 
cheță, pe de altă-parte aplomb și reticen
ța. Dar în fine satisfacțiunea mea cea mal 
mare este de a putea afirma că, pe când, 
până la un punct dre-care, aș! putea să fiu 
ori când ceea-ce e D-sa, destul să consimt 
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a mâ acomoda și eh ca lucrurile și cu dme- 
nil și să las o parte din scrupulele și con- 
vincțiunile mele la ușă, că 'I desfid să mai 
fie și D-lor, ceea-ce sunt eh—desfid, pen
tru desfid — adică un om care, fără său fi 
trecut veri-o-dată la putere, fără să fi a
vut ocasiunea să oblige pe cine-va, ba încă 
care, prin franchețe sa să fi froasat multă 
lume și care cu tdte acestea să aibă un 
colegii electoral care să 1 alâgă regulat, 
chiar în momentele cele mal critice, un 
om care să numere simpatii numerdse în 
tdte taberile și printre dmenil cel mal 
de valdre ai acestei țări. (Aplause). De 
la 1866 sunt mereh pe breșă, de 25 ani 
nu m’am schimbat și nici m’am plimbat 
din colegih în colegih și în timpuri pe 
c&nd cădeau, atâtea pretinse ilustrațiunl, 
atâțea foști miniștri și chiar prim-miniștri 
pe cari nu voesc să 1 mal numesc, heroica 
Brăilă 'ml reîuouia încrederea el. Atât 
în ceea-ce privesce cestiunea personală.

Revenind acum la cestiunea interpela- 
ținnel mele, voih spune numai că față cu 
asemenea practici din duoă lucruri unul: 
Sah suntem un popor de îngeri sah tre
bue să recundacem că în România, regi
mul constituțional și justiția nu mai exis
tă de cât cu numele.

D. ministru al justiției, G. Vernes
cu: D-lor, răspunsul meh va fi fdrte scurt 
și fdrte simplu: Voih să pâră îngrijirea din 
mintea D-lui Blaramberg că intrând eh 
în minister, am intrat cu convențiune, cu 
contract ca locurile de la curtea de casa
țiune să fie păstrate pentru cutare sah 
cutare persdne. D. Rosetti, când ’șl-a dat 
demisiunea de la curtea de casațiune a 
făcut un act de om serios, care scie ce face, 
și locul de la curtea de casațiune nu se 
păstrâză pentru D. Rosetti.

Iată dar pentru ântăiul punct, și acest 
ântâih punct deslegă multe cestiunî.

Cât pentru observațiunea ce a făcut D. 
Blaramberg, că nu trebue să se amestece 
puterea judecătorâscă cu puterea execu
tivă, să nu aibă grijă D-sa că acest lu
cru se va întâmpla.

Dar D. Blaramberg întrebă pentru ce 
nu numesc pe președintele de secțiune la 
curtea de casațiune ?

Mai ântâih, pentru că a numi la cur
tea de casațiune un președinte trebue cu
getare în alegerea persdnel, și să’mi dea 
voie D. Blaramberg să cuget înainte de 
a numi pe cine-va în o așa de înaltă fuc- 
țiune. Nu voih să (jic că în țeră nu s’ar 
găsi dmeni cari să merite acest post, 
dar sunt dmeni cari ’mi ar place, și pe 
cari ’I așh ruga să primâscă acâstă func
țiune, dar cari găsesc în alte cariere 
mai multe avantagil de cât în funcțiu
nea de președinte la curtea de casațiune, 
și cari nu vor să primâscă acâstă înaltă 
funcțiune. Sunt însă mulți alți cari ar 
dori-o, cari o solicită chiar, dar nu mă 
lasă inima să le-o dah, fiind-că mai ’na- 
inte de tote trebue să am în vedere, ca să 
dah curței de casațiune un președinte 
demn de a da justiția în genere pentru 

tdtă lumea și, în particular, și pentru ca
șurile de cari vorbia D. Blaramberg, pen
tru cașurile politice.

Trebue dar un președinte capabil, și 
Imparțial, și pentru ca să’l găsesc trebue 
să 'mi iah dre-care timp și să cuget.

Mal am de ^is încă un cuvânt, D-lor, 
și termin.

Sciți că este vorba de organisarea ju- 
decătorâscă, și organisarea judecătorâscă, 
cu tdte că curtea de casațiune are o lege 
specială și o organizare a ei specială, pdte 
noua lege să aibă multă relațiune și mult 
a face chiar cu completul onor, curți de 
casațiune. D. Blaramberg pricepe acâsta 
și n’am nevoie să’l explic lucrul mai mult. 
Tot ce pot să spun D-lui Blaramberg, 
este, o mai repet încă o dată, cu fran- 
cheță, că nici la început când am intrat 
în minister n’am avut condițiuni, nici a- 
cumn’am împiedecări ca să umplu acel loc.

Acum am a mai respunde la o altă în
grijire a D-lui Blaramberg, îngrijirea de 
a nu se ține prea îndelung acest loc va
cant.

Cuget la acâsta, și sper că în curând 
voih da satisfacere acestei îngrijiri, însă 
potrivit cu legea de organisare judecăto- 
râscă pe care o voih aduce înaintea Ca
merei.

D. N. Blaramberg : D-lor, evident 
că față cu declarațiunile D-lui ministru, 
care nu ne cere de cât timp ca să avizeze 
și ca să facă îndreptare, care nu vine să 
mă contrazică nici să afirme că acâstă 
stare de lucruri s’ar putea menține sah 
perpetua, și mai ales cu declarațiunea că 
întârzierea are alte motive de cât păstra
rea locului cald pentru președintele ac
tual al consiliului și în contra căruia 
de altmintrelea întru căt ca magistrat nu 
ași avea nimic de Z*®» ba declar că ’l-așr 
vedea.chiar eh cu plăcere reîntors la 
postul D-sale... (Aplause).

Declar că de-o-cam-dată sunt satisfăcut. 
Mențin însă criticile retrospective, cari nu 
se adresâză D-sale, ci altora, și ’mi reserv 
dreptul de a pronunța judecata mea de
finitivă, în acâstă cestiune, dupe ce voih 
vedea hotărîrea la care se va opri însuși 
D-sa.

D. ministru a mal Zis că a propus pos
tul la mai multe persdne, cari însă, având 
mai multe avanțage de un alt-fel, mai 
multe satisfacțiuni de amor proprih, cari 
avănd alte ocupațiuni mai lucrative ah 
refusat pănă acum acestă inaltă situa
țiune.

Atrag însă atențiunea D-lui ministru că 
dacă ar fi vorba de numirea unul simplu 
consilier, obiecțiunea acesta s’ar putea 
încă înțelege, când însă este vorba de un 
președinte, mi se pare că acest argument 
nu e la locul sâh. Căci președintele tre
bue recrutat în sînul chiar al curței; prin 
urmare, nu ar avea trebuință pentru a- 
câsta, să bată la nici o ușă. ’MI aduc a
minte de un precedent, care de și a fost 
consacrat de alții, nu scih de ce nu s’ar 

lua ca normă; căci a făcut o fdrte bună 
impresiune asupra opiniuuei.

Este ca curtea să 'și designeze chiar 
ea persdna ce trebue ridicată la demnita
tea de președinte, cum se face și în sînul 
corpurilor elective și legiuitdre. Acâsta 
este singura reservă ce o fac ; de altmin
trelea suspend judecata mea și aștept ca 
D. ministru să se țină de cuvânt.

D. ministru al justiției,G. Vernescu: 
Eh am spus onor. D. Blaramberg că mă 
ocup de organisarea judecătorâscă, care 
de astă dată va fi generală și pâte să aibă 
efecte chiar la curtea de casațiune. Pot să 
mal adaog D-lul Blaramberg că lipsa de 
un președinte la curtea de casațiune nu 
este mult simțită; lucrările se fac regulat; 
prin urmare, bine-voiască D-sa a aștepta, 
și când voih face un fapt neregulat, con
tra legei, atunci să ’mi facă interpelare; 
nu mâ interpelați asupra intențiunilor 
mele, fiind-că în acâstă privință nu am 
alt-ceva a vâ spune de cât că mâ voih 
conforma cu desăvârșire disposițiunilor 
legei, când voih face acâstă numire, nu 
voih face nimic care să cadă sub drâptă 
D-vdstre critică.

D. N. lonescu: D-lor, ’mi permit să 
intervin în acâstă discuțiune, numai ca să 
rog pe D. ministru de justiție să explice 
mal clar asupra puținelor cuvinte ce a 
Zis în privința numirel ce are a face în 
postul care e acum vacant , la curtea de 
casațiune, și voih adăoga numai atâta, că 
nu este bine să se subordoneze acâstă 
numire unei ameliorări problematice a 
actualei organisări judecătoresc!.

6re, nu scie D. ministru de justiție de 
câte ori s’a mal promis legea de organi
sare a magistraturei ?

Dacă acâsta este intențiunea D-lui mi
nistru de a subordona numirile în magis
tratură la votarea proiectilul de reorga- 
nisare a justiției, atunci D-sa are să țină 
multe locuri vacante.

Și mai cu sâmă dacă D. ministru de 
justiție doresce să dea pe fostul minister 
In judecată, atunci cum pdte D-sa să lase 
curtea de casațiune fără judecători? D-vds- 
tre ne spuneți că veți numi pe magistra
ții curței de casațiune dupe ce se va vota 
legea de reorganisare a justiției ? Dar sun
teți D-vdstre siguri că se va vota acea 
lege, și sciți când se va vota ? Eh cred că 
trebue să vâ gândiți mai bine și fără ca 
să vâ recomand pe cine să numiți, D-vds
tre trebue să sciți de unde să recrutați 
pe membri pentru înalta curte de casa
țiune.

Aceste observațiuni ’ml-am permis să 
le fac D-lul ministru de justiție, și rog pe 
onor. D. Blaramberg să mâ erte dacă am 
intervenit în acâstă interpelare spre a 
complecta cele ce a spus D-sa.

In Englitera nu vine nimeni să spună 
ministrului de justiție, de unde să ia pe 
magistrați, pentru că acolo se iah ma
gistrații dintre advocații cei mai buni și 
cei mai probi cari ah ilustrat baroul.

La noi se prevede prin legea curței de 
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casațiune cine are dreptul de a fi numit 
membru la acea curte. Nu înțeleg ca D. 
ministru să subordoneze unei reforme 
problematice o obligațiune strictă ce are 
de a numi membri la acea curte.

Rog dar, pe D. ministru să ne explice 
dacă are în vedere să reorganiseze magis
tratura și apoi să umple locul vacant de 
la curtea de casațiune ? Iată rugăciunea 
ce ’mi permit să fac D-luI ministru al 
justiției, vechiul meh amic politic și pri
vat, și acăsta numai pentru a liniști țera.

D. vice-președinte: D. ministru al 
justiției are cuvântul.

D. ministru al justiției, G. Ver
nescu : D-lor deputați, curtea de casa
țiune nu se va completa în vederea dă- 
rei în judecată a fostului minister; curtea 
de casațiune se va completa ast-fel în 
cât să asigure dreptate justițiabililor. 
Cine are ideea să completeze curțile, și 
mai cu sămă curtea de casațiune, în scop 
de a da satisfacțiune pasiunilor sale per
sonale, acela nu merită să fie nici deputat 
nici ministru. (Aplause). Așa dar când 
am vorbit de reorganisare, nu am avut 
în minte nici o-data organisarea judecă- 
torăscă pentru curtea de casațiune, ca să 
’I dăm o culăre politică. ’Mi pare răfi, că 
amicul mefi D. N. lonescu, care mă cu
ndsce de mult timp, ’mi presupune idei 
de natura acăsta.

D. N. lonescu: Vă întreb ca să vă 
explicați.

D. ministru al justiției, G. Ver
nescu : Nu subordonez numirea ma- 
gistraților de la curtea de casațiune le
gei de reorganisare judecătorescă. Am 
4is numai că este o relațiune între 
legea reorganisării judecătoresc! și a 
curței de casațiune. Atâta am ^is. Din 
acăsta ați tras consecința aceea atât de 
bine-voitdre pentru mine, în cât ’mi 
ați presupus intențiuni cari nu afi putut 
întră un singur moment în cugetul mefi.

Nu am nici o idee precugetată, vă vor
besc cu tdtă buna credință și vă asigur 
că, din momentul ce voifi simți,—fie gata 
safi nu legea de organisare judecăto- 

- răscă,—că este necesitate să se Umple go
lul, ’l voifi umplea conform cu legea, că 
nu voifi viola legea.

Iată ce pot să vă £ic. (Aplause).
D. vice-președinte : Ne mai fiind 

nimeni înscris, incidentul este închis.
’ D. Blaramberg are cuvântul spre a’și 
desvolta a doua interpelare; dar ’l-ași 
ruga ca în desvoltarea interpelărei să nu 
mai introducă cestiuni străine; căci mi 
s'a făcut imputări că sunt parțial, pen
tru că tolerez asemenea abateri de la re
gulament ; ’l rog să nu mai dea ocasi
une chiar amicilor mei din minoritate 
a’mi adresa asemenea imputări, cari m’ar 
pune în posițiune să mă retrag de la biu- 
rofi. D. Blaramberg era înscris în cestiu
nea personală pentru astă-^i, și D-sa pu
tea să vorbăscă fără să introducă cestiu
nea personală în interpelarea D-sale.

D. vice-președinte: D. Blaramberg 
are cuvântul.

D. N. Blaramberg: D-lor, dupe cum 
spuneam încă de adineaori acăstă a doua 
interpelație este rudă de aprope cu cea 
d’ântâifi. Este vorba și aci de a con
stata, cum v’am spus, că avem duoă re
gimuri, unul de drept și altul de fapt, 
și ași putea să adaug că cel de fapt a a
juns să fie singurul respectat și immua- 
bil. Art. 31 al Constituțiunei $ice:

„Generalii pot fi aleși in Senat.
„Nu vor putea fi aleși în circumscrip- 

țiunea unde afi comandamentul lor.
„Asemenea pot fi aleși in Senat și co

loneii! în disponibilitate. “
Aceste sunt disposițiunile constituțio

nale; aceste disposițiun! s’afi respectat 
mai mult timp. S’afi respectat atunci 
când mulți din generali nu se alegeafi, ci 
erafi introduși acolo de guvern a căror 
aderenți erafi care căuta a’și asigura 
chiar și când o maioritate în unele cesti
uni anume, cari necesitafi și părerea u
nor specialiști.

Dar se vede că curentul s’a schimbat 
și ceea-ce era util altă dată, acum a de
venit primejdios. De aceea constatăm 
astă-^i următorul lucru că de unde îna
inte se punea multă grăbă spre a aduce 
general! in Senat, actualmente în dispre
țul art. 31 nu se mal sufere nici un ge
neral și nici un colonel în disponibilitate 
în Parlament.

Ași înțelege încă ca acest ostracism 
să se preconeseze într’o cameră de revi- 
suire, când ar fi vorba de o nouă modi
ficare a Constituțiunei, atunci tdte opi
niunile ’și pot da rendez-vous și tdte opi- 
niunele sunt în drept să caute să pre
valeze; căci ele tdte sunt bine venite, dar 
pe cât timp suntem sub regimul legilor 
în vigdre, nu e loc de cât pentru o opi
niune ortodoxă, aceea care permite ge
neralilor de a fi aleși și când sunt aleși de 
a’și lua locul în Senat. Când dar prin 
căi subterane și piezișe se caută de a 
se smulge acest drept generalilor se a
duce o atingere pactului fundamental.

Prin urmare, n'am nici chiar să discut 
cu nimeni avantagiile și neajunsurile u
nu! sistem și prin oposițiune la avantagiile 
și neajunsurile celui alt, avem să cerce
tăm numai dacă legea este obligatdre 
pentru toți, dacă ea este opera a trei fac
tori constituționali safi numai a unuia, 
într’un cuvânt dacă ^așa vr^u așa fac* 
al executivului, este legea legilor și dacă 
Constituțiunea pdte fi modificată uni
lateral.

Ași vrea să 'mi spună D. ministru pen
tru ce din cei ce se aleg, (și s’a ales) nici 
unul n’a rămas, nici unul nu face parte 
astă-^i din Senat, de ce s’afi retras de 
îndată ce afi fost proclamați; de și unii își 
pusese chiar ei candidatura.

Nu pot în acăstă privință să vă dafi 
alte probe de cât să fac apel la consciința 
chiar a D-lor miniștri, la consciința 
D-vdstre a tutulor, să ’mi răspundeți dacă 

nu sciți că se exercita o presiune și o 
presiune fdrte energică, asupra șefilor 
armate! ndstre, ca ei de aci înainte nici 
să 'și mai pue nici să accepte veri-o can
didatură la Senat.

încă o-dată, să nu ’mi cereți în pri
vința acăsta probe materiale; căci vă de
clar de la început că nu vi le pot da, 
motivul '1 înțelegeți... Ar trebui să com
promit cariera unor viteji și acăsta nn o 
voifi face, cu risicul chiar de a vedea a- 
căstă interpelare neisbutind.

Voifi face mai ales apel la loialitatea 
D-lui ministru de resbel să afirme pe o- 
ndrea D-sale că efi sunt inșelat, și că 
faptul nu există! Și efi atunci nu mai 
insist, și efi atunci mă declar satisfăcut. 
Să spue D-sa dacă da safi nu în sistemul 
de guvernământ al ministerului actual, 
în programul săfi intim, nu intră și acest 
articol de credință, ținerea generalilor de
parte de desbaterile și actele legislative. 
Scifi că mulți din onorabilii noștri colegi 
afi dre-car! prevențiuni, în cestiunea a
cesta safi din causa unor prejudecăți în
rădăcinate, safi pentru că judec arborele 
dupe rod.

A’și putea să mă mărginesc a repeta 
că în acest moment nu facem operă de 
putere constituantă.

Dar D-lor, fiind-că nu voifi să las în 
spiritul D-vdstre, nici măcar o umbră de 
prevânțiune, ’mi permit, de și încă de a
dineaori am vă^ut pe D-l Kogălniceanu 
că nu împărtășesce părerea mea, să vă 
arăt cât de utilă și cât deneceseră este 
presență militarilor în Senat, chiar din 
punctul de vedere teoretic safi rațional. O 
greșală a ndstră este că de câte ori dis
cutăm o măsură safi o disposițiune legis
lativă, lăsăm să fim influențați de cestiuni 
personale, de considerațiuni accidentale.

Judecăm dre cum mai tdte lucrurile din- 
tr’unpunct de vedere subiectiv, în loc deal 
judeca obietiv și abstract. Acăsta o putem 
constata pe tdte filele. Am vă^ut adesea 
și prin ^iare, și în desbaterile Parlamen
tului, atribuind instituțiunilor ceea-ce 
era numai faptul safi greșala dmenilor. 
Chiar efi n’am putut să’mi stăpânesc de 
multe ori un sentiment de mâhnire și de 
revoltă, văzând de exemplu cum înalți 
prelați,cum representanți! universităților, 
se încovoiafi și dedeafi ei cei dântâifi e
xemplul guvernamentalismului celui mai 
grețos.

Dar n’am acusat pentru acăsta nici o
dată legile și instituțiunile.

De exemplu, ce situațiune mai înaltă 
mai independentă de cât aceia pe care 
Constituțiunea o face prelaților noștri! ? 
Cum toți o scifi ei nu numai că nu da
toresc situațiunea lor guvernului, nu nu
mai că sunt electivi, dar sunt încă aleșii 
aleșilor, pentru . că Parlamentul întrunit 
în congres, adică Senatul și Camera pro- 
ced la numirea și înălțarea lor.

Vedeți că nu se pdte o origine mai cu
rată, mai generosă, mai nobilă. Adăogați la 
acăsta și inamovibilitatea de care se bucur, 
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deslipirea de lucrurile pământescl, care 
le este impusă prin urările lor călugă
resc! și vă întrebați dacă mai puteți a- 
cusa instituțiunile când acești înalți pre- 
lăți, cel puțin In genere și în trecut, nu 
ne-a dat tot-d’a-una un spectacol edifi
cator. Cine nu vede că pentru a găsi lipsa 
de independință și în aceste condițiuni 
privilegiate, trebue ca societatea ea în
săși să fie bolnavă.

Cu atât mai mult că, de exemplu, 
istoria ndstră mai depărtată este plină și 
de figuri mari, eșite tocmai din rândurile 
clerului, de eroi și martiri, cari ’și-afi 
pus și capul pentru apărarea drepturilor 
și instituțiunilor țărei.

D. M. Kogâlniceanu : S’a perdut să- 
mînța.

D. N. Blaramberg: Efi cred că cor
pul întreg este cam bolnav, și decăderea 
care o constatăm într’o categorie de ă- 
meni, se regăsesce și în cele-alte, că nu 
mai e de cât o deosebire în mai mult sati 
mai puțin. Legile, D-lor, nu se fac tn ve
derea persdnelor, nici pentru o Prin 
urmare dacă a^I ceea-ce face pe mulți să 
esite și să nu vadă cu ochi bilhi presența 
cutărei safi cutărei categorii de cetățeni 
sunt cadrele safi personalul actual acesta 
este un simplu accident și nu trebue să 
vă influențeze. Nu uitați mai ales, că sco
pul legiuitorului constituant a fost de a 
face din Senat un fel de represintație prin 
excelentă a luminilor, a specialităților. A- 
căsta și explică presența de drept a e- 
piscopilor cari represintă interesele și 
luminile bisericești; presența represen- 
tanților universităței, a acelui colegi ti res
trâns dar luminat, și care personifică mal 
cu deosebire sciință.

Tot așa și pentru aceleași considera- 
țiunl Constituțiunea ndstră a voit ca pu
terea legiuitdre să nu fie privată de lumi
nile unor alt-fel de specialități mai grefi 
de recrutat, In afară de armată, cari sunt 
militarii.

Dar tocmai pentru că a făcut partea 
disciplinei și neajunsurilor ei, n’a admis 
pentru oficeril în activitate decât pe ge
nerali, cari la noi, cu drept cuvânt, pot să 
fie asimilați, cu mareșalii din alte armate 
mari. Un general la noi este omul care, 
ca să țlic așa, ajuns la coronamentul ca
rierei sale.

EI bine, nu trebue ca tn contra safi a
lăturea cu Constituțiunea să’eliminăm a
ceste lumini,așa de necesarii și care nu se 
pot suplini lesne de profani în meseria ar
melor,și să nu ne preocupăm prea mult de 
ceea ce a fost, temându-ne că are să se re
pete merefi. Dovada cea mal bună de con- 
trarifi este mefiența cu care se primește 
astăzi ideia presențel generalilor în Se
nat. Când alegerea generalilor ca și a ce
lor alți mandatari ai națiunel sunt expre
siunea adevărată a acesteia, e rar ca ati
tudinea alesului^să nu să resimtă de acest 
lucru. Mai constat ceva. Pe cât timp, ge
neralii erafi cunoscuți ca aderând la o 
stare dre-care de lucruri, impusă țărei, pe 

cât timp se credea că ei sunt paritzanl al 
fortificațiunilor, ei erafi bine-veniți în Se
nat, ba alegerea lor era, casătjic așa cul
tivată în florărie. Astăzi însă trăba s’a 
schimbat și puterea executivă începe a 
fugi de generali, dar mai ales de acei ce 
nu’și ascund părerile. Să fie acăstă schim
bare de front în cestiunea generalilor 
Senatori,un'simplu expedient spre a se în
lătura nu numai adversarii,dar contradic
torii cei mai autorisați în cestiunea for
tificațiunilor ?

D-lor, acăstă materie este fdrte delica
tă, o scifi; și de aceea nu mai lungesc vor
ba; căci ași compromite, o mai repet, in
terese gingașe și cari nu sunt ale mele, 
ași compromite cariera altora. Ori cum la 
o epocă, unde ca să așa, armata și țăra 
nu mai fac duoă ci una; căci cu sistema 
gldtelor, cu sistema poporului armat, fie
care din noi este în același timp și cetă
țean și soldat,sistemul D-vdstre ar fi mai 
apăsător de cât se pare, el ar lovi nu nu
mai în unii, ci în toți!

El ar equivala cu supresiunea a însăși 
cetățenului. Negreșit că sub drapel, la foc, 
soldatul nu trebuie să asculte de cât de 
losincă și disciplină, dar a’i supune țne- 
refi și până la finele carierei exclusiv la 
exigențele servitute! militare,este a trans
forma societatea ndstrăîntr’ocasarmăsafi 
într’un vast cimitir.

Nu dor că mă ridic în contra princi
piului serviciului militar obligatoriii, și 
al armărei generale; căci pe cât timp cele 
alte popdre vor face acesta, același lucru 
ni se impune și nuoă. Și pe cât timp va 

* domni acăstă eră de fier și de foc, trebuie 
să luăm și noi partea ndstră de sacrificii, 
de suferințe și de încercări. Dar nu acesta 
este adevăratul ideal, idealul definitiv al 
omenirii, și ultimul cuvânt al civilisațiu- 
nei moderne. Nu sacrificați dar totul aces
tei necesități ale momentului.

Nu suprimați merefi și în tdte cetățe- 
nul; .căci fără el nu ve’ți mai avea nici 
soldatul!

D. vice-președinte: D. ministru de 
resbel are cuvântul.

D. ministru de resbel, general G. 
Mânu: D-lor, pe cât am înțeles pe onor. 
D. Blaramberg, D-lul nu 'mi a făcut o 
interpelare proprifi £isă; căci nu ’mi a 
arătat că ași fi călcat legea, și că situați
unea de fapt n’ar fi în raport cu situațiu
nea de drept. D-sa mi-a făcut mai mult 
o scrutare de consciință întrebându-mă 
dacă, cu ocasiunea interpelărei D-sale 
n’ași face bine să mă las a fi atras pe tă
râmul ce ’i ar conveni D-săle, să spun 
dacă articolul care dă drept generalilor 
de a fi aleși senatori este un articol care 
ar trebui să fie suprimat. Căci, dacă aces
ta nu ’I a fost scopul, efi n’aș sci la ce 
alt punct din interpelare ași avea să răs
pund. Nu ’ml a arătat D-sa prin nimic 
că starea de fapt, adică presența genera
lilor în Senat, n’ar corespunde cu un drept 
al lor înscris în Constituțiune. Nu ’mi s’a 
dovedit de D-sa că efi ași fi împedicat pe 

vre un general de a ’șl pune candidatura 
și de a fi ales la Senat. Ba încă efi ași pu
tea cita cașul că duoi generali, în starea 
actuală de lucruri, afi fost aleși senatori. 
D. Blaramberg de asemenea n’a demon
strat întru nimic că cei duoi generali a- 
leșl senatori afi fost îndemnați să demi
sioneze.

’Mi se pare că așa fiind lucrul, nu pot 
răspunde alt de cât că sunt forte respec
tuos pentru legile țărei, și nu voifi per
mite să se calce nici una.

După lege generalii afi dreptul să fie 
aleși senatori cu condițiunea de a ’șl pune 
candidatura și de vor voi colegiele electo
rale să ’i alăgă; și o dată aleși, nu efi voifi 
fi care să le impun a ’șl da demisiunea.

Daca D. Blaramberg voiesce însă să 
cunăscă vederile mele asupra articolului 
din Constituțiune care dă dreptul gene
ralilor de a fi aleși și a afla daca efi sunt 
pentru acel articol safi nu, când ar fi să 
se revisuiască Constituțiunea, acăsta este 
cel mai puțin o perdere de timp. Dar nu 
mă sfiesc a declara că nu împărtășesc i- 
deea ca generalii să se afle în Senat (a- 
plause); și când ar fi să discutăm cestiu
nea acăsta, v’ași arăta și motivele pen
tru cari cred efi că nu e bine ca gene
ralii să fie membri în Senat.

’Mi pare forte răfi că onor. D-nul Bla
ramberg, cu acăstă ocasiune, a lăsat să 
se înțelăgă că, dacă unii generali nu mai 
sunt astăzi în Senat, este din causă că 
nu împărtășesc vederile năstre, ale guver
nului actual. ’Mi pare răfi că D-sa a a
tins cestiunea acăsta, pentru că, mai ân
tâifi ași regreta fărte mult când ași sci 
că sunt așa de înstreinat de opiniunile 
politice ale generalilor noștri, în cât să 
nu găsesc și efi între ei un partisan.

Dar din punctul de vedere al teoriei 
care reiese din cuvintele d-lui Blaram
berg, teoria că este bine ca militarii noș
tri în activitate să facă politică militantă, 
efi cred că nu e bine să îndemnăm pe ce
tățenii militari, când sunt sub drapel, să 
facă politică militantă; și ’mi-a părut 
fărte bine că generalii noștri de la sine 
afi înțeles acăsta.

Nu mă întind mai departe ca să de
monstrez ce inconveniente resultă din 
participarea unui general la luptele năstre 
politice; ceea ce pot să spun este că ni
meni n’a împedecat pe veri un general 
de a’și pune candidatura tn ori-ce colegifi 
ar fi voit, nimeni nu ’l-a oprit de a fi ales 
dacă alegătorii voiafi a ’I da votul lor, 
precum asemenea nimeni din puterea e
xecutivă, nici efi, nici comandantele su
perior al armatei nu am $is veri unui 
general: să nu te mai alegi senator. A
cesta o afirm în mod categoric. Și, ca să 
se convingă mal bine de acăsta D-nul 
Blaramberg, nu are de cât să pună can
didatura unui general îu veri-un colegifi 
unde crede D-sa că'ar putea fi ales, și să 
fie sigur că nimeni dintre noi nu va po
pri pe acel general să ’șl pună candida
tura, și dacă va fi ales, nu ’l va îndemna 
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să se retragă. Va avea atunci, D-sa, pro
ba cea mai palpabilă de adevărul ce am 
spus că starea de fapt corespunde perfect 
cu starea de drept.

Cu tdte acestea, dacă unii din generali 
m’ar consulta în particular în privința 
acăsta, și pot să declar d-lui Blaramberg 
că am fost consultat înainte de a fi mi
nistru, efi ’i-ași sfătui să nu o facă; căci 
convingerea mea intimă e că nu e bine 
să intre în lupte politice.

D. N. Blaramberg : Mă așteptam ca 
onor. D. ministru de resbel să-'mi răs
pundă ca un militar; 'mi-a răspuns, spre 
marea mea mirare ca un diplomat; mi se 
pare că am pus puncturile pe i, și cu tdtă 
diplomația onor. D-lui ministru de resbel 
care dovedesce că e tot atât de bun diplo
mat ca și administrator și militar. Cu tdte 
acestea din chiar retiescențele sale reiese 
un lucru, preferința sa și a guvernului 
ca generalii să nu mai figureze în Senat. 
Ca să pun puncturile pe i, declar că afi 
fost generali, cari nu 'și afi pus candida- 
datura și afi fost generali cari afi trebuit 
să 'și-o retragă, iar alții să resilieze man
datul lor, chiar după ce afi fost aleși, din 
causa presiunilor morale ce s'afi esercitat 
asupra lor. Acesta e faptul. 'L negați? Prea 
bine, efi nu pot să vă desmint, e afacere 
de consciință; se pdte ca D-vdstre să sus
țineți că acestea sunt simple consilii, dar 
din nenorocire consiliile în armată sunt 
porunci, rugăciunile domnesc! £icea cu 
cu drept cuvânt codul lui Vasile Lupul 
este ca și când ar îngrozi (amenința) pe 
neștine (pe cine-va).

Când ești șeful lui ierarhic, ministru, 
Rege, față cu o simplă manifestare de do
rință militarul nu mai are opțiunea; căci 
mai adesea într’un asemenea cas el e pus 
în alternativa de a’și perde comandamen
tul, dreptul la înaintare și liniștea, safi de 
a abandona sediul săfi în Senat.

D. ministru deresbel, gen. G.Manu: 
N’a fost nimeni pus în acestă alternativă.

D. N. Blaramberg: Vă spun că chiar 
dedarațiunea și. comentariile făcute de 
D-vdstre astăzi, equival&Jă cu o soma- 
țiune indirectă făcută tutpror generalilor 
spre a se abține. A bon entendeur, salut! 
Acum în ce privesce faptul, că n’am de 
cât să propun unui general de a fi ales și 
dacă va isbuti D-vdstre n’aveți să’I îm
piedicați, să siejeze, vă răspund că nu sunt 
un făcător de senatori, efi nu sunt marele 
elector, în sensul Constituțiune! lui Sey es; 
— Nu mă poci însă împiedica ter
minând, de a mă mira că imitând Germa
nia în tdte, acum căutați s’o întreceți 
până și în strășniciile ei.

Când acceptați cu atâta admirațiune și 
grabă tot ce vine de la dânsa de ce 
n’o imitați cel puțin și în ceva bun ce 
vine de la ea. Am vă^ut pe mareșalul 
Moltke ținând discursuri de sensație în 
Reischtagul german. Vedeți că ați ajuns 
să fiți mai prusieni de cât prusienii, și, 
mai catolici de cât Papa. Acăsta e ulti
mul mefi cuvânt în acăstă cestiune.

D. M. Kogălniceanu : D-nii mei în 
teorie onor, domn Blaramberg are tdtă 
dreptatea, Constituțiunea, în adevăr, dă 
generalilor dreptul de a fi aleși în Senat, 
dupe cum și clerul înalt face parte de 
drept în acest corp legiuitor.

Scifi că acăstă idee a pornit dintr’o 
convenință generosă și conservatfire. In 
adevăr, pretutindeni. Senatul este un e
lement ponderator, un element conserva
tor menit să împiedice ciocnirile violente 
și năprasnice ce adese ori sunt între Ca
meră și guvern.

De aceea vedem că în Italia și Austria 
membrii Senatului se numesc de Coronă 
și numărul lor se îmulțesce dupe voința 
și interesele ei. In multe țări sunt four- 
n^es^ cuptdre de senatori, numiți de multe 
ori în ajunul votărel unei legi, fie pen
tru a o susține, fie pentru a'I împiedica 
votarea când acea lege vine prin inițiati- 
tiva Camerei și nu convine guvernului. 
Iată ideia generdsă și conservatdre care 
a presidat la facerea articolului din Con
stituțiune prin care se dă drept generali
lor a fi aleși senatori.

Cât pentru prelați, era un obiceifi ve- 
chifi, respectabil în virtutea căruia marii 
prelați erafi considerați ca capi al națiu- 
nei. Acăsta a avut loc mal ales în vremea 
fanarioților, când Domnul nu era șeful 
națiunei ci un strein care se trimitea de 
către Pfirtă ca agent al ei. De aceea tdte 
firmanele care să dedeafi Domnilor să a- 
dresafi Mitropolitului cu cuvintele : Tu 
care ești capul națiunei și al credincioși
lor lui Mesia, etc.

piceam, D-lor, că onor, domn Blaram-* 
berg are dreptate când, 'și aduce aminte 
de rolul ce lafi jucat vechii noștril pre
lați; căci mulți din aceștia afi plătit cu 
viața independența lor; ei se puneafi pâ
nă și pe ulițe în capul poporului și mer- 
geafi la Domnul strein, la fanariot, să re
clame paza legilor. Moldova păstrăză cu 
recunoscința memoria Mitropolitului la
cob, care în fruntea poporului a mers să 
asedieze palatul, safi mai bine ^is fortă- 
rețea în care să ascunsese Domnul. A- 
căsta s’a întâmplat pe la 1815 — 1816. 
De aceea Mitropoliții se ^icea că aveafi 
și ei armata lor; și în adevăr aveafi o ar
mată; căci afară de dascălii și țîrcovnicii 
de pe la biserici, mai aveafi pe săraci și 
pe cioclii cu familiile lor, cari constituiafi 
o adevărată putere, având chiar maha
laua lor, care există și până a^L

In Moldova era odinioră un agă răfi, 
care revoltase orașul Iași și pe care ’l 
sprijinea Domnul. Pe atunci palatul Dom
nului era o adevărată cetate, avea ziduri 
mari cu metereze; cu tdte acestea în fața 
năvălirePpoporuIui cu civilii și cu cali
cii, având în cap pe Mitropolitul, Dom
nul a trebuit să dea afară din slujbă pe 
acel agă. Afi trecut înăă acele timpuri 
când Mitropoliții, ca Veniamin și Meletie 
erafi cetățeni apărători ai legii față cu 
puterea executivă. Acum se întîmplă că * 

Mitropoliții noștril cedez mai mult in
fluenței morale, safi mai bine imorale a 
unora din membrii puterel executive.

Nu voifi să ating memoria unui prelat, 
care pe cât timp a fost Mitropolit al Mol
dovei se cita ca un exemplu; dar dupe ce 
a venit, aci în BucurescI grumajii lui afi 
fost acoperițl de decorațiuni și greutatea 
lor ’l a făcut să-și plece nu numai gru
majii, dar și independința.

Mulțl dar se întrebă dacă la o revisuire 
a constituțiune! mai trebue să se menție 
acest vechifi obiceifi, acâstă tradițiune is
torică, care pfite să se păstreze în cărți, 
în memoriile poporului dar care astăzi, 
în luptele nfistre pasionate, nu mai are 
rațiunea de a fi ; și dacă nu este mai bine 
ca mitropoliții și episcopii, cari ’și petrec 
timpul mai mult la ședințele Senatului, 
să se ocupe pe la eparchiile lor de ridi
carea moralului servitorilor bisericei, când 
astăzi vedem din nenorocire, cât este de 
injosorit clerul nostru și cum religiunea 
nfistră începe a se împuțina în credințele 
poporului, față cu episcopii catolici, față 
cu șefii celor alte religiuni eterodoxe.

Sunt departe de a arunca o injurie a- . 
supra generațiunilor; obiceiul la noi este 
a se lăuda tot-d’a-una tot ce trăesce, și a 
se ataca tot ce este mort, să nu credeți 
însă că efi voiesc să fac acesta, dacă aduc 
laude mitropolitului actual pe cari ’l ve
dem că se deosibesce, de alț! capi ai bise
ricei ; că ffirte rar merge la Senat și că 
preferă mal bine să fie călugăr, archi- 
păstor, să se ocupe de oițele sale, cuvân
tând u-le.

Acum de la mitropoliți și episcopl voifi 
trece la generali.

Ideea cum că militarii nu trebue să 
facă politică, nu’și are origina sa nici de 
la guvernul actual.

Generalul Florescu, sub conservatori, 
a oprit pe militari de a lua parte la a
legeri, și, dupe opiniunea mea, găsesc că 
bine a făcut.

Astăzi militarii afi tfită libertatea de a 
merge la alegeri și dreptul să voteze cum 
vor voi. Mie mi s’a întâmplat să vâd, și 
la acâsta mulți colegi de ai noștril afi 
fost martori oculari, cum un general de 
diviziune aducea oficerii din tfite părțile 
și le ordona fățiși să voteze pentru cutare 
și cutare.

D. L. Catargi: Și pe alții ’i expedia.
D. M. Kogălniceanu: Sunt fericit că 

și D.LascarCatargi confirmă ceea ce^ic efi.
Am văijut funcționând generali în Se

nat și ’i-am urmărit de aprfipe — și pun 
aci, D-lor, uă francheță cari pfite ar avea 
aerul de cinism — ’i-am vâijut 4ic, și ’l-a 
vâ(jut și toți colegii mei din minister, 
cum ei ’și îndeplineafi datoria. Ei bine, 
efi unul, ca ministru, vă declar că m:-ar 
plăcea să am în Senat episcopl și gene
rali. Am vă^ut de multe ori partea iade- 
pendentă din Senat copleșită de maiori
tatea formată de către episcop! și gene
rali. Nu contest de loc generalilor meritul 
și chiar independența lor, ba încă cunosc 
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generali cari sunt dmenl fdrte indepen
denți, precum am avut în Senat pe ge
neralul Mânu, care s’a silit să împace 
posițiunea sa de general cu posițiunea sa 
de om liber și independent; și de multe 
ori pdte D-sa a fost într’o posițiune grea, 
dar n'a cedat. — De ordinar ânsă, cu rare 
excepțiunl, generalii, fiind deprinși cu 
disciplina, nu s’ati vă^ut dând dovedi de 
o mare independență.

Am văZut pe un general care desa- 
proba, în convorbiri intime, cutare saâ 
cutare măsură a guvernului, dar cari în 
Senat n’a avut curagiul, saâ mal bine 
picând, a avut prudența să sprijine pe 
guvern, și n’am văZut un singur general 
dominând o situațiune saâ dând direcțiune 
unei măsuri. Am văZut pe altul care, 
fiind cu guvernul, făcea și propagandă în 
sensul în care ’I se ordonase.

Mal este însă și o altă considerațiune 
care mă face pe mine să nu prea doresc 
ca generalii să fie în Senat.

Dupe organisarea armatei ndstre șefii 
de corpuri și șefii de divisiuni au atribu- 
ținni mari, și mai ales șefii de corpuri, 
și atribuțiunele lor sunt hotărîte, nu este 
ca mai 'nainte. Sunt generali șefi de cor
puri, cari dacă sunt dmenl capabili și la 
Înălțimea pozițiunei lor, pot face din cor
pul lor un corp model, pot pregăti pe 
soldațil lor și pentru timp de pace și pen
tru timp de resbel; și prin urmare, ei pot 
să plătăscă sacrificiile pe cari țăra le face 
pentru el.

La corpurile legiuitdre țin cu lunile, 
cinci, șese luni, și une-ori și mai mult. 
Ei bine, generalul ales senator este pus 
în alternativa saâ d’a fi în Senat, precum 
se cerea înainte să ’i ție puterea execu
tivă, și ast-fel să ’și părăsdscă cu desă
vârșire corpul săâ de armată, care la un 
moment dat ar putea să nu corespundă 
menirel sale, saâ să-și vaZă numai de a- 
tribuțiunile lui ca șef de corp, și atunci 
are să fie un bun general, dar un răâ se
nator. EI bine, eâ prefer mai bine ca ge
neralii să nu fie la Senat ’ și să stea la 
comanda lor, ca să contrihuiască la for
marea și la oțelirea putere! ndstre armate

Așa dar simpatie și preferență mare 
pentru presența generalilor noștri în Se
nat vă mărturisesc că eâ nu am; recunosc 
însă că pe tărâmul legalităței onor. D. 
Blaramberg are dreptate. Există o lege ; 
prin urmare ea trebue să se execute. Nu 
înțeleg să se facă presiuni asupra gene
ralilor, pentru ca ei să nu beneficieze de 
drepturile ce li se acordă prin Constitu
țiune și de încrederea concetățenilor.

D-lor, să nu ne facem ilusiuni. Până 
acum în țâra ndstră puține lumini sunt 
înaintea cărora alârgă alegătorii, dmenil 
cei mal capabili, cei cari ’și-aâ făcut mai 
mare nume prin luptele lor, prin trecu
tul lor, tot trebue să alerge el înaintea 
alegătorilorilor; să mergă el să le ceară 
voturile; se facă profesiuni de credință, 
să ție discursuri. Și fac apel la D. Bla
ramberg să spună dacă D-sa când merge 

la Brăila, în acel oraș care ține la D-sa, 
unde are un colegiâ care tot-d’auna 'l-a 
ales, dacă D-sa însuși nu alergă, nu face 
întruniri, profesiuni de credință, progra
me, pe cari le tipăresce și le.împarte la 
alegători ? Apoi ce ar însemna un general 
care ar face ast-fel, care ar vorbi în tdte 
părțile politică, care ar făgădui, care ar 
intra în lupta militantă de tdte filele ? 
Oare atunci acel general, nu ar imita în 
ceva pe generalul Boulanger mal mult 
de cât pe generalul Moltke ? Apoi atât ne 
mal trebuie?

Prin urmare, D-lor, eâ cred că D. Bla
ramberg are dreptate, dar tot de o-dată 
declar că D-sa m'a făcut să cred că îm- 
părtășesce punctul meâ de vedere. Tre
bue dar să începem a forma opiniunea pu
blică la viitdrea revisuire a Constituțiu- 
nel să fim numai practici; să introducem 
în Corpurile legiuitdre elementele inde
pendente cari lipsesc mai mult, și atunci 
va fi bine. Gefieralil vor fi generali în ca
pul divisiilor și brigadelor și nimic nu’I 
va opri, că pe calea ierarchică prin pu
blicitate, în comisiuni și adunări se îm
prăștie luminile lor în privința îmbună
tățirilor de făcut; asemenea episcopii vor 
sta la eparcbiile lor, spre a se ocupa de 
moralisarea și de ridicarea clerului. As
tăzi și unii și alții în sînul Senatului, 
spun acăsta cu părere de răâ, nu prea 
strălucesc ca elementul laic.

Voci: închiderea discuțiunel.
D. N. Voinov : Nu este acum cestin- 

nea de a se sci dacă generalii, este bine 
saâ nu să intre în Corpurile legiuitdre, ci 
dacă astăzi, când avem o lege care le per
mite să fie aleși senatori, este bine că pute
rea executivă să’i împedice de a intra în 
Corpul legiuitor și pentru a se lămuri acest 
punct, cred că nu va trebui să se închidă 
discuțiunea. Dacă D-vdstre credeți că le
gea este rea, închideți discuțiunea... (£n- 
treruperi, sgomot).

Eâ însă cred că e bine să lăsați discu
țiunea deschisă, spre a se vedea dacă acel 
cari sunt însărcinați cu aplicarea legei, 
nu fac indirect ast-fel ca ea să nu’șî aibă 
aplicațiunea.

— Se pune la vot închiderea discuțîu- 
nel și se primesce.

D. vice-președinte : Acum D. Ilariu 
Isvoranu are cuvântul.

D. I. Isvoranu dă citire următdrel 
propuneri:

PROPUNERE
Sub-semnațiI, represintanțil națiunei, 

având în vedere disposițiunile legei asu
pra responsabilitățel ministeriale, pro
punem darea în judecată a ministerelor 
loan Brătianu saâ a miniștrilor, anume 
responsabili, din cabinetele loan Brăti
anu, pentru următdrele motive:

1) . Că prin viremente de fonduri și vi
olări ale principiilor legei comptabilită
țel aâ comis malversațiunl:

2) . Că prin meșteșugiri polițienescl, 

prin amenințări și brutalități materiale, 
făcând chiar întrebuințare de forță pu
blică, aâ încercat să împeiedice, aâ tero- 
risat și turburat întrunirile publice ga
rantate cetățenilor prin art. 5 și 26 din 
Constituțiune:

3) . Că în Ziua de 15 Martie sanctuarul 
representațiunel naționale a fost usurpat 
și violat dia ordinul guvernului de pute
rea judecătorăscă, care a prefăcut localul 
ședințelor în cabinet de instrucțiune, sub
stituind procurorii și judecătorii de in
strucțiune poliției interne și externe a A- 
dunărei, visitând pupitrele, ba și busu- 
narele mandatarilor națiune!:

Ca tot cu acea ocasiune s'aâ ridicat și 
arestat arbitrar și fără autorisațiune pre
alabilă a Camerei duoi representanțl a! 
națiunei sub pretext de crimă vădită.

4) . Că aâ exercitat printr’un sistem de 
bande de răl-făcătorl, plătiți din fondu
rile publice, acte de violență și de bruta
litate contra Ziariștilor din oposițiune, 
mergând până a’I maltrata și ale devasta 
localurile;

5) . Că aâ întins curse și aâ urZit cu 
rea credință, în contra cetățenilor cura- 
gioșl, acusațiun! calomniose, născocind 
complicități și cemplotur! imaginare:

6) . Că luând rușfeturl și percepând o 
dare fără ca ea să fie consimțită de Ca- 
merl, aâ căutat să’și sporăscă averea sub 
denumirea de recompensă civilă, silind 
ast-fel pe funcționarii, întreprinzătorii și 
furnisoril Statului să se înscrie cu sume 
însemnate:

Că cu ocasia rescumpărărel drumuri
lor de fer Strusberg, ca și cu ocasiunea 
Băncei naționale și rescumpărărel drumu
rilor de fer Kiustenge-Cernavoda, s’aâ 
făcut, cu complicitatea guvernului, de 
unii din dmenil partidului, inițiațl în ne- 
gociărl, afaceri personale însemnate.

C. M. Stroici, I. Stănescu, N. S. Său- 
lescu, Nicu Georgesca, A, Goilav, D. C. 
Vi dr aș cu, Alex. Cămărășescu, Gh. Be- 
revoiescu, Focșăneanu, I. T., Const. M. 
Dănăricu. Luca F. Guelav, D. Bădescu- 
Roșiori, M. Mateescu, D. P. Economn, 
I. Rădulescu, I. Drăghici, C. Borănescu, 
D. C. Burcă, Gr. Andreescu, Pariano 
Const. Ilariu Isvoranu, N. Filipescu.

D. vice-președinte: Acâstă propu
nere se va tipări și distribui D-lor depu- 
tațl și peste cinci Z^0 se va pune în dis
cuțiunea Adunărei.

Voci : Pe Joi.
—Adunarea consultată, încuviințâză a 

se lua propunerea în discuțiune Joi.
D. vice-președinte: La ordinea Zi

lei ma! este a treia interpelare a D-lul 
Blaramberg; D-sa însă declară că este 
obosit și cere a se amâna pentru m&ne. 
Sunt dator însă să atrag atențiunea onor. 
Camere că mâne este Sâmbătă, Zi hotă
râtă pentru petițiuni și indigenate, și că 
Adunarea nu s’a mal ocupat cam de mult 
cu asemenea cestiuni.
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D. președinte al consiliului, Th. Rosetti: D-lor, interpelarea acâsta a 

fost de mal multe ori amânată, pentru că 
efi, fiind reținut la Senat, nu am putut 

* veni la Cameră In hotărâtă pentru 
desvoltarea ei. Efi m’am înțeles cu D. 
Blaramberg și consimt ca D-sa să 'și des- 
volte interpelarea mâne , fiind-că acuma 
este prea obosit.

Voci: Luni; mâne avem petițiuni și 
indigenate! (Sgomot).

D. președinte al consiliului, Th. Rosetti: D-lor, să fie bine înțeles că efi 
consimt ca D. Blaramberg să 'șl desvolte 
mâne interpelarea D-sale, iar nu Luni ; 
fiind-că Luni avem alte cestiuni. Și apoi, 
D-lor, trebue să ne mai gândim la un lu
cru. Țâra nu ne-a trimis aicea numai 
pentru interpelări, dar și pentru alte lu
cruri mult mai însemnate de cari ea simte 
nevoe. Deja trei luni aii trecut și nici u

na din cestiunile cari interesâză mai de 
aprope țâra nu s’afi votat.

VS rog dar, să puneți interpelarea 
D-lui Blaramberg pentru mâne ; D-sa a 
iăgăduit că va fi scurt; efi voifi fi și mai 
scurt.D. vice-președinte: Se va înscrie la 
ordinea ^ilei de mâne.

Ședința se ridică la ora 5 d/4 și cea vi- 
itore se anunță pe a duoa-^i 4 Februarie.

IMPRIMERIA STATULUI DIRECTOR, ALEXANDRU PENCOVICL
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ADUNAREA DEPUTAȚILOR

Ședința de la 4 Februarie 1889.
Președenția D-lui vice-președinte II. 

Isvoranu, asistat de D-nii secretari 6. D. 
Teodorescu și U. Boldescu.

— Ședința se deschide la ora 1 și ju
mătate dupe amia^I.

— Presenți 151 D-ni deputațl.
— Nu răspund la apelul nominal 29, 

și anume:

Bolnavi:
D-nii: I. Balanolu, N. Nanoescu, 0. 

Grădișteanu,

In congediu:
D-nii: G. Gr. Cantacuzino, I. Negrea, 

I. Negulici, C. Datculescu.

Fără arătare de motive:
D-nii: T. Anastasiu, C. Arion, N. C. 

Aslan, I. C. Brătianu, D. Burcă, L Deme- 
triad, I. Dimitriu,V. Dimitropolu, G. Dră- 
ghici, G. Emandi, N. Gavrilescu, T. lo
nescu, G. Macarescu, G. Palladi G. Pă
un, C. Raileanu, I. Stefănescu, D. A. 
Sturdza, Chr. Sulioti, C. Vrabie, I. Leca, 
V. Pogor. -

— Sumarul ședinței precedente se a
probă.

—Se trimite la comisiunea de petițiuni: 
petițiunea mal multor locuitori din co
muna Cerașu, cătunul Slonu, județul Pra
hova ; a mai multor locuitori din comuna 
Boroia, județul Suceava; a mai multor 
preoți din județul Muscel; a mai multor 
institutori din Botoșani; a mai multor 
locuitori din comunele Stănescf, Corbșo- 
ril, Nucșdra și Dobresci, județul Muscel; 
a mai multor locuitori din comuna Hagi- 
esci, județul Ilfov ; a mai multor locui
tori din mai multe comune din județul 
Suceava ; a mai multor alegători din ju
dețul Muscel și 33 petițiuni, ale mai mul
tor locuitori din partea de munte a jude
țului Prahova.

—Se trimite la comisiunea de indigenat 
petițiunile D-lor : St. Bodin și I. laco- 
bescu.

—Se trimite la secțiuni propunerea pen
tru a se acorda ojpensinne D-nei . • •

— Se depune raportul comisiunei fi
nanciare asupra proiectului de lege rela
tiv la deschiderea unui credit extraordi
nar de lei 4.498 pe săma ministerului 
lucrărilor publice și raportul comitetului 
delegaților de secțiuni asupra proiectului 
de lege, relativ la constituirea unui fond 
de reservă pentru căile ferate.

Se trimite la comisiunea budgetară pe
tițiunea mai multor locuitori din comu
na Stefănesci, județul Muscel.

D. vice-președinte : D. M. Tzone 
are cuvântul pentru a anunța o interpe
lare.

D. M. Tzone : Am ondre a interpela 
pe D. ministru al instrucțiunel publice :

1. Asupra reformei radicale a legiuiri
lor ndstre, relative la Învățământul pu
blic și privat, adusă de guvernul trecut 
dupe indelungate studii, în biurourile 
ministeriale, în corpul didactic, in secți
unile Camerei, In consiliul general de in
strucțiune și în public, într’un stadiu a
tât de înaintat, în cât nu mal avea nevoe 
de cât de sancțiunea Parlamentului pen
tru ca acăstă reformă bine-făcătdre să 
pdtă trece în domeniul realității. Nu cre
de D. ministru că a venit timpul a se re
începe opera întreruptă prin schimbările 
politice ale anului trecut, și că D-sa fo- 
losindu-se. de studiile deja făcute, ar pu
tea să presinte, în fdrte scurt timp, un 
proiet general de reformă al legiuirilor 
ndstre școlare, proiect viii reclamat de o- 
piniunea publică a întregel țări de un 
timp fdrte îndelungat ?

2. Dupe informațiunile ce am dobândit 
de la însuși D. Haret, fostul director ge
neral al ministerului instrucțiune! publice, 
guvernul trecut, înaintea cădere! sale, e
ra pe punctul de a presintă Camerilor un 
proiect de lege relativ la construirea lo
calurilor de scdlă trebuitdre în comunele 
rurale, localuri fără cari, ori-ce am face 
și ori câți bani s’ar cheltui, respândirea 
instrucțiunel printre masele adânci ale 
populațiunei ndstre sătesc!, va rămâne 
mai mult saă mal puțin, tot-d'a-una ilu- 
sorie. Nu crede actualul D. ministru al 
instrucțiune! publice că a venit cu priso
sință timpul de a ne pune cu toți!, gu
vern și Parlament, cu cea mai mare ener
gie pe lucru, pentru a ajunge cât mai cu
rând la resolvirea Integrală a acestui pro
blem, de la care depinde nu numai pros
peritatea economică a populațiunilor să- 
tesci, dar însuși viitorul nostru național, 
atât de strins legat cu ridicarea nivelului 
intelectual și moral al democrației ndstre 
rurale ?

Iată cestiunile asupra cărora solicit un 
răspuns din partea D-lui mininistru al 
instrucțiune! publice, pentru ca opiniu
nea publică, pentru ca țera să cundscă 
cari sunt părerile sale în acăstă privire, 
și dacă bine-facerile pretinsei erei nouă 
are a se întinde și în domeniul învățămân
tului nostru public și privat.

D. vice-președinte : Se va comunica 
guvernului.

D. P. Gernătescu: Am ondrea a a
duce la cunoscință Adunărei duoă peti
țiuni din partea locuitorilor din comunele 
Vela și Giurgița, de peste Olt, prin cari 
se plâng Adunărei naționale că ei suferă 
fdrte mult de fdmete. Și de astă dată, 
după cum am avut ondrea a face acum 
patru ^ile cu ocasiunea unei atari peti
țiuni, întreb pe unor, guvern dacă este 
decis a lua măsuri grabnice spre a face 
să înceteze acăstă miserabilă stare de lu
cruri ? Ași dori dar, să am un răspuns în 
acăstă privință din partea guvernului.

D. vice-președinte: Petițiunile, con

form regulamentului, se trămit în cerce
tarea comisiunei de petițiuni fără discu- 
țiune. D-vdstră însă, dacă voiți, puteți 
face o interpelare în privința acăsta.

Acum D-nul Bădescu are cuvântul.
D. B&descu-Roșiori: D-le președinte, 

pentru a putea face o interpelare D-lui 
ministru de finance, vă rog să bine-voiți 
a interveni spre a mi se pune la dispo
sițiune următdrele acte:

1) Un tablou de numele și pronumele 
tu tor domnilor și ddmnelor pensionare și 
de titlurile safi serviciile făcute, In vir
tutea cărora primesc pensiuni.

2) întreg statul de salarii și cheltuell 
materiale ale comitetului pensiunilor pe 
fie-care an, începând de la înființarea lui.

D. vice-președinte: Bine-voiți a 
presintă cererea în scris și se va comu
nica guvernului.

D. N. lonescu: D-le președinte, a^!, 
ca și în tdte filele, s’a trimis la comisiu
nea de petițiuni un enorm vraf de peti
țiuni, relative la cererile de pământ. D-v. 
sciți că Adunarea, cu ocasiunea presin- 
tărel unor asemenea petițiuni, a luat ho
tărârea să se trimită petițiunile de acăstă 
natură la comitetul delegaților de-a drep
tul, fără a mal trece prin comisiunea de 
petițiuni. Eă ași dori să se ia avisul Ca
merei, pentru ca tdte petițiunile de na
tura acăsta ce se află la comisiunea de 
petițiuni să fie trimise d'a dreptul la co
mitetul delegaților. Comitetul delegați
lor este constituit și se ocupă cu cerceta
rea legei. Ar fi bine deci, să aibă în ve
dere tdte petițiunile acestea, pentru a se 
putea pronunța în cunoscință de causă.

D. L. Catargi: Comitetul delegați
lor a terminat lucrarea și a și numit un 
raportor. Ce ar mal face dar acum comi
tetul cu petițiunile acestea ? Eă socotesc 
că ar fi mal bine ca ele să se trimită la 
guvern, unde sunt adresate și alte cereri 
de pământ.

D. N. lonescu: Onor, representant 
de Covurluiă, crede de prisos ca rapor- 
tatorul comitetului să se mal ocupe cu 
aceste petițiuni; și 'ml pare rSă că nu 
pot împărtăși opiniunea D-sale.

Eă cred însă mal rațional contrariul, 
și am vă^ut că așa se și practică.

Aceste petițiuni trebue să se trimită 
la raportator, pentru ca el să le cităscă și 
în acest cas, lucrarea sa va fi cu mal mare 
profit pentru desbaterile ndstre, de cât 
daca s’ar trimite la comisiunea de peti
țiuni care nu pdte presintă raportul săti 
de cât odată pe săptămână și de multe ori 
chiar și giua aceea se perde tn alte dis- 
cuțiunl.

’MI pare răă, pa un om cu esperiența 
D-luI Catargi nu se unesce cu o propu
nere așa de practică ca aceea ce fac eă; 
căci trămiterea petițiunilor la minister, 
cum cere D-sa, nu ’mi-așl putea-o expli
ca de cât în cașul când ar fi vorba ca 
ministrul competent, care are la mâna sa 
mal multe elemente și date precise de cât 
am putea obține noi, ne-ar aduce un ta
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bel detaliat de tdte cererile trimise de 
noi, cât și de cele primite d’a dreptul la 
minister, ca cel puțin să avem sub ochi o 
lucrare asupra căreea să ne putem înte
meia. Dar, fiind-că văd că nici unul din 
D-nii miniștri nu ne dă acăstă promi
siune, și pe de altă parte, fiind-că guver
nul ar putea lua ca un blam trimiterea 
acestor petițiuni, de aceea rog pe D-nul 
representant de Covuriuiti a nu insista așa 
de mult asupra unei propuneri care ar 
putea fi alt-fel interpretată.

D. președinte al consiliului, Theo- 
dor Rosetti: D-lor deputați, între nume- 
rdsele petițiuni cari se adresâză, atât gu
vernului cât și corpurilor legiuitdre, mal 
ales de la un timp încoce, există fdrte 
mici deosebiri; căci ele sunt mai tdte din 
una și aceeași oficină și pdrtă unul și 
același caracter. Într’o parte a lor se 
manifestă dre cari dorințe generale, în ceea 
ce privesce legislațiunea de făcut de că
tre corpurile legiuitdre, cum și de către 
guvern.

Acăsta este singura parte care pdte in
teresa corpurile legiuitdre, dar în ceea-ce 
privesce acăstă parte, ve pot asigura că 
de ați avea o petițiune, o sută saii o mie, 
lucrul este identic, pentru-că tdte sunt 
formate dupe același calapod.

In ceea-ce privesce însă petițiunile 
cari nu sunt de un interes practic și ime
diat, ași ruga pe toți aceia cari indămnă și 
pun la cale pe țărani să facă nisce aseme
nea petițiuni, sâ bine voiască a se abține 
de la o lucrare care nu pdte avea nici un 
resultat practic pentru petiționari, care 
nu pdte avea alt resultat de cât acela de 
a descepta aspirațiuni vage și fără nici 
un temeiti.

Mă esplic : Legea vân^erel bunurilor 
Statului prevede anume procedura pen
tru darea pămîntului, și acestă procedură 
consistă mai ântâiu in lucrarea prealabilă 
ca guvernul sa aducă la cunoscința pu
blicului, adică a celor interesați, — în
dată ce legea va fi votată,—numărul mo
șiilor de care el dispune, și să încăpă cu 
parcelarea succesivă și cât mai repede ar 
fi cu putință, rămânând în urmă, pe cât 
împregiurările ’l vor ierta, să pună în 
vânzare moșiile francționate în loturi.

înțelegeți, D-lor, că fiind vorba de a 
crea o stare de lucruri regulată, nepu- 
tându-ne noi expune să facem o lucrare 
desordonată și confusă, cum s’a făcut la 
1878, lucrare care a dat loc la o mulțime 
de reclamațiuni fondate și la o mulțime 
de abusuri cari ati produs o stare de ne
mulțumire aprdpe generală între țărani 
și a deschis o cale largă celor interesați 
de a exploata aceste nemulțumiri» înțele
geți, ^ic, că este inutil și prematur de a 
provoca în tdte satele din România la ce
reri de dări de pămînt într’un mod vag 
și prin mi^loce subite, pentru că satisfac- 
țiunea acestor cereri nu se pdte legal- 
mente da.de cât asupra unor moșii a-nume 
determinate și în timpul cel mai strict ne- 

cesariti pentru efectuarea unor indispen
sabile lucrări preliminarii.

Trebue prin urmare ca în fie-care ju
deț să se determine acele moșii care vor 
fi destinate să se parcelese, precum și În
tinderea loturilor cu tdte circumstanțele 
economice care le încongidră, și să fie 
aduse la cunoscința populațiunilor rurale 
din acel județ, pentru ca, dupe împregiu
rările fie-cărei localități, să se facă cereri 
a nume determinate pentru cumpărări de 
loturi a numite pe cutare și cutare moșie.

Ori ce alt-fel de cereri cari vor fi fă
cute într’un mod vag și neprecis, vor fi 
perdute în vînt și nu vor putea avea nici 
un resultat practic, nu vor putea obține 
nici o satisfacere.

Prin urmare, rog pe acei cari îndâmnă 
pe țărani se facă asemenea cereri, rog pe 
acei cari într’un mod interesat ori într’un 
mod desinteresat, fie din causă de filan
tropie, fie din ori ce altă causă, se fac in
stigatorii sau intermediatoril unor ase
menea cereri, sâ bine voiască a se abține 
de la acest zel lucrativ ori filantropic, daca 
interesul claselor rurale le este scump și 
drag cum-va.

Dacă suntem geloși a pune o generdsă 
activitate în serviciul causei țăranilor, 
aici în Parlament este locul casă vorbim 
în favdrea lor, să fim cât se pdte de cal- 
duroșl și elocinți, și mal cu sâmă să cău
tăm a trece cât mai repede de la frase la 
fapte, votând cu o oră mal curând acele 
legi a căror punere tn lucrare cu toți o 
recundscem ca are să aducă cele mal îm- 
bucărătdre resultate pentru populațiunile 
ndstre agricole ; iar nu să le deșteptăm 
nisce dorințe vage și neprecise, cari nu 
pot fi într’un mod practic satisfăcute, sau 
să le inspirăm idei pe cari nu le înțeleg 
câtuși de puțin, sati mai adeseori le înțe
legi în sensul cel mai vătămător lor înșile 
și întregel societăți.

De aceea, D-lor, vă rog ca, în ceea-ce 
privesce petițiunele cari vin la Cameră 
să nu le recomandați guvernului căci gu
vernul n’are ce face cu dânseleîn forma în 
care ele vin și să constatați o dată într’un 
mod public într’o comună înțelegere între 
guvern și corpurile legiuitdre, că acest 
mod de procedare este stricăcios, vătămă
tor chiar în interesul acelora pentru cari 
se (Jice că se face. Ași ruga pe toți amicii, 
pe toți iubitorii de țărani să aștepte votarea 
legei, și îndată dupe aceea se vor face a- 
genți gratuițl, dacă voiesc, sati plătiți 
dacă socotesc că este mal bine, al intere
selor concrete cari vor fi atunci de resol- 
vat; iar nu să stimulăm nisce dorințe fără 
obiect realisabil și să încuragiăm nisce ce
reri vagi și generale cari nu pot să facă 
de cât a întreține agitațiunea în spirite, 
și a agrava o stare de lucruri care numai 
în interesul populațiunel rurale nu pdte 
să fie. (Aplause).

D. L. Catargi: Pot să încredințez pe 
D. representant de Iași, că eti n’am făcut 
o propunere nici ca sa împedic cursul re
gulat al petițiunilor, nici ca să dau un 

blam guvernului. Eti voesc o lucrare prac
tică și de aceea £ic, că, dacă D-vdstre îm
povărați pe comitetul delegaților cu aceste 
sutimi de cereri ce vin necontenit, atunci T 
vor mai trebui cel puțin încă vr'o duoă 
săptămâni până să le examineze pe tdte, 
și interesul nostru tutulor și al țărei în
tregi, este ca acestă lege să se voteze cu o 
oră mai înainte.

Dacă am propus să trimitem la minis
ter aceste petițiuni,este, fiind-că acolo sunt 
mii de asemenea cereri, și pe lângă acestea 
s’ar putea trimite și cele ce vin la Came
ră, pentru ca ministerul să facă un tabel 
pe care să ’l putem avea în vedere Ia vo
tarea legei, fiind-că ministerul este în po
sițiune să facă mai curând acel tabloti.

D. președinte al consiliului, Th. Ro
setti : Mă unesc în totul cu cele <Jise de 
D. Catargi, însă cu acestă distincțiune ca 
suplicele trimise de D-vdstre să nu fie 
considerate ca o recomandațiune către gu
vern, ci numai pentru ca ministerul do
meniilor să aibă o idee despre mulțimea 
acelor cereri.

Când legea relativă la aceste cereri se 
va vota, se va arăta atunci într’un mod 
precis procedura care este de urmat pen
tru a ajunge la un resultat practic, și 
atunci vor vedea și țăranii întru cât Ie-a 
servit sati nu le-a servit ca să se îne- 
grescă atâta hârtie.

D. vice-președinte: D-lor, în ceea ce 
privesce petițiunile, regulamentul nostru 
este precis.

Iată ce «Jice:
Ori-cine are dreptul să adreseze peti

țiuni Adunărel.
Coprinsul lor se expune în resumat de 

unul din secretari la începutul fie-căreea 
ședințe. Dupe acesta, ele se trimit fără 
discuțiune la comisiunea petițiunilor, nu
mită de Adunare la începutul iie-cărei 
sesiuni, și care este datdre a presintă în 
fie-care Sâmbătă, asupra tutulor petițiu
nilor venite în cursul săptămânel, un ra
port general.

Prin urmare, regulamentul indică în 
mod clar ceea ce trebue să se facă cu pe
tițiunile și așa se va urma.

Voci: închiderea discuțiunei.
D. I. Nădejde: D-lor, eti ași crede că 

nu este bine să se închidă discuțiunea a- 
cesta, mal cu sâmă când astăzi este ^iua 
hotărîtă prin regulament pentru regula- 
rea petițiunilor. (întreruperi, sgomot).

D. vice-președinte: D-lor, bine-voiți 
a respecta cuvântul D-lul Nădejde.

Maioritatea este ținută să dea o bine
voită re atențiune când vorbesce un mem
bru din minoritate. (Aplause).

D. I. Nădejde: D-lor, regulamentul 
prevede că coprinsul fie-căreea petițiuni 
se expune Adunărel în resumat de către 
unul din D-nii secretari, și apoi se trimite 
la comisiunea petițiunilor, care trebue să 
presinte în fie-care Sâmbătă nn raport 
asupra tutulor petițiunilor venite în cur
sul sâptâmânei. D-vdstre însă sunteți 
martori că de la Începutul sesiunel și până 
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astăgi resumatele făcute asupra petițiu
nilor afi fost tot-d’a-una forte vagi, de și 
coprinsul petițiunilor nu era ast-fel, și 
nici o-dată Sâmbăta n'am avut fericirea 
să vedem un raport presintat de comisiu
ne asupra tutulor petițiunilor venite în 
cursul sâptemânei; ast-fel în cât petițiu
nile ce se adresăză Camerei cad, ca să gic 
așa, în baltă. (întreruperi). Daca biuroul 
Camerei ar fi luat măsuri seriose ca pe
tițiunile presintate în cursul sâptămâ- 
nei să fie puse în discuțiunea ndstră Sâm
bătă, n’ași fi avut nevoie acum să cer Ca 
discuțiunea să nu se închidă. (întreru
peri).

D-lor, la noi s’a făcut alusiune când 
s’a gis că îndemnăm pe țărani să facă pe
tițiuni la Adunare ; prin urmare ași voi 
să mă lăsați să dafi pe larg explicațiunl 
în privința acăsta, să vă arăt ce interes 
avem noi ase aduce lacunoscință Adunărei 
păsurile țăranilor, ca să vă convingeți că 
ceea-ce facem noi este în interesul general 
al țărei, iar nici cum în interesul nostru 
personal. Când va veni în discuțiune le
gea relativă la darea de pământuri țăra
nilor, sper că ni se va recundsce și nouă 
dreptul să luăm parte la acea discuțiune 
și să dăm gratuit concursul nostru țăra
nilor, pentru ca dreptele lor cereri să fie 
pe deplin satisfăcute.

Acum, în cât privesce cestiunea de față, 
fiind-că ea de abia a început a se discuta, 
efi sunt contra închidere! discuțiunel și 
nu văd pentru ce onorabila Adunare nu 
ar acorda câte-va minute pentru regula- 
rea unei cestiuni atât de importante.

In cas de a nu se închide discuțiunea 
voifi lua și efi cuvântul în fond, ca să gic 
câte-va cuvinte.

D. vice-președinte : D. Apostoleanu 
are cuvântul pentru închiderea discu
țiunel.

D. G. Apostoleanu : D-lor deputați, 
ori-cât de importantă este cestiunea a
cesta, privită fiind din punctul de vedere 
al dreptului de petițiune acordat de Con- 
stituțiune, noi nu putem acum de cât să 
închidem discuțiunea. (Sgomot).

Vă este cunoscut, D-lor, că proiectul 
de lege pentru darea de pământ la țărani 
a trecut prin studiul secțiunilor și al co
mitetului și că lucrarea comitetului este 
în ajun de a fi pusă în desbaterea Adu
nărei, prin urmare dacă am da acum curs 
discuțiunel în acăstă materie, ar fi «să 
perdem timpul fără nici un resultat. 
(întreruperi).

D-lor, trebue să recundscem că în loc 
de a se face un bun us de dreptul de pe
tițiune, în cașul de față se face un mare 
abus. Sunt bine informat că țăranilor li 
se ia bani de către dre-cari persdne spre 
a le face petițiuni către Adunare. D. Ion 
Marghiloman vă pdte spune că și D-sa 
are cunoscință despre mal multe cașuri 
de felul acesta. Noi dar cu toții trebuie 
să ne ridicam contra unor asemenea des- 
poieri ce se fac țăranilor, și de aceea sunt 
pentru închiderea discuțiunel.

Se pune la vot închiderea discuțiunel 
și se primesce.

D. președinte : D. Stanian are cu
vântul.

D. R. Stanian : D-le președinte, în 
virtutea dreptului ce 'ml dă regulamen
tul și în basa tocmai a acelui articol din 
regulament pe care ’l ați citit D-vdstră 
mai adinăori, am ondre a vă presinta 33 
de petițiuni, subscrise de un număr con
siderabil de proprietari de livezi de prune, 
din partea a mai tutulor județelor munte- 
ne, prin cari cer să se voteze cât mai nea
mânat proiectul de lege relativ la taxa 
rachiului de prune.

Depun dar tdte aceste pitițiuni pe biu
roul onor. Camere, cu rugăciune să fie 
trimise la comitetul de delegați însărcinat 
cu facerea raportului relativ la acel pro
iect de lege care este deja trecut prin 
tdte secțiunile.

D. Ion Marghiloman : S’a luat ho
tărîre deja de onor. Adunare ca acel pro
iect de lege să se înscrie la ordinea gilei 
de Luni.

D. vice-președinte : Acum D. Softa 
are cuvântul.

D. Softa : D-le președinte, am ondre 
a depune pe biuroul onor. Adunări o pe
tițiune acoperită de 300 de iscălituri din 
partea locuitorilor din comunele Borca, 
Sabasa și Farcaș din județul Suceava prin 
care protestă, cu drept cuvânt, contra 
scăderel taxei vamale de la 15 lei la 1 lefi 
pentru metru cub de lemne de brad ce se 
importă la noi.

Fiind-că, mal multe secțiuni s’afi pronun
țat asupra acestui proiect de lege, rog pe 
onor, biurofi să bine-vrâscă a dispune de a 
se pune aceste petițiuni în vederea secțiu
nilor cari nu s’afi pronunțat încă asupra 
proiectului de lege, cum și a comitetului 
de delegați, reservându-ml dreptul de a 
da tdte detaliile cu ocasiunea discuțiunel 
generale asupra proiectului de lege rela
tiv la acestă cestiune.

D. Vice-președinte : Se va trimite 
la comitetul delegaților.

Acum D. Sâveanu are cuvântul spre a 
anunța o interpelare D-lui ministru de 
interne.

D. N. Săveanu: Am ondre a anunța 
D-luI ministru de interne următdrea in
terpelare :

Care este causa că de șăpte luni a- 
prdpe, de când comuna urbană Focșani a 
înaintat ministerului de interne un pro
iect de crearea de noui taxe pentru a sa
tisface necesitățile gisei comuni, și D. mi
nistru, conform obligațiunii ce are și 
promisiunilor date verbal, nici până as
tăzi nu a bine-voit a presență onorabilei 
Camere un proiect de lege relativ ?

D. vice-președinte : Se va comunica 
guvernului.

D. N. Voinov : D-le președinte, am 
cerut cuvântul să adresez o rugăciune 
D-lui ministru de finance.

Rog pe D. ministru de finance safi pe 
D. ministru de interne,—căci nu scifi bine 
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de resortul cărui minister este acăstă ces
tiune—să bine-voiască a’mi trimite prin 
biuroul Camerei un tablofi de podurile 
trecâtdre peste ape, și de venitul ce se 
încaseză de la aceste poduri; căci am in- 
tențiunea de a face interpelarea următdre:

Dacă nu e bine să se lipsăscă Statul de 
un venit meschin în fața vexațiunilor 
cari se fac populațiunii.

D. vice-președinte : Bine-voiți a de
pune cererea D-vdstre la biurofi spre a 
$e comunica guvernului.

D. C. Kogălniceanu : Am ondre a 
ruga pe D. ministru de externe să depue 
pe biuroul Adunărei dosarul comptabili
tăței Legațiunei din Viena pe anul expi
rat; pentru că sunt decis a face o in
terpelare.

D. vice-președinte : Formulați ce
rerea D-vdstre în scris și se va comunica 
guvernului.

D. I. Oroveanu : Rog pe D. ministru 
de finance să bine-voiască a’mi da un răs
puns la acestă întrebare : Reținerea de 
5% asupra salariului funcționarilor con
stitue ea safi nu constitue o dare directă 
către Stat ?

D. ministru de finance, M. Ger
mani : Negreșit că ea constitue o dare 
către Stat; de dre ce e trecută între veni
turile ordinare ale Statului. Acăstă dare 
s’a înființat la 1876 printr’o.lege și de 
atunci și până acuma a continuat a fi
gura în budgetul Statului, votat de corpu
rile legiuitdre, și a fost continuă perce
pută în virtutea acelei legi.

D. I. Oroveanu : Am voit să am a- 
căstă deslușire; fiind-că suntem asupra 
revisuirii listelor electorale, și unele con
silii comunale nu voiesc să țină sămă că 
acăstă dare e o dare directă cu care se 
pdte înscrie cine-va în listele electorale, 
întru cât D. ministru de finance nu tă- 
găduesce că reținerea de 5°/o constitue o 
dare către Stat, sunt mulțumit.

D. I. Nucșoreanu : Efi găsesc că in
terpelarea D-lui Oroveanu e inutilă. Ju- 
risprudența Curței de casațiune a stabi
lit că acăstă dare dă drept la a fi înscris 
în listele electorale. Dacă s’ar găsi con
silii comunale cari nu ar voi să recundscă 
acesta, cel în drept n’afi de cât să se a
dreseze justiției și vor fi satisfăcuți.

Cred dar că interpelarea D-lui Oro
veanu ese din cadrul discuțiunilor parla
mentare.

D. V. Mortzun : Am cerut cuvântul a
supra ordine! gilel. Marțea trecută am 
avut ondrea să adresez o interpelare D-lui 
ministru de interne și de justiție în pri
vința celor ce se petrec la Roman, a căl
cărilor de Constituțiune ce se fâptuesc a
colo de prefectul Teleman.

Socotind cele trei gile libere, ar fi tre
buit ca interpelarea mea să fie pusă la 
ordinea gilei de agi.

Cu părere de răfi constat acăstă omi
siune, și rog pe biurofi să reguleze ca 
Luni, cel mai târgifi, să fie pusă interpe
larea mea la ordinea gilel.
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D. vice-președinte : Interpelarea 

D-vdstre este deja înscrisă la ordinea Zi
lei pentru Luni.

D. G. Leca: La ordineaZilei de astăzi 
văd înscrisă o interpelare a D-lul Bla
ramberg. Fac apel atât la D. președinte 
al consiliului, cât și la D. Blaramberg să 
bine-voiască a consimte ca acăstă inter
pelare să se amâne pe altă ^i.

Voci: Pe Luni.
D. G. Leca: Dupe regulament Ziua de 

astăzi este destinată pentru petițiuni și 
indigenate. Sunt o mulțime de dmeni cari 
aștăptă de mal mulți ani la ușile Camerei 
să li se facă dreptate,și în tot d’a-una din 
causa interpelărilor saîî altor lucrări cere
rile lor rămân ne resolvate.

D. președinte al consiliului, Th. Ro
setti: D-lor, la ordinea Zilei pentru Luni 
avem cestiuni fdrte importante; aseme
nea la comitetul delegaților sunt alte 
proiecte tot atât de importante, cari aș
tept și ele momentul a fi puse în desba- 
terea D-vdstre. Ocupându-ne noi în tdte 
filele numai cu interpelări, vă întreb dacă 
ceea-ce facem pdte fi în raport cu sacrifi
ciile bănesc! ale țărei. (Aplause).

Prin urmare, fiind că dupe hotărtrea 
D-vdstre de ieri s’a înscris la ordinea Zi
lei de astăzi interpelarea D-lui Blaram
berg, și fiind-că, dupe regulament, Sâm
băta este o 41 hoțărîtă pentru petițiuni și 
indigenate, cred că trebuie mai ântâiîî a 
se da cuvântul D-lui Blaramberg să ’șl 
desvolte interpelarea, la care voiiî răs
punde fdrte scurt, și apoi veți trece în 
cercetarea petițiunilor și indigenatelor.

D. V. Urseanu: Astăzi, D-lor, dupe 
regulament, este destinată pentru 
petițiuni și indigenate. Apoi ori respec
tăm, ori nu mal respectăm regulamentul. 
Și nu este vorba numai de regulament, ci 
și de o cestiune de dreptate. De când s’a 
deschis sesiunea actuală mai în tdte Sâm
betele am avut la ordinea Zilei interpe
lări, așa în cât petiționarii așteptai la 
ușa Adunării fără să capete nici un re
sultat. Nu uitați, D-lor, că în filele de 
Sâmbătă vin la ordinea Zilei nu numai 
cererile de indigenate, dar și acelea de re- 
cunăscere a calităței de român, cereri cari 
n’ar trebui să sufere nici o întârziere; mai 
sunt apoi și petițiunile a sute de văduve 
cari aștept de ani întregi a li se face 
dreptate de Adunare.

De aceea rog pe D. Blaramberg și pe 
D. președinte al consiliului să consimtă 
a se lăsa Ziua de astăzi pentru lucrările 
prevăZute de regulament. (Sgomot, in- 
treruperi).

D. vice-președinte: Dupe Constitu
țiune membrii Parlamentului aîî dreptul 
să adreseze interpelări guvernului în ori 
ce Zi; prin urmare, D. Blaramberg are 
cuvântul pentru a ’șl desvolta interpela
rea D-sale.

D. N. Blaramberg: D-nii mei, sunt 
cam intimidat astăZi, veZând că încă de 
la început și mai ’nainte chiar de a se sci 
bine însemnătatea și obiectul interpelării 

mele, pe de o parte se face procesul in
terpelărilor în genere, Zicând că ele nu 
aîî alt scop și alt resultat de cât perderea 
de timp, iar pe de altă parte că ași am- 
pieta cu interpelarea mea asupra lucrări
lor la care e consacrată Sâmbăta, imputare 
pe care o merit mai puțin de cât ori cine. 
Dacă interpelarea mea s’a pus la ordinea 
Zilei astăZi, Sâmbăta, Zi consacrată ex
clusiv petițiunilor și indigenatelor, vina 
nu este a mea,care sunt cel d’ântâiîî a re
cundsce că acesta este o nedreptate. Insă, 
D-lor, Camera de acord cu guvernul a fi
xat acăstă ordină de Zi și eîî n'am făcut 
de cât a mă supune voinței el. Tot ce pot 
să vâ asigur, de la început, este că inter- 
pelațiunea mea nu are de scop satisfacți
unea unei simple curiosități; și încă mai 
puțin dorința de a ocupa onor. Adunare 
cu nimicuri saii cu reclame electorale. E 
vorba de interesele țârei.

D-lor, interpelarea mea ridică duoă 
cestiuni: una de formă și alta de fond.

Ne găsim, dupe cum ați văZut din tex
tul scris al interpelării mele, față cu o 
convențiune încheiată de direcțiunea nos
tră poștală cu compania de navigațiune 
austriacă pe Dunăre și prin care conven
țiune se concede acestei companii drep
tul de a avea un servicifi telegrafic pro
priii în legătură cu liniile ndstre și se 
crează, ca să Zic așa, un Stat în Stat. Am 
Zis că ridic duoă cestiuni: una de formă și 
alta de fond. Susțin în primul rând că o 
convențiune ca acăsta nu putea să fie scu
tită de formalitățile cari sunt prevăZute în 
Constituțiune, pentru ori-ce lege; că pu
terea executivă n'are drept de la sine să 
închee asemenea convențiunl. Constitu
țiunea e formală; ea la articolul 93 ne 
spune că nici o convențiune nu pdte să 
aibă tărie safi autoritate îndatoritdre, de 
cât dupe ce a fost supusă puterei legisla
tive și aprobată de ea. Dar mi se va răs
punde că compania vapărelor austriace 
nu este o putere străină, că este o socie
tate privată. Atât mai răfi ; căci atunci 
încheerea unei convențiunl în numele 
Regelui României se explică și mai pu
țin. Ș'apoi, ori ce s’ar Zice, la spatele acei 
companii este și o putere străină. Iată în 
adevăr cum s’afi petrecut lucrurile. In 
timpul guvernului trecut, D. inspector 
general al acestei companii vine și solicită, 
cu un aer umil și modest, să i se permită 
a lega serviciul nostru telegrafic cu se
diul principal al acestei companii, cu in
spectoratul general din Galați; față cu 
acăstă cerere găsim resoluțiunea urmă- 
tdre pusă de D. Robescu, care în ori-ce 
cas,—și ’mi pare răfi să am a o constata, 
—este cel puțin mal prevăZătdre, de cât 
convențiunea ce s’a încheiat.

Iată acea resoluțiune:
Se aprobă legarea inspectoratului a- 

gențil vapdrelor cu oficiul telegrafic Ga
lați pentru serviciul acestei agenții dând 
ea tot materialul de linie și aparatele ne
cesarii; taxarea se va face ca pentru de- 
peșile pornite din oficiul Statului. Direc* 

țiunea 9 și reservă dreptul de control al 
biuroului de la numita inspector ie și când 
va crede trebuința a instala chiar un am
ploiat considerându-l din acel moment ca 
officiu de stat; materialul va rămânea al di- 
recțiunei, în cașul când va instala un am
ploiat al săfi va putea desființa numi
tul biuroii direcțiunea c&nd va crede 
cuviincios f£r& ca compania s& aibă 
un atare drept din momentul înflin- 
ț&rel liniei, să se comunice condițiunile 
și dupe acceptarea lor să se permită în
ființarea liniei.

Semnat, G. F. Robescu. ,

Așa dar din acăstă resoluțiune reese, 
până la evidență, că cu tătă solicitațiunea, 
cu tătă insistența inspectoratului acelei 
companii danubiene, Directorul de. pe a- 
tuncl al serviciului telegrafic poștal n’a 
acceptat,chiar în proporțiunile acestea mo
desta înființare a acelui servicifi telegrafic 
străin, de cât ca un act de toleranță, și nu
mai pentru trebuința inspectoratului și 
n’a primit să facă acăstă concesiune, de 
cât sub condițiune expresă ca să pătă, când 
va voi, să număscă dânsul pe amploiat și 
ca acesta să fie român, și să atârne direct 
de guvernul nostru.

Mal mult de cât atât, în cursul cores
pondenței, vedem că s’a cerut, ca chiar 
amploiatul provisorifi al acelei companii 
să depună jurământul pe care '1 depun 
și împiegații români, adică acela de cre
dință la Domnitor și de supunere la lege.

Pe lângă acăsta ați văZut reservă aceea 
formală, că în cas când s'ar găsi că acel 
servicifi presintă cel mal mic neajuns pen
tru Statul român să pătă fi desființat la 
moment, fără alte forme de proces. Drep
tul Statului român rămâne dar întreg, 
și la cea mal mică ocasiune de plângere 
totul reintra în starea de mai înainte.

Dupe acăsta vedem tot pe inspectora
tul acesta, care nu răspunsese nimic la re- 
servele făcute de D. Robescu—se vede că 
condițiunile i se păruse excesive—că dupe 
cât-va timp, scomptând safi uitarea safi 
schimbarea titularului, că vine cu o nouă 
cerere ca să se înființeze acest servicifi 
pe tătă lungimea Dunărei, la Turnu-Se- 
verin, Calafat, Giurgiu, Oltenița, etc. și 
atunci D. Robescu safi D. Pastia nu scifi 
care din duoi, dar tot sub guvernul tre
cut, răspunde D-lul inspector că nu păte 
să*I concădă acăstă autorisare, de cât tot 
în condițiunile și cu reservele exprese 
prevăZute pentru biuroul din Galați. D. 
inspector, văZând iarăși că guvernul ro
mân nu cedăză, lasă să vede să cadă lu
crurile în baltă.

De o-dată însă la venirea guvernului 
actual, formațiunea ântâifi, junimistă pură, 
vedem de astă dată, nu pe D. Etienne, 
nu pe inspectorul companiei danubiane 
alergând dupe noi și punând insistenția— 
printr’o transformațiune ciudată, și păte 
spre a se da de astă dată schimbul opi- 
niunei în țără,—vedem că serviciul tele- 
grafo-poștal al nostru ia el inițiativa, gă-
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BÎnd că este nu numai necesitate dar ur
gență, că este absolut necesitate nu pentru 
companie, ci pentru noi, înființarea aces
tui serviciti, care până aci se solicita ca 
o favdre de către acăstă companie străină. 
De astă dată rolurile se râstdrnă și guver- 
nuljnostru el alărgădupe companie—care 
lasă să i se facă o dulce violență—ca ea să 
se indure să ne facă acestă mare favdre, 
de a consimți la ce era, ca să ^ic așa, de 
mult în urările el intime și tdte acestea 
pentru o așa ^isă economie de 7000 lei. 
Dacă ver-o-dată cuvintele acelea biblice că 
cine-va ’și-a vândut dreptul de prim năs
cut pentru un blid de linte, 'șl afi găsit 
aplicațiunea, este de sigur aci. Alt-ceva 
și mai comic se aplică economiei ast-fel 
înțelese, este cașul lui Gribouille care 
ca să scape de udătura ploiel, se aruncă 
și ascunde în gârlă. Economie? Până a 
discuta cifra și importanța economiei 
trebue mai ântâifi să vâ întreb, cum putea 
fi vorba de economie acolo, unde e vorba 
d’o economie realisată cu ocasiunea u- 
nel lucrări ce nu sunten obligați s’o fa
cem și care profită altora. înțeleg econo
mie când sunt obligat chiar și când să 
fac ceva și când constrîns la acesta un 
altul ’mi oferă să suporte cheltuiala în 
locul mefi; dar când acest lucru ’ți pro
fită și’ți incumbă ție, să vifi să mâ laud 
că am câștigat ceva, fiind-că am obținut 
ca cheltuiala să nu mâ privâscă, acâsta 
este ori o naivitate, ori o glumă.

Dar ca să nu credeți că exagerez câ
tuși de puțin, iată însuși textul rapor
tului D-lul director general al poștelor și 
telegrafelor :

Domnule ministru,
Ambarcaderile porturilor ndstre pe 

Dunăre, de și sunt centruri de numerdse 
e mișcări de persdne și de obiecte, nu po

sedă actualmente stațiuni telegrafice, și 
acest inconvenient este mai cu seamă sim
țitor în localitățile unde locul de am- 
barcare este situat la o distanță mare de 
orașul propriii $is, ca la Bechet, Turnu- 
Măgurele, Oltenița etc. Călătorii mal cu 
samă cari se servă de vapdrele societățel 
dunărene suferă fdrte mult de acâstă 
stare de lucruri, când apele mici vara, 
s’afi câța pe tdmnă, derangiază mersul re
gulat al vapdrelor; fiind-că în neputință 
d’a cundsce orele lor de plecare din sta
țiunile din sus safi din vale, sunt expuși 
a staționa timp îndelungat pe malul flu
viului. Acâstă stare defavorabilă de lu
cruri n’a scăpat atențiunii foștilor direc
tori a telegrafelor ndstre, și se elabo
rase un proiect de arangiament cu socie
tatea de navigațiune de vapdre spre a 
stabili o legătură telegrafică între dife
ritele ambarcadere din lungul fluviului. 
Considerații, asupra cărora n’avem a re
veni astă-gi, afi împedicat conchiderea 
acestui acord și lucrurile afi râmas în 
suferință. Stabilirea de stațiuni telegra
fice deservite de amploiații noștri la fie
care ambarcadere ar necesita o cheltu

ială anuală în plată de personal fdrte 
costisitdre care probabil n’ar fi remune
rată prin veniturile stațiunilor, de aceea 
am crezut de cuviință să intru în trata
ție cu societatea vapdrelor dunărene care, 
având și ea interese strîns legate în a- 
cestă afacere, putea să ne faciliteze solu- 
țiunea cestiunel prin concursul sâu. Dupe 
un schimb verbal de vederi cu D. inspec
tor general al societății, ’l-am rugat să’ml 
formuleze înscris propunerile D-sale ca
ri, dupe mine, pot să serve de basă u
nul arangiament acceptabil. Societatea 
propune ca condiții principale: 1. Că 
instalațiunea liniilor de comunicație în
tre ambarcadere și stațiunile orașelor să 
fie făcute cu cheltuiala Statului; 2. Că 
personalul și materialul la stațiunea am- 
barcaderelor să ca^ă în sarcina societă- 
țel; 3. Că pentru depeșile trimise de pu
blic din aceste stațiuni de ambarcadere 
să se percâpă o supra taxă de 50 bani, 
jumâtate pentru Stat și jumâtate pentru 
agenție; 4. Că depeșele de servicifi ale 
societățel să plătâscă ca și actualmente 
taxele telegrafice ordinare fără nici o su
pra-taxă.*

„Dupe alăturatul devis, făcut de ser
viciul nostru, legăturele ambarcaderelor 
porturilor cu orașele ar presența o lun
gime d^ linii de 21.270 metri cari ar 
costa pentru instalațiune 6.069 lei, iar 
aparatele auxiliare necesarii tn stațiu- 
nele ndstre pentru comunicațiuni în nu- 
mâr de 14, ar costa 1.115 lei 80 bani, 
adică cheltuiala totală ar fi de 7.184 lei, 
bani 95.

„In schimbul acestei cheltueli de 7.184 
lei, am avea 14 stațiuni noui de telegraf 
de cari ar profita publicul și cari chiar dacă 
n’ar transmite fie-care de cât duoâ depeșl 
pe sâptâmână de o valdre medie de un 
lefi, ar produce pe an un venit de 104 
lei, adică cele 14 stațiuni un venit de 
peste 1.400 lei, care în puțin timp ar a
coperi tdte eheltuelele făcute. Intere
sele publicului s'ar satisface ast-fel fără 
sacrificii din partea Statului, și pdte 
chiar cu un beneficifi bănesc. In ceea-ce 
privesce propunerea societățel dunărene 
de a percepe o supra-taxă de 50 bani de 
fie-care depeșă, predată la biuroul de 
ambarcaderă, supra-taxă care se va îm
părți pe din duoâ între Stat și societate, 
cestiunea ar fi de resortul corpurilor le
giuitdre, dacă consiliul de miniștri n’ar 
împărtăși părerea subsemnatului că non
ele stațiuni de ambarcadere de vapdre 
se pot asimila cu stațiunile gărilor căi
lor ferate, cari percep și ele, în virtutea 
unei legi, o supra-taxă egală de 50 bani. 
Acâstă asimilațiune nu violâză nici un 
principifi și se impune atât prin identitatea 
situațiunilor cât și prin învederatele a- 
vantage cari ar resultă dintr’ânsa pentru 
public.

„De aceea, D-nuIe ministru, dacă și 
D-vdstră aprobați vederile expuse în 
presentul referat, vâ rog să bine-voițl a 
supune aprobărel consiliului de miniștri 

alăturata decisiune care să ne autorise 
să încheem un aranjament cu societatea 
danubiană pe basele mal sus arătate cari 
se vor supune !n urmă spre confirmare 
aprobărel consiliului de miniștri.*

„Primiți vâ rog, D-le ministru, asigu
rarea înaltei mele considerațiuni.

„Director general. Af. C. Șuțu. 
Șeful Divisiei, C. Dumitrescu.
No. 11516 1 (13) Iulie 1888

In ceea-ce privesce cestiunea pretinsă 
economcă țin să mal adaog o observați- 
une; și'mi pare râfi că nu este aici D. mi
nistru de resbel; căci ași fi făcut un apel 
la D-sa, dacă într’un rând n’a combătut 
cu cea mal mare energie o convențiune 
cu Austria—convențiune relativă lajunc- 
țiuni și la construirea liniei de fer Pre- 
deal-Bucuresd, prin care Austria se an- 
gajea între altele să ne construâscă acestă 
linie cu banii sâl proprii, în schimbul a- 
celel joncțiuni numai și numai fiind că ni 
se oferea acel dar, care în părerea D-sale 
și cu drept cuvânt ascundea un fel de a
servire indirectă și viitdre.

Dar, D-lor, ca să revifi la fapte, în urma 
acestui referat, în loc ca cestiunea acâsta, 
ori cum ar considera’o cineva, să vină 
înaintea Camerei, trece numai prin con
siliul de miniștri, care prin un simplu 
jurnal, care ’l-am aci, cu data din 6 Sep
tembrie 1888, aprobă lucrul.

JURNAL

In ședința sa de Ia 6 Septembrie 1888 
consiliul de miniștri având în vedere re
feratul D-lul ministru de interne No. 
16049 din 2 Septembre curent;

Decide:

Proiectul de convențiune ce este a se 
încheia cu prima societate I. R. Privile
giată de navigație cu vapdrele pe Du
năre pentru înființarea de biurourl tele
grafice la ambarcaderile de la porturile 
române, de pe marginea Dunărei se a
probă.

Se autorisă D. Mihail C. Șuțu, direc- 
torele general al telegrafelor și poștelor, 
a semna în numele guvernului acâstă 
convențiune care va fi supusă de D. mi
nistru de interne la sancțiunea Majestăței 
Sale Regelui.

Th. Rosetti, Bar o zi, T. Maiorescu, Al. 
B. Știrbeiu, M. Germani.

Și în adevâr s’a și supus la sancțiunea 
Majestăței Sale Regelui, și în urmă s’a 
și încheiat convențiunea, pe care voifi a
vea îndată ondrea să v’o citesc, ca să ve
deți că nimic din ceea-ce se reservase și 
salvgardase, până la un punct oare-care, 
de resoluțiunea D-lui Robescu, nu mai 
figurâză în acest pact; mai mult încă de 
cât atât: ea e fără termen, și guvernul nu’și 
reservă dreptul de a o resilia nici într’un 
cas.

I
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Dar am aci, în privința acestui jurnal 

al consiliului de miniștri, să fac și o ob- 
servațiune de o altă natură, văd cu plă
cere că iscălitura D-lul ministru de ex
terne lipsesce ; era absent.

In schimb însă, văd între miniștrii is
căliți și pe unul dintr’âușii care până în 
ajun era advocatul cu anul al acestei so
cietăți, și care astăzi e înlocuit, dacă nu 
mă înșel, cu D. I. Negruzi. Dar permi- 
teți-ml să trec și la textul convențiunei.

ANEX
„La convențiunea poștală încheiată în 

BucurescI la 18 (30) Martie, 1875, între 
direcțiunea generală a telegrafelor și 
poștelor, din România, și prima societate 
I. R. priv. de navigațiune cu vapore, pe 
Dunăre, pentru înființarea de biurouri te
legrafice la debarcaderile menționatei so
cietăți de la Turnu-Severin, Calafat, Be- 
chet, Corabia, T. Măgurele, Zimnicen, 
Giurgiu (Smârda), Oltenița, Gura lalo- 
miței, Brăila și Galați.

„Sub-semnații Mihail C. Șuțu, director 
general al telegrafelor și poștelor, împu
ternicit de guvernul Majestăței Sale Re
gelui României de o parte, și Ehric Ca
valer de Etienne, inspector al agenției 
Dunărei de jos și representant al primei 
societăți I. R. priv. de navigațiune cu 
vapdre pe Dunăre de altă parte, axî sta
bilit în comun acord condițiunile urmă- 
tdre, cari vor fi obligatorii pentru păr
țile contractante pe tot timpul cât va fi 
în vigdre, învoiala încheiată la 18 (30) 
Martie 1875 pentru transportul poștei 
române cu vapdrele acestei societăți. “

Regele României tratăză, fie și printr’un 
delegat, cu represintantul unei companii. 
Ași înțelege încă ca să vorbăscă guvernul 
saîi ministrul și încă acesta când e vorba 
de un contract, de un angagiament privi
tor la un servicifi dre-care, dar ca într’un 
act poreclit convențiune și unde cine
va e presupus că tratăză de la pu
tere la putere, Regele României să fie pus 
pe același picior cu inspectorul și chiar 
directorul unei companii private, iată ce 
este o culme chiar ca cestiune de cuviință. 
Și dacă acest act este un act internațional, 
cum ați putut să faceți așa eftin tlrg de 
parlament ?

Nu cum-va acăsta este un avant gout 
al sistemului nofi constituțional, ce se 
caută a se introduce și în care Parlamentul 
nu mal are ce căuta în cestiunile din 
afară ?

„Art. 1. Societatea de navigațiune se 
angagiază a înființa și a întreține cu chel
tuiala sa în tdte localitățile menționate 
mai sus la ambarcaderele vapdrelor în 
biuroul agenției lângă Dunăre safi asupra 
pontonului câte o stațiune telegrafică mon
tată cu aparatele societățel și deservită 
în bune condițiuni de funcționarii £isei 
societăți.

, Legile, regulamentele și instrucțiunile 
telegrafo-postale, precum și tdte registrele 

și scriptele de comptabilitate, blanchete, 
etc., necesare dupe instrucțiunile admi
nistrației telegrafelor și poștelor, vor fi 
date gratis agențiilor de la debarcaderele 
la cari sunt biurourile sucursale ale men
ționatei societăți?

Dar acele oficiuri, acele biurouri fiind 
așezate pe pontdne austriece vor bene
ficia de drepturile exteritorialitățel și ca 
atari vor beneficia de inviolabilitate.

Nimeni nu va putea intra acolo, nici 
chiar procurorul și judecătorul de ins
trucție, subt pedeapsă de a se face culpabil 
de o insultă la pavilionul unul mare 
imperifi.

„Art. 2. Stațiunile telegrafice de la 
debarcadere vor fi puse în comunicație cu 
biurourile telegrafice ale statului prin 
linii înființate și întreținute de adminis
trația telegrafo-postală, neputând stațiu
nile de la debarcaderă comunica între 
dânsele de cât numai prin intermediul o- 
ficiurilor statului/

„Art. 3. Societatea I. R. priv. de 
navigațiune pe de o parte se autorisă, iar 
pe de alta se angagiază a primi și expedia 
prin biurourile telegrafice de la aceste 
debarcadere telegrame de stat și particu
lare, sub condițiunile prevăzute mai jos, 
observând pentru tote aceste corespon
dențe regulele și instrucțiunile în vigdre 
în biurourile telegrafice ale Statiftul, cari 
vor fi comunicate stațiunelor societățel 
prin oficiul Statului din localitate?

„Art. 4. AmploiațiI societățel de na
vigațiune de la stațiunile la cari se vor 
înființa biurouri sucursale și cari vor de
servi stațiunile telegrafice de la ambar- 
cadere, vor presta jurământul următor : 
„Jur că nu voifi împărtăși nimenul co- 
prinderea corespondențelor. Așa să-mi 
ajute Dumnezeii? Și vor fi supuși, în ceea 
ce privesce serviciul lor pentru depeșile 
statului safi pentru depeșile private, la 
îndatoririle funcționarilor telegrafici ai 
Statului și la controlul organelor de su- 
praveghiere telegrafo-postale.

„In cas de abateri din partea agenților, 
constatate de inspectorul telegrafo-postal 
sati de dirigintele oficiului local, o copie 
dupe procesele verbale încheiate va fi 
comunicată societățel de navigațiune 
care va îndrepta neregular itațile cons
tatate și în cas de necesitate va pedepsi 
pe agenții culpabilii

„Jur că nu voiti împărtăși nimenul 
coprinderea corespondențelor. Așa să-mi 
ajute D-^efi? Dupe cum vedeți nu mai 
e jurământul ce se cere impiegaților noștri; 
ci un jurământ ad-hoc, care garantâză 
numai discrețiunea, și mi separe câ, atunci 
când e vorba de un servicii telegrafic în 
mână de străini, acesta este ceea-ce ne 
importa mai puțin. Ba pot fi chiar mo
mente când o mică indiscrețiune n’ar strica.

Și să nu mi se ^ică că faptul că acele 
telegrame vor trece și subt ochii funcțio
narilor români de la stațiile intermediare 
va permite un control!

Pentru cine scie ce este corespondența 

cifrată, o chee dre-care și un limbagitî 
convențional, scie prea bine că un control 
serios nu se pote exercita, în ceea ce pri
vesce depeșile pornite din biurourile depe 
pontoane, adică dintr'o oficină austro- 
ungară, așezată pe teritoriul Român.

Guvernul Austriac, va avea dar mi$- 
Idce de informațiunl directe și de mâna 
ântâiti, mai bine chiar de cât noi; căci 
având acâstă sentinelă înaintată la mar
ginea țerel și de alungul Dunărei, agenții 
sâl pot să corespundă cu Pesta și Viena 
prin jumătăți de cuvinte.

Anunțarea apariției vaporului sati șle
pului cutare, va însemna cutare mișcare în 
România sati Bulgaria, și așa mal la vale. 
Așa în cât dupe cum vedeți suntem cu 
desăvârșire la discrețiunea acelei societăți.

Ați vă^ut că însuși pedepsirea infrac
țiunilor la lege este lăsată la bunul plac 
al companiei.

„Art.5. Pentrudepeșile sale de servicifi, 
societatea de navigațiune pe Dunăre va 
plăti ca și până acum taxele telegrafice 
prevăzute de lege, fără supra taxă fixă 
de 50 bani menționată mai jos.

„Pentru depeșile predate de particulari 
la stațiunile de îmbarcare, precum și pen
tru cele sosite la aceste stațiuni pentru 
particulari, taxele percepute vor fi de o 
cam dată numai taxele obștesci, însă o 
supra taxă fixă de 50 bani de fie-care de
peșă particulară, sosită safi primită de 
stațiunele de îmbarcare, se va percepe în
dată ce Corpurile Legiuitdre va sancționa 
legea, care se va presenta de ministerul de 
interne, pentru acest scop. Acâstă supra 
taxă fixă de 50 bani, de fie-care depeșă 
particulară se va împărți de o potrivă în
tre societatea de navigațiune și Statul 
român.

„Telegramele adresate voiagiorilor pe 
vapdre vor fi remise adresantului la bord 
din partea societățel, îndată dupe sosirea 
lor și fără a se percepe veri-o altă taxa 
separată pentru acâsta?

Acum o parantesă: Ați vâ^ut că se vor
besce de o lege cu care să se legitimeze 
acâstă taxă. Pentru ce acâstă lege nu s’a 
presentat încă, cu tdte că sunt trei luni, 
mi se pare,de când camerile sunt întrunite?

Pentru că se vede că D-nil miniștri 
s’afi gândit că nu era bine să se mai sgân- 
dărâscă acâstă cestiune cam scabrdsă și 
că era mal bine să se trâcă asupra el în 
mod discret. Destul că convențiunea exis
tă, și c i se execută, ce importă restul și 
un deșert formalism.

Se scie că românul e răbdător, așa în 
cât s’a ^is: Mai bine să lăsăm cestiunea 
taxei să ddrmă, de cât să mal deșteptăm 
susceptibilitățile națiunei. Un mauvais 
cas est toujours niable ’și o fi $is veri-un 
D-nfi ministru.

Dar ascultați un alt articol mal frumos:
„Art. 10. Prima societate I. R. priv.de 

navigațiune pe Dunăre se angagiază a 
pune gratis la disposițiunea conductorilor 
poștei române cari fac curse poștale pe va
pdrele societățel între Turnu-Severin și 
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T ulcea o cabină de postă, In tot-d’a-una, 
când aceste cabine nu vor fi ocupate de 
conductorii poștei bulgare, cari circulă 
Intre Vidin și Silistra."

Ne ia cu o mână ce ne dă cu alta; căci 
societatea, va fi tot-d’a-una chit, spunând 
că cabina este ocupată de serviciul tele
grafic bulgar; și prin urmare, n’avem în 
realitate să beneficiăm nici-o-dată de a
cest drept; căci e facultativ, nu pentru 
noi, ci pentru companie.

D-lor, în acăstă interpelare faptele vor
besc de sine, ori-ce comentarii sunt de 
prisos. Voiti adăoga numai că asemenea 
concesiuni făcute unei companii străine 
sunt tot-d’a-una periculose; căci nu o
dată statele cele mari ah făcut chiar cas de 
resbel din protecțiunea supușilor și capita
liștilor lor, necum când concesiunea pare 
cumpărată și represintă sacrificiile supu
sului.

Nu uitați iarăși că compania de și 
privată, represintă, până la un punct 
dre-care, flotila, nu numai de comerciâ, 
dar la nevoe și pe cea de resbel, pe Du
năre. Prin nrmare, cestiunea acăsta este 
pentru mine de cea mai mare importanță; 
căci pe de o parte prejudecă drepturile su
verane ale țărei; iar pe de altă parte pune 
în cestiune prerogativele Parlamentului. 
Și din punctul acesta de vedere era bine 
cred să ridic și acest mic colț al vălului, 
care ascunde apucăturile oculte ale gu
vernanților. Acăsta și ca răspuns la aceia 
cari se miră- că mai vorbim de Dunăre 
și de drepturi perdute, când în apa
rență totul e intact. Dar la acăsta este 
un răspuns mai topic de dat, este că toți 
cunosc acel sistem din o operetă a lui 0- 
fenbach, Principesa de Trebizonte, unde 
sunt duoă miZldce de a scdte petele dupe 
guler; este unul de a freca bine pata și 
când pata nu ese să rupi și gulerul. Se pote 
ca să fi scăpat de aplicațiunea regulamen
telor privitdre la Dunăre, dar cine scie 
cu ce preț, cu ce alt legământ ați res- 
cumpărat, nu Zic lucrul, dar chiar dreptul 
de a temporisa. Cine scie de n’ați dat 
totul ea să«căpațl partea.

Acăsta numai viitorul ne va spune’o.
D. președinte al consiliului, Th.Ro

setti: D-lor deputați, onor. D. interpela
tor, în marea sa îngrijire despre dreptu
rile de autonomie și de suveranitate ale 
acestei țări, pățesce ceea-ce pățesc de 
multe ori unii părinți cari ’și iubesc prea 
mult copiii, și de dragoste mare ’I iaâ în 
brațe și ’I string până 'I omora. Cam așa 
s’a întâmplat și onor. D. Blaramberg. 
D-sa, zelos de apărarea drepturilor de au
tonomie și demnitate ale țărei—și pare că 
acest simțimânt ar fi voit să *1 proclame 
ca un privilegiâ pentru o parte numai a 
acestei țări saâ pentru unele persăne, ca 
cum nu are un simțimânt care ne este co
mun, și trebue să ne fie comun noă tutu- 
lor— D-sa, ^ic, vede în nisce fapte cari, 
dupe cum voiâ avea onore să vă arăt 
că sunt absolut inofensive și absolut de 
un ordin* secundar, vede» atâtea atentate 

la drepturile de autonomie ale țerel, a
tâtea umiliațiuni naționale, vede înfrân
geri de Constituțiune și cine mal scie ce.

D-lor, am o vechia cunoscință cu onor. 
D. Blaramberg, și cunosc încă din cariera 
mea de judecător aplicațiunea specială ce 
o are D-sa de a pune tdte cestiunile, chiar 
și de multe ori în procesele dintre parti
culari, pe tărâmul constituțional, pe tă
râmul violărel Constituțiunel; și eâ nu pot 
atribui nici acest cas special de cât tot 
acelei afecțiuni căldurose ce onor. D. in
terpelator pdrtă Constituțiune! aces
tei țări, precum asemenea nu pot a
tribui de cât tot acestui simțimânt și mo
tivul acestei închipuiri, care ’l face pe 
D-lul să vadă tn convențiunea încheiată în
tre D. Șuțu, directorul telegrafelor și poș
telor nostre și între D. Etiene, directorul 
unei societăți de navigațiune particula
ră, un atentat la Constituțiunea acestei 
țări și la drepturile sale de autonomie.

De ce este vorba, D-lor? Există la noi 
pe Dunăre o societate de vapdre austriacă, 
precum există și alte mai multe societăți: 
englesă, francesă, rusă, italiană și spe
răm că într’o Zi va exista și o societate 
de vapdre romănescă. Dunărea fiind de
clarată un rîâ internațional, tdtă lumea 
pdte să circule pe acest rîâ.

Intre tdte aceste societăți, cea mai ve- 
chiă, aceea care are numărul cel mai 
mare de vapdre și care face mai multe 
daraveri, este societatea vapdrelor au
striaco. De îndelungat timp acăstă socie
tate face pentru guvernul nostru, în ur
ma unei convențiuni încheiată, nu de la 
stat la stat, ci de la administrațiune la 
administrațiune, un serviciâ postai.

Este un lucru imemorial de când se 
face serviciul de postă vâra între porturile 
ndstre prin intermediul acestor vapdre; 
există în privința acăsta o convențiune 
vechia, pe care n'am făcut’o eâ, nici D. 
Șuțu, și prin care se regulează condițiu- 
nile acestui serviciâ.

Ce se întâmplă acum, în ceea-ce pri
vesce serviciul telegrafic ? Ați văZut, 
D-lor, din însăși expunerea făcută de 
onor. D. Blaramberg, care v’a citit ra
portul direcțiunel generale a poștelor și 
telegrafelor, că sunt stațiuni în cari 
serviciul telegrafic, biurourile telegrafo- 
postale ale Statului sunt într’o depărtare 
forte mare de port; sunt unele din por
turile ndstre cari se află la distanță de 
trei, patru kilometri și câte-o-dată și 
mai departe de orașul la care aparțin. 
Turnu-Măgurele este în cașul acesta, și 
mal sunt și altele. Ce se întâmplă în a
cele stațiuni ? In lipsa unul serviciâ tele
grafic pe malul Dunărei alături cu stațiu
nea vapdrelor, când vineaâ vapdrele în în
târziere, ceea-ce se întâmplă des, din causa 
neregularitățel anotimpurilor, saâ a ape
lor fluviului, pasagerii nu sciaâ ora exactă 
la care trebuia să se afle la îmbarcader și 
eraâ expuși să aștepte intemperiele cele 
mai neplăcute câte patru, cinci ore ne- 
mâncați și expuși pldiel și fdrtunelor, 

până să ajungă acolo batelul în care a- 
veaâ să se îmbarce; căci nu puteaâ să fie 
exact prevestiți când venia batelul. Pen
tru a înlătura acest inconvenient și pen
tru a înlătura și inconvenientul unui ser
viciâ special nu numai tn porturi, dar și 
în tdte cele-alte localități cu cari ar fi a
vut a se pune în legătură, ceea-ce ar fi o- 
casionat chieltuiell prea mari; pentru a 
a se face dar o înlesnire specială în ser
viciul vapdrelor, cu Zece ani de Z^e mal 
nainte, pe când era director general al 
poștelor și telegrafelor, D. Robescu, com
pania vapdrelor de la Galați a cerut au- 
torisațiune ca să lege stațiunea sa cu un 
fir telegrafic de stațiunea ndstră, și să în
ființeze în stațiunea sa un oficiâ telegra
fic, care să servăscă de-o-cam-dată—așa 
era prima cerere—pentru propriile sale 
trebuințe, și, pentru că fiind legată cu 
sîrma Statului, era legată cu întrega re
țea telegrafică din tdtă lumea; putea, prin 
urmare, stațiunea navală a companiei din 
Galați să corespundă cu tdte cele-alte sta
țiuni. Dar prin simplul acest fapt al le- 
găturei sale cu o stațiune a ndstră, cum 
ar putea ea să afle secretele politice ale 
Statului român, dupe cum se teme D. 
Blaramberg ? Și de când cestiunile poli
tice și internațiole se trateză prin inter
mediul căpitanilor de vapdre ? 'Acest 
crâmpeiâ de sîrmă telegrafică este des
tinat numai pentru serviciul navigațiunel, 
vrea să scie directorele portului dacă cu
tare vapor a plecat din Cutare loc la cu
tare oră, și dacă va fi la cutare oră în 
Galați saâ nu, ori în alt port.

Direcțiunea .telegrafelor de atunci n’a 
găsit nici un inconvenient de a acorda a- 
cestă cerere, precum ați văZut din reso- 
luțiunea D-lul Robescu, care s’a citit; s’a 
făcut acea legătură și este o erdre din 
partea D-lul Blaramberg, când Zice că 
compania a găsit condițiunile prea gre
le și nu le a primit; din contră, compa
nia a primit acele condițiuni, a făcut a
cea legătură, și acel oficiâ a funcționat 
ani îndelungați între stațiunele locale ale 
Statului și ambarcâderul vapdrelor. f

Tot așa, dupe cerere, s’aâ mai deschis 
și alte anume legături între un oficiâ pri
vat al companiei dunărene stabilit fie în 
agenție fie pe pontonul el, la Turnul- 
Severin și nu sciâ mai unde. Ce răâ ve
deți D-vdstre în acesta ? Ce inconvenient 
pdte nasce de aci pentru Statul român ? 
Ce inconvenient pentru independența și 
demnitatea acestei țări, dacă o societate 
particulară, saâ fie chiar și un simplu 
particular, dacă eâ saâ D. Kogălniceanu, 
saâ ori-care din D-vdstre ar avea, pentru 
trebuințele sale speciale, un oficiâ, un a
parat telegrafic a casă la dânsul, se în
țelege, cu autorisațiunea și învoirea direc- 
torelui poștelor ndstre? Căci dacă ar fi fă
ră acea autorisare, ar fi o atingere a mo
nopolului reservat Statului nostru, în vir
tutea legei telegrafo-postale; dar întru 
cât este cu autorisareâ și învoirea ndstră, 
acel monopol nu se*vatămă întru* nimic, 
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Vă întreb dar, ce rSti ar pui ea aduce a
cesta, în cât privesce interesele Statului, 
drepturile sale safi demnitatea sa ? Evi
dent nici unul.

In mai multe țări din Europa, și ca 
exemplu mai special vâ voiti spune câ tn 
Germania, mai în tote orașele cele 
mari, hotelele cele mai Însemnate afi o- 
ficiele lor telegrafice, atât pentru usul și 
trebuințele hotelului, cât și pentru înles
nirea pasagerilor, și tdte acele oficie sunt 
în legătura cu oficiul central al Statului. 
Toți impiegații acelor oficie telegrafice 
particulare sunt numiți și plătiți de că
tre proprietarii hotelului safi altui stabi
liment care are un asemenea servicifi. In
stalarea și întreținerea lor este în sarci
na exlusiv a proprietarilor, ast-fel că Sta
tul nu numai că nu face nici cel mai mic 
sacrificifi, dar âncă profită, pote puțin, 
dar tot are un profit.

De" aceea, D-lor, ’mi este fdrte grefi 
a’mi explica cum s’a putut face un cas 
așa de grav din un lucru așa de mic, că 
Statul, safi mai bine direcțiunea telegra- 
fo-postală, încheie o convențiune a că
rei menire nu este alta de cât a aduce 
dre-cari înlesniri călătorilor, fără cel mai 
mic sacrificifi din partea ndstră, nici bă
nesc, nici de veri-un alt fel.

Apoi, D-lor, nu trebue să ne gândim și 
la progresele ce ce fac gilnic în lumea ci- 
vilisată în tdte ramurele de comunicațiu- 
ne și de relațiunl de tot felul pentru în
lesnirea circulațiune!, safi voiți ca noi 
nu numai să nu profităm de acele pro
grese, dar încă să ne întdrcem pdte la 
starea cea primitivă de lucruri, când re
lațiunile și comunicațiunile intre o țâră 
și alta, safi chiar în interiorul aceleeași 
țări, erafi din cele mai anevoidse ?

Efi nu cred ca ar putea cine-va dori o 
ast-fel de stare de lucruri.

Dar onor. D. Blaramberg, între altele, 
a spus că D. Robescu, fostul director te- 
legrafo-postal, a lucrat mult mai bine 
și mult mai corect în cestiunea acăsta, de 
cât a făcut mai în urmă D. Șuțu, actu
alii director al serviciului telegrafo- 
postal.

Ei bine, fiind că onor. D. Blaramberg 
a semnalat o mare diferență ce ar exista 
între lucrarea D-lui Robescu și aceea a 
D-lui Șuțu în materia acăsta, atunci 
D-sa ’mi va permite să fac și efi o mică 
analisă ambelor acestor lucrări, pentru 
ca să vă dovedesc în ce stă acea diferență.

Onor. D. Robescu a voit, prin resolu
țiunea pusă de D-sa, să stabilăscă o 
stare de lucruri care a existat și înainte 
și nimic mai mult, pe când D. Șuțu a 
lucrat pentru ca să reguleze stabilirea 
faptului în mod mai întins, prin o con
vențiune făcută între direcțiunea tele- 
grafo-postală și între aceea a companiei 
de vapdre, pentru că acea companie avea 
până aci legături telegrafice numai la 
cele duoă puncte extreme adică la Turnu- 
Severin și la Galați,și de dre-ce era în in
teresul nu numai al companiei, dar și al 

călătorilor a se înfiiința cât mal multe și 
mai dese legături ale biurourilor societă- 
ței de navigațiune cu biurourile telegra- 
fo-postale locale, atunci D. Șuțu, care 
este un ager și inteligent director al poș
telor și telegrafelor', a luat lucrurile 
mai de aprdpe în cercetare și D-sa este 
cel d'ântâifi dintre directorii acestui ser
vicifi la noi, care s’a preocupat în mod 
serios, nu numai de interesul administra
țiunei sale, din punctul de vedere admi
nistrativ și fiscal, ci și din punctul de ve
dere liberal pe care trebue să’l aibă în 
vedere o administrațiune publică cum 
este acăsta a poștelor și telegrafelor, a 
face pe cât se pdte mai multă înlesnire 
publicului și cu mal puțină sarcină pen
tru fisc.

Așa D. Șuțu ’șl-a gis : Unde ar fi in
convenientul ca o stare de lucruri, ca o 
convențiune, care a existat și exista de 
mult timp deja între o companie de căi 
ferate și între administrațiunea telegra
felor și poștelor, între compania de drum 
de fer Lemberg-Cemăuțl-Iași și adminis
trațiunea telegrafelor și poștelor, unde ar 
fi încovenientul de a se intinde acăstă con
vențiune și între administrațiunea tele
grafelor și poștelor și compania vapdre- 
lor de pe Dunăre, când compania vapdre- 
lor face acest servicifi în biurourile sale 
pentru interesul publicului și al Statului, 
pefcepănd numai o supra-taxă de 50 de 
bani? Nu există nici un inconvenient, ’și- 
a gi^ D. Șuțu, ci, din contră, întinderea 
acestei convențiuni presinta avantagiul 
de a transforma pe funcționarii vapdrelor, 
fără cheltuială, în agențl telegrafo-pos- 
tall al mei, cari să nu mă coste nici un 
ban și cari ar aduce servicii publicului și 
pdte și un mic folos telegrafului nostru. 
Acăsta este o înbunătățire reală, este e
chivalent ca cum am avea 14 biurouri te- 
legrafo-postale din nofi înființate cari să 
nu coste pe Stat nici un ban.

Evident în fapt acesta este o bună ad
ministrațiune, ceea-ce nu se păte tăgădui, 
și când D. Blaramberg vine și rîde de eco
nomia de 7.000 lei, să ’mi permită să nu 
fifi de părerea D-sale, ci de o părere con- 
trariă, aceea că în afacerile Statului este 
bine să facem economie, când putem, și 
chiar de 7.000 lei; căcIjBcești 7.000 lei, 
când trebue să ’I luăm din punga contri
buabililor, dacă ’I putem economisi, e de 
datoria ndstră să ’I economisim.

Să vedem acum ce inconveniente ar re
sulta de aci pentru Stat. Din citirea ce a 
dat D. Blaramberg textului convențiunel, 
vedeți că aceste biurouri sunt legate și 
direct legate numai cu biurourile Statu
lui, și nu pot avea între dânsele nici un 
alt biurofi intermediar, nu pot avea ab
solut nici o altă comunicare străină: Ni
mic nu se pdte petrece în biuroul de pe 
ponton, care să nu trecă prin urechea func
ționarilor noștri, care să nu se controleze 
și să nu se pdtă opri de către biurourile 
ndstre. De dre-ce nu există nici o altă le
gătură directă de cât, cum am gis, legă

tura cu biurourile ndstre centrale de la 
Galați, etc.; este evident că chiar dacă un 
căpitan de vapor ar vrea să comunice de 
la un punct dre-care la alt punct mai de
părtat pe Dunăre în sus, dacă ar vrea să 
’l comunice că este negură pe Dunăre și 
nu pdte înainta, chiar și acăstă inocentă 
comunicare nu pdte să trecă de cât tot 
prin augul și controlul impiegaților ro
mâni. Ce avem noi dar să ne temem din 
acesta?

Dar dre, crede onor. D. Blaramberg că un 
stat, fie Austria safi ori-care alt stat, 
care ar avea interese politice, militare, etc., 
crede dre, D. Blaramberg, care vede sta
fii și primejdii în tdte colțurile și peste 
tot locul, crede acele state, dacă ar avea 
asemenea interese în detrimentul nostru, 
s’ar opri de a face câțl-va pași, safi fie 
chiar și un kilometru, safi duoă, ca să 
vină de la ponton la biuroul central? Cine 
’l-ar putea împiedeca să vină și să ’și fa
că depeșele aci? Nimenea. Ceea-ce s’ar su
prima nu este dreptul de a trece prin biu
roul Statului, ci scutirea de a merge per 
pedes apostolorum până la biuroul cen
tral.

Spaimele acestea ’și-lea creat în fecun
da sa imaginațiune onorabilul interpela- 
tor, și tocmai pe ast-fel de temeri ’șl în
temeia D-sa interpelarea susținând că s’a 
violat dreptul Statului, că s’a încheiat 
convențiuni internaționale fără interven
țiunea Corpurilor legiuitdre, că s’a des- 
prețuit dreptul de suveranitate națională, 
etc.,

D-lor, de când faceți D-vdstre—și mă 
miră acesta și mal mult din partea D-luI 
Blaramberg, care este un distins juris
consult—de când faceți, gic, D-vdstre dis- 

. tincțiunea acăsta de a considera că o socie
tate străină domiciliată într’un alt stat, 
care, cu funcționarii ei cu, tot, este supusă 
legilor acestei țări; de când’i faceți ondrea 
a o trata ca putere străină și internațio
nală ? Nu vedeți că făcând așa, și dând 
asemenea interpretări faceți cu dreptul 
de suveranitate și autonomie ca părintele 
care din prea multă dragoste ’șl strînge 
copilul până ce ’l înăbușesce?

Nu e bine să acordăm unor ast-fel 
de societăți dreptul de exteritorialitate, 
dreptul de suveranitate față cu Statul 
românesc. Dacă însă D-vdstre voițl să 
faceți din cea d’ântâifi societate de va- 
pdre representantul unui stat străin, 
și ori-ce daraveră am avea cu densa să 
o puneți imediat pe tărâmul dreptului 
internațional, atunci unde ajungem cu 
suveranitatea ndstră ? Ajungem de rîs, 
Onorabile D-le Blaramberg, nu ai putut 
nici o-dată să te gândesc! la consecințele 
teoriei pe care ai pus’o. Ceea-ce e adevă
rat, e că acestă societate particulară, ca 
ori-care alta, supusă fiind legilor și regu
lamentelor fluviale, cari regulamenteză a- 
cestă materie în Statul nostru, are drep; 
tul și pdte, ca ori-care altă administra
țiune de căi ferate, de diligențe, safi de 
ori-ce Întreprinderi comerciale safi indus-
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triale, să încheie convențiuni de servicih, 
nu internaționale, fie ele de ordine pri
vată, fie de ordine publică, cari nu se a- 
duc înaintea D-vdstre; căci ar fi fost să 
faceți cu acăsta o prea mare ondre socie
tății Danubiene, pe care n’o merită ; ar 
fi fost să ’i dați prea mare importanță, 
când ați fi spus că nu se pdte înche
ia convențiuni cu dânsa de cât pe cale 
de lege.

Dacă s’a reservat cestiunea supra-taxel 
de 50' de bani, acăsta s’a făcut în pri
vința principiului că nici o taxă nu se 
pdte percepe de cât în virtutea unei legi; 
prin urmare se putea încheia convențiu
nea de suprataxă, dar nu s'a putut pune 
și nu s’a pus în aplicare, cu tdte spusele 
D-lui Blaramberg, de cât după votul 
D-vdstre. Cum credeți D-vdstre că o a- 
semenea convențiune, care e menită a a- 
duce o înlesnire fără a costa nimic pe Stat, 
e vinderea intereselor statului ? Nu, stă 
în mâinile ndstre a o resilia ori când. 
Dacă D-vdstre Împărtășiți vederile D-lui 
Blaramberg, o vom face, ne vom lipsi de 
acest servicih, lumea va putea rlde de noi, 
ne va spune că suntem prea retrograzi 
în asemenea materie, dar nu se va întâm
pla nici un inconvenient din resilierea 
convențiunel. Daca credeți D-vdstre ca 
D-nul Blaramberg, că chiar un fir tele
grafic, care trece prin văzduh, e o atin
gere a dreptului nostru de teritorialitate, 
de suveranitate, de demnitate, nu aveți 
de cât să exprimați acăstă dorință, și în
dată acăstă convențiune, care n'are dată, 
și care nu e de cât o anexă la o altă con
vențiune pururea revocabilă din partea 
ndstră, se va revoca, și vom rămânea cum 
stăm mai înainte.

La atât se mărginesce tdtă importanța 
lucrului, n'am să mai adaog nimic, de 
cât să fac următdrea rugăciune : înțeleg 
ca membrii din oposițiune să voiască a 
ne face viață amarâ; acesta e rolul și 
meșteșugul Dumnealor; înțeleg atacul 
care ar voi să se facă contra posițiunei 
ndstre ministeriale, e legitim din partea 
acelora cari vor să ne restdrne, să caute 
a veni să ne ia locul; acăsta face parte 
din mecanismul constituțional, și n'am 
nimic de Zis în privința acestei legitime 
dorințe. Dar, în luptele acestea să adu
cem, pentru numele lui DumneZeh, de o 
parte și de alta dre-care seriositate mai 
mare, să atacăm unde e ce-va de atacat 
și să nu vedem gogorițe și vânZări de na
țiune sah trădări a drepturildr țărei peste 
tot locul, când în realitate nu e vorba de 
cât de lucruri de ordine administrativă 
cu totul ordinară.

Să reservăm prin umare,și unii și alții, 
timpul acestei Adunări la discuțiuni mai 
importante, cari, pe un tărâm serios po
litic, mult mai ușor pot duce la scopul 
care se urmăresce prin aceste invențiuni 
de pericole naționale cu totul fantastice. 
(Aplause).

. D. N. Blaramberg: D-nul prim-mi
nistru în loc să se ocupe de interpelarea 

ce ’i-am făcut s’a ocupat mai mult de 
persdna mea. Obiceih pentru obiceih; 
D-sa 'mi atribue mie unul, care mulță- 
mită cerului este din acelea ce n’au nevoe 
sâ fie repudiate, dar constat la rândul 
meh un alt obiceih inerinte actualei bănci 
ministeriale, cu puține onor, escepțiuni. 
Acest obiceih e acela de a presupune că 
nu e seriosițate și sciință, că nu e bună 
credință de cât acolo. Ei bine, acest lu
cru nu '1 putem primi nu numai fiind-că 
imputarea e nedrăptă, dar fiind-că nu e 
nici măcar curteană.

Onor. D. prim-ministru Zice că mă cu- 
ndsce de mult și că eh chiar în procese a- 
mestec cestiunile constituționale. Se pdte. 
Dar aceasta în ori-ce cas nu ar dovedi de 
eât un lucru, că scih a înălța și mări lu
crurile. Și defect, pentru defect, prefer pe 
acesta aceluia de a scădea și trata pe ton 
glumeț tdte afacerile publice și de a vorbi 
chiar de cele mai durerdse, cele mai ex
treme necesități, cu surîsul pe buze. ’Mi 
pare răh iarăși că un om ce a fost un 
înalt magistrat și care posăză în doct să 
nu scie că legea legilor e Constituția. Și 
că ori de câte ori o lege secundară s’ar 
găsi în conflict cu Constituția, legea se
cundară tr ebue să se plece înaintea Con
stituțiunel și că acest adevăr e tot-d'auna 
bine venit; și că nu numai un apărător 
sah un advocat are datoria și dreptul să'i 
proclame, dar cel din urmă din cetățeni. Și 
atât mai răh pentru magistratul care nu 
recundsce acest principih; căci D. prim- 
ministru a făcut negreșit alusiune la veri- 
un proces politic, procese cari aveah pri
vilegiul, se vede, să’i agaseze.

Este iarăși în firea lucrului, ca acei ce 
âufit porniți spre absolutism să aibă un 
fel de constitutionofobie, să aibă spiritul 
Idr hantet mereh de umbra re§bunătdre 
a Constituțiunel. Un lucru, ce'l dispre- 
țuesc mai cu sămă acești dmeni etfte cul
tul altora pentru instituțiuni și legi. In 
adăvăr e incomodă, fdrte incomodă Gbfis- 
tituția pentru dmenii din acăstă scd& și 
mai mult de cât atât, Constituțiunea pen
tru asemenea /meni e și cevă netrebnic, 
ceva care nu are înțeles. In ceea-ce mă 
privesce însă, voih rămânea și de aci îna
inte fidel cultului ce am închinat de la 
început instituțiunilor și libertăților de 
cari ne bucurăm. Dar D. prim-ministru 
care ne ia în derîdere și care a creZut că 
pdte eși prin o tangentă din situațiunea 
ambarasată ce a creat interpelarea,uită fap
tul că interpelarea mea a ridicat o cesti
une, în virtutea căreia, dacă D-sa nu ar 
avea maioritate, ar trebui să mărgă îna
intea curțel de casațiune.

D-sa ne Zice : dar ce am făcut alt-ceva 
de cât să dah unei companii, dupe cum ași 
da unul hotel, dreptul să’și deschidă biu- 
roh telegrafic. Pentru că un hotel nu e 
nici o-dată un teritoriu internațional. Și 
al duoilea, nu al acest drept D-le ministru; 
căci e o lege care Zice că Statul 'șl re- 
servă dreptul și monopolul telegrafo-pos- 

tal, care disposițiune se regăsesce și în le
gea de la 1879.

Ce faceți D-vdstre cu acest text de lege? 
Acestea sunt pdte acele nimicuri cu care 
vă plângeți că ne ocupăm și vă întreți
nem noi ? Dar aceste lucruri sunt mari 
pentru noi și pentru țeră. Și aceste duoă 
putfcte de vedere așa de deosebite, nu face 
de cât săcaracterise duoă doctrine diame- 
tralmente opuse, ca cele duoă poluri; ră
mâne însă a se sci cine trebue să aibă în 
tdte aceste ultimul cuvânt, D-vdstre sah 
legea.

Acei cari înlătură sistematic tdte ga
ranțiile constituționale, sah acei cari le 
apară ? In ori-ce cas, păstrați-vă cel pu
țin ironiile, scutiți-ne de consiliile, 
eram să Zic de batjocurile D-vdstre. Mul- 
țumiți-vă să batjocoriți legile, lăsați cel 
puțin dmenil in pace. Bucurați-vă că 
aveți o maioritate care să vă acopere de 
răspundere, cel puțin de o camdată. Dacă 
acum în asemeneacestiuni nise răspunde 
ast-fel, dacă interpelări de o ast-fel de 
însemnătate se găsăsc nelegitime; mă în
treb ce mai cătăm pe aceste bănci ?

Ca să facem halaih șistâlperi miniștri
lor, ca să facem mereh compromisuri 
cu dânșii ?

In fine, fiind-că în acestă cestiune, ori 
cât de mult spirit ar face primul-minis- 
tru, faptul rămâne întreg, a se sci călca
rea Constituțiunel prin facerea unei con
vențiuni fără autorisațiunea Camerei și 
violarea legei telegrafo-postale,care con
sacra monopolulStatuluI, eh protest din 
tdte puterile mele. Repet iarăși că dacă 
compania vapdrelor e considerată ca o 
simplă persdnă juridică și privată, nu era 
loc cel mult de cât la uu contract, și nu 
era de demnitatea țărei ca Regele Ro
mâniei să fie pus pe aceiași linie cu 
inspectorul unei companii de vapdre și să 
se trateze cu acesta, in numele Capului 
Statului, ca de la putere la putere. Era 
atunci de o mie de ori mai bine să 
fi tratat de la Stat la Stat, cu gu
vernul austro-ungar. Sfârșind declar că 
ori-ce ar face Camera care acum e 
pusă în curentul lucrurilor, eh unul nu 
sunt satisfăcut cu răspunsul D-lui mi
nistru și dacă nu propun și un vot de 
blam este că nu eh dispun de o maiori
tate în acăsta Cameră.

D. vice-președinte : Ne mal fiind 
nimeni înscris, trecem la ordinea idilei.

D. U. Boldescu, raportorul comisiunei 
depetițiuni,dă citire următorului raport:

Domnilor deputați,
Comisiunea de petițiuni având în ve

dere nenumărate cereri ce s’ah primit 
din partea sătenilor pentru a li se da pă
mânturi ;

Având în vedere că asupra cestiunei 
pământurilor s’a făcut o lege, care are să 
fie supusă în curând în discuția Camerei;

Considerând că tdte cererile sunt a- 
prdpe identice și în scopul a li se da să
tenilor pământuri din moșiile Statului; 
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că asupra lor comisiunea nu pote lua o 
altă decisiune de cât a se trimite la gu
vern;

Decide ca tdte petițiunile aflate la co
misiunea de petițiuni, relative la cereri 
de pământuri, să fie trimise D-lul minis
tru al domeniilor pentru a se avea în ve
dere la votarea și executarea legei Țăn
dărilor bunurilor Statului.

Pentru care în calitate de raportore 
al comisiunei, rog să aprobați acestă con- 
clusiune a comisiunei de petițiuni.

Raportor, Ulise Boldescu.
D. I. Nădejde: Intre petițiunile de

puse la Cameră sunt unele, și numărul 
lor este fdrte mare, prin cari pe lângă 
cererea de pământ ce fac petiționarii, se 
mal rog să se primescă de D-nii depu
tați dre-cari modificări la legea pentru 
vânzarea domeniilor Statului în mici lo
turi. înțeleg ca petițiunile cari privesc 
numai la cereri de pământ să .se trimită 
la minister, dar nu și acelea prin cari se 
propune dre-cari modificări la proiectul 
presentat de guvern pentru darea de pă
mânt la țărani; căci guvernul ce are să 
facă cu ele?

D. N. lonescu: Noi, D-lor, avem o- 
biceid, în comisiunea de petițiuni, să ce
tim cu atențiune atât petițiunile ce ni se 
trimit ca direct venite la biuroii din par
tea petiționarilor, cât și pe acele cari 
ni se înaintăză ca presintate de către 
D-nii deputați. Nu avem însă obiceifi 
să cetim și intențiunile saii dorințele 
D-lor deputați cari aii presintat acele 
petițiuni; dar ne ocupăm numai de ce
rerile și dorințele petiționarilor, expri
mate și cuprinse în petițiunile lor. (în
treruperi).

Să nu credeți, D-lor, că dacă comisiu
nea de petițiuni a luat resoluțiunea d’a 
se recomanda aceste petițiuni D-lul mi
nistru al domeniilor, ele ati să rămână în
mormântate în biurourile acelui minister.

Nu, D-lor, noi le trimitem la minis
ter, pentru ca acolo să se formeze un ta
bel amănunțit de tdte categoriile acestor 
cereri, și care în urmă să ni se comunice 
nouă ca să 1 avem în vedere la votarea 
proiectului de lege relativ la vânzări de 
pământ; și pentru că acest proiect de 
lege are să vie în discuțiunea ndstră chiar 
în cursul săptămânei viitore, ar fi bine 
să se pună și un termen dre-care până 
când să se facă acel tabel. .

Iată ce înțelege comisiunea prin tri- 
mitirea la minister a acestor petițiuni cari 
ati fost adresate Adunării. (întreruperi).

Nimic nu opresce pe D-nii deputați, 
cari s’ar crede în drept și datori să sus
țină verl-una din petițiunile ce li s’ati 
recomandat de către petiționari, ca la 
discuțiunea proiectului de lege să ia cu
vântul și să susțină cererile petiționa
rilor.

D. I. N&dejde: Aci nu este o cesti
une de persdne. (Sgomot).

D. N. lonescu: Și nici nu pdte să 
fie; pentru că nu cu stăruința per

sonală a unui deputat, ori-cât de in
fluent ar fi el, are să se facă lucrul acesta, 
ci cu bună învoire a tutulor partidelor, 
a tutulor dmenilor cari se întereseză de 
acăstă cestiune, care nu este o cestiune 
nici de partid, nici de patronarea dme
nilor de către cutare și cutare partid, ci 
o cestiune care are să dea satisfacere re
ală la nisce cereri legitime.

De aceea rugăm pe guvern să pri- 
mesca resoluțiunea acăsta și să facă un 
tabel de tdte cererile sătenilor, pe care 
să '1 putem avea în vedere la discutarea 
proiectului de lege ce ni se va presintă 
în curând de comitetul delegaților.

Voci: Fdrte *bine.
D. N. lonescu: Cu acăstă ocasiune 

rog pe D. representant al colegiului 
al III-lea de Iași să nu ne impute 
că noi nu am lucrat; căci nu este a 
nu lucra, când noi ne am ocupat 
cu examinarea unui număr atât de însem
nat de petițiuni, din cari unele sunt scrise 
caligrafice, făcute dupe acelaș tipic, și în 
loc de a fi subscrise, sunt mal mult mîn- 
jite, fiind semnate prin punere de deget...

D. I. Nădejde : Dacă omenii nu sciii 
a scrie, trebue să semneze prin punere 
de deget.

D. N. lonescu: Domnilor, noi nu ne
am uitat la forma, ci la substanța petiți
unilor ; și am crezut că este bine să a
vem un tabel complect de diferite cate
gorii de petițiuni, și un asemenea tabel 
nu putem cere de cât de la guvern, de 
dre-ce el are tdte elementele necesarie 
pentru formarea lui.

D. I. Nădejde : Eă n’am nimic de o
biectat m potriva celor ^ise de D. Catargi, 
de D. ministru și de D. lonescu, dar a
trag atențiunea D-vdstre asupra unui 
punct care a scăpat din vedere comisiunii 
și anume că petițiunile acestea nu sunt 
tote numai pur și simplu pentru cereri 
de pământ, ci prin unele se fac rugăciuni 
din partea subscriitorilor că la votarea le
gei pentru vânzarea bunurilor să se In
troduci. dre-cari modificări în proiectul 
presintat de guvern.

Aceste petițiuni doresc ca să fie comu
nicate Adunărel, pentru ca Adunarea să 
scie asupra căror puncte țeranii sunt ne
mulțumiți de ceea-ce voiesce să facă gu
vernul; fiind-că raportul comisiunii este 
prea laconic. Modificările cerute de țărani 
s’ati și admis de secțiunea I.

D. TI. Boldescu : S'a ^is că raportul 
ce v’am citit este laconic. Nu e nici de 
cum laconic; eleate concis și coprin^ător. 
Eti nu am crezut de trebuință să iati tim
pul Camerei cu un raport de mai multe 
cdle ; să intru în diferite amănunțimi, de 
dre-ce cestiunea acăsta sa tratat pe larg 
de mal multe ori în Cameră și astăzi pen
tru a patra dră vine înaintea D-vdstre.

Comisiunea nu putea da nici o soluțiu
ne cererilor în cestiune; de aceea a crezut 
că tot ce se pdte face de o cam dată în 
privința acăsta, este a se recomanda gu
vernului spre a le avea în vedere la vo-

। tarea proiectului de lege împreună cu 
cele alte petițiuni ce s’ati adresat direct 
la minister.

Acum, când va veni în discuțiunea 
Camerei proiectul de lege, D. Nădejde nu 
are de cât să ia cuvântul și să propună 
amendamente în sensul dorințelor expri
mate de petiționari.

voci: închiderea discuțiunii.
—Se pune la vot închiderea discuțiunii 

și se primesce.
—Se pun la vot conclusiunile cojnisiu- 

nii și se adoptă.
D. U. Boldescu, raportorul comisiu

nii de petițiuni, dă citire următorului ra
port și proiect de lege :

Domnilor deputați^
Comisiunea de petițiuni a luat în exa

minare cererea archimandritului Bariton 
Mateescu, care, pentru serviciile sale a
duse bisericei și armatei ca confesor în 
timp de 39 ani, cere a i se acorda o pen
siune viageră; căci este lipsit de mi^ldcele 
existenței și de cele pentru căutarea bă
lei ce a luat în timpul participărei sale 
la campania din 1877—78.

Comisiunea, având în vedere că în tim
pul resbelului din Bulgaria petiționarul 
a urmat regimentul al 21ea de linie, pe 
lângă care era ca confesor chiar în tran- 
șeurile de la Grivița, unde în tot timpul 
cu un devotament și curagiu rar, a dat 
ajutdrele sale răniților și morților, fără 
să se oprăscă de suferințele ce'i causaâ 
durerile reumatismale ce ’l-afi venit în 
timpul ședere! sale în redute ;

Având în vedere că prin certificate me
dicale și din acele date de șeful corpului 
din care făcea parte se constatăîcă, con
tra prescripțiunilor medicilor și suferin
țelor sale, archimandritul Mateescu n’a 
voit a părăsi regimentul, ci din contra a 
făcut marșul pănă la Rahova alăturea cu 
soldațil pe jos, prin zăpadă și grelele căi 
de comunicație, de la care devotament și 
resemnare i s’a agravat boia și chiar ’l-a 
degerat un deget de la picior ;

Considerând că din actele exibate se 
mal constată că petiționarul de și bolnav 
și ordonat de medici a intra în țără și în 
cura spitalului din Poiana, dânsul, ascul
tând numai sentimentele sale cetățenescl, 
a stat la postul săti și cu tdte suferințele 
n'a încetat de a da tdte serviciele și aju- 
tdrele soldaților săi în timpul asediului 
și luărei Vidinului, continuând a fi lângă 
soldați până la intrarea în țâră;

Având în vedere că, pe lângă acestea, 
archimandritul cu tdte că nu se afla în
tr’o posițiune înfloritdre ca avere și ca 
salarifi, însă îndată ce i s'a făcut cunos
cut că cu intrarea în țâră s’a suprimat 
salariul confesorilor, dânsul s'a oferit a 
face serviciul ca și în trecut, până la so
sirea regimentului în Bucuresci, fără nici 
o plată.

In aceste condițiuni se presintă cererea 
archimandritului Mateescu, pe care co- 
misiunea în unanimitate a primit’o ca
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bine meritată și necesară ca exemplu în- 
curagiator pentru cel-ce servesc țera ca 
petiționarul, și, în consecință, pe lângă 
onorurile ce i s’afi acordat decorându-se, 
a i se asigura existența și căutarea să- 
nătăței sale, a decis a se acorda o pensi
une viageră de 150 lei pe lună, făcân- 
du-mi ondrea a mă numi raportor și a vă 
presenta în acest scop următorul proiect 
de lege spre a bine-voi al vota.

Raportor, Ulysse Boldescu.

PROIECT DE LEGE
Art. unic.—Se acordă P. C. archiman- 

drit Bariton Mateescu o pesiune viageră 
de 150 lei pe lună, ce se va plăti din casa 
Statului.

Raportor, Ulysse Boldescu.

D. vice-președinte : Conform regu
lamentului, acest proiect de lege se tri
mite la secțiuni.

—D. raportor dl comisiunei de indi
genate, S. Șomanescu, dă citire următoru
lui raport și proiect de lege :

Domnilor deputați,
Comisiunea D-v6stre de indigenat în 

ședința sa de la 10 Decembre 1888, lu
ând în cercetare cererea de recundscere a 
calităței de român, adresată onor. Adu
nări de D. George Maior, văzând actele 
și titlurile presintate de petiționar, a ad
mis acăstă cereree în unanimitate, făcân- 
du'mi ondrea a mă numi raportor.

Din actele presintate se constată :
1. Că D. George Maior este născut la 

18 Iunie 18... din părinți români în co
muna Șenaia, districtul Făgăraș din 
Transilvania;

2. Un extract din matricula născuților 
și botezaților din acea localitate prin care 
se constată acăsta;

3. Un act prin care se atestă că dupe 
ce a terminat studiele de licefi, D. Geor
ge Maior a venit în anul 18... în Bucu
resci, unde până în anul 1883 a urmat 
cursurile scdle! normale superidre;

| 4. Apoi în urma unul concurs a deți- |
i nut bursă de la Stat pentru a urma cur- । 

șurile de filosofie și agronomie la univer- 
sitatea din Berlin și Halle a/S., de unde 
s'a întors cu titlul de doctor ;

5. Un certificat de emigrare prin care 
se constată că a renunțat la protecțiunea 
austro-ungară.

In virtutea acestor acte și titluri, co
misiunea D-vdstre de indigenat vă rdgă 
prin subsemnatul raportor să bine-voițl 
a vota aci mal jos menționatul proiect 
de lege.

PROIECT DE LEGE

Art. unic. — In virtutea art. 9 din 
Constituțiune, se recundsce calitatea de 
cetățăn român D-lul George Maior, ro
mân din Transilvania și domiciliat în 
comuna Bucuresci.

Raportor, I. Șomanescu.

Dupe adoptarea luărel în considerare 
și a articolului unic, se pune la vot pro
iectul de lege în total:

Votanți *................................. 60
Maioritate regulamentară . 46
Bile albe................................ 50
Bile negre • .......................10

D. vice-președinte : Adunarea a a- 
doptat proiectul de lege.

— D. Caracostea, raportorul comisiu
nei de indigenat, dă citire următorului 
raport și proiect de lege:

Domnilor deputați,

Cu Mesagiul regal No. 2989 din anul 
1884 s'a depus pe biuroul Adunărei de 
către D. ministru al justiției, proiectul 
de lege pentru a se acorda D-lul losef 
Schinabek împământenirea cu dispensă 
de stagifi, sprijinită pe următdrele acte:

1) Un extract de nascere, liberat de 
primarul comunei Epureni, județul Făl- 
cifi, luat dupe mitricile de născuțl ale bi-

| sericei catolice din acea comună, prin care 
। se constată că numitul este născut la 
’ 1862, Maifi 13, în Huși, și botezat în re

ligia catolică;
2) Certificatul consiliului de revisie al 

recrutărel din 1883, din județul Covur- 
luifi, No. 104, prin care se constată că a 
tras sorți pentru armată;

3) Un certificat al universitățel din Bu
curesci, prin care se constată că numitul 
face studii de farmacie ;

4) Certificatul comunei Galați, prin 
care se constată că nu s'a bucurat nici o- 
dată de veri-o protecțiune străină și că 
are o bună conduită în societate, plătind 
și tdte dările către Stat, județ și comună;

5) Un certificat al comunei Huși, ju
dețul Fălcifi, și alte acte prin cari se a- 
testă de asemenea că atât petiționarul cât 
și părintele săfi, stabilit în acel oraș încă 
de la anul 1850, nu s'afi bucurat nici o- 
dată de veri-o protecțiune străină.

In fața acestor acte comisiunea D-vds
tre de indigenat, întrunindu-se în $iua 
de 10 Decembre 1888, în număr de 4, 
în unanimitate a admis cererea D-lul 
losef Schinabek, și prin subsemnatul ra
portor vă rdgă și pe D-vdstre să bine-voițl 
a adopta următorul proiect de lege.

PROIECT DE LEGE

Art. unic. —. In virtutea art. 7, § II, 
lit. b din Constituțiune, se acordă D-lul 
losef Schinabek, din comuna Bucuresci, 
județul Ilfov, împământenirea cu dis
pensă de stagifi.

Raportor, Caracostea.

Dupe adoptarea luărel în considera
țiune și a articolului unic, se pune la vot 
proiectul de lege în total, și scrutinul se 
declară nul, neîntrunind numărul de vo
tanți cerut de regulament.

— Ședința se ridică la ora 4 și jumă
tate, anunțându-se cea viitdre pe Luni, 
6 Februarie.

IMPRIMERIA STATULUI Director, ALEXANDRU PENCOVICI.
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No. 37.

ADUNAREA DEPUTAȚILOR

Ședința de la 6 Februarie 1889
Președenția D-lui .vice-președinte Gr. 

Cozadini, asistat de d-niî secretari U. 
Boldescu și G. Dem. Theodorescu.

— Ședința se deschide la ora 1% dupe 
amia^i.

— Presențl 122 D-ni deputați.
— Nu răspund la apelul nominal 58 

și anume:

Bolnavi:

D. D. P. Economu,N. Nanoescu,!. Ne
grutzi, G. Panu, C. Grădișteanu.

In congediu:

D. D. Bădescu, G. Gr. Cantacuzino, C. 
Datculescu, M. Marascu, I. Negrea, I. 
Negulici.

Fără arătare de motiv :
D. M. Adamescu, D. Alexandrescu, T. 

Anastasiu, Gr. Andreescu, C. Andrieș,N. 
C. Aslan, I. C. Brătianu, D. Burcă, A. 
Cămărășescu, M. Caracostea, L. Catargi. 
C. Christodorescu, I. Cincu, M. Climescu, 
C. Danaric, G. Drăghici, N. Gavrilescu, 
N. Georgescu, C. Ghițescu, L. Goilav, E. 
lonescu, T. lonescu, G. Levezeanu, M. 
Mateescu, I. Miclescu, I. Nădejde, L. Ni- 
colescu, A. Peșiacov, St. Pleșea, D. C. Po
pescu, I. Rădulescu, C. Raileanu, C. Res
su, 6. Robescu, I. Robescu, G. Rosnova- 
nu, I. Stefăneanu, S. Șomănescu, M. Tzo
ni, I. Văsescu, C. Vericeanu, V. Vlădo- 
ianu, N. Volenti, C. Vrabie, C. Bobeica, 
I. M. K. lepureanu, G. Tocilescu.

— Sumariul ședinței precedente se a- 
probă.

— Se acordă concediâ D-lui Bădescu- 
Roșiori.

— Se trimite la comisiunea de petițiuni: 
petițiunea D-nei Elena Bilciurescu, a 
D-lul L Bujoreanu, a mai multor locui
tori din comuna Qohoru, județul Tecuci, 
a mai multor locuitori din cătunele Mata- 
raua și Chiroiu, județul Ilfov, a mai mul
tor locuitori din comuna Rusanescl, ju
dețul Romanațl, a mai multor locuitori 
din comuna Dedulesci, județul Brăila, a 
mai multor locuitori din comuna Panga- 
lesci, județul Vlașca, a mai multor re- 
servișii din județul Mehedinți și a mai 
multor locuitori din comuna Pucheni, ju
dețul Muscel.

—Se trimite la comisiunea budgetară: 
petițiunea mai multor proprietari din 
plaiurile lalomița-Dâmbovița, județul 
Dâmbovița și acele a mai multor institu
tori din Buzeă și Piatra.

— Se depun duoă raporturi ale comi
siunei de indigenat asupra naturalisărei 
D-lor Evangelie Lazar și Masalski Luis.

D. vice-președinte : La ordinea (jilei 
avem mai ăntăiâ un vot rămas de Sâm- 

] bată asupra proiectului de lege relativ la 
| naturalisarea D-lui losef Schinabeck.

— Adunarea procede la vot și resulta
tul scrutinului este cel următor:

Votanți....................................67
Maioritate regulamentară • 46 
Bile albe................................ 61
Bile negre.................................. 6

D. vice-președinte: Adunarea a adop
tat proiectul de lege.

D-lor deputați, sciți că ora pentru des
chiderea ședinței s’a fixat în loc de 12 la 
1; cu tote acestea, nici Ia acăstă oră nu 
se închide apelul nominal, din causa rec
tificărilor ce se cere a se face deputaților 
ce vin mai târ^iă, șî ast-fel avem o mare 
bătaie de cap cu încheierea definitivă’ a 
apelului nominal.

Vă fac dar cunoscut că de astăzi înainte 
apelul nominal se va închide definitiv la 
ora 1 și jumătate, și toți acei D-ni depu
tați, cari vor veni pe urmă, nu vor mai 
fi trecuți în apel. Vedeți că sunt destul 
de indulgent; căci prelungesc închiderea 
apelului nominal încă cu o jumătate oră.

D. N. Nicorescu : Rog pe D. preșe
dinte să acorde indulgența D-sale până 
la ora 2; căci de și s’a hotărît ca deschi
derea ședinței să fie la ora 1, desbaterile 
,însă de la ordinea $ilei nu încep înainte 
de ora 2 ; chiar astădl, e aprope ora 2 și 
vedeți că n’am început încă desbaterile.

Unindu-mă dar cu părerea D-lui pre
ședinte, că trebuie să se fixeze o oră când 
să se închidă definitiv apelul nominal, rog 
atât pe D. președinte, cât și pe onorabila 
Cameră ca acăstă lucrare să se facă la 
ora 2.

—Se pune la vot propunerea D-lui Ni
corescu și se primesce.

D. M. Pacu : D-le președinte, am avut 
ondre să anunț o interpelare D-lui mi
nistru de interne în privința îmbunătă
țirilor ce are să se facă pentru funcționa
rii telegrafo-postali și în special pentru 
femeile telegrafiste. Când a fost ^iua pen
tru desvoltarea acestei interpelări, D. mi
nistru ’mi a spus că are un proiect de 
lege gata în acest scop, și ast-fel am con
simțit la amânarea interpelării mele.

Văd însă că proiectul de lege nu s’a 
presintat încă Adunării, și fiind-că scopul 
interpelării mele era de a constata o sta
re de nemulțumire care există în corpul 

I telegrafo-postal, reînoiesc a^i interpela
rea mea și vă rog, D-le președinte, să fie 
la ordinea (jilei cât mal curând.

D. vice-președinto : Se va comunica 
din noâ guvernului.

D. G. G. Dobrescu: Am ondre a pre- 
sinta mai multe petițiunl din partea mai 
multor sute de locuitori rurali din jude
țul Prahova și alte județe, în cestiunea 
proiectului de lege privitor la băuturile 
spirtose, care e înscris la ordinea (jilei de 
astăzi, și prin cari petițiuni se cere a se 
aduce dre-cari modificări la acest proiect 
de lege.

Tot-d’o-dată am ondre să interpelez pe 

D. ministru al instrucțiune! asupra modu
lui cum înțelege D-sa să aplice legea in
strucțiune! publice, precum și legile și 
regulamentele privitdre la administrațiu- 
nea generală a învățământului public.

D. vice-președinte : Bine-voițl a for
mula în scris interpelarea D-vdstre spre 
a se comunica guvernului.

D. R. Stanian : D-le președinte, tot 
relativ la legea spirtdselor, care e astăzi 
la ordinea ^ilei, am primit trei-(jeci pe
tițiunl din partea a diferite comune din 
districtul Goijiă, și din alte districte de 
munte ale țărel, acoperite de un număr 
considerabil de semnături și prin cari pe
tiționarii emit diferite opiniuni asupra 
disposiți anilor coprinse în acest proiect 
de lege care direct ’i interesâză.

Mă întreb dar : când e la ordinea (jilei 
proiectul de lege în cestiune, la ce ar pu
tea servi tdte aceste petițiuni, dacă nici 
comitetul delegaților, nici D. ministru 
respectiv nu le-ad avut mal nainte în ve
dere ?

Nu credeți D-vdstră, D-le președinte, 
că în conformitate cu regulamentul, s’ar 
putea găsi un mijloc pentru a se putea 
lua cunoscință de coprinsul acestor peti
țiunl, cari sunt identice, mal nainte de a 
intra noi în desbaterea proiectului de 
lege? Dacă D-vdstre ați încuviința și dacă 
Adunarea ar tolera, s'ar putea să se dea 
citire la una din aceste petițiunl îndată 
dupe citirea raportului Comitetului. Cred 
că observațiunile ce fac subscrii torii a- 
cestor petițiuni asupra proiectului delege 
este bine să fie cunoscute și ele ar putea 
să dea loc la diferite amendamente prin 
cari s’ar îmbunătăți întru cât-va proiec
tul de lege.

Am ondre dar a depune tdte aceste pe
tițiuni pe biuroă.

D. vice-președinte : Cu învoirea Ca
merei, îndată dupe citirea raportului a- 
supra proiectului de lege se va da citire 
și petițiunilor.

Voci: Da, da.
D. vice-președinte : D. ministru de 

de finance are cuvântul.
D. ministru de finance, M.Germani: 

D-lor deputați, la ordinea <jilel de astăzi 
este proiectul de lege pentru modificarea 
taxei asupra băuturilor spirtdse, și mai 
sunt âncă duoă proiecte de lege, din cari 
unul este relativ la deschiderea unul 
credit pentru plata primei de export a 
spirtdselor, și acăstă cerere e drăptă, con
statată positiv și în conformitate cu legea, 
așa în cât nu se pote refusa ; al duoilea 
proiect de lege este relativ la anularea 
unei sume de 200.000 lei pentru acope
rirea unor credite deschise diferitelor mi
nistere și cari aii fost votate chiar de A- 
dunare.

Eh v’așl ruga dar, ca în privința aces
tor duoă proiecte de lege să bine-voițl a 
interverti ordinea (jilei, punându-le pe 
acestea în primul rând la ordinea (jilei; 
căci ele nu comportă o prea mare discu
țiune și apoi intrăm în discuțiunea pro-
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iectulul de lege modificator legii spir- 
tdselor.

Dacă onor. Cameră crede că cererea 
mea nu e prea indiscretă, ași ruga-o să 
bine-voiască a o Încuviința.

Voci: Dă, da.
— Se pune la vot propunerea D-lui 

ministru și se primesce.
D. vice-președinte : D. Apostoleanu 

are cuvântul.
D. G. Apostoleanu : Onorabilul D. 

Stanian pare că ar voi ca proiectul de Dge 
ce eMte a se pune acum în desbaterea 
ndstră să se dea la o parte, până când 
Comitetul delegaților va lua cunoscința 
de tdte petițiunile relative la acest pro
iect de lege și cari s’afi presentat In ul
timul moment Adunării.

Efi cred că o asemenea procedură nu 
pdte fi conformă cu regulamentul și nici 
nu este prudent să se adopte; fiind-căsar 
creea un precedent fdrte răfi.

Intru cât proiectul de lege a trecut prin 
secțiuni și comitetul delegaților și este 
venit a^i la ordinea cailei, evident că D. 
deputat, care a primit și ne-a presentat 
petițiunile relative la impozitul in ces
tiune, nu are de cât să ceră cuvântul când se va lua in discuțiune proiectul de lege și 
atunci va desvolta părerile D-sale și va 
expune și opiniunile reclamanților. Căci, 
D-lor, daca ar fi să urmăm regula pe care 
D-sa o propune, atunci se pdte întâmpla 
ca ori-ce proiect de lege sâ fie ori-când 
suspendat, destul numai pentru acesta ca In ț|iua când el ar fi sâ se ia în dis
cuțiune să se presinte Adunărei o peti
țiune prin care s’ar propune ore-carl mo- 
dilicări la unele din disposițiunile proiec
tului.

Rog dar pe onor. Adunare, de dre-ce o 
asemenea procedură nu pdte fi conformă 
cu regulamentul, să nu admită propu
nerea ce i se face și să trecem la lucră
rile de la ordinea ^ilel.

D. G. Dobrescu: D-lor deputați, ’mi 
pare răfi câ D. Apostoleanu a uitat că 
Adunarea, cu o alta ocasiune, a admis a 
se da citire petițiunilor relative la cestiu
nea ce era pusă în desbaterea sa.

Vă aduceți aminte că petițiunea stu
denților în medicină a fost citită în în
tregul el, dându-se ast-fel atențiune u- 
nei întâmpinări a opiniune! publice. Gred 
dar câ și acestor petițiuni, cari sunt aco
perite de pieste 80.000 iscălituri, li se 
Va face ondrea de a fi ascultate de D-vdstre. 
(întreruperi).

De aceea vă rog, D-le președinte, ca să 
bine-voiți a Încuviința ca D. raportore, 
dupe ce va citi raportul D-sale, să dea 
citire și la una dintre aceste petițiuni.

D. vice-președinte: Tocmai așa a și 
hotărît Adunarea; se vede însă că D-vos- 
tră n’ați fost destul de atent.

D. N. lonescu: Efi eram să ^ic tot ce 
ați ^is și D-vdstră.

D-lor, o-dată ce o petițiune s’a presintat la biurofi și ea este relativă la o cestiune ce se află pusă la ordinea ^ilei, a- 

tuncl, fiind că Adunarea nu pdte aștepta 
conclusiunile comisiunel asupra el, petiți
unea rămâne la biurofi până când se în
cepe discuțiunea proiectului de lege la 
care ea privesce. Trebue o-dată să ne în
țelegem bine asupra dreptului de petiți
onare, care drept este nețărmurit și nu 
se pdte împiedica sub nici un pretext. 
Este bine ca tot-d’a-una, când biuroul co
munică Camerei asemenea petițiuni, să 
dea un sumarifi mai întins, ca sâ servâscă 
dre-cum și de normă la ordinea ^ilel.

Iată ce aveam a ^ice, pentru ca mai de 
multe ori petiționarii nu fac alta de cât 
emit o opiniune care este deja cunoscută 
și Camerei și mai cu sămă comitetului 
delegaților; acâsta este mai mult o carac
ter) sare de manife^tațiune a opiniunilor. 
Pretutindeni ast-fel se face și nu văd 
pentru ce nu s’ar face și la noi un sumar 
îu care să se arate ce coprinde fie-care 
petițiune.

D. vice-președinte : Biuroul ia act de 
observațiunea D-vdstre.

D. Crisenghi are cuvântul.
D. Gr. Crisenghi: — Am ondre a a- 

duce la cunoscința D-lul ministru al dome
niilor următorul fapt: Comisiunea de de
limitare din județul Ialomița, la 8 Aprilie 
1887, a incasat de la 96 locuitori o sumă 
de 87,000 lei pentru cumpărare de pă
mânt. Banii, sunt încasați de Stat, pre
cum se pdte constata din dosarul respec
tiv al ministerului. Până astăzi însă a- 
celor locuitori nu li s’a dat pământuri și 
nici banii nu li s’afi înapoiat. •

Rog pe D. ministru al domeniilor să cer
ceteze cașul și sper că va da satisfacțiune 
acelor omeni. Dacă însă în așteptarea 
mea legitimă nu voifi vedea dându-se sa- 
tisfacțiunea .cuvenită, atunci voifi fi ne
voit a adresa o interpelare.

D. I. Atanasescu: D-lor deputați, ca 
consecință a votului dat de D-vdstre în 
una din ședințele trecute asupra petițiu- 
nei studenților de medicină relativă la 
institutul de chirurgie al D-ruluI Assaky, 
am ondre a propune următorul proiect 
de lege:

PROIECT DE LEGE

Art.. I. Se înființeză institutul de chi
rurgie anexat catedrei de clinică chirurgi
cală a profesorului Assaky, în scopul de 
a desvolta și de a completa instrucțiu
nea chirurgicală, precum și a permite fa
cerea cercetărilor originale de chirurgie.

Art. //.Personalul subaltern al acestui 
institut se numesce de minister, dupe re- 
comandația directorului tefi.

Art. III. întregul personal precum și 
materialul didactic necesar se compune 
dupe cum se prevede în statul anexat.

Dr. Macridescu, Dr. Stefănescu, Dr. 
Athanascscu, I. Cincu, Nicolae Blaram- 
berg, Gh. Softa, Chr. I. Sulioti., C. Popo
vici, G. D. Gabunea, losef Oroveanu, N. 
Voinov, Nae S. Săulescu, N. Nichifo- 

rcscu, M. N. Pacu, V. G. Poenaru, V.

G. Mortzun, G. C. Dcleanu, N. I. Mi
ce seu, I. lancovescu, G. Burghelea, G. 
D. Pallade, K. St. Ccseanu, N. Kiril 
Săveanu, O. A. Borănescu, N. loan, M. 
N. Săulescu, C. Dobrescu-krgeș, Cristu 
I. Negoescu, K. D. Mavrodineanu.

STATUL
Institutului de olinieA chirurgicală

Personalul Lunar Anual
lei ’lei

l Director al institutului 500 6 000
2 Asistenți..................... 200 4.800
3 Preparatori................. 150 5.400
2 Servitori.................... 70 1.680

Materialul
închinarea localului, iluminat

și încâlcit—................................ — 6.000
Instrumente, aparate, animale 

pentru experiențe, întreținerea 
lor, precum și alte cheltueli 
mărunte...................................... — 8.000

Publicațiunile laboratoriulul — 6.000
Total .... 73JB80

Rog pe onor. Cameră să adopte ur
gența, de dre-ce prin acest proiect de 
lege dă o satisfacțiune facultâței ndstre 
de medicină și în același timp se conso- 
lideză stabilitatea acestui institut, punân- 
du’l pe același nivel cu institutele din 
țările cele mai civilisate.

— Se pune la vot urgența și se adoptă.
D. vice-președinte: Acum are cu

vântul D. Mortzun pentru a desvolta in
terpelarea D-sale adresată D-lul ministru 
de interne și D-lul ministru de justiție.

D. V. G. Mortzun: D-lor deputați, mal 
înainte de tdte mulțumesc Camerei, care 
pare mult mal blajină astăzi când trebue 
să desvolt interpelarea mea, de cât în 
<Jiua când am anunțat’o. Și vă declar că 
nu voifi intra în amănunte, ci am să mă 
țin numai de povestirea faptelor și am 
sâ întreb apoi atât pe D-nii miniștri cât 
și pe onor. Cameră dacă asemenea fapte 
pot fi îngăduite în vremea ndstră și sub 
regimul constituțional.

Din păcate, cum ^iceți D-vdstre și din 
noroc, cum ^icem noi, ideile socialiste 
prind rădăcină și se lățesc în acea parte 
a țărei. (Mișcări).

De ați măsura cu aceeași măsură pentru 
mine cu care cereți să se măsore pentru 
D-vdstre ați fi mult mai atențl.

Față cu acăstă lățire a unor idei cari 
dacă sunt protivnice altor idei nu în
semnă de loc prin acâsta că sunt numai 
de cât primejdioase, guvernul a găsit cu 
cale să se misce, să ia măsuri excepțio
nale și acâsta nu pe calea unei legi, nu 
fățiș, nu pe calea legală, ci pe calea 
obicinuită și până acum pe calea căl
cărilor de legi. Și întru acâsta trebue să 
ohservăm un lucru, că greșelile trecutului 
nu învață de loc minte pe omenii ^ilel 
de a^I. Săptămâna trecuta s’a dat, aci în 
Cameră, o mare desvoltare unei cestiuni
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fdrte însemnată, chestia dărei în judecată 
a unul minister învinovățit de călcarea 
legilor și a drepturilor ce ne sunt garan
tate prin Constituție. Și în aceeași vreme, 
pe când aci se desbătea acestă chestie, 
aceleași legi, aceleași drepturi se călcati 
de noul guvern, fără cea mal mică rușine, 
cu cea mal mare sfruntare, într’altă parte 
a țărei, la Roman.

Și pdte că tocmai acăsta explică ati
tudinea guvernului, care a fost protivnic 
propunerel de dare în judecată, căci nu-I 
prea venea la socotălă să se creeze prece
dente, nu se putea îngădui darea în ju
decată a unul minister, pentru călcare de 
legi, sciind că și el guvern actual calcă 
pe de altă parte aceleași legi; se gândea 
că aceeași sdrtă '1 aștăptă mâne când va 
cădea de Ia putere.

D-lor, interpelarea mea cuprinde trei 
părți : Ântâiti, călcarea libertăței întru
nirilor ; al duoilea, arestarea ilegală a 
cetățenilor cari mergeafi la întrunire și 
al treilea, actele de violențe și ingerințile 
în materie electorală săvârșite în comuna 
Sabaoani de către noul prefect.

La Roman se luase obiceiul de a se 
ținea întruniri publice în fi-e-care Du
minică și la aceste întruniri luai parte 
atât țăranii, alegătorii colegiului al III- 
lea, cât și târgoveții din Roman, alegă
torii colegiului al II-lea. In aceste în
truniri se spunea pe scurt cele ce se pe
treceafi aci în Cameră și se lua întru 
cât-va avisul, părerea alegătorilor asupra 
cestiunelor cari trebuiai să vie la ordinea 
gilel. Acăsta e o procedură care mi se 
pare forte bună și care nu atinge întru 
nimic legile, care nu pășesce marginele 
legelor în ființă. întrunirile era ii fdrte 
paclnice, nici cel mal mic scandal, nici 
cea mal mică neorândueală nu se întâm
plase ; ele aveati loc giua și orașul întreg 
pdte mărturisi de acăsta.

Duminica trecută, opt gile în urmă, 
sergenții și truspatru comisarii orașului 
Roman erati așegați de la orele 11 la 
ușa sălei de întrunire, Dacia, și îndepăr
tai prin batjocuri, ocări și chiar prin lo
viri pe cetățeni de a veni la întrunire. 
Mi s'a dat de scire de cele ce se petreceaîi 
și pe dată m’am dus să deschid sala, să 
intre în lăuntru cetățenii și atunci s’a 
întâmplat următorul lucru : că poliția din 
Roman ne obicinuită cu asemenea fățișe 
și sfruntate călcări a legilor și a dreptu
rilor cetățenescl și comisarii cari sciafi 
la ce răspundere se expun când calcă li
bertatea întrunirilor, cum m'afi văgut 
s'afi făcut sfioși, sergenții s’afi dat de
oparte și vr'o 200 de cetățeni afi putut 
străbate, dar curând un ordin'sosit de sus 
sili poliția să fie mal îndrăsneță și cei- 
alțl cetățeni cari veneafi rânduri, rânduri 
să fie îndepărtați și împiedicați de-a lua 
parte la întrunire.

D. Nucșoreanu: De unde venea acel 
ordin?

D. V. G. Mortzun: D-le Nucșoreanu, 
dacă veți fi așa de răbdător pe cât sunteți 

de spiritual veți afla curând numele săfi.
D. vice-președinte : Vă rog, nu în- 

trerupețl și să nu faceți dialoguri!
D. V. G. Mortzun: Sus la Dacia, s'a ți

nut întrunirea și se adresă o petiție către 
președintele Camerei în care se arată, ceea 
ce s'a întâmplat. Afară de acăstă, înainte 
de întrunire poliția, voind prin acăstă să 
îngrozăscă mulțimea, arestase patru ce
tățeni, aceștia adreseză astăzi acăstă plân
gere către D. ministru al justiției.

Acăstă procedură nouă în Roman, era 
consecința măsurilor energice ce se luafi. 
Vă întreb un singur lucru pe D-vdstre, 
D-lor deputați, pe D-vdstre aleșii țărei 
și pe D-nii miniștri cari o guvernați, vă 
întreb dacă libertățile, cari ne sunt date 
prin Constituție, trebue să fie respectate 
față cu toți cetățenii liberi al României, 
față cu toți, fără deosebire de idei și prin
cipii ? Dacă, răspunsul D-vdstre este afir
mativ, cum trebue să și fie, să întrebe 
atunci pentru ce s’a oprit aceste întru
niri, întruniri cari se petreceaîi în cea 
mal mare linisce și bună ordine ? Pen
tru ce ?

Dar un fapt și mal frumos, în același 
timp se făcea o înduoităecălcare a Consti
tuției : Pe când se oprea de a se ține în
trunirea publică de către noi, de a se ține 
sub acoperământ în loc închis, în același 
timp,jos în piață, se îngăduise ținerea unei 
întruniri publice, sub cerul liber, în loc 
deschis, de către D. Vasile Jora, întrunire 
la care cetățenii cari veneafi să intre în 
sala Dacia erafi îndemnați de către co
misar să se ducă și să asculte cele spuse 
de D. Jora. Acest lucru se pdte adeveri 
prin o anchetă care nădejduesc că veți 
trimite-o.

Față cu acestă călcare de lege noi nu 
am răspuns cu violență, ci am stat liniș
tiți și pnclnicl, sciind bine ceea-ce ni se 
pregătesce, cele ce se doreafi de D. prefect 
Teleman. Ni se căta cărtă. D. Teleman 
voia să se întâmple bătăi oa să pdtă gice 
că întrunirile turburafi liniștea și ordinea 
publică. D. Teleman voia ca cetățenii, 
cari veneafi la acestă întrunire să răs
pundă la grobieniile și ghionturile agen- 
ților D-sale, tot cughionturlși grobienii, 
dar acesta nu s'a întâmplat, scandalul ce 
s'a căutat să se facă nu s'a întâmplat, și 
dacă D. Teleman și agenții săi ne-afi să
pat noă o grdpă în care voiafi să ne a- 
runce aceea grdpă, a rămas deschisă, a 
rămas gdlă și nădăjduesc că vor intra 
D-lor tn ea. Noi seim că, pentru asemenea 
călcări de legi, cetățenii nu-afi de cât o 
singură cale de răsbunare, aceea de a 
urma înainte pe calea legei, căci călcările 
de legi, ce s'afi săvârșit, drepturile ga
rantate prin Constituție, când sunt căl
cate în piedre, sunt pedepsite de legile 
cari le garantăză, deci vom fi răsbunațl 
la curtea de apel, în lege ați lovit prin 
lege veți suferi, art. 147 și 149 din cod. 
penal sunt fdrte lămurite în acăstă pri
vință

Ceea-ce m’a făcut însă pe mine să vin 

cu acăstă cestiune înaintea adunărei, este 
că vreafi să întreb pe onor, bancă minis
terială dacă ea îngădue safi nu să se facă 
asemenea lucruri, pentru ca și noi cetă
țenii, la rândul nostru, să putem sci în ce 
stare de lucruri ne aflăm; vrem să seim 
dacă schimbându-se guvernul, sistemul 
și procedeul a rămas același.

Dar să urmăm : A duoa-gl Luni, m’am 
dus la D. primar al urbei Roman și prin 
o petiție am cerut să mi se acorde sala 
primăriei pentru a putea ținea o întruni
re publică în sera acelei gile. D. primar 
'mi-a primit petiția, 'ml-a dat sala pu
nând resoluție pe petiținnea mea. D. Te
leman, prefectul, aflând acestea trimise 
D-lui primar un răspuns fdrte... explicit 
și categoric, și la orele șăpte, când cetă
țenii, cari veneafi la întrunire se așteptafi, 
să găsăscă sala primăriei deschisă și lu
minată, o găsiră păzită de sergenții și de 
comisarii poliției cari îndepărtafi lumea.

Văzând acestea ne-am îndreptat cu to
ții spre sala Dacia, sală închiriată de 
mine, prin urmare, la mine acasă; dar și 
acolo găsim înaintea ușel, comisari și un 
pluton de sergenți. Atunci față cu acăstă 
nouă4călcare a legei și a libertăței întru
nirilor n’am găsit, n’am socotit alt-ceva 
mal bun de făcut de cât să mă duc și să 
vestesc procurorul de cele ce se petreceafi, 
pentru ca el să vie să constate faptul și 
să facă ca legea și dreptul nostru să fie 
respectat.

M’am dus să'I caut, dar procurorul ni
căieri, intrase în pământ; și mă întorceam 
la Dacia, când mi se vestește că D-sa se 
afla la poliție; intru la poliție și în ade
văr ’l găsesc aci, ’l spun din gură ceea-ce 
aveam de reclamat și D-luI 'ml răspunde: 
9Va sadică ’mi spui verbal*.... price
pând ce însdmnă acest cuvânt 'verbal, ’I 
gisel: „Bine-voiți, D-le procuror, să îngă
duiți un minut și voifi face cererea mea 
prin petiție și în fața D-lui Dumitriu, po
lițaiul demn, care ’șl dase demisia, fiind-că 
nu voia să facă călcări de legi și să iea 
cărbunele cu mâna sa; în fața D-Jul Di
mitriu., pe când făceam petiția și mă a- 
flam cu ochii țintiți pe hârtie, D. procu
ror Drăghici 'șl ia pălăria și o șterge în 
chipul cel mal nedemn și mal rușinos.

Cetățenii, indignați de asemenea pur
tare, se întrunesc la mine acasă și hotă
răsc trimiterea unei depeșl, care să însci- 
ințeze pe D. ministru al justiției de cele 
ce se petreceafi, depeșe iscălită de peste 40 
de alegători, dintre cari cea mal mare 
parte erafi din colegiul II și I.

A duoa gi, Marțea trecută, pe când mă 
aflam în Cameră, în giua în care am a- 
nunțat acăstă interpelare, D. Vernescu 
vine și’ml arată o depeșe a procurorului 
Drăghici, ca răspuns la întrebarea ce’I 
făcuse D. ministru al justiției. In acea 
depeșe D. Drăghici are îndrasnăla să spue 
că sala primăriei nu fusese dată, și prin 
urmare, întrunirea nu era oprită și că nu 
avea pentru ce să se amestece. Dar afară 
de acăstă îndrăsnălă, acest răspuns este 
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ne exact și întru aceea că nu reclamasem 
înaintea D-sale că eram opriți de a ne în
truni la primărie, ci reclamasem că eram 
opriți de a ne întruni la Dșcia, la ușa că
reia poliția, comisarii și toți sergenții o- 
rașului stăteau și îndepărtai cetățenii.

Vin acum la partea interpelării mele, 
privitdre la inspecția administrativă pe 
care o face D. Teleman în județul Roman.

D. Teleman ajunge jos in Roman, abia 
'și desface bagagele și, ca prefect harnic 
și sârguincios în Împlinirea misiune! sale, 
începe chiar Sâmbătă a inspecta comu-* 
nele rurale. D-sa începe de la comuna 
Sabaoaoi, unde se casase in duoe rânduri 
alegerea consiliului comunal, fiind-că is- 
butise lista ndstră în potriva listei admi
nistrative, care căzuse cu rușine.

Aci D. Teleman chiamă satul, pez po
sesorii moșiei, pe preotul comunei și în
cepe în urma unor batjocuri pe cari mă 
veți ierta de a nu vi le spune, începe a 
alcătui, D-sa prefect, lista consilierilor 
comunali, cari trebuiati să fie aleși, cari 
erai! toți propuși de către D-nii posesori, 
sătenilor Insă nu le plăcea acăstă neru-’ 
șinată călcare a drepturilor lor, și ei 
răspundeati că acești dmenl aleși pe sprin- 
cânâ nu sunt buni, și că nu! vrea satul; 
D. prefect insistă și... dar să vă citesc 
mai bine acestă parte a plângere! pe care 
satul a adresat’o D-lui ministru de in
terne :

D. Teleman, prefectul, întrebând pe po
sesori cari dmeni ! socot buni de ales 
consilieri, ’i scrise pe o listă și £ise : „ A- 
ceștia ai! să fie consilieri. * Atunci consă- 
tânul nostru, Dumitru Imbreâ, răspunse :

„D-le Prefect, lăsați că la alegere, vor 
fi aleși acei cari vor dovedi din voturi *.

Prefectul se înfurie și ’i trase o palmă, 
zicând:

„’Ți-oiti da eti ție, pezevenghiule! A- 
veți să alegeți pe cine voiti spune eti, 
are să fie pe a mea și a guvernului, nu 
numai pe a vdstră, pezevenghilor*.

Și întorcându-se către preșadintelejco- 
misiel interimare ’i porunci:

„Să a! mână de fer, și la cei cari se 
vor pune de pricină, să le dai câte 25 de 
trăgători și apoi trimite! la mine ; câ nu 
te-a costa mai mult de cât amenda de 5 
fr. și no-’i da din pungă de la tine, că 
voiti da eti din a mea ! Care spun boie
rii și popa aceia ’s buni, iar nu aceia cari 
spuneți voi pezevenghilor! Socialiștilor!*

D. L Lecca: Fdrte frumos e redactată 
acăstă petiție. De cine e făcută?

D. V. G. Mortzun: D-le Leca, petițiu- 
nea e scrisă de mâna mea, dar D-ta dacă 
cre^i că acestea sunt plăzmuiri, nu ai de 
cât să vii la fața locului și aceste cuvinte 
ți-le vor spune toți cei cari ati fost față.

Dar să urmăm citirea mal departe:
Atunci, lanuș Dumitru Vîrgă, cerând 

voe de la prefect să vorbâscă, și dândui-se 
voe,

„Eti sciti că la alegere am să iati o ți- 
dulă de pe masă, am să ies cu ea afară, 

am să scriti pe cine vreti și apoi am să 
pun biletul în cutie.*

Prefectul ! respunse:
„Nu ’i așa pezevenghiule trebue să pul 

pe acei cari spun boierii.*
Virgă zise :
„N’ai să fii D-ta aici, D-le prefect, când 

va fi alegerea.*
Prefectul se întdrce la D-nu suprefect 

Tulbure și (Jice:
„Tulbure! dacă n’oiti fi aici să trimiți 

8 călărași și de ’I vedea că socialiștii nu 
vor să facă așa, să ’i închini și să al mâ
nă de fer.*

In privința faptului relatat prin peti
țiunea sătenilor, dacă D-vdstre aveți veri-o 
înduoială asupra veracitâțel sale sunteți 
slobozi de a trimete o anchetă care să 
constate lucrul la fața locului, și afiați că 
s’a și făcut proces de către sătenul Du
mitru Imbrea, de către cel pălmuit de i- 
nimosul prefect. Da, D. Teleman va mer
ge înaintea curței de apel din Iași să 'I 
dea sâmă de călcarea legei și de abus de 
putere.

In sfârșit, faptul în sine și călcarea le
gei seva cerceta înaintea justiției, dar vă 
întreb aci dacă D-vdstre guvern înțele
geți să se răspundă în acest chip brutal 
la propaganda legală și pacinică a unor 
idei cari, dacă nu vă vin Ia socotâlă, nu în
semnă de loc că pot fi oprite într’o țeră 
în care ne bucurăm de libertatea presei, 
de libertatea întrunirilor, de libertatea 
cuvântului. Și apoi gândituv ați la ur
mările unor asemenea pilde date subal
ternilor săi de către prefectul Teleman ? 
Urmarea este că subprefectul Tulbure 
acum merge din comună în comună și 
spune ceea-ce a spus și prefectul Tele
man la Sabaoani, garantând primarilor 
nepedepsirea bașbusuciilor ce le va săvâr
și. Și acum inchipuiți-vă, D-lor, de ce se 
vor petrece prin sate în tot județul Ro
man, și acum gândiți-vă urmările logicei 
și nenorocirile'cari se pot întâmpla. Deu
năzi chiar in acăstă sesiune D-vdstre sin
guri spuneți aci înaintea Camerei, înain
tea țărei, că una din pricinele de căpete
nie a rescolelor din primă-vâra anului 
trecut a fost reaua administrație, jafurile, 
bătăile și nerușinatele călcări de legi ale 
primarilor din comunele rurale. Și acum 
judecați, dacă atunci se făcâti asemenea 
fără de legi când mai aveti un pic de te
mere, judecați ce sunt în stare sâ facă a- 
cești primari acum când sunt asigurați 
de însuși prefectul județului, că vor ră
mânea nesupărați și ne pedepsiți, jude
cați de ce fel de administrație se va face 
în acel județ în care prefectul care e 
chiămat să înfrâneze călcările de legi, în- 
voiesce călcarea legei și asigură impuni
tatea vinovaților.

Gândiți-vă lung și matur, gândiți-vă 
fără patimă, gândiți-ve la ^iua de ieri 
când strigați în potriva călcărei legilor 
și respectați-le astăzi când sunteți che
mați să le aduceți la îndeplinire.

Tot o-dată vă atrag luarea aminte și 

asupra faptului că se fac cele mai sfrun
tate ingerinți și se calcă libertatea vo
tului și voința alegătorilor. Și să nu vă 
mirați că asemenea ingerinți s’ati făcut 
pe față de către D. prefect Teleman, și 
sâ nu ve mirați de acâstă glăsuire ținută 
într’o comună rurală, ea sâ nu vă pară de 
loc extravagantă și peste putință în gu
ra unui prefect numai și numai pentru 
că D-vdstre nu le-ați au^it rostindu-se; 
căci față cu noi, cari purtam surtuc, inge
rințele prefecților în materie electorală 
se fac în alt chip, el se pdrtă mai cuvi
incios de cât față cu cei cari portă su
man, față cu cari nu se sfiesc de a inge- 
ra pe față și fără leacâ de rușine.

. Dacă acestea sunt procedări admise de 
onor, guvern, dacă asemenea călcări de 
lege se fac cu sciință onor, guvern, și da
că onor, guvern are de gând a tolera și 
încuviința asemenea fapte, acesta e sin
gurul lucru pe care vreati să’i sciti astăzi 
și numai asupra acestui punct am între
bat pe D-nii miniștri de justiție și de 
interne; căci întru cât privesce călcarea 
de lege în sine și făptuirile comise într'a- 
cesta ne reservâm noi cetățenii dreptul 
sâ ne căutăm dreptatea înaintea justi
ției.

Da, întru cătune privesce pe[noi să sciți 
că cu cât se vor călca legile mai mult, 
legi făcute de D-vdstre, cu atât noi vom 
fi mai învierșunați, cu atât vom lupta 
mai cu tărie și mal fără milă, dar fără a 
eși din lege; căci suntem nestrămutat ho- 
tărîți a mărgini propaganda nostră în li
mitele legei D-vdstre; cu cât se va bate 
mal crâncen, cu cât se va ingera mai fă
ră rușine cu atât vom urmări și noi mal 
crâncen și mai fără milă dându-i pe mâ
na justiției pe toți cel cari vor avea în- 
drâsneala sâ calce legea.

Noi afară din lege nu vom eși, nu vom 
eși chiar de ne-ați trimite ca prefect ală
turi cu D. Teleman ea pe D. Sandu Răș
canu.

D. ministru al Justiției, G. Ver
nescu : D-lor, plângerea cea mai însem
nata a D-lul Mortzun e că In Roman s’ati 
împedecat întrunirile într’un mod brutal 
și cu forța publică, câ cu ocasiunea întru
nirilor s’ati făcut arestări și că, afară de 
aceste ingerințe nelegale, se mai fac și 
altele prin județ.

Onor. D. Mortzun ne-a spus astăzi un 
lucru pe care eti ’l-am au^it acum pentru 
ântâiâ dată, cum că arestări s’ati făcut în 
Roman; spunând că are și o petițiune re
lativ la acâsta. Bine ar fi făcut D. Mor
tzun sati acei cari ati fost arestați să mă 
fi încunosciințat de acest fapt îndată ce 
s’a întâmplat, pentru ca să sciti și eti ce 
să răspund acum.

Am avut, în adevăr, o plângere sub
scrisă de veri-o 30 sati 40 de persdne, dar, 
fie (jis In trâcăt, observând originalul a- 
cele! plângeri, s’a vă^ut că se cam ase
mănati tdte semnăturile coprinse în- 
tr’ânsa...
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D. V. G. Mortzun : Prin telegraf ați 

văcjut lucrul acesta?
D. ministru al justiției, G. Ver

nescu : Eti am obiceiul să văd și hâr- 
tiele originale. Când se fac interpelări de 
un om așa de important ca D-vdstră, care 
are pretențiunea să schimbe o situațiune 
socială și politică, ministrul trebue să’și 
dea osteneala să vadă petițiunile și să 
scie de la cine vin. (Aplause).

Așa dar, D-lor, am avut o telegramă ; 
în ea însă nu se vorbea nici de cum de a- 
restări, ci numai că cetățenii n’ați fost 
lăsați liberi să mârgă la întrunire, că ar 
fi luat sala primăriei, dar că în urmă pri
marul le-ar fi refusat’o și că dupe aceea 
voind să ia o altă sală, ati găsit acolo 
sergenți și comisari postați, așa în cât 
cetățenii n’aii putut să țină întrunirea la 
care erati convocațl.

Imediat, D-lor, ce am primit acea te
legramă, eii am și comunicat’o procuro
rului, căci și el era acusat că nu ’și-ar fi 
făcut datoria, ba încă mal mult, se $icea 
cum că el nu s’ar fi găsit nicăieri, că 
ar fi dispărut.

Acestă telegramă o am la minister. 
D-vostră mai spuneți că ați fi găsit pe 
procuror la poliție, aducând și varianta că 
el ar fi dispărut d’inaintea D-vdstre.

Când am vă^ut acest lucru grav, că 
s’aii împedicat cu forța publică întruni
rile, că procurorul a dispărut, și încă cu 
rea credință, pentru ca să nu constate a- 
cest fapt, imediat am scris procurorului 
ca să ’mi comunice cum s’aii petrecut 
lucrurile, și pentru ce nu 'și-a făcut da
toria.

Procurorul ’mi-a răspuns într’un mod 
destul de satisfăcător pentru mine, destul 
de neplăcut pentru cei cari reclamați, că 
tdte cele ce se reclamă sunt inexacte.

D. V. G. Mortzun : Citiți depeșa.
D. ministru al Justiției, G. Ver

nescu : Ați citit’o singur a duoa ^i.
Ndptea ’mi-a venit telegrama că s’a 

întâmplat acăstă împedecare de întrunire 
și a duoa $i am și dat răspunsul procu
rorului de ’l-ați citit d’impreună cu tele
grama ce ’mi venise.

De altminteri sciam că telegrama tre
buia să vă fie cunoscută.

EI bine, ce spuneți D-vdstră astăzi ? 
Că arestări s’ati făcut. Dar nimeni, vă re
pet, nu spune că arestări s’ati făcut. Era 
numai o plângere că's’a împedicat în
trunirea. îndată am scris procurorului și 
’mi-a răspuns că nu este adevărat. Se 
plângeați că era o ^i de târg...

D. V. G. Mortzun: Numai Marția este 
^i de târg.

D. ministru al justiției, G. Ver
nescu: Dumineca, Lunea și Marția nu 
se adună ?Mi se pare că tdte sunt ^ile 
de târg.

D. V. G. Mortzun: Și Mercurea și 
Joia și Vinerea și Sâmbăta.

D. ministru al Justiției, G. Ver
nescu : Dacă poftiți veți face D-vdstră 
în tdte filele ce ați făcut In filele acelea.

Domniele lor aii ales ^iua de târg ca 
să facă întrunirea, când vin mulțime de 
mahalagii și săteni, cărora li s’aii făcut 
tratamente, și pe urmă aii plecat la în
trunire. înțelegeți D-vdstre când veneaii 
cu toții de la târg, după mâncare, ce 
desordine făceai! pe strade. Administra- 
țiunea n’a făcut de cât să împedice desor- 
dinea.

D-le Mortzun, este bine să fie luminați 
și sătenii, cum este bine să fie și cetățenii 
din orașe asupra drepturilor lor ; dar nu 
este bine ca unii dmeni să tulbure min
țile cele naive și credule ale popu- 
lațiunilor rurale, sub pretext de a le ini
ția la dre-cari idei cari, de altminteri, scii! 
bine că nu sunt potrivite cu inteligența 
lor, căci D-vdstră, când vorbiți de ideile 
acelea înalte, de socialism, de reorgani- 
sarea baselor societățel moderne, etc., sciți 
bine că aceste idei și aceste doctrine nu 
sunt la nivelul intelectual al locuitorilor 
țărani și nu cred că D-vdstră le faceți a- 
cestă propagandă ca să faceți dintr’ânșii 
apostoli convinși ai reformelor dorite de 
D-vdstră, ci pdte să fie aci și alte scopuri, 
și acele scopuri veți fi tot-d'a-una împe- 
dicați, fiți siguri de acâsta, ca să le pu
neți în lucrare pe strade ^iua ’namd^ia 
mare sub ochii autorităților însărcinate 
cu menținerea ordinel publice. (Aplause). 
Suntem cu toții pentru respectarea liber- 
tăței cuvântului, a dreptului de propa
gandă; dar când propaganda va aduce o 
agitațiune care să turbure ordinea publi
că, fiți siguri că toți acei turburători vor 
fi puși la regulă conform legei. Faceți în
truniri câte veți voi, desvoltațl cât vâ va 
plăcea în acele întruniri ideile D-vdstre 
mal mult sati mal puțin sănătdse; nimeni 
nu vă împedică. Când însă aceste întru
niri vor lua un caracter de agitațiune vi
novată și turbulentă, autoritățile legale 
se vor găsi tot-d'a-una acolo ca să împe- 
dicFacele scene. (Aplause).

Cât despre faptele ce mi s’ai! denunțat 
astăzi, și despre cari n’am avut cunos- 
cință, de arestări, de cutreerarea județu
lui în scop de a se împedică libertatea în
trunirilor, tot ce vă pot spune acum este 
că voii! da ordin să se cerceteze și vă vom 
comunica in o ședință viitdre descoperirile 
ce se vor face. Până atunci însă ași ruga 
pe D. Mortzun să bine-voiască a face ca 
Adunarea să nu ’și piardă timpul cu dis
cursurile D-sale asupra unor fapte despre 
cari eti nu am nici o cunoscință. (Aplause).

Voci: închiderea discuțiunei.
D. V. G. Mortzun: D-lor deputați, 

cred că nu este dreaptă procedarea celor 
cari cer închiderea discuției și că nu e 
bine să se închidă discuțiunea acestei ces- 
tiuni când D. ministru răspunde în ase
menea chip. Eti m’am mărginit în arăta
rea călcărei legilor și a Constituției, în a- 
rătarea faptelor, a faptelor dovedite 
prin petițiunile și plângerile cetățenilor 
și D. ministru în loc să răspundă la în
trebările mele, n’a făcut de cât să dena
tureze acele fapte. (Protestări, sgomot) .

D. ministru n'a venit cu dovedi ci nu
mai cu vorbe late și sforăitdre cari nu 
pot avea nici un temeiti. D-sa n’a răspuns 
asupra faptului călcărei lefilor și liber
tăților ndstie, și a adus numai ca cea mai 
puternică desvinuire, că atunci când se 
fac întruniri, la cari se propagă idei ne- 
sănătdse, poliția are dreptul să intervie.

Voci: Acesta nu este contra închide
rel discuțiunei.

D. V. G. Mortzun : Vă las răspun
derea acestor interpretări a articolelor din 
Constituție cari garantâză libertățile nds
tre, și în privința întrunire! țărănesci; 
căci la acea întrunire am protestat către 
președintele camerei, către aleșii țărei 
întregi, depeșa care ați primit-o Luni să
ra, ea se rapdrtă la o întrunire a alegă
torilor din colegiul II. Cetiți depeșa și 
vă somez să o aduceți mâne dimineță, ca 
să dovediți că n’ați denaturat faptele, 
răspunn^ându-mi nu trebue să mă faceți 
mincinos pe mine. (Sgomot, protestări).

D. vice-președinte : Nu aveți ne
voe să vorbiți așa de violent; fiind-că cu 
violență nu se pdte câștiga nici o causă, 
fie ori-cât de dreptă. (Aplause).

D. V. G. Mortzun: Mulțumesc de 
observație, D-le președinte, și nu am de 
cât o singură părere de răti, aceea de a 
fi votat și eti pentru D-ta când te-ai a- 
les vice-președinte, ați putea fi puțin 
mai nepărtinitor. (întreruperi, sgomot).

Nu înțăleg cum 'mi puteți cere să’mi 
stăpânesc indignarea față cu un atare 
răspuns al băncei ministeriale. D. mi
nistru spune că de ce n’am venit mai 
înainte sati eri cu aceste petițiuni. (în
treruperi). Eti le-am adus aci astă ^i 
tocmai ca să le vadă Camera întrâgă pen
tru ca să nu se mai pdtă spune ca mai 
rândul trecut că invinuirile ce le aducem 
administrației bașibuzucești sunt numai 
nisce plăsmuiri, că învinuirile sunt lip
site de temeiti

D. C. Olănescu : Sub-scrise prin pu
nere de deget.

D. V. G. Mortzun; Sunt și iscăli
turi proprii, puteți vedea. Ș’apoi, D-le 0- 
lănescu, nu tdtă lumea a avut averea pă
rintelui D-vâstre ca să pdtă învăța carte 
ca D-ta.

D. vice-președinte: Vă rog să vă 
mărginiți a vorbi numai în contra închi
dere! discuțiunei.

D. V. G. Mortzun: Find-că voiți ca 
lumina să nu se facă, sfârșesc luând act 
de atitutidinea Camerei. (Sgomot).

D-le președinte, față cu asemenea li
bertate a discuțiunei, n’am de cât un sin
gur regret, acela că am votat pentru ale
gerea D-vdstre ca vice-președinte.

D. vice-președinte: Dar președin
tele trebue să fie just, nu pdte să părti- 
nâscă nici pe cel din oposițiune, când es 
afară din cestiune, cum nu părtinesce nici 
pe cel din maioritate. Când D-vdstră aveți 
cuvântul contra închiderel discuțiunei și 
vorbiți în fond, eti nu pot face alt-ceva 
de cât a vă chema la cestiune.
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— Se pune Ia vot închiderea discuțiu

nei și se primesce.
D. Em. Protopopescu Pache: D-lor, 

19 D-nl deputați fac următdrea propu
nere:

Mișcarea comerciali în capitala Bucu
resci 'șl are propulsiunea mal cu sămă în 
târgul Oborului, situat în capul căiei 
Moșilor. Acolo se face, de duoi ori pe 
săptămână, comerciul Igrânelor, al fura- 
gelor, al vitelor de tot felul. Acest târg 
stă în legătură cu partea țărei cea mal 
prosperă sub raportul producțiunilor a- 
gricole de tot felul.

O mare greșălă s'a făcut când nu s’a 
ținut sămă de cererile repetate ale co- 
mercianților și agricultorilor, cari recla
mați așegarea unei gare de drum de fer 
chiar In marginea acelui târg atât de în
semnat. Este de datoria ndstră a ruga 
Camera legiuitdre a se uni cu noi, ca 
prințr'un vot, să se invite guvernul a 
prelungi o linie de drum de fer de la 
punctul cel mal apropiat pănă In margi
nea Oborului, pentru deplina satisfacere 
a exigințelor comerciulul și pentru înles
nirea scurgerel produselor agricole din 
țără. Cerem încă ca acăstă linie să fie pre
lungită pănă în Oltenița spre a lega și 
acel port.

Em. Protopopescu-Pache, Receanu, Al. 
G. lonescu, M. Kogălniceanu, I. Stă
nescu, G. Dem. Teodorescu, C. G. Arion, 
I. P. Balanolu, A. Vericeanu, I.G. Poe^ 
naru-Bordea, G. D. Pallade, C. Popovici, 
T. 1. Eocșăndnu, Dr. Severeanu, R. O. 
Pătarlăgeanu, A. Enacovici, Triandafil 
T. Nica, O. G. Vernescu.

V’așI ruga, D-lor, să bine-voițl a în
cuviința urgența pentru acăstă propunere, 
căci comerciul reclamă într'un mod im
perios ca cu o oră mal înainte să se înfi
ințeze o gară la Obor, mal cu sămă pen
tru ca acum în apropierea primă-verel să 
se încăpă lucrarea.

—Se pune la vot urgența și se primesce. 
< D. vice-președinte: D-lor, intrăm în 
ordinea gilei, unde avem mal întâii! cre
ditele pe cari le-a cerut adineaori D. mi
nistru și pe cari D-vdstre ați încuviințat 
a le lua cu precădere în discuțiune.

— D. D. A. Laurian dă citire urmă
torului raport și proiect de lege:

Domnilor deputați,

D. ministru de finance, cu Mesagiul re
gal No. . . din 13 Ianuarie a. c., a înain
tat onor. Camere proiectul de lege prin 
care cere deschiderea unui credit supli
mentar de lei 180.000 (la capit. 8, art 29 
din budgetul ministerului de finance pe 
anul 1888—89).

Expunerea de motive ce însoțesce a- 
cest proiect de lege arată că creditul de 
1.200.000 lei, înscris în budgetul minis
terului de finance pe 1888—89 pentru 
plata primelor de export, se găsesce deja 
sfârșit, ast-fel că astăgi din lipsa de fon

duri nu se pdte achita prime constatate 
n sumă de peste 170.000.

t Causa acestei neajungeri vine din aceea 
:ă fondul de lei 800.000, prevăgut în 
anul precedent pentru plata primelor de 
ii sporit cu 300.000 lei credit suplimen- 
ar, totuși nu a fost suficient pentru a 
ace față drepturilor ce se constatase în 
)rofitul exportatorilor de băuturi spir- 
;udse.

Având tot'd’o-dată în vedere că nu se 
?dte întârgia mult timp plata primelor 
cuvenite exportatorilor, comisiunea a ad
mis creditul suplimentar de 180.000 lei 
și '1 supune deliberărilor D-vdstre.

Raportor, C. Cesianu.

PROIECT DE LEGE

Art. unic.—Se deschide pe săma mi
nisterului de finance un credit suplimen
tar de lei 180.000, la capit. 8, art. 29 din 
budgetul exercițiului 1888—89, pentru 
plata primelor de export.

Acest credit se va acoperi din fondul 
budgetar pentru deschidere de credite 
suplimentare și extraordinare, care se 
sporesce prin anularea unei sume echiva
lente de la capit. 2, art. 16 al budgetului 
datoriei puplice pe 1888—89.

D. vice-președinte: Discuțiunea ge- 
perală este deschisă.

D. ministru de finance, M. Germani: 
D-lor deputați, am cerut cuvântul ca să 
vă dafi dre-cari explicări, fiind-că sunt 
nevoit să vă rog a încuviința să se aug
menteze cifra de 180.000 lei la 200.000.

Când s’afi înființat primele de export, 
s'a prevăgut în budgetul anului 1884 
safi 1885, mi se pare, o sumă care a fost 
cu totul insuficientă, și anii următori s’a 
votat tot-d'a-una o cifră în budget cu ur- 
mătdrea indicațiune:

„Pentru plata primelor din trecut și 
exercițiul curent.* Ast-fel în budgetul 
anului curent 1888—1889 s'a votat 
1.200.000 cu aceeași indicațiune pentru 
plata primelor pe trecut și pe exercițiul 
curent. Din acești 1.200.000 lei, am 
fost nevoit—fiind-că venirea ndstră la 
minister a coincidat cu încheierea exer
cițiului trecut și începerea noului exer
ciții!—am fost nevoit, gic, îndată ce s'a 
votat budgetul, să plătesc prime pe trecut 
până la cifra de 800.000 lei, așa că pen
tru exercițiul 1888—1889 nu a rămas 
de cât 400.000 lei, sumă care a fost 
sleită în cursul anului.

In momentul când am presintat cere
rea de credit, erafi constatate drepturi de 
primă de export în sumă de 161.712 lei, 
20 bani; de atunci până acum s'afi consta
tat încă 28.237 lei, 90 bani; și peste aces
te drepturi mai sunt date autorisări de 
export fabricanților de spirt Prediger și 
Zappa, cari neaparat afi să necesite și 
acestea o sumă dre-care. De aceea 'mi 
permit a ruga onor. Cameră să bine-vo
iască a admite ca în proiectul de lege să 

se gică că se deschide un credit de 
200.000 lei pentru prime de export, și se 
anulăză acăstă sumă de 200.000 lei din 
paragraful indicat în proiectul de lege.

D. vice-președinte: Comisiunea este 
invitată să se pronunțe asupra amen
damentului propus de D. ministru.

D. D. A. Laurian: Comisiunea pri
mesce amendamentul.

— Ne mal luând nimeni cuvântul se 
pune la vot luarea în considerație a pro
iectului de lege și se primesce.

— Articolele în parte se adoptă fără 
discuțiune.

— Se pune la vot proiectul de lege în 
total și resultatul scrutinului este cel 
următor:

Votanți.................................75
Maioritate regulamentară. 46
Bile albe................................ 67
Bile negre 8

D. vice-președinte: Adunarea a a- 
doptat proiectul de lege.

— D. D. A. Laurian dă cetire urmă
torului raport și proiect de lege :

Domnilor deputați,
D. ministru de finance, cu Mesagiul 

regal No.... din 20 Ianuarie 1889, a 
înaintat onor. Camere proiectul de lege 
prin care, pe de-o-parte, se anulăză suma 
do lei 200.000 din alocația prevăgută 
prin budgetul datoriei publice la capit. 2, 
art. 16, iar pe de alta se afectăză acea 
sumă la sporirea fondului destinat pen
tru deschidere de credite suplimentare și 
extraordinare.

Comisiunea financiară, întrunindu-se 
în giua de 21 Ianuarie și luând în consi
derație proiectul de credit de mal sus, a- 
vând în vedere expunerea de motive ce 
însoțesce acest proiect de lege, în care se 
arată că fondul pentru deschidere de cre
dite suplimentare și extraordinare a fost 
prevăgut prin budgetul a. c. Ia suma 
de lei.......................... 1.163.559 b. 30

El s’a sporit cu anu
lările aprobate prin le
gea din 23 Decembre 
1888 cu suma de lei .. 994.590 „ —

Și cu soldul rămas 
disponibil din împru
mutul de 31.600.000 lei, 
efectuat prin conversiu
nea obligațiilor rurale, 
conform legei votate de 
ambele Corpuri legiui
tdre cu lei • • • • • 114.838 „ 56

Cari fac suma totală
de lei ...... . 2.272.987 w 86 

Având în vedere că
asupra acestui total s'afi .
deschis diferitelor mi
nistere credite (deja pro
mulgate) suma de lei.. 1.892.235 w 11

Și că ar rămâne dispo
nibil numai suma de lei. 380.752 „ 75 

I Considerând tot-d’o-dată însă că asu
pra acestei sume Adunarea a mai aprobat 
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a se deschide un credit extraodinar de 
lei 200.000, pentru a se veni In ajutorul 
comitetului instituit pentru exposițiunea 
din Paris.

Suma disponibilă, prin urmare, se re
duce la lei 180.752 b. 75, și nu este su
ficientă pentru a acoperi tdte trebuințele 
de credite de cari mal aă nevoe diferite 
ministere pentru serviciul exercițiului 
curent.

In considerație dar a celor de mal sus 
s'a întocmit alăturatul proiect de lege, 
prin care pe de-o-parte se anuleză din a- 
1 oca ți unea de agio, prevăzută tn budgetul 
datoriei publice lacapit. 2, art. 16, suma 
de 200.000 lei, iar pe de altă parte a- • 
c&tă sumă se destină la sporirea fondului 
pentru deschidere de credite suplimen
tare și extraordinare.

Comisiunea financiară admite creditul 
cerut și a însărcinat pe subsemnatul ca 
raportor, al supune și deliberărilor D-vdstre.

Raportor, C. St. Cesianu.

PROIECT DE LEGE
Art. I. Se anulăză suma de lei 200.000 

din alocația prevăzută prin budgetul da
toriei publice la capit. 2, art. 16.

Art. II. Suma anulată prin articolul 
precedent va servi la sporirea fondului 
pentru deschidere de credite suplimen
tare și extraordinare.D. ministru de finance, M. Germani : D-lor deputațl, prin presentul 
proiect de lege vi se cere să bine-voiți a 
vota anularea unei sume de 200.000 lei 
de la Capitolul II, art. 16 din budget, și 
să afectați acestă sumă la sporirea fon
dului pentru deschidere de credite extra
ordinare și suplimentare. Diferiți mi
niștri v’au cerut credite suplimentare pe 
cari ați bine-voit a le vota; ați mai bine
voit a vota o sumă de 200.000 lei pentru 
ajutorul comitetului instituit pentru ex
posițiunea din Paris, care sumă ați votat 
să se plătescă din paragraful creditelor 
suplimentare și extraordinare. Din causa 
acăstă, lipsind sumele necesare, întrecăn- 
du-se suma destinată pentru credite ex
traordinare și suplimentare, era de dato
ria mea să caut a găsi suma de anulat, cu 
care să vin să completez suma necesară 
pentru deschiderea de credite extraordi- I 

nare și suplimentare. Acăsta vi se cere 
prin presentul proiect de lege.

— Ne mai cerând nimeni cuvântul, se 
pune la vot luarea în considerare a pro
iectului de lege și se primesce în unani
mitate.

— Articolul unic se adoptă fără dis
cuțiune.

— Se pune la vot proiectul de lege în 
total, și resultatul scrutinului e cel ur
mător :

Votanți.......................................62
Maioritate regulamentară . 46
Bile albe.....................................58
Bile negre...................................4
Abțineri. . ........................ 2

D. vice-președinte: Adunarea a a-
doptat proiectul de leae.

Acum la ordinea Z^ei este proiectul de 
lege relativ la modificarea impositulul 
asupra băuturilor spirtudse.

— D. Gr. Constanti nes cu, raportorul 
comitetului de delegați ai secțiunilor, dă 
cetire următorului raport și proiect de 
lege;

Domnilor deputați,
Proiectul de lege depus de D. ministru de finance pentru 

modificarea unor disposițiuni din legea asupra băuturilor 
spirtuose s’a admis cu diferite amendamente de tdte sec
țiunile Camerei, cari ad desemnat ca delegați pe :

D. G. Apostoleanu pentru secțiunea I,
, C. Resu « V in,
, I. Robescu V V iv,
w C * D. Gabunea w V v,
f I. Oroveanu w V VI,
, N. Nicorescu w a VII,

și pe subsemnatul pentru secțiunea II.
Comitetul delegaților, discutând în mal multe ședințe 

acest proiect de lege, ’l-a admis în majoritate cu dre-carl 
modificări, făcăndu’ml ondrea a mă numi raportor.

Domnilor deputați,

Proiectul de lege depus de guvern are duoă obiecte: ân- 
tâid, propune scăderea taxei asupra spirturilor din producte 
de la 8 bani de grad la 5 bani, suprimând și prima de export; 
al duoilea, propune transformarea taxei de 4 bani de grad 
asupra rachiurilor din fructe într'o taxă pe hectar la 
livezile de pruni și vie.

I. In ce privesce taxa asupra spirturilor din producte, 
nu am nevoe a insista mult asupra motivelor pentru cari 
guvernul propune acest scăZămănt. Este destul a constata 
cu scriptele ministerului de finance că productivitatea 
acestei materii imposabile a mers descrescând cu cât 
taxele sad urcat: când taxa era de 275 bani de grad, se 
producea în țără 25.000.000 litri spirt sau 200.000.000 
grade; iar în anii din urmă, cu taxa de 8 bani la grad, nu 
s afi mal produs de cât 7.000.000 până la 8.000.000 
litri sau 60.000.000 până la 70.000.000 grade, adică 
aproximativ abia a treia parte din producțiunea anteridră. 
Era dar de datoria guvernului și a Corpurilor legiuitdre a 
degreva fără întârziere acăstă industrie națională, ame
nințată a peri sub povara unul imposit prea grefi, urcat 
prin legea din 29 Martie 1886 numai sub presiunea 
nevoilor fiscale.

S’a născut însă o vie discuțiune în sînul comitetului 

asupra cestiunei de a sci dacă și taxa de 5 bani de grad 
propusă de guvern nu ar fi prea grea, mal ales dupe su
primarea primei de export; și majoritatea comitetului, 
prin 4 voturi contra 2, a admis taxa de 4 bani la grad, 
iar minoritatea a fost pentru taxa de 5 bani. Asemenea 
s’a născut discuțiune și asupra suprimărel primei de export, 
și comitetul a admis suprimarea el, afară de D. N. Nico
rescu, delegatul secțiunel VII, care a fost pentru menți
nerea el. In urma reducerel taxei de la 8 bani la 4 bani 
de grad, degrevațiunea este destul de simțitdre, ca acăstă 
industrie să’și pdtă găsi debușeurile necesare, fără a mal 
avea nevoe de prima de export de 27» bani la grad. Alt
fel, dacă pe lângă degrevarea admisă sar menține și prima 
de export, impositul s’ar reduce aprdpe la nimic și s’ar 
produce un gol simțitor în budgetul Statului.

II. In ce privesce rachiul de prune, tescovină, vin și 
drojdii de vin, guvernul propune schimbarea taxei actuale 
de 4 bani de grad în o taxă pe întinderea livezilor de 
pruni și de vie, fixând 12 lei la hectarul de pruni și 4 lei 
la hectarul de vie. Justificarea transformărel acestei taxe 
nu mal trebue făcută înaintea D-vdstre. Este în genere 
cunoscut de la un cap până la cel-alt al țărei plângerile 
unanime ale producătorilor de ast-fel de rachiuri în contra 
impositulul stabilit prin legea din Martie 1886, imposit 
greii și vexator peste măsură.

In adevăr, cu taxa de 4 bani de grad pe decalitru s’a 
ajuns adesea la resultatul straniii că s'a luat producătoru
lui în imposit aprdpe tdtă valorea produsului săti. Sad 
văZut cașuri și mal stranii: producătorii țărani, al căror 
rachiu în genere este de calitate inferioră, aii primit pa 
marfa vîndută în târguri mal puțin de cât suma imposi- 
telor cuvenite Statului și comunei.

Comitetul delegaților a admis dar în unanimitate trans
formarea propusă de guvern, fixând în majoritate de 5 
contra 2 suma de $ece lei de hectarul de pruni și duoi 
lei de hectarul de vie. S’a creZut că taxa de 12 lei era 
prea grea, în vedere că liveZile de pruni nu produc în fie
care an, iar pentru vil s’a considerat suficientă taxa de 2 
lei pe lângă foncieră actuală și taxa pentru filoxeră.

Ca consecință naturală a principiului că aceste taxe 
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sunt de consumațiuhe, și prin urmare dări indirecte, re
sultă că nu se va percepe asupra lor nici un fel de 
jecime de către comune, județ, etc. Acostă idee resultă și 
din proiectul guvernului. Comitetul delegaților însă a 
crezut că e mal bine a o formula în textul legei și ast-fel 
s’a introdus în acest sens un aliniat la art. 2.

Asemenea a crezut comitetul delegaților, spre a evita 
ori-ce confusiune la aplicarea legei, a introduce un aliniat 
tot la art. 2, prin care se scutesc de ori-ce taxă fracțiunile 
de livezi ce conțin mal puțin de 100 pruni. In părțile mun- 
tâse ale țărei, fie-care locuitor are lângă casă sau lângă vie 
un dre-care număr de pruni, cari mai nici o-dată nu servă 
la fabricare de rachiu, luând cu totul o altă întrebuințare; 
s’a crezut bine a se scuti de taxă asemenea fracțiuni de 
livejl, căci în definitiv legea nu se aplică și nu trebue să 
se aplice de cât la acele livezi de pruni destinate la fabri
carea rachiului, iar nu prunilor risipiți prin grădini sau 
vil, al căror teren, având și altă cultură, este deja supus 
la darea foncieră și cele-alte dări prevăzute prin legi.

La art. 4, relativ la declarațiunea ce trebue să facă pro
prietarii sad cultivatorii pentru livezile ce nu vor servi la 
fabricarea de rachiu, D. Nicorescu, delegatul secției VII, a 
propus resturnarea acestui sistem. D-sa a fost de opiniune 
ca acea declarațiune să se impună acelora ce voesc a fabrica 
rachiuri din livezile lor, așa că orl-cine nu va face decla
rațiune e presupus a nu fabrica. Majoritatea comitetului 
însă, considerând că atât prunele cât și tescovina din vin 
sunt prin natura lor destinate pentru fabricare de rachiu, 
și dar acăsta fiind regula, era vexatoriu a mal impune pro
prietarilor sau cultivatorilor o asemenea declarațiune. Din 
contra, aceia din proprietarii sau cultivatorii cari vor voi

Raportor, GR. CONSTANTINESCU.
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a da acestor produse o altă destinațiune, care ar fi o dero
gare la regula comună, să fie datori a face declarațiunea 
lor înainte de 15 Ianuarie a fie-cărul an.

Cele-alte disposițiunl ale proiectului de lege propus de 
guvern, relative la modul constatărei, la contravențiunl și 
pedepse, s’afi admis fără modificare, schimbându-se numai 
termenul declarațiunel prevăzută de art. 4, fixându-se 
pentru anul curent la 1 Martie viitor. •

Acestea sunt, D-lor deputați, modificările ce comitetul 
delegaților a introdus în proiectul guvernului.

Prin scăderile făcute și dupe calculele ministerului 
de finance, impositul așa stabilit ar produce pentru anul 
curent: .

De la spirturl, calculate cu un spor de consumațiune de 
25 %, adică la 100.000.000 grade a 4 bani . 4.000.000

Livezile de pruni, 65.000 hectare a 10 lei . 650.000
Viile, 125.000 hectare a 2 lei..................... 250.000
Berea, socotind consumațiunea la 250.000

decalitri a 3 lei..................................................... 750.000
Băuturi importate........................................... 100.000

Total . . 5.750.000

Acest resultat comparat cu suma încasată anii trecuți 
aproximativ 7.000.000 lei, resultă o diferință în minus de 
peste 1.000.000 lei.

Comitetul delegaților însă a crezut că tesaurul este 
dator a 'șl impune acest sacrificifi pentru ridicarea unei 
industrii ce luase avânt odinioră și care astăzi este aprdpe 
să cadă sub povara grelelor taxe puse asupră'i.

Pentru aceste considerente, comitetul delegaților vă râgă, 
D-lor deputați, a vota alăturatul proiect de lege.

PROIECT DE LEGE
PENTRU

MODIFICAREA UNOR DISPOSIȚIUNI DIN LEGEA ASUPRA BĂUTURILOR SPIRTUOASE

Art. 1. Taxele de consumațiune asupra băuturilor spir- j 
tudse, prevăzute prin al. a și & de sub art. 1 al legei din 
29 Martie 1886, se fixeză într’un mod uniform la 4 bani j 
de grad de fie-care decalitru; iar acea prevăzută prin al. c । 
la 3 lei de fie-care decalitru. J

Art. 2. Pentru înlesnirea constatărilor și a împlinirilor, i
taxa asupra rachiurilor fabricate din prune, tescovină, vin 1
și drojdii de vin se percepe dupe întinderea pământurilor 
producătore, plătindu-se de fie-care hectar de li vede de 
pruni câte 10 lei, iar de fie-care hectar de vie hicrătâre 
câte 2 lei. :

Fracțiunile de hectar plătesc taxa dupe analogie.
Pentru livezile de pruni, fracțiunile se calculeză dupe ! 

numărul prunilor, socotindu-se 600 pruni drept un hectar.
Sunt scutite de ori-ce taxă fracțiunile de livezi ce coprind ’ 
mal puțin de 100 pruni. |

Asupra taxelor prevăzute în acest articol nu se va per- ; 
cepe nici o jecime comunală, județiană, de drumuri și de j 
percepere. j

Art. 3. Acăstă taxă se înscrie prin rolurile de contri- 
buțiunl și se plătesce de o-dată cu impositul fonciar în 
conformitate cu legea pentru constatarea și perceperea 
contribuțiunilor. »

Art. 4. Taxa nu este datorită întru cât produsele live- I 
jilor și viilor nu se vor întrebuința la fabricare de re- j 
chiurl. I

Spre acesta, proprietarii safi cultivatorii sunt datori a |
face declarețiunile lor la primăria locală, în fie-care an, îna- |

Raportor, GR. CONSTANTINESCU.

in te de 15 Ianuarie, indicând lămurit livezile safi viile a 
căror producțiune nu va servi la fabricare de rachiuri.

înstrăinarea însă a prunelor așezate în vase spre fer
mentare și a tescovinei safi drojdielor în natură dă loc la 
perceperea taxei.

Art. 5. Acel cari se vor dovedi ca, contrarifi declarațiunel 
lor, afi întrebuințat prune, tescovină, vin safi drojdii de 
vin la fabricațiune de rachiuri safi afi înstrăinat asemenea 
materii, sunt pasibili de pedepsele prescrise prin art. 25 la 
legei asupra băuturilor spirtudse din 29 Martie 1886; iar 
fabricanții băuturilor produse din aceste materii vor plăti 
taxa fixata prin art. 1 al legei de față.

Art. 6. Disposițiunile coprinse în ultimele duoă aliniate 
ale art. 1 și aliniatul ântâifi al art. 12 din aceeași lege sunt 
și rămân abrogate.

Art. 7. Rachiurile cari cad sub prevederile art. 2 de mal 
sus și cari se vor afla fabricate în deposite la epoca apli- 
cărei legei de față vor fi scutite de ori-ce taxă.

Art. 8. Indemnisațiunile acordate prin legile din 27 
* Martie 1885 și 22 Iunie 1886 pentru exportul spirturilor 

și rachiurilor sunt și rămân desființate.
Art. 9. Legea de față se va pune în aplicare la 1 Apri

lie 1889.
Constatarea însă a drepturilor Statului asupra livezilor 

de pruni și a viilor se va face prin mijlocirea comisiunilor 
de recensământ din primul semestru al anului curent, 
pentru care declarețiunile proprietarilor safi cultivatorilor, 
prevăjute la art. 4, vor trebui făcute înainte de 1 Martie 
1889.
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Iată acum, Dior, și coprinderea peti- 

țiunel ce s’a primit la biurofi și căreia A
dunarea a decis a i se da citire:

Domnule ministru,
Nu este imposit, care să fi dat nascere 

la mal multe plângeri ca taxa asupra 
țuicei. Și cuantumul excesiv al dărei ca 
și vexațiunile, la cari dă loc constatarea 
și perceperea ei afi ținut într’o alarmare 
continuă podgoriile și părțile muntâse din 
S* dețele Prahova, Dâmbovita, Argeș, 

uscel, Vâlcea, Gorj, Mehedinți, Buzăfi, 
Râmnicu-Sărat și Putna.

Necurmat am arătat și puterei execu
tive și Corpurilor legiuitâre că legea în 
vigdre asupra țuicei lovesce amarnic în 
existența unei treimi din populația țărei 
și omdră o industrie productivă și emina
mente indigenă.

Din nenorocire plângerile ndstre afi 
căgut în fața unor simple exigențe fis
cale, măcar că din tdte părțile s'afi recu
noscut că taxa asupra țuicei așa cum e 
legiuită, e asuprit dre, inică și onerosă.

Am salutat deci cu bucurie proiectul 
de lege ce ați bine-voit a înfățișa Adu
nărei deputaților, pentru a se înlocui ta
xa existentă asupra țuicei, cu o dare per
manentă pe hectarul de pruni.

Noua sistemă de impunere are în ade
văr meritul de a stabili o basă mai echi
tabilă a dărei, de a o ușura întru cât-va și 
mai ales de a sfârși cu formele și cu 
vexațiunile, la cari ne constrînge legea 
astudă.

Pentru acăsta nu avem destule cuvinte, a vă exprima mulțumirea și recunoscința 
ndstră.

Un pas către bine e făcut, dar nu e 
destul atâta pentru a se repara injustiția 
și a se ridica povara ce ne apasă.

Să ne permiteți, D-le ministru, a vă su
pune cu respect la cunoscință defectele 
principale ce observăm noi și în noul 
proiect de lege:

1) Taxa de 12 lei pe hectar e enor
mă. — Mal ântâifi trebue să fie lămurit 
un lucru: că livezile de, pruni nu produc 
alt-ceva de cât prune. Natura ca și situa
țiunea solului fac inaccesibile pentru altă 
cultură, afară de mici cantități de fânâță. 
Sub raportul productibilităței am putea 
gice că livezile sunt mult inferidre 
câmpiilor arabile, intru cât acestea din 
urmă sunt priincidse pentru ori-ce pro
duse agricole și cu tdte acestea livezile 
suportă: ca foncieră o taxă egală cu a câm
piilor, plus o taxă specială pe hectar, 
care întrece cu mult impositul fonciar.

Dar mai e încă un fapt care diferen
țiază fdrte mult livezile de câmpii. Se 
scie de tdtă lumea că livezile de pruni nu 
rodesc în termen de mijloc de cât la 4 și 
6 ani și nouile sădiri de pruni nu fructi
fică de cât la gece ani, pe câtă vreme 
câmpiile produc regulat în fie-care an.

Drept e dar ca livezile să suporte im
positul fonciar—o dare exclusiv a veni

tului—plus o taxă specială, chiar atunci 
când nu produc nimic?

De ce acăstă părtinire ? Și de ce părti
nirea să fie tocmai în favorea câmpânu- 
lui, a cărui bună stare e cu drept cuvânt 
invidiată de nenorocitul locuitor al pod
goriei safi al muntelui, care n’are alt 
mijloc de hrană de cât rodul livezilor 
sale? într’o justă și echitabilă repărțire 
a impositelor, podgoriile și întrăga salbă 
a munților ar trebui favorisate față de 
câmpiile agricole și nici cum ar merita o 
Împovărare ca cea statornicită prin legea 
asupra spirtudselor.

De și nedreptatea e strigătdre, noi, ca 
nisce buni cetățeni, ne supunem hotărîre! 
de a ni se mal impune livezile pe d'asu- 
pra impositului fonciar și primim sistema 
de impunere asupra hectarului preconi- 
sată de D-vostră.

Ne este însă grefi a admite cuantumul 
de 12 lei pe hectar coprins în proiectul 
de lege, fiind enorm față cu producțiunea 
unul hectar de pruni; o asemenea taxă 
ar fi chiar mai aspră ca cea statornicită 
prin legea în vigdre, căci cel puțin acum 
plătim taxa numai în cas de producțiune 
și în general atunci când cumpărătorul 
vine să ne cumpere marfa și prin urmare, 
să ne procure migldcele bănesc! de a sa
tisface obligațiunile legei; pe când cu 
taxa pe hectar, vom plăti până să 
avem un an de rodire patru ani succesiv, 
adesea și mai mult. Ba încă pentru nouile 
sădiri de pruni, taxa admisă pe hectar va 
fi și mal onerosă, căci, cum am spus, plan- 
tațiunile noui de pruni nu rodesc de cât 
la gece ani. Ast-fel că, pentru acestea din 
urmă, taxa ce s'ar plăti în interval de 10 
ani ar covârși însăși valdrea pământului.

Dacă, de exemplu, taxa pe hectarul de 
livezi ar fi redusă la cel mult patru lei, 
podgorenii și muntenii s'ar resimți în a- 
devâr de acestă scădere.

Câte-va sutimi de mii de lei, nu con
stitue o bogăție apreciabilă pentru fisc, 
pe când aceiași bani lăsațl în punga con
tribuabililor ar accentua o mișcare econo
mică și ar contribui forte mult la bogăția 
țârei.

2) Reducerea taxei asupra spirtului și 
suprimarea primei de export, sunt in defa- 
vdrea industriei țuicei.

Fără înduoială că și spirtul, ca produc
ție indigenă, are tot dreptul la solicitu
dinea guvernului și a țârei.

Dacă voim să sporim avuția națională 
și să încetăm de a fi pe tărâmul indus
triei tributarii străinilor, trebue să încu- 
ragiăm ori-ce produse ale industriei in
digene.

Și chiar noi podgorenii și muntenii, 
rivali prin firea lucrurilor, cu producă
torii spirtului suntem cei d'ântâifi a re
cundsce că cu regimul actual de impu
nere industria spirtului perde enorm și 
amenință a peri.

Susținere și ajutor se cuvine spirtului, 
dar cu o condițiune ca măsurile protrec- 
trice să nu fie luate în paguba ndstră, 

căci atunci ceea-ce se dă ca avantagifi 
într’o parte, se cifreză cu perderi colosale 
în cea-altă parte.

E de datoria legiuitorului ca să găsâscă 
mijlocul de a precumpăni bine și cu în
țelepciune ajutorul ce ar voi să acorde 
celor duoă ramuri ale spirtudselor fără 
însă a favorisa pe una în detrimentul 
alteia.
JJupe părerea ndstră n’ar fi tocmai grefi, 

D-le ministru, a se găsi o normă pentru 
a se protege și țuica ca și spirtul.

In adevăr, se scie că țuica este un pro
dus care se consumă numai în interiorul 
țărei și chiar aci numai în județele de 
dincdce de Milcov. Ori la ce grad de per
fecție ar ajunge fabricarea țuicei, ea nu 
pdte trece nici o-dată granița, pentru cu
vântul fdrte simplu că nu e cunoscută 
și primită acăstă băutură în străinătate.

Nu e tot așa cu spirtul, acest produs 
n’are patrie, el găsesce cumpărători în 
tdtă lumea.

Prin urmare, n’ar fi prudent și folosi
tor ca să se reserve țuica pentru consu
mația interidră și să se asigure posibili
tatea spirtului de a eși din țără ?

De ce am lăsa pe ambele ramuri ale 
spirtudselor să se strivăscă una pe alta, 
prin o concurență vătămătdre ?

Dar mal e încă o considerațiune — am 
putea gice de ordine publică— care osân- 
desce spirtul ca consumațiune interidră. 
Mulți higieniștl însemnați afi arătat în 
scris efectele triste ale așa numitului ba
samac asupra sănătăței consumatorilor. 
Nu mai e un mister pentru nimeni agi că 
rachiul fcfăcut din spirt îndobitocesce și 
ucide organismul omenesc; pe când țuica 
se scie de tdtă lumea că e o băutură hy- 
gienică.

Dacă noua legiuire a spirtudselor va ține 
compt de aceste considerațiuni și va sta
tornici impositul ast-fel în cât țuica să 
pdtă sta în comercifi, cultura prunilor ar 
lua o mare desvoltare, livezile părăginite 
deja ar fi replantate și chiar delurile, pustiite 
de filoxeră, s’ar acoperi cu plantațiunl de 
pruni. Cu chipul acesta podgoriile și păr
țile muntdse ar avea un mijloc sigur de 
existență și Statul ar avea de unde să 'și 
împlinescă dările.

Pe de alta spirtul desfăcându-se peste 
frontieră, va aduce în țeră aurul străină- 
tățel și nu măi puțin agricultura ar câș
tiga din ridicarea prețului cerealelor, cari 
vor fi căutate pentru fabricarea spirtului, 
și apoi câștigul se revarsă tot asupra a
gricultorilor, proprietarilor de puduri, 
brațelor, cărăușilor, dogarilor, cari fac o
bicinuit furniturifabricanților de spirt.

Pentru a ajunge la aceste resultate fru- 
mdse, ar fi destul, credem, D-le ministru, 
să nu se mai reducă taxa asupra spirtului, 
pentru a face mai anevoidsă concurența 
sa față de țuică, și apoi să i se acorde o 
primă de export, fie chiar înduoit de cât i 
se dă agi, plus o reducere chiar a plăței 
transporportului cu calea ferată, așa în 
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cât să i se rosti tu e spirtului pe aceste căi 
o bună parte din darea fiscala.

In urma acestor considerațiuni ne per
mitem respectuos, D-le ministru, a formula 
cerererea nostiă In următdrele conclu
siuni :

a) Texa pentru hectar de livede [ de 
pruni să fie de 4 lei, iar pentru hecturul 
de vie lucrătdre și nedistrusă Jde filoxeră 
câte 2 lei.

Să fie scutite de plata acestei taxe 
livezile în timp de 10 ani de la plantare 
și viile în timp de 5 ani, în care timp ele 
nu rodesc.

c) Județul și comuna să nu aibă drep
tul de a pune ^iciml adiționale la acostă 
dare directă, căci deja comunele percep 
taxa din accise.

dj Declarațiunea prevăzută de art 4 al 
proiectului de lege să se facă la 1 August 
sati dacă se menține data de 1 Ianuarie, să 
se reserve dreptul și proprietarilor de li
vezi cari ar fi declarat că nu întrebuin- 
ț&ă prunele pentru țuică, ca să pdtă și 
el fabrica țuică, dacă ar găsi cu cale.

Bine-voiți, vâ rugăm D-le ministru, a 
primi încredințarea despre înalta stimă 
și considerațiune ce vâ păstrăm.D. Ernest Sturdza: Este și o peti- 
țîune a fabricanților de spirt. Ca să fim 
drepți, vă rog, să încuviințați a se citi și 
acea petițiune.

Voci: Da, da...
D. Gr. Constantinescu : Citesce ur- 

mătdrea petițiune:
Domnule Președinte,
și Domnilor Deputați,

„Vânând că prin noul proiect depus de 
onor, guvern se impune o taxă de 5 bani 
de fie-care grad de decalitru pentru ra
chiurile fabricate din cereale (spirt); iar 
rachiurile din fructe (țuică) sunt scutite 
de acestă taxă, plătind o dare anuală de 
hectar.

. acâstă lege spirtul este mult lo
vit de neegalitatea taxei și fabricațiunile 
vor înceta cu totul, căci D-vdstre cund- 
sceți cu toții că singură acestă industrie, 
putem ^ice, din tdte a suferit fdrte mult 
din pricina taxelor prea mari la cari a 
fost supusă. ~

„Dacă taxa ar fi mal rațională atunci 
și acăstă industrie ar începe a reînvia și 
comerciul s’ar putea face pe o scară mai 
Întinsă, ast-fel că Statul ar percepe sume 
mult mai mari prin consumațiunea ce s’ar 
face în țără și prin îmulțirea fabricelor 
cari a^i stah în ruină, mai ales că tdte fa- 
bricațiele s’ar desface în țără, prima de 
export fiind suprimată.

„Subsemnați!,fabricanți și comercianți 
de băuturi spirtudse din județul Prahova, 
fiind convinși că D-vdstre sunteți repre- 
sentanții națiunei, și prin urmare, viața 
țărei, veți asculta rugăciunea ndstră fi
xând o taxă pentru spirt cel mult de trei 
bani de grad pentru fie-care decalitru, 
căci dacă s’ar impune o taxă mai mare, 
veți omorî industria și comerciul spirtului/ ~

D. vice-președinte: Discuțiunea ge
nerală este deschisa.D. R. Pătărlăgeanu: Domnilor de
putați, legea de față trebue să ne bucure 
pe toți; ea este menită să aducă o ame
liorare producțiunei rachiului din fructe; 
căci, pe de de-o parte, se admite sistemul 
de a se plăti impositul pe ectarul de li
vede, iar nu pe grad, și pe de altă parte 
fabricațiunea spirtului, de la o taxă așa 
de însemnată la care se ridicase, ajunsese 
a desființa cu desăvârșire acâstă industrie, 
ajunsese a face să se desființeze o mulți
me de fabrice de spirt în țeră la noi. De 
exemplu, în Prahova, opt-spre-^ece fa
brice de spirt, din causa prea marilor 
taxe, ati fost nevoite să înceteze — și să 
înceteze, se înțelege, nu de bună voie, căci 
cei mal mulți proprietari de asemenea 
fabrice s’aâ sărăcit cu totul.

•Vedeți dar, D-lor deputați, că de 
și, în privința acestui fel de imposit, s’a 
$is că el pdte suferi mari taxe, dar, când 
aceste taxe trec peste dre-cari limite, a
tunci ele ajung a echivala cu desființarea 
industriei chiar. Căci, de unde până la 
1885, când s’a votat legea actuală, fabri- 
cele de spirtudse prosperați, de exemplu, 
în județul Prahova numai erați șapte
sprezece fabrice; dupe aplicarea acestei 
legi, prin prea multele și prea grelele 
taxe, fabricele s’ati desființat și Statul n’a 
mal avut ce percepe.

Prin urmare, toți trebue să primim cu 
bucurie legea care ni se propune, cu con- 
dițiune de a ne face dre-cari reserve, de a 
presintă dre-cari amendamente; pentru că 
mi se pare că ea conține dre-cari dispo
sițiuni vătămătdre atât spirtului cât și 
rachiului-țuică.

Iată despre ce voesc să vă vorbesc.
Prin proiectul de față, taxa de 8 bani 

se reduce la 5 bani, și dupe proiectul de
legaților, la 4 bani asupra spirtului; dar, 
suprimându-se cu desăvârșire prima de 
export, este un inconvenient fdrte mare ; 
căci spirtul, în loc să se exporte în străi
nătate, este silit să se consume în țeră; 
ceea-ce va face o simțitdre concurență 
țuicel; căci dacă vom socoti, ceea-ce e a- 
devârul, că spirtul pdte, adăogându-se 
apă, să se facă de 4 ori mal mult de 
cât era, pentru ca să se pdtă vinde în con
curență cu țuica, ajunge ast-fel ca în loc 
de 4 bani de grad, ca la țuică, să ’l coste 
numai un ban de grad.

Iată dar, D-lor, cum spirtul ar putea 
să facă concurență fdrte însemnată țuicel, 
și acâstă producțiune indigenă să pâră sub 
lovirea unei alte industrii. Experiența ne 
a dovedit că prima de export a avut dre- 
cari șanse, ba pot să ^ic a reușit; căci lu
ând datele statistice găsite în publicați u
nea oficială: „Comerciul României cu ță
rile străine/ găsim că de Ia 1881 până la 
1884 s’a exportat 140 000 litri de spirt; 
pe când la 1885 și 1886 când s'a aplicat 
legea de prime asupra exportului, numai 
în acești duoi ani s’a exportat 7.000.000. 
Vedeți dar că numai In duoi ani s’a ex

portat de 50 de ori atât cât a putut să se 
exporte în cinci ani fără prime.

Din contră, în acești ani, 1881-1885, s'a 
făcut import de spirt în țâră de 2.600.000 
litri, de dre-ce dupe aplicarea legei pri
melor, nu s’a importat In 1885 de cât 
144.000 litri și în 1886 100.000. Vedeți 
dar, D-lor, că dacă s’ar suprima prima 
de export, nu numai că exportul nostru 
suferă, dar (jeciml de mii, șutim de mii 
de proprietari vor suferi... .

Spirtul străin de asemenea se va im
porta mai mult în țâră, și acesta, împre
ună cu spirtul nostru, vor face concuren
ță producțiunei indigene a țuicei.

De aceea, D-lor, am luat cuvântul ca 
să facreservele mele, și să spun că primesc 
legea ; căci are intențiune de a ameliora 
sorta acestei producțiunl, și a vă spune 
că am de gând să propun amendamente, 
pe cari cred că onor Cameră le va primi, 
în sensul ca să se modifice taxa, dar mai 
cu sâmă să se admită principiul primei de 
export, căci e fdrte eficace, nu numai din 
punctul de vedere, precum am avut ond- 
re să vă demonstrez, că spiritul ar face o 
concurență sdrobitore țuicel, dar și pen
tru cuvântul că sistemul primei de export 
are să fie de folos agriculturei, căci grâ- 
nele vor fi căutate pentru fabricarea spir
tului și li se va urca prețul.

Afară de acâsta mai e Încă un avanta- 
giti și mal mare, la care trebue să ne 
gândim cu toții, încuragiarea industriei 
crescerel vitelor, cari se hrănesc cu fdrte 
multă înlesnire și cu puțin capital prin 
borhotul fabricelor de spirt.

Dacă e un interes pentru vecinii noș
tri ca să ne facă concurență în privința 
acestei industrii, acest inteies constă mai 
cu sâmă în desființarea primei de export, 
pentru ca să se pdtă compromite hrana 
vitelor nostre spre a se încuragia cresce- 
rea vitelor străine.

Iată dar motive puternice pentru cari 
eti am luat cuvântul spre a declara că, 
dupe ce se va lua în considerațiune acest 
proiect de lege, am să propun dre-cari a
mendamente, pe cari le voiti supune a- 
precierei D-vdstre.

D Ernest Sturdza: D-lor, am cerut 
cuvântul pentru a combate întru cât-va, 
atât proiectul presintat de guvern, cât și 
raportul comitetului delegaților; căci, 
dupe un studiti ce am făcut basat pe da
tele ce ’mi ati fost comunicate de omeni 
competinți In acâstă materie, mi se pare 
că și proiectul guvernului și raportul 
comitetului delegaților e injust în ceea-ce 
privesce fabricațiunea spirtului de cere
ale.

Dacă vom lua proiectul guvernului, 
constatăm că se propune ca taxa spirtu
lui de cereale să se reducă la 5 bani de 
la 8 care era în legea până acum exis
tentă; iar taxa asupra țuicel să nu se mai 
plătâscă pe decalitru sati grade, ci să se 
reducă la o taxă pe hectar de livede de 
pruni.Acâstă taxă pe hectar guvernul propu
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ne si fie de 12 lei, iar proiectul comitetului delegaților 10 lei de hectar.Voind să ’mi dafi sema in mod precis de proporțiunea în care se reduce, prin I noul proiect de lege, impositul asupra țui- cei în raport cu ceea-ce ea plătesce dupe legea până acum existentă, care impunea țuica cu 4 bani de grad, iar spirtul de cereale cu 8 bani, am constatat, dupe sci- ințele ce am avut ondrea a 'ml fi comunicate de D. ministru de finance, că acâstă reducere a taxei pentru țuică la 12 lei pe hectar, echivalezâ cu un imposit asupra țuicel de aprdpe un ban de grad... *
O voce : Când se face.
D. Ernest Sturdza : Efi, dupe infor- mațiunile ce mi s’afi dat de D. ministru de finance, am Întrebat cât evaluează D-sa acei 4 bani de grad cari existafi până acum, și (D-sa a spus că evaluează a- căstă taxă pe grad la 48 de lei pe hectar.Prin urmare, astăzi reducându-sela 12 lei impositul pe hectar, s’afi redus 3 sferturi din impositul care se plătea până acum pentru fabricațiunea țuicel, menți- nându-se ast-fel numai un sfert din acel imposit.Să vedem acum, D-lor, tot așa se ur- meză cu reducțiunea care s’a făcut asupra producțiunei spirtului din cereale?Până acum taxa spirtului din cereale era de 8 bani de grad; proiectul guvernului propune sâ se reducă la 5 bani. Dar nu trebue să perdem din vedere că, atunci când legea cea de până acum măn- ține 8 bani de grad, în același timp era în vigdre și legea care acorda spirtului din cereale o primă de export, și acea primă de export echivala la 2 7« bani de grad.Să vedem dacă reducțiunea ce se face astăzi în impositul asupra spirtului din cereale este în proporțiune echitabilă cu reducțiunea ce se face la țuică.La spirtul din cereale se reduce 3 bani la grad și se suprimă taxa de export care era de 2 7a bani de grad; în realitate dar nu se scade la spirtul din cereale de cât 7a ban, pe când la țuică se reduce 3 bani din 4.Acăsta este echitabil? Ast-fel voiți D-vdstre să protegiați o industrie ca aceea a spirtului din cereale care, ori cât s'ar spune și de partisanil țuicel și de aceia cari afi trimis petițiuni nenumărate cari sunt pe biuroul Camerei și prin cari fac să se vadă că producțiunea țuicel este mal anevoiosă de cât aceea a spirtului din cereale, că nu s'ar face prune în toți anii, și că nu se fac în mod favorabil de cât la trei, safi patru ani odată, că an cu an producțiunea acăsta este mai slabă de cât aceea care ar avea din aceeași întindere de pămînt când ar produce pe dânsul porumb safi alte cereale. D-lor, ori câte argumente de acestea s'ar aduce In favdrea țuicel, efi nu pot fi pentru un sistem de producțiune exclusiv favorabil numai țuicel ; sunt pentru protecțiunea ori cărei industrii naționale, și dacă țuica se pro- 

tege cu atâta bunăvoință, ea fiind un produs național, nu este mai puțin adevărat că și spirtul din cereale este un produs național, cu atâta diferință numai că producătorii spirtului din cereale afi nevoie de un capital și de o sîrguință mult mal mare de cât producătorii de țuică; căci cum a observat cu drept cuvânt un fabricant de spirt din cereale, un asemenea fabricant trebue să pună în comercifi un capital relativ enorm în comparațiune cu capitalul de care are nevoiă un fabricant de țuică ; el trebue să aibă o insta- lațiune de fabrică, și mal cu sămă cum este vorba de a se fabrica spirtul nevătămător sănătății, să aibă și rafinărie; și ast-fel fiind, înțelegeți D-văstre forte bine ce capital trebue să expună un asemenea fabricant.Afară de acăsta, nu trebue să perdem din vedere că cerealele din car se fabrică spirtul, sunt produsul unei munci fdrte* anevoiose, sunt produsul aratului, semănatului, prășitulul, secerișului și atâtor alte lucrări grele, cari reclamă însemnate capitaluri, adese-orl luate cu împrumut și cu dobândă, pănă ce bă se pdte obține materia primă de fabricațiune, adică gră- nele din cari se extrage spirtul; pe când producțiunea țuicel este incomparabil mal ușdră : proprietarul livedel de pruni nu are de cât să dormă tdtă văra, așteptând ca prunele să se cocă la sdre și apoi tomna să le scuture în butde pentru a le face țuică.Am spus, și o mal’repet, că nu sunt în contra nici unei industrii naționale, tn^ă (Jic că nu trebue să protegem o industrie națională , lovind altă industrie nu mal puțin națională.Ni se pune însă întrebarea : Ce faceți cu sădirile cele noul ?Observațiunea acăsta e însă acum cu totul înlăturată, fiind-că aliatul I de la art. 4 (Jice că proprietarii safi cultivatorii livezilor de pruni nu vor plăti impositul dacă vor face declarațiune înainte de 15 Ianuarie că livezile lor nu vor servi la fabricațiune de rachiuri. Prin urmare, cei cari vor avea sădiri noul, neapărat vor face asemenea declarațiuni, până când acele livezi vor fi în stare de producțiune.
D. R. Pătărlăgeanu: Acăstă disposițiune este pusă în favdrea proprietarilor de vii de peste Milcov, cari nu obicl- nuesc a face țuica.
D. Ernest Sturdza : Dacă cei de peste Milcov se bucură de acăstă favore, cine împedică și pe cei de dincdce de Milcov de a se bucura și ei de aceeași favdre, făcând și ei asemenea declarațiuni ? 'Mi-ar fi plăcut să am a releva o obiecțiune mai seridsă în acăstă întrerupere ; dar, de dre ce argumentul acesta e mai mult specios de cât serios, nu cred că trebue să mă mai opresc asupra acestui punct.Prin urmare, D-lor, dacă voim să fim în adevăr echitabili, dupe cum sunt încredințat că acesta e spiritul întregei Camere, fiind-că în cestiunile de interes 

economic național trebue să fim cu toții în cel mai perfect acord, de dre-ce în privința acestor interese nu 'și pot găsi câtuși de puțin loc între noi divergințele cari ar putea să ne separe pe tărâmul ces- tiunilor politice, dacă, (Jic» voim să fim juști și echitabili, trebue să căutăm a face o repartițiune cât se pdte de egală a pro- tecțiunei ce voim a acorda industriilor ndstre naționale, pentru ca să nu punem între dânsele o concurență favorabilă pentru unele și destructdre pentru altele.De aceea, noi aceștia cari credem că se favorisăză prea mult țuica în detrimentul spirtului din cereale, cerem ca taxa asupra spirtului din cereale sâ fie redusă la 3 bani de grad, și când facem acăstă propunere, vedeți bine, D-lor, că nu putem fi taxați ea adversari al industriei țuicel; fiind-că nu combatem reducerea ce se face în favdrea acestei industrii, nu cerem ca impositul țuicel să se ridice la acelaș nivel cu impositul spirtului de cereale, ci din contră, primim și noi favdrea ce se face țuicel, dar cerem o protecțiune analogă și pentru spirtul de cereale, redu- cându-se taxa la 3 bani de grad, în loc de cinci bani, cum se propune astăzi prin noul proiect de lege.Notați însă, D-lor, un lucru, că chiar dupe acestă reducere a taxei spirtului de cereale de la 5 la 3 bani, cum propunem noi, totuși taxa țuicel va fi mai favorabilă; fiind-că de și ar fi o justă proporțiune între taxa de un ban la gradul de țuică și trei bani la gradul de spirt de cereale, nu trebue însă să perdeți din vedere că, prin noua lege ce vom vota, spirtul de cereale are să păr^ă prima de export de care s'a bucurat până astăzi.Acum, D-lor, vă rog să 'mi permiteți a vă arăta în puține cuvinte, pe ce date am basat noi propunerea reducere! ce cerem la taxa spirtului de cereale.Onor. D. ministru de finanțe adinăorl făcea observațiunea că țuica nu se pdte grada dupe fabricațiunea obicinuită de cât la 27 până la 28 grade, pe când spirtul din cereale se gradâză de la 70 la 80 și până la 90 de grade.Efi ași admite ca termen mediii că țuica s'ar putea grada cu 30 de grade și spirtul de cereale cu 90 grade.Prin urmare, țuica ar trebui să aibă o protecțiune de favdre de trei ori cât spirtul de cereale; fiind-că spirtul din cereale suportă o amestecare cu apă pe care nu o suportă țuica; spirtul de cereale suportă o dilatare de duoă treimi, pe care țuica nu o suportă. Dacă dar se reduce dupe proiectul guvernului taxa țuicel la un ban de grad, și daca, dupe chiar mărturisirea D-lui ministru de finanțe, taxa de 12 franci la hectarul de livede de pruni corespunde la o taxă de un ban la gradul de țuică, atunci este învederat că echitatea reclamă ca taxa asupra spirtului de cereale să fie de 3 bani, dupe însăși norma dupe care s'a basat chiar onor. D. ministru de finanțe când făcea calculul că 
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țuica nu pdte să fie impusă ca spirtul de 
cereale, de dre-ce gradarea tăriei țuîcei 
este de trei ori mai mică de cât a spirtu
lui de cereale.

Vedeți dar, D-lor, că este absolut echi
tabil ca proporțiunea acesta să fie obser
vată la taxarea acestor duoă feluri de 
spirtudse, fără să vă mai cerem a ține 
compt și de împrejurarea aceea că spirtul 
din cereale a perdut cu desăvârșire prime
le de export. Dacă se va reduce taxa în 
modul acesta, acăstă taxă va fi adevărat 
normală.

Vă rog însă, D-lor, ca în aceste obser- 
vațiuni ce am avut ondre a supune apre- 
cierei D-vdstre să nu vedeți cea mai mică 
intențiune din partea mea de a voi să a
supresc pe țuicari în favdrea fabricanți
lor de spirturi din cereale de dincolo de 
Milcov; fiind-că efi nu doresc nimic alt 
de cât ca echitatea să domine în impune
rea acestor taxe, și ca D-vdstre să recu- 
ndscețl că numai acest spirit de echitate 
m’a îndemnat să vă supun acest studii! ce 
am făcut asupra acestei materii, rugân- 
du-vă să recundsceți dreptatea cererii nds
tre și să vă uniți cu noi a primi reducțiu- 
nea ce am avut ondrea a vă propune. La 
discuțiunea pe articole, am să propuiă 
dre-cari amendamente în sensul acesta.

D. vice-președinte: D. C. C. Do
brescu are cuvântul.

D. C. G. Dobrescu: D-le președinte, 
cred că nu este nimeni contra luărei în 
considerațiune a acestui proiect de lege...

D. G. Pallade: N’ați au^it că a fost 
combătut ?

D. C. C. Dobrescu: De aceea, pentru 
că la discuțiunea pe articole sperăm să a
vem ocasiune să arătăm observațiunile 
ndstre...

D. N. Nicorescu: Pentru acăsta ați 
luat cuvântul, ca să vorbiți pentru închi
derea discuțiunei ?

D. vice-președinte : Pentru ce acestă 
mișcare atât de vie ? (Ilaritate). M’ațI în
spăimântat; pare că cine scie ce se făcuse, 
pe când în, realitate nu s’a comis nici o 
greșălă.

Eiî am acordat cuvântul D-lui Dobres
cu ca să vorbăscă în discuțiunea generală, 
iar nu pentru saiî contra închidere! dis
cuțiunei; fiind-că nu ceruse nimeni închi
derea discuțiunei. Dacă D-sa crede că ces
tiunea este destul de luminată, și renunță 
la cuvânt, acăsta e in tot dreptul să o fa
că și nu înțeleg de ce vă revoltă acăstă 
declarațiune a D-sale.

D. G. G. Dobrescu.* Voiam numai să 
spun că renunț de a vorbi în discuțiunea 
generală, de dre-ce toți suntem pentru 
luarea în considerațiune, și observațiunile 
ndstre ’șl ar avea mal bine locul la discu
țiunea pe articole.

D. vice-președinte: D. ministru de 
finance are cuvântul.

D. N.‘ Nicorescu: Dați cuvântul D-lui 
lancovescu; căci D-sa e la rând.

D. vice-președinte : D. ministru de 
finance a cerut cuvântul, și dupe regula

ment miniștrii pot interveni ori când în 
discuțiune, și aii cuvântul.

D. ministru al flnancelor, M. Ger
mani : D-lor deputați, dacă este să se în
chidă discuțiunea generală....

Voci : Nu, nu !
D. ministru al flnancelor, M. Ger

mani : Dacă nu se închide, atunci voiîî 
vorbi mai târziii. Luasem acum cuvântul 
numai ca să cer voie onor. Camere să 
spun și eiî câte-va cuvinte înainte de a 
se închide discuțiunea generală.

D. N. Nicorescu : Eîî protestez contra 
acestui sistem de a se face tocmălă cu 
maioritatea. D. ministru a cerut cuvântul 
ca să vorbăscă, și dupe ce va vorbi D-sa 
are să se închidă discuțiunea; acăsta 
este neregulamentar și neregulat... (Sgo
mot).

D. vice-președinte: De ce prejudecăți 
decisiunea Camerei ?

D. N. Nicorescu: D-vdstră vorbeați cu 
un domn secretar și n’ați băgat de semă 
că are să se închidă discuțiunea îndată 
ce va vorbi D. ministru.

D. vice-președinte: D-vdstră sunteți 
cestor și trebue să me ajutați în menți
nerea liniștel...

D. N. Nicorescu: Și D-vdstră, care 
acum presidațl, când sunteți pe banca 
de deputat sunteți deputat și aveți drep
tul de a vorbi ca ori care dintre noi, iar 
nu ca vice-președinte. Tot asemenea și 
mie acum, nu în temeiul îusărcinărel 
mele de cestor, ci în virtutea calitățel 
mele de deputat 'ml aparține dreptul de 
a discuta. (Sgomot).

D. vice-președinte: Cine vă contestă 
dreptul de a vorbi la rândul D-vdstre. 
Dar ceea-ce vi se contestă și chiar vi se 
refusa, este dreptul de a ține Camera în 
loc prin întreruperile D-vdstre, când cu
vântul nu vă este acordat D-vdstre, ci 
D-lul ministru de finance.

D. ministru al flnancelor, M. Ger
mani: Eii ași ruga pe D. deputat Nico
rescu să nu arunce cu o așa ușurință’cuvin- 
te ca acelea ce a adresat adineori băncei 
ministeriale. Eh n’am cerut, nici nu cer 
închiderea discuțiunei; voiesc să se dis
cute acăstă cestiune cât se pdte mal mult 
și mal în detalia, nici nu am făcut* toc
mălă cu nimeni, nici cu membrii din ma
ioritate nici cu cel din minoritate, ca 
îndată dupe ce voiîî vorbi eîî sase închidă 
discuțiunea. Când am au^it vorbind de 
închiderea discuțiunei, am rugat pe onor. 
Cameră să’ml dea voe să spun și eîî cu
vântul meîî înainte d’a se închide discu
țiunea pentru ca să fac drecarl reserve 
în ceea-ce privesce proiectul redactat de 
comitetul delegaților, reserve cari sunt 
la locul lor și pe cart mă cred dator să 
le fac înainte de a intra în discuțiunea 
pe articole. Nimic mal mult nu am făcut, 
și nu primesc cuvântul de tocmălă; căci 
ast-fel de lucruri sunt cu totul departe 
de deprinderile mele și, prin urmare, res
ping cu indignațiune acest cuvânt; căci 

eiî doresc ca discuțiunea să fie liberă și 
orl-cât de întinsă.

Așa dar, fiind că mi s’a dat cuvântul, 
sunt dator să exprim și eiî vederile mele.

Am constatat, D-lor, și constatați 
D-vostre împreună cu mine că dupe ve
derile delegaților, în principii! nu există 
nici o divergință între proiectul guver
nului și între proiectul comitetului de
legaților; în principii! s’a admis ușu
rarea taxei la spirt și suprimarea taxei 
asupra țuicel, înlocuindu-se prin o taxă 
asupra hectarului de livede precum ase
menea și suprimarea primei de export.

Diferința însă ce există între proiectul 
de lege presintat de guvern și între acela 
al onor. Comitet este numai asupra cu
antumului de ușurare; căci comitetul dele
gaților, în maioritate, a crezut că tre
bue să se ușureze și mal mult taxa a
supra țuicel și aceea asupra alcoolului, cu 
tote că însuși comitetul a recunoscut că 
aceste noul ușurări ar lăsa un gol în te- 
saurul public de peste un milion; și mă 
mir de ce onor. Comitet a ^is nuțnal: de 
peste un milion, și nu a spus curat că a
cel gol va fi de 1,250,000.

Cu tdte acestea, D-lor, efi nu am luat 
cuvântul pentru ca să vă rog să nu luațl 
în considerațiune proiectul de lege, fiind 
că sunt și eh pentru luarea lui în consi- 
derâțiune; dar pentru că m’am crezut 
dator a preveni de pe acum pe onor. 
Cameră, ca cu ocasiunea discuțiunei care 
va avea loc asupra articolelor, ’mi reserv 
dreptul de a lua cuvântul spre a vă arăta 
argumentele prin cari voiesc a vă de
monstra pentru ce cred efi că o mai mare 
ușurare de cât cea propusă de guvern nu 
se pdte face.

Eîî cred, D-lor, că acesta este modul 
de procedură cel mai nemerit ca, cu oca
siunea discuțiunei pe articole, să vă explic 
vederile mele, cu tdte că nu mai puțin 
mă simț dator să vă spun că guvernul 
nu se opune unei discuțiuni generale ori 
cât de largă ar voi să o facă onor. Adu
nare. (Aplause).

Voci: închiderea discuțiunei.
D. vice-președinte: Domnul Nico

rescu are cuvântul.
D. N. Nicorescu: Domnilor deputați, 

D. ministru de finance a venit cu un 
proiect de lege pentru ușurarea unui im
posit. — Așa 'l-a anunțat D-sa. — Noi 
seim că D. ministru a fost provocat, încă 
din primă-vera trecută, să aducă acest 
proiect de lege, dar combinați unea ima
ginată de D-sa, în acest proiect, ajunge 
la resultatul următor : Venitul ce percepe 
fiscul actualmente de la acest imposit 
fiind de 7 milidne neto, D. ministru pro
pune o reducere considerabilă a imposi- 
tului, și resultatul pe care 'l prevede D-sa 
va fi tot de 7 milidne lei. Acesta este 
sah un miragiii înșelător saii o combi- 
națiune profundă, pe care nimenea nu o 
pdte străbate. Dar să vedem dacă combi- 
națiunea este așa de profundă, în cât să 
nu pdtă fi explicată, și să cercetăm dacă 
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efectele ce ea va produce sunt, cu since
ritate mărturisite.

Industria spirtdselor la noi este de 
duoă feluri și D-vdstre ați au^it cum 
atât D. ministru, cât și comitetul de le- ‘ 
gaților, mărturisesc că, prin acest proiect 
se aduce o ușurare considerabilă la cele 
duoă ramuri ale industriei spirtdselor. 
Ei bine, dacă ușurați de o-dată și impo- 
situl asupra țuicei și acela asupra spirtu- 
rilor din cereale, cum se face ca D-vdstre 
să nu aveți nici un deficit? Că, de unde 
astăzi fiscul percepe 7 milidne, el va per
cepe, în urma reducere! ce se propune, 
tot aceeaș* sumă.

Ar fi mai bine, D-lor, să încetăm cu 
amăgirile. Să vă spun eti care este mis
terul combinațiunei D-lui ministru: D-sa, 
se vede, că găsesce încă planând în a- 
cestă incintă figura entusiastă a D-lui 
Politimos de astă-primă-veră; căci D. 
Politimos, sprijinit de D. Ștefăneanu, 
amânduoi sunt adevărații promotori ai 
acestei reforme; și numai sub impre- 
siunea stăruințelor lor de astă primă-veră, 
D. ministru a promis că va veni cu acest 
proiect. Dar când D. ministru ne afirmă 
că propune prin acăstă reformă o de
grevare ambelor "ramure ale industriei 
alcoolice, D-sa aduce ușurare numai u» 
neia din ele, și o ușurare incă fdrte mare; 
și apoi, vrând să restabilescă echilibrul 
budgetar, ca să nu aibă nici un deficit, 
aruncă asupra celei-alte ramure tdtă 
greutatea sacrificiului. D. ministru a- 
cordă producțiunel țuicei tdte favorurile 
și reservă fabricațiunei alcoolurilor tdte 
sarcinele și asupririle. Acesta este secretul 
combinațiunei ministeriale de astăzi.

Iu adevăr, D-lor deputați, D. ministru 
propune desființarea taxei de 4 bani pe 
gradul de țuică, și înlocuirea ei prin o 
dare asupra livezilor de pruni. Acestă 
ușurare dă satisfacțiune, în mod simțitor, 
reclamațiunilor fabricanților de țuică. 
D-sa mai propune reducerea taxei pe 
grad a alcoolurilor din cereale de la 8 
bani la 5 bani.

Dacă măsura D-lui ministru de finanțe 
s’ar fi mărginit aci, D-sa ar fi arătat o 
solicitudine aprdpe egală pentru ambele 
ramuri ale industriei alcoolice. Dar nu 
este așa. In ceea-ce privesce fabricațiunea 
spirtului din cereale, se dă cu o mână și 
se ia cu duoă ; căci, o-dată cu reducerea 
taxei la 5 bani, D. ministru mai propune 
și suprimarea primei de export — primă 
care dupe propria mărturisire a D-lui 
ministru a dat resultate fdrte mari. — D. 
ministru însuși ne spune, în expunerea 
sa de motive, că exportul alcoolului din 
cereale în cei din urmă timpi a luat un 
avânt așa de mare în cât represintă 40 la 
sută din producțiunea totală a fie-cărui 
an. Și aci să notați bine că, înainte de 
înființarea primei de export, exportul 
spirtului nostru era cu desăvârșire nul.

Să vă dati, D-lor, întrăcăt un exemplu 
mai mult că D. ministru în tdtă com- 
binațiunea D-sale nu a fost dominat de 
altă preocupare de cât de a se da o satis
facțiune mare producătorilor de țuică, și 
numai lor.

Intre alte disposițiuni cuprinse în 
proiectul D-lui ministru este și acăsta 
fdrte bisară, că țuica aflată în momentul 
promulgării acestui proiect de lege, când 
el va deveni lege, — dacă va deveni, — 
tdtă țuica aflată în deposite să fie apărată 
de ori ce taxă.

Și sciți sub ce cuvânt ?
Sub cuvântul că din momentul acela pro

prietarii de livezi vor plăti darea pe po
gon !... Dar acestă dare, mi se pare, cava 
privi producțiunea viitdre iară nu produc
țiunea trecută. Țuica ce D-nii Marghilo
man și I. Brătianu, de exemplu, Zecimile de 
mii de vedre de țuică ce acești industriali 
mari ati în pivnițele D-lor, urmezăsă fie 
apărate de ori-ce imposit. Apoi pentru ce 
sâ fie marfa acesta scutită? Nu vă gândiți 
D-vdstre când tdtă acestă marfă devenită 
mai eftină prin suprimarea ori-cărul im
posit, nu vă gândiți D-vdstre la concu
rența nedreptă ce are să o facă celul-alt 
produs supus la taxe așa de sdrobitore? 
V’am arătat acest exemplu ca să vă dati 
dovadă de solicitudinea ; nemărginită a 
D-lui ministru pentru fabricanții de țuică.

D-lor deputați, în regulă generală, eti 
sunt partisanul cel mal convins a ori-că- 
rei reduceri de imposit; și când am ve^ut 
pe D. ministru, încă de la începutul se
siunel aceștia, preocupându-se de reforma 
impositului asupra industriei spirtdselor, 
m’am bucurat, crezând că D-sa se va de
da la un studiti matur, se va aplica cu 
seriositate la examinarea aprofundată a 
acestui imposit. D-lor, de duoă feluri sunt 
impositele grele cari apasă în mod în
grozitor asupra spirtdsetor: e mai ântâiti 
acestă taxă pe grad, și al duoilea taxa li
cențelor. Ar fi trebuit ca D. ministru să 
se fi gândit la amânduoă aceste imposite, 
și în urma unui studiti rațional înteme
iat pe baza unor date certe să fi venit 
de o-dată cu reforma amâuduoror acestor 
imposite, cele mai nedrepte.

N’ați făcut’o, D-le ministru, eti o re
gret ; și văd cu părere de răti că, prin 
proiectul ce ne-ați presentat, nu faceți de 
cât să continuați opera începută de D. 
Politimos și de alți deputați din Camera 
colectivistă, prin cari ei înțelegeti să dea 
numai satisfacțiune unor angagiamente 
cu caracter electoral, unor promisiuni ce 
făcuse alegătorilor înainte de alegeri. Nu 
vă aduceți aminte că tdte stăruințele, din 
sesiunea de astă primă-veră, nu tindeati la 
o reformă a impositului spirtudselor; ele 
urmăreați numai obținerea unei favor! pen
tru o ramură a industriei spirtuoselor, în 
dauna celei-alte ramuri; și numai noi, a- 
părătorii alcoolului, am făcut să se in
troducă in proiectul de lege, votat atunci 
de Cameră, o scădere corespunțjetdre a 
taxei asupra alcoolului.

D-lor, impositul acesta care se pretinde 
și pe care necontenit ’l-ati arătat autorii 
lui ca imposit de consumațiune, e unul 
din cele mai vâtămătdre; căci lovesce ac
tivitatea ndstră industrială.

Dupe chipul cum el este așezat cu o- 
biceiurile ndstre, cu împrejurarea că la 
noi industria spirtului e mai mult o in
dustrie agricolă, impositul asupra spirtu

lui nu mal e un imposit de consumațiune, 
nu mai e un imposit aruncat asupra tu
tulor contribuabililor. El este, pur și sim
plu, un imposit asupra fabricațiunei. Gând 
D-vdstre veniți, fie cu o taxă de 4 bani pe 
gradul de țuică, fie cu un imposit pe pogon, 
să sciți că înainte de a lovi pe consuma
tori ruinați cu asemenea taxe pe proprie
tarii de livezi de prune. Să fiți bine în
credințați, de asemenea, că atunci când 
puneți o taxă exorbitantă asupra gradu
lui de alcool, nu loviți numai pe consu
mator ci în primul loc ruinați pe pro
prietarii de velnițe. Prin urmare, D-lor, 
ar trebui să fim cu multă circumspecțiu- 
ne, când e vorba să așezăm sati să refor
măm asemenea imposite.

D-lor, ați au^it pe D. Er. Sturdza a- 
ducându-vă dovedi de greutățile ce le în
tâmpină fabricanții cei mari de alcool, 
precum și de capitalurile însemnate de 
cari ei ati trebuință.

Sciți D-vdstre ce faceți cu aceste im
posite exorbitante ?

Siliți pe producător să ’și înduoăscă, 
să ’și întreiască capitalul de manipula- 
țiune.

D. T. Nica: Apoi aicea e vorba toc
mai de o scădere de imposit.

D. N. Nicorescu: Când un proprie
tar de velniță, un fabricant de spirt din 
cereale vinde o cantitate de spirt, D-vds
tre sciți că el o vinde, în cele mai multe 
cașuri, pe credit. Dar nu e destul nu
mai acest credit; el trebue să deschidă 
un alt credit, mai mare chiar de cât valorea 
spirtului vândut; și acest al duoilea cre
dit este plata taxelor pe cari proprieta
rul le înaintăză Statului în momentul 
vân^ărei, cu tdte că el ’și vinde marfa 
pe credit. Așa dar, nu vedeți D-vdstre 
la câte neajunsuri și greutăți, de cele 
mal multe ori Invincibile,.expune acâstă 
taxă exorbitantă pe producător și pe 
fabricant ?

De alt-fel pdte că aceste explicări vă 
par a fi numai teoretice. D. ministru 
însă trebue să fie informat, că în mo
mentul când s’a ridicat taxa de la 4 la 
8 bani pe grad, un mare număr de vel
nițe s’au închis. Eti am la cunoscință 
mai mulți proprietari însemnați cari 
'șl-ati închis velnițile când s’a făcut la 
1886 acestă sporire de taxă.

D. Nica mă întrerupea, mal adinăori, 
4icându-mi că sunt inoportune observă
rile mele, de dre-ce în proiectul de lege 
e vorba de o scădere de imposit. Eti 
am voit însă să dovedesc că aceste taxe 
puse asupra industriei alcoolice de și 
micșorate prin proiectul de lege, ele tot 
nu constituesc o ușurare îndestulătdre.

D. Nica sati că nu vrea să urmeze în
țelesul argumentațiunei mele, sati că are 
resoluțiuni preconcepute. Eti am avut 
mai mult în vedere fabricațiunea alcoo
lului din cereale și de la început am făcut 
acestă observațiune că prin proiectul de 
față dacă în adevăr se aduce, dupe cum 
susține D. Nica, o ușurare de imposit 

I pentru producătorii de țuică, fabricanți- 
î lor de alcool nu se aduce nici cea mal 
I mică ușurare. E răti venit dar D. Nica 
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să * ml spună eă observările mele sunt 
inoportune; căci, D-le Nica, ee mai în
semnată, pentru fabricanții de alcool a- 
căstă reducere a taxei pe grad, când cu 
aceeași ocasiune se suprimă prima de 
export; și când acăsta se face, dupe cum 
mărturisesce însuși autorul proiectului, 
pentru a se compensa perderea ce va su
feri fiscul din reducerea taxei pe grad ?

D-lor, nu trebue să persistam mai 
mult pe acăstă cale. Proprietarii de 
velnițe, ca ori-cari alți proprietari, tre
bue să fie lăsați să 'și manipuleze ca
pitalurile lor în mai multă libertate. 
Nu simțiți D-vdstre că neegalitatea a- 
căsta de imposite, tdte așezate mai mult 
într’un mod empiric, fără un studiti 
sciințific, apasă numai pe o parte din 
contribuabili, pe când pe cei-alți ’i 
lasă nesupărați.

D-lor, v’am adus înainte tdte aceste 
observațiuni, pentru a arăta nevoia ce 
ni se impune nouă tutulor, dar mai cu 
samă D-luI ministru de finance care mi 
se pare eă are pretențiunea de a fi un 
reformator în materie de imposite. 
D-sa să se gândescă bine că ceea-ce 
face a^i trebue să fie o reală ușurare, 
o îmbunătățire adevărată a sdrtei fabri
canților.

Avem cuvăntul D-vdstre, D-le minis
tru I In numele partidului] cu care ați 
venit la putere, ați luat angagiamentul 
de a aduce reale îmbunătățiri în impo- 
situl asupra spirtdselor. Să vedem care 
vă. sunt îmbunătățirile. Să vedem dacă 
vă țineți de cuvânt ! Până acum ve
dem numai atâta că, cu reforma D-vds- 
tre, se comite o nedreptate revoltătore: 
Se aduce ușurare unei ramure a produc- 
țiunei, pe când cea-altă se nedreptâțesce 
în mod considerabil.

Iată, D-lor deputațl, care este astă-^I e
chilibrul d’între cele duoă ramprHe pro- 
ducțiune alcoolică: Spirtul din cereale 
este supus la o taxă de 8 bani pe grad, 
pe când țuica este supusă numai la 4 
bani pe grad. Deja vedeți, că țuica 
are asupra celui-alt produs o primă de 
50%. D. ministru, prin proiectul săâ, 
tulbură acum și mai mult acest echi
libru în dauna alcoolului din cereale.

Cuudscețl D-vostre care era starea 
legală a acestor duoă fabricațiuni mai 
înainte de 1882?

Ambele aceste duoă produse ale in
dustriei ndstre alcoolice erați tratate 
pe picior de perfectă egalitate prin tdte 
legile ce s’ati succedat, asupra acestui 
imposit, de la 1867 până la 1882.

Atât legea de la 1867, cât și legile 
din 1874 și 1879 aâ păstrat acest tra
tament de perfectă egalitate și nimene 
pe atunci nu se gândea să reclame 
veri-o favdre deosebită pentru țuică.

Numai la 1882 s’a introdus, pentru 
ântâia oră, neegalitatea de tratament 
între țuică și alcool. Legea de la 1882 a 
urcat pe de o parte, taxa pe gradul de al
cool la 2ya bani, și a introdus, pentru 
ântâia dră, taxa de un left la pogon pen
tru rachiurile din fructe. Va să <Jică, de unde până atunci una și aceiași taxă 

pe gradul de tărie alcoolică se aplica 
ambelor feluri de spirturi, vine legea de 
la 1882 cere pentru ântâia dră aduce a- 
căsta perturbațiune în echilibrul trata
mentului celor duoă imposite.

In art. I al legei din 1882 principiul 
egalităței tratamentului este totuși men
ținut ; căci se ^ice în el că tdte spirtu- 
rile și rachiurile indigene sati importate, 
destinate consumațiunei în țără, vor plăti 
272 bani pe gradul de tărie peutru fie
care decalitru.

Vedeți dar, că este una și aceeași taxă 
ce se impune pe gradul de tărie, atât 
spirturilor cât și țuicei; și disposițiunea 
prevăzută mai jos, în art. 2, prin care 
taxa pe grad se transformă la spir
tul din fructe, într’o dare pe pogon, 
nu se Introduce de cât în scopul de 
a se înlesni [percepțiunea impositulul, 
și mal mult ca o măsură de ordin curat 
administrativ. Dar se scie că egalitatea 
de tratament a fost numai teoretică și 
că, în realitate, taxa pe pogon a fost 
menită, în contra afirmațiunilor ipocrite 
ale celor interesați în causă, sâ creeze o 
situațiune privilegiată rachiurilor din 
fructe.

D-lor, motivele aparente cari s’ati pus 
înainte atunci pentru a se introduce a- 
căsta schimbare radicală erați de duoă 
feluri : Mai ântâiti s’a susținut că este de 
tot interesul ca să se aducă o protecțiune 
țuicei fabricată în țără, în contra concu- ’ 
renței care o făceați rachiurile din fructe 
venite de peste hotar, și mai cu sămă 
din Ungaria.

Al duoilea motiv era ca să se pună o
dată capăt vexațiunilor de tot soiul cari 
le sufere producătorii de țnică cu plata 
impositulul, mai cu semă că pe atunci 
taxa se percepea la cazan, așa că fie-care 
fabricant plătea taxa în momentul fabri- 
cațiunel. Modul acesta de percepere era 
în adevăr forte vexatoriii. Pentru aceste 
duoă motive s’a păstrat taxa pe grad 
numai ca principia, iar în practică s’a 
instituit, pentru prima oră la 1882, im- 
positul pe pogon.

Veți vedea îndată, D-lor, cât de exage
rate erați aceste apreciațiunl.

De unde, autorii legei din 1882 pre- 
tindeati că impositul pe pogon nu este de 
cât echivalentul taxei pe grad, acel im
posit nu mai represintă, în fapt, nici a 
gecea parte din taxa pe grad.

Iar în ceea-ce privesce vexațiunile, ele 
astăzi nu mai există; căci de la 1886, de 
când s’a introdus pentru a duoa dră taxa 
pe grad în privința țuicei, nici o vexa
țiune, nici o măsură asupritdre pentru 
producătorii de țuică nu o mai găsiți în 
lege.

In adevăr, D-lor, de la 1886 încdce, taxa 
acesta de 4 bani pe grad asupra țuicei, de 
și fdrte mare, se percepe totuși fără se 
causeze vexațiuni producătorilor, pen
tru că ea nu se mai plătesce În mo
mentul fabricațiunei, nici nu se plătesce 
pentru țuica care se ține în depoăit nici 
pentru acea care o consumă în familia 
sa producătorul. De la 1886 încdce, taxa pe grad asupra țuicei se plătesce numai 

în momentul când se pune marfa în vân
zare, și cu latitudine ca să se plâtăscă, 
sati când iese din comuna de reședință a 
producătorului, sati când se Introduce în 
comuna de consumațiune. Vedeți, D-lor, 
ce înlesnire s’a făcut prin legea de la 
1886, în acăsta privință, și cum produ
cătorii de țuică sunt apărați de tdte vexa
țiunile ce ei le sufereati înainte de 1882, 
când taxa se percepea la cazan chiar în 
momentul fabricațiunei. El bine, tdte a
cestea măsuri de toleranță ati profitat 
numai producătorilor de țuică,rpe când fa
bricanții de alcool ati rămas supuși la 
cele mai grele măsuri de privighere, și la 
cele mai ruinătdre taxațiuni.

D-lor, am să caut acum să răspund la 
câte-va observațiuni speciale cari s’ati a
dus în favdrea țuicei, pentru a se motiva 
măsurile de degrevare ce se propun în 
dauna fabricațiunei alcoolului.

Onor. D. Pătărlăgeanu susține că țuica 
prin natura ei chiar nu pdte suporta a- 
ceeașl taxațiune ca alcoolul. Pentru ce ? 
D-lor, altă-dată se credea că spirtul din 
cereale și spirtul din fructe sunt duoă 
materii deosebite. Ei bine, D-lor, dmenii 
de sciință cari se ocupă cu studiul aces
tor cestiuni ati ajuns la conclusiunea a- 
căstă sciințifică, că alcoolul din fructe ca 
și acela din cereale este în esența lui 
unul și același, și deosebirea provine 
mai cu sămă din chipul mal mult sati 
mai puțin perfecționat cu care el este fa
bricat.

Acele alcooluri fie din bucate, fie'din 
fructe vor fi mai bune, cari vor fi mai 
complet rafinate. O țuică grosolană fă
cută în cazane de ocasiune de către cul
tivatorii cei mici va fi tot-d’a-una mai 
inferidră, mai vătămătdre sănătăței omu
lui, de cât alcoolul care-1 produc fabri- 
cele perfecționate din Germania, și mal 
cu semă acelea] din Berlin, cari ocupă 
primul loc între cele mai renumite... (în
treruperi). Fiind-că văd dre-carl esita- 
țiuni la unii din D-vdstre, dați-mi voe să 
vă dati dre-cari detalii: In orb ce alcool 
există următdrele părți constitutive: Al
cool dhylic în cantitate mare și domi
nantă, apoi alcoolul amilic, alcoolul ău- 
tilic etc. și o sumă dre-cari de oleuri. 
Dintre tdte aceste alcooluri coprinse în 
ori-ce materie alcoolică, alcoolul ethylic 
constitue partea principală și dominantă. 
Este apoi bine stabilit că, ceea-ce este 
vătămător într’o dosă de alcool nerafinat, 
sunt cele-alte părți, afară de alcoolul 
ethylic; și maieu sămă partea cea mal 
vătămătdre, acea care dă și gust răti ra
chiului și ’l face și nesănătos este alcoo
lul amilic, Cu cât dar alcoolul amilic și 
oleurile vor fi mai bine extrase, cu atât 
alcoolul ast-fel rectificat va fi mai bun 
pentru întrebuințare. Acăstă teorie este 
aplicată tutulor alcoolurilor de ori-ce 
provenință. Și când într’o cantitate de 
țuică, din causa unei fabricațiuni imper
fecte, va fi o cantitate mare de alcooluri 
secundare, ori-ce va pretinde D. Mar
ghiloman, acea țuică va fi mai vătămă
tdre de cât alcoolurile fabricate în febri- • 
cele cele perfecționate.
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D. I. Marghiloman: In consciința vă 

declar că țuica nu se face de c&t cu apă 
și prune.

D. N. Nicorescu: ’Mi pare răfi că sunt 
așa de răh înțeles și dacă Încă o dată 
mi se va mai face asemenea obiecțiuni, 
ca acea a D-lul Marghiloman, voii înce
ta de a mai vorbi.

Auriți, D-lor, cum m'a Înțeles UD. 
Marghiloman!

Efi nu am jis că un alcool dre-care se 
face din alcool ethylic, amilic sah butilic, 
și din diferite oleurl. Efi am spus că o 
cantitate de alcool, extras din ori-ce ma
terie, conține în sine ca părți normale, ca 
părți constitutive, aceste feluri de alcoo- 
luri și uleuri. Apoi am adaus că din tdte 
aceste părți, alcoolul ethylic este partea 
principală a ori-cărel materii alcoolice, 
iar cele-alte sunt părți secundare pe cari 
fabricațiunea caută a le elimina cât mai 
mult.

D-lor, s’a mai făcut încă o obiecțiune: 
s'a jis că atunci când se impune o taxă dre 
care, precum de exemplu taxă pe grad, 
atât asupra spirtului cât și asupra țuicei, 
acea taxă apasă mai mult asupra țuicei 
de cât asupra alcoolului.

Dar de ce dre ? Ia să luăm un exem
plu : țuica cea mai bună ce se pune în co- 
m erei fi, mi se pare, are 20 până la 25 grade.

Voci: Nu are de cât cel mult de la 15 
până la 18 grade.

D. N. Nicorescu: Prea bine ! Să luăm 
dar ca exemplu o țuică de 18 grade și să 
o comparăm cu un rachifi din cereale 
de aceeași tărie, adecă tot de 18 grade.

Ce este țuica la tăria de 18 grade? 
Este un lichid care conține 82 părți apă 
și 18 părți spirt. Tot asemenea și un ba
samac de 18 grade este un lichid care co
prinde 82 părți apă și numai 18 părți al
cool de cereale.

Ei bine, cercetați acum cât imposit 
plătesce, dupe legea de astăzi în vigdre, 
țuica și cât plătesce basamacul de ace
iași tărie. Pentru un decalitru țuica de 
18 grade se plătesce câte 4 bani de grad, 
adică de 4 ori 18, ceea ce face 72 bani, 
iar pentru un decalitra de basamac de ace
eași tărie, se plătesce câte 8 bani de grad 
adică de 8 ori 18, ceea-ce face 1 leu 44 
bani; adică tocmai de duoă ori atât cât 
plătesce țuica.

Unde este dar dreptatea? Unde este e- 
galitatea de tratament ? Pentru ce țuica 
nu p6te suporta o taxă egală cu aceea-ce 
o suferă un spirt ordinar, de aceeași tărie 
alcoolică?—lată, D-lor, ceea-ce nu s'a do
vedit și nu se va putea dovedi nici-o-dată. 
(întreruperi).

D. vice-președinte : Vă rog să bine
voiți a nu întrerupe.

D. N. Nicorescu : Bine face D. pre
ședinte, de vă jice să nu întrerupețl; căci 

. D-vostră, D-le Pâtărlăgeanu, ați. că jut în
tr’o greșală fdrte gravă, când ați susținut 
că alcoolul din cereale amestecat de trei 
ori cu apă, ’șl ușurăză de patru ori sar
cina către fisc. Apa care se tdrnă într’o 
cantitate în alcool nu aduce nici o modi
ficare impositului; căci impositul se so- 

cotesce numai pe tăria alcoolică iar nu 
pe cantitatea de apă.

D. Radu Pătărlăgeanu : Țuica con
ține apă și taxa se plătesce și pentru apă. 
(întreruperi).

D. N. Nicorescu: D-lor deputați, con- 
siderațiunea cea mal seridsă care se adu
ce în favdrea ușurare! impositului asupra 
țuicei este că sunt dmeni săraci, cultiva
tori, proprietari mici cari se îndeletni
cesc cu acăstă industrie, și este bine să 
ne inspirăm de la acăstă stare de lucruri, 
și să aducem,o ușurare impositului asu
pra acestei producțiuni. Așa este. Insă, 
în același timp trebuie să băgăm de să
mă ca nu cum-va prin acăstă ușurare să 
pricinuim o nedreptate sdrobitdre fabri
ca țiunei spirturilor din cereale. In acăstă 
privință am să aduc înaintea D-vdstre o 
mărturie prețidsă, aceea a repausatului 
George Lecca, fost ministru de finance la 
1885. El pregătise un proiect de lege ca
re conținea o adevărată reformă în pri
vința impositului asupra spirtudselor; acea 
reformă avea în vedere atât impositul a- 
supra fabricațiunei cât și taxa licențelor.

Fostul ministru de finance era fdrte 
mult preocupat de concurența cea mare 
care o face țuica spirtului de cereale; și 
ia să vedeți cum analisăză el resultatele 
legei de la 1882 și la ce conclusiune con- 
vfngetore ajunge.

Am aici expunerea de motive ce înso- 
țesce acel proiect, care a rămas în cartd- 
nele ministerului, unde se află și astă-ji 
și pe care nu mă sfiesc de a-’l recomanda 
actualului D. ministru de finance, care ar 
face bine să se inspire de la densul. D. 
ministru ar găsi în acel proiect de lege o 
adevărată și salutară reformă a acestor 
impusite.

Iată cum se exprimă fostul ministru de 
finance :

„înființarea taxei pe pogon este o ino- 
„vațiune a legei din 1882 introdusă cu 
„scop de a înlătura o sistemă prea com- 
„plicată ce era atunci în vigdre pentru 
„perceperea taxei de consumație asupra 
„țuicelor. Taxa asupra fondului de pro- 
„ducțiune s'a părut atunci cea mai neme- 
„rită, cu atât mai mult, cu cât era meni- 
„tă a ajuta pe producătorii cărora urma 
să se aplice. Este neîndoios însă că avan- 
„tagele ce se confer unei industrii tre- 
„buesc cumpănite ast-fel în cât să nu se 
„louâscă în interesele altei industrii tot 
„atât de utile țârei ca și aceea ce este vor- 
„ba a se ajuta. Cele ce urmeză pot însă 
învedera că fabricațiunea de alcool din 
„cereale a suferit in mod simțitor din ca- 
„usa beneficiilor acordate fabricațiunei 
„de țuică.

„înainte de legea din 1882, atât al- 
„coolul din cereale cât și cel din prune 
„safi tiscovină era supus la același regim, 
adică : taxa pe cantitate, variabilă dupe 
„tărie. Astăzi sub legea din 1882, pen- 
„tru alcoolul din cereale rafinat de 95 
„grade centisimale se plătesce 23 lei 80 
„bani deectolitru. Pentru rachiul de pru- 
„ne și tiscovină se plătesce însă, pentru 
„un ectolitru, numai 40 bani fiscului, plus 
„aprdpe 16 bani ca jecimi județene și co-

„munale, safi în totul 56 bani de ectolitru.
„Disproporțiunea în taxarea alcoolului 

„din cereale și a țuicei este dar eviden- 
„tă. De aci a resultat că rachiul din 
„fructe a deschis o concurență simțitâre 
„rachiului din cereale care, pe lângă taxe- 
„le incomparabil de mari la cari este su- 
„pus, mal este aservit la o mulțime de 
„formalități vexatorii/

Vedeți dar, D-lor, ce neegalitate de 
tratament s’a introdus prin legea din 
1882. Pe când țuica nu plătea, prin mij
locul impositului pe pogon, de cât 56 
bani de ectolitru calculat pe o recoltă me
die, aloolul din cereale era supus imul 
imposit de 23 lei 80 bani pe ectolitru; și 
acăsta cu taxa numai de 2 bani și jumă
tate pe gradul centisimal. închipuiți-vă 
ce este aji, cu taxa de 8 bani pe grad, 
sah ceea-ce va fi mâne cu taxa de 5 bani.

Iată, D-le ministru, informațiunile ce 
D-vdstră, cu autoritatea D-vdstre, ar tre
bui sa le dațl onor. Camere; și să nu lă
sați pe D. Pâtărlăgeanu să ne facă cal
culele fantastice de cari a vorbit, și cari, 
de altminteri, sper că n'afi convins pe ni
menea.

Mal departe,{fostul ministru G. Lecca 
adaogă:

„Sistema taxărel fondului de produc- 
„țiune este inică, irațională și contrară 
„intereselor fiscului.*

La acăsta stare de lucruri s'a remediat 
cu legea din 1886; căci atunci s'a renun
țat la impositul pe pogon și s'a pus o 
taxă pe gradul de tărie alcoolică asupra 
țuicii. Păcatul însă al legei de la 1886 
este că acea taxă de 4 bani pe grad era 
prea mare, dupe cum este prea mare, în- 
duoit de mare, taxa de 8 bani pe alcoolul 
din cereale.

D-nul Ministru vrea aji să ne întdrcă 
iarăși la acel nenorocit regim pe care 
'l-a semnalat atențiune! țărei ministrul 
Lecca.

D-sa voesce să desființeze iarăși taxa 
pe gradul de țuică și să o înlocuească cu 
o dare pe pogon și, prin urmare, să reîn
ființeze din nofi acel privilegifi de care 
s’a bucurat țuica în dauna celu-alt pro
dus similar, a cărui fabricațiune, cu tdte 
acestea, este mult mai însemnată pentru 
activitatea industrială a țărei.

D-lor deputați, în resumat, efi nu m’așl 
împotrivi la luarea în considerațiune a 
acestui proiect, dacă aș! vedea că D-nul 
ministru e dispus a recundsce, împreună 
cu noi, că proiectul D-sale asigură un 
avantagifi prea mare pentru fabricanții 
de țuică în dauna fabricanților de alcool.

De aceea, D-lor, D-nul ministru să 
bine-voiască, înainte de a se lua în con
siderațiune acest proiect de lege, să ne 
declare că D-sa nu mai stărue în desfiin
țarea primei de export, care e ca o com
pensați une pentru sarcinele nemărginit 
de mar! ce se impun fabricanților de al
cool din cereale. Safi, dacă D*sa cere des
ființarea aceste! prime, atunci sâ bine- 
voiască a ajunge la o proporțioualitate 

| mai drăptă între cele duoă produse ale 
। industriei spirtudselor.1 D-nul ministru ne înddmnă să revenim 
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la regimul legel din 1882, când s'a pără
sit taxațiunea pe grad și s'a înființat, 
pentru prima 6ră impositul pe pogon. 
Dar ia să ne întrebăm, D-lor, care era 
taxa pusă asupra alcoolului din cereale, 
prin legea de la 1882 ?

Acea taxă era de 2*/2 bani, iar nude 5 
bani, dupe cum o vrea astăzi D-nul mi
nistru. Și dacă de la 272 bani s’a ridicat 
în urmă la 4 bani, acestă urcare s'a făcut 
cu condițiune expresă, ca urcarea acăsta 
să folosăscă exportului sub formă de primă.

In adevăr, D-lor, iată cele duoă legi 
cari s’afi discutat în acăstă Cameră și 
s'afi pus simultanefi în aplicațiune de fos
tul ministru de finance G. Lecca la 1 A
prilie 1885. Una din acele legi urcă, în 
adevăr, taxa de la 272 bani la 4 bani de 
gradul de alcool din cereale, iar cea de a 
duoa institue o primă de 2% bani în 
favdrea exportatorilor acestui product.

Când D-vdstră dar, D-le ministru, ne 
jicețl să venim la regimul legei din 1882, 
fiți consecințe, și stabiliți același echili
bru care exista atunci intre un produs și 
cel-alt. Să suprimați însă taxa de 4 bani 
la gradul de țuică, și pe de altă parte să 
desființați tdte avantagiile ce le are până 
acum alcoolul din cereale, fără ca cu a- 
căstă ocasie să reduceți, în mod propor
țional, și taxa pe gradul de alccol, este 
să comiteți cel mai mare act de nedrep
tate, să aduceți o adevărată ruină fabri
canților acestui produs. Efi rog pe D-nul 
ministru să bine-voiască a se pronunța 
lămurit în acestă privință și să alegă 
între următdrele duoă sisteme : Persistă 
D-sa în proiectul D-sale de lege, prin 
care reduce taxa pe grad, de la 8 la 5 
bani și suprimă în același timp și taxa 
de export ?

In asemenea cas, vă rog, D-lor deputați, 
să respingeți proiectul de lege. Am aujit, 
D-lor, în acestă privință, mărturiile mai 
multor fabricanți mari de alcool din ce
reale, cari cu toții ’ml-afi spus că nu pot 
să renunțe la prima de export, pe câtă 
vreme nu se reduce în aceeași proporțiu- 
ne în care se reduce taxa asupra țuicei, 
și taxa asupra alcoolului din cereale.

Dacă persistați în suprimarea primei 
de export, atunci bine-voiți a reduce și 

. taxațiunea asupra alcoolului la 272 safi 
8 bani.

Safi, de alt-fel, dacă vă decideți a nu 
desființa prima de export, atunci mă u
nesc și efi cu propunerea de a se fixa la 
5 bani taxa pe gradul de alcool din ce- 
rele.

Ori-ce veți mai pretinde D-vdstră, 
D-le ministru, nu puteți eși din acestă 
dilemă. Căci, de vreme ce ați voit să a
sigurați atâtea favoruri țuicei, după ce ’I 
aduceți o degrevare atât de considerabilă 
nu puteți să acordați numai o ușurare 
derisorie alcoolului din cereale.

D-lor deputați, este curios lucru de a 
se .afirma că unul din motivele cari în
demnă pe ministrul de finance de a pro
pune desființarea taxei pe țuică este că 
ar fi vexatorie acestă taxă pentru micul 
pruducător, pe când D. ministru afirmă 
în același timp, în expunerea sa de mo-
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tive, că impositul pe pogon este echiva
lentul taxei actuale pe gradul de țuică. 
TăgăduițI acesta D-le ministru ?. .

D. ministru de finance, M. Ger
mani: Vă rog să nu mă interpelați ast
fel și să nu-mi faceți somațiuni continuu. 
Aci nu este o conversațiune între noi a- 
mânduoi, ci o discuțiune publică. Când 'ml 
va veni rândul voifi arăta Adunărei vede
rile și argumentele mele.

D. N. Nicorescu : D. ministru se su
pără. Asta dovedesce că n’are dreptate. 
Iată, D-lor, ce citim în expunerea de mo
tive a D-luI ministru :

„Iu ceea-ce privesce rachiurile din 
„prune, vin, drojdii de vin și tescovină,, 
„dovedite fiind tdte neajunsurile ce im- 
„plică actualul mod de împlinire, taxa se 
„transformă și se înlocuesce printr'o 
*dare pe cât cu putință echivalentă, cal- 
„culată dupe întinderea pământurilor pro- 
ducăt6re.„

AujițI, D-lor, darea de 12 lei pe ec- 
tar este echivalentă cu taxa de 4 bani pe 
gradul de țuică.

Acăsta este o adevărată enormitate.
D-lor, dacă se susține că taxa pe po

gon este echivalentă cu taxa pe grad, și 
dacă se mai jice că impositul pe grad 
este vexatoriii pentru micii cultivatori, efi 
atunci fac o propunere, de încercare, qă 
adică micii producători să plătâscă darea 
pe pogon, iar cei mari cum este D. I. 
Brătianu, și D. Marghiloman să plătescă 
taxa pe grad; fiind-că pe D-lor ’i putem 
controla tot cu aceleași instrumente per
fecționate cum se controleză și fabrica- 
țiunea spirtului din cereale.

Ei, D-lor, cuvintele cari se aduc îna
inte mi se pare că nu sunt de cât un pre
text din partea acelora cari afi luat ini
țiativa acestor propuneri; căci ea nu este 
luată de ministerul actual. Inițiativa des- 
ființărei taxei pe grad la țuică este luată 
în acestă Cameră de patru, cinci ani; și 
D. I. Brătianu a făcut sforțări eroice ca 
să împedice curentul acesta; căci erafi 
mulțl representanți din părțile muntăse 
ale țării, cari voiafi să dea o satisfațiune 
alegătorilor lor.

O voce : Cer cuvântul.
D. N. Nicorescu : Puteți să’l cereți, 

dar efi nu pot să nu semnalez ipocrisia 
unei asemenea argumentațiunl; efi nu 
pot tolera ca în dosul cultivatorului mic, 
să se adăpostăscă fabricanții cel mari cari 
fac duoă concurențe de o-dată :

Mai ântâifi, neplătind taxa cea grea pe 
gradul de tărie, ei concureză cu succes și 
cu beneficii mari pe fabricanții de alcool 
din cereale. In al duoilea loc, prin mij
locul capitalurilor mari de cari dispun, 
prin mașinele cele perfecționate, prin 
stabilimentele lor bine și bogat înzes
trate, fiind în stare a produce o țuică mai 
curată, mal bine rectificată, și chiar mai 
ieftină, el fac o concurență sdrobitdre mi
cului producător. Și o să vedeți chiar 
spectacolul acesta, că de unde sunteți a- 
nimațl de dorința de a protege pe țăranul 
proprietar, o să vedeți că cei mai mulți 
din aceștia afi să fie prada marilor pro
ducători de țuică, cari afi să cumpere pe 

nimic prunele de la țărani pentru a le 
ferbe ei și a se bucura, prin urmare, de 
tot folosul ce cu neprevedere le acordați 
astăjl prin acest nenorocit proiect de 
lege.

Va să jică, D-lor, efi cred că propune
rea de cercare ’și-a produs deja rddele.

Mulți din D-vdstre afi înțeles că dacă 
cuvântul de protecțiune se pdte invoca 
în favdrea micului producător, în favd
rea țăranului de la munte, care 'și vede 
în fabricațiunea țuicei principala sa ocu- 
pațiune și venitul săfi de căpetenie; a
cest sentiment generos, în cele mai multe 
cașuri, nu servesce de cât de paravan, 
pentru a se ascunde în dosul lui opera
țiunile îndrăsnețe ale fabricanților celor 
mari de țuică.

Ei, D-lor, dacă este vorba de fabrici 
mari de țuică, apoi pentru ce acestea ar 
fi favorisate în dauna celor-alte fabrici, 
tot așa de mari ale alcoolului de cereale?

Și apoi, D-lor, mai este o observa- 
țiune :

Nu trebue să scăpați din vedere că in
dustria acăsta nu numai că este formata din 
duoă ramuri, dar se împarte și în duoă 
regiuni, în privința teritoriului țărei; 
partea de dincdce de Milcov se îndeletni- 
cesce mai mult cu producțiunea țuicei, 
pe când partea de dincolo se îndeletni- 
cesce cu producțiunea alcoolului din 
cereale.

Efi cred, D-lor, că trebue să vă gândiți 
serios la aceste considerațiuni, și să vă 
încredințați că nu este bine să faceți o 
lege prin care să se creeze un avantagifi 
pentru o parte a țărei pe când se face o 
defavore celei-alte părți.

Rog dar pe D. ministru de finance să 
bine-voiască, înainte de a se pune la vot 
luarea în considerațiune, să ne declare :

Persistă D-sa în reforma care o pro
pune, reducând numai trei bani la grad 
și suprimând prima de export? Dacă per
sistă, efi vă rog, încă o-dată, să nu o ad- 
mitețl. Dacă însă D-saseunesce cu mine 
ca pe lângă scăderea taxei asupra grade
lor, să se menție și prima de export, atunci 
vom vota luarea în considerațiune și vom 
căuta în urmă, la votarea pe articole, ce 
taxă trebue să punem pe gradul de al
cool, dupe cum vom vedea și ce dare să 
așejăm pe ectarul de pruni safi de vie. 
Căci, D-le ministru, dacă D-ta persiști în 
abolirea primei de export, atunci ești da
tor să te unescl cu mine și să ceri D-ta 
însu-țl o reducere mult mal însemnată a 
taxei pe gradul de alcool din cereale. Nu
mai cu chipul acesta s'ar putea păstra un 
echilibru just și proporțional între cele 
duoă produse ale industriei alcoolice din 
țâră.

Voci: închiderea discuțiunel.
, D. vice-președinte : D-lor, trebue să 
constatăm mal ântâifi că nu mai suntem 
in număr; prin urmare, ‘discuțiunea va 
urma mâne. *

— Ședința se ridică la 5 și jumătate 
ore, anunțându-se cea următdre pe a duoa 
ji, 7 Februarie.

Director, alrxandrti penooviCL
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ADUNAREA DEPUTAȚILOR

Ședința, de la 7jFebruarie 1889
Președenția D-lul vice-președinte Gr. Cozadini, asistat de D-nii secretari G. Dem. Teodorescu și U. Boldescu.Ședința se descinde la 1 x/t dupe amâZI.Presenți 132 D-nl deputați.Nu răspund la apelul nominal 48 și anume;

Bolnavi*.
D-nii M. Adamescu, D. P. Economu, C. Grâdișteanu.

In congediu
D-nii D. Bădescu, G. Gr. Cantacuzino, C. Datculescu, M. Maroscu, I. Negrea, I. Negulici, N. Nanoescu.

Fără arătare de motive
D-nii D. Alexandrescu, T. Anastasiu, Gr. Andreescu, C. Andrieș, G. Apostoleanu, 0. Arion, N. C. Aslan, I. Atana- sescu, I. C. Brătianu, D. Brătianu, D. Burcă, A. Cămărășescu, M. Caracostea, L. Catargi, C. Christodorescu, I. Cincu, M. Climescu, C. Danaric, I. Demetriad, V. Dimitropolu, 6. Drăghici, C. Ghițes- cu, Z. Goilav, T. lonescu, Gr. Păucescu, A. Peșiacov, St. Pleșea, C. Raileanu, C. Răceanu, C. Ressu, G. Robescu, I. Robescu, 8. Sandule seu-Nenoveanu, Chr. Sulioti, 8. Șomănescu, I. Văsescu, C. Bobeica, G. Tocilescu.— Sumarul ședinței precedente se aprobă.— Se acordă congedifi D-lui Constau- , tiu Grâdișteanu.—Se trimite la comisiunea de petițiuni: petițiunea D-nei Sofia Glovasca, a D-nei Domnica Sâlcianu, a funcționarilor prefecturilor județelor Vâlcea și Tecuciti, a mai multor locuitori din comuna Racova, județul Bacăfi, a D-lor 0. Păun și Gh. Stoica și a D-lui Gr. Țuțuianu.— Se tremite la comisiunea de indigenat petițiunea D-lui Constantin.— Se recomandă comitetului delegaților de secțiuni petițiunea mai multor comercianți de băuturi spirtudse din Galați.— Se trimite la comisiunea comunală petițiunea mai multor locuitori din comuna Sârbi, județul Dorohoifi.—Se depune 4 raporturi ale comisiunel de indigenat asupra naturalisărei D-lor Franț Pfanhauser, Dionisie losef, 0. I. Alduleanu și Boni£ Pitiș.D. vice-președinte: D-lor deputați, biuroul a constatat că sunt 10 Z^e lm“ • plinite de când s'a făcut cunoscut D-lui îoan Brătianu să vină la Cameră, și regulamentul <}ice: că dacă in termen de 10 Zile de la notificare deputatul nu trămite justificarea absenței sale, atunci scaunul săfi se declară vacant.Vă supun cașul ca să decideți D-vdstre 

dacă biuroul trebue să aplice regulaman- tul, safi Camera voiesce să se facă o nouă invitațiune ?Voci: Să se facă o nouă invitațiune.—Se pune la vot propunerea de a se face o nouă invitațiune D-lui deputat 1.0. Brătianu și Adunarea încuviințâză.D. I. Nucșoreanu: D-lor, ași ruga pe onor, biurofi al Camerei să comunice di- recțiunei Monitorului oficial ca desbate- rile Camerei să fie publicate In timpul oportun, ast-fel ca publicul să se interesele a le citi.... (Sgomot, întreruperi).D. vice-președinte: Fiind-că in zadar am rugat pe D-nil cestori să invite pe D-nii deputați a 'șl lua locul, rog pe D. Nucșoreanu să nu mal continue discursul D-sale până se va face liniște. (Sgomot).D-lor, suspend ședința dacă nu vă luați locul și nu faceți liniște.Ședința se suspendă pentru cinci minute.La redeschiderea ședinței, D. vice-președinte Gr. Cozadini ocupă fotoliul pre- ședențiel.D. vice-președinte: D-nul Nucșoreanu are cuvântul.D. I. Nucșoreanu: D-lor deputați, Ziceam că desbaterile ce se fac in acâstă Adunare, se publică fdrte târZifi, și de aceea rog pe onor, biurofi să bine-voiască a pune in vedere direcțiune! Monitorului 
Oficial acâstă întârziere și a invita pe D-nul director al Monitorului ca desbaterile ndstre să fie publicate în Monitorul 
oficial neapărat a duoa Z* după fie-care ședință ; pentru că, daca se publică mai târZifi, atunci mai bine nu s'ar mai publica de loc, fiind că nu mai afi nici un interes pentru public, și mal cu sămă pentru populațiunea rurală care cere pământ și care, având încrederea în noi, ne-a trimis aci, în Adunare, spre a ne ocupa de nevoile lor și ei nu scifi nimic din ceea-ce facem noi aici, daca Monito
rul este așa de înapoiat cu publicarea desbaterilor ndstre... (întreruperi). De aceea ași ruga pe toți D-nii deputați, și mal cu sămă pe acei D-nl deputați cari necontenit caută să ne țină în loc prin întreruperi, și cari apoi prin jurnalele D-lor ne impută că nu lucrăm nimic, că nu căutăm în mod serios de ii^eresele țârei, 'I ași ruga să numai tot întrerupă, și să ne lase să ne facem datoria noi aceștia cari am venit aici ca să lucrăm..* (sgomot, întreruperi). D-lor, unii avem ca toți interes ca să lucrăm serios, ori daca nu toți avem acest interes așa cum '1 înțelegem noi, atunci mal bine să se lipsâscă de mandatul lor acei cari nu vor să lucreZe... (aplause, sgomot).Din parte-ne declarăm că avem interes să lucrăm, și vom lucra așa cum ne înțelegem că avem datoria a ne îndeplini mandatul nostru... (întreruperi). Cum ? Voiți ca acâstă Cameră să facă ca cea trecută ? Până astăZi nu am vâZut de cât făcându -ni-se imputări că am venit aci 

sprea cere funcțiuni pentru clienții noștri și nimeni din noi nu a avut curagiul să protesteze în contra acestor aserțiuni. Efi dar protestez și declar că noi nu am venit aici ca să cerem funcțiuni pentru clienții noștri; căci nu avem cliențl, și a fost forte nedrâptă imputarea acâsta ce ni s’a făcut de gazetele oficidse.Noi, D-lor, singurul lucru care am dori, este să se restabilâscă în funcțiunile lor acei funcționari persecutați sub regimul căZut, cari n’afi voit să pună baioneta în pieptul nostru...O voce: Ce are a face ^acâsta cu Mo
nitorul ?D. I. Nucșoreanu: Are a face cu Mo
nitorul, fiind-că tocmai D-vdstre cari aveți aerul că susțineți guvernul ca funia pe spânZurat... (ilaritate) tocmai D-vdstre ne imputați că nu lucrăm. Este timpul D-lor, să ne punem pe lucru. Ceea-ce facem nu e ce-va matur; sunt nisce jocuri așa de puțin cugetate în cât acei cari 'și le permit cred c& n’afi în fața lor de cât nisce cadavre... (ilaritate); el bine, mâine va veni Ziua când se vor convinge D-lor, că cadavrele ce cred că afi înaintea lor, sunt cadavrele lor însuși. (Aplause, ilaritate). De aceea rog pe D. președinte să facă a se publica regulat desbaterile Parlamentului, ca să vaZă publicul și țâra întrâgă, care parte se ocupă și care vine aici cu cliențl șl nu ’și îndeplinesce mandatul. (Aplause).D. ministru al domeniilor, Al. Lahovari : Mi se pare câ întrebarea d-lui Nucșoreanu se adresâză la o instituțiune a Statului—se adresâză la Imprimeria Statului.—Guvernul, asigur pe D. Nucșoreanu, a mai dat și va mal da ordine, ca desbaterile Corpurilor legiuitdre să fie cât mai regulat publicate; însă se întâmplă ca unii din D-nii deputați, când afi pronunțat un discurs ceva mai important, ’l iafi a casă ca să pună notele mai în ordine; și atunci unii dinD-lor, ’l păstrâză mal multe Zile- Prin urmare, întărZierea nu se pdte atribui Monitoru* 

• lui, nu se pdte învinovăți direcțiunea Mo
nitorului de întărZierea publicârei desbaterilor.D. I. Nucșoreanu: Am să adaog numai un cuvânt, în urma celor. Zise de D-nul ministru al domeniilor. D-nii deputați cari cred că discursurile D-lor afi nevoe de a fi pieptănate, înainte de a se presinta publicului, aceea nu represintă, după mine, cugetarea ce s’a manifestat în Cameră. Prin urmare, rog biuroul ca sâ nu mai dea pe acasă discursurile pentru ca să le pieptene, ci numai greșelile de ortografie să aibă dreptul să le îndrep- teze; (aplause, ilaritate), discursurile să rămână așa cum le-afi pronunțat, ca așa să se citâscă de public în Monitor. Rog biuroul ca în nici un cas să nu întărZieze cu revederea discursurilor mai mult de 12 ore.D. vice-președinte: Domnilor, biuroul 'și face datoria și intervine la Im* 
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prițp^rta.StatxdțiI șa grăbdscă tipărirea 
desl^tarilo* Adunărei. Jn0, ce se Întâm
plă qănd tipărire^ nu șe întăr^iaza? Șe în- 
Wunnjă Qă W ^in P-nii deputați 'ți iati 
Sotșfe și le cor$g ;gi din nenorocire când 

îpnitQrul țipăresce după potaie corese 
tace erori f^rțe gi^ve și deputatii sunt 
nevoiți să Iacă din np& corecturi; căci 

nici 0-cțată nu pudică Z8^8 cu" 
v£nta ^e pnul deputat așa cum el și le-a 
cqres;și adăsta *9 Înțelege ușor, din ca- 
ușă pă nuoi șantan cum se d^ In copi
lăria artei tipografice.

Vă ProWt ca biuroul va interveni din 
noti pentru că Întârziere să nu mal fie 
îp publicarea dezbaterilor Camerei.

Acuțn D-lor, la ordinea dUei avem mai 
ăptaifi alegerea unui cestor.

4duqareș procede ta alegerea unui ces- 
tor și rezultatul scrutinului e cel umător:

Votanți .......... 120 
Bile albe. ......... 1
Voturi exprimate............. 119 

Maiontat? absolută .... 60
— S'a ales: p. Caton Leca cu 70 vori.
P. V. Mortzun : D-le președinte, este, 

pș^e-mi-sș, mal bine de o lună de când 
s’a n^mit o anchetă parlamentară care 
să mârgă la fața locului spre a constata 
prelinsele bătăi șt ingerințe ce ar fi avut 
loc cu ocasiunea alegere! colegiului al 
IH-lea de țloman. Acăstă anchetă până 
qpum încă n'a plecat, amânând vecinie ple
carea sa; și ași vrea să sciti dacă are să 
plece in sesiunea acăsta sati în timpul 
vacanțelor parlamentare, după I Aprilie.

V$ rog dar, p-le președinte, se cereți 
ș se hotărî o ^i pentru plecarea comisiu- 
nei și a nu se mai amâna.

D, vlqe-președlnte : Comisiunea va 
decide dina*

D. G. Panu: Eti cred că ar trebui un 
ipembru din comisiune să ia cuvântul.

b. vice-președinte : Fiind-că și eti 
sunt tn comisiune, vâ pot spune că nu 

. s'a amânat plecarea de cât o singură 
dată, și acăsta din causă că unul din 
membrii comisiunel plecase la Viena. A- 
cum insă șm hotărît să plecăm Vineri 
seara, ca Simbătă să Începem ancheta. 
Prin urmare, imputarea D-lui Mortzun 
cum că vecinie s'a tot amânat, nu este 
dreptă, pentru că nu s'a amânat de cât 
o singură data, și acăsta pentru motivul 
pe care vi l'am spus.

D. M. Tzoni: D-le președinte, regret că 
nu am fost in Cameră când s'a presin
tat proiectul de lege pentru in ființarea 
nuni institut de chirurgie. Declar că mă 
asociez și eti la acăstă propunere și vă 
rog, D-le președinte, să bine-voiți a mă 
trece și pe mine iptre subscriitorii acelui 
proiect de lege.

D. vice-președinte : Biuroul ia act 
de declarațiunea D-vdstre.

— D. ministru de resbel are cuvântul.
D. ministru de resbel, general G.

Mânu: D-lor deputați, 'ml permit să vă 
fac o propunere. Vă dați fdrte bine săma, 
cred, că sunt unele cestiuni cari nu pot 

să se trateze în mod public și nici chiar 
in secțiuni unite. In aceste condițiuni 
s'ar afla, spre exemplu , cestiunea ^pără- 
rei țărei.

'Ml permit să vă rog, fiind că momen
tul este venit ca să sesisez Adunarea le
giuitdre cu cestiunea fortificărilor, 'mi 
permit să vă rog să bine-voiți a consimți 
să numiți o comisiune care să nu fie ex- 
presiunea numai a maiorităței Camerei, 
ci expresiunea tutulor nuanțelor politice 
cari se află în Cameră, pe care comisiune 
voiti avea ondre a o iniția cu totul în ces
tiunea fortificațiunilor și, în urma sfătu- 
irei ce voiti avea cu acestă comisiune și, 
simțind pulsul țărei In privința acestei 
cestiuni, voiti veni apoi să sesisez Camera 
cu proiectul ce ași avea să aduc în pri
vința fortificațiunilor. Vă rog dar să bine
voiți a consimți, că atunci când veți a- 
vea un moment liber, să alegeți o comi
siune, fie de 20 membri, fie de mai puțini, 
pentru a'l pune în curentul cestiunel și a 
mă consulta cu domniele lor.

Sistemul meti tn privința administra- 
țiunei și organisațiunel armatei ndstre 
este ca să fie tot-d’a-una în raport pute
rea executivă cu puterea legiuitdre. Ni
mic nu’I voiti ascunde, și numai autorisat 
de puterea legiuitdre voiti veni pe urmă, 
ca putere executivă, să fac propunerile 
mele.

Vă rog dar să consimțițl la alegerea 
unei comisiunl care să vă presinte tdte 
nuanțele politice din Cameră. Dacă cre
deți să se număscă prin vot, veți procede 
ast-fel, daca credeți că este mai bine să 
se delege de diferite grupuri politice re- 
presentanțil lor, procedura remâne la 
D-vdstre, dar ceea-ce vă rog esteta să'mi 
dat! o asemenea comisiune.

b. C. Leca : Eti sunt de opiniune, 
D-lor deputați, ca să fixăm o Zi chiar în 
^ptămâna acesta pentru alegerea aces^ 
tei comisiunl, sati pentru desemnarea re- 
presentanților diferitelor grupuri, fiind-că 
socotesc că nimeni nu se va opune la ce
rerea D-lui ministru.

D. vice-președinte : Eti ași crede că 
mai bine ar fi să sesisăm secțiunile și fie
care secțiune să-și alăgă câte trei membri.

D. D. T. Calimac: De ce să mai ale
gem alți membri și să nu fie comisiunea 
budgetară.

D. N. Voinov : Dacă cestiunea se dis
cută, ’ml permit să arăt și eti părerea 
mea. Ași fi înțeles că comisiunea budge
tară, care este chemată, să trăcă în bud
get sumele cari ati să se ceră pentru a* 
părarea națională, să fie pusă în curentul 
cestiunel de D. ministru, pentru că ea 
este expresiunea Camerei în privința su
melor ce se pot aloca în budget. Dar vă 
mărturisesc că nu înțeleg propunerea, - 
D-lul ministru, și iată opiniunea mea 
care o supun și la aprecierea D-sale. Ori 
sunt cestiuni cari nu pot fi comunicate 
nici chiar Representațiunel naționale și 
atunci ministrul, pe răspunderea sa, pro
pune și cere creditul prin comisiunea bud

getară și Camera ’l va vota ; ori sunt 
cestiuni cari sunt ale ministerului și mi
nisterul are nevoe ca părerea sa să fie 
susținută de amicii sM și atenei suntaHe 
miZloce, prin cari ministrul le spune a- 
micHor săi în cari are confiemța și cari 
sunt însărcinați să susție opiniunile sale 
și să *1 acorde creditul pe care^ cere. Dar 
nu înțeleg să vie D. ministru Înaintea 
Camerei și să ’i Zică: Sunt cestiuni cari 
nu se pot sci de tdtă lumea, și s'a Zis că 
nu se pot sci chiar de 'secțiunile unite, 
prin urmare, nu pot fi sciute, nu de țâra 
întregă, dar nici de membrii Parlamen
tului.

Ași Înțelege o întrunire de secțiuni în 
care să se spună numai ceea-ce se pdte 
spune; dar să ni-se câră să numim o co
misiune, ba încă mai mult, în care să fie 
repi esența te tdte nuanțele, și cărei comi- 
aiuniD. ministru să ’I spună tot ce are de 
spus pentru justificarea creditului ce va 
cere în urmă, acăsta e p entru ceva cu to
tul inexplicabil. Dar ta ce va servi nu
mirea acelei comisiunl ? Căci, ea va fi o- 
bligată să ție secretul și să scie numai ea 
dacă trebue să voteze creditul sati nu; 
căci colegilor sâl nu va putea să le spună 
nimic, fiind-că dacă pdte să le comunice 
ceea-ce scie ea, atunci era mult mai 
nemerit ca D.ministru să facă acea corn uni- 
care către noi toți în secțiuni unite.

Dar D. ministru nu a admis acest pro- 
cediment. Eti Înțeleg să convocați pe a- 
micil guvernului, în cari aveți confiență, 
ca să le spuneți tot ce credeți că ar putea 
să scie, și el la rândul lor să facă tot ce 
vor putea ca maioritatea — dacă aveți 
maioritate—să fie întru ceva inițiată și 
ea în cestiune, iar minoritatea să nu scie 
nimic, să nu afle secretele guvernului. 
Dar nu înțeleg ca prin alegerea lui X și 
Y să li se spună numai lor secretul, și a- 
ceștia să vie la Cameră să Zică: Pe paro
la ndstră de ondre, D-vdstre, cari nu sciți 
nimic și nu trebue să sciți nimic, vă rugăm 
să votați acest credit, fiind-că ac&ta în
țeleg eti că este scopul acestei comisiunl, 
și vă mărturisesc că nu s’ar găsi deputați 
cari să dea asemenea vot.

Aveți încrederea Camerei ? Este o ma
ioritate care susține guvernul? Atunci 
veniți și cereți Camerei ceea-ce vâ trebue 
și acei cari vâ dati tdtă încrederea, luând 
în același timp, se înțelege, și răspunde
rea ministerială, vâ vor da tot concursul 
lor, vor vota creditul. Dar să voiți D-v<5s- 
tre să lepădațl răspunderea în spinarea a 
15 sati 20 de deputați, și âceia sub cel 
mal strict secret să angageze și pe cel- 
alți deputați ca să voteze pe răspunderea 
lor, și mâne când se va Întâmpla ceva să 
mâ duc eti să trag pe colegul meti la răs
pundere și să 'I Zic- P* răspunderea 
D-tale am votat; vâ mărturisesc că nu 
pot înțelege acâsta și mi se pare un lucru 
straniti. Eti înțeleg ca guvernul, pe răs
punderea sa, să vie în Cameră și să câră 
ceea-ce ’i trebue, și Camera ’i acordă încre
derea sa fără ca să '1 întrebe pentru ce ;
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este destul să spuneți că este pentru apărarea țărei, pentru apărarea națională; că s’a găsit cu cale ca să cereți un credit pentru fortificațiunl sati alt-ceva așa, și maioritatea care susține guvernul să acorde, să dea încrederea sa pe răspunderea ministerului.D-vdstre spuneți că aveți încrederea Camerei, Insă nu voiți să luațl și răspunderea acestui fapt; voiti să spuneți la unii din Cameră lucruri de acelea pe cari nu voiți să le devulgați, și comisiunea Camerei să ia răspunderea, față cu colegei săi, ca să formeze eâ o maioritate în Cameră pentru a vă da D-vdstre acel credit.înțeleg franchețe D-luITgeneral care a ^is: Eh voih spune totul acelei comisiuni; Comisiunea a aprobat lucrul, prin urmare, nu aveți să mă mai întrebați nimic, și nu am nici o răspundere de dat pentru acest fapt, fiind-că este un fapt al Camerei, aprobat de Cameră pe răspunderea comisiunei sale.Dar eh vă rog, D-lor, să nu Introduceți un sistem care pdte deveni un prece dent din cele mal rele. Guvernul să aibă curagiul a cere creditul; căci maioritatea, care este guvernamentală și pdte chiar și minoritatea, va da acel credit, pe răspunderea guvernului; dar să nu ne cără o comisiune compusă din tdte grupurile, căreia să i se facă dre-cari revelațiuni sub reservă secretului și acea comisiune să angageze maioritatea Camerei a vota creditul. Din duoă lucruri unul ori aveți maiori ta te, ori nu aveți; dacă credeți că nu aveți maioritate, nu veniți cu creditul; iar dacă aveți maioritate și încrederea ei, veniți cu el și vi se va vota. Dar în ori ce cas trebue să luațl răspunderea votului pe care'l cereți și aceia cari vor avea încredere în D-vdstre vă vor da votul lor.Cu tdte că constituționalicesce nu prea înțeleg secretul în representațiunea națională; dar când acest secret pote avea loc, el nu pdte fi spus de cât acelora cari iah răspunderea guvernului, adecă amicilor săi; convocați-vă amicii și spu- nețî-le totul. Pentru ce cereți ca tdte grupurile să fie representate în acăstă comisiune ? Și dacă secret este, nu’mi puteți pretinae mie. care ascult tot ce veți spune D-vdstre și care desaprob ce ’mi spuneți, să nu divulg ceea-ce nu ați spus amicilor mei, fiind din minoritate sah din aceia cari sistematic vorh să vă facă oposițiune.De aceea cereți concursul acelora numai cari sunt datori să păstreze secretul, pe aceia să-I chemați individual și să le spuneți tot ce voiți, și ce sunt datori să vă asculte și să vă dea concursul lor.Alt-fel eh nu înțeleg de loc propu* nerea D-lui ministru. D-sa pe de o parte ^ice: sunt secrete pe cari nu le pot spune tutulor, iar pe de altă parte tot D-sa^ice: voih ca secretul meh să fie divulgat, dar nu de mine, ci de aceia cărora le-am încredințat secretul, și de 

aceea cer ca tdte grupurile să fie chemate în comisiune, chiar fi aceia cari sistematic 'mi fac oposițiune. Dar aceia, vă mărturisesc, că ^ah nu vor veni, sah, mai d'înainte vă fac declarațiune, că vor spune tot ce vor au^i.Vă rog dar, D-lor, să bine-voițl a nu accepta o asemenea procedură.
Dacă aveți secrete pe cărl nu trebue să le spuneți, atunci nu le spuneți; sah dacă aveți nevoe să sondați pe âmicil D-vdstre asupra acelor secrete, atunci a- dresați-vă numai la dânșii.Dacă credeți însă că întrăgă Adunare trebue să cundscă acele secrete, atunci nu aveți de cât să cereți să ne întrunim în secțiuni unite și acolo ne puteți spune tdte; căci dacă ați putea să spuneți lucrurile înaintea unei comisiuni compusă din 20 deputați aleși din tdte nuanțele, din tdte partidele Și dințtdte grupurile, atunci de ce nu le-ați putea spune la toți deputății ?
Scih că s'a mal întâmplat ca guvernul să cără ca Adunarea sâ se întrnnăscă în secțiuni unite, în ședință sâcretă, unde guvernul â expus deputaților tot ceea-ce avea de spus; dar nu scih că s'a mai întâmplat verf-o-dată să se număscă o comisiune compusă din tdte partidele, și linei asemenea comisiuni guvernul să fi comunicat secretele sale.
Eh dar sunt în contra unei asemenea proceduri, și de aceea mă opun lâcreearea unul precedent de felul acesta; căci mă tem că, de și în cașul acesta de acum, nu ar fi tocmai un pericol, dar creându-se o-dată un asemenea precedent, să nu se facă tot așa mal în tdte cele-alte cestiuni; să se alăgă comisiuni cu care guvernul să lucreze, iat noi cel-alțl deputați să venim la urmă și să dam votul pe răspunderea* comisiunei ndstre, mai mult de cât pe răspunderea guvernului, adică dând Ia o parte adevăratele principii ale regimului constituțional.Eh, D-îor, sunt trimis aci ca să vă dah votul meh în deplină cunoscință de lucru, și când consciința mea nu e luminată, atunci nu 'ml dah fotul, și mai cu sămă nu '1 dah, chiâr dacă am tdtă încrederea în guvern, numai dupe spusele unora fără ca să scih clar și precis ce am să votez; pentru că nu putem noi vota prin delegațiune. Singura delegaținne a ndstră e guvernul, și numai lui putem acorda sah refusa încrederea ndstră; alt-fel de raporturi indirecte sah piezișe între noi și guvern nu pot să existe.D. vice-președinte: D. ministru voesce să răspundă acum, sah dupe ce vor vorbi și alți D-nî deputați ?D. ministru de resbel, general G. Mânu: Ași dori, D-le președinte, să gic câte va cuvinte spre răspuns la lungul discurs, sah mai bine la lunga acusațiune a D-lul Voinov.DJN.jVoinov: Nu am avut intenți- unea deca acusa pe nimeni.

D. ministru de resbel, general G. Mânu: Nimeni din noi nu voesce să se sustragă de la răspunderea actelor ndstre. Prin urmare, nu este vorba ‘aci de a ne pune la adăpostul votului maiorităței pentru actele ndstre, și mai puțin încă la adăpostul unei comisiuni care ar lua asupra el, dupe cuta se teme D. Voinov, o răspundere care nu pdte cădea de cât asupra guvernului, dupe cele mal elementare principii ale regimului constituțional. .Când am făcut propunerea de adind- orl, era un ce fdrte natural fi prevădut de regulamentul Camerei. In adevăr, Camera pdte trimite ori-ce proiect de lege sah în studiul tutulor secțiunilor el, sah în studiul unei comisiuni ad-hoc. Ce am gis eh F Am dorit ca pe basa disposițiunilor regulamentului să bine- voiască Camera a numi de pe acum o comisiune ad-hoc,cu care să mă consfătuesc spre a vedea care ar fi pulsul Camerei, ca să scih cu ce proiect de lege să vin tu Că- meră, despre care să fih sigur că roih avea aprobarea maiorităței. Acesta este un lucru fdrte natural. ,Dar D. Voinor crede că. trebuie și îp cestiunea apărărei țârei și în| cestiuni militare să ne punem pe tărâmul luptelor de maioritate, de minoritate și de partide în contra guvernului. Eh însă ’l-am crezut și sunt convins că unanimitatea Camerei, exceptând numai pe D. Voinov, e de opiniune că în cestiunea apărărei țârei nu se face luptă de partide (Aplause).D. N. Voinov : Cer cuvântul în cestiune personală.D. ministru de resbel, generai G. Mânu : Eh, D-lor, am predat căpropu- nerea mea este mai mult un act. de defe- rență către Adunare, unde șcih că, de câte ori a fost vorba de apărarea țârei, a fost tot-d’a-una unanimitate. De aceea am cerut o comisiune ropresintând tdte, partidele, nu ca să mă pun la adăpost de răspundere; căci de răspundere n’am fugit nici o dată. Și apoi nu o comisiune astfel compusă, cum am cerut eh ar fi putut căuta să mă scutească de respundere, dar nici chiar o comisiune compusă exclusiv numai de membri din maioritate nu pdte acoperi sub scutul el responsabilitatea actelor unul ministru. Prin urmare, îngrijirea D-lui Voinov în privința răului precedent ce s’ar crea prin adoptarea propunerel mele, și bănuiala D-șale că eh ași fi căutat prin numirea acestei comisiuni să înlătur cu totul șah să atenuez în măre parte responsabilitatea mea constituțională sunt cu totul nefundate.Se vede că D. Voinov perde din vedere că propunerea ce am avut ondre a face astăzi are deja multe precedente în ambele Camere ale Parlamentului nostru, și că acăstă procedură este de o perfectă corectitudine și constituțională și regulamentară, și tot de o-dătă un act de defe- rență către Adunare și chiar către întră- ga opiniune a țărei, de dre-ce am cerut
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ați fi ascultat, ați fi văjut că am fost în
trerupt; alt-fel mi se pare că ar ti fost 
un lucru nepotrivit dacă eti ași fi răspuns 
fără a fi întrerupt.

D. vice-președinte : D-vdstră ați fa
ce bine, când sunteți întrerupți, să nu 
răspundeți; căci dacă la fie-care întreru
pere ați răspunde, atunci Camera ar se
măna cu turnul Babiloniei.

D. G. Enescu: Referindu-mă la ceea- 
ce deja am jis, am ondre să vă declar 
că nu cred că propunerea onor. D. mi
nistru de resbel pdte duce la veri-un 
resultat practic. D-sa voesce ca un dele
gat din fie-care grup să se pună în co
municațiune cu guvernul spre a expune 
D-lui ministru ceea-ce crede in privința 
apărărei naționale.

Fără înduoială, că grupul va cere ca de
legatul săti să ’i comunice ce a aujit în 
comisiune; căci alt-fel eti nu Înțeleg să 
deleg pe cine-va fără a ’mi face acăstă co
municare. Mai mult de cât atâta; eti nici 
chiar nu înțeleg să trimit un delegat, 
căci represint țera, și nu voesc să votez 
orbesce, fără să sciti ce vrea D. ministru 
să facă și la ce voesce să ne angajeze în 
viitor.

D-vdstră, D-le președinte, ați mers și 
mai departe, ați voit să deferiți acestă 
cestiune secțiunilor.

D. vice-președinte: Eti am supus pă
rerea mea Camerei.

D. G. Enescu: Eti cred că mai tdte 
secțiunile cari nu sunt alcătuite pe gru
puri politice vor da delegați de ai maio- 
litățel, și dar și acestă părere e cu totul 
nepractică.

Ar fi mult mai bine, D-le președinte, 
să ne întrunim în secțiuni unite, și acolo 
D. ministru să ne spună în ce staditi se 
află lucrările de apărare a țârei și ce mă
suri ’și propune să ia. Rog pe D. minis
tru să aibă mai multă încredere în pa
triotismul representanților țârei, și mai 
multă deferență către noi toți in genere, 
pe cari colegiile electorale ne-ati trimis 

। în acest Parlament.
— Se cere închiderea discuțiunei, și 

punându-se la vot se primesce.
— Se pune la vot propunerea D-lui 

ministru ca sâ se numească de Cameră o. 
comisiune de 20 membri din tdte grupu
rile ce se afla în Cameră, căreia sâ se co
munice explicațiunile ce are a da D. mi
nistru de resbel în cestiunea apărărei ță
rei, și se primesce.

D. vice-președinte: Cu învoirea Ca
merei pun la ordinea jilei de mâne ale
gerea acestei comisiunl.

Adunarea încuviințăză punerea la or
dinea jilei pe mâne a alegerel acestei 
comisiunl.

D. G. Pallade: D-lor deputați, mai 
mulți D-ni deputați, în număr regula
mentar pentru a putea face o propunere, 
m'a însărcinat să presint Camerei urmă
torul proiect de lege:

Domnilor deputați,
Este generalmente cunoscut chipul cum 
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ca tdte opiniunile, fie chiar din cele mai 
mici grupuri, să fie representate in acăstă 
comisiune.

D. Voinov trebuia să 'și aducă aminte 
că, de câte ori a fost vorba de a lua cu- 
noscință Camera de dre-cari acte aflate 
lu dosarele diplomatice ale ministerului 
din afară, nici o-dată nu s'a cerut ca a- 
cestă comunicare să se facă in public, ba 
nici chiar in ședință secretă de secțiuni 
unite; ci s'a ales o comisiune căreea să i 
se comunice documentele. Nu că ddrâ eti 
ași avea să comunic celor două-jeci de 
Domni deputați, ce se vor numi in acestă 
comisiune, cine scie ce mari secrete de 
Stat. Tdtă lumea scie ce sunt aceste for- 
tificațiuni; tdtă lumea scie că ele nu s’ati 
făcut în vederea unei granițe sati a altei 
granițe; și dacă e bine ca asemenea ces- 
tiuni să nu se discute în public, este nu
mai pentru cuvântul că s'ar putea indica 
dre-cari neajunsuri materiale relative la 
oștire, de multe ori pdte exagerate in cur
sul unei discuțiuni improvisate, dar cari 
in tot cașul nuede nici un folos să le spu
nem în public.

Așa dar, vă rog să bine-voițLa con
simți de a se numi comisiunea ce vă 
propui ti.

D. C. Enescu : Domnilor , împărtă
șesc în mare parte părerea exprimată de 
D. Voinov, fără a primi argumentele a- 
duse de D-sa în susținerea opiniunei ce 
a emis.

Onor, ministru de resbel, într'un mod 
neașteptat, a venit la tribună și ne-a ru- 
rugat ca, în vederea intereselor apărărel 
țărei, Camera să număscă o comisiune că
reia D-sa să'i comunice unele opiniuni 
cari sunt de natură a nu se putea desba- 
te în public; și D. ministru ca să pdtă 
să’și atragă intriga Adunare și s’o aso
cieze la cererea D-sale a jis : nu mă a- 
dresez la maioritate,—și noi credem că 
dacă D-lor stati pe acea bancă ati o ma
ioritate,—D. ministru a jis : voiesc ca în 
acăstă comisiune să fie representate tdte 
grupurile din Cameră. ।

Mi se pare că D. ministru are dreptate 
să cără o asemenea comisiune dar nu sciti 
dacă în practică pdte ajunge să aibă re
sultatul pe care ’l doresce D-sa. Dacă în 
acest Parlament ar fi partide bine de
semnate , dacă fie-care ne-am sci în 
mod precis locul nostru, de sigur că a- 
atunci D. ministru ar ajunge la un re
sultat practic și folositor. Dar eti, D-lor, 
văd contrariul, eti vă mărturisesc un lu
cru : că de trei luni de când sunt în a- 
căstă Cameră observ o schimbare dintr’o 
ji în alta a grupărilor ndstre politice, așa 
în cât puțini sunt cei cari scih In care 
grupare politică se găsesc. Acesta e un 
mare adevăr pe care ni ’l-a spus căpitanul 
voiajorilor din Cameră.... (întreruperi, 
sgomot).

D. vice-președinte : Lăsați vă rog 
dialogurile.

D. C. Enescu: Dacă D-vdstră, D-le pre
ședinte, v’ați fi uitat în partea acăsta și

se formâză maiorități factice în adunările 
generale ale creditelor funciare instituite 
în țără în virtutea legei și a statutelor 
din Aprilie 1873. Arc. 51 din statute, 
care face parte integrantă din lege, pre
sintă un mijloc pe atât de facil pe cât de 
periculos în mănile directorilor acelor 
societăți pentru formarea de maiorități 
sigure, spre a face imposibil veri-ce con
trol în administrație și veri-ce modificare 
în personalul ce compune consiliul de 
administrație. Se pdte jice că, grație chi
pului cum este redactat art. 51 de care 
vorbim, directorii osebitelor societăți sunt 
adevărații stăpâni absoluți ai acestor 
mari și puterrice societăți de credit.

Sutimi de procuri in alb se subscrii! de 
timpuriii, prin mijlocirea agenților so- 
cietâțel, de către societari puțin scrupu- 
loși, de către societare cari ati împrumuturi 
contractate, și aceste procuii servă a crea 
dmeni de paie, afidați ai directorilor.

S’ati vâjut la multe adunări generale, 
mai ales la societatea creditului funciar 
urban, votând biluri de indemnitate di
rectorului și consiliului de administrație 
chiar amploiații subalterni ai societățel, 
prin maiorarea adevăraților societari, cari 
manifestati pe față neîncrederea lor în 
modul cum sunt conduse destinele socie- 
tăței. Mai mult încă, acei dmeni de paie 
au umflat budgetele de cheltuell, ati ri
dicat din an în an lefile direcțiune!, Imul- 
țind dupe capriciti numărul funcționarilor 
In ciuda celor ce plătesc.

Este un adevărat scandal modul cum 
se înregistrăză dările de sămă de către 
representanții societarilor, față cu efor
turile ce depun adevărații societari, cari 
se interesăză de aprdpe de sdrta banilor 
lor. Un remediti dar se impune legiuito
rului și acest remediti este urgent din 
causa apropiatei adunări generale.

Propunem dar modificarea art. 51 din 
statutele societăților, în sens ca la adu
narea generală sâ nu se admită de cât a- 
sociați in persdnâ, fie bărbați, fie femei, 
exceptându-se numai minorii, interjișii 
și femeile măritate, precum și societățile 
comerciale, cari pot figura prin repre
sentanții lor legali.

Este adevărat că art. 133 din statutele 
în cestiune prevede cum că adunarea ge
nerală pdte, asupra propunere! consiliului 
de administrație și cu aprobarea guver
nului și a Corpurilor legiuitdre, să aducă 
statutelor modificările ce vor recunosce 
utile; însă din acest articol nu resultă că 
Corpurile legiuitdre ati renunțat de a 
propune ele înși-le modificarea acelor 
statute, când necesitatea publică și utili
tatea socială ar reclama. Din contra acest 
articol a prevăjut numai că și adunarea 
generală pdte aduce modificări, bine în
țeles dacă Corpurile legiuitdre nu ar fi 
luat inițiativa. Insă, în starea de lucruri 
pe care o semnalarăm, nici o-dată veri-o 
adunare generală nu va isbuti a aduce 
veri-o modificare de statute dacă directorii 
acelor societăți ar refusă; căci, ei făcând
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maioritatea, el dictdză maioritățel com
binate cu calcul și prevedere.

Incumbă dar Corpurilor legiuitdre a 
emancipa societățile ndstre de credit fun
ciar de sub tirania directorilor și sub-di- 
rectorilor, ori-cât de iresponsabilă am 
putea considera conduita D-lor față cu 
societarii și detentoril.

Ne am crezut datori a face să se res
pecte chibzuință adevărată a societarilor, 
ca numai vocea lor proprie să fie ascul
tată, făcând să dispară simulacrele de 
adunări generale și ma:oritățile factice, 
compuse In mare parte de satariațl oblă
duiți de direcția care trebue efectiv con
trolată spre liniștea și siguranța tutulor 
asociaților și a detentorilor.

Vă rugăm dar a vota următorul proiect 
de lege:

PROIECT DE LEGE

Articolul 51 din statutele creditului 
funciar (rural și urban) se modifică pre
cum urmăză:

Dreptul de vot la adunarea generală 
se pdte exercita de societari in persdnă 
cu dreptul de vot, fie bărbat fie femee.

Prin excepțiune minorii și interziși! 
pot fi repres'nfațl de tutorii lor, femeile 
măritate de către bărbații lor, casele de 
comerciti prin unul din asociații adminis
tratori, iar societățile anonime prin di
rectorii îor sati prin unul din consilierii 
de administrațiune. ■

Atât societarul cât și representanții 
legali trebue să justifice — cu trei Z^e 
mal înainte de adunarea generală — 
dreptul lor de participare.

Al.Gh. lonescu. 1. Dimitriadi, C, Po
povici, Dr. Severeanu. G. Dem. Teodo- 
rescu. G. D. Pallade. I. P. Balanolu. O. 
Olănescu. Gr. Chrissenghi. M. Tzoni. K. 
St. Cesianu. Dr. Stefănescu, G. Dur- 
ghelea. M. Balș. G. Emandi, O. D. Ga- 
bunea. George Em. Lahovari, I. G. Lecca, 
P. Brătășeanu.

Vă rog, D-lor, să bine-voiți a trimite 
acest proiect de lege la secțiuni de ur
gență pentru ca să se pdtă studia cât mal 
fără întârziere.

— Se pune la vot urgența și se pri
mesce.D. vice-președinte: D. Popovici are 
cuvântul.

D. C. Popovici : D-lor deputațl, 
sub-semnațil, văzând că pentru bise
rică și scdlă plata taxei de foncieră, pen
tru pământurile ce li s’ati dat, este o sar
cină îngreunătdre pentru preoții și învă
țătorii sătescl, cari sunt obligați a plăti 
acăstă taxă pentru nisce pământuri cari 
nu le aparțin personal, propunem din ini
țiativă parlamentară următorul proiect 
de lege.

LEGE
Art. 1. Pământurile cari aparțin bise

ricilor și scdlelor rurale vor fi scutite de 

ori-ce taxe fonciare și ori-ce alte dări 
către comună și județ.

Art. 2. Ori-ce lege sati regulament re
lativ. la aceste taxe rămân abrogate.

O. Popovici, Dimitrie A. Sturdza» G. 
Dobrescu-Argeș. C. D. Gabunea. Gh. 
Softa. G. G. Dobrescu, IChristu 8. Nego
escu. O. Kogălniceanu, loan Tănase Du- 
mitriu.

Acest proiect de lege se presintă din 
inițiativă parlamentară dupe ce și D. mi
nistru a spus că-’l aprobă și ’l va sus
ține. De aceea dar, văZând starea în care 
se află scdla și biserica rurală, v’așl ru
ga, D-lor, să votați urgența acestui pro
iect de lege. -

Se pune la vot urgența și se res
pinge.D. C. Popovici: Să se constate că mal 
mulți D-nl deputațl al colegiului III ati 
fost contra urgenței.D. vice-președinte: Prin urmare, se 
va tipări și se va trimite la secțiuni. A
cum, D-lor, iată care e resultatul votului 
în privința alegerei unul cestor în locul 
D-luI Bobeica^ demisionat: Din 120 vo
tanți, D. Caton Lecca a întrunit 70 vo
turi, prin urmare, proclam pe D. Caton 
Lecca cestor al Adunărei.

Acum intrăm în ordinea Zilei, unde a
vem continuarea discuțiunei asupra pro
iectului de lege relativ la impositul spir- 
tud^elor. ’D. lancovescu: D-lor deputațl, ieri 
am auZit cu o deosebită mirare pe D. Ni
corescu căutând să stahilăscă o absolută 
identitate între spirt și țuică, pentru a 
proba că prin proiectul de față se creează 
un privilegiti, o favdre țuicei în paguba 
spirtului.

Mi-se pare că D. Nicorescu a fost cu 
desăvârșire nedrept și greșit; căci mal 
nainte de tdte nu se pdte stabili identi
tate, nu se' pdte asemăna producțiunea 
țuicei cu a spirtului.

Spirtul, D-lor, este o industrie derivată, 
pe câtă vreme țuica este o industrie pri
mară.

Proprietarii pământului, cari produc 
cereale din care se face spirt nu se gân
desc îu prima linie când sămănă porumb, 
grâti sati orZ, că din producțiunile lor se 
va face spirt. Cu prunele este cu țptul 
alt-fel. Din prune nu se pdte face alt-ceva 
decât țuică, și dacă vă gândiți că cele mal 
multe din pământurile de la muntele 
cari sunt sădiți pruni, nu produc alt-ceva 
de cât numai prune, ușor veți putea ve
dea că o taxă grea asupra țuicei, oare este 
singura întrebuințare posibilă a prunelor, 
este deci o taxă grea asupra pământului, 
care, dupe cum v’am arătat în multe lo
curi nu pdte produce alt-ceva.

Isbind deci cu imposite grele și sdro- 
bitdre țuica, cu imposite, cari fac cu ne
putință producțiunea el, faceți ca multe 
pământuri să nu mai pdtă aduce nici un 
folos proprietarului acelor pământuri. 
Și dacă vă veți aminti că acele pămân

turi aparțin mal cu sămă țăranilor, 
cari prin multe localități de munte nici 
n’ati alt miZloc de hrană, dacă vă gân
diți că acăstă industrie, absolut legată de 
pământ și impusă de natură proprietari
lor pământurilor muntdse, asigură exis
tența a peste 100.000 de capi de familii 
sătene, vă veți convinge cât de greșit a 
fost D. Nicorescu când a pornit răsboiti 
în potriva țuicei.

Mai este și o altă deosebire, care face 
ca țuica să trebudscă a fi tratată mal fa- 
vorabiTca spirtul. Este împrejurarea că ea 
este o industrie casnică, mică, neperfecțio
nată, și prin urmare, și mal simpatică din 
unele puncte de vedere și în condiții ne
favorabile de luptă cu spirtul, care este o . 
industrie mare și perfecționată.

Apoi pe lângă tdte acestea, producăto
rul de prune plătesce foncieră pe pămân
tul care produce prunele; prin urmare, 
cred că este nedrept să cereți de la el o 
înduoită taxă.

Dar veți Zice foncieră se plătesce 
pentru ori-ce teren așa în cât o plătesce 
și porumbul, și grâul și orzul?

EI bine, acăsta nu s’ar putea susține, 
fiind-că porumbul are altă destinațiune, 
și numai în mod excepționul se trans
formă în spirt. Dar, D-lor, D. Nico
rescu mal căuta ieri să vă arăte că spirtul 
și țuica sunt duoă feluri de băuturi iden
tice din punctul de vedere igienic.

D-lor, cred că nu este trebuință să ve
nim cu date sciințifice și cu analise pen
tru ca să vedeți că ceea ce a susținut D. 
Nicorescu este nedrept și că țuica este o 
băutură mult mal s^nătdsă de cât spir
tul. Și dacă este adevărat că un imposit, 
mal cu samă indirect și asupra băuturi
lor alcoolice, are și o misiune igienică și 
moralisătdre, chiar acest lucru ar fi de 
ajuns ca să legitimeze neegalitatea taxei 
dintre țuică și spirt. Și totuși în legea 
de față favdre mare pentru țuică nu 
este, căci lucrurile nu sunt așa dupe 
cum le spune D. Nicorescu.

Este o degrevare seridsă, care se face 
spirtului, și sămă erteD. ministru a’I spune 
că nu este și pentru țuică aceeași degrevare.

Ceea-ce se câștigă este numai ușurarea 
modulul de percepere. Și în adevăr, D-lor, 
că la țuică nu este nici o degrevare, căci 
altfel cum s’ar putea explica că reducân- 
du-se taxa spirtului totuși n’are să fie nici 
un gol în capitolul budgetar al spirtudse- 
lor în genere? O să spuneți însă căsescu- 
tesce Statul cu suma de 1.300.000, pri
mele de export cari se desființăză. Prea 
bine, însă degrevarea care se face la spirt 
este de 2.000.000 și mal bine, ceea-ce ar 
însemna un deficit de aprdpe 1.000.000, 
ceea-ce nu este. Cu ce dar se acoperă acă
stă lipsă? Cu ce se înlocuesceea? Cu cres- 
cerea taxei asupra bere! și întru cât-va cu 
taxa pe hectarul de vil, și dupe părerea 
mea, chiar cu transformarea modulul de 
percepere a taxei de la țuică, și iată cum: 
Dupe cum sciți, țuica este o industrie cas
nică și mică, care se face de Zeci de mii de
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producători. Prin taxa, veche cAt este, de grea, de nedrăptă și de apăaătâre, totuși fiind pusă pe consumație, Statul perdea, tdtă consumația personală a atAtor producători, ceea-ce se evită astăzi prin taxa pe hectar. Mica scădere, dacă scădere va fi, de la țuica vtndută. se compensezi deci pentru fisc.încă ceva: D. ministru a făcut o gre- ș61ă când evalnăză ogrăzile de pruni la 65.000 de hectar!. Efi am aci o statistică luată dupe rolurile vechi cari arată că In VAicea era 53.000 de pogdne pruni și in aceste condițiuni mal sunt Încă alte nouă, județe. Prin urmare, avem mai mult de cAt 200.000 de hectare, cari, a câte 10 lei, fee 2.000.000 ca imposit asupra țuicei, adică tot atAt cAt se percepea și cu legea 
actuală.Așa dar nu este nici o degrevare care se aduce acestei producțiuni. Este insă un * avantagiă și pentru producător și pentru fisc, este ușurința modulul da percepere, este neputința de.ase fece fraudă, estetn același timp neputința, agenților fiscali de a face nedreptăți și supărări țăranilor, micilor producători.Atât, se fece, și numai atAt, in fevdrea țuicei; undo vede deci D. Nicorescu privilegiul, de și privilegiul pentru țuică, față cu spirtul, ar trebui să fie.Și ca să vedeți cAt este de adevărat a- cest lucru, vă daii o statistică ca să. vă a- răt că. prin legea de față se avantagiază mal cu semă spirtul. Acăstă statistică nu, este aceea a D-lul ministru de finance, care este in acest sens și mal de favorabilă D-lul Nicorescu, fiind-că D. ministru o are și mal restrinsă de cAt acăsta care o daă eAD-lor, se produce de la 65—70.000.000 de grade de spirt; o treime se exportă. Caro era situațiuneaspirtului in legea, actuală și care va fi prin legea co se. pro- pune?Am ^iș că din producția totală a spirtului a treia parte se exportă* Voifi lua dar pentru calcolul mei trei grade din cari,duoă plăteai taxa, de opt bani la. grad; iar unul nu plătea și lua și duol bani și jumătate primă de export- Așa dar, pentru trei grade in legea actuală producătorul plătea 16 bani pentru cele duoă grade ce vindea tn țera șiprimea duol bani și jumătate peptru gradul ce ’l exporta, Scăpând dar acești duol și jumătate din cel *16, cu legea actuală producătorul de spirt plătesce pentru trei grade 13 și jumătate bapl.CAt plătesce 3 grade cu legea ce se propune, adică cu 5*banl, gradul ? țlecebanl numai, la trei grade, scăgăudu-se gradul, care se exportă și care nu plătesce.D. N. Nicorescu: Nu se va mal exporta nimic fără prime.D. lancovescu: Prin urmare, rămAne o degrevarp. de 3 bani și jumătate la trei, grade.Vedeți dar bine că de dre-ce Statul percepe de la spirtudse cu, legea nouă tot 

7.000.000 ca și cu legea cap veche, că de dre-ce este o degrevare, pentru spirt, degrevare nu pdte să fie pentru țuică. Dar cu ce se compensăză ? Se compensăză cu taxa asupra viilor și cu taxa mărită asupra be- rei, și in parte chiar cu nouataxăașupra prunilor.Pentru aceste motive, D-lor, și mal cu sămă pentru că din țuică se hrănesc ar tAtea Zecimi de mii de țărani, vă rog, nu numai să nu admiteți părerea D-lul Ni- corescu, dar Încă să scădeți taxa pe hectarul de pruni mai jos de cAt vă propune guvernul. Mal cu sămă In aceste vremuri de socialism de Stat, cAnd pe lângă moșiile Statului pe cari cu toții ne gătim să le vindem la săteni, in aceste vremi cAnd dupe o rescdlă vă gătiți să sacrificați decimi de milidne ca prime de colonisare, cred că nu pretind prea mult, cerăndu-vă acăstă ușurare a unei dări nedrepte, în numele țăranilor de la munte, dmeni muncitori, liniștiți și săraci, cari nu s’afi res- culat,și cari nu vă cer mare lucru, dar cari doresc ca Statul să nu ’șl mal bage așa de adânc mAnile in săracile lor pungi.D. ministru de finance, M. Germani: Efi ași ruga pe onorabila Cameră să ’mi- permită și mie să dic câte-va cuvinte in discuțiunea generală, pentru a susține proiectul de lege ce am avut ondre a presența.D. vice-președinte : Neapărat vi s’ar fi dat cuvântul de biurofi dacă, ’l cercați, dar nu ’l-ați cerut. Acum aveți cuvântul;D. ministru de finance, M. Germani: D-lor, am căutat la biurod lista inscrie- rei oratorilor, și am vădut că sunt mai mulți oratori Înscriși; nu puteam să prevăd că dupe D. lancovescu are să se ceră, Închiderea discuțiunel, ca să fi cerut cuvântul pe când vorbea D-s», scid că A- dunarea este suverană și pdte să Închidă discuțiunea ori cAnd. va voi, dar cred că nu ar fi răd să ’mi permită a dice și ed cAte-va cuvinte îp discuțiunea generală; iar daca nu, voifi vorbi la articole.Voci: Vorbiți.D. mlnîpțru de finance, M. Germani: D-lpr deputați, din discuțipnea generală urmată până acum ați vădut cu toții că duofi idei ree&:Una, manținerea taxei de export, susținută de onor. D, Nicorescu, precum am, putut constata și din citirea raportului, că ghiar In secțiunea D-sale numai D-sa. a emis opiniunea acăsta, și a susținut-o și Ieri Înaintea D-vdstre. A duoa ideiă se descompune in duoă observațiuni: ÂntAifi, că nu este egalitate In degrevare intre spirt și țuică, și al duoilea, că degrevarea, fie pentru spirt, fie pentru țuică, nu este indestulătdre, că este o degrevare, dar că nu e de ajuns.Iată la ce mi separe mie'că se reduc tdte combaterile făcute, presentulul proiect de lege, ădus de guvern inaiptea D-vdstre. Să ’mi permiteți, D-lor, să ridic maI,Antăifi un dubifi, care mi se parp că. 

HEpbțuvie-WS*)
există in,spiritpl unora din, D-vdptre, tn privința celor cart exportă. Se, crede de pnil, safi s’a putut crede de unii; că acel cart exportă plătesc taxa către- Ștaț, și apoi primesc prima.O voce : Cine a $is acăsta?, 

id. ministru deflnance, M, Germani: Nu s'a manifestat In pnblic acăstă opiniune, dar dupe Întrebările ce mi-s’afi a- dresat in particular de mal mulțl. D-nl deputați, am fost autorisat să cred că unii din D-vdstre afi fost induși-tn.acăstă erdre de a crede că febpcanțil de spirt, cAnd exportă, plătesc AntAifi taxa către Stat Ș> apoi primesc prima. Acăsta nu este exact. Exportatorii nu plătesc nici un fel de taxă către Stat. Mțl mult: El iad o primă, de 2*/t bani de laȘtat pentru fie-care grad de spirtul ce exportă. țineam mult să stabilesc Înaintea D-vdstre acest punct in mod precis.Am propus prin presentul proiqpt de lege suprimarea primei de export, și vă rog, să credeți că nu cu ușurință am făcut ac&ta; am cugetat mult, am discutat ș; cu mulțl dmeni competmți cestiunea acăsta, și numai dupe o convingere doblndită m’am hotărît să vifi ca să cer D-vdstre să suprimați acăstă primă de export, care, Intru cAt va, fără îndoială, este o încuragiare pentru industria de 'fabricare a spirtului din cereale.Cari afi putut fi motivele cari m’afi determinat a lua acăstă hotărfre? Vi le voifi spune tn scurt, pentru că ele nu cer multă desvoltare, și nici multă discuțiune.In anul 1887—1888, adică In ultimul exercițifi întreg, ce am avut a consulta, și prin urmare, asupra resultatului acestui exercițifi vom putea discuta. In mod util. In anul 1887—1888 s’a, consumat tn țără 73.000.000 de grade spirt și s’a exportai din țără 43.000.000 de gradeuAșa dar, dacă vom reduce 3 bani de grad Ia. spirtul conșumat în țără, vom faoe tn mod poeitiv și nesupus la, nici o contestațiune posibilă, o degrevare de 2.190.000 lei, safi tn cifră rotundă, 2.200.000, pe cari ’if am perde de la contribuabilii, cari plătjafi pApă. acum ac&- tă sumă dupe legea care e astăzi, In vi- găre.Pe de altă parte, prin faptul, că suprimăm prima de export, care, pcpțrp 43.000.000 grade de spirt exportat, fiece, cAte 21/1 bani de grad, 1.075.000 1& ap; mă, pe care 0 dămtnapqi CQptribuabuilpr, căci, dapă pe de o pafie, prin reducerea taxei de la 8 la 5 bani dergrad, perdțm 2.200,000 lei; prin suprimarea, primei de. export insă, care este de 21/1bpni dpgrad, câștigam, 1.075.000 lei.Să vedem acum dapă, cum se pretinde de unii oratori, efi m’așl filnșelaț tn calculul ce am făc.ut, safi, dacă din copțră, calculul mefi nu este așa de neexact cum s’a dis.D-lor, reducând taxa de la 8 la 5 bani, efi fac să beneficieze de reducțipnea de 3 bani tâte fabricele din țără, mici și mari,
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cari simt în'uuniăr de verf-o 70’ safi 80; fi beneficiul râducțiunei se resfrînge aru- pra tutulor acelor fabricanți, fie cu capitaluri mari, puternice, fie slabi. Când plătesc prima de export, o plătesc la cinci, ș&e fabricanți mari, puternici, cari singuri, ca să gic așa^ tair’un mod vulgar, bagă Tn buzunar tot beneficiul de un mi* bon fi mai bine. (Aplause). Să vedem cine sunt exportatorii? Scriptele ministerului de finance sunt la disposițiunea D-vdstre; din ele veți vedea ca exportatorii sunt: Zapa, de la Brosceni, (Ialomița); Predingher, Islaz (Brăila); Topali, Munteni de jos (Vasluiu); Samuel losef, Hagi Duder (Dâmbovița); Mari* nescu Bragadiru, Bragadiru (Ilfov); Ul- menii fi Berbecii, Cognac Naville. Mal sunt: Blanc, comuna Olucer&ca (Muscel); Bolmtineanu* din BoKntân (Ilfov); Ga- briilestou din Gabriilesci (Dâmbovița); Hornstein, din Bucov (Prahova); Cei duoi din urmă ati încetat*Vedeți că dâcă din degrevarea de 2*200.000 lei, pe cari o fac tn genere tutulor fabricanților de spirit reiafi In mod indirect un> milion fi ceva prin suprimai rea primei de export* nu mai puțin adevărat este că prin degrevarea acăsta ușurez* nu- pot să gic o populațiiine, dar un mare număr de industriali* pe toți fabricanți! de spiriuri tn general, pe câtă- vreme prin suprimarea taxei de export na se lovesoe de cât un mic număr de'fabricanți mari, cari pot fi nevoiți să reducă și ei la rândul far fabricațiunea in limitele oonsumațiunel interne.D. D. Ghic&-Com£nesceamu: Acei mari suni? cari exportă.D. ministru de finance, M. Ger^ mani: Prin urinare, am crezut că fac o adevărată fj seridsă degrevare prin acăstă redacțiune.*...D. D. Ghlca-aowAnesoeasiu : Acei mari sunt cari exportă.D. ministru de finance, Mț, Germani: D-le Ghica, este fdrte grefi pentru ministru să asculte mai multe discursuri lungi la cari are a răspunde, și pe urmă, când el, într’o scurtă cuvântare, voiesce să lumineze pe Cameră, pe cât crede că o pdte face cu modestele sale migldce* este fdrte greii, gic, să răspundă și la fie-care întrerupere, și acăsta cu atât mai mult cAatunci ar trebui să deschidem o discuțiune în. dialoguri, ceea ce ne ar duce prea departe, și nu scifi cum ne am mai putea înțelege.Mi s'a obiectat lucrul următor: Că nu este o adevărată degrevare ceea ce propun efi, ci numai un miragi.fi; că am propus, am promis multe,, și no ținem nimic, și ca dovadă ni se gice că prin acest proiect de legș ne am dat aerul de a reforma un imposit vexatoriu, dar In realitate nu am reformat nimic; căci 7.000.000 ne aduce astăzi acest imposit, și tot 7.000.000 ne va aduceai mâne dupe reformarea lui.D-lor, nu am avut și nu am preten- țiunea de a posa în reformator de impo

zite ; dar am vigut stabilindu-Se un curent puternic în țără în contra taxei de 4 bani asupra țuicei. Nu m’am lăsat de a fi atras imediat de acest curent, pentru că nu ’mi-am putut permite să fac auâstâ înainte de a cugeta dacă curentul este safi nu serios și bine fundat. 'Mi-âm luat timpul ca să studiez cestiunea, și dupe câ am studiat-o, am venit tnaiiitea D-vdstre cu acest proiect de leșe. Cred că citind expunerea mea de motive, v’ațl convine că, pe lângă curentul de care vă vorbesc, sunt și alte puternice motive pentrfi suprimarea taxei.Dar onor. Nicorescu mă întrdbă de unde resultă că nu reese un deficit dacă In realitate degrevare este ?Iată de unde : 73.000.000 de grade a fost cuântul consuma^unei în 1887-88; în 1888—89 pe ântâiul semestru, con- sumațiunea s’a ridicat, sub imperiul lege! actuale; la 39*000.000 grade. Prin urmare, efi nu numai nu fac o ipotesă exagerată* dar încă crâd afi mai jos de cât realitatea* când evaluez consumațîunea la 100.000.000 grade pentru exercițiul 1889—90, în urma degrevărel ce se face prin legea cea nouă, și aceste 100.000 000 având* a plăti 5 bani de giad, vâ vor da un venit de 5.000 000.Va să gică* din faptul oă contumațifinea va cresce ca ta 20.000.000 grade, avem 1.000.000 beneficifi, cu care acoperim degrevarea.De aceea nu puteți argumenta cwobi- ecțiunea că 7.000.000 afi fost; 7.000.000 afi să fie și dupe degrevare; căci faptul positiv este că nimeni nu pdte contesta că alunei când din 7 bani de grad âe plătesce numai 5 bani, nu e degrevare.Dacă ’ml-am permis să prevăd o con- sutnațiuna de 100.000.000 de grade este, D-lor, că cu taxa redusă consumațiunea va cresce indubitabiliDacă insă prevederile mele nu se vor realisa, D. Nicorescu va avea satisfacțiu- nea să vadă că se va încasa mal puțin, prin faptul că s’a redus taxa, și prin urmare, ză’vadă atunci și un gol în budget.Cât pentru prima de export, cred că am ridicat ori-ce înduoială asupra nece- sităței ce este de a se suprima acăstă primă; mal ales având în vedere situațiunea ndstră budgetară, cred că fie-care din D-vdstre e convins că cel puțin încura- giare directă de asemenea natură nu suntem astăzi în stare să dăm industriei.Rămâne acum să vă vorbesc puțin tn cestiunea inegalităței safi nedreptățel ce s’a $8 că se face In degrevare în ceea-ce privesce spirtul și țuica.rî D-lor, sa ^is ca întocmind taxa de 4 bani la gradul de țuică cu o^dare pe hectar ce corespunde la o taxă de un ban pe grad, se face țuicei o reducere de trei sferturi, pe când la spirt, în loc să se readucă în aceeași proporțiune, adică la duo! bani, se pune cinci bani.La prima vedere s’ar părea că argumentul e fundat; efi cred însă că nu e 

fuhdăt, și de aeăsta mă convinge»mal dles trecutul- și prestatul, când’ taxă asuprâ spirtului e de 8 băni și |umIW4 Băni, unde e egalitatea ? Vedeți că1 ohiar dupe legislațiunea de astăgi ea nu există. Pdh- trfi ce ?D. N. Nicorescu : Caprițifi, nedreptate.D. mlnietru de fid&iteeț M. Germani : Dior, capriciul acesta există de la 1882 și în condîțiunî mai mari chiar de cât astăgi; legiuitorul del» 1882, a fost de părere că trebue săi existe âbăstă inegalitate, și recunosc Și ta împreună cu D-vdstre că și în prhiectuh ce ta am avut ondre a aduce îh dezbaterile D-vdztre există acdstă ilegalitate fii favdrea țuicei, de și teoria egalitățel perfecte pâre a avea mare seriozitate; când ni se gice : Grad' pentru grad, uh grad de țuică și un grad de spirt din cereale sunt egale, și atfincl de câ stabiliți o inegalitate ?Să vMzm înaă; D-lor, dacă acăstă ine- gaiitato, pe care legiuiiorubo menținere Ia 1882 în mod permanent și contniufi, (facă ea nu e într'uli grad dresoare justificată. Efi cred oă e justificată! .D-lor, nu putem âsimila într'un mod ăbsolutr fabricațiunea de țuică, și iată ptatrw cer: Fâbricațiuneă de spirt, cum v’a spus’o D; lonescu; este o industrie derivată, iar fabricațiunea de țuioă e o industrie primară. Fabricantul de spirt ’șl facâ calculele sale preliminarie, el cal- culeză ântâifi cu cât are să cumpere cerealele, cât afi1 să’l coste lucrătorii, cât mașinile, cât mașiniștil, cât oonbustibilul, cât dobânda banilor și mal ^calculdză și cu ce preț* are să vîndA spirtul, și dacă din tdte aceste elemente găsesce că pdte fi interes de a stabili o fabrică de spirt, atunci el o credză. Nu e mal puțin ade* virat că există un alea în acest fel de comercifi ca în tdte comerciurile; pdte să facă calcule basate pe dre-cari aprecieri, cari sâ fi fost greșite, fie în privința prețului1 grânelor safi a altor cheltueli, fie în privința prețului de vîngare a spirtului, și prin urmare, să peardă safi chiar să sâ ruineze unii din fabricanți; cu tdte că în general trebue să'constatăm câ el nu Sunt tocmai ruinați.Să vedem acum dacă tot ast-fel e și cu industria primară a țuicei*Este dre țuica o industrie care *șl ia nascere din inițiativa numai a individului ? Acesta nu o putem susține, căci nu e ast-fel. Țuica e productul* unui fruct, productul prunelor*In genere și în tdte cașurile, livegile da pruni nu se întâlnesc în câmpii, căci și efi am umblat cam mult și nici o-dată nu am găsit livegi de prunVîn câmpii.Aceste livegi există mal mult în părțile muntdse, în podgorii,‘acolo undș nu e posibilă nici o altă culturăp și unde omul e silit să facă sădire de pruni; pentru ca din aceștia să’și câștige existența 
de tdtă gips, fabricând țuica# (Aplause).
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In aceste condițiuni avem o popula- țiune al cărei număr nul pot fixa acum...D. SteMneanu: Sunt 400.000 de locuitori, cari se hrănesc din cultura prunilor in nuoă județe.D. ministru de finance, M. Germani : Dupe cât scifi efi, sunt 80.000 proprietari de livezi de pruni. Vedeți că sunt fdrte modest in aprecierile mele. EI bine, este dre o greșală, o nedreptate, ceva monstruos, dacă legiuitorul se preocupă de existența a 80.000, ca să nu $ic 400.000 de familii, cari sunt reduse la acăstă industrie, neputând face o alta, căci pământul ce posed nu e susceptibil de o altă culură ?Efi nu cred că e o greșală dacă față cu acâstă populațiune legiuitorul e mal indulgent și creăză In favdrea el chiar o aparență de inegalitate in așezarea acestui imposit.D. V. Pleșoianu : Pentru care plătesce și foncieră.D. ministru de finanoe, M. Germani: Da,pentru care plătesce și foncieră.De aceea, D-lor, fiind-că v’am promis din capul locului a vă spune pe scurt ob- servațiunile mele,și fiind că voifi fi nevoit să iafi cuvântul și la discuțiunea pe articole, cred că fac bine a termina dupe câte v'am spus până acum, făcând dedarațiu- nea următdre: Că guvernul va fi nevoit să pună proiectul săfi de lege primitiv ca contra amendament la amendamente introduse în proiectul comitetului delegaților.încă o declarațiune, D-lor, vă rog să 'ml permiteți a mal face înainte de a termina : Nu intră în ideea guvernului de a vă impune într’o asemenea materie voința sa: D-vdstre cred că sunteți destul de luminați asupra materiei și veți vota cum veți crede că e mal bine; noi nu vom fi aceia cari, cum am gis, într’o asemenea materie de interes general, de interes economic, de interes budgetar, am putea să avem obstinațiunea de a insista să vă impunem votul ce aveți să’I dați. Dator sunt insă ca ministru de finance să vă atrag atențiunea asupra următorului fapt: Că, pel&ngă golul care deja presintă budgetul de 6.500.000, mal ales pentru exercițiul viitor 1889—1890; acel gol, votând proiectul de lege așa cum vi s’a presintat de comitetul delegaților, s’ar mal augmenta cu 1.300.000 lei. Acăsta abine-voit a constata și onor. D. raportor, însă cu o frasă mal dulce, adică picând că va fi un deficit de peste 1.000.000. Nu este de 1.000.000, ci de 1.250.000 dacă nu și ceva mal mult, și efi am gis în cifră rotundă 1.300.000 lei.— Se cere închiderea discuțiunel și punându-se la vot se primesce.— Se pune la vot luarea în considerațiune a proiectului de lege :Votanțl................... 107Maioritate absolută. • . . 54

Bile albe.................................89Bile negre .•••••• 18

D. vloe-președlnte: Adunarea a luat în considerațiune proiectul de lege.—Se dă citire art. I.D. N. Nicorescu : D-lor deputați, în discuțiunea proiectului de lege relativ la impositul asupra spirtudselor, m’a surprins fdrte mult un lucru, indiferența tutulor, nepăsarea cu care am început a- căstă desbatere, lipsa de atențiune și, mal cu sămă acăsta neapărat nu se re- ferăză la mulțl—lipsa de aplicațiune.Când am văgut efi că D. ministru se simte nevoit a începe cuvântarea sa cu acăstă explicare, că spirturile cari se exportă nu plătesc taxa de consumațiune; și cănd am au^it că D. ministru aduce acest lucru la cunoscința Camerei, pentru a lumina pe mal mulțl deputați, cari ’l-afi exprimat înduoiell și nedumeriri în acăstă privință, vă mărturisesc că am rămas uimit.Cum, D-lor? Nici atâta lucru nu se cu- ndsce asupra acestei cestiuni?Efi credeam, D-lor, că atunci cănd D. ministru ia cuvântul într’o cestiune de imposite are la îndemâna sa alt-fel de informațiunl, vrea să supue cunoscințel năstre date prețidse, cu cari să putem judeca despre seriositatea studiilor ce D-sa a făcut.Efi, D-lor, am avut ocasiunea să iafi parte altă-dată la desbaterea acestei materii, și vă mărturisesc că pe atunci se punea mal mult interes de c&t se vede a^I în asemeni discuțiunl.Cestiunea acăsta nu trebue tratată cu ușurință. Ea este fdrte gravă, pentru că D-vdstre a^I hotărîțl de sdrta celei mal mari industrii ce avem în țără, industria 
alcoolului din cereale.D-lor, am să propun un amendament la art. 1 pe care 'l-am anunțat de ieri.Ideea mea este acăsta: Dacă D. ministru persistă în dedarațiunea ce a făcut, că desființăză prima de export, efi primesc acăstă desființare; dar cu condițiu- nea de a se aduce, în același timp, o degrevare reală la impositul care apasă agi asupra spirtului din cereale. Și anume voifi dovedi D-lul ministru, dupe calculele ce vom face împreună, că suntem ne- voiț! să reducem taxa pe gradul de alcool din cereale la cel mult 3 bani, în cașul desființărei primei de export.Aici nu se încape esitațiune, nici nu e locul la jumătăți de măsuri.Mal departe, dacă voiți să mențineți prima de export, efi nu mă fac apărătorul el, dar consider&nd-o ca o compensa- țiune a sarcinel ce resultă din taxa pe grad, v'așl putea recundsce, în cașul acesta numai legitimitatea unei taxe de 5 bani cel mult pe grad.Ș?*D-lor, în ceea-ce privesce exportul, m’a surprins iarăși o afirmațiune a D-lul lancovescu; D-sa crede că, o-dată prima de export desființată, totuși se va mal putea exporta alcool. Erdre desăvârșită! De altfel, dovada este făcută 'în acăstă privință; căci j înainteze 1885, ^ne fiind primă de 
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export, fabricanții noștri n'afi putut exporta nici cea mal mică cantitate de spirt. Ar fi, cred efi, de datoria D-lul ministru —pentru că văd că glasul săfi are darul de a convinge maioritatea — să vie în ajutorul mefi, și să vă încredințeze că nu este posibilitate de a se exporta nici măcar 100 butde de spirt pe an, o-dată prima suprimată. Cu tdte că la export se restitue taxa pe grad integrală, nicl-o- dată fabricanții noștri cel mal’ mari chiar n’afi putut exporta nici cea mal mică cantitate de spirt înainte de a se fi instituit prima.D-lor, lucrul acesta s'a studiat în Cameră cu ocasiunea înființărel primei la 1885; și toți s'afi convins că nu numai fără primă nu se pdte exporta nimic, dar chiar cu o primă neîndestulătdre încă nu se pdte exporta. Spirtul nostru trecând frontiera și ajungând în piețele de consumațiune stăine, precum în Bulgaria, în Turcia, în Spania, etc., întâmpină acolo duoă împregiurări defavorabile: Mal ântâifi, acolo găsesce tratate de comercifi cari asigură altor spirturi un tratament privilegiat, și apoi se întălnesce cu spirturile de provenință germană, ungară și rusăscă, cari tdte se bucură de o primă de export considerabilă. Cum voiți dar ca în asemenea condițiuni exportul nostru de spirt să se pdtă menține dupe suprimarea primei?D. Pleșoianu: Acestea s'a mal vorbit la discuțiunea generală.D. vice-președinte: Pentru ce între- rupețl chiar de la început. LăsațI să vorbăscă și când efi voifi vedea că vorbesce afară din cestiune, atunci '1 voifi chema laT cestiune.D. N. Niooresu: Onor. D. ministru, vorbind despre alcoolul din cereale, a gis că prima de export folosesce numai la câți-va fabricanți; și D-sa a citat câte-va nume, printre cari nu văd și pe amicul mefi D. Tețcanu, care, când va exporta și el cantități mari de alcool.Dar apoi, scie dre D. ministru că dacă numărul exportatorilor s'a împuținat la noi, causa este legea nenorocită de la 1886, care a urcat taxa alcoolului de la 4 bani lâ 8 bani de grad ?D-lor deputați, dintre tdte măsurile cari s'afi aplicat fabricațiunel spirtului, cea mal nenorocită a fost acea de la 1886, care, prin o urcare exagerată a impozitului, a pricinuit o adevărată ruină produc- țiunel în general.Mal departe, D. ministru a întemeiat o întrăgă argumentațiune pe considerațiu- nea acăsta. că prima de export folosesce exclusiv fabricanților celor mari.Acăsta este o erdre fdrte gravă.D-le ministru, ori-ce avantagie se acordă în general unei industrii, de și adese-ori sunt chemați numai unii fabricanți să se folosăscă în mod direct,' totuși industria întrăgă trage beneficie netăgăduite. De exemplu/ în’casuLde fața, D-vdstre scițl că, dacă piețele străinele consumațiune
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sunt reservate, tn ceea-ce privesce spir
tul nostru, numai câtor-va fabricanți 
mari, apoi tn schimb consumațiunea in
ternă este reservată fabricanților mici și 
celor mijlocii.

Nu vă gândiți dar D-v<5stre la per
turbarea ce se va pricinui în comerciul 
interior, îndată ce prin desființarea pri
mei se va opri ori-ce export al alcoolului ?

Fabricanții cel mari, fabricând mai 
mult, mai eftin și mal bine, vor inunda 
consumațiunea internă în dauna produ
cătorilor celor mici.

Dar D. lancovescu a mai făcut o afirma' 
țiune, care mi s’a părut curiăsăxu desă
vârșire; și’mi-a părut răii căn'a rele
vat-o D. ministru de finance; căci este de 
datoria D-sale să redreseze erorile ce se 
comit de cei ce sprijin proiectele D-sale, 
și cari erori adese-ori provin din lipsa u- 
nul studia mai aprofundat asupra ces- 
tiunel.

Sciți ce a spus D. lancovescu? Că, prin 
proiectul de lege care ’l discutăm astăzi, 
dacă se aduce cui-va veri-o degravare se- 
riăsă, apoi este spirtului din cereale ; și 
din contra, dacă este o parte a industriei 
care rămâne părăsită și apăsată, și care 
nu folesesce nimic din reforma ce se pro
pune astăgi, este fabricațiunea țuicel. 
Curiăsă afirmațiune! Ați văgut că D. 
ministru de finance n’a voit să răspundă 
direct la acesta, a cam ocolit nițel pe D. 
lancovescu, grăbit, cum era, să ajungă 
cât mal repede la luarea în considerare a 
proiectului.

D-lor, nu este însă așa. Adevărul e că 
se face o degrevare forte mare țuicel și 
se face o degrevare derisorie spirtului din 
cereale.

Da! Degrevarea de trei bani la grad 
ar avea o importanță, de și relativă, dacă 
s’ar respecta* și cel-alt privilegia, prima 
de export. Dar, D-vdstre sciți că prima 
se suprimă; unde dar este degrevarea 
alcoolului ?

Ia să analisăm și să vedem la ce se re
duce degrevarea de care se va folosi spir
tul din cereale, în comparație' cu degre
varea țuicel ?

D. ministru de finance a mărturisit 
mal multor deputați, cu tdte că n’a atins 
acest lucru tn discursul săâ, că taxa ac
tuală, de 4 bani pe grad, echivalăză cu 
un imposit de cel puțin 48 de lei pe hec
tarul de prune. Apoi daca este așa și eă 
susțin că așa este, căci socotăla D-sale se 
potrivesce cu socotăla unul alt ministru 
de finance, a repausatulul George Lecca. 
Dacă, D-lor, este așa; dacă taxa de 4 
bani pe gradul de țuică echivalăză cu o 
dare de 48 lei pe hectarul de pruni, și 
dacă ne amintim că propuitoril ca și sus- 
țiitoril impositulul pe hectar a pretins 
neîncetat că el nu urmăresc atât o 
degrevare, pe cât voesc o transformare a 
taxei într’o altă dare care ar fi echiva
lentă ; dacă aceste afirmațiunl ar fi ade
vărate și sincere, apoi ia să căutăm îm
preună ce fel de echivalență reiese din e- 

conomîa proiectului, și ce proporționa- 
litate se observă între degrevarea ce se 
aduce țuicel și aceea ce se aduce alcoo
lului?

D. ministru mărturisesce că taxa ac
tuală echivalăză cu o dare pe hectar de 
48 lei. Cât propune D-sa în proiectul de 
reformă?—Numai 12 lei! Va să gică, 
D-sa degrevăză țuica cu trei sferturi din 
impositul actual, adică 'I face o ușurare 
de 75 la sută. Iată, D-lor, un lucru câș
tigat ! (întreruperi).

Acel cari nu sunt mulțumiți cu soco
tăla acăsta, să apuce pe D. ministru, căci 
D-sa o susține, și încăj D. ministru afir
mă că acăstă socotălă este întemeiată pe 
o prod acțiune miglocie, calculată pe ani 
buni și pe ani răi. (Protestări).

EI, D-lor, sunt cunoscute, în acăstă 
privință, trucurile țuicarilor. (Ilaritate). 
Când este vorba despre periodicitatea re
coltelor abondente, nu veți găsi duoi pro
prietari de pruni,cari să vă mărturisăscă 
același lucru. Unii spun că prunii dati o 
recoltă abondentă la fie-care trei ani, alții 
spun că la 5 ani, alții la 7 ani. Mal sunt 
apoi alții cari afirmă că recolta nu este 
nici într’un an abondentă, și că pru
nii constitue o adevărată sărăcie pentru 
proprietarii lor. (Ilaritate).

Noi, D-lor, n’avem a ne povățui dupe 
asemenea mărturisiri interesate. Să ur
măm dar socotăla înainte.

ț)iceam, D-lor, că degrevarea care se 
aduce țuicel, prin proiectul de față, este 
de 75 la sută; să analisăm și degrevarea 
reală ce se aduce alcoolului.

In privința alcoolului D. ministru ne 
propune duoă lucruri: Să micșorăm taxa 
pe grad cu 3 bani, și să părăsim, în ace
lași timp, și prima de export. Să vedem 
ce însemnăză acăsta?

D-lor, când s’a desființat prima de ex
port de 2*4 bani la grad, s’a urcat impo
situl asupra spirtului din cereale cu l1/, 
bani pe grad și v’am arătat cum. Duoă 
proiecte de legi s’aiî pronunțat simulta- 
neiî, tn aceiași gi, la 1 Aprilie 1885, din 
cari unul acorda prima, iar cel-alt sporea 
impositul cu 1% bani pe grad. Așa că 
putem gice cu drept cuvânt, că prima de 
export echivalăză cu un ban și jumătate la 
grad asupra consumațiunel interne.

Când, dar, se suprimă acum prima, vă 
rog să ’mi spuneți ce mai rămâne din 
faimosa degrevare a proiectului D-lul 
ministru. Sciți ce rămâne ? Reducând din 
cei 3 bani propuși ca degrevare, un ban 
și jumătațe echivalentul primei, rămâne 
drept adevărat degrevare numai un ban 
și jumătate din taxa actuală de 8 bani, 
la gradul de alcool.

Acăstă degrevare, exprimată în pro
cente, ne dă un echivalent de 19 Ia sută.

Iată dar, la ce se reduce tătă solicitu
dinea D-văstre pentru industria cea mare 
a alcoolului; și iată cum se dă pe față 
spiritul D-văstre de legiuitori 'nedrepți și 
părtinitori.Atunci când aduceți o degrevare reală 

numai de 19 la sută alcoolului din cerea- 
ale, acordați o degrevare de 75 la sută 
spirtului din prune.

Iată dreptatea D-văstre !
Ori câte titluri ar avea la solicitudinea 

năstră producțiunea țuicel, acăstă neega- 
litate de tratament, nu o puteți tăgădui, 
nici D-văstre D-le ministru, nici D. lan
covescu ; Și voiiî adăoga că scăstă neega- 
litate constitue o nedreptate flagrantă, o 
isbire vătămătăre, menită să aducă ruina 
celei mai mari industrii din țăra năstră. 
(întreruperi, aplause).

Și eti, D-lor, iati în considerațiune ar
gumentul cel mal bun ce se păte aduce în 
favărea țuicel, și vă asigur că nu există 
de cât unul singur: însemnata solicitu
dine, care o avem noi toți, pentru țăranul 
producător de țuică.

Tăte cele-alte motive invocate sunt a- 
tâtea fantasmagorii cari, nu ar trebui să 
găsiască nici o favăre înaintea D-văstre.

Dar băgați de sămă că solicitudinea ce 
cu atâta pompă se mărturiesesce de toți 
pentru mica producțiune, ascunde la spa
tele ei pe marele fabricant de țuică, care 
produce și el, cantități însemnate și face 
și el, o concurență nedrăptă și sdrobităre. 
Și încă mal mult, ar trebui să vă dați să
ma că marele fabricant de țuică nu face 
concurență numai spirtului din cereale, 
dar și micului fabricant de țuică ; căci el 
monopolisăză de multe ori fabricațiunea. 
Cine nu cunăsce pe fabricanții mari de 
țuică cari cumpără prunele de la țărani, 
și trage el tot folosul din fabricarea lor ?

Bine-voițl a ’mi spune D-văstre ar- 
denți apărători ai țuicel, dacă acăstă con
siderațiune nu este și ea valabilă.

Dar D-nu ministru, preocupatu-s'a de 
acăsta ? Și băgata D-sa de sămă că atunci 
când se aduce o degrevare prea mare și 
prea disproporționată numai acestei ra- 
mure a industriei alcoolice, se crează un 
fel de monopol chiar în mânele și în fa
vărea producătorilor celor mari de țuică, 
și în dauna învederată a producțiunel ce
lei mici ?

D-lor, am augit pe D. lancovescu adu
când înainte și acest argument, că rachi
ul de cereale ar fi vătămător sănătățel o- 
mului pe când țuica este o băutură higi- 
enică și folosităre. Și acăstă afirmare, con- 
stitue o exagerațiune.

Țuica ar putea să nu fie vătămătăre, 
dacă ea ar fi bine fabricată, rectificată, 
bine rafinată și curățită de alcoolurile se
cundari. Acăsta însă nu se întâmplă, în 
genere, în fabricațiunea țuicel, la noi; și 
mai cu sămă, țuica făcută de țărani în 
casane de ocasiune și fără instalațiunl 
stabile, este fărte răii fabricată și ne ase
mănat inferiără alcoolului rafinat produs 
de fabricele cele noul, cu instrumente și 
instalațiunl din cele mal perfecționate.

Apoi, D-lor, D. lancovescu și cu drept 
cuvânt de astă-dată ne spune că consu- 
mațiuuea țuicel ia din ce în ce, o ^întin
dere mal mare în țără.Dacă însă acăsta este adevărat, jm^vă
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gândiți la sdrta ce se reservă în viitor, 
industriei celei mari a alcoolurilor ?

Pe de o parte exportul se împedică cu 
desăvârșire prin desființarea primei, pe 
de altă parte, consumațiunea internă o 
dați D-vdstre cu bună sciință, în mâna 
producătorului de țuică; el bine, ce vor 
face fabricanții de spirt ? Vâ rog nu vă 
arătațl indeferențlîn fața acestor împre- 
giurărl; căci pentru noi, fabricarea spir
tului din cereale numai este o industrie 
mare, în adevăratul înțeles al cuvântului; 
dar, mai mult de cât atâta, ea este o in
dustrie agricolă, este auxiliarul de căpete
nie al însuși exploatațiunei celei mari a
gricole. Cine nu scie în țăra acesta, câte 
servicii mari a adus fabricațiunea spirtu
lui exploatare! “agricole în anii cei răi, 
când porumbul nu era de bună editate ?

Atunci, singura resursă a industriei a
gricole este transformarea porumbului în 
spirt și în carne de casapie, prin mijlo
cul fabricilor de alcool.

Nu tratați, dar, cestiunea de față cu 
indiferință.

D-lor, alăturea cu arguțnentul Înteme
iat pe considerațiuni higienice s'a mai 
invocat, și argumentul următor:

Impositul asupra spirtdselor în genere, 
este de natură a moralisa pe consumatori. 
Am răspuns pe larg, altă dată, la acest 
argument Vă voii aminti astăjl numai 
atât, că în Englitera taxa pe grad este 
de 40 bani. Apoi, puteți pune D-v6stre 
în comparațiune bețiea lucrătorului en- 
gles, cu bețiea nenorocitului țăran de la 
qoi ? In Rusia, de asemenea impositul 
este de 18 bani pe grad; faceți aceeași 
comparațiune, vă rog?

Va să jică, și considerațiunea acâsta 
că impositul asupra spirtdselor înfrânâsă 
beția, are, în definitiv, aceiași valdre pe 
care o aâ și cele-lalte considerațiuni de 
higiena, al căror ecoâ 'l-a făcut, aicea, 
D. lancovescu; căci, ori ce ar jice D-sa, 
este astăji bine Statornicit de sciință, că 
spirtul, ori din fructe, ori din cereale, 
cuprinde în sine aceleași părți constitu
tive, și are prin urmare aceeași înrlurire 
asupra organismului.

Să nu vă așteptați D-lor ca prin taxe 
exorbitante să moralisați pe cineva. Este 
un proverb frances care jice qui a bu, 
boira. ,

D. vice-președinte: Vă rog, veniți 
la art; I care e în discuțiune.

D. N. Nicorescu: Mai reclam D-lor, 
o toleranță de cincl,minute. D. lancovescu 
a început discursul săti prin afirmarea u
nul principia mare. D-sa ne jicea: Cum 
voiți D-vdstre un tratament de perfectă 
egalitate între duoă produse ce nu se a- 
sămănă? Și, ca să ne doveddscă neasemă- 
narea, D-sa s'a servit de acest argument 
care, în gura D-sale, a luat proporțiuni 
colosale; atât de colosale în cât mi-se 
pare, că întreg discurul D-sale nu avea 
alt scop de cât să-I procure ocasiunea de 
a formula acăstă teorie stranie. D. lanco
vescu ne jice: Ce umblațl să ocrotiți in

dustria alcoolurilor din cereale când a- 
cdsta, se scie, este a industriei derivată, 
pe când fabricațiunea țuicei este o indus
trie primară. Și de aci încolo, D. lanco
vescu, ere jând că a pus mâna pe una din 
acele formule miraculdse cari resolv fără 
altă meditațiune problemele cele mal di
ficile. ați vâjut cum s’a aruncat în discu
ție și cum a erejut că m'a învins cu de- 
săvîrșire.

O voce : Nu te da! (Ilaritate}.
D. N. Nicorescu.* Unul din colegi 

'ml jice : Nu te da! Nu m'așl fi dat, daca 
n’ași fi văjut că la argumentele D-lui 
lancovescu s’a asociat și D. ministru de 
finance. Acăsta 'mi impune datoria de a 
releva argumentul D-lui lancovescu și a 
vă arăta ce valdre are.

Mal ântâiâ, nu sciti dacă aveți dreptate 
să faceți acâstă sep a rațiune; căci și unii 
și alții întrebuințeză în fabricațiunea lor 
produse directe de ale D-lui. Și dacă, io 
bună dreptate, ar fi o deosebire de făcut, 
acesta ar trebui să vie tocmai în avanta
giul acelei industrii care, printre materi
ile sale prime, întrebuințeză tocmai pro
duse ale solului, cari sunt fructul muncel 
iar nu provenite din pronia cerâscă, fără 
alt concurs din partea omului, de cât os- 
tendla de a le privi cum cresc pe copac.

Apoi bine, D ior, nu este acăsta o ade
vărată glumă, ca, sub pretext de indus
trie primară sati derivată, să se pretindă 
că acela care 'șl fierbe prunele să aibă 
mal multe favoruri de cât acela care ’și 
fierbe păpușoiul pentru fabricațiunea pro
duselor industriei sale ?

Dar, D. ministru, amplificând asupra 
argumentațiunei D-lui lancovescu, ne-a 
făcut cu dre-care lirism descrierea sdr
tel țăranilor de la munte; ne-a spus că 
ei nu aâ alto resurse de cât prunele. Și 
continuând pe acâstă strună, D. ministru 
scapă cu totul din vedere interesul mare
lui fabricant de alcool care, nu numai că 
întrebuințezi un capital însemnat pentru 
instalațiunea și administrarea fabrice! 
sale, dar lucrezi el însuși, produsele so
lului de pe propria sa moșie; mai ales în 
anii când nu pdte să’și' desfacă acele pro
duse.

D-lor,. am luat cuvântul să propun un 
amendament pe care Fam anunțat la în
ceput. Dacă D. ministru persistă în des
ființarea primei de export, voiti avea o- 
ndrea să vi rog să reduceți taxa de la 5 
bani, la 3 bani.

In acest sens este redigiat amendamen
tul ce depun la biuroti.

D. vice-președinte; In acest înțe
les s'a mai depus un amendament.

D. N. Nicorescu: Acel amendament 
este susținut și de mine.

Voci: Să se citdscă.
D. vice-președinte: Iată cum sună 

amendamentul:
„La art. I propunem ca în loc de 4 

bani la grad să se pue 3 bani.
aC. T. Grigorescu, N. Nicorescu, G. 
Burghelea, C. Icnescu, D. Sturdza, G.
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Emandi, Cristea 3. Negoescu, O. Do- 
brescu-Argeș, C. C. Dobrescu, R. Pă
tărlăgeanu. Ion M. K. Epureanu, M. 
Pacu, M. Adamescu.

D. G. Panu: La acest articol mal este 
și un alt amendament:

D. vice-președinte: Iată și acel a
mendament:

, Pentru alcoolul de cartofi taxa va fi 
10 bani la grad pe decalitru.

I. Nădejde, C. Dobrescu-Argeș, K G. 
Morteun, Christea 8. Negoescu, C. €. 
Dobrescu, G. Panu.

D. Gr. Constantinescu: D-lor depu
tați, obiecțiunile ce D. Nicorescu să s- 
dus astă-ji asupra acestei legi, D-sa le-a 
făcut și în sânul comitetului delegaților, 
unde a propus taxa de 4 bani la gradul 
de spirt și menținerea primei de export. 
Delegații secțiunilor însă, ținând compt 
și de cestiunea budgetară; oăci dacă s’ar 
admite o reducțiune prea mare la acest 
venit, atunci ar rămâne un gol în bud
get, pentru a căruia acoperire ar trebui 
să recurgem la alte imposite, delegații, 
jic, în maioritate de 4 ati admis taxa de 
4 ban! la grad; iar eâ și D. Apostoleanu 
am opinat pentru 5 bani.

Obiecțiunele principale ce s’aă făcut 
în comitetul delegaților și cari s’ah re
petat și aci în Cameră de D. Nicorescu, 
consistai! în faptul că nu se pune pe aceeași 
linie, țuica din fructe și spirtul din bu
cate; că ar fi favorisată țuica în pa 
guba spirtului.. Eh cred că D. Nicorescu 
plecând de la o premisă greșită nu putea 
ajunge de cât la o conolusiune greșită.

In adevăr, D-sa plică de la legea din 
1886, și luând’o de basă ne jite că pe 
cât timp în aoea lege se prevedea o taxă 
de 8 bani la grad pentru spirt și de 4 
bani pentru țuică, trebue ca* reducțiunea 
ce se face acum să fie în aceeași pro
porțiune. Dar D. Nicorescu care aduat 
parte la desbaterile legei la 1886, ne
greșit cnndsce împrejurările în cari ea a 
fost votată.

D-lor, guvernul de atunci se găsea la 
finele lui Martie cu un deficit budgetar. 
In întrunirile ținute de maioritatea Ca
merei, s’aii propus diferite mijldoe spre 
a se putea umple acel got Așa D. Nacu 
a venit ântâiâ cu monopolul cârciumi
lor, la care, nefiind favorabil primit, a 
trebuit să renunțe. Apoi D-sa a pro
pus monopolul asupra spirtdselor; însă 
dupe multe discuțiuni și stăruințe firi 
efect l’a părăsit și pe acesta; și în fine 
într’o ji s’a presintat Camerei de atunci, 
din care făceam și eii parte^ un proiect 
de lege, inspirat de D. Costinescu, ra
portorul comisiunei budgetare, prin care 
să urca taxa pe spirtdse; acâstă urcare 
însă era făcută fără nici un studiă, firă 
nici o examinare prealabilă a cestiunei 
și numai spre a împlini un gol budgetar. 
Atunci guvernul a propus ridicarea ta
xei la gradul de spirt de la A bani la 8 
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bani, și în loc de 2 lei cât să plătea pentru pogonul de prune, s'a înființat o taxi de 4 bani de grad la țuica,—taxă enormă pentru acestă producțiune.—Cu acăstă ocasiune s'a ridicat o adevărată furtună în Parlament, contra acestei urcări, și D. Brătianu, președintele consiliului de atunci a declarat Camerei că dacă nu i se dă mistice pentru echilibrarea budgetului, D-sa se retrage de la guvern, spre a face loc altul guvern care să echilibreze budgetul.In asemenea condițiuni a fost, votată legea din 29 Martie 1886.D-lor deputațl, vedeți că acest impo- sit a fost stabilit în condițiuni anormale; fără studii prealabile, fără a se vedea dacă acăstă materie suferea o asemenea urcare de taxe; cbiar dacă am admite că acest imposit din 1886 a fost pus pe base sigure și normale, totuși voih dovedi D-lui Nicorescp că degrevarea este făcută proporțional și chiar mal mult, în favdrea spirtului de cât’în favdrea țuicei.In adevăr, spre a stabili cât se scade la gradul de spirt, este ușor fiind-că din 8 bani rămân 5 sah 4. In ce privesce însă transformarea taxei pe țuică, din taxa pe grad în taxa pe pogon calculul este mal greh; și nimeni nu pdte afirma într’un mod positiv câți lei de pogon ar corespunde cu 4 bani de grad; căci însăși basa impositulul se transformă. Spre a vedea așa dar cu cât se degrevăză fiecare din aceste duoă feluri de rachih, să nu luăm basa ridicată de D. Nicorescu; să căutăm din contra o altă basă mai sigură și mai positivă.Să vedem dar cât a produs țuica pe grad cu legea în vigdre, și cât produce cu taxa propusă acum de guvern prin a- căstă lege.Din tabloul presentat de D. ministru să vede că în ultimii 2 ani 1887 și 1888 
taxa pe țuică de 4 bani pe grad a produs 1.800.000 anual, iar cu taxa cea nouă se produce anual suma de 1.280.000. Va să Zică, era 1.800,000 până astăZi; ni se cere 1.280.000; degrevarea cerută în 520.000 lei. .Așa dar, cu transformarea taxei din 4 bani pe grad în lei de hectar ajungem la o degrevare de mai puțin de a treia parte din imposit.Care este acum degrevarea ce se face spirtului ? Taxa se scade de la opt bani la cinci sah la patru bani, mal mult ca o treime din taxa actuală și dacă s’ar admite 4 bani la grad, atunci degrevarea este cu jumătatea taxei actuale, adică în ori-ce cas, o ușurare mal simțită de cât la țuică.Să părăsim dar, D-lor deputați, acestă idee cum că țuica este favorisată în paguba spirtului; căci dacă am calculași am căuta,să, vedem cari din aceste duoă este mal apăsată, ușor se pote vedea că numai în favdrea țuicei nu s’a făcut nici o ușurare. Este In ^deyăr, peste putință a argumenta ca D. Nicorescu, pentru câ, D-le, unqț imposit, când să stabilesce se 

cântă ca primă condițiune să nu se ia o prea mare parte din câscigul producătorului; să 'I ei o parte din venitul net și restul să 'i-se l^e lui.
Să vedem cât câscigă fabricantul de spirt, și cât câscigă fabricantul de țuică. In ceea-ce privesce producțiunea țuicei cu taxa actuală de patru bani la grad se ia aprdpe tot ce produce cultivatorul.Vă rog a'mi spune dacă mai este o altă materie imposibilă unde să se ia atâta contribuabilului.
D. primar al capitalei spunea aici într'o Zh că a veZut cu ochii săi un om care ’șl-a tăiat în miZlocul stradel cercurile de labutie; căci nu putea să ia pe marfă atâta preț, cât'I se cerea taxe fiscale și comunale.
In ceea-ce privesce taxele pe spirt să spue D. Nicorescu cât ’l-se cere fabricantului și cât 'I rămâne lui câscig net, și dacă 'î-se ia prea mult, atunci să.propună o scădere rațională.D. Nicorescu, voesce a pune pe aceeași linie aceste duoă rânduri, cari nu ah aceeași natură; acăsta nu se pdte. Fabricantul de spirt produce cantități mafl și se pdte mulțumi cu un câscig mic pe unitatea de producțiune, pe când fabricantul de țuică produce puțini și nu are de unde să ’l-se. ia, o taxă mare. D. Nicorescu mai spunea că voim să facem un monopol în favdrea țuicei și în dauna spirtului, Ehr nu scih dacă țuica a străbătut sah nu în județele unde se fabrică spirtul, dar ppt afirma că tot-d’a-una spirtul a venit și vine la noi în județele producătdre de țuică, din causă că fabricarea el costă mult, așa că mai toți proprietarii, dah dmenilor lâr munca câmpului spirt amestecat cu apă, neputând să le dea țuică, fiind-că ar costa mai scump.
Afară de acăsta, D-lor, D-vdstre trebue să sciți că nu avem atâtea locuri, cari produc țuică, și să nu vă temeți că live^ Zile de pruni ah să se întindă în câmpie.Chiar proprietarul de la munte, acolo unde vede că pdte ara, tae prunii și face loc plugului, așa că liveZile de pruni să tmpuținâză din an în an.Prin urmare, D-lor, pe cât timp trebue să ținem socotdla și de necesitățile budgetului și de protecțiunea industriei ndstre, eh vă rog să bine-voiți a vota articolul așa cum este făcut de comitetul delegaților.
D. ministru 4e finance, M. Qermani; Trebue să declar că eh nu mă pot uni cu articolul dinproipctul comitetului și mențin articolul din proiectul de lege presintat de guvern, pe care vă rog să ’l puneți la vot.Voql: închiderea disc.uțiuneL— Se pune, la vot închiderea disQuțiu- nel și se primesce.— Se pune la,vo,t amendamentul D-lui Nădejdei prin sculare Și ședere și fiind în- duoială asupra maioritățel, Adunarea,prp-. cede la vot prin bile;

Votanți.....................9$Maioritate regulamentară . 46Bile albe...............  . 76Bile negre, . . . . ... 17
Di vioer praf alinta: Adunarea a adoptat amendamentul D-luI Nădejde»D. N. Nloorțspu: D-le președinte, când e vorba de votarea pe articole a unul proiect, regulamentul șpune. că amendamentele la articole se pun succesiv la vot, Începând cu cel mal depărtat. Nu, pdte fi vorba, dar, dupe cum am augit reclamau - du-se, de propunerea minorităței sah a maioritățel. Numai când vin raporturi da la o comisiune specială, și când acele raporturi conțin în ele duoă propuneri paralele, sa pune la vot mal âuțâih propunerea minorităței, și apoi a maioritățel» Când însă a vorba de proiecta de legi înn părțite pe articole, se pun la vot mai ânr tâih amendamentele ce s’ah propus în timpul discuțiunei, dacă s’ah propus, și apoi articolele cari figurăză în proiectul sah în proiectele în discuțiune. In cașul de față, avem trei soiuri de propuneri în ceea ce privesce taxa pe grad : Una pe cale de amendament și duoă coprinde în cela duoă proiecte puse In discuțiune, adică proiectul guvernului și proieotulco- mitetulul de delegați.Cum să dăm satisfacție acestei disposi- țiunl regulamentare care cere ca să se în- căpă votul cu cea mai depMații din propuneri?—Casă înțelegem acăsta dișpo- siție a regulamentului, trebue să statornicim punctul nostru de plecare;.și atunci vom sci cum începem și cum procedăm. Care e punctul de plecare, când se vine cu o lege modificătâre a unei legi existente?—Punctul de plecare este însăși dis- porițiunea din legea în vigdre. a cărei modificare se cere.Punctul de plecare ar fi dar acum tasa de 8 bani de grad, care se propune a se modifica; și prip urmare, bine ați făcut eă ați pus la vot mai ânteiu amendam^O- tul carepropunea o taxânumaf de 3 bani; căci acela era cel mal depărtat..Acum nasco întrebarea, care din cele duoă propuneri, ce ah mal rămw, trpbu- eace pusă ântâih la vot ? Una din acela propuneri prevede taxa de 4 bani, iar cearaRă propunere prevede 5 bankTrer buind și acum să începem, cu cea mal depărtată, trebue. să punem,ântâih la vot pe cea de 4 bani, și apoi să apropiem pas cu pan de punctul de plecare. Vă rog dar să puneți acum la vot articolul prevăzut în proiectul delegaților. Acestajn? sușl e un amendament la proiectul guvernului, .Aici nu pdte fi cestiune de opiniunea minorităței sah a maioritățel. Aci este vorba da ipal multe propuneri, coprinsa în amendament sah proiecte,, și cari tre- buesc puse la vot dupe ordinea lor firăscă și progresivă. Prin urmare, trebue să4n- cepeți cu propunșrea;de 4 banl<Pi v£ce-prefț41ț4* • Fără,săffih un. 
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tonpatera și să țin numai de cât la usu- 
rile vechi, nedeterminate prin o lege saâ 
regulament, eâ vă spun cum se practică 
și sunt și eâ de părere că, atunci când 
vine un raport în care e opiniunea mino
rităței și a maiorităței, a minorităței se 
pune ântâiâ la vot. D-vâstre ați au^it și 
eri pe ministrul de finance care a Z*9 că 
susține un amendament la art. 1, menți
nând în același timp propunerea guvernu
lui, a repetat acâsta și D. raportor al co
mitetului delegaților, prin urmare, cum 
voiți ca eâ să procedez alt-fel de cât cum 
se procede tot-d’a-una. Vrea însă Camera 
să procedeze în alt mod, eâ care sunt re
flexul el nu pot de cât să mă conformez 
decisiunel sale.

Prin urmare, nu pot să procedez alt-fel 
de cât puind la votopiniunea minorităței, 
adică articolul din proiectul guvernului, 
în coprinderea următâre:

„Taxele de consumațiune, asupra bău
turilor spirtâse, prevăzute prin al. a și 
6 de sub alt. 1 al legii din 29 Marte 1886, 
se fixâză într’un mod uniform la cinci bani 
de grad de fie-care decalitru, iar acea 
prevăZută prin al. c la trei lei de fie-care 
decalitru.

—Adunarea procede la vot și resultatul 
scrutinului este :

Votanți ........ 102 
Maioritate abs. • • • . • 52 
Bile albe...............................65
Bile negre.......................... 37

D. vice-președinte: Adunarea a a- 
doptat.

—Se pune la vot art. 1 împreună cu 
amendamentul D-lul Nădejde’și se adoptă.

—Se dă citire art. 2.
D. vice-președinte: D. I. Marghilo

man are cuvântul.
D. I. Marghiloman: D-lor deputați, 

ori-cât de meșteșugit a fost discursul 
D-lul Nicorescu atât cel de eri, cât și 
cel de asy<jl, totuși nu a reușit să înlă
ture adevărul. Comparațiunea ce a făcut 
D-sa între taxa de 4 bani de grad la țuică 
și de 8 bani de grad la spirt nu este nici 
de cum nemerită.

D. raportor v’a spufe, D-lor, că taxa a- 
supra țuicel a fost pusă într’un mod ar
bitrar și fără nici un studiâ prealabil, și 
nu se pâte tăgădui că legea actuală a fost 
și este un biciâ de foc pe spetele a veri-o 
opt-Zeci saâ una sută mii capi de familie, 
cari se ocupă cu cultura livezilor de pruni 
și cu fabricarea țuicel; căci nu este des
tul că Statul le ia mal tot profitul muncei 
lor, apoi mai sunt supuși și la tot felul 
de vexațiuni.

D-lor, țăranul nu pâte vinde țuica saâ 
rachiul lui fără a avea mal ântâih bilet 
de la perceptor că are voe să ’și vânZă 
marfa. Dupe ce capătă un asemenea bi
let, el plăcă de Ia munte la câmp cu bu
toiașul de țuică în căruță și merge din 
sat în sat, din cârciumă în cârciumă; la 
un Ioc dă duoă, trei vedre, la altul cinci, 
șâse vedre; aci pe porumb1, colo pe 
grââ, dincolo pe secară saâ orz, dupe 

cum pdte să 'șl desfacă marfa; căci el nu 
vinde țuica pe parale, și când se întârce 
acasă, dupe un fdrte lung Fși obositor 
drum, și’și face socotâlă nu se alege câș
tigul din pagubă. Iată adevărata posi
țiune a țăranului producător de țuică.

D. Nicorescu a Zis că proprietarii saâ 
fabricanții mari de țuică pun pe țărani 
înaintea lor ca să se pdtă ascunde mal 
bine; că proprietarii și fabricanții cei 
mari de țuică cumpără prunele de la ță
rani pe prețuri ridicule, și apoi el trag 
mari foldse din transformarea lor în țui
că. 'MI pare răâ că D. Nicorescu mă si- 
lesce a ’I spune că D-sa este indus în 
completă erdre,"că n'are nici o cunoscință 
de cum se petrec lucrurile. Nu proprietarii, 
nu fabricanții cei mari iaâ prunele de Ia 
țărani, ci cumpărători de prune se fac ță
ranii cari sunt mai cu dare de mână; căci 
este adevărat că se găsesc țărani cari vând 
fructele lor din causă că nu aâ cazan saâ 
lemne; că nu pot să plătâscă impositul ce 
li se cere pentru fabricarea țuicel și din 
alte multe împrejurări. Eâ, dacă voiți, 
primesc ca în privința acâstă să se pună 
în lege ori-ce prohibițiune; primesc să fie 
supuși la o plată de taxă înZecită, ori-cât 
de mare proprietarii și fabricanții cari 
cumpără de la țărani prunele, cari specu- 
lâză asupra nevoielor țăranului; primesc 
în fine tot ce ar voi să propună D. Nico
rescu, numai și numai ca să dispară o-dată 
bănuiala ce se ridică că la spatele țăra
nului stă ascuns proprietarul și marele 
fabricant de țuică.

D ior, țăranii de la munte țin la a- 
câstă lege, care li s’a făgăduit încă din 
anul trecut, cum țin țăranii de la câmp 
la legea de împroprietărire; țăranii de 
la munte găsesc prin industria acâsta 
miZldcele lor de existență, precum țăra
nii de la câmp le găsesc în agricultură, 
în munca pământului. (întreruperi).

Esfe fdrte adevărat că livezile de pruni 
din pdlele munților aâ început a se des
ființa spre a se transforma în locuri de 
arătură, pe cari să și cultivă porumb și 
alte grâne, dar cele de pe munte încă se 
conservă, și dmenil plătesc imposit pen
tru acel pământ.

D-lor, mal acum câți-va ani, taxa pen
tru un pogon de pruni era de un leâ; 
cred dar că a se pune astăzi Zece lei este 
forte destul. Ceea-ce mă face pe mine să 
fiâ pentru acâstă taxă încă piea mare 
este numai dorința ce am de a vedea o 
dată pe țăran scăpat de vexațiunile la 
cari dă Ioc legea actuală care, cum am Zis^ 
a ajuns să fie un biciâ de foc pentru țărani, 
și ’i face să nu se mai pdtă folosi cu ni
mic din produsul pământurilor lor.

Vi s’a spus, D-lor, că s'aâ văZut dmenl 
cari, când aâ venit cu rachiul lor la târg 
și li s'a făcut socotâlă cât aâ să plătâscă, aâ 
preferit mai bine să taie cu toporul cer
curile de la buți, ca să nu fie nevoiți să 
plătâscă mal mult de cât ce primeai pe 
marfa lor. Cașul acesta este fdrte adevă
rat, s'a întâmplat la Buzăâ.

14 Februarie 1889
S'a mal Zis că prin acest proiect de lege 

se favorisâză țuica în paguba spirtului. 
El bine, nu este exact. Țuica. D-lor, nu 
pdte face nici o-dată concurență basama
cului. Basamacul, de și este o băutură o- 
trăvitore, găsesce însă numeroși consuma
tori, pentru că se vinde ieftin; pe cât 
timp țuica, care față cu basamacul este 
o adevărată doctorie, nu este atât de bine 
căutată pentru că costă mai scump.

Eâ, D-lor, vorbesc aci în numele să
tenilor, al căror representant sunt, și de
clar că țăranii sunt mal bucuroși să plă
tâscă ori-ce taxă li s’ar cere pe hectar, nu
mai ca să se pdtă vedea scăpați de sufe
rințele ce îndură prin legea în vigdre.

De aceea rog pe D. ministru să bine- 
voiască a primi reducerea ce se propune, 
adică ca taxa pentru un hectar de pruni 
să fie de 10 lei, și să punăD-sa încă duoi 
lei la pogonul de vie. și ast-fel ’l pot a- 
sigura că prin sporul de venit ce ar avea 
de la vii se va acoperi deficitul ce s’ar 
produce prin reducerea taxei asupra li
vezilor de prune.

D. ministru de finance, M. Ger
mani: D-lor, văd că se produc mal multe 
amendamente. Onor. D. Idn Marghiloman 
propune a se fixa taxa hectarului de pru
ne la 10 lei și la 4 lei pentru pogonul de 
vie și de către alții se cere să fie scutite 
de ori-ce taxă livezile cari ar avea un 
număr mai mic de 100 de pruni.

Ași dori dar să sciâ dacă mal sunt și 
alte amendamente...

D. Gr. Constantinescu: Mai sunt.
D. ministru de finance, M. Ger

mani: Eâ cred, D-le președinte, că ar fi 
mal nemerit să se dea citire mai ântâiâ 
tutulor amendamentelor și pe urmă să se 
încâpă discuțiunea asupra lor.

D. vice-președinte : Bine-voiți, D-le 
raportor, a da citire amendamentelor.

D. Gr. Constantinescu : Iată, Domni
lor, amendamentele ce s’aâ depus până a- 
cum la biuroâ:

1) LiveZile de pruni și viile mai mici 
în întindere de cât un hectar vor fi scu
tite de acâstă taxă.

F. G. Dlorteun, G. Panuy I. Nădejde* 
G. Dobrescu-Argeș, C. G. Dobrescu, Chr* 
S. NegoescU) T, Silion, R. Pătărlăgeanu.

2) La art. 2 propunem ca taxa pentru 
hectarul de liveZI de pruni să fie de Iei 
patru.

Radu Stanian, G. Dobrescu-Argeș, N. 
I. Uticescu, Christu S. Negoescu, N. 
Voinov, Stănescu.

3) La art. 2 propunem a se pune în 
locul cifrei de 10 lei, 6 lei.

G. T. Grigorescu, I. Ștefăneanu,C. Ie* 
nescu, Christu S. Negoescu, G. O. Dobres
cu, C. Dobrescu-Argeș, R. Pătărlăgeanu.

4) Propunem la art. 2 următorul a- 
liniat :a Vor fi scutite de plata acestei taxe li- 
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vecile In timp de 6 ani de la sădire și vii
le în timp de 3 ani.

R. Stanian, O. Dobrescu-Argeș, I. Ște- 
făneanu, N. Micescu, Christu S. Negoes
cu, N. Voinov, D. Protopopescu. *

D. V. G. Mortzun: Mai avemjncă un 
amendament pe care 1 formulăm In acest 
moment.

D. vice-președinte: D-lor, fiind-că 
sunt 6 ore, consult Adunarea dacă pri
mesce prelungirea ședinței.

Voci : Pe mâne.
— Se pune la vot prelungirea ședinței 

și se respinge.
— Ședința se ridică, cea viitdre se a

nunță pe a duoa ^i, 8 Februarie.

Ședința de la 8 Februarie 1889.
Președenția D-lui vice-președinte Gr. 

Cozadini, asistat de D-nii secretari U. 
Boldescu și A. Hinna.

— Ședința se deschide la ora 1 și ju
mătate dupe amia^i.

— Presenți 140 D-ni deputați.
— Nu răspund la apelul nominal 40, 

și anume:
Bolnavi:

D-nii: I. Negrutzi, Chr. Suliotti, C. 
Grâdișteanu.

In congediu:
D-nii: D. Bădescu, G. Gr. Cantacu- 

zino, M. Marascu, I. Negrea, I. Negulici.

Fără arătare de motive:
D-nii: D. Alexandrescu, T. Anastasiu, 

Gr. Andreescu, C. Andrieș, N. C. Aslan, 
I. C. Brătianu, D. Burcă, A. Cămără- 
șescu, M. Caracostea, L. Catargi, C.Chris- 
todorescu, C. Danaric, O. Datculescu. I. 
Demetriad, I. Dimitriu, V. Dimitropolu, 
G. DrăghicI, L. Goilav, C. Pariano, A. 
Peșiacov, St. Pleșea, V. Poenaru, C. Răi- 
leanu, C. Ressu, G. Robescu, I. Robescu, 
G. Kosnovanu, S. Șomănescu, I. Vâsescu, 
C. Bobeica, G. Tocilescu.

— Sumarul ședinței precedente se a
probă.

— Se trimite la comisia de petițiuni: 
petițiunea D-lor R. Gheorghescu și M. 
Radoifi, a D-lui Ion Simionovici, a D-nei 
Maria Petrescu și a mai multor locuitori 
din comuna Bâseni, județul Argeș, a mai 
multor locuitori din comuna Argetoia, 
județul Dolj, a mai multor locuitori din 
comuna Coroescijudețul Tutova și a mai 
multor institutori din Bacăfi.

— Se trimite la comisia budgetară pro
iectul de budget al casei dotațiunei 6stel 
pe exercițiul 1889—90 și petițiunea mai 
multor locuitori din comuna Hârja, jude
țul Bacăfi relativ la scdla din acea co
mună.

— Ministerul financelor depune, con
form art. 76 din legea comptabilităței ge
nerale, 5 tablouri de tdte adjudecațiumle, 

de tdte contractele și de tdte cumpărătu
rile făcute de ministerul domeniilor In 
cursul anului 1886—87.

— Se depune raportul comitetului de
legaților de secțiuni asupra proiectului 
de lege relativ la acoperirea deficitelor ca
sei pensiunilor pe exercițiile 1887—88 și 
1888—89, și raportul comisiunel finan
ciare asupra proiectului de lege relativ 
la deschiderea unui credit de 1.000 lei pe 
săma ministerului de justiție.

— Se trimite la secțiuni proiectul de 
lege relativ la deschiderea unui credit ex
traordinar de lei 10.187.800 pe săma mi
nisterului lucrărilor publice pentru Îm
bunătățiri a se aduce la căile ferate ale 
Statului și proiectul de lege prin care co
muna Galați este autorisată să cedeze Sta* 
tulul un loc spre a servi la construirea 
palatului episcopal din acel oraș.

— Se trimite la comisia financiară pro
iectul de lege relativ la deschiderea unui 
credit extra-ordinar de lei 5.000 pe săma 
ministerului de interne și proiectul de lege 
prin care ministerul de interne este auto
risat să Întrebuințeze suma de 200.000 
prevăzută In budgetul acelui minister 
pentru serviciul ambulanțelor rurale în 
cheltueli pentru clădirea de spitale rurale.

D. vice-președinte: D. Negoescu are 
cuvântul pentru o propunere, propunere 
spre a se acorda o pensiune de 200 lei 
văduvei profesorului repausat Raymond.

—D. Chr. S. Negoescu dăacitire urmă- 
tdrei propuneri:

EXPUNERE DE MOTIVE
Repausatul L. CI. Raymond a servit 

Statului, In calitate de profesor de limba 
francesă la liceul din Craiova, timp de 35 
eni, 3 luni și 19 ^ile, fără a putea lăsa 
văduvei sale D-nei CI. Raymund nici un 
drept de pensiune, nefiind naturalîsat la 
timp.

Sub-semnații, avend In vedere că in 
tot timpul de peste 35 ani, s'afi făcut re
ținerile legiuite a căror restituire D-na 
Raymond ar avea în tot cașul dreptul să 
reclame, și considerând că lipsa formali
tăților de naturalisare nu a oprit pe re
pausatul profesor L. Raymond de a fi 
forte bun român, ajutând pe elevii săraci 
și întreținând gratis In pensionatul săfi 
mulți orfani (dupe cum în Craiova este 
notorifi, și mulți dintre noi putem asi
gura despre acăsta);

Considerând că lipsa de naturalisare 
nu vine din rea voință, de dre-ce acăstă 
naturalisare a fost cerută și dobândită 
pentru fiii săi; iar ficele sale s'afi căsăto
rit In țără și cu pământeni;

Considerând că la plecarea sa din țăra-I 
natală, Francia, fusese deja profesor de 
sciințele fisico-matematice la colegiul 
Pertui, Bagnol și Nîmes, fiind și director 
de institut, iar venirea sa în România se 
datoresce Principelui lancu Bibescu, care, 
pentru trebuințele instrucțiune! In Cra
iova, ceruse prin fratele săfi Principele 
domnitor George Bibescu să i se reco

mande din Francia un profesor de limba 
francesă, iar D. Dumas, decanul de pe a
tunci al facultăței de sciințe din Paris, și 
D. Orfilat, chimist ilustru, și Însuși D. 
Villemain, atunci ministru de instrucție, 
afi recomandat Principelui Bibescu pe 
profesorul L. CI. Raymond;

Având în vedere ca repausatul s’a bu
curat de o fdrte bună reputație în socie
tatea Craioveană, lăsând amintiri adânci 
In tdte clasele sociale mai ales printre cei 
săraci și că afi meritat distincțiunea de a 
ti numit cavaler al „Cordnei României * ;

In tine, considerând că văduva, D-na 
Raymond, într'o vârstă destul de înain
tată de 67 ani, a rămas fără nici un mij
loc de existență și că de la mdrtea soțu
lui săfi, acum 3 ani, cererea adresată Ca
merei de atunci pentru o pensiune via
geră a rămas fără nici un resultat,

Pentru tdte aceste motive, credem că 
D-na Raymond merită atențiunea D-vds- 
tre, și vă propunem a vota următorul pro
iect de lege :

. PROIECT DE LEGE
Art. unic. — Se acordă D-nei Glotilda 

Raymond, soția legitimă a repausatulul 
profesor Leon CI. Raymond, o pensiune 
viageră de 200 lei lunar, plătibilă din 
casa Statului.

Gristu S. Negoescu, August Peșiacov, 
Al.G. Hinna, S. Șomănescu, D. P. Eco- 
nomu, D. Stăncescu, C. Țăpirdea, P. P. 
Brătășanu, T. Nica, br. Severeanu, I. 
lancovescu, M. N. Seulescu, Dr. I. A- 
thanasescu, G. Burghele, N. S. Seulescu, 
C. Ștefăneanu, Gr. Chrisenghi, C. lene- 
seu, 1. bimitriad, G. Berevoescu, M. N. 
Pacu, D. R. Rosetti, N. Nichiforescu, M. 
Mateescu, Gh. Softa, D. Protopopescu, Gr. 
Constantinescu, C. D. Vericeanu, Const. 
Dobrescu-Argeș, loniță Stănescu, N. I. 
Micescu, Nicu Gheorghescu, C. Popovici, 
Dr. Stefănescu, R. C. Pătărlăgeanu, Ion 
C. Grâdișteanu, Al. Gr. lonescu, T. Si- 
Hon, loseph T. Oroveanu, V. G. Morztun, 
C. C. Dobrescu, M. Tzoni, T. Callimaki, 
G. Panu, G. Pallade, Lăzăr Niculescu, 
V. G. Peiu, I. Nădejde, N. Voinov, G. 
D. Teodorescu.

D-lor deputați, vă rog să admiteți ur
gența asupra acestei propuneri.

— Se pune la vot urgența și se pri
mesce.

D. vice-președinte: Se va trimite a- 
cdstă propunere de urgență la secțiuni.

Acum D. Tache lonescu are cuvântul.
D. Tache lonescu: D-le președinte, 

am aci o petițiune a veri-o câte-va sute 
de locuitori din Craiova, prin care se rog 
de Adunare ca să intervină pe lângă D. 
ministru al domeniilor spre a presinta cât 
mai curând un proiect de lege pentru res- 
cumperarea embaticurilor de vii dupe pro
prietățile particulare.

Cestiunea acesta este destul de seridsă, 
ca să rog și efi pe D. ministru să pre- 
sinte Adunărei un asemenea proiect de 
lege; iar petițiunea o depun la biurofi.
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D. ministru al domeniilor, Al. La- 

hovarl: Răspund onor. D. Tache lo
nescu, că un proiect de lege tn acăstă pri
vință se află depus in Senat din iniția
tiva parlamentară.

D. C. Leooa: D-le președinte, vă rog 
să bine-voițl a interveni pe lângă D. pre
ședinte al consiliului ca să depună pe biu- 
roul Camerei cât mal curând dosarul cu 
decisiunea consiliului de miniștri, prin 
care se scutesce fabrica Goetz de taxa de 
15 la sută asupra lemnelor, prevăzută 
prin tariful autonom; căci voih a adresa 
o interpelare în acăstă privință.

D. vice-președinte: Cererea D-vostre 
se va comunica guvernului.

Acum, D. Hinna are cuvântul
D. A. Hinna: D-le președinte, vă rog 

să bine-voițl, ca în cea ântâiii gi când va 
lucra onor. Cameră în secțiuni, să se pună 
în desbaterea secțiunilor proiectul de lege 
relativ la acordarea unei recompense na
ționale văduvei regretatului Mavrogheni, 
proiect care se află în cartănele onor. Ca
mere de un an și mal bine.

D. vicepreședinte: Biuroul. ia act 
de cererea D-v6stre.

D. N. lonescu : D-le președinte, vă rog 
să luațl act că eh ’ml-am dat demisiunea 
din președinte al comdsitfnei de petițiuni, 
și cred că D-nil membri al comisiunei se 
vor întruni să alăgă un alt președinte.

D. vice-președinte: Se va face cu
noscut acăsta comisiunei de petițiuni.

D. G. C. Dohrescu-Prahova,: D-le 
președinte, este mai mult timp de când 
sa presintat Adunărei de D. ministru de 
interne un proiect de lege, prin care se 
autorisă comunele să percăpă darea axi- 
selor prin regie sah licitațiune. Acest pro
iect de lege a fost cercetat de unele din
tre secțiuni, iar tn altele nu s’a luat Încă 
în desbatere, și pentru că acest proiect de 
lege este fărte important pentru adminis
trațiunea financiară a comunelor urbane, 
’mi permit a vă ruga să bine-voițl a face 
să vină cât mai curând la ordinea gilei; 
căci se sferșesce anul financiar și comu
nele nu scih cum să ’șl reguleze budge
tele lor.

D. G. Burghelea: D-le președinte, 
numai o singură secțiune n’a numit Încă 
delegatul săh pentru acest proiect de lege. 
V’ași ruga dar, să bine-voiți a mijloci ca 
și acea secțiune să termine lucrarea sa, 
pentru ca comitetul delegaților să se pătă 
pronunța cât mal curând asupra acestei 
cestiuni.

D. vice-președinte: Cererea D-văstre 
se va satisface.

D. C. Gabunea : D-le președinte, am 
aci o petițiune din partea mai multor in
stitutori și institutăre; acăstă petițiune 
este relativă la îndeplinirea art. 3 din le
gea de la 1883, pentru fixarea și grada
rea remunerațiilor membrilor corpului di
dactic, care gice: „Dupe cinci ani de ser- 
vicih de la numirea provisorie, remunera- 
țiunile prevăzute în art. 1 se sporesc cu 
15 la sută, dupe 10 ani cu 30 la sută, 

dupe 15 ani cu 45 la sută, dupe 20 ani 
cu 60 la sută, așa în cât dupe ultimul ter
men de gradațiune remunerariele vor fi 
cu 60 la sută mai mari de cât cifra fie
căreia prevăzută la art. 1, care va servi 
de normă la calcularea gradațiune!.*

’MI aduc aminte că în luna Ianuarie s’a 
presentat Adunărei o moțiune subscrisă 
de mai mulți D-nl deputați, relativă la 
acăstă cestiune și asupra căreia s’a votat 
urgența. Vă rog dar, D-le președinte, să 
bine-voițl a face ca acel proiect de lege 
să se presinte cât mal curând înaintea 
Corpurilor legiuităre.

Tot o-dată vă rog, D-le președinte, să 
amintiți D-lui ministru de instrucțiune 
publica, care cred că va avea acăstă bună 
voință, ca în budgetul anului 1889 să 
prevadă sumele necesare pentru satisface
rea unor atât de legitime cereri și confor
me cu legea.

D. vice-președinte: D. Lahovari are 
cuvântul.

D. I. Lahovari: D-le președinte, rog 
pe onor, guvern In general și pe D. mi
nistru de finance, Intru cât ’l privesce mal 
în de aprăpe, să bine-voiască a regula o- 
dată o cestiune care cred că destul a aș
teptat o soluțiune pe care echitatea o dic- 
tăză. Voih să vorbesc astăgi, când ne a- 
fiăm In anul 1889, de despăgubirile ce se 
cuvin orașelor Calafat, Giurgih și Olteni
ța pentru pagubele suferite cu ocasiunea 
bombardamentelor ce ah suferit ele în 
1877 cu ocasiunea răsboiului ruso-turc. 
Sunt 12 ani de când noi am eșit victorioși 
din acel resbel, și cu tăte acestea până a- 
cum n’am despăgubit încă pe acel cari din 
causa resbelului ah avut a suferi pagube 
însemnate. Există o lege, care a fost vo
tată anii trecuți, prin care se dispune nu
mirea unor comisiuni însărcinate cu con
statarea cuantului pagubelor, pentru a se 
putea plăti de guvern. Constatările făcute 
de acele comisiuni fiind acum terminate, 
ași ruga pe onor, guvern să bine-voiască 
a veni cu un proiect de lege prin care să 
se reguleze Indemnitatea ce se datoresce 
a se da acelor persdne și acăsta cât mal 
curând; căci este o vorbă latinăscă care 
gice: 9bis dat cui cito dat.•

D. vice-președinte: Bine-voițl a for
mula tn scris interpelarea D-văstre ca să 
fie comunicată guvernului.

D. ministru de finahce, M. Germa
ni : Cestiunea indemnisărel acelora cari 
ah suferit pagube din causa bombarda
mentului din timpul resbelului de la 1877 
nu privesce direct pe ministerul de finan
ce ; cu tăte acestea eh declar, în numele 
guvernului, că iah act de dorința expri
mată de onor. D. Lahovari și voih studia 
cestiunea.

D. vice-președinte: Acum la ordinea 
gilei avem continuarea discuțiunei asu
pra proiectului de lege relativ la modifi
carea unor disposițiunl din legea imposi- 
tului asupra băuturilor spirtuăse.

D Ursianu are cuvântul.
D. Valerian Ursianu: D-lor deputați, 

unii din colegii noștri ah căutat să pue 
în rivalitate, în antagonism și chiar în 
resbel interesele unei părți a țării cu in
teresele celei-alte părți. Eh unul n’am în- 
țples și nu voih înțelege nici o-dată sa se 
facă o asemenea deosebire de interese. 
Puindu-se pe tărâmul acesta, D-lor ah 
voit să demonstreze că cu legea actuală 
s’ar acorda ore-cari privilegie proprieta
rilor de livezi de pruni și producătorilor 
de țuică în raport cu spirtul. Eh nu voih 
intra astă-gi în amănunte, nu măvoih în
tinde prea mult asupra acestei materii, 
mai ales în urma discuțiunilor urmate 
atât la luarea în considerațiune a proiec
tului de lege cât și asupra articolului I; 
dar cred că este bine a pune înaintea 
D-văstre ăre-cari considerente spre a vă 
convinge că nu există cât de puțin cea 
mai mică favore în privința disposițiunii 
proiectului de lege ce ni se preiintă.

In adevăr, D-lor, condițiunea ce trebue 
să aibă un imposit este că el să apese ea 
o egală sarcină asupra materiei impeca
bile, asupra contribuabililor. Făcând o bu
nă socotălă, ușor va fi pentru D-văstre 
să vă convingeți că în ceea-ce privesce 
mai cu sămă proprietatea de munte ea este 
de duoă ori impusă. Dacă vom lua, de 
exemplu, o moșie dc câmp, fie-care scie 
că se plătesce pentru 500 hectare de la 
1.000—1.500 lei foncieră; ceea-ce va să 
gică de la 2—3 lei pentru hectar, pe când 
pentru cele-alte moșii de munte, unde 
sunt livegile de pruni și vil, se plătesce 
10 franci de hectar. Ei bine, pentru ce 
acăstă deosebire ? Pentru ce toți Românii 
să nu ducă egal sarcina acestui imposit? 
Ceva mal mult, se cunăsce de D-văstre 
toți că moșiile de munte mai nu îmbogă
țesc nici o-dată pe proprietari sah aren
dași și că ei trăiesc de agi pe mâne. Mai 
e și o altă considerațiune: Atunci când se 
face recensemântul pentru foncieră se ia 
în vedere venitul integral, care la moșiile 
de munte consistă din pruni, din vil și 
din prea puține locuri proprii pentru ce
reale. Apoi dacă la moșiile de munte se 
ia norma acăsta ca parte principală, nu 
vedeți D-văstre că atunci se pune asupra 
țăranilor un alt imposit special, că ei plă
tesc de duoă și de trei ori mal multă fon
cieră de cât proprietarii de la câmp? Lu
crul este evident.

S’a gis, D-lor, de către unii din D-nii 
deputați că nu e proporțiune între taxa 
de 4—5 bani la gradul de spirt și între 
taxa de 10—12 franci la hectarul de po- 
meturi. Dar la 1882, când pentru prima 
ără s’a pus acest imposit, a fost 1 franc 
de pogonul de pruni și tot atunci s’a pus 
o taxă de 21/, centime pe gradul de spirt; 
prin urmare, dacă voim să păstrăm pro- 
porțiunea, ar trebui ca pentru hectarul^® 
pometuri să se plătăscă 2 franci, iar pen
tru spirt 5 centime de grad.

Afară de considerațiunile acestea mai 
sunt, D-lor deputați, și altele cari mili- 
teză în privința punctulufacesta de vedere. 
Sunt duoă argumente puternice: Ântăih 
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ci acâstă industrie e o industrie casnică, 
măruntă, și al duoilea că trebue să se aibă 
In vedere, și acesta e punctul cel mal im
portant, că acolo unde se plantezi livezi 
de pruni sati vil, locurile sunt rîpâse; și 
maieu sămă în urma nenorocitului obiceiti 
de a se distruge pădurile, mal cu seamă 
de către rezași și proprietarii particulari, 
mal tâte moșiile de munte astăzi sunt 
ruinate; sunt fdrte puține locuri unde se 
pdte cultiva porumb; cât despre grâfi și 
orz nici nu e vorbă. In tdte cele-alte 
părți, unde pământul nu se surpă, s’a 
plantat vil și pe alocurea pruni. Astăzi 
țăranii, tn vederea imensei greșeli ce afi 
făcut și pagubei celei mari ce a resultat 
din despădurirea moșiilor de munte, acolo 
unde nu pdte cresce pădure afi pus pruni. 
Vedeți dar că ar trebui pentru aceștia să 
se facă o mică favdre. Guvernul ar trebui 
din acest punct de vedere, să tncurageze 
plantarea de pruni acolo unde nu e posi
bilă o altă cultură.

S’a jîs, D-lor, că dacă s’ar lăsa taxa 
asupra țuicei prea mică tn raport cu taxa 
asupra spirtului, s’ar face o concurență 
între aceste duoă industrii; acăsta nu e 
exact; pentru că seim cu toții că mal 
mult spirt se introduce din Moldova în 
Muntenia de cât țuică din Muntenia în 
Moldova; și cu toții mai seim că chiar 
țuica, care se introduce în Moldova, se 
amestecă cu spirt safi, cum se jice în 
limbagiul popular, se face basamac, și 
acăstă amestecătură se introduce sub 
numele de țuică, pentru ca să se scape de 
taxa la care ar fi expus spirtul. Iată cum 
se face țuicei o concurență care nu e 
leală. Concurența între spirtul din Mol
dova, care are 80, 40 de grade și țuica de 
aci, care are 14, 15 grade nu pdte să 
existe. Noi dorim cu toții ca spirtul să 
se facă în cea mai mare cantitate și să se 
exporte; iar țuica să rămână la noi; și în 
privința acăsta voifi avea ondre a fi cu 
D-nii aceia cari susțin ca prima de export 
să nu se desființeze. Sunt înscris a vorbi 
la art. 8 și ’mi reserv cu acea ocasiune să 
mă pronunț în ceea-ce privesce prima de 
export.

Acum, în privința art. 2 s’a jis: pen
tru oe nu voiți D-vdstre să se pue taxa 
la țuică tot pe grad, iar nu pe pogon? 
Unul din motivele puternice care a Scut 
să se propună acăstă modificare e că prin 
ea se scutesc țăranii de vexațiunile legei 
actuale, nimic mai mult, nimic mal puțin; 
căci nu e adevărat, cum se pretinde, că 
taxa asupra țuicei s’a redus cu trei pă
trimi.

D. Constantinescu v’a probat fdrte 
bine neexactitatea celor ce se susține, 
arătându-vă că până acum impositul asu
pra țuicei producea 1.600.000 lei; iar de 
aci înainte, dacă proiectul de lege în dis
cuțiune va fi adoptat, nu se va mai per
cepe de cât 1.200.000 lei, va să jică taxa 
asupra țuicei se reduce numai cu o sin
gură pătrime și aceeași proporțiune s’a 
păstrat și în privința spirtului»

Cundsceți, D-lor deputați, că industria 
acăsta a țuicei este unicul mijloc de 
existență pentru o mare parte a locuito
rilor de pe moșiile de munte. In adevăr, 
la noi, mai cu sămă în părțile muntose, 
moșiile se împart în trei categorii: moșii 
de câmp, de mijloc și de munte. Ei bine, 
în ceea-ce privesce moșiile de munte, 
locuitorii lor, cu tdtă activitate^ ce ar 
depune, nu pot numai din cereale să ’și 
agonisăscă hrana trâbuincidsă. Să lăsăm 
că grâul nu se pdte cultiva la munte; dar 
cu tdtă solicitudinea ce ei ar avea, nu pot 
dupe pogdnele cultivabile să scdtă atâta 
porumb cât le trebuesce pentru susți
nerea familiilor lor. Din punctul de 
vedere al islazurilor, de asemenea ei 
sunt fdrte mult strimtorați în cât afi 
perdut din causa acăsta iarăși un mij
loc de existență, prin crescerea vitelor, 
cu cari ar putea să preîntâmpine nevoile 
lor. Va să jică ce le-a rămas? Nu
mai vânzarea fructelor în natură safi 
prefacerea acestora în țuică. Acăstă dare 
e singurul și unicul mijloc al lor de traifi; 
căci și lemnăria a început în multe părți 
să dispară, și D-vdstre sciți că din acest 
material, el făceafi înainte blăni, șindrile, 
pe cari le schimbafi pe mălaifi safi grafi. 
Acum și acesta al lor mijloc de existență 
a început să dispară, fiind-că multe din 
păduri sunt în mâna diferitelor societăți 
safi a exploatatorilor mari.

D. Nicorescu a jiș ieri că dacă e vorba 
de clasa cea săracă, apoi atunci trebue 
să fim cu toții de acord spre a le da fa
voruri ; ansă trebue să observăm că nu 
cum-va în dosul acestor țărani să se as
cundă și proprietarii cel mari. Mie ’mi 
pare răfi să aud de la D. Nicorescu ase
menea cuvinte la adresa propritarilor 
mari.

D. N. NieorMeu : Am vorbit despre 
fabricanții mari de țuică.

D. Valerian Ursianu : ’MI pare răfi; 
căci dacă unii dintre aceștia, pot să fie 
greșiți înaintea opiniunel publice, de aci 
nu resultă că toți fabricanții cei mari 
sunt răi. In tdte clasele societățel veți 
găsi, D-lor, dmeni cari să nu fie la înălți
mea situațiunel lor, casă mă exprim ast
fel; căci dupe cum jice proverbul : nu e 
pădure fără uscături. In tdse clasele so
cietățel veți găsi advocațl, profesori, și 
funcționari cari să nu fie ceea-ce ar tre
bui să fie; tot așa se întâmplă și cu pro
prietarii cei mari, și între ei sunt dmeni 
buni ș> dmeni răi. Pentru ce dar noi 
tot-d’a-una să isbim în proprietarii cei 
mari ? Nu trebue să uităm că de multe 
ori afi susținut acâstă țâră, ’și-afi des
chis punga lor, și afi avut frați și rude 
cari 'și-afi vărsat sângele pentru țâră, 
dupe cum vor face și ei, când va fi tre
buință. Nu trebue dar, dupe cum am mal 
jis, să tot lovim în ei; trebue ca pe cei 
săraci să-i facem bogați, iar nu vice-versa, 
(Întreruperi). înțeleg ca D-lui Mortzun 
sa nu-I placă acâstă teorie...

D. V. G. Mortzun : Din contră, efi o 
aprob.

D. Vadarian Uraianu : Efi credeam 
că vă va fi în defavor.

Văd ânsă că D. Nicorescu nu are o e- 
gală solicitudine pentru toți. Când a ve
nit vorba de capitaliștii din Moldova cari 
afi vota ițe, ați vă jut cum D-sa a început 
să se plângă, să se lamenteze. Dar de ce 
să fim pentru unii mumă și pentru alții 
ciumă ? Pentru ce numai pentru capita
liștii din Moldova să-1 ddră inima ? Dupe 
cum D-sa are solicitudine și voesce să a- 
pere pe capitaliștii din Moldova, cari afi 
expus capitale mari ca să înființeze o in
dustrie, tot același limbagifi trebue să 
țină și în privința celor-alțl capitaliști 
safi proprietari mari, afară negreșit de 
aceia cari în adevăr merită să fie cenzu
rați, stigmatisați; căci din nefericire sunt 
și de aceștia.

D-lor deputați, s’a vurbit mult în a- 
câstă cestiune, și efi nu am luat cuvântul 
de cât spre a mă cerca să conving pe cel 
de dincolo de Milcov, că noi nu tindem 
să ne ridicăm în detrimentul D-lor, ca 
să nu rămână Domniele lor cu nici un fel 
de amărăciune In suflet. Interesul nostru 
este să stabilim un lucru perfect între 
ambele industrii; și cred că cu legea ac
tuală nu numai că nu se face un prilegifi 
pentru cei cari produc țuică, dar din 
contră e avantagiosă pentru acel cari 
produc spirt; căci nu trebue să perdem 
din vedere că aceștia afi și prima de ex
port. Este adevărat că se propune des
ființarea acestei prime; efi ânsă nu sunt 
pentru o asemenea măsură. Camera va 
face ceea-ce va crede mai bine îa acâstă 
privință; efi ânsă declar că sunt contra 
desființărel primei de export și voifi a- 
răta la timp motivele mele. De aceea jic 
că Domniele lor nu trebue să se plângă, 
să fie nemulțumiți. Nu este ânsă mai pu
țin adevărat că acest avantagiti până la 
un punct âce-care se răsfrânge și asupra 
producătorilor de țuică, pentru că expor- 
tându-se o parte din băuturile spirtâse, 
rămâne cea-altă parte să se consume în 
țâră.

In art. 2 se mal prevede asemenea să 
se plătâscă de fie-care hectar de vie lu- 
crătâre, 2 lei. Cu toții seim că viile pe 
lângă foncieră, care foncieră se impune 
avându-se în vedere venitul total al mo
șiei, mal plătesce și un alt imposit, pen
tru filoxeră. Va să jică avem asupra vii
lor deja duoă imposite și acum voiți 
D-vâstre să mal punem și un al treilea 

imposit ? Apoi unde vom ajunge noi daca 
asupra unei industrii punem 3—4 impo
site P De aceea efi ași ruga pe D. minis
tru, cât și pe D-nii deputați, ca în ceea- 
ce privesce viile cari sunt deja impuse cu 
foncieră și cu taxa pentru filoxeră, să 
nu primâscă acest al treilea imposit de 2 
lei la hectar. D. ministru, fără îndoială, 
și mai cu sâmă fiind-că m’am pronunțat 
contra desființărel primei de export, va 
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fi^contra vederilor mele; cu tdte acestea efi insist In propunerea mea.D. ministru ne-a £is: Prin reducerea impositului asupra spirtului fi țuicei în măsura ce se propune prin proiectul guvernului vom avea tn budget un gol destul de Însemnat; dacă Insă D-vdstre veți face reducțiuni mai mari, atunci echilibrul budgetar va fi cu totul sdruncinat; fi apoi nu trebue să scăpați din vedere că D-vdstre mai pretindețl a se face fi alte multe lucruri, cum : scdle, spitalurl, drumuri de fer, gradațiune, etc. El bine, trebue se fim drepți. In privința acăsta depinde de la noi să facem totul In raport cu mirificele de cari dispunem; căci a veni pe de o parte să cerem scutiri de imposite, iar pe de alta lucrări de acestea importante, Înțelegeți bine D-vdstre că atunci punem pe ministru In imposibilitate de a putea corespunde la asemenea sarcine. Insă, domnilor deputați, după cum sciți, mai sunt fi alte materii impo- sabile, precum este de exemplu avuția mobiliară care până acum a stat pusă la adăpost de ori-ce imposit. Efi cred că a venit timpul ca fi acăstă avere mobiliară să fie impusă, mai cu săma când ea dă beneficii mult mal mari de cât averea imobiliară. Iată pentru ce stăruesc efi să se suprime cei 2 lei de hectar de la vii, cari plătesc fi fonderă fi taxa de filoxeră, fi tot de o dată propun să se mențină pentru spirt prima de export.D. C. G. Dobrescu (Prahova). D-lor deputați, sunt fi efi Intre subscriitorii unui amendament care va fi pus In desbaterea D-vostre. Efi, D-lor, cred că privind de aprdpe impositul asupra țuicei, toți sunteți convinși că impositul acesta este nedrept, ba încă chiar el n’ar fi trebuit să existe de loc. .In adevăr, când ne gândim la situațiu- unea care să creă^ă țăranilor proprietari de livezi, nu putem să nu constatăm că lor li se cere mai mult decât de la cei alți locuitori ai țărei; ei plătesc foncieră, plătesc fi alte dări, și pe d'asupra vine Statul să le arunce încă un imposit. Eiî chiar mi-afi permite să £ic că acesta este un impost pe hrană; căci țăranul cu prunele cari le vinde sati le transformă în țuică nu face de cât să câștige hrana sa fi a familiei sale, așa în cât impositul acesta pdte fi considerat ca o adevărată nenorocire pentru țărani.D-lor, multe s’ar putea ^ice din acest punct de vedere, asupra impositului țuicei. Ceea-ce mi-a părut fdrte răii de a observa în discuțiunea acăsta, este sentimentul vrajmâșesc pe care l'am vă^ut manifestat la unii în contra țuicei, făcându- se apărători ai spirtului de cereale. Mise pare că nu trebuia pusă discuțiunea afa. Noi cei cari ținem să se ușureze proprietarii de livezi, am fost alături cu acei cari susțin o ușurare asupra spirtului, credem însă că asupra spirtului i s’a făcut destulă ușurare prin faptul că 
taxa s’a scăzut de la 8 bani la 5, și i se 

va face încă o ușurare când la art. 8 se va menține prima de export. In privința țuicei însă nu s’a făcut destul și’mi aduc aminte cum D. ministru spunea în secțiunea ndstră că impositul țuicei se reduce la a treia parte, ceea-ce este cu totul inexact.Noi seim, D-lor, că aceste livezi nu produc în fie-care an, ci, în regulă generală, la patru ani o dată, ceea ce ar face 48 franci de hectar, iar nu 12 cum se ^ice că e In lege sati chiar dacă acești 12 franci s’ar reduce la 10, tot ar fi în realitate tot 40 de franci de hectar.Noi, D-lor, ținănd socotâlă de situațiunea ndstră financiară, creată nu de actuala Cameră, noi am convenit ca să propunem suma de 6 lei pe hectar , adică trei lei de pogon. Credem că este destul cât s'a pus în sarcina fime- nilor cari cultive^ă livezile de pruni și produc țuică, credem că de la 1882 până astăzi a se ridica de la un lefi la trei lei taxa pe pogon safi 6 lei pe hectar este^tot ce se pdte cere mai mult producătorilor de țuică, și vă rog să bine-voiți a primi amendamentul propus de noi, de a se vota 6 lei de hectar.D-lor, 'mi pare că aud pe D. ministru de finance vorbindu-ne iarăși de desechi- librarea budgetului, de scăderea prea mare a veniturilor Statului și prin urmare de necesitatea de noul imposite. Dar rugăm pe D. ministru să cre^ă că va găsi In noi cei mai devotați susțiitori ai propunerilor de economii ce D-sa va face Adunărel, și chiar fără a aștepta Îndemnul D-sale, noi înși-ne vom lua de multe ori inițiativa spre a cere să se suprime multe din chiel- tuelile din budget cari nu sunt de nici un folos, ci numai un lux safi o risipă.Aci ânsă este o cestiune, ca să <Jic așa, de viață și de mfirte pentru ^ecimi de mii de familii, cari trăesc la munte numai din rodul acestor livezi pe cari '1 prefac în țuică.De aceea, cum ^iceam la început, acest imposit este pus chiar asupra hranei țăranului și prin urmare, el 1 supdrtă cu o greutate forte mare, și chiar acești 6 lei pe cari 'I propunem noi este forte mult, ânsă văzând că In situațiunea actulală a financelor țărei desființarea cu totul a taxei asupra țuicei nu ar fi bine primită, de aceea propunem cifra de 6 lei pe hectar.D-lor, ieri ^ceam aci unui coleg din Cameră, cu ocasiunea cestiunei fortificațiunilor, și acăsta o vom repeți și o vom desvolta mai pe larg când se va dis- scuta acea cestiune a forti ficațiunilor, Miceam că taxa acăsta asupra țuicei se datoresce în mare parte fortificațiunilor, așa în cât, dacă ar fi să vorbim serios și să luăm lucrurile cum sunt, cred că guvernul ar trebui să se gândăscă ca să nu mai cără țărei sacrificii noui pentru continuarea fortificațiunilor, ci mai bine cu acel bani chieltuițl în ^adar, să facă alte îmbunătățiri mult mai folositfire și între 

altele să vie și în ajutorul țăranilor, scă- pându’i de taxa țuicei.De aceea, D-lor deputați, apelez la D-vostre toți să bine-voiți a lua în de aprăpe atențiune suferințele locuitorilor rurali, și acum când se oferă ocasiunea de a face ceva pentru țărani, să binevoiți a primi amendamentul ce propunem noi ca să se pună taxa de 6 lei pe hectar în loc de 10 cum se cere.Voci: închiderea discuțiunei.D. ministru de finanoe, M. Germani: Am cerut și efi cuvântul, și voifi să profit de acăstă dată de dreptul pe care '1 dă regulamentul băncei ministeriale.D. E. Enescu: Mă înscrifi contra închiderel discuțiunei.D. ministru de finance, M. Germani : D-lor, nu voifi fi efi acela care să cer închiderea discuțiunei, ânsă am ve^ut că s'a cerut închiderea, și credeam că este de datoria mea înainte de a se închide discuțiunea, să ^ic și efi cuvântul mefi în privința obiecțiunilor făcute la art. 2 al presentei legi.D-lor deputați, la art. 1 am fost combătut de onor. D. Nicorescu în privința taxei puse asupra gradelor de spirt din cereale; la art. 2 sunt combătut de onor. D. Valerian Ursianu și de onor. D. Dobrescu de la Prahova, asupra taxei pe hectar a livezilor de pruni, și asupra taxei pe hectarul de vii.Nu voifi fi efi acela care voifi bănui bunele intențiuni ale D-lor deputați cari combat, unii, centimele puse la spirt, alții, taxa pusă pe hectar fie de pruni fie de vii : ânsă țin să constat un lucru: Că dacă efi am stabilit proporțiunea dupe scriptele, dupe resultatele oficiale, atunci lucrul se păte lesne constata, și sunt dator să fac acăstă declarâțiune că, dupe scriptele și resultatele oficiale, nu țuica 
a fost favorisată prin reducțiunile cari 
s’afi făcut.D-lor, țuica de la înființarea taxei de 4 bani, In anul 1886—1887 a dat un venit de 1.918.000 lei; la 1887—1888 a dat 1.880.000; dupe taxele prevăzute în proiectul de față presentat de guvern, țuica vorbind în termen generic, safi în special rachiul din prune și cel de tescovină, se estimăză la 780.000 lei dupe 65.000 hectare de pruni calculați a 12 lei hectarul, și 500.000 lei de la 125.000 hectare de vil a 4 lei hectarul, care în totul face 1.28U.000 ast-fel că, deducând 1.280.000 din 1.880.000 degrevarea țuicei ar fi de 600.000 lei, adică ceva mai puțin de cât t a treia parte. Vedeți dar că după resultatele oficiale, țuica nu ar fi trebuit favorisată așa mult cât este prin noua lege. Prin urmare în proiectul de lege supus D-vostre reducțiunile pe cari le propun efi, sunt mal mari de cât ceea-ce m’ar autorisa resultatele oficiale a vă propune; căci ar fi trebuit să nu propun de cât re- ducțiunea la o a treia parte. Dacă am propus o reducțiune mai mare, causa este că resultatele obținute prin taxa de 4 bani 
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la gradai de (aici na corespund cu cifrele oficiale ce ar fi trebuit tn realitate a se incasa, și acâsta din causă că percepțiu- nea se face cu mari greutăți, și acest sistem de taxare a țuicel pe grad dă fdrte adesea-ori loc la următorul inconvenient.Producătorii cel mici de țuică, cari tn genere sunt numai țărani, aâ a suferi multe asupriri și fraude de la cumpărătorii intermediari saâ ambulanți cari le iaâ marfa pe nisce prețuri de nimic, spuindu-le că trebue să se pună in socoteală și taxa de 4 bani pe grad, pe care ati a o plăti ei cumpărătorii, și sub pretextul acestei taxe frustrâsă pe bietul țăran c&t pot mai mult.Pe de altă parte străngerea acestui imposit este fdrte anevoidsă pentru guvern, fiind-că guvernului ’i este cu neputință să urmărâscă pe acești vîn^ători, peste tdte câmpiile țărei pentru ca să le per- câpă taxa. Ar trebui ministerului de finance, nu numărul actual de perceptori, ci un personal cu mult mai mare pentru a impedeca aceste fraude, și din lipsa a- cestul personal, a cărui Înființare ar absorbi o mare parte a acestui venit, din lipsa acăsta s’a Introdus In țără un fel de, ca să £ic așa, fdrte Întinsă contrabandă care frustrâsă și fiscul și pe micii producători de țuică.Țiind compt de aceste împregiurări, am fost nevoit să vin a propune corpurilor legiuitdre o ușurare mai mare, In ceea ce privesce țuica, de cât aceea care ar fi trebuit sâ resulte din scriptele oficiale.Dacă cu tdte acestea am propus Corpurilor legiuitdre taxa de 12 lei pe hectarul de livede de prune, am făcut’o fiind-că credeam că ea corespunde cu reducțiunea ce o făceam și la spirt de 3 bani de grad, și că este o echitate perfectă între aceste duoă degrevări.In privința viilor s'a ^is că, ținându-se compt de impositul fonciar, de taxa filoxerei, de Zecimile comunale și județene și de taxa cea nouă, viile sunt prea mult în cărcate. Am aci un calcul în ceea-ce privesce impunerea viilor, și de astă-dată vorbesc în special de vii. Viile plătesc astăzi o taxă fonciară fixă, pentru că în privința viilor nu s’a admis estimațiunea pe venit; s’a calculat că 4 lei de hectarul de viie corespunde la 6% din venit, și s'a fixat prin legea actuală la 4 lei impositul fonciar pentru fiă-care hectar de viiă. La acești 4 lei, adăogând o (jecime de’percep- țiune, trei ^eciml județene, duoă £eciml comunale și o ^ecime pentru drumuri, adică șapte ^eciml, cari fac 2 lei și 80 bani și apoi taxa filoxerei, cari s'a redus de la 4 lei la 1, 50 precum și taxa cea nouă de 4 lei, în locul taxei de 4 bani pe grad, acăstea tâte adunate la un loc fac 12 lei și 30 bani pe hectar, sah 6 lei 15 bani pe pogon.Ei bine, D-lor, este în de obște cunoscut că un pogon de viie dă un venit de 100 lei în termen mijlociți, și pentru acest venit nu plătesce de cât 6 lei și 15 

bani cu tâte decimele comunale, județene taxa filoxerei etc. Taxa asupra țuicel nu este de cât cu 6 lei la sută mal mult.Apoi care din D-vdstre care aveți o proprietate foncieră, fie moșie fie casă în Bucuresci, nu scie că plătesce 6 la sută imposit principal, plus alți 6 sah 7 la sută sub denumire de ^ecimi adiționale?Să trecem acum la pogonul de livede; să vedeți daca nu sunt în realitate ușurate prin o taxă de 12 lei la pogon.Daca din cinci ani numai un singur an ar fi fericit în producțiune, un pogon de livede de pruni ar produce 100 vedre...Voci : De prune, de borhot.D. ministru de finance, M. Germani : D-lor, înainte de tâte vă rog să credeți că tratez acăstă cestiune cu tot interesul, dar cam și într’un mod profan: n’am avut fericirea să posed nici vie nici pruni, și nici în grădina mea din Bucuresci n'am nici un prun și n’am avut nici o-dată veri-o fabrică de spirt. Ga tâte acestea vă pot spune că trei pruni, într’un an fericit, dah cinci hârdae de borhot....O voce: Chiar și frunzele de ar fi prune, și tot nu pâte da atât. (Sgomot, întreruperi).D. ministru de finance, M. Germani : Am ^is și o repet că admițând o singură recoltă îmbelșugată la cinci ani, în care trei pruni ar da cinci hârdae de prune și acestea o vadră de țuică, iar toți cei-alți patru ani nedând absolut nimic...D. V. Pleșolanu: Observați un lucru, că cinci hârdae de prune neferte, rămân trei când se ferb, cari dah duoă ocale de țuică când fabricațiunea e bună și mai puțin când e rea.D. ministru de finance, M. Germani : Repet încă o-dată că admit numai un an bun din cinci, și dacă exagerez în ceva, e tocmai în presupunerea cea rea; căci vedeți că de la cei-alți ani nu mai iaâ nimic, și cred că D-vdstre veți admite că cel patru ani, chiar răi de ar fi, tot vor da și ei ceva, ast-fel că ori-cât ași fi exagerat eh, anul îmbelșugat e compensat prin cei-alți ani pe cari nu ’l-am comptat de loc. Așa dar, punând la un pogon numai 100 de vedre în cinci ani, revine la 20 de vedre pe an, cari fac 27 decalitri a 20 grade centesimale.( .Voci: Nu, 16.D. ministru de finance, M. Germani: Dacă am vorbi de gradul Wagner n’ar fi de cât 8, dar pe gradul centesimal 20 e fdrte modest. Ei bine, 27 decalitri a 20 grade fac 540 grade, câte 4 bani de grad, fac 21 de lei și 60 bani. Iată ce plătesce astăzi țuica. Gând dar acam cer 6 lei și 15 bani, în loc de 21 și 60 bani, e acesta un imposit exagerat ?D. N. Nicorescu: Eh vă spun că e prea mare degrevarea în raport cu spirtul.D. ministru de finance, M. Germanii Nenorocirea ministrului de finance care vine cu un proiect de lege de felul acesta este de a fi atacat din tâte părțile.Am constatat, D-lor, că degrevarea 

țuicel este destul de satisfăcătâre, și eâ cred că este echitabilă în raport cu degrevarea care s'a făcut și se face spirtului.Acum mai am puține cuvinte să spun în ceea ce privesce prima de export pentru spirt....Voci: La art. 8.D. ministru de finance, M. Germani : Atunci nu mai am nimic de ^is acum.Voci: închiderea discuțiunel.D. G. Dobrescu-Argeș : Am cerut . cuvântul.D. vice-președinte: S’a cerut închiderea discuțiunel și nu vă pot da cuvântul de cât contra tnchiderel.D. C. Dobrescu-Argeș: D-le președinte, și ieri și alaltă-ieri ’mi-ați luat cuvântul ; atunci eh nu mai am pentru ce mai sta aici.D. vice-președinte: Biuroul nu v’a luat cuvântul, dar dacă Camera cere închiderea discuțiunel, eh trebue să mă supun.D. G. Enescu : ’Mi-am permis să iaâ cuvântul, D-lor deputați, și să vă rog ca să bine-voiți a nu închide discuțiunea, de dre-ce nu s'a spus, cred, dupe părerea mea, tot ce trebuia să se spună în Adunare în privința taxei ce se pune asupra țuicel; vă rog cu atât mai mult să nu închideți acâstă discuțiune, căci acest articol, pe lângă taxa care privesce țuica, coprinde și o nouă dare asupra viilor care interesâză nu numai o parte a țărei, partea de la munte, ci țăra întrâgă.D-nii mei, dacă nu ași avea alte argumente plausibile ca să fac pe onor. Cameră să bine-voiască a nu închide discuțiunea, de cât acesta singurul, că eâ de la începutul sesiune! și până astăzi n’am luat nici chiar 5 minute onor. Adunări...O voce: Dar ieri ?’ D. G. Enescu: Ei bine, ieri am vorbit numai în trăcăt... (Ilaritate).Cred dar, D-lor, că onor. Cameră ar trebui să fie bine-voitâre pentru mine, și să 'ml permită să vorbesc în acâstă cestiune seridsă și de cel mal mare interes pentru țâră.Al duoilea motiv pentru care fac acâstă rugăciune, este că eâ represint unul din județele cele mai însemnate din țâră, care contribuesce cu aprdpe 12.000.000 din budgetul general al Statului, și care este fârte interesat atât in privința spirtului cât și în privința țuicel, căci dupe chiar situațiunea financiară ce ni s’a distribuit filele trecute, am să dovedesc D-lui ministru că județul Prahova, și în cestiunea țuicel și în aceea a spirtului ține, un rol de frunte, contribuesce fdrte mult și ali- mentâză în primul grad paragraful înscris în budget ca venit din taxa spirtudse- lor. Dovedindu-vă acâsta, eâ am să cer ca chiar taxa de 10 lei propusă de comitetul delegaților să fie și mai mult redusă. Nu veți voi acâsta, noi iar o să venim cu cestiunea țuicel și o să stăruim necon- ’ tenit până când taxele acestea se vor des
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ființa, safi cel mal puțin se vor micșora tn 
mod simțitor, căci ele apasă fdrte greii 
asupra nefericiților locuitori de la munte.

Este, D-lor, vrednic de luat In seridsă 
considerațiune starea locuitorilor de Ia 
munte și din podgorii, și cred că tn fața 
unei populațiuni de aprdpe o jumătate 
milion, care a Înfruntat tdte primejdiile 
și care cu bărbăție a sciut să apere drep
turile țărei, cred că nu veți sta la toc- 
mălă pentru 2 saii 300.000 lei. Statul a 
cheltuit sume mai mari cu concentrările 
de astă-primă-veră; pentru ca să potolăscă 
pe țăranii de la câmp, și guvernul a fost * 
nevoit să 1 înwusce când ei cereaii pă
mânt; nu cred- ca veți fi uitat acăsta, și de 
aceea 'mi place să sper că nu veți ține 
mai mult la 200.000 lei, când este vorba 
ca să vedeți mai bine situațiunea lor și 
să ajutați proprietatea sătenilor. Efi nu 
pun cestiunea de cărtă Intre spirt și țuică. 
Acăstă cărtă pdte să o Împace D. minis
tru cu un singur gendarm care 1 are In 
buzunar: monopolul spirtudselor.

D. ministru de finance, M. Ger
mani : De ce 'mi atribuiți acăsta fără să 
'mi cundsceți intențiunile?

D. C. Enescu : Este adevărat, D-le 
ministru, că nu vă cunosc intențiunile, 
dar am avut ocasiunea să vorbesc cu 
funcționari de ai D-vdstre și mi s’a spus 
că o să ajungem la monopol.

D. ministru de finance, M. Ger
mani: Efi nu sunt inspirat de temerile 
D-vdstre.

D. G. Enescu: 'MI pare bine că D-vds- 
tră vă gândiți la acăsta, dar D-vdstră nu 
aveți să fiți vecinie acolo pe banca mi
nisterială, și eh vreau din vreme să se scie 
că noi nu suntem pentru monopol, și că 
ne vom ridica cu toții contra Iui, căci se 
ucide Întreg comerciul nostru.

Vă rog dar, D-lor, dacă credeți că noi 
aceștia, din județul Prahova, avem drep
tate tn acăstă cestiune, și dacă țineți 
sămă de motivele ce am pus In cunoscință 
D-vdstre că noi dăm mai mult de cât ori 
care județ în ceea-ce privesce țuica, să’mi 
dați voe, de dre-ce sunt înscris dupe D. 
Dobrescu, să gic și efi câte-va cuvinte în 
acăstă cestiune; dacă nu voițl, închideți 
discuțiunea, dar vom veni peste câte-va 
luni .de gile, vom veni la anul și o vom 
deschide și redeschide iarăși, și așa o vom 
ține deschisă sdravăn, până când veți 
bine-voi a ne Înțelege că avem dreptate, 
și ne veți da acăstă dreptate.

— Se pune la vot închiderea discuțiu- 
nei și se respinge.

D. vice-președinte: D. C. Dobrescu 
are cuvântul.

D. C.Dobrescu-Argeș: D-lor deputați, 
credeam că într'o discuțiune așa de im
portantă asupra unei legi ce de a dreptul 
privesce interesele micilor cultivatori de 
pruni și de vii nu se va aluneca pe po
vârnișul intereselor strimte, locale.

Ei bine, din potrivă, vechea ceartă din
tre marii producătorii de spirt de o parte 
și de țuică de alta s'a reînceput cu aceași 

vioiciune. Acăsta m’a hotărît să îmbră
țișez și eh partea populară a cestiunei, și 
în numele imensei populațiuni a munți
lor și a podgorielor să vorbesc.

Trebue să aduc aci lămuriri culese de 
la fața locului, trebue să vă expun ade
vărata stare a lucrurilor, care nu se mai 
păte suferi, și să cer ușurarea atâtor ne
voi, de cari văd că se compătimesce nu
mai în trăcăt, și se plătesc prin câte-va 
frase mângâetdre... (Ilaritate) și mal de
parte nimic !

In adevăr, de când s’a început discuți
unea asupra legel, nu s'a tratat de cât de 
interesele celor tari, iar din causa celor 
mici, s’a făcut numai un paravan patetic, 
întrebuințat când de o tabără când de al
ta ca argumentațiunea să devină mai sim
patică.

Căci, D-lor, a spune numai că acest 
imposit este : ruinător, că e vexator, că 
se ia țăranului pânea de tdte gilele de la 
gură, și alte de acestea, vorbe!......  fără
a stărui la justificarea lor, la dovedirea 
lor, este a repeta procedeul din trecut; 
recunoscețl țăranului starea lui miseră, 
*1 plângeți chiar, dar la îndreptarea de 
fapt a răului nu stăruiți!

Să nu uităm un lucru : Țăranul e sătul 
de vorbe gole, el n’are vreme să mai as
culte altele; el aștăptă plata prin fapte. 
(Aplause).

Cine voesce în adevăr să’l ajute, trebue 
să'I studieze de aprdpe interesele, să se pu
nă cu hotărîre la lucru neălabindu-’l și tre
când peste ori-ce piedici, întrebuințând 
ori-ce migldce legale până la definitiva 
sa îndeplinire.

Scițl, D-lor, că de la 1882 s’a făcut o 
lege prin care se așăză impositul pe pruni. 
La început taxa fu numai de uu lefi la 
pogon, dar de atunci încoa s'a făcut atâ
tea schimbări, s’a pus taxa când la po
gon, când la grad pe decalitru.

Dar efi nu voesc a mă învârti pe acest 
cerc, că taxa este mică ori mare, efi de la 
început am gis că sunt contra proiectului 
acestuia, care taxeză un articol ce de felul 
lui, întru cât privesce pe micii cultivatori, 
este neimposabil.

D-lor, aci v’afi spus D-nii Marghilo
man, D. Valerian Ursianu și însuși D. 
ministru de finance că se pune o taxă 
pe un articol care se raportăză la stric
ta existență a țăranului.

Aceste afirmațiunl sunt pentru mine 
prea prețidse, le iafi ca argumente tari, 
în susținerea ce fac că industria pruni
lor pentru marea parte a populațiunei 
rurale, ce o cultivă, este un mijloc nea
părat de trai ti, și ca atare, nu pdte fi im- 
posabilă.

Apoi numerdsele, feluritele schimbări 
ale legel provocate de presiunea opiniu- 
nel publice, contra impositulul acestuia 
este încă un cuvânt ce milităză pentru re
ducerea safi desființarea taxei pe țțyca.

Afară de acestea, petițiunile dese, stă
ruințele depuse pe lângă Corpurile legiu- 
itdre, în atâția ani, delegațiunile nume

rose cerând schimbarea legei, reclamele 
electorale, și însăși ea cestiunea țuicei 
trecută în programa alegerilor, prin care 
alegăteril cer aleșilor lor a dobândi cu 
ori-ce preț scăderea acestui imposit, tdte 
aceste cuvinte puternice n’afi nici o sem
nificare ?

Chiar astăgi avem pe biuroul Camerei 
peste 80.000 de semnături protestând în 
contra legei actuale!

De ce dar mai esităm ? Țăra rurală ’a 
micilor cultivatori, a micilor moșneni ne 
spune energic și hotărîtor că sarcina a- 
căsta nu o mai pot duce; că fără o u
șurare radicală, în zadar facem altă lege. 
D-lor deputați, efi scifi că de câte ori se 
face o lege financiară în țăra ndstră lu
crul este așa considerat în cât s’ar pu
tea gice că budgetul e totul, el e causa, 
iar legea... numai efectul. Câte deficite în 
budget atâtea legi financiare (ilaritate) 
și de aceea legile ndstre de acest fel t6te 
afi un singur caracter pur fiscal.

S’a făcut legi pentru vângarea moșiilor . 
Statului ori și cui. S'a făcut legi pentru 
sporirea dăjdiilor, pentru înființarea alto
ra noul, tdte acestea pentru acoperirea de
ficitelor din budget !

Dar în țările civilisate, în țările cu o or- 
ganisațiune sincer democratică; imposite- 
le mai afi și alt scop: Acela de a menagea 
micile avuții, de a tempera desvoltarea es- 
cesivă a marilor bogății pentru stabilirea 
cumpănei în Stat și spre a face putincid- 
să lupta drăptă către progres. (Aprobări). 
Iată de ce efi mă scol contra acestei fis
calități ruinătdre populațiunilor sărace, 
contra acestor imposite indirecte puse pe 
sărăciă,pe dreptul la viață, imposite, cari, 
în alte țări, se impun cetățenilor numai 
în urma unor studii sciințifice, cari for- 
meză convingerea guvernanților eă fon
dul studiat pdte suporta dajdia; dar efi 
întreb: In țăra acăsta, avem noi o statis
tică făcută prin care să se constate dacă 
tdte breslele sociale sunt de o potrivă im
puse, în cât astăgi să nu fi rămas, neim- 
pus de cât numai acest articol, la care să 
recurgem cala ultimul migloc de scăpare?

La noi așegarea (assieta) impositelor 
n’are nici-o basă sciințifică, nu se con
duce de nici o normă, n’are nici un cri- 
terifi; este destul să vină în mintea unui 
ministru numele unui venit, unui articol 
de consumațiune, care să ’i se pară că se 
pdte impune, și dacă mai cu sămă fondul 
acesta privesce pe cei mulți și timigi, pe 
cei ce nu afi curagiul a protesta, dajdia 
e pusă și deficitul astupat. (Aprobări).

De aceea efi mă ridic cu tdtă energia 
contra acestei sisteme întregi, și deci, con
tra unei taxe, care nu pentru cuvântul, 
că a fost deja înființată, trebue încă să 
mai fie, ci dacă este justă și suportabilă. 
Efi nu voifi să aud de desechilibrarea bud
getului, întru cât nu ni s’a dovedit justi
ția impositulul.

D-lor, în privința imposărel venituri
lor este o regulă elementară stabilită. 
Fondul imposat trebue să dea atâta folos
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proprietarului în cât nu numai mun
ca, timpul și chieltuelile de exploatare să 
fie resplătite, dar să ’I asigure un pro
cent cât de mare din care să pdtă plăti 
un imposit și să realiseze și îmbunătățiri 
pentru sine.

Comparând acum fondul ce ’l dă indus
tria țuicei cu impositul ce se plătesce a- 
supră'i, mă surprinde contrastul: Fondul 
e complet epuisat numai în imposit, ba 
proprietarul mal contractăză și datorii 
pentru a se achita de el.

Apoi, D-le ministru, ce cuantum legal 
este ecesta, care ia sută în sută, une-orl, 
40 la sută când e mai puțin, și une-orl 
trece și dincolo. (Ilaritate).

D. G. Gabunea: D-le Dobrescu, am 
să vă ascult asupra materiilor imposabile; 
ați spus, pare-mise, că numai prunii sunt 
o materie neimposabilă

D. C. Dobrescu-Argeș: Sunt asupra 
argumentațiunel acestei cestiuni, dar mă 
grăbesc a adăoga, eă vorbesc aci de in
dustria prunilor la mieii cultivatori, a că
ror stare economică este așa de înapoiată, 
în cât acest fond pentru dânșii nu e un 
venit, un câștig, un mijloc de exploata- 
țiune, ci abia o trebuință a vieței, un e
lement de traih de aZi până mâne!

Ca să fih just în acăstă discuțiune, da- 
ți-’mi voe să mă ridic la isvorul, la causa 
năpădirel acestor imposite apăsătăre.

D-vdstre sciți că în dorința ndstră de a 
ne ridica cât mal curând din abisul în 
care ne asvârlise vitejia vremilor și lăco
mia dușmanilor noștri, în Ziua deșteptă- 
rel ndstre ca națiune am adoptat de o
dată tot aparatul civilisator, tdte refor
mele cele mari ale unul stat modern, le 
am luat cu tdte sacrificiile ce ele cereah, 
ni le-am însușit în tdtă deplinătatea lor.

Dar starea ndstră economică, culturală 
era cu totul inferidră statelor de la cari 
împrumutasem reformele, și se cereah 
cheltuieli fdrte mari pentru un aparat 
așa de complex; cu tdtă bună-voința ță
rei, ea trebuia să dea tot ce are spre a le 
acoperi. Iată de unde ah eșit aceste de
ficite budgetare, aceste crise ce ne bân- 
tuesc mai tot-d’a-una tesaurul public.

Nu vreah să adaog aci și alte cause de 
risipă și de ușurință cu banul țărei. Pe 
urmă, la noi impositele ce se pun pe 
consumațiune ca în alte țări se lovesc de 
altă piedică.

Omul civilisat de și are mai multe tre
buințe, dar 'I stă la Îndemână și mai mul
te mi^ldce.

Insă țăranul român, cu o agricultură 
primitivă, cu pământul sărăcit, fără in- 
dustriă, fără negoț, ne luminat, cum ’l a
vem, ducând o viață aschetică, scie dre 
să dorăscă mai mult de cât strictul nece
sar vieței? Are el prevederea omului lu
minat, dresat în luptă pentru viață? El 
a bia pdte să și întâmpine trebuințele fi
resc!, și noi ’l-am luat ca cetățen format 
cu idea de a sci cum să ’și mărăscă averea 
și ca să’și cundscă datoriile și trebuin
țele lui. ।

Venim cu un imposit, care, în alte țări, 
pare fdrte drept, pe când la noi o aseme
nea dare devine fdrte vexatorie, fdrte rui- 
nătore.

Noi, D-lor, la așezarea impositelor nu 
căutăm să vedem dacă țăranul care se gă
sesce într’o stare economică fdrte rea, ’l 
pdte plăti sah nu acel imposit; nu ne ui
tăm să vedem dacă materia impusă con- 
stitue pentru țăran un venit anual sigur 
și real, precum este sciut că țuica nu con- 
stitue un venit permanent, anual și sigur.

Și ca să vă dovedesc acăsta nu am de cât 
să vă amintesc pentru că D-vdstre sciți 
cu tdții că ogrăzile de prune nu se gă
sesc și nu se plantdză pe un pământ bun 
de arătură, ci se fac aceste sădiri pe lo
curile improprii ori-cărei culturi, cu atât 
mai puțin de grâh, de porumb; și acăsta 
a provenit de acolo că în 1864, sătenii 
fură împroprietăriți pe cdste, pe coline, 
pe rîpi neroditdre, pietrhse, pe dealuri a
coperite de crânguri, cari de ar fi fost lu
crate, nu produceah nimic, dar mai ales 
s’ar fi surpat, nomolind ast-fel și locurile 
cele mai bune din lunci.

Țăranii mai sunt nevoiți a ’și planta 
cu pruni înălțimele sub cari trăesc pentru 
a consolida aceste terenuri amenințătdre.

Pentru dânșii recolta acestor pruni 
tot-d’auna e problematică, nesigură, de și 
tocmai acăstă recoltă e echivalentul po
rumbului ce pe aci nu reușesce de cât de 
tot slab.

Să vadă cine-va astăzi starea deplora
bilă în care ah ajuns luncile rîurilor de 
pe sub munți din causa despuiere! coste- 
lor de arboret. .

Puneți apoi influența unei clime așa de 
variată ca a munților, a țărei de pe coli
ne, răceli, grindină, secetă, variațiuni 
brusce, cari mai tot-d’a-una compromit 
producțiunea prunilor.

Prin urmare, din tăte aceste cause live
zile de pruni nu produc nici atât în cât 
să păta bietul țăran să’și acopere chel
tuiala ce a trebuit să facă cu punerea 
prunilor.

Să nu crădă dar D. ministru că recolta 
prunelor este bună în toți anii.

Nu, D-le ministru, pentru că, precum 
am spus, la munte nu se pote face altă 
cultură de cât numai prune; se scie ase
menea că ogră<}ile de prune nu produc 
regulat și pe fie-care an, prin urmare, 
este destul de cunoscut că din causa a- 
căsta țuica este un articol neimposabil. 
^la.tă o serie de cause cari împedică în 
chip constant ca industria prunilor să 
fie măcar un venit modest, care să aco
pere munca, timpul perdut și cheltuelile 
ce țăranii fac cu ogrăZile lor.

’Mi veți da voie, D-lor dejAitați, ca prin 
o altă serie de considerațiuni să vă dove
desc cum acest articol de industrie rurală 
nu pdte fi imposat. La munte, una din 
clausele contractelor agricole ce se fac în
tre părți este și acăsta că, țăranul nu are 
voie să'și vândă producțiunea ogrăzilor 
de pruni, de cât numai arendașilor și

proprietarilor, pe nisce prețuri ridicule, 
a 20 bani vadra de borhot!

Ei bine, cât trebue să producă aceste 
liveZi de pruni ca ele să acopere și chel
tuelile de cultură, și datoriile agricole și 
să mai dea și o reservă din care să se plă- 
tescă și impositul pus pe ele de 40% ?

Alt-ceva. In cele mai multe localități, 
unde se cultivă prunul, bogătașii iah cu 
chirie ogrăZile țăranilor și fac între el 
învoieli de felul acesta : Să aibă dreptul 
arendatorul a scutura sah a bate ogrăZile 

. numai în anii când va crede el că ele ah 
un rod îndestulător.

Cu chipul acesta Zecimi de ani ogră
Zile sunt secuestrate, robite, și țăranul 
proprietarul lor nu se bucură de cât no
minal de dânsele.

El bine, ce folos aduce în acest timp 
țăranilor posesori acăstă industrie ?

Alt răh: tote ogrăZile une-ori se pun 
zălog prin formalități îndeplinite de au
toritățile locale, așa că de fapt ele nu fo
losesc la nimic proprietarilor lor.

De multe ori, venitul acestor ogrăZi 
servesce numai spre plată de dobânZI la 
banii împrumutați. Vedeți dar că țăra
nul nu păte compta pe nici un venit si
gur, și dacă ograda figurăză pe numele 
Iui, acăsta este numai un miZloc de a în
șela pe alții și de a se apăra în contra 
tutulor reclamațiunilor acelora car! caută 
să’i speculeze.

Ei bine, când sciți că aceste ogrăZi 
produc răh și țăranul de fapt nu este 
stăpân; când producțiunea lui este abia 
din 5 în 5 ani bună, iar într’alți ani nu 
produce de loc, nu vă gândiți de unde 
țăranul să ia bani ca să producă? Să se 
împrumute ? Și cu acel împrumut să plă- 
tăscă ce ? Un venit fictiv care nu există!

D-lor, dacă ar fi numai acestea relele, 
cari atacă producțiunea țuicei, totuși s’ar 
părea că nu sunt așa de grele; dar mai e 
și alt-ceva. Prunii —liveZile de pruni — 
la munte, ah început să se decimeze. 
Causa este, mai ântâih, că pădurile s’ah 
rărit și s’ah depărtat’; apoi, desele schim
bări de taxe, și mai presus de tdte, 
vexațiunile perceptorilor, ah făcut pe 
țăranul de munte să’și taie prunii, să’și 
extermine livedia de la un cap la altul.

Și dacă noi am sta să facem socotăla 
drăptă de venitul real al unu! pogon de 
livede, comparat cu venitul pogonului de 
câmp, ușor ne am convinge de marea ne- 
asemânare ce este între un venit și altul.

Un pogon de hrană la câmp produce 
anual 3 chile de porumb, de exemplu, care 
în total aduce 70—80 lei.

Pogonul de livede la munte, în cașul 
cel mai fericit nu are să producă mai 
mult de 15 vedre țuică, iar în termen 
medih 10 vedre, care, ori-cât de scump 
s’ar vinde, nu pot realisa o sumă mai 
mare de 40—50 lei.

Și noi, nu am pus aci cheltulile ordi
nare ale unei liveZi de pruni ce pe tot a
nul smulg din punga țăranului, fie în
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bani, fie In munci, 30—40 lei pini ce 
recolta prunilor să devină țuică.

Numai pentru instalațiunea, pentru 
darea pe rod a unei livezi, cu tdte opera
țiunile, cu tdtă munca, și cheli uelile ce 
reclamă, și totuși săteanul nu va sacri
fica mai puțin de 200 lei.

Ei bine, puneți apoi foncieră ce deja 
o plătesce săteanul pe acest pământ, pu
neți Zecimile, puneți taxa cazanitului, 
etc; ca să vedeți că acum chiar indus- 
tria țuicei micilor cultivatori nu pdte a- 
coperi tdte dările ce plătesce mica pro
prietate. Din tdte acestea resultă că 
țuica este o materie neimposabilă, care 
nu suferă imposit; căci In realitate nu 
produce nici un venit, este numai un 
mijloc de a trăi de a^I pe măne, safi, 
dacă voiți, un mijloc din partea proprie
tarului de pruni de a înșela pe unii și pe 
alții cu ograda lui, de a se înșela pe sine 
însuși.

Dacă D-vdstre țineți a pune o foncieră 
pe aceste livezi, bine-voiți a întinde im
positul și la alte plantațiuni, la sfecla 
de zachăr, la ori-ce articole din industria 
agricolă, etc. etc. Nu comparați proprie
tatea mare, moșia de câmp, venitul unui 
pogon la câmp, cu rlpele și văile țărani
lor și cu prunii de pe dânsele. Nu mă a- 
mestec în combinațiunile financiare ale 
D-lui ministru de finance, dar sper că 
D-sa are la îndemână și alte mi^ldce pen
tru ca să acopere golul budgetar. Și apoi, 
în definitiv, pe mine nu mă preocupă în 
momentul acesta dacă este safi nu este 
gol în budget—mă preocupă numai atât 
că ași dori să mărgă serviciile publice re
gulat;—dar ’mi pasă, 'mi pasă mult, ’mi 
atinge sufletul când e vorba de existența 
unei întregi populațiuni românesc! care 
populăză văile și gârlele de la Mehedinți 
la Dorohoi, și a căreia existență consistă 
mai numai în produsul livezilor de pruni...

De aceea efi găsesc injust acest imposit 
ce de atâția ani atacă și consumă stric
tul necesar al micilor cultivatori, foști 
clăcașl și mici moșneni, în timp ce atâtea 
venituri naturale ale țărei, atâtea avuții 
grămădite pretutindeni nu sunt nici mă
car afectate de dăjdii.
. El este injust; căci cade pe o clasă deja 
săracă și sărăcită de sarcini și dări.

Este neechitabil impositul acesta, în
tru cât el cade numai pe o parte din po- 
pulațiunea țărei, luându-’i tot venitul fon
dului imposat.

Egalitatea înaintea impositelor e un 
principia constituțional. EI bine, acesi 
principifi cere ca fie-care cetățăn să simtă 
aceeași jenă, să facă aceleași sforțări pen
tru a plăti impositul, și cine tăgăduesce 
că țăranul, din causa stărel sale materiale, 
miserabile nu plătesce cu prețul suddrei 
sale, a existenței familiei lui impositele 
ce '1 atinge ca cetățăn.

Dupe mine dar, efi ași cere suprima
rea totală a art. 2 din lege ! (Ilaritate 
și înlocuirea cu un dispositiv care să im- 
oseze numai pe acei cetățeni, cari fac 

din țuica un articol de exploatațiune, 
de câștig.

Totuși dacă s'ar pune un amendament 
irin care toți cei ce afi mai puțin de un 
lectar să fie scutiți de dare, ași vedea 
și într'acesta o netăgăduită ameliorare 
a populațiunilor sărace. Și efi nu mă în- 
duoesc că onor. Cameră va esita un minut 
de a dovedi cu acăstă ocasiune sentimen- 
,ul săfi intim pentru sdrta atâtor mii de 
'amilii ce aștăptă de la dânsa realisarea 
una câte una a tutulor reformelor ce de 
atâtea ori li s'a făgăduit. (Aplause).

Voci : închiderea discuțiunel.
D. R. Stanian : D-lor deputați, am 

luat cuvântul să vă rog, ca să nu închi
deți discuțiunea, fiind-că nu mi se pare 
mie că discuțiunea făcută până acum a 
putut să ne convingă pe toți despre uti
litatea legei, mai cu sămă când este vorba 
de a se pune 12 lei pe hectar. Ați vă(jut că 
adinăori s'a cerut încă o-dată închiderea 
discuțiunel, și duț>e ce s'a vorbit contra, 
Camera a hotărît a se continua acăstă dis
cuțiune. Să fi fost dre discursul D-luiDo- 
brescu de natură a da tutulor convinge
rea intimă că numai e nevoie de nici o 
discuțiune ? Nu cred acăsta, fiind că le
gea e luată în considerare și discursul 
D-lui Dobrescu ar fi servit mult mal bine 
dacă era făcut cu ocasiunea discuțiunel 
generale. Am dorit și efi să vorbesc în 
discuțiunea generală, dar nu 'ml-a venit 
rândul; vă rog dar să continuați discu
țiunea, ca să ne spunem și noi cuvântul, 
și să desvoltăm amendamentele pe cari 
le-am propus.

D. V. Pleșoianu: Am cerut cuvântul 
pentru inchiaerea discuțiunel ca să pu
tem lucra; căci s'a vorbit destul, ne-am 
luminat și cundscem cestiunea. Vă rog 
dar să închideți discuțiunea.

—Se pune la vot închiderea discuțiunel 
și se primesce.

— D. G. Constantinescu dă citire 
amendamentului următor propus de D. 
Mortzun:

„Livezile de pruni și viile mai mici 
în întindere de cât un hectar vor fi scu
tite de acăstă taxă."

—Se pune la vot acest amendament și 
se respinge.

—Se dă citire următorului amendament 
al D-lui R. Stanian, în coprindere :

.Propunem la art. 2 următorul aliniat: 
, Vor fi scutite de plata acestei taxe 

livezile în timp de 6 ani de la sădire și 
viile în timp de 3 ani.u
; D. vice-președinte : D. ministru de 
finance are cuventul pentru o explicare.

D. ministru de finance, M. Ger
mani : D-lor deputați, vă rog să-mi 
dați voe a aduce o mică explicare în pri
vința acestui amendament, ca să dove
desc că el nu tinde la nici un resultat 
util. In economia legei deja se prevede 
că acel care nu va fabrica țuică din prune, 
tescovină safi drojdii, e în drept să facă 
o declarațiune,pentru a nu fi supus la nici 
o taxă. Ce sens mai are dar acest amen
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dament ? Acela care va sădi o livede de 
pruni și în timp de 6 ani capătă convinge
rea că nu va putea obține o recoltă îndes- 
tulătdre spre a putea face țuică, n'are de 
cât să declare că nu fabrică țuică și va fi 
scutit. Acest amendament e dar de prisos, 
căci se coprinde în însăși economia legei. 
De aceea, daca credem că trebue să dis
cutăm serios acăstă lege, atunci bine-vo
iți a pune disposițiuni cari să aibă dre- 
care utilitate. Alt-fel ne perdem timpul 
de prisos.

D. Stefăneanu: Am cerut cuvântul.
D. vice-președinte : Nu mal pot da 

cuvântul nimănui, căci discuțiunea s’a în
chis și D. ministru de finance n'a avut 
cuventul de cât numai pentru o explicare.

D. Stefăneanu: De trei ^ile cer cu
vântul și nici o-dată nu mi 'l-ați dat.

D. vice-președinte : Tn adevăr sun
teți înscris, dar acum nu puteți avea cu
vântul, căci discuțiunea s'a închis.

D. Stef&neanu: Am cerut cuvântul 
asupra acestui amendament.

D. vice-președinte: Atunci aveți cu
vântul.

D. I. Ștefăneanu: D-lor deputați, voifi 
fi fdrte scurt; căci acăstă lege s'a discutat 
în destul și dupe cum a ^is D. Pleșoianu, 
nu am făcut până acum nimic, cu tote că 
acăstă lege e aprope numai de bun simț, 
așa în cât putea să se voteze fără mulU 
discuțiune și să avem o lege bună și sta
bilă pentru viitor.

Cundsceți cu toții, dupe cum a $is și 
D. ministru de finance, că în acăstă le
ge se <Jice că locuitorii cari nu vor să fa
brice rachifi din prune pot să facă o de
clarațiune și atunci n'afi să plătăscă nici 
o taxă.

Seim însă asemenea cu toții că locui
torii din comunele rurale, aceia cari tră
iesc mai cu sămă în fundul văilor, căci a- 
colo sunt prunării mai multe, acei locui
tori nu sunt în posițiune de a cundsce a- 
devăratele lor drepturi și datorii. Afară 
de acăsta, acest amendament e pus pentru 
prunăriele tinere cari la început, în timp 
de cinci, șăse ani, nu rodesc mai nici de 
cum. Dar dacă dupe trei ani scote din- 
tr'un pogon de prune duoă vedre de țuică, 
trebue, D-R ministru de finance, ca și pen
tru acăsta să plătăscă taxă?

Dupe cum am observat, D-vdstră fa
ceți socotăla că un pogon de prune ar 
produce 20 vedre de țuică; e adevărat că 
D-vdstră faceți socotela că pentru 20 ve
dre se plătesce numai 6 lei; uitați 
însă să socotiți că acăsta e numai venitul 
brut, și nu socotiți și lemnele, perderea 
de timp, adunatul și căratul prunelor, și 
dupe cum scițl, nici o foncieră în țără nu 
se plătesce pe venitul brut; foncieră tre
bue să se așeije, ca să fie drăptă, numai 
pe venitul care rămâne în urma tutulor 
cheltuelilor făcute.

De aceea, vă rog, să bine-voiți a fi de 
acord cu mine și cu toții să votăm acest 
amendament, care este în interesul clasei 
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sărace, al acelei clase care nu are cunos
cință de mecanismul legilor. 4

— Se pune la vot amendamentul D-lul 
Stanian și resultatul scrutinului este cel 
următor:

Votanți . . .................... 131
Maioritate absolută . . . 57
Bile albe.................................. 48
Bile negre.............................. 65

D. vice-președinte : Adunarea a res
pins amendamentul.

— Se d& citire următorului amenda
ment al D-lui Stanian și se respinge:

„Propunem ca taxa pentru hectarul de 
livezi de pruni să fie de patru lei."

—Asemenea se respinge următorul a- 
mendament al D-lui C. Grigorescu:

„La art. 2 propunem a se pune în lo
cul cifrei de 10 lei, 6 lei.*

D. Gr. Constantinescu: La acest ar
ticol s'a mai presintat agi un amenda
ment de D. Săndulescu-Nanoveanu în co- 
prinderea următâre:

„Subsemnați! propunem ca art 2 să se 
modifice în chipul următor:

Art. 2. Pentru înlesnirea constatărilor 
și împlinilor, taxa asupra rachiurilor fa
bricate din prune se percepe dupe întin
derea pământurilor producătâre, plătindu- 
se de fie-care hectar de livede de pruni 
câte lei opt."

I. Săndulescu-Nanoveanu, V. Urseanu, 
I. lancovescu, O. lenescu, I. O. Grădiș
teanu.

— Se pune la vot acest amendament și 
se respinge.

—Asemenea se respinge următorul a- 
mendament:

„Taxa de 10 lei de fie-care hectar pentru 
livezile de pruni și 2 lei pentru hectarul 
de vie lucrătâre se va spori pentru cei ce 
vor fi având întinderi mai mari de 20 
hectare la fie-care hectar cu câte 10°/o.

V. G. Mortzun, I. Nădejde, G. Panu, 
C. Dobrescu-Argeș.

—Se dă citire art. 2 din proiectul comi
tetului delegaților și din proiectul gu
vernului.

D. ministru al flnancelor, M. Ger
mani : Cer cuvântul asupra punere! vo
tului.

Voifi să scifi, D-le președinte, care din 
aceste duoâ articole voiți să puneți la vot ?

D. vice-președinte: Articolul mai 
depărtat.

D. ministru al flnancelor, M. Ger
mani : Dacă este să se pună la vot arti
colul comitetului, atunci sunt dator să iaii 
cuvântul pentru ca să declar că guvernul 
nu pâte primi acest articol, p<. ntru că nu 
este așezat pe nici un calcul.

D. vice-președinte : Articolul comi
tetului este cel mai depărtat, și se con
sideră ca un amendament; prin urmare, 
conform regulamentului, urmâză să se 
pună la vot art. 2 al comitetului.

D. N. Nicorescu: A fost o minoritate 
în comitetul delegaților.

D. vice-președinte: D. raportor nu 
este fidel raportor? Efi nu pot presupune 
acâsta; nu pot bănui pe nimeni.

D. G. Apostoleanu : D. Nicorescu nu 
a fost față când s'a discutat art. 2.

D. vice-președinte: Vedeți, D-le Ni
corescu, altă contestațiune. D. Aposto
leanu spune că atunci când s'a discutat 
art. 2 nu erați în sînul comitetului de de
legați.

D. N. Nicorescu: Sunt glume acestea.
D. vice-președinte: Nu fac efi acele 

glume.
Vod: Cerem votul cu bile.
— Se pune la vot cu bile articolul 2 

din proiectul comitetului delegaților, și 
resultatul scrutinului este cel următor:

Votanți. ......................... 120
Maioritate absolută . • • .61
Bile albe...............................66
Bile negre . . • . . . .54

D. vice-președinte: Adunarea a a- 
doptat art. 2 așa cum a fost redactat de 
comitetul delegaților.

Acum suspend ședința pentru duoă-geci 
minute.

— La redeschiderea ședinței, D. vice
președinte Gr. Cozadini ocupă fotoliul 
preșidenției.

D. ministru al domeniilor, Al. La
hovari : In fața amendamentului votat 
de Cameră, și pe * care D. ministru de fi
nance, dupe părerea sa, '1 găsesce că strică 
întru cât-va economia legei, noi am ruga 
pe onor. Cameră să amâne discuțiunea pe 
mâne, pentru a se da timp guvernului să 
se consulte asupra legei în discuțiune în 
urma modificărei ce i s'a adus de Cameră. 
De altminteri, ora fiind înaintată, Camera 
nu ar perde mult timp prin acâstă amânare 
până mâne.

D. Ernest Sturdza: D-lor deputați, 
dupe art. 73 din regulamentul Camerei, 
în adevâr, ori-ce proiect pâte să fie re
tras de către guvern în cursul discuțiunel 
și chiar în momentul de a se procede la 
vot.

Iată ce gice art. 73:
„Ori-ce proiect de lege pâte fi retras 

„de guvern iu cursul discuțiunel și chiar 
„în momentul de a se procede la vot.

„Propunerile și amendamentele prove- 
„nite din inițiativa deputaților, asupra 
„cărora se va fi urmat discuțiunea, nu se 
„pot retrage decât cu învoirea Adunărel.*

Așa dar, D-lor, conform cu litera și 
spiritul acestui articol, mi se pare că gu
vernul nu pâte să facă alt de cât safi să 
retragă proiectul, safi să ne lase să urmăm 
cu discutarea și votarea articolelor ce afi 
mal remas. A se procede alt-fel, ar fi, cred, 
cu totul în afară din usurile parlamen
tare ; a se cere astăzi Camerei ca să cur
me discuțiunea și să lase guvernului tim
pul de a se gândi ce să facă cu acâstă 
lege, mi se pare că ar fi pentru noi a ne

r 

pune și în contra regulamentului,— care 
este legea nâstră interiâră — și în contra 
usurilor parlamentare. Așa dar, guvernul, 
care este presupus că de mal înainte a 
cunoscut lucrarea comitetului delegaților, 
a avut în vedere că conclusiunile rapor
tului afi să. fie adoptate de Cameră, 
guvernul a avut destul timp ca să-și ia 
decisiunea în cașul când raportul comi
tetului delegaților ar trece. Dacă noi am 
încuviința amânarea cerută de D. minis
tru al domeniilor, — în contra și a literei 
și a spiritului regulamentului nostru, — 
am face un lucra greșit.

Rog dară pe D-nii miniștri să se pro
nunțe dacă retrag ori nu proiectul, ca să 
seim dacă mai putem discuta înainte ar
ticolele cari afi mai rămas.

D. ministru al domeniilor, A. La
hovari : N’am trebuință ca D. deputat 
Sturdza să-mi dea lecțiuni de regulament; 
cred că dupe 25 de ani de viață și prac
tică parlamentară cunosc și efi regula
mentul Camerei cel puțin cât ’l cundsce 
și D-sa.

Guvernul, D-lor, n’are de gând să re
tragă acest proiect, și efi în special voifi 
stărui ca să se menție; dar am rugat Ca
mera să bine-voiască a consimți la amâ
narea acestei discuțiuni, pentru ca să 
dea guvernului timpul de a vedea dacă 
amendamentul delegaților, adoptat de 
onor. Cameră, se pâte primi în cele din 
urmă și de guvern; și acâstă rugăciune 
am făcut’o întemeindu-mă chiar pe art. 
73 din regulament, care dă drept guver
nului de a retrage proiectele de lege chiar 
în momentul votului, necum de a cere o 
amânare pentru a se chibzui și a se în
țelege asupra unor modificări.

De aceea, vă rog să suspendați discu
țiunea până mâne, ca să nu facem să se 
pârdă timpul Camerei, când guvernul are 
nevoiă să studieze amendamentul.

De altminteri, dacă Adunarea voesce 
să continue discuțiunea astăzi, noi sun
tem la disposițiunea Camerei și vom dis
cuta ; nu facem din acâsta un cas câtuși 
de puțin grav, dar n'am voi să pierdem 
timpul Adunărel cu discuțiunea unui 
proiect înainte ca guvernul să fie în to
talitatea sa de acord spre a'l susține.

Acâsta o gic numai pentru considera- 
țiunea ce am pentru timpul Adunărel; 
căci dreptul *ce are un deputat de a cere 
amânarea, ’l are și guvernul. Să crâdă 
dară D. Sturdza, că dacă Adunarea va 
încuviința să continuăm, noi nu vom con
sidera acâsta ca un eșec, și vom fi cei 
d’ântâifi să ne închinăm în fața decisiunel 
suverane a Adunărel.

D. vice-președinte: D-lor, in ces
tiunea acâsta, afi mai cerut cuvântul alți 
trei D-ni deputați; efi cred însă că, dupe 
explicarea D-lul ministru și declarațiunea 
D-sale că, dacă Camera va decide a con
tinua discuțiunea guvernul este la dispo
sițiunea Camerei, nu ne mai rămâne alt 
de cât să punem la vot amânarea.

Voci: Dați cuvântul să discutăm.
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D. vice-președinte: Efi cred că e 

vorba de giaba, dar dacă D-vostre voiți, 
atunci D. I. Isvoranu are cuvântul.

D. I. Isvoranu: D-lor, eii nu cred 
că, dupe o discuțiune de duoă gile, 8ar 
putea in mod serios retrage acest proiect 
de lege, în privința căruia suntem an- 
gagiați cu toții, și guvern și maioritate, 
a da țărei o reformă echitabilă a acestui 
imposit.

Dupe legea vângărei pământurilor In 
loturi, dacă veri un proiect de lege pote 
fi mai important și are o necesitate 
mai impendsă este acest proiect de lege 
care tinde a modifica o lege din cele mai 
vexatorii pentru o numerdsă clasă de 
mici cultivatori; și de aceea guvernul, de 
sigur, va fi consecințe cu promisiunea pe 
care ati dat'o acei cari ati venit aici ca 
sprijinitori ai săi și cari '1 țin și astăzi 
pe acea bancă, fiind-că noi cu toții am 
luat angagiamente să ușurăm țâra de 
vexațiunile trecutului. Ast-fel dar, ve
nit o-dată în discuțiunea ndstră acest 
proiect de lege, nu’ml pot închipui un 
singur moment că guvernul ar cugeta în 
mod serios de a retrage un proiect de 
lege, care îndeplinesce un angagiament 
luat în fața țărei. Daca s'a întâmplat ca 
unul din amendamente să fie priimit, ru
găm pe D. ministru să crăgă că și maio
ritatea, dacă nu unanimitatea acestei Ca
mere, e tot atât de zeldsă și geldsă de 
echilibrul budgetar pe cât e însăși banca 
ministerială. Sunt însă în budget capi
tole de acelea de unde se pot face econo
mii ; sunt capitole de acelea de unde se 
pot face reduceri, sunt capitole de acelea 
unde chiar guvernul adesea-ori face par
tea focului, în fața maiorităței Camerei, 
și ast-fel presentându-se cestiunea, mai 
din nainte ghicesc că D. ministru s'a pro
nunțat în mod categoric, că nici pdte fi 
vorba de retragerea acestui proiect de 
lege, pentru că retragerea va să gică pur 
și simplu a lăsa pe țăranii de munte, cari 
nu ati de cât acăstă hrană, tot sub greu
tatea și sub miseria legei care a dominat 
până agi. Așa fiind, nu pdte să fie nici 
o cărtă, nici o înțelegere între noi și 
banca ministerială și nu cred efi că spir
tul și țuica ar putea să formeze un nor 
de neînțelegeri între noi și D. ministru 
de finance. (Ilaritate).

Rog dar pe D. minstru de financ^ să 
nu ia în răfi votarea acestui amendament, 
promițând că la alte capitole vom face 
ast-fel că budgetul să fie echilibrat, dân- 
du-și și D-sa ostenăla, după cum 'șî dă 
în tdte proiectele de legi ce le presintă 
înaintea Camerei, ca împreună cu noi să 
caute a acoperi acest gol. Noi în tdte ca
șurile nu vom lipsi de diferență către 
banca ministerială, și în special către D. 
ministru de finance, căruia de altmin
teri 'i dăm dreptate, fiind că D-sa are 
răspundere pentru budgetul țărei, și'i 
promitem tot concursul nostru la măsu
rile ce D-sa va propune pentru a realisa 
în budget economiile cari ar permite să 

acoperim acest gol. In ceea-ce mă pri
vesce pe mine, ași ruga pe D. ministru de 
finance, și pdte că rugăciunea mea nici 
nu'și are locul, a nu cugeta măcar la re
tragerea acestui proiect de lege, pentru 
că noi toți suntem angagiați față cu țâra 
de a aduce acăstă ușurare.

Cât pentru cererea D-vdstre de amâ
nare, daca acăsta o faceți pentru a vă 
consulta cu colegii D-vdstre asupra mig- 
Idcelor prin cari s'ar putea împlini acest 
gol în budget, cum ora e aprdpe cinci, 
cred că nu ar fi eeva pretențios de a cere 
amânarea acestei discuțiuni până mâne. 
Dupe cum sciți, se pdte întâmpla ca un 
domn deputat, într'un moment de sur
prindere să anunțe o interpelare băncei 
ministeriale și banca ministerială să gică 
că e gata să răspundă imediat, se pdte 
întâmpla ca atunci dupe cum s'a și în
tâmplat une-ori, ca acel deputat să răs
pundă : D-le ministru, bine-voiți a con
simți să amân desvoltarea din parte'mi a 
acestei interpelări; căci nesciind că e la 
ordinea gilei agi, nu am actele necesarii 
pentru a o putea susține. In asemenea 
cas, dupe cum se amână desvoltarea in-^ 
terpelărei, tot asemenea și noi trebue să 
avem acăstă condescendență către banca 
ministerială, amânând continuarea dis
cuțiunei pentru mâine; căci nu găsesc în 
acăsta nimic contraria cu regulamentul, 
nici contraria cu interesul discuțiunei 
acestui proiect de lege. Efi sunt de idee 
dar să amânăm acăstă discuțiune, cu spe
ranța că D. ministru mâine va continua 
discuțiunea, chibzuind până atunci mig- 
Idcele și capitolele din budget de unde ar 
putea lua acăstă sumă ce D-sa o crede că 
e necesară pentru echilibrarea budge
tului.

Termin repețind acăstă rugăciune băn
cei ministeriale de a nu pronunța în nici 
un fel cuvântul de retragere a acestui 
proiect de lege.

Voci: închiderea discuțiunei.
— Se pune la vot închiderea discuțiu

nei și se primesce.
— Se pune la vot amânarea discuțiu

nei pe mâne și se primesce.
D. N. Nicorescu: Nu se păte schimba 

ordinea gilei de mâne, care e fixată prin 
legea responsabilităței ministeriale.

D. vice-președinte: Se înțelege, D-le, 
că mâne fiind discuțiunea propunere! fă
cute, conform legei de responsabilitate 
ministerială, amânarea va fi pe poimâne.

Am ondre a vă anunța, D-lor, că s'a 
depus la biurofi raportul D-lui Trian
dafil asupra proiectului de lege relativ 
la convențiunea încheiată între ministe
rul lucrărilor publice și compania liniei 
ferate Lemberg-Cernăuți-IașI; prin ur
mare, se va pune la ordinea gilei dupe ce 
se va distribui. Acum avem la ordinea 
gilei interpelarea D-lul Lazăr Nicolescu.

D. Lazăr Nicolescu : D-le preșe
dinte, declar că amân interpelarea mea 
până ce D. ministru de finance va con
stata cele arătate de mine și va pedepsi 

pe acel funcționari cari afi căutat să ne- 
dreptățăscă pe locuitori.

Incaș când acăstă satisfacțiune nu se va 
da, atunci voifi desvolta interpelarea mea, 
conform dreptului ce am.

D. vice-președinte : Acum la ordi
nea gilei avem alegerea comisiunei ce
rute de D. ministru de resbel.

D. M. Kogălniceanu: D-le preșe
dinte, D. ministru de resbel, când a ce
rut ieri o comisiune căreia să-i comunice 
actele privitdre la fortificațiunl, a gis că 
nu înțelege de loc ca acăstă numire să 
fie făcută de maioritate, ci a cerut repre- 
sintanți din tdte grupurile cari sunt în 
acăstă Cameră, fără ca acăstă desemnare 
să fie făcută într'un mod oficial prin vot 
cu bilete.

Dacă este ca să se procădă la alegerea 
acestei comisiuni prin vot, atunci efi cât 
pentru mine protestez în modul cel mai 
solemn; fiind-că în asemenea cestiuni nu 
se încape maioritate. Dacă este ca co
municarea actelor să se facă înaintea 
unei comisiuni, de și lucrul este cu totul 
extraordinar, noi însă aderăm, fiind vorba 
de fortificațiunl, cari nu se pot trata în 
public; dar dacă se susține că acăstă ale
gere să se facă prin bilete, cu maioritate 
și minoritate, efi unul nu voifi lua parte 
și'mi păstrez dreptul de a trata cestiunea 
în modul cel mai patent.

D.vice-președinte : 'Mi adresați mie 
aceste imputări ?

D. M. Kogălniceanu: De ce vă pu
neți D-vdstră înainte?

D. vice-președinte: Apoi în urma 
cererii D-lui ministru, Camera n'a hotă- 
rît alta de cât ca să se înscrie astăgi la 
ordinea gilei alegerea comisiunei.

D. M. Kogălniceanu: N'a hotărit 
nimic.

D. vice-președinte: Apoi dacă tot- 
d'a-una este sgomot aici, ce vinovat sunt 
efi că n'ațl augit ? In procesul verbal 
este tcris așa cum spun efi.

D. G. D. Pallade : D. ministru a de
clarat că Sâmbătă se va face votarea.

D. vice-președinte : Dacă este ces
tiunea de agi safi de Sâmbătă, acăsta 
intră în dreptul D-vdstre ca să hotărîți 
ori-ce gi voiți, fără să'mi adresați mie 
imputări.

Voci: Sâmbătă.
D. C. Olănescu : Dupe cererea ono

rabilului D. ministru de resbel, comisiu
nea trebue să fie compusă din membrii 
cari să represinte fie-care grup; dar 
D-vdstre sciți că, din causa unei nenoro
ciri în familie, șeful grupului celui mai 
mare lipsesce acum de la ședințele Ca
merei. De aceea rog pe onor. D. ministru 
de resbel să bine-voiască a admite pentru 
Sâmbătă alegerea acestei comisiuni.

D. ministru al domeniilor, Al. La
hovari : D-lor, propunerea este a gu
vernului, compunerea listei este a Ca
merei. Camera va compune lista cum va 
voi și noi ne supunem.

D. vice-președinte : Și când va voi.
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VocX : Sâmbătă.— Se pune la vot propunerea ca alegerea comisiunei să se facă Sâmbătă și se primesce.D. vice-președinte : Acum vine Ta ordinea gilel proiectul de lege pentru adăogirea unul aliniat la art. 6 din legea înființărei ministerului domeniilor.D. G. D. Pallade: Efi cred că nu putem pași la discutarea altor proiecte de legi, de dre-ce Camera scia că pentru ședința de agi este fixată la ordinea gilel discutarea legei băuturilor spirtdse, care negreșit avea tn vedere că are să consume Întreaga ședință, ji n'a putut să se gândăscă la un alt proiect de lege că ar putea să vie In discuțiune tot tn ședința de astăgi. Dacă am lua acum in discuțiune proiectul de lege ce ni se propune, acăsta ar fi o adevărată surprindere pentru Cameră.A fost o întâmplare că s'a votat un amendament care a făcut pe D-nii miniștri să câră amânarea discuțiunei acelui proiect de lege; noi am combătut amânarea, maioritatea a primit’o, și mă supun. Cu tdte acestea, dacă s'a aprobat de maioritate, nu ne puteți obliga pe noi ca să discutăm acum un proiect de lege la care nujne-am gândit a'1 lua astăgi In discuțiune. De aceea vă rog să bine voiți, ca cestiune prealabilă, să amânați votarea ori-cărul alt proiect de lege pentru viitdrea ședință, ca să fim mal bine pregătiți...D. vice-președinte: Acest proiect de lege este de șese gile la ordinea gilel.D. G. D.Pallade: Nu am gis că acest proiect de lege nu era pus la ordinea gilel, ci am gis lucrul următor : la ordinea gilel era mal ântâifi proiectul de lege asupra băuturilor spirtdse, care avea precădere, de dre-ce era început de ieri; prin urmare, Camera aveacunoscință că are să se ocupe astăgi cu discuțiunea acelui proiect de lege și nu cu altele ; întâmplarea acăsta neprevăgută a amânărei face ca acum să vie la rândul discuțiunei acel proiect de lege pentru modificarea art. 6 din legea Inființărel ministerului domeniilor, la care nimeni nu s'a gândit, și mi se pare că nici D. ministru nu s'a gândit a intra astăgi în discuțiunea unul alt proiect când gicea : Iată suntem deja aprdpe de 6 ore, n’are Camera să părgă mult timp dacă ar admite amânarea. Asemenea și D. Ilarifi Isvoranu a înțeles tot așa ca noi când a argumentat pentru amânare, gicând că n’am perde de cât o oră de lucru, fiind deja târgifi. Va să gică nimeni nu se gândea la luarea în discuțiune a unul alt proiect de lege pe giua de agi, și de aceea vă rog să bine voiți a lăsa ca acel proiect de lege privitor la art. 6 al legei ministerului domeniilor să se discute în altă ședință,1 dupe votarea proiectului de lege a modificărei legei băuturilor spirtudse.D. ministru al domeniilor, Al. Lahovari : D-lor, n'am nimic de obiectat 

în privința amânărei propuse de D. Pallade, fiind-că e puțină importanță ca acest proiect de lege, compus dintr’un singur articol, să fie discutat astăgi safi mâne, însă motivele pe cari le-a dat D.* Pallade nu sunt prea valabile.Proiectul de lege, care este o-dată pus la ordinea gilel, este supus din acel minut și la ordinea meditărilor înțelepte și adânci a membrilor Camerei spre a fi luat ori când în discuțiune; căci ce s’ar fi întâmplat dacă se vota proiectul modificărel legei băuturilor spirtdse în primele ore de la începutul ședinței ?Putea să gică D. Pallade că este surprins ? Și dacă la 8 ore se termina proiectul de lege al spirtudselor și se lua în discuțiune atunci cel-alt proiect de care e vorba, ce putea să obiecteze D. Pallade ?E evident dar că ceea-ce nu putea să obicteze atunci nu pdte să obiecteze nici acum.Cu tdte acestea, efi nu insist pentru luarea imediat în discuțiune a acestui proiect de lege; voiesce Camera să profite de jumătatea de oră care a mal rămas până la ridicarea ședinței? Nu are de cât să ia în discuțiune acel proiect de lege care e cel ântâifi la ordinea gilel dupe legea spirtudselor. Voiesce să ridice ședința înainte de 6 ore? Nu are de cât să o facă.D. N. Nicorescu : Pe când ședința viitdre ?D. vice-președinte : Nu pot ridica ședința; căci nu este ora regulamentară...VocX : Să luăm proiectul ministerului domeniilor.
D. I. M. K. lepureanu dă citire următorului raport și proiect de lege :

Domnilor deputați.

Comitetul delegaților de secțiuni, compus din :
D-nu Teleman Const. pentru secția I;w Olănescu C. „ „ II;w lonescu Grig. Alex. „ w IV;“ Măcărescu Gh. * „ VII, șisubsemnatul „ * III, înlipsa D-lor Hinna Alex. pentru secția V. și Oroveanu losef pentru secțiunea VI intrunindu-se în giua de 20 Decembre 1888, a luat în cercetare proiectul de lege, presintat de D. ministru al domeniilor, relativ la adăogirea unui aliniat la art. 6 din legea Inființărel ministerului de domenii, și unanimitatea membrilor presenți '1-afi admis, numind pe subsemnatul raportor.
Iată, D-lor deputați, motivele pentru cari se cere acest proiect de lege :
Dupe art. 6 al legei din 2 Aprilie 1883 pentru înființarea ministerului agricul- turei, industriei, comerciului și domeniilor, ministrul acestui departament nu pdte fi represintat și înlocuit prin dele- gațiune de cât numai de secretarul general.

Având în vedere însă numerdsele și importantele lucrări ale tutulor serviciilor ace stul minister și tn special nume- rosele lucrări cari se raportă la serviciile direcțiunel domeniilor și pădurilor Statului, așa că resolvarea lor este fdrte grea de îndeplinit numai de secretarul general, pentru a se putea da o mal repede soluțiune lucrărilor, se simte absolut necesitate ca delegațiunea prevăgută la art. 6 să se pdtă da în total safi în parte și directorului general al domeniilor și pădurilor Statului.
In acest scop s’a format următorul proiect de lege:

PROIECT DE LEGE
pentru adăogirea unui aliniat la art. 6 din 
legea relativă la înființarea ministerului 
agriculturei, industriei, comerciului fi 

domeniilor
Art. unic.—La art. 6 se adaogă următorul aliniat, care va forma aliniatul din urmă :Directorul general al domeniilor șiJpădurilor Statului pdte asemenea primi de- legațiune din partea ministrului pentru a'l înlocui și representa în cestiunile pri- vitdre la totalitate safi parte din lucrările ce cad în resortul administrațiunei sale.
Raportor, Volenti.

Dupe adoptarea luărei în considerațiune și a articolului unic se pune la vot proiectul de lege în total:
Votanți.................... 73Maioritate regulamentară . 46Bile albe ........ 67Bile negre..................6

D. vice-președinte : Adunarea a a< doptat proiectul de lege. *
—D. Al. G. Hinna, raportorul comitetului de delegați ai secțiunilor, dă citire următorului raport și proiect de lege :

Domnilor deputați,
Comitetul delegaților D-vdstre, compus din :
D. Nădejde Idn, pentru secț. I;„ Idn Nicolae, * „ II;, Adamescu, „ „ IV;. Țăpârdea, w w • VI;„ Burghelea, , w VII; șisub-semnatul pentru secțiunea V, în lipsa D-lui Grigore Triandafil pentru secțiunea III, întrunindu-se în giua de 16 Decembre a. c., și luând în cercetare proiectul de lege prin care se autorisă județul Vasluifi de a contracta împrumutul ce este deja autorisat a face de la casa de depuneri, consemnațiunl și economii, cu dobândă de 6 V, la sută, în loc de 6 ;Vâgând că, prin legea de la 9 Aprilie 1886, ‘județul Vasluifi este autorisat a contracta un împrumut de 370.000 lei pentru construcțiunea unor edificii de utilitate publică;
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Văzând că casa de depuneri a fixat pro

centul de 6 % la sută pe an, în loc de 6°/0 
cum acorda mai înainte;

Vă^ănd că consiliul județian, în ședin
ța de la 15 Iunie 1888 a sesiune! sale 
extra-ordinare, a încuviințat a contracta 
împrumutul cu 6 Vg la sută, singura con- 
dițiune cu care casa de depuneri acordă 
împrumutul sus arătat, unanimitatea 
membrilor presenți a aprobat acest proiect 

de lege, numindu-mă raportor, și vă rog 
să bine-voiți a da aprobarea D-v6stre 
următorului proiect de lege.

Raportor, Al. G. Hinna.

PROIECT DE LEGE
Articol unic.—Se aprobă o dobândă de 

6 x/t Ia sută, în loc de 6 la sută, la îm
prumutul ce este autorisat județul Vas- 
luiâ să contracteze de la casa de depu

neri, consemnațiunl și economii prin le
gea de la 9 Aprilie 1886.

Dupe adoptarea luărei în considerare 
și a articolului unic, se pune la vot pro
iectul de lege în total și scrutinul se de
clară fără resultat, ne mal fiind Aduna
rea în numărul cerut de regulament.

Ședința se ridică la 6 ore 25 minute, 
anunț&ndu-se cea următâre pe a duoa ^i, 
9 Februarie.

IMPRIMERIA STATULUI DIRECTOR, 4LBXANDBU PENCOVICL
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No. 39.

ADUNAREA. DEPUTAȚILOR

Ședința de la 9 Februarie 1889
Președenția D-lui vice-președinte, Gr. 

Cozadini, asistat de D-nii secretari.
— Ședința se deschide la ora 1 dupe 

amiagi.
— Presenți 164.D-ni deputați.
— Nu răspund la apelul nominal 26 

și anume: .

Bolnav: _
C. Grădișteanu.

In congediu;
D. D. Bădescu, G. Gr. Cantacuzino, M. 

Marascu, I. Negrea, I. Negulicl.

Fără arătare de motiv :
D-nii: Gr. Andreescu, C. Andrieș, I. C. 

Brătianu, A. Cămărășescu, Gr. Chrisen- 
ghi, C. Danaric, C. Datculescu, V. Dimi- 
tropolu, L. Goilav, T. lonescu, V. Macri, 
V. Mortzun, I. Oroveanu, D. Popescu, 
C. Raileanu, C. Ressu, G. Robescu, N. C. 
Săveanu, S. Șomănescu, I. Văsescu.

— Sumariul ședinței precedente se a
probă.

—Se trimite la comisiunea de petițiuni: 
petițiunea D-lui Ion Leu, a preotului St. 
Viișoreanu, a D-lui D. I. Sucitu, a D-lui 
Ion Grigoriu, a mai multor locuitori din 
comuna Scriostea, județul Teleorman, 9 
petițiuni din partea mai multor locuitori 
din diferite comune din județul Vlașca, a 
mai multor locuitori din comuna Lipia- 
Bojdani, județul Ilfov, 8 petițiuni din 
partea mal multor locuitori din diferite 
comune din județul Ilfov, a mal multor 
locuitori din comuna Speriețeni, județul 
Dâmbovița, a mai multor locuitori din 
comuna Opăriți, județul Prahova și a mai 
multor locuitori din comuna Varierii, ju
dețul Covurluifi.

—Se depune raportul comisiunel finan
ciare asupra proiectului de lege relativ la 
deschiderea a duoă credite: unul de 56.781 
lei și altul de 23.302 pe sema ministeru
lui de finance, și trei raporturi ale comi- 
siunei de indigenat asupra naturalisărei 
D-lor P. Dulf, G. I. Braț și N. I. Po
pescu.

—Se trimite la secțiuni proiectul de le
ge prin care ministerul lucrărilor publice 
este autorisat să întrebuințeze economiile 
ce vor resulta din creditul de 17.156.852 
acordat prin legea din 6 Martie 1883, la 
acoperirea cheltuelilor necesare pentru 
construcțiunea basinurilor de la Galați și 
Brăila.

— Se trimite la comisiunea financiară 
proiectul de lege relativ Ia deschiderea 
unul credit suplimentar de lei 35.500 pe 
săma ministerului de resbel.

—Se depune raportul comitetului dele
gaților de secțiuni asupra proiectului de 

lege relativ la vânzarea bunurilor Sta
tului.

D. Dimitrie Sturdza: Am ondre a in
terpela pe D. ministru al cultelor și 1 rog 
să bine-voiască a ’mi respunde ce are de 
gând să facă In privința îmbunătățirel 
sdrtei clerului ? Când gândesce D. minis
tru să presinte proiectul de lege tn acea 
privință care este alcătuit de mai mult 
timp de către Sf. Sinod?

Scie D. ministru că și micele subvenții, 
cari erafi a se da clerului de către comu
nele rurale în județul Tutova, s’a otărît 
a se suprima de către comitetul perma
nent al acelui județ, sub pretext că acele 
sume sunt necesare pentru alte cheltueli?

D. vice-președinte: Se va comunica 
guvernului.

D. V. Pleșoianu: D-le președinte, în 
comuna Zătreni, județul Vâlcea, se află 
un biurofi postai. Acest biurofi nu comu
nică cu tdte stațiunile poștale, așa că în
tre stațiunea poștală de la Drăgășani și 
acăstă stațiune s’a luat disposițiunea să 
se facă serviciul de câte un călăraș care 
se ia cu rândul.

El bine, acest servicifi se face într’un 
mod neregulat, așa că efi, care sunt de 
acolo, nu primesc scrisorile de cât la 9 
^ile; și ceea-ce este și mai grav, multe din 
scrisorile ce ’mi sunt adresate nu le pri
mesc, precum ast-fel se întâmplă și cu 
scrisorile ce le trimit efi acolo.

Rog dar pe onor, guvern să ia dispo- 
sițiunl pentru îmbunătățirea acestui ser
vicifi postai; pentru că acolo se concen- 
trăză interesul a duoă plâșl : Oltețul de 
sus și Oltețul de jos, cari sunt cu totul 
lipsite de comunicațiune. Este bine să se 
facă și acolo un servicifi la care să se pri
măscă și bani și pachete; pentru că astă-<ji, 
când cine-va are trebuință să dea un pa
chet Ia postă, trebuie să mărgă tocmai la 
Rîmnicu-Vâlcea, o depărtare de trei, pa
tru ore.

Prin urmare, rugăciunea mea este ca 
D. ministru să înființeze în acea comună 
un servicifi de mesagerii și de bani și tot 
de o-dată să ia măsuri ca serviciul în ge
nere să se facă mai regulat; căci, cum am 
mal $is, astăzi scrisorile nu merg la des- 
tinațiunea lor.

D. vice președinte: Se va comunica 
guvernului.

D. G. Burghelea : D-le președinte, 
sunt mal multe ^ile de când am rugat pe 
biurofi să mi^Iocăscă la ministerul de in
terne spre a mi se comunica actele relati
ve la delimitarea fruntariilor între Aus
tro-Ungaria și România. D. ministru a 
promis atunci că mi le va comunica în 
termen de țlece <Jile, dar nici până astăzi, 
de și afi trecut 25 de £ile, efi nu le-am 
primit.

Rog dar să mi se comunice acele acte; 
fiind că voiesc să fac o interpelațiune.

D. vice-președinte : Biuroul ia act 
de cererea D-vdstre.

D. I. Stefănescu : D-le președinte, 
am luat cuvântul să declar că mă asociz 

și efi la interpelarea D-luI Dimitrie Sturd
za, adresată D-luI ministru de culte în 
ceea-ce privesce îmbunătățirea sdrtei cle
rului de mir. Este mal mult timp de când 
s’a cerut de către mal mulțl D-ni depu
tați,colegi al noștri, ca guvernul să bine- 
voiască a presinta un proiect de lege în 
acăstă privință și D-nii miniștri, prin 
răspunsurile D-lor, afi promis că se va da 
satisfacțiune cerere! făcute, dar încă până 
a^i acea promisiune nu s’a realisat.

D-lor deputați, de un număr însemnat 
de ani, chiar prin mesagiele de deschide
rea Corpurilor legiuitdre, se dafi aseme
nea promisiuni, și cu tdte acestea cu re
gret constat că nimic nu se face pentru 
îmbunătățirea sdrtei clerului. Aud cum 
că un ast-fel de proiect s’ar fi elaborat de 
St. Sinod, dar nu ’l-am vă^ut nici publi
cat nici s’a adus înaintea Parlamentului.

D. vice-președinte : Acum D. Bo
beica are cuvântul.

D. C. Bobeica : Am cerut cuvântul, 
D-le președinte, pentru a vă ruga, fiind 
că astăzi este la ordinea idilei o cestiune 
fdrte importantă, propunerea de darea în 
judecată a ministerului Brătianu, să bine 
voiți a mă înscrie și pe mine contra a
cestei propuneri, și să’mi dați cuvântul 
la rândul mefi.

D. vice-președinte: Sunteți deja în
scriși, D-le Bobeica, dar dacă voiți să se 
audă și de Adunare iată spun și efi că 
sunteți înscris, (ilaritate).

D. G. Panu : Ga început de oposi
țiune.

D. vice-președinte: Acum la ordinea 
^ilei avem mai ântâifi repetarea votului 
în total asupra proiectului de lege prin 
care se aprobă ca județul Vasluifi să plă- 
tăscă dobândă de 6 și jumătate la sută la 
împrumutul ce este autorisat să contrac
teze la casa de depuneri.

Adunarea procede la vot și resultatul 
scrutinului este cel următor :

Votanți. . ............................ 90
Maioritate regulamentară . 46 
Bile albe................................ 88
Bile negre..............................2

D. vice-președinte : Adunarea a a
doptat proiectul de lege.

D. Pacu are cuvântul pentru a da ce
tire unei propuneri.

D. M. Pacu : D-lor, un număr regu
lamentar de deputați avem ondre de a 
face următdrea propunere :

PROPUNERE
D. George Sălceanu, din Galați, servind 

Statului în ramul administrativ timp de 
11 ani, 9 luni și 22 <jile, cum dovedesce 
certificatul prefecturei de Covurluifi, No. 
1.797 din 16 Martie 1869, a avut în cele 
din urmă lăfa de sub-prefect de la care i 
s’afi făcut rețineri, și osebit a mal servit 
de la 11 Maifi 1885 până la 24 Iulie 1859 
ca revisor al departamentului de interne 
din Moldova — fără plată — îndeplinind 
gratuit în diferite epoce și însărcinarea 
de membru comunal. In anul 1876 Fș*
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bruarie 26 a deces (actul ofic. civil, circ. 
I Galați No. 84) și a lăsat In urma sa o 
soție și duoi copil minori, fără a rămâne 
de la dânsul veri-un fel de avere, fiind 
ast-fel lipsiți de ori-ce mi^l6ce de exis
tență, cum atestă actul Idgalisat și afir
mat de primarul urbei Galați sub No. 334.

In fața acestor împregiurări și consi
derând că femeia și copiii unui funcționar 
al Statului, care a servit cu onestitate și 
chiar gratuit, merită a li se face un aju
tor pentru subsistența lor Zilnică, (cerere 
făcută de D-na Domnica Salceanu, soția 
defunctului, încă din anul 1877 și repe
tată în 1884);

Subscrișii suntem de opiniune a soli
cita de la onor. Adunare, ca recompensă 
anilor serviți de defunct, căruia i s’aîi fă
cut și rețineri, să voteze următorul

PROIECT DE LEGE

Art. unic.— Se acordă D-nei Domnica 
Salceanu, văduva defunctului George Sâl- 
ceanu din Galați, un ajutor viager de 
(100) una suta lei lunar pentru subsis* 
tența sa și întreținerea minorilor, care se 
va plăti din casa Statului.

C. Vericeanu, M. N. Pacu, Stâncescu^ 
Mavrodineanu, P. Brâtășanu, Gh. Softa, 
D. Sturdza, V. G. Poenaru, G. Dem. 
Teodoreseu.

D. vice-președinte: Acum, D-lor, la 
ordinea 41^1 este propunerea de darea în 
judecată a ministerului Ion G. Brătianu.

—D. Ilariu Isvoranu dă citire urmă- 
tdrei propuneri:

wSub-semnații representanți ai națiunel, 
având în vedere disposițiunile legei asu
pra responsabilităței ministeriale, propu
nem darea în judecată a ministerelor Ion 
Brătianu sah a miniștrilor, anume res
ponsabili, din cabinetele Idn Brătianu, 
pentru următdrele motive:

1) Că prin viremente de fonduri și vio
lări ale principiilor legei comptabilităței 
ah comis malversațiunl;

2) Că prin meșteșugirl polițienescl, 
prin amenințări și brutalități materiale, 
făcând chiar întrebuințare de forță pu
blică, ah încercat să împedice, ah terori- 
sat și turburat întrunirile publice garan
tate cetățenilor prin art. 5 și 26 din Con
stituțiune ;

3) Că în Ziua de 15 Martie sanctuarul 
representațiune! naționale a fost usurpat 
și violat din ordinul guvernului de pute
rea judecătorâscă, care a prefăcut localul 
ședințelor în cabinet de instrucțiune, sub
stituind procurorii și judecătorii de in
strucțiune poliției interne și externe a 
Adunărei, visitând pupitrele, ba și posu- 
narele mandatarilor națiune!;

Că tot cu acea ocasiune s’ah ridicat și 
arestat arbitrar și fără autorisațiune pre
alabilă a Camerei duoi representanți ai 
națiune! sub pretext de crimă vădită.

4) Că ah exercitat printr'un sistem de 
bande de răl-fâcătorl, plătiți din fondurile 

publice, acte de violență și de brutalitate 
contra Ziariștilor din oposițiune, mergând 
până a’I maltrata și a le devasta localu
rile ;

5) Că ah întins curse și ah urZit cu rea 
credință, în contra cetățenilor curagioși, 
acusațiuni calomniose, născocind compli
cități și comploturi imaginare;

6) Că luând rușfeturl și percepând o 
dare fără ca ea să fie consimțită de Ca- 
merl, ah căutat să ’și sporescă averea sub 
denumirea de recompensă civică, silind 
ast-fel pe funcționarii, Întreprinzătorii și 
furnisoril Statului să se înscrie cu sume 
însemnate ;

Că cu ocasia răscumpărărei drumurilor 
de fer Strusberg, ca și cu ocasiunea Băn
cel naționale și răscumpărărei drumurilor 
de fer Kiustenge-Cernavoda, s’ah făcut 
cu complicitatea guvernului, de unii din 
omenii partidului, inițiațl în negocieri, 
afaceri personale însemnate.

C. M. Stroici, I. Stănescu, N. S. Său
lescu, Nicu Georgescu, A. Goilav, D. C. 
Vidrașcu, Alex. Cămărașescu, Gh. Bere- 
voiescu, Focșăneanu I. T., Const. M. Da- 
nari cu, Luca V. Goilav, D. Bădescu- 
Roșiori, M. Mateescu, D. P. Economu, 
I. Rădulescu, I. Drăghici, O. Borănescu, 
D. C. Burcă, Gr. Andreescu, Pariano 
Const., Ilariu Isvoranu, N. Filipescu.*

D. vice-președinte: Discuțiunea este 
deschisă.

D. Ilariu Isvoranu : D-lor deputați, 
în ceea-ce privesce acăstă propunere eh, 
cititorul ei, nu găsesc nimic de cuviință 
a o desvolta acum; pentru că ea vine din 
inițiativa Camerei, care are dreptul să 
facă asemenea propuneri și numai atunci 
când se va combate de veri-unul dintre 
D-vdstre ’mi reserv dreptul de a Zic® și 
eh câte-va cuvinte, de și cred că în con
tra el nu pdte fi nimic de Zis*

D. vice-președinte : D-lor, sunt în
scriși mâi mulți a vorbi asupra acestei 
propuneri. Dahmai ântâih cuvântul D-lu! 
Ion Lahovari care voesce a vorbi contra 
propun erei.

D. Ion Lahovari: D-lor, înainte de a 
începe discursul meh, sunt nevoit de a 
cere de la onor. Cameră multă indulgență 
și multă liniște pentru cuvântul că sunt 
cam suferind de câte-va Zii® și n’am pu
terea, dacă o fi sgomot, să dominez tumul
tul și să pot să fih auZit. Pe lângă acăsta 
iah cuvântul în nisce condițiuni ingrate. 
Membru constant al maioritățel liberal- 
conservatdre trimisă de țără pe aceste 
bănci, vorbesc în contra unei propuneri 
iscălită de amici politici și voih avea, prin 
o nenorocită întâmplare, a mă lupta și cu 
acel cari ah iscălit de ună-ZI o propunere 
identică, și cu aceia cu cari obicinuit sunt 
în comunitate de idei și de principiuri.

Mal înainte de tdte țih a vâ declara că 
vorbesc în numele meh personal, că nu 
represint în momentul de față nici o frac
țiune și nici un grup din acăstă Adunare 

și că dacă iah cuvântul o fac fiind că ’mi 
îndeplinesc o datorie și ca aduc pdte un 
servicih partidului meh, silindu-mă din 
tdte puterile mele a’I opri pe o cale ne
norocită și plină de pericol pentru viitor.

D-lor, am fost adversar neîmpăcat, 
stăruitor, convins al guvernului D-luI 
Brătianu. In timp de 12 ani, cum am 
putut, cu cuvântul, cu condeiul, în pro
cese politice, în întruniri publice, la ale
geri, pretutindeni am combătut acel gu
vern și m’am silit a’I răsturna. Am fost, 1 
cum se întâmplă în tot-d'a-una acelora 
cari se aruncă cu pasiune în luptele po
litice, victimă în mal multe ocasiunl. 
Partidul, prietenii D-lui Ion Brătianu, 
’ml-a închis cariera la care mă destina
sem, aceea a profesoratului. Când m’am 
presintat să ocup o catedră la facultatea 
de drept din Bucurescl, ’ml-a închis por
țile facultăței. Mi se făcuse propunere 
să fih profesor la facultatea , din Paris și 
partidul D-lui Brătianu nu m’a găsit l 
demn pentru acea din Bucurescl. !

In cariera mea politică 12 ani, pentru |
că n’am vrut să mă plec, am stat depăr- i
tat din acăstă Adunare; fiind că 'I plăcea 
mai bine D-lui Brătianu să audă apostro
fele elocuente ale D-luI Epurescu de cât 
să mă vadă pe mine aci. '

In întruniri publice, în Ziua de 4 sah 
6 Iulie 1884, eșind de Ie Orfeh, când am 
eșit de acolo și am suit scara la clubul 
conservator, simțeam dupe mine suflarea 
și vuetul cetei de bătăuși și, în focul re
volverelor, am urcat acea scară.

Pot Zic®i prin urmare, că am fost un 
soldat credincios al partidului liberal- 
conservator și nu puteți să mă bănuițl ca 
de veri-o simpatie personală iah cuvân- ; 
tul ca să combat acăstă propunere. Eă 
combat propunerea, D-lor, dintr’un punct 
de vedere mai înalt, mal generos, inspi
rat cred și de iubirea mea de țeră și de 
marea iubire ce am avut și am tot-d'a-una 
pentru partidul din care am ondre de a 
face parte și pe care ’l-am ales la începu
tul carierei mele politice.

Vă mărturisesc, tocmai fiind-că am vi- 
Zut cât de nedrept și violent a fost par
tidul așa numit liberal-național în contra 
ndstră; fiind-că am văZut Ia 1876, când 
a căZut de la putere partidul conservator, 
cum în acea Adunare de 100 de inși, când 
a venit cu acusațiuni mișelesci cu cari se 
silea a târî în noroih nisce dmeni plini 
de talent și de ondre, fala acestei țări, 
cum nu s’a ridicat atunci un singur glas 
care să Zică: Stați! Opriți-vă, nu mer
geți mal departe în contra unor dmeni 
cari, dacă credeți că ah greșit, D-vdstre 
sunteți chemați să îndreptați greșelile lor. 
Find-că atunci nu s’a găsit nimeni care 
să țină acest limbagih, tocmai de aceea 
vreah ca cel puțin în Adunarea ndstră, în 
maioritatea ndstră să fie cine-va care să 
ridice glasul în favdrea unor inimici în
vinși și căZuți la pământ.

De aceea eh, care număr în familia mea 
un membru care a fost victima acelei pa-
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siunl, viii și vă ^ic: vrăjmașul dupe bi
ruință are drept la moderațiune.

Pe cât Înțeleg lupta crâncenă și ener
gică atunci când e tare, când ai dre-care 
merit ile a’I combate, pe atât cred, D-lor, 
că dupe victorie trebue ca simțimântul 

. de echitate și de generositate să vină să 
ia locul pasiunel și al răsbunărei.

De aceea vă ^ic că sunt tn principii! in 
contra acestei propuneri. Care este, D-lor, 
efectul inevitabil unor asemenea propu
neri înaintea opiniunei publice celei ne- 
părtinitore, și mai târ^iă înaintea isto
riei ? Este o nulitate radicală, o caduci
tate, careisbesce tot-d’a-una veridictele 
date contra unor adversari politici, fiind
că aceste veridicte nu sunt, nu pot fi pro
nunțate în condițiunile în cari se pro
nunță adevăratele hotărîri judecătoresc!; 
fiind-că aceste hotărîri politice sunt tot- 
d’a-una pasionate, fiind-că principiele 
eterne ale justiției nu admit ca vrăjmașul 
să judece pe vrăjmaș, fiind-că acolo unde 
nu este nepărtinire, nu pote să fie jude
cată. Pot să fie hotărîri luate, cari să pro
ducă efecte materiale, cum a fost hotă- 
rîrea luată în Camera de la 1876, în urma 
căreia aâ venit gendarml cari aâ ridicat 
ca pe nisce făcători de rele pe D. L. Ca
targi, pe D. Maiorescu și D. Al. Laho
vari. Pot să ’și producă asemenea hotă- 
rîrl efectele lor materiale, dar efectul 
moral, aprobarea consciințel publice nu 
putea să o aibă. înaintea forței brutale 
mă supun; dar cugetul, dar sufletul meâ 
rămân în stare de revoltă, și revolta lor 
este aprobată de toți; fiind-că ori-ce s’ar 
$ice, ori-ce s’ar face nu se va vedea nici 
o-dată într’o asemenea decisiune de cât 
răsbunarea unul inimic victorios în con
tra unui alt inimic că^ut. Atât și nimic 
mai mult.

D-lor, iată ce s’aâ ^is în contra minis
terului conservator de la'1876 pentru da
rea lui în judecată:

„Considerând că s’a favorisat corupțiu- 
nea prin protecțiunea acordată crimina
lilor; s’a risipit bani publici; s'a ruinat 
financele țărei;....

„Considerând că s’a violat... legea comp- 
tabilităței;

„Considerând că a întârzia punerea în 
acusațiune a miniștrilor, în urma dărei 
în judecată a agenților inferiori, ar fi a 
protege pe autorii intelectuali;

„Pentru satisfacerea imediată a legilor, 
a justiției, a moralităței publice;

„Propunem punerea în acuzare : 
„Pentru risipă de bani publici; 
„Pentru abus de putere, etc.
„Pe D-nii L. Catargi, P. Mavrogheni, 

Florescu, Maiorescu, Lahovari, Rosetti, 
Costaforu, Boerescu, Cantacuzino, Carp, 
Teii, Crețulescu/

Tot așa se ^ice și astăzi.
. Ei bine, D-lor, dacă ar fi isbutit dme- 

nii aceia, cari atunci aii voit să suprime 
nisce adversari politici, dacă ar fi isbutit 
a satisface pasiunea și setea lor de răs- 
bunare, dacă ar fi ajuns la acest resultat 

de a goni din viața publică pentru tot- 
d’a-una, de a isbi de o morte civilă pe 
acei dmenl, întreb pe aceia cari la 1876 
aă votat acăstă propunere, și cari vin 
astăzi și susțin o propunere care tinde la 
același scop cu alți dmenl politici, ’i în
treb : Ce am fi devenit noi aceștia, cari am 
luptat contra ministerului I. Brătianu, 
dacă am fi fost lipsiți de sprijinul, care ni 
’l-ati dat în oposițiune acești omeni ? Și 
cred că D. Fleva și Giani, și pdte și D. 
Missail, care a lucrat cu atâta pasiune la 
colecționarea documentelor cari tindeafi 
de a isbi cu mdrtea civilă pe acei omeni, 
s’ar fi felicitat că nu isbutise, atunci când 
aii luptat contra D-lul Brătianu împre
ună cu D. Lahovari, Catargi și alții, acu- 
sați la 1876.

EI, D-lor, sunt în viața politică tem
peramente extreme și violente și cari, din 
nenorocire, acelea aii cea mal mare înrîu- 
rire asupra adunărilor; căci nimic mal 
lesne de cât a merge în sensul curentului; 
nimic mai lesne de cât a merge acolo unde 
te împinge pasiunea populară; și nimic 
mal greâ de cât de a te sili a merge în 
contra curentului, a ridica un glas rece 
și nepărtinitor în contra tumultului pa
siunilor !

Ei bine, D-lor, dacă acel dmenl ex
tremi, implacabili, ar fi isbutit, resultatul 
ar fi fost că acești 12 dmenl ar fi fost 
goniți din viața politică; și alți 15 sati 
20 astăzi ar peri la rândul lor de pe fața 
pământului, și cum ijicea D. Panu atunci, 
într’adevăr, scoțându-se din circulațiune 
mal toți dmenil politici din acăstă țără, 
atunci s’ar deschide locul altor dmenl, și 
s’ar putea satisface mai lesne dre cari 
ambițiuni.

Dar, D-lor, suntem o țără mică, suntem 
o țără a cărei situațiunea, geografică ne
norocită, periculosă, ne impune să fim în 
tdte lucrările ndstre, cu o mal mare pru
dență. De aceea cred că ar trebui să fim 
mai calmi, mai cu sânge rece în luptele 
ndstre politice, să nu împingem nici o
dată lucrurile la extrem și să ne ferim 
de prigoniri și de perseeuțiuni.

In situațiunea acăsta trebue să ne gân
dim că pdte mâne vor interveni dre-cari 
evenimente grave, dre-cari întâmplări 
nenorocite....

O vooe: Protestăm.
D. I. Lahovari: Protestați, onorabile 

domn, dar s’a protestat tot așa și de onor. 
D. Brătianu și amicii D-luiîn anul 1876, 
când s’a hotărît darea în judecată a ami
cilor noștri, și iată că a venit resboiul de 
la 1877, și eti cred dacă ministerul și par- 
tisanii D-lui Brătianu nu ar fi dat în ju
decată pe cei mai mulți și cel mai buni 
patrioți și dmenl politici, nu s’ar fi comis 
atunci așa de mari și așa de multe gre
șeli, pentru că ceea-ce nu putea să vadă 
și să prevadă un singur Idn Brătianu, ar 
fi putut să vadă toți cestiunile grave ce 
nu puteai! fi resolvate de un partid, ar fi 
putut fi deslegate pentru binele țârei, de 
țăra întrăgă.

Dar D. Idn Brătianu nu a voit să aibă 
în vedere tdte acestea, ci a plecat singur 
în resbel cu partisanii și cu coteria sa și 
de aceea și resultatul ce D-sa a obținut a 
fost nenorocit cu tot sângele vărsat și cu 
tdte sacrificiile făcute.

D-lor, mi se va $ice pdte că legea res
ponsabilitățel ministeriale nâ^e va aplica 
ea nici o-dată? Acăstă lege există mai în 
tdte țările constituționale și dacă ne a
runcăm ochii asupra diferitelor țări, fie 
din Europa, fie din America, unde există 
regimul constituțional, cu tot cortegiul 
lui inevitabil de lupte de partid, de ure și 
de pasiuni, vom vedea un lucru că în ță
rile civilisate, în țările înaintate, în țările 
cari se bucură în adevăr de libertate și de 
respectul legei, acăstă lege a responsabi
litățel ministeriale mai nici o-dată nu a 
fost aplicată mai ales pentru delicte de 
crime politice, ci numai pentru acele 
fapte asupra cărora nu pdte fi divergință 
de opiniuni; fiind-că este vorba de ones
titate, iar în țările cele-alte despre cari a 
vorbit D. lonescu, pe care nu am avut 
plăcerea să ’l ascult, în acele țări o ase
menea lege de responsabilitate a fost tot- 
d'auna o armă veninată cu care partidele 
cari s'ai! succedat ai! căutat a se ucide 
una pe alta....

D. I. Săndulescu-Nanoveanu: Atun
ci să desființăm acăstă lege. (întreruperi).

D. I. Lahovari : D. Săndulescu, care 
mă întrerupse, a fost judecător la tribu
nalul de Ilfov, unde am avut plăcerea a 
’l avea alături cu mine ca membru de șe
dință; ’l întreb dacă atunci, presentându- 
i-se o afacere de judecat, ’l-arfi ertat con
sciința și jurământul ce’l prestase să ju- 
dice pe nisce dmeni în contra căro/a ar fi 
fost animat de simțimintele ce le are a^i 
pentru dmenil regimului trecut.

Voci: Nu suntem judecători.
D. I. Lahovari : Se ^ice că nu sun

tem judecători! Erdre. Ceea-ce facem noi 
sunt acte de judecători; căci noi suntem 
aceia cari facem instrucțiunea și cari a- 
cusăm. Iată adevărul. Sciți că ori-ce ju
decată criminală se deosebesce în duoă 
părți: Este judecată definitivă, care ho- 
tărasce, și este partea prealabilă, care și 
aceea tot magistraților se încredințăză, 
este instrucțiunea. In Englitera, spre e
xemplu, este jurii! pentru punere în acu
sațiune, și este jurii! pentru condamnări. 
Acesta e adevărul. Și când veniți D-vds
tre cu o propunere motivată, care conține 
acusațiunl asupra unor fapte politice, și 
ne cereți să o votăm așa cum este cu con
siderentele ei; cu alte cuvinte, să ne însu
șim aceste considerente, ne cereți să fa
cem un act, care este reservat judecătoru
lui de instrucțiune și procurorului, cari 
și aceștia tot magistreți sunt, de ^re-ce 
actele făcute de dânșii tot acte judecăto- 
resci sunt.
Ei bine, legea responsabilitățelministeri

ale, cum a făcut-o D.Brătianu—și aci ne pu
tem aduce aminte vorba scripturei,că ace
la care sapă grdpa altuia cade el singur în-
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transa—tn loc de a Însărcina cu instruc
țiunea pe magistrați a încredințat-o Cor
purilor legiuitdre adică pasiunilor politice, 
(întreruperi).

D-lor, când o lege este făcută în ase
menea condițiuni, neapărat că produce a
semenea consecințe ; când acestă lege mă 
pune în situațiunea aceea de a mă face 
judecător al adversaiului meti politic, eti 
acăsta nu o pot primi ; tocmai fiind că 
am fost adversșr neîmpăcat al D-lul Bră
tianu, nu’mi pot lua acest drept de a 1 
judeca.

In Francia, D-lor, cu atâtea revoluți- 
unl și catastrofe, ce s'ati întîmplat în a
cest veac, legea responsabilitățel ministe
riale, când s'a aplicat? O singură dată 
dupe căderea ministerului Polignac, unde 
sângele cursese pe tdte stradele. Și a- 
tuncl cea ântâiti preocupațiune a guver
nului Luis Filippe, dupe căderea lui Po
lignac, a fost să scape viața miniștrilor 
căluți. Atunci o adevărată revoluțiune 
Înconjurase palatul Luxemburgului In 
Ziua judecăței, și cerea mdrtea lui Polig
nac șl a colegilor săi. Dupe ce Luis Fi
lippe 'l-a scăpat de acest pericol, și 
ati fost osândiți numai la detențiune, 
ln’urmă,liniscindu-se pasiunile,acel dmeni 
ati fost puși în libertate și ah putut să 
trăâscă afară din Francia.

Dar dupe catastrofa de la 1870, vă- 
Zut-ațl că adunarea națională, atunci când 
s'a Întrunit ca să vindece rănile sânge
rânde ale patriei a creZut că va face un 
bine operei sale de reparare dând în jude
cată pe aceia cari causase răul, nu și pe 
miniștrii cari declarase răsboiul, cari 
pricinuise mdrtea a 200.000 de francesl, 
și perderea a duoă provincii ? Nu ; dar 
omul care declarase că cu inima u- 
șdră priimesce răsboiul, Emile Ollivier 
fără ca nici o lege să'I declare incapabil 
de a fi ales, fără ca nici o hotărîre ju- 
decătorâscă să'I fi pedepsit a căZut în ui
tare și In dispreț, și de câte ori acest ne
norocit nume a făcut Încercare să iasă 
iar la lumină, unanimitatea Franciei 'l-a 
respins.

Voci: închiderea discuțiunel.
D. I. Lahovari: Cuvântul de închi

derea discuțiunel care '1 aud, 'ml aduce 
aminte că In momentul când s'a citit acâ- 
stă propunere de dare în judecată, care e 
ântâiul act al unei informațiuni judecăto- 
rescl, înainte de a se deschide gura de 
cine-va să o susțină safi să o combată, în
dată ce a încetat de a vorbi D. Isvoranu, 
s'ati auZit glasuri cari ati cerut închide
rea discuțiunel. Ast-fel se procedeză? 
Ast-fel se petrec lucrurile în pretoriile 
justiției ? închiderea discuțiunel înainte 
de & se fi discutat ceva? Mârte fără 
frase ? Dare în judecată fără ca măcar 
cine-va să fi ^is un, cuvânt ca să arate mo
tivul ce se pdte împotrivi acestei dări în 
judecată ? Acâsta vâ dovedesce starea de 
pasiune în care se găsesce Adunarea; or, 
pasiune existând, nu se pdte face operă 
judecătorâscă.

D-lor, vâ mal cer respingerea acestei 
propuneri și din alt punct de vedere, din 
punctul de vedere al demnitățel naționale 
și al moralisăiel acestui popor; căci Vâ 
mărturisesc că sufer în mândria mea de 
român, mâ simt umilit când mâ gândesc 
la cortegiul, la halaiul lingușitorilor de 
cari vorbea D. Bălăceanu într’o scrisdre 
râmasă celebră ; când 'ml aduc aminte a- 
dulațiunile de cari era încongiurat acest 
om, sati când 'ml aduc aminte că acâstă 
țâră a dat atâta vreme spectacolul neno
rocit de a se pleca înaintea unul om, și 
când vedem astăzi că pe cât a fost atun
cea de tămâiat când era la putere, pe atât 
este acum de părăsit, cât de puțini erati 
aceia cari aveati curagiul de a combate pe 
față, și cât de mulțl sunt acum aceia cari 
cer ca să fie dat în judecată. Vedeți ce 
spectacol trist dăm Europei, care va Zice: 
Ce fel de popor e acela care s’a lăsat 12 
ani să fie tiranisat ? Care n'a găsit des
tulă energie ca să se lepede de un regim 
asupritor, și care dupe ce ’l-a tolerat și ’l-a 
lingușit atâta vreme, '1 trimite înaintea 
judecătorilor ca pe un făcâtor de rele or
dinar; acestea nu sunt de natură ca sădea 
un nume bun acestei țâri; eti nu spun ca 
D. Panu: Ce ’mi pasă de opiniunea Euro
pei ? Vâ mărturisesc, D-lor, că țin mult 
la opinia țârilor civilisate, și cred că din 
nenorocire prea adese ori trăim aici într’o 
atmosferă artificială, unde se agită numai 
pasiuni și pofte și unde se uită adese-ori 
ceea ce se petrece în restul țârei, ast-fel în 
cât nu mai vedem de cât luptele, diferitele 
combinațiuni și intrigele cari mișue peste 
tot locul. Eti cred că ar fi bine ca din vre
me în vreme să deschidem ferestrele pen
tru ca să vedem mai departe și să nu Zicem 
că ce ’mi pasă de opinia Europei, noi cari 
suntem un popor tânăr noti venit în fami
lia popdrelor Europene; nu trebue iarăși 
să dăm aceste spectacole cari nu sunt de 
natură a face bună opiniunea ce o are 
Europa despre poporul românesc. Să nu 
mergem dar D-lor dintr’o extremă în alta, 
de la lingușire la persecuțiune.

Dacă ni se va (jice că opiniunea publi
că din țâră, ne cere acest sacrifîciti, acestă 
mâsură de luat, cu alte cuvinte că e un 
curent în acest sens, dacă ni se va spune 
acâsta, eti voiti răspunde cu dreptul ce ’l 
are un om care în tot-d’a-una a fost în 
luptă contra D-lui I. Brătianu: fie-'mi 
permis mie, care nici o-dată n’am șovăit, 
a spune acelora cari ieri pdte n’ati găsit 
în consciință lor destul curagiti și destulă 
energie ca să resiste ademenirilor sati 
presiunilor D-lui Brătianu, grație cărora, 
el avut atâtea maiorități și unanimități, 
fie-’mi permis mie care am luptat în mi
noritate în contra D-lui I. Brătianu, să 
spun acelora: mai multă energie când era 
la putere, mai multă mărinimie dupe ce 
a căZut.

Eti cred că noi, partidul conservator, 
cari avem pretențiunea d'a represintă nu 
o elită socială cum s’a ^is, ci clasele diri- 
gente, adică cele mai luminate și cele mai 

independente, trebue să arătăm poporului 
calea adevăratului progres, și să g&sim 
în consciință ndstră destul curagiti ca să 
resistăm chiar voinței acelora, cari dupe 
ce n’ati făcut atât cât trebuia în timpul 
când D. I. Brătianu era la putere, a^I vor 
să mârgă prea departe pe calea răsbu- 
nărei.

Se va întâmpla pdte ca să [vie un alt 
guvern tot ca Brătianu, ei bine, atunci 
să nu mai faceți ceea-ce ați făcut... (Nu 
se aude).

D-lor v’am spus că sunt bolnav și nu 
pot vorbi mai tare, vă rog dar să aveți 
.puțină răbdare.

Dar ni se va Zice: dre pentru acâsta 
să nu facem nimic ? Dacă propunerea s’ar 
fi mărginit în sensul acelei propuneri 
care se citise ca amendament la propune
rea D-lui Blaramberg, atunci noi ar trebui 
să fi fost cu toții uniți pentru dânsa; căci 
nu era vorba acolo nici de persecuțiune 
nici de răsbunare, nici de acțiune politi
că, nici de aprecieri asupra acțiunel 
guvernului trecut față cu oposițiunea 
și vice-versa, cum văd că sunt în mo
țiunea de aZi aprecieri asupra modu
lui cum s’a purtat la 15 Martie, cum 
ne-a atacat în întrunirile ndstre pu
blice, și cele-alte acusațiuni ce i se a
duc pentru modul cum a înțeles să res
pecte libertatea membrilor din oposițiu
ne când cabinetul Brătianu era la putere. 
Propunerea ce ni se aduce aZI n'o putem 
primi ast-fel cum e concepută. Eti ași în
țelege o ast-fel de propunere, însă dacă 
ar fi pusă pe un alt teren; să se numâscă 
adică o anchetă parlamentară care să aibă 
dreptul să deschidă tdte acele dosare a că
ror comunicare a fost refusata de D. Bră
tianu; și acestă comisiune îndată ce va 
găsi un fapt de concusiune, de risipire a 
banilor publici,ori de violare a legei comp- 
tabilitățel de care să fie răspunzători 
toți miniștrii sati verl-unil împarte, în a
cest cas, n’ar mal fi vorba nici de răsbu
nare, nici de ură, ci ar fi un act de drep
tate, de moralitate și probitate.

D-lor, înainte de a declara că ministru 
a comis asemenea delicte de drept co
mun, să se facă mal ântâiti o cercetare.

Voci: Apoi acâsta cerem și noi.
D. I. Lahovari: Nu cereți acesta, fi- 

ind-că în propunere se pune considerente 
ca pe o hotărâre judecătorâscă, și acele 
considerente se referă la procedări poli
tice asupra rolurilor politice cari ati avut 
miniștrii în genere și nici de cum asupra 
unor fapte de delicte de drept comun co
mise de cutare ministru.

D-lor, comisiunea care voiți să o nu
miți, trebue ca în termen de 10 Z^e si 
depună raportul. Și în considerentele mo- 
țiunel Ziceți niod general: s’a violat 
legea comptabilităței și s’a făcut virimente. 
Apoi este cu putință ca în Zece Zii® să 
cercetese tote dosarele de la 7 ministere 
în timp de 12 ani și să vadă cum s'a în
trebuințat tdte creditele cari se ridică la 
un miliard.

D_____  Gc jle _ __
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Eti cer să se numescă o comisiune sim

plă de anchetă parlamentară, care ca tdte 
comisiunile de anchetă parlamentară să ai
bă puterea de a se duce la ministere, unde 
să i se pună la disposițiune tote dosarele, 
și mai ales la ministerele de domenii, de 
lucrări publice, de resbel unde ah fost 
dmeni pe cari vocea opiniunel publice ’i 
a desemnat ca prevaricatori, și dupe ce va 
face cercetarea va putea veni cu cinci, 
Zece fapte precise și atunci să votăm da
rea in judecată pentru anume fapte, și 
numai de drept comun. Dar acăstă pro
punere vagă și basată pe considerante po
litice nu o priimesc; fiind-că o repet este 
un act de judecată a unor adversari în
vinși.

Dacă propuitoriicred că cu acăstă pro
punere vor omort un partid, vor lua cu- 
ragiul colectiviștilor, se înșelă; căci ceea- 
ce a dat curagih colectiviștilor este că a 
văZut că în acestă Cameră în care parti
dul conservator în tdte nuanțele lui dis
pune de o maioritate sdrobitdre, dupe 2 
și jumătate luni a început vrajba între 
noi.

D-lor, văd că abia dupe 3 luni s’a pro
dus în partid desbinări cari nu cu acăstă 
dare în judecată se vor îndrepta, precum 
nu se vor îndrepta nici relele cari ati la- 
sat în urma sa partidul numit liberal 
național. A risipit banii publici.... Ei 
bine, să ne silim să-I punem la loc. (Rî
sete).

Voci: Cum?
D. I. Lahovari: Silindu-ne ca pe 

viitor să facem a nu se mai atinge și ri
sipi nici un ban public, așa că banii con
tribuabililor să nu se întrebuințeze de 
cât la destinațiunea lor legală și pentru 
adevăratele trebuințe! Cu modul acesta 
cred că vom reuși a consolida partidul 
nostru. Să dăm țărei o magistratură in
dependentă, să facem ca administrațiu
nea să fie drăptă și nepărtinitdre și nu
mai ast-fel cred, că vom corespunde re
alelor asceptări ale țărei. (Aplause). Pe 
cea-altă cale eti nu văd de cât slăbăciuni, 
certuri și lupte intestine cari ne vor de
turna de la lucrările cele folositore ce 
ascăptă țăra de la noi.

D-lor, multă vreme ne-ah acusat par
tidul numit liberal național, Zicând că 
suntem representanții trecutului, că sun
tem reacționari și tot că visam întdrce- 
rea a tot ce este mai trist în acăstă țără. 
EI bine, ași dori să dovedim țărei și chiar 
lor că noi suntem adevăratul partid al 
viitorului și al progresului, că noi voim 
să inaugurăm o eră într’adevăr nouă, 
care consistă în a nu isbi pe adversarul 
căZut; care consistă în a fi energici față 
cu adversarii noștri când sunt la putere 
și demenți cu cei cari ah căZut. Iată 
dupe mine era cea nouă. (Aplause).

D. Ilariu Isvoranu: Onorată Ca
meră, dacă ași veni înaintea D-vostre să 
vorbesc în numele meii personal, păte că 
ași fi preferat să tac, ași fi cugetat în 

mine și ași fi dat sentința în consciința 
mea.

Vorbesc însă în numele altora, și cred 
că vorbesc în numele maiorităței, în nu
mele representanților țărei, în numele 
țărei întregi. (Aplause). Dacă ar fi vor
ba să nu ascult de cât simțimintele mele 
proprii, ași putea să-mi arăt mărinimia 
și cavalerismul, așa în cât să mă pun și 
eh, cu asăstă ocasiune, în rândurile ace- 
celora cari etalăsă aceste distinse cali
tăți. Dar rolul meii nu pdte fi acesta. 
Represint o parte a țărei, și din neno
rocire o parte fdrte mult bântuită de 
nisce suferințe încă prea recente și prea 
vil în memoria el, și cari, când ași 
pronunța în numele ei cuvântul de ier
tare, sunt sigur că nu m’ar aproba,

Domnilor, eii voiii lăsa la o parte și în 
acestă discuțiune numele D-lul Ion Bră
tianu, dupe cum ați observat că de când 
am intrat în acăstă Cameră n’am pro
nunțat nici o-dată numele acesta, n’am 
pronunțat nici o-dată cuvântul de colec
tivitate și de colectivist, și acăsta am fă- 
cut’o pentru că am văZut și eii, ca și D. 
Idn Lahovari, că nu era nimeni aici cari 
să’l ia apărarea; căci, dacă vă aduceți a- 
minte, încă de când eram în numărul ce
lor 46 din oposițiunea energică a Camerei 
trecute, eu făcusem declarațiunea cate
gorică că nu voesc condamnarea unul 
partid întreg, fiind că în politică s’a vă
Zut de multe ori că adversarii de ieri ’șl 
aii dat a duoa Zi mâna, ca să lupte îm
preună pentru o causă mare care ’i făcea 
să uite urele lor din ajun. De aceea am și 
căutat a impune tot-d’a-una limbagiului 
meii acea moderațiune ce se cuvenia, pen
tru ca să nu dah loc a se crede ofensați 
acel cari păte nu eraii adevărații culpabili, 
și chiar când mă adresam la acei cari în 
adevăr purtah respunderea acelei stări de 
lucruri pe cari noi voiam să o facem a 
înceta, eii nici chiar atunci, de și lupta 
aceea era din cele mal violente, eii nici 
atunci nu puneam cestiunea din punctul 
de vedere al persdnelor, ci numai al fap
telor pe cari le criticam.

Voesce ore acum D. I. Lahovari să 
punem cestiunea pe tărâmul simpatiilor 
parsonale ? Apoi și eii am avut altă dată 
asemenea simpatii și păte că le am și as
tăZi ; dar ca om politic, nu ’ml este per
mis sâ aduc aci simpatiile mele perso
nale. Și apoi în definitiv, Domnilor, cre
deți ăre D-văstre că procesul personal al 
D-lul loan Brătianu se aduce astăzi în- 
naintea Camerei ? Dar D. I. Brătianu 
D-lor, este condamnat nu de Curtea de ca- 
sațiune, dar de opiniunea publică; presența 
năstră aci este condamnarea țărei aruncată 
asupra regimului, nu a persănel D-lul I. 
Brătianu. (Aplause).

Condamnarea D-lul I. Brătiann datâză 
încă de atunci de când țâra ’I-a trimis aici 
pe acel 46 de luptători deciși a’i ține pept 
și pe cari astăzi 'I văd răspândiți pe di
ferite bănci; dar când mă voih găsi în fa
ță cu fie-care nu voih uita că am fost frați 

de luptă, orl-carl ar fi împregiurările și 
opiniunile cari ne-ar despărți astăzi, nu 
voih uita pericolele ce am bravat împre
ună și durerile ce cu toții am indurat a- 
tuncl.

Dar vin acum la cele (Jise de onor. 
D. I. Lahovari. Credeți ăre D-văstre că 
acăstă Cameră, sah fie chiar și numai o 
parte a Camerei, nu se conduce astăzi de 
cât numai de setea răsbunărei ?

Nu D-le Lahovari; acăstă Cameră nu 
s'a transformat într’o Erodiadă care să 
câră cu ori-ce preț corpul lui loan Bote
zătorul. Nu; acăstă Cameră nu cererâsbu- 
nare, nu cere condamnare, ea cere dreptate, 
și nimic mal mult. Acăstă Adunare nu 
are rolul cum Ziceți D-văstre, nici să con
damne, nici să potă da verdictul de achi
tare. In realitate Camera nu face alt-ceva 
de cât, useză de dreptul ce '1 are în pu
terea Constituțiunel și în puterea legei 
responsabilității ministeriale. Un număr 
de 20 de deputați, usând de dreptul ce 
legea le acordă, sah transformat, nu în 
nisce denunțători, dar în realitate în nisce 
martori, cari la un timp dat suntem chiă- 
mațl să alegem pe aceia cari să culâgă 
informațiunile, pe aceia cari să alâgă pro
bele, (aplause); atâta și nimic mai mult.

De aceea, D-lor, eh nu m’am pasionat 
de loc în acestă cestiune, și ași fi fost de 
părere că se putea trece asupra acestei 
propuneri chiar fără discuțiune; căci dis
cuțiune făcându-se, numai atunci ne pu
tem împărți în duoă tabere, unii cari să 
acuse și alții cari să apere, și eh unul nu 
pot lua nici rolul de acusator, nici pe cel 
de apărător, ci numai să ’ml exercit drep
tul pe care mi’l dă legea, și nimic mai 
mult.

D. Lahovari, a probat o-dată mal mult 
în acăstă cestiune că ori cât de talentat 
ar fi cine-va, ori cât de mari ’i ar fi cu- 
noscințele, dacă îmbrățișâză o cestiune 
nedrâptă, este forte greh să iasă triumfă
tor cu dânsa, (aplause); și cu tdte acestea 
este sciut că D. Lahovari, este una din 
poddbele acestui Parlament, în ceea-ce 
privesce studiile și luminile D-sale. Dar 
ce păte face cine-va, cu tdte aceste me
rite, când causa în sine pe care o apără 
este mai mult de cât compromisă ?

Eh sunt încredințat că onor. D. loan 
Lahovari, nu ar fi avut atitudinea pe care 
o are astăZi în fața propunerel ndstre, și 
nu ar fi vorbit ast-fel cum ne a vorbit a- 
cum, dacă D-sa, înainte de a lua cuvântul 
în acăstă cestiune, ar fi întrebat și ascul
tat opiniunea alegătorilor săi, sah dacă ar 
fi pus urechiă să audă și D-sa, cum am 
auZit noi toți, plângerile cetățenilor din 
tăte județele țărei, cari ah suferit în timp 
de atâția ani, nu voih Zice direct și per
sonal de la D. I. Brătianu, dar de la sis
temul săh de guvernare, de la dmenil săi, 
cărora le dădese țâra pe mână, și ale căror 
nume le cundscem toți, dar nu trebue să 
se pronunțe aici; căci aceste nume justi
ția are ale desemna și ale pune sigiliul el 
pe frunte dândule pedăpsa ce vor merita
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pentru faptele lor, sati achitându’i dacă 
nu 1 va găsi culpabili.

A făcut o comparația ne D. Lahovari a 
cașului de astăzi cu cașul dărei tn judecată 
a guvernului conservator. Efi Insă regret 
că D-sa a găsit cu cale a se servi de acest 
exemplu, fiind-că argumentul acesta in
vocat de D-sa ar putea da loc unei discuți- 
uni In care ne am apuca să examinăm până 
la ce punct erati fundate sati pasionate 
acusările ce se aducâfi acelui guvern, dupe 
aprecierile individuale ale fie-cărui acu- 
sator, de dre-ce lipsea un text de lege care 
să preciseze și să caracteriseze faptele. 
De aceea eti nu mă voih lăsa a aluneca pe 
acest tărâm, ca să intru acum in discu
țiunea retrospectivă a unei cestiuni, în 
privința căreia voiti avea ondre a arăta în
dată D-lui Lahovari că țăra ’și a pro
nunțat verdictul sâfi.

Dar cuvîntul cel mai puternic pentru 
care nu se pdte susține un singur moment 
o asemenea comparațiune, este că atunci 
nu exista o lege a responsabilitățel mi
nisteriale, nu exista o lege positivă care 
să preciseze în modul cel mai categoric, 
nu numai dreptul, dar ași putea ^ice, chiar 
și datoria Corpurilor legiuitdre de a da 
în judecată pe un guvern care va fi comis 
fapte anume determinate în lege cari a
trag dupe sine-le răspunderea ministeria
lă, și indicând până și procedura în deta
lii ce trebue a se urma în asemenea cas. 
Ast-fel fiind, D-lor, noi ne aflăm în fața 
unui text precis de lege, pe care suntem 
datori să ’l respectăm și să ’l aplicăm tot 
așa cum avem datoria a respecta și aplica 
ori-care altă lege a acestei țări. (Aplause).

Dar nu tot în condițiunile acestea în 
cari suntem noi astăzi se afla și Camera 
din 1876, care nu se putea conduce în a
semenea împregiurări de textul positiv 
al unei legi categorice, și unde darea în 
judecată a unui guvern că^utdela putere 
nu se putea face de cât dupe aprecieri 
personale, inspirate de animositățile mai 
mult safi mai puțin violente ale luptelor 
politice. Și în adevăr, D. Lahovari ne-a 
spus că, nu legea nici dreptatea, afi do
minat în faptul acelei Camere, ci numai 
pasiunea. Dar dacă pasiunea a fost, na
țiunea, în dreptatea ei suverană și impar
țială, 'și-a dat, cum ^iceam adinăori, ver
dictul săfi asupra acelei acusări și a șters 
până și ultimele urme ale acelei pasiuni; 
fiind-că toți acei cari afi fost dați în ju
decată atunci sunt astăzi în mijlocul 
nostru. (Aplause).O voce: Dar cine dovedesce că și ac
tuala Cameră nu este pasionată?D. Ilarlu Isvoranu : Justiția va do
vedi acăsta, justiția supremei magistra
turi a țărei, înaintea căreia noi trimitem 
a’și lua pedăpsa safi achitarea acei pe 
cari legea responsabilitățel ministeriale 
ne impune trista obligațiune de a'i da în 
judecată. Prin urmare, vedeți D-lor, că 
nu era câtuși de puțin loc a ni se pune în 
vedere acest exemplu și a se compara ca
șul dârei în judecată a ministerului con

servator cu ceea-ce voim, safi mai bine, 
cu ceea-ce suntem datori să facem noi 
astăzi. (Aplause).

Ni s’a mai citat cașul dârei în judecată 
a cabinetului Polignac. Dar mie nu 'mi 
plac exemplele de importațiune străină; 
mie ’mi place să respectez legile țerel 
mele, și legea de responsabilitate minis
terială este prima recetă ce se pune as
tăzi în aplicare în contra unei băle de 
care am suferit atâția ani, și în contra 
căreea trebue să luăm tdte măsurile pro
filactice de a nu se mai întorce iară.

Să vedem ce efect va produce acestă 
recetă asupra miniștrilor cari calcă le
gile, asupra miniștrilor al căror organism 
moral nu a fost supus acestui tratament. 
(Aplause).

S’afi invocat unele fapte mari din â- 
cești din urmă timpi. Dar dre țăra cere 
să se dea în judecată acei cari afi făcut 
resbelul ? Și apoi, D-lor, faptele mari nu 
sunt opera unor persdne safi unui partid, 
pentru că în acele fapte tdtă țăra a luat 
parte, și bărbații politici ai acestei țări 
s’afi distins în tot-d’a-una prin acest 
mare merit, că, ori de câte ori interesele 
mari ale țărel reclamafi unirea tutulor, 
patriotismul lor nu s’a lăsat nici o-dată 
în desunire, tot-d’a-una ’și-afi dat mâna 
unii altora în cel mai perfect acord, ui
tând tdte luptele și certele de partid, spre 
a se uni pe tărâmul unui marș interes 
național.

Care este partidul acela, fie conserva
tor, fie liberal, fie liberal-conservator, fie 
democatic, fie radical, fie sub ori-ce nu
anță, sub ori-ce denumire i veți da, care 
•să nu fi luat parte la faptele mari ce 
sunt înregistrate în istoria tărei ndstre ? 
Noi seim toți că independența a fost pro
clamată de unanimitatea Camerilor, seim 
că proclamarea regatului a avut unani
mitatea Camerilor.

Fost’a în asemenea cestiuni veri-o deo
sebire de vederi între partidele ndstre po
litice, între partidul conservator și cel 
liberal ? S'ar putea dre $ice astăzi că cu
tare partid a fost în contra cutărul mare 
act național de care ne felicităm cu toții? 
Nu, D-lor. De aceea nu trebue să atri
buim marile fapte naționale numai unui 
singur partid, și mai puțin încă unui sin
gur om, pentru că acăsta ar fi cea mai 
condamnabilă falsificare a istoriei ndstre 
moderne.

Dar chiar dacă am admite un moment, 
un singur moment numai, ca bine înte
meiată idolatria interesată a acelor cari 
$ic că un singur om a făcut tdte faptele 
mari cu cari se mândresce acăstă țără, și 
că în urma acelor fapte mărețe era per
mis acelui om să comită și să lase a se 
comite pe o scară întinsă și fapte de ace
lea cari cad sub lovirea codicelui penal, 
pdte fi acesta un cuvânt plausibil pentru 
dmenii serioși cari nu împărtășesc acest 
fetișism de a proclama în sanctuarul re- 
presentațiunei naționale impunitatea cri
mei și a faptelor celor mai reprobate de 

morala publică și de legile țârei ? (A- 
plause).

Nu perdeți din vedere, D-lor, că noi nu 
suntem judecători în cestiunea acăsta, noi 
nu avem să punem în cumpănă nici fap
tele bune, nici faptele rele ale acelor cari 
cad sub prevederile legei de responsabi
litate ministerială, noi nu avem să le dăm 
verdictul nostru nici de condamnare, nici 
de iertare. Acăsta e trăba justiției, și D. 
Lahovari ar trebui să fie cel d’ântâifi care 
să aibă deplina încredere că justiția va fi 
nepărtinitdre și nu va condamna pe ni
meni care se va dovedi că a fost acusat 
pe nedrept safi numai din ure și pasiuni 
politice. (Aplause).

Onorabilul D. Lahovari a adus aminte 
acele timpuri de tristă și umilitdre me- 
moriă, când D-lui Brătianu i se făceafi a
tâtea ovațiuni și avea atâtea alaiuri în 
urma sa, și $ice că nu e bine să ’i mai 
dăm și noi o lovitură astăzi când este că- 
<Jut. Dar acesțe cuvinte se pot adresa a
celora, cari ’i făceafi acele ovațiuni și a
cele alaiuri, cari ’I formafi acele coruri 
de osanale, iar nu noă, cari ’i țineam pept 
tocmai în acea omnipotență a sa, când nu 
voia să mai scie de nimeni și de nimic 
în țăra acăsta. (Aplause).

Și apoi, D-lor, este cine-va între noi 
cei cari am sub-scris acăstă propunere, 
și cari o vom vota, este cine-va care să 
$ică că noi voim ca neapărat și în mod 
absolut D. I. Brătianu safi colegii D-lui 
să fie condamnați ? Noi nu cerem de cât 
ca justiția imparțială a curțel de casa
țiune, nu justiția politică a Parlamentu
lui, să examineze faptele, și dacă le va 
găsi culpabile, să pedepsăscă pe autorul 
safi autorii lor, iar de nu, să ’I achite. A
tâta și nimic mai mult. Lumină și justi
ție este tot ce cerem. Noi seim să răb- 
dăm, seim chiar și să uităm, pentru că 
cine nu scie să rabde, cine nu scie să uite, 
atunci când trebuie să uite, și să ierte 
atunci când trebuie să ierte, acela nu 
pdte să fie om politic. Pdte să fie bun ju
risconsult advocat distins, să câștige chiar 
procese nedrepte, pdte să fie medic celebru 
care să aducă țârei și omenire! servicii 
mari, pdte să fie bun calculator, bun co
merciant, care să scie să calculeze asupra 
acțiunilor istmului de Suez, dar nici o
dată un bărbat politic, un bărbat de Stat. 
Acestea sunt caracterile distinctive, a
cestea sunt calitățile pe cari trebuie sa 
le aibă un om politic.

Dar apoi opiniunea publică, despre care 
ați vorbit adindori, nu trebuie să se țină 
compt și de dânsa ? picețî că este un cu
rent și că ori-cine se opune curentului 
cade strivit. Ei bine, acela reusesce să 
câștige causa care scie să îndrepteze a
cele curente.

Iată deosebirea între vederile ndstre și 
ale D-vdstre.

D-lor, s’a vorbit de pasiune, și cum am 
avut ondre a vâ mai spune, s’a crezut câ 
aceste propuneri afi fost venite numai din 
punctul de vedere al râsbunărei. Nu voifi
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face ofensă nici unuia din membrii acestei 
Adunări, să presupun că ar putea ft verl- 

* o-dată condus de asemenea mobil. Dacă 
o propunere de acăstă natură a fost re- 
pețită a duoa dră, acăsta s'a făcut cu o 
mică deosebire de vederi Intre maioritate 
și minoritate. Dar nici acăstă propunere 
de acum, nici cea d’ântâih nu se pdte a- 
tribul nimenui personal; ci Camerei care 
represintă țăra. S’aii făcut dre-cari diver- 
ginți de opiniunl. In ce sens? In cea 
d'ântâiîî propunere s’aii atins cestiunî po
litice, în privința cărora o parte din ma
ioritatea Camerei a avut alte vederi, și a 
cregut mai înțelept să nu se atingă a- 
ceste cestiunî, mai ales când lipsiah chiar 
elementele pentru a putea fi discutate. 
In adevăr, când se atingea cestiunea Ba
sarabiei, credeți că ar fi putut curtea de 
casațiune să judice acăstă cestiune ? Tot 
așa și cu cestiunea Dunărei. Pentru că 
înțelegeți bine că cele șăpte puteri din 
congresul de la Berlin n’ar putea nicl-o- 
dată să compară înaintea curței ndstre 
de casațiune și nici conferința de la Lon
dra. Prin urmare, dacă ast-fel de ces- 
tiunl ar fi fost Introduse în propunerea 
de dare în. judecată, comisiunea che
mată a instrui afacerea, ar fi căutat să 
aibă piesele, ceea-ce ce 'I ar fi fost cu- 
neputință.

De aceea Camera astăgi nu face de cât 
a da pur și simplu o satisfacțiune țărei.

Pentru noi cel din oposițiunea-unită 
de pe acele timpuri, este o datorie a face 
acăsta; căci acăsta o strigam în tdte col
țurile țărei, pe tdte stradele: îndreptare, 
darea în judecată a călcătorilor de lege, 
a jefuitorilor averel publice.

Ei bine, tdte acele voci mal mult săi 
mai puțin autorisate se găsesc acum în 
Adunare, și este de^datoria lor să arate 
țărei că ceea ce ai gis atuncea, ai cregut-o 
sincer, o cred și astăgi și o traduc în fapt. 
(Aplause).

Eh văd,D-lor, că este un spirit dre-care 
în acăstă cameră contra acestei propuneri, 
și dăcă ’ml-ași permite să ’l scrutez, pdte 
că ’l ași găsi legitim; dar nu voesc să fie 
nimeni ofensat cu ocasiunea acestei pro
puneri.

Adevărul vorbind, propunerea de față 
este cam generală, căci vorbesce deminis- 
teriile Brătianu. Ei bine,din aceste minis
tere multă lume a făcut parte, dar crede- 
ți-mă că în intențiunea acelora cari vai 
presintat propunerea nici o dată n’a in
trat câtuși de puțin cugetarea de a se a- 
runca bănuell asupra acelor miniștri în 
sarcina căror nu se pdte găsi nimica. Co
misiunea care va aduna probele va face 
alegere, și nu se va servi de cât de pie
sele în adevăr convingătdre. Omul onest 
va rămânea cu fruntea senină.

Ori-ce miniștri ar fi pe banca ministe
rială de acum înainte, vor trebui să scie 
că nu se pdte călca legile nepedepsiți.

Acesta este dreptatea ce astăgi cerem; 
acestea erah speranțele ndstre când [am 
luptat ca să venim în acăstă Cameră.

Termin prin a vă ruga încă o dată, să 
nu tălmăciți în alt mod intențiunile cu
rate ale propuitorilor, cari nu vă gic alt 
de cât aceste cuvinte:

Cerem dreptate, nu cerem râsbunare. 
(Aplause prelungite).

Voci: închiderea discuțiunei.
D. G. Bobeica: D-lor deputați, vă 

rog să nu închideți discuțiunea.
Sciți tare bine D-vdstre că la cea mai 

puțin importantă interpelare ce s’a făcut 
aci, când verhunul din noi a voit a pro
pune închiderea discuțiunei, văgând că 
interpelarea nu pdte duce la nici un re
sultat practic și ar fi a se perde un timp 
prețios dacă discuțiunea ar continua, ce 
furtună de glasuri s’a ridicat din tdte 
părțile Adunărel contra aceluia ce 'șl per
mitea a*face o asemenea propunere. As
tăgi dar,când e vorba de o cestiune atât 
de gravă, darea în judecată a unui minis
ter care a guvernat țăra în timp de 12 
ani, cum voiți D-vdstresă închideți odis
cuțiune de abia începată ?

Vă rog dar să bine-voiți a ne lăsa și pe 
noi, cari am luptat în contra regimului 
trecut, să spunem cuvântul nostru.

D. G. Apostoleanu : D-lor, vă rog să 
închideți discuțiunea, și iată pentru ce: 
Nue timpul acum de a declara cinealup- 
tat contra regimului trecut; țăra cundsce 
bine pe cei ce ah luat parte la acestă luptă. 
Cestiunea dărei în judecată a guvernului 
căgut s'a discutat trei gile la rând cu o- 
casiunea primei propuneri și la acea dis
cuțiune a luat parte până și banca minis
terială, care n'ar fi trebuit să facă ast-fel, 
și atunci a arătat că propunerea nu e ad
misibilă numai din causa paragrafelor 8 
și 10, care de altmintrelea ar răspunde la 
simțimintele unanime ale Adunărel, și 
prin urmare, ale țărei. Când dar s'a dis
cutat atâta timp propunerea, când în a- 
cele discuțiuni așa de căldurose s'a produs 
un amendament în sprijinirea ideilor D-lui 
ministru de externe, care nu voia darea 
în judecată a foștilor miniștrii, a mai 
prelungi astăgi discuțiunea ar fi a se a- 
duce o ofensă tocmai acelor domni, ca și 
când nu ar fi încă lămurită cestiunea dâ
rei în judecată a ministerului lăn Bră
tianu în privința căruia țăra întrăgă s’a 
pronunțat, și la alegerile generale nu s'a 
găsit un singur colegih ca să voiască a 
’l alege.

Vă rog dar să închideți acăstă discu
țiune, cu atât mai mult că sunt proecte 
de legi importante la ordinea gilelpe cari 
țăra le aștăptă cu nerăbdare de la noi.

— Se pune la vot închiderea discuțiu
nei și se primesce.

D. N. lonescu: D-lor, legea de res
ponsabilitate ministerială coprinde mai 
mult o procedură, de cât o edictare de 
pedepse.

t Legea cere ca Adunarea să nu se pro
nunțe asupra propunerel însineșl; fiind-că 
acăstă propunere are să se ducă—având 
maioritate—la un comitet de informațiune, 
și nu e bine ca Adunarea într'o cestiune 

de așa mare importanță, cum e darea în 
judecată a unul cabinet, să aibă a se de- 
gice, în cașul când ar admite astăgi, ceea- 
ce a respins acum câte-va gile.

De aceea, D-le președinte, am ondrea 
a propune următărea ordine de gi moti
vată și cer permisiunea Adunărel să o 
desvolt. (Protestări, sgomot). Acesta e un 
drept al meh ca propuitor și iată care e 
coprinderea propunerel mele :

„Camera văgând că propunerea de dare 
în judecată a cabinetului Ion Brătianu 
revine întriacăstă sesiune pentru a duoa 
dră trece la ordinea gilel.*

Pentru acăstă propunere, încă o-dată, 
cer Adunărel să respecte libertatea cu
vântului lăsându-mă să o desvolt.(Sgomot).

Voci: Nu se pdte.
D. vice-președinte: Eh v’așl ruga, 

D-lor deputați, să lăsați pe D. lonescu 
să desvolte propunerea D-sale.

Voci: La vot, la vot.
D. vice-președinte : Consult Adu

narea în acăstă privință, ca să nu se gică 
că aci voturile se iah cu asalt.

— Se pune la vot propunerea D-lui 
lonescu și nu se încuviințăză.

D. G. Apostoleanu: Eh cer să se pue 
propunerea la vot, în virtutea legei care 
declară în mod positiv, că Adunarea în 
cașul de felul acesta nu pdte să facă alt
ceva de cât sah să voteze propunerea sah 
să trăcă la ordinea gilel. Acăsta e atât de 
adevărat, în cât ilustrul profesor de la 
Iași, D. N. lonescu, când noi propuitorii 
primei propuneri am voit a retrage duoă 
puncte din propunerea ndstră, D-sa ne-a 
pus în acăstă dilemă : sah Adunarea tre
bue să voteze propunerea întrăgă sah să 
trăcă la ordinea gilel. (Sgomot, între
ruperi).

Voci : Discuțiunea este închisă. (Sgo
mot).

Voci : La vot propunerea.
— Se pune la vot propunerea de dare 

în judecată și resultatul scrutinului este
cel următor : 

Votanți........................142
Maioritate absolută ... 72 
Bile albe............................... 101
Bile negre..............................41

D. vice-președinte : Adunarea a a- 
doptat propunerea. (Aplause).

Vă fac cunoscut, D-lor, că în timpul 
votărel D-nii deputați: D. Brătianu, C. 
T. Grigorescu, G. D. Pallade, I. F. Ro- 
bescu, N. Voinov și I. Leca ah declarat 
că se abțin.

Acum suspend ședința pentru 20 mi
nute.

— La redeschiderea ședinței D. vice
președinte Gr.Cozadini ocupă fotoliul pre- 
ședenției.

D. vice-președinte : Domnilor de
putați, D. raportor al comitetului dele
gaților pentru legea vângărel bunurilor 
Statului la țărani a depus raportul D-sale. 
(Aplause). Acest raport se va tipări și se 
va pune la ordinea gilel peste trei gile li
bere, conform regulamentului.
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Voci : Pe Marți.
D. vice-președinte : Acum, Domni

lor, când propunerea de dare în judecată 
a ministerului Ion Brătianu este votată 
de Adunare, dați-mi voe să vă citesc 
art. 17 din legea de responsabilitate mi
nisterială, care sună ast-fel:

„Comisiunea de informațiuni preala
bilă este compusă de 7 membri, cari nu 
trebue să fie dintre aceia ce afi subscris 
propunerea de dare în judecată; ea se a- 
lege prin vot secret“.

Prin urmare, D-vdstre trebue să deci
deți dacă voiți a proceda safi nu imediat 
la alegerea comisiunel.

D. N. lonescu: D-le președinte, aii 
fost duoă propuneri de dare în judecată 
la un scurt interval. Vă întreb dar, înțe
legeți D-vdstre să aplicați membrilor 
subscriși în ambele propuneri disposițiu
nile legei ori ba ?

D. vice-președinte : Eiî găsesc în
trebarea D-lui lonescu cam capțidsă. 
Cum ași putea eiî să decid ceea-ce legea 
nu indică ? Cum voiți D-vdstre să’mi în
sușesc un așa de mare drept, să fac eiî 
lege ? Dacă însă D-vdstre voiți a cu
ndsce care este opiniunea mea personală, 
atunci vă pot declara că eiî cred că mem
brii cari afi subscris ântâia propunere 
pot face parte din comisiunea de infor
mațiuni. Liberi sunteți înse D-vdstre 
să decideți cum veți voi.

D. D. R. Rosetti: D-le președinte, 
cu tdte explicațiunile date de D-vdstră 
și înainte de a se depune în urnă bile
tele cari vor conține numele D-lor de
putați, cari vor face parte din comisiu
nea de informațiuni, vă rog să’mi dați 
voe a face apel la un fel de sentiment de 
onestitate politică; mă explic: In virtu
tea art. 16 din legea responsabilităței mi
nisteriale, deputății cari afi subscris pro
punerea de dare în judecată nu pot face 
parte din comisiunea de anchetă.

Legiuitorul care a dispus acesta a a- 
vut în vedere că acela care a subscris o 
propunere de dare în judecată, când se 
va transforma în membru al comisiunel 
de anchetă, fără voia sa, va fi părtinitor, 
va fi împins a căuta să arate că el a avut 
dreptate când a făcut acea propunere.

Noi a^I ne găsim față cu duoă pro
puneri : Una care a că^ut și a fost is
călită de 20 D-ni deputați, și acăsta care 
și ea e iscălită de alțl ațâți D-nl depu- 
tațL Eiî cred că precum nu păte să fie 
în mintea nici unuia dintre aceia cari aiî 
iscălit acăstă propunere, că bine ar fi să 
facă parte din comisiunea de informați
uni, tot ast-fel nu pot primi a face parte 
nici acei cari aiî iscălit propunerea d’ân
tâifi, mai ales când comisiunea are drep
tul a adauge și alte capete de acusare

IMPRIMERIA STATULUI.

la cele ce sunt deja exprimate prin pro
punerea de dare în judecată.

De aceea, de și textul legei nu e pre
cis în privința acăsta, cred însă că cons
ciința ndstră este precisă; și precum un 
judecător nepărtinitor, care s’a pronun
țat într’o causă înainte de ședință, se re- 
cusă singur, tot ast-fel 'mi permit a 
spera că și acel D-nl deputați, cari aiî is
călit prima cerere de dare în judecată, și 
cari sunt propuși acum a face parte din 
comisiune, se vor recusa singuri, spre a 
nu lua parte la un proces în care de mai 
nainte s’aii pronunțat.

D. G. Apostoleanu: Am luat cuvân
tul ca să arăt că, dupe părerea mea, sem
natarii primei propuneri pot fi numiți în 
comisiune.

D. I. Rădulescu: Cer cuvâfitul.
D. G. Apostoleanu: In adevăr, ce in- 

tențiune a avut legiuitorul când a pres
cris acest lucru ? Evident că a avut în 
vedere, că numai acele persdne să nu facă 
parte din comisiunea de informațiuni cari 
au iscălit propunerea de dare în judecată 
admisă de Adunare. Nimic mai mult, 
nimic mai puțin. Căci, D ior, dacă ar 
fi eliminați subscriitoril tutulor propune
rilor, atunci unde am ajunge ?

Inchipuiți-vă pentru moment că și a- 
căstă propunere ar fi căijut și s’ar fi fă
cut o altă propunere la care s’ar fi aso
ciat marea maioritate a Adunărei. Atunci 
pe cine ați fi ales D-vdstre în comisiune?

Aiî nu vedeți D-vdstre că dacă s’ar 
primi propunerea D-lui Rosetti, prin a- 
căsta am face ca legea să fie isbită de ne- 
aplicabilitate încă de la început ? Voiți 
D-vdstre una ca acesta ?

Evident nu! Prin urmare, întru 
cât legea declară că numai acel subscriși 
în propunerea care a fost admisă de 
Parlament, cum a fost cea de a<ji, nu 
pot lua parte în comisiunea de informa
țiuni, rămâne bine înțeles că propunerea 
care a fost respinsă se consideră ca ne- 
existentă, ca neavenită; căci altminteri 
noi am fi forțați să numim în comisiune 
numai dintre acei 41 deputați cari au 
fost contra propunerel. Și atunci, de și 
votul este secret, ar trebui să se declare 
cine aiî fost cel 101 cari afi votat pen
tru propunere, ca să putem cundsce pe 
cei ce afi fost contra. Primiți' D-vdstre 
acest lucru ?

Cum vedeți dar nu este corect ceea-ce 
ne propune D. Rosetti.

Voci: închiderea discuțiunel.
D. I. Rădulescu : D-lor, v'ași ruga 

să nu închideți discuțiunea pentru moti
vul că cestiunea care se discută, pe lângă 
că are în sine o parte legală, mai are 
însă și o parte morală; și nu e lucru mare 
dacă Adunarea va prelungi cu câte-va 

minute discuțiunea spre a se resolva a- 
căstă cestiune. Lăsând să continue dis
cuțiunea contradictorie, ași putea dovedi 
D-luI Apostoleanu care nu este bănuit 
de nimeni că pledeză propria sa causă, 
că interpretarea care o dă D-sa legei este 
cu desăvârșire nefondată. (Sgomot).

Voci: La vot.
— Se pune la vot închiderea discuțiu

nel și se primesce.
D. vice-președinte: Consult Aduna

rea dacă voesce să procădă chiar astăzi la 
alegerea comisiunel?

Voci: Da, da.
— Adunarea procede la alegerea comi

siunel și resultatul scrutinului este cel 
următor;

Votanți.............................. 127
Bilete albe..........................16
Voturi expimate. . . .111
'Maioritatea absolută . . 56

S’afi ales:

D. I. Enacovici cu 109 voturi
„ A. Vericeanu ,104 „
„ M. Tzone „ 101 „
„ I. lancovescu „ 71 „
„ C. Olănescu „ 67 „
„ N. Blaramberg „ 56 „

Iar pentru al șăptelea membru rămâne 
a se face un nofi vot în ședința viitore.

D. vice-președinte: D. Kogălniceanu 
are cuvântul.

D. M. Kogălniceanu: D-le președinte, 
vă rog să notați în procesul-verbal că 
efi, precum tot-d’a-una am votat contra 
tutulor propunerilor de dare în judecată 
a miniștrilor, asemenea și astăzi m’am 
abținut.

D. vice-președinte: Se va nota în 
procesul-verbal.

D. M. Tzone: Mulțumesc onor. Adu
nări de cinstea care 'ml-a făcut alegân- 
du-mă în acestă comisiune. Am arătat 
însă din primele ședințe ale acestei Ca
mere că scifi să ’mi însușesc sarcine de a- 
celea cari pot să le îndeplinesc, iar nu 
de acelea cari nu sunt de atribuțiunea 
mea. Prea mulți ingineri suntem aleși tn 
acăstă comisiune, pe când trebuința cere 
ca să fie mal mulți jurisconsulți; și cum 
efi nu sunt jurisconsult, rog pe onor. Ca
meră să bine-voiască a 'mi primi demi- 
siunea din acăstă comisiune.

Voci: Nu se primesce. (Sgomot).
D. vice-președinte: Astăzi nu se 

p6te lua nici o decisiune asupra demisiu- 
nel D-vostre, de dre-ce Adunarea nu mai 
este în număr.

— Ședința se ridică la ora 5 8 anun- 
țându-se cea viitdre pe a duoa <ji, 10 Fe
bruarie.

DIRECTOR, ALKXANDBU PKNCOV1CL
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ADUNAREA DEPUTAȚILOR

Ședința de la 10 Februarie 1889
Președenția D-lui vice-președinte V. Pogor, asistat de D-nii secretari U. Boldescu, A. Simu, G. Tocilescu și I. Lecca.Ședința se deschide la ora 1 7a dupe a- m^i.Presenți 156 D-ni deputați.Nu răspund la apelul nominal 24 și anume:

Bolnav:
D. C. Grădișteanu.

In congediu:
D-nii D. Bădescu, G. Gr. Cantacuzino, M. Marascu, I. Negulici.

Fără arătare de motive:
D-nii C. Andrieș, I. C. Brătianu, A. Cămărășescu, C. Danaric, C. Datculescu, N. Gravilescu, Z. Goilav, V. Macri, A. Mavrodineanu, V. Mortzun, I. Negrea, D. Popescu, V. Poenaru, C. Raileanu, G. Robescn, N. C. Severeanu, E. Sturdza, S. Șomănescu, Gr. Trandafil.— Sumarul ședinței precedente se a

probă.— Se comunică nota legațiunei imperiale și regale Austro-Ungare prin care se mulțumesce Adunărei pentru sentimentele de condoleanță ce a exprimat cu ocasiunea morței moștenitorului Cordnei imperiului Austro-Ungar.— Se trimite la comisiunea de infor- mațiuni telegrama unor cetățeni din Dră- gășani prin care protestă contra dărei in judecată a ministerului Ion C. Brătianu.— Se trimite la comisiunea de petițiuni : petițiunea D-lui M. Rizi, a preoților din comuna Argentoia,judejul Dolj, a mal multor locuitori din comunele De- dulesci și Scorțaru-Noh, județul Brăila și a mai multor locuitori din comuna Mir- cesci, județul Oltu.— Se trimite la comisiunea de indigenat petițiunea D-ltfi M. Valdman.— Se trimite la comisiunea budgetară >etițiunea D-lui R. Gandiano, a artiști- or teatrului din Craiova și a mai multor : ocuitori din comuna Corcova, județul ' Mehedinți.— Se depune raportul comisiunei de indigenat asupra naturalisărel D-lui Al- fons Brocciner.—Se trimite la secțiuni programa pentru a se înființa un institut de chirurgie pe lângă catedra de clinică chirurgicală ocupată de D. Dr. Dimitrescu Severeanu.— Se trimite la secțiuni proiectul de lege relativ la reducerea taxei de 4°/° ce comuna urbană Giurgiu percepe de la venitul neto al proprietăților din acel oraș.
Se trimite la comisiunea de indigenat 7 proiecte de lege relative la natura- usarea D-lor Leonida Negrescu, G. N.

Bidu, N. Filipide, I. Aschenasy, Iv. Sa- bovici, T. M. Stanciovici și I. N. Moldo- veanu.D. C. Popovici: D-lor, am ondre a depune pe biuroul Camerei o petițiune a locuitorilor din comuna Drăgănesci, județul Suceava, prin care cer ca moșia Drăgănesci, care este arendată cu suma de lei 11.500, în virtutea legei din 1884, să li se vîn^ă lor; acești locuitori ah mai cerut, a cumpăra acăstă moșie, încă în 1886, nu înțeleg de ce nu li s'a admis cererea de dre-ce e legală.D. vice-președinte : Se va recomanda comisiunei.D. Tache lonescu: D-lor deputați, am ondre a depune pe biuroii o petițiune a câte-va sute de locuitori din județul Dolj, cari cer a se face o lege pentru răscumpărarea embaticurilor viilor dupe proprietățile particularilor.D. vice-președinte: Se trimite la comisiunea de petițiuni.D. C. Kogălniceanu : D-le președinte, am ondre a depune duoă petițiuni a locuitorilor din comuna Baia, județul Suceava, prin cari unii cer a li se da pământ, și alții se plâng că prin legea din 1864 li s’ah dat pământ răh și cer a li se schimba.
D. vice-președinte : Aceste petițiuni se vor trimite la comisiunea de petițiuni.D. G. Burghelea: Am ondre a interpela pe D. ministru de interne asupra următorului punct. In Monitorul de astăzi văd între numirile ce s’ah făcut în admi- nistrațiunea județului Roman, că un D. C. Samsonovici este numit sub-prefect; acest domn a fost sub-prefect în timpul regimului trecut în județul Dorohoih și când a venit acest guvern la putere a fost înlocuit pe motivul că nu era apt pentru servicih. Cum se face ca acum acest domn se găsesce că însușește calitățile cerute pentru a fi numit în același servicih în județul Roman ?D. vice-președinte: D. ministru, nefiind presinte, vă rog a depune înscris interpelarea D-vdstră spre a i-se comunica :D. G. Duca: Am ondre a presintă A- dunărel un proiect de lege în următdrea coprindere:

PROIECT DEJLEGE
Art. I. Se acordă D-lui Ferdinand Do- dun des Perrieres o pensiune viageră de lei cinci sute pe lună, care se va înscrie în sarcina Statului.Art. II. Acăstă pensiune, ce nu se pdte nici ceda, nici urmări, va trece dupe încetarea sa din viăță la minorii săi copii până la maioritatea lor.
Gr. Chrissenghi, G. Duca, V. Pogor, 

M. Teoni, N. Ceaur Aslan, V. G. Peiu, 
D. C. Vidrașcu. •

D. vice-președinte: D. I. Lahovari are cuvântul.D. I. Lahovari: Am cerut cuvântul,

D-lor deputațl, pentru a vă ruga să binevoiți a vota urgența asupra proiectului care s"a presintat a^I pentru reducerea la 2% de la 4°/0 a taxei ce comuna urbană Giurgiu percepe de la venitul proprietăților din acel oraș.Prin o fericită întâmplare se presintă astăzi un proiect de lege pentru reducerea unui imposit; prin urmare ași crede că, dupe cum ați admis de urgență proiectele de legi cari ah fost pentru mărirea im- positelor, tot așa veți bine-voi a admite de urgență și proiectul de lege care este pentru scăderea unui imposit, pentru ca el să se pdtă vota cu o oră mai înainte.
D. M. Adamescu: Am ondre apresinta onor. Adunări o petițiune subscrisă de mai mulți locuitori din Târgul-Neamțu, prin care cer să li se cedese de Stat terenul cu apele minerale de pe proprietatea Oglinda. Acest teren este în marginea orașului, și prin urmare este o cestiune vitală pentru oraș.
D. vice-președinte: Se va trimite la comisiunea de petițiuni.D-lor, acum intrăm în ordinea $ilei.Mai ântâih avem alegerea unui membru în comisiunea de informațiunl. Tot- d’o-dată vă fac cunoscut că D. Tzoni, care a fost ales, ieri ’și a dat demisiunea din comisiune, însă Camera nu s’a putut pronunța asupra demisiunel D-sale, fiind că nu mal era în număr. Prin urmare consult acum Camera dacă primesce demisiunea D-lui Tzoni.
Voci: Nu primim demisiunea.— Se pune la vot demisiunea D-luI Tzone din comisiunea de informațiunl și și nu se primesce.
D. Miltiade Tzoni: D-lor deputațl, vă mulțumesc încă o-dată din tdtă inima pentru ondrea ce ’mi-ați făcut și încrederea ce ’mi-ați arătat, alegându-mă în comisiunea de informațiunl. Cum am spus’o încă asără , ’mi este peste putință a primi acăstă însărcinare. In cursul votului am prevenit o sumă din D-nii deputați ce păreah dispuși a mă înscrie pe listele lor, că resoluțiunea mea nestrămutată era de a nu face parte din acăstă co- misiune.
Cel mal mulți din D-lor ’mi-ah răspuns că aveam facultatea de a mă retrage dupe numire; ceea-ce am și făcut'oa-sără la proclamarea resultatului alegerei și o repet și în momentul de față. Să nu credeți însă, D-nii mei, că prin retragerea mea din comisiunea de informațiunl voesc câtuși de puțin a mă sustrage într’o proporție dre-care de la responsabilitatea votului ce am dat cu ocasia ambelor propuneri dedare în judecată a ministerielor presidate de D. I. Brătianu. Nu! D-lor deputați; găsesc că este și corect și leal din partea mea de a declara în fața Camerei că sunt printre aceia dintre membrii oposițiunei liberale din acăstă incintă, cari s’ah asociat din tdtă energia convingere! lui la actul de dreptate ce s’a
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săvârșit ieri In conformitate cu legea ministerială. 1

Până când guvernele se vor obicinui 
și la noi ca și în Englitera a respecta cu 
scrupulositate libertățile publice și drep
turile cetățenesc!, este dupe părerea mea 
de datoria Parlamentului, a nu lăsa să 
ca^ă în desuetudine acâstă salutară lege, 
singurul mijloc ce avem la îndemână 
pentru a reprima abusurile și atentatele 
putere! și a mărgini pe fie-care din fac
torii noștri constituționali in limitele 
prescrise de pactul fundamental. (Apla
use).

Pe de altă parte sunt dintre acei libe
rali, cari cred că liberalismul n'are nimic 
de comun cu facțiunea odiosă și tiranică, 
care prin fraudă, violență și corupțiune 
s’a impus cârmuire! acestei țări contra 
voinței generale, în ultimii cinci-șăse ani ai regimului trecut. Guvernul național- 
liberal a încetat de a mai merita acest 
frumos titlu din ^iua când însuși dirigui
torii lui 'și aâ însușit acel calificativ 
desprețuit de colectivitate. Colectivita
tea deci a fost chemată ieri la bara ju
stiției pentru a răspunde de picatele ei, 
conform legilor. (Aplause). Dupe păre
rea mea adevăratul liberalism departe 
de a „eși micșorat din acestă încercare, 
dupe cum cred unii, va eși din potrivă 
întărit, consolidat prin curățirea din 
sinul lui al acelor uscături și putregaiuri, 
cari prin imoralitatea faptelor lor trecute 
ar putea să’i desonore înaintea opiniunei 
dacă ar continua și pe viitor a se mai a
dumbri sub mândrul, sub falnicul drapel 
al liberalismului.

Vedeți deci, D-lor, că nu considerațiuni 
de. 6re-care rudenie politică cu uni din 
acusații de ieri mă împedică de a lua parte 
la lucrările comisiune! de informațiuni, 
dar imposibilitatea personală în care mă 
aflu de a participa îu mod efectiv și asi
duii precum ași voi la cercetările acestei 
comisiunl.

Tot prin alegerea D-vdstre, sunt mem * 
btu în comisiunea budgetară; budgetele 
aâ început a sosi; epoca este înăintată; 
trebue deci să ne punem serios pe lucru 
pentru pregătirea lor, pentru realisarea 
acelor economii, pe cari țăra le așcăptăși 
pe cari tdte grupurile acestui Parlament 
le-aii promis opiniunei.

Lucrările comisiune! de informațiuni 
pe de altă parte trebuesc să fie conduse 
cu celeritate; căci nu este just a se men
ține un timp prea îndelungat sub acusa- 
țiune, nisce dmenl cari ori-cât de culpa
bil! ni s’ar părea, aii dreptul netăgăduit 
de a redea sorta lor hotărîtă, cât mai cu
rând; acăsta face că’m! este cu neputință 
de a participa la lucrările și ale uneia și 
ale alteia din aceste comisiunl. Nu tre
bue să uitați că deja D-nii Enacovici, 
lancovescu și Olănescu, prin alegerea de 
ieri, sunt și D-lor sustrași lucrărilor co
misiunel budgetare și că prin urmare, 
sporind prea mult numărul persdnelor ce 
na Vor putea participa la acăstă comi

siune, riscaț! de a o desComplecta și a 
împedică prin acăsta studiul budgetelor, 
adică opera cea mai însemnată ce cade în 
sarcina unui Parlament.

Afară de acăsta nu cred că în comisia 
alăsă ieri, este nevoe de prea mulți ingi
neri; figurăză deja D. Olănescu, care se 
află mult mai în curent de cât mine, D-lul 
care a reșe^ut pururea în capitală, cu ne- 
regularitățile comise pe timpul colectivi- 
tăței, la ministerul lucrărilor publice, saâ 
lâ drumurile de fer; pe când eâ din po
trivă nu le cunosc ca și D-vdstre, de cât 
prin aurite saâ de prin ^iare, cari la noi 
cel puțin nu sunt precum se scie, cel mai 
sigur mijloc de informațiuni.

In fine dupe părerea mea în o comi
siune ca cea numită ieri, jurisconsulții 
sunt mai cu sămă de trebuință, iar nu in
ginerii; căci este vorba de călcări de legi 
nu de apreciațiuni de lucrări technice, în 
car! să fie nevoe de competința unui om 
special.

Pentru aceste considerațiuni, vă rog 
D-lor deputați, folosiți-vă de împrejura
rea, că a rămas un membru al comisiunel 
de anchetă în balotagiâ, și puneți pe bu
letinul D-vdstre, duoă nume în loc de unul, 
descărcându-mă de o însărcinare pentru 
care vă mulțumesc dar care pe lângă că 
nu intră în mica meacompetință, 'mi este 
materialmente cu neputință să o înde
plinesc.

Mulțumindu-vă încă o-dată de ondrea 
ce ’mi-aț! făcut, vă rog a considera demi
siunea mea ca irevocabilă.D. vice-președinte: D. Nucșoreanu 
are cuvântul.p. I. Nucșoreanu: D-lor deputați, 
țăra întregă s'a ridicat contra faptelor 
guvernului trecut; țăra a dat în judecată 
pe guvernul trecut, pentru că a condus 
răâ destinele el în timp de 7 ani. . .

Voci: Duoi-spre-^ece ani. (Sgomot).D. I. Nucșoreanu: Numai șepte ani.
Țăra a fost condusă în luptă contra gu

vernului trecut, de bărbați de talente și 
capacitate, cum este onor. D. Tzone; căci 
dacă nu s’ar fi pus în capul țărei ast fel 
de bărbați, ea nu ar fi intrat în luptă. 
Odată dar lupta acăsta angagiată, nici 
unul din aceia cari aâ luptat de la început 
prin presă, prin întruniri publice și prin 
tdte miZldcele permise de lege, nu tre
buesc să se oprăscă de a lupta și de astăzi 
înainte. Din momentul ce unul dintre cei 
aleși în comisiunea de informațiune, s'ar 
retrage, acela ar face întocmai ca un ge
neral de divisie saâ de brigadă care ar 
fugi de la postul lui în ajunul declara- 
țiunei de resbel. (întreruperi, aplause.)

D-lor, ori-cât ați protesta, vă rog să 
credeți că nu veți fi în stare să reformați 
convicțiunile mele.

In adevăr, am vă^ut multe lucruri pe- 
trecându-se în acest Parlament, și astăzi 
văd că și dmenil de talent cari aâ luptat 
contra fostului guvern, caută a se retrage 
unul câte unul din luptă. Ei vin astăzi 
să ne spună că nu mai voiesc să fie încă

pui nostru, să fie generalii noștri, din 
causa altor afaceri cu totul personale saâ 
particulare, saâ fiind-că nu găsesc de cu
viință de a se mal da cine-va în judecată. 
(Sgomot.)

Eâ sciâ că un om politic și de talent 
nu se pdte retrage de la o luptă începută, 
pentru cuvântul că un om politic nu mai 
aparține lui; el este proprietate Națio
nală. (Aplause, ilaritate.) Regret că aceia 
cari voesc a mă întrerupe, nu recunosc 
acest adevăr. Un om politic, repet, este 
proprietate națională și vă desfid să ’mi 
dovediți cotrariul.

Din momentul ce el este proprietate na
țională, din momentul ce nu mai dispune 
de persdna sa sub punctul de vedere po
litic, vă întreb, ar putea, într’un moment 
solemn ca acesta, fie D. Tzone saâ altul 
să £ică: ocupațiunile mele particulare nu 
'mi permit să merg înainte, să fac parte 
din comisiunea de informațiuni în care 
m’aț! ales? Acăstă declarațiune nu ar fi 
ea identică cu aceea a unui general, care, 
înainte de a da o bătălie, ar declara că se 
retrage d'inaintea inimicului de temerea 
bombelor lui ? Una din duoă: ori noi tre
bue să facem educațiunea poporului, dacă 
suntem capabili, saâ dacă nu avem a- 
cestă convicțiune, atunci trebue să dăm 
loc altora spre a face acesta. (întreruperi.) 

Este incontestabil că onor. D. Tzone este 
una din capacitățile liberale disidente. In 
lupta contra guvernului o mare porțiune 
din liberalism a luat parte. Cum se face 
însă că tocmai a^I, dupe șăpte, opt ani de 
propagandă stăruitdre în contra regimu
lui că<jut, căutăm a ne sustrage de la o 
datorie pe care Camera, represintațiunea 
țărei ne-o impune?Voci: închiderea discuțiunel.D. I. Nucșoreanu: Nu am isprăvit și 
nu aveți voe să închideți ceea-ce nu s’a 
deschis. (Mare ilaritate).

Guvernul liberal a fost bun până la 
proclamarea regatului și a independenței. 
(Sgomot).

Am au^it ier! pe D. Idn Lahovari pi
când că nu e timpul să ne ocupăm acum 
de jafurile, de bătăile, de sărăcia în care 
a dus țăra regimul trecut. Dar cine a au
tor isat pe D. Lahovari să ne vorbăscă 
ast-fel în numele poporului ? D-sa dar a 
vorbit numai în numele D-sale, și D-sa 
nu dispune în acăstă Cameră de cât de 
votul D-sale, adică de un singur vot... 
(Sgomot, întreruperi).

Eâ, D-lor, sunt de părere să primim 
demisiunea D-lul Tzone, și să ne învățăm 
minte ca altă dată să nu mal ăvem în
credere în dmenl cari se presintă ca apă
rători ai țărei numai din gură, dar cari 
când e vorba să lucreze, găsesc pretexte 
de a se sustrage de la lucru. (Sgomot, 
ilaritate).

D. M. Tzoni : Dacă onor. Adunare 
voesce să aibă o comisiune numai de șăse 
membri, adică o Comisiune în contra le
gei, atunci liberă este să nu 'ml accepte 
demisiunea; dar aâ, Încă o-dată, declar 
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că nu pot participa Ia lucrările acestei 
comisiunl.

D. 11. Isvoranu: D-lor, onor. D. Tzone 
a declarat într’un mod irevocabil că nu 
pâte primi să participe în comisiunea de 
informațiunl. Dacă D-vdstre ați refusa 
demisiunea D-sale, atunci ați participa 
în mod indirect, ați paralisa lucrările co- 
misiunei. Părerea mea dar este să alegem 
un alt membru pentru ca să complectăm 
comisiunea, care, dupe lege, trebue să fie 
de șâpte membri.

— Se pune Ia vot demisiunea D-lui 
Tzone și se primesce.

— Adunarea procede la alegerea a duol 
membri în comisiunea de informațiunl 
și resultatul este cel următor:

Votanțl ........ 140
Bile albe.............................. 51
Voturi exprimate .... 89
Maioritate regulamentară. 46

S'afi ales: D. G. Apostoleanu cu 80 
voturi și D. Aug. Pesiacov cu 46 voturi.

D. vice-președinte: Acum la ordi
nea ^ilel avem continuarea discuțiunel 
pe articole a proiectului de lege relativ 
la modificarea unor articole din legea im- 
positului asupra băuturilor spirtudse.

—-D. Gr. Constantinescu^ dă citire art. 3 
din proiectul de lege al comitetului.

— Ne luând nimeni cuvântul, se pune 
la vot art. 3 și se primesce.

— Se dă citire art. 4.
D. Ilarlu Isvoranu: D-lor deputați, 

pentru a nu se da loc la nici o interpre
tare asupra acestui articol cum s’a întâm
plat cu legea băuturilor spirtudse din tre
cut, unde din textul legei resultă cu to
tul alt-ceva de ceea-ce fusese în intențiu- 
nea legiuitorului, rog pe D. ministru să 
bine-voiască a ’ml da explicațiunile ce 
’ml voifi permite a ’I cere, și acesta fiind
că în materie de imposite este bine, cum 
$ice proverbul: să facem tocmălă țigă- 
nescă și plată românăscă.

Art. 4 sună ast-fel:
Taxa nu este datorită întru cât produ

sele live4ilor și viilor nu se vor întrebu
ința la fabricare de rachiuri.

Spre acesta, proprietarii safi cultiva
torii sunt datori a face declarațiunile lor 
la primăria locală, în fie-care an, înainte 
de 15 Ianuarie, indicând lămurit livezile 
safi viile a căror producțiune nu va servi 
la fabricare de rachiuri.

înstrăinarea însă a prunelor așezate în 
vase spre fermentare și a tescovinei safi 
drojdiilor în natură, dă loc la perceperea 
taxei.

Acum pentru că în acestă materie să 
mă fac șî mal nepriceput de cât sunt în 
realitate, întreb pe D. ministru: înțelege 
D-sa că, dupe ce s’a plătit 10 lei pentru 
hectarul de pruni, și 2 lei pentru hecta
rul de vie, produsele acestor hectare fie 
prune, fie tescovină resultată din strugu
ri, fie drojdie resultate din vin, mai sunt 
ele supuse la altă taxă ?

D. ministru de flnanee: M. Ger
mani: Nu.

D. Ilarlu Isvoranu: Va să gică, sin
gura dare este de 10 lei, pe hectarul de 
pruni și de 2 lei pe hectarul de vie, și de 
aci în colo, proprietarul este cu desăvâr
șire liber a întrebuința productele lui 
cum va voi. Așa se înțelege ?

D. ministru de flnanee, M. Ger
mani: Art. 4 stabilesce un principifi, că 
cel cari nu vor face din prune țuică, safi 
din drojdii și tescovină rachiă, pentru a 
fi scul iți de taxe pe hectar sunt datori a 
face declarațiunile lor la primărie până 
la 15 Ianuarie. Și, ca să nu crâ^ă unii 
din acești proprietari că, la cas de a în
străina prunele și tescovina, n’afi să fie 
supuși la taxă; fiind-că nu le fabrică ei 
direct în rachifi safi țuică, de aceea s’a 
pus în acest articol disposițiunea din ur
mă că înstrăinarea prunelor așezate în 
vase spre fermentare safi a tescovinei și 
drojdiilor, în natură, dă loc la perceperea 
taxei.

D. Ilarlu Isvoranu: Efi am înțeles 
că din minutul ce să plătesce taxa pe hec
tar, proprietarul este liber să facă ori-ce 
va voi cu productele sale, fără a mai fi 
supus la nici o altă taxă.

D. ministru de finance, M. Ger
mani : Așa și este.

D. Ilarlu Isvoranu: Daca este așa, 
atunci nu înțeleg pentru ce proprietarii 
safi cultivatorii ar mai fi îndatorați să 
facă o asemenea declarațiune.

Scopul acestui proiect de lege este a 
reduce taxele puse asupra băuturilor spir- 
tuâse ce se găsesc prea grele, și nu mai 
puțin și de a scăpa pe producătorii de 
țuică și rachifi de vexacțiunile la cari 
sunt expuși prin legea actuală.

Prin urmare, nu văd cuvântul pentru 
care proprietarii trebue să mai facă de
clarațiunile prevăzut© în acest articol.

O voce: Ca să nu plătăscă de geba 
taxa pe hectar.

D. ministru al domeniilor, Al. La
hovari : Explicațiunele acestea vor servi 
de comentarii! al legei.

D. Gr. Constantinescu: D-lor, în co
mitetul delegaților s’afi produs duoă opi- 
niuni în cestiunea acâsta. D. Nicorescu 
a susținut să nu se oblige a face decla
rațiuni la primărie de cât numai aceia 
cari vor voi să fabrice rachifi. Acestă opi
niune a fost respinsă pentru motivul forte 
simplu, că ori-cine cultivă pruni, de si
gur că are de scop să facă rachifi din pro
dusul acelor pruni; și prin urmare la noi, 
unde sunt multe și întinse livezi de pruni, 
al căror produs este destinat pentru fa
bricare de rachifi, ar fi fost negatorii! a 
se obliga toți proprietarii safi cultivatorii 
de pruni să facă declarațiuni că voesc a 
fabrica rachifi. De aceea s’a hotărît ca 
numai proprietarii safi cultivatorii, cari 
ar yoi să dea o altă destinațiune produc- 
țiunei livezilor și viilor lor, să fie datori 
a face o declarațiune formală. Tot-d’o- 
dată s'a prevăzut că în urma acestei de- 

clarațiunl, daca el vor vinde prunele așe
zate în vase spre fermentare safi tescovina 
și drojdiile tn natură vor fi supuși la 
plata taxei prevăzută prin lege.

Cum vedeți, D-lor, textul acestui arti
col este fdrte clar și precis: toți acel caii 
nu vor face declarațiunile prevăzute aci 
sunt presupuși că fabrică rachifi ; iar cel 
ce vor declara că producțiunea viilor safi 
livezilor lor nu va servi la fabricațiunea 
de rachiuri, nu sunt liberi să fabrice ra
chiuri, nici să înstrăineze materialul în 
fermentațiune.

D. M. Tzoni: D-lor deputați, ’ml per
mit a prezenta un amendament la alinia
tul al duoilea de la acest articol, care ^ic*:

„Spre acâsta, proprietarii safi cultiva
torii sunt datori a face declarațiunile lor 
la primăria locală în fie-care an, înainte de 
15 Ianuarie, indicând lămurit li vecile safi 
viile a căror producțiune nu va servi la 
fabricare de rachiuri1.

Motivele pentru cari s’a formulat în 
comitetul delegaților acest aliniat ni l’a 
spus în raport de D. raportor. D-sa <jice: 
că norma generală este de a se face din 
prune tot-d'a-una rachifi și contrariul este 
excepțiunea. Se pâte să fie ast-fel în par
tea de dincâce de Milcov; dar acâsta nu 
este exact pentru partea de dincolo de 
Milcov. In Moldova, D-lor, în regulă ge- 
narală nu se transformă prunele în ra
chifi ci se consumă sub forma de conserve. 
Cum voiți dar D-vâstre să obligați pe 
toți proprietarii de vil și de livezi, cari 
afi câți-va pruni, să facă cheltueli de de
plasare pentru a declara că n’afi să fa
brice rachifi ?

In legea de la 1882, citesc următârea 
disposițiune :

„Orl-cine voesce a întreprinde fabri
cațiunea de rachifi, spirt și bere din grâne 
safi alte semănături și cartofi, sfecle și 
alte rădăcini, este dator a încunosciința 
despre acâsta pe cel mai apropiat biurofi 
al impositului, etc.“

Acâstă disposițiune s’a luat pe basa ex- 
punerei de motive a ministrului de finan
ce, repausatul G. Lecca, prin care se arăta 
că toți proprietarii, de pruni din Moldova, 
afi fost siliți pentru a nu face cheltueli 
de natura acelora la cari D-vdstre voiți 
să 'I supuneți acum, să tae prunii lor. 
Voiți dar D -văstre să ajungeți la a- 
celeași consecințe cari s'afi constatat 
de către legiuitor a fi deplorabile ? Mi
se pare că pentru un fruct, care are 
destinațiunea a fi mâncat ca fruct, nu 
va fi bine să supuneți o populațiune în- 
trâgă la cheltueli și vexațiuni, pentru 
că o parte din țâră voesce a da acelui 
fruct o altă destinațiune, transformându’l 
în rachifi.

Ast-fel fiind, pentru a face un act de 
dreptate, rog pe onor. Cameră să primăscă 
următorul amendament:

„La art. 4 să se adauge următorul, ali
niat,:„Iar dincolo de Milcov declarațiunile , 
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m vor face la aceeași epocă de cel cari 
voesc a transforma prunele în țuică.*

D. I. Ștefăneanu: Rog pe D. minis
tru de finance să’ml dea o explicațiune ; 
căci cu ocasiunea votărei acestei legi gă
sesc că e bine să lămurim punctele de la 
început, pentru ca cum $ice țăranul: mal 
bine tocmălă țigănăscă și desfacere negu- 
țătorescă.

Iată cașul asupra căruia țin să am o 
explicațiune de la D. ministru;

Efi fac declarațiune la timp că nu voifi 
fabrica rachifi din vin, dar dupe cât-va 
timp safi chiar dupe un an, din întâm
plare mi se strică o parte din vin, în cât 
sunt nevoit ca vinul cel stricat să’l fac 
rachifi. Cum va fi taxat rachiul acela fă
cut din vin?

D. ministru de finance, M. Germani: 
Cașul adus de onorabilul preopinent 
este o excepțiune care, dupe părerea mea, 
nu se pdte prevedea în lege, precum 
pdte să fie și alte cașuri de natură cu to
tul excepționale. Efi însă cred că atunci 
când se ivesce uu asemenea cas, când a- 
dică un cultivator de vie declară la timp 
că nu voesce să facă rachifi, și cu tdte a- 
cestea, stricându-i-se vinul, din o împre- 
giurare dre-care, este nevoit ca acel vin 
stricat să’l transforme in rachifi, într'un 
asemenea cas el nu are de cât să declare 
administrațiunei că, de și nu a avut de 
gând să facă rachifi, însă, de dre-ce vinul 
'i s’a stricat și e nevoit să’l prefacă în 
rachifi, face cunoscut cașul acesta admi
nistrațiunei și e liber să facă rachifi plă
tind taxa prevăzută de lege.

Cum voiți D-vdstre să se prevadă în 
lege tdte cașurile până și cele mai rare? 
Cum voiți să se prevadă în lege și cașul 
când se strică cui-va o butie de vin ? A- 
cesta este cu neputință; însă efi cred că 
nisce cașuri de asemenea natură se pot 
regula și resolva fdrte lesne de către o 
administrațiune onestă și justă.

Cu tdte acestea «fi ași ruga pe D. 
deputat să formuleze un amendament în 
sensul cum D-sa crede că s'ar putea in
troduce și acel cas în lege, și efi '1 voifi 
admite.

D. Gr. Constantinescu: Cașul este 
prevăzut de art. 2. Vă rog cîtiți’l D-le 
Ștefăneanu.

D. I. Ștefăneanu: Acăstă lege se va 
aplica de funcționarii noștri; și fiind-că 
avem și buni și răi, ar trebui ca acest cas 
să fie specificat prin lege spuindu-se ce 
taxă să plătăscă. Presupuneți cașul că 
mi s’a stricat 500 de vedre de vin; voind 
a’i transforma în rachifi, care este numă
rul hectarilor ce se iafi de basă pentru 
plata taxei? Ar fi bine să se menționeze 
în lege acest cas, safi să se £ică că într’o 
asemenea ipoteză proprietarul vinului 
stricat nu este supus la nici o dare.

D. vice-președinte: D. Apostoleanu 
are cuvântul.

D. G. Apostoleanu: Iată, D-lor, cum 
am înțeles acest cas noi membrii comi

siunei, când am examinat acest proiect 
de lege:

Intâifi, în privința declarațiunilor, și 
al duoilea, în privința obiecțiunilor fă
cute despre vinul stricat, ne-am pus în
trebarea: cine să fie obligat să facă de- 
clarațiunea? Fiind cunoscut de toți că în 
țără la noi întinderea locurilor sădite cu 
vii se urcă la suma de 200.000 de hec
tare, este inadmisibil ca acăstă mulțime 
de proprietari de vii având tescovină din 
viile lor, să nu o transforme în rachifi; 
dar prin excepțiune se pot ivi cașuri 
unde să nu aibă loc acestă transformare. 
De aci noi ne-am <Jis: fiind-că maiorita
tea sunt cari transformă tescovina în ra
chifi, cum să supunem maioritatea pro
prietarilor să facă declarațiuni? Cei ce 
vor să deroge la ceea-ce se obicinuesce în 
genere, să bine-voiască' a face declara
țiune.

D. G. Pallade : In Moldova nu este 
maioritatea. Aci este cestiunea.

D. G. Apostoleanu : In privința pru
nelor cestiunea se pote schimba în ceva, 
dar ori cum, bine-voițl a ține sămă de 
un lucru, că în o materie de felul acesta, o 
lege generală absolut drăptă și ușor de 
aplicat e cu neputință. In partea de din
colo a României; în adevăr, sunt livezi de 
pruni, și maioritatea acestor livezi nu 
are alt scop de cât rachiul. Ia partea Mol
dovei, în județele de munte, în adevăr 
locuitorii din acele părți își vând pru
nele uscate; ast-fel sunt județele Putna, 
în o rază dre-care, este Bacăul, Peatra...

D. L. Catargi : Și Suceava.
D. G. Apostoleanu: Gestiunea că, câți

va pruni de lângă casă nu trebue supuși 
la dare, e o cestiune resolvată; căci sciți 
că s’a admis scutirea până la 100 de 
pruni.

Prin urmare, să nu mal vorbim de acel ■ 
cari afi numai câți-va pruni; să vorbim 
de acei cari afi mal mult de 100 pruni.

El bine, aceștia sunt mai puțini în 
Moldova cred efi, dupe tdte lămuririle 
luate, atât din explicațiunile D-lul mi- 
nisru, cât și din lupta ce s’a încins aici, 
permiteți-mi să vă spun, între spirt și 
țuică. Maioritatea sunt prunii din țăra ro
mânăscă, iar nu din Moldova... (Sgomot, 
întreruperi).

Acum în privința vinului; dacă D-vds- 
stre veți pune în lege că acela care face 
rachifi din tescovină, să declare, atunci 
toți proprietarii de vii îi veți constrânge 
să facă acăstă delarațiune.

Apoi, D-lor, se înțelege că din mo
mentul când efi plătesc pentru vie, fie 
că fac rachifi safi vînd tescovina altuia, 
cred că nu trebue să mai plătesc încă o- 
dată; și cred că nu se va găsi nici un a- 
gent al ministrului de finance ca să în- 
țelăgă alt-fel.

Prin urmare temerea că se va plăti 
de duoă ori aceiași taxă trebue să 
înceteze; și cum $icea D. ministru al do
meniilor, declarațiunile făcute de mi

nistrul de finance în Cameră, vor servi 
pentru a arăta sensul legei.

S’a făcut întrebarea că ce se face cu 
vinurile stricate ? Efi ași dori ca D. mi
nistru să se explice dacă D-sa ar avea 
altă idee de cât a comitetului delegaților. 
Dar, din momentul când în art. 2 se 
^ice că taxa se va plăti de fie-care hectar 
de livede de pruni câte 10, iar de fie
care hectar de vie lucrătdre câte 2 lei; 
este evident că transformarea vinului 
în rachifi nu mai e supusă la nici o taxă, 
și iată de ce : Când se pot strica vinurile? 
Presupuneți, D-lor, o recoltă fdrte abon
dentă, când ajunge cum a ajuns anul tre
cut decalitrul de vin 30 de bani; când nu 
mai sunt nici vase de capacitate a’i a- 
duna; evident că atunci '1 prefac în ra
chifi ; căci care ar mal fi folosul proprie
tarilor de vii cari dupe ce afi avut nenoro
cirea ca vinul care l'afi produs să nu’l p6tă 
vinde, dupe ce afi plătit taxa, arenda pămân
tului, imposite, să’l pedepsim că n’a putut 
să’l vân^ă ? căci, nimeni nu e nebun 
ca de bună voia lui din vin să facă rachifi 
întru cât vinul ’șl mănține prețul. De a- 
semenea dacă s’a stricat vinul fiind-că a 
a avut nenorocirea să nu capete nimica 
prin vânzare, >să '1 osîndim dacă ’l pre
face în rachifi ? Acăsta mi se pare că nu 
pdte intra în mintea nimănui. De aceea 
efi cred că D. ministru de finance va bine
voi a face o declarațiune categorică'că, 
întru cât proprietarul nu ’șl preface vi
nul în rachifi de cât când se află în ne
putință de a’i vinde din causa prețului, 
safi când s’a stricat, în asemenea cas încă 
nu ’l va supune la imposit; fiind-că nu 
se pdte înțelege a supune ruina la impo
sit. Nu mal pdte fi supus la altă taxă, de 
dre-ce a plătit o-dată taxa pe’hectar.

Voci: Dar dacă n'a plătit.
D. ministru de finance, M. Germani: 

D. Ștefăneanu a pus întrebarea ast-fel: 
Efi producător de vin am declarat că nu 
fac rachifi; dar în urmă, stricându-mi-se 
vinul, și voind a’i preface în rachifi, ce 
declarațiune să fac ?

D. G. Apostoleanu: Atunci avem 
art. 5 care sună ast-fel:

„Acei cari se vor dovedi că, contrarifi 
declarațiuni! lor, afi întrebuințat prune, 
tescovină, vin safi drojdii de vin la fabri
cați une de rachiuri safi afi înstrăinat a- 
semenea materii, sunt pacabili de pedep
sele prescrise prin art. 25 al legii asupra 
băuturilor spirtudse.*

D. vice-președinte : N'avem în dis
cuțiune acest articol.

D. G. Apostoleanu: Ideea ridicată de 
D. Ștefăneanu o avem în art. 5, unde se 
prevede că fabricarea rachiului din vin 
se taxdză conform legii.

Așa dar, D-lor, asupra articolului a- 
cesta nu am alt ce ^ice de cât că trebue 
să ’l votăm cu toții ast-fel cum este.

Voci : închiderea discuțiunei.
D. ministru de finance, M. Germani:
Vă rog, D-lor, să 'mi dați duoă minute 

de atențiune ca să lămurim o cestiune, 
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aceea adică a declarațiunel. Ideea se pre- sintă ast-fel: cine să facă declarațiunea ? Acela care are gând să fabrice țuică din vin ori tescovină, sati acela care n'are de gând ? Dupe legea actuală, aceia cari a- veafi de gând să facă țuică din prune ori tescovină erati datori să facă declarațiunea în timp util. Dar mă veți întreba, pentru ce am modificat acăstă disposi- țiune ? Să nu credeți că am putut să fac una ca acâsta din caprițiti sad din intențiunea de a persecuta pe unii posesori de livezi de pruni și de vil pentru ca să’l silesc să ’și taie prunii sati să 'șl pdr^ă avutul. Eti cred că nici unul dintre D-vdstre a putut presupune că ași fi avut a- câstă intențiune.Am făcut acâstă modificare pentru că marea maioritate...D. C. Ressu : Nu e maioritate aci, maioritate e în Bacăti.D. ministru de finance, M. Germani: D-lor, dacă ar fi să urmez pe D. întrerupător, ar trebui să fac legi speciale mal aprdpe pentru fie-care județ al țărei...Se scie însă că o lege se face pentru tdtă țâra, și acest punct de vedere general trebue să servâscă de basă unei legis- lațiuni seriose și echitabile.Din toți posesorii de livezi de pruni, 90 la sută sunt din acei cari în mod regulat transformă prunele în țuică, și numai 10 la sută sunt acei cari nu transformă; dovadă e că dincoce de Milcov, mal toți fără excepțiune fabrică țuică și aceștia posedă 117.000 pogdne de livezi de pruni, pe când dincolo de Milcov, unde cei mai mulți nu transformă prunele în țuică, posed numai 21.000 pogdne.Vedeți dar D-vdstre proporțiunea și trebue să recundsceți împreună cu mine că era mai natural și mai drept ca acei cari afi de gând să nu transforme produsul lor în țuică să facă ei declarațiunea, pentru că sunt mai puțini.Am crezut dar că trebuia să stabilim principiul de declarațiune pentru acei cari sunt mai puțini. De altminteri, dacă ei de obiceifi nu fac țuică, nu cred că ar fi o prea mare greutate pentru dânșii ca să facă o mică declarațiune la Primărie în acest sens, care declarațiune va ajunge prin filiera regulată la ministerul de finance.D. G. Pallade : Pe timbru.D. ministru de finance, M. Germani: Cu timbru. Dar dacă puneți cestiunea acâsta, atunci v’așl putea răspunde că mie, ca ministru de finance, mi-ar conveni mai bine ca toți să plătâscă timbrul și mai cu sâmă mi-ar conveni ca cei 90 la sută de dincdce de Milcov să facă declarațiunea timbrată cum că aii să producă țuică. Dar vedeți că eii am scutit de ori-ce declarațiune și, prin urmare, de ori-ce timbru, tocmai pe cei mai numeroși, și dacă D-vâstre voiți acum să scutiți și pe cei 10 la sută, o puteți face, puteți vota ori câte scutiri veți voi, nu numai în privința acestui cas, dar în ori și 

care alte cașuri. Insă atunci vă rog să'ml spuneți ce devine legea timbrului, și cu ce propuneți a împlini golul ce veți crea în budget și la acâstă ramură a veniturilor Statului ?Pe de altă parte, nici nu trebue să discutăm cu acâstă ocasiune disposițiunile legei timbrului, în ceea-ce privesce cașul ridicat de D. Ștefăneanu, și care a fost răfi înțeles de onor. D. Apostoleanu, adică dacă acel care are o vie, dupe ce a plătit o-dată taxa pentru ca să fabrice din tescovină safi drojdii țuică și i s'ar strica vinul și 'l-ar transforma în țuică^ acela nu mai are a plăti nimic.Dacă însă în cașul indicat de D. Ștefăneanu, cine-va declară că din via sa nu are să fabrice țuică, dar pe urmă i se strică vinul, așa în câte nevoit să'1 transforme în țuică, în cașul acesta negreșit, dacă se va constata că declarațiunea sa a fost făcută în bună credință, și că numai din întâmplare nenorocită că i s'a stricat vinul, a fost silit să '1 prefacă în țuică, efi cred că atunci n’ar trebui să fie supus de cât la plata simplă.Voci: închiderea discuțiunel.
D. I. Ștefăneanu: Cer cuvântul contra închiderel discuțiunel.
D. vice-președinte: Aveți cuvântul.
D. I. Ștefăneanu': D-le președinte, am luat cuvântul contra închidere! discuțiunel și rog pe onor. Cameră să nu închidă discuțiunea; fiind-că este de trebuință să se lămurâscă acâstă cestiune în mod clar cum să înțelâgă tdtă lumea și mai cu sâmă țăranii, pe cari ’I privesce mai cu deosebire acâstă lege.Efi nu ași dai avea nimic de ^is și nu m'ași opune la închiderea discuțiunel dacă ași sci că are să se constate în mod clar și categoric în procesul-verbal declarațiunea D-lul ministru de finance că, dacă se va constata că de bună credință s’a făcut declarațiunea din partea unul om care are o vie că nu va face țuică și că în urmă stricându-i-se vinul, a fost nevoit să '1 prefacă în țuică, atunci el nu va mal plăti o altă taxă nouă peste ceea-ce a dat deja pe pogonul de vie. Luând act de acâstă declarațiune a D-lul ministru de finance, efi nu mal am nimic de £is.— Se pune la vot închiderea discuțiunel și se primesce.D. Gr. Constantinescu: D-lor, la art. 4 s'a propus duoă amendamente: unul al D-lui Nicorescu în următărea coprindere:„Propunem ca declarațiunea cerută de „art. 4 să fie obligatorie numai pentru „acei proprietari cari înțeleg a întrebu- „ința fructul prunilor safi viei la facerea „de rachiuri*.
N. Nicorescu, C. Dobrescu-Argeș, M. 

Tzoni, C. C. Dobrescu, G. D. Pallade, 
G. Panu, Ch. S. Negoescu, G. Burghelea, 
I. Nădejde.

Asupra acestui amendament opiniunile s’afi împărțit, trei delegați: D-nil Apostoleanu, D. Robescu și efi am fost pentru 

respingere, iar cei-alți trei: D-nil Nicorescu, Ressu și Oroveanu afi fost pentru admitere.Prin urmare, amendamentul a că^ut prin paritate.Al duoilea amendament este acela al D-lul Tzone, în coprinderea următâre:„Iar dincolo de Milcov declarațiunile se vor face la aceeași epocă de cel cari voesc a transforma prunele în țuică.*Asemenea și acest amendament s’a respins de comitet cu paritate de voturi; pentru că am crezut, noi cel cari nu 'l-am admis, că nu se pdte face o lege eu disposițiunl speciale și diverse pentru diferitele localități din aceeași țără.—Se pune la vot amendamentul D-lul Nicorescu și se respinge.—Se pune la vot cu bile amendamentul D-lui Tzone și resultatul scrutinului este cel următor:
Votanți ....... 115Maioritate absolută. . • 58Bile albe pentru .... 47Bile negre contra ... 68

D. vice-președinte: Adunarea a respins amendamentul.D. Gr. Constantinescu: La acelaș articol mal este un amendament al D-lul Nădejde în coprinderea următâre:„Aceste declarațiunl vor fi scutite de timbru".
I. Nădejde, O. Dobrescu-Argeș, G. D. 

Pallade, G. Burghelea, G. Panu, C. G. 
Dobrescu.Acest amendament a că^ut cu paritate de voturi.—Se pune la vot acest amendament și se adoptă.—Se pune la vot art. 4 împreună cu acest amendament și se adoptă.D. vice-președinte: D. Nicorescu are cuvântul pentru a propune un articol nofi.D. N. Nicorescu: D-lor, am să atrag atențiunea D-vdstre a tutulor, și mal cu sămă a D-lui ministru de finance, asupra unei lacune fdrte mar! cari s'a strecurat în acest proiect.Pentru acoperirea acestei lacune voifi propune un articol nofi, care urmâză a se intercala dupe art. 4. Iată despre ce este vorba, D-lor: D. Ștefăneanu a făcut o întrebare D-lul ministru, și D. ministru a dat un răspuns, dupe părerea mea, nesatisfăcător; pentru că nu este conform cu nici una din disposițiunile acestui proiect de lege.In adevăr, D. Ștefăneanu întrâbă ce sdrtă e reservată rachiurilor fabricate din vin; și la acâsta, D. ministru de finance a dat o explicațiune parțială și fârte curiâsă; mal mult o apreciare personală a D-sale, neîntemeiată pe nici una din disposițiunile proiectului. D. ministru a luat, drept exemplu, cașul unul proprietar de vil care n’ar fi făcut, în termenul prescris, declarația că va întrebuința tescovina safi drojdiile la rachifi, și căruia, în cursul anului, stricându-i-se
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• cantitate dre-care de rin, el *l-artrans- 
forma In rachiu. In asemenea cas, gice D. 
ministru, dacă s’ar constata buna credin
ță a acelui om, rachiul lui np va fi se- 
cuestrat, cu tdte că n'a făcut declarațiune, 
și cu tdte că el n’a plătit taxa pe pogon.

D. ministrude finance, M. Germani: 
Nu! va plăti taxa prevăzută delege pen
tru pogdnele lui de vil.

D. N. Nicorescu : EI, D-lor ! Curidsă 
manieră de a interpreta legile.

Răspunsul D-vdstre, D-le ministru, a- 
gravăză încă mai mult cașul. (Intreru- 
Peri). .

D-lor deputați, de la punerea în dis
cuțiune a acestui proiect de lege, v'am 
dovedit că m’am ocupat de acăstă mate
rie, și n'am venit să aduc Înaintea D-vds- 
tre lucruri pe cari nu le-am studiat. Vă 
rog dar, să bine-voiți a asculta In liniște 
explicațiunile ce voiti avea ondre să vă 
dati, și veți vedea că cașul ce vă semna
lez este fdrte grav și că merită tdtă aten
țiunea D-vdstre.

Aicea, D-lor, nu este vorba numai de 
un cas isolat ca acel de care v’a vorbit D. 
ministru. Eti ridic cestiunea mai sus. Eti 
vă întreb ce sortă este reservată, prin pro
iect, rachiului din vin și coniacului ?

Pentru ca să vedeți mai bine temeiul 
observați unilor mele voiti începe prin a 
ve arăta care a fost situațiunea legală a 
spirtului din vin, sub legea din 1882, și 
care este situațiunea lui sub legea din 
1886 actualmente în vigdre.

Prin legea de la 1882, care institue, 
pentru prima dră impositul pe pogon, ra
chiurile fabricate din vin erati asimilate 
spirtului din cereale. Rachiurile din vin 
plătiati, ca și alcoolul, taxa pe grad. Ele 
nu se bucurati de favorile acordate atunci 
numai rachiului din prune, din tescovină 
și din drojdii.

Iată, D-lor, am aicea legea din 14 Fe
bruarie 1882. Prin art. 1 se gice că tdte 
spirturile și rachiurile fabricate din ori
ce materii sunt supuse, fără nici o distinc- 
țiune, unei taxe" de 2 7, bani pe gradul 
de tărie alcoolică, pentru fie-care deca- 
litru.

Acesta, D-lor, este principiul general 
al legei din care reiese că tdte spirturile, 
și acele din cereale, și acele din prune, 
din vin, din drojdii, din tescovină sunt 
supuse unei taxe uniforme de 27, bani pe 
grad.

Să vedeți acum, la cari spirturi se re
feră excepțiunea cuprinsă în ultimul ali
niat al art. 1.

Iată acestă excepțiune :
„Pentru înlesnirea percepțiunel, taxele 

„asupra rachiurilor prin cazane, din pru- 
^ne, drojdii și tescovina se vor înlocui 
„printr'o dare anuală de un leti pentru 
„fie-care pogon de vie sati de pruni*.

Va să gică numai rachiurile fabricate 
din prune, drojdii și tescovină erati apă
rate de taxa pe grad. Pe când rachiurile 
din vin, adecă coniacurile, rămâniati su
puse la taxa pe grad.

Acesta este înțelesul legei de la 1882. 
Dar apoi, cine nu scie, afară ddră de D. 
ministru de finance, cine nu scie, gic, că 
coniacul fabricat la UlmenI, la Berheciu 
și în alte părți, n'a încetat nici o-dată de 
a plăti taxa pe grad ? Până la legea din 
1886 el a plătit aceeași taxă pe grad, pe 
care o plătia și alcoolul din cereale.

De la 1886 încdce, situațiunea coniacu
lui este asimilată cu acea a țuicei. Astăgi 
spirturile din vin plătesc patru bani pe 
grad întocmai ca și țuica.

Iată, D-lor, textul legei din Martie 
1886 :

Art. 1, al. b. Pentru alcoolurile’din 
fructe, tescovină, vin și drojdii din vin se 
va plăti 4 bani de grad, pentru fie care 
deoalitru.

Vedeți dar, D-lor,că rachiurile din vin 
sunt anume prevăgute și indicate prin 
legea actuală.

Și, D-lor, când este vorba de spirturile 
din vin, trebue să nu scăpăm din vedere 
că avem a face cu o adevărată industrie 
specială care din ce în ce ia o desvoltare 
mai mare la noi în țără, și ale cărei pro
duse sunt chemate să facă o concurență 
puternică produselor similare ale celor- 
alte industrii alcoolice. De ce, dar, D. 
ministru ne vorbesce numai de un proprie
tar de vil care ar face spirt, In mod în
tâmplător, din o cantitate de vin ce s’ar 
fi alterat în propria sa pivniță? De ce nu 
are D-sa în privire fabricațiunea conia
curilor, și în genere fabricarea spirtului 
din vin, care se pdte întreprinde pe o 
scară întinsă de ori-care cumpărător de 
vinuri ?

D-lor, prin proiectul ce a^em în discu
țiune, ori-care ar fi afirmațiunea D-lui 
ministru, fabricațiunea spirtului din vin 
este apărată de ori-ce taxă. (Protestări).

Vă pot demonstra lucrul acesta ime
diat. Iată, D-lor, cum este așegat imposi
tul spirtdselor, prin cele d’ântâiti duoă 
articole ale proiectului:

Articolul ântâiti pune principiul că tdte 
spirturile, în genere, provenite din ori-ce 
substanțe, sunt supuse unei taxe unifor
me de 5 bani pe grad, pentru fie-care 
decalitru.

ApoPse stabilesce excepțiunea următd- 
re prin art. 2.

Pentru înlesnirea constatărilor și a îm
plinirilor, taxa asupra rachiurilor fabri
cate din prune, tescovină, vin și drojdii 
de vin, se percepe dupe ^întinderea pămân
turilor producătăre, plătindu-se de fie-care 
hectar de livede de pruni câte 10 lei, iar 
de fte-eare hectar de vie lucrătâre câte 2 lei.

Cu alte vorbe, prin disposițiunea cu
prinsă în art. 2 se desființdză taxa pe 
grad la rachiurile din prune, din tesco
vină, din drojdii de vin, precum și la ra
chiurile din vin; și se înlocuesce pentru 
tdte aceste rachiuri prin o dare pe ecta- 
rul de livegi sati de vii.

D-lor, legea de la 1882 desființa taxa 
. pe grad numai de la rachiurile din pru
ne, din tescovină și din drojdii. D. mi
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nistru de finance întinde acăstă măsură, 
acestă favdre, și la spirtul de vin. .Pri
cepeți, acum, deosebirea enormă ce este, 
în acăstă privință între legea de la 1882 
și între proiectul de astăgi ?

Ori-ce ar gice D. ministru, proiectul 
D-sale, cu sciință sati prin scăpare din 
vedere, scutesce industria coniacurilor de 
ori-ce imposit. (întreruperi).

Vedeți! Mai mulți din colegii noștri 
nu vor să admită acăsta și se întrăbă 
cum se pdte ca coniacurile să nu plătăscă 
nici un imposit.

D. ministru de finance, M. Germani: 
Vor plăti.

D. N. Nicorescu: D-lor, am fost da
tor să insist asupra acestui punct și să. 
dovedesc D-lui ministru că D-sa este în- 
tr’o perfectă erdre.

Nu, D-le ministru ! Dupe proiectul de 
lege al D-tale, coniacurile și în genere 
tdte rachiurile din vin nu vor mai plăti 
nici o taxă.

Acăsta este o adevărată enormitate; și 
eti sunt mai mult îndemnat a crede că 
ați comis’o prin scăpare de vedere, iar nu 
prin o intențiune deliberată.

In tot cașul, D-lor, eti cer de la D. 
ministru o mărturisire francă în acăstă 
privință. Să bine-voiască a ne spune 
dacă în adevăr a avut gândul să aducă 
acăstă scutire de imposit rachiurilor 
de vin. .

Dacă nu, atunci să bine-voiască a se 
uni cu mine și a cere Introducerea unul 
noti articol prin care să impunem la o 
taxă pe grad tdte aceste rachiuri.

Dacă n’ași fi văgut idei preconcepute 
de la unii din D-nii deputați, cari mă 
întrerup, și cari n’ati pătruns spiritul 
proiectului ce avem în discuțiune, n’ași 
fi avut trebuință să invoc în sprijinul 
meti vocea mal autorisată a D-lui mi
nistru.

Aștept dar răspunsul D-lul ministru 
de la care văd că nu se mal pdte sus
trage, și apoi voiti propune amenda
mentul meti.

D. ministru de finance, M. Germani: 
D-lor, n’am voit să ascund nici să scu
tesc nimic pe ascuns sati în mod indirect; 
nici un spirt sati alcool de vin n’a fost 
asimilat alcoolului de cereale.

D. N. Nicorescu: A fost în legea 
de la 1882.

D. ministru al financelor, M. Ger
mani: Iată ce gice legea de la 1886 :

„Pentru alcoolurile din cereale, car
tofi, rădăcini și alte asemenea, se va plăti 
8 bani pe grad pentru fie-care decalitru.

„Pentru alcoolurile din fructe, tesco
vină, vin și drojdii de vin, se va plăti 
4 bani de grad, pentru fie-care deca
litru.

Vedeți dar, D-lor, că n’a fost asimi
lare; spirtul din cereale plătea 8 bani pe 
grad, alcoolul diu vin plătea 4 bani la 
grad. Mal mult încă: In ceea-ce pri
vesce prima de export, iarăși nu a fost 
asimilare; căci pentru exportul spirtului
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din cereale m plătea o primă de 21/, bani, 
iar pentru exportul spirtului devin P/2 
bani.

Nu era dar nici un fel de asimilare, și 
ed când am modificat legea am Înțe
les că tdte produsele din vii și din li
vezi de pruni să fie scutite de ori-ce 
taxă pe grad și să nu fie supuse de cât 
4a plata pe hectar.

D. N. Nicorescu: Cer cuvântul.
D. ministru al flnancelor, M. Ger

mani: Ast-fel e legea, ast-fel e Înțele
sul ei deschis, întreg și pe față...

D. N. Nicorescu: Nu e așa; cer cu
vântul.

D. ministru al flnancelor, M. Ger
mani: Liber este D. Nicorescu să facă 
aprecierile ce ’I va plăcea; ed Insă am su
pus legea nu D-sale personal, ci onor. 
Adunări.

Voci: închiderea discuțiunel.
D. I. Lahovari: Rog pe onor. Ca

meră să bine- voiască a nu închide discu
țiunea; fiind-că e vorba de o cestiune 
care are destulă importanță; căci dacă 
în unele privinți am făcut scutiri mari 
pentru ca să favorisăm nisce industrii in
teresante, am scăpat din vedere a supune 
la taxă un alt produs, care trebue să plă- 
tescă și el ceva, ca să putem împlini 
cel puțin o parte dre-care din golul ce 
va lăsa în budget punerea în lucrare a 
legei ce votăm acum.

D. N. Voinov: Cer cuvântul pentru 
închiderea discuțiunel.

D. I. Lahovari: De aceea vă rog să 
nu închideți discuțiunea și să ’mi per
miteți ca in puține cuvinte să arăt că 
fdrte lesne s’ar putea îndrepta greșala 
ce s’a comis, pentru ca ast-fel să facem o 
lege și mai drăptă și mai bine cumpănită.

D. N. Voinov : Ed ași ruga pe onor. 
Camerăsă închidă discuțiunea;căci prelun
girea el nu pdte să ne dea nici un resultat

Când ministrul care aduce acăstă lege 
spune lămurit că nu Înțelege ca spirtu- 
rile de vin să fie supuse la taxa pe grad, 
ci înțelege să fie taxate pe pogon, cred 
că nu este de nici un folos să mal pre
lungim discuțiunea pentru ca să arătăm 
D-lui ministru că trebue numai de cât 
să pună taxă pe spirturile sad alcoolurile 
de viu; și pe de altă parte vâ mărturisesc 
că nu înțeleg cum 'și-ar putea lua Ca
mera rolul de a cere guvernului să pună 
taxe acolo unde el Înțelege să scadă; căci 
este bine constatat, dupe declarațiunea 
D-lui ministru, că spirturile de vin nu 
plătesc nici o taxă. Efi sunt de idee dar 
ca să închidem discuțiunea.

— Se pune la vot închiderea discu
țiunel și se primesce.

D. N. Nicorescu: Iată, D-le preșe
dinte, amendamentul ce propun ed.

D. vice-președinte: V’am rugat, 
D-le Nicorescu, să formulați la timp a- 
mendamentul D-vdstre ; dar acum, dupe 
Închiderea discuțiunel, nu '1 mai pot 
primi.

D. N. Nicorescu: Cer cuvântul în 
cestiune de regulament.

D. vice-președinte : Aveți cuvântul.
D. N. Nicorescu : D-lor deputați, D. 

președinte refusă de a pune amendamentul 
med la vot, picând că este târ^id, că este 
presintat la biurod în urma închidere! 
discuțiunel.

Protestez în contra modului acesta de 
a aplica regulamentul. Amendamentul 
med este propus de când ’mi ați acordat 
cuvântul, ’l-am desvoltat, s’a discutat....

D. vice-președinte : V’am rugat de 
duoâ ori să’l formulați și n’ați voit.

D. N. Nicorescu: Cum ! A propune 
un amendament însemnâză depunerea u- 
nui petec de hârtie pe biuroul Camerei ? 
’L-am anunțat și 'l-am desvoltat și Ca
mera are cunoscință de dânsul.

Vâ rog dar, D-ie președinte, să bine
voiți a pune acest amendament la vot 
pentru ca să fie bine constatat că, dacă el 
se respinge, maioritatea Camerei a apro
bat vederile D-lui ministru, că acest pro
iect de lege merge din scutire în scutire, 
din favore în favăre... (Sgomot, protes
tări). Protestările acestea nu le înțeleg.

Ed am dreptul aci de a sprijini un in
teres mai sacru, care este mai pre sus de 
cât interesele cutărel sad cutărel per
sdne, ed sprijin interesul țârei.... (între
ruperi).

D. vice-președinte : D-le Nicorescu, 
ed nu pot pune amendamentul D-v6stre 
la vot; pentru că nu ’l-ațl presentat la 
biurod înainte de închiderea discuțiunel.

Acăsta însă nu vâ împedică de a’l pre
sinta dupe art. 6.

D. N. Nicorescu: Dupe art. 6 nu se 
pdte.

D. vice-președinte : D-vdstră nu ați 
făcut de cât un discurs academic și n’ați 
propus amendamentul de cât dupe închi
derea discuțiunel.

D. I. Leca: Aci nu suntem la Aca
demie. D. Nicorescu a desvoltat amenda
mentul și, prin urmare, trebue să’l puneți 
la vot.

D. vice-președinte : Pdte să’l depue 
la articolul următor. Acum s’a închis dis
cuțiunea asupra acestui articol și nu pot 
să’l pun la vot.

D. N. Nicorescu : Sistemul D-vdstre 
este periculos, fără a fi cel puțin expedi
tiv; fiind-că, pe lângă timpul ce ne ați 
făcut a perde acum cu acăstă cestiune de 
regulament pe care nu trebuia să o pro- 
vocațl, apoi, dacă ’mi dați dreptul să vin 
cu acest amendament dupe art. 5, atunci 
vom deschide din nofi acăstă discuțiune...

D. vice-președinte: Trecem la art. 5.
D. Gr. Constantinescu: La acest ar

ticol s’a propus următorul amendament:
„La art. 5 propunem a se șterge cu

vântul „vin*. A. G. Hinna, G. Panu, G. 
Burghelea, C, O. Dobrescu.*

Comitetul delegaților ’l-a respins.
— Se pune la vot acest amendament 

și se respinge.
— Se pune la vot art. 5 și se adoptă.

D. vlce-președlnte: Acum vine a- 
mendamentul D-lui Nicorescu.

D. Gr. Constantinescu: Amenda
mentul D-lui Nicorescu este în coprin- 
derea următdre:

„Rachiurile fabricate din vin vor plăti 
taxa fixată pentru spirturi.*

D. ministru de finance, M. Ger
mani : Observați, D-lor, că amendamentul 
acesta este cu totul contrarifi art.* 2 votat 
deja, care iată ce ^ice:

„Pentru înlesnirea constatărilor și a 
împlinirilor, taxa asupra rachiurilor fa
bricate din prune, tescovină, vin și drojdii 
de vin se percepe dupe întinderea pămân
turilor producâtăre, plătindu-se de fie 
care hectar de li vede de pruni câte 10 
lei, iar de fie care hectar de vie lucrătăre 
câte 2 lei.“

Onorabila Adunare a bine-voit a vota 
pentru înlesnirea constatărei și împlini
rea taxelor asupra rachiurilor fabricate 
din prune, tescovină, vin și drojdii de 
vin, ca ele să se percăpă dupe întinderea 
locului producător și acum să propune 
ca rachiul fabricat din vin să plătăscă 
taxa de 5 bani. Acăsta mi se pare că este 
o împovărare prea mare și o a duoa taxă 
asupra aceluiași articol.

Voci : Prea bine!
— Se pune la vot amendamentul aD-luI 

Nicorescu și se respinge.
D. Gr. Constantinescu : Acum vine 

un nofi articol al D-lui Apostoleanu.
D. G. Apostoleanu : D-lor/când s’afi 

luat basele pentru impunerea rachiului 
fabricat din prune, drojdii, tescovină etc., 
s'a avut în vedere maioritatea cașurilor, 
adică produsele de pe proprietățile nesu
puse la embatic safi besman. întreb a- 
cum, cum are să se aplice art. 2 la aseme
nea proprietăți unde este un proprietar 
embaticar și un proprietar care ia bes- 
manul safi embaticul în natură ?

Proprietarul embaticar ^ice: efrnu pre
fac tescovina în rachifi, și prin acăstă de- 
clarațiune m’am conformat legei. Dar ce 
se face în cașul când un proprietar are o 
cantitate de vin care s’a stricat, din causă 
că în anii de abundență nu 'l-a putut des
face ? Sunt nevoit a reveni la ceea-ce am 
avut ondre a mai spune și ieri, că vinu
rile nu se prefac in rachifi, de cât atunci 
când nu se pot petrece alt-fel, și în acest 
cas dacă am impune rachiul fabricat din 
vin ar fi a lua duoă pei dupe o 6e, ceea- 
ce nu se păte.

In comitetul delegaților a fost o scă
pare din vedere că nu s’a prevăzut acest 
cas; pentru că acesta este un cas care se 
întâmplă mal rar, și este de sperat că va 
fi din ce în ce mal rar; căci de la publi
carea noului codice embaticuri nu se mai 
pot înființa.

De aceea am prevăzut acăstă disposi
țiune în amendamentul mefi, că vinurile 
provenite din proprietăți supuse la besman 
safi embatic....

O voce : De vinurile stricate este vorba.
D. G. Apostoleanu : Tocmai pentru 
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că este vorba de vinurile stricate cari se 
prefac in rachiti, m’am gândit că este 
bine să se facă ceva pentru viile cu dijmă 
sati otașniță; pentru că nisce asemenea 
vii ati duoi proprietari și cred că nu este 
bine ca, dacă proprietarul viei nu a făcut 
declarațiune că nh voesce să facă rachiti 
din vin, atunci proprietarul cultivator, a
cela care dă dijma sati otașnița, să fie su
pus la plata de taxă, când, din causă că 
i s’a stricat vinul, el ’l preface in rachiti.

Am creZut că acest cas trebue prevă
zut de lege și de aceea am propus acest 
amendament.

O voce : Se face mare încurcătură.
D. G. Apostoleanu : Nn se aduce nici 

o încurcătură; căci s’a mai explicat încă 
o-dată că vinul nu se preface în rachiti 
de cât atunci când se strică, sati nu se 
pdte vinde ca vin din causa prețurilor 
derisorie ce sunt în anii de mare abun
dență... (Sgomot). Fiind-că se pot ivi a
semenea cașuri, am ondre a propune ur
mătorul amendament :

„Vinurile provenite din proprietățile 
supuse otașniței (dișmel) și pe cât repre
sintă dreptul de dișmă (otașnița) prefă- 
cându-le în rachiuri, nu vor fi supuse 
taxei acestei legi' prin urmare, nici pe- 
nalităței de la art. 5“.

— Se pune la vot amendamentulD-lui 
Apostoleanu și se respinge.

, — Se citesce art. 6 care se adoptă fără 
discuțiune.

— Se dă citire art. 7.
D. Gr. Constantlnesou: Asupra a- 

cestul articol sunt următdrele amenda
mente :

I. Rachiurile, cari cad sub prevederile 
art. 2 de mai sus și cari se vor afla fabri
cate în deposite la epoca aplicărei legei 
de față, vor plăti o taxă de 2 bani de 
grad, de fie-care decalitru în condițiunile 
legii din 29 Martie 1886.

I. C. Grădișteanu, I. G. Leca, V. Ur- 
seanu, G. Em. Lahovari, M. Tzone, M. 
Balș, I. Nucșoreanu, V. G. Poenaru, D. 
C. Popescu.

II. Rachiurile cari cad sub prevederile 
art. 2 de mai sus și cari se vor afla fa
bricate în deposit, la epoca aplicărei legii, 
vor plăti taxa prevăzută la art. 2.

F. G. Mortzun, I. Nădejde, O. Do- 
brescu-Argeș, Dr. Severeanu, Dr. Ma- 
eridescu. C. G. Dobrescu.

D. N. Nicorescu: D-lor, am luat cu
vântul ca să propun la art. 7 un amen
dament având de obiect ca rachiurile pro
venite din prune, din tescovină, vin și 
drojdii de vin, aflate în deposite, la pro
mulgarea acestei legi să fie supuse la 
o taxă pe grad.

Ca să nu mi se întâmple ceea-ce mi s’a 
Întâmplat cu cel-alt amendament, am avut 
grija să ’mi-’l scriti pe acesta dinainte, și 
ea să’i arăt D-lui președinte.

Propun următdrea redacțiune pentru 
art. 7:

Rachiurile din prune, tescovină vin și 
drojdii de vin, fabricate și aflate in depo

site la epoca aplicăreilegei de față, rămân 
supuse taxei pe gradul de tărie alcoolică, 
pe care o vor plăti treptat la punerea lor 
in consumațiune.

Ministerul de finance va constata prin 
agenții săi cantitatea acelor rachiuri, îna
inte de promulgarea presentei legi.

D-lor, în materia acăsta avem un pre
cedent... (întreruperi).

înainte de a merge mai departe, ’mi 
permit a vâ face o rugăminte: Ori aveți 
de gând să ascultați o desbatere seridsă 
asupra acestei materii, ori nu ? Eă consi
der cestiunea prevăZută la art. 7. Ca fi
ind de cea mal mare importanță, și D-vds
tre nu puteți să nu o examinați cu tdtă 
băgarea de sămă.

D-lor, disposițiunea coprinsă în art. 7 
este, ca să Zic așa, partea culminantă a 
acestui proiect; și eă mă întreb pentru 
ce a introdus-o D. ministru tocmai Ia art. 
7, când locul el era în art. 1.

In adevăr, mi se pare că acest proiect 
de lege, întocmit cu pretenția de a ușura 
un imposit, nu a avut altă idee, nu a a
vut alt mobil în mintea autorului, de 
cât preocuparea de a se ajunge la scuti
rea de taxe a rachiului aflat în deposite.

Și dacă mai adăogați pe lângă acăstă 
preocupare și observațiunea cea-altă..... 
Reclam, D-le președinte, contra sistemu
lui acesta de-a se acapara banca ministe
rială, și a nu ni se da atențiune,

D. vice-președinte: Bine-voiți a con
tinua.

D. N. Nicorescu : Eă voiă continua, 
neapărat; dar văd pe D. ministru neînce
tat în conversațiune cu D-nii deputațl ce 
încungiur banca ministerială.

D. ministru al financelor, M. Ger
mani: Câtă răbdare va avea Camera, voiă 
avea și eă. (Ilaritate).

D. N. Nicorescu : Eă văd că D. mi
nistru nu vrea să aibă nici un fel de 
răbdare.

D. vice-președinte: Vorbiți Adună
rei, dacă banca ministerială nu vă as
cultă.

D. N. Nicorescu: D-le președinte, re
gulamentul nu vă autorisă să faceți ase
menea observațiuni deputaților; și când 
banca ministerială nu voiesce să asculte, 
D-vdstră sunteți puși acolo, ca să o che
mați la ascultare. Noi nu suntem veniți 
aci să facem discuțiunl pentru galerie; ci, 
în mod contradictor, deputății cu miniș
trii, să desbatem asupra intereselor țărei. 
ț)ic dar că dacă, pre lângă preocuparea 
care a dominat în spiritul acestui proiect 
de a scuti de ori-ce tată rachiurile aflate 
în deposit, mal adăogăm și cea-altă mă
sură prin cari se scutesc fabricele mari 
de cogneac, precum cea de la Ulmeni și 
altele, de ori-ce taxă de fabricare, atunci 
începem să ne dăm sâma de adevăratul 
înțeles al acestui proiect de lege. D-lor, 
am Zis la început că în acăstă privință 
avem un precedent. Și veți vedea D-vds
tre cum sub guvernul colectivist, un ase
menea cas s’a resolvat de un fost minis

tru de finance. La 1882 ne aflam, în pn 
vința acestei legislațiuni, în aceeași po 
sițiune în care ne aflăm și aZi.

Până la 1882, jrachiul din fructe en 
supus la o taxă pe grad care, prin lega 
din 1882, s’a desființat, înlocuindu-seci 
un imposit pe pogon. Și atunci însă, a 
și acum, s’a născut întrebarea: Care n 
fi sdrta rachiurilor pe cari legea promol 
gată la 1 Aprilie 1882, le găsea în depc 
site, și cari erați fabricate sub imperii 
legei care le supunea la o taxă pe grad

Tot acăstă întrebare se nasce și asUdi 
D. ministru de finance, prin proiectul sâ 
desființăză taxa de 4 bani care Iova 
până aZI rachiurile din fructe, transfer* 
mându-o într’un imposit pe hectar. Cm 
e însă sdrta rachiurilor fabricate sub im* 
periul veche! legi, adică a taxațiunelp 
grade, și cari n’ati plătit încă acea tari, 
aflându-se în deposit, până în Ziua pro
mulgărei legei ce discutăm astăZi?

Să vă arăt, D-lor, mal ântâiti cum si 
resolvat cașul acesta la 1882? Legea din 
1882 nu prevăZuse în corpul el nici o 
disposițiune în acăstă privință; însă mi* 
nistrul de finance de atunci—pentru ci 
așa era spiritul în care concepuse proiectul 
săti de reforme—printr’un regulament a 
supus tdte rachiurile aflate în deposit la 
plata taxei pe grad, potrivit legei sub 
imperiul căreea ele se fabricaseră.

D. R. Pătărlăgeanu: Ceea-ce a adus 
o mare perturbare.

D. N. Nicorescu: Toți posesorii de de
posite de țuică de atunci spuneați ca acesta 
măsură le-a adus o mare perturbare; și 
ecoul lor ’l repetă aZI D. Pătărlăgeanu. 
(Ilaritate).

In urma regulamentului, făcut de mi
nistrul de finance, și a perceperel impo
situlul pe grad, s’ati ivit reclamațiunl 
s’ati făcut procese Statului. Tdte recla- 
mațiunile însă ati căZut înaintea instan* 
țelor.

Posesorii de țuică nu s’ati mulțumii 
numai pe atât. El ati făcut să se aduci 
cașul lor în sînul Parlamentului, pe cale 
de interpelare ; și veți vedea ce răspuns 
a dat George Lecca, misistrul de finance 
de atunci. Acel răspuns constitue o ade
vărată interpretare a legei, și v’ar putea 
servi și D-vdstre, D-le ministru, ca o so- 
luțiune onestă a acestei cestiuni.

In conformitate cu interpretarea minis
trului de atunci, și pe temeiul regob* 
mentulul elaborat de ministerul de fi
nance, s’a urmărit cu exactitate percepe
rea tutulor taxelor datorite fiscului de li 
spirturile aflate în deposite.

Vă rog să ascultați acum chiar răspun
sul ministrului Lecca:

„O. ministru de finance, G. 
„D-lor deputațl, și eă am înțeles, car 
„D. Dimancea, că privilegiați în ceștii 
„de dări nu pot să fie în Statul român ; 
„și de aceea chiar înainte de 1 Ap^ 
„am făcut o scriere generală asupra te* 
„tulor spirturilor provenite din prunei 
„tescovină, pentru ca să seim ce avutp<* 
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„sedăm tn materie de spirtudse care n’aâ 
„plătit taxele fiscale. D-sa mă întrebă : 
„dre aceste rachiuri produse Înainte de 
„1 Aprilie sunt supuse la taxele legei 
„vechi saâ la taxele legei noui ?

„Ori ce taxe neplătite sub legea veche, 
„îndată ce a trecut 1 Aprilie, de când se 
„aplica legea spirtuoselor pe care ați vo- 
„tat'o D-vdstre, se vor plăti dupe legea 
„cea nouă, și ori-ce spirtudse provenite 
„din recolta anului trecut, aâ să fie su- 
„puse la taxele din noua lege. Iar Încât 
„privesce rachiurile recoltei anului vii- 
„tor, acele vor plăti numai un leâ la 
„pogon, Insă aci este ceva de viitor; tre- 
„cutul noi’l-am scris, 'l-am catagrafiat și 
„’l-am pus tn roluri; și acei cari aâ ase- 
„ menea spirturi, dacă voiesc să le consu- 
„me, trebue să plătăscă taxele legale, și 
„dacă le vor consuma fără să le plătăscă, 
„vor fi supuși la penalitățile și amenzile 
„prevăzute de lege. (Aplause).

Voci: Cari taxe ?
„D. ministru de finance, G. Lecca : 

„Cele prevăzute tn lege.....
„D-lor, de la 1 Aprilie a. c., nu se mai 

„pdte percepe taxă pe spirturi saâ pe ra- 
„chiâ, de cât conform noului tarif; și acei 
„cari aâ voit să beneficieze de taxele vechi, 
„trebuia să le fi plătit înainte.

„D. N. I. Constantinescu : D. mi- 
„ nistru se contrazice, dacă nu mă tnșel.

„D. ministru de finance G. Lecca : 
„Nu mă contrazic de loc ; și drept do- 
„vadă, vă voiâ cita articolul din noua 
Jege:

Tdte spirturile, rachiurile și berea, in
digene sau importate, destinate consuma
ției in țăra, sunt supuse la plata taxelor 
urmădre:

a). Pentru fie-care decalitru de spirt 
sau rachiu se va percepe câte duoi bani 
și jumătate de fie-care grad de tărie.

„Prin urmare, nu’putem de cât să ce- 
„rem să plătăscă taxa pe vadră și pe grad, 
„pentru tdte rachiurile de prune și de 
„tescovină cari aâ fost fabricate din pro- 
„dusul anilor trecuți; iar pentru cea ce 
„se va fabrica pe viitor, se va percepe taxa 
„de 1 lei pe pogon de vie saâ livede de 
„prune, iar nu pe vadră și pe grad.u

Dupe cum vedeți, fostul ministru de 
finance, declară că el a supus la taxa pe 
gradul de tărie tdte spirturile aflate în 
deposite, și cari eraâ fabricate din recol
tele anilor trecuți; și încă s'a perceput 
în cursul unul an întregul imposit cu
venit pentru tdte rachiurile aflate în de
posite.

Și acele taxe, cari constitueaâ un venit 
însemnat, s’aâ perceput până la cea din 
urmă.

Pentru ce astăZi D. ministru de finance 
vineâ și apără acele deposite cari tn u
nele cașuri sunt fdrte bine aprovisionate? 
întrebați pe unii din fabricanții mari și 
veți căpăta ample informațiuni în a- 
căstă privință.

Dacă veți bine voi apoi să aduceți a
cele informațiuni Înaintea Parlamentului, 

vom avea un element mal mult pentru ca 
să ne facem o convingere deplină în pri
vința moțiunilor ce v'aâ îndemnat să fa
ceți o asemenea faptă.

D-lor, care este motivul pe care cu 
tdte acestea mi-’l pune înainte D. mi
nistru, pentru a motiva acăstă disposiți
une arbitrară, nedrăptă și vătămătdre a
tât intereselor fiscului cât și acelor co
mercianți și fabricanți cari nu aâ rachi
uri îngrămădite în depositele lor ?

D. ministru de finance, în expunerea 
sa de motive, ne spune că este drept 
ca proprietarii unor asemenea rachiuri, 
aflate în deposite, să nu plătăscă taxa pe 
grad; pentru că, de la Z*0* promulgărel 
acestei legi, ei vor plăti impositul pe po
gon saâ hectar.

Ce are aface taxa pe hectar, care pri
vesce anii viitori care privesce recol
tele viitdre, cu fabricațiunea făcută în 
timpul legei vechi, adică cu acele pro
duse cari nu aâ plătit până a^I nici un 
imposit ? •

Pentru că, D-lor, trebue să sciți că 
prin legea de la 1886, tdte aceste spirturl, 
grămădite în deposite, sunt aparate de 
taxe până în momentul când ele se pun 
în consumațiune.

Spirturile păstrate în beciurile vaste 
aleD-Ior Marghiloman și Săulescu, de e
xemplu, saâ în beciurile tutulor marilor 
fabricanți, n’aâ plătit și nu vor plăti 
până în momentul promulgărel acestei 
legi nici un imposit.

Ba mai mult de cât atâta, unii din a
cești mari fabricanți saâ mari întreposi- 
tarl de alcooluri, luând cunoscință din 
vreme de disposițiunile coprinse în acest 
proiect de lege, aâ putut să’și sporăscă, 
în mod considerabil, depositele lor.

Cine, în adevăr, ar fi putut să împe
dice pe nisce asemea dmenl, cari pot avea 
relațiuni prețiose chiar în ministerul de fi
nance. Să monopoliseze asemenea marfă și 
s’o pună, apoi, a duoa Zi dupe promulga
rea acestei legi, în desfacere, fără a plăti 
veri-un imposit.

D-lor deputați, când vorbiam în discu
țiunea generala asupra acestui proiect, 
am făcut observațiunea acesta că printre 
tdte motivele cari se aduc înainte, în spri
jinul acestui proiect de lege, numai unul 
singur era valabil: Solicitudinea D-vds
tre pentru țăranii fabricanți de țuică, 
(întreruperi).

Când aud pe D. Marghiloman și pe 
vecinul D-sale D. Săulescu protestând 
în numele micilor proprietari, și afir
mând că și ei sunt depositarl de spirturl, 
să bine-voiască a’mi permite să me în- 
scriâ în contra afîrmațiunilor D-lor. Pe 
de o parte D-lor mărturisesc, în gura 
mare, că sunt însuflețiți de o dragoste 
nemărginită pentru populațiunile de la 
munte. Că acestă reformă, care aduce o 
perturbare în industria alcoolică, se face 
numai în scopul de a se ocroti interesele 
și munca producătorului celui mic, a ță
ranului de la munte; iar pe de altă parte.

D-lor crează tot felul de avantage, de 
privilegii numai pentru cel bogați, pen
tru posesorii cel mari de deposite de țuică.

Dar, bine, D-lor, unde vă sunt țăranii 
cari aâ pivnițele lor pline cu deposite de 
țuică fabricată din recoltele anilor tre
cuți? In beneficiul cui dar puneți în 
proiectul acesta atâtea favoruri și atâtea 
scutiri de imposite ?

D. ministru a explicat, fără a convinge 
pe nimeni, necesitatea de a se scuti de 
ori-ce taxe pe viitor rachiurile din vin. 
Saâ, mai bine, D-sa ni-a convins pe toți 
că acea măsură este numai un privilegiâ 
acordat fabricilor de cogniacuri.

Acum să bine-voiască a ne spune, în 
hatârul cui se acordă scutirea de taxe de- 
p os ițelor de țuică cari nu aâ plătit și nici 
vor plăti veri-o taxă dre-care?

D-lor, v’am arătat ce s’a făcut în 1882 
în privința depositelor de țuică. Tdte 
spirturile aflate în deposite în momentul 
promulgărel legei din 1882 aâ fost supuse 
la plata taxei pe grad.

Sunteți datori să faceți și D-vdstre 
tot așa. Trebue să primiți dar amenda
mentul meâ, prin care propun că tdte ra
chiurile aflate în deposite, îu momentul 
promulgărel legei pe care o discutăm a
cum, să fie supuse a plăti o taxă pe grad, 
și acea taxă să fie în raport cu taxele ce 
plătesc cele-alte spirturi, iar nu numai o 
taxă derisorie. Sunteți dar datori să pri
miți amendamentul meâ, în sensul că 
spirturile aflate în deposit pentru că a
ceste rachiuri sunt menite a face concu
rență spirtului din cereale.

D-lor, D. ministru 'mi trimite răspuns 
că se unesce cu amendamentul meâ. ’MI 
pare bine că face acestă declarațiune, 'mi 
pare bine că pârăsesce disposițiunea din 
proiect, care constituia un adevărat pri
vilegiâ. Nici nu putea D-sa să persiste 
mai mult într’o măsură nenorocită, în 
urma protestațiunilor legitime ce s’aâ ri
dicat în contra sistemului săâ. (Aplause).

D. ministru de finance, M. Ger
mani : D-lor deputați, vă rog să'mi acor
dați câte-va momente ca să explic moti
vele pentru cari am creZut eâ că fac bine 
dacă suprim taxa asupra depositelor de 
rachiuri cari se vor găsi în Ziua aplică- 
rel acestei legi, la 1 Aprilie.

Este incontestabil că aceste rachiuri 
în deposit la 1 Aprilie se vor găsi scutite 
de ori-ce taxă, căci nu aâ plătit taxa de 
4 bani de grad, acesta este un fapt care 
nu se pdte tăgădui. Noi voim să recunds
cem ce este drept, apârându-ne așa cum 
credem, fiind-că de bună credință am lu
crat și să spunem adevărul pentru care 
motive am voit să scutim aceste rachiuri. 
Motivul principal pentru care am creZut 
că trebue să cer scutirea acestor rachiuri 
este că pentru trei, patru, cinci saâ Z^ce 
depositarl mari, sunt sute și mii de deposi
tarl mici cari, prin faptul unei noul 
taxări, vor fi pdte expuși la felurite vexa
țiuni. Constatarea acelor deposite, trăgă - 
nirile de tot felul ce s'ar face și lor și a- 
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genților de constatare și pe de altă parte 
cheltuelile ce s'ar nasce pentru fisc, aces
tea afi fost principalul motiv al scutire! 
ce am propus, iar nu pentru a face o fa
vdre catârul safi cutărui depositar, pre
cum a făcut alusiune D. Nicorescu, că 
ași fi voit să fac o favdre personală 
D-lul Marghiloman și D-lul I. Brătianu.

D. N. Nicorescu: Ca exempli gratia, 
iar nu că am avut în vedere anume cu
tare persdnă.

D. ministru de finance, M. Germani: 
Modul D-vdstre de a mă apostrofa, D-le 
Nicorescu, mă intimidăză (rîsete); mâna 
D-vdstre, necontenit în mișcare spre 
mine, mă face să 'mi perd cumpătul (rl- 
sete), de și vedeți cât de multă răbdare 
mă silesc a avea.

Nu a fost nici o precugetare de favdre, 
nici către cei mari, nici către cei mici 
depositar!; efi recunosc că ar fi fost drept 
ca tdte acele deposite să plătăscă o taxă, 
dar dacă dupe legea propusă de mine sunt 
scutite definitiv de ori-ce taxă, causa 
este că m’am sfiit de multele greutăți ce 
s’ar presinta in aplicarea unei disposiți- 
uni care ar supune la taxă aceste rachi
uri. Dacă însă onorabila Cameră crede 
că trebue să se supună aceste rachiuri la 
plata unei taxe, efi primesc, nu am nici 
un motiv să mă opun. Promit mai mult: 
Voifi căuta să aplic acestă disposițiune 
in modul cel mai echitabil posibil, ca să 
evit ori cărui depositar veri-ce străgănire 
și veri-ce vexațiune. (Aplause).

Voci: închiderea discuțiunel.
D. R. Stanian: D-lor deputați, vă 

rog să bine-voiți a nu închide discuțiu
nea, pentru că tn cestiunea acăsta ar tre
bui să se facă mal multă lumină, mai a- 
les In urma declarațiunilor D-lul minis
tru de finance.

Dacă D-vdstre 'ml-ațl permite a exa
mina amendamentele ce s’afi propus la a- 
cest articol, v’ași putea pune în vedere 
motive seridse, cari să vă facă a recundsce 
ca fdrte nemerită și întemeiată scuti
rea de taxă a acestor rachiuri...

Voci: Nu trebue, ne-am convins.
D. R. Stanian: D-lor, sunt patru 

«Jile de când se discută acăstă lege, și din 
prima $i am cerut a fi înscris la discuți
unea generală, am propus amendamente, 
am cerut cuvântul mal la fie-care articol, 
și nici o-dată nu am avut parte să ^ic o 
singură vorbă, de și represint un județ 
din acele unde se produce multă țuică. Vă 
rog dar să mă lăsați să vorbesc cel puțin 
în ocasiunea acăsta ...

Voci: Vorbiți, vă ascultăm.
D. R. Stanian : D-lor, pe lângă vexa

țiunile de cari vorbia D. ministru •..

D. vice-președinte: Nu vorbiți tn 
fond.

D. R. Stanian : Dacă și D-vdstre vo
iți să mă întreruperi, vă declar că înainte 
de a se termina cu votarea acestei legi, 
mă voifi retrage cu desăvârșire din acăstă 
Cameră, unde nu pot ijice un singur cu
vânt, nici chiar atunci când Camera se a- 
rată dispusă a mă asculta.

Voci: Vorbiți, vă ascultăm.
D. R. Stanian: Dacă veți pune o 

taxă asupra acestor rachiuri din deposite, 
pe lângă vexațiunile cele mari cari s’ar 
face depositarilor mari și mici, și mat cu 
sămă mulțime! de săteni de la munte, cari 
afi câte un mic deposit de țuică, nu ve
deți D-vdstre marea nedreptate ce le ați 
face la toți în genere, fie depositari mar! 
fie mic! ? Fiind-că dacă ’i ați supune să 
plătăscă cei patru bani de grad pe care 
nu ’i afi plătit încă pentru țuica ce afi în 
deposit, cu acăsta ’i ați ucide, fiind-că ’I 
ați pune în imposibilitate să se mai des
facă de țuica pe care nu afi vindut'o încă, 
de dre-ce ei vor fi sdrobiț! de concurența 
țuicel pe care o protegețl prin actuala 
lege impunându-o cu o taxă pe pogon, 
care s’a (jis că revine la un ban pe grad.

Voci: Așa este.
D. R. Stanian : Dacă este așa, atunci 

să nu mai ^icem că acăstă lege este me
nită să aducă o ușurare numerdsei clase a 
sătenilor de la munte, când ea ’I pune în 
imposibilitate absolută de a ’și vinde țuica 
pe care o afi astăzi și care este singura 
lor speranță de a ’ș! întreține familia și a 
’și plăti dările către Stat și comună.

Dar (jice D. Nicorescu că ce are a face 
taxa pe grad ce s’ar impune țuicel din 
deposite fabricată în trecut, cu taxa din 
acăstă lege, care prevede viitorul ? Are 
forte mult a face, fiind-că acăstă țuică 
nu ma! e a trecutului, ci a viitorului, de 
dre-ce în viitor are să se vîndă, când ea 
se va afla față cu o țuică rivală care va fi 
plătit de patru ori mal mică taxă... (Sgo
mot).

D-lor, ași mal avea multe considerați- 
un! încă să vă mal pun în vedere, dar, 
pentru ca să nu abusez de buna-voință ce 
ați avut de a nu închide discuțiunea îna
inte de a au^i și modestele mele observa- 
țiunl, mă grăbesc a termina, rugându-vă 
să respingeți amendamentul ce s’a pro
pus și să votați art. 7 așa cum este în 
proiectul de lege.

— Se pune la vot Închiderea discuțiu
nel și se primesce.

D. vice-președinte: Acum rămâne ca 
comitetului delegaților să se pronunțe 
asupra amendamentelor.

D. Gr. Constantinescu: D-lor depu

tați, comitetul delegaților a respins a- 
mendamentele propuse la acest articol, a- 
fară de acela al D-lul Nicorescu, pe care 
’l-a admis cu următdrea redacțiune:

Art. 7. Rachiurile din prune, tescovi
nă, vin și drojdii de vin, fabricate și a- 
flote in deposite la epoca aplicărei legei 
de față, rămân supuse la plata unei taxe 
de 2 bani pe gradul de tărie pentru fie
care decalitru.

Ministerul de finance va constata, prin 
agenții săi, cantitatea acelor rachiuri, 
până in termen de trei luni de la promul
garea acestei legi. Iar plata se va face in 
termen de un an, în patru rate trimes
triale.

Posesorii unor asemene rachiuri, cari 
nu au mai mult de (jece decalitri, rămân 
apărați de ori-ce taxă pe grad.

— Se pune la vot acest amendament 
și se respinge.

— Se pune la vot amendamentul D-lui 
Mortzun, și se respinge.

— Se pune la vot art. 7, și se adoptă.
D. G. Apostoleanu: Am ondre, D-lor, 

a vă face cunoscut că comisiunea de in
formațiunl s'a constituit, numindu-mă pe 
mine ca președinte, pe D. lancovescu 
secretar și pe D. Enacovici raportor. 
Tot-d’o-dată voifi să rog pe D-nil miniș
trii să bine-voiască a da ordine la dife
ritele departamente ca membrilor comisi
unel să li se pună la disposițiune tdte 
actele ce vor cere.

Prima ndstră cercetare va fi la minis
terul de finance, unde ne vom duce mâne ’ 
la 10 ore de diminăță.

Voci: Sunt aprdpe 6 ore.
D. vice-președinte: Voifi pune la 

vot prelungirea ședinței
Voci: Cu bile.
— Se pune la vot cu bile prelungirea 

ședinței, și resultatul scrutinului este cel 
următor:

Votanțl....................................78
Maioritate de duoă treimi . 52
Bile albe................................ 27
Bile negre................................51

D. vice-președinte: Adunarea n’a în
cuviințat propunerea de prelungire a șe
dinței. Acum, D-lor, vă rog să hotărlțl 
^iua pentru continuarea discuțiunel asu
pra legei spirtudselor.

Voci: Mâne.
— Se pune la vot propunerea de a se 

continua mâne discuțiunea asupra legei 
spirtudselor, și se adoptă.

— Ședința se ridică, la 6 ore, auunțân- 
du-se cea următdre pe a duoa ^i, 11 Fe
bruarie.

IMPRIMERIA STATULUI DIRECTOR. ALEXANDRU PENCOVICI.
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Ședința de la 11 Februarie 1889.
Președenția D-lul vice-președinte V. 

Pogor, asistat de D-nii secretari G. To
cilescu, U. Boldescu, A. Simu și I. C. M. 
lepureanu.

— Ședința se deschide la ora 1 și ju
mâtate dupe amia^L

— Presenți 152 D-ni deputați.
— Nu răspund la apelul nominal 28, 

și anume:

Bolnav:
D. C. Grădișteanu.

In congediu:
D-nii: G. Gr. Cantacuzino, M. Marascu, 

I. Negulici.

Iară arătare de motive :
D-nii: C. Andrieș, C. Arion,I. C. Bră

tianu, A. Cămărășescu, C. Danaric, C. 
Datculescu, V. Dimitropolu, N. Gavri
lescu, A. Goilav, L. Goilav, I. Lahonari, 
C. Lecca, V. Macri, A. Mavrodineanu, V. 
Mortzun, I. Negrea, Gr. Păucescu, V. 
Poenaru, C. Raileanu, G. Robescu, ,M. 
Săulescu, N. C. Săveanu, D. Vidrașcu.

— Sumarul ședinței precedente se a- 
probă.

— Se trimite la comisia de petițiuni: 
petițiunea D-nei Ralița Tănăsescu, a 
mai multor locuitori din diferite co
mune din județele Vlașca, Brăila și Ilfov, 
a mai multor locuitori din comuna Mo- 
toșenii, județul Tecuci, a mai multor lo
cuitori din comuna Bistrețu, județul Dolj 
și a mai multor locuitori din comuna Al- 
bosa, județul Argeș.

— Se trimite la comisia de indigenat: 
petițiunile D-lor N. Medeșanu, D. Hoza, 
A. Mali și H. I. Speer.

— Se trimite la comisia comunală peti
țiunea mai multor locuitori din comuna 
Mosna, județul Dolj.
* —Se trimite la comisia budgetară: peti
țiunea institurilor din Slănic, a funcțio
narilor prefecturei județului Iași și aceea 
a mai multor locuitori din comuna Zoor- 
sca, județul Romanați.

— Se depune raportul comisiunei fi
nanciar asupra proiectului de lege relativ 
la deschiderea unui credit de lei 4.000 pe 
săma ministerului de interne și duoă ra
porturi ale comisiei de indigenat asupra 
naturalisărei D-lor I. T. Bezsonof șiC. Li- 
tarcek.

—Se trimite la secțiuni proiectul de lege 
relativ la construirea liniei ferate Băr- 
lad-Galațl.

D. Poenaru-Bordea: Vă rog, D-le 
președinte, ?ă bine-voițl a interveni pe 
lângă D. Ministru al lucrărilor publice, 
spre a ’mi pune la disposițiune dosarul

Întreg al lucrărilor tunelului de la Băr
boși.

D. vice-președinte : Bine-voiți a 
depune cererea D-vdstre înscris la biurofi 
spre a se comunica guvernului.

D. C. Stâncescu: Am ondre să depun 
pe biuroul Adunărel o petițiune semnată 
de peste 200 locuitori din comuna Ore- 
vița, județul Mehedinți, prin care solicită 
să bine-voiți a interveni, D-le președin
te, pe lângă D. ministru al domeniilor, 
să le cedeze gratuit un local din acestă 
comună care se află în părăsire spre a 
instala într’ânsul o scolă.

Proprietatea comunei Orevița s’a dat 
tdtă la însurățel, dar viile s’afi rescum- 
părat de către locuitori și n’a rămas de 
cât un singur local care, dupe cum am 
spus, se află în ruină și care, dacă s’ar 
ceda comunei, ar putea să fie pus în 
stare de a servi pentru scdlă.

D. vice-președinte : Se va comuni
ca petiția comisiunei respective.

D. Al. Marghiloman, ministru al 
lucrărilor publice : D-lor deputați, în 
vedere că raportul pentru convențiunea 
încheiată cu societatea Lemberg-Cer- 
năuți-Iași și afacerea fiind urgentă, dupe 
cum ați consânțit-o prin votul D-vdstre, 
vă rog să încuviințați înscrierea acestei 
cestiuni la ordinea «Jilei pe luni. (Apro
bări).

D. I. Oroveanu : Rog pe D. minis
tru de finance să bine-voiască a’mi răs
punde: Dacă nu e timpul a presența un 
proiect de lege pentru modificarea art. 
278, 279, 289, până la 319, 358 și 
366 din tariful autonom, fapt care ar 
spori veniturile vămilor ndstre cu 3 până 
la 5.000.000 lei.

D. G. Kogălniceanu: Interpelez pe 
D. ministru al afacerilor străine pentru 
care motive un simplu însărcinat de a- 
facerl, acela de la Viena, a primit timp 
de lx/2 ani, spesele întregi de represen- 
tanțiune, pe când nu avea dreptul dupe 
legi de cât la a treia parte?

D. vice-președinte : Se va comuni
ca guvernului.

D. I. Oroveanu: Rog pe D. minis
tru de interne să bine-voiască a’mi răs
punde :

1. Ce măsuri a luat D-sa în urma recla
mei ce i s'a făcut față cu ingerințele D-lul 
prefect, secretarului prefecturei și zapcii- 
lor din Râmnicu-Sărat în alegerile de la 
9 Ianuarie, a. c. ?

II. Scie D-sa, că polițaiul ce a venit 
în orașul Râmnicu-Sărat este un bătăuș 
colectivist, și dacă scie ce calități deo
sebite are, pentru cari ’l-a numit ?

III. Scie D-sa că comisarul MihaifiPan- 
țur și subcomisarul Nicolae Panaitescu 
afi fost dațl judecăței și condamnați pen
tru spargere, și dacă scie pentru ce i-a 
numit ?

D. vice-președinte: Se va comu
nica guvernului.

Acum, D-lor, intrăm în ordinea ^ilei, 

unde avem discuțiunea și votarea pe ar
ticole a legei spirtudselor.

Am rămas ieri la art. 8, asupra căruia 
cel ântăifi înscris e D. Valerian Urseanu, 
care are cuvântul.

D.Valerian Urseanu: D-lor de
putați, articolul 8, care prevede supri
marea primei de export, atinge una din 
cestiunile cele mal importante economice 
ale țărel ndstre, atinge, cu alte cuvinte, 
întreg sistemul nostru protecționist, sis
tem care, precum sciți, a Intrat în vigd
re din momentul când guvernul trecut a 
pus în aplicare un proiect de lege pentru 
protecțiunea industriei ndstre naționale.

Atât în cestiunea acăsta, D-lor depu
tați, cât și în cesțiunea țuicei, n’am a- 
vut și nu am, cât pentru mine, absolut 
nici un interes personal, nici interesul 
verl-unei rude safi verl-unul amic al mefi; 
însă dacă n’am avut rude s’afi amici, cari 
să se Intereseze în mod personal la a- 
căstă cestiune, rude și amici am pe toți 
Românii acestei țări. Prin urmare, con
siderând acestă cestiune de un interes 
general, am crezut de datoria mea să spun 
care 'ml este părerea în acăstă privință.

Am vă^ut cu toții, cu părere de răfi, 
cum că onor. D. ministru de finance s’a 
resimțit dre-cum, când a fost cestiunea 
despre taxele puse asupra hectarilor de 
pruni; și ne a surprins acest resentiment 
al D-lui ministru, cu atât mai mult cu 
cât cestiunea, care se presintă, nu este o 
cestiune politică; ci este o cestiune econo
mică asupra căreia trebue să descutăm, 
să ne înțelegem cum să votăm, cari sunt 
măsurile cele mal potrivite ca să împă
căm interesele țărel, adică să împăcăm u- 
șnrarea care s’ar face contribuabililor cu 
sarcinele și necesitățile Statului. Prin 
urmare, D-lordeputați, și D-le ministru, 
efi nu sunt, nici voifi fi unul din acel cari 
să caut a pune bețe în rdtele carului gu
vernamental, mai cu sămă când vedem 
că acest car este șubred și când vedem că 
acei cari ’l trag sunt fdrte puțini la nu
măr și fdrte slabi. Efi ași dori din tdtă 
inima ca acest car să fie cât mai puter
nic și ca la acest car să dăm cu toții aju
torul nostru, pentru a '1 face să mărgă 
înainte; însă cu condițiunea ca carul gu
vernamental să nu ne calce în rdtele sale. 
Dar repet din nofi că, având în vedere 
că acest car nu este tocmai așa de puter
nic, efi nu voifi fi din acei cari să caut a’i 
pune bețe în rdte, și am dat dovedi des
pre acăsta.

Cestiunea însă care ni se presintă cu 
ocasiunea acestui articol este o cestiune 
la care cred că se pot asocia toți D-nil 
deputați, fără distincți une de coldre po
litică, fiind-că este o cestiune economică 
de o mare importanță.

La prima vedere, D-lor deputați, s’ar 
părea că cestiunea este fdrte simplă, s'ar 
părea, în adevăr, cum că acăstă primă de 
export, care se acordă unora dintre expor
tatori, ar fi o cestiune mai mult de inte
res personal al câtor-va, dupe cum ați 
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văgut că D. ministru de finance ne-a ci
tat nume proprii in acăstă privință; 
și efi când am cugetat la început asu
pra cestiunei, mi s'a părut că în ade
văr ea este fdrte simplă, că desființa
rea primei de export nu ar putea să aducă 
nici un inconvenient economic în acăstă 
țără; însă când am reflectat mai mult, 
când am studiat lucrul mai de aprăpe, 
când am început să 'mi dafi săma despre 
consecințele ce ar putea să aducă desfiin
țarea primei de export, am văgut că noi 
am comite o mare greșălă economică dacă 
ne-am precipita să desființăm acăstă 
primă.

In primul rând trebue să ne facem ur- 
mătârea întrebare : ‘

Pentru ce statele cele mari, civilisate, 
puternice, din punct de vedere economic 
și politic, țin acăstă primă de export? 
Căci văzând acăstă măsură adoptată, vă
zând acest sistem protecționist, ca să gic 
așa, adoptat și de alte state civilisate, și 
mai cu sămă de statele Occidentului, 'mi 
am gis că trebue să fie ceva mai impor
tant de cât interesul personal pentru care 
s’a creat prima de export.

In adevăr, nu suntem numai noi aceia 
cari acordăm primă de export; din con
tră, noi suntem acei cari am introdus 
ceea ce am văgut că se face în alte State 
mai mari, mai civilisate și mai puternice, 
cari, din punct de vedere economic, s’ar fi 
putut dispensa de aceste încuragiări ale 
exportului. Ast-fel, vedem cum-că Engli
tera, Francia, Germania, Prusia, Austria, 
din care state unele sunt chiar împre- 
giurul nostru, tdte aceste state acordă 
prime de export, și în condițiuni mult 
mai avantagiăse de cum se acordă la noi.

Motivul puternic, D-lor deputați, pen
tru care acest sistem s’a adoptat, dupe 
cum vedeți, nu numai de către noi, dar 
de către mai tăte statele cele-alte, de la 
cari trebue să luăm exemplu în cestiuni 
economice și comerciale; motivul puternic 
este că la noi, spre exemplu, prima de 
export pentru spirturi, fiind-că de acea 
primă este vorba, nu e dată numai acelor 
cari exportă spirturile din țăra năstră, 
dar acăstă primă de export se lăgă, în- 
tr'un mod indirect, cu o mulțime de alte 
industrii și interese, că acăstă primă de 
export, în primul rând, a avut de efect a 
face să se înființeze, în Moldova mai cu 
sămă, mai multe velnițe, safi poverne, 
cum se gice aici la noi, și aceste velnițe 
safi poverne sunt folosităre, nu numai ca
pitaliștilor și speculatorilor, cari afi în
ființat aceste velnițe noul safi acelor cari 
afi dat o mai întinsă desvoltare celor deja 
existente;* dar ele sunt folosităre și pro
ducătorilor de cereale, și muncitorilor pe 
cari 'I întrebuințăză și comerciului care 
se face în interiorul țârei cu acest articol 
de consumațiune; în fine, sunt folosităre 
și industriei relative la lemnele pentru 
construcțiuni.

Dar pe lângă tăte acestea, sciți, D-lor, 
că la noi în țără ramurile cele mai im

portante, cari fac avuția acestei țări, sunt 
în primul rând cerealele și în al duoilea 
rând vitele. Vitele nu se pot exporta din 
țără de cât numai dupe ce vor fi îngrășate; 
dar unde se îngrășiafi gecimile de mii de 
capete de vite mari cari se exportafi în 
străinătate ? Se îngrășiafi și se îngrașă 
și astăgi din borhotul velnițelor.

Prin urmare, vedeți că nu este cestiu
nea de a ajuta și favorisa numai pe capi
taliștii, cari solicită în mod direct acăstă 
favăre, dar este cestiunea de a favorisa o 
ramură întinsă a producțiunel năstre, și 
una din cele mai însemnate în acăstă țeră; 
căci dacă vor cădea aceste velnițe va că
dea și comerciul vitelor, de ăre-ce vitele 
slabe nu se pot exporta afară din țără.

Prin urmare, vedeți, D-lor deputați, cât 
de intimamente este legată acăstă indus
trie cu alte multe industrii din țără; căci 
acolo unde sunt aceste velnițe safi po
verne, nu numai o mulțime de comer- 
cianți cumpără vite de la țărani și le în
grașă pentru export, dar chiar însuși 
proprietarii velnițelor cumpără și îngrașă 
vite în stabilimentul lor, pentru a le vinde 
cu prețuri mari în străinătate.

Prin urmare, proprietarii de velnițe fac 
concurența celor-alțl cumpărători de vite, 
și prin acestă concurență ridică prețul 
vitelor în avantagiul țăranilor.

Apoi acele vite, cari se îngrașă pentru 
export, nu sunt vite de acelea ce se între
buințăză la muncă, sunt vite scăse din 
serviciul agricol, adică vite bătrâne și 
slabe.

Iată dar și un alt avantagifi ce acest 
comercifi aduce în mod indirect economiei 
năstre, comerciului și industriei agricole. 
De aceea să nu perdem din vedere tăte a
ceste avantagii; căci, dupe cum gice marele 
economist Bastiat, că în multe industrii 
sunt lucruri cari se văd, dar sunt și lu
cruri cari nu se văd, și cari cu tăte a
cestea sunt de cea mai mare importanță 
și de primul interes pentru ridicarea 
economică a unei țări, și cine-va păte să 
aibă fărte multă pătrundere, dar cu tăte 
acectea se scapă din vedere multe de a
ceste lucruri.

Efi am sulevat numai unele din avan- 
tagiile ce agricultura și în genere acti
vitatea economică a țărei năsre trage din 
industria spirtuăselor, dar alți D-ni depu
tați sper că vor lua cuvântul și vor des- 
volta la rândul D-lor multe alte interese 
și vor arăta multe alte lucruri care nu se 
văd la prima aruncătură de ochi în acestă 
cestiune economică; pentru că ea este în 
legătură strînsă cu multe alte ramuri 
cari unele se văd îndată, pe când altele 
nu se văd; cu alte cuvinte, sunt unele lu
cruri cari se pot pune fărte ușor în evi
dență, pe când altele nu se pot pune așa 
de lesne.

De aceea ar fi o mare greșălă dacă am 
suprima acestă primă de export.

Un alt avantagifi, D-lor deputați, mal 
este și acela că veluițele, prin necesitatea 
care se află de a cumpăra cereale, fac 

ăre-care concurență cumpărătorilor de 
cereale. Când prețurile ar trebui să fie 
scăgute din causa lipsei de cumpărători 
în porturile năstre pentru străinătate; a- 
căstă trebuință a velnițelor de a se apro- 
visiona cu cereale, face ca prețurile ce
realelor să fie relativ mai urcate de cât 
dacă ar lipsi cumpărători, cari să le între
buințeze în țâră pentru exploatarea vel* 
nițelor. Ceva mai mult: Ceea-ce giceam 
despre vite, gic și despre cerealele ce se 
cumpără pentru acăstă exploatațiune. Nu 
cerealele de cea mal bună calitate se 
cumpără la poverne, ci de o calitate in- 
feriără; prin urmare, vedeți și aci un alt 
avantagifi. Dacă aceste velnițe s'ar des
ființa, safi ar cădea din gi în gi, cum am 
convincțiunea că vor cădea dacă se va su
prima prima de export...

D. Gr. Constantinescu ; Numai 6 
exportăză, iar 80 nu exportăză spirt.

D. Valerian Urseanu : Voifi răs
punde și la acăstă obiecțiune, care este 
unul diu argumentele principale ale D-lui 
ministru, și să’ml permită D. raportor 
să’l spun ceva, că .nu este nici frumos, 
nici leal din partea năstră că, dupe ce 
ne-am tras spuza pe o parte a turtei năstre, 
pe cea-altă să o lăsăm necăptă. Așa con
sider efi cestiunea, și este de datoria nă
stră ca atunci mai cu sămă când ne aflăm 
in fața mai multor interese de o potrivă 
respectabile, să le susținem pe tăte cu o 
egală forță. -

M’am cregut dator de a apăra acesta 
cestiune cu aceeași putere de convincțiune , 
cu care am susținut și ușurarea imposi- 
tulul asupra țuicel.

piceam, D-lor deputați, că al duoilea ! 
avantagifi este de a nu lăsa să cadă prea 
jos prețul cerealelor năstre și acăsta este 
cu atât mai avantagios că nu tocmai ce
realele de prima calitate sunt întrebuin
țate în fabricațiunea spirtului, ci acele 
cereale, cari nu se pot vinde safi se vînd 
cu un preț mic.

înțelegeți D-văstre că există o deose
bire intre cerealele de prima calitate, cari 
se exportă în Englitera și în alte părți, 
și acele cereale cari se întrebuințăză la । 
noi parte la fabricarea spirtului, parte la 
fabricarea pânei. Prin urmare, duoă mari 
avantagii sunt aci: Primul, îngrășarea 
vitelor; și al duoilea, întrebuințarea unei 
părți din cereale la fabricarea spirtului.

Un alt avantagifi este și acesta, că la 
velnițe safi poverne se întrebuințăză mii 
de brațe, cari în timpul iemei, când mun
ca câmpului încetăză, 'și găsesc miglocul 
lor de existență spre a’și îmbunătăți 
sărta muncind pe la aceste velnițe.

Pe urmă, D-lor, o altă industrie în le
gătură cu aceste velnițe este industria 
butăielor. Mii de butăe se transportă 
peste frontieră, cari nu mal revin înapoi. 
Prin urmare, prin menținerea primei de 
export se avantagiază și acei cari se 
ocupă cu fabricațiunea butăelor; și pot 
să vă asigur că multe scăle profesionale 
în țăra năstră se ocupă serios cu dogăria.
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Dacă D-vdstre veți suprima prima de ex
port, atunci fiți încredințați că vor că
dea multe industrii născânde, cari se sus
țin numai prin menținerea acestei prime.

Mi se va obiecta însă că acestă scutire 
nu interesâză de cât numai pe unii mari 
fabricanți; cu alte cuvinte, că acăstă 
primă de export nu pdte să avantagieze 
pe toți, și că ea se referă numai la o mică 
porțiune de capitaliști.

Este adevărat că numai acei cari ex
portă pot să dobîndescă acea primă, și 
mă veți întreba cum se avantagiază a- 
tuncl și alții cari nu fac negoț? (Sgomot)-

D. vice-președinte: D-lor, faceți tă
cere, căci nu se mal aude nimic.

D. Valerian Ursianu : Când spirtul 
nu va mal găsi debușeurl, în momentul 
acela va inunda țera, și cu modul acesta 
va înăbuși cu totul țuica.

In adevăr, dacă aceste spirturl, cari, 
in Moldova mai cu sâmă, se fabrică în 
mari cantități, nu vor putea fi expor
tate, atunci ele vor veni și vor face o con
curență de mdrte tutulor celor-alte bău
turi cari există în țără, așa căt făcându’-și 
concurență spirtul din Moldova cu țuica 
care e în partea de aici a țărei, ar trebui 
ca numai de cât să cadă cea mal slabă; 
alt-fel, ori va cădea țuica, dacă ea va fi 
mai slabă de cât spirtul din Moldova, ori 
va cădea spirtul din Moldova dacă țuica 
va fi mai tare. Astăzi, prin acordarea pri
mei de export, nu mal pdte fi acea luptă 
mare , de dre-ce o parte din spirtul din 
Moldova se exportă, remânând numai o 
parte care să se consume în țără.

Iată dar, D-lor, considerațiunile cari 
m’ati făcut să iati cuvântul ca să vă arăt 
care e părerea mea, și cari sunt motivele 
pentru cari susțin acăstă -primă de export.

Ceva mal mult, D-lor, văd că o aseme
nea solicitedine s'a avut și de guvernele 
trecute mal ales în ceea-ce privesce vel- 
nițele din Moldova.

lată un ofis, cum se jicea pe atunci, al 
lui Michail Șuțu din 1820, pentru ridi
carea taxelor cari împedicat exportul:

„Așijderea și pentru velnițe, iarăși de
săvârșit încredințându-mă că mai nainte 
ati fost volnici fiește-cine a face pe mo
șia sa cu câte căldări aii voit, fără a fi 
supusă sub nici o dare, lucrând pânea ce 
era de prisos, cu care iarăși nu puțin a- 
lișveriș se făcea între norod, și mai ales 
I deștepta la lucrarea pământului, iar de 
la o vreme și asupra velnițelor puindu-se 
plată, ati dat pricină de contenire și aces
tui alișveriș. Pentru care asemenea hotă
râm ca și acâstă dare a velnițelor să se 
ridice cu totul și să fie slobozi fiește-care 
a 'șl face velniță pe moșia sa cu câte căl
dări va voi, fără a fi supusă la vr’o dare 
precum s’a urmat din vechiti/

Prin urmare, D-lor, părerea mea e că 
nu trebue să ne întârcem îndărăt cu 70, 
80 de ani, și să facem mai răti de cât gu
vernele fanariote, cari văzând că velnițele, 
de și erati supuse la o taxă, însă s'a gă
sit sub domnia fanarioților — cari trebue 

să recundscera că e și nu derati patrioți, 
însă guvernați cu multă înțelepciune,— 
și ridicând acea mică taxă, a putut să 
dea nascere la duoă ramure de industrie 
fdrte importante, ramura industriei ra
chiului și aceea a îngrășărel vitelor, căci 
de atunci se făcuse obiceiul de a se ex
porta sute de mii de vite în Austria; nu
mai ast-fel putându-se ridica aceste in
dustrii, cari erati mult mal înfloritdre de 
cât sunt acuma.

Apoi ne întrebăm: Cum astăzi, când 
pretindețl că ne guvernăm dupe nisce 
legi economice mult mai înțelepte, cre
deți că este bine să ruinăm o industrie e- 
minamente națională, și de care depind 
o mulțime de alte industrii? Căci dacă ar 
fi vorba numai de spirt în sine, negreșit că 
am putea să tratăm cestiunea din alt 
punct de vedere și n'am apăra-o cu atâta 
arddre, dupe cum o apărăm astăzi când 
e în legătură cu o mulțime de industrii.

In tdte țările civilisate cestiunea acâs
ta'economică e resolvată în sensul pro- 
tectionist, și două din ramurile industriale 
cele mal importante ati atras atențiunea 
dmenilor de stat și economiștilor politici. 
Industria rachiului și a zahărului, pen
tru că și una și alta presintă tot aceleași 
avantagil, și precum din borhotul care 
rămâne din fabricarea spirtului se îngrașe 
vitele, tot ast-fel de la fabricarea zahă
rului rămâne melasa din care se fac co
niacurile și alte substanțe, cari dati nas
cere la diverse industrii, fără să mal vor
besc de industriele din cari derivă însuși 
fabricațiunea zahărului, precum e cul
tura sfeclelor și a altor plante din cari se 
extrage za harul.

Acâsta ne și explică pentru ce țări lu
minate și, cum am jis, cu mal multă ex
periență în materie economică, cum e 
Anglia, Francia și Germania, ati ținut să 
acorde acâstă primă fără alt motiv, de 
cât acela de a îmbogăți câți-va capitaliști 
mari sati fabricanți.

Onor. D. ministru de finance, între al
tele, ne jicea: Dar nu vedeți D-vdstre că 
nu sunt de cât șâpte sad opt inși cari ex
portă? Apoi, onorabile D-le ministru, 
dacă sunt numai opt, trebue dre să’l uci
dem și pe aceștia? Eti cred că datoria 
ndstră din contră e că pe cât se pdte mal 
mult să’l îmulțim, iar nu să’l distrugem 
și pe puținii cari ati început a da un a- 
vânt acestei industrii. Dar afară de acâs
ta, dacă sunt numai opt, atunci cu atât mal 
bine pentru D-vdstre, căci nu veți avea 
să cheltuițl mult cu prima de export; dacă 
exportatorii sunt mulți, prima va fi mal 
mare; dacă vor fi mal puțini, negreșit că 
ea va fi mal mică. Deosibit de acâsta, pri
ma de export se acordă tot din venitul ce 
vâ dă acâstă industrie. D-vdstre astăjl 
încasați 5 sad 6.000.000 din taxa ce pu
neți asupra băuturilor spirtudse; nu se cu
vine dre ca din venitul unei ramure in
dustriale din țâră, care ve dă 6.000.000 
venit, să sacrificați o mică parte de un 
milion sati un milion și jumătate ca o în - 

curagiare pentru exportatori ? Eii cred 
că da.

Prin urmare,vedeți că argumentul pe 
care ’l-ațl adus D-vdstre și pe care ’l-a re- 
pețit și D.raportor nu e destul de temeinic, 
mal cu sâmă când luăm sâmă că acâstă 
lege nu datâză de cât de veri-o trei ani, 
așa în cât nici n’a fost destul timp ca să 
ajungă a da resultatele ce le vedem în 
alte țări. In adevăr, în Ungaria sunt 700 
velnițe în giurul nostru, în Bucovina 50 
sati 60, în Galiția se numără cu sutele și 
în Prusia cu miile. De ce însă ? Fiind-că 
acestea ati fost ajutate în înființarea lor 
de o lege mult mai vechiă de cât anâstră. 
Prin urmare, lăsați și D-vdstre dmenilor 
timpul necesarii pentru ca să vadă a- 
vantagiile ce pot să aibă din acâstă primă 
și fiți siguri că din șâpte, opt exporta
tori, câți aveți astăjl, veți avea în cu- 
rînd 70.

Dar, D-lor, este ceva și mai mult: Pen
tru ca să vedeți cum că acâstă situațiune 
economică în care ne a pus prudenta lege 
din 1885 genâză pe vecinii noștri, per- 
miteți-ml să vă citesc câte-va rânduri din 
darea de sâmă a unul om special în a- 
câstă materie, D-rul Kugel, care iată ce 
jice :

„Prin legea primei de export aii reîn
viat fabricele de spirt și într’un timp re
lativ scurt ; spirtul românesc, prin cali
tatea sa superidră, a putut câsciga un re
nume în tdtă Europa. Fabricanții de spirt 
din Ungaria, cari ati reușit a Influența 
guvernul lor să închidă granițele pentru 
vitele cornute din România, ati petițio- 
nat asemenea pe lângă guvernul Ungu
resc cerând ca să facă demersuri pentru 
ca prima de export în România să înce
teze, ast-fel în cât ei să se bucure de o 
primă de export/

Apoi, D-le ministru de finance, vă în
treb, este posibil ca o țâră ca a ndstră să 
pdtă lupta cu o țâră așa puternică din 
punctul de vedere economic, mai cu sâmă 
când acolo se dati prime de export și alte 
multe avanțage ? Vedeți că Austro-Un- 
g|tria nu cere mal bine de cât să desfiin
țăm noi prima de export, sciind forte bine 
că cu acesta se isbesce și în spirtudsele nds
tre și în vitele cari se îngrașe prin mij
locul velniților. Este de datoria ndstră 
a căuta să nu facem greșeli desființând 
prima de export, care nu este făcută în 
avantagiul câtor-va fabricanți, ci în inte
resul general al țărei.

Dacă nu se găsesc astăji de cât câți
va exportatori, acâstă nu este de mirare 
în scurtul timp de când s’a pus legea în 
aplicare. Dar este ceva fdrte trist ca un 
stat să decrete dre-cari legi menite a 
protege industria țărei și să jică : Iată, 
D-lor capitaliști, atât din țâră cât și din 
afară, iată avantagiile pe cari vi le dă 
legea, angagiațl capitalurilevostre, fondați 
fabrici de spirt, de încălțăminte, de îm
brăcăminte și altele. Și peste cât-va timp 
’I vine gust guvernului să retragă legea 
și să lase dmenii cari ati angagiatcapita-
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lurile lor ruinați și muritori de fdme. EI 
bine, acesta nu este [onest, nu numai din 
partea unul guvern, dar nici chiar din 
partea unul particolar; nu trebue să ne 
jucăm cu buna credință a dmenilor, cari 
pun încredere In legile ndstre, pentru că 
orl-cine vede o lege nu o crede efemeră 
și mal cu sămă legile economice. Un gu- 
ver noti pdte să aducă o transformare în 
politică, dar în ceea-ce privesce legile 
economice trebue respectate de tdte gu
vernele; căci aceste legi sunt basa pe care 
se pdte crea și desvolta industria și co
merciul unei țări.

Prin urmare, din ori-ce punct de ve
dere vom examina acestă cestiune, D-vd- 
stre nu puteți găsi un argument ca să ne 
convingeți că desființarea acestei prime 
este o măsură bună și înțelăptă pentru 
acăstă țără.

De aceea, D-lor deputați, mă adresez 
la D-vdstre rugându-vă să fim cu toții 
uniți pentru că aci nu este vorba de Mun
tenia ori de Moldova, ci este vorba de in
teresul general al țărei.

Am (jis adineaori că D. ministru de fi
nance s’a resimțit cu votarea art. 2, dar 
să nu perdem din vedere și să uităm că D. 
Carp a declarat în fața D-vdstre, și v’a 
(Jis : Dacă efi n’am putut să fac o maio
ritate, m’am făcut eil al maiorităței.

Ei bine, acum a venit timpul ca să ru
găm și noi pe D. ministru ca în adevăr 
să fie al maiorităței, să nu caute o luptă 
în contra corentulul maiorităței, mai cu 
semă când acest curent este în folosul 
țărei, și când acest curent nu este de o 
natură poEtică, cum a fost, de exemplu, 
cestiunea dărei în judecață a guvernu
lui trecut, safi alt ceva asemenea; a- 
cest curent este de o natură cu totul eco
nomică și socială și de aceea D. mi
nistru de finance nu pdte să aibă sus
ceptibilități într'o cestiune care ne in- 
tereseză pe toți. Când vede D-sa că a- 
cestă Cameră în maioritatea ei este bine 
voitdre de-a menține acăstă primă de ex
port, când scie mai cu semă că acăstă 
primă a fost promisă de guvern și a fă
cut pe dmeni să’și angagieze capitaluri 
însemnate ca să facă fabrici mari, să bine 
voiască a nu contraveni unui asemenea 
corent.

Cestiunea cea mare pe care o pune D. 
ministru este : Ce să ne facem cu defici
tul budgetelor ? ce să ne facem cu golul 
ce vom crea în budget ?

D-lor deputați, dacă ar fi cestiunea de 
un gol de mai multe milidne, neapărat 
că atunci ar trebui să stăm mult la înduo
ială despre acăstă cestiune ; dar, cum ve
deți, aci nu este cestiunea de cât de un 
milion, sati ceva mai mult; D. ministru 
pdte să aibă date mai precise în acăstă 
privință, să ne spună mai precis cifra re
ală, dar efi n'am putut să mă conving cum 
că ar putea trece mal mult de un milion, 
și chiar dacă ar trece cu ceva peste mili
on, pe de altă parte s’ar găsi compensa-

țiune în sporul unor venituri caii au să 
crăscă...

D. M. Germani, ministru de finance: 
Cum să crăscă? Cum taxele ce am să percep 
afi să fie mai mari? Acăsta n’o înțeleg.

D. Valerian Ursianu : In privința 
golurilor și deficitelor ați vă^ut că D. 
Orovănu v’a arătat că cu o măsură dre-care 
puteți să încasați de la trei la cinci mi
lidne mai mult.

D. M. Germani, ministru de finance: 
De la ce ?

Voci: De unde ?
D. Valerian Ursianu : D-le ministru, 

v’am pus acăsta în vedere, fiind-că D. 0- 
roveanu a venit cu un fel de interpelare, 
prin care arată că dacă se vor modifica 
câte-va articole din tariful autonom, 
.D-vdstre veți încasa de la 3 până la 
5.000.000 mai mult...

D. M. Germani, ministru de finance: 
Ce raport are cu legea spirtudselor ?

D. Valerian Ursianu : Este vorba 
de golul care ar rămânea în budgetul 
Statului, este vorba de deficit, căci argu
mentul D-vdstre cel puternic este acesta: 
Cum voiți D-vdstre, D-lor deputați, ca 
efi ministru de finance să mă presint îna
intea Adunărei cu un budget neechili
brat ? Recunosc că acest argument esteu- 
nul din cele mai puternice. Ei bine, 
D-lor, dupe cum v’am spus, D. Oroveanu 
arată că este mijloc de a se acoperi acest 
deficit...

D. Gr. Constantinescu: Dacă ar fi 
așa de lesne să’l acoperim din duoă cu
vinte !

D. Valerian Ursianu : Vă întreb : 
Nu mal sunt și alte migldce prin cari să 
venim a acoperi acest deficit ?

D-le ministru, dacă ar fi cestiunea des
pre ^ecimi safi sutimi de milidne pentru 
fortificațiuni, atunci de sigur că nu ni 
s’ar (jice că golul budgetar ar fi așa de 
mare în cât să fie o prăpastie pe care să 
nu o putem acoperi nici o-dată, dar când 
este vorba de un milion safi un milion și 
jumătate, nu se face acest sacrificii, care 
ar contribui la desvoltarea unei industrii 
naționale în deosebitele ei ramuri...

Dar efi v’am spus încă din rândul tre
cut că sunt date din cari s’ar putea pre
vedea acoperirea deficitului budgetar.

Deosebit de cele (jise de D. Oroveanu, 
mai sunt și alte considerațiuni : La noi 
în țeră s’a întrodus curentul acesta de a 
practica luxul, ba încă un lux extrava
gant ; în casa fie-căruia veți găsi, de ex
emplu, mobile în disproporțiune cu mi(J- 
Idcele sale, așa în cât puteți găsi fdrte 
multe case montate cu mobile de 40 și 
50.000 lei.

Ei bine, eti cred că D. ministru de fi
nance ar putea, cu fdrte drept cuvânt, 
să pună o taxă asupra mobilelor de lux, 
și cu acăsta va face duoă lucruri bune : 
ântâiti, că va putea să acopere deficitul 
budgetar și, al duoilea, că va da un avânt 
industriei ndstre de mobile confecționațe 
în țără.

Tot așa, D-lor, și în privința colonia
lelor de lux. La masa multora din noi se 
pot găsi comestibile străine de 30 și 40 
lei, când masa ndstră pdte să fie satisfă
cută bine cu mult mal puțin. Este dar 
drept să impunem obiectele acelea cari 
se ating mai mult de vanitatea și de ca
priciul nostru, de cât acele obiecte cari 
sunt destinate la desvoltarea industriei 
naționale.

De aceea, D-lor, am și redactat în a- 
căstă privință un amendament în sensul 
celor ce am avut .ondre a vă spune. (A- 
plause).

D. G. Duca: D-lor deputați, am să 
răspund fdrte puține cuvinte la cele <Jise 
de D. Valerian. Argumentul D-sale prin
cipal este că de ce să nu menținem pri
ma de export, pe câtă vreme acestă pri
mă este menținută de cele mal mari state 
Europene? La acăsta se pdte răspunde 
că, dacă un stat bogat ’și pdte permite 
prodigalitatea safi chiar greșeli econo
mice, acăsta nu o putem permite noi.

O voce: Englitera comite greșeli eco
nomice ?

D. G. Duca: La acăsta răspund că En
glitera n’are prime de export.

Să ’mi permite-ți acum, D-lor, a vă a- 
răta cum afi venit la noi aceste prime de 
export, și care a fost causa care a dat 
loc la acăstă idee.

Mai nainte, în Francia, se introduceafi 
dre-cari materiale destinate de a se ex
porta dupe ce vor fi lucrate în interiorul 
țărei. Atunci se iscălea de fabricant decla- 
rațiunea numită aquit â caution prin care 
recunoscea că s’a importat în țără o can
titate dre-care de material, și in urmă se 
constata cantitatea exportată/Ast-fel, de 
exemplu, se proceda cu ferul străin impor
tat fie în drugi, fie în bare, destinat de a 
fi lucrat și în urmă exportat. Se semna la 
importațiunea de fabricant un aquita a 
caution^ constatând greutatea ferului im
portat și când în urmă ferul lucrat sub 
formă de mașini, căldări de abur, safi ori 

I și ce alte scule se exporta se făcea consta
tarea greutăței ferului ast-fel exportat, 
și se anula declarațiunea iscălită de im
portator. Insă constatarea materialelor 
brute importate, și celor manufacturate 
exportate, și mai ales relațiunile între im
port și export nu erafi tot-d’a-una așa de 
lesnicidse și determinațiunea lor presen- 
ta dre-cari greutăți. Ast-fel se întâm
plă că zaharul care se importă în stare 
brută safi mai bine (Jis nerafinat, și care 
în urmă se exporta rafinat.

Neputându-se constata cât din zaharul 
nerafinat se exporta, și cât se consuma 
în interiorul țărei, s’a decis că tot zaha
rul nerafinat să plătăscă vamă la intrarea 
sa în țără, și în urmă la eșire sub formă 
de zahar rafinat, să se restitue taxe
le vamale plătite la importațiune. A- 
căstă restituire a luat numele de draw- 
back, cuvânt engles admis și în Francia, 
și care vrea să ^ică restituire de prime.

Find însă că 100 kilograme zahar ne-
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rafinat nu dati de cât 73—75 kilograme 
zahar rafinat, s'a admis că pentru 75 ki
lograme zahar rafinat exportat să se res- 
titue taxa vamală încasată pentru 100 
kilograme zahar.

Aceeași disposițiune se urmă pentru 
materiile textile precum, în bumbac, 
lână, etc., pentru cari tot se percepeati 
taxe la intrare, iar la eșirea materiilor 
confecționate se ’napoiati taxele perce
pute sub formă de prime de export, dar 
cari într’adevăr, nu constituiati o primă 
sati o încuragiare, ci representati numai 
taxele vamale percepute asupra materii
lor prime la Intrarea lor în țeră.

Acesta este înțelesul cuvântului primă 
de export, care nu trebue a se lua în ad- 
literam, căci atunci prima de export ar 
constitui un nonsens adevărat și o stri- 
gătore inechitate; căci ar constitui o apă
sarea contribuabilului indigen în favdrea 
consumatorului străin.

S’a mal 4’s, D-lor, că tdte țările acor
dă prime de export, fiind -că în tdte țările 
materiile brute sunt supuse la taxe de 
intrare, și în urmă se exportăză și li se dă 
prime de export.

Acăstă aserțiune este cu desăvîrșire 
inexactă. Țările cari nu percep taxe asu
pra materiilor brute nu dati prime de 
export.

Ast-fel, Englitera unde cerealele intră 
libere de ori ce taxă, nu acordă nici o 
primă de expot.

Germania plătesce primă de export, 
fiind-că cerealele ndstre la intrarea în 
Germania sunt lovite de o taxă fdrte grea, 
de 2 lei la suta de kilograme de porumb 
și de 4 lei suta de kilograme or^, secară, 
sati ceva așa.

Dar s’a $is că Austro-Ungaria plătesce 
nisce prime de export, fdrte considera
bile.

D-lor, în Ungaria, guvernul plătesce 
5 fiorini ca primă de export, pentru un 
decalitru de spirt exportat, pe când noi, 
dupe cum se scie, plătim 2 și jumătate 
bani de grad calculat pe decalitru, adică 
2 lei și 40 bani pentru un decalitru sati 
24 de lei pentru un hectolitru de alcool 
exportat.

Vedeți, dar, că pe când guvernul aus- 
tro ungar plătesce pentru un hectolitru 
5 fiorini ceea-ce în bani de ai noștri face 
10 sati 11 lei, noi plătim primă ca export 
pentru aceeași cantitate 24 de lei, adică 
plătim ceva mai mult de cât înduoit de 
ceea-ce plătesce Ungaria.

Dar pe lângă acăsta vă voiti spune că 
în statul vecin, aceste prime de export 
sunt în proporțiune mai mică de cât chiar 
și P© jumătate de primele ndstre, pentru 
că acolo guvernul are în budgetul săti o 
sumă fixă de un milion duoă sute de mii 
fiorini, destinată pentru plata primei de 
export pentru alcool, acăstă sumă este re- 
părțită în mod egal asupra tutulor ex
portatorilor, în proporțiune cu numărul 
lor total și cu cantitatea de marfă ce fie
care a exportat, (aplause) ; pe când noi 

nu seim la întocmirea budgetului care va 
fi limita la care se va mărgini cifra a- 
cestei prime îh cursul anului budgetar 
pentru care o votăm»

Dar, D-lor, mai este și o altă greșălă 
mare ce facem noi prin acordarea acestei 
prime de export pentru alcool ; este o 
mare greșălă, ca noi un Stat mic, să a- 
runcăm pe fie-care an, câte un milion și 
câte-va sute de mii de lei pentru plata 
primei de export al alcoolului, sub cu
vânt că alcoolul nostru, devenind cu chi
pul acesta mai eftin; să se pdtă mai ușor 
exporta în alte țări. Dar ce interes avem 
noi dea scădea prețul alcoolului pe pie
țele străine ? Ce interes avem noi ca con
sumatorii din străinătate să’și procure 
alcoolul nostru cu un preț scăzut, plătind 
din punga contribuabililor noștri acest a- 
vantagiti ce facem consumatorilor stră
ini ? (Aplause).

Este o adevărată heresiă economică 
teoria primelor de export, ast-fel înțelăsă 
și ast-fel aplicată, și în acăstă privință 
primele de export, sunt aspru condemnate 
de toți economiști moderni cei mai dis
tinși.

Ași putea a vă cita numerdse pasagii 
și autori cari sunt unanimi în aprecieri. 
Mă voiti mărgini însă, a vă cita numai duoi 
pe D-nii Ivis Guyot, deputat în parla
mentul frances și care conform depeșilor 
primite din Paris, a intrat în noua com
binație ministerială ca ministru al lucră
rilor publice și Paul Bauwăs, profesor la 
facultatea de drept din Paris. Acești dis
tinși economiști, în tratele de fdrte curând 
publicate asupra sciințel economice, com
bat cu tărie ori și ce primă de export în 
general arătând că asemenea prime se 
plătesc sub formă de imposit de contri
buabilii indigenii și eftenind productele 
pe piețele din străinătate unde se desfac 
profită numai consumatorilor străini.

Este forte lesne, D-lor, a face indus
trie în asemenea condițiuni este fdrte 
lesne, dar forte păgubitor tot-d’odată, și 
daca âm face multă asemenea industrie, 
am fi în curând ruinați.

De exemplu, avem o fabrică de cisme. 
Care ar fi resultatul unei prime de export 
de trei sati patru lei pentru fie-care pe- 
rechiă de cisme ? De sigur că cișmele se 
vor exporta, însă prima de export se va 
plăti de noi in favdrea străinilor cari vor 
purta cisme eftine în socotăla ndstră.

Iată adevărul curat, și cu drept cuvânt 
se pdte afirma cum a ^is D. Ursiaou, că 
în economia politică sunt lucruri cari se 
văd și lucruri cari nu se pot vedea.

Iată, D-lor, ce se vede când analisăm 
acăstă cestiune, și iată ce găsim îndărătul 
cuvintelor de protegiarea industriei na
ționale și alte asemenea tot atât de sfo- 
răitdre : o spoliare a contribuabililor in
digeni în favdrea consumatorilor străini. 
(Aplause).

Pentru o fanfaronadă, pentru satisface
rea unul sentiment de vanitate, spre a 
(jice că exportăm alcool, facem pe fie-care 

an consumatorilor străini un cadoti de 
1.200.000 lei. Daca este vorba de cadoti 
apoi să facem acest cadoti nefericitei nos
tre populațiuni rurale, care mdre de fd- 
me sati să otrăvesce cu porumb umed și 
stricat. (Aplause).

Acăstă primă de export prin exagera- 
țiuni constitue ceva de mai nepomenit 
chiar în statele cele mai protecționiste. 
într’adevăr, la noi prima de export fiind 
de 2.40 de decalitru de alcool și valdrea 
alcoolului fiind de 4.80 aproximativ, a- 
căstă primă represintă 50% ^in ^8a va" 
ludrei mărfel. Acăsta numai constitue o 
producțiune ci o distrugere de avuție.

Și vedeți cât de enormă este greșala: 
voim să exportăm alcoolul nostru care 
costă loco fabrică 48 hectolitru pe pie
țele străine, la Marsilia unde el se vinde 
cu 31 lei hectolitru, sati la Triest unde se 
cumpără cu 13 fiorini, adică cu veri-o 
27 lei. S'a mai ^is că suprimarea primei 
de export va aduce ruina fabricelor nds
tre; acăsta nu este exactă și într’adevăr 
când nu exista primele de export dar, când 
drepturile erati mai scăzute, fabricele a- 
cestea de alcool erati în deplină pros
peritate la noi; erati 200.000.000 de 
grade cari se fabricati, și astăzi nu sunt 
de cât 70.000.000.

O voce: Nu era taxa fiscală așa de 
mare.

D. G. Duca: Acăsta o înțeleg; veniți 
să cereți să se scadă taxele și voiti fi ală- 
tori cu D-vdstre...

D. N. Nicorescu: Am propus ieri și 
n’ati primit.

D. G. Duca: S’a scăzut pe cât s’a pu
tut, de la 8 la 5 bani; dar peste dre-cari 
limite se înțelege că nu voiti putea fi a- 
lături cu D-vdstre.

In ceea-ce privesce prima de export, 
acăsta este nn non sens economic, și este 
inadmisibil de dre-ce ea lovesse cu desă
vârșire pe contribuabilii indigeni în felo- 
sul consumatorilor străini.

Prima de export nu va ruina fabricele 
de spirt, fiind-că ele erati mai prospere 
înaintea acordărei de export.

In fine, D-lor, D. V. Urseanu pretin
dea că nu este nici hal d’a suprima acum 
prima de export, fiind-că în vederea și în 
temeiul acestei prime s’ati înființat fabrici 
unde capitaliștii ’și-ati băgat milidne și 
astăzi când aceste fabrice sunt înființate, 
ar fi nedrept a se suprima prima de ex
port ce se acorda mai înainte. Regret 
d'a o <jice, dar și acăstă afirm ați u ne a 
D-lui Urseanu, este cu desăvârșire ne
întemeiată, și desfid pe ori și cine d'a ’mi 
arăta o fabrică care s’ar fi înființat din 
noti de la acordarea primei de export.

D. L. Catargi: Aceea de la Vasluiti a 
D-lui Topali și aceea de la Ghidigeni. 
Fabrica de la Vaslui a costat 1.000.000 
și jumătate.

D. P. P. Carp, ministru de externe: 
La Vasluiti era de mai înainte înființată. 

! D. L. Catargi: Era înființată, dar cât 
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a costat restaurarea ei pe un picior mai 
mare?

D. G. Duca. S'a mai (jis încă ceva, că 
menținând prima de export pentru alcool 
favorisăm exportul cerealelor ndstre.

Să vedem dacă este așa, să examinăm 
și acest punct.

In anul trecut s’aâ exportat 43.000.000 
grade de alcool, și pentru acestea s’a plă
tit 1.200.000 lei ca primă. (întreruperi).

Ei bine, cu acești 1.200.000 lei, cari 
represintă valdrea integrală a materiei 
prime, mai bine făceam dacă cumpăram 
acâstă materie primă și o dăruiam popu- 
laționilor ndstre rurale cari ieraâ în lipsă 
de hrană de cât populațiunilor Austro- 
Ungare din Triest saâ aiurea sub denu
mirea de primă de export. (Aplause).

Așa dar, este învederat, că acâstă scu
tire, din punctul de vedere economic, este 
imposibil a se justifica, și pentru aceste 
considerente vă rog, D-lor, să nu admi- 
teți prima de export.

D. M. Germani, ministru de finance:
Permitați’mi, D-lor, a ^ice și eâ puți

ne cuvinte în cestiunna primei de export. 
N’am făcut câtuși de puțin cestiune po
litică din supresiunea saâ menținerea 
primei de export; am declarat mal d’ina- 
inte că n’am nici un motiv să fac cestiune 
politică din cestiunea primei de export. 
Pare-mi-se însă, că D. Valerian Urseanu 
a făcut, D-sa, o cestiune politică, pentru 
că la urma cuvântărei D-sale a (jis: Dar 
la fortificațiunl nu găsiți greutăți, D-le 
ministru, pentru echilibrarea budgetului? 
Cestiunea ast-fel pusă devine o cestiune 
politică, și nu credeam că e bine ca , în 
discuțiunea legei spirtuâselor, Adunarea 
să atingă cestiunea fortificațiunilor. Aci 
ne ocupăm de cestiunea reformei în ce 
privesce legea spirtuâselor; să vedem da
că e adevărat că guvernul prin proiectul 
săâ a făcut o ușurare reală, și dacă 
în urma acestei ușurări în ceea-ce pri
vesce atât țuica cât și spirtul, e bine 
să menținem și prima de export, că, dacă 
ne vom convinge că ea este în adevăr fo
losi țâre, numai atunci să o menținem.

D-lor, ori-cine scie că, în materie de 
economie politică, ori-ce degrevare, ori
ce ușurare e în principiâ un lucru bun, 
și când am putea să desființăm prima de 
export, și tot-o-dată să reducem și taxa 
asupra fabricărei spirtului și asupra hec
tarului de livezi de pruni și de vii, saâ 
chiar să o desființăm cu totul ar fi mult 
mai bine. Nu mai puțin însă, este de da
toria mea că atunci când e vorba de men
ținerea primei de export, să pun în ve
derea onor. Adunări cari pot fi consecin
țele acestei mențineri, în ceea-ce privesce 
echilibrarea budgetului Statului.

Acâsta o (jic pentru că cu drept cuvânt 
mâne, când se va vedea că în urma men- 
ținerei primei de export, că budgetul Sta
tului va presenta un gol și mal mare de 
cât acela ce '1 presintă astăzi, fie de 
1.000.000, fie de 1.000.000 și jumătate, 
cu drept cuvânt D-vdstre ’mi veți ^ice: 

De ce, D-le ministru de finance, când s’a 
discutat proiectul de lege al spirtuâselor 
și s'a propus, contra voinței D-tale, men
ținerea primei de export, nu ne-al pus în 
vedere consecințele ce vor resulta din a- 
cea menținere în ceea-ce privesce echili
brul budgetului? De aceea eram dator, și 
cred că bine am făcut, să vorbesc de golul 
cese vacreea în budget dacă onor. Cameră 
va vota menținerea primei de export.

D-lor, s'a ^is că, daca s'ar suprima 
prima de export, vor cădea tâte velnițele 
din Moldova, ba încă s’a mal (jis și urmă
torul lucru: Dupe ce s'a votat o lege prin 
care am stabilit o primă de export și a- 
câstă primă de export a încuragiatpe ca
pitaliști, fie indigeni, fie străini, să înfi
ințeze fabrici de spirt, este o cestiune de 
bună credință și de onestitate ca să nu 
venim astăzi, din cause politice saâ bud- 
getare, să desființăm prima pe care aâ 
comptat acei fabricanți.

Țin mult, D-lor, să lumines onor. Ca
meră în acestă privință.

De la înființarea primei de export și 
din momentul când taxa asupra spirtului 
s’a urcat la 8 bani pe grad, iată conse
cințele ce aâ avut aceste duoă măsuri în 
Moldova : Nici o fabrică nu s'a înființat 
în vederea saâ cel puțin în cunoscința 
primei de export. E adevărat că o fabrică 
s’a înființat și a început să lucreze din 
1883, mi se pare, dar ea a încetat în mo
mentul când fără sciință nici a proprieta
rului, nici a nimănui, s’a instituit și pri
ma de export. Ceea-ce e însă afară din 
ori ce înduoială e faptul că din causa ur
cărei taxei la 8 bani de grad, prin multe 
fabrici, multe velnițe mici aâ fost silite 
să se închidă, pentru că nu mai găsiaâ 
nici un fel de mitjloc ca să pâtă exista. 
Velnițele cele mari, fabricanții cel mari, 
aâ găsit însă mijlocul de a trăi și de a 
câștiga chiar cu taxa cea urcată, fiind-că 
ei nu plătesc taxa de 8 bani, și cu acâsta 
răspund onor. D.Panu, care mă întrebase 
adinâorl dacă în adevăr acești exporta
tori mai plătesc taxă.

Dupe cum vedeți, chiar până astăzi a 
existat un dubiâ asupra acestei cestiuni, 
șe răâ m'a apostrofat onor. D. Nicorescu 
când 'mi-a imputat de ce m’am cre<jut 
dator să fac acâstă declarațiune în Ca
meră... (întreruperi).

Vedeți, D-lor, eâ nu voiâ să semnalez 
onor. Camere o propagandă pe care nu o 
calific, dar care s’a făcut în acâstă cestiu
ne. Dar fiind-că onor. D. Panu a semna- 
lat’o, de aceea am relevat’o și eâ.

Acel exportatori nu plăteaâ taxa de 8 
bani de grad către Stat și osebit de acâs
ta aveaâ și duoi bani și jumătate primă 
pentru export, pe care o primeaâ de la 
Stat. Acei exportatori dar aveaâ o marfă 
care ’i costa 10 bani și jumătate mai pu
țin de grad de cât pe fabricanții cei mici 
cari nu exportaâ. Acâstă diferință de 10 
bani și jumătate la un decalitru între 90 
și 95 grade de tărie, le dădea un benefi- 
ciâ ca de veri-o 10 lei la decalitru. Ei 

bine, cum puteaâ să concurese fabrican
ții cel mici cu dânșii ? In condițiunile a- 
cestea concurența a fost că velnițele cele 
mici s’aâ închis, iar cele mari aâ conti
nuat a prospera.

D. N. Nicorescu: S’a închis și cele 
mari din causa taxei.

D. M. Germani, ministru de finance: 
Nu s’aâ închis și luptaâ din tâte puterile 
lor, aâ venit și la mine ca să reclame să se 
mențină prima de export.

Pentru acești fabricanți, este bine să 
aibă prima de export, dar pentru noi care 
este resultatul? Că consumatorii interiori 
plătesc marfa mult mai scumpă, și de a- 
câsta trebue să ne ocupăm noi mai mult.

Nu mai am nevoe să mă întind asupra 
cestiunilor desvoltate de D. Duca, cum 
că valdrea mărfei care se exportâză pe un 
preț âre-care in străinătate o Jprimesc 
exportatorii de la Stat sub formă de pri
mă. Noi primim in țâră o valdre dre-care 
pe marfa care o dăm și acâstă valdre Sta
tul o plătesce în prima de export, așa în
cât ceea-ce ni se dă, Statul dă înapoi. El 
bine, de cât așa, mai bine să consumăm 
noi aceea ce perdem. (Aplause).

Degrevarea este, la suma consumată în 
anul trecut în țâră, de 73.000.000 grade, 
este 2.190.000 lei, prin reducerea din 8 
bani la 5 bani; va să (jică iată o degre
vare de 2.200.000 lefi în cifră rotundă ;a- 
câsta este o degrevare reală. Ce luăm noi 
înapoi daca suprimăm prima de export ? 
Luăm 1.200.000 lei. Tot este dar o de
grevare de un milion. Cine se folosesce de 
acâstă degrevare ? Ea se răsfrânge asupra 
tutulor fabricanților din țâră, cari sunt 
70 saâ 80 la număr; dar de prima de ex
port cine folosesce în primul rând ? Se fo
losesc acei cinci, șâse exportatori mari ; 
nu <jic că nu se folosesc și fabricanții cei- 
alți, cum spuseiâ de la început, dar în 
prima linie cei cinci, șâse exportatori sunt 
cari se folosesc, și se folosesc în paguba 
populațiunei întregi, pentru că ea atunci 
plătesce spirtul mai scump în țâră. (A- 
plause).

De aceea D-lor, ca să nu lungesc dis
cuțiunea mai mult mă opresc aci. Daca 
s’ar produce argumente noui în contra 
propunerel mele de a suprima prima de 
export, 'mi voiâ permite să mai iaâ cu
vântul, dar cred că Adunarea este destul 
de luminată și nu voiesc să o obosesc mal 
mult.

Voci: închiderea’ discuțiunel.
D. L. Catargi: D-lor, 'vă rog să nu 

închideți discuțiunea și iată de ce; D. 
ministru a lăsat cam obscură o cestiune; 
am vă^ut că a ridicat’o acum în treacăt, 
dar tot nu a lămurit’o de ajuns.

D. ministru face socotâlă și ^ice: de și 
nu mai plătim 2*/« bani primă de export, 
dar 'I rămâne exportatorului 8 bani pe 
cari trebuia să’i plătâscă și acum nu ’I 
mai plătesce. Ași ruga pe D. ministru să 
’mi spuie: Daca nu s’ar încuviința acei 
278 bani ca primă de export, D-lul are 
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să iea 8 bani pentru spirtul care iese din 
țâră?

D. M. Germani, ministru de fl- 
nance: Nu iafi nimic.

D. L. Gatargi: Apoi de ce le mai 
puneți la socotâlă atunci ?

D. M. Germani, ministru de flnanee: 
Acei cari vînd in țâră plătesc 5 bani 
aici.

D. L. Catargi: D-lor, eti vă rog să 
lăsați discuțiunea deschisă, și fiind-că D. 
Balș, care este înscris ’mi-a cedat mie 
rândul, vă rog să ’mi dați voie să $ic 
câte-va cuvinte.

Voci: Să vorbăscă D. Catargi.
D. L. Catargi : D-lor, cu părere de 

răti văd că de câte ori vine o cestiune im
portantă în discuțiunea ndstră, oratorii 
cari o discută ne compară cu Anglia, cu 
Francia și cu alte țări unde este cu totul 
alt-ceva de ceea-ce este Ia noi. Ași fi do
rit ca D. Duca să ne fi comparat cu Aus- 
tro-Ungaria, cu Rusia, cu care suntem 
vecini și în condițiuni nu tocmai așa de 
nepotrivite cum am fi cu primele țări in
dustriale din lume, ca Anglia și Francia.

Crede dre D. Duca căAustro-Ungaria, 
că guvernul ei este așa de simplu și naiv 
ca să dea prime dacă primă nu ar fi de cât 
ceea-ca ^ice D-sa, adică o spoliare a con
tribuabililor ? Și pdte D-sa să compare 
cișmele cu spirtul? Pentru Dumnezeii, să 
nu mai facem comparațiuni cari nu se pot 
un singur minut susține în mod serios.

picea adineorl D. Duca, și D. ministru 
de externe a confirmat prin o întrerupere 
acăstă aserțiune, cum că nici o fabrică nu 
s'a mai creat de la Înființarea primei de 
export. In adevăr, D-lor, fabricile cum 
este aceia a D-lui Topali și altele existați 
și mai nainte, dar când a venit legea pri
mei efi sciti, dupe cum ’mb a spus D. To- 
paE, că D-sa a cheltuit un milion și ju
mătate ca să 'și mărăscă fabrica.

Asemenea D. Tețeanu a adus mașine de 
cele mai perfecționate din Francia, a chel
tuit sume enorme ca să dea o întinsă des- 
voltare fabrice! D-sale, comptând pe acăstă 
lege a primei, care nu se aștăptă să se a
broge de la o ^i la alta.

Calculele pe cari le-a făcut D. Duca nu 
pot să fie exacte, fiind-că D-sa nu a ți
nut de loc sămă de interesul direct ce re
sultă pentru cerealele ndstre din desvol- 
tarea și încui’agiarea fabricațiune! spir
tului.

D-vdstre vedeți că tdte țările străine 
pun taxe asupra grânelor ndstre, ast-fel 
că de multe ori producătorii noștri de 
grâne a găsit dre-care înlesnire la desface
rea mărfei lor în fabricile de spirturi. Dacă 
aceste înlesniri nu aii fost până a
cum așa de mari cum am fi dorit, ele 
ânsă se vor mări din ce în ce mai mult, 
dacă prima acăsta se va întemeia; până 
acum s'afi mărit veri-o cinci șăse fabrici 
de spirt fdrte importante, abia numai în 
veri-o duol safi trei ani, dar dacă se va 
stabili în mod serios acăstă încuragiare । 
se vor mai mări și altele și spirtul se va ’ 

exporta în proporțiuni mult mai mari, 
ceea-ce în mod indirect va face a se trans
porta și a se vinde și cerealele ndstre în- 
tr'o cantitate mult mal mare.

Dar Domnilor, nu scăpațt din vedere o 
cestiune fdrte seridsă : dacă cestiunea pri
mei de export este o cestiune atât de in
diferentă și de o așa mică importanță, de 
ce atunci camera de comercifi din Viena 
și alte camere de comercifi din Austria 
cer cu atâta stăruință intervențiunea gu
vernului lor pentru a face să se desfiin
țeze prima de la noi ? Va să ^ică este ceva 
serios în acăstă primă care-i geneză pe 
dânșii.

D. P. P. Carp, ministru de externe : 
Nu s’a cerut de fel acăsta.

Voci: S’a cerut.
D. Lascar Catargi: V’a citit’o adi

neaori D. Valerian Urseanu.
• Dar D-lor, fiind că efi cerusem cuvântul 
mai mult contra închiderel discuțiunel, 
nu voifi să abusez de buna-voință a D- 
vdstre de a mă lăsa să vorbesc în fond și 
termin supunând la apreciarea D-vdstre 
puținele observațiun! ce am avut ondre a 
vă presinta.

Voci: închiderea discuțiunel.
— Se pune la vot închiderea discu

țiunel și se primesce.
D. Gr. Constantinescu : D-lor, sunt 

depuse duoă amendamente, unul subscris 
de D. R. Stanian și alții, în coprinderea 
următdre:

„Propunem suprimarea art. 8 din lege.* 
R. Stanian, O. Dobrescu-Argeș, N. 

I. Micescu, N. Voinov, Chr. S. Negoescu.
Acest amendament a fost respins în co

mitet cu 6 voturi contra unul; D. Nico
rescu ’l-a admis.

D. G. Pallade: Să se cităscă tdte a
mendamentele.

D. Gr. Constantinescu: Prin al duoi
lea amendament se propune duo! bani de 
grad. Comisiunea ’l-a respins cu 5 voturi 
contra unul: Iată ce gice :

„Prima de export acordată prin legea 
de la 27 Marte 1885 și 22 Iunie 1886 
pentru exportul spirturilor și rachiurilor 
din cereale este redusă la 2 bani de grad/

M.Balș, 7. Urseanu, C. C. Dobrescu, 
M. N. Seulescu, I. Burghelea, C. Olă- 
nescu, I. G. Grâdișteanu, C. Kogălni
ceanu, V. Poenaru, G. Softa, I. G. 
Lecca, G. Rosnovanu, N. C. Aslan, 1. 
Cincu.

— Se pune la vot amendamentul D-lui 
Stanian și se respinge.

— Se pune la vot amendamentul D-lui 
Balș și resultatul scrutinului este cel ur
mător :

Votanțl.................................132
Maioritate absolută ... 67
Bile albe.................................. 48
Bile negre.............................. 84

D. vice-președinte : Adunarea a res
pins amendamentul.

— Se pune la vot art. 8 și se primesce.

D. I. Ștefăneanu: D-lor deputați, 
am luat cuvântul pentru ca să solicit bi- 
ne-voitdrea D-vdstre atențiune la puți
nele cuvinte ce am să (Jic în susținerea unui 
articol pe care voifi să ’l propun ca un ar
ticol adițional ce ar trebui sâ fie introdus 
în acăstă lege și care cred că e de mare 
importanță pentru toți cultivatorii și mai 
ales pentru micii cultivatori, în privința 
cărora noi tot-d’a-una ațn arătat o soli
citudine deosebită, și am ^is că suntem 
animați de cele mai bine-voitdre senti
mente când este vorba de interesele po- 
pulațiunei rurale.

Rog asemenea banca ministerială, și 
în special peonur. D. ministru de finance, 
să bine-voiască a se asocia la acest articol 
adițional; căci cred că întroducându’l în 
lege nu pdte causa budgetului un gol în 
adevăr simțitor, fiind vorba numai de 
veri-o câte-va ^eciml de mii de lei.

Iată acest articol ce am ondre să pro
pun : (

„Propunem ca în cas dacă recolta pru
nilor și a strugurilor ar fi bătută (dis
trusă) de grindină, înainte de recoltare, 
posesorii acelor podgorii de pruni și vii 
să pdtă să cără și să fie apărați de ori-ce 
taxe către Stat/

In susținerea acestui amendamentjvoifi 
să dafi un exemplu, dupe cum a (Jis onor. 
D. Lascar Catargi, nu din țări depărtate, 
pe cari mulțl din noi nu le-afi vă^ut de 
cât pe chartă, ci voifi să arăt ceea-ce se 
face în țări învecinate cu noi și cu cari 
suntem pe tdtă ^iua în contact de felu
rite interese; pentru că, dacă vom găsi 
ceva bun acolo, să’I aplicăm șitla noi.

In Rusia, ca și în Austro-Ungaria, e
xistă o lege comunală în virtutea căreia, 
când în veri-o comună recolta e bătută de 
pâtră, acea comună e scutita de plata 
ori-cărei taxe către comună safi județ. 
Tot asemenea ar trebui și noi să ne gân
dim cu atât mai mult asupra acestui 
lucru, cu cât e vorba de un interes vital 
pentru țăranul român,care, dupe cum scițl, 
’și are podgoriile sale pe un pământ slab 
care nu pdte să producă alt-ceva nimic 
de cât prune. De aceea efi cred că ar fi 
o înduoită nenorocire ca, atunci când ță
ranul ar avea recolta lui bătută de grin
dine și ar fi lovit ast-fel în singura lui 
resursă de existență pentru el și copiii 
lui, să mai fie lovit și de taxe, pe cari 
neavând putința de a le plăti, să va^ă 
cum i se vinde boul și vaca din bătătură 
pentru a împlini taxele ce i se im
pun.

De aceea vă rog, D-lor deputați, să 
bine-voiți a adopta acest articol adiți
onal, care este cu totul în interesul po- 
pulațiunei rurale.

D. vice-președinte : D. ministru de 
finance are cuventul.

D. ministru de flnanee: Aș! dori 
să scifi dacă comitetul delegaților s’a pro
nunțat în acestă privință.

D. Gr. Constantinescu : Comitetul 
respinge acest amendament.
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D. ministru al flnancelor, M. Ger
mani : N'am nimic de gis In contra do
rinței onor. D. Ștefăneanu. Solicitudi
nea D-sale pentru posesorii de livegi de 
pruni și de vii este fdrte legitimă.

Nu cred însă că e momentul să se In
troducă acăstă disposițiune în legea de 
față; pentru că solicitudinea pentru po
sesorii de livegi de pruni și de vii nu 
trebue să se oprăscă aci, ea trebue să se 
întindă și asupra muncitorilor de pământ 
cari sunt tot așa de greti loviți, când se 
întâmplă ca micele lor holde să fie bă
tute de grindine. Vă rog dar să nu In
troduceți în acăstă lege disposițiunl ex
cepționale cari ar favorisa numai pe o 
parte din cultivatorii noștri.

Efi mai bine ași înțelege un proiect 
de lege din inițiativă parlamentară care 
ar cuprinde acăstă disposițiune în mod 
general pentru toți, pentru posesorii 
de livegi de pruni și de vii ca și pentru 
posesorii de pământ arabil cari, conform 
acestei disposițiunl, atunci când sunt lo
viți de o nenorocire, cum e grindina, care 
le distruge recolta ne lăsându-le nici un 
migloc de existență, să fie scutiți de ori
ce dare către Stat, nu numai de taxa a- 
căsta asupra livegilor de pruni și de vil, 
dar chiar în ceea-ce privesce impositul 
fonciar comunal și altele.

De aceea dar, cred că aci nu este locul 
ase introduce o asemenea disposițiune 
privitore la posesorii de livegi de pruni 
și de vii; și cu regret nu mă pot asocia 
la dorința exprimată de D. Ștefăneanu.

D. M. Kogălniceanu: D-lor, ați 
văgut că de 4 gile am stat mut și am ur
mat cu mare atențiune acăstă discuțiune 
importantă. Efi nu am nimic de gis con
tra acestui articol, dar ca entusiasmul și 
buna-voință să mărgă până a cere cum 
că acest comercifi interesant să se scu- 
tăscă de ori-ce taxă, să nu plătăscă ni
mic, mi se pare că nu este drept. D. mi
nistru fărte bine a gis, să facem a se 
bucura toți micii cultivatori de acelaș 
avantagifi, și vâ mărturisesc că astă-gi 
’l-am admirat ca D-sa, ministru de finan
ce, în fața unei asemenea propuneri fi
lantropice, n’a gândit la fondul casei Sta
tului. Apoi și noi, cari suntem resulta
tul voinței alegătorilor, proprietari mari, 
să facem și pentru noi acest lucru și să 
ne ocupăm în acest articol cu totul de 
cestiuni speciale și pe urmă să ne rugăm 
la D-gefi să plouă aur și argint, ca 
să îndestulăm tăte trebuințele Statului.

Cum facem noi proprietarii ? Ne asi
gurăm la societăți contra grindinel, și 
înaintea asigurărel nu este nici mare 
nici mic; dacă vine veri-o lovitură, este 
de la D-gefi. Efi, anul trecut, din 8.000 
hectare în Dobrogea n'am făcut ni
mic și pentru acăsta nu fac pe nimeni 
răspungător.

D. Ștefăneanu, pe care '1 văd că se 
înteres^ză fărte mult de acăstă cestiune, 
de ce nu se gândesce că peste câte-va 
gile trebue să închidem Camerile și că 

sunt legi cari sunt menite a aduce ușu
rare pentru tătă țăra, iar nu numai pen
tru acei cari fabrică țuică ? Efi rog pe 
D. Ștefăneanu ca interesul ce părtă cu 
drept cuvânt populațiunilor rurale, să’l 
păstreze mai ales pentru legile cari sunt 
de interes general; iar acum să votăm 
acăstă lege, fie*rea, fie bună, și să trecem 
la cele-alte lucrări.

Rog dar pe onor. Adunare să termine a- 
căstă cestiune; fiind-că trebue să fim mai 
puțin darnici cu o asemenea lege.

Voci: închiderea discuțiunei.
D. I. lancovescu: D-lor deputați, re

gret că dintr'o cestiune importantă ca a- 
căsta, s’a făcut, iertați-’mi expresiunea, o 
cestiune de zeflemea. Dintr’o cestiune de 
îndeplinire a datoriei sincere către alegă
tori, s'a făcut o cestiune de reclamă elec
torală.

Efi cred, D-lor, că discuțiunea nu tre
bue Închisă; fiind-că atât D. Germani cât 
și D. Kogălniceanu afi făcut o confusiu- 
ne regretabilă, fiind-că nu trebue să con
funde taxele pe livegile de pruni, cu ceea- 
ce este acum în discuțiune.

—Se pune la vot închiderea discuțiunei 
și se primesce.

—Se pune la vot amendamentul D-lui 
Ștefăneanu și se respinge.

—Se pune la vot următorul amenda
ment al D-lui Nădejde și se respinge:

„Plata pe hectarul de pruni și de vie, 
prevăgută mai sus, se consideră ca dare 
foncieră și se ține în sămă la censul elec
toral.

I. Nădejde, C. T. Grigorescu, C. C. 
Dobrescu, Hristu I. Negoescu.

D. M. Germani, ministru de flnan- 
ce : D-lor deputați, art. 9 a fost admis 
de comitetul delegaților așa precum a 
fost propus de guvern.

Intârgierea însă a votărei acestei legi 
face ca acest articol să nu ’șl mai aibă 
astăgi locul in acăstă lege; fiind-că în 
momentul de față nu mai este posibil 
a se aplica, de ore-ce comisiunile comu
nale de recensământ, cari funcționăză în 
semestrul ântâifi, afi terminat lucrările 
lor, și pe de altă parte termenul de 1 
Martie ar fi fdrte scurt; de aceea ’mi am 
permis a redacta alt-fel acest articol și 
propun în locul articolului primitiv admis 
de comitet pe acesta în coprinderea ur- 
mătore:
, Art. 9. Legea de față se va pune in a- 
plicăre Ia 1 Aprilie 1889.

Constatarea drepturilor Statului se*va 
face insă pentru acestă singură dată în 
modul următor:

Pentru livegile de pruni se vor convoca 
din nofi comisiunile comunale de recen
sământ prevăgute prin art. 5 al legei pen
tru constatarea și perceperea contribuți- 
unilor, și cari vor începe să funcționeze 
15 gile dupe promulgarea legei și vor în
cheia lucrările lor în termen de gece gile.“

Precum vedeți, pentru livegile de 
pruni, comisiunile se vor chema din nofi 
la 15 gile dupe promulgarea legei și vor. 

funcționa gece gile, având dreptul cel ne-' 
mulțumiți să facă apel, conform acestui 
articol; căci iată ce gice în privința a- 
căsta:

„Cei nemulțumiți pe decisiunile aces
tor comisiuni vor putea face apel la comi
siunile de apel ale semestrului Iulie al a
nului curent; drepturile fiscului însă se 
vor îndeplini imediat, rămâind ca tesau- 
rul să restitue ceea-ce se va restabili că 
s’a perceput mai mult.

Taxele asupra viilor se vor determina 
dupe rolurile în ființă ale impositului fon
ciar.*

Cât pentru vil, D-lor, viile și astăgi 
plătesc dupe întinderea lor, dupe pogon, 
o taxă ca imposit fonciar și o altă taxă 
gisă filoxerică.

Pentru vii dar, există roluri și dupe a
cele roluri ne vom servi la impunerea 
taxei actuale ; căci iată cum se termină 
acest articol:

„Declarațiunile prescrise prin art. 4 
al legei de față se vor putea face pentru 
anul curent până în ultima gi de lucru a 
comisiunilor de recensământ mai sus pre- 
văgute.tt •

. Acest articol am ondre a’i propune în 
locul acelui primitiv ; fiind-că acela acum 
devine imposibil de aplicat.

D. G. Constantinescu : Comitetul 
delegaților a admis redacțiunea art. 9. 
propus de D. ministru de finance.

—Se pune la vot art. 9 ast-fel redac
tat și se primesce.

D. vice-președinte: Acum, D-lor, 
înainte de a se pune la vot legea în total, 
fiind-că afi fost dre-cari amendamente ad
mise de Adunare, întreb pe D. ministru 
de finance dacă aderă la modificările fă
cute ? In cașul când aderă, putem vota 
astăgi legea în total; la cas contrarifi, 
trebue amânată votarea pentru altă șe
dință.

D. M. Germani, ministru de flnan - 
ce : D. președinte pune cestiunea con
form cu regulamentul și efi sunt dator 
să răspund conform cu regulamentul:

Guvernul nu se pdte asocia la amenda
mentul introdus la art. 2.

D. vice-președinte: Atunci rămâne 
ca votarea să se facă în altă ședință.

D. G. D. Pallade: Conform art. 72 
din regulament, o-dată ce D. ministru a 
declarat că nu se asociază la amendamen
tul introdus, este bine înțeles că în giua 
votărei vom avea o nouă discuțiune ge
nerală. De aceea vă rog, D-le preșe
dinte, să fixați de astăgi giua de votare, 
ca să fim pregătiți pentru o nouă dis
cuțiune.

D. vice-președinte: ț)iua votărei in 
total va fi dar Marți.

Voci: Prea bine; Marți.
D. I. lancovescu: D-lor deputați, e 

adevărat că, potrivit literei regulamentu
lui, ori de câte ori Adunarea adoptă un 
amendament la un proiect de lege al gu
vernului, este în drept guvernul, în mo
mentul punere! votului pentru admiterea 
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In total a legei, să cără amânarea votului 
pe o altă ședință. Dacă insă vă aduceți a- 
minte un fapt recent de acum trei 4fie, pe
trecut cu ocasiunea votărel art. 2 așa cum 
’l-a modificat comitetul delegaților, sciți că 
atunci guvernul, prin organul D-lui mi
nistru Lahovari, ceruse a se suspenda dis
cuțiunea, in urma votărel acelui articol, 
pentru ca guvernul să aibă timp a se con
sulta, fiind-că așa cum era acel articol 
votat, strica întrăga economie a legei, și 
Adunarea a încuviințat cererea guvernu
lui; dar în loc de a se amâna discuțiunea 
numai pentru o 4b aSa cum ceruse gu
vernul, s'a amânat pentru duoă 4ile. Așa 
fiind, înțelegeți, Domnilor, că a se mal 
cere acum o nouă amânare, pentru ace
leași motive, adică sub același pretext al 
modificărei articolului 2 din lege, pentru 
care s'a mai amânat o-dată discuțiunea 
acestei legi, acăsta nu ar fi tocmai con
form, dacă nu cu litera, cel puțin cu spi
ritul regulametului.

Cum însă, față cu un text precis al re
gulamentului, noi nu putem nici măcar 
să dăm un vot, de aceea am luat cuvântul, 
nu ca să ajung la un resultat practic, ci 
mal mult pentru ca să cer a se constata 
acest fapt.

D. A. Lahovari, ministru al dome
niilor : D. lancovescu a pronunțat nu
mele mefi și mă simt dator dar să resta
bilesc faptele, cu tdte că nu pricep câtuși 
de puțin acăstă discuțiune, care nu are a 
face cu regulamentul. Dacă e cine-va 
care violează regulamentul, efi cred că e 
tocmai persdna care provdcă asemenea 
discuțiuni.

Domnilor, când s’a votat amendamen
tul de care vorbesce D. lancovescu, D. 
ministru de finance, crezând atunci că 
acea modificare introdusă la art. 2 strică 
tdtă economia legei, voia să retragă pro
iectul de lege. Efi atunci 'l-am rugat să 
nu se grăbăscă a pronunța asemenea cu
vinte irevocabile înainte de a se fi con
sultat cu guvernul și de aceea am și ru
gat pe onor. Cameră să suspende discu
țiunea, iar nu să considere proiectul de 
lege ca retras. Propunerea mea era cu 
totul conformă regulamentului; căci, dacă 
ori-ce deputat are dreptul să cără amâ
narea unei discuțiuni, necum ministerul 
să nu aibă acest drept? Discuțiunea a 
fost amânată și astăzi legea s’a votat în 
Întregul ei pe articole.

Acum urmăză ca legea să se voteze în 
total, dar cu acăstă ocasiune guvernul 
vine a face us de dreptul ce’i dă art. 72 
din regulament, cerând amânarea pe o 
altă ședință a votului în total; fiind-că 
D. ministru de finance a ridicat dre-cari 
obiecțiuni în privința modificărei ce s'a 
introdus în art. 2 al legei.

Camera va da votul săfi în ședința vii
tdre și apoi vom vedea ce va face și Sena
tul. Până atunci nu avem să dăm să
mă D-lul lancovescu pentru viitor, nici 
de ceea-ce va face Camera, nici de ceea- 
ce va face Senatul, nici ceea-ce va face 
guvernul, f

D. vice-președinte : Dupe regula
ment, se cere o 4* de interval; prin ur

mare, D-vdstre sunteți liberi să fixați safi 
4iua de Luni safi cea de Marți.

Voci: Marți.
— Se pună la vot propunerea ca vo

tarea legei în total să se facă Marți și se 
primesce.

D. Al. Lahovari, ministru al dome
niilor: V’așlruga, D-le președinte, casă 
puneți la ordinea pentru ședința 
cea mal apropiată, proiectul de lege re
lativ la vânzarea pământurilor la țărani.

D. I. Poenaru Bordea : Nu ni s'a 
distribuit âncă raportul.

D. Dimitrie Popescu: Raportul este 
depus de trei ^ile.

D. vice-președinte : îndată ce se va 
tipări se va distribui.

Acum, D-lor, veți bine-voi a procede la 
alegerea comisiunei cerută de D. ministru 
de resbel.

— Adunarea procede la vot și la des- 
chidedea urnei D. președinte declară că 
s’afi găsit în urnă 82 buletine și că biu
roul va procede la despoiarea scrutinului.

D. general G. Mânu, ministru de 
resbel: Domnilor, cred că regulamentul 
nostru permite ca despoiarea scrutinu
lui să se facă și într'o altă cameră, dele- 
gându-se unul dintre D-nii vice-preșe- 
dințl împreună cu duol D-ni secretari ca 
să facă acăstă operațiune, iar noi să uti- 
lisăm timpul acela în alte lucrări.

D. vice-președinte: IncuviințăzăA- 
dunarea propunerea D-lui ministru de 
resbel?

Voci: Da, da.
D. general G. Mânu, ministru de 

resbel: Dacă încuviințați, atunci, ca să 
utilisăm timpul ce ne mai rămâne din a- 
căstă ședință, v’ași ruga să bine-voiți mai 
ânteifi a vă ocupa cu câte-va din indige
natele cari sunt la ordinea 4^1, și apoi 
să treceți în secțiuni, spre a lua în cer
cetare un proiect de lege fdrte important, 
ce v’am presentat, acela relativ la pen
siunile militarilor.

Dacă vă adresez acăstă rugăminte, este 
că în săptămâna viitdre aveți a vă ocupa cu 
o lege fdrte importantă, aceea pentru vân- 
4area în loturi a unei părți din moșiile 
Statului la țărani, și atunci nu veți mai 
avea timp a studia și acestă lege de pen
siuni despre care v’am vorbit.

Vă rog dar să bine-voiți a accepta 
propunerea ce am avut ondre a vă face, 
ca să pot și efi în timp util să o pre- 
sint Senatului.

D. vice-președinte : D. Pallade are 
cuvântul.

D. G. D. Pallade : D-lor, nu am ni
mic de 4is în privința propunere! D-lui 
ministru pentru despoiarea scrutinului; 
dar la cele din urmă cuvinte ale D-sale 
am de observat următdrele : Efi înțeleg 
ca restul ședinței să’l întrebuințăm la in
digenate; căci, ca să mergem in secțiuni 
jpentru studia re a unei cestiuni atât de 
importante, ca legea pensiunilor, când 
Camera este de abia în număr, cred că 
nu e nimerit. Când o asemenea lege va 

। veni în secțiuni, trebue ca secțiunile să 
! fie în complet. Prin urmare, să lăsăm 

cestiunea pensiunilor pentru altă 4b când 
i vom face ondrea unei discuțiuni seridse; 

și cât pentru restul ședinței de astă4I, să 
ne ocupăm cu indigenatele; căci sunt d- 
meni cari aștăptă de mult.

D. vice-președinte : Consult Aduna
rea dacă incuviințăză a se face despoiarea 
scrutinului in altă Cameră.

— Adunarea incuviințăză.
D. vice-președinte: Rog pe D. vice

președinte Isvoranu să bine-voiască ca 
împreună cu duol D-ni secretari să pre
ceadă la despoiarea scrutinului.

D. N. lonescu are cuvântul asupra or- 
dinel 4*1®!.

D. N. lonescu : Mă așteptam ca D. 
ministru de resbel, care a provocat nu
mirea unei comisiunl de încredere pentru 
comunicarea de mari și importante se
crete, mă așteptam ca D-sa să convdce 
imediat acea comisiune pentru ca să o 
pună în cunoscința acelor secrete; dar 
în loc de acăsta, văd că ne propune să ne 
ocupăm de legea pensiunilor. Țăra aș
tăptă cu nerăbdare comunicările D-lul 
ministru, și de aceea ’l rog să convdce pe 
cel ce se vor numi tn comisiune și să le 
comunice acele secrete despre cari a vor
bit D-sa.

D. general Mânu, ministru de res
bel : Efi cred că onor. Cameră, dacă a 
bine-voit să ție sămă de propunerea ce 
'l-am făcut, a și ales pe D. N. lonescu in 
comisiune, așa în cât sunt convins că 
D-sa va lua parte la acăstă comisiune, 
spre a se încredința că nu e vorba nici 
de cum de nisce secrete mari, și când ces
tiunea va veni in ședință publică, însuși 
D-sa va recundsce că cele ce am comuni- 
cat comisiunei, bine am făcut că ’i le-am 
comunicat în mod mal intim.

Dacă însă nu am convocat chiar astă4i 
comisiunea, este pentru că sunt convins 
că mulțl din cel ce afi să fie aleși nu vor 
mal fi aici la ora înaintată când se va 
proclama resultatul scrutinului.

Osebit de acăsta, efi ’mi-am propus să’l 
rog a se întruni la localul ministerului 
de resbel, nu pentru alt-ceva, dar pentru 
că acolo am materialul adunat pentru 
tote lămuririle ce mi se vor cere.

’MI permit dar să vâ fac acăstă rugă
ciune, ca întrunirea acestei comisiunl să 
se facă la ministerul de resbel; căci, dacă 
veți primi, negreșit pentru ondrea ce va 
avea ministerul de resbel de a primi o de- 
legațiune din partea Camerei, va trebui 
să facem dre-cari pregătiri de bună pri
mire, ast-fel că nu voifi putea primi comi
siunea de cât săptămâna viitdre. Tot de 
o-dată declar onorabilului D. Poenaru că, 
dacă D-sa nu va fi în acel comitet, se În
țelege că nu ’mi voifi permite să închid 
ușa nici unuia din D-nii deputați, cari, 
afară de cei din comitet, vor voi să asiste.

D. N. lonescu : Efi nu mai am nimic 
de 4^9 fiind mulțumit cu explicațiunile 
D-lui ministru.

D. I. C. Grădișteanu : Cererea D-lui 
ministru de resbel în privința legei pen
siunilor militare fiind fdrte justă, efi am 
ondre să propun ca Luni să nu punem 
nimic la ordinea 4^eI a ședinței publice, 
pentru ca să putem trece în secțiuni ime
diat dupe deschiderea ședinței, spre a ne 
ocupa de proiectul de lege al pensiunilor 
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militare, care In adevăr e urgent, mal ales ci sunt și unele secțiuni cari nu afi terminat Încă discutarea legei tocmelilor agricole, și cari cu acăstă ocasiune se vor ocupa și de acăstă cestiune.D. N. C. Aslan : D-le președinte, dacă acum se discută fixarea ordinel de gi pentru Luni, efi vă atrag atențiunea că pe Luni e fixată desvoltarea interpelărel mele pentru administrarea județului Iași , și nu înțeleg cu nici un chip a consimți să nu mi se țină sămă de dreptul ce am a desvolta acea interpelare. .D. vice-președinte : E vorba de ordinea gilel de astăzi; D. Grădișteanu incidental a propus ordinea degi pentru Luni. Pentru astăgi rămâne ca să votăm câte-va indigenate și apoi să trecem în secțiuni, dupe cererea D-lui ministru.D. G. Mânu, ministru de resbel: Renunț la propunerea mea de a trece în secțiuni, de dre-ce ora e prea înaintată.

—D. M. Caraeostea,comi- siunii de indigenat, dă citire următorului raport și proiect de lege :
Domnilor deputați,

„Comisiunea D-văstre de indigenat în- trunindu-se în giua de 10 Decembre 1888, în maioritate de patru membri sub președenția D-lui lacob Fătu, fiind presenți D-nii D. Ghica, S. Șomănescu și sub-semnatul a luat în cercetare legea votată de Senat în ședința de la 2 Decembre 1887 . prin care se recunăsce calitatea de cetățean român D-lui George Stefanidi, român din Macedonia de religiune ortodoxă, de profesiune agricultor, domiciliat în comuha Rusănescii de jos, plasa Oltul de jos, județul Romanați.Examinând actele state în dosar a constatat:Că este născutla 1847 în comuna Fran- gade, arondismentul Zagore, f provincia Epir, ținutul Turciei, din părinți români macedoneni, Ștefan V. Velența și Hrisi Velența, născută G ulița, și este botezat în religiune ortodoxă la biserica Sf. Dimitrie din comuna Frangade ;Că exercită profesiunea de agricultor de mai bine de 20 de ani și exploatăză astăgi trei mari proprietăți din județul Romanați, anume CelienI, Rusănesci și Jienil;Că raporturile D-sale cu sătenii nu lasă nimic de dorit ;Că plătesce regulat dările către Stat, județ și comună;Că nici-o-dată n'a fost supus vre-unel protecțiunl străine și că se bucură de cea mal bună reputațiune.In fața acestora, comisiunea în unanimitatea membrilor presenți admite cererea D-lui George Stefanidi și în puterea art. 9 din Constituțiune, vă rogă prin sub-semnatul raportor să bine-voiți a admite următorul proiect de lege, votat de onor. Senat în ședința de la 2 Decembre 1887 cu maioritate de 42 voturi, contra 2, prin care se recundsce sus numitului D. calitatea de cetățen român.
PROIECT DE LEGE

Articol unic.—In virtutea art. 9 din Con-
IMPRIMERIA STATULUI

stituțiune se recundsce calitatea de cetă- țen român D-lui George Stefanidi, român din Macedonia, de profesiune agricultor, domiciliat în comuna Rusănescii de jos, plasa Oltul de jos, jud. Romanați.Dupe adoptarea luării în considerațiune și a articolului unic se pune la vot proiectul de lege în total:Votanți................ 65Maioritate regulam . . . 46Bile albe............... 60Bile negre............ 5D. vice-presedinte : Adunarea a adoptat proiectul de lege.
—D. M. Caraeostea dă citire următorului raport și proiect de lege:

Domnilor deputați,Cu mesagiul regal No. 1.687 din 19 Maifi 1886 s'a înaintat Adunărel dosarul ministerului justiției cu petițiunea D-lui loan Poruțiu, de religiune catolică, român din Transilvania, prin care, în virtutea art. 9 din Constituțiune, i se recunosce calitatea sa de cetățăn român.Comisiunea D-vdstre de indigenat, în* trunindu-se în giua de 10 Decembre 1888, în număr de șese, și luând în cercetare actele conținute în dosar a constatat:Că D. Poruțiu loan este român din Transilvania, născut în comuna Alma- șul-mare la anul 1842, Ianuarie 25, și botezat în religiunea catolică ;Că D-sa, dupe certificatul consulului general al României la Buda-Pesta din 28/6 Aprilie 1886, ocupă postul de interpret pe lângă acel consulat general de la 15 Februarie 1880, unde continue și astăgi, și că se bucură de o bună conduită, este exact și cu devotament la datoriile sale;Că din comunicatul D-lul ministru al justiției No. 14.001 din 12 ale curentei luni Decembre 1886, resultă că numitul a obținut actul de liberarea sa de sub protecția ungară, însă acest act urmeză a fi nevalabil dacă până la 20 Aprilie (2 Maifi) 1887 nu s’ar îndeplini formalitățile legale pentru recundscerea sa de cetățdn român. Acăstă comunicare a D-lui ministru este basată pe actul ce se află în dosar, fila 6 ;Că D. loan Poruțiu ’șl-a plătit și plătesce regulat tdte dările contribnitdre către Stat, coform recipiselor aflate în dosar.Comisiunea D-vostre dar, în unanimitatea membrilor presințl, a admis cererea de recunoscere a calităței de cetățăn român a D-lui loan Poruțiu și a numit pe sub-semnatul raportor a vă supune la deliberarea și aprobarea D-vdstre următorul proiect de lege.
PROIECT DE LEGE

Art. unic.—In virtutea art. 9 din Constituțiune, se recundsce calitatea de ce- tățdn român D-lul loan Poruțiu, din Transilvania.Raportor, M Caraeostea.^Dupe adoptarea și luarea în considerațiune a articolului unic, se pune la vot proiectul de lege tn total și votul se de

clară nul, neîntrunind maioritatea regn- lamentară.
— D. D. Stâncescu, raportorul comisiunei de indigenat, dă citire următorului raport și proiect de lege:

• Domnilor deputați,
Comisiunea de indigenat întrunindu-se în giua de 8 Decembre 1888, în număr de 4 membri, fiind presenți D-nii lacob F$- tu, D. Stâncescu, D. Ghica Comănesceanu și M. Caraeostea, a luat înrcercetare legea votată de Senat, adusă în deliberarea Ca-" merel cu mesagiul regal No. 286 din 1888, de la 1 Martie 1888, prin care în virtutea art. 7, § II, lit. a din Constituțiune se cere a se acorda împământenirea cu dispensă de stagifi D-luIIosef Schvetz, farmacist din comuna Râmnicu-Sărat, județul Râmnicu-Sărat, de religie catolica, de profesiune licențiat în farmacie.Examinând actele aflate în dosarul a- cestul proiect de lege a constatat:Că este născut în Brașov (Transilvania), la anul 1859, Februarie 7, și la 17 Martie acelaș an s’a botezat în religia romano-catolică;Că a emigrat de la protecțiunea aus- tro-ungară;Că a urmat patru clase gimnasiale în Bucuresci, în liceul Matei Basarab, dupe cum atestă directorul liceului prin certificatul No. 150 de la 24 Septembre 1874;Că la Ianuarie 1878 a trecut în Bucuresci, la scdlă de farmacie, examenul de asistent în farmacie;Că se bucură în societate de bună conduită, că la 18 Iulie 1882, a obținut titlu de licențiat în farmacie la facultatea de medicină din Viena. (Austria) ;Că la 19 Februrie 1883, în urma examenului ce a depus înaintea primului examinator al facultățel de medicină din Bucuresci, a obținut dreptul de libera practică în țără ca licențiat îa farmacie (magistru), dupe cum se constată din ’Mo

nitorul oficial No. 268, pagina 4.309, de la 27 Februarie 1883 ;In fața acestor constatări, comisiunea D-vdstre a admis în unanimitate cererea D-lul losef Schvetz, ca unul ce întru- nesce condițiunile prescrise de art. 7, § II, lit. a din Constituțiune și vine prin subscrisul numit raportor, a vă ruga să bine- voiți a acorda împământenirea cu dispensă de stagifi, votând legea următdre:
LEGE

Art. unic. — In virtutea art. 7, § II, lit. a din Constituțiune, se acordă D-lul Schvetz, farmacist din comuna Râmnicu- Sărat, județul Râmnicu-Sărat, împământenirea cu dispensă de stagifi.
Raportor, D. Stâncescu.
Dupe adoptarea luărei în considerațiune și a articolului unic se pune la vot proiectul de lege în total, șl scrutinul se declară fără resultat, neîntrunind numărul regulamentar de votanți.
— Ședința se ridică la ora 5, anun- țându-se cea viitdre pe Luni, 13 Februarie.

Director, ALEXANDRU PENOOV1CI

— zed by
----------- 3'
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ADUNAREA DEPUTAȚILOR

Ședința de la 13 Februarie 1889
Președenția D-lui vice-președinte, V. 

Pogor3 asistat de D-nii secretari An. Simu 
și A. Hinna.

— Ședința se deschide la ora 1 și % 
dupe amiagi.

— Presenți 140 D-ni deputați.
— Nu răspund la apelul nominal 40 

și anume:

Bolnav:
D. 0. Grădișteanu.

In congediu: •

D-nii: G. Gr. Cantacazino, L. Goilav, 
M. Marascu, I. Negulicl.

Fără arătare de motive :

D-nii: D. Alexandrescu, I. Athanases- 
cu, I. C. Brătianu, Gr. Buicliu, G. Bur
ghelea, T. Busdugan, I. Cincu, Gr. Con
stantinescu, C. Datculescu, I. Dimitriu, 
G. Drăghici, N. Gavrilescu, A. Goilav, 
I. Macridescu, V. Macri, V. 6 Mortzun, 
I. Negrea, Gr. Păucescu, A. Peșacov, St. 
Pleșea, V. Poenaru, I. Rădulescu, C. Ressu, 
N. C. Săveanu, I. Ștefăneanu, Chr. I. 
Sulioti, I. Văsescu, C. Vericeanu, D. Vi- 
drașcu, N. Volenti, N. Voinov, U. Bol- 
descu, I. M. K. lepureanu, I. Isvoranu.

— Sumarul ședinței precedente se a- 
probă.

—Se acordă congediu D-lor : N. Na- 
noescu și Luca Goilav.

—Se trimit la comisia de petițiuni : pe
tițiunea mal multor locuitori din comuna 
Hagiesci, județul Ilfov; a mai multor lo
cuitori din comuna Corbeasca, județul 
Tecuci; a D-lui C. Lupescu; a D-nei Zam
fira Vitlemescu; a mai multor institutori 
din Drăgășani; a mai multor locuitori 
din comunele călimănesci și Costesci, ju
dețul Vâlcea; a mai multor locuitori din 
comunele Flămânda și Măgurele, județul 
Teleorman; a D-nei Elisa I. Demetriade; 
a mai multor locuitori din comunele Plea- 
șia și Albesci, județul Prahova și petiți
unea mai multor funcționari.

—Se trimite la comisiunea de indige
nat petițiunea D-lui Hristu Dumitrescu.

—Se depun trei raporturi ale comisi
unel de indigenat asupra naturalisărei 
D-lor : Constantin Costopolu, I. Canțu 
și C. Persoifi.

—Se trimite la comisiunea financiara 
proiectul de lege relativ la deschiderea 
unui credit de 700, de 2100 și de 5000 
lei pentru cumpărare de lemne.

—Se trimite la secțiuni proiectul de 
lege relativ la drepturile Statului de a 
construi linii telegrafice și telefonice pe 
proprietățile particulare, județene și co • 
m un ale.

D. P. Cernătescu: D-le președinte, 
tn urma mai multor petițiuni depuse pe 
biuroul onor. Adunări, și dupe mai multe 
scrisori ce am primit de la mai mulțl lo
cuitori țărani din plasa Balta, județul 
Dolj, rog pe onor, minister să bine-vo
iască a veni în ajutorul acestor locuitori 
nenorociți, cari sufer de cea mai cumplită 
miserie din causa a duoi ani răi, nepro
ducători, ani de secetă; și tot odată am 
ondre a întreba pe D. ministru de finance 
dacă are D-sa cunoscință de starea de 
miserie a acelor țărani ? Vă rog, D-le 
președinte, să reînouiți acăstă a mea între
bare D-lui ministru de finance.

D. vice-președinte : Bine-voiți a de
pune la biurofi înscris interpelarea D-vds
tre spre a se comunica D-lui ministru.

D-lor, pentru alegerea în comisiunea 
cerută de D. ministru de resbel, patru 
membri n’afi întrunit maioritatea; când 
voiți să procedăm la alegerea acestor pa
tru membri spre completarea comisi
unel ?...

D. N. Ceaur Aslan : Asupra votului 
dat pentru acăstă comisiune am cerut cu 
vântul încă de Sâmbătă.

D. vice-președinte : D. ministru de 
resbel nu este aici.

D. N. Ceaur-Aslan : Acăsta nu face 
nimic.

'D-lor, membrii disidenți al partidului 
liberal s'afi abținut de la vot și țin a 
motiva acăstă a lor abținere.

Pentru a justifica cererile de credite 
privitdre la continuarea lucrărilor de for- 
tificațiune, D. ministru de resbel a soli
citat de la Camera să numiască o comi
siune alcătuită din membrii diferitelor 
nuanțe ale Camerei, înaintea cărei co
misiuni D. ministru se obligă a da lă
murii importante, negreșit de natură a 
provoca adesiunea D-lor la voturile de 
credite ce ulteriormente urmăză să ni se 
cără.

D-lor deputați, o asemenea procedare 
a putut In anume cașuri să fie admisi
bilă ; în împrejurările de față însă ncăstă 
procedare nu păte nici într’un chip să fie 
admisă de noi...

D. vice-președinte : S’a admis de 
Cameră. -

D. N. Ceaur-Aslan : Efi vorbesc pen
tru acei membri, cari s'afi abținut de la 
vot, și presupun că cei-alți membri, cari 
afi luat parte, afi votat în mod platonic; 
căci nu pot crede că Adunarea a putut 
admite o procedare care crează un preci- 
dent periculos de natură a nu lua cunos- 
cința de tdte actele și împrejurările pen
tru cari guvernul va face apel la punga 
contribuabililor. Un asemenea act ar fi 
inconstituțional; el ar presupune de a se 
da un vot basat numai pe convingerea 
a câtor-va persdne, iar nu pe convingerea 
tutulor deputaților chemați a vota credi
tele. EI bine, nici maioritatea, n cl comi
siunea nu sunt în stare, într’un mod legal, 
să răpăscă dreptul deputatului de a lua 
prin el însuși, directamente cunoscință 

de împrejurările, cari 'l-ar pune în condi- 
țiune de a decide asupra pungel contri
buabililor; acest drept al fie cărui depu
tat e atât de sacru, în cât ar fi suficient 
ca o singură protestare să se ridice din 
sînul nostru, pentru ca acea procedare 
să fie nulă din capul locului. Nu pot tă
gădui că pot fi împrejurări în cari atât 
Parlamentul, cât și ministerul pot să fie 
puși în posițiune de a cere excluderea 
dre căror comunicări ; dar acăsta se pdte 
obține prin înlăturarea publicului, prin 
menținerea în sînul Parlamentului numai 
a representanților țărei, iar nici de cum 
prin excluderea câtor-va dintre noi, toți 
având drepttfl de a lua direct cunoscință 
de ori-ce comunicări.

Acestea sunt motivele seridse în basa 
cărora membrii disidenți din partidul li
beral afi socotit că nu trebue să ia parte 
la întocmirea acelei comisiuni ; și mai 
mult de cât atâta, că sunt siliți a protesta 
contra unei asemenea procedări. Mal a- 
daog că membrii disidenți din parti
dul liberal, cari afi fost aleși în comisi
une, contra voinței lor, declară prin 
mine, în mod formal, că declină acestă o- 
ndre.

D. vice-președinte: D. ministru de 
resbel a declarat că pe lângă comisiunea 
compusă din 20 membri, ori-care domn 
deputat ar voi e liber să asiste Ia expli
cările ce D-sa va da.

D. N. G. Aslan: Noi nu putem asculta 
alte comunicări și alt unde va de cât nu
mai în sinul Camerei.

D. Al. Lahovari, ministru al dome
niilor: Nu se pdte, D-lor, contesta un 
vot dat de Cameră.

D.N. G. Aslan: Nici D-vdstre, nici Ca
mera chiar nu pdte să răpăscă un drept 
al deputatului, mai ales în împregiurări 
cari 'l-ar face să voteze sume colosale, 
prin migldce de mistificare. Nu înțeleg 
dar observațiunea ce vine de pe banca 
ministerială.

Am ținut numai să arăt pentru ce’mem- 
brii liberali desidenți contestă votul dat 
în ședința de ieri și nu țin a lua parte la 
acea comisiune.

D. vice-președinte: Bine-voiți, vă 
rog, a numi pe membrii cari se retrag.

D. N. C. Aslan: Bine-voiți, D-le pre
ședinte, a ne face cunoscut numele mem
brilor aleși.

D. vice-președinte: Maifi ântâifi este 
D. D. Brătianu.

D. D. Brătianu: Efi declar că mă re
trag....

D. vice-președinte: D. N. lonescu se 
retrage ?

D. N. lonescu: Efi nu mă retrag, 
fiind-că am promis D-lui miristrude res
bel să nu mă ambțifi.

D. vice-președinte: D. M. Kogălni
ceanu se retrage?

D. M. Kogălniceanu: Mă abțifi.
D. vice-președinte: D. Tzoni?
D. M. Tzoni: Mă retrag.
D. M. Kogălniceanu: D-le președinte,
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când va veni D. minstru de resbel, în
țeleg să usez de dreptul meti pentru a'I 
face o respectuăsă întrebare în urma că
reia cred cum că D. ministru de resbel 
va fi consecințe cu cele ^ise de D-sa și 
vom potea veni la o înțelegere ca fie-care 
din noi să potă studia cestiunea ce D-sa 
voesce să o pună la cunoscință numai a 
unei părți a Camerei, a unei comisiuni; și 
acesta cu atât mai mult, cu cât votul ce 
a avut loc e contrariu primelor declara- 
țiuni ale D-Iul ministru.

Cestiunea a perdut mult din impor
tanța ei, dupe ce D. ministru a <Jis că 
ori ce deputat care ar voi să vie în acostă 
comisiune va fi bine primit. Acăsta e o 
declarațiune forte leală, fdrte dreptă și 
pentru care ori cine din noi ’i va fi recu
noscător; căci numai ast-fel se pdte în

lătură ori-ce neînțelegeri, având fie-care 
din noi dreptul a aduce părticica ndstră 
de cunoscințe în acăstă comisiune.

D. vice-președinte : D-lor, la ordi- 
dinea ^ilel avem duoă voturi rămase nule 
din ședința trecută.

Mai ântâiti este votarea din noti a pro
iectului de lege pentru recundscerea de 
cetățean a D-lui loan Poruțin.

—Adunarea procede la vot și resulta
tul scrutinului este cel următor:

Votanți ...................................94
Maioritate regulamentară. 46
Bile albe.................................. 58
Bile negre.............................. 36

D. vice-președinte: Adunarea a a
doptat proiectul de lege.

Acum la ordinea ^ilei urmăză votarea 
împământenirel D-lui Josef Schyetz.
'—Adunarea procede lâ vot și resulta

tul scrutinului este cel următor:
Votanți...................................59
Abțineri. •...................... 4
Maioritate regulamentară ,46
Bile albe...............................48
Bile negre................................11

iX vice-președinte: Adunarea a a
doptat proiectul de lege.

Acum, D-lor, la ordinea £ilei avem 
proiectul de lege relativ la aprobarea con- 
vențiunel încheiată între ministerul lu
crărilor publice și compania căilor ferate 
Lemberg-CernăuțI-IașI.

—D. Gr. TriandăfU^ YAțortoml comi
siunei delegaților secțiunilor dă citire ur
mătorului raport și proiect de lege :

Domnilor deputați,
Comisiunea delegaților secțiunilor, compusă din D-nii 

Cozadini, Olănescu, Petre Ene, T. Calimak, G. Palladi, 
Miltiade Tzoni și subsemnatul, a luat în cercetare proiectul 
de lege, relativ la convențiunea dintre ministerul lucrări
lor publice și compania Lemberg-Cernăuți-IașI, și m’a în
sărcinat a supune onor. Camere observațiunile ce s’a găsit 
de cuviință a se face.

Onor. Cameră cunosce negreșit că pentru construcțiu- 
nea liniei ferate Suceava-IașI-Botoșani-Roman, Statul ro
mân a făcut concesionarilor un avans de 40.000 lei pe 
kilometru, și le-a asigurat și un venit anual de 7 1/2 °/0 
asupra unui capital de 230.000 lei pe kilometru, în care 
era coprins și amortismentul, anuitate care, dupe măsură- 
tărea kilometrelor construite, s’aconstatat a fi de 3.865.173 
lei, 86 bani, acăsta în timp de 90 ani, în care timp s’a cal
culat că va fi stins capitalul costului construcțiunel. A

Exploatațiunea și administrațiunea liniilor concedate ati 
fost lăsate concesionarilor. Daca venitul anual net al căei 
ferate nu ajungea la suma sus menționată, Statul trebuia 
să completeze deficitul până la concurența anuităței.

S'a întâmplat că de la înființarea liniei și până astăzi, 
veniturile căei ferate ati fost invariabil absorbite de ex- 
ploatațiune, în cât Statul a fost nevoit a plăti integral 
anuitatea de 3.865.173 lei, 86 bani, pe fie-care an, și în 
toți anii aveati loc discuțiuni și conflicte între minister și 
companie, cu ocasia verificărel compturilor de exploata- 
țiune; o asemenea stare de lecruri nu putea dura mai mult 
și atunci guvernul, cu drept cuvânt, s'a otărît a lua asupra 
sa exploatarea linielor.

Toți în afară din Camere și representanții țărei ati 
aprobat decisia guvernului.

Făcând acăsta, însă, era de datoria nostră a regula în 
același timp drepturile concesionarilor, cari ati pus capita
lul lor pentru construirea linielor și aveati și diferite an- 
gagiamente Inate, fie cu ocasiunea construire! liniei, fie din 
faptul exploatare! ce li ce concedase. Regularea acestor 
interese face obiectul convențiune! intervenite la 10/22 Ia
nuarie 1889 între minister și companie.

Prin acăstă convenție Statul ia exploatațiunea absolută 
și administrațiunea linielor, în de afară de ori ce imixtiune 
a companiei concesionare, având a le asimila pe viitor cu 
cele-alte linii de drum de fer, administrate de dânsul. Cu 
modul acesta va avea însuși manipularea veniturilor.

In schimb Statul se obligă a plăti companiei, pentru 
tot timpul concesiune! sati până la rescumpărarea datoriei, 
anuitatea de 3.865.193 lei, 86 bani, în duoâ rate semes
triale, la 1/13 Aprilie și x/13 Octombre al fie-căru! an.

Nici o dificultate tn acăstă privință. Dar în convenție 

este adăugat că compania este obligată a justifica către 
guvernul român tragerea la sorți a titlurilor companiei, 
pentru care va avea a 'I remite o copie legalisată a proce
sului verbal de tragere conținând numerile titlurilor eșite 
la sorți. Asupra acestui punct s'a ridicat în comisia de
legaților observațiunea, că daca Statul român nu are ga
ranția sa pusă pe titlurile emise de companie pentru for
marea capitalului construcțiune!, de ce acăstă precauțiune 
de supraveghiere a tragerel la sorți a titlurilor. Observa
țiunea e justă, căci daca între deținători! titlurilor și Statul 
român nu este nici o legătură, daca deținătorii nu tre
buesc a recundsce debitor de cât pe compania emisionara, 
Statul român nu are a vedea nimic în desfacerea titlurilor. 
D. ministru al lucrărilor publice a recunoscut faptul, că 
Statul nu are nici o răspundere către deținătorii titlurilor, 
declarând că a pus acăstă disposiție ca obligație pentru 
companie, în vederea intereselor lor față cu compania; prin 
acăsta însă Statal nu ia nici un angagiament către deten- 
torl. Comisia delegaților a găsit acăstă disposiție inutilă.

Prin art. 5 din convenție se prevede că Statul ia în stă
pânirea sa casele de locuit de la PășcanI, cari aparțin 
companiei, cu obligația de a plăti o sumă de 130^000 lei în 
termen de 3 luni.

D. Olănescu, delegatul secțiunel IIr a fost de părere & 
nu se admite îndatorirea Statului de a plăti veri-o sumă 
de bani pentru aceste case, pe motiv că ele sunt construite 
pe terenul expropriat pentru * construcția liniei ferate; se 
vede chiar în plan că sunt în amprisa drumului de fer și 
vă intră în categoria clădirilor prevăzute la art. 24 din se
tul de concesiune.

Maioritatea comisiunei, în considerație că aceste «ase ati 
fost construite cu din fondurile particulare ale concesiona
rilor, spre a înlesni funcționarilor căei ferate locuințe pen
tru car! plătesc chirie, in considerație că asemeni clădiri 
nu erati prevăzute în caietul de sarcine al construcțiunel 
drumului de fer, a admis despăgubirea convenită, menți
nând disposiția din convenție. «

Dupe caietul de sarcine compania era datâre a avea ma
terialul rulant necesar pentru regulata exploatare a liniei. 
Se vede că compania nu avea material rulant îndestulător, 
și adesea pentru satisfacerea trebuințelor închiria vagăne. 
In acăstă privință D. Olănescu a făcut proposiția de a se 
introduce în convenție disposiția că la cas de a se constate 
lipsă de material rulant și daca Statul va fi dator a de
bursa veri-o sumă pentru a și’l procura, cheltuiala aceea si 
fie suportată de companie; observațiunea onor. IX Olâ* 
nescu este drăptă, dar are inconvenientul de a face si 
se continue între Stat și companie o stare de lucruri care 
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pdte da loc la dificultăți. Nu seim dacă avantagiul, ce 
eventual T va putea trage Statul român făcând acâstă re- 
servă, va fi compensat prin străgănirile ce de sigur se vor 
ivi cu fixarea sumelor ce ar avea Statul drept a pretinde, 
când va fi cas. Maioritatea comisiei a esitat a primi pro
punerea D-lui Olănescu, remânând ca onor. Cameră să de
cidă ea însăși dacă se va produce. .

O a patra observațiune este relativă la disposițiunea dupe 
care Statul Român ia asupra sa procesele pendinte. Dupe 
tabloul anexat la convenție se vede că ar fi patru procese 
pe cari le ia Statul. In comisia delegaților s’a născut cestia 
de ce se va face, daca s’ar întâmpla să existe saâ să se ivâscă 
și alte procese, carlar privi pe companie pentru fapte pro

prii de construcție saii exploatație ne trecute tn tabloâ. Co
misia a fost de părere a se declara in mod precis că Statul 
nu ia răspunderea altor procese, afară de acelea comunicate, 
prevăzute în tabloâ. D. ministru a recunoscut legitimita
tea preocupărei comisiei și a promis că va lua o declarație 
din partea companiei, că ori-ce alt proces, afară de acele pa
tru, rămâne în sarcina companiei.

In de afară de aceste observațiuni, tdte cele-alte dispo- 
siuni coprinse în convenție, relative la situația personalu
lui căei ferate, la separarea fondului de pensiuni, la reserva 
libertățoi tarifelor, aâ fost admise, și în aceste condițiuni 
comisia propune aprobarea convenției, rugându-vă a vota 
următorul proiect de lege.

PROIECT DE LEGE

Art. unic. — Se aprobă convenția cu anexele ei încheiată la 10/22 Ianuarie 1889 între ministerul lucrărilor publice și com
pania căilor ferate Lemberg-Cernăuți-Iași.

Raportor, TRIANDAFIL.

D. vice-președinte: Discuțiunea ge
nerală este deschisă.

—Ne luând nimeni cuvântul, se pune 
la vot luarea în considerațiune a proiec
tului de lege și se primesce tn unanimi
tate.

—Se citesce articolul unic.
D. vice-președinte : D. Olănescu are 

cuvântul
D. C. Olănescu : D-lor deputați, trei 

observațiuni s’aâ ridicat în comitetul de
legaților, cu ocasiunea discuțiunel asupra 
acestui proiect de lege, prin care guver
nul român se substitue acționarilor so
cietăței Lemberg-CernăuțI, pentru exploa
tarea căilor ferate, menținând concesio
narilor tdte drepturile, cari le-aâ prin con
cesiune, adică acelea ca garanția de % % 
să le fie asigurată de Statul român ori
care ar fi resultatul exploatare!.

Ântâiâ observațiune a fost că cestiunea 
unul proces mare pendinte astăzi între 
administrațiunea căei ferate Lemberg- 
CernăuțI-Iași și Germania încă nu ’șl-a 
luat soluțiunea și că pdte să fie executată 
de Statul român care are să exploateze în 
numele societăței Lemberg Cernăuți-Iași.

In acestă privință, D. ministru al lu
crărilor publice a luat angagiamentul ca 
să obțină de la direcțiunea actuală a li
niei Lemberg-CernăuțI, ca, orl-cari ar fi 
consecințele executărei acestui proces de
finitiv, ele să privescă pe acționari. Acest 
resultat D. ministru, dupe cum ne-a co
municat, ’l-a dobândit, în cât cestiunea 
acâsta se află deja eliminată și nu mai 
pdte face obiectul discuțiunel.

A duoa cestiune, care s’a ridicat, e că 
în convențiunea actuală, care nu e alt
ceva de cât o substituire de administra- 
țiune, adică, în loc sâ fie acționarii cari 
se obligaseră a face exploatarea prin ei 
înșiși, să o facă guvernul român pentru 
dânșii. In acâstă nouă convențiune, gu
vernul român ia asupra sa obligațiunea 
de a despăgubi pe acționari cu suma de 
130.000 lei, pentru nisce clădiri ce ei

4ic că le-aâ făcut din propriele lor fon- I 
duri, peste suma de 170.000 lei cu cât | 
eraâ obligați să construiască kilometrul 1 
de drum de fer.

Acâstă datorie ar fi drept să rămână în 
sarcina guvernului român, dacă guvernul 
român ar lua în posesiune astăzi acea li
nie, saâ dacă în adevăr suma de 130.000 
lei ar fi fost scdsă din busunarul acțio
narilor, saâ dacă ar fi fost cheltuită peste 
suma de 170.000, cu care el se obligaseră 
să construiască kilometrul.

Gestiunea dar este să seim dacă acâstă 
sumă de 130.000 lei trebue să fie consi
derată ca o sumă cheltuită de acționari 
peste obligațiunile lor, saâ dacă trebue 
să fie considerată ca o sumă luată din ca
pitalul de construcțiune cu care ei se o
bligaseră să construiască drumul de fer.

In textul concesiunel nu se impune 
acționarilor anume ceea ce aâ să cons
truiască pe kilometru de drum de fer, nici 
ce aâ să construiască în linie corentă, 
nici ce aâ să construiască în fie-care sta
țiune, ci li se impune ca cu suma de 
170.000 lei de kilometru să construias
că un drum de fer de prima ordine, pre
cum se înțelege în Austria, ast-fel în cât, 
dacă ne-am mulțumi numai de acâstă 
prescripțiune, am putea ^ce că e o afa
cere de interpretare, adică de a se sci da
că suma de 130.000 lei trebue să privâs- 
că pe acționari, saâ să se dea în sarcina 
guvernului român. Pentru norocul nos
tru însă găsim art. 24 din concesiune, 
care se regulâză modalitatea cum guver- 

; nul român să rescumpere drumul de fer 
' de la acționari, dacă ar voi să ’l rescum- 
; pere înainte de termenul fixat de 90 de 

ani, saâ modalitatea ce va trebui să urmeze 
guvernul român în cașul când termenul 
de 90 de ani ar fi expirat, și acționarii 
ar trebui să lase liniele ca avere a Statu
lui român. In acel articol din concesiune, 
pe care voiâ avea ondrea să 1 citesc, se 

1 prescrie că tâte lucrările de drum de fer, 
| cari aâ fost construite din capitalul de

170.000 lei, rămân ipso fado proprieta
tea Statului român dupe termenul de 90 
ani. Tdte acele lucrări însă . cari aâ fost 
constituite afară din acest capital, trebue 
să fie plătite acționarilor, conform moda- 
lităței acolo prevăzute.

Art. 24 spune cari sunt lucrările ce 
trebuesc a fi considerate ca aparținând 
Statului român; cu alte cuvinte făcute 
din suma de 170.000 lei. Acele clădiri, 
pentru cari nu a trebuit o atorisațiune 
specială a guvernului român, sunt consi
derate ca fiind indispensabile pentru dru
murile de fer, și prin urmare, intrând în 
capitalul de 170.000 lei. Tdte acele clă
diri, din contră, pentru cari guvernul 
român a dat autorisațiune specială, tre
buesc să fie despăgubite. In adevăr, iată 
ce <Jice art. 24 al concesiunel: (citesce)

Pentru construcțiunile pentru cari com
pania nu a obținut o autorisațiune spe
cială de la Statul român, pentru care, cu 
alte cuvinte, ea nu a venit să ^ică Statului 
român înainte de construirea acestor clă
diri: Onor, guvern,’ml trebuesăconstru- 
esc cutare și cutare clădire și acestea nu 
pot fi considerate ca anexe la căile ferate, 
de dre-ce eâ le fac pentru înlesnirea ser
viciului meâ și din capitalul meâ, și de 
care va trebui să mă despăgubesc!, în cu
tare și cutare cas, conform cu înțelegerea 
ce am avut cu acționarii și conform cu ac
tul de concesiune pentru nisce asemenea 
lucrări, în privința cărora acționarii nu 
aâ îndeplinit formalitățile la cari eraâ 
obligați dupe textul articolului pe care 
’l-am citit, și când neîndeplinirea acelor 
formalități ne arată în mod clar că ei aâ 
executat acele lucrări în convingerea dă 
ele fac parte integrantă din drumul de fer, 
în asemenea împregiurări se nasce între
barea, dacă aâ el drept să profite de acestă 
ocasiune șisă^ică: Restituiți-ne acest 
capital ce’l-amscos din busunarul nostru? 
Eâ cred că nu, și de^ aceea în comitetul 
delegaților am susținut că suxna.de 130.000 
lei nu pdte fi primită de noi ca datorită
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acționarilor liniei Lemberg-Cernănți-Iași.

Mal mult, D-lor; dacă acționară ar fi 
construit aceste clădiri din fondul lor, de 
sigur că ei ar fi construit pe terenurile ce 
le-ar fi cumpărat in urma executărei dru
murilor de fer; aceste clădiri ar fi fost dar 
pe terenuri cumpărate de grd â grd 
de la proprietarii lor, și In afară de 
aceea-ce se numesce amprisa drumului de 
fer; adică pe terenurile necesare pentru 
construcțiunea drumului de fer pe cari 
le-ar fi expropriat tn virtutea unei legi 
speciale de expropriațiune.

In urma acestui considerent, am cerut 
tn comitetul delegaților să ni se producă 
planul acestor clădiri. D. ministru al lu
crărilor publice ne a arătat planul, și pe 
plan chiar se vede că aceste clădiri sunt 
construite pe terenul care '1 a expro
priat ca necesarii! pentru construcțiunea 
drumului de fer.

Așa dar, mai ântâiti, construcțiunea a
cestor clădiri s'a făcut pe terenul care 'l-a 
expropriat tn virtutea legei de expro
priațiune specială; și al duoilea, conform 
art. 24, acționarii nu aii crezut de cuviință 
că aii nevoe de o autorisațiune specială 
pentru înființarea acestor clădiri. Prin 
urmare, aceste clădiri trebue să fie consi
derate ca proprietate a drumului de fer. 
ț>ic acâsta, pentru că Statul român, prin 
convențiunea de față, nu face rescumpă- 
rarea liniei Lemberg-Cernăuți, ci se sub- 
stitue acționarilor In privința exploatărel.

Este învederat că convențiunea este 
fdrte avantagidsă pentru noi, fiind-că su
primăm o mare parte din cheltuelile de ex
ploatare, căci exploatarea care o avema^i 
se pdte reduce fără inconvenient, dar tn 
mod avantagios pentru Stat.

Dar când efi mă substituit companiei 
Lemberg-Cernăuți, și când 'i £ic: Ți dafi 
garanție că voifi exploata linia cel puțin 

• tot așa de bine ca și până acum și 'ți mai 
dafi garanție că vei obține integral maxi
mum sumei anuale la care ai dreptul dupe 
contract de 3.800.000 lei, este învederat 
că atunci efi, fie Statul român, fie un sim
plu particular, care mă substituit! acestei 
companii, trebue să 'mi fac socotâlă și la 
activul mefi să comptez pe tdte venitu
rile drumului de fer; căci exploatarea 
unei căi ferate n'are ca venit numai veni
tul proprifi £is al circulațiunel, ci are și 
venituri extraordinare, de exemplu, închi
rierea bufetelor, a terenurilor și chiar a 
clădirilor particulare pe cari efi ca com
panie le-am construit într'un scop de spe- 

' culațiune, și fiind-că sunt dator dupe con
tract să dafi despăgubiri de chirii func
ționarilor, dându-le localuri, iconomisesc 
chiriele; prin urmare, aceste construcțiuni 
sunt un venit ordinar al drumului de fer.

Așa dar, dacă efi iafi în sarcina mea 
cheltuelile trebuincidse la exploatarea li
niei, trebue să iafi și veniturile ordinare 
și veniturile extra-ordinare, fără ca ac
ționarii să potă gice că unile din acele 
venituri trebue să le rămână lor; de dre- ce ei 'și le ar fi creat din fonduri speciale, 

cari nu sunt coprinse in capitalul de con- 
strucțiune cu care ei s'a obligat către Sta
tul nostru să construâscă acâstă linie, și 
pentru care capital Statul român le a asi
gurat dobînda de 7 la sută.

Pentru aceste considerațiunl, atât In 
secțiune, cât și în comitetul delegaților, 
am fost de părere ca guvernul român răfi 
a primit asupra sa despăgubirea de 130.000 
lei către acționarii liniei Lemberg-Cer
năuți am avut însă nenorocirea de a fi 
în minoritate; cu tdte acestea am găsit 
de datoria mea să supun Camerei aceste 
observațiuni.

Rămâne acum al treilea punct care s'a 
ridicat în comitetul delegaților. In actul 
de concesiune al construire! acestei linii, 
guvernul român n’a procedat ca vis-ă-vis 
de cele-alte companii de drum de fer de 
la noi din țâră, n’a procedat cum a pro
cedat vis-ă-vis de compapia acționarilor 
căilor ferate române, cum a procedat vis- 
ă-vis de compania liniei Ploescl-Predeal, 
adică, în ceia-ce privesce materialul ru
lant, guvernul român n’a prescris în con
cesiune câte locomotive afi să predea ac
ționarii, câte vagdne de călători, câte de 
marfă, ci a pus o condițiune generală care 
gice : In cea-ce privesce materialul rulant, 
acționarii se obligă să aibă tot-d'a-una 
materialul îndestulător pentru satisfac- 
țiunea trebuințelor comerciului. Acțio
narii negreșit neavând nici o statistică 
despre mișcarea comercială ca și despre 
desvoltarea ulteridră, care putea să ia 
comerciul la noi, ei s'afi aprovisionat de 
atâta material rulant cât afi crezut că 
putea fi suficient pentru momentul a
cela; curând însă ei s'afi convins că a
cest material era insuficient pentru a sa
tisface trebuințele comerciului și însuși 
guvernul român s'a convisde acâstă lipsă.

Vă spun acâsta, D-lor, numai ’ca o in- 
formațiune; s'a născut o dificultate între 
guvernul român și între acționarii linii 
Lemberg-Cernăuți. Guvernul «Jicea să so
cietatea trebuia să furniseze materialul 
rulant din capitalul de construcțiune, iar 
societatea ^icea că nu are acâstă obliga
țiune și ast-fel un arbitragifi a avut loc; 
arbitragiul însă a dat dreptate acționa
rilor. Cu tdte acâsta, resultatul a fost că 
acționarii, de și s’afi crezut în drept să 
nu cumpere materialul rulant, însă s'afi 
crezut obligați ca să manțină tot-d'a-una 
un material îndestulător fie prin închirieri 
de vagdne, fie prin alte mi<Jldce, pentru a 
putea face față trebuințelor comerciului.

Ei bine, D-lor, în comitetul delegaților 
am avut ondre să produc chiar dările de 
sâmă ale direcțiunel acelei linii către A- 
d ti narea acționarilor, unde se arată că în 
fie-care an ea a avut o lipsa însemnată 
de material mișcător, și că n’a putut să 
satisfacă trebuințele comerciului decât în
chinând vagdne. Acestă închiriere de va
gdne, la presintarea bilanțului, care în fie
care an trebuia să fie aprobat de guvernul 
român, ca să stabildscă suma cu care acest 
guvern trebuia să intervie ca să complec- 

teze cifra anuală care era asigurată prin 
concesiune; acâstă sumă pentru închiriere 
de vagdne nu le-a fost recunoscută nici 
odată de guvernul român, ci tot-d'a-una 
a lăsat-o în'sarcina acționarilor și nu le-a 
plătit’o nici într’un an. Dacă veți bine
voi să observați dările de sâmă ale lor, veți 
vedea că acâstă rubrică este tot-d'a-una 
lăsată în alb în bilanțul presentat guver
nului român, pentru că guvernul tot-d’a- 
una a înțeles că nu trebue să plătăscă o a
semenea cheltuială.

Prin convențiunea care ni se presintă 
astăzi la aprobare, despre materialul ru
lant nu se vorbesce nimic, ast-fel că, a- 
tuncl când guvernul român va fi substi
tuit acționarilor în exploaatrea acestei 
Unii, guvernul român va lua numai par
tea de vagdne care astăzi le posedă acți
onarii și, prin urmare, va întâmpina ace
leași dificultăți în exploatare, din causa 
lipsei de vagdne, pe cari le întâmpina și 
fosta administrațiune a acelei linii de 
drum de fer în fie-care an.

Notați încă un lucru, D-lor, că, prin 
luarea în exploatare de către guvern a a
cestor 250 de kilometri, se prelungesce cu 
atât linia acționarilor români și prin ur
mare timpul de predare al vagdnelor are 
să fie mai mare și lipsa de vagdne mai 
simțită.

Cum guvernul român insă se angagia
ză prin convențiune să plătăscă acționa
rilor 3.800.000 lei pe au, va să ^ica 
guvnrnul ia acum asupra lui cheltuelile 
de închiriere a vagdnelor safi de cumpă
rarea lor, cheltueli cari până astăzi erati 
în sarcina companiei.

Ce am $is efi în comitetul delegaților? Am 
(Jis: Cu ocasiunea substituire! guvernului 
român în exploctarea liniei Lemberg-Cer- 
năuți-Iași, acționarii nu pot prin aceste 
să obție un avantagifi pe care nu '1 aveau 
în concesiunea lor, și nu pdte lua guvernul 
român în sarcina lui o cheltuială care, dupe 
concesiune și dupe expedientele întrebu
ințate de acționari până astăzi, nu a fost 
nici o dată ținută In sâmă de guvern, câci 
acea chieltuială cade în sarcina construc- 
țiunei safi în sarcina dividendului anual 
al acționarilor.

De aceea efi am (Jis că dacă pentru re
gulata exploatare a acestei linii guvernul 
va fi nevoită iea vagdne cu chirie, chi
ria acestor vagdne să fie scăzută din anui
tatea ce Statul asigură acționarilor, acea 
chirie o plătesc el și pe viitor așa cum 
făceafi până astăzi, adică să li se scadă 
din dividend, fiind-că până astăzi tot așa 
s'a procedat, și acționarii n'afi reclamat, 
recunoscând acâstă obligațiune pentru 
dânșii prin chiar bilanțele lor.

Pentru aceste duoă motive, adică pen
tru plata unor clădiri, care efi cred ca nu 
pot cădea în sarcina guvernului, ci tre
buesc a fi considerate ca în sarcina con- 
strucțiunei, cât și pentru închiriere de 
vagdne, efi am declarat în comitet că’mi 
reserv dreptul să produc observațiunile 
mele înaintea onor. Camere, ca ea să ju
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dece dacă trebue să voteze acăstă con
vențiune așa cum este presentată săfi să 
i se facă aceste duoă modificări.

D. A. I. Marghiloman, ministru al 
lucrărilor publice: D-lor deputați, cer
cetarea acestui proiect de convențiune în 
comitetul delegaților a ocupat 4—5 șe
dințe consacrate studiului celui mal amă
nunțit al el.

Acăsta a fost un bine, pentru că o con
vențiune care trece prin cercetarea unei 
comisiuni compuse tn maioritate din mem
bri ca D. Cozadini, Olănescu, Calimach, 
Tzoni, Pallade, și care întrunesce sufra
giul D-lor, are pentru dânsa presumpțiu- 
nea că este bună și bine chibzuită.

Trei puncte mal de căpetenie afi fost 
desbătute; acestea se readuc a^I Înaintea 
Camerei de D. Olănescu, care a rămas în 
minoritate tn sînul comitetului delegați
lor. Le voifi cerceta la rândul mefi In or
dinea în care s'afi desvoltat înaintea 
D-văstre:

Ântâiul punct este relativ la procese ; 
la art. 11 § 2 din convențiune se ^ice :

jjTot asemenea guvernul regal ro- 
„mân se substitue în procesele pen- 
„ din te safi cari s'ar nasce exclusiv rela- 
„tive la exploatațiunea linielor mal sus 
„specificate*.

Și în același timp ca anexe obligatorii 
a acestei convențiunl se găsesce o listă 
semnată de ambele părți contractante, de 
guvernul român și de companie, tn care 
se enumără procesele pendinte In număr 
de patru a căror sarcină o asumăm noi.

De și legătura între paragraful al duoi
lea al articolului 14 cu acăstă listă limi
tativă este bine stabilită, de și formula 
redacțiunel nu lasă nimic de dorit și nu 
păte da loc la nici o nedumerire, cu tăte 
acestea delegații afi avut scrupule, scru
pule provenind din circumstanța că so
cietatea are un proces destul de impor
tant cu detentorii acțiunilor sale din Ger
mania ; de și acest proces de acționari cu 
consiliul lor de administrație nu are ab
solut nimic de vă$ ut cu Statul român,care 
nu se substitue de cât in exploatare; ca să 
se Înlăture însă, guvernul s'a adresat că
tre compania care printr'un act adițional 
a confirmat legătura strlnsă dintre § 2 și 
acest articpl 11.

Depun, D-nii mei, scrisărea explica
tivă prin care compania, spre a evita ori 
ce dificultate asupra întinderel obligațiu- 
nei luate de noi, declară că procesele re- 
servate prin art. 11 sunt cele coprinse In 
anexa G.

Cum afi bine-voit a recunăsce D. ra
portor și D. Olănescu, nedumerire asu
pra acestui punct nu mai păte subsista 
acum. Trec deci lacele-alte duoă cestiuni 
cari sunt mai importante.

In ântâiul ordin vine cestiunea clădiri
lor de la Pașcani. Să notăm Insă, că aci 
când vorbim de clădiri, nu este vorba de 
acele clădiri technice, cari fac parte din 
exploatarea drumului de fer, cari sunt 
accesorie indispensabile ale exploatărei, 

,precum ateliere, etc. De ce dar este vorba 
în art. 5 din convențiune ?

Iată cum sună acest art. 5 :
„Casele de locuit de la Pășcani cari apar- 

„țin în proprifi companiei, trec în stăpâ- 
„nirea guvernului român, care se obligă a 
„le plăti companiei pe prețul de 130.000 
„lei, valărea lor dupe registre/

Iată, D-lor, ce este cu aceste case de 
locuit.

Șăpte ani dupe construcțiunea liniei și 
dupe punerea el în exploatare, compania— 
fiind silită să aibă un personal numeros 
de agenți, de Impiegațl inferiori, de me
canici la atelierele din Pașcani, unde se 
repară întregul material al liniei—întâm
pina greutăți de recrutare din causa lip
sei de localuri în Pașcani. Tătă colonia a- 
căsta de muncitori lăsată la discrețiunea 
otelierilor și cârciunîarilor ovrel din Paș
cani, nu se putea fixa. Atunci compania 
a făcut operațiunea următăre:

Compania, din fondurile sale proprii, 
fonduri cari nu afi avut nici o-dată nimic 
de comun cu fondurile de exploatare, safi 
cu fondurile destinate pentru construirea 
căei ferate, compania, ^ic, cu din ale el 
proprii fonduri a făcut o casarmă de locuit 
împreună cu tătecele-alte trebuinciăse unei 
colonii, anume o bisericăși o scălă pentru 
copii. Pură operațiune comercială.

Compania a clădit, și clădirile acestea 
le închiriază dânsa la muncitori. Din 
chirii compania prinde anual 20.000 lei.

Acăsta este proprietatea ei privată pe 
care o speculeză cum înțelege.

Venim noi și luăm exploatațiunea.
Cum ne comportăm față cu acăstă cită 

ouvricre? Dacă desființăm atelierele de la 
Pășcani, nu avem nevoe să ne încărcăm 
cu dânsa. Dacă menținem atelierele, tre
bue să ne preocupăm, dupe cum se preo
cupă și compania, de comoditățile perso
nalului lor.

Or, Domnilor, departe de mine intențiu
nea dea desființa ceva în Pășcani. Una 
din căușele lipsei de vagăne este și insufi
ciența atelierelor năstre de reparațiune 
din Bucuresci și Galați; în interesul des- 
centralisărel, în interesul accelerărei ser
viciului avem nevoe de a des volta încă 
Pășcanil. De unde, deci, necesitatea de a 
avea casarmele de acolo.

Se înțelege, deci, că am primit cu în
lesnire de a cumpăra acele clădiri, nu pe 
prețul lor total, ci pe prețul ce mai ră
mânea de amortisat.

Am fixat acest preț, care este redus la 
130.000 lei aur, și ne-am obligat a-1 
plăti în trei luni.

Operația pentru noi este ast-fel cea 
următăre :

Statul dă un capital de 130.000 lei și 
'și asigură un venit de 20.000 lei plus 
facilitatea de a da locuință acelor din 
funcționarii săi cari afi drept la o in
demnitate de locaș. Este grefi de a nu 
găsi avantagiăsă acăstă achisițiune.

Ce scrupul însă se ridică aci ? Cel 
următor, și care nu repausă de cât pe o 

confusiune absolută, pe o interpretare cu 
totul eronată a art. 24 din concesiune, 
articol care regulăză raporturile proprie
tarilor actuali, acționarii, cu proprieta
rul viitor, Statul român. Când? La 
epoca când noi vom deveni proprie
tari, epocă care nu se păte realisa de 
cât în duoă cașuri : ori prin răscumpă
rare— care nu păte avea loc înainte de 
30 de ani — ori prin ajungerea terme
nului de 90 de ani.

Examinând raporturile năstre la acăstă 
epocă, adică când Statul român se sub
stitue companiei în proprietatea liniei, 
articolul 24 al concesiunel regulăză cele 
următăre :

„In ori-ce cas, fie ca concesiunea să ex- 
„pire safi ca guvernul să rescumpere ca- 
„lea ferată, concesionarii vor române pro- 
„prietari pe fondul de reservă, pe crean- 
„țele de încasat, precum și pe clădirile 
„speciale construite cu fondurile particu- 
„4are ale concesionarilor precum eupMre 
„de cock, vărsătorii, usine de mașine ți 
„alte aparate, magazine, docuri etc. la 
„stabilirea cărora concesionarii afi fost 
„autorisați de către guvern cu condițiune 
„că ele nu vor forma o parte din depen- 
jdințele căei ferate/

Ce însemnăză acest articol ?
Când se vor lichida raporturile de pro

prietate, adică la răscumpărarea liniei, 
dupe 30 de ani, safi la ajungerea terme
nului de 90 de ani, dacă găsim pe calea 
ferată remise de vagăne, ateliere de ma
șini, magazine, docuri, cuptăre și altele, 
cari șă fie considerate ca nisce dependinfi 
ale căei ferate, acelea ne vor aparține 
nouă, Statul român, afară numai dacă 
Statul nu va fi autorisat pe companie să 
le facă sub condițiunea exlusivă că-I vor 
rămâne companiei.

D. Olănescu, pe temeiul acestui ar
ticol 24, ne spune cam cele următăre : 
„Este imposibil ca în acele casarme, în 
„acea scălă, în acea biserică de la Păș- 
„canl, să nu vedem una din acele con- 
„strucțiunl speciale cari sunt dependințe 
„inebutabile ale unei căi ferate cari cad 
„sub aplicația art. 24. Statul nu va avea 
„să cumpere ceea-ce este, prin act de 
„concesiune, proprietatea lui/

Chiar de ar fi raționamentul exact, sun
tem ăre, Domnilor deputați, la epoca 
răscumpărărei safi la finele concesiunel 
ca să ne putem arma de disposițiunea 
art. 24?

De sigur că nu !
Chiar ast-fel fiind, cum se păte ăre 

susține că „la cită ouvriăre* de Pășcani 
este una din dependințele vizate de con
cesiune?

Dacă compania, în loc să facă casar- 
ma lângă gară, ar fi făcut'o pe o moșie 
particulară la o distanță de 10 kilome
tri, mai era aceea o dependință firăscă ? 
Safi, dacă’i plăcea companiei să facă în 
loc de o biserică, o grădină de petrecere 
pentru uvrieri, și aceea s'ar fi considerat 
ca’ dependințe a drumului de fer? Și 
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chiar dacă s'ar fi considerat așa, ajuns’am, 
încă o-dată, no! dre la terminul de răs
cumpărare sati de expirarea concesiunel 
ca să putem discuta acăsta ?

Prin urmare, este imposibil de a se in
voca apEcațiunea art. 24, fie că este i
nadmisibil să se pună ca o construcțiune 
inerentă unei exploatări de cale, nisce 
instalațiunl făcute în scop de un comerciti 
de locațiune străin de drumul de fer.

Mai departe, să vedeți, D-nii mei, care 
ar fi situațiunea ndstră dacă am abusa 
de interpretarea unui text, cum cere D. 
Olănescu t

Compania are o clădire care a costat 
peste 200.000 lei; asupra ei nu s’a amor- 
tisat de cât o parte, de dre-ce mai ră
mâne de amortisat, adică de plătit, 
130.000 lei; clădirea acăsta aduce un ve
nit anual. Și noi, Statul român, Stat ci- 
vilisat, avem pretențiunea să ue însușim 
clădirea, să nu plătim restul datorit dar 
în schimb.... să ne apropriem veniturile 
ei; și tdte acestea sub pretextul unei în- 
duoelnice interpretațiuni a art. 24.

Din tdte puncturile de vedere și a uti- 
lităței și a largei interpretări a legei, nu 
am putut admite tesa D-lui Olănescu a
supra acestui punct; și pare-mi-se că am 
făcut bine, de dre-ce cu părerea mea 
s’ati asociat toți cei-alți membri autori- 
sați din comitetul delegaților cu D. Ca- 
limach în cap.

De altmintrelea n'am nevoe să recurg 
la o captatio benevolentiae ca să vă <jic ; 
Convențiunea este bună sati nu ? Dacă 
este avantagidsă, trebue dre să ne mai 
preocupăm de o miserie ca aceea pe care 
o prevede art. 5 ?

Nu cred să am nevoe de a insista mai 
îndelung și trec la punctul d’al treilea, a
cela relativ la materialul rulant.

Reserva ce văd în raport m’a surprins; 
căci, de și am asistat la tdte ședințele de
legaților, nu sciam că o cestiune se pusese 
în acăstă privință.

Pot însă, D-lor, să vă dati de îndată 
explicațiuni ce’mi sunt ușurate de chiar 
D. Olănescu. x

D-sa singur $ice că concesiunea de la 
1868 s’a făcut cu multă ușurință; într'ân- 
sa un articol vag, art. VI, spune nu
mai în termeni generali că compania e 
ținută să aibă material îndestulător ca 
să nu sufere serviciul.

Unde începe îndestularea, unde se is- 
prăvesce ea ? Iată ce nu ne spune con
vențiunea, iată punctul asupra căruia nu 
ni se dă nici o normă. Intre compania, 
care pdte afirma că materialul e îndestu
lător și Statul român care pdte pretin
de ori-când că materialul nu e îndestu
lător, nu avem nici o normă care să ne 
despărtășăscă, afară numai de arbitragiti; 
și experiența arbitragiului e așa de tristă 
pentru noi în cât ar trebui să facem sa
crificii mai bine, de cât să mai recurgem 
la dânsul! .

N’am avut un singur arbitragiti cu linia 
Lemberg-Cernăuți, care săse fi terminat în 

favdrea guvernului român; în deosebi 
de străgănările, pagubele, împiedecările 
cari ati decurs din instituirea lor. 
Suntem absolut desbrăcați de un temeiti 
legal, care să ne permită să ^icem com
paniei : Numărul de vagdne e neîndes
tulător.

De altmintrelea sciți că asupra acestui 
punct, elasticitatea în trafic e așa de mare 
în cât numărul vagdnelor în tdte liniile 
din Europa, și cu deosebire la noi, în re- 
țăua principală, pdte fi suficient într’un 
an și insuficient în altul. Apoi, ce ? 
A^i se limpe^esce cestiunea de proprie
tate între companie și Statul român P

A^I facem bilanțul în care să cerce
tăm în schimbul celor 40.000 lei ce am 
dat avans și celor 17.000 lei ce am plă
tit ca garanție pe kilometru; ce ne lasă 
compania ca material în vagdne și ma- 
șine?

Nu; pentru că nu a^I se regulăză ces
tiunea proprietăței. Acăsta se va face 
la răscumpărare, dacă va fi cine-va dis
pus s’o facă, sati la expirarea termenului 
de 90 de ani.

A^i nu se regulăză de cât trecerea ex- 
ploatărei în mânele Statului român, ca
re se substitue companiei în administra
ția materialului și proprietăței ei. Prin 
urmare, nici că se pdte pune în cestiune 
acăsta.

De alt-fel, chiar dacă s’ar pune astă-^i 
cestiunea, D. Olănescu care ne vorbea de 
detalii, pe cari le cunăsce bine, făcut’a 
ceva spre ajutorul Statului ? — D-sa a 
fost 5 ani inspector al controlului pe a
cea linie; ași vrea să văd un raport al 
D-sale în care să se semnaleze un deficit 
de vagdne. .

D. G. Olănescu: întrerupe.
D. ministru al lucrărilor publice, 

Al. Marghiloman: Din numerdsele 
rapdrte, cari mi-ati trecut prin mână, de 
la 1876 până astă-^I, nu e nici unul în 
care să se £ică: Lipsesc atâtea vagdne, 
atâtea locomotive. Afirm că nu există nici 
sub iscălitura D-lui Olănescu, nici a ori
cărui alt șef de control. Tot ce se găsesce 
este propunerea de a se șterge din comp- 
turî dre-cari spese pe cari compania le 
trece sub coldre de închirieri de vagdne.

Când a venit resbelul, compania a cum
părat material pentru înlesnirea trafi
cului săti, și atunci s’a născut întrebarea: 
Cine să plătăscă? Compania ^icea: E fond 
de exploatare, Statul să dea paralele ; iar 
Statul ^icea : Nu. In urmă s’a propus ca 
Statul român să plătăscă numai amorti- 
sarea treptată a costului de cumpărare. 
Statul a refusat din noti.

Compania a întors atunci dificultatea, 
înscriind în compturi o sumă egală cu 
ceea-ce ar fi fost amortismentul, înscriind’o 
însă sub denumirea de chirie de vagdne 
și mașini împrumutate de la alte companii.

Asupra acestor condee, inspectorii con
trolului, începând cu D. Olănescu, ati 
făcut observațiuni pe basa cărora Statul 
a ținut pept pentru a refusa plata.

Eti am găsit cestiunea încă pendinte 
în momentul limpe^irel compturilor și 
am avut fericirea să o resolv acum pentru 
ântâia dată. Am obținut că trebuesc scdse 
din compturile aprobate pe anii 1881— 
82—83 sumele cari fusese trecute sub 
pretext de închiriere de material.

Acum să vă spun pentru ce înscrierea 
în compturi a unor spese de închirîare 
nu demonstră de loc o insuficiență a ma
terialului.

Dacă, în adevăr, s’ar fi făcut o între
buințare rațională a materialului rulant, 
afirm că n’ar fi fost deficit în trafic și n’ar 
fi fost nevoe să ni se trăcă în compturi 
spese de închiriare.

Dar întrebuințarea vagdnelor era cu 
totul irațională. Am găsit raporturi în 
cari se semnalati vagdne rămase câte 17 
^ile neîntrebuințate în stațiuni, ceea-ce 
pdte duce pentru un vagon voiagiul lui la 
25 și 30 ^ile în loc de 6 sati 7.

Atunci, negreșit, că dacă materialul 
D-tale propriu rămâne așa de mult timp 
neîntrebuințat — cu intențiune pdte ne
întrebuințat — e firesc ca să ai un deficit, 
și tot așa de firesc e ca să faci împrumut 
la liniile străine.

Prin urmare, în ceea-ce privesce ces
tiunea materialului, nu cred că s’ar putea 
lichida a^I cestiunea de proprietate, ast
fel în cât-să seim dacă într’un mod firesc 
și rațional avem a^i dreptul să exigem 
un număr definit de mașini și de vagdne 
pe liniile companiei. Al duoilea, nu văd 
că concesiunea să ne dea o datină fixa 
care să ne permită a suscita cestiunea cu 
certitudine de succes ; al treilea, nu cred 
că deficit de vagdne să fie cu siguranța 
constatat.

Din aceste puncte de vedere, eti cred că 
observările D-lui Olănescu n’ati asupra 
acestui punct mal mult fundament de cât 
asupra celor-alte duoă, și cred că conven
țiunea corespunde tutulor cerințelor.

D-nil mei, o conclusiune finală : Ces
tiunea acăsta a liniei Lemberg-Cernăuțl- 
lași e de mult frământată de administra- 
țîunea superidră a țărei; și în acâstă pri
vință miniștrii cari ne ati preces "au a
vut tot aceleași alarme pe cari leram avut 
și noi; e o lucrare care se urca la cel 
puțin 2l/2 ani înapoi. Noi am fost pd
te mal curagioșl de cât alții când am 
pus sechestru pe acăstă linie, cu tdte că 
erati mulți cari ne contestati fundamentul 
acestui drept.

Trebue să recundscem că prin acăsta 
s’a resolvat în bine una din cele mai spi- 
ndse cestiuni de drept și că s’a curmat 
una din exploatările cele mal dăundse a 
unui Stat printr'o companie financiară. 
Putem a^I cu o certitudine absolută să 
prezicem cifra importantă de beneficiul ce 
vom realisa prin faptul acestei treceri de 
exploatațiune.

Dar afară de acăsta, mal e încă o con
siderațiune mal pre sus de interesul bă
nesc, e faptul că avem ori ce trunchiti al 
rețelei române în mâna ndstră, ceea-ce e 
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un avantagie, atât din punctul de vedere 
al unei exploatațiuni raționale economice 
cât și din punctul de vedere al interesului 
de apărare al țărei.

Când avem dar o opera bună datorită 
norocului, dacă treți, dacă nu inteligenței 
și stăruinței ndstre, cred, D*nii mei, că e 
inutil de a ne mai apăsa asupra ufior de
talii cari ca tdte clausele unui contract 
pot da loc, pentru un spirit prevenit, la 
tălmăciri și restălmăcirl.

Eti cred că în tendințele ei, convenția 
e bună și apără într’nn mod absolut in
teresele Statului.

Cu Încredere, prin urmare, solicit de la 
D-vdstre aprobarea el. (Aplause).

Voci : închiderea discuțiunei.
— Se pune la vot închiderea discu- 

țiuneî și se primesce.
— Se pune la vot articolul unic și se 

adoptă.
— Se pune la vot proiectul de lege tn 

total și resultatul scrutinului este cel ur
mător :

Votanți.................................117
Maioritate absolută ... 59
Bile albe............................... 102
Bile negre. ...... 15

D. vice-președinte: Adunarea a adop
tat proiectul de lege.

Acum D. ministru de finance are cu
vântul pentru ordinea ^ilel.

D. ministru de finance, M. Germa
ni : D -lor deputați, este pusă Ia ordinea 
^ilei legea pentru acoperirea deficitului 
casei pensiunilor, însă este a 11-a la rând. 
Eh v’așl ruga să bine-voiți a consimți ca 
să i se schimbe rândul și să se ia cea ân
tâiti în discuțiune, pentru că suntem as
tăzi la 13 februarie, și între 20 și 25 
ale lunei începe de obiceiti plata pensiu
nilor; fondul însă este cu desăvârșire 
sleit; nu există un ban pentru plata pen
siunilor pe luna curentă și pe Martie, 
până la închiderea exercițiului.

Legea acăsta trebue să trăcă și prin Se
nat, și de aceea cred că este drept, ca A- 
dunarea să ia în desbatere acâstă cestiune 
și să o deslege; fiind-că posițiunea pensio
narilor ar deveni fdrte critică dacă ar ră
mânea legea nevotată mal mult timp.

— Adunarea încuviințăză propunerea 
D-lul ministru de finance.

D. vice președinte: D. președinte al 
consiliului are cuvântul.

D. președinte al consiliului: D-lor 
deputați, astăzi ni s’a distribuit proiec
tul de lege relativ la vânzarea bunurilor 
Statului. V’așl ruga, dacă încuviințați, ca 
acest proiect de lege să fie pus cât mal 
curând la ordinea £ilei spre a fi discutat 
de D-vostre.

Ași propune țjiua de Mercurl.
Voci: Nu se pdte; regulamentul cere 

trei ^ije libere. . ।
D. vice-președinte: Dacă Camera nu : 

hotărască alt-fel.
Voci: Mercurl. j
~ Se pune la yot propunerea de a se ' 

înscrie la ordinea <JileI pe Mercurl pro
iectul de lege pentru vânzarea bunurilor 
Statului în loturi, și se primesce.

— D. G. Sofia, raportorul comitetului 
de delegați al secțiunilor, dă citire urmă
torului raport și proiect de lege :

Domnilor deputați,

Comitetul delegaților secțiunilor D-vds
tre, compus din D-nii Borănescu Con
stantin pentru secția III, Stâncescu D. 
pentru secția IV, Cernătescu Petre pen
tru secția V, Nucșoreanu I. pentru sec
ția VI și subsemnatul pentru secția II, în 
lipsa D-lor Rădulescu loan pentru secția 
I și C. C. Arion pentru secția VII, întru- 
nindu-se în ^iua de 6 Februarie a. c., a 
luat în cercetare proiectul de lege, prin 
care guvernul, pentru acoperirea defici
telor casei pensiunilor pe exercițiul 
1887—88 și 1888—89, este autorisat a 
avansa maximum suma de lei 400.000.

Maioritatea comitetului delegaților a 
admis acest proiect de lege, numindu-mă 
raportor.

In expunerea de motive a D-lul minis
tru de finance asupra acestui proiect se 
constată că deficitul total al casei pensi
unilor la 30 Septembre 1889, data închi
dere! exercițiului 1888—89, va fi cu 
multă probabilitate următorul:

Def.exerc. 1886-87 lei 32.817, bani 39.
„ , 1887—88 „ 192.803, . 71.
„ , 1888—89 „ 164.000. —

Total. . . . „ 389.621,bani 10.
Diferitele propuneri și proiecte de lege 

pentru modificarea actualei legi a pensi
unilor, ce s’ah produs atât de guvern cât 
și din inițiativa Corpurilor legiuitdre, tdte 
ati rămas în părăsire din causă că apli- 
cațiunea lor ar fi tras dupe sine în mod 
inevitabil un noti și însemnat spor de 
sarcine pentru Stat.

In starea de astăzi a budgetului este 
cel puțin inoportun de a se împovăra sar- 
cinele Statului cu o sumă mai mare pen
tru pensiuni; de aceea de o-cam-dată, ori 
cât s’ar impune necesitatea unei modifi
cări radicale a legei pensiunilor astăzi tn 
vigdre, trebue a se căuta, pe de o parte, 
mi^ldcele pentru a acoperi deficitul ce se 
va alege la închiderea exercițiului 1888— 
1889, și pe de altă parte a se asigura, pe 
cât va fi posibil, fără mari sacrificii pen
tru Stat, echilibrul budgetelor viitdre al 
casei pensiunilor și, prin urmare, plata 
regulată a drepturilor dobândite de pen
sionari.

Proiectul de lege ce se supune aprobă- 
rei D-vdstre are de scop :

1) A stinge deficitul actual al casei 
pensiunilor, autorisându-se guvernul a’I 
avansa pentru acăsta maximum suma de 
400.000 lei. Suma avansată se va restitui 
Statului fără nici o dobândă în termen de 
10 ani, câte 40.000 lei de fie-care an.

Creditul trebuincios ce se deschide gu
vernului pentru facerea avansului se va 

acoperi din fondul prevăzut în budgetul 
general al Statului pentru deschidere de 
credite suplimentare și extraordinare, care 
se sporesce din causa neajungerei lui prin 
anularea unei sume echivalente din alo- 
cațiunea prevăzută în budgetul datoriei 
publice la Cap. II, art. 16, și anume din 
alocațiunile pentru agio.

2) De a se despovăra casa pensiunilor 
de o parte din anuitatea împrumutului 
de 3.730.592, bani 18, contractat în vir
tutea legei din 1868. Anuitatea acestui 
împrumut este de 372.000 lei; Statul ia 
asupră’și lei 216.000 din acăstă anuitate 
până la stingerea definitivă a împrumu
tului, care va avea loc în 1896; iar restul 
în suma de lei 156.000 rămâne tot în 
sarcina casei pensiunilor.

Din acest fapt, și având în vedere că 
casa pensiunilor va trebui să restitue 
Statului suma de lei 400.000, în timp de 
10 ani, câte lei 40.000 pe fie-care an, 
cheltuelile casei pensiunilor se vor mic
șora cu suma efectivă de 176.000 lei, și 
budgetul săti se va putea echilibra. In 
cașul însă când nici acăstă nouă resursă nu 
va fi suficientă, proiectul de lege prevede 
un adaus de rețineri peste acela de 20 la 
sută stabilit a se face în mod invariabil 
asupra tutulor pensiunilor.

Legea din 1872 conține și ea acăstă dis- 
posițiune ; numai, înainte de a ajunge la 
adausul în cestiune, prevede a se face 
mal ântâiti o reținere suplimentară până 
la 5 la sută asupra retribuțiunilor func
ționarilor Statului. Credem însă că ori-ce 
reținere suplimentară asupra retribuțiunel 
funcționarilor în favdrea pensionarilor este 
împovărătăre pentru dânșii și nedrăptă, 
și pentru acest cuvânt, cu tot deficitul ce 
s’a produs în budgetul casei pensiunilor 
în cei 3 ani din urmă, ea nu s’a pus în 
aplicațiune.

Pentru acăsta, prin proiectul de lege 
de față, s’ati limitat reținerile asupra re
tribuțiunilor impiegaților Statului numai 
la 10 la sută, fără a se mal recurge la 
alte rețineri suplimentare; bine înțele- 
gându-se că adausul de rețineri a se face 
asupra pensiunilor în cas de deficit va fi 
numai temporar și va înceta îndată ce 
budgetul casei pensiunilor se va putea e- 
chilibra, fără a se recurge Ja acăstă re
sursă.

Alăturatul proiect de lege fiind votat 
de comitetul delegaților în maioritate, vă 
rog să bine-voiți a da aprobarea D-văstre.

Raportor, Gh. Sofia.

PROIECT DE LEGE

Art. 1. Pentru acoperirea deficitelor 
casei pensiunilor pe exercițiul 1887—88 
și 1888—89, guvernul este autorisat a a- 
vansa maximum suma de lei 400.000.

In acest scop se deschide pe săma bud
getului datoriei publice un credit extra
ordinar asupra exercițiului curent, care 
se va acoperi din fondul general pentru 
deschiderea de credite suplimentare și 
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extra-ordinare, sporindu-se acest; fond 
prin anularea unei sume echivalente din 
budgetul datoriei publice de la cap. II, 
art. 16.

Art. 2. Casa pensiunilor va restitui Sta
tului suma de 400.000 lei fără dobândă 
în timp de 10 ani, adică c&te 40.000 Iei 
pe fie-care an.

Acăstă sumă se va înscrie pe de o parte 
In budgetul de cheltuell al casei pensiu
nilor, iar pe de altă parte în budgetul 
general de venituri al Statului.

Art. 3. Cu începere de la 1 Aprilie 1889, 
Statul ia asupră-și lei 216.000 din anui
tatea împrumutului contractat de casa 
pensiunilor în virtutea legei din 4 Apri
lie 1872; acăstă sumă de lei 216.000 se 
va înscrie, până la definitiva stingere a 
împrumutului, în budgetul datoriei pu
blice; iar restul anuităței în sumă de 
lei 156.000 va continua a se înscrie în 
budgetul casei pensiunilor.

Art. 4. Reținerile asupra pensiunilor 
de servicii!, a celor viagere, a recom
penselor naționale, indemnisațiilor și com
pensațiilor se fixăză la 20 la sută ; iar 
funcționarii Statului și a celor-alte ad- 
ministrațiuni publice nu vor putea fi su
puși la altă reținere de cât la aceea de 
10 la sută prevăzută prin legea din 1868.

Art. 5. In cașul când resursele acordate 
casei pensiunilor nu vor fi suficiente pen
tru a acoperi tdte drepturile dobândite 
de pensionari, precum și cele-alte chel- 
tueli obligatorii, se va face, la începutul 
anului, un adaus de rețineri asupra pen
siunilor de tot felul, peste acelea prevă
zute prin articolul precedent.

Acest adaus se va face gradat, înce
pând de la pensiunile cele mai mari și va 
cresce din 5 la sută în 5 la sută.

Iu nici un cas adausul de rețineri nu 
se va aplica pensiunilor de 100 lei și mai 
mici.

Art. 6. Succesiv, și în proporție cu e- 
chilibrarea budgetului de cheltuell, a- 
dausul de rețineri, prevăzut de articolul 

^precedent, se va micșora sah va înceta cu 
desăvârșire, începându-se de la pensiunile 
cele mai mici.

Art. 7. Ori-ce disposițiuni contrarii 
legei de față sunt și rămân abrogate.

D. vice-președinte: Discuțiunea ge
nerală e deschisă. D. Kogălniceanu are 
cuvântul.

D. M. Kogălniceanu: Schimb cu D. 
Pallade.

D. vice-preșdinte: Atunci D. Pallade 
are cuvântul.

D. G. Pallade: D-lor deputațl, țin să 
constat înaintea D-vdstre că proiectul a- 
dus de D. ministru de finance Germani 
nu prea sămănă a eră nouă îmbucurătdre; 
din contră ași putea să ’l numesc proiect- 
confusiune, ba încă mai mult, ași putea să 
’l numesc proiect de perpetuitate a zăpă- 
celei de la casa pensiunilor. El nu se gân- 
desce de cât să caute un medicament care 
să perpetueze bdla suferindei case a pen
siunilor.

Ei bine, onor. Cameră, mi se pare că nu 
la acăsta se aștepta cine-va când era vor
ba de cestiunea casei pensiunilor.

Acăstă instituțiune reclamă un în
treg complex de îmbunătățiri,de aceea di
ferite mesagil ah făcut în acăstă privință 
promisiuni formale, chiar și prin mesa
giul erei noul s’a atins acest punct.

Apoi care era îndreptarea principală, 
care era strigătul care a făcut pe toți să 
se intereseze de legea pensiunilor ? Sunt 
acele disposițiuni cu totul nedrepte cari 
fac să depindă dreptul la pensie de o Zi 
sati duoă cari dacă le lipsesce, pote să aibă 
cine-va copii, păte să fi fost cel mai bun 
funcționar, dacă n’are pe cine-va care să 
influențeze pe lângă D. ministru sati pe 
lângă cine-va din maioritate ca să ’i trăcă 
o recompensă națională, perde tot dreptul 
la reținerile făcute și nu are pensie.

Acăsta este partea vulnerabilă a legei 
pensiunilor; ei bine, tocmai acăstă parte 
D. ministru a lăsat’o sub tăcere.

Proiectul ce ni se propune e un miZloc 
de a face pe bolnav să trăiască și de aci 
înainte.

Eti credăm, D-lor, că D. Ministru, om al 
erei noul, va veni cu un proiect de lege 
prin care să aducă acelor nemulțumiri 
dreptate, și să îndrepteze și starea finan
ciară a casei. Dar propunerea D-sale e 
mult mai mărginită. D-sa Zice: găsesc un 
deficit de 400.000, vă propun să împru
mutăm casa pensiunilor fără dobândă.

In privința acăsta n’am de Z^ nimic. 
Dar ce mai face ? Aduce o modificare 
principală la un articol din lege; căcf 
D-sa Zice: conform legei actuale, funcțio
narilor Statului păte să li se ia reținere 
până la 15%; eh, protector al funcționa
rilor, mă opresc la 10 %.

Are aerul prin acăstă disposițiune, că 
asupra funcționarilor revarsă clemența sa, 
prin cei 5 % de care ’I scutesce; și pe 
de altă parte promite pensionarilor o re
partiție peste cei 20 % în cas când cu 
tdtă subvenția Statului s’ar nasce deficite. 
Ce e drept aci D. ministru inspirat de jus
tiție începe de la cei mai de sus și să o- 
preșce la cei cu 100 lei pensie.

Eh protestez, D-lor, contra acestei 
aparente bine-faceri; căci nu cu o scu
tire de 5 la sută, care se ia pe o altă 
cale în mod ilegal funcționarilor ’I veți 
face să adormă asupra nemulțumirilor 
reale cari le ah contra legei spoliatdre a 
pensiunilor.

Iată de ce, D-lor, de la început am spus 
că legea D-lui ministru, este o lege care 
perpetuăză o stare bolnavă a legei pen
siunilor. înțelegem să se mărginăscă nu
mai la partea I, adică la cele 400.000 Iei, 
sah să vie cu un complex întreg de dis
posițiuni, dar să aibă aparența că scutes
ce pe funcționari pe de o parte, și pe de 
alta parte să gratifice pe pensionari, cu o 
nouă repartiție, ei bine, nici una nici alta 
din aceste disposițiuni nu servesc nici pe 
funcționari nici pe. pensionari; se perpetu
ăză o stare deplorabilă în care se află 

pensionarii presenți și viitori, ai Statului.
Dacă voiți să aduceți un remedih real, 

D-le ministru, aduceți cât mai curând un 
proiect care să primăscă organisațiunea 
întrăgă a sistemului de pensiuni; pentru 
că D-vostre cu acăstă lege nu faceți de 
cât a da viață unul organism vițios care 
n’ar mal putea să continue dacă n’ați ve
ni cu aceste tonice vinovate.

Cerând acăstă lege, D-vdstre cereți o 
viață îndelungată pentru legea pensiuni
lor actuală și dacă D-vdstre nu doriți 
ca să o modificăm cât mai curând, nici 
eh nu vă doresc D-vdstre în minister o 
viață îndelungată.

D. C. C. Avion: Onor. Cameră, D. Pal
lade arată multă solicitudine pentru pen
sionari; de sigur că nici unul din noi, nu 
va voi să se lase mai pre jos de cât D-sa, 
când va fi să aducem o urmare la suferin
țele pensionarilor. D. Palladeare desigur 
multă dreptate când cere o lege care să 
îmbunătățescă sorta pensionarilor, și care 
să fie o măsură drăptă pentru toți acel 
nenorociți cari adese-ori bat fără resul
tat la ușa Camerei, cerând existența lor 
Zilnică. Sunt alături cu D-sa când expri
mă acest sentiment atât de lăudabil, dar 
cestiunea nu este aci.

D. ministru de finance a venit cu o lege 
provisorie, ca să Zic așa, și eh ași fi dorit 
să vină cu o lege definitivă ; dar sciți cu 
câtă dificultate se pdte face o lege a pen
siunilor. Sunt ani de când acăstă cestiune 
este In studih, fără să se fi găsit o siste
mă care să concilieze interesele și ale func
ționarilor și a acelora cari aștept o ase
menea lege cu termene împlinite și inte
resele Statului.

Ast-fel fiind, și lăsând ca cu timpul să 
se plămădăscă o lege mai bună care să 
concilieze tdte interesele, ceea-ce trebue 
astăZi să ne preocupe pe noi și ceea-ce 
m’a preocupat și pe mine, ca delegat al 
secțiunel a 7, este mesura în sine, dacă 
este drăptă și echitabilă pentru pensio
nari, măsura ce să ia de guvern prin a- 
cest proiect de lege; dacă ea le vine sah 
nu în ajutor. Și din acest punct de vede
re D. Pallade, care ’i iubesce fdrte mult, 
voesce să ’i lase să moră de fdme; nici mai 
mult nici mai puțin; căci, D-lor,* în mo
mentul actual există în budgetul casei 
pensiunilor un deficit care nu se pdte a- 
coperi din resursele casei pensiunilor și 
dacă D-vdstre nu veți vota acest proiect 
de lege, nu s’ar mal putea plăti pensiu
nile.

Ei bine, la acest resultat voiți D-v6s- 
tre să ajungeți ? Eh cred, D-lor, că pro
iectul de lege în discuțiune este bun și 
mai cu sămă avantagios pentru pensio
nari.

Din expunerea de motive a D-lui mi
nistru și din raportul ce vi s’a citit ați 
putut vedea un lucru, că este un deficit 
în budgetul casei pensiunilor, care în curs 
de trei ani a variat de la 32.000 lei până 
la 164.000 lei.

Ce face acum acest proiect de lege? El 
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vine in ajutorul pensionarilor in duoâ 
moduri: Pe de o parte acoperă dificitul 
cii suma de 400.000 lei acordată de gu
vern și previne pentru viitor reînoirea 
deficitelor; iar pe de alta diminuâză cu o 
sumă de 216.000 lei anuitatea ce să plă- 
tesce de casa pensiunilor la împrumutul 
de 3.000.000 ce a contractat, și acăsta 
până la stingerea definitivă a împrumu
tului.

D-lor, care a fost dificitul cel mai mare 
ce s’a produs In anii din urmă ? Din ex
punerea de motive a D-lui ministru re
sultă că el a fost de 164.000 lei. O-dată 
dar acoperit acest deficit al casei pensiu
nilor prin resursele acordate de Stat, și 
anuitatea împrumutului ei reducându-i-se 
pe fie-care an cu 216.000 lei, evident că 
resursele sale ordinare de aci înainte vor 
fi suficiente, că budgetul săfi se va încheia 
cu un excedent și prin urmare să previne 
ast-fel pentru viitor ori-ce deficit.

Dar, în fine, dacă întâmplări ne prevă
zute astăZi ar aduce în viitor un deficit 
dre-care casei pensiunilor, atunci legea 
vede o măsură fdrte înțelâptă; repartisa- 
rea acelui deficit asupra pensionarilor în
cepând de la cei mai mari în jos. Propui- 
torul proiectului de lege a avut mult de 
gândit asupra punctului dacă trebue re
partițiunea se cadă în sarcina funcționa
rilor saii a pensionarilor.

Onorabilul D. Pallade, dacă voesce să 
fie logic, ar trebui să recundscă că, cu 
legea actuală s’ar putea pune reparti
țiunea asupra funcționarilor; dar D-sa 
însuși a constatat că funcționarii sunt 
prea greii impuși astăZi, de dre-ce a 
rămas asupra lor, într’un mod putem Zi
ce permanent, taxa de 5 la sută impusă 
din timpul resbelului, care împreună cu 
cei 10 la sută pentru rețineri de pensiu
ne, fac 15 la sută; și dacă s’ar mai lua 
de la funcționari încă 5 la sută, retribu- 
țiunile lor atunci s’ar reduce cu o a cin- 
cea parte, ceea ce ar fi fdrte mult. Apoi 
se mulțumesce D. Pallade cu acăstă si
tuațiune ?

Din tdte punctele de vedere dar eti 
găsesc că acest proiect de lege este fdrte 
bun; el nu împovărâZă pe pensionari, de 
dre-ce închide ori-ce perspectivă de noui 
deficite, și prin acăsta indepărtăză cu de
săvârșire și repartițiunea cu care ar pu
tea fi loviți funcționarii.

Pentru aceste cuvinte vă rog, D-lor 
deputați, să votați acest proiect de lege.

D. M. Kogălniceanu: Domnii mei, 
în cestiunea de față efi ași fi voit să nu 
iafi cuvântul, pentru că sunt un mare 
pensionar al Statului și s’ar putea presu
pune că am în vedere interesele mele.

D-lor, ați văZut că adinăori când s’a 
discutat convențiunea relativă la drumul 
de fer Cernăuțl-Iași, efi nu am luat parte 
la discuțiune, numai pentru că am fost 
membru în comitetul de ad ministrațiune 
al acelui drum de fier. Tot astfel ași fi 
făcut și acum, daca sute de pensionari, 
unii verbal, alții înscris, nu m’ar fi rugat 

să le dafi micul med ajutor; prin urmare 
daca am luat cuvântul, este ca să vor
besc în numele lor.

Onorabili domni, d. Arion găsesce că 
acest proiect de lege este perfect; efi 
atribuesc acesta tinerețe! D-sale. încă 
mulți ani, D-sa va avea să trăiască până 
când să devină pensionar, și de aceea, 
D-sa găsesce legea acăsta minunată. Efi 
însă, care vorbesc în numele pensionari
lor bătrâni, în numele văduvelor, a or
fanilor cari ori prin soții lor, ori prin 
părinții lor, afi drept la o pensiune și 
sunt în drept se Zică cuvântul lor în ces
tiunea acăsta, nu pot împărtăși vederile 
D-sale.

Legea acăsta dacă s’ar mărgini numai 
în a arăta țărei că pensionarii sunt în 
suferințe, că numerdse familii ar muri 
de fdme, dacă nu li s’ar plăti pensiunea, 
singurul miZloc de existență, efi ași în
cuviința-o cu desăvârșire și ași fi recu
noscător D-lui ministru de finance; pen
tru că s’a gândit a veni în ajutorul atâ
tor nenorociți; dar mă ridic în contra el 
pentru că văd că se cere că deficitul ce ar 
resulta din nesuficiența resurselor acor
date casei pensiunilor, să fie acoperit 
prin rețineri făcute asupra drepturilor 
dobândite ale clasei celei slabe, ale gâr
bovilor, ale văduvelor și orfanilor cărora 
pensiunea nu le ajunge să trăiască, și se 
apără funcționarii.

D. Arion care a fătut studii, care este 
un om învățat, ar trebui să scie că o ase
menea lege nu se găsesce în nici o țâră 
din lume! nicăerl repartițiunea nu se face 
asupra pensionarilor. Trebue să plătâscă 
pensiunile acestor dmeni ori Statul care 
a incasat reținerile făcute în curs de atâ
ția ani, asupra lefurilor lor, ori funcțio
narii cari-și pregătesc pentru sfîrșitul 
carierei lor asigurarea ce este scrisă pe 
hârtie.

Apoi, onorabili domni, sub acest cu
vânt frumos de repartițiune nu se ascun
de ore cuvântul de faliment? Statul care 
numesce și ține pe funcționarii carl’l ser
vesc, nu se pote califica de falit când nu 
este în stare să le plătâscă pensiunea ?

D-lor, cine vota mal nainte pensiuni
le ? Camera. Cifra dar acordată pentru 
pensiuni trebuia să fie un adevăr, nu o 
minciună. Mal târZifi, pentru că acestă 
lucrare absorbea prea mult timp Came
rei, s’a înființat comitetul pensiunilor, 
care este dator se răspundă pensiunile 
după titlurile înfățișate, însă tot prin o 
delegațiune dată de Cameră. Așa dar ori 
hotărârea comitetului pensiunilor, ori vo
tul Cameril, este tot una, pensiunea este 
o sumă acordată de țâră, și trebue să fie 
plătită în întregul el. Cu tdte acestea ve
dem că se scade pensionarilor mal ântâifi 
10 la sută; pe urmă încă 5 la sută, apoi 
alțl 5 la sută, și în fine încă 10 la sută. 
Ce însemnâză acesta ?

D. Arion vine și ea apărarea funcțio
narilor și Zice că ei plătesc 10 la sută; că 
mai plătesc încă 5 la sută și nu trebue 

să plătâscă mai mult. Dar dre pensionarii 
nu plătesc .și ei atât, ba chiar și mai 
mult ? Și acum vedem că se propune a se 
face asupra pensiunilor de tot felul un 
adaos de rețineri gradat, cerând din 5 la 
sută în 5 la sută, fiind scutiți de acest 
adaos numai acei săraci pensionari cari 
afi o pensiune de 100 lei.

O voce : Imposit progresiv.
D. M. Kogălniceanu : Dar dre aces

tei Camere conservatdre 'I pdte conveni 
acest principii! ? Daca 'i convine, atunci 
declar că’ml convine și mie. Efi nu mă 
sperii de un imposit nu progresiv, cum 
se Zice, ci chiar sporit, cum se Zice, pe te
meiul avuției. (întreruperi).

Rog dar pe onorabila Cameră să bine- 
voiască a modifica acest proiect de lege, 
mărginindu’l numai la nevoile actuale. 
De o cam dată putem să acordăm suma 
ce ni se cere, pentru a nu lăsa în sufe
rință casa pensiunilor; dar pe urmă tre
bue să regulăm cestiunea acăsta în mod 
definitiv printr’o lege bine întocmită.

In Austria este o lege organică întrâgă 
care prescrie cum se dafi pensiunile și o
dată ce ’i-a dat o pensiune unui funcțio
nar bătrân safi văduvei unul funcționar, 
acea pensiune este sfântă, nimeni în lume 
nu o mal atinge. Acolo când fondurile 
pensiunilor nu sunt de ajuns ca să se pdtă 
plăti fie-cărui pensionar pensiunea sa, 
lipsa de fonduri, deficitul casei de pen
siuni, nu se acopere prin repartițiunl fă
cute asupra pensiunilor, ci funcționarii 
cel în activitate trebue să contribue pen
tru umplerea golului lăsat în casa pen
siunilor. Și ca să dovedesc că este ast-fel, 
rog, pe onor. D. ministru al lucrărilor 
publice să bine-voiască a ne spune câtă 
greutate a avut D-sa cu representanțil 
căilor ferate Lemberg-CernăuțI-IașI, pen
tru regularea și fixarea fondului de pen
siune al funcționarilor și slujbașilor a
cestei companii ?

D. ministru al lucrărilor publice, 
A. Marghiloman: Nu mă pot pronunța 
în privința fegislațiunei austriace asupra 
acestei materii, fiind-că nu o cunosc.

In ceea-ce privesce repartițiunea fon
dului de pensiuni al liniilor Sucâva-Iași, 
am pus un principii! general după care 
se tratăză ca drepturi dobândite egale, 
atât pensiunile actuale cât și pensiunile 
diferate, ceea ce nu prea cadrâză cu ceea- 
ce se stabilesce de D. Kogălniceanu.

D. M. Kogălniceanu: Se pdte; dar 
pe cât scifi efi, ați supus la hotărîrea u
nul fel de arbitragifi acăstă cestiune și 
chiar în convențiunea ce ați încheiat, se 
prevede că fondul ce se cuvine din suma 
totală să se desparță în duoă; dar princi
piul este necunoscut. (întreruperi).

Dacă nu vă aduceți a minte, vă pot a
duce legea și veți vedea că nu pensionarii 
repartisâză între dânșii deficitul, ci func
ționarii ; pentru că ei țin mai mult la 
principiul legei; căci prin acăsta li se asi
gură sume fixe pentru bătrânețile lor.

Rog dar, pe D. ministru să bine-vo- 
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iascăa se ^mărgini numai la cestiunea 
actuală care bate la ușa ndstră, de a veni 
in ajutorul casei pensiunilor care este a
menințată de un deficit.

Daca ați câre mal mult de lâ pensio
nari, nu sciti dacă aceia cărora li s’a dat 
pensiuni In timpul când nu exista prin
cipiul acesta al reparațiunel deficitului 
între funcționari, nu ar fi în drept să 
cheme în judecată pe D. ministru ăl fi- 
hancelor.

Legile dispun numai pentru viitor; ele 
nu pot lovi în drepturile câștigate, afară 
numai dacă D-vdstre vă puneți pe tărâ
mul ideilor socialiste, pe tărâmul necesi* 
tăței secolului, etc., și atunci vă înțeleg. 
Asemenea dacă ferâscă Dumnezeii! Statul 
nostru ar fi amenințat de verLun fali
ment, atunci negreșit noi toți, funcțio
nari,’pensionari și particulari, datori sun
tem să sărim ca să scăpăm ondrea țărei. 
Dar să veniți să ne amenințați cu o nouă 
repartițiune între funcționari, nu soco
tesc Că feste drept} nti cred că acăsta 
este îmbunătățirea legei pensiunilor care 
s’a promis în programul după care mai 
mult sati mai puțin s'a făcut alegerile Ca
merei actuale.

D. vice-președinte: D. ministru al 
financelor are cuvțnttiL

D. inîhistru de finance, Menelas 
Germani: D-lor deputați, mi s’a făcut 
o acusare la care țin să răspund. S’a ^is: 
De ce nu ați venit cu modificarea legii 
pensiunilor ? Ați promis o îmbunătățire 
în sensul acesta și nu v'ați ținut de cu
vânt. Mai ântâiti acăstă acusare nu este 
fondată. Eti nu am promis nici-o-dată 
că voiti yeni cu un proiect de lege pentru 
îhodifîcareâ legii actuale a pensiunilor, 
cu o îmbunătățire în sensul acesta. Nu 
am promis și nu puteam promite alt-ceva 
de cât că voiti aduce înaintea Camerei un 
proiect de lege pentru acoperirea defici
tului casei pensiunilor. Acăsta am pro
mis și m’am ținut de promisiunea dată, 
probă proiectul de lege pus acum în dis
cuțiunea D-vâstre»

Apoi, daca nu am putut veni cu o lege 
inodificatârti legei pensiunilor, este că o 
asemenea modificare, o asemenea prefa
cere a legei pensiunilor ar fi costat o 
sumă atât de mare pe stat, în cât ar fi 
fost imposibilă a se realisa in starea ac
tuală a budgetului.

S’a supus Corpurilor legiuitdre tn se
siunea anului 1887, mi-se pare, un ase
menea proiect de lege; dar el, tot din 
causa situațiunei budgetare, a rămas 
până astăzi în cartdnele acestei onor. 
Adunări; n’a avut ondrea să fie măcar 
discutat în secțiuni.

O-dată stabilit că n'am voit prin pro
iectul de față să fac o modificare la legea 
pensiunilor, să vedem despre ce este vorba.

D-lor, nu voiti insista asupra necesi- 
tăței acoperirii deficitului existent în bud
getul casei pensiunilor; căci nici unul 
din D-nii preopinențl n'a combătut acestă 
parte a proiectului; și nu voiesc să răpesc 

în mod inutil timpul Camerei; trec dar 
imediat la partea a duoa a proiectului, 
la disposițiunile privitdre la acoperirea 
deficitului pe viitor, fără a recurge la re- 
partițiunea asupra funcționarilor.

D-lor^ dupe kgeb actuală, pensionarii 
sunt supuși la o repdrtițiune de 20 %, 
deosebit de 5 % pe care-i mal plătesc 
după o lege care ni se ^ice, că o apli
căm în mod ilegal...

Voci : Este un imposit.
D. ministru de finance, M. Germani: 

Imposit sati reținere, acăstă nu ne pri
vesce; căci nu noi suntem autorii legei.

D-lor, pentru alimentarea casei lor, 
pensionarii plătesc, dupe legea actuală 
20 % plus 5%; și când reținerea sati 
repartițiunea de 20 6/0 nu e^te suficientă, 
pentru acoperirea pensiunilor, legea ^ice 
că, într’un asemenea cas se face o repar
tițiune de 5 °/0 asupra retribuțiunei func
ționarilor. Cum dar onor. D. Kogălnicea
nu, pe care eti tot-d’a-una ’l-am respec
tat, afirmă ca etimi-am permis să Introduc 
un sistem fatal în legea actuală ? Eti 
n'am vă^ut în timp de ^ece ani pe nici 
un pensionar recurgând Ia justiție ca să 
obție o sentință contra foștilor miniștri 
de finance pentru rețineri ilegale ce li 
s'ar fi făcut ?

D-lor, daca legea în ființă s'ar fi apli
cat la timp, deficitul acesta nu s'ar fi 
produs; în duo! ani însă nu a recurs nici 
Camera nici guvernul la miZldcele ce i 
s’a acordat prin legea actulă; căci dacă ar 
fi usat de acest drept, deficitul casei pen
siunilor s’ar fi acoperit cu înlesnire prin 
repartițiunea de 5 % asupra funcționa
rilor. Guvernul trecut n’a voit să recurgă 
la acest mijloc; și Camera trectltâ ucând 
a votat bugetul casei pensiunilor, ’l-a 
votat cu un deficit de 363.000 lei. Acest 
deficit a fost din fericire redus la suma 
de 164.000 lei. Vedeți prin urmare că din 
faptul neaplicărel legei actuale, de a se 
face repartițiune asupra funcționarilor, 
s'a produs deficitul care există astăzi. Eti, 
fără să-I atribuiti acăstă imensa protec- 
țiune, care a voit să-mi o atribuie onor. 
D. Pallade pentru funcționari, cred că am 
făcut nu frase mari...

D. G. Pallade: Dar nici proiecte mari.
D. ministru de finance, M. Germani: 

Când veți veni D-vostre pe acăstă bancă 
veți face acele proiecte mari și veți arăta 
înalta D-vâstre capacitate: (aplause); până 
atunci însă lăsați-mă pe mine, în modes
tia mea, să propun ceea-ce eti cred că e 
bine. (Aplause)

Eti cred în consciință că nu e bine să 
recurgem la o reținere suplimentară a
supra retribuțiunilor funcționarilor ; a- 
căsta e credința mea, și tot ast-fel a cre
zut și guvernul trecut, de âre ce cu tot 
deficitul ce s’a produs în budgetul casei 
pensiunilor, el nu a pus în aplicare dis- 
posițiunile legei relative la acăstă reți
nere.

Resultând dar un deficit în budgetul 
casei pensiunelor, eti m’am crezut dator 

să iati măsuri pentru acoperirea defici
tului și asigurarea echilibrifidi budgete
lor viitdre, adică pentru ca plata dreptu
rilor pensionarilor să se facă pe cât se va 
putea in ai regulat.

în acest scop rog pe onorabila Cameră, 
prin presentul proiect de lege, să auto
ri se guvernul a avansa casei pensiunilor ti 
sumă de 400,000 lei* care se va restitui 
Statului în termen de 10 ani, câte lei 
40.000 pe an și fără nici o dobândă; șl 
tot-d’o-dată Statul să iea asupra-1 o sumă 
de 216.000 lei din anuitatea împrumutu
lui contractat de casa pensiunelor până 
la stingerea definitivă a împrumutului. 
Cu modul acesta chieltuielile casei pen
siunilor se vor micșora cu suma efectivă 
de 176.000 lei și acâstă sumă va putea 
servi pentru acoperirea deficitelor ce s’ar 
mal produce, de și eti cred că nu se va 
mal putea produce nici un deficit. (între
ruperi). t

Cu tâte acestea guvernul a trebuit să 
prevadă cașul când s'ar produtie un noi 
inie deficit, și atunci am crezut că e bine 
să propunem ca el să se acopere prin o 
repartisare asupra pensionările^ înce
pând de la pensionarii cel mari, și sco- 
borându-ne până Ia cei cu 100 lei, exclu- 
dând pe aceștia din urmă de la reparti- 
țitiiiti. , , .

Nu cred, D-lor, ori-cât dâ conserva
tor ar fi cine-va, să ne pdtă imputa căprin 
scutirea pensionarilor Cari nu ati de cât 
100 franci pe lună, noi am stabilit im
positul progresiv; alt-fel el există deja; 
astăzi chiar sunt scutiți de taxa de 5 la 
sută cei cari ati o pensiune mai mică de 
100 lei.

Vedeți dar, D-lor, că e bine să votați 
acest proiect de lege; eti nu fac cestiune 
personală pentru acâsta, nu insist de loc; 
sunt dator însă, să expun onor. Camerti 
convingerile mele; acest proiect de lege 
nu este nici politic, nici de natură a an- 
gagia capacitatea sati incapacitatea mea 
financiară.

Cât despre consiliile pe cari mi-le dă 
D. Pallade, ca să mă duc de pe acâstă ban
că, bine-voiască D-sa a sci că asemenea 
consilii se dati prin bile, nu prin vorbe. 
(Aplause).

D. G. Pallade: Vor veni și acelea.
Ne mai luând nimeni cuvântul, se pu

ne la vot închiderea discuțiunel și se pri
mesce.

—Se pune la vot luarea în considerare 
a proiectului de lege și resultatul scruti
nului e cel următor:

Votanți...............................94
Maioritate absolută. • • 48
Bile albe..............................76
Bile negre.......................... 18

D. vice-președinte: Adunarea a luat 
în considerațiune proiectul de lege.

Art. 1 până la 6 inclusiv, se primesce 
fără nici o modificare.

Se dă citire art, 7.
D. G. Softa: La acest articol s’a pro
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pus un amendament care ^îce‘ „Comite- 
teiul casei pensiunilor se va desființa, și 
atribuțiunile sale vor trece la ministerul 
de finance “.

Comitetul delegaților a respins acest 
amendament, pentru motivul că o aseme
nea reformă nu se pdte face de cât prin
tr’un proiect de lege asupra pensiunilor.

D. M. Germani, ministru de finance: 
D-lor, ași ruga pe onor, propuitori ai a- 
mendamentulul să bine-voiască a ’l re
trage. Eti promit că mă voifi ocupa de a- 
cestă cestiune și dacă pentru anul viitor 
nu voifi fi în situațiune să presint o lege 
modificătore a lege! pensiunilor, atunci 
voifi ține compt de dorința exprimată în 
ceea-ce privesce comitetul pensiunilor.

—Se pune Ia vot amendamentul și se 
respinge*

—Se pune la vot art. 7 din proiect și 
se primesce

—Se pune la vot proiectul de lege în 
total și resultatul scrutinului este cel ur
mător :

Votanțl. *.......................83
Maioritate regulamentară . 46
Bile albe.............................. .69
Bile negre................. .... . 14

D. vice-președinte: Adunarea a a- 
doptat proiectul de lege.

D. Negruți are cuvântul.
D. I. Negruți: D-lor, a remas a se 

proCede la alegerea încă a patru membri 
în comisiunea propusă de D. ministru de 
resbel.

D. vice-președinte: Trei afi demi
sionat astăzi. Prin urmare sunt de ales 7 
membri în acea comisiune.

D. I. Negruți: Fiind-că acum suntem 
la finele ședinței, cred că ar fi bine să pro
cedăm la alegerea acelor 7 membri.

Fac acăstă propunere și vă rog, D-le 
președinte, să bine-voiți a consulta Ca
mera.

— Se pune la vot propunerea D-lui 
Negruți și se primesce.

Adunarea procede la alegerea a 7 
membri în comisiunea cerută de D. mi
nistru de resbel în cestiunea fortificațiu
nilor și scrutinul se declară fără resultat, 
neîntrunind maioritatea reglementară.

Ședința se ridică la 5 și jumătate ore 
dupe amă^I, anunțându-se cea viitdre pe 
a duoa-^i 14 Februarie.

Ședința de la 14 Februarie 1889
Președenția D-lui vice-președinte V. 

Pogor, asistat de D-nii secretari A. Hinna, 
I. G. Leca și U. Boldescu.

Ședința se deschide la ora 1 % dupe a- 
mă^L

Presenți 155 D-ni deputați.
Nu răspund la apelul nominal 25 și a- 

nume:
Bolnav:

D. C. Grâdișteanu.

In congediu:
D-nil G. Gr. Cantacuzino, M. Marascu, 

I. NegulicI, și N. Nănoteanu.

Fard arătare de motive :

D-nil C. C. Arion, I. C. Brătianu, Gr. 
Constantinescu, C. Datculescu, I. Deme
triade, I. T, Dimitriu, V. Dimitropolu, 
N. Gravilescu, T. lonescu, I. Negrea, Gr. 
Peuceseu, A. Peșiacov, St. Pleșa, N. C. 
Severeanu, Chr. Suliotti, I. Văsescu, C. 
Vericeanu, D. Vidrașcu, I. M. K, Ef)u- 
reanu. I. Isvoranu.

— Sumarul ședinței precedente se 
aprobă.

— Se trimite la comisiunea de peti- 
țiunl: petițiunea D-nei Ana loanid, a 
D-lul P. Maican, a Dr. Florea Anghel, 
a D-lul locotenent Simeon Cazozi, a D-lul 
loniță Zamfir, a D-lul Ion Brodăne«cu, 
a D-lui M. Stoenescu, a mal multor lo
cuitori din comuna Slobozia-Conachi și 
din cătunul Cuza-Vodă,județul Covurluifi, 
a mal multor locuitori din comunele Bă- 
deni-Ungurenl și Pământeni, județul 
Muscel, a D-nei Evdochia Pepenel și a 
mal multor locuitori din comuna Adân
cată, județul Prahova.

— Se trimite la comisiunea de indi
genat petițiunile : D-lor lulius Pureschi 
și N. S. C. Zărnescu.

— Se recomandă comitetului delega
ților de secțiuni petițiunea mal multor 
diaconi, institutori din Capitală în pri
vința legei cumulului.

— Se trimite la secțiuni propunerea 
pentru a se acorda o pensiune D-nei 
Martha Marsillac.

— Se depune patru raporturi ale co
misiunel financiare; 1) asupra proiectului 
de lege relativ la creditul de 800.000 pe 
săma. ministerului de resbel; 2) asupra 
creditului de 5.000 lei pe săma ministe
rului de interne; 3) asupra creditului de 
200.000 cerut de D. ministru de resbel; 
4) asupra creditului de 200.000 cerut de 
D. ministru de interne și trei raporturi 
ale comisiunel de indigenat asupra natu- 
ralisărel D-lor G. Strâmbeanu, Mihail 
Pascal și Dr. M. Schakman.

— Se 'trimite Ia comisiunea de indi
genat, duoă proiecte delege relative la 
naturalisarea D-lor Frederich Weigel și 
N. Scribeanu.

D. vice-președinte: D. Bobeica are 
cuventul.

D. C. Bobeica: D-le președinte, am 
primit o suplică din partea mal multor 
târgoveți din orașul Botoșani, prin care 
se rdgă să fie scutiți de plata embaticulul 
către proprietatea Statului.

Nu cer urgența asupra acestei peti
țiuni în acest moment, ceea-ce ași fi în 
drept a face; rog însă, pe onor. Cameră 
să bine-voiască ca în loc de a se trimite 
la comisiunea de petițiuni să fie reco
mandată guvernului.

— Se pune la vot propunerea D-lui 
Bobeica și se respinge.

D. vice-președinte: Petițiunea se va 
trimite dar la comisiunea de petițiunL

D. C. Bobeica: Atunci cer urgența în 
comisiunea de petițiuni.

— Se pune la vot urgența și se res
pinge* i

D. vice-președinte: Acum D. Cer- 
nâtescu are cuvântul spre a ’și desvolta • 
interpelarea D-sale.

D. P. Cernătescu: D-le președinte, 
un număr însemnat de locuitori din, mal 
multe comune ruiăle din județul Dolj, 
cari afi fost bântuite de secetă și grin
dină în acești din urmă duol ani, se află 
în deplină lipsă de porumb.

EI afi petiționat la Adunare, rugân- 
du-se să li se*vie în ajutor de guvern, de 
ore-ce. sunt în cea mal desăvârșită lipsă*. 
Cred, D-lor deputați, că este bine, pentru 
că acești dmeni sunt muncitori de pă
mânt și nu afi alte mi^ldce de hrană de 
cât munca lor, să autorisați pe guvern a 
le veni în ajutor până când vor eși din 
iarnă. t

Acestea țineam să aduc lâ cundscmța 
D-lul ministru, și sper că D-sa, cu mir
ificele administrative de cari dispune, se 
va fi convins de nevoia îri care se află 
acești locuitori rurali.

D. vice-președinte: D. ministru de 
externe are cuvântul.

D. P. P. Carp, ministru de externe: 
D ior deputați, ori când s'a ivit veri-un 
cas de asemenea natură, tot-d'a-una gu
vernul a studiat cașul, și când s'a convins 
că sunt adevărate plângerile ce i se adre
sâză, îndată a venit în ajutorul celor lip
siți de hrană; prin urmare și în acest cas 
tot ast-fel se va procede.

D. P. Cernătescu: Nu mă înduoesc 
de bunele sentimente ale guvernului, de 
cât, cașul fiind urgent, ași ruga pe D. 
ministru să bine-voiască a lua informa
țiunl în acâstă privință, și veni în ajuto
rul locuitorilor cât mâl curând.

D.P.P.Carp, ministru de externe: 
Iafi angagiamentul de a comunica acâsta 
colegului mefi de la interne.

D. vice-președinte: Acum la ordi
nea ^ilel avem votul în total asupra pro
iectului de lege relativ la modificarea 
legei băuturilor spirtudse și dupe regula
ment astăzi trebue a se face o nouă dis
cuțiune generală.

Voci : Mal ântâifi se complectăm co
misiunea cerută de D. ministru de resbel. 
(Aplause).

D. I. Nucșoreanu : Mi se pare, D-le 
președinte, că înainte de a proceda la a- 
legereacelor 7 membri pentru complecta- 
rea comisiunel cerută de D. ministru de 
resbel, ar trebui se terminăm cu legea 
spirtudselor care este menită a aduce bani 
în casa Statului. Cât pentru fortificațiuni, 
vă prevenim că forte greu vom mal veni 
noi să acordăm sute de milidne, de dre-ce 
contribuabilii sunt destul de seraci.

— Se dă citire proiectului de lege re
lativ la modificarea unor disposițiuni din 
legea impositului asupra băuturilor spir-
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tuăse și neluând nimini cuvântul, se pune 
la vot proiectul de lege în total:

Votanți.......................110
Maioritate absolută • . 60
Bile albe........................94
Bile negre................... 25

D. vice-președinte: Adunarea a a- 
doptat proiectul de lege.

— Adunarea procede la alegerea a 7 
membri în comisiunea cerută de D. mi
nistru de resbel și resultatul este cel ur
mător :

Votanți ....... 127
Bile albe............................. 68
Voturi exprimate ... 58

S afi ales D-nii:
I. Lahovari........................57 voturi
I. Negrtzi................... 56 w
I. lonescu..................* . 56 „
D. Leca............................ 56 ,
D. Sturdza ...... 56 „
C. Răceanu........................56 „

D. M. Germani, ministru de finance: 
D-lor deputați, sunt din noh nevoit să 
fac apel la buna-voință a D-văstre. La 
ordinea gilei de astăgi se află înscris un 
proiect de lege relativ la un credit extra
ordinar pentru restituiri de taxe și alte 
mici cheltueli. V'ași ruga să fiți buni a 
lua imediat în discuțiune acest proiect de lege.

Voci: Da, da.
D. Gr. Triandafil, raportorul comisiu

nei financiare, dă citire următorului ra
port și proiect de lege :

Domnilor deputați,
Ministerul de finance are nevoe de o sumă 

de 56.781 lei, 15 bani, pentru a plăti:
Lei 7.000 — hârtia necesară la impri

matele administrațiunei 
centrale;

„ 30.000 — pentru a putea restitui 
taxe de timbru și înre
gistrare, amengL impo
site și alte sume răfi in- 
casate de agenții fiscali;

w 10.000 — pentru prime de contra- 
vențiunl la legile de im- 
posite ;

„ 8.000 — pentru materialul nece
sar serviciului de con
statare, urmărire și per
cepere, și

„ 1.781 15 pentru chiriile localuri
lor casieriilor generale de 
județe.

Iar pe săma datoriei publice de o sumă 
de lei 23.302, bani 90, și anume :

Lei 2.252 90 pentru plata mai multor 
obligațiuni rămase în su
ferință ;

„ 1.050 — pentru a se achita băn
cei Francie! cheltuelile 
de supraveghiare, 1.888, 
la confecționarea hârtiei 
filigranate, necesară la 
imprimatele rentei 5 la
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sută amortibilă, și
„ 20.000 — pentru plata publicațiu- 

nilor, hârtiei și tipărire! 
titlurilor provisorii și al
tor cheltueli necesarii la 
emisiunea împrumutului 
renta 4 la sută.

și cere a i se deschide un credit suplimen
tar pentru suma de lei 56.781, bani 15, 
și un credit extraordinar pentru suma de 
lei 23.302, bani 90.

Comisiunea financiară, examinând aces
te cereri și constatând că creditele acor
date ministerului la diferitele capitole 
pentru serviciile menționate aii fost epui- 
sate și că cheltuelile pentru creditul ex
traordinar sunt necesarii, a admis pro
iectul și m’a însărcinat a'l supune onor. 
Camere spre aprobare.

Raportor, Triandafil.

PROIECT DE LEGE
Art. 1. Se deschide pe săma ministeru

lui de finance un credit suplimentar de 
lei 56.781, bani 15, specificat ast-fel:

Lei 7.000 la cap. 7, art. 24, pntru hâr
tia necesară la imprimatele administra
țiunei centrale;

Lei 30.000 la cap. 8, art. 27, pentru 
restituiri de taxe de timbru și înregistra
re, amengi, imposite și ori-ce alte sume 
răfi încasate la Stat;

Lei 10.000 la cap. 8, art. 28, pentru pri
me decontravențiunilalegilede imposite;

Lei 8.000 la cap. 11, art. 40, pentru 
materialul necesar serviciului de consta
tare, urmărire și percepere, și

Lei 1.781, bani 15, la cap. 11, art. 44, 
pentru chiriile localurilor casieriilor ge
nerale de județe.

Iar pe săma datoriei publice un credit 
extraordinar de lei 23.302, bani 90, din 
cari: lei 2.252, bani 90, pentru plata mai 
multor obligațiuni rămase în suferință; 
lei 1.050 pentru a se achita băncei Fran- 
ciei cheltuelile de supraveghiare pe 1888 
la confecționarea hârtiei filigranată ne
cesară la imprimatele rentei 5 la sută 
amortibilă, și lei 20.000 pentru plata pu- 
blicațiunilor, hârtiei și tipărirel titlurilor 
provisorii și altor cheltueli necesarii la e- 
misiunea împrumutului cu rentă 4 la su
tă amortibilă.

Art. 2. Aceste credite se vor acoperi 
din fondul budgetului general pe 1.888 și 
1.889 pentru deschidere de credite supli
mentare și extraodinare, -care se sporesce 
prin anularea unei sume echivalente de la 
cap. 2, art. 16, budgetul datoriei publice.

Dupe adoptarea luărel în considera
țiune și a articolelor în parte, se pune la 
vot proiectul de lege în total:

Votanți............................... 124
Maioritatea absolută . • 63
Bile albe.............................67
Bile negre............................ 57

D. vice-președinte: Adunarea a a- 
doptat proiectul de lege.

D. D. A. Laurian, raportatorul co-
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misiune! financiare, dă citire următorului 
raport și proiect de lege:

Domnilor deputați,
In budgetul ministerului cultelor și 

instrucțiunel publice s’a prevăgut un cre
dit de 6.000 lei pentru plata chiriei loca
lului unde se găsesce externatul secundar 
de fete No. 2 din Bucuresci, pe când con
tractul de închiriere obliga pe minister a 
plăti 7.000 le! pe an. Deci acest minister 
mai e dator a răspunde 1.000 lei.

In cursul verei, dupe dese reclamațiuni 
venite de la Iași, a trebuit să se încăpă 
dărîmarea turnului Goliei, care amenința 
cu căderea. Acăstă lucrare nu s’a putut 
face cu o sumă mai mică de 14.000 lei.

Ministerul, ne având miglăce din fondul 
reparațiilor monastirilor și bisericilor, 
care de asemenea n'a putut ajunge la tre
buințele existente, a fost nevoit să cără 
ca acompt de la consiliul de miniștri un 
credit de 5.000 lei. Pentru terminarea 
lucrărilor începute, mai este nevoe de su
ma de 9.000 lei.

Pentru acoperirea acestor duoă dife
rite cheltueli, ministerul instrucțiunel 
publice și al cultelor cere un credit de 
10.000 lei.

Comisiunea D-vostre, aprobând acest 
credit, vă răgă, D-lor deputați, să bine
voiți a vota alăturatul proiect de lege.

Raportor, D. Aug. Laurian.

PROIECT DE LEGR

Art. 1. Se deschide pe săma ministeru
lui cultelor și instrucțiune! publice un 
credit suplimentar de le! 10.000, din cari 
1.000 lei la art. 15 din budgetul acelui 
minister pe exercițiul curent, plata res
tului chiriei cuvenit D-nei Elena Mano- 
vici pentru casele D-sale ocupate de ex
ternatul secundar de fete No. 2 din Bu
curesci, și lei 9.000 Ia art. 94 pentru con
tinuarea și terminarea lucrărilor de dărt- 
mare a turnului Goliei din Iași.

Art. 2. Acest credit se va acoperi din 
fondul prevăgut în budgetul general al 
Statului pentru deschidere de credite su
plimentare și extraordinare pe exercițiul 
1888—89.D. vice-președinte: D. lonescu are 
cuvântul.D. N. lonescu: Domnii mei, D. mi
nistru de culte cere un credit de 9.000 lei 
pentru ca să dărîme un monument isto
ric din Iași. • .D. D. Alexandrescu: Ger cuvântul»D. N. lonescu: Sunt fericit să văd că 
unul din representanții lașilor se grăbes- 
ce a apăra pe D. ministru.D. D. Alexandrescu: Nu apăr pe D. 
ministru ci pe trecătorii cari sunt ame
nințați în fie-care gi. . .D. vice-președinte: Nu întrerupeți 
vă rog; veți avea cuvântul la rândul 
D-vostră.D. N. lonescu: Sunt fericit D-le pre
ședinte, că nu am deschis încă bine gura,
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și deja colegul nostru, representantul de 
Iași, a cerut cuvântul, fără Înduoială ca 
ales al lașilor, spre a’și face datoria ca și 
D-vdstră, primar al lașilor, dând tot con
cursul reclamărilor ministeriale.

Dar eti nu am acest rol aci; nu m’ati 
trimis Ieșenii pentru acăsta, și voiti ră
mânea fidel instituțiunilor lor, până când 
D-vdstră vă veți schimba, ca primar al 
lașilor și vice-președinte al Adunărel, a
dică nici o-dată; căci aveți convicțiunea 
D-vdstre tot așa de puternică cum e și 
a mea.

Dar, rog Camera să nu se scandaliseze 
că am început cu acest preambul cam per
sonal; fiind-că este aci in joc și primarul 
de ieri. Eti însă mă voiti sili să nu ’l 
provoc mai mult; căci dacă cavice-preșe
dinte ar fi tentat să ceră și D-sa cuvântul, 
spre a se pune alături cu cei-alți repre- 
sentanțl ai lașilor, n’ar avea cine să ne 
preside....D. vice-președinte: De aceea lăsați- 
mă de o parte.D. N. lonescu : D- lor, nu este atât 
suma, care de altminteri este destul de 
considerabilă, pe cât e lucrul în sine care 
m’a făcut se iati cuvântul: să dărîmă fără 
a se gândi la reedificare. EI bine, siste
mul acesta e deplorabil. Și dacă ar fi 
vorba numai de Iași! dar sistemul demo- 
lițiunel fără reedificare e un sistem gene- 
ralmente aplicat. Acel cari sunteți din 
Bucurescî ați vă^ut că s’a dărâmat tur
nul Colței; s’ati luat clopetele și nu se 
scie ce s’ati făcut; nu s’a gândit nimeni 
să ridice o campanariă fie ori cât de mo
destă.

La Curtea-de-Argeș s’a dărîmat clo- 
polnița și palatul episcopal; până astăzi 
nu s’a reedificat nimica.

Dar la Jașl lucrul este și mai deplora
bil ; dintre tdte orașele țărel, Iașii se pdte 
Zice că este cetatea turnurilor; nici un 
alt oraș, din țără nu are mal multe clo- 
polnițe vechi. Acăsta ’mi aduce aminte 
că Italia se fălesce cu campanelele sale, 
de cari nimeni nu se atinge. In Bolonia 
are turnul Asinelli și alături cu dânsul 
este tumul Garisendi, un turn mic, di
form, și nimeni nu s’a gândit să suprime 
pe acel umil rival al turnului de alături. 
Acest turn, care este la umbra tumulul 
Asinelli, arată opera în care se oglindes- 
ce, nu numai iubirea de artă, dar și tre
cutul, când civilisațiunea se lupta cu bar
baria.

D-lor, clopolnițele ndstre cu clopotele 
lor resunătdre sunt un semn de indepen
dența acestui popor de la Dunăre, și a 
dărîma aceste clopotnițe, a suprima clo
potele din clopolnițele capitalei Româ
niei, este a face o operă de vandalism.

Uitați-vă la Bucurescî ca să vedeți că 
dărîmarea este un sistem; și la acest sis
tem trebue să se pună capăt.

Este, D-lor, un monument însemnat în 
Bucurescî este modesta biserică Stavro- 
poleos. Ei bine, alături cu acest monu
ment vedem o miserabilă campanelă de 

lemn care depardză peristilul cel frumos 
al bisericei. D. Tzone trece adesea pe a
colo, ’l rog să se ducă să vadă. Clopotele 
stati într’o informă, ca să nu Z^ imondă 
campanelă de scânduri.

La mitropolie, sub chiar ochii noștri, 
vedem clopotul cel noti, așezat într’o ig
nobilă cherestea. E acăsta demn de ca
pitala României ? Clopotele se ruginesc, 
se crapă, nimeni nu este scandalisat de 
acest spectacol, nici minoritatea, nici ma
ioritatea nu se opresce ca să vadă ce des- 
gustător lucru e acea spânZurăttire de 
clopot chiar Ia catedrala Capitalei.

In Bucurescî e un singur turn, acela 
de la Radu-Vodă, la care cu plăcere mă 
uit tot-d’a-una când viti In Bucurescî; 
căci ’mi arată pe Radu cel mare care a 
fost Domn în Moldova înainte de a se face 
unirea și a se împlini aspirațiunile Ro
mânilor. Caut la mitropolie, la biserica 
monumentală cea mai bine dotată, dar nu 
văd clopolnița. In fața acestui lucru mă 
întreb: pentru ce suprimați ceea-ce a fă
cut fala României în timp de patru se
cole ; atunci când Bulgaria și alte țări 
creștine nu aveati privilegiul de a suna 
clopotele lor ?

Las Bucurescenilor și representanților 
Bucurescilor ca să întrebe pe primarul 
lor, care e și el vice-președinte, în pri
vința demolițiunilor ce a făcut.

Discuțiunea o putem face în largul 
nostru; căci vice-președinți sunt prima
rii celor duoă capitale, și când Adunarea 
va lua în mână acăstă causă a trecutului 
nostru; atunci vom da o bună lecțiune 
dărîmătorilor de astăzi....

(D. Em. Protopopescu-Pake,Jtrecând la 
locul săti, se opresce un moment lângă D. 
lonescu). (Ilaritate).

Dar sunt fericit că mă întâlnesc pept 
la pept cu ideile primarului, positive, e
conomice, pentru ca să le opun idea fru
mosului artistic, cultul pentru analele 
patriei. Cred că primarul ne va da săma 
și că D-vtistre ’l veți trage la răspundere, 
pentru ce a dărîmat și n’a venit apoi să 
reedifice ? ’L veți întreba : unde sunt clo
potele ? de ce nu se mai trag ? cine le-a 
mistuit? (Ilaritate, aplause).

Căci e frumos să poți vedea de la un 
capăt al stradei lacel-alt, dar e mult mai 
frumos să veZI clopotnițe și să auZl su
netul care te deștăptă diminăța la lucru 
și săra te chiamă la repaos, dupe ce ai 
terminat lucrarea Zilei* Se vede însă că nu 
mai avem nevoe ca să fim deșteptați la 
lucru,, și se vede că astăzi nu mai suntem 
în stare a înțelege mobilele cari ati în
demnat pe părinții noștri să zidăscă a
tâtea monumente pe cari noi le dăm la 
pământ cu atâta furie.

Ce fericit sunt, vorbind ast-fel, că în 
primarul de Bucurescî văd pe vechiul 
meti amic de la r Binele public" (ilaritate); 
și Zic acăsta cu drag, căci văd acum pe a
micii mei de la ^Binele publici tronând 
și dominând acăstă inteligentă maioritate.

Eti, D-lor, ca provincial, un fel de ță

ran de lângă Bahluiti, dacă nu de la Du
năre, putăm să mă'uit cu un fel de gelo- 
sie la vandalismul care devastă Capitala; 
dar nu m’am uitat ast-fel, ci din contră, 
m'am unit și eti cu acei cari se opuneati.

Pentru cetatea inteligenței moldovene 
însă^ pentru cetatea suvenirilor istorice 
din timpurile cele mai însemnate ale is
toriei ndstre, n’am putut și nu pot să ră
mân indiferent.

D-lor, de ce e vorba pentru Iași ? Sun
tem în plină dărîmare, fără ca să proce- 
dem și la restaurațiune.

Cu acăstă ocasiune dar, e momentul de 
a ne întreba: Face-vom mai bine decât stră
bunii noștri ? Respecta-vom simțimintele 
cari le-ati dictat lor facerea atâtor mo
numente sati nu ? Ei bine, la Iași — 
și să’mi permiteți să vorbesc cu dre- 
care emoțiune, am contribuit și eti pe 
lângă maioritatea aceea docilă, nu ddră 
că m’ași făli cu ceea-ce s’a făcut, căci nu 
sunt dintre aceia cari să pretind că fără 
mine nu se pdte face binele—dar m'am 
asociat și eti ca să se restaureze cele duoă 
mari monumente ale lașilor: Biserica Sf. 
Nicolae, care datăza de la Stefan-cel-Mare, 
cel d’ântâiti monument din așa timpuri 
turburi dar gloridse ale patriei române, 
și biserica Trei-Sfetitelor care datăză de 
Ia 1648. Acestea sunt cele duoă monu
mente mari în restaurațiune.

Ei bine, cum s’a procedat la restaura
rea lor ? Biserica S-tu Nicolae se (jicea că 
nu se mal putea ține pe picidre, adică pe 
temeliile el și s’a dărîmat într’o bună di- 
minăță sub cuvânt că începuse a și crăpa. 
Dar când a văZut architecții cât era de 
solidă temelia, ati început zidirea din noti 
pe aceleași fundamente.

N’am pretețiunea să discut cu invățații 
architecți, cari restaurăză biserici, dar 
spun ceea-ce am văZut, că de o-dată cu 
dărîmarea bisericei, s'a dărîmat și clopot
nița, și clopotele acum sunt spânzurate 
pe nisce furci de lemn...

Văd pe D. Nădejde că se uită la 
mine cu seriositate; pdte va fi picând : Ge 
mai vrea și represintantul colegiului al 
duoilea de Iași, care vorbesce cu atâta foc, 
nu de jalba cutărul sati cutărul individ, dar 
de jalba trecutului ? 'L rog însă să se a
socieze cu mine; căci nu vor perde cestiu- 
nele sociale din respectarea monumente
lor naționale, și sper că am câștigat pe 
D. Nădejde, cel puțin am acăstă nădejde. 
(Ilaritate). Cred că voiti câștiga și pe D. 
ministru;alaltăerl pe D.raportor ’l-am cam 
câștigat, voiti vedea acum dacă se va ține 
de cuvânt. (Ilaritate).

D-nil mei, biserica S-tul Nicolae are să 
se zidescă, dar clopotnița mă tem că nu 
se va zidi și de aceea reclam să nu se dă- 
rîme nimic din ceea-ce face parte din ca
pitalul nostru moral, din monumentele nti- 
stre istorice. Să se reedifice ttite acele mo
numente cari se dărimă; precum se reedi- 
fică bisericele, să se reedifice și atenen- 
țele bisericei, și nu cred că are să coste 
clopotnițele mal mult ca bisericile și de
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cât poddbele cărora ar trebui’ să li se păs
treze stilul lor cel vechili, iar nu să Ie fa
cem, cum ^ice țăranii despre Curtea-de- 
Argeș, Înmuiate în aur.

’ Dar nu voih să lungesc discuțiunea a
cum; fiind-că vom mal avea ocasiunea să 
vorbim de restaurarea Trel-Sfetitelor la 
votarea budgetului, și rog pe D. ministru 
să fie aci la budget, ca să vidăm acăstă 
cestiune și să ne dăm sâma de ceea-ce 
trebue să se facă.

A început să se dârîme și clopotnița 
TreLSfetitelor; ne-am luptat cu toții con
tra acestei dârîmărl, afară de primarul 
care se vede că are ideile sale mai înain
tate și de cât ale socialiștilor. Nu’I plac 
clopotnițele, și când era să se începă dâ- 
rîmarea clopotniței de la Trel-Sfetite, 
'mi-am permis să adresez atunci o tele
gramă D-lui Carp, pe care ’l credeam su
fletul acelui minister, cum cred că este 
și al ministerului de astăzi, dacă trebue 
să admitem dogma transmigrațiunei su
fletelor. Dar D-sa nu ’mi-a răspuns. A
tunci nu era Camera deschisă și nu avea 
trebuință nici de voturile ndstre, nici de 
vocea ndstră, nici de tăcerea ndstră, și nu 
ne băga în săma.

M’am dus la mitropolitul, și el a re
clamat la minister; dar ministerul i-a răs
puns într’un mod nepoliticos.
Când a venit ocasiunea că s'a făcut o ser
bare la Iași, atunci am apucat pe D. Le- 
comte architect și 'l-am întrebat: De ce 
voiți să dărîmați turnul acesta ? Și dupe 
ce am mai convorbit cu D-sa, D.Lecomte 
’mi-a ^is că am dreptate și că bine ar 
fi să reparăm și să facem construcțiunea 
mai frumdsă. -

D. vice-președinte : D-le Alexan
drescu, vă rog să vă luați locul.

D. N. lonescu : Mă întrerupeți pe mi
ne, D-le președinte ?

D. vice-președinte : Nu vă întrerup 
pe D-vdstră.

D. N. lonescu : Credeam că voiți să 
’mi observați de ce nu vorbesc de Golia.

D. vice-președinte : Eh am rugat pe 
D. Alexandrescu să'-șl ia locul, pentru 
ca să nu se producă sgomot în Adunare.

D. N. lonescu: D. Alexandrescu ar 
face mai bine să se gândăscă la ceea-ce 
are să răspundă. (Ilaritate).

Voiesc să provoc pe toți acei cari, fără 
mandat de la Ieșeni, vor să vorbâscă în 
contra celor ce susțin eh. Ași dori să văd 
acăsta.

D. D. Alexandrescu : N’am mandat 
de la Golia.

D. N. lonescu : Golia, D-lor, este ba
lamucul de la Iași. Acolo se aduc și se 
întrețin smintiți!. Atâta ar mai lipsi ca 
representanții candidaturelor oficiale să 
mai aibă și mandat de la Golii. (Mare 
ilaritate),

D. D. Alexandrescu : Eh am ^is că 
n’am mandat de Ia Golia cum aveți 
D-vdstră.

D. N. lonescu: La acăstă grosolană a
postrofare nu mă pricep să răspund.

Așa dar, D-lor, turnul Trel-Sfetitelor 
nu este încă dărîmat, și pdte să fie res
taurat într’un mod demn de strălucita ca
tedrală din secolul al XVII-lea, edifica
tă de Vasile Vodă. Prin urmare, nu sun
tem îngrijați pentru moment și, precum 
am avut ondre să vă spun, voih aduce 
cestiunea înaintea Camerei cu ocasiunea 
budgetului.

Golia, în adevăr, tot așa vechie ca Trei- 
Sfetitele, și de și tot atât de însemnată în 
privința stilului săh, avea însă un turn 
care întrecea pe al Trei-Sfetitelor și fiind 
că Grecii 'l reparaseră într’un mod nein
teligent și instalaseră o masă mare în ca
tul superior, turnul s’a crăpat în cât adu
cea pericol pontru vecini. Era în adevăr 
o causă de securitate publică ca să se 
drâgă turnul, însă primarul, municipali
tatea și architecții de acolo ah $is că tre
buie să’l dărîme și ah început a’l dărîma. 
Eh n’am fost acum de curînd la Iași și 
nu scih cât s’a dărîmat.

D. Emil Mavrocordat : S'a dat jos 
acoperământul.

D. N. lonescu : Dar clopotele mai 
sunt acolo ?

D. Emil Navrocordat: Nu scih.
D. N. lonescu: Eh mă îngrijesc de 

ele acum. Cât pentru viitor, nu scih dacă 
peste duoă, trei secole le vom topi ca să 
facem alt-ceva dintr’ănsele. (Ilaritate).

EI bine, turnul Goliei era crăpat și că 
cetățeii vecini erah îngrijiți; dar nimeni 
n’a pus cestiunea dacă trebue să’l repare 
și dacă este cu putință să fie reparat; ci 
de o-dată s'a pus cestiunea dărîmărei, 
căci s'a ^is că dacă s’a dărîmat cel de la 
biserica St. Nicolae și de la Trei-Sfetitele 
pentru ce nu s’ar dărîma și al Goliei, ca
re avea mai mult cuvânt de a se dărîma, 
de dre-ce avea și împregiurarea că era a- 
silul nebunilor acolo. '

Va să ^ică cestiunea dărîmărei se re
duce la acest singur lucru, că securitatea 
cetățenilor era în pericol. Și s’a găsit un 
arhitect care să se însărcineze cu dârî- 
marea. S’a cerat 14.000 lei pentru derî- 
marea turnului Goliei, 5000 s’a dat și se 
mai cere încă 9000 lei.

Cestiunea acum este că s’ah gândit la 
dărîmare, dar nu s’ah gândit nici de cum 
dacă are să se înlocuiască sah nu, și eh 
tocmai acâsta mă interesez să scih; pen
tru că, dacă cu ocasiunea acâsta vom a
corda creditul pur și simplu fără ca să 
cerem să se aviseze și la reedificare, atunci 
mă tem că nu se va reedifica nici clopot
nița de la Sf. Nicolae, nici aceea de la 
Trei-Sfetitele și mai puțin âncă acâsta 
de la Golia. De aceea cer ca, cu ocasiunea 
acâsta, D. ministru de culte să ne dea o 
promisiune formală că nu se vor mai dă
rîma aceste monumente fără ca să reedi- 
fice la loc.

D-lor, fiind că s’a dat citire raportului 
și proiectului de lege în mijlocul unui 
huet ce era în Cameră, să’mi dațl voie să 
vă citesc din noh pasagiul din raport re
lativ la acâstă cestiune. Raportul este scris 

de mâna D-lui raportore. Nu este, prin ur
mare, comisă nici o omisiune de vre un 
copist, nici nu este vre-o greșală tipogra
fică. Prin urmare, ’l citesc în original:

„In cursul verei, dupe dese reclamațiuni 
venite de la lași, a trebuit să se încâpă 
dărtmarea turnului Goliei, care amenin
ța cu căderea. Acâstă lucrare nu s’a putut 
face cu o sumă mai mică de 14.000 lei.

„Ministerul, neavând mi^loce din fon
dul reparațiilor monastirilor și biserici
lor, care de asemenea n’a putut ajunge la 
trebuințele existente, a fost nevoit să ceri 
ca acompt de la consiliul de miniștri un 
credit de 5000 lei. Pentru terminarea lu
crărilor începute, mai este nevoie de su
ma de 9000 lei.“ (

Va să $ică vedeți, D-lor, că dărîmare* 
costă 14.000 de lei; s’ah cheltuit 5000 și 
se mal cer încă 9000 pentru acâsta. Nu , 
vorbesc despre cele-alte lucruri, cari sunt 
în raport și în lege; căci sunt mici sume, 
și mi se pare că acele sume se cer pentru 
reparări.

D. D. A. Laurian : Nu e vorba de alt
ceva de cât de plata de chirii.

D. N. lonescu: Este curios ca chiria 
să nu se prevadă în budget; dar fiind-câ 
budgetul nus’a făcut de ministerul acesta, 
nu putem face acestui minister nici o im
putare.

Acum este vorba ce are să se facă, dupe 
ce se vor cheltui acești 14.000 Iei și dupe 
ce un material imens brut se va împră
știa, care mi se pare că chiar s’a vândut 
sah s’a dat să se facă scdlă normală; am 
au^it ceva despre acest lucru, dar nu scit 
bine și nu pot afirma ceea-ce nu este cert 
în memoria mea. Destul însă că se chel- 
tuesce un material brut imens care, daci 
s’ar fi întrebuințat în reedificare, s’ar fi 
scutit multe cheltuell.

Mâ întreb eh, bine este, frumos este, pios 
este, just este,ca să se dârîme un turn mo
numental, să se dea clopotele jos, să se pun* 
pe lemne, și acâstă monastire, care a fost 
largsmente dotată de fundatorul ei, să nu 
pdtă avea astăzi un turn unde să se adâ- 
postâscă clopotele, poddba bisericei și a 
națiunel ? Clopotele funcționai! în vechi
me ca signal pentru revoluțiune; căci ele 
sunau tocsinul de alarmă, și de aceea cred 
că și cei cu idei revoluționare se vor uni 
cu mine să câră ca să nu ne lipsim de 
clopote ; căci pdte să mai fie revoluțiuni 
și să mai avem nevoe de clopote, cine scie 
acâsta ? (Ilaritate). In tot cașul nu este 
bine să stricăm fără să reedificăm.

întreb dar pe D. raportor: Pusu-s’a de 
acord D-sa cu D. ministru ca să’și țină 
făgăduința pe care ’mi-a dat’o de la das
căl la dascăl, de la român la român, în
chinători amânduol la cele frumdse? (Ih- 
ritate). Va a visa guvernul Maiestăței Sale 
ca să se reedifice un turn cât de modest 
în locul turnului Goliei care se derimî: 
Acâstxi este cestiunea. îndată ce guvernul 
va țjice că va ridica un turn, eii nu ma: 
am nici o obiecțiune de făcut; și iată pen 
tru ce ași dori să am acâstă declarațiune
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Pentru că tot asemenea se va face și cu 
clopotnița Sântului Nicolae, care nu are 
să coste mult, cheltuiala are să fie mi
nimă in raport cu ce va costa restaurarea 
bisericei, și mai vtrtos că vom fi asigurați 
că turnul Trei-Sfetitelor nu va fi dărîmat 
fără necesitate; și vom putea să inaugu
răm sărbătorea mare de la 14 Octombre, 
a'restaurărei unuia din monumentele prin
cipale ale țărei românesc!, nu^iccel d’ân
tâifi din țeră, căci cel d’ântâifi este Curtea- 
de-Argeș, dar al duoilea. Trei-Sfetitele 
este un monument însemnat al țărei nds
tre și este bine ca să se presinte viitdrelor 
generațiuni reparată cum se cade și nea
tinsă in elementele din cari se compune 
acăstă monastire care se numea monasti- 
rea lui Vasile Vodă.

Ași dori ca D. raportor să ne asigure că 
D. ministru va avisa ca să se reedifice 
tumul Goliei în raport cu biserica; nu 
$ic să se facă așa cum a fost; pentru că a 
fost prea înalt, dar să se facă așa cum să 
fie un turn de clopote in armonie cu acele 
cari sunt in Iași, in armonie cu turnul de 
la biserica Barboiu, care este modern; 
turnul Trei-Sfetitelor să fie în armonie 
cu acele turnuri cari fac poddba lașilor, 
de pe înălțimea cărora uitându-te asupra 
împregiurimei citesc! istoria de trei se
cole a României din acea parte. Nu este 
bine să vedem istoria acestei țări numai 
de aci din curtea Mitropoliei ; pentru că 
nu numai din curtea Mitropoliei s’a făcut 
ceea-ce există în România, ci trebue să 
vedem, să citim istoria acestei țări și de 
la Înălțimea acelor turnuri cari ne pot 
da o înaltă idee de cultura părinților noș
tri și de cultul ce afi avut pentru biserică 
și naționalitate.

De aceea am rugat pe D. raportor să 
bine?voiască a ne spune dacă acel turn se 
va reclădi, dupe ce se va dărîma, și dacă 
'mi va da acăstă asigurare, 'I voifi fi forte 
recunoscător. (Aplause).

D. vice-președinte: D. ministru al 
cultelor are cuvântul.

D. ministru al cultelor, T. Maio
rescu : Trebue să fim recunoscători D-lui 
deputat din Iași de interesul ce portă pen
tru monumentele ndstre istorice și artistice. 

. In ceea-ce privesce creditul de 9.000 lei 
ce se cere astăzi (și 'mi veți permite să 
vă spun numai câte-va cuvinte, fără să 
întind discuțiunea peste obiectul ei spe
cial) acest credit am trebuit să’l cer în 
urma nenumăratelor reclamări adresate 
ministerului din partea primăriei din Iași, 
nu de la D. Pogor, actualul primar, ci de 
la predecesorii D-sale, cari necontenit afi 
cerut sa se dărîme acel turn, pentru mo
tiv că amenință să cadă și să pună în peri
col viața trecătorilor, casele vecinilor, etc.

In urma acestor reclamațiunl, am tre
buit să însărcinez pe un arhitect ca să’mi 
comunice un de vis, din care să pot vedea 
cu ce preț s'ar putea face lucrarea.

EI bine, dupe de vis s’ar fi cerut 28.000 
lei; suma mi s'a părut fdrte mare; am 
scos lucrarea la licitație publică; a eșit 

catn acelaș preț asupra unul evrefi. Chiar 
dacă ași fi aprobat resultatul licitației ca 
sumă bănescă, 'ml venea grefi să însăr
cinez cu dărimarea unul turn creștinesc 
pe un asemenea heterodox, pe un evrefi. 
Dupe ce n’am aprobat licitarea, afi înce
put să vină la minister propuneri ceva 
mai scăzute.

. Am însărcinat atunci pe D. arhitect 
Gavrilescu care, dupe devisul ce a făcut, 
a redus cifra la jumătate, la 14.000 lei, 
cea mal mică cifră la care s'a putut ajun
ge dupe atâtea încercări. Din acești 14 000 
lei mal rămân de încuviințat cei 9.000 
propuși prin creditul de față.

Printr’un raport, făcut acum vr'o 3 ani 
de arhitecții-ingineri însărcinați de pri
mărie, între cari era și D. Tzone, mi s'a 
atras atențiunea că nu trebue să se dărî
me turnul întreg, că este un adaos supe
rior la clădirea turnului, care s'a făcut 
mai târziu și din greutatea căruia s’afi 
produs acele crăpături pexiculdse, și că, 
dacă se va dărîma acăstă parte superidră, 
restul va putea fi conservat și reparat.

Efi, care am trăit mult timp în Iași, 
mai cunosceam și însemnătatea istorică 
a acestei biserici. Am însărcinat dar pe 
de o parte pe D. Gavrilescu, să se mărgi- 
născă în dărimarea părții adaose a tur
nului ; iar pe de alta D. Gavrilescu ’ml-a 
făcut o expunere asupra întregului mo
nument în valdrea sa istorică și artistică, 
din punct de vedere al unei restaurări 
totale.

D. Gavrilescu a lucrat întru acesta cu 
zel și trebue să o recunosc, cu un fel de 
entusiasm artistic.

’Mi-a presintat și un mic de vis pentru 
repararea unei părți a edificiului celui- 
alt. Așa dar D. Gavrilescu e însărcinat 
cu lucrarea, nu numai cu dărimarea ace
lei părți a turnului care amenință pe 
trecători, dar și cu repararea părței care 
trebue păstrată, cum și cu primele înce
puturi pentru restaurarea edificiului 
principal.

Prin urmare, s'a lucrat în acestă pri
vință cu totul de acord cu dorința expri
mată de onor. D. lonescu.

Voci: închiderea discuțiunel.
D.M. Kogălniceanu: Vă rog, D-lor, 

să nu închideți discuțiunea, pentru că 
onor. D. N. lonescu vorbind numai în 
privința sumei ce se reclamă pentru aba
terea turnului Golia, cu inteligența D-sale, 
cu cunoscințele D-sale a dat o întindere 
mal mare cestiune! și, prin urmare, cred 
că nu va închide o asemenea discuțiune 
acestă Cameră, care ține la istoria țârei, 
ține la monumentele naționale, la arta 
română care, nu scifi cum se face, dar o 
vedem amenințată de un resbel destrugă- 
tor în mai multe locuri.

Nu veți câștiga nimic dacă veți în
chide discuțiunea; fiind-că, dacă nu voifi 
putea vorbi acuma, voifi veni mâine cu 
interpelare și voifi vorbi mai mult. Cred 
însă că e mai bine să’mi dați voe să 
acum câte-va cuvinte în contra acestei 

bdle de a sfărîma trecutul și de a despuia 
orașele ndstre de puținele monumente 
cari le are. Voifi să vă vorbesc de ceea 
ce se face în lași, de ceea-ce s’a fă
cut tn Bucurescl, unde astă-^I nu se 
maipdte face urarea : Să trăesci cât tur
nul Colțel! Ei bine, urarea acesta, de 
astăzi înainte devine un blestem; căci 
toți aceia cărora li s'a adresat acestă u
rare, sunt amenințați de mdrte grabnică 
(ilaritate). Și onor, ministru al instruc
țiunel publice, pe care ’l scifi că e om al 
sciințel, amator al artei și al frumosului, 
cel ântâifi ’mi va mulțumi de cele ce voifi 
spune. Dacă nu mă lăsați să vorbesc ca 
deputat, cel puțin ascultați-mă ca preșe
dinte al comisiunel archiologice.

Nu vin cu nici un blam, nu vin de cât 
în numele monumentelor vechi să rog 
Camera și guvernul că dacă regulamentul 
ce s’a făcut nu e bun, să se facă altul, dar 
e rușine să vedem că tn țâra ndstră se 
dărîma monumente, suveniri vechi așa de 
prețiose, pe când în mijlocul Parisului, 
care e orașul monumentelor, capela cum
părată de noi de la Dominicani, care e 
unul din cele mai ordinare edificii, care 
n'are nimic ca să răspundă regulelor artei, 
dar are antichitatea în favdrea ei, nu s’a 
vîndut noă , cari suntem astăzi proprie
tarii acelei capele, de cât cu condițiunea 
expresă să nu putem schimba o singură 
scândură fără voia comisiunel monumen
telor din Francia.

Vă rog dar să mă lăsați să vorbesc și 
efi, căci nu voifi abusa de buna-voința 
D-vdstre.

— Se pune la vot închiderea discuțiu
nel și se respinge.

D. vice-președinte: D. Alexandrescu 
are cuvântul.

D. Alexandrescu: Schimb cu D. Ko
gălniceanu.

D. M. Kogălniceanu: Domnii mei, 
idea restaurărei monumentelor ndstre 
sunt dator să declar că a găsit un sprijin 
puternic în Regele nostru, atât în Bucu
rescl, cât și în Iași, pururea Majestatea 
Sa s’a ocupat de a face să se restaureze 
monumentele ndstre; turnul Goliei, care 
amenința ruină, ori Sântul Nicolae-cel- 
Mare, cel bogat, unde se ungeafi vechii 
Domni ai Moldovei, Majestatea Sa a 4I9 
să se restaureze fără a se abate până la 
temelie. Efi nu mă plâng atât de abatere, 
dărimare, cât și de sistemul greșit care e 
vorba să se adopte pentru a se restaura, 
biserica S-tul Nicolae, atât de cunoscută 
de tdtă lumea ortodoxă, prin următorul 
fapt: La aceeași oră, din naintea acelorași 
ochiț se oficia sânta leturgie a ortodoxiei 
în trei limbi; vin trei capele în rând; în 
mijloc se serba în limba vechiă grecescă, 
de o-parte în limba slavonă, de altă parte 
în limba română; cele trei limbi princi
pale ale ortodoxiei, vorbeafi de-o-dată în 
lauda Domnului.

Ei bine, efi susțin că nu trebue să ri
dicăm acelei biserici caracterul acesta 
principal, partea acăsta frumdsă, intere- 
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sântă și de care pdte fie-care român orto
dox să se laude.

Eti în tinerețele mele am asistat Ia le- 
turgie și am vă^ut pe tus trei preoții ri
dicând sântul potir și preotul bine-cu- 
vântând poporul în trei limbi. Hotărîrea 
de a se face serviciul într’o singură limbă 
e o mare durere și e despuierea pentru 
orașul Iași de o tradițiune unică în felul 
săti, și cred că dacă D. ministru va veni 
cu un proiect de lege arătând că voesce 
să restatornicăscă biserica în architectura 
el primitivă, și în vechile el tradițiunl, 
cred cum că în acestă Cameră nu se va 
găsi un singur deputat ortodox, care să nu 
dea banii trebuitori pentru acesta.

De aci trec la biserica Trel-Sfetițe. 
Dacă se va abate numai o parte, căci așa 
cred că are să se facă, atunci nu ași avea 
nici o plângere. Cu tdte acestea eti mă 
mir ce inspirațiune ne-a venit să facem 
resbel acelor puține monumente ce avem 
și apoi să venim cu alt-fel de idei de res- 
taurațiune.

OrI-cine din noi, mai ales Moldovenii, 
ati fost în vechea cetate a Sucevei, care 
astăzi e o ruină, a putut să vadă un turn 
de la Bogdan-Vodă. Acest turn guvernul 
austriac l-a restaurat cu fidelitate în 
exactitatea sa antică.

Când s'a săpat la temelie, s’ati desco
perit acolo morminte de domni, domne și 
domnițe în costumul lor și păstrate în așa 
bună stare ca și cum ar fi fost descoperite 
de ieri. Ce s'a făcut cu acestea? In mod 
positiv nu scih, faptul e însă că trebuiai! 
puse și păstrate în museul din Iași cu în
grijire , iar nu să fie date în păstrarea 
unui preot, căci așa sciam până mai de- 
ună-^i, care preot păstra și icdnele vechi 
ale monastirei.

Viti acum la orașul Bucuresci. Bucu- 
rescii e un oraș noti, în comparațiune cu 
Iașii și Târgoviștea, și nu avea până mal 
ieri de cât un singur monument pe care 
’l visitati străinii ce veneati în Capitală.

In priviința architecturei, el semăna cu 
zidirile obicinuite în Suedia, fiind-că dupe 
cum sciți el a fost construit de cătiie sol
dați! lui Carol XII, veniți în Bucurescl 
dupe bătălia de la Pultava, și din care 
unii ati și rămas în țără s’ati romani sat, 
s’ati amalgamat cu națiunea ndstră și ne- 
ati dat omeni însemnați, dupe cum a fost 
Steege, păte unul din cei mal buni mi
niștri ce am avut până astăzi.

Mă întreb, ce nevoie era să sedărime și 
acest turn, care era un adevărat monom ent 
istoric ? Dupe lămuririle ce mi s’ati dat, 
se £ice că nu primăria ar fi făcut acăsta, 
ci eforia spitalelor, care cedând locul pe 
care se afla acest monoment pripăriel a 
pus condițiunea dărâmăreî acestui turn. 
Dupe cât sciti, primarul s'a adresat la u- 
nii ămeni de sciință, întrebându'i în acăstă 
privință, fără a cere însă opiniunea toc
mai a acelei autorități care singură era 
în drept să se rostăscă, adică comisiunea 
archeologice a țărei, al cărei președinte, 
de și în neactivitate, eram eti. Se (jice că 

a fost consultată și Academia Română; 
se spune însă că numai D. Sion ar fi fost 
consultat; dar D. Sion era și e și astăzi 
omul cel mai incopentinte de a se rosti 
în acăstă cestiune. D-sa, dupe cum sciți, 
e poet și cu tăte acestea a fost de opi- 
niune să se dărîme acel turn, de și tocmai 
poesia cerea ca să se păstreze un mono
ment demn de a fi cântat.

De asemenea în comisiunea architecți- 
lor români s'a agitat acăstă cestiune și 
între acel architecți sun unii din cari ne 
putem glorifica, precum este D. Mincu ; 
D-sa a stăruit din tăte puterile a opri a- 
căstă dărîmare; dar nu a putut reuși.

Era asemenea unul din ultimii boieri 
vechi al țerel, sati, cum (jice francesul, le 
demier baron de la chretienet^ Dr. Ștefan 
Greceanu, care s’a rugat, a scris, a făcut 
recurs la tăte mi(jldcele, cari le dă socie
tatea modernă, a publicat articole în jur
nale, dar nu a putut face nimic, nu a pu
tut opri dărîmarea turnului Colței. Tur
nul Colței a fost dărîmat fără nici o ne
cesitate, numai pentru că un boier, care 
are un palat în apropiere, să aibă vede
rea mai liberă.

De aceea, D-lor, noi cel cari avem cul
tul vechilor suvenir! istorice, să rugăm 
pe D. ministru să ia în examinare regu
lamentul care există în acăstă materie și 
dacă va găsi că nu este îndestulător, să 
vină cu un proiect de lege ca să înființeze 
comisiunea arhiologică.

Rog asemenea pe D. ministru, în pri
vința cestiunei bănescl, să cerceteze din 
noti cestiunea, fiind că pentru turnul 6o 
lia, care nu are mărimea turnului Colței, 
mi se pare că suma de 14.000 lei cât se 
cere pentru dărîmare este cam mare, căci, 
dupe cât sciti dărîmarea turnului Colței 
nu a costat de cât 2.000 lei.

D. Emanoil Proțopopescu Pache: 
2.500 lei.

D. M. Kogălniceanu : Apoi vedeți ce 
deosebire este de la 2.500 lei, până la 
14.000 lei. De aceea rog pe D. ministru să 
se gândăscă la economii și iar '1 rog să în
drepteze Zidirea bisericei St. Nicolae, cum 
a fost și să se trimetă la museul din Iași a- 
cele costume ce s’ati găsit în mormintele de 
curănd descoperite, cari sunt fdrte intere
sante; căci noi nu avem nimic care să nu 
arate cum erati îmbrăcațl boierii și Dom
nii din vremea aceea.

Asemenea mai rog pe D. ministru să 
înființeze o comisiune, care să facă inven- 
tariul catapeteasmei și iconelor. Iar tur
nul Trei Sfetițelor '1 rog să 'I păstreze in 
vechea sa architectură, care era cea mai 
frumdsă.

La Bucuresci nu vin să propun nimic 
de cât să arăt marea mea durere ca ro
mân și ca istorie pentru dărîmarea turnu
lui Colței. De la dărîmarea acestui turn 
a rămas o mulțime de petre pe cari bine 
ar face D. primar să le aducă la museti....

O voce: S’a dus.
D. M. Kogălniceanu : Eti n’am vă-

Zut, dar sciti că pdtra cea mai mare pe 
care era biografia turnului.....

D. Em. Proțopopescu Pache: Aceea 
este în depositul primăriei la Negru- 
Vodă, fiind că nu s'a putut transporta.

D. M. Tzoni : D-lor, tdtă discuțiunea 
acesta ar fi fost înlăturată, dacă textul 
proiectului ar spune ceea ce spune D. mi
nistru. Din nenorocire, când citim redac
țiunea proiectului de lege, vedem că a- 
colo-serice: Pentru dărîmarea turnului 
Golia de la Iași.

Ei bine, dacă s’ar fi ^is că este vorba 
și de restaurare, iar nu numai de dărl- 
mare, atunci nu ași fi cerut cuvântul con
tra, fiind-că acum trei ani am făcut parte 
dintr’o comisiune care avea să examineze 
dacă turnul amenință cădere și am spus 
că cu dre cari mici reparațiuni, se pdte 
întâmpina dărîmarea. De aceea eram să 
iati cuvântul încontra proiectului daca D. 
ministru n'ar fi venit să dea explicațiuni. 
Gu tdte acestea mă asociez și eti la idea 
că prețul este scump afară din cale.

D. lacov Fetu: Pdte că este vorba și 
de restaurare.

D. M. Tzoni: In tot cașul textul ar
ticolului trebue modificat.

D. Titu Maiorescu, ministru culte
lor: D-lor deputațl, este bine înțeles ci 
este vorba de dărîmarea parțială a tur
nului. Vă mărturisec că și pe mine m’a 
impresionat în modul cel mai neplăcut 
scumpetea acestei dărîmări.

De când am intrat de astă-dată în mi
nister, în Martie 1888, mi s’a adus la cu
noscință prin numerdse depeși că este ur
gent de a se dărîma turnul Goliel. Am 
telegrafiat eti personal într’o notă perso
nală către D.Langa, de și nu aveam ondre 
să cunosc pe D. Langa, care era atunci re- 
presentantul primăriei Iași, de cât speram 
că este o persdnă care se va interesa gos- 
podăresce de gospodăria orașului. 'l-am 
telegrafiat cam așa: Vă rog, spunețl-mi 
ca un bun gospodar, cât ar costa derlma- 
rea turnului Golia. Am făcut dar apel h 
D-sa direct, fără alte forme de întârziere, 
și am priimit răspunsul telegrafic 30.000 
lei.

O voce: Gospodăresce.
D. Titu Maiorescu, ministru culte* 

lor: M'a impresionat răspunsul. N’am 
dreptul să (Jic mai mult, dar m’a impre
sionat.

M'am adresat atunci la prefect, amicul 
meti D. Negrutzi, și ’I-am ^is: Aflu că are 
să coste 30.000 lei. Nu se pdte. Fă o li
citație publică. A făcut o licitație și er 
tați-mă să vă spua că e lucru de mirare, 
cum într’un oraș unde toți se plâng câ 
nu este de lucru și că este miserie, resul
tatul licitațiunel să fie puțin sub 28.000 
lei și încă și condiția ca antreprenorul si 
ia și materialul vechiti !

Onor. D-le Kogălniceanu, ce să fac eti? 
30.000 lei gospodăresce, ceva mal puțin 
de 28.000 lei cu licitațiune, și am apro
bat licitațiunea. Dar lucrarea se arăta ur
gentă. M’am adresat atunci ca în regie h 
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D. Gavrilescu și D-sa 'ml-a propus 14.000 
lei cu devis In regulă, cea mal scăzută 
cifră ce am putut obține dupe atâtea În
cercări. Acum dacă D. Tzoni ar avea bu
nătatea, cu cunoscințele D-sale de acolo, în 
interesul cheltuelilor Statului, să ne spună 
pe cine-va care ar putea să facă cu un 
preț mal redus acâstă dărlmare, eâ ’i-ași 
fi forte recunoscător. Mie nu 'mi-a fost cu 
putință, cu tdtă procedura ce am Între
buințat, dupe cum v’am spus, ca să ajung 
Ia o sumă mal mică de 14.000 Iei, suma 
arătată de D. Gavrilescu, care de al min- 
trelea In ori ce cas va justifica întrebuin
țarea acestei cifre dupe regulele compta
bilitățel generale.

Trec acum la cele £ise de onor. D. Ko
gălniceanu. Când un deputat cu autori
tatea D-sale vorbesce pe larg și de aceste 
monumente istorice și artistice ale țârei, 
banca ministerială nu pdte sta indiferentă 
la acâstă cestiune. Nu este dar vina mea, 
dacă trebue să daâ și eâ o estensiune mai 
mare răspunsului, în afară de obiectul 
special al discuțiunel.

In ceea ce privesce turnul Colței din 
Bucuresci, acâsta n'a intrat intru nimica la cunoscința mea oficială, Colțea nu este 
una din bisericile Întreținute din budge
tul ministerului cultelor, ea se Întreține 
de eforia spitalelor civile; a fost dar o a
facere intre eforia spitalelor civile și pri
măria Capitalei, cel mult și ministerul de 
interne. • Ministerul cultelor nu a avut să 
intervină aci.

In ceea ce privesce S-tu Nicolae din Iași și Trel-Ierarchl și In genere bisericile, mo- 
nastirile și clădirile cari depind de minis
terul cultelor, voiâ răspunde următorele: 
Voiâ împrospăta cu mulțumire comisiunea 
monumentelor istorice, care a remas în pă
răsire. Pentru S-tu Niculae cestiunea este 
ceva mal grea, onor. D-le Kogălnicene. D. 
Lecomte de Nouy este un arhitect artist pe 
care trebue să’i cred de cea mal mare va
ldre și să vă daâ și D-vdstre elementele 
acestei convicțiuni care ași dori să o Îm
părtășiți și D-vdstre.

Când la 1874 am intrat în minister 
sciam ca ori-care din D-vdstre, din lec
tură cel puțin, că biserica episcopală de 
Ia Curtea-de Argeș este pdte cel mai În
semnat monument arhitectonic al nostru. 
La Începutul secolului al XVI-lea s'a zi
dit de arhitecțl, de meșteri pietrari, și de 
zugravii bizantini, priimițl cu ospitalitate 
la noi de Neagoi-Vodă. Aceștia s'aâ pus să edifice pe pământul românesc un mo
nument care are marea însemnătate de a 
fi ultimul edificiâ bisericesc adevărat bi
zantin, lucrat de ultimii artiști al Bizan
țului, veri-o 50 de ani dupe ce căzuse sub 
stăpânirea Turcilor.

Prin acest fapt, prin concepțiunea lui 
originală, prin măestria amănuntelor de
corative, acest monument este pentru is
toria artelor In genere și a arhitecturel și 
ornamenticel bizantine In special, monu
ment^ cel mal interesant.Era dar o datorie a ndstră atât față cu 

țâra, cât și față cu interesul general al 
artelor In Europa ca să păstrăm și să res
taurăm acâstă biserică In spiritul con
strucției ei primitive.

Am găsit lucrări începute pentru a- 
câsta, și am găsit In minister un contract 
încheiat cu un arhitect, D. Montureanu, 
și cheltuițl deja 80.000 lei numai cu 
schelele pentru începerea restaurărel.

Mi-a părut că D. Montureanu —nu ^ic 
nimic contra D-sale— dar de abia eșit din 
scdlă, nu oferea garanție pentru o așa de 
însemnată lucrare artistică și istorică. De 
aceea am desființat contractul, și m’am 
consultat cu cine am sciut mai competent, 
cu D. Odobescu în prima linie, cum să 
proced mai bine ? Duoă posibilități se o- 
fereaâ. Artiștii arhitecțl pentru asemenea 
lucrări cel mal în renume pe atunci în 
Europa eraâ germanul Semper și fran
cezul Viollet le Duc. Veți găsi esplicabil, 
că am ales pe Viollet le Duc. Am scris 
personal D-lul Viollet le Duc, și am cău
tat să’i încălzesc pentru monumentul no
stru. D-sa 'mi-a răspuns fdrte cald și s’a 
arătat gata de a ne veni în ajutor.

Ne-a trimis mai ântâiâ pe arhitectul 
monumentelor istorice al ministerului din 
Francia, pe D. de Baudot, care a venit 
aici și a fost la Curtea-de Argeș de a exa
minat monumentul în starea de decadență 
tn care se afia atunci. D. de Baudot a schi
țat un plan, cum ar trebui lucrat și s’a 
întors cu acel plan la D. Viollet le Duc 
să’i raporteze.

In urma acestui raport, Viollet le Duc a găsit biserica ndstră de la Curtea-de- 
Argeș vrednică de cel mai mare interes, 
și D-sa mi-a recomandat pe cel mai ca
pabil artist-arhitect pentru o asemenea 
lucrare, pe D. Andrâ Lecomte de Nouy, 
care în acel moment era atașat la comi
siunea francesă trimisă în Palestina, sub 
conducerea D-lui Clermont-Ganeaux pen
tru cercetări arhiologice și tot-odată lu
cra la facerea unor monumente comemo
rative pe urmele ce păreaâ princesel La- 
tour-D’auvergne că le a descoperit de
spre trecerea Mântuitorului nostru Isus 
Christos.

Am scris D-lul Lecomte de Nouy, și 
peste căte-va luni am priimit răspunsul, 
a venit și D-sa, și am găsit în colegii mei 
din consiliul de miniștri de atunci cea mal 
mare bună-voință, și ast-fel a fost însăr
cinat D. Lecomte de Nouy cu restaurarea 
bisericei episcopale de la Curtea-de-Argeș. 
Ce puteam face mal mult? Arhitect special 
nu sunt; a trebuit să mă adresez la o au
toritate europeană recunoscută, și am lu
crat conform cu relațiunile ce mi le-a dat.

Permiteți-ml a spune că sunt fericit de 
alegerea D-lul Lecomte de Nouy, căci bi
serica episcopală din Argeș este astăzi 
restaurată așa în cât face admirațiunea 
celor mal competinți cunoscători străini 
și indigeni.

Am fost cu atât mai fericit să văd ter
minată dupe atâțea ani de muncă acâstă 
admirabilă lucrare, cu cât la căderea nds- 
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tră din minister la 1876, ’ml era târnă că 
va fi periclitată, dupe obiceiul cunoscut 
că ministerul subseque'nt din alt partid 
să strice mal tot ce începuse ministerul 
precedent. In cașul de față am fost scă- 
pațl de acest pericol, pdte grație întâm- 
plărel că Viollet le Duc, pe lângă marea 
sa autoritate, era și fundatorul unei fol 
fdrte liberale, te Sticle, și se afla 
In relații cu răpausatul C. A. Rosetti. Și 
ast-fel D. Lecomte de Nouy a aflat gra
ție și la D. Ion Brătianu și la D. C. A. 
Rosetti, și a putut termina cu un strălu
cit succes lucrarea D-sale. Pe lângă a- 
câstă lucrare și In mijlocul el, predece
sorul meâ, D. Dimitrie Sturdza, care a 
avut o inteligentă îngrijire pentru mo
numentele nâstre istorice, a mal însărci
nat pe D. Lecomte și cu clădirea palatu
lui episcopal de la Curtea-de-Argeș, și 
cu restaurarea mitropoliei Târgoviștel, 
și a Trel-Ierarchilor și a bisericei Sântu 
Nicolae din Iași.O voce: Dar sciți că se impută reaua 
lucrare ce s’a făcut acolo.D. T. Maiorescu, ministru de culte': 
Am au^it și eâ acâsta, chiar de la înalt 
Preaosfințitul Mitropolit din Iași, și de la 
alții. (Sgomot).

Eâ care nu sunt special în architec- 
tură și, scusați-mă, nici nu cunosc mulți 
alți cunoscători al arhiologiel architec- 
tonice la noi în țâră, m’am informat de 
la D. Lecomte de Nouy. ca să 'ml pot da 
sâmă despre ce este vorba.

Iacă punctul în discuție:
La unele din monumentele ndstre bi- 

sericesci de importanță artistică sunt în 
starea lor de astăzi duoă feluri de cons
trucții: Costrucția lor primitivă dupe pla
nul și stilul epocel mal vechi în care aâ 
fost clădite prin îngrijirea fundatorilor 
lor, și apoi construcții adause mal pe 
urmă, când se va fi ivit necesitatea de re
parații, cari construcții posteridre insă 
n’aâ ținut sâmă nici de planul primitiv 
nici de vechiul stil mal corect; ci aâ fost 
făcute în voia întâmplare! și într'o vreme 
de o evidentă scădere a spiritului artistic.

Când este astăzi vorba de restaurarea 
unul asemenea monument, nasce numai 
de cât întrebarea de căpetenie: Ce trebue 
restaurat ? Trebue restaurat monumentul 
istoric primitiv dupe planul și în spiritul 
fundatorului săâ dintr’o epocă mal inte
resantă pentru desvoltarea artelor? Ori 
trebue să se facă o reparare a edificiului 
așa cum a fost arhitectura lui stricată 
prin adaose posteridre de dmenl, de ar- 
chitecți saâ de meșteri cari nu aâ vrut 
să ție semă de planul primitiv și aâ făcut 
alt-ceva, aâ făcut un adaos de construc- 
țiune hibridă contrară concepțiunei artis
tice primitive ?

Acum, dacă găsiți verl-un mijloc ca să 
deslegăm mal bine acâstă greutate, să 
numim o comisiune, care însă să nu îm
pedice adevărata lucrare a artistului, ci 
numai să dea sfaturi, să supravegheze, 
să lumineze cestiunea pe cât pdte, fdrte 
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bine! Toți dorim ca lucrarea să se facă 
cât se păte de bine.

Vă mărturisesc însă că mie ’mî-e cam 
târnă de asemenea comisiunl In materie 
de artă specială la noi în țără; se ames
tecă prea ușor aici tot felul de interese 
contrare.

In ceea ce privesce icănele sânte de la 
S-tu Nicolae și obiectele găsite la săpătu- 
rele de la biserica S-tu Nicolae, costume 
bine păstrate de cel mai mare interes, 
am fost îndată încunosciințat. D. Lecomte 
de Nouy este un artist, care se intere- 
săză pentru tot ce este obiect de artă, a 
cunoscut valărea acelor obiecte găsite.

Eă am rugat pe I. P. S. S. Mitropoli
tul de Iași să primăscă de o cam dată icd- 
nele; și înalt Prea Sânțiea Sa 'mi a Șis să 
le las în păstrarea preotului, care le ține 
în modul cel mal îngrijit. Dupe ce se va 
termina lucrarea, icănele se vor așeza la 
locul lor. Iar lucrurile cele-alte, vestmin
tele găsite ocolo și alte lucruri ce se mal 
pot găsi, cred că e mai bine să le aducem 
la muzăul din BucurescI.

D. M. Kogălniceanu: Este și la Iași 
musăii.

D. T. Maioreseu, ministru al culte
lor și instrucțiunel publice: EQ cred 
că e mai bine ca puținele lucruri artis
tice ce le avem de acest fel să le adunăm 
la un singur loc. de cât să le împrăștiem 
prin orașe. De altmintrelea veți avea o- 
casiune să hotărîți acăsta la timpul săii 
cum veți crede mai bine.

— Se pune la vot închiderea discuțiu- 
nei și se încuviințăză.

— Se pune la vot luarea în considera
țiune a proiectului de lege.

Votanțl ........ 111
Maioritate absolută ... 56
Bile albe..................................71
Bile negre..............................40

D. vice-președinte : Adunarea a luat 
în considerare proiectul de lege.

— Articolele 1 și 2 se adoptă fără dis
cuțiune.

— Se pune la vot proiectul de lege în 
total.

Votanțl.................................92
Maioritate absolută ... 47
Bile albe........ 63
Bile negre............................. 29

D. vice-președinte : Adunarea a a- 
doptat proiectul de lege.

D. Th. Rosetti. președintele consi
liului, dă citire Mesaginlui regal prin 
care se prelungesce sesiunea până la 15 
Martie, și apoi adaogă :

Ași ruga pe onor. Cameră să bine-vo
iască a trece tn secțiuni, pentru că sunt 
duoă secțiuni cari nu aă lucrat încă ni
mic în privința legei tocmelelor agricole 
pe când cele-alte au terminat. Sunt 6re- 
cari acte cerute de secțiuni de la minis
terul domeniilor, acte cari s’aâ adus, și 
tn privința cărora rog pe onor. D. pre
ședinte să ia disposițiuni de a se dis
tribui secțiunilor.

— Adunarea încuviințăză de a trece 
in secțiuni.

— Ședința se ridică la 4*/2 ore, anun
țându-se cea următâre pentru ^iua de 15 
Februarie.
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Ședința de la 15 Februarie 1889.

Președenția D-lul vice-președinte V. 
Pogor, asistai de D-nil secretari I. O. Leca și U. Boldescu.

— Ședința se deschide la ora 1 și jumătate dupe amiezi-— Presenți 161 D-nl deputați.— Nu răspund la apelul nominal 19, și anume:
Bolnav

D. C. Gr&dișteanu.
In congediu;

D-nii: G. Gr. Cantacuzino, M. Marascu, N. Nanoescu, I. Negulicl.
Fără arătare de motive:

D-nii: I. Balanolu, I. C. Brătianu, C. Cristodoreseu, Gr. Constantinescu, I. De- metriad, N. Gavrilescu, I. Lahovari, C. Leca, Gr. Păucescu, Peșacov, I. Râdu- lescu, I. Săndulescu-Nănoveanu, I. Isvo- ranu, I. Văsescu.— Sumarul ședinței precedente se a- probă.

— Se trimite la comisiunea de petițiuni : petițiunea D-lui Ion Nisipeanu, a preotului Preda Cernă^ianu, a mai multor locuitori din cătunul Rediu-Tătaru, județul Iași, a mal multor locuitori din comunele Resuceni și Arsache, județul Vlașca, a mai multor învățători rurali din Dolj, a mal multor reserviști din județul Dolj, a mai multor locuitori din comuna Oresci, județul Vasluiâ și a mai multor locuitori din județul Ilfov.
—Se trimite lă comisiunea de indigenat petițiunile: D-lor I. Botez și C. Lu- pușor.
— Se depune raportul comisiunei financiare asupra creditului de 3.150 lei, cerut de D. ministru de interne, și raportul comisiunei de indigenat asupra natu- ralisărei D-lui Ion Socec.
—Se dă citire vrmătdrel propuneri care se trimite la secțiuni.

PROPUNERE
Pe rlul Șiret, care tae Moldova In duoă părți, in tot cursul săă nu sunt de cât duoă poduri construite definitiv, pentru serviciul trăsurilor și al pietonilor, la Scheia și la Cosmesci. Distanța Intre a- ceste duoă puncte este de mal multe sute de kilometri. Când se produc inundațiunl, podurile provisorii intermediare se des- | 

ființ&ă de furia apel, și circnlaținnea suferă Întreruperi, cari une-orldurezâ mult. Din acăstă causă multe interese, atât a- gricole cât și comerciale, sunt sdruncina- te și vătămate.Subsemnațil, având in vedere cele arătate mal sus, propunem a se construi un pod definitiv pe rlul Șiret, care să lege comunicațiunea intre județul Bacăiî și județul Tutova.
C. Miclescu, D. Protopopescu, M. Cli- 

mescu, M. Mateescu, G. lamandi, I. Bă- 
dulescu, N. Georgescu, P. Ene, N, Mi- 
cescu, G. Gâtză, D. Ghicha, N. Nicore
scu, A. Enacovici, C. Andrieș, G. Levezea- 
nu, O. Ghițescu, G. Măcărescu, B. Pă- 
tărlăgeanu, D. Aug. Laurian, V. Peiu, 
V. Morțun, I. Nădejde, Dr. Severeanu, 
G. Triandafil, M. Adamescu, C. Olă
nescu, C. Bădulescu, G. Drăghici, O. 
Bâileanu, G. Softa, G. Ștefăneanu, O. 
Vrabie, B. Stanian, Coton Lecca, O. Bo
beica, M. Balș, M. Tzoni, lacob Fătu, 
O. Gdbonea, T. Anastasiu, G. D. Palla
de, O. Enescu, G. Duca, Ion Cincu, I. 
G. Leca, C. Cristodoreseu.

D. vice-președinte: D. Tzoni are cuvântul.
D. M. Tzoni: D-lor^deputațl, in numele a 40 de colegi am ondre a vă pre- sinta următorul proiect de lege.

Domnilor deputați,

In anul 1885, Martie în 29, guvernul trecut re
cunoscu necesitatea construire! une! linii de cale 
ferată pe valea Jijiei, legând Dorohoiul cu bătrâna 
capitală a Moldovei, care a făcut atâtea sacrificii 
unire! țărilor surori: orașul Iași.

Acăstă vale a Jijiei, una din regiunile cele mai 
fertile ale țărei, este până astăzi cea mai năpăstuită 
dintre tăte în privirea căilor de comunicațiune. Ni
mic nu i s’a acordat până în present: nici șosele, 
nici drumuri de fer, așa în cât, pe când alte regiuni, 
cu tăte că mai puțin favorisate de pătură, sunt în 
plină prosperitate, ea singură sau aprăpe singură stă 
pe loc, lipsită cum șe află de ori-ce mijloc de trans
port, care să ’i asigure în tăte timpurile desfacerea 
qu prețuri remuneratăre a bogatelor sale recolte. 
Se păte (jice încă fără exagerațiune că, de la închi
derea granițelor austriace, decadența a început pen
tru industria agricolă a acestei părți a țărei; cres
cerea vitelor, care împreună cu cultura cerealelor 
constitue principala ocupațiune a locuitorilor ei, a 
încetat astăzi aprăpe cu desăvârșire, ast-fel că dacă, 
prin repedea construire a căiei de comunicațiune 
comode și ușăre în tăte ano-timpurile, nu se asigură 
acestor regiuni măcar avantagiăsa desfacere a sin
gurului produs ce ’I a rămas, cerealele, ea este des
tinată a atinge în fărte scurt timp ultimele limite 
a decădere! și a ruinei.

Pe lângă acesta, lașul, acea mândră cetate a căruia 
nobilă și generăsă abnegațiune a făcut posibilă con

stituirea în un singur trup și un singur suflet al Sta
tului român, depiere pe (ji ce merge, tătă lumea o re- 
cunăsce, cea oficială ca și cea-altă. Căușele sunt, de 
sigur, multiple și varii; nu se păte însă tăgădui că 
printre cele mai însemnate figurăză și aceea că, lăsat 
la o parte de rețăua principală a căilor ferate, el a înce
tat de a mai fi centrul comercial de altă dată, și s’a 
scoborît puțin câte puțin la răndul unei piețe de a 
duoa mână, dacă nu și mai rău. Despopularea visi- 
bilă â orașului, scăderea treptată a veniturilor co
munei, numerăsele falimente ce se produc pe fie-care 
4i, tăte aceste și altele multe sunt semne pipăibile a 
unei iremediabile decadențe care va merge necontenit 
crescând, dacă guvernul și Parlamentul, dacă țăra, în 
un avânt de generăsă solicitudine pentru bătrânul 
municipiu, nu ’i va întinde o mână de ajutor, luând, 
pe cât este încă timpul, măsurile de îndreptare ce 
situațiunea precară în care se află a^i reclamă în 
mod imperios.

S’a crezut un moment că construcția liniei lașI-Un- 
gheni, proiectată și executată pe timpul guvernului 
conservator, legând linia Pașcani-Iași cu căile ru- 
sesci, va determina un curent de exportație pe acăstă 
direcțiune, și ast-fel calea ferată ce pătrunde orașul 
Iași, din simplă linie de interes local ce era, va de
veni și ea una din căile principale de comunicațiune 
a comerciului indigen și internațional. Așteptarea 
acăsta nu s’a realisat. Pentru a nu se sustrage res
tului rețelei române o mare parte din materia trans
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portabilă, și în scopul de a se'asigura prosperitatea 
porturilor nostre Brăila și Galați, îndreptând curen
tele comerciale către densele, Statul însuși a crezut 
de cuviință a pune tdte obstacolele putinciose ex
portului către Odesa, prin sporirea în așa grad a ta
xelor pe crâmpeiul lași-Ungheni, în cât scumpetea 
transporturilor face acâstă cale de comun icațiune 
aprdpe inaccesibilă comerciulul. Măsura este prea 
folositâre interesului general al țerel, pentru ca să 
fie condamnabilă a priori, totuși nu se pdte tăgădui 
că a avut de resultat a menținea lașul în starea de 
isolare în care se afla mai înainte de marele căi co
merciale ale țărei, și prin aceea de a paralisa tdte 
efectele bine-facătdre pentru prosperitatea orașului, 
ce se puteau aștepta de la legarea liniilor române cu 
acele rusesci.

Ce este deci de făcut pentru a reda viăță 'unei piețe 
nenorocite, odinidră atât de înflorită, și care astăzi 
vai I se aplăcă așa de repede spre ruină ?

Toți acei dintre cetățenii iașeni, cari prin lumi
nile lor sunt în măsură de a aprecia adevăratele cause 
a decăderei orașului, precum și de a formula o opi
niune în privirea miZlâcelor celor mai proprii, de a 
pune capăt actualei stări de lucruri, — cugetând cu 
maturitate asupra acestei cestiuni vitale pentru 
viitorul unei cetăți ce le este scumpă tutulor, și 
care în vederea mărețului său. trecut trebue să fie 
egalmente scumpă României întregi,— au ajuns în 
mod unanim la soluțiunea coprinsă în următârele 
duoă puncte, pe cari ei le recomandă de mult aten- 
țiunei bine-voitâre a puterilor ndstre publice, a
nume:

1. Construirea cât mai neîntârziat la Iași a unui 
sistem de docuri și magasinuri de intreposite, cari 
să permită acestui oraș a redeveni în scurt timp 
un centru comercial important, măcar pentru ju
mătatea de sus a Moldovei.

2. Construirea unei căi ferate care, plecând de la 
Dorohoiu sau Botoșani, trecând prin Iași, Vasluiiî 
și Bârlad, să ajungă la Galați, și să permită ast-fel 
fostei capitale a Moldovei de a se afla pe una din 
căile principale de comunicațiune a comerciulul 
nostim de exportație, în legătură directă cu cele mai 
însemnate porturi ale țărei.

In privirea punctului ântâiu, guvernul trecut 
prodig de făgăduințe, cum s’a arătat pururea, mai 
cu semă cu partea de dincolo a țărei, dupe ce a 
făcut să se adopte de către Corpurile ligiuitâre legea 
din 15 Iunie 1881, prin care se prescria înființarea 
de docuri și intreposite nu numai în cele duoă porturi 
ale nâstre, dar și la Iași, Bucurescî și Craiova, când 
veni la punerea în aplicațiune a acestei înțelepte 
hotărîri, se mulțumi a presintă Adunărei deputaților 
in anul 1887 un proiect de lege, prin care se asi
gura ca miZlâce materiale de execuție economiile ce 
ar putea resultă din creditul de 17.000.000 lei, deja 
votat pentru docurile și intrepositele actualmente 
în construcție la Brăila și Galați.
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A resolva'cestiunea'în asemenea mod era a o în

mormânta, și de fapt ceea ce se întâmplă; proiectul 
votat de Cameră nu mai fu dus la Senat și guvernul 
de aZi ’l a și retras, creditul de 17.000.000 lei fiind 
probabilmente abia suficient pentru executarea lu
crărilor proiectate în ambele nâstre porturi. Iată cum 
se face că orașul Iași rămase cu simple făgădueli 
în privința creațiunilor de la punctul ântâiu, crea- 
țiuni pe cari cu tâte acestea el le așteptă de mult 
cu o vie nerăbdare, căci constitue pentru dânsul, 
dupe cum s’a arătat, o cestiune de viăță sau de 
mârte. Nu mai departe, in adevăr, de cât acum o 
lună, comuna Iași reclama ministerului de interne, 
prin oficia No. 286, adusă în același timp și la cu
noscința representanților județului, cu o stăruință 
disperată, aducerea întru îndeplinire a legei din 15 
Iunie 1881, relativă la docurile și intrepositele pro
iectate a se construi în acel oraș. -

Asupra punctului al duoilea din desideratele lașe- 
nilor, ce în special trebue să ne preocupe în expu
nerea de față, adică asupra complectărei rețelei prin
cipale a căilor ferate de dincolo de Milcov, prin 
construirea unei linii care, plecând din Dorohoiu 
sau Botoșani și străbătând valea Jijiei, să trecă prin 
Iași, Vasluiti, Bârlad și să se termine la Galați, gu
vernul trecut — mal res{>ectuos de dorințele expri
mate în nenumărate rânduri nu numai de iașeni, 
dar de întrega populațiune a acelei regiuni a țărei— 
aruncă basele unui început de soluțiune.

Mai ântâiu el construi linia Vasluiu-Bârlad; în 
urmă proiectă linia lași-Vasluiiî, și ’i asigură prin 
lege miZlâcele materiale de execuțiune, ceea ce a 
permis ca construcțiunea acelei linii să pâtă începe 
chiar în cursul campaniei anului trecut; în fine, 
făcu studiile unei linii care plecând de la Dorohoiu 
să ajungă la Iași, străbătând de-a-lungul ei tâtă valea 
Jijiei. Când fu vorba însă de a prescrie resursele fi
nanciare din cari construcția acestei linii avea a fi 
făcută, guvernul trecut se mulțumi, ca și în cestiu
nea docurilor, a arunca pulbere în ochii populațiu- 
nilor, destinându-i prin legea din 9 Ianuarie 1888, 
ca fond de execuțiune, câte un milion pe fie-care 
an din excedentele budgetare. Acâsta revenea a a
mâna creațiunea unei căi ferate de cea mai impe- 
riâsă necesitate pentru partea de dincolo a țărei, ca 
să Zicem așa, la infinit; căci budgetele Statului, de
parte de a se solda prin excedente precum o aseme
nea resoluțiune ne ar putea face să o credem, ele se 
încheiau tâte dupe cum exjieriența o dovedesce Zilnic, 
prin deficite din ce în ce mai însemnate.

Actul regretabil ce amintim era cu atât mai ne
drept pentru țâra suroră, cu cât în cursul regimului 
trecut, din 1.246 kilometri construite din nou prin 
emisiune de rentă amortisabilă, numai 321 aproxi
mativ aparțin regiunei de dincolo de Milcov, adică 
abia o pătrime, și ne întrebăm : dacă acâsta e ade
vărata proporție ce există între ambele părți a ță
rei, nu numai în ceea-ce privesce numărul popu- 
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lațiunei, dar și mai cu sămă în privirea resurselor 
cu cari fie-care din ele alimentăză budgetul Statului ?

Dispusă precum e din punctul de vedere geogra
fic, încongiurată de duoă imperii cu cari relațiunile 
comerciale sunt astăzi reduse pentru diverse motive 
la minimum, lipsită de căi fluviale practicabile cari 
să ușureze transportul produselor ei, Moldova are 
nevoe mai mult pdte de cât ori-ce parte a țerei de 
căi ferate numerâse, cari să o pună în comunica- 
țiune directă cu singurul port ce ’i a dat natura : 
Galați. Care e cu tdte acestea, din rețeua totală a 
Statului român în sumă de 2.489 kilometri ce po
sedă astăzi în exploatare, porțiunea cu care e în
zestrat teritoriul de dincolo de Milcov ? In cifre ro
tunde, 786 de kilometri, cu alte cuvinte ceva mai 
mult de cât o treime. încă o-dată întrebăm: acesta 
e proporția efectivă ce există între forțele produc
tive ale ambelor părți a țerei. Nu e de loc surprin
zător in asemenea condiții de a vedea Moldova de
clinând vizibilminte din punctul de vedere econo
mic, dupe cum tdtă lumea o constată astăzi; in- 
congiurată aprdpe cu un zid de China din tdte păr
țile, lipsită cum e încă chiar de căile de comunica
țiune absolut trebuitdre, pentru a trage tot folosul 
putincios din bogățiile solului său, ea nu pdte de 
cât tânji, e vederat, și va tânji din ce în ce mai 
mult, dacă prin un avănt patriotic întrega țeră nu 
’i va veni în ajutor și ei și fostei sale capitale, prin 
o distribuire mai frățescă de cât până acum a ace
lui utiliagiu indispensabil, fără care în timpurile nds
tre ori-ce desvoltare și propășire economică devine 
imposibilă.

Din cele ce preced resultă cu o netăgăduită evi
dență, D-lor deputați, că sunt multe, fdrte multe 
îmbunătățiri de realisat in acest sens, în partea de 
dincolo a țărei, mai tot-d’a-una năpăstuită până aZi, 
aprdpe sub tdte regimurile, când a fost vorba de a 
o înarma cu instituțiunile trebuitdre spre a putea 
lupta pe terenul economic în mod victorios. De o 
cam dată insă complectarea rețelei sale principale 
de căi ferate cu liniile ce lipsesc încă pentru a crea 
o a duoa cale de comunicațiune de-a-lungul Moldovei, 
începând de la Dorohoiu și sfârșind la Galați, pre- 
cumpănesce în momentul de față ori-ce altă îmbu
nătățire. Prin aceea nu numai valea Jijiei și lașul 
vor recâștiga măcar în parte prosperitatea lor per- 
dută, dar însuși Galațul se va găsi bine, căci va do
bândi pentru exportațiunile sale clientela exclusivă 
a jumătăței orientale a Moldovei, ceea-ce ’i va per
mite de a lupta în condiții de dre-care egalitate cu 
portul rival Brăila, atât de favorisat până acum 
și de sdrtă și de guvernele succesive ale țerei. Refu- 
sând Galațulul porto-francul, adică ultima ramură

PROIECT

CONSTRUIREA
Art. 1. Se deschide D-lui ministru 

căei ferate Dorohoiu-Iași.

809
de mântuire în care spera, ’i datorim cel puțin a- 
tâta, ca compensațiune.

Prin inițiativa Senatului însă și în Racord cu gu
vernul suntem pe punctul de a asigura construcția 
liniei Bârlad-Galați; nu ne mai rămâne deci pentru 
a complecta opera despre care e vorba, de cât 
de a găsi miZldce cu ajutorul cărora să se pdtă pune 
în aplicațiune legea din 29 Martie 1885, relativă 
la înființarea liniei Dorohoiu-Iași, de altmintrelea 
de cât prin excedente budgetare mai mult sau mai 
puțin problematice în starea actuală de strîmtorare 
a financelor ndstre. Acăstă linie este, dupe cum 
s’a spus, pe deplin studiată; prin urmare, con
strucția ei ar putea să începă chiar în campania a- 
nului curent, de îndată ce ’i vom asigura fondul de 
execuțiune trebuitor.

Este însă dre nevoe de lungi cercetări pentru a ’l 
găsi ? In părerea ndstră, nu, D-lor deputați. Prin 
luarea in exploatare a. Statului a rețelei concedate 
companiei Lemberg-Gernăuți-Iași se va realisa o 
economie notabilă, care, dupe lămuririle datorite 
D-lui ministru de lucrări publice cu ocasia exami- 
nărei în secțiuni a convențiune! respective, nu se 
va ridica la mai puțin de șepte până la opt sute de 
mii de lei chiar din primul an. Acăstă resursă ex
cepțională, provenind din mai buna administrare 
a unor linii cari fac parte din rețăua căilor ferate 
de dincolo de Milcov, este și drept și legitim ca să 
fie întregă utilizată în interesul desvoltărei căilor 
de comunicațiune a acelei părți a țerei.

Linia Dorohoiu-Iași, având însă o lungime care 
nu trece peste 152 kilometri, dupe cum probăză stu
diile făcute, nu va necesita mai mult de 15.000.000 
lei ca cheltueli de construcțiune, ceea-ce a 6 °/0 pe 
an, dobândă și amortisment coprins, revine la o a- 
nuitate de 900.000 lei, cu alte cuvinte aprdpe suma 
economisită din exploatarea liniilor concedate luate 
pe săma Statului.

Nimic nu se opune deci, cum vedeți, D-lor depu
tați, nici chiar miZlocele materiale pentru a începe 
cât mai neîntârziat, chiar în cursul campaniei anu
lui curent, întreprinderea unei lucrări de cea mai 
mare însemnătate pentru propășirea viităre a lașului 
și a acelei regiuni a țerei, până astăZi, cea mai sa
crificată de cât tote, din punctul de vedere a căilor 
de comunicațiune.

In speranță că, apreciând considerațiunile de mal 
sus, veți bine-voi a întinde solicitudinea D-vostre 
patriotică către acăstă parte a țerei, reparând pe cât 
este cu putință în momentul de față injustițiile tre
cutului, îndrăsnim, D-lor deputați și onorați colegi, 
a supune aprobărei D-v6stre următorul proiect de 
lege.
DE LEGE

PENTRU
CAEI FERATE D OR O|HOIU-I ASI 

al lucrărilor publice un credit de 15.000.000 lei pentru construirea
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Art. 2. Pentru acoperirea acestui credit, guvernul 
este autorisat a emite în țâră rentă amortisabilă 4 la°/o 
până la concurența sumei efective de 15.000.000 
lei. Acâstă sumă se va emite treptat și în raport cu 
sumele trebuitore lucrărilor executate în fie-care an 
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iar termenul săvârșire! lucrărilor se fixâză la duoi 
ani de la aprobarea creditului.

Art. 3. Legea promulgată în 9 Ianuarie 1888 se 
abrogă în tote disposițiunile ei, contrarie legei de 
față.

L. Catargi, M. Tzony, M. Kogălniceanu, G. Panu, N. Nicorescu, Victor Macri, Christodul I. Sulioti, 
E. Mavrocordato, N. Voinov, C. C. Dobrescu, T. Silion, L Fătu, D. Sturdza, I. Nădejde, Gh. Burghele, 
V. G. Morțun, C. M. Stroici, Al. G. Hinna, C. Miclescu, G. Emandi, T. Ccdimaki, M. N. Pacu, M. Ada- 
mescu, N. Volenti, A. Enacovici, V G. Poienaru, N. Ceaur Aslan, C. Bessu, G. Levezeanu, G. Macarescu, 
D. Alexandrescu, C. Vrabie, 1. G. Lecca, I. Cincu, K Pogor, M. Balș, T. Buzdugan, Dr. Macridescu, M. 
Climescu, N. lonescu, C. Kogălniceanu, D. Ghica, Gh. Apostoleanu, Ion M. C. Epureanu, T. Anost asiu, 
G. Boznovanu.

D. vice-președinte : Se va trimite 
la secțiuni.

D. M. Tzoni: Ași solicita de la onor. 
Adunare urgența, ca să se pâtă începe 
lucrările chiar in primă-văra acesta.

— Se pune la vot urgența și se pri
mesce.

D. C. C. Arion: D-le președinte, de
pun pe biuroul Adunărel o petițiune a 
mai multor funcționari de la ministerul 
lucrărilor publice, cari se râgâ ca în vii
torul budget să li se dea și lor aceleași 
apunctamente pe cari 'l-au funcționarii 
de aceiași grad la cele-alte ministere. 
Recomand acestă petițiune atât D-lui 
președinte cât și comisiunei budgetare.

D. A. Vericeanu: Am cerut cuvân
tul ca să rog pe onor. Cameră să bine- 
voiască a mă desărcina de îndatorirea ce 
'mi-a pus de a fi membru în comisiunea 
de informațiuni.

Am lipsă completă de timp și nu pot 
consacra acestor lucrări timpul necesarii 
pentru a descoperi tdte abusurile și căl
cările de lege cari ar putea să motiveze 
punerea în acusare a fostului guvern.

înțelegeți, D-lor, că, fiind vorba de o 
lucrare fdrte serios», eti nu pot lua răs
punderea unor acusări pe cari nu le voiti 
fi verificat prin mine Însuși în numerd- 
sele dosare ce are a examina acăstă comi
siune.

Rog dar cu insistență pe onor. Cameră 
să bine-voiască a primi demisiunea mea; 
să nu mă oblige la o însărcinare pe care 
n'o pot îndeplini.

D. I. Dimitriu: D-lor deputați, ceea- 
ce eti cer astăzi de la onor. Cameră e ca 
pe viitor să facem cu toții bunătate să nu 
mai votăm pentru acei cari până în mo
mentul votului și pun candidatura, și 
încă alărgă ca să fie aleși. (Ilaritate, a- 
plause).

Țăra nu ne-a trimis să luăm diurnă de 
25 lei pe ^i pentru ca să nu facem alt de 
cât a vota comisiunl cari a duoa-^i sede- 
misionese și ast-fel să fim nevoițl a repeți 
pe tdtă (Jiua tot voturi de alegeri în co
misiunl. Să facem dar bunătate ca pe 
viitor să numai procedăm ast-fel; iar de
misiunea să o primim.

—Se pune la vot demisiunea D-lui Ve« 
riceanu și se primesce.

D. Tache lonescu: D-le președinte, 
vă rog să bine-voiți a comunica guver
nului următdrea interpelare:

„Interpeles pe D. ministru de justiție 
asupra ultimelor sbimbări ce a făcut în 
magistratură/

D. G. Vernescu, ministru de Justi
ție : Dacă D. interpelator voesce să des
volt imediat interpelarea, eti sunt gata a 
răspunde.

D. Tache lonescu : D-le președinte ; 
dacă D. ministru insistă, datoria mea este 
să desvolt interpelarea imediat ; însă, eti 
sciind că astăzi la ordinea ^ilel este legea 
înstrăinărel bunurilor Statului, nu am a- 
dus documentele de cari am să mă servesc 
in acăstă interpelare. Cu tdte acestea, dacă 
D. ministru voesce să o desvolte imediat, 
sunt la disposițiunea D-sale.

Voci: Ordinea ^ilei.
D. G. Vernescu, ministru de Justi

ție: D-le președinte, de dre-ce D. depu
tat nu este armat cu tdte piesele cu cari 
vrea să sprijinăscă interpelarea D sale, 
de datoria mea este să '1 aștept până va fi 
mai bine pregătit și, prin urmare, '1 rog 
ca peste trei ^ile să vie înarmat cu tdte 
piesele.

D. I. Oroveanu : D-le președinte, 
mai mulți locuitori din comuna Crovu, 
județul Râmnicu-Sărat, cer a fi împro
prietăriți pe una din moșiile eforiei spi
talelor civile.

Depun pe biuroul Camerei acăstă pe
tițiune a lor pentru a se recomanda locu
lui competent.

D. I. Nucșoreanu: Nu are Statul 
dreptul să se amestice în moșiile eforiei

— D. Chr. Negoescu dă citire urmă- 
tdrei propuneri:

PROPUNERE

Prin înființarea căel ferate la sa
lina Slănic, din județul Prahova, 
deschi(Jându-se o stațiune de băi sa- 
linare reci și calde la lacul unei 
vechi saline părăsite ce este acolo, 
care se visitâză de multă lume pe 
timpul verel și unde mulți suferinzi 
’și află vindecarea; miijlâcele însă 

prin cari se fac băile, fiind într’o 
stare cu totul primitivă, de 6re-ce 
comuna nu pdte să facă nici o îm
bunătățire căci lacul este proprie
tate a Statului;

Având în vedere că, pe lângă in
teresul ce are comuna urbană Slă
nic , de a aduce stațiunea acelor băi 
la o stare bună, are și Statul intere
sul său pentru mai multul trafic ce 
ar trage pe linia ferată.

In vederea acestor considerațiuni, 
subsemnațil deputați propunem a se 
vota următorul

PROIECT DE LEGE :
Art. 1. Statul cedâză comunei ur

bane Slănic, din județul Prahova, la
cul salinar din acea comună, pentru 
facere de băi, împreună cu terenul 
d’imprejur necesar pentru facerea 
împrejmuirilor și a cabinelor de băi 
reci și calde.

Art. 2. Comuna Slănic nu’pdte 
utilisa lacul și terenul ce i se cedâză 
de cât în scopul facere! stabilimen
tului de băi; iar daca în termen de 
cinci ani nu va înființa clădirile ne
cesare băilor, proprietatea lacului și 
a terenului se întorce la Stat.

Christu S. Negoescu^ G. G. Toci- 
lescu, C. C. Dobrescu, C. Dobrescu- 
Argeș, G. Panu, O. T. Grigorescu, 
Badu Pătărlăgeanu.

D. vice-președinte : Se va trimite la 
secțiuni.

Acum, D-lor, intrăm tn ordinea ^îlei 
unde avem proiectul de lege pentru vin
derea în loturi a unei părți din moșiile 
Statului.

—D. D. Popescu raportorul comitetu
lui de delegați al secțiunilor, dă citire 
următorului raport și proiect de lege:
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Domnilor deputați,

Secțiunile Camerei, deliberând asupra proiectului de lege 
pentru Înstrăinarea bunurilor Statului, ati ales delegați pe ur- 
mătârele persdne:

D. G. Apostoleanu pentru secțiunea I;
, M. Săulescu „ „ II;
w C. Borănescu „ * III;
„ I. F. Robescu „ ' „ IV;

N. Gr. Filipescu „ w V;
„ Lascar Catargi „ „ VI;
* D. C. Popescu „ „ VII.

Comitetul delegaților s’a întrunit sub președința D-lui Las
car Catargi în ședințele de la 26, 27, 28, 31 Ianuarie și 3 
Februarie a. c., și, în urma cercetărei proiectului și a amen
damentelor diferitelor secțiuni, a adoptat lucrarea presentă, 
însărcinând pe subsemnatul, ca raportor, să o înfățișeze apro- 
bărei D-vdstre.

Legea ce se propune este din cele mai importante, fiind 
menită a consolida organisarea Statuia! român; ea este desti
nată a Înlătura cestiunile grave ce s'afi ridicat în timpii din 
urmă în privința proletariatului agricol și a îndrepta greșe
lile comise în trecut cu sistemul admis pentru vînZarea bunu
rilor domeniale. Grație numerdselor moșii ce posedă, Statul 
român se găsesce în fericita situațiune de a putea procura 
celor în lipsă pământul necesar de hrană, și acăsta fără a se 
atinge de dreptul nimenul, fără a știrbi câtuși de puțin prin
cipiul sacru al proprietăței, primindu-și, în schimbul pămân
tului dat, valorea lui apreciată în mod echitabil.

Pentru a răspunde mai bine însărcinărei primite, vom căuta 
a resuma pe scurt legile anteridre în legătură cu propunerea 
de astăzi și a lămuri ideile principale ce alcătuesc proiectul 
adus în deliberațiunea D-vdstre. Numai ast-fel ne vom con
vinge despre bunătatea măsurilor propuse și despre foldsele 
ce ele sunt menite a aduce populațiunei ndstre rurale.

I

Legea din 1864 a stabilit răscumpărarea clăcei, consolidând 
dreptul de proprietate al clăcașilor pe întinderea de pământ 
determinată dupe diferitele categorii. Acăsta era o adevărată 
împroprietărire, pentru că se recunoscea dreptul preexistent 
al țăranilor clăcașl, obligați a plăti o sumă fixă pentru des
păgubirile cuvenite proprietarilor de moșii.

Pelângă clăcașl, mal erafi cultivatori negăsindu-se în acăstă 
categorie și cari nu afi putut căpăta pământ dupe legea ru
rală; osebit însurăței, adică cel supraveniți dupe împămân
tenire, dăcașil de pe moșiele strimte unde nu se ajungea pă
mânt pentru toți și aceia cari fuseseră trecuțl cu vederea cu 
ocasiunea aplicărel legei din 1864, afi rămas pe din afară. De 
aceea, legea rurală, prevăzând aceste neajunsuri, hotărîse ca 
însurățeii, aceia car! nu erafi clăcașl și aceia cărora nu li se 
putea da pământ din causa strîmtimel moșiilor, să potă cum
păra loturi în moșiile Statului până la cel mult duoă-spre- 
gece pogone (art. 54).

O asemenea disposițiune nu a fost regulamentată, așa că a 
rămas literă mortă și nu a primit nici o aplicare. Era un 
simplu desiderat, din momentul în care nu se determina nici 
prin legea rurală, nici prin altă lege posterioră, modul și con
dițiunile vîn^ărel acestor loturi.

Legile următăre asupra vîntjărei bunurilor Statului nu s'afi 
mal preocupat de aplicarea ideel coprinsă în legea rurală. 
Mal tdte legile relative afi pornit dintr’un punct de vedere de 
fiscalitate, căutându-se a se crea din vînZarea moșiilor veni

turi pentru tesaurul public, safi a se dobândi fondurile nece
sarii pentru întâmpinarea unor nevoi ale momentului.

Ast-fel, în legea de la 15 Iulie 1866, se coprinde numai în 
trâcăt și fără regulamentare precisă ideia vîmjărel unor lo
turi din moșiile Statului de câte 6, 8, 12 și 50 pogone, de- 
terminându-se mal cu sâmă condițiunile înstrăinărel moșiilor 
în trupuri întregl.Tot așa a procedat și legea din 1868. Acâsta, 
într’adevâr, a menținut loturile de 6, 8, 12 și 50 pogâne, când 
sunt cereri îndestulâtdre din partea locuitorilor, dar n’a ară
tat cumsefăcea vînZarea: prin licitațiune safidupe estimațiune; 
ba încă obliga pe locuitori a plăti integral prețul îndată dupe 
adjudecare, pe când pentru cumpărătârea trupurilor întregi 
permitea a se plăti numai a treia parte din preț, restul achi- 
tându-se în urmă în termenile fixate.

Nici legea din 1876, care tindea să corecteze inconvenien
tele legilor anteridre, fixând minimul preț al pogânelor ce se 
puneafi în vîmjare în loturi, nu a avut o aplicare practică. 
Regula admisă în privința plățel era o treime dupe confir
marea licitațiunel și restul prin amortisare în termen de 20 ani.

Afi mal venit și legile din 12 Aprilie 1881, 28 Martie 1884, 
14 Aprilie 1884 și 5 Aprilie 1886, cari tâte afi primit vîn- 
^area în trupuri întregi a moșiilor Statului, introducând âre- 
cari îmbunătățiri în privința înstrăinărel In loturi mici. In 
adevăr vînZarea se face dupe estimațiune, plătind înainte 
cumpărătorul o (jecime din prețul cumpărărei.

Mal avem să notăm, tot în acâstă ordine de idei, lucrarea 
ce s’a început, în anul 1878, pe cale administrativă, pentrn 
aducerea la îndeplinire a art. 5, 6 și 54 din legea rurală. Ideia, 
în sine, era fdrte bună, pentru că prin aceste măsuri se în
deplineai! lipsuri rămase de la legea rurală și se satisfăceafi 
cereri drepte ale cultivatorilor lipsiți de pământ. Din nenoro
ci) e, aceste lucrări safi făcut cu mare ușurință, ca să nu<jicem 
mai mult. S afi împărțit pământuri la aceia cari nu erafi în 
condițiunile legei, și s'a întâmplat ca tocmai cultivatorii în 
drept să fie înlăturați de la cumpărarea pământurilor, prefe- 
rindu-se speculatorii și toți aceia pe cari legea rurală nu’i 
avusese în vedere. Abusurile, se pare, afi fost așa de strigă- 
tdre, că, printr’o lege din 1887, s’a hotărît a se revisui lucră
rile efectuate cu vîmjarea loturilor și a se Intdrce pământurile 
date pe nedrept. Măsura In sine nu era bună ; căci prin execu
tarea el, se puteafi provoca mișcări, revolte legitime, pdte, din 
partea acelora cari plătiseră, In mare parte, prețul pământu
lui cumpărat și cari cu drept se puteafi crede desăvârșiți pro
prietari ; ea însă nu a putut fi adusă la îndeplinire din causa 
cheltuelilor exorbitante ce prevedea pentru constituirea co- 
misiunilor de verificare : legea din 1887 crea o cheltuială lu
nară de 189.000 lei,nici mai mult nici mal puțin!

Legea din 1887, de și neaplicată, a produs un mare incon
venient, provocând pe de o parte pe țăran a se adre a cu ce
reri la ministerul domeniilor, și demonstrând, pe de alta, 
abusurile ce se comiseseră cu aplicarea administrativă a legei 
rurale. S’a <jis, și cu drept cuvânt, câ acestei disposițiuni legis
lative se atribue, pentru o bună parte, mișcarea nenorocită a 
țăranilor din primâvâra trecută.

II
O-dată cunoscute disposițiunile legilor existând până as

tăzi asupra vin^ărel bunurilor Statului, să examinăm în 
puține cuvinte scopul ce ’și propune legea de față și nevoile 
ce este destinată a preîntâmpina, arătând în același timp 
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considerațîunile ce ati predomnit cu ocasiunea formărel pre- 
sentului proiect de lege. .

Este netăgăduit că mare parte de cultivatori sunt in lipsă 
de pământul necesar pentru hrană. Fie îmbucătățirea pă
mânturilor prin moșteniri, fie neîmproprietărirea lor cu 
ocasiunea legei rurale, mulți dintre plugari nu ah astăzi 
pământul lor. Din acâstă causă, ei năpădesc orașele sah con- 
stituesc aceea ce se numește proletariatul satelor, trăind în 
miserie și ne fiind în stare a 'șl asigura existența. ’

Statul român, având la disposițiune domenii întinse, se află 
în norocita situațiune de a preîntâmpina nevoile simțite, dând 
celor în lipsă pământul necesar. Făcând acâstă operațiune, 
Statul român nu perde nimica, pentru că primesce în locul 
pământului vîndut valdrea apreciată în mod echitabil, valâ- 
re care se destineză pentru amortisarea datoriilor existente; 
din contra el contribue cu putere la realisarea rolului ce ’i 
este reservat. Ast-fel, Statul luptă pentru întărirea elemente
lor naționale și a însăși fundamentelor sale, prin crearea u
nor proprietari legați de pământ, interesați pentru mersul 
regulat al trebilor publice și pentru apărarea patriei contra 
vrășmașilor; el ajută cu putere ridicarea din miserie a unor 
cetățeni prin pământul ce le pune la disposițiune, fără a a
duce veri-o vătămare dreptului cul-va. Intr'adevăr, moșiile nu 
se împart la țărani, ci se vînd; nu este vorba despre împro
prietărire sah împământenire, ci despre vînZarea bunurilor 
Statului, așa ca să folosâscă intereselor bine chibzuite ale na
țiunei.

Acesta fiind scopul, proiectul de lege a căutat să înlesnâscă 
cât de mult achisițiunea pământurilor de către cultivatori. 
EI plătesc cu amortisare și în termene destul de lungi, fără 
a li se cere ceva înainte, începându-se plata numai dupe in
trarea în stăpânire; prețul este fixat, dupe estimațiunea făcu
tă, în condițiunl fdrte avantagiose, iar vînZarea se face prin 
bună înțelegere, pentru a nu fi expus cumpărătorul la ridică
rile ce aduce adesea focul licitațiune!. Pământul hotărît la șâse 
hectare, suficiente pentru întreținerea unei familii, este inalie
nabil în timp de trei-<jeci ani, neputând chiar fiscul a 'J vinde 
pentru neplată de rate, și numai a urmări realisarea lor 
dupe lege.

O măsură excelentă s’a introdus în lege: parcelarea pe fața 
pământului a lotului vîndut fie-cărui plugar; acestă disposi
țiune, exprimată ca dorință în legea rurală, se va realisa cu 
ocasiunea vîn^ărei loturilor, și este menită a aduce bune re- 
sultate, căci realisâză proprietatea individuală pentru fie-care 
cultivator și ’l îndrumâză la dobândirea foldselor ce pdte trage 
din acâsta.

Comitetul delegaților nu a primit avansurile de șâse sute 
lei, prevăzute în proiectul guvernului pentru locuitorii cari 
sunt siliți a se stabili în alte comune. A luat acâstă hotărîre 
pentru următârele considerațiuni:

1. Proiectul guvernului, în acâstă privință, nu coprindea 
nimic practic; ba încă era peste putință ca, cu dispesițiunea art. 
3 § 2, din proiect, să se ajungă la realisarea avansurilor sti
pulate. Intr’adevăr, aceste avansuri erah puse în sarcina cre
ditelor agricole, cari, dupe legea lor constitutivă, nu pot face 
asemenea operațiuni, și cari, în tot cașul, nu dispun de miij- 
Idcele cuvenite pentru a satisface asemenea cereri. Era dar 
mai mult o făgăduială zadarnică și nerealisabilă.

2. Avansul în sine este criticabil, pentru că ar putea da 
nascere unor idei greșite asupra rolului Statului și a dreptu
rilor cetățenilor față cu dânsul. Intr’adevăr, s’ar putea crede, 
cu asemenea practice, într’un fel de drept de căpătuire ce ar 
avea cetățânul contra Statului. Acest resultat, inevitabil daca 
se primesce avansul propus pentru cultivatori, trebue să ne 
îngrijască și să ne împedice de a lucra cu ușurință, dacă ne 
este permis a ne exprima ast-fel. De altă parte, credem că 
destule folâse s’ah dat cultivatorilor prin legea de față, fiind 
puși în situațiune de a dobândi un instrument de producțiune, 
fără a cheltui înainte un singur ban.

8) Sarcina asupra Statului ar fi prea mare căci’; avansurile 

acestea se pot ridica la (jeciml de miliâne. Dacă fixăm, într’a- 
devăr, la suma de 100.000 numărul acelora cari vor beneficia 
de avansurile de 600 lei, și acâsta este cifra cea mai mică ce 
putem admite, ajungem la însemnata sumă de 60 milidne. Și, 
apoi, să se considere că Statul nu este tn posițiune de a con
trola întrebuințarea sumei avansate, care s’ar putea cheltui 
fără folos de către cultivator. Am aduce sătânulul răh ser
vicii!, în asemenea cas; căci el ar fi urmărit să plătâscă pentru 
nisce bani cari nu ’I ah folosit. Asemenea operațiuni, credem, 
nu intră în atribuțiunile Statului.

Proiectul delege, pe lângă sprijinul puternic ce acordă plu
garilor în lipsă de pământ, cop tinde o disposițiune fdrte fa
vorabilă pentru cultivatorii cu dare de mână, pentru frun
tașii satelor cum am ^ice. Se prevede ca din tdte moșiile mal 
mari de 400 hectare să se reserve o pătrime spre a vinde în 
loturi de 10—25 hectare. Cu modul acesta, țăranii muncitori 
vor putea dobândi proprietăți relativ însemnate și a constitui 
un fel de burghesie a satelor, ceea ce va contribui mult pen
tru întărirea Statului român. Aceștia se vor interesa pentru 
mersul regulat al trebilor publice, vor da exemple de bună 
cultură și economie celor-alți locuitori și vor constitui un fac
tor puternic în organisarea societăței ndstre. .

Sunt o mulțime de fruntași în satele ndstre, cari prin mun
ca lor ’și ah adunat un peculiu dre-care, și pe cari suntem da
tori a’I încuragia să’și îmbunătățâscă condițiunea. Particu
larii vînd rar petece din moșiile lor; de aceia Statul, profitând 
de vîmjarea moșiilor sale, trebuia să asigure acestei clase in
teresante de țărani o dre-care porțiune din domeniile sale 
pentru întrebuințarea economiilor adunate. In asemenea ca
șuri, cum era și drept, vîn<jarea se va face cu licitațiune, pre- 
ferindu-se aceia cari vor da prețul cel mal mare.

Cu ocasiunea aplicărel acestei legi se ridică o cestiune gra
vă, pentru că multe moșii ale Statului sunt încă arendate.

Art. 47 din proiect resolvă acest punct, determinând, cum 
era drept, ca să se respecte contractele existente cu diferițil 
arendași. Nu se putea primi ideia acelora cari pretindea^ ca i
mediat să se procedeze la vînZare, înlăturându-se contractele 
în ființă cu arendașii; căci acâsta ar constitui o măsură vio
lentă și revoluționară, atrăgând contra Statului pretențiuni 
legitime și cereri de despăgubiri însemnate din partea celor 
lesațl.

Afară de acestea, existența contractelor de arendă nu amâ
nă indefinit aplicarea presentei legi. In condițiunile de aren
dare, astăzi în vigâre, se dispune (art. 67) că, în cas de vîn- 
gare a moșiilor, contractele de arendă se desființâză de drept 
și fără despăgubire, respectându-se numai anul agricol când 
se face vînZarea și anul agricol următor, considerându-se în
ceperea anului agricol de la 23 Aprilie.

O dificultate se nasce în privința moșiilor cu venituri tre
când de 20.000 lei. Dupe legile existente (12 Aprilie 1881 și 
14 Aprilie 1884) se pot vinde numai moșiile cu venituri in- 
feriâre de 20.000 lei, așa că s’ar putea ^ice că regula coprinsă 
în art. 67 din condițiunile generale de arendare se aplică nu
mai la acele moșii, cari, dupe lege, se pot vinde. Chiar de s’ar 
admite o asemenea soluțiune, inconvenientele nu sunt prea 
mari; căci sunt puține moșii în acâstă categorie. Avem, tn 
acâstă privință un tabloâ, deslușitor lucrat la ministerul do
meniilor, din care resultă că din totalul moșiilor Statului de 
876, se pdte vinde, în condițiunile art. 67, un număr de 685 
moșii, fiind cu venituri superiore de două-^eci de mii numai 
191 moșii, cari nu s’ar putea vinde dupe legile din 1881 și 
1884. Acâsta în cașul când nu s’ar aplica și la aceste moșii 
regula art. 67 din condițiunile de arendare.

Este bine înțeles că noi nu prejudecăm nimica în privința 
contractelor de arendă; ne mărginim numai a pune în lege 
ideea respectărei contractelor existente în condițiunile pentru 
arendarea diferitelor moșii ale Statului. Va rămânea ca D. 
ministru al domeniilor să aplice legea, ținând socotâlă de tâte 
aceste împregiurări, fără a atinge drepturile arendașilor sah 
a aduce pagube tesaurului public.
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III< •
Mai române să ne ocupăm și de câte-va cestiuni, ce s’ati 

discutat în secțiuni și în comitetul delegaților, și cari intere- 
seză de aprdpe legea de față,

S’a cerut de unii din colegii noștri fixarea de loturi mici 
de 3, 5 și 7 hectare, iar de alții suprimarea loturilor mari de 
10—25 hectare. Comitetul delegaților a crezut că este mal 
bine să fixeze cuantumul de șăse hectare în mod invariabil, 
pentru a nu se da ocasiune la năpăstuirl și favoruri; de altă 
parte, găsind bună ideea guvernului de a se ajuta formarea 
la sate a unei clase de mijloc, a menținut loturile de 10—25 
hectare. Afară de acestea, comitetul delegaților, păstrând art. 
14 din proiectul guvernului, a lăsat în facultatea acestuia a 
da loturi mai mici de șese hectare, când ar rămânea din mo
șiile vîndute asemenea petece de pământ.

In unele secțiuni s’a cerut a se precisa cine anume pdte be
neficia de cumpărarea loturilor de șese hectare. Ast-fel sec
țiunea I, primind un amendament al D-lui M. Kogălniceanu, 
a cerut să se prenumere printre cultivatori: locuitorii ora
șelor ; preoții, servitorii bisericei și învățătorii ; soldați! cari 
ah luat parte în campania din 1877—78 și elevii absolvenți 
al scdlelor de agricultură. Comitetul delegaților a preferit a 
conserva redacțiunea proiectului care reservă vin^area moșiilor 
Statului numai cultivatorilor de pământ români. Cuvântul 
este generic și coprinde pe toți aceia cari, fiind români, se 
dădaâ la cultura pământului.

Proiectul prevede ca aceia cari ah mai puțin de un hectar 
să pdtă cumpăra loturi de 6 hectare și ca un cultivator să nu 
pdtă cumpăra mai mult de un lot. Unele secțiuni ah criticat 
aceste regule, dând loturi la aceia cari ah mal puțin de duoă 
hectare, în Ioc de unu, și permițând ca un plugar să cdră 
duoă loturi, când are mal mult de duoi copii legitimi. S’a 
trecut însă asupra unor asemenea propuneri, păstrându-se 
disposițiunile proiectului.

In sînul comitetului delegaților, D. Lascar Catargi, în nu
mele secțiunel VI, a propus ștergerea cuvintelor „sati pe a
celea ale diferitelor stabilimente publice44 din art. 69, relativ la 
rescumpărarea vetrelor satelor, pentru că ar constitui o atin
gere a proprietăței private; acestă părere însă nu a fost pri
mită de majoritatea comitetului delegaților.

Duoă cestiuni de mare Însemnătate ah preocupat încă pe 
colegii noștri!: schimburile între loturile de 6 hectare și de- - 
clararea indivisibilităței lor.

Ideea schimbului a fost primită de comitetul delegaților. De 
multe ori acestă operațiune produce foldse reale; căci permi
te înglobarea unul lot alături cu o parcelă mică ce posedă 
deja cultivatorul, sah înlesnesce pe diferițil cultivatori, oferin- 
du-le mijlocul de a stăpâni în apropiere de căminele lor. A
semenea disposițiune a produs bune resultate în țările unde 
este admisă, precum Saxonia, Prusia Renană, etc. Un lucru 
însă am voi: să se regulamenteze puțin acest punct, ca nu 
cum-va să se transforme într’un mijloc sigur pentru a înlă
tura inalienabilitatea prescrisă de lege. Trebue luate neapă
rat dre-cari disposițiuni, cari să asigure că schimbul este ce
rut de interesul comun al părților, și că nu se ascunde sub 
acăstă operațiune veri-o înșelătorie sah veri-o înstrăinare de- 
ghisată. Fără o asemenea regulamentare, schimbul, în loc de 
bine, pdte aduce mare răti.

Indivisibilitatea loturilor trebue să atragă luarea ndstră a
minte. Ea însemnăză lucrul următor: loturile de 6 hectare să 
nu se mal împartă, transmițându-se în întregul lor asupra 
moștenitorului sah achisitorului. Interesul este mare în a- 
căstă privință; căci prin indivisibilitatea loturilor s’ar ocoli 
primejdia ce provine din îmbucătățirea prea mare a pămân
tului, în virtutea legilor existente asupra moștenirilor. In- 
tr’adevăr, dupe una sah duoă generațiuni, fiind că legea obli
gă împărțirea în natură, loturile de 6 hectare vor fi fărămi- 
țite așa ca să nu mal pdtă asigura existența’cultivatorulul ce 

posedă acea parcelă. Pe când cu sistemul contrar al neîmpăr- 
țirei loturilor, suntem siguri că avem o sămă de cultivatori 
cari posed pământ îndestulător pentru ei și familiele lor.

Cum putem ajunge la acest resultat ? Nu este vorba de a 
crea inegalități între comoștenitorî și a transmite averea pă- 
rintăscă pe capul unuia și în detrimentul celor alțl. Acăsta 
nu pdte fi admis de ideile ndstre egalitare și democratice. Este 
vorba numai de a găsi un mijloc care să asigure dreptul tu
tulor comoștenitorilor și să ocolescă pericolul social ce pro
duce îmbucătățirea prea mare a pământului. Lucrul acesta 
s'a formulat în alte țări, precum în Vestfalia, Saxonia și alte 
părți în Germania, și de curând s’a introdus în și Austria.

Ecă aprdpe cum să regulăză acăstă dificultate: lotul de pă
mânt se declară indivisibil, trecând în total asupra unuia din 
copii, desemnat de părinte sah de lege în lipsa lui. Cel a- 
vantagiat ast-fel este obligat a plăti în bani partea de moște
nire cuvenită comoștenitorilor, având dreptul a popri partea 
lui virilă și disponibilul părintelui săh. Prețuirea se face în 
mod echitabil, și în general se acordă termene pentru plata 
dreptului comoștenitorilor. Creditele focale pot înainta su
mele cuvenite, așa ca cel avantagiat cu lotul întreg să pdtă 
plăti cu încetul datoria către cei-alți succesori.

Cu o asemenea disposițiune dobândim duoă foldse mari: 
evităm îmbucătățirea pământului și perpetuăm o clasă de 
muncitori harnici; căci părintele va sci să alăgă dintre copii 
săi pe cel mai capabil și mai activ.

Comitetul delegaților a înlăturat amendamentul ce s'a pro
pus de D-nii N. Filipescu și M. Săulescu, în privința indivi
sibilităței loturilor de 6 hectare, pentru considerațiunea că 
ar fi nevoe de o lege specială care, pentru anume categorie 
de Români, să modifice regulele stabilite pentru moșteniri. 
Ideea indivisibilităței admise trebuia bine regulamentată, și 
acest lucru nu putea să se incadreze în legea de față, care 
este destul de complicată prin disposițiunile numerdse ce 
coprinde.

IV

Dupe cum vedeți, D-lor deputați, legea de față este desti
nată a îmbunătăți condițiunea muncitorilor de pământ. Nu 
ne înduoim că D-vdstre vă veți grăbi a vota măsurile înțe
lepte ce vi se propun și că guvernul va căuta să pună în a
plicare cât mai curând legea, bineînțeles lucrând cu multă 
băgare de sămă pentru a nu vătăma, nici Interesele cultiva
torilor, nici interesele Statului.

Tdtă lumea la noi a arătat mare solicitudine către clasa ță
ranilor. Pdte că de multe ori am că^ut în exces, înăbușin- 
du-I prea mult cu dragostea și pățind ca acel părinți iubitori 
cari strică copii prin râsgâeturile ce le îngădue...

Ori-ce ar fi, a trecut vremea fraselor. Să ne dăm bine so- 
cotelă dp nevoile țăranilor și de mi^ldcele cele mai nemerite 
pentru ridicarea lor. Să avem într’înșii un sprijin real pen
tru apărarea instituțiunilor și drepturilor Statului, față cu 
vrăjmașii din năuntru și din afară.

Legea ce se propune este bună, dar nu este îndestulătdre. 
Trebue o lucrare uriașă pentru îndreptarea greșelilor comise 
până acum. Administrațiunea și justiția, scdla și biserica a- 
prdpe lipsesc din satele ndstre; să le facem să existe, să devie 
o realitate. Să dăm țăranului ce i se cuvine, dar să exigem 
fără cruțare ca el să’și îndeplinăscă tote datoriile; să-l ridicăm 
prin regulă, învățătură și moralitate la înălțimea instituțiu
nilor și să-1 facem a pricepe ideile și luptele ndstre; ’l-am fă
cut proprietar, să-1 mal facem cetățen și patriot! Acăsta este 
misiunea ndstră a tutulor, și, numai procedând ast-fel, pu
tem să ne mândrim că am organisat solid Statul român, și 
am întărit naționalitatea ndstră !

Raportor, D. C. Popescu.
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LEGE
PENTRUÎNSTRĂINAREA bunurilor statului și rescumperarea embaticurilor

PROIECTUL MODIFICĂRILE INTRODUSE DE COMITET

TITLUL I

Despre înstrăinarea bunurilor prin vînjjare

SECȚIUNEA I

Despre bunurile ce se pot înstrăina

Art. 1. Guvernul este autorisat a vinde în condițiunile le
gei de față moșiele Statului.

Art. 2. Tdte moșiele Statului se pot vinde în total sati în 
parte, insă numai în loturi de câte 5, 10 și 25 hectare, locui
torilor români cultivatori de pământ.

Moșiele, cari aă o întindere de pădure mal mare de 50 hec
tare, nu se pot vinde de cât reservându-se pe săma Statului 
pădurea cu un perimetru și cu servitutea de drum necesară 
pentru conservarea și exploatarea ei.

Perimetrul și drumurile necesare se vor determina înainte 
de punerea în vîn^are a moșiei.

Art. 3. In interesul formare! de noui comune, ministerul 
domenielor va pune, ca condițiune a vîn^ărel în loturi de 5 
hectare, obligațiunea pentru cumpărători de a se Stabili cu 
locuințele pe moșia cumpărată.

Spre a înlesni acăstă stabilire, creditele agricole sunt autori- 
sate a face avansuri rambursabile cu anuități până la concu
rența de maximum 600 lei sătenilor, pentru a subveni la pri
mele cheltueli de instalațiune și cumpărarea de vite și instru
mente agricole.

Aceste avansuri vor fi garantate de Stat, și împlinirea ra
telor lor se va face de o-dată, în același mod și cu aceleași ga
ranții pentru Stat ca împlinirea ratelor afectate la plata pă
mântului.

Un regulament de administrațiune publică va regula amă
nunțimile luărei și distribuțiunei acestor sume.

Aceste disposițiunl nu se aplică la acel cari vor cumpăra 
pământ pe proprietatea pe care locuesc, saiî pe proprietatea 
vecină.Art. 4. Pădurile, cari aii o Întindere mal mică de 50 hec
tare, se vor vinde comunelor tn circumscripția cărora se află, 
Împreună cu un perimetru necesar exploatărel lor.

Art. 2. Tdte moșiele Statului se pot vinde In total sati in 
parte, însă numai In loturi de câte 6 și 10—25 hectare, locui
torilor români cultivatori de pământ.

Art. 3. In interesul formăreij de noul comune, ministerul 
domenielor va pune, ca condițiune a vîn^ărei în loturi de 6 
hectare, obligațiunea pentru cumpărători de a se stabili cu 
locuințele pe moșia cumpărată, până în trei ani.

Alin. II, III și IV s’ati suprimat.

La alin. V, In loc de „Aceste disposițiunl" s’a ^is: „Ac&tă 
disposițiune*.

La art. 4 s’a admis, ca alinr II, următorul 'amendament: 
„ Asemenea vor rămânea comunelor și supuse regimului silvic, 
fără a se putea despăduri tufărișurile, zâvdiele, crângurile cari
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Ele vor rămânea supuse regimului silvic și nu se vor pu
tea exploata de cât dupe îndeplinirea disposițiunilor cerute de 
legea silvică.

Prețul pământului de sub pădure și al perimetrului, cum 
și al materialului lemnos, se va stabili de ministerul domenie
lor prin o prealabilă expertisă făcută de un delegat al săfi.

Art. 5. Nu se pot vinde, chiar dacă s’ar afla în condițiunile 
art. 4:

1) Moșiele pe cari se află ape minerale recunoscute că s’ar 
putea utilisa, mine safi miniere de sare, cărbuni de pământ, 
fer, aramă, mercur, păcură, petrol și ori-ce alte minerale de 
dre-care însemnătate cari s’ar putea exploata de Stat.

modificIrile introduse de comitet

vor fi pe cursul apelor și pe cdstele dealurilor, cari vor fi asu
pra satelor, drumurilor, apelor ori locurilor de cultură, și cari 
crânguri și zăvdie vor avea o întindere mal mare de o jumă
tate pogon.*

Recundscerea utilisărei apelor și a exploatărel de mine se 
va face de către ministerul domenielor prin dmeni experțl.

Ea va trebui să precădă punerea în vînZare a imobilului și 
să obțină aprobarea consiliului de miniștri.

O-dată vîn^area efectuată, drepturile cumpărătorului rămân 
definitive;

2) Moșiele pe cari s’ar afla monumente publice clasate pen
tru conservare de comisiunea instituită prin regulamentul 
asupra monumentelor publice, decretat la 7 Aprilie 1874, 
afară numai dacă se pdte deosebi o întindere îndestulătdre de 
pământ în care să se coprindă monumentele de conservat.

Art. 6. Guvernul este încă autorisat a vinde ca bunuri mici:
1) Tdte locurile virane, casele, prăvăliele și ori-ce alte eca- 

rete situate în comunele rurale și în razele comunelor urbane;
2) Tote locurile înfundate în proprietăți străine cu clădiri 

safi fără clădiri pe dănsele;
3) Tdte viile, livezile, grădinele, morile, pivele și ori-ce alte 

asemenea bunuri mici și ecarete isolate.
Aceste disposițiunl se aplică și la bunurile de acăstă cate

gorie din partea României de peste Dunăre.
Art. 7. Sunt exceptate din acăstă categorie:
1) Locurile, casele, grădinele, livezile și ori-ce alte aseme

nea bunuri mici și ecarete aflate în interiorul monastirilor, 
schiturilor și al bisericelor, precum și a celor situate imediat în 
jurul lor, cari s’ar găsi trebuincidse acestor așezăminte;

2) Locurile virane și clădirile cari sunt reservate safi s’ar 
reservă pentru veri-un servicifi public safi pentru construc- 
țiunea de edificii necesare autorităților publice și așezămin
telor de bine-facere dependințe de Stat.

SECȚIUNEA U

Despre modul v^n^rei

Art. 8. înstrăinarea moșielor Statului se face:
1) Prin vînZare în loturi de 5 hectare, fără licitație;
2} Prin vînZare în loturi de 10 și 25 hectare, cu licitație;
3) Prin vînZare cu licitație a bunurilor mici de la art. 6.

1) Prin violare In loturi de 6 hectare, fără licitație ;
2) Prin vînZare în loturi de la 10—25 hectare, cu licitație.

SECȚIUNEA UI

Despre vânzarea loturilor
Art. 9. Ministerul agriculturei, industriei, comerciului și 

domenielor va determina treptat, dupe cererile locuitorilor și 
pe basa tablourilor formate de prefecturi, moșiele asupra că
rora se face studii pentru a fi vîndute în loturi de 5, 10 și 25 
hectare; va examina planurile, hotărniciele și documentele a- 
cestor moșii, în ce privesce întinderea și vecinătățile, și va cu
lege, prin agenții săi, tdte informațiunile necesare despre sta
rea și condițiunile economice ale moșiei destinată a se vinde.

Art. 10. Dupe facerea acestor studii se va măsura și parcela 
moșia pe plan de inginerii Statului safi angagiațl cu contract.

Din fie-care moșie se va reservă a patra parte, pentru a fi 
vîndută în loturi de câte 10 și 25 hectare, iar cele-alte trei 
părți se vor parcela în loturi de 5 hectare.

La art. 9, în loc de.............................   „pentru a fi vîndute
în loturi de 5,10 și 25 hectare*, s'a admis „loturi de 6 și 
10—25 hectare*.

Art. 10. Dupe facerea acestor studii se va măsura și par
cela moșia pe plan și teren de inginerii Statului safi angagiațl 
cu contract.

In fie-care moșie se va păstra a patra parte pentru loturile 
de la 10—25 hectare; la moșiele mai mici de 400 hectare, se
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Inginerul parcelator va putea, dupe cererea sătenilor, îm
părți în trei divisiunl totala suprafață destinată a se vinde in 
loturi de 5 hectare, afară de partea unde se va forma vatra 
satului. Fie-care divisiune va avea liberă trecere la vatra sa
tului și va fi afectată anual la o cultură specială, adică: o di
visiune pentru cultura cerealelor, altă divisiune pentru islaz 
și a treia pentru fânețe naturale safi artificiale.

Art. 11. O-dată cu măsurarea moșiei, inginerul parcelator 
va constata, măsura și ridica în plan, pe lângă loturile desti
nate vîn^ărei, tdte iazurile, heleștaele, viile, livezile, morile, 
pivele, cum și ori-ce alte bunuri supuse la plată de embatic 
(besman), otașniță, decimă safi altele, către Stat, pentru a în
lesni rescumpărarea lor de către cei ce le posedă, în conformi
tate cu disposițiunile prevăzute în titlul II al presentel legi.

Art. 12. Dacă tdtă moșia se va vinde în loturi, iazurile și 
heleștaele se vor vinde comunelor cu prețul ce se va fixa dupe 
o prealabilă expertisă, având locuitorii dreptul de a usa în co
mun de tdte veniturile și obligațiunea de a contribui la în
treținerea lor.

Art. 13. Când numărul loturilor formate va fi mai mare de 
100, inginerul parcelator va determina pe plan și locul unde 
trebue a se înființa vatra noului sat, în perimetrul căreia 
va arăta și fixa întinderea și posiția locurilor unde să se clă- 
dăscă: .

1) Locul primăriei;
2) w strejei;
3) „ bisericei;
4) „ scdlei;
5) Se va determina direcția, întinderea și lărgimea stradelor.
In afară de vatra satului se va determina :
1) Posiția și întinderea cimitirului;
2) Posiția, întinderea și lărgimea drumurilor vecinale;
3) Posiția și întinderea a câte 10 hectare, ce se vor da bi

sericei și scdlei pentru înființarea și acoperirea cheltuelilor 
de întreținere. •

întinderea totală a acestor terenuri comunale nu va trece 
peste 7* hectar de fie-care lot, și valdrea lor totală se va îm
părți în proporție cu numărul loturilor, se va adăuga la pre
țul lor și se va răspunde de cumpărători.

Aceste disposițiuni se vor putea aplica și la conglomera- 
țiuni mai mici de 100 loturi, când situația topografică a nonei 
așezări ar face imposibilă safi neîndemânatică alipirea ei către 
o comună safi un sat deja existent.

Art. 14. întinderea unui lot mic va fi cel mult de 5 hectare, și 
nimeni nu va putea cumpăra de cât un lot.

Comunele rurale însă vor putea?cumpăra până la 3 loturi, 
ce vor servi exclusiv la întreținerea scdlei și a bisericei.

Art. 15. Prețul loturilor de 5 hectare se va stabili conform 
cu tabela specială, care face parte integrantă din presanta lege.

Art. 16. Planul moșielor împărțite în loturi cât și acela al 
locuințelor, împreună cu un tablofi de numărul loturilor, se va 
depune la primărie și se va pune în vederea locuitorilor de 
către un delegat al ministerului agriculturei, industriei, co- 
merciului și domenielor.

Acest delegat va lua declarațiune scrisă, legalisată de pri
mărie, din partea fie-cărui locuitor pentru lotul anume indi
cat pe plan ce voesce să cumpere, obligându-se a plăti prețul 
fixat și a se supune la tdte disposițiunile prevăzute de lege.

Aceste declarațiuni se vor face cel mult în 15 ^ile de la 
data depunerel planului parcelărei.

Pentru loturile puse în vînZare pe o moșie se vor preferi:
a) Comunele rurale pentru câte unul cel puțin din loturile 

prevăzute la art. 14, alin. II, pentru scdlă și biserică;
b) Capii de familie cari afi mal puțin de un hectar;
c) Locuitorii capi de familie de pe moșiele vecine cari n’afi 

pământ;d) Comunele rurale pentru cele-alte loturi.

20 Februarie 1889
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va îndestula cu preferință cererile pentru loturi de 6 hectare 
restul se va vinde în loturi de la 10—25 hectare.

Inginerul parcelator, în comunele înființate din nofi, din 
fie-care lot de câte 6 hectare, va lăsa câte un sfert de hectar 
de cap de familie, ca rază împregiurul vetrei satului, desti
nată pentru folosul comunei; restul se va împărți în loturi, 
lăsându-se liberă trecere la vatra satului și la apele curgătdre.

Posiția și întinderea celor ^ece hectare.......

întinderea totală a acestor terenuri, afară de cele 10 hec
tare pentru biserică și scdlă, nu va trece peste 7* hectar de 
fie-care lot........

întinderea unui lot mic va fi cel mult de 6 hectare.....

Prețul loturilor de 6 hectare.....

Aceste declarațiuni se vor face cel mult în 30 gile......
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Locuitorii cari ati deja mai mult de un hectar nu vor putea cumpăra de cât loturi de lO^și 25 hectare.Loturile nu vor fi vîndute’de cât în ordinea numerici a planului și tabloului.Intre ele loturile ee vor tragedia sorți când ar fi mai mulți doritori pentru acest lot.Art. 17. Dupe trecerea termenului de 15 delegatul ministerului și primarul comunei, întruniți în comisiune, vor constata prin proces-verbal că tote formalitățile cerute de articolul 16 ati fost îndeplinite și vor declara vlndute loturile cerute, punând tot de o-dată în vederea locuitorilor cumpărători ca în termen de 8 £ile să presinte comisiunel recepisele casieriei de plata taxelor de timbru și înregistrare.Se va încheia apoi un proces-verbal în trei exemplare, constatând îndeplinirea tutulor acestor operațiuni; un exemplar din acest proces-verbal se va lăsa în păstrarea primăriei comunei, iar cele-alte duoă, însoțite de duoă planuri de parcelare, duoă tablouri de numărul loturilor și numele cumpărătorilor, împreună cu declarațiunile acestora și recepisele casieriei, se vor înainta'ministerului.Ministerul va înainta unul din aceste exemplare tribunalului situațiune! imobilului, spre a fi păstrat în archiva notariatului.Art. 18. Ministerul va confirma vînZarea, va libera titlul provisoriti pe numele fie-cărui cumpărător și *1 va pune în posesiune, aplicând pe fața pământului loturile coprinse în plan.
SECȚIUNEA IV

Despre vînZarea loturilor de ^ece și duo^^eci și cinci hectare

Art. 19. Conform aliniatului II de la art. 8, Statul pdte pune în vîngare șireturi de 10 și 25 hectare, pe basa studie» lor prevăzute la art. 10.Dupe încercarea făcută prin duoă licitațiuni, terenurile ne- vîndute din pătrimea reservată se va putea împărți în loturi de 5 hectare.Art. 20. Valărea acestor loturi se va stabili de un delegat al ministerului, luându-se drept basă, pentru evaluarea lor, arenda actuală înmulțită cu 20, fără ca nici într'un cas acăstă arendă să pătă fi mai mică de (jece lei de hectar; în acăstă e- valuațiune se va ține sămă de situațiunea și calitatea pământului și de valărea pădure! ce s'ar afla pe loturi.Art. 21. îndată ce planul parcelăre! va fi terminat, ministerul va depune la primăria comunei câte un exemplar de plan și tabloul indicativ al loturilor, și va publica și afișa vînZarea.
SECJTONEA V

Despre vin^area bunurilor mici

Art. 22. VînZarea bunurilor mici, coprinse în art. 6, se face numai în corpuri întregi.Pentru fixarea prețului, ministerul domenielor va putea, în lipsă de alte elemente, să facă prin agenții săi o estimațiune prealabilă, precum asemenea să ia tdte informațiunile necesare asupra întindere! și calităței terenurilor și asupra stărei codirilor ce afi a se vinde.

817
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cumpăra de cât loturi de 10—25 hectare.

toĂ ca în termen de o lună să presinte comisiunel recepisele...

pune în vîn^are și loturi de 10—25 hectare..

vlndute din pătrimea reservată se vor putea împărți în loturi de 6 hectare. *

SECȚIUNEA VI

Despre procedura vîn^rei

Art. 23. VînZarea bunurilor Statului de ori-ce natură se face de ministerul domenielor.. Pentru loturile de 5 hectare, vînZarea se face de comisiune și în formele prevăzute la art. 17 și 18 de mai sus. Pentru loturile de 6 hectare,...
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Pentru loturile de 10 și 25 hectare și pentru bunurile mici, 
prevăZute la art. 6, licitațiunile pentru vînZări se vor ține la 
fie-care reședință de prefectură în care se află situate loturile 
sah bunul scos în vînZare, afară de cele din județul Ilfov, pen
tru cari licitațiunile se vor ține în localul ministerului dome
nielor.

Art. 24. Licitațiunile se fac:
In Bucuresci, în presența ministrului domenielor sah a de

legatului săh.
Casierul casei de depuneri este obligat a fi present, pentru 

a primi în deposit garanțiile oferite.
In cele-alte județe, în presența unei comisiunl compusă 

din: prefectul județului, președintele comitetului permanent 
și casierul general al județului, care va primi și garanțiile de
puse în comptul casei de consemnațiuni.

Directorul prefecturel și un membru delegat al comitetului 
permanent vor înlocui pe prefect și președintele comitetului, 
în cas de lipsă a acestora.

Operațiunile comisiunilor sunt supuse controlului ministe
rului domenielor.

Art. 25. Publicațiunile de vînZare se vor face dupe formu
larele întocmite de ministerul domenielor, și se vor insera prin 
Monitorul oficial; cel puțin cu 40 gile înainte de Ziua fixată 
pentru ținerea licitației.

Art. 26. Aceste publicațiuni vor coprinde:
a) Numirea bunului sah numerile loturilor puse în vînZare;
bj Județul, plasa, comuna și moșia pe cari sunt situate lo

turile sah bunurile:
c) Așezământul de care a fost pendinte;
d) Un resumat de condițiunile economice ale bunului, chi

ria ce produce întinderea aproximativă și vecinătățile;
e) piua și ora la care are a Începe și localul autorităței 

unde se va ține licitația.
Aceste publicațiuni se vor insera și în foile curților de apel 

din Iași, Craiova și Galați, și se vor obști și prin afipte tipă
rite și lipite la prefectura și primăria orașului de reședință în 
care se va face vînZarea, cum și la primăriele comunelor în 
cari sunt situate bunurile și loturile puse în vînZare.

Art. 27. Dacă din lipsă de concurență, sah din veri-o îm- 
pregiurare dre-care, nu s'ar putea ține licitațiunea în Ziua pu
blicată, li ci tați unea se va amâna și comisiunea va încheia un 
proces-verbal prin care se va constata causa amânărei.

Aceleași formalități se vor îndeplini pentru scdterea din 
noh în vînZare.

Art. 28. Licitațiunile nu se pot ține în aceeași Zi Ia tdte 
prefecturile și la minister; un interval de cel puțin cinci Zile 
este necesar între filele fixate pentru ținerea licitațiunilor.

Ori-ce licitațiune făcută cu călcarea formalităților prescrise 
mai sus și la art. 25 este considerată nulă de drept.

Asemenea este nulă licitațiunea ținută în alt loc sah în altă 
Zi de cât cele arătate în publicațiuni și afipte.

Art. 29. Nimeni nu pdte fi admis la licitațiune dacă nu de
pune o garanție echivalentă cu chiria anuală înduoită din mo
mentul licitațiune! pentru bunurile mici, și de a Zecea parte 
din valdrea estimativă a lotului pentru care va concura.

Dacă bunul nu este închiriat, garanția se va calcula dupe 
chiria celui din urmă an.

Garanția va consista în numerar, bilete ale Băncei Națio
nale, efecte ale Statului sah efecte garantate de Stat, scrisuri 
funciare rurale și urbane și obligațiuni ale celui din urmă îm
prumut al comunei Bucuresci.

Art. 30. Adjudecațiunea se va pronunța asupra celui care 
va fi dat prețul cel mai avantagios. Supra-oferte nu se primesc.

Art. 31. Adjudecațiunea nu este definitivă de cât dupe con
firmarea ei de consiliul de miniștri, aprobată prin decret 
domnesc și dată în urma avisului ministerului domenielor.

Confirmarea consiliului de miniștri și aprobarea domnăscă

MODIFICĂRILE INTRODUSE DE COMITET 

Pentru loturile de 10—25 hectare..............

Casierul casei de depuneri sah delegatul săh este obligat...

și casierul general al județului sah sub-casierul săh, care va...

e) Luna, Ziua și ora............

este necesar între licitațiunile ținute la prefecturi și cele ți
nute la minister.
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se va da cel mult în termen de 25 ^ile din ^iua adjudecă re I; 
In cas contrarii!, adj adecă torul este liber de ori-ce - îndatorire 
și pdte să 'și câră înapoi garanția.

In acest termen guvernul are facultatea de a confirma saii 
nu confirma adjudecarea făcută.

Art. 32. Ori-ce contestațiune asupra licitațiunei, de ori-ce 
natură ar fi, nu se pdte face de căt înainte de a se pronunța 
adjudecarea, și ea trebue a se hotărî de către comisiune în 
plină ședință, încheiând proces-verbal.

Contestațiunea trebue făcută tn scris.
Art. 33. Pentru operațiunea adjudecare! și pentru tdte in

cidentele ivite în cursul licitațiunei se va încheia un proces- 
verbal în care se va coprinde: mersul licitațiunei, numele a
celor cari ah concurat și sumele oferite de fie-care.

Acest proces-verbal se vs subscrie chiar în ședință de către 
membrii comisiunei, ministrul safi delegatul săfi, precum și 
de persdnele cari afi concurat.

SECȚIUNEA VII

Despre modul și condițiunile plăței prețului

Art. 34. Prețul loturilor de cinci hectare se va plăti în a
nuități, care se va calcula pe basa unei dobândi de 5%, plus 
1 °/0 amortisment, dupe tabelă. Acâstă anuitate va coprinde 
pe lângă preț și avansurile făcute de Stat și valorea terenu
rilor comunale, tot în condițiunile de mai sus.

Pentru loturile de 10 și 25 hectare se va plăti a ^ecea parte 
din preț în termen de o lună din ^îua confirmărei vîn^ărei; 
restul se va achita prin anuități calculate pe basa de 5 % pro
cente și 2% amortisment, dupe tabelă.

(Cumpărătorul unui lot de 10 safi 25 hectare va putea dis
pune liber de pădurea ce cade pe lot, dacă va oferi prețul in
tegral dupe estimațiune, care se va scădea din prețul vîn^ăreL

Ori-ce tăiere de lemne făcută în contra disposițiunilor de 
față se va considera ca delict silvic și se va urmări și pedepsi 
conform legei, ministerul având dreptul d’a opri ori-ce tăiere 
și ridicare de lemne pe calea administrativă).

Comunele vor plăti prețul pădurilor, iazurilor și heleștaelor 
ce vor cumpăra In anuități socotite pe basa de 5 % dobândă 
și 2 % amortisment.

Art. 35. Plata primei anuități va începe la 1 Aprilie, care 
va urma dupe data aprobărel vîn^ărei; cele-alte rate se vor 
plăti treptat, până la împlinirea teimenului de amortisare, în 
rate trimestriale.

Art. 36. Cumpărătorii afi facultatea de a plăti cu anticipa- 
țiune tdte ratele viitâre; in arest cas, ei nu vor fi ținuți să plă
tâscă de cât capitalul coprins în fie-care rată.

Art. 37. Cumpărătorii de bunuri mici, prevăzute la art. 6 
din acăstă lege, sunt datori să răspundă la casieriele generale 
de județe, pe comptul casei de depuneri, safi direct la acâstă 
casă în Bucuresci, prețul întreg în termen de o lună de la 
data confirmărei publicată prin Monitorul oficial.

Art. 38. Prețul resultat din vîn^area în loturi va fi afectat 
la amortisarea datoriei publice.

Acâstă disposițiune nu privesce de cât capitalul prevăzut 
în tabela de anuități. Dobânzile se vor înscrie în fie-care an 
în budgetul de venituri al ministerului domenielor, și vor în
locui venitul din arenei, cari se reduc treptat cu vîntjarea 
moșielor.

Art. 39. Prețul resultat din vîn^area bunurilor mici și din 
rescumpărarea embaticurilor, cum și ratele moșielor vîndute în 
basa legilor din 1884 și 1886 și ratele de rescumpărarea otaș- 
niței viilor dupe legea din 1886, vor forma un fond special la 
casa de depuneri, din care va continua a se face plata anuită- 
ței împrumutului de 27.230.000 lei, autorisat prin legea din 
5 Iunie 1882, pentru înființarea de edificii și construcțiuni 
publice.

MODIFICĂRILE INTRODUSE DE COMITET

Prețul loturilor de 6 hectare se va plăti în anuități, cari se 
vor calcula pe basa unei dobândi de 5 %, plus 1 % amortis
ment, dupe tabelă. Acâstă anuitate va coprinde pe lângă preț 
șivaldrea terenurilor comunale, tot în condițiunile de mai sus.

Prețul loturilor de 10—25 hectare• ••••

Cumpărătorul unul lot de 10—25 hectare.....

țiune tdte ratele viitdre saii parte din ele; In aceșt eas.......
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Art. 40. Cumpărătorii de loturi de 10 și 25 hectare și bu
nuri de ori-ce natură sunt datori, in termen de o lună, să 
plâtăscă către fisc taxele prevăzute de legea timbrului.

Pentru loturile de 5 hectare aceste taxe se vor plăti in ter
menul prevăzut la art. 17 de mal sus.

Art. 41. Pentru ori-ce întârziere de plată la termenele sti
pulate se plătesce dobândă de 5°/0; acăstă dobândă este da
torită chiar și pentru taxele cerute de legea timbrului, fără 
judecată și somațiune.

Art. 42. Dacă in termen de o lună de la data confirmărei 
vin^ărei publicată în .Monitor nu se va achita pătrimea pen
tru loturile de 10 și 25 hectare, sah prețul întreg pentru bu
nurile mici, ministerul domenielor este in drept, fără soma
țiune și fără judecată, să sc6ță în vlnZare pe comptul cum
părătorilor bunurile și loturile cumpărate de dânșii.

Același drept are ministerul domenielor și pentru neplata 
ratelor la termenele fixate.

20 Februarie 1889
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Cumpărătorii de loturi de 10—25 hectare....

Pentru loturile de 6 hectare....
i

vînZărei publicată în Monitor nu se va achita Zecimea pen
tru loturile de 10—25 hectare.......

I 
i

Min. III Pentru neplata ratelor la termenele fixate a lo
turilor de 6 hectare, ministerul are drept de a urmări incasa- 
rea lor, conform lege! de percepere a dărilor către Stat, din 
ori-ce avere a debitorului, precum și din venitul pământului 
concedat. >

i 
i

K Deficitul ce va resultă din vlnZare se va incasa, fără jude
. cată saă somațiune, din garanția depusă, și, in cas de neajuns, 

din ori-ce avere a debitorului, conform legei de urmărire.
Art. 43. Dreptul Statului de a scdte în revin^are bunurile 

și loturile vîndute nu exclude facultatea pentru Stat de a 
menține ori când vin^area și de a urmări ori-ce avere a cum
părătorului, conform cu legea de urmărire.

Art. 44. Pentru pământurile din Dobrogea vîndute în lo
turi și pentru cari cumpărătorii nu vor fi achitat la timp 

i duoă rate, ministerul va fi în drept a resilia vînZarea, fără
somațiune și fără judecată, și va vinde pământurile altora 
în condițiunile prevăZute în legea pentru regularea proprie
tăței imobiliare în Dobrogea.

Valorea ratelor Întârziate se va împlini cu legea de urmă
rire din ori-ce avere a primului cumpărător, sati a aceluia ce 
va fi beneficiat de venitul acestui pământ.

Primul cumpărător nu va putea cere restituirea ratelor plă
tite și nu va avea nici un drept de despăgubire pentru ori-ce fel 
de îmbunătățiri sati construcțiuni făcute pe lotul vîndut.

Valorea acestor îmbunătățiri și construcțiuni se va plăti 
’ Statului de noul cumpărător dupe o prealabilă expertisă și în
। * termen de o lună de Zile de la vînZare.
1 Art. 45. In cas de revînZare sah de resiliarea prevăZută la

art. 44, contractele de arendare, fie chiar autentice, făcute de 
cumpărători, nu sunt obligatorii, nici pentru Stat, nici pentru 
nouii cumpărători, de cât numai pe un termen de un an.

Art. 46. RevînZările pe comptul cumpărătorilor, fie pentru 
neplata la termen a pătrime! sati a prețului pentru bunuri 
mici, fie pentru ori-ce nerespectare din parte-le a condițiuni- 
lor vînZerei, se vor face, ca și In trecut, tot pe calea și cu for
malitățile prevăZute pentru vînZărl de bunuri ale Statului.

SECȚIUNEA vm

- «Disposipuni generale
Art. 47. Loturile și bunurile de ori-ce categorie se vînd cu 

respectarea contractelor de arendare saă închiriere, conform 
cu disposițiunile prevăZute prin condițiunile generale de a- . 
rendare.

ArenZile saă chiriele se cuvin cumpărătorului, de la cel 
d’ântâifi câștifi ce va urma, dupe răspunderea pătrime! pentru 
loturile de 10 și 25 hectare, sati a prețului întreg pentru bu
nurile mici.

Comunele și cumpărătorii loturilor de 5 hectare vor avea 
drept la câștiurile arenZilor numai dupe plata primefanuități.

Cumpărătorii nu vor avea drept să căra restituirea câștiu- 
rilor din chirii safi arenZi, pe cari Statul le ar fi incasat cu 

1 anticipație în basa contractelor de închiriere safi arendare.

neplata la termen a (Jecimei. safi a prețului....

d’ântfeiiî c&știîice va urma, dupe răspunderea ^cimei pent 

loturile de 10—25 hectare..........

Comunele și cumpărătorii loturilor de 6 hectar

--------- '
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Art. 48. Statul nu răspunde evicțiuni nici într’un cas și 
sub nici un motiv; el nu garantâză calitateapământulul, și 
pentru bunurile mici nici întinderea.

Procesele pendinte în contra Statului privesc pe cumpărători.
Cumpărătorul este de drept presupus că a cunoscut tdte 

împregiurările bunului ce a cumpărat; nici o probă contrarie 
nu se pdte admite contra acestei presumpțiuni.

Art. 49. Cumpărătorii nu afi dreptul să invdce și să 
beneficieze de sentințele pronunțate înainte de legea se- 
cularisărei, fie chiar definitive și învestite cu formula execu
torie, prin care un așezământ ar fi câștigat o întindere de pă
mânt pentru o moșie a sa dintr’o altă moșie învecinată, pen
dinte de un alt așezământ.

Art. 50. Loturile de 5, 10 și 25 hectare nu se vor putea 
înstrăina în timpul necesar pentru amortisarea întregei dato
rii a cumpărătorului și deplina lui liberare.

Pădurile, iazurile și heleștaele cumpărate de comună nu se 
vor putea înstrăina nici o-dată, și sub nici un motiv nu se va 
schimba destinațiunea lor.

Art. 51. îndată ce cumpărătorii loturilor de jece hectare 
vor plăti pătrimea, ministerul domenielor le va da un titlu 
provisorifi din registrul cu matcă, dupe ce însă se va justifica 
plata taxelor cerute de legea timbrului.

Cumpărătorii de loturi de 5 hectare și comunele cari ah 
cumpărat păduri, iazuri și heleștae vor obține titlul proviso- 
rifi dupe răspunderea primei anuități.

Cumpărătorii sunt ținuți să plătâscă prețurile, la termenile 
și în condițiunile prevăzute de presența lege, prin singurul 
fapt al confirmărei vînjărei pe numele lor, fără a mai fi nevoe 
de nici o declarațiune safi obligațiune din parte-le.

Art. 52. Dupe plata tutulor ratelor safi prețului întreg, 
când e vorba de bunuri mici, se vor libera cumpărătorilor ti
tlurile definitive de proprietate în schimbul celor provisorii, 
cari se vor înapoia.

Asemenea se vor încredința primarilor, de pe anume listă 
și sub luare de chitanță, planurile, hotărîuciele, actele și do
cumentele relative la moșia vîndută și în cas numai când în- 
trâga moșie se va fi vîndut.

Nu se vor da de cât copii legalisate de pe documentele isto
rice și. actele cari ar interesa alte proprietăți ale Statului.

821
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Statul nu răspunde de evicțiune....

Alin. II. Pentru loturile de 6 și cele de 10—25 hectare, 
Statul, în cas de evicțiune, nu este obligat de cât la restituirea 
sumelor primite.

Art. 50. Loturile de 6 hectare nu se vor putea înstrăina 
în timp de 30 ani de la promulgarea legei de față.

Loturile de 10—25 hectare nu se vor putea înstrăina în 
timpul necesar pentru amortisarea întregei datorii a cumpă
rătorului și deplina lui liberare; în cas de plată prin antici
pație, vinerea este permisă. Schimbul este permis pentru 
tâte loturile și în tâte cașurile.

Pădurile-...

Art. 51. îndată ce cumpărătorii loturilor de 10—25 hectare 
vor plăti jecimea...

Cumpărătorii de loturi de 6 hectare...

Asemenea se vor încredința primarilor, pentru a se păstra 
în archiva comunei, dupe anume listă...

SECȚIUNEA IX

• Disposițiunl penale

Art. 53. Funcționarii safi agenții cari nu vor îndeplini 
disposițiunile acestei legi, în ce privesce publicațiunile și ad- 
judecațiunile, se vor pedepsi cu amendă de la 500 până la 
3.000 lei, dupe gravitatea cașului, fără prejudiciul daunelor 
interese causate Statului safi particularilor prin faptul lor.

Aliniat la art. 53. Acei cari se fac mijlocitori și promit lo
cuitorilor să 'I facă a obține pământuri prin influența lor, safi 
prin ori-ce alte mijldce, se vor pedepsi ca escrochi, dupe 

. e disposițiunile codului penal.
Art. 54. Ori cine va împedica safi va turbura libera concu

rență la licitațiuni, ori va întrebuința veri-o manoperă cu 
scop de a specula asupra licitațiunel, depărtând pe concurenți 
prin daruri, promisiuni safi ori-ce alte mi jldce spre a face să 
scajă prețurile bunurilor puse în vînjare, se va pedepsi con
form art. 351 din codul penaL

Autoritatea, înaintea căreia este a se efectua licitațiunea, 
va lua de îndată măsurile necesare pentru constatarea delictului până a nu se perde urmele sale.
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Tn acest scop ea va delega, daca trebuința va cere, pe unul 
din membrii săi, care va constata Îndată faptele aurite safi 
văzute și va dresa un proces-verbal subsemnat de el și de de- 
licuenți și personele cari ati fost față; daca aceștia nu vor sci 
sati nu vor voi a subscrie, se va face mențiune in procesul- 
verbal.

Aceste procese-verbale fac probă legală in justiție până la 
Înscrierea lor în fals.

Art. 55. Nimeni nu pote concura în numele altuia de cât 
în puterea unei procuri legalisată de tribunal sati de comună, 
în cât se atinge de locuitorii de la țeră, care procură se va 
presinta înpinte de a se începe strigările și se va alătura la 
lucrările adjudecațiunel, când ea va rămânea asupra acelui 
care a dat procura.

Ori-cine, în urma adjudecațiunel, va declara că a concurat 
în numele altuia, fără să presinte veri-o procură, dacă până 
în termen de 15 $ile nu va aduce o procură în regulă din par
tea acelui ce ’l a împuternicit, va perde garanția și bunul se 
va pune din noii în vîn<Jare.

Art. 56. Ori-cine 'șl va împrumuta numele spre a cumpă
ra imobile rurale pentru persdne ce n’ati drept dupe lege, va 
fi pedepsit cu amenda de 5.000 până la 10.000 lei și cu în- 
chisdre corecțională de la 2—6 luni.

Interdicțiunea drepturilor politice de la 2—5 ani va fi de 
drept aplicată acestor delicuențl.

Ori-cine fără drept ar cumpăra proprietăți în asemenea 
condițiuni, va fi asemenea supus la pedăpsa din alin. I.

Vîmjarea va fi nulă. Acțiunea pentru anularea ei se va in
tenta de Stat, de particulari cât și de procurori din oficifi.

TITLUL II.

SECȚIUNEA I
Despre înstrăinarea bunurilor prin răscumpărarea 

embaticurilor

: Art. 57. Tdte bunurile Statului, de ori-ce natură, supuse la 
embatic sati besman, otașniță, ^ecimă și la ori-ce fel de dare, 
fie în bani, fie în producte sati diferite materiale, se pot res- 
cumpăra dupe formele și sub condițiunile prescrise prin le- 
gea de față, întru cât ele vor fi constituite conform legilor 
sub cari ati luat nascere.

In lipsă de acte safi documente, se va ține sămă de o pose
siune de 20 ani, exercitată conform ait. 1847 codul civil.

Viile aflate pe moșiele Statului și asupra cărora cultivato
rii lor n’afi -nici un drept din cele prevăzute mai sus, pot fi 
vîndute locuitorilor cari le cultivă, evaluându-se prin exper- 
tisă valdrea pământului.

Art. 58. Dreptul de rescumpărare se pdte exercita nu nu
mai în parte, pentru bunul aparținând unei singure persdne,' 
ci și în masă, pentru bunuri aparținând la mai multe per
sdne, când există un singur titlu safi când se află în aceeași 
localitate și sunt de aceeași natură, spre exemplu: podgoriile, 
viile cu obrațiile lor, etc.

O măsurâtdre generală se va face perimetrelor tutulor pod
goriilor aflate pe moșiele Statului dupe promulgarea legei de 
față, ridicându-se în planuri și deosebindu-se de restul moșiei 
prin pietre și moșoroie.

La moșiele ce se vor destina a se vinde, acăstă lucrare se va 
face de inginerul parcelator, conform art. 11 din lege, și se va 
depune de o-dată cu planul de parcelare.

Nici o constituire de embatic safi besman, otașniță, ^cimă 
safi ori-ce fel de dare, care ar tinde la o locațiune ereditară și 
ar avea de scop clădiri safi sădiri, nu mai este permisă pe mo
șiele Statului în urma promulgărei legei de față și a mesui a- 
tdrei de mai sus.

Contravenitoril perd, fără despăgubire, clădirea safi sădi
rea, și Statul intră de drept în posesiunea lor și a terenurilor, 
prin mirificele administrative.
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Ari. 59. Târgurile și târgușdrele aflate astăZi P6 proprietăți de ale Statului, cari, prin hrisdve domnescl, hotărlri ju- decătoresci sati alcătuiri făcute cu vechil proprietari, sunt în- datorite la deosebite dări către proprietate tn schimbul unor avantagil cari astăZi se îndeplinesc de comună sah județ, ah dreptul de a se libera de aceste sarcini prin rescumpărarea lor, în virtutea acestei legi.Art. 60. Comunele urbane și rurale, aflătăre pe moșiele Statului sah pe acelea ale diferitelor stabilimente publice, fără distincțiune, pot cere rescumpărarea terenurilor cari formăză vetrele lor dupe diferitele legi sah acte de delimitare prin cari sunt definitiv regulate.

SECȚIUNEA H

Despre prețul rescump^rărei embaticurUor sau besmanurîlor, 
otașnițelor^ ^seimelor și altor dări

Art. 61. Prețul rescumpărărel vajfi: darea originară a em- baticulul sah otașniței înmulțită cu 20, iar pentru vil înmulțită cu 15.Vor beneficia de acăstă disposițiune și acel cari vor fi făcut ministerului cerere de rescumpărare în urma termenului prevăzut la art. 71 al legei de la 12 Aprilie 1881, și cari cereri nu vor fi deja aprobate de minister în momentul promulgărei acestei legi.Dacă darea consistă în producte sah diferite alte materiale, se va face media atât a producțiunel cât și a prețului cu care s'a vîndut în cel trei ani din urmă, și acest preț se va lua de basă pentru calculul prețului rescumpărărel, dupe distincțiu- nile de mai sus.In nici un cas prețul rescumpărărel viilor nu va putea covârși valorea nudei proprietăți a solului.Prețuirea se va face de comitetul permanent și un delegat al ministerului agriculturei, industriei, comerciului și dome- nielor.Pentru viile din Dobrogea, constatarea și estimarea produc- țiunei se va face de prefect sah delegatul săh și un delegat al ministerului.Posesorii acestor vii vor fi dispensați de plata dărei anuale din trecut, daca>ror cere rescumpărarea în termen de ș&e luni de la data promulgărei acestei legi.Art. 62. Dupe trecere de 5 ani de la promulgarea acestei legi, rescumpărarea nu se va putea dobândi de cât prin plata de 40 ori a prețului embaticului pe un an, și tote embaticu- rile nerescumpărate se vor spori cu 50% în tdte cașurile de transmitere a dreptului prin vinZare sah donațiune.Tribunalele nu vor putea legalisa sah transcrie asemenea acte, dacă nu se va presinta dovadă despre aprobarea ministerului domenielor.Art. 63. Prețul pentru rescumpărarea vetrelor comunelor, precum și acel al reseumpârărei bunurilor în masă, va fi darea anuală înmulțită cu 15.Art. 64. Prețul reseumpârărei se va respunde la casieriarespectivă în termen de o lună de la confirmarea de către mi- respectivă în termen de 2 luni de.... nister.Pentru ori-ce întârZiere se va plăti procente de 5%.Pentru vii, acest preț se va răspunde în termen de 5 ani, de 
la aceeași epocă, în rate trimestriale și la începutul fie-cărui trimestru.Art. 65. Sumele cuvenite Statului din rescumpărarea embaticurilor se împlinesc conform legei de urmărire.Prețul vînZărei viilor prevăZute la art. 69 este media în- voelei de pe trei periode de arendare înmulțită cu 25.
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SECȚIUNEA III

Despre constatarea embaticurilor

Art. 66. Ministerul domenielor va constata, dupe actele și 
titlurile de proprietate și dupe informațiunle luate prin a- 
gpnțil săi, tdte embaticurile sati besmanele de ori-ce natura 
aflate pe proprietățile Statului. Funcționarii administrativi 
In genere sunt datori a Îndeplini fără întârziere tote însăr
cinările primite de la ministerul domenielor în acăstă materie.

Art. 67. Ministerul domenielor va forma liste de tdte em
baticurile urbane și rurale din fie-care județ, acolo unde ase
menea liste nu vor fi fost formate conform legilor anteridre, 
sati nu vor fi complete.

Aceste liste vor coprinde :
a) Numele, prenumele și domiciliul embaticarilor actuali ;
b) Bunul supus embaticului, orașul sat comuna în care se 

află, prețul anual al embaticului care urmeză a se lua de basa 
la rescumpărare și, pe cât se va putea, întinderea locului și 
desemnarea bunului cu embatic;

c) Epoca de când se posedă bunul cu embatic și actele rela
tive la constituirea acestui embatic.

Art. 68. Aceste liste se vor publica în Monitorul oficial și 
se vor obști prin afipte alipite pe ușa primăriei respective, cu 
deșteptare că toți doritorii de a’șl rescumpăra embaticurile o 
pot face conform legei, reproducându-se întocmai disposițiu- 
nile art. 61.

Art. 69. Cererile de rescumpărare însoțite de actele respec
tive se vor adresa ministerului domenielor saii direct saii 
prin primarii comunelor rurale ori casierii de județe.

Art. 70. Ministerul domenielor, primind cererea, va exa
mina actele și posesiunea așa cum se află, și, găsind că emba- 
ticul este constituit con foi m prescrierilor din art. 65, va re
gula rescumperarea și suma de plată.

Decîsiunea ei se va notifica celui interesat prin casierul de 
județ, sub luare de chitanță legalisată, care se va înainta mi
nisterului.

Art. 71. Dupe plata prețului se va libera proprietarului 
titlul de rescumpărare în forma prescrisă de art. 60.

Disposițiunl adiționale

Art. 72. Tdte obiectele de ori-ce natură și valdre, cari, în 
momentul promulgărei legei de față, se află în depositul gre
felor tribunalelor și al curților de apel sati cu juiați, al poli- 
țielor și comisielor, fie ca corpuri de delict, fie sub ori-ce alt 
titlu, se vor scdte în vin^are in folosul Statului; iar prețul se 
va vărsa la casieria respectivă și se va incasa ca venit extra
ordinar.

Art. 73. Grefierii și directorii respectivi vor forma liste de 
obiectele aflate în depositul lor, cu arătare de natura și de 
numirea lor, de numele și prenumele persdnel pe comptul că
reia stati depuse, data în care și titlul în care sunt depuse.

Art. 74. Acăstă listă se va publica în idia publicațiunilor 
oficiale ale curțel de apel, cu deșteptare că toți cel interesați 
sunt în drept să reclame obiectele cuvenite lor în termen de 6 
luni de la data publicațiunei, după expiiarea cărui termen nu 
mai sunt primiți a face nici opretențiune asupra lucrului sati 
a prețului cu care s’ar vinde.

Art. 75. îndată dupe împlinirea celor șdse luni, se va pro
cede la vînZarea obiectelor, de pe listele deja publicate, prin 
pullicațiuni insei a te în aceleași Ziare și atipte lipite pe ușa 
autorităței respective. Publicațiunile vor coprinde arătarea 
obiectelor puse in vlnZaie, Ziua, ora și localul unde are a se 
ține licitațiunea.

Art. 76. VinZarea se face în detaliti prin licitație publică 
In presența președintelui tribunalului sati a judecătorului de-
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legat de dânsul și a grefierului saâ a polițaiului și directoru
lui respectiv.

Adjudecarea se va pronunța asupra aceleia care va oferi 
prețul cel mal avantagios.

Adjudecarea este definitivă; prețul se va răspundă de în
dată în numerar în mâna grefierului saii a directorului de 
poliție, și lucrul vîndut se va preda cumpărătorului.

Art. 77. Se va încheia un proces-verbal de tdte operațiu
nile licitațiune!, subsemnat de funcționarii cari aâ ținut lici
tația, de adjudecatar și de personele cari aâ concurat.

Un exemplar de pe acest proces-verbal se va înainta mi
nisterului domenielor, care este însărcinat cu execuția acestei 
legi.

Art. 78. Pentru obiectele de aceste categorii, cari se vor 
depune dupe promulgarea acestei legi, termenul de care se 
vorbesce în art. 75 va fi în viitor de un an.

Art. 79. Cheltuelile făcute pentru măsurătdrea, împărțirea 
și vînZarea pământului în loturi, măsurătdrea și constatarea 
embaticurilor și otașnițel se vor plăti de fie-care cumpărător, 
embaticar și otășnicer, socotindu-se câte trei lei de hectar.

Acăstă plată o vor achita în curs de trei ani, câte un leâ de 
hectar pe fie-care an; ea se va percepe o-dată cu plata anuală 
a pământului și a prețului rescumpărărel embaticului și o- 
tașniței, și se vor vărsa la casa de depuneri.

Art. 80. Pentru îndeplinirea cheltuelilor lucrărilor de deli
mitări și constatări de embaticuri și otașniță, se autorisă casa 
de depuneri să facă ministerului agriculturei, industriei, co- 
merciului și domenielor avansuri în compt curent până la 
concurența sumelor trebuinciose.

Aceste avansuri împreună cu dobânzile cuvenite se vor 
restitui casei de depuneri din banii ce se vor incasa, conform 
aliniatului de mai sus, și, în cas de neajungere, din prețul vin- 
^ărei saâ răscumpărărei.

Art. 81. Tdte legile și regulamentele pentru înstrăinarea 
bunurilor Statului și rescumpărarea embaticurilor, anteridre 
legei de față, sunt și rămân abrogate.

Asemenea sunt și rămân abrogate disposițiunile legei din 
8 Aprilie 1880, promulgată cu decretul No. 1.140; a legei pro
mulgată la 9 Aprilie 1880, cu decretul No. 1.211; art. 3 și 9, 
aliniatul I din legea biletelor ipotecare.

Art. 82. Un regulament special va determina modul de a- 
plicare al disposițiunilor legei de față.

MODIFICĂRILE INTRODUSE DE COMITET

Art. 79. Cheltuelile făcute pentru măsurătdrea, împărțăla 
și vânzarea pământului în loturi, măsurătdrea și constatarea 
embaticurilor și otașnițel se vor plăti de fiâ-care cumpărător, 
embaticar și otașnițer, socotindu-se câte 2 lei de hectar pen
tru cumpărătorii de loturi și câte 3 lei de hectar pentru em
baticar și otașnițer.

Acestă plată o vor achita în curs de 2 saâ 3 ani, câte 1 
leâ de hectar pe fie-care an.......

Ministru agriculturei, comerciului, industriei și domenieldîr, 
AL. LAHOVARI.Prețul unul hectar pământ de pe proprietățile Statului

Județul Argeș Plasa Taslău-de-jos

Moșii de munte...........................................  300 lei
„ „ câmp....................    . 400 T

Moșii de munte...........................................  200 lei
„ „ câmp...........................................  250 „

Județul Bacăd 
Plasa Bistrița-de-jos *

Moșii de câmp.......................................... • . 350 lei

Plasa Bistrița-de-sus

Moșii de munte...........................................  200 lei
„ „ câmp........................  350 „

Plasa Taslău-de-sus

Moșii de munte ..............................  • • • 120 lei
„ „ câmp...........................................  250 „

Plasa Trotușu

Moșii de câmp ••••••••••« 250 lei
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Județul Botoșani 
Moții de cAmp.........................  250 lei

Județul BrAUa
Plasa Balta 

Moșii de cAmp.........................  300 lei
Plasa Vădeni

Moșii de cAmp.........................  400 lei
Județul Buzeti
Plaiul Buz^u 

Moșii de munte.........................  240 lei
Plasa Câmpu 

Moșii de cAmp.........................  400 lei

Plaiul Pârscov 
Moșii de munte.........................  360 lei

Plasa Sărata

Moșii de cAmp.........................  360 lei, . munte . . . ..................  360 ,
Plaiul Slănic 

Moșii de munte.......................... 300 lei
Plasa Tohani 

Moșii de cAmp.........................  400 lei
Județul Covurluitl

Moșiile de pe Șiret și Prut, pAnă la 30 kilometri depărtare de Galați și plasa Homița...........................  250 leiMoșule din mijlocul districtului .... 200 ,
Județul'Dâmbovlța

Moșii de munte și de cAmp........... . . 400 lei
Județul Dolj

Moșii de cAmp.........................  400 lei

Județul Dorohoiti 
Moșii de cAmp.........................  260 lei

Județul FAlciii 
Moșii de cAmp............................ 200 lei

Județul Gorj 
Moșii de cAmp.......................... 300 lei, „ munte.................  200 a

Județul Ialomița
Moșii de cAmp . .......................  240 lei

Județul Iași
Moșii de cAmp.........................  250 lei

Județul Ilfov
Moșiile din plășile Dâmbovița, Moatiștea și 

Sabaru. ..................... 600 lei
Plasa Znagov

Moșii de câmp.........................  500 lei
Plasa Oltenița

Moșii de cAmp .................. .. 400 lei
Plasa Negoesci

Moșii de cAmp.........................  440 lei
Județul Mehedinți

Moșii de câmp.......... .. 300 lei
, „ munte.........................  200 ,

Județul Muscel
Plășile DAmbovița și Riurile............. 300 lei

Plasa Podgoria

Moșii de munte și cAmp..................  500 lei
Plaiul Nucșăra

Moșii de munte.......................... 400 lei
Plasa Argeșu

Moșii de munte.........................  300 lei
Județul Neamțu

Plasa Bistrița și plasa De-sus

Moșii de cAmp și munte . ................ 400 lei

Plasa Muntele

Moșii de munte.........................  200 lei
Plasa Piatra

Moșii de cAmp.......... .................  400 lei
„ , munte.................«... 100 lei

Județul Olt
Moșii de cAmp. .................. .. 200 lei
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Județul Prahova 

Moșii de câmp................................................ 500 lei
„ „ munte............................................ 300 „

Județul Putua*
Plăgile Biliesci și Răcăciuni 

Moșii de câmp...........................................  300 lei

Plasa Zăbrăuți 
Moșii de câmp............................................ 250 lei

Județul RAmnicu-Sârat 
Moșii de câmp......................................  400 lei
v munte..............................................  240 „

Județul Romanați 
Moșii de câmp...............................................  300 lei

Județul Roman 
Moșii de câmp...............................................  350 lei

Județul Suceava 
Moșii de câmp................................................ 300 lei

„ , munte............................................100 „

Județul Teouolii 
Moșii de câmp................................................  200 lei

Județul Teleorman 
Moșii de câmp................................................  800 lei

Județul Tutova 
Moșii de câmp................................................  260 lei

Județul Vasluiti 
Moșii de câmp................................................ 230 lei

Județul Vâlcea 
Moșii de câmp.................   300 lei

. , munte...........................................  240 ,

Județul Vlașca 
Moșii de câmp................................................ 440 lei

Ministru agriculturei, comerciulul, industriei și domenielor, AL. LAHOVARI.

D. M. Kogftluiceanu: Rog pe D. 
raportor să bine-voiască a îndrepta erd- 
rea ce este In raport când mi se atribue 
că eti ași fi fost atât de imprudent în cât 
să cer a se da pământ și locuitorilor din 
orașe.D. D. Popescu : Să bine-voiască a 
crede Onor. D. Kogălniceanu că dacă s'a 
comis veri-o erdre, ea este involuntar co
misă, și eti sunt gata a o îndrepta.D. vice-presedlnte: Discuțiunea ge
nerală este deschisă.D. M. KogAlniecanu: Cer cuvântul 
în cestiune de regulament.O voce: Să se cităscă și contra-pro- 
iectul.D. vice-președinte: Acela nu s'a 
presentat in comitetul delegaților și prin 
urmare va râmânea ca amendament la 
fie-care articol.O voce: Este tipărit și Împărțit, prin 
urmare să se cităscă.D. D. Popescu: D-lor, permiteți'mi să vă dah dre-cari explicațiuni. Este a- 
devărat că se găsesce In dosarul acestei 
cestiuni un contra-proiect semnat de D. 
Săulescu, însă vă pot asigura și dacă D. 
Săulescu este aci pdte să mă contrazică 
dacă nu va fi așa, că acest contra-proiect 
nu s'a presintat in comitet și de aceea 
nici n'am făcut mențiune în raportul mefi 
despre el, ci am menționat numai diferi
tele amendamente și discuțiuni ce s'afi 
produs în comitet. Este aci președintele 
comitetului, D. Lascar Gatargi, și 1 rog 
să bine-voiască a asigura că acest contra 
proiect nu s'a înfățișat comitetului dele
gaților. Acăsta este o lucrare făcută în 
urmă, o lucrare personală a D-lui Său
lescu, nu este o lucrare desbătută in sî
nul comitetului delegaților și de aceea efi 
nici am menționat'o în raportul mefi, fi
ind că nici nu o cunoscăm. Cu tdte aces

tea, cum fdrte bine a Zis D. președinte, 
va rămâne ca amendament la articole.D. vice-președinte: Discuțiunea ge
nerală este deschisă asupra proiec
tului....

D. M. Kogălniceanu: Pentru ce, 
D-le președinte, nu voiți a-mi da cuvân
tul să vorbesc în cestiune de regulament? 
Efi v'am cerut cuvântul și nu înțeleg 
pentru ce nu mi-1 dațl.

D. vice-președinte: N'am auZit când 
ați cerut cuvântul. Aveți dar cuvântuL

D. M. Kogălniceanu: D-le, vin a 
mă plânge de modul cum este făcut ra
portul. Regulamentul precisăsă anume 
cum D. raportor este dator să aducă îna
intea Camerei atât lucrările comitetului 
cât și opiniunile rostite în diferite secți
uni. D-sa n’a făcut acăsta; D-sa a făcut 
o lucrare fdrte savantă, fdrte studiată, 
dar s'a mărginit numai la cestiunile tra
tate în comitetul delegaților, fără a 
ne spune dacă afi fost și opiniuni sepa
rate pe cari nu le-a admis, ba chiar fără 
a reproduce și opiniunea minoritățel din 
deosebitele secțiuni.

Fac dar întrebarea dacă D. Săulescu a 
luat parte la lucrările comitetului, și da
că luând parte, 'șl-a spus opiniunea sa. 
Mie puțin 'mi importă dacă D-sa mai 
târZifi a dat o formă întrăgă opiniune! 
sale; ceea-ce voiesc să scifi e dacă acăstă 
opiniune a exprimat 'o în sînul comite
tului.

Asemenea întreb pentru ce D. rapor
tor m'a -arătat pe mine ca opiniune a 
maiorităței secțiune! I, și mai întreb în
că dacă D-sa a exprimat în sînul comi
tetului opiniunea secțiune! ndstre. Aces
tea voiesc să le scifi pentru ca să mă ser
vesc de ele la discuțiunea amenunțită ce 
voiesc să fac în acăstă cestiune.

D. M. Seulesou: Cer cuvântul, D-le 
președinte.D. vice-președinte: Nu aveți cu
vântul, pentru că acel contra proiect nu 
pdte să facă acum obiectul nici unei ces
tiuni.D. G. Panu : Cum, D-le Președinte ? 
Contra proiectul D-lui Săulescu e prin 
sine însu'și o cestiune importantă pentru 
noi de a sci dacă ni să comunică safi nu. 
Nu să merge turcește aici.

D. M. Seulesou: Efi trebue să explic 
Camerei cum am făcut acest contra pro
iect. D-lor, efi în comitet am presentat 
amendamente mal la tdte articolele pro* 
ectulu! și ma! tdte amendamentele mele 
n'afi fost primite. VăZând acăsta, m'am 
hotărît să fac un contra-proiect și acăstă 
hotărîre a mea am declarat’o comitetu
lui. Prin urmare dreptul de a ceti acest 
contra proiect nu mi se pdte refusa.

D. D. Popescu: D-lor, mi se aduce 
degăba învinuiri. Efi vă declar, luând de 

i marturi pe toți membrii comitetului, că 
D. Săulescu n'a presentat acăstă lucrare 

i în sînul comitetului. D-sa a presentat 
dre-cari amendamente, despre cari face 
mențiune în raportul săfi, și e probabil că 
efi am omis unele din ele, dar acăsta nu 
din rea voință ci din causă că lucrarea ar 
fi fost prea volumindsă. Am făcut dar men
țiune numai de amendamentele cele 
mai însemnate.

O voce: Cine va dat dreptul să apre- 
ciați însemnătatea lor ?

D. D. Popescu: D-lor, efi vă rog să 
credeți că n'am voit întru nimic să con- 
testez lucrarea D-lui Săulescu și D-sa e 
liber să o presinte înaintea D-vdstre; dar 
un lucru e cert, că D-sa n'a presentat 
acăstă lucrare comitetului.D. M. Seulesou: Nici nu eram dator
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să o prezint; regulamentul nu prevede 
acăstă datorie pentru mine.

D. G. Apostoleanu: La Întrebarea fă
cută de onor, representant de Iași, iată ce 
am să răspund. Noi în comitetul delega
ților am avut în vedere amendamentele 
din fie-care secțiune.

D. M. Kogălniceanu: Trebuiati puse 
In raport.

D. G. Apostoleanu: Daca trebuiati 
tdte puse în raport sati nu, acăsta este altă 
cestiune, eă spun cele petrecute în comi
tetul delegaților.

Delegații secțiunilor adunându-se, de 
și mi se' pare că de la duoă sețiunl nu erati 

• delegații față, cu tdte acestea noi am luat 
dosarele acelor secțiuni și am citit t6te a
mendamentele, unul n'a rămas ne citit 
In comitetul delegaților; și asupra ace
lor amendamente urmându-se discu- 
țiunl, delegații sprijinind fie-care amen
damentele sale, unele ati că^ut, altele sati 
primit și sunt unele la cari însuși delega
tul secțiunel respective a renunțat, cum 
de exemplu am făcut eti ca delegat al sec
țiunel I, când m'am convins că este mal 
bine să admitem uniformitatea loturilor, 
spre a se curma ori-ce alte neînțelegeri.

Am fost față la tdte discuțiunile până 
la art. 41 sati 42, când din Împrejurări 
am fost nevoit să mă absentez și în urmă 
s'a numit raportor D. Popescu.

In ceea-ce privesce cașul D-luI Său
lescu, pe cât'mi aduc aminte, D-sa a spri
jinit amendamentele din secțiunea D-sale, 
dar nu a făcut un contra proiect.

Așa dar, tdte amendamentele s'ati pus 
la vot și unele sati primit cu maioritate, 
iar altele s'ati respins.

Acum se ^ice că trebuia să se dea des
lușiri în raport despre tdte amendamen
tele. D’lor, acăsta ar fi fost o lucrare fdrte 
mare, trebuia să ție duoă trei săptămâni, 
ca să se arate tdte argumentele cu cari s'ati 
sprijinit și s'ati respins acele amendamente.

In privința contra proiectului, nu 'l-am 
avut In comitetul delegaților, negreșit că 
acel contra proiect se va discuta cu amen- 
damentu, sati se va avea în vedere la lua
rea în considerațiune. Cu alte cuvinte, 
voiti să spun că nu merită comitetul de
legaților nici o imputare; fiind-că tdte a
mendamentele ce ati fost depuse prin sec
țiuni s'ati citit și s'ati discutat, până chiar I 
și ale acelor secțiuni al căror delegați ati | 

renunțat la ele, sah cari n’ati luat parte 
la tdte ședințele comitetului de delegați, 
luând noi cei alțl însărcinarea de a citi 
acele amendamente și a le discuta.

D. N. Voinov: D-lor, regulamentul și 
precedentele Camerei ne spun cum trebue 
să facem. înțeleg până la 6re-care punct 
că onor. D. raportor, în raportul D-sale, 
să nu fi putut să trăcă în revistă tdte o- 
piniunile membrilor din comitetul dele
gaților și tdte amendamentele din secți
uni : înțeleg să fi trecut asupra unor a
mendamente și să fi avut în vedere numai 
pe cele mal importante, dupe apreciarea 
D-sale; căci cestiunea importanței este 
relativă, pe acelea $ice D-sa: că le-a trecut 
în raport, iar în privința celor-alte a tre
cut asupra lor. Nu sciti dacă este tocmai 
corectă o asemenea lucrare, și în acăsta 
nu fac nici o imputare D-lui raportor, 
mal ales dacă ar fi fost un prea mare nu
măr de amendamente, pdte că era fdrte 
greâ să se întindă a face o expunere asu
pra fie-cărui amendament. Un fapt însă 
este constatat, că unul din membrii co
mitetului delegaților a luat parte la lu
crări în tdte filele, și a presintat opiniu
nea sa asupra fie-cărui articol din lege.

Acum, D. raportor ^ice că nu 'I s'a spus 
D-sale că amendamentele propuse de u- 
nuldin membrii comitetului delegaților ati 
să fie expuse în o lucrare care se va numi 
contra-proiect. Dar întreb pe D. rapor
tor; dre D-vostre când ați făcut proiectul 
și raportul l’ați făcut înainte de a se în
chide desbaterilesecțiunel? Nu și D-vdstre 
ați presintat amendamente? Nu și ma
ioritatea D-vdstre a că^ut de acord asupra 
unui tot de amendamente ? Și D-vdstre 
ca raportor n’ați fost însărcinat că acele 
amendamente să le expuneți într’un pro- | 
iect pe care l’ați însoțit de un raport ? 
Cât pentru aceea că l’ați citit sad nu l’ați 
citit din noti colegilor D-vdstre, acăsta 
puțin importă, ântâiti pentru că'regula- 
mentul nu obligă pe raportor se cităscă 
colegilor săi raportul, dar usul și cuviința 
obligă pe raportor se aducă lucrarea sa 
în sinul comitetului delegaților și acolo 
să se discute. Opera însă rămâne tot a 
raportorului și de aceea meritul se dă tot- 
d'a-una raportorului când raportorul și 
proiectul este bine susținut, bine redac
tat, cum este și raportul de față. Dar, 
când D-vdstre v’a fost permis ca dintr’un 

mănuchiti amenunțit de principii și amen
damente să formați ca raportor al maio- 
rităței un proiect întreg și să’i des voi tați 
printr’un raport, pentru ce să nu fie per
mis unui membru din minoritate, care și 
el ca și D-vdstre a presintat opiniunea sa 
pe articole și în urmă a rămas în mino
ritate, să facă și el ceea-ce ați făcut 
D-vdstre, se aducă un proiect de lege și 
să’i desvolte prin un raport ? Intru cât 
maioritatea pdte să facă acăstă lucrare și 
minoritarea pdte să o facă.

Acum, D-vdstre veniți și (Jiceți că nu 
vi s’a adus în comitet și de aceea nu se 
pdte citi în Cameră. •

Dar avem, D-le președinte, o lungă se
rie de asemenea cașuri, în care nici o-dată 
nu s’a urmat așa cum faceți D-vdstre a
cum. Când s’a discutat răspunsul la a
dresa Tronului, a fost o maioritate și o 
minoritate, ți s’a presintat un proiect al 
maiori țaței și un contra proiect al mino
rităței, s’a citit și desvoltat și unul și al
tul, și în acăstă cestiune când este o opi- 
niune a minorităței nu voiți nici să se ci
tăscă proiectul minorităței ? Acăsta este 
a călca tdte precedentele, este a urma 
contra regulamentului; a nu permite mi
norităței să’și exprime opiniunea sa, este 
a nu permite minorităței ceea-ce ați per
mis maiorităței, și acesta nu o puteți face; 
căci nicăiri nu se <Jice că minoritatea 
n’are dreptul să presinte un contra-pro
iect; acăsta nu este nicăiri în regulament.

Așa dar, pe basa regulamentului și a 
precedentelor, vă rog să lăsați să se ci
tăscă proiectul minorităței; și dacă nu ne 
puneați în necesitate să discutăm asupra 
acestui incident, până acum era deja citit 
acel contra-proiect.

Eâ nu mă declar din nainte partisanul 
nici unui proiect; dar pentru interesul 
luminei lăsați ca tdte ideile să se emită ; 
și apoi noi la rândul nostru se apreciem 
și să ne putem da votul în consciință și 
în cunoscință de causă.

Voci: închiderea discuțiunei.
D. vice-președinte : Nu închid dis

cuțiunea ; consult Adunarea dacă admite 
sati nu, să se cităscă raportul și contra 
proiectul minorităței.

— Adunarea încuviințăză a se citi ra
portul și contra proiectul minorităței.

D. M. N. Seuleseu: Dă citire urmă
torului raport și proiect de lege :RAPORT LA PROIECTUL DE LEGE PENTRU ÎMPROPRIETĂRIREA TERANILOR

f

Toți dmenil noștri de Stat, tdte partitele cari s’au 
succedat la putere, precum și acel cari se îndelet
nicesc cu studiul cestiunilor sociale, au constatat 
starea miserabilă în care se află la noi clasa rurală.

In numerose rânduri și la diferite epoce, atât par
titele cât și unii puternici în mod autoritar, sau 

unele individualități isolate, s’aîi cercat prin diferite 
mi^ldce să resolve dificila problemă care periodic 
vine la ordinea cailei in țera ndstră, cu tdte caracte
rele unei adeverate plăgi sociale.

Sunt unii cari raporteză totă greutatea actualei 
situațiuni la legea rurală din 1864, lege care a rupt
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ml a fost schimbat b ț fec responsabila
neapli^ Și neajunsu-

singur onvm ” s credea că simple îm-
bunmțirî îTuWagiul economic al țerei vor fi sufi- 

străinătatea că înmulțirea căilor de comunicație, 
micșorarea interesului capitalului, răspândirea ins- 
trucțiunei, etc., vor curma situația tristă în care se 
găsesce clasa rurală. o

Din acestă causă, mai toți acei cari studiau ces
tiunea propuneau soluțiuni de un ordin mai mult 
economic, vedeau stăvilirea răului în’paliative por
nind de la principii de economie rurală.

Puțini erau acei cari, cugetând serios, vedeau în 
manifestațiile exteridre ale răului simptomele ne- 
înduoiâse ale unei adânci plăgi sociale, cu caracter 
agrar.

Chiar acești din urmă însă, căutând remediul în 
teorii și paralele, forte adesea nepotrivite cu starea 
lucrurilor în țâra nostră, nu puteau presinta solu
țiuni destul de practice, până ce suferindul însuși, 
în mijlocul unor durerose comoțiuni de tristă amin
tire, a spus ce voesce.

Țăranii cer păment.
Țăranii Voesc să fie împroprietăriți.
De alt-fel, de câte ori voința lor s’a putut mani

festa în mod concret, și de câte ori bărbații animați 
de dorința vie de a vindeca rănile clasei țărănesc! 
au luat asupră-le apărarea drepturilor lor, în tot- 
d a-uria s a căutat a le veni în ajutor prin actul îm
proprietărire!.

Deja, în 1840, cei d’ântâiu patrioți cari s’au gândit 
să desființeze claca și tote servituțile feodale ce opri
mau pe țăran, sub scutul regulamentului organic 
și al diverselor așezăminte ori ponturi urbariale, aii 
propus împroprietărirea ca singura soluție echi
tabilă.

Ei voiaii să declare stăpân, pur și simplu, pe țăran, 
pe întreg pământul ce deținea, în schimbul unei 
rente anuale perpetue cu caracter emfiteotic.

La 1848, guvernul provisoriu, adunând la Bu- 
ctirescl deputați din partea țăranilor și a proprie
tarilor mări, ’i a întrunit în comisie; iar resultatul 
deliberărilor lor a fost un vast proiect de împroprie
tărire.

La 1857, comitetele țăranilor și proprietarilor 
mari din divanul ad hoc moldovenesc, dupe furtu- 

xn6se deâbateri în cari cestia țerănescă a fost exami
nată în tote detaliile sale, cu o rară înălțime de ve
deri, ad convenit că singura soluție e împroprietă
rirea.

ADUNAREI DErVTAȚIM®
t Camera legislativă din Bucurescl, dis-

divide propuneri pornite din. ^mțiativă 
cutând divers a sfârșit prm a ho-
privata asu£ f ltativ de împroprietărire pe 
moșiei"Statului și ale stabilimentelor de utilitate 

'““fine, la 1864, legea rurală a fecut prin o re- 
voluție pornită de sus aceea ce se dorea de atâta

împroprietărirea fu singura soluție la care în feț6 
din urmă aii fost siliți să recurgă, și in ultimii timpi, 
toți bărbații eminenți al țerei aceștia cari aii avut 
griie și milă de păsurile sătenului.

Ăst-fel, la 1878, în urma stăruințelor lui C. A. 
Rosetti, s’aii început a se împroprietări însurățeii; 
iar în urma mișcărilor agrare din primăvara anului 
trecut, ministrul domenielor d’atuncl propus ppn7 
siliului de miniștri un proiect de lege care, sub 
titlul de vin^are a moșielor Statului, nu este alt de 
cât o nouă împroprietărire a sătenilor. ;

Atât de mult se impune acest act social, ca cel 
mai nemerit remediu al criselor nâstre agrare, îp 
cât vedem bărbați politici, pornind de la puncturl He 
vedere diferite, ajungând la aceeași unică soluțiune : 
împroprietărirea..

Putem dar afirma că acest act pote fi considerat 
ca un principiu câștigat, admis, practicat și defini
tiv intrat în moravurile nostre sociale.

Ce proba mai evidentă de cât diversele legi a- 
supra vindere! moșielor Statului, cari moșii la înce
put se înstrăinâză mai mult în corpuri întregi, dân- 
du-se o forte mică importanță vindere! loturilor; și 
apoi legea, îmbunătățindu-se succesiv, tinde â da 
preponderență loturilor mici, până, în cele din urmă, 
ajungem la proiectul D-lui Carp, care, dupe rescd- 
lele sătenilor din primăvera trecută, face să dispară 
ultimele urme ale vindere! moșiilor în corpuri în
tregi din legislația nostră.

Vrând, nevrând, a trebuit să ajungem la împro
prietărire.

Că în intenția D-lui Carp legea ce propunea era 
o adevărată împroprietărire, iar nu un simplp act 
juridic calificat de coduri vînZare, reiese din expu
nerea de motive ce însoțesce’proiectul D-sale în mo
dul următor :

1) D. Carp începe prin a bine-cuvânta memoria 
strămoșilor noștri cari „au pus la disposiția nostră 
mirificele necesare pentru a scăpa cu ușurință de 
plaga periculosă a unui proletariat câmpin11.

2) D-sa hotăresce că domeniile se alieneză în fa- 
vorea exclusivă a sătenului.

3) D. Carp declară că stabilesce condiții de plată 
cari permit, ori-cărui săten să devie, cu vreme, pro
prietar.

4) D. Carp ne spune că hotărasce prețuri ceva 
mai jos de cât raportul matematic dintre venitul 
și fondul pământului înstrăinat.

5) D-sa pune la disposiția acelor cari ’și părăsesc 
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vetrele o sumă de bani pentru cheltueli de insta
lație.

6) In fine, D. Carp, logic cu D-sa, urmând punc
tul săfi de vedere social, voesce să creeze nouilor sale 
-colonii defensori naturali, țărani conductori, și de 
aceea prevede că se vor fixa loturi mai mari pentru 
cei meniți să ia apărarea comunei in contra primej
diilor naturale ce isvorăsc din lupta pentru viiță.

Cu un cuvânt hierarchisâză statul țărănesc ce 
crează.

Aceea ce D. Carp ’și propune să facă e dar o ade-
vărată colonisare interioră, dacă întrebuințăm ter
menul prin care Germanii desemnâză actul
ce noi numim împroprietărire.

Proiectul de lege presintat D-vâstre de 
portor al comitetului delegaților nu e alt 
proiectul primitiv al D-lul Carp, amendat

social

D. ra
de cât 
de ac-

tualul ministru al domeniilor și revăZut de comi
tetul delegaților de secții.

D. Lahovari a" fost preocupat de un lucru: să 
facă să dispară din proiect ori ce măsură care ’l ar 
facejsă semene unei legi agrare și să dea proiectu
lui, așa cum vi se presintă, fote aparințele unui 
simplu act juridic.

Majoritatea comitetului delegaților D-v6stră a fă
cut să dispară și ultimele măsuri cari păreau că dă 
un caracter agrar legei ce vi se presintă, printre 
cari avansul pentru cheltueli de primă instalație.

• De 6re-ce, prin diversele amendamente și modi
ficări ce am susținut în comitetul delegaților de 
secții, am fost mai tot-d’a-una de o părere deosebită 
de a majoritățel, m’am hotărit să formulez într’un 
tot complect vederile ce am emis asupra măsurilor 
celor mai proprii pentru a întemeia pe base solide 
mica proprietate în țâra ndstră; iar resultatul e 
contra-proiectul ce am onâre să prezint deliberațiilor 
D-v6stre.

Cel d’ântâifi lucru de care am fost preocupat e să 
dafi proiectului adevăratul săfi caracter : acela al
unei legi agrare.

AZI acestă calificațiune numai are nimic de sub
versiv: legile agrarii afi fost introduse în aparatul le
gislativ al tutulor țărilor civilisate.

Așa, de exemplu, fără a mai aminti cele ce s’afi 
petrecut în Rusia, Polonia și România între anii 
1860 și 1864, Germania și Austria, în ultimii timpi 
afi promulgat o serie de legi agrare; iar în Anglia, 
atât sub ministere liberale, cât mai ales sub minis
tere conservafore, parlamentul, mai pe fie-care an, 
vofoză câte un act agrar fie pentru Irlanda, fie pen-
tru Scoția safi Englitera.
rjDacă ar fi să mal amintesc D-v6stre un proiect 
pornit din inițiativa unul partit, condus de un emi- 
iwnt om de Stat, e destul să pomenesc numele D-lul 
Gladstone care, în 1886, a propus parlamentului 
britanic cel mal vast proiect de reformă agrară ce 
s’a presintat unei Camere : legile pentru Irlanda.

Dar fără a mal avea trebuință de exemple și a

mai stabili paralele cu străinătatea, noi toți simțim 
trebuința unei mari reforme agrare.

Cel d’ântâifi lucru care ar trebui să ne preocupe, 
luând în examinare legea vînZărilor, e faptul că 
acâstă lege, cu tâte îmbunătățirile succesive ce a 
primit, a rămas literă mârtă, de 6re-ce țăranii doreau, 
voiau, cereafi și stăruiafi cu o îndărătnică unanimi
tate în ideia lor de a fi împroprietăriți pe moșiele 
Statului.

Din fericire, suntem în posițiune de a le acorda 
astă cerere fără a viola vre-un drept ori a atinge 
vre-un interes legitim.

Vastul domen al Statului ne păte servi, pe de o 
parte, la satisfacerea cererilor de pământ ce țăranul 
formulâză; pe de altă parte, prin capitalisarea 
ratelor ce se vor incasa de la împroprietăriți, se 
păte procura o reservă de pământuri „pentru tre
buințele viitorului, pe cari un legiuitor înțelept nu 
trebue nici o-dată să le pirdă din vedere11, dupe 
cum se exprimă forte bine D. Lahovari în expune
rea sa de motive.

Condus de aceste idei, convins că numai prin o 
împroprietărire francă și leală se pot înlătura cri
zele agrarii ce periodic ne bântuesc, am căutat ca 
în legea ce presint D-văstre să pun în relief princi- 
pielecari trebue să ne călăuzâscă când întreprindem 
o reformă de atâta importanță.

Aceste principii sunt următărele :
I. împroprietărirea trebue să fie continuă. Prin 

urmare să facem să dispară din lege ori-ce termene 
fatale pentru cereri de pământ. De asemenea am în
lăturat definitiv licitația ca mijloc de adjudecațiune, 
considerând ca egale drepturile tutulor țăranilor de 
a deveni proprietari, atâta timp pe cât Statul po
sedă pământuri;

II. însurățelul, adică fiul de țăran care se căsă- 
toresce, are dreptul să cără un lot de pământ în 
condițiunile legei.

Este o veche tradițiune națională, un drept con
semnat în vechile așezăminte rurale și prevăzut în

I tote legile și regulamentele posteriâre, ca fiul țăra
nului să fie adus la posesia pământului. N’am făcut
de cât să consacru prin o anume disposiție drep
tul însurățelului de a fi împroprietărit.

III. Din sumele incasate de la țărani, Statul va 
întrebuința anual pentru cumpărare de domenii 
duoă din trei părți.

Acăstă disposiție e conformă cu vechile tradiții 
sociale ale țărei năstre, de 6re-ce țăranii aveau un 
drept de servitute pe duoă din trei părți din moșiele 
pe cari erau stabiliți.

Reforma din 1864 a făcut să înceteze față cu 
particularii acâstă servitute. Statul însă e dator să 
o menție pentru domeniele sale în favorul clasei 
țărănesc!, ale cărei interese trebue să se bucure de
o deosebită. îngrijire din partea guvernului.

lată, de ce duoă din trei părți ale prețului 
pe moșiele ce se înstrăinez trebuesc să fie

încasat 
afectate
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luate dintr’un pro- 
iect de lege special presintat de D. Carp ,coys*hu. 
de miniștri, le am introdus în contra-proiect, de âre 
ce respund admirabil scopului ce ne propunem.

IV. Inalienabilitatea este o condițiune indispen
sabilă pentru a păstra mica proprietate, mai ales 
acolo unde se constituesce din nou. Este cea mai 
importantă din garanțiile legale ce se pot acorda 
micei culturi, garanție ce tinde a se consacra, în
tr’un fel sau altul, de tâte legislațiile străini

Partisanii imobilisărei solului, în ultimii timpi, 
au reușit să câștige în favorul ideilor lor până și pe 
cei mai îndărătnici adepți ai economiei politice or
todoxe.

Acestă măsură e de alt-fel tradițională, nu este o 
disposiție nouă pentru aparatul nostru legislativ.

V. Indivisibilitatea loturilor mici este una din 
măsurile cele mai salutare ce putem introduce în 
moravurile și legislația nostră.

Este sciințificesce probat că împeticarea proprie
tăților țărănesc! e o causă de decadență pentru agri
cultură și de miserie pentru sătenii cari se încăpățî- 
nez să exploateze o fărâmă de pământ, insuficientă 
pentru traiul lor și al familiei.

In țările străine aii intervenit legi speciale cari 
să^stăvilâscă răul, și de sigur acâstă disposiție ar 
aduce mari folâse sătenilor în țâra nostră.

Ar rămâne ca o lege specială să determine meca
nismul intim al acestei măsuri și să stabilâscă ga
ranții drepte pentru comoștenitori.

Indivisibilitatea loturilor e o disposiție relativă 
mai mult la economia rurală, luată în interesul 
productivităței solului, de cât un act social, cum ar 
fi majoratul ori minoratul țărănesc, cu care nu tre- 
buesce confundată.

Sunt esențiale deosebiri între măsura preconisată 
mai anii trecuți de D. Carp și măsura ce susți
nem noi.
fin proiectul ce am onârea să presint D-vâstre să 

găsesc de altmintrelea disposiții particulare pentru 
comoștenitorii înlăturați de la proprietate, din 
causa indivisibilităței.

Acești comoștenitori nu devin simplii proletari, 
cum se întâmplă cu frații mai mici acolo unde există 
majoratul, instituție care se pote considera ca una 
dintre cele mai triste inichitățl sociale.

adUNAR® DBPVTATttOB
VI. Se stabilesce

că 100 de loturi dă nascere la o

comună nouA comitetul delegaților mal
Aveam înainte n aceea a D-lui Balș, care 

multe Pr°P£^ mute cu casa pe pământul 
la - tind.

propunere, e cu totul condamnat astaiji, mai ales 

^SpZrl^uințelor isolate pe câmpii face ori
ce administrație imposibilă și slabesce solidaritatea 
dintre consăteni.

Aceea ce germanii numesc Dorfsistem, pe lângă 
că a intrat în moravurile țârei ndstre, e mijlocul 
cel mai bun de a crea comune mari, puternice, în 
cari să putem avea o viâță locală și o administrație 
seriâsă.

VII. Impregiurul fie-cărui sat se determină o rază 
în care e fixat islazul comunal.

De și islazul (la vaine pature) este condamnat de 
economia rurală, ’l vedem însă înființă în țări mult 
mai înaintate ca a nâstră, cu populațiuni înduoite 
și întreite. Mai mult de jumătate din cele cinci mi
liâne de hectare aprâpe ce posed în Francia comu
nele sunt consacrate islazului comunal.

La noi înființarea unui asemenea islaz ar fi o 
măsură dintre cele mai bine-facătâre, mai ales când 
seim că una dintre căușele pentru cari relațiile 
dintre săteni și proprietarii mari sunt atât de ane- 
voiâse, și pe alocurea atât de nedrepte, e lipsa unui 
islaz comunal.

VIII. Pentru toți acei cari se împroprietăresc, se 
prevede un avans în natură de animale și obiecte 
trebuinciâse agrculture), precum și un ajutor de 
200 lei pentru clădiri.

Acâstă măsură e absolut indispensabilă ca să 
putem reuși să facem o lucrare seriâsă și durabilă.

Țăranul, lăsat fără mi^lâce față cu greutățile na
turale ale unui început de întreprindere, perde în
crederea în forțele sale, sati se dă pe mânile celui 
ce voesce să’i exploateze, avansându’i capitalul nece
sar pentru prima instalare.

Acest lucru s’a observat în tâte țările cari s’au 
dedat la colonisare interiâră.

Dispariția acestei disposițiuni din legea ce vi s’a 
presintat e nu se pâte mai regretabilă, și am căutat 
șă o restabilesc în contra-proiect, mai ales că, îna
inte chiar de a veni proiectul D-lui Carp, acest 
avans fusese cerut de mai toți publiciști cari s’aiî 
ocupat cu cestiunile relative la o reformă agrară în 
țera nâstră.

IX. In favârea nuoilor comune, stabilite în vir
tutea acestei legi, se înființâză monopolul cârciu
milor.

Am găsit că e cel mai practic mijloc de a pune 
la disposiția comunei nou create un venit cu care 
să pâtă face față la nevoile de tot felul cu cari va 
avea să lupte, mai ales la începutul întemeierei.
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X. Loturile sunt numai de un fel și în mărime 

de 7 hectare.
Dacă stabileam mal multe feluri de loturi, am fi 

creat un chaos inextricabil de categorii și clase, 
care ar fi făcut aprâpe imposibilă aplicarea legei.

Pe de altă parte, proprietatea mijlocie nu se pdte I 
crea pe basa unor lotizări de 10 până la 25 hec- 

în țera ndstră; ar fi trebuit să ’l consacram lo
turi de câte 50 și 100 hectare, lucru ce ar fi împu
ținat reservă șatenului muncitor cu brațele sale, 
care trebuia mai ales să ne preocupe.

Numărul de 7 hectare, de și prea mic, ni s’a pă
rut însă îndestulător pentru nevoile țăranului.

XI. Se lasă majorităței locuitorilor facultatea de 
a cere inginerului parcelator ca să împartă întrăgă 
proprietate ce li se dă în duoă saii trei mari divi- 
siunl.

Acestă măsură ar introduce în obiceiurile săteni
lor noștri cultura alternă sau rotațiunea trienală, 
atât de folositdre agriculturei, în stadiul în care se 
află astăzi în țera năstră.

XII. Un articol special prevede caducitatea con
tractelor de arendare pentru moșiele ce se vînd.

Acăstă mesură ar face pe ministerul domenielor 
să fie atent la rearendarea unora din moșii, de ore- 
ce actul împroprietărire! n’ar fi jicnit de o cam dată, 
cea mal mare parte din moșii avănd clause cari 
prevăd resiliarea contractului în cas de vînZare.

XIII. Scutire de plata ratelor, precum și de im
posite către Stat și județ în cel d’ântăiu duoi ani.

Acăstă disposiție cred că nu are trebuință să mai 
fie motivată.

Sătăniil are să lupte în primul an cu tote greu
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tățile pământului; el va avea să facă curături, să u- 
suce mlaștini, să amenagieze pentru muncă solul prin 
săpături și îngrădiri; va trebui să planteze și să ri
dice stăvilare ; să adăugăm apoi intemperiile, seceta 
și alte cataclisme cărora agricultura e atât de des 
supusă, pentru a ne da socotelă de starea precară în 
care se pote găsi la începutul intrărei sale in stă
pânirea pământului ce va trebui să fecundeze prin 
muncă și stăruință.

Și în fine alXIV-lea punct ce sestabilesce, e insti
tuția unui comitet rural central și a unor comitete 
rurale județiane, cu atribuțiuni bine precisate, cari 
vor înlesni opera guvernului și vor asigura în mod 
permanent continuitatea împroprietărire!.

Ideea de a înființa nisce comitete speciale se gă
sesce deja pusă în mod vag în una din legile ante- 
riore asupra vindere! bunurilor Statului.

In același timp am scos din proiectul de lege tot 
ce nu ne pote interesa direct, atunci când formulăm 
o lege agrară, o lege de împroprietărire : disposițiile 
relativ# la rescumperarea embaticurilor și la vin- 
(jarea proprietăților clasate bunuri mici, cari vor 
trebui să facă obiectul unor leg! speciale.

Acestea sunt, D-lor deputați, punctele asupra că
rora am crezut de cuviință să insist în contra-pro- 
iectul ce am ondrea să ve presint și găsesc de cu
viință că nu pot termina mai bine acestă expunere 
de cât cu aceleași cuvinte cu cari D. Lahovari sfâr- 
șesce pe a sa : „să ne felicităm cu toți! de dărnicia 
preve^etore a străbunilor noștri, a căror piose lega
turi aii constituit întinsul domeniu al Statului, care 
ne permite astăzi a resolva o cestiune grea, fără a 
lovi nici un interes legitim și a atinqe nici un dreptu.

M. N. SEULESCU.

PROIECT DE LEGE
PENTRUîmproprietărirea sătenildi* pe moșiile Statului, pentru schimbul unor bunuri cu acele aparținând așezămintelor de utilitate publică și cumperare de domeniu

TITLUL I
Despre împroprietărirea sătenilor pe moșiile

SECȚIUNEA I
Despre moșiile ce se pot înstrăina

Art. 1. Guvernul este autorisat a împroprietări 
sătenii in condițiunile legei de față pe tdte moșiile
Statului. . .

Art. 2. Sătenii se împroprietăresc pe toate moși
ile Statului împărțite in loturi de câte 7 hectare.

împroprietărirea este continua pe cât tunp vor 
fi locuitori cari n’au pământ și pe cât timp Statul 
va stăpâni moșii.

Se împroprietăresc toți țăranii cari nu au pă
mânturi sau car! au mai puțin de 7 hectare.

împroprietărirea, fiind continuă, nu se pune nici 
un termen pentru declarațiile de cereri de pământ.

! Ori-ce țăran, care se căsătoresce, are dreptul să 
câră un lot de 7 hectare.

Pământurile înstrăinate sunt scutite de taxele
I de timbru și de înregistrare.
I Moșiile cari aii o întindere de pădure mai mare 

de 50 hectare nu se pot înstrăina de cât reservân- 
du-se pe sema Statului pădurea cu un perimetru

I și cu servitutea de drum necesară pentru conserva
rea și exploatarea ei.

Perimetrul și drumurile necesare se vor deter
mina înainte de înstrăinarea moșiei.
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Art. 3, Toți săteni!, cari se vor împroprietări, fie 
pe moșii străine, fie pe acelea unde locuesc în mo
mentul împroprietărire!, vor avea drept la câte duo! 
boi, o vacă, un plug, instrumentele indispensabile 
agriculturei, dacă nu aii, precum și la 200 lei 
pentru clădirea casei, dacă se află în stare misera- 
bilă sau n’are de loc.

Art. 4. Nu se pot înstrăina :
1) Părțile de moși! pe cari se află mine saii 

miniere de sare, cărbuni de pământ, fer, aramă, 
mercur, păcură, petrol și ori-ce alte minerale de 
dre-care însemnătate, cari se pot exploata de Stat.

In ce privesce apele minerale se reserva numai 
acea parte din moșie necesară pentru exploatarea 
apelor.

Restul se pdte înstrăina.
2) Terenul necesar pentru păstrarea și îngri

jirea monumentelor publice pe unde ele s’ar afla.
Recundscerea utilisărei apelor și a exploatărei 

de mine se va face de către ministerul domenielor 
prin dmeni experți.

Ea va trebui să precddă înstrăinarea imobilu
lui și să obțină aprobarea comitetului rural central.

O dată înstrăinarea efectuată, drepturile săte
nilor rămân definitive.

SECȚIUNEA II

Despre modul împroprietărirea

Art. 5. Ministerul agriculturei,'comerciulul, 
industriei și domenielor va determina, pe cât va fi 
cu putință, de o-dată, în urma avisului comitetului 
rural central, pe basa tablourilor, formate de co
mitetele districtuale dupe cererile locuitorilor, mo
șiile asupra căror se vor face studii pentru a fi în
străinate conform legei acesteia. Ministerul va exa
mina planurile, hotărniciile și documentele acestor 
moșii în ce privesce întinderea și vecinătățile și va 
culege prin agenții săi tdte informațiunile necesare 
despre starea și condițiunile economice ale moșiei 
destinată a se vinde.

Art. 6. Dupe terminarea acestor studii, se va mă
sura și parcela moșia pe plan de inginerii Statului 
sau angagiați cu contract.

Dacă majoritatea sătenilor va cere, acest plan 
va împărți totala suprafață destinată a se înstrăina 
în duoă saii trei divisiuni pe cât se pdte egale, ex- 
ceptându-se vatra satului, ast-fel ca fie care din 
aceste divisiuni să aibă liberă trecere la vatra sa
tului. Fie care divisiune va fi afectată anual la o 
cultură specială; iar parcelele fie-căruia vor fi in
dividual determinate.

Instrucțiuni speciale se vor da comunelor ru
rale, cari se vor supune acestei operațiuni, în cari 
se va arăta și se va asigura sistemul de rotațiune 
al culturel.

Inginerii însărcinați cu parcelarea vor con
stata, măsura și ridica în plan, pe lângă loturi, tdte 

viile, livezile, morile, pivele, Cum și ori-ce Alte bu
nuri supuse către Stat la plata de embatic (bezmân), 
otașniță, decimă sati altele, pentru a înlesni rescuih- 
părarea lor de către cel ce le posedă în coiiforinitâte 
cu legile în ființă.

Dacă tdtă moșia se va înstrăina în loturi, iazurile 
și heleștaele se vor vinde comunelor cu prețul ce se 
va fixa dupe o prealabilă expertisă, având locuitorii 
dreptul de a usa în comun de tdte veniturile și o- 
bligațiunea de a contribui la întreținerea lor.

Art. 7. Când numărul loturilor formate va fi mai 
mare de 100, inginerul parcela tor va determina pe 
plan și locul unde trebue a se înființa vatra noului 
sat, în perimetrul căreia va arăta și fixa unde să se 
clădescă :

1 Locul primăriei;
2 „ strejei;
3 „ scdlei;
4 . „ bisericei;
5 Se va determina direcția, întinderea și lărgimea 

stradelor.
In afară de vatra satului se va determina:
1. Posiția și întinderea cimitirului;
2. Posițiunea, întinderea și lărgimea drumurilor 

vicinale;
3. Posițiunea și întinderea a câte 10 hectare, ce 

se vor da bisericei și scdlei pentru înființarea și a- 
coperirea cheltuelilor de întreținere;

4. Posițiunea și întinderea islazului comunal, care 
va fi de de hectar de fie-care lot.

Comunele înființate, conform presentei legi, vor 
constitui cârciumile în monopol comunal.

Un regulament special va determina modul con
struire! și aplicăre! acestui monopol.

Statul se va bucura de un privilegiu asupra pro
dusului acestui monopol, întru cât privesce plata ra
telor ce comuna va datori pentru locurile înstrăi
nate direct către comună.

Art. 8. întinderea unu! lot va fi de cel mtrlt 7 
hectare, și nimeni nu va putea obține de cât Un lot.

Art. 9. Prețul loturilor de 7 hectare se va stabili 
conform unei tabele speciale, ce va forma ministe
rul în urma avisului comitetului rural central.

Art. 10. Planul moșielor împărțite în loturi, a- 
celea ale locuințelor și terenurilor comunale, îm
preună cu un tablou de numărul loturilor, se va 
depune la primărie și se va pune în vedere locui
torilor de către un delegat al ministerului domeni
elor. Acest delegat va lua declarația scrisă, legalisată 
de primărie, din partea fie-cărui locuitor pentru Io
tul anume indicat pe plan ce voesce să obțină și a 
se supune la tdte disposițiunile prevăzute de lege.

Aceste declarațiuni se vor face cel mult în o lună 
de (jile de la data încunosciințărel ce primarul va fi 
obligat, sub pedepsă de amendă și chiar închisdre 
când se va constata că a lucrat cu rea credință, să 
facă individual fie-cărui locuitor de depUnCrda pla
nului parcelărel.
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Dacă peste o lună unii din locuitori nu ’și vor 

face declarația, atunci se va procede la punerea în 
stăpânire a celor-alți săteni, rămânând ca cei întăr
eați să ’și capete loturi pe alte locuri sau moșii dis
ponibile. împroprietărirea se va face în următdrea 
ordine:

a) Sătenii, capi de familie, de pe moșia ce se în- 
străinăză, cari n’aîî pământ;

b) Sătenii, capi de familie, de pe moșiele vecine, 
cari n’aîî pământ;

c) Capii de famile cari au mai puțin de 7 hectare;
d) Sătenii, capi de familie, cari din causa indivi

sibilităței loturilor vor rămâne fără pământ.
Loturile nu se vor înstrăina de cât in ordinea 

numerică a planului și a tabloului.
Art. 11. Dupe trecerea termenului de o lună, de

legatul ministerului și primarul comunei, întruniți 
în comisiune, vor constata prin proces-verbal că 
tdte’formalitățile cerute de articolul precedent au 
fost îndeplinite și vor declara înstrăinate loturile 
cerute.

Se va încheia apoi un proces-verbal în trei exem
plare constatând îndeplinirea tutulor acestor ope
rațiuni ; un exemplar din acest proces-verbal se va 
lăsa în păstrarea primăriei comunei; iar cele-alte 
duoă însoțite de duoă planuri de parcelare, duoă 
tablouri de numărul loturilor numele sătenilor, 
ce le au obținut, împreună cu declarațiunile aces
tora, se vor înainta ministerului.

Art. 12. Ministerul va confirma înstrăinarea, va 
libera titlul provisoriu pe numele fie-cărui săten și 
’l va pune în posesiune, aplicând pe fața pământului 
loturile coprinse în plan.

SECȚIUNEA III
Despre modul și condițiunile plăței

Art. 13. Prețul loturilor de șâpte hectare se va 
plăti în anuități, cari se vor calcula pe basa unei 
dobândi de 5 la sută, plus 1 leu la sută amortis
ment dupe tabelă.

Acăstă anuitate va coprinde pe lângă preț și a
vansurile în natură și numerar făcute de Stat.

Comunele vor plăti prețul iazurilor, heleștaelor 
și loturilor ce vor cumpăra în anuități socotite pe 
basa det 4[la^sută dobândă și unu la sută amortis
ment.

Art. 14. -Plata primei anuități va începe la 1 A
prilie, care jva urma duoi ani dupe data aprobărei 
înstrăinăreij; cele-alte se vor plăti treptat până la 
împlinirea termenului de amortisare în rate trimes
triale.

Art. 15.. Sătenii cari se vor stabili în comunele 
noui formate în virtutea acestei legi vor fi scutiți în 
timp de duoi ani de ori-ce dări sau imposite către 
județ și Stat.

Aii. 16. Sătenii au facultatea de a plăti cu anti- 
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cipațiune tdte ratele viitdre; în acest cas ei nu vor fi 
ținuți să plâtăscă de cât capitalul coprins în fie-care 
rată.

SECȚIUNEA IV
Disposițiuni generale

Art. 17. Contractele pe cari Statul le are cu par
ticularii, relativ la moșiile sale, devin caduce cel 
mult un an dupe cele d’ântâiu lucrări de parcelare.

Art 18. Loturile vîndute în condițiile legei de 
față sunt inalienabili.

lazurile și heleștaele cumpărate de comună nu se 
vor putea înstrăina nici o-dată.

Când proprietarul unui lot măre fără moștenitor 
și fără testament, înainte de a fi devenit proprietar 
definitiv prin plata tutulor anuităților, comuna va 
lua în stăpânire lotuljjui și va răspunde ratele 
către Stat.

Art. 19. Loturile înstrăinate în condițiunile le
gei de față sunt indivisibili. Comoștenitorii majort 
nu pot rămâne în indivisiune pe aceste loturi.

O lege specială va interveni pentru a determina 
succesiunea sătenilor împroprietăriți în puterea aces
tei legi.

Art. 20. Fie-care sătean în parte cât și comunele 
vor obține titluri provisorii de proprietate îndată ce 
se va fi confirmat înstrăinarea; iar dupe plata tu
tulor ratelor se vor libera titluri definitive de pro
prietate în schimbul celor provisorii, cari se vor 
înapoia.

Asemenea se vor încredința primarilor dupe a
nume listă, în sub luare de chitanță, planurile, ho
tărniciile, actele și documentele relative la moșii 
înstrăinate, în cas numai când întrăga moșie se va 
fi^înstrăinat.

Nu se vor da de cât copii legalisate de pe docu
mentele istorici și actele cari ar interesa alte pro
prietăți ale Statului.

SECȚIUNEA V
Disposițiuni penale

Art. 21 Funcționarii sau agenții, cari nu vor înde
plini disposițiunile acestei legi, se vor pedepsi cu 
amendă de la 500 până la 3.000 de lei, dupe gra
vitatea 'cașului, fără prejudiciul daunelor-interese 

. causate Statului sau particularilor prin faptul lor.
Art. 22. Ori-cine ’și va împrumuta numele spre 

a cumpăra loturi pentru persăne, ce nu au drept 
dupe lege, sau se va cerca să obțină mai multe lo
turi, se va pedepsi cu închisăre de la 3 luni la un 
an și cu amendă de la 1.000 la 5.000 de lei, dupe 
gravitatea cașului.

Asemenea ori-cine fără drept ar cumpăra pământ 
în condițiile legei de față va fi supus aceleeași pe
depse.

înstrăinarea va fi nulă. Acțiunea pentru anula
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rea el se va intenta de Stat, de particulari, cât și de 
procuror din oficiu.

G. -

• TITLUL II
Desprefschimbul unor bunuri cu acele apar
ținând așezămintelor de utilitate publică și 

cumpărare de domenii

SECȚIA I
Despre schimbul bunurilor

Art. 23. In ținuturile unde moșiele Statului nu 
sunt suficiente pentru a satisface cererile de loturi 
și în acelea unde situația geografică a moșielor ar 
provoca prin înstrăinarea lor o deplasare anormală a 
populațiunel, se autorisă ministerul domenielor, efo
ria spitalelor din Bucuresci, epitropia S-tu Spiridon 
din Iași, epitropiele bisericelor din Craiova, precum 
și ori-ce așezământ, proprietar de moșii, să schinîbe 
moșii de ale Statului cu acele aparținând acestor a
șeZăminte, întru cât statutele constitutive ale aces
tor instituții permit schimbul.

Art. 24. Autorisarea ce se dă Statului prin pre- 
senta lege nu se întinde și asupra pădurilor, când 
suprafața lor trece peste 50 hectare.

Art. 25. Pentru fie-care moșie ce se schimbă, co
mitetul rural al districtului va cerceta dacă titlurile, 
sunt valabile și incontestabile.

Moșiele asupra cărora există un proces pendinte, 
relativ la titluri de proprietate sau la hotare, nu se 
vor putea schimba.

Proprietățile schimbate vor fi libere de ori-ce sar
cine ipotecare, privilegii etc.

Art. 26. Când în urma schimbului va resulta o 
deosebire de valdre, acestea vor fi scutite de taxele 
de timbru și de înregistrare.

Deosebirea de valdre nu va putea întrece propor- 
țiunea prevăzută în codul civil pentru schimbul 
imobilelor dotali. (Art. 1.254 din codul civil).

SECȚIA II
Despre cumpărarea de domenii

Art. 27. Duoă treimi din sumele ce vor resulta 
din plata ratelor vor fi anume afectate la cumpă
rare, pe fie-care an, de domenii mai mari de 500 
hectare, Me preferință din cele scdse în vînZare de 
creditul funciar.

Se înțelege că acăstă disposiție nu privesce de cât 
capitalul, iar nu și dobânzile prevăzute în tabloul 
de anuități.

Art. 28. Statul mai este autorisat a cumpăra mo
șii .sau părți de moșii de la particulari în condițiu
nile următdre: t

Art. 29. In nici un cas Statul nu va oferi pentru 
moșii particulare un preț mai mare de cât cel sta- 

biliCprin tabela specială, formată de minister pen
tru loturile de 7 hectare. (Art. 9 al acestei legi).

Art. 30. îndată ce un proprietar ar primi aceste 
condițiuni, comitetul rural districtual va face să con
state numărul de loturi ce moșia coprinde; iar Sta
tul va remite visătorului obligațiuni de Stat 5 la 
sută, plus unu la sută amortisare al pari.

Art. 31. Aceste obligațiuni vor fi garantate de 
Stat, care este acoperit prin anuitățile plătite de 
săteni.

Art. 32. Creditele funciare sunt autorisate a pri
mi al pari în plata scrisurilor lor obligațiunile pre
văzute în articolii precedenți.

Despre comitetul rural central și comitetele 
rurale districtuale

SECȚIA I
Despre comitetul rural central

Art. 33. Comitetul rural central pentru înstrăi
narea moșielor la săteni este constituit precum ur- 
mâză :

a) Ministerul agriculturel, comerciului, industriei 
și domenielor;

b) Un membru al Camerei deputaților, ales de 
Adunare;

c) Un membru al Senatului, ales de Senat;
d) Un membru al curței de casațiune, ales de 

curte;
c) Un membru al curței de compturi, ales de 

curte.
Art. 34. Acest comitet nu va putea lucra de cât 

fiind presenți trei membri; ministerul va presida și 
în lipsă cel mai bătrân din membri presenți.

Art. 35. Atribuțiunile comitetului central rural 
sunt:

1. Constatarea moșielor hotărîte a se pune în 
vînZare;

2. Verificarea și controlarea tabelelor făcută de 
comitetele rurale districtuale;

3. Primirea și regularea tutulor contestațiunilor 
ivite asupra moșielor menite a fi parcelate;

4. Verificarea operațiilor săvârșite cu parcelarea, 
avansul făcut locuitorilor și înființarea nouilor co
mune ;

5. Liberarea în numele Statului a actelor de pro
prietate ;

6. Deslegarea și regularea cașurilor neprevăzute, 
întru cât acest cas nu interpretăză legea;

7. Corespondența cu comitetele rurale districtu
ale, precum și cu tdte autoritățile administrative și 
judiciare, relativă la aplicația și executarea acestei 
legei; '

8. Comptabilitatea și controlarea tutulor scrip- 
telor provenite din diferitele operațiuni, săvârșite cu 
înstrăinarea moșielor;

9. Cumpărarea de domenii, conform art. 30 din 
acâstă lege; .
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10. Schimbuhde njpșiî, conform articolelor re
lative la acest act, și cumpărările de la particulari 
în condicile legei ;

11. Dreptul de a. propune guvernului îmbună- 
tățiril^ necesare în tot serviciul dependințe de co- 
mițet;

12. Facerea unui raport anual, ce se va citi în 
cea d’ântăiu ședința ordinară a Camerei, asupra 
tuti^or operațiilor săvârșite și în curs de a se în
deplini.

Art. 36. Comitetul central are sub imediatele 
sate ordipe o cancelarie specială.

Personalul și atribuțiunile sale se vor determina 
prin o decisiune a comitetului.

SECȚIA II

Despre comitetul rural districtual

Art. 37. Se institue în fie-care district, sub ime
diate ordine ale comitetului central rural un comi
tet rural districtual, compus din :

a) Prefectul districtului;
lo) Primul-președinte al tribunalului;
c) Președintele consiliului județăn;
d) Deputatul ori deputății colegiului III;
e) Advocatul Statului;
f) Inginerul județului;
g) Casierul general.
Comitetul rural districtual nu pote lucra de cât 

fiind fața cel puțin cinci membri.
Art. 38. Atribuțiile acestui comitet sunt :
a) Primirea petițiilor pentru cereri de pământ și 

dresarea tabelelor de cei în drept a obține loturi ;
b) Constatarea și inventoriarea moșiilor din ju

deț, cari se pot vinde în loturi ;
c) Priveghiarea operațiilor lotizărei și înființărei 

de noui comune; '
d) Procurarea de vite, instrumente și obiecte de 

prima instalație pentru țărani, conform legei;
e) Cercetarea cererilor și tutulor contestațiilor 

și supunerea lor spre deslegare comitetului rural 
central;

f) Executarea lucrărilor cu cari va fi însărcinat 
de comitetul central.

Disposițiunl adiționale

Art. 39. Cheltuelile făcute pentru mesurătârea, 
împărțirea și înstrăinarea pământului se va plăti de 
fie-care șaten, considerându-se câte duoi lei de 
hectar.

•Acestă plată o vor achita în curs de dubi ani, 
câte un leii de hectar pe fie-care an. Ea se va per
cepe o-dată cu plata anuală a pământului.

Pentru îndeplinirea cheltuelilor lucrărilor de de
limitări, constatări etc., ministerul domenielor vâ 
lua sumele trebuinciâse de la casa de depuneri, că
rei le va restitui din sumele încasate.

Art. 40. Tote legile și regulamentele pentru în
străinarea bunurilor Statului, afară de diSposîțiile 
relative la rescumpărarea de embaticuri și vînZare 
de proprietăți clasate bunuri mici, sunt și rămân 
abrogațp.

Art. 41. Un regulament special vâ determină 
modul de aplicare al disposițiunilor legei de față.

D. vice-președinte : Discuțiunea ge
nerală este deschisă.

D. Eugeniu lonescu are cuvântul.Di Eugeniu lonescu: D-lor depu
tați, Întâmplarea face ca proiectul pentru 
vânzarea moșiilor Statului să vină in dis
cuțiune tocmai în ^iua când sesiunea 
ndstră ordinară expiră. *

IerL onor, președinte al consiliului ne 
citea mesagiu! Majestăței S^e pentru pre- 
lungțre,.și era 9 frasă— o blândă ironie 
la adresa ndstră — care suna ast-fel: mai 
sunt încă proiecte de legi de discutat. — 
Adevărat este, și adevărul nu trebue să 
ne supere, că n'am discutat > încă nici un 
proiect din câte am promis alegătorilor 
noșțp,^ând ne-am presintat, în Octom- 
bre trecut, înaintea lor. Țăra are să ne 
întrebe în ce am cheltuit energia ndstră ?

Ea nu cundsce de cât cele ce se petrec 
în «ședințele publice și ignorăză tdte agi
tațiunile ndstre din culise. Ea are să se 
întrebe la ce lucruri importante represin- 
tațiunea națională a petrecut timpul săfi 
în aceste trei luni. E însă D-lor un chip 
de a ne împăca și cu țăra care aștăptă și 
care reprobăjă lentoarea ndstră, acela 
este de a aborda ppăptă: discuțiune într’un 
sentiment de dragoste pentru aceia la a 

căror îndreptare trebue să lucrăm și să 
facem ca din proiectul de lege ce ni se 
presintă de D* raportor, proiect incolor, 
nesuficient, să facem să iasă o lege care 
să aducă îmbunătățiri reale țăranilor și 
să facă în țăra acăsta o operă de justiție 
socială. (Aplause).

D-lor deputați, cestiunea loăuitorilot 
de>la țără, a agricultorilor, e de cea mal 
țnare. însemnătate; nu am să 'mi plătesc 
eti. luxul cu totul academic ca să iati is
toria cestiune! țăranilor din ndptea tim
purilor până a^î; cred însă că e absolut 
necesar pentru a ne putea da sămă de 
spiritul legei de la 1864, pe careuri ve
nim să o complectăm ; este absolut ne
cesar, fie, să vedem in trăsuri generale 
cari erati relațiunile locuitorilor cu pro
prietarii înainte de acea lege memorabilă, 
și de care nu pot vorbi fără emoțiune, 
mai cu sămă că am înaintea mea pe omul 
de Stat care a asumat responsabilitatea 
ei, și care are să pdrte în istoria ndstră 
fala de a fi pus celântăiti mâna la acăstă 
operă.

D-lor, este afară de ori-ce înduoială că • 
i locuitorii de la țără, sătenii, aveati un 
I drept de proprietate asupra moșiilor, a
I supra pământurilor pe cari le cultivati 

drept de proprietate care nu era coinplect 
și care era rescumpărat prin filele de 
muncă pe cari aoei locuitori lefăceati în 
profitul proprietarilor de moșii.

pilele acestea de muncă ati fost la în
ceput, se pare, ne regulamentate. Găsim 
într’o vreme că ele erati de 24 și cum o 
legiuire practică nu era; aturici țăranul 
nu avea nici un mijloc de a face ca dreptul 
lui să fie respectat față cu proprietarii de 
pe vremuri, și vedem necontenite plângeri 
pentru aceste ^ile de clacă. Plângerile 
țăranilor repetate în cursul anilor ati un 
resultat practic la 1766 când prințul Gr. 
Ghika prin un rescript fixăză numeral 
filelor la 12.

Se pare că proprietarii de moȘiiati fost 
nemulțumiți de acăstă limitare a filelor 
de corvadă și 10 ani dupe acăsta; dupe 
însuși cererea boerilor, s'a mai adaogat 
2 ile pentru reparațiunl, căraturi etc. In 
schimbul acestor 14 file țăranii pe acele 
vremuri aveati dreptul de a cultiva atât 
pământ cât le era trebuitor pentru între
ținerea familiilor lor. Mai mult încă : 
când pământul unei moșii na era de a
juns de a hrăni pe toți locuitorii de pe 
ea, ei aveati dreptul să caute acel pământ 
pe moșiile vecine. Nu voiti cita de cât
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rescriptul de Ia 1794 al prințului Suțu, care autorisă pe ispravnic dea se duce pe moșia de alături și de a instala acolo pe țărani. Așa a fost In curs de ani; țăranii aveați drept la pămănt la o cantitate nelimitata pe acea vreme și In schimbul pământului luat pentru hrană el dedea proprietarului 14 Zile de muncă. La 1805 un urbarifi al prințului Moruzi mărginesce pentru ântâia dată dreptul țăranilor la pămănt la o cantitate determinată. In același timp claca care se datora proprietarului a fost succesiv adăogită, așa că la urmă cele 19 Z^e se prefăcură in 40. Iacă In ce stare a găsit pe țăranii noștri Kisseleff când la 1829 a luat In mână administrațiunea Moldovei și a Munteniei.Kisseleff, Domnii mei, era un spirit viâ, erg un liberal, încâlcit la focul ideilor francese cele mai înaintate. El a fost mișcat de sdrta mi ser abilă în care a găsit sătenii noștri. In raporturile lui, și mai cu sămă în scrisdrea adresată ministrului Rusiei la Constantinopole, în 20 Decembre 1832, el se plânge merefi de luptele ce le are cu boerii, din causa reformelor prote- guitdre țăranilor. Nici regulamentul organic, nici așezământul de la 1851 nu a adus nici o reală Îmbunătățire.Deja prin urbariul Iui 0. Mavrocordat și prin acel al lui loniță Sturdza din 1828 se fixase cantitatea de lucru pentru fie-care ^i, sub cuvânt că nu puteafi să supraveghieze în fie-care moment pe țăran în munca lui, în loc de a’I Z^e : Vin și lucrăză 14 Zile pe moșie, 'I-afi Zis: Vin de lucrăză atâtea prăjini de arătură, atâtea de seceră, atâtea de cdsă, etc. Acestă transformare a muncei a fost așa de ne- drăptă, așa de îngreunătore pentru țărani, în cât vedem că țăranii, cari aveafi 4 boi, datorafi până la 80 Zile muncă. Vă puteți închipui, în condițiunile acestea, când timpul cel mai bun al anului era consacrat lucrului moșiei proprietarului, care putea să fie, care era sdrta săteanului ? încă de la 1848 vedem o preocupare de a înbunătăți sdrta țăranilor; în faimos» Constituțiune de atunci vedem în un. arcticei expres pus principiul emancipărel sătenilor și a împroprietărire! lor cu despăgubire. Sub guvernul provisorifi s’a ținut în BucurescI o adunare de proprietari și țărani pentru a discuta chipul practic de a resolva acăstă cestiune; dar n’a luat și nici că putea lua o reso- luțiune; și divanul ad-hoc a găsit a- cdstă cestiune intactă; în divanul ad-hoc afi fost discuțiunile cele mal însemnate, cari afi avut loc veri-t-dată în acăstă țeră asupra cești unei țăranilor și vom avea de sigur astăZi rara fericire de a auZi în xniZlocul nostru câte-va din acele glasuri, cari, acum 30 de ani, s’afi ridicat în favdrea nenorociților țărani.D-lor, Ia divanul ad-hoc erafi repre- sentațl țăranii, boerimea miZlocie și bo- erimea cea mare. Fie-care din aceste clase 'și-afi adus acolo plângerile lor.

Divanul ad-hoc n’a putut să ia nici o resolnțiune practică; a discutat cestiunea, a adus o însemnată lumină asupra el, dar n’a luat nici o decisiune.La 2 Maifi 1864 vine lovitura de Stat și atunci principele Guza, prin un decret dat în puterea Statului, răscumpăra claca. Ge era, D lor, acăstă răscumpărare a clă- cel ? Decretul principelui Guza recutios- cea posesiunea țăranilor asupra pământurilor pe cari le lucrafi și a intervenit numai pentru a răscumpăra Z*lele de clacă pe cari țăranii erafi obligați să le dea proprietarilor.D-lor, a fost o idee greșită de a se Zice că legea de la 1864 a intervenit numai în favdrea țăranilor; ea a intervenit și în favdrea proprietarilor.
D. M. KogAlnîceanu: Mal mult pdte.
D. Eug. lonescu: Proprietarii aveafi asupra pământurilor loroșerbire, aceea de a da țăranilor pământ până la duoă treimi pe moșiile lor. Prin legea de la 1864 proprietarii afi fost liberați de acestă servitute și li s’a recunoscut atunci pentru ântâia dră proprietatea individuală. Țăranii deveniți și ei la rândul lor proprietari, cu tdte că mal pe urmă am ptfs în Constituție un articol, care 1# ridică unul din drepturile proprietarului, acela de a putea înstrăina; dâr afi devenit proprietari, și Statuia intervenit pentru a plăti a treia parte din prețul răscumpără r ei.D-lor, n’am nevoe cred să mai fac elogiul lege! de la 1864. Ce ași puteâ să Zic alta mai bine de cât că astăZi, dupe 24 de ani, ceea-ce facem noi nu e o lege nouă; nu facem de cât să aplicăm art. 5 și 6 din legea de la 1864.D-lor,fără înduoială că prin legea de la 1864 drepturile țăranilor afifost sacrificate și iată cum: Ab antiquo țăranii aveafi un drept ilimitat de muncă pe moșiile proprietarilor. Prin legea de la 1864 câtimea de pământ a fost atribuită dupe așeZămin- teleîn vigdre atunci, și cari,dupe cum am văZut, limitase vechile drepturi ale clăca- șilor. De asemenea, prin legea de la 1864, s’a dat pământ numai clăcașilor capi de familie, iar celor-alțl țărani, adică celor cari nu făcuseră clacă, celor cari la epoca promulgărei legei nu regulase încă drep* turile lor, așa numițil însurățel și In sfârșit acelora ce dirl duoă treimi ale moșiei nu li se putuse împlini întinderea locurilor la cari aveafi drept, acelora li s’afi recunoscat dreptul de a fi împroprietăriți pe moșiile Statului. S’afi sacrificat dreptul țăranilor în favdrea proprietarilor mari, dar s’a dat o compensare țăranilor, Zicânduli-se că Statul asumdză asupra-și obligațiunea de a ’I împroprietări pe moșiile sale în puterea art. 5 și 6 din acea lege. ’De atunci afi trecut 24 ani, și cu tdte că s'a făcut împroprietărirea de la 1878 a însurățeilor, putem Zice că legea de la 1864 nu s’a aplicat în tdtă întinderea el.

AstăZi suntem chemați să o facem. Și nu e nimic mal natural de cât să vedem cu acăstă ocasiune teoriile cele mai înaintate Zicându-și ele cuvântul lor și ați văZut, din raportul presentat în numele minorităței delegaților, reeșind ideea acăsta de un drept la împroprietărire.Fără înduoială țăranilor li s’a dat facultatea de a cumpăra loturi pe moșiile Statului ca compensațiune « drepturilor lor știrbite prin legea de la 1864. Atât și nimic mai mult. .Așa fiind lucrul, D-lor, să vedem dacă legile, cari, de la 1864 încdceafi intervenit pentru a aplica art. 5 și 6 al legei rurale, afi atins scopul lor. Tdte aceste legi, și ele nu sunt mai puțin ddr 6, n’afi fost legi, cari să aibă de soop absolut împroprietărirea țăranului; afi foști cum s’a Z^ fdrte bine, legi de fiscalitate.Ele afi devenit, ce e dreptul, din ce îd ce mai favorabile cumpărătorilor, de mici loturi. Dar îfl nid una din ele nu recundscem o adevărată îmjfrbprfetărire, așa precum o ceruse, precum<o impusese legiuitorul de la 1864.Și pentru acăsta, D-nil' mei, cererile de pământ sosesc necontenit; necontenit plângerile sătenilor lipsiți de pământul de hrană răsună în miZlocul acestei Adunări; trebue să recundscem că o stare de nelinisce există în spiritele țăranilor, trebue să recundscem că fără să fi ajuns la căsul nenorocit, unde proletarul rural să ’și piarZă capul, suntem într’un moment grefi al vieței ndstre ca Sthtl Și când țăranii, strîmtorați din’tdte părțile, vin și ne cer noă să aplicăm art. 5 și 6 din legea rurală, noi trebue s’o facem fără întârZiere.Se nasce însă întrebarea: Gura trebue să răspundem la cererea lor? Și fără înduoială că proiectul dezlege așa cum este presentat de D. raportor, nu răspunde câtuși de puțin la așteptările acelora cari voesc să facă cu ocasiunea acăsta o operă de justiție socială.D-lor, art. 5 și 6 al legei rurale de la 1864 nu s'afi aplicat pentru duoă cuvinte: Anfăifi, pentru că necontenit legile, cari afi intervenit [de atunci și până acum, n’afi fost făcute cu privire la țăranl; vânZarea în loturi mici era încongiurată cu atâtea dificultăți, în cât se pare că legiuitorul dotea să o facă imposibilă.De mult acuma, în sinul acestui Parlament, s’afi ridicat voci cari afi reclamat aplicarea sinceră a legei rurale de la 1864.D. Cesar Boliac a întrebat pe guvernul conservator de atunci, ce face? Pentru ce nu aplică legea rurală în privința însurățeilor. Vindeți necontenit, Z™6* D-sa, moșiile Statului și necontenit lipsiți pe țătani de dreptul ce’l-afi asupra acelot moșii1, și ast-fel o să ne trezim în- tr'o Zi cu domeniile ndstre înstrăinate și cu țăranii fără pământ!D-lor, în sinul acelei Gameri s’a făcut o moțiune prin care se invita guvernul
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de a aplica legea imediat, și acea mo
țiune a stat tu secțiuni 10 luni; cu acea 
ocasiune s'a ridicat o cestiune de cea 
mai mare importanță, s'a ^is : Ce faceți, 
D-lor, cu moșiile Statului cari suntanga- 
giate prin legea de la 1864 pentru împro
prietărirea sătenilor, pentru ce le vindeți 
la proprietari? Căci o să ajungem să nu 
mai avem ce să dăm țăranilor. Și atunci 
s'a ridicat un deputat, care astăzi este 
pe banca ministerială, și a $is : Vă înșe
lați, tdte moșiile Statului, cari s'ati vân
dut până acum, s'ati vândut sub reserva 
tacită ca pe dânsele să se pdtă împro
prietări țăranii.

Voci: Cine este acela ?
D. Eugenii! lonescu : Este onor. D.

* Vernescu.
D-lor, dacă ar fi fost acăsta o apreciare 

de ordine politică nu ’mi-ași fi permis să 
o amintesc; fără înduoială pdte cine-va să 
se schimbe, mai cu sămă dupe ce a tre
cut ațâți ani, dar fiind-că este vorba de 
o interpretare de text, juridică, ea trebue 
să rămână aceeași tot-d'auna. Moșiile Sta
tului, cari s'ati vândut dupe 1864 în cdce, 
sunt robite, ^icea D-sa, acelora cari aveati 
dreptul să le cumpere; tdtă lumea, ^icea 
D. Vernescu, trebue să cundscă legile 
țărei, și adăoga D-sa. Chiar eti care am 
cumpărat moșii de la Stat sunt gata a 
face cel d'ântâiti aplicațiune» acestui 
principiti. (Aplause).

Voci: S’a schimbat boerul. .
* D. Eug. lonescu: Acăsta vă dovedesce, 
D-lor, că de la 1872 încă, dmeni lumi
nați din acăstă țără priveati acăstă ces
tiune cu o lărgime de spirit pe care cred 
că am să o găsesc și astăzi....

Voci: Nu, nu, s'a schimbat.
D. Eug. lonescu: Am să o găsesc și 

astăzi; căci nu pot să cred că ei s'ati 
schimbat când este vorba de îmbunătăți
rea sdrtei țăranilor.

Dar, D-lor, a mai fost încă o dificultate 
pentru aplicarea celor duoă articole din 
legea rurală, tocmai pentru că o parte 
din moșiile Statului se alienati și țăranii 
cari cereati pământ pe moșiile de alături 
vedeati că acele moșii trec în mânile unor 
favoriți ai guvernului, și guvernele s’ati 
asemănat tdte în acăstă privință, când 
țăranii cereati pământ li se răspundea : 
Duceți-vă la 20, 30 kilometri. Acăsta era 
o dificultate enormă.

E greti, D-lor, pentru țărani să'și pă- 
răsăscă vatra lui, să rupă într'o bună di- 
minăță tdte legăturile cari '1 țineati lipit 
de locul unde trăise. Dar nu era numai 
acest motiv de ordin sentimental, era și 
faptul greutății de a'și creaoinstalațiune 
nouă.

Astăzi, când suntem chemați ca să 
facem o nouă legiuire, trebue să ne ocu
păm de acăstă dificultate, pentru locuito
rul pe care ’l strămutăm din satul lui, 
pentru ca nu de la început să devină 
prada ușurărilor....

D. Voinov : S'a șters din proiect.
D.Eug. lonescu: D. Voinov ^ice că s'a 

șters; eti cred că Adunarea '1 va pune la 
loc. (Aplause).

Voci: Să sperăm. t
D. Eug. lonescu: D-lor deputațl, așa 

fiind, cred că proiectul nostru de lege tre
bue să deschidă porțile mari la tdte ce
rerile țăranilor, să nu facă nici o difi
cultate prin măsuri administrative, acăstă 
operă de justiție socială — persist în a- 
căstă expresiune—să nu devină o meschină 
lege de vânzare a moșiilor Statului; tre
bue dar să ne preocupăm de acăstă ces
tiune și să ne întrebăm dacă opiniunea 
raportorului majorităței secțiunilor este 
cea mai nemerită pentru aplicarea legei 
rurale.

Eti, D-lor, am să vă cer ca să luați în 
considerațiune proiectul așa cum s'a pro
pus de onor, raportor, reservându-ne drep
tul de a introduce, sati a reintroduce, cum 
veți voi, măsurile acele fără de cari ope
ra ndstră n'ar aduce nici o inbunătățire 
țărănime!.

D-lor deputați, Camera trebue înainte 
de tdte să fie preocupată de un lucru, a
cela de a chiăma la dreptul de proprieta
te un număr cât mai însemnat din locu
itorii țărei. In sînul mai multor secțiuni 
s'a rădicat o cestiune, aceea dacă loturile 
ce se pun la disposițiunea țăranilor, să fie 
egale sati nu ? 'Mi pare răti că trebue să 
4ic un lucru: S'a făcut din acăstă egali
tate a loturilor o cestiune de liberalism. 
S'a ^is că liberalismul, democrația, cer ca 
toți proprietarii săteni din acăstă țără să 
fie egali. Mie mi se pare că este o erdre. 
Egalitatea în privința proprietăței ar fi 
îmbucătățirea neinteligentă a averei Sta
tului.

Cred că este absolut necesariti să lăsăm 
putința și capitalurilor mai mici, acelora 
cari, dupe ani de muncă și de economii, 
ati putut să agonisăscă ceva să devină și 
ei proprietari; eti cred că nu este bine să 
luați un proprietar mic cu 7 hectare și să '1 
puneți în fața marilor domenii, să 'i ridi-z 
câți speranța de a putea să se ridice când
va din condițiunea simplului muncitor/le 
pământ. Pentru ce vreți să '1 rețineți pen
tru tot-d'a-una pe o bucățică de pământ 
cu care mai târ^iti nu are să aibă ce face? 
(Aplause).

Eti cred că trebue să ne ferim de o ase
menea teorie, mai cu sămă acum când Zi
ceți că voiți să creeați o proprietate pen
tru țăran, pentru că voiți să faceți pe ță
ran să fie un puternic sprijin al acestei 
țări, apoi atunci nu este mai bine să în
lesniți pe toți aceea cari prin muncă, 
prin inteligență, prin economie s'ar pu
tea ridica la proprietatea mijlocie, și să 
pdte deveni mal târ^iti pdte chiar pro
prietari mari.

Aci, D-lor, nu este & idee conservatore, 
precum și nu este nici o idee democratică, 
ea este o idee de întărire națională. Acest 
sistem al proprietăței mijlocii, ’l veți 
putea găsi în tdte discuțiunile ce s’ati fă
cut în Camera acesta; veți vedea că acăstă 
opiniune și de democrați și de conserva

tori, de agricultori, de toți în fine, țăranul 
nu pdte să fie obligat în mod particular 
să rămână în veci stăpân numai pe un 
număr dre-care de hectare de pământ ce 
i s'ar da în mod matematic, nu pdte el să 
remână în perpetuitate numai un mie 
proprietar. (Aplause).

D-lor, proiectul acesta de lege, așa cum 
el este făcut de comitetul de delegați, 
lasă cu totul de o parte cestiunea avan
surilor bănesc!.

Comisiunea s'a speriat de acest avans 
și 'și-a £is: Intrăm pe calea socialismu
lui de Stat. Acăsta este nouă sperietâre. 
Nu seim unde vom ajunge; o-dată anga- 
giaț! pe acăstă cale, ar fi să punem Statul 
de la început față cu imense dificultăți 
financiare. Este bine dec! să lăsăm acăsta 
la o parte. Dacă veți intra pe acăstă cale 
pe care vă angagiază D. raportor, am cdh- 
vicțiunea că acest proiect de lege va fi 
știrbit și nu are să ne dea foldsele pe cari 
trebue să le așteptăm.

Când veți lua pe țăran de la un loc și 
'1 veți duce la o depărtare de 20, 30 până 
la 40 kilometri, fără să'i ajutați să’și 
facă prima instalațiune, fără să'i permi
teți să facă față la primele cheltuell ce 
necesită ori-ce transplantare, ori-ce stră
mutare, ’i veți arunca de la început în 
brațele ușurărilor, și când ^ic ușurări, nu 
exceptez pe acei dintre dânșii cari, îmbo- 
gățindu-se, ati devenit nisce ușurări pa
tentați prin sate. (Aplause). Trebue dar 
să vă preocupați de modul de instalare; 
trebue să vă preocupați de ceea ce D. Să
ulescu, prin raportul D-sale, a numit co- 
lonisare internă; trebue să permiteți ca 
de la început să aibă o reservă; căci nu 
e de ajuns de a’I face proprietar pe o bu
cată de pământ, și apoi, pentru a’și pro
cura misticele de exploatațiune, să fie 
nevoit să se arunce în brațele acelora ce 
vor să'i exploateze. Dacă facem acest pas, 
să nu punem pe țăran de la început să se 
facă client al tutulor împrumutătorilor 
de bani cari cutreeră satele.
• Așa dar, D-lor, nu este de ajuns să faci 
proprietar pe țăran, ci trebue să’i punem 
și în măsură de a se bucura și el de acăstă 
proprietate, pentru ca ei să nu devină 
prada nimenui.

D-lor, tdtă lumea astăzi laudă bine
facerile proprietăței mici, dar sciți cu 
toții că peste tot locul în Francia, chiar 
în clasa proprietarilor de pământ, o reac
țiune s'a observat în favdrea constituire! 
marilor domenii.

D-lor, în Normandia proprietățile mici 
dispar în fața marilor domenii cari se re- 
formeză.

Noi trebue să ne preocupăm de un lu
cru, ca pământul ce’I dăm astăzi cu atâta 
dărnicie țăranilor să nu devină prada 
nimenui.

Gândiți-vă la un lucru, că în Ungaria 
jidanii n’ati dreptul de a poseda pământ 
de cât de la 1848 ; și astăzi evreii posedă 
a patra parte din voturile electorale atri
buite marel proprietăți. Mi se va respun- 
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de ci .avem în Constituție un articol care ne garantezi inalienabilitatea pământurilor țăranilor. Acăsta nu e deajuns.S'a Zis o-dată în acăstă Cameră că vrând să consolidăm indivizibilitatea pământurilor țăranilor, voim săcreăm majoratul. Șiîn giurul acestui cuvânt de majorat, care vine cu parfumul săă din evul mediii, s’a creat o ]p<rendă.V rog, bine-voiți a’mi acorda câte-va momente pentru a examina acăstă cestiune.Sunt, D-lor, țări cari aii fost lovite de acăstă îmbucătățire excesivă a pământurilor și a căutat să concentreze micile proprietăți. In America există libertatea de a testa cea mai absolută. Acolo însă curțile competinte, de câte ori sunt chemate să facă di vizibilitatea între moștenitori, diviZibilitatea unui domeniii puțin considerabil, ele ’l atribuesc unuia din frați, celui mai mare de obiceiti, și ’l o- bligă a plăti în bani părțile celor-alți.V’am citat acest cas din America pentru că nimeni nu va crede că America ar avea intențiunea să revină la legislațiu- nea evului mediti. Dar dați-ml voe să vă arat procesul indiviZibilităței pământurilor în Germania, și mai cu sămă în Austria, unde de curând s'a votat o lege în acăstă privință.

Vă citez Germania pentru că situațiunea a fost până la un dre-care punct i- dentică cu a ndstră. Țăranii aveati o proprietate supusă la clacă ca și la noi. Fără înduoială se găseati și proprietăți alodiale chiar în Silesia, unde, până în Zilele ndstre, aristocrația a păstrat întinse domenii. Dar în sfârșit regimul comun al proprietăței era la tenure supusă clăcei.Marea reformă inaugurată de Stein și Haidenbey a consistat tocmai în răscumpărarea clăcei.
Ati răscumpărat-o, și atunci proprietatea a căZut în domeniul codului civil german și în unele părți, precum în Vestfa- lia, sub domeniul codului frances care se introdusese.Stein de la început a fost lovit de pericolul la care era expusă moșia cea mică.., 
D. M. Kogălniceanu: Și cea mare.D. Eug. lonescu: Și cea mare, cum Zice D. Kogălniceanu.Stein, veZând pericolul, a căutat de la început să imobiliseze loturile cele mici In mânele proprietarilor.Dați-ml voe să revin asupra unui lucru pe care ’l-am scăpat adineaori din vedere.
D-lor, pe câtă vreme proprietatea era sub forma acăsta de clacă era indivizibilă și nu în interesul clăcașulul, dar în interesul proprietarului, care voia să scie de la cine are să ia dijma.
Stein, de la 1830 a început a cere reforma legilor de succesiune. Și într’ade- văr a intervenit o serie de legi în Hanovra, în Bavaria, în Saxa, în ducatul de Veimar. Dar tdte aceste legi, tdte aceste 

experimentări, ati rămas fără resultat a- preciabil.Prusia a anexat Luxemburgul, Hessa și Hanovra dupe 1870 și atunci a găsit acolo aceeași stare care era la noi înaintea legei din 1864; a emancipat claca și a făcut pe țărani proprietari pă pământurile cari le posedati. Țăranii din Hanovra ati fost puși atunci, din punctul de vedere al regimului succesoral, sub imperiul codului general prusian. EI bine, țăranii hanovrezl s’ati opus la acăsta, și în Camera de la 1870, care era compusă din elemente liberale și progresiste, ati impus voința lor și ati Zis: Noi nu voim absolut să avem dreptul, să avem obligațiunea de ane împărți la nesfârșit pământul, și atunci li s'a concedat favdrea de a păstra vechiul sistem, adică indivizibilitatea, nu a trecut mult timp și bunele resul- tate ale acestei măsuri ati făcut și cele-alte cercuri ale Hanovrel, ati reclamat întinderea vechiului drept. Și ele ati obținut-o în 1880. Așa vedem o serie de legiuiri menite de a da proprietarilor garanția a- căsta că în vecie pământul lor n'are să fie îmbucătățit. Este un rol, Hoefrolle, în care proprietarii, cari doresc ca pământul lor să nu fie îmbucătățit se duc și '1 în- scriti, păstrând dreptul de a '1 șterge; și prin acestă înscriere manifesta dorința de a nu se împărți acel pământ și obliga pe acela dintre fii care va deveni proprietar să plătăscă conpensațiunea în bani.Iată, D-lor, o legiuire întrăgă care n’a eșit din creerii unul reformator, legiuire care a fost impusă de o provincie unui Parlament doritor de a uniforma legisla- țiunile. Parlamentul german din 1870 a trebuit să.cedeze dinaintea unei resistențe și exemplul Hanovrei a fost imitat de Westfalia, și încetul cu încetul acăstă legislațiune a fost introdusă în Brande- burg, în etc. Ce s'a petrecut înGermania cu Hanovra, s’a petrecut în Austria cu Tirolu. Tirolezii în Ziua când ati fost obligați să împartă pământul la toți copiii ati resistat. Codul civil austriac eracorigiat prin o patentă imperială de la 1795, dupe care tribunalele trebuiati să evalueze valdrea micilor domenii, așa ca unul din moștenitori să pdtă păstra pământul întreg.Când, la 1868, acăstă disposițiune a fost abrogată, Tirolul a resistat.In luna Decembre trecut, parlamentul austriac a votat o lege analogă cu aceea din Germania, și în puterea căreia bunurile de întindere mijlocie vor fi, în lipsa unei disposițiunl testamentare, atribuite unuia din moștenitori obligat a restitui în bani părțile celor-alți comoștenitori.Cred dar, D-lor, că noi astăZi când facem o nouă clasă de proprietari, aZi când hotărîm înstrăinarea tutulor moșiilor Statului, cred că trebue să ne gândim la viitor și să găsim un miZloc pentru a imo- bilisa aceste pământuri în mânele românilor. (Aplause).D-lor, când vom crea o proprietate 

medie, care să fie miZlocul prin care dmenii mal avuți să pdtă la rândul lor să ’și întindă exploatațiunea agricolă; când vom face ca acele proprietăți să devie nu numai inalienabile, dar și indivisibile, cred că atunci am făcut deja un mare lucru în acăstă țără. (Aplause).Cred, nu că am resolvat cestiunea socială, dar că am făcut un pas fdrte însemnat pentru resolvarea el. (Aplause).Eti cer voe de la onor. Cameră să a- daog un cuvânt asupra unei măsuri care • a fost privită cu dre-care defavdre în sînul comisiunei, dar care mie mi se pare destinată să aducă mari servicii.D-lor, înstrăinând moșiile Statului, noi chiămăm la. dreptul de proprietate pe toți românii cari muncesc cu mânele lor pământul.Ei bine, trebue să ne punem cestiunea până unde și până când o să putem satisface aceste cerințe. (Aplause).Aci nu e cestiunea să Zicem: Fac aZI cutare lucru fără să mă preocup de ceea- ce am să fac mâne; datoria ndstră e să ne preocupăm tot așa de mult și de viitor.’MI pare răti că nu văd în proiectul de lege așa cum a fost adus de D. raportor, nu văd măsura aceea care pentru mine era chiăma- tăsă aducă mari foldse, măsura aceea prin care guvernul era obligat ca în propor- țiune cu înstrăinarea moșiilor Statului să devie el însuși cumpărător al altor moșii cari s'ar vinde de către particulari, așa în cât tot-d’a-una să avem un fond de reservă care să servăscă pentru necontenitele împroprietăriri.Când vom introduce în proiect și acestă măsură, eti cred că în Ziua aceea am făcut pentru țără mult, cred că am asigurat pentru mult timp, nu îndrăsnesc să Zic pentru tot-d’a-una, dar pentru mult timp îmbunătățirea sdrtei țăranilor. (Aplause).D-lor, onor, raportor al comisiunei și D. raportor al minoritățel Zic, în rapdr- tele lor, să depărtăm tdte^cestiunile cari n’ati a face într’un mod direct cu legea de față.Eti am să cer Camerei voia să Zic un cuvânt, care pdte nu are un raport direct cu cestiunea de față, dar care nu trebue să fie scăpat din vedere. D-lor, noi înstrăinăm moșiile Statului și gândesc că ar fi bine să ne aducem aminte cum ele ati devenit proprietate a Statului, și cred că e bine să ne aducem aminte că ele ati fost dăruite pentru șcdle și pentru biserică. Fdrte bine ati făcut cei cari ati seculari- sat averile monastiresci, dar cred că e a face un act de cinste politică, un act de dreptate ca să distragem din ele o parte pentru a face un fond care să servdccă în mod exclusiv la îmbunătățirea sortel clerului; acei cari ati dat moșiile lor la biserici ati fost animați de un adânc sim- țiment religios, atunci religiunea era simbolul naționalităței ndstre, și noi, urmașii lor, să nu lăsăm să se creadă că am lăsat inimile ndstre să fie coprinse de necredință și de nepietate.
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D-lor, nu vreafi să răpesc mai mult timpul acestei Camere; să facem, D-lor, cât vom putea mai mult pentru nefericiți! locuitori ai satelor ndstre, să facem cât mai mult și cât mai repede.Iar lor, a cărora amărăciune și nesufe- rință mulți o exploatăză, mă voiu adresa cu frumdsele cuvinte ale prințului Cuza din proclamațiunea către sătenii clăcași: „Uitați dar filele negre prin cari ați trecut, uitați tdtă ura și vrajba, fiți surgi la gla- * sul acelora cari vă vor întărită în contra stăpânilor de moșii și în legăturile de bună voe ce veți mai avea de aci încolo cu proprietarii, nu vedeți în ei de cât pe vechi! voștri sprijinitori și pe viitorii voștri amici și buni vecini. (Aplause prelungite și îndelung repetate).
D. N. Bibescu. Domnii mei, astă-gl este o gi fericită; căci arătăm că am ascultat în sfârșit glasul populațiunel rurale, care striga merefi către noi și ne spunea: Representanți ai națiune! 1 ocu- pați-vă de mine, de mine popor care am adevărate suferinț! de alinat, am nevoi de îndestulat, am drepturi de respectat 1 Efi sunt plugarul, care vă aduc belșug în timp de pace, efi sunt soldatul care v’am adus gloria în timp de resbel. (Aplause). Fără mine proprietarii și arendașii nu pot munci, fără mine căpitanii n’ar putea apăra țăra. Fără mine Plevna nu se putea birui, temelia independenței nu s’ar fi putut așega. Și m’ați uitat, m'ațl lăsat, m’aț! părăsit 1 De trei luni și jumătate de când Corpurile legiuitdre sunt deschise, ce s’a făcut pentru mine ? S’a făcut mai deunăzi o cărpelă, mâne pdte se va face o schimbare totală de minister; ce ’mi pasă mie popor de cârpeli safi de schimbări? Fie ministeriul alb, fie roșiu,fie de ori ce văpsea, habar n’am. Să văd efi un guvern care va avea grijă de nevoile mele, și le va ușura (aplause), pe acel guvern '1 voifi protimisi; să văd o Cameră, care va veni în ajutorul guvernului spre a mă scăpa ma! curând și într’un mod practic din starea grea în care mă afin, pe acea Cameră o voifi bine cuvânta ! (Aplause).M’am resculat! Am făcut răfi; căci este de datoria stăpânire! să nu ’și plece capul înaintea răscdlei.Dar D-vdstre, cari ați numit o comisiune de informațiuni spre a aduna dovedi în contra unui minister ce '1 credeți culpabil, de ce nu v'ați gândit mai d’inainte să numiți și o comisiune de cercetare spre a sci câte făgădueli false m’afi ispitit, câte instigațiuni rele m’afi amăgit, spre a sci ce va să gică —când ai nevastă și copii plângând și cerând hrană într’o colibă puturdsă —ce va să gică acea teribilă povă- țuitdre care se chiamă miserie ? (Aplause),Mi s’a spus că va fi mare câștig pentru moralitatea publică darea în judecată a fostului guvern; să fie! dar efi popor ce voifi câștiga cu acăsta? A!Câștigând moralitatea publică, va câștiga și moralitatea mea ? Dar, D-lor, ma! nainte de a mă mo- 

ralisa, bine voiți a lua măsuri ca să trăiesc; luați măsuri ca copii mei să nu se ma! nască într’un bordeifi nesănătos, și să nu mdră, precum mor prin sate, ne fiind căutați; luați măsuri ca să nu maidescrăscă populațiunea rurală precum descresce! Acăstă grijă a D-vdstre către mine va fi cel mai bun început al mora- lisărel mele; și dacă sunteți într’adevăr mandatarii mei, n’am dre, efi popor, dreptul de a vă ruga să vă gândiți că, dacă Dumnegefi a dat câte o-dată românului cât pdte să rabde, n’ar fi bine ca D-vdstre să 'i dați și mai.mult ? !La rândul mefi vă rog personal, D-lor, să iertați sinceritatea cam aspră a cuvintelor mele; ea provine din convingerea adâncă, ce o am, că țera ndstră trece în organismul ei interior prin nisce împrejurări cari merită cea mai seridsă băgare de sămă a D-lor vdstre.Focul s’a potolit, nu s’a stins, el arde încă sub cenușă; este o bdlă latentă ce o simțim toți, la acăstă bdlă trebue un leac grabnic și puternic; și fiind-că proiectul de lege care ni s’a citit este ma! mult o aparență de leac de cât un leac adevărat, dați’mi voe,—cu tdte că onorabilul și e- locuentul preopinent nu ’mi-a lăsat multe de gis,—să supun în scurt câte-va idei ale mele binevoitdrei atențiuni a D-lor vdstre.Mai nainte de tdte, am văgut cu întristare că proiectul de lege în desbatere, dupe ce a eșit din mâna unu! ministru și a trecut în mâna altuia, și de la acest dm urmă ministru la secțiuni, și de la secțiuni la delegați și la raportor, acest proiect a devenit din ce în ce mai retrograd. (Aplause).VocX : Așa este.
D. Bibescu : Efi cred că legea de față trebue să fie democratică, săfi să nu fie. (Aplause).VocX : Așa! Așa!
D. Bibesou: Și democratică ea nu pdte fi de cât rezemându-se pe cele patru puncte următdre:I. Să fie înstrăinare continuă.II. Să fie inalienabilitate fără termen. IIL Să se dea un avans cumpărătorilor. IV. Să se rețină de Stat, în fie care an, din prețul vângărilor o sumă dre-care, care se va determina și care va servi la cumpărarea moșiilor particulare, când moșiile Statului nu vor mal fi de ajuns. (A- plause).Nu vă speriați, D-lor, puteți boteza legea cum veți vrea, înstrăinare safi vân- gare, totuși o împroprietărire va fi, și efi declar aci că, pe cât nu recunosc țăranului nici un drept asupra proprietățel particularilor, pe atât îl recunosc un drept asupra moșiilor Statului, precum recunosc și Statului un drept de epitropie asupra țăranului pe care trebue să '1 privim încă multă vreme, chiar în interesul lui, ca un ne vârstnic. (Aplause).Așa dar, D-lor, care este ținta, care este scopul mefi —căci sunt și efi din ndmul celor cu mar! proprietăți ? Scopul mefi 

este acesta ca, crescând treptat numărul proprietarilor mici, și ori-ce român putând avea speranța de a deveni proprietar, acolo să se găsăscă cea mai buna garanție pentru respectul proprietățel în țăra românăscă. (Aplause).Așa fiind, D-lor, de ce dre v’ați împotrivi la o înstrăinare care ar fi continuă ? De ce un biet țăran să rămână păgubaș fiind-că se va fi pus în întârgiere?Pentru ce acăsta ? (Aplause).Drept este ca nisce termene fatale să se impună de lege ca acela care nu a venit la vreme să nu cumpere, pe cât timp va mai fi pământ de cumpărat și vor mal fi doritori să ’l cumpere? Efi nu înțeleg.Cât despre inalienabilitate, deja principiul este înscris în proiectul de lege; dacă pdte fi pe termen de 20, de 30, de 40 de ani, de ce să nu fie și fără termen?Dacă urmașii noștri vor vedea că acăstă clausă este de prisos, o vor șterge, nimic mal lesne.Ajungem acum la avansul ce cred că trebue să ’l facem cumpărătorului ca să pdtă munci. Noi cari trăim pe lângă țăran ’l cundscem, ’l vedem în tdte gilele, lăsând necăutate și sterpe locuri bune împregiurulsafi chiar în miglocul satului, și dacă ’l întrebi pentru ce, ’țl răspunde ca nu are cu ce. Și apoi să ’i vindem pământ fără a ’I procura migldce de insta- lațiune ? Se pdte ? Dacă ’i-am da bani în mână, ’mi-arfi și mie frică să 'I risipăscă safi să 'I bea la cârciumă. Insă efi vreafi să ’i procur în natură unelte, plug, bol, tot ce 'I trebue pentru muncă. (Aplause). Nu 'I ași da bani în mână nici pentru casă, și ași găsi ast-fel un migloc de a ’l moralisa silindu’la întrebuința uneltele avansate într’o muncă seridsă, silindu’l a întrebuința casa avansată spre a renunța la bordeifi, spre a se obicinui cu locuința mai curată și mal sănătdsă pentru el și copiii lui. (Aplause).Pentru al patrulea punct, privitor la suma ce ar trebui reținută de Stat tn fie-care an spre a se cumpăra moșii de la particulari, scifi că mi se va obiecta că Statul, vân- gând moșii și pergând venitul lor, are nevoe de a incasa prețul lor pentru a se despăgubi. La acăstă obiecție voii! răspunde că, fără a căuta multă vreme vom găsi în budgetul Statului sume îndestu- lătore aplicate la nisce întebuințări cari, dupe mine, sunt nimicuri pe lângă cestiunea de față. (Aplause). Gestiune, D-lor, care privesce stabilitatea, siguranța, și pdte și existența Statului nostru tu viitor. (Aplause).Nu este locul aci de a intra în amănuntele cestiunei; aceste amănunte se vor discuta cu ocasiunea discuțiunei articolelor. Am voit numai să vă arăt nisce base ce le cred temeinice, și cari lipsesc cu totul din proiectul delegaților. Am voit să vă spun că ar fi bine astă-gi să lăsăm la o parte încercările și să dăm cestiunei o soluțiune trainică. Țăranii afi speranțe mari, cari le afi dobândit pdte și din citirea 
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unor documente tipărite în Monitor, în 
vremea alegerilor. (Ilaritate). Dar ceea-ce 
este adevărat, este că țăranii speră mult. 
Dacă proiectul de față nu va fi amendat 
într’un mod fdrte larg, e păcat; puține 
mulțumiri și multe nemulțumiri se vor 
nasce. Țăranul nostru a ajuns necredin
cios ; și ar fi bine să ne silim de a’I face 
iarăși să aibă încredere. (Aplause).

D-lor, eâ am avut norocul în anul tre
cut să împedic răscdla în satele Chitila si 
Mogoșdea din jurul Bucurescilor. Am fă
găduit atunci țăranilor că, dacă se vor 
menține în liniște, va veni pote un prilej, 
când voiâ lua causa lor în mâna mea ; nu 
s’ah resculat el; m’am ținut de cuvânt 
eâ. (Aplause).

Dar, pe lângă acăsta este și o datorie 
pentru fie-care dintre noi de a Zice într’o 
cestiune at^t de însemnată, cuvântul 
nostru în consciință; și eh am ridicat 
glasul spre a satisface un sentiment'in
tim de fidelitate către mandatul meâ de 
deputat

Acâstă fidelitate, cum o înțeleg, cum o 
tălmăcesc eâ, ’ml permiteți la sfârșitul 
cuvântărel mele, să vă o spun ? Fideli
tate către datoriile ndstre, mal vârtos 
când sunt grele și primejdidse de înde
plinit ; fidelitate către principiile ndstre 
și către căușele ce le iubim, mal vârtos 
de ar fi ele atacate, combătute, batjocorite, 
persecutate! Fidelitate în sfârșit, și acăsta 
le coprinde tdte către țăra dragă, mal 
ales de am vedea-o nenorocită , apăsată, 
cine scie, pdte într’o Z* și cotropită de 
străini! Căci, nu trebue să ne orbim cu 
năluciri, trebue să ne uităm la realități, 
să prevedem chiar extremități. Ce cer eâ, 
ce doresc, ce vreaâ ? Vreaâ, D-nii mei, 
ca o crisă exteridră să nu ne surprindă în 
mijlocul unei crise interidre. (Aplause).

Vreaâ ca răâ-voitorii să nu mai pdtă 
specula pe pretinsa ostilitate între pro- 
proprietar și țăran. Vreaâ ca, dacă un 
străin ar Zice unui țăran de al noștri: Acela 
e proprietar și tu nu esci de cât țăran, 
țăranul să 'I răspundă cu mândrie : A
cela nu e proprietar, e român, eâ nu sunt 
țăran, sunt român. (Aplause). Față cu 
străinii, față cu primejdia amânduoi nu 
suntem de cât români, ținând de o potrivă 
în mâna ndstră același stindard, stindar
dul țărei; amânduoi gata de o potrivă să 
ne înfășarăm în acel stindard, spre a fi și 
mai strînși și mai tari; amânduoi gata să 
acoperim acest stindard până la mormânt 
cu inimile și cu trupurile ndstre. (Aplause)

Vie dar dușmanii grămadă, să vie să 
ne găsescă mulțumiți între noi și uniți 
de sus până jos împrejurul sântului dra
pel al independeței; și atunci — O! atunci, 
ca printr’o minune DumneZeească,—că
luți, ne vom ridica, răniți ne vom vin
deca și când vrăjmașii ne vor crede morți, 
vom învia! (Aplause).D.vice-președinte : D. Emil Mavro
cordat are cuvântul.D. Emil Mavrocordat: D-lor depu
tați, nu cred să fie o cestiune socială mal 

însemnată pentru noi de cât aceea a îm
bunătățire! stărel muncitorilor agricoli. 
Este un lucru așa de netăgăduit, în cât 
a ajuns o banalitate de a spune că tdtă 
bogăția acestei țări eminamente agricolă 
se isvorasce din cultura pământului, și că 
toți acei cari se daâ la acăstă muncă, și 
arendași, și proprietari, și muncitori să
teni, toți contribuesc la acăstă îmbogă
țire. Deci, și ca consecință, ori-ce lege 
care va veni într’un mod serios și practic 
să îmbunătățăscă starea muncitorilor a
gricoli, acești factori însemnați ai pros- 
perităței ndstre va fi bine primită de na
țiunea întrăgă.

D-lor, nu pentru prima oră se aduce în 
desbaterile Corpurilor legiuitdre o lege 
pentru vînZarea moșiilor Statului în lo
turi mici la cultivatorii săteni. VînZarea 
moșiilor Statului la săteni a fost procla
mată ca un drept pentru ei prin legea de 
la 1864, precum a recunoscut’© și D. Eu- 
geniu lonescu, și acest drept a fost ga
rantat și prin Constituțiunea de la 1866. 
Expunerea de motive a proiectului de 
lege care se presintă astăzi ne arată fa- 
sele prin cari a trecut acest drept și am 
văZut cu toții cum încetul cu încetul s’a 
denaturat un mare principiâ și cum în 
lapt a rămas inaplicabil. In legea de la 
1864 s'a proclamat principiul, dar nu se 
spunea cum și în ce mod trebue să se 
vînZă moșiile Statului: prin licitațiune, 
saâ cu un preț fixat de mai nainte? Nu 
se spune in legea de la 1864 cum se fixăză 
prețul moșiilor și în care timp trebue să se 
facă plata banilor; peAurmă vine legea din 
1868 prin care se Zice că să se plătăscă 
îndată prețul vînZărei; în legea din 1868 
se stipulăză că o lună dupe confirmarea 
adjudecațiunei tot prețul trebue să fie in- 
tegralmente plătit. Apoi legea din 1876 
stipulăză că a treia parte din preț trebue 
plătită la început; in fine, vin legile de 
la 1881 și 1884, prin cari se stabilesce că 
a Zecea parte din preț trebue să se plă
tăscă la început, iar restul prin anuități. 
Dar nici într’una din aceste legi nu se 
respectăză acest principiâ sănătos stabilit 
în legea din 1854, adică: că moșiile Sta
tului trebue reservate pentru cultivatorii 
săteni.

Cred, D-lor, că nu este inutil de a a
răta aci cum s’aâ discutat aceste legi în 
Parlamentul liberal.
Oratorii liberali din 1881 și 1884 nu eraâ 

preocupați de ideea de a îmbunătăți sta - 
rea muncitorilor agricoli, ci puneaâ în tot 
d'a-una cestiunea pe tărâmul utilităței 
fiscale, căutând să vadă dacă afacerea este 
bună saâ nu pentru tesaurul public, ast
fel în cât obiectul principal și esențial al 
discuțiunel în acele parlamente era nu
mai fiscalitatea legei.

Ast-fel găsim în aceste desbateri cu
vintele D-lui Fleva, care Zicea că este 
bine să vindem moșiile Statului, pentru । 
că Statul va realisa un beneficiâ mai ma- | 
re prin vânzarea acestor moșii de cât prin I 
arendarea lor; și D. Ion Brătianu adaogă: | 
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S’a cerut ca acela care ar voi să cumpere 
moșiile Statului să nu fie silit să plă
tăscă nimic la început; eâ găsesc acăstă 
disposițiune ca corupătăre. Și mai spunea 
tot D. Brătianu că e bine să vindem mo
șiile Statului, pentru cuvântul că Statul 
este un răâ administrator și că aceste mo
șii vor aduce mai mult venit când vor fi 
în alte mâni de cât ale Statului.

Un alt liberal, D. Costinescu, Zicea că, 
dacă vindem moșiile Statului, nu trebue 
ca afacerea să fie prăstă pentru Stat. Fiind 
că vindem de bună voie, trebuie să vin
dem cât putem mai bine; și pentru fixa
rea prețului vângărei, în loc se îmulțim 
arenda anuală de acum cu cifra de 20, 
precum este în proiectul care ni se pre
sintă, să îmulțim acăstă arendă cu cifra 
de 25, așa în cât Statul să realiseze prin 
acăsta un beneficiâ mai mare.

In Zadar câți-va oposanți vorbiaâ de 
scopul legei, care trebuia să fie acela 
de a face cât mai accesibilă pentru țărani 
achisițiunea acestor loturi; în zadar pro- 
testaâ contra acestei monstruosități din 
lege, adică principiul solidarităței pre
văzut pentru cumpărătorii acestor loturi, 
un liberal vine și spune că nu vede ce 
este așa de exorbitant de a se vinde mo
șiile Statului numai atunci când se vor 
găsi mușterii cari să le cumpere într’un 
mod solidar; căci acăstă solidaritate este 
tot ce păte fi mai logic și mai natural. 
D. Ion Brătianu termină cu aceste cu
vinte : S’a vorbit că legea este draconia- 
nă pentru țărani; eâ o iaâ asupra sufle
tului meâ.D. G. Panu : La comisiunea de infor
mațiuni și acăsta. (Ilaritate).D. Emil Mavrocordat: Să remâie a
supra sufletului D-lui Ion Brătianu și tot 
sângele vărsat în Martie trecut pentru 
potolirea răscălei țăranilor (aplause); 
căci n’a vă^ut D. Ion Brătianu că ces
tiunea vânZărei moșiilor Statului era o 
cestiune de viață saâ de morte pentru 
Statul român iar nu o meschină afacere 
de bani pentru echilibrarea unui budget 
in deficit.

Dar D. Ion Brătianu avea o altă pre- 
ocupațiune la care ținea mai mult, aceea 
de a îmbunătăți starea unor politician! de 
rând și nu era de ajuns tdtă puterea Sta
tului pentru îmbuibarea acestor favoriți. 
(Aplause). -

Acăsta era solicitudinea D-lui Ion Bră
tianu, iar nu îmbunătățirea stărel popo
rului român, ori cât de deplorabilă ar fi 
fost ea; căci pentru D. Brătianu starea 
săteanului era înfloritâre și nici se aurise 
chiar, precum o spusese o-dată într’un 
mod cinic, ca să fi murit cine-va de făme 
în România. Acesta era criteriul D-lui 
Brătianu în o asemenea gravă cestiune.

Ast-fel în cât cu drept cuvânt s’a spus 
aci că partidul liberal, împreună cu șeful 
săâ, a fost un agent provocator al răs- 
călel țăranilor din primăvăra trecută.

Cu ocasiunea discuțiunel asupra răs
punsului la Mesagiul Tronului, mal mulți
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oratori ne-afi arătat cum s'a aplicat legea de la 1864 și cea de la 1879, cum moșiile Statului s’ati distribuit Intre favorițil regimului liberal, cum dmenii de prin orașe afi năvălit prin sate și cum țăranii ati fost lipsiți de pământurile cari li se făgăduia de atâta timp.Este dar vreme astăzi ca pe principii sănătdse să se facă justiție de tdte aceste aberațiuni, și că o adevărată reformă socială, concepută Într’un spirit serios de Îmbunătățirea stărel muncitorilor agricoli, să vie să dea satisfacțiune claselor muncitore.Principiul care ne călăuzesce este un principia eminamente conservator. Noi considerăm proprietatea individuală ca cel mal puternic element de ordine, de progres și de civilisațiune, acăstă proprietate individuală care a Înlocuit proprietatea colectivă a popdrelor selbatice și nomade, ca Arabil din pustietăți; proprietatea individuală, acăstă formă supe- ridră a proprietățel, pe care Românii cu geniul lor juridic afi definit, sistematisat, și așezat pe basa puternică a unei legisla- țiuni monumentale, noi considerăm a- căstă proprietate individuală ca cel mai puternic element de civilisațiune; căci a- colo unde este răspândită iubirea pământului, se răspândesce și iubirea patriei și se Intăresce sentimentul naționalităței. (Aplause).Acăstă idee a Însuflețit pe Vodă Cuza, când a Împroprietărit țăranii la 1864. D. lonescu a vorbit de proclamațiunea pe care Vodă Cuza a adresat'o țăranilor o- dată cu promulgarea legei rurale de la 1864, faimdsă proclamațiune In care spunea patriotice adevăruri țăranilor când le gicea: „Claca este desființată, de astăzi Înainte sunteți stăpâni pe brațele vdstre, și aveți tot de o-dată și o patrie de iubit și de apărat. Fiți sur^l la glasul acelor cari vă întărită în contra proprietarilor, căci proprietarii afi făcut și ei multe sacrificii ca să îmbunătățăscă sdrta vdstră.Frumdse și nobile cuvinte, cari se pot adresa și astăzi acelora cari cred că cestiunile sociale, ca să fie roditdre pentru o țără, nu trebue să fie resultatul conlu- crărei In unire și armonie a tutulor claselor societăței, și că asemenea cestiuni se pot resolva numai prin ură și luptă Intre clasele unui popor. Nu, D-lor, nici o îmbunătățire socială n’a eșit din luptele și din invidia claselor. Dar o afirm sus și tare, nu există nici un antagonism între clasele societăței române, există numai dmeni cari exploatăză ignoranța și pasiunea ale unora și ale altora. (Aplause).Liberalismul însă, așa precum a fost practicat până acum la noi, nu a fost în stare să facă o adevărată reformă socială. Liberalismul—și acest adevăr s’a demonstrat mai multe ori — admite liberul joc al forțelor naturale și a folosit tot-d’a-una acelor cari afi fost bine armați în lupta viețel și a sdrobit pe cel mic, pe cel slab, 

pe care ’l-a lăsat în voia sdrtei și în prada miserie!.Liberalismul, adică libertatea concurenței, libertatea economică afi folosit tot-d’a-una claselor diriginte, claselor avute, claselor cari scifi și mai ales cari pot să se apere.
Libertatea concurenței însă nu este o doctrină economică suverană, nu este o doctrină care ar putea fi menită să aducă o stare perfectă și echitabilă.
Statul, pe lângă misiunea ce o are de a apăra țăra în contra dușmanilor din afară, mai are și o altă misiune care i se impune în mod tot atât de imperios, misiunea de a aplica justiția; căci Statul, organul justiției, trebue să vegheze și să nu permiță ca cel tare să asuprescă și să ucidă pe cel slab.
Efi nu admit teoria progresului, așa precum un Darwin, un Spencer și discipolii lor o fac să decurgă din ambițidsa doctrină a evoluțiunei basată pe acesta. Acăstă doctrină este basată pe duoă idei, cari sunt negațiunea absolută a ideei democratice, adică: Nimicirea slabilor și transmisiunea ereditarie a calităților na- turale cari asigură celui mai tare dreptul de a sdrobi pe cel mai slab. Efectele a- plicărei unei asemenea doctrine ar fi de a distruge echilibrul forțelor cari fac a funcționa în mod regulat și normal mecanismul unei sănătăse organisațiunl sociale și ar aduce ca doctrină: Legitimarea aristocrațiilor și j us tificarea despotismului.
Dacă lupta pentru viață și nimicirea celui slab prin cel mai tare ar fi adevărata lege, nu numai a progresului animal, ci și a progresului uman, atunci justiția, a cărei basă este tocmai respectul dreptului celui mai slab, nu ar mai avea nici o rațiune de a fi. Dacă justiția ar fi numai un cuvânt, ce ar deveni acăstă masă suferindă care trăesce din muncă și din privațiuni ? O doctrină feroce și neumană ar închide pentru dânsa accesul perspectivelor misterifise, unde se îndeletnicea speranța ei durerăsă, și ar conduce-o dintr'un pământ fără milă către un cer fără Dumnezeii. împinsă de logica implicabilă a naturelor simple, acăstă masă va fi gata să asculte glasul socialiștilor, cari le strigă necontenit: Sunteți miseria , trebue cu ori-ce preț să deveniți bogăția; sunteți slăbiciunea, trebue să fiți tăria; sunteți numărul, trebue cu ori-ce preț să deveniți puterea.
Prin urmare, ,D-lor, a vota acăstă importantă reformă este pentru noi, conservatorii, nu numai o cestiune de umanitate și de justiție, dar și o cestiune de înțelepciune politică care ne face să împingem Statul a interveni fără zăbavă pentru îmbunătățirea stărel claselor mun- cităre. Să nu mai au^im de acum înainte pe adversarii noștri acusându-ne pe noi conservatorii că admitem intervențiunea Statului, când este vorba de a ni se crea privilegii, și că nu admitem acăstă inter- 
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vențiune, când este vorba de a veni în a- jutorul claselor muncităre.Cu ocasiunea discuțiunel asupra proiectului de adresă la Mesagiul Tronului, ’mi aduc aminte că un orator din minoritate, vorbind de actualul guvern, Zicea că suntem în fața unei coalițiunl care, ca ori-ce lucru răfi închegat, se va desface încurând și că va fi neputinciăsă pe calea reformelor. Cel puțin legea de față va dovedi că s'a înșelat acest orator și că a fost răfi inspirat în acel moment. S’a înșelat și atunci când a spus că liberal este democrat, și că conservator este anti-de- mocrat. I s’a răspuns atunci fdrte bine, că cel puțin, dupe 12 ani de guvernământ brătienist, nu este permis cuiva să spună că liberalul și democrat este unul și ace- laș lucru.D-lor, mai ales noi conservatorii suntem interesați ca să vindem moșiile Statului în mici loturi la cultivatorii săteni; căci voim să creăm la basa Statului o nu- merăsă clasă conservată re.In Franța cel mai mare conservator este țăranul.

D. M. Kogălniceanu: Așa este.
D. Emil Mavrocordat: O națiune de 7.000.000 de proprietari țărani este prin chiar forța lucrurilor o națiune conserva- tăre. Păte la un moment dat să fie înșelată de nisce utopiști, păte să fia turburată de nisce aventurieri ambițioși, dar cu tăte frământările superficiale ale politicei,rămâne calmă și bravăză revoluțiunile sociale..Proprietatea trebue să devină pentru țăran mijlocul progresului săfi moral; și cu ajutorul acestei independențe câștigată prin muncă, și posesiunea va"ajunge la o altă independență, aceea a spiritului. Țăranul,intrat în Constituțiune prin legea electorală,trebue să ocupe unjloc cinstit și onorabil în Stat. Convine ca să ’l interesăm la menținerea instituțiunilor nostre.Efi, D-lor, nu văd un mai bun mijloc de a ’l face conservator, de cât de a 'I da ceva de conservat. Când țăranul va poseda ceva, va fi un adept al ideilor de ordine și un dușman al revoluțiunei.Pe fie-care bucată de pământ, stăpânită de un țăran, veți găsi o pușcă gata să apere proprietatea, Zicea Thiers.Acest element de stabilitate pe care marea proprietate *1 aduce guvernelor aristocratice, mica proprietate trebue să ’l a- ducă democrațiilor moderne.Creațiunea unei democrații rurale este astăZi preocupațiunea dmenilor de Stat englejl. Acăstă creațiunela noi nu întâmpină dificultățile cari sunt în Anglia. A- colo se cere colosala sumă de 4 miliarde ca Statul să răscumpere pământurile particularilor,dupe proiectul D-lui Gladstone. La noi, din norocire, avem moșiile Statului , și grație prevederel strămoșilor noștri cari, constituind domeniile Statului, ne-afi dat și mijlocul de a scăpa de proletariatul câmpean, cum Zicea onor. D. AL Lahovori în expunerea sa de motive .
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Țăranul o-dată proprietar, trebue să ’I 
dăm și instrucțiune ca să nu fie prada ide
ilor falșe, legendelor ridicole, programe
lor mincinone. Nu trebue ca fanatismul 
și amenințarea să ’l pdtă exploata și să 1 
găsăscă desarmat.

Este imposibil ca instrucțiunea să nu 
ajungă pănă la el, să nu simță 'și’el că, 
stăpân pe bucata lui de pământ, trebue 
să fie stăpân și tn administrațiunea co
munală; căci el muncesce pentrupatrieși 
'șl dă sângele pentru ea.

Ast-fel, când asociind aceste 2 idei în 
capul săfi, adică stăpânirea tn adminis
trațiunea comunei și sacrificiul persdnel 
sale în interesul unei patrii, la destinele 
căreia este legată și fericirea lui, va ajun
ge la adevărata concepțiune a suverani- 
tățel sale, în acăstă ^i națiunea română 
va fi fondată într’un mod indestructibil. 
(Aplause).

Mă resum, D-lor: Voifi vota luarea în 
considerațiune a acestui proiect de lege; 
pentru că este un proiect de lege emina
mente conservator; pentru că admite un 
principifi reclamat de atâta timp de toți 
bărbații politici, prevăzători din acăstă 
țără, adică vânZarea moșiilor Statului în 
mici Ioturi și în folosul exclusiv al culti
vatorilor de pământ; pentru că acest pro
iect nu cere nici o plată cât de însemnată 
la început, așa în cât dobândirea proprie- 
tăței va deveni astăZi o realitate pentru 
țărani; și susținând acest proiect, susțin și 
idea proprietăței miZlocie a raportului 
maiorităței secțiunilor.

N’am, ca conservator, să răspund la tăte 
principiile radicale cari afi fost susținute 
de oratorul care m’a precedat. Prințul Ne- 
culal Bibescu a alunecat puțin pe panta 
sentimentalismului. Nu vreafi ca țăranul 
să crăZă că păte sili pe Stat să cumpere 
moșiile particularilor. De aci, la expropri- 
area forțată a moșiilor particulare, nu este 
de cât un pas. Efi susțin proiectul actual 
pentru că este un proiect conservator, și 
sunt mândru a vedea că acest proiect vine 
să adaoge o frumăsă pagină la istoria par
tidului conservator care va putea reven
dica tot-d’a-una acest titlu glorios, adică 
că a resolvit o cestiune grea fără a lovi 
un interes legitim, că a apărat o clasă fără 
a nedreptăți pe o altă și mal ales / fără a 
atenta la libertate. (Aplause).

D. G. D. Pallade: D-lor deputați, 
sunt cel d’ântâifi care voifi recunăsce că 
de multă vreme nu s'a tratat la tribuna 
Parlamentului o cestiune așa de gravă, 
așa de însemnată, ca aceea care suntem 
chemați aZI a o resolva. De aceea cre
deam că în acăstă Z* Ș* conservatori și 
liberali vor uita resentimentele lor de 
partid, și mal ales se vor abține de a’șl că
uta meritele într'o cestiune unde mai toți 
avem demeritul nostru. Cu regret am 
văZut pe D. Emil Mavrocordat depăr- 
tându-se de acăstă cale. Să lăsăm Ia o 
parte, D-lor, ce afi făcut în trecut con
servatorii și liberalii, aceste amintiri ar 
putea să ne învrăjbăscă și noi în acăstă 

cestiune avem nevoe de înfrățire, de în
cordarea inimilor și a minților ca să pu
tem fi la înălțimea misiunel ce ne este 
încredințată. Efi astăZi uit că D. Mavro
cordat este conservator și efi liberal și’l 
conviez atât pe D-sa cât și întrăgă Ca
meră, ca aci pe terenul vast al legei ce 
discutăm să rivalisăm în dorința de a face 
bine sătenului; căci de aci el va cundsce 
pe amicii safi dușmanii săi.

Și ca să putem de la început să fim 
pătrunși de gravitatea cestiunel, nu tre
bue să uităm cum a venit acest proiect 
în desbaterea Parlamentului. El nu este 
fructul cugetării reci a partidelor. D. 
Carp mai puțin decât ori cine s’ar fi 
gândit să ni’l presinte. Acest proiect a 
eșit din sângele vărsat al țăranilor. A 
trebuit să vie o convulsiune socială, a tre
buit să fim amenințați de*un flagel, a 
trebuit ca plaga să se arate sângerândă 
ca toți, număscă-se reacționari, liberali 
safi junimiști, să iscălăscă cu grabă pro
iectul de vindere a bunurilor Statului 
numai la săteni. Nu vă aduceți aminte 
că în Camera trecută, când efi am pro
pus pentru prima dră acestă idee, la toți 
le-am părut un revoluționar, și acum 
întreb care e cutezătorul care pote pune 
în discuție măcar necesitatea acestei 
măsuri.

Când dar acest proiect s’a impus de 
necesitate desbaterel Parlamentului, da- 
ți-mi voe să mă mir că nu înțelegeți cu 
toții pericolele la cari expuneți țâra, 
cătând a paraliza măsurile protectdre 
coprinse în el.

Efi am declarat, chiar cu ocasia desba- 
terilor adresei, că nu mă satisface nici 
chiar proiectul D-lui Carp. Nu credeam 
însă că, intrând în mânile Camerei, '1 veți 
mutila, '1 veți transfigura, '1 veți faceine- 
ficace safi, ca să vă spun cuvântul adevărat, 
vă veți bate joc de el. Am curagiul să Zic că 
proiectul comitetului delegaților nu este 
de cât o parodie a idee! care ne anima 
pe toți, când am promis sătănului că 
Ziua solicitudinel pentru el a sosit, și că 
simțind adâncele sale suferinți vom căuta 
a le alina.

Ca să vă dovedesc că ceea-ce cred efi de 
proiectul comitetului delegaților e ade
vărat, dați'mi voe să intru în o scurtă 
analisă. S'a recunoscut de toți că țăra
nul are nevoe de pământ. Soldați! și că
pitanii, cari Afi reprimat răscdla,în rapor
turile lor unanim afi declarat că țăra
nul nu s’ar fi răsculat dacă ar fi avut pă
mânt și dacă n’ar fi fost sleițl de tocmeli 
agricole ușurare. El bine, când aveți acest 
răspuns din tdte anchetele că culpa ță
ranului nu era de cât acăsta, că nu avea 
pământ, cu ce măsuri veniți? D-vdstre 
propuneți să se dea pământ sătenilor — 
nu mă ocup aci cât va fi întinderea lotu
lui — dar interZiceți de a se da ceva ace
lui ce are mai mult de cât un hectar.

De ce, D-lor, dacă are mai mult de un 
hectar să nu'I complectezi suma hectare
lor până Ia întregimea unui lot ?

Apoi, pentru D-Zefi! E o crimă ceea-ce 
faceți și nu vă înțeleg de ce o faceți. Dar 
explică-te, D-le raportor ? La acăsta se 
așteptafi sătenii când le-am spus că le 
vom da pământ în loturi ? CreZi că va 
pricepe vre o-dată sătănul că, dacă are 
un singur hectar, acesta să fie ca un 
blăstem asupra lui ca să nu mai aibă 
drept să beneficieze de acăstă lege ? A
cesta e o inichitate strigătdre. Cum ? 
Fiind-că un om are nenorocirea să aibă 
un hectar de pământ, să'l condamni ca 
să nu mal ia restul de 5 safi 6 ? Efi mă 
adresez la acel cari susțin conclusiunile 
raportului, și le Zic: Nu vedeți că lăsați 
în suferință tocmai pe acel săteni cari 
afi avut perseverența ca să dobândăscă o 
bucată de pământ? Ei bine, unde ați vă
Zut un legiuitor, care să pedepsăscă toc
mai pe cel harnic și muncitor, și să re
fuze pământ tocmai aceluia care a dove
dit setea sa neastâmpărată pentru pă
mânt ?

Iată dar o disposițiune din proiectul 
delegaților care arată că sunteți sgârciți 
la bine.

D. G. Kog&lniceanu: Tot așa era și în 
proiectul D-lui Carp.

D. G. D. Pallade: Scifi că era tot așa... 
dar ce să'i fac efi; să mergem mai de
parte. -

Ați suprimat, onor. D/raportor, art. 8 
din proiectul guvernului care prevedea 
un avans pentru cumpărare de instru
mente și instalațiune pentru sătenii cari 
se strămută din satul lor.

D-vdstre recundsceț! însă că în cele 
mai multe cașuri cel împroprietăriți vor 
trebui să se strămute departe de locul lor 
natal.

El, D-le raportor, de ce vă prefacețl 
că voiți scopul când nu voiți miZldcele ? 
De ce dați sătenilor pământ în așa condi- 
țiuni în cari sciți că ei nu vor putea be
neficia de el ?

Ce, D-vostră sunteți poeți ? Efi vă cu
nosc de om practic care ați trăit în mi- 
Zlocul țăranilor și care sciți greutatea ce 
afi de a se strămuta la mari depărtări, nu 
numai că iubirea locului nascerei 'I re
ține, dar mai cu sămă lipsa miZldcelor 
materiale pentru dislocare.

Prin urmare, efi Zic că a spune sătă- 
nulul: Plecă ’cale de atâtea poște și vel 
găsi 6 hectare pe cari să mi le plătesc! 
în rate, este curat a'ț! bate joc de sără- 

i cia lui.
In acăstă privință D. Carp e mal con- 

secuent și 'I dafi acăstă dreptate fiind-că, 
cum v'am Zis, efi nu fac aci cestiune de par
tid. D. Carp a spus curat: Trebue să dăm 
sătenilor instrumente, trebue să le dăm și 

j câte o sumă dre-care pentru instalațiune. 
; D. Carp voia scopul și ne-a dovedit'o; căci 

adopta și miZlocul.
! Dar dupe aceea vine D. Lai. cri 

domenii și D-sa a strîns așa de <
i brațe proiectul D-lui Carp în cât l’a cam 
■ gâtuit și a lăsat misiunea execuțiune! în 
> sarcina D-lul raportor. (Ilaritate).
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D. Lahovari Zice ci dă D-sa 600 lei, dar cum le dă ? pice ca să autorise creditele agricole ca să dea sătenilor câte 600 lei. Apoi cum să le dea creditul, când are o lege care opresce acăsta? Și apoi nu vedeți că D. Lahovari nu face de cât a autorisa creditele agricole să împrumute, nu ddr că ele vor fi obligata^ apoi acăsta nu însămnă a gâtui pe D. Carp? (Ilaritate).Dupe D. Lahovari vine D. Popescu. D-sa a avut misiunea de a demasca pe D. Lahovari.D. Popescu a Zis : Dacă nu vrei să dai țăranilor nimic de cât pământ, ce mai umbli cu subterfugii? Lasă să o spun eti lămurit și în adevăr că a suprimat art. 3.Atunci întreb pe D. Carp: Unde 'i este proiectul și cum stă alături cu D. Lahovari care 'i-a omorît proiectul; ascultați ce (Jice D. Carp, vecinul D-lui Lahovari, relativ la aceeași cestiune:„De și acăstă împroprietărire s'a făcut „în condițiunile legei din 1864, adică în „condițiuni excepțional de favorabile, to- „tuși nuoile comune ati avut a lupta de la început cu greutăți materiale cari ati „pus în joc desrobirea lor. Greutățile aces- „tea proveneati mai vârtos din lipsa de miZIdce în cari se găsăti însurățeii, pen- „tru a întâmpina cheltuelile deprimă in- „ etalare. Acăstă experiență a fost făcută „și aiurea, în Bosnia și Herzegovina de „exemplu, unde s'a făcut colonisări pe o „scară întinsă. Tdte coloniile cărora Statul „a pus la disposiție un mic avans pentru primele cheltuell ati prosperat. Tdte ace- „lea din contră, cărora Statul s'a mărginit „a da numai pământ, nu s'ati putut ridica „și sunt și astăzi încă într'o stare miseră*.Și aci, D-lor, nu păte fi vorba de concesiuni. Omul convins nu păte ceda în cestiuni de principii, și în acăstă cestiune este un întreg sistem.Nu pot sta alături ămenl cari ca D. Lahovari și Popescu Ziceati în raportul lor relativ la avansuri:„Avansul în sine este criticabil pentru „că ar putea da nascere unei idei greșite „asupra rolului Statului și a drepturilor „cetățenilor față cu dânsul.„într’adevăr, s'ar putea crede cu ase- „menea practice într'un fel de drept de „căpătuire ce ar avea cetățănul contra „Statului. Acest resultat inevitabil, dacă „se primesce avansul propus pentru cul- „tivator, trebue să ne îngrijăscă și să ne „împedice de a lucra cu ușurință.*Ei, D-lor, nu cred că a fost un Parlament în care pe aceeași bancă ministerială să se găsăscă omul care a scris aceste linii, și alăturea cu el să se găsăscă acela care a inspirat pe cele-alte. Iată de ce mi-a părut curios să văd în acăstă Cameră venind D. Mavrocordat care, văzând alăturea pe D. Carp eu D. Lahovari, m Ioc să vadă amestecul limbilor, D-sa din contră ni'I arată ca salvatori ai poporului!Dacă este să mă pronunț între cele duoă sisteme ministeriale, cred că are

. In adevăr, Statul nu are dreptul să se gândescă să intervie de cât la extrema necesitate. Când vede că are dmeni cari muncesc și cari vor să muncăscă, și totuși ati pe ei pelagra, și din causa acăsta nebunesc, se aruncă în puțuri, se spânzură, atunci datoria Statului este să aducă imediat un remediti, și pe proletar să '1 facă proprietar. Dar unde e necesitatea care vă autorisă să faceți boerl de 10 și 25 hectare? Ce vă face să vîrîțl în mijlocul sătenilor acest ghimpe factice și artificial? Acăstă clasă superpusă nu ai nevoie să o mal ajuți D-ta ca să crească; nu ai nevoe să o favorisezi. Sunt destule resorturi în organisația socială și în forțele naturale cari - ne duc la inegalitate. Dar sciți de ce Zic eti mâi mult să nu faceți proprietari de câte 10 și 25 hectare ? Pentru că o să vină vremea să vi se cără pământ de cel ce sunt în miserie și nu o să al de unde da nici 6 hectare; de aceea eti dati în lături aristocrații de 25 hectare; căci mă gândesc la proletariatul celor fără 6 hectare.
'MI pare bine, D-lor, că în acăstă cestiune cei mai mulți ati uitat spiritul de partid; și ca dovadă iată că în cestiunea acăsta, ca să nu vă pară idea mea utopi- stă, am avantagiul să vă spun că în secțiunea ndstră D. Catargi, care atunci când am susținut amendamentul cu 6 hectare, nu a fost presinte, 'mi-a spus dupe ce a venit că și D-sa este pentru acest amendament, și am fost mulțumit din suflet când am vă^ut un om pe care D-vdstre | '1 recundscețl de fdrte moderat în ideile sale, că este alături cu mine în susținerea * acestui amendament. (Sgomot).
Trec acum, D-lor, la o cestiune fundamentală și aci voiti da iarăși D-lui Carp ceea-ce este a D-lui Carp. D-sa alături cu proiectul de lege pentru vânzarea și înstrăinarea moșiilor Statului, a venit prin un proiect coprins în acest apel la țără, și a pus ca corolariti proiectului de vânzare pe acela de cumpărare a moșiilor de la particulari.
In secțiune am susținut acăstă idee a D-lui Carp și acolo D. Lahovari tare s'a supărat în contra acestei idei.D-sa Zicea în secțiuni că o asemene idee numai conservatdre nu pdte fi și acela care susține o asemenea idee, să înceteze a se numi conservator.
Atunci întreb, ce caută D. Lahovari lângă D. Carp ?
Dar ia să examinăm întru cât acăstă idee e revoluționară. D. Carp, propunând idea cumpărărei, Zicea lucrul următor : Nu trebuie să ne uităm numai la present, numai la necesitățile momentului, numai la plaga de astăZi; trebuie să ne gândim și la Ziua de mâne; căci dacă astăZi mă bucur că am la disposiția mea acest medicament, de ce nu mi-ași face eti o pro- visiune din acest medicament cu care să pot preveni și lecui pe viitor ranele mise- l riei revoltate, care în lipsă de satisfacție

dreptate D. Carp. Cum, D-lor ? Găsiți ceva așa de grozav, găsiți ceva așa de monstruos în intervențiunea Statului că, luând pe țăranii de la munte să'i trăcă la câmp, pe lângă că'l face debitor de banii pentru pământ '1 mai face debitor încă pentru banii destinați instrumentelor și instalațiunei.
Dacă primiți intervenția în cașul ântâiti, pentru ce vi se pare că ar fi monstruos de a o primi și în cel al duoilea ? Dacă pe lângă pământ 'I vei da un boti și un plug ca să'i cultive, nu este o intervenție fericită ? Pentru ce vă speriați? Eti nu văd nici o diferență. Explicați-vă deci de ce reculați la avans pentru instrumente și locuința casei, alt-fel eti vă mărturisesc că aveți aparență, că voiți să faceți o lege^care sărămâe literă mdrtă. Apoi: Ori voiți să faceți ceva și atunci fiți consecuenți, ori nu voiți și atunci spu- nețe-o franc, să seim ce facem. Dar ca să vă dovedesc că nu fugiți de ori-ce fel de intervenție, voiti trece la o altă disposițiune din proiect care e inspirată de un spirit antidemocratic, și ași putea (Jice că aci v'am prins în flagrant delict de intervențiune. D-vdstre, cari strigați că nu este permis Statului să intervie de cât cu multă precisiune, că nu este permis Statului să se amestece de cât acolo unde este cestiunea fle absolută necesitate, așa de ce veniți aci și vă gândiți la proprietatea de 10 și 25 hectare pe care o creați cu sacrificii pentru Stat ? De ce interveniți acolo? D-vdstre, cari fugiți de intervenții, ce cătați aci unde nu e nici miseria, nici alt interes superior care să vă cheme ?
Din contră, acăstă disposițiune pune mai mult în evidență inichitatea ce ați făcut, îndepărtând de la împroprietărire .pe cel ce ati un hectar.
In adevăr, iată un sătean care n'are pământ dar are capital, are plug, are boi, e fruntaș în fine și alături cu el este altul prăpădit, fără boi, fără plug, dar care are uu nenorocit hectar; de ce pe cel d’ân- tâiti '1 chemați la licitațiune pentru 25 hectare și celui de al duoilea ’i refu- sați 6 hectare ? Ce rațiune este a- căsta ? Ce intervenție este acăsta ? Eti nu înțeleg ca Statul să se ocupe a forma clase. Ce voiți să faceți cu ele? A ! o sciti, ați spus’o înși-vă, dar pe lângă că vă înșelați, faceți un lucru nepermis. Credeți, D-lor, că favorisând formarea unor clase de bogătași săteni, veți avea încă un fel de mână drăptă ca să puteți ține mal bine în respect pe cel mai săraci; vă pre- . gătiți cu alte vorbe pentru stâmpă- rarea unor mișcări viitdre.

Credeți că într'o clasă mijlocie o să găsiți o supapă de siguranță dar vă înșelați. Singura garanție este sincera solicitudine pentru masele populare. Dar pe lângă că măsura D-vdstre e ineficace pentru scopul ce vă propuneți, am Zis că e și neper- misă. i
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pdte expune Statul la sguduiri primej- didse. *Și aci, D-lor, trebuie să vă mărturisesc că ideea acăsta a D-lui Carp, nu este o idee nouă, acăstă idee a fost și a fostului prim-ministru, D. Idn Brătianu. 'Mi aduc aminte că a venit în Cameră cu un proiect de lege tn acest sens, și efi pe atunci, dacă eram In contra, nu ddră că nu primeam idea cumpărării de moșii de la particulari, ci eram contra dintr'un alt punct de vedere; de aceea am și spus că sunt pentru idee , dar aștept ^ile mal curate ca să putem aplica o lege, care cere ca atmosfera morală să fie mal pură de cât aceea de atunci.De aceea efi priimesc acum și cer acest proiect de lege. Scifi că se pot comite mal- versațiuni, să luăm însă măsuri suficiente contra abusulul; căci efi nu cred că grte un cuvânt cum că dacă e grefi de a face binele, trebue să renunțăm cu totul la el.Dar afară de acestea, efi voifi întreba pe D-vdstre : Ce fel de guvern conservator sunteți D-vdstre, când în loc să cău- tați să conservați moșiile Statului, D-vdstre veniți și faceți vânzarea în așa condițiuni că, dupe un timp dre-care, nici urmă să mal rămână din moșiile Statului ?Ore aveți intențiunea ca să profitați de acăstă lege de înstrăinare a pământului Statului, pentru ca să puteți să dispuneți de valdrea lor ?Și să nu se ^ică că stingeți datoria publică. Acea datorie trebue stinsă cu veniturile ordinare. Aceste moșii sunt zestrea țărei și nu aveți acest drept să alterați destinația acestor fonduri.Aceste fonduri afi fost dăruite în scopuri generdse și pidse și nu putem mal . bine corespunde destinațiunel lor de cât ’ consacrăndu-le pentru scdtereanenorociți- j lor săteni din miserie. .Acăstă idee D. Lahovari o taxa de ne- ; 

conservatdre. Să mă erte D-sa, efi am vă- ^ut pe mulțl conservatori cari recunosc că e măsura cea mai conservatdre de a etemisa acest fond terian al Statului.Acesta e singurul mijloc, D-lor, de a nu avea cestiune agrară în țăra ndstră.A! aud printre D-vdstre picând: Dar ce vrei ca să faci prin acăsta ? Vrei să proclami dreptul la pământ? Nu, D-lor. Dar D-vdstre aveți trebuință să dați țăranului drept la viață.Apoi acest drept se pdte refusa ? Apoi când efi nu $ic alt-ceva țăranilor, de cât că 'i vând acest pământ pe care el trebue să mi'l plătăscă în rate, însemnăză că efi 'I stârnesc apetituri ?Cum, D-lor? Ce vedeți D-vdstre îngrozitor în propunerea D-lul Carp pe care ați eliminat'o ? Ce, a procura și în viitor țăranului pământul, care este dorința lui, ahtul sufletului lui, însămnă a'l corupe ? Ce ? Credeți că 'l-ați rătăcit dacă ’i ați spus că și pe viitor sătănul va găsi să cumpere un petec de pământ ? Vă înșelați. Dând pământ țăranilor cât mai multă vreme, nu faceți de cât a întări acăstă țără. Și nu vă speriați că nu o să aveți mi^ldce. D. Mavrocordat imputa adineaorea celor- alte guverne, că atunci când era vorba de a face înpământenirea, se ocupafi de ce va câștiga Statul. Tot așa ^ice și D. raportor: „Făcănd acăstă operațiune Statul 
nu pierde nimica* Vrea să ^ică, primul gând la D-vdstre este să spuneț că faceți și o bună afacere financiară, dând țăranilor pământ. Credeți D-vdstre că dacă le dați pământuri și instrumente o să se ruineze Statul ?D. raportor ne vorbea de 60 de milidne; ne^icea că a contracta astăzi un împrumut de 60 milidne este a slăbi creditul Statului. Ce? Ați găsit 60 de milidne și le ați dat să le cheltuiască Anghelescu, și n’o să găsiți 60 de milidne pentru a 

împroprietări pe țărani? Dar cui credeți că afi dat capitaliștii milidnele ? Lui Anghelescu ? Vă înșelați; le afi dat sătănu- lui român, pentru că el este basa, este vitalitatea; el Insuflă credit străinilor. (Aplause). Și dacă voiți a face împrumut pentru a îmbunătăți sdrta țăranului, adresați-vă cu curaj capitaliștilor și ei vor £ice: a venit minte și României, a venit și ea să cără împrumuturi folositdre.El afi interes chiar să mai cheltuițl și pentru fundamentele edificiului nostru social; căci destul ați cheltuit pentru în- floreturl zadarnice cari amenință’ cădere.Nu vă temeți dar, D-lor, de acăstă cheltuială. Ea nu va compromite; din contra, va întări creditul Statului (aplause).Ca să mă resum, voifi în Pr0“iectul D-vdstre efi văd că ideia fericită, mumă, e transfigurată, ați mutilat împământenirea ; văd că din dmeni ca cura- gifi ați devenit iar timizi și fricoși; văd că din aceia cari, cel puțin din nenorociri se inspirafi ca să aibă curagifi, ați devenit iar fricoși; se vede că a trecut prea mult timp de la Martie (aplause, sgomot).EI bine, D-lor, efi în discuțiunea gene- ( rală constat numai atât: mutilarea legei înstrăinărel; și fac apel la toți, pentru că nu văd In acăsta o cestiune de partid, ci o cestiune unde trebue să fie Intre noi o luptă de emulațiune pentru a aduce cele mal bune, cel mai fecund leac la suferințele reale ale sătenilor. Fac apel la D-vdstre toți să luăm ideile bune din primul proiect, să le completăm și ame* ' liorăm cu acelea pe cari ni le dă mintea și inima • Iar acei cari vor resista de a face binele, să aibă grijă a cere un credit pentru gldnțe; căci țăranul e in miserie, el are fdme și ca să ’I-o potoliți trebue să'I dați safi pământ safi gldnțe (aplause).Ședința se ridică la 6 ore și cea viitdre se anunță pe a doua ^i, 16 Februarie.

IMPRIMERIA STATULUI DIRECTOR, ALEXANDRU PENCOVICI
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No. 44.

ADUNAREA DEPUTAȚILOR

SESIUNEA EÎTBAOBDINABĂ

Ședința de la 16 Februarie 1889
Președenția D-lui vice-președinte V. 

Pogor, asistat de D-nii secretari A. Sima, 
U. Boldescu, I. M. K. lepureanu și I. G. 
Leca.

Ședința se deschide la ora 1 și 20 mi
nute dupe amiaji.

Presenți 162 D-nl deputați.
Nu respund la apelul nominal 18 și 

anume:
* Bolnavi:

D-nii: C. Bobeica, C. Grădișteanu.
In congediu:

D-nii: G. Gr. Cantacuzino, M. Marascu, 
I. Negulicl, N. Nanoescu.

Fără arătare de motiv :
D-nii: Gr. Audreescu, 0. Arion, I. Ba- 

lanolu, I. C. Brătianu, Gr. Chrisenghi, 
A. Goilav, L. Goilav, T. lonescu, C. Rai- 
leanu, I. Săndulescu-Nenoveanu, N. C. 
Săveanu, E. P. Protopopescu.

— Sumarul ședinței precedente se a- 
probă.

— Se acordă congediu D-lul N. Na
noescu.

— Se trimite Ia comisiunea de petițiuni: 
Petițiunea mal multor locuitori din co
muna Adunați de Gevrmane, județul Dolj, 
a mai multor locuitori din comuna Al- 
benei! de Mam, județul Prahova, a mai 
multor locuitori din comuna Corbu, jud. 
Râmnicu-Sărat, a mai multor locuitori 
din comuna Brănescii, județul Goij și a 
D-nei Maria Jelescu.

— Se trimite Ia comisiunea de indige
nat petițiunea D-lui losif Mildo.

— Se recomandă comisiunei budgetare 
petițiunile mai multor institutori din jud. 
Teleorman.

— Se depune jece raporturi ale comi
siunei de indigenat asupra naturalisărei 
D-lor C. I. Golesceanu, D. Mihail, N. 
Constantin, C. Temeli, A. Donath,!. Her- 
dan, I. Gluckman, E. Ion, E. Hette și 
T. Traiculescu.

D. vice-președinte: D. Atanasescu 
are cuvântul spre a anunța o interpelare.

D. Dr. Atanasescu: Interpelez pe 
D. ministru al instrucțiune! publice pre
cum și pe D. ministru de interne și ’i rog 
să bine-voiască a ’mi răspunde : Cari sunt 
eausele plecărei din țâră a profesorului 
Assachy? Fiind-că, dupe cât sunt informat, 
D. Dr. Assachy a părăsit țâra și medicul 
săh secundar, D. Dr. Chiriac, a fost de
părtat de la spital și înlocuit.

Cred că scie D-nii miniștri că în urma 
mișcărei în favârea desvoltărei sciinței 
medicale, care a provocat o petițiune din 
partea studenților facultăței de medicină, 
noi am presentat un proiect de lege pen
tru instituirea unui institut hirurgical 

pentru profesorele Assachy, și asupra a- 
cestui proiect de lege onor. Cameră a în
cuviințat urgența.

Ași ruga dar, pe onor, biuroh, precum 
și pe onor. Cameră, să ia în discuțiune de 
urgență în secțiuni proiectul de lege pen
tru a se da satisfacere dreptei cereri a 
studenților în medicină.

D. vice-președinte: Interpelarea se 
va comunica guvernului.

D. C. C. Dobrescu (Prahova): D-le 
președinte, am ondre a depune pe biuroh 
următârea propunere semnată de mai 
mulți deputați în privința modificărei le
gei de prestațiune :

PROPUNERE
Având în vedere că, prin plata sah fa

cerea în natură a cinci jile de prestație 
pentru comune, locuitorii ah ajuns la mari 
suferințe: ântâih, că plata în bani este 
mai mare de cât aceea ce o pdte lua un 
muncitor de la un particular, și al duoilea 
că prin facerea lucrului în natură se dă 
locuitorului o Întindere de pământ la care 
trebue să muncâscă, în loc de cinci jile, 
câte 10, 15 și mai mult. Spre a se re
media acestă stare de lucruri, subsemnațil 
propunem următorul:

PROIECT DE LEGE
Art. 1. pilele de prestație se reduc la 

numărul de trei pe fie-care an, conform 
legei de la Martie 1868.

Art. 2. Lucrarea in natură va fi redusă 
Ia întinderi de teren sah cărătură de pe- 
triș atât cât un muncitor pdte să lucreze 
în fie-care ji de dimineță până sâra, dupe 
cum se va fixa de consiliul technic al mi
nisterului lucrărilor publice.

Art. 3. Plata filelor în bani va fi ceva 
mai jos de cât prețul obicinuit; iar când 
locuitorul ar declara că voesce să facă (Ji
lele în natură, atunci nu i se va mai cere 
plata in țmi.

Art. 4. Când o comună ajunge să’și 
complectezerețâua șoselelorsah pavagelor 
trebuitdre, atunci nu se mai pdte cere pe 
deplin facerea filelor în natură sah plata 
în bani, de cât în proporțiune cu nece
sitatea de întreținere.

Christu S. Negoescu, C. T. Grigorescu, 
C. Dobrescu-Argeș, C. C. Dobrescu, Gh. 
Softa, G. Panu, G. Burghele, Dr. Ste- 
fănescu.

D. vice-președinte: Conform regu
lamentului se va trimite la secțiuni.

D. C.C. Dobrescu (Prahova): Vă rog, 
Domnule președinte, să bine-voiți a con
sulta Camera dacă încuviințăză urgența 
asupra acestei propuneri, fiind de mare 
interes pentru țâră.

— Se pune la vot cererea de urgență 
și nu se primesce.

D. I. StefAneanu : D-le președinte, 
regret că sunt nevoit pentru a doua dră 
a lua cuvântul ca să relev o negligență a 
direcțiunei Monitorului oficial care 'mi 
schimbă numele în tot-d’a-una. Eh am 
mai spus că mă numesc Stefăneanu și în 

desbaterile de la 9 ale lunel curente mă 
văd trecut sub numele Stefănescu.

Vă rog dar să bine-voiți a pune în ve
derea Monitorului ca să dea mai multă 
atențiune la lucrările sale, spfe a nu-mi 
mal schimba numele.

D. vioe-președinte: Se ia act.
Acum D. Negoescu are cuvântul.
D. Chr. S. Negoescu: D-lordeputați, 

am ondre să vă comunic următdrea pro
punere :

PROPUNERE

Subsemnațil, având în vedere că legea 
din 3 Aprilie 1885 pentru combaterea fi
loxerei punând un imposit asupra viilor, 
sumele ce s’ah adunat până acum s’ah 
cheltuit în deșert prin înființare de co- 
misiuni, sub-comisiuni, cumpărări de naf
talină, etc-;

Având în vedere că până în present 
experiențele și din alte state n’ah ajuns 
la vre un resultat sigur și eficace, și că 
ast-fel cheltuelile ce se mai fac la noi sunt o 
adevărată risipă a banilor ce se iah de la 
proprietarii viilor; cari pe lângă impo
situl Ia care sunt supuși ah și nenoroci
rea de a’șl perde viile.

Considerând că acest imposit s’ar putea 
cere, cu drept cuvânt, proprietarilor de 
vii numai atunci când serviciul filoxeric 
le-ar aduce în schimb veri-un folos.

Pentru aceste motive propunem onor. 
Adunări a vota următorul:

PROIECT DE LEGE

Art. 1. Plata la care sunt supuși pro
prietarii de vii în virtutea legei de la 
3 Aprilie 1885 încetâză de la 1 Apri
lie 1889, și hu se va putea reînființa 
de cât atunci când se va găsi un mij
loc sigur și eficace pentru combaterea 
filoxerei.

Art. 2. Despăgubirile pentru viile dis
truse din oficih, conform disposițiilor 
actualei legi, se vor achita până la ter
men din sumele de bani ce vor fi în fi
ință sah se vor mai împlini din rămăși
țele acestei dări; iar în cas de neajun- 
gere se vor înscrie între cheltuelile bud
getului Statului.

Art. 3. Lucrările necesarii d’a se ur
mări scopul pentru găsirea mijlocului 
de combatere a filoxerei se vor îndeplini 
de serviciul ministerului agriculturei, co- 
merciului, industriei și domeniilor Statu
lui și cu cheltuelile ce se vor aloca în 
budgetul săh.

Christu S. Negoescu, C, T. Grigorescu, 
C. C. Dobrescu, losef T. Oroveanu, G. 
Panu, C. Dobrescu Argeș. Radu C. Pă
tărlăgeanu.

D-lor deputați, fiind-că legea acâsta 
este în legătură cu budgetul domeniilor, 
v’așl ruga sa i acordați urgența, ca să se 
pâtă vota mai nainte de a veni la ordi
nea jilei budgetul domeniilor.

D. Al. Lahovari, ministru al do- 
meniilor: D-lor deputați, n’am să dis-
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cut acum proiectul de lege presentat din 
inițiativa 'parlamentară, și care va veni 
în desbaterile Camerei; dar cred că ar 
fi bine ca onor, proprietari al proiectu
lui să nu^e grăbescă atât de mult, să 
nu fie atât de radicali în propunerea 
Domniilor lor.

Recunosc și efi că s'a făcut în trecut 
o forte rea întrebuințare de banii ce 
Camera a pus la disposițiunea serviciu
lui filoxeric, pentru că s’afi cheltuit a- 
prdpe duoă milidne și resultatul a fost 
absolut nul. Astăzi însă se găsesce în 
capul serviciului filoxeric un om din cei 
mai competinți și onorabili, doctorul 
Brandză care s'a ocupat mai mult timp 
cu facerea unui proiect de lege, care 
sper ca va fi ceva mai folositor de cât ceea 
ce s'a propus până acum; acest proiect 
de lege a fost a^I subsemnat de consi
liul de miniștri și se va depune mâne la 
Senat.

Rog dar să se amâne ori-ce hotărîre 
precipitată, să se aștepte până se va vota 
de Senat și aduce în Cameră acel proiect 
de lege și atunci onor. Cameră liberă va fi 
să’l respingă dacă i se va părea râd, și va 
putea sâ primesc* proiectul de lege mai 
radical presintat de D. Negoescu.

— Se pune la vot urgența cerută de 
D. Negoescu și se respinge.

D. vice-președinte: Proiectul de lege 
presintat de D. Negoescu și alți D-ni de
putați, se va trimite în studiul secțiunilor.

—- Acum D. Ștefăneanu are cuvântul.
D. I. Ștefăneanu: Interpelez pe D. 

ministru al cultelor și instrucțiunel pu
blice să bine-voiască a ml spune dacă scie 
D-sa că preoții comunelor rurale, dupe 
ce nu sunt plătiți cu nimic pentru servi
ciul religios ce fac populațiunei, mai 
sunt executați în mod nedrept, de sânții 
episcop! prin agenții lor, a mai plăti o 
nouă contribuțiune ca abonament forțat, 
la un jurnal bisericesc, câte 12 lei pe an. 
De și acel jurnal apare numai o-dată pe 
lună. Și cel ce nu plătesc, fiind că nu afi 
de unde și cu ce, sunt popriți de a mai 
face servicifi religios în comună prin or
dine formale. Și dacă scie D. ministru, 
cum tolerăză asemenea fapte și în puterea 
cărei legi ?

D. vice-președinte: Bine-voiți a de
pune labiurou în scris interpelarea D-vos- 
tre pentru a se comunica guvernului.

D. Cozadini are cuvântul.
D. Gr. Cozadini: D-lor deputați, am 

cerut cuvântul ca să ve rog să procedeți 
la alegerea unui membru în comisiunea 
alesă de Cameră, care să asiste la comu
nicările ce D. ministru de resbel are să le 
facă în privința apărărei țărei și a forti- 
ficațiunilor; căci precum colegii mei, co
religionar! politici, afi demisionat, demi
sionez și efi, și vă rog să procedeț! la ale
gerea altei persâne în locul mefi, pentru 
motiv că, pe câtă vreme efi m’am pro
nunțat în contra fortificațiunilor, presența 
mea în acea comisiune nu pote fi de nici 
o utilitate pentru D. ministru, de dre?ce 

nu ’i-ași putea da concursul mefi în a- 
căstă cestiune.

D. vice-președinte: D-lor, înainte de 
a intra in ordinea (jilei ar trebui să com
plectam comisiunea acesta.

D. I. EnacovicI: D-lor, efi ași pro
pune onor. Camere să mențină acesta co
misiune, compusă, din numărul membrilor 
câți afi mai rămas în urma demisiunilor 
ce s’afi presentat; căci, precum a declarat 
D. ministru de resbel, ori-care deputat 
având dreptul de a asista la lucrările ace
lei comisiunl, nu este de nevoe a întrebu
ința timpul Camerei cu o asemenea ale
gere, pe cât timp ori-care din D-nii de
putați pdte sâ asiste la acea întrunire.

— be pune la vot demisiunea D-lui 
Cozadini și se primesce.

— Se pune la vot propunerea D-lul E- 
nacovici de a nu se mai alege alț! mem
bri în locul celor demisionați, și se ad
mite.

Adunarea procede la alegerea unui mem
bru în comisiunea de informațiuni în lo
cul D-lui Vericeanu, demisionat, și resul
tatul este cel următor:

Votanți................................ 103
Bile albe. ....... 13 
Voturi exprimate . . . » 90 
Maioritate reglementară . 46

S’a ales D. Virgilifi Poenaru cu 86 
voturi.

D. vice-președinte: Acum la ordinea 
(jilei avem continuarea discuțiune! asupra 
proiectului de lege relativ la vîmjarea bu
nurilor Statului.

D. C. Kogălniceanu are cuvântul.
D. C. RogAlniceanu : D-lor deputați, 

dupe turburănle din anul trecut cu toți! 
am recunoscut trebuința de a face ceva 
pentru a îmbunătăți sorta țăranilor. Le
gea vîmjărei bunurilor Statului se impu
nea de sine prin forța împregiurărilor și 
ori-ce partid ar fi venit la guvern ar fi 
fost silit sâ presinte acest proiect de lege. 
Țin a constata acesta; fiind-că grupul a- 
șa ^is junimist, voind a monopolisaori-ce 
idei de reforme* are pretențiunea de a 
considera acăstă reformă ca o proprietate 
a sa exclusivă, pe când ea este proprieta
tea tutulor partidelor. D-lor, am apăsat 
anume asupra cuvântului vîn^are; fiind
că ori-ce s’ar face, ori-ce s’ar (jice acest 
proiect este o adevărată vindere iar nu o 
împroprietărire. Dacă voiți, este o înpro- 
prietarire în sensul, că ori-ce locuitor de
vine proprietarul lotului cumpărat. Dar 
atunci ori-ce vîn^are este o înproprietă- 
rire, dar nu este o înproprietănre în pro
priul sens al cuvântului și mai cu semă 
în sensul legei rurale din 1864 care era o 
adevărată înproprietărire având tdte ca- 
racterile esențiale ale unei reforme agrare 
și sociale. Da, D-lor, este și acum nu răfi 
social, este, dacă voiți, o cestiune agrară 
care ne silesce să facem acestă lege.

Legea însă nu este o lege agrară, nu 
este o adevărată înproprietărire. Legea 
de h 1864 nu vindea pământ țăranilor ci 
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le recunoscea un drept care dupe legile 
de atunci era discutabil, dar ca drept is
toric era incontestabil. Dar ce drept voiți 
să acordați țăranilor asupra bunurilor 
Statului. Cel puțin fiți consecinți, fit! lo
gici și în unire cu socialiștii declarați franc 
cum că nu sătănul; Dar ori-ce român are 
dreptul nu numai asupra bunurilor Sta
tului, dar și asupra moșiilor particulare, 
dacă într’un cuvânt recundsceți dreptul 
la pământ; dacă nu recundsceți acest 
drept, atunci conveniți cu no!; locuitorii 
rurali nu afi dreptul nici la moșiile par
ticulare, nici la moșiile Statului.

D. M. Kog&lniceanu: Erdre. (Ilari
tate).

D. G. Kogălniceanu: A greșit D. Eu- 
geniu lonescu când a susținut că acestă 
teorie ar fi intrat în spiritul autorului le
gei de la 1864; căci legea aceea preve
dea Împroprietărirea însurățeilor de a- 
tunci, dar nule acorda un drept perpetuă 
la pământ. D-lor, nimeni nu pdte să pă
trundă mai bine spiritul acelei legi de cât 
autorul ei, care a spus că în Bucovina a 
duoa împământenire nu mal are loc de 
a fi.

D. M. Kogălniceanu: La moșule par
ticularilor, dar nu și la ale Statului, (I- 
laritate).

D. C. KogăJniceauu : Dat dacă mu 
recunoscem acest drept la pământ, recu- 
ndscem că este un răfi și suntem gata de 
a face totul pentru a îmbunătăți starea 
țăranului român.

ț)isesem, D-lor, că acăstă lege, impusă 
prin forța împregiurărilor este proprie
tatea tutulor partidelor. Ceea-ce a fost 
proprie a guvernului junimist, a fost nu
mai împregiurarea de a fi publicat prin 
Monitorul o facial acestă reformă în stare 
de proiect Înaintea alegerilor și acesta, 
dupe părerea mea, a fost un act impru
dent, o greșală care, departe de a potoli 
spiritele țăranilor, le-a învrăjbit și întă- 
ritat mai mult. Și, lucru straniul Pe când 
fiarele opozițiunei trâmbițafi cum că a- 
cestă publicațiune înainte de, alegeri a 
fost o reclamă* o armă electorală, ceea-ce 
de almintrelea cred că a intrat in vederea 
guvernului junimist* lucru stranifi, ^ic, 
efi și alții am fost ales în colegiul III, 
tocmai grație nemulțumirel provocate de 
acest proiect, contra tuturor ingerințelor 
guvernamentale și mai cu semă contra 
voinței D-lui Carp. D-sa de sigur, ceea- 
ce este fdrte măgulitor pentru mine, nu 
ne-a găsit destul de simpli și de supuși, 
aceste duoă calități pe cari, dupe cum a 
spus’o D-sa, trebue să le aibă ori-ce bun 
junimist.

Țăranii, D-lor, văzând publicațiunâa 
acelui proiect de lege în Monitor, afi cre
zut că se află în fața unei legi și afi fost 
chiar întăriți în acestă credință prin a- 
genții administrativi cu scop de a face 
propagandă în favdrea candidaților gu
vernului. El bine, vă puteți închipui 
câtă confesiune și Y^rturbațiune s'a năs
cut în spiritul lor când noi le-am decla
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rat că nu este o lege, ei numai un pro
iect. îndată speranța lor s'a schimbat în 
decepțiune, încrederea în noul guvern s’a 
schimbat în neîncredere, cu atât mai 
mult, că dacă vedeaâ prefecții schimbați, 
cei-alți agenți eraâ tot vechil lor'sbiri și 
zapcii.

D. N. Fllipescu : Cu tdte acestea so
licitați concursul guvernului, prin depeșe 
și mie mi 'l-ați cerut, dar vi s'a refusat.

D. C. M. Kogălniceanu: Când a ve
nit guvernul junimist, am crezut că este 
de bună credință și că va merge în unire 
cu partidul liberal-conservator, altmin
trelea, dacă ași fi căutat să mă înrolez la 
partidul care este la putere, mă duceam 
și mă făceam junimist iar nu liberal-con
servator.

D. N. Fllipescu: AI fost.
D. vice-președinte: Vă rog, nu în- 

trerupeți.
D. C. M. Kogălniceanu: Dar acest 

proiect de lege, D-lor, nu numai că n’a 
potolit spiritele, dar a provocat mari și 
numerose nemulțumiri, mai ales în urma 
măsurel nedibace luată de D. Carp în pri
vința facere! listelor pentru cereri de pă
mânt; căci aprdpe 50 % din țăranii cari 
se presintaâ la înscriere eraâ respinși, 
unii sub cuvânt că n'aveaâ dreptul fiind 
că aveaâ de moștenit pământ de la pă
rinții lor împroprietăriți la 1864; alții 
fiind-că aveaâ deja un hectar; alții eraâ 
respinși, fiind-că sunt răzași; asemenea 
eraâ respinși preoții și învățătorii; și a
tunci voiți D-vdstre ca aceștia să nu de
vină nisce agitatori și propagatori al idei
lor socialiste? Dar ce sunt prin sate preo
ții și învățătorii de cât tot nisce țărani 
cari aâ învățat nițică carte? Eâ socotesc, 
D-lor, din contaa, că trebue să îmbună
tățiți și sdrta lor, dându-le pământ ca și 
celor-alțî săteni, și atunci în loc să fie 
nisce propagatori răi, vor deveni stâlpii 
ordinel și ai liniște!.

Este evident dar că proiectul ast-fel 
cum a fost redactat de D. Carp nu co
respunde cu tdte cerințele, și ar fi fost un 
pericol pentru țâră; și aci să’mi dea voe 
D. Pallade să'I spun că proiectul partidu
lui liberal-conservator, presintat de D. 
Lahovari și de comitetul delegaților, este 
în duoă puncturi esențiale mult mai libe
ral de cât proiectul D-lui Carp.

Mal ântâiâ de tdte D. Pallade a susți
nut cum că partidul liberal-conservator 
ar fi adus proiectului de lege al D-lui 
Carp o restricțiune prin care contesta a
celor cari aveaâ deja un hectar dreptul 
de a cumpăra loturi mici; acăsta restric
țiune nu este proprie a partidului liberal- 
conservator, ea se afla deja în proiectul 
D-luî Carp.

In ceea-ce privesce cele duoă puncte 
esențiale în cari proiectul partidului li- 
beral-conservator a mers mai departe de 
cât proiectul D-lul Carp sunt aceste: 
Ântâiâ că proiectul D-lui Carp nu dedea 
dreptul de cumpărare în loturi mici de 
cât acelora cari nu aveaâ a moșteni de la 

| părinții lor împroprietăriți la 1864; pro- 
| iectul de lege liberal-conservator lărgesce 

acest cerc și admite și acăstă numerdsă ca
tegorie la dreptul de cumpărare. Al duoi
lea punct, pe când proiectul D-lui Carp 
nu dedea acest drept de cât pentru foștii 
clăcașl, proiectul partidului liberal-con
servator dă dreptul la toți sătenii români, 
fie clăcașl, fie moșneni saâ răzeși. Singu
rul punct, unde D. Pallade în aparență 
avea dreptate, era avansul bănesc; ^ic în 
în aparență, căci să nu credeți D-vdstre 
că suntem contra acestui avans bănesc, 
dar voim ca acăsta cestiune să se regu
leze într’o lege specială; căci nu are ce 
căuta acăsta cestiune într’un proiect de 
lege de vânzare; căci, D-lor, din tdte sis
temele socialiste cel mal periculos este 
socialismul de Stat.

Și Introducerea acestui sistem fatal a 
cărui urme le resimțim până în present, 
și cari le vom resimți încă mult dupe vo
tarea acestei legi... o datorim guvernului 
junimist.

Proiectul D-lui Carp dar trebuia să fie 
modificat într’un sens mal larg, mal li
beral, lăsând la o parte tdte disposițiunile 
cu tendințe de socialism de Stat, ca re- 
cundscerea indirectă a unul drept conti
nuă la pământ al locuitorilor țărani, și 
sper că D. Carp însuși va abunda în sensul 
acesta; fiind că din fericire acăsta cestiune 
nu atinge nici un interes internațional, 
pentru că alt fel D-sa ar fi sacrificat a- 
căstă cestiune țărănăscă, cum a sacrificat 
porturile france; căci să nu ne ascundem, 
dacă D. Carp nu a declarat'o categoric, 
D. Păucescu a spus'o franc, că porturile 
france nu pot fi reînființate, căci ar jigni 
interesele naționale ale Germaniei și Aus
triei, cu cari avem convențiune.

D-lor deputați, principiul care trebue 
să ne conducă în acăstă cestiune este că 
mal bine să dăm mal puțin dar la mal 
mulți. Cu aceste condițiunl sunt pentru 
votarea acesul proiect de lege. Dar să nu 
credeți că este destul ca să facem o lege 
bună; trebue să avem și garanții că va fi 
ine aplicată; căci aduceți-vă aminte ce 

s’a făcut cu lăgea de la 1864, cum s'a a
plicat.

Prin urmare, trebue să stabilim chiar 
în acăstă lege principiile ce aâ să domine 
la aplicarea el și să fie strict observate, 
și de aceea între altele ași fi de opiniune 
că în comisiunea prevăzută de acăstă lege 
să fie și deputății colegiului al 3-lea, saâ 
chiar toți deputății și senatorii fie-cărul 
colegiâ să fie membri de drept. Pe lângă 
acăstă lege, care vom căuta să o facem 
bună și bine aplicată^ să mal stăruim a 
se da țârei și o administrațiune bună și o 
justiție drăptă și accesibilă tutulor cla
selor; numai ast-fel vom liniști spiritele 
țăranilor, vom înlătura o primejdie care 
ne amenință și, întărind ast-fel elementul 
rural, vom întări chiar naționalitatea 
română. (Aplause).

D. G. Panu: D-lor deputați, proiectul de 
lege care ni se presintă, prin organul D-lul 

raportor, dovedesce mal ântâiâ un lucru, 
dovedesce neprevederea partidelor ndstre 
politice în genere și în special a guver
nelor ndstre; căci acum un an și jumătate, 
D-lor, nimeni saâ marea maioritate atât 
din dmenil de Stat, cât și partidele nici 
nu se gândeaâ ca să vină cu o cestiune ță
rănăscă, cu o vânzare, cum o numiți D-vd-

• stre, a moșiilor Statului; cât despre legea 
tocmelilor agricole, nici nu era vorbă. Ce 
a făcut să vină 4n desbaterea ndstră am- - 
bele aceste proiecte de legi ? *

Este un fapt brutal și crud, răscdla ță
ranilor. Țiâ să vă fspun acăsta că este 
trist că numai dupe rescdle, și rescdle îne
cate în sânge, dmenil noștri de Stat și 
guvernele se gândesc la îmbunătățiri. 
Așa fiind, trec înainte și mă întreb urmă
torul lucru:

Când vine cine-va cu un proiect de lege 
ca să reguleze cestiuni tratate și regu- 
lamentate prin legi anteridre, ce trebue 
să facă ?

Eâ cred, D-lor, că cea d'ântâiâ condi- 
țiune este să se țină sămă de legea vechie, 
de învățămintele, de experiența făcută de 
la punerea în lucrare a acestei legi și 
până a<ji.

El bine, cu regret trebue să constat 
că lucrarea comitetului de delegați s’a 
abătut cu totul de la acăstă linie elemen
tară, și trebue să o spun că, ceea-ce ne pre
sintă comitetul, ne dovedesce că membrii 
Iul nu aâ învățat nimic, nu aâ uitat nimic, 
nu aâ experimentat nimic.

D-lor, în materia acăsta avem ca fun
dament legea de la 1864. Legea aceea, de 
și a avut și are defectele sale, defecte ine
rente acelor timpuri, are însă părți or
ganice ; în curs de 34 de ani ea a fost 
experimentată și s’aâ vă^ut lacunele cari 
le are și relele cari le-a produs ; era o 
datorie elementară ca proiectul de lege 
actual să țină sămă de tdte acestea și să 
aducă remedii. Acăsta este cel mal puțin 
lucru ce se pdte pretinde^ EI bine, nici 
acest puțin lucru nu a făcut comitetul 
delegaților. .

D. N. Voinov : Pdte că pe atunci nu 
s’a putut face alt-fel.

D. G. Panu : Să nu cră^ă onor. D. 
Voinov că eâ voesc prin acăsta să mic
șorez meritele legiuitorului din 1864. Nu, 
D-lor, voesc numai să că legea din 
1864 lăsase câte-va lacune, mal voesc să 
<jic că prin funcționarea el ea a dat un 
număr de resultate la cari nu se aștepta 
legiuitorul; așa, ea a dat nascere unul 
proletariat agricol, de vreme ce nu a dat 
nici putea da instrumente de muncă îm- 
proprietăriților ;_ea a avut de efect “de a 
îmbucătăți loturile prin moștenire, ea, în 
fine, a lăsat pe un număr de țărani fără 
pământuri, de vreme ce numai clăcâșilor 
li s’aâ dat pământuri.

Eî bine, prin proiectul de lege ce pre- 
sentați lăsați aceeași lacună și păstrați 
în picidre aceleași rele; căci D-vdstre ce 
faceți prin presenta lege? Dați țăranilor 
pământ fără ca în același timp să voiți 
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să le dați și uneltele, instrumentele tre- 
buincidse pentru muncă.

Le dați loturi de pământ pe cari le 
destinați la pulverisare, de vreme ce nu 
regulamentați moștenirea teritorială pe 
o altă basă.

In fine, nu dați pământ la toți țăranii, 
ci numai la o parte din el, pe alții lăsân- 
du’I proletari ca și Înainte,

Cu alte cuvinte, repetați opera de la 
1864 tn anul 1889, fără a o amenda, fără 
a o perfecționa, fără nimica. Iată de ce 
vă giceam că nu ați uitat nimic, nu ați 
experimentat nimic.

Voițl un exemplu mal vădit pentru a 
se vedea asemănarea Intre ambele legi ? 
Iată’1:

Cum am avut ondrea să vă spun, legea 
de la 1864 crease proprietari numai pe 
aceia cari în momentul acela fusese clă- 
cașl. EI bine, luați legea de față și ci
tiți-o, citiți și raportul el, și veți vedea 
că același lucru pe care legea rurală de 
la 1864 ’l-a făcut atunci, fără sciință, '1 
face și legea actuală cu sciință; căci dupe 
legea actuală nu se împroprietăresc toți 
țăranii ce nu ati pământuri ci numai a
ceia cari vor face declararație în cele 15 
gile fatale și numai acei cari afi mal pu
țin de un'hectar, afară bine înțeles de cei 
ce nu ati pământ de loc.

Apoi, D-lor,"nu este derisorifi a se gice 
că are pământ acela care are numai un 
hectar de pământ ?

EI bine, mă întreb, pentru ce aceste 
lucruri? Nu este serios; sati dacă nu este 
serios, să 'ml dea voe D-nii delegați a le 
spune că ati făcut acăsta cu intențiune, 
mal că ași îndrăsni să gic cu rea credință, 
însă nu gic cuvântul dar ar trebui să 1 
gic. (Ilaritate). Deci, experiența trecutu
lui nu a existat absolut pentru comitetul 
de delegați; legislațiunea trecută în acăs
tă materie nici nu a fost ținută în sămă ?

Pentru ce? Nu sciti. Dar pdte D-nii 
din comitetul delegaților s'afi îngrijit de 
viitor, pdte în legiferarea lor afi avut în 
vedere viitorul, s’a asvârlit cu avânt în 
viitor ? Mal puțin.

Legea acăsta este o lege de actualitate, 
de moment. Și când gic că nu a prevăgut 
viitorul, nu mă gândeam nici nu pretind 
ca ea să îmbrățișeze 60—70 de ani înain
te. Nu; ea nu a îmbrățișat nici un spațifi 
de timp de 10 -15 ani.

Așa, D-lor, ce face comitetul delegați
lor în lucrarea pe care ne-o presintă ? 
împarte moșiile Statului în loturi și pe 
urmă, dupe ce le înstreinăză pe tdte și 
încă veți vedea îndată cum, pe urmă 
nici nu se mal gândesce la ceea-ce are să 
se întâmple. Dupe D-nia lor... potopul.,. 
Căci întrebatu-s’afi Domnii delegați, fă- 
cutu-ș’afi următdrea întrebare : Ce va re
sulta dupe ce pământurile acestea vor fi 
date în cantitate de 6, 10 și 15 hectare? 
Ce se va face cu copiii actualilor împro
prietăriți din nofi? Ce se va face cu 

• tdte cele-alte categorii cari vor rămânea 
nemulțumite de acăstă lege, precum cel 

ce posed actualmente un hectar, cel ce 
vor scăpa termenul fatal de declarație ? 
Mister! S'a gis că ni s’a obiectat nu
mai că noi nu trebue să legiferăm de 
cât pentru generațiunea ndstră și nu 
pentru generațiunile viitdre. Apoi efi 
tocmai pentru generațiunea actuală vor
besc, pentru o epocă care nu este mal 
depărtată de noi de cât cu 15-20 de 
ani; căci nemulțumirile de cari vorbesc 
se vor ivi îndată.a doua gi dupe actul 
ce faceți. Și cu tote'acestea era un mig- 
loc fdrte simplu pentru a vă gândi la 
viitor, migloc care ni’l indica proiectul 
D-luI Carp: era cumpărarea de moșii 
particulare din partea Statului, Ați su
primat miglocul acesta. Pentru ce ? Nu 
se scie; mister. Cregut’ațl pdte că cum
părarea de către Stat de proprietăți este 
un principifi anarchic ? Ia să vorbim eco- 
nomicesce: v

D. Popescu, onor/raportor, scie fdrte 
bine că Statul pdte, fără inconvenient, să 
fie proprietar; cel mal ortodoxl econo
miști o recunosc acăsta: proprietatea 
rurală a Statului nu este un pericol so
cial. Dovadă că Prusia posedă mari pro
prietăți rurale.

Prin urmare, nu pdte fi cestiunea de 
anarchie, de pericole sociale, cari ar fi 
împedicat pe delegați să Introducă în 
proiectul D-lor principiul proprietățel 
rurale a Statului. Cum să explic deci 
respingerea acestei disposiții ?

'Apoi, trecând mai departe, întreb: Care 
este împărțirea ce D-vdstre faceți pentru 
aceste moșii ale Statului ? D-vdstre îm- 
părțiți moșiile Statului, pentru a avea 
țărani conducători, în următorul mod : 
75 % dmenilor adevărați nevoiași; 25 °/o 
dați pentru a se crea proprietatea miglo- 
cie; ba nici chiar acelea 75 % nu se dafi 
exact nevoiașilor ; dacă se scad locurile 
pentru biserică, pentru scdlă, pentru va
tra satului, etc., cu modul acesta rămân 
nuoilor împroprietăriți cu 6 hectare cel 
mult 60 %.

Apoi acăsta o numiți D-vdstre refor
mă, a da 60 % țăranilor nevoiași, iar 
40 % din pământul Statului a’l -sustrage 
de la acăstă destinată sub diferite pre
texte ? D-vdstre vă îngrijiți mal mult de 
cei cari pot să cumpere pentru a forma 
proprietatea miglocie, pe când numai de 
nevoiașii cari nu pot să cumpere nici 6 
hectare, de aceia trebue să vă îngrijiți.

D-lor deputați, aceste considerante 
sunt îndestulătdre, cred, ca să vedem în 
ce spirit și în ce sens e făcut acest pro
iect de lege.

Pentru ca să iasă însă și mai mult în 
relief tdte aceste lucruri, dați'mi voe să 
pun în comparațiune cele duoă proiecte 
ce ni s'afi presintat, adică proiectul ma
iorităței și contra-proiectul minoritățel, și 
veți vedea cu câtă lărgime de vederi dă 
soluțiuni contra-proiectul și cu câtă în
gustime de vederi și de disposițiuni le- 
giferăză maioritatea comitetului. Am 
spus, D-lorică proiectuF actual nu ține 

absolut sămă de experiența și de incon
venientele produse de legile anteridre.

Să vă dovedesc acăsta:
Inconvenientul cel mare ce s’a produs 

prin aplicația legel de la 1864, a fost că 
parcelarea și îmbucătățirea pământului a 
făcut aprdpe inutilă împroprietărirea în 
cele mai multe cașuri. Toți seim că prin 
succesiune s'a pulverisat puținele fălci 
cari intraseră în mâna dre-căror familii. 
Ce ați făcut D-vdstre în noul proiect ca 
să remediațl acest răfi constatat, dovedit 
de tdtă lumea? N'ațl făcut absolut ni
mic. Ba ați făcut ceva; păstrând tot ve
chiul sistem, voiți să aruncați încă câte
va sute de mii de hectare spre pulverisare, 
împroprietărind în aceleași condiții câte
va sute de mii țărani. D-vdstre scițl că 
în curând pământul lor va fi îmbucătățit 
așa ca să nu fie de nici o utilitate. D-vd
stre dați o primă pulverisărei pămân
tului.

Ei bine, contra-proiectul aduce remedii 
la acăstă stare; el declară indivisibil lo
tul și în același timp, ca să nu creeze 
majoratul, contra-proiectul pune la dis
posițiunea copiilor un nofi lot de pă
mânt.

D. N. Geaur-Aslan: Ce trebue indivi- 
sibilitate ?

D. G. Panu: Trebue în ori-ce cas, 
și o să vă răspund de ce.

Deci, ceea ce propune contra-proectul 
nu e de loc majoratul, majoratul D-lui 
Carp pe care '1 propunea într’unul din 
discursurile D-sale. Majoratul D-lui Carp 
era desastruos; căci dedea întreg pămân
tul unui singur copil, iar pe cei-alțl ’I 
făcea proletari din oficifi, căci cel ce in
tra în posesiunea pământului era obli
gat să răscumpere în bani, proprietatea, pe 
când contra-proiectul, dând loturi și celor- 
alțl, nu mai crează proletari, ci propie- 
tari din toți fiii de țărani. (D. Calimaki 
întrerupe). Lăsați-mă să argumentez ca 
să vedeți unde voifi să ajung.

Pentru ce proiectul delegaților nu se o
cupă de acăstă cestiune ? Ce împiedică ca 
să declare lotul indivigibil, să ia, cu alte 
cuvinte, măsuri în contra pulverisărei 
pământului ? Scițl ce împedică pe comi
tetul delegaților ? ’L împiedică disposi
țiunea codului civil, care ar trebui schim
bată, asupra moștenirel, așa spune ra
portul. AugițI, monumentul imutabil ca
re se numesce codul Napoleon, ar fi ata
cat în fundament, dacă s’ar schimba fe
lul moștenire!! Cum, ne gice raportorul, 
cum să schimbe o iotă din Codul Napo
leon— acest paladifi juridic al nostru — 
mai bine să piară generațiunl întregi, 
mai bine să se pulveriseze tdte proprietă
țile mici.

Asemenea considerațiuni păte să aibă 
valore pentru un jurist terre ă tărre, 
însă pentru un legiuitor, care se ocupă de 
cestiunile sociale, modificarea felului de 
moștenire din codul Napoleon este de 
minimă importanță, căci cred că n'am a
juns să imobilisăm legile ndstre, să le pu

Digitized by knOOQie



28 Februarie 1889 DESBATERILE ADUNAREI DEPUTAȚILOR «51
nem la icdne și să ne închinăm la dân- 
•ele.

D. Popescu: De ce n'ațl citit raportul.
D. G. Panu : Acăsta ’ml procură oca

siunea să răspund D-lui raportor că am 
citit raportul. In adevăr, raportul dupe 
ce pledează cestiunea indivijibilitățel a- 
pol o înlătară la urmă. Pe ce motiv ? Pe 
motivul pe care ’l-am arătat eh. Iată și 
textul din raport:

„Comitetul delegaților a înlăturat a- 
mendamentul ce s’a propus de D-nil N. 
Filipescu și M. Săulescu, în privința in- 
divijibilităței loturilor de 6 hectare, pen
tru considirațiunea că ar fi nevoe de o le
ge specială care, pentru o anume categorie 
de români, să modifice regulele stabilite 
pentru moșteniri. Ideea indivijibilităței 
admise trebue bine regulamentată, și a- 
cest lucru nu putea să se încadreze în le
gea de față, care este destul de compli
cată, prin disposițiunile numerose ce co
prinde.

Apoi ce am spus eh alt-ceva; disposi- 
țiunde de moștenire sunt în codul civil, 
și era un atac direct la codul civil, un fel 
de atentat la o lucrare sacră.

D-lor, care a mal fost consecința legei 
din 1864 pe care comitetul delegaților era 
ținut să o remedieze ? Era proletariatul; 
căci prin legea din 1864 se dăduse numai 
pământ pur și simplu țăranilor fără să li 
se dea în același timp și mijldcele de cul
tivat, adică instrumentele de muncă. Și o 
mărturisesc că nici nu li se putea da alt
ceva, pe basa pe care se făcuse emancipa
rea țăranilor.
| El bine, D-lor, acest defect, care s’a con
statat în multe ocasiuni și spre remedia- 
rea căruia s’a gândit și D. Carp în pro
iectul săh,de vreme ce prevăzuse și pres
tarea de instrumente de muncă, acest 
defect ’l-ați avut D-vdstre,D-lor delegați, 
în vedere ? Ce ați propus în proiectul 
D-vdstre, pentru a nu crea din nofi noul 
proletari,? Ce ați făcut D-vdstre ? Care 
este remediul care ați Introdus ? Absolut 
nici unul; tăcere și iar tăcere. întocmai 
dupe cum nu s'a adus la divisibilitatea 
prea mare a pământului nici un remedih, 
tot așa nu s'a adus nici la nașterea de pro
letariat agricol din causa de lipsă a in
strumentelor agricole. Dar aici numai 
putem înota în considerațiuni juridice, 
nu ele împedeeah pe delegați de a supri
ma darea de instrumente de muncă. A- 
tunci, cari ah fost considerațiunile, cari 
ah făcut pe comitetul delegaților să res
pingă propunerea de a da instrumente de 
muncă ? Aci trebue să fie un principii 
clasic la mijloc, și în numele acelui prin
cipii, ortodox de sigur, se ridică comitetul 
delegaților, și jice: Țăranii pot avea ne
voe de instrumente de muncă, darea unor 
asemenea instrumente este indispensabilă; 
dar, fiind-că principiile se opun, nu li se 
pdte da. Acăsta o jice D. raportor în mod 
indirect în raportul săi.

Iată propriele cuvinte ale D-lul ra
portor:

w2) Avansul in sine este criticabil^ pen
tru că ar putea da nascere unor idei gre
șite asupra rolului Statului și a drepturi
lor cetățenilor față cu dansul. Intr'adevăr 
s'ar putea crede, cu asemenea practice, 
într'un fel de drept de căpătuire ce ar a- 
vea cetăț&nul contra Statului. Acest re
sultat inevitabil, dacă se primesce avan
sul propus pentru cultivatori, trebue să 
ne îngrijască și să neîmpedice de a lucra 
cu ușurință, dacă ne este permis a ne ex
prima ast-fel. De altă parte, credem că 
destule folose 8’aĂ dat cultivatorilor prin 
legea de față, fiind puși în situațiune de a 
dobândi un instrument de producțiune, 
fără a cheltui înainte un singur ban/

Este o nevoe reală, D-lor, și însuși D. 
Costache Kogâlniceanu a recunoscut că 
este nevoe a se da instrumente’de muncă și 
experiența în acăstă privință este făcută 
pretutindeni și fără să mă raportez la 
experiența din 1864, avem experiențe cu 
însurățeii: Lor nulii s'aii dat instrumente 
de muncă și în cea mal mare parte îm
proprietărirea lor a rămas o literă mărtă, 
căci nu ah avut mi jldce nici să clădăscă 
case, nici să cumpere bol, plug și cele-alte.

Este cunoscut, D-lor, că toți acel cari 
’ ah mers în America ca să lucreze pă
mântul, toți recunăscețl că nu se duc 
cu brațele gdle, ci trebue să aibă mai 
nainte un mic peculiu ca să pdtă exploata 
pământul; nu s'a au jit necăierl, dor nu
mai în insula lui Robinson, ca cine-va 
să încăpă a cultiva un pământ dacă nu 
are mi jldcele necesare de a'l cultiva. Ei 
bine, D-lor, față cu aceste considerațiuni, 
comitetul delegaților a închis ochii, n'a 
voit să'și dea cuvântul nici să dea o so- 
luțiune cestiune!; ba mal mult încă, face 
un fel de ironie crudă la adresa țăranilor 
cândjice: „în adevăr, s’ar putea crede 
într’un fel de drept de căpătuire/ EI 
bine, D-lor, când facem un raport la o 
lege de atâta importanță, trebue să ne 
cumpănim bine cuvintele, și să nu jieem 
cuvântul ^căpăuială^, care s’ar putea 
aplica cu mult mai mare succes la cele- 
alte clase, iar nu la țărani.

Viii la a treia obiecție fundamentală 
de care comitetul delegaților nu a ținut 
de asemenea sămă.

Este un fapt care cred că ’l-ați obser
vat cu toții, anume, că pentru rele con
tinue, pentru nevoi de fie-care ji, legile 
periodice nu sunt suficiente, și iată de ce: 
A remedia răul numai unul moment 
imensul rfiii care se întinde în trecut și 
se prelungesce în viitor, însemnăză a 
potoli nemulțumirile acelui moment, 
pentru ca a doua ji nemulțumirile să 
isbucnăscă mai tare.

Legile periodice pentru rele continue 
aiî acest resultat, că între cele duoă pe
ridde nemulțumirele cresc ca valurile u- 
nul rîh înfuriat care se umflă din ce în 
ce mai mult] și atunci legiuitorul, în 
vedere ca să nu isbucnescă crisă, sah 
dupe ce isbucnesce, vine cu altă lege și 
mal potolesce iar puțin răul, dar cu tăte 

acestea el este endemic, el continuă și •• 
arată din 10 în 10 sah în 15 ani. Acest 
fapt este dovedit prin legislațiunea ac
tuală în acăstă materie: Așa, s’ah făcut 
atâtea legi de la 1864 încdce, însă tăte 
ah avut caracterul momentan de actuali
tate, și resultatul a fost că a duoa ji ne
mulțumirile ah revenit; ei bine, D-lor, 
nici macar de acăstă considerație comi
tetul delegaților n’a ținut sămă; el s'a 
mulțumit de a continua calea bătută fără 
a eși din același făgaș, s'a mulțumit să 
mal facă încă o lege ca cele-alte făcute 
mal nainte, tot cu caracter momentan. 
In proiectul delegaților sunt termene fa
tale, cari o-dată trecute nici un țăran nu 
mal pote căpăta pământ. Dupe acăstă 
lege nemulțumirile vor isbucni din noh, 
căci întreb pe D. raportor: D-lul nu 
scie fărte bine că toți țăranii cari nu 
vor putea să facă declarațiunea în cele 
15 jile că voesc să devină proprietari, 
din diferite împrejurări, toți acei țărani, 
ah să fie nemulțumiți în a 16 ji?

Mai mult, D-lor, D. raportor nu scie 
că țăranii cari ah un hectar sunt excluși 
de la beneficiele legei, sunt eselușl; căci 
nu însemnăză a fichiămați, dacă ah pers
pectiva de a putea cumpăra la licitație 
loturi de 25 hectare, toți acel țărani nu 
scie D. raportor că dupe ce se va sfârși 
termenele fatale ale legei vor fi nemulțu
miți ? Da. Apoi atunci ce măsuri a luat 
ca să se eviteze acăstă nemulțumire?

Nici una, absolut nici una.
Eh înțeleg că ori-ce lege produce ne

mulțumiri, dar o lege trebue așa făcută 
în cât nemulțumirile să fie cât se păte 
mai mici și cât se păte de justificabile, dar 
când un legiuitor vine și închide ochii și 
înadins crează dificultăți în detrimentul 
unui mare număr sah a unei întregi ca
tegorii de persdne, când acel legiuitor 
are mijldce de a evita dificultățile și im
pedimentele și totuși nu le întrebuințăză, 
cum se consideră acea lege ? De aceea, 
D-lor, lucru practic ar fi ca să se facă o 
lege cu efect permanent. Era indispensa
bil de a se proclama principiul împro
prietărire! continue, adică pe cât timp 
vor fi moșii de a le Statului și pe cât 
timp Statul va putea cumpăra moșii 
particulare, așa cum s’a prevăzut în 
contra-proiectul D-lui Săulescu; cu mij
locul acesta n’am fi expuși ca mâne 
să avem din noh nemulțumiri, n'ar 
fi legată o lege socială de un mes
chini termen de 8 sah 15 jile, nici nu am 
da în crudă ironie de a vorbi de împro
prietăriri și de a dala o parte pe toți cari 
ah un hectar considerându’i ca având pă
mânt suficient. Iată ce trebuia să facă și în 
acestă cestiune comitetul delegaților și 
iată ce a făcut D. Săulescu.

D-lor, cred că aceste considerente sunt 
suficiente, pentru ca să vedeți care este 
părerea mea în privința legei comitetului 
delegaților și în privința contra-proiectu- 
lui D-lui Săulescu. Mă pronunț deci ca
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tegoric în contra celui ântâiti și în favd
rea celui de al duoilea.

Acum, D-lor, aveți să mă Întrebați un 
singur lucru pe care D. Constantin Ko
gălniceanu 'l-a atins.

D-sa a întrebat: Dar ce însemneză a- 
câsta ? Nu cum-va vreți un drept la pă
mânt? Și pdte să mâ Întrebați, ce însem
nâză acâstă solicitudine de a da pământ 
numai de cât țăranilor, și tutulor țăra
nilor? Cari sunt considerentele ndstre și 
pe ce base ne ridicăm cu toții și ne cer
tăm Intre noi dacă o categorie de țărani 
rămâne fără pământ sati dacă nu li se dă 
pământ îndestulător ?

D-lor, la acăstă Întrebare iată ce răs
pund. Nu mă pun absolut pe tărâmul jus
tiției și al dreptului ce aii acel săraci, 
bieții muncitori să aibă pământ, nu mă 
pun pe principiul de reparațiune socială, 
nu mă pun pe nici unul din aceste prin
cipii pe cari anunțându-le și simțind u-le 
dupe convingerea mea ași fi de la Început 
în desacord cu cea mal mare parte din 
D-vdstre. Fiind că voim să facem o lege 
practică, de aceea caut să mă pun pe un 
tărâm mai comun, ca să vedem dacă se 
pdte justifica cerința mea și a altora de 
a se acoperi lacuna din proiectul D-lui 
Popescu, fără ca să vin In numele unor 
principii pe cari D-vdstre pdte să le ca
lificați de subversive.

D-lor, recundsceți D-vdstre că organi- 
sarea Statului are un rol mare și trebue 
să ne preocupe mult? De sigur că da! 
Nu este nimeni care să nu voiască ca Sta
tul să fie așezat pe base puternice, ca în 
Stat să fie elemente de linisce și prospe
ritate. El bine, recundsceți D-vdstre că 
într'o stare de miserie a sute de mii 
de dmeni, că o stare care aduce perio
dice turburări și care începe a lua din 
£i în ^i un caracter mai alarmant, recu
ndsceți că acestă stare de miserie și pro
letariat a sute de mii de dmeni aduce 
zătignelî, safi lovesce în soliditatea și or- 
ganisațiunea Statului nostru ?

Iarăși cred că nu are să fie nimeni din
tre D-vdstre, care să fie contra.

Apoi dacă este așa atunci, în cașul a
cesta, suntem datori să dăm țăranului 
pământ? Da. Apoi dacă suntem datori, 
nu în interesul lui, dacă voiți, ci în inte
resul Statului, atunci trebue să facem o 
lucrare seridsă, o împroprietărire largă 
și continuă, singura care pdte pune base 
seridse edificiului național. Acest interes 
'l-a recunoscut și D. raportor.

Deci, considerentul acesta există, și 
dacă și acest considerent există, între 
considerentele cele-alte, atunci vă întreb: 
O simplă vânzare, și dacă pot să mă ser
vesc de cuvântul vîn^are meschină, în 
condițiuni înguste, ar putea să răspundă 
la acele mari ideale la cari tinde onor.D. 
raportor ? O vîn^are de pământ pe bani, 
fără nici un alt caracter social, fără adă- 
ogări de acele cari ridică chestia și o fac 
să devină mare și fructudsă, ar putea dre 
să facă ca Statul să se organiseze solid, 

ca naționalitatea ndstră să se întărâscă ?
O simplă vîn^are în condițiele acelea 

pe cari ne-o presintă comitetul delegați
lor, fără preocupare de viitor, fără expe
riența trecutului; ar putea face să se li- 
niscâscă tdte spiritele și să dea un avânt 
mare și luminat naționalităței ndstre? Efi 
cred că nu, și nici însuși onor. D. Po
pescu, ca și ori și cine altul, nu pdte să 
crâdă că prin proiectul săfi s’ar putea a
junge la ținta acâsta.

De cât, dacă faceți lucru pe jumătate, 
de ce nu mărturisiți măcar, și dacă nu 
mărturisiți, de ce mal invocați principiul 
de organisare al Statului, de întărirea e
lementelor naționale, etc. ?

D-lor, nu cu simple vânzări; din cari 
să fie exclusă darea de instrumente de 
muncă, pe motiv că se opune economia 
politică ortodoxă, și cu divisibilitatea lo
turilor până la pulverisare, pe motiv că 
se opune codul civil; nu cu asemenea 
legi se pdte întări și desvolta Statul ro
mân și a se da o nouă desvoltare elemen
tului național. Nu, D-lor.

D-vdstre ați respins o disposiție fdrte 
inofensivă, dar fdrte importantă, una din 
cele mal fundamentale ale legei, cumpă
rarea de moșii particulare de către Stat. 
—EI bine, D-lor, fără acâstă disposiție 
legea D-vdstre va fi caducă în curând, 
ea nu va putea produce în viitor ceea-ce 
căutăm cu toții ca să producă.—Cumpă
rarea dfi moșii de către Stat este singu
rul, unicul mijloc de a crea o mică pro
prietate puternică, de a stârpi proletaria
tul și de a da o organisație puternică Sta
tului.

Căci atunci vă întreb următorul lucru: 
Dacă înlăturăm acest mijloc, care ar pu
tea fi altul pentru ca noi să scăpăm cea 
mai mare parte din populațiunea rurală 
din miseria în care se află, să întemeiem 
mica proprietate în mod continuă ?

Credeți D-vostre că proletariatul ar 
putea dispărea, că mica proprietate sănă- 
tdsă s'ar putea desvolta prin forța na
turală a lucrurilor, din jocul așa numit 
liber al legilor naturale, fără a ne ames- 
steca noi Statul ?

Să mi se arate cum s'ar putea întâm
pla acâsta ? Cum, fără ca Statul să se a
mestece, să vedem că se transformă sta
rea țăranilor ? D-lor, nu mi se pdte arăta 
acel mijloc. Un singur factor pdte să a
ducă dre-care îmbunătățire, dre-care ni
velare; acâsta o face numai timpul. O 
lungă și o îndelungată desfășurare de 
timp pdte aduce în cașul cel mai bun ore- 
carl îmbunătățiri. Dar putem noi să ne 
lăsăm pe acțiunea problematică a timpu
lui, când miseria este în gradul cel mal 
mare, pericolul eminent și îndreptarea 
urgentă?

O repet, față cu nisce miseril adevă
rate și urgente, nu puteți găsi absolut 
nici un mijloc ca să remediați și să întă
riți Statul român, la care vă interesați și 
ne interesăm cu toții. Atunci ce este de 
făcut ? Este de făcut ceea-ce vă fliceam.

Statul, prin cumpărarea de moșii și prin o 
împroprietărire continuă, să aducă ușu
rări cestie! sociale, dând o supapă per
manentă tutulor nemulțumirilor. Dacă 
acâsta nu voiți să faceți în interesai ță
ranilor, faceți-o în interesul Statului.

D-lor, acum un an n'așl fi vorbit așa; 
acum vă pot vorbi, în urma răscdlel vă 
pot spune că aci e o mare cestiune, o 
cestiune de siguranță a Statului, și că a- 
câstă cestiune pdte da nascere la catas
trofe însemnate.

Așa, închipuiți-vă că în răscdla din 
urmă a țăranilor, în loc de 4 șefi 5 ju
dețe, s'ar fi răsculat mai multe județe. 
D-vdstre scițl că mal totă armata se mo
bilizase pentru potolirea răscolel, căci 
s’a adus regimente de dorobanți din Mol
dova, Dar dacă răscdla s’ar fi întins în 
tdte părțile ? Armata ar fi fost în nepu
tință atunci să potolâscă răscdla în tdtă 
țâra; și atunci ar fi fost nevoe să se facă 
apel la străini.

De aceea, D-lor, să nu glumim și să 
nu umblăm cu teorii reacționare, ci să 
aducem remediul.

Deci, care e remediul ? Remediul vi 
'l am spus, e următorul: A împroprietă
ri continuă pe toți țăranii, cari n’afi safi 
afi pământ nesuficient; și în același timp 
Statul să cumpere pământ ca stokul să 
fie reînouit continuii.

Și pentru ce acâsta ? Pentru că alt
mintrelea, prin impulsiunea societățel, 
nu se pdte face acâsta.

In adevăr, ia să vedem dacă împreju
rările favorisâză marea proprietate safi 
pe cea mică. Ia să vedem dacă lăsând la 
impulsia naturală s'ar putea transforma 
o parte din marile proprietăți în iniei 
proprietăți, după cum echilibrul organi- 
sațiel Statului o cere.

In adevăr, pământul nostru, ca și tot 
pământul, are ceva caracteristic, se deo- 
sebesce de tdte cele-alte forme ale bogă
ției ; pământul, ori-ce vei face, nu poți 
să '1 sporescl nici cu o mână de țărână 
mai mult de cât este ; pe când în indus
trie bogăția se crează cât de mult. Am 
nevoe, de exemplu, să’mi procur mai 
multe mii de ace; N'am nevoe să le iafi 
pe tdte din buzunarul D-lui Voinov cum- 
•părându-le, dar când am nevoe de pă
mânt, atunci....

D. N. Voinov; ’L ei de la Voinov.(I- 
laritate, aplause).

D. G. Panu: Când ^ic am nevoe să iafi, 
nu înțeleg să iafi fără plată; dar trebue 
să iafi din pământul altuia.

Acesta ni se pare că nu e subîersiy, de 
vreme ce ’l cumpăr. (Ilaritate).

Fiind așa, D-lor, cum e cu putință ca 
noi cari voim să împroprietărim câte-va 
mii de dmeni s’o facem fără să luăm pă
mânt de nicăierea? Cu ce să ’i împămân
tenim ? Cu aer ?

Din fericire avem de o-cam-dată pămân
tul Statului și din norocire sunt ^ilnic 
moșii de ale particularilor, cari se scot în 
vîn^are și se pot cumpăra de Stat.
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Eă cred că nu se calcă nici un princi

pii de ordine socială, dacă un proprietar 
ar vinde de bună-voe Statului moșia lui 
in loc să o vlndă altui proprietar. Dar 
aveți să *mi spuneți, pentru ce să o vîn- 
dă Statului ? Aci este cestiunea cea ma
re. Pentru ce ? Pentru ca Statul să o re- 
vîndă țăranilor in mici loturi. Pentru că 
nici-un proprietar nu are interesul de or
dine înaltă, superidră, ca cumpărând mo
șia, să o parceleze și să o revîndă în lo
turi țăranilor.

Trebue însă să fie cine-va care să aibă 
acel interes și acel cine-va e acela care 
represintă interesele generale ale tuturor, 
este Statul. E dre ceva subversiv ca Sta
tul să cumpere moșii, ca el să remedieze 
unei stări de crisă agrară, dând în loturi 
moșiele cumpărate în total ?

Unde vedeți anarhia, pretențiele exor
bitante ?

Dacă Statul nu va face acesta, apoi o- 
dată ce moșiele sale vor fi înstrăinate 
cestia agrară va lua proporții teribile, 
căci nu va mai fi nici o reservă pentru 
proletar, pentru cei-ce nu aă păment. 
Dacă veți lăsa ca proletarii să cumpere 
parcele de la particulari și acăsta conform 
regulelor ordinare ale vînjâref, atunci a- 
dio mica proprietate. Interesul actual so
cial pentru clasa dirigentă este ca țdra să 
fie o vastă mare proprietate.

Căci, D-lor, totul contribue a favorisa 
marea proprietate și a defavorisa pe cea 
mică. Atât impositul, cât și forma exploa- 
tațiel, cât și comerciul, totul în fine. Așa, 
din punct de vedere al impositulul fun
ciar—care la noi nu e imposit fonciar în 
propriul Înțeles al cuvântului; căci e a- 
supra venitului imobilelor—proprietarul 
Unei moșii nu plătește de cât în raport 
cu venitul lui; pdte sâ aibă întindere i- 
mensă de pământ, îndată ce cultivdză nu
mai câte-va sutede hectare, el plătesce în 
raport cu exploatarea. Ei bine, acest im
posit e departe de a îndemna pe proprie
tar de a se desface de proprietatea mare 
și din contra încnragează acumularea de 
imobile.

Mai mult încă : Lucrarea pământului, 
pentru exportațiunea care se face în mare, 
încnragează tot marea proprietate ; debu- 
șeurile, cari le avem, comerciul nostru in
ternațional se face de marii proprietari ; 
prin urmare, nici din acest punct de ve
dere nimeni nu e silit ca să fracționeze 
moșia lui. In sfârșit, D-lor, sciți că pă
mântul cresce în valdre cu cât țera devi
ne mai civilisată; cu drumuri de fer, de- 
bușeuri, căi de comunicație, etc.

Tdte acestea fac ca proprietarii din i- 
mțiativa lor nu se gândesc la parcelare 
și când se vinde o moșie, se vinde de ne
cesitate, și se cumpără de un altul ca 
să fie exploatată prin aceleași condițiuni.

Ei bine, D-lor, eti cred că Statul, care 
are câte-va sute de mii de proletari, tre
bue să se gândescă la acest lucru, fără a 
atinge întru nimic drepturile proprieta- 
nlor, să cumpere necontenit stokurl de 

moșii ca să facă el ceea ce prin forța lu
crurilor și prin organisațiunea socială nu 
se pdte face, adică să le fracționeze și să 
le revîndâ țăranilor. Cu acesta, D-lor, nu 
se suprimă marea proprietate, ci se înfi- 
ințdză mica proprietate și se întăresce. 
In acestă privință cred că sunt de acord 
cu toți profesatorii de credințe economice 
ortodoxe, cari nu susțin numai marea pro
prietate, ci și pe cea mică și cea mijlo
cie. Apoi, D-lor, contra proiectul D-lui 
Săulescu la ce tinde ? El tinde la acesta: 
La crearea și pentru viitor de un fond de 
reservă pentru mica proprietate dând pă
mânt țăranilor, dându-i instrumente de 
muncă și punându-1 în condițiuni bune, 
nu ca să lupte contra marilor proprie
tari, dar pentru a putea și el să misce 
din mâni și din picidre, ca să trăiască 
de aji pe mâne în condiții suportabile, 
așa în cât organisațiunea Statului, de ca
re cu toții ne îngrijim, nu va suferi nimic 
prin acăsta.

De aceea, D-lor, sfârșesc jicând4urmă- 
tordrele : Să lăsăm cestiunile de cuvinte; 
să lăsăm prejudecățile și egoismul, să se 
dea pământ tutulor acelor cari n’aâ; să 
lise dea instrumente de muncă, să seîm- 
pedece parcelarea și pulverisarea pămân
tului, să facem în sfârșit din proletari ce
tățeni demni de Statul român, de acăstă 
Belgie a Orientului, așa cum o numiți 
și de care ne lăudăm la fie-care pas. ț)i- 
cern vecinie dorobanțul și tdte
cuvintele mari și late le avem în gură, 
dar pe cari, când venim la cestiunile eco
nomice, le eludăm cu un entusiasm bun 
de o causă mai dreptă.

D. N. C. Aslan : D-lor, de și oprit de 
medici de a vorbi, cu tdte acestea—în ces
tiunea de față, de atâta importanță—nu 
mâ pot opri de a nu supune aprecierii 
D-vdstre unele reflecțiuni cari mi se par 
utile. Și înainte de tdte, pentru a lim- 
peji situațiunea, **ar trebui, Domnii mei, 
să ne întrebam ce însemndză tdte aceste 
proiecte de legi ce se aduc înaintea Par
lamentului ?

Când ne vom aduce aminte de punc
tul de plecare din luna Martie, anul tre
cut, pe de o parte, și când, pe de altă 
parte, ne vom gândi la lunga călătorie ce 
am făcut de atunci și până acum, trebue 
sa recundscem că, dacă nu în fapt, cel 
puțin în tendințele ndstre am parcurs o 
distanță ce ne a depărtat în mod-cu totul 
surprinzător de la realitatea lucrurilor 
de acum un an!

De ce era vorba în anul trecut, în lu
na lui Martie? De o manifestare vio
lentă, durerosă pentru toți, a unor locui
tori muncitori, săteni, caricereati săli se 
dea pământ.

De la aedstă cestiune am ajuns astăzi 
pe nesimțite la combinarea unei legi a- 
grarie cu totul nouă în România.

Am depășit și în spirit și în limitele 
el legea de la 1864; căci la 1864, vâ a- 
duceți aminte, legiuitorul de atunci a 
căutat să pună capât unei stări de lucruri 

care era anormală cu privire la proprie
tate; a căutat să dea proprietăței condiți
uni de existență, care să fie în conformi
tate cu principiile de civiifeațiune de care 
se conduc societățile moderne.

înainte de 1864 noțiunile despre propri
etate eraâ în condițiuni de ast-fel de con
fusiune; în acăstă privire, raporturile de 
fapt și de drept se resimțeaă încă într’atât 
de modul de vedere, de deprinderile orien
tale; linia de demarcațiune între al meu și 
al teu era trasă cu o ast-fel de lipsă de preci- 
siune, în cât necesar era ca să vină legea 
din 1864, care a jis : In acestă țâră se a- 
flă un întins pământ locuit de un număr 
de locuitori, și raporturile dintre acești 
locuitori cu detentoril imobilului nu pot 
să mai întârjie de a se regula.

Locuitorul fu așejat pe o anume întin
dere de păment care deveni proprietatea 
sa definitivă ; proprietarul primi o des
păgubire pentru munca datorită, în tre
cut pentru pământ; și proprietarul, el 
însuși, dobîndi o situațiune netă, precisă 
și definitivă pentru pământul ce rămase 
în stăpânirea sa. Iată în puține cuvinte, 
economiea legei din 1864i

Face erdre amicul meii D. Panu, când 
'și arată mirarea sa că legiuitorul de la 
1864 a procedat fără să se gânddscă a da 
atunci muncitorilor și capitalul de ex
ploatare. Dar la 1864 onorabile D-le 
Panu, nu era vorbă de o împroprietărire 
în sensul în care se cere a se face astăjl; 
ci era pur și simplu vorba de regularea 
unei stări de lucruri și de îngrădirea el 
prin disposițiuni legislative în sensul le- 
gislațiunilor moderne: locuitorii, clăcașil 
cari stăteau pe proprietăți particulare, 
’și dobândeau definitiv porțiunea de pă* 
mânt în schimbul unei plăți pentru mun
ca debită. De aceea legiuitorul de la 1864 
nu avea nevoe să se gândescă la instru
mentele aratoril și altele.

Dar în tendințele tuturor claselor, mun
citori, proprietari, ca și în ideea și ten
dințele legislatorelui de atunci nicăirea 
nu aflăm altă urmă de preocupare de cât 
acesta: de a da o formă definitivă, în 
comformitate cu dreptul și echitatea, unei 
stări de lucruri care era cu totul anor
mală.

De la 1864 mai multe legi s’aiî făcut, 
unele pentru a regula dre-cari neajunsuri, 
altele conținând disposițil în interesul fis
cului. Tdte acestea nu ne importă în ca
șul de față ; ceea-ce ne importă e faptul 
că de la 1888 Martie, și până la 1889 
Martie, ne vedem puși de-o-dată față cu 
o cestiune agrară pentru care ni se cere 
o soluțiune în ințelesul cel mal larg și 
cel mai socialist al cuvântului. Și lucru 
straniă, D-lor, acestă impulsiune a fost 
dată de pe banca ministeriala.

Onor. D. ministru de externe actual, 
care de multă vreme, avea o concepțiune 
proprie în privința situațiunel locuitori
lor față cu pământul ce posedă de multă 
vreme, D-sa desmerda în sufletul și inima 
sa ideea ca să se Introducă la săteni majo- 
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râtul, și fiind-că in Martie o răscdlă sin- 
gerdsă oferea ocasiunea de a ne ocupa de 
revendicări de proprietatea ce formati, 
Intre altele, motivele acelei răscdle, D-sa 
judecă momentul sosit de a intercala i * 
mediat și realisarea scumpului săti vis. 
De aceea și vedeți acest fapt insolit că de 
unde acei cari făceati revendicări in rea
litate nu ințelegeati să mârgă mal de
parte, de cât până la satisfacerea lor ca 
pământ promis, guvernul din contra a
dică representantele autorităței și al or
dine!, tocmai el ia inițiativa să sgudue 
condițiunile de existență ale întregului 
nostru sistem agrar!

D-nii mei, când vă presint aceste re- 
flecțiuni, nu fac cu spirit de critică, din 
contra sunt fdrte mulțumit că acâstă ces
tiune se presintă înaintea Parlamentului 
cu caracterul important al unui interes 
general social, ceea ce cer Insă de la Par
lament e că în asemenea ceștii să nu pro
cedăm cu entusiasm; ceea-ce țâra este în 
drept să ’I câră e că soluțiunea acestei 
cestiunî să nu constea numai în frase 
de patriotism ; căci e vorba de coordona
rea în mod serios, a unor însemnate in
terese actuale și de angagiarea viitorului.

Soluțiunea ce trebue deci să conțină 
tote elementele de durată și de putere, 
necesară des voi tarei și întemeerei sănă- 
tdse a naționalităței ndstre. De duoâ ^ile 
asistăm la o discuțiune pe care am urmat'o 
cu mard religiositate; am ascultat dife
ritele discursuri ce s’ati ținut asupra 
acestei cestiunî și trebue să vă măr
turisesc profunda mea mirare de a fi vă
Zut că cestiunea n’a fost încă abordată de 
nici un orator într’un mod de a precisa 
și așterne basele economiei nouei legi, 
cu precisiune și cu înlăturarea a tu
tulor considerințelor ce 'I sunt stră
ine, și cari adese ori, Domnii mei, 
nu fac de cât să împedice și să ingreveze 
ajungerea la 6 soluțiune practică; căci 
cu graba și cu entusiasmul nu se face al
ta, D-nii mei, de cât legi rele, nechib- 
suite, asupra cărora împrejurările ne si
lesc de multe ori a reveni ast-fel în cât 
putem fi expuși a face un mare răti atunci 
când cu toții dorim să facem un mare bine.

D-nii mei, cestiunea muncitorilor de 
pământ din România și resolvarea ei să 
depindă ea dre numai de la putința în 
care se va afla muncitoruLde a dobândi, 
în mod lesnicios, 7, 8, 10, 20 sati 25 lo
turi ? Soluțiunea acestei cestiunî se cu
prindă dre numai ea, ceea-ce ar întări or
dinea, organisarea și întemeierea Statului 
român dupe cum spune D. Panu ? Să de
pindă ea dre, acâstă operă uriașă de la a
vansurile ce se vor da locuitorilor ? Să 
depindă ea de regulamentarea prin lege 
ca în mod periodic și ne limitat munci
torii săteni să aibă dreptul acere pământ? 
Gânditu-v’ațI D-vdstre serios la aeâstă 
cestiune, la resolvarea căreea D-vdstre 
văd că ați fi gata a păși fără a recurge la 
alt mijloc de cât .la enunciărl obscure, 
•onfuse, vagi ? *

Datu-v’ațI sâma de fie-care factor din 
care se compune acâstă cestiune complec- 
să? De soluțiunea practică la care trebue 
să ajungem? Nu am nevoe, cred, să afirm. 
D. Panu cu adevăratul liberalism nu va 
afla în sînul Parlamentului un mai căl
duros apărător de cât mine, și democra
tismul larg, serios și luminat mă va găsi 
pururea între credincioșii săi apărători. 
Dar dintr’o cestiune da interese mari de 
la a cărora leală și înțelâptă deslegări de
pinde consolidarea însăși a temeliei ndstre 
ca națiune să fac o cestiune de vană și ef- 
tină popularitate, să ’mi permită D. Pa
nu să’l spun, că în asemenea cas nu mă 
pdte afla alăturea cu D-sa.

D-lor, ne aflăm în fața a trei proiecte 
de lege: proiectul guvernului, proiectul 
maioritățel comitetului delegaților, și un 
contra proiect al minorităței ce resultă 
din tote aceste proiecte, lăsând la o parte 
detaliurile: Tendința manifestă a tutulor 
de a ușura muncitorului agricol achi- 
sițiunea unei parcele de pământ, și mal 
resultă și voința tutulor de a face înles
niri, avansuri locuitorului pentru așeza
rea lui pe lotul de pământ ce va cumpăra, 
și când D. Panu susține basându-se pe 
raportul maioritățel comitetului delega
ților ca conservator refusă acel avans, 
D-nia sa a fost, mi se pare, pus în posi
țiune a modifica acea a sa părere, față cu 
declarațiunile unui membru al partidului 
conservator D. C. Kogălniceanu, și dupe 
cât cred, și prin declarațiunile ce veți 
auZi dupe ceea-ce știti și din partea lea- 
derulul însuși al acelui partid; asupra a- 
cestul punct sper că nu va exista nici un 
soiti de indecisiune. Dar D-lor,când facem 
un proiect de lege, să fie de ajuns de a 
face numai enunciări vage ? Apoi D-vds- 
tre înși-vă v’ați tânguit de unele disposi- 
țiuni obscure din legea din 1864.

Apoi D-nii mei,ce cere legea D-vdstre, 
mai ales contra proiectului minorităței ? 
Ce însemn^Ză că se va face o înlesnire 
pentru muncitorul agricol cu 600 lei în 
cas de strămutare de la un loc la altul ?

Dar v’ați gândit dre la tote inconveni
entele unei asemenea disposițiuni, lipsită 
de ori și ce regulamentare ? La ce pot 
servi reproșurile și insinuările ? Nu sun
tem ore animați cu toții de aceeași do
rință, de aceea de a pune capăt unei stări 
de neodihnă, de suferințe reale în sînul 
părței din populațiunea română, demni de 
tdtă solicitudinea ndstră ?

Dar ar fi un mare răti, Domnii mei, de 
a ne închipui că am făcut tdtă datoria 
ndstră față cu muncitorul român punând 
salvarea lui numai în vânzarea loturilor. 
Mă asceptam de la D-vdstre să priviți 
cestiunea dintr’un punct de vedere mult 
mai înalt; să luați pe sătean în tdte con- 
dițiunile existenței sale și cercetând cu 
deamănuntul starea sa socială și morală, 
să pășim la reforme adinei și seridse ; în 
tdte direcțiunile, de voim să avem un po
por în condițiuni puternice de luptă în 
desvoltarea sa ca natură.

Vă declar franc că eti unul nu pot pri
vi în votarea legei actuale de cât una din 
verigele marelui lanț de reforme nece
sarii păturei agricole. Este deci o ma
re ilusiune vătămătdre de a crede 
că întreaga fericire a acestei țări, va a
târna cum Zic, unii din oratori de la dis
posițiunile conținute în presentul proiect 
de lege.

In speranță că în curând, împrejurările 
se vor însărcina de a ne proba că trebue 
să ne gândim la ceva mai complect, să 
vedem ce trebue, în definitiv, să conțină 
în principiti legea ce suntem chemați a 
vota.

Legea trebue să dispună o înlesnicidsă 
cumpărare de pământ, precum și un a
vans în numerar sati în preț, unelte a
gricole etc. etc. pentru acei ce ati a se 
strămuta. Iată mi se pare, Domnii mei, 
totul. Dar unele din proiecte merg mult 
mal departe; ele cu indivisibilitatea lo
tului, diferite categorii de loturi; apoi 
mal cer ca din prețul de vânZare % sa 
fie afectată de Stat în perpetuă cumpă
rare de imobile pentru a le ține la dispo
sițiunea muncitorilor agricoli. Apoi gân- 
ditu-v’ați D-vdstre la consecințele tu
turor acestor principii când l'ați așeZat 
în proiect ?

Dar ce faceți cu cea-altă proprietate 
dată în puterea legei din 1864 și care 
este divisibilă alături cu acâsta? In ce 
condițiuni se va afla acea proprietate ? 
Nu vedeți că prin acâsta Introduceți un 
adevărat chaos în condițiunile proprie
tățel mici? .

Aruncați un principiti fără a’l studia 
în aplicarea lui : Indivisibilitatea! Dar 
cum resolvați acâstă cestiune? El bine, 
onor. D. Panu ne spune : ca să nu se im- 
bucătăț^scă pământul !

Dar prin ce minune veți împedeca ca 
pământul să nu se îmbucătățâscă în un 
timp îndepărtat dre-care ? și prin ce mi
nune veți împiedeca ca populațiunea să 
nu crâscă ? De ce nu aveți curagiul lo- 
giciei și veți vedea că el ne va duce la 
absurd!

Dar ce mai pdte însemna acâstă disposi- 
țiune anti-liberală, antidemocratică, când 
copilul ajuns în vârsta legiuită va afla 
putința de a cumpăra și el 6 hectare de 
la Stat ? și în cas când copiii nu vor afla 
din causă de lipsă, de a mal cumpăra pă
mânt, care ar fi altul resultatul decre- 
tărei indivisibilitățel, de cât acel de a 
creea, în adevăr, și în un timp mult mai 
apropiat un adevărat proletariat agrar ?

Din duoă lucruri una : ori copilul va 
avea dreptul să’și cumpere alt pământ de 
la Stat și atunci indivisibilitatea D-vdstre 
nu are sens; sati că indivisibilitatea D-vds
tre din capul locului va creea proleta
riatul agricol. Mai departe cereți ca Sta
tul să fie necontenit însărcinat de a cum
păra fonduri pentru a le ține la disposi
țiunea acelora cari ar avea nevoe de pă
mânt. D’ântâiti D-lor, ar trebui să nu fim 
așa de egoiști și să acaparăm pentru noi 
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tot devotamentul, tdte luminele și tot pa
triotismul; ar trebui să lăsăm și genera- 
țîunilor viitore sarcina de a se gândi pen
tru cașurile ce s'ar putea ivi în viitor ; 
dacă lucrul ar fi cu putință să se întâmple, 
ei să se gândescă atunci la ce este de 
făcut. Este pueril de a pretinde la regu- 
larea pe eternitate a unor interese cari 
sunt supuse atâtor fluctuațiuni!

Numai lucruri eterne aparțin în între
gimea lor viitorului celui mai îndepărtat.

Dar, D-lor, mai este un lucru la care 
nu v’ați gândit D-vdstre nici de cum, 
când ați pus în proiect acest principiâ 
care la prima vedere pare a fi un princip 
salvator, este faptul următor: Propuitori! 
pretind că din prețul vân^ărel pământu
rilor 2/3 să fie etern afectate la cumpă
rare de noui pământuri ce însemnâză a- 
câsta ?

însemnâză că luați din averea națio
nală duoă treimi și le imobilisați pentru 
tot-d’a-una pentru muncitorii agricoli. 
Acele duoă treimi nu mai sunt proprie
tatea nimănui, ci proprietatea perpetuă a 
muncitorilor agricoli. Când D-vdstre veți 
imobilisa 2/3 veți paralisa în mod absolut 
un capital colosal, și consecința va fi, și 
acâsta va produce un imens gol în casa 
Statului, pentru a căruia astupare noui 
sacrificii, imposite greâ apăsătâre vor fi 
necesarii. Este de ajuns, mi-se pare, să 
produc acestă gravă obiecțiune, pentru 
ca disposițiunea D-vdstre să fie, din capul 
locului isbilă de o caducidate reală; solu- 
țiunile, domnii mei, nu sunt bune de cât 
atunci când tdte consecințele ce se pot 
trage din ele, sunt și ele bune, în cașul 
contrariâ, fiți siguri că soluțiunea co
prinde defecte seridse, și să nu'mi spuneți 
că golul se pdte acoperi prin arendarea 
moșiilor de către Stat. Uitați însă că 
moșiile cumpărate aâ a fi împărțite în 
loturi, și dacă acele moșii se vor arenda 
cu reservadeposedărei și a resiliărei con
tractului, vă întreb pe toți cum aseme
nea moșii s’ar putea arenda, s'aâ dacă 
arendându-se, ele nu vor pica la un preț 
anual ridicol?

Care este arendașul care ar risca vre-o 
agricultură pe asemenea pământuri ?

Apoi ce ar mai însemna și acest nou 
rol ce s’ar da Statului pentru a deveni 
vecinie cumpărător de imobile? Vedeți 
abusurile ce ar nasce din crearea unei 
atribuțiuni pentru Stat ? Nimic de cât 
de a emite o asemenea idee, este de ajuns 
pentru a arăta cât de absurdă este în 
principiâ, $i cât de vătămătdre interese
lor publice ar fi în aplicare!!

De aceea D-lor, este imposibil să pri
vim ca serios contra-proiectul susținut de 
amicul meâ D. Panu. Sciâ că D-sa nu a 
fost mișcat in susținerea acestui proiect 
de cât de simțimântul său, de seriosă so
licitudine pentru acel intere sațl lucră
tori de pământ, intereselor cărora însă 
cu toții suntem tot așa de devotați, dar 
pe căi diferite; din nefericire soluțiunea 
ce D-sa susține nu numai că nu este o 

soluțiune practică, dar este o soluțiune 
fatală, precum am avut ondre a arăta.

Am luat cuvântul, domnii mei, precum 
am <Jis la început, pentru a susține con
clusiunile raportului însă am formulat și 
reservele mele care sunt :

D-lor, cea d’ântâiâ observațiune ce am 
făcut este aceia a uniform ităței loturilor.

Este imposibil D-lor, de a se admite ca 
loturile de pământ ce se vor vinde, să fie 
în diferite mărimi.

Este un ce fdrte straniâ de a se pre
tinde că prin o lege voim să creăm ca
tegorii de proprietăți.

D-lor ’mi aduc aminte că exista în 
Asia un stat, care a trimis în Europa să 
cerceteze cari din religiunile existente în 
Europa, este religia cea mal bună ? Spre 
a o introduce prin decret și în țâra sa.

Dar noi cari suntem în Europa, cari 
ne aflăm în mijlocul Statelor civilisate 
în cari astăzi mișcarea și clasarea inte
reselor și a muncel se povățuesc numai 
de jocul natural al interesului tutulor și 
al fie-cărul cetățen în parte, să năzuim 
ca printr’un proiect de lege, să creem ca
tegorii de proprietăți. Acesta, în secolu 
în care trăim, ar da o tristă idee despre 
tendințele de civilisațiune la noi!! Eâ 
cred, D-lor, că o asemenea pretenținne 
nici că se pdte admite.

Dar dre, D-lor, în țâra acesta nu există 
și proprietate mare, și proprietatea de 
mijloc, și proprietatea mai mică de cât 
de mijloc, și în fine și proprietate mică ? 
Cui se datoresce acesta dacă nu jocului li
ber al intereselor ?

Dar dre, ne trebue noă o asemenea 
lege ? Dar interesul el însuși al fie-căruia 
din noi, nu ne face ca prin lucru, prin 
muncă și economie, fie-care din noi să 
pdte tinde La achisițiunea la ori-ce pro- 
pietate.

Așa dar, D-lor, prima reservă este că 
nu voim loturi diverse, ci uniforme, fie 
ele de 5, 6 și 7 hectare: a duoa, este ca 
să se suprime din proiect ideea atât de 
scumpă a D-lui ministru de externe; căci 
ori-ce ar ^ice, 'ml pare că D. Panu s’a în
șelat asupra tendințelor acestui proiect 
de lege susținând indivisibilitate. Indivi- 
sibilitatea să nu se înșele D. Panu, este 
majoratul în sensul lui cel mai puter
nic, ce însemnâză majoratul ? Nu ve
deți D-vdstre, că sub formă de indivisibi- 
litate, D. ministru de externe a căutat prin 
mijldce pieziș să vă facă să ascultați a- 
câstă disposițiune, atât de contrarie spi
ritului nostru democratic și liberal? (în
treruperi). Cunosc tendința colegilor mei 
socialiști din acetă parte a Parlamentului; 
sciâ motivele pentru cari socialismul in
sistă cu atâta putere asupra intervențiu- 
nei Statului; fără a mă angagia în o dis
cuțiune asupra unor asemeni tendinți, 
voiâ răspunde acum cu un cuvent și nu
mai în trecăt: Ceea-ce nu voiâ voi nici 
o-dată și sub nici un pretext, este înlăn
țuirea indivisibilităței mele în Stat, în 
profitul nimănui; nu voiâ să ajung la a- 

j ceea-ce Spencer numea robia viitdre, 
the coming slavery !

Vom vota deci, conclusiunile raportu
lui maiorităței însă cu expresele reserve 
ce am făcut, și cari la timp se vor traduce 
prin amendamente, ce se vor primi, sper, 
chiar și de D. raportor. Suntem, prin ur
mare, în contra proiectului guvernului, și 
în contra proiectului presintat de minori
tatea comitetului delegaților.

La 1866, țâra, D-nii mei, a dobândit 
Constituțiunea cea mal liberală prin con
cursul tutulor partidelor; dea Domnul ca 
în anul 1889 țâra să dobândâscă legea cea 
mal humanitară, tot grație concursului 
tutulor partidelor. (Aplause).

D. M. Kogălniceanu: D-nii mei, cine 
nu crede în marile progrese ce acâstă țâ
ră a făcut în ultimii 30 de ani, n’are de 
cât să ’și aducă aminte de agitațiunile ce 
cestiunea împroprietărire! țăranilor a pro
dus în țeră și mai ales în Parlament ori 
de câte ori ea a venit la ordinea ^ilei. 
Voiesc a vorbi de anii 1857, 1862 și 1864.

Dovada cea mai mare de marele pro
grese ce acâstă țâră a făcut, este liniștea9 
este 'ordinea, este respectul pentru tâte 
opiniunile contradictorii cari astăzi în- 
congioară tratarea acestei cestiuni în Ca
mera actuală.

Cel bătrâni 'șl vor aduce aminte de a
gitațiunea, de pasiunile și chiar de ame
nințarea ordine! publice ce a cuprins t<5tă 
țâra, când în divanul ad-hoc, — înțeleg 
pe acel din Moldova; căci numai acolo ea 
s'a tratat, — când acâstă mare cestiune 
socială a intrat în desbaterile publice. 'Și 
vor mai aduce aminte de scenele, de lup
tele —lupte cari s'aâ încheiat prin o mâr- 
te tragică, — atunci când dupe mine, la 
1862, acolo, pe banca ministerială, ședea 
Barbu Cetargiu. Dar la 1864, atunci când 
dupe convicțiunea generală se presim
țea că legea rurală nu se putea resolva 
prin filiera parlamentară și’că numai prin 
o extremitate durerâsă, prin o lovitură de 

* Stat nodul gordian putea să se resolve.
A^i, dupe 25 de ani, cestiunea revine 

pe tapet; și uitați-vă în ce linisce și ordine 
ea se desfășură dinaintea nostră, dinain
tea țârei. Să fim mândri, D-nii mei, că 
țera nostră și pe tărâmul moral și consti
tuțional, ca și pe tărâmul material a pro
gresat atât de mult. In cea mai mare li
nisce și încredere țera stă lu așteptarea 
votului ce avem a da, a resolvăreice avem 
a face unei grele probleme.

Nu era așa la 1857; atunci fie-care ju
deț din Moldova 'șl trimisese câte o dele- 
gațiune, putem ^ice de censori, spre a 
controla purtarea deputaților săi trimeși 
în Adunare numai pentru deslegarea ces
tiunel. Ușile Parlamentului eraâ asediate 
de popor ce alergase din tote unghiurile 
țărei, spre a asista la desbaterile nâstre 
furtunâse. Astăzi în pace, fără nici o pre
siune, cel puțin materială, ne am apucat 
a discuta și hotărî proiectul de lege me
nit a regula in mod definitiv împroprie
tărirea țăranilor pe moșiile Statului. Nu 
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credeam eti că voiti ajunge, dupe 25 ani, 
a mal lua parte la discuțiunea unei refor
me sociale, când eti credeam — mărturi
sesc că m’am înșelat — că cu legea din 
15 August 1864, bine aplicată, cectiunile 
sociale erati resolvate pentru lungi tim
puri.

Văd, D-lor, că se susține că suntem 
chiămați a trata din noti cestiunea socia
lă a împroprietărire! sătenilor. Eti cred 
că este o erdre. Nu se atinge de o nouă 
lege rurală; nu se atinge de cât ca, con
form legei din 1864, să dăm, sati mai bi
ne picând, să vindem de pe moșiile Statu
lui pământ acelora cari nu'1-ati dobândit 
în 1864. In loc să atribuim numai nea- 
plicărei sincere a legei lui Cuza Vodă, 
văd că însuși banca ministerială, cel pu
țin onor. D. Lahovari, atribue însuși a
cestei legi greutățile, nemulțumirile și 
strigătele cultivatorilor, într’alte cuvinte, 
dificultățile situațiune! actuale. Iată pro
priile cuvinte a expunere! de motive ce 
precedă proiectul de lege al D-lui A. La
hovari: Vîrful confusiunei'l-a adus legea 
din 1864; cel puțin reaua sa redacțiune.

Puțini mai sunt în viață dintre dmenii 
cari ati luat parte la redacțiunea legei din 
1864. Dintre supraviețuitori vâd însă îna
intea mea pe duol: Unul este colegul nos
tru, simplu deputat, D. Apostoleanu ; al 
duoilea însă este onor. D. Vernescu, mi
nistru de justiție. Amânduoi erati mem
bri în consiliul de Stat, și ati conlucrat 
mult la facerea acestei legi. Eti dar cre
deam că mai ales D. ministru de justiție 
va apăra acăstă lege de nedrâpta impu
tare ce i se face de colegul săti de la do
menii. Eti credeam și cred încă, că onor. 
D. Vernescu, unul din leaderii partidului 
liberal-conservator va spune partidului 
săti și consiliului de miniștri că nedreptă 
este acusarea că legea din 1864, prin art. 
54, pune vîrf confusiunei, când tocmai a
cea lege a venit de a sfărâmat confusiu- 
nea în marea cestiune a proprietăței ru
rale.

In adevăr, ce are a face legea rurală 
din 1864 cu proiectul de lege actual? Dar 
atunci, adică sunt acum 25 ani, nu se a
tingea de a se da pământuri la țărani! de 
pe moșiile Statului. Atunci se atingea de 
a bine defini o situațiune încurcată a pro
prietăței rurale, mare și mică, de a rupe 
legăturile feudale, de a desființa claca și 
dijma, de a constitui proprietatea indivi
duală, proprietatea liberă, proprietatea 
occidentală. Legea rurală din 1864 avea 
chiămare a pune capăt unei stări de lu
cruri anormale, unor raporturi străine, 
cum ^icea D. Aslan.

Ce era înainte de 1864? Putem ijice că 
înainte aveam în țâră proprietatea occi
dentală, cel puțin statornicită prin legi 
organice ? Nu, D-lor ! Istoria și actele ce 
fie-care proprietar de moșiâ le are încă 
astăzi, ne arată că la fie-care numire de 
Domn i se presența proprietarii și ce- 
reati ca prin nou! hrisove să li se întă- 
râscă posesiunea moșiilor. La fie-care 

domnie nouă veneati boierii de o parte și 
țăranii de alta, cerând cei d’ântâiti a li 
se acorda nouă foldse de clacă, de dijmă, 
de podve^I și alte angarii în asuprirea 
țăranilor statorniciți pe moșiile lor; iar 
țăranii, reclamând ușurare de filele de 
muncă și alte sarcine impuse lor de către 
stăpânii de moșii. Și acâstă stare de lu
cruri nu e de ieri de alaltăeri, cum se 
spune; ea se găsesce în legislațiunea 
ndstră de cel . puțin 150 de ani. Ea a dat 
loc la lungi dureri, la lupte, la răscdle; 
în fine la decapitarea unul Domn mare, 
Grigorie Ghica, care a că^ut sub cuțitul 
turcilor, nu atât pentru că a protestat 
contra răpire! Bucovinei, cât pentru că a 
ușurat sarcinele țăranilor, pentru că a re
dus claca, boierescul de la 36 la 12 ^ile 
de muncă. Și pentru că boierii, neputân- 
du-1 îndupleca de a reveni asupra hotărî- 
rel sale, de a protege pe țărani în contra 
nesațiului boieresc, s’ati adresat la Portă 
și ati cerut ajutorul ei în contra Domnu
lui filantrop.

Mal era încă o altă causă de confu- 
siune, care, cel puțin pentru o parte de 
moșii, constituia în mâna stăpânilor a
cestora numai o proprietate nominală, i- 
lusorie. In interiorul țărilor nostre, adică 
în țâra Românâscă și în Moldova, bu- 
nidră între rîul Prut și Moldova, adică 
în părțile cele mai ferite de invasiuni 
străine, populațiunea rurală se înmulțise 
și fie-care cultivator, având drept de a lua 
pâmânt de muncă pe moșia pe care era 
statornicit, pământul în mânile stăpâni
lor de moșii din ^i în ^i se împuțina.Ast- 
fel din în 4i se întăria, dupe obiceiul 
vechiti al țării, care ’l găsim și în totă 
Germania, că pretutindeni unde moșiile 
erati strimte să se împarță în trei treimi 
din cari duoă să se dea țăranilor, iar o 
a treia parte să rămână pe sâma stăpâ
nilor. Grigorie Ghica, prin hrisovul săti 
din 1766, a întărit acâsta disposițiune. 
Tot el a mal hotărît ca țăranii așezați 
pe moșiile situate la hotarele țării, adică 
cele mal amenințate de invasiuni străine, 
munca să nu aibă a o face de cât redusă 
la șâse pe an.

Iată condițiunile sociale, iată condi
țiunile proprietății nostre funciare, cari 
de și modificate s’ati păstrat până la 1848 
în legislațiunea ndstră. Insă numai mul
țumi tdre nu era acâstă stare de lucruri. 
De o parte cereati desființarea clăcil, de 
altă parte înșiși proprietarii, cel puțin 
cel mal luminați, căutati a schimba o 
legislațiune care din ^i în ^i făcea pro
prietatea rurală mai ilusorie în mani
le lor.

La 1848 și aci regret că onorabilul D. 
Eugen lonescu a omis acest punct din re
marcabilul său discurs,—a isbucnit revo- 
luțiunea. In țâra F mânescă mișcarea a 
avut un caracter nu numai politic, dar și 
social. Guvernul provisoriti prin renu
mita sa proclamațiune a declarat pe ță
ranul român nu numai proprietar absolut 
pe pământul săti, dar ’l-a liberat și de 
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clacă. S’a făcut o mare adunare, s'a In 
trunit în Bucurescî, la care a luat part? 
și țărani! șt boierii spre a discuta amă
nunțimile aceste! mar! reforme. Boierii 
opuneati mal cu deosebire greutățile pro
blemei : Cum și cu ce țăranii vor plăti 
despăgubirea cuvenită stăpânilor de moșii! 
întrebare care și a£I se face, adică cam \ 
vor plăti țărani! avansurile ce proiectai 
guvernului prescrie a se da țăranilor ce 
se vor împroprietări pe moșiile statului. 
Se ^icea țăranilor: De unde aveți voi sâ 
plătiți paguba pentru oborârea clăcei 
pentru luarea pământului nostru? Atunci 
țăranii desvelindu-șl brațele lor nervdse 
dar negre de munca clăcei, le-a răspuns: 
Aceste brațe de vâcurl vă hrănesc și ve 
îmbogățesc; aceste brațe vor munci cn 
mai multă hărnicie când va fi să ne plâ- 
tim slobozenia ndstră, când va fi să fin 
stăpâni pe pământul nostru și pe brațele 
ndstre !

Insă în curând intervențiunea turco* 
rusă a venit de a reprimat mișcarea na 
țională din România și cu dânsa s’a pn? 
capăt și reformei sociale.

In Bucurescî a venit Barbu Știrbeij 
ca Domn. El era un mare și energic ad
ministrator. De și împedicat la tot pasul 
în ocârmuirea sa de Rusia și de Turcia, 
el a făcut mari reforme, el a dat țerel, 
liniște, ordine și o mare desvoltare ma
terială și chiar morală. Dar, cu reprima
rea revoluțiunel, el n’a putut reprima p 
agitațiunea dintre țărani.

Am avut ondre a cundsce pe acest Domn 
vrednic. ț)ic dar: Să dea Dumnejeu ca 
țâra să mai aibă bărbați, cari să fie ur
cați în capul ministerului de interne și 
să ocârmuâscă ca bătrânul Barbu Știrbeiâ.

Tot în vremea aceea moldovenii ati do
bândit ca Domn pe bunul și liberalul 
Domn Grigorie Ghica. In Moldova n’a fost 
revoluțiune socială; dar și acolo era un 
grup de liberali. El nu puteati să stea 
indiferenți la ideile liberale ce isbucnise 
în România în privința reformei sortai 
țăranilor. In capul acestora era Grigorie 
Ghica, și el devenise acum Domn. El dar 
ajuns în capul țărei nu putea să nu Im- 
plinâscă o reformă liberală în privința 
țăranilor. Se decretă dar în 1850 o lege 
rurală menită de a modifica multe dispo- 
sițiuni din coprinderea regulamentului 
organic privitdre la relațiunile dintre 
stăpânii de moșii și cultivatorii. Tot a
tunci se decretă și în țâra românâscă o 
nouă lege rurală. Dar câtă deosebire între 
aceste duoă legiuiri! Legea din Moldova 
era o lege de progres; legea din Valahia 
era o lege de reacțiune.

Vodă Grigorie Ghica era șeful nostru, 
al liberalilor, el, de și nu credea momen
tul oportun, și atârnat de Rusia și Turcia, 
de a rosti ultimul cuvânt numai la 
1864, a făcut o lege menită de a pregăti 
legea lui Cuza. Decretul săti din 185” 
decreta că pământurile cari se stăpâneai 
de țărani nu puteati să fie luate din mâ
nele țăranilor, ci ele constituiati țarinele
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țărănescl și ca atari se va deosebi de pă
mânturile boierescl și se vor Incongiura 
prin șanțuri. Ast-fel de la 1850 până 
la 1864 pământurile țăranilor, bine de
terminate, afi devenit o adevărată pro
prietate In mâna lor, supusă numai unei 
daci iarăși regulamentate ca un embatic 
perpetuii.

Nu tot ast-fel s'a* urmat în țăra Ro- 
mândscă. Aici decretul lui Barbu Știrbeiii 
era o lege de plină reacțiune, destinată 
mal ales de a șterge din legislațiunea 
țfirel, din însuși moravurile și tradițiu- 
nile țărei ori-ce drept al țăranilor asupra 
pământului lucrat și stăpânit de el, De
cretul ^icea: Țăranul nu are nici un drept 
asupra pământului ce'l lucrăză; el nu 
are veri-un drept nici asupra locului 
casei sale. El nu este de loc embaticar 
cum '1 califica codul Garagea; el nu este 
de cât un chiriaș.

Și ast-fel, pentru ântâia dată acest cu
vânt venea de îmbogățea dicționarul 
limbel ndstre și schimba condițiunea se
culară a locuitorilor țărani.

Așa dar, țăranii, talpa țărei, in țâra 
lor nu mai erati de cât simpli chiriași; 
dar tot ei, și chiar până astăzi, nu pri
miseră din vremea fanarioților un alt 
nume și maî revoltător? Afi, cuvântul de 

în limba arendașilor greci, nu este 
sinonim cu termenul de clăcaș ? Nu ^ic 
ei : Tfaouț pufrXxt)?*
am ațâți clăcași pe moșie? Dar în timpu
rile mal de demult cuvântul glorios de 
român nu devenise sinonim cu cuvântul 
deserv?Și nu găsim în vechile documente 
acestă frasă revoltătdre : ^Noi cutare și 
cutare, așezați pe moșia lui jupân........ , 
împovărați de nevoi ne-am vândut Bo- 
mânii, cu femeia și cu copiii noștri?" In 
Moldova cel puțin servii, lipsiți de pă
mânt, plebae adscripti, se numeați vecinii.

Decretul lui Știrbeiti mai da drept fie
cărui stăpân de moșie ca la ori-ce cata
grafie, adică recensământul populațiunei, 
făcută din cinci în cinci ani, să isgonăscă 
de pe moșie ori-ce număr de săteni ar voi.

La 1863, când am fost chemat de Dom
nul Cuza să formez un nofi minister, 
m’am găsit în fața unui act, care era 
permis de legea lui Știrbeiti, dar pe care 
eti, deprins cu legea lui Grigorie Ghica, 
’l găsiiti monstruos : Un țăran, așezat pe 
moșia unul mare proprietar, căzuse în 
disgrația acestuia, fiind-că era cel mai 
colțos la săvârșirea tocmelilor cu stăpâ
nul, și era el bănuit că împedeca pe ță
rani de a face învoieli. Acel țăran într’o 
bună diminăță se trezi cu mal mulți is- 
prăvnicei și slugi boeresci cari ’l-afi luat, 
’l-afi pus în car cu micul lui bagagiti și 
împreună cu femeia și cu copiii lui ’l-ati 
scos de pe moșie; pe urmă aceștia ati dat 
foc la casă, pătulul și grajdul lui, și un 
plug a venit și a arat locul unde fusese 
casa țărănescă. Țăranul a reclamat la 
Domn; o lungă corespondență a urmat. 
Dupe mult timp, predecesorul mefi, D. 
Nicolae C/ețulescu, găsind fapta nedrăptă, 

a hotărît că 7.000 lei vechi se cuvenea 
a se da țăranului isgonit drept despăgu
bire. Dar și acăsta n'am putut-o îndeplini 
de cât dând ordin ca mobilele marelui 
proprietar să se vândă pe piața satului. 
Ast-fel numai am scăpat pe vodă Cuza 
de jalbele și lacrămile țăranului, care 
^ilnic '1 urmărea pe stradele Bucuresci- 
lor, cerându-I în genunchi să'I facă 
dreptate.

O asemenea stare de lucruri, Domnii 
mei, putea să aducă pace ? Nu era cu 
putință; era vrajba între acele duoă clase 
cele mai numerose și mai interesante: 
Propriatarii mari și țăranii.

Disposițiunile tratatului de Paris cari 
instituiafi adunările ad-hoc, menite de a 
consulta tdte clasele națiunel române în 
privința viitdre! organisațiunl a princi
patelor ajunseseră și la cunoscință țăra
nilor. Prin deputății lor ei aflară că afi 
să fie chemați a spune areopagului euro
pean părerile lor, vederile lor despre Îm
bunătățirea sdrtei lor. Țăranii pe atunci 
nu cereafi pământuri; el aveafi a cere 
ceva mai mult, libertatea muncei, liber
tatea brațelor, desființarea clăcei.

In divanul ad-hoc la Moldova acăsta a 
fost temelia cererilor țăranilor. Partidul 
liberal era cu totul de acord pentru des
ființarea clăcei;însă în privirea modului 
despăgubirel proprietarilor opiniunile e- 
rafi despărțite. Un grup, acel moderat, 
voia ca proprietarii ca pentru un cas de 
utilitate publică, să fie datori a vinde ță
ranilor pământ. In capul acestui grup era 
Costache Negri, care numai socialist nu 
era și care totuși susținea o teorie cu to
tul socialistă ; el făcu o propunere ca să 
se vîndă țăranilor pământuri ca pentru 
causă de utilitate publică. Liberalii înain
tați nu primeafi acăstă propunere, care, 
adoptată, ar fi pus tdte moșiile la disposiți
unea muncitorilor cu voea safi fără voea 
marilor proprietari. Acești liberali $iceafi: 
Periculos este de a primi acăstă propu
nere. Drept basă a despăgubirii să pri
mim valdrea sumei. O-dată munca deve
nită liberă prin însuși acăsta devine 
liberă și marea proprietate-. Ih capul 
al duoilea grup era repausatul Măli- 
nescu. El ^icea : Nu primim ca să se că
ră plata pământului; căci pământul este 
al lui; el este supus numai clăcei și boie
rescului. Cerem dar ca țăranii să plătăsă 
nu pământul, ci claca. Acăstă soluțiune 
este și drăptă și în interesul țăranilor și 
stăpânilor de moșii. Claca o-dată desfiin
țată, conflictul dintre proprietarii de mo
șii și țărani nu va mal reveni; căci și u- 
nil și alții vor fi liberați de ori-ce legă
turi, de ori ce servitudinl ale unora către 
cel-alțl. Libere brațele, libere moșiile. 
Nu este tot așa și cu soluțiunea prin vân
zare de pământ. Cine ar putea să oprăsca 
a duoa, a treia generațiune de țărani, fă
ră pământ, a nu se întemeea pe ântâia 
împroprietărire, pe darea ântâia de pă
mânt, a nu cere mari pământuri pentru 
cașuri de utilitate-publică ?

In divanul ad-hoc o soluțiune positivă 
nu se putea da, ci numai a se exprima o 
dorință. Acăsta fu că era util ca la vii- 
tdrea organisațiune și țăranii să fie e- 
mancipațl prin o drăptă despăgubire a 
vechilor stăpâni de moșie.

Impregiurul acestei dorințe s’afi învîr- 
tit discuțiunile și preocupările proprieta
rilor mari și acele ale țăranilor, până ce 
se aplică o a duoa convențiune de Paris 
privitdre la organisațiunea principatelor 
române. Intr’acest timp se făcu înduoită 
alegere de Domn, și în curând apoi se și 
întocmi comisiunea centrală din Focșani 
și dinaintea el veni cestiunea țărănăscă.

La acăstă comisiune conservatorii erafi 
în maioritate, și, cu tdte opunerile libe
ralilor, proiectul votat de maioritatea co
misiunel da, drept soluțiune a cestitunei, 
îndatorirea stăpânilor de a da țăranilor 
numai un mic loc pentru casă și o jumă
tate pogon de islaz. Acăstă soluțiune se 
publică de comisiunea centrală în tdtă 
țăra prin broșuri fără scirea și încuviin
țarea puterei executive.

înțelegeți, D-lor, ce agitațiune s'a fă
cut între țărănime atunci. Tot pe atunci 
s’a făcut și unirea principatelor, și ar fi a 
vă duce prea departe dacă m’ași pune a 
vă desvăli amănunțit manifestațiunea ță- 
rănăscă întâmplată la porțile Bucuresci- 
lor în 24 Ianuarie 1862, ca spre a serba 
acestă mare ^i. Manifestațiunea a fost 
înădușită prin împușcarea de sute de ță
rani și îngroparea lor în băligarul graj
durilor de mahalale.

Ântâiul prim-ministru al României-u- 
nite a fost marele și ultimul om de Stat 
al conservatorilor, Barbu Catargiu, o ^ic 
acesta nu ca să împuținez meritul acelor 
conservatori cari trăesc, dar ca să dafi u
nui mare bărbat de Stat ceea-ce i se cu
vine ; căci omul a murit victima convic
țiunilor sale. Sub Barbu Catargiu veni 
îndată înaintea Camerilor întrunite pro
iectul de lege rural, cum fusese votat de 
comisiunea centrală. O agitațiune gro
zavă fu atât în țără, cât și în Bucurescl. 
Proiectul de lege dădu loc la discuțiuni 
lungi și violente. El fu votat cu mici 
îmbunătățiri, și causa țărănăscă fu sacri
ficată. Dar spiritele nu se calmară. Pu
terea executivă nu cuteză a întări hotă- 
rîrea Parlamentului; căci numai prin 
sforțări supra-umane se putea ține ordi
nea prin sate.

Intre acestea. Barbu Catargiu era ucis 
chiar în pdrta Mitropoliei. El fu plâns de 
tdte partidele; și când se votă o recom
pensă națională văduvei, fură liberalii 
cari ținură de ondre a subscrie cei d’ân- 
tâifi propunerea. Insă nici repausatul 
Arsachi, care succedă în minister lui Ca
targiu, nici D. N. Crețulescu, care apoi 
formă un minister ce ținu până la No
embre 1863, nu se hotărîră a supune 
sancțiune! domesci recompensa votată de 
Cameră în favdrea văduvei ministrului 
asasinat; tot așa și legea rurală a rămas 
neîntărită.
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Insă a trebuit să venim noi liberalii la 

putere, pentru ca să supunem sancțiune! 
domnesc! legea de recompensă D-nei Ca
targiu, ca să așezăm și în Parlament 
bustul lui Catargiu, și apoi să înfățișăm 
și Camerei un noti proiect de lege mai 
drept pentru țărani.

In de afară insă de Parlament emanci
parea țăranilor era obiectul preocupațiu- 
nilor tutulor dmenilor, cari se ocupati cu 
afacerile publice, conservatorii și liberalii, 
bătrâni și tineri : In casele repausatulu! 
lancu Cantacuzino, noi țineam întrunirile 
ndstre. Erati la aceste întruniri Ion Can
tacuzino, repausatul Bozianu, D. Ver
nescu, Costache Rosetti, frații Brătianu 
și Golescii și eti.

D. G. Vernescu: Și Panu.
D. M. Kogălniceanu : Așa este. Din 

discuțiunile urmate în acea adunare, din 
t memoarele și propunerile diferite, din 

scrierile numerdse publicate de presa din 
* tdte culorile a eșit în fine proiectul legei 

rurale pe care/l-am înfățișat Parlamentu
lui în ^iua de 2 Aprilie 1864.

In Ziua acăsta când proiectul s’a pre
sentat Camerei, el s'a publicat și prin 
Monitorul Oficial, nu spre a agita ci 
spre â linisci, nu spre a produce răscdla, 
ci spre a o preveni.

V'am spus, D-lor, că însăși liniscea era 
amenințată din ^ita respândirel proiectu
lui nedrept și nechibzuit, elaborat de co
misiunea centrală.

Proiectul presentat de mine Camerei, 
pdte că a întărîtat pe stăpânii de moșii, 
dar negreșit că a liniscit pe țărani.

EI bine, pentru acăstă simplă publi
care, pe care în posițiunea în care ne a- 
fiam în 1864 ar fi făcut-o și un minister 
liberal-conservator, 'ml-am atras un te
ribil vot de blam, o declarare din partea 
maiorităței conservatdre că nu voia a lu
cra cu mine! Acest act era preludiul lo- 
virel de Stat din 2 Maiti 1864.
’ Onor. D. Carp bucură-se că astăzi dupe 
25 de ani, i se face aceeași imputare: A 
cutesat D-sa să publice înaintea alegăto
rilor proiectul de lege care voia să'I pro- 
pue Camerilor ; a cutesat să publice în 
programul ministerial reformele ce le 
credea necesare menite de a preveni o 
nouă resculare a țăranilor.

înțelegeți fdrte bine că eti, Stan păți
tul, eti suferitul, condus cu suvenirile de 
anul 1864, nu pot de cât să compătimesc 
onorabilului D. Carp, și să văd în pu
blicarea proiectelor D-sale un curagiti 
care 'I face ondre. Bine a făcut că le-a 
publicat. Glasurile cari în 1864 blamati 
proiectul legei rurale sunt astăzi răgu
șite și puține.

D. Carp n'are dar a se teme de a do
bândi un vot de blam, și cât pentru mine 
'I Zic: înainte și înainte ! Insă acolo 
unde mă despărțesc de D-sa este că dupe 
ce a publicat programul săti care'I face 
ondre D-sale și D-lul președinte al con
siliului, D. Rosetti, D-sa a făcut conce
siuni, a permis ca colegii săi să'I dena

tureze proiectele, în cât astăzi, ne aflăm 
în față cu patru proiecte, deosebindu-se 
unul de altul în mal multe puncte esen
țiale.

Onor. D. Aslan, în cuvântul săti, ne-a 
Zis un cuvânt fdrte înțelept și pe care cu 
toții nu trebue să’I scăpăm din vedere: 
La 1866 tdte partidele ati contribuit la 
facerea Constituțiune! ndstre politice, 
tot așa no! acum trebue să ne ridicăm cu 
sufletul, și conservator! și liberal! să ne 
înțelegem ca să dăm țâre! ndstre și o 
singură Constituțiune socială, votată de 
tdte partidele ce se află în Parlament.

Numai atunci țâra ndstră va putea da 
piept la tdte greutățile și la tdte perico
lele, și în timp de pace și în timp de res
bel. Dar aZi ce avem înaintea ndstră ? 
Avem patru proiecte; fie care partid trage 
pânza Ia sine, sperând că ddr va câsciga 
ceva, într'un interes exclusiv, pe când 
tdte partidele împreună înțelese am face 
ca printr'o lege unanim votată să câscige 
tdtă populațiunea rurală, fără ca proprie
tarii mari să piardă ceva.

Am vă^ut, D-lor, cu acestă ocasiune 
lucruri cari m’ati durut; am vâ^ut că pa
siunile cele rele, pe cari le credeam stinse, 
se desfășură din noti. Am vâZut cum fie
care din noi, în loc să îndemne pe cel- 
alțl de alte credințe la împreună înțele
gere ca să dea o lege bună, vin de lovesc 
în credințele altora, vin cu nedreptate 
de a’și atribui exclusiv tdte reformele 
câte s’ati făcut în acestă țâră de 30 de 
an! și tăgăduiesc adversarilor lor ori-ce 
participare, ori-ce merit în opera rege
nerării ndstre politice și sociale.

Așa, cu mirare am văZut pe D. Emil 
Mavrocordat strigând în acâstă Cameră: 
Numai noi conservatorii am făcut ceva 
pentru țârani în trecut, și mâ bucur că 
și aZi noi presentăm o lege democratică. 
Vâ bucurați, D-lor conservatori, că pre- 
sentați o lege democratică ? Dar care 
este acâstă lege democratică ? Pdte legea 
a cărui raportator este D. Popescu. 
N’aveți de ce vâ făli de acestă lege; căci 
numai democratică ea nu este. Onor. D. 
Popescu în raportul sâti reproduce o frasă 
din expunerea de motive a legei presen- 
tate de actualul ministru al domeniilor, 
și ne îndâmnă să ne felicităm cu toții de 
dărnicia prevâ^âtore a străbunilor noștri, 
a cărora piose legâturi ati constituit în
tinsul domeniti al Statului care ne per
mite aZi a resolva o cestiune grea, fără 
a lovi nici un interes legitim și a atinge 
nici un drept. Așa este, însă numai în 
parte; căci trebue să ne aducem aminte 
că din strămoșii D-vdstre numai cei 
vechi, numai adevârații boieri români, 
cel puțin în cea mai mare parte, făceati 
monastiri mari și frumdse, luati din ave
rile lor moșii și le închinati locașurilor 
sânte, Zidite de dânșii, puindu-le ca con
diție, întrețineri de spitale, de școli, 
și alte așezăminte de folos public; iar ce! 
lalți strămoși ai D-vdstre mai recenți, mai 
amestecați cu sânge străin, luati moșiile și 

vechile monastiri Zidi te de părinții lor și le 
subjugati călugărilor greci. Și trebuia ci
neva să fie cu totul nesciutor al lucrurilor 
acestei țâri, spre a ignora abusurile, jafu
rile șî scandalurile ce cu veniturile mo
șiilor Zise închinate făceati până în filele 
ndstre acei harmăsari grecești, cari pur
tati numele de egumeni îti monastirile în
chinate. (Ilaritate).

In tinerețile mele, am văZut cu ochi! 
me! pe unul din acești pioși călugări, și 
era unul din cei mai buni, percurgând 
satul Papăuți și alte mahalale ale ora
șului Botoșani, și executând personal pe 
bieții locuitori să respundă bezmanul da
torit monastirei închinate din Papăuți. 
Rog pe D. primar de Botoșani, onor, nos
tru coleg Enacovici, să declare dacă cele 
spuse nu sunt adevărate; faptele sunt ex
puse în acte și sute de petițiuni aflate In 
archivele primăriei. Prea cuviosul părinte, 
cu cărja pastorală în mână,... (întreruperi, 
ilaritate) intra din casă în casă,,din câr
ciumă în cârciumă, și spărgea ferestrile, 
ridica ușile, și strica carafele cu rachiti. 
Bieții români, cu femeile și copiii lor, ră
mâneau tremurând în miZlocul iernei în 
case fără uși și ferestre, și tdte acestea le 
făceati pentru că nu li se plătise duoi-trei 
sfanți datoriți din bezmanul monastirei. 
D’apoi scandalosul traiti al sânților pă
rinți ! Ei aveati caretele cele mai luxdse, 
cei mai frumoși cai, mobilele cele mal 
resfățate și pe dânsele accesorii încă și 
mai frumdse! (Ilaritate, aplause).

Acestor scandaluri demoralisatore, spec
tatori am fost cu tdtă generațiunea mea 
de pe atunci și conservatori și liberali! 
Toți ne-am jurat ca să lucrăm spre a a
junge la putința de a'i retrimite la Ieru
salim, la sântul Munte; la Sinaia din 
Egipt pe acești sânți părinți, ce făceati 
atâte păcate în numele Domnului ! D- 
vdstre, D-lor, ați menționat cu laudă pe 
acei strămoși, cari ati dat călugărilor pă
mânteni și străini atâtea nenumărate 
moșii, dar ați trecut sub tăcere reaua 
întrebuințare ce ei făceati de veniturile 
moșiilor, și n’ați Zis un cuvânt pentru a
cela care 'și-apus în pericol Domnia spre 
a întdrce Statului român a patra parte 
din teritoriul român. N’ați Zis un cuvânt 
despre acel patrioțl conservatori și libe
rali car! în 1862 și 1864 ati ajutat în să- 
vîrșirea marelui act al secularisărel.

In acâstă mare cestiune Europa ’și păs
trase dreptul de a’și Zice ultimul săti cu
vânt. Rusia mal ales sprijinea prin o 
politică monastirele grecesci. Vodă-Cuza 
dorea din inimă secularisarea; însă se 
temea să nu aducă asupra țărei greutăți 
și pericole.

Noi, miniștri, ’i propuserăm ca actul 
național să se facă din inițiativa națiuniei, 
adică a Parlamentului. Noi, Zicea el, nu 
voesc a compromite țâra, prefer a mă 
compromite pe mine. Eti dar voiti lua i
nițiativa. Proiectul de secularisare să vio 
dar din inițiativa guvernului, ș; eti voiu 
luă răspunderea. N’am pentru <e a niv 
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teme. Când m’ați ales Domn aveam 8 
galbeni în buzunar. Moșia mea părintăscă 
era ipotecată. Prăvăliile mele din Galați 
erati vândute.

EI bine, astăzi 'ml-am liberat moșia, 
am mai cumpărat Rugindsa, am dar cu 
ce trăi și retras din Domnie; și dar n'am 
pentru ce a nu mă expune, mal ales într'o 
causă unde toți Românii suntem uniți.

EI bine, nici D. raportor, nici unul 
dintre D-nil miniștri, dintre D-nil depu
tați nu a amintit măcar numele aceluia 
care a constituit domeniul. Statului ro
mân, acest domeniti care pentru sute de 
ani este chemat a feri România de prole
tariatul câmpenesc.

Viii acum, D-lor, la cestiunea ce este 
la ordinea ^ilei, la împroprietărirea, sau 
mai bine picând, la vânzarea de pământ 
muncitorilor agricoli.

Și fiind-că expunerea de motive și ra
portul D-lul Popescu se referă la legea 
rurală din 1864, unii criticând acest ar
ticol și alții lăudându-1, dați-mi voe,D lor 
deputați, să vă expun în scurt în ce simț, 
în ce împregiurărl s'a făcut legea rurală 
din 1864, și cari erati condițiunile legale, 
în cari se afla proprietatea, stăpânii de 
moșii și țăranii înainte de 1864.

Legea rurală a emancipat brațele ță
ranilor supuse clăcel, boeresculul; și tot- 
d'o-dată a emancipat și proprietatea cu 
mare deosebire de a da pământ genera- 
țiunilor de țărani, așezați pe moșie, până 
la duoă treimi a pământului de cultură.

Acăstă lege nu era dar o lege de îm
proprietărire, ci o lege de emancipare, 
de o desființare a relațiunilor feudali ce 
lega pe țărani cu moșia, și pe moșie cu 
țăranii; o lege care fonda proprietatea 
mare și proprietatea mică absolută, in
trigă proprietatea individuală, liberă, 
proprietatea occidentală. Ast-fel nu era 
la noi proprietate teritorială înainte de 
1864, cu tdte stăruințele de la regula
mentul organic și până la 1864 de a fonda 
o asemenea proprietate.

In adevăr, noi vedem în tdte actele cari 
constitue titlurile de proprietate parti
culară, că la fie-care Domnie nouă, stă
pânii de moșii se adresati către stăpânire 
cerând hrisdve pentru a li se recundsce 
stăpânirea pe acele moșii.

Și socotiți, D-lor mei, câ stăpânii, o
dată recunoscându-li-se din partea Dom
niei dreptul de stăpânire, erafi adevărațl 
proprietari în sensul de astăzi, că puteafi 
dispune de moșia lor fără împedicare; că 
puteafi regula relațiunile lor cum ar fi 
voit cu sătenii statorniciți pe moșie ? E- 
rdre; Statul avea drept a interveni în 
tdte cestiunile atingătdre de acele moșii 
și de acei ce locuiafi pe ele.

Iată ce găsim în întăritura Domnului 
Moldovei Moruzi din 1805, Ianuarie 3, 
pusă chiar pe anaforaoa cleiului și boie
rilor Moldovei prin cari aceștia se rugafi 
ca Domnul să sporăscă dările, munca și 
alte condițiuni ale sătenilor, prea ușurate 

dupe dânșii de către decapitatul Grigo- 
rie Ghika.

„S’afi citit anaforaoa acesta înaintea 
Domniei mele și cu luare aminte vă^in- 
du-se că o cerere obștăscă ca acăsta, este 
mal mult spre a lipsi prigonirile ce ur- 
ro&Jă necontenit între stăpânii moșiilor 
și între săteni, și ca să scie hotărît fiesce- 
care locuitor datoria sa asupra slujbei mo
șiei pe care locuesce, se hrănesce și se fo- 
losesce, și să scie și stăpânul moșiei cât 
fân și imaș are să dea sătdnulul săfi, și 
ca să cundscă și cel neputincioși stăpâni 
al moșiilor slujba datornică de la sătenii 
lor, cu milostivire am primit rugăciunea 
de obscie a Prea Sânțitului Mitropolit, 
iubitorilor de Dumnezeii EpiscopI, și de 
obscie a cinstiților și credincioșilor noștri 
boieri, încredințându-ne mal ales că sluj
ba ce se arată prin anafora nu este cu în
sărcinarea locuitorilor, și mult mal pu
țină de cât a țârilor megieșite. Drept a
ceea și cu tdtă dreptatea nemul boie
resc care se jertfesce în slujbele țârei, se 
cuvine a avea dreptățile slujbei de la să
teni, ca să nu vie spre cădere neavând 
și ajutorul acesta, hotărîm dar ca să se 
facă în hrisovul Domniei mele întocmai 
dupe ponturile arâtate, ca în vremea vii
tdre să se urmeze nestrămutat slujba a
cesta ca o lege și pravilă, dar încă și pro- 
nomiile câte are cinul boieresc și prin 
ponturi și obiceiuri să se păzescă.*4

In fața acestui hrisov, ce sprijini
torii proprietăței absolute și a neinterve- 
nirei Statului în relațiunile dintre stă
pânii de moșii și dintre cultivatori?

Din chiar anaforaoa (raportul oficial) 
care a motivat hrisovul lui Moruzi, re
sultă că puterea executivă intervenea în 
tdte relațiunile sătenilor cu stăpânii mo
șiilor, și acăstă intervențiune era atât de 
mare, că dacă pe o moșie sătenii nu avefi 
destul pământ de lucrat, ispravnicii avefi 
dre pt să 'I împuternicâscă a 'și face cul
tura și pe moșiile învecinate, plătind nu
mai 2 lei și dijma din cjece una.

Proprietarii din Svoriscea și din Bros- 
căuțl aveati documentele lor și multe acte 
prin cari locuitorii celor d’ântâifi duoă 
moșii, astăzi proprietate a colegului nos
tru D. Teodor Calimachi, avefi dreptul 
sămergă să lucreze pe a treia moșie, as
tăzi proprietate a D-lul A. Plagino. Și 
ce dafi țăranii ? O simplă dijmă din ^e- 
ce una; acesta era singur vânitul datorit 
stăpânului moșiei; căci munca dată de 
locuitori era mai mult un drept personal, 
un pronomian datorit numai cinului bo
ieresc. Rezașii moșneni nu avefi acest 
drept; ei nu putâfi cere de la locuitorii 
așezați pe moșiile lor de cât dijma și 2 
lei pe an.

Dar, ca să nu fifi taxat de neexactitu- 
dine, dați-mi voie să vă citesc un pasagifi 
din însuși anaforaoa boierilor din 1805.

.Art. 21. Pentru arături și sămănă- 
turl să nu fie slobozi locuitorii a face îm- 
prăsciate arături, pricinuind cu acăstă 
stricăciune la fânețe și moșiei, și ca în
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destulare să 'șl aibă ei țărinele lor, în
tr'o parte a moșiei semănând unul lângă 
altul, și pământurile cele vechi, cari afi 
apucat a avea locuitorii să nu le ea stă
pânul moșiei până nu le vor părăsi el 
de învechite și netrebnice. Iar când lo
cuitorii veri-unui sat vor arăta că nu afi 
loc îndestul pentru arături, și stăpâuul 
moșiei îndărătnicindu-se nu va voi să 
le dea spre îndestulare, să fie datori a a
răta acăsta ispravnicilor și făcându-se cu 
amăruntul cercetare, atunci să le dea is
pravnicii din locul de țărină atâta parte 
de loc în cât să fie dupe analogia mo
șiei; și asemenea când se va încredința 
ispravnicul că stăpânul moșiei asupra că
reia locuiesc sătenii, nu are îndestul loc 
să le dea lor pentru arat, nici din priso
sul locului de fânăță ce va avea, atunci să 
se înlesnăscă locuitorii de la moșiile me
gieșite, precum a fost obiceiul și mai îna
inte, dândule loc de arat într'o parte 
prin sciință și a stăpânului moșiei, fără 
stricăciune și păgubire, și acei locuitori 
să dea stăpânului obicinuita dijmă, că- 
rând’o și la coșarele stăpânului; iar cu 
altă cerere și slujbă mal mult să nu se 
supere.

„Art. 22. Așezările acestea să se ur
mele nestrămutat de toți aceia ce vor a
vea moșii întregi cu săteni pe dânsele, a
fară numai de moș iile birnicilor rezași, 
la cari moșii locuitorii ce să află șeză
tori, fără osebire și neavând împărtășire 
de moșie birnicii safi alții, să nu se su
pere cu lucrul ci să plătescă slujba lor în 
bani, câte 2 lei pe an, dând și obici
nuita dijmă, și răzeșii să’l împarță dupe 
cuviința părților ce vor avea fiesce ca
rele

Iată starea de lucruri, iată cum se re- 
gulafi relațiunile dintre stăpânii de moșii 
și săteni. La fie-care schimbare de Dom
nie aceste relațiuni se schimbafi, când în 
favorea stăpânilor, când în favdrea săte
nilor. Așa a fost și cu hrisovul lui Mo
ruzi. Țăranii neprimind nouile sarcine ce 
le impunea acest hrisov, el a rămas în 
nelucrare, și legea a urmat a fi pontul 
lui Grigorie Ghika din 1766, Ianuarie 1.

Dar boierii noștri nu se mulțumeați de 
a recurge numai la Domnul țărei pentru 
ca să ceară sporirea sarcinilor țăranilor. 
EI se adresați și la Turcia. Iată petițiu- 
nea, safi cum se ^icea pe atunci Magza- 
rul, adresat înaltei Porți, din anul 1805.

„Noi, prea plecați! supuși mitropolitul, 
episcopii și toți boierii memleketulul 
Moldovei, cari, din început ca o scumpă 
moscenire, credința de la moșii și stră
moșii noștri către hrănitorea ndstră prea 
puternică împărăție o am păzit, și sub 
umbrirea și acoperemântul slavei sale 
întru bună viețuire și liniște am petrecut, 
și ale sale nedeșertate daruri și mile pu
rurea am dobândit, cutezăm și acum către 
noianul Impărătescei îndurări a ne înfă
țișa cu acest al nostru prea plecat mag- 
zar, care cu genunchi plecate aducem la 
prea strălucitul prag al Impărătescei mă
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riri, și cu glasuri umilite ne rugăm să 
fie ascultată acăstă a ndstră prea plecată 
rugăciune și cerere ce o facem numai a • 
supra împuținărel slujbei pe moșiile nds
tre, care întru adevăr, însuși noi mărtu
risim că de la o vreme încdce 12 (Jile aii 
fost obicinuite într’un an a sluji stăpâni - 
tor moșiilor, etc. etc.tt Și apoi magzarul 
urmăză a arăta punt pe punt nouile sar
cine ce boierii doresc a se introduce în le
gile regulatdre muncei țăranilor.

Permiteți'mi, domnilor mei, a vă cita 
aci în scurt și legislațiunea care regulăză 
împărțirea moșiilor strimte între stăpâni 
și între săteni. Iată ce găsim în hrisovul 
lui Grigore Ghika-Vodă din 1760 : ,A- 
ceste pentru moșiile ce vor fi mai largi ; 
iar pentrn moșiile ce nu vor fi încăpătdre 
de a se da locuitorilor locuri de hrană 
dupe analogon arătat mai sus, ca sâ nu 
rămâie vecinicul stăpân lipsit de trebuin
ciosul fân și arătură, se vor împărți în 
trei părți, atât locul de arat, cât și fâna- 
țul, intrând în măsuri și curăturile care 
se vor fi făcut din codrii, și duoe părți loc 
de hrană, și de fânați se vor da locuitori
lor, iar a treia parte să rămâe neapărat 
vecinicului stăpân.“

Spre a resuma cestiunea împărțire! în 
trei a moșiilor strimte, iată cum o pre
sintă și D. Grigorie Ghika autorul legei 
rurale din 1850 în observațiile sale făcute 
asupra protocolului conferințelor ținute 
la Constantinopole în 11 Februarie 1856:

„Țăranul nu pdte înstrăina pământul, 
dar și proprietarul nu pdte nici a’I lua 
nici a’I schimba dupe placul săti. Acolo 
unde pământul trebuincios nu’i de ajuns 
pentru a îndeplini partea hotărîtă a fie
căruia țăran, el se împarte în trei părți, 
dintre care duoă sunt ale țăranilor și a 
treia a proprietarului.u

Iată, D-lor, cum era proprietatea fon
ciară în România înainte de 1864.

Onorabilul D. Emil Mavrocordat nu 
voiesce a sci nimic din acestea. Ba D-sa 
merge și mai departe, D-sa se laudă de 
bunătățile ce conservatorii, adică boierii 
aă revărsat în tdte timpurile asupra ță
ranilor. Sunt departe de a nu recundsce 
spiritul uman și patriotic ce a insuflat pe 
mulți din boierii țărei nostre; însă pre 
aceștia trebuie să’i căutăm în timpurile 
strevechl ale istoriei ndstre, iar nu în 
timpurile cari mai în urmă ne-aîî venit 
din Fanar și aii conrupt boerimea națio
nală. (Aplause).

D. Mavrocordat, dupe mine, răii a fă
cut când ne-a făcut noă curs de istorie, 
pe care se vede că D-sa n’a citit’o, de 
vreme ce a alterat-o atât de mult. D-sa, 
urmaș al unui Domn care a făcut țărei 
mult răii, Nicolae Mavrocordat, autorul 
fatalelor reforme; urmaș mai apropiat al 
lui Alexandru Mavrocordat, unui alt 
Domn care a desființat în ambele țări ro
mâne șerbia țăranului, D-sa ar fi trebuit 
astăzi să fie alături cu noi liberalii, și în
tocmai ca ilustrul săti străbun să useze 
din tdte puterile sale ca să completeze o

pera începută de străbunul săii, desrobi- 
torilor țăranilor. Nu a făcut însă acăsta 
și o regret pentru D-sa.

O durere și mai mare o simț când văd a
lături cu D. Mavrocordat pe însuși ur
mașul meii (fdrte emoționat) Constantin 
Kogălniceanu, el, fiul meii puindu-se în 
altă tabără, s’a deosebit de mine, s’a deo
sebit de bunul său Ilie Kogălniceanu, de 
restrăbunul săii Constantin, carele a sub
scris marele act al desființărei vecinătății 
în Moldova.

Părintele meii, Ilie Kogălniceanu, a 
contribuit sub Sandu Sturdza V. V. la re- 
întemeierea hrisovului lui Grigorie Ghika 
Vodă. Iată hrisovul din 1828, Martie 10 
al lui Sandu Sturdza V. V. unde este 
iscălitura lui Ilie Kogălniceanu. Na, ci- 
tesce!

(Adresă^ă colecțiunea către D. deputat 
Constantin Kogălniceanu). Ești acum 
mare, ești liber să faci ce vrei; dar cre
deam că fiii mei, cel puțin cât voiii fi eti 
în viață, vor lucra alături cu mine. (A- 
plause).

Eii astăzi, D-lor, sunt bătrân, nu mal 
am vechia putere a tinerețelor, dar păs
trez întregi vechile mele convicțiuni, și 
mulțumesc lui Dumnezeii că mi-a pre
lungit viața ca încă o-dată să pot spri
jini la acăstă tribună principii cari aii 
încălzit anii mei de tinerețe, pentru cari 
am luptat în totă viața mea de bărbat 
matur. (Aplause). '

Legea rurală de la 1864 a avut de mare 
scop de a precurma starea de confusiune 
în care se aflaîi relațiunile dintre stăpinil 
de moșii și muncitorii de pământ, de a 
libera brațele, de a libera și proprietatea, 
de a fonda în România munca liberă și 
proprietatea liberă, individuală, occiden
tală. Legea voia dar să libereze pe pro
prietarii de moșii de teribila îndatorire de 
a da pămînt generațiunilor viitdre de 
muncitori, până la duoă treimi din mo
șiile lor.

Răposatul Manolake Kostache în ces
tiunea țărănăscă era conservator, însă 
conservator în chipul cel mal luminat, cel 
mal patriot și cel mal de inimă; el era e
minamente boier român, ca acei boieri din 
timpurile străbune. El nu era pentru 
ideile înaintate, dar înțelegea că o re
formă era neapărat trebuită re și în fa- 
vărea țăranilor și în favdrea proprietari
lor. El nu tăgăduia dreptul țăranilor ce 
din vechime ’l aveati dea se hrăni pe mo
șiile pe cari erati statorniciți. Și de aici, 
de la recunoscerea acestui drept, voia a 
se începe reforma.

într'o broșiură, care a<JI nu se mal gă
sesce de cât pe la biblioteci, apărută în 
1861 și dedicată lui Ștefan Golescu, pre
ședintele comisiunei centrale, el definesce 
într’un chip cu totul ingenios dreptul 
proprietarilor și dreptul sătenilor. El în
tre altele spune că la moșie la dânsul, la 
lepureni, a fost odată visitat de un con
sul general frances, mi se pare, Beclar. 
Era o ^ide sărbătore. Acel diplomat vede 

înaintea sa câmpul plin cu pui de țărani 
și întrăbă pe lepureanu cine sunt aceștia; 
el i respunse : Sunt coproprietari cu 
mine, la moșia lepureni, sati mal bine pi
când moștenitorii mei; fie-caredin aceștia, 
îndată ce se însără; 'ml ia din moșie de 
la trei până la patru fălci de pământ. în
dată ce-șl ia o femee, el, cu tdtă nunta, 
vine dă-ml aduce un plocon și-mi (jice : 
Stăpâne m’am însurat; iată femeia mea; 
te rog pentru pământ; să mă înscrii și pe 
mine ca părtaș pe moșia dumitale. Și eă, 
dupe legea țărei, sunt dator să i dati pă
mântul cerut. Nu sciă dacă fiului meii 
voiii avea fericirea ca la mdrtea mea să i 
las acel puțin ce sunt dator să las fie că
ruia țăran statornicit pe moșia mea.

Nu ^iceți, D-lor, că acăstă e o ficțiu
ne; căci până astăzi în Basarabia, vechia 
țăra Românăscă, se păstrăză acăstă obli
gațiune, impusă stăpânilor de moșii, de 
a da și reservă generațiunilor de țărani 
așezați pe moșie până la duoă treimi de 
pământ, pe care s’a însărcinat Stirbey să 
o ucidă. In Basarabia, fie-care proprietar, 
nu ’și păte vinde moșia de cât cu șerbiea 
ca duoă treimi din pământ să fie reser- 

• vate generațiunilor țărănesc!. Acăsta este 
scris ; acăsta este legea recunoscută de 
guvernul imperial al Rusiei.

El bine, D-lor mei, cum socotiți că a- 
căstă lege străvechie, atunci când se re
gula proprietatea în mod definitiv și 
absolut putea să se sfărîme, fără a se da 
aiurea o compensațiune fiilor țăranilor, 
fiilor de clăcașl din 1864. Cuza-Vodă nu 
a ridicat țăranului dreptul de a cere pă
mânt pentru copiii săi; dar l’a strămutat 
de la proprietățile particularilor și l’a 
transplantat pe moșiile Statului. Și de 
aceea s’a și luat moșiile din mâna grecilor 
înainte de a resolva cestiunea țăranilor.

Iată importanța legei din 1864, iată 
principiul consacrat prin art. 5 și 6 din 
legea din 1864, lăsând altor legi posteridre 
să regulamenteze principiul enunciat. Le
gea din 1864 a fost litera A a marel refor
me, cea de astăzi va fi litera B, și să ne ru
găm lui Dumnezeii ca ea să fie ast-fel fă
cută în cât să nu mal avem nevoie a avea 
recurs și la litera C. Nu calificați dar de 
vîrf al confusiunilor articolul din legea 
din 1864, nu «Jiceți că acăstă lege este 
plină de greșeli și de încurcături. Atunci 
nu se atingea de împropietăriri pe tă
râm de a lua pământ de la unii și de a ’l 
da altora. Nu s’a luat de la stăpânii de 
moșii o singură palmă de pământ. Dar 
s’ah sfărîmat șerbiile și la uni! și la alții 
s’ati emancipat brațele, s’ah emancipat și 
pământurile. Atât a făcut Cuza-Vodă, și 
s’a făcut destul! Și omul care a săvîrșit 
acest mare act, Domnul acela peste un an 
și-a perdut domnia; căci legea din 1864 
este causă adevărată a căderii lui, ori-ce 
s’ar (jice a lăsat un nume legendar. Și as
tăzi și mâne ori când acest nume se va 
rosti el în țăra ndstră va exalta sute de mii 
de inimi. Atârnă de la D-vdstre D-nilor mi
niștri, D-ni representanți al țârei, să faceți 
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ca și numele regelui Carol să devină între 
populațiunile ndstre rurale tot așa de le
gendar, tot așa de bine cuvântat ca numele 
lui Cuza-Vodă.

Legea actuală nu va fi mai puțin mare 
ca și legea din 1864. Acei cari astăzi 
combat proiectul de legepresentat de Th. 
Rosetti și Carp, răfi fac. Eii, care sunt 
adversarul lor politic, efi care nu le dato
rez nimic, cum am ve^ut proiectele lor 
de lege pentru împroprietărirea țăranilor 
pe moșiile Statului și pentru modificarea 
legii tocmelilor agricole, am <^is: voiii 
sprijini aceste duoe legi fără să me uit 
cine sunt la banca ministerială.

Și astăzi o «jic eu mai multă convinge
re, în vederea botezului de sânge al țăra
nilor din anul trecut, un moment să nu 
credeți că sângele vărsat p6te stropi și 
rodi rădăcinile unei noui dinastii.

D-vostre cari credeți că sunteți con
servatori, care, vă prenumițl și dinastici, 
dați dovadă și de conservatori și de ade- 
vărați dinastici, punând capăt răscdlelor 
țărănesci și făcând ca amorul dinastic 
să se înrădăcineze in inimile populațiu- 
nilor ndstre rurale! In marea reformă nu 
faceți un pas înapoi, nu stați chiar pe 
loc. Nu obiectați, spre a face legea prac
tică și utilă, că țera nu pote face avan
suri de bani, că ar fi a încuragia lenea.

D-lor, în tdte vechile jelbe boeresci în 
cari se cerea sporul muncel țăranilor sub 
cuvânt că era spre binele lor și că se 
vor face mai harnici, dacă se vor îndato
ra ca să muncescă 36—40 In loc de 12 
Zile. (Ilaritate).

Nu rideți, D-lor; și acum, în anul mân- 
tuirei 1889, am văZut și citit mai multe 
scrieri și proiecte ale reacțiunei în caid 
iarăși se pune ca stimul, în contra pretin
sei lene a țăranilor noștri, refusul de ori
ce îmbunătățire a sdrtei lor. Am citit, 
de exemplu, un proiect făcut de preșe
dintele societățel proprietarilor și arenda
șilor din județul Ilfov, prin care acest o
nor. domn cere să se introducă pentru 
îmbunătățirea sdrtei țăranilor acele a
mendamente propuse a se introduce în 
legea tocmelilor agricole de sub ministe
rul Catargi și pe cari acesta le a fost 
refusat. Am vă^ut acest frumos proiect 
publicat în Ziarul D-lui Filipescu și ’l am 
rugat să mi’l dea spre de aprdpe exami
nare.

L'am citit, D-lor mei, cu multă luare 
aminte și am căutat un rând, un cuvânt 
măcar care să 'mi denote o singură gân
dire, o singură idee, o singură bătaie de 
inimă în favdrea țăranilor. Iată ce am 
găsit numai: pe lângă avantagiele cari le 
ah țăranii, propune de a se reînscrie în 
legea tocmelilor agricole și tocmelile pri- 
vitdre la vătășei, isprăvnicei safi feciorii 
boeresci, argați, morari, mașiniști și tdtă 
că ta curților boeresci. (Ilaritate).

Am citit cu ochii aceste cereri ale re
acțiunei ndstre surdă și drbă la cele ce se 
petrec în țera ndstră. Când va veni îna
intea ndstră cea-altă lege a tocmelilor 

agricole, voifi avea ondrea să vă supun 
un teanc de învoeli agricole. *O voce: Din Ilfov.D. M. Kogălniceanu : Din tdte păr
țile, șixdin Ilfov, și din Ialomița, și din 
Putna, din Tecucifi și «lin alte județe, 
ca să vedeți ce a devenit legea rurală din 
1864 și legea tocmelilor agricole în mâ- 
nile unor aprigi proprietari și unor ne- 
milostivl arendași, din norocire cea mal 
mare parte străini și de inimă și de sânge 
de nămul românesc.

D4or, D-vostre nu sunteți aici propri
etari, sunteți legiuitori. Ei bine, vă con
jur, și am dreptul să țin acest limbagifi 
fiind-că sunt bătrân, și sciți că bătrânilor 
li se «Jice că sunt prooroci, semivates, de 
și «Jicătdrea spune că prooroci dupe Chris- 
tos nu mai sunt. Cincl-Zecl de ani de viață 
politică și 32 de ani de parlamentarism 
'mi dafi dreptul să vă conjur, ca cu toții 
să votați acăstă lege cu modificările cele 
mai liberale, să votați acestă lege în u
nanimitate, conservatori, liberali, radi
cali, socialiști, așa cum s’a votat Consti
tuțiunea de la 1866, adică de tdte par
titele.

Aduceți-vă aminte, D-lor, că unul din 
griefurile cele mai drepte ale oposițiu- 
nei unite, când lupta contra lui Brătia
nu, era că a făcut revisuirea Constitu- 
țiunei fără participarea tutulor partite
lor, adică numai prin partitul de la pu
tere, prin singur partitul liberal. Dacă 
veți vota acestă lege cu toții, atunci veți 
împuțina pericolul proletariatului câm
penesc și veți mai împuțina și greută
țile ce le veți întâmpina cu ocasiunea 
votărei legei tocmelilor agricole.

In cele-alte amănunțimi ale legei, de
darea, de și voih sprijini în principiti con- 
tra-proiectul D-lui Săulescu, efi mă ros
tesc cel puțin până nu vom avea în țeră 
un început de o prea mare parcelare a pă
mântului contra indivisiunel loturilor •ță
rănesci.

Cât pentru avansul în bani să se pro
pună prin lege, efi mă rostesc cu totul 
pentru. Sunt sigur că țăranii vor plăti 
cum afi plătit în tot-d’a-una ; vor plăti 
cum afi plătit și rescumpărarea clăcei din 
care la termenul ultimei rate n'a rămas 
nici un ban remășiță asupra țăranilor.

D. Carp, în sprijinul avansurilor bănescl, 
(Jicea un lucru adevărat, adică că s'a fă
cut experiența utilităței acestor avansuri 
în Bosnia și în Herzegovina, precum și în 
alte state, unde pe lângă pământ s'afi dat 
și bani.

In tote aceste state colonisarea a reu
șit; unde nu s’au dat și mirifice colonisa
rea n’a reușit, cum s’a întâmplat și la 
noi în Dobrogea unde s’a dat pământ 
la mulți români veniți din România și 
mai ales din Basarabia, Banat și Tran
silvania, dar nu li s’afi dat case și bani pen
tru a'și cumpăra vite. Au venit ani răi, 
coloniștii ca recoltă n’afi produs nimic. In 
același timp dările către Stat pentru a
mortismentul ratelor de pământ safi pen

tru răscumpărarea dijmei s'afi sporit con- 
tinufi.

într’un singur an, răscumpărarea dij
mei s'a suit de la duoi la trei lei; afi mal 
venit apoi impositulfonciar, apoi decimele 
județene și comunale, apoi Zecimea came
rei de comercih; tdte acestea afi absorbit 
însuși venitul pământului.

In Dobrogea, cu mici excepțiuni, pă
mântul nu are venit mai mult de cât 4 
lei hectarul, și dările de mai sus se suie 
la 3 lei și 50 bani.

Judecați dar, de unde *șl mai găsesce 
bietul coloniat bani ca să’și facă casă, ca 
să’și cumpere vite și instrumente agri
cole, ast-fel că mal mulți români din Bră
ila și Ialomița, cari se împroprietăriseră 
în Dobrogea, pe pământuri bune produc
tive ale Statului, afi fost siliți să se re- 
întorcă în vechile lor așezăminte.

Prin urmare , D-lor deputați, să vo
tăm luarea în considerațiune a proiectu
lui minorităței, și în cursul discuțiunei 
vom șterge din el tot ce nu va fi contrar 
dreptului, contrar interesului a însuși 
noilor împroprietăriți.

A vota însă proiectul maioritățel, este 
a nu face nimica; căci a colonisa fără a- 
vansurl bănescl, este, dupe mine, ca în
suși a nu vota nimica. Acest proiect este... 
Cum să’l Zic ? Reacționar să’l Zic ? Nu. 
Să'i Zic conservator ? Nu. Să’l Zic boe- 
resc ? Nu, pentru că mulți boerl afi fost 
liberali în acestă țeră.

Nu scifi cum să’i Zic; dar vâ spun că 
mă tem mai mult de noi conservatori, 
de parveniți, dâ cât de conservatorii cei 
vechi. (Aplause).

Sunt mulți cari prin legile ndstre e
galitare, cari prin abusurile ce adesea în- 
locuiah legile, afi ajuns a deveni bogați, 
a cumpăra moșii; sunt alții cari, de și nu 
afi moșii, dar le exploatează ca arendași. 
Aceștia se deosebesc de vechil boerl, de 
acei cari de sute de ani posed proprietăți. 
Aceștia mal ales se deosebeați prin lipsa 
de inimă și de umanitate și lipsa de ori
ce simț de dreptate în relațiunile lor cu 
țăranii. Cunosc și alții cari pdrtă titlul 
de liberali și se fălesc de acest nume; dar 
în practică sunt mai răi de cât conserva
torii cei mal înrădăcinați. Am citit în
voeli încheiate de pretinșii liberali cari 
sperie la cetirea ântâiel litere.

AuZita-ți, D-lor deputati, mai cu sâ
mă cei din Moldova, că sunt arendași și 
chiar proprietari cari iah 60 de bani pen
tru păscutul unei gâște? (Rîsete). AuZi- 
ta-ți ca să se ia 10 bani pentru dreptul 
de a culege urzici ? Ca să ia 10 bani pen
tru învoirea să se culeagă ciuperci? (Ila
ritate).

Apoi pe urmă bani pentru adăpatul 
vitelor, apoi pentru trecătdre, apoi rus- 
feturile, apoi podveZile, apoi Z^d® de 
clacă cu carul și cu brațele.

Ei bine, aceștia astăZi fondează jur
nale și țin adunări menite, Zic D-lor, de 
a lupta pentru îmbunătățirea sdrtel ță
ranilor și de a ucide pe socialiști. Dupe 
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mine, D-lor vor îmulți pe socialiști! Vo
iesc D-lor să ucidă pe socialiști ? Și eti• 
vrââ să omor pe Mortzun (ilaritate); dar 
mai ântâiâ să împăcăm pe țărani! atunci 
și acțiunea socialiștilor va cădea de la si
ne. Când țăranul va fi fericit în casa lui, 
când va avea ce mânca, când el va găsi o 
bună administrațiune, o bună dreptate, 
când relațiunile lor cu proprietarii vor fi 
frățesc!, atunci țăranii vor lua pe gdnă 
pe D-nii socialiști de prin sate și nu vor 
mai avea unde predica ! (Aplause).

Mai este încă un răii care ține în neo- 
dihnă pe țăranii noștrii și’i împedică de 
a iubi pământul cum ’l iubesc răzașii. Le
gea rurală a hotărît ca pământurile date 
țăranilor să fie despărțite și pietruite pen
tru fie-care țăran în deosebi și săli ședea 
un document în mână. Care era scopul ? 
Scopul era ca să constitue pe țăran moș- 
nean, să’i facă a cundsce ce este al lui și 
al altuia. O-dată ce țăranul ar fi sciut că 
avea a lui proprie o bucată de pământ, el 
ar fi iubit acel pământ cum moșneanul ’și 
iubesce bucățica sa de pământ. D-vdstre 
sciți că moșnenii, rezașii, se judecă până 
la curtea de casație pentru duoă palme 
de pământ. Nu numai în țeră la noi, dar 
în Francia, în Germania, cei mai mari 
conservatori sunt țăranii, cum ne spunea 
și D. Emil Mavrocordat. Acolo socialistul, 
comunardul , nici cutâză să se arate 
prin sate; câci țăranii ’i iaâ cu furca ! 
Prin urmare, o-dată cu aplicarea legei ce 
o discutăm, o-dată cu facerea planurilor 
pentru parcelarea pământurilor, ce sunt a 
se da, să hotărîm, D-lor, a se face ceea-ce 
se prevede prin legea rurală și care, din 
nenorocire, a rămas literă mdrtă, adică 
delimitarea pământurilor fie-cărui țăran. 
Eâ nu am avut timpul, când s’a aplicat 
legea rurală, dar dacă mai stăm măcar un 
an de ^ile în minister, cred că ași fi făcut 
și delimitarea a fie-cărei bucăți de pământ 
a foștilor clăcașl, și credeți-mă că atunci 
alt-fel ar fi fost starea lucrurilor și spi
ritul public prin sate.

. Nu este astăzi cum era în 1864, când 
nu aveam ingineri, nu aveam pdte un 
singur om special spre a face un plan e- 
conomic. Astăzi avem tot ce ne trebue : 
ingineri, agronomi, avem omeni și teore
tici și practici. Armata ndstră posedă un 
întreg număr de oficeri cari ’și-aâ făcut 
practica de geometri prin aplicarea legei 
rurale în Dobrogea. Acești tineri oficeri 
pot să fie mândri; ei aâ făcut o lucrare 
perfectă. Astăzi dar guvernul va avea la 
disposițiunea sa un număr îndestulător 
de capacități spre a putea imediat pune 
legea în aplicațiune.

Prin urmare, Domnii mei, mă resum și 
vă rog: nu vă uitați la pământul ce’l dați; 
nu’l dați din proprieîe D-vdstre moșii; el 
nu vă costă nimic, ba din contra dându’l 
vă asigurați ânsuși proprietățile D-vdstre. 
Și aci avea dreptate fiul meâ când Zicea 
că nu mai este cestiunea de împroprietă
rire pe proprietățile particulare! Cestiu
nea socială față cu proprietatea particu

lară s’a resolvat în 1864. Dar către Stat 
nu este tot așa. Moșiile date monastirilor 
închinate și neînchinate aveaâ de scop de 
a întreține scdlele, bisericele, spitalele și 
alte așezăminte de bine-facere, cari tdte 
acestea însemnâză folosul țărei! Dar ce 
mai mare folos pdte fi de cât de a ridica 
buna stare a țăranilor, talpa casei ndstre 
naționale. Clasa rurală ast-fel s’ar face 
mulțumită! Departe de noi ar fi atunci 
ori-ce furtună d'inăuntru și vom fi în 
stare să înlăturăm și furtunele din afară.

S’a tăgăduit de unii că s’aâ dat fă- 
gădueli de pământ țăranilor când el aâ 
trecut Dunărea și aâ luat redutele Plev- 
nei. Eâ, ministru de atunci, vă pot afirma 
că acestă promisiune s’a făcut soldaților, 
cari mergeaâ în luptă, și acest magic cu
vânt a încuragiat pe aceiași soldați ca 
cu entusiasm să mârgă de duoă, de trei 
ori la asalt.

Iată cuvintele ce li se Z*ceaâ: mergeți 
copii, vă aștâptă acasă pământul pentru 
voi și pentru copiii voștri. De atunci 
mai ales, Domnilor mei, au început a se 
îmulți cererile de pământ. Am dovadă 
despre acâsta jelbile de la Copăceni, Ji
lava și alte sate cari aâ dat loc și la o an
chetă parlamentară, unde a fost și gene
ralul Lecca și D. G. Vernescu, dar cari 'și 
așteptă și astăzi resultatul.

La 1864 strigătul unanim al țăranilor 
era: desființarea clăcel; acum este: darea 
de pământ.

Cu cât țăranul va primi mai curând 
pământ de la Stat, cu atât nu se va mai 
uita cu ochi rîvnitori la proprietatea par
ticulară.

In lunga mea viață, nu am văZut până 
acum răzași mergând la proprietarul ve
cin și luându’i saâ măcar amenințându’l 
de a’I lua pământul. Tot așa va fi și cu 
țăranii noștri; departe de a fi răpitori, el 
vor fi cel d’ântâiâ apărători al proprie- 
tăței, fie mare, fie mici.

Cred dar, D-lor, că D-vdstre inspirați, 
nu Zic de entusiasm, dar de ceea-ce este 
mai mult de cât entusiasmul, inspirați de 
patriotism, de o adevărată logică, de du
rere de inimă și de dreptate pentru acei 
cari, când sunt chemați chiar la mdrte, 
se uită înapoi pentru acele hecatombe 
de țărani, ce s’aâ făcut în câmpiile Bul
gariei, acolo unde într’o singură Z* aâ 
căZut 3.500 de fii ai României, și aci ci
tez în deosebi duoă regimente de doro
banți din Iași, Vasluiâ, Fălciâ și Suceava, 
nu veți sta un moment la înduoială de a 
vota acâstă lege cât mai bună, cât mal 
liberală, cât mai darnică.

Aici, în Bucuresci, n'ațifost în posițiune 
ca să vedeți hainele negre ale văduvelor, 
orfanilor și părinților acelor căZuți în lup
tă; pentru că n’a voit guvernul să înegrâscă 
fisionomia Capitalei netrimițând în luptă 
regimentul de dorobanți din Capitală și 
din Ilfov. Dar aduceți-vă aminte ftde fața 
întunecată ce în timpul resbelului presen- 
taâ stradele lașilor, Fălticeni, Botoșani, 
Vasluiu, Huși, Neamțu, Galați, Craiova, 

Ploes l, Brăila și alte orașe mari din pro
vincie și nu uitați că multe țărance nu 
aveaâ cu ce a se îmbrăca în negru, adu
ceți-vă aminte numai de aceste durerose 
suvenir! și cred că patriotismul în D-vos
tre va birui frica de socialism, fie de secta, 
fie de Stat, și apoi, D-lor, de ce vă îngri
jiți de socialismul de Stat ? Socialismul 
de Stat exista pretutindeni, chiar îți Fran
ța republicană. Ce ? Se recurge la Stat, 
când se atinge de a reprima desordinele, 
de a da cu pușca, când relele sociale pro
duc revoltă ? Și acesta-și Stat nu ar avea 
dreptul ca, pnn legi umane și drepte, să 
previe nemulțumirile poporale, relele so
ciale ?

In Franța există interese contradictorii 
între industria măre și între muncitori; 
în România, agricultura mare este marea 
nostră industrie.

Ei bine, cum voiți ca dreptul ce ’l-au 
tote Statele de a preveni antagonismul și 
luptele de interese dintre patronii fabri
canți și lucrători, cum voiți ca și Statul 
nostru să n’aibă dreptate de a regula re- 
lațiunile dintre marii proprietari și mun
citorii de pământ și ast-fel de a pune ca
păt antagonismului ? Ori-ce s’ar Zice» exis
tă astăZi sute de proprietari de moșii și 
restul muncitori de pământ. Patriotismul 
D-vdstre, spiritul D-vdstre de prevedere, 
facă ca acest antagonism să nu mal fie, 
ca armonie să revie între proprietarul 
mare și între cel mic; și atunci vă puteți 
mândri că ați liniștit și întărit națiunea 
română înăuntru și în afară.

D-lor miniștri, încă o-dată vă conjur nu 
reculațl, nu schimosiți proiectele D-vdstre 
primitive, nu le sacrificați reacțiunel, sub 
ori-ce nume se ascunde.

Gândiți-vă că nimic nu a făcut mal 
mult numele lui Cuza nemuritor de cât 
legea rurală, de și tot acest Domn a făcut 
unirea, a secularisat averile monastirilor 
închinate și neînchinate, de și a întemeiat 
egalitatea înaintea legei și atâtea alte 
legi pe cari numai noi, clase dirigente, le 
apreciem și pe cari țăranul nici măcar 
nu le cundsce. Asemenea, cum a spus D. 
Eugeniu lonescu, puțin im portă țăranul ui 
dacă la guvern sunt conservatorii saâ li
beralii ; țăranul e recunoscător numai a- 
celui guvern, numai acelui bărbat de stat, 
care se interesâză de sorta lui, care 'I a- 
șurâză nevoile, și istoria rămâne scrisă in 
inima lui numai pentru aceia cari aă pre
făcut și îmbunătățit sorta lui. In manele 
D-vostre stă dar să faceți și lui Vodâ- 
Carol o legendă tot așa de frumdsă, tot 
așa de durabilă ca legenda lui Cuza-Vodă; 
pentru că ea va fi scrisă nu pe o hârtie 
sburătdre, ci în inima țăranilor români și 
a fiilor fiilor lor ! Iu acâstă neperitdre 
legendă, nici numele D-vostre nu va fi 
uitat. Nu vă uitați la împotriviri reac
ționare; țineți-vă de programul D-vdstre 
primitiv și atunci veți bine merita de la 
Patrie, atunci in istoria României mare 
va fi numele Regelui Carol.

Am Zis. (Aplause prelungite).
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D. vice-președinte: D. ministru al 
justiției are cuvântul.

D. G. Vernescu, ministru al justi
ției: D-lor deputați, ’mi pare bine că a
supra acestei cestiuni se face o discuțiune 
seridsă; ’mi pare și mai bine când constat 
că toți cei cari afi luat cuvântul sunt de 
acord pentru a primi în jarincipifi acâstă 
lege a vențjărei bunurilor Statului. Prin
cipiul o-dată admis, puțin importă micele 
modificări ce unii din noi vor găsi de cu
viință să aducă proiectului de lege. Dis
cuțiunea dar va urma asupra proiectului 
de lege presentat de guvern, și nu se va 
Întinde, nu va îmbrățișa și amendamentele 
propuse de D. Săulescu, sub formă de 
contra-proiect, de cât în cașul când auto
rul acestor amendamente va crede că este 
bine să baseze safi să justifice vânzarea pe 
pretinsul principiti de drept la pământ.

In cașul unei vânzări de mici loturi că
tre țărani vom fi, sper, cu toții unanimi 
și vom vedea în curând pe cultivatorii să
teni posedând și exploatând pentru și
nele cea mai mare parte a proprietăților 
Statdlui.

In cașul însă a unui fel de recundscerl 
safi a unei faimdse proclamări a dreptu
lui ]a pământ, vom fi, sunt sigur, dacă 
nu unanimi, dar în mare maioritate con
tra acestei exibițiuni nesănătose, contra 
acestui drept care ar distruge ori-ce no
țiune a dreptului și ar da nascere unei 
revendicări care nu se pdte resima pe ni
mic în țeră la noi.

Ni s’a aruncat un fel de desfidere de 
unii din deputați, întrebându-se cu ma
liție dacă ași mai susține astăzi teorii 
desvoltate în anul 1872, cu ocasiunea in
terpretă rei art. 5 și 6 din legea rurală, a- 
firmându-se că la acea epocă efi ași fi o
pinat că țăranii ar fi ayând dreptul asu
pra a duoă treimi din proprietățile Sta
tului, etc.

Pot asigura că în privința interpretărei 
art. 5 și 6, astăzi ca și la 1872 este ace
eași; dar că spusa D*lul Eugeniu lonescu, 
concernând dreptul țăranilor asupra celor 
duoă treimi, este eronată. De altmintre
lea n’ar fi nimic monstruos ca cine-va să 
’și modifice părerea în privința unei in
terpretări date legei, destul numai că a- 
câstă variațiune să fie justificată.

In acest sens se povestea, o repet, că 
efi ași fi afirmat într’un discurs ce am ți
nut în Cameră la J872, că țăranii afi 
drept pe duoă treimi ale proprietăților, 
și că acâsta ar resultă așa de clar din ce- 
ea-ce ^iceam, în cât amenințam pe cum
părătorii de proprietăți de la Stat că, 
proprietățile lor fiind supuse dreptului 
de împroprietărire al țăranilor, într’un 
viitor mai mult safi mai puțin depărtat 
afi să șuiere efectele unei înstrăinări si
lite, create prin lege. EI bine, acâsta nu 
este exact; acâsta nu am pentru că 
nu intră în principiile mele să fac afir- 
mațiuni cari nu sunt conforme cu legea; 
pentru că efi nici o-dată nu am cercat să 
arunc brandonul discordiei Intre cetățeni.

D-lor, s’a făcut o interpelare în 1872 
de răposatul Cesar Boliac, acel aprig 
susținător al țăranilor, care pretin
dea că, conform art. 5 și 6 din legea 
rurală, trebue să se dea continuii pământ 
tutulor țăranilor, cerând socotelă guver
nului pentru neaplicarea acelor duoă ar
ticole ale legei rurale sus menționate.

Guvernul, din nedomerire safi pâte din 
puțină bunăvoință, interpreta aceste ar
ticole în mod judaic, picând că legea nu 
acordă prin acele articole veri-un drept 
țăranilor vizați printr’ânsele, ci dă guver
nului o simplă autorisațiune de a vinde 
safi nu, dupe a sa apreciere. Atunci efi 
am luat cuvântul, și sunt aci cuvintele 
mele, reproduse în Monitor, cuvinte prin 
cari interpretam articolele 5 și 6 și de
monstram guvernului că nu are nevoe de 
a cere o lege interpretativă asupra acelor 
articole; fiind-că o lege interpretativă nu 
este necesară de cât atunci când în re- 
dacțiune legiuitorul ar fi întrebuințat 
cuvinte dubidse, cari ar putea da loc la 
diferite înțelesuri, adăogând că în cașul, 
ce ni se presintă, textul legii era destul 
de clar și confusiunea nu vine de cât din 
causă că acele texte nu s’afi studiat în 
mod serios și cu bună credință de acei 
cari erafi chemați a aplica legea. De a
ceea ^icâm că nu înțeleg propunerea de 
facerea unei legi interpretative, de cât 
nvjnai ca Mscut, sub care voiafi a se 
puie guvernele cari se succedaseră de la 
promulgarea legii rurale și până la anul 
1872, pentru neaplicarea vinovată a ar
ticolului de lege destul de clar și bine 
definit.

Acâsta era tesa ce efi susțineam atunci 
înaintea Camerei. Și, în adevăr, ce prevăd 
articolele 5 și 6 ? Prevăd în mod positiv 
că trei categorii de locuitori, cari nein- 
trând în prescripțiunile legii rurale, nu 
putuseră să fie împroprietăriți Ia 1864, 
aveafi facultatea să câră a li se vinde pă
mânturi pe proprietățile Statului.

Cari erafi aceste categorii de locuitori? 
In prima categorie, mică la număr, 
intrafi acei locuitori cari se găseafi sta
biliți pe proprietățile particulare, fără 
săfi făcut veri-o-datăclacă, cari aveafi 
numai învoeli speciale cu proprietarii și 
cari, afiându-se în aceste condițiuni la 
1864, n’afi putut să intre în legea rurală. 
Aduc aminte acâsta onor. D. Kogălni
ceanu, căruia ’I place câte o-dată a face a
pel la memoria mea.

Intr’acestă categorie se pot plasa cei 
nevolnici, argații, vătășeii, văduvele; în
tr’un cuvânt toți acei cari nu aveafi mi^- 
Idce de a munci pământul.

A duoa categorie se compunea din a
ceia cari în moșiile strimte nu putuseră 
să ia în întregul lor pogdnele legiuite de 
cât trecând peste duoe treimi și atacând 
ast-fel treimea reservată proprietarului 
în mod absolut.

A treia categorie era a însurățeilor din 
1864, aceia cari la acea epocă nu aveafi 
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locuri de muncă și, prin urmare, nu plă- 
teafi nici clacă, etc.

Ei bine, pentru acești însurățel, cari 
erafi de alt-minterl categoria cea mai 
numerosă și cari nu puteafi să benefi
cieze de legea rurală, fiind-că ei nu fă
cuseră clacă proprietarului, nu fecunda
seră pământul cu munca lor, ca și pentru 
locuitorii din cele-alte duoă categorii de 
cari am vorbit, legiuitorul din 1864,prin 
art. 5 și 6, a dispus ca ei să aibă faculta
tea dă cumpere proprietățile Statului în 
mici loturi și cu preț determinat și că gu
vernul este dator să le vân^ă.

Să-mi dea voie dar D. Kăgălniceanu 
să fac apel la D-sa, cerându-i a recu
ndsce că nu este exact ceea-ce din nebă
gare de sâmă afirmă că duoă treimi din 
tâte proprietățile Statului afi fost reser- 
vate pe sâma țăranilor...

D. M. Kogălniceanu: Bae fdrte e
xact.

D. ministru de justiție, G. Ver
nescu : D-nule Kogălniceanu, mai mult 
de cât o-dată ai afirmat că la «1864 s'a 
terminat cu cestiunea agrară în țâra a
cesta; te întreb dar dacă acâstă este e
xact ?

D. M. Kogălniceanu: Așa este.
D. ministru de Justiție, G. Ver

nescu : Efi vă voifi dovedi că în legea 
de la 1864 ați pus alt principiti de cât 
acela pe care ’l puneți astăzi; și dacă 
D-ta, omnipotent la 1864, ai pus în lege 
alt-ceva de cât ceea-ce aveai în cuget, a- 
câstă pe D-ta te privesce.

In adevăr, D-lor, iată cum se punea a
tunci cestiunea: La proprietățile strimte, 
unde clăcașil nu puteafi să obțină în to
tal locurile, cari dupe lege le erafi con- 
cedate, de cât trecând peste .duoă treimi 
ale moșiei, li se mărginea dreptul la duoă 
treimi, iar restul până la completarea 
pogdnelor legiuite li se dă facultatea să 
le ia pe proprietățile Statului.

Voci: Așa este.
D. ministru al justiției, G. Ver

nescu : Acesta e principiul și, prin ur
mare, pentru proprietățile cele mari, unde 
s’ar fi putut lua locuri de dece ori mal 
mult de cât ceea-ce aveafi dreptul a lua 
clăcașil, principiul D-vâstre e falș; numai 
pentru proprietățile cele strîmte, unde lo
cuitorii, dacă ar fi luat tdte locurile cu
venite lor treceafi peste duoă treimi, nu - 
mai pentru acele proprietăți principiul 
D-vdstre e adevărat și consacrat prin le
gea rurală. (Sgomote).

D-lor, legea rurală există de mnli; ea 
e făcută și pusăJn lucrare de aprdpe 26 
ani; nu o facem noi astăzi și de aceea nu 
pot să răspund la întreruperile ce mi se 
fac și să discut acum principiul coprins 
într’ânsa. Dacă ași fi chemat să legiferez 
astăzi asupra acestei materii, ătunci în 
adevăr ași fi dator să examinez de aprdpe 
cestiunea și să mă pronunț categoric a
supra principiilor stabilite; dar încă o 
dată repet că nu am să discut acum legea 
rurală, nici chiar să o interpretez; fiind
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că ea nu are nevoie de interpretare, fiind 
cu desăvîrșire clară și precisă.

In treacăt, D-lor deputați, 'mi permit 
să vă spun că ași avea dreptul să mă 
plâng de istoricul făcut de D. Kogălni
ceanu In privința concepțiunii prin
cipiilor coprinse în legea rurală, și nu 
pentru că D. Kogălniceanu mi-ar fi fă
cut mie o mică parte la colaborarea legii, 
dar pentru că aiî fost alțl bărbați cari afi 
conlucrat la acăstă lege, a căror memorie 
trebue să ne fie tot-d'a-una scumpă mai tu
tulor și țerei întregi, a căror memorie tre
bue să fie respectata și venerată pentru 
ideile lor cele bune, pentru devotamentul 
lor către țără, pentru sentimentele lor de 
dreptate către țărani ca și către proprietari 
și pentru dânșii reclam mai multă coope- 
rațiune în legea rurală de cât simpla lu
crare materială a redacțiune! textului a
celei legi...

D. M. Kogălniceanu : Cer cuvântul.
D. G. Vernescu, ministrul justiției: 

D. Kogălniceanu v’a spus singur că, îna
inte de a se face legea rurală, înainte de 
a veni lovitura de Stat, luni întregi s'a 
tratat asupra acestei legiuiri, că luni în
tregi ne am schimbat ideile, efi cu D. Ko
gălniceanu, D. Kogălniceanu cu Bosianu, 
Bosianu cu Panu și cei-alțl, și că numai 
dupe ce am ajuns să fim înțeleși între 
noi asupra legei rurale, s'a redactat legea, 
conlucrând cu toții la acăstă operă so
cială, bine-făcătdre pentru România în- 
trăgă. Prin urmare, ași putea sâ gic, pu- 
nându-mă pe mine de o parte, că pentru 
alții cari astăgi nu mal sunt în viață și 
cari afi făcut ceva mal mult in privința 
legei rurale de cât o simplă redacțiune, 
ar trebui să fim mai drepți și mai res
pectuoși...

D. M. Kogălniceanu : 'Mi am atri
buit efi mie ceva ?

D. G. Vernescu, ministrul justiției: 
Nu gic că v'ați atribuit D-vostră ceva, 
dar rectific o alegațiune ce v’a putut 
scăpa în improvisațiunea discursului 
D-văstre.

’Mi aduc aminte și acum de luptele ce 
aveam atunci, scifi cum am fost secundat 
de acel cari se arată astăgi mai înaintați, 
de cât mine și cari luaseră în mâna lor 
dreptul liberalismului și al naționalităței 
gicând că numai ei sunt demni ca să’l 
pdrte, numai ei pot să vorbăscă în nu
mele țăranilor, și cari cu tote acestea 
voiafi să dea țăranilor plugari numai va
tra satului și nimic de cât vatra satu
lui, pe când efi, tănăr pe atunci, luptam 
împreună cu regretatul Bosianu să se dea 
țăranilor tot ce se cuvine dupe lege, pen
tru ca ast-fel cestiunea acăstă să fie tran
șată. cu dreptate și o-dată pentru tot- 
d’a-una, ca proprietatea să fie solemn 
cumpărată să devie adevărată proprietate 
occidentală, să iasă din starea de confu- 
siune, să nu mai fie contestată dintr’o gi 
tntr’alta. (Aplause).

Iată principiile mele de atunci, aceleași 
sunt și astăgi. (Aplause).

Dar, D-lor, fiind că în treacăt trebue 
să răspund și la acusarea ce mi s'a făcut 
că ași fi variat în opiniunile mele, și fiind 
că, pentru a răspunde la acăstă imputare, 
trebue să vă pun în vedere principiile le
gei rurale, vă rog să’mi permiteți a gice 
câte-va cuvinte asupra acestei cestiuni. 
Efi nu descind nici nu mă suifi până la 
decretele lui Șuțu, lui Mavrogheni, lui 
Mavrocordat, nici la decretele venind de 
la Vizir safi de la Sultan. Aceste decrete 
nu constitue istoria proprietățel, nu pot 
să facă lege pentru nimeni, nu pot să ne 
oblige nici legal nici moral; voifi vorbi 
dar numai de ceea-ce s'a făcut de țără și 
prin țără, în pace și liniște, voifi vorbi 
numai de legea din 1864... (întreruperi).

Și aci v’așl ruga, D-le Kogălnicene, nu 
să mă întrerupeți, căci de multe ori între
ruperile fac bine, dar mai de multe ori ele 
fac a degenera discuțiunea, ci când voifi 
gice ceva care să nu fie conform cu legea, 
atunci cer să mă contragiceți.

Care a fost, D-lor, principiul legei 
rurale și ce s’a declarat prin art. 1 al a- 
cestel legi ? S’a declarat în mod positiv 
că toți acei cari afi făcut clacă sunt și 
rămân proprietari pe pământurile stă
pânite de dânșii. Va să gică dar s’a ter
minat cu desăvârșire cu ceea-ce se putea 
gice că tfvea raport direct safi indirect cu 
ideea unei legi agrare; s’afi regulat defi
nitiv raporturile nedefinite <sâri wnlfpjnă 
atunci între proprietarul moșiey și țăra
nii ; proprietatea fie-căruia a primit o 
consacrare absolută.

D. M. Kogălniceanu : Proprietatea 
particulară nu mal are nici o șerbire.

D. G. Vernescu, minstrul justiției: 
D-le Kogălniceanu, voiesc să n§ punem 
de acord, precisând bine lucrurile.

Este netăgăduit dar că, prin legea 
de la 1864, s’a consacrat proprietatea oc
cidentală, fie în privința proprietarului 
mare, fie in privința celui mic, în pri
vința țăranului.

Este însă tot așa de adevărat, D-le 
Kogălniceanu, ceea-ce D-ta s’ar părea că 
pui în înduoială, e că și proprietatea Sta
tului prin legea rurală a dobândit același 
caracter; fiind-că legea o coprinde și o 
consacră și pe dânsa în mod formal ca și 
pe cea particulară.

Vorbiam mai adineaori, D-lor, de trei 
categorii de dmeni, cari rămăseseră fără 
pământ chiar în urma legei de la 1864; 
căci în acea lege nu s’a adoptat princi
piul că ori-ce locuitor, ori-ce muncitor de 
la țâră are dreptul la pământul pe care 
'1 va ocupa pentru dânsul în posesiunea 
ori-cui ’l va găsi cum explica D. Panu 
adineaori; dacă s’ar fi adoptat principiul 
acesta, atunci D. Kogălniceanu, care a de
cretat legea rurală în urma loviturel de 
Stat, noi cari în bună credință am elabo
rat-o și țineam, prin urmare, la punerea 
în aplicare sinceră și deplină a principie- 
lor ce înscriseserăm într’ânsa, puteam 
noi să ne fi oprit numai la o împroprie
tărire mărginită și nu am fi împroprie

tărit pe toți locuitorii țărei cărora le-am 
fi recunoscut faimosul drept la pământ ? 
Făcut-am însă acăsta ? Nu.

Articolele 5 și 6 din, lege dovedesc că 
nu era în cugetul nostu o asemenea idee. 
Dar fâcut-am, dupe cum unii afi cerut o 
idee, prin disposițiunile luate, ceva ira
țional, nedrept, pe care nu am putea sa 
'1 explicăm acum și de care ne-am putea 
căi ? Nu. Desfid pe ori-cine să ’mi arate 
că e ceva confus, necomprehensibil în a- 
câstă lege.

Legea rurală a decretat că însurățeii, 
cari erafi categoria cea mai numerosă de 
țărani rămași fără pământuri, afi facul
tatea să cără pământ pe proprietățile 
Statului; și să nu credeți că acăsta era 
numai un fel de consolațiune ce li se da, 
fiind-că legiuitorul a avut grija prin alt 
articol să autorize pe guvern să le vân
dă pământuri pe proprietățile Statului, 
prevăgând chiar că pe fie-care proprietate 
a Statului să se determine locurile unde 
dânșii să pdtă cumpăra.

9 Opritu-ne-am însă aci ca să se potă 
susține, dupe cum s’a făcut de unii din 
D-nii deputați, că dacă principiul era În
scris nu era insă nimic regulamentat, 
spre a se putea ajunge la cumpărătdre ? 
Nu, căci legea prevede că 15 ani, dupe 
promulgarea el, acel din țărani cari nu 
deveniseră proprietari prin rescumpăra- 
rea clăcei și cărora prin excepțiune li se 
acordase facultatea să cumpere locuri pe 
proprietățile Statului în loturi mici, pu- 
teafi dobândi pogonul de pământ cu 5 gal
beni, făcând plata în aceleași condițiunl 
ca foștii clăcașl.

Trebuințele proprietățel rurale erafi 
cred cu desăvârșire îndestulate, și nici 
putea fi alt-fel, când pe Tronul României 
se găsea Cuza-Vodă, bunul săfi genifi, 
care a ocrotit-o și în întru și în afară ; 
când în capul guvernului era D. Kogăl
niceanu, care în tdtă viața sa se ocupase 
cu cestiunea țăranilor, încongiurat și a
jutat de o pleiadă de tineri ce lucrafi cu 
toții din răsputeri ca să vadă acăstă țeră 
ridicându-sespre a deveni avută, prosperă 
și fericită.

Nu era dar cu putință, în asemenea 
împregiurărl și cu asemenea dmeni, să se 
facă de cât o lege drăptă și generală, o 
lege bună și pentru țărani și pentru pro
prietari, a căreea aplicațiune s’a făcut 
fără cea mal mică sguduire, și chiar fără 
protestațiuni. (Aplause).

Așa dar, D-lor, să nu se mai facă con- 
fusiunea de a se gice că plata ce aveafi a 
răspunde foștii clăcașl în timp de câțl-va 
ani era prețul pământului pe care el de- 
veniafi proprietari.

Nu, ei nu cumpărafi acel pământ, care 
era al lor, ci rescumpărafi claca și dijma 
la care erafi obligați către proprietarul 
moșiei. EI dar nu erafi cumpărători al a
celor pământuri, ci numai ai redevanțelor 
la cari erafi obligați prin lege.

Adevărați! cumpărător! de pământ însă 
erafi numai aceia cărora li se da faculta-
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s’ah aplicat, și că țăranii prevăZuți în a- 
cele articole aveafi dreptul să câră apli
carea legei.

Am mal spus că proprietarii cari ah 
cumpărat moșii de ale Statului trebuiati să 
cundscă disposițiunile articolelor 5 și 6 
și am afirmat că trebue să fie răspunză
tori; fiind-că nu se pot scusa că n’afi cu
noscut legile țărei. Dty? am adăogat: Nu 
aveți târnă, pentru că dacă s’afi vândut 
10 safi 15 proprietăți ale Statului, cereri 
de cumpărătdre se pot face pe tdte cele- 
alte moșii și grație cerului sunt destule 
pentru ca să fie toți îndestulați și ast-fel 
respunderea cumpărătorilor să fie redusă 
la o simplă cestiune de teorie. Nu trebue 
dar să se defîgureze cuvintele rostite de 
mine în Parlament.

Tot la 1879 efi am dovedit că faculta- 
! tea dată însurățeilor de a cumpăra, nu 

constitue ceea-ce se numesce dreptul la 
pământ, că nu toți însurățeii, ci numai a- 
cei ce aveafi acestă însușire la 1864 a- 
veafi facultatea de a cumpăra; că, în fine, 
pentru tdte categoriile prevăZute prin 
art. 5 și 6 din legea rurală, nu era vorba 
de cât de împroprietărire prin cumpără
tdre de bună voe, și am adăogat că dacă 
guvernul trecut n’a aplicat acâstă lege 
răfi a făcut, cum făcea răfi și guvernul 
Brătianu, care se op.unea la aplicarea el 
snb^^^^&texte, susținând că apli- 
careațQg£^i este facultativă pentru gu
vern ș. sub aprecierea sa absolută, 
mal cu că în cugetul legiuitorului 
vânZarea proprietăților Statului consti
tuia mal mult o cestiune fiscală.

Spunâm D-lui ministru de atunci că va 
fi răspunZător în fața țărei, dacă nu va 
aplica acea lege îndată, și ori când s’ar 
adresa cereri de către cei în drept.

Termin dar, D-lor, rugându-vă să bi
ne-voițl a înlătura tot ce este străin de 

I acâstă lege, tot ce este lăturalnic cestiu- 
I nei vânZărel în loturi a moșiilor Statu- 

lul;căci în definitiv astăZi nu facem de 
cât o lege de vânZare, de și acâstă lege 
este, și pdte cu drept cuvânt se fie consi
derată în același timp, ca o mare lege so
cială, folositdre întregului Stat român.

Voim să îmbunătățim, să schimbăm 
sdrta muncitorilor de pământ; voim ca ei, 
preferiți arendașilor, exploatatorilor de 
tot felul al pământului, să tragă tdte be
neficiile ce el procură. (Aplause).

Dar să nu ne înșelăm, acâsta nu con
stitue un drept pentru țărani, nu va să 
Zică că noi suntem datori, ori când, să 
luăm proprietățile Statului și, în virtu
tea unui presupus drept la pământ, să le 
dăm la cel cari n’afi. (Aplause).

Și apoi, D-lor, într’o țeră ca a ndstră 
care are drepte aspirațiunl de înaintare 

| și propășire, activitatea omului nu pdte

tea de a ’l dobândi pe moșiile Statului, 
fiTându-se însă și pentru dânșii un preț 
tot așa de avantagios ca și pentru foștii 
dăcașl •

Atât mai rSiî pentru acei cari erafi da
tori să încunosciințeze pe țărani despre 
aceste avantagie și nu afi făcut-o; atât 
mal r6a și pentru țărani dacă nu aii sciut 
să se folosâsca de favdrea legei și de drep
turile ce li se acordați pe un timp de 15 
ani. Nu li s’a dat un an, duol, li s’afi dat 
15 ani, și chiar dupe 15 ani legea dispu
nea că el continuați a avea facultatea de 
a cumpăra pe moșiile Statului, cu simpla 
deosebire de a se tocmi cu Statul pentru 
cumpărătdre, căci era rațional, dupe ter
men de 15 ani, ca valdrea. proprietății să 
crescă, și prin urmare, prețurile cumpără- 
tdrei să fie și ele mal urcate.

Vă Întreb dar, D-lor, când vorbiți de 
marele principii pe cari le aduceți astăzi 
înaintea Adunărei, de ce nu vă dați mal 
bine sămă de realitatea lucrurilor? De 
ce nu vedeți că tot a fost prevăzut și re- 
gulamentat în acestă lege? Că era prevă
zută și regulamentată cumpărarea de pă
mânturi în loturi mici pe moșiile Statu
lui cu un preț modic și determinat pentru 
un timp de 15 ani, și că chiar de la 15 
ani înainte era prevăzut dreptul cumpâ- 
rărei cu eventualitatea numai a mărirel 
prețului ?

Ce facem noi astăZi de cât tot vânZări 
de pământuri pe moșiile Statului în lo
turi mici și pe un preț determinat ?

Așa dar, vedeți bine că neînțelegere 
nu pote să fie între noi, că toți suntem 
de acord asupra cestiunel de principia, 
că toți avem o singură idee, împroprie
tărirea țăranilor,prin cumpărătdre de bună 
voiă, în mici loturi pe moșiile Statului.

Un singur lucru ași solicita de la 
D-vostre, și acesta o spun cu tdtă fran
chețe, independent de ori ce ar Z*ce co” 
legii mei, ași dori să vă preocupați în 
mod serios de preț; n’așl dori să plătăscă 
țăranul mal mult de cât prețuesce pă
mântul și chiar ceva mai puțin, pentru că 
voiesc, și acăsta cred este și dorința D-vd
stre, ca țăranii devenind proprietari să 
recunoscă că afi fost tratați cu bună vo
ință și dragoste spre a bine cuvânta pe 
legiuitor. (Aplause).

Acum, D-lor, să ’mi dați voie să răs
pund în puține cuvinte la ceea ce mi se 
atribuie că ași fi Z^ in Camera de la 
1872, cum că tote moșiele cari ati fost 
vândute pănă atunci erati supuse la o ro
bire, pentru duoă treimi. N’am Zis a- 
căsta, și ca dovadă am aci aprdpe șăse co- 
Idne de Monitor din cari puteți constata 
neexactitatea afirmațiunei.

N'aveți târnă, D-lor, nu vă voiti obosi 
cu citirea lor. Efi am spus într’un mod 
positiv că art. 5 și 6 din legea rurală nu 

fi îndreptată numai către cultura pămân
tului.

Așa dar, D-lor, o repet, fără să ne o- 
prim, să ne împedicăm de preocupări de 
o natură cu totul străină acestei legi, vă 
rog să votați luarea în considerațiune a 
proiectului, și de câte ori veți face un a- 
mendament care ar fi în folosul țărani
lor, în adevărata ordine de idei cari le-am 
desvoltat împreună cu cel-alți colegi al 
mel? vom fi alături cu D-vostrșca să’I pri
mim cu cea mal mare bună-voințâ. Veți 
crede că trebue să se dea un capital pen
tru cei cari afi nevoie de instalare, de in
strumente, de casă, etc., nu efi voifi fi a- 
cela care vă voifi face resbel pentru a- 
câsta. (Aplause).

Destul numai atunci să chibzuim de 
unde și în ce mod să se dea; căci nu este 
destul să punem litere negre pe hârtie 
albă.

Tti cât privesce cestiunea indivisibilită- 
ței, a moștenire!, etc., nu le ating acum, 
râmâind a le discuta la articole, când se 
vor produce amendamentele.

Iată, D-lor, ce aveam să Zic în acâstă 
cestiune. (Aplause).

Voci : închiderea discuțiunel.
D. Li. Catargi: D-lor, efi v’ași ruga ca 

într’o cestiune așa de importanți, în care 
toți câți afi vorbit afi acusat comitetul 
delegaților, afi acusat pe raportor, să bi
ne-voiți a da cuvântul unui membru din 
comitetul delegaților, ori D-lui raportor, 
ori unuia din noi, ca să explicăm că n'a 
fost nici rea voință, că n’a fost în comitet 
nici rea credință cum Zicea D. Panu...

D. G. Panu : N’am Zis așa.
D. L. Catargi : Aprdpe cam așa. Nu 

am fost de rea credință și nici n’am 
gâtuit proiectul de lege, cum se spunea de 
un alt domn deputat.

D. Al.Lahovari, ministru al dome
niilor : D-lor, țin și efi ca ministru al 
resortului să dafi dre-carl explicațiunl, 
cu atât mal mult că mulțl din oratori 
s’afi cam agățat de mine și m’afi acusat 
pe nedrept că am restrîns proiectul pre
decesorului mefi.

Vâ rog dar și efi, ca și D. Catargi, să 
nu închideți discuțiunea, ci să ascultați 
cel puțin pe D. raportor, care vorbesce 
în numele comitetului delegaților, și pe 
ministru, care vorbesce în numele pro
iectului depus de guvern și primit de td
tă banca ministerială.

Voci: Nu se închide.
D. vice-președinte : Daca discut lu

nea nu se închide, atunci D. Popescu are 
cuvântul. r

Voci: Mâne, fiind că sunt aprdpe 6 ore.
— Ședința se ridică la 5 ore și 40 mi- 

I nute, anunțându-se cea următdre pe a 
| duoa Zi» 17 Februarie.

IMPRIMERIA STATULUI DIRECTOR, ALEXANDRU PENCOVICI
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No. 45.

ADUNAREA DEPUTAȚILOR

Ședința de la 17 Februarie 1889.
Președenția D-luI vice-președinte, V. 

Pogor, asistat de D-nii secretari U. Bol
descu, G. Tocilescu și A. Simu.

— Ședința se deschide la ora 1 și 15 
minute dupe amia^I. '

— Presenți 163 D-ni deputațl.
— Nu răspund la apelul nominal 16, 

și anume:

Bolnav:
D. 0. Grădișteanu.

In congediu:
D-nii: G. Gr. Cantacuzino, M. Marascu, 

I. Negulici, N. Nanoescu.

Fără arătare de motive:

D-nii: I. C. Brătianu, D. Burcă, Gr. 
Constantinescu, 6. DrăghicI, C. Gabunea, 
A. Goilav, L. Goilav, T. lonescu, C. Rai- 
leanu, I. Săndulescu-Nanoveanu, N. C. 
Săveanu.

— Sumarul ședinței precedente se a- 
probă.

—Se trimite la comisiunea de petițiuni: 
petițiunea D-nei Anastasia Gr. Dobrescu, 
a D-nei Maria V. Alexandrescu, a mai 
multor locuitori din comuna Coșovenil de 
jos, județul Dolj, a mal multor locuitori 
din comuna Terței Strîmba, județul Ro
manați, a mai multor locuitori din comuna 
Copălău, județul Botoșani și a D-luI I. 
Ardeleanu.

—Se trimite la comisiunea de indige
nat petițiunea D-lui AL Coslovski.

—Se trimite la comisiunea financiară 
proiectul de lege relativ la deschiderea 
unui credit extraordinar de lei 1500 pe 
săma ministerului instrucțiunel publice, 
pentru acoperirea cheltuielilor de înmor- 
mîntare a repausatului profesor Melic și 
proiectul de lege relativ la deschiderea 
unui credit extraordinar de lei 1.500 pen
tru tratamentul elevelor din asilul Elena- 
Domna atinse de maladia conjunctivită 
granuldsă.

D. U. Boldescu: D-lor deputațl, ra
portul de anchetă parlamentară asupra 
alegerii colegiului 3 de Roman s’a depus 
a^i la biuroii. Acum D-vdstre trebue să 
decideți dacă voiți să se trimită la tipar, 
sati să se ia imediat în discuțiune.

D. I. Oroveanu : Eti rog pe onor. A- 
dunare să ia imediat In discuțiune acest 
raport.

Este adevărat că proiectul de lege, care 
se afiă în discuțiunea ndstră, este din cele 
mai importante; însă cred că cu toții vom 
recundsce că și representarea unul colegiti 
electoral în sînul Adunării este de aseme
nea o cestiune importantă, și pentru că 
alesul colg. III de Roman așteptă de mult 

la ușa Adunării, eh vă rog să bine-voiți 
a vă pronunța chiar acum asupra acestei 
alegeri.

Voci: Da, da. (Sgomot).
D. I. Nucșoreanu: Din momentul ce 

un deputat este ales, Camera nu are drep
tul să’i țină la ușă; prin urmare, suntem 
datori să ne ocupăm imediat cu acăstă a- 
legere^

—Se pune la vot propunerea făcută de 
D. Oroveanu și se adoptă.

—D. Ernest Sturdza dă citire urmă
torului raport:

Domnilor deputați,

Comisiunea D-vdstre, însărcinată a cer
ceta validitatea alegerii D-lui Lascar Ve
niamin, deputat ales la 5 Ianuarie a. c., 
de colegiul III al județului Roman, trans- 
portându-se în orașul Roman în număr 
de patru membri și anume:

D-nii: Grigorie Cozadini
„ C. Stroici
„ C. Dobrescu (Argeș)
„ și E. Sturdza, 

lipsind D. Caracostea, s’a constituit în 
Ziua de 11 Februarie în localul comitetu
lui permanent al urbei Romanr sub pre- 
șidenția D-lui Grigorie Cozadini și a pro
cedat imediat la cercetare.

S'a recetit mal ântâiti dosarul alegerii 
și s’a văZut că a luat parte la vot 301 a- 
legătorl din 466 înscriși pe lista apelului 
nominal, că din aceste 301 voturi exprese 
aii întrunit:

D. Lascar Veniamin • . 236 voturi
G. Botez ..... 27 „
Nicolae Urechiâ . . 35 „

Iar bilete anulate ati fost 5 „
Total 303

Se noteză că un vot s’a mai 
perdut ............................... 1

304

Prin urmare, de și la vot nu ati luat 
parte de cât 301 votanți, la despoierea 
scrutinului ati eșit 304 voturi. Biuroul în 
procesul săii verbal explică acăstă nepo
trivire, spunând că provine din însemna
rea greșită pe listele de despoierea scru
tinului, fără a putea explica ânsă faptul 
material al găsire! la numărarea finală a 
unul număr de 304 plicuri de vot, pe 
când nu s'a presentat la vot de cât 301 
alegători.

Comisiunea, procedând apoi mai departe 
la cercetarea protestelor atașate la dosa
rul alegerii, a văZut că biuroul din mo
tive pe cari ne abținem de a le califica, 
rămâind ca D-vostre, D-lor deputațl, să 
le apreciațl, a căZut în regretabile con
traziceri cu ocasiunea apostiliării acelor 
proteste. Așa, pe protestul presentat de D. 
G. Botez, biuroul face încheiere că la 
nici un moment din tot cursul operațiunel 
electorale biuroul n’a fost provocat a sta
bili existența faptelor de violență, cari 
ar fi tmpedicat pe un alegător de a'șl 
exercita votul; iar pe protestul D-lui 

Beloiu, care se plânge că a fost împedecat 
de a intra în sala de votare prin violențe 
și bătae, biuroul pune resoluție că, de și 
acest protest s’a primit in cursul opera
ți unei electorale, totuși nu păte lua nici o 
mesură, de dre-ce faptele denunțate s'ati 
petrecut în afară de sala de alegere, unde 
biuroul nu are nici o competență.

Se notăză aici că biuroul electoral era 
președat nu de un simplu judecător, dar 
de către D. G. Liciu, primul-președinte 
al curței de apel din Iași.

Comisiunea a procedat apoi la asculta
rea martorilor, făcând să compară înain
tea sa atât subscriitoril protestelor date 
în contra violențelor exercitate de D. V. 
6. Mortzun și partisauii D-lui Lascar Ve
niamin, cât și acei ce ati subscris cu D. 
V. Mortzun în frunte protestele contra 
ingerințelor administrative;

Comisiunea a mai ascultat încă și de
punerile altor martori alegători și nea- 
legătorl, cari din deposițiunile precedente 
s'a probat că ati fost de față la alegere.

Comisiunea în fine a primit de la unii 
din martori și deposițiuni scrise, pe cari 
le-a alăturat pe lângă procesele verbale, 
conținând constatarea deposițiunilor o- 
rale.

Resumând aici pe scurt aceste deposi
țiuni și notând chiar cele mai importante 
din ele, putem expune următdrele :

Martorii: Vasile M. Jora arată violen
țele comise la alegeri și depune un pro
test scris, No. 1; Alexandru Floareș a- 
rată că D.Vasile Mortzun tdtă vara adu
na sătenii la el la țără; că ’i ațâța la 
răscdlă, spunându-le că lucrurile nu se 
vor schimba până nu vor fi sdrobiți bo
ierii; spune că locuitorii Idn Ionel, Idn 
Marin și Idn Neagu din Cârlig! erati a- 
genții cei mai aprigi ai lui Mortzun și că 
avăti chiar pământuri gratis pe moșia sa. 
Arată cum în Ziua de alegeri Vasile 
Mortzun a ocupat scările Primăriei cu 
30—40 unguri beți morți, îngrozind pe 
toți alegătorii, cari nu erati de al lor, a- 
menințându’i ca să voteze pentru Lascar 
Veniamin și schimbându-le biletele cu 
forța.

Martorii; Ion Sucecea, Neculai Ciubo
tă, Petru Călărașul, Guja Doboș și Mi- 
chaiuFrâncu ati văZutTiătând pe Neculai 
Ureche, candidatul țăran, și-pe Beloiu, 
profesori, și pe alții; Mortzun și Venia
min făgăduiati alegătorilor’câte în sdre și 
in stele.

Constantin Beloiu, învățător din co
muna Chilia, a fost bătut și împresurat 
de bătăuși, și a fost scăpat ca prin mi
nune de câți-va colegi al săi.

Nică Vasiliu a auZit pe Mortzun făgă
duind câte 6 fălci de pământ de pomană 
din moșiile proprietarilor, ca a lui Mi- 
haiti Jora și a altora.

Neculai Grucnășescu, fiind luat drept 
tatăl lui Urechiă, candidatul, a fost luat 
la bătae și de frică a votat pentru Ve
niamin.

Ghiță Burghelea și Const. Lecliu ati 
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vă^ut îmbrâncea și bătăi din partea un
gurilor beți aduși de Mortzun.și ati au^it 
pe acesta și pe Nădejde amenințând și 
silind pe alegători să voteze pe Veni
amin.

N. Burghelea a votat pe Veniamin de 
frica de bătaie; a vă^ut pe Mortzun dând 
gros la parale ; asemenea de frică a vo
tat Idn Hrisache, Mihaiu P. Botess și Ne- 
culac Vasilovici. ■

Gr. G. Constandin, G. luditu, G. 
Busu și Dumitru Pândele arată cum se 
dedea parale de Mortzun alegătorilor ; el 
se făcea că sedte țigară din buzunar ca 
să o ofere alegătorului și’i dedea francul.

G. Boureanu a vă^ut scandal mare, 
bătăi și amenințări. Mortzun striga că 
acelor cari vor vota pentru Veniamin li 
se va împărți moșiile boierilor.

Petru Verdea și Anton Budu ati fugit 
de frică de la alegeri și n’au votat.

Costache Costea și Gr. Berea au au^it 
pe Mortzun și pe Nădejde asmuțind pe 
ungurenii, cari erau beți, asupra lui Ghiță 
Botez, unul din candidați, și strigând : 
„iaca vulpea; nu lăsați vulpea !“

Ursul, învățătorul, care a fost bătut 
a depus deposiția scrise sub No. 3.

Irimia Ghidea, învățător de la Gal
beni, a fost amenințat de Nădejde și un 
D. Petrovid, Venit cu acesta de la Iași.

Const. Gheorghiu, învățător din Saba- 
dni, a vă^ut presiunile violente exercitate 
de Mortzun (ve^i deposițiunea scrisă la 
No. . . . .)

Gh. lonescu din Brătesci scie că Mor
tzun a dat trei piese de 5 franci lui G. 
Stan; că Vasile Ciutea, agent fiscal, acum 
dat sub judecată, a fost cumpărat de Mor
tzun ca să propovăduiască darea pămân
turilor la țărani de pe moșiile boierescl 
și în primăvără să și iasă la arat. (Ve^i 
deposiția scrisă No............. )

Neculai Ureche (Cotul-Vameșul), can
didat țăran, a fost desemnat de Mortzun 
țăranilor cu cuvintele : „Acesta e Iuda 
care v’a vândut.* Fiind luat la bătaie și 
trântit jos, Mortzun a intervenit apoi și 
’l-a scos, spuindu-I că, dacă vrea să scape, 
să’și retragă candidatura.

lorgu Manoliu, fost notar, era anga- 
giat la Mortzun cu 80 franci pe lună să 
facă propagandă, să împarță jurnale, și 
să spue locuitorilor că, dacă nu ar ajunge 
moșiile Statului, Mortzun va face ca vodă 
Cuza și că va împărți moșiile ciocoilor. 
El spune că s'a stricat cu Mortzun când a 
vă(jut că el înșălă lumea și că în jurnalul 
Muncitorul N. 7 se spune că guvernul 
vrea să facă pe săteni arendași, nu pro
prietari; el era însărcinat să dea mâncare 
și băutură la țărani; a plătit la diferite 
cârciumi câte 400 și 500 lei, scie că până 
la alegerea sa, Mortzun a cheltuit 5.217 
lei, iar la alegerea lui Nădejde la Iași a 
cheltuit 11.000 lei.

Vasile Stoleriu și Gh. Vasile depun 
declarațiile scrise (No. 5 și 6) în cari a
rată tdte nelegiuirile comise de D. Mortzun cu ai săi.

Andreiu Pintilie, loan C. Popa, loan 
Chelaru și alții arată că ati iscălit unii 
protestul de frică, alții fără a sci ce este 
în el și alții, în fine, că ati jscălit fiind 
că li s’a spus de Mortzun că în acea hâr
tie nu se (jice alta de cât că la alegere a 
fost liniște.

Vasile Dumitrescu ra iscălit ambele 
proteste.

Ghiță Botez, unul din candidați, de
clară că n’are nimic de adăogat la cele a
rătate prin protestul seâ, care se află la 
dosarul alegerii.

D. Vasile Mortzun, presintându-se 
înaintea comisiunei, se miră de ce nu s’a 
făcut ancheta în public ca să pdtă veni 
cu grămada alegătorii, împreună cu D-sa, 
să depună ce vor voi. La obiecțiunile ce 
’i face D. președinte, Gr. Cozadini, că 
comisiunea a luat disposițiunea de a se 
asculta individual pe fie-care martor, toc
mai pentru a nu se putea de nimeni exer
cita infiuență asupra lor, D. Mortzun a 
replicat că, fiind comisiunea compusă de 
deputați’străini județului Roman, ar putea 
fi induși în erore de administrație, care ar 
putea să facă substituțiune de persdne.

— D. președinte Cozadini cerând 
D-lui Mortzun să arate fapte pre
cise, iar nu numai să facă insinuațiuni, 
’l-a vestit tot-d’o-dată, că și dupe termi
narea instrucțiunel, comisiunea va mai 
sta încă o ^i sau duoă în Roman pentru a 
’și regula lucrările, și că în acest interval 
D-sa n’are de cât să arate comisiunei 
plângerile cari le-ar avea de formulat. 
D. Mortzun s’a retras și nu s’a mai pre- 
sentat la comisiune.

S’a mai ascultat apoi mai mulți mar
tori, dintre cari unul dintre cei mal im
portanți este preotul catolic, din comuna 
Sabaoni, care arată tdte agitațiunile co
mise de Mortzun și agenții săi, cari po
runcise a face pe săteni să se ridice în 
contra autorităței spirituale a preotului; 
scie că la alegeri ati fost mulți dmeni din 
Sabaoni, cari chiar nu erati nici alegă
tori direcți, nici delegați; că ati fost im- 
bâtați de agenții lui Mortzun ca să facă 
scandal; câ pentru a împedică propagan
da nesănătosă ce o făcea Mortzun și a
genții băi, a citit locuitorilor în biserica 
enciclica Papei în contra socialiștilor; că 
în fine, când s’a întors ndptea de la ale
geri, ceta de unguri beți a insultat pe 
profesor, pe primar și chiar pe preotul, 
făcându-le scandal la porțile lor.

N. Căpiță, învățător, fost agent al lui 
Mortzun, depune deposiția scrisă sub No. 
7. în care arată tdte manoperile socialiș
tilor și modul cum ’l ademenise a le ser
vi de agent.

Și în fine, urmdză deposițiunile a unui 
însemnat număr de locuitori, cari arată că 
ati iscălit protestul lui Mortzun, fiind-că 
li s’a spus că în el nu se spune alta de 
cât că alegerea s’a făcut în liniște; unii 
mai declară că iscăliturile lor sunt plăs
muite ; căci n’ati iscălit nici o hârtie.Din cele ce preced, comisiunea formân- 

du-și convingerea că alegerea D-lul Las
car Veniamin este pătată de ne mai po
menite ilegalități;

Având în vedere, că partisanii D-lui 
Veniamin cu D. Vasile G. Mortzun în 
frunte n’ati cruțat nici un mijloc de co
rupțiune, de ademenire, de făgădueli fo- 
lositdre, de intimidări violente și rele tra
tamente pentru a ’și asigura reușita ;

Având în vedere, că în asemenea îm
prejurări ase valida alegerea D-lui Las
car Veniamin ar fi a recunosce dreptul 
orl-cui de,a terorisa prin mi^ldce brutale 
și violente pe alegători, făcându-i ast-fel 
să nu ’și exercite în libertate dreptul de 
vot, și că la un moment dat ar sta în mâ
na unei facțiuni îndrăsnețe de a se face 
stăpână pe un județ întreg, precum a fost 
în timp de 24 ore stăpână facțiunea D-lui 
Vasile Mortzun pe județul Roman;

Pe aceste considerante și în sensul fap
telor mal sus descrise, comisiunea in una
nimitate a conchis la invalidarea alegerei 
D-lui Lascar Veniamin, ca deputat al 
colegiului III de Roman, și numindu-mă 
raportor, m’a insărcinat a vă ruga să bi
ne-voiți a vota conclusiunile presentului 
raport.

Gr. Sturdza.

D. vice-președinte*: D. Mortzun are 
cuvântul. “D. V. G Mortzun: D-lordeputați, a
cum o lună, când am cerut să se facă o 
anchetă parlamentară în privința alege
rei de la Roman, am făcut’o dintr’o de
plină convicțiune că acusările adhse în 
potriva acestei alegeri nu erati fundate, 
și că comisiunea, care trebuia să cerceteze 
acele învinuiri, putea fi cu totul nepărti- 
nitore, și mai cu sâmă scutită de ori-ce 
inducere în erdre; astăzi însă văd, cu pă
rere de reâ, că asta era o naivitate din 
partea mea.

Intr’acesta nu voiti să acuș de loc pe 
D-nii membri din comisiune; fiind-că o
nor. comisiune sunt convins că ’șba făcut 
datoria în cuget curat; dar mă așteptam 
din partea protivnicilor din localitate ca 
într’o luptă politică, într’o luptă de prin
cipii să nu se întrebuințeze atâțea mâr
șave uneltiri, asemenea arme murdare fa
ță cu un om cinstit și care cerea dreptate 
și lumină.

Credeți D-vdstre că, dacă eti ași fi avut 
asupră-mi cea mal mică bănuială, credeți 
că ași fi cerut eti însumi ancheta ?

Dar vorbă scurtă! Față cu asemenea 
mișeii! ar fi o necintse pentru mine ca să 
mă apăr; voiti £ice numai: Intru cât pri
vesce pe acei nenorociți slabi de îngeri, 
cari vin și mărturisesc că eti ’i am indus 
în erdre și că pe unii chiar ’i-am iscălit 
fără scirea lor, las ca cugetul lor să mă 
judece și să ’i judece și pe dânșii.

Intru cât privesce miile de franci, ce 
se (jice că le-am cheltuit la Roman și apoi 
la Iași cu alegerea lui Nădejde, fac apel la 
aleșii lașului să spună dacă s’a dat veri- un ban pentru alegerea D-lui Nădejde.
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Și Intru cât privesce ingerințele și bă

tăile, ce s'ar fi comis de mine la Roman, 
fac apel la D. Panu să spună dacă ase
menea scene și fapte s’aii petrecut, dacă 
eraii omeni beți și dacă se îndepărtați a
legătorii de la vot.

In cas când D-vdstre dați crezare a
cestor mîrșave învinuiri a unor vrăjmași 
pătimași și fără cuget. Eii, D-lor, sunt 
hotărit să 'mi daii demisiunea din Cameră, 
căci asemenea acusațiuni — dacă ele ar fi 
întemeiate, safi dacă D-vdstre le credeți, 
în cugetul D-vdstre — fac nedemn pe un 
deputat de a lua parte la facerea legilor. 
Când un deputat e în stare să făpțuiască 
asemenea mișelii, călcări de legi, atunci 
nu e vrednic să stea pe aceste bănci, nu e 
în stare să facă legi.

Da, ’ml voiii da demisia și vă voiii cere 
să fiii trimis înaintea judecățeî. Voiii să 
văd dacă protivnicii mei vor merge cu 
nelegiuirea că du pe ce aii aruncat necins
tea asupra numelui mefi, să mă arunce și 
în pușcărie!.

D. Gr. Cozadini: Vă mărturisesc, D-lor, 
că atunci când am au^it pe D. N. lonescu 
afirmând că alegerea D-lui Veniamin e 
infectă, eii acesta nu am crezut; și dacă 
am primit să fiu ales membru în comisiu
nea de anchetă, a fost ca să mă conving 
și să văd cu ochii mei dacă în adevăr a- 
căstă alegere se apropia de calificarea dată.

Ei bine, D-lor, vă declar pe ondre că 
alegerea D-lui Veniamin e perfect infec
tă. (Aplause).

D. G. Panu: Cer cuvântul.
D. Gr. Cozadini: Ce am constatat? 

M’am dus Ia fața locului cu dorința de a 
fi cum am fost tdtă viața mea cu totul 
imparțial, și cu imparțialitate am lucrat 
dimpreună cu toți cei-alți colegi ai mei.

Nu cred că administrația actuală să fi 
întrebuințat mi^ldce maloneste și ilega
le ca să aducă martori mincinoși; suntem 
convinși de acesta.

Dar am constatat, cu durere o spun, 
următorul fapt: Că administrațiunea tre
cută a fost de o slăbiciune mai mult de 
cât culpabilă.

Efi de și vecin cu județul Roman, cam 
cunosceam împregiurările; dar nu pu
team să cred că terdrea a fost împinsă, a 
fost băgată în suflete până acolo în cât 
subprefecții și prefectul chiar să stea 
impasibili. De frica socialiștilor, cetățenii 
din Roman n’ah cutesat să iasă măcar 
din casă.

Ne-am dus acolo cu spirit de imparția
litate, și de^jeea am procedat cum tre
bue să proceadă omenii iubitori de a face 
să triumfe adevărul. N’am voit să ni se 
aducă înaintea ndstră dmeni în holotă ; 
căci n’am voit să intimidăm pe nimeni. 
Chiar de aci, înainte de a pleca, am de
clarat prefectului câ nu trebue să aducă 
înaintea comisiunei de cât pe omenii a
ceia cari afi subscris protestele, și el să 
vină să spună ce scifi. Am procedat în 
modul acesta cu fie-care individual, fără 

să fie amenințați, le-am $is: Spuneți ce 
ați vă$ut la alegeri.

Ei bine, sunt mai mult de trei pătrimi 
din alegători sau spectatori, cari tocmai 
acum ’șl veniră în fire din terdrea pe 
care o simțise și văzuse cu ochii, și cari 
afi mărturisit tot ceea-ce noi din SQyânt 
în cuvânt am relatat prin* raport.

O voce : Cine a terorisat?
D. Gr. Cozadini: Toți afi mărturisit 

că D. Mortzun cu veri-o 20, 30 de unguri 
beți, SabaoanI. (întreruperi, sgomot).

Ați pronunțat cuvântul de murdărie, 
nu cred că s’a adresat la noi, căci de este 
ast-fel, efi vi’l trimit îndărăt. (Aplause).

Murdărie nu s'a făcut de cât din partea 
lui Veniamin și a D-vdstre. (Aplause). 
Vă arunc înapoi cu dispreț acest cuvânt.

D. V. Mortzun : ’Mi pare răfi; n’am 
spus de D-vdsIră, ci de prietenii mei po
litici din localitate; nu am spus-o la adre
sa D-vdstre.

D. Gr. Cozadini: Efi pentru D-vdstră 
am avut tot-d’a-una considerațiune ca 
pentru fiul unul amic al mefi și camarad 
de scdlă, și vă mărturisesc că a^I ’ml pare 
răfi de cele ce s'afi petrecut, 'mi pare răfi 
că D-vdstră v’ați sacrificat o parte din 
avere; (însă acesta vă privesce) când v’ați 
făcut apostol al unor idei cari pot să fie 
fdrte frumose, și noi când am venit de pe 
băncile scdlel am avut teorii umanitare, 
—pe atunci sosialismul nu era tn stadiul 
de a^I; și noi am venit în țeră cu dorința 
să facem tdtă lumea fericită — cel puțin 
așa ilusiuni am avut, ilusiunl cari nu 
s’afi realisaf în total, dar nici-o-dată nu 
ne-am dus să băgăm în inima dmenilor 
inculți dorința de a răpi prin forță bru
tală averea altora. (Aplause prelungite).

La dmenil ne culțl se pdte întâmpla să 
se creadă asemenea doctrine insuflate de 
câți-va proprietari, dar pe urmă se vor 
mânca îndoctrinați! ca fiarele sălbatice 
unii pe alții. (Aplause). piceți că vreți 
fericirea țărei; ei bine, nu o veți face cu 
asemenea teorii, cari pdte mâne poimâne 
să aducă chiar ocupația străină în țera 
acesta. (Aplause).

Efi, In sînul comisiunei, m’am indig
nat de acăstă propagandă și am <Jis ace
lor unelte ale D-vdstre, ungurilor din Sa- 
baoani: Sunteți în țăra românescă și să 
nu mai cutesațl să faceți neorândueli 
pentru a nu ne sili să vă trimitem peste 
hotar fără a vă mai da un petic de pă
mânt.

O voce: Sunt români de atâtea secole.
D. Gr. Cozadini: Nu se găsesc ro

mâni ca să facă aceea-ce afi făcut acei 
unguri. (Aplause).

Acestea am avut de ^is în privința lu
crare! ndstre.

D. G. Panu: D. Mortzun a făcut apel 
la mine, și e o datorie de ondre și de con- 
sciință pentru mine să ve spun în câte
va cuvinte cele ce am vă^ut cu ocasiu- 

. nea acestei alegeri, căci în acele ^iie s’a 
întâmplat să mă duc la familia mea din 

Roman și am asistat pdte o oră safi duoă 
în duoă rânduri lș alegere.

D-lor, efi nu am nici o solidaritate cu 
socialismul, și când m’am dus acolo, unde 
se făcea alegerile, pe semine că presența 
mea nu a fost plăcută unora din D-nii 
socialiști, de vreme ce D. Nădejde nici 
nu ’mi-a întins mâna; așa e, D-le Nă
dejde?

D. I. Nădejde: Da. (Ilaritate).
D. G. Panu; Mai în urmă în adevăr, 

într’un mod machinal ne-am apropiat și 
ne-am dat mâna; pe cât timp D. Mor
tzun, cu cea mai mare amabilitate, cum 
m’a veijut, a venit la mine și ne-am în
tins mâna.

In acest timp era liniște completă a
colo. Acestă declarațiune vâ o fac pe o- 
nore pentru că nu voifi nici să exagerez, 
nici să apăs pe nimeni, chiar dacă D. 
Mortzun ’mi-ar fi cel mal mare dușman.

Ceea-ce a spus D. Cozadini în privința 
administrațiunei e fdrte adevărat. N’am 
vă^ut, în adevăr, nici umbră de ceea-ce 
se numesce acțiune administrativă pro
priii $isă printre țăranii de acolo. Vă 
mărturisesc că m’am mirat de acesta; 
căci dacă comparăm,—și să mfe ierte D. 
Jacques Negrutzi—dacă comparăm ale
gerea de la colegiul al IlI-lea de Roman 
cu ceea ce am ve^ut petrecându-se la Iași 
trebue să constatăm o mare deosebire.

D. J. Negrutzi: D-vdstre ați ales pe 
D. Nădejde. (Sgomot).

D. G. Panu : Nu noi ’l-am ales, noi 
am contribuit numai pentru alegerea 
D-lui Nădejde.

Dupe cum am spus, acțiune adminis
trativă n’am ve^ut de loc la alegerea col. 
III de Roman. Mal tdtă piața primăriei 
era ocupată de partisanii D-lul Mortzun. 
Dacă toți aceștia erafi safi nu alegători, 
acesta nu pot afirma, pentru că nu sunt 
din localitate ; ceea ce scifi însă este că 
n’am vă^ut de loc, cât am stat acolo, pe
trecându-se veri-un scandal.

Am vă^ut însă că la un timp dre-care 
a venit D. Procuror și a început a. se 
plimba pe lângă reionul alegătorilor cu 
un aer fdrte mândru, urmat de duoi pom
pieri cu săbiile scdse.

D-vdstre sciți că țăranii când se adu
nă, și mai ales când văd că le merg tre
burile, ne întâmpinând nici umbră de re
sistență la ideile lor, tot-d’auna sunt ve
seli ; așa și aci țăranii erafi veseli, mul
țumiți, fâceafi chiar glume, ba unul din
tre ei, care ședea pe o trăptă a scării de 
la primărie, a spus veri-o duoă cuvinte 
nu în formă de discurs, dar ca un fel de 
zeflemea la adresa boierilor. Imediat a- 
tuncl am ve^ut că procurorul face un 
semn și dă pe acest țăran pe mâna unui 
soldat ca să-1 aresteze. Acest fapt m’a 
isbit și am ^is atunci D lui Mortzun: Dar 
bine, așa se arestăză la D-vdstre la Ro
man alegătorii ? D. Mortzun ya dus apoi 
la procuror și în urma unei tălmăciri 
ce a avut-o cu dânsul, țăranul a fost li* 
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berat, căci 'l-am vă^ut revenind iarăși 
printre al săi. .

D. I. Marghiloman: Ce vorbe a spus 
acel țăran ? *

D. G. Panu: Nu ’ml aduc tocmai bine 
aminte, sciâ însă că era un fel de glumă.

Am mal vă<Jut, D-lor, un lucru, și aici 
D. Mortzun ar putea să preciseze faptul 
mal bine de cât mine. Am vă^ut o gră
madă de dmenl strînsă împrejurul unuia, 
și întrebând eâ ce se petrece acolo, mi 
s’a spus că acela era un învățător care 
se plângea că a fost bătut de alți câți-va. 
N’aâ fost însă bătăi grave, n’aâ fost 
scandalul, n’aâ fost vaiete saâ lucruri 
de acelea cari pot să ia proporțiunl mari. 
Țăranii, în adevăr, se grămădeaâ pe 
scările primăriei și dupe somațiunea pro
curorului cum că acăsta ar fi o pedică 
pentru alegători de a intra în sală, în
suși D. Mortzun, stând pe scara primă
riei, ruga pe cetățeni să nu se grămă- 
dăscă ca să nu dea prin acăsta un motiv 
de casare a alegerel, cum că s’ar fi împe- 
dicat alegătorii de Ia vot. Atunci s’a fă
cut un fel de cărărușe printre alegători 
și ast-fel ei, pe cât am fost eâ acolo, 
mergeaâ în liniște la vot.

Acestea vi le afirm pe ondre, căci n’am 
nici un motiv să vorbesc nici pentru nici 
contra alegerel și nici n’așl fi luat cuvân
tul dacă D. Mortzun nu ar fi făcut apel 
la mine.

Voci: închiderea discuțiunel.
— Se pune la vot închiderea discuțiu

nel și se primesce.
— Se pun la vot prin bile conclu

siunile raportului pentru invalidarea a- 
legerei D-lui Veniamin Lascar și resul
tatul scrutinului este cel următor :

Votanți............................ 142
Maioritate de 2/3— ... 95
Bile albe.............................108
Bile negre ....... 34

D. vice-președinte : Adunarea a a
probat invalidarea alegerel. Declar dar 
vacant colegiul al III-lea de Roman 
(Aplause). .

D. D. Alexandrescu: Declarați va
cant și colegiul D-lui I. Brătianu, căci 
ori avem ori nu avem regulament. D. 
Brătianu a fost invitat să vie și n’a ve
nit; își bate joc dar de Cameră.

D. vice-președinte: Acum nu se pdte 
declara vacant acest colegiâ, fiind-că 
astăzi se împlinesc cele <jece de la 
comunicarea ce i s’a făcut D-lul Bră
tianu.

D. D. Alexandrescu : Atunci mâne.
D. vice-președinte: D. Apostoleanu 

are cuvântul.
D. G. Apostoleanu: D-lor deputați, 

comisiunea de informațiuni, căreia D-vds- 
tre ’i-ați dat însărcinarea a face cercetă
rile pregătitore pentru darea în judecată 
a guvernului că^ut, s’a ocupat până a- 
laltă-ieri făcând dre-cari cercetări pre
alabile în trei patru ministere. Insă, pen
tru ca să pdtă face lucrarea sa așa cum 

trebuie să fie făcută, comisiunea are tre
buință de un timp mal îndelungat ; căci 
cele $ece ^ile prescrise de lege nu pot fi 
suficiente pentru o lucrare atât de însem
nată, mai ales că membrii din acâstă co
misiune sunt nevoiți să participe și la lu
crările Adunărei, ast-fel că nu le mai ră
mâne pentru îndeplinirea însărcinărei ce 
li s’a dat de cât duoă trei ore pe $i.

De aceea vă rugăm să bine-voiți a pre
lungi termenul cel puțin cu duoă trei 
luni de $ile.

D. I. lancovescu: D-lor deputați, vă rog 
și eâ să bine-voiți a prelungi termenul în 
care comisiunea de informațiuni are să 
termine lucrarea sa. Ca să legitimez nevoia 
absolută în care ne găsim de acere ca ter
menul să fie prelungit, 'ml voiâ permite 
să vă daâ un exemplu :

D-lor, am fost la ministerul de resbel 
și am voit să vedem cum s’aâ întrebuin
țat creditele extraordinare deschise aces
tui minister în timp de cinci, șâse ani, 
cari se urcă la suma de veri-o 150.000.000, 
și iată greutățile ce am întâmpinat:

Ministerul de resbel este împărțit în 
mal multe divisiunl. Ori când s’a deschis 
verl-un credit pentru echipamente mili
tare și alte trebuințe ale armatei, suma 
votată s’a repartisat în mici fracțiuni la 
tâte divisiunile, potrivit cu trebuințele 
ce aveaâ, și pentru fie care fracțiune din 
acea sumă s’a format un dosar special ; 
ast-fel că noi ne-am găsit în fața a unui 
număr de 250 saâ 300 dosare pe cari tre
bue să le examinăm cu atențiune, dacă 
voim a ne face datoria în consciința, și a 
vă presintă o lucrare seriâsă.

Prin urmare, numai pentru cercetarea 
acestor dosare nu este de ajuns termenul 
de «Jece acordat de lege, ori cât ar fi 
dorința ndstră să terminăm cât mal cu
rând lucrarea cu care ne-ațî însărcinat. 
Vă rugăm dar să ne acordați, dacă nu 
trei luni, cel mal puțin veri-o șâse săp
tămâni.

O voce : Trei luni.
D. I. StefAneanu : D-lor, și eâ cred 

că termenul de 10 ^ile prescris de lege, 
în care comisiunea să depună raportul 
săâ, este în adevăr fdrte scurt; dar și ter
menul cerut de trei saâ chiar de duoă 
luni este fdrte lung.

Camera acesta, care a votat darea în 
judecată a foștilor miniștri, este și tre
buie să fie forte geldsă ca informațiunile 
comisiunel să i se aducă înainte de închi
derea sesiune!, pentru ca să pdtă lua o 
hotărîre definitivă în privința unei ces
tiuni atât de grave.

De aceea eâ ași ruga pe D-nii mem
bri al comisiunel să se grăbescă cu 
facerea acestei anchete. (Sgomot).

D. vice-președinte : D. Blaramberg 
are cuvântul.

D. N. Blaramberg ; D-lor, cine vo
iesce sfîrșitul, trebuia să voiască și mi^- 
locele.

Dacă Domniele vdstre voiți ca acestă 
ancheta să fie seridsă, dar mai ales fruc- 
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tudsă, fac^i pentru dânsa, nu $ic ceea-ce 
trebuie să se fecăln asemenea acte grave, 
când este Vorba de a examina o gestiune 
ministerială, care a durat 12 ani, și acâsta 
în vederea unor dări în judecată, cel pu
țin aceea-ce se face de obicinuit în cașul 
ori cărei anchete unde termenul și tim
pul nu se pdte măsura nici cu ceasul, nici 
cu metrul nici cu cântarul. Dupe cum 
v’a spus-o și D. lancovescu pe fie-care 
oră dăm peste o nouă serie de abusuri, 
dăm peste un noâ filoâ și pentru ca să 
putem ajunge Ia capătul lui trebuie să 
examinăm teancuri de dosare. Și avem 
nevoie să vedem tdte acele dosare nu nu
mai spre a nu neglija nici un abus, dar 
spre a evita erorile putincidse, căci de 
multe ori o singură piesă pune în evi
dență enormități, saâ contrazic tdte des
coperirile anteridre, trebuie să avem și 
timpul necesariâ, pentru ca să putem citi 
tdte acele piese una câte una; căci numai 
când vom fi vă^ut tot, vom fi în situațiu
ne de a judeca de importanța respectivă 
a fie cărui act în parte și de a alege între 
dânsele.

Numai așa mai ales vom fi siguri de a 
nu ne rătăci.

Prin urmare, vă rog, să bine-voiți a ne 
acorda prelungirea termenului cum s’a 
cerut și de cei-alți membri ai comisiunel 
fără a ne limita acest termen, comptând 
pe scrupulele și zelul nostru, pe dorința 
ndstră'de a vă aduce cu un minut mal 
nainte nu numai simple aprecieri, ci fapte 
și fapte concrete și irecusabile și fiți si
guri că nu vom abusa de acest semn de 
încredere, și că vom veni cât ne va fi cu 
putință mai grabnic cu conclusiunile ra
portului. Nu {cerem nimic într’un in
teres egoist și personal; ce căutăm este 
lumina ; și din duoă lucruri unu: ori 
vom avea fericirea să facem acâsta 
lumină, spre satisfacerea tutulor, ori nu 
vom reuși’ și atunci răspunderea mai 
greâ va apăsa cum sciți, mal ales pe noi. 
Bine-voiți dar a ne acorda termenul ce 
veți crede de cuviință cu condițiune ca el 
să fie de ajuns materialmente vorbind ca 
să desăvârșim opera ndstră.

Voci: Trei luni. (Sgomot).
—Se p une la vot termenul de trei luni in 

care comisiunea de informațiuni să pre
sinte Adunărei raportul ei, și se adopta.

D. G. Tocilescu: Protestez, D-le pre
ședinte, că ați procedat la vot fără and 
acorda mai ântâiâ cuvântul. t

Dacă D-vdstră procedați așa arbitrar, 
atunci vom proceda tot ast-fel și noi la 
rândul nostru, (întreruperi, sgomot)

D. vice-președinte : D-lor, D. Mor
tzun a depus la biuroâ următdrea de* 
misiune ;

Domnule președinte,
„In urma faptelor josnice și murdare 

ce se susțin că aș fi comis cu ocasiunea 
alegerel D-lul Lascar Veniamin la cole
giul III de Roman, rog bine-voiți a 
primi demisiunea mea și a cere trimite
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rea mea înaintea judecăței, conformân- 
du-vfi lutru acesta legilor ndstre.

Primiți sincerile mele Închinăciuni. “
V. G. Mortzun

Voci: La vot.
—Se pune la vot demisiunea D-lui Mor

tzun și resultatul scrutinului e cel ur
mător :

Votanți................................. 135
Maioritate absolută. . . 68
Bile albe.................................69
Bile negre............................ 66

D. vice-președinte : Adunarea a pri
mit, demisiunea D-lui Mortzun. Declar 
dar vacant colegiul II de Roman.

Acnm D. Radu Stanian are cuvântul.
D. Radu Stanian : D-le președinte, 

un număr Însemnat de locuitori mărgi
nași din Botoșani 'mi trimit o petițiune 
prin care solicită de la onor. Adunare, ca 
cu ocasiunea legei, care este In discuțiu
ne acum pentru vânzarea moșielor Sta
tului în loturi la săteni, să nu fie uitați 
și ei a fi puși în condițiunea ruralilor, 
pentru că și ei trăesc cu cultura pămân
tului.

Acestă petițiune o depun pe biurofi și 
cred că ea va sugera cui-va ideea unui a- 
mendament în sensul acesta.

D. vice-președinte : D. Tocilescu are 
cuvântul.

D. G. Tocilescu; Acum este prea 
târ^iâ, D-le președinte.

D. vice-președinte : Ați cerut cu
vântul asupra comunicărilor.

D. G. Tocilescu : Efi n’am cerut cu
vântul pentru comunicări.

D. vice-președinte : Atunci D. Po • 
povici are cuvântul.

D. C. Popovici: Efi am cerut cuvân
tul când s’a comunicat o petițiune căre a 
fost trimisă la comisiunea de petițiuni. 
Cestiunea acâsta fiind terminată, acum nu 
mai am nimic de ^is.

D. vice-președinte : Atunci are cu
vântul D. Ștefăneanu.

D. Ion Ștefăneanu : Rog pe D. mi
nistru de interne să bine-voiască a face 
să mi se puie la disposițiune tote actele 
relative la administrațiunea spitalului 
din județul Buzăfi de la 1878 încdce, pen
tru ca observându-le, să mă conving dacă 
este loc la o interpelare pentru faptele 
despre cari gura lumei vorbesce.

D. vice-președinte : Bine-voiți a de
pune cererea în scris la biurofi spre ase 
comunica guvernului.

D. Alexandrescu are cuvântul pentru a 
presintă o propunere.

D. D. Alexandrescu: D-lor deputați, 
este vorba de un proiect de lege, care 
cred efi că corespunde unei necesitați so
ciale ; un proiect care a fost presintat și 
în Camerile trecute și la care se asociase 
chiar și D. ministru de justiție. Este vorba 
despre reabilitarea condamnaților.... (în
treruperi, sgomot).

Cum ! Un om care a fost condamnat nu 

trebue să fie reabilitat chiar când se 
constată că a fost condamnat pe nedrept ? 
(întreruperi).

Iată, D-lor, cum sună acest proiect de 
lege :

Domnilor deputați,
Este de observat că legiuitorul nos

tru de la 1864 a omis de a vorbi în 
codul de procedură penală despre rea- 
Inlitarea condamnaților, de și efectele 
acestei instituțiuni salutare, pe care 
o găsim și în dreptul roman sul» nu
mele de restitutio in integrum, nu 
pot fi puse de nimenea în înduoială. 
In adever, ori-ce pedepsă, pentru a 
’și atinge scopul, adică pentru a mo- 
ralisa pe condamnat, trebue să fie 
în principiu revocabilă și vremel
nică, ceea-ce a făcut ca pedepsa mor- 
țel să fie isgonitădin legislațiunile 
adeverat civilisate. Legiuitorul ro
mân, conformându-se acestor prin
cipii, n’a înființat nici o pedepsă ire
vocabilă și codul nostru penal nu 
cunosce de cât o pedepsii vecinică, 
munca silnică pe vitță, care și aceea 
însă pote fi schimbată într’o pedepsă 
temporară prin efectul clemenței re
gale. Ei bine, acest legiuitor, pe cât 
de logic a fost în privința pedepselor 
principale, pe atât de nelogic a fost 
în privința pedepselor accesorii, cari 
consistă, precum se scie, in interdic- 
țiunea unor din drepturile politice, 
civile, ori de familie ; căci, pe când 
pedepsele principale sunt tote revo
cabile și pot în tot-d’a-una a deveni 
vremelnice, incapacitățile cari înso
țesc pedepsele principale singure a- 
pasă de-a-pururea asupra capului 
condamnatului și nu pot fi revocate. 
Asemenea lacună este cu atât mai 
regretabilă și mai inexplicabilă, cu 
cât legiuitorul n’a uitat de a intro
duce în legea comercială restatorni- 
cirea comercianților declarați în stare 
de faliment. Legiuitorul nostru, ne
pomenind nicăeri de restatornicirea 
saii reabilitarea condamnaților, nu 
’și a atins scopul; căci, în loc de a 
îndemna pe omul cătjut în nelegiuiri 
la o purtare mai bună și în loc de 
a îmbrățișa pe criminalul înreutățit 
care se căesce, a făcut din contra ca 
pedepsa să pârdă din efectul seu mo- 
ralisător, ridicând condamnatului 
ori-ce speranță de a fi restatornicit 
în drepturile sale de cetățen și de a 

fi reintagrat în sînul societățel din 
care câte o-dată pe nedrept a fost is- 
gonit; căci nu trebue să uităm un 
singur moment că justiția omendscă 
pdte greși. Ast-fel, pentru a nu cita 
de cât câte-va exemple, sunt o sumă 
de casieri generali (ași putea la nevoe 
cita și nume), a căror gestiune a fost 
recunoscută în perfectă regulă de că
tre curtea de compturi, însă acesta 
numai dupe ce ei au fost condamnați 
în mod definitiv de către instanțele 
ordinare pentru delapidări, și dupe 
ce ’și aii făcut pedepsa. Ei bine, a- 
cești dmeni, lipsiți de dreptul la pen
sie și la funcțiuni publice, de drep
turile politice și altele, sunt astăzi 
în drept a cere ca să ’i redați socie- 
tăței din care pe nedrept aii fost is- 
goniți. Să nu se (jică, dupe cum s’a 
susținut și dupe cum se practică în 
Belgia, că graciarea s’ar putea aplica 
și la incapacitățile cari însoțesc pe
depsele principale; căci reabilitarea 
este mai mult un act de justiție de 
cât o pură clemență a Capului Sta
tului, și în practică, la noi, nu s’a 
făcut nici o-dată celor graciați remi
terea drepturilor de cari aii fost lip
siți prin efectul condamnațiunei. 
Greșit este deci, cel puțin dupe pă
rerea ndstră, proiectul de lege votat . 
în secțiuni de Camerile trecute, care, 
asemenat art. 87 din codul penal 
belgian, dedea drept Regelui, în vir
tutea dreptului seu de grație, de a 
face să înceteze în parte sau în totul 
și incapacitățile pronunțate de jus
tiție, sau acele pe cari legea le face 
să resulte din dre-cari condamna- 
țiuni. Graciarea, într’adever, emană 
de la Suveran, și nu este supusă la 
nici un control, pe când reabilitarea 
este supusă la certe condițiuni, ca 
una ce face să înceteze dre-cari inca
pacități, și nu pdte să intervie de cât 
cu concursul puterei judecătoresci. 
De aceea, venim a vă propune, D-lor 
deputați, următorul proiect de lege, 
care se va incorpora codului de pro
cedură penală, între art. 600 și 601, 
și înaintea capitolului care se ocupă 
de disposițiunl transitorii.

PROIECT DE LEGE
Art. 1. Condamnatul care ’șl-a Împlinit 

pedâpsa safi care a fost grațiat va putea 
cere a fi reabilitat, dacă afi trecut 5 ani 
de la Împlinirea pedepsei safi de la gra-
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țiarea tn privința acelor condamnați pen
tru crime, safi 3 numai în privința acelor 
condamnați pentru delicte.

Art. 2, Acostă cerere se va adresa d’a 
dreptul la curtea de casație, pe hârtie 
liberă și va arăta cu de-amănuntul: data 
condamnațiunei și a liberărel sale, peni
tenciarul unde ’șl-a făcut pedepsa, tribu
nalul sah curtea care a pronunțat decisia 
condamnatore, locul unde el a avut do
miciliul atât înaintea condamnațiunel cât 
și în urma eliberărel sale, precum și pro
fesiunea sah meseria ce a exercitat de la 
expirarea osândei, sah de la dobândirea 
grațierel.

Art. 3. Curtea de casațiune, primind 
acestă cerere, o va comunica de urgență 
procurorului general al curței în resortul 
căreia petiționarul a fost condamnat, și 
acest magistrat va face tot de urgență un 
raport minuțios asupra causel, arătând 
purtările ce petiționarul a avut în socie
tate de la expirarea pedepsei sah de la 
dobândirea grațierel, dându’șl părerea 
dacă el merită sah nu reabilitarea inte
grală sah parțială.

Art. 4. Curtea de casație, primind re
sultatul acestei anchete, va decide ces
tiunea în camera de consilih, ascultând și 
conclusiunile ministerului public. Deci
siunea curței care ar admite reabilitarea 
va fi adusă Ia cunoscință publică prin pu- 
pl ici ta te, la stăruința părței interesate.

Art. 5. La cas de ase respinge cererea 
în reabilitare, condamnatul nu o va putea 
reînoui de cât dupe termenul de duoi ani.

Art. 6. Reabilitarea integrală sah par
țială va face să înceteze pentru viitor in- 
capacitățile de cari a fost lovit condam
natul de judecată sah de lege.

Art. 7, CondamnațiI recidiviștl nu vor 
putea dobândi reabilitațiunea.

Dimitrie Alexandrescu, N. Voinov, I. 
G. Poienaru-Bordea, 1. lancovescu, Er. 
Sturdza, Victor Macri, C. Bobotea. 

nării proietul de lege relativ la regula- 
rea parochiilor și a personalului serviciu
lui bisericesc. (Aplause).

— Adunarea decide a se trimete de ur
gență la secțiuni acest proiect de lege.

D. I. Ștefăneanu : In urma’depunerei 
proiectului de lege pentru îmbunătăți
rea sdrtei clerului de mir, mă simt dator 
să’I arăt D-lui ministru de culte și in
strucțiune publică, mulțumiri din partea 
tutulor preoților din întrega țeră Ro- 
mânăcă.

Rog pe onor. Cameră să bine-voiască 
a aproba urgența și acest proiect să vie 
în desbaterea Adunărei imediat dupe ce 
se va termina legea împământenirel sah 
împroprietărire!»

— Se pune la vot urgența și se pri
mesce.

D. L. Catargi : D-lor deputați, mă 
cred dator să iah cuvântul, pentru că am 
fost președintele comitetului delegaților, 
cari ah cercetat proiectul de lege pentru 
vânzarea în loturi la locuitori a unei 
părți din bunurile Statului, și pentru 
că am văijut că în discuțiunea generală 
mai mulțl din oratorii, cari ah luat cu
vântul, ah adresat comitetului felurite im
putări, acusându-L unii de sgârcenie, alții 
de rea voință, alții de neprevedere, și în 
fine atribuindu-ne idei și tendințe carfnu 
afi fost câtuși de puțin în cugetul nostru.

Eh ași vrea, D-lor, să înlătur aceste 
presupuneri și să vă arăt motivele serio- 
se și reale, cari ah determinat pe comite
tul delegaților a întocmi un proiect de 
lege ca acela pe care am avut ondre a’l 
supune deliberărilor D-vdstre.

Dar mai ântâih să 'mi permiteți a vă 
spune, D-lor, că ryi mă așteptam la o 
discuțiune generală atât de întinsă asu
pra unul proiect de lege pe care cu toții, 
fără excepțiune, 'l-am primit cu atâta bu- 
nă-voință; fiind-că cu toții suntem de a
cord asupra pricipiulul în sine că cea 
mal bună întrebuințare ce putem face 
astăzi de moșiile Statului este de a vin
de o parte din ele la locuitori în loturi; 
și de aceea credeam că acest principih, 
sub ori-ce formă de proiect de lege s’ar 
fi presentat, urma să fie luat chiar din 
prima ^i în considerare de noi toți în u
nanimitate, rămâind ca la discuțiunea pe 
articole să regulăm în detaliu modul de 
punere în aplicare a acestui principih.

Dar, fiind-că D-vdstre ați întrat în a
ceste detalii chiar în cursul discuțiunel 
generale, și ați dat lucrărel nostre din 
comitet felurite interpretări, din cari u
nele nu au întrat câtuși de puțin în in- 
tențiunea ndstră, de aceea voih da și eh 
dre-cari explicări, cât voih putea mal pe 
scurt, spre a arăta cari ah fost vederile și 
preocupările comitetului delegaților.

D-lor, secțiunile, cum se întâmplă mal 
în tot-deuna, ah numit în comitet dele
gați cari veneafi cu opiniuni cu totul di
ferite unele de altele; proiectul s’a discu
tat pe larg, amendamente s’afi produs în 
mare număr, din cari pe unele le am pri

mit, pe altele le-am respins; însă D. Șău- 
lescu, pe care ’l Vedem că vine în ședin
ță publică cu un raport nofi, cu un pro
iect nofi, nu a supus la desbaterea comi
tetului acel proiect, pentru că atunci de 
sigur ați fi vă^ut în raportul nostru cbih- 
bătute multe din acele articole pe cari le 
a pus D. Săulescu în proiectul D-sale.

In ceea-ce privesce cătimea de pământ, 
adică întinderea loturilor, în secțiunea 
6 din care eu fac parte, s’a adoptat 
câtimea de 6 hectare, într’o ședință la 
care efi am fost silit să lipsesc. In co
mitetul delegaților însă s'a adus un a
mendament de către D. Săulescu,prin ca
re se propunea crearea unei proprietăți 
intermediare între aceea a țăranilor și în
tre proprietatea cea mare, și se cerea a se 
fixa în lege și nisce loturi mai mari, a
dică de la 50 până la 100 de hectare.

Văzând acest amendament, care se de
părta atât de mult de la tote opiniunile, 
cari afi fost emisa în comitet, noi, in do
rința de a împăca pe cât cu putință ar fi 
tdte ideile, pentru ca să ajungem la o bu^ 
nă înțelegere, și chiar la uft acord una
nim între noi, nu numai în comitetul de
legaților, dar și aici în Cameră, asupra u- 
nel legi de o așa mare importanță, ne am 
decis a face dre-cari concesiuni, și ast-fel 
am admis pe lângă cele 6 hectare și pro
punerea de 10 până la 25 de hectare, la 
cari m’am raliat și efi.

lată^ D-lor, pentru cari motive am 
fost nevoit, cu tdte că în secțiunea mea 
se adoptase numărul de 6 hectare, să ad
mit în comitetul delegaților un termen 
de mijloc mai conciliant, adică numărul 
de 10 până la 25 hectare.

Al duoilea punct asupra căruia văd că 
se ridică protestări în contra comitetului, 
pentru că nu ’l-a admis în proiectul săfi, 
este avansul de 600 lei fie-căruia din 
locuitorii cari cumpără un lot de pământ 
în urma acestei legi.

Asupra acestui punct, D-lor, să’mi 
permiteți a vă da și efi dre-cari lămuriri 
pe lângă cele ce v’a dat D. Popescu în 
raportul D sale.

Noi am întrebat pe D. ministru de fi
nance, atât în secțiuni cât și în comite
tul delegaților, de unde are să dea gu
vernul acești bani, mal cu semă în situa
țiunea în care se găsesc astăzi financele 
Statului, când guvernul, pentru ca să e
chilibreze budgetul, a trebuit să impună 
un spor de 3 zecimi și jumătate asupra 
unora din impositele astăzi existente, și 
D. ministru ne-a spus că aceste avan
suri se vor face de către creditele agrico
le. La acestea noi am răspuns că nu pu
tem amesteca în legea acăsta darea de 
bani care privesce la creditele agricole, 
și am cerut D-luI ministru să ne propu
nă modificarea legel creditelor agricole, 
nu numai pentru ca să autorisăm ace?te 
credite a contracta un împrumut spre a 
veni în ajutorul legel ce votăm acum, 
dar mal cu sâmă în vedere de a îndrepta 
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Domnilor, asupra acestui proiect de lege j 
cer urgența pentru următbrele motive;

Sunt o mulțime de dmeni cari ah fost 
condamnați pe nedrept și cari ’și-afi făcut 
chiar pedepsa, cum de exemplu casierii 
generali.... (întreruperi, sgomot). Acei 
dmeni se constată a^I de către curtea de 
compturi că ah fost nevihovațl, căci ces
tiunea lor s'a găsit în regulă.

Dacă D-vdstre ați trimite acest proiect 
de lege la secțiuni fără a recomanda sec
țiunilor să'I examineze de urgență, el 
negreșit ar rămâne să fie cercetat la anul • 
viitor, și nu se scie dacă acestă Cameră I 
va mal fi atunci în ființă; prin urmare, | 
fiind-că mai avem încă o lună de lucru 
și în acest timp s'ar putea resolva acăstă 
cestiune, eh vă rog să admiteți urgența.

D. Caton Lecca : Nu vorbiți așa, că 
întristați o mulțime de deputați.

— Se pune la vot urgența și se res
pinge.

— D. T. Maiorescu, ministru de culte 
și instrucțiune publică, presintă Adu- •
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unele defecte fdrte grave ale actualei or- 
ganisărl a creditelor agricole.

Eti, D-lor, nu sunt in contra dorinței 
de a se da ini^ldce creditelor agricole, 
pentru ca să vie în ajutorul locțiitorilor 
cari vor fi nevoiti a se strămuta pe locu
rile ce vor cumpăra în urma acestei legi, 
ci din contra, doresc și efi a li se face a- 
cestâ înlesnire; dar cer modificarea aces
tei legi, căci creditele agricole, așa cum 
s’afi ^administrat până acum, și cum afi 
împrumutat pe cei cari afi recurs la den
sele, afi sărăcit cu totul pe o mulțime de 
dmeni.

De aceea efi cred că, pentru ca să pu
tem în adevăr și cu folos veni în ajutbrul 
nu numai al locuitorilor cari vor intra în 
prevederile legei pe care o discutăm acum, 
dar și al altora pdte nu mai puțin nume
roși, cari și ei sunt în lipsă și de boi și de 
instrumente de lucru și chiar de casă ; 
căci noi trebue să avem pentru toți ace
eași solicitudine. (Aplause)*.

De aceea D. ministru de finance ar fa
ce bine ca chiar acum de îndată să modi
fice, să reformeze legea creditelor agri
cole, venind cu un proiect de lege care să 
facă ca împrumuturile acestor institute 
de credit să nu mai fie o spoliațiune, ci o 
adevărată înlesnire pentru acei cari afi 
nevoe de a se adresa la dănsele. Creditele 
agricole la noi, ori-ce s’ar Z^e în spriji
nul lor, afi fost până aaum o nenorocire; 
căci afi ruinat pe locuitori.

Trebue modificată, prin urmare, acăstă 
lege cât mai neîntârziat.

Un alt punct, asupra căruia s’a făcut 
multă discuțiune, a fost majoratul; și D. 
Aslan a lămurit așa de bine ieri acestă 
cestiune, în cât cred că a convins pe ori
cine ca este cu neputință să Introducem 
în legea acăsta a văn^ărei bunurilor Sta
tului un articbl privitor la acăstă cesti
une ; căci mai ântâifi de tdte ar trebui 
reformată cu totul actuala ndstră legis- 
lațiune civilă, mai înainte de a introduce 
majoratul la noi în țără pentru o parte 
dre-care din populațiunea ndstră.

Acăsta a fost causa pentru care comi
tetul delegaților nu a putut admite acăs
tă idee; căci ea nu 'și pdte găsi locul de 
cât în codicele civil, iar nu în acăstă le
ge pe care o discutăm acum. Acei cari 
țin la majorat nu afi de cât să vie cu mo
dificarea disposițiunilor codicelui civil re
lative la moșteniri, cu tdte că efi cred că 
nu va fi așa de ușor lucru, cum ’și închi
puesc unii de a schimba vechiul obiceifi 
care de secole există în țăra ndstră în a- 
căstă privință. Nu sciu cum ar putea fi 
primită în clasele culte o asemenea mă
sură, dar cât despre țărani, efi care tră- 
esc în mijlocul lor și 'I cunosc de aprdpe, 
vă pot încredința că ei nici o-dată nu o 
vor admite.

Acum, D-lor, ași voi să vă spun câte
va cuvinte asupra unei alte propuneri, 
care asemenea nu a fost adoptată de co
mitetul delegaților, asupra acelei pro
puneri care cere ca guvernul să reserve 

în tot-d’a-una duoă treimi din banii ce va 
incasa ca plată anuală a loturilor vân
dute, și cu aceste fonduri să cumpere 
nfașii de la particulari pentru a fi ast-fel 
în posițiune de a putea da necontenit de 
aci înainte satisfacere unui drept, ce se 
Zice că ar fi având țăranii de a cumpăra 
în perpetuitate pământ de la Stat. Aci 
însă ași ruga mai ântâifi pe D. Kogălni- 
ceanu să aibă bunătate a ne spune pe ce se 
întemeiază D-sa când susține o asemenea 
teorie, unde a găsit D-sacă țăranii afi acest 
drept asupra proprietăților Statului și 
mai cu semă să ne explice ce este propri
etatea Statului și ce este a particularu
lui ?

D. M. Kogălniceanu: Nu este tot 
una.

D. Lascar Catargi: D-lor, precum 
D. Vernescu a arătat ieri fdrte lămurit, 
țăranii, ca și ori-care altă clasă a socie- 
tăței române, nu pot pretinde că afi un 
drept la pământ; căci prin legea rurală 
s’a stins cu totul ori-ce urmă, ori ce pre
text de veri-o cestiune agrară în țăra 
ndstră (aplause); și a afirma că locuitorii 
afi veri-un drept asupra proprietăței Sta
tului, este a pretinde că afi drept și asu
pra proprietăței particulare; fiind-că la 
noi în țără nu sunt duoe feluri de propri
etăți.

Nu Z^ că țăranii nu afi drept la o de 
aprdpe solicitudine din partea ndstră pen
tru ca să căutăm a înbunătăți starea lor 
de astăZi; ^ar nu trebue iară să exagerăm 
lucrurile ast-fel ca, voind să protegem pe 
țărani, să asuprim și să lovim pe pro
prietari; căci, dacă s’ar a^uce aci la tri
bună câte-va hrisove safi ispisdce prin cari 
să se arate cât de 'răfi și împilător a 
fost cutare proprietar, pentru țăranii de 
pe moșia sa, faptul acesta isolat nu tre
bue generalisat așa în cât să se stigma- 
tiseze întrăga clasă a proprietarilor, pen
tru că s’a găsit unul, duol, care să fi asu

prit pe câți-va țărani.
Am văZut că cestiunea se discută cu 

citiri de ispisdce cari nu afi câtuși de pu
țin a face în acăstă materie. Dar, dacă și 
efi ași întinde puțin discuțiunea asupra is- 
pisocelor și documentelor, ași putea să 
arăt câte-va cașuri pentru^ care Camera 
din 1864 nu a votat legea rurală; dar 
causa cea adevărată a fost cine-va care a 
împedicat în adina acea votare, pentru că 
avea interes să facă lovitura de Stat.

însă, D-lor, nu voesc să schimb terenul 
discuțiunel. Afi fost bune tdte acestea 
pentru legea rurală, când în adevăr s’afi 
făcut mari nedreptăți; căci sunt proprie
tari și familii de proprietari cari nu afi a
vut moșii însemnate și ai căror capi as
tăZi mor de fome.

D. M. Kogălniceanu: Cer cuvântul 
în cestiune personală.

D. L. Gatargi : Pentru că, în loc de a 
se plăti falcea de pământ se plătia numai 
munca. Și dacă vin să spun acestea este 
că prea s'a vorbit și ieri și alaltă-ieri tot 
în contra proprietarilor.

Dar, în fine, D-lor, ori cum ar fi legea 
rurală, bună safi rea, dreptă safi nedrăp- 
tă, faptul positiv este că prin acea lege 
s’a pus capăt pentru tot-d’a-una preten- 
țiunilor cari până atunci se ridicafi în cdn- 
tra proprietăței, și Constituțiunea a asi
gurat țăranilor pământul asupra căruia 
afi fost împroprietăriți, precum a asigu
rat și proprietarilor restul ce le-a rămas; 
prin urmare, nu înțelag pentru ce se mai 
aduc Ia tribună ispisdce^i hrisdve cari 
astăZi nu mai pot servi la nimic.

De aceea, D-lor, ’mi pare fdrte răfi că 
se discută cestiunea pe terenul acesta; ță
ranii nu afi nici un drept asupra pămân
tului Statului și nici al particularilor și 
’mi place a crede că tdte partidele vor re- 
cundsce ca un singur om că proprietatea 
în România este astăZi așeZată pe basele 
cele mai solide, pe principiele cele mai 
neclintite și nimeni, sub nici un cuvânt, 
nu’i pdte aduce cea mai mică atingere. 
(Aplause).

In ceea ce privesce propunerea de a se 
cumpăra moșiile particularilor de către 
Stat, pentru a avea în tot-d’a-una la înde
mână Statul o cantitate de pământ pentru 
a vinde necontenit loturi la viitdrele gene- 
rațiuni de țărani, acestă cestiune nu pd
te face obiectul actualei legi; căci pentru 
acăsta trebue să ni se aducă un anume 
proiect de lege cu o expunere de motive 
și vom vedea atunci ce este de făcut; cu 
tdte că efi de pe acum ași putea să declar 
că nu sunt de părere să distrugem cu to
tul proprietatea cea mare, ci trebue să lă
săm și proprietate mică, și miZlocie și 
mare.

Sunt țări, D-lor, cum este Francia, ca-. 
re, dupe ce a văZut gravele inconvenien
te ale unei prea mari îmbucătățiri a pro
prietăței rurale, astăZi începe a lucra 
pentru ca să reînființeze proprietatea cea 
mare.

Acest exemplu ar trebui să ne arate și 
noă că nu este bine a distruge cu totul 
proprietatea mare. AstăZi Z^ețlca să Im" 
bucătățiți proprietatea cea mare care se 
află în mânele Statului, și să dați țărani
lor câte șăse hectare.

Dupe ce însă Statul nu va mai avea mo
șii, atunci de unde aveți să satisfacețl cere
rile ce se vor mai ivi ? Vor veni alții cari 
să Zică ca să se îmbucătățdscă și proprie- 
tățile'de câte șese hectare.

Ei bine, cu chipul acesta unde am a
junge ? Am ajunge Ia comunism.

Cu tote acestea, D-lor, efi nu resping în 
mod absolut acestă idee; dar Z^ că, pen
tru a lua nisce asemenea ^măsuri legisla
tive, trebue să ni se aducă un proiect de 
lege special și cu o expunere de motive 
bine aprofundată, pentru ca Adunarea 
să trateze cestiunea în deplină cunoscința 
de causă. Alt-fel, vă mărturisesc că aceste 
articole asverlite într’un mod așa de 
brusc într’un proiect de lege, a căruia ori
gină vine de la D. Carp, care le a 
conceput și tipărit în Monitor, nu sunt 
de cât nisce articole de surprindere pen-
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tru Camera; căci, D-lor, a veni să (JicI: 
Dati atâțea bani, fără să spui cum ’i dai 
și de unde T dai, acăsta este o surprindere 
și noi suntem destul de serioși ca să nu 
facem acte de surprindere....

D. G. Panu: Eti am susținut acăsta cu 
duoi ani înainte...

D. Lascar Catargi: Eti n’am între
rupt pe nimeni

D. G. Panu: Cer cuvântul în cestiune 
personală. (Ilaritate).

D. Lascar Catargi: S’a vorbit, 
D-lor, în discuțiunea generală despre 
răscdlele de astă primăvără. Apoi sciți 
D-vdstre că una din căușele acelei răs- 
cole a fost că țăranii se duceați la primari 
și cereaii banii cari 'i-ati trimes cutare și 
cutare, și fiind că bietul primar dedea din 
umeri și ’I întreba uimit de ce bani este 
vorba, apoi îndată începeati strigătele, 
bătăiele și uciderile. Dacă D-vostre veți 
arunca în lege un articol în care să Zi
ceți că veți da fie-cărul locuitor câte 600 
de lei, fără să aveți acei bani și fără să’l 
spuneți dacă 'I dați degăba sati cu do
bândă, nu vedeți D-văstre gravele conse
cințe ce ar putea să decurgă din un ase
menea articol ?

Dar se (jice că nu li se vor da banii pe 
mână, ci li se vor da boi. Mă tem însă 
să nu li se dea și lor boi cum se dati caii 
la călărași (ilaritate); se ia de la fie-care 
călăraș câte 300 lei pe care 'I capătă din 
vânzarea boilor și, dupe ce nu'I dă calul 
de cât peste un an sati duoi, apoi ’i dă 
un cal orb, spetit sati șchidp, cu care nu 
pdte face nici un serviciti. Bietul om se 
duce acasă, ’și vinde restul vitelor ce mai 
are ca să’și cumpere alt cal.

Voiți ore D-văstre ca funcționarii să 
cumpere boi pentru țărani ? Dar cine este 
mai competinte, mai priceput la aseme
nea târguială de cât țăranul ? Chiar noi 
proprietarii, când avem trebuință să 
cumpărăm boi, pe țărani T consultăm.

Cu tdte acestea, D-lor, pentru ca nu 
cum-va cuvintele mele să se ia în sens 
cum că eti găsesc că am făcut tot ce pu
team face pentru țărani când le-am pus la 
îndemână o cantitate dre-care de loturi 
de pământ pe moșiile Statului, și că aci 
trebue să se mărginescă tdtă solicitudi
nea ndstră pentru dânșii, vin să mai re
pet încă o dată ceea-ce spuneam adină- 
orl, că mă unesc și eti cu propunerea ce 
s’ar face ca să le acordăm și dre-cari în
demânări, spre a'i pune în posițiune de 
a beneficia în adevăr de acestă lege a 
vânzării bunurilor Statului, iar nu să’l 
lăsăm în urmă în voia întâmplare! și în 
prada cămătarilor, dupe ce vor fi căpătat 
aceste loturi; dar ceea-ce voiesc eti este 
ca măsura, ce vom lua, să fie ceva practic 
și de un fo/os real pentru dânșii, și încă, 
nu numai pentru acei locuitori cari vor 
intra în prevederile legei pe care o votăm 
acum, ci pentru întrăgă populațiune ru
rală a țărei, care are aceleași nevoi și a- 
celeași drepturi lâ protecțiunea și la în
grijirile ndstre. (Aplause). Și nna din a

ceste măsuri, cea mai eficace și cea care 
ni se impune mai ântâiti de tdte este 
completa prefacere a păcătdsei legi ac
tuale a creditelor agricole, care, nu nu
mai nu a adus veri-o ușurare clasei agri
cole, dar încă a luat și cenușea din va
tră la o mulțime de dmeni. (Aplause).

Dar tdte aceste măsuri, fie aceea a re
formei creditelor agricole, fie ori-care 
alta ce s’ar putea găsi tot atât de bine 
nemerită, trebue să facă obiectul unul 
anume și special proiect de lege, în care 
vom regula în tdte amănuntele sale a- 
plicarea principiului la care vom găsi cu 
cale a ne opri; iar nu să aruncăm în le
gea pe care o discutăm acum un articol 
în trei cuvinte, în care să ^icem că dăm 
fie-cărui locuitor câte 600 de lei; fi
ind-că un asemenea articol are sădea nas- 
cere la o mare amețelă în spirite și chiar 
pdte la grave turburări. Mai ântâiti să 
gătim banii, să’l punem în ladă, dacă 
va fi ca Statul să dea acești bani, și apoi 
să publicăm legea specială care va re
gula distribuirea acestor bani și tdte 
cele-alte modalități de detaliu ; căci alt
minteri ati să vină cu grămada omeni de 
prin tdte satele, a duoa (Ji chiar dupe 
promulgarea legei vâmjărei bunurilor 
Statului, să cdră de la primării, de la 
prefecturi și chiar de aici din Capitală, 
nu loturi de pământ, ci cei 600 de lei 
ce vor crede, sati ce’i vor îndemna alții 
a crede că sunt un drept al lor; căci, 
dacă numai pe simple șopte ei s’ati răs
culat astă-primăveră ca să cără banii ce 
auriseră că ati sosit la cutare primărie 
pentru a se distribui între dânșii, ce vor 
face ei când vor veda în Monitorul ță
rei un articol de lege care le promite 
600 de lei?

Eti mulțumesc D-lui Săulescu pentru 
că a desvoltat așa de bine proiectul D-lui 
Carp, publicat în Monitor înainte de ale
geri, și pe care eti ’l-am luat, cum ’l-a 
luat tdtă țera, ca o reclamă electorală; 
căciavoia D-lui să’șt capete tdte colegi- 
ele al treilea pentru D-sa. (Aplause). Și 
de aceea, m’am și dus la D. președinte al 
consiliului și ’i am ^is : (5re nu vă ajunge 
România Liberă pentru programele 
D-vdstre și recurgeți și la Monitorul 
Oficial ? (Aplause, Ilaritate). Nu vă dați 
săma D-vdstre de efectul ce face în țeră 
publicarea unor asemenea idei în jurna
lul oficial, în care lumea s’a deprins a nu 
vedea de cât legi definitive ? Și în ade
văr, D-lor, singură publicațiunea acesta 
a făcut mari încurcături; și agitațiunile 
cari sunt astăzi și acele cari se mai pre
gătesc nu puțin sunt datorite acelei pu- 
blicațiuni, care prin sate s’a exploatat și 
se exploatăză încă și astăzi cu rea cre
dință de cei interesați a pescui în apă 
turbure.

Prin urmare, D-lor, când comitetul 
delegaților a înlăturat acest articol din 
proiectul săti de lege, a lucrat cu 
mare prudență, a regulat cestiunea vân^ă- 
rei pământurilor și n’a voit săpue nici un 

articol de surprindere, străin de acăstă cea- 
tiune; a trimis tdte propunerile cari eșiafi 
din cadrul cel adevărat al unei legi de fe
lul acesta, le a trimis la diferite legi speci
ale ce ar urma să se facă pentru regularea 
unor asemenea cestiunî; și eti atunci voifi 
fi cel ântâiti a primi să luăm în discuțiune 
acele legi, ca să vedem ce este mai bine 
de făcut, să vedem dacă e bine să dăm 
bani sati vite și instrumente, să vedem 
dacă nu ar fi mai bine să regulăm lucrul 
prin creditele agricole și cum să punem 
aceste credite în posițiune de a veni în a- 
jutorul acestor populațiunl tn alt-fel de 
chip de cât cum ati făcut până acum, tn 
fine să ne oprim la o măsură care să fie 
în adevăr practică și de un folos real pen
tru țărani.

Cât pentru cele-alte puncte precum ces
tiunea moștenire! și cumpărarea de alte 
moșii tn locul celor vândute, cred că am 
arătat în destul motivele pentru car! re
clam de la Cameră ca să nu spue nimic tn 
privința acestor cestiuni, cari sunt cu totul 
străine de acăstă lege. Să ni se aducă legi 
speciale, cu expuneri de motive, să dis
cutăm, să vedem ce este de făcut, iar nu 
de o-dată să înglobăm aci tdte propune
rile ce ne trec prin minte ; căci am mai 
au<Jit emițându-se și ideea, că din banii 
ce vom incasa de la aceste vânzări să re- 
servăm una sati duoă treimi ca să facem 
și o casă a clerului. Dar dre, numai cu a- 
semenea propuneri improvisate în pripa 
discuțiunei se pot regula nisce cestiuni 
atât de importante, cari cer un studiti se
rios și o matură cumpănire ?

Acestea sunt, D-lor, puținele observa- 
țiuni ce am avut a supune la apreciarea 
D-vdstre, fără ca să mai prelungesc acăs
tă discuțiune, fiind-că dupe cele ce a spus 
D. ministru justiției, dupe cele ce a spus 
D. Aslan, și dupe atâtea alte discursuri ce 
ați au<Jit, eti nu am luat cuvântul de cât 
numai ca să vă arăt că comitetul delega
ților, pe care am avut ondre a ’l presida, 
a lucrat cu tdtă consciință și n’a avut 
nici o intențiune rea; n'a fost nici sgârcit, 
dupe cum i s’a atribuit, n’a voit nici 
să provdce gldnțe, dupe cum (jicea un 
orator, că a voit să dea în loc de pământ 
gldnțe. Noi suntem cu toții gata să dăm 
pământ, și chiar și alte înlesniri să facem 
populațiunel rurale de a cărei bună stare 
ne interesăm și noi nu mai puțin de cât cei 
cari ne ati acusat, dar voim ca ceea-ce vom 
da să fie bine chibsuit și de un adevărat 
folos nu numai pentru țărani, ci 'pentru 
întreaga societate. (Aplause).

Așa dar, D-lor, în numele adevăratelor 
interese ale clasei agricole, în numele în- 
tregei proprietăți, atât celei mari cât și 
celei mici, vă rugăm să bine-voiți a lua 
în considerațiune proiectul de lege pre
sintat de maioritatea comitetului delega
ților, la care s'a unit și guvernul, și la 
discuțiunea pe articole vom examina a- 
mendamentele ce se vor propune și vom 
adopta pe acelea despre car! ne vom con
vinge că ar putea înlocui mai cu folos
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unele din disposițiunile adoptate de comi- 
< tet. Bunele cugetări, intențiuuile sincere 
‘ ale comitetului nu le puteți pune câtuși 

de puțin la înduoială, de dre-ce noi am 
* acordat tot ceea ce ni s’a cerut, tot ceea 

. ce se putea cere prin o lege ca acăsta, a
' dică trecerea unei însemnate părți a pă- 

monturilor Statului în stăpânirea micilor 
cultivatori cu nisce condițiuni cât s’aiî 
putut mai avantagidse pentru dânșii. Nu 
văd dar ce critice bine întemeiate s’ar pu
tea adresa comitetului, afară numai dacă 
nu ar fi să ne imputați că din proiectul 
nostru nu am făcut o lucrare pregătitdre 
a unei viitdre legi agrare, care să consa- 
ere un drept asupra pământului, de o cam 
dată pe moșiile Statului, și într’un apro
piat viitor și pe cele particulare.

O asemenea teorie însă o lăsăm pe 
săma altora să o formuleze ; căci noi nu 
am putut-o admite un singur moment. 
Iar cât pentru cele-alte idei de indivizi
bilitate a loturilor, de transmiterea lor 
prin moștenire, de avansul în bani, de 
cumpărarea unor altor moșii în locul ce
lor vândute; pentru tdte aceste cestiuni 
cari nu pot intra în cadrul presantei legi, 
rămâne ca să redactați, dacă voiți, deose
bite și speciale proiecte de legi, pe cari le 
vom discuta la timp și vom vedea atunci 
ce trebue să decidem în aceste privințe. 

- Acum însă nu avem să ne pronunțăm de 
cât asupra proiectului delegaților, pe care 
gi ’l-a însușit și guvernul și pe care vă 

F rog să ’l luați în considerare. (Aplause).
D. Alexandru Lahovari, ministru 

domeniilor, agrieultureî, industriei 
și comerciului: D-lor deputați, pdte 
că dorința mea este prea îndrâsnăță; dar 
ași vrea ca într’o cestiune atât de mare, 
atât de periculdsă, atât de importantă 
pentru precedentele sale, atât de gravă 
prin consecuențele ce pdte să aibă în 
urmă, ași vrea, Zic, să depărtăm ori ce 
cestiune de persdne și chiar ori-ce deose
bire de partid; să lăsăm la o parte și sen
timentele și resimțimintele, fie chiar legi
time, să nu mal vorbim de promisiunile 
cari nu se pot ține nici de utopiele ce nu 
se pot realisa. Să nu se mai audă, fie dupe 
banca ministerială, dacă ar exista, fie dupe 
băncile deputaților, reclamele electorale; 
să uităm că ne luptăm ca partide aici, și 
să uităm chiar că ne luptăm câte o-dată 
în sînul aceluiași partid ca indivizi- Tote 
certele, tdte luptele, tdte ostilitățile, tdte 

' ambițiunile, tdte visurile, tdte patimile 
și tdte dorințele ndstre să nu le exerci
tăm astăZi, cum ași Zice, pe spinarea a

'! ceste! țâri, pe spinarea părței celei mai 
numerose și interesante a poporului ro

I» mânesc.
’ într’o cestiune de care atârnă viitorul
' nostru național și economic, efi de la în

ceput sunt nițel cam nedumirit, cum Zi
cea reposatul Gostaforu. Iată că am as
cultat pe D. Lascar Catargi și împărtă
șesc opiniunile D-lui în cea mai mare 
parte și cu o fdrte mică deosebire. Pdte 
chiar'voifi avea ondrea să le formulez și mai

precis, ca să zăvorim cu desăvârșire câte
va părți pe cari D. Catargi, din spirit de 
prudență negreșit, le lasă pe jumătate 
deschise. Efi ași voi să hotărîm astăZi 
franc și leal ce se pdte da țăranilor noștri 
și ce nu se pdte da, nu astăZi, nu mâne, 
dar nici o-dată. Trebue să închidem por
țile templului resbelului care la noi ar fi 
cel mai îngrozitor din tdte, resbelul ci
vil, trebue să astupăm, cum Z^ceafi cei 
vechi, loutre des vents, peșterile vânturilor, 
și să nu mai lăsăm spiritele să fie turbu
rate prin aseste suflări nesănătdse, să fie 
distrași de la realitatea faptelor prin vi
suri nedefinite și prin speranțe nereali- 
sabile. Buna politică este să se dea tot 
ce se pdte da; dar într’un timp să se 
spună în mod clar, precis, onest; căci nu 
se permite să nu fii onest în nici un cas, 
dar mai cu semă cu populațiunea rurală, 
căci neonestitatea cu ea este o crimă. (A- 
plause).

Acesta se dă și nimic mai mult, și să 
vă luațl nădejdea de a mai dobândi ceva. 
Aci s’a încheiat lucrul.

Activitatea, munca națională trebuesc 
îndreptate în altă direcțiune de cât acea 
direcțiune nesanătdsă și nehotărîtă a ca- 
rerilor fără margini și a împroprietăriri
lor succesive. Să lipsăscă acea speranță 
generală că ori-ce om, care se nasce aci, 
are drept la pământ fără a’i dobândi prin 
muncă, și că pământul țărei este nesfâr
șit, și că va fi suficient pentru tdte ge- 
nerațiunile una dupe alta în tdte veacu
rile. Trebue să țifi de la acestă tribună 
acest limbagifi neted și leal ca să’l auZă 
toți.—Gangrenele sociale nu se tae de 
cât prin cuvinte bărbătesc!, precum se 
vindecă prin fer gangrena ceatrupescă.— 
Prin urmare, doresc să discutăm cestiu
nea într’o atmosferă cât se pote de se
nină depărtând din prejurul ei și pasiu
nile de partid și cestiunele de persdne.

Voifi fi însă silit, D-lor, cu tdtă dorința 
mea de a înlătura ori-ce s’ar părea o a
tingere personală, să aduc înaintea D-vd
stre opiniunile și discursurile din alte 
timpuri ale unor domni deputați din cei 
mai iluștrii și cari afi avut cel mai mare 
rol în acăstă țără, opiniuni în contrazi
cere completă cu aceea ce sprijineați ieri 
de la acăstă tribună. O voifi face nu pen
tru meschina satisfacere de a pune în 
încurcătură un adversar ilustru; dar pen
tru a vă demonstra că teoriile susținute 
în alte ocasiuni afi fost mai conservatore 
de cât ale mele chiar de astăZi, și că 
ceea ce presintăm noi astăZi propunem 
în proiectul de lege, care nu-i satisface, a 
fost în alte timpuri calificat de D-lor de 
fapte revoluționare, de idei periculdse; 
voifi dar să arăt că opiniunile, pe cari le 
voifi susține astăZi sunt și afi fost și opi
niunile ale unor mari dmeni de Stat, voifi 
pune ast-fel slaba mea autoritate sub 
scutul cel tare al autorităței lor.

Prin urmare, ’I prevestesc despre acăs
ta încă de acuma, de la început, pentru 
ca să nu fie nici un fel de supărare.

D-lor, ’mî veți permite să fac, în pu
ține cuvinte, un fdrte scurt istoric al a
cestei cestiuni. Dacă ar fi să ne punem și 
să căutăm să străbatem negura timpilor 
trecuți; dacă ar fi să scuturăm praful se
cular ce acoperă documentele și perga
mentele învechite; dacă ar fi să discu
tăm cestiunea proprietăței la noi, să 
stabilim origina și drepturile și margi
nile ei și legitimitatea ei, ar fi a perde 
în zadar timpul acestei Adunări, ar fi a 
părăsi tărâmul discuțiunei practice și a ne 
arunca pe câmpul infinit al teoriilor isto
rice și academice a căror soluțiune rnu 
se pdte da aici.

De aceea, efi nu voifi urma nici pe tâ
nărul și elocintul orator de ieri, pe D. 
Eugenie lonescu^ care a debutat într'un 
chip strălucit la acăstă tribună, nici peD. 
Săulescu, care în contra-proiectul ne face 
iarăși un resumat cam fantastic al o- 
riginei proprietăței la noi, nici chiar pe 
D. Kogălniceanu a cărei autoritate este, 
o recunosc, superidră și trece peste com
petința ndstră a tutulor, care însă s’a 
contraZis în dese rânduri, In cât putem 
mai tot-d’a-una opune un Kogălniceanu 
de ieri unui Kogălniceanu de astăZi, 
care va fi combătut de un Kogălniceanu 
de mâne. Toți acești D-ni afi căutat a 
stabili duoă puncte cari sunt fdrte contes
tabile: 1) Gă țăranii ar avea drept la % din 
moșiile particulare; al 2-lea că ar avea 
un drept nehotărnicit la moșiile Statului. 
Nici una din aceste teorii nu. este exactă 
din punctul de vedere istoric. Ori-cum ar 
fi însă, în urma Constituțiune! și a lege! 
rurale, ele sunt definitiv false.

Și mai ântâifi, nu scifi pentru ce se 
opresce aci; fiind-că, cum s’a putut spune 
că a existat acest drept pe duoă treimi, 
’mi pare că se pdte susține că a existat 
pe întrăgă moșie, fiind-că Ia început nu 
era nici o lege contrarie care gă limiteze 
dreptul sătănului, cât se făcea însurățel 
să cără pe moșia boerăsă un număr 
de pogdne dre-care, în schimb cu dreptul 
proprietarului să ’i cără: l)fZeciuială 
2) un număr dre-care de Zile de lucru sub 
nume de clacă.

Cei ce ridică acestă cestiune nu văd că 
ating o cestiune mult mai largă, mult mai 
generală, cestiunea proprietăței nu numai 
de la noi, ci din Europa întrăgă așa cum 
’și-afi închipuit-o evul de miZloc, și cum 
a eșit din legiuirea acelei epoce, amestec 
obscur al usurilor barbarilor și al drep
tului roman în peridda din urmă ? Nu 
văd că fac să reînvieze o stare de lucruri, 
care a încetat la noi d’abia în 1864, în 
Francia în 1789; iar în Anglia și câte-va 
alte țări ține până astăZi, firesce cu nu- 
merdse modificări și îndulciri. Este pur 
și simplu confusiunea, obscuritatea no
țiune! proprietăței în tot acest lung spa- 
țifi de timp al evului de miZloc, unde 
proprietatea asupra pământului era con
fundată pe de o parte cu chiar noțiunea su- 
veranităței, și pe de alta cu un fel de 
drept safi proprietate asupra omului, care
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deținea sati cultiva acel pământ și care 
era dupe destinațiuni sati vasal sati serv 
al suveranului săti, al stăpânului săti.

Astfel se Întunecase noțiunea clară a 
dreptului roman despre proprietate ale 
cărei elemente erati: jus utendi, fruendi 
et abutendi și nimic alt-ceva, adică drep
tul absolut al proprietarului pe bucata 
de păment ce o poseda.

Acel proprietar n’avea față cu nepro
prietarii nici un drept, dar nici o Îndato
rire, și singurele raporturi ce exist ati, 
erati acele create prin libera Învoială In
tre proprietar și cultivator.

Acăstă noțiune s'a întemeiat cu totul 
în cursul evului mediti, și se amestică duoă 
lucruri cu totul separate: Dreptul de 
proprietate asupra pământului și drep
tul asupra persdnei care cultivă și deține 
acest pământ, dreptul asupra lucrători
lor, cari mult timp erati considerați ca 
servi, ca adstricti glebae, legați de pă
mânt.

Noțiunea proprietăței cum a conce
put-o dreptul roman tn simplitatea și 
magnificența sa monumentale a perit și 
In locu-’i s’a substitituito proprietate ne- 
hotărîtă, separată în duoă, un drept su
perior adesea ori cu atributuri suverane 
care rămânea stăpânului, seniorului și un 
drept de folosință lăsat muncitorului 
care era sati serv, sati embaticar, sati lo
catar perpetuă.

Acesta era dreptul de proprietate ob
scur, confus, care a ținut și la noi până la 
1864, când s’a decretat legea a căreia o- 
ndre revine D-lui Kogălniceanu sati lui 
Vodă-Cuza sati spiritului timpului, este 
indiferent. Atunci s’a <Jis țăranilor: Iată 
pământul tăti, munceste-1 cum vrei, ești 
liber și stăpân pe dânsul, și proprietaru
lui i s'a <}is asemenea :

Iată ce-țî [rămâne ție, una din trei la 
moșiile populate, mal mult la cele-alte; 
însă pe ceea-ce ’țl rămâne ești proprietar 
absolut fără robire, fără îndatorire față 
cu ori-cine.

Acum am au^it pe unii lăudând con
stituirea proprietăței din timpurile lui 
Ghica, Mavrocordat și Știrbeiti, când se 
elicea că. puneai plugul unde vrei, dupe o 
^icătore populară.

Dar, D-lor, în schimbul acestui drept 
al țăranilor cât se făcea însurățel la un 
petec de pământ de la stăpânul moșiei, 
nu erati datori ei nimic acestui pro
prietar, acestui stăpân ?

Erati datori fdrte mult; erati datori 
munca lor și munca silită, adică liberta
tea lor.

Se ^ice că acăsta era muncă, și că mun
ca este impusă omului cât va trăi pe a- 
cest pământ de dureri.

Prea bine; dar erati liberi să nu facă 
cele 22 ^il® de muncă pentru proprie
tar? Erati liberi să se transporte pe altă 
moșie fără consimțimântul proprietaru
lui? Nu. Până la Știrbeiti țăranii erati ata
șați de moșie, și nu aveati nici dreptul să 
se mute depe dânsa. Acăsta era condi

țiunea țăranului în schimbul pământului 
ce-i se da; erati nisce îndatoriri de la 
cari nu se putea sustrage, și cari în 
multe părți ’l apropia de vechea servire.

Sub Știrbeiti s’a proclamat pentru pri
ma dră dreptul țăranilor nemulțumiți de 
cum se purta proprietarul cu dânșii, să 
se transporte pe altă moșie.

Acesta a fost primul pas către eman
ciparea țăranului, emancipare care la noi 
s’a desăvîrsit de Principile Cuza la 1864.

O dată acesta sciut, nu voiti să discut 
^nal departe asupra pergamentelor vechi 
ale D-lui Eugeniti lonescu, căci am avea 
multe de vorbit; și iati proprietatea cum 
ea s’a constituit la 1864 și cum s’a sanc
ționat de constituțiunea ndstră.

Acesta e dreptul de proprietate în Ro
mânia și voiti vedea mai târ^iti daca le
gea din 1864 dă, cum susțin unii din 
D-vdstre, un drept perpetuti la pământ, 
ori-cui se nasce pe pământul țărei Ro- 
mânesci fie pe moșiile Statului, cum 
ceți de-o-cam-dacă ca să nu speriați, 
țara; dupe logica faptelor și a ideilor ar 
trebui să-1 întindețl și la moșiile particu
lare când cele d’ântâiti n*or mal ajunge. 
Doctoria socialistă, ori-ce ați ^ice, e cam 
grea de înghițit, cam amară, mai cu sămă 
pentru... cum ași $ice, pentru nisce con- 
stituțiuni de proprietari; hapurile ce se 
propun sunt grele de înghițit și trebuesc 
chiar poleite la început.

Dar D-lor, ne vor ^ice: Admiteți 
dreptul țăranilor la moșiile Statului, ad
miteri acest lucru, proprietățile particu
lare vor rămâne ast-fel apărate. Vom ve
dea însă când acest drept la moșiile Sta
tului s’ar admite, dacă nu va veni un al 
duoilea hap socialist nu mai puțin poleit 
ca cel d’ântâiti, asț-fel în cât să ni să 
^ică: S’a isprăvit cu moșiile Statului, a- 
cum e rândul D-vdstre să intrațl în danț 
și vă vor despăgubi. Pe urmă are să vină 
alMtreilea hap când ni se va (Jice: Geea ce 
se pdte lua de geba de ce să-1 mal plă
tim? Drept e ca unul sa aibă numai 6 
pogdne și altulcu miile? Vedeți dar că 
ajungem la teoria socialistă sati comunis
tă în tdtă cruditatea el.

O voce: In tdtă absurditatea ei.
D. ministru al domeniilor : In totă 

absurditatea ei, în adevăr; căci nu pdte 
fi de cât o adevărată absurditate ca să 
nu faci deosibire între proprietăți și stări 
acolo undeDumne^eti a lăsat pe pământ 
dmeni cu capacități diferite, cu aptitudini 
la muncă diferite și cu grade de inteli
gență diferite, cu calități cari înalță și 
înavuțesc, cu vitiurl cari degradă și să
răcesc. Dacă un singur ora nu sămănă 
cu un altul, de sigur că și în privința 
proprietăței trebue să fie deosibiri. Să 
căra dar socialiștii compt Creatorului 
de ce a făcut lumea în asemenea condi
țiuni.

Să luăm însă cestiunea dreptului pe 
proprietățile Statului. Ce sunt aceste pro
prietăți, dacă nu nisce proprietăți parti

culare dăruite monăstirilor și apoi seca- 
larisate de Stat ?

Dacă vreți dar să stabiliți un drept 
trebue să '1 aplicați și la unele și la al
tele din aceste moșii, căci a avea cine-va. 
drept pe moșiile Statului, și acestea ne 
fiind de cât moșii particulare donate mo
năstirilor, același drept trebue să existe 
și pentru moșiile particulare. Căci în ce 
stă deosibirea dacă o moșie a trecut din 
mâna particularului prin donațiune în 
posesiunea unei monăstiri și din stăpâ
nirea acesteia prin secularisare în mâna 
Statului ? Prin ce s'ar schimba dreptul 
locuitorilor stând pe aceste moșii ?

Prin ce s’ar lărgi acest drept ?
Prin ce s’ar crea un noti drept locuito

rilor din tdtă țera pe moșiile foste ale mo
năstirilor ? Evident că nu a fost îu ve
chime nici o deosebire și că aceste moșii 
erati absolut în aceleași condițiuni, cu a- 
celeașl drepturi și supuse la aceleași ro
biri ca și cele-alte, însă nimic mal mult. 
Dar dreptul acesta care nu exista în ve
chime, creatu-s-a el prin veri-o lege pos- 
terioră ? ț)isu-s*a prin o lege posteridră, 
de exemplu, prin legea din 1864^ că țăra
nul nasce cu un drept indefinit asupra 
proprietăței Statului ? De geba cânt a- 
cest lucru, căci nu ’l văd nicăerl. Ce $ice 
legea din 1864 ? Dupe ce am împroprie
tărit pe săteni pe tdte moșiile particulare * 
și ale Statului fără nici o deosebire, ba 
chiar pe moșiile moșnenilor în aceleași 
condițiuni ati mal rămas trei categorii de 
săteni ne împroprietăriți, adică : ântâiti, 
acel săteni cari uu făcead clacă la fostul 
proprietar, cari nu aveati de cât casă și 
livede și, prin urmare, n’aveati dreptul la 
împroprietărire; al duoilea, sătenii de pe 
o moșie strimtă, mică, cari fiind numeroși 
nu s’ati putut împroprietări, cari treceati 
peste % proprietăței, și al treilea în
surățeii din anul 1864 cari nu apucaseră 
să facă clacă și să câștige dupe legea din 
1864 un drept la împroprietărire.

Pentru aceste trei categorii, la cari s'ati 
adăogat prin circulari și soldațil sub steag 
de la 1864, și cari nu puteati fi împro
prietăriți pe moșiile particulare sati ale 
Statului, în condițiunea de clăcașl, s'a 
făcut art. 5 și 6 din lege, cari le-ati dat 
dreptul ca in timp de 15 ani și pe prețul 
fixat de 5 galbeni pogonul să fie împro
prietăriți ca cei alțl locuitori, însă nu
mai pe moșiile Statului.

Aci este ceva mal mult de cât o simplă 
vîn^are; este un drept de împământenire 
și dreptul de împământenire să separă 
de faptul de cumpărare prin Auoâ trei 
condițiuni :

Ântâia se adresăză la categorii întregi 
în loc să se adreseze la fie-care individ în 
parte; al duoilea, că prețul în loc să fie 
dupe cum ese la licitație sati dupe o pre
țuire prealabilă, este fixat prin lege, și 
al treilea, că acest preț nu se plătesce de 
o cam dată, nici în total nici în parte, dar 
Statul se tnvoesce să ’l prim&că în curs 
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de mal mulți ani prin anuități coprin^ă- 
tore de dobînZi și amortisment.

Văd surlZând pe D. lonescu și înțeleg 
dupe figură obiecțiunea care voesce să o fa
tă. Apoi,în legea care o faceți acum,nu sunt 
duoă din aceste condițiunl, nu faceți con
cesiuni țăranilor earl n’aâ dreptul de a fi 
împroprietăriți dupe legea D-vdstre toc
mai ca însurățeilor, să facem într'adevăr 
o parte din aceste înlesniri iar nu tdte. 
De exemplu, în loc de un preț uniform de 
5 galbeni pentru locuri din Ilfov, Mos- 
tiștea și din munți saâ Bărăgan, facem 
prețuri dupe valdrea aproximativă a le 
pământurilor în fie-care localitate: al duoi
lea admitem acesta ca o înlesnire, o con
cesiune, nici de cum ca o datorie.

Iată deosebirea mare, și Vă voiâ arăta 
pentru ce Statul pdte să vândă moșiile 
sale în ori-cari condițiunl.

Va să Zică, D-lor, dupe legea din 1864 
mai era o categorie de împroprietărit, care 
putea să reclame acăsta ca un drept, dar 
și acăsta a fost cu desăvîrșire împroprie
tărită în anul 1878, nu printr’o lege, și 
Ceea-ce confirmă teoria mea, Ci prin un 
regulament făcut de D, C, A, Roseti. 
Acum, cum acel regulament a călcat pes
te lege și a admis o categorie care nu a- 
vea dreptul dupe legea rurală să fie îm
proprietărită, cum a fost aplicat în mod 
scandalos înlăturând pe mulți din cel în 
drept, admițând pe o mulțime de dmenl 
fără alt drept de cât favdrea administra
tivă, aceea este altă cestiune de care răs
pund factorii răspunzători al acelui regu
lament și cel cari ’l-au aplicat, dar care 
nu atinge tn nimic teoria care o susțin eâ 
și care cred că o împărtășesce mal întrâ- 
ga Cameră, aceea că la 1864 s’aâ împro
prietărit țărani clăcașl cari puteau să in
voce ore-cârl drepturi și că la 1878 s’aâ 
împroprietărit și cele-alte categorii cari 
mal rămăsese dupe art. 5 și 6. S’a închis 
dară pentru tot-d’a-una acest drept de 
împropietărire și a rămas Statul stăpân 
pe moșiile sale tot așa liber, tot așa ab
solut ca toți cei-alți proprietari. Vom ve
dea dacă Statul, gândindu-se mal departe 
și ridicându-se la vederi mal generale și 
mai generdse, nu trebue să se folosescă de 
moșiile sale pentru a îmbunătăți sorta po- 
pulațiunei celei mai folositdre; însă acesta 
este un fapt de bună administrație, iar nu 
se pdte pretinde ca un drept!

D-lor, nu numai legea din 1864, dar 
tdte legile cari s’aâ făcut pentru vinderea 
moșiilor Statului, aâ plecat din acest punct 
de*privire, este legea din 1866, legea din 
1868, legea din 1876, legea din 1881, din 
1884, din 1885, din 1886. Tdte făcute, 
tdte votate sub guverne cari se Ziceaâsaâ 
se credeaâ liberale democratice și națio
nale, și cu Camere în cari imensa maiori
tate se pretindea liberală democratică și 
în cari se făcea mare sgomot de iubire 
pentru săten, se vorbea necontenit de 
talpa casei și altele. Tdte aceste legi do
vedesc că nici prin gând n’a trecut chiar 
acelor diu părțile cele mai extreme a le 

acelor Adunări liberale, nici prin gând 
le-aâ trecut sadică că țăranul, afară de a- 
cele împroprietăriri cari s’aâ făcut dupe 
legea rurală, mal are cel mai mic drept 
la proprietatea Statului*

Tdte acele legi prevăd vânzarea în lo
turi, ca o concesiune, ca un exercițiâ al 
suveranităței Statului ca proprietar, care 
pdte să facă cu proprietățile sale ori-ce 
va voi, negreșit cu permisiunea • și sub 
fontrolul D-vdstre-

D. N. lonescu: Și nici noi nu suntem 
proprietari.

D. Al. Lahovari, ministru al dome
niilor: Cum Zice D. lonescu: Noi suntem 
administratori direcțl și D-vdstre consi
liul de administrațiune. El bine, în nici 
una din aceste legi nu s’a ridicat de nici 
un deputat, ori-cât de exagerate aâ putut 

'sa^îe tendințele democratice, nu s’a ridi
cat de nici unul teoria că țăranul are 
drept la pământ. Dar ceva mal mult. A- 
cele legi aâ fost din ce în ce mal bine- 
voitdre, dar la început aâ fost cât se pdte 
de impractice și puțin aplicabile. Ântâiâ 
s’a Zis că se va vinde în loturi la țărani 
numai prin licitațiune și plătind prețul 
întreg. Nimeni nu s’a presentat în ase
menea condițiunl și acestă lege a ținut 
de la 1866 până la 1876, adică Zece ani.

La 1876, s’a făcut un pas înainte. S’a 
Zis că se va vinde totul în loturi, însă cu 
condițiunea de a plăti înainte o treime, 
iar restul într’un termen mal lung cu a- 
mortisment. Nimeni nu s’a presentat nici 
în asemenea condițiunl. în sfârșit, vine 
legea de la 1881 care hotărasce că acel 
cumpărători săteni vor plăti o cincime de 
preț, iar restul în anuități. In legile de la 
1884 și de la 1886 se schimbă disposițiu- 
nea Zicând ca să plătăscă numai o Zecime 
înainte, iar restul în anuități.

Eâ, D-lor, am aci statistice cari pot 
să luminâse în desbaterea acestei cestiuni. 
Este bine să nu vorbim tot-d’a-una nu- 
mai din nori și din vârful marilor teorii, 
ci să ne coborâm și pe tărâmul practic și 
să ne călăuzim în facerea legilor cu fapte 
și cu date statistice. Când s’a cerut țăra
nului să plătescă numai o Zecime fără o 
altă favdre, imediat s’aâ vândut multe mo
șii în loturi, ceea-ce arată că acăstă lege 
a fost mai practică de cât tdte cele-alte.

In 1886 se petrecea un incident asu
pra căruia am să insist. Când se pre
sintă legea pentru ca să se modifice 
aceea din 1881 adică, ca în loc de o 
cincime, să plătăscă numai o Zecime, 
vine D. Pallade cel d’ântâiâ care a 
avut acestă ideie bine-voitore pentru ță
rani, acăstă ideie preveZ^tdre, bună și pe 
care proiectul actual vrea să o mențină, 
vine atunci în Camera D-lui Brătianu 
curat liberală și democratică; căci la noi 
a fost datg uvernelor și Adunărilor libe
rale să voteze și să aplice legi ultra-con- 
servatdre, și Camerele conservatdre să a- 
plice legi democratice și liberale; însă, 
să băgăm de semă casă nu alunecăm prea 
mult pe acest clin și să cădem în so

cialism și demajbgism, ca să ne facem 
mai populari de cât alții.

V ine, Z^i D. Pallade și prin un a- 
mendament, care conține în principiâ tdtă 
legea D-lui Carp pune mai ântâiâ prin
cipiul și Zice: „Să nu se mai vînZă moșii 
de cât in loturi și la țărani, și în al duo
ilea rând să nu li se mai câră Zecimea 
prețului d’inainte.“ Acestea sunt princi
piile legei presintată astăZi. Sciți cum a 
fost primită propunerea D-lui Pallade în 
Camera liberală? Fdrte răâ ; și atunci s'a 
tratat D. Palladi de socialist, de revolu
ționar. In adevăr, ideia era nițel cam 
nouă, ideia era cam îndrăsneță pentru a- 
cel timp, nu Zic contrariâ; D-sa însă era 
înainte-mergetor, dar a fost tratat și de 
revoluționar și de demagog; legea D-sale 
era mai puțin avansată de cât a ndstră, 
fiind-că mărginea vînZarea.

D. G. D. Pallade: Avem eâ și alte a- 
rtiendamente.

D. Al. Lahovari, ministru al do
meniilor : Bine, dar ai fost tratat așa, 
și de cine ? De acei cari astăZi de la a- 
căstă tribună vin și nu găsesc-deștul de 
largă legea ndstră, fac mezat asupra ei, 
strigând în gura mare ei cari odinidră 
refusaâ și atât: noi dăm mai mult. 
Să nu ne plângem, D-lor, așa este sorta 
omenilor de Stat, așa este sdrta partide
lor ; nici o-dată nu tp vei bucura de bi
nele care T faci, saâ care voesci să ’l faci; 
vine tot-d’auna cineva care să Zică: Dacă 
eram noi făcăm mal bine! Noi, D-lor, 
nu trebue să ne gândim la aceea, ci să fa
cem binele până unde trebue și cum cre
dem; să lăsăm pe?alții să vie să Zică: 
Dacă eram noi fădem mal bine, să sperăm 
că și poporul ne va judeca după fapte iar 
nu dupe vorbe; și dacă poporul se lasă a 
fi încă odată lingușit și înșelat, el eter
nul amăgit! și se ia după dânșii datoria 
ndstră este să Zicem : Atâta putem să fa
cem, iată ceea-ce vâ dăm, și ceea-ce vă 
dăm vă dăm cinstit, vă dăm sincer, și nu 
cerem nimic, nu cerem nici chiar popu
laritatea (aplause); căci popularitatea 
ndstră nu o punem în aplausele trecătdra 
ale mulțimel schimbăcidse, o punem mai 
sus, o punem mal departe, în consciința 
ndstră Împăcată, în judecata desintere- 
sată și înțeleptă a spiritelor nepărtini- 
tore, în liniștita amintire a viitorului. 
(Aplause prelungite).

D-lor deputați, am să vă daâ câte-va 
extracte ale discursurilor oratorilor libe
rali de pe atunci, aceia cari nu se mul
țumesc astăZi cu legea ndstră.

Voiu cita mai cu sâmă pe D. Kogăl
niceanu și pe D. N. Fleva.

Când vă citesc pe acești oratori, nu 
credeți că îl învinovățesc; pdte și eâ în 
acea epocă ași fi vorbit ca dânșii; căci i- 
deile lor sunt pentru atunci p6te fdrte în
țelepte, pe când ideia D-lul Pallade era 
cam îndrăsnăță, vorbind tot pentru tim - 
pul de atunci; dar n’am găsit discursuri 
mal frumdse și mai ultra-conservatdre, 

I de cât discursurile D-lui Fleva și ale 
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D-lui Kogălniceanu. ImFpare răfi că n'am 
talentul D-lor ca să le reproduc până și 
cu tonul cu care le ati rostit D-lor.

Iată ce gicea D. Fleva atunci:
„Care este principiul ce trebue a se a< 

„vea în vedere la facerea unei asemenea 
„legi ? Principiul este cel anunțat în șe- 
„ dința trecută de onor. D. Kogălniceanu, 
„când a combătut pe D-nul Pallade, că 
„noi nu mal împroprietărim agi pe ni- 
„meni, că era împroprietărire! a trecut 
„și că fie-care om nu are de cât un sin- 
„gur drept, dreptul de a munci liber și 
„prin munca liberă să 'și îmbunătățăscă 
„sdrta sa.

Și mal departe combătând cu tdtă e
nergia amendamentul D-lui Pallade, a
daogă:

„Dacă Statul este stăpân pe moșiile 
„sale, cu ce drept veniți D-vdstre să gi- 
„cețl că statul nu pdte vinde cutărel per- 
„sdne ? Ce va să gică că Statul nu pdte 
„vinde moșiile sale de cât unei anume 
„clase de cetățeni ? Asemenea idei ne pot 
„duce prea departe, până la violarea drep- 
„tului da proprietate!

„Trebue să mă îngrijesc,D-lor,fiind-că 
„a început pe ici pe colo a se ivi idei de 
„acestea, cari nu afi fost până acum, că 
„pentru uni ar fi un drept la pământ/

Teorie economică mai ortodoxă de cât 
acăsta nu pdte să fie. Efi o împătășesc în 
mare parte, cel puțin, în unele puncturl 
o declar.

Iată ce spunea și D-nul Kogălniceanu 
într’un mod încă mai energic. D-sa, a- 
dresându-se către D-nul Pallade, gicea:

„Dară vâ pot asigura un lucru, că acel 
„care a decretat acea lege mare (de la 
„1864) ’și-a plătit-o murind în exil, și 
„efi care am presentat’o și am plătit-o cu 
„amare lacrimi nu am înțeles nici el nici 
„efi să sfărâmăm privilegiile proprietățel 
„celei mari, și să creăm privilegii pen- 
„tru proprietatea cea mică. Onor. D. Pal- 
„lade se face advocatul proprietarilor 
„mici, și pune la pilori pe proprietarii 
„cei mari ? D-vdstre voițl să scoteți din 
„cetatea română pe proprietarii mari, 
„când giceți ca să nu pdtă cumpăra mo- 
„șii ale Statului; cu atât mai mult că 
„sunt multe din aceste proprietăți care 
„s’ati dăruit de moși și strămoși proprie - 
„tarilor mari de astăgi/

Răspungând D-lui Pallade, care gicea 
că țăranul nu se mută, adaogă: „Ce, cre- 
„dețl că vor sta pe loc când le vor da 
„pământ mal jos în țeră, ei, car! s’ati dus 
„până la Pipd, până la porțile Atenei!* 
Și D. Kogăluiceanu răspundea cu multă 
dreptate dupe mine, că D-vdstre pătați 
caracterul sătănului român, și că sătănul 
se mută fdrte lesne, și în acăsta avea 
dreptate D. Kogălniceanu; căci voiti veni 
cu documente se vă arăt că sătănul se 
mută mal lesne de cum credeți D-vdstre.

„Ați gis, mal adaoga D. Kogălniceanu, 
„că nu s’a făcut bine impropietărirea în- 
„surățeilor. Dar acăsta dre reclamă legi 
„sociale ? Trebue să gicem că propieta- 

rii mari cari afi făcut sacrificii, cari rab- 
„dă dările să fie excluși de lacumpăra- 
„rea acestor moșii. Vreți să faceți o no- 
„uă cestiune socială? N’afi demeritat 
„propietarii mari ca să nu’I lăsăm se cum- 
„pere cu bani gata ceea ce strămoșii lor 
„afi dăruit/ .

Și termina prin aceste cuvinte elocin- 
te: „Iată ce vă gice omul de la 1848 care 
„am adus acea soluțiune silnică, care am 
„călcat jurămîntul mefi; el vine, combate 
„astăgi ori-ce încercare pentru a decreta 
„în acăstă țără bine-cuvântată de D-gefi, 
„o nouă lege revoluționară!*. (Aplause 
prelungite).

Ast-fel vorbia D. Kogălniceanu cu ta
lentul și cu autoritatea sa, și ast-fel am 
fi vorbit cu toții la acea epocă în fața a
mendamentului D-lui Pallade, nu cu a
celași talent, dar cu aceiași energiă.

Pdte ne am înșelat cu toții și proiectul 
de lege care ’l propunem agi, este de sigur 
un'pas înainte și în sensul propunerel făcu
te de D. Pallade. Rămâne dar la înțelep
ciunea Adunărei să depărteze dintr’ânsul 
semînța unor teorii periculdse și la vota
rea pe articole să’!facă și practic și apli
cabil, și drept mal cu sămă.

Dar, D-lor, efi nu înțeleg ca acei cari 
combătăfi așa de mult propunerea D-lui 
Pallade ca revoluționară și înaintată, ca 
socialistă, când acăstă propunere se trans
formă în proiect de lege și este adus de 
guvern, să strige că nu este îndestul.

Efi me așteptam să fifi combătut pe 
alt teren.—Efi credămsă aug gicându-se : 
Ați alunecat și D-vdstre pe tărîmul idei
lor revoluționare și socialiste, ați părăsit 
soldați necredincioși, sentinele adormite, 
paza marilor idei conservatdre pe cari ță
ra vi le-a încredințat; ați predat cetatea 
pe care trebuie să o aparați. Limbagiul 
acesta până la un punct dre-care este ne
drept, dară se putea înțelege.

Dar aceleași persdne pentru cari D. Pal
lade era un revoluționar și un socialist 
în 1886—să vie să ne gică astăgi în 1889 
față cu amendamentul săfi făcut proiect 
de lege: Nu faceți destul, sunteți reac
ționari, conservatori orbiți; acest limba- 
gifi nu’I pricep și ’l las la apreciarea A- 
dunărei și a țârei. (Aplause).

De aceea gic, că acăstă Adunare, un
de se găsesc tdte talentele și tdte ilustrați- 
unile țârei aceștiea, nu va putea să se lase 
prada preocupațiunilor personale safi de 
partid, și va discuta o mare cestiune în 
marele sale linii.—Când împrejurul el a- 
fără de aci, Be mișcă atâtea pasiuni rele, 
atâtea amenințări, atâția nori de furtună 
aicea cel puțin vom menține discuțiunile 
ndstre într'o atmosferă senină, singura 
care se cuvine unor mari desbateri, sin
gura din care pdte să iasă o lege cu via
ță și o soluțiune trainică și definitivă.

Am sfârșit cu istoricul și antecedentele 
cestiunel, am arătat erorile comise depre- 
cedențil oratori. Să mă acusați dacă va fi 
rămas încă ceva nedeslușit; căci în acăstă 
parte am avut să lupt și cu talente tine

re ca ale D-lui Eugenifi lonescu, și cu 
vechia autoritate a unui ilustru om de 
Stat ca D. Kogălniceanu.

Acum, trecând la lege în sine, am să 
lupt și cu alțl adversari. Voifi trece dar 
la D. Pallade, la D. Panu și alțl D-nl 
deputați, cari fie-care afi combătut pro
iectul din puntul D-lor de vedere.

D-lor, am să dafi sămă Adunărei de 
ceea-ce s’a petrecut cu acăstă lege, am 
să explic ântâifi cum a fost proiectul D-lui 
Carp, cari sunt modificările cari le-am 
Introdus cu adesiunea Consiliului de mi
niștri și să răspund la criticele D-lor Pa- 
lade și Panu. Efi cred că nu mă voifi în
țelege, și nu pot să mă înțeleg cu D-lor. 
Creerii noștri sunt, se vede, alminterea 
întocmiți. Alminterea pricepem lucruri
le, și avem o concepțiune a Statului și 
a societăței cu totul opusă.

Nu ne putem înțelege din causă că ple
căm de la duoă puncturl de vedere cu to
tul diferite, pentru că avem duoă moduri 
cu totul deosebite de a pricepe societa
tea, Statul și rolul Statului In societate 
și drepturile societăței față cu Statul.

Când dar există acăstă deosebire între 
noi și onor. D. Pallade, atunci vă asigur 
că înțelegerea între noi este cu nepu
tință.

Nu ’mi rămâne dară mie nimic alt 
de făcut de cât se spun, în lealitate, tot 
ceea-ce credem noi și să lăsăm apoi ca 
Adunarea să aprecieze și să hotărască.

Ați gis că la venirea ndstră la guvern, 
am găsit un proiect de lege al D-lfii 
Carp, un monument bine construit, bine 
așegat și că efi 'l-am sfărâmat, ’l-am gâ
tuit, gice D. Pallade. Se vede că onor. D. 
Pallade, ca avocat de curtea cu jurați, s’a 
gândit la asasini, când a întrebuințat a
cest cuvânt.

Ei bine, efi nu sunt așa criminal; căci 
nu am stricat nimic, nu am sfărâmat ni
mic, nici am gâtuit pe nimeni, nici chiar 
un proiect de lege; prin urmare, nu mi se 
cuvine mie, cum gice poetul frances :

Ni cet exces d’honneur, ni cette indig- 
nită.

Nu am meritat nici atâta ondre, că am 
prefăcut de sus și până jos proiectul 
D-lui Carp, nici acăstă învinovățire ne
demnă, că l’am gâtuit și l’am transfor
mat. D. Carp, mai ântâifi, ca un bun pă
rinte, care are inima plăpândă pentru 
copilul sâfi, nu m’ar fi lăsat să’l tratez 
așa de barbar supt ochii chiar ai creato
rului sâfi. (Aplause). Nu am făcut nimic 
din tdte acestea.

Am discutat tot-d’a-una cu D. Carp, 
și am avut fericirea să’l conving că D-sa 
în unele lucruri merge mal iute de cât 
starea*actuală a societăței ndstre, și am 
obținut de la D-sa dre-cari concesiuni 
pentru nisce măsuri cari efi le găseam 
premature și cam radicale.

Ântâifi, am modificat proiectul D-lui 
Carp în duoâ sensuri, și sensul conserva
tor și cel liberal. Efi unul cred că lam 
modificat mai cu sămă în mod rațional, 
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și nu avem să punem aci vorba de liberal 
și de conservator, cuvinte cari nu aii nici 
un sens când se aplică la legi positive; 
dar voiii arăta că modificările cari le-am 
adus, dacă vreți să adoptați acăstă fra- 
seologie vagă, sunt unele modificări mal 
liberale, mai democratice de cât proiectul 
primitiv al D-lui Carp.

Iată modificările cari le-am făcut îm
preună cu tot consiliul de minștril și pe 
cari le susținem înaintea D-vdstre, căci 
Încă odată, nu se vorbesce aci de trei 
proiecte, ci de unul singur, care este pro
iect al guvernului, amendat tu mică parte 
de comitetul de delegați.

Ud singur proiect este înaintea D-vds- 
tre, și asupra amendamentelor comitetu
lui de delegați, veți discuta la articole. 
Aceste amendamente sunt mal tdte se
cundare și pe mai tdte le-am primit. Unul 
singur are o importanță mai mare. A
supra aceluia Camera va delibera și va 
hotărî în suveranitatea sa.

Va să Zi<»i aveți un singur proiect 
dacă nu veți considera și pe acela al 
D-lui Seulescu, pe care îl veți amenda 
în sensul ce veți judeca de cuviință în 
urma discuțiunilor.

Iată modificările ce 'nii-am permis să 
le propun asupra proiectului D-lui Carp, 
și pe cari D-sa le-a primit.

D-sa admisese nu numai loturi uni
forme de 5 hectare, ci pjisese și loturi de 
10 hectare, cele de 5 cu preț fix, și cele 
de 10 cu licitațiune, acestea pe o pătrime 
a moșiilor puse în vânZare.

Efi am obținut de la D-sa ca să se 
facă pe acăstă pătrime a moșiilor Statu
lui loturi de 10,25 și chiar de 50 hectare.

Comitetul delegaților a primit ideia, 
dar a mărginit numărul loturilor de 10 
și 25, mărind tot-o-dată și loturile de 5 
până la 6 hectare.

Acăstă modificare a delegaților care a 
primit’o și guvernul o credem admisibilă.

D-lor, băgați de semă ce faceți în a- 
ceată țără. Nu trebue ca nici guvernul 
nici Adunarea să aibă o ochire midpă, și 
uitându-ne cu prea multă îngrijire Ia un 
interes, să uităm pe tote cele-alte inte
rese cari stati împregiur și din a cărora 
armonie și împăcare se compune buna 
direcțiune a unul Stat.

Apoi, d-lor, de acum proprietatea la 
noi se găsesce astăzi în mânele foștilor 
clăcași împroprietăriți în 1864; în mânele 
celor împroprietăriți la 1878, și în mâ
nele rezașilor; și dacă, dupe aceste trei 
specii de proprietate mică, mal creăm pro
prietari pe aceia cari ’i împroprietărim 
actima, vedeți în ce condițiuni puneți 
proprietatea în țera românâscă. Tdtă 
țera românăscă va fi di visată în cea mal 
mare parte în loturi mici cultivate de 
micul cultivator și nealienabile, și unii 
4ic și indivizibile. Față cu dânșii vor 
rămânea numai marile proprietăți par
ticulare alienabile și divisibile, fără nici 
un interval, fără nici o transiție.

Iată duc e clase de omeni față în față 

cu altă clasă : proprietarii mari de la 
1000 pogdne în sus și pânăla 10.000 po
gdne și mai departe și proprietarii mici 
împroprietăriți la 1864, 1878 și la 1889 
—împroprietăriți pe un petic mic de pă
mânt care li s’afi dat, pe care nul pot 
vinde nici împărți.

Ei bine, e o clasă de dmeni pe care 
D-vdstre îi uitați cu totul; sunt acei mici 
capitaliști, micii comercianți, arendașii 
cari 'șl-afi alcătuit o avere de 20—30 mii 
de franci; aceștia sunt fdrte numeroși; 
căci milionar rar ajunge un om. Acâstă 
clasă ce va face ? Dacă acestă clasă vrea 
și ea să aibă un petec de pământ în acâ- 
stă țâră întinsă, deschisă dupe D-vdstre, 
tuturor; dacă vor să aibă un petec de 
pământ, să’l cumpere, unde vor găsi a
cest pământ ? Se vor izbi de proprieta
tea mare, care nu se împarte lesne în-lo
turi mici, și pe care nu vor avea miZldce 
s’o cumpere integral.

— Dacă se întorc în alte părți se vor 
isbi de proprietatea țărănâscă inalienabilă, 
indivisibilă, pe care D-vdstre vreți să o 
faceți absolută și generală. Iată dar nisce 
forțe productive, stârpite, nisce dmeni 
cari ar putea fdrte bine să fie cultivatori 
mijlocii și din cei bunț și inteligenți și 
cari sunt siliți la proletariatul funcțiu- 
nelor safi la trândăvia orașelor; la acâstă 
clasă m'am gândit efi când am stăruit 
de D. Carp să primâscă loturi de 10 și 25 
hectare și nu scifi dacă D. Catargi e de 
aceiași părere.

D. L. Gatargi : Fiind-că se propunea 
de la 50 pânâ la 100 hectare, m’am de
clarat pentru 10 și 25 hectare.

D. Al. Lahovari, ministru al do
meniilor : Și D. Catargi așa dar e de a- 
ceiașl părere: efi credeam că nu e; ’l în
țelesesem răfi, cer scuse. Noi așa dar în
tre proprietatea mare și cea de tot mică 
am voit să creăm și proprietatea mijlocie, 
care e pdte aluatul puternic ce face să 
prospereze și pe unii și pe cel Talți; efi 
nu cred că acest mod de a vedea să aibă 
nimic anti-liberal, și anti-economic; da, e 
anti-socialist; ar fi mal bine dupe socia
liști ca tdtă țâra să fie egal împărțită în 
petice egale, cari, prin nici o împrejura
re se nu să pdtă nici mări nici scădea și 
pe care să vegeteze o ființă umană fără 
târnă, dar fără speranță, robit de proprie
tatea lui cum era o dată servul robit de 
proprietatea seniorului. Fie-care român, 
fie că e om vrednic, fie leneș, fie inteli
gent, fie mărginit, fie cumpătat, fie vi- 
țios să nu pdtă nici să se îmbogățâscă 
bine cultivând, nici să sărăeâscă, culti
vând răfi. Acestea sunt ideile socialiste, 
comuniste și văd că dmeni, cari nu împăr
tășesc aceste idei, cari se ridică cu forța 
în contra lor, sunt pe drum de a le’rea
lisa și câte o dată mă întreb: care e deo- 
sibirea între acei cari se Zic socialiști și 
acel cari, protestând în contra socialis
mului, propun asemenea articole de lege, 
și cari nu concep societatea de cât cum 
bătrânul Solon safi Lycurg concepeafi re

publicile antice, tdte fundate pe a tot 
puternicia Statului și nimicnicia cetățe
nilor, ș’î la început pe comunitatea bunu
rilor? Mi se pare că mergem îndărăt în 
loc să mergem înainte cu asemenea idea
luri greșite. Tot ce favorisâză munca și 
inițiativa privată, tot ce permite unui 
om care s'a îmbogățit safi astrîns o mică 
avere să o pue în pământ, trebue să fie fa^ 
vorisat.

Vânzând de o dată moșiile Statului 
și numai în loturi de șâse hectare, vom 
imobilisa mai mult de duoă treimi 
țâra românâscă, și vom omorî ori-ce spi
rit de progres. (Aplause). Omul care 
n’are boldul de a se îmbogăți și frica de 
a sărăci e cel mai prost muncitor, el sgâ- 
rie pământul pentru a ’și procura o hra
nă Zilnică în tocmai ca animalul căruia 
natura 'I a dat ceea ce să mănânce. (A- 
plause). Să nu ridicăm omului boldul su
prem care a făcut miracolele civilisațiu- 
nei: Boldul interesului privat.

Venim acum la alte idei înj cari efi iar 
m'am despărțit de D. Carp și am fost des
tul de fericit să’l conving.

D-sa propusese să se dea de Stat 400 
franci țăranilor cari se vor muta din co
munele lor pe moșiile Statului. D-lor, 
ideia în sine nu cred să aibă ceva absolut 
socialist; e însă un ce cam periculos, e 
un principifi răfi, care, însă mărginit la 
ceea-ce vrea să facă D. Carp n'ar avea 
mari consecințe, dar care interpretat de 
spirite pocite, forte multe din nenorocire 
ar avea consecințe grave.

D-lor, e evident practic să se dea o în
lesnire sătânului care se mută pe proprie
tatea străină, aici însă sunt duoă mari 
inconveniente : Ântâifi principiul peri
culos; căci daca se dă sătânului înlesnire 
ca să se mute pe proprietatea particulară 
prin un avans făcut de Stat—voifi vorbi 
ântâifi de cestiunea așa cum era propusă 
în ântâiul proiect și pe urmă voifi apăra 
articolul așa cum a fost făcut cu înțele
gerea ndstră în consiliul de miniștri. — 
Daca se dă 400 safi 500 lei fie-cărui să
tean...

D. N. Voinov: Și proiectul D-vâs
tre dă.

D. ministru al Domeniilor: Vă voifi 
explica cum dă. Daca, cum Ziceam, să dă 
acâstă sumă, stabilim un principifi peri
culos; căci iată Statul devenind furnisor 
de vite și instrumente și imediat mi se 
va Zice : de ce dațl numai celor cari se 
mută ? Suntem și noi săraci și încă cu 
miile.

Să nu credeți, D-lor,K că vă Zi® ceva 
vag ; am primit la ministerul domeniilor 
petițiuni redactate tote pe același tipic, 
ceea-ce arăta că plecafi tdte dih aceeași 
mână, cari erafi iscălite de nu știfi cine, 
mal tâte ne legalisate, unele trimise la 
minister, altele prin poștă și în tdte se 
cerea ca să se dea câte 600 franci fie că
rui sătân,din țâra Românâscă. Principiul 
dar e răfi; căci dacă e să dai 600 franci fie 
cărui sătân apoi trebue să se dea și altora 
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cari și el sunt săraci, lucrătorilor, mun
citorilor de la oraș cari 'șl agonisesc hra
na prin mahalale tot așa de grefi, ba încă 
și mai greii de cât cel de la sate; căci la 
oraș, dările sunt mal mari.

Apoi, acel cari fac asemenea cereri, cari 
ar fi criminale dacă n’ar fi copilărești, 
Oliță un lucru cam elementar că Statul, 
acel mare dăruitor, n’are absolut nimic, 
safi cel puțin n’are nimic care să fie al 
lui, așa că, dacă dă Wranc lui X trebue sâ 
ia un franc de la Y saii mal tot-d’a-una 
un franc și jumătate; căci mal este de plătit 
și manipularea care o face Statul prin 
funcționari săi.

Acesta e principiul care domină tdtă 
sciință economică, pe care D. Panu o tra- 
tăză cam ușurel și cu prea mult dispreț. 
Acăstă sciință economică reacționară și 
ortodoxă, are și ea motivele sale și rațiu
nile sale. Acelea, să mă erte onor. D. Panu 
nu sunt dogme. Economia politică nu Jice 
nimenul crede și nu cerceta. Ea ne spune : 
CercMză mai ântâiu și crede pe urmă. 
Principiile socialiste se asemănă cu ve
chile dogme, cari sunt cu atât mal înfri
coșat ore eu cât nimeni nu Ie pricepe.

Acăstă sectă are pretenția să fie o re
ligie. Ea se adresăză celor ignorențl și 
slabi cu duhul. Dânsa proclamă principiul 
drbei credințe. Ea Jice nouilor săi uce
nici. Ia toiagul și vino dupe mine. ■

Dar noi, dmeni de sciință, de cifre, d- 
menl de carte, noi cari nu promitem îm
părăția cerului in viață și coborîrea raiu
lui pe^pământ, trebue să cercetăm, să luăm 
condeiul și când se promite a se da un 
ajutor unei clase or cât de interesante ar 
fi ea, trebue să focem socotelă.

D. G. Panu : Vorbiți de mine sati de 
D. Carp? (Ilaritate, aplause).

D. ministru al domeniilor: Vorbesc 
în general de teoriile radicale; și teoriile 
economice ale D-lul Carp nu se asemănă 
câtuși de puțin cu ale D-vdstre. De alt- 
minterlea cred că D. Carp va explica sin
gur fdrte bine ceea-ce a înțeles D-sa prin 
avansul de 400 franci la cei ce se vor 
muta din căminurile lor.

D. C. C. Dobrescu : Era vorba de a- 
vansuri.

D. ministru al domeniilor : Vorbesc 
de avansurile cari sq propune să se dea 
Ia tdtă lumea fără excepție și fără nici o 
condițiune.

Eti Jic, Statul nu dă un franc lui X 
fără să’I ia de la Y, și pdte ia de la Y nuu 
și jumătate, și când ne vom convinge vom 
fi mal puțin darnici cu averea celor-alțl și. 
cu banul contribuabililor.

De sigur este fdrte patriotic și fdrte 
democratic și ne atrage numai de cât a- 
plause și popularitate când venim să Ji- 
cem, să dăm la țărani avansuri de bani.

Acăsta este plăcut, dar când vii tdt- 
de-o-dată la cel alt contribuitor cu bilet 
galben și îi Jici: am dat la cutare un franc, 
am să’I iati de la tine, și pe d’asupra ’I 
mai el să plătești și pe cei cari au mani
pulat fondurile, atunci se întorce foia po- 

pularitățel, și poți să’ți atragi tot atâtea 
blesteme cât 'ți al închipuit că vei culege 
bine-cuvântărl.

D-lor, când este stabilit acest principifi, 
care este un adevăr nu economic, dar de 
bun simț: tot ce se dă de Stat unora, să 
ia de Stat de la alții.

Nu susțifi că Statul nu trebue absolut 
să nu dea și să nu ia; căci ast-fel ar fi să 
suprim necesitatea și ființa Statului. Dar 
Jic că trebue ca să se aibă mare grije de 
întrebuințarea resurselor Statului, cari 
sunt banul celui sărman.

Tot ce se ia de la o generalitate, nu tre
bue să se dea de cât într’un scop general, 
și pentru folosul acelei generalități. Aci 
este dreptatea, aci este proporțiunea.

De câte ori se va lua de la maiorități 
să să se dea minorităților, se va face un 
abus și o nedreptate strigătdre la cer; 
prin urmare, trebue să ne punem în cap 
ce este Statul, cari sunt funcțiunile și 
drepturile lui, ca să seim cari sunt drep
turile și datoriile contribuabililor față cu 
dânsul. Când Statul ia bani pentru apă
rarea țărei, când ia pentru justiție, pentru 
poliție, pentru drumuri, pentru instruc
țiunea publică, toți trebue să dăm; fiind-că 
este o necesitate generală de care toți ne 
folosim cu tdte că sunt unele din aceste 
necesități pe cari unii economiști le dis
cută chiar, picând, de exemplu, că instruc
țiunea publică nu aparține Statului, fiind 
o sarcină particulară a părinților de fa
milii. Dar când Statul ia pentru a încu- 
ragia cutare instituțiune, cutare stabili
ment care profită unul particular safi la o 
minoritate, face un lucru nedrept în sine, 
și trehuese mari considerațiuni pentru ca 
o asemenea întrebuințare a impositelor 
să fie legitimă.

D-lor, în principifi, nu (Jic că dacă 
s’ar demonstra o mare necesitate so
cială și dacă avansul acesta ar profita 
unei mare părți a populațiunel, nu Jic, 
că m’ași opune în jnod absolut cu con
diție să examinăm*și partea practică.

Dar D-lor iată, s’a făcut nisce ta
bele de minister, s’a întrebat despre nu
mărul locuitorilor cari afi să fie împropri
etăriți, dupe proiectul D-lul Carp, și scițl 
că proiectul D-lul Carp era mai restrâns 
de cât proiectul propus de guvernul actual 
căci D-sa nu admitea pe aceia cari s’afi 
împroprietărit dupe legea din 1864 nici 
moștenitorii lor.

El bine, scițl care este cifra cererilor 
constatate de prefecturi și de primării ?

Mă grăbesc a proclama că efi nu cred 
ca exacte aceste tablouri, dar le dafi ca 
aproximative.

Sunt, D-lor, 205.289 dupe constată
rile făcute de prefecți. Efi cred că aceste 
cifre sunt exagerate, dar să luăm jumă
tate, să luăm duoă treimi. Daca vom lua 
numărul de 200.000, câte 600 lei pentru 
fie-care, ar face 120.000.000 lei ; dacă 
luăm pe jumătate ar face 60.000.000, da
că facem altă proporțiune am obține 80— 
90.000.000 lei.

Dacă acest avans enorm s'ar face de Stat, 
ar fi un lucru și imposibil și nedrept, fi
ind-că 100.000 locuitori sunt o minori
tate în țără și nu este permis ca cel-alțl 
cetățeni, cari nu profită nimic din acăsta, 
adică proprietarii, avocații, profesiunile 
libere, meseriașii, locuitorii săraci ai ora
șelor, rezașii, și chiar cel alți săteni mult 
mai numeroși să fie expuși a plăti dări 
pentru acești 120.000.000 dați fie chiar 
prin împrumut, dară cu riscul răsipel și 
al insolvabilitățel unei clase de 100.000 
până la 200.000 de omeni fdrte in
teresantă pdte, dar în sfârșit unei minori
tăți. Prin urmare, am obținut ca acest ar
ticol să fie șters din proiectul de lege, 
pentru aceste considerante și de drept, și 
de economie politică și de practică ; însă 
n’am vâjut nici un răfi ca sâ se formeze 
instituțiuni de credit mal perfecționate 
cari să facă avansul acesta acelora cari se 
mută de pe vetrele lor în alte localități. 
Ast-fel de instituțiuni s'afi făcut în tdte 
țările și afi fost încuragiate de Stat, și 
trebue să ne gândim și noi că este o ne
cesitate a să face acâstă înlesnire.

Acum, D-lor, ca să nu se Jică că facem 
discursuri numai pe generalități, am să 
mal arât Adunărei câte-va date statistice 
cari sunt forte exacte și cari se pot con
trola fdrte lesne. Scițl, D-lor, că dupe îm
proprietărirea de la 1878 s'afi făcut multe 
comune noul și*am voit să scifi câți ță
rani s’afi mutat pe acele comune, de și 
mutarea s’a făcut în condițiuni mai grele, 
fiind-că el nu numai nu primeafi nici o 
înlesnire bănescă, dar încă plătiafi îna
inte a Jecea parte din pământul cumpă
rat. Dupe datele ce am, afi fost 30.000 
de țărani împroprietăriți cari trebuiafi 
să se mute alte comune noul. Pentru 
11.000 nu avem încă constatări. Rămân 
dar 19.000 pentru cari există sciințe po- 
sitive. Din aceste 19.000, s'afi mutat în 
vetrele noul 14.265, și nu s’afi mutat 
încă, remâind în comunele lor 4639. Va 
să Jică duoă treimi safi mutat fără nici 
un fel de avans, fără să li se plătescă 
ceva.

Acăsta este o experiență bună pentru 
noi că acesta mutare se va face și dupe 
legea ce se discută pe comunele înființate 
din nofi, cu mai multă înlesnire, netmai 
fiind dator săteanul să plătescă acea Je- 
cime înainte. Dacă vom mai vota și arti
colul care să le înlesnăscâ transportul prin 
credite agricole și instituțiuni suprave- 
ghiate de Stat, acestă mutare se va face 
în modul cel mal general, și mal Inles- 
nicios.

D-nii mei, este un al treilea punct pe 
care efi ’l-am obținut să nu se pue în le
gea actuală și nu scifi pentru ce se dis
cută acest punct, fiind-că D. Carp făcuse 
pentru acesta o lege specială care n’a 
presentat'o în Cameră și care nu este In 
cestiune, ci se găsesce într’un proiect de 
lege părăsit de minister. D-vdstre ați 
desgropat acest proiect de lege părăsit 
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nepresentat Camerei, și care nu este în 
cestiune, nici în discuțiune.

E vorba de facultatea dată Statului d’a 
cumpăra moșii de la eforiile spitalelor și 
chiar de la particulari. (întreruperi).

O Voce : A fost programul pentru a- 
legeri.

D. Al. Lahovari, ministru al do
meniilor f Eh cred, D-lor, că nu trebue 
să căutăm aci nici atingeri și nici lupte 
de persdne; acestea nu sunt desime nici 
de cestiune nici de oratorii eminențl și de 
dmeni serioși cari o discută.

Daca criticați pe D. Carp, să’l criticați 
pentru un avânt nobil și .generos, și daca 
găsiți că acest avânt ar fi trecut margi- 
nele unei exacte prudenți, încă sunt gre
șeli cari onorăză pe oro, iar nu’l înjosesc. 
(Aplause).

Am depărtat proiectul de lege pentru 
cumpărare de moșii de la particulari, și 
iată pentru ce, D-lor, eh m’am rostit în 
principih contra acestui proiect de lege, 
și nu voih fi nici odată pentru dânsul, 
nici astăzi, nici mâine.

Eu nu las nici o portiță deschisă în 
privința acăsta; eh am obiceiul să mă ex
prim neted in asemenea cestiuni; și iată 
pentru ce combat din răsputeri acestă 
lege: Peutru o cestiune de princip și pen
tru o cestiune de fapt.

Cestiunea de princip este că, cum v’am 
^is, no-fac pe Stat marele distribuitor al 
averei sociale și al bunurilor pământesc!; 
nu are Statul acest rol. Nu i se cade să 
ia de la acel ce are prea mult și să dea la 
cel care are prea puțin ; nu are Statul să 
schimbe situațiuui câștigate pin muncă, 
prin moștenire și să distrugă prin un mod 
arbitrar, adesea-orl necugetat și stupid, 
situațiuui naturale, cari resultă din 
munca înțelăptă, din inițiativa privată și 
din liberul joc al forțelor și al capacități
lor individuale într’o societate. (Aplause).

Tot-d’a-una asemenea încercări ah fost 
vătămătoreși neghiobe, cum ațjis un mare 
economist—pun cuvântul sub protecțiu- 
nea lui.

Statul, mare regulator și distribuitor, 
care fixăză și prețul și câtimea muncel și 
porțiunea câștigului, acăsta este o con- 
cepțiune monstruosă, care nu are sorți de 
viitor. Va agita mulțimea, dar nu va cu
ceri. _

Sunt duoă teluri de idei mari: acelea 
cari ah plecat de la un studih serios al 
naturei omenescl și cari ’șl-ah făcut dru
mul și ah ajuns la culmea triumfului, 
când mai cu sămă s’ah întemeiat țe păr
țile nobile ale firei omenesc!; sunt altele 
cari ah plecat de la un studih necomplet 
al omului, cari ah studiat mai cu sămă 
pasiunile și poftele josnice ale lui.

Acele idei, dacă ah mișcat poporele și 
le-ah sângerat, nu le-ah luminat, nu le-ah 
îmbunătățit, nu le-ah fericit. (Aplause).

D. M. Kogâlniceanu : Bate șăua să 
pricăpâ iapa.

D. Al. Lahovari, ministru al dome
niilor : Mi se pare că mă exprim într’un 

mod fărte clar și nu fac alusiune la ni
meni personal. Prin urmare, eh nu sunt 
pentru acăsta dintr’o cestiune de princip; 
fiind-că nu este rolul Statului acela, cum 
am ^is, și al duoilea pentru o cestiune de 
practică. Și într’o cestiune de practică ași 
fi mai slab de cât într’o cestiune de prin
cip ; căci s’ar putea ^ice că : Ce răh este 
ca Statul, care are bani mulți, să cumpere 
de la acel proprietari mari cari voiesc să 
se desfacă de pământurile lor și pe urmă 
să le vândă țăranilor ?

Dar ceea-ce la dmenil învățați pare a 
fi o teorie ce se păte sprijini, și cu apa- 
rințe inofensive, o-dată intrată în capul 
simplu al țăranului, va lua cu totul o cHtă 
față și va avea necalculabile consecințl.

Țăranul păte să aibă bun simț natural, 
dar ’ml veți acorda că nu este încă un 
economist de prima ordine, nici un filosof 
politic.

O-dată acăstă idee intrată în capul ță
ranilor, că Statul trebue să cumpere mo
șia particulară, el nu se va gândi la o 
moșie depărtată la care nu are tragere 
de inimă ca să se mute. El va cere de la 
Stat să se cumpere moșia pe care trăesce 
și pe care s’a născut.

Fiind dar că în țăra năstră se fac cu
rente, și curente fărte repezi, cum vedeți 
petițiuni cu miile prin cari cer pământ 
și cei cari nu ah pământ și cei cari ah, 
și cei cu drept și cei fără drept, și unii 
cari ah chiar câte 20—25 pogăne,și clă- 
cașii și moșnenii, înțelegeți bine că a- 
tunci are sâ încăpă alte curente. Se va 
solicita ca Statul să cumpere proprietatea 
cutărui particular, și de la o cumpărare 
de bună-voe, distanța nu este mare la o 
cumpărare silită ; pentru că acei săteni, 
—nu de la sine, dar instigați de alții— 
vor face viața imposibilă proprietarului 
particular, și nu scih dacă nu vor fi gu
verne chiar, cari cu prefecții și subprefec- 
ții lor să împingă pe țărani ca să facă 
viața cu neputință cutărui sah cutărui 
particular, ca să 'și vândă proprietățile 
pe nimic, când va ti inamic al guvernului.

Se> mai pdte să să facă și alt ceva 
care, de și nu va fi așa de păgubitor, dar 
va fi mai imoral încă, să se cumpere pe 
preț înduoit și întreit proprietățile ami
cilor săi încurcați în datorii. (Aplause).

Iată, D-lor, duoă fețe a acelei cestiuni, 
cari roă fac să mă împotrivesc unei ase
menea idei, și D. Pallade care mi se pare 
că a combătut acel proiect presintat de 
D. Stolojan...

D. G. Pallade: Nu, am declarat că o 
primesc, dar nu găsăm timpul oportun 
sub atmosfera aceea,

D. ministru al domeniilor: Ați ^is 
dar, că nu o primiți sub guvernul acela, 
va să ^ică primiți să o votați altui gu
vern și eh ca mai bătrân vă dah un con- 
silih: nu o votați nici unui guvern; căci 
nu este guvern destul de onorabil, destul 
de moral, destul de tare, că atunci când ’i 
dați o asemenea putere, să nu abuseze 
de dânsa. (Aplause).
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D. C. G. Dobrescu: Guvernele la noi 
nu pot fi cinstite.

D. ministru al domeniilor: Da, de si
gur, fac mai ântâih o excepțiune pentru 
guvernul din care vel face D-ia parte. 
(Ilaritate).*

Am ^is, D-lor, că nu trebue să’l puneți 
în asemenea situațiune ca să alegă între 
consciința sa și presiunea amicilor săi. 
Ca să nu’l expuneți la solicitările prieti
nilor și la amenințările susținătorilor sei. 
Cu cât un guvern va putea să dispună 
mal puțin de sdrta cetățenilor, cu atât va 
fi mai onorabil în actele sale și mai puțin 
arbitrar. (Aplause).

Până acum, D-lor, am fost impopular 
prin modificările ce am adus legei, am 
vorbit pote în neplacul multor idei pseudo 
populare și înaintate. Acum doresc să 
mă împac și cu D-vostre, arătând și o mo
dificare în sensul unor idei mal populare, 
pe care am adus’o proiectului de lege al 
D-lui Carp, și pentru acest fapt meritorih 
sper că ’ml veți ierta cele-alte trei păcate. 

• Am stăruit cu D. Vernescu și cu D. general 
Mânu ca să se suprime restricțiunea pusă 
în proiectul primitiv că acel cari ah luat 
pământia 1864 sah moștenitorii lor, să 
nu pdtă cumpăra acum. Ântâih pentru că 
cercetarea ar fi fost fdrte minuțidsă, ai 
duoile pentru că ar fi fost greh să se scie 
d’inainte cine are să moștenăscă sah nu, 
^1 treilea, D-lor, pentru că noi consideram, 
că prin legea de față, nu facem o impro- 
prietărire a sătenilor, ci o vânzare de pă
mânt la sătenii aceia cari nu ah de loc 
saâ Ia aceia cari de și ah, dar ah puțin 
pământ..

D. M. Kogălniceanu : Dar aceia cari 
la 1864 nu ah căpătat de loc pământ?

D. Al. Lahovari, ministru al dome
niilor : Aceia sunt coprinși în legea de 
față.

D. G. Pallade : Dar la aceia cari as
tăzi nu ah mai mult de cât un hectar, nu 
le dați încă cinci pentru ca să aibă 6 hec
tare. (Sgomot).

D. Al. Lahovari, ministru al dome
niilor : Veți vedea singur că cereți un 
lucru cu neputință.

Așa dar, noi voim să dăm pământ mai 
ântâih la cei ce nu ah de loc, al duoilea 
la cei ce ah prea puțin? Dar, cari sunt a- 
cei ce ah prea puțin. Aci ca la ori-ce lu
crare omenăscă, trebuia fixată o margine 
care nu este perfecțiunea dar vă desfid să 
o găsiți. Acea margine a fost un hectar.

Cine are mai puțin i se va da 5 hec
tare, cum vream noi, 6 cum ați ^is D-vos
tre. Insă mai departe nu putem merge; 
căci ar fi să împroprietărim din noh tdtă 
țărănimea din țără, și nu cre^ ca Statul să 
aibă chiar destul pământ pentru acăsta. 
Mă veți întreba atunci de ce am admis 
loturile de la 10 la 25 hectare ?

La acăsta voih răspunde că aceste lo
turi sunt destinate tocmai acelor locuitori, 
cari având mai mult de 1 hectar nu vor 
intra In categoria improprietăriților. Insă 
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le reservăm facultatea de a cumpăra mici 
proprietăți de 10 și de 25 hectare.

Proprietățile, ce aceștia pot cumpăra, 
vor fi de 10 hectare minimum și de aci 
înainte până la 25. Iată proprietatea 
mijlocie pe care dorim s’o creăm și pe 
care o punem la îndemâna sătânulul 
muncitor și econom.

In ori-ce cas, trebue să aibă o limită 
legea ndstră, și limita care trebue să aibă 
împroprietăririle trecute, precum și îm
proprietărirea actuală este forte natu
rală. Acea limită este sfârșirea moșiilor 
Statului, este limita pământurilor pose
date de dânsul. Și efi proclam sus și tare 
că partidul, că guvernul din care am o- 
ndre a face parte, nu vrea să facă un pas 
mai departe. Va vinde țăranilor tdte mo
șiile Statului în loturi, treptat și într’un 
mod raționat Nu vrea guvernul acesta 
să facă un pas mai departe; căci a face 
acel pas mai departe ar fi a intra pe ca
lea obscură a socialismului, fie socialism 
de Stat, fie de uliță, fie de jos, fie de sus, 
și pe acea cale noi nu vom intra nici o-* 
dată (aplause) ; va merge cine va voi pe 
dânsa.

D-lor, hectarele arabile de cari dispune 
Statul sunt aproximativ 1.530.706 deose
bit de păduri. Acâsta este averea Statului 
de care el pdte dispune pentru împroprie
tărirea acelora cari nu afi pământ safi 
cari afi prea puțin. Pe acâstă întindere 
se vor împroprietări toți aceștia cari nu 
afi de loc, safi afi prea puțin. Și cu cât 
veți fi mai darnici, mai liberali la forma
rea loturilor, cu atâta veți împroprietări 
mai puțini; cu cât însă veți da mai puțin 
în întindere, cu atâta veți împroprietări 
mal mulți locuitori.

Acâsta este de împărțit. Voiți să fie 
mai mulți împărtășiți ? Faceți loturi 
mai mici, faceți categorii mai puține. 
Voiți să fie mai puțini împroprietăriți ? 
Faceți loturi mari...
• O voce: Suprimați categoria de 25 
de hectare.

D. ministru al domeniilor: E trâba 
D-vdstre.

Acum, asupra dreptului la pământ, a 
răspuns cu prea multă elocință colegul 
mefi de la justiție; și efi cred că lucrul 
este imposibil. Nici o-dată nu vom a
junge ca.tot românul, care se nasce, să 
găsâscă în lâgănul său un pergament cu 
șâse hectare. Chiar cu modul de împro
prietărire pe care ’l susținem astăzi, do
meniile Statului mai curând safi mai târ- 
gifi se vor sftrși; se vor sfirși dacă vreți 
și domeniile particulare. Atunci pdte că 
vom trece în Bulgaria să luăm pământ 
de acolo; dar bulgarii nu scifi dacă ne vor 
primi cu bucurie la dânșii. Principiul ar 
fi periculos, adică: când naiy să ei de la 
altul, fie popor de la popor, fie individ de 
la individ. Este pur și simplu dreptul 
celui mal tare. Se nu uităm că sunt în 
Europa popdre mal puternice de cât noi, 
cari încep să fie strîmtorate In hotarele 

lor, și cari se uită cu poftă la întinsele și 
măndsele ndstre câmpii.

D. Panu (jicea ieri: „dacă nu va ajunge, 
vom lua de la D. Voinov/ Fdrte lesne, 
dar Stan, care a luat de la Voinov, cu ce 
drept va refusă lui Bran, care va voi să 
ia de la dânsul ? D. Panu gicea: totul se 
pdte spori afară de pământ, care nu se 
pdte întinde. Este și exact și neexact.

Dacă nu se pdte mări ca întindere, se 
pdte spori ca valdre și producțiune. Chiar 
la noi avem proba. Așa în secolul trecut 
se trecea în fdie de zestre o șea cusută 
cu aur, cu o valdre mai mare de cât trei 
patru moșii. La începutul vâcului aces- . 
tuia și ceva mai aprdpe, la regulamen
tul organic, moșiile nu aveafi de cât o 
valdre de nimic. La 1840 tdte moșiile 
cari s’afi vândut, s’afi vândut pe prețul pe 
care astăzi '1 dafi ca arendă. O sumă de 
acte probâză acâsta.

Va să gică, s’a însutit valorea pămân
tului într’un secol aprdpe. Soluțiunea de 
a se dada toți pământ, la cei născuți ca 
și la cel cari se vor nasce în viitor, acâsta 
e o soluțiune imposibilă, e o soluțiune 
pe care o mărginesc legile sociale, prin- 
cipiurile economice elementare, respec
tul proprietățel șiln cele din urmă legile 
naturei.

Soluțiunea problemei e în cultura mai 
intensivă, în îmbunătățirea migldcelor de 
cultură, în instrumente perfecționate, în 
bunele întocmiri economice, în șosele, în 
drumuri de fer, în instrucțiunea profe
sională, în crearea de porturi, în secarea 
eleștaelor și a mocirlelor, într’o sumă de 
măsuri administrative și economice, cari 
vor însuti valorea pământului și’i vor per
mite să hrănâscă nu 4.500.000 deuocui- 
tori în mod neîndestulător, ci 10.000.000 
cu belșug.

Soluțiunea problemei e în tdte aceste 
măsuri, dar acesta cere chibzuire, cere 
muncă, cere gândire, cere timp, cere răb
dare și mult mai lesne e de a face de la 
tribună programe sforăitdre și a întocmi 
împărțiri nesfirșite de pământuri pentru 
a turbura mintea celor lesne cregători. 
(Aplause).

D-lor, se exagerâză starea rea a săte- 
nului nostru. Efi gic, nu numai că pro
prietatea la noi nu stă răfi, dar pu
tem Șlice că, în raport cu cele-alte țări 
din lume, suntem țâra unde proprietatea 
mică e cea mai favorisată.

Iată câte-va date statistice pe cari ’mi 
cer permisiunea să le citesc.

In Englitera proprietatea zidită și 
rurală, afară de Londra, numără 972,836 
proprietari la o cifră de populație de 
19.458.009. In Franța sunt 8.454.218 la 
37.000.000 locuitori. Comparând dar An
glia cu România vedem că în Anglia 
este 1 proprietar la 20 locuitori, șî~ în 
România un proprietar la 5 locuitori. 
Dacă am sedte proprietatea zidită, atât de importantă în Anglia, deosebirea ar fi 
mult mai mare și mult mal favorabilă României.

Dar să comparăm cu Franța, țâra din 
Europa cea mai democratică, și în care 
proprietatea este cea mai împărțită. In 
Franța sunt 3.799.759 proprietari ru
rali la 37.000.000 locuitori. In România 
sunt 700.000 proprietari rurali. Va să 
gică, în Franța este 1 proprietar rural la 
10 locuitori; în România este un proprie
tar rural la 6 locuitori. Vrea să gică 
stăm, în ceea-ce privesce proprietatea mi
că, mai bine de cât cea mai democratică 
țâră din Etffopa întrâgă, de cât Franța.

Dacă se mai împroprietăresce trep
tat și într’un termen de mai mulți ani pe 
cei 1.500.000 hectare cari mai rămân 
Statului ca pământ arabil, iată care ar 
fi starea proprietățel rurale la noi :

Avem aprdpe 12 milidne pogdne de 
pământ arabil. Din aceste 12 milidne po
gdne, 3 milidne sunt date la 1864 săte
nilor clăcași de la 4 până la 12 pogdne; 
3 milidne represintă aproximativ pro
prietatea mică aflata în posesiunea moșne
nilor înainte de împroprietărire, adăo- 
gând 1 milion și hectare (3 milidne 
pogdne) care se pun în vângare prin le
gea de față, ar fi dar 9 milidne pogdne 
de mică proprietate și ar rămânea 3 
milidne pogdne și pentru proprietatea 
miglocie și mică.

D-lor, proiectul guvernului e, dupe 
mine, tot ce se pdte face în cestiunea 
ce o numiți agrară, tot ce se pdte face 
în mod onorabil, legitim, respectând-iote 
drepturile, cruțând tdte interesele și ne 
aruncându-ne în teorii nerealisabile și 
utopii periculdse.

Efi cer Adunărel să-1 voteze; guver
nul va căuta să-1 aplice cu energie, cu 
exactitate, cu onestitate. Și când cine-va 
’și a făcut datoria întrâgă și datoria cât 
pdte să o facă, nu mal are grije nici de o I 
nepopularitate nedrâptă, nici mai cu sâmă 
de amenințări.

In adevăr, D-lor, unele discursuri afi 
fost terminate prin frase nenorocite cari 
nu trebuiau să se pronunțe în Adunarea 
României, în focarul chiar al legalităței. 
Nu se vorbesce aci de forță, aci unde se 
face legea. (Aplause).

Nu avem să cerem nici un credit de 
gldnțe, să o crâgă D. Pallade; am incre- . 
dere în spiritul liniștit, în bunul simț, în 
iubirea de patrie, în iubirea moșiei stră
moșesc! a populației ndstfe rurale despre 
care D-vdstre vă faceți o idee mai rea de 
cât merită.

Ea aștâptă de la Adunarea și guver
nul țărei drepta împăcare a legitimilor 
sale aspirațiuni, sciind că ori-ce apel h 
forță, pe lângă că udă pământul țărei ro- 
mânescl cu sângele fraților de același 
neam, nu profită de cât miserabililor cari. 
îndâmnă pe nesocotiți și cari stafi In um
bră dupe ce... Dupe ce afi pus un fer pa
ricid în mâna unui nenorocit, îndrep
tat în peptul chiar al patriei comune ! ■ 
(Aplause prelungite.)

D. vice-președinte : D. ministru de. 
externe are cuvântul. ,
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D. P. P. Carp, ministru de externe: 
D-lor deputați, înainte de tdte trebue să 
apăr pe colegii mei de o crimă de care aii 
fost acusați. Nu, D-lor, proiectul presentat 
de mine n’a fost ucis de către colegii mei, 
el trăesce, cresce și va deveni mare; dacă 
mă uit însă la dânsul, ast-fel cum se o- 
glindesce el în părerile diferiților oratori, 
atunci vă mărturisesc ca nu ’l mai recu
nosc; unul ’I-a pus un straiti, care nu este 
al lui, altul ’i-a pus o codă de strigoii, un 
al treilea ’I-a pus o căciulă frigiană și ra
dicală în cap și, de și asemenea lucruri 
sunt permise în timpul carnavalului, să 
’mi permiteți, fiind-că suntem în ajunul 
lăsatului de sec, să desbrac copilul meti de 
tdte aceste haine și să! arăt ast-felcum 
a fost conceput și ast-fel cum este în rea
litate. Ca să ajungem la acest sfărșit, ’mi 
veți permite să curăț întru cât-va tărâ
mul discuțiunei de tdte lucrurile acelea 
cari ati fost aduse și tratate înaintea 
D-vdstreși’care nu ati nimica face cu pro
iectul de lege de față.

D’ântâiti voiti exclude din discuțiune 
așa numitul drept istoric, în virtutea că
rui țăranul are dreptul de revendicațiune 
asupra pământului.

Dacă țăranul a avut dreptul asupra 
pământului sati nu, acăsta este indiferent 
pentru noi; căci dacă țăranul nostru a 
avut drept asupra pământului, și eti cred 
că ’l-a avut, nu mai puțin a avut propri
etarul drept asupra ceva mai scump de 
cât pământul, adică asupra muncei și li- 
bertăței sătănulul și meritul imens al legei 
de la 1864 a fost că nu numai a emancipat 
pe sătăn; dar a emancipat țăra întrăgă; 
căci dacă a emancipat pe țărani de pro
prietari, a emancipat tot o-dată pe pro
prietari de țărani. (Aplause).

Precum vedeți, din tdte acestea noi nu 
putem însă trage astăzi nici o conclusiu- 
ne, care ar motiva presentarea legei de 
față.

Asemenea, D-lor, cred că este bine să 
înlăturăm din discuțiune un dre-care sen
timentalism, ce nu are valdre în politică.

Ați au^it pe un D. orator care, cu un 
talent necontestat, s'a încercat să ne a
rate pe țăran ca modelul tutulor virtuți
lor și cum în schimbul atâtor virtuți 
noi am grămădit pe capul lui tdte mise- 
riile. Conclusiunea ar fi că ceea-ce facem 
astăzi, nu ar fi de cât îndreptățirea unei 
opresiuni seculare. Ei bine, nici acăsta nu 
este exact. Țăranul la noi este ceea-ce '1-ati 
făcut secolii, este ceea-ce 'l-a făcut starea 
de cultură încă înapoiată în care ne aflăm 
cu toții, nu numai el; și eti sper, că cu 
ridicarea nivelului de cultură a întregei 
țări se va ridica țăranul, se vor ridica 
toți, și alegători și Parlament și minister. 
(Aplause).

Asemenea trebue să înlătur din discu
țiune tdte atacurile asupra intențiunilor, 
cari le am fi avut, presentftnd acest pro
iect de lege.

Unii ati avut să conteste paternitatea 
Și să o dea altora. Nu mă uit la acesta și 

nu mă întreb cine a avut o idee; căci 
ideile aparțin nu acelor cari le ati; dar 
acelora cari le apără. Și când apărăm aceste 
idei, le revendicăm ca ale nostre ori-carl 
ar fi părinții lor. (Aplause).

Ni s'a mai <Jis : Reclamă electorală ! 
. Eti cred că este un mod inie de a trata 
ast-fel acăstă cestiune. Reclamă electora
lă ! Apoi tdtă lumea face reclamă electo
rală când se adreseză la alegători. Când 
cerem încrederea alegătorilor nu o cerem 
pentru ceva ? Evident că da ! Și când ^i- 
cem : Eti sunt mai bun de cât altul, nu 
este o reclamă electorală ? Este însă o 
parte a reclamei electorale pe care nu 
trebuie să o tolerăm, ci să o condemnăm.

Este acea reclamă electorală care pro
mite și care nu să ține de cuvânt. (A- 
plause).

Acăsta nu se pdte (Jice de noi. Am fă
cut reclamă electorală; am promis, sun
tem cu,toții deciși să ne ținem de cuvânt; 
și cu toții ne vom ține de cuvânt. (A- 
plause).

In acăstă privință facem un act poli
tic serios, facem un act care, ori-cât s'ar 
^ice, este un progres social pe care gu
vernul vă cere să’i faceți împreună cu 
țăra.

Eti sunt convins de acăsta, și nici un 
argument nu va putea să restdme acest 
adevăr.

Dar să vedem acum că am curățit ceva 
terenul, ce este legea acăsta?

Legea acăsta nu e de cât o pătră din- 
tr'un edificiti întreg la care cu toții tre
bue să lucrăm.

Am <Jis de mult deja : O-dată regatul 
român creat, o-dată acest mare edificiti 
clădit, trebue să ne uităm și la cei care lo- 
cuesc într'ânsul și cum ’l locuesc; și tre
bue să ne ocupăm pdte cumai puțin merit 
de cât nu ati avut acel cari ati clădit Zi
direa, de-a o face locuibile pentru cei ce 
șăd într’ânsa.

In primul rând ’mi am «Jis : solicitudi
nea, atențiunea și studiul nostru se cu
vine să o aibă clasa țărănăscă. Starea el 
morală și materială trebue să ne preocu
pe înainte de tdte; pentru că în afară 
de ori ce fraseologie, de ori ce sentimen
talism politic trebue să recundscem că a
colo stă și basa și viitorul acestei țări. 
(Aplause).

Starea materială și morală.
Starea morală eti cred că de la nivelul 

de jos, unde se află, trebue să o ridicăm.
Și acăsta nu se face numai cu acăstă 

lege. Cred că trebue un complex întreg 
de legi care, încetul cu încetul, trebue 
să vină înaintea D-vdstre, și care vor face 
pentru țăran ceea-ce ’I datorăză țăra a- 
căsta. Las deci cestiunea morală de o 
parte, va veni momentul unde vom dis
cuta-o. Astăzi avem a face numai cu sta
rea materială, ce reclamă țăranul să fie 
în traiul săti de tdte filele neatârnat.

Ca să fie așa, reclam ca să puneți cel 
puțin atât pământ cât ’I trebue ca hra

na de tdte filele să 'I fie cu putință fără 
să atârne de alt cine-va.

Statul este el în posibilitate să ușu
reze acăstă posițiune a sătenilor, să adu
că acăstă înbunătățire ?

Eti ^ic că da, pentru că ne găsim în 
situațiune fericită, un stat care e cel mal 
mare proprietar din țără, și că în drep
tul lui absolut de utendi et abutendi cum 
^icea D. Lahovari, el % în drept să vândă 
și să dea, dacă vroiți, fără plată proprie
tatea lui cum o înțelege.

Atunci ne-am hotărît pentru singurul 
luQru practic, rațional, logic: pentru vân
zare.

De ce pentru vânzare ? Pentru că este 
mal bine ca acela care capătă pământ să 
scie că nu ’l-a căpătat de găba, să scie că 
este rodul muncei lui, și că el plătind’o, 
el a și câștigat, dar că n'a fost o pomană 
care i s'a dat. (Aplause).

Dar aici ne loveam de o dificultate; Să 
vând, dar cui să vând ? Să vând acelui 
care n’are. Iată o primă greutate : el nu 
are nimic, și cu tdte astea trebue să cum
pere și trebue să plâtăscă; prin tirmare, 
trebuia legea să facă condițiuni de ace
lea cari permiteati să cumpere și cel mal 
săraci; s'a luat ca basa următorul fapt: 
ori oiti vinde , ori n’oiti vinde, e evident 
că țâranul ca să trăiască are să fie 
obligat să închirieze și, dacă eti ’I fac » 
condițiuni de plată de ast-fel de natură 
în cât anuitatea care o plătesce el, nu 
întrece chiria, care și fără de aceea e silit 
el s’o plătăscă în fie-care an, atunci am 
găsit soluțiunea problemei și am permis 
acelora cari n’ati, cu tdte ca n’ati să pdtă 
cumpăra. Acesta era punctul de plecare 
al legei; trebuia să se găsăscă ântâiti o 
normă de preț așa în cât anuitatea să nu 
întrăcă chiria pământului, și de acolo o 
modalitate de plată care să ’i permită lui, 
chiar plătind mal puțin de cât chiria care 
o plătea până acum, să pdtă deveni cu 
vreme proprietarul locului pe care ’l-a 
cumpărat el; vedeți D-lor, și aveți să ve
deți Încet cu încet cum disposițiunile legei 
nu sunt de cât consecința logică, conse
cința nestrămutată a primului punct de ple
care, și cum fie-care paragraf isvorasce în 
mod logic de la premisa pusă la început.

Eti, ca proprietar, sunt în drept să 
vând cui vreati, și când veniți D-vdstre 
și ^iceți pentru ce ați făcut categorii, 
răspund: Am făcut categorii pentru că am 
vrut să fac; pentru că am drept să fac 
categorii; pentru că eti ca proprietar sunt 
în drept să vând ori cui voiti vrea și, când 
vine cine-va și ’mi «Jice: Ba nu, să ’mi vin^I 
mie și nu altuia, îl voiti spune cu dreptul 
meti de proprietate în mână: D-ta nu ai 
să te ocupi în liberul meti arbitru eti ca 
proprietar vând cui vreati: căci sunt stă
pân ; dreptul utendi et abutendi ’l reven
dic în mod absolut pentru Stat ca și pen
tru fie-care proprietar. Dar atunci <Jic: 
In exercițiul absolutei mele libertăți ca 
proprietar eti întreb: Cui e interesul 
meti să dati ântâiti ? Ântâiti dati acelora 
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cari nu ati nimic; să dati ântâifi acelora 
cari nu ati avut nimic; și iată cum vedeți 
că In mod logic, firesc, nasce cea d’ântâifi 
categorie care e în lege. Pe urmă, dupe 
ce am dat la toți aceia cari nu numai nu 
au; dar n’ati avut âicl o-dată nimic, atunci 
Statul Zice: Merg mai departe și mai dati 
încă și la aceia cari ati ceva; dar care acel 
ceva nu este îndestulător pentru a asi
gura starea materială de care cu toții 
voim să se bucure sătânul la noi.

Și atunci a venit a duoa categorie ca 
Statul să vândă și acelora cari ati ceva; 
dar cari ati mai puțin de cât un hectar. 
Venea apoi o a treia categorie; dar care a 
fost înlăturată de către colegii mei, și 
fiind-că am făcut acâstă concesiune nw 
voih fi efi acela care să revifi asupra ei j 
țifi numai să me explic cum era proiectul. 
Acâstă a treia categorie se referea la cei 
împroprietăriți în 1864 și la scoborîtorii 
lor. Aci se ivea o dificultate care are să 
existe de acum înainte, o dificultate care 
bate la ușe și care, cu tdtă aprobațiunea 
ce a dat D. Lascar Catargi argumenta- 
țiunei D-lui N. Aslan, are să se presinte 
mai curând safi mai târ^ifi; căci cestiunile 
nu se înlătură pentru că le negi, pentru 
că te uiți la dânsele din înălțimea unei 
argumentațiunl mai mult safi mai pu
țin sciințifice. Cestiunile cari conțin un 
adevăr o-dată puse in picidre ’șl fac dru
mul înafară de omeni și piedicile cari li 
se aduc. (Aplause).

Venea, Ziceam, o greutate: dacănoi’dăm 
facultatea de a cumpăra celor împroprietă
riți la 1864 și moscenitorilor lor, nu întâm
pinăm noi următorul pericol ? Inchipui- 
țivă, D-lor, un sat împroprietărit la 1864 
cu 100 locuitori; moscenitorii n’afi ajuns 
încă la moscenire conform culegea; dar 
ei se duc și cumpără pe moșiile Statului 
loturi și tot conform cu legea se inută pe 
acele loturi.

Cei 100 împroprietăriți la 1864 mor, 
conform legei naturei, dupe o vrbme 
dre-care ; în acest cas ce se face cu pă
mântul pe care trebue să ’l moscenâscă 
rudele lor din depărtare?

Moscenitorul fiind stabilit aiurea n’are 
să părăsâscă cele 10 safi 15 pogdne ce 
le-a cumpărat de mai înainte pentru ca 
să gospodărâscă un hectar în satul săfi 
de nascere; are să 1 dea deci in posesiune.

Se va întâmpla dar ca părți întregi să 
rămână despopulate și în loc ca fie-care 
țăran să fie proprietar pe o parte de pă
mânt, are să se ajungă la resultatul că 
împroprietărirea din 1864 să se distrugă 
chiar prin faptul legei, și să fie iarăși o 
comasare care să se dea în posesiune de 
o sumă de proprietari reslătițl în tdte un
ghiurile țărel.

De aceea Ziceam că moscenitorii legei 
din 1864 nu trebue să fie admiși la vân
zarea loturilor de 5 hectare ce se vând 
prin legea de față.

Ne lovim însă de o dificultate, ne lo
vim de dificultatea Constituțiunel, a co
dului nostru civil. In adevăr Constituțiu- 

nea proclamă inalienabilitatea pământu
rilor din 1864, iar legea nâstrăcivilă im
pune divisibilitatea acestor pământuri, și 
aci vine, D-lor, o cestiune pe care Ziceam 
adinâori că D-vâstre aveți să fiți obligați 
să vă ocupați cu dânsa. Mai curând safi 
mai tărZifi are să vină un moment când 
n’are să mai vie cutare safi cutare și să * 
se creaZă că a resturnat o idee și o nece
sitate socială prin faptul că aruncă în fa
ța D-lui Carp cuvântul de majorat țără
nesc, safi pronunță vorba de socialism de 
Stat fără să dea nici argumente, și creZând 
că cu câte-va epitete s’a îndepărtat o ne
cesitate a Statului și a societățel la care 
âmenl mai culți—să nu se supere D.Nicu 
Aslan—din alte țări, tot așa de patrioți 
ca D-vâstre, le a tratat în alte țări fără 
ca cineva să-și bată joc de dânsele și le a 
dat o soluțiune, care este conform cu sci
ința și conform cu necesitățile moderne. 
(Aplause).

Cum vedeți, D-lor, mai tâte disposi
țiunile proiectului sunt isvorîte cu con
secințe logice, din primul punct de ple
care,din premisa, care am pus-o adineaori. 
Mai era în cercul acesta de idei încă o 
necesitate. Ce voim noi ? îndreptarea stă- 
rei materiale a țăranului; dar cine voesce 
lucrare trebue să voiască și miZlâce. Ce 
interes avem a schimba un proletariat, 
care n’are ninuc, în altul care are ceva. 
Prin acesta absolut nimic, nu este o în- 
bunătățire, ci numai o nuanță mai mult. 
Și atunci am Zis: Acei țărani, cari cum
pără de la Stat pământ în condițiuni 
cari vedem că le ușurâză cumpărarea, 
nu este bine, nu este drept ca să facem 
lucrarea deplină, când le dăm ușurare de 
cumpărare să 'I ușurăm și la exploatare; 
și atunci a născut ideea avansurilor. Este 
evident că acela care are deja locuința 
lui și tâte îndemânările, acela nu are ne
voe așa de avans, nu are așa nevoe de u
șurarea exploatării pământului, ca acela 
care este obligat să se ducă 20—30 ki
lometri depărtare și care trebue să încâpă 
din nofi o viață întrâgă, o gospodărie în
trâgă. Colegii mei s’afi opus la acâsta ; 
s’afi opus pentru motivele cari le-afi ex
plicat D. Lahovari. Sciți că politica 
este cum a Zis un mare om de Stat, este 
arta concesiunilor și a compromisurilor. 
Prin urmare, ca să ajungem la o înțele
gere și ca să putem presența înaintea 
D-vâstre proiectul primitiv, ca operă co
mună a nâstră^tutulor, trebuia să se facă 
concesiuni, și trebue, o-dată făcute acele 
concesiuni, să ne ținem în mod onest de 
ele. (Aplause).

Și efi cred, D-lor, că nu numai efi dar 
toți amicii meî vor consimți la concesiu
nile cari am făcut; căci nu admit ca să 
mă puneți în posițiunea aceea cum că efi 
să fi concedat ceva, și că pe urmă amicii 
mei să nu ratifice concesiunea făcută și 
acâstă ne ratificare să fie interpretată față 
cu mine ca un act de rea credință. (A- 
plause).

D. N. Voinov: Va să Zică să nu mai 
dăm avansuri la locuitori ?

D. ministru de externe, P. Carp, : 
Veți vedea îndată.

Insă, D-lor, am Zis că forma sub care 
se presintă avansul ’mi este indiferentă, 
numai să se facă. Dacă, D-vâstre, nu 
voiți să* se facă avansul pe calea directă 
de către Stat, atunci trebue să dațl un 
alt miZloc care să fie posibil. Atunci Dom- 
niile-Iorau Zis, și» efi am consimțit ca a
cest avans să se tacă pe cale de credite. 
Acâsta am consimțit; însă ca ideea avan
sului să se suprime cu desăvârșire,^acesta 
nu o pot primi, fiind-că trebue să se dea 
țăranilor ajutorul de instalațiune. Că a
cesta are nevoe de o regulamentare bine 
studiată safi chiar de o lege, acâsta o re
cunosc, însă D-vâstre trebue să puneți 
în lege principiul, pentru că o dată prin
cipiul pus, devine un dlept pentru acela 
care pâte cere aplicarea acestei legi și a
tunci D-vâstre sunteți obligați, fie sub 
o formă, fie sub o alta, ca să ’i faceți acest 
avans.

Dar, D-lor, mi-am Zis : starea mate
rială a țăranului este suficientă ? Și a- 
tuncl, pornind de la acest punct de plecare 
și gândindu-mă atât la starea lui mate* 
rială căt și la starea lui morală, ’mi-am 
pus întrebarea dacă comunele rurale la 
noi n’afi nevoe de conductori eșiți chiar 
din sînul lor. Atunci am spus 6ă, pe lângă 
loturile mici, trebue să vindem la căpe
teniile din comune și loturi mal mari.

Dacă din proiectul primitiv s’a modi
ficat câtimea, acâsta este aprâpe indife
rent și nu a fost trebuință de discuțiuni 
și nici de concesiuni; căci în primul pro
iect se pâte cumpăra duoă loturi de 10 
hectare, iar nu numai unul ca la cele 5 
hectare; prin urmare, redacția actuală este 
mai mult o precisare de cât o modificare 
a proiectului primitiv.

Acestea sunt, D-lor, intențiunile pro
iectului, acestea sunt țelurile lui, acestea 
sunt modificările introduse în el; și dacă 
mă veți întreba ce este acâstă opera ? 
Este ea liberală? Este ea conservatâre? 
Efi voifi Zice că este ȘÎ liberală și conser
vatâre. Este liberală pentru că ori și ce 
idee liberală, precum tinde ca să se lă- 
țâscă mai mult într’un popor exercițiul 
drepturilor politice, așa trebue să tindă 
să se lățâscă într’un popor imbunătâți- 
țirea stărei materiale. Ea este emina
mente conservatâre, pentru că chiar de 
nu ar fi în interesul sătânului, ea este 
în interesul proprietarilor mari. Și aci 
răspund D-lui Panu, care ’mi Ziceff*> 
n’ați presintat legea pentru că iubiți ță
ranii. Am spus deja că n’am presentat 
legea pentru că iubim țăranii; căci în po
litică trebue să ne uită m la necesitățile 
unei societăți, iar nu la simpatiile ori la 
antipatiile nâstre. Dar a mal adâogat pe 
lângă acâstaD. Panu : Ați presentat pro
iectul de frică. De frică ! D’ântâifi că o
bârșia acestui proiect datâză deja de la 
1881; prin urmare, la o epocă presupun...
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—De aceea argumentez așa, dacă sunt 
în erdre să mă rectifice D. Panu—presu
pun că D. Panu, vorbind de frică, a făcut 
alusiune la răscdla din primă-văra tre
cută și la tdma ce acea răscdlă a trebuit 
să lase tn inima ndstră a tutulor.

Dar nu, în primă-vdra anului 1888 a 
născut acest proiect, căci principiile lui 
principale de și în mod embrionar datăză 
deja de la 81. Dar de ce voițl D-vdstre că 
numai frica să fie mobilul nostru ? Oare 
credeți că noi, ca proprietari mari, ca con
servatori suntem așa de puțin inteligeuți 
să nu recundscem cu toții adevărul că : 
țăran sărac, proprietar sărac; țăran 
bogat, proprietar bogat, și că este o co
nexitate absolută de interese între pro
prietatea cea mare și între proprietatea 
cea mică, și că ori-ce bine am aduce noi, 
ori ce îmbunătățire vom face, ori ce în
lesnire aducem țăranului o facem în intere
sul lui d’ântâifi, dar o facem și în propriul 
nostru interes; căci în ultima instanță din 
munca lui tot noi avem să tragem mal 
multe foldse și mai multe rdde. (Aplause).

Prin urmare, nude frică, dar pentru că 
ne înțelegem adevăratul interes nu nu
mai al țărei*—și dacă voiți mă pun pe 
tărămul egoist —dar pentru că înțelegem 
adevăratul interes al nostru, al proprie
tarilor, am venit cu acăstă lege, și de a- 
ceea (Jic că ea este liberală și conservatd
re; și ca să confund aceste duoă idei în
tr’un singur cuvănt : ea este națională. 
(Aplause).

Efi sunt convins, D-lor, că pentru pro
prietatea cea mare în afară de acest ra
port între dânsa și țărani, are se mai 
nască ui^ alt folos, care are să înduoiască 
pdte valdrea moșiilor ndstre; noi proprie
tarii mari a<JI avem un concurent imens 
în Stat; cel mai mare producător și ex
ploatator a^i este Statul. Inchipuiți-vă 
D-vdstre că o-dată tdte moșiile văndute

Ia țărani, concurența pentru moșiile par
ticulare va fi mai mare, nu pentru că nu
mărul arendașilor va fi mai mare, ci pen* 

f tru că numărul moșiilor de arendat va fi 
mal mic, și de aci concurența fiind mai 
mare, are să se producă un spor al pro
prietățel mal mult de cum este a^î.

Să mergem mal deparE^, D-lor, dacă 
noi vom lăsa țăranul în starea în care se 
află a^I, copii lui când vor vedea că la 
țără nu se mal pot hrăni, cu încetul cu 
încetul afi să părăsescă câmpia și aii să 
se ducă în tărguri, și ast-fel cu încetul 
cu încetul brațele de cari avem nevoie la 
țără și cari speram să se înmulțăscă mai 
mult, aii să devină din ce în ce mai pu
ține, și are să se producă în tărguri un 
proleteriat, care se produce mal ușpr de 
cât la țără, și vă asigur că dacă nu va fi 
mal periculos dar va fi cel puțin tot atât 
de periculos, ca și proletariatul câmpean. 
Prin urmare, este în interesul nostru al 
tutulor să oprim acest lucru; și vedeți că 
în afară de ori-ce preocupațiune în pri
vința situațiunel materiale a țăranilor, 
este în interesul tutulor proprietarilor 
mari* este în interesul conservatorilor a 
primi acestă idee și de a vota acest proiect.

Dar mal este ș/un alt lucru; dacă nu 
me tem de răscdle, și dacă ivind u-se răs
cdle nu mă voifi da îndărăt; căci în fine 
și Statul are drepturile lui, și societatea 
trebue să fie apărată, nu mă voifi da în 
îndărăt a le năbuși cu tdtă energia de 
care voifi dispune ; am însă o datorie și 
acăsta o avem cu toții, adică să contribuim 
din tdte puterile ndstre ca clasele să fie 
împăcate între densele în acăstă țără. (A- 
plause). De la acăstă împăcare nasce în
florirea acestei țări, de la acăstă împăcare 
va nasce și puterea el în timpurile cele 
grele. _

D-lor, D. Eugeniu lonescu făcea alu
siune la Stein și la reforma lui țăran escă.
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Scițl de unde a venit impulsiuuea refor
mei lui Stein ? Impulsiunea reformei lui 
Stein nu a venit de la un bărbat de Stat, 
a venit de la o femeie modestă și nenoro
cită de și era regină și frumdsă.

Dupe bătaia de la lena, regipa Luisa a 
scris o serie de scrisori lui Stein, și i-a 
(Jis : Dacă am avut nenorocirea care ne-a 
sdrobit, este că nu ne-am ocupat destul 
de tdte clasele acestei țări, este că nu ne
am gândit destul că clasa dirigintă nu 
trebue să fie clasă exploatantă, și nu 
am făcut nimic pentru clasa explo
atată. In scrisorile el veți vedea în 
mod embrionar tdte ideile cari, le a 
înserat Stein în marea lui reformă, ina
ugurată la începutul acestui secol, conti
nuată la 1848 și neterminată încă nici 
a^i; căci guvernul Germaniei se ocupă și 
a<jl de starea țăranilor și tânărul împă
rat, când a făcut proclamațiunei la ve
nirea sa pe tron a «Jis : înainte de tdte 
voifi fi părintele claselor de jos.

EI, D-lor, acăsta voim să facem și noi, 
noi mal prevăzători nu am voit să aș
teptăm ca nenorocirea țărei să ne învețe 
minte; noi voim să profităm de nenoro
cirile altora, voim ca atunci, când tim
purile cele grele vor veni, țăra să fie 
împăcată înăuntru și puternică în afară. 
(Aplause).

Pe acestă cale pdte vom ajunge la re- 
sultate mai frumdse și mal mari de cât 
nu vă puteți închipui, și pdte că legea 
acesta, cât de modestă pare eaastătjl, 
pdte că ea va fi germenile de unde va 
răsări un ștejar puternic, la a căruia 
umbră aveți să vă adăpostiți cu toții. 
(Aplause prelungite).

Voci : Continuarea pe mâne.
— Ședința se ridică la 6 ore, anun- 

țându-se cea viitdre pe a duoa 4^ 18 
Februarie.

Imprimeria Statului. Director, ALEXANDRU PENCOVICI.
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No. 46. z

ADUNAREA DEPUTAȚILOR

Ședința de la 18 Februarie 1889
Președenția D-lui vice-președinte Ha- 

riu Isvoranu, asistat de D-nii secretari 
Ion G. Leca, U. Boldescu, I. M. K. lepu- 
reanu și Al. Hinna.

Ședința se deschide la ora 1 și 15 mi
nute dupeamia^i.

Presenți 154 D-ni deputați.
Nu respund la apelul nominal 24 și 

anume:

Bolnavi:
D-nii: L. Bogdan, M. Adamescu, T. 

Anastasiu, 0. Grădișteanu.

In congediu: .
D-nii: G. Gr. Cantacuzino, M. Marascu, 

I. Negulici, N. Nanoescu.

Fără arătare de motiv :
D-nii: D. Burcă, Gr. Constantinescu, 

C. Deleanu, I. Demetriad, G. Drăghici, 
C. Gabunea, A. Goilav, L. Goilav, I. Panu, 
V. Poenaru, C. Raileanu, C. Ressu, G. 
Bobeica, C. Vericeanu, N. Voinov.

— Sumarul ședinței precedente se a
probă.

— Se acordă congediu D-lor L. Bog
dan și M. Adamescu.

—Se trimit la comisiunea de petițiuni: 
petițiunea D-nei Sofia I. Rădulescu, a 
D-nei Maria Caramfil, a mai multor co
mercianți din județul Oltu, a mai multor 
locuitori din comuna Produlesci, județul 
Dâmbovița, a mai multor locuitori din 
comuna Motoșeni, județul Tecuci, a mai 
multor locuitori din comunele Pietroșani, 
Bujoru și Tănăsesci, județul Vlașca, a 
mai multor locuitori din comunele Bucu
resci, DărescI și Tlntava, județul Ilfov, a 
mai multor locuitori din comuna Șivița, 
județul Covurluiti, a preotului Constantin 
din comuna Drăgănesci, județul Teleor
man, a mai multor locuitori din comuna 
Valea-Rea, județul Bacăti, și a mai mul
tor locuitori din comuna Calafat.

— Se trimit la comisiunea de indige
nat : petițiunile D-lor G. Stavrovici și a 
D-lui Adolf Molder.

— Se depun șepte raporturi ale comi
siune! de indigenat asupra naturalisărel 
D-lor: J. I. Catz, N. S. Capri, G. Kratofil, 
O. A. Iliescu, Fr. Broehm, P. Constanti
nescu și losef Milds.

—Se trimite la comisiunea de informa
țiuni: telegrama mai multor cetățeni din 
Caracal.

— Se trimite la comisiunea fiananciară 
proiectul de lege, relativ la deschiderea 
unui credit suplimentar de lei 210.000 
pentru plata indemnităților cuvenite D lor 
senatori și deputați, și proiectul de lege 
relativ la deschiderea unui credit supli
mentar de lei 5.700, și altul extraordinar 
de lei 118 pe sâma ministerului de finance.

D. vice-președinte: D. Lahovari are 
cuvântul.

D. I. Lahovari: D-lor deputați, voiesc 
a presintă o propunere emanată din ini
țiativa parlamentară, și pentru care rog 
pe onor. Cameră să bine-voiscă a 'ml a
corda urgența, fiind-că acăstă propunere 
este tn legătură cu budgetul, și budgetul 
intră tn vigâre de la 1 Aprilie.

Iată coprinderea propunerel:

PROPUNERE
Subsemnați! având tn vedere că, tn fața 

grelelor sarcini ce apasă asupra țârei, 
ori-ce cheltueli cari nu sunt absolut in
dispensabile urmâză a fi suprimate sati 
reduse;

Că ast-fel, este bine a se restrânge în 
cele mai strtnse limite cheltuelile repre- 
sentațiunei țârei in străinătate, propunem 
următorul proiect de lege:

Art. 1. Sunt desființate legațiunile de 
la Londra, Roma, Bruxel și Atena.

Art. 2. Șefii legațiunilor cari râmân tn 
ființă vor fi însărcinați a represintă țăra 
pe lângă cuYțile țârilor vecine, însă:

Cel de la Paris va fi acreditat și la Lon
dra și la Bruxel;

Cel de la Berlin la Haga;
Cel de la Viena la Roma;
Cel de la Constantinopol la Atena.
Art. 3. Sunt abrogate legile din 14 Fe

bruarie 1879 și din 19 Februarie 1880, 
întru cât ele sunt contrarii legei de față.

O. C. Dobrescu, G. Macarescu, N. Ni- 
chi for eseu, G. Olănescu, St. Pleșia, D. 
Alexandrescu, G. Burghelea, I. Gincu, 
Christu S. Negoescu, C. Kogălniceanu, 
Chr. I. Sulioti, I. N. lancovescu, losef 
Oroveanu, G. Em. Lahovari, M. Balș, 
G. Rosnovanu, G. D. Pallade, G. Softa, 
G. lamandi, O. Popovici, E. Mavrocor
dat, I. C. Grădișteanu, I. N. Lahovari, 
I. Fătu, M. Tzoni.

D-lor, fiind-că nu putem pe cale bud
getară să desființăm funcționarii prevă- 
Juțl prin legi, vâ rog să bine-voiți a vota 
urgența asupra acestei propuneri. (A- 
plause).

—Se pune la vot urgența și se admite. 
(Sgomot).

D. D. R. Roseti: Ger cuvântul în 
cestiune de regulament.

D. vice-președinte: Aveți cuvântul.
D. D. R. Roseti: Când un deputat 

propune un proiect de lege și cere ur
gența, este de datoria președintelui să în
trebe dacă cere cine-va cuvântul contra 
urgenței, iar nu să proclame urgența fă
ră să consulte Camera. D. N. lonescu a 
cerut cuvântul contra urgenței și trebue 
să 'I datl cuvântul. (Sgomot).

D. vice-președinte: D-lor deputați, 
permiteți'mi a declara că imputarea ce 
se aduce biuroului pentru nerespectarea 
regulamentului, este cu totul neînteme
iată și nedrâptă. Biuroul nu are nici un 
interes de a nu fi pentru toți drept și ne
părtinitor. Cum voiți însă D-vostre ca 

biuroul să pdtă au^i glasul acelor D-nl 
deputați cari cer cuvântul, în mijlocul 
sgomotulu! ce se urmâză...

Voci: Aveți dreptate.
D. vice-președinte: Eh nu am au^it 

pe nimeni cerând cuvântul, și de aceea 
am pus la vot urgența asupra propune
re! D-lui Lahovari și am proclamat că 
Adunarea a adoptat urgența. (Sgomot).

D. G. Duca: S'a votat urgența ?
D. vice-președinte: Da, și a fost mare 

maioritate.
Voci: Faceți contra probă.
D. vice-președinte: Dacă Adunarea 

încuviințâză acâsta, eh nu am de cât să 
mâ conform decisiunel sale. (Sgomot).

Voci: Nu se mal pdte.
D. Gr. Cozadini: Cer cuvântul în ces

tiune de regulament.
D. vice-președinte: Aveți cuvântul.
D. Gr. Cozadini: D-lor, de câte ori se 

înfățișează o propunere și se cere urgența 
ei, biuroul consultă Adunarea asupra ur
genței și este în drept să proclame ur
gența, când ea a fost admisă. Așa s'a pro
cedat și astăzi; dar tumultul care era la 
culme în Cameră a pus pe biuroh în ne
putință de a au^i cine a cerut cuvântul 
contra urgenței. Maioritate mare a fost 
pentru urgență; prin urmare bine a făcut 
președintele să se pronunțe pentru ur
gență. (întreruperi, sgomot).

Mâ rog, D-le Duca, să nu mâ întreru- 
peți, mai cu sâmă D-vdstră care faceți 
larmă atât de mare. (Sgomot).

Votul este proclamat și sfânt, și acum 
nu avem alt de făcut, de cât să pâșim la 
alte lucrări.

D. vice-președinte: D. Boldescu are 
cuvântul.

D. TI. Boldescu: D-lor deputați, în 
ședința de ieri D-vdstre ați decis ca as
tăzi să vâ ocupați cu proiectul de lege 
pentru vânzarea în loturi a domeniilor 
Statului, de și £iua de astăzi este desti
nată prin regulamentul nostru pentru pe
tițiuni și indigenate, cu tdte acestea mâ 
măgulesc a crede că D-vâstre, mai înain- 
de a intra în discuțiunea acelui proiect 
de lege, veți bine-voi a da adesiunea 
D-vâstre ca să luăm în examinare și să 
tranșăm o gravă și urgentă cestiune, a
ceea a țăranilor ce sunt în lipsă de hrană, 
de porumb, și cari în nenumărate rânduri 
s’ah rugat să li se vină în ajutor.

D-lor, este mai mult de o lună de când 
cererile acestor suferinzi s’ah adresat 
Camerei și guvernul are cunoscință de 
aceste plângeri, de âre-ce chiar eh le-am 
adus la cunoscința D-lui prim-ministru 
și a D-lui ministru de interne. Este ade
vărat că atunci mi s*a promis că se va 
presenta Adunărei cât mai curând un 
proiect de lege relativ la acâstă cestiune; 
dar cu regret constat că până astă-^I pro
misiunea dată încă nu s'a realisat.

Sciți, D-lor, că în privința acâsta s*a 
făcut și o interpelare de D. Cernătescu, 
dar și aceea nu a avut nici un resultat 
practic. Se vede dar că este un obiceih de 
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a nu se da nici o satisfacțiune interpela- 
terilor, chiar când cererile lor sunt juste 
și bine întemeiate.

D-lor, în fața numerdselor plângeri a- 
dresate Adunărei de către cei în lipsă de 
porumb, comisiunea de petițiuni a găsit 
eă cestiunea acesta merită să fie tratată 
de urgență și m'a însărcinat a face un 
raport asupra petițiunilor locuitorilor din 
Dolj și Ilfov și a supune la aprobarea 
D-vdstre următdrele conclusiunl:

„Comisiunea a decis ca guvernul de ur
gență să stabil&că prin administrație un 
tablofi de toți locuitorii ce sunt în nece
sitate și de cantitățile trebuincidse de 
porumb, și să vină cu un proiect, cerând 
imediat un credit în acest scop, făcând a 
se distribui porumbul, urmând în cât va 
fi posibil disposițiile legii din 1887.®

Vă rog, D-lor, să aveți în vedere că 
sunt mulți locuitori săteni, cari sufer de 
fdme, și prin urmare, este urgență de a 
se obliga guvernul printr’un vot al 
D-vdstre, să presinte Adunărei un proiect 
de lege pentru ajutorarea lor.

D. I. Nădejde : Experiența din tre
cut trebuia să ne arate că nu la adminis- 
trațiunea locală, trebuia să se adreseze 
guvernul, pentru a face liste de omenii 
cari nu afi porumb; căci vâ aduceți a- 
minte ce liste afi făcut primarii când cu 
răscdla.

D. Al. Lahovari, ministrul dome
niilor : D-le președinte, acâstă cestiune 
nu se pdte discuta acum, nefiind la ordi
nea ^ilei. (Sgomot).

Voci: N’a fost pusă la ordinea ^ilei 
acăstă cestiune. (Sgomot mare).

D. I. Nădejde: Efi propun să se tri
mită un delegat din partea ministeru
lui, ca să constate cine are lipsă de po
rumb, și să nu se lase pe primari să facă 
asemenea constatări; căci ei vor ^ice că 
dmenii huzuresc și că nu afi lipsă de po
rumb... (Sgomot).

D. vice-președinte: D-lor, Adunarea 
are să decidă dacă trebue să urmăm cu 
discuțiunea asupra proiectului de lege 
relativ la vânzarea bunurilor Statului în 
loturi, safi dacă trebue să amânăm pen
tru câte-va momente acea discuțiune și 
să ne ocupăm cu cestiunea propusă de D. 
Boldescu.

D. D. Alexandrescu: D-le preșe
dinte, vâ rog, ca înainte de a consulta 
Adunarea asupra acestei cestiuni, să bi
ne-voițl a proclama vacant colegiul elec
toral care a ales pe D. Idn Brătianu, 
pentru că D-sa nici în urma invitațiunel 
ce i s'a făcut de biurofi, nu a fost urmă
tor a veni la Adunare. (Sgomot).

D. P. Gernătescu: D-le președinte, 
vâ rog, să-mi dați și mie cuvântul ca să 
Zic câte-va cuvinte asupra resoluțiunei 
ce s'a citit de D. Boldescu, pentru că și 
efi sunt de părere că trebue să se dea o 
soluțiune cât mal neîntârziată acestei 
cestiuni.

— Adunarea consultată decide a se 
continua cu discuțiunea asupra proiectu

lui de lege pentru vânzarea bunurilor 
Statului în loturi.

D. vice-președinte: D. Caracostea 
are cuvântul în cestiune de regulament.

D. M. Caracostea: D-lor deputați, 
am cerut cuvântul în cestiune de regn 
lament, pentru că mâ cred dator să rog 
pe onor, biurofi ca înainte de tdte să a- 
plice regulamentul pentru toți cu aceeași 
nepărtinire.

Mal ântâifi, protestez contra modului 
cum se înscrifi oratorii la biurofi; căci 
iată modul dupe care se urmdză aceste 
înscrieri: Unii din D-nil oratori se duc 
la biurofi cu trei și patru Z^e înainte de 
a se aduce un proiect de lege în discuțiu
nea ndstră și se înscrifi, în cât atunci 
când vine proiectul în discuțiune și când 
voesce veri-un alt Domn deputat să vor- 
bescă, i se râspunde că sunt 20, 80 depu
tați înscriși cari afi cerut cuvântul îna
intea D-sale, și ast-fel acel deputat se 
vede împedicat de a vorbi, cum s’a întâm
plat D-lul Mihail Kogălniceanu, care 
pentru ca să pdtă vorbi și D-sa, a tre
buit să se adreseze la cel înscriși mal d’i- 
nainte și să-I rdge a-i ceda rândul D-lor.

De aceea, efi protestez în contra aces
tui mod de înscriere și rog pe onorabilul 
biurofi că de acum înainte cererile de cu
vânt să nu se înscrie de biurofi de cât 
numai când sunt făcute în ședință pu
blică, și cu ocasiunea discuțiunel generale, 
safi pe articole, a unul proiect de lege, 
pentru ca și noi să seim cine are să vor- 
bâscă.

Iată prima mea rugăciune.
Cea de a duoa este acesta: Rog pe 

onor, biurofi să fie mai atent la dorințele 
D-lor deputați. Așa, asdră, înainte de 
ridicarea ședinței, aprdpe 50 Domni de
putați afi cerut închiderea discuțiunel, și 
fără a se consulta Camera asupra închi- 
derel discuțiunel, D. vice-președinte a ri
dicat ședința. Protestez și în contra acestui 
mod de procedare.

D. vice-președinte: Am ondre a 
râspunde, și sunt dator să râspund, că, 
imputările ce se fac biuroului cred că nu 
sunt îndreptate în contra mea personal.

D. M. Caracostea : Nu.
D. vice-președinte : De dre-ce efi 

nici nu am presidat desbaterile asupra 
proiectului în cestiune, nici nu am luat 
parte la facerea înscrierilor.

Acum, în cât privesce înscrierile, iată 
cum se urmâză:

Fie-care deputat, care voesce să ia cu
vântul asupra unui proiect de lege, Îndată 
ce proiectul se presintă înaintea Came
rei, liber este a se înscrie și așa s’a și 
procedat. D-nii deputați cari afi cerut cu
vântul s’afi înscris la rândul D-lor, dupe 
ordinea cererilor, într'un registru dupe 
ce s'a presentat proiectul de lege, ast-fel 
că imputarea D-vdstre în acâstă privință 
'mi pare că nu este fondată.

D. vice-președinte D. Cozadini are cu
vântul.

D. Gr. Cozadini: D-lor, ași fi de opi

niune pentru ca să nu se mai iv&că nici 
o contestațiune asupra înscrierilor, ca 
biuroul să nu mai înscrie pe deputății 
cari cu mezza voce merg la biurofi și se 
înscrifi mai ’nainte chiar de a se anunța 
punerea Ia ordinea Z^ei a unui proiect 
de lege.

Propun ca biuroul în viitor să nu mal 
înscrie pe cei ce vor voi să vorbăscă asu
pra vre-unui proiect de lege ce se presintă, 
de cât în urma cererei cuvântului ce va 
face în ședință publică cu glas tare ori
cine vrea să vorbăscă; căci așa nu va mai 
fi nici o contestațiune.

D. vice-președinte: In urma vocel 
autorisate a D-lui Cozadini, care iace 
parte din biurofi, permiteți-ml a vâ da și 
efi citire articolului din regulament care 
regule^ă acăstă cestiune, și iată cum sună 
art. 30:

„Nici un deputat nu pdte vorbi de cât 
dupe ce s’a înscris mal ’nainte la biurofi, 
safi dupe ce, de la locul ^âfi, a cerut și a 
primit de la președinte cuvântul. Voia 
de a vorbi se dă dupe rândul înscrierilor 
safi al cererilor, observându-se de normă 
a se da tot-d’auna cuvântul unuia pen
tru și altuia contra.

„Este învoit însă fie-cărui deputat a 
schimba cu altul rândul săfi de a vorbi.*

Prin urmare înscrierile făcute la biu
rofi sunt conforme cu regulamentul.

Acum, D-lor, vâ fac cunoscut ca în pri
vința unui domn deputat absent s'afi în
deplinit tdte formalitățile. Dupe o ab
sență nemolivată de 6 ședințe, ’i sa no
tificat a veni; dupe ce afi trecut 10 Z^® 
de la notificare, s'a supus cașul Adunărei, 
și s’a primit a se notifica din nofi depu
tatului să bine voiască a veni. De atunci 
afi trecut alte 10 Z^e și biuroul n’a pri
mit încă nici un răspuns.

Efi, de și în puterea regulamentului, 
trebue să declar colegiul vacant, am cre- 
Zut, însă, că e bine să aduc cașul la cunos
cința onor. Adunări.

D. N. Blaramberg: D-lor, ce se pe
trece cu D. Brătianu; căci de D-sa este 
vorba, este negreșit ceva cu totul anormal, 
însă care nu să explică, de cât îndestul, 
când cine-va cugetă la sistemul, la apu
căturile omului în timp de 12 ani: despre 
cari se pdte resuma ast-fel: dispreț pentru 
regimul parlamentar... dispreț pentru na
țiune. Cu tdte acestea, efi îndrăznesc 
să vâ rog să faceți pentru D. Brătianu 
ceea-ce n’ar trebui să se facă, o excep- 
țiune.

D-sa fiind sub greutatea unei puneri 
în acusațiune, să’I arătăm încă o-dată că 
presen(a sa nu ne sperie; să’I arătăm mai 
ales că nu vrem să fugim de discuțiune 
și să’I lipsim de dreptul de apârare.

Propun dar, să lăsăm cașul D-sale să 
dormă până în Ziua când se va presenta 
raportul și D-sa, 'șl va putea face apăra
rea. (Aplause).

D. D. Alexandrescu: Propunerea 
D-lul Blaramberg nu pdte fi nici într’un 
chip primită. Safi avem un regulament 
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sati nu ? Dacă avem un regulament la 
care cu toții trebue să ne închinăm, a
poi atunci nu putem face excepțiuni pen
tru nimeni; căci mâine un alt D. deputat 
ar putea fi împedecat de a veni la Adu
nare și atunci nu ar avea de cât să invd- 
ce tn favdrea sa suspensiunea indefinită, 
și cu modul acesta se lasă colegiul care 
la ales nerepresentat în Cameră. Acesta 
ar fi ceva ilegal.

De aceea vâ rog, D-le președinte, să 
proclamați colegiul vacant.

D. I. Nădejde: Mă unesc cu cele jise 
de D. Alexandrescu. Proclamați colegiul 
vacant. (Sgomot).

D. vice-președinte: D. Aslan are 
cuvântul în cestiune de regulament.

D. N. G. Aslan : Efi mă unesc în to
tul cu părerea D-lul Blaramberg. E o 
cestiune de înaltă conveniență pentru noi, 
a nu declara colegiul I de Muscel vacant, 
pană ce nu va lua sfârșit cercetarea ce se 
face actualmente în privința administra
țiunei D-lui Brătianu.

D-lor, nu ne aflăm în cașul aplicațiu- 
nel rigurdse a regulamentului; motivul 
este că nu e o cestiune cu totul individu
ală, particulară, față cu care am fi siliți 
să aplicăm disposițiunile articolului din 
regulament; dar ne aflăm în fața unei si- 
tuațiuni cu totul excepționale și delicate; 
față cu un coleg al nostru dat în judecată 
și care resimte pdte dre-cari scrupule de 
a veni în mijlocul nostru, pănă ca mai ân- 
teifi situațiunea sa față cu greua acusare 
ce apasă asupră-i, nu va fi fost regulată. 
Iată pentru ce cred că e o cestiune de 
dreptate și de convenință din partea nd
stră, să nu declarăm încă vacant acel co- 
legifi.

Intru cât privesce argumentul adus de 
onor, representant al lașului că colegiul 
electoral ar fi lipsit de representantul săfi, 
bine voiască D-sa a nu se însărcina cu 
apărarea intereselor acelui colegifi, care 
când a ales, a sciut în suveranitatea lui 
ce a făcut.

El va avea răbdarea să ascepte sdrta 
acusațiunilor aduse contra alesului săfi.

împărtășesc dar în totul simțimântele 
și opiniunea D-lui Blaramberg, și rog la 
rândul mefi să nu se declare vacant acel 
colegifi.

D. vice-președinte: E datoria mea, 
care presidez aici, să vă spun categoric 
că ori-care ar fi discuțiunile D-vdstre, 
regulamentul nu-’mi permite să mă basez 
pe ele, pănă ce D-vdstre cu duoă treimi 
nu veți reforma mai ântâifi regulamentul.

D. lenacovici are cuvântul.
D. I.. lenacovici : D-lor, efi cred că 

trebue să lăsăm pe biurofi să aplice regu
lamentul chiar pentru motivele invocate 
de D. Aslan.

S'a jis că e bine ca D. Brătianu să vie 
tn acest Parlament să facă apărarea sa; 
ei bine, legea de responsabilitate preve
de cașul acesta. Un ministru dat în jude
cată, chiar când nu este deputat, pdte 
veni înaintea comisiunei de informațiuni 

și înaintea Camerei să-și facă apărarea.
Efi am o dorință mare'să văd aici pe 

D. Brătianu; am regretat mult când am 
vâjut că la alegerile generale n'a fost a
les; dar am crezut că țera a voit să se 
manifeste prin mijlocul acesta, și să dea 
o calificare faptelor sale.

Revenind la regulament, el nu se pdte 
modifica de cât cu duoă treimi, și nu pu
tem noi pe cale piezișă să'l violăm.

Rog dar ca biuroul, fără discuțiune; 
căci altmintreli ar trebui să se refor
mele regulamentul, să bine-voiască a ’și 
face datoria aplicând regulamentul.

Voci : închiderea discuțiunei.
D. Gr. Gozadini : Am luat cuvântul 

contra închidere! discuțiunei pentru ca 
să 'mi permiteți să (jic măcar duoă cu
vinte pentru cari resdne mă unesc cu o- 
piniunea emisă de D. Blaramberg.

Ați au jit adineaori printre comunicări 
și o pantachusă de felul celor ce a înce
put să se porte prin țără ca cetățenii să 
ceră să au mai fie dat în judecată guver
nul trecut.

Efi v'așl fi rugat ca să mai îngăduiți 
o lună s’afi și duoă și să nu declarați cole
giul vacant pentru ca în acest timp să 
pdtă țăra să se manifeste prin cereri de 
ne dare în judecată a miniștrilor trecuți.

D. G. Apostoleanu: Am luat cuvân
tul pentru închiderea discuțiunei; căci în 
cașul de față nu pdte să fie nici o discu
țiune.

D. ministru de externe : Ba pdte să 
fie discuțiune.

D. G. Apostoleanu : Dar atunci mâ 
întreb pentru ce e făcut regulamentul, 
dacă nu pentru a regula de mai nainte 
lucrările Camerei care nu trebuesc să se 
facă dupe împrejurări și conveniențe? 
Chiar aji D-vdstre ați avut un cas de fe- 
Iul acesta, în care un domn deputat a 
ere jut că nu e nevoie de a se vota urgența 
pentru suprimarea unor legațiuui și a ce
rut cuvântul să combată urgența; cu tdte 
acestea fiind-că biuroul, expresiunea a- 
cestel Adunări, apucase să declare cum 
că Adunarea a admis urgența, nu s’a mal 
revenit asupra cestiunei; căci ar fi fost 
resvot. (Sgomot). D-lor, întru cât cașul 
de față e perfactamente regulat prin regu
lament și întru cât aci nu pdte să înca
pă nici o discuțiune, afirmațiunea D-lui 
ministru de externe efi nici de cum nu 
o pot înțelege.

In adevăr, se jice că ar fi o cestiune de 
conveniență parlamentară să nu declarăm 
vacant colegiul I de Mușcel, pentru ca 
D. Brătianu să pdtă veni aci să se apere. 
Să vedem dacă acestă cerere e corectă.

Cine a împiedicat putința apărării 
D-lui Brătianu de a nu aduce acest oma
giu suveranităței națienale în numele 
căreia vecinie D-sa a vorbit și a adus 
legi reacționare...

D. M. Kogălniceanu: Cer cuvântul.
D. G. Apostoleanu: Cine 'l-a împie

dicat pe D-sa să nu ceră un congedifi; 
căci D-sa trebuia să aducă acest omagifi

Adunărel și mai cu sâmă regulamentului, 
care iată ce jice :

„Dacă, dupe trecere a 6 absențe, depu
tatul absent nu va veni la Cameră, biu
roul T va invita de a veni safi a trimite 
dovada împiedicare!.

„Dacă, în termen de 10 jile de la no
tificare, nu va trimite justificarea, a- 
tuncl scaunul se va declara vacant/

Așa dar, aplicarea regulamentului este 
încredințată onestităței, imparțialităței 
și integritățel biuroului. Altminteri, în 
cașuri precise, a se consulta Adunarea, 
e a supune însuși regulamentul votului 
unei maiorități schimbătdre de aji până 
mâne. Și atunci unde ar mai fi regula
ritatea lucrărilor ndstre ?

Efi sunt dar de părere că in acest 
cas nu mai pdte fi nici o discuțiune; căci 
ar trebui altfel să modifiicăm regula
mentul.

— Se pune la vot închiderea discuțiu
nei și se primesce.

D. M. Kogălniceanu : Cer cuvântul 
în cestiune de regulament.

D. vice-președinte: Aveți cuvântul.
D. M. Kogălniceanu: D-le preșe

dinte, efi n’am nimic de jis în cestianea 
dacă trebue safi nu să se mai încunosci- 
ințeze D. Brătianu a veni la Cameră, safi 
dacă trebuie să se declare colegiul vacant; 
acâsta are să se hotărască de Adunare. 
Am luat cuvântul numai ca să arăt că 
necontenit și cu ori-ce ocasiune D. Apos
toleanu, președintele comisiunei de in
formațiuni, aduce acusări contra persd- 
nelor deja date în judecată. Dar unde a
vem să ajungem cu acest sistem ? (între
ruperi, sgomot.)

D. vice-președinte : Cu tot respec
tul ce datoresc autorităței și vârstei D-lul 
Kogălniceanu, sunt nevoit să constat că 
în cestiunea de față D-sa nu a vorbit în 
regulament.

D. ministru de externe : D-lor de
putați, nu voifi să intervin în desbaterile 
D-vdstre, dar să’mi permiteți a jice câ
teva cuvinte în cestiune de regulament.

D. vice-președinte : D-vdstre aveți 
dreptul să vorbiți ori-când; dar asupra 
unei cestiunî a căreea discuțiune s’a în
chis nu se mai pdte vorbi

D. P.P. Garp, ministru de externe: 
Am cerut cuvântul în cestiune de regu
lament, D-le președinte, și dupe ce voifi 
vorbi veți putea judeca dacă am fost safi 
nu în cestiune.

Vâ recunosc dreptul D-vdstre, nu nu
mai în față cu deputății, dar și cu banca 
ministerială, să ne puteți chiema la ces
tiune când nu suntem în cestiune. ț)iceam, 
D-lor, că am luat cuvântul în cestiune 
de regulament nu ca să intervifi într’o 
discuțiune pe care D. președinte a de
clarat-o închisă, dar ca să pun în vede
rea Camerei dre-cari precedente cari a
rată că aplicarea judaică ce o face biu
roul articolului care s’a citit, nu este 
conformă cu precedentele. S’afi mal ivit 
cașuri de asemenea natură, și când afi 
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fost tn joc persdne de acelea cărora Ca
mera le datora dre-care considerațiune, 
li s'afi acordat din oficifi congedifi. (în
treruperi.)

Acestea sunt precedentele; și fiind-că 
se invocă aplicarea strictă a regulamen
tului,atrag atențiunea D-lui președinte 
asupra acestui fapt și-'i pun în vedere 
cum că de multe ori acăstă aplicare strictă 
a regulamentului a fost lăsată la o parte 
și s'a urmat ast-fel cum indic efi, adică 
că Adunarea, nevoind să declare un cole
gifi vacant și sciind că o persdnă ore-care 
din cutare safi cutare împregiurare nu 
pdte să vină în sînul ei, fără să ceră a- 
cea persdnă congedifi, Camera 'i-a acor
dat congedifi.

O voce: D-lui Costescu Comăneanu 
și la alții s’afi acordat asemenea congedii.

D. P. P. Carp, ministru de externe: 
Acum voiți D-vdstre să procedați alt
fel ? Faceți cum veți voi; efiînsă sunt da
tor a vă pune în vedere casă nu procedați 
la o aplicare atât de strictă a regulamen
tului D-vdstre, care, chiar din punctul de 
vedere moral, dați-’mi voe a vă spune, și 
vă rog să nu vă supărați, ar fi o adevă
rată meschinărie. (Sgomot).

D. vice-președinte: D-lor deputați, 
onor. D. ministru de externe a ^is că biu
roul voesce a face o aplicare judaică a 
regulamentului, și mă simt dator a răs
punde D-sale, că efi nu sunt pus aci de 
D-vdstre ca să aplic regulamentul dupe 
diferitele păreri individuale ce s'ar emite; 
și dacă stricta aplicare a regulamentului 
găsiți D-vdstre câ este o interpretare ju
daică, efi primesc să ’I giceți și judaică, 
primesc chiar să’mi dați un vot de blam că 
am aplicat regulamentul, de cât să ’mi 
dați că nu ’l-am aplicat. (Aplause).

Voci : Da, da; aplicați regulamentul.
D. vice-președinte : D-lor, art. 105, 

aliniatul 111, sună ast-fel :
„Dacă termen de 10 (Jile de la no

tificare nu va trimite justificarea, atunci 
scaunul se va declara vacant/

Având In vedere că regulamentul nu 
se pdte schimba de cât conform art. 122...

D. C. Bobeica: Ger cuvântul. (Sgo
mot).

D. vice-președinte: D-le Bobeica, 
bine-voiți mai ântâifi a mă asculta și apoi 
veți lua cuvântul dacă vă mai fi de tre
buința. (întreruperi, sgomot).

Ei bine, E^lor, dacă evangeliul tn vir
tutea căruia sunt chemat a vă presida nu 
vă pdte îndupleca să vă liniscițl, efi nu 
am ce să fac mai mult.

D-lor, pe cât timp regulamentul nu 
este schimbat și pe cât timp art. 105 este 
categoric, efi, în virtutea acestui articol, 
declar vacant colegiul I de Muscel. (A* 
plause).

D. C. Bobeica: Cum I Ați declarat 
colegiul vacant ? Ce va să^ică asta. (Sgo
mot mare).

D* vice-președinte *• D-lor, suspend 
ședința pentru 5 minute»

— Ședința se redeschide sub-președen- 
ția D-lui Ilariu Isvoranu.

D. vice-președinte : Acum la ordinea 
(Jilei avem continuarea discuțiunei asupra 
proiectului de lege, pentru vânzarea bu
nurilor Statului în loturi.

D. Blaramberg are cuvântul.
D. N. Blaramberg : D-nii mei, nici 

o-dată circonspecțiunea nu ni s'a impus 
mai imperios și mai mult, ca în aceste des- 
bateri. Aci nu numai că fie-care cuvânt, ar 
trebui măsurat și cumpănit bine, dar cu
tez a ^ice, chiar drămuit, și acăsta pentru 
ca să nu deșteptați, chiar fără voia D-vo- 
stre, pofte și speranțe, pe cari am fi în 
urmă neputincioși, cu toții, a le satisface; 
pentru ca legea, pe care avem să o votăm, 
să fie desnodământul și epilogul, fericit, a 
unei drame sângerdse, iar nu îndrumarea 
safi preludiul, spre noul, spre necalcula
bile sdruncinări și nenorociri, dacă nu și 
înaintea mergătăre a unei catastrofe.

Dacă am fi la începutul acestor desba- 
teri, dacă ar fi vorba numai de luarea în 
considerațiune a legei, vă declar, cât pen
tru mine, că nu ași fi simțit nevoe măcar 
de a lua cuvântul; căci mi se pare că în 
privința legei, proprifi ^is, mai că nu în
tâlnim opunere, nici divergințe seridse de 
vederi.

Ași putea chiar merge mai departe și 
a afirma, fără temere de a fi contrazis, că 
legea acăstă nu numără aci un singur ad
versar. Nu voifi <jice însă tot ast-fel, nici 
de diferitele expuneri de motive, nici de 
diferitele discursuri, ce 'I afi servit de co- 
mentarifi. Față cu acestea, este o datorie 
pentru fie-care om de^bună credință, pen
tru fie-care om, care are consciință de răs
punderile ce asumă, să se ridice energic 
în acăstă discuțiune, în contra teoriilor 
eronate și îndrăsnețe, ce s'afi emis și cari, 
dacă ar rămânea fără răspuns, ar putea 
să ne ducă drept la resbelul civil.

E dar bine să se stabilăscă, cu ocasiu
nea acestei discuțiuni, mai ’nainte de tăte, 
că acăstă lege, de și este o lege bine-făcă- 
tdre, de și este o lege, pe care efi cel ân
tâifi v’am rugat, de la începutul acestei 
legislaturi, ca să o luăm în cercetare,cu un 
moment mai înainte; de și este o 
lege care răspunde la o necesitate re
ală, de și are să aducă dre-care ușura
re și avantagii reale clasei micilor a- 
gricultori, că importă de la început să 
recundscem, cu toții, și acăsta spre a nu 
lăsa să se nască în spirite ilusiuni pri- 
mejdidse, că ea nu merită nici defăimările 
ce i s’afi adus,nicrexcesul de laude cu cari 
s’a gratificat; dar mai ales patosul și li
rismul ce s’a cheltuit, de unii, cu acăstă o- 
casiune.

In adevăr, am au^it, cu ocasiunea a- 
cestei legi, vorbindu-se de regularea ces- 
tiunei proprietăței în România, ca și când 
acăstă cestiune n’ar fi la noi definitiv ter
minată; de îmbunătățirea aortei săteanu
lui, negligiatăde veacuri și transformată 
de aci înainte, ca printr’o baghetă magi

că, de o dată, prin simpla voință a legiui
torului*

Nimic, domnilor, din tăte acestea, și ori 
cât de bine am augura de legea acăsta, 
să fim ceva mai modești și să reducem 
lucrurile la adevăratele lor proporțiuni.

Dacă este vorba de ideea de a face pă
mântul accesibil, acelora cari nu’l afi, a- 
căstă lege negreșit este un progres și o bi
nefacere; dar atunci făcăți bine, de la în
ceput, de nu vorbeați de cât în numele pro
letariatului câmpean, și când veți recund
sce, numai acest adevăr, în același timp 
trebue să scădeți mult, dacă nu și tot, din 
ambițiunea și orgoliul D-vdstră; trebue 
să recundscețl, mai ales, că nu faceți nimic, 
dar absolut nimic, pentru masa popula- 
țiunel rurale, pentru aceia care, de și ln- 
proprietărită încă de la 1864, sufere și 
astăzi, și păte chiar mai mult de cât în 
trecut, de dre-ce a ajuns chiar să se res
cdle, și trebuea, din contra, să faceți mult 
pentru dînsa; dar mal ales trebuia sa 
nu perdem din vedere că presenta lege o- 
bligă. Și ca să vă convingeți de acăsta, 
n’ați avea de cât să cercetați dupe date 
statistice, câți, din acei cari s’afi res- 
culat, erafi adevărațl proletari. Mi se 
pare că, dacă am face în acestă privință 
o cercetare minuțidsă, atunci am ajunge 
la o cifră quasi negligiabilâ.

Dar s’a găsit de unii că acestă lege, de 
și mărginită la o singură categorie de să
teni, cea mai puțin numerdsă, erea o oca
siune minunată ca să se repună totul pe 
tapet, totul în cestiune, ca să se facă, ca 
să Șlic așa, geneza chiar a proprietăței în 
România și să ise conteste caracterul in
dividual și absolut, titlurile și până și le
gitimitatea ei.

D-lor, înainte de a aborda cestiunea a- 
celui historic, pe care ’ml propun a’i dis
cutati cu atât mai bucuros că, în țera nd
stră, chiar faptele contimporane, faptele, 
cari ne-afi avut de actori safi mar
tori, sunt ^ilnic denaturate, cu îndrăs- 
neală, la acestă tribună, de unii dintre 
noi,în mijlocul aplauselor acelora ce sunt 
prea leneși, spre a’șlda ostendlaa contro
la, prin ei înșil, afirmațiunile contradic
torii și adesea interesate, ale unora și al
tera, și primesc ca bună monetă tot ce se 
debiteză de la acestă înălțime, cu ceva a- 
plomb safi emfază; ast-fel în cât pe ne
simțite adevărul ajunge,puțin câte puțin, 
a fi întunecat, detronat și înlocuit me
refi, prin legende, cari 'și fac drumul. Dar 
înainte, (jic,de a aborda historicul, în con
tra căruia mă înscrifi, dupe acum, întreb 
ce caută aci un istoric al proprietăței, în 
România, dacă, în realitate, ce se discută, 
este numai principiul, conținut în legea 
care ni se presintă ?

E dar și alt-ceva aci, în spiritul unora, 
ceva care nu e exprimat, ci numai sub în
țeles; și sub înțelesul acela, efi, ca liberal, 
nu’l primesc, cu nici un preț; căci, cum 
voifi avea ondrea să vă dovedesc, socia
lismul se pdte împăca cu tdte opiniunile 
politice, numai cu opiniunea liberală, nici 
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o dată ! Veți găsi un socialism conserva
tor sati creștin, cum ’l numesc unii, există 
un altul absolutist saii cesarian, cum 'I s’a 
gis in timpii moderni; dar un socialism 
sinonim de liberalism, pe acela efi unul 
declar că nu’I cunosc !

D. I. Nădejde : Așa este.
D. N. Blaramberg : ’MI pare bine că 

’mi concedațl acăsta; vă sunt cu atât mal 
recunoscător că mă scutiți de o demon- 
strațiune, care ar fi devenit pdte obositdre 
pentru acăstă Cameră. Așa dar efi, care 
n’am revendicat, nici o dată, de cât titlul 
de liberal, cred că sunt tn rolul mefi, când 
mă ridic contra a tot ce mirdse a socialism, 
nu atât în proiectele ce vi se propun, 
dacă exceptăm câte-va disposițiunl, cât 
In expunerile de motive, în comenta
riile cari le însoțesc, și când gic acăsta 
fac mal ales alusiune la unele discursuri ce 
s’afi pronunțat în cursul acestor desba- 
terl. Ori-cum, convins că liberalismul a
devărat n’are un mai mare și mai primej
dios vrăjmaș, de cât socialismul, fie el pri
vat, fie de Stat, nu pot îndestul să protest 
contra acestei tendințe, așa de nouă la 
noi. Și ce este mal ciudat este că acăstă 
aplecare, spre negarea legitimităței pro
prietățel private și individuale, o vedem 
manifestându-se, tocmai într’un moment, 
unde pretindemfi că gratificăm o nouă ca
tegorie de săteni cu proprietate.

Nu este aceasta a lua cu o mână ce se 
dă cu alta, safi cel mai puțin a scădea, 
a strica prețul safi meritul darului?

Dar pentru ca partea critică să fie 
mai bine primită, vă declar de la început 
că sunt partisan hotărît: ântâifi, al prin
cipiului vângărel moșiilor Statului, în lo
turi mici; mai mult, de cât atât, că voifi 
sprijini ideea egalisărel loturilor.

Voifi avea ondre să vă spun mai târgifi 
și motivele cari, dupe mine, milităză în 
favdrea acestei soluțiunl.

Sunt însă în contra ideei indivisibili- 
tăței, așa de rudă de aprdpe cu aceea a 
maioratului!

Sunt asemenea de părere că este bine, 
că este folositor ca Statul să admită 
ideea a unui fel de rulement safi rotațiune, 
ideea cumpărărei în continuii de proprie
tăți de la particulari, cu banii resultând 
din vângarea proprietăților actuale, în lo
turi, și acăsta într’un înduoit scop.

Scopul cel mai principal este ca să nu 
se pdtă voia ti li sa, puțin câte puțin, acest 
capital, fie el represintat, prin bani, fie prin 
efecte în mânile Statului; căci acel ca
pital a fost lăsat de străbunii noștri, cu 
anume destinațiune. Statul nu are, de 
cât-va timp, de cât o propensiune prea 
mare de a cheltui și risipi averea publi
că, îndată ce nu mai e represintată de 
cât prin numerar safi efecte.

Alături cu acest interes mare, conside- 
rațiunea că Statul este, în tesă generală, 
un răfi proprietar, devine o cestiune cu 
totul secundară.

Scopul al duoilea este, ca Statul să pdtă 
para, nu numai în present și într’un vii

tor mal apropiat, dar chiar într’un viitor 
depărtat, la primejdia unui proletariat a
gricol, eel puțin în măsura putinței ome- 
nescl.

O voce: Dar nu vă temeți de abusuri 9
D. N. Blaramberg: Vă voifi răspun

de că abusurile sunt de temut, sunt cu 
putință, în tdte sistemele și cu tdte solu- 
țiunile.

Cu un control însă sever și serios și 
nelăsând nimic neprevăgut, nimic la dis- 
crețiunea ministrului safi la voia întâm- 
plărei, ele pot fi în mare parte evitate.

Al treilea, D-lor, admit asemenea,—și 
acăsta, nu în vederea legei ce ni s’a presin
tat, ci în vederea nevoilor reale și gene
rale, în vederea lacunei ce constat în re
forma D-vdstre,—o serie întregă de sacri
ficii de impus Statului, în vederea ridicărei 
morale și materiale a populațiunei ndstre 
rurale.

In virtutea legel de la 1864, șăpte sute 
de mii de locuitori afi fost împroprietă
riți, și cu tdte acestea, de și sunt de atunci 
25 de ani, nu vedem nici o schimbare 
simțitdre în starea lor, nu numai morală, 
dar nici măcar materială?

Și scițl de unde vine acdsta ? Din faptul 
nu numai a neprevederel acelei legi, dar 
și aîmprejurărei că, de atunci și până as
tăgi, nu s’a făcut nimic safi mal nimic, 
pentru emanciparea morală a sătănulul.

Ce s’a făcut răspundeți, de când s’a 
desrobit brațele lui, spre a *1 înălța 
sufletul și a ’I da consciință nu numai 
de drepturile, dar și de datoriile și de in
teresele sale adevărate, de interesele sale 
bine înțelese?

Dar ni se va răspunde pdte: Precisați 
mal bine lucrurile, spuneți ce mal vroițl, 
în mod concret.

Ei, D-lor, scițl ce vroim? Vroim ca 
țăranul nostru să fie, cât mal curând, ade
văratul arbitru al destinelor sale; căci 
dacă starea lui materială este rea, apoi 
trebue să ne întrebăm, cu toții, dacă sta
rea lui morală nu este pentru mai mult 
în nenorocirile lui, de cât chiar jena sa 
materială, reală safi aparentă.

In starea lui actuală de cultură, chiar 
locuința sa, care sămănă mal mult cu o 
vizuină destinată unei fiare de cât cu un 
adăpost, destinat uuei ființe omenescl, 
spre aeși de sub pământ, spre a se deo
sebi de coșarul de vite, spre a garanta să
nătatea și viața, lui și familiei sale, aștăp- 
tă din nenorocire o inițiativă a Statului, un 
bold și chiar o dre-care constrîngere.

Și efi, care în tesă generală și, întru cât 
liberal, sunt adversarul intervențiunel 
Statului, sunt silit aci s'o admit, ca singu
ra scândură de mântuire, ca o condițiune 
de viață. Căci iată dilemul fatal: Ori cul
tura și inițiativa privată și individuală; 
ori inconsciința pretutindeni, și atunci 
inițiativa Statului impunându-se fatal. 
De n’ar fi de cât pentru că întărgiați cu 
veacuri, nu ne mai e permis de a aștepta, 
sub osândă de a peri.

înțelegeți, în afară de absența șcdlelor, 
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înrîurireace viața, hrana, și locuința mise- 
rabilă a sătănulul are, astăgi chiar, asupra 
stărel sale nu numai intelectuale dar si 
sufletescl! Prin urmare, efi sunt gata să 
admit ori-ce sacrificii, și acăsta în ori-ce 
moment în vederea acestei îtnbunătățirl. 
Cu tdte că e bine să nu prea facem paradă 
de sentimente mărinimdse; căci când este 
vorba de aface ceva în numele și cu chel
tuiala Statului, generositatea, în acest cas, 
este lesnicidsă, mal ales pentru deputat; 
căci nu ia nimic din punga sa, spre a da 
altuia: safi spre a vorbi mai drept, ceea- 
ce se va resfrânge, din acel sacrificifi 
și asupra sa, va represintă în acea re- 
partițiune generală, ceva așa de ne
însemnat, încât ar putea prea bine să 
nu intre în linie de compt. De și, de alt
mintrelea, D. ministru al domeniilor avea 
mare dreptate, când vă gicea că tot ce se 
dă unuia, trebue să ia negreșit altuia și 
că Statul nu este o ființă abstractă și a 
parte, ci întregul cetățenilor, adică noi toți.

Ori cum, o repet, sacrificiile cele mal 
enorme, când sunt repartisate între toți 
și în proporțiunl egale și infinitesimale 
ajung a putea să fie suportate, fără prea 
multă greutate și fără prea multe mur
mure și pot de multe ori să trăcă, mal ne
băgate în sămă.

Așa dar, când vedem că, gilnic, se chel- 
tuesc sutimi de milidne, în clădiri de ca- 
sărml și de palaturi, în clădiri de fortifi
cațiuni, pe cari chiar mâne pdte vom fi 
siliți a le distruge, cu prețuia altormilid
ne, pescari miniștrii vor veni, mâne, a ni le 
cere, mâ întreb, de ce nu ne am impune 
nisce sacrificii analoge, pentru crearea de 
scoli, chiar de adulți, prin tdte satele și 
transformarea locuinței sătănulul, dupe 
un tip rațional și care să 'I dea aspectul 
unui adăpost omenesc.

Unde vedeți, nu gic dificulttatea, căci 
dificultăți sunt, o recunosc, dar imposi
bilitatea ? Nu s’ar putea face acăsta prin- 
tr’o vastă societate de construcțiunl și cu 
plată în anuități ? Nu s’ar putea mal a
les lua măsuri ca, cel puțin satele cari se 
creez din nofi, ca locuințele ce se ridic a
cum, să fie făcute în condițiuni de solidi
tate, de lumină și de igienă, hotărî te de mal 
nainte ? Dacă nu veți face nimic de felul 
acesta, dacă solicitudinea D-vdstre, nu se 
va întinde și la cele-alte categorii de să
teni, voifi propune, una din gilele acestea, 
din inițiativa parlamentară, o lege, care 
să prevadă un împrumut, cu acest scop 
sânt: Emanciparea morală a sătănulul și 
ridicarea lui la condițiunea de om lîber 
și civilisat.

Când cereți milidne pentru fortificațiuni 
și risipi, voifi cere și efi milidne pentru 
scdle sătesci și pentru transformarea ma
terială a satelor ndstre, cari merit cel pu
țin solicitudinea ce manifestăm pentru 
centrurile mari de populațiune, cari ace
lea la nevoe ar putea satisface singure la 
tdte trebuințele lor.

Faceți acăsta cât mal îngrab, dacă vo
ițl ca sătănul să aibă In fine consciință, 

Digitized by VnOOQie



892 DESBATERILE ADUNAREI DEPUTAȚILOR 25 Februarie 1889
nu ^icde aceea-ce ’i trebue, în present sati 
viitor, dar măcar de aceea-c^ ’i dațl în a
cest moment sati de ceea-ce posedă deja, 
fără să scie a ’l utilisași prețui pe deplin. । 

Prin urmare, să votăm acostă lege, dar 
să încetăm cu fanfarele și cu osanalele că 
am resolvat cestiunea cea adevărată, ces
tiunea mare, care bate de 25 de ani la ușa 
ndstră și care va continua a bate și dupe 
acăstă lege:

Emanciparea intelectuală a populațiu- 
nei rurale, binefacerile civilisațiune! și 
garanția legilor și pentru dânsa.

Faceți, saii propuneți asemenea refor
me, și sunt alături cu D-vdstre, fără a mă
sura sacrificiile. Și nu vă temeți "nici 
D-vdstre că ați face prea mult pentru a
cest scop. Căci dați-’mi cetățănul și vă dă- 
ruesc soldatul, istoria este aci, spre a do
vedi că nu mulțimea batalidnelor, ci lu- 
minele, bărbăția, tăria patriotismului și 
amorul libertățel, asigură viațanațiunelor.

Veniți, dic, cu asemenea legi și sunt 
alături cu D-vdstre, orl-cine ați fi aceia. 
Pentru că, vă mai repet încă o-dată, da- 
ți-’mi cetățeni și nu vă voifi mai cere 
soldați; din potrivă, suprimați pe cetățeni 
și dați-’mi soldațil cel mal viteji din lu
me și efi nu voifi mal fi reasigurat, și voifi 
tremura la ideea unei singuri înfrângeri!...

Acestea concedate, vă declar pe de altă 
parte că nu recunosc nimănui dreptul la 
capital. Dupe mine, a recundsce dreptul 
la capital, sub o formă safi alta, este curat 
a deveni adeptul socialismului.

Mal am altă temere, cum am spus'o de 
la început, ca tdtă. acăstă prodigalitate 
afectată, în favdrea țăranlui, luat indivi
dual și fără ca acest avans să fie repre- 
sintat printr’un echivalent dre-care, în loc 
de a remedia la ceva, să nu fie din contra 
tocmai asmuțarea necesară pentru gldn- 
țele de cari vă vorbea D. Pallade.

Datu-v ați măcar sămă de ceea-ce a 
provocat mișcarea de deună-^i ?

Efi ași fi dorit ca legea acdsta să fie 
precedată de o mare anchetă, în tdtă țăra, 
ca să ne dăm săma, nu numai de păsurile 
și aspirațiunile actuale ale sătănulul, dar 
și de ideile cari muncesc spiritul săfi. Și 
credeți-mă sunt lucruri pe cari le voifi i- 
ce, nu ca să fac paradă de dânsele, ci nu
mai ca să fifi mai bine crezut. Sunt din
tre acel proprietari cari, de și am casa 
mea în mijlocul pădurel și pe un platofi 
isolat și înalt, trăesc fără a avea măcar 
zăbrele la ferestrele mele. O altă dovadă 
a legăturilor mele intime cu țăranii este j 
și darul de șăse pogdne ce ’ml-a făcut ob
ștea comunei Rucărul, comună de moș
neni, ca să 'ml fac casă în mijlocul lor. Vă 
spun acăsta pentru a vă convinge că cu
nosc sătenii și că ei mă cunosc.

Am fost pe lângă acăstă ^eciml de ani 
representantul colegiului al IV-lea din 
Brăila.

Trebue însă să vă declar că, în proiec
tul acesta pe care '1 discutăm, nu văd ni
mica care să remedieze la verl-unul din 
relele existente.

De ce nu ați făcut,r(jic, o anchetă, ca să 
vedeți singdri ce să petrece ? Nu căutați 
a vă plăti cu cuvinte; răul are alte cause 
de cât un proletariat sătean, el e mai adânc 
și reclamă alte remediurl și remediurl alt
fel grabnice de cât împărțirea moșiilor Sta
tului în loturi mici. Nu voesc să reînviez 
certuri vechi dintre mine și onor. D. Ko
gălniceanu; dar vreafi să constat un lu
cru, că ori-ce este violent lasă urme. 
Cestiunea acăsta socială are la noi un pă
cat originar, violența prin care s’a tranșat 
la 1864 cestiunea agrară.

Lucrul a avut de resultat, în primul 
rând, ca noțiunea respectului proprietăței 
altuia, să nu existe in România. Astăzi este 
acreditată convingerea, mai vîrtos în mase, 
cari din nenorocire nu se bucură de bine
facerile culturel, convingerea că măsura 
trebuinței fie-căruia, este și măsura drep
tului săfi. Trebuințele țăranului de astăzi, 
ne mal fiind cele de la 1864, ele fiind con
siderabil mărite, dinsul așteptă o nouă dis
tribuire de pământuri, în sensul legei din 
1864. EI nu afi citit nici hrisdvele, nici dis- 
cuțiunile divanului ad-hoc, safi forte pu
țini dintr'ânșil, ei văzând modul arbitrar și 
violent prin care un guvern, ajutat de forțe 
armate și gonind deputății pe'fereastră, a 
decretat o lege de împroprietărire, ’șl afi 
^is: Cum a fost la 1864 destul d’un Cuza 
și de voința unul Domn, ca să ni se dea 
ceea-ce ceream, de și era a altuia, pentru 
ce o a duoa voință, fie ea și a unul altui 
Domn, n’ar fi de ajuns să facă aceeași mi
nune? Și acăstă prejudecată nu va dispărea 
din spiritul sătănulul, de cât în <}iuaunde 
va fi dobândit bine-facerile culturel. In 
cestiunea rurală, ce era negreșit de con
siderat, era dreptul istoric; dar dreptul 
istoric discutat contradictorifi și la lumi
na gilei. Dar la noi a fost și o cestiune de 
fiare...

Legea acăsta în loc de a eși din liberile 
desbaterl și voturi a represintanților ță
rel, în loc de a fi o emanațiune a suvera- 
nităței naționale, a fost presintată, la o
chii poporului, ca o spoliațiune, față cu 
unii și ca un dar, făță cu alții; căci așa se 
creez legendele, acolo unde ele trebue să 
înlocuiască drepturile absente și mărirea 
adevărată.

Dar ca să fifi mal bine priceput, și fi- 
ind-că din norocire în Camera acăsta nu
mărăm și mai mulți medici, mă voifi ser
vi de o comparație: când cu ocasia unei 
nascerl, care s’ar fi putut produce, în con
dițiuni cu totul normale, s’ar găsi și un 
hirurg imprudent safi prea înamorat de 
arta lui, care ar recurge, chiar și când, la 
fiare și forsex, ar fi ore bine venit să se 
laude de iscusința sa, atunci mal ales 
când acele fiare afi lăsat urme, și urme a- 
dâncl și pe corpul mamei și pe corpul 
copilului? Și acăsta am să o dovedesc cu 
istoria contimporană, mai mult, cu piesele 
oficiale, în mână.

Elocuența și frumusețea formei, nu pdte 
răscumpăra nedreptatea safi golul fondu
lui. Argumentul cel mare al acelor ce a

păr lovitura de Stat, —și onor. D. Kogălni
ceanu, vorbind de dânsa, printr'o ciudată 
coincidență se adresa tocmai D-lui L. Ca
targi, care negreșit ’I va răspunde la timp 
și loc, — este că ea se impunea fatal, din 
causa imposibilităței de a ajunge pe altă 
cale la reforma rurală.

Efi nu sunt tocmai contimporanul 
D-lui Kogălniceanu; ași putea cu tdte a
cestea, în ceea-ce privesce acea lovitură 
de Stat, să adun propriile mele suvenir! 
ca simplu spectator. Dar prefer să cer e
lementele mele'de convingere, nu în sin
gurele mele impresii personale, vechi și 
trecătdre, dar tocmai pentru că am fost 
în afară de luptele acelui timp cel puțin 
în cestiunea rurală, pot cu mai multă 
nepărtinire și vedere limpede, să contro
lez fisele unora și altora.

El bine, dacă este un fapt, în afară de 
dri-ce controversă posibilă, este că legea 
rurală a fost nu scopul, ci mijlocul; că ea 
a servit de pasport loviturei de Stat, iar 
nu lovitura de Stat el. Dar să venim la 
probe.

Din nenorocire pentru acel cari ar 
fi dispuși să credă pe D. Kogălniceanu 
pe cuvânt, el n’afi un sfânt ci ma! 
mulțl, e! nu se pot mulțumi de a ne răs
punde: Magister dixit, D. Kogălniceanu 
a vorbit safi ^is; căci ma! e și sfântul 
Rosetti.

Să controlăm dar pe sfinți, între 
dânșii, și mal vîrtos să controlăm ce
va care nu minte și nu înșeală nicl- 
o-dată: faptele și datele. Evident, când 
faptele s’afi petrecut la duol ani de 
distanță și afi lăsat urme prin Mo
nitor, e cu neputință să se ^ică că aco
modez lucrurile trebuinței causel și că ar
gumentele ndstre sunt argumente ad-hoc. 
Dar ca să nu negligiăm nici un ordin de 
considerațiunl, să începem istoricul nos
tru mal de sus. Este adevărat că în Ro
mânia a existat o stare a proprietăței 
fdrte răfi definită și dacă ar fi să facem 
mustre de erudițiune, am putea să in
trăm în acăstă privință în amănunțimi, 
cu cari se umplem un volum. Dar pre
ferim în privința trecutului ceva mal de
părtat, să ne mărginim la câte-va punc- 
turl mal esențiale și mal isbitore și la 
câte-va considerațiunl mal hotărîtdre.

Mal ântâifi suntem coborîtoril coloni- 
lor lui Traian.D. I. Nădejde: Acăsta e contestat.

D. N. Blaramberg: Se pdte, dar n'aș! 
ajunge nici-o-dată să ma! termin, dacă 
’ml-așl lua sarcina ingrată de a convinge 
și pe ace! car! se înduoesc de tdte și pdte 
și de el înșil, car! de exemplu ar susține 
că acuma nu e £iuă. M'aș! teme că nici 
Camera nu ar mai voi să mă asculte, pic 
dar: Suntem coborîtoril Romanilor, cred 
că cel puțin aci în Parlamentul român 
nu voifi primi o desmințire, când afirm a
cest [adevăr primordial, că nimeni din 
acel ce sunt mândri de numele ce port, nu 
se vor înscri în fals, în contra acestui act 
al stăref ndstre civile.
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Nu cred că în acăstă privință ași pu

tea primi o desmințire, 8aâ dacă, prin 
imposibil, ași primi veri-una, ea ar fi așa 
de isolată și acoperită, de îndată, de atâ
tea protestări unanime și sgomotoase por
nite de pe tdte băncile, în cât n'ași autji-o 
și ași fi ast-fel scutit de a-I răspunde.

Prin urmare, să admitem ca dovedit 
cel puțin acest lucru, că ne coborîm din 
colonii Romani.

Ei bine, dacă veri-un popor a avut 
verl-o-dată mai mult simțimântul pro
prietății, private și individuale e poporul 
roman, acest popor al domeniului quiritar. 
Acăsta o recundsce și Mommsenși toți is
toricii germani, o recundsce Thierry și 
Michelet și Duruy, fără a mai vorbi de 
Montesquieu și cei vechi.

Prin urmare, încă de la început, nu 
găsim nimic care să semene cu mirul ru
sesc, la care ar voi să ne trimită acel 
cari visez regimul comunităței sati ceva 
care să se apropie de allmendul german sah 
de teoria mai modernă a colectivismului. 
Vedeți că partidul brătienist era bine 
inspirat, el care negreșit era un precur
sor al teoriei aceștia, atunct când adop
tase, ohiar pentru dânsul, titlul și denu
mirea de colectivitate.

Acăsta la origină. Curând dupe acăsta 
însă, vine o stare chaotică de lucruri. 
Dar rarii istorici cari ati mai vorbit de 
acele epoci ca Amian Marcelin, Chalcon- 
diles, dar mai ales Thierry și Gibbon, vor
bind de diferitele invasiuni barbare și de 
starea ndstră socială pe atunci; ati re
levat cu toții acăstă particularitate a co- 
lonilor de la Dunăre, că ei, ati fost res
pectați ca agricultori, în moravurile și 
datinele lor, cari târ^iă, târ^iti dupe 
colonisare, continuati încă a se asemăna 
cu acelea ale Romanilor, părinții lor.

Barbarii, cari nu aveati noțiuni de a- 
gricultură, ci erai! mai mult nisce popdre 
cari trăiati cu vânătdrea și resbelul, cari 
cel mult unele se ocupati cu păstoria, 
respectati în țăranul de la Dunăre pe o- 
mul care ’I scutea de munca câmpului, și 
nimeni n'a expus acestă stare de lucruri 
paralelă, în termeni mai elocinți, de cât 
Gibbon care constată tocmai acest feno
men, unic în istorie, al Romanilor de la 
Dunăre, cari ati putut să-și vadă de pă
mânturile și ocupațiunile lor obicinuite, 
alături cu invasiunile cele mai colosale 
ce a fost dat unui popor a cunăsce și în 
mijlocul ciocnetelor succesive ale barba
rilor între dânșii, dar care toți, râud dupe 
rând, ati respectat într’ânșii ceea-ce nu
mai ei le putea da : rodul pământului!

Evident însă, că aceste invasiuni suc
cesive ati avut de resultat, în cele din 
urmă^pustierea acestei țări, mai ales când 
turcii făcură la rândul lor aparițiunea 
lor în Europa. Acăstă pustiere aduse 
o stare, quasi nomadă, pentru o mare 
parte din români, cari mal adesea 'șl cău
tati un refugii! la munte.

Ori-cum, necesitățile răsbăelor pentru 
apărarea naționalității romiue și oi 

fiscului, hotărî pe unul din Domnii noș
tri cei mai glorioși și mai heroici, ca să 
pdtă reșista valurilor crescânde ale ne
credincioșilor și să ne lase un nume și o 
țără, să decreteze servagiul sati ceva a- 
nalog, alipind pe om de pământul ce '1 
cultiva. Acăsta singur vă 'explică, cum 
unul din Domnii cari fac, mai ales, fala 
nemului nostru, Mihaiti-Vităzul, a putut 
fi acela care să creeze gleba la noi și 
să atașeze acest ponos, acăstă năgră pată 
la strălucirea numelui săti. Un alt fapt 
brutal pe care '1 atestă tdte chrisdvele 
și pe care 'l veți găsi și la Romani, e 
vânzarea pământului și chiar a omului 
d'impreună cu acesta, pentru datorii.
k Așa dar nu găsim la noi de cât aceea 
ce a fost agricultorii la Romani pluga
rii sati colonii cunoscuți sub denumirea 
de censiti sati tributari, pe cari 'I găsim 
acolo, încă înainte de împăratul Cons
tantin și cari erati asemenea atașați în 
perpetuă pământurilor, fără ca la noi, 
ca și acolo, să fi existat altă feodalitate 
de cât cel mult feodalitatea conctrac- 
tantă.

Acăstă stare de lucruri însă este des
ființată de Constandin Mavrocordat și de 
obșteștile adunări ale țărei, în Muntenia 
la 1746 și un au mai târ^iă în Moldova.

Dupe acestea diferiți Domni și dife
rite decisiuni ale obșteștilor adunări re
glementară condițiunile muncei, datorite 
de țăran către proprietarul pe moșia că
ruia se găsea cu așezarea.

Acest întreg de lucrul a adus o situa
țiune pe care regulamentul a avut pre- 
tențiunea a o codifica. Dacă n'ar fi fost 
însă de cât codificarea ce a făcut’o regu
lamentul, cum forte bine a relevat a- 
căsta D-nul Kogălniceanu, păte că n'am 
fi avut încă elementele trebuinciăse 
pentru resolvirea problemei istorice a 
originel proprietăței la noi; căci chiar 
D-sa a fost în cele din urmă silit să a- 
peleze la nisce legi cu totul moderne, 
cum e aceea a lui Știrbeiti în Muntenia 
și a lui Grigorie Ghica în Moldova. Ei 
bine, mi se pare că atunci când se face 
istoricul proprietăței, într’o țără, greii 
s’ar putea admite, ca cineva să nu se refere 
decât la date moderne și ca norma cea 
mai nemerită, pentru acăsta, să fie o lege 
făcută în temeiul convențiunel de la 
Balta-Liman, de o adunare compusă nu
mai de câțl-va funcționari înalț! al Sta
tului sati Divanului Domnesc.

Faptul că într'una din ele se vorbea 
de proporțiunea de duoă treimi, ca mă
sură, Jpână la concurența căreia țăranii 
puteati cere pământ pentru hrană de la 
proprietari și pentru a stabili că, în ori-ce 
cas, o’treime trebuia să rămână reservată 
proprietarului, nu are nimic de special 
țării ndstre. 'MI pare răti că în scurtul 
timp care am avut de erl până a^I, n'am 
putut găsi volumul ce căutam dar vă 
dati mijlocul să controlați lucrul acesta, 
într'o prefață a operei repausatului Boe^ 
irescu, un alt ilustru răposat, profesorul 

Royer Colard consacra câte-va rânduri 
la o apropiere între acăstă disposițiune 
a lege! ndstre moderne și nisce obice
iuri analdge, la alte popdre occidentale.

'Ml pare răti mal ales că n’am chiar 
volumul la îndemână; căci acolo se gă
sesce chiar expressiunea consacrată acestui 
fel de împărțălă a proprietăței, pe care 
D-sa declară că o regăsesce uniform la 
diferitele țări ale Europei invadate de 
barbari și pe care o atribue originar la 
instituțiunea coloniilor romane și anume: 
Constituțiunel a V a lui Arcadius și Ho- 
norius din codul Theodosian, De Metatis.

D. G. Tocilescu: In ce operă a D-lui 
Boerescu ?

D. N. Blaramberg: M^moirC sur Ies 
conditions d'existence, des Principautds 
Danubienne.

'Mi pare bine că 'ml cereți numele au
torului unei cărți, unde se pleda cu căl
dură causa țeranulul; și că pot adăoga că, 
acel cari o pleda, era D. B. Boerescu; 
căcljacăsta va da și mal multă' greutate 
deposițiunel sale în cestiunea legei rura
le și loviturei de Stat, ce 'ml propun a 
invoca.

Nu D-lui, amicul netăgăduit al sătănu- 
lul și acesta încă din tinerețe ar fi putut 
să se facă complicele strigoilor și dme- 
nilor cari ar fi voit să sugrume drepturi
le pentru cari D-sa pledasă, până și în 
limba francesă.

Acestea <jisei în trăcăt, asupra cestiu
nei propietății la noi, vin la discursul 
D-luI Kogălniceanu, în partea unde D-sa 
'și-a atribuit exclusiv meritul, nu numai 
al reformei rurale, dar și a sentimentelor 
de iubire și de devotament la causa celui 
slab și celui apăsat.

*I-așI ti lăsat încă trofeele cari le dispu- 
puta în trecut altora, dacă D-sa n’ar fi 
profitat de acăstă ocasiune ca să arunce cu 
glod asupra întregului nostru trecut is
toric, spre a face din el un fund negru, 
destinat a face să se detașeze, să reiasă mal 
strălucitor un trecut de ieri sati un vii
tor de mâne.

Acăsta m’a mirat cu atât mal mult că 
D. Kogălniceanu este și D-luI din numă
rul acelora care ati strămoși și încă mai 
mult de cât ori-care și care vorbesce tot- 
d’a-una bucuros de dânșii.

D I. Nădejde : Toți avem strămoși.
D. N. Blaramberg : D. Nădejde fa

ce spirit; eă n'am vorbit de strămoși spre 
a afirma ceva contrariti ideel democratice. 
Prin strămoși am înțăles ămenl cari, prin- 
tr’acăsta tocmai că ati jucat un rol poli
tic mai însemnat în țără, pentru că ati di- 
rigiat altă dată destinele el, ati ofrăspun- 
dere mal mare și mal directă la faptele 
trecutului.

Iată dar ce găsim în Monitorul oficial 
No. 46 din 2 Maiti 1863, adică pe atunci 
tocmai când acel Monitor asculta de po
runcile D-sale.

D. M. Kogălniceanu) Eram la țără.
D. N. Blaramberg: Se păte, dar în 

ori-ce cas, ce voesc să constat e că proba 
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ce aduc nu e apocrifi, nici creată de acel 
pe care ii apăr în acest moment.

D. M. Kogălniceanu: Eâ am intrat 
la Noembrie.

D. N. Blaramberg: Monitorul ofi
cial este presupus expresiunea adevăru
lui. lata ce citim într’ânsul.

monitorul oficial No. 45 din 2 Martie 
1863 publica următorul răspuns la Me
sagiâ :

„Cu aceste răpeai amintiri nu voim să 
ne facem apărătorii legei electorale^ astăzi 
când nu venim,ca representanți al unei opi- 
niunl politice, ci al Camerei, ai Națiunei. 
Din contra declarăm din noâ, precum în 
unanimitate am declarat Măriel-Tale, 
Încă de .acum 2 ani, că noi* suntem atât 
de convinși de defectele acestei legi, în 
cât luarăm în desbatere un anex al Con- 
stituțiunei elaborate de comisiunea cen
trală și care Constituțiune, cu întristare, 
suntem datori a constata că nu s'a trimis 
încă Adunărei, cu tdtă clara prescriere a 
Convențiunei. Acest fapt este nu numai 
o dovadă pipăită că voim toți reforma 
legei electorale, ci încă o deplină convin
gere pentru Măria Ta, că încercările fă
cute la Constaniinopol^ ca străinii să ne 
octroieze o lege electorală, aâ fost o vio-, 
lare a autonomiei ndstre, fără ca celpuțin 
să aibă ca scusă, dacă scusă ar putea e
xista, o îndărătnicie neclintită a 6me- 
nilor.*

Până aci este vorba numai de legea e
lectorală a căreia reformă se solicita a
semenea de la Constantinopole. Dar să 
mergem mai departe : (Citesce.)

„Nu, Măria-Ta, nu este regimul cons
tituțional, ci din contra nedeplina lui a
plicare de către guvern care a făcut ca 
suferințele țărei să crâscă în proporțiune 
cu sacrificiele contribuabililor. Nu este 
regimul constituțional care a făcut ca le
gea proprietățeî votată de Cameră și ne
sancționată să stea în mâna guvernului 
Măriel-Tale, atârnată pe capul Națiunei, 
în loc de ase întdree Camerei, cu ob
servările sale, pe care ea, care n'a 
avut pretențlunea de a face o lucra
re perfectă se le pdtă aprețui și a
plica în tot ce vor avea bun.u

Așa dar deja la 1863, adică, cu un an 
și mai bine, înainte de lovitura de Stat, 
Camera solicita pe Domn să’i înapoeze a
cea lege, ca să o raporteze și ca, profitând 
de observațiunile drepte ale acestuia, s o 
amendeze într’un sens mat liberal.

Dar pdte să se gică că acăsta e
ra o simplă frasă, care nu angagia la ni
mic. Camera aceea, care simțise că a gre
șit, putea să caute prin frase să rescum- 
pere fondul și faptele și să decline răs
punderea.

Dar dovadă că aci nu era vorba de 
frase, ci de ceva real și sigur, că cu 
ocașiunea loviturel de Stat ați desfundat 
uși deschise, și că n’ați voit în fond de 
cât să creați legenda Cuta, este următâ- 
rea declarațiune a D-lui C. A. Rosetti, pe 
care nimeni sper n'o va recusa, când ea 

mai ales se referă la nisce adversari po
litici. Iată în adevăr ce ^icea D. Rosetti 
în ședința de la 12 Februarie 1882. (Mo
nitorul No. 52). Și când pronunța aceste 
cuvinte, D. Rosetti se adresa D-lui Ko 
gălniceanu, care era present și care nu 
numai că n’a putut să’i desmintă, dar ca
re a făcut curănd dupe aceea o declarațiu
ne, consemnată și dânsa în Monitor, care 
'mi-a permis chiar mie, adversarul ne
împăcat al loviturel de Stat, să staâ în 
oposițiune, alături cu D-sa; căci a recu
noscut în fine singur, în £iua aceea, cu 
lealitate că 2 M<â a fost distrugerea tri
bunei și că distrugerea tribunei este dis
trugerea parlamentarismului, ceea-ce eâ 
am interpretat atunci ca o amendă ono
rabilă față cu libertatea și cu țâra.

Dar văd că cele ^ise atunci se retrag 
saâ desmint astăzi și că acum ni se face 
din noâ apologia loviturel de Stat; și a
tunci încep iarăși a mă îngriji și sunt si
lit, vrând nevrând, să desgrop la rândul 
meâ amintiri penibile.

Iată ce £icea D. Rosetti în ședința a
ceea, și veți vedea —lucru ciudat — câtă 
actualitate are acăstă citațiune și acăstă 
apropiere întftmplătâre.

Iată ce ne tjicea D. C. A. Rosetti în 
ședința din 12 Februarie 1882 :

„In fine în ajunul loviturel de Stat, 
Camera înțelese și acordă tot ce i se cerea, 
ea acordă pământuri țăranilor... a trebuit 
negreșit pentru acâsta să existe un Catargi 
revoluționar pe acei timpi, întocmai 
ca ex-ministru Rosetti. Ori cum ar fi, fap
tul e positiv că în cele din urmă toți pro
prietarii, toți deputății aâ concedat tot 
în mod mal avantagios de sigur, ca tâte 
bine-facerile ce le ar fi putut procura o 
lovitură de Stat.... u

„Legea împroprietărire! sătenilor, fă
cută prin violarea libertățel — și aci am 
să repet un cuvânt pe care '1 am mal <Jis 
adinâorl, când nu era aci D. Kogălniceanu 
și pe care voiâ să’i audă D-sa —legea a
ceea a împroprietărire! fusese primită de 
tdtă Camera și prin urmare D-sa a făcut 
lovire de Stat, când nu mai avea nici un 
cuvânt să o facă, de vreme ce Camera pri
mise legea D-sale.*

Ședința din 12 Februarie 1882 No. 52 
al Monitorului p. 754 colâna I-iâ.

Prin urmare, fără a insista peste mă
sură asupra acestui lucru, și fără a tăgă
dui câtuși de puțin meritele cele mari ale 
onor. D. Kogălniceanu, în acâsta cestiune 
și ca istoric și ca publicist și ca deputat, 
'I voiâ cere voe a mă sui ceva mal departe 
și al arăta că mal sunt și alții care ’l-aâ 
precedat în carieră și pe care e nedrept 
să’i uite. Iată ce spunea tot D. 0. A. 
Rosetti vorbind de Alexandru Vodă- 
Ghika, de âre-ce de Grigorie Vodă-Ghika 
Domnul martir a vorbit însuși D. Kogăl
niceanu, fără a mal vorbi de cel din urmă 
Domn al Moldovei, în privința căruia 
am putea cita pe D. Boerescu, deHelia^I, 
TellI, GolescI, Câmpineni, BălcescI, Ro
seti și atâțea alții, și nu am ^is încă ni-
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mic de tdtă pleiada tânără și patriotică 
de dincolo de Milcov.

„De la Vodă-Ghika încă, tjiceD. Ro
setti, s’a pus în Cameră și prin urmare 
în public, reforma legei rurale. Revolu- 
țiunea de la 1848, găsind calea deschisă 
de Vodă Ghika, luă în mâni acest drapel 
național, economic și politic și 1 arătă 
națiune! în tdtă întregimea lui. Și când 
o idee ese din inima și din mintea unei 
națiuni și devine drapelul unei revoluți- 
uni naționle, este lesne, fdrte lesne a sci 
că acea idee este fără de mârte../

Tâte acestea le puteți vedea în Româ
nul din 17 Septembrie 1866.

Și D. Arăpilă Golescu, care a scris și 
D-sa o carte asupra cestiunel țăranilor, 
dă chiar numărul a o serie întrâgă de de
crete saâ oficiuri princiare, tinzând tote 
la acest scop.

Prin urmare, credeți-mă, lăsați la o 
parte anacronismele, nu confundați tim
pii și âmenil, âu credeți că dacă veți veni 
cu ideile și teoriile de astăzi să judecați 
faptele și prejudecățile de acum 100 saâ 
200 de ani, veți putea reuși a înegri tot 
trecutul nostru istoric, în profitul pre- 
sentulul. Fiți, în or-ce cas, bine încredin
țați, că verdicte pronunțate în asemenea 
condițiunl, nu vor fi ratificate de nici un 
istoric european, de nici un istoric demn 
de acest nume. Când vrei să vorbescl con- 
sciincios și nepărtinitor de o epocă, trebue 
să W# să te orientezi și să te identifici cu 
dânsa. Tâte epocele 'și-a avut relele și bu
nurile lor și eâ nu cunosc și nu admit o 
epocă unde totul să fi fost degradat și in
fam ! Precum nu admit că a fost altele, 
unde totul era sublim !

Când vorbiți de monastirile închinate, 
când vorbiți de turci și de tătari, prin 
prismul surî^âtor al presentulul, e toc
mai ca și când istoria Franciel șl a En- 
gliterel, din timpii cruciadelor și a me
ciului ev, ar fi supusă criteriului filoso
fici veacului al XVIII și luminelor saâ 
descoperirilor veacului nostru.

In tâte epocele, chiar cele mal nenoro
cite, âmenil s’aâ asemănat și în bine și în 
răâ, ce a diferit, mai'adesea, sunt luminile, 
este concursul de împregiurări, este de 
multe ori numai momentul favorabil saâ 
psicologic, este ocasiunea.

Ga să vă fac să simțiți și mai bine unde 
duce acest sistem superficial de a judeca 
de lucruri la distanță de veacuri, este 
destul să ne întrebăm ce părere am avea 
de operele literare vechi, când limba nu 
era încă formată, când totul era încă în 
stare rudimentară, dacă le am compara 
cu cele contimporane ? De sigur că ele 
ne-ar face să surîdem de milă, de sigur 
că mai adesea frumusețele lor ni s’ar pă
rea enigmatice și am crede mai adesea că 
suntem condemnați a descifra ieroglife 
căci ieroglife pot să le numesc, pentru 
mulți din contimporani. Fie-care epocă 
a avut âmenil și lucrurile pe cari le com
porta timpii aceia, fie care epocă a avut 
partea ei de umbră și de lumină.
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EI bine, epoca aceea de care vorbiți 
D-vdstre, cu atâta severitate, era simplu 
o epocă mal evlaviăsă; ce vreți! Pe tim
pul acela chiar numele de hagiii era un 
titlu din cei mai mari, din cel mai de in
vidiat; și lucrul acesta, dacă vreți, s’a per
petuat până mai dăunași, unde la Galați 
era un întreg partid care se numea cu 
mândrie acela al hagiilor. Cred căD. Ko
gălniceanu ’l cundsce destul de bine, 
D-sa care, dacă nu mă înșel, era tocmai 
acela, ce dispunea mai cu deosebire de 
dânsul. Prejudecățile religidse ale epocei 
aceleia erafi fdrte mari. Și pentru cei mai 
mulți, pe atunci, patriarhul Țarigradu- 
lui era adevăratul și supremul cap al bi
sericei ortodoxe, mitropolitul safi mitro
poliții țărei veniafi pe o trăptă mai jos și 
drumul la sfântul mormânt, era și dru
mul la Cer.

Și acăstă exaltare a simțimântului 
religios întuneca de multe ori până și 
noțiunea patriei. In credințele epo
cei aceleia, patriarhul, sfântul mormânt 
era mântuirea și pe lumea acăsta și pe 
cea-altă, și grija lucrurilor sufletesci 
prima pe aceea a celor pământescl. Iată 
explicația a acelei închinări, care negreșit 
a fost o greșală, care judecată cu ideile 
ndstre de astăzi este chiar o crimă, dar 
care pe atunci era o crimă inconscientă. 
Vorbesc de ideea de a dedica averile acele, 
de a le sfinți, puindu-le sub ocrotirea 
mormântului mântuitorului. Și apoi nu 
era și printre aceștia, chiar dupe atunci, 
și protestanți, dmenl cari vedeafi mai lim
pede și la cari patriotismul n’a așteptat 
încercările și luminele ndstre, spre a se 
manifesta curagios?

Pentru că facem istorie, să’mi fie permis 
a rectifica câte-va erori, ale oror. D-lui 
Kogălniceanu, care mă surprind cu atât 
mai mult că chiar efi altădătă am învă
țat istoria de la D-sa , dar pe atunci 
D-sa nu o acomoda încă la nevoile sale 
actuale, la tezele sale interesate safi pre
ferite. Pe atunci, D-sa era numai is
toric , dar a^I e și un om pe care a
pasă un trecut politic. Voifi face și efi 
istorie, dar cu acte publice în mână, cari 
nu se pot nici distruge nici contesta. Ce 
voiți mai mult? In însuși memoriul 
principelui Cuza, presintat de ilustrul 
Negri, Puterilor străine, iată ce relevăm, 
în ceea-ce privesce averile închinate.

Deja la 1823 adică îndată dupe e- 
teria de la 1821,șiTudor Vladimirescu, a
verile monastirilor închinate afi fost luate 
din mâna călugărilor greci, în Moldova în 
domnia lui Idn Sturdza și dincdce de Mil- 
cov în domnia lui Grigore Ghica, și res
tituite țărei, că administrarea acelor bu
nuri fusese dupe atunci încredințată unui 
comitet de boieri, sub preșidenția Mitro
politului. Vă înduoițl ? Citesc:

„Principele Grigorie Ghica și loan 
Sturdza primiră, în 1823, un firman de 
la Turcia care ’i Invita de a isgoni egu
menii greci din monastirile închinate.

„ Adunările boierilor cari fusese sesiza

te de acest ordin ’l aprobară, înlocuind pe 
<}ișii egumeni prin călugări indigeni și 
încredințând înalta gestiune a bunuri
lor unui comitet, compus de boieri, sub 
președințâ Mitropolitului. (Memoriul gu
vernului Principatelor asupra monastiri
lor române închinate; comunicat Puteri
lor garante în luna lui Iunie 1863. Ar
hivele diplomatice’1864.Tora. II, p. 209).

„Grigorie D. Ghica, ne ^ice la rândul 
săfi Heiiad Rădulescu, alese un comitet 
compus de cinci membri spre a redige 
un proiect de reforme, basat pe vechile 
drepturi și usuri, stabili școli naționale, 
dete limbei române mijlocul de a se cul
tiva prin învățământul filosofiel, mate
maticilor și alte sciinți universitare, re- 
integră Valachia în posesiunea monasti
cilor întemeiate și înbogățite prin pic- 
tatea strămoșilor noștri și usurpate de 
cupiditatea sacerdotală, formă un corp 
de panduri spre a restabili miliția civică 
și înzestră țâra cu mal multe alte insti
tuțiuni, concernând progresul material și 
intelectual/

(V. Le Protectorat du Czar par J. R, 
Heliade Radoulesco, Paris 1850, p. 16).

D. Nădejde : Și Mateifi Basarab.
D. N. Blaramberg : Da; dar gândiți 

că mă voifi opri aci ? Voifi veni la ceva 
și mai apropiat de timpii noștri și care, 
denaturat, m’a revoltat și mai mult, toc
mai de aceea. E timpul o repet să ispră
vim cu legendele; este timpul! Am suferit 
prea mult dupe urma lor, pentru ca să 
le lăsăm din nofia se acredita. A închide 
ochii asupra frelatărei istoriei contimpo
rane este și mai primejdios de cât a se 
împăca cu basme privitor la un trecut 
mai depărtat; căci, la spatele legendelor 
contimporane, sunt omeni interesați în 
causă, îu carne și în ăse, și sdrta cutărul 
safi cutărul princip mântuitor safi fatal.

încercarea de reabilitare a loviturel de 
Stat, nu pdte să lase pe nici un liberal 
indiferent. Și când i se atribue, între alte 
bine-faceri, secularisarea averile monas
tirilor închinate, ceea-ce este absolut 
inexact; căci nu 'există nici o corelațiu- 
ne între aceste duoă evenimente, efi nu 
numai că protest cu energie dar vă cer 
chiar voe să restabilesc aci faptele, cu 
Hfonitorul Oficial în mână, ca să vedeți 
partea de merit «și de răspundere, a fie
cărui, în acest mare și secular proces.

Maioritatea Adunărei Convenționale, 
încă în ședința din 22 Decembre 1862, 
cere și votăză, în unanimitate, înscrierea 
veniturilor monastirilor închinate în 
budgetul Statului și exige resolvarea 
acestei cestiunî, în țdră și de către țeră.

Ce face guvernul?—aci vine de se pla- 
seză legenda, ca să ascundă partea ruși- 
nosă a faptelor—la acest vot patriotic 
al Adunărei se răspunde, printr'un articol, 
publicat în monitorul din 28 Decembre 
1863 și care apăruse mai ântâifi în lim
ba francesă, in ziarul La Voix de la Rou- 
manie.

«Instinctul publicului a înțeles pe de
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plin că guvernul cată a ține o cale pru
dentă, și că nu este cu putință a regula 
singur, de sineșl, o cestiune coprinsă în- 
tr’o procedură internațională.

„Noi suntem din aceia cari cred că 
soluțiunoa cestiunei mănăstirilor închi* 
nate, trebue a fi cu desăvârșire reservată 
inițiativei guvernului, care singur pdte 
a prețui timpul favorabil deslegărei el* 
(monitorul Oficial No. 283 din 1862.)

Deja în ședința din 22 Decembre 
1862, Domnul declara, prin organul mi
niștrilor săi, că nu va pune în lucrare vo
tul Camerei.

Vedeți, semăna a^ice el, cu un aer de 
desfid și de dedemn: ați dat un vot, dar 
votul acela nu mă leagă, el va rămânea 
platonic, el vă rămânea în stare de desi- 
derat, până când ’ml-o plăcea mie.

Și dupe ce nesocotesce acel vot deja 
dat, dupe ce din chiar dânsul îșl face, 
dupe obiceifi, la Constantinopol, un cap 
de acusațiune 'contra Camerei și siste
mului representativ, vinovat de a tran
sforma România în focar de agitațiune, 
în cele din urmă ce face? Vine, și ca^ă 
dea acestui act, față cu opiniunea, a
parențele unui fapt personal, Ia 3 Iunie 
1863, lansâză o ordonanță, prin care 
tranșăsă unilateral cestiunea.

Dar ori-cum, lovitura de Stat, dupe cum 
toți o scifi, n’a venit, de cât un an mai 
târ^ifi, adică la 2 Maifi 1864.

Scopul și aci era de a’șl atribui exclu
siv tot meritul lucrului și a pregăti le- 
gend a.

Ori-cine însă înțelege, că dacă chir 'vr 
fi fost adevărat că erea vre-o imprud* ță 
a se face această restituțiune regul în 
țărani prin calea Camerei, că acea in . u- 
dență devenea o adevărată temere te, 
când se facea și cu violațiunea formelor 
consacrate. Norocire că Camera a avut 
mai mult patriotism și mai multă abne
gație de cât Domnul și că și a ^îs: Noi tot 
am vatat deja secularisarea moșiilor în
chinate, și dacă tu Domn n’al voit să 
sancționezi opera ndstră, apoi acăsta nu 
este un motiv Tpentru noi să usăm de 
represaliuri, în detrimentul țărei și să 
punem, un falș amor proprifi, mai pre
sus de suggestiunile consciinței și da
toriile patriotismului.

Prin urmare, vom vota din nofi acăstă 
măsură și ast-fel Camera a scăpat situa
țiunea, votând cu 93 glasuri, contra a 3, 
secularisarea, în ședința sa de la 23 De
cembre 1863.

Așa dar, cestiunea s’a tranșat la 1863. 
Dar este măcar exact că s’a tranșat 
definitiv, la acea epocă ? Din nenoro
cire nu, D-lor; căci tot atunci se petrecea 
ceva, de care onor. D. Kogălniceanu nu va 
vorbit, dar care e bine să’l sciți; căci a lăsat 
urme, de cari am avut să ne ocupăm chiar 
noi, cel din Constituanta de la 1866.Vreafi 
să vorbesc de împrumutul Zarifi! Sciți 
D-vdstre, cari sunteți mai tineri, ce erea 
acel împrumut ? Sâ v’o spui. Pe când 
se afecta că cestiunea se tranșează în
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țâră, să trata ți la Constantinopol pe eale 
diplomatică, safi mai bine ^is se precu
pețea cu dlnsa. Se ofereați bani in schimb 
și se contracta un Împrumut, cu acâstă 
destinațiune, mai nainte chiar ca oferta 
sati policitațiunea ndstră, să fie măcar 
acceptată.

D. Nicolae lonescu și ațâți alții, cari 
ati fost tn Constituantă, sciti afacerea, și 
pdte să-și aducă aminte, cum D. I. Bră
tianu în numele lui Crâmieux, împuterni
citul lui Zarifi, număra minutele cu câ- 
sornicul în mână, spre a ne face să ac
ceptăm o transacțiune, destinată a resilia 
acea convențiune, în schimbul unor sa
crificii de milidne. Și, de și Camera se re- 
fusă a tranșa o asemenea cestiune pe pi
cior, D. Brătianu luă asupra lui s’o 
facă și invocă mai târZifi, pentru justifi- 
cațiunea sa, un pretins vot, dat in ședință 
secretă. Ca și când în asemenea ședințe 
se pot lua resoluțiuni și da valabilmente 
voturi, uitând că Monitorul și însuși re
glementul, li dedeafi o des minți re formală.

Iată adevărata și singura parte per
sonală a fostului Domn, în cestiunea se- 
cularisărei și, dacă exaltați meritul ace
lora cari afi făcut secularisarea efectivă a 
acelor bunuri, nu uitați Camera din 1862, 
nu uitați, mai ales, Constituanta din 
1866, căreia îi revine meritul, de a nu fi 
admis nici un fel de compromisuri, în a- 
acâstă cestiune, de a fi rupt ori-ce nego
cieri în afară și de a fi considerat cestiu
nea ca definitiv regulată, în țără și prin 
țără, dispunând chiar de acele bunuri.

Este adevărat că protocdlele congre
sului de la Berlin încearcă să mal agite 
spectrul acestei cestiuni. Dar acel trac
tat nu trebue, în partea aceasta, să ne în- 
grijâscă prea mult și el represintătoc
mai trofeele regimului nefast Brătianu.

Acest împrumut, care implica o sumă 
de 100 și mai bine de milidne, s’a des
ființat, printr’o perdere care s'a cifrat cu 
milidne.

Acăsta este partea razelor sah aureolei, 
de care se voesce a se încongiura unele 
capete și unele date. Desmințiți-mă dacă 
puteți!

Acum reintru în materie.
Vă giceam adineaori că legea acăsta nu 

pdte găsi pe aceste bănci de cât partisanl 
și apărători.

Mai mult de cât atâta. Vă declar că 
sunt cel d’ântâifi să mă asociez cu aceia 
cari vor primi amendamente, în sensul 
cumpărăreipa mezat a moșiilor particulare, 
cu fondurile resultând din vânzarea moșii
lor Statului, în loturi mici. Țăra ndstră, 
fiind o țără eminamente agricolă, în vede
rea unei reserve permanente și cât mai 
seriose de pământuri, destinate, printr’un 
fel de rulment continufi a satisface nouile 
nevoi ale clasei muncitdre, prin faptul 
sporirel familiilor, voifi stărui, cât pentru 
mine, din tdte puterile mele, ca banii, re
sultând din vânzările actuale, să fie afec
tați, afară de cașul când ei slujesc la stin
gerea datoriei publice, la achisițiunea 

de noul moșii,'cumpărate la mezaturi pu
blice, în condițiuni seridse de control și 
tot cu aceeași destinație ca domenurile 
existente. Și ori și ce s’ar £ice, acest fel 
de rulment nu are nici un inconvenient 
serios; din contra, presintă avantagil mari 
și reale.

Ântâifi pentru că pământul ce se 
dă actualmente se vinde, și prin urmare el 
se plătesce. Capitalul dar nu e destinat a 
dispăra safi a fi cheltuit și este de preferat 
ca el să se imobiliseze, din nofi, de n’ar 
fi o repet de cât spre al împiedica de a 
fi risipit dupe obiceifi.

Al duoilea, efi cred că o lege, de felul 
acesta, va para și la o altă primejdie : 
cumpărarea ^ilnică a proprietăților mari 
din România, de dmeni aparținând al
tor neamuri. Și când alte neamuri 
D-vdstre, pricepeți restul. (Aplause).

Prin urmare, legea acăsta va fi bine 
făcătdre. Dar sunt și efi de părerea D-lui 
Catargi, că aci n’am putea pune, cel mult, 
de cât principiul cumpărărei altor moșii, 
și că trebue printr’o altă lege specială să 
reglementăm acest principifi, cu grijă, în 
tdte amănunțimele sale și acăsta tocmai 
pentru a nu se comite abusurile de cari ne 
vorbea D. ministru al domeniilor.

Acăstă reglementare va trebui negreșit 
să prevadă, o comisiune de control și su
praveghere și norme pe cât se pote de 
fixe.

Efi D-lor, tot-d’a-una, în afară de ori 
ce alte preocupări, am vă^ut cu ochi răi 
înstrăinarea domeniului Statului și acăsta 
dintr'un alt punct de vedere extrensec, și 
chiar acum, dacă consimt a se distrage 
ceva de la biserică, de la scdlă, de la o- 
menireasuferindă;—căciacăsta era desti
nația primitivă a acestor averi, dacă voința 
glorioșilor testatori mal comptează pentru 
ceva,—este că ce facem, în acest moment, 
este tot într'un scop filantropic și sfânt, 
într’un scop de realțarea materială și mo
rală a neamului, tot într’un scop, până la 
un punct 6re-care, umanitar.

Este caracterul pios al înstrăinărel, 
dacă mă pocifi exprima așa, care face că 
mă împac cu dânsa. De altminterea sunt 
dintre aceia cari cred că nici biserica, nici 
scdla nu potfi fi desmoștenite arbitrar. Și 
că ar trebui ca venitul fie al moșiilor, fie 
al banilor să’și păstreze destinațiunea care 
erea în voința glorioșilor donatori.

Dar dacă admit acăstă lege, în sensul 
de a face proprietatea accesibilă și lapun- 
gele mici, nu admit însă și dreptul la pro
prietate, în măsura poftei safi nevoi. Nu 
admit de loc că proprietatea este jaful safi 
că acest drept, e ceva numai de convențiu
ne. Din contră, ca liberal, consider pro
prietatea ca o manifestare tocmai a liber- 
tăței omenești, ca resultatul muncei și eco
nomiei.

„Proprietatea nu este un drept înnăs
cut, £ice Dalloz, dar ea purcede de la un 
drept înnăscut, care e libertatea/

Sunt pentru egalitatea loturilor. De 
ce ? Trebue să mă explic.

Mai ântâifi, care este scopul acestei 
legi ? Dacă ar fi vorba numai să trans
formăm în bani aceste proprietăți, înțe
legeam tdte sistemele. Dar nu este acesta 
scopul nostru.

Avem o lege pentru vânzarea bunuri
lor Statului: dacă ea nu ne mulțumește 
astăzi este că am recunoscut cu toții că 
acea lege era prejudețiabilă cui-va. Cui ? 
Tocmai aceluia care avea mai mare nevoe 
de pământ, adică micului agricultor, care 
a rămas dacă nu în afară de prevederile 
sale, în afară de bine-facerile ei. Căci, în
țeleg încă să nu te preocupi de proleta
riatul agricol, într’o țâră cu industrie, unde 
fabricile, unde centrurile mari sunt atâtea 
debușeuri deschise pentru prea plinul 
satelor.

Dar la noi nu este tot ast-fel și ori ce 
braț afară de acela al omului cult, nu scie 
de cât un lucru, să apuce cdrnele plugului.

Noi în realitate, nu avem astăzi de cât 
uh proletariat primejdios; căci e singurul 
grefi de îndestulat, este acela al omului 
cult, activităței căruia nu’i putem oferi 
mai adesea de cât funcțiunile publice și 
acestea sunt forțamente limitate. In ceea ce 
privesce proletariatul agricol, mulțumită 
acestui stoc de moșii ale Statului, îl putem, 
cu puțină prevedere, recula mult timp încă, 
cu succes.

S’a făcut insă greșala ca să se înstrăi
neze deja o mare parte din ele, în bloc și 
fără preocupare de sdrta clasei muncitdre, 
și nu fără o mulțumire sufletescă, constat 
că încă de când numai să ipotecafi acele 
moșii, efi unul protestam în contra acestei 
nedreptăți safi greșeli.
Așa în cât nimeni nu e în drept să sus
pecte mobilul mefi, astăzi, când nu fac, la 
o distanță de 18 ani de cât să apâr o i
dee ce îmbrățișasem, de la început. Iată 
în adevâr, ce <Jicâm în ședința Camerei 
de la 9 Iunie 1871 :

D. N. Blaramberg: „Voi fi fdrte 
scurt, D-lor, am luat curagiul ca să pro
pun și efi un amendament safi mai bine 
gis un articol adițional la legea ce ați 
discutat și votat. Acest articol este pri
vitor la însurățel și cei-alți săteni, cari 
dupe legea rurală sunt în drept a cere de 
a fi împroprietăriți pe moșiile Statului. 
Și fiind că acâstă lege de împrumut hy- 
potecâză o parte însemnată din Dome
niile Statului și hypoteca, precum scițl, 
fiind un început de înstrăinare, am cre
zut de datoria mea a cere să se salvgar- 
dese aceste drepturi câștigate ale foștilor 
clăcașl.

„In amendamentul, ce vâ propun, se 
«jice că legea de față nu va fi un obsta
col la apHcațiunea art. 5 și 6 din legea 
rurală.

O voce: Nimeni nu se atinge de legea 
rurală.

D. N. Blaramberg : „Un cuvânt mai 
mult ca să ’mi priimiți amendamentul...

„Singura Obiecțiune ce ni s’ar putea 
face este că reservă acâsta în favdrea să
tenilor, este sub înțelâsăj căci moșiile 
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vor fi hypotecate cu sarcinile ce apasă 
deja asupra lor. Dar atunci de ce să n'o 
spunem formal, cu risicul de a ne re
peta ?

„Am duoă mobile, adăogam eti, spre a 
vă propune acest amendament, este ideia 
că îndeplinim un act de dreptate și ideia 
că facem un act politic tn tdtă puterea 
cuvântului.

„Am crezut că nu ar fi bine să dăm ’o- 
casiune de a se putea gice că regimul ac
tual a făcut mai puțin pentru locuitorii 
săteni, de cât regimul trecut; mai mult ! 
că regimul actual le-a luat și ceea-ce le 
dădese regimul trecuta

(A se vedea Monitorul Oficial din 1871 
cu No. 128).

Iată dar ideile mele în privința loturi
lor și al capitalului rulant:

Dacă mă pronunț pentru egalitatea lo
turilor este că voesc să Îndestulăm cât 
mai multe nevoi; iar nu să favorisăm prea 
mult pe unii și mai nici de cum pe alții. 
Aduceți-vă aminte de aceste cuvinte ale 
lui Pline: latifundia perdidere Italiam!

Rămâne să vă vorbesc de cei 600 lei.
Acești 600 lei în forma de un avans 

făcut de a dreptul de Stat, seamănă 
mult cu dreptul la capital, și subt 
acăstă formă nu ’i pot admite cu nici un 
preț. Pentru că nu e vorba, o mai repet, 
de a proba solicitudinea ndstră, nu e vor
ba de bine-faccre, pentru că după cum 
am avut deja ondre să o spun, încă de la 
început, nu e generoșitate,acolo unde, spre 
a face o liberalitate, punem mâna în pun
ga contribuabililor. Parada acăsta de mări
nimie o putem face merefi, putem chiar să 
supralicităm fie-care asupra ei, mai ales, 
daca am fi capabili să gicem, ca Ludovic 
al XV, apris moi le d^luge. Mi se pare 
însă că atunci când se fac promisiuni de 
acestea, trebue ca cine-va sâ fie bine si
gur că le pdte ține. Căci a face promi
siuni și a nu le realisa, chiar când D-vds
tre ați fi pe acele bănci, D-vdstre care 
presonisați aceste dărnicii, se pdte întâm
pla să vă găsiți, în imposibilitate absolută, 
materială, de a vă ține de cuvânt. Sutele 
de milidne nu se găsesc la respântii.

Și a da unui om bani, fără nici un e- 
quivalent, în schimb, este a face daruri 
și cine*va nu pdte dărui de cât ce este al 
săfi, safi cel puțin numai al unora, nu ce 
este al tutulor, ca averea publică.

Daca pe lângă confusiunea care există 
deja în spiritele sătenilor, ce sunt in- 
culțl, asupra sfințeniei proprietățel altuia, 
vom adăoga și momăla safi speranța ca
pitalului, în măsura necesităților sale, lu
crăm pe față la distrugerea ordine! so
ciale existente. Să nu uităm că nu de gea
ba un convențional gicea : piară coloniile 
mai bine de cât un princip! căci rațiunea; 
căci noțiunea dreptului și nedreptului; 
căci principiile, într’un cuvânt, sunt'călău
za și adevărata ocrotire a societăților. 
O dată acestea călcate în picidre, omul se 
transformă în fiară sălbatică și se întdrce 
la întuneric și la barbarie.

Gândituv’ați la consecințile ce afi să 
decurgă din enunciarea, din acreditarea 
a asemenea idei subversive ?

La descepțiunile și excesele ce ne pre
gătesc tutulor. Nu perdeți din vedere că 
ce faceți n’are să remână numai pe hâr
tie și că aveți să creați precedente cari 
afi să vă angageze și că, odată tărâmul 
priincipiilor abandonat, pentru un sin
gur satisfăcut, veți face mii de nemulțu
miți...

Atunci are să încăpă adevăratele re
vendicări sociale, adevărata mișcare, ade
vărata catastrofă.

Vă spuneam de unăgi, că am trăit și efi, 
în contact, cu sătenii, și vă mărturisesc că 
suferințele lor sunt nu numai reale, dar 
imense.

Dar suferințele de care am cunoscință 
sunt altele de cât acelea de cari se ocupă 
legea în ființă și remediurile pe cari le 
reclamă sunt iarăși altele de cât acelea la 
cari v’ațl gândit D-vostre.

D-vdstre vizați o singură categorie de 
săteni pe cari sperați că veți reuși să’I fa
ceți fericiți, dar aceia sunt cei cari se vor 
deplasa bucuros, dar e timpul să vă gân
diți și la acel cari rămân în bordeele 
safi coșarele lor de mal nainte și pen
tru aceștia văd că nu se face nimic.

EI bine, sciți cari sunt credințele cari 
afi astăzi trecere între țărani ? EI cred 
că nu există altă proprietate inviolabilă 
îu România de cât proprietatea țără- 
născă. Și acesta este unul din resulța
țele nenorocite, ale loviturei de Stat. Ță
ranul îșl petrece timpul, mulțumită înles
nire! cu care buna sa credință se pdte ex
ploata și se exploatăză gilnic de unii 
politicianl, a se întreba, dacă sora Ana nu 
vede ceva viind, ceva ca o nouă lege ru
rală; care în ideia și speranțele sale ar 
trebui să fie periodică. Și când acestea 
sunt lucruri netăgăduite, aci la tribună 
se vorbesce de o nouă cestiune agrară, ca 
și când România ar fi o nouă Irlandă.

Da, trebue a se veni în ajutorul sătă
nulul și a se căuta de a’l ridica material
mente și moralmente, moralmente mal 
ales, însă pentru acăsta trebue ântâifi să 
facem o bună diagnostică și să ne dăm bine 
săma și de adevăratele lui suferințe și de 
adevăratele remedii ce ele reclam.

S’a aruncat și se aruncă o sămânță rea, 
se sămănă vânt și se va culege furtună.

Mal este o cestiune care îl preocupă 
mult și sunt sigur că a duoa gi chiar, 
dupe acăstă lege prima lui mișcare va fi 
de a se întreba : Ce, acăsta este tot!

Este ridicol când dându-I dreptul, 
să cumpere pe bani, să se gică, că, în Ro
mânia îl dai ceva. Acăsta se înțelegea a
colo unde era duoă feluri de proprietăți 
una roturiară și alta nobiliară, și unde 
făcând proprietatea accesibilă chiar pe 
bani, omului din popor, se dedea un drept 
nu o simplă înlesnire unei clase până aci 
desmoștenite, în adevărata accepțiune a 
cuvântului.

Este adevărat că legea acăsta implică 

o înlesnire că, de unde se făcea vinderea 
în loturi mari, acum se face în loturi 
mici, care acestea sunt la îndemâna fie
căruia. De cât atâta tot!

Dar țăranul visăză alt-ceva; nu vor
besc de însurățel, pentru că idealul însu
rățeilor cari n’afi încă o așegare și cari 
se pot deplasa cu înlesnire, este negreșit 
o porțiune de pământ. Dar de cel-alțlcare 
afi case și locuri, în virtutealegel din 1864; 
și dacă el sunt astăzi robiți este din causă 
că afi negligiat să’și reserve islazul desti- 
națiuei sale primitive.

Ast-fel în cât și cel ce a primit 11 po- 
gone este astăgi strimtorat și i se pare că 
nu are pământ de ajuns, fiind-că el l'a tran
sformat întreg în pământ arabil și negli- 
giasă pe de alta pâșunele artificiale. Mulțl 
dinei afi făcut din acele 11 pogdne numai 
grădinării și cel chiaburi din causa de
vălmășiei n’afi lăsat țăranului mal sărac 
de cât rîpe și nisipuri, acaparând tot ce 
era roditor, pe săma sa.

Acăstă lipsă de islazuri individuale, a 
făcut și face din sătean un adevărat rob 
al proprietățel mari.

Țăranul pote în tesă generală să se 
desmtereseze cu totul la cestiunea pămân
tului, mal cu sămă la munte, unde un 
singur an de prune îl despăgubesce de 
mal mulți ani de secetă și foamete.

Insă nu e tot așa cu cestiunea islazu
lui unde el pdte lesne să fie împins la dis
perare, dacă nu se vor lua măsurile ce 
vă voifi propune, chiar în marginile legi
lor existente.

D. I. Marghiloman : De ce nu ’și-a 
lăsat islaz.

D. N. Blaramberg: Predici un con
vertit, voiesc tocmai să abordez acăstă 
cestiune.

Așa dar cel ântâia lucru care trebue 
să ne îngrijăscă și să facă obiectul unei 
disposițiunl legislative, este împărțirea pe 
cap și individual a pogonelor respective 
de inginerii Statului, pe comptul safi cu 
avansul acestuia, care ar fi trebuit s’o 
facă de la început.

D. M. Kogălniceanu : Aveți drep
tate.

D. N. Blaramberg : In acăstă pri
vință faceți ceva prin legea de față? Nu.

Mai trebue iarăși și acăsta, cât mai în 
grab și, cu aceeași ocasiune, se impunețl 
sătănulul să’și deosebăscă pogdnele le
giuite de islaz și care, fără a exclude ro
tația între pământuri, să prevadă chiar 
o sancțiune pentru acei cari n’ar res
pecta pe viitor acăstă repartițiune a legei.

Iată ranele adevărate asupra cărora 
trebue îndreptată atențiunea și solicitu
dinea D-vdstre. Acăsta este primacestiune.

Al duoilea, făcuta*țl D-vostre, vre
unul din acei cai lăți fost la guvern, până 
astăgi, făcuta-ți veri-o anchetă ca să ve
deți câți proprietari, și tocmai din aceia 
cari cu ocasiunea legei rurale făceafi 
m ai mult zel și mai multă paradă de 
sentimente liberale și gțnerdse afi predat, 
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s’ati respectat porțiunea de pământ adju
decată de lege locuitorilor?

Să facem o anchetă, și primesc ca acea 
anchetă, să încăpă de la mine. .

Afară de acăsta, ia să mal vedem dacă 
chiar Intre săteni nu sunt o mulțime de 
cotropitori și apăsători, față cu cel mal 
slabi și mal săraci. In multe localități chia
burii ah acaparat și stăpânesc nu numai 
mal mult de cât li se cuvine, dar încă tot 
celeste bun și n’a lăsat celor slabi de cât 
ce erea de lepădat... (Aprobări).

D. M. Kogălniceanu: Așa este.
D. Blaramberg : De acea departe de 

a aproba inegalitățile și căprăriile noul, 
ce se caută a se Înființa, deplâng și pe a
celea ce exist deja de fapt.

Ce să vă ^ic acum de lipsa totală de 
justiție In sate; de vexațiunele ce cine-va 
le p<5te exercita nepedepsit și la umbra 
autorităților constituite, Îndată ce, In ale
geri, ascultă de guvern, care să n’o sciți 
deja cu toții ?.

Când vă voih spune că sunt sate Întregi 
de moșneni cari, neavând mi^Mce să 'șl 
apere drepturile lor, Într’un proces dre- 
care, ah cedat venitul unor proprietăți 
sah unor munți, pe termen de 30 de ani, 
numai pentru plata cheltuelilor procesu
lui, și că Într’o bună diminăță s’ah vă^ut 
amenințat a pierde și proprietatea mun
ților, fiind-că cei cu titlu precarih le o- 
puneah faptul posesiunel și prescripția 
și că justiția erea gata să se facă compli
cea acestei spoliațiuni ?

Când vă voih spune că alți săteni îm- 
brăcațl tot In sucman, în calitate de a- 
rendașl ah mers până a impune unor frați, 
unor țărani ca și ei, o dare pănă și pentru 
adăparea vitelor lor In rluri curgătâre și 
flotabile?

Aceste dări consistah In nisce mrene, 
de o mărime hotărâtă din nainte și pe 
cari el ne putându-le prinde nici o-dată, 
ereah siliți să sufere ca ele să fie prețuite 
și transformate In bani și banii In ^ile de 
lucru ? (SensațiunI).

Ei bine, D-lor, care este corectivul la 
tote acestea rele ; o anchetă făcută In 
tdtă țăra, atât pentru a constata traiul ță
ranului căt și abusurile de cari suferă; și 
o justiție de pace la adăpost de ori-ce în- 
rîurireși bănuială.

Ceva care nu coutribue puțin la starea 
lui de plâns este și numărul sărbătorilor 
creștine și păgâne. E numai timpul săre- 
agisăm energic contra acestui lucru; căci 
e cu nepuțință ori-ce virtute am atribui 
nămulul nostru, ca concurența să fie po
sibilă între o națiune care lucrd^ă nu
mai 150 de $ile și altele cari lucră^ă 300 
de $ile, tn cursul unui an ?

Al duoilea, a se deosebi izlazurile și a 
se împărți loturile pe cap și familie.

Al treilea, să se dea țăranilor o admi
nistrați u ne și o justiție la adăpostul de 
ori-ce prihană... Văd pe D. Kogălniceanu 
aprobând, dar tndoindu-se de putința 
atingerel acestui resultat. Iată dupe mine 

mijlocul: este de a crea In fie-care județ 
un singur judecător de pace ambulant, a
sistat de un sistem de jurați și care să fie 
pus în condițiuni de independență și ne- 
pârtinire la nevoe egale cu acelea ale unui 
judecător de la curtea de casație.

Prin supresiunea judecătoriilor de pace 
actuali și a comitetului permanent, s’ar 
putea realisa destule economii, spre a se 
putea face facă la acest adaos de cheltuieli.

Și mai nainte de t<5te, D-lor, refrenul 
meh este școli și iarăși scoli. Dar școli nu 
pentru trebuința institutorilor, ci al șco
larilor, într’un cuvânt, școli demne de acest 
nume și de care la nevoe se potâ se profite și 
adultu; ceva mai mult, ar trebui să introdu
cem în învățământul sătesc și învățămân
tul real, cel puțin pe cât se pdte aplica la 
agricultură și la derivatele aceștia, cum e 
țesătura și lucrul lemnului așa de negli
jat la noi și care face bogăția altor popdre 
și care pe timpul șomagiului lung al iăr- 
nei ar urma să w?bze ocupațiuni manuale 
sătenilor noștri și noul isvdre de bogăție.

Acum D-vdstre puteți judeca, dupe a
ceste câte-va date, despre ce se petrece în 
restul țărei; eh vorbesc de ceea-ce scih, de 
ceea-ce ’mi-a fost dat să constat cu chiar 
ochii mei.

Vedeți, D-lor, subiectul este așa de 
vast, în cât abusez și tot mi se pare că 
negligez câte ceva.

Acum vin la cestiunea avansului.
Eh nu sunt pentru avansul celor 600 de 

lei, în forma în care se propune; sunt însă 
pentru un sacrificih mult mai mare, dar 
care ar avea un caracter cu totul altul și 
care ar fi tot-d’a-una representant prin 
ceva equivalent și pipăit.

Sunt de părere că, pe când noi votăm 
pe tdte filele casărmi, palaturl și altele, 
plătibile în anuități o lege să prevadă o 
garanție a Statului de pus la disposițiunea 
unei societăți de construcțiune, care s’ar 
însărcina cu transformarea treptată a sa
telor ndstre, în condițiuni de soliditate și 
de higienă, dupe un tip anume hotărât și 
care să ne pună la nivelul celor-alte po
pdre civilisate,rămâind ca sătdnul să se li
bereze în anuități. Acestea sub un control 
din cele mai severe. Să facem cel puțin un 
început cu aceste sate noul ce se creez; să 
facem din ele sate model; să clădim casele 
dupe un tip rațional și când vom aduce 
pe omul care cumpără pământ, să se 
stabilescă în ele, să se simtă chiar el, prin 
aceste noul condițiuni de existență, oare 
cum înălțat și transformat. Și să începem 
sistemul acesta de clădiri, cu scdla.

Acum când cred că nu mai rămâne nici 
o înduoială, în spiritul nimului, asupra 
sentimentelor mele cele mai intime, și 
spiritului liberal și democratic de care sunt 
animat, vă cer voe să mă ridic în contra 
unui prejudecăți nenorocite.

D-lor, m’am ridicat în contra ideel so
cialiste, mă mai ridic în contra altei ten
dințe, în contra unei pretenții la nobleță 
de un fel noh și original, în contra aris
tocrației de a înddsele. Ași vrea ca și în

România să dispară ideea, că haina face 
pe om, cum a dispărut și ideea nedrăptă 
și nenorocită de boerie și de clase.

Ași voi ca și In România să nu existe 
cestiunea albăstrimei, suhmanelor și opin- 
cei, cum nu există în țările civilisate o 
cestiune a bluzelor, de și chiar acolo s’a 
constatat că, pe lângă bluzele albastre 
mai pot fi câte o-dată și bluze albe, adică 
policiare. Dumnezeu scie cât iubesc pe 
sătean și cât mă interesez la dânsul, dar 
să nu ni se facă mereh, nu din el, ci din 
opinca lui, un fel de căftăneală sah boe
rie, un fel de privilegih și de aristocrație, a 
timpurilor actuale; căci ce a fost nedrept 
când profită unora, este nedrept când 
profită altora. Nivelul egalitâțel înaintea 
legei, nu acela al stărilor care e imposibil, 
a trecut astăzi peste noi toți. Dovadă 
Că astăzi fie cine este fiul operilor sale și 
pdte deveni un strămoș, ori de unde ar 
porni, este că avem chiar aci o mustră de 
sătăn care nu are nimic de invidiat nici 
unuia din noi, tocmai fiind-că a trecut 
prin scdlă și a sciut să facă să valorese 
aptitudinele și talentul săh. Acel cari ne- 
gligeză omul și exalth și vorbesch numai 
de opincă, ca de singurul titlu de nobleță, 
ca de un talisman suveran, amăgesc toc
mai opinca și caut a o pierde. Numai 

,nemții susțin că omul începe la baron. 
Nu trebue ca noi românii, cărând în cel
lalt exces, se ^icem că începe numai la 
săteni.

Nu ași dori ca în țâra ndstră aceste 
distincțiunl arbitrare și artificiale se con
tinue, pentru că atunci nu ar mal rămâ
nea altă alternativă dmenilor culțl, spre 
a scăpa de acest ostracism sistematic și 
injurios, spre a dejuca pe acel-ce ’șl fac 
o armă, până și din costum, decât să îm
brace și el opinca. Dar încă o-dată nu 
îmbrăcămintea face pe călugăr, și e tim
pul să pricepem, cu toții, că ce trebue se 
distingă pe dmeni între dînșil este numai 
capul și inima, iar nu picidrele!...( Aplause).

Voci: închiderea discuțiunel.
D. N. lonescu: Cer cuvântul contra 

închiderel. (Sgomot).
D. vice-președinte : Aveți cuvântul. 

(Sgomot).
। Voci: Nu s’a cerut închiderea. (Sgomot).
D. vice-președinte : Am constatat că 

ah fost mai mult de 20 D-nl deputați cari 
ah cerut închiderea discuțiunel.

D. C. Dobrescu- ArgeșI: Am cerut de 
ieri cuvântul contra închiderel. De și eram 
înscris în fond înaintea D-lui Catargi, a 
D-lui Blaramberg și alții, cărora li s’a 
dat cuvântul și ah vorbit, văd însă că mie 
nu mi se dă nici chiar pentru închiderea 
discuțiunel.

Nu înțeleg de ce rad lăsați pe mine tot 
la urmă.

D. vice-președinte: Sunt dator a vă 
arăta că ieri nu s’a susținut cererea de 
închiderea discuțiunel și de aceea nici 
n’ațl putut fi înscris contra închiderel dis
cuțiunel. Acum, în fond, e rândul D-vâs
tre a vorbi; dar fiind că s’a cerut închi
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derea discuțiunei și D. lonescu a cerut 
cuvântul contra, sunt dator a da cuvântul 
D-sale. (Sgomot).

D. N. lonescu: Vedeți, D-le preșe
dinte, este chiar emulațiune Intre cel cari 
sunt Înscriși, vedeți că numărul acestora 
este considerabil; vedeți că chiar acela 
care a propus un contra proiect este ge
los de a '1 motiva înaintea Adunărei, pen
tru ca să se înțelăgâ mal bine. Dar, Dle 
președinte, efi me adresez la D-ta și te 
rog să 'ți aduci aminte cât timp de des- 
baterl am dat noi unor cestiuni de o mult 
mai mică însemnătate.

O voce: Țuica a ținut cinci gile.
D.N. lonescu: Să lăsăm țuica. Dar 

prefacerile ministeriale ne ah costat gece 
gile întregi; ministerul nu s'a format de 
cât la 12 Noembre, apoi când păhtru fră
mântări extra-parlamentare, neavuabile 
adese ori, D-le președinte, aveți paciență 
a presida nisce desbateri, cari se prelun
gesc cu cestiuni personaje, nu socotiți că 
acei cari ne judecă pe toți și pe D-ta și 
pe mine, și pe noi toți, cari aștăptă să fie 
luminați din cele ce spunem noi aici, nu 
socotiți D-vdstre că rămân Întristați, când 
se cere închiderea discuțiunei tocmai din 
partea aceea care este interesată ca legea 
acesta să nu lase nimic de dorit în inter- 
pretațiunile sale; pentru că o lege, care 
n’are nevoie de interpretațiuni, este mal 
lesne de aplicat de cât când are puncturl 
obscure și încurcate. Acesta este ântâiul 
motiv pe care ’l invoc contra Închidere! 
discuțiunei, și ași voi să vă fac grație de 
cele-alte un-spre-gece motive; căci o du
zină Întrăgă de argumente am a aduce 
contra acestei neașteptate cereri de În
chidere a discuțiunei, ași dori să vă fac 
grație, dacă D-văstre ați întrebuința in
fluența D-vostre; pentru ca să nu mal cără 
nimeni închiderea discuțiunei. D. minis
tru al justiției ’mi-a făgăduit în particu
lar că D-sa n’are să facă presiune pentru 
închiderea discuțiunei. Apoi, D-lor, când 
D. ministru al justiției, care în momen
tul acesta e singurul ministru care asistă 
la desbaterile năstre, nu cere închiderea 
discuțiunei... (Ilaritate).

Să nu ridețf, D-lor, căci guvernul nu 
vrea închiderea discuțiunei, fiind-că el 
doresce ca legea acăsta să fie bine lămu
rită...

D. V. Pleșolanu: Cer cuvântul pentru 
închiderea discuțiunei.

D. N. lonescu: Mi se pare, D-lor, că 
nimeni nu am putea gice că ne-am lumi
nat din discuțiunea care s’a urmat până 
acum, și chiar dacă unii dintre noi am 
pretinde că suntem destul de luminați, 
apoi țăra nu este Încă luminată din dis- 
cuțiunile năstre, și dovada cea mai mare 
că țăra nu este încă luminată, este însăși 
presa, presa care este In public vocea des- 
baterilor năstre, dacă veți lua presa nu 
veți avea să vedeți că ea pote spune pu
blicului, cari sunt tendințele nostre, In 
presă veți găsi că se vorbesce numai des
pre luptele personale, veți găsi că ceea-ce 

a vorbit D. Garp, nu este de acord cu D. 
Lascar Catargi; dar nu veți vedea arâtân- 
du-se publicului cari sunt tendințele a- 
cestel maioritățl.

De aceea, D-lor, să nu vă grăbiți a cere 
închiderea discuțiunei, când încă nici gu
vernul, nici cei mai experimentați dintre 
noi în asemenea materie, nu suntem încă 
destul de luminați.

înțeleg ceea-ce gicea ieri D. Carp că, 
aflându-ne la finele carnavalului, să ne 
desbrăcăm de hainele de carnaval; dar nu 
înțeleg să vă îmbrăcați cu respunderea ce 
veți purta pentru acăstă carnavalăscă în
chidere a discuțiunei. (Aplause).

Eâ, D-lor, am asistat la discuțiunea 
tutulor legilor ce s’afi făcut până astăzi, 
pentru vânzarea de pământ, și cu tote a
cestea mărturisesc că nu sunt încă lumi
nat, nici despre tendințele acestei legi, nici 
despre curentul care face ca să ni se pre- 
sinte un proiect de lege ca acela pe care 
'La elaborat comitetul nostru de delegați. 
Și sunt autorisat a crede că nici guvernul 
nu este până acum îndestul de lumi
nat; pentru că, pe când eram deprinși 
până acum a vedea pe ministru cerând, 
prin maioritățile lor, închiderea discuți
unei, astăzi vedem pe miniștri declarând 
că nu sunt contra continuărel discuțiunei.

Apoi când miniștrii, cari afi desbătut 
luni Întregi asupra acestei legi, vin astăzi 
și declară că nu sunt pentru închide
rea discuțiune^ cum voiți D-văstre ca noi, 
cari am discutat acăstă lege numai câte
va gile In secțiuni și acum abia am înce
put să o discutăm aci în public, cum vo
iți să vă declarăm că suntem luminați, și 
să cerem închiderea discuțiunei ?

Mi se pare că dacă cerem închiderea 
unei asemenea discuțiuni am arăta ca nu 
ne-am pătruns bine de datoria năstră de 
representanți ai țărei, datorie care cere 
ca, nu numai noi să fim luminați când 
dăm votul nostru; dar să facem ca și na
țiunea să se pătă lumina prin discuțiu- 
unile năstre.

Efi am fost față mai acum câți-va ani 
la discuțiunea unei legi tot de vânzare a 
bunurilor Statului în loturi, și,tot aseme
nea și atunci era organisată închiderea 
discuțiunei spre a nu se face lumină.

De aceea acea lege a fost compromisă 
în aplicarea ei; căci toți afi recunoscut 
că nu a fost bine lămurită în discuțiunea 
pripită ce s’a făcut.

Dar apoi, chiar legei rurale i s’a făcut 
imputarea acăsta, că articolele 5 și 6 nu 
prevăd modalitatea completă cum să se 
aplice, și pentru acesta nu s’a aplicat 
bine. Nu este acesta adevărul; căci mal 
târgifit dupe 12 ani, dupe ce s’a înăsprit 
cestiunea, dupe ce afi murit mulți din 
cei cari aveafi drepturi asigurate prin 
acele articole, atunci s’a găsit mijlocul 
prin un regulament de administrațiune 
publică de a se aplica.

Vedeți că acăstă cestiune nu este așa 
ușoră cum pretind aceia cari socotes că a 
face legi este numai a ridica mâna în 

sus și a o lăsa în jos, cum spunea un un
gur de la Săbăoani, care venind aci și vă
zând ceea-ce se face, gicea că legea se face 
ast-fel: Se cere celor cari sunt pentru 
lege să ridice mâna; te scoli, ridici mâ
na, o Iași iar jos, și ai făcut legea.

Nu se fac însă legile prin mecanismul 
acesta, că te scoli, ridici mâna și șegi 
jos. .

Dacă maioritățile sunt necesare pentru 
legiferare, ele ar trebui să fie pătrunse 
că sunt datăre să dea dovadă că afi con- 
sciința lămurită când fac operațiunea ri- 
dicărei mânei safi sculării în piciăre. A- 
căstă gimnastică ar trebui să obosăscă 
mal mult pe cel cari cer închiderea dis
cuțiunei, pentru ca să nu aibă alt de 
făcut de cât a vota, trebue să obosăscă 
mai mult pe maioritate acea perpetuă 
ridicare de mâni și alergare la urne, de 
cât de a asculta în liniște o discuțiune 
liberă, care ar putea să facă a se vota o 
lege bună; căci nu trebue să uite cel 
cari vor să ’șl dea votul cu ochii închiși 
că răspunderea morală pentru legile rele, 
obscure și confuse o părtă în ochii țârei 
mult mai grefi maioritatea de cât guver
nul.

Apoi, când afi vorbit ațâți miniștri, a- 
tâți dmeni bătrâni; căci să ’ml permită 
D. Blaramberg a ’i gice că și D-sa este 
bătrân de ce să nu lăsați să vorbăscă și 
tinerii, să ’i vedem și noi ce impresiune 
produc asupra ndstră ? Lăsați să iasă și 
oștirea cea nouă.

Acesta e al treilea punct. Mal am încă 
nouă... (Ilaritate).

Puteți D-vdstre să giceți că Adunările 
legiuitdre sunt nerăspungătdre ? Că ele nu 
sunt de cât o turmă și primul-ministru 
păstorul ?

Când voiți să faceți un lucru serios, o 
lege mare, cea mai mare din câte ați a
vut până acum și din câte veți avea de 
aci înainte, când dupe 12 ani de un re
gim pe care ’l-ați condemnat atât de as
pru voiți să aduceți justiția socială în so
cietatea acăsta turmentată, veni-veți să 
giceți că dupe patru gile de discuțiune 
v’ați luminat asupra celor 84 articole ale 
legei ?...

Voci: Veți vorbi la articole.
D. N. lonescu: Acăsta este o cursă, se 

scie că la articole numai acei cari propun 
amendamente afi dreptul să vorbăscă.

Dar in discuțiunea generală trebue să 
discutăm, nu numai principiul legei, ci 
întrăgă ei economie articol cu articol; și 
tocmai de aceea legile, cari s’afi votat 
până acuma în acăstă materie, ca și în 
multe altele, afi eșit neînțelese, confuse, 
pentru că nu s'a discutat în deajuns lua
rea în considerațiune.

Ași dori să scifi câte amendamente 
gata are D. Pleșoianu ?

Luarea în considerare nu trebue să fie nu
mai o serie de cuvinte; ci trebue să fie exa
minarea deosebitelor puncte asupra cărora 
se produce divergența, și acăsta nu s’a făcut; 
nu am văgut din partea D-vostre, ațelor 
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cari cereți Închiderea discuțiunei, ca să fi 
luat cuvântul la discuțiunea generală, 
pentru a ne expfîca modificările ce ați a
vea să propuneți la diferitele articole>și a 
ne arăta In Întregul ei noua economiă a 
legei ce voiți a vota. Sciți D-vdstre cum 
se presintă proiectul D-lui Catargi, pro
iectul minorităței, sistemul D-lui Carp și 
al D-lui Lahovari ? Și când veți fi sciind 
acăsta, credeți ca ați făcut destul ? Dar 
t6te aceste persone ah lucrat luni de 
D. Carp, cu dmenil speciali, cu biurourile 
ministerialul săti, și D-vdstre veniți să 
^iceți dupe patru ^ile : Ne-am luminat ? 
Nu socotiți că acest cuvânt vâ va decon- 
sidera In ochii opiniunei publice ? Cei 
din colegiul al treilea v'afi numit pe cre
dință că aveți să veniți aci ca să discutați 
mai bine de c&t dânșii, dar nu să veniți 
namai ca nisce muți... (Sgomot).

Eti sper că D-vdstre nu veți găsi că vor
besc preamult;pentru că tn cestiunea acăsta 
(Jece ^ile nu ar fi prea mult pentru a lămuri, 
nu numai ceea-ce e In lege, dar și ceea-ce 
are să fie legea, când se va pune In apli
care. Nimeni nu a luat cuvântul să vor
băscă de efectele ce ea va produce în țără. 
Miniștrii chiar nu ne-ah vorbit de cât de 
proporțiunea locuitorilor în Englitera, 
Francia pe o milă pătrată, că sunt 10 sati 
12 locuitori; dar nu v’a spus cum trăesc 
acei 10 sati 12 în comparațiune cu ai 
noștri 5 sati 6. Eti fac apel la medicii 
noștri dacă populațiunea ndstră nu dege- 
nerăză; e atacat nu numai moralul, e a
tacat și fisicul, și sănătatea. Ei bine, le
gea de față e destinată să amelioreze sta
rea acăsta, să însănătoșescă condițiunile 
fisice ale populațiuneî ca și pe cele eco
nomice...... (Sgomot). Văd că D-vdstre 
dați mai puțină atențiune acestei legi de 
cum ați dat țuicei și porturilor france, 
fără să vă dați sămă că, dacă nu vom a
vea o lege rurală bună, nu va fi nici a
gricultură bună, nici țuică bună. (Ila
ritate).

Cred că pot să mai las veri-o duoă 
puncturi la o parte. (Ilaritate, aplause). 
Ar trebui să facem un examen de con- 
scință între noi cei cari cerem prelungi
rea discuțiunei și cei cari voiesc sugru
marea, închiderea ei, ea să vedem care 
din noi avem mai mult dor de binele ță
ranilor. Dar eti las să apreciați D-vdstre 
dacă am <jis prea puțin, sati mai puțin de 
cât simțiți în inima D-vdstre. Trebue să 
vă arătați îngăduitori a asculta cuvintele 
altora, dacă D-vdstre nu aveți cuvinte ca 
să arătați cum înțelegeți să lucrați pen
tru binele țărei.

D. vice-președinte : D. N. lonescu 
renunțând la duoă puncte, D. Pleșoianu 
are cuvântul pentru închiderea discu
țiunei

D. V. Pleșoianu : Nu credeam că D. 
N. lonescu, vechiti parlamentar și profe
sor să’și întrebuințeze tot talentul ca să 
facă personalități, nu numai cu mine, dar 
chiar cu maioritatea onor. Camere, pe care 
a numit’o o maioritate de muți. Cred că 

maioritatea e datdre să'i mulțumdscă pen
tru expresiunile cu cari s'a servit D; lo
nescu la adresa maiorităței. Sciam de mai 
nainte că D-sale 'I place să vorbăscă 
mult și eă de când l-am pomenit nici o
dată nu ’l-am au^it susținând veri-un 
proiect de lege sah veri-un guvern. D-sa 
a fost în minister și nici acolo n’a putut 
să trăiască cu colegii săi, așa că a și fugit 
din acel cabinet. (Ilaritate). De aceea eh 
m’am speriat când ’l-am au^it că are să 
ceară cuvântul să vorbăscă în acăstă dis
cuțiunea generală pe care ne propune să 
o prelungim încă o săptămână. Eă cred 
că asupra acestei cestiuni nimeni nu e 
neluminat, căci am citit proiectul încă de 
când s’a publicat înainte de alegeri, l-am 
studiat apoi în secțiuni, s'a împărțit și în 
Cameră și l-am citit nu numai aici, dar 
și a casă. Ei bine, D-lor, dupe atâta stu
diu, și dupe o discuțiune generală, care 
ține de patru ^ile, trebue să fie cine-va 
idiot.... (Ilaritate, aplause).

D. vice-președinte : Cuvântul nu e 
tocmai ales, ar fi fost bine să întrebuin
țați un alt termen.

D. V. Pleșoianu : Nu scih de ce cu 
acăstă ocasiune D. lonescu 'mi caută 
ceartă, mie om bătrân trecut de 60 de ani.

D. I. Nucșoreanu: De 68r și cei mulți 
înainte. (Mare ilaritate).

D. V. Pleșoianu : Să'mi dea voie D. 
lonescu să’i spun că am fost coleg cu D-sa 
în Cameră de la 1872 până la 1876. Prin 
urmare, nu sunt tocmai așa tânăr și noti 
parlamentar cum mă califică D-sa. Eu 
sunt un proprietăraș de țeră, crescut și 
trăit între țărani, și prin urmare, nu per
mit D-luI lonescu să’mi spue că D-sa 
scie mai bine de cât mine păsurile țăra
nilor.

D. R. Pătărlăgeanu: Acăsta nu se 
scie.

D. V. Pleșoianu : Revin la cestiune. 
Fiind-că s’a discutat patru $ile neconte
nit numai în discuțiune generală, în cât 
ne-am amețit.... (Ilaritate) și fiind-că 
avem să mai discutăm încă vre-o șăse 
^ile legea pe articole, vom ajunge ast-fel 
la dorința D-lui lonescu, ca în termen de 
^ece £ile să dăm în fine acăstă lege gata.

Eu însă ași dori alt-ceva, ași dori să 
ne grăbim ceva mai mult, și fiind-că sunt 
bătrân și țiă la religiune, ași dori să 
dăm de lăsatul secului acest cadoti țăra
nilor, mai cu semă când avem să mai vo
tăm și budgetele, și legea cumulului și 
legea tocmelelor agricole, și legea orga- 
nisațiunei administrative, și alte legi 
relative tot la îmbunătățirea sărtei țăra
nilor, cum vom putea termina tdte aceste 
legi până la Pasce ? Ori păte că D. lo
nescu voesce să ținem sesiunea tdtă văra, 
cum se făcea altă dată ? Dar noi nu sun
tem dintre aceia cari voim să perdem 
văra aci ca să luăm diurne, voim să mer
gem la cornele plugului ca să muncim 
pământul. De aceea, Domnilor, vă rog 
sa bine-voiți a închide discuțiunea. (A- 
plause).

D. vice-președinte: Pun acum la vot 
închiderea discuțiunei.

Voci: Cu bile.
D. Chr. Negoescu : Vă rog, D-le pre

ședinte, să constatați că tn acăstă^cestiune, 
care privesce pe țărani, ati vorbit numai 
representanții colegiului I; nu a vorbit 
nîci un representant al colegiului III.

Ast-fel se tratăză cestiunile țărănescl ?
— Se pune la vot cu bile închiderea 

discuțiunei și resultatul scrutinului este 
cel următor :

Votanți.................................119
Maioritate absolută.... 60
Bile albe............................ 83
Bile negre....................... 36

D. vice-președinte: Adunarea a în
cuviințai închiderea discuțiunei.

Prin urmare, acum procedăm la vot 
pentru luarea în considerațiune.

Voci: Proiectul minorităței. (Sgomot).
D. Tache lonescu : Cer cuvântul în 

cestiune de regulament.
D. vice-președinte : Aveți cuvântul.
D. Tache lonescu : D-lor deputațl, 

cu o maioritate de 83 deștepți contra a 
36 de idioțl discuțiunea s’a închis.

D. vice-președinte : Vă rog să nu 
repetați acest cuvânt...

D. Tache lonescu : Sunt dintre aceia 
cari ah votat contra închidere! discuțiu
nei; prin urmare, intru în acăstă categorie.

O voce : Nu este parlamentar.
D. Tache lonescu: Un deputat a de

clarat că trebue să fie ceneva idiot ca să 
(jică că nu este încă luminat; n’a protestat 
nimeni atunci și, prin urmare, toți cari am 
votat contra închidere!, luăm acest titlu 
asupra ndstră fără nici o supărare.... (în
treruperi).

Onor. Cameră a închis discuțiunea și 
nu am a (jice nimic asupra acestui vot; 
cred insă că ar fi un act de nedreptate, 
dacă, cum vrea să facă D. vice-președinte 
acum, nu s’ar pune la vot contra-pro- 
iectul minorităței. In adevăr, principiul 
regulamentului nostru este următorul: 
că în tot-d’a-una are prioritate la vot o- 
piniunea cea ma! depărtată a minorităței 
în cașul de față, și este natural să fie așa, 
ca cei ma! slabi, minoritatea, să aibă 
prioritatea votului; căci opiniunea maio
rităței are tot-d’a-una mai multă șansă 
să treacă, și singurul mijloc pentru mi
noritate, de a face să treacă opiniunea ei, 
este de a se pune cea d’ântâifi la vot; căci 
sunt mulți deputațl cari primesc proiec
tul maiorităței, dar prefer pe al minori- 
tâței și, dacă puneți ântâib la vot pe al 
maiorităței, ei nu pot să'i respingă, ne
fiind siguri de admiterea proiectului mi
norităței. *

Acest principiei este constant în re
gulamentul nostru. Scih că mi se va 
spune că contra-proiectul D-lui Seu- 
lescu nu este de cât un șir de amenda
mente cari se vor discuta la articole, iar 
nu un contra-proiect. Acăsta nu este e
xact. Onor.Cameră, liberală în interpreta- 
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țiunea sa, a hotărît deja acuma patru (Jile, 
că în adevăr acela era un contra-proiect; 
căci a dat dreptul D-lul Săulescu ca să se 
sue la tribună imediat dupe raportorul 
maiorităței, să’și citâscă raportul și pro
iectul săâ ; și nu puteți ^ice că era vorba 
de amendamente; căci amendamentele nu 
se presintă cu un raport, nici în discu
țiunea generală, ci la votarea pe articole.

Vedeți dar, că Adunarea a tranșat ces
tiunea, când a dat voe D-lui Săulescu să 
citâscă contra-proiectul său, fapt pentru 
care eâ aduc mulțumirile mele maiori
tăței.

Patru ^ile discuțiunea a urmat asupra 
acelor duoă proiecte, și când ați vă^ut 
barbațl politici caD-nii M. Kogălniceanu, 
Bibescu și Panu conchi^ând pentru ad
miterea proiectului D-lul Săulescu, ar fi 
o nedreptate fără nici un folos practic, 
de a nu pune mal ântâiâ la vot contra- 
proiectul minorităței.

D. Săulescu nu era simplu deputat, 
D-sa avea și calitatea de delegat în co
mitetul delegaților, și delegații sunt ab
solut liberi să'șl susțină părerile lor în 
comitet, putând schimba cu desăvârșire 
proiectul pjesentat.

In urma lungelor discuțiuni ce aâ avut 
loc în comitet, șâse delegați aâ că^ut de 
acord asupra unei redacțiuni, pe când un 
singur delegat a propus o altă redacțiune.

Prin urmare, vă rog ca pe basa regu
lamentului, în virtutea căruia ați admis 
acum patru £ile să se citâscă raportul și 
contra-proiectul D-lul Săulescu, vă rog 
să admitețl și acum a se pune la vot mal 
ântâiâ acel contra-proiect.

Să nu ne lăsați să credem noi, cel cari 
suntem pentru contra-proiect, că în maio
ritatea acestei Camere, în vederea acestui 
contra-proiect, a putut să se schimbe la 
față astăzi când este vorba de a se aplica 
regulamentul tot așa cum s'a aplicat a
cum patru $ile.

Și apoi ce am perde, D-lor, dacă am 
pune la vot mal ântâiâ contra-proiectul?

Votarea are să dureze ^ece minute și 
dacă contra-proiectul se va respinge, a
tunci proiectul maiorităței comitetului 
are să rămână în piciâre. (Sgomot).

D. vice-președinte: D. Apostoleanu 
are cuvântul în cestiune de regulament.

D. G. Apostoleanu: Onor. D. Tache 
lonescu a susținut cum că, dupe spiritul 
și litera regulamentului, noi trebue să 
lăsăm a se pune mal ântâiâ la vot luarea 
în considerațiune a contra-proiectulul, și 
a invocat în susținerea opiniunei D-sale 
și precedentul ce s'a creat când s'a lăsat 
să se citâscă acel contra-proiect.

'Ml veți permite și mie, D-lor, să iaâ 
regulamentul în mână, ca să văd dacă D. 
Tache lonescu are dreptate când susține 
că regulamentul autorisă să se urmeze 
ast-fel.

Mai ântâiâ, să vedem cum s’a procedat 
de Adunare, când ’I s’a presintat acâstă 
cestiune, și veți vedea că prin o comună 

înțelegere, nu în conformitate cu regula
mentul, s’a dat loc la citire.

Domnilor, să nu se pear^ă din vedere 
că D. Săulescu, care făcea parte din co
mitet, a asistat la discuțiunile ndstre și la 
fie care articol ce se discuta. D-sa făcea 
amendamente, pe cari însă nu ne-a spus 
că avea de gând să le formuleze într’un 
întreg contra-proiect, și așa am discutat 
în sînul comitetului până la art. 45. Fac 
apel la toți D-nii delegați să vă spună 
dacă în sînul comitetului s'a vorbit de 
verl-un contra-proiect.

Voci: Nu.
D. G. Apostoleanu: Așa dar, noi am 

avut în vedere în comitet numai acele a- 
mendemente ce ne aâ fost presintate de 
D. Săulescu, le am discutat și le am în
lăturat, și tocmai la urmă, când s'a depus 
raportul și când s'a presintat Camerei 
proiectul nostru, ni s’a spus că D. Său
lescu are un contra-proiect.

Și fiind-că în raportul făcut de D. ra
portor al comitetului de delegați nu s’a 
făcut mențiune despre acest contra-pro
iect, de care noi nu am avut cea mal mică 
cunoscință, probabil că în vederea acestei 
omisiuni, care de altminteri nu se putea 
imputa raportorului nostru, s’a lăsat să 
se dea citire acelui contra-proiect bine 
stilisat al D-lul Săulescu.

Dar dre, din acâstă considerațiune, fă- 
cându-se o abatere de la regulament, ne 
îndreptățesce acâstă abatere, care ia nu
mirea de precedent, să ne mai abatem încă 
o-dată de la regulament ?

Să vedem dacă regulamentul permite 
acâsta. In regulament sunt trei disposi
țiuni diferite pentru trei categorii de 
proiecte de legi. Ântâiâ se vorbesce de 
proiecte de legi din inițiativa parlamen
tară, în privința cărora este o procedură 
determinată coprinsă într’un capitol deo
sebit ; al duoilea sunt proiectele de legi 
din inițiativa guvernului pentru cari este 
o procedură specială coprinsă asemenea 
într’un capitol deosebit; în fine este pen
tru proiectul de răspuns'la discursul Tro
nului.

Să vedem la ce capitol sunt coprinse 
contra-proiectele.

La proiectele de răspuns la discursul 
Tronului se pot aduce contra-proiecte; 
căci acolo este un tot care se discută ea și 
când ar fi o idee care vine de la maiori
tate. Dacă minoritatea face un contra- 
proiect, acela în adevăr se pune cu pre
cădere la vot, și acâstă este basat pe spi
ritul și pe litera regulamentului..

Iată în privința proiectelor de adresă 
la Tron ce se $ice... (întreruperi).

D. Nicorescu : Acâstă este altă ces
tiune.

D. G. Apostoleanu : Voiam să vă ci
tesc acest text spre a vă preveni să nu 
urmați și în cașul acesta ca la proiectele 
de adresă la Tron. In adevăr, acolo este o 
permisiune care nu se află la proiectele 
de legi. Numai acolo sunt permise con
tra-proiectele, și cutez a acâsta mal 

nainte de a citi regulamentul, care sunt 
sigur că confirmă cele ce vă spun.

In privința proiectelor de legi din ini
țiativa Camerei, să vedem ce ne spune re
gulamentul.

Avem art. 43, care sună ast-fel:
„Șâpte duputațl pot presenta Adunărei 

„ori-ce proiect de lege saâ propunere...
„Ele se comunică,fără discuțiuneprea

labilă, guvernului și secțiunilor; apoi, 
corform regulamentului, merg la comi
tetul delegaților. Acesta ’și face raportul 
asupra lor. El este încă dator, când o 
propunere a fost admisă de maioritatea 
secțiunilor și când este de natură a de
veni proiect de lege, să’i dea acâstă formă/

Așa dar, pentru un proiect eșit din ini
țiativa parlamentară, cum este proiectul 
D-lui Săulescu, care este procedura ce în
săși Adunarea ’și a impus de a urma ? Se 
cumunică fără discuțiune prealabilă sec
țiunilor și guvernului. El bine, când onor. 
D. Săulescu, care a întrupat în giurul 
ideei sale voința a 30 deputați, a venit 
și ne a presentat contra-proiectul săâ, 
nu trebue, din respect pentru regula
ment, ca acest contra-proiect din iniția
tivă parlamentară să se comunice secțiu
nilor și guvernului ca să-1 aibă în vedere 
și să-1 discute ?

Așa dar, dupe litera și spiritul regu
lamentului, este cu neputință ca o lu
crare, care privesce o cestiune așa de im
portantă, să se ia în considerațiune fără 
a se fi comunicat mai ântâiâ guvernului, 
fără a se fi comunicat secțiunilor, ca în
trâga Adunare să ia cunoscință de acea 
lucrare.

Când un contra-proiect se presintă ca 
contra-proiect, trebue trimis fără discu
țiune la secțiuni, cari sunt libere să și-l 
insușâscă și să înlăture proiectul gu
vernului.

Dar nu s’a făcut acâsta.
Să vedem acum ce se £ice pentru pro

iectele venite de la guvern ? Iată ce <țice 
art. 49 și următorii :

„Art. 49. Fie-care proiect de lege se 
trimite în desbaterea tutulor secțiunilor 
saâ a comisiunilor speciale.

„Art. 50. Fe-care secțiune face o dis
cuțiune generală asupra proiectelor de 
legi ce ’I sunt trimise de Adunare. Dis
cuțiunea nu se va deschide înainte de 24 
ore de la distribuțiune. Fie-care membru 
al secțiunii pdte propune amendamente 

4a proiectul de lege ce se discută.
„Art. 51. Când discuțiunea e termina

tă, fie-care secțiune încheiă procesul-ver- 
bal în care se coprinde socotința maiori - 
tații și a minorității.

„Art. 52. Dupe acâsta, fie-care secți
une numesce, cu maioritate absolută, un 
delegat din sînul ei. Delegații tutulor 
secțiunilor alcătuiesc comitetul însărcinat 
a lua din noâ în desbatere proiectul și 
a face raportai către Adunare.

Art. 53. Acest comitet numesce un ra
portor din sînul săâ.

„Art. 54. Raportul comitetului coprin
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002 DESBATERILE ADUNAREI DEPUTAȚILOR 25 Februarie 186$
de, afară de analisa deliberațiunilor din 
secțiuni, și opiniunea motivată a maiori- 
tății și a minorității.“

Proiectul guvernului s’a trimis tn des
baterea tutulor secțiunilor, secțiunile 
’l-afi examinat, fie-care a propus amen
damentele ce a cregut de cuviință, a nu
mit delegați, delegații s’afi adunat în 
comitet, și acești delegați, luând de basă 
proiectul guvernului, ’l-afi amendat, așa 
în cât acest proiect al guvernului a
mendat s’a adus înaintea ndstră.

Negreșit Adunarea este suverană să’l 
amendeze și ea.

Așa dar, când acăstă procedare e re
gulată astfel; când delegații afi desbă- 
tut proiectul guvernului cu tdte amenda
mentele; când afi avut în vedere chiar a
mendamentele presintate de D, Săulescu, 
cum voiți D-vdstre să ne pronunțăm asu
pra luărei în considerare a contra-proiec- 
tului ce s’a adus aci în ședință publică, 
când regulamentul nu prevede nimic în 
privința contra-proiectelor ?

Regulamentul prevede că la lucrarea 
comitetului delegaților, asupra unui pro
iect de lege din inițiativa guvernului, se 
pot propune amendamente.

In acel contra-proiect nu aveți de cât 
acele articole cari răspund ideilor sub- 
scriitorilor Iul safi acelora cari împărtă
șesc spiritul acelui proiect, fie pentru i
nalienabilitate a loturilor, fie pentru o in- 
divisibilitate a lor, fie pentru suma de 600 
franci, fie pentru ori-ce alt. Acele arti
cole din contra-proiect se pot fdrte bine 
presenta la articolele prevăgute în lucra
rea comitetului delegaților. Efi nu găsesc 
nimic în regulament care să ne dea drep
tul a lua în considerațiune acel contra- 
proiect.

S'a gis de un domn deputat printr’un 
lapsus linguae un cuvânt prin care D-sa 
a voit să înțelăgă că e luminat. Să’mi 
permită onor. D. T. lonescu să’l spun că, 
de și desaprob acel cuvânt, care de alt
minteri a fost provocat de imputarea ce 
s’a făcut că alții sunt muți și nu vorbesc, 
dar efi nu cred că represaliele trebue să 
intre în deprinderile ndstre; ce e dreptul 
însă, din nenorocire, se întâmplă une-ori 
ca să scape cui-va cuvinte fără intențiu- 
ne, căci efi nu cred că D. Pleșoianu a vrut 
să gică alt-ceva de cât că suntem lumi
nați.

Pentru a reveni la cestiune, vă rog, în 
virtutea regulamentului și a articolelor 
ce am avut ondre a vă citi, să puneți la 
vot luarea în considerațiune alucrărel co
mitetului delegaților cari 'și-a însușit 
proectul guvernului, rămânând în urmă 
să se propună și amendamentele ce se vor 
găsi cu cale, fie acele din contra-proiect, 
fie ori-cari altele.

D. N. lonescu : D-lor, ori cum veți 
lua lucrul, nu vă puteți sustrage de la a- 
câstă disposițiune regulamentară și logi
că, că amendamentul are precădere asu
pra proiectului propus. Onor, represen
tant de Focșani ’și-a dat multă ostenălă 

ca să ne arate că ar fi un bun președinte, 
dar pe mine nu m’a convins că e și un 
bun interpelator.

Iată ce gice art. 66 din regulament:
„In cursul discuțiunei în ședință publi

că, ori-ce deputat pdte propune amenda
mente safi sub-amendamente la proiectul 
de lege safi la conclusiunile ce se dis
cută. “

D-lor, dacă iafi lucrarea D-lui Săulescu, 
nu e de cât un amendament composit, o 
serie de amendamente contopite într’un 
proiect; urmâză dre ca forma să schimbe 
fondul ? însuși onor, representant de Foc
șani a gis că e un amendament.

D. Apostoleanu: Nu un amendament, 
ci un contra-proiect.

D. N. lonescu : Onorabile represen
tant al colegiului I de Focșani, efi v’am 
ascultat cu multă religiositate, ascultați 
și D-vdstră pe un Idiot (ilaritate), cred că 
nu veți perde nimic.

Noi gicem dar că lucrarea D-lui Său
lescu e o serie de amendamente, un amen
dament seriat și iată ce gice și regula
mentul :

„Amendamentul safi sub-amendamen- 
tul trebuie a fi depus la biurofi, și nu se 
pune în discuțiune de cât numai dacă, 
dupe o citire și desvoltare din partea au
torului, s’ar sprijini de cinci deputați/

Dacă considerăm dar acâstă lucrare ca 
un amendament, ați călcat regulamen
tul; căci ați sugrumat discuțiunea, dând 
D-lul Săulescu cuvântul să’și desvolte a
mendamentul.

O voce : Contra-proiect.
D. N. lonescu: Vecinul mefi gice con

tra-proiect. Ce va să gică contra-proiect? 
Nu va să gică alt nimic de cât seria tutu
lor amendamentelor propuse. Și atunci 
contra-proiectul beneficiază de acâstă dis
posițiune a regulamentului relativ la a
mendamente.

D-lor, citesc în regulament: raportul 
„citit și discuțiunea generală finită, se 
„consultă Adunarea asupra luărei în con- 
„siderațiune a proiectului de lege safi a 
„propunere!/

Prin urmare, și ca propunere dacă veți 
lua acâstă serie de amendamente, tot tre
bue să aibă precădere, să se pună la vot, 
ca și amendamentul, înainte de proiectul 
de lege.

D-lor, este o cestiune principală, care 
trebue să ne preocupe, cestiunea drepturi
lor maioritățel și minorităței. Maioritatea, 
care se simte puternică prin număr, trebue 
să fie justă către numărul mal mic. Iată 
pentru ce se pune ântâifiamendamentul la 
vot; căci dacă se pune mal ântâifi la vot a
mendamentul safi contra-proiectul minori
tăței în cașul adresei, ce însemnâză acâsta? 
Că cu deliberare, iar nu numai cu bruta- 
lisarea numărului maioritățel se învinge 
o minoritate. Dar când se suprimă delibe
rarea, când se suprimă prioritatea amen
damentului, atunci nu mai este proce
dură regulată și regulamentară, ci este 

un act violent, un act brutal al maiori- 
tăței.

De aceea, D-le președinte, vă rog, în 
fața acestor duoă proiecte, să puneți la 
vot proiectul minorităței, pe care noi ni ’l 
însușim acum mai mult de cât ori când; j 
pentru că vrem să fie discuțiune și la Iu- ! 
mina discuțiunei să vă convingeți, pentru 
că așa vor idioții aceia cari sunt născuți * 
și încărunțiți în înțelepciunea secolului, 
nu ca înțelepții cari s’afi pomenit într’o 
bună diminâța stând la comele plugu
lui. . . (întreruperi).

D. V. Pleșoianu: Discutați asupra 
legei, nu faceți cestiune personală cu 
mine. (întreruperi). z

D. N. lonescu: Ne-ai făcut idioți, și 
efi primesc cu recunoscință titlul de idiot 
de la D-ta care ai propus închiderea dis
cuțiunei, care ai avut maioritatea și ai 
cerut acâstă lege ca un cadofi de lăsata ■ 
secului. . .

D. G. Tocllescu: Cadofi sec... (între
ruperi). ,

D. N. lonescu: AI făcut acâsta, să’ți | 
fie de bine. |

D. vice-președinte: D-le lonescu, 
D-ta care cunoscl regulele parlamentare, 
cred că ești convins că nu vorbiți în ces
tiune de regulament.

D. N. lonescu: D-ta, D-le președinte, 
care ești arbitrul discuțiunilor, ar trebui 
să ai mai multă trecere la maioritatea, 
care te susține, și să nu lași să întrerupă 
pe idioți prea înțelepții din maioritate.

D-le președinte, aci este o cestiune de 
respectul ce trebue să aibă maioritatea 
grăbită pentru minoritatea convinsă, și 
de aceea nu trebue să subtilisăm asupra 
interpretăre! regulamentului. D. Săulescu 
a propus un contra-proiect și acâsta a 
declarat’o solemn în comitetul delegaților. 
Noi, cei trei-gecl și șâpte de idioți, ne-am 
însușit acest contra-proiect și credem că 
avem dreptul să cerem de la D-vdstre cel 
puțin aici respectarea dreptului minori
tăței, dacă D. raportor a lipsit de la da
toria sa, nevoind să facă mențiune despre 
acest contra-proiect.

D.D. Popescu: Nu este exact a se 
gice că contra-proiectul s’a propus în co
mitet.

D. N. lonescu: Efi am avut ondre să 
vorbesc cu mai mulți membri din comi
tet, cari ’mi-afi spus că D. Săulescu a de
clarat că va face un contra-proiect. D-ta 
ești bun să fii advocat, dar nu aveai drep
tul să omiți în raport acestă mențiune, 
nu aveai dreptul să tăgăduesci calitatea 
colegului D-tale din comitet. Efi protes
tez că s’a făcut asemenea supresiune și rog 
pe Cameră să procâdă la votarea luărei în 
considerațiune a contra-proiectului mi
norităței.

D. L. Catargi: D-lor, dacă iafi cuvân
tul este numai în dorința ca să se curme 
discuțiunea.

D-lor, sunt duoă feluri de proiecte de 
legi cari pot veni îndiscuțiuneaCamerei: 
unele din inițiativa guvernului și altele 
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din inițiativa Camerei, și de aceea vedeai 
că In regulament Se vorbesce safi de pro* 
iect safi de propunere.

Ei bine, când se aduce la Cameră un 
proiect din partea guvernului, nu se pdte 
pune la vot pentru luarea în considera
țiune decât acel proiect. Ori-ce alte pro
puneri sunt considerate ca amendamente 
cari nu pot intra în discuțiune de cât la 
articole.

Acum să 'mi dați voie să vă arăt și 
practica acestui lucru.

Dacă proiectul guvernului cade, atunci 
trebue sâ ne întrebăm prin ce filieră este 
venit contra-proiectul, și vom vedea că 
el n'a trecut prin filiera ce regulamen
tul ne indică pentru ori și ce proiect de 
lege, fie el venit de la guvern, fie din 
inițiativă parlamentară. De aceea, fiind
că proiectul guvernului este cel care a 
trecut prin totă filiera regulamentară, nu 
se p6te pune la vot de cât luarea în con
siderațiune a acelui proiect și pe urmă 
Camera discută amendamentele la ar
ticole.

Piin urmare, atât proiectul de lege al 
comitetului delegaților, cât și acela al 
D-lul Săulescu se discul la articole, pu- 
nându-se ântâifi la vot amendamentul 
D-lui Seulescu, și dacă cade, se pune la 
vot al maiorităței comitetului, iar dacă 
cade și acesta, în urmă se pune la vot ar
ticolul guvernului.

Vă rog dar, să nu prelungiți discuți - 
unea, căci așa s'a urmat în tot-d'a-una: 
proiectul guvernului se pune la vot la 
luarea în considerațiune.

Voci: închiderea discuțiunel.
D. vice președinte: Permiteți, D-lor, 

a vă spune că sunt cașuri in cari se pdte 
închide discuțiunea, și sunt altele în cari 
nu se p6te închide. In cestiune de re
gulament nu se pdte închide discuțiunea 
de cât atunci când cel care a cerut cu
vântul renunță de a mai vorbi. Regula
mentul declară în mod precis, că se pdte 
cere ori-când cuvântul în cestiune de re
gulament și nu se pdte refusa cuvântul 
în asemenea cas.

D. Nicorescu: D-lor deputați, în
dată dupe închiderea discuțiunel gene
rale trebue să pășim la luarea in consi
derațiune a proiectului de lege în discu
țiune. întrebarea pe care trebue să o re- 
solvim acum este de a se sci dacă se va 
pune la vot pentru luarea în considerați
une numai un singur proiect, cum cre
de onor. D. L. Catargi, sah dacă se vor 
pune pe rând mai multe proiecte de legi, 
în cas când cel d’ântâifi nu s'a luat în 
considerare, precum asemenea și cari din 
proiecte trebue a se pune cel ântâifi la vot.

Iată întrebările la cari prin discuțiune 
de regulament suntem chemați a răs
punde.

D-lor, este adevărat că regulamentul 
nostru nu are nici o disposițiune specială 
pentru a indica în cașul acesta care anu
me proiect trebue să se ia în considera
țiune. (Sgomot).

D-lor, bine-voiți a mă asculta, pentru 
că ați au^it dedarațiunea judi țiosă a D-lui 
președinte, câ nu putem închide discuți
unea acesta.

Voci: A! Totă^iaasă discutăm re
gulamentul ?

D. N. Nicorescu: Și nici nu trebue 
să grăbiți închiderea discuțiunel până ce 
cașul nu va fi elucidat.

D-lor, în ce consistă dificultatea cașu
lui cari ne legă ? Ea consistă în împre
jurarea că de la comitetul delegaților ne-a 
venit duoă proiecte și duoă raporturi. Ca
șul acesta are nenumărate precedente in 
analele acestui Parlament; forte adesea 
ori comitetul delegaților s’a împărțit în 
maioritate și minoritate asupra unei pro
puneri safi asupra unui proiect de lege, 
și ne-afi adus duoă safi mal multe resolu- 
țiunl; duoă safi mal multe proiecte de 
legi s afi presentat Camerei.

Cestiunea nu este de a se sci dacă co
mitetul delegaților avea safi nu avea 
dreptul să vina cu duoe raporturi și cu 
duoă proiecte de legi, lucrul acesta este 
deja judecat chiar de la prima ședință în 
care s’a început discuțiunea asupra aces
tei cestiuni; scițl D-vostre că erafi unii 
cari aveafi dorința să împedece proiectul 
D-lui Săulescu chiar de a se depune pe 
biurofi, ca proiect de lege venit din partea 
minorităței comitetului delegaților; dar 
maioritatea a admis, dupe interpretarea 
legală dată cu autoritatea D-lul preșe
dinte, ca proiectul D-lul Săulescu să 
mergă alături cu proioctul maiorităței; 
și pentru acâsta nu am de cât să invoc 
înaintea D-vostre faptul material că, 
dupe ce s’a citit raportul maiorităței, a 
citit și D. Săulescu pe al săfi. Prin ur
mare, nu un proiect, ci ambele aceste 
proiecte, cari s afi citit, s’afi pus în discu
țiune.

Dacă v’am spus că regulamentul nu 
tranșeză în mod absolut, explicit cașul 
pe care D. Apostoleanu ’l interpreta în
tr’un fel și D. Lascar Catargi în altfel, 
sunt însă în regulamentul nostru dispo- 
sițiunl cari, combinate unele cu altele, 
ne indică cum trebue să urmăm.

Ascultați, vă rog, ce fel de garanții se 
iafi în regulament pentru desbaterea în 
secțiuni. Iată ce $ice art 54 :

„Raportul comitetului coprinde, afară 
de analisa deliberațiuailor din secțiuni, 
și opiniunea motivată a maiorităței și 
minorităței comitetului.*

Apoi, unde ați vă^ut D-vdstre mal 
complet și mal bine motivată opiniunea 
minorităței de cât în raportul citit la tri
bună de D. Săulescu ? Ascultați acum și 
art. 51 : .

„Când discuțiunea e terminată, fie
care secțiune încheiâ procesul-verbal în 
care se coprinde socotința maiorităței și 
a minorităței/

Vedeți dar că, pentru bunul mers al 
lucrare!, este trebuință ca in ședința pu
blică să fie aduse la cunoscința Adună
rei atât opiniunile ce afi fost admise de 

maioritatea secțiunilor, cât și acelea cari 
afi rămas în minoritate în secțiuni.

Pentru ce tdte aceste precauțiuni ? Nu
mai pentru casă fie o poddbă pentru ela
boratul raportorului ?

Nu, D-lor. Dacă dar la începutul aces
tei discuțiunl a venit, în loc de un raport, 
duoă raporturi, este pentru că într'unul 
s’afi expus vederile maiorităței comite
tului delegaților, în cel-alt s’afi expus 
vederile minorităței comitetului delega
ților; și fie-care din aceste raporturi a 
presentat câte un. proiect de lege. Așa 
fiind, pentru ce nu voiți sâ recundsceți că 
aveți duoe proiecte de legi, venite de la 
comitetul delegaților ? Și discuțiunea 
care s’a desfășurat in cursul acestor pa
tru ile n’a avut de obiect ambele aceste 
proiecte de legi, venite înaintea Camerei^ 
Dar mai mult de cât atât ; discuțiunea 
s’a purtat asupra a trei proiecte de legi, 
și numai în acestă privință are valore 
obserbațiunea D-lul Catargi că nu tre
bue scăpat din velere nici proiectul gu
vernului, dupe cum nu se pute înlătura 
nici proiectul maiorităței, nici acela al 
minorităței comitetului delegaților.

D. vlee-președinto : In cestiune de 
regulament vorbiți ?

D. N. Nicorescu : Dați-ml voie să in
voc precedentele. Adineaori s’a născut 
discuțiune asupra cașului de a se sci 
care proiect are a fi luat în considerare 
prin votul nostru ? (întreruperi).

Acela pe care ’l alege maioritatea Ca
merei... (Protestări, sgomot)...

D-lor, n’ați înțeles ce am (jis. Din a
ceste proiecte venite de o dată în desba
terile nostre, acel proiect se va considera 
ca luat în considerațiune pe care ’l va 
desemna prin vot voința maiorităței Ca
merei. Dar, pentru ca să ajungem acolo, 
D-le președinte, trebuie să consultați, în 
mod regulamentar, Camera; și care este 
acel mod regulamentar, dupe care Adu
narea trebuie să fie chiemată a se pro
nunța ?

Și aci mă adresez la D-v6stre, D-le pre
ședinte, la autoritatea D-vostre.

D. vice-președinte: Și efi mă adresez 
la D-vostre ca să vă rog a 'ml arăta în a- 
cestă privință o disposițiune regulamen
tară bine precisă.

D. N. Nicorescu : Regulamentul pre
vede că atunci când vine în discuțiune 
un proiect și când în cursul discuțiunel 
se propun diferite amendamente, discu
țiunea urmeză asupra tutulor amenda
mentelor și când vine momentul de a se 
păși la votare, se pune la vot mri ântâifi 
amendamentul cel mal depărtat și așa 
mai nainte. Prin urmare, D-le președin
te, și în cașul de față, D-vostre sunteți 
datori, conform regulamentului, să puneți 
mal ântâifi la vot proiectul cel mal de
părtat, care este acela al D-lul Seulescu, 
și apoi proiectul maiorităței comitetului 
și dacă și acesta va cădea, atunci urmeză 
să puneți la vot pe acela al guvernului. 
(Sgomot).
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Voci: închiderea discuțiunel...
D. vice-președinte : Ați terminat, 

D-le Nicorescu ?
D. N. Nicorescu : Nu am terminat, 

și ași voi să vă întreb, D-le președinte, 
ce insemnăză acăstă manieră de a vă a- 
dresa la mine și a mă întreba dacă am 
terminat sati nu ? Mal bine ați căuta să 
potoliți sgomotul care mă face ca să nu 
pot termina, de cât să mă tot întrebați 
dacă am terminat.

D. vice-președinte : La acăstă ob- 
servațiune am ondre a vă răspunde că în 
mijlocul tumultului pe care nu *1 puteam 
domina, am crezut că Adunarea a găsit 
că nu mal sunteți în regulament...

D. N. Nicorescu: Nu mai sunt în re
gulament ?

D. vice-președinte: In acel tumult 
vățându-vă pentru un moment că nu mal 
continuați, am crezut că nu mal vorbiți, 
dar dacă gicețl că nu ați terminat, atunci 
bine-voiți a continua.

D. N. Nicorescu : Aveam o idee mai 
înaltă despre prerogativele președintelui, 
că atunci când Adunarea este impacien
tată, când maioritatea vrea să sugrume 
dreptul de a vorbi, garanția libertății stă 
în caracterul imparțial al președintelui.

D. vice-președinte: Vă păstrez acăs
tă libertate.

D. N. Nicorescu: Acăsta o și așteptam 
de la D-vdstre, căci președintele nu se 
păte pune în conivență cu o maioritate 
ostilă discuțiunel.

Voci : A, a ! (Sgomot).
D. N. Nicorescu : Iată ce observațiu- 

ne am să mal fac.

Onor. D. Lascar Catargi £icea—și mie 
’mi e teamă că atunci cân i intervine D-sa 
în discuțiune cu autoritatea D-sale să nu 
influențeze asupra maiorităței, și autori
tatea președențiala să fie lăsată la oparte.

D. vice-președinte: Acăsta nu este 
cestiune de regulament, și de veți conti
nua pe acăstă cale voifi fi silit să consult 
Adunarea spre a vă ridica cuvântul.

D. N. Nicorescu: Sunt dator să arăt 
că opiniunea D-luI Lascar Catargi, dupe 
părerea mea, este eronată, și unul din ve
cinii mei, pe când vorbeam despre pro
cedura de urmat, 'mi ^icea: Arată-ne a- 
nume cașuri și anume precedente. El bine, 
nu mai departe de cât săptămâna trecută 
am avut un cas, acela relativ la proiectul 
de lege pentru băuturele spirtuăse. Scițl 
că acel proiect de lege a fost modificat 
de comitetul delegaților. Când a venit in 
desbaterile Camerei , apelez la toți să 
spună, care proiect s’a luat în considera
țiune? Proiectul guvernului ? Nu; proiec
tul maiorităței delegaților; căci norma 
este că tot-d’a-una proiectul maiorităței 
delegaților înlătură proiectul guvernului. 
(Sgomot întreruperi).

O! D-lor, 'ml pare răfi că sunteți Încă 
în stadiul acesta unde trebue să vă între
bați dacă voința ministrului e mai presus 
de cât a Parlamentului. Ce mai căutăm 
noi aici, dacă pentru a regulamente desha- 
terile ndstre, trebue să fim ațintiți cu o- 
chii la banca ministerială?... (Sgomot).

D-lor, tot-d’a-una proiectul comitetu
lui delegaților a înlăturat proiectul gu
vernului; pentru aceea guvernul e chiă
mat în sînul delegaților, și este întrebat 

dacă aderă safi nu aderă la modificările 
făcute de delegați.

S’a observat că D. Săulescu n’a făcut 
un contra-proiect; ei bine, efi aci invoc 
chiar autoritatea lucrului judecat: Came
ra, încuviințând citirea proiectului de la 
tribună, a considerat proiectul D-lui Său
lescu ca un contra-proiect. Și apoi chiar 
raportorul delegaților ne-a spus că tdte a- 
meudamentele D-lui Săulescu afi fost lănd 
pe rând discutate.

Așa dar, sunteți dator, D-le președin
te, să puneți la vot mai ântâifi opiniunea 
minorităței, care este conținută în con
tra-proiectul citit de D. Săulescu; și apoi, 
dacă acesta va cădea, veți pune la vot 
proiectul maiorităței.

D. vice-președinte : Pun la vot lua
rea în considerare a proiectului de lege 
presintat de guvern și amendat de comi
tetul delegaților. (Aplause).

Adunarea procede la vot și resultatul 
scrutinului este cel următor :

Votanți.................................115
Maioritate absolută ... 58
Bile albe..................................98
Bile negre.............................. 17

D. vice-președinte: Adunarea a luat 
in considerațiune proiectai guvernului. 
(Aplause).

—D. Al. Lahovari, ministru al dome
niilor citesce Mesagiile Regești, relative 
la duoă credite.

—Ședința se ridică la 6 ore, anunțân- 
du-se cea următdre pe Luni 20 Februarie.

1MPR1MEK1A bTATULUL D1RKCT0R, ALEXAxSDBU PEaCUVICI.
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ADUNAREA DEPUTAȚILOR

Ședința de la 20 Februarie 1889.
Președenția D-lul vice-președinte, Ha- 

riu Isvorauu, asistat de D-nil secretari.

— Ședința se deschide la ora l1/# după 
amia^i.

— Presențl 182 D-nl deputați.
— Nu răspund la apelul nominal 46 

și anume:
* Bolnavi:

D. M. Adamescn, L. Bogdan, C. Gră
dișteanu.

In congediu:
D. Gr. G. Cantacuzino, M. Marascu, 

L Negulici, N. Nanoescu.

Fără arătare de motive:
D. D. Alexandrescu, T. Anastasiu, P. 

Brătășanu, Gr. Buicliu, D. Burcă, A. Că- 
mărășescu, C. Christodorescu, M. Cli- 
mescu, C. Danaric, C. Datculescu, I. De
metriad, I. Fetu, C. Gabunea, N. Gavri
lescu, N. Georgescu, D. GhicaComăneș- 
team», A. Goilav,!. lancovescu, T. lonescu, 
M. Kogălniceanu. I. Live^esnu, L Ma- 
cridescu, N Nichiforescu, A. Peșacov, St. 
Pleșea, V. Poenaru, 1. Rădulescu, 0. Rai- 
leanu, 6. Robescu, I. Robescu, N. 0. Să- 
veanu, I. Ștefăneanu, Chr. Sulioti, S. 
Șomănescu, Gr. Triandafil, C. Țâplrdea, 
N. Voinov, C. Vrabie, I. Lecca.

— Sumarul ședinței precedente se a- 
probă.

— Se acordă congediu D-lul M. Ada
mescu.

— Se trimite la comisiunea de peti
țiunl : petițiunea D-nei Alexandrina C. 
Portiriade, a mal multor locuitori din că
tunul Costeiu, jud. Bacăti, a mai multor 
locuitori din comuna Mihăescii de jos. jud. 
Oltu, a mai multor locuitori din orașul 
Caracal, 14 petițiunl din partea mai mul
tor meseriași, a mai multor locuitori din 
comuna Măceșul de jos,jud. Dolj și a D-lui 
Ion Moman.

— Se trimite la comisiunea de indige
nat petițiunile D-lor: L. Schwalb și Leon 
Rosanu.

— Se recomandă comitetului delegați
lor de secțiuni petițiunile mai multor lo
cuitori din comunele Năgra Șarului; Șa- 
ru-Dornă, Broșteni, Galu, Călugăreni, 
Hangu, Dorna și Piatra din județele Su- 
cdva și Nemțu.

— Se depune raportul comisiunei de 
petițiunl asupra petițiunel D-nei Irina 
Eliad, a D-nei Zinca Lefcopolu, Sultana 
Stanovici, Stoica Suricescu, a mai mul
tor locuitori din comuna Cosmesci jud. 
Tecuci și a Iul Marin Ștefan, precum și 
3 raporturi ale comisiunei de indigenat 
asupra naturalisarel D-lor: D. G. Arghi- 
ropoî, B. Paciurea și M. Paciurea.

— Se trimite la secțiuni propunerea 
pentru a se acorda o pensiune văduvei E- 
lena Bendescu.

D. C. Popovici: D-lor deputați, s’a 
presentat onor. Camere atâtea sute de 
petițiuni din partea țăranilor pentru ce
reri de pămănt în cât a devenit, s’ar pu
tea (jice o zeflemea, de a se mai aduce a- 
semenea petițiunl, cari nu a avut până 
acum nici un resultat. Cu tdte acestea 
vin a presența și efi o petițiune de la lo
cuitorii din comuna Liteni, județul Su- 
ceva, cari aceștia nu cer pământ, cum se 
cere prin tdte petițiunile ce ni se aduc pe 
tdtă ^ioa aici; petițiunea lor are de o- 
biect o cestiune, ași putea £ice mal 
interesantă, mai cu semă acum când dis
cutăm legea vânZărei bunurilor Statului, 
fiind-ca în acăstă petițiune nu este ces
tiune de principiul vân^ărei, ci de con
dițiunile în cari trebue să se facă vân
zarea pământului către țărani. Locuitorii 
comunei Liteni protesteză în contra mo
dului cum afi fost împroprietăriți și de
clară că s’ati lipsit de pământul pe care 
Statul le-a vândut fără ca ei să pdtă be
neficia de dânsul, fiind-că li s’a dat în 
condițiuni în cari le e imposibil de a-1 
primi...

D. vice-președinte: Dacă aveți o pe
tițiune, bine-voiți a o depune la biurofi 
spre a se comunica Ca merii în resumat.

D. C. Popovici : Tocmai acesta voifi 
să fac și efi, să o resum înaintea Camerei 
S’afi luat locuitori din județul Suceva 
și s afi dus în județul lași, și de aceea 
acești țărani, în număr de peste 200, re- 
fusă pământul dat de Stat și prefer să 
rămână acolo unde se află.

D. R. PAt&rlAgeanu: D-le preșe
dinte, am să depun pe biuroul onorabilei 
Camere o propunere subscrisă de mal 
mult de șâpte deputați. prin care se in
vită guvernul ca In contractele de aren
dare pentru moșiile Statului, să se pre
vadă că in cas de a se vinde sătenilor a- 
cele moșii, contractele de arendare să fie 
resiliate.

Iată coprinsul propunerel, pe care rog 
pe onor. Cameră să bine-voiască a o tri
mite secțiunilor de urgență.

PROPUNERE

SubsemnațiI, având în vedere pe de o 
parte că vânzarea moșiilor Statului în 
loturi la țărani nu se pdte efectua în rea
litate din causă că în contractele de a- 
rendare nu mai figurâză clausa — ce era 
mai înainte— ca arendașul să pdtă fi de
părtat de la pământul ce se vinde până 
a nu se împlini termenul arendare! ; iar 
pe de alta că în condițiunile contractelor 
de arendare, ne stipulându-se nici o li
mită la prețurile ce arendașul are să câră 
de la locuitori pentru pășunarea vitelor 
pe islaz și pentru pământul de arătură și 
fâneță, din acestă neprevedere locuitorii 
afi ajuns la mari suferințe;

Pentru curmarea acestora propuem ca 

guvernul să se invite de a lua diposi- 
țiunl : 1) ca în contractele de noui aren
dări ale moșiilor Statului să pună clausa 
de a se putea lua pământurile ce se vor 
vinde locuitorilor, fără să se aștepte îm
plinirea termenului arendărel, și pentru 
acăsta să se facă scădere din prețul a- 
rendel; 2) de a se pune în condițiunile 
contractului pentru moșiile Statului și 
ale stabilimentelor publice că arendașul 
oste obligat să dea islaz și pământ de fâ- 
năță și de arătură până la prețurile ce i 
se vor fixa, pentru locuitorii ce stafi pe 
acea moșie.

O. G. Dobrescu, O. Dobrescu-Argeș, 
Dr. Ștefănescu, G.Burghelea,G. T. Gri- 
gorescu, Radu O. Pâtărlăgeanu, Ion Tă- 
nase Dimitriu, Christu 8. Negoescu.

— Se pune la vot urgența și se res
pinge.

D. vice-președinte : D. I. Grădiș- 
teann are cuvântul.

D. I. GrAdlșteanu : D-le președinte, 
am avut ondre să interpelez pe D. mi
nistru de interne asupra admiuistrațiu- 
nel județului Râmnicul-Sărat, și acea in
terpelare a fost amânată' Acum însă vă 
rog, ca conform regulamentului, să o pu
neți la ordinea Zilei peste trei Z^®*

D. vice-președinte : Vă rog a o de
pune din nofi in scris.

D. N. lonescu : D-le președinte, am 
cerut cuvântul pentru a anunța D-lul 
ministru al cultelor și instrucținnel pu
blice o interpelare. Obiectul acestei in
terpelări este aranjamentul cel nou ce a 
făcut schitul român Prodrom cu marea 
monastire Lavra, pe al cărei teritorii! 
este așeZat acest schit românesc.

Aștept să ne spună D. ministru dacă 
a primit o copie autentică dupe acest 
arangeament, ca să informez pe Cameră 
despre motivele cari au făcut să se excludă 
?i de la acest arangiament bătrânii fon
datori ai acestui schit părinții moldo
veni Nifon și Nectarie.

Efi am o copie de la corespondentul 
mefi din peninsula Balcanică dupe acest 
arangiament, dar care nu este prea acu
rat românesce tradusă și de aceea aștept 
ca D. ministru să ne presinte o copie 
autentica. Cu tdte acestea depun acestă 
copie pe biuroul Camerei și rog pe D. 
ministru al cultelor ca ajutat de D. minis
tru de externe, să’și procure o traducțiune 
corectă și să răspundă la acestă interpe
lare, presentându-ne și documentul, fiind
că este interesant ca arangiamentul acesta 
să nu rămână necunoscut bine de guver 
nul Majestăței Sale.

D. A. Marghiloman, ministru al 
lucrărilor publice: D-lor deputați, dis
cuțiunea asupra proiectului relativ la 
vânZarea bunurilor Statului este de na
tură a se prelungi încă câte-va Zii®-

In tot timpul acesta activitatea Came
rei tn secțiuni va fi oprită. Sunt însă nisce 
proiete de legi de o urgență fdrte impe- 
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ridsă, din care ’ml voiiî permite să vă ci
tez In primul rând proiectul pentru 10 
milidne necesarii ministerului lucrărilor 
publice, pentru materialul rulant al dru
mului de fer.

Ca să vă edific, D-lor, despre urgența 
acestui credit, n’am de cât să ve spun că 
campania anului viitor nu se va putea 
face tn condițiuni satisfăcătdre, pentru 
că și vagdnele sunt în număr neîndestu
lător și machinele sunt insuficiente, în 
urma scdterei din servicii! a mai multora 
din ele. Rog dar pe onor. Cameră să tre- 
că în secțiuni pentru o jumătate de oră 
saîî pentru timpul ce va reclama trata
rea acestui proiect, și cât despre mine iaâ 
îndatorirea, în numele guvernului, ca să 
nu vă mai cer nici un alt proiect de lege, 
înainte de a se vota acela al vân^ărei bu
nurilor Statului.

D. N. lonescu : ’Mi pare răii că tre
bue să combat cererea D-lui ministru, ru- 
gându'l să aprecieze că, după ce s’a în
chis cu grăbire discuțiunea generală asu
pra proiectului în discuțiune, dându-se 
ca un cadoâ nu sciîî cui acestă luare în 
considerațiune; astăzi, când eu trebue să 
vorbesc la art. I, mi se pare că este anor
mală intervertirea care se cere în ordinea 
de (ji a acestei ședințe.

Este urgent proiectul cerut de D. mi
nistru, dar mal urgentă este împăca
rea populațiunilor rurale cu guvernul 
Majestăței Sale. De aceea vă rog să nu 
înai amânăm sub nici un pretext discu
țiunea pe articole aacestui proiect de lege.

D. ministru este tânăr, dar destul de 
sapient ca să va^ă trecerea în secțiuni 
acum, aprdpe de ora duoă, este a perde 
întrăgă ședință.

Și aci să’ml permită D. președinte, care 
este așa de rigid a exclude deputății prin 
autoritatea biuroulul, să’ml permită a’i 
spune că trebue să fie tot atâta de scru
pulos pentru a începe ședințele ndstre la 
ora regulamentară. Aiî ddră pentru noi 
ar trebui să fie mal puțin rigid de cât 
pentru aceia cari nu sunt aci ?

De aceea, rog pe D. președinte să nu 
intervertescă ordinea cailei primind pro
punerea D-lul ministru: căci ar fi o căl
care de regulament pe care n’o Înțeleg.

D. vice-președinte: Și pe care nu 
aveți dreptul să’ml imputați mie mai 
’nainte de a o fi făcut, pentru că acesta 
nu depinde de președinte ca să hotărască, 
ci de Adunare.

D. A. Marghiloman, ministrul lu
crărilor publice: D-lor, nimănui nu ’I-a 
trecut prin minte ideea de a aduce vre-o 
împedecare la votarea legei vîmjărei bu
nurilor Statului in loturi la săteni, lege 
care este în discuțiune de o săptămână a- 
prdpe, și mal puțin încă de a violenta con- 
sciința D-vdstre. M’am adresat la D-vdstre 
cu acăstă rugăciune crezând că nu veți 
avea nimic de obiectat la acăstă mică in- 
tervertire a ordinei ^ileî, acum la înce
putul ședinței, când nu am apucat încă 
să intrăm în discuțiunea pe articole a a- 

celul proiect de lege, pentru că ’mi-am 
(jis“că ar fi cu greii ca, o-dată începându- 
se discuțiunea pe articole să se mal între
rupă pentru altă lucrare, și acesta este 
motivul care mă face să cer trecerea în 
secțiuni acum; și insist D-nil mei, asupra 
necesitățel acestui credit, care este de 
primul ordin, pentru că nu este nimeni 
care să voiască a lua răspunderea unei si- 
tu ați uni care are să creeze dificultăți co- 
merciului din lipsa absolută de vagdne în 
care suntem astăzi.

Eâ v’am spus motivele, rămâne ca 
D-vdstre să hotărîțl.

D. C. Popovici: Din tdte puterile mele 
protestez, ca representant al colegiului al 
treilea, contra acestei propuneri a D-lul 
ministru pentru a se interverti ordinea 
$ilel.

înainte de alegeri s'a promis, s’a pu
blicat în Monitorul oficial legea vîn^erel 
bunurilor Statului; apoi s’aiî întrebuințat 
tdte mi^ldcele ca să se amâne votarea a- 
cestel legi. In fine s’a închis discuțiunea 
generala care a avut loc și s’a spus că vine 
discuțiunea pe articole....

Vo?I: închiderea discuțiunei.
D. vice-președinte : Vă rog, nu în- 

trerupețî, lăsați să termine oratorul.
D. G. Popovici: Văd că acestă lege, 

care a intrat în discuțiune chiar contra 
principiilor D-lor miniștri, se amână 
acum, întrerupendu-se discutarea el, pen
tru a se vota un credit relativ la drumu
rile de fer. Drumurile de fer însă există 
de atâta timp și s’aii făcut transporturi 
de mărfuri, cu mașinele și cu vagdnele de 
astăzi chiar în timpul când cerealele erati 
în furia transportului; și astăzi, când este 
iarnă, mi se pare că pdte să aștepte D. 
ministru duoă, trei (jile, până ce se va 
vota legea vîn^ărei bunurilor Statului la 
țărani.

Rog dar pe Cameră, și fac un apel căl
duros, implor, mai cu sămă pe D-nil de
putați ai colegiului al treilea să se unăscă 
cu mine ca să votăm o-dată acăstă lege; 
căci, țăranii agitați găsindu-se în miserie, 
ascăptă de la D-vdstre ca să votați cât 
mai curând acestă lege; căci de când s’a 
deschis acestă sesiune s’au votat credite de 
20 până la 30 de milidne, în fie-care 
am votat credite și- iar credite, și acestă 
lege nu ne-a venit în discuțiune de cât 
dupe trei luni și jumătate de sesiune. De 
aceea încă o-dată vă rog să continuăm 
discuțiunea legei vîmjerei bunurilor.

Voci: închiderea discuțiunei.
D. N. lonescu : Cer cuvântul contra 

închidere! discuțiunei.
D. vice-preșcdinte: Aveți cuvântul.
D. N. lonescu: D-lor deputați, este 

fdrte neregulat ca aprdpe la duoă ore să 
venim să interverbm ordinea ^ilei5 fără 
ca Anibal să fie la porțile cetăței.

Daca D. ministru avea așa mare tre
buință de creditul acela, trebuia să pre
vadă lucrul și să ne fi prevenit mai de 
mult; dar ce este acesta ca să ne aducă 
nepreparați să abordăm cestiunile cele 

mal mari ? noi astăzi suntem preparați 
pentru legea relativă la vinderea bunuri
lor, și de acăsta trebue să ne ocupăm; 
dacă vom merge în secțiuni, pdte să stăm 
o oră saiî mal mult, pdte și duoă, și per
dem ^iua întrăgă. Rog dar pe D-nii mi
niștri ca daca aiî mare putere să o mo
dereze și să nu vină la începutul ședin
ței cu intervertirea ordinei

—Se pune la vot închiderea discuțiu
nei și se primesce.

D. Vice-președinte: Pun la vot pro
punerea de trecere în secțiuni.

Voci: Cu bile, s’aiî cu apel nominal.
D. vice-președinte: D-lor deputați, 

bine-voițî a afla că, cu prețul de a fi de- 
sagreat de D-vdstre, nu voiii călca regu
lamentul pentru nimeni și pentru nimic. 
Dacă se cere votul cu bile, trebue să con
sult Adunarea daca sunt 15 D-ni depu
tați cari cer votul cu bile.

—D-nii cestor! constată cu nu sunt 15 
deputați car! cer votul cu bile.

D. N. lonescu: Atunci, dacă nu sunt 
cinci-spre-^ece deputați cari cer votul cu 
bile, sâ se facă cu apel nominal; apelul 
nominal este de rigdre.

—Se pune la vot prin sculare și șe
dere propunerea de trecere în secțiuni și 
se primesce.

—Ședința se suspendă la 2 ore și Adu
narea trece a lucre în secțiuni.

La 3 ore ședința se deschide sub preșe- 
dința D-lul vice-președinte Ilariu Isvo- 
ranu.

D. vice-președinte : La ordinea ^i- 
lei avem discuțiunea pe articole a proiec
tului de lege pentru vânzarea în loturi 
a moșiilor Statului.

—D. M. Sdulescu, în lipsa D-lui ra
portor al comitetului delegaților, dă citi
re articolului I.

D. vice-președinte: Asupra acestui 
articol D. Nicolae lonescu, are cuvântuL

D. N. lonescu : D-le președinte, m’am 
înscris la mai multe paragrafe ale aces
te! legi, și m’am înscis și aci; dar voiîî 
căuta a mă ține cât s’ar putea mai strict 
în cadrul acestui articol, pentru ca sâ nu 
merit imputarea că ași căuta a redeschide, 
cu acestă ocasiune, discurțiunea generală, 
pe care ați închis’o ieri.

Cu tdte acestea, D-lor, fiind-că am vă- 
dut în discuțiunea generală ore-cari sus- 
ceptibilitățl conservatdre alarmate, cred 
că nu este răfi să ne înțelegem asupra 
termenilor ce întrebuințăză acest proiect 
de lege, și mai ântâiîî de tdte să vedem 
titulatura, pentru ca să ne dăm sămă de 
scopul legei.

In adevăr, de la titlul proiectului, saiî 
de la cel d’ântâiâ articol, se pdte înțelege 
scopul, afară numai daca cine-va nu este 
idiot.

Eîî alaltăieri vă mărturisesc că am fost 
idiot, calificat ast-fel de câtre un onora
bil coleg, representantul al colegiului I 
de Vâlcea; și avea dreptate; căci omenii 
din colegiul ântâiîî trebuie să aibă in
stincte conservatdre ; ori le-ar avea, ori 
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nu, trebuie să se arate că sunt pătrunși 
de conservatorismul cel mai împelițat, și 
nu mă mir că un proprietar mare să fie 
scandalisat că cel-l’alți nu înțeleg ter
menii legei.

AdindorI mi se observa de cine-va: 
ce ai să <Jici Ia articolul 1 ? AI să susții 
că cuvîntul împroprietăriri este cel mai 
propriii pentru legea acesta ?

Iată ce-mi (Jicea un coleg al meii vecin, 
fdrte Inteligent, liberal, și eii am găsit 
că are dreptate; căci cuvântul acesta Îm
proprietărire a ofuscat atât pe D. minis
tru, care a presentat proiectul de lege, cât 
și pe D. raportor, care a reflectat suscep
tibilitatea D-lui ministru.

Acum eh, ca unul ce vorbesc In nu
mele meii propriii, și pe cât mă iartă pri
ceperea mea despre lucruri, cari se nu
mesc interese economice, mă puiă snb 
scutul unui ministru, celui mai simpatic 
dintre miniștri, și acăsta nu va să (Jică că 
nu este tot de o-dată și cel mai corect 
dintre miniștri.

Citesc din apelul către alegăori urmă
tdrea frasă:

,Relativ la situațiunea economică, cea 
d’ântâiă preocupațiune a ndstră a trebuit 
să fie sdrta sătenilor și a meseriașilor/

Ei bine, aci în aceste cuvinte, în acestă 
prosă, prosă bună, oficială, demnă, se co
prinde tot ce am să (Jic eă în contra titu- 
laturei proiectului. Vrând nevrând, trebue 
să spun că redacțiunea minorităței este 
mai bună, mai proprie în tot cașul.

Când se vorbesce aci, în acest apel al 
guvernului Maiestăței Sale, de împro
prietărire, credeam că nimenea n’are să 
mai pună la carantină acest termin. Se 
vede că este o preocupare fdrte mare ca 
cuvintele să nu deștepte înțelesul ade
vărat ; mai bine cuvinte seci, usate de cât 
cuvinte cari să represinte o cugetare mai 
exactă. ’Mi pare fdrte răti de acăsta; căci 
ași fi scutit de acusațiunea că aduc acestă 
discuțiune înaintea D-vdstre.

Dator însă mă cred s’o fac pentru ca 
să ne dăm sămă și cei învățațl și cei ne- 
învățați, ce am înțeles când am votat a- 
cestă lege și cari ’i e scopul.

împroprietărirea supără pe D. ministru 
al domeniilor, supără pe comitetul dele
gaților ; împroprietărirea a supărat în- 
trăga secțiune din care am ondre a face 
parte, și unde am avut nefericirea de a fi 
eti slmburele ideilor conservatore; prin 
urmare, sunt dator să aduc înaintea D- 
vdstre ceea-ce s'a discutat acolo.

Vânzare și cumpărare.
Vânzare nu e împroprietărire, veți 

vedea că nu este acesta termenul cel mai 
propriii.

Ce ^ic Domnit cari ati proscris, cari aii 
pus în carantină cuvântul împroprietă
rire din apelul către alegători ?

Vedeți că intru în me^ul cestiunei fără 
să mal fac digresiuni; nu (Jic nimica de 
apelul acesta citit tn sate, cu ocasiunea a- 
legerilor, '1 las la o parte ; căci voiă să 
fiă numai în cestiune.

Eă am propus în secțiune amenda
mentul pe care ’l aduc și înaintea D-vdstre; 
fiind-că eii 'mi am <Jis că în titlul legei 
trebue să se vadă și scopul ei. Iată titlul 
care ași voi să se dea legei:

„Lege pentru constituirea proprietăței 
sătenesci asupra bunurilor Statului/

Iată ce titlu propun eă ; minoritatea a 
exclus răscumpărarea embaticurilor și bine 
a făcut. Eti cred că e bine să facem o lege 
numai pefitru constituirea proprietăței să
tesc! asupra domeniilor Statului, așa cum 
s’a constituit în alte timpuri domeniul 
Coronei, care pdrtă titlul : Lege pentru 
construirea domeniului Cordnei.

Eă nu voiesc să facem lege pentru con
stituirea proprietăței Dorobanțului; ași 
face pdte plăcere D-lui Carp, care a ^is 
câ Regele și Dorobanțul ati făcut inde
pendența; și dacă s’a constituit domeniul 
pentru Rege, de ce să nu se constitue și 
pentru dorobanț? Voesc să mă țin în 
marginea strictă a Constituțiunel, și, da
că aș putea să ^ic, și respectos pentru A- 
dunările trecute.

Așa dar, vedeți că nu propun împro
prietărirea, pentru că găsesc că trebue 
ceva mai mult făcut de cât împroprietă
rirea; cuvântul acesta e compromis ca și 
vânzarea în loturi, pentru câ nu s'a apli
cat împroprietărirea la însurăței, în curs 
de 10 anî, sub conservatori. Și să nu se 
supere D-nii conservatori când le voiti 
spune îndată că și legea pentru vânzarea 
în loturi nu s’a aplicat.

D. Apostoleanu : Cer cuvântul.
D. N. lonescu : Aci voii! face filosofia 

acestui temperament de a nu aplica legi
le pe cari le votăm, ca și cum am voi să 
amăgim țera, să scăpăm de promisiuni 
date în situațiuni grele.

Prin urmare, D-lor, ceea ce voim noi 
să facem astupi nu e vânzarea domenie
lor Sfatului, și veți vedea pentru ce, ci e 
constituirea proprietăței sătesci pe do
meniul Statului, și eu am să ve cer să de
terminați în l?ge chiar suma și numele 
domenielor; pe cari avem sâ împroprietă
rim; eu ași dori să determinăm un nu- 
mâr de 130 din cele mai mari domenii, 
pe cari sâ se împropietărescă prin legea 
acesta acel cari n’ati de loc păment, și cari 
pentru un motiv sau altul rabdă, de și aii 
drept la pământ. Am rostit un maro cu
vânt; un cuvânt care ne sperie, parcă sun
tem bolnavi, parcă ne temem de cuvinte, 
parcă avem să lucrăm pe tăcute ca să nu 
ne au^im pe noi înșine. Dreptul la pă
mânt, (Jicea D. Vernescu, nu puteți să’i 
reclamați.

Ei bine, pe D-sa pot să’i combat, ca pe 
un vechru amic și coleg. într’o țeră agri
colă, într’o colonie Romană, cu princi
piile civilisațiune! cele mai antice și ve
nerabile cari ah servit de mumă la tdte 
civilisațiunile actuale, în care proprieta
tea individuală e o dogmă socială sacră, 
mi se pare că trebue să (Jicem și noi ca 
acel general mare, că fie-care lucrător are 
drept la pământ, dupe cum ^icea el că 
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fie-care soldat are drept la bastonul de 
mareșal. De ce vâ temeți de a ^ice că fie
cine se nasce în România are drept la pă
mânt ?

D-nii mei, dreptul la pământ 'l-are fie
care, cum fie-care are dreptul la funcțiu
nile publice.....

D. vice-președinte: D-le lonescu, 
’mi permiteți să vă atrag atențiunea că 
D-nii stenografi nu vă aud.....

D. N. lonescu: D-le președinte, vă 
rog să nu mă protegiați; eă n'am anti
patie contra nimănui, nici chiar contra 
aceluia care m’a făcut ieri idiot; puteți 
dar sâ mă lăsați liber și independent de 
sceptrul preșidenției.

D-lor, cestiunea proprietăței private 
s’a terminat, cum fdrte bine a <Jis D. Ko
gălniceanu, încă de la 1864.

Da, Statul a intervenit la 1864, ca să 
garanteze pentru populațiune acest drept 
la pământ, și a ^is că acela care lucrâză 
o bucată de pământ să fie proprietar pe ea.

Ei bine, dacă astăzi s’ar întâmpla să 
fie neîmproprietărit un însurățel, un fiii 
al unei văduve care s’ar afla pe domeniul 
Statului sau al Cordnei, puteți să (Jiceți 
că acel om nu are dreptul la pământ? 
Eă (Jic că ’l are, $ic că dreptul la pământ 
îl are și pe domeniul Cordnei și pe dome
niul Statului, și noi voim să constituim 
față cu dreptul de proprietate a Statului, 
dreptul de proprietate al al aceluia care 
se află în condițiune de a putea să se facă 
proprietar.

Chiar conservatorii cel mai nedeștepțl, 
văd în acesta o confirmare a dreptului de 
proprietate, și în contra acelui spirit nesă
nătos de a aspira la pământ chiar fără a 
avea calitatea de a ’l lucra, în contra a- 
cestei teorii nu este alt mijloc mai bun 
a 'i opune de cât a practica și pentru cel 
mal umil stăpânitor de pământ, același 
drept ca pentru cel mal mare proprietar.

D-lor, bătrânețea are multe necazuri, 
dar are și avantagiul de a fi fost martură 
la multe lucruri unde tineretul n a putut 
fi. Eti am avut marea ondre de a fi în con
stituantă de la 1866, când s’a votat cea 
cea d'ântâih lege pentru vânzarea moșii
lor Statului.

Vedeți în Monitor ședința din 3 Iulie 
1866, când s’a discutat până târziii dupe 
meijul nopței, și unde am avut și eă o- 
ndre de a lua cuvântul, dar eă nu mă voiă 
citi pe mine, flind-că nu cred că e cuviin
cios ca să vă citim discursurile ndstre.

Eh aprob, ca cine-va să se citese, dar 
nu aprob să se cităscă. Titlul acelei legi 
este: Proiect de lege pentru înstrăinarea 
unei părți din domeniile Statului.

Raportor, A. I. Arion.
Art. I din acea lege (Jice :
„Pentru retragerea bunurilor de te- 

saur ce se află în circulație astăzi, pre
cum și a mandatelor emise pe exercițiile 
până la 1866, precum și pentru acoperi
rea deficitului ce va resultă asupra exer
cițiului anului 1866, guvernul este auto- 
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risat a înstrăina până la concurența su
mei de 75.000.000 și tn marginea dispo- 
sițiunilor legei de față următdrele bunuri 
și domenuri ale Statului.

„Moșiile pentru cari ar cere locuitorii 
să cumpere locuri neacoperite de păduri.*

Vedeți că la 1866, la abia un an, dupe 
aplicarea legei rurale, se face acăstă lege 
prin care se permite vânzarea moșii
lor Statului pe cari le ar cere locuitorii 
și cari nu ar ti acoperite de păduri.

Dar ce s’a întâmplat, D-lor ? O discu
țiune s’a angagiat, In care ati revenit 
tdte aceste idei pe cari le vedem astăzi; 
și dintre tdte a prevalat una, aceea că, 
dacă se face vânzare pentru necesitățile 
tesauruluî, cum ^icea D. ministru Laho
vari, în interesul de fiscalitate....

D. Al. Lahovari, ministru al dome
niilor : Banca ministerială ar dori fdrte 
mult .să vă audă, și nu vă aude de loc; 
căci D-vdstre vă adresați în partea cea- 
altă.

D. L. Niculescu : Nici D-nii Steno
grafi nu aud mal nimic.

D. N. lonescu: Sunt fdrte simțitor la. 
acăstă cerere legitimă a D-lui ministru, 
dar mă uit, fără voia mea, la partea aceea, 
căci mi se pare mai simpatică (ilaritate), 
pe când în ceasta-altă parte este o reservă 
glacială și nu se înfierbântă de cât când 
se cere închiderea discuțiunel. (Mare ila
ritate). Dar, fiind-că D. ministru ’mi face 
ondrea să ’ml spue că doresce să mă audă, 
trebue să mă văd față în față cu D-sa, A 
tout seigneur tont honneur.

ț)iceam dar că Ia 1866, discuțiunea an- 
gagiată, și ’mi pare răh că n’a citit D. 
ministru acestă discuțiune; căci altmin
trelea n’ar fi ^is o mulțime de lucruri, 
cari vedeți că cad ca plumbul pe spetele 
liberalilor, și în realitate cad pe spetele 
ambelor partide; căci amânduoă partidele 
ah făcut acăstă lege de vânzare; și eh am 
avut fericirea atunci să fiâ alături cu un 
membru din extrema drăptă, un om care 
trăesce âncă și despre care vorbesc cu tot 
respectul, pentru că a fost un caracter cu 
totul independent, integru și prob și me
rită tot respectul, este D. Constantin 
Brăiloiu; m’am găsit alături cu D-sa când 
a făcut un amendament, în care ^icea să 
se excepteze de la vânzare tdte acele do
menii, cari sunt afectate pentru scdlă și 
pentru biserică.

D. Al. Lahovari, ministrul dome
niilor : Acăsta s’a petrecut în Consti
tuantă.

D. N. lonescu : In Constituantă.
D. Al. Lahovari, ministrul dome

niilor : Ve<JI că am citit ?
D. N. lonescu : Apoi când vorbesc de 

Adunarea de la 1866 nu pdte fi alta de 
cât Constituanta.

Ei bine, pe ce tărâm s’ah pus atunci 
partidele ? Și'mi pare răii că D. Carp nu 
este aci ca să’i pun față ’n față cu D. L. 
Catargi, nu de alta, dar pentru că D. Carp 
a fost secretarul locotenenței domnesc! și 

D. L. Catargi a fost personificarea celui 
d’ântâih minister constituțional. Ași fi 
dorit să’i aud astăzi, pe unul vorbind de 
împroprietărirea țăranilor ca ministru, și 
pe cel-alt combătând acăstă împroprietă
rire a țăranilor ca președinte al comitetu
lui delegaților. Onor. D. L. Catargi a luat 
cuvântul și câ tot-d’a-una a vorbit scurt 
și coprin^âtor, dar tot-d'o-dată și leal. 
D-sa a exprimat temerile pe cari le are și 
D. Lahovari ministru; dar D. îninistru 
Lahovari pentru ce nu a exprimat și te
merile pe cari le ah liberalii, că cu acestă 
lege se compromite acea serie de măsuri 
ce trebue să se mai ia ca să nu se ducă în 
vânt domeniile Statului? Și când noi pro
punem ca o parte din produsul vân^ărei 
acestor domenii să formeze un fond de 
reservă, D-vdstre strigați că acesta este 
socialism! Strigați: Cum se pdte ? Au^i 
vorbă! Să se constitue Statul epitrop per
petuă al acelor fără pământ.... (întreru
peri). D-vostre, da, pdte să mra veți acăstă 
idee; căci sunteți preocupați să ridicați 
prestigiul partidului conservator, credeți 
că nu aveți destul prestigii prin ideile, 
pe cari le susțineți, și voiți ca ideilor ce
lor mai liberale să le dați o extensiune.

In secțiune la mine un onor, membru 
a ^is : Voim să creăm prin legea acăsta 
o clasă conservatdre la basa societăței; 
acei cari vor lua aceste mici pogdne să 
fie clientela ndstră conservatdre.....

O voce: Cine?
D. N. lonescu: Nu am nevoie să spun 

cine a <^is aceste cuvinte; dar fiind-că se 
afișăză acest țel, întreb și eh: Acesta a 
fost țelul guvernului Majestăței Sale, când 
a subscris Mesagiul în care promite că 
are să vină cu legea înstrăinărei bunuri
lor Statului în favdrea țăranilor pentru 
constituirea proprietățeî țărănesc! ? A
cesta a fost scopul ?

* Nici de cum; un ^partid n’are rațiune 
de a fi, și mal ales un partid conserva
tor, de cât când el cu mare măsură și cu 
mult sânge rece va urma pe calea cea bu
nă, pe care ah pornit liberalii, și liberalii 
trebue să fie conservatori la rândul lor In 
mesura în care să asigure perenitatea i
deilor lor liberale. Dar când veți veni cu 
spirit ca să ruinați credința țărei în idei
le liberale, cum ah venit alții cu spiri
tul să ruineze credința țărei în ideile 
conservatdre, atunci faceți o operă anar
hică, nu de legiuitor înțelept. Iată pen
tru ce ^ic că răh faceți de vă temeți de 
cuvântul împroprietărire, că răh faceți 
de nu vă dați semă de țelul ce trebue a 
avea acestă lege; că răh faceți de comba
teți amendamentele cari dah o tărie mai 
mare aceste! legi, cum este și amenda
mentul meh. Când eh ^ic împroprietărire, 
înțăleg că voih să fac la basa societăței 
române un stâlp puternic contra ideilor 
socialiste și, regulamentând tdte disposi- 
țiunile principale, facem, nu o lege de 
ocasiune, care se împace pe cei cari cer 
astăzi pământ, ci o lege care să împace 
pe toți cari ah dreptul.

Vedeți că aci se ^ice că fie-care din 
mărginașii de prin târguri, care va voi să 
ia locuri, să pdtă lua. Acum voiți să gi- 
cera alt-fel ? Forma principală este vân
zare și cumpărare. Eh cred că țăranii ah 
dreptul să $ică că cumpără, dar D-vdstre 
nu vîndețl, nu faceți ceea-ce se numesce 
o vânzare. Ce va să ^ică vânzarea ? Eh 
trebue să dah definîțîunea, sah D-vdstre 
ca jurisconsult ?

Ei bine, pentru a se $ice vânzare, tre
bue să existe consimțimântul părților și 
fixarea prețului. Aci consimțimântul am
belor părți nu există; D-vdstre vorbiți 
și pentru țărani, D-vdstre fixați prețul, 
D-vdstre, cari sunteți pătrunși de drep
tul roman, sciți că ruperea paiului a 
fost o solemnitate însemnată ca să existe 
vânzarea. Cine £ice vânzare, trebue să 
^ică șî cumpărare. Dacă ați voit să fiți 
exact și rigorist, de ce nu ați ^is vânzare 
și cumpărare ? Este improprie vorba vân
zare; căci țelul nu este de a face o pură 
vânzare, este' de a constitui proprietatea 
acelor car! ah drept la dânsa, acelor cari 
ah fost frustrați 10 ani, de la 1866 până 
la 1878, și apoi chiar și atunci s’ah îm- 
propietărit dmenl fără drept și s’ah ex
clus acel cari '1 aveah.

Prin urmare, ca legiuitori înțelepți, 
trebue să faceți a se vedea chiar de la 
început, de la titlul lege!, care este țelul 
ei. (5re pentru ceea-ce voiți D-vdstre 
s’ah destinat moșiile acestea ? Veți ve
dea că în Constituantă s’a agitat eestiu- 
nea, și juriști însemnați ah ^is că din 
moment ce s’ah secularisat moșiile, din 
acel moment Statul este absolut proprie
tar pe dânsele. Dar eh nu văd lucrul tot 
așa; nu mi se pare mie că socialemente 
și politicamente să fie lucrul exact. S’ah 
secularisat aceste bunuri pentru că sta
bilimentele acelea, cărora ele ah fost dă
ruite, ah fost necredinciose mandatului 
lor, și Statul nu răspunde la marele scop 
alsecularisărn, când destină aceste bunuri 
la necesitățile budgetare. Dreptul Statu
lui de a’șl echilibra budgetele, de a plăti 
deficitele budgetare din vânzarea acestor 
bunuri, ce’i ah fost dăruite cu anume des
tinațiune și pe car! le-a secularisat, este 
mai slab de cât dreptul țăi-anîlor cari cer 
pământ, cari cer ca pământul acesta sa 
le fie accesibile prin cumpărare și vânzare 
spre a putea deveni proprietari.

Așa dar, D-lor, eh cred că este stabilit 
că țelul legei nu este acela de a face o 
vânzare din punctul de vedere al intere
sului fiscal, ci țelul lege! și al nostru tre
bue să fie de a face acâstă vânzare și 
cumpărare în condițiunl astfel cum aă pu
tem constitui proprietatea țărănâscă; a
cesta este țelul nostru cel adevărat. Apoi, 
dacă este așa, pentru ce să nu punem In 
titlul legei adevăratul ei țel ?

' Statul este răh administrator, răh ges- 
tor al avuției naționale, fie când dă îu 
arendă, fie când caută în regie.

Nu mai voim de aceste sisteme, tot a
tât de rea una ca și cea-altă ; voim nu- 
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mal un lucru: ca tdte moșule, fără deo
sebire, să nu se mal înstrăineze de cât tn 
loturi în favdrea proprietarilor celor mici, 
adică voim să constituim mica proprie
tate.

Când dar voim acesta, pentru^ce să nu 
o spunem de la început? Cum am consti
tuit domeniul Cordnei, constituim și do
meniul țărănesc, vânzând țăranilor moșii 
de ale Statului; pentru că Statul nu pdte 
face o bună și întinsă exploatare, neavând 
un capital destinat la o asemenea între
buințare.

La 1866 s'a propus o lege pentru vân
zarea bunurilor Statului cu un venit de 
800 de galbeni, pentru ca și cel cu capi
taluri mici să pdtă cumpăra pământ. A
cum ne-am coborît și mal jos. Ce facem ? 
Nu facem de cât a lua o măsură econo
mică în înțelesul înalt al cuvântului, o 
măsură de bună economie, safi, dupe un 
ctFvânt slavon, o măsură de bună gospo
dărie. Și într’un Stat constituțional, care 
a făcut pașiîtnainte pe calea progresului, 
nu se mal încape sistema ca primarii, 
nici cei din orașe nici cel din sate, să fie 
marii gospodari. Prin urmare, să alungăm 
și acestă sistemă și acăstă expresiune care 
are astăzi un sens suranat.

Deci, este necesarii ca de la începutul 
legei, de la titlul ei chiar, să Zicem acest 
lucru în lege, ca să se scie ce am voit să 
facem.

Alt motiv care m’a făcut să iafi cuvân
tul este și acesta:

Până acum am vândut moșii în cor
puri întregi la particulari, și le-am vân
dut cu păduri cu tot, adică am vândut o 
gospodărie întrăgă.

Permiteți-mi a întrebuința acest cu
vânt, pe care ’l repudiez, dar pe care '1 
iafi pentru ca să fifi înțeles.

Moșiile ndstre aveafi, dacă ași putea 
Zice așa, un regim economic al lor; aveafi 
ape, aveafi mori, etc. Noi le-am vândut 
la particulari pentru trebuințe fiscale, 
corpuri întregi, cu o gospodărie întrăga, 
o fermă întregă, permiteți-mi a înlocui 
gospodăria cu acestă expresiune mai pro
prie, într’un cuvânt o exploatațiune com
pletă cu tdte accesoriele ei în deosebit de 
pământul arabil, lăsându-le să facă acea 
exploatare cum vor voi și cum se vor pri
cepe. Și acum, când voim să dăm propri
etarilor mici câte 5 hectare de pământ 
arabil, le cerem să facă o cultură inten
sivă ! Apoi drepți sunteți ? Gospodari 
sunteți, când cereți de la țărani ceea ce 
nici capitaliștii cel mari nu afi putut face? 
Și apoi să nu le dăm nici boi, nici plug! 
Ne batem joc de lume când venim cu a
semenea idei!

Noi, D-lor, noi trebue să dăm țărani
lor moșiile așa cum le am dat și particu
larilor, tot asemenea să le dăm și la ob- 
știile sătesci.

Acesta voim noi; și acăsta credem că 
este și voința țărei. Acesta este adevărul, 
acăsta este datoria ndstră astăZi, când ne 
aflăm în față cu atâtea plângeri, cu a

tâtea lacrime și sânge vărsat. Țăra aș
tăptă să dăm micilor cultivatori moșii, do
menii întregi așa cum prevedea legea din 
1876, iar nu terenuri di visate geometri- 
cesce in loturi; pentru că este sciut că 
loturile pot să fie neegale, de dre-ce la 
munte se dafi mai multe, la câmp mal 
puține.

Cu modul ce propuneți D-vdstre nu 
mai faceți operă de legislatori ca să con- 
stituiți proprietari, ci vă transformați tn 
marele agricultor pentru țăra întrăgă.

Ei bine, țăra acesta are în mănuntaele 
ei sămânța gospodăriei romane; țăranii 
scifi să’și aleagă boii mai bine de cât sub
prefectul safi comisarii domeniilor; țăra
nul scie el unde este pământul bun; res
pectați’! dar bunul simț. El cere numai 
atâta cât ’i trebue, el nu v’a cerut nici 
6 nici 7 sute de franci. D-vdstre veniți 
și faceți câmpurile ca un ^chiquier, Unii 
âncă ați Zis să se transforme în palaturi 
casa țărănescă, când noi pentru noi aici 
la mitropolie n’avem de cât o cociobă. 
Mai bine v’ațl ocupa de scdle să le pu
neți în condițiunl mai favorabile de cât 
de a face case de lux țăranilor.

De aceea efi vă propun să admiteți a
mendamentul mefi în cât privesce schim
barea titulaturel; pentru că veți vedea că 
multe din articole le vom admite și noi 
cei din minoritate; căci noi nu facem o
peră de partid Faceți ca epitropisitul să 
nu vă ceară socotălă nici o-dată de ceea- 
ce ați făcut cu drepturile sale.

Iată ceea-ce am avut a vă spune. (A- 
plause).D. vice-președinte: D. Dobrescu 
(Argeș) are cuvântul.

D. C. Dobrescu-Argeș: D-lor, în dis
cuțiunea generală asupra acestui proiect 
de lege mă înscrisesem să vorbesc și cre
deam că voifi fi lăsat, cu cât efi aci n’avăm 
să înfățișez doctrine asupra acestei legi, 
ci mal cu sămă o serie de observațiuni 
practice, cari cred că ar prețui maî mult 
de cât doctrinele cari, în tot cașul, se scia 
că n’ah dat foldsele trebuincidse pentru 
țărani.

Totuși pentru că am fericirea să vor
besc asupra art. I, care coprinde întrăga 
economie a legei, căci iată ce Zice :

„ Guvernul este autorisat a vinde, în 
condițiunile legei de față, moșiile Sta
tului.

Condițiunile legel sunt însăși princi
piile cari presedă la lege. Când văd o 
lege în care se vorbesce a se da anume 
țăranilor pământ și încă pe credit nu pe 
bani gata; când văd că se vorbesce de 
formare de noi comune, de inalienabilita
tea și indivisibilitatea pământului; când 
am văZut propunerile D-lor miniștri ca 
să se dea avansuri de bani țăranilor; 
când se vorbesce de îmbunătățirea sdrtei 
țăranilor; când văd atâtea garanții că se 
iafi, acăsta însemneză dre o simplă vân
Zare ? Și când ea se face prin o anume 
lege, mal mult cred că este vorba de o 
reformă. Căci, dacă ar fi fost vorba de un 

simplu act juridic, putea să coprindă alte 
și mal puține condițiunl.

Când am văZut apoi că însuși expu
nerile de motive, făcute asupra deosebi
telor proiecte de lege, recunosc că există 
un proletariat agricol, care voesce să’l 
stingă; când văd discuțiunile urmate în 
anii trecuțl; când văd însuși presa, altă 
putere a opiniunel publice, care este ți
nută să scie care este dorința țărei și mai 
cu sămă a clasei muncitdre, că conchide 
la același lucru, cum să nu recundscem 
că este vorba de o reformă mare organică, 
reformă de Stat. Când văd că caracterul 
legei este de la început economic, căci 
voesce să dea emanciparea țăranilor, și când 
i se va da emanciparea i se va ridica și 
moralul, legea are un-caracter social; căci 
voesce să reguleze ^proletariatul agricol, 
este sigur că acăstă lege regulăză cestiu
nea unei clase sociale atât de însemnate, 
cum ea compune maioritatea țării; lege 
în fine ce are un caracter chiar politic, căci 
se scie că în România basa fundamentală a 
dreptului de a fi cetățian este însăși pro
prietatea, și când se dă țăranului pământ, 
i se recundsce prin acăsta titlul de cetă
țian. Așa dar, iată considerațiunile cari 
fac ca acăstă lege să fie o lege reforma- 
tore, o lege organică și, prin urmare, scu
tită de a mal fi taxată de lege cu carac
ter fiscal.

Am auZit vorbind pe D. Ceaur Aslan 
că operă ca aceea, care se propune 
prin proiectul de lege din partea mi
norității, are aerul a fi găsit o pa- 
nacee universală, care și dă o soluțiu
ne definitivă și completă acestei proble
me sociale. Mă mir de acest lucru; căci 
dmenii de sciință nici o-dată n’afi pre
tențiunea de a da solnțiunl absolute unei 
cestiuni; căci nici o-dată dmenii de sciință 
nu primesc să se Zică că se pdte face ceva 
de om în chip absolut aci în lume.

D-vdstre scițl că acăstă cestiune a pro
letariatului nu se resumă în legea care 
o facem acum; nu, sunt o mulțime de 
împrejurări cari influențăză asupra el, de 
timp, de loc, de instituțiunl, de moravuri 
etc., tdte acestea lucrăzâ asupra ei și fac 
ca cestiunea să fie și mal grea și mal 
complexă.

Efi care v’am spus altă dată că nu în
fățișez aci în Cameră pe partisanul unei 
politice militante, ci vroifi să fifi cu D-vds- 
tre, cari lucrați pentru țărani, ori-cari ar 
fi acum convingerile mele politice.

D-lor, tot-d’a-una ați avut buna voință 
să mă ascultați, vă rog și de astă dată să 
’mi permiteți a răspunde la câte-va punc
te, cari privesc pe țărani și cari s’afi Z^ de 
oratori aci în Cameră, și cari, dacă ar ră
mâne fără răspuns, mulți pdte dintre 
D-vdstre afi să mărgă cu aceste idei pre
concepute asupra amendamentelor ce s’ar 
propune și asupra legei întregi și cari ar 
putea, mergând cu aceste idei, să nu aibă 
tdtă hotărîrea și tdtă lărgimea spiritului 
pentru a contribui la alcătuirea unei bune 
legi.
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Eti ași voi să sciti dăcă acele cuvinte ati 
rămas încă vil în mintea D-vtistre, apoi, 
sub influența lor, D-vtistre nu o să puteți 
face acestă lege așa cum voiți. Dacă însă 
Acea influență nu va fi, atunci o să vă 
aduc o mulțime de observațiuni practice 
pe cari mă voiti sili să le dovedesc.

Intre cel d’ântâiti oratori cari ati vor
bit cu ardore, cu căldură, cu tdtă inima, 
6u tot sufletul în cât ne-a luat pe toți ca 
într’un vârtej iresistibil, este prințul N. 
Bibescu care a țjis un lucru: vo:m ca țe- 
ranul să fie pus sub tutela Statului. A- 
cest lucru, dupe părerea mea, ar însemna 
că țăranul este un minor, este incapabil 
sati interzis în cât n’ar fi în stare să se 
conducă singur. Eti nu bănuesc că acăsta 
a fost intențiunea oratorului, dar se scie 
că un cuvânt de multe ori pote să aibă 
diferite înțelesuri.

Mă opresc de o cam dată aci; fiind-că 
cuvântul tutelă s’a repetat din partea mal 
multora. Eti nu bănuiesc pe nimeni că 
ar voi să țină pe țărani în robie pentru 
un timp dre-care și apoi să ’l dea drumul 
ca să mergă în exercițiul drepturilor sale.

D-lor, țăranul nostru este vechiti ca și 
istoria ndstră și 'ml veți da voie ca să 
presint o serie de argumente prin cari să 
dovedesc că și țăranul are maturitatea 
cetățeniei și puterea lui intelectuală ; că 
are partea lui de laudă din punctul de 
vedere economic și că în istoria ndstră a 
făcut fapte mari și consciente, pe cari le-a 
săvârșit spre ondrea națiunel și a istoriei 
cu care ne-am glorificat, și iată cum : ca 
colonie romană țăranul a apărat țăia de 
invaziile barbare, și când a că^ut colonul 
militar a încetat și națiunea de a fi con
siderată ca o personalitate valordsă în
tre cele-alte poptire.

Trec peste timpul de confusiune și viii 
la epoca Basarabilor. Acești domni au a- 
vut cea d’ântâiti grijă ca să facă pe țăi ani 
să se intereseze de sdrta lor și i-ati împro
prietărit.

Acesta este epoca cea mai strălucită a 
istoriei ndstre. Cât timp starea țăranilor 
a fost așa, Domniele ati fost mari, faptele 
gloridse și istoria ndstră scrisă cu litere 
de foc în Orient, iar națiunea română 
cunoscută între cele-alte puteri ca națiu
ne vivace, plină de energie și consciință 
națională. Când însă o clasă, și nu Vx-eati 
să sciti care. a observat că acestă răzăși- 
me susține Tronul cu putere și sprijină 
pe Domni, atunci a pus contribuțiuni pe 
spinarea ei până când a înjosit’o, până 
când, printr’o invasiune, printr'o submer- 
siune străină venită aici în țeră, ca că
lugări, ca preoți, ca nu sciti ce, acâstă 
răzâșime s’a vădut apăsată, lovită și din- 
tr’o parte și din alta, și se observă că cu 
cât dânsa cădea cu atât și numele nostru 
se micșora, în cât vedem că atunci a ur
mat o epocă de Domni molatici și pă
cătoși.

Starea țărei devenise rea, în cât însuși 
Mihaiti Bravul se scie că a fost silit să 
subscrie un act rușinos ca să alipăscă pe 

țăran de pământ, însă cu făgăduiala so
lemnă că va reda țărănimel drepturile 
sale dupe ce se va reînttirce din Transil
vania; dar acolo o mână infamă— și cu
tez să spun aci lucrul— 'La ucis dar nu 
cred că n’a fost o trădare ; căci mtirtea 
lui Mihaiti semnifica una cu mortea lui 
Grigore Ghica din Moldova. Țăranii ră
mân clăcașl și ca clăcași cad jos sub tdte 
greutățile, sufer tdte; dar din sînul lor se 
ivesc unii cari iati apărarea căminurilor 
individuale, aceștia sunt haiducii cari 
dati piept cu atăcătorii, de și în istoria 
ndstră ati caracterul mal mult - a unor 
dmenl ordinari pe cari ’I pedepsesce co
dul penal, totuși va veni o <ji în care se 
va dovedi că aceștia ati fost singurii apă
rători ai ondrei și ai căminurilor poporu
lui. Cel mal mare dintre aceștia a fost 

■ revoluționarul Tudor. Sciți cum s’a ridi
cat el acolo și în cele din urmă a fost 
martir; cu tdte acestea a dat țărei auto
nomia națională și tronul strămoșesc. 
Luptele lui Tudor, curagiullui și mdrtea 
lui de martir nu sunt acte de laudă pen
tru istoria țărei ndstre ?

La 48, cu țăranii mână în mână, pa- 
trioții liberali ati luptat pe câmpul Co- 
trocenilor, și în fie-care județ țărănimea 
a alcătuit grosul luptătorilor, expunân- 
du-se la grele persecuțiuni, ati ars regu
lamentul organic, care răpea țărei o 
parte de independență și voia a tîrî pe 
țărani în robie.

Aceste acte din partea sătenilor sunt 
inconsciente ? Nu ati ele nici o valdre ? 
Nu ati ele o maturitate politică ? Ase
menea, vă aduceți aminte de atitudinea 
demnă, de înțelepciunea cu care ’șl-ati 
apărat interesele lor în Divanurile ad- 
hoc. Mal departe, la 62 se scie că el ati 
avut răbdarea și înțelepciunea să aștepte 
de la țeră recundscerea drepturilor lor, 
și n’ati făcut nimica care sâ turbure li
niștea publică.

Pe urmă la 1877, tot acestă parte a 
națiunel, acolo în resbel, găsesce în cenu- 
șea trecutului eroismul strămoșesc, redă 
țerel independința, lui Vodă o cordnă de 
oțel și Românilor încrederea în sine. 
(Aplause).

D-lor, țăranul din punctul de vedere 
economic sciți în ce stare de constrîngere 
stă el și tot 'șl plătesce datoriile către 
Stat, județ și comună și în același timp 
el dă ceea-ce datoresce proprietarului, și 
caută a întâmpina tdte nevoile și nea
junsurile ce ’i vin pe cap necontenit.

EI bine, acești omeni, cari în tdte pri
vințele ’și fac datoria, nu merită numirea 
de cetățeni prin merit și convingere ?

Din punctul de vedere intelectual, 
D-vdstre sciți că poporul 'și are legen
dele lui, 'și are basmele lui, ’și are par
tea lui literară, ’și are partea Iui poetică 
și filosofică, în cât din tdte acestea poți 
să scrii sute de volume. EI bine, tdte a- 
ceste superidre calități, tdte aceste mari 
aptitudini dobândite prin activitate și 

hereditate nu dovedesc dre înălțimea con- 
sciinței sale ?

Cine ne-ati adus nouă pe neguțătorii, 
cari a^I pun piept și sunt capitaliști, 
bărbați cari fac față orl-cărel concuren
țe ? Cine sunt aceia cari prin spiritul 
lor ati sciut să țină piept altor națiuni 
speculative de cât țăranii ? Afară de a- 
cesta cel mal buni bărbați de Stat al 
noștri 'șl fac ondrea să’și găsăscă origi
nea în popor, apoi acăsta este un semn 
că țăranii noștri nu sunt susceptibili de 
civilisațiune ?

Și în viitor noi unde găsim tesaurile de 
aptitudine și de activitate, de cât în clasa 
muncitdre ? Eti de alt-fel sunt fdrte recu
noscător că sentimentele sunt unanime, 
toți suntem de acord că trebue să se sa
tisfacă cât mal curând interesele clasei 
muncitdre; n’am găsit nici un dușman 
grozav, toți voesc, cel mal bătrâni cu pru
dența lor de practică și de prevedere, fă
ră deosebire, toți voesc același lucru. (A- 
plause).

D. Kogălniceanu—în discursul săti stră
lucit, care ’l-a ținut asupra luărei în con
siderațiune a proiectului de lege, pus în 
desbatere— a spus că dacă ar avea a se 
plânge de ceva, ar fi de nerecunoscința 
poporului. Eti găsesc că n’a avut drep
tate; poporul este fdrte recunoscător, și 
iată de ce: Lui VodăCuza ’l-a creiat o le
gendă; căci a aflat că el ’i-a dat pământ; 
sciți că țăranul nu pote să judece colec
tivități, ci persdne, și fiind-că în țăra ro- 
mânescă tot-d’a-una un Vodă ficea și bi
nele și de multe ori și răul țărei, de aceea 
luiCuza'I-a creat o legendă pentru binele 
ce a făcut; ’l-a luat ca un simbol, și chiar 
și D. Kogălniceanu are o legendă, și câți 
bărbați mari, cari ati fost cunoscuțl țăra
nilor, Ie a făcut memoriei și numelui lor.

D-vdstre nu sciți; căci câți din noi, câți 
din D-vdstre nu ati mers și ati vorbit cu 
țăranii, nu v’ați încredințat că chiar când 
ei păcăliți tot vă dă încrederea? (Ilaritate).

Acesta este temeiul de nerecunoscință!?
D. Kogălniceanu (Jice că o mișcare a 

țăranilor ar fi mișcat mâna legiuitorului 
ca să dea la 1864 o lege.

El bine, D-lor, dacă eti voiti greși, 
D-vdstre ca judecători imparțiali mă veți 
îndrepta. Eti aflu din istoria ndstră că la 
început ati putut să fie mișcări populare, 
și eti, D-lor, admit mișcările populare, 
pacinice cele ce nu ajung la excese, le ad
mit; căci mișcările populare, sunt termo
metrul care arata claselor diriginte do
rințele ce are poporul; alt-fel, populațiu
nea rurală, în lipsă de $iare, de cluburi, etc, 
cum pdte ea exprima nevoile sale? Cum să 
pdtâ sci ce voesce ea dacă nu se agită și 
nu spune ce cere ? Și nu sunt pentru su
primarea acestor mișcări, pentru că un 
popor, care nu se mișcă, care nu arată ce 
voesce nu are vitalitate, nu are nimic din 
cee ce constitue legea perfecțiunel. Ast-fel 
găsim în istoria țărei ndstre că atunci 
când răzașii ati că^ut a că^ut și țăra, și 
când răzașii s’ati ridicat șițăra s’a ridicat.

Digitized by Google



27 Februarie 1889 DESBATERILE ADUNAREI DEPUTAȚILOR 911

Din causa nevoilor, a sarcinelor puse 
asupra lor, țăranii ati Început a emigra, 
tn cât tn timpul lui Mavrocordat, din 
165.000 de contribuabili abia mai rămă
sese veri-o 60.000.

De trei ori afi amigrat peste Dunăre și 
afi foet readuși prin decrete, și prin scu
tiri de dăjdil.

Trece acăstă epocă și găsim la 1805 că 
Domnitorul Caragea fixa țăranilor o can
titate de pământ de care să benificieze.

Ce se Întâmplă în urmă? Se scie că la 
1821 se ivesceo agitațiune, o mișcare se
ridsă, care a avat Intre alte și un carac
ter agrarifi.

La 1822 Grigorie Ghica aduce regu
lamentul organic, regulament a căruia 
lucrare a fost suspendată până la 1832, 
când s'a pus în yigore, în urma influen
ței unul stat mare, care s'a amestecat în a
facerile ndstre interne și care 'l-a amendat.

La 1832 iarăși s’a ivit o mișcare agra
ră, o adevărată revoluțiune, în care s'a 
ajuns până la luptă cu arma, piept la 
piept, Intre țărani și puterea publicului, 
și nu în câte-va sate, ci în 20 județe a- 
prdpe.

Acestă mișcare a avut de efect ca regu
lamentul organic să apară In forme mai 
dulci.

La 1848 adunarea boerilor înpreună 
cu clasa muncitdre care avu în divanul ad- 
hoc deputății săi, au formulat dorințele 
sătenilor; căci se scie că prin art. 18 din 
Constituția de la 1848 s'a proclamat e
manciparea țăranilor și împroprietărirea 
lor prin indemnisare. Acăstă discuțiune 
a venit mai târZifi în divanul ad-hoc, la 
1857, unde deputății țăranilor discutați 
împreună cu representanții boerilor, și ne
putând ajunge la o înțelegere, iarăși s'a 
ivit o agitațiune.

Acăstă stare de lucruri a tărăgănit până 
la 1862.

La 1862, prin discursursurile D-sale, D- 
Kogălniceanu era considerat ca un socia
list. Pe lângă D-sa a mal vorbit D. Brăi- 
loiu, Moruzi, Barbu Catargiu și alții. A 
fost o discuțiune animată, violentă, pasi
onată, dar fără nici un resultat.

Se scie sfârșitul, că la 1864 a venit le
gea rurală. Nu vreafi să scifi pe ce temeifi 
s'a <jis că acestă lege a avut un caracter 
reacționar, scifi însă că acăstă lege a fost 
sancționată și a avut un caracter legal, și 
la 1866, când s'a alcătuit Constituția pe 
care o avem în vigdre, legea rurală a fost 
recunoscută de bună, de autentică și cu un 
caracter legal.

Fiind că acum ați discutat lucruri de
licate și s'a ^is aci și de D. ministru al 
domeniilor că țăranii cred că afi drept 
la pământ și dacă avem solicitudine să 
cumpărăm moșii și de la particulari, să 
le împărțim lor, ar însemna că dorința a- 
căsta urmăză să o legitimăm.

Ei bine, tocmai asupra acestui punct 
mă înscrifi contra, și vă voifi dovedi că nu 
este așa. Iată ce scifi, vă rog să mă ascul
tați.

Țăranii cultivafi la un loc și pământul* I 
Statului și pe acela al particularilor. Dar 
în ce condițiuni? Nu pot afirma că toți 
proprietarii din țâra românăscă ar fi așa 
de răi în cât să voiască să jefdie pe ță
rani. Scifi că sunt și buni și răi. Scifi că 
sunt proprietari cari sunt ca nisce pă
rinți pentru țărani și aceștia nu'și per
mit să despdie pe țărani; dar sunt și 
blestemați cari abusâză de posițiunea lor; 
acăsta insă nu este un cuvânt ca să ge- 
neralisăm, puihdu’i pe toți pe aceiași li
nie; căci acăsta ar fi în paguba adevărului 
și moralei.

Adevărul stă așa și să vă spun cine sunt 
cei buni și cine cel răi. Este trist că în a- 
prindereadiscuțiunilor ndstre să se <Jicăcă 
dupe interesele momentului, sunt unii cari 
ar dori ca și proprietățile particulare să 
se împarță.

Afirm că acăsta nu este în intențiunea 
nimenui. Noi dorim emanciparea țărani
lor și împroprietărirea lor pe moșiele Sta
tului, spre a constitui mica proprietate.

Și dacă însă un lucru nu se pdte tăgă
dui, acela că țăranul privesce moșia Sta
tului și cele particulare pe cari el s'a 
hrănit, și a trăit, ca un ce proprifi din fi
ința sa,—acăsta e resultatul unor împre- 
giurărl firescl.

Aveți în acăstă țără o întrega popora- 
țiune care de veacuri a locuit același pă
mânt, care, una dupe alta, atâtea genera- 
țiuni din rărunchii săi a udat în sudori 
de muncă și de sânge chiar pământul a
cesta; pe care 'l-a îngrijit, 'l-a apărat, s'a 
sacrificat pentru el, punând la mijloc în 
vretni vijelidse prețul vieței lor, până când 
acăstă proprietate se 'identifică cu ființa 
țăranului și un atașament firesc se des- 
voltă întrânsul.

Ei bine, pentru acest pământ pe care 
'1 adoră, pe care '1 privesce cu gelosie sim
te un regret iresistibil, un necaz vul
canic, când vede cum el pe tdtă ^iua tre
ce în mâna străinilor, speculatorilor săi. 
Ei bine, contra acestui vifi sentiment cu 
ce pdte el lupta ?

El nu v'a cerut pământ până când nu 
i 'l-ați făgăduit; el n’a cutesat a se gândi 
să căra pe bani moșii particulare, până 
când dmeni din societatea D-vdstre nu le 
a insuflat a cere, și nu le a alcătuit peti
țiuni , îndemuându’I a le solicita. (A- 
probărl.)

Dușmanul proprietăței particulare e 
în sînul D-vdstre nu în poporațiunea ru
rală ! (Aplause).

Să continuăm mai nainte cu istoricul 
dreptului de preferință al țăranului la 
pământ față cu orl-care român.

El bine, a trecut timp îndelungat, afi 
venit Domni fanarioțl, cari afi recunoscut 
țăranilor acest obiceifi al impului, obi
ceiul atașamentului de pământ al țăra
nului. Boerii s’afi ridicat contra Domni
lor, cari dafi asemenea decrete. Mavrocor
dat a făcut reforma sciută care a ușurat 
dre-cum pe țărani. Mai târZifi vin legi, 
cari dafi caracterul de legalitate decrete

lor; vine legea de la 1864 și tn fine Con
stituțiunea de la 1866. Acum este un cu
vânt că de dre-ce trecutul s’a găsit legal, și 
pentru viitor tot așa să se facă ? Nu, D-lor, 
Țăranul nu e cu capul subtil ca să ^ică că 
are dreptul la pământ ca să ia ca și în 
trecut. Ertați-mă să vă repet, este alt-ci- 
ne-va care a avut răutatea și cruzimea de 
a face pe țăran să cără acăsta. (Aplause).

La 1864 țăranul a plătit ce i s'a dat; 
la 1878 de asemenea a plătit pământul 
cumpărat, și va plăti tot-d’a-una. Când 
'1 găsim șarlatan, înșelător față de Stat?! 
Nici o-dată! Dar s’afi găsit omeni mișel, 
cari să sufle țăranilor că dacă el vor lucra 
în cutare chip afi să ia moșii fără plată, 
înainte de ivirea unor asemenea mișei, 
desfid să mi se arate o singură jalbă din 
partea țăranilor pentru cereri de pământ 
de la proprietari. (Aplause).

N’ar face răfi D. ministru al domeniilor 
să ne dea o statistică .de tdte aceste jalbe, 
cari cer pământ. Se va vedea câ sunt de 
curând. Efi țin aci rangul mefi și postul 
de ondre ca să apăr pe țăran de acăstă bă
nuială, că ar voi să trăiască din munca 
altuia. Voifi sta aci ca să vă dovedesc că 
nu este așa. (Aplause). Dar ași dori să 
mi se spună numele acelora cari fac jalbe 
țăranilor ceiând pământ. (Aplause).

D. I. Nădejde : Cer cuvântul.
D. C. Dobresou-Argeș : D-lor, dine- 

nil cari n’afi nici un căpătâi fi în societatea 
ndsbră. (Aplause). Advocați fără procese; 
studenți cari nu ’șl-afi terminat cursu
rile ; dmeni cari 'șl-afiz perdut averea în 
aventuri. (Aplause). Omeni cari n’afi de 
cât îndrăsneala de a turbura ca apoi să 
tragă foldse. (Aplause).. •

Ei bine, aceștia afi găsit piatra filoso- 
fală; scițl care? Să facă apel la calicii 
satului, (aplause); ca aceștia să se orga- 
niseze în bande, și mișeii se feresc de a 
se pune in fruntea lor; ați ve^ut cine afi 
fost împușcațl; țăranii afi plătit cu pielea 
lor, cu onorea lor, cu viața lor acestă ră
tăcire !

Și el, sărmanii, afi ve^ut mai în urmă 
că cei ce le făgâduiseră sprijin în mișcare 
periseră ca o nălucă. (Aplause).

Acestă lecțiune teribilă nu va fi uitată 
de populațiunea revoltată, care tot-d’a- 
una singură și numai singură plătesce tdte 
sacrificiile tdte pagubele!

Căci acei ce șl dedeafi aerul de mân
tuitori, n’afi sciut a face alt-ceva de cât a 
sădi în sufletul poporului numai desnă- 
dejdea, și ast-fel desorientat, ’l-a părăsit. 
(Aplause).

Efi v'aș ruga, D-lor, să nu credeți că 
există în credința intimă a țăranilor, că 
numai munca lui e sântă, iar că proprie
tatea proprietarului e o adunătură din 
mai multe înșelăciuni și crime asupra 
căria el are dreptul de hrăpire a$l safi 
mâne. Nu! Țăranul n’are discernământul 
atâtor concepțiunl abstracte, n’are dis- 
tincțiunea acesta, n’are spiritul acesta răfi, 
pervers, ’l scițl cu toții că precum ’i e 
sânt fructul muncei lui pe care scie cu 
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câtă suddre '1 câștigă, tot atât de sântă 
crede el că trebue să fie și munca celor 
alțl (Aplause).

Protestez ca să nu fie nici unul cu 
idee preconcepută când e vorba să votăm 
o lege așa de mare.

Ași dori fdrte mult să fifi efi ace
la care să vă presinte acest memorifi 
de când a Început să se facă peti
țiuni In sensul de care se plânge D. 
Lahovari, ca să vedeți că afi o dată 
cu totul nouă. In privința lege! care a 
venit în discuțiune astăzi, Înainte de a se 
vota, sunt dator să vă spuncâte-va puncte 
esențiale; fără de cari acestă lege n'ar 
putea să dea tdte foldselepe cari D-vdstre 
ați dori să le dea. Causa care a mișcat pe 
țărani să facă agitațiuni și care în mo
mentul de față, trec printr’un moment 
psihologic cam anormal, nu e pentru 
toți fără osebire atât lipsa de pământ 
completă; căci acel cari n’afi pământ de 
loc, afi speranța de a lua, afi învoeli bă- 
nesci cu proprietarul safi arendașul, și 
fiind scutiți de foncieră, duc o viață cel 
puțin scutită de vexațiunile agenților 
fiscali; căci unii neînsurați, burlaci, nea- 
vend familie n’afi cheltueli mari, pe când 
cei cu pământ, de și neîndestulător, afi 
să suporte tdte cheltuelele familiei, im
posite, și tdte sarcinele inerente proprie
tăței.

In picidre rămânând lipsa absolută de 
pământ a peste 80.000 locuitori—a duoa 
gravă pricină e că nu s’a aplicat legea 
rurală; moșiile s’afi măsurat la 1864, 
dar în loc să se dea în primirea țăranilor 
afi rămas unele ne date, și altele nu s’afi 
hotărnicit încă. Nu voifi să citez nume, 
dar vă pot afirma că afi fost țărani scoși 
din posesia pământului lor și mutați pe 
cdste, pe locuri ne roditdre. Mal mult; 
ne fiind Împărțite în loturi, cei mai pu
ternici s’afi împroprietărit pe pământul 
cel mai bun, și ca cantitate și ca calitate; 
cei mal săraci afi rămas cu atât de puțin 
in cât sunt unii cari n’afi de cât câte 5, 
6 prăjini.

Ei bine, D-lor, tdte procesele, tdte bă
tăile, tdte crimele isvorăsc de aici; când 
se strîng Dumineca safi sărbătdrea la 
primărie, căita lor nu e de cât tot pentru 
pământ, pentru hotare cari nu se cunosc, 
pentru calitate, căci ce e bun apucă cel 
forte, pentru cantitate care nici-o-dată 
nu o afi legalmente tdtă! (Aplause). A- 
căsta e gălceva, care ’I face să se ducă cu 
grămada la primărie să cără dreptate. 
Primarul nesciind ce să facă, de multe 
ori se unesce cu partea tare contra celui 
slab. Pe urmă, ’I-a pus pe cdste, stânci, 
cari s’afi surpat și ast-fel sunt plăși în
tregi pe marginea rîurilor transformate 
în stepe rusesc!.

Ei scifi că afi pământ dupe lege, pen
tru care au făcut clacă, dar în realitate 
n’afi de cât o rîpă. Acăsta ’I revoltă. Pe 
când n’avea pământ avea cel puțin nă
dejdea că li se vor da.

In locul acestui proiect de lege ași pro

pune să veniți cu legea rurală și ceea-ce 
faceți agi, să fie o desvoltare, un compli
ment al legei rurale. Căci până când le
gea rurală nu ’ și va atinge scopul până 
la cel mai înalt punct, cestiunea țără- 
nescă va rămânea încă deschisă.

D-lor, să credeți că, în giua în care 
veți aplica legea acăsta, vâ veți găsi în 
fața unui alt scandal, contra țăranilor ce 
vor lua câte 5—6 hectare acum pământ 
bun, ales, hotărnicit, parcelat, bine si
tuat, se va ridica cea mai vie reacțiune, 
cea mai crâncenă protestațiune din par
tea țăranilor împroprietăriți în 1864 așa 
de nechibzuit, și de nedrept; din a- 
c&tă surescitare va isbucni o crisă mare 
și o ură de mdrte între frați. (Aprobări).

Dacă, D-lor, veți bine-voi a revisui le
gea din 1864, și veți face parcelarea pă
mântului, cu acăsta veți ușura cu trei 
părți din patru soluțiunea problemei.

Și apoi, daca voiți să sciți ce 'i-a fă
cut mai cu osebire pe țărani să se răscole, 
n’avețl de cât să cercetați dosarele mi
nisterelor. In 1881 nu a fost o quasi- 
mișcare țărănăscă ?

Aduceți-vă aminte cum era să vie, aci 
în Bucuresci, un număr de 8000 țărani 
cu jalbă și afi fost împiedicați; aduceți-vă 
aminte de tot felul de proteste și de re- 
clamațiunl din partea țăranilor. Causa a
cestor nemulțumiri este una și aceeași. 
Pe când de gecimi de ani, în tăte ocasiu- 
nile, li se făgăduia să li se vândă moșii din 
ale Statului pe cari locuiafi, ei vedeafi 
pe tătă giua, cum aceste teritorii întinse 
trec prin vânzare vecinică în mâna aren
dașilor, și a străinilor pripășiți pe spi
narea lor ! Se revoltafi țăranii, căci se ve
deafi mințiți, înșelați! Se revoltafi Că 
n’afi justiție, ca nu se aplică cu sinceri
tate legile, că n’afi administrațiune, etc.

Revisuirea bisericel rurale, aplicațiu- 
nea și execuțiunea sa dupe spiritul și li
tera ei, fie în ceea-ce privesce moșiile Sta
tului, fie acelea a le particularilor pe cari 
țăranii s’afi împroprietărit este a duoa și 
neînlăturată soluțiuue ce inexorabilă se 
impune tutulor celor ce în mod sincer vo
esc resolvarea acestei probleme.

Sunt păcate mari vechi, cari gac la te
melia reformei din 1864; sunt nedreptăți 
strigătăre acolo, sunt sate încă în litigifi 
cu dreptul lor de posesiune asupra pă
mântului dat în 1864, plătit și resplătit.

Sunt sutimi de locuitori ce cer încă și 
astăzi restabilirea lor în drepturile legei 
aceștia care, dacă se aplică consciincios, nu 
s’ar putea prețui cât folos ar fi adus 
micilor noștri proprietari.

Măsuri de întărirea, de desvoltarea, de 
protecțiunea și garantarea micei proprie
tăți nu s’afi luat. Acum a veni cu altă 
reformă. Ea e neînlăturată. Dar avem noi 
strînse tdte elementele ce o privesc ?

Mai nainte de tote, seim noi câți ță
rani afi să ia pământ? Avem noi veri-o 
statistică? Nu. Apoi gândiți-vă și la a- 
căsta; căci dacă veți da pământ la 20 din- 
tr’un sat și numai cinci vor rămânea fără 

pământ, aceștia afi să fie o sămânță de 
scandal. D-vdstre sciți că mai cu semă în 
regiunile muntdse populațiunea este dăsă. 
Pe aceștia o să-’i mutați la câmp. Ei bine, 
cu ce o să ’și facă casă ? Cu ce o să se ins
taleze? Care este capitalul lor? Și aci, 
venind la cestiunea avansului, avansul 
este trebuincios, și să nu bănuiți că ță
ranul nu va plăti. El a plătit tot-d’a- 
una tot. Am augit gicându-se că țăranul 
este risipitor și leneș. Nu este nici risi
pitor nici leneș, dar el suferă sub munca 
excesivă, adică muncesc mult și câștigă 
puțin.

Așadar, mă resum și gic: Să ne gândim 
încă la o cestiune, la strămutarea țărani
lor pe alte proprietăți. Ei bine, dacă veți 
face ca fie-care țăran, ori strămutându- 
se ori nu, să aibă pe săma sa pământul 
suficient, atunci să sciți că ați închis de 
fapt cestiunea socială. Dacă însă vă veți 
mărgini la discuțiuni teoretice și metafi- 
sice, trebue să sciți că cestiunea nu este 
resolvată. Asemenea teorii și discursuri, 
pentru țărani nu prețuesc nimic. El în
trebă: „Ce ’wi-af dat în mână?* Și efi 
cred că nu putem să dăm în mâna țăra
nilor numai discursuri metafisico-politi- 
co-sciențifico- economico- socialo-istorice, 
etc. (Ilaritate).

Ași voi să se facă o revisuire a legei 
rurale, adică o îndreptare asupra greșe
lilor cari s’afi făcut cu aplicațiunea ei, fi
ind-că numai așa veți da țăranului încre
derea pentru respectul legilor. Când vede 
el că sub-prefectul safi judecătorul ori 
alțl funcționari calcă legea în fpvdrea u
nora, țăranul nu mai are nici-o încredere 
și noi trebue să facem și educațiunea sa 
legală. Sciți ce este țăranul? £1 este o
glinda societăței, așa în cât ori-ce are el 
de bun safi ori-ce are de răfi, el le are de 
la clasele conducătore; el este precum sun
tem noi, precum ’l-am format noi, la care 
el se uită, imităză și lucrăzâ! (Ilaritate).

Așa dar datoria cârmuitorilor este as
tăgi mai mare ca tot-d’a-una:

Când am desvoltat aci căușele, am ară
tat efectele; când am semnalat măsurile 
ce am putea lua pentru a garanta în vii
tor pacea și ordinea socială în Statul nos
tru, efi m’am gândit, nu cum s’ar putea 
combina o lege șî numai atât, dar cum ar 
putea ea să se acomodeze intereselor, tre
buințelor, moravurilor acelei părți din 
națiune la care se adreseză. (Aplause).

Să facem dar ca țăranul pe viitor să nu 
mai găsăscă satisfacțiunea sa, idealul săfi, 
încrederea sa de cât în justiția nostră so
cială, în respectul legalitățel și în mu
tualul sprijin al lui în Stat cum el este 
pentru Stat. (Aplause).

In fine, sunt în principifi pentru acăstă 
lege, pentru acest articol, dar asupra fie
cărui articol unde voifi crede, voifi pre
senta efi amendamente cari, dupe credința 
mea, față de interesul țăranului, ar putea 
să fie mai bine nemerite.

D. vice-președinte: Asupra art. 1 a
veți veri-un amendament ?
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D. G. Dobrescu: Am spus de la înce

put că acest articol nu 'mi face nici cald 
nici rece, așa cum este redactat, numai 
legea să 'și atingă scopul.D. Al. Lahovari, ministru al domeniilor: D-le președinte, continuă discu
țiunea generală ?D. vice-președinte : Nu va mai continua.

D-lor, sunt dator să vă spun că s’ati 
depus la biurofi duoă amendamente de căr 
tre D. lonescu, care amendamente sunt 
susținute de 5 D-ni deputați.

Regulamentul <Jice că îndată când se 
propune un amendament și se desvoltă, el se trimite Ia comitetul delegaților.

D. N. Nicorescu : Dupe ce se termină 
discuțiunea.D. Al. Lahovari, ministru al domeniilor : Ba de loc.D. vice-președinte : Sunt dator să 
explic onor. Camere că unul din amenda
mentele D-lui lonescu propune ca legea să porte următorul titlu :

„Lege pentru constituirea proprietăței 
sătenesci asupra bunurilor Statului. “

Iar cel de al duoilea amendament cere 
supresiunea articolului I.

Aceste amendamente se trimit la comi
tetul delegaților.O Voce : Lăsați să urmeze discuțiunea.D. vice-președinte : Discuțiunea va 
urma. Dar sunt mai mulți oratori în
scriși și ași voi să sciti care vorbesce con
tra și care pentru, fiind-că până acum 
duoi oratori ati vorbit contra de și ati ce
rut cuvântul pentru.D. G. Vernescu, ministrul justiției: 
D-lor, eti ași dori să se păzescă regula
mentul ; a vorbit D. Dobrescu, dar D-sa 
nu a vorbit nici pentru nici contra.

Voci : A vorbit pentru.D. G. Vernescu, ministrul justiției: A ^is că pentru D-sa este indiferent art. 1; 
prin urmare, nu a vorbit nici pentru nici 
contra. Acum să vorbâscă unul pentru.Voci: Pentru articol a vorbit.Voci: Nu, nu.D. vice-președinte : D. Săulescu a 
cerut cuvântul casa vorbâscă pentru; prin 
urmare, D-sa are cuvântul.D. M. N. Seulesou : D-lor deputați, 
sunt dator mai ântâifi să mulțumesc 
D-lui Lascar Gatargi, șeful venerat al 
partidului conservator, pentru cuvintele 
măgulitdre cu cari a calificat raportul ce 
însoțea contra proiectul ce am avut ondre a’l presintă D-vdstre. Dacă însă D. L. 
Catargi crede, cum avea aerul, că acele 
cuvinte se pot traduce Într’o alusiune iro

nică. la adresa D-lui Carp, se înșală, pen
tru că nu există cea mai mică solidaritate 
Intre susținătorii acelui contra proiect și 
D. Carp.

D. L. Gatargi : Nu ! Nu !
D. Seulesou : Dacă s’ah găsit unele măsuri In contra-proiect susținute și de D. Carp. (întreruperi).
D. vice-președinte : D-le orator ve- nițî la cestiune; bine-voiți a vorbi de art. I.
D. Seulesou : D-le președinte, vă asigur că voih veni imediat la cestiune-E destul, este o ondre la care nu mă

। puteam aștepta, și cea mai mare conso
lare morală ce puteam avea ca acel con
tra-proiect să fie susținut de bărbați ca 
D. Kogălniceanu, Nicolae lonescu, prin
țul Bibescu, Panu, Tache lonescu, etc.; 
iar în parte chiar de D-nii Pallade și 
Eugeniu lonescu.

Ori-care ar fi sdrta amendamentelor 
ce vom propune la fie-care din articolele 
proiectului guvernului, pentru noi cestiu
nea se pune ast-fel : V^im, da sah nu, să 
dăm o satisfacere seridsă clasei țăranilor ?

Voim să ajutăm pornirea ce au de a 
deveni proprietari ?

In cașul acesta să le dăm o lege care 
să’l mulțumâscă, o lege ast-fel concepută, 
așa întocmită în cât să fie lesne înțelesă 
de sătean, ușor de aplicat, simplă în me
canismul ei intim; dar mai presus de tdte 
să conțină tdte condițiunile indispensa
bile, cari să le înlesnâscă intrarea în po
sesiune, o lege, în fine, care ori să fie de
mocratică ori sâ nu fie, dupe cum «Jicea 
elocuentul nostru coleg, principele Nico
lae Bibescu.

Numai așa vom face o operă seridsă, 
o operă durabilă, menită ca să dea rode.

Nu este nimeni printre D-vdstre, am 
constatat acest lucru cu cea mai mare 
bucurie, care să nu fie animat de o vie 
bună-voință față cu ori-ce propuneri s'afi 
făcut în favdrea sătenilor.

Ba putem ^ice că dacă suferă de ceva 
țăranul la noi, e tocmai de dragostea pe 
care toți fără excepțiune ’I o arătăm în 
trase mari, bombastice, de câte ori vine 
vorba de păsurile,nevoile și suferințele lui.

Atunci însă când ajungem la fapte, 
când cercetăm modalitățile măsurilor de 
luat în favdrea sătenilor, nu ne mai înțe
legem, dif erim unii de alții, ne certăm; ba 
începem chiar a ne învinui de impilare, 
arbitrar, despotesm ori demagogie și a- 
narchism.

Eh cred că acâstă cestiune se pdte stu
dia dintr’un punct de vedere obiectiv, fără 
să fie trebuință de recriminățiuni și acu- 
sări reciproce. Dar mai ântâifi de tdte 
sunt dator să constat că în Europa în- 
trâgă chestia agrară e Ia ordinea (Jilei, 
(aprobări); că acâstă cestiune se pune aci 
sub aparențele enei revendicări naționale, 
dincolo cu tdte caracterele unei repara- 
țiuni sociale, într'altă parte ca o simplă 
crisă agricolă, în fine, mai întrâgă Eu
ropă trece prin o fașă critică care se res- 
frânge și asupra țărei ndstre. Acâstă crisă 
se mai complică din causa concurenței ce 
fac productele americane și indiane pro
ductelor europenesc!. Pe de altă parte în- 
trâga agricultură a țârei ndstre, fie mare, 
fie mică, este isbită în mod egal de ace
leași rele. Aceste rele sunt: Sistemele îna
poiate de economie rurală, depcorațiu- 
nea, adică lipsa din ce în ce mai simțită 
de vite, lipsa de căi de comunicație iefti
ne, cum ar fi rîurile, lipsa de tratate co
merciale echitabile, lipsă de capitaluri, 
lipsă de brațe, etc.Apoi vin relele cari în mod special afectâză clasa muncitorilor de pământ, clasa sătenâscă.A vindeca aceste rele pentru noi nu 

este o simplă cestiune de actualitate, ci 
o datorie urgentă, dacă avem grije de pa
cea interidră și de viitorul naționalităței 
ndstre.

Pentru ca diversele clase sociale, într’o 
țâră agricolă, să pdtă trăi împreună în 
cea mai deplină armonie, trebue fiind dat 
că proprietatea individuală e cea admisă, 
de dre-ce și noi suntem partisanil pro
prietăței individuale, acest element de 
ordine și civilisație, cum £icea D. Mavro- 
cordat, trebue, (Jic, că atât proprietatea 
mare, cea mijlocie, cât și cea mică să fie 
bine constituite și ast-fel repărțite în cât 
să se pdtă ajuta una pe alta, să fie so
lidare.

Legile trebuesc să le ocrotâscă în mod 
egal, și când una din ele ar impieta asu
pra celei-alte să oprâscă acâstă usurpare.

Cea mai mare nenorocire însă care pdte 
isbi o naționalitate e lipsa micilor pro
prietari.

In țârile unde clasa dominantă e bo
gată prin industrie și comerciti, pdte să 
’șl tărăgănescă viața o clasă săracă de a^i 
până mâne, trăind din firimiturile mesei 
celor mari, din prea multul avuților pe 
«ari le aruncă în instituții de bine-facerl, 
lucru care se întâmplă în Anglia; dar în
tr’o țâră agricolă ca a ndstră, unde nu 
există comercifi și industrie, unde clasa 
dominantă nu trăesce de cât din exploa
tarea muncei agricultorilor, în asemenea 
țări, siguranța pentru cel bogat se mă- 
sdră pe numărul stânjinilor de pământ ce 
se află în mânele proprietarilor mici. Cu 
cât mica proprietate e mal bine și mai 
stabil constituită, cu atât proprietatea 
mare are mal multă consistență, econo
mia națională mal multe brațe de con
sacrat producțiunel; iar țera mal multe 
pepturl de pus la frontierl.

Dacă este un învățământ pe care tre
bue să ’l tragem din istoria țărei aceșteia, 
apoi e acela că ori de câte ori am avut o 
epocă de mărire, de glorie națională, ea 
răspunde existenței unei clase de moșneni 
și răzașl; iar decadența a început odată 
cu dispariția acestei clase.

Reîncepem a renasce la viața națională 
în același timp cu începuturile de amelio
rare a clasei rurale, ba putem ^ice că 
progresul la noi se eșalonâză pe datele 
când întreprindem câte o reformă cu ca
racter agrar. Mergem pe nesimțite spre 
reconstituirea micei proprietăți, a cărei 
disparițiune în timp de duol secol! și ju
mătate fu pentru no! un desastru social.Ei bine, o-dată ce am hotărît să ne facem o clasă țărănâscă, trebue să o înconjurăm de tote garanțiile dobândite din experiența altor state și din învățămintele propriei nâstre istorii. Găci, să nu ne facem ilusiuni, la noi proprietari mici nu există.Gausa primordială a tutulot relelor, fie cu caracter economic, fie cu caracter social, de care suferă agricultura, e lipsa unui puternic strat țărănesc legat în mod intim cu pământul.Legea rurală din 1864 s'a încercat să ne dea o țărănime proprietară, dar opera D-lui Kogălniceanu a fost nimicită prin 
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tot felul de intrigi. Acăsta nu vrea să $ică 
ci țăranii nu datorezi nimica ilustrului 
om de stat: Sunt trei milidne de dmeni 
cari datoresc emanciparea lor ministrului 
prevăzător și Înțelept pe care ’l-am vă
Zut la postul săă, neclintit, tot-d’auna 
prieten al sătenilor. Lui datorim că prin 
nemuritorele discursuri pronunțate tn 
1862, în Camera legislativă, s’a nimicit 
așezământul rural întocmit de comisia 
centrală din Focșani, așezământ care ar 
fi fost pentru țără un desastru social.

Legea de la 1864 neaplicăndu-se nu 
a putut să constitue de căt o curiosă pro
prietate comunală, de care profită cei 
mai puternici și mai șireți din sat.

Delimitarea țăranilor neparcelată, in- 
diviZă, e dată pradă obște! satului care o 
împarte dupe cum le vine mai bine, la 
duoi, trei fruntași.

Noi, clasa dominantă, suntem respon
sabili de multe din aceste rele.

Proprietarul mare nu trebue să uite că 
în cele din urmă renta pământului nu e 
de c&t recompensa unor sarcini sociale.

InevulmeZiă rațiunea de a fi a seigno- 
rului era diferitele funcțiuni adminis
trative și polițienescl, apoi tutela ce e- 
xersa asupra muncitorului.

Aceași rațiune de a fi o avu boerul 
nostru.

Proprietarul mare de asemenea are me
nirea și îndatoririle lui. Dar 'mi place 
mal bine să nu insist asupra felului cum 
proprietarul mare român și-a înțeles obli
gațiile față cu sătănul.

De câte ori voim să ne dăm săma de 
starea de progres a unei țări, avem un 
criterii care nu inșală nici o dată; să ne 
întrebăm prin cine se muncesce solul u- 
nei țări?

Prin sclavi, prin servi, prin clăcașl, 
prin arendași sati prin proprietari ? La 
fie-care din aceste moduri diferite de a- 
propiere a productelor pământului, răs
punde o stare politică și socială deose
bită.

Sclavia, servagiul, claca, meteiagiul, 
arendașii, proprietatea, acăsta e gama 
pe care o percurge o clasă rurală. In pro
gres ea plecă de la sclavie și ajunge la 
proprietate.

In regres, din contră, plăcă de la pro
prietate, percurge tote etapele ce am in
dicat și ajunge la sclavie.

Sunt țări puternice cari ati perit din 
causa lipsei de țărănime. Atât timp cât 
Roma a avut o clasă puternică de agri
cultori a fost o națiune neînvinsă, liniș
tită înăuntru, tare și expansivă în afară.

îndată ce micul proprietar a fost înlo
cuit prin clăcașl, apoi prin sclavi, Roma 
căZu pradă ambițioșilor și facțiunilor înă
untru, barbarilor în afară cari îl culti
vai! și apărati frontierele, de dre-ce nu 
mai avea de unde să recrute pe legionari.

Pe d’altă parte sunt țări, cari, cu t<5te 
nenorocirile de ordin intern și extern cari 
le bântuesc, trăesc prospere, tocmai din 
causă că posed un element țărănesc plin 
de vitalitate.

Așa este Franța.
AstăZi, D-lor, mai mult de cât ori când, 

trebue să căutăm legături puternice în
tre națiune și solul ce ea ocupă.

De când noțiunea de patrie tinde a 
deveni o noțiune teritorială, aceste legă
turi trebuesc să fie indisolubile; iar pro
blema e următdrea : pământul să apar
țină acelui cari ’l cultivă.

In raportul ce am avut ondre să pre
sint D-vdstre, de o dată cu contra-pro- 
iectul, am arătat punct cu punct dispo
sițiunile ce mi s’ati părut mai bune de luat 
pentru a da sătenilor pământul în cele 
mai bune condițiuni de muncă și produc
tivitate.

D. Panu a arătat diferența între con
tra proiect și proiectul guvernului; D-sa 
a desvoltat fie-care măsuri ce propunem.

Puncte isolate ati fost desvoltate cu un 
talent și înălțime de vederi remarcabilă 
de colegii noștri, principele Bibescu și 
Eugeniu lonescu.

In privința modulul celui mal bun de 
a atașa o națiune de solul care *1 ocupă 
sunt în economia socială duoă curente.

Unii sunt partisani ai mobilisărei, al
ții al imobilisărei solului.

Ideia d’ântâiti, lasă că e o eresie eco
nomică, dar presupune că acel cari dețin 
capitalele ar fi conaționalii noștri. Și te 
scie că la noi nu este așa.

Mobilisarea solului nu trebuesce să ne 
oprescă nici un moment, ea nu ne ar fi de 
nici un folos.

Să venim dar la a duoa ideie : Imobili- 
sarea solului.

Cestiunea este: In mânele cărei clase 
să dăm pământul, în mod permanent, sub 
scutul legilor și al garanțiilor excepțio
nale?

In mânile cui să imobilisăm noi o 
parte din solul țârei ?

Să vedem care e curentul legislațiilor 
străine în acestă privință.

Ei bine, în tdte țările veți vedea D-vd
stre că mica proprietate e înconjurată de 
tot felul de garanții și pusă chiar sub 
scutul legilor excepționale.

In acestă privire tdte țările sunt inter- 
venționiste.

Ilusiile economiei politice ortodoxe, cu 
maximum de libertate și minimun de in
tervenție 'și-aă făcut veacul.

Chiar în Englitera, patria clasică a 
maximei Laissez-faire, laissez-passer, 
iată ce Zicea într’un discurs Chamberlain, 
fost ministru de comerciti în cabinetul 
Gladstone, ministru englez, ministru în cea 
mal aristocratică țeră din lume, unde no
bilul și proprietarul terian formăză încă 
bașa constituției sociale:

„Cred că pe viitor vom auZi vorbindu- 
se mal des de obligațiile proprietății și 
mal rar de drepturile el. E dre o condiție 
esențială a proprietății fonciare aceea ca 
muncitorii agricoli să fie separați, în stare 
de divorț cu pământul pe care ’l cultivă? “

Nu am trebuință să vă amintesc D-vds
tre seria de legi promulgate în ultimii 
ani în favdrea micei proprietăți atât în 
Austria cât și în Germania.

EI bine, dacă țări cari posed deja o ță
rănime puternic constituită tind a o în
tări și desvolta, de ce noi să ’I refasăm 
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tdte măsurile cari o pot face să nască și 
să prospere în țăra ndstră?

De ce atunci când ne hotărîm să’i con- 
sacrăm vastul domen al Statului, să nu 
înconjurăm proprietatea mică de tote ga- 
ranțiele de natură a o scăpa de tdte vrăș- 
mășiele și de tdte ispitele ?

Eram hotărît, D-lor deputați, să arăt 
cari aii fost și sunt ideele publiciștilor 
români asupra celor mal bune măsuri de 
luat în favdrea clasei țăranilor.

Ași fi dorit să fac o dare de sămă a di
feritelor sisteme precunisate de D-nii Nă
dejde și Mortzun în numele socialiștilor, 
de D. Panu în numele radicalilor, de D-nii 
Păucescu, Filipescu și lancovescu pentru 
conservatori.

Acăstă expunere însă numai pote fi la 
locul el dupe cinci Zile de desbaterf, când 
Camera numai e dispusă sa asculte nisce 
desvoltărl academice asupra celui mai 
bun remedii! de administrat bolnavului.

E de remarcat insă că tdte partidele și 
toți bărbații politici din acest Parlament 
s’ai! raliat la ideea că sătănul trebuesce 
făcut stăpân pe bucata de pământ ce o 
cultivă.

Să nu uităm, D-lor deputațl, că țără
nimea merită tdtă solicitudinea ndstră, 
că lor datorim în parte, că naționalitatea 
ndstră s’a păstrat neatinsă în miZlocul a 
tot felul de umilințe și nenorociri. Să ne 
aducem aminte că sunt țări în cari ina
micul s’a făcut campionul ideelor mari 
generdse, ideelor umanitare pentru ca să 
’și pdtă consolida domnia în aceste țări. 
Să nu lăsăm să trăcă acăstă ocasiune și 
să arătăm o-dată acest Parlament unit 
asupra unei idei, aceea de a da țăranilor 
bucăți de pământ cu dărnicie; căci toți 
suntem patrioțl și români înainte de a fi 
conservatori, socialiști, liberali ori ra
dicali.

Să nu facem cum Zicea elocintele nos
tru coleg D. Eug. lonescu ca o operă de 
justiție socială, să devie o meschină vân- 
Zare de moșii. Să ne aducem aminte că 
pe când în secolii XV și XVI țăranii li
beri țineai! în loc hordele musulmame 
ale lui Mahomet și Bayazet, țăranii sclavi 
de sub Constantin Brârcoveanu ai! lăsat 
să intre în țără pe un agent inferior al 
Porții cu 400 de jandarmi cari, aici, la 
câți-va pași de locul unde deliberăm noi 
representanți liberi ai unei țări libere să 
aresteze însuși pe Domnul țărei.

Coi patru sute de bașibuzuci cari, 
spre rușinea țărei, îndeplineai! acest a- 
tentat, ca să vină de la Giurgiu la Bu
curescl ai! trebuit să trăcă prin câmpiea 
Călugărenilor, unde cu 120 ani înainte, 
200.000 de turci ati fost ținuți în loc de 
16.000 moșneni; să ne silim dar să refa
cem clasa moșnenilor. Eă însă cred că 
legea de aZI nu este îndestulătore și de a- 
ceea voiă vota contra ei. (Aplause).

D. G. Apostoleanu: D-lor, comitetul 
delegaților a respins amendamentele, și 
voiă arăta pentru ce D. lonescu propune 
să se schimbe titlul legei și articolul I să 

| se suprime, pentru cuvântul care ’l-ați 
auZit, că prin acăstă lege nu voteză în
străinarea bunurilor Statului, ci să con- 
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stitue proprietatea țărănâscă pe proprie
tățile Statului.

Onor. D. Dobrescu de la Argeș v’a spus 
că în spiritul săteanului nu există altă 
ideeUe cât că ceea-ce i se dă să plătăscă.

D-lor, voii! arăta că nici în secțiunea 
D-lui Săulescu, nici în secțiunea D-lui 
lonescu nu s'a ridicat cea mai mică con
troversă în privința titlului.

D. N. lonescu: Nu este adevărat.
D. G. Apostoleanu: D. lonescu gice 

că nu este adevărat. Apoi iată amenda
mentul D-lor U. Arion și N. lonescu.

„Guvernul va vinde locuitorilor săteni 
și dupe cererile lor, moșiile Statului în 
condițiunile legei de față."

Evident că dupe cerere are să se vândă, 
dar nu este vorba de constituirea unei 
proprietăți.

Cuvântul constituire însemneză că a 
existat acea proprietate, dar nu este bine 
constituită și venima^Isăo regulăm. Din 
discuțiunile urmate la luarea în conside- 
rațiune, mi se pare că s’a pusta evidență, 
cu tdtă luciditatea posibilă, că o-dată cu 
decretarea legei rurale acele raporturi 
cari erați între săteni și proprietari aă 
fost curmate pentru tot-d’a-una. Acea 
lege nu prevedea în articolele sale 5 și 6 
acele categorii de cât numai pentru a le 
acorda facultatea de a cumpăra moșiile 
Statului cu un preț determinat de cinci 
galbeni. Se ^ice : Vă temeți de cuvântul 
{instituire.

In spiritul comitetului delegaților n'a 
fost câtuși de puțin acâstă temere; dar de 
ce să nu se întrebuințeze cuvântul acela 
pe care ’l-a primit însuși secțiunea 
D-vdstre, unde ați propus amendamentul 
să se ^ică numai atât: se vor vinde.

Pentru aceste cuvinte dar, și fiind-că 
nu ne aflăm în discuțiunea generală, ci 
la discuțiunea articolului I, și pentru că 
el nu pdte fi sugrumat; căci represintă o 
ideie care este corectă și clară cum spune 
și D. Dobrescu, că adică locuitorii să 
pdtă cumpăra pământ cu preț eftin, Ca
mera cred că va adopta articolul așa cum 
este în proiectul guvernului și cum a e- 
șit din comitetul delegaților.

AmendamenteleD-lui Săulescu în pri
vința acăsta nu prevede nimic; căci amen
damente ati fost puse de la art. 10 în 
colo. Ast-fel în cât cele ce se propun a
cum nu sunt de cât idei postume.

Acestea sunt cuvintele pentru cari co
mitetul delegaților a respins amendamen
tul și rdgă pe Cameră, să voteze redac- 
țiunea comitetului.

D. N. lonescu: Am cerut cuvântul 
D-le președinte.

D. președinte: Sunteți înscris la rîn
dul D-vdstră.

Voci; închiderea discuțiunel.
D. N. lonescu : Vă rog, D-lor, să nu 

închideți discuțiunea. D. raportor a afir
mat lucruri neexacte picând că eti n'am 
^combătut titlu legei în secțiuni.

D. G. Apostoleanu : Este procesul- 
verbal al secțiune!.

Cer cuvântul în cestiune personală. | 
D. N. lonescu: Eti n'am nevoe să i 

mințesc aci. Vedeți cu ce afirmațiuni ’ 

temerarii voesce D-sa să ne combată. 
Vă dati desmințirea cea mai formală. 
D. G. Apostoleanu: Eti rog pe Adu

nare să bine-voiască a închide discuțiu
nea pentru că nu este fandat onor. D. 
lonescu să facă imputări nimănui, despre 
ceea-ce a vorbit D-sa în secțiuni, fiind
că noi în comitet nu am avut în vedere 
de cât amendamentele ce s’ati alăturat 
la dosar, iar nu și vorbirile din secțiuni, 
și amendamentele D-lui Săulescu în co
mitet nu încep de cât de la art. 10; și fi
ind-că ideile cari se aduc acum sunt con
trarii cu ideile acestei Adunări, că nu este 
vorba de a recundsce dreptul la pământ, 
ci numai pentru a face o înstrăinare de 
bunuri ale Statului în scopul de a con
stitui mica proprietate, pentru aceste cu
vinte vă rog să închideți discuțiunea.

— Se pune la vot închiderea discuțiu
nel și se primesce.

— Se pune la vot amendamentul D-lui 
N. lonescu relativ la titlul legei și se res
pinge.

— Se pune la vot al douilea amenda
ment al D-lui lonescu pentru supresiunea 
articolului 1 și se respinge.

D. N. lonescu: Acum ce puneți la 
vot, D-le președinte ?

D. vice-președinte: Acum se pune 
la vot art. 1 din proiectul guvernului.

D. N. lonescu : Trebue să puneți la 
vot tot ce este scris în proiect. Puneți 
dar mai ântâiti la vot titlul.

Titlul ^ice: Pentru înstrăinarea bunu
rilor prin vânzare.

De acolo trebue să puneți la vot ceea- 
ce este sub titlu : Despre bunurile ce se 
pot instrăina.

Aceste titluri și sub titluri trebue să le 
puneți pe rând la vot.

D. vice-președinte: De și a cerut cu
vântul D. N. lonescu asupra punere! vo
tului, însă; pentru că discuțiunea gene
rală este închisă, pentru că acum discutăm 
asupra articolelor, și pentru că n’am vă- 
^ut nici unul din predecesorii mei să ur
meze așa cum cere D-sa, nu voiti urma 
nici eti, și voiti pune la vot art. 1.

— Se pune la vot art. 1, și se primesce. 
D. G. Apostoleanu dă citire art. 2.
D. N. lonescu: Cer cuvântul asupra art.2, 
D. vice-președinte : D-vdstră sunteți 

înscris la art. 2 la No. 19. Cel ântâiti în
scris este D. Valerian Urseanu.

D. I. Nădejde: D-le președinte, am 
cerut cuvântul în cestiune personală și 
țin să vorbesc acum.

D. vice-președinte: Am dat cuvântul 
D-lui Urseanu; veți vorbi dupe închi
derea discuțiune! asupra acestui articol.

D. Valerian Urseanu : D-le preșe
dinte, acest articol prevede unul din punc
tele cele mai importante ale acestei legi; 
fdrte puține alte disposițiuni sunt ca 
acestea de importante, fiind-că se ocupă 
de crearea unei clase mijlocii, și înțele
geți D-vdstre că asupra acestui punct 
are să se urmeze discuțiuni fdrte întinse. 
Acum suntem deja la ora hotărâtă pen
tru ridicarea ședinței, și de aceea eti cred | 
că ar fi bine să dați cuvântul D-lui Nă- i 
dejde în cestiune personală. (întreruperi).

D. vice-președinte : Atunci D. Nă
dejde are cuvântul.

D. I. Nădejde: D. Dobrescu a fost 
lăsat să vorbâscă de și afară din cestiune, 
și cu asâstă ocasiune a profitat iarăși și 
a atăcat socialismul în genere și pe mi
ne în particular. D-sa a vorbit de jalbe 
și suplici, din partea a mii de țărani, în 
cât tdtă lumea a înțeles că este vorba de 
mine. (Protestări din partea unora și afir
mări din partea altora). Dacă nu ați 
înțes așa, cu atât mai bine, iar pentru 
acei cari ati înțeles pe D. Dobrescu și '1 
aprobă spun că petițiile date de noi la 
Ministerul Domeniilor și din Moldova și 
de aici și cari sunt făcute tdte într’un 
fel s’ar putea cerceta. Nu aveți de cât 
să le citiți și veți vedea că în nici una 
nu există cerere de a se vinde țăranilor 
moșiile proprietarilor particulari. Abso- 
luț, categoric declar, de cele mai infa
me calomnii, acusațiunile aduse de D. 
Dobrescu, cum că socialiștii sunt aceia 
cari ar fi îndemnând pe țărani să câră 
proprietățile particulare. (Sgomot).

Voci: Cuvântul e neparlamentar!
D. I. Nădejde: Aha! sunt acestea 

cuvinte ne parlamentare! Sunt ne parla
mentare, când le întrebuințez răti în po
triva prietenului D-vdstre; dar în gura 
D-sale sunt parlamentare, când le arun
că partidei socialiste!

Fiind-că, s’a întrebuințat nisce aseme
nea cuvinte calomnidse și ne parlamenta
re, la adresa socialiștilor, apoi să ’mi fie 
și mie permis să le întrebuințez și eti, 
răspunzând acelor ce ne calomniază în
tr’un așa mod. (Ilaritate).

Căci, dacă D. Dobrescu nu a sciut 
să 'șl pună strâjă gurei D-sale și D-vds
tre 'l-ați aplaudat, apoi îmi voiti permite 
să 'i răspund cum i se cuvine.

D-lor, mai ântâiti voiti ruga pe onor. 
D. ministru al domeniilor și fac apel și 
la biuroul acestei Camere și ’l rog, să 
bine-voiască a scote la ivâlă și a vă arăta 
la toți, D-vdstre o petițiune din cele aduse și 
depuse de mine la biuroti; căci de și am 
presentat mai multe sute primite din par
tea sătenilor, dar tdte sunt făcute dupe 
unul și același formular, pentru ca să se 
pdtă vedea dacă noi am îndemnat sati nu 
pe țărani să câră pământ de la moșiile 
particulare.

D-lor, acâsta v’o cer pentru ca sa ve
deți și D-vdstre cât de nedrept și cu câtă 
calomnie partidul socialist din țâră a fost 
tratat de onor. D. Dobrescu.

Noi, D-lor, pentru actele și faptele ce 
le facem, luăm tdtă răspunderea, însă nu 
voiti să ni se atribue și ceea-ce nu facem; 
nu voim ca D. Dobrescu pe care ’l-ați în
vățat cu nărav aplaudând tdte născocirile 
ce le face pe sâma ndstră, să vină nepe
depsit aci în Cameră și să ne atribue noă, 
socialiștilor până și ceea-ce D-sa viseză 
ndptea și să vă facă pe D-vdstre, cari pdte 
încă nu sunteți deprinși cu dorințele, cu 
aspirațiunile partidului nostru, să credeți 
tdte acele visuri încoherente.

D-sa a mai spus că noi, socialiștii, am 
provocat până și răscdla sătenilor, din 
primăvâra trecută, și că noi socialiștii. 
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am fost In dosul și la spatele țăranilor, 
ne-a numit mișel, advocați fără procese, 
studențl nesfârșiți, omeni cari ne-am chel
tuit averile cu aventurași a spus că de și 
noi am provocat răscdla, dar nu ne-afi 
putut prinde.
Inchipuiți-vă că nune-a putut prindenicl 

poliția, nici armata, nici guvernul. Ddră, 
n’o să (jicețl ca guvernul, pentru că a 
fost de conivență cu noi, nu a voit să fim 
prinși. (Aplause).

Noi, D-lor, am dat dovedi și în Iași, și 
la Roman, și aci și în tdte părțile; am 
dat dovedi și înainte de răscdla, și în tim
pul răscdle! și dupe răscdla și tot-d’a-una, 
și prin cele vorbite de noi, și prin cele 
scrise că suntem în contra a ori-ce răs- 
cdlă.țDovadă Revista socială, Muncitorul 
și tot ce am scris. Dovadă și broșura Jos 
socialiștii tradusă dupe W. Bracke publi
cată la Iași, și în care am arătat că nu 
suntem pentru calea răscdlelor, de și acea 
broșură am publicat’o încă înainte de a 
fi destituit din profesorat.

Am ^is și am arătat că suntem în con
tra rescdlei pe când D. Dobrescu v’a spus 
chiar aȘl și mai sunt și alții cari au <Jis 
și^ic că nisce asemenea mișcări sunt bune.

In adevăr, D. Dobrescu în tot discursul 
D-sale de mal adineaori nu ne-a vorbit 
de cât de mișcări agrare ce s’ati întâm
plat la 1821, la 1832 etc, până la 1862, 
și v’a spus că numai dupe nisce aseme
nea mișcări guvernul a fost nevoit să fa
că 6re-carl legi, prin cari să se dea pă
mânt la țărani.

D. Dobreseu-Argeș : Nu-i așa.
D. I. Nădejde : Iau martori pe p«nil 

deputați, D-lor ati au^it.
Ei bine, vă întreb este bine, este înțe

lept, de a se propaga nisce asemenea idei 
periculdse societăței, este bine ca ideile 
D-lui Dobrescu să intre în capul, în cre
dința sătenilor cum că numai dupe răs
cdle li s’ah dat și li se dă pământ ?

Noi, D-lor, suntem în contra răscdle
lor. D-vostre ’l-ați aplaudat peD. Dobre
scu și acuma, cum ’l aplaudați tot-d’a-una, 
când ’șl deschide taraba și vă desface marfa 
D-sale anti-socialistă,falsificată, și culeasă 
prin tote colțurile și pe unde scie D-sa.

Noi nu suntem pentru rescdle. Acestea 
le-am și în Iași și ori și unde am fost 
ca partidul socialist nu este pentru răs
cdle, pentru revoluțiunl. (Sgomot).

Apoi, D-lor, partidul socialist, precum 
sciți, este un partid puternic în Germa
nia , este partidul cel mai puternic din 
tdtă lumea.

Ei bine, ați au^it, ați citit unde-va că 
partidul social-democratic din Germania 
este pentru rescdle, că ar fi provocat pe 
țărani safi j)e lucrători la răscdle ?

Partidul socialist din Germania se lup
tă, lucreză, dar luptă și lucrăză numai 
pe calea legală pentru propășirea socială, 
pentru Îndreptarea stărei țăranului și a 
lucrătorului, face întruniri, scrie, impri
mă ideile, dar nici o-dată partidul socia
list din Germania nu a îndemnat la răs- 
colă; pentru că este sciut că răscdlele nu 
duc la nici un resultat bun. Noi avem al
tă armă In potriva D-vostre.

IMPRIMERIA STATULUI.

Este votul și unirea între muncitori, 
nu răscdla; răscdla este în folosul clasei 
domnitdre; ea provdcă pururea reacțiu- 
nea. Noi avem să vă învingem prin vot. 
(Ilaritate). Și D. Dobrescu minte când ne 
atribue alt-ceva... (Sgomot).

D. vice-președinte: Dacă veți mai 
Întrebuința asemenea cuvinte, voifi con
sulta Camera și vă voifi lua cuvântul.

D. I. Nădejde: Le întrebuințez fiind
că le-am luat din vocabularul D-lui C. 
Dobrescu-Argeș. Suum cuique.

D-lor, partidul socialist din țera româ- 
nescă nu admite migldce revoluționare ; 
și dacă voițl ceva și mai categoric, chiar 
când e vorba de moșiile Statului, noi am 
(jis: dacă aceste moșii n’ajung, sa cumpere 
Statul de la particulari, să cumpere moșii 
boeresci prin bună înțelegere, nu cu de a 
sila. Cum se propune acuma In Cameră, 
să se facă un fond din % din banii prinși 
de pe vânzarea moșiilor Statului la ță
rani. Acăsta am spus. Apoi dacă lucru 
’l propune și D. Carp, unde vedeți D-vo- 
tre primejdia? Și ce vinovăție ne găsiți 
nouă ? Mal mult n’am spus. Să nu se mai 
afirme dar și cu acestă ocasiune lucruri 
inexacte, ca și cu ocasiunea alegerel cole
giului al III-lea de la Roman.

Am cerut cuvântul în discuțiunea ge
nerală asupra legel ce desbatem. N’am 
avut parte să mă ajungă rândul. Am cerut 
și Ia art. I și am avut tot așa de puțin 
noroc : Ați închis discuțiunea. De și nu 
pot vorbi pe larg, dar în treacăt trebue 
să fac odeclarațiune în numele partidului 
socialist.

Noi n'am fi pentru vânzarea moșiilor 
Statului, ci numai pentru arendarea lor 
în loturi la țărani și pentru darea de 
unelte de muncă țăranilor, precum și pen
tru a-I învăța să lucreze pământul dupe 
cum arată sciința, și nu luăm răspunderea 
nenorocirilor la cari acestă vânzare va da 
loc peste câțl-va ani. (Ilaritate).

In votarea pe articole însă mă voifi uni 
cu acele amendamente cari vor da mai 
mult și mai bine țăranilor.

D. vice-președinte: D. Dobrescu- 
Argeș are cuvântul.

D. C. Dobrescu-Argeș : D-lor depu
tați, cestiunea exclusiv personală, ce D. 
Nădejde a făcut cu mine, nu are motivul 
săfi în discursul mefi de astăzi! Ea are 
rădăcini în trecut și anume e o revanșe 
pe trecut.

Cele ce am înaintat în acăsta ședință, 
afi un caracter cu totul general.

Ba, am căutat să definesc anume cine 
sunt vinovății cari, profitând de amără
ciunile și naivitatea țăranului, afi căutat 
să’I întărâte, să’l îndemne la scandale, și 
apoi să'I lase în mijlocul primejdiei !

înțelegeți D-vdstre cât de grea e po
sițiunea mea ca representant țăran al ță
ranilor aci, când ^Unic potdpe de acusări 
se aduc țăranilor că ar fi conspirând în 
potriva proprietățel, că ar fi gândind lu
cruri osîndite de lege ! Trebuiam să res
tabilesc adevărul, să designez agitatorii, 
ca să se scie pe cine trebue să cadă res
ponsabilitățile !

Stigmatisam cu expresiunea de mișei 
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pe aceia cari cu cruzime pun unt-de- 
lemnul desnădăjduirel în cuptorul aprins 
al suferințelor țărănescl. Dar, ore, astăzi 
«jis-am efi ceva de socialism, de socialiști, 
în parte de D. I. Nădejde ? •

Ce *1 face dar pe D. Nădejde să se scdle 
cu atât foc și pară, pentru a asverli cu 
invective și blesteme în loc de argumente, 
cu epitete necuviincidse și nedemne de 
Parlament în loc de calme justificațiunl 
cum s’ar fi așteptat ori-cine de la un om 
cu cultură !

Putea prea bine, fiind efi albina pe că
ciulă, cerând cuvântul în cestiune perso
nală să’și fi făcut cu dibăcie apologia 
doctrinei sale așa de atacată, de sdren- 
țuită, de dovedită a nu fi de cât un expe
dient factice, o învăluire de vorbe echi
voce și ambigue, ce în cele din urmă să 
confundă cu cele mal moderate programe 
ale celor mal hesitanți omeni politici!

De câJfD. Nădejde deja mă rugase să’I 
dafi prilegiul în acăstă discuțiune ca, 
luând cuvântul sub pretext de cestiune 

i personală, să’și expună vederile asupra 
I proiectului pus la ordinea ^ilel. (Aplause, 

ilaritate).
Ce a făcut însă D-luI ?
Ca ori-ce om pătimaș se pornesce îu 

expresiuni triviale, urcă ast-fel peste cul
mea respectului de sine însuși, și intr’uu to
rent de injurii sfârșesce obosit misiunea sa 
de șef al socialiștilor. (Aplause, ilaritate).

Regret că a că^ut în acăstă cursă! 
(Ilaritate).

Regret, mal cu sămă, când constat că 
asupra unor dmeni nici chiar tinctura de 
erudițiune, ce caută a 'șl-o da, nu e In 
stare a înfrâna naturile lor rebele și strim
te! (Aplause).

Expresiunile sale nu mă ating; dar ele 
pot fi singurele cuvinte spuse din partea 
socialiștilor ca convingeri asupra unei re
forme așa de importante. (Aplause repe- 

! țite, ilaritate).
Demonstrațiunea ce am făcut cu altă 

ocasiune de contradicțiunile in cari cad 
onor, noștri socialiști, execuțiunea ana
litică ce le-am dat atunci, și la cari nimic 
nu s’a răspuns, se afirmă mai mult, și ca 
aureolă aceșteia se adaogă insultele de 
astă<jl, singurul fond fecund cu care acești 
nobili, generoși și luminați reformatori, 
se presintă societăței muncitorilor, fie în 

i fiarele lor, fie în Parlament, cum ați vă- 
^ut astăzi. (Aplause, ilaritate).

Efi mă felicit că am putut scote de sub 
pavăza prudenței sub care părea că se 
vîrîse D. Nădejde ca socialist! "

De sigur că în curând prilegiul se va 
i presinta din nofi pentru a mai pune în 
! relief și alte perle din manierele și Pr0“ 

cedura socialiștilor noștri parlamentari. 
(Aplause, ilaritate). .

Cred că onor, socialiști vor sărbători cu 
pompă acăstă eșire, șaije de cavalerie fă
cută de șeful lor, din care ese în relief 
ce tactică, ce fel și ce fond de argumenta- 
țiune afi dânșii în luptele ce li se dafi. 
(Aplause, ilaritate). , ..

| Ședința se închide Ia 6 ore și cea ni- 
i tdre se anunță pe a duoa ^i, 21 Februarie.
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Ho. 48.

ADUNAREA DEPUTAȚILOR

Ședința de la 21 Februarie 1889.
Președenția D-lui vice-președinte, Ha- 

^iu Isvoranu, asistat de D-nii secretari 
G. Tocilescu, G. D. Teodorescu și A. Simu.

— Ședința se deschide la ora 1 și % 
dupe amia^i.

— Presenți 137 D-nl deputați.
. — Nu răspund la apelul nominal 41, 

și anume:

Bolnavi9.
D-nii: L. Bogdan, M. Kogălniceanu și 

C. Grădișteanu.

In congediu:
D-nii: G. Gr. Cantacuzino, M. Marascu, 

I. Negulici, N. Nanoescu.

Fără arătare de motive:
D-nii: T. Anastasiu, G. Apostoleanu, 

I. Atanasescu, P. Brătășanu, G. Buicliu, 
D. Burcă, G. Burghelea, A. Cămărășescu, 
M. Caraeostea, C. Cristodorescu, M. Cli
mescu, C. Danaric, I. Dimitriu, V. Dimi- 
tropolu, N. Gavrilescu, D. Ghica-Comă- 
neșteanu, I. lancovescu, 6. Live^eanu, I. 
Macridescu, V. Macri, N. Nichiforescu, 
A. Peșacov, St. Pleșa, C. Raileanu, G. 
Robescu, N. C. Săveanu, G. Sofia, I. Ste- 
fănescu, S. Șomănescu, N. Voinov, C. Vra
bie, M. Marghiloman, V. Pogor, Em. P. 
Protopopescu.

— Sumarul ședinței precedente se a- 
probă.

—Se trimit la comisiunea de petițiuni: 
petițiunea D-lui Dimitranu Raileanu, a 
D-nei Profira Manariu, a D-nei Ecateri- 
na Nica, a D-lui P. Niculescu, a mal 
multor cetățfeni din județul Argeș și din 
Bacăti; a mai multor meseriași din Ploesci; 
a mal multor locuitori din comuna Săl
ciile, județul Prahova; a mai multor lo
cuitori din comuna Drăgănesci, județul 
Teleorman; a mai multor locuitori din 
comuna Azaplar, cătunele Erebele și Mus- 
tafaci, județul Constanța; a mai multor 
locuitori din comuna Băneasa, județul 
Vlașca; a mal multor locuitori din comu
na Braniștea, județul Dâmbovița; a mai 
multor locuitori din comuna Colibași, ju
dețul Râmnicu-Sărat și a mai multor lo
cuitori din Bucuresci.

— Se trimit la comisiunea de indige
nat petițiunele D-lor G. Găvănescu și Chr. 
D. Cochino.

— Se trimite la secțiuni propunerea 
pentru a se acorda o pensiune D-nei Ma
ria lonescu.

. *^Se depune raportul comisiunei de in
digenate asupra naturalisărei D-lui D. G. 
Ducopolu.

D. P. Gernătescu: Am ondre a adresa 
o interpelare D-lui ministru de interne, 
care consistă In ac&ta: Dacă D-sa a de
părtat safi crede a depărta din funcțiu

nea de sub-prefect al plășilor Jiul de Sus 
și Dumbrava din Dolj, D. C. lonescu 
compromis în alegerile din anul trecut și 
încă care se pdrtă cu un dispreț până la 
cinism către primari, consilierii comunali 
și țărani.

D. vice-președinte: Bine-voiți a for
mula în scris interpelarea D-vdstre, spre 
a^se comunica guvernului.

D. C. Micescu: Un număr fdrte în
semnat de locuitori din comuna Harti- 
escl, districtul Muscel, plasa Rîurilor-Ar- 
geșel, ah cerut în diferite rânduri în anii 
trecuți, ca să li se Vândă moșia Hartiesci 
din acea localitate. întâmplarea a făcut 
ca acea moșie să se vândă în corp întreg 
și ei n'ah putut lupta cu concurenții pen
tru întrăgă moșie. De astă-dată, ca născut 
în județul Muscel, el m’ah rugat să pre- 
sint Corpurilor Legiuitdre petițiunea lor, 
prin care rdgă pe onor. Cameră ca să în
cuviințeze a li se vinde partea rămasă ne
vândută din acea moșie, în loturi mici.

Petițiunea acăsta o presint D-vdstre, 
D-le președinte, ca să intervenițl către 
D. ministru al domeniilor pentru satisfa- 
cererea cererel locuitorilor.

D. C. Dobrescu-Prahova: Am ondre 
a presintă o petițiune semnată de peste 
o sută fabricanți din Ploesci, prin care 
cer: 1. Să nu se schimbe tariful autonom 
în privința producțiunilor naționale; al 
2-lea, înființarea unei bănci industriale 
care să vină în ajutorul industrialilor spre 
a scăpa de cămătari.

Acestă petițiune vă rog, D-le preșe
dinte, să faceți a parveni la guvern, peti
țiune care, de altmintrelea, s'a făcut de 
mal multe orașe din țără.

D. I. Poenaru-Bordea: Mă văd silit, 
dupe o adăstare de 12 $ile, fără a putea 
primi dosarul tunelului Bărboșii, în ve
derea unei interpelări, să fac din noh a- 
pel la D-v6stră, D-le președinte, ca să in- 
tervenițl pe lângă ministerul lucrărilor 
publice să nu uite, sah să nu întârzie 
trimiterea acestui dosar până dupe în
chiderea Camerei; căci atunci mal bine 
renunț de cât să fifi trimis la calendele 
grece.

D. vice-președinte: Se va reînoui ce
rerea deja făcută către D. ministru.

Acum, D-lor, intrăm în ordinea ^ilei. 
Am rămas, cum sciți, la art. 2 al legei 
vân^ărei bunurilor Statului.

D. D. Popescu: la acest articol sunt 
deja depuse următdrele amendamente:

1) „Moșiile Statului se vor vinde la 
cultivatori numai In corpuri întregi, îm
părțite Insă în loturi egale de câte 5 hec
tare. Locurile de pășunat dimprejurul sa
telor cum și pădurile de o întindere mai 
mare de 50 hectare și luncile și morile se 
vor cumpăra de comună, proprietară deo
sebi de întinderea arabilă *.

N. lonescu*.

2) „Tdte moșiile Statului se vor vinde 
în loturi de 7 hectare muncitorilor de 
pământ.

„Vor dobândi asemenea loturi toți a- 
ceia cari n'aiî pământ sah ah mal puțin 
de 4 hectare.

„Vânzarea va fi continuă și scutită de 
ori-ce taxa cât timp vor fi moșii de ale 
Statului.*

„G. Panu, C. T. Grigorescu, Tache 
lonescu, George Tocilescu, C. O. Dobres
cu, Christu 8. Negoescu, losef T. Oro- 
veanu*.

D. Al. Lahovari, ministru al do
meniilor: Ași ruga biuroul și pe onor. 
D. președinte în parte, fiind-că am ajuns 
la discuțiune pe articole, să bine-voiască* 
a observa oratorilor, cari sunt înscriși a 
mai lua cuvântul asupra art. 2, că acum 
nu mal e loc nici la desfășurarea de teo
rii generale, nici la apărarea unul sistem 
ori altul; și pentru ca să putem ajunge la 
votarea unei legi bine redactată și care 
să nu fie confusă, să rdge pe onor. D-ni 
deputați, cari ar avea să propună amen
damente asupra acestui articol, să le pro
pună imediat, ca să mârgă la comitetul 
delegaților; iar discuțiunea să urmeze și 
asupra articolului și asupra amendamen
telor, pentru ca să putem să eșim la o 
redacțiune rațională, și comitetul dele
gaților să aibă în vedere întregul amen
damentelor ce se propun, și să alâgă din 
ele pe acelea cari ’i par mal bine combi
nate, reformând ast-fel textul legei, dacă 
ar fi loc să se reformeze; căci dacă ar fi 
să se aducă unul dupe altul o serie de (jece 
amendamente, în cari sunt sisteme cu to
tul deosebite, vom ajunge a face aprdpe 
imposibilă votarea legei. De altmintre
lea mi se pare că și regulamentul spune 
că tdte amendamentele la un articol tre
bue să fie propuse de la început. Acâstă 
cerere o fac și pentru mine ca ministru 
și pentru comitetul delegaților.

D. I. Marghiloman: D-le președin
te, am și eh un amendament și vă rog să 

t 'mi reservați dreptul să '1 propun, fie la 
delegați, fie orl-cum alt-fel.

D. vice-președinte : N’avețI de cât 
să ’l formulați.

D. D. Popescu: Iată încă un amenda
ment propus la art. 2:

„Tdte moșiile Statului se vor vinde în 
total s’ah în parte numai în loturi de 
câte 6 hectare locuitorilor români culti
vatori de pământ.

„Moșiile cari ah o întindere de pă
dure mai mare de 50 hectare, nu se pot 
vinde de cât reservându-se pe săma Sta
tului pădurea cu un perimetru și cu ser
vitutea de drum necesară pentru conser
varea și exploatarea ei.

„Perimetrul și drumurile necesare se 
vor determina înainte de punerea în vân
zare a moșiei.

T. Cdlimaki, Gr. Cozadini, D. Bră
tianu, G. D. Pallade, N. C. Aslan, C. 
Cesianu, Tzone, N. Blaramberg.

D» vice-președinte: D. N. lonescu 
are cuvântul în cestiune de regulament.
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D. N. lonescu: La recomandările 

D-lui ministru al domeniilor.
D. Al. Lahovari, ministru al do

meniilor : Rugăciune.
D.N. lonescu: La recomandările D-lul 

ministru special însărcinat cu leaderia a
cestei discuțiuni, am onore să pun In ve
derea Camerei textul precis al regula
mentului, care este scutul nostru pentru 
libera discuțiune.

Art. 66 Zice: „In cursul discuțiunel 
în ședință publică ori-ce deputat pdte 
propune amendamente sati subamenda- 
mente la proiectul de lege ori la conclu
siunile ce se discută. Amendamentul sati 
subamendamentul trebue a fi depus la 
biurofi și nu se pune în discuțiune de cât 
numai dacă, dupe o citire de desvoltare 
din partea autorului, s'ar sprijini de 5 
deputați/

Prin urmare, cer să fie strict observat 
regulamentul; căci Adunarea nu 1 pdte 
modifica de cât cu forme anume precise; 
și rog și pe D. ministru să nu ne dea e
xemplu de a face disposițiuni regulamen
tare pentru trebuința caușei.

D. Al. Lahovari, ministru al dome
niilor : Articolul din regulament pe care 
’l-a citit D. lonescu stabilesce tocmai ceea- 
ce am cerut efi....

D. N. lonescu: Atunci sunt un i
diot.

D. Al. Lahovari, ministru al dome
niilor : Se vede că nu am avut fericirea 
să mă explic destul de clar; și prin ur
mare, nu este vinovată inteligența D-vds
tre, dar expunerea pe care am făcut’o efi.

D-lor, regulamentul nu este numai 
scutul Adunărei, este și scutul guvernu
lui; căci guvernul avend mari îndatoriri 
și răspundere, are și dre-care drept în fa
ța Adunărei cu care discută legile pe cari 
el i le presintă. In adevăr, D-lor, fie-care 
deputat are dreptul să ’și desvolte a
mendamentul și în urmă să se întrebe 5 
deputați dacă sprijinesc acel amenda
ment. Regulamentul presupune că un 
deputat singur propune un amendament 
și vrea să convingă pe 4 colegi ai săi ca 
să susțină acel amendament. Când acds- 
ta s’a făcut deja, și când un amenda
ment este susținut de 5 deputați, nu mai 
încape înduoială că acela care î presintă 
pdte să ’l desvolte și comitetul delegați
lor se rostesce asupra lui.

Ceea-ce doresc efi este ca, dupe pu
nerea în discuțiune a unui articol, toți 
D-nil deputați cari afi amendamente de 
propus la articolul asupra căruia se face 
discuțiune să le depună d’inainte și des- 
voltându-se succesiv, comitetul delegați
lor și ministrul ascultând desvoltările fă
cute, atunci în mod luminat vor discuta 
împreună și vor vedea daca se pot primi 
safi nu acele amendamente. Vedeți dar 
că efi nu cer alt ceva de cât ca tdte a
mendamentele să fie presentate și desvol- 
tate. Ori-care propuitor răspunde numai 
de amendamentul săfi, dar ministrul și 
comitetul delegaților trebue să răspundă 

la tdte amendamentele și trebue, prin ur
mare, să le cundscă pe tdte; fiind-că tdte 
aceste amendamente se bat în cap, pen
tru că, dacă ar fi tdte la un fel, atunci 
n’ar fi de cât un singur amendament, și 
tdte acele amendamente vor fi contrarii 
atât proiectului guvernului cât și pro- 
ișctulni comitetului.

Prin urmare, ca să nu cădem într’un 
haos și într’o confusiune din care nici 
chiar spiritul lucid al D-lul lonescu nu 
ne va scdte, efi rog pe D-nii deputați să 
propună mai d’inainte amendamentele, 
pentru a se citi și a se avea în vedere td
te, și negreșit că discuțiunea se va urma 
asupra fie-căruia și asupra tutulor, așa 
că, acăstă ceremonie făcută, să pdtă co
mitetul delegaților împreună cu minis
trul să discute și să răspundă dacă pri
mesce veri-unul din acele amendamente 
safi dacă le respinge.

Așa s’a urmat în tot-d’a-una și așa tre
bue să se urmeze și acum, dacă voim să 
facem legi practice, iar nu numai dis
cursuri.

D. R. Stanian: D-lor deputați, dupe 
ce s’a citit art. 2 din proiect și dupe ce 
s’afi citit și veri-o duoă amendamente, o
nor. D. Ministru al domeniilor ne face o 
cestiune de regulament, cu dorința fdrte 
legitimă și fdrte naturală de a nu se pu
ne în lege, prin introducere de amenda
mente, ore-carl disposițiuni cari ar răs
turna economia legei.

Era deci naturală acăstă preocupare a 
D-lul ministru și mi se pare că cestiunea 
de regulament pusă de D. lonescu era 
tocmai ajutătdre cererei D-lui ministru.

Ce este în articolul din regulament in
vocat de D. lonescu ? Este tocmai ce cere 
D. ministru al domeniilor, adică ca în 
cursul discuțiunel, când un deputat pro
pune un amendament, să și’l desvolte. 
Iată ceea-ce precisăză într'un mod clar 
regulamentul. Regulamentul prescrie 
tocmai ceea-ce cere D. ministru, că, adică 
fie-care deputat să fie luminat asupra tu
tulor amendamentelor, pentru ca să scie 
cum să ’și dea votul.

Prin urmare, ceea-ce mi se pare și re
gulat și de natură a ne duce la o redac- 
țiune rațională este ca amendamentele 
să nu fie supuse la vot până ce nu vor fi 
tdte examinate și studiate de comitet. Așa 
mi se pare că este și regulat și de natură 
a atinge scopul cel mare al acestei inte
resante legi.

D. N. lonescu: D-le președinte, am 
să ostenesc Adunarea cu apelul la regu
lament pentru un alt articol, pentru art. 
67, și am dreptul să invoc fie-care articol 
din regulament.

Ceea-ce a Zis O. ministru estre prevă
zut expres în regulament, în art. 67. A
cest art. Z^ce: Dacă amendamentul se 
sprijine de cinci deputați, el trece la co
mitetul delegaților de secțiuni safi la 
comisiunea respectivă, care îndată o re
trage în camera conferințelor, spre a ’l 

discuta și supune Adunărei opiniunea sa 
în aceeași ședință.

D. ministru voiesce să se ducă să dis
cute cu comitetul delegaților ? Este liber.

D. Al. Lahovari, ministru al do
meniilor : Din contră, n’am fost Înțeles.

D. N. lonescu : Nu mă întrerupețl ; 
D-vdstră faceți tot-d'auna discursuri.

D. Al. Lahovari, ministru al do
meniilor : Cât se pdte mai puține.

D. N. lonescu : Negreșit, că vă pro
vocăm noi.

Tot-d’auna am observat, și astăzi ca 
și eri, că de la banca ministerială vin ten
dințe de a restrînge libertatea discu
țiunel.

Voci : A ! a !
D. N. lonescu: Safi de a interverti 

ordinea Zilei* Ce nevoie are D. ministru 
să ne chieme la regulament ? V’a făcut 
o insultă D-vdstre, D-le președinte, că nu 
scițl cum să conduceți desbaterile, arun- 
cându-ne și nuoă un desfid că noi nu ți
nem de cât a face discursuri, și că n’am 
sci a ne îndeplini datoria de representanți 
ai națiunei și la acăsta am trebuit să pro
testez.

Ceea-ce a Zis D. ministru este în a
fară de regulament; noi avem dreptul în 
cursul discuțiunel să luăm cuvântul ca să 
propunem amendamente; de acolo este 
trăba comitetului delegaților să se ducă 
în sala de conferințe să discute și să se 
pronunțe asupra acelor amendamente.

Iată de ce am cerut cuvântul în virtu
tea regulamentului:

D. Al. Lahovari, ministru al do
meniilor : Efi cred că se face o mare dis
cuțiune pentru un lucru de nimic, și D. 
lonescu nu vrea să 'și dea ostenela să în- 
țelegă opiniunea acelora pe cari ’i com
bate, și cărora le atribue idei pe cari 
D-sa le are preconcepute de mai nainte.

Dupe D-sa, ori-ce ministru care vine în 
acestă Cameră și ia cuvântul, este numai 
pentru a restrînge libertatea discuțiu
nel safi pentru a știrbi întru ceva regu
lamentul și prerogativele Adunărei.

Dacă D-sa n’ar fi fost luminat de a- 
căstă părere, făcută din nainte, în pri
vința relelor intențiuni ale ori cărui mi
nistru, care pândesce cea mai mică o- 
casiune pentru a știrbi regulamentul 
Camerei și a înăbuși discuțiunea, atunci 
în adevăr ’mi ar fi fost fdrte grefi să pri
cep acâstă protestare safi acestă observa- 
țiune a D-lui. Dar efi vâ întreb, D-lor, 
pe toți D-vostre ce am Zis efi ? Am Zis 
că, de dre-ce la acest articol, ca și la al
tele, nu are să se presinte un singur a
mendament, ci pdte 5, 6 safi 7; acele a
mendamente evident că se vor contraZice 
și vor contraZice și proiectul de lege.

D. N. lonescu: Nu voiți contra-Zi- 
cere ?

D. Al. Lahovari, ministru al do
meniilor : Bine-voiți a mâ asculta.

O voce : Pentru ce s'ar contra-Zice ?
D. Al. Lahovari, ministru al do

meniilor: Apoi dacă n’ar fi contra-Zicere,
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ar fi unul și același amendament. De a
ceea efi am ^is că, în loc să trecem pen
tru fie-care amendament în Camera de 
chibsuire, ar fi mal bine să se desvolte 
tdte aceste amendamente pe rând...

D. N. lonescu: Absurd !
D. Al. Lahovari, ministru al do

meniilor : Din contră, absurd este al- 
minterea.

D. vice-președinte : D-le N. lones
cu, am rugat pe D. ministru să nu vă în
trerupă, vă rog și pe D-vdstră asemenea 
să nu întrerupețl.

D. Al. Lahovari, ministru al do
meniilor : Efi nu am suprimat discuțiu
nea; căci am ^is că numai dupe ce se vor 
desvolta irite acele amendamente, să se 
întrunescă comitetul delegaților ca să se 
consulte și să ia și avisul ministerului a
supra tutulor amendamentelor, ca să se 
presinte Camerei o cestiune bine studiată 
și o redacțiune positivă.

Prin urmare, ca să se facă acăstă lu
crare într’un mod rațional și într’un mod 
complet trebue să scie membrii comi
tetului delegaților și noi miniștrii trite sis
temele, și tote amendamentele cari se 
presintă cu ocasiunea discuțiunel artico
lului. Acăsta este conform și cu bunul 
simț și cu rațiunea și cu regulamentul 
Camerei; este în fine singurul mijloc de 
a se discuta o lege într’un mod practic și 
profund.

D. vice-președinte : D-lor deputați, 
o-dată pentru tot-d'auna ’mi ași permite 
să atrag atențiunea D-vristre asupra re
gulamentului.

D. ministru al domeniilor a făcut apel 
la biurofi, și efi primesc acel apel; căci ’l 
găsesc justificat de atitudinea mea de 
ieri; fiind-că în adevăr ieri regulamen
tul nu s’a aplicat în privința oratorilor, 
cari afi vorbit asupra articolului I, 
și cari mai nici unul nu s’a ținut în 
limitele discuțiunel ce comporta acePar- 
ticol. -

In ceea-ce privesce apelul ce mi se face 
acum ca să păstrez regulamentul cu mal 
multă rigrire, vă dafi cuvântul mefi că nu 
voifi mal avea către nimeni indulgența ce 
am avut ieri de a lăsa să se redeschidă Ia 
articole discuțiunea generală, care a fost 
închisă dupe luarea în considerare a pro
iectului de lege. Ceea-ce regret însă este 
că, dupe cum ați vă^ut, dacă regulamen
tul s’a călcat ieri, prin redeschiderea dis- 
cuțiunel generale, acăsta nu a fost nici în 
favrirea maiorităței, nici în favdrea băncei 
ministerială, ci numai în favdrea minori
tățel, și tocmai minoritatea vine acum, 
prin unul din membrii săi cei mai auto- 
risați, a’mi face observațiunl în privința 
păzirei stricte a regulamentului, când 
astăzi chiar onor. D. lonescu m’a făcut să 
calc regulamentul, care prevede că cine-va 
nu pdte să vorbescă în cestiune de regula
ment de cât o singură dată, iar D-sa a 
vorbit de duoă ori și efi ’l-am lăsat. Vă 
promit însă, D-lor, că de aci înainte voifi 
păzi cu mai multă stricteță regulamen

tul în litera și în spiritul lui, pentru fie
care discuțiune.

D. G. D. Pallade: Efi cred că în cestiu
nea acesta nu încape pasiuni.

E o cestiune pur și simplu de interpre
tare a regulamentului și am credința că 
D. ministru, când a dat interpretarea ce 
a crezut D-sa că trebue să se dea regula
mentului, nu se gândise de cât la econo
mia de timp ; dar dacă am lăsa fără răs
puns interpretarea D-sale, ar putea să se 
știrbescă întru cât-va regulamentul.

D-lor, de la sine se Înțelege că comite
tul delegaților, dupeces'aterminatdiscu
țiunea asupra amendamentelor, ia trite a- 
meneamentele și le cercetăză. Dar D. mi
nistru voiesce ca tdte amendamentele să 
se depună chiar la. începutul discuțiunel 
unui articol.

EI bine, regulamentul nu vă permite 
să cereți acăsta, pentru că regulamentul 
$ice că în cursul discuțiunel se pot pro
pune amendamente; căci se pdte ca în 
cursul discuțiunel să mă luminez asupra 
necesitățel unul amendament.

Prin urmare, nu cereți D-vdstre ca efi, 
înainte de ori-ce discuțiune, să vifi cu a
mendamente.

Pricep un singur lucru, pricep să se ^ică 
ca amendamentele să se depună la biurofi.

D. ministru al domeniilor : Acesta 
am cerut și efi

D. G. D. Pallade: Dar nu se pdte inter
preta regulamentul ast-fel, că acela care 
n'a depus la începutul discuțiunel un a
mendament să nu’l pdtă propune în cursul 
discuțiunel. Dați-ne dreptul acordat de 
regulament, ca în timpul discuțiunel să 
putem propune amendamente. Din mo
mentul, D-le președinte, ce D-vdstră în
țelegeți ast-fel regulamentul, suntem de 
acord. De aceea efi vă rog să bine-voițl a 
asigura Camera că, pe lângă amendamen
tele ce se depun la începutul discuțiunel, 
se pot depune altele și în cursul discuțiu- 
nei, ast-fel că dacă cine-va se va găsi 
în posițiune a nu primi amendamentul 
lui X safi Y, să pdtă propiine un- amen
dament intermediar.

Acăsta este interpretarea ndstră, și vă 
rugăm, D-le președinte, să bine-voiți a 
ne da asigurarea că în timpul discuțiunel 
putem propune amendamente, și atunci 
puteți lua măsurile necesare pentru li
bera discuțiune.

D. vice-președinte : Acăsta este o 
discuțiune zadarnică, căci discutați asu
pra unei disposițiunl din regulament fără 
a aștepta să vedeți mal ântâifi cum o a
plic; înțelegeam acăstă discuțiune dacă nu 
mă țineam de regulament.

Voci: închiderea discuțiunel.
— Se pune la vot închiderea discuțiu- 

’ nei și se primesce.
D. D. Popescu : D-lor, iată amenda

mentele ce s’afi mal depus la art. 2 :
1) „Art. 2. Sătenii se împroprietăresc 

pe tdte moșiile Statului împărțite în lo
turi de câte 7 hectare.

„Vânzarea este continuă pe cât timp 

vor fi moșii de ale Statului și locuitori 
cari afi mai puțin de patru hectare.

„Pământurile înstrăinate țăranilor sunt 
scutite de ori-ce taxă de timbru și înre
gistrare.

„Restul ca în proiectul guvernului.
Tache lonescu, G. Panu, M. N. Sâu- 

Ieșea, G. O. Dobrescu, Christu S. Negoescu, 
George Tocilesu.

2) Amendament la art. 2, alin. I.
„Tdte moșiile Statului se vor vinde în 

total safi în parte, insă numai în loturi 
de câte 3, 5 și 7 hectare, locuitorilor ro
mâni cultivatori de pământ.

I. Nădejde.

3) „Statul se obligă a vinde în total safi 
în parte tdte moșiile sale, însă numai în 
loturi de cate 6 și 10—25 hectare, locui
torilor români cultivatori de pământ.*

Gr. Andreescu.

4) „Propunem ca din art. 2 să se su
prime cuvintele : locuitorilor români cul
tivatori de pământ și să se înlocuiască prin 
cuvintele : tutulor locuitorilor români ce 
vor face declarațiuni in modul arătat la 
art. 11.*

C. Ressu, C. Olănescu, G, Rosnovanu, 
V. Vlâdoianu, BL Dalș, U. Valerian, I. 
lancovescu.

5) „Tdte moșiile Statului se vor vinde 
în total safi în parte, însă numai în loturi 
de câte 5, 10 până la 25 hectare, locuito
rilor români cultivatori de pământ/

Restul ca în proiectul comisiunei.
I. N. Lahovari, E. Mavrocordat, A. 

Volenti, Gr. Triandafd, Gr. Constanti
nescu.

6) „Tdte moșiile Statului se vor vinde 
în total safi în parte, însă numai în lo
turi mici până la 6 hectare, și în loturi 
mari de 20 hectare, locuitorilor săteni 
români cultivatori de pământ, între cari 
se înțelege și preoții, învățătorii sătesc! 
și soldațil ce afi făcut campania 77/78. 
La loturile mari vor avea dreptul să li
citeze și cultivatorii de pământ români 
din mahalalele mărginașe a orașelor, pre
cum și absolvenții scdlelor de agricultură.*

C. Popovici, M. Pacu.

D. I. Marghiloman: Efi, D-le pre
ședinte, am crezut că amendamentele 
vor avea a se propune când fie-care va 
vorbi la rândul săfi. Sunt înscris la art. 2; 
dar fiind că văd că se citesc tdte amenda
mentele, cari s'afi pus la acest articol, am 
ondre a presența și efi următorul amen
dament :

„Art. 2. Tdte moșiile Statului se pot 
vinde în total safi în parte în modul ur
mător :

a). Cel cari n’afi, de loc pământ să li 
se vân^ă câte 5 hectare pe moșiile Sta
tului cele mai întinse ca să se pdtă forma 
comune mari de 200 și mai mulți locui
tori. Acești dmeni cari se strămută din 
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locul lor si fie ajutați prin 300 lei împrumutați.5) . Toți locuitorii împroprietăriți la 1864 și al căror pământ s'a Împărțit, să aibă dreptul a cumpăra câte unul safi duoă hectare pe moșiile Statului cari vor fi alături cu pământurile unde sunt împroprietăriți, pentru că aceștia nu se pot strămuta din locul unde locuesc și cu pământul ce afi în ființă nu pot trăi.e). Pământurile ce vor rămâne în fiecare moșie să se formeze loturi ie 10, 15, 20, 25 hectare cari se vor vinde cu lici- tațiune. I. Marghiloman.

D. vice-președinte: Mal are cine-va verl-un amendament să depue ?D. Radu Stanian: Am și efi unul, D-le președinte.
D. vice-președinte: Vă rog depune- ți-1 ca să sfârșim cu amendamentele.Acum D. Valerian Urseanu are cuvântul asupra art. 2.
D. V. Urseanu: D-lor deputați, dacă am luat cutesanța să mă urc la acăstă tribună nu e, fără înduoială, că am pre- tențiunea de orator; tocmai din contra, pentru că 'ml lipsesc unele din calitățile oratorice, am fost silit să mă urc aci; 'ml lipsesce, de exemplu, vocea putetnică a D-lul Pallade, glasul răsunător al D-lul Nucșoreanu, cari dacă le-ași fi posedat, fără înduoială că ar fi fost mult mal co- modTpentru mine să vorbesc de la locul mefi.
In discuțiunea generală, D-lor, s'a imputat unora că ar voi să-și facă popularitate din acăstă cestiune, că adică discursurile Dumnealor n'ar fi avut alt obiectiv safi cel puțin, n'ar tinde în mare parte la acăsta că caută să-și facă popularitate din acăstă lege, de altminteri fărte importantă pentru toți. Cred însă, că mie nu mi se păte face o asemenea imputare; pentru că, mal ântâifi, ceea ce am onăre 

a susține înaintea D-văstre “sunt pentru mine nisce convicțiuni fărte profunde, și căpătate într'un timp mult mal înaintat de cât astăzi; deosebit de o serie de articole pe cari le-am publicat în giarul Na- 
\iunea^ încă de la 1878. Am publicat și o carte în acăstă privință, ale cărei con- elusiunl văd cu mare plăcere că sunt admise astăgi în cea mal mare parte din statele culte și civilisate. Nu numai aci 
la noi, dar cum ați văgut asemenea cestiuni se agită, și afi început să se producă în Germania, Austria, Englitera, și astăgi, în cele din urmă la noi; ast-fel eă imputarea cum că ași voi să 'ml fac o popularitate pentru mine dispare din momentul ce efi am acăstă convicțiune formată de 10, 15 ani și agi nu fac înaintea D-văstre de cât să susțin din tăte puterile mele ceea-ce am dobândit prin studiu și convicțiune.D-lor deputați, iată cum se exprimă art. 2 din proiectul guvernului:>Tdte moșiile Statului se pot vinde în total safi în parte; însă numai în loturi 

de câte 5, 10 și 25 hectare locuitorilor români cultivatori de pământ.„Moșiile, cari afi o întindere de pădure mal mare de 50 hectare, nu se pot vinde de cât reservându-se pe săma Statului pădurea cu un perimetru și cu servitutea de drum necesară pentru conservarea și exploatarea el. *„Perimetrul și drumurile necesare se vor determina înainte de punerea în vân- gare a moșiei/Aci comitetul delegaților a făcut o modificare, care constă în aceea că, în loc de 5 hectare, s’a prevăgut 6 hectare, și altă deosebire este că în loc de a se fixa 10 safi 25 hectare, s'a pus de la 10 la 25 hectare.Precum vedeți, aci este o cestiune în primul rând de a se sci care este minimum indispensabil ce trebue să aibă o familie țărănăscă pentru existența sa.In al duoilea rând, dupe cum vedeți, avizăză la formarea unei clase miglocie, adică acel cari vor cumpăra de la 10—25 hectare. In proiectul guvernulut nu era de cât 10 și 25 hectare; prin urmare, nu putea cine-va să cumpere de cât 10 safi 25 hectare; pe când prin modificarea care s'a introdus de comitet păte să cumpere și fracțiuni, adică de la 10 hectare în sus până la 25. .Acum, ni se pune o întrebare : întinderea acăsta de 6 hectare este ea suficientă pentru o familie de țărani ? Efi cred că este suficientă. Fără înduoială că prin 6 hectare nu vom putea face dmeni bogațl, însă nu este mal puțin adevărat că prin aceste 6 hectare cari se pun la disposițiunea orl-cărel familii țărănesc!, se păte întâmpina trebuințele și, în unele castirl, conform inteligenței el, se păte întâmpina și plata lotului care i se dă.Daca țăranul nostru ar sci să cultive acest lot de șăse hectare, cum se cultivă în alte țări, în Italia de nord, în Germania, în Belgia adică, de a aplica o cultură intensivă, n’ar rămâne nici-odată înduoială că aceste șăse hectare sunt pentru el suficiente.Insă larnol, dupe cum sciți, țăranii n’afi putut să ajungă până acolo în cât să pătă extrage prin cultură din 6 hectare, ceea-ce extrage Englezul și Francezul; însă nu este mai puțin adevărat că necesitățile '1 vor sfătui de a face în viitor, ceea-ce nu păte face astăgi, adică de a exploata pământul în așa mod, în cât să'și pătă agonisi tăte trebuințele sale.în adevăr, vedem la Romani, chiar în primul period, că li se acordafi câte 10 juguri ceea-ce echivalăză aprăpe cu 5 pogăne. Mal târgifi a venit altă lege prin care li s'afi acordat 30 de juguri. Insă în ceea-ce privesce prima distribuțiune de pământ la Romani, lăsând numărul cel mare usurpat de cel bogațl, este că pământul care li se da, era de prima calitate, adică arabil. Prin urmare, ori-cum vom judeca cestiunea, vedem că terenul dat fie de proiectul guvernului, fie de pro

iectul comitetului, este proporțional cu trebuințele țăranului nostru. Deosebirea între aceste proiecte este mică : proiectul guvernului dă 5 hectare, proiectul comitetului delegaților dă 6 și contra-pro- iectul D-lul Săulescu dă 7. Intre aceste trei diferite porțiuni, termenul de migloc este acela de 6, care păte răspunde la trebuințele țăranului nostru.
In privința cuvântului de împroprietărire care se citesce în contra proiectului D-lul Săulescu, și în privința discuțiunei făcute în acăstă privință de a se sci dacă este o împroprietărire safi o simplă vângare, nu mal rămâne înduoială că acăstă lege nu are caracterul unei simple legi de vângare. Dar de aci nu resultă că proiectul D-lul Săulescu este corect când pune cuvântul de împroprietărire și iată de ce : *
Dupe sistemul D-lul Săulescu, și care în acăstă privință este și al mefi, D-sa admite inalienabilitatea loturilor, prin urmare, înțelegeți D-văstre că venim în contradicțiune când gicem că avem dreptul de proprietate, mal cu sămă după cum definea D. ministru al domeniilor dreptul de jus ulendi d abutendi.Prin urmare, nu se păte gice constituirea proprietăței țărănescl pe domeniile Statului, și răfi s'a dat acest caracter și Domeniului Cordnel, fiind-că nu se păte gice constituirea Domeniilor Cordnei în Domeniile Statului. Așa dar, nu este admisă destinațiunea făcută de D. Săulescu pentru pământul ce se dă țăranilor, pentru că li se dă usufructul, iar nu dreptul de proprietate cum că acăstă lege, D-lor deputați, nu este o lege simplă de vângare și de cumpărătăre resultă chiar din caracterul și natura acestei legi.In adevăr, iată ce citim în privința a- căsta în Mommsen &(I. p. 440 și urm.) : „Puterea omului și aceea a Statului consistă îh stăpânirea pământului; mărirea Romei crescu și se fundă pe cea mai întinsă și directă Domnie a cetățenilor asupra pământului, și pe acea unire strânsă 'și puternică a unei țărănimi voinică și puternică. Regele Piru recunoscu, fără multă greutate, supremația politică a Romanilor în starea infloritdre a agri- culturei lor. ^Fortissimi viri et [militcs 

strenuissimi ex agricolis gignuntur.*
Vedeți dar, D-lor deputați, Cum că orice lege de natură agrară safi rurală, cum veți voi să o numiți, este safi pdte servi până la un punct dre-care ca bază politică și ca bază morală a unei societăți...
D. vioe-președinte: Bine-voițl wa veni la discuțiunea art. 2.
D. V. Urseanu : D-lor deputați. Onor. D. președinte mă rechiamă să vin la art. 2; însă cred că trebue să arSt importanța și mal cu sămă efectul acestui articol; căci efi cred că este regulat când cineva face o propunere să caute a o justifica; daca s’ar intergice acest drept, a- tuncl ar trebui să ne restrângem numai 
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la afirmări și la redactarea unor articole și nimic mal mult.Am voit să arăt că s’a ^is, că acăstă lege este o lege de vânzări de pământ și nu are a face cu legea politică a unei țări. El bine, nu este adevărată acestă afirmare; căci în tot-d’a-una confecționarea legilor rurale ah caracter politic, și la noi mal cu sămă cu ocasiunea re- visuirel art. 7 din Constituțiune, D-vds- tre sciți, că dobândirea proprietățeî rurale are un caracter eminamente politic. Deosebit de acăsta, cum observă D. Lahovari, că în ceea-ce privesce obligațiunile dintre particulari nu s'aâ schimbat de sute deanl,pe când legea care regu- lăză proprietatea fonciară s’a schimbat mai Ia fie-care epocă și causa este că o asemenea lege este legată cu organizarea socială a fie-cărui Stat, care se fondăză și se întăresce pe basa solidă a teritoriului.S'a făcut vorbă dacă acăstă lege are un caracter agrarih sah nu.Onor. D. ministru Zicea : dacă a fost o lege agrarară la 1864, acum nu mai este așa. Dacă judecăm, D-lor deputați, din punctul de vedere istoric, apoi fiecare din noi scie că acăstă lege nu pdte să aibă un caracter de lege agrarie; căci ce era la Romani legea agrarie? Era pământul conchistat de la vrăjmași și asupra cărora dmegii aveați drept; ei bine, la noi nu a fost un teritorii aquis prin con- chistă asupra căruia locuitorii să aibă un drept; la noi nu este așa; noi am făcut și mai mult de cât acăsta, am dat din propriile ndstre moșii la 1864, prin urmare nu este o lege agrariă în adevăratul sens al cuvântului, ci este o lege rurală, și aceea-ce facem noi astăzi , nu este de cât complectarea legei rurale de la 1864.

D. vice-președinte: Bine-voiți a veni la art 2. D-vdstre n’ați luat cuvântul la discuțiunea generală, și voiți să vorbiți acum în discuțiune generală.
D. Valerian Urseanu: D-lor deputați, o mică modificare ce cred eti că ar putea să se facă în redacțiunea art. 2 este cea următdre: In art. 2 se Zice că tdte moșiile Statului se pot vinde. Cuvântul 

pot este până la un punct dre-care facultativ ; printr'ânsul s’ar putea înțelege că este lăsat la facultatea guvernului a vinde, sati nu ; eti ași dori,—și cred că în acăstă privință voiti dobândi și aprobarea D- vdstre, — să se Zică: Tdte moșiile Statului se vor vinde, iar nu : se vor putea 
vinde, afară numai dacă din discuțiunile ce ar avea loc aci, nu ar înțelege guvernul și D-vdstre că acest cuvânt nu implică în sine o facultate, ci o obligațiune de a vinde, până când Statul va poseda moșii cari să le pdtă vinde țăranilor în loturi.O altă cestiune, D-lor deputați, importantă pe care o găsim în disposițiunile art. 2, este formarea clasei mijlocie, sah a proprietățeî mijlocii în contra căreea s’ah înscris mulți dintre D-vdstre. Să vedem acum dacă în adevăr acăstă clasă 

mijlocie pdte avea un avantagih nu numai din punctul de vedere economic, dar și din punctul de vedere politic.In acăstă privință, în discuțiunile petrecute, onor. D. Lascar Catargi, dacă nu mă înșel, a Zis că în Francia se lucrăză pentru reconstituirea proprietățeî mari. Acăstă aserțiune nu este tocmai exactă, pentru că atât în Francia cât și în alte țări se lucrăză nu pentru reconstituirea proprietățeî mari, ci pentru reconstituirea proprietățeî mijlocii, și, fără înduoeală, înțelegeți D-vostre că nici nu pdte fi altfel ; pentru că într’o țără unde nu există de cât extremități, adică oameni prea bo- gațl și oameni prea săraci, imensul inconvenient ce pdte resulta este : Că se vor găsi tot-d’a-una dmenl ambițioși cari vor cumpăra și dmenl nemernici cari vor vinde; așa a fost la Romani, când dmenil ajunsese săraci, și ’și vindea voturile în forum. Și noi, cari am lățit dreptul de vot, suntem datori a lua măsuri ca să nu punem pe populațiunea ndstră în posițiunea tristră și primejdidsă pentru Stat de a’șl găsi existența el în vânzarea voturilor sale. Prin urmare, este o rațiune de Stat puternică care face pe omeni să se silăscă din tdte puterile să organiseze clasa mijlocie, atât în ceeă-ce privesce burghesia din orașe, cât și în ceea-ce privesce pe micii proprietari de la țără.Intre alții, D. Panu, era și este contra acestei formări de clasă mijlocie. D-sa Zicea : Nu avem noi să ne ocupăm a face o aristocrație prin sate; noi avem să căutăm a îndestula pe acei cari nu ah mi£- Idce de existență, și în ceea-ce privesce formarea clasei de mijloc, ea se va forma de sineșl cu timpul; destul ca Statul să o pună în posițiune de a se putea forma; destul ca Statul să nu’i pună pedice ; ne- cunoscând D-sa acestei legi un caracter politic.Insă D-sa se contrazice când nu recundsce acestei legi nu caracter politic; căci dacă din acest punct de vedere D-sa tă- găduesce acestei legi caracterul politic în ceea-ce privesce formarea claselor de miZ- loc, atunci de ce D-sa admite cu noi inalienabilitatea loturilor, care este o măsură politică ?Nu vede D-sa că noi nu putem urma de cât sah un sistem sah altul: Sah admitem intervenirea Statului întru ceea-ce privesce formarea claselor de miZloc, pentru ca să se pdtă menține un fel de echilibru între deosebitele trepte economice și politice sah nu.Prin urmare, și din acest punct de vedere trebue să luăm acăstă lege, nu numai din punctul de vedere umanitar și egalitar, ci mai cu sămă din punctul de vedere politic. Și atunci când D-sa vine și susține alături cu noi, inalienabilitatea loturilor, apoi de altă parte trebue D-sa să susțină în unire cu noi și formarea claselor de miZloc, pentru că Statul are trebuință de aceste clase de miZloc cari tot-d’a-una ah fost sprijinul cel mai pu

M1
ternic al Statului, nu numai în împregiu- rările cele mai dificile dar și pentru ca acăstă clasă de miZloc, precum toți dmenl politici și de Stat ah demonstrat, formăză un fel de proprietate care este pusă între proprietatea cea mare și acea mică, și ca să facă ca cel mari și avuțl să nu pdtă nimici pe cei mici și săraci.Este însă un argument peremptoriii, care ar putea fără înduoială să ne facă să desistăm de la susținerea clasei de miZloc, atunci când ar veni și s'ar proba în adevăr că pământul de care astăZi dispune țăra Românăscă pdte satisface trebuințele clasei întregi, clasei celei sărace.In acăstă privință fără înduoială ar fi trebuit a se dispune de o statistică exactă, în ceea-ce privesce împroprietărirea sah vânZarea bunurilor Statului, ceea-ce în realitate nu este.D. ministru al domeniilor a venit și ne-a arătat că țăra Românăscă ar posede 1.500.000 de hectare, ceea-ce va să Z^ pentru vr’o 300 mii de capete de familii cari s’ar putea împroprietări numai în condițiunl de câte 5 hectare.D-lor, cele 1.500.000 de hectare nu copiind tdtă întinderea teritoriului care trebue să fie pusă în vânZare în mod treptat, și cu timpul la disposițiu- nea lucrătorilor agricoli. Aceste hectare de pământ, dupe cum a declarat D. ministru al domeniilor, sunt pământuri arabile. Prin urmare, acest pământ tre- bue să mal fie încă de duoă ori cel puțin, pământ care se pdte întrebuința fie la formare de liveZi de pruni, săh în ceea-ce privesce islaz ori fânăță.Vedeți dar, că nu putem să avem ca argument că nu ar fi îndestul pământ ce’l posedă actualmente cel puțin țăra românăscă, pentru că pe lângă pământul necesar, pe lângă loturile mici ce s'ar da celei d’ântâih categorii de țărani, să avem la disposițiunea ndstră și pământ ca să putem forma o clasă miZlocie.Dacă susțin D-lor deputați, și formarea unei clase miZlocii, o fac pentru că eh am convingerea că țăra ndstră pdte să dispue de pământ spre a satisface pe acel săteni cari nu pot cumpăra 6 hectare, cum și pe aceia cari ar putea cumpăra de la 10-25 hectare. Insă acăsta o cer cu duoă condițiunl: l)că eh nu mă pot asocia cu disposițiunile art. 10 aliniatul I din proiectul guvernului, unde se Zice că o pătrime din teritoriu! fie-cărel moșii să se reserve... Nu voih intra acuma înana- lisa disposițiunilor conținute în art. 10; voih arăta numai că dacă eh susțin formarea clasei de miZloc cum este în redacțiunea delegaților, o fac numai în speranța și în credința că mai ântâih trebue satisfăcuți țăranii aceia cari vor putea să cumpere 6 hectare, și numai prisosul de pământ șă’se vândă acelora cari vor fi în putință să cumpere de la 10—25 hectare; de dre-ce chiar în proiect, dupe cum se vede, se păstreaZă o pătrime pentru doritorii de a lua de la 10—25 hectare.
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Prin urmare ântâiti să satitfacem necesi
tatea, și pe urmă să venim la util săti la 
alte considerațiuni politice.

D-lor deputațl, v’am spus și o repet, 
nici o dată n’am simțit trebuința de a mă 
exprima mai clar și mal puternic ca In 
cestiunea de față. De aceea permis să’mi 
fie a invoca în ajutorul meii dre-cariâau- 
torități sub protecțiunea cărora mă pun 
din causa inexperienței și tinerețe! mele 
parlamentare. Iată D-lor, cum exprimă 
Momsen și Laboulay :

„Conservarea și împuternicirea clasei 
de mijloc, și mai cu sămă a țăranilor era 
pentru ori-ce patriot și ori-ce român nu 
numai un fapt important, dar fără în
doială cel mal important dintre tdte.“

Laboulay, observă acelaș lucru : „Les 
lois liciniennes en organisant une classe 
moyenne de propriătaires, firent la gran- 
deur du pays. Qu’on en juge par le fait 
suivant. En 405 (dix-sept ans apres Ies 
lois agraires), le Senat, voyaut la Repu- 
blique menade d’une rdvolte gănerale des 
alliăs et răduite ă ses propres forces, for
ma sur le champ dix legions ou quarante- 
cinq miile hommes de troupes romaines, 
ce qu’i composait, ditTite-Live (VII, 25), 
une armăe de soldata citoyens si nombreu- 
se qu'il serait difficile de nos jours d’en 
rassembler autant dans ce mâme empire, 
qui s’dtend jusqu’aux extrâmites de la ter
re, tant il est vrai qu'il n'a crUqu’en luxe 
et en richesses, l'unique objet de nos sou- 
cis et de nos travaux.44

Montesquieu, Grandeur et dăcadencedes 
Romains; chap. 3, este de aceiași părere.

Iată, D-lor, dovada a trei dmeni de Stat, 
învățați cari arată imensul avantagiă 
ce Roma a putut să dobânde'scă prin for
marea unei clase mijlocii, și mai cu săma 
efectul și avantagiul ce a putut să pro
ducă nisce asemenea legi.

D. vice-președinte : Bine-voiți a ve
ni la cestiune.

D. V. Urseanu: D-lor, D. președinte, 
’mi <jice să viă la cestiune, apoi aci 'mi 
dati osteneala de a vă putea convinge 
despre necesitatea formare! unei clase 
mijlocii; ei, cum voiți să vă fac convin
gerea, dacă voiii avea norocirea acăsta, 
de a nu mă putea servi de aceea fără de 
care nu pot veni Înaintea D-vdstre.

D. ȚopArdea: Convinge-te pe D-ta 
ântâiti.

D. V. Urseanu : Eă sunt convins, și 
'mi pare fdrte răti de întreruperea D-vds
tre.

Atunci ar trebui să facem abstracțiune 
și de studiile ndstre, și de învățătura și 
de ori-ce. Sunt convins v’am spus, de 10, 
15 ani, și dacă 'mi dati osteneala aci, n’o 
fac pentru D-ta, care sunt sigur că nu te 
vel convinge, dar pentru aceia, cari vor 
pune bună-voință.

Ei bine, D-lor, fiind că nu sunt tocmai 
așa de simpatice autoritățile străine, voiă 
veni aci cu ceea-ce jicea D. Vernescu în 
acăstă privință, care și D-sa, până la un 
punct dre-care, admite acăstă ideie. Iată 

ce jicea D-sa în ședința de la 13 Ianua
rie 1879 :

„Acum să vedem ce este și amorul a- 
cela de mică proprietate. Ce însemnăză a 
avea un cultivator numai patru, cinci po- 
gdne de pământ ? Eă înțeleg parcelarea 
proprietăței, însă până la o limită dre- 
care."

D. C. Popovici: Nu au jim nimic.
D. V. Urseanu : Vă citesc desbateri

le Camerei ndstre, și fără îndoială dacă 
vă scapă vre un cuvânt, n'aveți de cât să 
le recitiți. Sunt desbaterile ’de la 13 Ia
nuarie 1879, în cari e un discurs al D-lui 
Vernescu, actualul ministru de justiție, 
care și D-sa susține proprietatea mijlo
cie. Acum urmez mai departe cu citirea :

„ Apoi, D-lor, când reduceți pe un cul
tivator la patru saă cinci pogdne de pă
mânt, nici nu puteți jice că nu aveți cul
tură a pământului, fiind-că unul aseme
nea cultivator ’I lîpsesce până chiar și 
gustul de a cultiva.

„Dar dacă veți ridica numărul pogdne- 
lor până la duoă-jecl, trell-jecl saă pa
tru-jeci, atunci puteți să jiceți că aveți 
cultivatori, fiind-că ast-fel pdte să se în-, 
demne un om ca să facă o cultură mai 
seridsă. “

Iată dar, D-lor, cum în acăstă privință 
Ies grands exprits se rencontrent; v’am 
citit pe Mommser, pe Laboulay, v'am citit 
și pe D. Vernescu, actualul ministru de 
justiție, care susține și D-sa formarea cla
sei mijlocii. Nu numai din punctul de ve
dere politic, D-lor deputați, nu numai 
din punctul de vedere moral ; —căci fără 
înduoială veți conveni și D-vdstre că pro
prietarul care dispunde de 25 hectare e 
tot-d'a-una în stare să dea o educațiune 
mai bună fiilor săi, să exercite mai bine 
drepturile politice și să ’și îndeplinescă 
datoriile sale de om și cetățăn—nu numai 
din punctul de vedere politic și moral 
cum jic, dar chiar din punctul de vedere 
economic, vom găsi avantagiti în formarea 
proprietăței mijlocii. In adevăr cum vo
iți ca un agricultor care nu dispune de 
cât de 5 saă 6 hectare, cum voiți casă se 
aplice el asupra unui asemenea teren mic, 
din care o parte pdte că ’l ocupă casa, o 
altă parte pruni sati vii, cum voiți D-vds
tre, jic ca să Introducă sistemul de rota- 
țiune ?

Dacă vom forma pe lângă aceste mici 
loturi de 6 hectare și altele mai mari de 
10—25 hectare și dacă ar fi mal mult pă
mânt ași fi mers până la 50 hectare—te
ritoriul nostru însă nu e așa de întins — 
tot trebue să menținem proiectul ce ni se 
presintă, de a se vinde adică din pămân
turile Statului cu condiția bine înțeles 
dupe ce se va satisface cei cari aă trebu
ință de 6 hectare și să formăm ast-fel a- 
căstă clasă mijlocie care dupe cum'ați vă- 
jut presintă atâtea avantagii din punc
tele de vedere politic, moral și economic.

D. ministru al domeniilor însă în expune
rea sa de motive preconisăză și D-sa for
marea unei clase mijlocii și negreșit sus

ținând acăsta nu a putut și D-sa să plece 
de cât tot din punctele de vedere, saă cel 
puțin dintr’unele, din cari am plecat și eă.

ț)iceam, D-lor deputațl, că acest sistem 
sah acăstă formare a clasei mijlocii, dupe 
părerea mea nu se păte realisa de cât nu
mai cu condițiunea de a se satisface mai 
ântâiă cererile acelora cari ati trebuință 
de 6 hectare, și numai din prisosul ce va 
rămâne să se formeze clasa mijlocie a 
proprietarilor cu 10—25 hectare.

In acăstă privință unii din D-vdstre aă 
exprimat temerea că dacă vom forma în 
comunele rurale asemenea fruntași, o să 
le vie acestora gândul să absdrbă micele 
proprietăți ale celor-alțl.

Acesta e un adevăr ce nu se păte tăgă
dui, vedeți în comunele răzășești saă de 
moșneni, cum se jice, vedeți cum s’ati for
mat acei proprietărașl cari luând propri
etățile celor-alțl, ’I ati adus până acolo 
în cât să 'și vânjă chiar locul de casă, în 
cât să devină lucrători cu mâna.

Prin urmare, vedeți D-lor deputați, că 
există o perfectă legătură între deosebi
tele articole ale acestei legi; trebue să a- 
vem un sistem pe care să '1 urmărim, sati 
urmărim un sistem politic de a căuta să 
Introducem o așa regulă în cât proprie
tatea cea mare să se mențină în mânele 
proprietarului, saă în mâna usu-fructua- 
rulul, ori urmărim ceLalt sistem indivi
dual și atunci fără înduoială Statul tre
bue să ’și ridice ori-ce drept ori-ce supra
veghere remâind fie-care ca să ’și dobân- 
dăscă acest lucru, dupe cum se jice, în 
virtutea jocului forțelor. Fie-care va a- 
vea să lupte cum va voi, să conducă dupe 
cum va crede, să ddrmă cum ’și-va aș
terne.

De aceea dacă voiți să admiteți un sis
tem nu trebue să ’l faceți hibrid; saă tre
bue să ’l urmăriți în tdte amănuntele lui, 
sati alt-fel nu e bine să venim cu jumă
tăți de măsuri. Se va face dar mai mult 
răti de cât bine în ceea-ce privesce acăstă 
clasă mijlocie, dacă nu vom admite ina
lienabilitatea loturilor; căci altmintrelea 
vom vedea fruntașii pe cari 'I creem în 
comune absorbind proprietățile celor cari 
ati 6 hectare.

Dupe cum vedeți, temerile ce se ex
primă în acest punct de vedere sunt înte
meiate, și dacă D-vdstre aveți de gând să 
nu admiteți inalienabilitatea loturilor nu
mai pe timpul cât vor putea să cumpere 
aceste loturi. Dar inalienabilitatea pen
tru tot-d’a-una, atunci fără înduoială e 
de prisos ca să alergăm la acest mijloc 
de a forma o clasă mijlocie pentru că du
pe cum s'a format clasa mijlocie între 
moșneni, se va putea forma clasă mijlo
cie și pe moșiile cari se vor împroprie
tări acești noul țărani. Voim să avem și 
fruntași ai Statului, dar nu voim să fa
cem dintr’ânși, nisce mici exploatatori 
printre acel cari vor .avea proprietatea 
mică de 6 hectare.

Un alt punct, care este indispensabil, 
este fără înduoială să se admită și instituți- 
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unea aceea care să prevadă cumpărarea 
de moșii de la particulari pentru a fi apoi 
vândute in mici loturi acelora cari vor a- 
vea trebuință. Numai atunci se va ad
mite, D-lor deputați, inalienabilitatea 
când se va forma acăstă instituțiune; nu
mai atunci vom putea să tragem tote a- 
vantagiele ce suntem in drept să ascep- 
tăm de la o clasă mijlocie.

Există, D-lor deputați, o diferință în
tre redacțitmea art. 2 din contra proiect 
și art. 2 din proiectul guvernului sati al 
comitetului delegaților.

In art. 2 din contra proiect se Zice:
„Se Împroprietăresc toți țăranii cari 

nu ati pământuri sati cari ati mai puțin 
de 7 hectare.

„împroprietărirea fiind continuă, nu 
se pune nici-un termen pentru declarați- 
unile de cereri de pământ.*

Aceste disposițiuni nu sunt prevăzute 
la art. 2 din proiectul comitetului dele
gaților, însă acest articol este în legătură 
cu art. 9 unde se prevede cam aceeași dis
posițiune în art. 2 din contra proiect.

Cred dar că acei cari aii redactat acest 
proiect nu aii putut să aibă în intențiu- 
nea lor de a Zice că numai pănă la un 
timp dre-care să pot face cereri și cum
părări de pământ iar din momentul acela 
nu se mai pdte admite cererile pentru 
văn^ârl de pământ. Cum vedeți deosebi
rea între redacțiunea acestor duoe arti
cole din contra proiect și din proiectul co
mitetului nu este mare pentru că în ceea 
ce privesce dreptul de a cere și dobândi 
pământ și mai în urmă, este prevăzut la 
art. 9. Un singur lucru s'ar putea obiecta 
în acăstă privință; este cestiunea de a se 
sci, In privința loturilor de la 10 pănă la 
25 hfectare, daca vinderea se face prin li- 
citațiune, și daca la lioitațiune pdte să 
concureze numai românii cultivatori de 
pământ, dar și ori-ce român fie și ne cul
tivator.

Căci, daca se reservăZă numai pe săma 
cultivatorilor de pământ, atunci fără în
doială, dupe părerea mea, cred că se cre
ează un privilegiu și se face o nedreptate 
celor-alți români; căci se pdte găsi și alții 
cari să dorăscă să intre în viața câm- 
penăscă, să ’șl cumpere o moșie și să ’șl 
creeze o nouă profesiune. Insă în acăstă 
privință avem un alt articol în lege.

In cea-ce privesce art. 2 cred că putem 
să’l votăm așa cum este redactat, fiind-că 
dupe părerea mea n’are nimic de în
dreptat.

La art. 9 s’ar putea adăoga o explica- 
țiune pentru ca să dispară ori-ce ambi
guitate, cum că țăranii vor avea drept să 
cără pământ numai într’un timp deter
minat. Să punem acolo o disposițiune din 
care să se va^ă clar că ei pot să exercite- 
ze acest drept pe cât timp vor fi moșii 
de ale Statului disponibile.

D. D. Popescu : D-lor, s'a mai pre
sentat și alte amendamente : Cel d’ântâiti 
este în coprinderea următdre : „Moșiile 
situate imediat în jurul orașelor, se vor 

putea vinde în loturi de 5 hectare 'locui
torilor români mărginași, lucrători ma
nuali de pământ.

„Asemenea loturi dupe fisele moșii se 
vor putea vinde și la alte persdne, însă 
numai pentru înființare de stabilimente 
industriale, dupe un plan și devis apro
bat de minister.

„Comunele sunt autorisate a cumpăra 
unul până la 20 loturi de care ar avea 
nevoe pentru trebuințele orașului, plă
tind însă prețul integral și dupe o prețu
ire făcută de minister.

1. Lahovari, C. Kogălniceanu, M. 
Balș, G. Gr* Păucescu, G. Em. Laho
vari, Gr. Triandafll, I. Oroveanu, Ion 
C. Grădișteanu.

Al duoilea Zice așa :
„Tdte moșiile Statului se pot vinde în 

loturi de câte 6 hectare locuitorilor ro
mâni cultivatori de pământ, fie locuitori 
în comunele rurale safi urbane, precum 
șt preoților și învățătorilor sătesci.

N. I. Micescu, Radu Stanian, Ghițes
cu, L. Niculescu, D. Protopopescu.

Al treilea amendament este în coprin
derea următdre :

„Tdte moșiile Statului se vor vinde în 
total safi în parte însă numai de la 3—6 
și 10—25 hectare locuitorilor românii

V. Urseanu.
D. vice-președinte : D. PopovicI are 

cuvântul.
D. C. PopovicI: D-lor deputați, țifi 

fdrte mult să stabilesc în câte-va cuvinte 
adevăratul caracter al acestei legi, și vă 
rog să fiți așa de buni să 'mi permiteți 
acăsta, de dre-ce cred că este de o mare 
necesitate să fim bine edificați asupra a- 
cestor puncte. Patru Zile s’a urmat dis
cuțiunea generală asupra acestei legi, și 
am vă^ut cât era de depărtată de adevă
ratul object al legel; căci era o discuțiu
ne în care numai de legea pentru vânza
rea pământurilor la țărani nu era vorbă.

Unii afi căutat să va^ă al cui copil 
este acăstă lege, și de aci s’a născut o 
cărtă în privința cestiune! de paternitate, 
alții spuneafi că acăsta este o nouă lege 
de împroprietărire a țăranilor, și alții că 
este o lege de vânzarea pământurilor Sta
tului la țărani.

Efi însă, D-lor, voifi să se stabilăscă un 
lucru, că acăstă lege nu este nici o lege 
pentru împroprietărirea țăranilor; căci 
țăranul în principii! este proprietar, i s’a 
admis dreptul de a fi proprietar prin le
gea de la 1864 și prin Constituțiune. 
Este un principii! care astăZi nu se mai 
pdte contesta, că ori ce țăran în țăra Ro
mânăscă pdte să fie proprietar în ori-ce 
parte a României.

Al duoilea, D-lor, nu este nici o lege 
de vănZare a bunurilor Statului, safi mal 
bine Zis nu este o lege prin care se stabi
lesce pentru ântâia dră acest principifi, 
ast-fel că acăstă vânZare nu este un copil 
nofi născut; căci principiul de vănZarea ’ 

bunurilor Statului la țărani și la alții, 
este deja în legea de la 1864, și în cea de 
la 1884.

Dupe părerea mea, acăstă lege nu are 
alt scop de cât acela de a face ca țăranii 
să pdtă mal cu înlesnire usa de dreptul 
ce le este deja recunoscut prin alte legi 
anteridre de a cumpăra pământuri pe 
moșiile Statului.

De aceea Zic că ar fi bine să stabilim 
acăsta, cu atât mal mult cu cât am vă
Zut că mulți s’afi opus acestei legi Zicând, 
că daca noi stabilim principiul și dreptul 
țăranilor de a cumpăra pământ pe moșiile 
Statului, nu avem să ne mal scăpăm nici 
o-dată de cererile lor. Dar, D-lor, noi nu 
ne ocupăm acum de acăstă cestiune de 
principifi, nu avem să proclamăm acum 
principiul unui drept ce ar avea țăranii 
la pământ, ci avem să ne ocupăm numai 
de condițiunile cari ar putea să faciliteze 
mai mult de cât a fost până acum miZ- 
locele țăranilor de a beneficia de dreptul 
ce afi de a cumpăra pământ, precum a- 
semenea și de a face ca pământul acela 
ce l'afi dupe legea de la 1864 și dupe cea 
de la 1884 să’l pdtă primi; căci ieri chiar 
am avut ondre să citesc aci o petițiune 
de la locuitorii din comuna Litenil, jude
țul Sucăva, cărora li s'a dat pământ încă 
de la 1879 și el continufi l'afi refusat și 
’l afi pus la disposițiunea ministerului de 
domenii, și cu tote că afi plătit regulat 
ratele, dar n’afi primit pământul, și afi 
Zis D-lui ministru să iea pământul îndă
răt, căci este răfi și n’afi ce face cu dânsul. 
Acesta dar este scopul legel și nu este 
câtu-șl de puțin vorba nici de a procla
ma un principifi, nici a da nascerea unul 
copil frumos safi urît...

D. vice-președinte : Nu este copi
lul la ordina Z^L este art. 2 din lege; 
prin urmare, vă rog mărginiți-vă în ces
tiune.

D. C. PopovicI : Tocmai de aceea, D. 
președinte, fiind că discuțiunea este asu
pra art. 2, cu acăstă ocasiune ’mi permit 
să Zic că acest articol, și chiar întrăga 
lege nu conține vre-un principifi nofi, ci 
numai o etichetă frumosă, ca aceea care 
se vede pusă în fruntea acestui proiect de 
lege, de și onor. D. raportor ne Zicea că 
legea, ce ni se propune, este una din cele 
mai importante; pentru că printr’ânsa se 
va consolida Statul nostru, se va întări 
naționalitatea română și că, prin acăstă 
lege, se va da deplină satisfacere la tăte 
nemulțumirile sătenilor. Efi dar voiesc 
să examinez dacă în adevăr nu avem de 
cât numai o simplă etichetă, și dacă chiar 
fondul acestei legi, și în special acest 
art. 2, este de natură a confirma speran
țele D-lui raportor că are să se consoli
deze Statul român și că se vor îndestula 
tdte nemulțumirile, cari sunt în țără și cari 
în cele din urmă s’afi manifestat prin 
revolta ce a isbucnit în primăvăra aces
tui an.

-D-lor, acest articol 2 Zic®’ ^Tăte mo-
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șiile Statului se pot vinde In total safi In parte, Insă... etc.“EI bine, acest insă pentru mine însemnâză ceva; acest cuvânt pus aci Însemnâză pentru mine că nu tot ceea-ce se ^ice Ș* se pune aci, este $is și pus In sinceritate; însemnâză că nu tot pământul de pe moșiile Statului are să se vân^ă la săteni. De aceea efi mă întreb: suntem dre noi astăzi deciși și voim noi din totă inima și cu sinceritate să facem ca țăranii să pdtă cumpăra cu bani pământ, sati voim numai să potolim în o mică măsură ferberea, care este astă^iy pentru dare de pământ?Dacă suntem sincer deciși a vota o lege, care să fie o reformă reală și folositdre iar nu un expedient numai de moment, atunci trebue mai ântâiti să consultăm^ pe țărani, să vedem cari sunt mi^ldcele lor, cari sunt vederile lor, cari sunt condițiunile In cari el ar putea să primâscă acest dar pe care noi voim să ^icem că le facem; căci, dacă nu veți consulta pe ță- răni, dacă nu veți pune tn acâstă lege condițiunile acelea cari le ar veni lor mai la îndemână, atunci nu am să $ic alt de cât că faceți lucrul numai pe jumătate, și măsurile luate pe jumătate nu dati nici un resultat. Țăranii, cu tdte silințele ce D-vdstre ați pune de a le veni în ajutor, nu vor vedea eșind nici un bine pentru dânșii din legea de față, dupe cum n’ati vă$ut nici până acum vre-un folos din legile de felul acesta ce s’ati mai votat deja.Dați-mi voie, D-lor, să vă spun că îndată ce giceți că un lucru este de vânzare, și puneți condițiuni acestei vânzări, pentru mine nu mai este acel lucru de vânzare. Și fiind-că vă propuneți prin legea de față de. a închide tdte porțile la ori-ce nemulțumiri, vă rog să-mi spuneți ce vor face acei săteni, cari se vor afla în situațiunea de care vă voifi vorbi îndată? Sunt în adevăr săteni cari afi numai o femee fără copil. Cel care nu are copil se îngrijesce mai puțin să aibă o cantitate mai mare de pământ, de cât acela care are copii; cel fără copil, având a îngriji numai de el și de nevasta lui, vrea să aibă numai o porțiune de pământ atât cât ’I este suficient pentru întreținerea lui și a nevestei lui, fără a se închieta ca acela care lasă copii dupe mdrtea sa. Ce va face acest țăran, căruia legea nu-I dă voie să cumpere de cât numai 6 hectare ? El nu pdte plăti ratele anuale cuvenite pentru aceste 6 hectare, plus cel 600 de lei ce-I veți mai da pentru instalațiune. El ’și va gice: ce-mi trebuie 6 hectare, când sunt numai efi cu nevasta mea ? Duoă hectare ’mi sunt de ajuns pentru susținerea mea, n’am copil să las dupe mdrtea mea. Ce să fac dar cu 6 hectare ? De ce să plătesc anuități pentru 6 hectare ? Iată un om pe care D-vdstre T depărtați de la dreptul ce voiți a stabili de a se vinde pământ țăranilor. Acest om, nevoind să cumpere 6 hectare, ci numai 2 hectare și D-vdstre nevoind a-I da 2 hectare, ci 6 ' 

hectare, se va abține de a cumpăra pământ.Al duoilea, D-vdstre stabiliți pentru loturile mici, adică pentru țăranii cei mai săraci, pentru clasa aceea pe care o numiți proprietate mică, stabiliți un singur lucru și $iceți: toți țăranii, cari vor să aibă loturi mici, vrând nevrând, putând neputând, trebue să cumpere 6 hectare și nu mai puțin; pe când pentru cel mal bogat, căruia i s’ar putea impune condițiunile de felul acesta, adică proprietate mijlocie, faceți duoă categorii, și încă în proiectul original sunt trei categorii. El bine, a- câsta este o nedreptate.Efi sunt contra proprietăței mijlocii; dar dacă D-vfistre voiți s’o admiteți, ad- miteți-o în aceleași condițiuni ca pe cea mică; faceți categorii mici pentru tfite pungile țăranilor, iar nu veniți să puneți condițiuni grele pentru cel mici; căci atunci nu vor putea cumpăra și aceia, cari n’afi nevoie de 6 hectare, dar vor cumpăra, de sigur, toți locuitorii de pe la mahalale; căci aceia vor putea plăti fără greutate cele 6 hectare. Apoi acâsta nu este nici just, nici logic.Mai mult de cât atât: D. ministru al domeniilor ne-a spus că pământurile acestea nu se dafi la toți țăranii; fiind-că n’ar ajunge atunci la boerii, cari se creează prin legea nouă, adică la proprietatea mijlocie.Cred că argumentul acesta nu e logic. A £ice că nu dăm la săraci ca să creăm proprietatea mijlocie vrea sadică să luăm din gura celui ce nu are ca să dăm celui care are.In adevăr, se £ice că acela, care are mai mult de cât un hectar, n’are voe să cumpere loturi mici; dar pfite să cumpere loturi mari.Apoi, datu-v’ați D-vfistre sâmă să scițl cine sunt acei țărani, cari afi un hectar safi o falce ? Aceștia sunt copiii acelor împroprietăriți prin legea de la 1864, ai căror părinți n’afi putut să le dea de cât acea bucățică de pământ mică ca să nu mfiră de ffime. Aceștia sunt cei mai săraci din comună, și D-vfistre tocmai pe aceștia ’I asupriți. Prin acâsta credeți D-vfistre că veți potoli nemulțumirile ? Când sătenii aceștia se vor vedea că afi numai un hectar, de unde nu pot să’și scfită nici pânea lor, și nici chiar hrana pentru pasări, mari afi să fie nemulțumirile lor. EI vor invidia în tot-d’a-una pe acei din consătenii lor, cari afi.mai mult, și vor blestema pe cel cari afi f^ht legea.De aceea, D-lor, efi ’mi-am permis să depun un amendament, unde ^ic că pentru loturile mici să nu fie categorii, ci să se (Jică pur și simplu că ori-ce sătean are dreptul de a cumpăra până la 6 hectare.Dacă D-vdstre voiți alt-fel, faceți duoă safi trei categorii; ^iceți: loturi de la l, 2, 3, 4 până la 6 hectare, ca să pfită și cei în lipsă să’și cumpere pe cât vor avea nevoe.Mi s’a spus că cum ar fi cu putință ca 

iacei care are un hectar într’un sat, să i se dea și alt hectar într’un alt sat; s’ar putea duce el de la un sat la altul ?Acâsta nu e o obiecțiune seridsă, mal ântâifi pentru că vedem că astăzi țăranii se duc de la un sat la altul; și al duoilea, s’ar putea face alt ceva, dupe cum chiar legea admite; s’ar putea face schimburi: să se facă loturi în sat, cari să se ia de Stat, și să se dea în altă parte pământul echivalent. Dar se ^ice că ar fi fdrte dificil pentru ingineri de a împărți tdte bu- cățelile acestea de pământ; însă și acâstă obiecțiune este tot atât de puțin seridsă ca și cea-altă. Mal ântâiti, dupe legea de la 1864, nici un inginer n’a împărțit țăranilor pământul; țăranii s’afi dus în de- valmă la locul unde li s’a dat pământul, și cu prăjina în mână *șl-a luat fie-care partea ce i se cuvenea, fără ea inginerii să le fi măsurat, safi cel puțin să le fi verificat în urmă. Dar afară de acâsta, efi cred că n’ar fi mare lucru, dacă ar lucra câte un inginer duoă, trei luni în fie-care județ. Alt-fel, D-lor, afi să se ivâscă nemulțumiri de la prima <Ji.Un alt punct la ari.2, pe care vă spun drept că nu’i înțeleg și, dacă va fi așa, dupe cum înțeleg efi, ’l declar injust și rog pe D. raportor să stabilâscă lucrul mai clar, cel puțin în interpretarea legei, ca să nu fie greșâlă. E vorba de preoți și învățătorii sătescl. In acâstă lege în adevăr că el nu sunt excluși, dar nici nu se spune bine că pot fi considerați ca agricultori; și dacă legea s’ar interpreta mai târZifi în defavorea lor, efi vă declar'că ar fi o mare nedreptate; căci efi ^ic că preoții și învățătorii de-la țâră sunt și el țărani. D-vdstre scițl fdrte bine că unii țărani afi duol copii: pe unul din el ’l trimite la șcdlă, face seminarul și ese preot ori dascăl, iar pe cel-alt ’l ține la cdrnele plugului. Ar fi nedrept ca unuia din fiii aceluiași părinte să nu’i dați dreptul de a cumpăra pământ, fiind că a învățat, iar celui-alt, care e mai prost, să’I dați acest drept.Mai mult de cât atât: D-vdstre ȘicețI că voiți "să creați proprietatea mijlocie, și acâsta pentru a ridica pe țărani; £icețl că voiți a da exemple de o cultură mal bună, că voiți a crea ferme modele, ca țăranii având alături de dânșii un pro- prietăraș mai mare să aibă continuii sub ochii lor un sistem mal bun, mal practic, mai folositor de cultivare a pământului. EI bine, efi unul cred că nimeni n’ar fi mai bun pentru acâsta de cât preotul și învățătorul sătesc. In adevăr, preotul și învățătorul sătesc sunt mult mal în atare să creeze aceste ferme model de cât un târgoveț, un cârciumar, care ar voi să cumpere acele loturi, din cari D-v6stre voiți să faceți proprietatea mijlocie, și acâsta pentru că preotul și învățătorul sunt născuți la cdrnele plugului, cunosc sapa și plugul, și mal mult de cât atât, ei ’și afi și dre-cari noțiuni sciințifice: căci afi învățat ceva și sunt mai luminați
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de cât cârciumaril de prin orașele ndstre, 
așa tn cât cultura ce ei vor face pe bucata 
lor de pământ va fi un bun exemplu și un 
model pentru țărani de a îmbunătăți și 
ei sistema lor de cultură ou totul primi
tivă de care se țin astăzi.

Tot-d’o-dată, prin acâstă măsură am' 
lega pe preot și pe învățătorul sătesc cu 
tdtă inima de satul In care ’și are pro
prietatea și ar fi continuă în legătură cu 
agricultorii, el însuși fiind agricultor.

’Mi pare răh că onor. D. ministru al 
instrucțiune! publice nu este aici; căci 
am o petițiune a unul învățător din jude
țul Suceava care a servit 20 de ani ca în
vățător.

D. vice-președinte: Acesta nu intră 
in discuțiunea articolului. •

D. C. Popovici: Ba da, D-le preșe
dinte. .. Nu va fi intrând în vederile celor 
de la Brăila, cari mă întrerup, dar intră 
în vederile celor de la Sucâva.

Acest învățător, dupe 20 de ani de ser
vicii, e dat afară sub cuvântul că e bă
trân și că nu mai e în curent cu sciință, 
cu tdte că el are cinci copii. Acest om ’mi 
scrie întrebându-me ce se face el, dupe 
20 de ani de muncă, rămas pe drumuri cu 
cinci copii fără să aibă un petic cât de mic 
der pământ?

Chiar dacă ar fi să avem în vedere a- 
cest cas, vedeți cât ar fi de bine să se sta- 
bilescă în lege ca și acestă clasă să pdtă 
cumpăra pământuri în loturi mici.

De aceea vă rog, D-lor, să fiți așa de 
buni a conveni cu mine ca la art. 2, saii 
să se facă duoă trei categorii pentru lo
turile mici, sah să se ^ică că ori-cine pdte 
să cumpere până la 6 hectare. Cât pentru 
proprietatea mijlocie, eh sunt de părere 
ca să se formeze numai atunci, dupe ce 
mai ântâih se vor fi satisfăcut tdte cere
rile celor mici, nu numai a patra parte 
cum se <jice ; și dacă va mai rămâne pă
mânt atunci să se facă câte un singur lot 
de 20 hectare, așa în cât cine va voi să se 
facă prprietar de mijloc n’are de cât să 
vie cu bani și să ia acel lot; precum ase
menea cer să nu fie excluși sub nici un 
fel de pretext preoții și învățătorii de la 
țeră.

Termin, D-lor, rugându-Vă, încă o-dată, 
nu ca să admiteți imediat amendamentul 
meh, sah cele ce am avut ondre a vă spu
ne, dar să bine-voiți a ține sâmă de ob- 
servațiunile mele, a le studia și, convin- 
gându-vă și D-vdstre că cele ce propun 
eh sunt în adevăr măsurile cele mal prac
tice și mai folositore, să faceți aceste în
lesniri țăranilor precum și preoților și în
vățătorilor și să votați un amendament 
în sensul ideilor în privința cărora vin a 
implora tdtă buna-voință a D-vdstre»

Voci: închiderea discuțiunei.
D. vice-președinte: Văd pe D. Do

brescu de la Argeș înscris ; D-sa vorbesce 
pentru’sah contra?

D. G. Dobrescu (Argeș): Contra.
D. vice-președinte: Vă rog să țineți 

însă socotâlă că a<JI e Marți, nu mal e 
Luni.

O. voce: Acum trebue să vorbâscă un 
orator pentru.

D. vice-președinte: Neapărat; dar 
mai ântâih are cuvântul D. Ressu contra 
închiderel discuțiunei.

D. Ion Lahovari: D-lor deputați, 
art. 2 din acâstă lege are o mare însemnă- " 
tate; fiind-că conține unul din principiile 
fundamentale, care a fost admis în proiec
tul guvernului și de către comitetul dele
gaților.

Acâstă lege în adevăr în o mulțime de 
articole conține cestiunî de detalih, ces- 
tiuni secundare; duoă sah trei simt prin
cipiile ei cele mari, și între acestea este 
și cel conținut în art. 2 care T dah ca
racterul ei și care va face ca legea, cum 
a <Jis D. Carp, să fie națională și con
servatdre, iar nu o lege cu tendințe so
cialiste și periculdse.

Iată, D-lor, de ce este vorba : Delegații 
D-vdstre, deputați în secțiuni, s’ah găsit 
în fața a duoă sisteme, cari pornesc din- 
tr’un punct de vedere cu desăvârșire deo
sebit ; unul al egalităței absolute a lotu
rilor, și altul de a se vinde moșiile Statu
lui, în cea mai mare parte în loturi mici 
uniform, dar de a se face și o reservă pen
tru o clasă de țărani, de cultivatori de 
pământ, cari merită și el să aibă dreptul 
la protecțiunea și solicitudinea legiuito
rului, cu atât mai mult cu cât pentru 
acel locuitori nu se cere favdre, nu se cer 
înlesnirile, cari se acordă celor-alți cu lo
turi de 5 sah 6 hectare, dupe cum va ad
mite Camera.

D-lor, ați văgut că în discuțiunea ge
nerală, la care n’am avut fericirea de a 
lua parte, mai mulți oratori între cari 
D. Pallade și principele Bibescu v’ah ară
tat că țin ca la un principih fundamen
tal la egalitatea desăvârșită a loturilor, 
adică să fie loturi numai de 5, de 6 sah 
7 hectare. Acâsta pe principiul egalităței.

D-lor, noi am crezut că într’o socie
tate, care admite principiul proprietățel 
individuale, cum este și cum sper că mul
tă vreme* va fi societatea română, cum 
sunt tdte societățile lumei civilisate; în- 
tr’o țâră, care admite acel principih cu 
consecințile inevitabile cari isvorăsc din 
chiar natura omenâscă, adică cu inegali
tatea condițiunilor sociale, nu pdte le
giuitorul să facă o operă artificială, voind 
a impune numai unei clase din societate 
egalitatea absolută ca în vremea lui Ly- 
curg sah a lui Solone, ca în societățile 
antice de la Sparta sah Athena. Noi nu 
suntem nici SpartiațI nici AthenianI ci 
suntem români din vâcul al 19-lea și, 
prin urmare, trebue să lăsăm de o parte 
teoriile antichitățel și să ne uităm la rea
litatea lucrurilor de a^I.

El bine, dacă admitem principiul pro
prietățel individuale, dacă admitem că 
pentru noi, cel din clasele dirigente, cel 
cari am avut fericirea de a fi împărtășiți 
cu mal multă cultură și mal multă avere,

dacă admitem că unii din no! pot să aibă 
mal multe moșii, iar alții numai una sah 
de loc, dacă admitem ca'unul să aibă o ca
să mare în podul Mogoșdil, iar altul o 
casă mică la mahala; dacă acesta este 
principiul admis într’un mod necontestat, 
până când teoriile D-lui Nădejde vor. ve
ni să ia locul stărei actuale de lucruri, de 
ce numai o clasă a societățel ndstre, a- 
dică clasa țărănâscă să fie pusă de legiui
tor, într’un mod artificial, sub jugul 
unei egalități absolute?

Dre în clasa aceea nu există, ca 
și în clasele avute, diferența de si- 
tuațiuni? Dre nu sunt.unii mai bogațl 
și alții mai săraci ? Dre nu sunt unii cu 
familii mal numerdse, cari pot munci mai 
mult pământ și alții ou familii mal res- 
trînse, cari nu pot cultiva de cât un nu
măr mai mic de pogdne? Dre acâstă dife
rență între dmeni și familii nu există la 
țâră ca și în oraș ? Dacă există acâstă di
ferență, atunci de ce să £icem : Toți în 
țâra românâscă ah dreptul la înaintare, 
afară numai de o singurii clasă, căreia ’I 
vom închide ori-ce viitor, și acea clasă va 
fi tocmai aceea a căreia utilitate într’o so
cietate este de a servi de intermediar în
tre clasa săracă și între clasa avută care, 
ori-cât de laboridsă ar fi, nu pdte să a- 
jungăde o-dată să cumpere proprietăți 
mari sah mii de pogdne, dar care pdte, 
dacă ’i vom permite, să se ridice treptat, 
să servâscă de pildă și de încuragiare 
pentru cel-alțl săteni; căci aceștia văzând 
că săteni d’al lor, cari dintr’o condițiune 
umilă, plecând dintr’un punct de plecare 
mic, de 4—5—6 pogdne, ah ajuns prin 
muncă și economie să cumpere o proprie
tate mai mare de 30—40—50 de pogdne, 
vor prinde curagih și se vor sili să ajun
gă și dânșii unde ah ajuns cel-alțl.1

Ast-fel vom face și noi în țâra ndstră o 
clasă de cultivatori de pământ, cum sunt a- 
cele populațiuni'în țările occidentale, acele 
clase de muncitori harnici, iconoml, labo- 
rioșl, cari iconomisesc $i cu 4b para cu 
para și cari luni... ce 4^c luni, ani în
tregi în viața lor muncesc cu ochii ațin
tiți pe o bucățică de pământ pe care vo
esc să o adaoge la părticica moștenită de 
la părinții lor, ca să ’și sporâscă avuția 
și să îmbunătățâscă sdrta copiilor și ur
mașilor lor.

D-lor, noi conservatorii...
D. N. lonescu: Liberall-conservatorl.
D. I. Lahovari: Așa e, liberal-conser- 

vatoril; căci vorbesc în favorul proprie
tății și dacă ’mi aduc aminte de lec- 
țiunile iluștrilor profesori de la faculta
tea din Paris, ei ne spuneah că pe basa 
principiului libertății omenești s’a înte
meiat proprietatea individuală și de aceea, 
când noi ne facem apărătorii proprietății 
individuale, facem o operă și de conserva
tori și de liberali.

Așa dar noi, partidul liberal-conserva
tor, voim a înțelege progresul alt-fel de 
cum ’l înțelege alt partid; noi liberal-con- 

' servatorii înțelegem^ progresul și înbună-
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lățirea sârtei poporului, nu In Înțelesul 
acelora cari ^ic i Să sărăcăscă toți ca să 
6e sțabilâscă egalitatea între dmeni. Nu ! 
Dorința ndstră este să chemăm cât se pd- 
ie mai mulțl dmeni din clasele desmoște- 
nite ale societățel să se ridice sus, nu să 
scoborîm pe cei de sus în jos, ci să ridi
căm pe cel de jos în sus, și încet Jncet, 
treptat să facă și ei un pas înainte, și din 
^i în db din an în an, din generație în 
generație să 'și îmbunătățâscă sdrta lor.

Dacă este așa, trebue să primim princi
piul proprietății individuale cu consecin
țele lui, și acele consecinți vor fi fecunde, 
roditdre și bune pentru starea morală a 
acestei țări, pentru tdte clasele societățel 
ndstre. Care este principiul cel mare al 
proprietății individuale? Este desvoltarea 
tocmai a sentimentului responsabilității, a 
energiei individuale, a spiritului de pre
vedere și de economie; și de aceea, D-lor, 
nu voesc acest sistem de egalitate factice 
impusă de legiuitor și menținută artificial 
din generațiune în generațiune, prin nis
ce disposițiunl restrictive.

D.G. D. Pallade: Inegalitatea o creezi.
D. I. Lahovari: Nu o creez, ea există, 

D-le Pallade; dacă am împărți gratis moși
ile Statului și am da unuia 10 și altuia 
20, al putea să ^icl acesta, că creăm ine
galitatea; dar când vindem și nu silim pe 
nimeni să cumpere, și când vindem cu li
citație 10 sati 25 de hectare cu obligațiu
nea de a plăti o parte înainte, dacă se 
găsesce un om care să cumpere acest lot, 
va să ^îcă acel om este In condițiuni de 
superioritate altuia, care nu are de unde 
să cumpere; căci nu are cu ce să plătâscă.

Prin urmare, iată greșala: D-vdstră, 
D-lePallade, credeți că noi creăm inegalita
tea; acăsta există deja, pentru că unii țărani 
sunt bogațl și alții săraci, cum sunt ine
galități între cei-alți membri ai societă
țel. Tdtă cestiunea se reduce la acesta. 
Trebue dar'ca noi, ca legiuitori, să ne silim 
că acolo, unde există neegalitate în clasa 
țăranilor, cum există între alte clase a so- 
cietăței, să ne silim ca în acăstă clasă a 
țăranilor să stabilim într’un mod arti
ficial, silit egalitatea? Ei bine acest prin
cipiti este eronat.

In sistemul susținut de D. Pallade și 
principele Bibescu, sunt trei puncte prin
cipale : ântâiti, că loturile să fie de o po
trivă; al duoilea, ca ele să fie în veci in
alienabile, și al treilea, ca Statul să fie în 
veci furnisorul de pământ al țăranilor ro
mâni, ast-fel în cât orl-cine se nasce în 
acestă țâră, ori-ce suflare românâscă, ori
ce tânăr, care a ajuns în vârstă de a se că
sători, să aibă dreptul la 7 hectare de pă
mânt, iată sistemul complet al D-vdstre, 
D-le Pallade.

EI bine, acâsta pdte să fie un ideal, dar 
acest ideal nu este idealul societăților mo
derne; nu este idealul acelora cari cred în 
legitimitatea și în binefacerile proprie
tăței ^individuale. Cu acest sistem iată ce 
aveți: ântâiti, de ce să muncâscă unul 
mulț și altul puțin ? Dacă orl-cine va fi 

sigur că resultatul muncei și al hărniciei 
sale nu ’I va profita întru nimic, ce tre
buință va avea ca să se gândâscă la ^iua’de 
mâne? Dacă Statul român, marele proprie
tar de moșii, va asigura în veci un lot de 
7 hectare tutulor, chiar și copiilor aceluia 
care va fi cheltuit tot ce are, dându-se la 
tdte viciile, ce trebuință va avea ca acesta 
să se gândâscă la viitor ?

Dacă el va sci câ copiii lui vor fi puși de 
Statul român în posițiunea în care ar fi 
copiii aceluia care muncesce împreună cu 
el de diminâță până pâra, ce stimulent 
va avea pentru muncă, pentru economie ? 
(întreruperi).

V’am spus că aceste principii tdte se 
țin unul de altul; dacă voiți egalitatea 
absolută și veclnică Intre țărani, acâsta 
nu se împacă cu pricipiile și consecințele 
proprietăței individuale. (întreruperi).

D-lor, ni se ^ice : Atunci de ce nu 
vindem moșiile în loturi întregi ? Iată de 
ce : pentru că prin faptul că vindem mo
șiile, cum se propune prin proiectul de 
lege, nu atingem nici de cât principiile 
proprietăței individuale. (întreruperi).

D-le Pallade, ’mi place să v’ascult 
când vorbiți; nu’ml place însă să fac a- 
cum dialoguri cu D-vdstră.

Iată de ce nu atingem nici un pricipiti; 
nu vream să discut acestă cestiune, care 
se atinge mal mult de discuțiunea gene
rală, dar mă siliți să spun câte-va 
cuvinte.

Care este principiul care ne permite 
nouă, Camera liberal-conservatdre, să vo
tăm în acâstă lege vânzarea în loturi și 
sâ nu vindem în corpuri întregi ? Sta
tul român trece prin fasa prin care ati tre
cut mal tdte statele europene, cari ati se- 
cularisat moșiile monastiresci....

Statul se găsesce proprietar pe o can
titate imensă de pământ arabil; nici un 
principiti, nici de economie politică, nici 
de ordine socială nu obligă pe Stat să ră
mână proprietar pe aceste moșii; din 
contră, fiind-că Statul nu e bun gos
podar nici bun exploatator, principiu- 
rile chiar ale economiei politice celei mal 
ortodoxe cer ca aceste domepii imense, 
răti exploatate de Stat, să le prefacă în 
nisce proprietăți mai mici și individuale, 
să trâcă din mâna Statului în aceea a 
particularilor.

Tdte Statele, D-lor, cari ati trecut prin 
aceste fase, s’ati grăbit de a se desface de 
asemenea domenii întinse și ast-fel aceste 
proprietăți imense, cari în mânele Sta
tului erati nisce proprietăți colective, s’ati 
transformat în proprietăți individuale.

Așa dar Statul, fiind proprietar mare, 
are dreptul are și interes să vân^ă parte 
sati totalitatea moșiilor lui.

Aci, D-lor, este tdtă cestiunea. Statul, 
voind să se desfacă de acele proprietăți, 
are să vadă cui are să le vândă, cum să le 
vândă și în ce condițiuni.

Daca Statul ar fi un simplu particular, 
atunci ar asculta numai interesele sale 
personale materiale și, prin urmare, ar 

vinde moșiile aceluia, care i-ar oferi mal 
mult; din acest punct de vedere fiscal ati 
pornit legile de până acum, relative Ia a- 
câstă cestiune; dar pentru că Statul nu 
este un simplu particular, fiind-că este 
păzitorul firesc al intereselor generale, 
fiind-că trebue să se gândâscă la viitorul 
țerel, la împăcarea tutulor intereselor, 
Statul, ^ic, are dreptul și datoria de a nu 
considera în acâstă mare cestiune numai 
interesul material, adică fiscalitatea, ci 
d’a privi lucrurile din punctul de vedere 
mal înalt al consolidării Statului, al îm
păcării diferitelor interese ale regimului 
proprietății în țâra românâscă.

Așa dar Statul, în momentul d’a vinde 
domeniile sale, pâte să se întrebe: In țera 
românâscă este de interes general ca să se 
ajute desvoltarea proprietăței celei mari, 
sati a celei mici, sati a celei mijlocii ?

El bine, într’o țâră ca a ndstră, unde 
vedem ceea-ce nu se mal vede de cât în 
Rusia și în Ungaria, moșii de câte 10, 20 
și 30 de mii de pogdne, nu pâte Statul 
să <Jică: fiind-că proprietatea mare este 
destul de representată, fiind-că interesul 
general este ca să fie represintate tâte 
felurile de proprietate, voiti ajuta, cu oca
siunea vân^ârel moșiilor mele, desvolta
rea și constituirea proprietăței celei mici 
și celei mijlocii.

Nu este nimic, nici subversiv, nici 
contrariti principiilor celor mai ortodoxe 
ale economiei politice ca Statul să ^ică 
acâsta, și iată răspunsul la întrebarea ce 
mi se făcea : De ce vindeți numai la ță
rani, și numai în loturi mici și nu și în 
loturi mari ? Iată principiul acestei legi, 
principiti pe care cel mal ortodox liberal, 
cel mai ortodox economist nu’l pâte critica.

Acâsta este tâtă discuțiunea.
Statul, văzând că avem destulă pro

prietate mare, care la noi începe de la 
1000 pogâne în sus, pe când în alte țări, 
afară de Anglia, începe de la duoă la trei 
sute, ’și a ^is : Este de interesul general 
al Statului să facă cât se pâte mai mulțl 
proprietari mici; de aceea m’am hotărît 
să vând moșiile mele pentru constituirea 
proprietăței mici. Dar tot acelaș interes 
social spune că nu este bine ca într’o 
țâră să fie numai situațiunl extreme, 
ceea-ce ar fi o stare de lucruri anormală, 
periculâsă; căci ar fi antitesa prea vio
lentă, fiind față în față numai proprie
tatea mică până la 10 pogâne, și proprie
tatea mare de 1000 sati mai multe mii de 
pogdne; ar fi o prea mare deosebire, o 
prea mare depărtare între aceste duoă 
stări sociale, și într’o țâră care s’ar afla în 
asemenea condițiuni, starea economică și 
politică n’ar fi destul de bine consolidata.

Este bine și util, pentru viitorul aces
tei națiuni, să nu rămâe în acestă posi
țiune; este bine să nu mai fie numai ex
treme : proprietatea mică de tot, și pro
prietatea mare de tot; e bine să fie și 
proprietate intermediară, să fie transi- 
țiunl, să fie trepte prin cari să se potu 
urca un țăran muncitor cinstit, încet, 
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încet, și să ajungă dacă nu el, cel puțin 
copiii copiilor săi să dobândăscă ântâiîî 
proprietatea mijlocie, pe urmă o proprie
tate mare. Iată principiul.

De aceea, D-lor, s’a stabilit prin legea 
acăsta posibilitatea pentru țăran de a 
cumpăra *de la 10—25 hectare, ca să fa- 
voriseze ântâiîî, ce e drept, proprietatea 
cea mică, dar pe lângă acăsta și pro
prietatea cea intermediară între cea mare 
de tot și cea mică,

Ni se vorbesce de interesul clasei mun- 
citore, de nevoile țăranului. Apoi eiî cred 
că tocmai în interesul țăranilor este. 
Căci, în adevăr, de ce am închide viitorul 
la o parte din țărani ?’Mi pare răii că nu 
este aci respectabilul nostru președinte 
să vă spună cu autoritatea și experiența 
sa că cundsce țărani muncitori, agficul* 
tori abili și energici, cari cultivă de la 
40“60 pogăne, și realisăză pe fie-care 
ân un beneficia de trei și de patru mii 
de franci. Pe aceștia în ce categorie ’I 
lăsați ? Proprietățile particulare nu se 
împart, ntt se vând în loturi;iar proprie
tățile mici, dupe legea rurală, fiind inalie
nabile, loturile mici dupe legea de față 
fiind asemenea inalienabile, de unde vor 
putea să'șl cumpere pământ ca să’șl îm- 
bunătățescă sdrta ? Sunt mulți țărani de 
acăstă categorie în Ialomița, în Buzăă, 
în Râmnicu-Sărat, în Brăila... De ce să 
nu pdtă cumpăra și dânșii din moșiile 
Statului ? De ce să fie desmoștenițl acei 
dmeni, și pentru dânșii, cari trebue să 
servăscă de pildă celor-alțl, să nu se facă 
nimic ?

D-lor, un popor, clasele țerânescl mai 
ales, fac apel la D. Dobrescu, care este 
învățător sătesc, nu se moralisăză cu ma
ximele frumdse, cari se dau copiilor să le 
scrie de către institutorul lor sati cari 
sunt afișate pe zidurile șcdlei : „Munca 
„este isvorul bogăției; economia este a- 
„devărata comdră.* etc. etc. Ast-fel de 
maxime intră pe o ureche și iese pe cea- 
altă. Educațiunea adevărată se face la 
șcdla vieței, la șcdla realităței; se face 
atunci când experiența arată țăranilor că 
acela care se duce la cârciumă și nu la 
plug, care petrece mult și muncesce pu
țin, apela Iasă copiii săraci în urma lui; 
că acela care muncesce mult și cheltuesce 
puțin, care se scdlă de diminăță și se în- 
tdrce târziii de la muncă, acela pdte să' 
ajungă proprietar, să’șl întindă domeniul 
și să se facă și densul stăpân pe o moșidră 
de 40 de 50 de pogdne. Eti sciti că la a- 
cestă șcdlă s’ati format popdrele puternice 
ale Franței, ale Germaniei, ale celor-alte 
State ale Europei; iar nu cu lecțiunl ti
părite și lipite pe păreți.

Acăstă cestiune se atinge și de ceea-ce 
omul are mai scump, adică de viitorul 
copiilor săi, și’l face și prevăzător și eco
nom, și muncitor; dar dacă veți face o 
lege, care va dispensa pe țăranul român 
de a avea prevedere pentru viitor, care ’I 
va închide pe toți ca într’un cerc de fer 
din care nu vor putea eși, într’o egalitate 

artificială, nu veți face o operă bună, și 
veți ajunge la o problemă periculdsă, 
când nu va mai avea Statul pământ de 
vânzare; căci vă întreb : ce vom face a- 
tunci, dupe ce se va fi Înrădăcinat în ini
ma, în tradițiunile acestui popor, ideia 
că fără a munci, fără a economisi, fără a 
se îngriji de viitor, la vârsta^de 21 de ani 
ori-ce român are drept a i se da pământ?

De aceea D-vdstre ați venit de pe acum 
cu ideia acesta, ca Statul să cumpere 
proprietăți d’ale particularilor, ca să facă 
împroprietăririle în mod continuă. Dar 
când Statul nu va mai găsi moșii de cum
părat de bună voe, atunci veți recurge 
la principiul expropriațiunei pentru cau
sa de utilitate publică. Acăsta este conse
cința inevitabilăi ^e întrerupe D. Grigo- 
rescu, spunându-mi că acesta nu o cere 
nimeni; așa e pentru astăzi, dar eă v’am 
vorbit și cred că ori-ce legiuitor, când face 
o lege, trebue să vă vorbăscă și de ^iua 
de mâne*

V’am spus câ astăzi nu se cere, de și 
afi început a veni petiții la ministerul 
domeniilor, pentru împroprietărire pe 
moșiile particulare; dar ce e drept, până 
acuma nici un orator în acestă Cameră 
n’a cerut acăsta. Dar dacă se va înră
dăcina ideia că oricine Se nasce aci are 
drept la pământ, și că Statul e dator să’l 
procure, și ast-fel nu va mai conta pe 
brațele și munca sa, atunci fiți siguri că 
se vor găsi dmeni, dacă nu astăzi, dar 
mâine, poimâne, cari neavând pământ, 
și Statul neputându-le da, vor Zice: De 
ce să nu ia Statul de la cel care are 100, 
ori 1.000 de hectare, și să ne dea nouă, 
cari n’avem de loc ? Iată principiul pe
riculos pe care noi nu voim să ’l admi
tem. De aceea eă combat aceste idei, și 
vă rog pe D-vdstre, Cameră conservatore, 
să nu puneți într'o lege bună o sămân
ță rea.

’Mi aduc aminte că mitologia ne spune 
că un semi-^eă, Cadmus, având un câmp, 
a semănat în brazdă dinți de balaur; 
din acel pământ aiî eșit omeni armați, 
cari îndată s’au luat la luptă crâncenă și 
au luptat până când toți s’aiî ucis unii 
pe alții! Ei bine, acei dinți de balauri, 
acea sămânță de peire și de răsbel civil, 
acea sămânță blăstamată, care a dat deja 
rdde sângerose pe pământul României, 
sunt ideile greșite, cari se aruncă în ca
pul dmenilor inculți,sunt făgăduelele im
prudente urmate de inevitabile decepți- 
uni! Vă rog, să nu puneți acea sămân
ță în acăstă lege; căci recolta nu va fi 
bună !

D. C. C. Dobrescu: Balaurul va eși 
din cele 25 hectare ! (întreruperi).

D. I. Lahovari: E un mare adevăr 
în acestă legendă și ca multe legende ale 
mitologiei cuprinde o adâncă filosofie. A- 
cei dinți al balaurului, din cari, iese res- 
boiul și peirea, însemneză, o repet, teoriile 
periculose cu cari se amăgesc masele in
culte, și din cari es frământări, discordii 
și lupte între fiii aceleiași patrii!

Ei bine, noi vrem să facem o lege de 
înfrățire.

D. I. NAdejde: Cu tdte acestea The- 
ba n'a perit

D. vice-președinte: Nădăjduesc câ 
De Nădejde nu va mai întrerupe. • (Ilari
tate).

D. I. Lahovari: E fdrte Învățat D* 
Nădejde. Uitasem în adevăr că la zidu
rile Thebel face alusiune legenda.

D. vice-președinte: Bine-voițl a ve
ni la articol și lăsați balaurul. (Ilari
tate).

D. I. Lahovari: Dacă apropos de 
balaurul de care am vorbit, va cere D. 
Nădejde cuvântul în cestiune personală, 
(ilaritate) eiî 'I spun că din parte’mi n'am 
făcut cestiune personală; căci nu cred că 
acei cari aii inventat acest myth să se 
fi gândit la D. Nădejde. Dar el s’aiî gân- 
dit la ceva care e etern, și care a existat 
și în vremurile acelea depărtate și în da
lele ndstre. Da, îndată ce aiî fost dmeni 
cu pasiunile, cu poftele și cu dorințele 
lor, au fost și teorii primejdidse, aiî fost 
ilusiuni, aii fost decepțiuni!

D-lor, acele teorii periculdse, de cari 
am vorbit și se resumă tdte în aceea că 
ele nesocotesc legea justiției, legea res
ponsabilității și a libertățel omenesc!; 
că ele se ridic în contra acelor cuvinte 
cari conțin chiar legea dumnezeiască im
pusă nemulul omenesc i „Din suddrea ta 
'ți vei câștiga pânea.“ Acăsta în adevăr 
e legea primordială a omenirel: Munca 
care produce proprietatea într'o societate 
bine organisată și de produsul căreia se 
bucură nu numai aceia care a muncit, dar 
și copiii și urmașii lui. * . f

Dacă credeți că putem primi princi
piul egalitățel averilor, pe care ’l susțin 
socialiștii, atunci să primiți și princi
piul împroprietărire! veclnice, al inalie- 
nabilităței vecinice, tdte aceste idei sunt 
strîns legate una de alta.

Dacă din contra credeți că noi, Came
ră conservatore, trebue să menținem prin
cipiul proprietăței individuale, să vă gân
diți că nu cu miZldee artificiale se pdte 
face acesta, și că proprietatea individuală 
are acest merit mare că, dacă se câștigă 
prin muncă, stăruință și economie tot 
prin aceste virtuți și numai prin ele se 
pdte păstra din generațiune în generațiu- 
ne; fiind-că îndată ce într’o singură genera- 
țiuue va fi o soluțiune de continuitate, în
dată ce va fi risipă, lene, vicid, proprie
tatea scapă din nisce mâni netrebnice și 
trece în altele mal vrednice.

Ast-fel se moraliseză un popor, ast-fel 
intră în moravurile, în tradițiunile lui 
iubirea de munca, sobrietatea, iconomia, 
stăruința, tdte acele virtuți modeste cari 
fac tăria și bogăția națiunilor. Acesta 
este și resultatul și justificarea dreptului 
de proprietate.

Alegeți între aceste duoă sisteme. (A- 
plause).

D. C. Dobrescu-Argeș: D-lor de
putați, înainte de a intra în discuțiunea 
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acestui articol, suni dator a răspunde u- 
nui bine-voitor avertisment ce 'ml făcu 
mai adineauri D. președinte al Camerei, 
spunându-ml că: „Aji nu e Luni, ci 
Marti*. Acăstă alusiune o Înțeleg, că s'a 
repetat de mai multe ori astăji asupra 
tutulor oratorilor de ieri, cari, dupe D. 
președinte, vorbise In afară de cestiune.

Dacă D. președinte crede că a tolerat 
acăsta, de ce regretă acum ? Dar cât pen
tru mine, în parte, nu pot primi mustra
rea; căci de la început am intrat în mie
dul subiectului, întru cât ori-cine admite 
că art. 1 din acăstă lege se raportă la în- 
trăgă economia sa.

Ce am spus în acea discuțiune ? Că 
condițiunile legei de care vorbesce acest 
articol sunt chiar principiele sale, că a- 
căstă lege nu are o întindere așa de mare, 
ast-fel cum se presintă de D. raportor al 
delegaților, în cât să vindece acea plaga, 
socială de care ne ocupăm și pe care a re- 
cunoscut'o toți D-nii oratori ce aâ vorbit 
în discuțiunea generală.

Am arătat dar că pe lângă acăstă lege 
sunt a se pune o mulțime de amendamen
te și completări. Să se facă revisuirea și 
celor-alte legi agrare. Se vede de aci că 
nu numai că am vorbit contra, dar am a- 
dăogat și alte lucruri pe cari alții nu le- 
aâ spus. M’am mirat că, în lipsa mea din 
Cameră, s'a discutat dacă am vorbit pen
tru saâ contra; notele stenografice sunt 
aci, să constate cum am vorbit.

Iar pentru jiua de astăzi, am în ade
văr un singur avantagiâ. D-vostre, dând 
cuvântul D-lui Lahovari, D-sa a vorbit 
asupra întregului'proiect de lege pentru 
ca să scotă mai multe argumente spre a 
susține acest articol, așa în cât pentru 
mine jiua de Marți e cea de Luni, și prin 
urmare, mă pot întinde și eâ. (Ilaritate).

D-lor, am spus că, întru cât privesce 
în sine cestiunea țărănăscă, nu pot face 
politică militantă și mă voiâ alia cu ori
ce grup, cu ori ce partid din Cameră, care 
va susține pe țărani, cu tdtă sinceritatea. 
Și când viii și susții! un proiect de lege 
al democrației, așa cum este acesta, care 
ași dori să fie și mai mult amendat, ce 
sunt ?

O voce: Poți fi conservator-democrat.
D. C. Dobrescu c Da, conservator pen- 

tru a păstra conchistele ce țăranii aâ făcut 
politicesce în drepturile lor, și democrat 
pentru a solicita mai departe realisarea 
altora.

Acum pentru că ’mi-am declarat poli
tica mea, am dreptul să discut cu D. La
hovari asupra principielor pe cari D-sa 
le găsesce că se bat In capete, în acest 
contra-proiect, cu legile firescl. Că aceste 
legi se isolăză prin fixarea a unei singure 
categorii de loturi, cea de 7 hectare.

Dar, D-lor, cine nu scie că democrația^ 
ca sistemă politică, are șcdla sa, doctrina 
sa clară și anumită ? Că acăstă doctrină 
are de scop a face ca acele împrejurări, 
cari fac ca pentru unii sdrta să fie mai 
amară, mai apăsătdre și mai nemildsă, 

iar pentru alții, și în același timp, să fie 
mai dulce și mai ușdră; ca aceste nepo
triviri, aceste obstacole, aceste curente 
artificiale să fie slăbite, împuținate, diri- 
giate spre binele tutulor ?

Și pentru democrație legiuitorul are 
tocmai misiunea de a îndulci asperitățile, 
de a evita pericolele, de a sprijini omenirea 
suferindă, dându-I putința de a profita în 
adevăr de libertatea^ care tocmai din cau
sa fiselor piedici nu pote fi în exercițiul 
celor slabi.

In jadar am jice pe tdtă jiua celor 
robiți economicesce, celor săraci și nelu- 
minațl, aibl tdte libertățile dupe Consti
tuțiune, bucură-te de exercițiul și bene- 
ficiele lor.

Dacă noi n’am căutat a 'I da cea mal 
mare libertate, emanciparea economica^ 
singura care apropie condițiunile neegale, 
care nete jesce disproporțiunile puterilor, 
care face lupta vieței mai drăptă, (apro
bări). Lauda că am dat libertăți rămâne 
un cuvânt banal, și de multe ori o expre- 
siune ironică.

D-lor deputați, fiind-că în discuțiunea 
acestui articol s'aâ adus de D-nii oratori 
înaintea mea filosofi ca mărturii, 'mi veți 
da voe și mie a aminti doctrina unui i- 
lustru filosof nu tocmai vechiâ, a lui Ba- 
con, întemeietorul scdlel experimentale.

El demonstrăză, prin o intuiție natu
rală, prin o evidență iresistibilă, că efec
tele ori-căror cause se pot micșora saâ 
suprima, dacă micșorăm saâ suprimăm 
una câte una împregiurările cari provocă 
aceste efecte. Că putem da nascere altor 
fenomene dacă dirigem și concentrăm a- 
nume împregiurări spre un scop dat.

EI bine, pe acest mare principiâ s’aâ 
întemeiat legiuitorii popdrelor din trecut 
ca, cu legislațiunea ce aducea, să schimbe 
felul vieței, să cumpănăscă puterile so
ciale, să aducă ordinea și armonia în sînul 
societăței ce conducea.

Prin legi se temperăză și se slăbesc îm
pregiurările, cari agravăză posițiunea sla
bilor, săracilor, inculților. Prin legi de 
acestea, cuvântul platonic de libertate în
cepe a deveni o realitate, un beneficiâ 
concret.

Ast-fel că, dacă condițiunile economice 
ale unul individ sunt mulțumitore, atunci 
și exercițiul drepturilor sale este putin- 
cios, lesnicios; și vice-versa (aprobări).

Care este dar scopul legei ? Este de a 
modera aceste puteri oculte saâ fățișe, cari 
schimbă sdrta omenire!, și legea se ocupă 
mal cq sămă de partea omenirel care su
feră ; căci ce trebuință este ca să se ocupe 
de acel cari aâ și sdrta și aptitudinele na
turale în partea lor ?

Noi acum nu legiferăm pentru clasa 
care este emancipată, pentru clasa care 
dispune de mijldce, pentru clasa care pdte 
să ’și pună în aplicațiune voința ei, ci ne 
ocupăm de clasa muncitdre, de acei dmenl 
despre cari toți ați recunoscut că nu are 
nici cocidbă de locuit, că nu are cu ce să'șl 

plătăscă impositele și cu ce să’și întrețină 
familia.

Ast-fel fiind, cestiunea se simplifică și 
nu găsesc că este bine să vorbim nici de 
proprietatea mijlocie nici de proprietatea 
mare. Dacă D. Lahovari voesce să regula- 
menteze proprietatea mijlocie, nu este așa 
că ne dă dreptul să regulamentăm și noi 
proprietatea mare ? Și nu numai proprie
tatea mare a Statului, dar pdte chiar și 
cea particulară. Acăsta ar fi urmarea fi- 
răscă a demonstrațiunei ce face D. La
hovari. (Ilaritate).

D-lor, D-vdstre sciți că în acăsta țără 
a existat o clasă numită a răzașilor; el 
compuneaâ clasa mijlocie a proprietății. 
Răzașii aveaâ destul pentru ca să pdtă 
trăi liber, dar încetul cu încetul și prin 
forța evenimentelor, cari sunt cunoscute, 
clasa acăsta aprdpe a dispărut și mulți 
din el aâ trecut în rândul proprietarilor 
mici. A mal spune acum împregiurările 
istorice prin cari acăstă clasă a trecut, ar 
fi să repet ceea-ce am jis ieri. Trec dar 
înainte.

Eâ, D-lor, stăruesc asupra cuvântului 
de proprietate individuală. Noi voim să 
facem o lege prin care să dăm pământ la 
cei cari n’aâ de ajuns saâ cari n’aâ de loc, 
așa în cât, din acăstă causă, n'aâ nici li
bertatea lor garantată, nici mijloacele de 
traiâ, și voim ca să le dăm mijlocul de ai 
se garanta și libertatea lui și întreținerea 
familii și să’i rămână și un fond de reser
vă pentru nevoile rele neprevăjute.

Aci se reduce totul când se vorbesce de 
cantitatea hectarelor de pământ, și grupul 
democratic a găsit că numărul de șepte 
hectare ar fi cel mai bun de adoptat.

Noi am jis : Cât produce un pogon de 
pământ la munte saâ la câmp ?

Dacă ’ml dați voe, D ior, ași putea să 
aduc înaintea D-vdstre dre-cari date sta
tistice.

In timpul din urmă Statul a întrebuin
țat cu măsurarea pământului pentru ță
rani și formațiunea nouilor sate, a între
buințat în serviciâ un inginer străin a- 
nume Friedrich Vanhauser, care a mă
surat o mulțime de moșii și a ținut soco- 
tela de câte familii s’aâ strămutat de la 
un loc la altul, observând și deosebitele 
fenomene și circumstanțe, așa în cât a 
fost în stare să facă o statistică detaliată, 
în care se văd adevăratele cașuri ale mi- 
serii și în care se spune cât cheltuesce 
fie-care sătean pentru întreținerea fa
milii sale, ce venituri are anual și al
tele, așa în cât ajunge la nisce conclu
siuni pe cari le-am verificat și cu apre
cierile altora și găsesc că mijlocia este a- 
cesta:

întreținerea unui țăran cu femeie și cu 
4 copii, pe fie-care săptămână, pe lună, 
pe an, se ridică la cifra de 520 lei; iar 
veniturile sale, dacă am lua ca termen de 
comparațiune pe săteanul împroprietărit 
cu claca de mijloc, la cifra de 330 lei, iată 
un deficit anual în budgetul săâ de 200 
lei anual!
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Aceste deficite grămădite din an in an, plus lipsele anilor neroditorl, peste acestea Întâmplări neprevăzute, tăte pe capul familiei săteanului, unde ’l împinge ? Unde 1-afi dus ? Nu într’o stare de faliment perpetuii ? (Aplause).Este un alt domn care a făcut socotăla și care arată că cheltuelile unei familii de sătean se urcă la 820 lei, iar veniturile le constată că sunt numai 620 lei. Prin urmare, iar un deficit de 200 Iei.Mai e altul care dă un deficit de 100 lei și mai mult, etc. Dar din mai tdte calculele acestea, din mai tdte studiele acestea, nu s’a găsit de cât deficite, tot-d’a- una deficite ?Acum trebue să luăm aceste proporți- uniși să vedem cât pământ trebue să dăm țăranului ca să pătă să ’și acopere cheltuelile.Luăm 7 hectare pe care cultivându-le cum se cade dă un venit de 700 lei ; căci țăranul sciți că nu contăză de loc munca lui, dar dacă vom scăte munca și o vom socoti drept 200 lei, atunci ’i rămâne curat cifra de 500 lei, cât ’i este strict necesar pentru cheltuelile lui normale pe fie-care an.D-vdstre cei cari trăiți la țără, sciți că venitul țăranului Într’un mod constant, nu se scie că este, mai cu sămă că pământul ce li s’a dat la 1864 numai a patra parte â fost bun, iar cele-alte trei părți a fost răh și acum tot pământul s’a sărăcit cu desăvârșire prin o cultură nerațională, primitivă ce s’a făcut pe el; căci pământul dacă ’l muncești mereh fără să '1 în- grași se sărăcește și acăstă sărăcie a pământului nu mai produce nimic, și țăranul a trebuit să ’și angageze munca lui la proprietar.Asta este calculul ce ’mi trebue mie D-lor, să vedem cât trebue să dăm țăranului ca să 'și acopere trebuințele lui, nu ’mi trebue mie să mă plimb prin mitolo- logie (sgomot, ilaritate, nu se aude) mie 'mi trebue să arăt într’un mod matematic și sigur că cinci hectare cât se propune a se da țăranului, nu sunt de ajuns ca să 'i producă strictul necesar ; căci o familie a unui țăran ce s'ar compune din 5 capete pe cari trebue să le hrănăscă, are trebuință de 2.600 kilograme de mălaih pe an. Dar dacă ’I dai 6 hectare numai și el nu pdte să producă de cât numai 2.000 de kilograme, atunci acel rest de 600 kilograme, de unde să ’l ia ? De la arendași?
Vedeți, D-lor, aci se reduce tot interesul sătănului, prin urmare, noi nu ne ocupăm să vedem dacă 5 hectare este cifră suficientă care pdte să 'i procure sătănu- lul ceea-ce ’i este de trebuință lui și familiei sale. Eh nu mă ocup să scih dacă ’i trebue o proprietate mai mare sah mai întinsă, sah dacă acăstă cifră ce se propune este suficientă; căci dacă ar fi să ne preocupăm de tdte acestea, atunci ar trebui să căutăm In statistică și să constatăm tdte aceste lucruri și atunci am putea ve

dea dacă 5 sah 6 hectare sunt sah nu, suficiente pentru un săten, pentru ca să ’și pdtă susține familia sa și să ’I mai pdtă j rămânea și ceva ca fond de reservă cu care să 'și pdtă face exploatarea pământului lui în viitor.Dacă dar ne veți putea dovedi că cu 6 hectare un sătăn ’și va putea îndestula tdte trebuințele sale, eh atunci voih vota acest articol cu cea mai adâncă convingere, dar pentru că până acum nimenea nu ne-a putut dovedi că 6 hectare sunt de ajuns, de aceea noi am propus să se admită 7 hectare și pentru ca să vă dovedesc că propunerea acăsta este bine fondată, ’mi veți permite să vă spun cele ur- mătdre:S’a constatat că în țără sunt 12.500.000 hectare de pământ cultivabil din cari numai 2.500.000 hectare sunt cultivate de proprietarii cei mici, pe când 10.000.000 de hectare, constituesc proprietățile cele mari, și sunt exploatate de proprietarii cei mari.Acum daca vom lua satistica și vom căuta să vedem câți contribuabili sunt în țără, și câți sunt cari cultivă pământul, și câți sunt din aceia cari se îndeletnicesc cu alte meserii, atunci lesne vom putea vedea câte hectare de pământ sunt cultivate de săteni, cultivatori de pământ, câte hectare de pământ sunt în mânele sătenilor, și atunci vom vedea daca acel pământ 'I este de ajuns unul sătean pentru ca să pătă susține și nutri pe sineșl și pe femeea și copiii săi.De a vă spune pre larg și în mod metodic, ar fi să fih prea lung, dar am aci un tablofi pe care ași putea să vil citesc.Am un tablofi din care se păte vedea câți contribuabili avem în țără. Avem 855.000 familii contribuabili, din cari 185.000 neagricultori și 670.000 cultivatori de pământ.înainte de a vă citi tabloul, un lucru am de spus spre a vă dovedi veniturile generale ale Statului.Din budgetul Statului, 90 milidne le plătesc 185.000 contribuabili neagricultori, pe când 670.000 contribuabili agricultori abea plătesc pentru budget cifra de 35 milidne.* •Ce dovadă mai elocuentă să vă dafi, când vedeți că 670.000 de familii, cu toții la un loc, cu tot pământul, abia dă Statului 35.000.000 lei, iar suma de 190 milidne lei o dă cel 185.000 de contribuabili neagricultori.Ei bine, când aci cerem suma de 7 hectare, să nu credeți că este în mod strâmt, un interes meschin de brăslă în interesul clasei sătenilor, cât mai cu sămă în in
teresul Statului. In adevăr, un Stat cu cât dă în bucăți mici—și D. I. Lahovari era de acord —cu cât ’și vinde moșiile în bucăți mai mici, cu atăta venitul este mai mare, tocmai lucru pe care '1 dorim și noi. Daca s’ar da câte 7 hectare—și este pământ de unde să se dea,—numărul proprietarilor mici s'ar înmulți, 'pământul 

ar produce mal mult, și Statul ar trage un venit de patru ori mai mare de cât acela pe care '1 încasăză astăzi. Nu ar fi nevoit guvernul actual, ca gavernul trecut, să erte darea personală; căci nu este adevărat că s’a ertat din generositate cele 10 milidne din dajdia capitației, ci s’a dovedit că din budget rămâne un dificit general pe tot anul, provenit din umflarea cifrelor budgetare.Ca să scape de acăstă laudă păgubitdrs de mari venituri, 'l-a scăZut de la 18 lei la 6, și cu acăsta abia a putut stabili un echilibru; căci în buget nu se încape de cât cifre licuide, daca se respectă legea financiară.
Când dar guvernul fu nevoit a ierta 10 milidne lei de la 670.000 familii; când guvernul la fie-care 5 ani este dator să ierte datoria trecută; când pentru încasarea dărilor s'a mers cu rigdrea până să vânZă cenușa din vatră, cârpa din cap a femeei, vitele, cum s'a întâmplat la 0- dobești sub I. Brătianu; când s'ati exercitat atâtea vexațiuni, acăsta este o dovadă că clasa săracă muncitdre stă în condițiuni economice atât de înflorităre în cât să nu ne gândim de loc la dânsa ? Nu ! Suntem strânși în cestiunea de față să regulăm una din cele mai grave cestiuni economice.
Și aci este locul să vă citez un tabloh din care resultă că, daca ași da fie-cărui sătean contribuabil cifra de 7 hectare, vom vedea că, ne stă în putinți a împroprietări pe toți fără deosebire cu aceeași cantitate de pământ, și n'am avea un deficit mai mare 200.000 hectare ca să acoperim acăstă complectă reformă; pământ care în cel mal scurt timp ’l-am putea dobândi prin cumpărătăre de voe de la cei ce voesc a'șl vinde orl-cui proprietățile.
Iată tabloul:
Situațiunea agricolă. Avem 855.000 contribuabili, din cari 185.000 neagricultori; iar 651.000 agricultori. Din aceștia 406.898 ah fost făcuți proprietari în 1864. Situația lor e acăsta : răzași U7.000;407.000micI proprietari în 1864; 48.000 făcuți în 1878 însurăței; așa dar 572.000 familii ce posedă pământ; iar 79 000 n’afi pământ; dându-le de fie-care câte 10 pogăne, dupe România liberă, revine peste 790.000 pogăne a li se da.
Avem în Muntenia: 66,000 familii posedând 357,000 hectare; 141,000 posedând 525,000 hectare și 77,000 familii posedând 170,000. In Moldova: 7,000 familii posedând 59,000 hectare; 80,000 familii 300,000 hectare; 54,000 familii posedând 130,000. însurăței în tătă țăra 48,000 familii posedând 227,000 hectare.Pentru a regula în chip echitabil cestiunea agrară trebue : In Muntenia 66,000 a 7 hectare 462,000; 141,000 familii 987,000; 77,000 familii a 7 hectare 539,000. Așadar fie peste tot 936,000 hectare mai mult din ceea-ce nu are as- tăZL In Moldova: 60,000 famim a 7 
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hectare 420,000; 54,000 familii 378,000; 
fie In total 318,000 mal mult.

Pentru însurățel: 48,000 a 7 hectare 
336,000; fie 190,000 hectare mal mult.

In sfârșit pentru proletari: 79,000 fa
milii a 7 hectare dă 553,000. Tdte aceste 
cifre adunate, noi vedem că Statul tre
bue să dea țăranilor 1,916,000 hectare 
mal mult peste ceea-ce dat-ah pănă astăzi. 
Dar Statul nu posedă, după cum de
clară un economist, n’are acum de cât 
1,850,000 hectare.

D-lor, eh voih combate cu vehemență 
pe acei cari vor căuta să înrădăcineze 
printre țărani ideea că ah drept la pă
mânt. Noi astăzi nu facem de cât ne chib
zuim ce trebue să alcătuim pentru a în
destula o nevoe reală a societățel, nu ne 
gândim a crea drepturi în viitor; și a
ceia cari caută să acrediteze acâstă ten
dință printre țărani, sunt dușmanii aces
tei clase nenorocite.

Așa dar, suma de 300,000 hectare cari 
lipsesc, ar putea să se cumpere de Stat 
într’un timp mai îndelungat, spre a se 
împărți în urmă la săteni. Cu modul a
cesta nu se va mai găsi în țera românăscă 
fie răzaș, fie clăcaș, care să nu aibă o în
tindere de pământ cultivabilă de opt 
hectare.

De aceea noi susțineam că înainte de 
a ni se presinta acâstă lege, trebuea fă
cută o mare anchetă în acâstă cestiune.

Acestea D-lor, ati fost considerațiunile 
cari ati determinat pe democrații noștri 
se cuprindă în amendamentul lor cifra 
de șâpte hectare. A voit să înlăture prin 
acâsta ori-ce bănueală din partea unei 
clase în paguba unei alte clase.

D-lor deputați, cât pentru mi^lociea 
proprietate, acâsta este o instituțiune pe 
care D-vdstre voiți să o înființați din 
noti: ei bine când D-vdstre vă gândiți a 

* înființa o instituție pe care nu o reclamă 
nici o urgență neînlăturată, acâsta mă 
face să cred că D-vdstre voiți să împăcați 
atât o trebuință urgentă cât și o altă 
trebuință rațională numai, care ar avea 
de scop să încheie treptelnica situațiune 
a proprietăței românescl. Eh cred dacă 
vom satisface aceste trebuințe am făcut 
destul pentru sătean. Dar pentru acâsta 
se cere să avem bună voință, și să lăsăm 
la facultatea celui care are parale în chi
mir să cumpere și mai mult de 7 hec
tare, cel ce are parale în chimir, cel ce a 
strâns bani albi pentru <Jile negre, cum
pără singur bucăți de pământ de la pro
prietar, de câte 25 de hectare, acela nu 
vă aștâptă pe D-vdstre sâ votați legi; în 
fie-care județ vedeți țărani cari votâză 
în colegiul I. E adevărat, că există un 
fel de înțelegere între proprietari și ță
ranii aceștia; căci proprietarii mari având 
moșii întinse dă o parte tot în interesul 
economiei lor, dar faptul e că se găsesc 
asemenea țărani fără să decretăm și re- 
gulamentăm noi proprietatea mijlocie. 
Ei D-lor, legea care o facem noi e cu to
tul escepțională, și dovadă e arddrea chiar 

cu care s’a discutat; de gâba s’a spus că 
e o lege simplă de vânzare a pământului, 
ea e o lege care reguleză o cestie socială.

Noi D-lor, trebue să desvoltăm mica 
proprietate; căci ea are neapărată nevoe 
de pământ și când vom îndrepta acest 
răh, vom face un act prin excelență pa
triotic. A^i însă, când nu seim dacă a
vem atât pământ ca să împăcăm pe toți, 
eh nu pricep .ce însemnâză acâstă lar- 
geță, acâstă dărnicie a D-vdstre ?

Vedeți că din acest punct de vedere 
parcă aș fi mai moderat când ^ic că tre
bue să împăcăm mai ântâih mica pro
prietate și apoi mai tăr^ih, când vom do
vedi că avem pământ mult, să dăm și pro
prietăței mijlocii.

Legea D-lor ^îce „tdte moșiile Statului* 
(citesce).

In privința acestor termeni eh nu fac 
distincție de clase nici de bresle, îi con
sider pe toți români și pe toți dispuși în 
țâra acâsta de a trăi cu munca brațelor 
lor, dar în realitatea faptelor lucrul se 
schimbă; acei săteni cari învață puțină 
șcdlă încep a vedea că e altă viață mult 
mai ușdră de cât viața aspră a părinților 
lor, și ne mai întorcându-se la cornele 
plugului, compun ceea-ce formâză prole
tariatul intelectual, biurocrația cu, și fără 
slujbă. (Aprobări).

Pentru care cuvânt țăranul nu râmâne 
să-și muncâscă moșia părinților săi ?

Ni se spune de unii că n’ah pământ 
îndestul, iar alți afirmă că cultura se face 
într’un mod atât de primitiv și sălbatic, 
atât de silnic și neroditor în cât pentru 
țărani e o adevărate perdere de timp ca 
să muncâscă pământul săh din <ji până 
în ndpte, să-și epuiseze forțele și la urmă 
să nu’i iasă nici prețul hranei.

Cum să punem capăt acestui proleta
riat? D-vostre spuneți că e bine să dăm 
pământ tutulor cultivatorilor români.Eh 
tăgăduesc că acest titlu pdte reveni tutu
lor acelora cari vor cere pământ.

In adevăr, ce ați face D-vostre când v’ați 
pomeni într’o ^i cu o sumă de 10.000 6- 
meni, cari cer să fie împroprietăriți la sate, 
de și nu locuesc acolo ?

De altă parte, ei nu ah nici o para frân
tă, în sat n’ah nici un temeih; căci săteanul 
e legat de pământ prin tradițiuni și o 
mulțime de considerau te, cari ’l alipesc de 
satul săh, pe când cei cari ah plecat o 
dată de la țâră, ei nu se pot reîntdree cu 
dragoste. Acâstă populațiune flotantă, care 
ar veni să câră pământ, credeți D-vdstre 
că are să ’l cultive ? Credeți că omul care 
a început să se mai spele pe la oraș, care 
a început să umble îmbrăcat mal luxos și 
să mănânce mai delicat, credeți dre că ar 
putea el să adopte un sistem de traih ase
menea cu al săteanului român ?

De aceea, D-lor, noi suntem de idee ca 
să se clarifice mai bine acest termen de 
„cultivatori de pământ/ și care, dacă s’ar 
înlocui cu cuvântul de sătean, eh cred că 
legea s’ar exprima mai proprih.

Dacă însă D-vdstre voiți să împroprie

tăriți și pe acâstă populațiune flotantă și 
să scădeți ast-fel numărul proletarilor, 
apoi atunci să se pună în lege sancțiunea că 
acel care nu ’și muncesce pământul să fie 
pasibil de veri-o pedâpsă sah să i se ia chiar 
pământul. Dar să despărțiți bucăți din 
proprietățile Statului și să le dați acestor 
dmeni ca să le arendeze, acâsta nu e fo
lositor și va aduce mai mult răh săteanului. 
’Mi aduc aminte că în iarna acâsta sluj
bașii, sah mal bine aceia cari sunt fără 
slujbă, s’au strîns, și într’o întrunire a 
lor, unul a cerut să li se dea și lor pă
mânt, adresând chiar guvernului o peti
țiune în acest sens, și când ’i-am întrebat, 
căci voiah să mă însărcineze:

„Cultivați pământul ca țăranii ? Vă pu
neți în rând cu ei ? Dacă da, sărim cu to
ții și cerem să vă dea pământ; dacă nu, 
nu voim să înmulțim numărul ciocoilor 
la sate/

De aceea cer să se pună o sancțiune 
în lege ca toți cari ah pământ și dacă 
nu ’l cultivă să sufere luarea pământului, 
sah o altă pedâpsă, care o veți crede 
D-vdstre mai eficace.

Nu, D-lor, acesta e adevărul crud, dar 
real. Mie ’mi e frică că într’o <ji ne vom 
vedea năpădiți cu aceștia, cărora, dându- 
li-se pământ, vă asigur că nu ’l vor munci 
ei înșiși, ci ’l vor da în arendă la alții. 
Fac apel la D. deputat al colegiului III 
de Ilfov să spună dacă nu s’a împroprie
tărit o mulțime de zidari, mahalagii, am- 
ploiați de la ministere, până și aprobi, și 
cari, în loc să’și muncâscă ei însuși pă
mântul, ei, din contra, ’l-ah închiriat cu 
10 lei pogonul la mai mulți de o dată. 
Acestă populațiune o numiți D-vdstre 
agricultdre ? Pdte ea dre să întărâscă ele
mentul țărănesc și să’i dea pilde bune de 
urmat ? Eh cred că nu ; de aceea fie că 
D-vdstre veți admite că cuvântul de cul
tivator de pâm&nt român însemnâză nu
mai săteanul, ori însemnâză și ceea-ce 
spusei eh; scih însă numai atât ca acest 
cuvânt va deschide o pdrtă tutulor acelora 
cari ar voi să’și găsâscă origina printre 
țărani.

Dar acâstă populațiune va fi un pără
sit pe spatele țăranului, și luând, prin in
fluența lor sah prin mici subterfugii, pă
mânturi în sate, îndată ce vor ajunge să 
aibă o bucată de pământ, se vor pune la 
pândă, și când gâscă, găina sah vita ță
ranului va trece prin proprietatea sa, el 
va sci să o prindă și să scotă dupe ei atâ
tea piei în cât să'I facă pe țăran să vadă 
în dânsul un om, care (jice : Ori punga, 
ori faci cunoscință cu justiția primarului, 
la care se scie a cui e dreptatea.

In județul meh, precum și în alte ju
dețe, sunt omeni cari, veniți de la oraș, ah 
cumpărat moșii la sate, la locul cel mai 
reu și mal periculos, numai cu scopul ca 
să prindă vitele țăranului și, prin urmare, 
să’I jefuiască.

D-lor deputați, eh cred că în discuțiu
nea de față părerile ndstre nu sunt deo
sebite, pentru cuvântul că aci s’ar găsi
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represintanțil unor partide; ci fie-care, 
precum a studiat cestiunea, precum ’șl-a 
făcut educațiunea economică, așa o și 
presinta, în cât nu văd cuvinte de par
tide, ci mal mult de persdne; căci văd că 
din același partid se ridic dmeni cu pă
reri deosebite. Când ași vedea că se ridic 
curente de partide și țin ca cu ori-ce preț 
ideile lor să se resolve, atunci mi se pare... 
că ar exista un pericol, că discuțiunile s’ar 
Înmulți, amendamentele s’ar grămădi și 
legea ar deveni obscură și n’am putea 
obține o soluțiune repede și practică. (A- 
plause). Eă vă rog în numele clasei mun- 
citdre, care așteptă de la D-vdstre solu- 
țiunea acestei cestiuni, să fiți cât se pdte 
de bine-voitorî către ea și să căutăm a'i 
vindeca defectele, să căutăm, dacă s’ar pu
tea, ca legea să se voteze numai de cât și 
să se ia măsuri pentru revisuirea legel 
rurale; căci dacă aceste măsuri s'ar lua, 
cred că până în primăveră țăranii se vor 
liniști și vor aștepta în pace resolvarea 
problemei. (Aplause).

Voci: închiderea discuțiunel. (Sgo
mot).

D. vice-președinte: D. Ressu are cu
vântul contra închiderei discuțiunel.

D. C. Ressu: D-le președinte, am ce
rut cuvântul în contra închiderei discuțiu
nel, pentru motivul că nu s’a discutat 
amendamentele presentate, așa în cât, 
când se va proceda la votarea lor, pdte

Imprimeria Statului

că mulțl din noi nu le vom sci nici înțe
lesul, nici scopul.

O voce : Dupe închiderea discuțiunel 
se vor desvolta amendamentele.

D. C. Ressu: Aud pe cine-va picând, 
D-le președinte, că dupe închiderea discu
țiunel se vor desvolta amendamentele. 
Dacă este așa, atunci nu mal am nimic 
de (Jis.

D. vice-președinte: Are să fie cum 
gice regulamentul.

— Se pune la vot închiderea discuțiu
nel prin sculare și ședere, și neputându-se 
constata resultatul, se procede la vot cu 
bile.

Votanți................................. 103
Maioritatea absolută . . 52
Bile albe.............................70
Bile negre ...... 33

D. vice-președinte : Adunarea a în
chis discuțiunea.

D. raportor este rugat a întruni comi
tetul delegaților pentru a delibera asu
pra amendamentelor; iar până atunci să 
’mi dați voe să suspend ședința.

— Ședința se suspendă de la ora 5 și 
20 minute.

La ora 5 și 55 minute ședința se redes
chide sub președința D-luI vice-președinte 
Ilariu Isvoranu.

D. vice-președinte: D-lor, cum ve
deți, ora e deja înaintată; v’așl ruga să

încuviințați prelungirea ședinței până la 
orele 7, pentru ca să terminăm astăgi cu 
votarea amendamentelor și a art. 2.

Voci: Pe mâne. (Sgomot).
D. vice-președinte: Pun la vot pre

lungirea ședinței...
Voci: Gu bile, ca să se constate dacă 

sunt duoă treimi.
— Se pune la vot cu bile prelungirea 

ședinței și resultatul scrutinului este cel 
următor:

Votanți...................................74
Maioritate de duoă treimi. 42
Bile albe................................. 32
Bile negre.............................. 44

D/vice-președinte: Adunarea n’a În
cuviințat prelungirea ședinței.

— Ședința se ridică la 6 ore și 10 mi
nute, anunțându-se cea următdre pe a 
duoa gi 22 Februarie.

Rectificare. — In desbaterile Adună
rei deputaților (ședința de la 17 Februa
rie 1889) publicată în Monitorul No. 259, 
din 24 Februarie, la pagina 869, coldna 
II, discursul D-lui Gr. Cozadini, rândul 
42, în loc de : să se cr^dă asemenea doc
trine^ etc., să se citescă: să se ucidă cu a
semenea doctrine^ etc.

DIRECTOR. ALEXANDBU PENCOVICL
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